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Vijf CHU-mensen dragen 
kabinets-verantwoordelijkheid
„Voor hel eerst sinds jaren draagt een 
ploeg van vijf CHU-mensen kabinetsver- 
antwoordelijkheid” . Met deze zin heeft de 
voorzitter van de CHU, dr. L. M. van 
Leeuwen, in het vorige nummer van het 
CHU-blad ,,De Nederlander” aangekon- 
digd, hoe de positie van de CHU in het 
nieuwe kabinet-Van Agt zou zijn.
Na de verschijning van dit nummer van 
,,De Nederlander” zijn vijf christelijk- 
historischen door koningin Juliana be
ëdigd: als minister dr. R. J. H. Kruisinga 
en jhr. drs. P. A. C. Beelaerts van 
Blokland en als staatssecretaris mevrouw 
mr. E. A. Haars, drs. D. F. van der Mei en 
mr. A. Nooteboom. De redactie van het 
CHU-blad ,,De Nederlander” wil op deze 
plaats deze nieuwe ministers en staats
secretarissen en uiteraard al hun collega’s, 
van harte gelukwensen met de benoeming.

Dr. R. J. H. Kruisinga, oud-staatssecreta- 
ris van volksgezondheid in het kabinet- 
Biesheuvel, voorzitter van de CHU-fractie 
in de Tweede Kamer tijdens de vorige 
zittingsperiode en de afgelopen maanden 
één der vice-voorzitters van de CDA- 
fractie, is minister van defensie geworden. 
Jhr. drs. P. A. C. Beelaerts van Blokland, 
die het burgemeesterschap bekleedde in 
Wolphaertsdijk, Vianen en Amstelveen, en 
deel uit maakte van enkele commissies van 
de Lohmanstichting (het wetenschappelijk 
centrum van de CHU), is thans minister 
van volkshuisvesting en ruimtelijke orde
ning.
Mevrouw mr. E. A. Haars, thans staats
secretaris van justitie, was ondermeer lid 
van de Tweede Kamer voor de CHU, lid 
van gedeputeerde staten en provinciale 
staten van de provincie Utrecht en vice- 
voorzitter van de CHU. Drs. D. F. van der 
Mei, thans staatssecretaris van buiten
landse zaken, is vele jaren lid geweest van 
de christelijk-historische Tweede Kamer
fractie en de laatste maanden van de fractie 
van het CDA. Mr. A. Nooteboom, de

nieuwe staatssecretaris van financiën, was 
hoogleraar in het belastingrecht aan de 
Universiteit van Amsterdam en lid van 
enkele commissies van de CHU.

CENTRALE PROBLEEM
De nieuwe regering zal zich op maandag 16 
januari aanstaande presenteren aan de 
volksvertegenwoordiging. Premier Van 
Agt zal dan in de Tweede Kamer de rege
ringsverklaring afleggen.
,,Het centrale probleem voor het nieuwe 
kabinet is de beteugeling van de werk
loosheid” , aldus heeft de nieuwe premier 
dezer dagen in een radiovraaggesprek 
gezegd.,,De eerste zorg voor het kabinet is 
echt: hoe dringen we de werkloosheid 
terug? De werkloosheid heeft de neiging 
alsmaar te stijgen” .
In het vraaggesprek herinnerde mr. Van 
Agt aan en recent rapport van de OESO, de 
organisatie voor economische samenwer
king en ontwikkeling. ,,Dat rapport” zei 
de premier, ,,is wat gunstiger gestemd, 
maar- we zitten toch met een verbijsterend 
groot aantal werklozen. Dat is een sociaal- 
onaanvaardbare toestand. Niet omdat de 
werklozen het financieel zo slecht zouden 
hebben, want dank zij de goede sociale 
voorzieningen in Nederland valt dat nog 
mee. Maar zij verdienen wel minder dan ze 
bij werken hebben ontvangen” . Premier 
Van Agt zei, dat het de eerste taak van het 
kabinet zal zijn om te werken aan de ver
betering van de Nederlandse economie. 
,,Daarvoor is een complex van maatregelen 
nodig. Tot die maatregelen zal moeten 
behoren, dat de positie van het bedrijfs
leven wordt versterkt. Ons bedrijfsleven is 
gaandeweg in de knel gekomen. Je ziet het 
aan het aantal faillissementen van de af
gelopen jaren. Het aantal bedrijven, dat op 
overheidssteun is aangewezen, is van lie
verlee toegenomen” .
In het vraaggesprek wees premier Van Agt 
er met nadruk op, dat zonder verbetering 
van de rendementen van de bedrijven er

niet meer investeringen komen. ,,En zon
der investeringen komt er niet meer nieuwe 
of vervangende werkgelegenheid. Het zal 
niet meevallen om de vakbonden mee te 
krijgen bij dit streven” , aldus mr. Van 
Agt. Volgens hem is namelijk een deel van 
de vakbeweging niet bijster ingenomen met 
de komst van het nieuwe kabinet. ,,Het 
gaat om een deel van de vakbeweging. 
Zonder nu te zeggen, dat het CNV door dik 
en dun supporter is van het nieuwe kabinet, 
kan wel opgemerkt worden dat de posities, 
welke FNV en CNV betrekken niet zonder 
meer op een noemer mogen worden 
gebracht” .

DE BEDE
In het radiovraaggesprek kwam onder 
meer aan de orde het schrappen van de 
bede in de Troonrede. De interviewer. 
Karei Prior van de Tros, vroeg aan premier 
Van Agt: ,,De bede in de Troonrede is met 
de komst van de heer Den Uyl geschrapt. 
Zal die passage nu weer worden inge
voerd?”
Premier Van Agt antwoordde, dat hij zich 
daarover thans niet kon uitspreken. ,,Dat 
moet een beslissing zijn van het gehele 
kabinet. We worden pas voor die vraag 
gesteld omtrent augustus, september van 
het jaar 1978. Nu heeft het kabinet zich er 
nog niet over beraden. Duidelijk is dat het 
hier om een onderwerp gaat, dat bijzonder 
veel mensen bezig houdt. Dat is mij 
gebleken uit de post, die ik in de afgelopen 
tijd heb ontvangen” .

UITSPRAKEN
Enkele uitspraken van premier Van Agt: 
Over ontwikkelingshulp: ,,In het licht van 
de hemelschreiende armoede in de derde 
wereld zou ik zelf nooit willen pleiten voor 
vermindering van de Nederlandse hulp, om 
dan de uitgespaarde miljarden in eigen land 
te besteden door belastingverlaging in te 
voeren of financiële injecties te geven aan 
het bedrijfsleven. Het overgrote deel van

Dr. R. J. H. Kruisinga, 
de nieuwe minister van defensie.

de mensen op de aardbol leeft in zo diepe 
armoede, waarvan de meeste mensen geen 
voorstelling hebben. Het is de plicht van 
het rijke noorden. Europa, Noord- 
Amerika, Canada en Japan, het is de plicht 
van ons allemaal, daaraan wat te doen. 
Wat Nederland aan ontwikkelingshulp be
steedt is anderhalf procent van wat we met 
elkaar verdienen. We geven anderhalf 
procent aan die ontelbare miljoenen, die 
het meest wezenlijke om te kunnen leven 
nog niet bezitten. Ik vind dat helemaal niet 
om trots op te zijn. Het is nog maar een 
schijntje van onze eigen welvaart, die wij 
afstaan” .
Over ministersalarissen: ,,In het regeer
akkoord staat dat bij het beleid, gericht op 
de matiging van de inkomens, met name 
van de hogere inkomens, een reëel offer zal 
worden gevraagd” .
Over het aardgas: .,We moeten er rekening 
mee houden, dat de Nederlandse aard
gasvoorraad voor de eeuwwisseling nage
noeg zal zijn uitgeput. En dat maakt de 
afhankelijkheid van de invoer van energie 
almaar groter. De aardgasvoorraad is niet 
eindeloos. Het eind is werkelijk in zicht. 
Een zorgelijke zaak” .
Over abortus: ,,Ik ben niet onder alle 
omstandigheden tegen abortus. Ik vind dat 
de wetgeving ruimte moet laten voor het 
plegen van abortus in die gevallen, waarin 
de nood van de vrouw daarom werkelijk 
vraagt. Dat zijn gevallen, waarin sprake is 
van ernstige nood, geestelijk, lichamelijk, 
sociaal, bij de vrouw en waarin er geen 
andere oplossing is dan helaas alleen 
abortus. Dan moet het ook kunnen en dan 
mag daaraan niets in de weg staan. Maar 
wat wel verlangd mag worden, vind ik, is 
dat bij het vernietigen van leven zorgvuldig 
onderzocht wordt of er inderdaad een zo 
ernstige nood aanwezig is en of daarvoor 
geen andere oplossingen zijn te vinden” .

H. L.

Na de beëdiging van tien staatssecretarissen door koningin Juliana. Links naast de koningin staat drs. D. F. van der Mei, staatssecretaris 
van financiën. Rechts naast de kontngtn staan mevrouw mr. E. A. Haars, staatssecretaris van justitie en mr. A. Nooteboom, staatssec
retaris van financiën.
Naast drs. Van der Mei staat staatssecretaris mr. H E. Koning van binnenlandse zaken. Op de tweede rij staan van links naar rechts: C.J. 
van Lent, (defensie), mr. G. Ph. Brokx (volkshuisvesting), mevrouw N. Smit. Kroes (verkeer en waterstaat), Th. M. Hazekamp 
(economische zaken). Op de achterste rij staan L. de Graaf (sociale zaken) en mevrouw }. G. Kraaijeveld-Wouters (CRM).

Jhr. drs. P. A. C. Beelaerts van Blokland, de 
nieuwe minister van volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening.
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Het probleem Zuid-Afrika
Rede gehouden op 29 november 
1977 door prof. dr. J. W. van Hulst, 
lid van de Eerste Kamer voor het 
CDA, in de Assemblée van de West- 
Europese Unie te Parijs (Palais 
d’lénaj

EEN WOORD
Het is een bekend feit dat de Nederlandse 
taal buiten de grenzen van ons land slechts 
door zeer weinigen wordt gesproken. Toch 
durf ik niet te zeggen, dat men, waar ook ter 
wereld, niet één Nederlands woord 
verstaat Er is namelijk één woord uit ons 
taalgebruik, dat door honderden miljoenen 
gekend enbegrepen wordt. Datishetwoord 
apartheid. Wij Nederlanders zijn er echter 
niet trots op, dat juist dit ene woord overal in 
de wereld een bekend begrip is. Daarom 
hebben wij als Nederlanders bij uitstek de 
taak om de West-Europese Unie (Benelux, 
Bondsrepubliek, Franikrijk, Italië, Enge
land) te activeren om Zuid-Afrika te over
tuigen, dat de apartheid moet eindigen. 
Bij de verschillende politieke partijen in 
mijn land bestaat er ten aanzien van dit punt 
een grote overeenstemming. Maar met be
trekking tot de maatregelen die wij dienen te 
nemen, om Zuid-Afrika te bewegen een 
anderepolitiekte volgen, zijnersoms duide
lijk accentverschillen.

DE NOODZAAK TOT DIALOOG
Ondanks het feit, dat er de laatste maanden 
in Zuid-Afrika heel veel gebeurd is, dat bij 
ons afkeuring en verontwaardiging 
oproept, blijf ik onverkort voorstander van 
de dialoog. Ik doe dat vanuit een religieuze 
en wijsgerige overtuiging. Voor mij is de 
noodzaak tot dialoog een fundamenteel ge
geven van het menszijn. Dat heb ik mede 
geleerd van de Joods-Duitse wijsgeer 
Martin Buber, die in vele geschriften de 
wereld heeft voorgehouden, dat de relatie 
tussen mens en medemens, tussen Ich und 
Du (ik en gij) nooit verbroken mag worden. 
In deze overtuiging ben ik eveneens beves
tigd door het denken van de Joods-Franse 
wijsgeer Henri Bergson, die eveneens ge
passioneerd gepleit heeft voor een „société 
ouverte” (een open gemeenschap) waar de 
mens de medemens slechts kan ontmoeten, 
indien beiden hun ziel voor elkaar open 
zetten. En Bergson zou geen echte 
Fransman geweest zijn, indien hij niet 
tevensgepleithad vooreen „élan d’amour”, 
een liefesélan, dat noodzakelijk is om tot

deze ontmoeting te komen. Maar de op
dracht tot dialoog geldt niet alleen voor 
onze landen met Zuid-Afrika. Ze geldt daar 
zelfs niet in de eerste plaats voor. De dialoog 
zal primair in Zuid-Afrika zelf gevoerd 
moeten worden tussen de bevolkings
groepen onderling, tussen blanken, Ban
toes, kleurlingen en Indiërs. De regering 
van Zuid-Afrika heeft de hoge opdracht en 
de dure plicht de dialoog tussen deze 
groepen te stimuleren en niet te grijpen naar 
de taal van de wapenen, want deze taal legt 
de ander het zwijgen op.

DE ECONOMIE
Het is betrekkelijk goedkoop om te zeggen, 
dat wij Zuid-Afrika in economisch opzicht 
moeten boycotten. Het is bovendien on
waarachtig. Afgezien van het feit, dat een 
economische boycot nog nooit afdoend ef
fect gesorteerd heeft, moeten wij toch nog 
eens herinneren aan de vele jaren, dat het 
Suezkanaal gesloten was. In die jaren 
hebben vele honderden Nederlandse sche
pen en duizenden schepen van andere na
tionaliteiten een uiterst dankbaar gebruik 
gemaakt van de Zuid-Afrikaanse havens. 
Bij sluiting van het Suezkanaal beschikt het 
gehele Afrikaanse continet in feite slechts 
over de alternatieve havens van Zuid- 
Afrika. Als bij een noodzakelijk geworden 
„route om de kaap” deze havens voor onze 
schepen gesloten zijn, krijgt de wereld
handel daardoor een beslissende slag. De 
wereldeconomie krijgt dan een chaotisch 
aanzien. Daarom kan onze conclusie niet 
anders zijn, dan dat de wereld en Zuid- 
Afrika elkaar nodig hebben. Als wij boven
dien zien, dat Zuid-Afrika wat de grondstof
fen betreft over reserves beschikt die haar 
op de wereldranglijst zelfs zesmaal een 
eerste plaats geven (nl. goud, platina, van- 
adium, chroom, magnesium en fluorine) dan 
acht ik het een eis van gezonde politiek, dat 
de wereld met Zuid-Afrika en dat Zuid- 
Afrika met de wereld, zowel in ideologisch 
als in economisch opzicht in het reine komt.

DRIE POLITIEKE SYSTEMEN
In de laatste drie a vier eeuwen heeft West- 
Europa in hoofdzaak drie politieke 
systemen gekend. Ten eerste het ab
solutisme met als grondgedachte: niets voor 
het volk en niets door het volk. Een markant 
vertegenwoordiger van deze richting was 
de Franse koning Lodewijk XIV, de zon
nekoning. Zijn machtsspreuk: 1’état c’est 
moi (de staat, dat ben ik) zegt genoeg.
Als reactie hierop kwam het zg. verlicht

despotisme, dat van het principe uitging; 
alles voor het volk maar niets door het volk. 
De vorst was de grote weldoener, wiens 
macht niet door een grondwet beperkt 
moest worden. Na de Franse revolutie van 
1789 komt, zij het nog zeer aarzelend, het 
derde politieke systeem naar voren, 
namelijk de democratie: alles voor het volk 
en alles door het volk. D e macht van de vorst 
is dan ondergeschikt aan de grondwet. 
Zien wij nu naar Zuid-Afrika.
Wie dit land bezoekt, hoort uit de mond der 
blanken, en soms eveneens uit de mond van 
de zwarten, dat de blanke regering zo heel 
veel voor de zwartebevolking heeft gedaan. 
Niet zonder trots wijst men erop, dat de 
blanken ervoor hebben gezorgd, dat 80% 
van de zwarte kinderen thans onderwijs 
krijgt; er is vermoedelijk geen zelfstandige 
republiek in het gehele Afrikaanse wereld
deel, dat dit percentage haalt; dat er drie 
universiteiten zijn voor Bantoes, één voor 
de kleurlingen en één voor de Indiërs; dat in 
Soweto 70.000 Bantoes een eigen auto be
zitten; dat in Soweto het grootste 
ziekenhuis staat van het zuidelijk halfrond 
(2500bedden);datde levensstandaard voor 
de zwartebevolking er veel hoger ligt dan in 
vrijwel alle andere zelfstandige republieken 
van het gehele Afrikaanse continent. Men 
wijst op dit en men wijst op dat. Men wordt 
niet moede de bezoekers voor te houden, 
hoeveel Vorster voor de zwarten heeft ge
daan.
Ik wil niet ontkennen, dat er in al die opmer
kingen een kern van waarheid zit. Maar het 
is helaas niet de gehele waarheid. Want op 
z’n gunstigst beoordeeld is de blanke 
regering van Zuid-Afrika blijven steken in 
een politieksysteem, dat West-Europa nu al 
bijna 200 jaar heeft afgeschreven: het ver
licht depotisme. Wel veel voor de zwarte 
bevolking, maar vooral niets door hen. Ook 
bij de zojuistgehouden verkiezingen kregen 
de zwarten geen enkel politiek recht toege
wezen. Zij mochten toen het stemlokaal 
voor de landsregering geopend werd, thuis 
blijven. Alleen in de z.g. Bantoe-thuis- 
landen, die hen door de blanke regering 
zijn toégewezen, hebben zij rechten. En 
dit is een situatie waar West-Europa niet in 
mag berusten. In een onderhoud, waartoe 
premier Vorster mij had uitgenodigd, 
zette ik uiteen, hoezeer Nederland wenst, 
dat er een begin gemaakt moet worden met 
het toekennen van politieke rechten aan de 
„niet-blankes”. Aan het eind van het 
gesprek zei Vorster tegen mij: „Wat u wUt, 
zal ik niet meer beleven; mijn kinderen 
zullen het ook niet beleven; misschien

zullen mijn kleinkinderen een begin 
daarvan meemaken.”
Zo schuift Zuid-Afrika de oplossing van de 
politieke problemen drie generaties voor 
zich uit.

HET AFRIKAANSE CONTINENT
Wie, zoals ik, Afrika door is getrokken van 
noord naar zuid en van oost naar west, kan 
niet optimistisch zijn over de toekomst. Vele 
vroegere koloniën zijn nu zelfstandig ge
worden. Maar nergens vinden we een spoor 
van democratie.
Al deze republieken zijn keiharde dictatu
ren, waar soms de gruwelijke gebeurtenis
sen plaatsvinden. Het Oeganda van Amin 
staat daar model voor, maar het is helaas 
lang niet het enige land, waar de mensen bij 
duizenden zijn afgeslacht.
Een president van een der Afrikaanse repu
blieken zei eens; Ik ben een uitstekend re
geerder, want in mijn land is absoluut geen 
oppositie. Hij had gelijk, want hij had de 
gehele oppositie omgebracht. . .
De westelijke wereld dient er op toe te zien, 
dat in Zuid-Afrika de democratie langzaam 
maar heel zeker haar intrede doet. Niet van 
vandaag op morgen. Maar wel binnen 
enkele jaren. Het is een zaak van deze gene
ratie, niet van de volgende. Nog heeft Zuid- 
Afrika de mogelijkheid door een wezenlijk 
christelijke dialooghetland te redden. Want 
niemand is ermee gediend als dit land door 

' een afgrijselijk bloedbad tot een chaos en 
een ruïne wordt.

TWEE AANTEKENINGEN
1. Martin Buber, geboren in Wenen (1878) 

was o.a. docent in Frankfort am Main. 
Tijdens het Hitler-regiem moet hij Duits
land verlaten; hij wordt hoogleraar in 
Jeruzalem en sterft in 1965. Zijn pu- 
blikaties liggen op het gebied van filoso
fie, theologie, pedagogiek en sociologie. 
Met Franz Rosenzweig gaf hij een bril
jante vertaling van het Oude Testament.

2. Henri Bergson, geboren in Parijs (1859) 
wasevenalsBuber een Jood. Zijn wijsge
rige geschriften hadden grote invloed. 
Toen de Duitsers in 1940 alle Parijse 
Joden opriepen voor deportatie, 
maakten zij voor Bergson een uitzonde
ring met het oog op z’n leeftijd (81 jaar) 
en z’n ziekte, Bergson wUde hier geen 
gebruik van maken. Hij wenste het lot 
met zijn volk te delen; gekleed in z’n 
kamerjas en op z’n pantoffels meldde hij 
zich voor deportatie. Voor het zover 
kwam, stierf hij (1941).

Nieuwjaars wensen vertrouwen, alsmede een vertrouwen in 
elkaar.
Vanuit die achtergrond gaan we het nieuwe 
jaar in.

U allen wens ik een gelukkig 1978 toe. 

Veenendaal. P. Bode.

Bij het begin van het nieuwe jaar worden 
we als vanouds overstelpt met wensen die, 
mochten ze ooit allemaal in vervulling 
gaan, het volmaakte geluk van de mens niet 
alleen zouden benaderen maar vele malen 
zouden overtreffen.
De werkelijkheid is echter - en ik stel dat 
zonder enig cynisme vast - dat onze wensen 
meestal anders uitpakken dan we ons bij 
het inpakken hadden voorgesteld.
We wensen elkaar toe gezondheid en we 
worden ziek; een lang leven en we sterven; 
voorspoed in zaken en we krijgen 
tegenslag; een goede oude dag en we gaan 
kapot aan eenzaamheid; een bankrekening 
met een hoog tegoed en we moeten ons 
beperkingen opleggen; een winstgevende 
opdracht en we hebben er een strop aan.

* * *
Hoe komt dat toch?
Wel, omdat wij in onze meest optimistische 
verwachtingen altijd op een goede 
uitkomst rekenen zonder ons te realiseren 
dat de dingen die we graag willen zich wel 
eens in hun tegendeel kunnen keren.
Och, kom nou, het is toch gewoon een zaak 
van planning, budgettering, calculatie en 
gezond verstand voor onszelf een kans
berekening op te stellen, waarin de meeval
lers en de tegenslagen in evenwichtige ver
houdingen in onze toekomstverwachtingen 
worden ingebouwd met welk pakket moge
lijkheden we een redelijke kans maken 
zonder al te veel kleerscheuren het leven 
door te komen.
Ja, en dan is het heel mooi wanneer men op 
een gegeven moment kan zeggen, bijvoor
beeld na de oplevering van een werk, dat 
men net „boven het gemiddelde zit” of net 
„tegen het gemiddelde aanleunt” . Dat is 
toch een heel breed territorium met een 
ruime speling waarbinnen een mens tevre
den en gelukkig kan zijn.

Wie alleen een genoegen neemt met het 
hoogst bereikbare zal spoedig ervaren dat 
het hoogste onbereikbaar is. Hij loopt de 
kans lager terecht te komen dan wanneer 
hij onderweg ergens op redelijk niveau zich 
had veilig gesteld.
Een ieder is op de goede weg wanneer hij of 
zij beseft, dat achter de hoogste bergen de 
diepste dalen liggen.
Dat behoeft niet te betekenen, dat we ons 
vastgeklampt zouden hebben aan de 
grauwe middelmatigheid.
Daarom wil ik u het meest geëigende en 
succesvolle patroon mee- of doorgeven: 
Streven naar het hoogst bereikbare, maar 
spelen op het gemiddelde.
Als iedere politicus en bestuurder dit voor 
ogen zou willen houden, wel dan kan er 
veel tot stand komen voor land en volk, 
voor iedere gemeenschap.

Dat wil zeggen, nuchter blijven, niet te 
idealistisch zijn, maar met beide benen op 
de grond blijven staan. Daarbij gerechtig
heid als eerste uitgangspunt in het 
politieke- en bestuurlijke vaan opnemen. 
Gerechtigheid verhoogt een volk.
Dat alles wens ik u met Gods hulp toe, thuis 
in uw gezin, in uw onderneming, alsmede 
op de plaats die u in het maatschappelijk 
leven bekleedt.
Met deze beschouwing sluit ik 1977 af.
In veler ogen had hét wellicht op- 
wekkender gekund.
Welnu laat ik dan zeggen, dat we vanuit de 
christelijke levensovertuiging géboren op
timisten zijn. „Er is een God die ons be
hoedt” .
Tot Hem te bidden in nederig vertrouwen, 
misstaat ons niet. Evenmin misstaat een 
ieder van ons een verantwoord zelf-

Enkele m ededelingen aan onze abonnees
I. HETVOORTBESTAAN VAN „DE NE
DERLANDER”
Er zijn onder de abonnees op het CHU- 
weekblad ,,De Nederlander” enkele per
sonen die menen, dat er nu binnen af
zienbare tijd uitsluitend één CDA-blad zal 
verschijnen. Dat zou wel heel mooi zijn en 
nuttig zijn, doch is nu helaas nog niet uit
voerbaar. ,,De Nederlander” blijft ver
schijnen, zo lang dit gewenst en nodig is. 
Daarin zal het CDA-nieuws evenals tot nu 
toe zo uitgebreid mogelijk worden opge
nomen.

II. BETALING ABONNEMENTSGELD 
1978
Het is ons in 1977 gebleken, dat het bij een 
regelmatige verschijning van het weekblad 
in verband met steeds hogere kosten - wel 
heel moeilijk was om financieel de eindjes 
bij elkaar te houden. Vandaar dat voor het 
abonnement 1978 aan het einde van de
cember jongstleden een accept-girokaart 
met een ingevuld bedrag van ƒ 27,50 is 
uitgegaan. Het wü ons voorkomen, dat wij 
nog steeds niet te veel vragen voor een blad 
dat iédere week bij de abonnees komt, met 
uitzondering van enkele vakantieweken. 
Wij willen de abonnees, die begrip hebben 
getoond voor enkele kinderziekten, opge
treden bij het overgaan op de computer 
voor de verzending, dank zeggen voor het 
door hen opgebrachte geduld. Wat de ex
peditie betreft, zijn wij „bijna” uit de moei

lijkheden. D at,,bijna” moet „geheel” wor
den. Om dat te bereiken zullen de ac- 
ceptkaarten met het ingevulde bedrag aan 
alle abonnees worden gezonden. Dus ook 
aan de abonnees die collectief zijn inge
schreven of voor rekening van derden 
staan genoteerd, of het blad als 
ruilnummer- of enkelen, die het om be
paalde redenen gratis ontvangen. Aan deze 
kleine groep van abonnees verzoeken wij 
vriendelijk de toegezonden ac
ceptgirokaart te retourneren met de woor
den; ,,retour, reden bekend” . Dit geschiedt 
dus uitsluitend voor controle. Alle 
abonnees die rechtstreeks betalen worden 
opgewekt de giro-acceptkaart af te 
wachten en na ontvangst onmiddellijk' te 
betalen per giro of per bank.

III. NIEUWE ABONNEES
Zoals elders medegedeeld, komen steeds 
nieuwe abonnees binnen. Wij doen een be
roep op alle abonnees na te gaan in eigen 
kring wie voor toezending in aanmerking 
kan komen.
Hoe meer adressen u hiervoor aan ons toe
zendt, hoe liever het ons is. Nu er belang
stelling leeft voor hetgeen ,,de Neder
lander” biedt moet ieder de kans 
aangrijpen om nieuwe abonnees te winnen. 
Doet u ook mee?

Secretariaat Stichting Uniepers 
Administratie „de Nederlander” .
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Regeerakkoord CDA-VVD
door: mr. Frans Andriessen
De meeste diskussies die tot dusverre aan het regeerak
koord zijn gewijd leggen sterk de nadruk op het sociaal, 
ekonomisch en financieel beleid. Dat behoeft ook niet te 
verwonderen als men bedenkt dat dit hoofdstuk van het 
beleid ruwweg 40% \^n de geschreven tekst bevat. Dat 
laatste is weer het geval omdat dit onderdeel van het 
beleid gegeven de aktuele problemen in ons land van 
grote betekenis is. Tenslotte heeft in de politieke diskus- 
sie de problematiek rond de gevolgen van het beleid voor 
kollektieve voorzieningen en de inkomensontwikkeling 
van de onderscheiden groepen, sterk de aandacht ge
trokken. Toch wordt daarmee een te eenzijdig beeld van 
het akkoord gesuggereerd.
In het akkoord staat ook ,,de regering 
beschouwt de zorg voor het welzijn 
van de mensen ais een centraal on
derwerp in haar beleid.”
Die centrale gedachte wordt dan on- 
middellijk uitgewerkt naar de zwakke
ren in de samenleving, in het bijzon
der groepen die in achterstandsitua- 
ties verkeren, zoals langdurig werk
lozen', buitenlandse werknemers, 
gehandicapten en kuiturele minder
heden.
In de hoofdstukken tl t/m IV wordt 
een groot aantal onderwerpen die be
trekking hebben op wat we wel imma
teriële zaken noemen, behandeld. Ik 
vind het jammer dat tot dusverre aan 
die onderdelen zo weinig aandacht is 
geschonken.
Het nieuwe kabinet zal er mijns in
ziens goed aan doen de indruk te 
vermijden alsof dè materiële aspek
ten van het overheidsbeleid de 
grootste aandacht, moeten krijgen. 
Vanzelfsprekend moet de primaire 
doelstelling van het beleid zijn het te
gengaan van de verstoring van de 
Nederlandse ekonomie teneinde de 
werkgelegenheid te bevorderen, de 
inflatie te bestrijden en het 
financieel-ekonomisch draagvlak 
voor de kollektieve voorzieningen 
veilig te stellen respektievelijk te ver
sterken. Er zal meer begrip moeten 
groeien voor hel feit dat het funda
ment voor het gebouw van onze 

■welzijns- en sociale voorzieningen 
een gezonde ekonomie is. Maar die 
gezonde ekonomie is voorwaarde 
voor een samenleving waarin de 
mens in welzijn kan leven, geen 
doel in zichzelf, De kardinale vraag 
van de toekomst zal steeds meer zijn 
welvaart of welzijn.

Welvaart
en

welzijn
Het is uiteraard onmogelijk in het be
stek van deze beschouwing een 
komplete weergave van het regeer
akkoord te geven. '
Uit het vorenstaande moge echter 
blijken hoezeer de partners in het 
komend kabinet zichzelf en elkaar de 
plicht hebben opgelegd om werkelijk 
in te spelen op de noden van de men
sen in onze eigen samenleving en

daarbuiten. Eigenlijk is dat ook de in
zet in de sociaal-ekonomische para
graaf waarover ik reeds sprak. Im
mers, als in de aanvang van het ak
koord al wordt gesteld dat de werkge
legenheid op langere termijn zodanig 
moet worden gewaarborgd dat ook in 
de jaren na de komende kabinetspe
riode welvaart en welzijn kunnen 
worden gewaarborgd en er vol
doende arbeidsplaatsen zullen zijn 
voor hen die kunnen en willen wer
ken, dan gaat het in wezen ook om 
menselijke nood en menseiijke ont
plooiing.
Vanzelfsprekend ligt vanuit onze op
vatting over verantwoordelijkheden 
in de samenleving de primaire ver
antwoordelijkheid om na te gaan in 
hoeverre beschikbare produktivi- 
teitswinst kan worden aangewend 
voor een betere verdeling van'de ar
beid, bij de sociale partners. Het ak
koord spreekt echter duidelijk uit dat 
in de komende jaren vvellicht die pro- 
duktiviteitswinst eerder zal moeten 
worden omgezet in arbeidstijdverkor
ting dan in toeneming van het reëel 
beschikbaar inkomen. Eerder in* een 
rede op de Partijraad, heb ik gezegd 
dat dit akkoord geen kapitalistisch ak
koord is, zoals het akkoord dat eerder 
was gesloten met P.v.d.A en D’66 
geen socialistisch akkoord was.
Uit het vorenstaande zal duidelijk 
geworden zijn wat ik daarmee heb 
bedoeld.

Twee akkoorden
Ik acht het weinig zinvol om dit ak
koord oVer het negatief van dat eer
dere akkoord te leggen en punten en 
komma's te vergelijken.
Het eerder gesloten akkoord is ten
slotte door toedoen van de P.v.d.A 
zelf geen regeerakkoord geworden. 
Eén uitzondering wil ik echter maken 
en dat betreft de noodzakelijke om
vang van de bezuinigingen in het re- 
geérakkoord vergeleken met het 
eèrder gesloten akkoord. 
Vooropgesteld zij dat beide akkoor
den de aard van de noodzakelijke 
beleidsombuigingen in het midden la
ten. Er wordt slechts over omvang 
gesproken en een bepaalde aandui
ding gegeven namelijk dat de nadruk 
zal vallen op overdrachtsuitgaven en

REGERING BEOORDELEN OP DADEN
door: P. Bode
Het kabinet-Van AgtAViegel gaat van start. 
Commentaren zeiden op een tijdstip dat de 
leden van dit kabinet nog moeten worden 
beëdigd: ,,De ploeg die kabinetsformateur 
Van Agt op de been heeft gebracht moet 
politiek gezien als „tweede keus” worden 
aangemerkt” .
Met kracht verwerp ik die stelling.
Dat had destijds ook gezegd kunnen 
worden van het kabinet-Den Uyl. Vele 
jaren terug ook, toen een Zijlstra en een De 
Pous voor het eerst minister werden. 
Neen, zo’n argument slaat nergens op. 
Een regering moet men beoordelen op zijn 
daden.
Dat het kabinet-Van Agt/'Wiegel moeilijke 
tijden tegemoet zal gaan, veel weerstand 
zal ondervinden, dat lijkt mij nu al een heel 
duidelijke zaak. Vooral van de zijde van de 
vakbeweging zijn al schoten voor de boeg 
gegeven. Ik meen ten onrechte. Persoonlijk 
ben ik vakbonds-minded, maar - als voor
malig lid van het hoofdbestuur van de 
NCBO heb ik destijds vaak laten uitkomên 
- vakbondsorganisaties mogen niet op de 
stoel van de regering gaan zitten, geen 
acties ondernenien om hun wil en zin door 
te zetten. Ook zij hebben zich te onderwer
pen aan door regering en Staten-Generaal 
genomen besluiten.

We zullen allemaal een paar stappen terug 
moeten doen. Iedere belangengroepering. 
Ook in de welzijnssector. Het zal niet mee
vallen. Maar het zal een ,,heilig moeten” 
moeten worden, willen we in de naaste * 
toekomst bereiken een Nederland, dat er 
economisch en financieel gezond voor
staat. Dan is er ook welzijn mogelijk.
Ik ga nu verder niet in op: „Laten we dit 
kabinet ’t voordeel van de twijfel gunnen” 
of „Het is toch maar een smalle parlemen
taire basis, waarop dit kabinet kan steu
nen”.
Als het Nederlandse volk dit kabinet bid
dend begeleidt kan het tot zegen van land 
en volk zijn.
Dan kan het stormen weerstaan!
Laat ons denken aan de Richterentijd. 
Laten wij daarom allen afzien van onszelf, 
maar gezamenlijk doen wat God in deze 
tijd van ons vraagt.
Als èn volk èn regering alle problemen bid
dend voor Gods troon neerleggen, dan kan 
het een goede tijd voor land en volk wor
den.
Moge dat zo zijn.

Dit artikel met als kop ,,Re
geerakkoord CDA-VVD” is van 
de hand van de huidige minister 
van financiën, mr. F. H. J. J. An
driessen. Mr. Andriessen 
schreef het artikel nog voordat hij 
tot minister benoemd werd, in 
zijn kwaliteit derhalve van 
Tweede-Kamerlid voor het CDA. 
Omdat in de komende weken het 
regeerakkoord van CDA en VVD 
volop ter discussie zal staan, en 
wel ter gelegenheid van het af
leggen van de rege
ringsverklaring door de nieuwe 
premier Van Agt in de Tweede 
Kamer op maandag 16 januari, 
meende de redactie van ,,de Ne
derlander” er goed aan te doen 
de beschouwingen van mr. An
driessen over het regeerakkoord 
aan haar lezers voor te leggen.

Veenendaal P. Bode

dat overheidsinvesteringen en mate
riële overheidsbestedingen zo veel 
mogelijk worden ontzien. Beide ak
koorden voorzien in ombuigingen op 
korte termijn van ƒ 4 miljard. Daar
naast spreken beide over de voorbe
reiding van enkele miljarden die moe
ten worden voorbereid om te kunnen 
worden ingezet als de inkomensma- 
tiging onvoldoende van de grond zou 
komen. In zoverre zijn beide akkoor
den gelijk, al is de passage over de 
voorbereiding van enkele miljarden in 
het regeerakkoord scherper gefor
muleerd. Dit laatste is hei geval om
dat het regeerakkoord ervan uitgaat 
dat de zg. incidentele loonstijging 
hoger zal zijn dan waarvan het eer
dere akkoord uitging. Daar stond 
overigens ook in dat e r ,,ruimte was 
voor twijfel”  of de incidentele loon
stijging wei zo beperkt zou kunnen 
zijn als werd aangenomen. Hier twij
fel, in het akkoord een reële benade
ring. Wat is beter! Het regeerakkoord 
zegt dat in jaren zonder initiële loon
stijging de gezamenlijke druk van be
lastingen en premies niet of nauwe
lijks mag toenemen. Het eerdere ak- ■ 
koord zei dat belasting- en premie- 
maatregelen in die jaren ,.zoveel mo
gelijk achterwege” moeten blijven, 
bat leidde er ook toe om de voorge
nomen belastingmaatregelen voor 
1978 te halveren. Ik kan hierinmauwe- 
lljks een materieel verschil tussen, 
beide zien.
Een belangrijk punt in de diskussie 
betreft de vraag voor welke groepen 
de koopkracht moet worden gehand
haafd. Het regeerakkoord wil de 
koopkracht voor de middengroepen 
tot ca. ƒ 50.000,—  zoveel mogelijk 
handhaven. Het eerdere akkoord 
spreekt wel over de modale man 
(ƒ 28.000,— ) maar spreekt vervol
gens eerst van reële offers boven 
ƒ 45 a /  50.0b0,— . Veel verschil kan 
ik hier niet zien. Daarenboven is het 
duidelijk dat in de loononderhande
lingen tussen de sociale^partners er 
geen sprake meer is van nivellering 
tot een niveau van tenminste 
ƒ 50.000,— . Tegen die achtergrond 
is het duidelijk dat een overheidsbe
leid gericht op de nullijn voor de mo
dale man grosso modo ook de nullijn 
tot die ƒ 50.000,—  met zich mee zal 
brengen. Niet helemaal, gezien de' 
progressie die er is in onze systemen 
om de lasten naar draagkracht fe ver
delen. Hier kan derhalve een verschil 
ontstaan tussen het regeerakkoord 
en het eerdere, met als gevolg dat 
verdergaande ombuigingen noodza
kelijk zouden zijn. Maar voor die om
buigingen geldt in elk geval de na
drukkelijke vaststelling in het regeer
akkoord dat bij beleidsombuigingen 
het kabinet zich rekenschap' moet 
geven van de effekten op bestaande 
en nieuwe maatschappelijke knel
punten. Een inkomensgarantie voor 
deze groepen kan derhalve uit het 
akkoord niet worden afgeleid.
Al met al is duidelijk dat de bewering 
als zou op grond van het voorziene 
inkomensbeleid dit akkoord tol veel 
verdergaande ombuigingen leiden 
dan het andere, onjuist is.
Ik wil er bovendien nadrukkelijk aan 

. herinneren dat op diverse plaatsen in 
het akkoord met nadruk wo'rdt ge
steld dat de sociale minima zullen 
worden ontzien. Verder heeft men 
gewezen op een aantal uitgavenver-
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langens die in het akkoord zijn opge
nomen. Sommigen hebben die al ge
kwantificeerd op ƒ 2 a 2'lz miljard. Dit 
is uiteraard een slag in de lucht. Bo
vendien bevatte ook het andere ak
koord een aantal verlangens die geld 
gevraagd zouden hebben. Er is eerst 
konkrete invulling van beide akkoor
den en doorrekening daarvan nodig 
alvorens eerlijke vergelijkingen kun
nen worden gemaakt.
Goed akkoord!
Van Agt heeft bij de introduktte van- 
het akkoord in eerste konsept: ge
zegd dat het een goed akkoord was. 
Vriend en vijand zijn het er over eens 
dat het akkoord daarna aanmerkelijk 
is verbeterd. Onze kritici: hébben in 
een poging tot uiterste overdrijving 
gesproken van 100 amendementen 
die door de C.D.A.-fraktie; zouden 
zijn ingébracht. De fraktie heeft ze 
niet geteld, maar merkwaardig is wel 
dat, als dan blijkt dat vrijwel alle 
amendementen zijn overgenomen, 
onze kritici nauwelijks over de lippen 
kunnen krijgen dat het akkoord aan
merkelijk is verbeterd'.;
Het akkoord is in menig opzicht beter 
dan het eerdere. Dat geldt b.v. voor 
de paragraaf over het milieubeleid, de 
volkshuisvesting, het onderwijs, de 
veiligheid, 'Europa, de zelfstandigen 
en de grondpolitiek. Het akkoord is in 
tal van opzichten even goed als het 
eerder gesloten akkoord. Dat geldt 
met name daar waar passages letter
lijk zijn overgenomen. En dat zijn er 
nogal wat. Het vertoont in onze ogen 
ook minpunten ten opzichte van het 
eerdere b.v. als het gaat over het to
tale inkomensbeleid, de apartheids- 
bestrijding in Zuid-Afrika, de waar
borgen voor een pluriforme pers. 
Maar op die terreinen vertoont het 
akkoord voldoende aanknopingspun
ten om een herkenbaar beleid te voe
ren.
Het allerbelangrijkste is dat naar mijn 
mening het akkoord gezonde en 
maatschappelijk aanvaardbare uit
gangspunten bevat om de krisis 
waarin onze ekonomie verkeert aan 
te pakken en aldus het ekonomisch 
draagvlak van onze samenleving vei
lig te stellen respektievelijk te verbe
teren.
Tevens bevat het een fundamentele 
oriëntatie op welzijnsbevordering 
voor de mensen in eigen land en 
daarbuiten.
Een kabinet dat het met deze 2 doel
stellingen ernstig neemt, mag'er ho
pelijk op vertrouwen ook maatschap
pelijk aanvaard te worden bij diege
nen die thans nog een afwachtende 
of zelfs negatieve houding .canne-
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Herinneringen aan 
het CDA-congres

In het vorige nummer van het CHU- 
blad „de Nederlander” kreeg het op za
terdag 10 december 1977 te 
Amsterdam gehouden CDA-congres 
ruime aandacht. Het was de redactie

niet mogelijk alle artikelen en foto’s in 
dat nummer mee te nemen.
Daarom: op deze pagina’s van „de Ne
derlander” opnieuw aandacht voor het 
CDA-congres.

Congresgangers. Op de voorste rij onder 
meer: voorzitter Thurlings van de Eerste 
Kamer, minister Andriessen, oud-minister 
Schmelzer, PvdA-secretaris Heyne de Bak 
en geheel rechts PvdA-voorzitter mevrouw 
len van den Heuvel. Daarachter onder 
meer oud-minister Lubbers en oud- 
Unievoorzitter Van Verschuer. (Foto: Nick 
Morelis te Capelle aan den IJssel).

Premier Van Agt sprak, toen hij nog for
mateur was, het CDA-congres toe. (Foto: 
Nick Morelis te Capelle aan den IJssel).

Op het CDA-congres: Drs. G. Gerritse, de nieuwe secretaris van de CHU, rechts in gesprek 
met mr. Y. Scholten, oud minister en voorzitter van de PPAC, de_permanente program- 
adviescommissie van het CDA.
(Foto; Nick Morelis te Capelle aan den IJssel).

Welkom nieuwe 
abonnees!!
Gedurende de laatste weken mochten 
wij tientallen nieuwe abonnees op „de 
Nederlander” inschrijven. Dat zegt 
wat! Slechts een korte opwekking in het 
Ledencontactblad leidde tot een tot nu 
toe ongekend resultaat. Een hartelijk 
welkom roepen wij toe aan allen die 
juist nu „in de politieke branding” de 
gelederen komen versterken! Daarvoor 
onze welgemeende dank. Deze aanwas 
is voor ons een duidelijk bewijs dat 
steeds meer personen op verantwoorde 
wijze wensen te worden voorgelicht 
over het politieke gebeuren. Dat zal ook 
degenen die politieke verantwoording 
dragen, zeker tot morele steun zijn.

Stichting Uniepers.

UNIEBUREAU

HET BUREAU VAN DE CHR. HIST. UNIE, 
Wassenaarseweg 7, ’s-Gravenhage is 
telefonisch te bereiken onder nummer 
070-244516*

Kantooruren van maandag t/m  vrijdag 
08.30 v.m. tot 16.45 n.m.
Het telefoonnummer van de Savornin 
Lohmanstichting is: 070-246791.
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Op het CD A-congres; mr. A. A. M. van Agt, de huidige premier, praat met mr. W. Aantjes, 
de huidige voorzitter van de CDA-fractie in de Tweede Kamer. (Foto: Nick Morelis te 
Capelle aan den IJssel).

CDA besprak Europa
door: J. D. Gabor

De permanente programadviescommissie 
heeft haar derde advies aan het Europees 
beleid gewijd. Het CDA congres besprak 
dit advies. De congresgangers vonden in de 
rede van partijvoorzitter Steenkamp, die 
voorafging aan dit agendapunt, zoveel stof 
tot discussie dat zij zich tijdens het debat 
over Europa massaal naar de koffiekamer 
begaven. Het degelijk samengestelde rap
port had stellig meer aandacht-verdiend. 
Het kan ook zijn dat men in de toekomst 
wellicht meer tijd voor onderling sociaal 
contact moet reserveren zodat de agenda
punten door een zo volledig mogelijk con
gres worden behandeld. Het advies van de 
commissie was sterk op de bestaande Euro
pese verdragen en instellingen gebaseerd. 
Velen vonden dit een tekortkoming.

De heer Jonker noemde het advies te braaf 
en te klassiek en riep tot een meer gedurfde 
aanpak. De heer Blommestijn maakte be
zwaar tegen de economische eenzijdigheid 
van het advies. Naar zijn mening zal in de 
toekomst meer aandacht geschonken moe
ten worden aan de verhouding overheid- 
particulier initiatief. Vrede, veiligheid, de 
bedreigde mens en het optreden tegen ter
rorisme zijn eveneens onderwerpen die hij 
had gemist. Het sociaal-welzijnsgedeelte, 
het opheffen van achterstand-situaties 
vond hij te veel verstopt. De heer Van Zeil 
sloot zich bij de heer Blommestijn aan. Bo
vendien vroeg hij aandacht voor de pro
blemen van de culturele minderheden. Hij 
hield een sterk pleidooi voor de paritaire 
comités waarin werkgevers en werknemers 
gelijk vertegenwoordigd zijn. De heer Van 
Schink maakte bezwaar tegen het feit dat 
christendom en humanisme in een adem 
werden genoemd. Ook was hij van mening 
dat leden van het Europees parlement geen 
dubbel mandaat mochten hebben, dus geen 
deel meer mochten uitmaken van de natio
nale volksvertegenwoordigingen. Hij had 
kritiek op de Europese Commissie daar 
deze te weinig contact met de bevolking 
heeft gezocht. De heer Van lersel sloot zich 
aan bij de kritiek van de eenzijdige econo
mische orëntatie van het advies. Hij vond 
dat opnieuw getradit zal moeten worden 
de politieke probleemstelling van Europa 
te formuleren. Hij wees naar veel bedrijf
stakken waarbij het ontbreken van een 
Europees beleid katastrofaal is.

„Wij slachten elkaar eerst in Europa af om 
vervolgens één voor één op de 
wereldmarkt afgeslacht te worden. Een 
Europees industriebeleid is dringend nood
zakelijk”.

De heer Van Toom zei dat Europa niet 
alleen groter en sterker moest worden maar 
Vooral anders. Er zullen op Europees ni
veau offers gebracht moeten worden. Men 
zal de consequenties daarvan ook voor het 
industriebeleid moeten aanvaarden. Hij

toonde zich een sterke voorstander van de 
zogenaamde ongebonden hulp.
De heer Horzing vroeg zich af waar het 
enthousiasme van 25 jaar temg gebleven 
was. Het is allemaal technocratisch, ad
ministratief, zielloos. Waar blijft de mens 
vroeg hij zich af. Iii elk geval was hij van 
mening dat de jeugd zich op deze wijze niet 
zal interesseren voor de Europese zaak.
De heer Van der Eyden vroeg zich af of de 
uitbreiding van de gemeenschap met opzet 
zo vaag is geformuleerd. Bovendien was hij 
van mening dat de procedure van behande
ling niet juist was. Er zullen in de toekomst 
concrete doelstellingen en uitspraken aan 
het congres voorgelegd moeten worden.

VERBETERING PROCEDURES
CDA voorzitter Steenkamp deelde mede 
dat in een werkgroep onder leiding van 
mevrouw Leyten reeds gewerkt wordt aan 
voorstellen om tot verbetering van de pro
cedures rond de advisering van de pro
gramadviescommissie te komen. Vervol
gens wees hij er op dat zowel het algemeen 
bestuur als het dagelijks bestuur de kritiek 
op de sociaal paragraaf van het advies on- 
' derschrij ven. Commissievoorzitter
Scholten wees op de functie van het advies. 
Het was de bedoeling stof aan te dragen 
voor een discussie. Hij toonde zich geen 
voorstander van een beleid dat tot meer 
werkloosheid leidt. Derhalve zal de hulp 
gedeeltelijk gebonden en gedeeltelijk on
gebonden moeten worden.
Overigens legde hij de vinger op de zere 
plek door te stellen dat „het diep ge
wortelde nationalisme de oorzaak was van 
het ontbreken van de politieke wil om ver
der te komen”. Ook wat ons eigen land 
betreft constateerde hij een kloof tussen de 
verwoording van de idealen en de 
practische daden.
De heer Schmelzer, lid van de advies
commissie, wees er op dat de economie als 
geheel geen doel op zich was, maar 
dienstbaar moet worden gemaakt aan de 
ontplooiing van de mens.
Hij gaf aan het nieuwe kabinet als goede 
raad mee ervoor te zorgen dat het rapport 
Tindemans weer boven tafel komt. Het zal 
in de Europese ministerraad opnieuw ter 
discussie gesteld moeten worden. Een be
langrijke stap vooruit zou zijn dat de drie 
grote politieke stromingen zich zouden 
verenigen op een programma dat voor hun 
aanvaardbaar was.

Hij waarschuwde tegen polarisatie en tegen 
het claimen van een overheersende positie 
door ieder van de drie groepen afzonderlijk 
daar op die wijze Europa geen stap verder 
komt.
De discussie tijdens het congres gaf geen 
aanleiding tot groot optimisme. Positief 
was echter wel dat zij de aanzet zal worden 
tot een hreed opgezette discussie over de 
fundamenten van het toekomstige Europa.

CDA-voorzitter Steenkamp houdt zijn congresrede. (Foto: Nick Morelis te Capelle 
aan den IJssel).

Op het CDA-congres: Unievoorzitter Van Leeuwen in gesprek met jhr. mr. F. O. J. 
Sickinghe, lid van de Unieraad van de CHU en voorzitter van de raad van bestuur van 
VMF-Stork.
(Foto: Nick Morelis, Capelle aan den IJssel).

Nieuwe CHU-kiesvereniging Brouwershaven opgericht
Door toedoen van het CDA-Tweede Ka
merlid drs. H. Eversdijk is er weer een 
nieuwe CHU-kiesvereniging opgericht en 
wel te Brouwershaven in Zeeland. In die 
gemeente bestond nog geen CHU- 
kiesvereniging. De nieuw opgerichte ver
eniging telt momenteel 10 leden. Voorzitter 
is de heer J. J. Klaasse en secretaris- 
permingmeester de heer B. Heringa.

De nieuwe vereniging is van plan overleg te 
openen met de plaatselijke AR-kies- 
vereniging om bij de gemeenteraads
verkiezingen in mei 1978 met één lijst als 
CDA-Brouwershaven te kunnen uitkomen.

Er zijn ook plannen om nog meer leden te 
werven. Drie van de 10 leden waren al 
rechtstreeks lid van de CHU. Deze nieuwe 
kiesvereniging brengt dus meteen zeven 
leden aan! We zeggen: Goed zo Brouwers
haven en doorgaan!
De heer Eversdijk is trouwens ookbezig met 
de oprichting van een kiesvereniging van de 
CHU in een andere Schouwse gemeente 
waar nog geen CHU-afdeling is. Op deze 
wijze kan de Unie ook plaatselijk 
volwaardig meedraaien in de CDA- 
verbanden. , .

J. de Swart.

Eversdijk maakte einde aan unieke situatie
Het,CDA-Tweede Kamerlid drs. H. Evers
dijk uit Heinkenszand heeft een eind ge
maakt aan een unieke situatie. Hij was 
namelijk lid van drie rechtstreeks gekozen 
vertegenwoordigende lichamen, n.I. ge
meenteraad, provinciale staten en Tweede 
Kamer. Dezer dagen nam hij afscheid als 
lid van de, gemeenteraad in Borsele, waar 
hij 8 jaar lang voorzitter was va de 10 man 
sterke CDA-fractie. Het CDA heeft in die 
gemeente nog de absolute meerderheid; 10 
van de 17 raadsleden. Bij zijn afscheid 
werd hem de zilveren legpenning van de

gemeente aangeboden. De heer Eversdijk 
besloot zijn raadslidmaatschap te beëin
digen, omdat hij het niet juist acht de 
drie functies te combineren en omdat er te 
weinig tijd overblijft voor het goed ver
vullen ervan. Hij blijft wel voorzitter van 
de 15 man sterke CDA-fractie in de pro
vinciale staten van Zeeland. Voor zover mij 
bekend, was de heer Eversdijk het enige lid 
van de huidige Tweede Kamer die de drie 
functies tegelijk uitoefende. Aan die unieke 
situatie is nu een eind gekomen.

J. de Swart.
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Om de kwaliteit
van ons woningbestand door: drs. ing. J. de Jong

Ordangs gaf de Centrale Afdeling Voorlich
ting en Externe Voorlichting en Externe 
Betrekking van het ministerie van volks
huisvesting en ruimtelijke ordening een 
persbericht uit.
In dit persbericht werden de eerste re
sultaten van het „Kwalitatief Woning- 
onderzoek 1975” aangekondigd. Nu de 
kwantitatieve woiiingnood bijna opgelost is 
zullenkwalitatieveaspektenbijhetbouwen 
van woningen een steeds grotere rol gaan 
spelen.

Het jaarverslag van 1976 van de Centrale 
Directie van de Volkshuisvesting onderkent 
deze ontwikkeling op de eerste bladzijde 
van zijn voorwoord. Men leest daar het 
volgende: „De richting waarin de volks
huisvesting moet gaan is derhalve duidelijk, 
het moet een kwaliteitsbeleid zijn”.
In de achter ons liggende j aren was kwaliteit 
een betrekkelijk eenvoudig begrip. Kwali
tatief goed bouwen betekende constructief 
verantwoord, sterk en degelijk bouwen. 
Degenen die een ruimer kwaliteitsbegrip 
hanteerden, dachten bijvoorbeeld aan meer 
vertrekken, ruimere vertrekken, aan een 
betere uitrusting op het gebied van keuken, 
sanitair en berging en soms aan een betere 
afwerking. De overheid waakte over de 
kwaliteit. Door het subsidiëren van wonin
gen te koppelen aan het bouwen volgens 
,.Voorschriften en Wenken” hield vaderlje 
Staat het minimum kwaliteitsniveau in de 
hand. Het aldus gehanteerde kwaliteitsbe
grip was geen vast gegeven. Ingewijden 
weten dat bij iedere herziening van,.Voor
schriften en Wenken” het minimum kwali
teitsniveau schoksgewijs omhoog werd ge
bracht. Gelukkig maar, omdat goede huis
vesting een zegen is voor onze samenleving.

De aandacht van de overheid zal in de toe
komst dus meer gericht zijn op de kwaliteit 
van het wonen. De vraag hierbij is of men 
met een eenvoudig kwaliteitsbegrip als 
boven geschetst wel kan werken?
Wat wordt onder kwaliteit verstaan? Een 
moeilijkheid is dat er vele kwaliteitsbegrip- 
pen bestaan. Wellicht kan de bedrijfseco
nomische theorie hierover enig licht ver
schaffen. De kwaliteit van een produkt 
wordt in de bedrijfseconomie wel omschre
ven als de mate waarin het produkt geschikt 
is voor het gebruik dat ervan gemaakt moet 
worden. De Engelsen hanteren hiervoor de 
uitdrukking „fitness for purpose”, wat zo
veel betekent als „geschikt voor het doel” . 
Keren wij thans terug tot de woningbouw 
dan is kwalitatief goede woning, een 
woning, welke geschikt is voor het gebruik 
dat er van gemaakt moet worden. Omge
keerd is een kwalitatieve slechte woning een 
woning die ongeschikt is voor het gebruik 
dat er van gemaakt moet worden.
En wie bepaalt het gebruik dat er van de 
woning gemaakt moet worden? Natuurlijk 
is dit de gebruiker, of betergezegd debewo- 
ner. Helaas is het tot nu toe altijd zo geweest 
dat het de ontwerper en via voorschriften 
ook de overheid waren, die bepaalden wat 
er gebouwd moest worden, hoe er gebouwd 
moest worden en waar er gebouwd moest 
worden. De bewoner stond en staat nog 
veelal buiten spel. Zelfs diegenen die slechte 
ervaringen met inspra:ak hebben, kunnen 
niet ontkennen dat hier een probleem ligt. 
En problemen zijn er om opgelost te 
worden.

TEGENDEEL WAAR
Natuurlijk mag niet gesteld worden dat 
ontwerper en overheid schuldig zouden zijn 
aan al datgene wat wij anders zouden 
wensen met betrekking tot het wonen. Het 
tegendeel is eerder waar. Ontwerpers zijn 
deskundigen. Het kader, waarbinnen ont
werpers bij gesubsidieerde woningbouw 
opereren, is beperkt door de financiële mo
gelijkheden. Ontwerpers zijn gebonden aan 
talrijke voorschriften van de overheid. 
Van de overheid kan gezegd worden dat 
onder haar invloed de huisvesting op een 
hoog peil gebracht is. Op zich is ditreeds iets 
om dankbaar voor te zijn. De voorschriften 
die de overheid met betrekking tot het bou
wen uitgeeft zijn niet uit de lucht gegrepen. 
Ongetwijfeld zijn deze voorschriften opge
steld op basis van bestaande kennis, 
rekening houdende met de financiële moge
lijkheden en met deredelijke wensen van de 
meerderheid van de bevolking. De modale 
bewoner zal op de achtergrond model ge
staan hebben bij het samenstellen van deze 
voorschriften. Er wordt immers gebouwd 
voor mensen. Aangenomen mag worden 
dat in tijden van grote woningnood domi

neerde het hebben van een woning over het 
hebben van een woning naar keus. Juist in 
die tijd droeg de regelende invloed van de 
centrale overheid bij tot beperking van een 
te grote verscheidenheid. Hierdoor werd 
industrialisatie en daardoor opvoering van 
de produktie mogelijk. Tenslotte is een 
groot aantal wensen van aUe bewoners ge
lijk. Een ieder wil graag veilig wonen, waar
door de eisen gesteld aan constructief- 
verantwoord bouwen algemeen gesteld 
kunnen worden. Een ieder heeft een hekel 
aan lekkages, zodat ook de eisen wat betreft 
waterdichtheid voor iedere woning moeten 
gelden. Al deze gezamenlijke eisen hebben 
voornamelijk betrekking op bouwtech
nische en bouwfysische kwaliteiten. Zodra 
het echter gaat om de woontechnische en 
estethische kwaliteiten van de woning of om 
de kwaliteit van de woonomgeving lopen de 
wensen van de verschillende bewoners ver
der uiteen. Toch zijn bij deze wensen nog 
wel bepaalde aspekten welke in meer of 
mindere mate onder een gemeenschappe
lijke noemer zijn te brengen. Ook op het 
gebied van smaak vindt een wederzijdse 
beïnvloeding plaats.

EISEN IN BEWEGING
Reeds eerder is betoogd dat kwaliteit geen 
absoluutbegrip is. Kwaliteit is afgestemd op 
de eisen van de gebruikers. Deze eisen van 
de gebruikers zijn voortdurend in bewe
ging. Dit geldt zowel voor de bevolking als 
geheel als voor de individuelebewoner. Een 
kwalitatief goede woning van 1900 en van 
nu zijn totaal verschillend. Een ieder zal dit 
kunnen beamen. Er heeft een verschuiving 
van hef normatieve kwaliteitsniveau 
plaatsgevonden. Deze verschuiving in kwa
liteitsniveau wordt beïnvloed door een 
groot aantal factoren. Als zodanig kunnen 
ondermeer genoemd worden ver
anderingen in de wooncultuur, wijzigingen 
in de gezinsstructuur, toeneming van de 
welvaart, uitbreiding van technische kennis 
en ontwikkeling van nieuwe materialen. De 
tegemoetkomingen aan de hogere 
wooneisen van de bevolking als geheel, be
perken zich voornamelijk tot de bouwtech
nische en bouwfysische aspekten van het 
bouwen.
Hoewel het verhogen van de bouwtechni
sche en met name de bouwfysische hoeda
nigheden van een woning een goede zaak is, 
doen zich hierbij wel enige nevenver
schijnselen voor.

- Bij nieuwbouw zal verhoging van het kwa
liteitsniveau in deze richting dikwijls tot een 
geringe kostenstijging leiden. Bij het be
staande woningbestand daarentegen ligt dit 
anders. Ingrepen als dubbele beglazing en 
een geluidsarme kamer bij bestaande wo
ningen gaan sommen geld kosten. En toch 
zullen deze mogelijkheden bestudeerd 
moeten worden. Immers energie wordt 
duur en geluidshinder is lastig.

- Door opvoering van deze materiële kwali
teit zullen meer woningen eerder verbeterd 
moeten worden. Wanneer een woning ver
beterd moet worden, wordt in sterke mate 
bepaald door wat men onder een kwalitatief 
goede woning verstaat. Naarmate de 
inhoud van dit begrip meer omvat zijn er 
meer woningen welke hieraan niet voldoen.

- Door opvoering van deze materiële kwali
teit zullen meer woningen vervangen 
moeten worden. Het begrip krot is immers 
relatief gedefinieerd. Volgens de ,,Be
schikking geldelijke steun afbraak van krot
ten” is een krot een woning, die ongeschikt 
is terbewoning en waarvan degebreken niet 
door het treffen van passende voor
zieningen kunnen worden weggenomen. 
Duidelijk zal zijn dat bij het stellen van 
hogere eisen aan nieuw te bouwen 
woningen de woningverbetering en krotop- 
ruiming noodzakelijker worden.

Kijkt men nu naar de individuele bewoner 
dan blijken de wensen ten aanzien van wo- 
ningindeling, ui terlijke vorm en afwerking 
en ten aanzien van de woonomgeving nogal 
uiteen te lopen. De weinig gevarieerde pro- 
■duktiestroom van na-oorlogse woningen 
heeft nauwelijks rekening gehouden met de 
wensen van de individuelebewoner. Bij een 
woningbouwbeleid gericht op het opheffen 
van het kwantitatieve woningtekort is met 
dergelijke wensen moeilijk rekening te 
houden. Thans is de situatie echter gewij
zigd.
Terecht stelt het jaarverslag 1976 van de

Centrale Directie van de Volkshuisvesting 
het volgende:
,,Veeleer dient het kwaliteitsbeleid zich in 
de komende j aren te richten op het voldoen 
aan de uiteenlopende behoeften van de ver
schillende bewonerscategorieën, en dus op 
een in hoge mate geschakeerd aanbod van 
woonmogelijkheden. Verscheidenheid zou 
het trefwoord kunnen zijn van de komende 
jaren” .
Ook bij dit edel streven dient een aantal 
moeilijkheden onder ogen te worden 
gezien. Het realiseren van een goede woon
omgeving is niet iets wat voor en door een 
individuele bewoner gebeurt. Hoogstens 
kunnen het uiterlijk en de vormgeving van 
de afzonderlijke woning bijdragen tot de 
woonomgeving. Het begrip woonomgeving 
is veel ruimer dan de afzonderlijke woning. 
Groen, speelvoorzieningen, parkeermoge- 
lijkheden, sociaal-culturele accommodaties 
enz. vormen elementen van de woonomge
ving. De woonomgeving is iets gemeen
schappelijks. Daarom zal bij de realisering 
de overheid - wellicht de plaatselijke over
heid - een taak hebben. Al naar gelang de 
situatie kan deze taak variëren van stimule
rend totregelend. Eenmoeilijkheidhierbij is 
datmenbij nieuwbouw de nieuwe bewoner 
in de regel niet kent. Ver voor dat de 
bewoner zijn in trek neemtheeft men al voor 
genoemde voorzieningen de ruimte moeten 
reserveren, de kosten moeten berekenen. 
De vrijheid om de eigen woonomgeving in 
te richten moet passen binnen een vooraf 
vastgesteld ruimtelijk en financieel kader.

BEZWAAR
Ook bij het aanbrengen van variaties in de 
woonindeling stuit men bij nieuwbouw op 
het bezwaar dat men de toekomstige bewo
ner dikwijls niet kent. Voorts hebben som- 
mige veranderingen niet aanvaardbare fi
nanciële consequenties. En zjelfs zonder 
deze bezwaren zijn er nog grenzen aan het 
afstemmen van de woning op sommige eisen 
van de bewoner. Een enkel voorbeeld zal dit 
verduidelijken. Een woningcorporatie die 
huurwoningen gaat bouwen en de toekom
stige huurders kent, kan niet toestaan dat 
een gehele kamerwand afgewerkt wordt 
met knalrode tegels.
Dit is zelfs niet mogelijk als de toekomstige 
bewoner de extra kosten van dit experiment 
wü betalen. De corporatie moet namelijk de 
verhuurbaarheid van de woning in het oog 
houden, als een dergelijke ,,quasi- 
progressieve” bewoner mocht opstappen. 
Kwaliteitsverhoging van de woning door 
tegemoet te komen aan de verlangens c.q. 
eisen van de individuele gebruiker is bij 
nieuwbouw niet oneindig mogehjk. De 
marges waarbinnen gevarieerd kan worden 
zijn tamelijk smal. Men kan niet te vér af
wijken van de modale wooneisen. Ook op 
dit punt biedt de eigen woning iets meer 
ruimte.
En toch moet er met overleg wel het één en 
ander mogelijk zijn. Bij vernieuwbouw 
komt men hiervan talrijke voorbeelden te
gen. Er zal een diepgaande studie moeten 
worden gemaakt over de wijze waarop wel 
rekening kan worden gehouden met de 
eisen van de gebruikers. In deze studie zal de 
financiële paragraaf niet mogen ontbreken. 
Verscheidenheid kost doorgaans geld.

De eisen die de individuele bewoner aan zijn 
woning stelt veranderen in de tijd. Hierdoor 
kan een kwalitatief goede woning verande
ren in een kwalitatief minder goede woning. 
Door allerlei oorzaken kan de woning min
der geschikt worden voor het gebruik dat er 
van gemaakt moet worden. Enkele voor
beelden hiervan zij n:

- de woning kan te klein worden als het gezin 
zich uitbreidt, terwijl een tegengestelde 
ontwikkeling zich voordoet als de kinderen 
het huis uitgaan;
- de geluidsisolatie in de woning kan onvol
doende worden zodra de kinderen in een 
rustige omgeving hun huiswerk moeten 
maken;
- de indeling van de woning kan onpraktisch 
worden als de nieuwe wasapparatuur door 
ruimtegebrek net niet geplaatst kan 
worden;
- de afwerking in de woning kan te sober 
worden, zodra schrootj esplafond en ge
kleurde tegels meer algemeen worden.

Verhuizen zou een oplossing kunnen zijn. 
De vraag is echter hoe vaak? Er kunnen zich 
immers nog veel meer redenen voordoen 
om te verhuizen. Verandering van 
werkkring betekent dikwijls al verhuising.

Modermsering of misschien wel verbouwen 
zou een andere oplossing kunnen zijn. Dit 
zal niet zelden met kapitaalvernietiging sa
mengaan. Een woning is een duurzaam con
sumptiegoed. Een woning gaat langer dan 
ééngeneratiemee. Onzebouwwijzenzijnin 
het verleden te weinig afgestemd geweest 
op een flexibele aanpassing van de woning 
aan veranderende eisen van de bewoner. 
Gelukkig zijn er ontwikkelingen welke dui
den op kentering. Als zodanig kan genoemd 
worden het verschijnen van de Nederlandse 
norm „Modulaire coördinatie bij het bou
wen”.

BELANGRUK
Terugkerend tot het rapport ,,Kwalitatief 
woningonderzoek 1975” kan gezegd 
worden dat de gepubliceerde resultaten een 
belangrij ke aanwij zing geven o ver de kwali
teit van ons woningbestand. Een korte op
somming van enkele interessante resultaten 
is hieronder weergegeven.
- 38% van de woningen is gebouwd vóór 
1945, waarvan 9% zelfs nog vóór het van 
kracht worden van de Woningwet 1901.
- In 1956 werd 29% van de woningen door 
de eigenaar bewoond. In 1975 was dit per
centage gestegen tot ruim 36.
- Het woningbezit van de woningcorporatie 
bestaat voor 87% uit na-oorlogse 
woningen; bij institutionele beleggers is dit 
percentage ruim 72; bij particuliere ver
huurders is dit percentage maar 11.
- Bijna tweederde van de woningen behoort 
tot het type ééngezinshuis.
- Bijna 15% van de woningen is vrijstaand 
en 31% heeft aan één zijde een ander huis 
naast zich (twee onder één kap, hoek- en 
eindwoningen).
- 42% van de woningen behoort tot het 
zogenaamde type rijtjeshuis.
- Bijna éénvijfde van het totaal aantal 
voor-oorlogse meergezinswoningen ver
toont funderingsgebreken: 30% van deze 
woningen heeft last van doorlatend vocht.
- De voor-oorlogse woningen lijken minder 
goed te zijn onderhouden dan de na
oorlogse.

DECENTRALISATIE
De vraag kan gesteld worden hoe de gege
vens in het rapport „Kwalitatief woning- 
onderzoek 1975” gezien moeten worden 
voor het voeren van een woning
bouwbeleid.
De inhoud van het rapport geeft een globale 
omschrijving van het aanwezige woningbe
stand. Om te weten wat er nog bijgebouwd 
moet worden is inzicht nodig in aard en 
omvang van de behoefte en in de mate 
waarin deze behoefte zal uitmonden in een 
effectieve vraag. In dit verband moet er op 
gewezen worden dat ook de resultaten van 
het „Woningbehoeftenonderzoek 1975” 
van de Centrale Directie van de Volkshuis
vesting bekend zijn. Misschien kan uit ver
gelijking van de resultaten van beide onder
zoeken snel een koers bepaald worden 
welke gericht is op het opheffen van de 
kwalitatieve discrepantie tussen vraag en 
aanbod. Dit zou een goede zaak zijn, want 
naarmate de tijd voortschrijdt, wordt de 
ruimte om het verleden te corrigeren min
der.
In verhouding tot het totale woningbestand 
behoeven er immers niet zoveel woningen 
meer bijgebouwd te worden.
Wel zal een dergelijke vergelijking van 
vraag en aanbod altijd een modale benade
ring zijn. Men komt niet verder dan het 
tegenover elkaar stellen van wat de grote 
groep bewoners heeft en wat deze groep 
graag gehad zou willen hebben. On
getwijfeld zal de Centrale Directie Volks
huisvesting streven naar een verdere verfij
ning.- Maar zelfs dan krijgt men nog geen 
kwaliteit in de zin van in redelijke mate 
rekening houden met de eisen van de indivi
duele gebruiker. Wellicht moet voor het 
realiseren van deze kwaliteit ruimte worden 
geboden aan het bestuur op plaatselijk ni
veau. Dit betekent decentralisatie van het 
volkshuisvestingsbeleid. Zolang dit niet het 
geval is zullen christen-democratische ge
meentebestuurders vanuit de bestaande si
tuatie moeten ijveren voor een aanbod van 
woningen, dat meer recht doet aan de ver
langens van de individuele gebruiker. Wo
ning en woonomgeving zijn er voor de 
mens. Het gaat steeds meer om deze kwali
teit van ons woningbestand.

Alphen aan den Rijn dis.ing. J. de Jong 
raadslid Protestants 

Christelijke Combinatie.



vrijdag 6 januari 1978

NIEUW JAARSW ENS VAN C K JO -VO O R ZITTER  PETER HEUKELS

SAMEN AAN DE SLAG GAAN
Allereerst bied ik jullie namens het CHJO- 
bestuur de beste wensen voor 1978 aan. Er 
ligt een jaar achter ons dat, we mogen het 
in alle bescheidenheid zeggen, was geken
merkt door een actieve inzet van een 
groeiend aantal leden. Zo waren er bij
eenkomsten over Europa en de wet onder
nemingsraden, een kadercursus, het CDJA 
werd opgericht en we vierden ons 50-jarig 
bestaan. Niet in de laatste plaats dankzij de 
activiteiten van Egbert Bluemink die ons 
echter al op korte termijn om afstudeer- 
redenen moet gaan verlaten. Ik wil Eghert 
graag van deze plaats alvast bedanken voor 
datgene wat hij voor de CHJO heeft 
kunnen doen. Aan ons de taak een goede 
opvolger te vinden. Een niet gemakkelijke 
taak.
Het komende halfjaar stellen we ons voor 
de provinciale reactivering te voltooien, 
waarbij met name Gelderland, Drente en 
Zeeland op het programma staan. Vroeg in 
het jaar een kadertrainingsbijeenkomst, 
georganiseerd door het CDJA, in maart 
een studiebijeenkomst door de commissie 
binnenland over het functioneren van het 
strafrecht, in april gevolgd door een 
algemene ledenvergadering waarschijnlijk 
gekoppeld aan een studiebijeenkomst over 

-euthanasie. Daarnaast een tweetal verkie
zingen, het nu weer groeiend CDJA, ons 
werk in Unie en CDA. Kortom, er is voor 
actieve CHJO’ers genoeg te doen. In april 
is bovendien een deel van het CHJO- 
bestuur met enkele mensen uit te breiden.

BEWOGEN JAAR
Ook politiek gezien is het afgelopen jaar 
een bewogen jaar geweest: bijna negen 
maanden zonder echt functionerend kabi
net, een ellenlange kabinetsformatie resul
terend in een kabinet van VVD en CDA, 
een combinatie die aanvankelijk nauwe
lijks voor mogelijk werd gehouden. De 
snelheid waarmee het programma met de 
VVD tot stand kwam was voor sommigen 
al een aanleiding op zich om het kabinet 
met wantrouwen tegemoet te treden. De 
akkoorden meer inhoudelijk met elkaar 
vergelijkend, kan ik verschillende punten 
opmerken die naar mijn mening een verbe
tering zijn in vergelijking met het eerder 
gesloten akkoord. Te denken valt bijvoor
beeld aan de paragrafen over het onder
wijsbeleid, milieubeleid, volkshuisvesting 
en Europa. De selectieve verontwaardiging 
over Zuid-Afrika is vervangen door een 
meer algemene bezorgdheid over alle regi
mes die de mensenrechten met voeten 
treden. Niettemin dreigt de toestand in 
Zuid-Afrika steeds verder te escaleren. Je 
vraagt je af wanneer dit regime, als ze het 
ooit zullen doen, zal gaan inzien dat je een 
tijdbom niet met knuppels en wapenstok
ken te lijf moet gaan, daar stellig de 
uitwerking precies omgekeerd evenredig zal 
zijn.

GOEDE HOOP
De invalshoek ten aanzien van de ontwik
kelingssamenwerking is anders geworden, 
niet conform het CDA-programma. Niet
temin heb ik goede hoop dat De Koning als 
CDA-man er iets herkenbaars van zal 
maken. De sociaal-economische paragraaf 
blijft een moeilijk punt. Kon je bij het 
vorig akkoord vraagtekens zetten of men 
wel voldoende doordrongen was van de 
ernst van de economische situatie en niet 
bij voortduring te laat inspeelde op nieuwe 
gegevens - en dan denk ik met name aan het 
kabinet-Den Uyl - nu is de wil tot 
bezuiniging er wel en dat is dacht ik ook 
nodig willen we ons sociale bouwwerk in 
essentie behouden. Primair daarbij blijft 
dat sociale minima niet mogen worden

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Bfaas- en
Slajlinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

aangetast. Dat dit nog grote spanningen zal 
opleveren zal iedereen duidelijk zijn. De 
constatering van Den Uyl dat met dit 
kabinet de rechten van de zwakken zullen 
worden aangetast, is behalve voorbarig 
ook onwaar. Hij gaat er voor het front van 
het volk aan voorbij dat het juist de 
christen-democratische partijen zijn ge
weest die zich het lot der zwakken hebben 
aangetrokken. Hij doet nu volstrekt ten 
onrechte voorkomen alsof alleen de PvdA 
voor de rechten van de zwakken zou op
komen. Wij hebben er het volste vertrou
wen in dat Van Agt en de zijnen het wat 
dit betreft tot een goed einde zullen bren
gen.

SPANNING
Het regeerakkoord bracht ook binnen het 
CDA de nodige discussie en binnen de 
fractie zelfs het begin van een tweedeling en 
daardoor werd het CDA-congres met de 
nodige spanning tegemoet gezien. Want 
zowel ARP-voorzitter De Boer, als fractie
voorzitter Aantjes behoorden tot de groep 
van zeven die het regeerakkoord met de 
VVD verwierpen, daarmee een grote ver
antwoordelijkheid op zich ladend. Het 
komt me bovendien wat vreemd voor, wat 
was er gebeurd? Het conceptakkoord met 
de VVD werd door de fractie te licht 
bevonden en werd ruim geamendeerd. 
Daarmee werd, althans-naar buiten, de 
indruk gewekt dat, wanneer deze amende
menten zouden worden ingewilligd, de 
CDA-fractie akkoord zou gaan. Toen nu 
alle wezenlijke amendementen bleken te 
zijn ingewilligd maakte het een wat vreem
de indruk dat alsnog een deel van de fractie 
buiten de boot viel. Was het een wonder 
dat de rede van Aantjes op het CDA- 
congres met spanning tegemoet gezien 
werd? Terecht stelde Aantjes op het 
congres dat hij het kabinet wilde steunen en 
erop wilde toezien dat wezenlijke punten 
uit het CDA-program door het kabinet 
zullen worden uitgevoerd. Ik ben het 
daarmee van harte eens. Minder eens ben 
ik het met de constatering van Aantjes dat 
we met de PvdA hadden moeten komen tot 
een coalitie als van op elkaar aangewezen 
politieke bondgenoten en dat we niet de 
natuurlijke tegenspeler van de PvdA moe
ten worden. Zijn dan de liberalen wel onze 
natuurlijke tegenspelers? Kunnen we nu als 
christen-democraten uiteindelijk toch al
leen maar linksaf? Zouden we de politieke 
situatie niet moeten beoordelen aan de 
hand van de verkiezingsuitslag, de mate 
waarin we ons eigen program verwezenlijkt 
kunnen zien, en naar de intenties en actuele 
poltieke stellingnamen van de politieke 
partijen? Met andere woorden: ik zou 
Aantjes willen vragen: de PvdA van ’81 is 
dat de PvdA van Den Uyl of de PvdA van 
Van der Louw of van Reckman? Wat zal 
dan haar politieke programma zijn, haar 
prioriteiten, haar inzetbare mensen? Ook 
ten aanzien van de VVD zullen we ons dat 
moeten blijven afvragen. Het gaat ons toch 
uiteindelijk om het politieke beleid dat we 
tot stand kunnen brengen in een bepaalde 
regeringsperiode. Overigens hield Aantjes 
een goede rede op het congres. Ik denk dat 
dit mede een rol heeft gespeeld bij de kort 
erop volgende vraag wie er fractie
voorzitter moest worden. Gelet op het 
federatieve karakter van het CDA was het 
gewenst dat dit iemand uit de protestant- 
christelijke hoek zou zijn. Daarbij werd er 
wat vlug gedacht dat het dus een ARP’er 
zou moeten zijn, alsof er geen twee pro- 
testant-christelijke partijen zijn. Gelet op 
de door Aantjes ingenomen positie was zijn 
positie minder vanzelfsprekend geworden. 
Alles afwegende geloof ik toch dat de 
fractie een goede beslissing genomen heeft, 
waarbij we van Aantjes mogen verwachten 
dat hij de fractie eensgezind zal leiden in de 
komende kabinetsperiode.

PROBLEEM
Dan het kabinet, een aantal problemen met 
het vinden van ARP-kandidaten. Terecht 
stelt Hans de Boer in Nederlandse Gedach
ten dat je in principe dezelfde kandidaten 
zoekt voor een combinatie met de PvdA als 
met de VVD, omdat zij in welk kabinet ook 
de partijlijn moeten kunnen uitdragen, 
hoewel daar in de praktijk wel een aantal 
opmerkingen over te maken zou zijn. De 
Boer stelt in zijn verantwoording dat van 
tevoren niet vaststond dat Boersma en De 
Gaay Fortman zouden bedanken. Ik wil 
dat graag aannemen, maar dan komen mij 
uitspraken van met name Boersma voor de 
tv gedaan: ,,Ik kan niet in een kabinet met 
de VVD, evenals mijn politieke vrienden” 
toch wat vreemd voor. Ook Goudzwaard 
schreef een stuk waarin hij stelt dat zijns

inziens nu de weg naar de PvdA was 
afgesneden, het de voorkeur zou verdienen 
wanneer er een extra-parlementair kabinet 
was gevormd dat het gezag wellicht zou 
hebben gehad het zo noodzakelijke mati- 
gingsbeleid tot uitvoering te brengen. Het 
lijkt mij dat juist een man als Goudzwaard, 
als belangrijke man achter het CDA- 
program, zelf voor het nodige gezag had 
kunnen zorgen, temeer daar hij het uit
eindelijke politieke program met de VVD 
binnen de grenzen van het politiek aan
vaardbare achtte te zijn gekomen; ook dat 
kan samen verantwoordelijk betekenen.
In deze kabinetsformatie vond ook de 
vuurdoop plaats van de nieuwe Unievoor- 
zitter, dr. L. M. van Leeuwen. Wij als 
CHJO zijn van mening dat hij dit voor
treffelijk heeft gedaan en op adequate 
wijze op een aantal zich voordoende situ
aties heeft gereageerd. De CHU heeft 
volwaardig aan deze formatie deelgeno
men. Wij wensen hem veel succes toe, wij 
hebben het volste vertrouwen dat de Unie 
aan hem een goede voorzitter zal hebben, 
wij kregen althans nu al de indrük dat hij 
het jongerenwerk op zijn waarde inschat.

SNELHEID
Het CDJA heeft na een aantal problemen 
zoals ziekte van de voorzitter, problemen 
van financiële aard, duidelijk weer aan 
snelheid kunnen winnen. Voor de eerste 
helft van 1978 worden er volop CDJA- 
activiteiten ontwikkeld. Deze zijn mede 
mogelijk geworden omdat CRM de sub
sidie aan het politiek jongerenwerk voor 
1978 heeft gehandhaard en daarmee ons 
politieke jongerenorganisaties de nodige 
financiële armslag verstrekt.
Het is overigens een bedenkelijke zaak dat 
ons jongerenwerk in zo sterke mate van 
CRM-subsidies afhankelijk is, omdat daar
mee ook de mogelijkheid wordt binnenge
haald van controle van buitenaf op onze 
politieke activiteiten. Het zou betèr zijn als 
het politieke jongerenwerk zich hiervan 
onafhankelijker zou kunnen opstellen. 
Daarom betekent ook 1978 voor ons als 
CHJO’ers: laten we samen aan de slag 
gaanl

Den Ham
Peter Heukels, 
voorzitter CHJO.

JONGERENVERTEGENWOORDIGER  
NAAR VERENIGDE NATIES
Zoals jaarlijks te doen gebruikelijk heeft 
het Politiek Jongeren Kontakt de mogelijk
heid geopend tot kandidaatstelling voor de 
jongerenvertegenwoordiger naar de Ver
enigde Naties. Als lid van een Nederlandse 
delegatie heeft de jongerenvertegenwoor
diger de taak bij jongeren in de belangstel
ling staande thema’s in die delegatie in te 
brengen. Bovendien dient het thuisfront 
tijdens de uitzending op de hoogte ge
houden te worden door het schrijven van 
artikelen. Bij kandidaatstelling dient vol- 

- daan te zijn aan de volgende selec
tiecriteria:
1. De beschikbaarheid: 8 maanden full

time, 4 maanden part-time. Na enkele 
maanden van voorbereiding dient men 
zich in de periode van half september 
tot eind december in de VS te oriënteren 
op het practisch functioneren van de 
Verenigde Naties middels het bij wonen 
van vergaderingen, gesprekken etc. In 
1979 zullen door een scholentoernee de

opgedane ervaringen verder uitgedra
gen kunnen worden.

2. Uit de hierboven opgesomde gegevens 
blijkt dat de schriftelijke en mondelinge 
beheersing van het Engels van groot be
lang is.

3. Men dient maximaal 26 jaar oud te zijn.
4. Bovendien dient de kandidaat te be

schikken over schriftelijke vaardig
heden zowel met betrekking tot het 
schrijven van artikelen, het afnemen 
van interviews alsook met betrekking 
tot het rapporteren over het verloop

- van het VN-project.
Diegene die aan deze selectiecriteria meent 
te voldoen, kan zich met mij in verbinding 
stellen of zich rechtstreeks tot het PJK 
wenden. Tot uiterlijk 25 januari is kan
didaatstelling mogelijk.

Jan Willem Pauw, 
tel.: 02159-46918

BROCHURE
„VIJFTIG KILOMETERPAALTJES

CHJO”
De CHJO-brochure „Vijftig kilometerpaaltjes CHJO” heeft tot nu toe bij velen 
een sympathiek onthaal gekregen. Een reden om dit werkje op geen enkele 
boekenplank te laten ontbreken. In vogelvlucht wordt de lezer binnengevoerd 
in de wereld van 1927 om verbaasd rond te zien hoe de stichtelijke stichters aan 
de slag gingen. Foto’s, cijfermateriaal en een boeketje bloemlezingen uit diverse 
tijdperken hopen de sfeer van al die jaren tot de verbeelding te laten spreken. Er
zijn markante verschillen met n u ........maar ook. vragen en politieke uitspraken
die nu best even actueel zouden zijn.
Lees voorts over de Lohman-avond, de draadloze radio, doorbraak en de
Tilanus-fiets. Dacht u dat het tempo niet hoger kon........ook Wernher von
Braun komt erin voor, geflankeerd door Godfried Bomans en Greshoff. 
Kortom, een goed CHU’er heeft zelden zoveel vertrouwds en verrassends 
bijeen gezien. Wie zo’n brochure nog wil bestellen kan dat doen bij Jan van den 
Assem, Jan Haringstraat 12, Haarlem.

CHU Dordrecht politiek aktief
Binnen de samenwerkende CDA-partners 
te Dordrecht begint het politieke leven 
goed op gang te komen. Het bruist er mo
menteel van aktiviteiten. Niet alleen kwam 
er een CDA-bestuur tot stand, maar ook 
hebben de direkte CDA-leden zich georga
niseerd, terwijl verder eveneens de dames 
aktief waren door het oprichten van een 
CDA-Vrouwenberaad. Uit de CHU-leden 
zijn weer een aantal léden gemobiliseerd 
die hun schouders onder deze organisaties 
gaan zetten. Tot voorzitter van het CDA- 
bestuur werd in een zeer geanimeerde ver
gadering met een overweldigende meer
derheid aan stemmen het CHU-lid, de ir. C. 
Veldhuizen, gekozen. De direkte leden van

het CDA kozen tot hun voorzitter de heer 
Frans Barél, wiens vader de lijsttrekker van 
de CHU is in de gemeenteraad van Dord
recht. Binnen het CDA-Vrouwenberaad 
zal mevrouw drs. A. J. Bakker-Osinga, 
eveneens een CHU-lid, als voorzitter gaan 
fungeren.
Het zou te ver voeren om alle aktiviteiten 
van bovengenoemde organisaties in detaU 
nader toe te lichten, maar het verdient wel 
vermelding dat de program- en propagan- 
dakommissie voor de aanstaande gemeen
teraadsverkiezingen vanuit het CDA- 
bestuur stimulansen zullen ontvangen en 
waaraan het Vrouwenberaad reeds mede
werking heeft toegezegd.
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Nieuw e unievoorzitter m aakte goede start m et eerste  
kennismakingsbezoek aan de kamerkring Dordrecht
De Kamerkring Dordrecht van de CHU is 
de eer te beurt gevallen als één der eerste 
Kamerkringen, kennis te maken met de 
nieuwe „Unietop”.
Voor deze Algemene Ledenvergadering 
tegen het einde van 1977 was zoveel be
langstelling dat het Kamerkring bestuur 
zich genoodzaakt zag de brandweervoor
schriften niet al te letterlijk te interpreteren 
door telkens onopvallend weer enkele stoe
len in de zaal erbij te plaatsen op het mo
ment dat de betreffende „toezichthouder” 
zijn zoveelste kopje koffie dronk.
Was de opkomst van deze vergadering al 
buitengewoon groot, de toespraak van de 
nieuwe voorzitter dr. L. M. van Leeuwen, 
rechtvaardigde deze opkomst dan ook vol
komen. Zonder één letter op papier te heb
ben gezet, hield dr. Van Leeuwen een bril
jante redevoering die in hoofdlijnen de 
gang van zaken rond de kabinetsformatie 
betrof, maar waarin toch ook zeer es
sentiële zaken als de grondslag van het 
CDA - waarvoor een commissie is ingesteld 
onder voorzitterschap van de heer Van 
Verschuer - niet onbesproken bleven. 
Deze rede, die de aanwezigen bijzonder 
aansprak, niet in de laatste plaats door het 
persoonlijk enthousiasme dat er uitsprak en 
de grote overtuigingskracht waarmee het 
werd uitgedragen, was bijna een 
persoonlijk getuigenis.
Het kan nu al worden gezegd dat de 
Unieraad op 19 november j.1. een uitste
kende keuze heeft gedaan, al waren er aan
vankelijk bij de heer Van Leeuwen zelf wel 
enige aarzelingen (de Unie kent mij niet 
voldoende was één van zijn bezwaren). De 
Kamerkring Dordrecht is er in elk geval van 
overtuigd dat, indien de heer Van Leeuwen 
zoals in zijn voornemen ligt, spoedig ook 
bij andere Kamerkringen kennismakings
bezoeken zal afleggen, het met deze „on
bekendheid” wel spoedig over zal zijn. 
Dr. Van Leeuwen werd vergezeld door de 
heer Wm. C. de Kruyf (één der vice- 
voorzitters van de Unie) alsmede door drs. 
G. Gerritse de nieuwe secretaris en drs. M. 
Smits de nieuwe penningmeester van de 
Unie.
Tijdens deze vergadering die werd geopend 
door de waarnemend-voorzitter van de 
Kamerkring H. K. J. Beernink werden te
vens nog een aantal huishoudelijke zaken 
afgehandeld. De profèssionele aanpak die 
de heer Beernink eigen is stond er borg

voor dat er op snelle en efficiënte wijze 
besluiten werden gènomen. Zo werd on
dermeer de heer L. de Snayer benoemd tot 
voorzitter van de Kamerkring als opvolger 
van de heer J. W. Sluimer die om gezond
heidsredenen een aantal van zijn functies 
moest neerleggen. (De heer Sluimer ken
nende zal hij er thans nog wel voldoende 
hebben, al heeft hij er dan onder zware 
druk van zijn dokter vast al 10 neergelegd). 
Tevens werd de heer De Snayer benoemd 
als adviseur namens de Kamerkring in het 
Provinciaal Bestuur van . Zuid-Holland. 
Door de Ledenvergadering werden vervol
gens namens de Kamerkring Dordrecht 
drie leden voor de Unieraad aangewezen 
alsmede hun plaatsvervangers. Dit zijn: de 
heer L. de Snayer, met als plaatsvervanger 
de heer G. van Baaien; ir. A. B. de Koning, 
met als plaatsvervanger de heer G. C. de 
Groot. De benoeming van de heer Klein 
Kranenburg werd mogelijk omdat de heer 
Van der Eijk zich terugtrok teneinde het 
rnogelijk te maken dat de Kamerkring uit 
elke Statenkring één afgevaardigde naar de 
Unieraad zou kuimen benoemen. Gezien 
het feit dat het algemeen als zeer wenselijk 
werd gezien dat de nieuwe voorzitter van 
de Kamerkring deel zou uitmaken van de 
Unieraad en zowel de heer Van der Eijk als 
de heer De Snayer onder Statenkring Delft 
resorteren, zou dit tot gevolg hebben gehad 
dat de Statenkring Dordrecht niet meer in 
de Unieraad vertegenwoordigd zou zijn. 
De heer Van der Eijk zou ik daarom willen 
rekenen tot één van die vele fijne en 
hoogstaande mensen in de Unie die hun 
eigen belangen direct ondergeschikt maken 
aan het goed functioneren van het geheel 
van de C.H.U.
Tevens werd het dagelijks bestuur als volgt 
samengesteld: secretaris G. C. de Groot, 
Alblasserdam; penningmeester I. Botten
berg, Hardiirxveld-Giessendam; vice- 
voorzitter H. van Geest, burgemeester van 
Zuidland en algemeen adjunct K. v.d. 
Heuvel, Zuid-Beijerland.
Tenslotte mag niet onvermeld blijven dat 
op zeer hartelijke wijze afscheid werd ge
nomen van de heer Sluimer als voorzitter 
van de Kamerkring. Naméns de 
Kamerkring werd hem door de heer 
Beernink een boekenbon aangeboden 
waarbij hij tevens dankbaar de vele ver
diensten van de heer Sluimer in herinnering 
bracht.
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Als tweede spreker voerde de heer Wm. C. 
de Kruyf het woord die memoreerde dat - 
hoewel de heer Sluimer en hij niet altijd op 
dezelfde golflengte zaten - de persoonlijke 
verhoudingen desalniettemin altijd zeer 
goed zijn gebleven. Uit het dankwoord van 
de heer Sluimer werd op overtuigende 
wijze duidelijk hoe zeer hij, met name ook 
de woorden van de heer De Kruyf, waar
deerde.

Gert de Groot.
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Van Agt en de toekomst
door: Ton de Kok

Een gesprek met de minister-president in 
de aanloopperiode naar de regerings
verklaring heeft twee kanten. De ene kant 
wordt gekenmerkt door stelligheid omtrent 
de te varen koers en de andere zijde 
weerspiegelt een hegrijpelijk verlangen 
nog enige slagen om de arm (e houden. In 
de voorbereidingstijd van het eerste optre
den van de nieuwe regering wordt nog te 
veel door de diverse ministers van het ka
binet aaangedragen om in een gesprek over 
hete hangijzers al in concreto aan te geven 
waar, wanneer en hoe een bepaald beleids
plan zal worden uitgevoerd. Dat neemt 
echter niet weg dat premier Van Agt over 
een aantal zaken duidelijke gedachten 
heeft geformuleerd die als een rode draad 
door zijn komende regeringsperiode zullen 
lopen.

TAAKOPVATTING
Er is tussen de functie van minister
president en die van minister van justitie 
niet alleen een vertikaal verschil, maar ook 
duidelijk een horizontaal verschil. Een mi
nister van justitie coördineert binnen zijn 
departement maar blijft te doen houden 
met zaken die tot zijn specialiteit behoren. 
Een minister-president heeft de coördinatie 
van vele departementen, elk met hun speci
fieke eigenaardigheden. Hij zal een belang
rijk deel van zijn tijd moeten besteden aan 
het op elkaar afstemmen van beleidsvoor
nemens van deze of gene minister, maar 
ook zal hij competentieverschillen moeten 
voorkomen of, indien zij zich voordoen, 
helpen oplossen. De stijl van Van Agt als 
minister-president zal aanmerkelijk ver
schillen met die van zijn voorganger. Zijn 
voorganger was behalve coördinator 
boven alles opperbeheerder; met name in 
de sociaal-economische driehoek.

Van Agt zal zich die allures niet aanmeten. 
Niet alleen vanwege het feit dat hij niet in 
dezelfde mate thuis is in de financieel- 
economische problematiek als Den Uyl, 
maar vooral omdat hij daar vanuit zijn ka
rakterstructuur geen behoefte aan heeft. 
Hij zal tussen zijn ministers staan om van
daar uit de nodige impulsen te geven.

Dat het regeringsbeleid en het regeringsop
treden daaronder niet behoeven te leiden 
heeft oud-premier De Jong bewezen. De 
tijden mogen veranderd zijn, ook toen was 
er drang naar vernieuwing (Provo) en 
waren er economische problemen. De pro
blemen in die tijd verschillen slechts gra
dueel en niet principieel met die van nu.
DE ZWAKKEREN
Vanaf het moment dat het eerste 
voorlopige akkoord met de W D  op tafel 
kwam zijn de woorden „de kleine man” 
door de socialisten zeer veel gebruikt, en 
wel louter om aan te geven dat er onder het 
CDA-bewind voor vele laagstbetaalden 
slechte tijden zullen aanbreken. Vanuit een 
nieuwe strategie (socialisten zijn nog altijd 
gek op strategieën) wordt de werknemers 
te pas en vooral te onpas voorgehouden dat 
er maar één partij is die de belangen van de 
werknemers als héér belangen ziet. De 
aanvallen op het CDA aangaande dit punt 
zijn voorbarig en zwak van argumentatie. 
Dat er gematigd moet worden in de particu
liere en in de collectieve sfeer is geruime 
tijd genoegzaam bekend.
Het regeerakkoord met de W D  geeft 
echter in het geheel geen aanknopingspun
ten voor de beschuldiging dat de kleine 
man de dupe gaat worden.
Integendeel, hier en daar wordt expliciet 
gesteld dat de kwetsbaarsten gespaard zul
len blijven. In het akkoord staat niet alleen 
dat de sociale minima niet zullen worden 
aangetast, maar ook dat van de hogere in
komensgroep reële offers zullen wórden 
gevraagd. Het gaat in feite niet om de vraag 
öf er bezuinigd moet worden, maar om de 
vraag waar. De regeringsploeg is zich nog 
aan het inwerken zodat een afgerond be- 
zuinigingspakket biimen afzienbare tijd 
niet te verwachten valt. De heren ministers 
hebben enige tijd nodig om het gehele veld 
te kunnen overzien en om de nodige studies 
te verrichten. Het grote en vooral pijnlijke 
probleem is de vraag welk aandeel de 
sector van de sociale zekerheid zal kunnen 
leveren. Dit kabinet is zich er goed van 
bewust dat lang niet alle bezuinigingen die 
technisch uitgevoerd zouden kunnen wor

Aanvragen proefnummers
In dit nummer van het christelijk-historische weekblad „De Nederlander” wordt 
volop aandacht besteed aan het eerste officiële optreden van het nieuwe kabinet. Dat 
optreden is volgende week maandag 16 januari. Kort na een uur zal premier Van Agt 
dan in een openbare vergadering van de Tweede Kamer de regeringsverklarifig 
uitspreken.

In dit nummer van „de Nederlander” ondermeer een vraaggesprek met minister
president Van Agt. In dat gesprek onthulde mr. Van Agt enkele bijzonderheden, die 
in de regeringsverklaring zullen voorkomen.
Dit nummer van „de Nederlander” is actueel. De abonnees op het CHU-weekblad 
kunnen zorgen voor uitbreiding van de lezerskring. De administratie zendt graag 
naar opgegeven adressen proefnummers toe. Maar zij noteert even zo graag nieuwe 
abonnees.

Aanmeldingen voor .proefnummers of een abonnement via onderstaande bon.

Ondergetekende; 

adres: ...............

Woonplaats:

wenst toezending van proefnummers van „de Nederlander” 
wil zich abonneren op „de Nederlander”

den, ook sociaal acceptabel zijn.
We mogen echter niet vergeten dat het vo
rige kabinet zich aanvankelijk had gericht 
op een bezuiniging van 8 miljard, ook uit de 
sector van de sociale zekerheid. Later is dat 
bedrag verlaagd naar ongeveer 4 miljard. 
Met andere woorden, ook de progressieven 
zouden het mes hebben gezet in die zo 
gevoelige sektor.

Gezien de complexheid van deze pro
blematiek kan in de regeringsverklaring op 
dit punt slechts de marsroute worden aan
gegeven. Wel is daarin duidelijk wanneer 
de afgeronde plannen op tafel zullen 
komen en door welke beginselen die plan
nen zullen worden gedragen.

VERMOGENSAANW ASDELING 
Ook dit kabinet zal over deze zaak weer 
een hoofdstuk schrijven en als de 
tegenwind niet te sterk is, misschien wel het 
laatste. Een belangrijk geschilpunt in het 
verleden was de hoogte van het individuele 
deel. Op het ogenblik leeft er in het kabinet 
een interessante gedachte omtrent dit indi
viduele deel. Men wil het aandeel dat de 
mensen uit het bedrijf toekomt verhogen. 
Niet zonder meer in contanten, maar door 
beschikbaarstelling van dit deel aan de on
dernemingsraad. De ondernemingsraad 
kan dan beslissen v/at zij er mee doet: uit
keren in contanten of storting in een 
bepaald fonds om er later binnen het bedrijf 
ten behoeve van de mensen die daar 
werken wat nuttigs mee te doen.

De W D  zal natuurlijk haar inbreng 
willen hebben in dit wetsontwerp. Daar 
heeft zij als regeringpartner recht op. De 
opvattingen van CDA en W D  over deze 
zaak lopen, getoetst aan het CDA- 
program, niet zo ver uiteen. Bij ons ligt het 
accent sterk op de individuele bezits
vorming, een begrip, dat ook de W D  niet 
vreemd is. Door de verhoging van het indi
viduele deel wordt deze gedachte nu geho
noreerd.
Het grootste knelpunt in het regeerakkoord 
met de socialisten over de VAD vormde het 
collectieve deel. Dit collectieve deel zou in 
een apart fonds worden gestort en de vak
beweging zou het beheer krijgen. Wat er 
daarna met de gelden ging gebeuren was 
immer een vraag die bij velen twijfel 
opriep. In ons program lees je over deze 
zaak in feite niets en de W D  heeft altijd 
moeite gehad met het begrip collectief. Het 
is dan ook niet duidelijk wat de huidige 
regering op dit punt zal beslissen.

ONDERNEMINGSRADEN
Ook over deze kwestie heeft het kabinet
alternatieve gedachten ontwikkeld. De sa

menstelling van de OR zal vermoedelijk 
enige discussie vergen. Wat gaat de positie 
van de directeur worden, wordt hij wel of 
geen lid van de OR? Het voorliggende 
wetsontwerp, dat door de Tweede Kamer 
al in mondelinge behandeling was 
genomen, gaf een ingewikkelde.regeling 
die er op neer kwam dat de directeur geen 
lid was.
Er werd een tussenoplossing gevonden om 
overleg tussen directeur en werknemers 
mogelijk te maken.
De vraag is nu: „kan het niet een
voudiger?”

Het kabinet denkt aan het stellen van 
keuze-mogelijkheden voor de individuele 
bedrijven. Laat de werknemers zelf uitma
ken of ze met of zonder directeur willen 
vergaderen. In vele bedrijven gaat het ver
gaderen mét de directeur uitstekend en is er 
bepaald geen behoefte aan een alfematieve 
grotendeels ideologisch bepaalde 
regeling.

DEFENSIE
De defensiepolitiek van het kabinet zal 
zondermeer mede bepaald worden door 
bezuinigingen die ook daar zullen 
plaatsvinden. In ieder geval is men wel 
overeengekomen dat verplichtingen die in 
NAVO-verband zijn aangegaan zullen 
worden nagekomen. Een dergelijke zins
nede kwam ook in het akkoord met de so
cialisten voor, alleen werd daar met de ene 
hand weggenomen wat met de andere was 
gegeven. Hoe in concreto te bezuinigen 
met op de achtergrond onze NAVO- 
verplichtingen zal geen eenvoudige opgave 
zijn.

CRM
Van toekomstige bezuinigingen is alleen de 
ontwikkelingshulp vrijgesteld. Ook in de 
gevoelige sektor die onder het ministerie 
van CRM valt zal dus bezuinigd gaan wor
den. Deze sektor is zo gevoelig omdat daar 
de bijstand-gelden vandaan komen en de 
subsiiegelden voor de particuliere 
welzijnsorganisatiés. Of bezuinigingen hier 
realiseerbaar zijn zal voor een groot deel 
afhangen van het beleid gericht op de in- 
komensmatiging. Slaagt het, dan zal dat 
ook direkt merkbaar zijn aan de uitgaven 
van CRM. Immers, de hoogte van de 
bijstand hangt samen met de hoogte van de 
lonen. Kan er straks op de inkomens gema
tigd worden, dan blijft ook de hoogte van 
de bijstandsuitgaven beperkt. Hetzelfde 
verhaal gaat op t.a.v. de subsidiebijdragen, 
omdat een groot deel van deze gelden ge
bruikt wordt voor lonen van de welzijn
swerkers.
Door de noodzaak van bezuinigingen ge
dreven zijn de ministers hun begrotingen 
zorgvuldig aan het analyseren. Zij zullen 
zich af moeten vragen of zaken die ergens 
in het verleden eens om wat voor reden dan 
ook, zijn gestart tot in alle eeuwen der 
eeuwen voortgezet moeten worden.

Ton de Kok, 
voorzitter CDA- 

fractie Tweede Kamer.

Rechtstreekse CDA-leden ongeduldig
De fusiedatum 1 juni 1980 van de CDA- 
partijen wordt door velen als rijkelijk laat 
ervaren. Met name door onze 15.000 
rechtstreekse leden, zei voorzitter Steen
kamp aan het begin van zijn rede op het 
congres. Zij zijn erg ongeduldig omdat hun 
positie als onbevredigend wordt ervaren, 
daar zij onvoldoende bij het werk van het 
CDA worden betrokken, vervolgde hij.
Volgens prof. Steenkamp kan de positie 
van de rechtstreekse leden alleen binnen de 
fusie geheel gelijkwaardig zijn. Ook al kan 
niet veel beloofd worden, aldus de CDA- 
voorzitter, maatregelen om de communica
tiestructuur en de participatiemogelijkhe
den te verbeteren zijn wel in overweging. 
Met deze toezegging kwam de heer Steen
kamp een beetje tegemoet aan de verlan
gens van de rechtstreekse CDA-leden zoals

die hoorbaar waren tijdens een in
formatieve bijeenkomst van de 70 gekozen 
congresleden begin december in de Jaar
beurs te Utrecht. Gepleit werd voor een 
grotere inbrengmogelijkheid van energie, 
deskundigheid en betrokkenheid door 
rechtstreekse leden op allerlei CDA- 
niveaus. Bij de CDA-partijen wordt op ver
schillende plaatsen nog teveel weerstand 
ontmoet om rechtstreekse leden in de 
werkzaamheden te laten deelnemen, zo 
werd betoogd. Er werd zelfs gevraagd om 
vanuit de rechtstreekse leden een Staats
secretaris te recruteren; op een dag als toen 
(6 december) een surprise. Gehonoreerd 
werd wel de wens om een paar keer per jaar 
een landelijke bijeenkomst voor de recht
streekse (congres)leden te organiseren.

N. d. G.
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Minister Albeda in Kamer met 
niet-CAO-inkomens
door; mr. G. C. van Dam; CDA-Tweede-Kamerlid

Het wetsontwerp om matiging van de ar
beidsvoorwaardenverbetering over een zo 
breed mogelijk front te bewerkstelligen 
heeft nogal aandacht getrokken. De demis
sionaire minister van sociale zaken, Boers- 
ma, diende het op 17 november jl. bij 
de Tweede Kamer in. Om nog effect te 
hebben voor de inkomensontwikkeling in 
1978 moest het vóór het jaareinde worden 
behandeld.

Dat is dan ook gebeurd. Zodoende had de 
Tweede Kamer, in afwachting van de rege
ringsverklaring op 16 januari a.s., toch nog 
een vergadering op 22 december, de dag 
voordat het kerstreces begon.

MATIGING OOK VOOR NIET-CAO- 
ERS
Het wetsontwerp, dat in januari nog door 
de Eerste Kamer moet worden behandeld 
beoogt, de matiging, die door onderne
mersorganisaties en vakbeweging bij de 
onderhandelingen over collectieve arbeids
overeenkomsten wordt betracht, ook te 
laten gelden voor werknemers, voor wie 
geen collectieve arbeidsovereenkomst 
geldt maar wier rechtspositie door een indi
viduele arbeidsovereenkomst wordt gere
geld. Het gaat dus om een nogal ingrijpende 
zaak, waarvan het de vraag was, of i e  wel 
door een demissionair kabinet kon worden 
aangepakt. De Kamer heeft zich óver die 
vraag niet druk gemaakt. Terecht, naar 
mijn mening, omdat de inkomensmatiging 
natuurlijk ook het nieuwe kabinet ter harte 
gaat. Dat bleek trouwens uit het feit, dat de 
nieuwe minister van sociale zaken het 
wetsontwerp direct na zijn beëdiging voor

zijn rekening nam. De spoed, waarmee het 
wetsontwerp moest worden behandeld, 
leidde er toe, dat minister Albeda, nog 
voordat het nieuwe kabinet zich rriet een 
regeringsverklaring aan de Kamer heeft 
gepresenteerd, al een wetsontwerp moest 
verdedigen. Hij slaagde daarin uitstekend, 
getuige het feit, dat de Kamer het wetsont
werp met overgrote meerderheid aannam.

BEZWAREN

Het oorspronkelijke wetsontwerp stuitte 
nogal op bezwaren, zowel binnen als 
binnen de Kamer. Een belangrijk bezwaar 
was, dat het nog diep ingrijpt in de con
tractsvrijheid, zo welvan de CAO-partners 
als van de zgn. niet-CAO-werknemers. Van 
de CAO-partners wordt verwacht, dat zij 
de CAO-verbetering de vorm geven van 
een verhoging van individuele inkomens, 
die toegepast kan worden op - vertaalbaar 
is voor - de arbeidsovereenkomsten van de 
mensen die niet onder een CAO vallen. Dat 
houdt dus een beperking in voor de CAO- 
onderhandelingen. Wat de niet-CAO- 
werknemers betreft, hun arbeidsvoor
waarden worden door het wetsontwerp 
bevroren per 31 oktober 1977 en mogen 
alleen worden verbeterd voorzover ze 
schriftelijk zijn vastgesteld. Nu komt het bij 
deze mensen vaak voor, dat bepaalde 
gangbare arbeidsplaatsen niet schriftelijk 
zijn vastgelegd, bijv. de prijscompensatie 
en de jaarlijkse periodiek. Dat deze ge
bruikelijke verbeteringen niet zonder meer 
zouden mogen plaats vinden, zou wel erg

diep ingrijpen in de normale arbeids
verhoudingen.

AMENDEMENTEN
Voor dit laatstbedoelde bezwaar bleek 

ook de nieuwe minister oog te hebben. Hij 
kwam zelf met een wijziging in het wets
ontwerp, dat aan dit bezwaar tegemoet 
kwam. Bij amendement van CDA en W D  
werd nog enige verdere vèrbetering aange
bracht, waarmee minister van Albeda 
vrede kon hebben. De PvdA-fractie had het 
wetsontwerp wat dit punt betreft liever ge
laten zoals het was. Zij kwam met een 
amendement, dat de ondernemingsraden 
de mogelijkheid biedt na te gaan, of in de 
onderneming de matiging voor de niet- 
CDA-werknemers wordt nageleefd. 
Daartoe moet de ondernemingsraad 
worden gehformeerd over de arbeids
voorwaarden voor de diverse categorieën 
werknemers, waaronder de niet-CAO- 
werknemers en over de verbeteringen van 
deze arbeidsvoorwaarden. Hoewel dit 
amendement vooruit liep op de regeling 
van de openbaarheid van in komens, die 
nog door de Kamer moet worden behan
deld, verwierf het niettemin de sympathie 
van de CDA-fractie, die eveneens in het 
kader van dit wetsontwerp voor de onder
nemingsraad een taak zag weggelegd.

GROTE STEUN
Met de twee boven aangegeven 
wijzigingen haalde het wetsontwerp de 
stemmen van een grote meerderheid van 
de Kamer. Minister Albeda mocht daarover 
terecht voldaan zijn. Het kader, waarin hij 
het wetsontwerp plaatste, maakte indruk

PARLEMENTARIA

op de Kamer. Hij wees op het bijzondere, 
dat het effect van deze wet afhangt van de 
bereidheid van de partijen bij collectieve 
arbeidsovereenkomsten om matiging te be
trachten bij het totstandbrengen van ar
beidsvoorwaardenverbeteringen. Alleen in 
geval van matiging kan een doortrekking 
hiervan naar de arbeidsvoorwaarden van 
niet-CAO-werknemers plaatsvinden.

Minister Albeda wees erop, dat in onze plu
ralistische samenleving de overheid op het 
financieel-sociaal-economische terrein 
geen goed beleid kan voeren zonder me
dewerking van het georganiseerde bedrijfs
leven. Vandaar de steun in de rug van dit 
wetsontwerp, de CAO-partijen een zekere 
waarborg biedt, dat de door hen betrachte 
matiging wordt doorgetrokken naar de 
niet-CAO-inkomens.

In deze benadering voelde de CDA-fractie 
zich geheel thuis.
Wel wees onze fractie erop, dat dit niet tot 
een soort berusting mag leiden. De regering 
moet niet afwachten, wat CAO-partijen 
doen, maar moet op zo kort mogelijke ter
mijn met het georganiseerde bedrijfsleven 
over'de bedoeling en uitvoering van de wet 
overleg voeren. Met deze gedachte stemde 
de minister ten volle in.

PARLEMENTAIRE COÖPERATIE
De eerste ontmoeting tussen Kamer en ka
binet, gerepresenteerd door minister 
Albeda laat een positieve herinnering ach
ter. Het wetsontwerp raakte een gevoelige 
materie. De verhoudingen tussen de grote 
fracties zijn gewijzigd. Een en ander heeft 
echter geen grote tegenstellingen veroor
zaakt. In de aanvaarding van het wetsont
werp was er integendeel een grote mate 
van eensgezindheid. Is dat stilte voor de 
storm of een eerste symptoom van een.par- 
lementaire coöperatie terwille van de grote 
problemen die in ’s lands belang moeten 
worden opgelost? Ik hoop op het laatste.

„Over sociale ongelijkheid, een 
beleidsgerichte probleemverkenning”
Een beleid, gericht op het tot stand brengen 
van een andere verdeling van de kwaliteit 
van de arheid, de arbeidsvoorwaarden en 
de arbeidsomstandigheden, is dringend ge
boden. Problemen rond de aansluiting van 
onderwijs en arbeid wijzen op de wen
selijkheid van de invoering van een stelsel 
van wederkerend onderwijs in plaats van 
het huidige in de jeugd geconcentreerde 
onderwijs. In combinatie zijn herverdeling 
van kenmerken van de arbeid en invoering 
van een stelsel van wederkerend onderwijs 
bovendien de aangewezen weg om de star
heid in de sociale ongelijkheid te doorbre
ken. Daartoe wordt verder bijgedragen 
door verkleining van inkomensverschillen, 
maar ook zal een ander gewicht gegeven 
moeten worden aan de factoren die de in- 
komenshoogte bepalen.

Tot deze conclusies komt de Weten
schappelijke Raad voor het Rege
ringsbeleid (WWR) in een rapport dat 
onder de titel ,,Over sociale ongelijkheid, 
een beleidsgerichte probleemverkenning” 
dezer dagen aan de regering werd aange
boden. De Raad heeft een studie gemaakt 
van de ongelijkheidsproblematiek in de 
Nederlandse samenleving, omdat hij van 
oordeel is dat de spanning rond de sociale 
ongelijkheid toeneemt en de weten
schappelijke basis voor een samenhangend 
beleid ontbreekt.
In het rapport is uitvoerig aandacht besteed 
aan de verdelingen van onderwijs, arbeids- 
kenmerken, inkomen uit arbeid, vermogen 
en macht. Voor de problemen van sociale 
ongelijkheid is echter het belangrijkste dat 
ook een beeld gegeven wordt van de sa
menhang tussen de verdelingsprocessen. 
Daarop zijn de bovenvermelde conclusies 
gebaseerd. Macht kon om praktische rede
nen slechts in zeer beperkte zin meegeno
men worden. Daardoor is de macht van 
organisaties buiten beschouwing gebleven.

VERANDERINGEN
Op basis van de conclusies is eerst nagegaan 
in hoeverre het gevoerde overheidsbeleid 
of de voornemens daartoe op sociale onge
lijkheid kunnen veranderen. Dat beleid kan 
ertoe leiden dat hoogstens een zekere ver
kleining van de bestaande ongelijkheid

wordt bereikt. Het onderwijsbeleid kan 
binnen het huidige stelsel van jeugdon- 
derwijs slechts een beperkte invloed 
hebben op de sociale ongelijkheid. De 
huidige beleidsinstrumenten voor de her
verdeling van arbeidskenmerken moeten 
ontoereikend worden geacht. Wel lijkt een 
zekere verkleining van verschillen in in
komens in het verschiet te liggen, maar 
daardoor zal de rangorde van de inkomens 
uit arbeid nauwelijks worden aangetast. 
Van een beleid dat gericht is op een 
beïnvloeding van de vermogensverdeling is 
eigenlijk nauwelijks sprake. Het beleid 
rond de machtsverdeling, vooral in de sfeer 
van de samenlevingsopbouw, kan in zijn 
uitwerking op de sociale ongelijkheid niet 
hoog worden aangeslagen.
Het gevoerde beleid doorbreekt de be

staande verhoudingen geenszins. Het ver
mindert niet de grote samenhang tussen de 
onderscheiden verdelingen. Het vergroot 
evenmin de beweeglijkheid van mensen 
tussen de verschillende sociale lagen. 
Zowel een grotere beweeglijkheid als een 
doorbreking van die samenhang worden 
bevorderd, als in het beleid accentver
schuivingen worden aangebracht. Er moet 
dan prioriteit gegeven worden aan een an
dere verdeling van arbeidskenmerken en in 
het onderwijsstelsel moet ruimte worden 
geschapen voor het wederkerend onder
wijs. Eerst in dat kader zal een beleid 
gericht op verkleining van verschillen in 
inkomen en macht aan zijn doel kunnen 
beantwoorden.
WELSLAGEN
Voorwaarde voor het welslagen van een

dergelijk beleid is dat er ook inderdaad 
werk is voor wie werken kan. Ook vanuit 
de invalshoek van de sociale ongelijkheid 
benadrukt de WRR nogmaals dat naar zijn 
oordeel alles in het werk moet worden ge
steld om ieder die kan werken van een pas
sende werkkring te voorzien.

Om een aanzet te geven tot een 
herverdeling van arbeidskenmerken 
worden- verschillende soorten ex
perimenten aanbevolen. De vormgeving 
van een stelsel van wederkerend onderwijs 
vraagt om nadere studie en experiment. 
Om te waarborgen dat een inkomensbeleid 
de gewenste uitwerking heeft, is ook enig 
nader onderzoek geboden.

H. L.

Bijeenkom st provinciale en regionale bestuursleden en
contactpersonenen CHJO
,,Vier jaar geleden werd op deze zelfde 
plaats de Landelijke Bestuurs Raad van de 
CHJO opgeheven” . Dit merkte de voor
zitter van de CHJO Peter Heukels op in 
zijn toespraak tot de provinciale en regio
nale bestuursleden en contactpersonen van 
de CHJO, die op dinsdag 27 december j.1. 
bijeengekomen waren in café-restaurant 
,,Kobus aan de Poort” te Amersfoort.

Met de boven aangehaalde woorden be
doelde de voorzitter te constateren dat er 
weer iets als een LBR mogelijk is in de 
CHJO, met andere woorden dat er weer 
groeikracht is binnen de CHJO. Dit sprak 
eveneens uit de stemming van de ter ver
gadering aanwezigen. Uit alle provincies, 
behalve Drente en Zeeland, waren per
sonen aanwezig en-zij allen waren bezield 
met het voornemen de CHJO verder te 
laten uitgroeien en vooral ook zelf te doen 
uitgroeien. Zo blijkt deze vijftigjarige rmg 
niet naar het pensioen te lopen maar 
vertoont zij eerder gelijkenis met de phoe- 
nix die uit haar as herrijst.

Toch is, als het aan de enthousiaste club 
mensen die deze avond bijeen waren ligt, 
het einde van de CHJO in zicht. Eén van de 
agendapunten voor deze avond was name
lijk het CDJA. Nadat de vice-voorzitter,

Jan van den Assem, de ontwikkelingen 
binnen dit CDJA vanaf het moment van de 
oprichting op 16 april 1977 had geschetst, 
bleek de basis maar weinig begrip te 
kunnen opbrengen voor het trage tempo 
van ontwikkeling van het CDJA tot een 
fusie. Wel kon men begrip opbrengen voor 
de door bestuursleden gememoreerde or
ganisatorische problemen hierbij, maar 
toch bleef men van mening van het tempo 
te traag was.

Verder werden er nog diverse zaken van 
organisatorische en technische aard be
sproken. Aan het eind van de vergadering 
kwam men tot de conclusie dat deze 
bijzonder zinvol en opbouwend was ge
weest en dat herhaling ervan uiterst nuttig 
zou zijn. De volgende vergadering werd

vastgesteld op dinsdag 21 maart 1978 te 
Amersfoort.

E. J. Bluemink.

CHJO-agenda
Dinsdag 7 februari: Vergadering CHJO- 
Overijssel. Belangstellenden kunnen na
dere informatie inwinnen bij Jan Smit, van 
Dedemlaan 15 te Hasselt, tel. 05209-1709. 
Op dit adres kan men ook de plaats van 
vergadering te weten komen.
Zaterdag 11 maart: Studiedag, georgani
seerd door de commissie binnenland over 
het strafrecht.
Dinsdag 21 maart: Vergadering provinciale 
en regionale bestuursleden en contact
personen CHJO.
Vrijdag 31 maart: Federatieraad CDJA. 
Vrijdag 21 april en zaterdag 22 april: Al
gemene Vergadering CHJO en studiecon
ferentie over euthanasie (voorbereid door 
commissie euthanasie).
Zaterdag 29 april: CDJA-congres.
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Toenemende saamhorigheid
De nieuwe regering kan in de Tweede 
Kamer op een krappe meerderheid 
rekenen. De fracties van CDA en W D  be
schikken tezamen over 77 van de 150 ka
merzetels. Tegenover die krappe meerder
heid staat een grote minderheid. Maar pre
mier Van Agt, die volgende week maandag 
zijn nieuwe regeringsploeg aan de Tweede

De Nederlandse premier Van Agt.

Kamer gaat presenteren, vindt niet dat hij in 
een beklagenswaardige positie verkeert. 
„In een situatie, waarin je een kleine meer
derheid hebt, en een agressieve, althans 
felle oppositie, ontstaat een toenemende 
samenhorigheid van degenen, die het rege- 
ringsschip drijvende moeten houden”, 
aldus premier Van Agt onlangs in een vraag
gesprek. En mir. Van Agt meent dat die 
toenemende samenhorigheid ook „bij ons” 
zal ontstaan.

Premier Van Agt deed zijn uitspraak tijdens 
een tv-schakelprogramma, waaraan mede
werkten de KRO (Nederland) en de BRT 
(België). Ondervraagd werden in Brussel de 
Belgische minister-president Leon Tin- 
demans, en in Nederland de Nederlandse 
premier Dries van Agt. Ondervragers waren 
de Belg Jan Schots en de Nederlander Ad 
Langebent. Er ontstond het volgende 
gesprek over de christen-democratie.

ONGENUANCEERD
Langebent; Meneer Van Agt, u bent met de 
heer Tindemans christen-democraat. Euro
pa kent een aantal christen-democratische 
partijen. Een veel gehoorde klacht, kritiek 
mag ik zeggen, is dat die christen
democraten teveel op de winkel passen, 
teveel beheren, te weinig oog hebben voor 
veranderingen. Wat is uw reactie daarop? 
Van Agt: ik geloof dat dat een beetje onge
nuanceerde kritiek is. De christen-democra
tie in Europa is nog bezig haar vorm te 
krijgen. Er is nog niet een christen
democratisch profiel in alle landen van 
West-Europa. De CVP, de Belgische Chris
telijke Volkspartij, is een democratische 
partij die ik hoog schat. Er zijn anderen aan 
wie ik een wat minder hoog, zij het toch 
altijd nog voldoende, cijfer zou willen toe
kennen.

Langebent: Zoals?
Van Agt: Ik kan beter eerst even met mijn 
leermeester in Brussel gaan praten over de 
vraag of ik daarover tot concrete uitspraken 
zou moeten komen. Laten we duiden- 
derwijs spreken. Ik geloof toch dat er voor 
de christen-democraten in Europa belang
rijke taken zijn weggelegd. Een daarvan, als 
ik een voorbeeld mag noemen, die velen van 
ons in België en Nederland en elders bezig
houdt is de bekommernis om het lot van de 
derdewereld. Dan zult u zeggen, dathebben 
de christen-demodraten niet alleen. Nee, 
dat is juist. Ook sociaal-democraten hebben 
dat en ook derden wel, maar wat misschien 
specifiek is aan het politieke optreden van 
de christen-democraten is dat zij ook in 
tegenstelling tot de socialisten geloven in 
Europa. Die beide gegevens bijeen 
genomen maken dat het weleens juist aan de 
christen-democraten zou kunnen zijn, in de 
nabije toekomst om Europa als zodanig te 
richten op de noden van de derde wereld. 
Een Europees beleid op die meest fun
damentele van alle wereldproblemen 
georiënteerd.
Schots: Meneer Tindemans, wie in het cen
trum staat, kan zowel naar rechts als naar 
links. Daar zit een kantje opportunisme aan. 
Is dat niet zo?

SOLIDAIR
Tindemans: Ik heb nooit gezegd dat wij in 
het centrum staan. En dan valt nog te bezien 
welk centrum dat u bedoelt. Of dat op een 
rechte lijn is, in het midden of wel het mid
delpunt van een cirkel is, dat is nog een groot 
verschil waar dat centrum zich bevindt. Iets 
anders zou u verwonderen natuurlijk. Ik 
zou geen politiek tehuis vinden als er geen 
christen-democratie bestond. Ik stel vast - 
en nu spreek ik als waarnemer van wat er 
gebeurt in de wereld, ook in mijn eigen land - 
dat het nihilisme - excuseer me de zware 
uitspraak - dat de anarchie in de waarde
schalen toeneemt en op zulke momenten 
dan dreigen wij de grond onder onze voeten 
te voelen verzinken. Meneer Van Agt heeft 
van Europa gesproken. Europa is voor mij 
maar een voorbeeld van de solidariteit, die 
een van de basisbeginselen is van de 
christen-democratie. Wij zijn geen con- 
flictuelen, wij verwerpen de klassestrijd, 
laat het me zo zeggen. Wij ontkennen niet 
dat er tegenstellingen kunnen zijn, maar wij 
pogen die Je overbruggen. Wij pogen een 
kader te scheppen, waarbinnen men die 
problemen zou kunnen oplossen, waarbin
nen men die strijd dan moet voeren. Wij zijn 
geen conflictuelen. Niet alleen diis op ppoli- 
tiek gebied, ook op sociaal gebied. Dat is 
uiterst belangrijk in deze tijd. Als men ziet 
waarmee onze kinderen nu allemaal bom- 
bardeerd, met de propagandaliteratuur die 
zij te slikken krijgen, enzovoort, welnu wij 
staan op bepaalde dingen.Onze opvatting 
van mens en maatschappij plus een aantal 
waarden kunnen een indruk wekken dat wij 
niet zozeer voor veranderingen zijn, zoals 
meneer Langebent daareven nog zei. Maar 
anderzijds is het een Frans filosoof geweest.

die zei: de Christenen zijn onbetrouwbaar 
op politiek gebied, want zij zullen altijd hun 
geweten ondervragen. Zij zullen altijd de 
vraag stellen of bepaalde dingen met hun 
geweten overeen te brengen is. Dus zij zijn 
de meest vooruitstrevenden, zij moeten 
altijd nagaan of iets met het geweten 
overeen te brengen is, ook in de politiek. Bij 
gevolg, het is niet zomaar in twee woorden 
te zeggen, maar volgens mij blijft het een 
zeer geldige basis van het politieke leven. 
Aldus de heren Tindemans en Van Agt over 
de christen-democratie.

H.L.

De Belgische minister-president Tin
demans

Hoe denkt ons 
volk over het leger?
door: H. Wisselink, lid Tweede Kamer voor CDA

Een goed onderzoek zaait verwarring. Zo is 
het ook wel wat gegaan met het onderzoek 
naar de verhouding volk-krijgsmacht, ver
richt door de Stichting Volk en Verde
diging. De laatste jaren is er veel kritiek 
geuit op het ieger, de bewapening en de 
defensie-uitgaven, met name in de linkse 
pers en in verschillende kerkelijke bladen.

Hieruit hebben velen onzer wellicht de 
conclusie getrokken dat het bestaansrecht 
van het leger door de meesten wordt 
betwijfeld.

Het tegendeel is echter gebleken uit boven
vermeld onderzoek, dat gedegen is opgezet 
en in oktober van dit jaar gepubliceerd. 
Hieruit is gebleken dat het bestaansrecht 
van de krijgsmacht zelfs massaal wordt 
onderschreven. Wel zijn er duidelijke 
accentverschillen voor wat de vanzelfspre
kendheid en aanvaardbaarheid betreft.

Hier volgen enkele cijfers: 45 procent acht 
een leger nodig; 41 procent een nood
zakelijk kwaad en slechts 14 procent 
nauwelijks nodig of geheel overbodig. Wel 
is uit het onderzoek naar voren gekomen 
dat de doorsnee Nederlander maar weinig 
interesse heeft voor deze defensie en er ook 
weinig over weet.

Niettemin zegt bijna 80 procent van de 
ondervraagden dat de defensievraagstuk- 
ken belangrijk zijn. Ongeveer de helft 
praat er echter nooit over. Nog sterker, 47 
procent weet niet eens wat de NAVO is.

Daar staat weer tegenover dan ook onge
veer de helft niet weet wat de VVDM voor 
een vereniging is.

BEMOEDIGEND
Het is bemoedigend dat driekwart meent 
dat Nederland lid moet blijven van de 
NAVO, maar hier staat echter wel tegen
over, dat de helft van de bevolking vindt 
dat op defensie wel kan worden bezuinigd 
door de sterkte te verminderen. De andere 
helft denkt precies het tegenovergestelde en 
meent dat hef in de toekomst wel eens 
nodig kan zijn er juist meer geld voor uit te 
geven.

Veel ondervraagden hadden in meerder
heid weinig over voor de verdediging van 
onze NAVO-partners, want het leger mag 
volgens hen pas worden ingezet zodra ons 
eigen land wordt bedreigd. Volgens de 
onderzoekers wijst dit op een zeker neu
tralisme onder de bevolking.
Behalve de aanhangers van CPN, PSP en 
PPR staan ook jongeren tot 25 jaar en 
vooral de studerenden onder hen vrij sterk 
afwijzend. Ruim 70 procent vindt dat een 
beroepsleger verre de voorkeur verdient 
boven een leger met dienstplichtigen. Een 
meerderheid meent dat een militair het 
recht moet hebben om dienst te weigeren 
op grond van principiële bezwaren, maar 
driekwart is van oordeel dat politieke 
bezwaren eventueel niet erkend moeten 
worden.
Meer dan 80 procent wil de dienstplichtigen 
minstens het minimumloon geven. De 
ondervraagden hadden bovendien meer 
oog voor de belangen van de dienst
plichtigen naarmate ze jongeren waren en 
in politiek opzicht linkser georiënteerd.

OPVALLEND
Opvallend is het gebrek aan samenhang 
tussen defensie-opvattingen en de oordelen 
met betrekking tot de in het onderzoek 
opgenomen algemeen-maatschappelij ke
vraagstukken. Hieruit mag men afleiden 
dat het publiek de defensie-problemen in 
het algemeen niet in een breder maatschap
pelijk kader weet te plaatsen. Dat is 
jammer, want men zou mogen verwachten 
dat door de vermaatschappelijking van de 
krijgsmacht het isolement zou af nemen. 
Komt dit doordat wij er tot nu toe nog te 
weinig in geslaagd zijn een defensiebeleid 
dat meer en meer gericht is op het bewaren 
van de vrede, bij de doorsnee burger 
duidelijk te maken?
Hier ligt nog een breed arbeidsveld voor de 
Stichting Volk en Verdediging, die zich 
immers ten doel stelt de meningsvorming 
over de defensie in brede kring te stimu
leren.
Uitgangspunt daarbij is dat zij geen propa
ganda wil maken, maar slechts materiaal 
aandragen voor een verantwoorde 
discussie.

Herman Wisselink.
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Ontvangen boeken
„Kerk op hol. De recente geschiedenis 
van de Rooms-Katholieke Kerk”, door 
Peter Hebblethwaite; uitgever: Inter
nationale Uitgeversmaatschappij Het 
Wereldvenster te Baam; prijs ƒ 34,50.

In dit boek wordt ingegaan op de belang
rijkste gebeurtenissen in de Rooms- 
Katholieke Kerk na het Tweede Vaticaanse 
Concilie van 1962 tot 1965. Behandeld 
worden onder meer het Nederlands pas
toraal concilie, de encycliek ,,Humanae vi- 
tae”, de kerk en de politiek, het huwelijk en 
de oecumene. Hebblethwaite ziet de crisis, 
waarin de RK-kerk thans verkeert, als een 
keerpunt.

„Verlegenheid rond werkgelegen
heid”, door P. Nijkamp en N. Vo
gelaar; uitgever: De Vuurbaak te Gro
ningen; prijs ƒ  9,90.

Deze publikatie is gewijd aan een reeks 
beschouwingen over de vraagstukken van 
arbeid en werkgelegenheid in de moderne 
maatschappij, en er worden contouren ge
schetst voor een christelijke visie op arbeid. 

„Ach meneer, ze kunnen tegenwoor
dig geen hamer meer vasthouden”, 
door W. S. Baars en anderen; uitgever 
Stichting Maatschappij en on
derneming te Scheveningen; prijs 
ƒ 15,00.

Dit boekje gaat over de problematiek rond 
de relatie onderwijs/arbeidsmarkt. Een 
schriftelijke en mondelinge discussie tussen 
W. S. Baars, J. A. van Kemenade, D. J. M. 
Knibbeler en F. H. S. M. Kruse wordt weer
gegeven.

„De komende ondernemersresolutie” 
door Norman Macrae; uitgever Stich
ting Maatschappij en Ondernemingen 
te Scheveningen; deel 18 van de reeks 
SMO-informatief; prijs ƒ 10,00.

Het kernpunt van het betoog in dit boekje 
is, dat er in de toekomst een nieuw soort 
arbeidscontract zal zijn, ergens tussen vaste 
dienstbetrekking en volledige zelfstandig
heid. Een dergelijk nieuw soort contract zal 
de mens meer bevrediging in het werk ge
ven.
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Nieuwe kabinet en zijn verkiaring

Het mag wel, maar
door: W. de Kwaadsteniet, lid van de Tweede Kamer voor het CDA

Na de formatie legt een nieuw 
kabinet een regeringsverklaring 
af. Dat gebeurt in de Tweede 
Kamer bij monde van de 
minister-president. Het gehele 
kabinet -  alle ministers en ook 
alle staatssecretarissen -  zijn 
daarbij aanwezig. Kort daarna 
worden dan van de zijde van de 
Kamer daarover beschouwingen 
gegeven.

V-
Minister-president Van Agt zal in dit geval 
op maandag 16 januari a.s. de 
regeringsverklaring afleggen en op dinsdag 
17 januari begint de beraadslaging.

Lange tijd
Op maandag 19 december werden de 
ministers beëdigd. Er liggen dus vier weken 
tussen. Dat is een lange tijd. De 
regeringsverkiaring van het kabinet-Den 
Uyl vond. na de beëdiging op 11 mei 1973. 
piaats op 28 mei. De regeringsverklaring 
van het kabinet-Biesheuvei vond, na de 
beëdiging op 6 juli 1971, piaats op 3 
augustus. De regeringsverkiaring van het 
kabinet-De Jong vond, na de beëdiging op 5 
april 1967, plaats op 18 april.
De lange tijd tussen beëdiging en 
regeringsverkiaring nu is kennelijk mede 
een gevolg van het parlementaire 
Kerstreces en van de gewenste tijd van 
voorbereiding voor de regeringsverklaring. 
Hoewel rekening werd gehouden met de 
mogelijkheid van 9 januari a.s. werd de 
datum op verzoek van de minister-president 
maandag 16 januari 1978.

Eerste contact
Het afleggen van de regeringsverklaring en 
het voeren van de debatten daarover 
zorgen voor het eerste officiële contact 
tussen een nieuw kabinet en het parlement 
Dat is .,een goede, vanzelfsprekende 
gewoonte, meer nog. regel, ja bijna een 
ongeschreven wet”. Aldus Kamervoorzitter 
Vondeling op donderdag 22 december jl 
toen de Tweede Kamer nog een keer in 
1977 voor een dag vergaderde.
De Kamervoorzitter heeft ongetwijfeld in 
belangrijke mate gelijk. Hij heeft ook gelijk 
wanneer hij -  wellicht niet als eerste en 
zeker niet als enige -  constateert, dat die 
regel op 22 december (in de Tweede 
Kamer) geschonden werd en overigens 
reeds op 20 december (in de Eerste Kamer) 
geschonden was.
Op 20 december waren namelijk in een 
vergadering van de Eerste Kamer twee 
ministers aanwezig. Minister Tuijnman van 
Verkeer en Waterstaat was er in verband 
met een initiatief-wetsontwerp tot wijziging 
van de Wegenverkeerswet ten aanzien 
waarvan alleen nog maar de stemming 
moest plaatsvinden. Minister Andriessen 
van Financiën was er in verband met de 
behandeling van een aantal 
belastingwetsontwerpen. De Kamer 
bespaarde de de vorige dag beëdigde 
minister overigens op dat moment een 
inhoudelijke discussie. Die zal plaatsvinden 
bij een volgende geschikte gelegenheid.
Op 22 december vond er in de Tweede 
Kamer echter een uitvoerig debat plaats met 
minister Albeda van Sociale Zaken over het 
wetsontwerp ,,Tijdelijke voorzieningen met

, betrekking tot arbeidsvoonwaarden in 
arbeidsverhoudingen waarvoor geen 
collectieve arbeidsovereenkomst geldt

Regel
Ongetwijfeld is door deze gang van zaken 
een goede regel,.geschonden '. Moet daar 
nu zwaar aan getild worden?
Vondeling heeft gesteld, dat -  aangezien 
nog geen regeringsverklaring is afgelegd en 
daarover geen debatten zijn gehouden -  
nog niet is gebleken, dat het kabinet (en dus 
de genoemde ministers die daarvan deel 
uitmaken) er terecht op mag bogen, dat het 
,,mag vertrouwen in voldoende mate steun 
in de volksvertegenwoordiging te 
ondervinden', zoals de tekst van de door 
Van Agt aanvaarde formatie-opdracht luidt

Deze stelling van Vondeling is stellig juist. 
Formeel is dit in het parlement nog niet 
vastgesteld. Men kan met mr. J. J. Vis in de 
NRC dd. 24 december ji. volhouden, dat een 
„kabinet er nog niet echt is, voordat het de 
eerste ontmoeting met het parlement heeft 
overleefd'
Mag nu dat optreden van ministers, zoals 
geschied is, of mag het niet? ’). Het ,,mag”, 
kennelijk: althans zowel de Eerste Kamer 
als de Tweede Kamer hebben het feitelijk -  
zonder discussie -  aanvaard; al of niet met 
aarzeling en/of tegenzin.
Vondeling voelde wel „aarzeling -  ik mag 
het haast zeggen „tegenzin". Rietkerk -  de 
nieuwe fractievoorzitter van de VVD -  zou er 
ook de voorkeur aan gegeven hebben het 
wetsontwerp pas te behandelen na de 
regeringsverklaring en het debat daarover,
o.a. vanwege de door Vondeling 
aangeduide staatsrechtelijke.benadering.

Verstandig?
Hoewel hetgeen gebeurd is kennelijk 
,,mag”, blijft de vraag of het verstandig is. 
Het afleggen van de regeringsverklaring en 
het debat daarover is een directe afsluiting 
van een kabinetsformatieperiode. Het is niet 
het sluitstuk, een -  laatste -  onderdeel van 
de kabinetsformatie zelf. Het kabinet is 
geformeerd met de aanvaarding van de -  
aanvankelijk in beraad gehouden -  
formatieopdracht en vanaf het moment van 
de beëdiging functioneert het kabinet. 
Onmiddellijk na de beëdiging is het kabinet 
(en iedere minister) verantwoordelijk voor al 
hetgeen het (hem/haar) als zodanig 
aangaat. Het kabinet (en de ministers) heeft 
dan -  precies zoals de Karaer(s) -  ,,alle 
plichten en bevoegdheden (...) die onze 
parlementaire democratie kent ', zoals 
Vondeling formuleerde.
Maar als men dat zo ziet en als dus de 
traditionele parlementaire middelen -  
waarvan de belangrijkste zijn: het door de 
Kamer wegstemmen van een minister of 
van het gehele kabinet en het stelten door 
het kabinet van de kabinetskwestie en het 
ontbinden van de Kamer -  over en weer 
kunnen worden toegepast, dan is het toch 
een slechte zaak wanneer dit zou gebeuren 
ten aanzien van of door een nog niet eens 
(na regeringsverklaring en debat)
,.aanvaard" kabinet.
Hadden die middelen werkelijk toegepast 
kunnen worden rond het wetsontwerp 
waarover de Tweede Kamer met minister 
Albeda debatteerde? Het zou m.i, 
inderdaad hebben gekund, maar ik zou er 
een levensgroot tegenstander van zijn 
geweest.

Het gevaar van toepassing van de 
genoemde middelen was er echter in feite in 
dit concrete geval niet. Daérom gold: het 
..mag ". En daarom pikte de Kamer het. En 
daarom gaat het betoog van Vis in de NRC 
niet op, dat -  door de eerste confrontatie 
tussen het gehele kabinet en de Kamer 
,,naar achteren te schuiven en indirect van 
secundair belang te verklaren " -  de Kamer 
haar eigen positie ondergroef en er te 
gemakkelijk vanuit gegaan werd, dat Albeda 
..al een echte minister was”. De Kamer 
deed dit omdat men wist, dat er geen grote 
problemen zouden rijzen. Anders had de 
Kamer het zeker niet gepikt. Het was een 
kwestie van: het kan, dus het ,,mag ". Niet 
minder en niet meer. Of men het wijs vindt of 
niet.
Aantjes onderstreepte -  uit vrees dat bij 
sommigen op grond van het betoog van 
Vondeling daarover enige twijfel zou 
kunnen rijzen -  overigens ten overvloede 
nog eens de volstrekte ,.wettigheid van het 
optredende kabinet en de volle 
verantwoordelijkheid waarin bijvoorbeeld 
de minister van Sociale Zaken hier is”. 
Over de juistheid van de opmerking van 
Aantjes kan op zichzelf geen twijfel bestaan.

: Maarevenmin over de, .schending” van een 
staatsrechtelijke regel. Omdat immers, om 
Vondeling nog eens te citeren, ,,het sinds 
jaar en dag gebruik is in de eerste 
ontmoeting tussen Kamer en kabinet in het 
openbaar te toetsen of de vlag waaronder, 
het nieuwe schip gaat varen door de 
Kamermeerderheid wordt erkend. Daar ■ 
zonder kan het eigenlijk niet. Weliswaar

hanteren wij niet formeel het middel van een 
vertrouwensuitspraak, maar het is wel de 
bedoeling dat van dit vertrouwen bij het 
eerste optreden blijkt. Onze leefregel is: een 
kabinet heeft het vertrouwen van de Kamer, 
zolang niet van het tegendeel is gebleken”. 
Aldus Vondeling.

Kanttekeningen
Wij zouden overigens bij het voorgaande 
wel twee kanttekeningen willen plaatsen.
In de eerste plaats bij het begrip 
,,schending”. Als afgeweken wordt van een 
staatsrechtelijke regeling kan men spreken 
van schending van die regel of men kan 
spreken van een ,,novum” (iets nieuws).
Het laatste klinkt vriendelijker dan het 
eerste. Waarschijnlijk heeft Vondeling in zijn 
(tenminste enigermate voorbereide) betoog 
overigens het eerste uitdrukkelijk bedoeld te 
zeggen, namelijk ,,schenden”.
Zonder nu zo nadrukkelijk over schending te 
willen spreken, zou ik overigens het begrip 
,.novum” hier niet willen toejuichen, noch 
het woord ,,precedent” graag willen 
gebruiken. Ik hoop, met Vondeling, dat de 
nu gevolgde gang van zaken voor het eerst 
zal zijn geweest en ook tegelijkertijd voor het 
laatst.
Temeer moet dit gesteld worden, aangezien 
het aanvaarden van dat het.,,mag” 
gedragen wordt door de bijzondere 
wenselijkheid (overigens nog geen 
noodzakelijkheid) van de afwikkeling van 
bedoelde materie voor het einde van het 
jaar.
De tweede kanttekening betreft Mondelings 
woordkeuze: ,,te toetsen of de vlag 
waaronder het nieuwe schip gaat varen .

, door de Kamermeerderheid wordt erkend”. 
Het zou mij beter hebben geleken, dat de 
Kamervoorzitter ook hier -  zoals hij deed in 
een hiervoor reeds weergegeven citaat 
eerder uit zijn betoog -  weer iets 
geformuleerd zou hebben in de geest van: 
te toetsen of het kabinet (voorlopig) in 
voldoende mate steun in de 
volksvertegenwoordiging ondervindt. Het 
kan zijn, dat de Kamervoorzitter niet anders 
bedoelde.
Maar iemand, die dat zou willen, zou er in 
kunnen leggen de hele discussie over de 
vraag of dit kabinet nu bijvoorbeeld een 
parlementair meerderheidskabinet is, of 
een minderheidskabinet, of een 
extra-parlementair kabinet of een kabinet 
sui generis. En de discussie over de vraag 
welke van die begrippen geacht mogen 
worden te passen binnen het kader van de 
tekst en/of de bedoeling van de 
formatieopdracht. —
Een opmerking in laatstbedoelde zin te 
maken lag m.i. minder voor de hand voor 
een Kamervoorzitter op 22 december 1977. 
Wat de Kamer daarover eventueel wil 
zeggen is aan haar op dinsdag 17 januari 
1978.

Op 22 december was alleen van belang of 
de Kamer en een bewindsman elkaar 
zouden ontmoeten vóór regeringsverklaring 
en debat. Welnu, dat heeft de Kamer 
kennelijk gelet op de omstandigheden 
aanvaard. Hopelijk -  het dient nogmaals te 
worden onderstreept -  als uitzondering en 
dat dient het m.i. nadrukkelijk te blijven.

Wat dat betreft lag m.i. de „verzuchting” van 
de Kamervoorzitter voor de hand.
Ik vind overigens, dat hier ook een relatie 
moet worden gezien met hetgeen Kamer en 
kabinet overigens samen wel of niet doen in 
andere dan normale omstandighëden.

Wij hebben eerst -  na de kabinetscrisis -  
van 22 maart tot de verkiezingen in mei een 
demissionair kabinet gehad en een nog 
normaal zittende Kamer (die overigens 
tegen de datum van heengaan i.v.m. de 
periodieke verkiezingen ontbonden werd). 
Vervolgens was er een nog steeds 
demissionair kabinet en een nieuw zittende 
Kamér Vanaf 19 december is er nu dan 
naast de normaal zittende Kamer een nieuw 
kabinet, dat overigens nog geen 
regeringsverklaring heeft afgeiegd. En pas 
na afloop van de debatten over de 
regeringsverklaring is de situatie te 
bereiken van op geheel normale wijze met 
elkaar werkende kabinet en Kamer.

In de andere genoemde situaties zijn er 
steeds moeilijkheden over de vraag wat 
Kamer en kabinet wel of niet samen kunnen 
doen. Wij hebben daarover in Nederlandse 
Gedachten (dd. 15 oktober jl.) eerder 
geschreven.
Wat op dat gebied wel of niet kan is 
natuurlijk steeds een politieke beslissing. 
Staatsrechtelijk is een zekere 
terughoudendheid ten aanzien van wat wel 
kan zeker voor de hand liggend. Toch zou 
het zinnig zijn wanneer het parlement zich 
daarover nog eens nader bezint, vooral 
gelet op de soms zo lange, a-normale 
periodes. Wij schreven eveneens eerder, 
dat misschien ook de Commissie voor de 
werkwijze der Kamer -  zeker in 
inventariserende en evaluerende zin hierbij 
in de komendè tijd nog eens zou kunnen 
stilstaan.

Tenslotte een kanttekening bij het slot van 
het betoog van de Kamervoorzitter. Hij 
heette minister Albeda ,,van harte welkom 
in ons midden”. Daaraantoe voegde hij 
evenwel: „maar Ik vlei mij met de hoop, dat 
ook hij (Albeda) mijn mening deelt, dat het 
een buitengewoon merkwaardige zaak is, 
dat zijn formateur, die de totstandkoming 
van het K.B. waarbij hij werd benoemd 
bevorderde én van zijn handtekening 
voorzag, nog geen gelegenheid heeft gehad 
te onderzoeken of de Kamer die 
handelingen goedkeurt, althans niet 
afkeurt”.

Deze opmerking kan als de constatering 
van een feit worden gehoord. Zij zou ook 
beluisterd kunnen worden als een verwijt in 
de zitting van de kabinetsformateur: ,,een
merkwaardige zaak.... dat zijn formateur
......nog geen gelegenheid heeft gehad....”.
Sommigen hebben dit laatste gedaan. In de 
NRC van 24 december jl. spreekt mr. B. C. 
L. Waanders bijvoorbeeld van een ,,zure 
opmerking” die een ,,wat geforceerde 
indruk” maakte. De vraag of dit inderdaad 
de bedoeling is geweest kan alleen de 
Kamervoorzitter beantwoorden. Hij had 
door zich iets anders uit te drukken die 
indruk kunnen vermijden. Maar overigens 
zal uitgerekend de Kamervoorzitter zeker 
beseft hebben, dat de regeringsverklaring 
wel eerder dan 16 januari had kunnen 
worden afgelegd, maar daarmee nog niet 
vóór of op 22 december jl,

Albeda
Minister Albeda reageerde later bij zijn 
beantwoording van de sprekers in het debat 
over het wetsontwerp nog zeer sober op de 
woorden van Vondeling. Hij zei zich bewust 
te zijn van de smalle marges waarbinnen hij 
zich op dat moment zou moeten bewegen.

Hij voegde daaraan toe: ,,Er is uiteraard 
geen enkele twijfel aan daf ik sirids 
maandag de primaire verantwoordelijkheid 
draag voor het sociale regeringsbeleid. 
Vanuit die verantwoordelijkheid gerekend 
zijn het de aard en de urgentie van de 
materie.... die mij bewegen al vandaag de 
rhedewerking van de Kamer te vragen voor 
wetgevende arbeid. Daarmee wordt 
uiteraard mijn positie aan de ene kant 
begrensd. Het moment van vandaag, 
vallend vóór de behandeling van de 
regeringsverklaring, beperkt uiteraard de 
reikwijdte van mijn bijdrage. Ik zal proberen 
binnen die smalle marges te blijven, zoals 
trouwens ook de verschillende sprekers dat 
hebben geprobeerd”.

Tenslotte
Overigens blijft nu ten aanzien van 
belangrijke zaken terughoudendheid van 
het kabinet gewenst tot na de 
regeringsverklaring van 16 januari a.s. en 
de daarop volgende debatten. Van 
betekenis is, dat Van Agt -  na de 
ministerraadsvergadering -  op 23 december 
jl. verklaarde zich de kritiek van Tweede 
Kamervoorzitter Vondeling ,,wei te kunnen 
voorstellen”.

') Buiten beschouwing wordt gelaten, dat 
ministers vanaf de eerste dag uiteraard 
bestuursdaden verrichten.
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Beperking van en besparing op energiegebruik
door: drs. R. F. M. Lubbers, vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

Het waarom van de beperking 
van en besparing op het 
energieverbruik is geieidelijk 
aan vanzeifsprekender 
geworden. Toch in het kort nog 
eens de motieven daarvoor.

1. Daar wij ervan mogen uitgaan dat de 
reële prijzen voor energie zullen stijgen is er 
de economische aanleiding om daar waar 
de energie-intensiteit in productie en 
consumptie te beïnvloeden is, nu reeds 
rekening te houden met andere 
prijsverhoudingen in de toekomst
2. Nederland beschikt over een grote 
energiereserve in aardgasvorm. Deze 
langzamer u itputten betekent uitstrijken van 
de voordelen over een langere periode.
3. Hoe langer wij aardgas hebben, hoe 
langer wij daar in noodsituaties, zoals 
politieke crisissen, op kunnen terugvallen.
4. Te grote aardgasbaten betekenden 
binnenslands een te grote verruiming 
ineens, collectief en particulier, van 
bestedingsmogelijkheden en via de 
aardgasexportopbrengsten ontstond een 
opwaartse druk op een te harde gulden. Dit 
waren even zoveel argumenten voor een 
langzamer uitputtingstempo. Het 
restrictieve aardgasafzetbelekJ wordt nu 
ook in die consequentie voelbaar.
5. Wij staan vanwege een lagere 
economische groei voor de noodzaak beter 
en zorgvuldiger te benutten wat wij aan 
koopkracht, welvaart hebben. Dat geldt ook 
voor het energievèrbruik.
6. Op langere termijn is er een mondiale 
noodzaak het energieverbruik te temperen; 
mede met het oog op de noodzaak andere 
volkeren de kans te geven tot ons 
welvaartsniveau te komen.
7. In het algemeen betekent 
energie-opwekking en energieverbruik -  
overigens sterk afhankelijk van de vorm 
waarin het gebeurt -  een milieubelasting.
8. In de tachtiger jaren moeten wij rekening 
houden met betalingsbalanstekorten; die 
binnen aanvaardbare grenzen te houden 
vraagt ook om inspanningen vanuit de 
energiesector.

Omvang besparingsbeleid
Tot zover in willekeurige volgorde een 
aantal argumenten over het waarom van het 
besparingsbeleid. Voor wat betreft de 
omvang van het besparingsbeleid zijn de 
volgende elementen te noemen. Een 
voorname taakstelling is te proberen de 
horizon van het Nederlandse aardgas, dat is 
het aantal jaren dat wij voor het 
binnenlandse verbruik kunnen putten uit 
Nederlands aardgas, ieder jaar met één jaar 
te verlengen. Dit gebeurt door 
besparingsbeleid, door het aanboren van 
kleinere aardgasvelden en door invoer van 
aardgas. Een meer algemene en 
fundamentelere taakstelling is de 
verhouding tussen de ontwikkeling van de 
energieconsumptie en de ontwikkeling van 
het BNP te wijzigen. De verhouding tussen 
economische groei en groei in het 
energieverbruik is zeker niet altijd dezelfde 
geweest. In de laatste decennia heeft deze 
verhouding echter duidelijk boven de 1 
gelegen. Taakstelling is nu deze verhouding 
tot onder de 1 te brengen wat uiteraard zou 
betekenen dat de exponentiële elementen 
in de toename van het energieverbruik hun 
scherpe kanten verliezen. Voor Nederland 
zou een terugbrengen van dieelasticiteit tot 
onder de 1 reeds een drastische ombuiging 
betekenen.

Nog drastischer zou het zijn te komen tot 
een absolute plafonnering van het 
energieverbruik. Bij de mate waarin deze 
doelstellingen bereikt kunnen worden, moet 
een onderscheid gemaakt worden 
tussen resp. de bevolkingsgroei, de 
welvaartsgroei per hoofd van de bevolking 
en de energiecoëffieiënt in het totale 
productie- en consumptiegebeuren.

De concrete 
besparingsactivitelten
Sinds ons land beschikt over de grote 
aardgasreserves zijn in snel tempo vrijwel 
alle woningen op aardgas overgeschakeld 
en is tegelijkertijd de c.v. -  vaak in het 
gehele huis -  een gebruik geworden.

Tegelijkertijd echter is de warmte-isolatie 
van de gemiddelde Nederlandse woning 
ronduit slecht te noemen. Vandaar dat bij het 
energiebesparingsbeleid direct aandacht is 
gegeven aan betere isolatie. Voor wat 
betreft de langere termijn moet dat natuurlijk 
komen uit verzwaarde isolatie-eisen bij de 
nieuviibouw. Voor de gesubsidieerde bouw 
is dat inmiddels gebeurd. Voor de 
vrije-sectorwoningen zijn deze normen 
helaas nog niet verplicht. Daar zal het wel 
van moeten komen. Waar woningen zo'n 
lange levensduur hebben, is het natuurlijk 
niet doenlijk de verbetering van de 
gemiddelde isolatie alleen van de 
nieuwbouw te laten afhangen. Daarom is er 
een regeling op touw gezet voor bestaande 
huizen. Inmiddels zijn reeds voor meer dan 
400 000 bestaande huizen 
isolatiesubsidies toegekend. Dit komt 
overeen met ca. 12 % van het 
woningbestand.
Het ligt in het voornemen begin 1978 aan 
het parlement een isolatienota aan te 
bieden, waarin een schemaopgenornsn zal 
worden om in een aantal jaren tot een vrijwel 
volledig goed géisoleerd woningbestand te 
komen. Deze isolatie heeft zelf weer zijn 
doonwerking op de c.v.-installaties. In het 
algeméén kan men immers na isolatie toe 
met een kleinere ketel. Dat zal nog meer 
gaan spreken indien het rendement van de 
ketels zelf verhoogd wordt door bijv. het 
installeren van een apparaat waardoor de 
warmte van de rookgassen benut kan 
worden.
Dit terrein van de ruimteverwarming heeft 
zijn uitlopers naarde werkruimtes met name 
kantoren, waar de problematiek niet zo 
wezerilijk verschillend is, zij het dat daar 
vaak grootschaliger verbrandingseenheden 
aanwezig zijn.

Huishoudelijke electra
In de gezinssector is naast de 
ruimteverwarming het electriciteitsverbruik 
belangrijk. Binnen het geheel van het 
energieverbruik is dit reeds jaren lang de 
sector die hef snelste groeit. Dat is niet 
verwonderlijk gezien de luxere en ruimere 
behuizingen maar nog veel meer door het 
feit dat electrische apparaten steeds 
belangrijker zijn geworden. Een zekere 
beheersing van deze ontwikkeling zal dan 
ook voor een goed deel juist gezocht 
moeten worden bij deze huishoudelijke 
apparaten. Mogelijkheden zijn het 
aanbrengen van een zgn. energielabel, 
waardoor het de consument althans 
duidelijker wordt hoe energieverbruikend 
het betrokken apparaat is. Een 
verdergaande mogelijke maatregel is ^en 
energie-efficiencykeur, zoals wij nu reeds 
een veiligheids-,,keur” hebben. Eenvoudig 
liggen deze problemen overigens niet 
temeer daar deze artikelen vaak uit het 
buitenland komen. Naast deze 
overheidsmaatregelen is er natuurlijk het 
critische gebruik door de consument zelf.

Stadsverwarming
Voor een aantal gezinshuishoudingen in 
Nederland zal de komende jaren de 
stadsverwarming van betekenis gaan 
worden. Hierbij is het uitgangspunt dat het 
bij de huidige energieschaarste resp. 
energieprijzen de moeite waard wordt over 
te gaan tot een gecombineerde opwekking 
van electriciteit en het voorzien in de 
behoefte aan ruimteverwarming. Deze 
methode die ook vroeger al eens toegepast 
werd, wordt interessant bij een bepaalde 
verhouding tussen variabele en vaste 
kosten, lees in dit .geval tussen 
energieprijzen en de bouwkosten voor 
installaties en warmwaterleidingen. Met 
bescheiden subsidies probeert de 
rijksoverheid op het ogenblik dit soort 
projecten in een aantal gevallen van 
grootschalige nieuwbouw van de grond te 
krijgen. Het ziet ernaar uit dat dit gaat 
gelukken. Het meest spectaculaire project 
is de opzet in Almere maar daarnaast zijn 
als belangrijke voorbeelden te noemen het 
zgn. ROCA-project van Botterdam en 
Capelle a/d IJssel en een project te 
's-Gravenhage. Projecten als deze zijn niet 
in de eerste plaats zuiniger voor wat betreft 
het energieverbruik bij de consument maar 
vinden hun ratio in een efficiëntere vorm van 
energieopwekking.

Verkeer en vervoer
Op de kruislijnen van particulier verbruik en 
consumptie in de bedrijvensfeer ligt de 
sector verkeer en vervoer. Ook hier een 
belangrijk aandeel in de totale 
energiebehoefte welke geheet draait om 
olieproducten. De ons meest vertrouwde is 
natuurlijk de benzine voor de 
personenauto's. Ondanks het feit dat deze 
vorm van energie via de benzine-accijns 
relatief duur is, neemt de consumptie toch 
nog steeds toe. Dit is uiteraard een 
onmiddellijk gevolg van méér luxuezer 
rijden. Uit een oogpunt van 
energiebesparing kan de overheid trachten 
de veel benzineverbruikende auto fiscaal 
wat slechter te behandelen. Een belangrijk 
punt bij het benzineverbruik is ook de 
snelheid waarmee gereden wordt. Daarbij 
gaat het al snel om aanzienlijke verschillen. 
Tegelijk is belangrijk winst te behalen door 
het zgn. dieselrijden te bevorderen. Tot nu 
toe zijn op deze onderscheiden terrei.'ien 
nog slechts zeer bescheiden vord.5n,'gen 
gemaakt. Misschien is er ook gee. i terrein te 
nomen waar er zoveel ..worsteliny” is 
tussen het algemeen belang op langere 
termijn en de individuele vrijheid van de 
consument. Het verstandigste is 
waarschijnlijk op dit terrein niet te komen tot 
een principiële alles-of-niets-verhouding 
maar wel fasegewijze het verbruik te 
béinvloeden. '

Straatverlichting
Alvorens tot de belangrijke sector bedrijven 
over te gaan, een enkele opmerking over de 
•overheid zelf. Deels is deze natuurlijk 
consument resp. producent zoals ook de 
particuliere sector, maar anderzijds kan de 
overheid op een aantal terreinen een zgn. 
voorbeeldfunctie vervullen In het kader van

dit artikel is het niet wel doenlijk volledig te 
zijn maar wellicht is het Wel interessant op te 
merken dat het verlichtingsniveau op 
rijkswegen op het ogenblik wat lager is dan 
het vroeger placht te zijn. Naar mijn indruk is 
dat door de.automobilist amper opgemerkt 
waaruit wij wel mogen af leiden dat er 
inderdaad een behoorlijke overmaat 
aanwezig was. Het zou best eens kunnen 
dat dit in veel meer gevallen aan de orde is 
zodat het niet altijd hoeft te gaan om 
drastische ingrepen maar dat bepierkte 
bijstellingen toch al de moeite waard kunnen 
zijn.

Bedrijven besparen
Voor wat betreft de bedrijvensector zelf 
moet een onderscheid gemaakt worden 
tussen nieuwe activiteiten en de bestaande. 
In het algemeen denken wij primair aan een 
hogere energiebesparing bij het bestaande 
bedrijfspatroon. In de bedrijvensector 
kunnen wij meer dan in de 
gezinshuishoudingen profiteren van het 
prijsmechanisme, uiteraard, want juist daar 
wordt alles in een verhouding van'kosten en 
opbrengsten uitgedrukt. Toch blijken de 
bedrijven best een helpende hand te 
kunnen gebruiken bij het overwinnen van 
aarzelingen en drempels. Een algemene 
voorlichtingscampagne in het bedrijfsleven 
is dit jaar uitgebreid met een 
subsidieregeling voor zgn. 
energiebesparingsadviezen. Dit is vooral 
van belang voor kleinere en middelgrote 
bedrijven waarvan vele honderden voor de 
regeling die tot een maximum van f 1000 
geldt, belangstelling hebben getoond. 
Uiteraard moet dit een aantal besparingen 
gaan opleveren. In diezelfde filosofie is een 
bescheiden bedrag gereserveerd voor het 
steunen van een aantal

Boekaankondiging

De school aan het werk. (uitgave Kok, 
Kampen). Dit boek is het verslag van een 
congres. Het congres, dat CVHO* ter 
gelegenheid van het 60-jarig bestaan van de 
Vereniging organiseerde. Het centrale 
thema op dat congres, gehouden in januari 
1977, was de vrijheid van onderwijs en de 
vormgeving van die vrijheid in het chris
telijk onderwijs. Het ging daarbij niet in de 
eerste plaats om wettelijke kaders of om 
juridische formuleringen, al of niet in het 
geding. Het ging om de wijze, waarop aan 
de vrijheid van onderwijs gestalte wordt 
gegeven vanuit het weten bevrijd te zijn 
door de Heer. Het ging om het eigene van 
het christelijk onderwijs, anno 1977.

Zingeving aan dat onderwijs heeft CVHU 
van het begin van haar bestaan voor ogen 
gestaan. In zoverre is er weinig veranderd. 
Ingrijpend echter veranderden de grond
patronen van de samenleving en van het 
onderwijs in deze zestig jaar. Bijzonder 
protestants christelijk onderwijs was geen 
vanzelfsprekende zaak toen CVHO ont
stond. Op een geheel andere wijze is dat nu 
evenmin het geval. Vragen worden ons 
gesteld, waarin nu dat bijzondere van het 
christelijk voortgezet onderwijs schuilt. 
■Waarin het zich nu wezenlijk onderscheidt 
van ’t onderwijs, dat die naam niet draagt. 
Wij stellen onszelf deze vragen. Staat het 
christelijk onderwijs wel in deze wereld en 
is tegelijkertijd niet van deze wereld? Of is 
het inmiddels door een geseculariseerde 
samenleving goeddeels uitgehold en ,,onge
vaarlijk” geworden? Om vragen van deze 
aard wil CVHO niet heen; zij wil daar 
dóórheen. Daarom werd het jubileum 
opgezet in de vorm van een congres.
Dit boek bevat de referaten van prof. dr. 
B. Goudzwaard en van dr. A. Veerman. 
Zij plaatsten het christelijk onderwijs in 
kaders van theoretische ontwikkelingslij
nen en algemene praktijk.

Dit boek is vooral het verslag van verschil
lende werkgroepen, die congresonderdelen 
voor hun rekening namen, die voorbereid
den en uitvoerden. Iedere groep was op zijn 
eigen wijze bezig. Sommigen gaven vorm 
aan wat ze inmiddels op de eigen school 
deden om in de praktijk aan het eigene van 
christelijk onderwijs gestalte te geven. Met 
de,nodige aarzelingen, vanuit de weten
schap er niet te zijn. Anderen wierpen meer

vragen op, die de kern van het christelijk- 
onderwijszijn raken, dan dat ze antwoor
den formuleerden, om daarover van ge
dachten te kunnen wisselen. Weer anderen 
spraken vanuit een verworven visie, eind
punt van een ontwikkelingsproces. Dat 
maakt dit boek niet tot een evenwichtig 
uitgebalanceerd geheel. Voor een verslag 
aan de deelnemers had deze als een veront
schuldiging klinkende opnierking niet be
hoeven te worden gemaakt. Ze is dan ook 
ingegeven door een pretentie: de verwach
ting dat van de inspirerende werking, die 
van het congres uitging, iets behouden kan 
blijven en dat elementen daarvan kunnen 
worden doorgègeven. -

J. W. vanH.

* CVHO - Christelijk. Voorbereidend Ho
ger Onderwijs. Nu: Christelijk Algemeen 
Voortgezet Onderwij s.
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Europese
Gemeenschap
,,Europese Gemeenschap, 
impasse en perspectief"

,,een heldere uiteenzetting over 
hetgeen in Europa is bereikt en 
wat er aan mankeert, alsmede wat 
ons als Europeanen nog te doen 
staat” (CDA-bestuur)

derde advies van de Permanente 
Programadviéscommissie van het 
CDA

47 pag.; ƒ  3,50
(incl. verzendkosten) 

Bestellingen:

- giro 60 45 00 t.n.v. de Savornin- 
Lohmanstichting, Den Haag
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Ontwikkelingssamenwerking

Schuldenproblem en  
in de ontw ikkelingslanden door drs. D. J. Borreveld

Vormde ook al vóór de grondstoffencrisis 
de betalingsbalans van veel ontwikkelings
landen een probleem van grote zorg, na de 
crisis van eind 1973/begin 1974 kwamen 
vele landen voor schier onoverkomenlijke 
moeilijkheden te staan.
In het bijzonder de toename van de 
tekorten op de lopende rekening van deze 
landen na 1973 heeft tot een aanzienlijke 
toename van de uitstaande schulden en 
derhalve van de door ontwikkelingslanden 
te betalen rente en aflossingen geleid. Vol
gens berekeningen van de Wereldbank zal 
de uitstaande schuldenlast van niet-olie- 
producerende ontwikkelingslanden toe
nemen van 77 miljard dollar in 1973 tot 
117 miljard dollar in 1975, 227 miljard in 
1980 en 357 miljard in 1985.
De op deze schulden verschuldigde rente 
en aflossingsbetalingen zullen toenemen 
van 10,3 miljard dollar in 1973 tot 57,8 
miljard dollar in 1985. Hoewel van de 
totaal uitstaande schuld slechts ongeveer 
een derde voor rekening van de armste 
ontwikkelingslanden komt, is de last, die 
deze schulden met zich meebrengen - 
schuldendienst, als percentage van de ex
port (de z.g. „debt service ratio”) - even 
groot als voor minder arme ontwikkelings
landen. Voor beide categoriën ontwik
kelingslanden schommelt deze last tussen 
11 en 13%.
Vallen deze percentages gemiddeld nog 
wel mee, anders is het gesteld als we het per 
land bekijken. Tabel 1 geeft hiervan een 
overzicht. Duidelijk blijkt dat de on
derlinge verschillen groot zijn.
Voor landen zoals Pakistan, Soedan en 
Bangladesh zal het een enorm probleem 
zijn om dit op te lossen. Een land als Zaire 
daarentegen moet, dankzij de enorme 
grondstoffenreserves, in staat geacht ge
worden op wat langere termijn orde op 
zaken te kunnen stellen.

duktie bij ons, gezien de hoge loonkosten,- 
niet meer haalbaar is. Deze ontwikkeling 
pleit er echter wel voor dat wij de steun aan 
onze zwakke industrieën wel zeer goed zul
len moeten bekijken, immers tezijnertijd 
zullen ze wellicht toch moeten 
verdweijnen. Beter ware het dit probleem 
in een wat ruimer kader te zetten en tijdig 
over te schakelen op die industrieën waarin 
wij wel mee kunnen komen.

De afname van de betekenis van de grond
stoffenexport betekent overigens niet dat 
maatregelen om grondstoffenmarkten 
beter te beheersen, juist met het oog op de 
ontwikkelingslanden, niet meer nodig zou
den zijn. Het is immers maar een beperkte 
categorie die profijt trekt van de ex- 
porttoename van verwerkte produkten, 
rnet name de wat minder arme.

OPLOSSING MOEILIJK PROBLEEM
Een internationale oplossing van het 
schuldenprobleem blijkt nog steeds niet 
haalbaar. Nederland (en ook vooral Zwe
den) heeft zich bij voortduring ingezet in de 
verschillende VN-organen (o.a. de UNC
TAD, de VN-organisatie voor Handel en 
Ontwikkeling) voor een algehele schulden
regeling, het kreeg hierbij echter weinig 
steun van de andere industrielanden.

Twee problemen doen zich bij de 
schuldvoldoening eigenlijk in hoofdzaak 
voor. Enerzijds is het vaak zo dat het be
trokken ontwikkelingsland gewoonweg 
geen geld heeft om te betalen. In een derge
lijke situatie zijn de schuldeisers (als regel 
de rijke industrielanden) meestal wel 
bereid een oplossing te creëren, zodat het 
land weer even kan ademhalen. Anderzijds 
treft men de situatie aan waarbij betrokken , 
ontwikkelingsland alleen zou kunnen beta-

Tabel 1. De schuldenpositie van een aantal arme ontwikkelingslanden (1975)

Uitstaande schuld 
per 31-12-1975

Rente en aflossing ver
schuldigd over de periode 
1977 t/m 1980 ”

Land in mln $ $ per hoofd in mln $ als % van
van uitvoer
bevolking

India 13.220 22 2.878 14
Pakistan 4.826 70 1.252 28
Zaire 1.892 77 1.463 32
Bangladesh 1.622 21 392 24
Soedan 980 63 842 37
Afganistan 787 46 161 18
Sri Lanka 724 53 314 13
Tanzania 863 58 144 7
Kenya 629 47 164 4
Birma 354 12 108 15
Ethiopië 381 14 115 9

In het algemeen blijkt dat het probleem zich vooral toespitst op de armste ontwikkelings
landen, de minder arme hebben zich in de laatste paar jaar redelijk kunnen herstellen van 
de gevolgen van de grondstoffen crisis. Dit blijkt ook als men ziet in welke mate in het 
algemeen het exportpakket van de ontwikkelingslanden gedurende de laatste jaren is 
veranderd.

VERANDERING SAMENSTELLING EXPORTPAKKET
Tabel 2 laat zien dat er in de afgelopen periode belangrijke verschuivingen in het ex
portpakket van de ontwikkelingslanden (exclusief olie!) zijn gekomen.

Tabel 2. Ontwikkeling van de samenstelling van het exportpakket (exclusief olie) van 
ontwikkelingslanden 1960-1974.

1960 1970 1974

Export in miljarden dollars (exc. olie) 
Waarvan in percentages:

18,5 33,7 77,5

- voedingsmiddelen 42 35 31
- grondstoffen 37 26 25
- verwerkte produkten 19 37 44

Opvallend zijn vooral twee ontwikke
lingen, in de eerste plaats de toename van 
het aandeel in de export van de verwerkte 
produkten, in de tweede plaats de afname 
van de betekenis van de grondstoffen. De 
toename van de export van gereed-produkt 
is een zaak die voor ons op zich zelf niet 
vreemd behoeft te zijn, het betreft veelal 
arbeidsintensieve produkten waarvan pro-

len als het belangrijke bezuinigingen zou 
doorvoeren. Deze bezuinigingen vertragen 
dan vaak weer de ontwikkeling van het 
land. Er dreigt dan een soort vicieuze 
cirkel.
DE NEDERLANDSE EN ZWEEDSE'RE- 
GELING
Hoewel het internationale overleg door

gaat - begin 1978 wordt er zelfs een minis
tersconferentie over gehouden - zijn enkele 
rijke landen er vast toe over gegaan zelf 
regelingen te treffen. De Zweedse regeling 
houdt in dat voor een aantal landen in één 
klap de verplichting tot terugbetaling 
wordt geschrapt.
Nederland heeft (opnieuw) gekozen voor

een regeling waarbij de rente en aflossing 
die in 1977 moet worden voldaan als 
gevolg van eerder verstrekte leningen voor 
een deel wordt kwijtgescholden en voor 
een ander deel wordt opgeschort.

Drs. D. J. Barreveld.

BESTUURSFORUM
maandblad voor christen-democratische gemeente- en provinciebestuurders

inhoud december 1977

SURINAMERS EN ANtILLIANEN
Worden de Surinamers en Antillianen die zich vrijblijvend in ons land hebben 
gevestigd, goed opgevangen en begeleid? Wat is de rol van de gemeenten en 
provincies daarbij en wat kan het particulier initiatief doen? Wat is de rol van de 
gemeenten en provincies daarbij en wat kan het particulier initiatief doen? Deze en 
andere vragen komen aan de orde in een interview met twee functionarissen van 
het Centraal Bureau uitvoering vestigingsbeleid rijksgenoten. Redactiesecretaris Var, 
den Bos sprak met directeur Breddels en afdelingshoofd Khargi.

SAMENWERKINGSSCHOLEN
Voor hetbeheer van een samenwerkingsschool is alleen een stichting of vereniging 
aanvaardbaar. Bestuurscommissies (artikel 61 Gemeenteweg) zijn voor dit doel 
dus uit den boze. Dat is de conclusie van een artikel van mr. Struik, algemeen 
secretaris van de Nederlandse Katholieke Schoolraad, die daarmee het beleids
standpunt van de NKSR verwoordt.

MODEL-VESTIGINGSREGELING
„Ja, nee, géén woning . . . ” is de titel van een beschouwing over het Ge/derse model 
voor een gemeentelijke vestigingsregeling. De schrijver, mr. Schouten, die als 
provincieambtenaar nauw betrokken was bij de opstelling van het model, con
stateert dat de gemeenten de regeling niet met enthousiasme hebben ontvangen. 
Wel is het provinciebestuur er in geslaagd een discussie op gang te brengen over 
óe huisvesting van de eigen bevolking in kleine kernen. Intussen blijft het wachten op 
een moderne huisvestingswet.

EN VERDER.. .
Een commentaar naar aanleiding van een belangenconflict tussen de gemeente 
Warmond en het rijk. In de rubriek Boeken en brochures besprekingen van o.a. „De
socialistische burgemeester". En tenslotte de overige vaste rubrieken én het register 
op de eerste jaargang van Bestuursforum.

------------------ ------------- ----------- — ------------------------------------------ , ” i

BON
Ja, ik ben ook geïnteresseerd in het maandblad BESTUURSFORUM . I
□  Noteert u mij meteen maar voor een abonnement (ƒ 27,50 per jaar), met J

ingang van ......................................................     I
□  Ik ontvang liever eerst vrijblijvend een gratis proefnummer. j
Naam; .......................................................     I

I
Adres: ........................................................................................... : ..................................  |

I
Plaats; .......................................................................................................................... J

U kunt deze bon - zonder postzegel - in een open enveloppe sturen naar; a
BESTUURSFORUM, ANTWOORDNUMMER 360, 2500 VB ’s-GRAVENHAGE. |
Telefonische inlichtingen: 070-65 39 34. |
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Zo denk ik 
er over

De redactie van „de Nederlander” behoudt 
zich het recht voor te lange ingezonden 
stukken te bekorten. ]

Klungelt

Het kan blijkbaar niet op bij de NS. Nieuwe 
„Sprinters”, nieuwe „Intercity’s”, ver
nieuwde dieseltreinen, daarbij mogelijk 
straks ook een aantal nieuwe diesels en on
langs nog een bestelling voor 150 rijtuigen 
zonder wielen. Deze laatste bestelling werd 
in het buitenland gedaan met daarbij een 
bestelling van nog eens 35 rijtuigen in het 
vooruitzicht. De wielstellen zullen later be
steld worden. De rijtuigen znllen dienen als 
vervanging en kosten wellicht globaal één 
miljoen gulden per stuk.

Is het echter allemaal wel zo’n verbetering? 
Vervangen zullen o.a. worden de fraaie 
blauwe rijtuigen, zoals deze rijden op de 
lijn Zandvoort-Maastricht. Klachten over 
het interieur van deze rijtuigen zijn er 
eigenlijk niet; Wensen zijn er hierbij mis
schien wel over de vering, maar dat ligt 
hem dan juist aan de wielstellen (die net 
niet besteld zijn). Eigenlijk zouden deze 
blauwe rijtuigen door nieuwe wielstellen 
bijna tot de beste worden. Ook een 
centraal-bediende deursluiting en een 
luidspreker-installatie is daar heel goed nog 
in te bouwen.

Het interieur echter van de nieuwe en van 
de vernieuwde treinen wordt door ver
schillende mensen als ,,misselijk” ervaren. 
Dat betreft dan vooral ook de ,,gemoder
niseerde” treinstellen, welke o.a. op de lijn 
Amsterdam-Vlissingen en Den Haag- 
Utrecht-Zwolle rijden (treinstellen met 
blauwe band en z.g. vliegtuigstoelen). In 
deze treinen zit men nu in een soort 
schommelstoelen achter elkaar i.p.v. te
genover elkaar. Toch zit men dan mensen 
verderop weer aan te staren. Andere keus 
is er onvoldoende.

Nadat deze omgebouwde treinstellen op de 
lijn Amsterdam-Vlissingen gingen rijden, 
bleek er juist een opmerkelijke daling van 
het aantal passagiers op deze lijn te zijn 
voorgekomen! Toch gaat NS door mê  ̂deze 
ombouw. Naar verluidt kost dit ook nog 
anderhalf miljoeri gulden per vierwagen- 
treinstel.

De allernieuwste treinen zijn zo donker 
van binnen, dat men overdag het licht aan 
doet. Verspilling en onaangenaam. Ook 
hebben de nieuwste treinen in de banken 
een onplezierig gat precies ter hoogte van 
je nek.
Het supersnelle „sprinten” haalt overigens 
niets uit, als men, zoals nu gebeurt, de 
reizigers op stations vijf minuten laat om
lopen.

NS lijkt nu veel geld uit te geven, waarmee 
men mogelijk zelfs reizigers wegjaagt. Men 
zou het geld beter kunnen besteden aan 
zaken als; betere wachtgelegenheden op de 
stations, mobilofoon en desnoods telefoon 
in de trein.

Utrecht. ing. Hendrik Venema.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

Verspillings-
subsidie
■ Er wordt nog subsidie gegeven op het isole
ren van woningen. Men dient aan bepaalde 
voorwaarden te voldoen om voor deze 
subsidie in aanmerking te komen. Het uit
gegeven bedrag moet groot genoeg zij, 
maar ook dient de woning te zijn voorzien 
van CV (centrale verwarming). Heeft men 
aan al deze voorwaarden voldaan, dan

krijgt men ongeveer een half jaar(!) nadat 
de isolatie is aangebracht, de subsidie. Deze 
subsidie bedraagt thans slechts iets' meer 
dan wat men aan btw voor het karwei be
taalt. (22% maximaal subsidie; 18% btw) 
Nu gaan er stemmen op om het subsidiebe
drag te verhogen. Terecht wellicht. Ook de 
CHU-kieskring Den Haag-Bezuiden- 
hout-Mariahoeve hield hiervoor een 
pleidooi (Nederlander 2 december 1977) 
Ook pleitte deze afdeling om het isoleren 
wat beter aan te pakken, desnoods 
enigszins met dwang (gedoogplicht). Maar 
is zoiets wel een goede aanpak? Er zijn 
woningen, welke zo goed zijn gebouwd en 
waar op de juiste manier wordt gestookt, 
waar het gasverbruik nu al beneden 2.000 
m3 per jaar blijft. Het zou onjuist zijn om 
deze mensen nieuwere isolatie op te 
dringen als zij dat niet eens willen. 
Misschien heeft genoemde afdeling over 
het hoofd gezien, dat in de huidige 
subsidieregeling een clausule voor verspil
ling is opgenomen, namelijk de voor
waarde om CV aan te laten leggen als deze 
nog niet aanwezig is. Gebruik van CV leidt 
namelijk veelal tot een brandstofverbruik 
dat twee- tot drievoudig is! Een huis met 
één of twee kachels heeft veelal een gas
verbruik van 1500 m3 per jaar. Met CV

komt men veelal op een verbruik van 4000 
m3. Door het aan laten brengen van isolatie 

' zou het dan misschien 3000 m3 per jaar 
worden. Dat is dan nog het dubbele van 
voorheen!
Isoleren, best, maar dan niet zo. Het hogere 
verbruik bij CV is wellicht mede te 
verklaren door het feit dat de warmte- 
brengers (radiatoren) dichter bij de 
buitenwand staan en zo naar verhouding 
meer warmte naar buiten verloren laten 
gaan. Om het hele huis warm te houden, 
indien gewenst, is eigenlijk geen CV nodig. 
Goed isoleren kan hetzelfde doen en is mis
schien zelfs nog goedkoper (dubbel glas, 
dakisolatie, muurisolatie, tochtdichting 
e.d.). In een goed.geïsoleerd huis kan de 
kachel in de woonkamer zorgen dat het 
hele huis warm blijft zonder een. groter 
brandstofverbruik. ,
Isoleren, heel goed, maar geen CV- 
voorwaarde bij de subsidie. Beter ware 
wellicht om ernaar te streven, dat niet meer 
dan 2000 m3 gas per jaar per woning wordt 
verbruikt. Eens per half jaar de meters op
nemen en het verbruik boven de 2000 m3 
extra belasten. Uit deze extra opbrengst 
eventueel isolatie medefinancieren.

Utrecht, ing. Hendrik Venema.

SCHOON OOK DE TOEKOMST MIJ 
VERBORGEN ZIJ
Zo rond de jaarwisseling kan het haast niet 
anders of zéér velen zullen in gedachten 
een ogenblik hebben stilgestaan bij alles 
wat er in onze Unie de afgelopen maanden 
is veranderd.
Een vrijwel geheel nieuw Dagelijks 
Bestuur, een nieuw kabinet waarvan niet 
minder dan vijf uit de CHU afkomstige be
windslieden deel zuUen uifmaken (laten we 
met die term bewindslieden die ene „be
windsvrouw” niet vergeten) en last but not 
least een CDA-fractie waarvan tien 
CHU’ers deel uitmaken, en waarin zeer 
spoedig ook enkele nieuwe gezichten 
zullen worden gezien.
Veel veranderingen hebben plaatsgevon
den of zijn bezig plaats te vinden.
Veel van onze trouwe CHU-leden zullen in 
het nieuwe jaar hun werkkracht en per
soonlijke inzet - soms geheel tegen eigen 
verwachting in - mogen inzetten op andere 
posten dan in voorgaande jaren en veelal 
zelfs in zeer verantwoordelijke functies. 
Anderen daarentegen mogen in het ko
mende jaar wederom op de hun

vertrouwde posten namens de CHU de 
christen-democratische beginselen uitdra
gen.
En juist diegenen van wie in het komende 
jaar zal worden gevraagd een functie te 
continueren die zij zo langzamerhand aan 
anderen hadden toegedacht, of die de mo
gelijkheid niet hadden uitgesloten dat het 
politieke lot hen in het afgelopen jaar op 
een andere plaats zou hebben doen aanlan
den, juist aan die mensen is de Unie veel 
dank verschuldigd omdat zij door hun 
loyaliteit t.o.v. de Unie zo duidelijk de
monstreren zich in de allereerste plaats ver
tegenwoordiger (mag het zijn „uitdrager”) 
van het Christelijk-Historisch beginsel te 
achten.

In de meditatieve sfeer waarin men tijdens 
de kerstdagen kan geraken, komt soms een 
speciaal gebeuren uit het persoonlijk leven 
weer plotsehng voor de geest of wordt men 
soms geheel „stilgezet” en bepaald bij iets 
wat om één of andere reden je ooit eens 
heeft aangegrepen. Een gedicht, een Bijbel

tekst, of een lied datje persoonlijk raakte. 
Nu er dan ook voor velen in onzp Unie een 
jaar aanbreekt waarin zij vele en vaak zeer 
moeilijke en ingrijpende besluiten zullen 
moeten nemen - en nu denk ik toch wel 
even in het bijzonder aan allen die deel 
uitmaken van het Uniebestuur en de 
grondslagcommissie onder leiding van de 
heer Van Verschuer, de niéuwe bewinds
lieden en de leden van de Eerste en Tweede 
Kamerfracties - wens ik hen allen toe dat zij 
dat mogen doen met de bede die zo treffend 
tot uitdrukking wordt gebracht in enkele 
regels van Gezang 230 uit de oude gezan
genbundel van de hervormde kerk in de 
vertaling van Jacqueline van der Waals: 
Leid, vriend’lijk licht mij als een trouwe 
wacht. Leid Gij mij voort 
’k Ben ver van huis en donker is de nacht, 
leid Gij mij voort
Schoon ook de toekomst mij verborgen zij, 
licht stap voor stap mij met Uw schijnsel bij.

Alle lezers van „de Nederlander” een 
Voorspoedig 1978 toegewenst.

Alblasserdam G. C. de Groot.

Chr. lerarenopleiding Zw olle kiest voor verenigingsvorm
Een dezer dagen is een nieuwe vereniging 
opgericht, die de taken zal ovememen van 
de Stichting die al jaren ijvert voor de tot
standkoming van een protestants 
christelijke lerarenopleiding in Zwolle.
De bestaande nieuwe lerarenopleidingen 
(I^O ’s) gaan uit van een stichtingsbestuur.
In Zwolle is gekozen voor verenigingsvorm 
omdat het bestuur een nauw contact met de 
scholen noodzakelijk acht. Deze scholen 
verzorgen immers de vooropleiding van de 
aanstaande studenten. Bovendien hebben 
zij groot belang bij een kwalitatief goede 
lerarenopleiding, waar hun toekomstige le
raren worden opgeleid en nageschoold.
Een hecht contact is ook van belang met het 
oog op de hospiteermogelijkheden voor de 
studenten. Het bestuur hoopt dat op deze

manier een goede wisselwerking 
bevorderd wordt.
Inmiddels zijn al ruim 125 schoolbesturen 
voor protestants christelijk voortgezet on
derwijs in de noordérlijke en oostelijke 
provincies als lid van de vereniging toege
treden. Zij vertegenwoordigen ongeveer 
175 scholen.
In het verenigingsbestuur zijn ook plaatsen 
ingeruimd voor vertegenwoordigers van de 
docenten en de studenten van de te stichten 
opleiding.
Het Oude stichtingsbestuur treedt nog ge
durende een jaar op als bestuur van de ver
eniging. Daarna zullen de bestuursleden 
gekozen worden door de leden der vereni
ging. In zijn openingswoord op de eerste 
ledenvergadering sprak de voorzitter, de

heer Veenhoven, de verwachting uit, dat 
het nieuwe kabinet voor wat betreft de 
nieuwe instituten in Zwolle en Sittard h e t . 
beleidsvoornemen van minister van Ke- 
menade spoedig zal uitvoeren. Na zoveel 
jaren strijd mag in het bijzonder van het 
CDA niet anders verwacht worden. Om in 
augustus 1979 van start te kunnen gaan, is 
een spoedige beslissing geboden. 
Overigens werkt het bestuur onderwijl 
hard aan het ontwerpen van een overeen
komst van samenwerking met de Vrije 
Universiteit en aan een experimenteerplan, 
terwijl ook de huisvestingsproblemen 
voortvarend zijn aangepakt. Om een 
beroep te kunnen doen op de nood
zakelijke faciliteiten voor dit werk is echter 
een spoedige positieve beslissing van Den 
Haag nodig.

A ctiviteiten PJK
Men schrijft ons: het Politiek Jongeren 
Kontakt is een organisatie, waarvan het 
bestuur gevormd wordt door vertegen
woordigers van een groot aantal politieke 
j ongerenorganisaties.
Doel is om jongeren in Nederland zoveel 
mogelijk te informeren over en te laten 
deelnemen aan het politiek proces. Eén van 
de projekten van het Politiek Jongeren 
Kontakt is het Verenigde Naties Projekt. 
Nu reeds voor de zevende maal is een door 
het Politiek Jongeren Kontakt geselek- 
teerde jongerenvertegenwoordiger uitge
zonden naar de Algemene Vergadering van 
de Verenigde Naties in New York, als lid 
van de Nederlandse delegatie.
Rondom deze uitzending wordt eveneens al 
sedert enige jaren een onderwijsprojekt 
georganiseerd voor middelbare scholen en 
vormingscentra over Internationale Betrek
kingen en de Verenigde Naties.
Met ingang van dit jaar (1977/1978) heeft 
het Projekt een meer permanent karakter 
gekregen, in die zin dat het materiaal over

een langere periode te gebruiken is en per 
jaar kan worden aangevuld met nieuwe 
thema’s en deelthema’s.
Bij het leerlingenmateriaal, dat in de vorm 
van werkboekjes en kranten wordt uit
gegeven, verschijnt een losbladige didak- 
tische handleiding voor de leraren. 
Inmiddels zijn uitgekomen Werkboekje 1 
over Internationale Betrekkingen en Werk
boekje 2 over de Verenigde Naties. Deze 
beide vormen het zogeheten Basisblok.
Het eerste Werkboekje beschrijft de be
langrijkste begrippen, te weten achtereen
volgens Staat, Betrekkingen, Samenwer
king en Konflikt.

Het tweede Werkboekje geeft een beschrij
ving van ontstaan, struktuur en werkwijze 
van de Verenigde Naties en van de akti- 
viteiten van deze organisatie op het gebied 
van Vrede en Veiligheid, Ontwikkeling en 
Rechten van de Mens.
In beide boekjes zijn de hoofdstukken 
ingedeeld in Basismateriaal, één of meer 
leesartikelen en een aantal vragen en 
opdrachten.
Tevens is uitgekomen de lerarenmap met

een didaktische handleiding bij voornoemd 
Basisblok.
In het kader van het Verenigde Naties 
Projekt 1977/1978 zullen nog verschijnen:
- een Themablok Ontwikkelingssamenwer
king bestaande uit een leerlingenboekje, 
een deelthemakrant,,Water en Woestijn” , 
met een didaktische handleiding, eind de
cember;
- een Aktualiteitenkrant, geschreven door 
de Jongerenvertegenwoordiger over ge
beurtenissen en ervaringen tijdens de afge
lopen Algemene Vergadering, medio ja- 
nauari;
- een Themablok Rechten van de Mens, 
bestaande uit een leerlingenboekje, een 
deelthemakrant ,,Politieke Gevangenen” 
en een didaktische handleiding, februari. 
De kosten van het projekt zijn;
f 10,- voor het totale projekt voor de leraar 
(leerlingenmateriaal en didaktische hand
leiding)
fl,- voor de leerlingenboekjes (per stuk) 
f0,25 voor de kranten (per stuk). 
(Inlichtingen: PJK, Keizersgracht 209, 
Amsterdam, telefoon 020-224592, giro 
758486).
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Europese Scheepsbouw
moet tot de helft teruggebracht worden
(van een correspondent)
In de komende vijf jaren zullen de Euro
pese scheepswerven hun produktie tot de 
helft moeten terughrengen. Dat betekent 
dat jaarlijks 10.000 tot 15.000 mensen hun 
baan in deze tak van nijverheid zullen ver
liezen. De Europese scheepsbouw- 
capaciteit zal moeten terugvallen van 4,4 
miljoen „gecompenseerde bruto register 
ton” tot ongeveer 2,4 miljoen ton. Dat is 
volgens Europees commissaris Etienne Da- 
vignon (Industriezaken) de enige moge
lijkheid oïn de Europese scheepsbouw weer 
gezond te maken. Davignon heeft een 
„blauwdruk” die de Europese Commissie 
ontworpen heeft voor een saneringsproces 
van de Europese scheepsbouw, op vrijdag 2 
december op een persconferentie in Brussel 
toegeUcht.

CONCURREREND
Het proces dat gevolgd zal moeten worden 
om de Europese scheepswerven weer con
currerend te maken, zal volgens Davignon 
,.langdurig en pijnlijk zijn” . Maar er zit 
niets anders op. De situatie in de scheeps- 
bouwindustrie in de wereld is de laatste 
jaren ronduit dramatisch geworden. Zelfs 
de Japanse industrie is van mening dat ze 
haar capaciteit met de helft zal moeten 
verminderen, aldus Davignon.
In 1975 waren er op de Europese scheeps
werven nog 180.000 mensen aan het werk. 
Dit jaar is hun aantal al geslonken tot 
165.000. Voor de mensen die tijdens het 
herstructureringsproces voor de scheeps
werven hun baan nog zullen verliezen, zul
len maatregelen getroffen moeten worden. 
Er zal vervangende werkgelegenheid ge
creëerd moeten worden en brug
pensioenen, en andere sociale maatregelen 
moeten het afvloeiingsproces begeleiden.

SOCIALE CONTROLE
Het weer gezond maken van de Europese 
scheepsbouw moet, volgens Davignon, ge
paard gaan met het treffen van maatregelen 
tegen oneerlijke concurrentie die nog een 
extra negatieve invloed op de scheeps- 
markt uitoefent. Zo wil de Europese Com
missie dat schepen die Europese havens 
binnenlopen strenger gecontroleerd 
worden op het naleven van sociale voor
schriften en veiligheidsmaatregelen. Sche
pen, aan boord waarvan met die voor
schriften de hand gelicht wordt, moeten uit 
de Europese havens geweerd worden. 
Zoiets kan volgens Davignon op den duur 
een soort ,,communautaire preferentie” 
opleveren, want schepen die onder de vlag 
van de EG-landen varen, voldoen wel aan 
de te stellen eisen ten aanzien van de toe
passing van veiligheidsmaatregelen en so
ciaal beleid.

De Commissie heett erop gewezen dat 
het aandeel van EG-schepen in het wereld- 
vervoer sterk gedaald is. In 1960 vervoer
den EG-schepen nog 33,5 procent van de 
gehele internationale handel. Tien jaar la
ter, in 1970 dus, was dat aandeel van de 
EG-schepen gezakt tot 20 procent, 
niettegenstaande''het feit dat 37 procent 
van de wereldhandel door de Gemeen
schap wordt vervoerd en dat negen op de 
tien keer die handel over zee vervoerd 
moet worden.
De Europese Commissie, aldus Davignon, 
zal ook harder moeten optreden tegen de 
dumpingpraktijken van de Oostbloklan
den. In dat verband hekelde hij de Britse 
nationale steun aan Britse scheepswerven 
waar schepen gebouwd worden voor 
Polen. Over enkele jaren wordt de Ge
meenschap met die schepen weer oneerlijk 
beconcurreerd. Dat is geen beleid, maar 
slechts pragmatisme, aldus Davignon.
De scheepswerven van de Gemeenschap 
zullen zich in de komende jaren vooral 
moeten omvormen tot gespecialiseerde 
werven. Er lijkt niet veel kans op te bestaan 
dat we ooit weer kunnen concurreren met 
Japanse of Koreaanse werven, of werven 
van ontwikkelingslanden, waar bijvoor
beeld olietankers en vrachtschepen worden 
gebouwd. Europa zal zich dus moeten toe
leggen op gespecialiseerde scheepstypes en 
bijvoorbeeld ook op drijvende fabrieken, 
aldus Davignon
De slapte in de scheepsbouw is deels een 
gevolg van de recessie. Maar ook hebben 
de scheepsbouwers er te lang achtereen op 
gerekend of gehoopt dat de economische 
groei zich zou voortzetten in het hoge 
tempo van de jaren achter ons. In 1975 
werden in de gehele wereld nog 20 miljoen 
ton gecompenseerde bruto register ton aan 
scheepsruimte gebouwd. Dit jaar bedroeg 
de produktie nog maar 13 miljoen ton. 
Davignon hield zijn persconferentie ter ge
legenheid van het feit dat de Europese 
Commissie de Raad een „blauwdruk” over 
de Europese scheepsbouwpolitiek toezond. 
Er is nog geen politiek vastgesteld, maar dat 
kan ook nog niet. Diegenen die menen dat 
een politiek voeren mogelijk is zonder een 
analyse van de feiten weet niet waar hij 
over spreekt, zo zei hij.

GEMEENSCHAPPELIJK BELEID
Europees commissaris Davignon legde er 
vooral de nadruk op dat de dramatische 
situatie in de Europese scheepsbouw bena
derd moet worden met een gemeen
schappelijk beleid. Steun hebben de Euro
pese scheepswerven voldoende gehad, Da
vignon becijferde de financiële hulp van de 
nationale regeringen aan de Europese 
scheepswerven op 600 miljoen rekeneen

heden dit jaar. Maar die steun heeft de wer
ven alleen maar de mogelijkheid gegeven 
te overleven. De werven hebben niet de 
kans gekregen te moderniseren en zich van. 
nieuwe structuren te voorzien, zo meende 
de Europese commissaris.

Geen enkel land van de Gemeenschap kan 
maar blijven doorgaan met het pompen van 
geld in een bedrijfstak die geen welvaart 
creëert. Daarom is, zowel op nationaal als 
op communautair niveau nodig dat men 
een capaciteitsdoel vaststelt. De Europese 
commissie beschikt niet over middelen 
voor een wervenbeleid, zoals ze die bij
voorbeeld heeft voor de staalindustrie.

Maar alle middelen die ze heeft, wil ze ge
bruiken voor een beleid dat naar haar me
ning de scheepsbouw uit de malaise kan 
halen.

Zo wil ze nationale subsidies, die 
niet ten goede komen aan de,broodnodige 
herstructurering van de Europese scheeps
bouw voortaan verbieden.

Schema CDA-radio- en tv-uitzendingen
CDA-Radio-uitzendingen (altijd op dinsdag)

24 januari 1978 7 februari 1978 2 mei 1978
21 februari 1978 16 mei 1978

7 maart 1978 30 mei 1978
21 maart 1978 13 juni 1978

4 april 1978 27 juni 1978
18 aprül978

Dé radio-uitzendingen vinden alleen plaats via Hilversum 1 van 18.19-18.29 uur. 
CDA-TV-uitzendingen
woensdag 22 februari 1978 Ned. 119.50 uur.
Woensdag 3 mei 1978 Ned. 1 19.50 uur.

CDA-jongeren

West-Brabant

De CDJA-ers in West-Brabant organiseren 
op woensdag 15 februari een avond over de 
Europese verkiezingen in zaal Congres, 
Boschstraat 86, Breda.

Agenda: opening; film ,,Eurobüs” ; pauze; 
toespraak van oud-minister drs. Norbert 
Schmelzer; discussie.

Iedereen is van harte welkom. De toegang 
is gratis.

BETONFABRIEK .VRIJENBAN'

Ventevogel 
Financiële 
Service Groep
Uw adviseur als het 
gaat om
financiële zekerheid 
Badhuisstraat 95 
Vlissingen 
Postbus 151 
Telefoon (01184)

144 61 - 19192

A. M. HOEKE
Rotterdamseweg 376 - Delft 
Telefoon 015-560193 - b.g.g. 124008

AANNEMINGSBEDRIJF
OOGVLIET & ZN. B.V.

Burgerlijke- en Utiliteitsbouw
* NIEUWBOUW 
*VERBOUW+
* ONDERHOUD

ZWIJNDRÖCHT
Molenvliet 9 - Tel. 01850-26651-27034-24330.

M AKELAARSKANTOOR
H O O G EN R A A D

HAAGWEG 171 - TEL. 070-99.(55.60 
RIJSWIJK (Z.-H.)

Onroerende goederen - Hypotheken 
Taxatiën

TUINAANLEG
BINDER B.V. - RHOON

Aanleg en onderhoud van 
GEMEENSCHAPPELIJKE TUINEN, 

PLANTSOENEN, PARKEN, 
SCHOOLTUINEN etc.

- onderhoud van 
groenvoorzieningen

- onkruidbestrijdingen
- kleigrond, teelaarde 
■ graszoden en
- graszaden
- bloembakken

Dorpsdijk 50-52 - Postbus 820 - RHOON 
telefoon 01890-6111*

- grond- en straatwerken
- drainages - rioleringen
- beplantingen
- windkeringen en 

afrasteringen
- aanleg grasgazons

EUROPESE BEWEGING NEDERLAND AFDELING LEIDEN

Maandag 23 januari 1978 te 20.00 uur spreekt

Drs. Schm elzer

in het St. Antoniusclubhuis aan de Mare te Leiden 

Thema: Europese Volkspartij en haar programma.

HULP VM
Op de begroting voor komend jaar komt ! 
een bedrag van 30 miljoen rekeneenheden> ‘4  
voor dat bedoeld is voor hulp aan de Euro-'* j 
pese scheepsbouw. Dat kan gebruikt 
worden voor rentesubsidies, zodat vooi 
hulp aan de scheepsbouw komend jaar zo 
ongeveer 210 miljoen rekeneenheden aan 
Europese financiële hulp kan worden los
gemaakt. De Commissie kan voorts het 
Europees Sociaal Fonds en het Europees 
Regionaal Fonds aanwenden om werkne
mers uit de scheepsbouwindustrie te helpen 
of bepaalde regio’s die speciaal onder de 
inkrimping van de scheepsbouw te lijden 
hebben, bij te staan. De Commissie is ook 
van zins van Japan te blijven eisen dat 
nieuwe scheepsbestellingen fifty/fifty on
der Europa en Japan verdeeld worden.
Maar de Gemeenschap zal pas een politieli 
kuimen voeren, ook ten aanzien van derde 
landen, als deEG-lidstaten onverdeeld zijn.
De geloofwaardigheid van een Gemeen- 
schapspolitiek zal mede afhangen van het 
feit of de negen nieuwe werkgelegenheid 
kuimen scheppen voor de werknemers die 
bij de werven moeten afvloeien.- „Oude ' 
vertrouwde” industrieën, zoals bij-" 
voorbeeld de bouw, waar nog ondercapaci- 
teit bestaat,- zullen daarbij ingeschakeld 
moeten worden. Binnen een halfjaar zal de 
Europese Commissie hierover met een do
cument komen, aldus Davignon.
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Jaar 1978 wordt „mijlpaaljaar”
door: dr. L. M. van Leeuwen, voorzitter CHU

Beste Unieleden,
Laat ik eerst beginnen met u allemaal een 
heel goed 1978 te wensen. Het Bestuur van 
uw Unie hoopt op veel en goede contacten 
met de leden van de Unie, Het wordt voor 
de CHU ongetwijfeld weer een „mijlpaal
jaar”. Op 9 juli 1908 werd de CHU gefor
meerd. Wij gaan natuurlijk het 70-jarig be
staan gedenken. Dit jubileum zal centraal 
staan in de Algemene Ledenvergadering, 
die we in de tweede helft van mei hopen te 
houden. In de komende maanden hoort u 
meer over deze belangrijke vérgadering.

Dat was me wel wat, hoor, die laatste 
weken van het afgelopen jaar. Eerst de 
maandenlange formatie-onderhandelingen 
tussen CDA en PvdA en in haar bijwagen 
D’66 en toen de duidelijke en snelle ak
koorden met de W D. De PvdA, de 
grootste partij in de Tweede Kamer, sloot 
zichzelf uit bij de vorming van een nieuwe 
regering. Laat door vertekening in de be
richtgeving daarover echt geen mis
verstand bestaan! Het ging heus niet al
leen om de personele bezetting, het ver
trouwen was eigenlijk al een hele tijd op.

Als de hobbel om de ballotage van 
personen nog genomen zou zijn, zouden er 
ongetwijfeld nog weer problemen rondom 
de staatssecretarissen zijn ontstaan. U weet 
het nog wel: grote PvdA-waakhonden bij 
kleine CDA-ministers en kleine CDA- 
schoothondjes bij de grote PvdA-ministers.

De machtsstrategie van de PvdA leidde 
deze partij zelf naar de oppositie-banken 
en bracht CDA en W D  bijeen. Een con
structieve partij als de W D, waar op 25 
mei jl. bijna 20% van Nederland op 
stemde, is natuurlijk zonder meer voor het 
CDA als regeringspartner aanvaardbaar. 
Ja- en toen kwamen de laatste vijf weken 
van het jaar. In die korte tijd kreeg Neder
land weer een kabinet. Wat zijn er toen 
veel besprekingen gevoerd, uw voorzitter 
werd politie ontgroend. Urenlange bespre
kingen in lange avonden, in nachten en tij
dens weekenden leidden tot een 
portefeuille-verdeling, waarbij de CHU 
goed aan haar trekken kwam; twee minis
tersposten en drie staatssecretariaten. 
Door het vertrek van de heren Kruisinga en

Van der Mei uit de Tweede Kamer is de 
groep van 10 CHU-leden in de Tweedt̂ ŝ?̂ - 
Kamerfractie van het CDA gewijzigd:'' " 
Nieuw benoemd werden de heren 
Deetman en Gerritse. Dit ook als gevolg 
van de benoeming van mevr. Haars tot 
staatssecretaris en in verband met het feit, 
dat de heren Mateman en Heukels om per
soonlijke redenen op dit moment van een 
benoeming tot Tweede Kamerlid afzagen.

Inmiddels heeft op voordracht van onze 
groep van tien de CDA-fractie de heer Van 
Leyenhorst benoemd tot 2e vice- 
voorzitter. De heer Tolman, die hier ook 
hoge ogen gooide, koos voor een plaats in 
het Europees Parlement. Dit voor hem per
soonlijk zeer zware besluit nam hij vooral 
omdat er op hem aandrang werd uit
geoefend om via zijn enorme kennis ter 
zake de stem van „het groene front” in het 
Europees Parlement te laten horen. De be
noeming van de heer Gerritse tot Kamerlid 
betekent helaas ook, dat uw bestuur bin
nenkort weer een nieuwe secretaris zal ‘ 
moeten zoeken. Bij de CHU zijn be
stuurslidmaatschap en de functie van Ka-

W o rd t abonnee op het w eekblad!
Dit nummer van ,,De Nederlander” is een leden-contactblad van de CHU. Het 
ledencontactblad, dat gratis aan alle Unieleden wordt toegezonden, verschijnt tien 
maal per jaar (elke maand, behalve in juli en augustus).
„De Nederlander” verschijnt ook elke week, als christelijk-historisch weekblad. In 
het weekblad wordt de politiek op de voet gevolgd.
Voor „De Nederlander” als weekblad dient een abonnement genomen te worden. 
De abonnementsprijs is slechts ƒ 27,50 per jaar. Opgave via onderstaande bon.

Ondergetekende ........................................................................................................
Adres............................................................................................................................
Woonplaats ................................................................................................................
* wenst een abonnement op „De Nederlander” als weekblad
* wil graag toezending van proefnummers van het weekblad

Inzenden naar: Administratie Uniepers, Van Deventerlaan 49, Voorburg.

merlid namelijk statutair onverenigbaar. 
Sneu is, dat als gevolg van deze gezonde 
regel het nog zo kort geleden fors ver
nieuwde bestuur dan weer gewijzigd moet 
worden. Wij zijn druk doende te trachten, 
hiervoor een oplossing te vinden. De 
CDA-fractie in de Eerste Kamer heeft 
dezer dagen een heel belangrijke beslissing 
genomen, die voor onze Unie bovendien 
nog eervol is. Zij koos namelijk prof. dr. J. 
W. van Hulst tot fractie-voorzitter. Ook 
van deze plaats de hartelijke gelukwensen 
aan prof. Van Hulst en de Eerste Kamer
fractie van het CDA.

Ook in het afgelopen jaar werd de CHU 
_weer verrijkt met nieuwe leden. Er waren 

echter ook weer uitvallers. Zover ik dit kan 
bekijken, gaat het hier om enkele 
tientallen. Met nadruk ben ik de beweegre
denen nagegaan van de mensen, die meen
den de Unie vaarwel te moeten zeggen. Dat 
kan erg leerzaam zijn. In de eerste 
maanden .na 25 mei werd als reden de sa- 
m«ïwerlang - met de PvdA genoemd, 
daarna de samenwerking met de W D  en 
vervolgens de acceptatie binnen het CDA 
van de zogenaamde „loyalisten”.

:K^K»lijk is de ruime informatie, die vooral 
“boklfijdéhs de lange formatie in ,,de Neder
lander” werd gegeven, niet voor iedereen 
voldoende geweest. Het Bestuur van de 
Unie heeft besloten, dat wij de betrokken ■ 
mensen een brief zullen sturen, waarin wij 
nog eens uiteenzetten, waarom het CDA 
een door de CHU te steunen eigen beleid 
voert naast PvdA en W D. Enige publiciteit 
kreeg het uittreden van mevrouw De 
Ruiter. Aan kranten, die om inlichtingen 
vroegen, heb ik meegedeeld, dat het 
jammer is, dat iemand met zo’n positie bin
nen onze Unie nou niet eerst eens de 
moeite neemt haar grieven door te praten 
met het Bestuur.

Dan hadden wij haar bijvoorbeeld er op 
kunnen wijzen, dat juist door het door
douwen van de CHU in het kabinet Van 
Agt een staatssecretaris voor emancipatie is 
gekomen. Overigens heeft mevrouw De 
Ruiter mij inmiddels opgebeld. We hebben 
begin februari een afrondend gesprek met 
elkaar.

We gaan in het komende jaar proberen veel 
nieuwe leden te werven. Het Bestuur heeft 
daar met nadruk dit jubileum-jaar voor ge
kozen. Er zijn ongetwijfeld mensen, die 
niet begrijpen, waarom een ledenwerf
actie nog nodig is. Er is toch al een CDA? 
Naar onze overtuiging mag hier geen mis
verstand bestaan. Het CDA is een goede

Presidium
Eerste Kamerfractie CDA
Het presidium van de CDA-fractie in de 
Eerste Kamer is thans als volgt samen
gesteld: prof. dr. J. W. van Hulst, 
voorzitter; J. L. P. M. Teijssen, eerste 
vice-voofzitter; P. C. Elfferich, tweede 
vice-voorzitter.
Als plaatsvervangers treden respectievelijk 
op de heren dr. K. de Vries, ing. J. H. Frans- 
sen en ing. P. Tjeerdsma.
Het secretariaat zal vanaf 31 januari 1978 
worden vervuld door: dr. R. Eijsink, secre
taris, Oranjelaan 24, Rotterdam; L. C. van 
Dalen is plaatsvervangend secretaris.

zaak en als aan een paar belangrijke voor
waarden wordt voldaan, zal het CDA ook 
echt één partij moeten worden. In de ko
mende jaren moeten die belangrijke voor
waarden worden besproken: grondslag, 
statuten en politieke lijn. Dan is het van 
belang, dat de CHU-mensen een zo groot 
mogelijke groepering binnen het CDA ver
tegenwoordigen. En als dan in 19Ö0 dat ene 
CDA er zal zijn, moet er toch ook een zo 
groot mogelijke groep van CHU-origine 
binnen dat CDA zijn. We hebben niet 70 
jaar een stempel op de Nederlandse po
litiek gezet om plotseling alles wat ons sa
menbond en ons een eigen karakter gaf te 
laten verdwijnen. Juist het CDA is gebaat 
bij krachtige organisaties, die vanuit hun 
kracht elkaar het ja-woord geven en dan 
vervolgens verder blijven samengaan. Wie 
nu lid wordt van de CHU, wordt au
tomatisch ook lid van het CDA, tenzij men 
dat absoluut niet wil. Uw bestuur wil dan 
ook dit jaar de ledenwerf-actie voeren 
onder het motto: „De zeventigjarige Unie 
biedt het CDA haar nieuwe leden aan”. Ik 
hoop oprecht, dat het er veel zullen 
worden.

Ik moet mijn brief gaan beëindigen. Het is 
een fijn idee, dat wij als Bestuur in de ko
mende tijd weer velen van u bij onze ken
nismakingsbezoeken zullen ontmoeten. 
Die bezoeken bevallen ons in ieder geval 
erg goed. Tot ziens en tot de volgende keer. 
Inmiddels verblijf ik, met vriendelijke 
groet,

L. M. van Leeuwen.

Wim C. de Kruyf, eerste 
vice-voorzitter CHU
Met de benoeming van mevrouw mr. E. A. 
Haars tot staatssecretaris van justitie is 
weer een vacature ontstaan in het dagelijks 
bestuur van de Unie en tevens in het dage
lijks bestuur van het CDA.

Mevrouw Haars, die eerste vice-voorzitter 
was van de CHU, wordt als zodanig opge
volgd door de heer Wm C. de Kruyf, die 
sinds enkele maanden als tweede vice- 
voorzitter fungeert als opvolger van ds. A. 
Oliemans. Hij zal tevens naast de heren dr. 
L. M. van Leeuwen, voorzitter en drs. G. 
Gerritse, secretaris, zitting nemen in het 
CDA-bestuur. Aldus heeft het Uniebestuur 
besloten in zijn vergadering van 5 januari jl.

Over de vervulling van de vacature van 
mevrouw Haars in het bestuur van de CHU 
wordt beslist op de vergadering van de 
Unieraad van zaterdag 15 april.

G. W. Baris burgemeester 
van Geldermalsen
Bij Koninklijk besluit is met ingang van 1 
februari 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Geldermalsen: de heer G. W. 
Baris, met toekenning van gelijktijdig eer
vol ontslag als burgemeester der gemeente 
Hummelo en Keppel.
De heer Baris, die 47 jaar is, is sinds 16 
november 1969 burgemeester van Hum
melo en Keppel. Hij is Hervormd en lid van 
de CHU.
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Jaar 1978 goed begonnen voor CH-vrouwen
Het nieuwe kabinet heeft de sympathie van 
de CH/CDA-vrouwen. Het is immers een 
kabinet dat „vrouw-vriendelijk” is gestart 
en dat speciaal voor het emancipatiebeleid 
een CDA-(AR) vrouw heeft aangetrokken. 
Dat de KVP opnieuw een vrouw heeft ge
leverd als minister voor het CDA is een 
voortzetting van een goede KVP-traditie.
Zij kwamen immers in 1956 met dr. Marga 
Klömpé als de eerste vrouwelijke minister. 
Dat nu ook een CHU-vrouw regerings
verantwoordelijkheid draagt, is voor oik 
wel bijzonder vreugdevol, temeer daar de 
keus is gevallen op mevrouw mr. E. A. 
Haars. Zij is immers degene die heel veel 
voor de vrouw in de CHU heeft gedaan. 
Meer dan twintig jaar voerde zij het secre
tariaat van de CH-Vrouwen en in die tijd 
organiseerde zij ook tal van buitenlandse 
excursies. (Nu nog wordt met waardering 
gesproken over de bezoeken aan Straats

burg, Genève en Parijs). Een paar jaar gele
den was Bert Haars de eerste vrouwelijke 
gedeputeerde in de CHU en dank zij de 
Centrale van CH-Vrouwen kon zij ook de 
Unie in het dagelijks bestuur goede 
diensten bewijzen.
Wij hopen dat andere CH-vrouwen de ont
stane vakatures weer opvullen en dat 
nieuwe leden zich melden om ervaring op 
te doen in het politieke werk onder vrou
wen.

De jaarvergadering van de Centrale van 
CH-Vrouwen zal pas in het najaar van 1978 
worden gehouden, zo werd in de bestuurs
vergadering van 9 januari j.1. besloten. 
Het voorjaar zal gebruikt moeten worden 
om de twee verkiezingen die ons te 
wachten staan goed voor te bereiden. Het 
zwaartepunt zal dan liggen op de regionale

aktiviteiten. Ook zullen op veel plaatsen 
politieke scholingscursussen voor vrouwen 
georganiseerd worden. De sprekers en be
langstellenden van CDA-zijde zullen daar
over informatie kurmen krijgen op de bij
eenkomsten van 16 en 23 januari, die spe
ciaal hiervoor belegd worden.

De Centrale van CH-Vrouwen gaat nauwer 
samenwerken met de CHJO, is een belang
rijk besluit dat eveneens begin van dit jaar 
is genoemd. Biimenkort zullen daarover 
nadere mededelingen gedaan kunnen wor
den. Wij hopen dat dit landelijk initiatief 
ook regionad zal doorwerken. Bij het 50- 
jarig bestaan van de CHJO heeft mevrouw 
Van der Mei haar gelukwens namens de 
Centrale vergezeld doen gaan van de 
oproep vooral ook de meisjes politiek tè 
scholen.

Tenslotte hebben de CH-Vrouwen de beste 
voornemens om in 1978 het CDA- 
Vrouwenberaad gestalte te geven. Het zal 
dan immers vijf jaar geleden zijn dat van 
onze kant de eerste initiatieven werden ge
nomen om met de vrouwen in de drie 
Christen Democratische partijen nader 
kennis te maken.

Op weg naar het CDA in 1980, zullen de 
vrouwen hun eigen verantwoordelijkheid 
nu moeten waar maken en afgeronde 
organisatieplannen moeten inbrengen, om 
zo het „Samen Verantwoordelijk” in het 
CDA meer inhoud te geven.

Allen die' daaraan willen meewerken 
bhjven van harte welkom bij de Centrale 
van CH-Vrouwen.

Haty Tegelaar-Boonacker,.
presidente.

c  h  I o

Oprichting CDJA-kernen 

in prov. Utrecht

Het provinciaal CDJA-bestuur in Utrecht 
besloot onlangs daar waar mogelijk regio
nale CDJA-afdelingen op te richten met het 
doel daarmee afstanden te overbruggen en 
de Christendemocratie voor de jongeren 
dichter bij huis te brengen. De verwaaiting 
is dat het dan voor veel jongeren aantrek
kelijk zal worden om zich actief met de 
Christendemocratische politiek bezig te 
houden. De eerste lokale CDJA-kem is in- 

. middels opgericht; elders leest u er in dit 
blad ineer over.

Negen regio’s. De provincie Utrecht is to
taal ingedeeld m negen regio’s; Utrecht- 
stad, Zeist/Driebergen, De Bilt, Baarn- 
Soest, Amersfoort, Doom, Veénendaal, 
Zuid-West Utrecht (Usselstein e.o.) en 
Noord-West Utrecht (Wilnis e.o.)

Regiocoördinatoren. Per regio is een lid 
van het CDJA-bestuur als regiocoördinator 
aangesteld om de oprichting van een 
CDJA-afdeling in zijn regio te stimuleren 
en te begeleiden. Uit de hem bekende le
denlijsten van de Arjos, CHjO, KVPJO en 
de rechtstreekse CDJA-jongeren stelt hij 
een kernploeg samen.

Kerngroep en afdelingsbestuur. De kern
groep onderzoekt de mogelijkheden om tot 
de oprichting van een CDJA-afdeling te 
komen. Ten aanzien van de samenstelling 
van de te vormen CDJA-afdelingsbesturen 
wordt er naar gestreefd - waar mogelijk - de

Rectificatie
Tot onze spijt is in het verslag van de leden
vergadering van de Kamerk^g Dordrecht, 
geplaatst in „de Nederlander” van vrijdag 
6 januari jongstleden, een storende fouti 
ontstaan door het wegvallen van een zin. 
Daarom geven wij hier nogmaals de namen 
van de personen die zijn aangewezen als lid 
van de Unieraad alsmede hun plaatsver
vangers:
1. L. de Snayer met als plaatsvervanger G. 
van Baaien,
2. Ir. A. B. de Korting met als plaatsvervan
ger ir. J. van der Ende,
3. H. R. A. L. Klein Kranenburg met als 
plaatsvervanger G. C. de Groot.

bestuursposten gelijk te verdelen (bijvoor
beeld volgens de 2-2-2-2 formule), waarbij 
iedere „poOt” zijn eigen vertegenwoordi
gers kiest.

CHJO-ers opgelet! Het hoeft geen betoog 
dat het van groot belang is dat ook het

CHJO reeds in een kerngroep vertegen
woordigd is. Juist in de beginfase van de 
uitbouw van de Christendemocratische 
jongerenpolitiek is inbreng van CHJO- 
leden orunisbaar!

Oprichting CDJA-keraen Zeist/Drieber
gen, Amersfoort, Doom en Utrecht-stad.
Binnenkort zal in vier van de negen regio’s 
een CDJA-kem worden opgericht, 
namelijk in Zeist/Driebergen, Amersfoort, 
Doom en Utrecht-stad. In deze kernen 
kunnen nog veel CHJO-leden actief zijn! 
En voor de itiet-leden geldt; door nu lid te 
worden van de CHJO kun je meehelpen het 
CD JA verder uit te bouwen! Aanmelden 
voor deze regio’s bij: Jelle Kaastra, Ina 
Boudier-Bakkerlaan 109-879 in Utrecht.

Leden voor  ̂

vijftig jarige CHJO gevraagd:
e  h  I o

Vijftig jaar bestaat de CHJO thans, een 
nieuwe algemeen secretaris treedt met friss 
moed aan, provinciale en regionale afde
lingen zijn het afgelopen jaar opgericht. In 
de thans bijna tweejarige periode van het 
huidige bestuur is er veel gebeurd binnen 
de CHJO.'
Maar we zouden een grote fout maken als 
we denken dat we wel op onze lauweren 
kunnen gaan msten. Er moet veel gebeuren 
om het thans bereikte in stand te houden 
en....uit te breiden.
Daarom willen we de CHJO-leden op
roepen om in het jaar van het vijftigjarig 
bestaan van de CHJO er leden bij te

werven. We zouden willen voorstellen dat 
ieder CHJO-Ud zorgt dat er minimaal twee. 
nieuwe leden door hem opgegeven worden 
bij de algemeen secretaris.
Maar niet alleen voor de CHJO-leden geldt 
deze oproep, ook voor de CHU-leden. 
Langs deze weg willen wij hen uitnodigen 
om belangstelling te wekken voor de CHJO 
bij hun kennissen die daarvoor in aanmer
king komen. Als zij ieder twee belangstel
lenden voor de CHJO bij het secretariaat 
aanbrengen, dan kan er verder gewerkt 
worden aan de uitbouw van de CHJO. 
Onderstaande bon kan dienen voor het op
geven van leden of belangstellenden.

Naam; ..........................................................................................................

Adres:............................................................................. ...........................

Woonplaats:............. ....................................................................................

Leeftijd: ..................... ................................................................................

Tel. nr.:.................................................................................. ........................

wenst lid te worden van de CHJO/heeft belangstelling voor de CHJO*.

* doorhalen wat niet van toepassing is.

Deze bon opsturen aan: Govert Veldhuijzen, algemeen secretaris CHJO, Frits 
Koerslaan 14 Utrecht.

n n
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Govert Veldhuijzen: 
nieuwe secretaris

Op de laatstgehouden bestuursvergadering 
van de CHJO op 10 januari j.1. is een 
gesprek gevoerd met een sollicitant voor de 
vacature van algemeen secretaris van de 
CHJO. Het verheugt mij te kuimen 
berichten dat dit gesprek zowel voor de 
sollicitant als voor het CHJO-bestuur een 
gunstig verloop heeft gehad; zodat ik het 
algemeen secretariaat aan mijn opvolger 
k ^  gaan overdragen.

Hierbij alvast een korte introductie van' 
mijn opvolger in de vorm van eitige per
sonalia; Govert Veldhuijzen, 22 jaar oud, 
lid van de CHU, deed in 1973 eindexamen 
gymnasium Bèta, studeert geschiedenis, 
deed daarin in 1976 zijn kandidaatsexamen 
en is thans bezig zijn studie af te ronden met 
een doctoraalscriptie. Hij is ab-actis en rec
tor geweest van een studenténvereitiging.

Govert woont Frits Koerslaan 14 te 
Utrecht, tel.; 030-310218.

Graag wQ ik Govert een plezierige tijd bij 
de CHJO toewensen.

Egbert Bluentink.
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Schema CDA-radio- en tv-uitzendingen
CDA-Radio-uitzendingen (altijd op dinsdag)

24 januari 1978 7 februari 1978 2 mei 1978
21 februari 1978 16 mei 1978

7 rhaart 1978 30 mei 1978
21 maart 1978 13 juni 1978

4 april 1978 
18 aprü 1978

27 juni 1978

De radio-uitzendingen vinden alleen plaats via Hilversum 1 van 18.19-18.29 uur.
CDA-TV-uitzendingen
woensdag 22 februari 1978 Ned. 119.50 uur. 
Woensdag 3 mei 1978 Ned. 119.50 uur.

j Europese 
I Gemeenschap
I  
I  
I

i
I  
I
I  
I
I

„Europese Gemeenschap, 
impasse en perspectief’ ^

„een heldere uiteenzetting over 
hetgeen in Europa is bereikt en 
wat er aan mankeert, alsmede wat 
ons als Europeanen nog te doen 
staat” (CDA-bestuur)

derde advies van de Permanente 
Programadviescommissie van het 
CDA

47 pag.; ƒ  3,50
(incl. verzendkosten) 

Bestellingen:

- giro 60 45 00 t.n.v. de Savornin- 
Lohmanstichting, Den Haag



VRIJDAG 20 JANUAR11978

CDAktueel
F o r m o ^ M m i N G E N

CHRISTEN DEMOCRATISCH APPÈL

Regeringsverklaring

Gestalte geven aan 
verantwoordelijkheid vraagt offers

„Wij zullen ons werk laten bepalen 
door bekommernis om mensen in 
verdrukking èn eerbiediging en on
dersteuning van verantwoordelijk
heid van mensen voor eigen en ei
kaars welzijn. Onze gezamenlijke 
inspanningen dienen gericht te wor
den op verwerkelijking van een 
maatschappij die aan drie voor
waarden voldoen.
De eërste voorwaarde is gerechtig
heid die, onder meer, noodzaakt tot 
erkenn
ng van de gelijkwaardigheid van alle 
mensen. De tweede voorwaarde is 
ontplooiing die enerzijds inhoudt 
dat de mensen naar behoren in staat 
worden gesteld om mede te bepalen 
onder welke omstandigheden zij 
hebben te leven en te werken, en 
anderzijds dat de mensen delen in de 
verantwoordelijkheid voor de in
richting van de wereld om hen heen. 
De derde voorwaarde is zorgvuldig
heid, die verplicht tot voeren van 
een verantwoord beheer over de na
tuur die ons ter beschikking staat” . 
Aldus de regeringsverklaring.

Het beleid van het kabinet Van Agt zal in 
het teken staan van de verantwoordelijk
heid die mensen dragen voor eigen en él- 
kaars ontplooiing, voor een rechtvaardige 
ordening van de maatschappij en voor een 
behoedzaam beheer van het milieu en de 
natuur.
Die verantwoordelijkheid gestalte 
geven zal offers vragen. Offers om recht te 
doen aan de zwakkeren in onze samenle
ving. Offers om onze kinderen een goede 
toekomst te bieden. Offers om een einde te 
maken aan onrecht en nood hier en elders 
in de wereld.
Met deze woorden heeft minister-president

Van Agt de hoofdlijnen van het komende 
kabinetsbeleid samengevat zoals dat deze 
week in de Tweede Kamer is besproken. 
„Wij willen ons best doen om ons volk 
ervan te overtuigen dat deze offers moeten 
worden gebracht. Datwij een gezamenlijke 
taak te vervullen hebben. Wij komen niet 
met een dictaat maar met dè uitnodiging tot 
een dialoog. Een dialoog met de bevolking. 
Een dialoog vooral met de volksvertegen
woordigers. Voor die dialoog stellen wij 
ons open.”
KABINETSFORMATIE
In het begin van de regeringsverklaring

werd stQgestaan bij de verschillende fusies 
van „de langdurige formatie die ons land 
ons land ooit heeft gekend” . Wat dat staats
rechtelijke karakter van het nieuwe 
(CDAAWD)-kabinet betreft zei de minis
ter-president dat het er voor hem op aan
komt dat het kabinet mag vertrouwen in 
voldoende mate steun in de volksverte
genwoordiging te vinden. Daarbij wilde hij 
er niet aan voorbij zien dat een aantal leden 
van de CDA-fraktie slechts heeft willen uit
spreken de totstandkoming van het kabinet 
in loyaliteit te zullen beoordelen op zijn 
daden. Niet alleen voldoet het kabinet aan 
de eis dat het mag vertrouwen in voldoende

mate steun in het parlement te vinden, het 
is ook het kabinet dat de grootst mogelijke 
parlementaire binding heeft die onder de 
gegeven omstandigheden was te verkrij
gen.

UITGANGSPUNTEN
KABINETSBELEID
Het nieuwe kabinet is er zich van bewust 
dat de overheid niet bij machte is alle tekor
ten in onze maatschappij te verhelpen en in 
alle noden te voorzien. Dat kan de 
overheid niet en zij moet dat ook niet wil
len. Een overheid immers die zich wel ge
roepen zou voelen overal op te treden 
zodra mensen of groepen van mensen in 
het maatschappelijk verkeer te kort schie
ten, zou een beklemmende hand pp de sa
menleving leggen.

Dat wil zeggen, dat de overheid geen 
nieuwe taken meer zou mogen aanvatten 
naast de vele die zij al op zich heeft 
genomen gedurende de ontwikkeling van 
hoedster van de openbare orde en rust naar 
verzorgingsstaat. Zij zal dat wel degelijk 
mogen en zelfs moeten doen wanneer het 
lenigen van maatschappelijke nood of het 
opheffen van onreoht, door onmacht en 
onwil, niet uit de maatschappij zelf te ver
wachten is.

Het kabinet wU echter hoge waarde toe
kennen aan de eigen verantwoordelijkheid 
die mensen dragen voor eigen en eikaars 
welzijn. Dat betekent: mensen ernstig ne
men, in hun waarde laten, niet verkin- 
derlijken door hun elk probleem uit handen 
te nemen, hun de kans geven zich te ont
plooien, ook in dienstbaarheid aan 
anderen.

Achter de regeringsverklaring staat een 
tamelijk omvangrijk regeerakkoord, dat de 
programgrondslag van het kabinet vormt. 
Er zijn onderwerpen, waaronder heel be
langrijke, waarover het kabinet zich in de 
enkele weken van zijn bestaan nog geen 
voUedig oordeel heeft kunnen vormen. Dat 
geldt met name voor een aantal beleids
voornemens en wetsontwerpen, „die wij 
hebben aangetroffèn als erfenis van het vo
rige kabinet”.

CDA-fractie voorzitter Aanijes:

Meer sprake van continuïteit 
dan van puinruimen

Als voorzitter van de CDA-fractie in 
de Tweede Kamer heeft mr. W. Aan- 
tjes dinsdag jongstleden tijdens het 
Tweede-Kamerdebat over de rege
ringsverklaring het woord gevoerd. 
Nevenstaand enkele beschouwingen 
van mr. Aantjes.

Bij alle vaagheid in de régeringsverklaring, 
hetgeen trouwens bij iedere regeringsver
klaring het geval is, is het duidelijk dat er 
meer sprake is van continuïteit dan van 
puinruimen. Als krachten tegenover of ach
ter het kabinet nu krampachtig zouden wil
len gaan bewijzen dat nu alles anders 
wordt, dan zal het beleid van de regering 
dit moeten logenstraffen. Wij hechten aan 
een grote mate van continuïteit in het be
leid. Dit geldt met name voor het sociaal 
beleid. Wat wij samen voor het land in de 
geweldige moeilijke situatie kunnen doen, 
hangt van ons allen af, van het beleid van 
de regering, ook van de eerlijke maar kriti
sche loyaliteit van de regeringspartijen, 
ook van een zakelijke houding van.de op
positie en ook van de bereidheid van aÜe 
groepen in de samenleving. Ik zeg alle 
groepen. Mocht het vorige kabinet nogal 
eens moeite hebben de lijnen naar de on- 
dememerswereld open te houden (waarbij 
haperingen waarlijk niet altijd de schuld 
van de regering waren), zo is het duidelijk 
dat dit kabinet er zorgvuldig op zal moeten 
toezien dat de kanalen naar de werknemers 
niet verstopt geraken

algem een  BELANG
Na meer dan een half jaar formeren is het 
een algemeen belang dat de nu ingetreden 
regeringsperiode niet door een crisis wordt 
onderbroken. Dit verplicht de regering bij 
het voeren van haar beleid, het maant de

oppositie tot zakelijkheid, het geeft de re
geringspartijen geen excuus tot 
verminderde waakzaamheid. Aan de be
reidheid van de CDA-fractie zal het niet 
liggen.
Duidelijk is ook dat de partijpolitieke ont
wikkeling van grote invloed zal zijn. Elk der 
grote partijen, PvdA, CDA en W D, 
worden elk op hun manier ook voor een 
interne keus geplaatst over de richting die 
zij zullen inslaan. Ik spreek de vurige wens 
uit dat bij allen het welzijn van allen daar
voor bepalend zal zijn. Kenbaar moet 
blijven dat achter ieder politiek probleem 
mensen schuil gaan, de mens schuil gaat. 
Om die mens moet het gaan.

BELEID
Waar het op aankomt en daar zal uit- 
eindehjk ook het oordeel van onze fractie 
over het kabinet door worden bepaald is 
niet de politieke kombinatie, niet de per
sonele samenstelhng, maar het beleid. Cen
trale kriteria zullen daarbij voor ons zijn de 
noodzaak van vernieuwingen, het bevor
deren van gedeelte verantwoordelijk
heden en achtergestelde in de samenleving, 
achtergeblevene en achtergestelde in de 
samenleving.
Het is stellig waar, dat met de ene politieke 
kombinatie bepaalde doeleinden gemak
kelijker kunnen worden bereikt dan met de 
andere. In het nederlandse politieke 
driestromenland kan iedereen de voor
beelden noemen van de problemen voor de 
oplossing waarvan een kombinatie PvdA- 
CDA, PvdA-WD of CDA-WD het meest 
aantrekkelijk is. De absoluutheid van een 
tweedeling hebben wij nimmer aanvaard, 
al sluit dit gegeven de problemen een ac
tuele en uitgesproken voorkeur niet uit. In
tegendeel zelfs.

MEER NADRUK
Reeds onder het vorige kabinet heb ik er

voor gepleit meer nadruk te leggen op het 
delen in verantwoordelijkheid, werk en of
fers. Dit niet als tegenstelling tot de 
spreiding van kennis, macht en inkomen, 
maar als een accent dat met de aard van de 
problemen, zoals die'zich in de afgelopen 
tijd aan ons zijn gaan voordoen, samen
hangt.
De overheid heeft niet alle macht en ook 
niet alle bevoegdheden, maar zij heeft wel 
een eigen taak en roeping.
Waarbij een natuurlijk verloop der dingen 
altijd het zwakke het onderspit delft, is het 
de bijzondere taak van de overheid dat dit

niet gebeurt. Ik tref deze gedachte ook in de 
regeringsverklaring aan maar ik zou na
drukkelijker uitgesproken willen zien dat 
bij de sociale verhoudingen in de wereld en 
bij de economische mogelijkheden in eigen 
land het accent van het regeringsbeleid bij 
die functie van de overheid als schild voor 
de zwakke behoort te liggen.
Het zou niet reëel en niet rechtvaardig zijn 
het te doen voorkomen alsof een kom
binatie van de W D  voor zulk een beleid 
geen mogelijkheid zou bieden. De zware 
lasten, die de sociale voorzieningen in de 
huidige economische situatie terecht op ons 
leggen, berusten voor een groot deel op 
wetgeving die in kabinetten met de W D  is 
tot stand gekomen.

Aldus een aantal passages uit de rede, 
welke CDA-fractievoorzitter Aantjes dins
dag jongstleden in de Tweede Kamer heeft 
gehouden tijdens het debat van de rege
ringsverklaring.

H. L.

Commentaar

Voorzichtig
Er is een regeringsverklaring. Het is als met een visitekaartje. Je kent de naam, maar nog 
niet de persoon. De regeringsverklaring is betrekkelijk vaag, uiterst behoedzaam. Men 
mag van een pas begormen kabinet niet verwachten, dat het na een maand van inwerken 
en zich oriënteren nu al zeer concreet plannen in de regeringsverklaring kan opvoeren. 
Wel mag van een kabinet worden verwacht, dat het bij de regeringsverklaring de richting 
aangeeft waarheen het koersen wil. Verder mag'worden verwacht dat de problemen, 
waarvoor ons land staat, niet worden ontlopen, maar dat oplossingen worden aangegeven. 
Dit kabinet wü met minder pretenties beginnen. Voorzichtig geeft het een koers aan. 
Mogelijkheden voor koerscorrecties zijn voldoende aanwezig. Zonder grootse woorden 
worden problemen aangestipt en een begin van oplossingen aangeduid. Onder het 
moeilijke politieke gesternte is deze voorzichtige koers begrijpelijk.
Uit de regeringsverklaring kan men lezen, dat er sprake is van continuïteit in beleid. Een 
aantal beleidsvoornemens van het vorige kabinet wordt ov^rgenomen, soms zonder 
wijzigingsvoorstellen. Tenslotte had het CDA ook in de vorige kabinetsperiode een flinke 
vinger in de pap.

Wij zijn verheugd over het feit, dat het kabinet zich in, deze niet door politieke voor
oordelen heeft laten leiden, noch het pad is opgegaan dat de voormalige oppositieleider 
Wiegel aangaf: als hij' in de regering kwam was het „puinruimen” . Wel mag erkend 
worden, dat er ten opzichte van het vorige kabinet sprake is van andere accenten.
Wij hopen, dat het kabinet er bij de uitwerking in zal slagen die accenten nauw te doen 
aansluiten bij het CDA-program „Niet bij brood alleen” en de overtuiging te doen post 
vatten, dat ook dit kabinet zich o.a. voor haar sociale beleid niet behoeft te schamen. Het 
tegendeel zal moeten blijken. Van de grootste oppositiepartij verwachten wij geen terug
grijpen naar polarisatie- en meerdërheidsstrategieën, maar een kritisch, zakelijk-politiek 
volgen van het kabinetsbeleid.
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Minister Kruisinga: een grote uitdaging

Dr. R. J. H. Kruisinga, minister van de
fensie (foto: ANP-foto).

„Het is een grote uitdaging”. Met deze uit
spraak heeft dr. R. J. H. Kruisinga het minis
terschap van defensie aanvaard. En hij 
voegde daaraan toe: „Bij de geringe par
lementaire meerderheid, waarop het 
kabinet-Van Agt steunt, zal het des te moei- 
lijker zijn de uitdaging aan te gaan”.
Kort na zijn beëindiging richtte minister 
Kruisinga zich in een boodschap tot het 
gehele personeel van defensie, militairen en 
burgers. „Allen, die als militair of burger 
werkzaam zijn in de defensie-organisatie, 
treed ik tegemoet met de verzekering, dat ik 
mij zal inzetten voor een goede Ne
derlandse defensie. Ik ben mij bewust van 
de zwaarte van mijn taak, maar ik weet, dat 
Nederland kan rekenen op een loyale en 
bekwame krijgsmacht en dat acht ik een 
groot goed”, aldus minister Kruisinga.

De nieuwe minister van defensie behoeft 
aan de leden van de CHU en de lezers van 
„de Nederlander” nauwelijks voorgesteld 
te worden. Vers in het geheugen liggen im
mers de vele artikelen en de vele spreek
beurten van de oud-CHU-fractievoorzitter 
en oud-vice-voorzitter van de CDA-fractie 
Kruisinga. Vele jaren bepaalde hij mede het 
gezicht van de CHU en de laatste jaren zette 
hij zich in voor de christen-democratie, niet 
alleen in Nederland, maar ook in Europa en 
in mondiaal verband.
Roelof Kruisinga werd op 27 augustus 1922 
in GrijpskerK geboren als zoon van een 
Groningsehuisarts. NazijnHBS-B koos ook 
hij voor de medische richting, maar de 
tweede wereldoorlog maakte al gauw een 
einde aan zij n studie aan de Rij ksuniversiteit 
in Groningen. Hij kwam in contact met het 
verzet, werkte voor illegale bladen en ge
bruikte een studie op de middelbare land
bouwschool als dekmantel. Hij werd 
gearresteerd door de SS, wist te ontkomen 
en dook weer onder. In hét laatste deel van 
de oorlog werkte hij voor een geheime 
dienst en vanaf de bevrijding trad hij een 
half jaar op als tolk in het Canadese leger. 
Tijdens zijn weer opgevatte medische studie 
richtte hij zich op de biochemie en de biofy
sica. Eind 1950 deed hij artsexamen en vijf 
jaar later promoveerde hij cumlaude bij een 
hoogleraar natuurkunde op een biofysisch 
onderwerp, handelend over de herken
baarheid van spraakklanken.

In de jaren 1951-1953 vervulde dr. 
Kruisinga zijn dienstplicht als officier van 
gezondheid bij de Koninklijke luchtmacht. 
Hij werkte bij de vliegmedische dienst te 
Soesterberg en leerde daar de medisch ana
liste Anneke van Beek kennen, met wie hij 
trouwde. Het echtpaar Kruisinga heeft twee 
zonen; de ene studeert in Groningen, de 
andere is middelbaar scholier.
Na het behalen van de doctorsgraad 
vestigde de heer Kruisinga zich als specialist 
in Leeuwarden, waar hij in 1960 benoemd

werd tot geneeskundig inspecteur van de 
Volksgezondheid voor de provincie Fries
land. Publicaties van zijn hand over onder
werpen op het gebied der Volksgezondheid 
vielen op in Den Haag en de toenmalige 
minister Veldkamp betrok hem bij de tot
standkoming van de memorie van 
toelichting op de ziekenfondswet. Dat was 
de inleiding tot een snelle Haagse loopbaan, 
die in 1962 begon met de aanstelling tot 
directeur wetenschappelijk onderzoek en 
plaiming van het ministerie van Sociale 
Zaken en Volksgezondheid. In 1965 werd 
dr. Kruisinga directeur-generaal van de 
Volksgezondheid en in 1967 zette hij een 
eerste' en nieteen forse stap in de 
landspolitiek als staatssecretaris van Sociale 
Zaken en Volksgezondheid. In 1971 werd 
hij voor de Christelijk Historische Unie lid 
van de Tweede Kamer, waar hij de heer 
U dink korte tij d op volgde als fractievoorzit
ter. Later in dat jaar werd hij benoemd tot 
staatssecretaris van Verkeer en Waterstaat.

Toen de CHU na de val van het kabinet- 
Biesheuvel bij de formatie van het 
kabinet-DenUyl in het voorjaar van 1973 in 
de oppositie kwam, werd dr. Kruisinga frac
tievoorzitter in de Tweede Kamer. Nadat de 
CHU-fractie was opgegaan in de grote 
CDA-fractie werd hij daarvan één der on
dervoorzitters.
Op het internationale vlak is dr. Kruisinga 
actief als voorzitter van de Nederlandse 
équipe van de Europese Unie van Christen 
Democraten, van welke organisatie hij te
vens vice-voorzitter is. Hij heeft een groot  ̂
aantal wetenschappehjke en politieke ar
tikelen op zijnnaam staan. De schaarse vrije 
uren die overblijven brengt hij graag in 
Friesland zeilend door. En wat zijn nieuwe 
taakbetreft, deLegerkoerant, het weekblad 
van de Koninklijke Landmacht, drukte de 
volgende uitspraak van minister Kruisinga 
af: „Ik hoop de defensieplanning, die 
redelijk op poten gezet is, evenwichtig ver
der uit te bouwen”.

Minister Beeiaerts: open beieid
„Een open beleid”. Dit heeft de nieuwe 
minister van volkshuisvesting en ruimte
lijke ordening, jhr. mr. Pieter Adriaan Cor- 
nelis Beeiaerts van Blokland (ruim een 
maand geleden 45 jaar geworden) zich voor 
ogen gesteld als uitgangspunt voor zijn da
den. „Er zal sprake zijn van communicatie 
naar de burger toe”.
Veel wetsontwerpen en nota’s moeten in de 
komende tijd in de volks
vertegenwoordiging aan de orde komen. 
Minister Beeiaerts vindt het heel belangrijk, 
dat de burgers in de gelegenheid zijn het 
beleid te volgen, als zij het willen volgen. En 
daarom gaat hij veel aandacht geven aan het 
opene van het beleid.
In de portefeuille van de nieuwe minister 
zijn opgenomen; de zorg voor de 
ruimtelijke ordening, de stadsvernieuwing, 
de bouwnijverheid, de rijksgebouwen
dienst, en het kadaster en de openbare regis
ters. Zijn staatssecretaris, de christen- 
democraaat mr. J. Ph. Brokx (zeven jaar 
lang gedeputeerde van de provincie 
Noord-Brabant) kreeg als. taak de zorg voor

de volkshuisvesting, voor zover deze geen 
betrekking heeft op de stadsvernieuwing. 
Door zijn studie (sociale geografie, met spe
cialisatie in planologie) en door zijn bur
gemeesterschap van Wolphaartsdijk in Zee
land (1963-1967), van Vianen (1967-1971) 
en van Amstelveen (1971-1977) kijkt jhr. 
Beeiaerts in het geheel niet vreemd aan 
tegen zijn nieuwe opdracht. „Ik zal heel veel 
hebben aan de opgedane ervaringen. 
Tijdens mijn studie had ik te maken met de 
ruimtelijke ordening. In Zeeland was ik be
trokken bij de ontwikkeling van het Sloege- 
bied. In Vianen had ik te maken met de 
problematiek van de kleine kern. En in Am 
stelveen ging het om de stedelijke uitgroei.” 
De belangstelling van jhr. Beeiaerts vooi 
ruimtelijke ordening en stedebouw kwan. 
tot uitdrukking in tal van nevenfuncties; 
bestuurslid van de Vereniging van Neder
landse Gemeenten VNG, lid van de commis
sie volkshuisvesting en ruimtelijke or- 
deining van de VNG, voorzitter van het 
Nederlandse Instituut voor
Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening,

voorzitter van het Bouwcentrum te Rot
terdam en vice-president van de Ne
derlandse delegatie bij de Raad van 
Europese gemeenten en regio’s, lid van de 
commissie volkshuisvesting en ruimtelijke 
ordening van de Lohmanstichting, het 
wetenschappelijk centrum van de CHU.

De sanering van de steden, de stadsver
nieuwing, ziet de nieuwe minister als een 
uiterst belangrijke opdracht. „In de eerste 
paats zal er het vraagstuk van de coördinatie 
zijn, zowel horizontaal, tussen de ver
schillende erbij betrokken departementen, 
als verticaal,, tussen het departement van 
volkshuisvesting en ruimtelijke ordening en 
de lagere bestuursorganen. En als de 
sanering werkelijk aangepakt wordt, gaat 
het om de vragen of er geld beschikbaar is en 
of er wel een goede organisatie is. Het pro
bleem zal lang spelen, als niet alle zeilen 
bijgezet worden en als niet alle krachten 
gemobiliseerd worden.”
De journalistiek is jhr. Beeiaerts niet

Het vijftal christelijk- 
historischen in 
de nieuwe regering
Vijf christelijk-historischen, vier 
mannen en een vrouw, zaten de afge
lopen week achter en rond de rege
ringstafel in de vergaderzaal van de 
Tweede Kamer te Den Haag. Zij be
hoorden tot de ploeg ministers en 
staatssecretarissen, die zich ter gele
genheid van het afleggen van de re
geringsverklaring aan de volks
vertegenwoordiging en via pers, 
radio en t.v. aan het Nederlandse 
volk presenteerde.
Het is yoor het eerst, dat een zo groot 
aantal christelijk-historischen is op
genomen in een nieuwe regering. De 

“redactie van „de Nederlander” 
(christelijk-historisch weekblad, te
vens leden-contactblad van de CHU) 
brengt in dit nummer van haar blad 
een welkomstgroet aan de ministers 
dr. R. J. H. Kruisinga en jhr. drs. P. A. 
C. Beeiaerts van Blokland en de 
staatssecretarissen mevrouw mr. E. 
A.Haars,drs.D.F.vanderMeienmr. 
A. Nooteboom. Tevens worden deze 
nieuwe bewindslieden met teksten 
en foto’s bij de leden van de CHU 
geïntroduceerd.
(Tekst: Henk Lokkerbol; Foto’s: 
ANP-ïoto).

}hr. drs. P. A. G. Beeiaerts van Blokland, 
minister van volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening (foto: ANP-foto).

vreemd. Hij was lid van de redactieraad van 
„De Nederlandse Gemeente” , het 
weekblad van de VNG, redactielid van het 
tijdschrift Bouw en lid van het bestuur van 
de stichting „Uniepers”, de uitgeefster van 
het CHU-weekblad/leden-contactblad „de 
Nederlander”. Vanwege zijn kennis op dit 
terrein hoopt de nieuwe bewindsman van 
volkshuisvesting en ruimtelijke ordening, 
dat het hem mede zal gelukken zijn beleid 
verstaanbaar te maken voor de burger.

Staatssecretaris mevrouw Haars: 
Binnenhof bekend terrein

m \

Voor de nieuwe staatssecretaris van justitie, 
mevrouw mr. E. A. Haars, is het Binnenhof 
te Den Haag geen onbekend terrein. Zij was 
vijf en een half jaar, van 1969 tot 1973, lid 
van de Tweede Kamer voor de CHU. Als 
kamerlid was zij ' voor de christelijk- 
historische fractie de juridische deskundige 
en menigmaal voerde zij het woord bij de 
behandeling van onderwerpen, die tot het 
werkterrein van het departement van 
justitie behoorden. Het huidige werkterrein 
is haar dus niet vreemd. Net zo min als het 
yoor haar vreemd zal zijn, om in ’s lands 
vergaderzaal de degens met kamerleden te 
kruisen. Veel parlementariërs waren 
immers haar collega’s.

Aan staatssecretaris Haars zijn ondermeer 
als taken toebedeeld het gevangeniswezen.

de kinderbescherming, het vreemdelin
gentoezicht, de wetgeving op het gebied van 
het privaatrecht en het notariaat. „Met veel 
van deze zaken had ik als kamerlid te 
maken. Behalve met het gevangeniswezen.

Want dat behoorde tot de taak van onze 
freule, jonkvrouwe mr. C. W. I. Wttewaall 
van Stoetwegen”.

In de eerste weken van haar staats
secretarisschap heeft mevrouw Haars zich 
grondig georiënteerd. „Elke week pakte ik 
een ander onderwerp bij de kop om me in de 
problematiek te verdiepen” . Zij zal niet aan 
haar stoel in haar werkkamer in het gebouw 
van het departement van justitie te Den 
Haag gekluisterd zijn. Elke week zal zij wel 
het land intrekken, om zich persoonlijk op

de hoogte te stellen van de gang van zaken in 
de inrichtingen van het gevangeniswezen of 
bij de instellingen van de kinderbe
scherming.

Mevrouw Haars, 64 jaar oud, koos als 
beroep de advocatuur en zij vestigde zich in 
Breukelen. Zij was voorts ondermeer lid 
van de provinciale staten van Utrecht en 
gedurende enige tij d gedeputeerde van deze 
provincie.

De CHU had in mevrouw Haars lange tijd 
een zeer gewaardeerd bestuurdlid. De 
laatste jaren was zij vice-voorzitter en als 
zodanig had zij zitting in het dagelijks be
stuur van het CDA. Haar juridisch inzicht 
maakte dat zij bij de CHU nauw betrokken 
was bij de modernisering van de statuten en 
het huishoudelijk reglement, enkele jaren 
geleden, en recentelijk bij de vormgeving 
van het CDA.

Mevrouw mr. E. A. Haars, staatssecretaris 
van justitie (foto: ANP-foto). *
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Staatssecretaris Van der M ei: 

nauw betrokken bij ontw ikkeiing EG

Drs. D. F. van der Mei, staatssecretaris van 
buitenlandse zaken (foto: ANP-foto).

In het jaar 1958 vond de oprichting plaats 
van de Europese gemeenschappen. De 
nieuwe staatssecretaris van buitenlandse 
zaken, in het bijzonder belast met Europese 
aangelegenheden, drs. D. F. van der Mei, 
herinnert zich nog goed, dat hij als jong 
Tweede-KamerUd namens de CHU-fractie 
het woord voerde bij de behandeling van het 
verdrag, waarbij Nederland totde Europese 
gemeenschappen toetrad. „Sindsdienheb ik 
steeds met Europese zaken te maken gehad.

Ik interesseerde me in het bijzonder voor de 
buitenlandse economische betrekkingen”. 
Maar ook deed drs. Van der Mei ervaringen 
op, welke hem nu van pas komen, als lid van 
de Interparlementaire Beneluxraad 
(1971-1977), als lid van de raadgevende 
vergaderingen van de Raad van Europa en

de Westeuropese Unie (1969-1971) en als 
lid van het Europese parlement (1976- 
1977).

Vele jaren heeft drs. Van der Mei deel uit
gemaakt van de Tweede Kamer, namelijk 
sinds 1956. Bij de CHU-fractie was hij al 
spoedig de financieel-economische expert 
en voor deze fractie voerde hij het woordbij 
de jaarlijkse algemene financiële beschou
wingen in het najaar en bij de behandeling 
van de voorjaarsnota over de stand van 
zaken bij de uitvoering van de rijksbegro
ting. Drs. VanderMei was veertien jaarlang 
voorzitter van de Tweede-Kamercom- 
missie voor handelspolitiek (hij woonde als 
zodanig een der conferenties van de VN 
inzake handel en ontwikkeling - Unctad - 
bij) en was voorts lid van het presidium van

de Tweede Kamer. Ook was hij vice- 
voorzitter van de CHU-fractie en lid van het 
bestuur van de CDA-fractie.
Enkele bijzondere functies van drs. Van der 
Mei moeten nog genoemd worden: mede
werker internationale zaken van het CNV 
en als zodanig lid van het economisch en 
sociaal comité van de EG (1959-1954), 
voorzitter van de Christelijke bond van on
dernemers in de binnenvaart (1965-1974) 
en voorzitter van de raad van bestuur van de 
Nederlandse Particuliere Rijnvaartcentrale 
(1975-1977).

Tenslotte: staatssecretaris Van der Mei is 
getrouwd met mevrouw Joke van der Mei- 
Zilverentant, die een actief aandeel heeft in 
het werk van de Centrale van Christelijk 
Historische Vrouwen.

Staatssecretaris Nooteboom :

veel belangstelling w erk Tw eede Kamer
Mr. A. Nooteboom, de nieuwe staatssec
retaris van financiën, was de afgelopen 
week bij het Tweede-Kamer-debat over de 
regeringsverklaring, niet in een voor hem 
vreemde omgeving. „Meermalen heb ik een 
kamervergadering bijgewoond. Maar dan 
zat ik op het schellinkje, de publieke tri
bune”. Het werk van de Tweede Kamer 
heeft mr. Nooteboom, als het om fiscale 
onderwerpen ging, steeds geboeid.
Het zullen ook de fiscale onderwerpen zijn, 
die hem als staatssecretaris zullen bezig 

' houden. Daarnaast is hij ondermeer belast 
met de aangelegenheden, betreffende de 
Domeinen, het muntwezen, het verzeke
ringswezen (behoudens het beleid inzake 
structuur en toezicht) en de Staatsloterij. 
Mr. Nooteboom, geboren op 18 juli 1928, 
studeerde aan de Rijksbelastingacademie te 
Rotterdam, waar hij ontmoette als mede
student mr. W. Scholten, thans lid van de

Raad van State en oud-lid van de Tweede 
Kamer voor de CHU en oud- 
staatssecrétaris van financiën (eveneens be
lastingzaken). Van 1951 tot 1956 was mr. 
Nooteboom werkzaam bij de afdeling 
vennootschapsbelastingen van de inspectie 
directe belastingen te Rotterdam. Daarna 
was hij achtereenvolgens elf jaar belas
tingadviseur, gedurende een jaar lid van de 
raad van bestuur van een aannemersbedrijf 
en weer acht jaar belastingadviseur. Met 
ingang van 1 juni 1976 volgde zijn benoe
ming tot hoogleraar in het belastingrecht 
aan de Universiteit van Amsterdam.
Bij de CHU was mr. Nooteboom onder an
dere lid van commissies van de Loh- 
manstichting, het wetenschappelijk 
centrum van de Unie. Ook was hij actief 
betrokken bij het werk van de hervormde 
gemeente van Rotterdam-Hülegersberg, 
zijn woonplaats.

Mr. A. Nooteboom, staatssecretaris van fi
nanciën (foto: ANP-foto).

Het EVP-program 1978:
een uitgangsstelling voor verdere aktie

door: A. M. Oostlander

In de decembermaand van 1977 werd de 
laatste hand gelegd aan het verkiezings- 
program van de Europese Volkspartij (Fe
deratie van Europese christen-democra- 
tische partijen). Daarmee is de weg vrij ge
komen voor een officiële vaststeUing van 
dit program door een groot congres van de 
EVP (Europese Volkspartij) dat dit jaar in 
Brussel gehouden zal worden.

De lezers zijn in dit blad regelmatig op de 
hoogte gehouden van de gang van zaken 
rond de programontwerpen. Na de con
frontatie met een vrij slecht concept, een 
dieptepunt in de redaktionele arbeid, is er 
heel wat aan het document veranderd. In 
eerste instantie bracht de Nederlandse de
legatie een alternatief voor hoofdstuk I 
(uitgangspunten) en ongeveer 80 amen
dementen in de besprekingen.
Hoewel deze relatief zeer opmerkelijke 
produktie zeer goed ontvangen werd, 
kwam in het volgende ontwerp veel en veel 
te weinig van onze inbreng tot uitdrukking. 
Sterke druk via diverse kanalen onzerzij& 
en de produktie van nog eens twee dozijn 
amendementen waren voor de redaktie- 
conimissie een extra signaal dat het de Ne
derlanders werkelijk ernst was. We kunnen 
nu zeggen dat deze laatste aktie veel succes 
heeft gehad. De laatste serie amende
menten werd vrijwel geheel in een of 
andere vorm, soms in compromissen, een 
enkele maal in nog wat verbeterde ge
daante, gehonoreerd.
Op de laatste officiële bijeenkomst kon 
onze delegatieleider Schmelzer dan ook 
mededelen dat het resultaat nu ,,op het 
nippertje” aanvaardbaar kon zijn voor de 
Nederlandse christen-democraten.

Op het nippertje, omdat onze amendemen
ten natuurlijk niet konden beogen het on
derste uit de kan te halen. Als we het stuk 
zelf hadden moeten (mogen) schrijven was 
er uiteraard iets heel anders uitgekomen. 
Maar deze uitspraak geldt ook voor de an
dere Europese partners. Het is ook anderen 
opgevallen dat de programs van de drie 
grote Europese stromingen, liberalen, 
sociaal-democraten en christen-democra
ten opvallen door vage formuleringen en 
compromisteksten. De verschillen in op- 
vattinig en in politieke situatie zijn dusdanig 
dat over duidelijke idealen met een min of 
meer concrete inhoud geen eensgezindheid 
kan worden bereikt. Het is ook niet redelijk 
om dat de eerste de beste keer al te ver
wachten.

REDELUK
Bepaalde minimum-doelstellingen hebben 
we intussen in redelijke mate weten te be
reiken. Een EVP-program mag voor ons 
geen opvallende aanstotelijkheden bevat
ten wat betreft de formulering der uit
gangspunten, de positiebepaling ten op
zichte van de andere stromingen (waaron
der de conservatieven), de politieke uit
werking in de diverse hoofdstukken. 
Voorts moest het christelijk karakter zo 
mogelijk een beetje pittig geformuleerd 
worden.
Bij dat laatste hadden we nog het minste 
succes. Wel hebben we een uitdrukkelijke 
verwijzing naar het manifest van de we
reldunie van christen-democraten erin ge
kregen. Dat maakt het mogelijk om bij een 
presentatie van het document in Nederland 
de tekst van dit manifest als bijlage op te 
nemen. In dit manifest vinden wij meer van 
onze ideeën terug dan in de Europese 
christen-democratische documenten.
Wat betreft de verwijdering van aanstote
lijkheden; het is ons uiteraard gelukt om

eervolle vermeldingen van het humanisme 
overal te doen scheppen of vervangen. Het 
zou een mooi giller geweest zijn als we 
daarmee thuis waren gekomen om het 
maar humoristisch uit te drukken. U zult 
hier en daar de term „personalisme” te
genkomen als compromis. Voor ons is dat 
geen bekend begrip; het duidt op een res
pect voor de menselijke persoon, de wens 
om deze niet te versmallen tot economisch 
of technisch object, de onderstreping van 
de verantwoordelijkheid van de mens als 
sociaal wezen. Het woord kan ook een in
dividualistische uitwerking krijgen, maar 
de rest van de teksten maakt dat niet ge
makkelijk. De toon is nu beter; de snoeve
righeid is inmiddels grotendeels 
verdwenen.
OPLUCHTING
Onze kritiek was ook gericht op een weg
duwen van het „vrijheids”-begrip ten bate 
van termen als gerechtigheid, solidariteit 
en verantwoordelijkheid. Het succes van 
dit streven blijkt uit commentaren op dit 
punt van auteurs die de huidige drie Euro
pese programs (liberaal, socialistisch, 
christen-democratisch), vergeleken heb
ben. Voorts komt de gerichtheid op de we
reld uit in een verwisseling van hoofdstuk
ken (,,Europa in de wereld” is nu hoofdstuk 
II) en in tekstveranderingen.
Patriarchale uitdrukkingen over de derde 
wereld zijn gewijzigd; de rol van par
ticuliere hulpverleningsorganen wordt op 
passende wijze beklemtoond.
Het was voor ons een opluchting dat de 
ideeën betreffende een Europese kern
macht zonder moeite buiten het prograrn 
gehouden konden worden. In Europees 
verband gezien is de tekst over nucleaire 
energie relatief zeer voorzichtig. De mi- 
lieupolitiek komt overigens in het laatste 
ontwerp betér uit de verf.
Het leuke van de onderhandelingen is dat

langzamerhand wederzijds meer duidelijk
heid groeit over de politieke' ideeën. Zo 
werd het begrip ,,genormeerde economie” 
voor anderen steeds helderder.
De waardering ervoor nam bepaald toe. 
Evenwel kwam dat te laat om in de plaats te 
worden gesteld van ,,sociale marktecono
mie”. Bij diverse partners zag men gedu
rende de laatste officiële bijeenkomst de 
tegenzin tegen dit begrip toenemen. De 
„sociale markteconomie” is immers een 

„gecorrigeerd liberaal” systeem. De cor
rectie is weliswaar de goede kant uit maar is 
geen radicale verandering. Bij verdere be
sprekingen zou hier best nog wat bereikt 
kunnen worden. We moeten evenwel niet 
alles in één fase willen binnenhalen.
Onzerzijds dient meer bewustheid te be
staan dat een vereenzelviging van CDA- 
denken met clericalisme zoveel mogelijk 
vermeden moet worden. Het zal nog jaren 
duren voor wij onze eigenlijke motieven 
aan de Europese partners duidelijk hebben 
kunnen maken.

ENIGE VOLDOENING
Nu we het eindresultaat aan de CDA- 
partijen kunnen voorleggen (voor een ja of 
een nee) doen we dat wel met enige vol
doening en met hoofdzakelijk prettige her
inneringen aan de discussies in Europees 
verband, maar niet met trots. Je kunt nu 
eenmaal niet ingenomen zijn met docu
menten, die toch wel ver achter blijven bij 
,,Niet bij brood alleen”. Maar gezien de 
veel moeilijker omstandigheden in de EVP 
kurmen we het eindresultaat toch kenschet
sen als een goed uitgangspunt voor verder
gaande Europese activiteit vanuit het CDA. 
Het EVP-program zal de Nederlandse 
kiezers niet stormenderhand veroveren, 
evenmin als welk van de andere Europese 
programs ook. Het zal evenwel geen 
schade aanbrengen, zoals we ai en toe 
vreesden.

En zelfs zijn er enkele passages in het pro
gram en zijn bijlagen (manifest van de we
reldunie) die het werkelijk goed kunnen 
doen. Het hangt nu gewoon af van ons 
aktief doorgaan met het uitdragen van onze 
ideeënof het bereikte positief dan wel ne
gatief zal uitwerken. Sluiten we ons tevre
den op in ons eigen Nederlandse CDA, dan 
zal alle moeite vergeefs zijn. Voor een 
mondiaal en dus ook Europees gericht 
CDA zijn er in principieel opzicht belang
rijke taken weggelegd.

A. M. Oostlander,
directeur Kuyperstichting.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en 
Slaiinstrumenienfabriek 
Telefoon 05130-22652
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Met het oog op 29 maart rnfMrtiiiml
De landelijke politiek zal 
bij de Statenverkiezingen 
wel niet helemaal buiten 
de deur kunnen blijven. 
Maar provinciale zaken 

behoren daarbij toch cen
traal te staan. Dat er ook 

dan politiek nog wel wat te 
beleven kan zijn, maakt 

Jan van der Ploeg duidelijk.
Hij is voorzitter van de 

CDA-Statenfractie in Gro
ningen,

Gelet op de landelijke ontwikkelingen 
moet het GDA bij de Statenverkiezingen 
van 29 maart in elke provincie met een 
extra strijdlustige PvdA rekening houden. 
Op alle fronten zal het offensief op het 
CDAAWD-kabinet worden geopend. En 
overal zal wel worden verteld hoe erg zo’n 
kabinet voor het beleid van de provincies 
is.
Nu is het waar dat een provincie in veel 
opzichten mee van rijks-maatregelen af
hankelijk is. Maar even waar is dat de 
klacht over onvoldoende aandacht van het 
rijk, althans naar jarenlange ervaring in 
Groningen, zo’n beetje continu wordt 
geuit. Door alle fracties in de Staten, on

geacht de politieke samenstelling van het 
kabinet. Wel had de CDA-statenfractie in 
Groningen liever een kabinet gezien dat 
kon steunen op een royale meerderheid in 
de Kamer. Dat zou de mogelijkheid hebben 
gegeven tot een wat duurzamere aanpak 
van structurele problemen. Daar heeft de 
provincie Groningen alle belang bij. En 
wélke provincie niet?.
Zo is de landelijke politiek niet geheel 
buiten de deur te houden als het om provin
ciale verkiezingen gaat. Maar de discussie 
mag daarop niet worden geconcentreerd. 
Ook is de kans erg groot dat de PvdA in de 
landehjke gang van zaken aanleiding ziet 
om, waar mogelijk, zich uit te leven in de 
meerderheidsstrategie als het om coUege- 
vorming gaat. Zij zal dan het CDA/yWD 
aangrijpen om zich zelf te rechtvaardigen 
bij de keuze voor een college dat (desnoods 
met uiterst krappe meerderheid) steunt op 
„linkse” of „progressieve” fracties die 
daartoe program-afspraken hebben ge
maakt.

GAMMELE MEERDERHEID
De provincie Groningen kent nu bijna vier 
jaar zo’n college. Het steunt op 28 van de 
55 zetels. Op grond van de ervaringen 
welke de desbetreffende fracties (PvdA, 
CPN en PPR) daarmee intem en met elkaar 
hebben opgedaan, zou je mógen 
verwachten dat het experiment met zo’n 
gammele meerderheid, als mislukt zou 
worden beschouwd.
De meerderheid was te krap, het program 
te raim om de Staten in een meerderheids- 
en minderheidsgroep te kuimen delen. Van

CDA-zijde is in deze Statenperiode ook 
nooit echt oppositie gevoerd in de zin van: 
college kraken!. Naar onze mening lenen 
de Staten, als bestuursorgaan zich daar ook 
eigenlijk niet voor. Bovendien gaf het ont
staan van dit college daar geen aanleiding 
toe. Het experiment is de PvdA c.s. in de 
schoot geworpen door een aantal W D - 
Statenleden. Deze wilden, koste wat het 
kost, geen twee CDA-gedeputeerden in 
een college met drie PvdA-leden en een 
CPN-er. Die W D-ers kónden dat verhin
deren omdat van de 22 leden tellende 
PvdA-fractie er uiteindelijk maar vier met 
de CDA-kandidaten akkoord wilden gaan. 
Ondanks overeenstemming over het 
coUege-program!
Deze ervaringen gaan in Groningen, bij de 
komende verldezingsstrijd, natuurlijk een 
rol spelen. Zo zal elke provincie op dit punt 
haar eigen geschiedenis hebben. Maar ik 
durf voorspellen dat de PvdA overal waar 
zij voor zo’n meerderheidscollege kansen 
ziet, deze zal uitbuiten. Daarbij zal dan het 
CDA/WD-kabinet als argument worden 
gebruikt.
Voor Groningen slaat dat nergens op: het 
(eerste?) kabinet-Den Uyl was al goed van 
start, maar dat gaf de PvdA in Groningen 
geen reden om het CDA op enigerlei wijze 
tegemoet te komen. Met de eigen 22 zetels, 
gesteund door vier van de CPN en twee van 
de PPR, wenste zij het CDA te dicteren 
welke personen niet voor gedeputeerden 
mochten worden gekandideerd.

EIGEN REGELS
Met de verkiezingen van 29 maart in zicht 
schijnen sommige PvdA-ers nu te verwach-

FBTEN EN MENINGEN
CHRISTEN DEMOCRATISCH APPÈL

ten dat het CDA de zittende PvdA- 
gedeputeerden persoonlijk op hun beleid 
zal beoordelen. Uit de ontwerp- 
kandidatenlijst zou men af krmnen leiden 
dat het gewestelijk partijbestuur de heren 
niet allemaal als even goed beoordeelt. Zij 
kregen op de advieslijst de plaatsen 1, 5 en 
10, maar daar zal de partij zelf nog wel wat 
verandering in brengen. Dat is, volgens mij, 
ook de enig juiste methode. Elke partij 
beoordeelt naar eigen regels de eigen men
sen.
Dat over en weer achter de schermen, in 
persoonlijke contacten, wel eens,„gevist” 
wordt naar andermans beoordelingen be
hoort tot de gangbare tactieken. Het tekent 
misschien de specifieke Groningse situatie 
dat de provinciale pers maar al te graag 
óver dergelijke contacten mag uitweiden 
en ook graag namen van mogelijke CDA- 
kandidaat-gedeputeerden wil noemen.
Dat laatste verschijnsel rondom Staten
verkiezingen zal zich trouwens overal wel 
voordoen. Zeker als men enige rivaUteit 
onder de „gegadigden” van één partij ver
moedt. Dan krijg je al gauw de indruk dat 
zelfs aan Statenverkiezingen een enorm 
rumoer vooraf kan gaan.
Ondanks al deze bij-verschijnselen zal het 
CDA zich principieel en zakelijk moeten 
presenteren. En waar nodig: verdedigen. 
Naar mijn idee is het CDA in Groningen - 
partij (en) en fractie - daar goed op voorbe
reid.

JAN VAN DER PLOEG

Til Gardeniers:
Contact m et achterban m oet verstevigd worden

door Jo Feijen

Mevrouw M. (Til) Gardeniers-Berendsen 
(52 jaar, gehuwd en moeder van drie 
zoons) heeft in het kabinet-Van Agt de post 
van CRM toegewezen gekregen. Een ge
sprek met haar gaat over de vrouw in de 
politiek, over de betekenis van welzijns
beleid en over de noodzaak dat politici 
goede contacten onderhouden met hun 
achterban. De nieuwe minister, vriendelijk 
en rap pratend als altijd, aan het woord:

„Ik had het erg interessant gevonden pm 
deel uit te blijven maken van de nieuwe 
CDA-fraktie, die voor het het eerst onder 
die vlag was gaan opereren. Maar toen in de 
latère fase van de formatie de namen van 
kandidaat-bewindslieden op tafel kwamen, 
en binnen het CDA het gevoelen bestond 
dat onze groepering CRM zou rhoeten be
mannen, werd mij wel duidelijk dat ik er 
niet onderuit zou kunnen komen.”
Wie Til kent, zal gemakkelijk begrijpen dat 
zij het er wat moeilijk mee heeft, dat haar 
nieuwe verantwoordelijkheid minder toe
laat dat het contact met de kiezers en het 
CDA-kader even sterk door haar onder
houden zal worden als tot nu toe het geval 
was. Maar als echt partijlid moet ze toch 
nog kwijt: „Gelukkig zal ik dat niet hele
maal hoeven te laten, ook een minister ver
vult wel eens spreekbeurten.”
Een Kamerlid is, zo hoort men wel eens, in 
vergelijking met een minister te benijden, 
omdat de eerste meer over een bepaald 
verlangen kan doordrammen, terwijl de 
tweede veelal gehouden zal zijn het kabi
netsbeleid te verdedigen.
Til benadrukt de verantwoordelijkheid van 
beiden: „Niets is zo oneerlijk om te sug
gereren datje iets kan doen watje niet waar 
kan maken. Als Kamerlid heb ik me achter 
bepaalde zaken gesteld, ergens voor ge
knokt, maar niet de indruk gewekt het wel 
even voor elkaar te krijgen. Kamerlid èn 
minister moeten in alle eerlijkheid de gren
zen van het haalbare durven aan te geven; 
dat zullen zij gemeen moeten hebben.”

VRÓUW IN DE POLITIEK
Het ligt voor de hand om de enige vrouw in 
het kabinet de vraag, te stellen hoe het nou 
te verklaren is, dat er ondanks de eman- 
cipatieontwikkelii^en van de laatste tijd

inderdaad slechts één vrouw in de minis
terraad een plaats heeft gekregen.

„Kijk, zowel in de opstelling van Den Uyl 
^s van Van Agt speelde een rol dat zittende 
ministers een zekere voorkeur hebben. Dat 
maakte de spoeling al wat dunner. Maar bij 
het CDA leefde echt de wens om in elk 
geval één vrouwelijke vertegenwoordiger 
in het kabinet te krjjgen. En het CDA heeft 
diverse vrouwen dié dat aan kunnen. Als de 
W D  dat ook gedaan zou hebben, was er al 
een vooruitgang, zo kun je zeggen, verge
leken met vroegere situaties. Met de staats
secretariaten is die verhouding overigens 
behoorlijk recht getrokken; er is een betere 
afspiegeling bereikt als je het vergelijkt met 
het aantal vrouwen in de Tweede Kamer.”

CRM-BELEID
Er wordt wel gesteld dat het CDA ter uit
voering van het welzijnsbeleid - en CRM is 
daar een belangrijke exponent van - beter 
met de PvdA dan met de W D  zaken kan

doen. Wat vindt de nieuwe minister daar
van?
„Als je kijkt naar de begrotingsbehandelin
gen van CRM gedurende de afgelopen ja- 
ren, naar de behandeling van de Bejaar
dennota 1975, naar de behandeling van de 
Nota Kunst en Kunstbeleid in 1977, nou dan 
valt het best mee met de houding, van de 
W D  inzake het welzijnsbeleid.
Hetzelïde geldt, om nog een ander voor
beeld te noemen, voor het gehandicap
tenbeleid. Wel vind ik dat de W'D wat 
meer genegen is te signaleren in het wel
zijnsbeleid wat er niet goed zou gaan, en 
wat minder om er zich mee te vereenzelvi
gen. Dat zal ook wel komen door het feit 
dat veel mensen, die sterk gemotiveerd in 
het welzijnsveld werkzaam zijn, om met de 
volksmond te spreken links gemotiveerd 
zijn, óf vanuit een christelijke inspiratie 
werken. Je ontmoet daar weinig mensen 
die hardop zeggen: ik ben lid van de W D . 
Maar ik weet in feite niet of ze er toch niet 
zitten; bij de natuurbescherming zeker 
wel.”

Til Gardeniers verwacht dus wel dat met 
de huidige combinatie een goed welzijns
beleid gevoerd kan worden. Wat betreft de 
te verwachten oppositie van (vooral) PvdA- 
zijde rekent zij op een eerlijke benade
ring.

WELZIJN CENTRAAL
In het CDA-WD-akkoord wordt uitge
sproken dat de zorg voor het welzijn van de 
mens een centraal onderwerp van rege
ringsbeleid zal zijn. Waarmee een lijn, die 
het CDA in het verleden heeft ui^ezet, 
wordt doorgetrokken.
„Het mag nog wel eens gezegd worden dat 
de continuïteit die de christen-democraten 
in de loop der jaren in het regeringsbeleid 
gebracht hebben, buitenlanders met een 
zekere bewondering doet kijken naar wat 
wij op welzijnsgebied tot stand hebben ge
bracht. En daar hoort natuurlijk ook bij een 
kritisch omgaan met gemeenschapsgelden, 
dat gebeurt in andere beleidssectoren ook.”

Conclusie werkgroep: geen fabriek rollend m aterieel
Het is vrijwel onmogelijk een fabriek van 
rollend materieel voor de spoorwegen in 
Nederland rendabel te maken. Dit is de 
conclusie van een rapport, dat de minister 
van verkeer en waterstaat aan de Tweede 
Kamer heeft aangeboden. Het rapport is 
opgesteld door een interdepartementale 
werkgroep van verkeer en waterstaat, eco
nomische zaken, sociale zaken en fi
nanciën.

De werkgroep moest nagaan of een uitge
breid onderzoek naar de mogelijkheid van 
de oprichting van een fabriek voor rollend 
materieel in Nederland zinvol zou zijn. Als 
uitgangspunt gold dat de produktie kos
tendekkend kon worden gemaakt. In de 
periode dat de studie begon, kondigde 
VMF-Stork de inkrimping van bepaalde 
bedrijfsactiviteiten aan. Dit leidde tot reac
ties, gericht op het behoud van bestaande 
en het scheppen van vervangende werkge
legenheid. Er werden ook Kamervragen 
over dit onderwerp gesteld.

WEINIG GUNSTIG
In zijn brief aan de Tweede Kamer schrijft 
de minister van verkeer en waterstaat, dat 
ook vanuit een ruimere maatschappelijke 
gezichtshoek de voorwaarden voor het op
richten van zo’n fabriek weiiiig gunstig 
zijn:

- de overheid zou vrijwel zeker permanent 
financiële steun aan zo’n bedrijf moeten 
verlenen; dat zou dan moeten passen in 
de geldende EG-bepalingen.

- men kan de Nederlandse railvervoerbe- 
drijven niet zonder meer verplichten het 
materieel van zo’n Nederlandse fabriek 
af te nemen; de fabriek zou er dus niet 
zeker van zijn of haar afzet wel 
voldoende groot en gelijkmatig zou zijn.

- voorts zou het bedrijf zich bij wij zigingen 
in aard en omvang van de vervoersbe
hoefte niet snel genoeg kunnen aanpas
sen.

- ook moet men geen al te hoge verwach

tingen hebben van het aantal arbeids
plaatsen dat men met een eigen fabriek 
kan winnen. Daarbij moet men beden
ken, dat de werkgelegenheid van onge
veer 250 Nederlanders die bij het Duitse 
bedrijf Talbot in Aken werken, in gevaar 
zou komen. Voor dit bedrijf vormen Ne
derlandse bestellingen namelijk éen be
langrijk onderdeel van de orderpor
tefeuille. Bovendien kan bij bestellingen 
van rollend materieel in het buitenland 
toelevering van onderdelen uit 
Nederland worden bedongen en wellicht 
ook compensatieorders in andere secto-

tot slot rijst de moeilijkheid om zo’n pro- 
duktiebedrijf op te bouwen uit hoofde 
van ondernemingsvorm, ves
tigingsplaats, specialistische kennis en 
verkrijging van licensies.

H. L.
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Is een wet tegen sexediscriminatie nodig?
door: Annelies Belt-Pott

. Het aannemersbedrijf J. Visser B.V. ad
verteert voor een vrouwelijke typiste. 
Desgevraagd wordt meegedeeld: „Wij 
vinden dat typewerk specifiek 
vrouwenwerk is. Zij kunnen domweg 
overtikken wat er staat en hoeven er 
weinig of niet bij te denken.”

- De gemeente Heerenveen adverteerde 
voor een kleuterleidster. Toen werd 
geïnformeerd of dat ook een kleuterlei- 
der zou mogen zijn, werd erop gewezen, 
dat de Kleuteronderwijswet slechts leid
sters kent.

- Het Gemeentelijk Gasbedrijf te 
Beverwijk wenst voor de jaarlijkse con
trole van meters (een aktie waarvoor 
voornamelijk scholieren en studenten 
worden aai^enomen, omdat het slechts 
om incidenteel werk gaat), geen vrouwen 
aan te nemen. Het opnemen van meter- 
standen en het afleggen van bezoeken bij 
de gebruikers zou een typisch man
nenwerk zijn.

' Toen de Verenigde Noordhollandse 
Dagbladen via het Gewestelijk Arbeids
bureau een journalist met HAVO- 
opleiding vroegen, kwam de sollicitante.

die ruimschoots aan -de gestelde eisen 
voldeed, al niet in aanmeridng, omdat op 
het voorgedrukte formulier door de 
aspirant-werkgever de aanduiding 
„vrouwelijk” was doorgestreept.

- In het basis-onderwijs wordt in de lagere 
klassen „bij voorkeur” les gegeven door 
vrouwen. De Lager Onderwijswet 
bepaalt nog steeds: „Het onderwijs in de 
laagste twee leerjaren ener school voor 
gewoon lager onderwijs, of aan scholen 
met twee leerkrachten in de laagste drie 
leerjaren, wordt zo enigszins mogelijk 
opgedragen aan onderwijzeressen.”

Dit is een Ideine selectie uit tientallen voor
beelden, waarover de Emancipatie- 
Kommissie beschikt, waarin duidelijk 
sprake is van sexediscriminatie.

WET
De Emancipatiekommissie vindt dat nog 
heel wat discriminatie van vrouwen (en 
maimen) zal blijven bestaan. Daarom heeft 
zij een advies uitgebracht, waarin wordt 
voorgesteild een wet tegen 
sexediscriminatie te maken, zodat ook 
tegen die discriminatie kan worden opge
treden.

In het Advies staat hoe zo’n wet eruit zou, 
moeten zien en hoe zij zou moeten worden 
uitgevoerd. Het is een heel ingewikkeld 
probleem.
Het advies is erg lang geworden. Daarom 
heeft de Emancipatiekommissie de hoofd
lijnen in een korte brochure vastgelegd. De 
eerste vraag was of de Nederlandse wetge
ving kan worden gebruikt. De konklusie is, 
dat de wetgever (regering en parlement 
samen) verplicht is om met behulp van de 
Nederlandse wet iets tegen sexediscrimina
tie te gaan doen.
De tweede vraag is: moet er alleen iets 
tegen sexediscriminatie worden gedaan, of 
moeten ook andere vormen van discrimi
natie worden bestreden? De Emancipa
tiekommissie heeft gekozen voor een 
aparte wettehjke bestrijding van sexedisc
riminatie niet omdat zij de andere vormen 
niet belangrijk vindt, maar omdat anders 
die weg veel te lang wordt als de totale 
problematiek rond rassendiscriminatie of 
wegens geloof- of levensovertuiging zou 
moeten worden meegenomen.

NIEUW PROBLEEM
Een nieuw probleem daarbij is dan: moet er 
een aparte wet komen of moeten in allerlei 
wetten wijzigingen en aanvullmgen 
komen. De Emancipatiekommissie heeft

gekozen voor één algemene Wet tegen 
Sexediscriminatie, omdat:
- dan duidelijker kan worden dat sexedis- 

crimmatie nóóit mag;
- de overheid en de burgers meer houvast 

hebben aan één aparte wet dan aan een 
aantal bepalingen in uiteenlopende wet
ten;

- ook onvoorziene discriminatiegevallen 
onder zo’n aparte wet kunnefi vallen;

- dat de beste oplossing is om een speciale 
Commissie tegen Sexediscriminatie m te 
stellen.

EenCommissie tegen Sexediscriminatie zal
dan het belangrijkste uitvoeringsorgaan 
van de Wet tegen Sexediscriminatie 
moeten zijn. De Emancipatiekommissie 
heeft in het advies uitgebreid aangegeven, 
hoe de commissie er uit zou moeten zien en 
welke bevoegdheden deze zou moeten 
krijgen.
Misschien vindt u - met de Emancipa
tiekommissie - dat het belangrijk is dat er m 
Nederland een Wet tegen 
Sexediscriminatie komt. Wat kunt u dan 
doen?
Een heleboel, en dat staat in de brochure. 
'U kunt deze brochure bestellen bij De Hor- 
stink. Postbus 400, Amersfoort tot 1 maart 
1978. Na deze datum bij het Sekretariaat 
Emancipatiekommissie, J. C. van Mar
kenlaan 3, Rijswijk Z.H. leder eerste 
exemplaar is gratis. Wilt u meer 
exemplaren dan moet u deze betalen.

Annelies van der Belt-Pott.

Zo denk ik 
er over

De redactie van „de Nederlander" behoudt 
zich het recht voor te lange ingezonden 
stukken te bekorten.'

Nederland maakt Suriname arm
„Hoe komt het, dat Suriname arin bUjft 
ondanks zijn natuurlijke rijkdommen en 
ondanks de geweldige bedragen die Neder
land ter beschikking stelt?” Het antwoord 
ligt in de goed bedoelde maar on
doordachte vorm van onze hulp, die juist 
averechts werkt
A. Het Rijksstatuut van 1954 gaf 
zelfbestuur en het Nederlanderschap als 
teken van gehjkgerechtigdheid en ver
broedering der rassen. Het gevolg was ech
ter met, dat de Surinamers aan het werk 
gingen en hun land opbouwden, maar dat 
zij naar Nederland trokken, weg uit de ar
moede. Maar hier ervaren zij, dat zij twee
derangsburgers met een gespleten hart zijn.

B. De ontwikkelingshulp van het verdrag 
van 1975 schonk Suriname de som van een 
miljoen gulden per dag, maar hoe gek het 
ook klinkt, juist daardoor verarmt Suri
name. Wanneer men in Suriname met dat 
ontwikkehngsgeld een grote weg, een 
stuwdam, een spoorlijn of een volautomati
sche aluminiuirfabriek bouwt, dan wordt 
dat werk niet met inheemse werklozen en 
inheemse, eenvoudige, werktuigen ver
richt, maar het wordt uitgevoerd door een 
grote buitenlandse ondernemer met ge
weldige machines, die in het geïndustriali
seerde westen met onze ontwikkelingsgel
den gekocht worden. De wemige inheemse 
arbeiders die hierbij tijdelijk werk vinden.

staan straks weer op straat en door de au
tomatisering van die fabriek zijn er geen 
nieuwe arbeidsplaatsen in Suriname bijge
komen.
De winsten, de hoge lonen van de buifen- 
landse deskundigen en de kosten van de 
dure werktuigen gaan het land weer even 
hard uit, als Nederland ze geschonken 
heeft. De steekpenningen die voor het ver
krijgen van de opdracht betaald zouden 
worden, worden in de aannemingssom 
doorberekend en komen in mindering van 
de ontwikkelingshulp en worden dus in 
werkehjkheid door het Nederlandse volk 
aan die buitenlandse bedrijven betaald. 
Nederland steimt niet Surmame maar de 
geïndustrialiseerde landen!

GEVOLGEN
1. Als dit juist is, dan gebruikt de omge
kochte ambtenaar steekpenningen voor 
eigen genoegen of belegt wegens inflatie 
zijn geld in grond. Het ontstaan van 
grootgrondbezit en van de onverbrekelijk 
daarmee verbonden dictatuur wordt dus 
door Nederland bevorderd. Door dat op
kopen van grond worden de kleine boeren 
van hun bedrijven verdreven en vluchten 
naar Nederland.

2. Grootgrondbezit heeft de neigmg te me
chaniseren om minder van de looneisen der

arbeiders afhankelijk te zijn. De werk
tuigen worden in het Westen gekocht, dus 
verlies van deviezen voor het land en de 
werkloosheid neemt toe.

3. De werkloosheid brengt de Surinamers 
eri toe naar Nederland te trekken. De 
stroom Surinamers houdt dan ook aan 
langs wettige of onwettige weg. Dit weg
trekken vermindert het aantal inwoners, de 
middenstand zet minder om, er komt mm- 
der vraag naar goederen, dus minder ar
beidsplaatsen en de werkloosheid neemt 
weer toe. (Op het nadeel voor Nederland: 
overbevolking, werkloosheid, rassenbot
singen, gaan wij hier niet in).
4. Doordat de Surinaamse regering grote 
werken kan laten uitvoeren, wekt zij de 
indruk bij de eigen bevolking, dat zij iets 
voor de opbouw doet en gebruikt deze 
werken als propaganda voor de regerende 
partijen: „Kijk, dit doen wij allemaal voor 
jullie! Stem op ons”.Daardoor wordt een 
beleid bestendigd, dat door zijn corruptie,
o.a. het „regelen”, juist de armoede bevor
dert. „Regelen” is het belonen van fami
lieleden en vrienden met overheidsbaan
tjes, waarvoor men vrijwel niets hoeft te 
doen. Het onnodig omvangrijke ambtena
renapparaat onttrekt enerzijds werkkrach
ten aan de opbouw en kost anderzijds han
den vol geld aan de staat, dat nu nuttig 
besteed kan worden: de regerende groep 
verbruikt de staatsgelden ten eigen 
voordele en niet voor het volk.
Omdat er nu geen belastinggelden voor de 
opbouw overblijveri, moeten die dus uit de 
ontwikkeüngshulp komen, d.w.z. Neder
land betaalt de overtollige ambtenaren van 
een regering, die niet het landsbelang op 
het oog heeft.

C. De Nederlandse maatschappelijke 
steun. De derde invloed, die ten nadele van 
Suriname van Nederland uitgaat, ligt in de 
zuigkracht van zijn steimuitkermgen. Door 
onze grenzen voor buitenlanders in het al
gemeen en voor de vroegere Rijksgenoten 
in het bijzonder open te stellen, wat op zich 
zelf menslievend en goed bedoeld was, 
trekt men nu allen aan, die het in Surmame

niet naar de zm hebben. Suriname loopt 
dus leeg, terwijl het juist gebrek aan arbei
ders heeft, want er is ontzettend veel te 
doen. De onderwijzers, verpleegsters en 
bouwvakkers, waarom Suriname zit te 
springen, zitten in Nederland.
Men voert zelfs gastarbeiders in. Dat heeft 
twee menselijk gezien ongunstige gevol
gen: De Surinamers in Nederland zijn in 
wezen ontheemd en voelen zich tenach- 
tergesteld bij de blanken en de gastar
beiders in Surmamé zijn dat eveneens en 
vormen daar een. nieuw soort inter
nationaal proletariaat, dat geen binding 
met het gastland heeft.

Samenvattend kan men zeggen, dat al die 
goed bedoelde maatregelen (Nederlands 
paspoort, ontwikkelingshulp, maat
schappelijke steun) voor Suriname een on
gunstige invloed hebben en het land steeds 
maar armer doen worden. Het gehele 
beleid moet dus omgekeerd worden.
1. Geen grote buitenlandse bedrijven, maar 
kleine inheemse.
2. Geen grote, alleen voor de uitvoer wer
kende bedrijven, maar een economie die op 
eigen voorziening is ingesteld, zodat er 
minder ingevoerd behoeft te worden.
3. Ruilverkaveling zodat de kleine boer 
voldoende grond krijgt voor een renderend 
bedrijf.
4. Bevrijding van de boer van de macht van 
de opkopers en geldschieters, door eigen 
afzetbedrijven en goedkoop landbouw- 
crediet.
5. De Surinamers in Nederland kunnen een 
belangrijke bijdrage in de opbouw leveren 
door terug te keren en zelf de opbouw ter 
hand te nemen.
6. De Nederlandse regering kaïi de opbouw 
gunstig beïnvloeden door bepaalde voor
waarden aan de ontwikkelingshulp te ver
binden, b.v. het afschaffen van het „rege
len” en een sterke inkrimping van het amb
tenarenapparaat.
7. Een groot deel van de ontwikkelingshulp 
moet voor de terugkeer gebruikt worden. 
Daaraan heeft Suriname veel meer.

AXEL R. Slot.
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Het debat over de regeringsverklaring

Uiterlijke matheid is slechts schijn
door H. van Spanning

Het debat over de regeringsverklaring van 
het kabinet-Van Agt, in de Tweede Kamer, 
maakte op velen - op het eerste gezicht - 
een wat matte indruk.
Bij nadere beschouwing kan echter worden 
vastgesteld dat ondanks deze uiterlijke 
matheid toch een politieke terreinverken
ning heeft plaats gehad, die de komende 
tijd ongetwijfeld nog boeiende discussies 
zal opleveren.
In dit debat traden nieuwe politieke hoofd
rolspelers op. Van Agt als premier; Den Uyl 
als leider van de grootste oppositiepartij; 
de W D  wisselde haar oppositierol voor die 
van regeringspartij, met Rietkerk als op
volger van Wiegel; Aantjes representeerde 
de voor het eerst via één lijst gekozen 
CDA-fraktie.
Zij gaven aan de discussie in de Kamer een 
ander aanzien dan we de laatste jaren ge
wend waren.

HOOFDROLSPELERS
In de eerste plaats kan het optreden van de 
nieuwe premier worden genoemd. De pre
sentatie van het kabinet-Van Agt was be
scheidener dan bij de entree van het 
kabinet van zijn voorganger, in 1973 het 
geval was. Den Uyl zei aan het slot van zijn 
regeringsverklaring:

,lloe  moeizaam dit kabinet tot stand is ge
komen, hoe groot de aarzeling en terug
houdendheid bij velen, hoe kwetsbaar in 
menig opzicht de positie van het kabinet mag 
zijn, het kabinet heeft wel een pretentie. Het 
heeft de pretentie dat het een beleid wil voe
ren tot leniging, voorziening in de noden van 
elke dag in het perspectief van gestage, hard
nekkig volgehouden arbeid aan een meer 
fundamentele vernieuwing van onze samen
leving, in solidariteit met de mensen aan de 
onderkant van de samenleving hier en in de 
wereld.

Ik hoop dat in deze regeringsverklaring iets 
heeft doorgeklo'nken van wat de spreuken

dichter in het Oude Testament bedoelde met 
de woorden:„Waar visie, waar uitzicht ont
breekt, komt het volk om” .
Ik hoop dat diegenen in verschillende kring 
die deze overtuiging delen iets daarvan 
zullen hebben erkend in uitgangspunten en 
beleidsvoornemens van dit kabinet en het 
daarom zullen willen steunen” .

Van Agt besloot zijn regeringsverklaring 
met de woorden:

„Dat beleid zal in het teken staan van de 
verantwoordelijkheid die mensen dragen 
voor eigen en eikaars ontplooiing, voor een 
rechtvaardige ordening van de maatschappij 
en voor een behoedzaam beheer van het mi
lieu en de natuur. Die verantwoordelijkheid 
gestalte geven zal offers vergen.. Offers om 
recht te doen aan de zwakkeren in onze 
maatschappij; offers om onze kinderen een 
goede toekomst te bieden; offers om een 
einde te maken aan onrecht en nood hier en 
elders in de wereld.
Wij willen ons best ervoor doen om ons volk 
ervan te overtuigen dat deze offers moeten 
worden gebracht. Dat wij een gezamenlijke 
taak te vervullen hebben. Wij komen niet 
met een dictaat maar met de uitnodiging tot 
een dialoog. Een dialoog met de bevolking. 
Een dialoog vooral met u, de volksvertegen
woordigers. Voor die dialoog stellen wij ons 
open” .

Aan het slot van zijn antwoord aan de Ka
mer, in eerste termijn, merkte hij op:

„Wij hopen met de beperkte mogelijkheden 
die dit kabinet heeft en in het besef, dat wij 
fouten zullen maken en forse soms gerecht
vaardigde en soms ongerechtvaardigde kri
tiek te verduren zullen krijgen, aan het 
welzijn van dit land een bijdrage te leveren, 
in bescheidenheid maar vastberaden” .

Deze benadering van het parlement hangt 
ongetwijfeld samen met het feit dat het 
kabinet-Van Agt - in beginsel - slechts over
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een krappe meerderheid in de Tweede 
Kamer beschikt.
Tegen die achtergrond lijkt ook de 
opstelling van Van Agt tegenover de oppo
sitiepartijen minder uitdagend te worden 
dan Den Uyl als premier soms placht te 
doen.
Vervolgens verdient het optreden van de 
PvdA-fraktie - thans de grootste opposi
tiepartij - de aandacht. Sinds omstreeks 
1970 voerde deze fraktie een keiharde op
positie, gebaseerd op de polarisatietaktiek. 
In 1973 werd de rol van grootste opposi
tiepartij overgenomen door W D- 
fraktieleider Wiegel. Zijn stijl kan het beste 
worden omschreven met de zegswijze 
„Van dik hout zaagt men planken”.
Den Uyl c.s zochten in dit debat naar een 
andere aanpak. Niet de uit de afgelopen 
jaren be kende stijl met de houwdegen werd 
gehanteerd maar meer de stijl van de floret- 
schermer. Den Uyl trachtte interne tegen
stellingen tussen CDA en W D  bloot te leg
gen.
Met het verlaten van de oppositie lijkt de 
WD-fraktie, als regeringspartij, een duide
lijke gedaanteverwisseling te hebben on
dergaan. De laatste jaren bestond in de 
W D  reeds een groep - met name rond het 
blad „Liberaal Reveil” - die het VVD- 
liberalisme een meer inhoudelijke, prog
rammatische aanpak wilde geven. Rietkerk 
lijkt deze weg thans in te slaan. Aan^es 
typeerde dit treffend toen hij opmerkte dat 
de WD-fraktieleider de kwantitatieve 
groei die de W D  de laatste jaren heeft 
beleefd, thans kwalitatief wil vullen.
De CDA-fraktie stelde zich in dit debat, bij 
monde van Aantjes, op als een loyale maar 
kritische regeringspartij. Op diverse punten 
schetste de CDA-woordvoerder de pro
grammatische lijnen, die de christen
democraten in het regeringsbeleid ver
wachten terug te zien.

TOEKOMSTIGE POLITIEKE 
SAMENWERKING
In dit debat hebben de drie politieke hoofd
stromingen - socialisten, liberalen en 
christen-democraten - zich gepresenteerd 
en hun stellingen betrokken. Een open 
vraag is echter nog in welke richting de 
politieke samenwerking van deze stromin
gen zich zal ontwikkelen. Een vorm van 
samenwerking is noodzakelijk zolang deze 
stromingen elk op zich een minderheid in 
het parlement vormen. Ten aanzien van die 
politieke samenwerking bestaan nog veel 
onzekerheden.
Den Uyl sloot toekomstige samenwerking 
met het CDA niet uit. Maar tevens zei hij 
dat in zijn partij de stemmen toenemen die 
menen dat op grond van de jongste 
formatie de grondslag voor een traditionele 
voorkeur van de PvdA voor het CDA is 
ontvallen.
We merkten reeds op dat de stijl van de 
PvdA-oppositie in dit debat minder hard 
was dan vóór 1973, tijdens de polarisatie- 
periode. Daar staat echter tegenover dat de 
PvdA-fraktieleider na afloop van het debat 
bewust verzuimde Van Agt de hand te 
drukken. Den Uyl lichtte deze houding 
later toe met de opmerking dat hij hiermee 
wilde onderstrepen dat dit kabinet er zijns 
inziens - gelet op de verkiezingsuitslag - 
niet behoorde te zitten. Deze houding van 
Den Uyl is op zijn zachtst gezegd parlemen
tair hoogst ongebruikelijk.
De onderlinge relatie tussen de huidige re

geringspartijen is eveneens nog ondoor
zichtig. Aantjes stelde dat hij hechtte aan 
continuiteit van het gevoerd beleid, met 
name op sociaal terrein. „Er is meer sprake 
van continuiteit dan van puinruimen”, 
aldus de CDA-woordvoerder.
Rietkerk daarentegen betoogde dat met de 
komst van dit kabinet een periode van her
oriëntatie is aangebroken.
Tenslotte zal ook de relatie tussen PvdA en 
W D  aandacht vragen. De laatste tijd 
wordt in toenemende mate gesproken over 
een mogelijke toekomstige samenwerking 
tussen deze partijen. Hoewel vooralsnog 
over een verre toekomst wordt gesproken, 
sluiten Rietkerk en Den Uyl toenadering 
tussen W D  en PvdA niet (meer) volstrekt 
uit. Den Uyl sprak in een t.v.-uitzending 
zelfs over een mogelijke gespreksbasis nu 
Rietkerk, Wiegel als fraktieleider is opge
volgd.

HOOFDPUNTEN VAN HET DEBAT
Inhoudelijk werd het debat gekenmerkt 
door de aandacht voor toekomstige 
vraagstukken. Een scherp debat over de 
formatie bleef achterwege. De frak- 
tieleiders van PvdA, CDA en W D  en de 
premier bepaalden zich tot de weergave 
van hun standpunt. Den Uyl besteedde hier 
wel relatief het meeste aandacht aan maar 
ging een scherpe confrontatie uit de weg. 
Een motie waarin de formatie-Van Agt op 
enigerlei wijze werd bekritiseerd werd niet 
ingediend.
Twee door de oppositie ingediende moties 
hadden betrekking op de positie van de 
minister van wetenschapsbeleid (de chris
ten-democraat Peijnenburg).
Opvallend hierbij was dat PvdA en D’66 op 
dit punt gezamenlijk een motie indienden 
terwijl de PPR hier met een eigen motie 
kwam.
PvdA en D’66 vroegen uitbreiding van de 
bevoegdheden van minister Peijnenburg 
waardoor hij initiatieven kon nemen op het 
terrein van innovatie, produktiever- 
nieuwing en markt-_en toekomstverken
ningen ten behoeve van het midden- en 
kleinbedrijf. De CDA-fraktie stelde er geen 
behoefte aan te hebben de indruk te 
wekken dat het in deze motie gevraagde 
niet de aandacht van het kabinet heeft. Het 
overleg tussen de betrokken bewindslieden 
is hierover aan de gang.
De PPR vroeg het wetenschapsbeleid mede 
te richten op het totstandbrengen van 
maatschappelij ke veranderingsprocessen. 
Aantjes stelde dat ook het CDA deze zaak 
van groot belang acht. Gelet op het ant
woord van de regering achtte hij deze 
motie echter volstrekt overbodig.
Een motie waarin de door het kabinet ge
volgde procedure ten aanzien van de le
verantie verrijkt uranium aan Brazilië werd 
afgekeurd, werd eveneens door de CDA- 
fraktie afgewezen. Aantjes merkte 
hierover onder meer op dat het kabinet in 
deze zaak correct heeft gehandeld omdat 
het de uitvoering van deze beslissing na
drukkelijk afhankelijk heeft gesteld van het 
hierover te houden parlementair debat. 
Op het terrein van het financieel-sociaal- 
economisch beleid werden drie moties'in- 
gediend.
In de eerste motie werd het kabinet uitge
nodigd vóór het Paasreces aan de Kamer

vervolg op pagine ?
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Het schip van staat
Het schip van staat is reeds lang geen 
binnenvaartuig meer. Het is al jaren 
zeewaardig en kan zo langzamerhand 
met de grootste mammoettanker 
worden vergeleken. Een reuzeschip dat 
van alles aan boord heeft, omdat het 
voor zovele doeleinden is bestemd.

Had het vlaggeschip Hare Majesteits 
Overheidstakendrager „De Nederlan
den” voorheen nog tal van schepen om 
zich heen zoals voor een goede vloot is 
vereist, onder bevel van admiraal Den 
Uyl werden steeds meer kleine schepen 
uit de vaart genomen en werden de 
taken van deze bodems overgeheveld 
naar het moederschip „Multi”. Met 
deze reusachtige overheidsbodem, die 
amper ondersteuningsvaartuigen naast 
zich duldde en die uitpuilde van be
manning en apparatuur, wilde admiraal 
Den Uyl op volle kracht vooruit en met 
scherpe koerswijzigingen naar een 
eindbestemming, de zogeheten veilige 
haven. Inspraak van de bemanning was 
toegestaan, maar aan een snelle vaart 
naar het einddoel mocht niet worden 
getornd. Dit nu: een vaartuig en zijn 
bemanning de wil opleggen pakt ver

keerd uit. Het schip vertoont dra 
nukken en strandt. Immers, van een 
groot en log vaartuig als het schip van 
staat is geworden, weet iedereen dat het 
zich geen scherpe koerswijziging kan 
veroorloven. Mammoets die haakse 
bochten kunnen maken bestaan niet en 
zullen ook nooit worden uitgevonden. 
Wie met mammoets toch driftig wil ma
noeuvreren door het stuurrad in 
vliegende vaart te laten tollen, moet 
niet vréémd opkijken als bemanning en 
lading dit niet verdragen. Ziehier, de 
scheepvaart- en stuurmanskunst van 
admiraal Den Uyl. Hij wilde meer uit 
het schip halen dan er in zit. Het resul
taat, hoe goed bedoeld de zeereis ook is 
geweest, is louter averij.

Inmiddels is een nieuwe vlootvoogd 
aangetreden, admiraal Van Agt, die met 
kersverse officieren moet proberen de 
mammoet in de vaart te houden en de 
opgelopen deuken onderweg herstel
lend, op koers te blijven. Het einddoel 
van Van Agt ligt niet ver van wat de 
vorige bevelvoerder zich had gesteld. 
Alleen de manier, waarop de haven

moet worden bereikt, is anders.
Van Agt weet dat niet zo maar iedereen 
zijn wil kan worden opgelegd en dat 
niemand in staat is om met het logge 
schip van staat recht toe recht aan te 
varen dwars door allerlei obstakels 
heen.
Bij het vertrek hebben „de beste 
stuurlui aan de wal”, de vroegere 
roergangers, bij voorbaat al verklaard 
dat het staatsvaartuig het zeegat kiest 
zonder duidelijke bestemming. Nog 
steeds is hen niet duidelijk, ondanks het 
feit dat admiraal Den Uyl over 
bekwame zeelieden als Duisenberg en 
Stemerdink beschikte, dat een mam
moettanker een heel andere draaicirkel 
heeft dan een praam. Het schip van staat 
laat zich slechts bijsturen.

Vandaar dus de wijze terug
houdendheid van de nieuwe kapitein op 
het regeringsschip. Zeelieden - Den Uyl 
moet maar eens met hen praten - zijn 
niet zó zeker van een geplande reis en 
van een einddoel dat op een tevoren 
vastgesteld tijdstip moet worden be
reikt. Zij weten dat in volle zee - de

volle zee die samenleving heet - heel 
wat stormpjes en stormen kunnen op
steken, die de vaart en de koers 
bepalen. Een echte zeeman weet ook 
van afwachten en van een goede voor
bereiding van een reis. Die voorberei
ding onder commando van Van Agt zou 
wel eens kunnen uitwijzen dat niet 
alleen een groot staatsvaartuig 
belangrijk is en de dienstregeling be
paalt, maar evenzeer een aantal hulp- 
vaartnigen. Onder Van Agt moet het 
moederschip worden omringd door 
meerdere schepen met een ruimere 
verantwoordelijkheid. Nederland moet 
weer over een vloot gaan beschikken.

Welaan, laat de bemanning (inclusief de 
aan wal geplaatsten) eens kijken hoe de 
nieuwe-admiraliteit de vloot samenstelt, 
het vaarplan uitdenkt, de vaarroute uit
stippelt en welke voordelen en ook of
fers voor elkeen zijn weggelegd  ̂ Elk 
schip, zeker het schip van staat, en elke 
bemanning, zeker ook de va
rensgezellen onder leiding van Van Agt, 
hebben daar recht op.

A. B.

Verontwaardiging
De CDA-fractie in de Tweede Kamer heeft 
met grote verontwaardiging kennis geno
men van de berichten in zake de arrestatie 
door de Chileense Junta van een groot aan
tal vooraanstaande leden van de Chileense 
Christendemocratische Partij. Hieronder 
bevindt zich Tomas Reyes Vicuna, vice- 
voorzitter van deze partij en lid van de 
Mensenrechten-commissie van de Wereld 
Unie van Christen-Democraten. Het feit 
dat de junta, nauwelijks twee weken na een 
referendum, naar dit onderdrukkingsmid- 
del grijpt demonstreert opnieuw, hoezeer 
dit referendum, met zijn oneerlijke en mis
leidende vraagstelling, een vertekend 
beeld heeft gegeven met betrekking tot de 
vrijheden en de rechten van de Chileense 
burgers, aldus een verklaring van de CDA- 
fractie.

Harry Notenboom
De christen-democratische fractie van het 
Europees Parlement heeft de heer Harry 
Noteboom (CDA) gekozen tot vice- 
voorzitter van de fractie.
In Nederland is de heer Noteboom vooral 
bekend als woordvoerder van de CDA- 
fractie voor financiële aangelegenheden. 
Sinds 1971 is hij lid van het Europees Par
lement. Ook daar heeft hij zich in de 
christen-democratische fractie doen ken
nen 'als begrotingsexpert. (anp).

De CDA-fractie protesteerde met klem 
tegen deze nieuwe daad van onder
drukking van het ondemocratische regime 
in Chili tegen burgers, die in de lijn van de 
democratische traditie in Chili, opkomen 
voor de rechten en vrijheden van de Chile- 
nen.
De CDA-fractie heeft onmiddelijk na het 
bekend worden van deze arrestaties 
contact opgenomen met de Nederlandse 
minister van buitenlandse zaken over het 
ondernemen van de meest geëigende stap
pen. De Nederlandse christen-democraten 
zullen hun Chileense geestverwanten en 
alle andere democratische krachten in Chili 
politiek en moreel blijven steunen in hun 
strijd voor herstel van de parlementaire 
democratie, aldus de verklaring.
STAPPEN
Minister Van der Klaauw van buitenlandse 
zaken heeft vrijdag de ernstige bezorgd
heid van de Nederlandse regering over de 
ontwikkelingen in Chili aan de Chileense 
ambassadeur overgebracht, aldus een 
woordvoerder van het ministerie van 
buitenlandse zaken.
In een gesprek met ambassadeur José Mi- 
guel Barros onderstreepte de minister dat 
in zeer brede kring in Nederland, zoals met 
name in de Tweede Kamer naar voren 
kwam tijdens het debat over de nieuwe 
regeringsverklaring, hevige verontwaardi
ging heerst over de nieuwe golf van onder- 
drukkingsmaatregelen.

Minister Van der Klaauw heeft er bij de 
Chileense ambassadeur op aangedrongen 
dat zijn regering op recente maatregelen, 
waaronder de verbanningen van een aantal 
vooraanstaande Chileense christen-demo
craten, ongedaan maakt.
Ambassadeur Barros heeft toegezegd dit

aan zijn regering te zullen overbrengen. 
Volgens de woordvoerder van het mi
nisterie zal de Nederlandse regering de 
ontwikkelingen in Chili nauwgezet blijven 
volgen.

H.L.

Nieuw
perspectief
Onder de titel „Nieuw perspectief” ver
schijnt deze week een CDA-brochure 
waarin zijn opgenomen de redevoeringen 
van prof. dr. P. Steenkamp en de CDA- 
fractievoorzitter mr. W. Aantjes op het 
CDA-Congres van 10 december 1977 te 
Amsterdam.

Deze brochure is van erg groot belang, 
vanwege de visie van het CDA op het verr 
loop van de kabinetsformatie. Veel misver
standen worden opgehelderd, vragen 
beantwoord en standpunten verhelderd. 
CDA-fractievoorzitter Aantjes zet de po
sitie van de CDA-fractieleden uiteen; bij 
allen is sprake van binding en/of verbon
denheid met het kabinet Van Agt. Prof. 
Steenkamp schetst o.a. met welke maat
schappelijke problemen het zich in de ko
mende jaren zal moeten bezighouden.
De prijs van deze 24 pag. tellende, fraai 
uitgegeven brochure is ƒ 2,50. Bestellingen 
via giro 60 4500 ten name van de Loh- 
manstichting, Den Haag, met vermelding 
„Nieuw Perspectief” .
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,,Europese Gemeenschap, 
impasse en perspectief”

„een heldere uiteenzetting over 
hetgeen in Europa is bereikt en 
wat er aan mankeert, alsmede wat 
ons als Europeanen nog te doen 
staat” (CDA-bestuur)

derde advies van de Permanente 
Programadviescommissie van het 
CDA

47 pag.; ƒ  3,50
(incl. verzendkosten) 

Bestellingen:

- giro 60 45 00 t.n.v. de Savornin- 
Lohmanstichting, Den Haag

Vervolg van pagina 1
beleidsvoornemens inzake de ombuigingen 
voor te leggen. De CDA-fraktie steunde 
deze motie niet. Aantjes tekende hier 
echter bij aan te verwachten dat deze voor
stellen tijdig voor het zomerreces 
besproken zullen worden - b . v. medio mei - 
en dat ze zo concreet zullen zijn dat even
tuele wetsontwerpen met ingang van 1979 
kunnen gaan werken.
In een tweede motie werd gevraagd de 
Memorie van Antwoord betreffende het 
aanhangige wetsontwerp tot wijziging van 
kinderbijslag en kinderaftrek zo spoedig in 
te zenden dat invoering per 1 juli a.s. moge
lijk wordt.
Aantjes deelde in zijn stemverklaring mee 
dat ook de CDA-fraktie sterk hecht aan de 
datum van 1 juli 1978. De fraktie houdt de 
regering a an haar toezegging dat zij - gelet 
op de samenhang met het arbeidsvoor
waardenbeleid - het uiterste zal doen om 
deze datum te halen.Jn afwachting daarvan 
werd deze motie door het CDA niet ge
steund.
De belangrijkste motie op dit terrein was de 
mofie-Den Uyl inzake de koppeling van de 
sociale minima aan de ontwikkeling van het 
netto minimumloon. Van Agt had meege
deeld dat het kabinet het beleid van het 
kabinet-Den Uyl op dit punt voortzet. 
Slechts in uitzonderlijke, onvoorziene om
standigheden zal deze koppeling opnieuw 
worden overwogen, in overleg met het par
lement en de sociale partners. Den Uyl

wenste echter de toezegging dat deze kop
peling onder alle omstandigheden gehand
haafd zou blijven.
Aantjes verklaarde dat de CDA-fraktie 
deze motie niet steunde omdat -gelet op het 
debat - de motie kennelijk met alle geweld 
de indruk wil wekken dat de sociale minima 
bij het door de regering gevoerde beleid 
risico’s lopen.
„Het gaat in feite om een theoretische dis
cussie. Alleen in het geval van grote on
voorzienbare calamiteiten zal de verhou
ding opnieuw aan de orde komen tossen 
collectieve sector en andere factoren. Het is 
onvermijdelijk, dat in die situatie alles on
derwerp van overleg is. Duidelijk is, dat de 
netto-koppeling voor de Regering daarbij 
de hoogste prioriteit zal hebben, aldus de 
CDA-fraktieleider.

POSITIE VAN HET KABINET
Wat is nu - na het debat over de regerings
verklaring - de positie van het kabinet? Het 
kabinet-Van Agt wacht een moeilijke taak. 
Het beschikt slechts over een krappe meer- 
dérheid in de Tweede Kamer. Terwijl de 
ontwikkeling van de partijverhoudingen 
vermoedelijk een nieuwe fase ingaat.
Bij de discussie over de regeringsverklaring 
is gebleken dat de bewindslieden een open 
oog en oor hebben voor de gecompliceerd
heid van hun positie. Er is geen onverzet
telijke houding gedemonstreerd en geen 
,,sterke mannen-mentaliteit” . Er was

ruimte gereserveerd om - gehoord de par
lementaire discussie - de inhoud van het 
beleid nader in te vullen.

In dit opzicht lijkt het kabinet-Van Agt een 
andere methodiek te gaan volgen dan het 
kabinet-Den Uyl. De voorgeschiedenis van 
het kabinet-Den Uyl (Keerpunt!) bracht 
met zich mee dat vooral de linkse 
achterban een visionair beleid verwachtte.

Dit kabinet werd gekenmerkt door het feit 
dat de ministers van PydA-D’66 en PPR - in 
vergelijking met de verhoudingen in het 
parlement - over een relatief sterke meer
derheid beschikten. Deze elementen 
vormden naar mijn mening ook de achter
grond van het verschijnsel dat vooral bij 
links de neiging bestond discussies in het 
kabinet met christen-democratische col
lega’s in de publiciteit uit te vechten. Ook in 
de recente formatiefase met PvdA-D’66 en 
CDA kwam dit veelvuldig voor.

Ter linkerzijde wordt deze methode gepre
zen als openbaarheid van beleid. Het 
nadeel hiervan was echter dat het voor de 
Kamerfrakties waarop het kabinet steunde 
uiterst moeilijk was de soms moeizaam in 
het kabinet bereikte compromissen nog 
enigszins bij te stellen.

Het kabinet-Van Agt heeft tot nu toe 
minder spectaculair aan de weg getimmerd,

zowel bij de regeringsverklaring als tijdens 
de periode van formatie. Is dit nu een 
gebrek aan openheid, zoals Den Uyl stelde? 
Van Agt c.s. hebben beklemtoond dat zij de 
nadruk willen leggen op de dialoog met het 
parlement. Zoals gezegd lijkt dit kabinet 
haar beleid eerst scherpe contouren te 
willen geven in de gedachtenwisseling met 
de Kamers.

Dit betekent dat de beleidsvoorbereiding 
minder spectaculair zal zijn met mogelijk 
minder openbare discussies tussen de be
windslieden. Daar tegenover staat echter 
dat de discussies in het parlement meer be
leidsvormend kunnen werken dan tijdens 
het kabinet-Den Uyl. In de praktijk hoeft 
dit volstrekt niet tot minder openbaarheid 
van beleid te leiden dan de PvdA thans 
vreest.

In die dialoog met het parlement verdient 
het kabinet-Van Agt de kritische be
geleiding en loyale steun van het CDA. Kri
tisch, in die zin, dat de christen
democratische fraktie het beleid van dit 
kabinet voortdurend aan haar program 
dient te toetsen en waar nieuwe problemen 
opdoemen een eigentijdse beleidsvisie 
dient te ontwikkelen om 'die toetsing 
gestalte te geven. Constructief, waar het 
kabinetsbeleid de toets der kritiek kan 
doorstaan.

H. van Spanning.
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Almelo een dilemma
door Hans Guaitherie van Weezel; lid van de Tweede Kamer voor het CDA

Nog maar nauwelijks bekomen van vier 
dagen regeringsverklaring wordt het kabi- 
net-Van Agt meteen al geconfronteerd met 
een heet politiek hangijzer, waarover het 
laatste woord nog lang niet gezegd of ge
schreven zal zijn.
Inzet van deze ereerste confrontatie - deze 
week donderdag - tussen de regering en de 
volksvertegenwoordiging zal de uit
breiding c.q. het bestaan van de Ultra Cen- 
trifugefabriek in Almelo zijn.
De nieuwe regering besloot namelijk op 
voorspraak van de nieuwe minister van 
buitenlandse zaken, Van der Klaauw, de 
ruim een jaar durende inspannende pogin
gen van zijn Toorganger om stringente 
voorwaarden te verbinden aan de levering 
van verrijkt uranium aan Brazilië, in enkele 
weken tijd af te ronden. De thans bereikte 
voorwaarden die een aantal afspraken voor 
veiligheidsgaranties inbonden, worden 
echter door bepaalde politici waaronder de 
heer Van der Stoel als niet geheel 
voldoende ervaren.

BRAZILIAANSE TOEZEGGINGEN
Zoals het er nu naar uitziet heeft de nieuwe 
minister, in tijdnood geraakt, - er werd een 
fatale teimijn van 1 januari jongstleden ge 
noemd - genoegen genomen met een Brazi
liaanse toezegging voor een ad hoe regime 
in plaat van een gedetailleerde uitwerking 
op het gebied van veiligheidsgaranties, die 
nodig zijn omdat Brazilië tot nu toe het 
internationale verdrag tegen de versprei
ding van atoomwapens niet heeft getekend. 
Dit laatste betekent dat juist gezien de strijd 
tegen de verspreiding van kernwapens ook

voor velen, die op zichzelf geen principiële 
bezwaren hebben tegen kernenergie, de 
levering onder de huidige voorwaarden 
vragen oproept.
Eén hiervan is of de regering, die in 1981 in 
Brazilië aan het bewind zal zijn, wanneer 
een universele regeling van het Atoombu
reau lAEA tegen die tijd niet klaar mocht 
zijn, aan een ad hoe regeling zal willen 
blijven meewerken.
De vraag of Brazilië een potentieel 
schatrijk maar thans straatarm land nu 
werkelijk wel behoefte heeft aan een per- 
perdure energieaanwending, dit te meer 
daar dit land over een machtig waterpoten- 
tieel beschikt, lijkt achterhaald. Het was 
immers het kabinet Den Uyl dat de 
beslissing nam met de Brazilianen te gaan 
onderhandelen.

TWEESTRIJD
Tweestrijd derhalve vooral bij hen, die het 
inzicht hebben gekregen dat hoewel men 
tal van zaken bij kan sturen bepaalde ont
wikkelingen waaronder nucleaire tech
nologie nu eenmaal niet te stuiten zijn, 
omdat zij behalve door een zeker automa
tisme tevens door impulsen van buitenaf 
bepaald worden. De kwestie Almelo lijkt 
dit nauwkeurig op overduidelijke wijze te 
illustreren. Zo loopt het verdrag van 
Almelo over de samenwerking tussen Ne
derland, West-Duitsland en het 
Verenigingd Koninkrijk dat zijn beslag 
vindt in de Ultra Centrifugefabriek in ge
noemde plaats, in 1981 af. Hierna is ieder 
van de drie partners derhalve vrij om te 
doen en te laten wat hij zelf goeddunkt. 
Dit betekent, dat mocht de levering aan

Brazilië niet doorgaan en de fabriek niet 
uitgebreid worden, met name West- 
Duitsland desgewenst op eigen 
grondgebied en theoretisch even over de 
grens bij Almelo, een eigen Ultra 
Centrifuge-projeef in beheer zou kunnen , 
nemen. Voor een dergelijke nucleaire „Al- 
leingang” kan men terecht zekere beden
kingen koesteren.

Vooral voor de Engelsen zou dit een reden 
zijn de „troika” tot het uiterste voor een 
.uiteenvallen te willen behoeden, omdat 
door een opzegging van het verdrag de vin
ger in andermans nucleaire pap en met 
name op het gebied van de veiligheids
garanties verspeeld zou kunnen worden. 
Afgezien van niet te verwaarlozen 
kwesties als werkgelegenheid, verlies van 
geld en technische ,,know how” zijn het 
juist deze elementen, die ons doen beseffen 
hoe smal de marges binnen de be
leidsruimte in deze eigenlijk wel zijn. De 
vraag blijft evenwel of het vorige kabinet, 
indien het na de formatie geprolongeerd 
zou zijn, onder druk van de andere 
Urenco-partners en met name West- 
Duitsland, niet eveneens gedwongen zou 
zijn geweest een regeling te treffen, die op 
dezelfde bezwaren gestoten zou zijn. Es
sentie van het debat zal zijn dat over het 
beheer over en de opslag van het bij de 
produktie van kernenergie vrijkomende 
plutonium - dat voor de aanmaak van 
kernwapens aangewend kan worden - in 
ieder geval geen misverstanden zullen be
staan.

Binnenhof Hans Gualthérie van Weezel.

Reisindrukken uit Saoedl-Arabië
door: mr. H. K. J. Beernink, oud-minister

Drs. B. J. Udink, mijn collega in het 
kabinet-De Jong en sedert kort voorzitter 
van de raad van bestuur van de OGEM, 
heeft onlangs met enige van zijn medewer
kers een bezoek gebracht aan Saoedi- 
Arabië.
Het doel van dit bezoek was drieledig. In de 
eerste plaats het bijwonen van de opening 
van de door de OGEM gebouwde medische 
hogeschool in Djedda, in de tweede plaats 
het in ogenschouw nemen van in gang 
zijnde werken van de OGEM in Riaad, 
Djedda en Damman en in de derde plaats 
het voeren van besprekingen met Ara
bische autoriteiten over de bouw van een 
universiteitsstad nabij de hoofdstad Riaad. 
Er was nog één plaats in het vliegtuig over 
en ik kreeg de vriendelijke uitnodiging 
deze plaats te bezetten.
Ik greep deze invitatie met beide handen 
aan; als A.O.W.-er krijg je niet elke dag 
zo’n buitenkansje.

Voorzien van een visum en inentingen 
tegen cholera, typhus en pokken ver
trokken we omstreeks 12 uur van Zes- 
tienhoven. Na een stop respectievelijk in 
Frankfurt, Athene en Luxor (hier duurde 
het oponüioud zeer lang, omdat de man, 
die de sleutel van de tank had, op zich liet 
wachten) kwamen we om 12 uur ’s nachts 
(2 uur plaatselijke tijd) in Riaad aan.
Riaad is de hoofdstad van het Koninkrijk 
Saoedi-Arabië. De stad telt ruim 600.000 
inwoners en dit aantal zal nog wel groter 
worden, want er wordt zeer veel gebouwd. 
Nieuwe stadswijken verrijzen op plekken, 
waar vroeger woestijngrond was. Steeds 
meer Bedoeïenen verlaten de woestijn om 
zich in de steden te vestigen. 
Saoedi-Arabië is meer dan 50 maal zo groot 
als Nederland, maar heeft slechts ongeveer 
de helft van het aantal inwoners van ons 
land.
Het hotel in Riaad was prima. Na genoten 
nachtrust werd een bezoek gebracht aan 
enige kantoren, aan een oase en aan een in 
aanbouw zijnd stadion, dat ook al weer 
door de OGEM wordt gebouwd. De tem
peratuur in Riaad, dat wat hoger ligt'dan 
Djedda en Damman, was behaaglijk, maar 
het was dan ook winter.
Interessant was het bezichtigen van de 
souk, de marktwijk van Riaad. Hier ziet 
men het Arabische leven, zoals het reeds 
eeuwen geleefd wordt. Tegen zondergang 
knielen de Saoedi’s op hun bidmatje

richting Mekka om de voorgeschreven ge
beden op te zeggen. Religieuze politie let er 
op dat dit ook werkelijk gebeurt. De 
Saoedi’s zijn Wahabieten met een sterk pu
riteinse inslag. Zij houden streng vast aan 
de voorschriften van de Koran en ook hun 
rechtspraak is aan de Koran ontleend. De 
straffen zijn niet mals, maar de rechters 
zijn, naar men mij verzekerde, rechtvaar
dig. Zending en missie zijn in Saoedi- 
Arabië niet toegelaten. Dit zal op de duur 
wel veranderen, want het land is niet meer 
de primitieve geïsoleerde gemeenschap 
van eeuwen her, maar, dit vanwege de olie, 
een rijk land, dat veel Westerse invloeden 
heeft ondergaan en ongetwijfeld nog zal 
ondergaan.
Er is geen parlement, maar dat zal er op de 
duur toch wel komen; alcohol en sexblaad- 
jes zijn verboden, maar voor hoe lang nog? 
De sluiers van de vrouwen zijn nu nog in 
zwang, maar ook dit zal, net als in andere 
Arabische landen, toch eenmaal verande
ren. Ook de aanwezigheid van Koreanen 
en Pakistani’s, die veel in de bouw 
werkzaam zijn, zal van invloed op de sa
menleving zijn, evenals trouwens de komst 
van vluchtelingen uit het communistische 
Zuid-Yemen. Deze laatsten zijn weliswaar 
moslims, maar houden zich veel minder 
aan de voorschriften van de Koran.

GOEDE ZAAK
De volgende dag zijn we naar Djedda ge
vlogen, waar ook weer enige bouwwerken 
werden bezichtigd. Djedda zal weldra een 
miljoen inwoners hebben. Een bezoek bij 
de ambassadeur, dr. Van Loon, leerde ons, 
dat er op het ogenblik ongeveer 2500 Ne
derlanders in Saoedi-Arabië werkzaam 
zijn. Dit zullen er in de toekomst ongetwij
feld meer worden.
Naar mijn persoonlijke overtuiging zou het 
een goede zaak zijn wanneer onze nieuwe 
minister van buitenlandse zaken eens een 
bezoek aan Saoedi-Arabië bracht. Niet al
leen de OGEM, maar ook andere Neder
landse firma’s verrichten hier voor 
miljarden guldens aan werk.
Over het hotel in Djedda kan ik niet roe
men. Het duurde minstens een half uur 
voor ik sleutels van mijn kamer kreeg, de 
televisie deed het niet en de ijskast bevatte 
geen enkel drankje. Ondanks dat heb ik 
prima geslapen.
De daaropvolgende dag hebben we een ge
deelte van de stad bezichtigd. Ook hier

wordt ontzettend veel gebouwd. Wij, Ne
derlanders, vinden deze bouw in het alge
meen niet mooi, maar de Saoedi’s - en zij 
moeten er tenslotte in leven - hebben zo 
hun eigen opvattingen.
Het verkeer in Djedda is ontzettend druk. 
De benzine is goedkoop en op de aankoop 
van auto’s staat in dit land praktisch geen 
belasting. Wat de belasting betreft is 
Saoedj-Arabië trouwens een oase in de 
woestijn.

DORRE VLAKTEN
In de namiddag zijn we over uitgestrekte, 
dorre woestijnvlakten en gebergten, waar 
geen enkel teken van leven te bespeuren 
valt, naar Damman, gelegen aan de Perzi
sche Golf, gevlogen. Ik dacht onwillekeurig 
aan Gezang 111 (oude bundel): „De dorre 
vlakte der woestijnen zal zich verblijden 
eindeloos; de zandzee zal herschapen 
schijnen, want bloeien zal zij als een roos”. 
Zal het met onze moderne techniek op de 
lange duur mogelijk zijn de verschrik
kingen van de woestijn te bedwingen?
Wie in Damman een nieuwe stadswijk van 
1800 flatwoningen in de woestijn ziet ver
rijzen, zal nog wel eens aan Gezang 111 
denken en zich tevens afvragen, waarom 
dit gezang uit het Liedboek voor de Kerken 
is weggelaten. Bij deze bouw door de 
OGEM zijn 500 Nederlanders betrokken 
en een nog groter aantal Koreanen. Zij zijn 
ondergebracht in kampementen, die een 
keurige indruk maken. De verdiensten van 
de werknemers zijn goed en er is een be
hoorlijke verlofregeling. Zij moeten 
alcohol en bioscopen ontberen, maar daar 
staan verschillende voordelen tegenover. 
Het slapen in een van de kampementen 
beviel goed. ’s Middags bood de ondermi
nister van volkshuisvesting ons een lunch 
aan in een modem hotel in Al Khobar, een 
nieuwe stad ten zuiden van Damman. 
Daarna vlogen we-, naar Djedda, om de 
opening van de medische hogeschool mee 
te maken.
We hebben deze plechtigheid helaas 
rnoeten missen.
Vanwege hevige zandstormen was het 
vliegveld van Djedda niet bereikbaar, 
zodat we via Luxor en Saloniki maar zijn 
doorgevlogen naar Rotterdam, waar we ’s 
nachts aankwamen.
Vele ervaringen rijker!

Beernink.
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CDA-fractievoorzitter Aantjes;

PvdA liet geen andere keus
De uitslag van de Tweede- 
Kamerverkiezingen op 25 mei vorig 
jaar gaf geen aanleiding om om te 
zien naar een andere regeringscom- 
binatie dan die van vóór de verkie
zingen. Aldus heeft de voorzitter 
van de CDA-fractie in de Tweede 
Kamer, mr. W. Aantjes, vorige week 
gezegd tijdens het kamerdebat over 
de regeringsverklaring.
In het vorige nummer van „de Ne
derlander” (van vrijdag 20 januari) 
kon nu reeds melding gemaakt wor
den van enkele passages uit de rede 
van mr. Aantjes. Hieronder volgen 
nog een aantal beschouwingen.

Dat een coalitie-PvdA, CDA en D’66 zelfs 
nadat met veel vallen en opstaan een re
geerakkoord was bereikt, nog moest stran
den, laat een gevoel van bitterheid achter. 
De hoofdoorzaken daarvoor liggen naar 
Aantjes mening, in de zogenaamde meer- 
derheidsstrategie van de PvdA en het 
weren van Van Agt van Justitie.
Nu steeds meer de suggestie wordt gewekt 
dat het CDA en met name Van Agt de 
combinatie met de PvdA nooit echt hebben 
gewild memoreerde Aantjes ter illustratie 
de gang van zaken in de allerlaatste fase in 
de formatie-Den Uyl. Daarbij werd door 
Van Agt een voorstel gedaan voor een ka
binet, waarin van de PvdA zitting zouden 
hebben Den Uyl als minister-president. 
Van der Stoel op Buitenlandse Zaken, 
Duisenberg op Financiën, Van Kemenade 
op Onderwijs, Schaefer op Volkshuis
vesting, Meijer op CRM, Pronk op Ontwik
kelingssamenwerking en van het CDA: 
Van Agt op Justitie, mevr. Gadeniers op 
Volksgezondheid, Kruisinga op Defensie, 
Van der Steen op Landbouw, Aantjes op 
Binnenlandse Zaken, Lubbers op Economi
sche Zaken, Boersma op Sociale Zaken.

Daarmee was aan alle wensen en alle be
zwaren van de PvdA voldaan. De enige 
prijs ervoor was dat Van Agt daarbij zou 
terugkeren op zijn oude post van minister 
van justitie, hetgeen in een eerder stadium 
van de formatie door de PvdA al een keer 
was aanvaard.

Als de PvdA dat voorstel van Van Agt in de 
allerlaatste fase van de formatie-Den Uyl 
had aanvaard, dan had hier nu niet het ka
binet Van Agt maar het tweede kabinet 
Den Uyl gezeten.'Wel, als de zaken je bij de 
handen worden afgebroken, aldus Aantjes, 
dan resteert niet anders dan om te zien naar 
andere mogelijkheden. Niet het CDA heeft 
een andere keus gemaakt, zoals ons nu 
wordt verweten. De PvdA heeft ons geen 
andere keus meer gelaten, zoniet ons er toe 
geforceerd door bij elke moeilijkheid uit
dagend te roepen; ga het maar met de W D  
proberen. Welnu, dat is gebeurd, en met 
succes.

GEHELE FRACTIE
Het resultaat is, voor wat het programma
tisch akkoord betreft vanuit de CDAt 
fractie niet door allen op dezelfde wijze 
ontvangen. Maar dit laat onverlet ieders 
wens dat het kabinet door zijn beleid in 
toenemende mate de steun van de hele 
fractie zal weten te winnen. Wat zijn eigen 
positie binnen de plaatsbepaling van de 
CDA-fractie betreft, zei Aantjes er nimmer 
twijfel over te hebben laten bestaan dat hij 
voor zichzelf slechts de keus ziet zich in te 
zetten binnen het verband van de groepe
ring, waarvoor hij principeel heeft 
gekozen, of de politiek verlaten. De grens 
ligt niet daar waar ik verliezen lijd. Een 
politicus moet de moed hebben te 
verliezen, het karakter om zijn standpunt 
af te stemmen op zijn overtuiging en nief op 
de vermoedelijke uitkomst en de 
veerkracht als het anders loopt dan hij ge
wenst had, een nieuwe, mits oirbare en 
eerbare weg te gaan.
De kwetsbaren in de samenleving zijn niet 
alleen de economisch zwakkeren. Terecht 
noemt de regeringsverklaring naast - de 
werklozen ook categoriën als gehandicap
ten, bejaarden, buitenlandse werknemers, 
culturele minderheidsgroepen, drug- en al
coholverslaafden, bedreigden door ver
keersonveiligheid. Ook de rechtsstaat is

een fundamenteel middel ter bescherming 
van de zwakken.
Ontwikkelingssamenwerking dient onder
werp van regeringszorg nummer één te zijn 
en te blijven. Niet om de armen der wereld 
(die wij immers altijd bij ons hebben), gun
sten te bewijzen, maar recht te doen. Dit 
beleid moet worden voortgezet. Wij zijn 
verheugd, dat minister De Koning dit met 
zoveel woorden heeft gezegd. Gezien zijn 
Europese instelling en ervaring neem ik aan 
dat hij zorgvuldig erop zal toezien dat Ne
derland in EEG-verband onafgebroken een 
voortrekkersfunctie zal vervullen”.

MENSENRECHTEN
Over de mensenrechten stelde Aantjes dat 
een beleidsstuk hierover gewenst is en dat 
hierin moet worden ingegaan op de resulta
ten van de zgn. toetsingsconferentie van 
Belgrado. Over dit onderwerp zei Aantjes 
onder meer: ,,Naast Chili wil ik ook 
noemen Rhodesië en de positie van de 
Joden in Rusland. Speciaal wil ik ook ver
melden de voornaamste schrijvers van 
Charta ’77. Zou de regering het beroep 
vanuit het Nederlandse parlement aan de 
Tsjechoslowaakse regering tot hun 
vrijlating willen overbrengen? Op grond 
van eerdere parlementaire kontakten 
weten wij dat dit niet zonder zin behoeft te 
zijn.

Een land dat met het oog op de naleving 
Van de mensenrechten onze bijzondere 
aandacht verdient, is Zuid-Afrika. Niet 
omdat wij het miskennen dezer rechten in 
andere landen niet zouden opmerken of 
minder ernstig nemen, - ik noemde al 
enkele andere voorbeelden - maar omdat 
het huidige bewind in Zuid-Afrika histo
risch, cultureel, religieus en politiek zich 
gaarne als een met West-Europa en in het 
bijzonder met Nederland verwante en ver
bonden natie beschouwt en presenteert.

Bijzonder betrokken gevoelt ons volk zich 
ook bij de situatie in het Midden-Oosten en 
het lot van Israël. Ook de minister
president heeft daar bij herhaling blijk van 
gegeven. Hoewel de directe invloed van 
Nederland daarop zeer gering is, heb ik een 
passage daarover toch pijnlijk in de rege
ringsverklaring gemist. Na het moedige en 
baanbrekende initiatief van Sadat om naar 
Israël te reizen, dat nieuwe en grote ver
wachtingen heeft gewekt, zijn de ogen der 
wereld nu vooral op Israël gericht” .

DEFENSIE
Over het onderwerp van de defensie zei 
Aantjes het volgende: „Ook in NAVO- 
verband zal alles erop gericht moeten zijn 
de beweging van de zich welhaast automa
tisch voortzettende bewapeningswedloop 
om te buigen. Voor zwakte in de con
ventionele bewapening mag geen kom- 
pensatie worden gezocht in een verfijning 
van het nucleaire wapentuig. Nederland is 
betrokken bij de voorbereiding van de spe
ciale zitting van de Verenigde Naties over 
de ontwapening. Wij vragen van het 
kabinet een creatief beleid om de wellicht 
geringe mogelijkheden die ons land heeft 
op het terrein van de wapenbeheersing ten 
volle te benutten. Onze fraktie bereidt een 
diepgaande bezinning op korte termijn op 
het vraagstuk van de neutronenbom voor. 
Van de regering mag tenminste hetzelfde 
worden verlangd” .

FINANCIEEL-ECONOMISCH BELEID
Uitgebreid ging de CDA-fractie voorzitter 
in op het punt van het financieel- 
economisch beleid. Hij zei hierover onder 
meer: „Bij de waardering van de
financieel-sociaal-economische situatie 
moet worden vastgesteld dat onze samen
leving wordt gekenmerkt door een bij
zonder hoog welvaartsniveau.

Hoewel wij de vermenselijking van eco
nomie en bedrijven voorop stellen, komt 
dit niet in mindering op de noodzaak het 
tempo van verdere geldontwaarding te 
drukken en de werkloosheid te bestrijden.

De inflatiebestrijding heeft de laatste jaren 
aan kracht gewonnen en het tempo is bij de 
overgang naar dit kabinet terug naar 
minder dan 5,5 procent. Niettemin is er alle 
reden dit cijfer verder te drukken want het 
gaat bij inflatiebestrijding zeker niet alleen

om de economische betekenis voor de 
bedrijven en de werkgelegenheid, maar het 
gaat ook en evenzeer om de koopkracht 
van de kleine man en de bescheiden beurs, 
zeker voor degenen die niet of niet volledig 
van de indexatie-mechanismen profiteren. 
Tenslotte trekt ook de overheid zelf voor 
haar uitgavenpakket profijt van vermin
derde inflatie.
Niet in de laatste plaats is er bij de arbeids
kosten het gebied van de sociale premies. 
De politieke invalshoek bij de beheersing 
van de kosten van het sociale voorzienin- 
genkomplex mag zeker niet zijn de ver
mindering van de sociale voorzieningen 
maar juist het in stand houden ervan.

De regering volstaat in de regeringsverkla
ring met de uitspraak dat zij er geen enkele 
twijfel over wil laten bestaan dat de laagste 
inkomens zullen worden ontzien en dat 
met name de sociale minima niet zullen 
worden aangetast. Gezien de discussie die 
er heeft plaats • gehad over de vraag in 
hoeverre er nu wel of niet sprake zal zijn 
van ontkoppeling en wat de koppeling nu 
wel of niet inhoudt, meen ik dat dit wel een 
uiterst summiere verklaring is” .

De faktor arbeid kwam in de bijdrage van 
mr. W. Aantjes eveneens vrij uitgebreid 
aan bod, getuige o.m. de volgende citaten: 
„In de regeringsverklaring wordt erop ge
wezen dathetgetal van 200.000 werklozen 
niet zuiver weergeeft het tekort aan ar
beidsplaatsen. Deze stelling is juist. Zij 
dient echter ook doorgetrokken te worden 
naar het op extra werkgelegenheid gerichte 
regionale beleid. Sommige landsdelen ken
nen verhoudingsgewijs zeer veel in- 
aktieven hetgeen tot grote sociale spannin
gen leidt. Regionaal beleid zal juist ten gun
ste van die regio’s die onvoldoende delen in 
werkgelegenheid en welvaart gevoerd 
moeten worden.

De situatie in onze economie en het voor
uitzicht op een blijvende kwetsbaarheid 
dwingen tot een bundeling van krachten en 
verantwoordelijkheden, met name in het 
samenspel tussen overheid en bedrijfs
leven.

De vraag in hoeverre de factor arbeid 
daadwerkelijke verantwoordelijkheid kan 
en wil dragen voor het ondernemingsge- 
beuren kan aleen worden beantwoord door 
de tegenvraag in hoeverre de bereidheid 
tot verdergaande democratisering en her
vorming van en in ondernemingen aan
wezig is. Deze vraag is daarom zo actueel 
omdat het delen in offers, dat nu in de on
dernemingen wordt gevraagd, in dat zelfde 
bedrijfsleven verplicht tot delen in de ver
antwoordelijkheid. Grote belangstelling 
verdient daarbij de discussie met 
betrekking tot de arbeidsplaatsenovereen
komsten.

Naar onze mening liggen hier positieve 
mogelijkheden. Hoewel deze discussie de 
overheid niet in directe zin regardeert, is zij 
wel van belang met het oog op het overleg 
met de sociale partners in het bedrijfsleven.

Zowel principieel uit een oogpunt van ge
deelde verantwoordelijkheid in het 
bedrijfsleven als vanwege de mo- 
gelijldieden voor het overleg tussen over
heid en bedrijfsleven verdient de zaak van 
de arbeidsplaatsenovereenkomsten door 
de overheid met grote en positieve belang
stelling te worden benaderd” .

CRITISCHE HOUDING TEN OPZICHTE 
VAN SAMENLEVING

Aan de uitgangspunten van een christen
democratische politiek is inherent een criti- 
sche instelling tegenover de bestaande sa
menleving, de gevestigde orde, ook de be
staande economische orde volgens mr. 
Aantjes. Hij zei hierover: „De organisatie 
van onze produktie en distributie, het eco
nomisch leven inclusief onze consumptie, 
moeten in onze samenleving mede 
dienstbaar worden gemaakt aan het over
winnen van de belangrijkste problemen 
van deze tijd en niet overgelaten worden 
aan min of meer autonome tendenties, die 
zich ingevolge een eigen, binnen onze 
maatschappij-structuur besloten wet
matigheid geldende maken, een wetmatig
heid waarin honger en armoede van men

sen, bedreiging van de schepping en uitput
ting van grondstoffen, ondergeschikt is aan 
de koopkracht gedikteerde vraag- en aan- 
bodsverhoudingen. Op basis hiervan dient 
te worden gestreefd naar een meer genor
meerde economische orde in een maat
schappij die zich verantwoordelijk weet.

Een snelle totstandkoming van de zgn. her
vormingsvoorstellen wordt door ons zeer 
bepleit. Met inachtneming van onze eigen 
visie achten wij de spoedige totstand
koming van VAD, WIR, een herziening van 
de Wet op de Ondernemingsraden en een 
nieuwe regeling van de raad van commissa
rissen wezenlijk voor het regeringsbeleid.

In de regeringsverklaring wordt geen in
gangsdatum voor de vermogensaanwasde- 
ling genoemd maar ik neem aan dat het 
daarover in het regeerakkoord overeenge- 
komene onverminderd van kracht blijft.

Het denken in selectieve richtinggevende 
groei, heeft verschillende stadia doorge
maakt. Een klein aantal jaren geleden stond 
de gedachte centraal dat minder groei beter 
was voor het welzijn. In de nota Selectieve 
Groei wordt aangegeven dat gerichte groei 
de voorkeur verdient, waarbij als instru
menten werden aanbevolen naast gebods- 
en verbodswetgeving en subsidies en hef
fingen vooral goede programmering, voor
lichting en optimale inzet van nieuwe tech
nieken. De eerste indruk is thans dat de 
selectieve groei-aanpak zelf werkgelegen- 
heidscheppend kan zijn. Op deze wijze kan 
de meer gerichte economische groei een 
wezenlijk aspekt gaan uitmaken van een 
nieuwe levensstijl, waarbij het rentmees
terschap over de schepping niet in de ver
drukking behoeft te komen, maar waarbij 
mens en aarde niet ten koste van elkaar 
maar samen met elliaar kuimen worden ge
diend.”

WELZIJN EN ONDERWIJS
Over het welzijns- en onderwijsbeleid zei 
Aanijes o.m. het volgende: „Het heeft ons 
verheugd dat het welzijnsbeleid in het re- 
geerbeleid zo centraal wordt gesteld. Juist 
in deze tijd van grote werkloosheid en toe
nemende vrije tijd is het van groot belang 
dat voorzieningen worden getroffen en in 
stand gehouden die de burgers behulpzaam 
kunnen zijn bij het zoeken naar een leefsi- 
tiuatie waarin zij zich individueel en in 
groepsverband wel kunnen bevinden.

Natuurlijk zal ook in het welzijnsveld niet 
voorbijgegaan kunnen worden aan de bè- 
zinningen op uitgaven en groei van voor
zieningen. De W D  heeft in de afgelopen 
jaren vaak de indruk gewekt alsof zij de 
beschermster van het bijzonder onderwijs 
bij uitstek was. Welnu, wij zullen zien. De 
geschiedenis van het liberalisme en het bij
zonder onderwijs gaat verder terug dan tot 
1973. Met instemming hebben wij kennis 
genomen van de toezegging over het op te 
steUen aktieplan. De nood bij de scholen
bouw is dermate urgent, dat wij gaarne 
zouden vernemen welke plannen de rege- 

■ring op korte termijn heeft. De passage in 
de regeringsverklaring over de gezond
heidszorg is wel erg mager en vaag uitge
vallen. Wanneer de regering zegt dat zij 
een beroep zal doen op de medewerking en 
vindingrijkheid van alle werkers in de ge
zondheidszorg met het oog op een zo 
doelmatig mogelijke aanwending van de 
beschikbare middelen, dan mag toch 
worden verwacht dat de regering eerst zelf 
haar mening zal geven.

Wat betreft de vernieuwing van de abor
tuswetgeving volstaan wij in dit stadium 
met er nog eens op te wijzen van hoe groot 
belang het is dat de regering zelf met een 
wetsontwerp komt. Gezien de reeds jaren
lang bestaande behoefte aan deze wet
geving is het eenvoudig een eerste taak van 
de regering om zelf met een zodanig wets
ontwerp te komen, nog afgezien van de 
politieke komplikaties en risico’s indien zij 
daarin niet binnen de gestelde termijn zou 
slagen” .

Tot zover de bijdrage van de CDA- 
fractievoorzitter Aantjes in zijn bijdrage in 
het debat over de regeringsverklaring.

H.L.
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Hoofdlijnen van komend regeringsbeleid
In „de Nederlander” van vorige week 
vrijdag 20 januari is reeds aandacht 
besteed aan de regeringsverklaring, 
welke premier Van Agt vorige 
maandag in de Tweede Kamer 
aflegde. In het kort werd aangegeven, 
in welk teken het komend 
regeringsbeleid zal staan.
Hieronder volgen nog enkele 
belangrijke passages uit de 
regeringsverklaring, welke aanleiding 
was voöf een drie dagen durend debat 
in de Tweede Kamer.

Onderwijs
Het kabinet beschouwt de zorg voor 
vorming, onderwijs en wetenschappen als 
een hoeksteen van zijn beleid. Daarbij 
baseert het zich op de volgende 
uitgangspunten.
In de eerste plaats zal de eigen aard van het 
openbaar en van het bijzonder onderwijs 
worden gewaarborgd.
In de tweede plaats kent het kabinet^rote 
betekenis toe aan ontwikkelingen in het 
onderwijsveld zelf. Het besef, dat het in 
stand houden van goed onderwijs, het 
aanbrengen van verbeteringen en het 
werken aan vernieuwingen, staan of vallen 
met de inzet van de onderwijsgevenden. 
Als derde uitgangspunt geldt, dat bij de 
toedeling der middelen scherp zal worden 
gelet op het doelmatig gebruik ervan.
Het vierde uitgangspunt is dat, waar 
mogelijk, de inspraak van betrokkenen bij 
het'onderwijs wordt gestimuleerd.
Het kabinet zal zich in hét bijzonder 
inspannen voor groepen in 
achterstandsituaties, zoals de werklozen, 
gehandicapten en bejaarden die in 
behoeftige omstandigheden verkeren, 
buitenlandse werknemers en culturele 
minderheden.

In het welzijnsbeleid zullen decentralisatie 
en herverdeling van overheidstaken worden 
doorgezet. Met het oog daarop hecht het 
kabinet grote waarde aan de 
totstandkoming van een kadenvet voor het 
specifieke welzijn.
Met inachtneming van waarborgen voor 
doelmatigheid, kwaliteit en democratisering 
van dit werk, zal het particulier initiatief in de 
zin van zelfwerkzaamheden en eigen 
verantwoordelijkheid worden ondersteund. 
.Op het wetsontwerp tot wijziging van de 
Omroepwet dat bij de Tweede Kamer 
aanhangig is, zal spoedig een nota van 
wijzigingen worden ingediend.
Van de twee zgn. ontkoppelingen zal alleen 
de ontkoppeling van lidmaatschap en 
betaling van omroepbijdrage worden 
voorgesteld. Het kabinet zal zich nader 
beraden over wettelijke maatregelen tot 
behoud van de onafhankelijkheid en de 
redaktionele verscheidenheid van 
persorganen.

Volksgezondheid
Voor een zo doelmatig, mogelijke 
aanwending van de beschikbare middelen 
zal een grote inzet van de werkers in de 
gezondheidszorg noodzakelijk zijn. Mede 
daarom hecht het kabinet veel waarde aan 
zorgvuldig overleg met alle betrokkenen; 
het zal daarbij een beroep doen op hun 
medewerking en vindingrijkheid.
Bij de noodzakelijke uitbreiding van de 
voorzieningen ten behoeve van verslaafden 
aan dtiigs en alcohol zal nadruk worden 
gelegd op een programma van 
gecoördineerde hulpverlening.
De warenwet zal worden herzien, mede uit 
een oogpunt van voorlichting aan de 
consument met het oog op de 
volksgezondheid, de veiligheid en de 
milieu-hygidne. In zijn consumentenbeleid 
zal het lótbinet de 
consumenten-organisaties graag 
betrekken.

Bij nog te nemen beslissingen met 
betrekking tot de Waddenzee en andere 
natuurgebieden blijft het behoud als 
onvervangbaar natuurgebied zowel 
uitgangspunt als einddoel.
In het westen van het land -  en zeker in de 
stadsgewesten -  tekent zich een tekort aan 
woonruimte af. Het kabinet zal met het oog 
daarop hot meerjarenprogramma voor de 
woningbouw 1978-1982 nader bezien. Een 
verdere decentralisatie van de bemoeiingen 
met de woningbouw is in overweging; 
studies daaromtrent zijn aangevangen.
De spoedige totstandkoming van een 
Huurprijzenwet Woonruimte wordt 
bevorderd. Een wetsontwerp, waarbij wordt 
voorgesteld de huunrerhoging in 1978,op 1 
juli te laten plaatsvinden, zal zo sjToedlg 
mogelijk worden ingediend.
Een belangrijk element van het 
kabinetsbeleid vormt de toetsing aan de 
hand van normen en uitgangspunten van 
beleid van aktiviteiten als die van industrie, 
bouw, verkeer en recreatie op hun gevolgen 
voor het milieu.
De Wet algemene bepalingen 
milieu-hygiënewetgeving zodanig aan te 
kaderwet. Het ligt in de bedoeling de 
milieu-hygiëne wetgeving zodanig aan te 
passen dat meer maatregelen kunnen 
worden getroffen ter verzekering van de 
veiligheid bulten het bedrijf.

Sociaal-economisch
beleid
De doelstelling om in de jaren 1980 
welvaart, welzijn en werkgelegenheid te 
verzekeren, zal een immense inspanning 
vergen. Voor nu houdt deze inspanning in: 
versterking van het economisch draagvlak 
en bevordering van economische groei.
Het kabinet wil hierbij onmiddellijk 
aantekenen dat deze groei zich meer langs 
selectieve lijnen moet voltrekken.
Voor een duurzaam economisch herstel 
zullen we ons voorshands op allerlei gebied 
beperkingen moeten opleggen, en ieder- 
naar zijn draagkracht.
De aanspraken van de collectieve en de 
particuliere sector op de groei van het 
nationale inkomen zullen op verantwoorde 
wijze moeten worden verdeeld.
Hoewel door een sterke vergroting van het 
financieringstekort en de indrukwekkende 
groei van de aardgasbaten de gevolgen 
voor de belasting- en premiedruk 
vooralsnog beperkt zijn gebleven, moest 
reeds in 1975 tot een ingrijpende 
beleidsombuiging worden besloten. Het 
verslechterde economische perspectief 
noopt tot een versterking van deze 
ombuiging. Voor verdere lastenverzwaring 
zijn dus slechts beperkte mogelijkheden 
aanwezig.
Gegeven de primaire doelstellingen van het 
beleid, te weten meer werk en minder 
inflatie, zal matiging in de 
inkomensontwikkeling hand in hand moeten 
gaan met beperking van de groei van de 
collectieve lasten. Zonder 
inkomensmatiging’zal de 
ombuigingsproblematlek vrijwel 
onoplosbaar worden; zonder beheersing 
van de groei van de collectieve lasten zal de 
inkomensmatiging te zeer leiden tot 
vermindering van koopkracht. Zowel van 
werkenden als van niet-werkenden zullen 
offers moeten worden gevraagd. .
De offers zullen meer moeten en kunnen 
worden gevraagd van de hogere 
inkomensgroepen dan van de lagere. De 
regering wil er geen enkele twijfel over laten 
bestaan dat de laatste inkomens zullen 
worden ontzien. Met name de sociale 
minima zullen niet worden aangetast.

Hogere inkomens
Over een extra bijdrage van de hogere 
inkomens zal overleg met het bedrijfsleven 
plaatsvinden. Het kabinet heeft besloten 
naast het wetsontwerp tot beheersing van

niet-c.a.o.-inkomens ook het wetsontwerp 
openbaarheid van inkomens over te nemen. 
Een voorontwerp voor een raamwet op de 
inkomensvorming zal worden gepubliceerd. 
Het kabinet neemt zich voor om uiterlijk 1 
april a.s. over de vermogensaanwasdeling 
een voorstel in te dienen. Het kabinet 
beschouwt deze wetsontwerpen als bakens 
op de weg naar rechtvaardiger 
inkomensverhoudingen.
In de fiscale sfeer zal het beleid voor de 
zelfstandige ondernemers worden 
afgestemd op de drie funkties die het 
ondernemersinkomen kent; consumptie, 
reservering en investering. Dat zal 
consequenties meebrengen voor de 
hantering van het fiscale winstbegrip. Het 
kabinet zal het onderzoek ndar de 
mogelijkheden tot bestrijding van 
belastingontduiking met kracht voortzetten. 
Verscherpte aandacht zal ook worden 
gegeven aan juridische constructies die in 
het leven worden geroepen met het 
oogmerk om, zonder in strijd te komen met 
de wet, de nakoming van fiscale 
verplichtingen té ontgaan, soms met 
gebruikmaking van de in internationaal 
kader bestaande mogelijkheden.
Het kabinet is van oordeel dat een spoedige 
totstandkoming van de Wet 
Investeringsrekening is geboden.
Daartoe zal zeer binnenkort de memorie 
van antwoord worden ulfgebracht. Het 
kabinet streeft ernaar de eerste fase yan 
deze wet reeds op 1 april in werking te doen 
treden.
Het arbeidsintensieve Midden- en 
Kleinbedrijf zal de nodige 
ontplooiingskansen moeten krijgen. Voorde 
zelfstandigen in het midden- en kleinbedrijf 
en in de land- en tuinbouw zal het beleid 
gericht zijn op het mogelijk maken van een 
inkomensontwikkeling die in beginsel 
gelijkwaardig is aan die van de werknemers. 
De regering zal nagaan of voor langdurig 
werklozen en jeugdwerklozen, b.v. in de 
sociaal-cultur^e sector, in het natuur- en 
landschapsbeheer en de monumentenzorg, 
zinvolle activiteiten en extra 
arbeidsplaatsen kunnen worden gevonden. 
Het arbeidsmarktbeleid zal worden 
geïntensiveerd. De mobiliteit van arbeid zal 
worden bevorderd, onder meer door een 
intensivering van beroepenvooriichting en 
van her-, om- en bijscholing, een betere 
toerusting der gewestelijke arbeidsbureaus, 
alsmede een betere coördinatie tussen de 
uitvoeringsorganen voor sociale zekerheid 
en arbeidsvoorzieningen.
Op langere termijn moet de aansluiting op 
de arbeidsmarkt vooral worden gevonden 
door een betere afstemming van het 
onderwijsbeleid en het arbeidsmarktbeleid.

Daarbij zal bijzondere aandacht worden 
gegeven aan het beroepsonderwijs.
Het kabinet is zich bewust van de 
aanzienlijke problemen die zich zullen 
voordoen bij de toekomstige 
energievoorziening, ook in ons land. 
Daarom zal allereerst het besparingsbeleid 
ten aanzien van alle verbrulkscategorieên, 
alsmede het beleid gericht op het zoveel 
mogelijk vertragen van het verbruik van 
onze gasvoorraden, worden 
geïntensiveerd. Daarnaast zal het 
onderzoek haar alternatieve 

. energiebronnen krachtig worden 
bevorderd.

Over de verwerking van het aandeel van 
kolen in de energievoorziening van ons land 
zal de Kamer binnen afzienbare tijd een 
nota bereiken. Beslissingen ter uitvoering 
van het beginselbesluit van 1974 tot bouw 
van een drietal kerncentrales zullen eerst 
worden genomen nadat voor het vraagstuk 
van de methode van berging van radioaktief 
afval een aanvaardbare oplossing Is 
gevonden. Ook moet een bevredigende 
oplossing worden gevonden voor de 
problematiek van de veiligheid van de 
kerncentrales.

Wetgeving en bestuur
Bij wetgeving en bestuurzullen eerbied vooi 
de individuele mens en behoud en 
ontwikkeling van de rechtsstaat leidende 
beginselen zijn. Verbetering van de 
rechtspositie van achtergestelden, 
zwakken en afhankelijken zal daarbij 
bijzondere aandacht hebben.

De zorg vOor de veiligheid van de burger 
rekent de Regering tot haar eerste taken. Bij 
de bestrijding van de voortdurend 
toenemende criminaliteit -  ook in de vorm 
van zeer ernstige misdrijven -  is 
doortastendheid geboden. Uitbreiding en 
versterking van de politie is nodig.

Het kabinet gaat ervan uit voor 1 januari 
1978 erin te slagen een wetsontwerp ter 
zake van abortus gereed te hebben voor 
indiening. Het besef van de noodzaak tot 
herziening van de huidige wet noopt tot een 
uiterste inspanning om te geraken tot een 
regeling die in brede kring aanvaardbaar is. 
Dit betekent anderzijds, dat geen van de 
geestelijke stromingen in ons volk haar 
benadering onverkort in de te ontwerpen 
regeling zal kunnen terugvinden.

De spoedige totstandkoming van een 
wijziging van de onteigeningswet en van het 
bij de Tweede Kamer aanhangige 
wetsontwerp van gemeenten is gewenst. 
Het openbaar bestuur van ons land dient 
naar onze mening democratisch, 
doeltreffend en doorzichtig te zijn.
De indeling in drie bestuurslagen moet 
gehandhaafd blijven. Een evenwichtige 
herverdeling van de taken en 
bevoegdheden over deze drie lagen is 
noodzakelijk. De positie der provincies en 
gemeenten moet waar mogetijk dan ook 
worden versterkt. Decentralisatie zal 
worden bevorderd, centralisatie 
tegengegaan.
Het kabinet hoopt nog deze maand de nota 
over de problematiek van de Molukkers in 
Nederland aan de Kamer aan te bieden. Het 
neemt zich voor daarna over de 
concretisering van het beleid op zo kort 
mogelijke tennijn met alle betrokkenen 
overleg te plegen.

Buitenlands beleid, 
Defensie, Ontwikkelings
samenwerking
Het internationaal beleid van het kabibet zal 
voortbouwen op hetgeen wat met brede 
steun van de volksvertegenwoordiging in de 
loop dor jaren tot stand kon worden 
gebracht. Er zal dus een duidelijke 
continuïteit zijn. Het beleid zafvooral 
geloofwaardig en doeltreffend moeten zijn. 
Het kabinet veroordeelt het in Zuid-Afrika 
gevoerde apartheidsbeleid.
Krachtige steun zal worden verleend aan 
maatregelen, in het kader van de Verenigde 
Naties of van de Europese Gemeenschap, 
die er effectief toe kunnen bijdragen de 
regering van Zuid-Afrika te brengen tot 
gelijkberechtiging van alle burgers.
Het kabinet beschouwt het lidmaatschap 
van het Noordatlantische bondgenootschap 
van essentiële betekenis voor de 
verzekering van vrede en veiligheid.
In het regeerakkoord is overeengekomen 
dal de defensie-inspanning zoals voorzien 
in de Defensienota 1974, kwalitatief op peil 
zal worden gehouden.

De Nederlandse ontwikkelingshulp zal 
minstens 1,5% van het netto nationale 
inkomen bedragen. Er zal geen verhoging 
plaatsvinden van oneigenlijke 
toerekeningen aan het hulpbedrag. Het 
streven is erop gericht de financiering van 
de hulpverlening minderte doen steunen op 
kapitaalmarktmiddelen.
Tot zover enkele van de belangrijkste 
passages uit de regeringsverklaring.

Schema CDA-radio- en tv-uitzendingen
CDA-Radio-uitzendingen (altijd op dinsdag)

7 februari 1978 2 mei 1978
21 februari 1978 16 mei 1978

7 maart 1978 30 mei 1978
21 maart 1978 13 juni 1978

4 april 1978 27 juni 1978
18 april 1978

De radio-uitzendingen vinden alleen plaats via Hilversum 1 van 18.19-18.29 uur. 
CD A-T V-uitzendingen
woensdag 22 februari 1978 Ned. 1 19.50 uur.
Woensdag 3 mei 1978 Ned. 119.50 uur.

Dr. S. Faber vice-voorzitter CDA

Dr. Sytze Faber is gekozen tot vice- 
voorzitter van het CDA, overeenkomstig 
de procedure waartoe besloten is op het 
CDA-congres van 10 december 1977. 
weliswaar zijn tegen de heer Faber, als de 
kandidaat van het algemeen bestuur, twee 
tegenkandidaten ingediend, te weten me
vrouw J. van Leeuwen en de heer Sj. Jon
ker, maar beide kandidaten hebben laten 
weten voor de functie van vice-voorzitter 
niet beschikbaar te zijn. De heer Faber is

geboren op 22 januari 1937 en woont te 
Hardegarijp (Fr.). Hij studeerde sociale we
tenschappen en was wetenschappelijk me
dewerker voor bestuurskunde aan de 
Fryske Akademy te Leeuwarden.

Thans is de heer Faber lid van de CDA- 
Tweede-Kamerfractie, lid van het dagelijks 
bestuur van de ARP en lid van de 
commissie van de hoofdredactie van het 
Friesch Dagblad.
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mr. J. de Ruiter, minister van justitie:

Alles krijgt aandacht; niets is hier in rust
door Niek Hogeland

Nadat het regeerakkoord met de W D  tot 
stand was gekomen vormde de laatste fase 
van de kabinetsformatie de personele be
zetting van het nieuwe kabinet. Duidelijk is 
dat dit niet voor iedereen een eenvoudige 
zaak was.

CDA-bewindsman van justitie, prof. mr. 
Jacob de Ruiter - tot voor kort rector mag
nificus van de Vrije Universiteit te Am
sterdam - achtte het van groot belang dat na 
de lange duur van de kabinetsformatie en 
na het bereikte akkoord met de VVD er nu 
snel een kabinet tot stand zou komen. Dit 
en met name de inhoud van het akkoord 
met de VVD vormden voor hem voldoende 
aanleiding deel te nemen aan de regerings
ploeg van Van Agt.

VAN AGT ALS VOORGANGER
Minister De Ruiter heeft zich altijd wel be
trokken gevoeld bij de AR-politiek, maar 
hij is daarin nooit bijzonder aktief geweest. 
Als reden hiervoor geeft hij aan dat hij erg 
lang in de rechterlijke macht werkzaam is 
geweest. In die periode achtte hij het juister 
om niet al te zeer politiek aktief te zijn en 
zodoende de handen voldoende vrij te 
kunnen houden en zich als rechter vrij op te 
kurmen stellen. Daarnaast was het ook zo 
dat de onderwerpen, waarmee hij zich als 
hoogleraar privaatrecht bezighield aan de 
Vrije Universiteit ook niet van direkt poli
tieke aard waren.

Als minister van justitie heeft hij zich nog 
slechts kort kunnen oriënteren. Gevraagd 
naar zijn ervaringen stelt hij dat die tot nu 
toe bijzonder positief zijn. Op het depar
tement is hij openhartig en loyaal ont
vangen. Hij verwacht dan ook goed met 
zijn medewerkers te kunnen sa

menwerken. Voor wat betreft de samen
werking binnen het kabinet heeft hij 
zonder voorbehoud de verwachting dat het 
kabinet een goede tijd tegemoet gaat. Er is 
sprake van een hele goede teamgeest en de 
wil om er iets goeds van te maken is 
duidelij k aanwezig. Minister De Ruiter is er 
zich daarbij van bewust dat de huidige 
premier Van Agt - als zijn voorganger op 
het departement van justitie - natuurlijk 
veel verstand heeft van justitiële zaken. Hij 
verwacht echter niet dat dit belemmerend 
of hinderlijk zal zijn voor hem. Van Agt 
heeft nu een heel andere - meer coördine
rende - rol als minister-president en alleen 
al daarom zal dit volgens' minister De 
Ruiter geen probleem opleveren.

TERREUR
Het vorige kabinet is een aantal malen ge
confronteerd geweest met bepaalde terreu- 
rakties. De bezettingen van de Franse am
bassade en het Indonesische consulaat als
mede de treinkapingen liggen nog vers in 
het geheugen. De akties zelf en het te 
voeren beleid inzake dit punt vindt 
minister De Ruiter een heel moeilijk on
derwerp. „Ik hoop voor het gehele land en 
voor het departement dat dit soort akties 
niet meer voor zullen komen. Het is moei
lijk, welhaast onmogelijk, om bij voorbaat 
een algemeen beleid te formuleren. Vaak 
zal een incidenteel optreden noodzakelijk 
zijn. Duidelijk is dat in Nederland de 
rechtsstaat overeind zal moeten blijven.

Teireurakties mogen niet het algemene be
leid gaan bepalen. Daarnaast moeten we 
waken tegen overdrijving. In Nederland 
mag het niet zo worden dat door deze 
akties sfeer en geest van het gehele rech
terlijke apparaat veranderen.”

HERVORMINGSGERICHTE
POLITIEK
Het CDA is vorig jaar de verkiezingen in
gegaan met het programma „Niet bij brood 
alleen” . Op basis daarvan wil het een poli
tiek voeren die gericht is op een 
hervorming van de samenleving. Over dit 
onderwerp en over de inhoud die het kabi
net aan zo’n beleid kan of moet geven stelt 
de minister dat, voor wat betreft zijn vak
gebied op het terrein van de wetgeving hele 
belangrijke onderwerpen aan de orde zijn. 
Onderwerpen, die de kijk op de persoon in 
zijn relatie betreffen. Hij denkt daarbij bij
voorbeeld aan het huwelijks- eii alimen- 
tatierecht; aan de alternatieve samen
levingsvormen; het emancipatiebeleid 
waar veel juridische kanten aanzitten; te
vens aan de hele wetgeving ten aanzien van 
de jeugd. Hij wil zich hiervoor graag inzet
ten.
„Algemeen beleid inzake hervormingsge- 
richte politiek” . Dit zijn voor minister De 
Ruiter erg grote woorden. „Wij moeten 
goed weten wat de richting en de inslag van 
ons denken bepaalt. Maar de idee te 
hebben in vier jaar de samenleving even te 
hervormen is natuurlijk onzin. Polarisatie 
is heilloos; er wordt teveel in algemene 
tennen gesproken over bijvoorbeeld dé 
ondernemer tegenover dé werknemer. Met 
zwart/wit tekeningen schiet je het doel 
voorbij. Wij moeten niet te dogmatisch 
worden; het gaat erom een samenleving op 
te bouwen waarin ieder zich geestelijk en 
materieel thuis kan voelen.”

ABORTUS
Minister De Ruiter heeft ten aanzien van 
het onderwerp van de abortus een 
duidelijke hoop en - gezien de teamgeest en

de wil om tot een oplossing te komen - ook 
reden om aan te nemen dat het kabinet erin 
zal slagen om voor de in dit regeerakkoord 
genoemde datum van 1 januari 1979 met 
een wetsvoorstel te komen.

Hij vindt het voorbarig zijn mening over de 
inhoud van een regeling nu al te presente
ren. Een rol in de besprekingen moet - vol
gens De Ruiter - spelen dat de situatie van 
nu zeer onbevredigend is. „Op papier heb
ben we nu een hele strakke regeling, die 
achter niet wordt toegepast, zodat in feite 
geen enkele regeling geldt. Ik beschouw het 
als een hele belangrijke zaak, ook voor de 
christen-democratische politiek, dat er op 
korte termijn een duidelijke en goede rege
ling van de grond komt.”

NIETS IN RUST
Op de vraag of hij in deze komende par
lementaire periode bepaalde onderwerpen 
heeft, waarbij hij zich als minister van justi
tie vanuit zijn eigen interessesfeer speciaal 
wil inzetten antwoordt De Ruiter, dat wet
geving zijn bijzondere belangstelling heeft, 
maar dat alle zaken, die binnen zijn depar
tement aan de orde zijn zijn belangstelling 
dienen te hebben. Met name wijst hij ook 
op het politievraagstuk.
Gelukkig is er een goede taakverdeling tus
sen hem en de staatssecretaris mevrouw 
Haars, die belangrijke onderwerpen als ge
vangeniswezen, kinderbescherming en 
vreemdelingenbeleid in haar portefeuille 
heeft.
Concluderende stelt minister De Ruiter dat 
niet beslissend is dat er vraagstukken zijn 
waarin hij is gespecialiseerd en geïnteres
seerd. „Alles heeft mijn aandacht nodig en 
niets is hier in rusï.”

4et imago en de arts op defensie
Prof. dr. J. Pen is een econoom die opvalt 
door twee dingen: hij is een veelschrijver 
en hij is links. Deze laatste eigenschap eta
leert hij regelmatig. Dat moet hij wel, want 
hem overkomt regelmatig wat in linkse 
kring funest is: hij schrijft zulke verstandige 
dingen, dat hem zelfs door liberalen lof 
wordt toegezwaaid. Zo iemand moet zich 
tegenover z’n partijgenoten steeds weer als 
betrouwbaar links bewijzen. Denk maar 
aan oud-minister Vredeling - hem 
overkwam het ergst denkbare: hij kreeg 
een pluim van Wiegel. Prompt moest hij 
zijn linksheid waar maken en hij deed dat 
middels vrouwe Bibeb in Vrij Nederland.

Hij verklaarde over z’n ambtenaren te 
lopen en allergisch te zijn voor militairen. 
Links applaus! Want zoiets komt daar 
leuker over dan bijvoorbeeld een uitspraak 
van staatssecretaris Meijer dat hij allergisch 
is voor welzijnswerkers. Ik noem maar wat.

Maar terug naar Jan Pen. In het Hollands 
Maandblad van Maart 1971 schreef hij een 
artikel ,,Het imago en andere fragmenten” . 
Daarin steekt hij de draak met politici die 
door publiciteit een imago ophouwen, 
maar in feite weinig presteren. Dat het ook 
anders kan, schetst hij met een voorbeeld: 
„Kruisinga, die door veelvuldig en 
enigszins schichtig televisieoptreden 
inzake de drugbestrijding en door toedoen 
van links Nederland het imago meekrijgt 
van een aartsreactionair die alleen het ver
keerde wil - maar als we de wetgeving er 
even op nakijken zien we dat deze staats
secretaris van volksgezondheid nog best 
eens de geschiedenis kan ingaan als de man 
die het wettelijk kader heeft gecreëerd 
voor de bestrijding van de milieuveron
treiniging” . Dank u wel, professor Pen. En 
mag ik er aan herinneren dat Kruisinga in 
het parlement er steeds op heeft gewezen 
dat het land niet met een zondvloed van 
nota’s meer door wetgeving wordt be
stuurd? En dat er op het stuk van defensie 
onder socialistische en liberale bewindslie
den bar wéinig is gedaan aan wetgeving?

Na de Vaarplichtwet zou er een 
Vliegplichtwet komen. Waar blijft die? Hoe 
lang wordt er al gestudeerd op de wet die de 
status in oorlogstijd regelt van het burger
personeel op militaire installaties? Mèt de 
WUB werd er toch ook een wet op het 
militair wetenschappelijk onderwijs (de

Dr. R. J. H. Kruisinga, minister van de
fensie (foto: ANP-foto).

K.M.A.) ingediend? En hóe komt het dat 
meester Stemerdink in 4'/2 jaar geen kans 
heeft gezien het militair straf- en tuchtrecht 
te regelen? Hoe kan Rotterdam een nieuwe 
Loodswet tegenhouden? Het zijn maar wat 
vragen van de belangstellende kiezer. Maar 
op dit moment wèl relevant.

KOMKOMMERTIJD
Eén ding heeft de hooggeleerde Jan in zijn 
artikel over het imago niet vermeld 
namelijk dat pers en TV - vooral in de kom

kommertijd - zelf aan beeldcreatie doen. Er 
wordt een b epaalde mening ten beste gege
ven over een politicus; blijkt die later on
houdbaar, dan zal men nooit de eigen fout 
toegeven. Integendeel het wordt be
trokkene kwalijk genomen dat hij niet 
beantwoordt aan het geschapen beeld. En 
zo mag Kruisinga zich nu verheugen niet 
alleen op spervuur van links Neerland, 
maar ook van rechts. Waarom? Omdat hij 
in die tijd van het kabinet Den Uyl werd 
afgeschilderd als de grote oppositieleider. 
Dat kwam omdat de WD-oppositie niet 
veel voorstelde (getuige uitspraken van 
Den Uyl en Ferry Hogendijk). Maar vooral 
omdat alle media die hoopten dat er géén 
CDA zou komen, steeds tamtam maakten 
als de CHU zich anders opstelde dan de 
gedoogpartijen KVP en ARP. Dat negen 
van de tien keer de drie partijen wèl het
zelfde standpunt huldigden werd verzwe
gen, alleen de verschillen werden 
aangedikt en opgeblazen.
De publieke smaakmakers van links en 
rechts kregen ongelijk: het CDA kwam er 
wel. De zondebokken van hun niet uitge
komen voorspellingen heten Van Agt en 
Kruisinga. Alle argumenten zijn goed om 
aan te tonen dat de formatie-Den Uyl mis
lukte door CDA baantjesjagerij en niet 
door het streven om met 32% van de 
kiezers de rest de rode wil op te leggen. 
Toen Kruisinga destijds van volksgezond
heid naar verkeer en waterstaat ging, vond 
niemand dat vreemd en ik heb nooit ver
nomen dat hij het daar niet goed heeft ge
daan. Nu hij defensie beheert, schrijven de 
kranten dat hij daar geen verstand van 
heeft en er dus niet thuishoort. Dezelfde 
kranten schrijven trouwens ook dat de
fensie niet geleid mag worden door een 
militair, die er wel verstand van heeft. Wie 
het begrijpt mag het zeggen.

STAATSSECRETARIS
Hejje nog effe? Dan parten we nog effe 
over Ploeg. Die heeft er 4 jaar krachtig aan 
bijgedragen dat de WD-oppositie vrijwel 
onopgemerkt bleef. Had u vóór de Kerst

ooit zijn naam in een krantekop gezien? In 
diezelfde 4 jaar zag Stemerdink geen kans 
om bij z’n Duitse en Britse partijgenoten 
enige invloed op taakverdeling en stan
daardisatie te krijgen. Erg jammer, maar 
laten we wel zijn; of er één standaard-tank 
komt, wordt uiteindelijk beslist door presi
dent Carter en bondskanselier Schmidt. En 
daar wil de W D  overste Ploeg op afstu- 
ren!??! Kom nou toch. Als de VVD-top de 
ongerijmdheid van een staatssecretaris 
voor materieel niet inziet, hebben ze geen 
notie van wat er internationaal gaande is. 
Wil ons land iets in dé melk te brokkelen 
hebben bij de NAVO en in de hoofdsteden 
van de bondgenoten, dan moet de minister 
er zelf op af. En dan hebben we aan 
Kruisinga met z’n internationale ervaring 
een goeie.
Ik geloof dat er tussen PvdA, CDA en W D  
geen verschil van mening is dat onze defen
sie rationeel moet worden ingepast in die 
van de bondgenoten. Wil de minister daar 
iets bereiken, dan moet men in ’t 
buitenland wel weten dat hij door z’n ach
terban (en dat is héél ons volk) wordt ge
steund. Vraag maar aan Vredeling. Zo kan 
het imago van een politicus toch wel eens 
van belang zijn, anders dan Jan Pen in 1971 
meende. Wij in het CDA weten in ieder 
geval wat ons te doen staat: onze bewinds
lieden alle ruggesteun geven die ze nodig 
hebben en de man op defensie niet op de 
laatste plaats!

P. R. Bo.
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e  h  1 0  Europaspel e  h  I o
Oprichting
provinciaie CHJO-afdeiing

De zinsnede „Geen tong, minder haring en 
vooral horstmakreel”, klinkt de 
deelnemers aan het Europaspel, dat begin 
dit jaar werd gespeeld in Dalfsen ongetwij
feld bekend in de oren. Aan de hand van 
een probleem,;dat deze maanden speelt op 
Europees niveau werd de gang van zaken in 
het Europees Parlement nagespeeld, 
waarbij iedere deelnemer aan dit rollenspel 
een bepaald land en een bepaalde politieke 
richting vertegenwoordigde.
Naast verschillende zittingen van het Par
lement, waarin het voorstel uiteengezet en 
nader toe gelicht werd door een Europees 
functionaris, werden nationale- en fractie
vergaderingen gehouden. Je kon hierbij 
duidelijk ervaren hoezeer nationale en par
tijpolitieke belangen met elkaar en met een 
Europees beleid kunnen botsen.
Vooral ook aan de officiële procedures, 
zoals deze gevolgd worden in het Europees 
Parlement, werd nauwgezet de hand ge
houden. Voorafgaand aan de uitleg van het 
spel op vrijdagavond werd enige informatie 
gegeven over de Europese organen; bo
vendien kreeg je van te voren een infor

matiemap toegestuurd.
Deze twee dagen „Europaspelen” waren 
opgezet vanuit het CDJA; ze vormden de 
eerste CDJA-activiteit voor leden sinds de 
oprichting van het CDJA op 16 april 1977, 
een activiteit, welke, naar mijn mening, ge
slaagd genoemd kan worden.
Op vrijdag 17 en zaterdag 18 februari 1978 
krijgt een ieder, die graag had willen mee
doen aan dit gebeuren, de kans alsnog het 
Europaspel te spelen en wel in Vught. Op
gave bij: Pieter Dudink, KVP-partijbureau, 
Mauritskade 25, Den Haag, tel. 070- 
653934. Regelmatig komen er uit
nodigingen binnen voor seminairs, con
ferenties e.d. in het buitenland. CHJO- 
leden, die graag geïnformeerd willen 
worden over dergelijke zaken, kunnen zich 
wenden tot: Maarten van Eden, secretaris 
van de commissie Buitenland van de 
CHJO, Haringvliet 44B, Rotterdam. Tel. 
010-143008.

Anke Procee-Renema, 
voorzitster commissie Buiten

land CHJO.

In Overijssel is een werkgroep bezig ge
weest met voorbereidingen voor de oprich
ting van een provinciale afdeling van de 
CHJO in deze provincie. De leden van deze 
werkgroep zijn: Henny Bolman, Johanna 
Buit, Ali van Buuren, Peter Heukels, Ton 
Huiskamp en Jan Smit.
De werkzaamheden hebben ertoe geleid 
dat op dinsdag 7 februari a.s. de oprich
tingsvergadering van de CHJO-Overijssel 
gehouden zal worden, in een zaal van de 
Jeruzalemkerk aan de Molenweg (tussen 
Assendorperstraat, Wethouder Alferink- 
weg en Hortensiastraat) te Zwolle. Aan
vang: 20.00 uur.
De agenda van de vergadering vermeldt 
onder meer: verklaring van het doel van de 
CHJO; toespraak van Peter Heukels, voor
zitter van de CHJO, over actuele politiek; 
discussie over de rede; bestuursverkiezing 
en vastlegging van het programma voor de 
rest van het seizoen.
Uiteraard zijn alle leden van en belangstel
lenden voor de CHJO in de provincie Over
ijssel hartelijk welkom bij deze vergade
ring.

Oprichting

CHJO-afdeiing

Geideriand
Om ook in Gelderland te komen tot de 
oprichting van een provinciale CHJO- 
afdeiing is er een vergadering vastgesteld 
op dinsdag 31 januari a.s. in de Johan- 
neskerk, Amhemseweg 15 te Apeldoorn 
(nabij het station). Aanvang van de verga
dering: 19.30 uur. Op deze vergadering zal 
spreken de voorzitter van de CHJO, Peter 
Heukels.

Wij doen een dringend beroep op aUe 
Gelderse CHJO-leden om op deze avond 
aanwezig te zijn. En uiteraard worden alle 
belangstellenden voor de CHJÓ hartelijk 
uitgenodigd om door hun aanwezigheid op 
deze vergadering van hun belangstelling 
blijk te geven.

CDA-mededelingen
Utrecht
Per 1 januari 1978 is het adres van het 
secretariaat van het CDA-kamerkring- 
verband Utrecht gewijzigd.
Dit nieuwe adres is: Mej. J. M. Heukels, 
Hessenweg 28, De Bilt, tel.: 030-762208.

CDJA
Het CDJA Noord-Brabant houdt op zater
dag 28 januari haar eerste congres in de 
nieuwe Koninklijke Harmonie, Stations
straat 26 te Tilburg. Het congres, dat om 
10.00 uur begint heeft als onderwerpen ter
rorisme en neutronenbom.

Noord-Brabant
De commissie Vrouw en Partij Noord- 
Brabant houdt de komende maanden een 
aantal bijeenkomsten, waarin ook veel 
aandacht wordt besteed aan de staten
verkiezingen. Bijeenkomsten zijn gepland 
in Drunen op 30 januari. Boxmeer op 13 
februari; Mierlo op 27 februari en in Den 
Bosch een grote afsluitende manifestatie op 
13 maart.

Apeldoorn
Op dinsdag 24 januari is te Apeldoorn op
gericht het CDA-verband Apeldoorn. Het

voorlopig bestuur wordt gevormd door W.
J. M. Witkamp, voorzitter, W. E. 
Schimmel, Ëlsbosweg 73, Klarenbeek, sec
retaris en drs. B. Boks, penningmeester.

Gelderland
De kring Gelderland van de KVP, de afde
ling Gelderland van de Vereniging van 
christelijk-historische leden van gemeente
en provinciebesturen en de afdeling Geld
erland van de Vereniging van anti-revolu- 
tionaire leden van gemeente- en provincie
besturen houden op zaterdag 4 februari in 
het Postiljonmotel te Arnhem een geza
menlijke vergadering. Het onderwerp is 
„De Gelderse ruimtelijke ordening. De in
vloed van het provinciale beleid op het ge
meentelijk beleid” .
Over het onderwerp van de vergadering, 
welke om 10.00 uur des morgens aanvangt, 
kan van gedachten worden gewisseld met 
de CDA-gedeputeerden mr. O. W. A. van 
Verschuer, gedeputeerde voor ruimtelijke 
ordening, en mr. J. A. M. Hendrikx, gede
puteerde voor gemeentefinanciën. Aan de 
orde komen het kleine kemenbeleid, de 
vestigingsregeling, de ombuiging van het 
planologisch beleid en gronduitgiftebeleid.

Zo denk ik 
er over

De redactie van „de Nederlander” behoudt 
zich het recht voor te lange ingezonden 
stukken te bekorten.

Openbaar vervoer
„Het lijkt mode te worden het nieuwe 
NS-materieel op allerlei (vaak onbenullige) 
punten af te kraken. De heer Venema pleit 
in „de Nederlander van 13 januari jl. zelfs 
voor ombouw van de „fraaie blauwe rij
tuigen” (hij bedoelt waarschijnlijk het zgn. 
plan E) zonder daarbij het interieur te wij
zigen. Dit materieel is sterk verouderd en 
zou mijns inziens eigenlijk naar de sloper 
moeten. Niet alleen de vering is 
waardeloos; ze zijn slechts toegelaten tot 
130 km/u., de deuropeningen zijn te nauw, 
er is veel geluidsoverlast (vooral bij de 
overgangen tussen de rijtuigen, waar de 
Voetplaten over elkaar schuren), op veel 
plaatsen is de tocht erg hinderlijk en op de 
lange afstand bieden de banken te weinig 
comfort.

De door de heer V. voorgestelde moder
nisering is slechts toelaatbaar, als vaststaat 
dat het materieel door kleine ingrepen 
weer kan voldoen aan de huidige eisen. 
Voor de hondekoppen geldt dit wel, voor 
de plan E-rijtuigen zeker niet. Waarom dan 
geen ombouw of modernisering? In dit 
geval is een ombouw in verhouding tot het 
resultaat daarvan veel duurder dan 
nieuwbouw, je kunt de technische vooruit
gang niet optimaal uitbuiten en deze rij
tuigen zijn minder efficiënt (dus duurder in 
de exploitatie). En het is nog maar de vraag 
of de genoemde nadelen dan opgeheven 
worden. Een goed voorbeeld van een mis
lukte ombouw oude rijtuigen zijn de voor
malige ligrijtuigen (plan N) die nog dienst 
doen in de Inter-City-dienst Den Haag-

M Bezoek Israëlische 
e  h  I o  delegatie aan Nederland
Onlangs bracht een Israëlische delegatie 
een bezoek aan Nederland. Voor hen was 
ook een ontmoeting gearrangeerd met ver
tegenwoordigers van de drie christen
democratische joi^erenorganisaties. Ook 
van de CHJO was bij dit bezoek een verte
genwoordiging aanwezig. Van Bernard 
Zweers ontvingen we het volgende verslag 
van deze ontmoeting:
In het kader van het bezoek van een Israëli
sche delegatie aan Nederland hebben de 
christen-democratische jongeren tijdens 
dat bezoek de volgende programma
onderdelen verzorgd:
1. een ontmoeting met de parlementsleden 

Van der Broek, Aarts en Gualthérie van 
Weezel in het gebouw van de Tweede 
Kamer, en

2. een ontmoeting met vertegenwoordi
gers van Aijos, KVPJO en CHJO.

ad i .  De heer Aarts heette de Israëlische 
jongerendelegatie welkom en maakte van 
de gelegenheid gebruik om hen wegwijs te 
maken in de ,,Nederlandse politieke keu
ken” . Hierna ontspon zich een politieke

uitwisseling van gedachten. Hoofdonder
werp van gesprek was in deze de Israëlische 
nederzettingen in de bezette gebieden, 
daar dit bij de EEG-landen enige wrevel 
heeft gewekt.
Bij de critische kanttekeningen die de 
Tweede Kamerleden maakten, werd meer
dere malen onderstreept dat het CDA zon
der meer een gegarandeerd bestaansrecht 
voor Israël gerechtvaardigd acht. 
ad 2. Na met elkaar kennis te hebben ge
maakt, werd gesproken over de rol van de 
jongerenorganisaties in de Nederlandse po
litiek. -
De discussie die zich hierna voltrok, had 
voornamelijk betrekking op het al of niet 
erkennen van de PLO. De Israëli’s bena
drukten dat er Palestijnen ongestoord in 
Israël leven en dat de PLO slechts een ter
reurbeweging zou zijn, vergelijkbaar met 
de Baader-Meinhof-beweging.
Wil Polman (Aijos) bet^jfelde een en 
ander en bracht punten naar voren zoals de 
vluchtelingenkampen en het bestaansrecht 
voor het Palestijnse volk.

Keulen. De Duitse spoorwegen doen zelfs 
hun best deze ,,kneusjes” van haar spoor
wegnet te weren! Het is mede daarom toe 
te juichen dat er nu eindelijk eens goede 
rijtuigen zijn besteld.

Dat NS voor wat betreft het interieur niet 
over één nacht ijs gaat, blijkt uit de vele 
proeven die genomen zijn met Franse en 
Duitse rijtuigen (o.a. in de normale dienst, 
samen met plan E’s tussen Zandvoort en 
Zuid-Limburg) waarbij ook reacties van het 
publiek over het interieur werden gepeild. 
Als resultaat kwam naar voren dat de 
meeste reizigers ook het interieur een grote 
verbetering vonden, terwijl met de 
klachten rekening gehouden kan worden 
(meer informatie: Afdeling Voorlichting 
NS, Utrecht).

De heer V. verbaast zich er verder over, dat 
NS toch doorgaat met de ombouw van 
hondekoppen. Dat komt misschien ook 
omdat hij zich waarschijnlijk baseert op een 
hanjevol reizigers. NS heeft grondig onder
zocht of de nieuwe stoelen gewaardeerd 
werden. Dat dit zo was, is af te leiden uit het 
feit, dat de ombouw is voortgezet. Als er 
inderdaad een meerderheid van reizigers 
zou zijn geweest die de stoelen afkeurden, 
dan zou de verbouwing, naar ik althans 
mag aannemen, niet zijn uitgevoerd. De 
voordelen van de vliegtuigstoelen worden 
gemakshalve vergeten, om er enkele te 
noemen: verstelbare stoelen, mooier uit

zicht, meer beenruimte, de stoelen staan 
achter maar deels ook tegenover elkaar. In 
de meeste ombouwhondekoppen is zelfs 
rekening gehouden met reizigers als de 
heer V., want daar bevinden zich voor wat 
betreft de 2e klasse'4 banken in de oude stijl 
(goed voor 16 personen).

Ik ben zeer benieuwd naar bewijzen dat het 
vervoersverlies op de lijn naar Vlissingen te 
wijten is aan het interieur, terwijl wel vast
staat dat de vliegtuigstoelen door verreweg 
de meeste reizigers positief worden ge
waardeerd. Oorzaken van die daling liggen
m.i. op een heel ander vlak: toename van 
het autobezit (vooral op het platteland) en 
maatregelen van de overheid zoals inkrim
ping van busdiensten (minder aanvoer van 
treinreizigers) en een verbeterde snel- 
wegverbinding.

Zolang dergelijke overheidsmaatregelen 
een tegenstrijdigheid blijven vormen met 
een daadwerkelijke bevordering van het 
openbaar vervoer', zullen de problemen 
zowel voor NS als voor weggebruikers al
leen maar toenemen. Het is daarom mis
schien belangrijker te ijveren voor een ak- 
tievere rol van de overheid op het gebied 
van het openbaar vervoer om een onver
antwoordelijk groot autopark nog te voor
komen.

Bodegraven Roelof Hamoen
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Europeanen vóór verkiezing Europees parlement
De achtste „Euro-Barometer”, waarvoor 
de enquêtes eind 1977 zijn gehouden, toont 
weinig veranderingen ten opzichte van die 
van de voorgaande opiniepeiling (april/ 
mei 1977):

1. Zeven op de tien personen (72 procent) 
verklaren voorstander te zijn van de ver
kiezingen van het Europees Parlement via 
rechtstreekse verkiezingen.

Dit percentage is het hoogst in Italië 
(79%) in Luxemburg (76%) en in Ier
land (74%). In Denemarken bedraagt 
dit slechts 54% en daar telt men ook 
nog 29% tegenstanders; het aantal 
voorstanders in dit land is echter sinds 
zes maanden duidelijk toegenomen, 
van 44 tot 54%.

2. Slechts één op de twee personen vindt 
de verkiezing van het Europees Parlement 
„een gebeurtenis met verstrekkende ge
volgen die zonder twijfel de politieke een
wording van Europa zal bevorderen”.

Eén op de drie personen vindt dit „een 
gebeurtenis van weinig belang” en één 
op de vijf personen spreekt geen oor
deel uit. Een logisch voortvloeisel 
hieruit is dat één op de twee personen 
zegt dat hij zeker wel gaat stemmen bij 
deze verkiezingen.
Landen waar het publiek een groter 
belang hecht aan deze verkiezingen en 
vaker antwoordt dat men van plan is te 
gaan stemmen, zijn Italië en Neder
land. Maar in Denemarken valt van 
het ene halfjaar op het andere een po
sitieve ontwikkeling vast te stellen.

3. De algemene houding ten aanzien van 
de Gemeenschap en van de EEG blijft in 
meerderheid gunstig: ,,goed ding” 56%; 
„slecht ding” 14%.

De Nederlandsers (74%), de Luxem
burgers (73%) en de Italianen (70%) 
komen bij de voorstanders op de 
eerste plaats. In Denemarken hebben 
de positieve antwoorden enigszins de 
overhand (37% tegen 33%) terwijl het 
tegenovergestelde in het Verenigd 
Koninkrijk het geval is (35% tegen 37 
%).
Gunstiger is het oordeel, met name in 
Groot-Brittannië, over het effect in de 
komende tien tot vijftien jaar van de 
deelname aan de Gemeenschap: 48%

van de ondervraagde Britten acht de 
Europese Gemeenschap voor de toe
komst van hun land een goede zaak en 
slechts 26% heeft een tegengestelde 
mening.

4. Voor de eerste keer werd een vraag ge
steld over de eventuele toetreding van 
Griekenland, Portugal en Spanje.

Tussen de drie en vier personen op de 
tien vinden dat het een goede zaak zou 
zijn: Griekenland 32%, Portugal 33% 
en Spanje 39%. De landen die deze 
nieuwe toetredingen het meest voor
staan, zijn Duitsland en Italië. Dene
marken maakt het meeste 
voorbehoud.

ALGEMENE STEMMING
De enquête ,,Euro-Barometer” omvat nog 
enige andere vragen over de ,,algemene 
stemming van het Europese publiek”
54 procent van de ondervraagden denkt 
dat hun levensomstandigheden tijdens de 
komende vijf jaar beter zullen worden.

Het meest optimistisch zijn de Ieren 
(73%) en de Britten (65%) gevolgd 
door de Duitsers (57%). In Nederland 
hebben de optimisten nog wel de 
overhand, maar slechts in geringe 
mate. _

Het gevaar van toenemende sociale span
ningen met als gevolg ernstige ongeregeld
heden in de komende tien jaar wordt meer 
gevreesd dan dat van een nieuwe wereld
oorlog.

24% meent dat er meer dan 50% kans 
bestaat op het mogelijk uitbreken van 
een wereldoorlog, tegen 54% die oor
delen dat dit voor het uitbreken van 
ernstige ongeregeldheden het geval is. 
De Italianen en de Nederlanders 
blijken ongeruster te zijn dan de be
volkingen van de andere landen wat 
betreft het gevaar van ongeregeldhe
den.

De mate van tevredenheid met de wijze 
waarop de democratie functioneert geeft in 
de achtereenvolgende semesters weinig 
verschillen te zien:

Het meest tevreden blijven de Duitsers 
(78%) en het rrimst tevreden de Italia

nen (19%). Niettemin lijkt de onte
vredenheid in Italië ten opzichte van 
het vorige baljaar iets af te gaan ne
men.

Het oordeel van het publiek ten aanzien 
van de ecologische bewegingen is in alle 
landen duidelijk positief.

Gemiddeld 78% beoordeelt deze be
wegingen gunstig, tegen 13% die hier
van een ongunstig beeld heeft. (Daar
entegen is de waardering voor feminis
tische bewegingen veel minder 
gunstig, zowel bij vrouwen als bij 
mannen: 46% heeft een gunstige 
opinie over deze bewegingen en 38% 
een slechte opinie, zonder belangrijke 
verschillen tussen de twee geslachten. 
De milieubeschermers staan bijzonder 
goed aangeschreven in Denemarken, 
terwijl de Ieren ten aanzien van deze 
bewegingen vaker vijandig of onver
schillig staan.
Een analyse heeft aangetoond dat in de 
verschillende landen en zelfs binnen

een zelfde land, waarschijnlijk uiteen
lopende betekenis wordt gehecht aan 
het beeld van de milieubewegingen. 
Over het geheel genomen, staat er een 
positieve correlatie tussen het op
leidingsniveau en de gunstige houding 
ten aanzien van de milieubeschermers, 
vooral bij de vrouwen. Daarentegen 
zijn zij die een gunstig oordeel hebben 
over de milieubewegingen in politiek 
opzicht niet linkser dan het centrum of 
rechts. De sympathiebetuigingen met 
de milieubeschermers schijnen voor 
een deel te komen van de mensen die 
tamelijk tevreden zijn met de wijze 
waarop de democratie functioneert 
maar aan wie de verbetering van de 
kwaliteit van het leven ter harte gaat 
en voor een deel van de mensen die 
ongetwijfeld een meer contesterend 
waardestelsel hebben en die hierin een 
referentie-ideaal zien en misschien een 
sociaalpolitiek engagement buiten de 
traditionele wegen.

CH-gemeente- en provinciebestuurders houden jaarvergadering

Hoe functioneren
christen-democraten in gem eenten  
en provincies?

Belgisch-Nederlandse 
Europese avond
Belgische en Nederlandse christen
democraten houden dinsdag 31 januari in 
Wuustwezel een Europa-avond waar L. 
Tindemans, eerste minister van België en 
CDA-voorzitter P. Steenkamp het thema 
„Samen bouwen aan Europa” zullen be
handelen. Ook komen dagelijks problemen 
van de grensstreek (waterwinning, milieu
beheer, douane-regelingen) aan de orde.

De zuster-organisaties uit het Brabants- 
Belgische grensgebied (CVP en CDA) heb
ben deze bijzondere samenkomst grondig 
voorbereid. De vergadergelegénheid (zaal 
Europa te Wuustwezel) heeft voor duizend 
bezoekers plaats en aan beide zijden van de 
grens bestaat nu reeds zoveel be
langstelling voor deze Europa-avond, dat 
met een uitverkocht huis rekening wordt 
gehouden. Het openingswoord wordt ge
sproken door L. Bogaerts, CVP-voorzitter

Wuustwezel, en A. de Bruijn, voorzitter 
CDA-Roosendaal spreekt het slotwoord. 
Het panel dat, onder leiding van J. Ansoms, 
burgemeester van Wuustwezel, grens
problemen op de korrel neemt, bestaat uit 
H. Suykerbuyk, CVP-volksvertegen- 
woordiger en G. Braks, CDA-kamerlid.

De Vereniging van christelijk-historische 
leden van gemeente- en provinciebesturen 
houdt op zaterdag 18 februari aanstaande 
haar jaarvergadering in het Jaarbeurs
congrescentrum te Utrecht, van 10 tot half 
vijf.

Op deze vergadering komt aan de orde 
het functioneren van een christen-demo- 
cratisch gemeente- en provinciebestuurder.

Daarover houden inleidingen bur
gemeester mr. F. J. H. Schneiders van Al
melo en prof. mr. H. Franken te Rotterdam, 
voorzitter van de CHU-fractie in de pro
vinciale staten van Zuid-Holland.

De inleiders gaan ondermeer in op de vol
gende vragen: Is de christen-democratische 
bestuurder kenbaar aan een speciale hou
ding of stellingname? Hoe opereert de 
christen-democratische bestuurder in con
crete situaties? Hoe zit het met het 
principiële uitgangspunt van de christen
democratische bestuurder? Hoe beziet de 
christen-democratische bestuurder de tot
standkoming van colleges van gedeputeer
den en van burgemeester en wethouders?

MINISTER AANWEZIG
De minister van binnenlandse zaken, H. 
Wiegel, heeft toegezegd een deel van de 
jaarvergadering van de Vereniging van 
CH- gemeente- en provinciebestuurders te 
zullen bijwonen. Het zal overigens de 
laatste jaarvergadering van deze 
vereniging zijn. Het is de bedoeling de ver
eniging in de loop van het komend jaar te 
laten samensmelten met de zuster
verenigingen van KVP en ARP, en over te 
gaan tot de oprichting van de Vereniging 
van christen-democratische-gemeente- en 
provinciebestuurders.
De jaarvergadering van de CHU- i 
vereniging zal zich moeten uitspreken over 
het samengaan. Het is de bedoeling, dat mr. | 
Sj. H. Scheenstra, burgemeester Van Aspe- , 
ren, voorzitter wordt van de CDA- 
vereniging. In verband hiermee zal hij op 
de jaarvergadering van de Vereniging van 
christelijk-historische leden van gemeente
en provinciebesturen aftreden als 
voorzitter van deze vereniging. Hij draagt 
dan voor de resterende periode het 
voorzitterschap over aan burgemeester M. 
Hulst van Renswoude.

H. L.
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N-BOM VOOR MOSKOU: 
slechts een kwestie van tijd
door: Ton de Kok

De CDA-fractie in de Tweede Kamer zal 
deze week vrijdag haar standpunt bepalen 
omtrent de invoering van de neutronen
bom in de NAVO-strijdkrachten. De be
sluitvorming zal mede beïnvloed worden 
door de hoop en verwachting dat na de 
Westerse afwijzing van de neutronenbom, 
de Sovjetunie niet tot ontwikkeling van een 
dergeUjk wapen zal overgaan. Hoop zal 
ook ik immer blijven koesteren, maar ver
wachtingen daaromtrent kan ik helaas niet 
meer hebben.
Voor vele belangstellenden, die de Sov- 
jet-miUtaire pers konsekwent volgen, zal 
de inhoud van de brief die Breznjev aan de 
regeringsleiders van de NAVO-landen ge
stuurd heeft toch nog een verrassing zijn. 
Niet dat Breznjev in zijn schrijven uitspra
ken doet die volstrekt nieuw zijn; nee, het 
gaat vooral om de harde apocalyptische 
toonzetting. Voor mijzelf komt daar nog bij 
de impliciete bevestiging van vermoedens 
dat het Moskou al niet meer gaat om de 
vraag wel of niet overgaan tot de ontwikke
ling van een eigen N-bom, maar veeleer om 
de vraag wanneer.
In de tweede alinea van zijn brief stelt 
Öreznjev dat de ontwikkeling van de 
N-bom (neutronenbom) een nieuwe rich
ting in de nucleaire bewapeningswedloop 
betekent. Deze uitspraak is vooral interes
sant in combinatie met hetgeen hij in het 
verdere verloop van zijn schrijven zegt. Hij 
deelt de Westerse regeringsleiders mee dat 
wanneer de NAVO-landen mochten beslui
ten de N-bom in te voeren, de Sovjetunie 
zal moeten reageren zoals zij dat deed 
nadat de Amerikanen de atoombom op het 
wereldtoneel hadden gebracht. Uit deze 
woorden mogen wij, formeel gesproken, 
concluderen dat er van de zijde van de Sov

jetunie slechts een reactie valt te 
verwachten op een actie.
Dat Moskou de N-bom zal ontwikkelen en 
invoeren als de NAVO-landen dit doen zal 
niemand verbazen. De vraag is echter wat 
doen de Russen als de NAVO-landen ervan 
afzien.

ALTERNATIEF
Brezjnev schrijft wel dat het nog niet te laat 
is, dat er nog een alternatief is, maar hoe 
moeten we deze opmerking plaatsen tegen 
de achtergrond van hetgeen de Rassische 
pers ventileert?
In het tijdschrift Nieuwe Tijd van december 
j.1. wordt als een onwrikbaar gegeven vast
gesteld dat „de geest uit de fles is” . In vele 
publicaties stellen de Russen zonder meer 
dat als de N-bom door de Amerikanen niet 
door de voordeur naar binnen kan worden 
gebracht, de achterdeur zal worden ge
bruikt. Men is er van overtuigd, dat ook al 
zouden de NAVO-landen de bom afwijzen, 
de V.S. toch tot productie zullen overgaan 
en het wapentuig voorlopig op eigen boden 
houden tot „gunstiger tijden” .
In discussie met Russen kan j e niet meer het 
argument aanvoeren dat het in productie 
nemen van deze wapens niet zomaar gaat, 
dat er nog zo iets is als een democratisch 
staatsbestel met een volksvertegenwoordi
ger. Onmiddellijk zullen ze - met een zeker 
leedvermaak - aan de hand van de Ameri
kaanse geschiedenis van de laatste tien jaar 
aantonen, dat er heel veel „gaat” zonder 
voorkennis van de volksvertegenwoordi
ging.
Of het geen de Sovjetpers schrijft ook met
terdaad zal gebeuren, na afwijzing van de 
bom door de NAVO-landen, is niet rele

„De Nederlander”
genoemd in ’s lands vergaderzaal
Het christelijk-historisch weekblad ,,De Nederlander” is met naam en toenaam 
genoemd in ’s Lands Vergaderzaal (de vergaderzaal van de Tweede Kamer). Het 
was tijdens het debat over de regeringsverklaring en het was niemand minder dan de 
oud-premier, thans fractievoorzitter van de PvdA, drs. J. M. den Uyl, die over ,,De 
Nederlander” sprak.
De Handelingen (het gedrukte stenografische verslag van het gesproken woord in 
de Tweede Kamer) drukte het volgende af:
De heer Den Uyl (PvdA): U sprak over veronderstellingen van de heer Den Uyl 
inzake de VAD. Ik ontleen die veronderstellingen aan het verslag van een gesprek 
met u. Ik heb in mijn hand het CH-weekblad De Nederlander.
Drs. Den Uyl doelde op de tekst van het vraaggesprek met premier mr. A. A. M. 
van Agt, dat afgedrukt stond op de voorpagina van ,,De Nederlander” van vrijdag 
13 januari jongstleden.
De oud-premier gaf er blijk van, dat ,,De Nederlander” tot zijn lectuur behoort. 
„De Nederlander” moet meer lezers krijgen. De abonnees worden uitgenodigd aan 
abonneewerving te doen. Dat kan door namen op te geven van hen, aan wie 
proefnummers gezonden kunnen worden.

Ondergetekende .........................................................................................................
verzoekt de administratie van ,,De Nederlander” proefnummers toe te zenden
aan:..............................................................................................................................
adres:..............................................................................te : .......................................

Deze bon opzenden naar: Administratie ,,De Nederlander” , Van Deventerlaan 49, 
Voorburg.

vant. Van belang is dat de Russen 
GELOVEN dat het zal gebeuren.

WELK NUT?
Men kan zich nog de vraag stellen, welk nut 
de N-bom voor Moskou kan hebben. 
Staatssecretaris Van Eekelen van defensie 
stelde onlangs in een interview in de 
Haagse Post dat de N-bom voor de Russen 
geen nut heeft.
Breznjev denkt daar anders over. Hij 
vraagt zich af of het werkelijk realistisch is 
te denken dat de N-bom alleen ingezet zal 
worden in „limited circumstances, only on 
the battlefield und only against such and 
such forces” . Breznjev hecht dus meer be
tekenis aan de N-bom dan alleen als een 
wapen dat primair bedoeld is om in het 
uiterste geval een dreigende tank- 
doorbraak af te stoppen. Voor de 
Warschaupakt landen kan het militaire nut 
al zitten in het feit dat de inzet van een 
N-bom een penetratie kan vergemak
kelijken met de mogelijkheid van een snelle 
bezetting van het bestookte gebied. Dit 
doordat het gevaar voor radioactieve be
smetting van eigen troepen vrij snel gewe
ken is.
Mijn overtuiging dat de Russen de N-bom 
zullen ontwikkelen wordt slechts aan het 
wankelen gebracht door de passage waarin 
Breznjev stelt, dat het inzetten van de 
N-bom de dood over vele landen zal 
brengen en waarschijnlijk geen plaats op 
aarde onaangeroerd zal laten. Deze uit
spraak zou erop kunnen wijzen dat de Rus
sen niet eens de moeite nemen om de 
N-bom te ontwikkelen, maar het gebruik 
van de N-bom door NAVO-strijdkrachten 
zullen beschouwen als de inzet van een 
„conventioneel” nucleair wapen. Een reac
tie overeenkomstig de opvattingen van So- 
kolovsky (niet proportioneel maar mas

saal) moet dan niet uitgesloten worden 
geacht.

OP ZIJN MINST
Niettegenstaande de bovengenoemde mo
gelijkheid, blijf ik de mening toegedaan, dat 
Moskou op zijn minst zal overgaan tot ont
wikkeling van het N-wapen. Productie en 
operationeel-maken zal sterk afhangen van 
het binnenkort te bepalen NAVO- 
standpunt omtrent de invoering van het 
wapen in eigen strijdkrachten. Mijn over
tuiging is gebaseerd op het structurele wan
trouwen van de Sovjetleiders tegenover de 
„Westerse imperialisten”, een wan
trouwen dat stoelt op een ideologisch on
derbouwde overtuiging dat deze im
perialisten uit zijn op het neutraliseren van 
de ,,socialistische verworvenheden”.
Het verschijnen van de N-bom is voor de 
Russen wederom (na intervenrie van 
geallieerden vlak na de Oktoberrevolutie, 
Wereldoorlog II, ontwikkeling van de 
atoombom. Dominicaanse Republiek, 
Vietnam, Chili enz. enz...) een bevestiging 
dat hun wantrouwen gerechtvaardigd is.
Het „ding” is voor hen een keihard feit. Het 
kan met of zonder NAVO-toestemming in 
productie worden genomen en via de ach
terdeur op tafel komen.
De Amerikanen hebben bewust of onbe
wust de geest uit de fles gelaten. Wij 
kunnen in de komende weken trachten 
hem er weer in te krijgen. Het resultaat van 
onze pogingen zal niet van belang zijn. 
Zelfs al krijgen we de geest weer achter glas 
dan nog zullen de Sovjetleiders denken dat 
het een goocheltruc is.

31 januari 1978 Ton de Kok, 
voorlichter CDA- 

fractie Tweede Kamer.

CDA-fractie ingenomen 
m et ontwerp Kam peerwet
De CDA-fractie in de Tweede Kamer is 
ermee ingenomen, dat er op het terrein van 
het kamperen een wettelijke regeling tot 
stand komt. Dit blijkt uit het schriftelijk 
verslag, dat de fractie heeft opgesteld over 
het bij de Tweede Kamer ingediende ont
werp van de Kampeerwet.
De fractie van het CDA constateerde, dat 
het bij het kamperen gaat om drie cate
gorieën betrokkenen: de overheid (rijk, 
provincie en gemeente), de ondernemers en 
de verblijfsrecreanten. In het ontwerp is de 
relatie tussen overheid en ondernemers vrij 
zorgvuldig geregeld, maar de relatie re- 
creanten-ondernemers is onvoldoende uit
gewerkt, aldus de CDA-fractie in haar 
verslag. Zij vindt, dat in de desbetreffende 
voorgestelde artikelen van de Kamp>eerwet 
onvoldoende tegemoet gekomen wordt aan 
bezwaren van consumentenzijde, geuit te
gen bepaalde onrechtvaardige praktijken 
van sommige recreatie-ondernemers.
De CDA-fractie liet in het verslag blijken er 
door verrast te zijn, dat de stacaravan niet 
onder het bereik van de Kampeerwet zal 
vallen. De stacaravans zullen beschouwd

blijven als ,,bouwwerken” en onder de 
woningwet ressorteren. Gevraagd is of dit 
wel juist is, omdat daarmee een groot stuk 
kampeeractiviteit van de werking van de 
Kampeerwet wordt uitgeschakeld.

Het was de leden van de CDA-fractie 
opgevallen dat de recreatie te water niet 
onder het bereik van de nieuwe wet zal 
vallen. Zij voelden dit , als een bezwaar, 
omdat hier veel raakvlakken liggen met het 
,,droge” kamperen en voorts ook deze 
vorm van recreatie eveneens een wettelijke 
regeling behoeft.

H.L.

l<
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PARLEMENTARIAWijziging van de Wet 
op de Ruimteiijke Ordening voorgesteid
Bij de Tweede Kamer is een wetsvoorstel 
tot wijziging van de Wet op de Ruimtelijke 
Ordening ingediend. Het gaat in dit wets
voorstel vooral om vier wijzigingen van 
belangrijke betekenis.

- Een regeling van de planologische kern
beslissing, waardoor de experimentele pro
cedure voor de besluitvorming over be
langrijke onderdelen van het regerings
beleid waar ruimtelijke gevolgen aan ver
bonden zijn, een wettelijke grondslag zal 
krijgen.
- Ê n verbreding van de aanwijzingsbe
voegdheid van de minister voor de ruim
telijke ordening.
De minister zal hierdoor rechtstreeks aan
wijzingen aan gemeentebesturen over de 
inhoud van een bestemmingsplan kunnen 
geven. Daarnaast kan hij gemeentebestu
ren uitnodigen om, alvast vooruitlopend 
op de wijziging van het bestemmingsplan, 
een bouw- of aanlegvergunning te verle
nen. Indien gemeentebesturen op deze 
uitnodiging niet ingaan kan de minister de 
vergunning zelf afgeven.
- Een regeling van de inspraak en de 
verkorting van de procedure van het tot 
stand komen van een bestemmingsplan. De 
inspraak bij het tot stand komen van een

bestemmingsplan wordt in de wet ver
ankerd. De inspraak is belangrijk omdat 
daardoor de burgers al vanaf het begin van 
de bestemmingsplanprocedure hun invloed 
kunnen aanwenden. De verdere procedure 
wordt bekort. Het kroonberoep voor ieder
een wordt afgeschaft, behalve voor het 
geval dat Gedeputeerde Staten een be
stemmingsplan niet goedkéuren. Alleen de 
inspecteur van de ' ruimtelijke ordening 
heeft altijd het recht om bij de Kroon 
beróep aan te tekenen.
- Een betere regeling van de vrljstellings- 
mogelijkheden. Hiermee hoopt de regering 
het overmatig gebruik tegen te gaan dat op 
dit moment van artikel 19 van de wet 
[vrijstelling van voorschriften van een 
geldend bestemmingsplan] wordt gemaakt.

Vrijstelling zal volgens het wetsvoorstel 
alleen nog maar mogelijk zijn als een 
herziening van het bestemmingsplan ter 
inzage is gelegd. Voorheen kon het college 
van Burgemeester en Wethouders ook vrij
stelling verlenen als er alleen maar een 
voorbereidingsbesluit gold. Zolang de her
ziening nog niet is vastgesteld zal voorts 
de gemeenteraad de beslissing aan zich 
kunnen trekken, als tenminste één vijfde 
van zijn leden binnen één maand na het 
verzoek dat vraagt. Evenals in de huidige

Nogmaals Almelo
■ . \

door Hans Gualtherie van Weezel, lid Tweede Kamer voor hetjCDA

Het eerste parlementaire treffen vorige 
week tussen regering en volksvertegen
woordiging heeft wel veel vuurwerk opge
leverd, maar weinig inzicht gegeven in de 
achtergronden van het UC-project. Met 
een zekere nieuwsgierigheid werd uitgeke
ken naar het dehuut van de liberale minis
ters Van der Klaauw en Van Aardenne. 
Misschien was dit wel mede de reden dat 
belde bewindslieden duidelijk geremd door 
plankenkoorts hun standpunten niet altijd 
even helder konden formuleren. In ieder 
geval viel nu eens de nadruk op de verant
woordelijkheid van het vorige kabinet, dan 
weer op die van de op 19 december j.1. 
opgetreden ministers.
Met betrekking tot de verantwoorde
lijkheid van het vorige kabinet krijgt de 
IVRC van 27 januari jl. de indruk, dat 
enkele oud-bewindslieden met wat smel
tende boter pp hun hoofd moeten rondlo
pen.
VRAGEN
De verantwoordelijkheid ten aanzien van 
een en ander van het kabinet Den Uyl roept 
inderdaad vragen op. Zo blijft de eerste 
vraag waarom Brazilië, een straatarm land 
met een enorm waterpotentieel, nu persé 
behoefte heeft aan peperdure 
kernenergie-centrales. Men kan zich in dit 
verband afvragen of prestige
overwegingen en wel in het bijzonder de 
competitie met Argentinië, dat reeds over 
kerncentrales beschikt niet de hoofdrol ge; 
speeld hebben. Voorts speelt de kwestie 
van de mensenrechten, waarmee Brazilië 
het niet erg nauw schijnt te nemen. Ook kan 
men bezwaren hebben tegen het huidige 
Braziliaanse staatsbestel. Echter allemaal 
vragen die hun relevantie in feite verloren 
hebben sinds het kabinet Den Uyl besloten 
had de onderhandelingen met Brazilië aan 
te vangen. Centraal tijdens het debat stond 
de vage overeenstemming tussen de drie 
UC-partners en Brazilië die alleen het 
houvast biedt dat Brazilië zich zal onder
werpen aan een plutoniumopslag-regime 
onder het beheer en toezicht van het Inter
nationale Atoombureau te Wenen. 
Wellicht dat door een spoedgesprek met de 
betrokken kamercommissies hierover wat 
meer duidelijkheid had kunnen worden 
verschaft. Tevens had zo’n commissie
overleg de minister van Economische 
Zaken meer mogelijkheden geboden dan in 
het openbaar in te gaan op de kwesties die 
mogelijke schadeclaims, die naar verluidt 
niet gering kunnen zijn; de vraag namelijk 
of er al een privaatrechtelijke verplichting 
is ook zonder volkenrechtelijke com- 
plementering (de kwestie van de waarbor
gen). Mocht men het kabinet Van Agt voor 
deze handelswijze euvel willen duiden dan 
treft minstens éénzelfde verwij t het kabinet 
Den Uyl, omdat dat indertijd niet zoals nu 
door tijdnood gehinderd werd. Het was

iminers oud-minister Van der Stoel, die op 
14 juli 1976 het groene licht gaf vopr de 

’ commerciële onderhandelingen met Brazi
lië. Een besluitvorming waarin voor zover 
bekend de Kamer nauwelijks gekend is. 
Voorts werd tijdensliet debat de vraag op
geworpen in hoeverre de Verenigde Staten,

• gezien hun strijd tegen de verspreiding van 
kernwapens, zich kunnen verenigen met 
het Braziliaanse contract.
Tenslotte blijft onduidelijk of de crux van 
het verhaal, namelijk of 1 januari j.1. nu al 
dan niet een fatale termijn voor een Neder
landse beslissing moet worden beschouwd. 
Zowel Van der Stoel als Den Uyl dedpn het 
evenwel voorkomen dat op grond van uit
sluitend mondelinge toezeggingen van de 
Duitse Bondskanselier er wel degelijk nog 
wat ruimte voor uitstel geweest zou zijn.

UITSTEL-AFSTEL
Overziet men de huidige stand van zpken 
dan ontkomt men niet aan de indruk, dat 
van verder uitstel wel eens afstelj zou 
kunnen komen. Al eerder schreef ik name
lijk,-dat de Westduitsers - de eventuele 
Amerikaanse bemoeienissen teri spijt wel
licht weinig geduld zullen opbrengen]
Djfe vraag is echter of de Bondsrepubliek in 
déze zo kwaadwillig lijkt te zijn alg van 
bepaalde zijde wel gesuggereerd wordt. De 
Brazilianen zijn immers vrij om te bestellen 
bij wie zij willen. Mocht een en ander er toe 
leiden, dat Brazilië genoeg zou krijgen van 
wat dat land als een grote bevoogding zou 
kunnen zien, dan lijkt het niet uitgesloten 
dat de Brazilianen zich tot anderen, bij
voorbeeld Frankrijk zuOen wenden. Het is 
in verband hiermede dat West-Duitsland 
alsmede Engeland over de rol waarvan tij
dens het debat nauwelijks gesproken werd, 
beducht voor Frankrijk dat bij dit soort 
zaken niet onze scrupules lijkt te delen, de 
Brazilianen nog niet verder de duim
schroeven zouden willen aandraaien.
Met betrekking tot dit laatste zou ik nog 
eens in herinnering willen brengen de mis
lukte kernreaktorvaten-order aan Zuid- 
Afrika, dié door Frankrijk overgenomen 
werd en waarover thans nog maar weinig 
meer gesproken wordt. Kortom het gaat er 
thans om gezien de voorgeschiedenis te 
weten waar wij staan, mede tegen de we
tenschap bezien dat Brazilië toch zijn kern
centrales zal verkrijgen. Cruciaal voor het 
CDA blijft evenwel dat het plutonium 
nimmer aangewend zal kunnen worden 
voor de aanmaak van Braziliaanse atoom
wapens.
Als christen-democraten zouden wij nim
mer het verwijt mogen krijgen hiervoor 
verantwoordelijk te worden gesteld. Wat 
ook de uitkomst moge zijn, de hele kwestie 
Almelo bHjft illustreren hoe smal de marges 
voor een klein land als Nederland wel zijn.

Hans Gualthérie van Weezel

situatie zal een verklaring van geen be
zwaar tegen de vrijstelling van Gedepu
teerde Staten noodzakelijk zijn. Nieuw is 
dat de inspecteur van de ruimtelijke or
dening tegen die verklaring van geen 
bezwaar in beroep kan gaan. Tot aan de 
uitspraak op dit beroep blijft de verklaring 
van geen bezwaar buiten werking.

DE PLANOLOGISCHE 
KERNBESLISSING
Met het invoeren van een wettelijke rege
ling van de procedure voor de planolo
gische kernbeslissing komt de regeling tege
moet aan een uitdrukkelijk verlangen van 
de Tweede Kamer. De ontwikkeling van de 
procedure van de planologische kernbe
slissing is echter nog slechts in een begin
stadium,- zodat uit toekomstige ervaringen 
wellicht weer een wijziging van de nu 
voorgestelde regeling kan voortvloeien. De 
regeling zal gelden voor de volgende delen 
van het regeringsbeleid;
- hoofdlijnen en beginselen die van alge
meen belang zijn voor het nationaal ruim
telijk beleid,
- concrete beleidsplannen, die van belang 
zijn voor het nationaal ruimtelijk beleid en 
afwijken van de vastgestelde hoofdlijnen 
en beginselen,
- concrete beleidsplannen, die van belang 
zijn voor het nationaal ruimtelijk beleid en 
die vooruitlopen op de bedoelde hoofd
lijnen en beginselen.
De regeling komt er in het kort op neer, dat 
de regering een beleidsvoornemen (ont
werpbesluit) publiceert, waarna een perio
de van inspraak en bestuurlijk overleg 
volgt. De resultaten worden verwerkt in 
een besluit tot vaststelling van een plano-- 
logische kernbeslissing. Het besluit wordt 
van kracht, nadat de Tweede Kamer het 
heeft goedgekeurd.

DE AANWIJZINGSBEVOEGDHEID
) Op het ogenblik is het voor de minister van 

' Volkshuisvesting en Ruim.telijke Ordening 
weliswaar niet onmogelijk om aanwijzin
gen over bestemmingsplannen te geven, 
maar het nu geldende wettelijke stelsel 
biedt onvoldoende mogelijkheid om slag
vaardig genoeg op te treden voor een juiste 
doorwerking van het regeringsbeleid op 
gemeentelijk niveau. Thans heeft de minis
ter alleen de mogelijkheid om aan het 
provinciaal bestuur aanwijzingen te geven. 
Gedeputeerde Staten kunnen dan op hun 
beurt weer aanwijzingen geven aan de 
gemeenteraden. In spoedeisende gevallen 
kan dat al vóórdat een streekplan is vastge
steld of herzien. Maar het spoedeisende 
karakter van de zaak staat ter beoordeling 
van de Gedeputeerde Staten.
Het is te verwachten dat in vele gevallen de 
toepassing van de aanwijzingsbevoegdheid 
het sluitstuk zal zijn van een van kracht 
geworden planologische kernbeslissing. 
Dan is al tijdens de procedure, die geleid 
heeft tot deze beslissing, op ruime schaal 
sprake geweest van openbaarheid, inspraak 
en bestuurlijk overleg en is de beslissing 
bovendien goedgekeurd door de Tweede 
Kamer. Een beroep van de gemeenteraad 
op de Kroon ligt in dat geval niet in de rede 
en is dan ook niet in het wetsontwerp 
voorzien. De aanwijzing blijft, indien zij 
geacht kan worden ten aanzien van de 
betrokken gemeente geen besluit van alge
mene stukken te zijn, wel voor' toetsing 
vatbaar via een Arob-beroep; daarbij kan 
worden getoetst of de minister binnen het 
kader van de in de planologische kern
beslissing vervatte beleidsmarge bij afwe
ging nader betrokken belangen in rede
lijkheid tot de aanwijzing heeft kunnen 
komen.
Het is echter ook mogelijk dat een aanwij
zing wordt gegeven zonder dat hiervoor een 
planologische kernbeslissing de basis 
vormt. In zo’n geval is de aanwijzing niet 
onderworpen aan de politieke toetsing van 
de Tweede Kamer en daarom is hier voor 
de gemeenteraad een beroep op de Kroon 
gehandhaafd.
Om in de praktijk inderdaad.een slagvaar
dig beleid te kunnen voeren is in het wets
ontwerp voorzien in een nieuw ,,voor
schrift van hoger gezag” . De minister van 
ruimtelijke ordening krijgt de bevoegdheid 
om, als hij van de aanwijzing gebruik heeft 
gemaakt, gemeentebesturen uit te nodigen 
om, met afwijking voor zover nodig van de 
wettelijke bepalingen, vergunning te ver
lenen voor de uitvoering van werken of 
werkzaamheden. Deze zelfde bevoegdheid 
is ook gegeven aan Gedeputeerde Staten.

DE INSRPAAK EN DE VERKORTING 
VAN DE BESTEMMINGSPLAN
PROCEDURE

Lang niet alle bestemmingsplannen berei
ken de Kroon. Volgens schatting is dat 
slechts ongeveer 15 procent. Het zijn echter 
niet de onbelangrijkste plannen waartegen 
beroep wordt ingesteld. Als het gaat om 
verkorting van de bestemmingsplanproce
dure dan zal het beroep op de Kroon aan. 
een kritische herwaardering moeten wor
den onderworpen.
Van een verkorting van termijnen in 
eerdere fasen van de procedure valt geen 
soelaas van betekenis te verwachten.
Na rijp beraad is de regering tot de slotsom 
gekomen dat de mogelijkheid van een 
beroep op de Kroon op grond van inhou
delijke bezwaren tegen het plan kan ver
vallen. Voorzover het gaat om individuele 
rechtsbescherming is een beoordeling in 
twee instanties (gemeenteraad en Gedepu
teerde Staten) voldoende. In geval van ont
eigening ten behoeve van de uitvoering van 
een bestemmingsplan kan een individueel 
bezwaarde zich immers hiertegen bij de 
gemeenteraad en bij de Kroon verzetten. 
Daarnaast bestaat de mogelijkheid om op 
grond van artikel 49 van de 'Wet op de 
Ruimtelijke Ordening schadevergoeding te 
vragen bij de gemeenteraad met eveneens 
de mogelijkheid van beroep op de Kroon. 
Bovendien is, voor zover een bestemmings
plan ten aanzien van de burger niet als van 
algemene strekking moet worden geacht en 
indien een burger rechtstreeks in zijn 
belang zal worden getroffen, de wet Arob 
van toepassing.
Diegenen wier bezwaren zich meer richten 
tegen het beleid, de politiek bezwaarden, 
zijn het meest gediend met de mogelijkheid 
hun zienswijzen in een zo vroeg mogelijk 
sfadium kenbaar te maken. Hierdoor kan 
van gemeentewege bij de voorbereiding van 
het ontwerpplan daar al rekening meé 
worden gehouden.
Op het ogenblik is'van discussie tussen de 
bevolking en de ontwerpers van de plannen 
veelal onvoldoende sprake. Hearings van 
gemeentewege hebben vaak meer een ka
rakter van een voorlichtingsbijeenkomst 
dan dat er sprake is van een meedenken en 
meepraten van de bevolking om van een 
mede-vormgeven aan een ontwikkeling in 
een tot stand te brengen stedebouwkundige 
maatregel maar te zwijgen.
De gemeenten zullen nu worden verplicht 
een verordening vast te stellen, waarin de 
wijze waarop de bevolking bij de voor
bereiding en een bestemmingsplan wordt 
betrokken, is geregeld.
Wanneer op deze wijze een ieder in beginsel 
drie maal de gelegenheid heeft gehad zijn 
denkbeelden omtrent een be'stemmingsplan 
te uiten, namelijk bij de voorbereiding van 
het plan, door de indiening van eventuele 
bezwaren tegen het ontwerp-plan bij de 
raad én tenslotte tegen het vastgestelde 
plan bij Gedeputeerde Staten, is er naar de 
mening van de regering geen reden het 
beroep op de Kroon zoals dat tot nu toe in 
de wet is geregeld, te handhaven.
Van de inspraak, hét overleg en de uit
komsten daarvan zal een rapport moeten 
worden opgemaakt. Dit rapport zal het 
bestemmingsplan tijdens de totstandko- 
mingsprocedure vergezellen. Daardoor zul
len zowel de gemeenteraad als Gedeputeer
de Staten beter in staat zijn met geuite 
wensen rekening te houden en mogelijk 
tegenstijdige belangen beter in het geheel 
van het bestemmingsplan te overzien en 
over en weer af te wegen dan tot nu toe het 
geval was. Al met al voorziet het ontwerp 
dus in een toereikende rechtsbescherming.

EEN ANDERE REGELING VAN DE 
VRIJSTELLINGSMOGELIJKHEDEN
Er is op dit moment alom veel ongenoegen 
over het ongepast gebruik van de vrij- 
stellingsmogelijkheid van de Wet op de 
Ruimtelijke Ordening volgens artikel 19.. 
Het gaat hier om het verlenen van een 
bouw- (of aanleg-)vergunning vooruitlo
pend op een nieuw bestemmingsplan. Door 
toepassing van dit artikel kunnen bouw'-i 
werken tot stand worden gebracht (met 
belangrijke planologische gevolgen) zonder 
dat de burger daar invloed op kan uit
oefenen en buiten de gemeenteraad om. 
Wijziging van artikel 19 en toevoeging van 
een artikel 18a zullen ertoe leiden dat alleen 
in belangrijke gevallen nog gebruik zal 
worden gemaakt van de mogelijkheden 
van artikel 19.
Voor de kruimelgevallen, waarbij slechts 
in geringe mate van het bestaande bestem
mingsplan wordt afgeweken, geldt het 
nieuwe artikel 18a. Hierbij spelen dezelfde 
gevaren zoals die nu voor de huidige 
regeling via artikel 19 gelden. Om dit te 
ondervangen zal bij algemene maatregel 
van bestuur duidelijk worden aangeduid 
voor welke gevallen van het nieuwe artikel 
18a gebruik kan worden gemaakt.

H.L.
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De EPV, de keus van Van der
Grinten en die van het CDA
door: drs. G. van Leifenliorst, vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

De zich noemende Evangelische Progres
sieve Volkspartij, de EPV, rechtvaardigt 
haar bestaan door het feit dat het CDA met 
de W D  in zee is gegaan. Het had alleen 
maar met de PvdA gemogen. Omdat dit 
niet gebeurd is - de rol die de PvdA in de 
kabinetsformatie heeft gespeeld, schijnt 
blijkbaar de goedkeuring van de EPV- 
oprichters weg te dragen - is het CDA bij 
hen uit de gratie. De S uit de in de knop 
gebleven ESP (EvangeUsche Solidari- 
teitspartij, voor het geval dat u het niet 
meer wist) is nu vervangen door de V. Zo te 
zien is de „solidariteit” in het „volk” opge
gaan. Het „evangelische” is gebleven, dat 
wel, maar dit moet dan wel waargemaakt 
worden met de socialisten, aldus - zo 
hebben wij het althans begrepen - is het 
principe van de ontluikende EPV.

« * « *
In Hervormd Nederland van 28 januari j. l. 
lazen we een vraaggesprek met prof. Van 
der Grinten, grondlegger van het nieuwe 
kabinet, op de aan hem gestelde vraag - ik 
citeer - „Waarom kiest u niet voor PvdA of 
WD, maar voor het CDA. Is dat vanwege 
christelijke inspiratie of omdat u voor het 
midden kiest?” antwoordt de Nijmeegse 
hoogleraar: „Ja, meer op grond van het 
midden en daarbij spelen historische 
banden een rol. Als het CDA zich zou ont
wikkelen tot een niet-confessionele partij, 
maar tot een typische middenpartij, dan
zeg ik ja.... ” Tot zo ver dit citaat.
Van der Grinten ziet een christelijke partij 
dus niet meer zo zitten. Dit blijkt ook uit 
andere uitlatingen van dit interview. Wij 
betreuren deze uitspraken zeer.
Bij de een kan het beginsel alleen maar 
waargemaakt worden samen met de so
cialisten, bij de ander kan het christelijk 
uitgangspunt helemaal gemist worden: de 
rechtvaardiging van het CDA zou zijn dat

er in het politieke krachtenveld een „mid
den” is, dat door een of ander DA zou 
kunnen worden opgevuld. Maar dit is dan 
wel een „midden”, dat geflankeerd wordt 
door twee politieke stromingen welke nota 
bene ideologisch bepaald zijn (socialisme 
en liberalisme, waarvan de laatste weer op 
zoek is naar een nieuwe identiteit). Zal een 
beginselloos „midden” zich daartussen in 
de praktijk kunnen handhaven? (Prin
cipieel hoeft het dan namelijk niet meer, 
zodra het CDA zijn C zou hebben afge
zworen.) Evenwel, afgezien daarvan klopt 
het niet met de werkelijkheid dat het CDA 
een middenpartij zou kunnen zijn. Denk 
aan de zo belangrijke onderwerpen op het 
terrein van de ethiek, de zedelijkheids- 
wetgeving en het recht. Staat het CDA hier 
veelal niet tegenover een gesloten front 
van PvdA en W D  (initiatief wetsontwerp 
abortus)?

MISVERSTAND?
Of is er bij sommigen door de kabinets
formatie gewild of ongewild misverstand 
ontstaan wat betreft de positie van het 
CDA?
Het feit dat het CDA ten langen leste bij de 
W D  is uitgekomen zegt niets omtrent de 
voorkeur van het CDA ten opzichte van 
een of andere partij. Het is eerst zeer se
rieus geprobeerd met de PvdA en dit werd 
door alle fractieleden ondersteund. De 
verkiezingsuitslag had ons immers duide
lijk op dat spoor gezet 
Toen de PvdA door haar optreden de vor
ming van een PvdA-CDA-D’66 coalitie 
uiteindelijk onmogelijk maakte, kwam de 
wending in de onderhandelingen. Voor alle 
duidelijkheid dient gezegd te worden dat 
op 11 november 1977 niet de keus 
gemaakt werd voor de W D, geconstateerd 
werd dat het met de PvdA niet meer kon en

dat er naar andere mogelijkheden moest 
worden gezocht, waarvan de coalitie van 
CDA en W D  een van de modaliteiten 
vormde.
De eensgezinde fractie'verwisselde op dat 
kritieke moment dus niet van partner, 
maar concludeerde dat nadat de zaak in 
het slop was geraakt er andere wegen ge
zocht moesten worden (de PvdA vond dat 
trouwens ook).
Het CDA wordt dus niet gekenmerkt door 
zijn coalitie-partner, hetzij PvdA, hetzij 
VVD. Het CDA wordt gekenmerkt door 
zijn uitgangspunt en door zijn program. 
Dat daarvan veel is terug te vinden in het 
regeerakkoord en evenzeer in de rege
ringsverklaring van lójanuaril.l. stemt tot 
voldoening en laat temeer zien dat het 
CDA alleen maar zichzelf is. Dit zichzelf: 
zijn komt niet meer op het kiezen van een 
soort middenpositie - zoals prof. Van der 
Grinten wil - of op een a priori-keus voor 
links - hetgeen voor de EPV alleen maar 
kan. Voor de een kan het evangelie als 
basis van politiek denken en handelen ge
mist worden, voor de ander wordt het ver
eenzelvigd met een politieke keuze.

ENIG RICHTSNOER
Naar mijn vaste overtuiging zal het CDA 
alleen maar bestaansrecht hebben als het 
aan het evangelie van Jezus Christus als 
enig richtsnoer voor politiek denken en 
handelen blijft vasthouden. Zo alleen zal 
het CDA ook herkenbaar blijven. En \zal 
zijn identiteit noch door een links-rechts 
patroon worden bepaald, noch ergens, te
ruggevonden worden in ene „midden” 
waarvan de plaats afhankelijk van de Ver
schuivingen over- en binnen andere 
partijen - dus buiten ons! - telkens w^er 
anders wordt gemarkeerd.

Van Leijenho\st.
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Introductie
door: dr. K. de Vries
Tot onze vreugde heeft drs. A. J. van Duist, 
een van onze „vaste medewerkers”, zich 
bereid verklaard, zitting te nemen in de 
redactie van „De Nederlander” . Hij zal 
tweemaal per maand commentaar leveren 
op feiten of verschijnselen, die daartoe aan
leiding geven.
De heer Van Duist (geboren te Rotterdam 
in 1929) heeft in Utrecht theologie en rech
ten gestudeerd. In 1958 werd hij 
verbonden aan de N.C.R.V., waar hij zes 
jaar later drs. J. van Dis opvolgde als hoofd 
van de afdeling Gesproken Woord. In 1969

kreeg hij een directiefunctie bij de ,,World 
Association for Christian Communication” 
(hoofdkantoor Londen), na als predikant 
voor bijzondere werkzaamheden te zijn 
bevestigd door prof. dr. H. Berkhof. Zijn 
taak was: fondsenwerving voor en assisten
tie bij kerkehjk radiowerk over de gehele 
wereld, speciaal in Afrika, Azië en het Ca- 
raibisch gebied. Mevrouw Van Dulst- 
Boersma bleef met de drie kinderen in Hil
versum wonen, maar de ,)man en vader” 
was tien van de twaalf maanden van het 
jaar op reis... j

In 1974 werd de heer Van Duist directeur 
van de NUFFIC (Netherlands Universities 
Foundation For International Coop- 
eration). Deze stichting van de Ne
derlandse universiteiten en hogescholen 
voor internationale samenwerking is ge

vestigd in het voormalige hotel „De Witte 
Brug” te Den Haag.
De heer Van Duist bekleedt tal van be
stuursfuncties. Hij is o.m. voorzitter van de 
Raad voor Pers en Publiciteit van de Neder
landse Hervormde Kerk en lid van de ïe- 
dactieraad van het weekblad ,,Hervorrnd 
Nederland” . Ook hieruit blijkt, dat de re
dactie van „De Nederlander” er een wht- 
men-noemt „zwaargewicht” bij heeft ge
kregen! j
Tenslotte nog iets over de relaties van ‘de 
heer Van Duist met de C.H.U. Sinds 1946 
heeft „Aad” en belangrijke rol gespeeld in 
de C.H.J.O. Hij is o.m. voorzitter geweest 
van de groep CapeUe a/d IJssel, secretóris 
van de R.I.R.0. (de Ring Rotterdam.en cim- 
streken, die op blz. 21 van het pas versche
nen jubileumboekje „50 kilometerpaaltjes 
C.H.J.O.” een „inspirerend brandpunt”
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wordt genoemd), voorzitter van de groep 
Utrecht en redactie-secretaris van ,,De 
Jonge Nederlander” . In Hilversum was hij 
secretaris van de Christelijk-Historische 
kiesvereniging en lid van de Protestants- 
Christehjke fractie van de gemeenteraad. 
Er zou over ons nieuwe redactielid nog veel 
meer te zeggen zijn. Maar ik hoop, dat het 
bovenstaande voldoende is om te verkla
ren, waarom deze introductie begon met de 
woorden ,,tot onze vreugde”.

K. de Vries.

Des naasten eer en goed gerucht
Het geroezemoes van honderden aan
wezigen op de Groepsvergadering in 
een kemgewest van de CHU ging dóór 
toen weer een nieuwe informant het 
spreekgestoelte had beklommen. Bij de 
bespreking van een groslijst, zo vol ge
laden, mist men één, twee sprekers 
niet. . .  Maar het werd stil, toen iemand 
uit de zaal hem toeriep: „Zeg dat nog 
eens”. De man herhaalde wat hij eerder 
had gesteld: „Deze kandidaat is ge
trouwd met een roomse vrouw en geeft 
zijn kinderen een roomse opvoeding”. 
In de duistere préhistorie van het CDA 
was zo’n mededeling, naar menigeen 
zich herinneren zal, nog het tegendeel 
van een aanbeveling. Op de vergade
ring aanwezig als propagandist van het 
CHJG-blad „De Jonge Nederlander”, 
jong dus en nog zeer idealistisch, had ik 
het vermoeden dat de man onbillijk be
jegend werd. Maar voordat we dat tele
fonisch bevestigd kregen van H. W. Ti- 
lanus op een andere Groeps
vergadering, waren de befaamde pun- 
tenüjsten al ingevuld. De verdachtma
king had gewerkt: de kandidaat, naar 
me later bleek juist een typisch 
voorbeeld van calvinistische stijl, kwam 
er in dat gewest niet aan te pas.

Die jeugdherinnering is me bijgebleven.

Uitwissen was moeilijk, gevoed als ze 
werd door nieuwe ervaringen. 
Daarover te schrijven is riet leuk, maar 
wel realistisch. Of het nu'pm kerkelijke 
of politieke ambten gaat,' de bezetting 
ervan raakt de tere sfeer vap menselijke 
verhoudingen, enhetspijt-tnij te moeten 
zeggen dat deze ook onder ons te vaak 
onnodig verstoord zijn. Verdachtma
king, hoe zwaar het wooM ook klinkt, 
speelt daarbij haar rol. Öpgevoed bij 
een zeer realistisch boek als de Bijbel, 
doet men er goed aan haar onder ons 
niet voor ónmogelijk te houden. Het is 
een schrale troost dat we dóatbij staan 
in een traditie. De eerste christenge
meenten werden bij hun zonden tegen 
het 9de gebod bepaald door Paulus, Pe
trus en Jacobus. De laatste schrijft zelfs 
een hele paragraaf waar in de oude ver
taling „Misbruik der tong” bovenstaat^ 
In de tijd van de apostolische vaders is 
er kennelijk alle reden óm het aantal 
waarschuwingen te laten  ̂toenemen. 
Een bekende Duitse kerkhistoricus zag 
er het bewijs in, dat men de eerste liefde 
had losgelaten met als resultaat „die 
aufbrechende kleine Mehschlichkeiten 
der früh-Christlichen Genieinschaften” . 
In latere tijden die ons raken, zijd de 
kerken daar al evenzeer mee gecon
fronteerd. Het Evangelie, werd teveel

gekoppeld aan oude maatschappelijke 
vormen, tradities en wereldbeeldeti. 
Niet zelden werd de burgermansmoraal 
verheven tot de christelijke noriti voor 
het leven.
In de vermenging van godsdienstige én 
sociale iactoren Ju het bestaan van 4e 
christelijke gemeenten, kan verdacht
making in de betekenis van een gesug
gereerd moreel manco zeer wel Voort
komen uit de bekrompenheid van ĥ ët 
milieu, maar gelanceerd worden liit een 
zich religieus vqordoende verontwaar- 
diging. Daarbij komt dan nog een volfe- 
aard, die behagen schept in spreek
woorden als „geen rook zonder vuur” . 
De apostel Jacobus verbindt met hét 
begrip „vuur” de tong: „dat kleine lid 
dat toch een hoge toon voert, een 
wereld der ongerechtigheid, vol va'n 
dodelijk venijn”. En in het standaarè- 
werk van Quack over de socialisten, 
zegt mevr. Crispi: „Laster is het wappn 
dat in de democratische landen de dolk 
en het gif der middeleeuwen vervangt”.

Rokerige zaaltjes en vertrouwelijke 
sfeertjes kunnen voor het soort vuur als 

'hier bedoeld voedingsbodem zijrf. 'Vér- 
dachtmakende informatie, binnengela
ten door-kamerdienaren als „mfe-

schien”, „men zegt” of „ik heb ge
hoord”, wordt dan tot een verterend 
vonnis, bij verstek uitgesproken, 
zonder recht op verdediging of hoger 
beroep. En het is duidend dat be
stuurders zich soms meer zorgen blijken 
te maken over het bekendworden van 
dit soort achterklap dan dat men het 
zich tot pUcht rekent de gehoorde in
formatie te verifiëren met betrokkene. 
In een christelijke partij dienen we ons 
er terdege van bewust te zijn, dat de
zelfde tong waarmee we God willen 
loven in onze politieke dienst aan de 
naaste, ook mensen kan beschadigen 
die naar de gelijkenis Gods geschapen 
zijn. De Heidelbergse Catechismus 
heeft ons al meer dan 4 eeuwen een 
uiterst-concrete omschrijving gegeven 
van overtredingen tegen het 9de gebod: 
vals getuigenis, verdraaiing van woor
den, achterklap en laster. Vader Cats 
haakte daar mogelijk op in met zijn 
rijmpje „Geen spies en maeckt so diepe 
wonden als achterklap en boose mon
den” . Diezelfde Catechismus geeft ook 
meteen de positieve opdracht: oprecht 
te spreken en eer en goéd gerucht naar 
vermogen te bevorderen. In die zin 
mogen we dan ook weer moed 
scheppen om „daders des woords” te

AJvD
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De CDA-fractie op stap
Een elftal leden van de CDA-fractie uit.de 
Tweede Kamer bracht onlangs een werk
bezoek aan West-Overijssel. In drie 
groepen verdeeld werden in de vroege 
morgenuren respectievelijk Deventer, Le
lystad en Kampen bezocht.
Deventer presenteerde in het mooie stad
huis een dia-serie vervaardigd in opdracht 
van de Qverijselse Ontwikkelingsmaat
schappij (O.O.M.) met een deskundige toe
lichting door de directeur, de heer F. J. 
Gastkemper. De industrieterreinen van 
Deventer werden daarna in ogenschouw 
genomen en het gezelschap vervolgde zijn 
weg haar Kaalte.
De kamerleden Van den Broek, Van der 
Sanden en Tolman verdiepten zich hier in 
de situatie rond het kanaal Deventer- 
Raalte. Deze kwestie speelt al jaren. Voor 
de regio vervult het kanaal een belangrijke 
functie. Zonder meer kan het kanaal niet 
gesloten worden, aangezien ook de weg
verbinding Deventer-Raalte niet optimaal 
is om als vervangende verbinding te 
kunnen dienen.
Een interessant gezichtspunt is nog of het 
rijk juridisch gezien wel tot sluiting zal 
kunnen overgaan.
In Kaalte en Olst kwam de werk
gelegenheid in dit deel van Overijssel ter 
sprake, met name door de dreigende be
drijfssluiting van de OLBA en DUPHAR in 
Olst. Hier komen in totaal 565 arbeids
plaatsen op de tocht te staan. Wil men de 
werkgelegenheid in Olst en naaste 
omgeving veilig stellen, dan dient volgens 
de heer Gastkemper van het O.O.M. ook 
Olst in aanmerking te komen voor de inves- 
teringspremie zoals ook voor de Unilever-

vestiging in Oss geldt.
In Lelystad bespraken de heren Dijkman, 
Lansink en het Eerste-Kamerlid van 
Oudenhoven de problemen die hier een rol 
spelen, zoals het verlangen naar een zelf
standige gemeente en een eigen ziekenhuis. 
In Zwolle waar zich ook de heer Weijers bij 
het gezelschap voegde,- vond een lunch- 
gesprek plaats met het college van B. en W. 
Zwolle voelt zich duidelijk door het „Rijk” 
miskend. Zoals de zaken er nu voorstaan, 
aldus burgemeester Drijber, worden be
drijven allesbehalve gestimuleerd naar 
Zwolle te trekken. Hij vroeg duidelijkheid 
van „Den Haag”. Verder werd in Zwolle 
nog aandacht geschonken aan de spreiding 
van de rijksdiensten, de hartchirurgie en de 
sociaal-culturelé voorzieningen. De Over- 
ijselse sportfederatie bracht in een gesprek 
naar voren de bestaande problemen met de 
CRM-subsidie.

De derde en laatste groep bezocht eerst 
Kampen. De heren Scholten, van Houwe- 
lingen, Wisselink, Van Weezel en mevr. 
Korte-van Hemel werden ontvangen door 
het gemeentebestuur van Kampen. Bur
gemeester van Tuinen pleitte indringend 
voor de stads vernieuwingsprojecten van de 
gemeente. Ook de vestiging van een kern
centrale kreeg de aandacht. Doortrekken 
van de rijksweg 50 werd door Kampen als 
een dringende wens ervaren. Onderwijs
zaken als schoolbegeleidingsdiensten en 
eventuele verplaatsing van de G.S.A. wer
den breedvoerig aan de orde gesteld.

„WASLIJST”
Een ontvangst door direktie en bestuur van

de stichting „Nationaal Lucht- en Ruimte
vaart Laboratorium de Voorst” stond ver
volgens op het programma, waarna dit deel 
der delegatie zich naar Steenwijk spoedde, 
waar het college van Burgemeester en 
Wethouders zich met een hele waslijst van 
wensen aan de kamerleden presenteerde. 
De gemeente Steenwijk vraagt dringend 
aandacht voor de werkgelegenheids
vraagstukken en wil gaarne ontwikkelings- 
kern worden. Het gemeentebestuur voelt 
zich als „grensgeval” bij de N.O.M. en valt 
derhalve niet onder de O.O.M.
Bedrijven hebben weinig trek zich in 
Steenwijk te vestigen door het ontbreken 
van de benodigde faciliteiten, die zij in om
liggende gemeenten, waar ook de 
grondprijs voor de industrie zoveel lager 
ligt, wel krijgen.
Hierdoor vergrijst de bevolking omdat de 
jeugd wegtrekt en daarom is er in Steenwijk 
en omgeving sprake van een vertekend 
werkloosheidscijfer.
Over de landschapsparken verklaarde de 
heer Wisselink namens de delegatie, dat 
Noordwest-Overijssel voor een land
schapspark in aanmerking komt. Maar er 
dient wel spoedig duidelijkheid te worden 
geschapen voor de boeren inzake de norm- 
vergoedingen.

OPRICHTING
Daarna vond in de ,,Meenthe” de oprich
tingsvergadering plaats van het CDA- 
Steenwijk. Er was een flinke belangstelling 
en de heerBeumer, die zich ondertussen bij 
de delegatie had gevoegd, sprak voor een 
aandachtig gehoor over de identiteit van 
het CDA. Ook de perikelen rondom de ka

binetsformatie werden besproken.
De ruim honderd aanwezigen kozen de 
heer J. Kiers tot voorzitter van het CDA- 
verband Steenwijk. Hij dankte voor het in 
hem gestelde vertrouwen. Vanuit een vol
ledig vertrouwen kunnen wij elkaar geluk
wensen met de realisatie van het CDA- 
Steenwijk. De eerste voorzitter van het 
CDA-verband Steenwijk was verder van 
mening, dat vanuit de. tot stand gekomen 
christen-democratische eenheid verder 
gewerkt moet worden aan de toekomst van 
het CDA en aan de toekomst van 
Steenwijk.
Het CDA is een groeimodel. Geleidelijk 
aan wordt het CD A-huis uitgebouwd en dat 
betekent ook een stuk afbraak van de drie 
oude partijen. Dat schept moeilijkheden en 
soms onaangename verrassingen, maar de 
groei van het CDA zal doorgaan. Verder 
bracht de heer Kiers de wil van het CDA- 
verband Steenwijk naar voren om vanuit 
een dynamische gedrevenheid de toekomst 
tegemoet te gaan.

Alles resumerend kan de CDA-delegatie 
terugzien op een goed georganiseerd en 
vruchtbaar werkbezoek. Hartelijk dank 
aan het CDA-Overijssel, de ontvangende 
gemeentebesturen en de statenfractie voor 
de begeleiding. Storrn, regen en duisternis 
vergezelden de fractieleden van en naar 
Overijssel, maar de belangstelling al- 
lerwege en het enthousiasme voor het CDA 
ook in deze provincie stimuleren de frac
tieleden om de Overijselse belangen zorg
vuldig en evenwichtig te behartigen.

J. de Swart.

Het CDA en zijn organisatie
In het Kuyperhuis zetelen „vele wonin
gen”. Eén ervan is het sekretariaat van 
het Christen Democratisch Appél. In to
taal zijn er vier krachten met een vol
ledige dagtaak werkzaam. Naast se- 
kretaris mr. Jan Krajenbrink is er sinds 
vorig]aar de adjunkt-sekretarismr. Jan 
Willem de Savornin Lohman. Zij 
worden bijgestaan door Janny Kroon, 
haar naam alleen al verraadt kwaliteit, 
en Nel van der Zande.
Al vóórdat het CDA een federatie was, 
hield Krajenbrink zich bezig met de 
zaak van de christen-demokratische 
samenwerking. Mede daarom is hij nu 
sekretaris.

Sinds 1975 leidt hij het sekretariaat. 
Die samenwerking tussenARP, CHU en 
KVP wordt intussen steeds hechter. Het 
is zelfs de bedoeling dat binnen enkele 
jaren een fusie tot stand komt. Als alles 
lukt, en alle „hobbels” worden geno
men, kan dat wellicht over omstreeks 
twee en half jaar het geval zijn. Maar 
dan moet er hard gewerkt worden. En 
van niet te veel tegenslag sprake zijn. U 
begrijpt dat de voorbereiding van die 
fusie waar ook de komende voor-

jaarspartijraad van 20 mei zich zal be
zighouden veel arbeid met zich mee
brengt. Tal van kommissies starten bin
nenkort daarmee. Denkt u aan zaken 
als de integratie van de partijburo’s, de 
rechtspositieregeling van hetpersoneel, 
statuten, de relatie levensbeschou- 
wing/politiek. Al die kommissies moe
ten bemand worden, van stukken voor
zien, geregeld vergaderen, eindverslag 
uitbrengen... Daarin ligt een be
langrijke koördinerende taak voor het 
sekretariaat. Dan zijn er ongeveer 
15.000 rechtstreekse leden, die de zgn. 
vierde poot vormen. Dat brengt een 
aanzienlijke administratie met zich 
mee. Het is duidelijk dat er volop werk 
is. De middelen zijn echter niet onbe
perkt. Verder is het niet de bedoeling 
dat er naast de bestaande sekretariaten 
een nieuw omvangrijk CDA-bureel 
groeit De integratie van drie par
tijburo’s zal al niet gemakkelijk zijn, 
laat staanvan vier. Voorzover het CDA 
de werkzaamheden niet aan kan verle
nen de ,,zuster-partij en” bijstand. Zo 
krijgt men hij toerbeurt wekelijks as
sistentie van administratieve krachten 
van KVP en ARP, ook de CHU zal niet

achterblijven, al is het nu nog niet zo 
ver. De postverzending en brochure- 
verzorging wordt bijv. geregeld door 
Sonja van Bree en Andrea van Wissen, 
beiden in dienst van de ARP. Overigens 
zijn er vele zaken die de CDA-partijen 
gezamenlijk aanpakken. Denk bijv. 
aan de erkenning van CDA-verbanden, 
de aanvragen tot machtigingen om de 
naam CDA te gebruiken, de ver
kiezingscampagne. Ook binnen het 
CDA poogt men het „samen verant
woordelijk” waar- te maken. De eer
lijkheid gebiedt te zeggen dat dit nog 
niet altijd helemaal lukt. Elke CDA- 
partij, kent haar eigen stijl van werken, 
haar benadering van partijkader, 
spreekt haar eigen taal.' De CDA- 
partijen mogen dat „op dezelfde wortel 
des geloofs stoelen”, om Kuyper te cite
ren. Duidelijk is dat die wortel in de 
loop van deze eeuw in elke partij ver
schillende vertakkingen deed groeien.

Voordathet tot een fusie komt zal zeker 
enig snoei- en entwerk nodig zijn. Wil er 
althans van een vruchtbare en groei
zame CDA-plant in ons politieke land- 
schap sprake zijn.

Pleidooi voor 
zeehonden in Waddenzee
Tijdens een vorige week te Straatsburg 
gehouden debat, in de vergadering van de 
raadgevende vergadering van de Raad van 
Europa, heeft de christen-democraat P. A. 
M. Cornelissen [lid van de Tweede Kamer 
voor het CDA] zich opgeworpen voor het 
voortbestaan van de zeehonden in de 
Waddenzee. Dat gebeurde tijdens de be
spreking van mogelijke maatregelen voor 
het beschermen van zeehonden.

In de Waddenzee, aldus Cornelissen, wor
den de zeehonden ook bedreigd, niet door 
de jacht, maar door de vervuiling. En hij 
noemde een cijfer; van de zeventig zee- 
hondenbabies die jaarlijks worden gebo
ren, overleeft nog niet de helft.
De giftige chemische stof PCB, welke via 
Rijn, IJssel en IJsselmeer en via de 
kuststroming ook van de Rijnmond in de 
Waddenzee terechtkomt is de grote schul
dige. ,,Het wordt nu tijd dat na tien 
jaar praten er eindelijk eens iets terecht
komt van de zuivering van het Rijnwater,” 
aldus het Tweede Kamerlid.
Cornelissen hekelde ook het toerisme, 
waardoor de zeehonden in het Waddenge

bied geplaagd worden. Er zijn speciale 
vaartochtjes ,,zeehonden kijken” . Hij 
pleitte voor de instelling van reservaat- 
gebieden waar de zeehonden ongestoord 
kunnen blijven tijdens de paring en de 
zoging.
Maar behalve het feit dat de Nederlandse

houthandelaren vrijwillig hebben afgezien 
van de verkoop van zeehondenbont, kon 
Cornelissen geen positieve maatregelen 
noemen van Nederlandse overheidszijde en 
de zeehonden in Nederlandse wateren te 
beschermen. Hij was wel gelukkig met het 
feit dat de assemblee (parlementaire ver
gadering) van de Raad van Europa zijn 
amendementvoorstel overnam waarin bij 
de regeringen gepleit wordt de zeehonden 
ook in de Waddenzee te beschermen.

H. L.

Schema CDA-radio- en tv-uitzendingen
CDA-Radio-uitzendingen (altijd op dinsdag)

7 februari 1978 2 mei 1978
21 februari 1978 16 mei 1978

7 maart 1978 30 mei 1978
21 maart 1978 13 juni 1978

4 april 1978 
18 april 1978

27 juni 1978

De radio-uitzendingen vinden plaats via Hilversum 1 van 18.19-18.29 uur.
CDA-TV-uitzendingen
woensdag 22 februari 1978 Ned. 1 19.50 uur. 
Woensdag 3 mei 1978 Ned. 1 19.50 uur.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slajlinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

J

Bijeenkomsten 
met predikanten
Sinds november 1973 belegt het hoofd
bestuur van de CHU geregeld vergaderin
gen met predikanten, fractieleden en an
dere belangstellenden. Deze bijeen
komsten, periodiek om de drie of vier 
maanden gehouden, mogen zich in een 
vaste kern van belangstelling verheugen en 
het is zeer frappant, dat er ook telkens weer 
nieuwe gezichten opduiken.
Ds. A. Oliemans, vice-voorzitter van de 
CHU, leidt op een voortreffelijke manier 
deze contact-bijeenkomsten en ook geven 
geregeld fractieleden acte de présence.

Voor vrijdag 10 februari a.s. is er weer een 
dergelijke bijeenkomst gepland in de Sche- 
pelzaal van de Tweede Kamer, Binnenhof 
5, Den Haag. Aanvang 10.30 uuur v.m. 
Ds. Oliemans zal iets vertellen over de 
Europese verkiezingen en de werkzaam
heden daaraan verbonden. Hij is door 
veelvuldige Europese contacten de aange
wezen man om hierover boeiend en humo
ristisch zijn visie weer te geven.
Vervolgens zijn er enkele leden van de 
CDA-fractie - tot de CHU behorend - 
aanwezig om actuele politieke zaken met de 
aanwezigen door te nemen.
Heeft u interesse, meldt u zich dan bij 
ds. A. Oliemans, Erasmuslaan 32 te 
Dordrecht, tel. 078-31620. Bent u nog geen 
lid van de CHU, ook dan kunt u zich als lid 
opgeven. Het Uniebureau, Wassenaarse- 
weg 7, Den Haag, tel. 070-244516 zal 
gaarne uw aanmelding verzorgen. Wordt 
lid van de CHU en versterkt daarmee het 
CDA!

J. de Swart.
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Problematiek Molukse minderheid

Recht op eigen identiteit
De regering heeft vorige week haar be
leidsnota „De problematiek van de Moluk
se minderheid in Nederland” aan de 
Tweede Kamer aangeboden. Deze nota was 
reeds toegezegd naar aanleiding van de 
door de Kamer uitgesproken verlangens bij 
de indiening van het regeringsverslag over 
de gijzelingen te Vries en Bovensmilde op 
21 juni 1977. Het vorige kabinet heeft de 
voorbereiding vart de nota met spoed ter 
hand genomen, maar de indiening ervan 
moest wachten op het optreden van het 
nieuwe kabinet.

HISTORIE EN TOEKOMST
Het is een omvangrijk stuk geworden, 
waarin de geschiedenis een ruime plaats 
inneemt. De historische achtergrond van de 
overkomst van een grote groep Molukse 
ex-KNIL-militairen naar Nederland over 
de jaren 1945-1951 is in een bijlage beschre
ven, terwijl een apart hoofdstuk is gewijd 
aan het Nederlandse beleid ten aanzien van 
deze groep in de nu reeds 27 jaar dat zij in 
ons land verblijf houdt.
Behalve nog een beschrijvénd hoofdstuk 
over de Molukse gemeenschap in Neder
land, omvat het grootste deel van de nota 
de lijnen die. de regering trekt voor haar 
toekomstige beleid.
In hoofdstuk 5 van de nota gaat de regering 
in op de politieke idealen van grote groepen 
van de in Nederland wonende Molukkers. 
Zij zet uitvoerig uiteen waarom Nederland 
het Zuidmolukse onafhankelijkheidsideaal 
niet heeft kunnen erkennen of steunen en 
dat ook in de toekomst niet kan of mag 
doen.
Daarop volgt een hoofdstuk over de 
contacten van de hier verblijvende Mo
lukkers met het land van herkomst. De 
regering zal er naar blijven streven, in 
overleg met de Indonesische regering de 
mogelijkheden voor het onderhouden van 
deze contacten zoveel mogelijk te verrui
men.

HOOFDLIJNEN VAN HET BELEID 
TOT DUSVER
Het zwaartepunt van de nota ligt onge
twijfeld in de hoofdstukken, waarin de 
regering de hoofdlijnen uiteenzet van haar 
toekomstige beleid ten aanzien van de 
Molukse minderheid. De eerste jaren na de 
komst van de Molukkers in Nederland is de 
regering ervan uitgegaan dat zij spoedig 
weer als groep naar Indonesië zouden 
teruggaan. Daarom werden zij in die eerste 
periode zoveel mogelijk in woonoorden 
ondergebracht en werden contacten tussen 
Molukkers en de Nederlandse samenleving 
niet aangemoedigd. Toen in 1957 waar
schijnlijk werd dat de grote meerderheid 
van de Molukkers voor nog onbepaalde 
tijd in Nederland zou blijven, heeft de 
regering een commissie ingesteld die haar 
van advies zou moeten dienen over de 
maatschappelijke gevolgen van het voort
gezet verblijf van de Molukkers in Neder

land. Het rapport dat de, naar haar 
voorzitter genoemde, Commissie-Verwey- 
Jonker in 1959 heeft uitgebracht, heeft 
mede tot leidraad, gediend bij het sedert
dien ten aanzien van de Molukkers gevoer
de beleid.
Het beleid berustte op het uitgangspunt dat 
het voor de Molukse minderheid wenselijk 
zou zijn langzamerhand in de Nederlandse 
samenleving op te gaan.
Wenzelfde uitgangspunt heeft de over
heid in het verleden steeds aangehou
den in haar beleid tegenover van elders 
komende groepen immigranten. Al deze 
groepen hebben zonder veel moeilijkheden 
aansluiting bij de Nederlandse samenleving 
gezocht en gevonden en dat niet steeds met 
het opgeven van de waarden die zij aan hun 
eigen culturele identiteit ontleenden.

DE NIEUWE AANPAK
In de Molukse bevolkingsgroep wordt de 
Nederlandse samenleving voor het eerst 
geconfronteerd met een minderheid waar
van grote groepen het behoud van hun 
sociaal-culturele identiteit zo centraal stel
len - hun oriëntatie en idealen liggen 
elders - dat zij, soms meer, soms minder 
uitgesproken, ontplooiing in de Nederland
se samenleving afwijzen en in plaats 
daarvan het isolement lijken te verkiezen. 
Dit noopt de Nederlandse samenleving er 
zich rekenschap van te geven welke de 
rechten en plichten van culturele minder
heden in ons land zijn en welke mogelijk
heden met beperkingen er bestaan om de 
eigen identiteit te handhaven en te beleven. 
Tegenover het Molukse verlangen zichzelf 
te blijven stelt de regering zich nu op het 
standpunt dat de Molukkers recht hebben 
op het behoud van hun eigen identiteit, 
zoals die tot uitdrukking komt in eigen 
gewoonten en gebruiken, het hebben van 
een eigen kerkelijke organisatie en het 
spreken van een-eigen taal. De Nederlandse 
overheid kan en mag de Molukse minder
heid niet dwingen haar eigen identiteit op te 
geven en in de Nederlandse maatschappij 
op te gaan. Daartegenover staat, dat de 
overheid moet verlangen dat ook de leden 
van de Molukse minderheid de waarden en 
normen van de Nederlandse samenleving 
zullen eerbiedigen en bereid zullen blijven 
het gesprek met de samenleving waarin zij 
wonen open te houden. Deze twee begin
selen zijn ook neergelegd in het onder aus
piciën van de Verenigde Naties tot stand 
gebrachte Internationaal Verdrag inzake 
de burgerrechten en politieke rechten, dat 
Nederland binnenkort zal ratificeren.

MAATREGELEN
Op basis van beide' beginselen heeft de 
regering van de nota een reeks van uit
gangspunten uitgewerkt voor verschillende 
beleidsgebieden.
- voor het onderwijs aan Molukse kinde
ren worden extra voorzieningen getroffen, 
waarvoor 8 miljoen beschikbaar is gesteld;

CDJA-Friesland in vergadering bijeen
Dezer dagen werd in Friesland de eerste 
vergadering gehouden bijeen geroepen 
door ■ het CDJA-overlegorgaan. Dit 
CDJA-overlegorgaan is een tussenfase 
naar de CDJA-federatie in Friesland. Op 
deze avond was aan de orde de vraag of de 
kerken een bijdrage hebben te leveren aan 
het gemeentelijk welzijnsbeleid. Deze 
vraag werd behandeld met de heer Ren- 
kema, directeur van het gereformeerd „It 
Sintrum” in Friesland.
De avond werd geopend met een rede van 
Douwe Hessel de Witte, voorzitter van het 
CDJA-overlegorgaan. Hij vroeg in zijn 
Verhaal ook aandacht voor het beginsel. 
Voor hem een belangrijk punt en hij sprak 
de wens uit, dat over dit punt weer een 
discussie op gang kwam. Niet alleen binnen 
het CD.IA maar ook binnen het CDA. Die 
discussie zal dan gevoerd moeten worden 
met het besef dat het niet gaat om het 
succes van de partij, maar om de macht van 
het beginsel. De kracht van het beginsel 
dient het karakter van een CDA partij te 
bepalen en niet een coalitie met deze of 
gene partij: Over het beginsel zelf zei hij 
nog het volgende:
„Het gaat soms buiten je bevattingsvermo
gen omdat nota bene over het uitgangspunt 
meningsverschil 'bestaat binnen het CDA 
en CDJA. Het CDA wil immers een begin- 
selpartij zijn. Zij wil een partij zijn die zich 
bij al haar menselijk handelen en denken 
wil laten leiden door het beginsel, het 
Evangelie. Daarom is het ook noodzakelijk 
dat vertegenwoordigers aanspreekbaar

zijn op het Evangelie. En aanspreekbaar 
zijn op het Evangelie wordt je niet alleen 
door Bijbellezen en trouw kerkbezoek, 
maar dat ben je als je gegrepen bent door 
het Evangelie. Christelijke politiek is een 
zaak van het hart. Immers het beginsel is 
datgene waaraan de mens zijn hart geeft en 
wat hem daardoor leidt in alles wat hij 
denkt en doet”.

Over de ontwikkelingen van het CDJA 
(daarmee niet aleen doelend op de provin
ciale, maar ook op de landelijke situatie) 
kwam het volgende uit zijn pen: ,,De ont
wikkelingen binnen het CDJA worden wel 
eens vergeleken met een dik boek. Dit 
dikke boek draagt dan ook als titel: „De 
ontwikkelingen tot één CDJA”.
Laten de enthousiaste CDJA’ers één ding 
goed begrijpen, dat wat we nu bereikt heb
ben, nog maar het begin was van de inlei
ding. En om tot een werkelijk CDJA te 
komen, dient elke bladzijde één voor één te 
worden omgeslagen en elke letter dient te 
worden gelezen en bestudeerd. Alleen dan 
heeft het CDJA en CDA als organisaties die 
willen proberen antwoord te geven aan de 
oproep van de Bijbelse boodschap be
staansrecht”.
Kortom weer goede bekende geluiden uit 
Friesland. Vermeldenswaard is misschien 
nog dat het onderwerp voor de jaarverga
dering van Arjos-Friesland zal zijn: ,,De 
betekenis van het beginsel m het CDA”.

Otto Brouwer

- het bouwprogramma van woningwetwo
ningen ten behoeve van Molukkers zal 
versneld worden uitgevoerd; het gaat hier 
om ongeveer 3000 woningen;
- ter bestrijding van de werkloosheid on
der, vooral de jongere, Molukkers zullen 
bijzondere maatregelen worden getroffen;
- de gemeenten zullen worden aange
spoord regelingen te treffen voor de 
inspraak van Molukkers op plaatselijk ni
veau; de gemeenten zullen daarbij finan
ciële steun van het rijk ontvangen.

COÖRDINATIE EN CONCENTRATIE
Bij de gekozen uitgangspunten voor het 
beleid staat voorop dat de verhoudingen 
tussen de Nederlandse samenleving en dé 
Molukkers als culturele minderheid wor
den genormaliseerd.
Dat heeft ook bestuurlijke consequenties. 
Tot op heden wordt een aantal uiteenlo
pende beleidstaken door de Afdeling Mo
lukkers van het ministerie van CRM 
behartigd. In de toekomst zullen de daar
voor in aanmerking komende departemen
ten ieder de op hun terrein liggende taken 
gaan overnemen. Voor de dan noodzake
lijke coördinatie van het beleid zal een 
interdepartementale ambtelijke commissie 
worden ingesteld. Deze commissie zal ope
reren onder de verantwoordelijkheid van 
de vice-minister-president, minister van 
binnenlandse zaken. Ook de coördinatie 
van het beleid tussen de rijksoverheid en de 
lagere overheid zal worden verbeterd.
De regering meent dat de Molukse minder
heid zo ruim mogelijk moet worden be
trokken bij de vorming en uitvoering van 
het op haar gericht beleid. In aansluiting 
op de door de Commissie-Köbben-Man-

touw in haar eerste interim-rapport gedane 
aanbeveling overweegt de regering thans de 
instelling van een gemengd Orgaan van 
Advies en Overleg, waarin Molukkers en 
Nederlanders zitting hebben.

PENSIOENRECHTEN
Van de punten die de nota voorts aan de 
orde stelt, verdient de aankondiging aan
dacht, dat de regering een wetsontwerp zal 
indienen tot regeling van een uitkering aan 
de Molukse ex-KNIL-militairen die bij hun 
ontslag uit de militaire dienst in 1951 
pensioengerechtigd waren. Het gaat hier 
om een oude grief van deze oud-militairen 
die zich gediscrimineerd voelen omdat zij 
na hun ontslag niet in een zelfde rechtspo
sitie zijn gebracht als hun collega’s van 
Nederlandse afkomst. Pas met ingang van 
1964 heeft de Nederlandse overheid zich 
hun grieven aangetrokken. De regering 
meent dat men daarmee te lang heeft 
gewacht en dat er gronden zijn om 
pensioenaanspraken over de periode van 1 
mei 1956 tot 1 januari 1964 alsnog te hono
reren.

De in het vooruitzicht gestelde regeling zal 
gelden voor die pensioengerechtigde Mo
lukse ex-KNIL-militairen die in 1951 
groepsgewijs naar Nederland zijn overge
bracht en thans nog hier verblijven.

OVERLEG
De regering zegt in haar inleiding op de 
nota dat zij slechts de globale uitgangs
punten voor het in de toekomst te voeren 
beleid in samenhang heeft uiteengezet. Op 
menig onderdeel behoeft dat beleid nadere 
invulling en uitwerking. Daartoe zullen de 
voor de nota verantwoordelijke ministers 
nog vóór de parlementaire behandeling 
overleg voeren met het Inspraakorgaan 
Welzijn Molukkers, de Commissie van 
Overleg Zuidmolukkers/Nederlanders en 
het bestuur van de Vereniging van Neder
landse Gemeenten.

H.L.
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Ontwikkelingsamenwerking

De Nederlandse 
hulpverlening in 1978

door drs. D. J. Barreveld

De begroting voor ontwikkelingssamen
werking voor het jaar 1978 is gebaseerd op 
de uitgangspunten die in de voorgaande 
jaren ook reeds het beleid hebben bepaald. 
In het kort zijn de belangrijkste uit
gangspunten:
- ondersteuning van het streven van de 
ontwikkelingslanden naar self-reliance,
- de voorziening in basisbehoeften, een 
meer gelijke welvaartsverdeling en het 
waarborgen van de rechten van de mens op 
sociaal, economisch en politiek ' terrein 
hebben in het ontwikkelingsbeleid een 
voorkeur boven het door middel van een 
eenzijdig samengestelde economische groei 
vergroten van perspectieven van landen die 
niet vertaald wordt in een groter perspec
tief op welvaart en welzijn voor de arme 
bevolkingsgroepen,
- ondersteuning van het streven naar de 
totstandkoming van een nieuwe internatio
nale orde, zoals omschreven in de slot- 
resolutie van de zevende Speciale Zitting 
van de Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties.

De begroting voor het jaar 1978 maakt in 
feite deel uit van het meerjarenplan voor de 
jaren 1978-1982. Voor deze periode blijft 
het streven om het nivo van de beschikbare 
middelen te handhaven op VA procent 
van het NNI (het Netto Nationale Inko
men). In een periode waarin de groei van 
het nationaal inkomen gering is, betekent 
dit derhalve voor een groot deel van het 
hulpverleningsprogramma ten hoogste een 
constant blijven van het volume.
Gezien het demissionaire karakter van het 
kabinet op moment van presentatie van de 
begroting, konden geen beslissingen geno
men worden om bijvoorbeeld voor delen 
van het programma een grotere reële groei 
te creëren of om de giftencomponent (voor 
de armste landen b.v.) te vergroten.

ONS LANG NOG STEEDS KOPLOPER
Een vergelijking van de Nederlandse bij
drage aan de internationale hulpverlening 
(zie tabel 1) met die van andere landen, 
leert dat ons land thans samen met Zweden 
aan de top staat.

der deze groep vallen ook de hulpprogram
ma’s voor de zogenaamde concentratie- 
landen. In een volgend artikel zal hieraan 
apart aandacht worden besteed. Verder 
vallen onder dit punt speciale onderwerpen 
zoals het probleem van de schuldenver
lichting voor de allerarmste landen, voor
zieningen om nadelige gevolgen van de 
hardheid van de Nederlandse gulden voor 
de concentratielanden te verlichten, pro
jecten en deskundigenhulp en het supple- 
tieprogramma waarmee bedoeld wordt het 
versterken van het potentieel van instel
lingen ën diensten in ontwikkelingslanden.

een volgend artikel zal ook aan dit onder
werp nog eens apart aandacht worden 
besteed, men boekt hier met name ook de 
hulp aan de bevrijdingsorganisaties (Swa- 
po, de groepen van Nkomo en Mugabe) 
onder.

VOEDSELHULP
Alhoewel de regering van mening is dat 
voedselhulp als zodanig geen adequate 
oplossing voor de problemen is, blijkt toch 
dat voor een aantal landen en situaties dit 
(voorlopig) nodig blijft. Meerjarenplannen 
en betere planning zullen op middellange

Tabel 2. De Nederlandse hulpverlening in 1978 (in mln. guldens).

Afdeling A begroting 1977 begroting 1978

I Bilaterale projecten en programma
hulp 1.061,3 1.208,6

II Ontwikkelingsfinanciering via interna
tionale organisaties 509,7 551,5

III Directe hulp aan armste landen en 
groepen 472,0 514,1

IV Voedselhulp 154,0 142,0
V Medefinanciering van projecten van 

particuliere organisaties en vrijwilli- 
gersprojecten 154,5 159,9

VI Onderzoek- en onderwijsprojekten 64,3 70,4
VII Bevordering nijverheid en export van 

de ontwikkelingslanden . 10,0 22,5
VIII Hulp aan de Nederlandse Antillen 155,0 162,5

Totaal afdeling A 2.580,8 2.831,5
Afdeling B 480,0 542,8

Totaal ontwikkelingssamenwerking 3.060,8 3.374,3

N.B.: Onder afdeling A verstaat men de officiële (echte) ontwikkelingshulp. Afdeling B 
heeft betrekking op posten zoals opvang en-begeleiding van buitenlandse werknemers, 
remigratie Surinamers, internationale apparaatskosten (V.N. etc.).

ONTWIKKELINGSFINANCIERING 
VIA INTERNATIONALE 
ORGANISATIES
Onder deze post boekt men de bedragen die 
rechtstreeks naar het VN-systeem gaan. De 
verdere besteding wordt bepaald door be
trokken VN-orgaan. Het grootste deel (138

en lange 
brengen.

termijn de oplossing moeten

MEDEFINANCIERING VAN PROJEC
TEN VAN PARTICULIERE ORGANI
SATIES EN VRIJWILLIGERSPRO- 
JECTEN.
Hieronder vallen b.v. projecten van lokale 
en regionale overheden, voorzover ze aan 
de gestelde eisen voldoen. Ook projecten 
van vakorganisaties kunnen hieronder val
len. De thans toegelaten particuliére or
ganisaties zijn: CEBEMO, ICCO, NOVIB 
en (sedert kort) HIVOS. Ook het pro
gramma van de Stichting Nederlandse 
Vrijwilligers valt onder dit begrotings
hoofdstuk.
ONDERZOEK- EN ONDERWIJS
PROJECTEN
In april 1977 werd de voorlopige raad van 
advies voor het wetenschappelijk onder
zoek in het kader van de ontwikkelings
samenwerking geïnstalleerd. Deze raad van 
advies zal o.m. moeten adviseren ten 
aanzien van het onderzoek in het kader van 
de ontwikkelingssamenwerking.
Tevens vallen onder deze post ,,beurzen
programma’s” en ,,universitaire samen
werkingsprojecten” .
BEVORDERING NIJVERHEID EN 
EXPORT VAN ONTWIKKELINGS
LANDEN
Procentueel is dit de post die de grootste 
stijging laat zien. Via deze post financiert 
men projecten van de FMO, neemt men 
deel in de financiering van nationale ont
wikkelingsbanken in ontwikkelingslanden 
en helpt men bij het op gang brengen van 
projecten die beogen de import uit ont
wikkelingslanden te bevorderen.
HULP AAN DE NEDERLANDSE 
ANTILLEN
De hulpverlening aan de Nederlandse 
Antillen is voor 1978 begroot op 162,5 mln. 
gulden. Met name zal getracht worden de 
zeer hoge werkloosheid te bestrijden.

Drs. D. J. Barreveld.

Behoefte bedden verpleeghuizen groeit
Tabel 1. Netto hulpverlening van een aantal belangrijke landen, in miljoenen dollars en als
% van het Bruto Nationaal Produkt.

land

1975 1976

$ miljoen als <Vb van BNP $ miljoen als Vo van BNP

Australië 507 0,60 385 0,42
Oostenrijk 64 0,17 39 0,10
België 378 0,59 340 0,51
Canada 880 0,56 886 0,47
Denemarken 205 0,58 214 0,57
Finland 48 0,18 51 0,18
Frankrijk 2.091 0,62 2.155 0,62
West-Duitsland 1.689 0,40 1.384 0,31
Italië 182 0,11 274 0,16
Japan 1.148 0,23 1.105 0,20
Nederland 604 0,75 720 0,82
Nieuw Zeeland 66 0,52 52 0,42
Noorwegen 184 0,66 218 0,71
Zweden' 566 0,82 608 0,82
Zwitserland 104 0,18 110 0,19
Verenigd Koninkrijk 863 0,37 835 0,38
Verenigde Staten 4.007 0,26 4.358 . 0,26

Totaal 13.585 036 13.734 0,33

In zekere zin geeft de tabel een min of meer 
onthutsend beeld. In plaats dat langzaam 
maar zeker er naar gestreefd wordt om de 
reeds in 1970 als doelstelling afgesproken 
norm te behalen, blijkt dat in vele landen 
de hulp zelfs terugloopt.
Wel dient hierbij opgemerkt te worden dat 
de slechtere economische situatie in een 
aantal landen een rol van betekenis heeft 
gespeeld, terwijl er ook in een aantal 
gevallen technische problemen zijn in de 
betaling van de hulpbedragen. Het resul
taat blijft echter teleurstellend.

DE NEDERLANDSE HULP VOOR 1978
Tabel 2 geeft een overzicht van de voor 
1978 begrootte hulpverlening. Zoals de 
tabel laat zien gaat verre weg het grootste 
deel van de hulp naar de categorie ,,Bilate
rale projekten- en programmahulp” . On

min. gulden) gaat naar het UNDP, het 
speciale VN-Ontwikkelingsprogramma. 
Verder gaat een belangrijk deel naar het 
VN-Fonds voor bevolkingsvraagstukken 
(27 mln. gulden), terwijl voor 34 mln. 
gulden besteed wordt aan het terbeschik- 
king stellen van deskundigen.
Ook gaan belangrijke bedragen naar de 
Multilaterale Financieringsinstituten (We
reldbank e.d.).
Het Europees Ontwikkelingsfonds, een 
EEG-instelling, krijgt in 1978 90 mln. 
gulden.

DIRECTE HULP AAN ARMSTE 
LANDEN EN GROEPEN
Mei behulp van het voor dit doel ge
reserveerde bedrag beoogt men de gevol
gen van b.v. misoogsten, natuurrampen en 
acute betalingstekorten te bestrijden. In

door: P. Bode.
De komende jaren is er een groeiende be
hoefte aan bedden in verpleeghuizen. In 
1985 zullen er ruim 46.000 bedden nodig 
zijn, terwijl de behoefte in 1975 40.500 
bedroeg. Bij de ziekenhuizen daarentegen 
loopt de beddenbehoefte terug. Bedroeg 
deze behoefte in 1975 nog een kleine
70.000 bedden, in 1958 ligt dit aantal rond 
de 66.000.
Dit is berekend door het Economisch Insti-' 
tuut voor de Bouwnijverheid en het 
Bouwcentrum in opdracht van het mi
nisterie van volkhuisvesting en ruimtelijke 
ordening. Naar aanleiding van deze bere
keningen is onlangs een rapport 
uitgebracht onder de titel ,,De bouwactivi
teiten voor de gezondheidszorg”. Dit rap
port is het tweede resultaat van de samen
werking tussen beide onderzoekinstituten. 
Eerder verscheen het rapport „De woning
bouw in Nederland”.
Voor de berekeningen is een computer
model ontwikkeld dat het mogelijk maakt 
de behoefte aan gebouwen voor gezond
heidszorg te bereken. Er komen vier cate
gorieën gebouwen aan de orde in „De 
bouwactiviteiten voor de gezondheids
zorg”, te weten ziekenhuizen (academi
sche, algemene en categorale), psychiatri
sche ziekenhuizen, zwakzinnigeninrichtin
gen en verpleeghuizen.

BOUWACTIVITEITEN
Gelet op de ontwikkeling van de bedden
behoefte in ziekenhuizen zuUen in deze 
sector de bouwactiviteiten vooral betrek
king hebben op verbetering en aanpassing 
van bestaande ziekenhuizen en vervan
gende nieuwbouw. Behalve voor de ver
pleeghuizen ligt dit ook anders voor psy
chiatrische ziekenhuizen en zwakzinnigen
inrichtingen. In die categorieën bedraagt de 
toename van de beddenbehoette tot 1985 
respectievelijk ca. 1.900 en 2.400. Het 
totale aantal bedden in de vier categorieën 
tezamen neemt per saldo toe van 163.000 
bedden tot ongeveer 170.000.
Het rapport besteedt ook aandacht aan de

productie in geld. Zo is berekend dat in de 
jaren tot 1980 de gemiddelde jaarlijkse ge
bouwenproductie in de gezondheidszorg 
574 miljoen gulden bedraagt. In de daarop 
volgende vijf jaar daalt dit gemiddelde tot 
559 miljoen. In deze bedragen zijn ook be
grepen de nieuwbouw van de overige ge
bouwen voor gezondheidszorg als zwem
baden en medische kindertehuizen en de 
sectór herstel en verbouw.
Met het ontwikkelde computermodel is het 
mogelijk om tot een geregionaliseerde uit
werking van de thans gepresenteerde resul
taten te komen. In het kader van de thans 
uitgevoerde opdracht moest daar echter 
aan worden voorbijgegaan.
Voor menig gemeentebestuurder ligt hier 
een stimulerende taak. Eveneens een be
langrijke zaak voor het particulier ini
tiatief. ’
Het gaat om een goede zaak!
Veenendaal, P. Bode.

Bericht voor CDA-sprekers
Bericht voor al diegenen, die niet (hebben) 
kunnen deelnemen aan de voorbereidende 
informatiedagen op 16 en 23 januari 1978. 
De deelnemers aan deze jaarlijkse infor
matiedagen werden reeds voorzien van de 
nodige documentatie. Om goed het CDA- 
standpunt te kunnen verwoorden is het ui
terst dienstig te beschikken over de CDA- 
standpunten ten aanzien van de onder
scheiden onderwerpen t.w. Provincie, Ge
meente, Europa en Arbeid en Inkomen. De 
vraagstellingen met betrekking tot de vier 
onderwerpen zijn door de gezamenlijke 
Wetenschappelijke Instituten beantwoord 
en op schrift gesteld. Deze antwoorden 
worden u op verzoek toegezonden. Tevens 
ontvangt u daarbij een aantal wenken voor 
sprekers voor deze politieke scholingscur
sussen. U kunt uw aanvraag richten tot de 
Stichting Politiek Scholings- en Vormings
werk CDA, Wassenaarseweg 7, Den Haag.
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ESA kreeg astronomisch uurwerk cadeau
De Tweede Kamer is onlangs akkoord ge
gaan met het mede-oprichten door Neder
land van het Europese Ruimte Agentschap 
(ESA). Twee weken later bood de Neder
landse regering de ESA een huiscarillon 
met astronomisch kunstuurwerk aan voor 
haar nieuwe gebouw in Parijs. Aan
vankelijk gingen de gedachten uit naar een 
carillon voor de gevel maar de prefectuur 
van de stad vreesde geluidsoverlast in dit 
rustige deel van de lichtstad.
De traditie van astronomische kunstuur- 
werken met muziekautomaten gaat terug 
tot het begin van onze jaartelling. Een 
hoogtepunt bereikte deze kunst tijdens de 
middeleeuwen van de Westeuropese en 
Arabische cultuur. Talrijke kerken en an
dere gebouwen zijn toen verrijkt met zo’n 
instrument. Eén van de grootste en bekend
ste astronomische uurwerken bevindt zich 
in de kathedraal van Straatsburg. 
Overigens is het huidige uurwerk daar een 
19e eeuwse vernieuwing van een ouder 
werk uit de 16e eeuw. Meer in onze omge
ving vindt men zo’n uurwerk in de 
Domkerk van Münster. In oorsprong da
teert het uit 1540. Ook de St. Janskathed- 
raal in Den Bosch heeft er een uit 1513 
gehad. Deze is in 1858 uit de kerk gesloopt 
omdat men er toen geen behoefte meer aan 
had. Zo verdween het enige astronomische 
uurwerk dat Nederland ooit heeft bezeten.

NUTTIG EN MOOI
De combinatie van een astronomisch 
uurwerk met een klokkenspel lijkt op het 
eerste gezicht uiterst merkwaardig. Vanuit 
historisch perspectief is een dergelijke ver
wondering echter ten onrechte. Juist in de 
oudste astronomische kunstuurwerken van 
de Arabische en Europese middeleeuwen 
was zo’n combinatie volkomen normaal. 
Men wilde toen niet alleen een nuttig in
strument bezitten dat toeliet de tij d te lezen 
en gegevens te verzamelen voor het 
trekken van een horoscoop of zelfs de ge
schikte tijd te kunnen bepalen voor het uit
voeren van aderlatingen, maar men wilde 
bovendien vermaakt worden. Dat ge
beurde door een beweegbaar toneel en 
door automatische muziekinstrumenten. 
Zo had de St. Janskathedraal in Den Bosch

bijvoorbeeld een poppenspel dat het laatste 
oordeel uitbeeldde. Andere voorbeelden 
zijn ruiterspelen op kerktorens. Zo werdén 
het niet alleen nuttige tijdmeetkundige in
strumenten maar bovendien werkstukken 
die een lust voor het oog en oor waren door 
de bonte kleuren van het schouwspel en de 
wijzerplaat en de typische klank van de 
muziekautomaten.
In het uurwerk van de ESA zijn echter de 
zichtbare automaten in de vorm van bij
voorbeeld tegen elkaar inrijdende ruiters 
weggelaten. Wel zijn de hoorbare automa
ten gehandhaafd in de vorm van een 
carillon dat elk kwartier een wijsje ten ge
hore brengt. De uurmelodie is het thema 
Papageno uit Die Zauberflöte.
Het klokkenspel bestaat uit vijftien 
klokken met zodanige tonen dat alle be
kende wijsjes en melodiëen ten gehore 
kurmen worden gebracht. De grootste klok 
heeft een doorsnee van ruim 20 centimeter 
en weegt ruim V k  kilo; de kleinste weegt 
nog geen vier ons en meet 11 centimeter. 
Het zijn dunne gepolijste klokken met een 
heldere lange uitklinktijd, die vroeger 'in 
Engeland bekend waren als zgn. „hand- 
bells”. Het geluid doet dan ook denken aan 
een speeldoos. Het astronomische uurwerk 
zelf bezit een wijzerplaat die 1.40 meter in 
het vierkant is. De plaat is beschilderd door 
de kunstenares Els Coppens-Van de Rijt, 
het calligrafisch deel werd verzorgd door 
Ella Molenaar-Coppens. Overeenkomstig 
de traditie zijn in de vier hoekpunten de 
vierjaargetijden uitgebeeld. Het uurwerk is 
gemaakt volgens het stelsel van Ptolomeus, 
waarbij de zon rond de aarde draait en niet 
volgens het stelsel van Copemicus waarbij 
de aarde om de zon draait. In het centrale 
deel van het uurwerk vindt men een proj ec- 
tie van de hemelkoepel waarbij het blauwe 
deel de dag voorstelt, het diepzwarte de 
nacht en de grijze overgang de schemering. 
De zonnewijzer wijst dus de plaatselijke 
zormetijd aan. Deze loopt te Parijs bijna 51 
minuten achter op de burgerlijke tijd. De 
burgerlijke tijd is dan ook aangegeven met 
een wijzer waarop een pijl is bevestigd. Een 
derde type tijd, namelijk de plaatselijke 
sterretijd, wordt ontleend aan de dieren
riem. Aan deze ring is namelijk een wijzer

met ster bevestigd. Vanuit de aarde bezien 
loopt de zon door de dierenriem. Dit is ook 
in het uurwerk nagebootst. Eind november 
(zie foto) stond de zon in het teken 
„schutter” . Ze nadert daarmee het begin 
van de winter, het tijdstip waarop de zon 
slechts kort en laag boven de horizon ver
toeft. Ook dit is zichtbaar op het uurwerk.

Men ziet immers de zon het dichtst bij het 
centrum van de plaat waardoor ze de 
kortste boog maakt. Is het midzomer dan is 
die afstand het grootst en dienovereen
komstig de boog. Ook de maan heeft een 
aparte wijzer. Bij deze kan men niet alleen

aflezen in welk teken van de dierenriem ze 
staat, maar bovendien is op het einde van 
de maanwijzer eenbolletje aangebracht dat 
één maal in een synodische (betrekking 
hebbend op het samenkomen van twee 
hemellichamen) maand ronddraait.
Aldus ziet men op dit bolletje de schijnge
stalten van de maan. Uiteraard kunnen die 
ook afgeleid worden uit de onderlinge 
stand van zon- en maanwijzer. Verder is op 
het uurwerk de plaats van op- en on
dergaan van de zon en de daarbij be
horende tijdstippen af te lezen. Het 
uurwerk heeft geen datum- en dagaandui- 
ding.

De bovenstaande foto is een zwakke afspiegeling van de kleurrijke 
werkelijkheid waarmee sterrenkundige en tijdmeetkundige gegevens 
worden aangegeven. Samen met het klokkenspel bedragen de af
metingen 2 x 3  meter. Het vervaardigen van dit cadeau kostte 40.000 
gulden.

CH-gemeente- en provinciebestuurders 
houden jaarvergadering

De Vereniging van christelijk-historische 
leden van gemeente- en provinciebesturen 
houdt op zaterdag 18 februari aanstaande 
haar jaarvergadering in het Jaarbeurs
congrescentrum te Utrecht, van 10 tot half 
vijf.

Op deze vergadering komt aan de orde 
het functioneren van een christen-demo- 
cratisch gemeente- en provinciebestuurder.

Daarover houden inleidingen bur
gemeester mr. F. J. H. Schneiders van Al
melo en prof. mr. H. Franken te Rotterdam, 
voorzitter van de CHU-fractie in de pro
vinciale staten van Zuid-Holland.

De minister van binnenlandse zaken, H. 
Wiegel, heeft toegezegd een deel van de 
jaarvergadering van de Vereniging van 
CH- gemeente- en provinciebestuurders te 
zullen bijwonen.

BETONFABRIEK
.VRIJENBAN”

A. M. MOEKE
99

Rotterdamseweg 376 - Delft. 
Telefoon 015-560193 b.g.g. 124008.

BETONWAREN

AANNEMINGSBEDRIJF

OOGVLIET & ZN. B.V.
Burgerlijke- eh Utiliteitsbouw
* NIEUWBOUW
* VERBOUW+
* ONDERHOUD

ZWIJNDRËCHT
Molenvliet 9 - Tel. 01850-26651-27034-24330.

TUINAANLEG

BINDER B.V. - RHOON
Aanlegen onderhoud van 

GEMEENSCHAPPELIJKE TUINEN, 
PLANTSOENEN, PARKEN, 

SCHOOLTUINEN etc.
■ onderhoud van
groenvoorzieningen

- onkruidbestrijdingen
- kleigrond, teelaarde
- graszoden en
- graszaden
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Dorpsdijk 50-52 - Postbus 820 - RHOON 
telefoon 01890-6111*

- grond- en straatwerken
- drainages - rioleringen
- beplantingen
- windkeringen en 

afrasteringen
- aanleg grasgazons

Ventevogel 
Financiële 
Service Groep
Uw adviseur als het 
gaat om
financiële zekerheid 
Badhuisstraat 95 
Vlissingen 
Postbus 151 
Telefoon (01184)

144 61 - 19192

BOUWBEDRIJF 
P. HULSBOS Jzn. b B.V.
Venneperweg 873 - Nieuw Vennep.

NIEUW VENNEP . Telefoon 02526-2277 
ABBENES . Telefoon 02524-226

KERKEN- EN SCHOLEN BOUWERS 
BURGELIJKE EN UTILITEITSBOUW
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A(rcheologische)
C(ulturele)
I Israël)
R(eizen)

INFORMATIEVE
PAULUS-REIZEN
Ontdekkingstochten door het iand van de Bijbel
verzorgd door Stichting THACIR, Postbus 317, Hoogeveen

In de voetsporen 
van Paulus

Stichting „THACIR”, die zich inmiddeis een reputatie heeft opgebouwd met haar 
goed-verzorgde, informatieve ISRAEL-relzen, gaat nu ook reizen van dèzeifde hoge 
kwaiite it organiseren naar de ianden rondom Israël, die nauw verbonden zijn met 
de bijbelse geschiedenis: Egypte, Mesopotamië, Klein-Azië, Griekenland, Rome... 
Dit jaar beginnen we met 2 PAULUS-REIZEN, die ons 15 dagen lang door Grieken
land en Rome - met als extra verrassing Napels en Pompei -zullen voeren!
Neem kennis van onderstaande reisbeschrijving en overweeg of d it wellicht üw 
„E)oe-Vakantle” kan worden.

1ste dag
Vliegreis vanaf Schiphol naar de Atheense luchthaven Hellenikon, waar u wordt 
verwelkomd door onze vertegenwoordiger in Griekenland. Vervolgens gaat u per 
luxe alr-conditloned touringcar naar uw hotel in Athene voor diner en overnachting. 
2de dag
Bezichtiging van Athene, met o.a.: Syntagma Square; de Parlementsgebouwen; het 
graf van de onbekende soldaat; de poort van Hadrianus; het Olympisch Stadion; 
het koninklijk paleis; de Philopapposheuvel met een schitterend uitzicht op de 
Acropolis; de Areopagus (Hand. 17:15 e.v.); de Acropoiis met o.a. het Parthenon; 
één van de fijnste scheppingen van de Griekse geest; het Byzantijnse klooster 
Kaissariani met zijn weelderige bloemenpracht, genesteld op de helling van de 
berg Hymettus.
Na de lunch een uitgebreid bezoek aan het Nationaal Archeologisch Museum m et. 
zijn fantastische schatten en kunstwerken uit de oudheid; vervolgens bezichtigen 
we de kathedraal van Athene en één van Athenes kleinste byzantijnse kapelletjes. 
We besluiten deze dag met een ,,Griekse avond” : in de „Oude Stallen Taverna” 
even buiten Athene gebruiken we het diner met een overvloed aan wijn, terw ijl we 
intussen genieten van Griekse muziek en volksdansen.
3de dag
Vanmorgen brengen we een bezoek aan het oudeCorinthe, waarde apostel Paulus 
lange tijd  woonde en predikte. Onderweg bezichtigen we het Kanaal van Korinthe - 
een knap staaltje van ingenieurskunst! - en de daarbij gelegen „d io lkos” . Ook het 
kleine Daphni-klooster is ons bezoek meer dan waard door.de prachtige byzantijn
se mozaïeken, die de wanden ervan versieren. De lunch gebruiken we in een aardig 
restaurantje onderweg. De namiddag en de avond zij ter vrije beschikking.
4de dag
Vanmorgen verlaten we Athene en gaan op weg naar (de pas van) Thermopile, waar 
in 480 V. Chr. het leger van de Perzische koning Xérxes op de verbeten tegenstand 
van koning Leonidas van Sparta en de zijnen stuitte. Via het handelsstadje Lamia 
en het industriepiaatsje Karditsa rijden we naar Meteora (=  de in de lucht zweven
de, namelijk de bergtopkioosters, die to t de belangrijkste byzantijnse bezienswaar
digheden behoren). Diner en overnachting in Kalambaka o f Trikala.
5de dag
Na het ontb ijt rijden we naar Larissa, de hoofdstad van Thessalië. In deze 
omgeving brengen we een uitgebreid bezoek aan een dorpje (woningen, een school 
e.d.) om erachter te komen hoe de plattelandsbevolking daar leeft. Vandaar rijden 
we verder noordwaarts naar Thessaloniki, de hoofdstad van Macedonië, het 
stamland van Alexander dé Grote. Paulus preekte er en stichtte  er een christen
gemeenschap, die hij ten voorbeeld stelde aan alle christenen van Macedonië. We 
maken een uitgebreide rondrit door deze 600.000 inwoners tellende stad en 
bezichtigen o.a.: de W itte Toren, de Triomfboog van keizer Gaierius, de Rotonda of 
Kerk van Agios Georgios, de Agia Sofia (de hoofdkerk van de stad) en het plaatse- 
iijk  museum. Diner in een Taverna.
6de dag
Voor vandaag staan op het programma bezoeken aan: het dorpje Pelia, vroeger 
aan de zee gelegen en toen de residentie van Philippos II van Macedonië en zijn 
zoon Alexander de Grote; Edessa, de Macedonische koningsstad, met zijn 
prachtige watervallen; de lunch gebruiken we in een restaurant, midden in de 
rivier de Vodas; Veria (het bijbelse Beréa, Hand. 17:10-14), in de schaduw van de 
2052 hoge berg Vermion, waar een monument nog aan de prediking van Paulus 
herinnert.
7de dag
Vanuit Thessaloniki gaan we op weg naar Amphipolis (Hand. -17:1), eens een 
belangrijke plaats aan de Via Egnatia naar Byzantium. Na de bezichtiging van de 
ruïnes en de door Alexander de Grote opgerichte leeuw, gaan we nog verder oost
waarts naar Kavaia, in bijbelse tijden bekend ais Neapolis (Hand. 16:11). In deze- 
terrasstad gebruiken we de lunch. In de middag bezoeken we de ten noorden van 
Kavaia gelegen overblijfselen van het oude Filippi, genoemd naar de stichter van 
de stad: Philippos van Macedonië: in 42 v. Chr. behaalden hier'Octavianus en 
Antonius een overwining op de moordenaars van Caesar: Brutus en Cassius. 
Paulus, die hier voor het eerst voet op Europese bodem zette, stichtte  er een 
christengemeente (Hand. 16:12 e.v.). Er zijn nog resten van het Romeinse forum en 
een vroeg-christelijke basiliek. Diner en overnachting in Kavaia.
8de dag
De morgen is geheel ter eigen beschikking. Na een gemeenschappelijke lunch in 
een Taverna, rijden we terug naar Thessaloniki, vanwaar we per vliegtuig doorrei
zen naar Athene.
9de dag
De morgen kan benut worden om nog wat laatste inkopen te doen. Na de lunch 
volgt de transfer naar Hellenikon, vanwaar we naar Rome vertrekken. Op de lucht
haven Fiumicino wacht onze vertegenwoordiger in Rome ons op om ons per luxe 
air-conditioned touringcar naar ons hotel te brengen, waar we verwelkomd worden 
met een drankje.
10e dag
Deze dag besteden we geheel aan een uitgebreide verkenning van Rome en een 
bezichtiging van de bekendste bezienswaardigheden, zoals: de Fontana di Trevi; 
het Pantheon: het Forum Romanum; het Colosseum en nog veel meer...!
Als facu lta tief avondprogramma stelten we voor dat de deelnemers aan de 
zomerreis een voorstelling bijwonen, van de opera bij de Thermen van keizer Cara- 
caila; de deelnemers aan de najaarsreis kunnen hetzelfde doen, maar dan in het 
beroemde Operagebouw van Rome. Toegangsbewijzen zijn voor eigen rekening. 
Voor vervoer wordt gezorgd.
11e dag
De morgen is geheel ter vrije beschikking. Na de lunch in het hotel bezoeken we de 
interessante kerk ,,San Pietro in Montorio”  en het kerkje „San Pietro in Carcere” , 
gebouwd op de plaats van de staatsgevangenis ten tijde van de Romeinse Repu- • 
bliek, waar ook Petrus gevangen gezeten zou hebben. Het grootste deel van de 
middag besteden we echter aan een bezoek van Vaticaanstad met ’s werelds 
beroemdste kerk, de ,,San Pietro in Vaticano” , kortweg: de Sint Pieter.
De deelnemers aan de zomerreis brengen een bezoek bij avond aan Tivoli, o.a. om 
te dineren in de sprookjesachtige sfeer van honderden verlichte fonteinen.
De deelnemers aan de najaarsreis maken een onvergetelijke rondrit door ,,Rome 
by night”  en dineren in een exclusief restaurant.
12de dag
De morgen is geheel ter vrije beschikking. Rome leent zich er bij uitstek toe 
om met een gids in de hang (b.v. ,,Rome”  van Wim Zaal) op eigen gelegenheid 
allerlei leuke en interessante plekjes op te zoeken. Na de lunch, die u zelf ergens 
gebruikt, bezoeken we o.a.: dé basiliek van „Sint-Paulus-buiten-de-muren” ; de Vla 
Appia Antica en de catacomben van San Sebastiano. Diner en overnachting in het 
hotel.
13de dag
Na een vroeg ontb ijt vertrekken we om Napels en Pompeï te bezoeken. In Napels 
maken we een korte stadstour, waarna de tocht wordt voortgezet naar het nabij
gelegen Pompeï. Lunch in een eersteklas hotel. U bezoekt de overblijfselen van dit 
antieke stadje uit de Romeinse tijd, dat in 79 na Chr. tijdens een uitbarsting van de 
vulkaan de Vesuvius onder de as bedolven werd. Diner op de weg terug. Overnach
ting in Rome.
14e dag
Deze laatste excursiedag besteden we aan bezoeken van Cerveteri en de Etruski- 
sche graven van Tarquinia. U zult to t het laatste moment van de laatste dag ten 
volle genieten! De lunch gebruiken we onderweg, ’s Avonds hebben we een 
feestelijk afscheidsdiner in een gerenommeerd restaurant.

15de dag
In de loop van de m orgen'transfer naar het vliegveld voor de terugvlucht naar 
Schiphol.

De reissom voor deze 15-daagse geheel verzorgde reis bedraagt f 2.395,- p.p.

IN DEZE REiSSOM ZIJN INBEGREPEN: r
-de  vliegreizen van Amsterdam.naar Athene; van Thessaloniki naar Athene; van 

Athene naar Rome en van Rome naar Amsterdam.
- alle luchthavenbelastingen
- het vervoer van de diverse vliegvelden naar de hotels v.v.
- assistentie door onze vertegenwoordigers in Athene en Rome met douane en ba

gage
-onderbrenging in geselecteerde middenklasse hotels in Griekenland en in eerste 

klasse hotel in Rome, op basis van 2-persoons kamers met eigen bad of douche 
en toilet, alsmede ontb ijt en diner gedurende de hele reis

- alle lunches, behalve op de 12de dag
- de diensten van gediplomeerde gidsen
- de diensten van een Nederlandse reisbegeleld(st)er, ook tijdens de heen- en terug

reis
- het gebruik van comfortabele, alr-conditioned touringcars
- alle kruiersgeiden, entreegelden, fooien en belastingen (behalve het facultatieve 

avondprogramma op de 10de dag).

NOTA BENE:
De prijs per persoon is gebaseerd op een minimum aantal deelnemers van 25. 
Verder is de prijs bepaald op basis van de huidige tarieven, zodat een voorbehoud 
moet worden gemaakt met betrekking to t eventuele komende verhogingen.

NIET INBEGREPEN IN DE REISSOMMEN:
- de toeslag voor het gebruik van zeer beperkt aanwezige éénpersoonskamers ten 

bedrage van f 225,- voor de gehele reis
- uitgaven van persoonlijke aard
- de premies voor een reis- en annuleringsverzekering.

VERZEKERINGEN:
Het afsluiten van een reis- en annuleringsverzekering geschiedt automatisch en is 
verplicht. Op de nota, die u ontvangt, worden de premies in rekening, gebracht, 
zoals zij gelden bij de Nationale Nederlanden, waar wij onze verzekeringen onder
brengen. De polisvoorwaarden voor deze verplichte verzekeringen worden u gelijk
tijd ig met uw reisbevestiging gestuurd.

IN SCH RIJFFO RM ULIER

Ondergetekende wenst met — — personen deel te nemen aan de THACIR-
Reis IN DE VOETSPOREN VAN PAULUS van:

(zet een kruisje voor de reis □  11t.e.m .25ju!i1978
van uw keus!) □  31 oktobert.e.m . 14 november 1978

Plaats:

Plaats: Tei.iO

(Indien u met meerderen reist, kunt u hun gegevens apart vermelden en alle
informatie daarna toezenden aan: „S tichting THACIR” , Postbus 317,
Hoogeveen).

OF GAAT UW BELANGSTELLING TOCH ALLEREERST UIT NAAR EEN
ISRAEL-REIS?

Schrijf dan nog vandaag en binnen enkele dagen hebt u de brochure met 
een uitgebreide beschrijving van onze ontdekkingstochten door het Land 
van de Bijbel in de bus! Ais u naar Israël gaat, ga dan m e t,,THACIR” , voor 
een THeologisch verantwoorde. Archeologisch interessante en Cultureel 
belangwekkende Israël-Reis.

15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs hotels of jeugdherbergen. 
Met 1 o f 2 dagen Eiat en Sinaï. Of een hele week door Negev en Sinaï. Geen 
opgeschroefde ,,heiiig-iand-peigrimage", maar een verantwoorde en inte
ressante reis door het Tand van de Bijbel, met ruimschoots aandacht voor 
de problematiek van het moderne Israël en haar minderheden. Deskundige 
reisbegeieid(st)ers. Gediplomeerde Israëlische gidsen. Bestel onze 
brochure en overtuig u zelf van het feit dat d it reizen zijn met een eigen 
karakter, zoals velen vóór u reeds hebben ondervonden!
Onze Paasreis (v.a. 21 maart a.s.) is solide volgeboekt en heeft al een wacht
lijst. Het heeft dus geen enkele zin daar nog op te rekenen!
De vertrekdata van de volgende reizen zijn:
In 1978:11 ju li; 7 november; 23 december.
In 1979: 23/1; 13/2; 6/3; 27/3; 17/4; 8/5; 29/5; 19/6; 10/7; 31/7; 21/8; 11/9; 2/10; 

30/10:20/11:22/12.

Wij stellen het zeer op prijs, indien u een aantal voorkeurdata kunt geven!
De prijs voor een geheel verzorgde en geheel inclusieve 15-daagse hotelreis 
bedraagt: f 2.165,- p.p. Die voor de 22-daagse hotelreis bedraagt f 3.365,- p.p.

Voor nadere inlichtingen kunt u één van onderstaande bestuursleden 
bellen:
Ds. J. van Dijk (020-738452 of 03417-6569); Ds. J. W. Huisman (079-212120); Ds. 
J. de Jong (075-179910); J. Melse (registeraccountant) (010-188232); Ds. J. van 
Veen (05280-62299).

Ondergetekende wenst:
□  de brochure met een komplete reisbeschrijving te ontvangen
□  bovendien voorlopig — plaats(en) te reserveren voor de 15/22-daagse

reis, die vertrekt o p -------/-------/1978/1979.
(Zet een kruisje in het hokje(s) van uw keus)

Naam:

Adres:

. Man/Vrouw Voorletters: - - Telefoon: 0

. Plaats:

(Deze bon uitknippen en als brief toezenden aan: Stichting ,,THACIR", 
Postbus 317, Hoogeveen).

Datum: - Handtekening: -



.VrvaltJAjWï.*^ . Vrijdag 10 februari 1978 - 14e jaargang no. 6

de nederlander
CH-WEEKBLAD

Redactie: Postbus 3 3 8 2 2 -2503BC-’sGravenhage-Administratie:\/anDeventerlaan49-Voorburg-Giro 70154,t.n.v.Stichting Uniepers, Voorburg

De lang verbeide Molukken-nota

Teken van onmacht en goede wil
door: drs. G. van Leyenhorst, vice-voorzitter CDA - Tweede Kamerfractie

De zo lang verbeide Molukkennota* is nu 
eindelijk verschenen. Om precies te zijn 26 
januari 1978. De volledige titel luidt: „De 
problematiek van de Molukse minderheid 
in Nederland” . Op de aanbiedingsbrief 
komen we slechts één naam tegen, namelijk 
die van de heer Wiegel, de vice-minister- 
president en minister van binnenlandse za
ken. Hierin komt dus duidelijk tot uiting dat 
de Molukse zaak niet meer wordt gezien als 
een zaak van CRM alleen, maar als een 
aangelegenheid van de hele regering, 
waarbij de minister van binnenlandse 
zaken dan als coördinerend bevrindsman 
optreedt. Een structuur welke men al veel 
eerder had moeten kiezen, immers het Mo
lukse probleem heeft zich al sinds jaren 
aangediend als een veel omvattender 
vraagstuk dan dat dit gevangen zou kunnen 
worden binnen de kaders van één depar
tement, i.c. het welzijnsdepartement.

C
Dat de nota zo laat is verschenen is 
goeddeels te wijten aan de lange duur van 
de kabinetsformatie. Bekend was dat de 
nota reeds verschillende maanden ver- 
zendklaar was. Het zou interessant zijn te 
weten of en zo ja welke wijzigingen de 
nieuwe regering in het concept heeft aan
gebracht. Van belang is nu met name wan
neer de nota in de Tweede Kamer pp de 
agenda zal worden geplaatst. De bijzon
dere kamercommissie, welke zich met de 
Molukken-problematiek bezighoudt, heeft 
daarover deze week een voorstel gedaan.

Dat het parlement niet al te veel haast kan 
maken met de behandeling heeft te maken 
met het feit, dat eerst de desbetreffende 
achterbannen moeten worden ge
raadpleegd, waarbij we natuurlijk 
vooreerst denken aan de verschillende Mo
lukse groeperingen zelf. Dit geldt temeer, 
omdat er bij de totstandkoming van de nota 
nauwelijks sprake is geweest van enig reëel 
overleg met deze betrokkenen, een zaak 
welke door velen binnen en ook buiten 
deze kring als merkwaardig - zo niet als 
afkeurenswaardig - is aangemerkt.

ONMACHT?
De meest relevante vraag die naar aanlei
ding van het verschijnen van de nota wel 
gesteld mag worden is: beantwoordt dit do
cument aan de verwachtingen, welke na 
zoveel jaren van sfémming rondom het 
Molukkenvraagstuk redelijkerwijs gesteld 
mogen worden? Voor grote groepen 
Zuidmolukkers vallen die verwachtingen 
samen met de vraag, wat het standpunt van 
de Nederlandse regering is omtrent het 
streven naar een vrije onafhankelijke re
publiek der Zuidmolukkers - de RMS - en öf 
(en in hoeverre) zij dit streven als 
rechtmatig wil erkennen?

De nota is hier zeer duidelijk in. „Zij kan en 
raag”, - zo lezen wij op blz. 53 - „voor 
juridische, historische en feitelijke redenen, 
zowel in de internationale als in de na
tionale sfeer, het staatkundig streven naar 
een onafhankelijke of in vergaande mate 
autonome Republiek der Zuid-Molukken 
niet erkennen, laat staat steunen.” Hier- 
raede trekt zij de lijn ook door vorige rege
ringen gevolgd, zonder meer door. Dit be
stek laat niet toe om een en ander uitvoerig 
toe te lichten. Het voordeel van deze nota 
boven vroegere „verklaringen” is in elk 
geval dat de opvattingen van de regering

thans met vele juridische, historische en 
feitelijke argumenten worden omkleed. 
Doordat verwezen wordt naar talloze 
literatuurbronnen kan men het beoorde- 
lingsarsenaal nog aanzienlijk vergroten. 
Wel is het de vraag of ook na raadpleging 
van die bronnen het beeld volledig is. Zo 
mis ik nog een beschrijving van de ge
beurtenissen, welke zich hebben voorge
daan op Ambon zelf, in de tijd dat aldaar de 
RMS werd uitgeroepen. Ben van Kaam 
heeft daarover uitvoerig geschreven in zijn 
boekje „Ambon door de eeuwen” (Uitgave 
In de Toren, Baam,1977).

Naar mijn mening zou het van belang zijn 
dat hetgeen hij schrijft over de verwikke
lingen rondom de proclamatie van de RMS 
eens door historisch-wetenschappelijk on
derzoek werd getoetst. De (gemengde) 
commissie Köbben-Mantouw is momenteel 
bezig met een historisv,*.e studie over dit 
onderwerp. Hopelijk kat: leze commissie 
een zodanige aanvulling verschaffen op 
hetgeen de nota biedt, dat het vormen Van 
een eindoordeel terzake aanzienlijk wordt 
vergemakkelijkt.

Maar afgezien daarvan moet gezegd wor
den, dat het regeringsvraagstuk reeds zo
veel bewijsmateriaal op tafel legt, dat het 
voor degenen, die het volstrekt met de nota 
oneens zijn, een hele toer moet zijn om dit 
op afdoende wijze aan te tasten. Wat dit 
betreft zijn we dus benieuwd welk verbaal 
tegenwicht er van die zijde zal worden ge
boden.

Zoals eigenlijk ook wel min of meer te ver
wachten was, is de nota onmachtig 
gebleken om de hier bestaande kloof te 
overbruggen. Een teken van onmacht, niet 
zo zeer vanwege het feit dat de regering 
tekort geschoten is in het aandragen van 
allerhande argumenten, maar wel omdat 
het probleem van een zodanige aard is, dat 
thans nog niet volstaan kan worden met te 
trachten dit vraagstuk door een objectief- 
historische, juridische en realistische bena
dering op te lossen. _

Vandaar dat de erkenning van de eigen cul
turele identiteit van de Zuidmolukse min
derheid (resp. minderheden - denk ook aan 
de Z.O.-Molukkers, alsmede het bena
drukken van de noodzaak om tot een wer
kelijke dialoog - over en weer - te komen) 
daartoe een onmisbaar complement moet 
vormen.

GOEDE WIL
Daarin laat de regering duidelijk blijken dat 
zij van goede wille is. In het verleden ge
maakte fouten worden niet verzwegen.

Deze werden ruiterlijk erkend. Ik noem 
slechts het te lang in stand houden van het 
commissariaat Ambonnezenzorg (het 
CAZ), waardoor de uitzonderingspositie 
van de Molukse minderheid onnodig lang 
werd benadrukt; voorts het ontslag uit de 
militaire dienst van de in Nederland ar
riverende KNIL-militairen, waarvan ern
stig betwijfeld mag worden of dit uit 
sociaal-psychologisch gezichtspunt wel 
juist is geweest; tenslotte het onvoldoende 
nakomen van onze verplichtingen ten aan
zien van onder anderen pensioengerech
tigden.
Op deze en ook op andere terreinen 
worden - voorzover nog mogelijk - maatre

gelen voorgesteld, die ongetwijfeld veel 
van de in ruim een kwart eeuw opgekropte 
frustraties zullen kunnen wegnemen. In de 
uitwerking van deze maatregelen zal de 
regering er goed aan doen niet alleen met 
een Nederlandse blik te kijken naar 
hetgeen wordt opgezet, maar ook te letten 
op de sociaal-psychologische effecten van 
de te nemen maatregelen. De erkenning 
van de eigen culturele identiteit van een 
minderheid zou dit feitelijk al moeten im
pliceren, de praktijk laat echter veelszins 
zien hoe vergeetachtig men soms kan zijn 
op dit punt.

In dit verband is het voor mij onbegrijpelijk 
dat de regering, die hoewel erkennende dat 
men de Molukse groepssaamhorigheid 
heeft onderschat, toch op het gebied van 
het huisvestingsbeleid wil overgaan tot een 
zekere mate van spreiding van de Molukse 
bevolking over ons land. Met de andere 
voorstellen op dit terrein - o.a. de toe
passing van de zgn. voorkeurswoningen
regeling - stem ik gaarne in.

Terzake van het onderwijs noem ik slechts 
de maatregelen om taalachterstanden op te 
heffen, het ter beschikking stellen van extra 
leerkrachten en de bijscholing van leer
krachten op scholen met veel Molukse kin
deren, het nagaan hoe het bicultureel on
derwijs vorm en inhoud kan worden gege
ven, etc.

En dan niet te vergeten de werkgelegen
heid. De werkloosheid onder Molukkers is 
vele malen groter dan onder de Neder
landers. De in de nota voorgestelde maat
regelen beschouwen we nog maar als een 
eerste aanzet in de goede richting. Met be
trekking tot deze en de andere voor

genomen plannen zal men naar mijn 
mening er vanuit moeten gaan dat het 
cultureel-eigene niet alleen zo veel moge
lijk wordt ontzien, maar dat dit tevens 
wordt ingeschakeld om te voorkomen dat 
een en ander als desintegrerend voor de 
eigen samenlevingsstructuur zal worden 
ervaren.

EEN PERSPECTIEF?
Tenslotte de vraag, mede met het oog op de 
idealen die door veel Molukkers worden 
nagestreefd, of er ook nog een perspectief is 
te bieden.
Ik realiseer me dat dit een uiterst moeilijk te 
beantwoorden vraag is. Toch wordt er in de 
nota niet voor niets zoveel aandacht 
besteed aan de dialogische situatie. Die 
dialoog zie ik met name in drie richtingen: 
vanuit de Molukse groeperingen naar het 
Nederlandse deel van onze samenleving, 
naar de Molukse bevolking wonend in In
donesië en naar de Indonerische samenle
ving als geheel. De contacten welke thans 
mogelijk worden gemaakt, o.a. door het 
verschaffen van faciliteiten voor bezoeken 
aan de Zuid-Molukken en aan Indonesië als 
zodanig mogelijk te maken, zie ik als een 
eerste, zij het belangrijk begin.

Wanneer we zo ver zouden kunnen komen 
dat het Molukse probleem veel meer een 
zaak voor de toekomst is, dan van het ver
leden, dan zou er al heel veel gewonnen 
zijn.

Van Leyenhorst.

*) Zie de samenvatting van de nota in het 
CHU-weekblad „de Nederlander” van vo
rige week vrijdag 3 februari 1978.

Geen tweede discussienota stages
„Er komt geen tweede discussienota over 
stages” . Deze mededeling heeft minister 
dr. A. Pais (onderwijs en wetenschappen) 
mede namens zijn ambtgenoot dr. W. Al- 
beda (sociale zaken) dezer dagen gedaan 
tijdens het vierpartijenoverleg over de 
Nota Stages. Voor de eerste keer sinds de 
publikatie van de Nota Stages werd door de 
vier betrokken partijen tegelijk overlegd. 
Dat zijn werkgevers-, werknemers-, on

Van Agt in 
Leeuwarden!
Toegangskaarten verkrijgbaar
Op zaterdagmiddag 18 maart 1978 
zal in Leeuwarden een grote lan
delijke CDA-verkiezings-
manifestatie plaatsvinden. Op het 
programma staan onder andere re
devoeringen van minister-president 
mr. A. A. M. van Agt en CDA- 
voorzitter Steenkamp. Elders in dit 
nummer meer informatie over deze 
manifestatie en de toegangskaarten.

derwijsorganisaties en overheid.
De bewindsman zei van een tweede discus
sienota af te willen zien, doch veeleer voor
stander te zijn van een beleidsnota stages.

Dit mede omdat in de negen voorliggende 
maanden in zowel onderwijskringen als bij 
werkgevers en werknemers met de 
overheid uitvoerig overleg heeft plaatsge
vonden.

De ministers Pais en Albeda lieten de ver
tegenwoordigers van die vier betrokken 
partijen weten de Nota Stages te zien als 
uitgangspunt voor verder discussie. Over 
de inhoud zelf wensten de beide bewinds
lieden geen waarde-oordeel uit te spreken.

Na uitvoerig overleg, dat door minister Pais 
werd gekwalificeerd als constructief en in 
goede sfeer verlopen, concludeerde de be
windsman dat een kleine werkgroep uit het 
overleg zal moeten worden geformeerd die 
een inventarisatie maakt van de problemen 
die zich rond de stage voordoen en die op 
korte termijn oplossing behoeven;, er zal 
een begeleidingscommissie moeten komen 
die vragen formuleert ten behoeve van 
nader onderzoek; en georganiseerd be
drijfsleven en overheid zullen moeten be
zien of het nuttig is om een kosten- 
batenanalyse van de stages te laten maken.
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De Uraniumverrijkingsfabriek in Almelo
door: J. van Houwelingen, lid Tweede Kamer voor het CDA

Veel langer dan was voorzien heeft de 
Tweede Kamer zich bezig gehouden met de 
vraag of de uraniumverrijkingsfabriek in 
Almelo kan worden uitgebreid en er 
kembrandstof geleverd mag worden aan 
Brazilië.
De uitslag is inmiddels bekend, een meer
derheid in de Tweede Kamer heeft zich niet 
verzet tegen het standpunt van de regering 
dat deze uitbreiding aanvaardbaar is. 
Tegelijkertijd werd via een door het CDA 
ingediende motie uitgesproken dat echter 
voor de feitelijke levering aan Brazilië er 
een uitgewerkte regeling met betrekking tot 
het beheer van plutonium (het uiterst ge
vaarlijke bijprodukt wat ontstaat bij de op- 
werking van de gebruikte kembrandstof) 
moet zijn overeengekomen. Hiermee is een 
correctie aangebracht op de overeenkomst, 
welke was tot stand gekomen in het overleg 
tussen de samenwerkende landen op het 
gebied van de uraniumverrijking 
(Engeland, Duitsland en Nederland) en de 
„klanf ’ Brazilië. Af gesproken was namelijk 
alleen dat Brazilië zal meewerken aan een 
plutonium opslag overeenkomst onder mul
tinationaal beheer en dat dit geregeld zou 
moeten zijn op het moment dat er plutonium 
wordt geproduceerd. Hiervan is echter pas 
sprake jaren na levering vanuit Almelo, op 
het moment dat het gebmikte uranium weer 
wordt opgewerkt voor hergebraik. 
Waarom nu zoveel aandacht voor de 
leveringsvoorwaarden en heeft dit wel iets 
met de bouw van de fabriek te maken?

KERNWAPENS
Niet ontkend kan worden dat via kernen
ergie een verdere uitbreiding van het aantal 
landen met kernwapens moeilijk is te voor
komen. Behalve de kennis in de nucleaire 
teclinologie beschikken steeds meerlanden 
ovér plutonium, één van de grondstoffen 
voor kernbommen. Niet dat het zo een
voudig is het plutonium uit de in 
kernenergiecentrales gebruikte brandstof- 
staven te verwijderen. Het is een min of 
meer ingewikkeld chemisch proces (de op
merking), voor vele landen is dit echter 
zeker niet meer ónmogelijk. Bovendien kan 
men de kennis en de apparatuur hiervoor 
kopen. Duitsland zal zo’n opwerkings
fabriek leveren aan Brazilië en Frankrijk 
heeft hiertoe een contract afgesloten met 
Pakistan. Na de oliecrisis wil trouwens bijna 
ieder land zijn eigen energievoorziening 
door zo snel mogelijk kerncentrales te bou
wen en in een wat later stadium de moge
lijkheid om zelf de gebruikte kembrandstof 
weer geschikt te kunnen maken voor herge- 
bmik (opmerking).
Steeds meer mensen beseffen dat deze_ont-_ 
wikkelingen uiterst zorgwekkend zijn. 
Daarom hebben landen als de Verenigde 
Staten, Canada, Australië en Zweden reeds 
afgesproken geen nucleaire materialen te 
leveren aan landen welke het Non Prolifera
tie Verdrag niet hebben ondertekend. Via 
dit Verdrag beloven landen in ieder geval 
geen kernwapens te zullen vervaardigen en 
internationale controle op naleving toe te 
staan. De V.S. hebben bovendien voorge
steld de plutoniumproduktie volledig te sta
ken, dus geen opwerkingsfabrieken meer en 
ook geen kweekreactoren.
Een groep van 15 exportlanden van nu
cleaire produkten heeft inmiddels ook 
overeenstemming bereikt over de te stellen 
veiligheidswaarborgen.
Hoe positief ook deze ontwikkelingen zijn, 
we zuUen moeten beseffen dat hiermee nog 
geen sluitende afspraken zijn bereikt om 
misbmik te kunnen voorkomen. Vooral een 
land als Frankrijk doorkruist steeds op
nieuw verdergaande afspraken. In het 
samenwerkingsverband in het kader van 
het Verdrag van Almelo is daarom ook 
Duitsland terughoudend om verdergaande 
exportbeperkende maatregelen te aan
vaarden om marktverlies aan Frankrijk te 
voorkomen. Tegen deze achtergrond is het 
dan ook van het allergrootste belang om in 

; ieder geval in een project waar Nederland 
een zo grote verantwoordelijkheid draagt, 
alles te doen om verdergaande veiligheids
waarborgen te verkrijgen.
Nog maar enkele landen zijn in staat de 
grondstof voor kerncentrales te fabriceren 
en hebben dan ook een mogelijkheid ver
dergaande veiligheidswaarborgen af te 
dwingen. De CDA-fractie was dan ook van 
mening dat deze kans om een positieve bij
drage te leveren aan het streven de be
staande risico’s te verminderen, moest wor
den aangegrepen. Voor levering van 
verrijkt uranium is éénstemmigheid nodig

(het vetorecht) tussen de verdragslanden 
Duitsland, Engeland en Nederland. Juist 
daarom was hetvan grootbelang dattijdens 
het UCN-debat het vooral ging om de vraag 
welke voorwaarden moeten worden gesteld 
ten aanzien van het exportbeleid.
De zorg voor een verdere verspreiding van 
kernwapens (ook via de toepassing van ker
nenergie) maakt het nodig om iedere kans 
aan te grijpen. Commerciële en 
werkgelegenheidsbelangen moeten daar
aan ondergeschikt worden gemaakt. Ook 
het ten behoeve van het eigen geweten zich 
aan de verantwoordelijkheid onttrekken 
door niet langer mee te doen aan deze activi
teit is onjuist als daarmede dè positieve mo
gelijkheden niet worden gebruikt.
De CDA-fractie heeft gedurende het gehele 
debat juist het streven naar betere waarbor
gen centraal gesteld. De grenzen moeten 
dan wel duidelijk gesteld worden, ook als 
risico’s onontkoombaar zijn voor de uit
breiding als zodanig en het zeker niet het 
belang is ten bate van de commerciële 

, uitgangspunten.
Verheugend was het dat ook de minister van 
buitenlandse zaken erkende dat bij de uit
breiding van Almelo het proliferatiepro- 
bleem het belangrijkste toetsingscriterium 
moet zijn.

EXPORTCONTRACT 
MET BRAZILIË
Het is niet verwonderlijk dat juist het con
tract met Brazilië veel aandacht heeft ge
kregen in het debat. Immers Brazilië heeft 
het NPV niet ondertekend en het huidige 
regiem is niet bepaald een voorbeeld van 
een stabiele en democratische regerings
vorm. De CDA-fractie heeft er geen misver
stand over laten bestaan dat het 
betreurenswaardigisdathetcontract, onder 
voorbehoud van de tot-standkoming van 
uitgewerkte veiligheidswaarborgen, tot 
stand is gekomen. Vooral ook omdat Duits
land ook nog een opwerkingsfabriek zal 
leveren. Mede op basis van het feit dat 
Nederland reeds op 14 juh 1976 (zonder 
overigens het parlemerit te informeren) toe
stemming had gegeven voor levering onder 
voorbehoud van de genoemde voorwaar
den, was er geen andere mogelijkheid dan 
zorgvuldig de noodzakelijke voorwaarden 
te formuleren. De CDA-fractie heeft deze 
voorwaarden neergelegd in de volgende 
motie:

„De Kamer,
Kennis genomen hebbend, van de overeen
stemming tussen de regeringen van de 
Bondsrepubliek Duitsland, Brazilië, Neder
land en het Verenigd Koninkrijk inzake de 
aanvullende waarborgen verbonden aan de 
levering van verrijkt uranium vanuit 
Almelo aan Brazilië;
van oordeel:
a. dat leveringen van verrijkt uranium aan 
niet-NPV-landen niet dienen plaats te 
vinden dan op basis van uitgewerkte rege
lingen ter zake van een plutonium-opslag- 
regiem overeenkomstig of gebaseerd op de
zelfde beginselen, als bedoeld in artikel XII 
A5 van het Statuut van de Internationale 
Organisatie van Atoomenergie te Wenen;

b. dat het voorkeur verdient een zodanig 
regiem op internationale basis tot stand te 
brengen;

c. dat, indien het niet mogelijk zou blijken 
zulk een regiem tot stand te brengen, een 
ad-hoc overeenkomst met Brazilië tot stand 
dient te komen, alvorens de daadwerkelijke 
levering van verrijkt uranium plaatsvindt;
d. dat terzake van de voortgang bij de uit
werking van een dergelijke regeling regel
matig en tijdig overleg plaats zal moeten 
vinden met het parlement,
en gaat over tot de orde van de dag.” Aldus 
de tekst van de aangenomen motie.

Enkele fracties hebben geprobeerd de 
indruk te wekken dat deze motie op ver
schillende wijze is uit te leggen. Als CDA- 
fractie hebben wij nadrukkelijk verklaard 
dat geen andere uitleg mogelijk is dan: 
„geen levering aan Brazilië dan nadat er een 
regeling met betrekking tot een interna
tionaal plutonium opslag beheer tot stand is 
gekomen” .
Verheugend was het dat deze motie mede 
werd ondertekend door de fractie van de 
W D  en verder gesteund werd door een zeer

grote meerderheid in de Tweede Kamer 
(o.a. PvdA en D’66).
Ook de regering heeft verklaard ons stand
punt als redelijk en ook logisch verder in te 
brengen in de komende onderhandelingen 
met de partners in Brazilië. Ik ben er van 
overtuigd dat deze landen ons standpunt 
zullen respecteren en bereid zuOen zijn aan 
de tot standkoming van zo’n regeling te 
zullen meewerken, voordat er daad
werkelijk verrijkt uranium uit Almelo zal 
worden geleverd.

UITSTEL
Vooral de fracties van de PvdA en D’66 
hébben verklaard dat de regering te snel een 
besluit had genomen. Duitsland zou nog wel 
bereid geweest zijn ook na 1 januari enige 
weken uitstel te geven. Men is te snel door de 
knieën gegaan onder druk van de Duitse 
industrie welke aangekondigd had anders 
zelf een uranium verrijkingsfabriek te gaan 
bouwen in Gronau. Ook oppositieleider 
Den Uijl kon echter niet met feiten aantonen 
dat langer uitstel mogelijk geweest zou zijn. 
Het is trouwens zeer de vraag of uitstel van 
de beslissing tot uitbreiding van de fabriek in 
Almelo een bijdrage had kunnen zijn voor 
meer duidelijkheid over leveringsvoor
waarden. Ten onrechte werd gesteld, vooral 
door D’66, dat wij met de beslissing over de 
uitbreiding een vuist zouden kunnen maken 
om betere waarborgen te kunnen afdwin
gen. Tenslotte wil Duitsland best zelf een 
fabriek bouwen. Bovendien kan men on- 
mogehjk in enkele weken (of maanden) een 
sluitende uitgewerkte regeling ontwerpen. 
De ex-minister van buitenlandse zaken is er

zelfs niet in geslaagd in ruim een jaar tot 
afspraken te komen over de hoofdpunten,; 
Moties ingediend door de PvdA en D’66, om 
toch weer aan te dringen op uitstel werden; 
dan ook door de CDA-fractie afgewezen,! 
Wel werd nog een ook door de CDA-fractie; 
ingediende motie, waarin nog eens werd! 
vastgelegd dat de verdragsperiode met het 
vetorecht met minimaal 10 jaar moet 
worden verlengd en dat ook in de toekomst 
gestreefd moet worden naar verdergaande 
veiligheidsvoorwaarden (controle op alle 
nucleaire activiteiten door het Inter
nationale Atoomburo te Wenen).

TENSLOTTE
Over de uraniumverrijkingsfabriek te AI-;.- 
melo zal zeker niet het laatste woord zijn! 
gezegd. Wel staat vast dat Nederland het! 
vraagstuk van vrede en veiligheid, de ver-l 
spreiding vaii kernwapens, als een onlos-i 
makelijk aspect hierbij niet zal kunnen ver-| 
waarlozen. I
Wij zullen er uiterst zorgvuldig en met grote j 
terughoudendheid mee om moeten gaan.j 
Ten aanzien van de bestaande kernenergie 
activiteiten zullen we moeten blijven' 
streven naar internationalisering van allei 
plutoniumactiviteiten.

Commerciële belangen zullen ook als het 
gaat om de realisering van export van ver
rijkt uranium nimmer doorslaggevend 
mogen zijn. .

V. Houwelingen,

Kunnen provincies en gem eenten  
taken van het rijk overnemen?

door: H. Wisselink, lid Tweede Kamer voor het CDA

In de regeringsverklaring is enige aandacht 
geschonken aan de decentralisatie van 
rijkstaken.

,,Het openbaar bestuur van ons land dient 
naar onze mening democratisch, doeltref
fend en doorzichtig te zijn. De indeling in 
drie bestuurslagen moet gehandhaafd blij
ven. Elen evenwichtige herverdeling van de 
taken en bevoegdheden over deze drie 
lagen is noodzakelijk. De positie der 
provincies en gemeenten moet waar moge
lijk dan ook worden versterkt. Decen
tralisatie zal worden bevorderd, centrali
satie tegengegaan.”

Dit citaat maakt de goede voornemens van 
de regering duidelijk.

De grote vraag is of het waargemaakt kan 
worden zonder een drastische hervorming 
van het binnenlands bestuur. Indien dat 
niet kan zal het nog jaren duren voor er wat 
van terecht komt, want over de bestuur
lijke reorganisatie is het laatste woord nog 
lang niet gesproken en het gaat bovendien 
veel geld kosten.

ONGEDULDIG

Wat de regering gaat doen met de daartoe 
dienende wetsontwerpen is nog niet be
kend. Intussen begint wel duidelijk te 
worden dat de beide lagere bestuurslagen 
ongeduldig beginnen te worden. Dat is heel 
begrijpelijk want het rijk is nog steeds 
bezig zijn invloed te vergroten. De ver
antwoordelijkheden en de zelfbeschikking 
van de gemeenten wórden nog steeds 
verminderd door de vele koppelsubsidies, 
doeluitkeringen en het slechts dienen als 
doorgeefluik van de rijksoverheid.
De vereniging van Nederlandse Gemeenten 
heeft een rapport uitgebracht over de 
decentralisatie en in november verscheen er 
ook één van het Interprovinciaal Overleg.
Vanwege de vrij gebrekkige uitwerking van 
de decentralisatlegedachte in het wetsvoor
stel bestuurlijke reorganisatie komt de dis
cussie hierover nu pas goed op gang. Ik 
acht dit een goede zaak.

De decentralisatie is budgettair-neutraal en 
kost dus geen extra middelen. Met name de 
provincies hebben wel meer ambtenaren 
nodig, maar het rijk dan uiteraard minder. 
Wanneer de bevoegdheden van de pro
vincies worden vergroot is de baan vrij 
voor een betere taakverdeling tussen rijk én 
provincie. De vraag hoeveel provincies wij 
daarvoor moeten hebben is niet van veel 
belang, al zullen uit praktische overwegin
gen in de toekomst wel grenscorrecties 
moeten plaatsvinden. Maar dat is van latei 
zorg. Wij moeten ons echter wel realiseren 
dat de bereidheid tot het afstoten van 
rijkstaken geringer zal worden naarmate de! 
bestuurseenheden kleiner zijn. Daarom 
deel ik de mening 'van de Vereniging van 
Ned. Gemeenten dat wil de decentralisatie 
werkelijkheid worden aan gemeentelijke 
herindelingen niet valt te ontkomen.

VOLDOENDE

Dat betekent dat de gemeenten voldoende 
body moeten hebben om de taken aan te 
kunnen. De vraag hoe groot ze daartoe 
moeten worden is niet zonder meer te 
beantwoorden. Dat hangt in hoge mate af 
van de ligging. In een stedelijk gebied zal 
een gemeente groter moeten zijn dan In een 
landelijk gebied. Maar gerneenten kunnen 
ook te groot zijn. Want één ding moet 
steeds voorop staan, namelijk dat de relatie 
burger-overheid zo kort mogelijk dient te 
zijn.

Daarnaast zullen voor bepaalde taken in 
een regio de gemeenten altijd tot samen
werking zijn geroepen. Om dit gemakkelij
ker te maken zal op korte termijn de wet 
gemeenschappelijke regelingen moeten 
worden bij gesteld.

Uitgaande van bovenstaande gedachten 
móet het mogelijk zijn met de decentra
lisatie op korte termijn een begin te maken. 
Daarvoor is bovenal de goede wil nodig 
van de verschillende departementen, want 
het snijdt daar wel in eigen vlees!

Herman Wisselink-
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Landbouwprijzen 
en „overschotten”

Wees blij met de „zorgen” van de ruime voedselvoorraden

door: T. Tolman, Md Tweede Kamer voor het CDA

Het jaarlijks gebeuren - vaststellen van de 
ËEG-landbouwprijzen - is weer actueel. 
Voor 1 april zal één en ander moeten 
worden beslist. Dat is nodig voor de goede 
gang van zaken. Of dit inderdaad zal 
gebeuren is niet zeker. Met name vanuit 
Frankrijk wil men op korte termijn géén 
beslissing in verband met de nationale 
verkiezingen. Hieruit blijkt dat de Gemeen
schap ’t stadium van onvolwassenheid nog 
niet is ontgroeid. Deze houding is te be
treuren. De Europese Commissie dient een 
vastberaden houding aan te nemen en kan 
niet met zich laten sollen.

Waar gaat het om? Uit een uitvoerig 
Europees netwerk van informatie blijkt dat 
volgens de objectieve methode een prijs
verhoging van 4,2 procent noodzakelijk is. 
Een verhoging waar de consument niet van 
behoeft te schrikken. Voor de Nederlandse 
producent is dit te weinig om in de pas te 
blijven met de kostenstijging. Volgens 
genoemde methode zou een gemiddelde 
prijsverhoging van 7 procent in Nederland 
gerechtvaardigd zijn.
Gundelach - de Europese landbouwcom
missaris - stelt 2 procent voor. Hij wijkt 
dus sterk af van de berekening van de 
objectieve methode. Nu is de objectieve 
methode niet de enige maatstaf voor de 
prijsvaststelling. Dat bleek ook onlangs wel 
uit de discussie die ik in Berlijn heb 
meegemaakt. Er kunnen ook belangrijke 
politieke argumenten een rol spelen. Toch 
blijft de 4,2 procent een hard gegeven dat 
je niet zomaar aan je Europese laars kunt 
lappen.
De problemen zijn ook veel ingewikkelder

geworden door de monetaire instabiliteit. 
Daarover een volgende keer iets uitvoeri
ger.

OVERSCHOTTEN?
Het is een gelukkig verschijnsel dat de 
voorraden vooral op zuivelgebied dit jaar 
niet zijn toegenomen. Een sterke prijs- 
matiging om de productie in te perken 
heeft vaak een averechts effect.
Een goed interventiebeleid werpt zijn 
vruchten af.
Dit geldt met name op zuivelgebied. De 
ingeslagen weg om tot een evenwicht van 
productie en consumptie te komen moet 
verder worden bewandeld. Niet leve- 
ringspremie en omschakelingspremie zijn 
daartoe vooral in andere landen de ge- 
eigende middelen. Incidentele acties zoals 
,,kerstboter” schijnen ook een positief re
sultaat op te leveren.

MEDEVERANTWOORDELIJKHEIDS-
HEFFING

Verleden jaar is er een nieuw element aan 
het Europese instrumentarium toegevoegd, 
namelijk een medeverantwoordelijkheids- 
heffing die iedere boer moet betalen van 
1 Vi procent. Hierover is ook met name in 
Nederland een geweldige discussie geweest. 
Juist na een catastrofaal droog jaar met 
zeer lage inkomens viel dit verkeerd.
Een tweetal opmerkingen over deze hef
fing.
De consument zal - voorgelicht door vaak 
niet diepgaande publiciteit - gemakkelijk 
redeneren: ,,ja, er is over en er is 
teveel, dus de boer moet zijn verantwoor

delijkheid kennen en dus de nadelige 
gevolgen van zijn te grote productie maar 
aan den lijve ondervinden” .
Dat is echter niet juist. De prijsvaststelling 
van de laatste jaren heeft steeds onder 
zware druk gestaan van de ruime voorra
den. De benaming is dan ook onjuist. Beter 
is te spreken van de opruimingsheffing. Dit 
fonds van boerengeld wat per jaar gevuld 
wordt met 700 i  800 miljoen gulden kan 
gebruikt worden om de markt op te scho
nen. Dat is geweldig belangrijk. Over de 
bestemming van deze gelden wordt nog 
veel gediscussieerd. Indien men er niet in 
slaagt omvangrijker en doeltreffender 
voedselacties te organiseren voor de leni
ging van de honger in de wereld dan rest 
maar één weg, zo snel mogelijk voorraden 
bestemmen voor dierlijke consumptie.

Nederland geeft hier trouwens reeds een 
duideUjk voorbeeld. Wij zijn niet alleen de 
grootste zuivelexporteur ter wereld, maar 
ook de grootste importeur van mager melk
poeder namelijk 250.000 ton terwijl de 
eigen produktie slechts 136.000 ton be
droeg. De veredelingssector - nader aange
duid met de kalvermelkindustrie - is hier de 
grote afnemer, met uiteraard zeer positieve 
resultaten voor ’s lands economie en werk
gelegenheid.

BLIJDSCHAP
Er is geen enkele aanleiding om problemen 
te bagatelliseren. Ook niet het voorra
denprobleem in de landbouw. Overschot
ten zijn er mondiaal gesproken echter niet. 
Een blijvende tekortsituatie in de orde van 
grootte als nu de voorraden zijn zou 
ingrijpende gevolgen hebben voor de 260 
miljoen consumenten. Daarom is blijd
schap om de ,,zorgen” van ruime voed
selvoorraden voor de consument terecht.
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Meer terecht dan de klacht van het gemeen
schappelijk landbouwbeleid zoveel geld 
kost. Voor de producent dient een even
wichtig beleid gevoerd te worden waarbij 
de inkomensontwikkeling voldoende aan
dacht krijgt.

T. Tolman.

Premier Van Agt tijdens spreekbeurt:

„Niet beknibbeien op sociaie 
minima en ontwikkeiingshuip”
Het kabinet-Van Agt maakt nog in de 
eerste helft van dit jaar een samenstel van 
maatregelen bekend, ter beteugeling van 
de groei van de collectieve uitgaven. 
Vorige week, tijdens een spreekbeurt voor 
het CDA in de bollenstreek - op een bijeen
komst te Voorhout - heeft premier Van Agt 
gezegd nog niet te kunnen vertellen, welke 
maatregelen genomen zullen worden. 
„Wel staat vast, dat de sociale minima on
aangetast blijven. En ook is het zeker, dat 
we niet gaan beknibbelen op de ontwik
kelingshulp, want die is voor de al
lerarmsten in de wereld bestemd,” aldus 
premier Van Agt.
De laatste weken is de omvang van de so
ciale voorzieningen in discussie gekomen. 
Op de bijeenkomst te Voorhout zei premier 
Van Agt, dat de vraag voor de hand ligt of 
de sociale voorzieningen niet helemaal on
gemoeid kunnen blijven. „Dat is helaas 
onmogelijk,” aldus de premier. „Want dan 
zouden we als vandalen moeten plimderen 
in de rijksbegroting om de „operatiè - matig 
de collectieve uitgaven” te kunnen volvoe
ren. Dan zouden we tot krankzinnige be
slissingen komen als: geen geld meer voor 
krotopruiming en stadsvernieuwing, er 

. worden-voorlopig geen scholen meer ge
bouwd, we kortwieken de subsidiëring van 
maatschappelijk en sociaal-cultureel werk, 
we doen niets meer aan ons wegeimet en 
aan de beveiliging van ons land tegen de 
zee”.

NADELIG
Premier Van Agt hield zijn gehoor van vele 
honderden voor, dat dit allemaal natuurlijk 
met kan. „Dat kan te meer niet, omdat 
in^epen in de rijksbegroting vaak nadelig 
zijn voor de werkgelegenheid. Daarom 
moeten we ook onze sociale voorzieningen 
aan een onderzoek onderwerpen: wat is

werkelijk nodig, wat minder? Een bijko
mende reden om dat onderzoek te doen is, 
dat we zonder in de sociale sector ruimte te 
maken zeker geen kans zullen zien om daar 
nog aanvullende voorzieningen te treffen 
voor probleemgevallen” .

WEERLEGGING
Volgens premier Van Agt zal de oppositie, 
met het oog op de verkiezingen voor pro
vinciale staten op woensdag 29 maart aan
staande wel uitbazuinen, dat de gewone 
man onder het kabinet-Van Agt het gelag 
zal moeten betalen. „Wat kun je anders 
verwachten van een kabinet met de 
W D ?”, zo zal gezegd worden,” zei 
premier Van Agt. Hij weerlegde bij voor
baat die uitspraak.

„Een belangrijk deel van de sociale wetge
ving in de jaren na de tweede wereldoorlog 
is gemaakt op initiatief van kabinetten, 
waaraan de VVD deelnam,”'aldus premier 
Van Agt. In de eerste helft van de zestiger 
jaren zijn door kabinetten, waarin de W D  
zitting had, de grondslagen gelegd voor de 
wet werkloosheidsvoorziening, voor de al
gemene bijstandswet, voor de interimwet 
invaüditeitsrentetrekkers (de voorloper 
van de WAO, de algemene wet arbeids
ongeschiktheidsverzekering), de algemene 
kinderbijslagwet, het ontwerp van de 
ziekenfondswet en de introductie van 
vakantie-uitkeringen in de sociale uitkerin
gen.

„Het gaat dus niet aan om de W D  te 
brandmerken als een partij, die sociale be
wogenheid mist,” zei premier Van Agt. Hij 
herinnerde er aan, dat onder het vorig ka
binet, het kabinet-Den Uyl, niet aan de 
conclusie kon worden ontkomen, dat de 
sociale voorzieningen betrokken zouden

moeten worden in de noodzakelijke her
overweging van de overheidsuitgaven.

Naar het oordeel van het kabinet-Den Uyl 
moest de onvermijdelijke matiging zelfs 
voor twee-derde deel in de sociale voorzie
ningen worden gezocht. „Dit toont aan, dat 
hier geen sprake is van een totaal nieuw 
beleid uit de koker van een zogeheten 
rechts kabinet. Er is sprake van 
maatregelen waaraan geen kabinet, van 
welke politieke kleur dan ook, zich in de 
benarde economische situatie van deze 
jaren kan ontworstelen,” aldus premier 
Van Agt. „Ik vraag u het kabinet het ver
trouwen te geven, dat het deze taak naar 
eer en geweten, met hoofd en hart, zal ver
richten” .

NIET DE BEDOELING
De boodschap van het kabinet-Van Agt is 
niet: we zullen de bijl zetten in de col
lectieve uitgaven. „Want dan” , aldus pre
mier Van Agt, „zouden we bijna zeker so
ciale schade aamichten. Dat kan niet de 
bedoeling zijn.” Wat wel ten doel gesteld 
wordt is de voorziene stijging van de col
lectieve uitgaven te matigen. „Het gaat er 
dus niet om die uitgaven te laten dalen, 
maar om de stijging ervan in de hand te 
houden. En dat is noodzakelijk, omdat er 
anders te weinig overblijft voor de particu- 
here inkomens en voor de rendementen 
van de bedrijven. In verband hiermee moe
ten we bedenken: hoe hoger de collectieve 
uitgaven, hoe zwaarder de druk moet zijn 
van belastingen en premies om dit alles te 
kunnen financieren. En bijna iedereen is 
het er intussen wel over eens, dat we met 
het verzwaren van die druk behoedzaam te 
werk moeten gaan. Want wie de verhoogde 
lasten kan afwentelen op een ander, laat 
dat zelden na. En zo zien we de vakbonden

in loononderhandelingen compensatie vra
gen voor de verhoging van de btw op aard
gas en proberen werkgevers hun gestegen 
kosten weg te werken in dienovereenkom
stig verhoogde prijzen. Van hogere lonen 
naar hogere prijzen en andersom: dat 
brengt ons in de ontwaarding van ons geld, 
in de inflatie. En dat gaat voor een groot 
deel ten koste van degenen, die niet kunnen 
afwentelen op anderen. Het gaat dan ten 
koste van mensen met niet-geïndexeerde 
pensioenen en mensen die moeten rond
komen van wat zij vroeger gespaard heb
ben”, aldus premier Van Agt tijdens zijn 
spreekbeurt voor het CDA in de bol
lenstreek.

H.L.
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Verenigde Naties 
„Macht en onmacht” !
door: mevrouw Hanske Evenhuis-van Essen, lid Tweede Kamer voor het CDA

De 32e Algemene Vergadering van de VN 
is weer voorbij en het is zeker de moeite 
waard op enige belangrijke punten de aan
dacht te vestigen uit een agenda van liefst 
126 punten.
In eerste instantie had ik de neiging om 
boven dit artikel zin of „on”zin te zetten, 
maar dat zou duidelijk een te negatieve 
benadering zijn. Waarom toch die 
gedachte?
Waarschijnlijk omdat er zoveel onnodig 
gepraat wordt, eigenbelang en prestige 
zo’n grote rol spelen, en men mij een moei
lijke Sinterklaasavond bezorgd heeft.

Het is maar het beste om daarmee te begin
nen. Zoals wel bekend is, staan de men
senrechten er in de hele wereld slecht voor. 
Berichten over geestelijke en lichamelijke 
mishandelingen uit alle delen van de 
wereld komen over ons heen. Het was 
mede daarom dat het voorstel, om te 
komen tot een Hoge Commissaris voor de 
Mensenrechten, door Nederland en
thousiast ondersteund werd. Costa Rica 
had al in de vijftiger jareii een dergelijk 
voorstel gedaan en men zou denken dat 
zo’n gedachte door iedereen gesteund zou 
worden. Nu moet gezegd worden dat de 
interpretatie van „mensenrechten” blijk
baar erg moeilijk is. De één vindt een klap 
normaal, de ander meent dat schoppen niet 
zo erg is, soms is een afgehakte hand ook te 
verdedigen en iemand in een psychiatrische 
inrichting stoppen schijnt ook iets te zijn 
waarover geen discussie noodzakelijk 
geacht wordt.
Toch heb je goede hoop, omdat elke afge
vaardigde van elke land waarmee je 
spreekt, opgewekt roept het ernstig te 
menen met die mensenrechten. Het is een 
hele ervaring te zien dat afgevaardigden 
van landen, die mede het initiatief steunden 
Chili „terecht” te veroordelen ten aanzien 
van schending van de mensenrechten, nu 
niet zo hard liepen om een Hoge Commis
saris de kans te geven dit kwaad te helpen 
bestrijden. U kunt u nauwelijks voorstellen 
hoe langdurig er heen en weer gepraat 
werd om - aan beide zijden - gelijk te 
krijgen. Sommige groepen vonden een 
Hoge Commissaris niet nodig omdat ieder
een zo wel weet dat mensenrechten (vooral 
in andere landen) verdedigd moeten wor
den, andere groepen beriepen zich op de 
goede resultaten met de Hoge Comrnissaris 
voor de Vluchtelingen. De DDR (Oost- 
Duitsland) meende een resolutie te moeten 
verdedigen die de normale meerderheid 
van stemmen op de tocht zette en stelde 
voor dat er een consensus nodig was om 
een Hoge Commissaris voor de Men
senrechten te accepteren. Dit was in strijd 
met het Reglement van Orde, dat 
normaliter in een gewone meerderheid

voorziet, soms in een tweederde meerder
heid, maar nooit een consensus. Wat de 
DDR er voor over had om de resolutie 
tegen te houden! Cuba greep in en onder 
leiding van de afgevaardigde van Cuba 
werd er een resolutie ontworpen die wilde 
voorkomen dat de resolutie over het aan
stellen van een Hoge Commissaris voor de 
Mensenrechten in stemming kwam. Pro
blemen op dit gebied wilde men verwijzen 
naar de Commissie voor de Rechten van de 
Mens.
En zie, het wonder geschiedde, deze resolu
tie haalde het!
Ik heb het ernstig betreurd dat een goed 
initiatief langs procedurele weg verdween 
en velen met mij. Om toch nog iets aan 
mensenrechten te doen, kwam er een 
ontwerp-resolutie van de Scandinavische 
landen, die de handelwijze in Oeganda af
keurde. De resolutie werd niet in stemming 
genomen, stuitte op weerstand van enige 
Afrikaanse landen, maar de voorzitter van 
de Ille Commissie zou een veroordeling 
uitspreken . . .  Dat was zuiver onmacht, zo 
heb ik het tenminste ervaren. Wel heeft de 
Nederlandse afgevaardigde nog een stem
verklaring gegeven, waarin de mishan
deling van politieke gevangenen, li
chamelijk zowel als geestelijk, sterk ver
oordeeld werd. „Wie de schoen past, 
trekke hem aan”.

POSITIEF
Positief was het aannemen van de resolutie 
over de kapingen van vliegtuigen. Hierin 
wordt een beroep gedaan op alle landen om 
bestaande bedragen te ratificeren, zoals het 
Haagse Verdrag tot bestrijding van het 
wederrechtelijk in zijn macht brengen van 
luchtvaartuigen en het Verdrag van Mon- 
treal tot bestrijding van . de we
derrechtelijke gedragingen tegen de veilig
heid van de Burgerluchtvaart, zowel als het 
Verdrag ter voorkoming en bestraffing van 
misdaden tegen internationaal beschermde 
personen, waaronder politieke vertegen
woordigers.

VEROORDEELD

ZUID-AFRIKA
De „apartheid” werd via zeventien resolu
ties veroordeeld, weliswaar met veel her
halingen. Bij de resolutie betreffende het 
wapenembargo deed zich een nieuwe ont
wikkeling voor. De ontwerpresolutie ver
wees naar een verklaring van 11 juni 1977 
van het Tweede Internationale Congres 
van Vakverenigingen voor Aktie tegen 
Apartheid, waarin moeilijk aanvaardbare 
onderdelen stonden, zoals o.a. verbreking 
van diplomatieke betrekkingen. Het was 
een punt van discussie of Nederland wat

Het hoofdkwartier van de Verenigde Naties te New York, met een gezicht op Manhattan. 
De gebouwen van de VN (van links naar rechts): het secretariaatsgebouw, deruimte 'voor 
conferenties, en de vergaderzaal van de algemene vergadering van de VN.

betreft de resolutie over vakbondsaktivi- 
teiten in Zuid-Afrika in een stemverklaring 
enige reserves zou uitspreken.
Dat het bezoek van president Sadat ook in 
New York en bij de Nederlandse delegatie 
voor grote opwinding zorgde, kunt u zich 
ongetwijfeld voorstellen. Wij zaten die 
ochtend en middag gekluisterd aan een 
televisie-toestel, dat betere tijden gekend 
had, in de vergaderzaal op de Missie bijeen, 
net als iedereen speculerend wat de gevol
gen konden zijn. AUeen Syrië keurde op de 
plenaire zitting de handelwijze van presi
dent Sadat af in krasse bewoordingen, ver
der bleef „men’ ’ rustig en wachtte duidelijk 
op nieuwe ontwikkelingen. De problemen 
over de Palestijnse vluchtelingen kwamen 
natuurlijk aan de orde, maar dat heeft u 
ongetwijfeld ook in de kranten gelezen.

ECONOMISCHE ORDE
De Nieuwe Internationale Economische 
Orde is uitgebreid besproken. Wat waren 
de problemen?
De groep van 77 (inmiddels een groep van 
ruim 100 leden) wilde het lidmaatschap van 
de Algemene Vergadering als ,,overview 
mechanism” laten functioneren (the Com- 
mittee of the Whole). De Verenigde Staten 
waren geporteerd voor een groep van 
slechts 20 landen, en de Economische en 
Sociale Commissie (Ecosoc) (merendeels 
bevolkt met geïndustrialiseerde landen) 
wenste ook niet over het hoofd gezien te 
worden, alleen al omdat wanneer het eco
nomische deel wegvalt slechts het sociale 
overblijft. Nederland had terecht begrip 
voor de Groep van 77, maar het was wel 
een politieke keuze en het weigerde de 
Ecosoc als OverView mechanisme aan te 
wijzen.
Er zal in 1980 een speciale bijeenkomst op 
hoog niveau van de Algemene Vergadering 
gehouden worden om te bekijken of er 
goede voortgang gemaakt is in de diverse 
onderdelen van de Verenigde Naties op het 
gebied van de nieuwe internationale eco
nomische orde met betrekking tot de ont
wikkelingslanden.
In de tussentijd zal een speciaal comité, op 
hoog niveau alweer, regelmatig bijeen
komen. Dit comité zal de Algemene Verga
dering bijstaan in het controleren of de 
reeds bereikte overeenkomsten nu ook 
werkelijk doorgevoerd worden en zal hulp 
bieden als er moeilijkheden op te lossen 
zijn, als ook zich bezig houden met het 
onderzoeken en uitwisselen van gezichts
punten over mondiale economische pro
blemen en economische prioriteiten.
Het comité zal ook op de 33e en 34e Alge
méne Vergadering verslag uitbrengen.
Er behoort machtsevenwicht te zijn: kennis
- recht van spreken, met recht van 
stemmen. Allen willen de „basic needs” 
bevorderen, maar ieder op eigen wijze. Het 
is daarom belangrijk dat de Amerikaanse 
minister Young in september 1977 
duidelijk maakte wat Amerika onder de 
Nieuwe Economische Internationale Orde 
zou kunnen verstaan;
„Mijn delegatie wil duidelijk doen uitko
men, dat onze aanvaarding van het concept 
van een nieuwe internationale econo
mische orde geen woordenspel is, maar ons 
verplicht tot daden. De kernvraagstukken 
behoef ik slechts kort te vermelden:
- deelname door de ontwikkelingslanden - 

op voet van gelijkheid - aan het wereld
wijde besluitvormingsproces;

- zekerstelling van grotere stabiliteit in 
prijs en aanvoer van grondstoffen door 
individuele goederen/handels-overeen- 
komsten, waar mogelijk;

- verplichting om door groeiende voed- 
selproduktie in de ontwikkelingslanden, 
de honger uit te roeien;

- ontplooiing in de ontwikkelingslanden 
van binnenlandse wetenschappelijke en 
technologische capaciteit, door een
drachtige en wederzijds ondersteunde 
krachtsinspanning;

- bevordering van bovennationale inves
teringen en van spreiding van technolo
gie, door - onder andere - overeenstem
ming over gedragscodes;

- betere toegang, in het bijzonder tot de 
markt in de meer ontwikkelde landen 
voor goederen, vervaardigd door de 
ontwikkelingslanden en voor de vraag

Mevrouw Hanske Evenhuis-van Es
sen, lid van de Tweede Kamer voor 
het CDA, heeft een gedeelte bijge
woond van de 32 algemene vergade
ring van de Verenigde Naties (VN). 
De jaarlijkse algemene vergadering 
van de VN begint vroeg in de herfst 
en eindigt vaak rond de jaarwisse
ling. Telkenjare maakt een aantal 
Nederlandse parlementsleden deel 
uit van de Nederlandse delegatie 
naar de algemene vergadering. 
Nevenstaand een uitgebreid verslag 
van de ervaringen van mevrouw 
Evenhuis-van Essen. Zij maakt sinds 
de verkiezingen vorig jaar deel uit 
van de Tweede Kamer, dank zij de 
kandidaatstelling door de CHU.

van de ontwikkelingslanden naar ka
pitaal aan de meer ontwikkelde landen, 
binnen realistische politieke en economi
sche grenzen;

- verzekeren dat internationale politieke 
gerechtigheid ook wordt vertaald in de 
voorziening van de eerste menselijke 
behoeften, voor ogen houdend dat op de 
lange duur het welzijn van de mensheid 
voor het bereiken van e.en werkelijk 
rechtvaardig economisch stelsel de uit
eindelijke maatstaf is.

PLAN-WALDHEIM
Energie is helaas niet onuitputtelijk en 
daarom is het misschien interessant u hier
onder de punten uit het plan-Waldheim te 
geven. Daar wil ik me overigens toe beper
ken.
1. Toezicht op de brormen.
2. Het analyseren en uitwisselen van in

formatie over de alternatieve energie
bronnen.

3. Wereldwijde planning om tekorten in 
de toekomst te vermijden.

4. De behoeften in de verschillende situa
ties nagaan.

5. Samenwerking bevorderen tussen 
landen met financiële en technologische 
middelen en landen die deze middelen 
niet bezitten.

6. Assistentie in de overdracht en aanpas
sing van de technologie.

7. Het aanmoedigen van de ontwikkeling 
van inheemse en regionale energieb
ronnen.

8. Opleiden van personeel.
Het agendapunt 85 „Women’s Decade” is 
ook in ,,de Nederlander” door de verte
genwoordigster van de Nederlandse 
Vrouwen Raad behandelt. Daarom rest mij 
slechts u te melden dat de werkgroep over 
de Anti-Discriminatie-wetgeving veel werk 
verzet heeft en veel tegenwerking van .be
paalde ontwikkelingslanden, o.m. Mali en 
Marokko, ondervonden heeft. Wel heeft 
men van de eerste 10 artikelen van de Con
ventie met waardering kennisgenomen en 
vastgesteld dat de 33e (=volgende) Alge
mene Vergadering grote aandacht zal 
geven aan de verdere artikelen van de 
Conventie.
Gelukkig werd tegen resoluties; waarin 
verwezen werd naar de Declaratie van 
Mexico, „de beruchte zionisme-passage” , 
gestemd, ook door de partners van de 
Europese gemeenschap!
Dat de Conventie niet helemaal af
gehandeld is, heeft zeker niet gelegen aan 
onze vertegenwoordigster, Hanja May-van 
Weggen. Zij had met haar energie en inzet 
zeker de hele Conventie afgehandeld en 
ongetwijfeld naar ons aller tevredenheid.

PLOTSELING
Het ontwapeningsdebat kenmerkte zich 
door de volgende aspecten, t.w. weinig 
nieuwe ideeën over de dit jaar te houden 
speciale bijeenkomst van de V.N. over 
ontwapening en over de stopzetting van de 
kernproeven. Over SALT kon een con
sensus bereikt worden, dit in tegenstelling 
tot vorige jaren. Waarom zo plotseling? Er 
was een betere verstandhouding tussen de 
Verenigde Staten en de Sovjet-Unie.
Een belangrijk geschilpunt is ook de 
kwestie van de non-proliferatie. Een twee
tal resoluties van Finland en Joegoslavië 
gaven helaas een verschillende visie op een 
toekorristig beleid. Ook over de z.g. du
bieuze wapens werd verschillend gedacht 
door de militair belangrijke landen. Even
eens onderwerp van bespreking warén de 
nieuwe massa vernietigingswapens.

DRUGBELEID
Over het drugbeleid werden drie resoluties 
aangenomen, in welke resoluties aandacht 
besteed werd aan de volgende punten.

Vervolg op pagina 5
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1. Internationale samenwerking inzake 
behandeling en rehabilitatie. Hierin 
werd o.m. gevraagd het VN-fonds voor 
controle op druggebruik te integreren in 
de Wereldgezondheidsraad en in ande
re organisaties binnen de VN.

2. Een studie, te maken door de hiertoe 
geëigende organisaties, teneinde de 
behandelings- en rehabilitatie-centra de 
gelegenheid te geven mensen op te 
leiden in het zoeken naar de beste hulp
verleningsmethodes.

3. Financiële en andere samenwerking tus
sen het United Nations Development 
Program en het United Nations Fund for 
Drug Abuse, z.g.
„speerpuhtprojekten”, om een 
oplossing te vinden voor het probleem 
van de boeren, die financieel af
hankelijk zijn van de verbouw van na
rcotica.

4. Financiële bijdrage.
5. Een rapport van Ecosoc over het inter

nationale drugmisbruik en een strategie 
voor de ontwikkeling van hulp
programma’s teneinde het misbruik te 
verminderen en te proberen de handel

. van verdovende middelen onder con
trole te krijgen.

6. Een verzoek aan Ecosoc om op de vol
gende, 33ste, Algemene Vergadering 
verslag uit te brengen over hetgeen ge
daan is aan dit probleem.

Een andere resolutie verzocht alle leden
van de Verenigde naties bijdragen te
leveren bij het zoeken van oplossingen. De
laatste resolutie vroeg aandacht te geven en

onderzoek te doen naar de problemen m 
het eigen land op dit gebied en verzocht de 
landen de Convention on Psychotropic 
Substances 1971 te ondertekenen. (L. 46) 
Een pikante bijzonderheid is, dat Neder
land tot nu toe deze Conventie nog niet 
ondertekend heeft. Dat de belangstelling 
ook uitging haar verschijnselen in de lucht 
kwam tot uiting door een verzoek van Gre
nada (Caraibisch gebied) nader onderzoek 
te doen naar UFO’s (Unidentified Flying 
Objects). Het ging Grenada er om dit on
derwerp in de Kosmische Ruimte 
Commissie aan de orde te kunnen stellen. 
Benin vroeg schadevergoeding aan de VN, 
omdat een groep huurlingen het land was 
binnengevallen en Benin de imperialisten 
hiervoor aansprakelijk stelde. De be
volking was dermate ontsteld, dat het enige 
tijd de arbeid niet naar behoren had kunnen 
vervullen. Misschien was het slechts een 
interne moeilijkheid, maar helaas zullen we 
dat nooit weten.

AANDACHT
Naast het naar beste weten volgen van de 
verschillende commissies in de' VN (voor
namelijk de Ille Commissie), bezocht ik de 
voorzitster van „Het Internationale Jaar 
van het Kind”, mevrouw Lum. Met haar 
besprak ik wat gedaan zou kunnen worden 
tegen kindermishandeling, kinderpros
titutie en de besnijdenis op zeer jonge leef
tijd van het meisje. Zij beloofde in haar 
speeches aandacht aan deze onderwerpen 
te geven en suggereerde dat onderwijs 
(Unesco) hier een belangrijke taak heeft.

INTERNATIONALE JAREN
Ik wü u er ook vast van op de hoogte stellen

Een overzicht van de vergaderzaal van de algemene vergadering van de VN.

dat ons nog heel wat Internationale Jaren te 
wachten staan, zoals Het Jaar voor de Ge
handicapte, Het Jaar voor de Bejaarde, het 
Jaar voor de Jeugd. Groepen, die in elke 
samenleving, maar zeker in de ontwik
kelingslanden, waar aan de meest elemen
taire zaken gebrek is, in de knel komen. Wij 
moeten ernst maken om juist deze kwets
bare groepen terzijde te staan. Erg uitge
breid ben ik beslist niet geweest, maar ik 
hoop dat u enige indruk heeft gekregen van

de problemen, de stilstand en de vooruit
gang tijdens de 32e Algemene Vergadering 
1977, New York.

Het gaat langzaam, te langzaam, maar wij 
praten met elkaar en zolang er discussie is, 
is er een sprankje hoop op een rechtvaar
diger samenleving in de wereld.

Hanske Evenhuis-van Essen 
Lid Tweede Kamer CDA

Minder huurverhoging
door: ir. P. A. M. Cornelissen, lid Tweede Kamer voor het CDA

Als dit nummer van „de Nederlander” bij u 
in de bus glijdt, zal de Tweede Kamer onge
twijfeld akkoord zijn gegaan met het eerste 
wetsvoorstel van de nieuwe staats
secretaris op volkshuisvesting, de 
christen-democraat Gerrit Brokx. Als ook 
de Eerste Kamer haar fiat geeft, zal dat 
betekenen dat in 1978 de algemene jaar
lijkse huurverhoging drie maanden later 
ingaat en wel op 1 juli.
Omdat het algemene percentage op 7 blijft 
gehandhaafd, zal op jaarbasis bezien - 
vanwege het uitstel met drie maanden - de 
zogenaamde trendmatige huurverhoging in 
1978 slechts iets meer dan 5 procent bedra
gen.

PVDA-BESCHULDIGING
ONTZENUWD
Hiermee is dan meteen de kritiek van de 
PvdA-oud-secretarissen Van Dam en 
Schaefer ontmaskerd, dat ,,dit rechtse ka
binet een ramp is voor de volks
huisvesting” en dat ,,het huurbeleid de 
mensen in de portemonnaie zal raken” .

WAAROM CDA AKKOORD 
MET UITSTEL?
Het CDA is akkoord gegaan met dit uitstel 
om twee redenen:
1. Het is een onderdeel van het regerings
beleid, gericht op de koopkrachthand- 
ha'ving en lastenverlichting voor de 
mensen.
2. Door de verwachte ontwikkeling van de 
bouwkostenstijging en de exploitatielasten 
in 1978 en de verheugende afname 
daarvan die in 1977 is bereikt is er nu ge
lukkig enige ruimte om de huurverhoging 
in 1978 beperkt te houden.

HUURVERHOGINGEN NA 1978
Het CDA hoopt natuurlijk dat de ontwikke
lingen van lonen, prijzen en vooral 
bouwkosten en exploitatielasten zó zullen 
zijn, dat ook na 1978 met minder dan 7 
procent kan worden volstaan. Dit per
centage zal echter ook moeten worden be
zien in samenhang met het totale 
regeringsbeleid. Het is dan ook onmogelijk 
om daar nu al een uitspraak over te doen.

INGANGSDATUM BLIJVEND 1 JULI?
Wel -vindt het CDA dat er nu een uitspraak 
moet komen over de ingangsdatum van de 
jaarlijkse huurverhoging in de komende ja
ren.
Het CDA kiest voor een blijvende ver
schuiving van 1 april naar 1 juli om^de 
volgende redenen:
1- Het is door de regering tpegezegd aan 
de sociale partners tijdens het overleg over 
het arbeidsvoorwaardenbeleid.

2. April is meestal een maand met veel 
prijsstijgingen, terwijl in juli het leven veel 
minder duur wordt.
3. De individuele huursubsidies worden 
steeds op 1 juli aangepast en als nu 
voortaan de huurverhogingen ook op 1 juli 
ingaan, wordt het mogelijk om voor de 
mensen met hoge huren en kleine 
inkomens ook meteen de huursubsidie aan 
te passen.
4. Voor huurders ea verhuurders is een 
vaste datum voor de jaarlijkse huurverho

ging gewenst. Dan weten alle betrokkenen 
waar ze aan toe zijn. De afgelopen jaren is 
er te veel gesold met deze datum. 
Tegenover deze vier voordelen staan ook 
nadelen, en dat zijn de uitvoerings
problemen, die ontstaan als op 1 juli - dus 
kort voor de vakantie - de huren en de 
huursubsidies moeten worden aangepast. 
Ik heb deze bezwaren besproken met de 
overkoepelende organisaties van de 
woningbouwverenigingen en ben daarbij 
gesterkt in mijn opvatting dat in goed over
leg voor deze administratieve problemen - 
die ik zeker niet wil bagatelliseren - een 
oplossing is te vinden. Daarvoor lijken mij 
twee zaken van betekenis. Het goed op 
elkaar afstemmen van de diverse termijnen 
en het zoveel mogelijk naar voren schuiven 
van een aantal zaken, zoals de aanzegging 
van de huurverhoging.

MOTIE:

Omdat de regering ons niet voldoende toe
zeggingen op dit punt deed, hebben wij 
tenslotte een motie ingediend, waarin „de 
Kamer de wenselijkheid uitspreekt ook na 
1978 de jaarlijkse huurverhoging op 1 juli 
te laten ingaan” .

Het lot van deze motie is bij het schrijven 
van dit artikeltje nog niet bekend. D ’66 
heeft de motie mede-ondertekend, maar 
W D  en PvdA aarzelen nog. Hun reacties 
in het debat geven mij echter goede hoop, 
dat de motie het bij de stemming zal halen. 
Staatssecretaris Brokx, die een goed 
debuut maakte in zijn eerste huurdebat, 
heeft toegezegd zich te zullen inzetten voor 
de uitvoering van de motie, als die wordt 
aangenomen.

Van Agt en Steenkam p op 

verkiezingsmanifestatie te Leeuwarden

Toegangskaarten bestellen bij CDA-secr.

Op zaterdag 18 maart 1978 zal er in 
Leeuwarden een grote, landelijke CDA- 
verldezingsmanifestatie plaatsvinden. De
ze manifestatie die in de Leeuwarderbeurs 
gehouden wordt, begint ’s middags om 
13.30 uur.

provincies buiten Friesland. Voor wat be
treft Friesland kan men kaarten bestellen 
bij de heer A. ter Veer, Raaigras 5, 
Leeuwarden (sekretariaat CDA-campag- 
neteam Friesland). De toegangskaarten die

men bij het CDA-sekretariaat kan 
bestellen, kosten ƒ 2,50 per stuk. Door dit 
bedrag over te maken op giro 137000 t.n.v. 
CDA, Den Haag, met vermelding van hef 
gewenste aantal krijgt men kaarten toege
zonden. Ook kan men kaarten kopen op 
het CDA-sekretariaat aan de Dr. Kuyper- 
straat 3, Den Haag.

GOED BEREIKBAAR
Het programma is met opzet op zaterdag
middag gepland, opdat dan zoveel mogelijk 
CDA-sympathisanten uit het gehele land 
deze bijeenkomst zullen kunnen bijwonen. 
De bijeenkomst zal tot omstreeks 17.00 uur 
duren.
Wacht niet te lang met uw bestelling. Juist 
ook vanwege de te verwachten opkomst.

(d h

Op het programma staan onder andere re
devoeringen van minister-president mr. A. 
A. M. van Agt en CDA-voorzitter Steen
kamp. Tevens zullen enkele provinciale 
lijsttrekkers ingaan op een aantal aktuele 
punten van de verkiezingsprogramma’s en 
de verkiezingscampagne.
Vanuit Friesland wordt een ruime opkomst 
verwacht. De verkiezingsmanifestatie bij 
de kampagne van de Tweede-Kamer- 
verkiezingen van 1977 bracht te Leeuwar
den meer dan 2000 mensen op de been.

TOEGANGSKAARTEN
Op het CDA-sekretariaat te Den Haag kan 
men toegangskaarten voor deze bijeen
komst bestellen. Dat geldt alleen voor de

Mededelingen voor de abonnees
Er dienen o.i. enige misverstanden uit de weg te worden geruimd.
I. Het is wederom gebleken, dat er nog abonnees zijn, die menen dat de prijs van 
het abonnement op het C.H.-weekblad De Nederlander in het contributie-bedrag 
voordeC.H.U. of hetC.D.A. is inbegrepen. Dat is niet het geval. Wèl islnbegrepen 
het lOx per jaar verschijnend Ledencontactblad. Het blad met het oranje-vak in de 
kop.
II. Het C.H. Weekblad (met blauw vak in de kop) verschijnt iedere week, op een 
enkele uitzondering na. Alle abonnees hebben ook recht op het ledencontactblad, 
dat 10x per jaar in plaats van het weekblad uitkomt. Daardoor kan een abonnee, die 
ook lid van de C.H.U. is, wel eens - op de datum van het contactblad - twee bladen 
krijgen. Is dat het geval, dan verwacht de administratie daarvan gaarne bericht, 
opdat het aan de expeditie kan worden doorgegeven.
III. Het C.H. Weekblad èn het C.H. Contactblad worden uitgegeven door de 
Stichting Uniepers voor de C.H.U.
IV. Ons abonnementsjaar loopt parallel aan het kalenderjaar. Nieuwe abonnees 
kunnen op elk tijdstip worden ingeschreven: voor opzegging van een abonnement 
is men normaal gebonden aan de betalingstermijn, welke eindigt op 31 december.
V. Naast het andere nieuws op politiek gebied, wordt speciaal C.D.A.-nieuws 
zowel in het Week- ais in het Contactblad opgenomen.
Op veler verzoek wordt het vorenstaande nog eens onder de aandacht van al onze 
lezers gebracht.

Th. E. Vroegop
wrnd. secretaresse Stichting Uniepers 
Adm. C.H. Weekblad De Nederlander
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■ m M„Eenenvijftig
e  h  J o
. . .  is het aantal saluutschoten dat een prinsesje verwelkomt bij haar geboorte. Heel 

wat keren van toepassing geweest.
. . .  is ook het aantal eenheden in de 16e eeuwse Staten-Generaal, onze oudste 

vorm van democratie, drie standen in elk van de 17 gewesten.
. . .  is ook het aantal weken dat een CHU-lid niets voor de CHJO hoeft te gireren. 

Als het deze week maar wel gebeurt... want, 51 is het jaamummer dat de CHJO nu 
al bereikt heeft. Wilt u de eerste 50 jaren nog eens de revue laten passeren, dan niet 
gedraald... even een briefkaartje naar: Secretariaat CHJO, G. Veldhuijzen, Lange 
Geldersekade 8, Dordrecht om aldaar te bestellen „50 kilometerpaaltjes CHJO”. 
U tracteert uzelf voor het luttele bedrag van ƒ5,- plus portokosten op een- 
smakelijke CH-brochure en steunt daarmee het jongerenwerk. En u doet er hele
maal goed aan meer te bestellen, want dat scheelt u kiesvereniging in de basiskosten 
aan verzendporto.

Activiteiten CHJO in Zuid-Hoiiand
Dezer dagen hebben de Zuidhollandse be
sturen van Aijos, KVPJO, rechtstreekse 
CDJA’ers en CHJO afgesproken de activi
teiten in 1978 zoveel mogelijk te bundelen. 
Dat is een goede stap vooruit! Richting: 
CDJA.
De eerstkomende CDJA-bijeenkomst zal 
worden gehouden op zaterdag 18 maart. 
Namens de CHJO zit Aat de Jonge in de 
werkgroep, die dit congres zal voorberei
den. Het onderwerp is „De provincie 
Zuid-Holland” . Als „kleine” partner in het 
CDJA moet de CHJO laten zien wie zij is en 
hoe zij over bepaalde zaken denkt! 
Daarom: noteer je de datum alvast? 
Achttien maart! Vóór de gemeente
raadsverkiezingen komen we op 11 mei 
bijeen. Onthoudt die datum ook meteen! 
Vanuit het federatiebestuur wordt een re
dactiecommissie benoemd, die zorg zal

dragen voor het geregeld doen verschijnen 
van een CDJA-krant. Heb je ideeën daar
voor? Laat dit dan weten aan onze secreta
ris: Wim van Middendorp, Weverskade 16, 
Maasland, tel. 01899-15678.
In het jaar dat de CHJO 50 jaar bestaat, 
willen we proberen de CHJO in Zuid- 
Holland tot 50 leden uit te breiden en te 
versterken. Nu hebben we dertig leden. 
Met ons allen moeten we dus 20 leden wer
ven! Het bestuur stelt een boekenbon ter 
beschikking aan degenen die nieuwe leden 
aanwint! De Kamerkring Leiden en Dord
recht willen we heel hartehjk danken voor 
de financiële steun die we mochten ontvan
gen. Enkele leden stortten ook reeds een 
gift! Ook daarvoor onze dank. Trouwens, 
het lijkt ons een goed voorbeeld! Indien je 
de CHJO wilt steunen met een gift, stort 
deze dan op giro 3883273 t.n.v. CHJO

e  li I ö
De CHJO 
en het CDA

De CHJO-voorzitter, drs. L. P. Heukels, is 
door het CHU-bestuur quaUtate qua be
noemd in het CDA-bestuur. Door deze be
noeming is de CHJO op gelijk niveau in het 
CDA-bestuur vertegenwoordigt als de 
beide andere christen-democratische jon
gerenorganisaties.

Uitbouw
CHJO-Friesland
Het bestuur van de provinciale CHJO- 
afdeling in Friesland heeft bericht dat ook

in deze provincie activiteiten aan de gang 
zijn. Het bestuur gaat namelijk contactver- 
gaderingen beleggen met de diverse Sta
tenkringen in Friesland. Doel: de banden 
met de moederpartij te verstevigen en 
wegen te vinden tot verdere uitbouw van 
de CHJO-Friesland. Want, aldus de bericht, 
„het zijn de jongeren die in de toekomst de 
christen-democratische politiek dienen 
voort te zetten” .

De eerste contactvergadering gaat plaats
vinden op donderdag 23 februari in Dok- 
kum. Nadere mededelingen zullen in „de 
Nederlander” verschijnen.

Graag willen wij langs deze weg de oproep 
van het bestuur van de CHJO-Friesland 
onderstrepen om medewerking te verlenen 
aan deze contactvergadering. Zeker in 
deze tijd van opbouw van de CHJO is het 
voor de jongeren van belang dat zij zich 
geruggesteund weten door de mensen van 
de moederpartij. Laat dus de CHJO niet 
zakken, laat ook de CHJO-Friesland niet 
zakken!

E.J.B.

Zuid-Holland, Ridderkerk. Bij de secretaris 
(zie boven) kan je het boekje over 50 jaar 
CHJO bestellen: ƒ2,50 voor leden, ƒ5,- 
voor niet-leden. Ook daarmee steun je 
onze kas!

De werkgroep „Euthanasie” is gestart. Heb 
je belangsteüing, wend je dan tot 
Boudewijn Gunning, Nieuwsteeg 2, 
Leiden, tel. 071-124482. Voor de groep 
„Fractiebegeleiding” zoeken we nog de 
nodige versterking. Keuze uit verschillende 
onderwerpen is mogehjk. Opgeven kun je 
je bij onze secretaris. Heb je suggesties, 
ideeën of vragen, laat dan iets van je noren!

Namens het bestuur,
Aat de Jonge,
Kloksteeg 21, Jean Pesinhof 11, 
Leiden.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

Bestuurders b.v.’s dienen beperkt aansprakelijk te worden gesteld

Minister De Ruiter: 
op korte termijn kom ik 
met nadere voorstellen

door: mr.G.van Muiden, Tweede Kamerlid CDA

Het reeds in 1975 ingediende wetsontwerp 
om het minimumkapitaal (ook het gestorte 
kapitaal) van naamloze en besloten ven
nootschappen te bepalen op ƒ 25.000,- met

de Tweede Kamer behandeld. Al in decem
ber 1976 was de schrifteUjke voorbereiding 
voltooid, maar door kabinetscrisis en kabi
netsformatie was de Kamer niet aan 
eerdere behandeling toegekomen. 
Voorheen kon een NV of BV met slechts 
een zeer gering gestort kapitaal bij de op
richting, allerlei soms zeer omvangrijke ac
tiviteiten aanvatten, terwijl door de uitge
sloten aansprakelijkheid van bestuurders 
en aandeelhouders crediteuren (fiscus, be- 
drijfevereniging, personeel, leveranciers) 
bij moeilijkheden of kwaadwillige wanbe
taling het nakijken hadden. In het 
buitenland is vrij algemeen een minimum 
gestort kapitaal van ongeveer ƒ 15.000,- 
vereist, vandaar dat destijds een ambtelijke 
commissie invoering van een dergelijk mi
nimum had geadviseerd. Het kabinet had 
echter al ƒ 25.000,- voorgesteld.
Hoewel op zichzelf een dergelijk minimum 
een verbetering is, betekent dit nog niet, 
dat een BV of NV daardoor solvabel wordt. 
Immers het vereiste geldt alleen bij oprich
ting en niet voor bestaande vennoot
schappen, hetgeen een ingewikkelde aan
passing vereist, maar bovendien de 
vermogenssituatie ook bij normale bo
nafide bedrijven, wijzigt elke dag. Dat was 
ook bij de schriftelijke voorbereiding ge
bleken.
Inmiddels is de laatste tijd het misbruik van 
met name de BV-vorm toegenomen. Dank 
zij de u%esloten aansprakelijkheid is het

mogelijk, dat allerlei lieden (o.a. koppelba
zen) van de ene BV naar de andere 
overgaan zonder hun schulden te betalen. 
Men hevelt gelden over naar privié, vaak 
ook naar het buitenland, zonder dat men 
grijpbaar is. Dit is ergerlijk niet alleen voor 
politie en justitie, maar ook voor fiscus, 
bedrijfsvereniging, vakbeweging en niet te 
vergeten de leveranciers, vaak ook kleine 
ondernemers, die het niet makkehjk heb
ben.
AANZIENLIJKE VERHOGING MINI
MUMKAPITAAL GAAT MISBRUIK 
NIET TEGEN
Namens de CDA-Tweede-Kamerfraktie 
heb ik dan ook in het debat gesteld, dat het 
wetsontwerp onze instemming kan 
hebben, zelfs énige verhoging van het mi
nimum ons niet ongewenst voorkomt, maar 
dat onze zorgen rond het misbruik van de 
BV-vorm sinds de indiening van het wets
ontwerp zijn toegenomen.
Een door de PvdA-fractie ingediend amen
dement om het minimum op ƒ 100.000,- te 
bepalen, had onze instemming niet, omdat 
dit juist een onnodig hoge drempel voor 
bonafide kleinere ondernemers zou bete
kenen, zonder dat hierdoor het misbruik 
effectief kan worden tegengegaan. Boven
dien zou het stellen van deze eis aan be
staande vennootschappen de vraag doen 
rijzen, wat de gevolgen zijn, als men niet 
aan deze eis zou voldoen. Het middel van 
ontbinding van de BV, overigens door wie, 
zou erger zijn dan de kwaal. Hiermee helpt 
men de crediteuren niet.
Vandaar dat ik namens de fractie een drin
gend beroep heb gedaan op minister De 
Ruiter om de reeds aangevangen studies in

overleg met financiën en sociale zaken te 
versnellen en te verdiepen om op korte 
termijn te komen met voorstellen, waarbij 
gedacht wordt aan de invoering van een 
beperkte aansprakelijkheid- voor be
stuurders van vennootschappen.
„Met een goed antecedentenonderzoek, 
betere verschaffing van gegevens over ma
lafide personen door fiscus, bedrijfsvereni
gingen, Kamers van Koophandel etc. 
komen we er niet. We zullen de malafide 
persoon uit moeten pellen uit de uit
gesloten aansprakelijkheid van de BV en 
aansprakelijk moeten stellen.

Er zijn beperkte mogelijkheden te ageren 
uit art. 1401 B.W.

Het is maatschappelijk niet aanvaardbaar, 
dat onbeperkte aansprakelijkheid rust op 
de kleine ondernemers buiten de BV en 
uitgesloten aansprakelijkheid op de onder
nemer binnen de BV. De bonafide 
eigenaar-directeur van een BV aanvaardt 
ook persoonlijk aansprakehjkheid jegens 
zijn schuldeisers en is zuinig op zijn goede 
naam. Voor de kwaadwillenden is in
voering van een beperkte aansprakelijk
heid dan ook vanzelfeprekend. Dan gaat 
ook de natuurlijke persoon failliet en zal 
het voor hem vervolgens zeer moeilijk 
worden opnieuw een BV te starten. Gezien 
de vele implicaties, verbonden aan het te
gengaan van misbruik, is gedegen voorbe
reiding van de zijde van de regering 
gewenst en leent zich dit niet voor amende
ring, hoezeer we dat ook zouden wiUen. 
Want nogmaals in het belang van een goed 
gebruik van de BV-vorm is het misbruik 
onze fractie een gruwel” (einde citaat).

Minister De Ruiter zegde een studie, die 
moet leiden tot voorstellen op korte ter
mijn, toe. Op mijn vraag of de resultaten 
kunnen worden tegemoetgezien voordat

de herfstbalderen vallen of nadat de bomen 
kaal zijn, antwoordde hij, dat de zaak hem 
na aan het hart ligt.
Voorts diende hij een Nota van Wijzigingen 
in, waarbij het minimumkapitaal op 
ƒ35.000,- (-1- tweejaarhjkse indexverho- 
ging) werd gesteld. Daarna trok de PvdA- 
fractie aUe ingediende amendementen in. 
Ook de WD-fractie had zich positief opge
steld, zowel ten aanzien van enige ver
hoging van het minimum, als ten aanzien 
van een aanpak op korte termijn van het 
misbruik van BV’s.

De suggestie van de minister om als af
schrikwekkende werking een onbeperkte 
aansprakelijkheid in te voerèn voor be
lasting- en premieschulden, werd namens 
de fractie door mij lüet geheel positief 
beoordeeld evenals de woordvoerder van 
de WD-fractie. Immers ook de loonvorde- 
ringen en de vorderingen van leveranciers 
zullen in de aansprakelijkheid moeten 
worden meegenomen. Bovendien brengt 
de aard van de rechtsvorm met zich mee, 
dat een onbeperkte aansprakelijkheid niet 
redelijk is. Er zal een beperkte aansprake
lijkheid moeten worden geschapen van zo
danige betekenis, dat hij tegemoetkomt aan 
de maatschappelijke bezwaren.
Het wetsontwerp werd vervolgens zonder 
hoofdeUjke stemming aanvaard, nadat de 
minister ook nog had toegezegd nog dit jaar 
te komen met een wetsontwerp tot aanpas
sing van het minimumkapitaal van NV’s 
aan de Europese richtlijn (± ƒ 70.000,- 
maatschappelijk kapitai, waarvan ten
minste eenvierde deel gestort, ook voor be
staande NV’s).
BV-VORM VOORZIET IN GROTE 
MAATSCHAPPELIJKE BEHOEFTE.
Dat er jaarlijks meer dan 10.000 BV’s wor
den opgericht, blijkt deze nieuwe 
rechtsvorm in het overgrote deel van de 
bonafide gevallen in een grote maat
schappelijke behoefte te voorzien. In het 
begin van mijn betoog in eerste termijn heb 
ik daar ook op gewezen. Door het misbruik 
te bestrijden, moeten we niet vergeten, dat 
het gebruik in grote mate tegemoetkomt 
aan de wens, geuit in CDA-program én re
geringsverklaring, rekening te houden met 
de drie functies van het ondememers- 
inkomen: consumptie, investering en re
servering. De scheiding tussen zaak en 
gezin en de betere fiscale en sociale positie 
van de ondernemer in de BV, zijn positief te 
waarderen voordelen.

Mr. G. van Muiden
Tweede-Kamerlid CDA.
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Zeer terechte woorden over 
jeugdgezondheidszorg
door: P. Bode

Dezer dagen bladerde ik in het jaarverslag 
1976, afdeling Jeugdgezondheidszorg uit
gegeven door het staatstoezicht op de 
volksgezondheid en geadresseerd aan „de 
schoolartsen in Nederland”.

In dat verslag stonden een aantal uitspra
ken, conclusies en opmerkingen, waarvan 
ik het opnieuw noemen dan wel doorgeven 
vermeldenswaard vond.
Vandaar het grijpen naar mijn pen om u van 
enkele van naar mijn mening belangrijke 
opmerkingen deelgenoot te maken.

Een aantal rubrieken troffen mijn speciale 
aandacht nl. ongevallen, gehoorschade bij 
de jeugd en hoofdluis. Ik beperk mij in deze 
tot de rubriek „ongevallen” wellicht kom 
ik op die andere onderdelen nog wel eens 
terug.

Daarin wordt gesteld, dat in de leeftijds
klasse van één tot vijf en dertig jaar onge
vallen de voomaamse doodsoorzaak vor
men. Ieder, jaar, zo wordt in voornoemd 
verslag gesteld sterven vóór het bereiken 
van het twintigste levensjaar 1000 jongens 
en 400 meisjes als gevolg van een ongeval. 
Ik vind het als extra te signaleren waard, 
dat in deze de verhouding van de jongens 
tot de meisjes op l ' k  op 1 ligt. Zijn jongens 
dus toch roekelozer? Zijn meisjes voorzich
tiger? Ik beperk mij tot de vraagstelling.

Maar, zo gaat het verslag verder; „Aan
merkelijk groter is het aantal jeugdigen dat 
als gevolg van een ongeval in een 
ziekenhuis verpleegd moet worden”. Dan 
komen we op deze cijfers uit, nl. dat 
jaarlijks 20.000 en 10.000 meisjes tot ne
gentien jaar in een ziekenhuis worden óp-

genomen als gevolg van een ongevalletsel. 
Toch wel cijfers om over na te denken!

VUF V’s
Voor de eerste levensjaren moet de nadruk 
op ,,huis ongevallen” worden gelegd. Op 
ongevallen in en om de woning. De typen 
van huisongevallen is te karakteriseren in 
een vijfvingertheorie.
Deze vijf V’s zijn:
1. vallen (van aankleedtafels, van trap, uit 
bed, uit raam);
2e. verbranden (beddekruik, kachel, thee- 
of koffiepot omtrekken van tafelkleed;
3e. verstikken (babytuigje, kussen in de 
wieg, plastic, zak, gevaarlijk speelgoed); 
4e. vergiftiging (open limonadefles met 
loog of zuur, geneesmiddelen die door 
suiker en vruchtensmaak aantrekkelijk 
gemaakt zijn);
5e. verdrinken (in slootjes en siervijvers). 
Maar wat daaraan eventueel te doen?

TWEE RICHTINGEN
Voor de preventie van deze huisongevallen 
gaan - zo wordt in het verslag vermeld - de 
gedachten in twee richtingen.
In de eerste plaats betere veiligheidsvoor- 
lichting en vervolgens een toegenomen 
productveiligheid.
In eerste instantie dient de veiligheidsvoor- 
lichting zich te richten op ouders en verzor
gers. Zinnig zou het zijn om op geregelde 
tijden wat STER-minuten te gebruiken 
voor veiligheidsopvoeding.
Maar naast de ouders dienen ook de fa
brikanten voorlichting te krijgen. 
Speelgoed kan onvérmoede gevarenbron
nen hebben. Denk maar eens aan; verf, 
metaalsplinters, loslaten van kleine delen, 
eetbare zachte plastics. Maar ik denk ook 
aan sluitingen van flessen met bijtende 
vloeistoffen. Zijn die sluitingen wel vol
doende veilig te noemen?

Ook wordt gewaarschuwd voor smakelijk 
gemaakte geneesmiddelen. Recent is 
gemeld aldus het verslag dat kleutervergif- 
tiging in een kwart, dus 25 %, van die geval
len plaatsvindt met speciaal gemaakte 
junior-asperine. In de leeftijd van vijf tot 
veertien jaar zijn de huisongevallen minder 
belangrijk.

In die leeftijdsgroep overheersen de ver
keersongevallen. Terecht merkt het verslag 
op, dat de verkeersongevallen een benade
ring vragen die tot ver buiten het beperkte 
terrein van de jeugdgezondheidszorg reikt. 
Wat wordt hiervan gezegd? Wel het vol
gende.

HONDERD PROCENT?
Men moet denken aan scheiding tussen 
voetganger, fietser en gemotoriseerd ver
keer. Ja een ideale uitgangsstelling zo zeg 
ik. Maar hoe kun je dat nog realiseren in 
bestaande kernen? Je kunt zoveel mogelijk 
je best doen. Maar zal dat ooit 100 procent 
te realiseren zijn?
Men moet - nu volg ik het verslag weer - 
denken aan ongelijkvloerse kruisingen. 
Voorbeelden daarvan vindt men in de 
Bijlmermeer en in Lelystad.
Men moet denken aan een sterke bevorde
ring van woonstraat en woonerf; aan toe
passing van maatregelen die doorgaand 
verkeer belemmeren, zoals verkeersdrem
pels, opdelen van een stad in verkeerscel- 
len, toepassing van U-vormige straten. 
Menig gemeentebestuur is hiertoe reeds 
overgegaan.
Men moet denken aan de aanleg van fiets
routes, maar ook aan spreiding van werku
ren.
Vergeten mogen we niet, dat in de Japanse 
stad Nawgoya in vier jaar tijds het aantal 
verkeersdoden - ik citeer het verslag, dus 
over cijfers beschik ik niet - tot bijna de

helft is teruggebracht en dat door bevoor
deling van het openbaar vervoer, de aanleg 
van fietsroutes en het uitspreiden van de 
werkuren der werknemers.
Nog een belangrijk gegeven uit dit verslag. 
Het blijkt, dat in de leeftijdsklasse van vijf
tien tot negentien jaar sterke topppen te 
signaleren zijn als gevolg van bromfiets
ongevallen en bedrijfsongevallen. Ook 
daar is weer een sterk overwicht van de 
jongens boven de meisjes.
Het schijnt dat die leeftijdsklasse het aller
moeilijkst is te beïnvloeden door veilig
heidsopvoeding. Naast de, men mag wel 
zeggen fysiologische, behoefte aan stoeien 
en ravotten is er een sterke neiging tot „risk 
taking behaviour”. Dat laatste zegt het 
jeugdgezondheidsverslag. Ik zou het 
vrijelijk willen vertalen als; „de bravour 
willen uithangen” of „de held of de sterke 
knul willen spelen”.
Het door mij gelezen verslag eindigt met 
betrekking tot de rubriek ongevallen aldus: 
„Geleidelijk aan begint het ongeval een 
duidelijke signaalfunctie te krijgen. Een 
signaal in micro-sociale zin, als teken dat er 
in de kleinste cel van onze samenleving, het 
gezin iets schort, en een signaal in macro
sociale zin, als teken dat er in ónze hele 
samenleving dingen misgaan. Verkeerson
gevallen en zeer speciaal jeugdongevallen 
zouden voor ons een teken moeten zijn dat 
de samenleving op een onacceptabele ma
nier aan het vergroven is.” Een zeer terecht 
woord.
Ouders, overheidsbestuurders, tevens vaak 
ook zijnde weggebruikers, dienen dit 
steeds voor ogen te houden. Velen zullen 
de hand in eigen boezem moeten steken! 
Toch, hier ligt een taak voor ouders, over
heid en het bedrijfsleven. Wat doen we 
eraan?
Gezamenlijk zullen we allen er iets aan 
moeten doen. Als iedereen - dus niet uit
sluitend leunen en steunen op de overheid - 
hier ernstig mee bezig is en wil zijn, dan 
moet dat tot zichtbare resultaten leiden. 
Dat is dan een stap in de goede richting. 
Veenendaal, P. Bode.

(Noot van de redactie: In een volgend ar
tikel wordt ingegaan op de problematiek 
rond de gehoorschade bij de jeugd).

Leain nmhlckmAn in ai------ • - - m .

Christen-democraten bouwen aan betere grenscontacten
door: Nico de Gouw, lid redactie CDA-aktueel

Om wezenlijk over de grenzen heen tot 
samenwerking te komen is een grensover
schrijdende instelling nodig met be
voegdheden en organisatorische middelen. 
Voor de christen-democratische politiek ligt 
hier een taak om het ambtelijk overleg te 
stimuleren en beslissingen te be
werkstelligen die de problemen in grens
gebieden verminderen.
En dat er nogal wat versluierde moeilijk
heden zijn in met name het grensgebied 
zuidwest-BrabantenNoorderkempenwerd 
vorige week duidelijk gemaakt in een door 
CDA en CVP georganiseerde manifestatie 
in het Belgische Wuustwezel. Onder het 
motto „samen bouwen aan Europa” 
werkten de ruim duizend grensstreekbe- 
woners, die naar Zaal Europa gekomen wa
ren, een'indrukwekkend programma af. 
Gevoed door een op afdelingsniveau opere- 

- rende commissie grensoverleg, maakte 
CVP-volksvertegenwoordiger H. Suyker-

buyk een scala aan grensproblemen zicht
baar die te maken hebben met de rijksgrens 
tussen België en Nederland of verschillende 
politieke regelingen.
De heer Suykerbuyk zei onomwonden dat 
uit een oogpunt van werkgelegenheid de 
afwerking van douaneformaliteiten voor in 
het bijzonder het grensoverschrijdend 
vrachtvervoer naar de nieuwe E-wegen 
verplaatst dient te worden. Dat zou ook de 
horeca-sector ten goede komen, terwijl de 
verkeersveiligheid in de grensdorpen ermee 
verbeterd wordt. Door de wateronttrekking 
uit de bodem aan twee kanten van de grens 
dreigen de putten van de agrariërs in het 
gebied droog te vallen en ondervindt de 
flora hinder. Ongerustheid bestaat verder 
over de water- en luchtverontreiniging van
uit het Antwerpse haven- en industriege
bied, de tweede nationale (Nederlandse) 
luchthaven die volgens Suykerbuyk wel 
eens in het grensgebied aangelegd zou kun

nen worden, het nog niet geïnstitutionali
seerde overleg over samenwerking bij een 
eventuele ramp met de kerncentrale te 
Doel, en over het behoud van landschappe
lijk waardevoUe gebieden. Ook in de sociale 
sector bestaan verschillen die in het dage
lijkse leven overlast veroorzaken, zoals de 
steunverlening aan bejaarden en de vergoe
dingen bij ziekenhuisopnamen over de 
grenzen heen.
De ongelijkheid van de wetgeving in België 
en Nederland veroorzaakt problemen op 
onder meer onderwijsterrein (ongelijk
waardigheid van diploma’s, verschillen in 
schoolgeld), gerechtelijk en politioneel op
treden en de inschrijving van aaimemers bij 
bouwproj ecten. Een belangrijk conflictpunt 
ligt in de BTW-verschillen in beide landen. 
Hiervan zei de CVP-woordvoerder dat dit 
„stuk Europese harmoniséringspolitiek op 
fiscaal plan maar niet van de grond raakt.” 
In een kort pannelgesprek met de heer 
Suykerbuyk en het CD A-Tweede Kamerlid
G. Braks kwam de grondprijsopdrijving in 
de Noorderkempen aan de orde, vooral

CDA-fractie Tweede Kamer:

N-bom niet toevoegen aan wapenarsenaal Navo
De CDA-fractie in de Tweede Kamer is tot 
de conclusie gekomen, dat de neutronen
bom niet aan het wapenarsenaal van de 
Navo dient te worden toégevoegd. Deze 
uitspraak deed de CDA-fractie vorige week 
vrijdag, nadat in een extra-fractiever- 
gadering lange tijd over het vraagstuk van 
de N-bom was gesproken.
Het standpunt van de CDA-fractie is ver
woord in een verklaring, welke na de frac
tievergadering is uitgegeven. Deze verkla
ring luidt als volgt;
„De CDA-fractie in deTweede Kamer heeft 
zich, zoals haar voorzitter mr. W. Aantjes - 
tijdens het kamerdebat over de regerings
verklaring aankondigde, beraden op het 
vraagstuk van de neutronenbom. De fractie 
is van oordeel dat voor de handhaving van 
het machtsevenwicht tussen NAVO en

Warschaupact niet elk middel bruikbaar en 
aanvaardbaar is.”
De fractie is van oordeel dat het gebruik van 
dit wapen een bijdrage zou zijn tot op
voering van de kwalitatieve nucleaire be
wapeningswedloop en een nadelige invloed 
zou hebben op de pogingen tot de-escalatie.

De neutronenbom is een nieuw wapen. 
Mede gezien het karakter ervan, biedt dit 
een unieke kans een daad te stellen die niet 
mag worden gemist.

CDA-LIJN
Dit is in de lijn van het CDA-program dat
o.a. de volgende pssages bevat:

Aktieve inzet, met name door lidmaat
schap Geneefse ontwapeningscommis
sie en deelname aan MBFR-

veroorzaakt door kapitaalkrachtige Neder
landers die ,,net over de grens” grond 
kopen. Geconcludeerd werd dat de grens
contacten in de afgelopen jaren toch wel 
verwaterd waren, maar in een nieuwe be
geestering, waarbij de eenwording van 
Europa op de voorgrond staat, duidelijk 
vanuit de christen-democratische visie ge
stimuleerd kunnen worden. In dit verband 
sprak Belgisch eerste minister L. Tindemans 
van Europese verkiezingen die de EEG- 
impasse kunnen doorbreken en CDA- 
voorzitter prof. P. Steenkamp van de nood
zaak dat er één Europa komt.
De eerdergenoemde commissie 
grensoverleg van CVP- en CDA-afdelingen 
omvat de Nederlandse gemeenten Roosen
daal en Nispen, Zundert,' Chaam en 
Rucphen en in België Wuustwezel, Essen, 
Brecht, Kalmthout en Brasschaat. Voor 
meer informatie kunnen belangstellenden 
terecht bij de voorzitter van het CDA te 
Roosendaal, de heer A. de Bruijn, van 
Eedenlaan 16, Roosendaal (N. Br.), tel. 
01650-40227.

besprekingen, voor effectieve maatre
gelen tot beheersing van vermindering 
van bewapening, met name van wapens 
voor massale vernietiging. Dit betekent 
onder meer;
a. een geringer accent op (het dreigen 
met) het eventuele gebruik van kern
wapens in de Defensie-strategieën;. . .
b. afremming vooral van de kwa
litatieve nucleaire bewapeningswed-

. loop.”

De fractie is tot de konklusie gekomen dat de 
neutronenbom niet aan het wapenarsenaal 
van de NAVO dient te worden toegevoegd. 
Nederland zal er zich voor moeten inzetten 
dat dit standpunt door de NAVO - ook voor 
het CDA hoeksteen van het Nederlandse 
veiligheidsbeleid - wordt overgenomen.

Het afwijzen van de neutronenbom dient te 
worden gebruikt om een nieuwe impuls te 
geven aan de ontwapeningsbesprelangen, 
zoals deze in het kader van de MBFR 
worden gevoerd, met het oogmerk dat deze 
stap zal worden beantwoord door een bij
drage van de zijde van het Warschau-pact 
tot vermindering van de bewapeningswed
loop.
Het afzien van de neutronenbom impliceert 
voor de CDA-fractie de bereidheid de con
sequenties voor de conventionele bewape
ning te aanvaarden. Het schept echter op 
zichzelf geen extra claim ten behoeve van 
de defensie-uitgaven in het totaal van de 
rijksbegroting. Een dergelijke automatische 
relatie doet onvoldoende recht aan een in
tegrale benadering van het totale beleid, dat 
er op gericht dient te zijn de Nederlandse 
defensie-inspanning, overeenkomstig de in 
bondgenootschappelijk verbandaangegane 
verplichtingen, op het vereiste kwalitatieve 
peü te houden.” Aldus de letterlijke tekst 
van de verklaring van de CDA-fractie in de 
Tweede Kamer over de N-bom.

H.L.
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Stemmen en stemmen bij volmacht
Aan de Statenverkiezingen magjvorden 
deelgenomen door alle Nederlanders die op 
de dag van de kandidaatstelling, dinsdag 14 
februari, 18 jaar en ouder zijn. Iedereen 
krijgt een oproepkaart toegezonden en 
daarop staat tevens aangegeven waar de 
stem moet worden uitgebracht. De op- 
komstpUcht bestaat in Nederland niet meer, 
zodat niemand verplicht is zijn stem uit te 
brengen. Ongetwijfeld zullen er velen zijn, 
die niet voornemens zijn te gaan stemmen. 
Dat is verkeerd.
Het is ons aller taak te bevorderen, dat 
zoveel mogelijk mensen naar de stembus 
gaan e n . . .  dat ze de CDA stemmen. Bij 
iedere verkiezing gaan duizenden stemmen 
verloren door onachtzaamheid.
- met vakantie gaan of op zakenreis zijn 
zonder dat ervoor een volmacht is gezorgd;
- vissers, zeevarenden, militairen of werk
nemers, die in het buitenland zijn, zonder 
dat iemand zich bekommert om een machti
ging;
- ouden van dagen, die niet stemmen, 
omdat niemand er aan denkt;
- zieken die niet benaderd worden om een 
machtiging.

VEEL AANDACHT
In iedere plaats vraagt de gang naar de stem
bus nu al veel aandacht. Thans vooral ten 
aanzien van het stemmen bij volmacht. 
De volgende mogelijkheden doen zich 
voor;
1. De kiézer stemt zelf;
2. De kiezer vraagt zelf (schriftelijk of 

mondeling) een kiezerslegitimatiekaart 
aan; Voor de provinciale statenverkie
zingen kan hij dan in zijn provincie naar

ieder willekeurig stembureau gaan. Een 
schriftelijk verzoek moet uiterlijk veer
tien dagen voor de dag der stemming, 
dus uiterlijk 14 maart bij de bur
gemeester van de eigen woonplaats zijn 
ingediend. Mondeling kan het uiterlijk 
op de vijfde dag voor de stemming, dus 
uiterlij k op 24 maart. B edenk echter, dat 
dit Goede Vrijdag is waarop veel ge
meentehuizen gesloten zijn. In de 
praktijk is donderdag 23 maart a.s. dus 
de laatste dag. Wie van deze mo
gelijkheid gebruik wil maken moet zelf 
naar het gemeentehuis.
De kiezer geeft een andere kiezer een 
volmacht. Een aanvrage moet uiterlijk 
op de 14e dag vóór de stemming (dus 
uiterlijk 14 maart) bij de burgemeester 
van de eigen gemeente zijn ingediend. 
Op de gemeentesecretarie zijn daartoe 
kosteloos formulieren beschikbaar. De
gene, die gevolmachtigd wordt dient op 
hetzelfde formulier zich bereid te ver
klaren de volmacht te aanvaarden. 
Woont degene die de volmacht krijgt 
(gevolmachtigde) niet in dezelfde ge
meente als degene, die de volmacht geeft 
(volmachtgever) dan moet er ook een 
verklaring worden overlegd door de ge
volmachtigde van de burgemeester uit 
zijn eigen woonplaats dat hij daar in het 
kiezersregister is ingeschreven. De ge
volmachtigde mag, binnen de provincie, 
stemmen in het stembureau van zijn 
keuze met de verkregen volmachtlegi- 
timatiekaart.
Een kiezer mag niet meer dan twee keer 
als gevolmachtigde optreden.
In totaal kan hij dus drie stemmen uit

brengen. Alle twee of alle drie de stem
men moeten gelijktijdig worden uitge
bracht. Het is niet nodig dat de gevol
machtigde familie is van de volmachtge
ver. Een kiezer, die een volmacht heeft 
verstrekt kan daar later niet op terug 
komen en hij kan zelf derhalve niet meer 
rechtstreeks aan de verkiezingen deel
nemen.

4. De kiezer kan zijn oproepingskaart 
overdragen. Dit kan nog op de ver

5.

kiezingsdag zelf. Volmachtgever en ge- 
volgmachtigde dienen dan echter in het
zelfde stemdistrict te zijn ingeschreven. 
Beide ondertekenen de oproepings
kaart. De gevolmachtigde moet beide 
stemmen gelijktijdig uitbrengen.
De kiezer, die een kiezerslegitimatie
kaart heeft stemt bij volmacht. Hierbij 
wordt de procedure als onder 2 toege
past, omdat de kiezerslegitimatiekaart 
dan niet meer kan funktioneren.

Schema CDA-radio- en tv-uitzendingen
CDA-Radio-uitzendingen (altijd op dinsdag)

21
7

21
4

18

februari 1978 
maart 1978 
maart 1978 
april 1978 
april 1978

2 mei 1978 
16 mei 1978 
30 mei 1978 
13 juni 1978 
27 juni 1978

De radio-uitzendingen vinden plaats via Hilversum 1 van 18.19-18.29 uur. 
CDA-TV-uitzendingen
woensdag 22 februari 1978 Ned. 1 19.50 uur.
Woensdag 3 mei 1978 Ned. 1 19.50 uur.
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Ongegronde verdachtmakingen
over koopsompolissen
door: M. van Amelsvoort, lid Tweede Kamer voor het CDA

Iemand die een levensverzekering sluit doet 
iets dat goed is voor hemzelf en voor de 
gemeenschap. Dat vinden althans de meeste 
mensen in ons land. De overheid wil dan ook 
de afsluiting van levensverzekeringen be
vorderen en heeft er daarom al een hele tijd 
geleden bepaalde belastingvoordelen aan 
verbonden. Maar zoals het wel meer gaat bij 
fiscale voordelen, zijn er lieden die uitmun
ten in deskundigheid en handigheid, die dan 
zo met de wettelijke bepalingen weten te 
manipuleren dat ze wel de voordeeltjes in de 
wachtslepen, maar zonder recht te doen aan 
de eigenlijke bedoeling.

In dit geval gebeurde dat door kortlopende 
verzekeringen af te sluiten - meestal zes jaar 
en dan bovendien de premie niet in de jaar
lijkse bedragen te voldoen, zoals gebruike
lijk is, maar door storting van een som 
ineens, een koopsom. Zo’n koopsompolis is 
natuurlijk geen echte levensverzekering, 
maar zij viel wel binnen de omschrijving van 
de wet. Deze handelwijze werd in de hand 
gewerkt door de jarenlange rentestijging,’ 
want de voordelen worden groter naarmate 
de rente hoger is. Een bepaalde verzeke
ringsmaatschappij ging deze constructie 
zelfe gebruiken als een middel om klanten te 
werven. Toen konden de andere verzeke
ringsmaatschappijen niet achterbhjven. 
Daarmee was het hek van de dam.
Aan deze ontwikkeling besloot staatssec
retaris Van Rooijen (CDA) een eind te 
maken door de wet te wijzigen. Hij 
kondigde in november 1975 aan dat hij een 
wetsontwerp zou indienen waardoor de be
staande belastingvoordelen niet meer zou
den gelden bij koopsompohssen en andere 
verzekeringsvormen die daarop leken. Nu 
dreigde het gevaar dat velen nog gauw, 
voordat deze wetswijziging tot stand zou 
komen, zouden proberen de voordeeltjes 
alsnog binnen te halen. De staatssecretaris 
besloot daarom, de wijziging terugwerken
de kracht te geven tot op de dag van zijn 
aankondiging.

BESCHULDIGING
Nadat de wetswijziging in de Tweede Ka
mer was aangenomen, verscheen er een ar- 
tikelinHetParool, waarin bewindslieden en 
kamerleden ervan beschuldigd werden, ge
daan te hebben wat ze anderen wilden ver

hinderen, namelijk op het nippertje nog 
koopsompolissen afgesloten te hebben. Als 
bron noemde het artikel een niet met name 
genoemde christen-democratische minis
ter. Volgens de schrijver van het artikel zou 
staatssecretaris Van Rooijen aan bevriende 
politici de waarschuwing gegeven hebben 
dat „ de deur dicht zou gaan’ ’endatzezaken 
moesten doen voor de markt gaat sluiten. 
Tussen de 40 en 50 van hen, vooral uit het 
CDA afkomstig, zouden dat gedaan 
hebben.
Als het waar zou zijn, zou het allesbehalve 
fraai zijn. Als volksvertegenwoordiger een 
gat in de wet te dichten, maar er zelf eerst 
nog gauw doorheen kruipen, of daartoe ge
legenheid geven en zelfe aansporen, dat kan 
natuurlijk niet. Wettehjk mag het, maar het 
is niet in overeenstemming met de hoogheid 
van het ambt van parlementslid of be
windsman.

ONWAAR
Maar is het allemaal waar? Eén beschuldi
ging is zeker onwaar: allen die hem kennen, 
weten dat staatssecretaris Van Rooijen, wel 
verre van een tip te g ' ven, aan ieder die hem 
in die tijd om raad vroeg, ten sterkste heeft 
afgeraden om een koopsompolis of iets der
gelijks af te sluiten. De betrokken kamerle
den van het CDA vonden de be
schuldigingen van flet Parool dan ook zo 
ongeloofwaardig, dat zij zelfe niet de moeite 
namen ze tegen te spreken. Als je daaraan 
wilt beginnen, kun je trouwens als kamerlid 
wel bezig blijven.
Achteraf moeten we zeggen :haddenwehet 
maar wèl gedaan. Want anderen maakten 
uit dat wegbUjven van tegenspraak juist op, 
dat de beschuldigingen juist waren. En dat 
waren niet de eersten de besten; het waren 
de verenigingen van inspecteurs en ad- 
junctinspecteurs van de belastingen. Zij 
vonden dat pohtici die zulke dingen doen, 
de belastingmoraal ondermijnen en vroe
gen daarom aan de voorzitter van de 
Tweede Kamer, een parlementaire enquête 
in te stellen, om te achterhalen of de be
schuldigingen op waarheid berustten. Pas 
door dit verzoek kwam de zaak geweldig in 
de publiciteit, waarschijnlijk omdat de 
meeste journalisten gedacht zullen hebben: 
als de belastinginspecteurs om zo’n onder
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zoek vragen, zullen ze wel aanwijzingen 
hebben dat de beschuldigingen waar zijn.

HOOGTEPUNTEN
De Tweede Kamer heeft dit hoog opgeno
men. Nog in dezelfde week dat het verzoek 
van de inspecteurs bekendgemaakt werd, 
kwam de financiële commissie van de 
Kamer bijeen. Zij adviseerde de voorzitter 
van de Tweede Kamer een onafhankelijke 
commissie van drie personen te benomenen 
om de hele zaak tot op de bodem uit te 
zoeken. Nog diezelfde avond besloot het 
presidium van de Kamer, mevrouw Klompé 
en de heren Hofstra en Erdbrink daartoe aan 
te zoeken en reeds de volgende dag werd 
deze commissie-van-drie geïnstalleerd. In
tussen hadden telefonische en schriftelijke 
enquêtes in de kring van CDA-politici al 
geleerd dat slechts zeer weinigen uit deze 
kring in de periode waar het om ging - dus in 
november 1975 - een koopsompolis hadden 
afgesloten, in elk geval zo weinig, dat er 
geen sprake kon zijn van voordelen die 
behaald waren op grond van dingen die deze 
personen als kamerUd konden weten. Zeer 
veel Nederlanders hebben in die laq,tste

dagen nog een polis afgesloten, omdat al
gemeen verwacht werd dat de wetgever er 
eenstokje voorging steken. Publicaties in de 
vakpers, later ook in weekbladen en 
tenslotte in dagbladen verhaastten het mo
ment waarop dat dan ook in feite aangekon- 
digd werd. Dat er ook kamerleden onder de 
hekkesluiters waren, betekent helemaal 
niet dat ze het deden omdat ze meer wisten 
dan anderem Dat zou pas zo zijn als het er 
opvallend veel geweest waren. Nu het maar 
enkelingen betreft, in plaats van de be
weerde tientallen, komt de hele beschuldi
ging in de lucht te hangen, ook de bewering 
dat „een christen-democratische minister” 
de bron van de verdachtmakingen zou zijn 
geweest.
Het is goed dat deze affaire met spoed en 
grondig wordt onderzocht. Het benoemde 
drietal staat daar borg voor. Ik ben er vast 
van overtuigd dat de verdachtmakingen on
gegrond zullen blijken. Ik ben zelf 
betrokken geweest bij de behandeling van 
het wetsontwerp, als lid van de fractiecom
missie voor financiën, en ik ken de naast- 
betrokkenen goed genoeg om daar geen 
spoor van twijfel over te hebben.

Zorgen over koopvaardij uit Oostbiok
Het probleem van de concurrentie in het 
vrachtvervoer over de wereldzeeën, waarin 
met name de Sovjet-Unie een bijzondere rol 
speelt, vervult de Europese Commissie met 
zorg. De gevolgen van het probleem 
worden aan beide zijden van de Atlantische 
Oceaan gevoeld; de Verenigde Staten en de 
Europese Gemeenschap hebhen er samen 
belang bij dit probleem aan te pakken. Aldus 
het Ud van de Europese Coinmissie 
(dagelijks bestuur van de Europese Ge
meenschap) Richard Burke tijdens een toe
spraak die hij dezer dagen heeft gehouden in 
Boston voor de leden van het International 
Business Center of New England.

De statistieken tonen aan, dat de Verenigde 
Staten, de Gemeenschapen Japan het meest 
te lijden hebben van de Russische con
currentie. De Sovjet-Unie en haar 
Comecon-partners hebben een monopolie 
kunnen vestigen, waarmee ze vijfennegen
tig percent van de markt in hun gebied be
heersen. Ten opzichte van derde landen 
slaan zij met hun concurrentiemethoden 
hard toe. In de noordatlantische handel 
alleen al vervoeren de Sovjet-schepen, die 
zich buiten lijnvaartconferenties houden, 
28 percent oostwaarts en 25 percent west
waarts van het volume dat onder de con
ferenties valt.

Gezien vanuit het standpunt van de 
westerse verschepers kan natuurlijk wor
den gezegd, dat concurrentie de prijzen laag 
helpt houden. Het fenomenale succes van de 
Russen toont aan, dat vele verschepers die 
houding aannemen, althans op korte ter
mijn. Maar de verschepers zijn duidelijk 
even bezorgd als de scheepseigenaren over 
de gevolgen op lange termijn van de Russi
sche concurrentie. Dat is gebleken tijdens 
een conferentie in Zwitserland verleden 
jaar, toen een verklaring van verschepers en 
scheepseigenaren werd uitgegeven met de 
waarschuwing, dat een voortgaande 
Comecon-penetratie op de westerse markt 
zou kunnen resulteren in vernietiging van 
het conferentie-systeem en een ernstige 
achteruitgang in de kwaliteit van de ver
voersdiensten.
Overigens zijner volgens de heer Burke nog

meer redenen om bezorgd te zijn over het 
Russische optreden. De enorme vloot kan 
een veiligheidsrisico voor het westen in- 
houden in tijden van onstabiliteit. Voorts 
wordt de economische gezondheid van de 
westerse schepen aangetast en kan de inter
nationale handel veel te afhankelijk worden 
van de niet-westerse diensten. Dat zou het 
westen in een onwenseUjke economische 
afhankelijkheid brengen en ons kwetsbaar 
maken voor economische druk.

Ondanks dit moet nog veel meer ge
beuren om in Europa tot een gemeen- 
schappeüjk beleid te komen ten opzichte 
van dit Comecon-optreden. Maar eerste 
stappen zijn al ondernomen. Bilateraal 
overleg heeft tot dusver niet veel opgele
verd. Daarom heeft de Raad van ministers 
besloten, dat serieus moet worden onder
zocht wat op het niveau van de Gemeen
schap kan worden gedaan. De Commissie 
heeft hierover een werkstuk gemaakt, dat 
kan dienen als basis voor de discussie in de 
Raad. Tegen de lente moet de Commissie 
concrete voorstellen indienen.

Christen democraten 
stellen kardinaal 
Wyszynski kandidaat 
voor Nobelprijs
CARACAS, VENEZUELA - De Inter
nationale Unie van Christendemocraten 
heeft de Poolse kardinaal' Stefan 
Wyszynski voorgedragen voor de Nobel
prijs voor de vrede, zo heeft een Venezo
laanse christen-democraat in Caracas mee
gedeeld. Hij zei dat de Internationale Unie 
een telegram van deze strekking had ge
stuurd aan het Nobel-comite in Oslo, aan 
het einde van een tweedaagse bijeenkomst 
van christen-democraten in Caracas.
Het telegram was getekend door de Ita
liaanse oud-premier Mariano Rumor, 
voorzitter van de Internationale Unie.
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Drs. G. van Leyenhorst:

Verbetering noodzakelijk inkomenspositie binnenschippers
Tijdens de dezer dagen te Rotterdam ge
houden jaarvergadering vai^de Christelijke 
Bond van Ondernemers in de Binnenvaart 
(CBOB) heeft de voorzitter drs. G. van 
Leijenhorst ,(tevens vice-voorzitter van de 
CDA-fractie in de Tweede Kamer) een 
dringend beroep gedaan op de regering zo
danige maatregelen te treffen, dat de inkoT 
menspositie van de binnenschippers aan
zienlijk wordt verbeterd.
De inkomens in de particuliere binnenvaart 
zijn de laatste jaren ver achter gebleven bij 
de werknemers in de transportbedrijven, 
uitgaande van een indexcijfer van 100 in 
1971 is het inkomen van de binnen
schippers gedaald naar 93 en die van de 
andere transportwerkers naar 182. 
Oorzaak hiérvan is, dat de vrachttarieven 
veel te laag zijn gebleven.
De na de schippersblokkade in 1975 inge
stelde commissie binnenscheepvaart heeft 
naar de mening van voorzitter Van 
Leijenhorst op het punt van de inkomens
verbetering van de particuliere schipper tot 
nu toe nog geen resultaat gehad. Er zijn 
veel spanningen geweest in de commissie, 
die voor een groot deel worden ver
oorzaakt door de verdeeldheid in de bin
nenscheepvaart. „De commissie draagt te
veel een crisisb'ezwerend karakter, waarbij

de overheid als arbiter optreedt”, aldus de 
heer Van Leijenhorst. Hij riep de binnen
schippers, die zijn georganiseerd op zich 
aaneen te sluiten „zolang de schipperij in
tern verdeeld blijft, kan de commissie niet 
tot wezenlijke resultaten komen”.

OVERLEG NODIG
Drs. Van Leijenhorst zei van mening te zijn, 
dat de gehele bedrijfstak - verladers en 
schippers samen - zich moet zien te vinden 
in een nieuw permanent overlegorgaan op 
bedrijfsniveau. Dit overleg is nodig om 
voor de grote structurele problemen in de 
biimenvaart gezamenlijk tot oplossingen te 
komen, die een breed draagvlak behoeven. 
Van de verladers vroeg de heer Van 
Leijenhorst niet alleen onder druk van cri
sissituaties compromissen te sluiten, maar 
een open oog te hebben voor gerechtvaar
digde verlangens van de particuliere bin
nenvaart. Hij gaat ervan uit, dat het be
drijfsleven de zaken in eerste instantie zelf 
moet opknappen. „We móeten niet begin
nen met overal de overheid erbij te halen” . 
De binnenschippers hebben van de sloop- 
regehngen op ruime schaal gebruik ge
maakt. Het geraamde tonnage van 265.000 
ton is overschreden. Per 31 december jl. 
hadden zich ruim 700 schepen aangemeld

met een tonnage van 340.000. Ongeveer 
70 procent van de aangemelde tonnage be
trof schepen kleiner dan 500 ton.
Uit de aanmeldingen is gebleken, dat bijna 
driekwart van de aanvragers zich heeft ge
meld voor herinvestering. De schip- 
persbond is van oordeel, dat de algemene 
sloopregeling van 1977 nog niet beëindigd 
mag worden. In de omringende landen 
wordt een dergelijke regeling ook gecon
tinueerd.
Niettemin zal er volgens de voorzitter Van 
Leijenhorst een eind moeten komen aan 
het slopen, zodra er in de vraag en het 
aanbod van lading een evenwicht is inge
treden. Voorkomen moet worden, dat de 
vloot weg wordt gesloopt. Er zal intussen 
een onderzoek ingesteld moeten worden 
naar de gewenste vlootomvang om te 
voorkomen, dat de particuliere binnen
vaart in betere tijden niet aan de vervoer
svraag zal kunnen voldoen.
Het jaar 1977 was een slecht jaar voor de 
biimenvaart en de vooruitzichten voor 
1978 zijn evenmin geruststellend. In het 
afgelopen jaar daalde de vervoersomvang. 
Het internationale vervoer per Nederlands 
schip steeg weliswaar in de eerste helft van 
1977 met 3 procent, maar het binnenlandse 
vervoer daalde met 5,6 procent. Ofschoon

Overzicht interne adviesorganen 
van centraie overheid
De Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid (WRK) heeft een overzicht 
uitgebracht van de interne adviesorganen 
van de centrale overheid. Het sluit aan bij 
het overzicht van externe adviesorganen 
dat de WRR in 1976 heeft gepubliceerd. 
De WRR heeft de regering aanbevolen de 
interne adviesorganen toe te voegen aan het 
om de twee jaar door de minister van 
Binnenlandse Zaken te publiceren over
zicht van externe adviesorganen.
De regering gaat thans na of dit mogelijk is 
en zal daaroverbinnen enkele maanden een 
definitieve beshssing nemen.

Aan het overzicht is een korte schets van de 
betrokken adviesorganen toegevoegd, 
waarbij op enkele punten vergelijkingen 
zijngemaakt met de externe adviesorganen. 
Daaruit blijkt bijvoorbeeld dat de depar
tementen van Binnenlandse Zaken en 
Buitenlandse Zaken relatief veel interne 
adviesorganen hebben en die van Land

bouw en Visserij en van Onderwijs en We
tenschappen relatief veel externe.
Ook komt naar voren dat interne adviesor
ganen veel vaker informeel zijn ingesteld 
dan de externe. Bovendien kan worden ge
concludeerd dat vooral die adviesorganen 
informeel zijn ingesteld, waarin departe
mentsambtenaren en leden van buiten de 
departementen in ongeveer gelijke mate 
zijn vertegenwoordigd.' Verreweg het 
grootste deel van de interne adviesorganen 
is voorts alleen of mede door ministers of 
staatssecretarissen ingesteld.
Het ministerie van Financiën neemt in de 
interne adviesorganen een centrale plaats 
in. Ook komen nog 136 verschillende maat
schappelijke organisaties in de interne 

. adviesorganen voor, zij het zelden met meer 
dan twee leden. De organisaties die iets 
vaker voorkomen zijn de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten, enkele vakbon
den, TNO-organen en enkele universitaire 
instellingen.

Voorts kan worden opgemerkt dat in onge
veer een derde van het aantal gevallen door 
de interne adviesorganen zelf of de depar
tementen waartoe zij behoren, openbare 
documenten zijn gepubliceerd, waaruit de 
activiteiten v^n de adviesorganen kunnen 
blijken.

RUIM 300
De gegevens van het overzicht zijn ontleend 
aan een door de WRR in samenwerking met 
de departementengehouden enquête. In het 
rapport worden per departement de belang
rijkste interne adviesorganen opgesomd. 
Het betreft daarbij een toplaag van depar
tementale commissies, i e  overwegend 
maar niet geheel uit departements
ambtenaren bestaan en al dan niet geheel uit 
departementsambtenaren bestaande inter
departementale commissies; in totaal ruim 
300 adviesorganen. Van elk adviesorgaan 
worden de volgende gegevens verstrekt: 
naam en adres, wijze en datum van in- 
stelhng, samenstelling, vertegenwoordigde 
departementen en departements- 
onderdelen, andere vertegenwoordigde or
ganisaties, openbare publikaties waaruit ac
tiviteiten over het adviesorgaan kunnen 
blijken en eventuele bijzonderheden.

voor de tweede helft van het jaar geen 
exacte cijfers beschikbaar zijn, staat nu 
reeds vast dat de resultaten nog on
gunstiger zijn geworden. Deze tendens zal 
zich dit jaar voortzetten.
In verband met de te verwachten ver
traging in de bouwproducten zijn de voor
uitzichten voor het zand- en grindvervoer, 
dat vorig jaar gelijk bleef, voor dit jaar niet 
gunstig. Het kolentransport steeg in 1977 
aanmerkelijk toch mogen volgens de voor
zitter hier geen al te hoge verwachtingen 
aan gesteld worden.

H. L.

Drs.
G.v. Leyenhorst 
naar
Ambon
De tweede vice-voorzitter van de CDA- 
fractie in de Tweede Kamer, drs. G. van 
Leijenhorst, heeft het voornemen einde 
deze maand, begin maart, een bezoek aan 
Ambon te brengen. Hij wil zich in de Mo- 
lukken oriënteren, omdat hij voor de 
CDA-fractie woordvoerder is voor wat be
treft de behandebng van de recente rege
ringsnota over de problematiek van de Mo
lukse minderheid in Nederland.

Drs. Van Leijenhorst is einde vorige week 
met een Nederlandse parlementaire dele
gatie naar Nieuw-Zeeland vertrokken, 
waar zij de gast is van de plaatsvervangend 
voorzitter van het Nieuwzeelandse par
lement, J. R. Harrison. Van de delegatie 
maken voorts ondermeer deel uit de 
christen-democraten P. C. Elfferich, lid van 
de Eerste Kamer, en P. J. A. van der 
Sanden, lid van de Tweede Kamer. 
Tijdens hun verblijf in Nieuw-Zeeland 
zullen de Nederlandse kamerleden zich op 
de hoogte stellen van de werking van het 
parlement daar, van de landbouw, de bos
bouw, de industrie en het leven van Neder
landse emigranten. De Nederlanders willen 
ook aandacht besteden aan de wijze, 
waarop in Nieuw-Zeeland het vraagstuk 
van de rassenminderheden wordt opgelost. 
Na zijn bezoek aan Nieuw-Zeeland reist 
drs. Van Leijenhorst eerst naar de Indonesi
sche hoofdstad Djakarta, waar hij met au
toriteiten van gedachten wil wisselen. 
Daarna brengt hij het bezoek aan Ambon.

H. L.

Stemmen en stemmen bij volmaqht
Aan de Statenverkiezingen mag worden 
deelgenomen door alle Nederlanders die op 
de dag van de kandidaatstelling, dinsdag 14 
februari, 18 jaar en ouder zijn. Iedereen 
krijgt een oproepkaart toegezonden en 
daarop staat tevens aangegeven waar de 
stem moet worden uitgebracht. De op- 
komstphcht bestaat in Nederland niet meer, 
zodat niemand verplicht is zijn stem uit te

brengen. Ongetwijfeld zullen er velen zijn, 
die niet 'voornemens zijn te gaan stemmen. 
Dat is verkeerd.
Het is óns aller taak te bevorderen, dat 
zoveel mogelijk mensen naar de stembus 
gaan e n . . .  dat ze de CDA stemmen. Bij 
iedere verkiezing gaan duizenden stemmen 
verloren door onachtzaamheid.
- mèt vakantie gaan of op zakenreis zijn

Mededelingen voor de abonnees
Er dienen onzes inziens enige misverstanden uit de weg te worden geruimd.
I. Het is wederom gebleken, dat er nog abonnees zijn, die menen dat de prijs van 
het abonnement op het C.H.-weekbiad De Nederlander in het contributie-bedrag 
voor de C.H.U. of het C.D.A. is inbegrepen. Dat is niet het geval. Wèi is inbegrepen 
het 10x per jaar verschijnend Ledencontactblad. Het blad met het oranje-vak in de 
kop.
II. Het C.H. Weekblad (met blauw vak in de kop) verschijnt iedere week, op een 
enkele uitzondering na. Alle abonnees hebben ook recht op het ledencontactblad, 
dat 10x per jaar in plaats van het weekblad uitkomt. Daardoor kan een abonnee, die 
ook lid van de C.H.U. is, wel eens - op de datum van het contactblad - twee bladen 
krijgen. Is dat het geval, dan verwacht de administratie daarvan gaarne bericht, 
opdat het aan de expeditie kan worden doorgegeven.
III. Het C.H. Weekblad èn het C.H. Contactblad worden uitgegeven door de 
Stichting Uniepers voor de C.H.U.
IV. Ons abonnementsjaar loopt parallel aan het kaleriderjaar. Nieuwe abonnees 
kunnen op elk tijdstip worden ingeschreven; voor opzegging van een abonnement 
is men normaal gebonden aan de betalingstermijn, welke eindigt op 31 december.
V. Naast het andere nieuws op politiek gebied, wordt speciaal C.D.A.-nieuws 
zowel in het Week- als in het Contactblad opgenomen.
Op veler verzoek wordt het vorenstaande nog eens onder de aandacht van al onze 
lezers gebracht.

Th. E. Vroegop
wrnd. secretaresse Stichting Uniepers 
Adm. C.H. Weekblad De Nederlander

zonder dat er voor een volmacht is gezorgd;
- vissers, zeevarenden, militairen of werk
nemers, die in het buitenland zijn, zonder 
dat iemand zich bekommert om een machti
ging;
- ouden van dagen, die niet stemmen, 
omdat niemand er aan denkt;
- zieken die niet benaderd worden om een 
machtiging.

VEEL AANDACHT
In iedere plaats vraagt de gang naar de stem
bus nu al veel aandacht. Thans vooral ten 
aanzien van het stemmen bij volmacht. 
De volgende mogelijkheden doen zich 
voor:
1. De kiezer stemt zelf;
2. De kiezer vraagt zelf (schriftelijk of 

mondeUng) een kiezerslegitimatiekaart 
aan; Voor de provinciale statenverkie
zingen kan hij dan in zijn provincie naar 
ieder willekeurig stembureau gaan. Een 
schriftelijk verzoek moet uiterlijk veer
tien dagen voor de dag der stemming, 
dus uiterlijk 14 maart bij de bur
gemeester van de eigen woonplaats zijn 
ingediend. Mondeling kan het uiterlijk 
op de vijfde dag voor de stemming, dus 
uiterlijkop24 maart. Bedenk echter, dat 
dit Goéde Vrijdag is waarop veel ge
meentehuizen gesloten zijn. In de 
praktijk is donderdag ^3 maart a.s. dus 
de laatste dag. Wie van deze mo- 
gehjkheid gebruik wü maken moet zelf 
naar het gemeentehuis.

3. De kiezer geeft een andere kiezer een 
volmacht. Een aanvrage moet uiterlijk 
op de 14e dag vóór de stemming (dus 
uiterlijk 14 maart) bij de burgemeester 
van de eigen gemeente zijn ingediend. 
Op de gemeentesecretarie zijn daartoe

kosteloos formulieren beschikbaar. De
gene, die gevolmachtigd wordt dient op 
hetzelfde formulier zich bereid te ver
klaren de volmacht te aanvaarden. 
Woont degene die de volmacht krijgt 
(gevolmachtigde) niet in dezelfde ge-' 
meente als degene, die de volmacht geeft 
(volmachtgever) dan moet er ook een 
verklaring worden overlegd door de ge
volmachtigde van de burgemeester uit 
zijn eigen woonplaats dat hij daar in het 
kiezersregister is ingeschreven. De ge
volmachtigde mag, binnen de provincie, 
stemmen in het stembureau van zijn 
keuze met de verkregen volmachtlegi- 
timatiekaart.
Een kiezer mag niet meer dan twee keer 
als gevolmachtigde optreden.
In totaal kan hij dus drie stemmen uit
brengen. Alle twee óf alle drie de stem
men moeten gelijktijdig worden uifge- 
bracht. Het is niet nodig dat de gevol
machtigde familie is van de volmachtge
ver. Een kiezer, die een volmacht heeft 
verstrekt kan daar later niet op terug 
komen en hij kan zelf derhalve niet meer 
rechtstreeks aan de verkiezingen deel
nemen.

4. De kiezer kan zijn oproepingskaart 
overdragen. Dit kan nog op de ver
kiezingsdag zelf. Volmachtgever en ge- 
volgmachtigde dienen dan echter in het
zelfde stemdistrict te zijn ingeschreven. 
Beide ondertekenen de oproepings
kaart. De gevolmachtigde moet beide 
stemmen gelijktijdig uitbrengen.

5. De kiezer, die een kiezerslegitimatie
kaart heeft stemt bij volmacht. Hierbij 
wordt de procedure als onder 2 toege
past, omdat de kiezerslegitimatiekaart 
dan niet meer kan funktioneren,
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Kanttekeningen bij het begrotingsdebat landbouw
door: T. Tolman, lid van de Tweede Kamer voor het CDA

Zoals bekend worden in de Tweede Kamer 
de begrotingen in een snel tempo afgehan
deld. Met de behandeling van de begroting 
van landbouw en visserij werd de rij 
geopend. Zowel de Kamer als de minister 
zijn gehandicapt door de korte tijd die be
schikbaar is. Uitvoerige discussies blijven 
dan achterwege. Toch is de behandeling 
uiteraard technisch noodzakelijk, maar ook 
zinvol omdat beleidslijnen ontvouwd kun
nen worden. Daarom zuilen we enkele 
hoofdzaken nader becommentariëren.

PACHTBELEID
Concreet heeft minister Van der Stee mee
gedeeld dat er geen pachtnota zal komen. 
Maar in de loop van het jaar zullen noodza
kelijke wijzigingen worden voorgesteld. 
Uiteraard zal hier ook de leeftijdsgrens een 
rol spelen. Wij wachten verder af welke 
aanpassingen de minister in petto heeft en 
houden zeker de vinger aan de pols.

GRONDBELEID
Bij deze begrotingsbehandeling behoefden 
de wetsontwerpen onteigeningswet en 
voorkeursrecht gemeenten geen speciale 
aandacht. Deze zullen snel aan de orde 
komen in de geest zoals in het regeerak
koord is afgesproken. Vanuit de CDA- 
fractie is gepleit voor een snelle tot
standkoming van de regeling agrarisch 
grondverkeer.
Grond is schaars en duur. Daardoor 
ontstaan knelpunten die zo mogelijk opge
lost moeten worden. Opvallend is hoe 
lichtvaardig buitenstaanders over deze 
grondproblemen spreken. In een hand
omdraai moet alles anders worden of er

moet een prijsbeheersing komen. De minis
ter heeft wel een tip van de sluier opgelicht 
hoe hij denkt over de problematiek. Hij is 
van oordeel dat de grondprijs in guldens 
uitgedrukt niet meer mag stijgen. 
Eveneens werd geconstateerd dat er mo
menteel sprake is van een duidelijke stabili
satie van de prijs.

De minister wenst geen direkte prijsbe
heersing maar meent dat via regulering in 
het grondverkeer - landbouwkundige toet
sing - de prijs beheerst kan worden. Hij 
wijst een teveel regelen van de overheid af 
en noemde een aantal gezonde uitgangs
punten waaraan wij ons conformeren.
Een motie van de heer Voortman (PvdA) 
die de landbouwkundige toetsing op voor
hand in twijfel trekt achten wij niet juist. 
Dat is prematuur.
Evenmin kunnen we instemmen met de ge
dachte dat het in te dienen wetsontwerp 
ook voorstellen moet bevatten met betrek
king tot een direkte prijsbeheersing van 
landbouwgronden. Dat is hinken op twee 
gedachten. En dat zou in de wetgeving aan
leiding geven tot grote vertraging. Het is öf 
het één of het ander. Regeling agrarisch 
grondverkeer of prijsbeheersing. Het 
eerste kan - men vergisse zich daar niet in - 
bijna van even fundamentele betekenis zijn 
voor de landbouw als de pachtwet.
Het tweede botte middel prijsbeheersing, 
kan alleen waterdicht zijn als de overheid 
alles koopt en verkoopt zonder inspraak 
van gegaigden.
Deze loketten-maatschappij wijzen wij af. 
Temeer omdat de overtuiging volkomen 
gerechtvaardig is dat de prijsbeheersing via 
landbouwkundige toetsing bereikt kan

worden. De motie Voortman dient 
derhalve te worden afgewezen.

INKOMENS IN DE LANDBOUW
Tenslotte nog een paar korte kantteke

ningen. De enige CDA-motie ingediend 
door een zestal CDA-leden met als eerste 
ondertekenaar Braks, is zeer spontaan ge
boren.
De mededeling van minister Van der Stee 
dat hij de verleden jaar ingevoerde las
tenverlichting voor de landbouw niet zou 
continueren, verraste de Kamer en nood
zaakte tot indiening van een motie om de 
voortzetting van de lastenverlichting te be
pleiten.
Dat is consequent. Indien wij alleen maar 
met de mond belijden dat het CDA een 
schild voor de zwakken is en niet de daad 
bij het woord voegen, is dat fout. Welnu 
met de uitspraak dat sociale minima niet 
mogen worden aangetast gaan wij akkoord. 
Maar dat betekent niet exclusief de werkers 
in de landbouw. De vooruitzichten van een 
dalende zuivelwaarde is reëel.
De komende prijsbeslissing in Brussel geeft 
geen enkele aanleiding tot optimisme. Vol
gens de objectieve berekeningsmethode 
zou in Nederland een kostenstijging van 
7 procent moeten worden opgevangen om 
een gehjk inkomensniveau te behouden. 
De EEG komt gemiddeld op 4,2 procent en 
de Europese commissaris Gundelach biedt 
2 procent. Hopelijk komt de minister die 
zich momenteel nog over de motie beraadt, 
tot een oplossing en kan deze lichte rimpe
ling worden weggenomen.

Teun Tolman

EVP-congres op 7 en 8 maart
Het Politiek Bureau van de christen- demo
cratische Europese Volkspartij (EVP) ver
gaderde deze dagen in Brussel onder het 
voorzitterschap van de Belgische Eerste 
Minister, Leo Tindemans.

Het Politiek Bureau besloot het eerste con
gres van de EVP te houden op 6 en 7 maart 
te Brussel. Op dit congres zal het politiek 
programma waarmee de christen-demo- 
craten aan de Europese verkiezingen zullen 
deelnemen, definitief worden goed
gekeurd. Dit politiek programma zal 
prealabel in de nationale hoofdsteden wor
den toegelicht in een aantal persconferen
ties.
Ten aanzien van de Europese verkiezingen

verzocht de EVP de Europese Raad tijdens 
zijn bijeenkomst van 7 en 8 april eerstko
mend, in overleg met het Europese Par
lement, definitief de datum vast te stellen 
voor de eerste Europese verkiezingen. De 
EVP dringt er bij de lidstaten verder op aan 
om de behandeling van het wetsvoordeel 
inzake de Europese verkiezingen zo 
spoedig mogelijk te beëindigen ten einde de 
politieke partijen in staat te stellen de 
Europese verkiezingscampagne tijdig voor 
te bereiden.

PORTUGAL
Het Politiek Bureau onderzocht de ont

wikkeling in Portugal. Het beschouwt de 
deelneming van de PorUigese zusterpartij, 
de C.D.S., aan de nieuwe regering als een 
essentiële bijdrage tot de consolidatie van 
de democratie in Portugal en de economi
sche en sociale stabilisatie in het land. Het 
Politiek Bureau gaf andermaal uiting aan 
de volledige solidariteit van de christen
democraten met het Portugese volk en 
meer bepaald met de Portugese christen
democraten en steunt alle inspanningen die 
ertoe leiden Portugal volledig te betrekken 
bij de Europese eenmaking.
Het Politiek Bureau heeft de Spaanse en de 
Portugese christen-democraten als waar
nemers in de Eiuropese Volkspartij opge
nomen.
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Uit het rijke liberale leven

L

„Eer ik minister werd, had ik, om de staat 
van zaken te leren kennen, mij een op
gave laten verstrekken van de politieke 
kleur der burgemeesters."
Het had vorige week donderdag Wiegel 
kunnen zijn bij de verdediging van zijn 
eerste begroting toen hij stelde dat W D  
en PvdA ondervertegenwoordigd zijn in 
het aantal burgemeesters, maar het was 
Dr. Kuyper die hier sprekend wordt in
gevoerd als minister van binnenlandse 
zaken in zijn eigen kabinet. Dat wordt 
ook wel zeer duidelijk uit het vervolg 
van het dtaat: „De uitkomst bleek te 
zijn, dat van de 180 gemeenten in 
Zuid-Holland 11 een AR, slechts 3 een 
RK, eveneens 3 een CH-man, en alle 163 
overige een liberaal als burgemeester 
bezaten”. Het liberalisme had in de 
tweede helh van de 19e eeuw een kenne
lijk uitstekend geslaagde poging gedaan 
om Nederland met liberale posities te 
overdekken.

Het huidige liberale Nederland heeft in 
de Rotterdamse hoogleraar dr. J. A. A. 
van Doorn een nieuwe ideoloog gekre
gen, die in de recente bundel „Liberalis
me in de jaren tachtig” fraaie lijnen voor 
de toekomst trekt. Hij ziet daarbij his

torische verbindingen met de „klassieke 
liberaal” gekleed in ,,een combinatie 
van ijver, redelijkheid en verdraag
zaamheid” . Dat is weer eens wat anders 
dan de kenschets van het rijke liberale 
leven van weleer, in 1949 gegeven in de 
geschiedschrijving van de - toen - 80- 
jarige AR-partij: ,,Het volk ten baat”. 
Daarin wordt „het exclusivisme een van 
de meest erkende kenmerken der li
berale overheersing” genoemd. Tegen 
de eeuwwisseling was de overgrote 
meerderheid van de burgemeesters, no
tarissen en schoolopzieners liberaal. Zo 
was het praktisch ook gesteld met de 
meeste hoge ambtenaren.
Mr. A. F. de Savornin Lobman had daar 
tijdens zijn korte loopbaan (1890-1891) 
ak minister van binnenlandse zaken in 
het kabinet-Mackay heel wat mee te stel
len. Menigmaal heeft hij tegen de stroom 
op moeten roeien ais het een benoeming 
of voordracht gold, omdat de ambtena
ren aanbevelingen instuurden, die 
slechts namen van liberalen bevatten. 
„Ik heb daarop gevraagd naar de andere 
kandidaten en gezegd: vertel mij daar nu 
ook eens wat van,” memoreerde hij 
later. Het gevolg was dat hij vaak een 
benoeming deed buiten de aanbeveUng 
om. Vooral daardoor trof Kuyper tien 
jaar later tenminste nog enkele niet-

liberalen aan onder het corps dat de 
dienst uitmaakte.
V'an Doorn noemt in zijn eerder \ crmeld 
artikel ,,het formeren van tegenmacht 
historisch begrijpelijk”, In de 90-jaren 
was het noodzakelijk. Kuyper en 
Lobman waren doelbewust bezig met de 
vorming van een strijbaar volksdeel om 
tegenmacht te organiseren tegen het zo- 
gedachte „denkend deel der natie” .

Toen dit in de periode 1888-1891 even 
leek te lukken tijdens het ministerie 
Mackay, werd Lohman in de wandel
gangen van de Tweede Kamer van libe
rale zijde toegebeten: „We zullen jullie 
treiteren tot je er dood hij neervalt.” Dat 
is nog eens wat anders dan elkaar vinden 
met een goed glas wijn in de hand of 
genoeglijk bij kaarslicht dineren in een 
Haagse histro die onze premier en vice- 
premier vorig jaar tot vaste klant

Van Doom noemt de moderne strijd 
tegen sluipende of openlijke politisering 
van bepaalde onderwijs- en vormingsac
tiviteiten, van wetenschap en communi
catie, „niet anders dan de voortzetting 
van de klassiek-liberale strijd tegen into
lerantie in nieuwe gestalte”. Klassiek be
tekent óók, dat iets tot model kan 
dienen. Dat is, naar Van Doorn zich her
inneren moet, niet het liberale exclusi

visme, dat het kabinel-Kuyper p.î  kon 
beginnen te slopen toen in 190 I de libe
ralen eindelijk grondig uit hun lange 
meerderheidspositie werden gehaald 
door kiezers, die er genoeg van kregen 
door liberalen overheerst te worden. 
Het liberale bevoorrechtingssysteem, 
dat tientallen jaren kritiekloos onder 
henzelf gegolden had, was voorgoed ge
broken, als zou het nog jaren duren voor 
er van buiten het - openlijk gepo
litiseerde - liberale onderwijsstelsel in 
ruime mate mensen met de nodige voor
opleiding beschikbaar kwamen. Dat 
duurt nu eenmaal langer bij „vertikale” 
partijen „die alle lagen der maatschappij 
doorsnijden” *) dan bij een „horizon
tale” groepering als de liberale, die haar 
aanhangers vooral uit de bovenste laag 
haalde.

Wiegel kan nu ongetwijfeld putten uit 
een breed kwaliteitsaanbod. Zijn voor
nemen om dat voorop te laten staan bij 
zijn herijking van politieke krachts
verhoudingen op het burgemeesters- 
front is uitvoerbaar. Zijn benoemingsbe
leid moet en kan op kwaliteit beoordeeld 
worden.

Van Duist

*) Het onderscheid is van De Beaufort, 
geciteerd door Japikse in zijn Staatkun
dige Geschiedenis van Nederland 
1887-1917.
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Philip Agee wel vreemdeling, geen vluchteling
door: H. van den Broek, lid Tweede Kamer CDA

De Tweede Kamer-fracties van CDA en 
W D  hebben zich in overgrote meerderheid 
uitgesproken tegen een verder verblijf in 
Nederland van Philip Agee. Een daartoe 
strekkende motie van de PvdA ingediend 
tijdens een vorige week gehouden spoedde
bat, werd met 76 tegen 68 stemmen ver
worpen.

In de motie werd gevraagd om voor 
deze ex-agent van de Amerikaanse geheime 
dienst (CIA) beroep mogelijk te maken op 
de Raad van State tegen de negatieve beslis
sing van staatssecretaris Haars (justitie) in
zake een verder verblijf.

Uitvoerig van deze motie inpliceerde dat 
Agee de afloop van de procedure in Neder
land zou mogen afwachten wat, gelet op de 
gebruikelijke duur van dit soort procedures, 
inhield een verlenging van zijn verblijf met 
'ca. 1-1 Va jaar. Het CDA heeft zich in het 
verleden altijd sterk gemaakt voor een 
ruimhartig vreemdelingenbeleid, vooral 
daar waar sprake was van politieke vluchte
lingen dan wel andere aanvragen met een 
sterk humanitair karakter. (Denk b.v. aan 
het dóór ons gesteunde opnamebeleid t.a.v. 
Chilenen, Koerden, Syrisch-orthodoxe 
christenen, Vietnamezen)!
Ook vandaag beschouwen wij het een plicht 
van medemenselijkheid om een toevlucht
soord te bieden aan hen die verdrukt of 
vervolgd worden op grond van ras, geloof, 
geslacht of politieke overtuiging, een en 
ander binnen het kader van wat redelij
kerwijs mogelijk is binnen een klein en vol 
land als het onze.

IETS ANDERS
Maar bij Philip Agee was iets geheel anders 
aan de hand. In de eerste plaats kan deze 
Amerikaan niet als vluchteling worden be
schouwd aangezien hij vrij en zonder be
zwaar naar zijn vaderland (de 'VS) kan te
rugkeren.
Er is dus geen reden van humanitaire aard 
om Agee een langdurig verblijf in ons land 
toe te staan, terwijl evenmin wordt voldaan 
aan het tweede algemeen uitgangspunt van 
ons vreemdelingenbeleid nl. dat met zijn 
aanwezigheid een Nederlands belang zou 
zijn gediend. Maar er was meer.
Sinds Agee in 1969 de CIA als teleurgesteld 
en verbitterd man de rug toekeerde, is hij 
begonnen met het verzamelen en pu
bliceren van gegevens over zijn vroeger 
werkgever inclusief lijsten met namen van 
personen, organisaties en instellingen die in 
contact staan of stonden met de CIA. Aan
verwante activiteiten hebben eerder tot zijn 
verwijdering uit Engeland, Duitsland en 
Frankrijk geleid.
Een verbUjf van drie maanden in Nederland 
wordt in beginsel toegestaan aan ieder niet- 
criminele buitenlander die beschikt over 
een geldig grensdocument en die niet 
platzak is. Algemeen is daarbij de voor
waarde, dat men zich dient te onthouden 
van enigerlei actmteit die gevaar oplevert 
voor de openbare orde, rust, veiligheid of de 
goede betrekkingen met andere landen. 
Ook voor Agee golden deze voorwaarden 
toen hij in juni 1977 ons land binnenkwam 
en hij had zich daarmee ook accoord ver
klaard.
Uit een reeks van uitspraken in krantenpu

blicaties en op persconferenties bleek al 
spoedig, dat Agee zijn tegen de CIA gerichte 
activiteiten ook in ons land onverminderd 
wenste voort te zetten.
De toenmalige staatssecretaris Zeevalking 
oordeelde dat Agee de toelatingsvoorwaar
den had overtreden. Daarom diende de in
tussen door Agee - voor de duur van 1 jaar - 
aangevraagde verblijfsvergunning te 
worden geweigerd. De huidige staatssec
retaris mevrouw Haars kwam in de vervol
gens aangespannen herzieningsprocedure 
tot dezelfde conclusie. Tussentijds had ook 
minister De Gaay Fortman (die destijds nu 
Van Agt op Justitie verving) eVeneens af
wijzend beschikt. Van wisselvallig beleid 
kan hier derhalve moeilijk worden gespro
ken!
In deze met veel publiciteit omgeven zaak 
(media, mondeling overleg kamercom
missie met staatssecretaris, spoeddebat 
Tweede Kamer) speelden een tweetal dis
cussiepunten een belangrijke rol. 
Vooreerst is door nogal wat pleitbezorgers 
van Agee een beroep gedaan op zijn vrijheid 
van meningsuiting. Deze vrijheid zou zijn 
aangetast nu Agee’s uitspraken in de pers 
worden gehanteerd om hem het land uit te 
krijgen. De staatssecretairs heeft er naar ons 
inzicht terecht op gewezen dat het hier niet 
ging om gepubliceerde meningen maar om 
de aangekondigde activiteiten welke in 
strijd zijn met de aan Agee opgelegde toela
tingsvoorwaarden krachtens de vreemde
lingenwet.
Een tweede, meer juridisch vraagstuk 
betreft hetberoep op de Raad van State dat 
de PvdA via hun motie wilden mogelijk

maken. Daarbij beriep de oppositie zich op 
een bij de kamer ter behandeling ingediend 
wetsontwerp, dat dit recht van beroep niet 
langer wil binden aan de voorwaarde dat de 
vreemdeling reeds minimaal 1 jaar in ons 
land verblijf houdt. Ook het CDA stelt zich 
in beginsel positief op achter deze uit
breiding van de rechtsbescherming voor 
vreemdelingen.
Er bestaat echter in de kamer nog geen begin 
van overeenstemming over de vraag of de 
vreemdeling onder de nieuwe wet tevens 
zal moeten worden toegestaan de afloop 
van beroep op de Raad van State in Neder
land af te wachten (z.g. schorsende werking 
van het beroep. Zoals eerder gezegd gaat 
het daarbij om een periode van 1-1V2 jaar.

GEEN AANLEIDING
Afgezien van de vraag of op nieuwe wet
geving moet worden vooruitgelopen, zagen 
wij geen aanleiding hier het nog omstreden 
beginsel van de ,,schorsende werking” ten 
gunste van Agee te laten werken. Indirect 
nodigde de PvdA-motie daartoe wel uit. 
Behalve ongewenste precedentwerking zou 
dit tevens een uitzonderlijke voorkeursbe
handeling opleveren voor Philip Agee, die, 
temeer daar geen humanitaire aspecten in 
het geding zijn, niet te rechtvaardigen is 
tegenover die talloze andere 
vreemdelingen die aan een dergelijke be
handeling niet toekomen. En voor een hu
maan vreemdelingenbeleid is verdelende 
rechtvaardigheid bestaansvoorwaarde.

Hans van den Broek

Begrotingsbehandeling
binnenlandse zaken 
een plezierig debat!

door: dr. Sytze Faber, lid Tweede Kamer CDA

Vorige week donderdag werd de begroting 
van Binnenlandse Zaken door de Tweede 
Kamer behandeld. Het werd een plèzierig 
en vlot debat. Dat werd wellicht mede in de 
hand gewerkt door de ingevoerde spreek- 
tijdbeperking. Kamerleden en be
windslieden concentreerden zich vooral op 
de hoofdzaken van het beleid. 
Trefwoorden: decentralisatie, bestuurlijke 
reorganisatie en benoemingenbeleid bur
gemeesters. Terwille van de beschikbare 
plaatsruime zal ik me in dit „verslag” vooral 
beperken tot het belangrijke vraagstuk van 
de bestuurlijke reorganisatie.

De heer Wiegel liet merken, dat hij niet 
alleen als oppositieleider, maar ook als be
windsman uitermate goed van de tongriem 
is gesneden. En zijn staatssecretaris Koning 
deed niet veel voor hem onder!

Overigens is het goed zich te realiseren, dat 
er niet op het scherp van de snede gedebat
teerd werd. Het debat had in veel opzichten 
een verkennend karakter. De minister wees 
er terecht op, dat hij nog niet de tijd gehad 
had om zich in alle beleidsvelden te verdie
pen. De echte beleidsdebatten zijn wat naar 
de toekomst verschoven. Dat geldt met 
name voor het vraagstuk van de be
stuurlijke reorganisatie van het binnenlands 
bestuur.

VRAGEN
Door de voorganger van de heer Wiegel, de 
heer De Gaay Fortman, zijn een tweetal 
wetsontwerpen ingediend met betrekking 
tot de reorganisatie van het binnenlands 
bestuur. De gedachte van de mini- 
provincies neemt daarbij een centrale plaats 
in. Wat denkt de huidige regering met deze 
wetsontwerpen te doen?
In de regeringsverklaring van het kabinet 
Van Agt werd opgemerkt, dat de regering 
zich zet aan een beraad over de uitwerking 
van de uitgangspunten van deze wetsont
werpen. Dat Idink niet al te voortvarend.

Tijdens het debat van vorige week lichtte 
minister Wiegel toe met welke vragen hij in 
dit opzicht kampt.

Is het voorgestelde aantal van 24 mini- 
pro'vincies niet te hoog. Is het bestuurlijk 
evenwicht tussen rijk, provincies en ge
meenten voldoende gegarandeerd? Kan de 
decentralisatie van rijkstaken niet versneld 
worden? Is het niet nodig om tot een sys
tematisch beleid te komen met betrekking 
tot gemeentelijke herindelingen? En ten
slotte: is het, mede om financiële redenen, 
niet aan te bevelen om de bestuurlijke 
reorganisatie in fasen uit te voeren?

Het zijn stuk voor stuk begrijpelijke en logi
sche vragen. Maar datneemtnietweg, datze 
geen aUbi mogen zijn om de bestuurlijke 
reorganisatie maar op een laag pitje te zet
ten. Van de kant van het CDA werd er op 
gewezen, dat de bestuurlijke nood vaak 
hoog gestegen is en dat het zeer foegejuicht 
zou worden als de minister wat de be
stuurlijke reorganisatie betreft snel uif de 
startblokken zou schieten.

MEERSPORIGE BENADERING
In sommige kringen kan men de laatste tijd 
vernemen, dat we met de bestuurlijke 
reorganisatie weer op het nulpunt aange
land zijn. In arrenmoede zou daarom maar 
een uitweg gezocht moeten worden in een 
tamelijk groot aantal kleinschalige gewes
ten. Via een wijziging van de wet gemeen
schappelijke regelingen zou dan wellicht 
aangeknoopt kunnen worden bij de vele 
bestaande pre-gewesten. Om een tweetal 
redenen zou dit een ongewenste ontwik
keling zijn.
In de eerste plaats draait het er dan op uit, 
dat er naast rijk, provincies en gemeenten 
een vierde bestuurslaag in het leven werd 
geroepen. En vrijwel alle partijen zijn het er 
over eens, dat dat nu juist voorkomen zal 
moeten worden.
Er is nog een tweede argumeift.

De grondslagen van ons bestuurUjk stelsel 
zijn in de vorige eeuw gelegd. Toen was een 
belangrijk probleem om meer eenheid in de 
nieuwe eenheidsstaat te brengen. De erva
ringen met de onderlinge verdeeldheid van 
de 18e eeuwse republiek lagen nog vers in 
het geheugen. Dat had tot gevolg, dat de 
oude, historische provincies danig gekort
wiekt werden in him bestuurlijke mogelijk
heden; En dat betekende, dat een 
volwaardig bestuursorgaan op het midden
niveau ging ontbreken. Hier ligt een niet 
onbelangrijke oorzaak van de (sluipende) 
centralisatie in latere jaren.
Het probleem is nu niet meer, zoals in de 
vorige eeuw, om tot meer eenheid in de 
eenheidsstaat te komen.

Integendeel, het gaat er thans vooral om, dat 
de verscheidenheid binnen de eenheidsstaat 
meer benadrukt moet worden. En daarvoor 
is een sterk bestuurlijk middenniveau on
ontbeerlijk. Natuurlijk is het niet de be
doeling, dat h e t ,,Haags centralisme” ver
vangen wordt door een „provinciaal cen
tralisme”. Als het provinciale mid
denniveau versterkt wordt dan zal dat ge
paard moeten gaan met een versterking van 
de positie van de gemeenten. In dit verband 
werd door het CDA benadrukt, dat er een 
meersporige benadering toegepast dient te 
worden, waarin uiteraard óók aan de be
staande pre-gewesten aandacht geschonken 
zal moeten worden.

DRIE BESTUURSLAGEN
Bij zijn beantwoording onderschreef minis
ter Wiegel de konklusie van het CDA, dat 
noch een gewijzigde wet gemeenschappe
lijke regelingen noch de bestaande pre- 
gewesten een doorslaggevende rol kunnen 
spelen ten aanzien van de reorganisatie van 
het binnenlands bestuur. Ook was hij het 
met het CDA eens, dat het regeringsbeleid 
zal moeten uitlopen op een verkleining van 
het aantal gemeenten en op een zekere ver
groting van het aantal provincies.

Dat waren belangrijke uitspraken. Een en 
ander betekent immers, dat de minister van 
plan is door te gaan met gemeentelijke her
indelingen om mede daardoor het gemeen
telijk niveau te versterken en dat hij daar
naast het pro'vinciale middenniveau meer 
body zal willen geven door onder meer het 
territoir van de provincies beter af te stem
men op de ontwikkelingen, die zich sinds 
vorige eeuwen hebben voltrokken in o.a. 
geografisch, demografisch en sociaal- 
economisch opzicht.
De regering wenst vast te houden aan de 
bestaande drie bestuurslagen. Dat is een 
goed uitgangspunt omdat op deze wijze het 
beste en het snelste gestalte gegeven zal 
kunnen worden aan de decentralisatie van 
rijkstaken naar provincies en gemeenten. 
Over de noodzaak van dit laatste waren 
Kamer en Regering het volstrekt eens. De 
vraag is natuurlijk hoe dit het beste kan 
gebeuren. Daarover zal minister Wiegel 
binnen afzienbare tijd beslissingen moeten 
nemen. Hij is aan zet!

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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Algemene beschouwingen in Eerste Kamer

Van Hulst:
CDA houdt tempo van 
vernieuwingen niet op

„Als maatschappijvernieuwingen in een 
socialistisch geregeerd land nog niet eens 
het tempo halen van de slakkengang, dan 
weigert het CDA zich in de be
klaagdenbank te laten duwen, alsof zijn po
litiek de grote misdadige is, wanneer be
paalde vernieuwingen niet snel tot stand 
komen.”
Dit heeft dr. J. W. van Hulst dinsdag jongst
leden gezegd tijdens de algemene politieke 
beschouwingen in de Eerste Kamer.
Van Hulst die het woord voerde namens de 
thans voor het eerst in de senaat op
tredende CDA-fraktie, wees hierbij op uit
spraken in een boek van de Duitse socialis
tische auteur Günter Grass. De schrijver die 
enkele jaren geleden de verkiezingscam
pagne van de SPD geheel meemaakte, 
kwam in het boek ,,Tagebuch einer 
Schnecke” tot de conclusie dat de progres
sie, zozeer door de SPD gepredikt, nooit 
sneller gaat dan een slak.
In dit verband merkte de CDA-woord- 
voerder op dat wetsontwerpen waarop de 
PvdA de christen-democraten zo graag 
examineert, als de VAD en de herziening 
van de ondernemingsraden geen 
technische mankementen mogen tonen en 
getoetst zullen worden aan het CD.A- 
program.

MIDDENSCHOOL
Uitvoerig ging Van Hulst in op de positie 
van de experimenten met de 
middenschool. De PvdA werpt zich op als 
kampioen van de middenschool, waarbij 
men op de barricaden staat voor de 
kinderen uit de zwakke milieus. Het CDA 
heeft bedenkingen tegen de middenschool 
en daarmee zijn de belangen van het sociaal 
zwakke kind bij hen per definitie volgens 
de PvdA niet veilig.
Spreker herinnerde aan bezwaren aan het 
oud-PvdA-Eerste Kamerlid mevrouw 
Verwey-Jonker tegen de middenschool. Zij 
stelde onder meer dat het niet eenvoudig is 
kinderen met uiteenlopende begaafdheden 
zo lang in een groep bij elkaar te houden. 
In Engeland is de Labourparty voor de 
comprehensive school maar diverse La- 
bour-ministers sturen hun kinderen naar de 
grammar school en naar private schools. 
Tijdens een werkbezoek van een 
commissie uit de Tweede Kamer aan Zwe
den merkte de voorzitter van de Zweedse 
vakbond op dat de middenschool bij de 
leerlingen leidt tot verlies aan interesse en 
inzet.
Het CDA wenst, aldus Van Hulst, een goed 
gefundeerde mening over de toekomstige 
middenschool; het niet vooruitlopen op de 
uitkomsten der experimenten; het garant 
zijn voor een goede doorstroming na de 
middenschool en het vastleggen van een 
minimuminhoud der leerstof. Stellen de 
experimenten echter teleur dan dienen wc 
te komen tot een zwenkend perspectief.

f in a n c ie e l -e c o n o m is c h  b e l e id

De CDA-fractievoorzitter betoogde dat de 
hoofdlijnen van de sociaal-economische en 
financiële paragraaf uit het regerings- 
program zijn fraktie aan.spreken. Er is veel 
gesproken over het maatschappelijk 
draagvlak van het kabinet. Het maat
schappelijk draagvlak is aldus spreker, het 
beste gewaarborgd door waar mogelijk aan 
fe sluiten op het verantwoordelijk 
raenselijk handelen.
Gelet op de financiële verlangens die op 
diverse terreinen leven is een duidelijke 
prioriteitsstelling nodig. De vraag dringt 
zich op of onder het snoeimes der regering 
ook de bestuurlijke reorganisatie zal 
vallen. Het kabinet wil het ingediende 
wetsontwerp betreffende de bestuurlijke 
reorganisatie handhaven. Is dit slechts een 
gratuite geloofsbelijdenis of komt er ten 
gerieve van een bestuurlijke reorganisatie 
een wetenschappelijk verantwoorde studie 
over de meest geëigende taakverdeling 
over de bestuursorganen. Een dergelijke 
studie is dringend noodzakelijk. 
Bijzondere aandacht is aldus Van Hulst 
nodig voor de vraag of in het geheel der 
social^voorzieningen mogelijkheden lig

gen om het totale uitgavennivo omlaag te 
krijgen.
Zo is een nauwkeurig onderzoek wenselijk 
omtrent de vraag welke groepen eigenlijk 
vallen onder het begrip ,,minst draagkrach- 
tigen” en na te gaan of er in deze groep 
geen verschuivingen noodzakelijk zijn. 
Reeds tijdens het vorig kabinet is de vraag 
aan de orde gesteld of er niet een mogelijk
heid zou moeten zijn, de verhoudingen tus
sen WAO en AAW integraal te bezien. 
Gesteld dat het mogelijk is tot matiging te 
geraken, dan zou het daarmee vijkomende 
geld besteed kunnen worden, om bijvoor
beeld de jeugdwerkloosheid te bestrijden. 
Wij kunnen dus niet inzien, dat het naden
ken over en eventueel het uitvoeren van 
een herverkaveling van de sociale geld
stroom, met als uitsluitend doel tot een 
rechtvaardiger verdeling daarvan te 
komen, al op voorhand als anti-sociaal ge
karakteriseerd moet worden. Wij beogen 
juist het tegenovergestelde.
Van Hulst wees er voorts op dat het begrip 
,,passende arbeid” zo monolitisch schijnt te 
zijn dat het aanbrengen van enige flexibili
teit hier kennelijk onmogelijk is. Hij vroeg 
of het kabinet op dit punt mogelijkheden 
ziet.

KOPPELING
Over de kwestie van de koppeling van het 
niveau van de sociale uitkeringen aan het 
niveau van het minimumloon merkte spre
ker op:

„Het heeft ons aangesproken dat de 
minister-president tijdens de debatten in de 
Tweede Kamer nadrukkelijk de ontwikke
ling van de primaire inkomens koppelde 
aan de mogelijkheid om het niveau van 
sociale uitkeringen te handhaven. Wij zou
den gaarne wat meer duidelijkheid hebben 
van de Regering wat zij in concreto voor 
ogen heeft met het volumebeleid ten 
aanzien van de sociale zekerheid. De Rege
ring spreekt in haar verklaring over coördi
natie van het sociale zekerheidsbeleid met 
het beleid op het gebied van arbeidsvoor
ziening, arbeidsomstandigheden en be
drijfsgezondheidszorg. Dit is zeker een stap 
in de goede richting. Het gaat daarbij om 
zowel de aanbod- als de vraagzijde van de 
arbeidsmarkt en om zowel rechten als 
plichten van werkenden, werklozen en on
dernemers. Maar wat gaat dat betekenen in 
het concrete beleid? Er is dringend duide
lijkheid gewenst over de eisen die mogen 
worden gesteld, mede in relatie tot inko- 
menvervangende uitkeringen. Ons inziens 
is een veel meer op de individuele persoon 
gericht beleid noodzakelijk. Er mogen geen 
politieke taboes bestaan rond deze 
vraagstukken."

Tijdens de kabinetsformatie is veel gespro
ken over de winst-werkrelatie maar te 
weinig, aldus de voorzitter van de CDA- 
senaatsfraktie over de essentiële 
problemen van de arbeidsmarkt. De vraag 
is namelijk of de gecreëerde vacatures ook 
\ ervuld kunnen worden. Er bestaat nog een 
groot aantal vacatures die niet vervuld 
worden en er is een zeer hoge jeugdwer
kloosheid.
Op het terrein van onder meer om-, her- en 
bijscholing zal een strak beleid moeten 
worden gevoerd.

BUITENLANDS BELEID
Sprekend over het buitenlands beleid 
merkte Van Hulst op dat het er soms op lijkt 
dat Nederland maar één buitenland heeft: 
Zuid Afrika. Ook in de regeringsverklaring 
is over Zuid Afrika het vonnis gewezen. 
Van de Sowjetunie wordt alleen de zorg
wekkende militaire kracht genoteerd 
terwijl ook in de Sowjetur.ie de vervolging 
van joden en Christenen nog steeds toe
neemt. Spreker achtte het juist dat in deze 
dagen door bepapi'^e groepen ook de blik 
op Argentinië worui gevestigd. Het verslag 
van een missie van Amnesty International 
naar Argentinië omvat 96 pagina’s 
menselijk onrecht.

Is men in politiek Nederland misschien 
bang, dat men het miljoenenbedrijf, dat 
onder het pseudoniem van Wereld
kampioenschap Voetbal 1978 in juni in Ar
gentinië plaatsvindt, in gevaar brengt?
Het schijnt dat zelfs in de omroepwereld 
prijsvragen zijn uitgeloofd: ,,Win een gratis 
reis naar Argentinië”. Is dit niet het zelfde, 
als wanneer de prijsvraag zou luiden: ,,Win 
een gratis reis naar Zuid-Afrika”? Laten wij 
onszelf ook eens confronteren met onze 
eigen selectieve veront-
waardigingspolitiek.

KABINETSFORMATIE
Over de kabinetsformatie zei de CDA- 
fraktieleider het volgende:
,,De maandenlange formatie, meer herin
nerend aan A.M. de Jong’s ,,De martelgang 
van Kromme Lindert” , dan aan Henriëtte 
Roland Holst’s ,,Opwaartse Wegen”, is uit
voerig in de pers en in de Tweede Kamer 
gecommentarieerd. Heel vaak werd in deze 
commentaren de terminologie van het 
schaakspel te hulp geroepen met pat- en 
mat-stellingen incluis. Nu kan de analyse 
van een schaakpartij erg leerzaam zijn, 
foutieve wendingen worden aangewezen, 
verbeteringen opgespoord. Maar één ding 
kan de analyse nooit veranderen: dat is de 
uislag van de partij.

Als nuchtere Nederlanders constateren wij, 
dat het resultaat van die langdurige partij 
thans achter de regeringstafel zit. ,,Dat is 
niet het tweede kabinet-Den Uyl; het is wel 
het eerste kabinet-Van Agt.
En wij hebben geen reden om een regering, 
waarin zoveel CDA-bewindslieden zitten, 
niet met positieve gevoelens en gedachten 
te benaderen.

Toch mag ik over de resultaten van maan
denlange formatie niet geheel zwijgen. Ik 
doe dit liever niet met eigen woorden, maar 
met een drietal zeer korte citaten. Ze zijn 
alle drie uit bronnen die vurig gehoopt 
hadden, dat er een kabinet PvdA-CDA tot 
stand zou komen.

In de eerste plaats dagblad Trouw (16 de
cember 1977). Een letterlijk citaat uit een 
redactioneel artikel:
,,Het is dan ook niet aan de heren Van Agt 
en Wiegel, maar in de eerste plaats aan de 
heer Den Uyl en de PvdA aan wie de eer 
toekomt, de totstandkoming van dit 
kabinet mogelijk hebben gemaakt. Het is 
door de hoogmoed van en het gebrek aan 
discipline bij de PvdA, door de beverigheid 
van de heer Den Uyl voor de grote mond 
van de linkervleugel van zijn partij boven
dien, dat dit land is beroofd van de regering 
die het best op de verkiezingsuitslag zou 
hebben gepast.”
Een tweede citaat is uit Hervormd Neder
land:

,,De fout van de PvdA is, dat zij geen ge
noegen wilde nemen met de buiging van 
het CDA in de richting van links, maar een 
complete knieval eiste. Inderdaad faalde 
Den Uyl op een historisch moment.”
Een derde mening is van prof. B. Gouds
waard. Toen hij zich niet als minister be
schikbaar stelde voor een kabinet-Van Agt, 
zei hij in een officiële perspublikatie:

,,Een politiek motief dat bij mij zonder 
meer niet aanwezig is, dat ik vóór de PvdA 
en tegen de W D  zou wiUen kiezen. Ook 
voor mij is de weg naar de PvdA een vol
strekt opgebroken weg geworden, die ik 
niet langer voor het CDA begaanbaar 
acht.”

Een enkel woord over de samenwerking 
met de W D . Zij die zo gretig beweren, dat 
er met de W D  geen verantwoord sociaal 
beleidt valt te voeren, laden een zware be
wijslast op zich. Belangrijke sociale wetten 
zijn tot stand gekomen met de VVD in de 
regering en de PvdA in de oppositie; 
waarmee ik natuurlijk niet zeg, dat de 
PvdA toen tegen deze sociale wetgeving 
stemde. Bovendien was de huidige fractie
voorzitter van de W D  in de Tweede 
Kamer staatssecretaris bij Minister 
Boersma; hun samenwerking was zeer 
goed. Er zijn daarom duidelijk redenen om 
het samengaan tussen CDA en W D  niet te 
karakteriseren als ,,Vluchtige Begroetin
gen”, maar wel als ,,De weg tot elkander” . 
Met de kwalificatie ,,radicale ombuigin
gen”, dienen wij voorzichting te opereren. 
Nog steeds blijken de marges geen 
Tweede-Kamerbreed tapijt te zijn.”

Aan het slot van zijn rede zei Van Hulst: 
,,Het schip van staat is opnieuw bemand. 
Wij wensen de gehele equipage behouden 
vaart en goede wacht. De leiding berust bij 
een minister-president in wie wij vertrou
wen hebben. Ik spreek hier niet van Zijne 
Excellentie de Minister-President. Wij zeg
gen heel gewoon: Kapitein Dries van Agt, 
het ga u goed. Maar wees wel in de diepste 
christen-democratische zin: Schipper naast 
God.

H. van Spanning.

Ontvangen boeken en publikaties

,,Groepsgewijs” , door Coert H. Lin- 
dijer en Jitske Lindijer-Banning. Uit
gave: Boekencentrum, De Haag/
Stichting Lutherse Uitgeverij en Boek
handel, Amsterdam. Prijs f22,50.

Dit boek stimuleert het in kerkelijk ver
band werken met kleine groepen en inspi
reert mensen, die dit al jaren doen, het ook 
eens met een andere methode te proberen. 
De beide auteurs hebben als jeugdpredi- 
kant en pastor van Lutherse gemeenten 
vele jaren met groepswerk ervaring opge
daan. Het boek valt in drie delen uiteen: 
achtergronden, revue van diverse groepen 
in de kerk en de praktijk van het groeps
werk.

,,Het dilemma van de nationale land
schapsparken” . Brochure van de 
stichting Natuur en Milieu, ’s-Grave- 
land. Prijs f7,20.

De Stichting Natuur en Milieu wil de 
gestrande samenspraak tussen de land
bouw en de natuur- en milieubescherming 
weer op gang brengen. Daartoe heeft zij 
deze brochure uitgegeven, die de aanzet wil 
zijn voor een nieuw beleid, dat zowel aan 
het milieu als aan de boer betere toekomst
perspectieven biedt aan het huidig land
bouwbeleid.

,,Samenspraak” , rapport van het Ne
derlands Christelijk Ondernemersver- 
bond, Rijswijk. Prijs f5,-.

Dit rapport mobiliseert de plaatselijke 
middenstand om de totstandkoming en 
inkleuring van programma’s voor de ko
mende gemeenteraadsverkiezingen te toet
sen en te beïnvloeden. Daarnaast roept het 
NCOV de ondernemers op om ook de

uitvoering van de programma’s kritisch te 
blijven volgen. Het rapport wil dat de 
belangen van het midden- en kleinbedrijf 
door politieke partijen zwaarder worden 
gewogen.

,,Uitzendbureau’s ter sprake” . Uit
gave Stichting Maatschappij en On
derneming, Scheveningen. Prijs f 15,-.

A. Fogarin, bondssecretaris van de 
NVV-bond Mercurius, drs. W. G. Garrit- 
sen, gedelegeerde van het bestuur van de 
Algemene Bond Uitzendbureau’s, drs. F.
J. D. Goldschmeding, direkteur NV Rand
stad Uitzendbureau, H. Hartmeijer, Twee- 
de-Kamerlid voor de PvdA, D. H. Gras
man, secretaris van het CNV en J. F. J. van 
Luyk, directeur Multiplan Uitzendorgani
satie schrijven in dit boek (SMO-boek 3) 
over de uitzendformule in het arbeidsbestel 
van de toekomst. De pro’s en contra’s 
worden uitvoerig belicht. Na de artikelen 
van de auteurs volgt de weergave van een 
discussie tussen hen.

,,Zicht op morgen” . Uitgave Stichting 
Maatschappij en Onderneming, Sche
veningen. Prijs fl5,-.

Dit boek bevat een reeks lezingen! welke 
vorig jaar gehouden zijn tijdens een sym
posium van het ISC-Internationaal Mana
gement te Sankt Gallen in Zwitserland. Het 
gaat over visies op de toekomst van 
onderneming, management en maatschap
pij van Igor Ansoff, Pierre Arnold, Daniël 
Bell, Yves Dunant, Gerhard Heiberg, 
Traugott Lindner, Egon Tuchtfeldt, 
Günter Vogelsang, Gerrit A. Wagner en 
Anders Wall.

H.L.
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Gehoorschade bij de jeugd onderzocht
door: P. Bode

In een vorig artikel 1) over jeugdgezond
heidszorg, zulks naar aanleiding van het 
door de Staatstoezicht van volksgezond
heid uitgebreid verslag over de jeugdge
zondheidszorg, kondigde ik reeds aan terug 
te komen op interessante gegevens in dat 
verslag over gehoorschade bij de jeugd. 
Voormeld verslag begint dan met op te 
merken, dat zowel uit binnen- als bui
tenland al een aantal jaren aanwijzingen 
komen dat de jeugd in toenemende mate 
gehoorschade zou vertonen. De indruk 
daartoe was ontstaan uit de mening dat dit 
gehoorverlies onder meer te wijten zou zijn 
aan het luisteren naar harde popmuziek. 
In de inmiddels het licht doen ziende litera
tuur daarover kan men lezen, dat in disco
theken een geluidsniveau bereikt wordt 
van 90 tot 100 decibel. Ook via het 
luisteren via een koptelefoon wordt ter 
plaatse van het oor een equivalent ge
luidsniveau van 90 dB gemeld.
In Veenendaal mag men in de bars geen 
hoger geluidsniveau van 28 decibel produ

ceren. Komt men daarboven dan krijgt men 
om te beginnen een proces verbaal. Bij her
haling wordt de vergunning voor veertien 
dagen ingetrokken. Practische uitvoering is 
daaraan gegeven. Het heeft geleid tot min
der klachten. Ook de bareigenaars zijn 
voorzichtiger geworden, omdat bij meer
dere herhalingen de muziekvergunningen 
en de vergunningen tot ontheffing van het 
sluitingsuur ingetrokken worden.

ONDERZOEK
Welnu, een en ander is voor het ministerie 
van volksgezondheid en milieuhygiëne 
aanleiding geweest om aan het instituut 
voor milieuhygiëne en gezondheids- 
techniek TNO opdracht te geven een ver
kennend onderzoek in te stellen onder een 
groep sollicitanten bij de Nederlandse 
Spoorwegen,
In juni 1976 verscheen het rapport de in
vloed van luide muziek op de gehoor- 
scherpte van jonge luisteraars. Uit dat rap
port blijkt dat - let wel - voor de on

derzochte groep jongeren en met de ge
bruikte onderzoékmethode vrijwel geen 
gehoorschade aan popmuziek kon worden 
vastgesteld.
Bedoeld onderzoek vond plaats in april 
1976 en bij 281 sollicitanten van 16 tot 18 
jaar.
Bij 142 jongeren bleek zowel uit de inge
vulde vragenhjsten dan wel uit gehooron- 
derzoeken dat er een gehoorverlies 
mogehjk was dat niet veroorzaakt was door 
popmuziek.
En hoe was het bij de resterende 139jonge- 
ren?
Van deze laatsten bezochten 93 wel een 
seen discotheek en 46 niet.
Een klein percentage van de jongeren 
schijnt dus regelmatig of wel eens een dis
cotheek te bezoeken.
Resultaat is echter;
a. er büjken geen verschillen te bestaan 
tussen de gehoorverliezen van jongens die 
wel en die geen discotheek bezoeken;
b. ook als men de jongens die vaak een

discotheek bezoeken vergelijkt met de 
overige discotheek- en niet discotheekbe- 
zoekers is er geen verschil;
c. alleen blijken de 18-jarige discotheek- 
bezoekers grotere gehoorverhezen te heb
ben dan de 16- en 17-jarige discotheekbe- 
zoekers.

De conclusie hierboven onder c. genoemd 
zou dus kunnen zijn dat de 18-jarigen op 
een langduriger blootstelling van disco- 
theekgeluid bogen. Een overtuigend nade
lige invloed van popmuziek op het gehoor 
heeft men dus nog niet absoluut kunnen 
aantonen.
Wat wel mogelijk is, is dit, namelijk om met 
de verkregen resultaten een vervolgonder
zoek in te stellen, welk onderzoek zich 
meer kan richten op de aard, frequentie en 
duur van discotheekbezoek.
Het Nederlands Instituut voor Praeven- 
tieve Geneeskunde/TNO te Leiden is in
middels met een onderzoek begonnen 
naar: gehoorscherpte en geluidsbelasting 
bij adolescenten.
Uiteraard zullen u en ik benieuwd zijn naar 
de resultaten van dat onderzoek.

Veenendaal. P. Bode

1) Zie „de Nederlander” van vrijdag 10 
februari jongsüeden.

Afscheid
Met onderstaaride bloemrijke poëzie in de stijl der Rederijkers neemt het CHJO- 
bestuur afscheid van haar algemeen secretaris:

„Afscheidsgroet bij het uitgaan van het CHJO-ambt

des Heeren Egberti Blueminquis
Waar men Stichtse waatren met een Gelders’ naam verbindt 
Stuit de Berkelstraat op Vaartsche Rijn, dat zilv’ren waterlint 
Daar, juist daar verkoos na rijp bestuursberaad 
Voor drie halve jaren plaats ons nijv’re secretariaat

Kennend de subsidie en ’t bestuurlijk alvermogen 
Dragend dit in d’armen van een puik der theologen 
In de kluwen-papperas na slecht-bemande jaren 
Poogt men met een vaart weer nieuwe leden te vergaren.

Veel, zeer veel dient ook diep ploegend werk verzet 
Broeders van AR en KVP, zij vragen mee belet 
Samen stuwend naar de nieuwe horizonten 
Of slechts dobb’ren, waar de standpunten soms klonten

Al dit vraagt geduld en kilometers lettergrepen
Soms in ’t late uur nög post naar Jaarbeurs dreven slepen
Kommer, Kwel en Kniezen, Kwerulanten
Winnen zij hef van ’t humeur eens komend’ predikanten?

Neen, ’t vordert zeer, de bloei van bloesem start 
En de Ledenwas gaat sneller, ja gaat klaterbruisend hard 
Op dit precieus’ moment nu was besloten in uw raad 
Dat gij tot een einde weeft uw eigen studiedraad

Lof en ere dies voor hem die zo gaat scheiden 
En het overdraagt na zulke worsteltijden 
Gij, geboekstaafd overluid met eer in ’t CH-Jong’renboek 
Veel geluk en zegen in gezin e n .... Houten Broek.

Bericht voor CDA-sprekers
Bericht voor al diegenen, die niet (hebben) 
kunnen deelnemen aan de voorbereidende 
informatiedagen op 16 en 23 januari 1978. 
De deelnemers aan deze jaarlijkse infor
matiedagen werden reeds voorzien van de 
nodige documentatie. Om goed het CDA- 
standpunt te kunnen verwoorden is het ui
terst dienstig te beschikken over de CDA- 
staridpunten ten aanzien van de onder
scheiden onderwerpen t.w. Provincie, Ge
meente, Europa en Arbéid en Inkomen. D e,

vraagstellingen met betrekking tot de vier 
onderwerpen zijn door de gezamenlijke 
Wetenschappelijke Instituten beantwoord 
en op schrift gesteld. Deze antwoorden 
worden u op verzoek toegezonden. Tevens 
ontvangt u daarbij een aantal wenken voor 
sprekers voor deze politieke scholingscur
sussen. U kunt uw aanvraag richten tot de 
Stichting Politiek Scholings- en Vormings
werk CDA, Wassenaarseweg 7, Den Haag.

Schema CDA-radio- en tv>uitzendingen
CDA-Radio-uitzendingen (altijd op dinsdag)

21 februari 1978 2 mei 1978
7 maart 1978 16 mei 1978

21 maart 1978 30 mei 1978
4 april 1978 13 juni 1978

18 aprül978 27 juni 1978

De radio-uitzendingen vinden plaats via Hilversum 1 van 18.19-18.29 uur.
CDA-TV-uitzendingen
woensdag 22 februari 1978 Ned. 1 19.50 uur. 
Woensdag 3 mei 1978 Ned. 119.50 uur.
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De CHJO in 

Noord-Holland
Vorig jaar is door het installeren van een 
bestuur het werk van de CH J O in de provin
cie Noord-Holland een nieuw leven inge
blazen. Als eerste taak heeft de CHJO- 
Noord-Holland op zich genomen het starten 
van het overleg om te komen tot een provin
ciaal CDJA, ten aanzien waarvan bij de 
andere belanghebbende organisaties geen 
initiatief te verwachten viel. Verder zijn wij 
in de provincie drukbezig met het inventari
seren van het ledenbestand en het uit
breiden daarvan. Om de onderlinge binding 
verder te versterken is bovendien het plan 
opgevat om binnenkort te komen tot het 
uitgeven van een eigen provinciaal leden
contactblad.
Voor woensdag 22 februari te 19.00 uur is 
een algemene ledenvergadering, tevens

thema-avond, gepland in het Protestants 
Christelijk Militair Tehuis, Jansweg 34 te 
Haarlem (vlakbij het station). Het verloop 
van den avond ziet er als volgt uit: 
algemene vergadering, gedeputeerde drs. J. 
van Dis spreekt over Provinciale Staten
verkiezingen en ruimtelijke ordening, vra
gen en discussie, „Versterking CDJA” en 
sluiting.
In het huishoudelijk deel van de avond is het 
de bedoeling dat de uitgangspunten, de sta
tuten en het huishoudelijk reglement en de 
begroting voor het lopende boekjaar aan de 
leden ter goedkeuring worden voorgelegd. 
Tevens zal de ontwikkehng naar een pro
vinciaal CDJA ter sprake komen. Na afhan
deling van het huishoudelijk gedeelte zal de 
avond gewijd zijn aan de Provinciale Sta
tenverkiezingen. De gedeputeerde Van Dis 
zal dan het woord voeren onder de titel: 
„Wij groeien vast in tal en last”, de ruimte
lijke ordening in provinciaal perspectief. 
Voor dit gedeelte zijn tevens leden van de 
ARJOS en KVPJO, rechtstreekse CDA- 
leden en belangstellenden van harte uitge
nodigd.
De CHJO-Noord-Holland meent dat door 
de belangrijkheid van de agenda deze avond 
door de leden niet gemist mag worden. Te
vens biedt deze avond de leden van de CHU 
een bijzondere mogelijkheid om met de 
CHJO in Noord-HoUand kennis te maken.
Jan Willem Pauw (voorzitter CHJO- 
Noord-Holland), secretariaat: tel. 02550- 
12195.

Provinciaal CHJO-
verband in 
Overijssel opgericht
Op dinsdag 7 februari waren ongeveer 
twintig belangstellenden in Zwolle bijeen, 
om het Provinciaal CHJO-verband Over
ijssel op te richten. Dit gebeurde in aanwe
zigheid van de landelijke voorzitter van de 
CHJO, Peter Heukels, die een toespraak 
hield over de actuele politieke situatie. Na 
een pauze vond een discussie plaats, 
waarbij de abortuswetgeving en de neutro
nenbom veel aandacht kregen.

Na de discussie vond de verkiezing plaats 
van een voorlopig bestuur, waarvoor een 
vijftal leden zich kandidaat gesteld had.

Bovendien werd een datum vastgesteld 
voor een volgende bijeenkomst, die moge
lijk geheel gewijd zal zijn aan abortus en 
euthanasie.

Een vertegenwoordiger van de Centrale 
Kiesvereniging van Zwolle, zegde namens 
die organisatie, aan de nieuwe afdeling alle 
steun toe die mogelijk was. Een positief 
blijk van belangstelling van de CHU, dat 
beslist navolging verdient!

Overijsselse lezers, die belangstelling heb
ben voor het werk van de CHJO- 
Overijssel of eraan mee willen doen, 
kunnen inlichtingen winnen bij de secreta
ris, Ton Huiskamp, Hoffmanstraat 73, 
Zwolle, tel. 05200-19073.
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CHJO-redacteur 

„De Nederlander”
Onze ,.oplettende lezertjes” (om met de 
strip van Toonder te spreken, die ook 
alleen gelezen wordt door mensen die 
buiten de door het verkleinwoordje aange
geven categorie vallen of althans menen te 
vallen) zullen wel gemerkt hebben dat de 
bestaande unio personalis tussen algemeen 
secretaris v£m de CHJO en CHJO-redak- 
teur bij „de Nederlander” door mijn 
terugtreden als algemeen secretaris verbro
ken is. Want, voorlopig althans, zal ik 
redakteur voor „de Nederlander” blijven.

Derhalve kopij voor ,,de Nederlander” , 
uitgetikt met ruime spatie tussen de regels, 
nog steeds naar het bekende adres: Ber
kelstraat 78 te Utrecht.

Het adres van het secretariaat van de 
CHJO is thans: Lange Geldersekade 8 te 
Dordrecht.

Egbert Bluemink.
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Pepak impasse
door: drs. H. J. Ydo

De PPAC (spreek uit Pepak), de commissie 
die in opdracht van het CDA-bestuur ad
viseert over lopende beleidszaken, heeft 
een boekje geschreven dat de ambitieuze 
titel draagt: „Europese Gemeenschap im
passe en perspectief’.
„Alweer een boekje over Europa,” zult u 
verzuchten. En u heeft geüjk beste lezer(es). 
Aan Europa maken wij, Nederlanders, veel 
papier vuil. Ik persoonlijk vind dat een 
goede zaak, omdat ik Europa een goede 
zaak vind en er nu eenmaal veel gezaaid 
moet worden om eenmaal te oogsten.

Inmiddels is dit PPAC-boekje niet het beste 
dat over deze materie in het licht is gezon
den. Het is weinig spannend en bovendien 
hier en daar slordig geschreven. Zo maken 
de auteurs (pag. 9) melding van een over
eenkomst met de EFTA (als zij bedoelen de 
afzonderlijke EFTA-lidstaten) en zien zij 
(pag. 16) in Wereldoorlog II een scheidslijn 
voor wat betreft de veralgemening van 
conjunctuurcycli (wat niet waar is). Zij 
praten (pag. 16) over de gunstige effecten 
van de minimumprijzen van staal, waarvan 
iedereen weet dat zij levendig worden ont

doken en dat, als zij zouden worden toege
past, dit prijsverhogend zou werken voor de 
consument. Zij zeggen (pag. 9) zich te be
perken tot het Verdrag van Rome (welk?, er 
zijn er twee!), maar spreken zeven pagina’s 
verder vrolijk over zaken betreffende het 
Verdrag van Parijs. Zij spreken (pag. 13) 
over „grensrechten”, wat geen Nederlands 
woord is, en hebben het over ,,een aantal 
instituten” als zij er slechts één bedoelen 
(pag. 13).

EENZIJDIGE OPSOMMING
Van ernstiger aard acht ik de eenzijdige 
opsomming van wat er in Europa al bereikt 
is (pag. 12 en 13). Ik weet wel dat dit PP.AC- 
advies niet een wetenschappelijk geschrift 
probeert te zijn en dat wij geen volledigheid 
mogen verwachten als het over een inventa
risatie gaat, doch het is minstens onge
nuanceerd om - zoals de auteurs doen - het 
landbouwbeleid alleen maar als een succes 
voor te stellen (en niet de overschotten en 
gestegen prijzen te vermelden) of om geen 
melding te maken van het feit dat voor 
belangrij ke industriële sectoren de gemeen-

schappelij ke vrije markt niét bestaat. In feite 
is deze markt veel minder vrij en gemeen
schappelijk dan hier gesuggereerd wordt. 
Weliswaar zeggen de auteurs zelf, dat er bij 
de lijst van verworvenheid heel wat 
kritische kanttekeningen gemaakt kunnen 
worden, die de impasse reflecteren waarin 
Europa verkeert. Een analyse daarvan had 
de auteurs in staat kunnen stellen deze im
passe wat beter te vatten dan zij nu doen met 
hun vage theorie van „gebrek aan politieke 
wil”.

GROTER GEHEEL DAN DE NATIE
Mijn ernstigste bezwaar richt zich tegen de 
motieven, die de auteurs signaleren (en 
ovememen) voor een verdere Europese in
tegratie, t.w. (a) internationale macht, (b) 
behouden wat is bereikt, (c) solidariteit met 
de derde wereld en (d) de problemen zijn te 
groot om door één land opgelost te kunnen 
worden. Nu is strikt genomen, voor (b), (c) 
en (d) geen verdere supernationale in
tegratie nodig; de daarmee samenhangende 
doeleinden kun je heel goed inter-goever- 
nementeel bereiken. Blijft derhalve overals 
motief: de internationale macht die de EG 
kan uitoefenen. Dat is, dunkt mij, nu precies 
wat de Vader van Europa, Jean Monnet, niét 
bedoelde (zijn naam wordt overigens ner
gens genoemd). Monnet zag in de natie en 
het nationalisme een bron van konflikten en 
oorlogen en wilde die uitbannen door de 
natie te laten opgaan in een groter geheel. 
Dat dat grotere geheel noodzakelijkerwijs

internationale macht zou krijgen w'as voor 
hem geen doel, doch bijzaak. Het motief van 
.Monnet, ,,Weg met de natie” , is het enige 
dat mij persoonlijk warm doet lopen voor 
een supra-nationaal Europa. Om het maar 
eens wat contrastrijk te zeggen: ik ben wel 
bereid om m’n nationale identiteit op te 
geven en met m'n kinderen in het Duits te 
converseren als dat oorlogen en konflikten 
kan voorkomen, niet als het gaat om de 
Nederlandse scheepsbouw via de EEG te 
redden. Blijkbaar denken de auteurs daar 
anders over. Dat is natuurlijk hun goed 
recht, doch ik vraag mij af welke motivering 
dichter staat bij de CDA-principes, die van 
Monnet of die van de auteurs? Ik houd het 
maar op de eerste.

SOLIDARITEIT
In ditzelfde vlak ligt ook de onderstreping, 
door de auteurs, van de Europese soli
dariteit met de derde wereld en de afwezig
heid van enige melding - in hun motivering - 
van solidanteit tussen de EG-volkeren on
derling. Blijkbaar zien de auteurs wel de 
arme boer in de Sahel staan, maar kijken zij 
heen over de arme ezeldrijver in Calabrië. 
Weliswaar bepleiten zij op pag. 30 de over
dracht van fondsen van de rijke naar de 
arme gebieden van Europa, doch men krijgt 
de indruk dat het hen hier veel meer gaat om 
een stukje rationeel economisch beleid dan 
om uitdrukking te geven aan hun wil om een 
gemeenschappelijke Europese identiteit te 
bereiken. Het lijkt mij toe dat ook de Pepak 
net Europa in een impasse is geraakt.
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2 5 * ^ Zo denk ik 
er over

De redactie van „de Nederlander”  behoudt 
zich het recht voor te lange ingezonden 
stukken te bekorten.

„Geklungel NS”
Ben ik nou zo onduidelijk geweest in mijn 
artikel van 13 januari? In de Nederlander 
van 27 januari „bestrijdt” de heer Hamoen 
mijn beweringen door o.a. te stellen dat de 
blauwe rijtuigen van o.a. de lijn 
Zandvoort-Maastricht een slechte vering 
hebben. Dat had ik ook al gesteld. Het la
waai wat in deze rijtuigen wordt gemaakt, 
vooral bij de overgang tussen de rijtuigen, is 
vooral een gevolg van deze slechte vering. 
Deze rijtuigen zouden daarom door het 
aanbrengen van betere, evt. nieuwe, 
wielstellen enorm verbeterd worden. De 
vering is nl. normaal alleen in de wielstellen 
ingebouwd.
Het dwaze, naar mijn idee, is nu dat wèl 
nieuwe „ba eken” zijn besteld, maar geen 
nieuwe wielstellen! Dit terwijl de ,,bakken” 
op zichzelf nog heel goed lijken en door 
reizigers als goed worden ervaren. Daar 
komt nog bij, dat het inte rieur van nieuwe en 
vernieuwde rijtuigen door een groot aantal 
reizigers als slechtof zelfs,,misselijk” wordt 
ervaren. Men zou deze zaak kunnen verge
lijken met iemand die een kruiwagen heeft 
met een slecht wiel; het wiel is een beetje 
vierkant en de spaken gaan er soms uit; de 
bak van de kruiwagen is verder nog prima. 
Nu gaat zo’n persoon vanwege dat wiel

Europese christen
democraten vergaderen 
in Den Haag
De christen-democratische fractie uit het 
Europees Parlement heeft donderdag 9 fe
bruari in Den Haag besprekingen gevoerd 
met premier Van Agt, minister De Koning 
(ontwikkelingssamenwerking) en staats
secretaris Van der Mei (Buitenlandse za
ken).

De bijeenkomst in Den Haag wordt gehou
den in het kader van een serie ver
gaderingen in de diverse hoofdsteden en 
regeringszetels van de negen EEG-landen. 
De fractievergadering in Den Haag was een 
van de laatste, in verband met de lange 
duur van de kabinetsformatie.
Bij het gesprek met de drie bewindslieden 
waren ook CDA-voorzitter Steenkamp en 
vooraanstaande leden van KVP, ARP en 
CHU aanwezig.

zeggen dat de hele kruiwagen slecht is, 
totaal verouderd enz. In plaats van een 
nieuw wiel schaft zo’n persoon een geheel 
nieuwe kruiwagen aan, maar dan zonder 
wiel! Dit terwijl de nieuwe bak wellicht nog 
slechter is dan de bestaande. Zoiets lijkt 
dwaasheid. De heer H. spreekt van mode 
om nieuw NS-materieel af te kraken. Er is 
dus kennelij k wel meer kritiek op dit nieuwe 
materieel. Toch doet de heer H. misschien 
mee aan een mode om alles wat oud is, af te 
kraken. Naar mijn idee is het de kunst om bij 
oud spul de goede onderdelen naar juiste 
waarde te schatten, ’k Had in dit geval evt. 
wèl nieuwe wielstellen gekocht, maar nog 
geen nieuwe ,,bakken” .

De heer H. stelt dat de NS bij dergelijke 
veranderingen niet over één nacht ijs gaat en 
wel degelijk de mening van de reizigers goed 
peilt. In hetzelfde artikel spreekt hij echter 
over een mislukte ombouw bij andere NS- 
rijtuigen. Dus toch! Hoe kan zo’n ombouw 
dan mislukt zijn? Dat er goed onderzoek op 
de lijn Zandvoort-Maastricht is geweest, be- 
twijfel ik. Ten eerste hebben daar twee rij
tuigen van een geheel ander type meegere
den. Ten tweede was er in deze treinen 
vrijwel steeds voldoende andere keus, 
zodat mogelijk in deze nieuwe rijtuigen 
hoofdzakelijk passagiers gingen zitten die 
deze dingen mooi vonden. Een positieve 
uitspraak is dan geen wonder.

De enquêtes in de zgn. hondekoppen zijn 
gehouden in een trein die voor de 2e klas 
bestond uit één rijtuig,,moderne” inrichting

en drie rijtuigen nonnale inrichting. 
Doordat reizigers ook hier konden kiezen, 
waren wellicht de reacties in het,,moderne” 
rijtuig zo positief. De verhouding.,modern” 
en normaal was voor Ie klas ongeveer pre
cies andersom. Kennelijk was de reactie 
daardoor ook meer negatief. Stoelen in de 
eerste klas coupe’s worden nu niet meer 
omgebouwd. Het bezwaar van de omge
bouwde ,.hondekoppen” is, dat het aantal 
zitplaatsen oude stijl onvoldoende is. Het is 
de mening van méér dan een ,,handjevol” 
reizigers. Na invoering van dit spul op de lijn 
Amsterdam-Vlissingen was juist op deze lijn 
een opmerkelijke teruggang van aantal 
reizigers. Dit in tegenstelling met andere 
lijnen.

Wat verder de snelheid Zandvoort- 
Maastricht betreft: Het ligt hem niet eens zo 
sterk aan de topsnelheid. Meer vertraging 
en missen van aansluitingen wordt er opge
lopen door ontbreken van centraal be
diende deursluiting en ,,geklungel” . Dit 
laatste kan bv. door het laten stoppen bij 
Geldermalsen om een stoptrein voor te 
laten gaan; door bij Utrecht stoptreinen 
voor te laten gaan; door mankementen aan 
de seinen de trein onderweg een half uur te

laten staan en door het laten stoppen bij 
gebrek aan mobilofoon. De centraal be- 
dienbare deursluiting is nog heel goed in te 
bouwen.

Terwijl gedacht wordt over telefoneren 
vanuit auto’s, mag de NS toch wel snel eens 
mobilofoon en evt. telefoon in de trein aan
schaffen. Onnodig stoppen, energieverlies 
en tijdverlies is hiermee te voorkomen. Bij 
aanschaf van nieuwe rijtuigen of ombouw 
zou men de mening van reizigers misschien 
toch beter moeten peilen. De heer H, 
anderen en ik zijn voor een goed openbaar 
vervoer. Soms wordt de auto genomen i.p.v. 
de trein. Dat is dan niet vanwege het oude 
interieur met fraaie oude foto’s in de trein, 
maar eerder vanwege de prijs. Straks is dan 
misschien het tweede argument ,,het verve
lende, nare interieur” met een nog hogere 
prijs. We moeten ook oppassen voor bv. een 
dure ombouw van dieseltreinen; we moeten 
oppassen voor dure ombouw tot potsierlijke 
treinen, welke reizigers afstoot. Het zou 
jammer zijn wanneer een vervoerssysteem 
dat goed kan zijn, doldraaide.

Utrecht ing. Hendrik Venema.
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VRIJDAG 17 FEBRUARI 1978

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(Lhlturele)
Msraël)
R(eizen)

INFORMATIEVE
ISRAËL-REIZEIM
Ontdekkingstochten door het iand van de Bijbel
verzorgd door Stichting THACIR, Postbus 317, Hoogeveen

MET „THACIR” NAAR ISRAËL!

EEN ONTDEKKINGSTOCHT DOOR HET LAND VAN DE BIJBELl

1ste dag:
Aan het eind'van de ochtend met een lljnvlucht van de KLM of El Al van Schiphol naar 
Ben Goerion bij Tel Aviv. Lunch aan boord. Na aankomst per luxe, airconditioned touring
car naar het hotel (c.q. jeugdherberg) voor diner en overnachting.

2de dag:
Dagexcursie door Tel Aviv (o.a. Shalom-Toren; Tel Kasiele) en Jaffa, het bijbelse Joppe 
(met o.a. de oude haven, de „vlooienmarkt” , kunstenaarswijk en het Jaffa Museum). Voor 
de liefhebbers gelegenheid om te zwemmen, ’s Avonds na het diner kunt u genieten op 
één van de vele oergezellige terrasjes in Tel Aviv.

3de dag:
Bezoek aan de beroemde wijnkelders van Rishon Letsiyon; het „Weizmann instituut van 
Vyetenschap”  in Rechovot; Jamnia; Asdod; Askelon; de bekende kibboets Yad Mordechaï; 
Beër-Sheva, de hoofdstad van de Negev, voor diner en overnachting.

4de dag:
Door het hartje van BedoeTenenland naar de Dode Zee, hetHaagste punt ter aarde: ca. 394 
m beneden zeepeil. We rijden langs de Dode Zee-werken en de grot van Sedom naar 
Massada, het bergpaleis van Herodes, waar de joodse opstandelingen na een belegering 
van 3 jaar zichzelf doodden, liever dan in handen te vallen van de Romeinen. Na de lunch 
naar Ein Gedi voor het traditionele drijven in de Dode Zee. Vandaar naar Qumran: hier 
woonden ca. 2.000 jaar geleden de Essenen in gesloten gemeenschappen; zij waren het, 
dié de broemde „Dode Zee-rollen”  schreven. Tenslotte gaan we „op naar Jeruzalem” . De 
groepen, die op een dinsdag vertrekken, kunnen de inwijding van de shabbat meemaken 
bij de „Klaagmuur” .

5de dag:
’s Morgens wonen we een eredienst bij in een synagoge in Jeruzalem. In aansluiting daar
op is er gelegenheid tot gedachtenwisseling met een rabbijn. Na de lunch organiseren we 
(voor de liefhebbers, want deze middag is vrij) een zeer curieuze wandeling over muren en 
poorten, die de oude stad bescherm(d)en. ’s Avonds wordt voor belangstellenden een 
lezing gegeven om u ook wat meer theoretisch te laten kennis nemen van het levende 
Jodendom. (Voor groepen, die niet op een dinsdag vertrekken, wordt het dagprogramma 
overeenkomstig veranderd).

6de dag:
Via de Scopus-berg naar de Olijf-berg. Afdaling te voet naar de Kedron Vallei (voor hen, 
die iets minder goed ter been zijn, is de bus beschikbaar). Bezoek aan de Hof van 
Gethsémane en de Kerk van alle Naties. Door de Kedron Vallei wandelen we onder de 
„Tinne van de Tempel”  door naar de stenen trap uit Christus’ dagen, die omhoog voert 
naar de kerk „St. Petrus in Gallicantu” , gebouwd op de ruïnes van het paleis der 
hogepriesters Annas en Kajafas. Na de lunch betreden we via de Leeuwenpoort de oude 
stad voor bezoeken aan: Bethesda; het klooster van de Zusters van Sion met o.a. het 
Lithostrótos (Jh. 19:13); de „Klaagmuur”  en het Tempelplein, waar we o.a. de Rotskoepel 
en de el-Aqsa moskee bezoeken.

7de dag:
Bezichtiging van de maquette van het Jeruzalem ten tijde van Jezus; Yad Vashem, waar 
de 6 miljoen herdacht worden; de HerzI-berg met de laatste rustplaats van dr. Theodore 
Benjamin Herzi; de synagoge van het Hadassa ZIekenhuisrfi die de 12 beroemde glas-in- 
lood ramen herbergt van Chagall. Na de lunch bezoek aan het Israël Museum (met o.a. de 
Dode Zee-rollen); Menora en de Knesseth; tot slot van deze dag Mea Shearim, één van de 
schilderachtigste gedeelten van Jeruzalem, waar de zeer orthodoxe Joden wonen.

8ste dag:
Bezoek aan Bethelehem met o.a.: het graf van Rachel, de Geboortekerk, herdersvelden en 
grotten. Vandaar naar de Herodes-berg met overblijfselen van Herodes’ paleis; Mamre; 
Hebron met de grot van Machpela. Terug in Jeruzalem brengen we tenslotte een bezoekje 
aan de „Graftuin”  met o.a. een rotsgraf uit het begin van de christelijke jaartelling. De 
namiddag en de avond zijn ter vrije beschikking.

9de dag:
Vandaag verlaten we Jeruzalem en gaan we op weg naar de omgeving van het Meer van 
Galiléa. We bezoeken: Jericho; het paleis van Hisham; Beth-She’an met het best 
bewaarde romeinse amfitheater in Israël; Gan-Hasjelosja voor de lunch, terwijl de liefheb
bers even kunnen zwemmen in het prachtige natuurbad; Beth-Alpha en Cheftsiba met één 
van de fraaiste en opmerkelijkste synagogen in Israël; tenslotte via Nazareth en Kana 
naarTibériasvoof dineren overnachting.

10de dag:
Excursie door Tibérias; boottocht over het Meer; Tabcha met de oude kerk ter herinnering 
aan de vermenigvuldiging van broden en vissen; Kapérnaüm; Mensa DominI; de berg van 
de zaligsprekingen; Rosj-Pienna; Tsfat; Metoelia; via de Golan Hoogvlakte terug naar ons 
logeeradres aan het Meer.

11de dag:
Via Degania, Yavneel en Dabboeriya naar de berg Tabor. Via NaTn en Afoeia naar de op
gravingen van Megiddo. Via Misjmar-Ha'emek en Yokne’an naar Beth-She’ariem, waar we 
aan aantal interessante vondsten uit dé joodse culturele en godsdienstige geschiedenis 
gaan bezichtigen. Lunch in en bezichtiging van Haifa, de mooie terrasstad op de Karmel. 
Akko. Langs het beroemde aquaduct naar de badplaats Nahariyya voor diner en over
nachting. (De groepen, die op een dinsdag vertrekken, gebruiken de avondmaaltijd bij de 
inwijding van de shabbat in Nes Ammim, waarna een lezing volgt over de bedoeling en de 
betekenis van deze christelijke nederzetting).

12de dag:
Bezoek aan Nes Ammim (waar de op dinsdag vertrekkende groepen de kerkdienst 
bijwonen) met een lezing over de bedoeling en de betekenis van deze nederzetting. (Na de 
kerkdienst koffie en lunch met de bewoners van N.A.) Verder bezoeken we Rosj-Haniqra, 
vlak bij de grens met Libanon, en tot slot van deze dag -èn als afstuiting van de l&daagse 
reis- bezoeken we de restanten uit Caesarea’s veelbewogen geschiedenis. Onze eindbe
stemming is de badplaats Netanya om de laatste twee dagen van dit reisgedeelte te ont
spannen aan het prachtige zandstrand en/of op de terrasjes, die Netanya rijk is.

13de en 14de dag:
Deze dagen zijn geheel ter vrije beschikking.

15de dag:
Transfer naar de luchthaven Ben Goerion voor de terugvlucht naar Schiphol.

NOTA BENE:
Het Is mogelijk om één of beide vrije dagen in Netanya te benutten voor een 1- of 2-daagse 
vliegreis naar Etat en het St. Catharine Klooster in het hartje van de SinaT. Een nadere 
omschrijving van deze plaatsen vindt u in het hieronder volgende reisprogramma.”

15de dag:
Terwijl de anderen op weg zijn naar Holland, beginnen wij fris en monter aan nog een 
extra week, die ons dwars door de Negev en de SinaT zal voeren. Voor vandaag staan o.a. 
op het programmat een bezoekje aan de opgravingen van Lachiesj; Sdee Boqeer (met het 
graf van David Ben Goerion); via de woestijn van Sin naar de ruïnes van de oude stad 
Avdat; RImmon-Perets; Paran; Yotvata; Elat voor diner en overnachting.

16de dag:
Bezichtiging van Elat met o.a.: een fabriekje waar de zgn. Elat-steen bewerkt wordt; het 
Koraal-Elland; het fascinerende onderwater observatorium en het „Museum van de Zee” ; 
de zgn. „Maan-Vallei in Hametsoeda, een bergachtige omgeving op de grens van de 
SinaT, met enkele bijzonder interessante canyons, waar in 1956 oude inscripties ontdekt 
zijn. We maken het niet te laat vandaag, zodat u ook nog kunt genieten van een heerlijke 
duik in het glasheldere water van de Golf van Etat, de oostelijke uitloper van de Rode Zee.
17de dag:
Vandaag rijden we zuidwaarts door de rotspartijen van de Sinaï>kust. Via het Nuweiba- 
kruispunt, Dahab en de Sjarira Pas, bereiken we Ras-Nasrani, tegenover het eilandje 
Tiran. Via Na’ama rijden we vervolgens naar Ofira (Sjarm-es-Sjeich). Na een verkenning 
Wan deze ontwikkelingsstad, gelegen op de zuidelijkste punt van de SinaT, is er voor de 
liefhebbers nog wet gelegenheid yoor een koele duik in het heerlijke water van de Rode 
Zee.

15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs Hotels of Jeugdherbergen. Met 1 of 2 
dagen Elat en SinaT. Of een hele extra week „in  de voetsporen van Mozes”  door Negev en 
SinaT. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages” , maar een verantwoorde en interes- 
.santé reis door het Laind van de Bijbel, met 'ruimschoots aandacht voor de uitdagingen en 
de problematiek van het moderne Israël en haar minderheden.
.Deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)ers. Gediplomeerde Israëlische gidsen. Neem 
kennis van onderstaande reisbeschrijving en overtuig u zeif van het feit dat dit reizen zijn 
met ëen éigen karakter, zoals velen voor u reeds hebben ondervonden!

16de dag:
Langs de Golf van Suez rijdend, bereiken we eerst de nederzetting Toer. In Firan, de 
grootste oase van de zuidelijke SinaT, gebruiken we de lunch temiddenwan lemen hutten 
van Bedoeïenen, die hier in de schaduw van de palmbomen verspreid liggen. Langs een 
weg, die zich voortslingert naar de hoogten van de SinaT, bereiken we eindelijk een wijde 
vallei, waar volgens de overlevering de Israëlieten hun tenten opsloegen vóór zij de 1Ó 
geboden ontvingen. Even verderop bereiken we nu het klooster van St. Catharina, gelegen 
In een door snelle bergen omzoomde vallei. In deze zeer opmerkelijke omgeving brengen ’ 
we onder vrij Spartaanse omstandigheden de nacht door.

19de dag:
Voor de zeer sportleven, die niet bang zijn en over een goed uithoudingsvermogen be
schikken, is er de mogelijkheid om ’s ochtends (heel vroeg) de (traditionele) berg SinaT te 
beklimmen. Schoenen met goed geprofileerde zolen zijn een „m ust”  evenals een veldfles 
met koel water. De wat minder grote avonturiers kunnen overwegen om in alle vroegte de 
kerkdienst met de monniken mee te maken. Het altaar in de kerk is, volgens een traditie, 
gebouwd op de plaats van „het brandende braambos” . Na het ontbijt bezichtigen we het 
klooster, de kerk, de wereldberoemde ikonen en de zeer oude handschriften en -niet te 
vergeten- de skelettenzaal (nogal „een dooie boel” ), waarna we dwars door de SinaT 
terugkeren naar Elat.

20ste en 21 sfe dag:
Deze beide dagen zijn geheel, ter vrije beschikking. Diner en overnachting (met ontbijt) in 
het hotel, c.q. in de jeugdherberg in Elat.
In de namiddag vliegen we met Israëls binnenlandse luchtdienst terug naar Tel Aviv.

22ste dag:
Transfer naar de luchthaven Ben Goerion voor de terugvlucht naar Schiphol.

PRIJZEN:
1. De reissom voor de 15-daagseHotelreis bedraagt f2.165,-p.p.
2. De reissom voor de 15-daagse Jeugdherbergreis bedraagt /1.850,- p.p.
3. De reissom voor de 22-daagse Hotelreis bedraagt /3.365,- p.p.
4. De reissom voor de 22-daagse Jeugdherbergreis bedraagt /2.850,- p.p.
5. De toeslag voor het gebruik van zeer beperkt aanwezige éénpersoonskamers bedraagt: 

/225,-voor de 15-daagse Hotelreis
/400,-voor de 22-daagse Hotelreis

6. De toeslag voor de vliegretour naar Elat en het St. Catharina Klooster in de SinaT, 
inclusief taxi en gehele verzorging, bedraagt:
/395,-voor de ééndaagse tour 
f525,-voor de tweedaagse tour

IN DEZE REISSOMMEN ZIJN INBEGREPEN:
- de vliegreis van Amsterdam naar Tel Aviv v.v.
- alle luchthavenbelastingen
- het vervoer van het vliegveld „Ben Goerion”  naar het hotel Oeugdherberg) na aankomst, 

alsmede het vervoer van het hotel (jeugdherberg) naar het vliegveld op de dag van 
vertrek

- assistentie door onze vertegenwoordiger op het vliegveld „Ben Goerion”  met douane 
en bagage

- onderbrenging in 3 sterren hotels opbasis van 2-persoons kamers met eigen bad of 
douche en toilet, alsede ontbijt en diner gedurende de hélé reis

-c.q. onderbrenging in jeugdherbergen op basis van 4-persoons kamers (soms 8-per- 
soons), alsmede ontbijt en diner gedurende de hele reis
(N.B.: Jeugdherbergreizigers dienen zelf zeep en badhanddoeken mee te nemen; alle 
andere' faciliteiten worden verstrekt!)

- de diensten van een Nederlandse reisbegeleid(st)er, ook tijdens de heen- en terugreis
- de diensten van een Israëlische staatsgèdiplomeerde gids(e)
- de kosten van een air-conditioned touringcar met chauffeur
- alle lunches tijdens de excursiedagen
- boottocht over het Meer van Galiléa; kabelbaan te Massada; vervoer per taxi 

naar de top van de Tabor
- alle kruiersgelden, entreegelden en fooien
- geen leeftijdsberperking in de jeugdherbergen

NOTA BENE
De prijs per persoon is gebaseerd op een minimum aantal deelnemers van 25. Verder is de 
prijs bepaald op basis van de tarieven, zoals zij golden in januari 1978, zodat een 
voorbehoud moet worden gemaakt met betrekking tot eventuele komende verhogingen.

NIET INBEGREPEN IN DE REISSOMMEN:
- de lunches tijdens de dagen, die geheel vrij zijn
- uitgaven van persoonlijke aard
- de premies voor een reis- en annuleringsverzekering

VERZEKERINGEN:
Het afsluiten van een reis- en annuleringsverzekering geschiedt automatisch. Op de nota, 
die u ontvangt, worden de premies in rekening gebracht, zoals zij gelden bij de Nationale 
Nederlanden, waar wij onze verzekeringen onderbrengen. De polisvoorwaarden voor deze 
verplichte reis- en annuleringsverzekering worden u gelijktijdig met uw reisbevestiging 
toegestuurd. THACIR kan niet aansprakelijk worden gesteld voor schade-claims, die 
buiten de polisvoorwaarden vallen.

VERTREKDATA IN 1978 EN 1979:
1978:21 maart;11 juli;7november;23december(21 maart isvoltekendi)
1979:23 januari; 13 februari; 6 maart; 27 maart; 17 april; 8 mei; 29 mei;

19 juni; 10 juli; 31 juli; 21 augustus; 11 september; 2 oktober; 30 oktober;
20 november; 22 december.

N.B.: Jeugdherbergreizen alleen: 11/7 en 7/11 1978; 10/7 en 30/101979.

INSCHRIJFFORMULIER
Ondergetekende wenst m et--------- personen deel te nemen aan een THACIR-REIS
NAAR ISRAËL.
(Doorhalen wat u NIET wilt!): 15/22 dagen; hotel/jeugdherberg; éénpersoonskamer; 
één-/tweedaagse vliegretour SinaT en Elat; vertrekdata:.

_(geef zo mogeüjk een aantal data!) Andere mogelijke wensen:

NAAM:________________'
MANAfROUW VOORLETTERS:.
GEB. DAT.:__________/______
ADRES: __________________
VyOON PLAATS:. 
TEL: 0_
(Indien u met meerderen reist, kunt u hun gegevens apart vermelden en het daarna 
toezenden aan: STICHTING „THACIR” , POSTBUS 317, HOOGEVEEN (NA 1 

MAART IS ONS ADRES: EUROPALAAN 14, HARDERWIJK)

DATUM:_

HANDTEKENING:

Voor nadere inlichtingen kunt u één van onderstaande bestuursleden bellen:
Ds. J. Dijk (020-738452 óf 03417-6569); Ds. J. W. Hulsman (079-212120); Ds. J. de Jong (075- 
179910); J. Melse, R. A. (010-188232); Ds. L. de Ru (05432-1362) Ds. J. van Veen (05280- 
62299, nè 1 maart: 03410-....)

AL IN ISRAËL GEWEEST? WAT DENKT U DAN VAN EEN 15-DAAGSE TOCHT „IN DE 
VOETSPOREN VAN PAULUS” ? DEZE GEHEEL VERZORGDE REIS KOST /2.395,- p.p.

Schrijf even een bvriefje en u ontvangt onze brochure met een komplete reisbeschrijving 
voor 9 dagen Griekenland en 6 dagen Rome!
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Voorzittersbrief aan alle Unieleden

iVlet gerust hart uitslag verkiezingen tegemoet zien
Beste Unieleden,
Sinds mijn vorige brief aan u is er weer heel 
watgebeurd. Wehebbenallemaal ongetwij
feld met spanning de regeringsverldaring 
van de ploeg-Van Agt gevolgd en natuurlijk 
ook de debatten daaromheen. Rond de for
matie CDA-WD waren er mensen, ook in 
onze CDA-gelederen, die zich wat zorgen 
maakten over de koers, die het nieuwe ka
binet zou gaan volgen. Men vond het 
akkoord tussen de beide coalitiepartners 
wat kil. Ik heb toen al gezegd, dat een echt 
oordeel pas mogelijk zou zijn als dat 
akkoord kleur en toonzetting kreeg bij de 
regeringsverklaring. Wat kunnen wij ge
lukkig zijn, dat uit die verklaring en uit het 
optreden van CDA-bewindslieden en 
CDA-parleraentsleden de bedoelingen van 
het CDA-programma „Niet bij brood al
leen” volledig uit de verf kwamen. We kun
nen, dacht ik, allemaal als Unieleden in vol
ledige steun om dit kabinet gaan staan.
Bij de kennsimakingstoemee, die de heer 
Gerritse, onze secretaris, de heer Smits, 
onze penningmeester, en ik door het land 
maken en waarbij wij gelegenheid krijgen 
tot fijne gesprekken met de actieve Uniele
den, valt het ons op, hoezeer u allemaal 
meeleeft met de landelijke politiek. Het valt 
ons daarbij op, dat u vertrouwen heeft op 
het sluiten van de rijen binnen het CDA. 
Natuurlijk is er zorg geweest over de vraag, 
of, politiek gezien, het CDA ook in deze 
coalitie een eenheid zou blijken te zijn. Die 
zorg bhjkt, gezien de „hete hangijzers” die 
mét name de Tweede Kamerfractie al heeft 
moeten behandelen, duidelijk af te nemen. 
Men voelt, dat fractieleider Aantjes en zijn 
CDA-fractie er inderdaad duidelijk op uit 
zijn, dit kabinet voor een volledige rit alle 
kansen te geven.
Uit de gesprekken met u komt ook heel 
duidelijk naar voren, dat men geschokt is 
over de wijze, waarop de oppositie zich 
opstelde bij de regeringsverklaring. Heel 
begrijpelijk is het, dat u niet begrepen heeft, 
waarom de heer Den Uyl meende in onze 
parlementaire democratie te moeten 
spreken over ,,het inbreken via een achter
deur”. U en ik denken bij zo’n opmerking 
nog wel eens terug aan de totstandkoming 
van het kabinet-Den Uyl indertijd.

BEREIDHEID
Bij onze gesprekken wordt het ons ook 
duideUjk, hoe moeilijk u het provinciaal en 
plaatselijk toch soms nog heeft met uw part
ners uit de ARP en KVP en met de directe

leden van het CDA de juiste verhoudingen 
te vinden. Ik zou u met nadruk willen 
vragen, ook van onze kant in woord en daad 
aan te geven, hoezeer wij bereid zijn in de 
praktijk aan de ene CDA-partij inhoud te 
geven.
Natuurlijk merken we nog tegenstellingen, 
juist als het gaat om het klaarmaken van 
lijsten voor Provinciale Staten en Gemeen
teraden.
Ook hier geldt, dat wij met ARP en ÏCVP 
samen verantwoordelijk zijn.
Over de zogenaamde zaak van de koop
sompolissen, waar ik persoonlijk bij be
trokken werd, een paar opmerkingen. De 
wet inkomstenbelasting 1964 stelde alle 
uitkeringen op levensverzekeringen belas
tingvrij. Er werd slechts een uitzondering 
gemaakt en dat was nou net voor die koop
sompolissen. De uitkeringen daarop 
werden belast volgens een zeer gematigd 
tarief. Sinds 1964 zijn de verzekeringmaat- 
schappijen hogere uitkeringen gaan geven: 
het belastingtarief bleef ongewijzigd. 
Duizenden verkochten en adviseerden ze. 
In november 1975 deelde de toenmalige 
staatssecretaris Van Rooijen mee, dat vanaf 
dat moment de wet gewijzigd zou worden. 
In november 1977 benoemde de Unieraad 
mij tot voorzitter van de C.H.U. Waar het 
nu om gaat is de vraag, of parlementsleden 
en bewindslieden in hun functie voorwe
tenschap hadden over een komende wets
wijziging en of zij van die wetenschap ge
bruik maakten door als een haas nog snel 
een koopsompolis te sluiten, dat moet de, 
commissie Klompé gaan onderzoeken. Die 
commissie moet in alle rust kunnen 
werken. Dat vraagt dus om stilzwijgen tot 
de commissie rapporteert. De vo
renstaande informatie wilde ik u, léden van 
de Unie, toch nog wel geven.

SECRETARIAAT
Een heel ander onderwerp: in een vorige 
brief aan u héb ik al verteld, dat onze huidige 
secretaris, drs. G. Gerritse, lid is geworden 
van de Tweede Kamer. De CHU-statuten 
scheiden heel duidelijk partij-organisatie en 
wetgeving. Die regel vinden wij allemaal 
prima, maar het betekent helaas wel, dat 
Gerritse weer uit het bestuur zal moeten 
stappen. In de Unieraadvergadering van za
terdag 15 april zal er een meuwe secretaris 
gekozen moeten worden. In de bestuurs
vergadering van maandag 27 februari a.s. 
zal het bestuur een beslissing nemen over 
een voordracht aan de Unieraadsleden. Een

Neem abonnem ent opi CHU-weekblad!
Dit nummer van „de Nederlander” is het leden-contactblad van de CHU. Alle leden 
van de Unie krijgen het leden-contactblad tienmaal per jaar gratis toegezonden, 
omdat de prijs ervan begrepen is in de contributie.
„De Nederlander” verschijnt evenwel ook als CHU-weekblad. Het weekblad komt, 
Isehoudens in de zomermaanden juU en augustus, elke week uit. Wie het weekblad wil 
lezen dient zich erop te abonneren.
Het CHU-weekblad bevat wekelijks actuele informatie over het partij-politieke en 
parlementaire gebeuren en volgt op de voet het doen en laten van de CD A-fractie m 
de Tweede Kamer. De abonnementsprijs van het CHU-weekblad ,,de Nederlander
is ƒ 27,50 per jaar. . i ui j  j
Het is mogelijk alvorens te besluiten een abonnement te nemen op het weekblad „de 
Nederlander” enkele proefnummers aan te vragen.
Abonneren en proefnummers aanvragen kan via onderstaande bon.

Naam......................................................................................... ...................................'

Adres....................................................................t e .................................................
*) wenst een abonnement op het CHU-weekblad „de Nederlander
*) wil graag toezending van enkele proefnummers van het CHU-weekblad „de
Nederlander”

*) doorhalen wat niet gewenst wordt.

Bon inzenden naar: Administratie Uniepers, Van Deventerlaan 49, Voorburg.

en ander betekent, dat u rustig de 
kandidaatstelling zult kunnen bekijken. 
Ook zal aan u een voordracht gedaan 
worden voor een tweede vice-voorzitter. 
Mevrouw Haars was eerste vice-voorzitter 
en is, zoals bekend, staatssecretaris gewor
den. Wij rekenen erop, dat wij op de plaats 
van tweede vice-voorzitter een vrouw 
zullen krijgen. Ook daarover hoort u van
zelfsprekend meer na de bestuurs
vergadering van 27 februari.

MARSROUTE
Binnen het bestuur van het CDA zijn heel 
belangrijke besluiten genomen, waardoor 
de marsroute naar de eenwording van het 
CDA veel duidelijker is geworden. Er zijn 
commissies benoemd, die allemaal aan de 
drie partijen in het CDA voorstellen moeten 
gaan doen. Het gaat hier natuurlijk om be
langrijke zaken, die beslist moeten worden, 
voordat wij met elkaar kunnen zeggen, dat 
wij ook volledig op zullen willen gaan in het 
ene CDA. Vanzelfsprekend hebben we in 
alle commissies onze CHU-afvaardiging 
benoemd. Er zijn inmiddels elf commissies 
ingesteld. Het gaat hier om onderwerpen als 
huisvesting met betrekking tot de diverse 
partijbureaus. Vanzelfcprekend zal daarbij 
gedacht moeten worden aan één CDA-par- 
tijbureau. De commissie zal moeten gaan 
bekijken, hoe dat gerealiseerd zou kunnen 
worden.
De commissie vouibereiding één partijblad 
zal gaan bekijken, hoe de partijbladen van 
de drie partijen duidelijk in éénblad kunnen 
worden samengetrokken. Een belangrijke 
commissie lijkt mij de commissie relatie 
CDA-Maatschappelijke organisatie. Deze 
commissie gaat bekijken, met welke instel
lingen in onze samenleving (denk aan 
werknemers- en werkgeversorganisaties 
etc) het CDA regelmatig structurele relaties 
zal moeten onderhouden. Er komt een 
aparte commissie, die zal moeten praten 
over de rechtspositie van het personeel van 
de drie partijen. Hier zal een heel duidelijke 
en eerlijke procedure moeten worden ge
volgd.

De belangrijkste commissie is naar mijn me
ning de commissie „relatie tussen grondslag 
en politiek handelen”. Deze grondslag- 
commissie komt onder voorzitterschap van 
mijn voorganger, de heer Van Verschuer. 
Van de CHU zitten in deze commissie 
verder dr Aalbers en de heren Beemink en 
Eversdijk. Een naar mijn overtuiging even
wichtige en sterke vertegenwoordiging van 
de Unie in deze commissie, die zal gaan 
adviseren over de echte basis van het CDA. 
De zogenaamde brede-statutencommissie 
onder voorzitterschap van onze mr. Janssen 
van Raay heeft ook een hele kluif gekregen. 
Deze commissie zaTnamelijk moeten ad
viseren, hoe de statuten van het nieuwe

CDA er uit zouden moeten zien. Daarbij is 
vanzelfsprekend de belangrijkste vraag, op 
welke wijze men nog rekening zal moeten 
houden met politieke stromingen en/of reli
gieuze stromingen binnen het CDA.
Er is nog een belangrijke commissie, die 
onder voorzitterschap staat van een lid van 
onze Unie. Het gaat hierom de zogenaamde 
incomptabiliteitencommissie, een moeilijk 
woord voor een commissie, die zal moeten 
nagaan, welke functies in de politiek en van 
politici verenigbaar zijn, terwijl ook 
gekeken zal worden naar de cumulatie van 
functies. Deze commissie komt onder voor
zitterschap te staan van de vroegere pen
ningmeester van de Unie, de heer A.J. Ka- 
lahd. Vanzelfsprekend is het zinvol, dat u in 
uw eigen kringen al gaat praten over de 
onderwerpen, waarover die commissies 
zich gaan buigen. Wij willen immers binnen 
de Unie bereiken dat er met elkaar gedacht 
wordt langs die marsroute naar het ene 
CDA. Dat kan alleen maar, als wij met 
elkaar intensief meedenken. De bedoeling 
is, dat de door de Unie in de commissies 
benoemde leden regelmatig via de 
voorzitter van de Unie over de stand van 
zaken rapporteren.

70-JARIG BESTAAN
Inmiddels is de datum van onze algemene 
ledenvergadering vastgesteld. Wij hopen 
elkaar te ontmoeten op zaterdag 20 mei a.s. 
in Musis Sacrum te Arnhem. Wilt u deze 
datum alvast noteren in uw agenda? Van
zelfsprekend gaan wij in deze vergadering 
extra aandacht geven aan ons 70-jarig be
staan. Uw commissie van voorbereiding uit 
het bestuur gaat zorgen voor een klinkende 
organisatie. Aanhakend op het 70-jarig be
staan gaan wij, zoals ik u ook al eerder heb 
meegedeeld, een ledenwerfactie houden. 
Wij willen het CDA via de CHU ter gelegen
heid van ons 70-jarig bestaan zoveel 
mogelijk nieuwe leden aanbieden. Wij be
reiken daarmee natuurlijk'ook, dat steeds 
meer mensen het beleid van onze Unie ook 
binnen het CDA zullen blijven uitdragen. 
Uw bestuur is ervan overtuigd, dat dat van 
wezenhjk belang is.
Wij naderen met rasse schreden de verkie
zingen voor de Provinciale Staten. Ondanks 
aanvallen op het CDA, of rnisschien wel juist 
door die aanvallen, kunnen wij met een 
gerust hart de uitspraak van het Ne
derlandse volk op 29 maart tegemoet zien. 
Ik weet, dat velen van u het erg druk hebben 
bij de ■ organisatie van allerlei 
spreekbeurten, happenings enz. met be
trekking tot de verkiezingen. Ik wens u 
daarbij veel sterkte.
Inmiddels verblijf ik, metvriendelijkegroet,

dr. L.M. van Leeuwen
voorzitter CHU

Algem ene vergadering CHU mei 1978
Aan de christelijk-historische kiesverenigingen, statenkringverenigingen en 
kamerkringverenigingen wordt meegedeeld, dat de algemene vergadering 1978 van 
de Unie zal worden gehouden op zaterdag 20 mei te Arnhem.
Namen van kandidaten voor het lidmaatschap van de Unieraad kunnen uiterlijk acht 
weken van te voren worden ingezonden aan het secretariaat van de Unie. De 

, volgende leden zijn aftredend en herkiesbaar: mr. C. A. Bos (gekozen in 1974); 
mevrouw J. Punt-van Osnabrugge (gekozen in 1977 - vacature ds. G. Bos); mevrouw 
M. J. Vosjan (gekozen in 1977 - vacature mevrouw H. van Riet-Augsburger). 
Aftredend en niet herkiesbaar zijn: drs. C. Dekker (herkozen in 1974); mevrouw H. 
Evenhuis-van Essen (herkozen in 1974); jhr. mr. F. O. J. Sickinghe (herkozen in 
1974).
Voorts dienen vervangen te worden: mevrouw mr. E. A. Haars en mr. G. van Muiden.
Voorstellen ter behandeling in de algemene vergadering moeten, voorzien van een 
korte toelichting, vóór 20 maart zijn ingediend bij de secretaris van de Unie, p/a 
Wassenaarseweg 7, ’s Gravenhage.

Drs. G. Gerritse, 
secretaris CHU.
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Eerste UCDF-Congres 
te Straatsburg
door: Annelies van den Beld-Pott

Te Straatsburg hield de Unie Christen De
mocratische Vrouwen vorige maand haar 
eerste congres. Met de Europese verkiezin
gen in het vooruitzicht groeit de belangstel
ling voor de Europese partijvorming. Om 
de vrouwen daarbij aktief te betrekken is 
een vrouwenorganisatie vanuit de Unie 
Europese Christen Democraten (UECD) 
opgericht. Deze vorming kwam niet spon
taan van de een op de andere dag tot stand. 
Reeds in 1974 kwam een aantal vrouwen 
uit de betrokken landen in Bonn bijeen om 
met elkaar te overleggen over de wen
selijkheid van een aparte groep vrouwen in 
de UECD.

Een enkel land waaronder Nederland zag 
de noodzaak hiervan niet in. De oprichting 
ging echter wel door in 1975 in Berlijn. 
Hoewel aanvankelijk de Nederlandse 
sektie van de UECD aarzelend afwijzend 
hiertegenover stond, is uiteindelijk vlak 
voor dit eerste congres besloten, dat de Ne
derlandse vrouwen zich konden aansluiten. 
Dih is een voor de hand liggende beslissing 
omdat Nederland het enige land bleek, dat 
zich tot dusver afzijdig hield. Dit had tot 
gevolg dat op het allerlaatste moment van 
elk der drie partijen in het CDA een verte
genwoordigster namens hen werd afge
vaardigd. Dit waren: Nel Zuidema, Haty 
Tegelaar, en Annelies van den Beid.

HET CONGRES
De Italiaanse voorzitter Franca Falcucci 
opende de bijeenkomst met een gloedvolle 
in rap Italiaans uitgesproken, rede. Ze 
bracht de tolken tot wanhoop en de overige 
toehoorders tot glimlachen. Zij wekte de 
verzamelde vrouwen op tot samenwer
king, wederzijds begrip en solidariteit om 
te komen tot een gezamenlijk werkprog
ramma en een eensgezinde aktievoering. 
Dat dit wel mag worden aanbevolen blijkt 
uit de rapporten van de diverse landen over 
verschillende onderwerpen, waarin uit
gangspunten en aanbeveling soms diame
traal tegenover elkaar staan.

RAPPORTAGE
Oostenrijk behandelde de verschillende fa
cetten, die van belang zijn voor het voeren 
yan een goede gezinspolitiek. Het koestert 
de illusie tot een gezamenlijk Europees 
standpunt te kunnen komen.
België vraagt zich af hoe ver kunnen we 
gaan met onze economische groei. Onze 
samenleving wil graag in welzijn verkeren, 
maar moet daarbij wel zorgvuldiger 
omgaan met milieu eh grondstoffen. 
Frankrijk maakt zich sterk voor de wet
telijke gelijkstelling van alle Europese 
vrouwen. Na een vergelijking van situaties 
in de verschillende landen doet het een aan

tal aanbevelingen. Om te komen - zoals 
Haty Tegelaar heel treffend zei - „Van 
overwicht naar evenwicht”.
Duitsland staat pal voor de totstandkoming 
van een verenigd Europa. Het hield daar
voor een warm pleidooi. De Rechtstreekse 
verkiezingen voor een Europees parlement 
moeten een nieuw tijdperk inluiden, 
waarin een aantal christen-democratische 
issues tot hun recht komen en worden ge
waarborgd.

Italië ziet de klassieke moederrol in de ge
zinnen nog helemaal zitten, maar pleit 
daarbij wel voor meer vrouwen in vetant- 
woordelijke posities.
Maltha koestert de idee, dat iedere vrouw 
volledig kan deelnemen aan het maat
schappelijk leven als zij maar kansen voor 
scholing en vorming krijgt.
Portugal verdiept zich in de problemen van 
de gastarbeiders. Een Portugese gastarbei
der wil zich niet blijvend vestigen in zijn 
gastland. Portugal wil graag waarborgen, 
dat gastarbeiders niet vervreemden van 
hun eigen cultuur. Het beveelt een 
gastarbeiders-vriendelijke politiek aan bij 
elk land dat van de diensten van gastarbei
ders gebruik maakt*) Voor de vrouwenor
ganisaties is hier een taak weggelegd.

Spanje rapporteert over het onderwerp 
„Vrouw en Arbeid” waarbij hij simpelweg 
constateert, dat het ,,vrouw zijn” alleen 
leidt tot discriminatie. Het moederschap 
vindt men een handicap voor de persoon
lijke ontwikkeling. Het is nog steeds zo dat 
bij opvoeding en onderwijs alle kansen aan 
jongens worden gegeven. Voor meisjes zijn 
nauwelijks mogelijkheden om goed on
derwijs te ontvangen. Uitbuiting via het 
systeem „huisarbeid” bloeit nog steeds. 
Tweederde van de Spaanse gehuwde 
vrouwen lijdt daaronder. In dit licht gezien 
is het misschien niet zulk een opmerkelijk 
geluid in deze kring als Spanje stelt: de 
arbeidspositie van de vrouw hangt af van 
de maatschappehjke produktieverhoudin- 
gen, die door het kapitalisme worden opge
legd. Het acht het daarbij noodzakelijk, dat 
Spaanse CD-vrouwen meewerken aan 
maatschappijvernieuwing.

Zwitserland heeft de positie van de vrouw 
in de sociale verzekeringen in de diverse 
landen bestudeerd en op een rijtje gezet. 
Het konstateert achterstand van vrouwen 
op 5 gebieden t.w. bij zwangerschapszorg, 
gezinstoelagen, ondersteuning van het 
voor de opvoeding verantwoordelijke ge
zinslid, de gezondheidszorg en ouder
domspensioenen.

RESOLUTIE
In een plenaire zitting werd de ontwerpre
solutie bekommentarieerd, waarbij het

Oprichting vrouwengroep 
in Europese Volkspartij

Tussen de bedrijven door werd te 
Straatsburg tijdens het UCDF- 
congres nog ruimte gevonden om 
een Vrouwengroep in de EVP 
(Europese Volkspartij) op te richten. 
Met het oog op de verkiezingen van 
het Europees Parlement moet par
tijvorming op Europees niveau tot 
stand komen. Reeds eerder was hier
toe de Europese Volkspartij opge
richt, waarin de Christen De
mocraten uit België, Duitsland, 
Frankrijk, Italië, Luxemburgj Ne
derland en Ierland samenwerken. In 
het Politieke Bureau van de EVT zit
ten weinig vrouwen. Een daarvan is 
de Nederlandse Berthe Groensmit- 
van der Kallen.

De vrouwen uit genoemde landen 
menen dat ze toch te weinig aan bod 
komen. Ze hebben daarom besloten 
tot een vrouwenorganisatie in de 
EVP. Omdat de bijeenkomst te 
Straatsburg een oprichtingsvergade
ring was, kon de Nederlandse dele
gatie zich ter plaatse met grote in

stemming van de reeds samen
werkende landen aansluiten.
Veel noodzakehjk voorwerk was 
gedaan. De statuten werden aan een 
laatste onderzoek onderworpen en 
met enkele voorgestelde wijzigingen 
aangenomen. Daarna kon het eerste 
presidium worden gekozen. De Ita
liaanse voorzitter van de UCDF, 
Franca Falcucci, werd ook hier tot 
voorzitter voorgesteld en gekozen. 
Naast de Belgische, Duitse en Franse 
vice-voorzitters werd een Neder
landse vice-voorzitter met name ge
noemd voorgesteld. Na onderling 
beraad heeft zij daarin toegestemd. 
Zo werd AnneUes van den Beid bij 
acclamatie gekozen. Het presidium 
zal voor het eerst bijeenkomen voor 
het eerste congres te Brussel begin 
maart 1978. Het ligt in de bedoeling 
daar de eerste beleidslijnen uit te 
stippelen. Vanzelfsprekend wensen 
wij deze allernieuwste politieke 
vrouwenorganisatie een voor
spoedig en suksesvol Europees be
staan toe.

soms heftig toeging. Nadat gestemd was 
over een aantal amendementen werd deze 
resolutie aangenomen. In dit document 
wordt gekonstateerd, dat eeri verenigd 
Europa kan bijdragen tot de wereldvrede, 
dat vele Europeanen dit wensen, dat de 
rechtstreekse verkiezingen een stap in de 
goede richting zijn. De UCDF doet daarom 
een appèl tot alle vrouwen om zich 
hiervoor in te zetten. In deze resolutie 
wordt een aantal punten uit het Europees 
manifest onderschreven en zij doet tot slot 
nogmaals een dringende oproep aan alle 
CD-vrouwen, gezamenlijk en solidair mee 
te werken.

BESTUURSVERKIEZINGEN
Aan het eind van de tweede dag werden 
bestuursverkiezingen gehouden. De voor
zitter Franca Falcucci werd herkozen, 
evenals de 4 vice-voorzitters. Tengevolge 
van een vergissing van de Zwitserse delega
tie kon de Zwitserse secretaris-generaal 
niet worden herkozen. Hiervoor in de 
plaats kwam de Portugese Luisa Raposo. 
Deze dag werd besloten met een ontvangst 
op het stadhuis.

PERSCONFERENTIE
Op de laatste ochtend gaf de voorzitter 
Franca Falcucci een persconferentie. Op
merkelijk veel Itahaanse journalisten 
waren aanwezig, die vele vragen stelden. 
Uit de lage landen was hiervoor geen be
langstelling.

SLOTZITTING
De slotzitting werd een waardige afsluiting 
met als hoogtepunt de rede van Leo Tin- 
demans. Hij was verheugd over de gele
genheid dit eerste congres van de vooraan
staande Europese vrouwen te mogen toe
spreken. Hij ging ervan uit dat de vrouwen 
zelf moeten uitmaken wat zij voor Europa 
van belang vinden. Hoe zij de toekomst van 
Europa wensen. Hij waarschuwde de 
luisterende vrouwen niet dezelfde fouten 
te maken als de mannen, door steeds aan 
anderen op te leggen wat ze zelf willen. 
Tindemans zei dat hij nog steeds een warm 
voorstander voor een Verenigd Europa is, 
maar dat hij wel de nodige teleurstellingen 
heeft moeten inkasseren. Hij verheelde niet 
dat de problemen meer toe dan afnemen. 
Het verlangen om één Verenigd Europa tot 
stand te brengen tekent zich niet zo 
duidelijk meer af als in de jaren zestig. Er is 
al veel tot stand gekomen. Maar - en dat is 
gevaarlijk - er is nu een tendens om 
tevreden te zijn met wat is bereikt. Regeren 
is een zware opgave. Regeren betekent de 
toekomst voorbereiden. Aan de toekomst 
voor onze landen tezamen moeten we 
werken. Dat is van belang voor de hele 
wereld. De wereld heeft een sterk en ver
enigd Europa nodig. Zo kunnen we een 
duurzame vrede verwezenlijken. En dat 
kan alleen maar wanneer de sterken hun 
verantwoordelijkheid voor de zwakken 
beseffen en daarnaar handelen.

*) Zoals bekend wil Italië daarentegen de 
Italiaanse gastarbeiders, die elders hebben 
gewerkt, niet terug hebben.

Belgrado en de mensenrechten
door: Hans Guathérie van Weezel, lid Tweede Kamer voor CDA

West-Europa en Amerika beschuldigen 
steeds de communisten, maar leven zelf 
ook niet alle mensenrechten uit de verkla
ring van Helsinki na. Rassendiscriminatie in 
de Verenigde Staten, het onthouden van 
overheidsbanen aan linkse Duitsers en de 
dagelijkse propaganda van radio Vrij 
Europa tegen het communisme staan op 
gespannen voet met de verklaring van Hel- 
sinti. Aldus de reaktie in Belgrado van de 
leider van de Sowjet delegatie naar de Con
ferentie over veiligheid en samenwerking 
(CEVB), Worontsjow, op mijn pleidooi 
voor de positie van de Russische joden in 
het algemeen en in het bijzonder die van. 
Anatoly Sjtsjaransky, die al hijna een jaar 
zonder enigerlei vorm van proces 
gevangen zit en geen enkele vorm van be
zoek ontvangen mag.

DERDE MAND
De verklaring van Helsinki, die op 1 augus
tus 1975 getekend werd door Oost, West en 
niet gebonden (neutrale) landen wordt in 
vieren gesplitst, waarbij men dan beeldend 
over manden spreekt. In de eerste mand zit
o.m. de toezegging dat men elkanders 
grenzen volledig erkent. De tweede mand 
bevat een regeling voor uitwisseling van

gegevens over economie, milieu en weten
schappen. In de vierde lag kortweg de af
spraak om na twee jaar na tekening weer 
bijeen te komen om te kijken wat er van 
een en ander in de praktijk terecht 
gekomen was. Het meest besproken is mo
menteel de derde mand. Deze garandeert - 
althans op papier - de vrije uitwisseling van 
personen, kranten, (vertaalde) boeken en 
culturele evenementen; of wel mensen, 
meningen en informatie. Deze derde mand 
wordt met name door de dissidenten en 
minderheidsgroeperingen gebruikt om hun 
grieven in te stoppen.

TAXATIEFOUT
Aanvankelijk meenden vele westerse des
kundigen dat het vrije Europa zich in Hel
sinki door de Sowjetunie bij de neus had 
laten nemen. In het document wordt 
immers de na de oorlog afgedwongen gren
zen van een reeks Oost-Europese landen in 
feite zwart op wit erkend, een concessie 
waar maar weinig tegenover zou staan. Zo 
was in 1975 de mening van vele kritici. In 
Belgrado, twee jaar later hoort men nauwe
lijks meer van dergelijke opmerkingen. De 
communistische landen zijn immers hun be
lofte om de verklaring uitvoerig te publice

ren - zij telt 100 getikte kantjes - nageko
men. Zij onderschatten destijds evenwel de 
mogelijkheid dat men er binnenlands een 
alibi aan zou kunnen ontlenen om „moei
lijk” te gaan doen. Dat is niet zo verwon
derlijk als men bedenkt, dat de 
communisten maar weinig ervaring hebben 
met het toelaten van westerse burgerlijke 
vrijheden. Partijleider Brezjnew heeft zelfs 
lange tijd volgehouden, dat de derde mand 
voor hem geen problemen leek op te leve
ren. Dit bewijst thans dat men indertijd in 
het Kremlin de zaak fout heeft getaxeerd.

UITGESLOTEN
Bekijkt men thans deze „toetsings”- 
conferentie dan lijkt het vrijwel uit
gesloten, dat het overleg zal worden afge
sloten vóór 15 februari, zoals voor de Kerst 
werd overeengekomen met het 
voorbehoud dat een akkoord moest zijn 
bereikt over een slotdokument. Het pro
bleem is namelijk, dat alle besluiten bij con
sensus genomen worden. Dat betekent, dat 
elk van de 35 deelnemende staten (alle 
Europese staten, inclusief Liechtenstein en 
minus Albanië, de Verenigde Staten 
alsmede Canada) een tekst kan te
genhouden die hen niet aanstaat.

De Sowjetunie heeft enkele weken geleden 
een ontwerp voor een Slotverklaring inge
diend dat naar opvatting van de talrijke 
westerse en neutrale landen door zijn be
knopte en nietszeggende karakter als bij
zonder teleurstellend ervaren wordt. Sinds 
kort circuleert een plan voor een ontwerp 
Slotverklaring van een aantal neutrale lan
den, dat naar Nederlandse opvatting even
tueel een bruikbaar uitgangspunt voor het 
opnieuw op gang brengen van de discussie 
zou kunnen vormen.

WEERGAVE
De westerse landen blijven ondertussen 
echter aandringen op een realistische 
weergave van de voorlopige besprekingen 
over de uitvoering van de aanbevelingen 
van de Slotakte van Helsinki en over de 
voorstellen die gedaan zijn de uitvoering te 
verbeteren. De opinie is evenwel dat een 
korte en feitelijke Slotverklaring evenwel 
nog altijd de voorkeur verdient boven een 
dokument dat de indruk moet wekken dat 
alles koek en ei is. De afgelopen maanden 
zijn ongeveer 100 voorstellen gedaan om 
de toepassing van de Slotakte en de betrek
kingen tussen de deelnemende staten te 
verbeteren. Het merendeel van deze voor
stellen zijn evenwel van de tafel geveegd. 
Hieronder o.m. het westerse voorstel het 
recht van individuen of groepen te 
erkennen om zich op de aanbevehngen van

vervolg op pagina 3
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Het CDA doet een beroep op u
door: Piet Steenkamp, voorzitter CDA

„Provinciale Staten zijn niet zo belang
rijk”, hoort men nog wel eens. Een 
opmerking die de aandacht waard is, zo 
kort voor de verkiezingen van die Staten op 
29 maart a.s. want het is een grote 
vergissing. In de eerste plaats omdat in een 
democratie verkiezingen altijd een belang
rijke gebeurtenis zijn.
Alleen al daarom roep ik alle stemgerech
tigden op met overtuiging gebruik te 
maken van hun democratisch recht een 
stem uit te brengen. Maar bovendien gaat 
het hier om de Provinciale Staten.

ONDERSCHAT
Ik weet dat de betekenis ervan vaak wordt 
onderschat. Mag ik er hier dan nog eens op 
wijzen, dat de Staten, en zeker ook hun 
dagelijks bestuur, het College van Gede
puteerde Staten, een zeer belangrijke posi
tie innemen in ons bestuur van stad en 
land. Zij beslissen over veel zaken, en 
steeds meer taken worden aan het provin
ciaal bestuur toebedeeld. Vergeet ook niet 
de belangrijke provinciale vinger in de 
gemeentelijke pap: een gemeenteraad (en 
die kiezen we eind mei a.s.) kan bijna geen 
stap verzetten zonder de goedkeuring van 
de provinciale overheid. Meer dan genoeg 
reden om aan de a.s. Statenverkiezingen 
groot gewicht toe te kennen.

VERKIEZINGSPROGRAM
Er valt ook het een en ander te kiezen. Ik 
denk dan allereerst aan de verkiezings- 
programs. De politieke partijen, die aan de 
verkiezingen deelnemen, hebben voor 
iedere provincie een eigen verkiezingspro- 
gram opgesteld en ongetwijfeld zullen zij
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proberen de hoofdlijnen van het beleid, 
zoals zij zich dat voorstellen, aan de man 
of vrouw te brengen.
Er is keuze te over.

VERTROUWENSMENSEN
En dan zijn er de mensen waaruit gekozen 
kan worden. Aan wie schenkt de kiezer zijn 
vertrouwen. Dat laatste is toch wel van 
grote betekenis. In ons democratisch sys
teem is het uitbrengen van een stem voor 
een groot deel het schenken van vertrou
wen. Het is er m.i. één van de meest 
wezenlijke kenmerken van. Wie zijn de 
personen, de kandidaten, de mensen, in 
wie zich de kiezer herkent en waarin hij 
vertrouwen heeft? En dat heeft dan te 
maken met de politieke benaderiP', de 
geestelijke bagage, van waaruit de p_...’.l i 
vraagstukken worden aangepakt. En 
hier is echt keuze te over.
Het CDA heeft verwachtingen van de 
Statenverkiezingen. Er zijn goede pro
grams, er zijn goede kandidaten. Er wordt 
door zeer velen zeer hard gewerkt om de 
verkiezingscampagne te doen uitlopen op 
een mooi succes. Weet u het nog? In 1974 
was het ook bij de Statenverkiezingen dat 
het CDA voor het eerst als nieuwe nog wat 
aarzelende ster, aan de politieke hemel 
verscheen. In een 5-tal provincies kon men 
voor het eerst ,,CDA” stemmen. Door 
allerlei factoren waren de verwachtingen 
niet zo hoog gestemd. De resultaten waren 
echter verrassend. Zij betekenden een 
keerpunt in de ontwikkeling van de Neder
landse christen-democratie. Het was het 
begin van een lijn, die daarna consequent is 
doorgetrokken. Ik zie alle aanleiding om

ook nu een goed verkiezingsresultaat te 
verwachten.

HERHALINGSOEFENINGEN
Sommige partijen lijken van plan de Sta
tenverkiezingen primair te zien als een 
herhalingsoefening van de Kamerverkiezin
gen. Ik vind dat dit een verwerpelijk 
standpunt is. Natuurlijk, er zullen onge
twijfeld landelijke aspecten een rol spelen. 
Ik zal dat niet ontkennen. Het zou echter 
onjuist zijn, daar het accent op te gaan 
leggen. Dat zou een miskenning inhouden 
van de eigen aard en betekenis van de 
Statenverkiezingen.
Het CDA is in ieder geval niet van plan een 
nationale verkiezingscampagne te gaan 
voeren, ook al zouden de gunstige enquêtes 
van verkiezingsonderzoeken ons in de 
verleiding kunnen brengen. Slechts op zeer 
bescheiden schaal voeren ,.landelijke” fi
guren als gastsprekers het woord op pro
vinciale vergaderingen.

ENTHOUSIASME
Onze campagne wordt per provincie ge
maakt en gevoerd door onze provinciale 
campagneteams, kandidaten en leden. 
Iedere provincie doet dat in eigen stijl, met 
eigen mensen, met eigen geld en overal met 
hetzelfde enthousiasme. Tenslotte wil ik 
wijzen op het belang van de komende 
verkiezingen voor de ontwikkeling van het 
CDA als politieke organisatie. Wij mikken 
op één christen-democratische partij in 
1980. Een goede uitslag van Staten- en 
raadsverkiezingen zal daarbij een belang
rijke steun in de rug zijn. Mag ik op u 
rekenen?

CDA-aktueel
Redaktieteam:
D. Corporaal (voorzitter)
A. L. van den Beld-Pott 
N. de Gouw
F. J. van der Heijden 
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Wm. C. de Kruijf 
Dr. W. de Kwaadsteniet 
H. Lokkerbol
G. J. Brinkman (secretaris)
Het redactie-adres van ,,CDA- 
aktueel” is: postbus 85676,2508 CJ, 
Den Haag.
(De artikelen van CDA-aktueel” 
verschijnen in: ,,Politiek Nieuws” 
van de KVP,,,Nederlandse Gedach
ten” van de ARP, en ,,de Neder
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Politiek blijft een mensenzaak
De stembus lonkt ons tegen en ik ben ge
woonweg nieuwsgierig of er nu meer vrou
wen zullen verschijnen in de provinciale 
staten en de gemeenteraden. Lopen 
vrouwen die lid zijn van het Christen 
Democratisch Appèl harder of minder hard 
dan hun zusters in andere politieke partijen? 
Wanneer wij kijken naar het resultaat in het 
kabinet, dan is het feit dat er één minister en 
twee staatssecretarissen zijn, voorlopig een 
aardige score. Tevreden in de politiek ben je 
nooit, wel kun je hoop hebben en dat laatste 
is zeker aanwezig.

Het is uiteindelij k nog maar bij na zestig jaar 
geleden dat wij passief geduld werden maar 
niet met trompetgeschal verwelkomd . . . .  
In een anti-brochure voor 
Vrouwenkiesrecht werd geschreven:
1. Het huisgezin wordt uit rand en band 

gehaald; net wordt een huishouding van 
Jan Steen . . . .

2. Er komt van de opvoeding van de kinde
ren weinig of niets terecht. De op
voeding moet op de eerste plaats door de 
vrouw, door de moeder geschieden.

3. Man en vrouw hebben in minder dan

geen tijd ruzie en vliegen elkaar in de 
haren, als zij elkaar de ogen niet uitkrab
ben.

4. Het huis wordt voor de man een hel; hij
loopt eruit en waar komt hij 
terecht........in de kroeg......... het bor
deel ........

5. Zoals de ouden zingen, piepen de 
jongen. De kinderen worden een aardje 
naar hun vaartje; zij volgen het 
voorbeeld van hun lieve ouders, zij wor
den straatbengels en straatslijpers met 
alle gevolgen van dien.

Dit alles terwijl in het begin van deze eeuw, 
toen deze regels opgesteld werden maar 
liefst honderdduizenden vrouwen in de fab
rieken of op het land werkten als goedkope
arbeidskrachten....... Gelukkig kan er nu
verandering in komen. Vrouwen en mannen 
kunnen in overleg samen bouwen aan een 
evenwichtige samenleving . . . .  Maar doen
zij dat ook altijd....... is de verdeling niet
nog steeds automatisch vastgesteld?

NIET PESSIMISTISCH
Ik wil zeker niet pessimistisch zijn, wij ver
anderen weliswaar langzaam, en er ver

schijnen vrouwen op de lijsten. Acties als 
,,Stem eens op een vrouw of is politiek een 
mannenzaak” hebben niet altijd het succes 
watje zou wensen maar de mentaliteit ver
andert en wanneer ik er eens een opmerking 
over maak zeggen de collega’s opge
wekt ........natuurlijk is politiek een men
senzaak. Toch blijf ik nieuwsgierig naar de 
lijsten . . . .

Zoals u ongetwijfeld weet worden bin
nenkort de lijsten voor de gemeenteraden 
vastgesteld. Bent u er ook bij me
vrouw ......... ? Bent u zelf lid van ,,één van
de drie” die samen het CDA vormen?
O f........was en is uw zuinigheid zo groot dat
uw man alléén lid is en u natuurlijk toch 
CDA stemt?
Maar dan kunt u geen kandidaat zijn voor de 
gemeenteraad en dat is jammer want u was 
al zo geïnteresseerd in de gemeentepolitiek.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas* en
Slajlinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

u had zich al zo kwaad gemaakt over een 
bestemmingsplan en u vond ook dat het 
functioneren van „de wijk” zo slecht 
was .. . enz.. . .
Zet mevrouw uw gaven niet onder de ko
renmaat, mannen zijn ook niet altijd zo 
bescheiden. . . .  Werk samen aan het sa
menstellen van een goede evenwichtige lijst 
en daar kunnen best een behoorlijk aantal 
vrouwen bij zijn.
„Blijft politiek een mannenzaak . . . .  kom 
nou . . . .  het blijft een mensenzaak.

Hanske Evenhuis-van Essen, 
Lid Tweede Kamer CDA.
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de Slotakte te beroepen en de regeringen 
daarmee te wijzen op hun nalatigheid. Dit 
is voor de Oostblok-landen echter tot nu 
toe onaanvaardbaar gebleven. 
Waarschijnlijk derhalve dat de westerse 
landen uiteindelijk genoegen zullen nemen 
met een korte en zakelijke Slotverklaring 
daar er thans gewoonweg niet meer in zit. 
Zij zullen dit dan doen in de wetenschap dat 
zij in feite hun kaarten al hebben uit
gespeeld in de periode van de gedach
tenwisseling over de uitvoering, toen zij het 
falen van de diverse Oost-Europese landen 
wat betreft de rechten van de mens aan de 
kaak konden stellen.

de RUSSISCHE JODEN
Het is mede in dit verband dat er thans wat 
betreft de conferentie van Belgrado weinig 
kans is voor de joden in de Sowjetunie. 
Onderwijl blijven joden die een verzoek 
om emigratie indienen blootstaan aan aller
lei vorm van intimidade. Volgens de Russi
sche delegatieleider past echter het aantal 
Van 40 a 50.000 joden die naar Israël willen 
emigreren in het kader van de Israëlische, 
door het Amerikaanse imperialisme ge
steunde hetze tegen de Sowjetunie, en zijn 
er in werkelijkheid slechts enkele dui

zenden aanvragen, die op normale wijze 
behandeld worden. Behalve het in de Sow
jetunie bestaande anti-semitisme is de oor
zaak van de Russische houding jegens de 
joden mede te verklaren uit het feit, dat het 
geen reklame voor het Sowjet-systeem zou 
zijn als tienduizenden er de voorkeur aan 
zouden geven onder een ander systeem te 
gaan leven. Volgens de Amerikaanse dele
gatieleider Arthur Goldbo lopen de Ver
enigde o mtaten en gnederland in Belgrado 
steeds voorop, waar het in het algemeen de 
rechten van de mens betreft. Hij heeft er 
echter aUe begrip voor, dat Nederland wat 
betreft de Russische joden in een wat moei
lijke positie verkeert, omdat het sinds de 
6-daagse oorlog in 1967 (toen de Sow
jetunie de diplomatieke betrekkingen met 
Israël verbrak) de Israëlische belangen in 
Moskou behartigt.
Het dilemma blijft bij dit alles de huivering 
van harde confrontatie op dit punt met de 
Sowjetunie, omdat dat slechts afschrikkend 
zou werken en de discussie definitief zou 
kunnen sluiten. Aan de andere kant moet er 
op worden gewezen, dat deze conferentie 
niet in volledige vrijblijvendheid mag 
eindigen en zeker niet waar het het lot van 
meer dan 2 miljoen Russische joden betreft. 
Het is derhalve jammer dat Belgrado thans 
zo weinig in de publieke aandacht staat en 
daarmee de kwestie van de mensenrechten.

Commentaar
Staten-
verkiezingen
Als woensdag 29 maart de leden van de 
provinciale staten worden gekozen gaat het 
om volksvertegenwoordigers, die in iedere 
provincie het beleid moeten bepalen. Er 
moeten mensen komen, die ten aanzien van 
de regionale problematiek van wanten we
ten. Het accent dient te liggen op het werk 
van en in de provincie.
Niet iedereen schijnt er zo over te denken. 
Reeds roepen mensen, dat het om een 
krachtmeting gaat tussen socialisten en 
christen-democraten. De kiezers moeten 
oordelen over de formatie. Wie zo re
deneert gebruikt te verkiezingen voor on
eigenlijke doeleinden en werkt mee aan een 
stukje uitholling van regionale demokratie. 
De PvdA schijnt de verkiezingen als een 
landelijke testcase te willen beschouwen. 
Zou die partij dan zo weinig te zeggen 
hebben over het funktioneren van de regio? 
De laatste t.v.-uitzending van de PvdA had 
reeds het doel den volke te verkondigen, dat 
er een slechter huurbeleid zou komen en dat 
de stadsvernieuwing in de verdrukking zou 
komen vanwege de combinatie CDA/VVD. 
De uitlatingen werden niet met argumenten 
onderbouwd. Het is noodzakelijk dit te on
derkennen en tijdig duidelijk te maken wat 
het CDA wil. Dat geldt ook ten aanzien van

de sociale voorzieningen. Het CDA staat 
landelijk en regionaal voor een beleid, dat 
aandacht heeft voor de mensen die in de 
knel zitten.

Verkiezingen
Een verkiezingsstrijd kan slechts een succes 
zijn wanneer leden en sympathisanten tot 
de laatste dag de handen uit de mouwen 
steken. Kiezers moeten benaderd worden. 
Persoonlijke benadering is daarbij van het 
grootste belang. Wie meent met een pa
pieren campagne te kunnen volstaan kan 
dat geld beter in de zak houden. Voor het 
CDA dient te gelden: alle hens aan dek. In 
iedere provincie en gemeente zijn er vol
doende argumenten voorhanden om de 
mensen te overtuigen dat zij er goed aan 
doen CDA te stemmen. Dat is nodig, gezien 
de onbekendheid, die de komende verkie
zingen voor velen nog hebben. Recente 
opiniepeilingen hebben dit aangetoond. 
Hierbij wordt ook aangegeven dat het CDA 
de PvdA nagenoeg zou hebben ingehaald. 
Maar uit de uitslag van de Tweede- 
Kamerverkiezingen dient de les getrokken 
te worden dat we ons niet in slaap moeten 
laten sussen. Daarom vraagt het stemmen 
bij volmacht ook extra aandacht. De 
ervaring leert dat er bij verkiezingen door 
onachtzaamheid honderden stemmen ver
loren gaan, CDA-ers: de handen uit de 
mouwen!!
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VIS IE
van de CDA-Tweede Kamerfractievoorzitter

Niet bij brood aileen
Het is geen gering appèl waarmee het CDA 
zijn verkiezingSprogram 1977-1981 heeft 
gepresenteerd. En het is nog minder een 
geringe opgave voor de bewindslieden het 
kabinetsbeleid zó te beïnvloeden dat deze 
grondtoon van ons program daarin 
hoorbaar is, ook voor degenen wier oor niet 
zo goefend is dat het ook de fijnste nuances 
kan opmerken.

MEERDERHEIDSPOSITIE
Voor het kabinet is het des te moeilijker, 
omdat de christen-democratische bewinds
lieden het beleid moeten maken in een res
pectvolle en loyale samenwerking met hun 
liberale collega’s. Respectvol en loyaal, dat 
is dus niet eenvoudig met de macht van hun 
getal, maar vooral met de kwaliteit van hun 
inbreng het beleid in christen-democra
tische zin teheïnvloeden.Ditwil nietzeggen 
dat getalsverhoudingen in het geheel geen 
rol mogen spelen. Dit zou onrecht doen aan 
de door de kiezers bepaalde verhoudingen, 
waarvan de sleutel van de zetelverdeling 
tussen CDA en W D  een getrouwe 
weergave is. Het wezenlijke verschil met de 
10-6 verhouding uit het vorige kabinet is 
niet dat getalsrollen nu ten gunste van het 
CDA zijn omgedraaid, maar dat de getals- 
verhouing nu anders dan toen in overeens- 
terpming met de verkiezingsuitslag is. Het is 
dan ook onjuist een meerderheidsbeslissing 
in het kabinet zonder meer te vergelijken 
met een meerderheidsbeslissing in het 
vorige kabinet, want de huidige
meerderheid heeft een electorale legitima
tie. Natuurlijk is dit geen vrijbrief om sa
menwerking te vervangen door overstem
men, maar als de christen-democraten in het 
kabinet van de redelijkheid en rechtvaar
digheid van hun standpunt overtuigd zijn, 
dan is het geenszins onoirbaar als de beslis
sing mede door de getalsverhouding wordt 
bepaald. Misbruik van de meerderheid
spositie wordt gepleegd, als zij wordt ge
bruikt om het eigen partij- en groepsbelang 
te dienen, niet als er een redelijk en gerecht
vaardigd besluit door wordt bevorderd.

DIALOOG
De fractie staat voor een niet minder moei
lijke taak. Ook ons parlementaire werk 
wordt primair bepaald door het CDA- 
program. De bereidheid „samen verant- 
woordehjk” te willen zijn heeft uiteraard 
allereerst betrekking op de eigen fractie, 
maar ook op de relatie tot het kabinet en de 
verhouding tot de coalitiepartner, de W D . 
Die bereidheid is wel inclusief het kabinet en 
de coalitiepartner, maar niet exclusief de 
andere fracties in het parlement.
De relatie tot het kabinet en de wil dit 
kabinet te laten slagen legt wel bijzondere 
verplichtingen en soms beperkingen op, 
maar mag er niet toe leiden dat (om met de 
minister-president in de regerings
verklaring te spreken) de dialoog tussen het 
gehele parlement en het kabinet zou 
worden frustreerd.
Het is geen geringe opgave (en hièrmee grijp 
ik terug op het begin van dit artikel) tot een 
fractiebeleid te komen, dat aan al deze as
pekten recht doet wedervaren en waarin 
toch de toon van het „Niet bij brood alleen” 
voor ieder hoorbaar doorklinkt.
Wanneer de fractie dan in het parlement tot 
een standpuntbepaling is gekomen die af
wijkt van die van de W'D (alsof het omge
keerde niet zou voorkomen!) is het een 
onjuiste en suggestieve voorstelling van 
zaken alsof dit ook maar bij benadering te 
vergelijken zou zijn mét de praktijk yan de 
10-6 verhouding in het vorige kabinet. Sinds 
het optreden van het kabinet is er een aantal 
momenten geweest, waarop de fractie een 
ernstige en een m.i. verantwoorde poging 
heeft gedaan op de hierboven geschetste 
wijze het regeringsbeleid te beïnvloeden.

RICHTING VAN DE INVLOED
Het is voor iedereen waarneembaar dat de 
CDA-fractie bij het debat over de rege
ringsverklaring invloed heeft gehad op de 
richting waarin het regeringsbeleid zich zal 
ontwikkelen. DenUyl heeft meer spijtig dan 
spottend gesproken van een „opklimmende 
reeks” , doelend op de ontwikkeling van de 
eerste versie van het regeerakkoord CDA- 
W D  (naar veler oordeel in de CDA-fractie 
onvoldoende) via de tweede versie van het 
regeerakkoord (naar sornmiger oordeel nog 
altijd niet toereikend voor een strikte par

lementaire binding met het overigens door 
allen aanvaarde kabinet) en daarna de rege
ringsverklaring naar het antwoord van de 
regering na het debat (voor de CDA-fractie 
resulterend in een „versterkt vertrouwen’ ’). 
Sommigen hebben deze inderdaad onmis
kenbaar ,,opklimmende reeks” al te ge
makkelijk vertaald in een ,,sleutelpositie”, 
een,,machtspositie” voorde CDA-fractie of 
zelfs voor haar voorzitter. Niet de vraag óf 
onze fractie invloed heeft uitgeoefend, 
maar hoe zij die heeft uitgeoefend bepaalt of 
haar optreden gerechtvaardigd was. 
Welnu, de richting waarin de fractie haar 
invloed heeft aangewend om het regerings
beleid bij te buigen is m.i. in overeen
stemming met de geest van ons program. 
Met name het ontzien van de sociale minima 
bij het ombuigingsbeleid is daarvan een 
voorbeeld.
Sommigen hebben dit ten onrechte later 
uitgebreid tot het ontzien van de sociale 
voorzieningen. Dat is onjuist. Het ging en 
gaat ons om de zwaksten, óók bij en binnen 
de sociale voorzieningen. De hele diskussie 
over de WAO is daarop terug te voeren. Niet 
of iemand een sociale uitkering geniet be
paalt of hij ontzien moet worden, maar of hij 
tot de zwaksten behoort. Dit geldt wel voor 
de sociale minima, maar niet iedere sociale 
voorziening is ook een sociaal minimum. Zo 
onverzettelijk als we bij de eerste categorie 
zullen zijn, zo reëel wensen wij te zijn bij de 
overige categorieën.

PRUS VAN DE ETHIEK
Een tweede hoofdmoment was de discussie 
rond UCN: Almelo en Brazilië.
Onze fractie heeft daarbij op het scherp van 
de snede geopereerd. Ons program 
verplicht ons tot grote terughoudendheid, 
overal waar het gebruik van kernenergie 
aan de orde is. Enerzijds willen wij geen 
goedkope schone-handen-politiek voeren, 
met voorbijgaan van alle andere belangen 
en met prijsgeven van iedere invloed. An
derzijds willen wij geen. enkele verant
woordelijkheid voorleveranties die totmili- 
tair gebruik zouden kunnen leiden. Een
voudig zou zijn geweest niet tot uitbreiding 
van Almelo over te gaan, alvorens water
dichte garanties voor leverantie aan Brazilië 
zouden zijn verkregen; de werkgelegenheid

ondergeschikt aan de ethiek. Even een
voudig zou zijn geweest in elk geval tot 
leverantie in de hoop op zo goed mogelijke 
garanties: de ethiek ondergeschikt aan de 
werkgelegenheid. De PvdA neigde naar het 
eerste: de W D  (althans aanvankelijk) naar 
het tweede standpunt.
Hét CDA kwam tot een andere konklusie. 
Wel reeds uitbreiden van Almelo (althans 
wanneer Duitsland en Engeland daarmee 
instemmen, want het gaat om een gezamen
lijk project), maar niet tot levering overgaan 
alvorens de vereiste garanties zijn verkre
gen. ,
En als dit zou mislukken? Wel dan dragen 
wij gezamenlijk de financiële lasten ervan. 
De heide eerstgenoemde standpunten had
den met elkaar gemeen dat zij financieel zo 
min mogelijk risico liepen.
Het CDA-standpunt betekent dat de kans 
op de leverantie niet bij voorbaat werd weg
gegeven, maar ook dat de kans op een finan
ciële strop aanwezig is.
Het is de prijs vooreen ethisch verantwoord 
standpunt. Daarom is de prijs niet te hoog.

POLITIEK-ETHISCH OF MILITAIR
Een hoofdmoment was ook de stand
puntbepaling in de fractie over de neutro
nenbom.
Ons program is duidelijk genoeg; aktieve 
inzet tot beheersing en vermindering, een 
geringer (laat staan een groter!) accent op 
(het dreigen met) het eventuele gebruik van 
kernwapens, afremming (laat staan opvoer
ing) van de kwalitatieve nucleaire bewape
ningswedloop.
Bij het debat over de regeringsverklaring 
heb ik namens de fractie dan ook al een 
diepgaande bezinning op korte termijn aan- 
gekondigd, vanuit de vraag of „hier mense
lijke verantwoordelijkheden niet worden 
overschreden” en of ,,op een bepaald punt 
in de ontwikkeling niet een daad moet wor
den gesteld” .

De kernvraag is of de neutronenbom 
primair als een militair probleem wordt be
naderd dan wel als een politiek-ethisch pro
bleem. De fractie heeft voor de laatste be
nadering gekozen. Daarbij hebben we de 
ogen voor andere aspekten niet willen slui
ten, hetgeen blijkt uit de nadruk die wij aan 
een standpuntbepaling in NAVO-verband 
hebben gegeven.
Het is ons ernst met de overheidstaak voor 
de veiligheid, het is ons ernst met de trouw 
aan het NAVO-bondgenootschap, het is ons 
ook ernst met het ontwapeningsstreven, het 
is ons evenzeer ernst met onze zorg over de 
ontwikkeling van de kernbewapening.
Dat hebben wij tot uitdrukking gebracht. 
Hetgaat om een nieuw wapen, waarvoor wij 
(het Westen) over de technische potentie 
beschikken. Wij wensen dathet Westenzich 
op dit moment erop bezint, of dit wapen in 
produktie mag worden genomen. Het ant-

CDAktueel
FEITEN EN MENINGEN
CHRISTEN DEMOCRATISCH APPÈL

woord van de CDA-fractie is: neen. 
Daarmee bevindt onze fractie zich geheel in 1 
de lijn van ons program. Iedereen kan dat | 
program kennen. Iedereen heeft kunnen '• 

horen wat ik namens de fractie in het debat 
over de regeringsverklaring heb gezegd. 
Iedereen heeft kunnen lezen met welke stu
dies onze fractie' zich heeft voorbereid. '■ 

Iedereen heeft geweten dat wij er vorige I 
week vrijdag een aparte fractievergadering 
aan zouden wijden. Bovendien past het ge
heel in het CDA-akkoord, dat zegt dat Ne
derland zich zal inspannen „waar en wan
neer zich de mogelijkheid voordoet” ef
fectieve maatregelen tot wapenbeheersing; 
en wapenvermindering te treffen, waarbij 
„in het bijzonder’ ’ het streven erop gericht is 
de rol van de kernwapens te reduceren. 
Wie hier spreekt van „voor het blok 
zetten”, beoogt riiet de procedure te ver
oordelen, maar (met een geconstrueerd be
roep op de procedure) bet resultaat te ver
werpen.
VREEMDELING OF VLUCHTELING
Past ook het fractiestandpunt ten aanzien 
van Agee in deze verantwoording? Zeker 
wel! Aan Agee is geen onrecht gedaan. Hij 
liep geen politieke risico’s als hij ons land 
zou verlaten.
Ten onrechte werd hij gemaakt tot een sym
bool van de herbergzaamheid voor vreem
delingen. Daarom was er wel enige politieke 
moed voor nodig de beslissing van de staats
secretaris niet af te vallen, temeer daar de 
verdediging niet uitblonk door consistentie 
van argumentatie. Een wezenlijke beleids
fout kan haar echter niet worden toege
schreven. Als er van beleidsfouten sprake is, 
dan liggen die eerder in de vorige kabinet
speriode. Hoezeer wij Agee gaarne een uit- 
zonderingsbehandeling zouden hebben ge
gund, het zou niet rechtvaardig zijn geweest 
tegenover de honderden veel schrijnender 
gevallen (o.a. Marokkanen), aan wie de uit
zondering (vanwege de massa?) niet wordt 
gegund. f
Velen menen te moeten kiezen tussen 
rechtvaardigheid en barmhartigheid. Het is 
een valse keus. Rechtvaardigheid is on
denkbaar zonder barmhartigheid en barm
hartigheid is onbestaanbaar zonder recht
vaardigheid. De beslissing over Agge is niet 
onrechtvaardig en niet onbarmhartig.
„Niet iedere vreemdeling is een vluch- 
tehng’ ’, zei Hans van den Broek en daarmee 
waren ruimte eti begrenzing van ons 
„vreemdelingenbeleid” precies getekend.

speciale aandacht vereist!

W ie mag de naam CDA gebruiken
De partijbureaus krijgen tal van vragen te 
beantwoorden over het gebruik van de 
naam CDA en over eventuele andere be
namingen.
Uit reakties blijkt, dat men de gang van 
zaken nogal moeizaam vindt. Reden om alle 
leden nog eens te informeren over de gang 
van zaken.

De drie partijen hebben afspraken gemaakt 
over de gang van zaken. Er is een werkgroep 
ingesteld dOor de drie partijen, die de af
spraken uitvoert. Opmerkingen als ,,Den 
Haag doet maar” of een „buréau-afdeling 
houdt de zaken op” slaan dan ook nergens 
op.
Overeengekomen spelregels worden uitge- 
vqerd, met het afgevén van machtigingen 
voor het gebruik van de naam CDA moet 
zorgvuldig worden gehandeld. Dat is niets 
nieuws. In notities aan de plaatselijke afde
lingen en verbanden is dit reeds in 
september uiteengezet en ook, in de par
tijbladen werd er reeds over geschreven. Op 
dit punt is er niets nieuws onder de zon.

HOE IS NU DE GANG VAN ZAKEN?
Een erkend verband, een verband in oprich
ting of een combinatie van kiesverenigingen 
kanbij het CDA-sekretariaat of bij dë parüj- 
sekretarissen een machtiging aanvragen 
voor het gebruik van de naam CDA of voor 
het gebruik van de eigen naam van de partij 
(ARP, CHU of KVP) of een combinatie 
daarvari. De aanvrage dient te geschieden 
door de gezamenlijke afdelingen yoor zover 
het gaat om de naam CDA. Gaat het om de

afzonderlijke partijen, dan dienen de plaat
selijke partijfunktionarissen dit te regelen. 
Aan individuele leden wordt nooit een 
machtiging verstrekt. Wanneer een naam 
op de sekretariaten niet geregistreerd staat 

. zal eerst een onderzoek worden ingesteld 
naar de juistheid van de aanvrage. Wij 
willen verkeerd gebruik van de naam CDA 
of van de betrokken partijen voorkomen. 
Iedere aanvraag komt aan de orde in een 
bijeenkomst van de gezamenlijke werk
groep, zodat alle drie de partijen op de 
hoogte zijn van de verleende machtigingen. 
Deze week is er een reaktie gegeven op alle 
aanvragen, die op 3 februari in óns bezit 
waren.
Dit kan inhouden, dat de gevraagde mach
tiging is verstrekt of dat nadere inlichtingen 
zijnge'vraagd, omdatnietduidelijkwasofde 
aanvrage gehonoreerd kan worden.
In verband daarmee enkele opmerkingen 
over de belangrijkste toetsingscriteria: .
a) Is de machtiging door de juiste personen 
aangevraagd?
Toelichting: voor een erkend CDA-verband 
de sekretaris; voor CDA-verbanden in op
richting de gezamenlijke sekretarissen; 
voor de afzonderlijke partijen de sekretaris
sen.
b) Is duidelijk dat de kandidaatstelling en de 
opvolging 'goed zijn geregeld?
Toelichting: kandidaatstelling door iedere 
partij volgens de in iedere partij geldende 
procedure; eventuele kandidaten van 
rechtstreekse leden via de gezamenlijke le
denvergadering.
- overeenstemming óver een technisch lijst- 
voorstel (mee te zenden); en over de vervul

ling van tussentijdse vakatures, waarbij de 
opvolging geschiedt overeenkomstig de 
herkomst van de betrokken kandidaat. 
Indien deze zaken niet juist zijn geregeld 
wordt geen volmacht verstrekt. Blijkt uit de 
ingezonden stukken van een CDA-verband 
in oprichting, dat het bovenstaande niet ge
regeld is, dan moeten ijlings aanvullende 
regelingen wordengetroffen. U doetergoed 
aan deze ten spoedigste te zenden aan het 
CDA-sekretariaat. In een aantal gevallen is 
daar inmiddels reeds om gevraag. De aan
vragen beginnen nu snel binnen te komen.

Registratie is mogelijk tot 6 maart 1978.
Daarna zal iedere plaats het zonder naam 
moeten doen.'
Uit de aanvragen blijkt, dat velen aan de 
letters CDA willen toevoegen:,,verband + 
naam van de plaats”. Dat is niet nodig. Hetis 
voldoende alleen de letters CDA te laten 
 ̂registreren. Als regel wordt  ̂er 'slechts één 
verklaring voor een gemeente afgegeven. 
Krijgt een CDA-verband machtiging tot ge
bruik van de naam CDA, dan vervalt daar
mee de mogelijkheid ARP, CHU en ICVP te 
gebruiken, in welke combinatie ook- Het 
omgekeerde is evenzeer het geval. Over 
kandidaatstelling en alles wat ermee te sa
menhangt is-veel meer te zeggen. In deze 
fase is het bovenstaande echter van 
wezenhjk belang. Ter voorkoming van ge- 

■ voelens van onbehagen en ter voorkoming 
van misverstanden is het nodig, dat ieder 
weet welke afspraken er op landelijk niveau 
zijn gemaakt.

Het sekretarissenoverleg.
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Inhoud geven aan het rentmeesterschap

Het CDA en het provinciaal bestuur
door: Wil van den Bosch Czn.

Het CDA wil op provinciaal niveau be
stuurders leveren die zich verantwoordelijk 
voelen voor de samenleving. Die inhoud 
geven aan het begrip „rentmeesterschap” . 
Dat betekent onder meer zuinig omgaan 
met de ruimte, zuinig omgaan met de 
energiebronnen, hergebruik van afvalstof
fen en stimulering van het milieuvrien
delijker openbaar vervoer. Dat betekent 
tevens mensen leren verantwoordelijkheid 
te dragen. Dus bevordering van de mense
lijke ontplooiing om medemensen en de 
samenleving te kunnen dienen.
Om te begrijpen hoe dat kan is inzicht in 
een klein stukje geschiedenis nodig. Dan 
begrijpen we ook beter welke rol er voor de 
provincie in onze samenleving is wegge
legd.
LIJDELIJKE POSITIE
De republiek van de Zeven Vereenigde 
Nederlanden was een statenbond van 7 
onafhankelijke, invloedrijke provincies. 
Na de Franse overheersing werd in de 19e 
eeuw als reactie hierop de provincie in een 
afhankelijke positie geplaatst, onder toe
zicht van een Commissaris of Gouverneur. 
De provincies kregen slechts enkele toe
zichthoudende bevoegdheden ten opzichte 
van gemeenten en waterschappen.
Deze afstandelijke en tijdelijke positie 
behielden de provincies tot na de Tweede 
Wereldoorlog. Toen kwam de positie van 
de provincie meer en meer in discussie. 
Velen vonden dat de provincie versterkt 
moest worden.
BEVOOGDING
Het rijk behartigt tal van belangen die even 
goed of zelfs beter door het provinciaal 
bestuur kunnen worden behartigd. De 
ambtelijke bevoogding door Den Haag 
werd door velen steeds meer als een 
kwaad gevoeld. Door een Grondwetswij
ziging in 1956 en de invoering van de 
Provinciewet van 1962 kregen de provin

cies meer armslag en bevoegdheden. Denk 
bijvoorbeeld aan het afgeven van vergun
ningen, het goedkeuren van aan- en ver- 
koopbesluiten en financiële transacties van 
gemeenten, toezicht op waterschappen, 
verstrekken van subsidies, van het aanko
pen van recreatiegebieden tot het oprichten 
van een provinciaal ziekenhuis of een pro
vinciale bibliotheek enz. Ondanks deze 
ontwikkelingen heeft de rijksoverheid nog 
steeds een te sterke greep op het provinciale 
bestuur. Al jarenlang wordt daarom een 
pleidooi gevoerd om de provincie nog meer 
bevoegdheden te geven. Een belangrijk 
voordeel daarvan is dat de burger, onder 
meer na het overhevelen van rijkstaken ook 
nauwer met het bestuur is verbonden.

VISIE VAN HET CDA
Welke bijdragen willen de christen
democraten aan het provinciaal beleid 
leveren? Politiek bedrijven betekent 
vormgeven aan de samenleving. Veel pro
blemen komen daarbij om de hoek kijken. 
Met de idee van het rentmeesterschap van 
de mens op aarde als leidraad is een 
benadering van die problemen toch ook 
weer niet zo moeilijk. We wezen daar in de 
aanvang van dit artikel al op. Mensen 
betrekken bij de politiek, het provinciaal 
gebeuren en het leren zelf verantwoor
delijkheid te dragen.

ONAFHANKELIJK BESTUURDER
Het CDA wil een type bestuurder leveren 
dat zich voor de problemen op provinciaal 
niveau wil inzetten. Dat betekent niet dat 
bestuurders de speelbal moeten worden van 
allerlei belangengroepen. Zij zijn namelijk 
volksvertegenwoordigers met een eigen 
verantwoordelijkheid.
Tegen deze achtergrond moet men ook zien 
wat er in artikel 6 van de Provinciewet 
staat: de Provinciale Staten vertegenwoor
digen de gehele bevolking van de provincie.

CDA-overleg grote steden
Het overleg tussen de CDA-besturen, 
CDA-fractievoorzitters en campagne
leiders van de vier grote steden (Amster
dam, Den Haag, Rotterdam en Utrecht) is 
weer hervat.
Na ruim twee jaar van non-activiteit werd in 
het gebouw van de Tweede Kamer de eerste 
bijeenkomst gehouden, ditmaal onder 
leiding van de heer Wm. C. de Kruyf, voor
zitter van de CDA-Den Haag. Deze trad op 
als gastheer, zulks op verzoek van de heerP. 
J. M. Monchen, voorzitter van het CDA- 
Utrecht, die het initiatief tot deze bijeen
komst had genomen en nu als secretaris 
fungeerde. Namens de CDA-fractie uit de 
Tweede Kamer werd de vergadering bijge
woond door de heer P. van Zeil.
In zijn openingswoord herinnerde de heer 
De Kruyf aan de eerste periode van het 
CDA-overleg Grote Steden onder leiding 
van de heer dr. R. Eysink, tot voor kort lid 
van Gedeputeerde Staten van Zuid-Hol-

land, waarin men de gemeenschappelijke 
problemen met elkaar besprak.
Het doel van deze bijeenkomst was in de 
allereerste plaats een uitwisseling van in
formatie over de verkiezingscampagne en 
de financiering hierv'an. Voorts de stand van 
zaken met betrekking tot het gemeente- 
program voor de periode 1978-1982, als
mede de positie van de rechtstreekse leden 
en de voor hen beschikbare plaatsen op de 
kandidatenlijst. Bij vele zaken, die gelijk 
lagen waren er toch ook opmerkelijke ver
schillen. Het ligt in de bedoeling na de ver
kiezingen weer bijeen te komen op 
woensdag 15 juni.
Op de agenda staan dan de evaluatie van de 
verkiezingscampagne, de resultaten in zete
laantal en de collegevorming, alsmede het 
program voor het seizoen 1978-1979.
Het adres van het voorlopig secretariaat is: 
Koningslaan 58, Utrecht. Tel. 030-5154757 
(huis) of 035-43661 (knt).

CDA-VROUWEN
ATTENTIE!
Met de verkiezingen voor de Provinciale Staten in het vooruitzicht organi
seert het C DA-Vrouw enberaad Zuid-Holland een bijeenkomst op

woensdag 15 maart a.s. te 20.15 uur
Jozefkerk, Prof. Aalberseplein, Gouda-Noord.

Spreeksters zijn:
m evrouw  M. H. M. F. G arden iers -B eren dsen , minister van C RM
m evrouw  mr. E. A. H aars, staatssecretaris van Justitie
m evrouw  J. G. K raa ijenve ld -W o uters , staatssecretaris van C RM  o a
voor emancipahezakeri

Toont Gat u gelukkig bent dat deze drie vtouwt,-n dec' jsm.skt ;■ .'ar net 
huio'ge Kabinet en komt in UMier geiale naa' Goud-a om te luGtêrrP na<i.' 
hun politieke ervaringen. Mevrouw rnr M a . =.. C'v.irtoarri. g-UA - si;, eelid 'ii 
Zuiö-rloliana, zal de provinciale zijde van oe poli hek heii,snier'
Ook heren zijn van harte weikotr,.

Zaal open vanaf 20.00 uur. Ruime parkeergelegenheid. Vanaf station 
Gouda te bereiken met bus 72B, rond heel en half uur.

De wetgever heeft hiermee bedoeld dat 
statenleden niet een bepaalde groep kiezers 
vertegenwoordigen.
Een statenlid moet zijn stem niet laten af
hangen van het gevoelen van zijn partij
bestuur, hoewel hij voordat hij zijn stand
punt bepaalt, natuurlijk wel naar zoveel 
mogelijk mensen moet luisteren. Uiteinde
lijk moet hij in volstrekte onafhankelijk
heid zijn stem kunnen uitbrengen en zijn 
beleid kunnen bepalen. Het spreekt vanzelf 
dat een statenlid gehouden is het politieke 
program waarop hij verkozen is naar 
vermogen uit te voeren. Indien hij niet 
meer achter dat politieke program kan 
staat, zal hij uit de Provinciale Staten 
moeten terugtreden.
Van belang is verder de vraag hoe het 
dagelijks bestuur uit de Provinciale Staten 
moet worden gekomen. Daarover behoeft 
geen misverstand te bestaan.
Het dragen van verantwoordelijkheid en 
het samenwerken met andere partijen is 
geboden, gelet op de problemen die zich op 
het provinciaal niveau voordoen. Bij de 
college-onderhandelingen dienen dan ook 
vooraf géén frakties van deelname aan die 
gesprekken te worden uitgesloten, tenzij 
_die frakties er zelf geen prijs op stellen. Dus 
niet op voorhand streven naar meerder- 
heidscolleges. In het, voor het te kiezen

Lijsttrekkers provinciale 
statenverkiezingen 1978
Groningen:
J. van der Ploeg, Grijpskerk.
Friesland:
R. Renkema, Veenklooster.
Drenthe:
J. Hollenbeek Brouwer, Assen.
Overijssel:
P. Berkhout, Almelo: Ir. P. C. van Rossum, 
Zwolle; W. Netjes, Emmeloord; H. Fokke, 
Vriezenveen.
Gelderland:
Mr. J. A. M. Hendrikx, Doetinchem. 
Utrecht:
Drs. A. G. W. Schapenk, Leersum; Mw E. L. 
M. Uyterwaal-Cox, Utrecht. 
Noord-Holland:
Th. Laan, Haarlem.
Zuid-Holland:
Mr. N. W. D. Brink, Noordwijk; Ir. N. 
Buijsert, Alphen a/d Rijn; Drs. T. Spaan, 
Voorburg; B. Bol, Den Haag.
Zeeland:
Drs. H. Eversdijk, Heinkenszand. 
Noord-Brabant:
Ir. J. Siepman, Vught.
Limburg:
Drs. Ph. V. d. Voort, Venlo; J. J. G. Drum
men, St. Geertruid; K. W. Buck, Kerkrade; 
Chr. J. J. V. d. Broek, Gennep; L. L. J. 
Daems, Maastricht; P. Coenemans, 
Roermond; E. Mastenbroek, Geleen; L. 
Stals, Weert.

college van Gedeputeerde Staten - het dage
lijks bestuur van de provincie - op te stellen 
program, dient het CDA zich natuurlijk 
wel te kunnen herkennen. In dat gezamen
lijke beleidsprogramma zal het CDA een 
reële programmatische invloed moeten 
hebben. Het gaat er niet om in het college 
een ,,statische” afspiegeling van de staten 
te krijgen, maar het gaat er om dat het 
college een verantwoord beleid voert. Dat 
betekent voor het CDA dat men de morele 
plicht heeft met die partijen samen te 
werken die ons daarbij kunnen helpen. De 
statenleden moeten bij voortduring het 
door hen gevoerde beleid vertellen aan en 
verdedigen bij de inwoners. Uitleggen 
waarom dit zo en waarom dat zo niet 
gebeurd is. Dan ontstaat een band en groeit 
het inzicht in de uitgangspunten waaruit 
het CDA politiek bedrijft.

Drs. W. van den Bosch Czn. is werkzaam 
bij de Dr. Abraham Kuyperstichting, het 
wetenschappelijk instituut van de ARP. 
Hij is redactiesecretaris van Bestuursforum 
en mede-opsteller van het CDA Model 
Gemeente- en Provincieprogram.

Provinciale lijstnummers
De nummering van de CDA-lijsten in de 
verschillende provincies is als volgt.

provincie:
Groningen
Friesland
Drenthe
Overijssel
Utrecht
Noord-Holland
Gelderland
Zuid-Holland
Noord-Brabant
Limburg
Zeeland

lijstnummer:
2
1
2
1
2
3
1
2
1
1
2

In memoriam 
Hendrik Heukels
Op dinsdag 14 februari jl. is op 67-jarige 
leeftijd overleden drs. H. Heukels, oud- 
rector van de Christelijke scholengemeen
schap,,Oostergo” inDokkum. Voor hij naar 
Dokkum kwam (1958) was de heer Heukels 
wiskunde-leraar in respectievelijk Rot
terdam, Apeldoorn, Stadskanaal en Veen- 
dam. Daarna, tot zijn pensionering in 1975, 
heeft hij een hoofdrol gespeeld in de ont
wikkeling van het voortgezet onderwijs, 
niet alleen in Dokkum maar in geheel 
Noordoost-Friesland; zo heeft hij een be
langrijk aandeel gehad in de stichting van de 
Christelijke scholengemeenschap
,,Lauwersoog” te Buitenpost.
Drs. Heukels is ook actief geweest in de 
CHU. Hij was voorzitter van het bestuur 
van de Statenkring Dokkum, lid van het 
bestuur van de Kamerkring Leeuwarden en 
lid van de Unieraad. Wij denken met weem
oed èn dankbaarheid aan hem terug.

K. de Vries.

Contributie afdracht
Bij de kennismakingsbezoeken, die door het 
dageUjks bestuur van de CHU worden afge
legd, is een enkele maal de vraag naar voren 
gebracht of dit jaar in een versneld tempo de 
contributieafdracht naar de kiesverenigin
gen, staten- en kamerkringen kan worden 
doorgevoerd. Dit met het oog op kosten die 
gemaakt zullen worden bij de komende 
verkiezingen voor de provinciale staten en 
de gemeenteraad.
Het is de bedoeling, dat aan de pen
ningmeesters van de kiesvereniging, staten-

Eversdijk lid 
CDA-fractiebestuur
D^s. H. l'.\ ersd:ik i< gekozien tot lid van hel
k.ieti'.-he-.Uii:r \ .la de CD.X-fweede-
Kaï'.i'-ilrailie, i lii i- in die iu'U'tU' ',1e
. >pv 1 ilgi" \ .! n i1r P) ! en der M'.'i kii:.'
s! ' T'H-s! lliq!. :aaiHpe /.„Si.':i

Cl )A- ! w v  It i..,i ;a.q iw; ;
ftc

k'-'t.T s ol.Milu’.
Ht'l 1'' !lil .ii'' ' ( 'U:' ''.■l.'k'll Ui.
m.’ \'k, .'kaïiip's k'u('.'Zittel , K fi'blier .
en drs. C. v.in i e\'enho''sl. \:ce-\'oorzitteio.
(.. F. Kleisterlee. qec'et.in-'q .\1. W. Schakel,
mevrouw (r. M. P. Corne lissen en dr .̂ H,
Eversdijk, leden.

.1. de Swart.

en kamerkringen eind maart begin april 
1978 een afdracht zal plaatsvinden. Het 
bedrag dat zal worden overgemaakt, is ge
baseerd op de definitieve afrekening over 
1977 en de contributies 1978, die tot op dat 
moment zijn ontvangen. De verdeling van 
de contributie-gelden vindt als volgt plaats: 
landelijk 60 procent
kamerkring 15 procent
statenkring 5 procent
afdeling 20 procent
Van niet elke kring of afdeling is bekend, die 
de penningmeester is en wat het gi
ronummer is. Met klem mogen wij u ver
zoeken te controleren of deze gegevens op 
het Uniebureau bekend zijn. Mocht
hierover twijfel bestaan, dan willen wij u 
adviseren om zekerheidshalve aan Uniebu
reau, Wassenaarseweg 7 te Den Haag, 
schriftelijk door te geven op welk gironum- 
iner-banknumnicr de penningen moeten 

ordei; o\'ergem,iak!.
De hiiogle van hel l'edrag ,i:U v\ii kunnen 
.ifdr.uen iu.ngt .if van dc mat.' w;,a-in door 

f n gebnr'k gem.i.ik' '.an d.
niijgeliikk nl o-q dorq' nadiie! v,'n d < /  reed', 
o'n'-ang, n q' a'pa .g . (■•nr'Mitif
( iv q -  19  'V I, v o U i iH t ;  Grq.ig dinq, v  ’ > ' e' 
\ e’q'oeK uidlen ü  de eont' iiuilK' nog niet 
gireude. dp aisnog te wiiiei. kioen, zodatdil 
bedrag eind maart a.s. beirokken kan 
worden in de afdracht aan de penningmees
ters.

R. Smits 
Penningmeester CHU
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Voor uw
' Dieselolie, benzine, petroleum 
' Kolen, huisbrandolie 
' Tanktransporten 
' Butaan en Propaangas 
* Campingflessen vullen 
" Container-vuil afvoer

H A N D E L M Ü B .V . 

BANDEN B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres;

Gebr. BEKKER B.V.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

AANNEMERSBEDRIJF

B.V. R A D IX  & VEER M AN
Oudelandsweg 30 - Tel. 03480-2204 - WOERDEN. 

Verbouw - Nieuwbouw door geheel Nederland.

Bouw- en Aannemersbedrijf

M. de Raad & Zoon

Pickestraat 62, Noordwijk, tel. 01719-12100 en 15257.

Adverteer
in
de

Nederlander

BUDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

KOCH
Telefoon 055-214259 
APELDOORN.

Kerkorgels
Elektronische
orgels

voor kerk-, schooi
en huismuziek.

TIMMER-EN AANNEMINGSBEDRIJF

J. STOUT
Dijklaan 84-Telefoon 01825-590- BERGAMBACHT.

Zaanse klokken

r '13- • 1
[

<j f ]
m r

/ftaas^icuit
^Winkelgalerij Kerschoten 
^T e l. 15865, Apeldoorn. .

Wie aan de toekomst bouwt 
BouwtopdeC.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester's Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

Meester’s 
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

HANAB B.V
Vali(enburg - ZH Telefoon 01718-71941 ^
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS

BDU-nieuwsbladen
professionele media, met ’n hoge dekkingsscore in een 

koopkrachtig stukje Midden-Nederland
Midden-Nederland, 

preciezer gezegd de Gelderse 
en Stichtse Vallei, telt ruim
300.000 inwoners met een 
breed bestedingspatroon dat 
minstens zo interessant is als 
dat van elke andere 
gemiddelde Nederlander.
Ten aanzien van het bereik 
van deze koopkrachtige 
Middennederlandse 
konsument is er echter een 
duidelijk voordeel: u bereikt ze 
bijna allemaal, ieder met een 
eigen blad in hun eigen 
deelgebied.
Elk blad met een sterk 
geografisch gerichte 
redaktionele formule voor een 
optimale leesintensiteit.
Een leesintensiteit die zich 
echter niet alleen tot de 
redaktionele pagina’s beperkt 
(landelijke, regionale en 
plaatselijke adverteerders 
ervaren dat dagelijks).

En als uw afzetgebied zich niet 
tot enkele deelgebieden 
beperkt, maar zich over het 
gehele B.D.U.-gebied 
uitstrekt, dan heeft u nog een 
extra voordeel: het B.D.U.- 
kombinatietarief.

Met kortingen die in sommige 
gevallen méér dan 50% 
besparing geven op de 
de normale tarieven.
Dus meer dan de moeite waard 
om een uitgebreidere 
dokumentatie aan te vragen.

Wij hebben hem voor u klaar 
liggen.
BDU, Nieuwstraat 15, 
Barneveld.
Tel. 03420-6141 
Telex BDU 40261.
Barneveldse Krant-Stad 
Amersfoort-De Stad Nijkerk- 
De Woudenberger/

Scherpenzeelse Krant-
Bennekoms Nieuwsblad-
Hoevelakens Nieuwsblad-
Ede/Veldhuizen-
Lunters Nieuwsblad-Leusder
Krant.
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TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

INFORMATIEVE
PAULUS-REIZEN
O n td e k k in g s to c h te n  d oor h e t land van  d e  B ijbel
verzorgd door Stichting THACIR, Postbus 317, Hoogeveen

In de voetsporen 
van Paulus

1ste dag
Vliegreis vanaf Schiphol naar de Atheense luchthaven Hellenikon. waar u wordt 
verwelkomd door onze vertegenwoordiger in Griekenland. Vervolgens gaat u per 
luxe air-conditioned touringcar naar uw hotel in Athene voor diner en overnachting, 
2de dag
Bezichtiging van Athene, met o.a.; Syntagma Square: de Parlementsgebouwen: het 
graf van de onbekende soldaat: de poort van Hadrianus; het Olympisch Stadion; 
het koninklijk paleis; de Philopapposheuvel met een schitterend uitzicht op de 
Acropolis: de Areopagus (Hand. 17:15 e.v.); de Acropolis met o a. het Parthenon; 
één van de fijnste scheppingen van de Griekse geest; het Byzantijnse klooster 
Kaissariani met zijn weelderige bloemenpracht, genesteld op de helling van de 
berg Hymettus.
Na de lunch een uitgebreid bezoek aan het Nationaal Archeologisch Museum met 
zijn fantastische schatten en kunstwerken uit de oudheid; vervolgens bezichtigen 
we de kathedraal van Athene en één van Athenes kleinste byzantijnse kapelletjes. 
We besluiten deze dag met een ..Griekse avond": in de ,,Oude Stallen Taverna" 
even buiten Athene gebruiken we het diner met een overvloed aan wijn. terw ijl we 
intussen genieten van Griekse muziek en volksdansen.
3de dag
Vanmorgen brengen we een bezoek aan het oude Corinthe, waar de apostel Paulus 
lange tijd woonde en predikte. Onderweg bezichtigen we het Kanaal van Korinthe ■ 
een knap staaltje van ingenieurskunst! ■ en de daarbij gelegen ..diolkos". Ook het 
kleine Daphni-klooster is ons bezoek meer dan waard door de prachtige byzantijn
se mozaïeken, die de wanden ervan versieren. De lunch gebruiken we in een aardig 
restaurantje onderweg. De namiddag en de avond zij ter vrije beschikking,
4de dag
Vanmorgen verlaten we Athene en gaan op weg naar (de pas van) Thermopile. waar 
in 480 V. Chr. het leger van de Perzische koning Xerxes op de verbeten tegenstand 
van koning Leonidas van Sparta en de zijnen stuitte. Via het handetsstadje Lamia 
en het industrieplaatsje Karditsa rijden we naar Meteora (=  de in de lucht zweven
de, namelijk de bergtopkloosters, die to t de belangrijkste byzantijnse bezienswaar
digheden behoren). Dineren overnachting in Kalambaka of Trikala.
5de dag
Na het ontb ijt rijden we naar Larissa, de hoofdstad van Thessalié. In deze 
omgeving brengen we een uitgebreid bezoek aan een dorpje (woningen, een school 
e.d.) om erachter te komen hoe de plattelandsbevolking daar leeft. Vandaar rijden 
we verder noordwaarts naar Thessaloniki, de hoofdstad van Macedonië, het 
stamland van Alexander de Grote. Paulus preekte er en stichtte  er een christen
gemeenschap, die hij ten voorbeeld stelde aan alle christenen van Macedonië. We 
maken een uitgebreide rondrit door deze 600.(XK) inwoners tellende stad en 
bezichtigen o.a.: de Witte Toren, de Triomfboog van keizer Galerius, de Rotonda of 
Kerk van Agios Georgios, de Agia Sofia (de hoofdkerk van de stadl en het plaatse
lijk museum. Diner in een Taverna.
6de dag
Voor vandaag staan op het programma bezoeken aan: het dorpje Pella. vroeger 
aan de zee gelegen en toen de residentie van Philippos II van Macedonië en zijn 
zoon Alexander de Grote: Edessa. de Macedonische koningsstad, met zijn 
prachtige watervallen; de lunch gebruiken we in een restaurant, midden in de 
rivier de Vodas; Veria (het bijbelse Beréa, Hand. 17:10-14), in de schaduw van de 
2052 hoge berg Vermion, waar een monument nog aan de prediking van Paulus 
herinnert.
7de dag
Vanuit Thessaloniki gaan we op weg naar Amphipolis (Hand. 17:1). eens een 
belangrijke plaats aan de Via Egnatia naar Byzantium. Na de bezichtiging van de 
ruïnes en de door Alexander de Grote opgerichte leeuw, gaan we nog verder oost
waarts naar Kavala, in bijbelse tijden bekend als Neapolis (Hand. 16:11). In deze 
terrasstad gebruiken we de lunch. In de middag bezoeken we de ten noorden van 
Kavala gelegen overblijfselen van het oude Filippi, genoemd naar de stichter van 
de stad; Philippos van Macedonië: in 42 v. Chr. behaalden hier Octavianus en 
Antonius een overwining op de moordenaars van Caesar; Brutus en Cassius. 
Paulus, die hier voor het eerst voet op Europese bodem zette, stichtte er een 
christengemeente (Hand. 16: 12 e.v,). Er zijn nog resten van het Romeinse forum en 
een vroeg-christelijke basiliek. Diner en overnachting in Kavala.
8de dag
De morgen is geheel ter eigen beschikking. Na een gemeenschappelijke lunch in 
een Taverna, rijden we terug naar Thessaloniki, vanwaar we per vliegtuig doorrei
zen naar Athene.
9de dag
De morgen kan benut worden om nog wat laatste inkopen te doen. Na de lunch 
volgt de transfer naar Hellenikon, vanwaar we naar Rome vertrekken. Op de lucht
haven Fiumicino wacht onze vertegenwoordiger in Rome ons op om ons per luxe 
air-conditioned touringcar naar ons hotel te brengen, waar we verwelkomd worden 
met een drankje.
10e dag
Deze dag besteden we geheel aan een uitgebreide verkenning van Rome en een 
bezichtiging van de bekendste bezienswaardigheden, zoals; de Fontana di Trevi; 
het Pantheon: het Forum Romanum; het Colosseum en nog veel meer...!
Als facu lta tief avondprogramma stellen we voor dat de deelnemers aan de 
zomerreis een voorstelling bijwonen van de opera bij de Thermen van keizer Cara- 
calla; de deelnemers aan de najaarsreis kunnen hetzelfde doen, maar dan in het 
beroemde Operagebouw van Rome. Toegangsbewijzen zijn voor eigen rekening. 
Voor vervoer wordt gezorgd.

11e dag
De morgen is geheel ter vrije beschikking. Na de lunch in het hotel bezoeken we de 
interessante kerk ,,San Pietro in Montorio ’ en het kerkje ..San Pietro in Carcere ', 
gebouwd op de plaats van de staatsgevangenis ten tijde van de Romeinse Repu
bliek, waar ook Petrus gevangen gezeten zou hebben. Het grootste deel van de 
middag besteden we echter aan een bezoek van Vaticaanstad met ’s werelds 
beroemdste kerk, de „San Pietro in Vaticano", kortweg; de Sint Pieter.
De deelnemers aan de zomerreis brengen een bezoek bij avond aan Tivoli, o.a. om 
te dineren in de sprookjesachtige sfeer van honderden verlichte fonteinen.
De deelnemers aan de najaarsreis maken een onvergefelijke rondrit door „Rome 
by n ig h f ’ en dineren in een exclusief restaurant.

12dadag
De morgen is geheel ter vrije beschikking. Rome leent zich er bij uitstek toe 
om met een gids in de hang (b.v. ..Rome”  van Wim Zaal) op eigen gelegenheid 
allerlei leuke en interessante plekjes op te zoeken. Na de lunch, die u zelf ergens 
gebruikt, bezoeken we o.a.: de basiliek van ,,Sint-Paulus-buiten-de-muren : de Via 
Appia Antica en de catacomben van San Sebastiano. Diner en overnachting in het 
hotel.
13d« dag
Na een vroeg ontbijt vertrekken we om Napels en Pompei te bezoeken. In Napels 
maken we een korte stadstour. waarna de tocht wordt voortgezet naar het nabij
gelegen Pompei. Lunch in een eersteklas hotel. U bezoekt de overblijfselen van dit 
antieke stadje uit de Romeinse tijd, dat in 79 na Chr. tijdens een uitbarsting van de 
vulkaan de Vesuvius onder de as bedolven werd. Diner op de weg terug. Overnach
ting in Rome.
14« dag
Deze laatste excursiedag besteden we aan bezoeken van Cerveten en de Etruski- 
sche graven van Tarqutnia, U zult tot het laatste moment van de laatste dag ten 
volle genieten' De lunch gebruiken we onderweg, 's Avonds hebben we een 
feestelijk afscheidsdiner in een gerenommeerd restaurant.

Stichting „THACIR” , die zich inmiddels een reputatie heeft opgebouwd met haar 
goed-verzorgde. informatieve ISRAEL-reizen, gaat nu ook reizen van dezelfde hoge 
kwaliteit organiseren naar de landen rondom Israël, die nauw verbonden zijn met 
de bijbelse geschiedenis: Egypte, Mesopotamië, Klein-Azië, Griekenland. Rome... 
Dit jaar beginnen we met 2 PAULUS-REIZEN, die ons 15 dagen lang door Grieken
land en Rome - met als extra verrassing Napels en Pompei - zullen voeren!
Neem kennis van onderstaande reisbeschrijving en overweeg c f dit wellicht üw 
„Doe-Vakantie” kan worden.

15de dag
In de loop van de morgen transfer naar het vliegveld voor de terugvlucht naar 
Schiphol.

De reissom voor deze 15-daagse geheel verzorgde reis bedraagt f 2.395,- p.p.

IN DEZE REISSOM ZIJN INBEGREPEN:
•de vliegreizen van Amsterdam naar Athene; van Thessaloniki naar Athene: van 
Athene naar Rome en van Rome naar Amsterdam

- alle luchthavenbelastingen
- het vervoer van de diverse vliegvelden naar de hotels v.v.
- assistentie door onze vertegenwoordigers in Athene en Rome met douane en ba

gage
- onderbrenging in geselecteerde middenklasse hotels m Griekenland en in eerste 
klasse hotel m Rome, op basis van 2-persoons kamers met eigen bad of douche 
en toilet, alsmede ontbijt en diner gedurende de hele reis

■ alle lunches, behalve op de I2de dag
- de diensten van gediplomeerde gidsen
- de diensten van een Nederlandse reisbegeleid(st)er, ook tijdens de heen- en terug
reis

• het gebruik van comfortabele, air-conditioned touringcars
' alle kruiersgelden, entreegelden, fooien en belastingen (behalve het facultatieve 

avondprogramma op de 10de dag).

NOTA BENE:
De prijs per persoon is gebaseerd op een minimum aantal deelnemers van 25. 
Verder is de prijs bepaald op basis van de huidige tarieven, zodat een voorbehoud 
moet worden gemaakt met betrekking tot eventuele komende verhogingen.

NIET INBEGREPEN IN DE REISSOMMEN:
- de toeslag voor het gebruik van zeer beperkt aanwezige éénpersoonskamers ten 
bedrage van t 225,- voor de gehele reis

- uitgaven van persoonlijke aard
- de premies voor een reis- en annuleringsverzekering.

VERZEKERINGEN;
Het afsluiten van een reis- en annuleringsverzekering geschiedt automatisch en is 
verplicht. Op de nota, die u ontvangt, worden de premies in rekening gebracht, 
zoals zij gelden bij de Nationale Nederlanden, waar wij onze verzekeringen onder- 
brengen. De polisvoorwaarden voor deze verplichte verzekeringen worden u gelijk
tijdig met uw reisbevestiging gestuurd

INSCHRIJFFORMULIER

Ondergetekende wenst m e t------personen deel te nemen aan de THACiR-
Reis IN DE VOETSPOREN VAN PAULUS van:

(zet een kruisje voor de reis 
van uw keus!)

Naam:

Geb, datum: 

Plaats:

11 t.e.m. 25 juli 1978 
31 oktober t.e.m. 14 november 1978

______ Man/Vrouw Voorletters:--------

Telefoon: 0

Ik reis samen met.

Geb. d a tum :------ /—

P la a ts ;_________

Man/Vrouw Voorletters:

Tel.;0

(Indien u met meerderen reist, kunt u hun gegevens apart vermelden en alle 
informatie daarna toezenden aan; ..Stichting THACIR” . Postbus 317, 
Hoogeveen).

Datum: - - 4 - Handtekening:

OF GAAT UW BELANGSTELLING TOCH ALLEREERST UIT NAAR EEN 
ISRAEL-REIS?

Schrijf dan nog vandaag en binnen enkele dagen hebt u de brochure met 
een uitgebreide beschrijving van onze ontdekkingstochten door het Land 
van de Bijbel in de bus! Als u naar Israël gaat. ga dan met ..THACIR” , voor 
een THeologisch verantwoorde, Archeologisch interessante en Cultureel 
belangwekkende Israél-Reis.

15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs hotels of jeugdherbergen. 
Met 1 of 2 dagen Elat en Sinaï. Of een hele week door Negev en Sinaï. Geen 
opgeschroefde ..heilig-land-pelgrimage". maar een verantwoorde en inte
ressante reis door het land van de Bijbel, met ruimschoots aandacht voor 
de problematiek van het moderne Israël en haar minderheden. Deskundige 
reisbegeleid(st)ers. Gediplomeerde Israëlische gidsen. Bestel onze 
brochure en overtuig u zelf van het feit dat dit reizen zijn met een eigen 
karakter, zoals velen vóór u reeds hebben ondervonden!
Onze Paasreis (v a. 21 maart a.s.) is solide volgeboekt en heeft al een wacht
lijst- Het heeft dus geen enkele zin daar nog op te rekenen!
De vertrekdata van de volgende reizen zijn.
In 1978:11 juli; 7 november; 23 december.
In 1979; 23/1; 13/2; 6/3; 27/3; 17/4; 8/5; 29/5; 19/6; 10/7; 31/7; 21/8; 11/9; 2/10; 

30/10; 20/11:22/12.

Wij stellen het zeer op prijs, indien u een aantal voorkeurdata kunt geven!
De prijs voor een geheel verzorgde en geheel inclusieve 15-daagse hotelreis 
bedraagt: f 2.165.- p.p. Die voor de 22-daagse hotelreis bedraagt f 3.365,- p.p.

Voor nadere inlichtingen kunt u één van onderstaande bestuursleden 
bellen:
Ds. J. van Dijk (020-738452 of 03417-6569); Ds. J. W. Huisman (079-212120); Ds. 
J. de Jong (075-179910); J Meise (register-accountant) (010-188232); Ds. J. van 
Veen (05280-62299).

Ondergetekende wenst:
.. de brochure met een komplete reisbeschrijving te ontvangen

bovendien voorlopig — plaats(en) te reserveren voor de 15/22-daagse
reis, die vertrekt o p -------/-------/1978/1979.

(Zet een kruisje in het hokje(s) van uw keus)

Naam:

Adres:

Man/Vrouw Voorletters: • Telefoon: 0

. Plaats:

(Deze bon uitknippen en als brief toezenden aan: Stichting „THACIR". 
Postbus 317, Hoogeveen).

Datum: Handtekening:
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Bedroefd, maar dankbaar voor wat God ons in hem ge
geven heeft, geven wij u kennis van het plotselinge 
overlijden van onze geliefde man, vader en fijne groot
vader

HENDRIK HEUKELS

Officier in de orde van Oranje-Nassau 
Oud-rectorChr. Scholengemeenschap „Oostergo”

te Dokkum

op de leeftijd van 67 jaar.

II Cor.5 vers 1

Dokkum: C. Heukels-van Hattem 
Malden: Corry Wendelaar Bonga-Heukels 

Sjoerd Wendelaar Bonga 
Evert, Hessel en Marike 

Hardenberg: Henriëtte Abbes-Heukels 
Joop Abbes 
Henk

Dokkum, 14 februari 1978 
Birdaarderstraatweg 26

Wij hebben hem naar zijn wens in stilte begraven.

Het bestuur van de Statenkring Dokkum der CHU, 
geeft met leedwezen kennis van het overlijden van haar 
zeer gewaardeerde voorzitter

DRS. H. HEUKELS

Joh. 11:25

Namens het bestuur: 
M. J. Boersma, secr. 
J. Feenstra, penn.

Dokkum, 13 februari 1978

Kistenfabriek
Nijkerk

N. DE BOER

VAN A6T AAN DE MACHT
(of hoe dat tweede kabinet Den Uyl er toch niet kwam)

in tekst en fo to ’s door:

Fred Verbakel/Han Singels/Dolf Toussaint

Verbakel (bekend van ” Den Haag Vandaag” ) geeft een 
begrijpelijke en volledige beschrijving van de langste ka
binetsformatie uit onze geschiedenis. Ook wat daaraan 
vooraf ging krijgt aandacht: de val van het kabinet Den 
Uyl en de verkiezingen. Verbakel verlevendigt de tekst 
met veel markante uitspraken van politici en enkele nog 
niet eerder gepubliceerde feiten.
Toussaint en Singels fotografeerden een jaar lang dit po
litieke gebeuren en kozen de 66 beste fo to ’s uit voor het 
boek.
VA N  AGT AAN DE M ACHT is te bestellen door storting 
van f  12,75 (f  10,— plus f  2,75 portokosten) op postgi
ro 150.11.69 t.n.v. Stichting Burgerschapskunde te Lei
den, onder vermelding van ”V A N  AGT AAN DE M A C H T’ 
U heeft het boek dan binnen 3 weken in huis.

Stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

VAN
Zeben’s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

TOT 140% HYPOTHEEK
Kostel. vrijbl. off. Geen afsluitprovisie. 

Geldlening f 5.000,- =  36x f 171,- enz.
Advies en bemiddeling onroerend goed. 

HUIZEN te koop gevraagd en aangeboden, ook in Spanje.

drs. J. A. Uding & Partners
Financ. adv. en vastgoed consultants.

Van Maerlantlaan 7 - Amersfoort.
033-17647.

KHJWBEDRIJF

Fa.C.Spijkèr 
& Zn.
Van O^adelaan 61 
Tel: 02150-11189-16777 
HILVEKSUM.

bouw en

korteweg
aanneming maatschappij b.v. breda

NEDERLANDSE CHRISTELIJKE 
BOEREN EN TUINDERSBOND

Het bestuur van de Ned. C.B.T.B. roept 
belangstellenden op voor de functie van

SECRETARIS
De primaire verantwoordelijkheid is het mede inhoud 
geven aan en dé uitvoering van het onderwijsbeleid van 
de C.B.T.B. De organisatie is zeer direkt betrokken bij 
het agrarisch-en het huishoud-en 
nijverheidsonderwijs. Contacten dienen te worden 
onderhouden met schoolbesturen, 
besturenorganisaties en met de overheid.

De functie wordt uitgeoefend in een team van o.a. zes 
secretarissen. Naast de hoofdtaak zijn er enige 
deeltaken buiten de onderwijssfeer, die in relatie 
staan tot het algemeen beleid voor land- en tuinbouw.

Vereist zijn goede contactuele eigenschappen en inzet. 
Ervaring en een opleiding op het niveau van Hoger 
Onderwijs zijn gewenst. De voorkeur gaat uit naar 
kandidaten in de leeftijd tot 35 jaar. Gegadigden 
dienen de gedachte van christelijk maatschappelijke 
organisatie te delen.

De salariëring is afgestemd op leeftijd, opleiding en 
deskundigheid. De functie is vacant per 1 augustus 
1978.
Een psycho-technische test kan deel uitmaken van de 
selectie-procedure.

Schriftelijke sollicitaties vóór 17 maart a.s. te richten 
aan de Ned. C.B.T.B., Sweelinckstraat 30, Postbus 
18510, te Den Haag. Tel. 070-39 49 75.
Informaties te verkrijgen bij de heer K. Wassenaar, 
algemeen secretaris.
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Het CDA-program en de Neutronenbom
„Het zou geen zin hebben brandspuiten uit 
te vinden die gelijk met het vuur de hele 
stad zouden vernietigen. Een dergeUjk 
monsterapparaat is nooit gebruikt; geen 
brandweercommandant zou daar verant- 
woordeUjkheid voor aanvaarden. Zijn op
dracht is brandblussen, ook al kan hij 
daarbij niet altijd schade aan belendende 
percelen vermijden. Voor het uitvinden 
van wapens bestaat een dergeüjke aan 
menseUjke verantwoordeUjkheid gebon
den beperking niet Als wetenschap en 
techniek nog dodeUjker instrumenten, nog 
verder- en diepgaander vemietigingsmid- 
delen weten te vinden, worden ze gemaakt 
De wapentechniek erkent slechts 
technisch-bepaalde grenzen. Die grenzen 
zijn reeds zó wijd geworden, dat er thans 
een „overkül-capadteit” bestaat Dat be
tekent eigenlijk dat er in de wereld reeds 
meer en venijniger wapens voorhanden 
zijn, dan voor het doden zelfs van heel de 
mensheid nodig zouden zijn”.
Aldus de toelichting op het CDA-program 
„Niet bij brood alleen”, dat terecht zoveel

waardering heeft geoogst, ook in eigen 
kring. De toelichting vervolgt;
Waar de wap>entechniek een zo verzelf
standigde macht werd, door geen enkele 
norm begrensd of gebonden, zal de 
overheid zich meer dan ooit op het gebruik 
van voorhanden zijnde wapens moeten be
zinnen. Voor ons geldt, dat een passende 
defensie-inspanning in onze huidige wereld 
nog steeds onmisbaar is. Een eenzijdige 
ontwapening zou de verleiding voor moge
lijke tegenstanders te groot kunnen maken 
en een tekort aan rechtsbescherming bete
kenen voor alle hier levenden. Maar wel zal 
voor elke overheid een zekere verhouding 
moeten bestaan tussen de omvang van het 
onrecht dat zij wil keren en de omvang van 
haar militaire weerwoord. Die verhouding 
nu raakt bij een moderne wapentechniek - 
die soms zelfs de schepping als geheel be
dreigt - fundamenteel zoek.
Het CDA-program van uitgangspunten 
spreekt als volgt over de bewapeningswed
loop:
„De ongebreidelde bewapening zoals ma

nifest in de zogenaamde bewapeningswed
loop, dwingt tot een veiligheidsbeleid, 
waarin wapenbeheersing en ontwapening 
van vitaal belang zijn voor de inter
nationale veiligheid.
De Nederlandse defensie-inspanning be
hoort afgestemd te worden op een in bond
genootschappelijk verband aanvaard ni
veau. Daarbij dienen wij ons er echter ern
stig van bewust te zijn dat er een perfectio
nering van het wapentuig gaande is, die de 
schepping als zodanig bedreigt. Dit ver
sterkt de noodzaak van een wereldomvat
tende bezinning over de grens van toege
staan wapengebruik door overheden”.
De uitgangsstelling is duidelijk! Waartoe 
leidt dit nu concreet in het program „Niet 
bij brood alleen?” Zie daartoe art 172 ad. a, 
b en c:
„Een geringer accent op (het dreigen met) 
het eventuele gebruik van kernwapens in 
de defensiestrategieën; daarbij waken voor 
aantasting van de veiligheid als gevolg van 
onevenwichtigheden in de conventionele 
bewapening”. En verder onder b: ,,afrem

ming vooral van de kwalitatieve nucleaire 
bewapeningswedloop met name door tot
standkoming van een volledige stopzetting 
van alle kernproeven”.
Dit standpunt is terug te vinden in het re
geerakkoord van CDA en W D: „Er moet 
wil de mensheid overleven, een einde 
komen aan de bewapeningswedloop. 
Daarom zal Nederland zich inspannen 
waar en wanneer zich de mogelijkheid 
voordoet voor het treffen van effektieve 
maatregelen tot beheersing en 
vermindering van bewapening. In het bij
zonder is het streven erop gericht de rol van 
kernwapens te reduceren, waartoe een 
evenwicht in de conventionele bewapening 
vereist is”.
Het is goed nog eens op grond van de of
ficiële stukken, waarmee de CDA-fractie in 
de Tweede Kamer moet werken, aan te 
geven waarom de fraktie tot een afwijzing 
van de Neutronenbom is gekomen. Een 
program van aktie is niet voor de ver
kiezingscampagne geschreven, maar is een 
werkstuk voor Kamerleden.

Pleidooi voor kleine kernen bij begroting ru im telijke ordening

door: drs. H. Eversdijk, CDA-lld Tweede Kamer

Bij de behandeling van de begroting Ruim- 
tefijke ordening in de Tweede Kamer is 
namens het CDA een pleidooi gevoerd voor 
de leefbaarheid van de kleine kernen in ons 
land. Zeer terecht is in de afgelopen jaren 
veel aandacht besteed aan de stads
vernieuwing, maar de dorpsvernieuwing 
heeft veel minder aandacht gekregen.

DORPSVERNIEUWING
NOODZAKELIJK
Het CDA heeft in de afgelopen jaren het 
stadsvernieuwingsbeleid van staats
secretaris Schaefer steeds gesteund en te
recht. De prioriteit voor de stadsvernieu

wing moet blijven. Daarnaast is echter ook 
meer aandacht voor de dorpsvernieuwing 
nodig. Hoewel het CDA zeker „het krot
tenplan voor de kleine kernen” niet onder
schat, maar waardeert, is toch gebleken dat 
dit plan tot heden weinig concrete resultaten 
heeft opgeleverd.

KWUNENDE KERNEN
Toch is het aantal kwijnende (kleine) kernen 
vele malen groter dan bijvoorbeeld het aan
tal gesuburbaniseerde kernen.
Weliswaar gaat het bij de kwijnende kernen 
om minder grote aantallen mensen, maar 
ruimteUjkgezien gaat het om een belangrijk

deel van het platteland. Vooral nu het platte
land niet meer alleen aandacht krijgt als 
produktiegebied (gebruikswaarde), maar 
ook de belevingswaarde een rol gaat spelen, 
komt de noodzaak tot dorpsvernieuwing 
sterker naar voren. Een leefbaar platteland 
hangt samen met leefbare dorpen, die ten
minste over de basisvoorzieningen - met 
name ten aanzien van het onderwijs - 
kunnen beschikken.

AKTIEF BELEID NODIG
Een aktiever dorpsvemieuwingsbeleid is 
dan ook nodig om er voor te zorgen dat niet 
een groot deel van het platteland ver
paupert. Een sterk gebundelde aanpak van

deze problematiek is noodzakelijk. We 
hebben dan ook de suggestie gedaan om 
voortaan in het hele takenpakket van het 
departement niet meer enkel te spreken 
over „stadsvernieuwing”, maar over 
„stads- en dorpsvernieuwing”. De minister 
bleek daar wel oren naar te hebben. Immers 
ook bij de dorpsvernieuwing dienen: 
vernieuwbouw, vervangende nieuwbouw 
en nieuwbouw een grotere rol te spelen.

DORPSBOUWERS NODIG
Ook aan de „dorpsbouw” als zodanig dient 
meer aandacht te worden besteed. Teveel 
hebben we onze dorpen „verrijkt” met de 
„doorzonhuizen” van onze stedebouw. Te
veel zijn aan een aantal dorpen „stads
wijken” vastgemaakt, waardoor het karak
ter van veel dorpen dreigde stuk te gaan. We 
hebben dan ook in de nabije toekomst meer 
„dorpsbouwers” nodig om het platteland 
voor de bewoners leefbaar te houden en 
voor anderen „de belevingswaarde” in 
stand te houden.

Neutronenbom op de MBFR-agenda?
door: drs. Ton de Kok (lid defensie-commissie CDA-partijen)

Na veel onduidelijkheid en misverstanden 
in de debatten over het wel of niet invoeren 
van de n-bom, ligt het standpunt van de 
regering nu klaar op tafel.
Zolang de bondgenootschappelijke con
sultatie over dit vraagstuk nog niet is afge
rond zal de regering uit taktische overwe
gingen geen definitieve beslissing etaleren. 
Een beslissing nu zou de onderhandelaars 
van Nederlandse zijde volledig buiten spel 
zetten.
De regering is wel van plan om in de 
Noord-Atlantische Raad voor te stellen het 
wel of niet introduceren van het wapen in de 
MBFR-onderhandelingen in te brengen. In 
het kabinet leeft de hoop dat de Sovjet-Unie 
onder dreiging van de invoering van de 
n-bom concessies zal doen en haar con
ventionele strijdkrachten wat in sterkte zal 
terugnemen. Doen de Russen dat niet, zo zei 
de minister van Buitenlandse Zaken Van der 
Klauw, dan ontstaat er een nieuwe situatie. 
Dit is een duidelijke lijn die goed te verdedi
gen is.
De CDA-fractie koos echter een andere be
nadering en besloot in een vroeg stadium tot 
een definitieve stellingname. De bom zou 
niet aan het wapenarsenaal van de NAVO 
dienen te worden toegevoegd. Het wapen

werd dus afgewezen. Men kan zich afvragen 
of het wijs is geweest om al direct het stand
punt naar buiten te brengen. Het besluit op 
zich is volstekt in overeenstemming met ons 
programma en het Christen-democratisch 
denken op dit punt.
Wat mij in het fractiestandpunt echter ver
baasde was dat men tegelijk met het 
afwijzen van de bom deze wilde gebruiken 
om een nieuwe impuls aan de ontwape- 
ningsbesprekingen te geven. Nu is dit op 
zichzelf een goede gedachte. Deze werd 
echter om zeep geholpen doordat de fractie 
verklaarde dat de stap (afwijzing) is gezet 
met het oogmerk dat zij zal worden beant
woord door een bijdrage van de zijde van 
het Warschaupakt tot vermindering van de 
bewapeningswedloop. Net als de regering 
wil de fractie de bom op de MBFR-agenda. 
Het verschil is echter dat de regering de op 
de agenda te plaatsen bom nog niet „afge
schaft” heeft, maar de fractie in feite wel. 
Laten we eens aannemen dat de bom op de 
MBFR-agenda wordt gezet, waar kan dat 
toe leiden?
Zowel bij de regering als bij de fractie is de 
achterliggende wens van de gedachte het 
„ding op de agenda te plaatsen, dat de 
Russen een deel van hun conventionele

strijdkrachten zullen terugnemen. Met de 
volgende zinsnede uit haar verklaring on
dergraaft de fractie echter haar eigen p>o- 
sitie: „de fractie is van oordeel dat voor de 
handhaving van het machtsevenwicht ( . . . )  
niet elk middel bruikbaar en aanvaardbaar 
is”.
Men spreekt dus over „handhaving” van het 
machtsevenwicht en niet over herstellen of 
verkrijgen. De fractie zithiermee op eenlijn 
met vele polemologen èn met de Russen. 
Beide categorieën beweren al heel lang dat 
er een evenwicht is (numeriek van de kant 
van de Russen en technisch van onze kant) 
en dat het overtuigende bewijs geleverd 
wordt door de vredestoestand waarin 
Europa al meer dan dertig jaar verkeert.
Als er dus een evenwicht is zoals de fractie 
beweert hoe kan men dan verwachten dat 
de Russen (die dus ook van dat evenwicht 
overtuigd zijn) het evenwicht gaan ver
storen door conventionele strijdkrachten 
terug te nemen. Inhunogenishet evenwicht 
al verstoord door het bestaan van de bom, 
ook al is zij dan nog niet ingevoerd. Een 
verdere verstoring door conventionele con
cessies is derhalve helemaal niet te verwach
ten.

PRESSIEMIDDEL

De bom staat straks op de agenda als pres
siemiddel, dat is duidelijk. Afgezien van het 
feit dat ik niet geloof dat de Russen zich met 
nucleaire wapens onder druk laten zetten, is 
het te enen male ondenkbaar dat zij ons voor 
deze technische „prestatie”, het laatste 
woord in de bewapeningswedloop, zullen 
belonen met conventionele concessies. Als 
ze dat wel zouden doen, zou ik er voor 
pleiten zo snel mogelijk nog perfectere wa
pens te ontwikkelen om die vervolgens ten 
spoedigste in de onderhandelingen in te 
brengen.
Concluderend uit het bovenstaande mogen 
we geruststellen dat de verhoopte Russische 
soepelheid uit zal blijven. Er komen dus 
geen concessies. Wat doen we dan? De „ha- 
vikken” zullen de „duiven” er terecht op 
wijzen dat het „ding” niet voor niets op de 
agenda is geplaatst, dat de fractie met het 
afwijzen van de bom het „oogmerk” had 
„dat deze stap zou worden beantwoord met 
een bijdrage van de zijde van het Warschau
pakt”. Veel manoeuvreerruimte blijft er 
voor de „duiven” dan niet meer over.
Het wapen als pressiemiddel met luid fan- 
faregeschal op de MBFR-agenda plaatsen is 
heilloos en leidt slechts tot verstarring aan 
de andere kant.
Een ongeclausuleerde afwijzing van de bom 
zou ons moreel gesproken in een ijzersterke 
positie hebben geplaatst. De kracht van de 
wapens heeft ons nog tot geen enkele stap 
gebracht in de richting van ontwapening. 
Het wordt tijd dat we het eens over een 
andere boeg gaan gooien.
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Nederlandse bijdrage aan fondsen van internationale 
ontwikkelings-associatie „basis-element van ons 
ontwikkel ingsbeleid”
door: C. P. van Dijk, Tweede Kamerlid voor het CDA

Enkele wéken geleden heeft de regering de 
Tweede Kamer een wetsontwerp aangebo
den waarbij machtiging wordt verleend tot 
deelneming in een verdere aanvulling 
(vijfde) van de middelen van de Internatio
nale Ontwikkelings-Assodatie (IDA).
Deze organisatie heeft deze middelen 
nodig om ook gedurende de drie-jarige pe
riode 1977-1980 te kunnen voortgaan met 
het verstrekken van „zachte” leningen 
(d.w.z. renteloos en voor zeer lange 
termijn) aan die ontwikkelingslanden, die 
niet in staat zijn de normale rente en aflos
singsverplichtingen van kapitaalmarktle- 
ningen tegen conventionele voorwaarden 
op te brengen.

BIJDRAGE NEDERLAND
De Nederlandse bijdrage van ƒ 541 mln. 
vertegenwoordigt ongeveer 3 procent van 
de totale aanvulling van $ 7.638 mln. die 
door de leden-landen gezamenlijk is toege
zegd.
Naar rangorde van de grootte van de bij- 

. drage is Nederland het tiende land van de 
25 contribuëerende leden. Gezien de moei
lijkheden en vertragingen die te 
verwachten zijn bij de inwerkingtreding 
van de toegezegde aanvulling (en die de 
activiteiten van IDA ernstig zouden 
kuimen vertragen) Beeft Nederland zich 
ook bereid verldaard door middel van een 
overbruggingsregeling een voorschot op 
deze vijfde aan\mlling te geven. Bij de be
handeling van de vierde aanvulling in 1974 
werd door de nu in het CDA verenigde 
fracties reeds opgemerkt, dat IDA als één 
van de basiselementen van het Ne
derlandse ontwikkelingsbeleid moet 
worden beschouwd. Middels IDA bereiken 
de Nederlandse ontwikkeUngsgelden een 
groot aantal (in 1977 niet minder dan 67) 
van de armste ontwikkelingslanden op een ' 
zeer effectieve manier. Dit is temeer zo 
omdat de ontwikkelingsstrategie van IDA 
in hoge mate overeenstemt met die van 
Nederland. Terecht wijst de rege.ring er in 
haar toelichting op het wetsontwerp op, dat 
de IDA-doelstellingen evenwijdig lopen 
aan die van Nederland. Aangezien de Ne
derlandse publiciteitsmedia gewoonlijk be
trekkelijk weinig aandacht schenken aan de 
in Washington DC gevestigde Wereld- 
bankgroep, waartoe IDA behoort, volgen 
hier enkele bijzonderheden over de be
trokken organisaties en hun activiteiten in 
de afgelopen jaren.

ORGANISATIE
De International Development Association 
(IDA) vormt een onderdeel van de 
Wereldbank-groep, die bestaat uit:
- de ,,International Bank for Re- 
construction and Development” (IBRD) 
(1945) en twee dochterinsteUingen:
- de „International Development As
sociation” (IDA) (1960)
- de „International Finance Corporation” 
(IFC) (1956)
De drie instellingen hebben afzonderhjke 
statuten maar staan onder gezamenlijk be
stuur. Leden van deze instellingen zijn de 
landen, die zijn toegetreden: 129 landen 
zijn momenteel lid van IBRD en 117 van 
IDA.
Hoogste autoriteit is de „Board of Gover- 
nors”; ieder lid benoemt een „govemor” 
(meestal: de Minister van Financiën of di
recteur van de Centrale Bank). Deze „raad 
van gouverneurs” vergadert eenmaal per 
jaar en heeft het dagelijks bestuur gedele
geerd aan de „Board of Executive Direc- 
tors” (aantal directors: 20); deze benoemt 
(van buiten eigen kring) een voorzitter van 
de Raad, die tevens President van de We
reldbank is (sinds 1968: McNamara). De 
Nederlandse „executive director” (uit
voerend directeur) vertegenwoordigt niet 
alleen ons eigen land maar ook Cyprus, 
Israël, Joegoslavië en Roemenië.
Het stemrecht van de „governors” en 
„executive directors” is gewogen. Elk lid 
heeft 250 stemmen (IDA: 500) plus één 
stem voor elke eenheid in het kapitaal, die 
het hd heeft bijgedragen. Op 30 juni 1977 
hadden de 21 Part-l-leden (dat zijn de 
geïndustriahseerde niet-communistische 
landen plus Koeweit en Ijsland) voor 96,6 
procent bijgedragen tot de IDA-middelen; 
zij beschikten over 65,5 procent van het 
totaal aan IDA-stemmen (waarvan Neder

land 2 procent). De 96 Part-2-leden (de 
ontwikkehngslanden) hadden voor 3,4 
procent bijgedragen aan de middelen en 
beschikten over de resterende 34,5 procent 
van de stemmen.

FINANCIERING
De gemeenschappelijke doelstelling van de 
drie organisaties is: bij te dragen aan de 
Verhoging van de levensstandaard in de 
ontwikkelingslanden door een stroom van 
financieringsmiddelen uit de ontwikkelde 
landen naar de ontwikkehngslanden te 
sluizen. IFC doet dat door leningen aan en 
deelnemingen in het aandelenkapitaal van 
bedrijven in ontwikkelingslanden.
IBRD en IDA verwezenlijken hun doel 
door het verstrekken van leningen (meestal 
voor projecten) aan regeringen of met een 
regeringsgarantie. De doelstellingen, 
werkmethoden, leningscriteria etc. van 
deze twee instellingen zijn volstrekt iden
tiek; zij werken ook met hetzelfde per
soneel. Het enige verschil zit in de financie
ring en de leningskosten. IBRD trekt haar 
middelen aan op de kapitaalmarkt en geeft 
ze door aan de ontwikkelingslanden op 
conventionele voorwaarden, d.w.z. na een 
opslag voor eigen kosten tegen een per
centage dat de laatste jaren meer dan 8 
heeft bedragen.
IDA daarentegen voorziet in de kapitaal
behoeften van arme landen, die zich geen 
leningen op deze voorwaarden kuimen 
veroorloven: zij leent uit op „zachte” 
voorwaarden, d.w.z. zonder rente maar 
met een kleine provisie en voor lange tijd 
(normaalweg 50 jaren). Uiteraard kan IDA 
deze middelen niet op de kapitaalmarkt 
aantrekken; ze is aangewezen op de bij
dragen van de rijke landen. Om de drie jaar 
worden, op basis van het lenings- 
programma van IDA voor de eerstvol
gende driejaren, afepraken gemaakt tussen 
de leden, waarbij deze zich verplichten de 
middelen van IDA met een zeker bedrag 
aan te vullen.

ONTWIKKELINGSSTRATEGIE
Hoewel de strategie van de Wereldbank- 
groep aanvankelijk sterk gericht was op de 
financiering van grote, kapitaalintensieve 
projecten en infra-structurele werken zoals 
wegen, spoorwegen, elektriciteit enz., is 
daar in het midden van de jaren zestig al 
een kentering in gekomen door grotere na
druk op sectoren zoals landbouw en on
derwijs.

Verstrekte leningen - l-7-’76 tot 30-6-’77 (in milj. dollars)
IBRD IDA Totaal %

Landbouw 1638 670 2308 32,7
Financieringsmaatschappijen 731 25 756 10,7
Onderwijs 210 79 289 4,1
Electriciteit 784 167 951 13,4
Industrie 721 16 737 10,4
Niet-project gebonden 127 90 217 3,1
Geboortenbeperking en voeding 42 5 47 0,7
Technische bijstand 2 15 17 0,2
Telecommunicatie 140 - 140 2,0
Toerisme 99 - 99 1,4
Transport 876 172 1048 14,8
Urbanisatie 128 30 158 2,2
Water en riolering 262 38 300 4,2
Totaal 5760 1307 7067 100,0

Sinds het begin van de jaren zeventig wordt 
bewust een veel grotere nadruk gelegd op 
investeringen, die het welzijn van de grote 
massa der armen in de ontwikke
lingslanden direct kunnen bevorderen, 
door de produktiviteit van deze mensen te 
verhogen en hen actief bij het ontwik- 
kehngswerk te betrekken. Deze strategie 
komt in toenemende mate tot uiting in 
IBRD-IDA-projecten op het gebied van de 
plattelandsontwikkeUng, landbouw en on
derwijs en in projecten gericht op hetstede- 
lijk proletariaat: sociale woningbouw, wa
ter, riolering, kleine industrie enz. Terecht 
wordt in de Memorie van Toehchting op 
W.O. 14907 opgemerkt, dat de IDA- 
doelstellingen evenwijdig lopen aan die 
van Nederland.
Een inzicht in de samenstelling en geva
rieerdheid van het IBRD-IDA-lenin- 
genpakket in het financiële jaar 1976-1977 
verschaft tabel I:
OMVANG VAN DE IBRD-IDA- 
ACTIVITEITEN
De omvang van de credietverlening door 
de Wereldbank is buitengewoon snel ge
groeid in de afgelopen tien jaar. Het bedrag 
aan jaarlijks goedgekeurde IBRD-leningen 
was in 1977 7'l2 maal zo hoog als .* jaai

daarvoor. Het bedrag aan IDA-kredieten 
werd bijna verviervoudigd. (Tabel II):

Vergelijkt men deze cijfers met het totaal 
aan „official development assistance” ver
strekt aan de ontwikkehngslanden (1976: 
$ 17 miljard) dan bhjkt duidehjk welke 
prominente en in betekenis groeiende 
plaats de Wereldbank op dit gebied in
neemt.
KWALITEIT-REPUTATEE
De Wereldbank heeft zich in haar 33-jarig 
bestaan een grote reputatie van deskundig
heid, gedegenheid en pofitieke onpartijdig
heid opgebouwd. De middelen waarover 
zij beschikt en de wijze waarop zij die aan- 
^end t verschaffen haar een grote invloed 
op het economisch beleid van de ontwik
kehngslanden. Maar ook zonder vooruit
zichten op profijtelijke leningen worden de 
adviezen van de Wereldbank vaak ge
vraagd. Zij beschikt over zeer uitgebreide 
economische landen- en sectorinformatie, 
heeft een buitengewoon goed ontwikkeld 
systeem van projectkeuze, analyse en 
evaluatie en is, gezien haar strategische po
sitie, zeer goed geplaatst als centraal punt 
in de zo noodzakehjke ontwikkelings- 
hulp-coördinatie.

1966/67 1967/77
IBRD IDA Totaal IBRD IDA Totaal

Goedgekeurde leningen 
aantal 46 17 63 161 67 228
Bedrag ($ milj.) 777 353 1130 5759 1308 7067
Aantal landen 35 13 54 36
Uitkeringen/bestedingen 
bedrag ($.milj.) 790 342 1132 2636 1298 3934

CHJO-conferentie 
over sta’afrecht

V, Op zaterdag 11 maart a.s. houdt de CHJO 
een studieconferentie over het thema „De 
vrijheidsbeneming als straf’. Deze con
ferentie is voorbereid door de commissie 
binnenland van de CHJO. Mevrouw mr. E. 
A. Haars, staatssecretaris van justitie, zal 
het onderwerp inleiden.

De conferentie wordt gehouden in café- 
restaurant „Kobus aan de Poort”, 
Utrechtsestraat 49 te Amersfoort.
De agenda voor de conferentie luidt:
10.00-10.30 uur: Aankomst, koffie en in
schrijving; 10.30-10.40 uur: Welkom, in
leiding van het thema, indeling in groepen; 
10.40-12.50 uur: Groepsdiscussie; 13.00-
14.00 uur: Lunch; 14.15 -14.45 uur: Inlei
ding van mevrouw Haars, staatssecretaris 
van Justitie; 14.45-15.45 uur: Plenaire dis
cussie; 15.45-16.00 uur: Opstellen van 
perscommuniqué n.a.v. de conferentie;
16.00 uur: Sluiting.
Naar aanleiding van het thema zal de com
missie binnenland een nota uitbrengen, 
waarin op de diverse aspecten van het 
thema wordt ingegaan. Als men belangstel
ling heeft voor deze nota, kan men deze 
bestellen bij het secretariaat van de CHJO, 
Lange Geldersekade 8 te Dordrecht. De 
deelnemers aan de conferentie kunnen te
vens deelnemen aan de lunch. De kosten 
van deze lunch zijn ƒ 8,-. Ook hiervoor kan 
men zich bij het secretariaat opgeven. 
Aan de CHJO-leden worden reiskosten 
boven ƒ 7,50 vergoed.

Algem ene vergadering CHU m ei 1978
Aan de christelijk-historische kiesverenigingen, statenkringverenigingen en 
kamerkringverenigingen wordt meegedeeld, dat de algemene vergadering 1978 van 
de Unie zal worden gehouden op zaterdag 20 mei te Arnhem.
Namen van kandidaten voor het lidmaatschap van de Unieraad kunnen uiterlijk acht 
weken van te voren worden ingezonden aan het secretariaat van de Unie. De 
volgende leden zijn aftredend en herkiesbaar: mr. C. A. Bos (gekozen in 1974); 
mevrouw J. Punt-van Osnabrugge (gekozen in 1977 - vacature ds. G. Bos); mevrouw 
M. J. Vosjan (gekozen in 1977 - vacature mevrouw H. van Riet-Augsburger). 
Aftredend en niet herkiesbaar zijn: drs. C. Dekker (herkozen in 1974); mevrouwH. 
Evenhuis-van Essen (herkozen in 1974); jhr. mr. F. O. J. Sickinghe (herkozen in 
1974).
Voorts dienen vervangen te worden: mevrouwmr. E. A. Haars en mr. G. van Muiden.
Voorstellen ter behandeling in de algemene vergadering moeten, voorzien van een 
korte toelichting, vóór 20 maart zijn ingediend bij de secretaris van de Unie, p/a 
Wassenaarseweg 7, ’s Gravenhage.

Drs. G. Gerritse, 
secretaris CHU.

Ondergetekende,

NAAM: ....................................................................................................................

ADRES: ......................................................... ............................................................

WOONPLAATS: ............................................................................ '. ......... tel.nr.: -
geeft zich op voor het bijwonen van de conferentie van de CHJO op 11 maart a.s. 
Hij/zij is van plan ... introduce(é)(s) mee te nemen.
Hij/zij wenst wel/niet deel te nemen aan de lunch.
Hij/zij wenst wel/niet een nota te ontvangen.

Handtekening:

Deze strook opzenden aan: Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8, Dordrecht.
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Europese impressie
door: T. Toiman, lid van de CDA-fractie in de Tweede Kamer

Het CDA-Tweede Kamerlid Teun 
Tolman hield in het Europese Par
lement te Straatsburg zijn maiden
speech. In bijgaand artikel wordt 
aandacht geschonken aan het 
visserij vraagstuk. Hij hoopt regelma
tig zijn Europese impressies van ver- 
sch llende aard aan de lezers van „de 
Nederlander” door te geven.

Het visserijvraagstuk blijft de gemoederen 
bezig houden. Zo ook deze week in Straats
burg. De politieke golven gingen hoog, 
waarbij de Engelsen openlijk en bedekt vele 
verwijten moesten incasseren.
Het behoeft geen betoog dat het visserij
vraagstuk zeer complex is. Over één punt 
bestaat overeenstemming, nl. dat terwiUe 
van het behoud van de visstand vangst
beperkingen absoluut noodzakelijk zijn. Op 
welke wijze?

Daarover lopen de meningen uiteen. Hierin 
spelen grote economische belangen een rol. 
Ook vaak toegespitst op bepaalde regio’s. 
Toch is men er in geslaagd bijna allen op één 
lijn te krijgen.
Acht lidstaten zijn het eens zij het hiet enige

concessie aan de leren. Engeland is de 
dwarsligger. Daardoor is het overleg ge
strand. Wij betreuren dit ten zeerste.

GOEDE WIL?
In de debatten van december jl. verklaarde 
de Engelsman Scott Hopkins nog het vol
gende, ik citeer: „Als wij geen com
munautaire oplossing kunnen vinden komt 
de gehele gemeenschapsactie op losse 
schroeven te staan” .
Zowel Corrie als Hughes hebben deze 
vraagstukken naderhand positief benaderd. 
Lord Besbourough toonde waarschijnlijk 
het echte Engelse gezicht.
Volgens hem waren de Engelsen veel te 
lankmoedig geweest en konden er de eerste 
tien jaren geen concessies gedaan worden.

CONTROLE
De controle op naleving van de eventuele 
voorschriften kreeg ook veel aandacht. De 
Duitser Klinker had zich hierop diepgaand 
beraden.
We moeten er echter wel voor waken dat we 
niet geheel uit de pas gaan lopen. Begrip 
opbrengen voor de problemen van de 
vissers is een eerste vereiste.
Er zullen voldoende structurele maat
regelen getroffen moeten worden waardoor 
er brood op de plank blijft bij de vissers.

De maatregelen die voor de vissers ge
nomen moeten worden dienen het al
gemeen belang.
Het algemeen belang zal ook niet eenzijdig 
de rekening bij de vissers mogen presente
ren.
Indien men er in slaagt voldoende maatrege
len via vangstverdeUng en vergoeding via 
stiUigregeling te ontwerpen, zal er minder 
gecontroleerd kunnen worden.

UITBREIDING
VISSERSVLOOT?
In mijn bijdrage aan het debat in het 
Europese parlement heb ik o.a. gevraagd of 
het inderdaad juist is dat in het afgelopen 
jaar - met EEG-subsidie nog wel - de Engelse 
vloot met tientallen schepen is uitgebreid. 
De geruchten gaan dat er ook dit jaar nog 
weer nieuwbouw opdrachten zijn gegeven. 
Gundelach ontkende noch bevestigde deze 
mededelingen.
Deze paradoxale situatie is niet aan
vaardbaar.
De Nederlandse vissersvloot is reeds in be
langrijke mate ingekrompen. De lid-staten 
zullen gezamenlijk de lasten moeten 
dragen.
Engeland niet uitgezonderd.

Teun Tolman.

Aan alle christen-democratische raads- en statenleden, burgemeesters, 
gemeentesecretarissen en andere bestuurders

S lu i t  u  a a n  b i j  d e  C D A - b e s t u u r d e r s v e r e n ig in g 9

Het verkiezingsjaar 1978 is tevens het 
geboortejaar van de Vereniging van 
christendemocratische gemeente- en 
provinciebestuurders. Tot haar oprich
ting is besloten door de bestuurders- 
verenigingen binnen de ARP en de 
CHU en door het partijbestuur van de 
KVP.
De nieuwe vereniging is het ont
moetingspunt voor alle christen
democratische bestuurders van wijk
raden, gemeenten, gewesten en provin
cies - niet alleen op landelijk maar even
zeer op provinciaal vlak. Binnen de 
vereniging en haar provinciale afdelin
gen kan gezorgd worden voor de 
broodnodige onderlinge contacten en 
meningsvorming tussen de bestuurders 
op de diverse niveaus. De verenigings- 
leden kunnen rekenen op een zo groot 
mogelijke dienstverlening (mede dank
zij de medewerking van de weten
schappelijke instituten binnen het 
CDA). De bundeling van alle christen
democratische bestuurders biedt bo
vendien meer mogelijkheden om het 
CDA op het terrein van de lokale, re

gionale politiek verder profileren. 
Vandaar deze oproep aan alle chris
ten-democratische bestuurders om toe 
te treden tot hun vereniging. (Alleen de 
leden van de AR- en CH-bestuurs- 
verenigingen hoeven zich niet aan te 
melden: zij zijn automatisch lid van de 
CDA-bestuurdersorganisatie gewor
den).

WIE KUNNEN LID WORDEN?
Het lidmaatschap van de CDA-be- 
stuurdersvereniging staat open voor 
alle leden van CDA, KVP, ARP en CHU 
die deel uitmaken van het bestuur van 
een deelgemeente of publiekrechtelijke 
wijkraad, gemeente, (pre-)gewest of 
provincie, met inbegrip van de secreta
rissen resp. griffiers. Ook christen
democratische raadsleden die niet via 
een CDA-lijst zijn gekozen, zijn van 
harte welkom.
Voor allen die vanaf 1978 via een 
CDA-lijst gekozen worden, is het lid
maatschap van de bestuurders- 
vereniging krachtens de CDA-statuten 
(art. 27) verplicht. Van alle overige

LidiKiaatsehap ODA-bestuyrdersirerenigiiig
De heer/mevrouw: ..................................................

Adres: ..................................................... Telefoon:

Postcode:. Plaats:..................................................Provincie ■ •

geeft zich hierbij op als:
□ gewoon lid van de CDA-bestuurdersvereniging
□ buitengewoon lid (alleen voor oud-bestuurders en kandidaat-raads- en 
statenleden)
en zal als zodanig het maandblad BESTUURSFORUM ontvangen (abonnement 
inbegrepen in de contributie).

Hij/zij is lid van: □  KVP □ ARP □ CHU □  CDA (rechtstreeks) 

Pohtieke/openbare functie(s):
□ voorzitter □ lid □ secretaris van de (publiekrechtelijke) wijkraad ...............

in de gemeente .....................................................................................................
□ burgemeester □ wethouder □ secretaris van de gemeente: ...........................
□ lid van de gemeenteraad van ..............................................................................
□ voorzitter □  gecommitteerde □ lid □ secretaris van de gewestraad: •••■■■■
□ commissaris der koningin □ gedeputeerde □ statenlid □ griffier in de provincie:

(datum).......................  (handtekening)

Gelieve deze bon te verzenden in een open enveloppe - zonder postzegel - aan: 
Vereniging van christen-democratische gemeente- en provinciebestuurders/Be- 
stuursforum. Antwoordnummer 360, 2500 VB Den Haag.

CDA-bestuurders (o.m. burgemeesters, 
gemeentesecretarissen en griffiers) 
wordt echter ook verwacht dat zij lid 
zullen worden van de vereniging. 
Oud-bestuurders en kandidaat-raads- of 
statenleden die behoren tot een der 
CDA-partijen, kunnen buitengewoon 
lid van de bestuurdersvereniging wor
den.

CONTRIBUTIEREGELING
Gezien de verschillen in vergoedingsre
gelingen en ambtelijke inkomens tussen 
de verenigingsleden is om redenen van 
billijkheid gekozen voor een gestaffelde 
contributie. Zij varieert dit jaar van 
ƒ 70,- (voor raadsleden in kleine ge
meenten en wijkbestuurders) tot 
ƒ 135,- (o.a. voor bestuurders van grote 
gemeenten). Daartussen liggen de con
tributiebedragenvan ƒ 85,- (voor raads
leden van gemeenten tussen 10.000 en
30.000 inwoners, wethouders van ge
meenten tot 10.000 inwoners, en leden 
van gewestraden) en ƒ 100,- (voor 
raadsleden van gemeenten tussen
30.000 en 50.000 inwoners, 
wethouders van gemeenten tussen
10.000 en 30.000 inwoners, bur
gemeesters en secretarissen van ge
meenten tot 10.000 inwoners, en leden 
van provinciale staten). De contributie 
voor buitengewone leden bedraagt 
ƒ50,-.

In de contributie is inbegrepen het 
abonnementsgeld voor Bestuursforum 
(ƒ 27,50) en een bijdrage aan de provin
ciale afdelingen van de vereniging 
(ƒ10,-).

AANMELDING
U kunt u opgeven als lid door de ant
woordkaart in te sturen. Een postzegel 
is niet nodig. Gelieve te wachten met 
het betalen van uw contributie totdat u 
een acceptgirokaart ontvangt.

NADERE INFORMATIE
Uitvoerige informatie over de opzet 
van de CDA-bestuurdersvereniging 
vindt u in een ,,memorandum” in Be
stuursforum, februari 1978, in de 
rubriek ,,Verenigingsnieuws” . Over
drukken daarvan en verdere in
lichtingen zijn verkrijgbaar bij het se
cretariaat van de vereniging: Mau- 
ritskade 25, 2514 HD Den Haag, tel. 
070-653934.
Namens het voorlopig bestuur,
Mr. Sj. H. Scheenstra, H. G. Cloudt, 
voorzitter secretaris
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Overleg met Suriname vraagt realiteitszin
door: mr. G. L. van Dam, lid CDA-Tweede Kamerfractie

Het onderdeel van het ontwikke- 
lingssamenwerldngsbeleid dat betrekking 
heeft op de hulpverlening aan een aantal 
aparte landen, het z.g. concentratiebeleid, 
was het onderwerp dat ik bij de be
handeling in de Tweede Kamer van de be
groting Ontwikkelingssamenwerking na
mens de fractie besprak. Op twee gronden 
heb ik gepleit voor en heroverweging van 
dit beleidsonderdeel, waarin een onder
scheid wordt gemaakt tussen algemene en 
bijzondere concentratielanden.

CRITERIA
De algemene concentratielanden, waartoe
b.v. Indonesië en India behoren, zijn geko
zen op basis van 3 criteria; de mate van 
armoede, de behoefte aan hulp en de 
sociaal-politieke structuur, die het mogelijk 
moet maken de hulp terecht te doen komen 
waar ze behoort te komen, bij de armsten. 
Voor de bijzondere concentratielanden, 
waartoe o.a. Cuba behoort, geldt in hoofd
zaak het derde criterium. Nu wordt in toe
nemende mate duidelijk, dat in de kring 
van de ontwikkelingslanden al duidelijker 
bepaalde categorieën, naar welvaart geme
ten, vallen te onderscheiden. Ook duidelijk 
is, dat de economie van de armste landen 
maar niet van de grond wil komen. Dat was 
de eerste reden, waarom wij de Minister in 
overweging hebben gegeven het con
centratiebeleid onder de loep te nemen.

ANDER ELEMENT
Wij hebben daarvoor nog een ander aan

knopingspunt gegeven, te weten een 
evenwichtige hantering van de toetsingscri
teria, die moet leiden tot afechaffing van 
het onderscheid tussen bijzondere en alge
mene concentratielanden. Wij geven de 
voorkeur aan één soort concentra
tielanden, die dan aUemaal op een even
wichtige manier worden getoetst aan de 
drie criteria.
Wanneer de Regering op deze wijze het 
concentratiebeleid gaat reorganiseren, 
komt de vraag aan de orde, welke landen 
voor onze rechtstreekse steun in aanmer
king komen. Dat kan natuurlijk niet 
worden beslist zonder dat een heel zorg
vuldige procedure is gevolgd, waarvoor de 
regering de nodige tijd moet worden ge
gund.

CUBA
Voor één land geldt een uitzondering, nl. 
Cuba, al jaren een twistappel in de Kamer 
en in het land. Het standpunt van de CDA- 
fraktie inzake Cuba werd in de afgelopen 
jaren bepaald door het feit dat met name op 
aandrang van de W D  de beëindiging van 
de ontwikkelingshulp als een soort 
strafaktie tegen Cuba dreigde te worden 
gehanteerd. Daar voelde de fraktie niet 
voor. Een andere zaak is, of een land Cuba 
alleen op grond van zijn sociaal-politieke 
structuur en gelet op zijn betrekkelijk hoog 
welvaartsniveau wel in de rij van landen, 
waaraan wij hulp geven, thuis hoort. De 
activiteiten, die Cuba in tal van Afrikaanse 
landen ontplooit, wijzen er niet op dat

Cuba een arm en hulpbehoevend land is. Al 
met al voldoende redenen om de vraag op 
te werpen, of Cuba nog wel nieuwe hulp- 
toezeggingen moeten worden gedaan.
Op het moment, dat ik dit schrijft, heeft de 
minister nog niet geantwoord, maar in de 
Eerste Kamer heeft de Regering bij monde 
van de Minister-president laten blijken, dat 
zij deze vraag heel serieus onder ogen zal 
zien.

SURINAME
Suriname behoort nog niet zo lang - sedert 
de onafhankelijkheid tot de concentra
tielanden. In verband met de moei
lijkheden rondom het overleg tussen Suri
name en Nederland over de ontwikkelings
samenwerking, heb ik ook aan dit land en
kele opmerkingen gewijd. Voor hulp aan 
dit land geldt het bijzondere argument, nog 
eens gereleveerd in de Regerings
verklaring, dat er bijzondere betrekkingen 
tussen beide landen bestaan.
De historische band, die kortgeleden 
tijdens het bezoek van ons Koninklijk paar 
nog weer eens duidelijk is gebleken, schept 
een speciale Nederlandse verantwoor
delijkheid. Met Surinanie is in de bij de 
onafhankelijkheid gesloten ontwikkelings- 
overeenkomst een nauwe ontwikkelings
relatie aangegaan. Met geen ander ontwik
kelingsland hebben wij permanent overleg 
zoals met Suriname in de CONS'. Ook zijn 
voor een betrekkelijk lange termijn -10 tot 
15 jaar - afspraken over de hulpverlening 
gemaakt. De bestaande moeilijkheden met 
Suriname moeten tegen deze achtergrond

worden gezien. Nu de ontwikkelingen in 
Suriname anders blijken te zijn als bij het 
afeluiten van de overeenkomst werd ver
wacht - waar de schuld daarvoor ook moge 
liggen - zien wij in Nederland de uitvoering 
van de overeenkomst in het gedrang ko
men. De vraag is echter, of Nederland nog 
zo betrekkelijk kort na de totstandkoming 
van de overeenkomst misschien niet wat te 
ongeduldig is.

REALITEITSZIN
Bij een zo nauwe relatie als tussen Su
riname en Nederland, krijgt trouwens elke 
strubbeling, krijgt ook elke uiting van 
kritiek grotere afmetingen, dan wanneer de 
afetand tussen beide partijen groter is. Hoe 
dat ook zij, duidelijk is, dat het Ne
derlandse beleid zich zal moeten blijven 
richten op handhaving van de gesloten 
overeenkomst en de materiële inhpud 
daarvan. De gedane wederzijdse toezeg
gingen mogen niet op losse schroeven wor
den gezet. Wat de uitvoering van de over
eenkomst betreft, daarbij zal van Neder
landse kant misschien wat rekening gehou
den moeten worden met de Surinaamse 
volksaard en het daar gebruikelijke tempo. 
Van Suriname mag worden verwacht dat 
het bij het voortschrijden van de tijd in 
toenemende mate zijn zelfetandigheid en 
de daarmee samenhangende verantwoor
delijkheid realiseert. Met de nodige reali
teitszin aan beide kanten moet het mogelijk 
zijn het overleg weer op gang te brengen en 
de Samenwerldngsrelatie het beoogde doel 
te doen dienen.

Belgrado
door: K. de Vries, lid Eerste Kamer voor CDA

Belgrado; hoofdstad van Joegoslavië. Maar 
sinds 1977 toch nog wel iets meer dan een 
lagere-schoolherinnering. In Belgrado is 
immers op 4 oktober van dat jaar een 
conferentie begonnen ter toetsing van de 
uitvoering van het slotakte van Helsinki 
(hoofdstad van Finland, om nogmaals op de 
aardrijkskunde-Ies terug te komen). Daar 
werd in augustus 1975 door 35 landen - 33 
Europese en 2 Noordamerikaanse: Canada 
en de Verenigde Staten - een aantal 
a&praken gemaakt, die betrekking hadden 
op „veilheid en samenwerking in Europa”. 
In Belgrado hebben het zevende beginsel en 
de zogenaamde derde mand van de slotakte 
van Helsinki waarin de handhaving van de 
mensenrechten was geregeld, het meeste 
stof doen opwaaien. Dat was wel te 
verwachten: de Sovfet-Unie en har satellie
ten van het Warchanpact hebben in 
Helsinki duidelijk laten merken, dat de des
betreffende bepalingen hun bepaald niet uit 
het hart waren gegrepen.

Op 17 en 18 februari j.1. heb ik een 
vergadering bijgewoond van de sub-com- 
missie van de commissie voor onderwijs, 
culturele zaken en voorlichting van de 
Noord-Atlantische Assemblée (het zoge
naamde NAVO-parlement), die zich spe
ciaal met de handhaving van de mensen

rechten bezig houdt. Deze bijeenkomst 
werd gehouden in het gebouw van het 
Griekse parlement te Athene. Daar is een 
soort kroniek besproken van de eerste phase 
van de conferentie van Belgrado (4 oktober 
tot 22 december 1977). Ik stip het volgende 
aan: Nadat president Tito de conferentie 
had geopend, zetten de woordvoerders van 
de landen, die de slotakte van Helsinki 
hebben getekend uiteen, hoe zij over de 
uitvoering van de daarin vastgelegde af
spraken dachten. De scherpste critiek op 
het punt van de mensenrechten werd 
geleverd door de Amerikaan Goldberg en 
de Nederlander Van der Valk. In de Pravda 
(het blad van de Russische communistische 
partij) van 9 oktober werden de Verenigde 
Staten en Nederland er van beschuldigd, 
dat zij de sfeer van vriendschap in Belgrado 
hadden bedorven. Op 12 oktober voegde
Vorontsov, de leider van de delegatie van de 
Sovjet-Unie, daaraan toe, dat Belgrado niet 
tot een „arena van psychologische oorlog
voering” mocht worden gemaakt. Twee 
dagen later haalde hij de in West-Duitsland 
gevestigde en door de Verenigde Staten 
gefinancierde zenders Radio Liberty (ge
richt op de Sovjet-Unie) en Radio Free 
Europe (gericht op de overige landen van 
het Warschaupact) over de hekel; hij

CHU-Bezuidenhout overweegt 
deelname aan activiteit Nieuwe Levensstijl
Dezer dagen hield de CHU-kiesvereniging 
Bezuidenhout-Mariahoevè van de CHU te 
Den Haag haar jaarlijkse huishoudelijke 
ver^dering. Na de behandeling van de ge
bruikelijke jaarstukken vólgde een bespre
king van de activiteiten rondom de aan
staande verkiezingen óoor provincie en 
gemeente in CDA-verband,
Drs L. A. Van der Linden hield vervólgens 
een iiüeiding övèr het onderwerp; 
„Nieuwe Levensstijl en Politiek” . Hij be
handelde eerst de geschiedenis van deze 
beweging binnen de kerken. Aansluitende 
op bènauwendé maatschappelijke ontwik
kelingen deed dé Raad van Kerken in no-, 
vember 1974 fe Lunteren de eerste 
uitspraak op dit gebied. Daaruit is een 
brede kerkelijke beweging ontstaan, die 
niet aan de weg timmert, maar waaraan 
talrijke groepen bezig zijn. De Raad van

Kerken houdt het onderwerp op de agenda 
en zal er op terugkomen bij de landelijke 
Kerkenconferéntie van 1979.
De boodschap van de Nieuwe Levensstijl is 
allengs verruimd van het thema j,vasten” 
en „^versobering” naar een opwekking, tot 
Verantwoorde keuzes op alle terreinen des 
levens zowel op persoonlijk vlak als op 
macrp-niVeau.
Uit hun aard hebben kerk en politiek ieder 
hun eigen verantwoordelijkheid. Spreker 
stelde evenwel dat er bepaalde knelpunten 
zijn waarop de ontwikkeling dermate in 
strijd is met evangelische noties dat het 
noodzakelijk is dat de kerk er zich mee 
bemoeit
De vergadering besloot voor zichzelf na te 
gaan aan welke activiteit zij als groep 
inhoud zou kunnen geven aan het streven 
van de NieuWe Levensstijl.

gebruikte daarbij kwalificaties als „onder
mijnend” en „vijandig” en stelde, dat hier 
gehandeld werd „in flagrante strijd met de 
geest van Helsinki”. Goldberg repliceerde 
met de opmerking, dat het storen van deze 
zenders door de Russen niet te rijmen viel 
met de in de slotakte van Helsinki 
opgenomen bepaling inzake vrije uitwisse
ling van informatie.

PROTEST
Op 2 november protesteerde Van der Valk 
tegen het onderbrengen van politieke 
dissidenten in psychiatrische inrichtingen. 
Van Sovjet-Russische zijde werd gesproken 
van een onverantwoorde beschuldiging. 
Toen Goldberg een week later critiek 
uitoefende op de behandeling van drie met 
name genoemde dissidenten, reageerde 
Vorontsov met de uitspraak, dat de con
ferentie van Belgrado hiermee aan de rand 
van de afgrond was gebracht.

Op 11 november was het weer raak. 
Vorontsov beschuldigde de Verenigde 
Staten o.m. van rassendiscriminatie, het 
toelaten van kinderarbeid en beperking van 
het stakingsrecht. Goldberg antwoordde, 
dat zijn land, hoewel niet volmaakt, de 
vergelijking met Rusland glansrijk kon 
doorstaan. De Pravda van 16 november 
constateerde naar aanleiding hiervan, dat 
de woordvoerder van de Amerikaanse 
delegatie zich de rol van rechter over heel 
Europa aanmatigde. Twee dagen later prees 
president Carter Goldberg vanwege diens 
„tremendous success”! De eerste phase van 
de conferentie van Belgrado werd afge
sloten op 22 december. De tweede is 
begonnen op 16 januari. Hoe zij zou aflopen 
was, toen de hierboven genoemde ver
gadering in Athene werd gehouden, nog niet 
bekend.

K. de Vries

Politieke scholingscui^us voor vrouwen

Tips voor sprekers en forumleden

■ Onderschat uw toehoorders niet! Vrou
wen die een dergelijke scholing bijwonen 
zijn sterk gemotiveerd en veelal gekaderd. 
(Zij weten soms meer van de praktijk dan 
van de theorie.)

■  Probeer van tevoren te weten wie uw 
medeforumleden zijn en van welke 
partijen. Dan hoeft u wellicht niet alle pro
gramma’s te kennen.

■ Bij de Staatsdrukkerij is een boekwerk 
„Programvergelijking tussen alle partij en’’ 
verkrijgbaar..

■  Lees de krant Van de dag. U wordt óp 
aktuele punten aangesproken.

■  Kies vdn tevoren één eigén onderwerp - 
lees alles daarover.

■  Zorg dat U het voorlichtingsmateriaal 
van gemeente, provincie of Europa bij ü 
heeft èn kent.

M Kom tijdig, zodat een korte kennisma
king kan plaatsvinden.

■ Houdt u aan de tijden en instructies van 
de leiding.

■  Laat u niet de eerste beurt opdringen. 
Wees beleefd en geef de ander voorrang.

■ Geef het CDA-standpunt (volgens prog
ram of via informatiestuk van de weten
schappelijke bureaus), niet de eigen 
mening. Herhaal telkens in uw betoog „Het 
CDA vindt........”.

■  KenhetstandpuntvanPvdAenW Den  
hek de grenzen. Geef zonodig verschillen 
aan met CDA.

B Dreigt in de diskussie een onderwerp te 
worden uitgediept, waarover u minder 
goed geïnformeerd bent, poneer uw eigen 
onderwerp - liefst met een uitdagende 
stellingname.

B Luister goed! Onderken de on
derliggende vraag van de vraagsteller.

B Beantwoord de vragen kort èn bondig. 
Spreek klare taal!

B Wees enthousiast} Zo wordt uw enthou
siasme voor hét CDA op de toehoorders 
overgebracht.

B NeemCDA-propagandamateriaalmee, 
dat zonodig op verzoek kan worden gele
verd.
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Staatssecretaris L. de Graaf

Verdere vervolmaking stelsel 
van sociale zekerheid
door: Niek Hogeland

Louw de Graaf - tot voor kort vice- 
voorzitter van het CNV - heeft inhet kabinet 
Van Agt de post toegewezen gekregen van 
staatssekretaris van sociale zaken. Via dit 
staatssekretariaat is hij helast meer in het 
bijzonder met de „aangelegenheden betref
fende de sociale zekerheid, waaronder be
grepen de coördinatie van het beleid op het 
terrein van de sociale zekerheid met het 
beleid op het gebied van de arbeidsvoorzie
ning en de arbeidsomstandigheden”.
In de zes weken dat de nieuwe staatsse
kretaris deze post nu bekleedt heeft hij de 
tijd gehad zich enigszins te oriënteren en in 
te werken. Gevraagd naar zijn eerste in
drukken stelt hij dat de samenwerking op 
het departement erg goed is. De samen
werking met minister Albeda noemt hij zelf 
voortreffelijk, maar dat is niet verwon
derlijk omdat ze elkaar al zo’n 20 jaar ken
nen. Vriendschap en gelijkgerichte ideeën 
over het te voeren sociale beleid vormen 
natuurlijk een basis voor een goede ver
houding.

BELEE) BOERSMA
Het feit, dat zowel minister Albeda als 
hijzelf uit de kringen van de vakbeweging 
voortkomen noemt De Graaf in beginsel een 
voordeel. Een goede relatie met de werk
nemersorganisaties is belangrijk. Natuurlijk 
stellen die zich politiek onafhankelijk op 
gezien de belangen die zij moeten be
hartigen - evenals overigens de werkge
versorganisaties - maar het feit dat zowel de

minister als hijzelf bekend zijn met de 
vvereld van de vakbeweging kan een basis 
zijn voor zo’n goede verhouding. 
Staatssekretaris De Graaf beoordeelt het 
beleid zoals dat de laatste zes j aar is gevoerd 
door oud-minister Boersma erg positief en 
dit zal dan ook in grote lijnen worden door
getrokken.
Het onderdeel van de sociale zekerheid, 
waarmee de staatssekretaris in het kabinet 
Van Agt direkt belast is, zal het door 
Boersma gevoerde beleid zeker doorgang 
vinden. De intentie en de uitvoering hiervan 
zijn terug te vinden in het CDA-program 
„Niet bij brood alleen” en komen geheel 
overéén met zijn eigen ideeën.

OMBUIGINGSBELEID
De Graaf stelt dat na deze eerste oriënta- 
tieperiode het eigenljke werk nog moet be
ginnen. Voor de zomer moet het om- 
buigingsbeleid worden ingevuld. Over de 
inhoud daarvan is doordat de invulling nog 
niet klaar is weinig te zeggen. Recent is er 
naar aanleiding van een uitspraak van de 
staatssekretaris op een persconferentie, dat 
evenals alle andere zaken de uitkeringen 
van de WAO (Wet Arbeids Onge- 
schiktheidsverzekering) niet zullen worden 
uitgesloten van de dislöissie inzake het om- 
buigingsbeleid, kritiek op hem geleverd in 
de media. De Graaf vindt dat de wijze van 
interpretatie door de pers in deze meer on
gerustheid heeft gebracht dan nodig was. 
Minister Albeda en hijzelf zullen trachten

een goed en sociaal verantwoord beleid te 
voeren. Klip en klaar staat vast en dat is door 
premier Van Agt in het debat over de rege
ringsverklaring in de Tweede Kamer ook 
bevestigd, dat de regering vasthoudt aan de 
koppeling van sociale-minimum uitkering 
aan het netto-minimumloon. Met andere 
woorden, de sociale minima komen niet in 
gevaar.
Het beleid zal vooral ook erop gericht zijn, 
dat minder mensen een beroep behoeven te 
doen op de sociale uitkeringen. Dat is name
lijk de beste methode om de uitgaven in de 
hand te houden. Naast een verder terug
dringen van de werkloosheid is een vermen- 
selijking van de arbeid vereist. Vanuit de 
coördinatie van het beleid inzake de sociale 
zekerheid moet een verbetering tot stand 
worden gebracht van de arbeids
omstandigheden zodat kan worden voor
komen dat mensen vluchten in ziekte. 
Daarnaast is een verbetering van de sa
menwerking van de arbeidsbureaus met de 
sociale verzekering van groot belang. Al 
met al vergt dit alles maatregelen op een 
breed terrein.

EXPERIMENTEN
Door het vorige kabinet is in de bouw, de 
havens en in enkele andere sektoren een 
aantal experimenten gestart. Op basis van 
vrijwillige participatie worden oudere 
werknemers in de gelegenheid gesteld 
eerder op te houden met werken of - zoals 
dat officieel heet - vervroegd uitte treden uit

het arbeidsproces. Staatssekretaris De 
Graaf zegt hierover dat de resultaten nog 
moeten worden bekeken en dat het geheel 
nog moet worden geëvalueerd. Globaal kan 
echter gesteld worden dat men meerbelang- 
stelling had verwacht. Hoewel de cijfers nog 
niet hard zijn kan men zeggen dat slechts 
ongeveer 25% van degenen die in principe 
voor vervroegde pensionering in aanmer
king kwamen deel heeft genomen aan het 
experiment.
Bij de start van deze experimenten was het 
vorige kabinet niet primair uit op winst van 
arbeidsplaatsen maar waren het vooral so
ciale motieven die tot dit projekt hebben 
geleid. Nu zal bij de evaluatie de arbeids- 
marktpoUtiek voor dit kabinet een grotere 
rol spelen.

WENSEN
Op het beleidsterrein van sociale zaken zijn 
er volgens staatssekretaris De Graaf nog wel 
verlangens en knelpunten die in deze rege
ringsperiode de aandacht moeten hebben. 
Hij noemt als voorbeelden de positie van 
weduwnaars met jonge kinderen, van lang
durig werklozen, van ex-zelfstandigen met 
behoefte aan de toepassing van de WWV 
(Wet Werkloosheids Voorziening) en 
oudere ongehuwde vrouwen. Allemaal 
groepen in onze samenleving waarvoor nog 
veel moet worden gedaan en die zeker ook 
de aandacht van dit kabinet zullen krijgen. 
Natuurlijk kan niet alles snel worden ge
realiseerd, maar er dient minstens te worden 
bezien of er niet een bepaalde verlichting te 
bereiken valt voor dit soort groepen.
In dit verband noemt De Graaf dat door het 
kabinet is toegezegd dat een start zal 
worden gemaakt met de voorbereiding van 
de wetgevende arbeid met betrekking tot 
een pensioenplicht voor werknemers. Hij 
verwacht niet dat op korte termijn de rege
ring materieel hiermee klaar zal zijn, maar 
een start van de wetgevende arbeid 
betekent dat het kabinet in elk geval aan een 
verdere ontwikkeling een belangrijke bij
drage levert. Al met al stelt de staatssekreta
ris dat het beleid, in meer dan één opzicht 
ook gericht zal zijn op een verdere vervol
making van het Nederlandse stelsel van de 
sociale zekerheid.

Kies de goede mensen In de staten
door: G. J. Brinkman

Mr. P. J. Verdam:
(Commissaris der Koningin in Utrecht)

„Welk belang de burgerij heeft bij Statenverkiezingen? Wel, de Provinciale Staten 
vormen een d^emocratisch gekozen bestuurscollege. Het is dus alleen daarom al van 
belang dat de burgerij aan die verkiezingen deelneemt. Niemand zou toch willen dat 
dit bestuur zichzelf aanvult? Zijn aanleg en onderhoud van wegen, drinkwatervoor
ziening, planologie en milieubeheer trouwens geen zaken waar iedereen dagelijks 
mee te maken krijgt? Provinciaal beleid heeft grote gevolgen voor de samenleving.”

Een gemeenteraadszitting kan plaatselijk 
soms hevige deining veroorzaken en een 
Tweede Kamerzitting levert op parlemen
taire hoogtijdagen urenlang boeiend tv- 
spectakel op. Maar de provinciale staten? 
Veel burgers zullen nauwelijks weten waar 
en wanneer die gewestelijke bestuurders 
vergaderen. Nog minder waarmede ze zich 
dan wel bezig houden. Toch zullen die 
kiezers woensdag 29 maart per stembriefje 
moeten uitmaken hoe het bestuur van hun 
provincie de komende vier jaar zal worden 
Samengesteld.

Natuurlijk weet ookmr. P. J. Verdam, die nu 
eenachttal jaren inUtrecht Commissaris der 
Koningin is, wel dat provinciale bestuursza
ken de mensen zelden tot opwinding bren
gen. In een brochure van zijn eigen provin
ciaal Utrechtse voorlichtingsbureau lees ik 
trouwens; „de provincie verheugt zich he
laas niet in een grote belangstelling van het 
publiek”. Maar in een gesprek met mr. Ver
dam maakt hij duidelijk dat de zaken welke 
aan het provinciaal bestuur ter regeling zijn 
toevertröuwd beslist niet van slechts ad- 
mmistratieve aard zijn. Op wegen-aanleg en 
gewésteHj ke waterstaatsaangelegenheden 
hebben provinciale besturen altijd al een 
grote invloed gehad. In vroeger jaren waren 
dat weliswaar hoofdzakeUjk technisch- 
organisatorische problemen, maar ook toen 
kon je al niet zeggen, dat ze ver buiten het 
dagelijks leven stonden. De laatste j aren zijn 
cr echter allerlei zaken op de provinciale 
bestuurstafel terecht gekomen, die op de 
samenleving vergaande invloed hebben. Er 
Wordt van het provinciehuis uit steeds meer

aandacht geschonken aan streekplannen. 
Stad of dorp kunnen maar niet meer, naar 
eigen plaatselijke voorkeur, worden uitge
breid of ingedeeld, dan wel van industrie
vestigingen worden voorzien. 
Gemeentelijke plannen moeten in een 
ruimer gesteld ontwikkelingsplan passen. 
Daarnaast let het provinciaal bestuur scherp 
op de gevolgen ten aanzien van ,,het mi
lieu”. Het is een woord dat, in de politieke 
betekenis welke het vandaag heeft,eenjaar 
of vijf geleden nog nauwelijks bekend was. 
Milieubeheer: waken tegen verontreiniging 
van lucht en water, maatregelen tegen ge
luidshinder, efficiënte verwerking van 
huisvuil, bescherming van natuur- en land- 
schap - het zijn allemaal zaken waarvoor 
door middel van dreigende spandoeken 
nogal eens aandacht wordt gevraagd. Maar 
van' demonstraties voor provinciehuizen 
hoorjezelden.Tochzijnhetstukvoorzaken 
waarop de bestuurders in die vaak wat ter
zijde gelegen provinciehuizen veel invloed 
hebben. Door het geven of weigeren van 
vergunningen óf ook wel door een bepaalde 
taak zelf ter hand te nemen. Dat hangt van 
provinciale behoeften en omstandigheden 
af. In de provincie Utrecht is bij verordening 
bijvoorbeeld bepaald dat het huisvuil door 
de gemeenten wordt opgehaald, maar dat 
het, voor verdere uitwerking, aan de pro
vincie wordt afgeleverd.
In Utrecht ressorteert onder de sector „Mi
lieubeheer” ook een laboratorium waar 
monsters van het oppervlaktewater worden 
geanalyseerd. Alle afvalwaterzuivering- 
sinrichtingen zijn door de provincie overge
nomen.

Door subsidiëring - ook soms door eigen 
initiatieven - doet het provinciaal bestuur 
veel ter bevordering van sociale en culturele 
instellingen. Daarmee zijn de provinciale 
bestuurstaken natuurlijk nog niet volledig 
opg^omd. Maar u merkt wel, zegt mr. Ver
dam, dat de burgerij vaker met het provin
ciehuis te maken krijgt dan bij het aanvragen 
van paspoort of rijbewijs.
Uit de reeds eerder geciteerde brochure 
peur ik nog een paar cijfers om de omvang 
van provinciale activiteiten te illustreren; in 
het Utrechtse provinciehuis werden (1973)
300.000 koppen koffie en 100.000 koppen 
thee geschonken. En hetbureau registratuur 
passeerden 66.000 stukken inkomende en 
uitgaande post.

POLITIEK
Politiek zal aan de uitslag van de komende

Statenverkiezingen natuurlijk veel waarde 
worden toegekend. Als graadmeter van de 
politieke ontwikkelingen. Sinds het 
optreden van het kabinet-van Agt. Als 
Commissaris der Koningin stelt mr. Verdam 
zich het liefst zo onpartijdig mogelijkop. „In 
de Provinciale Staten worden de zaken 
trouwens over het algemeen politiek wat 
meer afstandelijk bekeken. In ieder geval 
kiezen Provinciale Staten weer de leden van 
de Eerste Kamer en reeds daarom zijn de 
statenverkiezingen ook voor de landelijke 
politiek van belang.”
„Ik hoop dat er goede mensen in de Staten 
zullen worden gekozen. En dan vind ik het 
verder vanzelfsprekend dat mensen die 
voor hun politiek denken en handelen prin
cipiële uitgangspunten kiezen - hetzij rechts 
of links - daarnaar ook bij de komende Sta
tenverkiezingen handelen.”

Vertekend beeld
Cuba blijft het maken in het nieuws. 
Daarbij doel ik niet eens op de activiteiten 
in Afrika. Trouwens, ver voordat Castro 
dat werelddeel ontdekte voor zijn oefenin
gen te velde, kreeg zijn eiland al meer aan
dacht in de media dan de hele grote rest van 
Latijns-Amerika bij elkaar. Bij het nauw
keurig nagaan van de berichten van een 
groot persbureau kwam men in 1962 in de 
Ver. Staten reeds tot de conclusie, dat op 
basis van deze nieuwsvoorziening Middien- 
en Zuid-Amerika vooral uit Cuba zou be
staan. Tijdens de periode van het on
derzoek warén slechts Bolivia, Peru en 
Chili met kleine berichtjes in het nieuws, de 
andere Latijns-Ametikaanse landen ont
braken geheel op het media-appèl.
Zestien jaar nadien is hut met de meeste 
onderdelen van de begroting voOr ontwik
kelingssamenwerking van hetzelfde 
(groene) laken het (Kamer) pak. Bij de be
grotingsbehandeling verdwenen ze, net als 
vorig jaar toen men over meer tijd be
schikte, in het niet vergeleken met de aan

dacht voor de hulp aan Cuba, die nog geen 
’ /2 procent vormt van het ontwikkelings
budget. Tenzij men er volgend jaar in slaagt 
evenveel tijd te besteden aan de vraag 
waarom Cuba dan geen hulp meer krijgt, 
komt er dus heel wat tijd vriji Voor onder- 
wijsbijstand bijv., volgens berekening van 
O & W zo’n 45 procent van het bilaterale 
hulpprogramma, maar in de aandacht van 
de TWeedé Kamer al tal van jaren nog 
kléiner dan Cuba in het Latijns-Ameri
kaanse continent...

' y . ■ V, D .

Vergelijk:
„... if this wire file were the only source of 
enlightenment for the rest of te world, then 
I^tin America would be considered to con- 
sist mainly of Cuba. Erom several countries 
there was nó news whatsóever”.
Citaat uit Wilbur Schramni: Mass Media 
and National Development
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Stemmen en stemmen bij volmacht
Op woensdag 29 maart aanstaande vinden 
de verkiezingen plaats voor provinciale sta
ten. De verldezingdag valt in de week na. 
pasen, derhalve tijdens de paasvakantie van 
veel scholen. Verscheidene kiezers zullen 
waarschijnlijk op de verkiezingsdag met 
vakantie zijn, buiten hun woonplaats. Hun 
stem behoeft dan niet verloren te gaan, 
omdat er mogelijkheden zijn om elders te 
stemmen of een ander te laten stemmen.

De volgende mogelijkheden zijn er om te 
stemmen en te laten stemmen:
1. De kiezer stemt zelf;

2. De kiezer vraagt zelf (schriftelijk of 
mondeUng) een kiezerslegitimatiekaart 
aan; Voor de provinciale statenverkiezin
gen kan hij dan in zijn provincie naar ieder 
willekeurig stembureau gaan. Een 
schriftelijk verzoek moet uiterhjk veertien 
dagen voor de dag der stemming, dus ui
terhjk 14 maart bij de burgemeester van de 
eigen woonplaats zijn ingediend. 
Mondehng kan het uiterhjk op de vijfde dag 
voor de stemming, dus uiterhjk op 24 maart.

Bedenk echter, dat dit Goede Vrijdag is 
waarop veel gemeentehuizen gesloten zijn. 
In de praktijk is donderdag 23 maart a.s. dus 
de laatste dag. Wie van deze mogelijkheid 
gebruik wil maken most zelf naar het ge
meentehuis.
3. De kiezer geeft een andere kiezer een 
volmacht. Een aanvrage moet uiterhjk op de 
14e dag vóór de stemming (dus uiterhjk 14 
maart) bij de burgemeester van de eigen 
gemeente zijn ingediend. Op de gemeente
secretarie zijn daartoe kosteloos for- 
muheren beschikbaar. Degene, die gevol
machtigd wordt dient op hetzelfde 
formulier zich bereid te verldaren de vol
macht te aanvaarden. Woont degene die de 
volmacht krijgt (gevolmachtigde) niet in de
zelfde gemeente als degene, die de volmacht 
geeft (volmachtgever) dan moet er ook een 
verklaring worden overlegd door de gevol
machtigde van de burgemeester uit zijn 
eigen woonplaats dat hij daar in het kiezers- 
register is ingeschreven. De gevolmachtigde 
mag, binnen de provincie, stemmen in het 
stembureau van zijn keuze met de 
verkregen volmachtlegitimatiekaart.

Een kiezer mag niet meer dan twee keer als 
gevolmachtigde optreden. In totaal kan hij 
dus drie stemmèn uitbrengen. Alle twee of 
alle drie stemmen moeten gehjktijdig 
worden uitgebracht. Het is niet nodig dat de 
gevolmachtigde famihe is van de vol
machtgever. Een kiezer, die een volmacht 
heeft verstrekt kan daar later niet op terug 
komen en hij kan zelf derhalve niet meer 
rechtstreeks aan de verkiezingen deelne
men.

4. De kiezer kan zijn oproepingskaart 
overdragen. Dit kan nog op de verkiezings
dag zelf. Volmachtgever en gevolmachtigde 
dienen dan echter in hetzelfde stemdistrict 
te zijn ingeschreven. Beide ondertekenen 
de oproepingskaart. De gevolmachtigde 
moet beide stemmen gehjktijdig 
uitbrengen.

5. De kiezer, die een kiezerslegitima
tiekaart heeft stemt bij volmacht. Hierbij 
wordt de procedure als onder 2 toegepast, 
omdat de kiezerslegitimatiekaart dan niet 
meer kan funktioneren.

Acht vormen één front tegen Engeland
(Van een correspondent)
Na ongeveer anderhalf jaar vergaderen zijn 
de negen EG-Udstaten er in een speciale 
Visserijraad vorige week in Brussel - als 
gevolg van Britse tegenkanting - opnieuw 
niet in geslaagd een gemeenschappelijk vis
serijbeleid voor Europese wateren tot stand 
te brengen. Maar er is wel een duidelijk 
lichtpunt: de acht hebben zich verbonden, 
voor het jaar 1978, zich te houden aan de 
Commissievoorstellen die het visserijbe
leid voor dit jaar moesten regelen. Omdat 
er geen Europese visserijverordening tot 
stand kwam is er ook geen Europese juridi
sche regeling voor de visserij.
De EG-lidstaten gaan daar zelf in voorzien 
door het treffen van nationale juridische 
maatregelen. In kringen van de Europese 
Commissie werd het uitblijven van een vis
serijbeleid vanzelfsprekend betreurd. Via 
allerlei omwegen, en eventueel met behulp 
van het Europese Hof van Justitie zal de 
visserij nu in het gareel gehouden moeten 
worden, maar niet te ontkennen valt dat er 
nu toch een bepaalde discipline afgedwon
gen kan worden, aldus een woordvoerder 
van de Commissie. De Europese Commis
sie heeft wel van alle negen EG-landen de 
opdracht gekregen met derde landen be
sprekingen te voeren over vis- 
serijregelingen tussen de EG en die landen. 
Dat gaat de Commissie doen op basis van 
reeds gemaakte ,,veronderstellingen” in
zake visvoorraden die „geruild” kunnen 
worden met derde landen.

BRITTEN WILLEN NIET
. Een visserijbeleid van de negen kwam niet 
tot stand omdat de Britse minister, John 
Silkin, zelfs weigerde mee te gaan met een 
Commissie-voorstel dat, bij wijze van 
interim-regiem voor 1978, alle punten 
bijeen bracht waarover men het tijdens het 
informeel overleg in Berlijn (waar de

Britten ontbraken) eens geworden was, 
echter minus die punten die door het Ver
enigd Koninkrijk „hete handijzers” bete
kenen. Silkin zei neen omdat, zo legde hij 
op een persconferentie uit, hij geen domi
nerende rechten kreeg voor Britse vissers 
in een zone van 12 tot 50 mijl en omdat een 
conserveringsbeleid, gebaseerd op na
tionale maatregelen, ontbrak.
Ondanks het dringende beroep dat de acht 
op Silkin deden, weigerde hij mee te wer
ken. Het Commissievoorstel, omvattend 
quotaregelingen, conserveringsmaatrege
len, controlemaatregelen, sociale maatre
gelen voor de vissers, moderniseringsplan- 
nen voor de vloten etc. vond geen genade 
in zijn ogen. Het Verenigd Koninkrijk zal 
zich intussen toch aan vier principes 
moeten houden: het mag evenmin als de 
andere acht lidstaten discrimineren; natio
nale maatregelen die het neemt moeten de 
strikte noodzaak van het instandhouden 
van het visbestand omvatten, niets wat de 
Britt°n ondernemen mag strijdig zijn met 
d<= ropese verdragen en Engeland heeft 

alles wat het onderneemt toch de 
voc afgaande bestemming van de Euro
pese Commissie nodig. Houdt het zich niet 
aan deze bepalingen dan wordt het land 
vrijwel zekér door de Europese Commissie 
voor het Europese Hof van Justitie in 
Luxemburg gebracht. Zo verging het im
mers ook Ierland toen het nationale bepa
lingen maakte, waardoor Nederlandse vis
sersschepen werden opgebracht.

JURIDISCH VACUUM
Nederland gaat nu, evenals de andere acht 
lidstaten, de gemeenschappelijke 
afspraken zo snel mogelijk „onder
houwen” met nationale juridische bepalin
gen. Dat is nodig aangezien er Europees 
gezien een juridisch vacuum is ontstaan 
omdat 1 februari de tijdelijke regelingen

Zo denk ik
er over

De redactie van „de Nederlander”  behoudt 
zich het recht voor te lange ingezonden 
stukken te bekorten.

Minder autowegen? 
Was ’t maar waar'
Van verschillende zijden wordt gesug
gereerd dat er minder autowegen komen. 
Die voorstelling is onjuist. Er worden nu 
misschien minder nieuwe autowegen er bij 
gemaakt dan voorheen, maar dat is heel 
wat anders. Het komt nog steeds neer op 
een toevoeging; het is nog steeds een (,,be
perkte”) uitbreiding.
Wanneer het totale aantal autowegen in 
ons land zou verminderen, zou dit beteke
nen dat b.v. een aantal opgebroken wordt. 
Dat zou overigens misschien niet eens zo 
gek zijn, hoe vreemd het in eerste instantie 
ook lijkt. Dat opbreken geeft op zichzelf al

werkgelegenheid. Voorts ontstaat opnieuw 
nuttige werkgelegenheid doordat betref
fende grond opnieuw voor landbouw 
(eerste levensbehoefte) kan worden ge
bruikt.
Nieuwe autosnelwegen zijn geen oplossing 
voor de werkgelegenheidsproblemen ge
bleken. Het tegendeel lijkt weleens waar te 
zijn. Als voorbeeld kan dienen Zuid- 
Limburg met een uitgebreid stelsel van au
tosnelwegen. Het werkgelegenheidspro
bleem is er zeer groot. Auto(snel)wegen 
betekenen verder voor veel mensen extra 
omwegen, extra oponthoud en tijdsverlies. 
Mede gelet op energie e.d. zou het 
opbreken van bepaalde autowegen mis
schien toch wel het overwegen waard zijn.

die, in afwachting van een Europees beleid, 
waren getroffen, afliepen. Bij het maken 
van die maatregelen zal overleg worden 
gepleegd met het Nederlandse bedrijfs
leven. Er zullen regelingen moeten komen 
voor bepaalde vissoorten, de huidige tong
en scholregehng kan, aldus Nederlandse 
deskundigen, gewoon worden voortgezet. 
Ook het haringvangstverbod voor de 
Noordzee en de Keltische Zee (voor 1978) 
blijft gehandhaafd. Allerlei technische re
gelingen, zoals b.v. inzake de maaswijdte 
van netten, zijn al geruime tijd geleden ge
maakt.

DEVALUATIEPROBLEEM OPGELOST
De landbouwministers hebben op 31 ja
nuari in Brussel een oplossing gevonden 
voor het nog hangende probleem van de 
devaluatie van het Britse groene pond. Een 
week eerder was in principe besloten tot 
die devaluatie, maar Nederland, de Duitse 
bondsrepubliek en België hadden nog een 
reserve op hun toestemming liggen. Oor
spronkelijk zou die reserve uiterlijk zon
dagavond opgeheven worden, maar op dat 
tijdstip bleek dat de drie landen nader be
raad nodig vonden. Op voorstel van het 
Deense voorzitterschap werd dinsdag een 
extra landbouwraad ingelast waar het pro- 
blèem tot een oplossing gebracht werd.
De oplossing waarmee men unaniem ak
koord ging en die was voorgesteld door 
Europees landbouwcommissaris Finn Olav 
Gundelach, komt op het volgende neer: op 
1 februari wordt het Britse groene pond, 
maar alleen voor de sectoren varkens- en 
rundvlees, met 5 percent gedevalueerd. 
Een devaluatie met nog eens 2,5 percent 
voor deze twee sectoren wordt door
gevoerd op het moment dat het nieuwe 
Europese melkjaar ingaat. Voor alle 
overige produkten zal de devaluatie 7,5 
percent zijn, maar die devaluatie wordt pas 
van kracht op het moment dat de prijsbe- 
sluiten voor' de nieuwe canpagnes in 
werking treden.

REËLE WAARDE
De kwestie van devaluatie van het Britse 
groene pond lag nogal ingewikkeld. Neder
land b.v. is er steeds voorstander van ge
weest dat groene munten van deva
luerende landen zoveel mogelijk aangepast 
worden aan de reële waarde van de munten 
van die landen. Dat de Nederlandse 
minister van Landbouw mr. Van der Stee, 
zich deze keer, samen met zijn Duitse en 
Belgische collega, zo straf tegenover een 
devaluatie van het Britse groene pond op
stelde, had de volgende oorzaak: de deva
luatie van het groene pond betekent in feite 
dat de Britse boeren een „binnenlandse” 
prijsverhoging voor hun produkten krijgen 
van 7,5 percent. Terwijl de Britse minister, 
John Silkin, voor de devaluatie (en dus 
voor de prijsverhoging voor de Britse boe
ren) pleitte, verklaarde hij tegelijkertijd dat 
een algemeen Europese prijsverhoging dit 
jaar onmogelijk zou zijn. Voor de Duitse 
boeren en die van de Benelux, zal die prijs
verhoging dit jaar over het algemeen toch 
al zeer gering zijn en het wekte dus de 
woede van mr. Van der Stee- en zijn 
Benelux-collega’s en de Duitse minister, 
dat Silkin bij voorbaat die geringe prijsver
hoging ook nog naar beneden trachtte te 
schroeven.

CDA
Model gemeente
en próvincie- 
program

-  Een solide handleiding voor de 
opstellers van CDA-programma’s 
in provincies en gemeenten voor 
de verkiezingen in 1978.
-  En tevens eén onmisbare gids 
voor elk CDA-staten-en -raadslid, 
vooralle bestuurders, voor ambte
naren, voor het partijkader en 
voor geïnteresseerden.
-  Een gids die in 240 punten, met 
toelichting en achtergrondinfor
matie, de christen-democratische 
weg wijst in de gemeentelijke en 
provinciale politiek. Alle beleids
sectoren komen aan bod. Boven
dien bevat deze omvangrijke bro
chure o.m. een hoofdstuk over 
collegevorming. Kortom, ,,ver
plichte" lectuur en een handig 
hulpmiddel voor elke bestuurder 
en voor belangstellenden -  vier 
jaar lang.

Het modelprogram is tot stand geko
men onder verantwoordelijkheid van 
de bestuurdersverenigingen en uitge
geven door de wetenschappeiijkè in
stituten binnen het CDA.

88 pag.; ƒ  6,50

(incl. verzendkosten)

Bestellingen:

-  giro 60 45 00 t.n.v.Savornin Loh- 
manstichting, Den Haag.

.1

Utrecht, ing. Hendrik Venema. Met de oplossing waarmee de raad ten

slotte akkoord ging, werd bereikt dat de 
devaluatie van het Britse pond nu toch af
hankelijk gemaakt is van de uitslag van de 
prijzenmarathon die over een aantal wéken 
zal plaatshebben. Immers, tot devaluatie 
van het Britse groene pond zal niet worden 
overgegaan, nadat die prijsbesluiten in 
werking zijn getreden.
Dat de ministers een uitzondering hebben 
willen maken voor de varkens- en rund
vleessector, komt omdat die sectoren in het 
Verenigd Koninkrijk momenteel in ernstige 
moeilijkheden verkeren. Al eerder overi
gens was de Europese Commissie tot de 
conclusie gekomen dat het gerechtvaardigd 
was voor de Britse varkenssector wat te 
doen. -
De Nederlandse minister. Van der Stee, 
wees erop dat het „continentale vlees” met 
een groot subsidie in het Verenigd Konink
rijk binnenkomt (ook al weer een gevolg 
van de muntverschillen). Los van het prijs
pakket konden we de Britten op dit punt 
wel wat tegemoet komen, zo zei hij.

IRRITATIE
De Nederlandse minister (die slechts een 
deel van het devaluatie-debat kon 
bijwonen omdat hij in Nederland verplich
tingen had) stak niet onder stoelen of 
banken dat hij duidelijk geirriteerd geraakt 
is door de houding van de Britse minister 
Silkin. De manier waarop Silkin (die vaak 
via perscommuniqués, nog tijdens het de
bat, zijn visie op de zaken gaf) on
derhandelt is geen manier om in Europa 
met elkaar om te gaan, zo zei de Neder
landse minister.
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In memoriam 
j, M. E. Evers
Op 7 februari 1978 overleed op 83-jarige 
leeftijd de heer J. M. E. Evers, oud-hoofd 
van de Christelijke school te Diermen, gem. 
Putten (Gld.). Onder grote belangstelling 
van familie, vrienden, kennissen uit 
Nijkerk en oud-buurtbewoners uit Putten, 
vond op zaterdag 11 februari jl. de teraar
debestelling plaats in Gramsbergen.
Van 1930 tot september 1960 was de heer 
Evers hoofd van de Christehjke school te 
Diermen (gem. Putten).
Vele jaren was hij voorzitter van de CHU- 
kiesvereniging „Steenenkamer” in Putten 
(Gld.). Het CHU-weekblad „de Neder
lander” ontbrak nooit op zijn „rook”- 
tafeltje, „de Nederlander” ontbrak zelfc 
niet op zijn kortstondig ziekenhuis-bed van 
de afgelopen weken voor zijn overlijden. 
Hij was ruim 40 jaar lang hd van de CHU. 
CHU-zijn, stak hij nooit onder stoelen of 
banken. Hij was altijd een trouw bezoeker 
van de landelijke CHU-jaarvergaderingen.

Jarenlang gaf de heer Evers in het Puttens 
Nieuwsblad overzichten van de belang
rijkste besprekingen uit de Eerste en 
Tweede Kamer der Staten-Generaal, onder 
de titel „Uit het Parlement”. Hij pu
bliceerde vele serie-artikelen over Het Re
veil. Ook over de opkomst van de macht 
van de NSB in Nederland.
Op de zondagmorgen van 1 oktober 1944 
ontsnapte hij ternauwernood aan de be
ruchte oktober-razzia in Putten. Hij dook 
in Nijkerk onder.
Naast zijn vele tijd die hij aan de CHU 
besteedde, bekleedde hij nog andere funk- 
ties, o.a. voorzitter van de Christehjke Jon- 
gehngsvereniging Samuel te Diermen, sec
retaris van de Christehjke onderwijzers
vereniging afdeling Nijkerk en voorzitter 
van de Sportvereniging Sparta te Nijkerk.

Op zijn verjaardagskaart van 16 januari 
1978 stond de telst van Psalm 107 : 29: 
„Hij doet de storm stilstaan”.
Ons ontviel weer een trouw CHU-man. Hij 
rust in vrede.

G. Evers,
Hildebranddreef 84,

Utrecht.

Themanummer bestuursforum

De overheid en ons m ilieu

CDA-
bijeenkomsten
MAART: 7 maart: Oss, prof. P. A. J. M. 
Steenkamp; 7 maart: Dordrecht, drs. J. de 
Koning, minister 'voor Ontwittelingssa- 
menwerking; 9 maart: Weert, Th. M. Ha- 
zekamp, staatssecretaris van Economische 
Zaken; 9 maart: Bergschenhoek, Drsm R.
F. M. Lubbers; 9 maart: Bodegramnn prof. 
mr. J. de oriiter, minister van just tie; 10 
maart: RV KERK, H. A. de OMOER: 
IXTTART: Overijssels Appèl, mr. A. A. M. 
van Agt; A. J. Hermes; Mr. W. Aantjes, mr. 
J. de Ruiter; 11 maart: Maastricht, drs. R. F.
M. Lubber o 13 maart: Alkmaar, mr. W. 
Aanljes; 13 maat: ’s Hertogenbosch (’s 
middags), mevr. M. H. M. F. Gardeniers- 
Berendsen, minister van CRM; 13 maart: 
Den Haag, CDA-vrouwenberaad, mevr. J.
G. Kraaijeveld-Wouters, staatssecretaris 
van CRM; 14 maart: Delft, prof. P. A. J. M. 
Lubbers; 15 maart: Amsterdam, prof. P. A. 
J. M. Steenkamp; 16 maart: Tilburg, mr. A. 
A. M. van Agt; 16 maart: Alphen aan de 
Rijn, drs. R. F. M. Lubbers; 17 maart: Lim
burg, Th. M. Hazekamp; 18 maart: 
Leeuwarden, prof. P. A. J. M. Steenkamp, 
mr. A. A. M. van Agt e.a.; 20 maart: Ka- 
merkring Zeeland, jhr. drs. P. A. C. Bee- 
laerts van Blokland; 20 maart: Hoogeveen
H. A. de Boer van VRO; 20 maart: Noord 
Brabant, mr. W. Aantjes; 20 maart: Noord 
Brabant, drs. R. F. M. Lubbers; 20 maart: 
Noord Brabant, werkbezoek; 21 maart: 
Eist, prof. P. A. J. M. Steenkamp; 21 maart: 
Muiden, A. J. Hermes, staatssecretaris on
derwijs; 22 maart: Utrecht, dhr. drs. P. A. 
C. Beelaerts van Blokland van VRO; 22 
maart: Venlo, mr. W. Aanljes; 22 maart: 
Voorschoten, drs. J. de Koning, minister 
voor ontwikkelingssamenwerking; 22 
maart: Doetinchem, drs. R. F. M. Lubbers; 
28 maart: Limburg, prof. P. A. J. M. Steen
kamp; 28 maart: Wijchen, mevr. M. H. M.
F. Gardeniers-Berendsen; 28 maart: Ede, 
drs. R. F. M. Lubbers.

Politiek congres
CDA-jongeren
iUlaastricht
De Jongerenafdeling van de CDA Staten
kring Maastricht organiseert op zaterdag 11 
maart a.s. een politiek congres in d’n 
„Awwe Stiene”, Kesselskade 42a te Maas
tricht. Aanvang: 10.30 uur. Thema: „Poli
tiek, theorie en praktij k’ ’, met als ondertitel: 
Inspraak van en voorlichting aan de burger. 
Dit thema zal zowel op landelijk, als provin
ciaal en gemeentelijk niveau worden 
behcht. Intekenen: Postbus 340,
Maastricht. Deelnemerskosten ƒ 5,- ter 
plaatse te verrekenen. Bij tijdige 
aanmelding wordt een informatiemap toe
gestuurd.

Nieuw perspectief
Onder de titel „Nieuw perspectief’ ver
scheen onlangs een CDA-brochure waarin 
zijn opgenomen de redevoeringen van 
prof. Steenkamp en de CDA-fractieleider 
op het CDA-congres van 10 december 
1977 te Amsterdam.
Deze brochure is van erg groot belang, 
vanwege de visie van het CDA op het ver
loop van de kabinetsformatie. Veel misver
standen worden opgehelderd, vragen 
beantwoord en standpunten verhelderd. 
CDA-fractievoorzitter Aan^es zet de po
sitie van de CDA-fractieleden uiteen: bij 
allen is sprake van binding en/of verbon
denheid met het kabinet-Van Agt. Prof. 
Steenkamp schetst o.a. met welke maat- 
schappeüjke problemen het zich in de ko
mende jaren zal moeten bezighouden.
De prijs van deze 24 pag. tellende, fraai 
uitgegeven brochure is ƒ 2,50. Stort dit be
drag op giro 137000 ten name van het CDA 
te Den Haag.

CDA-VROUWEN
ATTENTIE!
Met de verkiezingen voor de Provinciale Staten in het vooruitzicht organi
seert het CDA-Vrouwenberaad Züid-Holland een bijeenkomst op

woensdag 15 maart a.s. te 20.15 uur
Jozefkerk, Prof. Aalberseplein, Gouda-Noord.

Spreeksters zijn:
mevrouw M. H. M. F. Gardeniers-Berendsen, minister van CRM  
mevrouw mr. E. A. Haars, staatssecretaris van Justitie 
mevrouw J. G. Kraaijenveld-Wouters, staatssecretaris van CRM, o.a. 
voor emancipatiezaken

Toont dat u gelukkig bent dat deze drie vrouwen deel uitmaken van het 
huidige kabinet en komt in groten getale naar Gouda om te luisteren naar 
hun politieke ervaringen. Mevrouw mr. M. A. E. Overtoom, CDA-Statenlid in 
Zuid-Holland, zal de provinciale zijde van de politiek belichten.
Ook heren zijn van harte welkom.

Zaal open vanaf 20.00 uur. Ruime parkeergelegenheid. Vanaf station 
Gouda te bereiken met bus 72B, rond heel en half uur.

Met het oog op de staten- en raadsverkie
zingenheeft de redactie van Bestuursforum 
het maandblad voor christen-democra- 
tische gemeente- en provinciebestuurders 
in februari een speciaal nummer laten ver
schijnen over een van de belangrijkste poli
tieke problemen: het beheer van ons miUeu. 
Zeven deskundige auteurs schrijven in dit 
themanummer over de mogelijkheden en de 
knelpunten van het milieubeleid, waarbij de 
provincie en de gemeente een grote rol spe
len.

In een inleidend artikel behandelt dr. P. 
Hörchner, secretaris van de Voorlopige 
Centrale Raad voor de Miüeuhygiëne, de 
wetgeving op dit terrein. Zijn uitgangspunt 
is de vraag: zijn we goede rentmeesters van 
de schepping? Die vraag staat, in andere 
bewoordingen, ook voorop in de bijdrage 
vanmr. P. C. E. van Wijmen (voorzitter van 
de Brabantse Müieufederatie en vice- 
voorzitter van het Brabants Landschap) 
over milieubeleid en natuurbehoud. Hij 
schenkt daarbij tevens aandacht aan twee 
belangrijke invalshoeken voor zo’n beleid: 
ruimtehjke ordening en energievoorzie
ning.
Het vergunningstelsel in de mi
lieuwetgeving wordt onder de loep 
genomen door mr. F. J. Meijer Drees, chef 
van de afdeling milieuhygiëne van de pro
vinciale griffie van Noord-Holland. Wet
houder F. P. Pakkers van Fijnaart (tevens 
voorzitter van de Vereniging Milieubeheer 
en Leefbaarheid West-Brabant) bespreekt

vervolgens, de problemen rond Hinderwet 
en, bouwvergunning. Andere mo
gelijkheden voor een gemeentelijk mi
lieubeleid komen aan de orde in een artikel 
van drs. J. F. H. A. B. Waals, directeurvan de 
stichting Natuur- en Milieufederatie Over
ijssel. Het aandeel van de waterschappen bij 
het miheubeheer wordt geschetst door ir. A.
G. Bruggema'n, loco-directeur van de Pro
vinciale Waterstaat van Zuid-Holland. 
Tenslotte doet het raadslid R. L. N. G. van 
Gestel verslag van een studiebijeenkomst 
van de Noordhollandse CDA-bestuurders 
over hergebruik van huishoudelijke afval
stoffen.
Verder bevat dit omvangrijke nummer van 
Bestuursforum (48 pag.) onder meer nog 
een diepgaande beschouwing van ir. N. de 
Vreeze over de woonruimteverdeling, een 
zwakke plekinhetvolkshuisvestingsbeleid.

Kortom, een nummer om aan te schaffen (als 
u nog niet geabonneerd bent) en te lezen. U 
kunt het bestellen door ƒ 5,- (incl. verzend
kosten) over te maken op postrekening 
37.25.75.8 t.n.v. Bestuursforum Den Haag, 
met de vermelding „Milieunummer”. Wilt u 
een abonnement nemen (dat kost u slechts 
ƒ 27,50 voor de hele jaargang 1978), dan 
kunt u terecht bij de administratie: Ant
woordnummer 360, 2500 VB, Den Haag; 
tel. 070-653934. Op dit andres kunt u ook 
terecht voor grotere bestellingen. Bij 
afname van zes of meer exemplaren voor 
het miheunummer geldt een korting van 25 
procent.

De Landelijke Coördinatiegroep voor 
S taten - en Raadsverkiezingen
Door m.a. kolster; voorzitter LCG

Met deze lange naam zijn we begin oktober 
1977 gestart, en al heel snel hebben we die 
laten afkorten totLCG. Daarmee werd met
een al aangegeven dat we vanuit Den Haag 
de Statenverkiezingen slechts wilden bege
leiden.

Een aantal zaken bleef belangrijk, ondanks 
de provinciale eigenheid van de Staten- 
verldezingen-campagne. Met de pro
vinciale campagneteams was daarover geen 
verschil van mening geweest.
In de ene CDA-lijst die nu in alle provincies 
uitkomt zal het CDA duidelijk ge
presenteerd worden. Zoals de zaken er nu 
voorstaan is een ieder volop bezig om de 
herkenbaarheid van het CDA in stijl, in 
opvatting, in benadering gestalte te geven. 
In alle provincies.
Het modelprogram voor provincies en ge-

Oprichting
CDJA-Geiderland
Op zaterdag 11 maart wordt tijdens een 
bijeenkomst in een der zalen van de Wes- 
terkerk te Arnhem de Gelderse afdeling 
van het CDJA, de Jongerenorganisatie van 
het CDA, opgericht. De bijeenkomst vangt 
te 10.00 uur aan met afzonderhjke verga
deringen van de drie jongerenorganisaties 
van KVP, ARP en CHU. Om 12 uur vindt 
de oprichtingsvergadering plaats.
De lijsttrekker van het CDA bij de staten
verkiezingen in Gelderland, mr. J. A. M. 
Hendrikx, houdt een inleiding. Des 
middags is er discussie over het onderwerp 
grensoverschrijdende milieubescherming.

CDA in de ether
CDA-Radio-uitzendingen
(altijd op dinsdag)
7 maart 1978, 21 maart 1978, 4 april 1978, 
18 april 1978, 2 mei 1978,16 mei 1978,30 
mei 1978, 13 juni 1978, 27 juni 1978. De 
radio-uitzendingen vinden alle plaats via 
Hilversum 1 van 18.19 - 18.29 uur.

CDA-T.V.-uitzendingen
Woensdag 3 mei 1978, Ned. 1,19.50 uur.

meenten is een van de instrumenten om 
deze herkenbaarheid te vergroten. De 
snelle tweede druk geeft al aan dat het veel 
geraadpleegd is bij de samenstelling van de 
provinciale programma’s. De CDA-leden 
hebben tengevolge van deze verkiezingen 
ook duidelijk de gelegenheid te baat geno
men om de federatieve organisatie van het 
CDA verder uit te bouwen en te versterken. 
Dit zijn reeds nu herkenbare effecten van de 
campagne.
Deze feiten zijn niet alleen voor de LCG een 
stimulans om zijn werkzaamheden te 
blijven doen, maar zo kon er ook in de 
provincies hard worden aangepakt.
De Statenverkiezingen zijn belangrijk voor 
de provincie. Langzaam maar zeker raken 
we ervan overtuigd, dat onze sa
menwerking in de landelijke ver- 
kiezingsraad van grote betekenis zal zijn 
voor het gehele CDA. Het gegeven dat de 
uitslag van de verkiezingen tevens effecten 
zal hebben op de landelijke politiek, en dus 
ook op het CDA, heeft onze activiteiten 
doen toenemen.
Verkiezingsmaterialen, affiches, spreek- 
schetsen, programomslagen, training van 
kandidaten, dit alles en nog veel meer 
hebben we dank zij veler medewerking 
weer kunnen organiseren, en zullen het land 
opwekken op het CDA te stemmen. Deze 
mede- maar vooral samenwerking maakt 
een goede uitslag van de verkiezingen op 29 
maart meer dan waard. Ze zou bijna nood
zakelijk moeten volgen.
Campagneleiders succes!

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Bfaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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CDA en formatie
Einde deze maand verschijnt een boek over 
het CDA en de kabinetsformatie. De titel 
ervan: „Formatie belicht”. In 6 weken tijd 
heeft de uitgever dit projekt van een kleine 
200pagina’sincl. velefoto’smoetenklaren. 
Met de uitvoering ervan belastte zich de 
AR-vormingsstichting. In nauwe samén- 
werking overigens met het secretariaat van 
de CDA-Tweede Kamerfraktie.
Hoe komt een boek in zo’n korte tijd op de 
markt? De gedachte lag voor de hand het 
vele materiaal dat in de formatie boven 
tafel kwam te bundelen. Het onverwachte 
formatie-slot betekende daarvoor een 
extra pleidooi. Over diverse zaken deden 
soms verschillende interpretaties de ronde. 
De wenselijkheid werd gevoeld van een 
zwart-op-wit-toelichting bij het door de 
CDA-fractie gevoerde beleid. Juist ook ten 
behoeve van het kader van de CDA- 
partijen. Een schriftelijke verantwoording

van het beleid aan de hand van de bekende 
formatiecriteria leek daartoe de aangewe
zen weg. Waarom dan ook niet de rege
ringsverklaring van Van Agt „nog even” 
meegenomen? Dan het antwoord daarop 
van CDA-fractievoorzitter Aantjes ooli 
maar opnemen! Voegt u daaraan toe een 
veelal beknopte weergave van de belang
rijkste formatiedokumenten, en hetnieuwe 
boek is compleet
De medewerkers van fraktiesekretaris 
Kleisterlee verzorgden de gedeelten over 
het fractiebeleid en de programvergelijking 
met de beide regeerakkoorden. Stafmede
werker Eikelboom het documentatieve ge
deelte. Half januari, na het antwoord van 
Aantjes op de regeringsverklaring lag het 
gehele manuscript bij de drukker. Binnen 
anderhalve week waren de eerste stroken 
drukproeven retour in Den Haag. Dezelfde 
dag nog nagekeken om geen tijd te verlie
zen. Afgesproken was dat uiterlijk 1 maart 
de eerste 1000 exemplaren zouden worden 
afgeleverd.

Formatie belicht
De lange en waarschijnlijk meest merk
waardige formatie uit de parlementaire ge
schiedenis is voor de Stichting Politiek 
Vormings- en Scholingswerk CDA reden 
om in samenwerking met het sekretariaat 
van de CDA-Tweede-Kamerfraktie in een 
handzaam boekwerk op zo overzichtelijke 
wijze deze formatie op de voet te volgen. 
In dit boekwerk hebben de samenstellers de 
feiten laten spreken. Daartoe zijn aan de 
hand van de voor het CDA-geldende for
matiecriteria de onderhandelingen met de 
W D  belicht.
In deel 2 is een analyse gegeven van het 
eveneens in het boek opgenomen regeerak
koord CDA-WD.
Een belangrijk gedeelte van de fraktie- 
geschriften is in het documentaire deel op

genomen. Voorts is opgenomen de rege
ringsverklaring en het antwoord van de 
CDA-Tweede-Kamerfraktie daarop.

Voor alle kiezers, maar in het bijzonder 
voor de CDA-kiezer is de CDA-lijn in de 
formatie, de „groene draad” in dit drama in 
teveel bedrijven, weergegeven. Dat het 
CDA in beide fases van de formatie trouw is 
gebleven aan haar program „Niet bij brood 
alleen” en in beide regeerakkoorden zijn 
idealen zichtbaar heeft weten te maken, 
mag uit het boek dat als ondertitel draagt 
„Het CDA en de kabinetsformatie” blijken. 
„Formatie belicht” is verkrijgbaar door 
storting van ƒ 9,95 op giro 169900 ten name 
van penningmeester CHU, Den Haag, 
onder vermelding van „Formatie belicht” .

Van Agt en Steenkam p op 
verkiezingsm anifestatie te  Leeuwarden
Op zaterdagmiddag 18 maart 1978 zal er in 
Leeuwarden een grote, landelijke CDA- 
verkiezingsmanifestatie plaatsvinden. De
ze manifestatie, die in de Leeuwarderbeurs 
gehouden wordt, begint ’s middags om
13.30 uur.

Op het programma staan o.a. 
redevoenngen van mihister-president mr. 
A. A. M. van Agt en CDA-voorzjtter Steen
kamp. Vanuit Friesland wordt een ruime 
opkomst verwacht. De verkiezingsmanifes
tatie bij de kampagne van de Tweede- 
Kamerverkiezingen van 1977 bracht te 
Leeuwarden meer dan 2000 mensen op de 
been.

TOEGANGSKAARTEN
Op het CDA-sekretariaat te Den Haag kan 
men toegangskaarten voor deze bijeen
komst bestellen. Een bescheiden aantal 
kaarten is daartoe gereserveerd. Voor de 
provincies buiten Friesland zijn 100 kaarten 
per provincie gereserveerd, die besteld 
kunnen worden bij de sekretariaten van de 
kampagne teams.
De toegangskaarten, die men bij het CDA- 
sekretariaat kan bestellen, kosten ƒ 2,50 
per stuk. Door dit bedrag over te maken op 
giro 137000 t.n.v. CDA Den Haag met ver
melding van het gewenste en aantal krijgt 
men kaarten toegezonden.

CH-tijdschrift over Zuid-Afrika
Het dezer dagen verschenen nummer van 
het „Christelijk Historisch Tijdschrift” 
heeft een artikel van ds. Ype Schaaf, lid van 
de hoofdredactie van het Friesch Dagblad 
over „Zuid-Afrika anno 1977. Een poging 
tot analyse en verduidelijking”. Ds. Schaaf 
eindigt zijn artikel aldus:
„De republiek Zuid-Afrika staat voor zeer 
moeilijke vragen. De rest van de wereld 
heeft belang bij de oplossing van die 
vragen. Een harde opstelling van het 
buitenland of een economische boycot zal 
alleen maar verhardend werken. De laatste 
verkiezingen hebben dat bewezen. De 
enige manier om een bloedig drama en een 
geweldig conflict te vermijden is praten. 
Praten op alle niveaus. Eerlijk praten met 
blank, zwart en bruin. En daarbij samen 
zoeken naar andere oplossingen waarbij 
alle bevolkingsgroepen tot hun recht ko
men. Hopend en biddend voor Gods 
blanke,- bruine en zwarte schepselen in

Zuid-Afrika, dat het nog niet te laat is”.

Voorts bevat het CH Tijdschrift een over
zicht van de stand van zaken en samen
werkingsvormen bij het onderzoek naar de 
parlementaire en partijpolitieke geschie
denis in Nederland (door Christy C. de 
Beer, en een artikel over de papieren van 
politici en het nageslacht (door drs. E. van 
Laar).
Het Christelijk Historisch Tijdschrift is een 
uitgave van de Lohmanstichting, het we
tenschappelijk centrum van de CHU, 
Proefnummers kunnen worden aange
vraagd bij de administratie, per adres Unie- 
bureau, Wassenaarseweg 7 te Den Haag. 
Een abonnement op het CH Tijdschrift, 
dat elke twee maanden verschijnt, kost 
ƒ 12,50 per jaar.

H. L

Secretarissen campagneteams
Groningen: A. Poort, Smaragdstraat 44, Groningen
Friesland: A. Terveer, Raaigras 5, Leeuwarden
Drenthe: J. van Goor, Kleine Beer 32, Hoogeveen
Overijssel: Th. H. van Osch, Tjariet 36, Zwolle
Gelderland: A. J. A. van der Heide, Marezatenstraat 4, Apeldoorn
Utrecht: N. J. van Dolderen-Ornée, Bergweg 8, Leersum
Den Helder: W. I. Gerssen-Bloema, Fortuinstraat 19, Jisp NH
Amsterdam: Mr. D. N. A. C. Berndsen, Churchilllaan 209, Amsterdam
Haarlem: W. J. van der Ploeg, O. Nassaulaan 64, Overveen
Den Haag: A. den Harder, Sneeuwbalstraat 36, Den Haag
Leiden: Mevr. T. Makkinga-van Loon, Schielandse Hoge Zeedijk 24, Gouda
Dordrecht: J. D. Looije, Palestrina 5, Naaldwijk
Rotterdam: Drs. M. Smits, Schiedamsedijk 163, Rotterdam
Middelburg: A. P. Coppendijk, D. Rijkersstraat 10, Terneuzen
Noord-Brabant: J. J. A. Nijtmans, Nieuwenhoflaan 7, Moergestel
Limburg: G. H. v. d. Belt, KSG-straat 18, Heerlen
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Unievoorzitter dr. L. M. van Leeuwen

Vertrek minister Kruisinga in brede kring betreurd
„In brede kring - en ik denk daarbij vooral 
aan de leden en geestverwanten van de 
CHU - zal het in hoge mate worden be
treurd, dat de heer Kruisinga op deze wijze 
ahcheid neemt van het kabinet”. Dit was de 
reactie van vorige week zaterdagavond, 
nadat bekend was geworden dat minister 
dr. R. J. H. Kruisinga van defensie aan ko
ningin Juliana verzocht had hem ontslag te 
verlenen, welk verzoek ingewilligd werd.

Dr. Kruisinga motiveerde zijn ontslag- 
verzoek als volgt:

„Naar aanleiding van het standpunt van 
het kabinet over de neutronenbom tij
dens de behandeling van het NAVO-deel 
van de begrotingen van de ministeries 
van buitenlandse zaken en defensie in de 
Tweede Kamer heb ik besloten om Hare 
Majesteit de Koninpn ontslag te vragen 
als minister van defensie.
Mijn ontslagaanvrage heb ik, met een 
brief aan de minister-president, waarin 
ik mijn ontslagverzoek toelichtte en ver
zocht die aan Hare Majesteit te willen 
aanbieden, laten bezorgen in de eerste 
vergadering van de ministerraad

volgend op het debat in de Tweede Ka
mer. De reden van mijn ontslagverzoek 
is, dat ik het standpunt van het kabinet 
over de neutronenbom in strijd acht met 
het beginselprogramma en het ver
kiezingsprogramma van het CDA, met 
het door de CDA-fractie ingenomen 
standpunt en met het standpunt van de 
kerken, waarmede ik mij als christen
democraat verbonden meen te voelen.”

BEGRIP
Mr. W. Aan^es, voorzitter van de CDA- 
fractie in de Tweede Kamer, reageerde met 
de volgende verklaring op het aftreden van 
minister Kruisinga:

„Het is te betreuren dat het kabinet 
reeds zo spoedig met de ontslagaanvrage 
van één van de ministers wordt gecon
fronteerd. Het is een strikt persoonlijke 
beslissing van de heer Kruisinga, waar
voor ik tegen de achtergrond van ver
schillende gebeurtenissen uit de af
gelopen tijd begrip maar oo*' .peet 
heb. Op (Ét moment heb ik er de be
hoefte aan de verdiensten te memoreren 
die de heer Kruisinga in het bijzonder

voor de CHU heeft gehad. In een moei
lijke fase heeft hij veel gedaan en bereikt 
om de Unie als politieke partij te profile
ren.
De gevolgen van zijn terugtreden blijven 
beperkt tot een ministerscrisis, die zo 
snel mogelijk dient te worden opgelost 
door de benoeming van een opvolger uit 
dezelfde politieke kring als waartoe de 
heer Kruisinga behoort.
Ik neem zonder meer aan dat de minis- 
terswisseling de regering geen aanleiding 
zal geven zich inzake de kwestie van het 
neutronenwapen verder van het CDA- 
standpunt te verwijderen dan deze week 
in het Kamerdebat is gebleken.”
Aldus fractievoorzitter Aantjes.

RESPECTEREN
De verklaring van dr. L. M. van Leeuwen, 
voorzitter van de CHU, afgelegd na het 
aftreden van dr. Kruisinga als minister 
luidde:
„In brede kring - en ik denk daarbij vooral 
aan de leden en geestverwanten van de, 
CHU - zal het in hoge mate worden be
treurd, dat de heer Kruisinga op deze wijze

a&cheid neemt van het kabinet.
De verdiensten van de heer Kruisinga voor 
de CHU, voor het CDA en voor ons ganse 
land en volk zijn algemeen bekend. Ik be
hoef dat zeker niet nader toe te lichten.
Ik moet het persoonlijke en verstrekkende 
besluit van de mens Kruisinga respecteren, 
dat hij neemt op grond van een ernstig ge
wetensconflict. Zo’n verstrekkend besluit 
komt niet zonder worsteling tot stand. 
Daarbij blijven mijn gedachten over de 
grote verdiensten van de heer Kruisinga 
recht overeind staan.
Het gezin Kruisinga heeft het met deze be
slissing ongetwijfeld erg moeilijk gehad. 
Het heeft nu recht op rust en kan verzekerd 
zijn van Unie-gevoelens van vriendschap 
en sympathie.” Aldus Unievoorzitter Van 
Leeuwen.

De letterlijke tekst van de brief, welke dr.
R. J. H. Kruisinga voor zijn aftreden schreef 
aan premier Van Agt staat elders in dit 
nummer van „de N^erlander”.

H.L.

Letterlijke tekst verklaring premier 
Van Agt over aftreden minister Kruisinga
Den Haag - De letterlijke tekst van de ver
klaring, welke premier Van Agt dinsdag
middag in de Tweede Kamer aflegde en 
welke gewijd was aan het aftreden van dr. R.
J. H. Kruisinga als minister van defensie, 
luidt als volgt:

„In mijn brief van 4 maart aan de voorzitter 
van de Tweede Kamer heb ik meegedeeld 
dat dr. R. J. H. Kruisinga daags voordhen aan
H.M. de Koningin heeft verzocht hem 
ontslag te verlenen als minister van defensie 
en dat de Koningin dit verzoek heeft inge
willigd. Overeenkomstig hetgeen staats
rechtelijk gebruikelijk is hebben de staats
secretarissen van defensie, de heren C. L. J. 
van Lent en dr. W. F. van Eekelen, hun 
functies ter beschikking gesteld van de Ko

ningin. De Koningin heeft deze ter
beschikkingstellingen in beraad gehouden. 
Voorts heeft de Koningin met het tijdelijk 
beheer van het departement van defensie, 
drs. J. de Koning, minister voor ontwik
kelingssamenwerking en minister van de
fensie ad interim belast.
In mijn brief van jongstleden zaterdag aan 
de voorzitter van de Tweede Kamer heb ik 
te kennen gegeven graag zo spoedig 
mogelijk in de gelegenheid te worden 
gesteld hierover een verklaring aan de 
Kamer af te leggen. Ik stel het op prijs dat mij 
deze gelegenheid thans wordt geboden. 
De heer Kruisinga heeft mij op 3 maart 
jongstleden een, aan de voorzitter van de 
Tweede Kamer inmiddels ter kennis ge
brachte, brief geschreven die blijkbaar als

Mr. W. Schotten
nieuwe m inister van defensie
Mr. W. Scholten is de nieuwe minister van 
defensie in het kabinet-Van Agt geworden. 
Hij volgt als zodanig dr. R. J. H. Kruisinga 
op, die einde vorige week zijn ontslag nam 
als defensie-minister.
De benoeming van mr. Scholten geschiedde 
in nauw overleg met de voorzitter van de 
Tweede-Kamerfractie van het CDA, mr. W. 
Aantjes. In christelijk-historische kring 
moge voldoening heersen over het feit, dat 
mr. Scholten bereid bleek het mi- 
nistersschap te aanvaarden. Hij moest daar
voor aftreden als lid van de Raad van State, 
het adviescollege van de Kroon.
Mr. Scholten heeft de CHU lang op politiek

gebied gediend. Vele jaren was hij lid van de 
Tweede Kamer en tijdens de laatste periode 
van het kamerlidschap was hij ondermeer 
defensiespecialist van de christelijk- 
historische fractie. Voorts was mr. Scholten 
geruime tijd lid van het Europese parlement, 
in welke hoedanigheid hij voor het 
christelijk-historische weekblad „de Neder
lander” vele artikelen schreef over de Euro
pese politiek.Mr. Scholten, die in zijn jeugd 
een actief aandeel had in het werk van de 
Christelijk-historische jongerenorganisatie 
was ook secretaris van de CHU.

H. L.

een uitvoerige toelichting op zijn verzoek 
om ontslag is bedoeld. Het is treffend te 
constateren dat die toelichting niet stelt dat 
het kabinet zou hebben gehandeld in strijd 
met wat in het regeerakkoord staat over de 
bewapening in de wereld in het algemeen en 
de nucleaire wapens daarin in het bijzonder. 
Keimelijk is ook de heer Kruisinga van oor
deel dat het kabinet in de onderhavige kwes
tie in overeenstemming met het regeerak
koord heeft gehandeld. In het licht hiervan is 
de vierde alinea van de brief van de heer 
Kruisinga aan mij niet terzake dienende. In 
die alinea zegt de schrijver dat zijn persoon
lijk standpunt over de neutronenbom al 
voor de vorming van het kabinet aan een 
ieder bekend was, dus ook aan de andere 
leden vap het kabinet.
Deze mededeling zou alleen dan van belang 
kunnen zijn, wanneer de heer Kruisinga 
voor of bij zijn toetreden tot het kabinet een 
voorbehoud zou hebben gemaakt met be
trekking tot deze reeds toen aanhangige 
kwestie. De heer Kruisinga heeft echter 
geen voorbehoud gemaakt.
In de aanhef van zijn brief aan mij spreekt de 
heer Kruisinga van (ik citeer) ,,de ernstige 
meningsverschillen die zijn gerezen in het 
kabinet omtrent de produktie en de intro- 
duktie van de neutronenbom” (einde 
citaat). Met inachtneming van het goede 
gebruik dat geen mededelhigen worden ge
daan van het verloop van de be
raadslagingen in de ministerraad wil ik be
nadrukken dat de gesprekken in de raad 
over dit onderweg) bij voortduring geken
merkt zijn geweest door de zorgvuldigheid 
die bij de ernst van het vraagstuk nucleaire 
bewapening past.
Van meningsverschillen, laat staan ernstige, 
die het kabinet in groepen zou verdelen is 
daarbij geen sprake geweest.
Voor zover het kabinet tot op heden be
sluiten met betrekking tot de neutronen

granaat heeft genomen, zijn deze slechts 
van procedurele en tactische aard. Met 
name de verklaring die de minister van 
buitenlandse zaken op 28 februari jongstle
den in deze Kamer heeft afgelegd geeft daar 
duidelijk blijk van.
In deze verklaring wordt overigens, zoals 
ook voordien al was gedaan, bij herhaling 
gezegd dat de regering de grote bezwaren 
onderkent die aan een eventuele invoering 
van dit wapen zouden kleven en dat de 
regering die bezwaren in het bondgenoot
schappelijk overleg zal blijven uit
eenzetten.
De minister van buitenlandse zaken legde 
deze verklaring uiteraard af namens het 
kabinet, derhalve mede namens de heer 
Kruisinga, toen nog lid van het kabinet, die 
aan de opstelling van deze verklaring had 
deelgenomen.
Op de mhoud van de brief van de inmiddels 
afgetreden bewindsman aan mij meen ik 
niet te moeten ingaan. Ik laat deze voor 
rekening van de schrijver. Wel meen ik een 
aantekening te moeten maken bij de passage 
dat het een onware voorstelling van zaken 
zou zijn te stellen dat introduktie van de 
neutronenbom een zaak zou zijn van 
interne NAVO-consultatie. Ter 
voorkoming van elk misverstand wil ik deze 
passage uitdrukkelijk weerspreken. Voorts 
wil ik erop wijzen dat een vast tijdstip voor 
het afronden van de NAVO-consultaties 
niet is vastgesteld.
Het ontslag van de heer Kruisinga heeft in de 
grondslag en de politieke samenstelling van 
het kabinet geen wijziging gebracht”
Na het uitspreken van deze verklaring deed 
premier Van Agt mededeling van de voor
dracht, aan de Koningin, voor de benoeming 
van mr. W. Scholten, lid van de Raad van 
State, tot minister van defensie. Over de 
voordracht pleegde mr. Van Agt overleg 
met CDA-fractievoorzitter Aantjes.
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Tekst brief dr. R. J. H. Kruisinga aan prem ier mr. A. A. M . van Agt
De tekst van de brief, welke dr. R.J.H. 
Kruisinga einde vorige week zond aan pre
mier mr. A.A.M. van Agt, luidt als volgt:

De tekst van de brief, welke dr. R.J.H. 
Kruisinga einde vorige week zond aan pre
mier mr. A.A.M. van Agt, luidt als volgt:
„Ik meen er goed aan te doen, gelet op de 
ernstige meningsverschillen die zijn

volgende te berichten.
Het CDA-programma waarop ik de ver
kiezingsstrijd ben ingegaan en heb gevoerd 
is terzake van de verdere vervolmaking van 
het wapenarsenaal volstrekt duidelijk.
Dit geldt zowel voor het standpunt 
verwoord in het beginselprogramma als in 
het verkiezingsprogramma, hetwelk luidt: 
„Daarbij dienen wij ons er echter ernstig van 
bewust te zijn dat er eenperfectionering van 
het wapentuig gaande is, die de schepping 
als zodanig bedreigt. Dit versterkt de nood
zaak van een wereldomvattende bezinning 
over de grens van toegestaan wapengebruik 
door overheden.”

* * * *
Het standpunt van de CDA-fractie omtrent 
dit onderwerp is eveneens zeer precies. Het^ 
luidt op de belangrijkste punten als volgt: 
a. „De fractie is tot de conclusie gekomen 
dat de neutronenbom niet aan het wapenar- 
senaal van de NAVO dient te worden toege
voegd. Nederland zal er zich voor moeten 
inzetten dat dit standpunt door de NAVO - 
ook voor het CDA hoeksteen van het Ne
derlandse veiligheidsbeleid - wordt overge
nomen.”

b. „De neutronenbom is een nieüw wapen. 
Mede gezien het karakter , ervan biedt dit 
een unieke kans een daad te stellen die niet 
mag worden gemist.”

Mijn persoonlijk standpunt terzake was 
reeds lang voor de verkiezingen, en ui
teraard dus ook voor de vorming van dit 
kabinet aan een ieder bekend. Uiteraard 
ook aaii de medeleden van dit kabinet. 
Het was een politiek en een persoonlijk 
standpunt gerelateerd aan het verkiezings- 
standpunt van het CDA, eveneens gerela
teerd aan het beginselprogramma CDA.

De voorzitter van de CDA-fractie heeft ter 
gelegenheid van de regeringsverklaring 
namens de CDA-fractie gesteld dat het 
vraagstuk van de neutronenbom een even 
belangrijk en even principieel vraagstuk is 
als het vraagstuk van de abortus. Het zij mij 
vergund hierbij zijn woorden, uitgesproken 
bij de regeringsverklaring, nog eens te her
halen:

„Onze fractie bereidt een diepgaande be
zinning op korte termijn op het vraagstuk 
van de neutronenbom voor. Van de regering 
mag tenminste hetzelfde worden verlangd. 
De eventuele nadere voorstellen die de re
gering zal doen over de defensie-uitgaven 
zullen door ons mede daaraan worden ge
toetst. Ik zeg dit mede, omdat ik mij zeer 
goed realiseer dat de motieven voor ons 
standpunt over de abortuswetgeving bij ons 
denken over de vraagstukken van oorlog en 
vrede mede betrokken behoren te worden. 
Van anderen mag trouwens in omgekeerde 
zin hetzelfde worden gezegd”.

Er is gesteld dat de introductie van de 
neutronenbom een zaak zou zijn van 
interne NAVO-consultatie. Zulks is naar 
mijn stellige overtuiging een onware voor- 
steUing van zaken. Wat werkelijk aan de 
orde is, is een consultatie van de NAVO- 
landen afzonderlijk door de president van 
de USA met betrekking tot hun standpunt 
terzake van de produktie en introduktie van 
de neutronenbom. Maar ook al zou zulks 
niet het geval zijn, dient Nederland op dit 
ogenblik naar mijn visie, gelet óp het tijd
schema dat thans wordt aangehouden een 
éénduidige mening ter zake te bepalen. 
Alleen en uitsluitend op die wijze zal Neder
land met betrekking tot de produktie en 
introduktie van de neutronenbom kunnen 
beïnvloeden.

Krachtens het beginsel-programma CHU 
fungeren de kerken als geweten van de 
partij (artikel 5 beginselprogram CHU). Na
tuurlijk hebben pohtici in dit kader hun 
eigen verantwoordelijkheid. In dit geval 
heeft de Generale Synode van de Hervorm
de Kerk, het Interkerkelijk vredesberaad 
namens alle Nederlandse kerken en de bis
schoppen conferentie een ondubbelzinnig 
standpunt ingenomen.

Te uwer informatie moge ik dit hier in zijn 
belangrijkste passages nog eens herhalen:
, ,Wij herinneren u aan de overtuiging van de 
raad dat met dit nieuwe wapen een nieuwe 
stap wordt gezet, die niet alleen afvoert van 
de weg naar vrede, maar in hoge mate de 
vrede en veiligheid in gevaar brengt.” 
„Invoering van dit nieuwe kernwapen zal in 
brede lagen van de bevolking gevoelens van

machteloosheid doen toenemen ten aanzien 
van de mogelijkheden om greep te krijgen 
op de voortdurend zich uitbreidende en ver
fijnde techniek tot massavemietiging.”

„Geruggesteund door verklaringen van alle 
Nederlandse kerken verzoekt het Inter- 
kerkehjk Vredesberaad u dringend duide
lijk steÜing te nemen tegen de produktie en 
invoering in de Nederlandse krijgsmacht 
van de Neutronenbom.”
In het bijzonder acht ik het van b elang dat de 
kerken hebben gesproken in volstrekte 
eenduidige zin, als in de tekst van het begin
selprogramma en het verkiezingspro
gramma van het CDA.
Tussen het standpunt van de kerken en het 
standpunt van het CDA bestond derhalve 
ieder vanuit hun eigen verantwoordehjk- 
heid sprekende, volstrekte eensgezindheid. 
Gelet op het feit dat het kabinet heeft ge
meend een standpunt te moeten innemen 
dat zo indrukkelijk afwijkt van:

1. beginselprogramma CDA.
2. Verkiezingsprogramma CDA
3. Het door de CDA-fractie ingenomen 
standpunt.
4. Het standpunt van de kerken, waarmee
wij als christen-democraten ons naar mijn 
visie verbonden moeten voelen, meen ik 
thans geen vrijheid meer te kunnen vinden 
deel te bhjven uitmaken van dit kabinet en 
verzoek ik u mijn ontslag bij H.M. de Konin
gin te-willen aanbieden.” -
Aldus de brief van dr. Kruisinga aan premier 
Van Agt.

Koopsompolissen bij vijf christen-democratische politici
Vijf christen-democratische politici hebben 
laten weten, dat of zij zelf of hun echtgenoot 
of echtgenote in het bezit is of is ge weest van 
een koopsompolis. Dat blijkt uit een verkla
ring, welke de voorzitter van de CDA- 
fractie in de Tweede Kamer, mr. W. Aantjes 
maandag jongstleden, mede namens 
premier mr. A. A. M. van Agt en de 
voorzitter van de CDA-fractie in de Eerste 
Kamer, dr. J. W. van Hulst, heeft uit
gegeven.
De tekst van de verklaring luidt:

„Zodra de kwestie van de koopsompohs 
door de brief van de Vereniging van 
(adjunct) belastingsinspecteurs in de 
Tweede Kamer aan de órde kwam, is on
middellijk navraag gedaan bij alle CDA- 
leden van het kabinet en de beide Kamer
fracties uit de huidige en de vorige par
lementaire periode.
Twee hunner hebben toen meegedeeld in 
het bezit van een koopsompolis te zijn (ge
weest) . Eenzelfde mededeling is in een later 
stadium van een derde, die eerder niet be

reikbaar was, ontvangen.
Bij de eerste onmiddellijke vraagstelling 
was niet uitdrukkehjk vermeld dat deze ook 
geacht moest worden betrekking te hebben 
op de echtgeno(o)t(e) en de zgn. fiscale kin
deren. Derhalve is aan al degenen, die ver
klaard hadden zelf niet in het bezit van een 
koopsompolis te zijn (geweest) me
degedeeld dat dit alsnog zou worden aange
nomen, tenzij zij uiterlijk 4 maart jl. het 
tegendeel zouden berichten.
Thans kan worden meegedeeld dat van twee

99 Formatie belicht” verschenen

van de aangeschrevenen mededeling is ont
vangen dat hun echtgeno(o)t(e) in het bezit 
van een koopsompohs is (geweest). 
Aangezien ook in het eerste stadium het aan 
de betrokkenen zelf is overgelaten hun 
naam en bijzonderheden bekend te maken, 
zou het niet juist zijn de namen zonder 
bewiUiging der betrokkenen thans wel te 
noemen.
Met nadruk wijzen wij erop dat het bezit van 
een koopsompolis op zichzelf nog niet bete
kent dat er iets onregelmatigs of laakbaars 
zou zijn gebeurd. Alle gegevens zullen ter 
beschikking van de ingestelde commissie 
worden gesteld. Nu deze commissie is inge
steld achten wij met deze mededeling onze 
bemoeiingen geëindigd.”
Aldus de verklaring van mr. Aantjes, afge
legd mede namens mr. Van Agt en dr. Van 
Hulst.

Nieuwe
penningmeester CDA
Tot penningmeester van het CDA is be
noemd mevrouw mr. J. J. M. S. Leyten-de 
Wijkerslooth de Weerdesteijn. Zij is op
volgster van mevrouw M. H. M. F. 
Gardeniers-Berendsen, die vanwege haar 
benoeming tot minister van CRM het pen
ningmeesterschap van het CDA neerlegde.

Het boekje „Formatie behcht” is verschenen. Het is een uitgave van de stichting Politiek Vormings- en Scholingswerk van het CDA en is 
geschreven in samenwerking met het secretariaat van de Tweede-Kamerfractie van het CDA.
De kabinetsformatie-1977 wordt in „Formatie belicht” op de voet gevolgd. Tevens is een analyse gemaakt van het regeerakkoord 
C D A A ^ . Voorts zijn opgenomen de regemgsverklaring en de beschouwing van CDA-fractievoorzitter Aantjes over die verklaring.

„Formatie behcht” kost ƒ 9,95 en is verknjgDaar door storting van dit bedrag op giro 169900 ten name van de penningmeester van de 
CHU te Den Haag.

Op de foto: Wim Eikelboom, redacteur van „Formatie behcht’ ’ en stafmedewerker ARP overhandigt fractievoorzitter Aantjes het eerste 
exempliar van „Formatie Behcht” .(Foto: Niek Morelis te CapeUe aaii den Ussel.)

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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Europese impressies
(ditmaal vanuit Brussel)

door: T. Tolman, CDA-Tweede Kamerlid en lid van het Europese Parlement

De Europese Commissaris voor de 
landbouw heeft dezer dagen zijn prijsvoor
stellen toegelicht voor de landbouw- 
commissie. De landbouwcommissie is het 
niet eens met Commissaris Gimdelach.

GUNDELACH IS VOORZICHTIG
Gundelach stelde in zijn betoog dat hij een 
voorzichtig prijsbeleid wil voeren. Een zo
danig beleid dat de overschotten zouden 
afnemen. Produceren van produkten waar 
geen markt voor is, is zinloos aldus Gun
delach. Wel moet het prijsvoorstel zodanig 
zijn dat de boeren niet van hun bedrijven 
verjaagd worden waardoor de 
werkloosheid nog meer zou worden bevor
derd. Verbazing wekte de coimnissaris met 
zijn opmerking dat de „objectieve 
methode” voor de prijsvoorstellen niet met 
een korreltje maar met een kilo zout moest 
worden genomen. (De objectieve methode 
is een t^rekeningswijze welke berust op 
informatie van alle lidstaten op welke gron
den de prijsstijging berekend wordt). 
Conclusie: een dringend beroep om de 
voorgestelde 2 procent te aanvaarden.

COMMENTAAR
De prijsvoorstellen zijn te sterk beinvloed 
door de „voorraden” die momenteel nog op 
de zuivelmarkt aanwezig zijn. Dit krijgt een 
te zwaar accent. Het arbeidsinkomen en met 
name de inkomensontwikkeling wordt te

zeer uit het oog verloren. In de 
overwegingen mag tevens betrokken 
worden dat de interventievoorraden zijn 
afgenomen. Dat is een duidelijk positief 
punt.
Indien in de Europese Gemeenschap de con
sument een pakje boter per kwartaal meer 
zou consumeren is de botervoorraad in één 
jaar verdwenen. Er is geen enkele reden om 
in paniek te geraken en te zeggen dat de 
Europese landbouwpolitiek mislukt is. Inte
gendeel, er komt meer structuur in het be
leid. Voortzetting van een aantal markt- 
evenwicht-bevorderende-maatregelen 
is voorgesteld en geboden.
Prijsbeleid bevriezen is onaanvaardbaar, 
aldus Gundelach, maar met de 2 procent 
voorstellen gaan de inkomens in Duitsland 
en vooral in de Benelux - gezien de kos
tenstijgingen - er op achteruit. Het grootste 
probleeta is ook niet het „oversdiotten- 
vraagstuk” maar de monetaire chaos waar
door de voorstellen zo verschillend uitwer
ken.

ENGELSMAN - GENTLEMAN?
Nee, dat is niet waar. Ook ditmaal be
schuldigde de Engelse Europeaan Scott- 
Hopkins - toen bleek dat een ruime meer
derheid geen 2 procent maar 5 procent wilde 
de commissieleden van idioterie. Telkens 
blijkt weer dat de Engelsen, de profiteurs 
van de overzijde, nog veel moeten leren.

De reactie’s waren niet mals, ze waren zo 
heftig en doeltreffend dat een politicus met 
enig gevoel in zijn body geen goede 
nachtrust zou hebben gehad na het in
casseren van deze opmerkingen.

DUIDELIJKE UITSPRAAK
Na de lange debatten kwam de stemming. 
Voorstel van 5 procent prijsverhoging 17 
voor, 4 tegen en 10 onthoudingen. Nog niet 
vaak heeft een commissie zo’n duidelijke 
uitspraak gedaan. Vermeldingswaard is nog 
dat niet alleen de Italiaanse Christen- 
Democraten dit voorstel steunden, maar 
ook de communisten.

WAT NU?
Na deze fase - het is allemaal erg in
gewikkeld - zal het debat medio maart in het 
Europees Parlement plaatsvinden. De 
uitslag laat zich raden. Daarna zal de Euro
pese Commissaris Gundelach met de Raad 
van Landbouwministers tot een uitspraak 
komen.
Bij dit alles weegt de genoemde uitspraak 
zwaar. En het is een welkome steim in de rug 
van Fons van der Stee die de niet voor 
tweeërlei uitleg vatbare opmerking heeft 
gemaakt dat 2 procent absoluut on
voldoende is. Landbouwminister Van der 
Stee heeft gelijk en wij hebben bevorderd 
dat hij zijn inzichten hard kan maken.

W aardering standpunt m inister W iegel inzake vertrouwen  
commissies bij burgem eestersbenoem ingen
De voorzitter van de Vereniging van 
Christelijk-Historische leden van gemeen
te- en provinciebesturen, burgemees
ter mr. Sj. H. Scheenstra vau Asperen en 
Heukelum, juicht het toe, dat minister 
Wiegel van binnenlandse zaken sanerend te 
werk wil gaan wat betreft de vertrouwens
commissies uit gemeenteraden voor de ver
vulling van burgemeestersvakatures. Dat is 
vorige week zaterdag gebleken op de jaar
vergadering van de Vereniging te Utrecht. 
Tijdens het beleidsdebat over binnenlandse 
zaken in de Tweede Kamer zei minister 
Wiegel, dat hij de zich ontwikkelde 
praktijk, met name in de provincie 
Noord-Holland, inzake vertrouwens
commissies die een recht van aanbeveling 
hebben bij burgemeestersbenoemingen, 
niet apprecieerde. Voorzitter Scheenstra

herinnerde er in zijn jaarrede aan, dat hij 
een jaar geleden reeds sprak over „waar
neembare wildgroei” in de benoemings
procedures van burgemeesters. Hij zei 
thans het toe te juichen, dat minister Wiegel 
overweegt de ambtsinstructie voor de 
commissarissen der koningin, voor wat be
treft hun werkzaamheden bij burgemees
tersbenoemingen, bij te stellen.
Minister Wiegel zei onlangs, dat een be
leidswijziging voor wat burgemeesters
benoemingen betreft, noodzakelijk is. Hij 
noemde ak uitgangspunten van beleid: de 
kwaliteit van de kandidaten, het luisteren 
naar datgene wat de gemeenteraad zelf wil, 
en een redelijke verdeling naar de politieke 
kleur van de burgemeestersposten. „Dit 
lijken zeer redelijke uitgangspunten,” 
aldus voorzitter Scheenstra. Hij vond, dat

de aangeduide volgorde gehanteerd zal 
moeten worden.
Voor wat de politieke kleur van bur
gemeesters betreft wees mr. Scheenstra er 
op, dat nimmer die kleur en de politieke 
samenstelling van de.bevolking synchroon 
kunnen verlopen. „De nuances binnen het 
kiezersvolk kunnen bij herhaling van kleur 
verschieten, maar burgemeesters plegen 
elk om en nabij de twintig jaar hun ambt uit 
te oefenen zonder in die tijd radikaal van 
politieke overtuiging te veranderen. Dat 
pleit meer voor hun welbewuste, 
principiële stellingname dan voor hun 
eventuele zucht naar politiek oppor- 
tunismé,” aldus de voorzitter van de Ver
eniging van CH-gemeente- en provinciebe
stuurders.

H. L.

Christelijk Historisch 
weekblad
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Integendeel.. .
Parlementaire redacteuren op de andere teer
In het interessante dubbelnummer van AR 
Staatkunde over de kabinetsformatie 1977, 
komen na beschouwingen van ,,toeschou
wers” als Donner, Vonhoff, Boukema en 
Lammers de ,,medespelers” Albeda, Ve- 
ringa. Verdam en Van der Grinten aan het 
woord in gesprekken met een van de aller
beste interviewers die Nederland kent: dr.
G. Puchinger, in onze kringen ook bekend 
van „Tilanus vertelde mij zijn leven,’ (’66). 
Het lezen van zijn werkstukken zij ieder 
aanbevolen!

In deze korte introductie op een tweetal 
impressies van één en hetzelfde Kamerop- 
treden van een CDA-minister uit het 
CHU-kamp wil ik uit dat dubbelnurruner 
(verkrijgbaar bij Kok in Kampen) slechts 
een opmerking citéren van prof. Verdam. 
Wanneer Puchinger hem om conclusies
t.a.v. zijn aandeel in de (in)formatie vraagt, 
gaat hij o.a. in op de grote openheid waar
mee de formatie tot het optreden van 
Vrolijk en hem was omringd. Verdam stelt 
dat hij openbaarheid een groot goed blijft 
vinden, maar wijst tegelijk op enkele ob- 
stacels. Eén daarvan: „De parlementaire 
pers heeft het bezwaar dat ze niet democra
tisch volgens het evenredigheidsprincipe is 
samengesteld”. Zo’n opmerking komt weer 
in de herinnering terug als je leest hoe te

genovergesteld twee parlementaire redac
teuren, in dit geval van NRC-Handelsblad 
van 25 en Volkskrant van 28 februari het 
optreden van Beelaerts van Blokland 
beoordeelden. Het is een vorm van recen
seren en kennelijk kan men zo op par
lementair gebied tot dezelfde te
gengestelde waarderingen komen als op 
het terrein van de kunst te constateren zijn. 
Wat de één zeer wel te genieten vindt, acht 
de ander beneden alle peil. De lezer, kijker 
of luisteraar mag het verder zelf uitzoeken, 
maar komt soms in de verleiding op basis 
van het gelezenes zo ook zijn eigen gedach
ten te hebben over de maagzweer van de 
mineur-gestemde recensent, de hoofdpijn 
van zijn vrouw of de drukte van zijn kinde-

Ter vergelijking geven we hierbij de com
mentaren van twee beoordelaars: . 
NRC-handelsblad (Parlementair Overzicht 
van mr. B. E. L. Waanders)
De nieuwe minister van volkshuisvesting 
en ruimtelijke ordening, Beelaerts van 
Blokland, ontpopte zich als een niet te on
derschatten gesprekspartner die bo
vendien nog lijkt te weten waarover hij het 
heeft - en dat kan bepaald niet van elke 
bewindsman worden getuigd. Het was een 
genoegen naar deze minister te luisteren.

De bij hem behorende staatssecretaris, 
Brokx, bleek evenzeer van de tongriem te 
zijn gesneden, maar met een wat minder 
subtiele spreektrant en een stemgeluid dat 
best enige decibels minder mag bevatten. 
Op de vraag of lage huren in versneld 
tempo hoger zullen worden weigerde de 
staatssecretaris zich uit zijn tent te laten 
lokken”.

Volkskrant (rubriek „Den Haag”)
„Jhr. mr. P. A. C. Beelaerts van Blokland, 
de minister van Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening (VRO), heeft de 
Kamer niet versteld doen staan van zijn 
krachtige uitspraken, integendeel. De be
windsman, oud-burgemeester van Am
stelveen en door de CHU op het fluweel 
gezet als deskundige op het terrein van de 
ruimtelijke ordening, verscheen vorige 
week voor het eerst in het parlement ter 
verdediging van de VRO-begroting. Ook in 
het CDA was men weinig te spreken over 
de grote bogen waarmee de minister om 
zowat alles heenliep. Dat komt misschien 
voort uit ongekende hoogachting voor het 
parlement, of zou het angst zijn?”
Zo’n twee en een halve eeuw geleden 
schreef Alexander Pope zijn befaamde 
„Essay on Criticism”. Van hem tenslotte

een citaat voor de besproken bewindsman; 
„Zij die lof verdienen, kunnen het best een 
verwijt verdragen”.

Van Duist.

UNIEBUREAU

HET BUREAU VAN DE CHR. HIST. 
UNIE, Wassenaarseweg 7, ’s-Gra- 
venhage is telefonisch te bereiken 

onder nummer 070-244516*
Adresveranderingen voor het 

ledenbestand en dus ook voor het 
10x per jaar verschijnend 

ledencontactblad ,,de Nederlander” 
te zenden aan:
Bureau CHU, 

Wassenaarseweg 7, 
’s-Gravenhage.

Telefoon (070) 244516.

Kantooruren van maandag t/m 
vrijdag 08.30 v.m. tot 16.45 n.m. 

Het telefoonnummer van de 
Savornin Lohmanstichting is; 

070-246791.



VRIJDAG 10 MAART 1978

Overheid en milieubeleid
Enkele beschouwingen naar aanleiding van de behandeling van de 
begroting 1978 voor hygiëne in de Tweede Kamer
door: Ad Lansink, lid Tweede Kamer voor het CDA
Het was te verwachten, dat de behandeling 
van de begroting 199S^ Tweede Kamer
zou worden aangegrejien pm nader in te 
gaan op het regeer-accoord van CDA en 
V^T) en op de regeringsverklaring van 
minister-president Van Agt. Dat gebeurde 
ook, zij het niet bij alle hoofdstukken in 
dezelfde mate. De woordvoerders van de 
fracties in de Tweede Kamer konden moei
lijk heen om het in de begrotingsstukken 
vastgelegde beleid. Zo ook in de sector van 
de milieuhygiëne, waar nogal wat op gang 
was gezet door minister Vorrink, meer dan 
wellicht uit de kritische benadering van 
deze bewindsvrouw zou zijn op te maken. 
Opvallend was dan ook dat de woordvoer
ders van CDA, W D , PvdA, D’66 en PPR 
(dé andere fracties lieten zich onbetuigd) 
nagenoeg dezelfde onderwerpen aansne
den, en dikwijls daarbij met elkaar in over
eenstemming waren. Dat valt op, omdat de 
filosofie achter het te voeren beleid toch 
wel verschillen laat zien. Daarom eerst 
aandacht voor die filosofie, waarover CDA 
en W D  zich vrij duidelijk uitspraken.

VERANTWOORD BEHEER
Het verantwoord beheer van de schepping 
is. een van de voornaamste uitgangspunten 
van het CDA-programma. Een verant
woord beheer van de natuur, waartoe de 
mens zelf behoort, imphceert, dat de groei 
van economie en teclüiiek niet op zichzelf 
staat. De te beperken groei moet een doel 
hebben, en passen binnen normen en ver- 
antwoordeüjkheden. De technische en 
economische mogehjkheden moeten 
dienstbaar zijn aan het behoud van de na
tuur, aan zinvol en menseUjk werk, aan 
zorgvuldig gebruik van grondstoffen en 
energie. Aantasting van het milieu en ver
vuiling van aarde en atrriosfeer zijn men
senwerk, maar kuimen daardoor ook door 
mensen worden nagelaten of beperkt. Ook 
bij het verantwoord beheer van de 
sdiepping is de ethiek in het geding, een 
bezinning op het mensehjk handelenjn re
latie tot goed en kwaad. Het toenemend 
gevoel van verantwoordehjkheid voor de 
natuur moet voortkomen uit een diepge
voelde eerbied voor het leven: immers, het 
voortbestaan van de mens is mede afhanke
lijk van de activiteiten van planten en die
ren.
De eerbied voor het leven betreft niet 
alleen de verhouding van mens tot mens of 
van individu tot gemeenschap, maar ook

die tussen mens en omgeving, tussen mens 
en milieu. De verantwoordelijkheid voor al 
wat de schepping heeft voor^ebracht is in 
het geding.
De omgeving van de mens is overigens een 
mondiale, de samenleving een, die 
rekening houdt met anderen, dichtbij of 
veraf. Daarom moet ons de vraag bhjven 
achtervolgen of wij met anderen in recht
vaardige verhouding staan, wanneer het 
gaat om het gebruik van de aarde, of wij ons 
niet verrijken ten kosten van armen en 
zwakken. En ook: of wij ons verantwoorde
lijk weten voor toekomstige generaties, 
waarvan het welzijn mede wordt bepaald 
door de pohtieke keuzen van vandaag.

VERTALING
De CDA-fractie vindt dat het verantwoord 
beheer van de schepping vertaald moet 
worden in een aantÊil pohtieke uitgangs
punten, zoals:
- de inpasbaarheid van economische pro
cessen binnen het kader van onherroepe
lijke milieugrenzen;
- een op beperking gericht beleid wanneer 
het gaat om het gebruik van grondstoffen 
en energie en de productie van goederen;
- de bevordering van energiebesparende 
en miUeuvriendelijke methoden en tech
nieken: impulsen voor een gericht innova
tiebeleid;
- ook bij het miheubeleid: de inzet voor 
een rechtsorde, die rijkere landen verphcht 
recht te doen aan arme en zwakke landen. 
Die uitgangspunten gelden voor overheid 
en burger. De verantwoordelijkheid voor 
het beheer van de natuur is een gedeelde 
verantwoordehjkheid. Maar de overheid 
heeft wet een uiterst belangrijke taak, een 
meervoudige ook. De overheid dient het 
voorbeeld te geven, en de voorhchting te 
verzorgen. De overheid moet de voor
waarden scheppen en stimulerend werken, 
ook internationaal. De overheid dient wet
ten te maken, daar waar regels en normen 
dat vragen.
Sprekend over die overheid heb ik op nog 
een belangrijk aspect gewezen: het alom
vattende karakter van het miheu. Mi
lieubeheer moet doorkhnken op ahe ter
reinen van overheidszorg, bij ruimtehjke 
ordening en verkeer en vervoer, bij 
cultuur, recreatie en maatschappehjk werk, 
bij onderwijs en volksgezondheid, en - ui
teraard - bij het financieel-ecpnomisch en 
het buitenlands beleid. Van belang is

daarom een goede coördinatie en be
sluitvorming. Versterking van de positie 
van de bewindsman lost niet alle 
problemen op, omdat zelfs in een persoon 
tegenstrijdige verantwoordelijkheden 
kunnen botsen.

NAUWELIJKS BOTSINGEN
Over de richting van het miheubeleid (op
nieuw werden pleidooien gehouden voor 
een verruiming van de miheuhygiëne naar 
het miheubeheer) botsten de meningen in 
de Tweede Kamer nauwehjks. Dat zal pas 
het geval zijn, wanneer concrete uitvoer
ingsmaatregelen in het geding zijn. Die uit
voeringsbesluiten laten, wanneer er al 
sprake is van wetgeving - ik wijs daarbij in 
het bijzonder op de Afvalstoffenwet en de 
Wet Chemische Afvalstoffen - te lang op 
zich wachten hetgeen door de CD A-fractie 
ernstig is betreurd, ook al omdat 
stimulansen om vervuiling te voorkomen 
worden weggenomen. Erkend moet wor
den, dat de afvalverwerking technisch nog 
altijd veel problemen oproept met als 
gevolg dat te gemakkehjk gegrepen wordt 
naar het middel van de afvalverwijdering, 
de opslag op ongevaarhjke plaatsen. Die 
gevaarloosheid wordt veelal terecht be
twist. En ook uit oogpunt van hergebruik is 
verwerking van afval tot bruikbare stoffen 
.verre te verkiezen.
Dat hergebruik van (grond)stoffen is overi
gens geen eenvoudige zaak, zoals intussen 
gebleken is uit de problemen rond de vraag 
en aanbod van het oud papier, dat in Neder
land voor de helft door particuheren en 
verenigingen - veelal voor een goed doel - 
wordt ingezameld. Ik ben in mijn betoog op 
deze kwestie ingegaan, omdat ahe aspecten 
van het miheu- en grondstoffenbeleid 
daarbij aan de orde zijn: de internationale 
marktverhoudingen, de economische fac
toren, de werkgelegenheid, het milieube
wustzijn en zo voorts. Een ander concreet 
punt uit de sector van de afvalstoffen
verwerking vormt de positie van de VAM, 
de Vuil Afvoer Maatschappij, met zijn 
schaalvergroting, zijn meer dan regionale 
opzet, en vooral zijn nadruk op opslag 
meer dan op hergebruik, noodgedwongen 
overigens.
Miheubeheer is niet uitsluitend een Neder
landse zaak, integendeel. Vanuit de 
Tweede Kamer is dan ook van meerdere 
zijden aangedrongen op overleg en coördi
natie op regeringsniveau. Tezeer wordt het 
beleid overgelaten aan plaatselijke of re
gionale overheden, die daartoe overigens

goed worden gestimuleerd door actiegroe
pen en milieuorganisaties. Maar de gren
soverschrijdende problematiek van de mi- 
heuvervuihng is uitsluitend aan te pakken 
via bilaterale of multilaterale besprekingen 
op het hoogste overheidsniveau. 
Bijzondere betekenis komt daarbij toe aan 
de ruimtehjke ordening, zoals is aan
getoond door CDA-woordvoerder 
Eversdijk bij de behandehng van de begro
ting van volkshuisvesting en ruimtehjke 
ordening.

BREED
De in de Regeringsverklaring aangekon- 
digde miheukaderwet, als uitbouw van de 
Wet algemene bepahngen miheuhygiëne, 
mocht zich nu al in een brede belangstehing 
verheugen, ook al is nog onduidehjk hoe 
breed het kader van die wet zal zijn. Vanuit 
de CD A-fractie is ingegaan op de instru
menten, welke bij de wetgeving van fun
damenteel belang zijn,- de mi- 
lieuhymënische normen, de miheukarte- 
ring, de miheu-effect-rapportage, en - in 
uitvoerende zin - het vergunningenstelsel. 
Daarbij is tevens aan de orde de vraag naar 
de (on)mogehjkheid van de decentrahsatie 
van het miheubeheer. Interessante bijdra
gen daarover zijn overigens te vinden in het 
februarinummer van het CDA-maandblad 
„Bestuursforum”.

Het bestek van deze beschouwing staat 
geen uitputtende behandehng toe van alle 
onderwerpen die bij de begroting voor mi
heuhygiëne aan de orde zijn gesteld. 
Daarom ter afeluiting enkele zaken waar
over de lezers van „de Nederlander” onge
twijfeld de komende tijd meer zullen 
horen, ook van het CDA;

- de financiering van het miheubeleid met 
als discussiepunten de instelling van een 
müieufonds en het algemeen heffingenbe- 
leid.
- de herziening van de hinderwet, langza
merhand dringend noodzakehjk
- het vergunningenstelsel en het vergun
ningenbeleid
- voorhchting en educatie op het gebied 
van miheu
- veihgheid en gezondheid.

CONCLUSIE:
Opnieuw veel aandacht voor een con
sequent miheubeleid, geen poUtiek con
troversiële punten, wel nuanceverschillen 
tussen CDA, PvdA en W D.

Pleidooi voor Mensenrechten
door: itir. J. N. Scholten, CDA-lid Tweede Kamer
„Wij worden door de Regering vervolgd, 
omdat wij aan de kant van het volk staan en 
de rechten van het volk verdedigen. Het 
bisdom van Sao Felix is een vervolgde kerk. 
De politici en de rijken zijn van mening, dat 
bisschoppen en priesters zich niet met kwes
ties van rechtvaardigheid hebben te be
moeien”, aldus de bisschop van Sao Felix 
(Brazihë) in een boodschap en oproep aan 
de mensen van zijn bisdom. Hij somt een 
serie wandaden van de regering op en roep 
de christenen op kleur te bekennen:
„Het is tijd om te kiezen, vóór het volk en 
vóór Christus of tegen Christus en tegen het 
volk. Niemand kan twee heren dienen, zei 
Jezus”. Deze oproep hegt er niet om en ze 
maakt deel uit van de roep om recht en 
gerechtigheid, die steeds luider weerklinkt 
vanaf het latijns Amerikaanse continent. 
Een oproep vanuit de kerk, van vak
bondsmensen en van kleine boeren.
Want Sao Felix staat niét pp zichzelf. Inte
gendeel het overgrote deel van Latijns 
Amerika zucht onder een vórm van dic
tatuur. Ik denk in dit verband ook aan een 
verklaringvan de bisschoppen van Chili, die 
zeiden: „De daden die wij aanldagen en 
veroordelen zijn geen losstaande daden, ze 
zijn vrucht van een proces, dat zichzelf aan 
Latijns Amerika tracht op té leggen. Onder 
het voortdurend verwijzen naar de na
tionale veiligheid als rechtvaardiging, zijn 
wij getuigen van de toenemende verster
king van een maatschappijmodel, dat de 
fundamentele vrijheden verstikt, de meeste 
elementaire rediten verkracht en de 
burgers onderwerpt aan de knellende

banden van een ontzagwekkend en alom 
vertegenwoordigde politiestaat.”
Met deze twee citaten wil niet gezegd zijn, 
dat alle geestelijken in Latijns Amerika aan 
de goede kant staan, maar een toenemend 
aantal wel. De goede kant, dat is partij 
kiezen voor mensen, die verdrukt worden 
of armoede hjden. Dat is ook de lijn van het 
CDA-verkiezingsprogramma en dan met 
name van Hoofdstuk IV, dat handelt over de 
Nederlandse verantwoordelijkheid in de 
wereld.

ONDUBBELZINNIG
Partijganger van armen en verdrukten, dat 
moet de ondubbelzinnige koers van het 
CDA zijn, waar deze mensen zich ook 
mogen bevinden. Wij wijzen de schending 
van de mensenrechten af in Argentinië, in 
Oeganda, in, Oost-Europa, in Vietnam, in 
Zuid-Afrika en trachten met passende mid
delen daaraan uiting te geven.
Bij de behandeling van de begroting van 
buitenlandse zaken 1978 in de Tweede 
Kamer heb ik naméns de CDA-fractie nog 
eens op de prioriteit van de zaak van de 
mensenrechten gewezen en daarbij onder 
meer gepleit voor een meer structurele be
nadering van de problematiek van Latijns- 
Amerika, ook en vooral vanuit de EEG. De 
zaak van de mensenrechten, dient ook voor 
de EEG een pijler voor de externe betrek
kingen te zijn, uiteraard ook voor de 
interne, maar dat laatste is gelukkig al
gemeen aanvaard.
Ten aanzien van Latijns-Amerika verklaart 
het programma van de Europese Volks

Partij voor de a.s. Europese verkiezingen, 
dat de EVP, bijzondere betrekkingen met 
dat werelddeel wil aanknopen, vanwege de 
veelzijdige geestelijke en culturele banden 
die er met West-Europa bestaan. Juist 
daarom heb ik ook voor speciale aandacht 
gepleit voor de zaak van de mensenrechten 
daar.
Overigens kan deze passage, juist op deze 
plaats in het EVP-program, tot de nodige 
misverstanden leiden.
Behalve in Venezuela, Costa Rica en Suri
name is de situatie eigenlijk overal somber, 
het meest in een achttal landen. Haïti, Qua- 
tamala, Paraquay en Nicaraqua kennen al 
evele jaren een diktatUur. Braziië sinds 
1964, Chili en Uruqua sinds 1973 en Ar- 
géntinië sinds 1976.

VERZET
Ik wees reeds met een enkel woord op het 
groeiend verzet en moge wat het kerkeUjk 
verzet betreft verwijzen naar een uitgave 
van de intèrkerkeUjke beweging Solidari- 
dad, waarin onder de titel „Die lijden om de 
gerechtigheid” een vaak schokkende si
tuatie wordt weergegeven. ■
Op de achtergrond van de onderdrukking 
staat een verderfelijke filosofie, de ideolo
gie van de nationale veiligheid die ge
baseerd is op gedachten van geopolitiek en 
geostrategie en een bevoorrechte positie 
aan de strijdkrachten toekent. Mef name 
ook, omdat hogere officieren hetzelfde op
leidingsinstituut hebben bezocht, krijgt 
deze filsosöfie meer kans. De huidige Chi
leense diktator Pinochet heeft als hoog

leraar heel wat militaire pupillen met deze 
geest gevoed.
Wij wachten critisch af, of ons pleidooi voor 
een meer. gestructureerde aanpak ten 
aanzien van Latijns Amerika gevolgen heeft 
voor dit aspect van het buitenlands beleid. 
Niet alleen Latijns Amerika had de aandacht 
van de CDA-fractie. Wij stonden uiteraard 
ook stil bij de situatie in Zuid-Afrika en 
constateerden, dat over de benadering van 
dat land een grote overeenstemming bestaat 
tussen regering en overgrote meerderheid 
van het parlement. Ook „Belgrado” en de 
zaak van de mensenrechten in Oost-Europa 
had onze aandacht, waarbij wij erop hebben 
gewezen, dat de Acte van Helsinld één en 
ondeelbaar is, en dientengevolge éénzijdige 
aandacht, ook vanuit het Westen misplaatst 
zou zijn.

THUIS
Wie anderen, wil verbeteren, pnoet vooral 
zorgen dat thuis de zaken goed in órde zijn. 
In dit verband vroegen wij om een 
verbreding en verdieping van de Europese 
conventie voor de rechten van de mens, een 
zaak Waar de Raad van Europa thans ook 
intensief mee bezig is.
Juist deze conventie kan een dynamisch 
instrument voor de zaak van dé men
senrechten zijn, maar dient dan wel verbe
terd te worden. Ik noem de zaak van de 
gewetensbezwaarden militaire dienst, de 
zogenaamde noodwetgeving en het indivi
dueel klachtrecht, zaken die beslist aan-
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Kabinet m oet uitvoerig regeerakkoord zo snel 
mogelijk ter hand nemen
door: drs. R. F. M. Lubbers, vice-voorzitter CDA-fractie Tweede Kamer

Het is inmiddels een jaar geleden dat het 
kabinet-Den Uyl struikelde over de grond- 
politiek. De rest van 1977 heeft vrijwel in 
het licht gestaan van formeren en deforme
ren. Toch heeft het kabinet Van Agt er al 
weer drie maanden opzitten. In februari 
zijn wij via het dagboek van Van Thijn, de 
uitgaven van AJfl-Staatkunde en de kroniek 
van het CDA nog eens herinnerd aan alle 
wederwaardigheden die achter ons liggen. 
Achter ons, want het kabinet Van Agt- 
Wiegel is er nu aan gebonden om toe
komstgericht inhoud te geven aan het 
formatie-akkoord en de daarachter 
liggende programma’s 
In deze eerste maanden vallen twee ver
schijnselen op. Op de eerste plaats is daar 
het punt dat de W D , respectievehjk de 
joumaUstieke interpretatie van de politieke 
gebeurtenissen, aanleiding geeft tot de hy
pothese dat het kabinet te weinig uitgaat 
van de aanwezigheid van twee regerings
partijen.
Daarnaast is er dan de PvdA die zich be
klaagt dat er „lafhartig” gesproken wordt 
over continuïteit in beleid, respectievelijk 
dat het moeilijk is oppositie te voeren, als 
dit kabinet en haar bewindsheden, op zo- 

■ veel punten het oude beleid continueren. 
De irritatie waarmee anderen deze 
gezichtspunten naar voren brengen wordt 
naar mijn oordeel goeddeels ingegeven 
door het feit dat liberalen en socialisten 
systematisch de eigen pohtieke hjn van 
christen-democraten onderschatten. Wij 
vervolgen met hardnekkigheid onze eigen 
programmatische uitgangspunten. De 
zachtmoedigheid in onze opstelling - het

rhetorisch en verbaal geweld van Den Uyl 
en Wiegel kennen wij niet - leidt nogal eens 
tot onderschatting van de hardheid, waar
mee wij onze politieke ambities volgen.

ZICHTBAAR
Toch is er alle aanleiding die eigen lijn goed 
zichtbaar aan te houden. De legitimatie 
daarvan voor het kabinetsbeleid hgt overi
gens ook in het regeerakkoord. Een op- 
merkehjk regeerakkoord voor een CDA- 
WD-coaUtie; een akkoord dat nu niet 
alleen naar de letter maar ook naar de geest 
uitg'evoerd moet worden.
Het is nooit goed duideüjk geworden 
waarom de W D  dit akkoord is aangegaan. 
Wilden de liberalen slechts regeren, of was 
er misschien sprake van! een fundamentele 
koerswijziging; een dikke streep achter de 
reactionaire oppositionele benadering van 
de laatste jaren en in de plaats daarvan nu 
een constructieve, sterk toekomstgerichte 
pohtiek.
Ik houd het op het laatste. Tal van studies 
van ondermeer de Teldersstichting en re
devoeringen van liberale politici 
versterken mij in die opvatting. Voor het 
overige zal natuurlijk de inhoud die de 
WD-bewindslieden aan het beleid zullen 
geven, bepalend zijn.

NIET GOED
Ik acht het zeer goed mogehjk dat startend 
vanuit andere pohtieke beginselen en uit
gangspunten liberalen vaak tot dezelfde 
conclusies kutmen komen als christen
democraten. Daarom is het niet goed iedere

keer te wikken of te wegen of nu in het 
concrete kabinetsbeleid de christen
democratische of de liberale visie het meest 
aan zijn trekken komt. In tal van gevallen 
liggen beide op één hjn; en het formatie- 
akkoord was er juist om dat zeker te stellen. 
Bij verschiUèn van inzicht zuUen er natuur
lijk compromissen noodzakehjk zijn, maar 
ook dan is het weer redelijk te erkennen dat 
het kabinet voor circa tweederde uit 
christen-democratische bewindsheden be
staat. Bovendien zal de coalitie er in twij
felgevallen goed aan doen zich af te vragen 
hoe het niet in de coahtie opgenomen deel 
van de volksvertegenwoordiging te
genover bepaalde zaken staat. Dit kan 
overigens van onderwerp tot onderwerp 
nog wel eens verschillen en valt zeker niet 
te simphficeren tothetlinks/rechts schema. 
De CDA-fractie in de Tweede Kamer zal bij 
dit alles natuurlijk haar eigen program en 
eigen inzichten steeds weer met kracht van 
argumenten naar voren brengen. Kabinet 
en fracties hggen nu eenmaal niet, en 
moeten ook niet „mechanisch” in eikaars 
verlengde hggen. Bij dit aUes is het belang
rijk dat het kabinet de uitvoering van het 
regeerakkoord nu zo snel mogehjk ter hand 
neemt.
Waar bewindsheden en hun medewerkers 
vaak zo sterk en eenzijdig in begrotingsgeld 
denken hebben zij het natuurhjk niet ge- 
makkehjk. Zij beoefenen de kunst van het 
in evenwicht blijven op een stilstaande 
fiets.

MOGELIJK
Toch moet het mogehjk zijn op creatieve

wijze de benodigde ombuigingen of liever 
gezegd afremmingen in de cohectieve uit
gaven te vinden, en pohtiek-structurele be
leidswijzigingen gestalte te geven, zonder 
„aUes met geld te kopen”.
In dit verband is het wel eens goed erop te 
wijzen dat talrijke particuhere inkomens
trekkers en ook tal van bedrijven nu al 
weer enkele jaren die kunst-beoefenen. 
Het is tegehjk ook dezelfde terughoudend
heid, die mede de basis gevormd heeft tot 
het teruglopen van het tempo van geldont
waarding (nu tot 4,5%). Bij de steeds 
verder gedeprecieerde dohar is het be
reiken van het Duitse inflatieritme van zeg 
3% geboden. Na de teruggang in 2 V2 jaar 
tijd met ruim 2% per jaar, zodat er nu min
der dan 5% inflatie per jaar is, moet ook 
deze stap van een verdere vermindering 
goed mogehjk zijn.
Diezelfde teruggang in tempo van geld
ontwaarding zou overigens de noodzaak 
van toepassing van het pakket aanbevelin
gen van het rapport, Hofstra sterk doen 
verminderen. Dit rapport zal in onze kring 
nog eens goed geëvalueerd moeten 
worden. Daar zijn verschihende redenen 
voor, zoals de effecten op werkgelegenheid 
en bezitsvorming.

NIET AL TE VEEL
Intussen vinden in de kamer, met als pittig 
intermezzo de neutronenbom, in rap 
tempo de behandehngen van dé be
grotingen plaats, daarbij doen zich zoals te 
verwachten viel, niet al te veel 
verrassingen voor. Het tweede kwartaal 
van dit jaar zal meer het eigen beleid van 
het kabinet Van Agt te zien gaan geven. 
Voorlopig zal de pohtieke arena wel gevuld 
worden met de provinciale en ge- 
meentehjke campagnes.
Het lijkt niet onnuttig zich bij „Haags ru
moer” de komende maanden af te vragen 
of de door verschillende pohtici en partijen 
ten gehore gebrachte melodie niet is inge
geven door die verkiezingen.

R. F. M. Lubbers.

Eerste commentaar op de studie-Hofstra

Wat is inflatie/neutrale belastingheffing?
door; drs. Beumer, CDA-Tweede Kamerlid
Hoewel de wijzigingsvoorstellen van 
Hofstra niet onverwacht komen, zijn ze er 
niet minder ingrijpend om. Bij doorvoering 
wordt een belangrijk gegeven binnen onze 
fiscale we^eving losgelaten, ruwweg aan te 
geven als: winst = verkoopprijs - in
koopprijs. (gulden is gulden regel). Dat de 
eindgulden minder waard kan zijn dan de 
begingulden telde niet En op die manier 
werden schijnwinsten belast

VOORBEELD
Een eenvoudig voorbeeld kan dat verduide- 
lijken.
Inkoopvoorraad ƒ 10.000
Verkoop voorraad ƒ 13.000

Fiscale winst = ƒ 3.000

Maar er is inmiddels een prijsstijging ge
weest van 5%. Dat betekent dat dezelfde 
voorraad nu ook 5% duurder zou moeten 
worden ingekocht. De koopkracht van de 
verkoopgulden is dus geringer dan die van 
de aankoopgulden. De eigenhjke winst is 
dan / 3000-5% prijsstijgingbeginvoorraad 
of wel ƒ 500 en dus maar ƒ 2500. Hofetra 
stelt nu voor daarmee rekening te houden en 
dus niet een winst te belasten van ƒ 3000 
maar van ƒ 2500.
Nu gaan wij het iets ingewikkelder maken. 
Stel een ondernemer heeft voorraad en wat 
machines die hij gedeeltehjk heeft gefinan
cierd met eigen vermogen (bijvoorbeeld 
aandelen), en gedeeltehjk met een lening. 
Nu mag hij zijn eigen vermogen wel corrige
ren voor de iiiflatie (prijsstijgingspercentage
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dacht verdienen en waarvoor in het debat 
aandacht van de Regering werd gevraagd. 
In toenemende mate wordt ingezien, dat de 
zogenaamde klassieke rechten onlosmake
lijk verbonden zijn met de meer moderne, 
de zogenaamde sociaal-economische en cul
turele rechten. Met andere woorden 
vrijheid van meningsuiting is een groot 
goed, maar voor wie geen voedsel krijgt is 
het niét de hoogste prioriteit. Ons beleid is 
ook hier: èn èn En de klassieke rechten èn de 
sociaal ekonomische. Dit betekent ook een 
grote mate van samenhang tussen strijd 
voor mensenrechten en ontwikkelingssa
menwerking. In dit verband hecht ik grote 
waarde aan het zogenaamde derde crite
rium voor ontwikkelingssamenwerking, 
waarbij met narrie gekeken wordt naar de 
structurele aanpak van de betrokken ont- 
wikkehngslanden. Wie probeert deze moei
lijke zaak aan te pakken, verdient des te 
meer steun.
Zoals uit dit artikel moge blijken heeft de 
CDA-fractie het beleidsdebat rondorn de 
begroting van buitenlandse zaken, gebruikt 
om voor de zaak van de mensenrechten 
aandacht van de nieuwe regering te vragen, 
die daarvoor overigens gevoelig bleek te 
zijn. De nieuwe minister van buitenlandse 
zaken Van der Klaauw ging op een sym

pathieke wijze vrij uitvoerig op dit aangele
gen punt in.
1978 is het Jaar voor de Mensenrechten. We 
herdenken, dat 30 jaar geleden de Uni
versele Verklaring voor de Rechten van de 
Mens in het leven werd geroepen door de 
Verenigde Naties. Deze en andere verkla
ringen hebben een positieve functie, zij fun
geren als een norm in het internationale 
leven. Op deze norm kunnen mensen zich 
beroepen, en ze fungeert als een appèl in een 
vaak donkere wereld. Dat zien we ook bij de 
Akte van Helsinki, die als een teken van 
hoop in Oost-Europa functioneert.

BELEIDSSTUK
Onzerzijds is er in het debat op aangedron
gen, dat de Nederlandse regering met een 
beleidsstuk over de mensenrechten zou 
komen. In dit stuk zou de ontwikkeling sinds 
1945 kunnen worden beschreven en zou 
een waardering kuimen plaatsvinden. Te- 
venszou op doel en middelen dieper kunnen 
worden ingegaan en verbeteringen kuimen 
worden voorgesteld. Een dergehjk stuk - 
waar voor wij in het debat een aantal 
bouwstenen hebben aangedragen - zou on
getwijfeld ook een goede bijdrage leveren 
aan de steeds groeiende belangstelling voor 
de zaak van de mensenrechten. Het 
verheugt mij deze bijdrage te kunnenbeslui
ten met de mededeling, dat minister Van der 
Klaauw dit beleidsstuk heeft toegezegd.

er bovenop), maar niet het vreemde vermo
gen (het geleende geld). Waarom niet? De 
prijs van de voorraden en machines die daar 
tegenover staan zijn die dan niet (inflatie 
dus) gestegen? Natuurhjk wel, maar dat 
wordt al gecorrigeerd doordat de rente die je 
over geleend geld moet betalen mag worden 
afgetrokken. Als hij dan ook nog eens dat 
deel van zijn bezittingen (vermogen) zou 
mogen opwaarderen met de prijsstijging, 
dan zou het dubbel opgaan.

RENTE
Ik kom nu vanzelf op de rente. Tot dusver 
was het zo, datje over ontvangen rente het 
normale belastingtarief moest betalen, 
maar dat rente van schulden mocht worden 
afgetrokken. Ook dat punt gaat veranderen. 
In rente, die je persoonhjk ontvangt, zit ook 
een stukje inflatie, evenals rente die je be
taalt. Om niet in eindeloze berekeningen te 
vervallen, stelt Hofetra nu voor dat ƒ 500 
ontvangen rente in de toekomst onbelast zal 
bhjven, en dat het inflatie-deel van aftrek
bare rente (stulqeprijsstijging dus) nietmeer 
mag worden afgetrokken. Dat laatste zal 
bijvoorbeeld betekenis hebben voor hypo
theekrenten en persoonhjke leningen. 
Omdat hier voor mensen die bijvoorbeeld 
een huis op hypotheekbasis hebben gekocht 
lastenverzwaringen aan vastzitten, stelt hij 
een overgangstermijn voor. Dat de be
tekenis niet gering is, bhjkt uit een tabelletje 
in het rapport, dat laat zien, dat bij een 
inflatiepercentage van 5% 40% van de ont
vangen resp. betaalde rente buiten het 
fiscale regime zou vallen en bij een per
centage van 6% zelfe de helft. De regering is 
nog iets voorzichtiger dan Hofetra: Zij 
zuUen de voor en tegens op dit punt allemaal 
nog eens goed afwegen. Ik denk dat dit met 
name zal dienen te gelden voor mensen 
waarbij juist de fiscale aftrek het mogelijk 
maakte tot aanschaf van een eigen woning 
over te gaan. Het zou ook indruisen tegen 
het voornemen van de regering het eigen 
woningbezit juist te bevorderen. Afgezien 
van een ruimere overgangstermijn zal voor 
de groep met hoge hypotheeklasten gelet op 
hun inkomen nadere regeUng nodig zijn 
(bijv. handhaving van een minimum aftrek- 
bedrag). De regering zal ook de landbouwv- 
rijstelling nader bezien, daar bij positieve

opbrengstverschillen grondverkopen 
geheel onbelast blijven. Dat gaat dus nog 
veel verder dan de inflatiecorrectie.

TUDELUKE MAATREGEL
Inmiddels had de vorige regering al 1,1 mil
jard voor 1978 ten behoeve van de inflatie- 
neutralisering uitgetrokken. Minister An- 
driessen besloot, omdat het nu te laat is nog 
voor het jaar 1978 de studie Hofetra geheel 
of ten dele in wetten om te zetten, het uitge
trokken bedrag zoveel mogehjk overeen
komstig de bedoehng te besteden. Ter wille 
van de kleinere spaarders zal allereerst 
ƒ 200 aan ontvangen rente buiten de belas
tingheffing vallen, zonder dat iets aan de 
aftrekkant wordt voorgesteld. Dat kost 
ƒ 100 mln. Vervolgens mogen ondernemers 
hun winst, voor zij hun aangiftebiljet invul
len, met 3% verminderen. Voor zover zij 
eigen vermogen in de onderneming 
gestoken hebben, mogen zij 1 V2% van het 
eigen vermogen aftrekken. In tegenstelling 
tot de laatste maatregel heeft de eerste 
maatregel niet zo veel met de Hofstra- 
voorsteUen te maken. Immers er vallen ook 
ondernemers onder, bij wie geen schijnwin
sten belast worden. Deze maatregel werkt 
toch wel erg globaal, waarbij ik er best 
rekening mee wil houden, dat een tijdehjke 
maatregel voor een al ingegaan jaar om een 
eenvoudige toepassing vraagt. De eigen- 
vermogenaftrek komt veel dichter bij de 
Hofetra-opzet al verschilt het percentage 
nogal (bij Hofetra is inflatie = aftrek). Het is 
tenslotte goed er even aan te herinneren, dat 
de tijdehjke maatregelen niet gepaard gaan 
mét enige beperking van de zelfetandigen- 
aftrek.
Het is tenslotte goed er even aan te herinne-  ̂
ren, dat de tijdehjke maatregelen niet ge
paard gaan met enige beperking van de 
zelfetandigenaftrek. /
In het stevige, maar heldere rapport van de 
commissie Hofetra, worden duidelijke keu
zen gedaan met begrijpehjke motiveringen. 
Het verdient een overeenkomstige benade
ring. De CDA-commissie financiën, die het 
van de CDA-fractie ter bestudering en be
commentariëring kreeg, zal er zich zeker 
met animo aan wijden, zelfe. al zouden ten
slotte niet aUe eindconclusies volstrekt ge- 
 ̂lijkluidend zijn.
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M eer Hagenaars in provinciaal bestuur 
van Zuid-Holland
B. Bol - lijsttrekker van het CDA in Den 
Haag - is van mening dat in het 
Zuidhollandse Provinciehuis aan de Ko- 
ningskade meer het Haagse geluid gehoord 
moet worden. De verldezingen voor de 
Provinciale Staten staan op 29 maart te 
gebeuren. Het is zaak dat de kiezers zich 
voorbereiden op di'^lleit;'ning.
Op het dezer dagen gehouikm politieke café 
in Pulchri sprak de heer Bol, oud-wethouder 
van Den Haag, voor het eerst in zijn rol van 
provinciaal kandidaat. Hij meent ook dat 
deze verkiezingen een graadmeter zullen 
zijn voor de positie van het CDA in het 
algemeen. De gewijzigde omstandigheden 
op landeUjk niveau zullen ongetwijfeld ge
toetst worden door het kiezersvolk.
Ondanks de onbekendheid van het grote 
publiek met de werkzaamheden van het 
provinciale bestuur, zijn er toch belangrijke 
zaken aan de orde. Het maatschappelijk 
welzijn van drie miljoen inwoners is een 
zware verantwoordelijkheid. Deze provin
cie huisvest een belangrijk deel van de na
tionale economie en de werkgelegenheid. 
Tijdens de levendige discussie, die op hét 
betoog van de heer Bol volgde, bleek dat hij 
zich fel keerde tegen de overplaatsing van 
de PTT-directie naar Groningen. Gezien de 
congestie in het Westen is hij wel 
voorstander van spreiding van de werkge
legenheid, mits dezealleenbetrekkingheeft 
op nieuwe arbeidsplaatsen. Zoals het nu 
gebeurt is er sprake van „een grandioze 
schandalige geldverspilling”. „Deze 
operatie mag niet lukken” . Laat men Gro
ningers hier opleiden en tevens de Ha
genaars die mee willen overplaatsen, zoals

dat bij het CBS is gebeurd. Nu scheurt men 
families uit elkaar.

ZEEPLANNEN
Een ander heet hangijzer in de Haagse regio 
betreft de keuze van een goede lokatie voor 
de woningbouw. Bol bleek voorstander van 
de zogenaamde „zeeplannen”, de ver
schillende plannen voor de kust bij 
Kijkduin. Bol vindt dat die kansen niet 
gemist mogen worden, als daar bij 
voldoende woongelegenheid voor Hage
naars verzekerd kan worden. Ook bouw op 
„vergeten” terreinen tussen de huidige be
bouwing verdient aandacht. Spreker 
noemde als voorbeeld het HTM-terrein in 
Scheveningen. Andere standpunten die Bol 
iimam betroffen o.a. het hoefijzer dat is de 
hoefijzervormige ring van randwegen om 
Den Haag. Hij is voorstander van een 
spoedige voltooiing. De zuivering van het 
rioolwater zal waarschijnlijk zo ver gaan, 
dat het gezuiverde water als zoetwater voor 
het Westland kan dienen. Het regionale 
economische beleid zal naast het ree& jaren 
bestaande ruimteUjk beleid een belangrijke 
bijdrage gaan leveren aan het maatschappe
lijk welzijn. Dat waren enige van de talrijke 
onderwerpen die ter sprake kwamen.
Het campagne-team van het CDA was ge- 
diurende de gehele avond zeer actief. Het 
kersverse provinciale program werd uitge
reikt alsmede een geheel assortiment van 
propagandamateriaal. Het was een en
thousiaste start van de ver
kiezingscampagne van het Haagse CDA.

Drs. L. A. van der Linden.

CHJO-euthanasie-congres 14 en 15 april
Onder euthanasie verstond de gezond
heidsraad in 1972: „een opzettelijk levens- 
verkortend handelen of opzettelijk nalaten 
van levensverlengend handelen bij een on
geneeslijk zieke patiënt in diens belang”, 
(handelen: door een medicus). (Mo- 
raaljtheologische en ethische bespiegelin
gen, geruchtmakende rechtszaken en felle 
discussies in het Ned. Juristen Blad, maar 
vooral de confrontatie van zovelen met 
eigen onduldbaar zwaar lichamelijk lijden 
of dat van een ander hebben geleid tot be
zinning tot op het hoogste niveau. Zij 
leidden onder meer tot de instelling door 
onze toenmalige staatssecretaris Kruisinga 
van een commissie Medische Ethiek van de 
Gezondheidsraad (1972, naar aanleiding 
van vragen in de Tweede Kamer door ons 
Unielid Tilanus), tot de oprichting van de 
Nederlandse vereniging en de Stichting 
voorVrijwilligeEuthanasie,totbezinningin 
de Koninklijke Nederlandse Maatschappij 
tot bevordering van de Geneeskunst (begin 
1975), de instelling van de CDA-commissie
Euthanasie (1975)___en tevens tot grote
interesse voor het euthanasievraagstuk 
onder enkele CHJO-ers (verpleegkundi
gen, theologiestudenten, medici en medki 
in spe).
Zo ontstond onder CHJO-vleugels de 
euthanasiecommissie, die nu de andere 
CHJO-ers op een interessante manier mee 
wil betrekken in het euthanasievraagstuk 
op de CHJO-Voorjaarsconferentie van 
vrijdag 14 en zaterdag 15 april a.s. in con
ferentieoord „De Bron” bij Oudleusen 
(Ov.) Alle congresgangers zal tevoren een 
congresmap worden toegezonden, zodat dit 
gecombineerd met de deskundige inbreng

van buiten de CHJO - kan leiden tot een 
voor ieder goed te begrijpen en daardoor 
zinvol en prettig weekend. Gezien het prog
ramma zal de conferentie het meest zinvol 
zijn voor de deelnemers wanneer men haar 
in haar geheel bijwoont.
Vrijdagavond 14 april zal een film vertoond 
worden over een ongeneeslij k zieke patiënt, 
op V- - actieve euthanasie werd toegepast. 
D ,a zal de problematiek van de film en 
Vc /ragen bij lijden ;n sterven in het alge- 
met 1 in kleinere groepen nader besproken 
worden onder informatieve leiding van 
leden van de euthanasiecommissie. 
Zaterdagmorgen zullen achtereenvolgens 
dr. J. J. M. Michels (arts en lid van de CDA- 
commissie Euthanasie) en dr. J. J. Rasker 
(arts en bestuurslid van de Stichting voor 
Actieve Euthanasie) inleidingen houden, 
gevolgd door een forumdiscussie. Er zal uit
voerig gelegenheid zijn om met de sprekers 
van gedachten te wisselen en vragen te 
stellen aan het forum, waarin naast de spre
kers ook enkele leden van de ̂ uthana- 
siecommissie zitting zullen hebben.
De zaterdagmiddag zal tot 5 uur gevuld zijn 
met een Algemene Ledenvergadering, 
waarin ook enkele congresstellingen over 
Euthanasie door de CHJO zullen worden 
vastgesteld.
Nadere inlichtingen bij Boudewijn 
Gunning, Nieuwsteeg 2, Leiden, tel.: 071 - 
124482.
Opgave kan geschieden door onderstaande 
bon ingevuld op te zenden aan het CHJO- 
secretariaat. Lange Geldersekade 8, Dord
recht.
De kosten van congres en vervoer zullen 
beperkt worden door PJK-subsidie.

bon

Naam............................................................................................................................
Adres ................. ........... .............................................................................................
Woonplaats .....................................................  tel. nr........................ .....................
NEEMT DEEL AAN HET CHJO-congres over Euthanasie en is aanwezig: 
vanaf vrijdagavond /vanaf zaterdagmorgen (9.00 uur) *

Handtekening:

* doorhalen wat niet gewenst wordt.

Bijeenkomst bestuursleden CHJO-afdelingen

Het CDA en dé verkiezingscampagne (1)

Campagnetips
In de komende drie weken 
hopen wij bij de iezers de aan
dacht te vestigen op enkeie 
„tips” t.b.v. de verkiezings
campagne, die momenteei ge
voerd wordt voor de Pro- 
vinciaie Staten. Op woensdag 
29 maart is de dag van de 
stemming. Het CDA moet 
daarbij zo goed mogeiijk uit de 
bus komen. De idealen van het 
CDA zijn dit waard. Ailer in
spanning voor een goed resui- 
taat is daarbij nodig.

AFnCHES
Aanplakbiljetten vormen het pu
blieke visitekaartje voor het CDA. 
Hangen er bij al de leden van de 
CDA-partijen raamaffiches? Over
tuig ook geestverwanten, vrienden 
en familieleden dit te doen. Kijk eens 
in uw omgeving bij wie nog meer 
plakkaten kuimen hangen. Zijn ook 
de gemeenteUjke buitenborden be
plakt? Opnieuw beplakken, indien 
a^gescheurd! Denk bij buitenaffiches 
ook aan „strategische” plekken, als 
bijvoorbeeld, druk bezochte gele
genheden e.d.

OPTUIGING ZAALBUEENKOM- 
STEN
Er moeten voldoende affiches in de 
zaal hangen. Denk hierbij ook aan de 
jeugdjjoster, en de nieuwe zaal- 
affiche - hier komen de letters CDA 
twee keer voor. Verkiezingsbijeen
komsten trekken veel publiek. Is er 
een brochurestand met voldoende 
informatie over het CDA? Op 
tafeltjes CDA-bierviltjes, lucifers, 
stickers etc. neerleggen. Elders in 
deze krant is een overzicht afgedrukt 
van soorten materialen die men in 
Den Haag kan bestellen, en veelal 
ook bij je eigen campagne-team.

CONTACTEN MET DE PERS
Is de streekpers geïnformeerd over 
de activiteiten in omgeving? Doe dit 
tijdig! Vergeet de huis-aan-huis 
bladen niet, die zulke berichtgeving 
vrijwel altijd meenemen. Informeer 
naar de sluitingstermijnen voor 
kopij.
Plaats zeker een advertentie als er 
landelijk bekende sprekers komen. 
Liefst met foto(^e), dat trekt extra de 
aandacht. Zet niet te veel tekst in uw 
boodschap. Liefst getypt inleveren, 
met het woord persbericht boven de 
kop. Vermeld duidelijk naam, adres 
en afzender. Begeleidende brief 
hoeft niet.

PERSOONLUK CONTACT MET 
KIEZER
CDA stemmen werven is „de boer 
opgaan”. De kiezer moet zo mogelijk 
persoonlijk overtuigd worden CDA 
te stemmen. Zoek de kiezer op: op 
straat, op school, thuis, op vergade
ringen etc. Georganiseerd ,,huisbe
zoek” - een bepaalde wijk, flats e.d. - 
heeft vaak aantoonbaar succes. 
Zulke bezoekjes moeten kort duren. 
Een beleefde presentatie is hierbij 
van belang. Wek op CDA te 
stemmen, een CDA-bijeenkomst te 
bezoeken, en overhandig infor
matiemateriaal.

INSCHAKELING
VRIJWILLIGERS
Aktievoeren vergt mankracht. Vrij
willigers zijn onontbeerlijk. Vraag en 
bel vrienden, familieleden, even
tueel bijvoorbeeld ook scholieren om 
mee te doen. Verzoek belangstellen
den op verkiezingsmanifestaties zich 
een of enkele avonden beschikbaar 
te stellen. Voor bijvoorbeeld het 
rondbrengen van propagandamate
riaal, vervoer naar de stembus of 
huisbezoek. Vergeet niet de leden
lijsten na te lopen bij het zoeken naar 
medewerkers. Samen verantwoor
delijk, ook voor uw campagne.

VOLMACHT STEMMEN
Niet genoeg kan benadrukt worden 
dat elke stem telt. Steeds weer bUj ken 
zetels op een enkele stem verloren te 
gaan. Kiezers die op 29 maart ver
hinderd zijn te stemmen, kunnen hun 
stem bij volmacht afgeven. 
Schriftelijk kan men tot en met 15 
maart bij de gemeentesecretarie van 
de eigen woonplaats kieslegitima- 
tie-kaarten aanvragen. Mondeling 
kan dit tot 23 maart.
Op de verkiezingsdag zelf kan men 
de oproeipingskaart aan de gemach
tigde overdragen, indien vohnacht- 
gever en gemachtigde in het zelfde 
stemdistrict wonen. Denk bij vol
machten aan zieken, ouderen, mili
tairen, buiten ’s lands verblijvenden 
etc. Wijs op deze mogehjkheid bij 
manifestaties, informeer erover in 
uw omgeving. Ook op de ver
kiezingsdag zelf kan men op deze 
wijze nog stemmen werven voor het 
CDA.

SPREEKBEURTEN
Komen er landelijke sprekers, 
voorzie hen tijdig van materiaal over 
uw provincie, dan wel uw streek. 
Stuur hen het procinciale ver
kiezingsprogramma, cijfermateriaal 
over werkgelegenheid etc.

VERDERE INFORMATIE
Zit u in uw campagne met een 
bepaald probleem, zoek dan onmid- 
delUjk contact met uw campagne- 
team. Elders in dit nummer vindt u 
adressen van voorzitters en secreta
rissen. Komt u er dan nog niet uit, bel 
dan eventueel met een van de buro’s 
van de CDA-partijen. Zij zullen u 
waar mogehjk van dienst zijn.

Doet u ook mee?
Het is tenslotte van het grootste 
belang dat de partijkaders van ARP, 
CHU en KVP, samen met de recht
streekse leden in goede sa
menwerking met elkaar propaganda 
voeren. In wijk, dorp, gemeente en 
stad moeten de handen uit de mou
wen. Er resten nog een kleine drie 
weken. Elke dag moet daarbij ge
bruikt worden. U kunt er vast op 
rekenen dat PvdA en W D , die de 
laatste jaren zoveel nieuwe kiezers 
hebben gewonnen, de succesvolle 
lijn zullen willen voortzetten. Zij 
zoeken de kiezers zeker op. Het 
CDA mag niet achter blijven. Een 
goed verkiezingsresultaat hangt 
voor een groot deel van uw eigen 
inspanning af. Dus: toch meedoen.

Zoals tijdens de vorige bijeenkomst werd 
afgesproken zullen de bestuursleden van de 
provinciale en regionale CHJO-afdelingen 
en de contactpersonen van de CHJO weer 
vergaderen op dinsdag 21 maart a.s. om 
1930 uur in café-restaurant „Kobus aan de 
Poort”, Utrechtsestraat 49 te Amersfoort.

Verwacht worden daar: twee personen per 
CHJO-afdeling én de CHJO-leden van de 
CDJA-federatieraad. Op de agenda staat 
o.a.: De Unieraadsvergadering in april, de 
financiën van de afdelingen, de ontwikke
lingen binnen het CDJA en de Algemene 
Ledenvergadering van de CHJO in april.

CDJA-nieuws
CDJA-FEDERATIERAAD
Op vrijdag 31 maart a.s. zal de Fede- 
ratieraad van het CDJA bijeenkomen in de 
Jaarbeurs te Utrecht. Aanvang van de ver
gadering om 19.30 uur. Op deze vergade
ring zal voornamelijk de structuur van het 
CDJA aan de orde komen.

CDJA-BESTUUR
Doordat het CHJO-lid Binne Flootman zich 
als CHJO-vertegenwoordiger in het 
CDJA-bestuur heeft teruggetrokken was er 
in de CHJO-vertegenwoordiging in het

CDJA-bestuur een plaats vacant. In deze 
vacature is door het CHJO-bestuur 
voorzien door de benoeming van Govert 
Veldhuijzen, algemeen secretaris van de 
CHJO. De heer Veldhuijzen- zal in het 
CDJA-bestuur de post van secretaris bezet
ten en wel in dier voege dat hij zowel alge
meen secretaris als bestuurssecretaris is.

CDJA-GRONDSLAGCOMMISSIE
Door het CDJA-bestuur is een commissie in 
het leven geroepen die zich zal gaan bezig
houden met de grondslagen en het CDJA. In 
deze commissie hebben namens de CHJO 
zitting: Govert Veldhuijzen, algemeen sec
retaris van de CHJO en Egbert Bluemink.
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Principiële en financiële 
problemen bij defensie

door: Ton Frinking, lid CDA-fractie Tweede Kamer c  h  I o

De behandeling van de begroting van De
fensie in de Tweede Kamer draaide de 
laatste jaren voor een belangrijk deel om de 
financiële perikelen, die de instandhouding 
van de krijgsmacht opriepen. Natuurlijk, de 
zorg om de verdergaande bewapenings- 
wemoop speelde ook steeds mee, maar de 
effecten daarvan op het bewapeningspeil 
waren gering en bijna ontmoedigend. Een 
situatie, waarmee het CDA, mede gezien 
haar verkiezingsprogramma „Niet bij 
brood alleen”, geen genoegen kon nemen. 
Een actieve inzet voor effectieve maatrege
len tot beheersing en vermindering van de 
bewapening kreeg nieuwe impulsen, toen 
vorig jaar juni de geslaagde ontwikkeling 
van de neutronenbom in de pers werd aan- 
gekondigd. Daarmee kwamen de tactische 
kernwapens weer in het middelpunt van de 
belangstelling te staan. Nadat het CDA- 
bestuuT zich al eerder tegen de invoering 
van dit nieuwe wapen had uitgesproken, 
volgde de CDA-Tweede Kamerfractie dit 
standpunt op 3 februari jl. Tegen deze ach
tergrond begon de behandeling van de de
fensiebegroting in de Tweede Kamer.

De Partij van de Arbeid doorbrak de 164 
jaar geldende ongeschreven regel, dat de 
afgetreden minister gedurende het eerste 
jaar als kamerlid niet in het krijt tree4t 
tegen de nieuwe minister. Immers ex- 
minister Stemerdink opende het debat en 
confronteerde de Kamer al direct in eerste 
termijn (zonder dat er dus van enige uitwis
seling van gedachten sprake was geweest) 
met een motie. Daarin werd de regering 
gevraagd zich reeds nu uit te spreken tegen 
de invoering van de neutronenbom in Ne
derland (en Europa). Tegen verdere be
handeling van het onderwerp en de motie 
werd door de regeringspartijen bezwaar 
gemaakt, omdat NAVO-problemen pas de 
daaropvolgende week in bespreking zou
den komen in aanwezigheid van de beide 
verantwoordelijke ministers, nl. die van 
Buitenlandse Zaken en van Defensie. Het 
CDA bracht, in afwachting van de 
volledige behandeling, over dit onderwerp 
het volgende naar voren.
Bij de discussie over tactisch nucleaire wa
pens heeft het CDA, gezien de huidige om
standigheden, een streep getrokken bij de 
invoering van de zogenaamde neutronen
bom. Enig eigen risico en een positieve 
reactie van de sovjets zijn daarbij ingecal
culeerd.
De regering wordt uitgenodigd in NAVO- 
verband dit standpunt en de argumenten, 
die daartoe hebben geleid met kracht naar 
voren te brengen, waaronder de noodzaak 
de landen van het Warschaupact tot 
verdere toezeggingen in MBFR-verband te 
brengen. In het bestek van dit artikel zal op 
dit belangrijke onderwerp niet verder wor
den ingegaan, omdat bij de afsluiting ervan, 
de discussie in de Kamer nog niet was afge
rond.

KNELPUNTEN
De problemen die thans in Nederland met 
betrekking tot de krijgsmacht bestaan zijn 
door de vorige minister van Defensie Ste
merdink in een zg. Knelpuntennota vast
gelegd. Deze knelpunten waren ontstaan, 
nadat op de Defensienota 1974 een aantal 
bezuinigingen waren toegepast. Het te 
zuinige beleid van de toenmalige minister 
en de opgelegde overheidsbezuinigingen 
zijn er de oorzaak van, dat de nota niet 
meer onverkort kan worden uitgevoerd. 
Voor de oplossing van die problemen werd 
door het CDA een aantal opmerkingen ge
maakt en voorstellen gedaan, op basis van 
later programma, waarin wordt gesteld, dat 
de materiële defensie-inspanning, zoals 
deze in de Defensienota 1974 is voorzien, 
kwalitatief op peil blijft.
Een belangrijk financieel probleem wordt 
gevormd doof de sterke prijsstijgingen van 
Voorgenomen materieelaanschaffingen. De 
minister van financiën kon deze uitschie
tende prijsstijgingen in het verleden niet 
Voor de volle honderd procent compense
ren, waardoor structurele tekorten ont
stonden, die in een reeks van jaren steeds 
groter werden. Het eigelijke probleem is, 
dat Nederland te weinig in staat is op de 
prijzen, die door de wapenproducerende 
landen worden gevraagd, af te dingen. Die 
situatie is voor Nederland op de duur niet 
Vol te houden, vandaar dat krasse maatre
gelen nodig zijn. De vraag is dus hoe Neder
land een betere prijsbeheersing over het

miütah materieel kan verkrijgen. Een op
lossing zou zijn de produktiekosten mede 
zelf te bepalen, maar dan moet Nederland 
in het produktieproces gaan meedoen. Het 
CDA heeft de regering dringend gevraagd 
hiervoor de nodige stappen te ondernemen 
en bv. bij de aanstaande tankvervanging te 
zorgen, dat veel Nederlandse bedrijven 
vanaf het eerste begin bij de produktie 
worden ingeschakeld.

VOORTSLEPEND
Een ander onderwerp van discussie was de 
aangekondigde vervanging van de Nep
tune, het patrouillevhegtuig voor lange af
standen van de marine. De zich reeds jaren 
voortslepende discussie hierover wordt 
niet alleen bepaald door de grote financiële 
gevolgen van de aanschaffing van de 
dertien nieuwe vhegtuigen. Een belangrijk 
elemenf bij de besluitvorming is geweest, 
dat inhoud zou moeten worden gegeven 
aan het streven naar internationale taak
verdeling, nodig om tezamen in de NAVO 
tot kostenbesparing te komen. Engeland 
leek de aangewezen partner om deze taak 
voor haar rekening te nemen, in ruil voor 
andere marinetaken, die Nederland extra 
op de schouders zou moeten nemen. De 
huidige minister heeft nu aangekondigd, 
dat pogingen tot internationale taakverde
ling op dit vlak niet tot resultaat hebben 
geleid en dat de aanschaffing.van de nieuwe 
vliegtuigen, gezien de veroudering van de 
bestaande, niet meer op zich kan laten 
wachten. Het CDA heeft hiermee 
ingestemd onder voorwaarde, dat voordat 
de definitieve besUssing wordt genomen, 
nadere informatie zal worden verstrekt 
over het onderzoek naar de mogelijkheden 
van internationale taakverdeling in deze. 
Naar het zich laat aanzien heeft de vorige 
regering wel veel plaimen tot taakverdeling 
in haar beleid opgenomen en daarmee ook 
vele besparingen naar buiten toe gesug
gereerd, maar ook al omdat eigenlijk meer 
op taakafstoting werd gekoerst, dan op 
taakverdeling, is van dit beleid in de laatste 
vier jaren nauwelijks iets terecht gekomen. 
Dat is op zichzelf spijtig genoeg, omdat 
zonder verdere maatregelen Nederland 
doodeenvoudig over een paar jaren ge
plaatst zal worden voor onoverkomenlijke 
kosten, die vrijwel niet meer zijn op te 
brengen. Vandaar dat de minister door het 
CDA krachtig werd uitgenodigd verder te 
streven naar een meer doelmatige inter
nationale samenwerking vooral op het ge
bied van de materieelaanschaffingen. 
Hetzelfde probleem doet zich voor bij de 
aanschaffing van onderzeeboten. Behalve 
een aankondiging van de vorige minister, 
dat internationale taakverdeling wel zou 
leiden tot de conclusie, dat enige onder
zeeboten niet vervangen zouden behoeven

te worden, doet zich bij dit onderwerp nog 
een ander aspect voor. Van de benodigde 
150 miljoen gulden, die voor de aanschaf 
van een onderzeeboot nodig is, zouden de 
eerste 30 miljoen worden bekostigd uit de 
zg. werkgelegenheidspot, om daarmee de 
werkgelegenheid in de benarde scheeps
bouw wat tegemoet te komen. Het ligt voor 
de hand, dat de CDA-fractie het standpunt 
innam, dat een werkgelegenheidsprobleem 
niet bij de behandeling van de defensiebe
groting zou moeten plaatsvinden, maar bij 
die van Sociale Zaken. De regering heeft 
dat inmiddels ook toegezegd. Overigens 
zegt de minister dat pogingen tot inter
nationale taakverdeling ook hier zijn mis
lukt.

GROOT BELANG

De aanschaffing van de Lance, een raket
systeem voor de landmacht, heeft ook 
ruime aandacht'gevraagd. In een brief aan 
de Kamer in 1975 had de toenmalige staats
secretaris van Defensie Stemerdink hier
over geschreven: „Het nieuwe systeem zal 
alleen conventionele ladingen vervoeren.” 
Bij de begroting van 1977 schreef de toe
nmalige minister Vredeling, vlak voordat 
hij als minister aftrad, dat vooralsnog de 
Lance een conventionele taak zou hebben. 
Internationale taakverdeling met de West- 
duitsers was op niets uitgelopen en thans 
moest worden afgewacht, wat een NAVO- 
studie over de rol van het tactische kern
wapen in Europa zou opleveren. De 
huidige minister zal nu moeten beshssen, 
omdat de studie in mei a.s. zal zijn 
afgerond. Het CDA heeft over deze 
kwestie opgemerkt, dat bij de studie het 
antwoord op de vraag naar de betekenis en 
de werkelijke bruikbaarheid van tactische 
kernwapens van groot belang is. Het CDA 
wil de eventuele onvermijdbaarheid van 
deze wapens in de huidige omstandigheden 
nog wel erkennen, maar er moet over on
derhandeld kunnen worden. En zowel de 
onvermijdbaarheid als de eventuele onmo
gelijkheid van onderhandelingen daarover 
moeten kunnen worden aangetoond. Wij 
accepteren daarbij dat enig verschil in de 
conventionele bewapening tussen oost en 
west mag bestaan om de bewapeningswed
loop niet opnieuw aan te trekken. 
Opgemerkt moet nog worden dat de 
neutronenbom onder meer voor de Lance 
wordt ontwikkeld, maar daaraan moet on- 
middeUijk worden toegevoegd, dat ook de 
reeds bestaande tactische kernwapens met 
dit raketsysteem kunnen worden afge
vuurd. Met andere woorden: het niet in
voeren van de neutronenbom betekent 
niet, dat de Lance niet meer voor nucleaire 
doeleinden zou kimnen worden gebruikt. 
Hoe het zij, in mei a.s.'zal over dit onder

PJK-brochure 
Provinciale Staten
Bij het PJK (Politiek Jongeren Kontakt) is 
onlangs een brochure voor jongeren over 
de Provinciale Staten verschenen. De bro
chure is opgezet als kijk- en leesboek en 
geeft een overzicht van de rol en de functie 
van de provinciale organen. In vogelvlucht 
wordt aangegeven met welke onderwerpen 
de provincie zich bezighoudt. De zeven 
hoofdstukken van de brochure luiden: In
leiding; het ontstaan van de Provinciale 
Staten; de organisatie; de taken; be
sluitvorming; tussen Rijk en Gemeente; 
over gewesten.
De tekst is verzorgd door Bert van Malen- 
stein, Guido Klabbers en de staf van het 
PJK. De brochure telt 21 bladzijden. Men 
kan deze brochure bestellen bij: Politiek 
Jongeren Kontakt, Keizersgracht 209, Am
sterdam, tel. 020-224592. De prijs is ƒ 1,- 
per exemplaar, exclusief verzendkosten. 
Een uiterst nuttig geschrift voor ieder die 
wat meer wil weten over de werking van 
Provinciale Staten. Zeker nu de verkiezin
gen voor de Provinciale Staten voor de 
deur staan kan men hierin wat meer infor
matie vinden over dit college, dat nu niet 
direct onze dagelijkse belangstelling heeft.

werp weer opnieuw worden gesproken. 
Wij zullen de uitkomst zeker toetsen aan 
het CDA-programma.

BENARD
Nog andere problemen zijn aangesneden, 
waaronder niet als de minst belangrijke, de 
personeelsproblemen, waarover fractiege
noot WisseUnk ook een aantal vragen aan 
de minister voorlegde. Zo zullen de 
tekorten aan vrijwillig dienend personeel 
worden opgevangen door onder meer het 
tijdelijk in dienst nemen van extra kort- 
verbandvrijwiUigers en dienstplichtig per
soneel.
Hoe benard de schietvoorraden munitie 

_ zijn geworden in de afgelopen jaren, mag 
blijken uit het feit dat de bestaande voorra
den slechts kunnen voorzien in 60 procent 
van de oefermorm. Dat is voor de 
geoefendheid en de motivatie van het per
soneel een slechte zaak. Inmiddels heeft de 
regering aangekondigd, dat zij, ondanks de 
noodzaak tot verdere overheidsbezuini
gingen, voor de aanvulling van deze schiet
voorraden 50 miljoen gulden heeft uitge
trokken. Daarmee kan dan een van de 
knelpunten dit jaar nog worden aangepakt. 
De structurele tekorten in de materieelex- 
ploitatie vragen echter nog om een oplos
sing. Daarover zal bij de behandeling van 
de begroting 1979 zeker verder worden 
gesproken.

Begrotingsdebat Volkshuisvesting ig78

Loyale interpretatie 
van het regeringsakkoord
door: mr. S. J. M. Dijkman, lid Tweede Kamer voor CDA

De beide bewindslieden van het depar
tement van Volkshuisvesting en Ruimtelij
ke Ordening hebben tijdens de onlangs in 
de Tweede Kamer gehouden begrotings
behandeling voor de begroting 1978 hun 
beleid aan de kamer gepresenteerd. 
Hoewel het een begroting betrof die nog 
door de vorige bewindsheden was voorbe
reid, en er dus nog geen „eigen beleid” in 
was neergelegd, hebben minister Beelaerts 
van Bloldand en staatssecretaris Brokx 
duideUjker stelUng kunnen nemen dan bin
nen het raam van de regeringsverklaring 
mogehjk was.
OpgevaUen is het feit dat er géén sprake zal 
zijn van een totaal ander volkshuis
vestingsbeleid.
„Een ramp voor de volkshuisvesting” , 
aldus had oud-staatssecretaris Van Dam

gezegd, maar aantonen kon hij het niet.
Integendeel, positief hebben de deelnemers 
aan het debat kuimen reageren op de ge
nuanceerde benadering van beide bewinds
lieden op de problemen en op het voorne
men de bouwprogramma’s te laten aanslui
ten op de vraag zoals die zich voordoet. 
Maar, met erkenning van de sleutelpositie 
van de locale besturen, aldus minister 
Beelaerts van Blokland, en in overleg met 
gemeentebesturen en corporaties, aldus 
staatssecretaris Brokx.
Velen hebben naar deze eerste confrontatie 
uitgezien, omdat ook na de regeringsver
klaring, waarin werd uitgesproken dat de 
positie van de laagstbetaalden niet zou 
worden aangetast en het beleid met be
trekking tot de verstedehjking zou worden 
voortgezet, nog veel vragen overbleven.

WAT WORDT HET BELEID T.A.V. DE 
STADSVERNIEUWING?
Van de kant van het CDA is tijdens het 
debat gepleit voor een beleid dat rekening 
houdt met de aanwezige bevolking èn met 
de toekoiiistige bevolking.
De grote gevarieerdheid van het stedelijk 
leefpatroon vraagt om een gevarieerd aan
bod van voorzieningen en woningen. De 
erkenning door de bewindslieden van dit 
standpunt houdt in dat in het kader van de 
stadsvernieuwing óók aandacht besteed zal 
worden aan de bouw van koopwoningen en 
aan de positie van de detailhandel, om 
maar twee categorieën te noemen.
De prioriteit voor de stadsvernieuwing 
bhjft gehandhaafd en er zullen nauw
keurige prognoses worden gemaakt over 
de kosten. Wij hopen van harte dat de mi
nister de kamer niet te lang op de kos
tenraming zal laten wachten, ook al betreft 
het een miljoenenzaak.
Het CDA heeft het belang van de zittende 
bewoners nog eens onderstreept. Uit de 
gevoerde discussies is duideUjk naar voren 
gekomen dat aan die belangen niet getornd 
zal worden en dat ook met betrekking tot 
de huurprijzen na verbetering de geldende 
regehngen gehandhaafd blijven.

Vervolg op pagina 8
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Wèl heeft de minister toegezegd dat de 
huurverhoging na herindeling van etage- 
woningen niet alleen zal worden ge
relateerd aan de herindelingskosten, maar 
ook aan de woningkwaliteit, zodat die kos
ten daardoor lager kuimen uitkomen.

WOONLASTEN NAAR 
DRAAGKRACHT
Voor het CDA is het centrale thema de zorg 
voor een goede en betaalbare huisvesting 
voor de mensen die niet in staat zijn op 
eigen kracht daarin te voorzien.
In het debat is door de staatssecretaris ge
steld dat de programmering van de wo
ningbouw zich zal richten op de behoefte 
en dat zelfstandige woonruimte voor 
iedere volwassene - reeds bij 18 jaar - in 
beginsel mogelijk moet zijn.
De behoefte laat ook hier ruimte voor het 
eigen woningbezit en wij verheugen ons 
over het feit dat zoveel nadruk is gelegd op 
de bevordering van het eigen woningbezit 
in de beschutte sfeer en op het bouwen van 
woningen voor één- en tweepersoonshuis
houdens.
Hét thema in het debat was echter de be
taalbaarheid van de huurwoningen. 
Hoewel deze vraag eveneens uitvoerig aan 
de orde zal komen bij de behandehng van 
de huurprijzen-wet werd er ook nu veel 
aandacht aan besteed.
De bewindsman maakte het uitgangspunt 
van de huurprijzenwet tot het zijne: de 
huurprijs wordt bepaald door de kwaliteit 
van het gehodene.
Betekent dit nu dat de huurder .de werkelij
ke huurwaarde moet betalen? In beginsel 
wel. Maar via het stelsel van de individuele 
huursubsidies zullen ongerechtvaardigde 
huurlasten worden rechtgetrokken. 
Daarnaast zal een systeem van gerichte ob- 
jectsubsidies de stichtingskosten van be
paalde categorieën woningen laag houden, 
zoals woningen in stadsvernieuwingsge
bieden en woningen voor één- en tweeper
soonshuishoudens.
Van de kant van het CDA is er steeds op 
gewezen dat de subsidiegelden gericht 
moeten worden op de mensen die deze het 
hardst nodig hebben.
Een gerichte aanwending van objectsub- 
sidies naast op de persoonlijke omstan
digheden gerichte individuele huursub
sidies, bieden hiervoor de beste garanties.

Toegezegd is een wettelijke regeling van de 
individuele huursubsidies.
Daarnaast is een zorgvuldiger verhuurbe- 
leid gewenst en kan doorstroming 
eveneens ertoe bijdragen dat de woning
zoekenden een ruimere keuze aangeboden 
krijgen. De staatssecretaris heeft aange- 
kondigd over deze zaken breed overleg te 
openen met gemeentes en woningbouw
corporaties.
De huurverhogingen zullen afhangen van 
de ontwikkeling van de bouwkosten, de 
exploitatiekosten en van het sociaal- 
economisch beleid.
Of het nieuwe beleid zal leiden tot 
versnelde huurverhogingen - boventrend- 
matige huurverhogingen - bleef in het 
debat onbeantwoord > Wel nam de staats
secretaris uitdrukkeUjk stelling tegen de 
opvatting als zou de periode Udink - met 
forse huurverhogingen - weer terugkeren. 
„Geen zware algemene huurverhogingen,” 
aldus de bewindsman.
VERKOOP VAN 
WONINGWETWONINGEN
Kort en goed: indien een corporatie besluit 
tot verkoop over te gaan, heeft de huurder 
het recht om te kopen. Dus geen ver- 
koopplicht van de kant van de gemeenten 
of corporaties. Op lokaal niveau zal uitge
maakt moeten worden of verkoop verant
woord is. De markt van goedkope huurwo
ningen mag niet te zeer inkrimpen. Daar
naast moet de exploitatie van het 
resterende woningbezit door de corporatie 
mpgelijk blijven. Tenslotte zal de minister 
het beleid moeten toetsen in het belang van 
de Volkshuisvesting.

AFTREKBAARHEID VAN 
ONDERHOUDSKOSTEN
De stadsvernieuwing van morgen, begint 
met een goed woningonderhoud van van
daag, aldus het uitgangspunt van het CDA. 
Aangedrongen is haast te maken met de 
studie tot eventuele herinvoering van de 
fiscale aftrekbaarheid van de onder
houdskosten van de eigen woning. Daarbij 
kan gedacht worden aan een soort meng- 
systeem, waarin de aftrekbaarheid van de 
onderhoudskosten bij een bepaalde ouder
dom van het huis - bijvoorbeeld na 10 jaar - 
mogelijk wordt. Het CDA meent dat zo’n 
regeüng een goed onderhoud van de wat 
oudere woningen zal bevorderen en dat is 
ongetwijfeld ook van belang voor de stads
vernieuwing in de toekomst.

CONCLUSIE
Wij menen te mogen concluderen dat de 
CDA-bewindsheden zich goed geweerd. 
hebben.
Zeer nadrukkelijk is afstand genomen van 
de door de oppositie gewekte indruk als 
zouden de huren door een nieuw systeem 
algemeen fors omhoog gaan. De nadruk is 
gelegd op gerichte benadering van de pro
blemen van de Volkshxdsvesting. Öp de 
eerste plaats zullen de subsidiestromen ge
richt worden op de mensen en op de 
groepen die ze het hardst nodig hebben en 
op de tweede plaats zal breed overleg met 
de betrokkenen plaatsvinden.
De minister, tot wiens werkterrein o.a. de 
stadversnieuwing behoort, heeft daarbij de 
sleutelpositie van de gemeenten onder- 
streepL met name waar het betreft het 
maken van belangrijke keuzen als tussen 
vervangende nieuwbouw of renovatie. De 
staatssecretaris heeft meermalen aange- 
kondigd dat hij woningbouwcorporaties en 
gemeenten zou aansporen over te gaan tot 
een geïntegreerd plaatselijk volkshuis
vestingsbeleid, waarbij woningbouw en

woningverdehng en woningverkoop en 
doorstromingsbeleid als totahteit worden 
aangepakt.
Wij kunnen ons daarin zeer goed terugvin- 
den. De aangekondigde wettehjke regeling 
van de individuele huursubsidies en de co
dificatie van het huisvestingsrecht in een 
huisvestingswet zullen daarbij van grote 
betekenis zijn.
Het CDA hecht er zeer aan dat de overheid 
een inspirerend beleid voert waardoor de 
zelfwerkzaamheid en de eigen verant
woordelijkheid aan de basis worden aan- 
gemoedigd en ondersteund. Dat daarbij de 
positie van de laagstbetaalden en van groe
pen in een achterstandsituatie niet in het 
gedrang mag komen, houdt voor de over
heid de verplichting in met het oog daarop 
bijzondere maatregelen te treffen. Deze 
maatregelen zijn aangekondigd. Wij 
hebben daarbij een warm pleidooi ge
houden voor de zittende bewoners in 
stadsvernieuwingsgebieden enerzijds en 
voor de huisvesting van één- en tweeper
soonshuishoudens anderzijds.

Mr. S. J. M. Dijkman

Zo denk ik 
er over

De redactie van „de Nederlander” behoudt 
zich het recht voor te lange ingezonden 
stukken te bekorten.

MAXIMUM 100 KM
De minister van verkeer en waterstaat heeft 
gezegd een verhoging van de maximum 
snelheid te overwegen. Als argument wordt 
opgegeven: teveel overschrijding. Nou nog 
gekker! Straks wordt dan inbreken ook niet 
meer strafbaar, omdat het al zo vaak ge
beurt! ‘
Wij in ons dichtbevolkte land met z’n korte 
afetanden hebben al een maximum dat 
hoger ligt dan in de USA. Daar hgt het 
maximum nog beneden 90 km/u en houdt 
men zich er ook nog beter aan. Wat dit 
betreft zouden we in elk geval al eerder aan

een verlaging moeten denken.
Het is nog niet gebleken dat een hogere 
maximum snelheid veiliger is of minder 
energie vraagt. Eerder het tegendeel. Het 
huidige maximum zou bv. ’s nachts weinig 
zin hebben? Toch wel; sneller rijden bete
kent ook extra geluidsoverlast en dat is ’s 
nachts dubbel belangrijk. We hebben een 
verantwoordelijkheid tegenover onze me
demens. Met energie, overlast en veihgheid 
moeten we daarom terdege rekening hou
den. Ook bij deze zaak.

Utrecht ing. Hendrik Venema.

Ontdekkings
tochten door 
het land van de 
bijbel!

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

MET „THACIR” NAAR ISRAËL
15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs Hotels of Jeugdherbergen. Met 1 of 
2 dagen Ellat en SInaï. Of een héle ekstra week” In de voetsporen van Mozes” door 
Negev en SInaï. Geen opgeschroefde „helllg-land-pelgrimages, volgestopt met 
toeristische humbug, waarbij je je geioof verliest, maar een THeologisch verant
woorde, Archeoiogisch interessante en Cuitureel belangwekkende Israël Reis, met 
ruimschoots aandacht voor de uitdagingen en de problematiek van het moderne 
Israël en zijn minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACiR-reizen 
zijn zeker niet geschikt voor iedereen, maar wèi voor mensen, die zich geen 
christelijke knollen voor heidense citroenen willen verkopen!
Vertrekdata: 1978:21 maart (volgeboekt); 11 juli; 7 november; 23 december.

1979:23 januari; 13 februari; 6 maart; 27 maart; 17 april; 8 mei;
29 mei; 19 juni; 10 juli; 31 juli; 21 augustus; 11 september;
2 oktober; 30 oktober; 20 november; 22 december.

Nota bene: Jeugdherbergreizen alleen: 11/7 en 7/11,1978; 10/7 en 30/10,1979.

„In de
voetsporen
van
Paulus”

Een 1S-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen - 
verbaasd staan over de grote hoeveelheid Indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Romeinse oudheid. Het Nieuwe Testament -en met name die gedeelten, 
waarin de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u.'
De mythologische verhalen en klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en 
bloed voor u.
Een reis om nooit te vergeten!

Vertrekdata: 1978:11 juli en 31 oktober.
1979:3 mei; 12 juli; 1 november.

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk 
Nederlands sprekende, Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen.
Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter informatie en kennismaking.
Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël-reis” of „Paulus-reis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle 
rust ons hele verhaal bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!
Wij zien met belangstelling uw aanvraag tegemoet!

THACIR, EUROPALAAN1 4 , HARDERWIJK
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Unievoorzitter dr. L. M. van Leeuwen

Help mee Nederland 
groen te Ideuren

Best Unieleden,

Weet u nog, hoe wij nog maar zo kort gele
den kerstmis 1977 in een vreugdevolle 
stemming beleefden? President Sadat van 
Egypte bezocht Israël en de hele wereld 
leefde mee met de historische ontmoeting 
tussen 2 landen, die jarenlang met elkaar in 
oorlog waren. Wij voelden toen allemaal 
echte kerstvreugde. Al het andere wereld
nieuws, hoe somber ook, werd over- 
schaduwd door het geweldige nieuws uit 
Israël.
Nu zijn we nog maar drie maanden 
later en de kerstvreugde anno 1977 is 
eigenlijk vergeten. Een Palestijns terroris
tencommando valt Israël binnen en richt 
een moord- en bloedbad aan: Israëlische 
ministers zijn het met elkaar oneens over 
de nederzettingen in de door Israël bezette 
gebieden en premier Begin en president 
Sadat lijken bijna met elkaar uitgepraat. Uit 
de rest van de wereld komt nieuws, dat ons 
voortdurend aan het schrikken brengt. 
Zuid-Afrika, honger in de wereld, burger
oorlogen, angstige discussies rondom 
kernwapens en neutronenbom. Wij zijn de 
afgelopen maanden niet alleen bezig ge
weest met het verwerken van het wereld
nieuws.
Ook het landelijke nieuws gaf veel 
stof tot nadenken. Ook juist voor Kerstmis 
1977 was de samenstelling van de nieuwe 
regeringsploeg vrijwel helemaal rond. Het 
feit, dat er een nieuwe regering was gefor
meerd was natuurlijk geweldig goed 
nieuws na alle maanden van formatie, 
waarbij het vertrouwen tussen PvdA en 
CDA niet meer aanwezig was en daardoor 
een regeringsploeg CDA/PvdA/D’66 on
mogelijk was geworden. Sinds haar start

heeft de regeringsploeg van Van Agt al 
weer erg veel stormen moeten doorstaan.

Het meest tragische m haar nog 
kortstondige bestaan is ongetwijfeld het 
vertrek geweest van minister Kruisinga. In 
mijn verklaring aan de pers heb ik bij het 
aftreden van de heer Kruisinga mee
gedeeld, dat ik ervan overtuigd ben, dat in 
brede kring het vertrek van de heer 
Kruisinga zal worden betreurd, maar dat 
wij respect moeten hebben voor de beslis
sing van de mens Kruisinga. Voor mij is het 
duidelijk, dat de heer Kruisinga gekozen 
heeft tussen de loyaliteit aan zijn minister
schap en de loyaliteit aan zijn eigen per
soon.
Dat laatste heeft voor hem ongetwij 
feld de doorslag gegeven en wij moeten met 
elkaar ons realiseren, hoe moeilijk de fa
milie Kruisinga het bij het nemen van die 
beslissing en in deze spannende dagen zal 
hebben. Wij zullen er alles aan moeten 
doen om hen de rust te geven, waarin zij 
weer kunnen bijkomen van alles, wat zij 
hebben doorgemaakt. Verheugend was het 
feit, dat mr. W. Scholten bereid bleek de 
enorme uitdaging van het ministerschap op 
defensie te aanvaarden. Ik heb hem, ook 
namens u allen, bedankt en sterkte toege
wenst. Vanzelfeprekend heb ik hem ook 
ons aller steun toegezegd.
En nu moeten wij tegen de achtergrond van 
het wereldnieuws en het landelijke po
litieke nieuws op 29 maart de provinciale 

k staten gaan kiezen. Ook u zult zich echt wel 
eens in de afgelopen tijd de vraag gesteld 
hebben, wat nou eigenlijk de betekenis is 
van de provinciale staten.
Is het nog mogelijk, je bij het uitbrengen 
van je stem te distantiëren van al het

nieuws buiten de provincie?
Naar mijn overtuiging is het vanzelf
sprekend zo, dat bij het stemmen op 29 
maart wel degelijk de beïnvloeding van al 
het landelijke- en wereldnieuws aanwezig 
is. Toch geloof ik, dat u zich zoveel 
mogelijk moet richten op uw eigen provin
cie. In de speciale editie van het CDA- 
actueel lees ik het volgende: ,,Door een 
grondwetwijziging in 1956 en de invoering 
van de provinciewet in 1962 kregen de 
provincies meer armslag en bevoegdheden.

Denk bijvoorbeeld aan het afgeven van 
vergunningen, het goedkeuren van aan- en 
verkoopbesluiten en financiële transacties 
van gemeente- -^ezicht op waterschappen 
verstrekken subsidies, van het
aankopen van recreatiegebieden tot het 
oprichten van een provinciaal ziekenhuis 
of een provinciale bibliotheek etc.

Ondanks deze ontwikkelingen heeft de 
rijksoverheid nog steeds een te sterke greep 
op het provinciale bestuur. Al jarenlang 
wordt daarop een pleidooi gevoerd om de 
provincie nog meer bevoegdheden te ge
ven.

Een belangrijk voordeel daarvan is dat de 
burger, onder meer na het overhevelen van 
rijkstaken, ook nauwer met het bestuur is 
verbonden. Het CDA wil inderdaad berei
ken, dat iedere ingezetene de kans krijgt 
zoveel mogelijk betrokken te worden bij de 
bestuursorganen, waar hij of zij onder res
sorteert. Bij mijn rondgang door het land 
heb ik overal kunnen lezen, dat het CDA 
goede programma’s heeft in elke provincie.

Ik ben daarbij ook onder de indruk 
gekomen van de inzet en het elan van de 
vrouwen en van de mannen, die op de pro

Het aftreden van dr. R. J. H. Kruisinga
door: drs. G. van Leyenhorst, lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal

Dat de politiek, zelfe onze bescheiden 
Nederlandse politiek, een hard bedrijf is, is 
opnieuw gebleken bij het aftreden van 
defensieminister dr. R. J. H. Kruisinga.

Deze hardheid spitst zich nog eens extra 
toe, wanneer daarbij gewetensconflicten in 
het geding komen. Roelof Kruisinga heeft 
geworsteld met de neutronenbom, zoals hij 
überhaupt vocht met het vraagstuk van de 
bewapening, de wedloop die geen einde 
schijnt te kennen. Daarin heeft hij evenwel 
geen unieke positie ingenomen. Het 
CDA-program doet de spanning welke er 
bestaat tussen de harde politieke realiteit 
van het wereldgebeuren en het 
Verplichtend ethisch handelen duidelijk 
gevoelen. Kruisinga, als minister van de
fensie, heeft deze spanning niet kunnen 
doorstaan. En dat na en in een periode 
waarin ook zoveel zeer menselijke factoren

het persoonlijke en/of politieke leven heb
ben beheerst. In dergelijke situaties kan een 
gewetensbeslissing een gerafelde indruk 
wekken. De kern en de bolster laten zich 
dan wel eens moeilijk onderscheiden.

Roelof Kruisinga heeft gemeend te moeten 
aftreden. Wij respecteren die beslissing. 
We zeggen er echter direct bij dat de 
bewindslieden die gebleven zijn niet 
minder gewetensvol hebben gehandeld. In 
het spanningsveld van enerzijds het 
moeten nemen van beslissingen in een ge
broken wereld en anderzijds het 
evangelisch getuigen, dat immers in 
dezelfde wereld plaatsvindt, is geen enkele 
daad tot reincultuur te brengen. Zij die op 
hun post bleven en hij die opnieuw is aan
getreden - onze geestverwant mr. W. 
Scholten - verdienen bij hun positiekeuze 
terzake niet minder ons respect.

Roelof Kruisinga heeft voor de Christelijk 
Historische Unie grote verdiensten gehad. 
In 1972 kwam de Unie slecht uit de verkie
zingen. Onder zijn leiding heeft de CHU in 
de periode 1973-1977 echter duidelijk pro
fiel gekregen. Bij de totstandkoming van 
het CDA heeft hij er sterk aan bijgedragen 
dat de inbreng van de Unie in de federatie 
zo optimaal mogelijk was.

Nu het zeer waarschijnlijk lijkt dat hij af
scheid genomen heeft van de Nederlandse 
politiek willen we niet nalaten deze 
verdiensten in herinnering te brengen.
Wij wensen Roelof Kruisinga met zijn gezin 
gaarne een periode toe van bezinning en 
rust, waarna hij hopelijk opnieuw in staat 
zal zijn om zijn grote gaven op adequate 
wijze in te zetten ten nutte van de gemeen
schap, die hij al zovele jaren in diverse 
functies heeft gediend.

vinciale lijsten staan. Deze mensen hebben 
duidelijke standpunten over specifieke 
problemen, ook van uw provincie.

Werkgelegenheid, milieu, recreatie, zorg 
voor zwakken en voor minderheids
groepen, welzijn en zuivere welvaart zijn 
de onderwerpen, die konkreet per 
provincie worden vertaald. Ik hoop op
recht, dat u die programma’s leest en lezen 
laat in de kringen, waar u komt. Het is voor 
u van groot belang, dat er ook in het 
bestuur van uw provincie een zo groot mo
gelijke vertegenwoordiging van het CDA 
zal zijn. Het CDA immers levert brug
genbouwers. Geen polarisatie, maar sa
menwerking, dat betekent de bereidheid 
om in de colleges van gedeputeerde staten 
met anderen samen tc ’vc’'ke’’. Geen 
machtsstrategie, waarbij 50% met net nog 
iets daarboven het voor het zeggen moet 
krijgen.

Als het CDA voldoende van zijn 
programma kan herkennen, dan doet het 
mee in een zo breed mogelijk bestuur van 
de provincie. In elke provincie zijn de cam- 
pagneteams van het CDA actief. Ik wil u 
oproepen deze teams te steunen, waar u dat 
maar kunt. Helpt u mee, Nederland groen 
te kleuren met CDA-affiches. Praat met uw 
kennissen over de betekenis van de 
christen-democratische politiek.
Ik heb enige weken geleden in een vergade
ring van CHU-provincie- en gemeentebe
stuurders gezegd, dat onze partij alles zal 
doen om ervoor te zorgen, dat deze be
stuurders dit jaar in hun staten en gemeen
teraden heel veel CDA zullen krijgen. Dat 
is de uitdaging voor 29 maart en voor 31 
mei. Ik reken er op, dat u, dat wij allemaal 
die uitdaging zullen aanvaarden en heel po
sitief zullen invullen.

Met vriendelijke groet, 
dr. L. M. van Leeuwen, 

voorzitter.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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Van de CHJO-voorzitter:

Bouwen aan groeiende 
en actieve jongerenorganisatie
Van CHJO naar CDJA: dat was de slogan 
waarmee het huidige CHJO-bestuur zijn rit 
in april 1976 inzette. Ons stond en staat 
duidelijk voor ogen, dat we als christen
democratische jongeren moeten proberen 
om samen op weg te gaan naar één 
christen-democratische jongeren
organisatie, uitgaande van één grondslag 
en één gemeenschappelijk politiek pro
gramma. Dat zijn geen dingen, waar je op 
korte termijn mee gereed komt, dat vraagt 
gedegen voorbereiding, maar ook 
doorzettingsvermogen om het ons gestelde 
doel te bereiken. Vorig jaar april is daar een 
eerste aanzet toe gegeven toen we met el
kaar aan het CDJA begonnen. Daar zijn we 
het afgelopen jaar ook mee doorgegaan. De 
struktuurcommissie onder leiding van 
Jeanette Stegeman heeft er hard aan ge
werkt om met voorstellen te komen om het 
CDJA verder uit te bouwen. Daar zullen 
we binnenkort over kunnen gaan praten 
zowel in CHJO als in CDJA.

Verder is een tweetal commissies aan het 
werk om ook de grondslag-discussie en de 
gezamenlijke politieke discussie en latere

stellingname voor te bereiden en zodoende 
het CDJA meer profiel te gaan geven. Zoals 
jullie weten gaat het bij de grondslag, ook 
bij het CDA, nog over de vraag of 
vertegenwoordigers van CDA of CDJA al 
dan niet persoonlijk aanspreekbaar moeten 
zijn op het evangelie of dat zij het CD(J)A 
ook kunnen vertegenwoordigen als ze het 
alleen met het politieke program eens zijn. 
Het zou hier te ver voeren er uitgebreid op 
in te gaan, maar het is natuurlijk wel zo, dat 
een program slechts een moment opname is 
en dat bij nieuwe politieke problemen men 
weer opnieuw van de grondslag moet uit
gaan om tot een zo goed mogelijke stel
lingname te komen. Van vertegen
woordigers mag je dus verwachten, dat ze 
die toetsing mee kunnen maken. Om
gekeerd en dat blijkt telkens weer, is het 
natuurlijk niet zo dat je uitgaande van het 
evangelie altijd op hetzelfde politieke 
eindpunt terecht komt. Ik krijg soms wel 
eens de indruk, dat men denkt als j e iemand 
op het evangelie aanspreekt, dan komen 
we vanzelf op hetzelfde punt terecht. In 
verreweg de meeste gevallen, zo niet alle, 
worden vertegenwoordigers van een partij

eerst aangewezen nadat ze jaren in een 
partij meedraaien en ik dacht zo dat een 
ieder dan een duidelijke indruk zou kunnen 
hebben of en in hoeverre eventuele kan
didaten op het evangelie aanspreekbaar 
zijn. Een open partij zoals die de Zeeuw e.a. 
voor ogen stond wijzen we allen af. Of we 
zover zouden moeten gaan dat we van 
ieder vragen of hij persoonlijk op het evan- 
gehe aanspreekbaar is, betwijfel ik.

ACTIEVE TIJD
Wat de CHJO betreft gaan we eveneens 
een actieve tijd tegemoet. Het provinciaal 
overleg, studiedagen over strafrecht en 
euthanasie en in het najaar weer een 
introduktieconferentie, één over Zuid- 
Amerika en waarschijnlijk één over het on
derwijs. Nog bekeken zal moeten worden 
door de activiteitencommissie van het 
CDJA of ze gezamenlijk kunnen worden 
georganiseerd. Wanneer we met elkaar wil
len bouwen aan een groeiende en actieve 
christen- democratische j ongerenorga-
nisatie dan betekent dat ook dat er meer 
werk aan de winkel is en dat betekent dat 
we op meer leden een beroep zuUen 
moeten doen om samen verder te bouwen. 
Wij rekenen erop dat wanneer dit gebeurt 
datje dan ook bereid bent een stukje van 
het werk op je te nemen. Vele handen 
maken licht werk. Of zoals John Kennedy 
het zei: „Vraag niet wat je land (or
ganisatie) voor je kan doen maar vraag wat 
kan ik voor mijn land (CHJO) doen. Tot op 
de algemene ledenvergadering op vrijdag 
14 en zaterdag 15 april.

Peter Heukels.

De CHJO en de zeventigjarige Unie
In het kader van het zeventigjarig bestaan 
van de CHU probeert het CHJO-bestuur 
zoveel mogelijk CHJO-leden die nog geen 
lid van de CHU zijn ertoe te bewegen dit 
alsnog te worden. Grote respons op deze 
actie zou uiteraard een aardig en passend 
cadeau zijn voor de zeventigjarige!

Daarom volgt hier een oproep voor de 
desbetreffende CHJO-leden om zich bij het 
algemeen secretariaat van de CHJO op te 
geven voor dit Unielidmaatschap. Ik wijs 
er nog op dat CHJO-leden slechts de helft 
van de gebruikelijke contributie voor het 
Unielidmaatschap betalen.

Naam;..................... ...........................................................................................
adres:..................................................................................................................
Woonplaats:.................................................................. te l.n r.:......................
0 is lid van de CHJO en wenst tevens CHU-lid te worden 
0 wenst CHJO-lid en/of CHU-lid te worden*
0 wenst nadere informatie over CHJO/CHU*

0) Maak het vakje van uw keuze zwart Handtekening:
*) Doorhalen wat niet van toepassing is.

Deze bon opsturen naar: Algemeen Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8, 
Dordrecht.

M

Vrouwengeluiden

Conferentie over 
euthanasie/algemene 
ledenvergadering CHJO
Op vrijdag 14 en zaterdag 15 april a.s. 
houdt de CHJO haar al eerder aangekon- 
digde conferentie over euthanasie. Deze 
conferentie vangt aan vrijdagavond om 
1930 uur. Er zal dan een film vertoond 
worden over een ongeneeslijk zieke patiënt 
op wie actieve euthanasie werd toegepast. 
Daarna zal er gediscussieerd worden over 
de problematiek van en rond de 
euthanasie.
Zaterdagmorgen zullen spreken dr. J. J. M. 
Michels, arts en lid van de CDA-commissie 
Euthanasie en dr. J. J. Rasker, arts en be
stuurslid van de Stichting voor Actieve 
Euthanasie. Deze inleidingen zullen 
gevolgd worden door een forumdiscussie. 
Zaterdagmiddag vindt de Algemene 
Ledenvergadering van de CHJO plaats. Dit 
alles gaat gebeuren in conferentieoord ,,De 
Bron”, Oude Oever 10 te Oudleusen. Het 
Centrum „De Bron” ligt nabij de autoweg 
Zwolle-Ommen bij Oudleusen. Witte Mo
lenstenen en een naambord markeren bij 
km-paal 12,6 de inrit. Per openbaar 
vervoer bereikbaar per Sallandbus 37 uit 
Zwolle, halte „De Bron”.

e  h i o
Kandidaten

CHJO-bestuur
Ingevolge artikel 26 van het Huishoudelijk 
Reglement van de CHJO is het thans zit
tende CHJO-bestuur op de Algemene 
Ledenvergadering van zaterdag 15 april 
a.s. aftredend. Hetzelfde artikel bepaalt 
echter dat aftredende bestuursleden zich 
opnieuw kandidaat kunnen stellen. Het 
verheugt me dan ook u te kunnen mee
delen dat aUe bestuursleden hiertoe be
sloten hebben, met uitzondering van de 
penningmeester, Ries Smits, die dan ook 
penningmeester ad-interim was. In zijn 
plaats draagt het bestuur voor: Jan Peters. 
Tevens heeft het bestuur besloten om het 
aantal bestuursleden uit te breiden tot zes. 
Voor deze zesde plaats in het bestuur is 
kandidaat gesteld: Alet Aarten-ten Kate. 
De officiële kandidatenlijst voor het 
CHJO-bestuur ziet er hiermee als volgt uit: 
Peter Heukels, voorzitter; Jan van den As
sem, vice-voorzitter; Paul S. Procee, 
bestuurssecretaris; Jan Peters, penning
meester; Gerrit Goedhart, secretaris 
buitenland; Alet Aarten-ten Kate, be
stuurslid.

E. J. B.

Wijzigingen in de 
CHJO/CDJA-agenda
In de CHJO-agenda zoals die in de vorige 
„de Nederlander” is gepubliceerd zijn in
middels een aantal wijzigingen opgetreden. 
Men neme hier goede nota van!
De bijeenkomst van bestuursleden van de 
CHJO-afdehngen is van 21 maart 
verplaatst naar vrijdagSl maart, 1930 uur, 
Kobus aan de Poort, Utrechtsestraat 49 te 
Amersfoort.
De op 31 maart te houden Federatieraad 
van het CDJA is verplaatst naar zaterdag 
29 april, 19.30 uur. Jaarbeurs, Utrecht. 
Het op 29 april te houden CD JA-congres is 
verplaatst naar zaterdag 27 mei.

Nadere mededelingen over conferentie en 
Algemene Vergadering volgen nog in het 
weekblad „de Nederlander”. Belang
stellenden die hierop niet geabonneerd zijn 
kunnen nadere inlichtingen verkrijgen of 
zich opgeven bij het CHJO-secretariaat, 
Govert Veldhuijzen, Lange Geldersekade 8 
te Dordrecht.

Van Vrouwengeluiden, het tijdschrift van 
de Centrale van CH-Vrouwen, verschijnt 
binnenkort het eerste kwartaalnummer 
van 1978. Voorzitster mevrouw H. 
Tegelaar-Boonacker opent met haar artikel 
„Verkiezingen als graadmeter” met een 
dringend appèl aan de leden om deelname 
aan de provinciale statenverkiezingen te 
stimuleren. Deze verkiezingen, voorheen 
steeds vrij gunstig voor de CHU, zullen 
tevens een graadmeter vormen voor de 
waardering die het CDA ontmoet.

PROFICIAT!
Proficiat wenst de redactie mevrouw mr. E. 
A. Haars met haar benoeming tot staatssec
retaris van Justitie, de eerste vrouwelijke 
staatssecretaris uit de CHU. Eerder was zij 
al de eerste vrouwelijke gedeputeerde uit 
CHU-kring. De redactie is voorts verheugd 
over het relatief grote aantal vrouwen in de 
nieuwe regering, en wenst hen allen veel 
wijsheid toe.

VAN HET BINNENHOF
Van het Binnenhof doet mevrouw H. 
Evenhuis-van Essen verslag van de belang
rijkste onderwerpen in de laatste maanden: 
de regeringsverklaring en de begrotingsbe
handeling, de UCN-kwestie in Almelo, de 
zaak Agee, de neutronenbom, en het 
emancipatiebeleid. Naar aanleiding van 
een vraag bij een bezoek van scholieren 
aan de CDA-fractie wat er binnekort met 
het oude gevangenisgebouw in Amsterdam 
gebeurt vraagt zij om goede suggesties.

CDA-VROUWENBERAAD
Voorzitster mevrouw Tegelaar-Boonacker 
hoopt dat na een thans vijfjarige periode 

' van initiatieven, voorbereidingen en be
sprekingen binnenkort het model voor één 
CDA-Vrouwenberaad gereed zal zijn. Op 
plaatselijk en provinciaal niveau heeft 
bundeling van het werk van christen
democratische vrouwen vaak reeds 
plaatsgevonden. Echter ook op landelijk 
niveau en internationaal zijn christen
democratische vrouwen georganiseerd. De 
goede wil om tot één CDA- 
Vrouwenberaad te komen is in elk geval 
aanwezig.

VROUWENHUIZEN
Mevrouw M. Stolte heeft een bezoek ge
bracht aan het Vrouwenhuis te Utrecht, en 
schetst de achtergrond waaruit de 
vrouwenhuizen zijn ontstaan. Ze fungeren 
als centrum voor emancipatie-activiteiten, 
voor ontmoeting, discussies, vorming en 
scholing, onderlinge hulp en informatie 
over emancipatiekwesties.
De inrichting is sober, er wordt met vrijwil
ligsters gewerkt en de ,,huizen” voorzien 
met donaties en opbrengst van de bar in 
eigen kosten. Schrijfster heeft de indruk, 
dat de activiteiten iets meer uitgaan naar 
feminisme dan naar emancipatie.

ANDERE ACTIVITEITEN
Onder het motto ,,Kom eens dichterbij” is 
er een actie gestart van 4000 CDA- 
vrouwen, om met elkaar te gaan praten

BON
Ja, ik ben ook geïnteresseerd in het maandblad BESTUURSFORUM
□  Noteert u mij meteen maar voor een abonnement (ƒ 27,50 per jaar), met

ingang van ................ .........................................................................................
□  Ik ontvang liever eerst vrijblijvend een gratis proefnummer.

Naam:

Adres:

Plaats:

U kunt deze bon - zonder postzegel - in een open enveioppe sturen naar: 
BESTUURSFORUM, ANTWOORDNUMMER 360, 2500V B ’s-GRAVENHAGE.
Telefonische inlichtingen: 070-65 39 34.

over een consumentenbeleid. -De acties 
lopen nog en deelname wordt zeer aanbe
volen.

In januari 1978 werd voor het eerst een 
congres gehouden door de Unie van 
Christen-Democratische Vrouwen.

KOMENDE ACTIVITEITEN
Zaterdag 20 mei 1978: viering 70-jarig be
staan CHU, Arnhem; dinsdag 3 oktober

1978; jaarvergadering van de Centrale 
voor Christelijk Historische Vrouwen.

TENSLOTTE
Leest u het blad van de CH-Vrouwen, 
,, Vrouwengeluiden” nog niet? Geeft u dan 
op als lid of abonnee bij mevrouw J. J'. M. 
van der Mei-Zilverentant, Meentweg 96 te 
De Meem, tel. 03406-2130.

L. G. Baud.
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Een jaar vol AR- en CH-jubilea
door: drs. A. J. van Duist
De eerste bijdrage uit een reeks van twee artikelen in het Ledencontactblad over het 
ontstaan van de CHU.

Op 3 januari was het 100 jaar geleden dat het AR-program werd gepubliceerd. In de 
Tweede Kamer van 80 leden zaten toen al 9 Antirevolutionairen. Instemming vanuit een 
20-tal kiesverenigingen leidde een jaar later tot de eerste Deputaten-vergadering van de 
georganiseerde AR-Partij. De AR zal volgend jaar een eeuwfeest kunnen vieren.
De CHU maakt zich intussen, nog in dit jaar, op tot het 70-jarig bestaan. Op 9 juni 1908 
kwam de eerste Algemene Vergadering van de CH Unie bijeen, nadat 5 jaar voordien, op 
16 april, de CH Partij ontstond. In CH Partij en CH Unie werden drie stromingen 
opgenomen. Twee daarvan kregen 80 jaar geleden een officieel begin. Het getal 24 speelde 
daarbij een rol. De Bond van Kiesverenigingen op CH-grondslag, aanvankelijk alleen in 
Friesland werkend, werd op 24 maart opgericht. Op 19 september van datzelfde jaar 1898 
stelde een Commissie van Advies van 24 antirevolutionairen, die wel de beginselen 
aanvaardden, maar niet de leiding der ARP, een program vast voor de „Vrij- 
antirevolutionaire partij” . De resterende stroming tenslotte, die van de CH-Kiezersbond, 
was een jaar eerder haar loop begonnen. Er is dus veel reden het spoor terug te volgen.... 
Vóór de jubileum-vergadering van 20 mei zullen we dat in twee ledencontactbladen dan 
ook doen. Doch ook daarna zal „De Nederlander” zich nog wel eens historisch opstellen. 
De trouwe lezer zal merken waar het jaar vol van is...

Schrijven over het ontstaan van de 
Christelijke-Historische Unie betekent, dat 
we melding kunnen maken van een dubbel 
aantal samensmeltingen tussen 
zelfstandige partijen met eigen vertegen
woordigers in het parlement. Twee stro
mingen die in 1903 fuseerden tot CH Partij, 
die alweer 5 jaar later met een andere 

. groepering de CH Unie vormde, het is een 
opmerkelijke demonstratie van eensge
zindheid, waarvan Henry Faas nog in 1967 
stelde dat ze ,,nooit de sterkste zijde van 
protestants Nederland is geweest*). Nu is 
„nooit” gelukkig wat overtrokken, maar 
ieder die verder teruggaat dan de fusiejaar- 
tallen 1903 en 1908, komt na éénheid split
sing tegen. Schreef ,,Wandelganger” Faas: 
„Een jaar na de oprichting van de ARP zijn 
er al tekenen van verval. Secretaris en later 
voorzitter van de AR-fractie is jonkheer 
mr. A. F. de Savomin Lohman. Hij heeft de 
grootste moeite om zijn club bij elkaar te 
houden, want aan partijdiscipline is men 
niet gewend. Hij wordt voortdurend achter 
zijn broek gezeten door Kuyper, 
„Abraham de Geweldige”, he^een 
Lohman in hoge mate begint te irriteren. 
Kuj^er is de grote leider. Lohman doet het 
rustiger aan. Dat is vandaag nog het meest 
kenmerkende verschil tussen ARP en 
CHU.... ” .

VIER NAMEN
„„Antirevolutionair”, misschien liever 
„christelijk-historisch”, of christelijk- 
nationaal, of christelijk-protestantsch. 
Een ruime keuze. Vierderlei 
uitdrukking voor dezelfde zaak. Het 
kenmerk der christelijk-historische rich
ting is, dat zij het beginsel der Revolutie 
bestrijdt. Wederkeerig ligt de kracht der 
antirevolutionaire partij in haar chris- 
telijken en historischen grondslag. 
Reeds in 1831 heb ik gezeild onder 
Christelijk-historische vlag.”

Groen van Prinsterer, f  1876 
in „Nederlandsche Gedachten” .

Antirevolutionair en Christelijk- 
Historisch, het zijn twee aanduidingen voor 
één en dezelfde denkrichting, waarvan mr. 
G. Groen van Prinsterer de grondlegger 
was. Samen met zijn Leidse studievriend 
Thorbecke behoort hij tot de meest im
posante politieke persoonlijkheden uit het 
midden van de 19e eeuw. Wanneer de libe
rale voorman in 1872 overlijdt, schrijft 
Groen aan Kuyper, dat de dood van Thor
becke hem geweldig heeft aangegrepen. 
Thorbecke van zijn kant blijkt in de laatste 
tijd van- zijn, leven in gedachten 
voortdurend bezig te zijn geweest met 
Groen. In eerdere jaren was dat ook het 
geval geweest, maar dan vaak in de zin van 
onbegrip. Nadat Groen in 1850 in de 
Tweede Kamer van 68 leden er drie AR- 
medestanders heeft bijgekregen, voegt 
premier Thorbecke hun toe: „Waart gij ene 
stille paratij, die enkel God op hare wijze 
zocht te dienen, men zou, al hield men Uwe 
mening voor dwaling, U eerbiedigen. Maar 
gij wilt met Uwe godsdienstige stellingen 
op politiek gebied regeren, en ziet daar 
waar het gebied van de strijd begint.” 
Groen’s blad met de vertrouwde naam ,,De 
Nederlander” werd door Thorbecke be
schuldigd ,,gif en venijn te baat te nemen”. 
Met het op de voorgrond stellen van de 
beginselen, die ook voor het staatkundig 
leven besloten liggen in het Evangelie, 
heeft Groen van Prinsterer een storm van 
verontwaardiging ontketend op een 
terrein, jarenlang beheerst door uitsluitend 
conservatieven en liberalen.

LICHT OVER PARTIJ
„Men heeft nu niets anders dan een 
zwevende, omtreklooze verschijning 
voor zich, en er gaat geen ander licht 
over de partij op, dan dat men uit de 
Nederlander verneemt, hoe de heer 
Lohman persoonlijk over allerlei dingen 
denkt.”

Kuyper in „De Standaard” , 1899i

KLEIN BEGIN
Groen, die van 1840-1866 met twee on
derbrekingen lid van de Tweede Kamer is 
geweest, stond voor de grote opgave om 
tegen de stroom des tijds op te roeien. 
„Veldheer zonder leger” - zo heeft men 
hem genoemd. Terecht waar het de titel 
„veldheer” betrof, want zijn naam was 
voor vele eenvoudige gelovigen als een 
program. Maar zonder leger? Dit lijkt niet 
helemaal correct, omdat een groot deel van 
het godsdienstig volk zich met Groen één 
van geest voelde.- Onder het zeer beperkte 
kiesrecht telden de gewone burgers staat
kundig echter nauwelijks mee. En de 
gezeten burgers die dat wèl deden, schaar
den zich slechts zelden onder Groen.
Toch is, uit Groens aanhang, de eerste of
ficiële Nederlandse partij voortgekomen. 
Het was dr. A. Kuyper, die het armoedige 
politieke leven van zijn tijd verrijkte met de 
georganiseerde Anti-Revolutionaire Partij. 
Op de eerste Deputatenvergadering, 3 april 
1879 in Utrecht gehouden, waren slechts 
28 afgevaardigden aanwezig. Doch uit dat 
kleine begin zou snel een beweging 
groeien, die een belangrijke invloed zou 
krijgen in ons land.
VRIJHEID EN ZELFSTANDIGHEID
Met zijn vaardige pen lichtte Kuyper via 
„De Standaard” en andere organen het 
volk in over de anti-revolutionaire beginse
len - met zijn enorme organisatorische kwa
liteiten slaagde hij er in om reeds onder het 
districtenstelsel een landelijke organisatie 
op te bouwen.
In de Tweede Kamer was het Lohman, de 
„partijfilosoof ’ zoals Kuyper zei, die vorm 
gaf aan de beginselen in een veeljarige 
Kamer-praktijk. Hij was geen propagandist 
als Kuyper, die het uitnemend verstond om 
de „klaroen der volksconsciëntie te bespe
len” (Lohman) en zijn volk tot laaiende 
geestdrift op te voeren. Niettemin was 
Lohman ten volle een strijdbare figuur, die 
zijn leven lang met volharding gevochten 
heeft, met name voor de vrijmaking van het 
christelijk onderwijs. Hij was een 
aristocraat naar afkomst èn geest, die de 
politiek nobelde door zijn onkreukbaar ka
rakter - een man, doortinteld van een 
krachtige vrijheidszin en een sterk zelf- 
standigheidsgevoel.
Deze laatste eigenschappen hebben niet 
verhinderd, dat het juist Lohman is 
geweest, die aanhoudend heeft gepoogd de 
A.R. Kamerleden tot éénheid van handelen 
te brengen. Toen in 1879 de 11 leden, die 
hun intrede in de Tweede Kamer hadden 
gedaan, zich verenigden tot de A.R. Ka- 
merclub, was dat een opvallende gebeurte
nis. Lohman zelf noemt het: „een nieuwig
heid, zó in strijd met de toenmalige opvat
tingen, dat het nog lange tijd geduurd heeft, 
voordat in het gebouw der' Tweede Kamer 
een vergaderplaats werd toegestaan...” .

NIET DWINGEND OPLEGGEN
Lohman heeft zich veel inspanning getroost 
om de AR Kamerleden tot eensgezind op
treden te brengen. Dat was een niet geringe 
doelstelling in een periode, toen het distric

tenstelsel, waardoor ieder alléén aan zijn 
kieskring gebonden meende te zijn, het in
dividualisme versterkte.
Sinds echter vrijwillig een fraktie was ge
vormd, achtte Lohman elk Kamerlid los
gemaakt uit zijn strakke individualiteit en 
deel geworden van een groter geheel. De 
leden dit bij te brengen - het was vaak on
begonnen werk!: „Ik durf gerust te zeggen, 
dat ik bijkans het onmogelijke doe om de 
vrienden tot eenheid en gemeenschapszin 
te drijven. In geen enkele andere partij 
geeft iemand zich daartoe zoveel 
moeite....”, zo schrijft hij in 1888 aan een 
vriend.
Hoezeer hij echter ook teleurgesteld werd 
in het gebrek aan éénheid wanneer het op 
handelen aankwam, nimmer heeft hij ge
probeerd zijn wil dwingend op te leggen. 
Dat laatste nu heeft Kuyper naar Lohmans 
overtuiging wèl ondernomen en hier ligt 
dan ook de grote oorzaak van de scheiding, 
die in de negentiger jaren een feit werd. 
Lohman wist adviezen op prijs te stellen. 
Ook, juist van Kuyper als leider der partij. 
Maar als Kamerlid wilde hij zijn vrijheid 
van beslissing behouden en hij nam het 
niet, dat Kuyper van buiten de kamer aan 
de Club de gedragslijn wilde voorschrijven. 
Steeds weer hield Lohman aan Kuyper 
voor: „de kritiek is gemakkelijk, de kunst 
van uitvoering moeilijk”.

RECHT VAN MEESPREKEN
In een brief van 1880 - dus een jaar na de 
oprichting van de ARP - had Lohman aan 
Kuyper reeds in volle openhartigheid de 
vraag voorgelegd, of deze niet langzamer
hand was gaan denken in dit schema: „Ne
derland is alleen te redden, als een partij 
van blinde aanhangers, die zich de naam 
toeëigenen van gereformeerde christenen, 
en op elk gebied zich houden aan de for
mulieren en aan mijn inzichten, door dik en 
dun gaande, bij de stembus zich verenigen 
om mannen af te vaardigen, die onder mijn 
leiding, een andere wending geven aan de 
staatszaken.” „Bewandel die weg niet”, zo 
vroeg Lohman dringend. „Niet om mij. 
Maar omdat ik er zeker van ben, dat die 
weg ons land ten verderve voert en dat, 
zoal een tijdelijke,zegepraal de vrucht was, 
de reaktie des te groter zal zijn. Neen! Ons 
land, zelfs onze A.R. zijn nog niet rijp voor 
de toepassing der A.R. beginselen; wij moe
ten de tijd nemen voor alzijdige ontwikke
ling. Maar dan moet ook niet elke oprechte 
tegenspraak van gelovige zijde on
middellijk gesmoord worden door de te
genstanders te kwalificeren als niet „echte 
christenen” . Want dan zal de zelfstandige 
man eenvoudig zwijgen.”
In alle eerlijkheid het Lohman aan Kuyper 
zijn bezorgdheid weten: „Gij stoot elemen
ten af, die konden en moesten meewerken. 
Gij doodt, veel meer dan gij zelf weet, elke 
zelfstandigheid. Zelfe die tot „de onzen” 
behoren, erkeimen dit; maar zij hebben

PERSOON EN PARTU
„In 1878/79 zijn voor het eerst de an
tirevolutionairen ppgetreden als partij. 
Vóór dien tijd was er een veldheer zon
der leger; het blijft de onvergankefijke 
eere van dr. Kujrper, dat hij, door het 
ontwerpen en doen aannemen van een 
welomschreven program, de verspreide 
antirevolutionairen tot een geheel ge
bracht heeft. Tegelijk met dat program 
ontvingen wij ook eene partijorgani- 
satie, aan het hoofd waarvan dr. Kuyper 
kwam te staan. Deze leider had, 
vóórdat het program na veelzijdige be
spreking, ook met geestverwanten van 
verschillende schakeering, was tot stand 
gekomen, tal van artikelen geschreven, 
'waarin wel zijne meening, maar niet die 
van de gezamenhjke antirevo
lutionairen was neergelegd. Toen dan 
ook die artikelen later, onder den titel 
van „Ons Program”, opnieuw werden 
uitgegeven, werd uitdrukkelijk eraan 
herinnerd, dat die artikelen niets dan de 
persoonlijke meening van den schrijver 
bevatten. Maar dr. Kuyper heeft dit al
lengs vergeten. Het schijnt eene taktiek 
van hem te zijn, eerst diegenen, wier 
medewerking hij behoeft, aan zich te 
binden door onderteekening van stuk
ken, die ruimte laten ook voor van hem 
afwijkende gevoelens, om dan later, 
nadat de groote menigte gelooft, dat 
zijn persoonlijke meening de echte is, 
zijne medestanders te dwingen, of met 
hem mee te gaan of zich den naam van 
scheurmakers op den hals te halen.”

Lohman in „De Nederlander”, 1896.

SCHERPER BELIJND
„Immers vormden de vrij- 
antirevolutionairen niet een nieuwe 
partij; zij hebben geen „eigen politiek 
beginsel” in onderscheiding van dat, ’t 
welk in 1878 door alle antirevolutionai
ren is aangenomen; hun tegenwoordig 
program dient alleen ter voorkoming 
van verwarring, maar bevat de oude 
beginselen, niet flauwer, doch integen
deel ietwat scherper belijnd dan in het 
program van 1878, en dus minder aan
leiding gevend tot dubbelzinnigheden. 
De vrij-antirevolutionairen achten zich 
de voortzetting van de oude Groeniaan- 
sche partij. Hun eenheid zoeken zij niet 
in een bepaalden kring van Christenen, 
die zich de leiding en het gezag over al 
hun medebelijders willen aanmatigen, 
maar in het Evangelie, in de belijdenis 
van den Christus naar de Schriften. 
Dientengevolge hebben zij dan ook al
len, die dien Christus verwerpen, te
genover zich.”

Lohman in ,,De Nederlander”, 1899.

geen moed ot lust u dit persoonlijk te zeg
gen.... ”.

TWEE A.R. FRACTIES
De breuk, die wel moest ontstaan, kwam 
tenslotte in 1894 naar aanleiding van de 
kiesrecht-voorstellen van minister Tak van 
Portvliet. Kuyper wilde fractie het voor
stemmen opleggen, maar een groot deel 
betoonde zich op grondwettige gronden té
gen. Gevolg was, dat tegenover tal van af
tredende leden bij de stembusstrijd van 
1894 kandidaten werden gesteld, die even
zeer A.R. waren als zij, maar voorstanders 
verklaarden te zijn van het takkiaanse 
ontwerp....
Verscheurd en in aantal verminderd kwam 
de AR-groep uit het felle gevecht tevoor
schijn. Kuyper, nu zélf lid geworden van de 
Tweede Kamer, bewerkte de vorming van 
een Kamerclub van louter „Takkianen”. 
Naast deze groep van 7 leden stond een 
tweede van 6 onder leiding van Lohman. 
Tallozen in den lande bleken in te stemmen 
met Lohmans houding, vooral wat zijn ver
zet tegen Kuypers dwingend optreden, 
zowel in als buiten de Kamer, betrof. Van 
een doelbewust streven naar scheiding was 
evenwel nog geen sprake. Men stond im
mers op dezelfde grondslag?

GEEN ALMACHTIGE LEIDER
Het duurde tot november 1896, voordat 
zich een voorlopige Commissie van Advies 
van 18 - later 24 - leden constitueerde, die 
aan „allen, instemmend met het program 
van beginselen der AR-partij” te kennen 
gaf, dat „ter verdediging van de in dat prog
ram neergelegde beginselen, eenparige sa- 
menwerlmg nodig is van alle AR-ers”, De 
hiertoe belegde besprekingen waren de 
laatste jaren echter bemoeiljkt. en schier 
onmogelijk geworden” en daarom konden 
vele AR-ers in de tegenwoordige leiding 
der partij geen voldoende waarborg 
vinden, dat de AR-beginselen behoorlijk 
zullen worden gehandhaafd en toegepast” . 
Uit het midden van de 24 ondertekenaars 
werd een commissie van uitvoering geko
zen, die leiding zou geven aan het werk dat 
te verrichten viel. Dit in samenwerking met 
de geestverwante Kamerleden, die de cir
culaire niet ondertekend hadden. Hier ligt 
het begin van de Vrij-Antirevolutionaire 
partij. Betrokkenen traden met voorzich
tigheid op. Men hoopte nog altijd, dat blij
vende scheiding onnodig zou blijken. In 
juni 1897 schreef Lohman echter in „De 
Nederlander” : „Uitwerpen in formele zin 
is tot dusver niet geschied, omdat niemand 
daartoe formeel bevoegd is; maar er is ook 
op geestelijk gebied een systeem van 
boycotten, dat van uitwerpen niet 
verschilt, ’t Is daarom maar beter terstond 
uiteen te gaan.... Door scheiding wordt 
vrije bespreking mogelijk, zonder dat van 
„verzet tegen een leider” maar sprake kan 
zijn.”
Pas in 1898 werd de Vrij-AR Partij de
finitief gevormd. Grondtoon was: een los 
partijverband, geen almachtige leider. In de 
praktijk van het politieke leven hebben de 
Vrij-AR nimmer nagelaten een echte 
beginsel-vriendschap met de AR ten toon te 
spreiden. Vaak heeft Lohman steun 
verleend aan Kuyper en andere AR- 
kopstukken, met name bij kabinetsforma
ties. Onder het kabinet - Kuyper (1901- 
1905), waarvan de Vrij-AR geen deel uit
maakten, behoorde hij tot de loyalisten. 
Tot samenwerking op partijniveau is het 
echter niet meer gekomen. Daarvoor 
deden zich andere partners voor. Daarover 
in het tweede artikel.
*) In „God, Nederland en franje” - necrolo
gie van het Nederlandse partijwezen.
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Een greep uit 
provinciale program
■ Liever bestaande wegen verbeteren, zegt 
het CDA in Zeeland, dan voor nieuwe 
wegen steeds meer goeie grond plat walsen. 
Over en onder de Westerschelde moet zo 
gauw mogelijk een vaste oeververbinding 
komen. In Friesland willen de christen
democraten een provinciale en gemeente
lijke indeling voor Waddenzee en IJs- 
selmeer. Ook vragen ze van de provincie 
steun aan voorlichting, vorming en bege
leiding op het gebied van ontwikkelings
hulp.
In het Zuidhollandse CDA-werkprogram 
wordt om geldelijke en bestuursmiddelen 
gevraagd om het de ,,dichtstbevolkte pro
vincie van Nederland” mogelijk te maken 
haar functie als zodanig behoorlijk te ver
vullen. Daartoe zal wijziging van de pro
vinciewet nodig zijn. CDA-Utrecht wil een 
provinciaal ziekenhuisplan dat rekening 
houdt zowel met het terugdringen van het 
bestaande bedden-overschot als met de be
reikbaarheid van de kleinere, plaatsen uit. 
Dit zijn zo-maar enkele losse zinnen uit 
vier van de elf CDA-verkiezingsprograms. 
Er komt in het provinciale verkiezings- 
proza ook ,,statiger” taal voor, maar de 
voorbeelden maken wel duidelijk dat het 
CDA bij de Statenverkiezingen niet met 
verbleekte restantjes van de kamerverkie
zingen op pad gaat. Het vraagt de kiezer 
steun voor in eigen provincie aanwiisbare

zaken. Wel worden de provinciale acties in 
beweging gezet door dezelfde richtlijnen, 
als in het CDA-program „Niet bij brood 
alleen”, voor de landelijke politiek zijn ge
trokken. „Samen verantwoordelijk”. Daar 
gaat het om. Ook bij provinciale be
stuurszaken.

IDENTITEIT VERSTERKEN
Het verkiezingsprogram van het Friese 
CDA verschijnt zowel in de Friese als in de 
Nederlandse taal. Nadrukkelijker dan an
dere provinciale programs vraagt het Friese 
werkstuk dat het provinciaal bestuur de 
eigen (Friese) identiteit zal versterken. In
tegratie van de cultuur in de Friese gemeen
schap is daarbij noodzakelijk. Een middel 
daartoe is: het op natuurlijke wijze in
passen en versterken van het gebruik van 
de Friese taal. In het onderwijs, maar ook in 
het ambtelijk verkeer en het rechtsverkeer. 
Ook bij ,,ruimtelijke ordening” zal het 
Fries-eigene tot uitdrukking moeten 
komen. Dat eigene manifesteert zich o.a. in 
een uniek evenwichtig patroon van steden 
en dorpen, met Leeuwarden als dragend 
centrum. Als karakteristieke hoofdvormen 
van het Friese landschap worden genoemd: 
het Waddengebied, het terpenlandschap, 
het lage midden en de wouden. Het CDA 
wil dat deze landschapsvormen bij het 
ruimtelijk beleid gehandhaafd blijven. Ook

dient het bestaansrecht van „kleine ker
nen” te worden erkend. Wat de plannen tot 
bestuurlijke reorganisatie betreft heeft het 
Friese CDA een duidelijk standpunt: de 
drie bestuurslagen (gemeente, provincie, 
’rijk) in beginsel vasthouden. „De provincie 
Friesland dient als bestuurseenheid te 
blijven voortbestaan in haar huidige om
vang”.

TAAK-VERDELING
In het verkiezingsprogram van vrijwel elke 
provincie wordt gezegd dat bestuurs-taken 
en -bevoegdheden zodanig moeten worden 
verdeeld dat „hogere” bestuurscolleges 
geen zaken regelen die op „lager” niveau 
evengoed kunnen worden behartigd. Een 
standpunt dat trouwens ook in het (lande
lijk) CDA-program wordt verdedigd. Het 
wil zeggen: wat een gemeente kan doen, 
moet niet aan een provincie worden opge
dragen. Zo moet ook het rijk geen taken 
vervullen welke rustig aan een provincie 
kunnen worden overgelaten.
Maar dan dienen, zoals het Zuidhollandse 
program eist, die „lagere” besturen natuur
lijk wel de vereiste bevoegdheden, beleids
instrumenten en financiële middelen wor
den toegewezen. Op het gebied van plan
ning en distributie (bijv. woning-, scholen
en ziekenhuisbouw), beheer (bijv. staats
bosbeheer, waterstaat, rijksscholen) en in
spectie (volksgezondheid,
volkshuisvesting) zegt.CDA-Zuid-Holland, 
kunnen best rijkstaken aan de provincie 
worden overgedragen.
In een, door industriële en stedelijke com
plexen overwoekerde, provincie als Zuid- 
holland, liggen de bestuurhjke problemen 
natuurlijk wel even anders dan in een 
overwegend groen gewest als Friesland. 
„De provinciale indeling dient te worden 
afgestemd op het territoriale beeld van alle 
bestaande maatschappelijke samenhangen. 
Voor Zuidholland tekenen zich dan twee 
gebieden af, globaal begrensd door de Lek 
en de noordgrens van Rijnmond”.

GEEN VERSTEDELIJKING
De ondoorzichtige bestuurlijke verhoudin
gen in het Rijnmondgebied moeten worden 
gesaneerd. Daarom wil het CDA haast 
maken met een nieuwe indeling in Zuidhol
land. De openheid van de Zuidhollandse 
eilanden en van het open middengebied 
van de provincie moet, mede uit een oog
punt van milieubeheer, worden gehand
haafd. Geen verstedelijking van het platte
land. Voor (zeer oppervlakkige) toeschou
wers wordt het beeld van Zeeland door 
zeedijken en Zeeuwse meisjes bepaald. In 
het Zeeuwse CDA-verkiezingsprogram

worden beide genoemd.
De plaats van de vrouw, zegt het CDA, is 
een gelijkwaardige positie. Die positie 
moet ook in provinciaal verband volledig 
worden erkend. In de Zeeuwse politiek 
dient de emancipatie een feit te worden. 
Het sterker bevorderen van onderwijs
mogelijkheden voor de vrouw kan daartoe 
bijdragen.
Wat de dijken betreft is het CDA-standpunt 
in Zeeland: veiligheid op de eerste plaats. 
Er mag daarom geen enkele vertraging ont
staan bij de partiële dijk-verhoging. In de 
nieuwe periode van de provinciale staten 
(1978-1982) moet een goed inrichtingsplan 
voor de Oosterschelde worden ontworpen. 
De natuurwetenschappelijke waarden en 
de belangen van visserij- en schelpdieren
cultures krijgen daarbij voorrang. Het veer 
Vlissingen-Breskens moet ,,optimaal” 
blijven functioneren. Proeven met aange
paste vormen van openbaar vervoer (zeg 
maar: experimenten) zijn de Zeeuwse 
CDA-ers welkom. Voor de visserij moet 
vlootvernieuwing worden aangemoedigd. 
En: geen natuurbehoud over de rug van de 
boer. In het Utrechtse program wordt o.a. 
meer aandacht gevraagd voor hetgeen de 
provinciale overheid aan het bevorderen 
van de werkgelegenheid kan doen. Utrecht 
is een „ruimtelijke benarde” provincie. 
Daarom moeten de eisen van milieu, wo
nen, werken, recreatie en verkeer hier met 
extra grote zorgvuldigheid onderling wor
den afgestemd. Daar krijgt ook het werkge
legenheidsbeleid in de provincie steeds 
mee te maken.

ENERGIE-BEDRIJVEN
Ten behoeve van eèn zo efficiënt mogelijke 
organisatie van de productie en distributie 
van de energie- en drinkwatervoorziening 
wil het CDA blijven streven naar het sa
menvoegen van de bedrijven PUEM, 
GEVU en PEGUS.
Het dreigende tekort aan goed water 
vereist regelingen voor het integraal 
beheer en het zorgvuldig gebruik van het 
oppervlakte- en grondwater. Er komt een 
onderzoek naar de mogelijkheid van een 
provinciale pleziervaartuigenbelasting. Zo 
kan er geld vrij komen om de financiële 
gevolgen te dragen van de toenemende wa- 
terrecreatie en de daarmee verbonden dure 
oevervoorzieningen. De centrale door- 
voerfunctie van de provincie Utrecht 
brengt met zich mee, dat zowel over de weg 
als te water en per spoor veel gevaarlijke 
stoffen worden vervoerd. Naar de mening 
van CDA-Utrecht moet het opstellen van 
een' transportplan voor deze. stoffen 
worden overwogen.

EERSTE CONGRES EUROPESE CHRISTEN-OEMOCRATEN
door Ton de Kok

De Europese Volkspartij (federatie van 
christen-democratische partijen binnen de 
negen van de EG) heeft deze maand te 
Brussel haar eerste congres gehouden. Een 
van de belangrijkste gebeurtenissen op dit 
congres was de goedkeuring van het 
ontwerp-program dat de Europese chris- 
ten-democraten de weg moet wijzen naar 
een ,,Europa van vrije mensen” .
De belangstelling voor dit congres was 
groot. Vele prominente CD-politici uit alle 
hoeken van de Gemeenschap - onder wie 
een aantal van het kabinet-Van Agt - waren 
naar Brussel gekomen om de eerste stap te 
zetten naar een geprofileerde christen
democratische politiek in Europa.
De Belgische premier Tinderaans opende 
het congres met een rede die je de realiteit 
even deed vergeten en de toehoorders 
meesleepte naar eenzame hoogten van 
idealisme en vertrouwen in de toekomst. 
Hij verklaarde „Deze dag moet een dag van 
hoop en nieuw vertrouwen voor Europa 
worden, want dat is wat Europa nodig 
heeft. Het zijn niet de middelen of de 
mensen noch het inzicht die ons ontbreken 
maar de politieke wil en het 
zelfvertrouwen om te slagen”. Met deze 
beginselverklaring die tegelijk de Europese 
problemen blootlegde, leidde Tindemans 
het eerste congres van de EVP in.
In feite vond tijdens het congres een eerste 
afronding plaats van een proces van lang
durig en zwaar onderhandelen over het 
programma van de Europese christen
democraten. Een program waar zij volgend 
jaar de Europese verkiezingen mee hopen 
te winnen.
H. A. de Boer, delegatieleider en waarne
mend voorzitter van de Nederlandse 
equipe, hechtte daar een bijzondere bete
kenis aan. Op de eerste plaats werd zijns 
inziens met de totstandkoming van het 
programma een voorschot genomen op een

politieke eenwording van de Europese 
Gemeenschap zoals wij deze in de 
toekomst zouden willen zien. Op de 
tweede plaats beschouwde hij de program- 
discussies als van grote betekenis voor het 
ontdekken van herkenningspunten bij de 
zusterpartijen in Europa. Volgens De Boer 
worden de traditionele gedachtepatronen 
opnieuw gewogen om zodoende het histo
risch en lokaal bepaalde dat in deze 
tradities zit, te onderscheiden van datgene 
wat christen-democraten ten diepste bin
den kan en binden moet. Op de derde plaats 
signaleerde hij dat van de contacten in het 
kader van de Federatie van christen
democratische partijen in Europa een in
vloed van betekenis uitgaat naar de natio
nale partijen zelf.

VISIE
Onze minister-president. Van Agt, was een 
van de sprekers in een lange rij van promi
nenten die voor het veelkoppige gehoor 
hun visie over de toekomst van Europa 
ontvouwden. Van Agt signaleerde het 
grote belang van het gemeenschappelijke 
programma dat een stap betekende op weg 
naar de vorming van staatkundige 
structuren op bovennationaal niveau. In 
deze structuren moet naar zijn mening een 
Europa te voorschijn komen waarin ver
antwoordelijkheid en deelgenootschap tot 
hun recht komen en dat zich baseert op de 
fundamentele gelijkwaardigheid van alle 
mensen ongeacht hun levensovertuiging, 
ras, godsdienst, geslacht, afkomst en maat
schappelijke positie. Natuurlijk zal ook in 
Europa de macht moeten worden gespreid 
en zullen allen die macht bezitten over het 
gebruik daarvan verantwoording moeten 
afleggen aan diegenen wier welzijn 
daarvan mede afhankelijk is.
Behalve problemen van welvaart en

welzijn zal Europa zich ook sterk moeten 
maken om in samenwerking met de VS de 
verschrikkelijke bewapeningswedloop af 
te remmen. Van Agt wees ook op de ver
plichting tegenover de derde wereld. 
Europa zal ondanks haar interne 
problemen een toenemend deel van haar 
eigen welvaart rnoeten afstaan aan mensen 
en volkeren die zichzelf nauwelijks in leven 
kunnen houden. Hij benadrukte het feit dat 
de christen-democraten van Europa er niet 
in mogen berusten dat een groot deel van 
de wereld leeft op de rand van de hon
gerdood of in onaanvaardbare sociale om
standigheden en evenmin dat een groot 
deel van de wereld rechteloos leeft onder 
totalitaire regimes.

GOEDE ELEMENTEN
Na de inleidingen kwam het programma 
aan de orde. Het ontwerp is onderwerp 
geweest van diepgaande discussies in de 
Nederlandse christen-democratie. Inhou
delijk bezien kunnen wij zeggen dat er 
naast veel goede elementen ook een aantal 
bezwaren bij ons zijn overgebleven. Zo zijn 
wij van mening dat het voor de dynamiek 
van de christen-democratie noodzakelijk is 
dat expliciet gesproken wordt over de mo
tieven waardoor we ons laten leiden. Het 
program is op dit punt terughoudend. 
Hoewel de rechten van de mens door het 
EVPrprogram uitdrukkelijk verdedigd 
worden is er voorts te weinig toegespitst op 
een aantal gebieden in de wereld waar wij 
een specifieke verantwoordelijkheid voor 
hebben. In dit verband kan het ontbreken 
van Zuid-Afrika met zijn mensonwaardige 
apartheidsbeleid genoemd worden en de 
vage bewoordingen waarmee wij onze so
lidariteit met de Latijnsamerikaanse volke
ren tot uitdrukking brengen.
Wat ons vooral als EVP ook na aan het hart 
moet liggen is een integratie van de wereld
economie in een nieuwe economische orde. 
Wat betreft de interne economische po
litiek kan gesteld worden dat het gehan
teerde begrip sociale markteconomie aan

inhoud heeft gewonnen. Steeds meer gaat 
de betekenis van dit begrip in de richting 
van een meervoudige normering voor de 
economie. In het program worden naast 
sociale, ook democratiserings- en milieu
aspecten genoemd en tevens het be- 
heersvraagstuk ten aanzien van de grond
stoffen. De verantwoordelijkheid van de 
overheid voor bepaalde grote lijnen van de 
economische ontwikkeling wordt erkend. 
Ten aanzien van de waardering voor de 
kleinschalige verbanden, waarin mensen 
leven en werken, zijn de passages over fa
milie en gezin in het programma op hun 
plaats. Alleen zullen de betreffende pas
sages zo moeten worden verwoord dat 
daarmee ook de onvolledige gezinnen 
worden bedoeld en dat de schijn wordt 
vermeden dat wij daarmee hen, die niet in 
gezinsverband leven, diskwalificeren. Het 
betreft hier een gevoelig punt dat de Euro
pese burgers in hun pfivé-leven raakt en 
derhalve zal ook de EVP met grote zorg 
zijn formulering moeten kiezen.
Al met al is het voorliggende program met 
zijn meer en minder gewaardeerde gedeel
ten voor ons nog juist aanvaardbaar. Het 
klinkt wat minimalistisch maar wij houden 
dit document voor een eerste afronding van 
een voortdurende discussie welke in de 
toekomst tot nog meer bevredigende resul
taten dient te leiden. Het congres is achter 
de rug. Het perspectief voor de EVP staat of 
valt met het welslagen van ons streven om 
nu de christen-democratie een over- 

. tuigende en duidelijke profilering te geven. 
De EVP heeft nü een program. De discussie 
gaat door.

De Boer sloot zijn congresrede met de 
woorden: ,,Moge het zo zijn dat de 
Europese christen-democraten, in ver
bondenheid met allen die, waar ook ter 
wereld, bij dezelfde inspiratie willen le
ven, steeds meer tot verdieping van 
haar politiek zal komen vanuit een 
voortdurende kritische hervormingsge
zindheid het welzijn van mens en sa
menleving wordt gediend.
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Campagnetips

Het CDA en de verkiezingscampagne
Bijgaand een artikel met enkele tips ten 
behoeve van de verkiezingen voor de Pro
vinciale Staten op woensdag 29 maart. 
Vanuit de landelijke verkiezingscoördina- 
tiegroep gaat C. Bremer in op de cam- 
pagnevoering.

SPECIALE AKTIES
Aarzel niet de kiezer op te zoeken. Op 
verkiezingsbijeenkomsten wint men als 
regel weinig nieuwe kiezers. In hun eigen 
omgeving moet men de mensen opzoeken. 
Daar waar de kiezer woont, werkt en zich 
ontspant. Thuis, nabij kantoor en fabriek 
bij sport- e.a. recreatiegelegenheden. Denk 
aan winkelcentra. Ook waar men verplicht 
is te wachten en men verder niets om 
handen heeft: bij stations, bushaltes etc. 
moet het CDA present zijn. Het gaat er met 
name om de kiezer te winnen die nog geen 
definitief standpunt heeft ingenomen.

CONTACTEN LEGGEN
Het CDA propageren is vooral contacten

leggen. We noemen hier o.a. culturele, 
maatschappelijke en kerkelijke organisa
ties. Maar ook met vrouwenorganisaties. 
Kiezers hechten belang aan de politieke 
meening van „vooraanstaande” personen. 
De politieke keuze van het schoolhoofd, de 
verenigingsvoorzitter etc. stelt voor vele 
anderen een voorbeeld. Maak een lijst van 
„belangrijke” personen en benader hen of 
zij het CDA willen helpen uitdragen. Vraag 
of ze een aanplakbiljet willen ophangen, 
een vergadering willen bezoeken, etc.

EERST DE STATEN, DAN DE RAAD!
In veel gemeenten is men volop bezig met 
de voorbereidingen voor de Raadsverkie
zingen. Aan de Statenverkiezingen van 29 
maart a.s. denkt men vaak nauwelijks. De 
uitslag van de Statenverkiezingen is veelal 
mede-bepalend voor de uitkomst van de 
Raadsverkiezingen. Het is nog niet te laat 
voor zaken als rondbrengen van ver- 
kiezingsfolders, werven van volmacht- 
stemmen, organiseren van vervoer naar de 
stembus, afficheverspreiding.

AKTIE OP 28 EN 29 MAART
De laatste 10 dagen zijn beslissend voor het 
verloop van de campagne. Het pakt totaal 
verkeerd uit als tegen Pasen, de enerjgie, 
het geld en het materiaal op is. In PvdA- 
kring spreekt men dan van een „nacht- 
kaarskampagne”. Tot en met het sluiten 
van de stembus om 19.00 uur op woensdag 
29 maart doorgaan met aktie voeren. Op de 
laatste dag kunnen nog vele stemmen ge
wonnen worden met volmachtstemmen, 
stemopwekkingen, etc.

INGEZONDEN STUKKEN
In de komende periode zal men in de 
kranten ongetwijfeld schrijven over het 
CDA. Als er onjuist, of gedeeltelijk onjuist 
over het CDA geschreven wordt verdient 
het aanbeveling de redactie van het blad 
daarop te wijzen.
Bij een ingezonden reactie op het volgende 
letten. Reacties dienen kort en zakelijk te 
zijn; rnoeten alleen ingaan op de onjuisthe

den (geen andere zaken aansnijden) en een 
zakelijke argumentatie geven. Geen aan
vallen doen op andere partijen of kandida
ten. Duidelijk schrijven (liefst typen) en 
naam, adres en afzender vermelden. Op 
ongefundeerde aanvallen of verdachtma
kingen niet reageren, wanneer daarbij geen 
preciese gegevens vermeld worden. Nege
ren is dan de beste manier van reageren.

KLEUR BEKENNEN
Nog enkele kleine tips om het gezicht van 
het CDA publiekelijk uit te dragen. Plak 
stickers op uw autoruiten. Bij alle activitei
ten in de kampagne steeds de button opge
speld. Affiches in flat- e.a. ,,hoge” ge
bouwen vallen erg op.

KANDIDATEN OP PAD
Als kandidaten e.a. personen op verkie- 
zingspad gaan, vergeet dan het volgende 
niet. Richt een goede stand in, die op een 
opvallende plaats staat. Informatiemate
riaal over het CDA moet ruim verkrijgbaar 
zijn. CDA-vlag, CDA-spandoek of affiches 
op borden geplakt moeten de publiek
strekkers zijn. Met een bus of huiskar kan 
men ook vaak leuke resultaten bereiken. 
Richten kandidaten zich tot het publiek dan 
is een microfoon onmisbaar. Met een ge- 
luidswagen kan men gesproken woord en 
muziek afwisselen. Vraag tijdig een ver
gunning aan.

Breed CDA-bestuur bijeen

Geen genoegen nemen met 
blijvende werkloosheid
Voor het eerst is het algemeen bestuur van 
het CDA zaterdag 4 maart jongstleden te 
Utrecht „in verdubbelde samenstelling” 
bijeen geweest. Dit breder beraad kan, naar 
voorzitter Steenkamp toelichtte, gezien 
worden als een aanzet tot een CDA- 
partijraad. De drie federatief samen
werkende partijen zijn naar één partij op 
weg. Op de organisatorisch uitgestippelde 
route betekende de brede bestuursverga
dering de zoveelste mijlpaal.

Ook in Utrecht kwamen weer verscheidene 
zaken aan de orde welke het pad naar fusie 
moeten effenen. Zo werd de benoeming 
van een aantal commissies aangekondigd 
die zich met onderdelen van het vastge
stelde ,,plannings-model van federatie naar 
fusie” zullen bezighouden.
Voor vandaag en morgen zijn het vooral de 
staten- en raadsverkiezingen welke van de 
CDA-organen activiteit vragen. Er bestaan 
daarvoor duidelijke richtlijnen. In de prak
tijk komen desondanks wel eens proble
men boven water, waarover het goed kan 
zijn met het bestuur te overleggen. In som
mige gewesten is men, wat de sa
menwerking tussen partijen betreft, al ver
der dan in ,,Den Haag”. In andere levert het 
officiële tempo nog moeilijkheden op. Over 
deze en dergelijke zaken kon in Utrecht 
met secretaris Krajenbrink van gedachten 
worden gewisseld.
Over het program van de Europese Volks
partij gaf Vergeer toelichting. Er blijven 
tussen de verschillende nationale chris- 
ten-democratische partijen wel verschillen 
van mening bestaan, maar er zijn, van het 
CDA-standpunt uit bezien, toch be
langrijke vorderingen naar eensgezindheid 
gemaakt. Vergeer vroeg zich echter wel af 
of wij ook in Nederland zelf wel Voldoende 
belangstelling hebben voor de komende 
Europese verkiezingen om ons inzicht tot 
gelding te kunnen brengen.

MINDER SIMPEL
Twee CDA-Kamerleden, beiden oud- 
minister uit het vorige kabinet, drs. R. F. M. 
Lubbers en drs. J. Boersma hebben op de 
Utrechtse bestuursvergadering voorts het 
werkgelegenheidsbeleid besproken. Lub
bers belichtte er de sociaal-economJsche 
aspecten van en Boersma beperkte zich in 
hoofdzaak tot de sociale aspecten. De heer 
Lubbers had voor zijn gehoor een twaalftal 
punten op papier gezet. Aan dé hand daar
van maakte hij duidelijk hoe de werkloos
heid door verscheidene internationale fac
toren wordt beheerst. Het is al moeilijk de 
oorzaken nauwkeurig aan te wijzen, doch 
het is nog minder simpel om een oplossing 
te vinden. De wereld is ook technisch 
■Steeds meer één geworden. Economische 
groei maar ook recessie werkt tot ver over 
eigen grenzen door. Behoud van ge
ordende vrijhandel achtte Lubbers nodig 
om te voorkomen dat, het ene land na het 
andere, tot dumpingsprijzen overgaat en

we internationaal steeds verder in het 
moeras komen. Essentieel achtte hij even
eens dat de koopkracht internationaal in 
stand blijft. Ook herstructurering moet, so
ciaal begeleid, doorgaan.
Van belang is verder dat niet alleen naar de 
sombere kanten van de economische ont
wikkeling wordt gezien. Zo kan worden 
geconstateerd dat Nederland er in is ge
slaagd de inflatie enigszins terug te dringen 
al was Lubbers van mening dat we minstens 
het Duitse niveau (drie procent) moeten 
kunnen bereiken.

ONMISBAAR
Om de bestaande matheid in de onderne- 
merswereld tegen te gaan moet tegenover 
nieuwe initiatieven een ruimhartig onthaal 
vinden. Een selectieve groei is onmisbaar. 
Dat is iets anders dan vijandig te staan te
genover de techniek. Deze zal juist voor 
het oplossen van de economische pro
blemen een belangrijke bijdrage moeten 
leveren. De noodzakelijke herstructurering 
zal tegelijk op overgang van industrie naar 
diensten moeten zijn gericht. Bij de gedach
tenwisseling werd Lubbers o.a. gevraagd in 
welke richting ,,ombuiging” zijns inziens 
nog kans van slagen kan hebben. Selectieve 
groei, antwoordde Lubbers, kan bijvoor
beeld op milieu-gunstige objecten zijn ge
richt. Ook kan het overheidsbeleid trachten 
te beïnvloeden dat beschikbare middelen in 
maatschappelijk-gunstige richting worden 
besteed. Ook in de dienstverlenende sector 
kan de groei worden bevorderd. Er zijn, 
globaal bezien, nog onafzienbaar veel be
hoeften te vervullen. Het valt ook nooit 
precies te voorzien in welke richting die 
behoeften zich zullen ontwikkelen. Welk

een belangrijke economische factor is bij
voorbeeld de vakantiebesteding geworden. 
Mondiaal bezien zal ook de behoefte aan 
(technische) controle-apparatuur nog toe
nemen.

HARDE GULDEN
Dat het Nederlandse kapitaal blijkbaar 
liever in het buitenland dan in eigen land 
belegt, zoals bij de discussie misprijzend 
werd geconstateerd, noemde Lubbers de 
keerzijde van het feit dat we m̂ ,̂ onze 
harde gulden buiten de grens meer „ nen 
kopen. Ook een semi-overheidsbedrijf als 
de Staatsmijnen geeft voor zijn beleggingen 
vaak aan Amerika de voorkeur.

MEEGEVALLEN
Sprekend over de sociale aspecten van 
werkloosheidsbeleid stelde Boersma aller
eerst vast dat de maatschappij is, zoals wij 
haar hebben gemaakt. Op vaak ondoor
zichtige manier worden mensen in de strijd 
om „overleving van de sterkste” geman
geld. Dat heeft God niet zo gemaakt maar 
mensen. Daarbij wilde Boersma niet de 
mode volgen om in dit verband alleen aan 
werkgevers te denken.
Na enkele maanden binnen de CDA- 
kamerfractie hebben meegelopen wilde 
Boersma wel zeggen dat het hem daar best 
is meegevallen. Het was even wennen in 
die grotere fractie, maar hij heeft er een 
stuk elan aangetroffen waarmede alle gele
genheid geboden wordt de christelijke poli
tiek een eigen gezicht te geven. Hij vroeg 
dringend, zittend in het hart van het be
leidscentrum die gelegenheid te gebruiken. 
Dat anderen ons een bepaald etiketje 
willen opplakken is niet erg, maar Boersma

waarschuwde er voor op te passen dat we 
ons niet zelf in een kleurloze middenpositie 
manoeuvreren.
Voor bezwaren van coalitie-genoten be
hoeven we niet bang te zijn. Die blijven bij 
elke samenwerking bestaan. Ook moeten 
we niet te gauw schrikken voor eigen 
duidelijkheid. Zeker voor de werkloos- 
heidspolitiek geldt dat het duidelijk moet 
zijn welke geest onze politiek bezielt; het 
gaat om mensen.
Wat de functie van de onderneming betreft 
merkte Boersma op dat winst maken nodig 
is. Maar het gaat toch in de eerste plaats om 
de maatschappelijke functie van de onder
neming.

ONVERMIJDELIJK
Wil het aantal werklozen kunnen worden 
teruggedrongen dan zal een ombuigings- 
operatie onvermijdelijk zijn. Daarbij past 
geen botte bijl. De particuliere sector mag 
niet ten koste van de collectieve sector 
worden versterkt. Aan de andere kant 
verwierp Boersma ook goedkope slogans 
als ,,de” sociale uitkeringen mogen niet 
worden aangetast. Het is conservatisme om 
het voor te stellen dat elke sociale voorzie
ning onaangetast moet blijven eenvoudig 
omdat ze bestaat. Boersma vroeg het 
CDA-intellect zich met alle kracht op de 
centrale problemen te richten om zo naar 
eigentijdse oplossingen te zoeken. Die op
lossing kan niet gezocht worden in het toe
kennen van steeds meer centrale beslis
singsbevoegdheid aan de overheid. Even
min kan genoegen worden genomen met 
blijvende werkloosheid. Over-de plaats van 
de onderneming in de maatschappij moet 
meer duidelijkheid en eensgezindheid ko
men. Bij het werkloosheidsbeleid dient, 
naar Boersma’s overtuiging, het sociaal as
pect voorop te staan al mogen economische 
grenzen niet uit het oog worden verloren. 
De middagvergadering was geheel voor de 
gedachtenwisseling over de inleidingen van 
Lubbers en Boersma gereserveerd. Er werd 
door velen aan deelgenomen. Tal van ac
tuele sociale en economische punten kwa
men daarbij naar voren.

G. J. Brinkman.

Aktie CDA-vrouwen: 
kom eens dichterbij”55

Een hele happening daar bij de CDA-veste 
in de Kuyperstraat te Den Haag. De CDA- 
vrouwen voerden actie. Een fijne actie. 
Mevrouw mr. E. A. Haars staatssecretaris 
van Justitie en Th. M. Hazekamp staatssec
retaris van Economische Zaken, hingen uit 
het raam, in functie.
Mevrouw M. H. M. F. Gardeniers minister 
van CRM, had er graag bij willen zijn, maar 
was verhinderd, zeer tot haar spijt. Zij staat 
ook met hart en ziel achter het projekt.
Opzet van de CDA-vrouwen - hierdoor in 
staat gesteld door de KVP- 
Vormingsstichting - is vrouwen bij de poli
tiek te halen. Zoals op zoveel gebied zijn 
vrouwen ook op politiek terrein achterge
bleven. En daar doen die aktievoersters nu 
wat aan! Tegen al die vrouwen hebben ze 
gezegd: ,,Kom eens dichterbij!” Praat met

ons mee, zomaar ongedwongen bij de kof
fie. Laten wij samen ovei\de muren van 
onbegrip kijken. Onwetendheid, misschien 
wat gemakzucht en wat drempelvrees 
overwinnen.
Berthe Haars en Ted Hazekamp waren niet 
zomaar bij de CDA-vrouwen in het CDA- 
gebouw. Ten eerste staan ze volledig achter 
de intentie van het plan, maar vooral zijn ze 
gelukkig met de keuze van het onderwerp, 
waarover duizenden vrouwen nu samen 
gepraat hebben, nl. ,,Het consumentenbe-. 
leid” . Een belangrijke en vooral hoogst ak- 
tiiele zaak. Het consumentenbeleid heeft 
immers zoveel kanten. B.v. Sterreklame, 
inclusief het hier scheef gegroeide beeld

Vervolg op pagina 6
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Vervolg van pagina 5 AHtj-kraakwet 06611 (l6 0011116 1/1/00611 in hand6n
X7QT1 monc* iröror^hckrino-* T?r\rmincr T/r\r\r- ■ "van de mens; versobering; vorming, voor
lichting en bescherming van de consument 
(warenwet).
De afstand tussen de altijd overbezette en 
overvolle agenda’s van de bewindslieden 
werd door een brandweerladder 
overbrugd. Met gevaar voor eigen leven 
beklom Emmy van Nieulande deze ladder 
(zie foto) en gaf Berthe Haars en Ted Haze- 
kamp een zilveren miniladdertje, het her
kenningsteken van het CDA-vrouwen 
plan.
- Het laddertje om de drempelvrees te 

overwinnen.
- De ladder om over de muren van 

onbegrip tussen vrouwen en politiek te
' kijken.

- De ladder om over de heggen van het 
politieke doolhof heen wat duidelijkheid 
te kunnen krijgen.

- Een laddertje gewoon om bij elkaar te 
kunnen komen.

Op 1 maart om 10.00 uur ’s ochtends kwa
men vierduizend vrouwen, verspreid over 
heel Nederland in zeker 150 plaatsen bij 
elkaar in groepjes van 15 a 20. Het resultaat 
van al dat denk- en pratwerk werd aan de 
beide staatssekretarissen toegezegd en zij 
'beloofden er wat mee te doen. Er is veel 
losgeslagen, echt de vrouwen hunkeren om 
mee te doen. Hartverwarmend is het en
thousiasme, volgende keer gaat het nog 
beter en doen er nog meer vrouwen mee. 
Hartverwarmend was ook de start van 
„Kom eens dichterbij” .

Marlies Nagel.

door: P. Bode
De reeds door de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal aangenomen anti-kraak- 
wet maakt het mogelijk, dat de politie 
voortaan krakers uit een pand kan zetten 
zonder dat er een rechter aan te pas komt. 
De kraker kan een maximale straf van 
ƒ200,- oplopen.
Over de eerste constatering kan men zich 
alleen maar verheugen. Een ieder heeft - 
onder welke omstandigheden hij of zij ook 
verkeert - handen af te houden van an
dermans eigendommen.
De tweede constatering kan men als een 
„giller” aanmerken. Wie schrikt er in onze 
tijd nog voor ƒ  200,- terug? Laat me niet 
lachen! Het had minstens ƒ 2.000,- moeten 
zijn.
Tevens moet ik constateren, dat het kraken 
op zichzelf ook onder de nieuwe wetgeving 
niet strafbaar is. Maar, wanneer de kraker 
weigert op aandringen van de eigenaar het 
huis te verlaten, kan de politie wel optre
den.
In de Eerste Kamer moet de anti-kraakwet 
nog aan de orde komen.
Om de besluitvorming in de Senaat te 
beïnvloeden, werden tijdens het week
einde van 25 en 26 februari 1978 in twaalf 
gemeenten in ons land door het Landelijk 
Overleg Kraakgroepen (LOK) panden ge
kraakt als protest tegen de op komst zijnde

nieuwe wetgeving.
De tegenstanders van de anti-kraakwet 
stellen, dat de woningnood tot het kraken 
aanzet. En het LOK vindt dat een falend 
volkshuisvestingsbeleid niet door een 
anti-kraakwet mag worden gecamoufleerd. 
Daarom wilde het LOK met de actie de 
onrechtmatige leegstand van veel panden 
in ons land aantonen.
Enerzijds zou je kunnen zeggen: ,,He, daar 
zit wat in” . Je moet toch wel enig begrip 
voor hun positie kunnen opbrengen.

VRAAGTEKENS
Maar anderzijds, zet ik toch ook vele vraag
tekens. Dit jaar loop ik zelf 20 jaar als ge
meentebestuurder mee. Zelfs dus nog in 
een tijd, dat er veel minder woningen 
waren en de ,,echte woningnood” nog 
hoogtij vierde. Mijn ervaring is ook dat een 
ieder geholpen wordt. Uiteraard niet op het 
moment dat de woningzoekende zou wil
len. Eeii ander punt heden ten dage is ook, 
dat er jongere woningzoekenden zijn, die 
niet in nieuwbouw willen, maar juist ,,het 
oog” hebben laten vallen op oude panden 
of pandjes die vanwege stadssanering afge
broken moeten worden. Door het liaken 
van die panden belemmeren zij menig ge
meentebestuur in de realisering van plan
nen, die uit een oogpunt van behartiging

Bouw- en Aannemersbedrijf

M. de Raad & Zoon

Pickestraat 62. Noordwijk, tel. 01719-12100 en 15257.

BUDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

van het algemeen belang noodzakelijk zijn. 
Tenslotte zou ik willen opmerken, dat, let
tend op de vele, ja zeer vele, woningen die 
sinds 1945 gebouwd zijn, niet van een 
falend volkshuisvestingsbeleid mag wor
den gesproken. Wel mag men stellen dat de 
woningzoekende zijn eisen steeds hoger 
stelt. Daarbij kan een grens bereikt worden 
dat er voor hem slechts deze mogelijkheid 
is: of een woning kopen of een woning 
bouwen.
Onder verantwoordelijkheid van de toen
malige minister van justitie. Van Agt, wer
den twee met elkaar samenhangende wets
ontwerpen tegen het kraken ingediend. 
Het ene stelt het kraken van woningen 
strafbaar. Het andere maakt het mogelijk 
woningen die gemeenten met het oog op 
afbraak hebben overgenomen, tijdelijk (tot 
aan de sloop) te verhuren. Dit wets
ontwerp, dat tegelijk met de anti-kraakwet 
wordt behandeld is er op gericht het onno
dige leegstaan van woningen tegen te gaan. 
Met de nieuwe wetgeving wordt een leemte 
aangevuld in het wetboek van strafrecht. 
Deze leemte kwam aan het licht bij een 
arrest van de Hoge Raad in februari 1971. 
Bij dit arrest maakt de Hoge Raad uit dat 
het wederrechtelijk in gebruik nemen van 
een leegstaande woning niet het misdrijf 
van „huisvredebreuk” of „lokaalbreuk” 
(wel omschreven in het wetboek van straf
recht) opleverde. De anti-kraakwet geeft 
de pohtie een wapen in handen om tegen 
krakers op te treden.
Het tweede wetsontwerp, dat nauw met de 
anti-kraakwet samenhangt, geeft gemeen
ten de mogehjkheid woningen in stadssane- 
ringsgebieden tot aan de sloopdatum toch 
nog een woonbestemming te geven. Ge
meentebesturen zien er momenteel 
tegenop leegstaande woningen nog tijdelijk 
te verhuren, omdat er bij de opzegging ont- 
ruimingsproblemen ontstaan. Bij de be
staande wetgeving zouden de huurders een 
beroep op de rechter kunnen doen om 
huurbescherming of verlenging van de 
huurovereenkomst te verkrijgen.
Onder de nieuwe wet zijn de huurders ver- 
phcht de woning te verlaten.
Zover ik het tenslotte kan beoordelen, ziet 
het er overigens wel naar uit dat de Senaat, 
in navolging van de Tweede Kamer deze 
wetsontwerpen zal aanvaarden.

Veenendaal, P. Bode.

BOUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker 
& Z n .
Van Ostadelaan 61
Td.02150-11189-16777
HILVERSUM.

r
Voor uw

* Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

H A N D E L M U  B.V. 

BANDEN B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

TIMMER-EN AANNEMINGSBEDRIJF

J. STOUT
Dijklaan 84  - Telefoon 01825-590 - BERGAMBACHT.

TOT 140% HYPOTHEEK
Kostel. vrijbl. off. Geen afsluitprovisie. 

Geldlening f 5.000,- =  36 x f 171,- enz.
Advies en bemiddeling onroerend goed. 

HUIZEN te koop gevraagd en aangeboden, ook in Spanje.

drs. J. A. Uding & Partners
Financ. adv. en vastgoed consultants.

Van Maerlantlaan 7 ■ Amersfoort.
033-17647.

bouw en

k
aanneming maatschappij b.y, breda?

HANAB B.V
Valkenburg • ZH Telefoon 01718-71941 ^
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS
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Wie aan de toekomst bouwt 
BouwtopdeC.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester’s Bouwbedrijf voor u.

\frijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

Meester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

AANNEMERSBEDRIJF

B.V. R A D IX  & VEER M AN
Oudelandsweg 30 - Tel. 034802204 - WOERDEN.

Verbouw - Nieuwbouw door geheel Nederland.

KOCH
Telefoon 055-214259 
APELDOORN.

Kerkorgels
Elektronische
orgels

/ t U u L ^ k a n t
'■ Winkelgalerij Kérschoten 
-  Tel. 15865, Apeldoorn.

Stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

VAN
Z e b e n ’ s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

Kistenfabriek
Nijkerk

N. DE BOER

StichtiNcI
Burgerschapskunde

De Stichting Burgerschapskunde — een landelijke, door de overheid gesubsidieerde instelling voor po
litiek vormingswerk — verzorgt nu al een tiental jaren schriftelijke cursussen, publikaties, leermidde
len, excursies en discussiedagen over diverse politieke en maatschappelijke onderwerpen.

Een aantal cursussen en uitgaven willen wij u — met het oog op de komende verkiezingen 
onder uw aandacht brengen:

speciaal

P O L IT IE K  BEKEKEN
W at is p o li t ie k  precies? W aar gaat ' t  om  in de p o li t ie k  en is p o lit ie k  
w e rk e lijk  n od ig  o f kunnen  we er o o k  b u ite n ?  B ij d e rg e lijke  vragen 
w ille n  we in deze cursus even stils taan .
P O L IT I E K  B E K E K E N  bestaat u it  12 g e illu s tre e rd e  lessen en is 
speciaal geschreven v o o r jongeren . De p rijs  van de cursus bedraagt 
f 1 5 , - .

DE G E M E E N TE R A A D
M e t h e t oog  o p  de ko m ende  gem eenteraadsverk iez ingen is de 
reeds 8  jaa r bestaande cursus "d e  gem eente raad" geheel herzien .
De in to ta a l 27 lessen z ijn  b ijg e w e rk t m e t de laatste  gegevens en 
aangepast aan de g ew ijz igde  om stand igheden  op  g em e e n te lijk  te r 
re in .
Een cursus bestem d v o o r ("a a n k o m e n d e ") gem eenteraadsleden en 
verder v o o r iedereen d ie  geïnteresseerd is in de g em e e n te p o litie k . 
De p rijs  van deze cursus bedraagt f  3Ü,—.

P O LIT IE K  V E E L S T R O M E N L A N D

Een cursus van 8 boekjes m e t veel h is to risch  fo to m a te r ia a l over de 
8 m eest toonaangevende s tro m ing e n  in de N ederlandse p o lit ie k :

FA S C IS M E  (A .A . de Jonge! 
A N A R C H IS M E  (A .L . C onstandsel 
L IB E R A L IS M E  (H iJ .L . V o n h o ff l  
S O C IA L IS M E  (J .T h .M . Bank) 
C A L V IN IS M E  (D .T h . K u ip e r) 
M A R X IS M E  (J .J .A . Barte ls) 
K A T H O L IC IS M E  (J P. G rib lin g ) 
N IE U W E  S T R O M IN G E N  IJ. de Lange)

De p rijs  van de cursus bedraagt f  2 5 ,—.

I. I-

^  7

In s c h rijv in g  is dage lijks  m o g e lijk  d o o r  s to r tin g  van h e t cursusbedrag op  p os tg iro  1 5 0 .1 1 .6 9  t.n .v . S tic h tin g  B urgerschapskunde  te  Le id e n , ond e r ve rm e ld in g  van de verlangde cu rsus(sen).

HET RODE PO TLO OD

Een boek m et geluidscassette over de Tw eede K am er en de v e rk ie 
zingen. In  d i t  boek w o rd e n  o nd e rw erpen  behande ld  als: 
hoe kom en  p rog ram m a 's  to t  stand / hoe w e rk t de p o lit ie k e  p ro p a 
ganda / he t leven van een ka m e rlid  / de ka b in e ts fo rm a tie  / o p e n 
baarheid / de m ening  van de kiezers.
Op de geluidscassette z ijn  in te rv ie w s  te  ho ren  m e t o .m . B e e rn in k  — 
A an tjes — V o n d e lin g  — G o rtza k  — G in jaa r — De K o rte  — H enk van 
H oorn .
De p rijs  van boek en cassette bedraagt f 8 ,5 0 . A lle e n  het boek 
f 6.50,

V A N  A G T A A N  DE M ACHT
(o f: hoe d a t tw eede k a b in e t Den U y l er tó ch  m e t kw am )
In te ks t en fo to 's  d o o r: F red V e rba ke l / Han Singels / D o lf  Tous- 
saint
V e rbake l (bekend  van het te lev is iep rog ram m a "D e n  Haag V a n 
daag") geeft een b e g r ijp e lijk e  en vo lled ige  b e sch rijv in g  van de lang
ste k a b in e ts fo rm a tie  u it  onze geschiedenis. O o k  w a t daaraan v o o r 
af g ing k r i jg t  aandacht: de val van h e t ka b in e t Den U y l en de ve r
k iez ingen . V e rbake l ve rle ve n d ig t de te ks t m et veel m a rkan te  u i t 
spraken van p o lit ic i en enke le  nog m et eerder gepub liceerde  fe ite n .

P O LIT IE K E  STR O M IN G E N

W at IS p o li t ie k ,  w a t z ijn  en doen p o lit ie k e  p a rt ije n , w a t betekenen 
begrippen  als lin k s  en rechts ; progressief en co nse rva tie f; hoe z it  het 
N ederlands p a rtijw e ze n  in e lkaar?
H et lib e ra lism e ; h e t soc ia lism e; confess ionele  s tro m ing e n ; n ieuw e 
s trom ingen .
T o t s lo t gee ft h e t boe k je  een goed o v e rz ic h t van de hu id ige  p o lit ie k e  
p a rtije n . De p rijs  van deze u itgave  bedraagt f 5 ,50 .

De pri)s van d i t  boek bedraagt f 12,75.

B este lling  is m o g e lijk  d o o r  s to r tin g  van het ve rschu ld igde  bedrag op  p o s tg iro  1 50 ,11 .6 9  t.n .v . S tic h tin g  B urgerschapskunde  te Le iden, o n d e r v e rm e ld in g  van de gewenste u itgave (n ).

AUe in deze advertentie vermelde prijzen zijn  inc lus ie f portokosten.

S t ic h t ih c I
ERSCHAP$<
UHDE

AFD.  S C H R I F T E L I J K  ONDERWIJS 
E R K E N D  DOOR DE M IN IS T E R  V A N  ONDERWIJ 
EN WETENSCHAPPEN,  BIJ BE S C H IK K IN G  
d.d. 23.4.1975,  B V O / S F O - 1  29.708

V oor een overzicht van alle uitgaven en cursussen kun t u -  geheel vrijb lijvend -  onze algemene prospectus aanvragen. H et adres is: Stichting Burgerschapskunde. Postbus 3 49 , 2 3 0 0  A H  Leiden.
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B D U -n ie u w s b la d e n
professionele media, met ’n hoge dekkingsscore in een 

koopkrachtig stukje Midden-Nederland
Midden-Nederland, 

preciezer gezegd de Gelderse 
en Stichtse Vallei, telt ruim
300.000 inwoners met een 
breed bestedingspatroon dat 
minstens zo interessant is als 
dat van elke andere 
gemiddelde Nederlander.
Ten aanzien van het bereik 
van deze koopkrachtige 
Middennederlandse 
konsument is er echter een 
duidelijk voordeel: u bereikt ze 
bijna allemaal, ieder met een 
eigen blad in hun eigen 
deelgebied.
Elk blad met een sterk 
geografisch gerichte 
redaktionele formule voor een 
optimale leesintensiteit.
Een leesintensiteit die zich 
echter niet alleen tot dè 
redaktionele pagina’s beperkt 
(landelijke, regionale en 
plaatselijke adverteerders 
ervaren dat dagelijks).

En als uw afzetgebied zich niet 
tot enkele deelgebieden 
beperkt, maar zich over het 
gehele B.D.U.-gebied 
uitstrekt, dan heeft u nog een 
extra voordeel: het B.D.U.- 
kombinatietarief.

Met kortingen die in sommige 
gevallen méér dan 50% 
besparing geven op de 
de normale tarieven.
Dus meer dan de moeite waard 
om een uitgebreidere 
dokumentatie aan te vragen.

Wij hebben hem voor u klaar 
liggen.
BDU, Nieuwstraat 15, 
Barneveld.
Tel. 03420-6141 
Telex BDU 40261.
Barneveldse Krant-Stad 
Amersfoort-De Stad Nijkerk- 
De Woudenberger/

Scherpenzeelse Krant- 
Bennekoms Nieuwsblad- 
Hoevelakens Nieuwsblad- 
Ede/V eldhuizen- 
Lunters Nieuwsblad-Leusder 
Krant.

Ontdekkings
tochten door 
het land van de 
bijbel!

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

„In de
voetsporen
van
Paulus”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen 
verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Romeinse oudheid. Het Nieuwe Testament-en met name die gedeelten, 
waarin de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u.
De mythologische verhalen en klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en 
bloed voor u.
Een reis om nooit te vergeten!

Vertrekdata: 1978:11 juli en 31 oktober.
1979:3 mei; 12 juli; 1 november.

MET „THACIR” NAAR ISRAËL
15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs Hotels of Jeugdherbergert. Met 1 of 
2 dagen Eilat en Sinaï. Of een héle ekstra week” in de voetsporen van Mozes” door 
Negeven Sinaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages, volgestopt met 
toeristische humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een THeologisch verant
woorde, Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met 
ruimschoots aandacht voor de uitdagingen en de problematiek van het moderne 
Israël en zijn minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-reizen 
zijn zeker niet geschikt voor iedereen, maar wél voor mensen, die zich geen ' 
christelijke knollen voor heidense citroenen willen verkopen!
Vertrekdata: 1978:21 maart (volgeboekt); 11 juli; 7 november; 23 december.

1979:23 januari; 13 februari; 6 maart; 27 maart; 17 april; 8 mei;
29 mei; 19 juni; 10 juli; 31 juli; 21 augustus; 11 september;
2 oktober; 30 oktober; 20 november; 22 december.

Nota bene: Jeugdherbergreizen alleen: 11/7 en 7/11,1978; 10/7 en 30/10,1979.

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk 
Nederlands sprekende, Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen.
Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter informatie en kennismaking.
Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël-reis” of „Paulus-reis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle 
rust ons hele verhaal bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!
Wij zien met belangstelling uw aanvraag tegemoet!

THACIR, EUROPALAAN 14, HARDERWIJK
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Oproep van 
premier Van Agt

Beste mensen,

Woensdag 29 maart a.s.: 
STATENVERKIEZINGEN!
Die zijn zeer belangrijk. Voor u, voor mij.
Wat ik heb meegemaakt van de campagne was voortref
felijk en hartverwarmend.
Ik reken op een goede verkiezingsuitslag. Mensen, 
alvast bedankt! Vier echter eerst een vrolijk Paasfeest!

Met hartelijke groet.
Van Agt, minister-president.

Provinciale lijstnum m ers
De nummering van de CDA- 
lijsten in de verschillende pro
vincies is als volgt:

Limburg
Zeeland

1
2

PROVINCIE:
Groningen
Friesland
Drenthe
Overijssel

JJtrecht
Noord-Holland
Gelderland
Zuid-Holland
Noord-Brabant

lijstnummer
2
1
2
1
2
3
1
2
1

Volgende week woensdag 29 
maart:

Stem  CDA
Volgende week woensdag 29 
maart vinden de verkiezingen 
plaats voor de provinciale 
staten. Het CDA heeft in alle 
provincies kandidatenlijsten in
gediend.
Voor alle kiezers is dit het 
advies: stem CDA.

Waarom stemmen op het 
CDA bij de komende 
statenverkiezingen?

De redactie van het maandblad 
„Bestuursforum”, het blad van de Ver
eniging van christen-democratische 
gemeente- en provinciebestuurders, 
heeft met het oog op de statenverkie
zingen, volgende week woensdag 29 
maart, aan CDA-politici twee vragen 
voorgelegd, en wel „Wat betekent de 
provincie voor U?” en „Waarom CDA 
stemmen?”.
Van de gegeven antwoorden, die gepu
bliceerd werden in het maart-nummer 
van „Bestuursforum” heeft de redactie 
van het CHU-blad „de Nederlander” er 
twee uitgelicht om ze door te geven aan 
haar lezers. Het zijn de antwoorden van 
mevrouw Dieuwke IJ. W. de Graaff- 
Nauta, voorzitter van de CDA-fractie in 
de staten van Friesland, wethouder van 
Sneek, lid van het algemeen bestuur van 
het CDA en lid van de Unieraad van de 
CHU, en van A. J. Kaland, lid van de 
Eerste Kamer voor het CDA, gedepu
teerde van Zeeland en tot voor kort 
penningmeester van de CHU.

Mevrouw De Graaff-Nauta gaf de volgende 
negen argumenten voor het stemmen op 
het CDA:
- „Het CDA werkt vanuit een duidelijk 

uitgangspunt, de Bijbelse boodschap;
- het CDA heeft provinciaal en landelijk 

een goed, duidelijk en eerlijk program;
- het CDA, nu een samenwerkingsverband 

van ARP, CHU en KVP, zal groeien naar 
één christelijke partij;

- in het CDA heeft het „samen verant
woordelijk” een zwaar accent;

- het CDA wil geen „belangen”-partij zijn;
- het CDA wil niet polariseren;
- de partij in het CDA is geen doel, maar 

een middel;
- het CDA zoekt niet naar wat scheidt, 

maar naar wat bindt;
Negen argumenten om CDA te stemmen is 

meer dan genoeg voor 29 maart a.s.”

Gedeputeerde Kaland beantwoordde de 
vragen als volgt:
„Hoewel de vragen van de redactie in om
gekeerde volgorde zijn gesteld, wil ik be
ginnen met het „waarom CDA stemmen?” 
Ik ben opgevoed in een midden-orthodox 
gezin en heb vanzelfsprekend alle vormen 
van christelijk jongerenwerk ondergaan, 
alsmede leiding daaraan gegeven. De poli
tieke keuze - voor het eerst na de laatste 
wereldoorlog - was dus niet moeilijk. 
Hervormd zijnde en niet in de ban van de 
naoorlogse doorbraak koos ik weliswaar 
traditioneel - niet iedere traditie is fout! - 
maar toch ook wel bewust voor christen
democratische politiek. Ik heb daar nooit 
spijt van gehad. In de CHU heb ik me bij
zonder goed thuis gevoeld en ik weet dat 
dat in het CDA evenzo is en zal zijn. 
Tenzij. . . .  Mag ik voor de toekomst daar 
nog één mits aan verbinden? Tenzij het 
CDA te weinig ruimte, te weinig vrijheid 
aan het individu zou laten. Ik zal er nooit in 
berusten dat het CDA mensen kent die uit 
het goede hout gesneden, en anderen die 
als „wildgroei” dienen te worden betiteld. 
Een pluriforme politieke groepering die in 
een pluriforme samenleving recht en ge
rechtigheid betracht, zal ongetwijfeld op 
grote steun van de kiezer kunnen blijven 
rekenen.
Op 29 maart krijgen de kiezers weer de 
gelegenheid zich uit te spreken omtrent de 
partij van hun keuze. Hoewel het om 
statenverkiezingen gaat, is de nationale po

litiek ook nu weer in het geding. Ook 
daarop moet de kiezer mijns inziens 
worden gewezen. Niet alleen omdat de 
provinciale staten nog steeds de leden van 
de Eerste Kamer kiezen, maar ook omdat 
het van geweldig groot belang moet 
worden geacht of de geringe marge die het 
kabinet-Van Agt heeft - een krappe 
meerderheid -, wordt verruimd of teniet 
wordt gedaan. Weliswaar zijn er niet direct 
staatsrechtelijke gevolgen verbonden aan 
een slechte verkiezingsuitslag voor de 
huidige regeringscombinatie, maar ver
sterken zou het de positie van het kabinet 
zeker niet.
Het is ook daarom dat wij de kiezers op
wekken CDA te kiezen. Redelijkheid, 
verdraagzaamheid en respect voor de 
ander - het is de moeite waard daarvoor te 
kiezen.
Komen de provinciale zaken dan niet aan 
de orde? Meerdere keren hebben wij „in de 
provincie” gezegd dat het zo jammer is dat 
de kiezer zo door de landelijke politiek 
wordt benaderd, dat de kiezer er amper 
weet van heeft dat het gaat om de samen
stelling van provinciale staten, het hoogste 
bestuursorgaan in de provincie.
Medio januari, minder dan drie maanden 
vóór de verkiezingen, bracht een NIPO- 
onderzoek aan het licht dat meer dan 50% 
van de kiesgerechtigde Nederlanders niets 
af wist van de komende staten- en zelfs 
raadsverkiezingen, aldus Trouw van 4 fe
bruari. Om moedeloos van te worden als 
provinciaal politicus. Ik ben er echter van 
overtuigd dat de kiezer in Zeeland er meer 
weet van heeft.
Ik heb lange tijd in deze mooie provincie 
mogen werken. Twintig jaar als statenlid en 
zestien daarvan als gedeputeerde. Een pro
vincie waarin de provincie nog leeft, bij 
veel burgers, bij de Zeeuwse organisaties, 
bij de waterschappen en bij de gemeenten. 
Dat is voor een democratie van essentieel 
belang. „Onbekend maakt onbemind” gaat 
ook hier op.
Er is echter veel veranderd, ook in onze 
provincie. In mijn tijd is de „nieuwe” 
Provinciewet tot stand gekomen (1962). 
Vóór die tijd vergaderden provinciale 
staten twee maal per jaar en met ontheffing 
soms een keer extra. Thans maandelijks en 
voorzien van al dan niet gelezen nota’s en 
papieren, uiteraard altijd in het openbaar, 
en vele vergaderingen van openbare com
missies daar tussen door. En toch weet ruim 
50% van de kiezers niet dat zij die gekoze
nen opnieuw moeten gaan beoordelen. 
Nog een kenmerkend verschil: een college 
van gedeputeerde staten was vroeger een 
vertrouwenscollege van provinciale staten. 
De staten lieten daar veel aan over. Nu - en 
in de ene provincie is dat wat erger dan in 
de andere - is er niet zoveel vertrouwen 
meer: is het wel allemaal waar, wordt er 
niets achter gehouden? Zou dat wegtracé of 
die subsidieverlening niet beter anders 
kunnen? In toenemende mate constateert 
men ook de zucht naar het parlementje- 
spelen. Staatsrechtelijk onjuist en niet be
vorderlijk voor de goede verhoudingen. 
Ondanks deze „mijmeringen”, waarin mo
gelijk te veel hang aan en naar het verleden 
doorklinkt, is er naar mijn vaste over
tuiging nog een in belang toenemende rol 
voor de provincie weggelegd. Op het 
gebied van volksgezoncUieid, van bejaar
denzorg, van cultuur, van werkgelegenheid 
en van milieuhygiëne is dat al zo, naast de 
vele traditionele taken. Maar er komt nog 
meer. Bij de reorganisatie van het binnen
lands bestuur zou ik willen beginnen met de

vervolg op pagina 2
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CDA campagne berichten

Tips voor de laatste dagen
Doorgaan tot de laatste dag
Hoe belangrijk de aanloopperiode naar 
de 29e maart ook is, de laatste dagen, zo 
leert de ervaring, maken de kiezers hun 
definitieve stemkeuze. Het gaat daarbij 
in het bijzonder om de groep zwevende 
kiezers. Dit zijn de kiezers die pas op het 
laatste moment hun keuze bepalen. Hun 
stemgedrag is vaak beslissend voor winst 
of verlies. Juist om hén te winnen moet 
men niet vroegtijdig de verkiezingsaktivi- 
teiten beëindigen. Maar tot het laatste 
moment de campagne doorzetten. Pas op 
woensdag na 19.00 uur is het tijd om de 
balans op te maken. Als bijdrage voor de 
slotfase van de campagne in kort bestek 
enkele tips.

KLEUR BEKENNEN

Er zijn tal van tips te bedenken waardoor 
het CDA de aandacht van het publiek 
kan trekken. Enkele voorbeelden; een 
CDA-sticker op uw achterruit, houd uw 
CDA-button in trein of bus opgespeld; 
bevestig affiches op een opvallende 
plaats etc. Deze „kleine” aandacht
trekkers zijn niet zonder betekenis. Er 
gaat een getuigenis vanuit. Vooral de 
laatste dagen moet het CDA eruit sprin
gen.

AUTOKARAVAAN
Een zinvolle publiektrekker is de georga
niseerde autostoet. Liefst op 
dinsdagavond 28 maart tussen 18.30 en
20.30 uur. Op dat moment zijn de 
meeste mensen thuis.

CDA-STEMBUSWIJZERS
De kiezer moet merken dat het CDA 
present is. Ook om en nabij de stemloka
len. Daar mogen de groene affiches zeker 
niet ontbreken. Het CDA steelt zeker de 
show als men op dinsdagavond 28 maart 
of woensdagochtend vroeg „CDA- 
stembuswijzers” naar de stembuslokalen 
aanbrengt.
Op stevig karton/hardboard tekent men 
het woord stembus, met een pijl in de 
richting van het stemlokaal. Een CDA- 
sticker completeert de stembuswijzer. Be
vestigen aan lantaarnpalen etc. Niet plak
ken!

Een vergelijkbare tip. Bevestig CDA- 
ophangborden nabij stemlokalen en langs 
belangrijke wegen. Halve CDA- 
zaalaffidies op karton/hardboard opge
plakt en dinsdagavond 28 maart aange
bracht (lantaarnpalen en bomen etc.)

geven een bijzonder effect. Woensdag
avond de borden meteen weghalen. De 
gemeente zal u daarvoor erkentelijk zijn. 
En bij de raadsverkiezingen kunt u ze 
weer gebmiken.

TWEEDE PAASDAG
Op tweede paasdag vinden er talloze 
evenementen plaats. Speur de agenda’s 
van de streekbladen erop na, om als 
CDA present te zijn. Met kandidaten en 
met informatiemateriaal. Probeer een 
CDA-stand in te richten. Vooral de jon
gere kiezers kunt u op deze manier be
reiken.

VOLMACHT STEMMEN
Zelfs op 29 maart kan men nog anderen 
machtigen tot het uitbrengen van 
zijn/haar stem. Door het zetten van een 
handtekening op de witte oproepings- 
kaart, die u thuis kreeg, en vermelding 
van naam en adres van de gemachtigde, 
aan wie u uw oproepingskaart geeft. Een 
kiezer mag slechts twee keer op deze 
wijze als gemachtigde optreden. Dit kan 
tot 19.00 uur ’s avonds. Volmachtgever 
en gemachtigde moeten dan wel in het
zelfde stemdistrikt woonachtig zijn.

Wijziging teiefoonnummer 

administratie de Nederlander

De administratie van het christelijk- 
historische weekblad „de Nederlander” 
is in het vervolg telefonisch te bereiken 
onder nummer 070-861520 (en dus niet 
meer onder nummer 070-861529)

MATERIAALVERSPREIDING
Folders e.d. zo mogelijk na paaszondag 
verspreiden. Liefst op dinsdag 28 maart 
in de brievenbus. Een betere stemop- 
wekking is dan nauwelijks mogelijk. 
„Ochtendgroeten” dinsdagavond en 
dinsdagnacht verspreiden.

UW INZET GEEFT DE DOORSLAG
Voor het eerst komt het CDA bij een 
verkiezing van de Provinciale Staten in 
alle provincies uit met een CDA-lijst. Uw 
inzet is voor een belangrijk deel 
bepalend voor het uiteindelijke stem
busresultaat. Het CDA vertrouwt erop, 
dat u ook in de laatste campagnedagen 
van de partij zult zijn. Als alle provincies 
er de schouders onder blijven zetten tot 
en met 29 maart, kan de uitslag niet te
genvallen. De PvdA hoopt woensdag 29 
maart 10.000 vrijwilligers op de been te 
brengen, die van 16.00 tot 19.000 uur de 
wijken ingaan om mensen alsnog te be
wegen te gaan stemmen. De aanval is 
vaak nog steeds de beste verdediging. 
Campagneteams zijn gewaarschuwd voor 
de verkiezingsaktiviteiten van anderen!

Lijsttrekkers provinciale statenverkiezingen 1978

Groningen

Groningen:
J. van der Ploeg, Grijpskerk.

Overijssel

Overijssel:
P. Berkhout, Almelo; Ir. P. C. 
van Rossum, Zwolle; W. Netjes, 
Emmeloord; H. Fokke, Vrie- 
zenveen.

Friesland:
R. Renkema, Veenklooster. Gelderland:

Mr. J. A. M. Hendrikx, Doe- 
tinchem.

I>renthe: Utrecht:
J. Hollenbeek Brouwer, Assen. A. G. W. Schapenk, Leer-

sum; mw. E. L. M. Uyterwaal- 
Cox, Utrecht.

Noord-Holland

Noord-Holland:
Th. Laan, Haarlem.

Zuid-Holland

Vervolg van pagina 1
vraag: wat kan een gemeente, en van welke 
grootte, doen en wat kan een al dan niet 
mini-provincie, en van welke grootte, 
doen? Alles wat op de lagere niveaus kan 
gebeuren, dient daar ook te gebeuren. Ter 
wille van een levende democratie moeten 
we het bestuur zo dicht mogelijk bij de 
burgers brengen. Nu reeds komen duizen
den kiezers meer met de provincie in aan
raking dan vroeger ooit het geval was. Met 
milieuheffingen, met beroepschriften Al
gemene Bijstandswet, met hoorzittingen in 
het kader van de Wet op de Luchtveront
reiniging annex Hinderwet, enz. enz. Dat 
neemt nog toe. En daarom is het, ook in 
deze tijd, een boeiende zaak de eigen pro
vincie te mogen meebesturen. Niet via

coöptatie, niet van geslacht op geslacht, 
maar via onze democratie. De kiezer kan 
zijn wens tot uitdrukking brengen in vrije 
en algemene verkiezingen.
De wereld overziende zouden we alleen 
daarom eens wat meer tevreden moeten 
zijn met wat we hebben: vrije verkiezingen 
voor o.a. een provinciaal bestuur, voor 
mensen die meer dan ieder ander burger 
invloed kunnen uitoefenen op het te 
voeren beleid van waterstaat, ruimtelijke 
prdening, milieubeleid en heffingen, die - 
adrninistratief - recht spreken en toezicht 
houden op gemeenten en waterschappen.
Ik dacht dat het de moeite waard was!” r y  i  J  
Aldus de antwoorden van mevrouw De .^ 0 0 l3 .H C l:  
Graaff-Nauta en de heer Kaland op de vra
gen: ,,Wat betekent de provincie voor U?” 
en „Waarom CDA stemmen?” .

H. L.

Zuid-Holland:
Mr. N. W. D. Brink, Noordwijk; 
ir. N. Buijsert, Alphen a/d Rijn; 
drs. T. Spaan, Voorburg; B. Bol, 
Den Haag.

j  l .L C T U H  KT K M K R G O  

Zeeland

Drs. H. Eversdijk, Heinkens- 
zand.

Noord-Brebant

Noord-Brabant:
Ir. J. Siepman, Vught.

Limburg

Limburg:
Drs. Ph. V. d. Voort, Venlo; J. J. 
G. Drummen, St. Geertruid; K. 
W. Buck, Kerkrade; Chr. J. J. v. 
d. Broek, Gennep; L. L. J. 
Daems, Maastricht; P. Coe- 
nemans. Roermond; E. Masten
broek, Geleen; L. Stals, Weert.

pablikaties GDA-instituten
'Midden- en kleinbedrijf

studie over kenmerken en problemen van deze sector, 
met talrijke beleidsvoorstellen 

rapport van de wetenschappelijke instituten 
52 pag., ƒ5,25

Offers voor de toekomst
tweede jaarlijks advies van de Permanente Program- 
adviescommissie van het CDA, met het oordeel van 

het CDA-bestuur 
96 pag., ƒ 5,90

Europees beleid
..Bouwstenen voor een Europees beleid” 

rapport van de wetenschappelijke instituten 
60 pag.; ƒ6,50

Commentaar Contourennota
,,Samen verantwoordelijk voor het onderwijs" 
commentaar op de nota „Contouren van een 

toekomstig onderwijsbestel" 
publikatie van de wetenschappelijke Instituten 

71 pag. (groot formaat); ƒ9,90

alle prijzen inclusief verzendkosten

Bestellingen:

-  g iro 60 45 0Q t.n.v. de Savornin- 
Lohmanstichting, Den Haag
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Waarom moet de WIR 
snel worden ingevoerd?
DoorJ. van Houwelingen, CDA-Tweede-Kamerlid

Op 10 juni 1976 werd een nieuw 
investeringsinstrument aan- 
gekondigd, de investerings- 
rekening (WIR). In de nota 
selectieve groei is uitvoerig 
gemotiveerd waarom dit nieuwe 
instrument nodig is.
Zo schreef de regering toen; „het is 
steeds duidelijker, dat een bijzonder 
omvangrijk beieidsprogramma nodig is 
om de ongunstige trends in de economie 
te keren en de structurele 
werkgelegenheid veilig te stellen”. 
Aangetoond werd dat de ombuigingen 
in het kader van de 1 %-operatie 
ontoereikend zijn om de gewenste 
werkgelegenheidsdoelstellingen te 
bereiken. Daarnaast is een omvangrijk 
stimuleringsprogramma noodzakelijk.

-r.Matiglng’-’ende^iZweepslag’-warende..
trefwoorden voor het toekomstig 
economisch beleid.
In maart 1978 moeten we helaas 
constateren dat er maar weinig terecht is 
gekomen van de goede voornemens.
Oe langdurige kabinetsformatie is zeker 
één van de oorzaken. Inmiddels is 
echter de noodzaak voor het stimuleren 
van investeringen zeker niet minder 
geworden ondanks de bedenkingen in 
Brussel en m.b.t. o.a. de regionale 
toeslag is een spoedige invoe
ring van de WIR gewenst.
Nog weinig redenen tot 
optimisme
Hoewel er af en toe ook wel wat positieve 
geluiden opgevangen kunnen worden, is 
het totaalbeeld van onze economie 
ronduit somber.
Positieve signalen zijn o.a.; het 
aantrekken van de buiteneconomie, het 
uitblijven van prijsstijgingen op de 
wereldgrondstoffenmarkt en het iets 
verbeterde investeringsniveau van het 
Nederiandse bedrijfsleven.
Hiertegenover staan echter ook andere 
ontwikkelingen zoals recente informatie 
over de economie in de Ver. Staten en 
Engeland. De toch wei dramatische 
koersdaling van de dollar, zal ook zeker 
zijn invloed hebben op onze economie. 
Rekening moet worden gehouden met 
een duidelijk lagere groei dan vorig jaar 
nog werd verwacht. Daarbij komen nog, 
als specifiek Nederlandse problemen; 
een relatief hoog kostenpeil en een 
moeizaam en traag verlopend 
herstructureringsproces. Het beeld 
wordt nog somberder als we tegen de 
achtergrond naar de toekomst kijken.
Een daling van de aardgasinkomsten, de 
noodzakelijke toename in 
vervangingsinvesteringen en de 
behoefte aan nieuwe arbeidsplaatsen. 
Om al deze redenen mag niet langer 
gewacht worden met een actief 
overheidsbeleid.
We mogen de ogen niet sluiten voor de 
noodsignalen vanuit de verschillende 
bedrijfstakken. De moeilijkheden in de 
scheepsbouw, apparaten (VMF), de 
voedingsmiddelenindustrie (KSH) en de 
textiel zijn de meest recente 
voorbeelden.

Waarom een nieuw 
instrument?
Hef voorgestelde nieuwe instrument; de 
investeringsrekening heeft ten opzichte 
van de huidige Investeringsaftrek 
verschillende voordelen waarbij centraal 
staat dat veel betere mogelijkheden voor 
gerichte stimulansen ontstaan, zij het 
dat deze stimuleringsmogelijkheden 
slechts geleidelijk ten volle kunnen 
worden benut.
Ook In moeilijker economische tijden 
zullen we de facet-doelstellingen m.b.t. 
regionale differentiatie, de afstemming 
op het sectorbeleid, de creatie van 
arbeidsplaatsen, de internationale 
arbeidsherverdeling ten gunste van de 
ontwikkelingslanden, verbetering van 
het milieu en meer verantwoord gebruik 
van grondstoffen en energie, niet mogen 
laten vallen. Belangrijk is het ook dat de 
investeringsbijdrage ook aan 
verliesgevende bedrijven of aan nieuwe 
bedrijven die nog geen belasting h ebben 
betaald ten goede komt in de vorm van 
een ,,negatieve definitieve aanslag”. 
Voorts is het belangrijk dat de

iiquiditeitsverruiming sneller tot stand 
wordt gebracht. ,
Bij de aankondiging van het nieuwe 
instrument werd ingezien dat er een 
risico is dat bestaande 
investeringsplannen worden 
afgehouden, daarom werd dan ook de 
bestaande investeringsaftrek verhoogd. 
Na de duidelijke aankondiging In de 
regeringsverklaring dat de WIR zal 
worden ingevoerd met ingang van 1 april 
1978 is er echter een duidelijke stagnatie 
opgetreden m.b.t. investeringen bij 
zwakkere bedrijven. Om die reden is dan 
ook een verder langdurig uitstel van de 
Invoering van de WIR een 
onveroantwoorde zaak. Een steeds 
terugkerende vraag bij dit ortderwerp is; 
waarom zwakke bedrijven steunen? Kan 
men daarmee wel een gezonde 
ec»nomlsché'Srüctüü r öpbö̂  ̂
CDA-fractie acht deze steun ook aan 
zwakke bedrijven bijzonder belangrijk. 
Geconstateerd moet immers worden dat 
juist in een neergaande conjunctuur vele 
bedrijven door „het dal" hoen geholpen 
moeten worden. De problemen worden 
immers vooral ook verooaaakt door tal 
van externe oorzaken. Niet in de laatste 
plaats door de overheidssteun in andere 
lEtnden. Nieuwe investeringen zijn in zo'n 
situatie vaak het enige redmiddel om 
weer tot een verantwoorde 
rendementspositie te komen. Doet men 
dit niet dan zal men ook bij een weer 
opgaande conjunctuur toch izjzijn 
uitgeschakeld.

Arbeidsplaatsen
Een van de doelstellingen van het 
nieuwe investeringsinstrument is een 
extra stimulans te creëren van 
arbeidsintensieve activiteiten. Op welke 
wijze dit moet worden gerealiseerd in de 
WIR is niet eenvoudig. Terecht wordt bij 
de uitwerkirtg van de concrete 
maatregelen het bedrijfsleven (de SER)

betrokken. M.b.t. het 
arbeidsplaatsencriterium Is er nog geen 
eensgezind standpunt. Ook de 
CDA-fractie heeft in een reactie enkele 
kritische kanttekeningen geplaatst
m.b.t. het arbeidsplaatsencriterium. 
Samengevat hebben wij de volgende 
bedenkingen;
Ei het te veel centraal stellen van het 
werkgelegenheidsuitgangspunt 
bemoeilijkt een verantwoord 
facetten beleid.
a  het is de vraag of arbeidsintensieve 
produktieprocessen in Nederland op 
langere termijn voldoende garanties 
geven voor de werkgelegenheid.
B het gevaar van een onevenwichtige 
opbouw van onze economische 
structuur. Er zal een reëel evenwicht 
dienen te zijn tussen kapitaaüintensieve 
en arbeidsintensieve activiteiten zeker 
bij het huidige inkomensniveau, 
a  het blijft moeilijk welk effect een 
bepaalde investering zal hebben op de 
werkgelegenheid (onder andere 
indirecte effecten m.b.t. dienstensector 
en onderhoudssector).
B voor investeringen is het van belang 
dat het doel van de investeringen in 
overeenstemming is met wat 
noodzakelijk is in de markt en wat e.v.

._tnaalschappeljjkj«enselijR,is,....:_______
B ook voor de werkgelegenheid is het 
belangrijk dat er een redelijke 
concurrentiepositie blijft met het 
buitenland.
B het is ook uit een oogpunt van 
arbeidsethiek belangrijk dat mensen 
zinvolle arbeid verrichten.
Aan de andere kant moet echter wel 
gezegd worden dat in de huidige situatie 
door het zeer hoge loonkostenniveau 
arbeidsintensieve activiteiten extra in 
het nadeel zijn. Enige compensatie is 
dan ook zeker zinvol.

Research
Met grote zorg constateren wij ook de 
teruglopende researchbudgetten. Voor 
het uitlokken van verantwoorde 
investeringen is juist een actief 
researchbeieid een voorwaatde.
Hoewel het moeilijk is objectief vast te 
stellen wat precies een 
research-investering is, zal wel nraeten 
worden geprobeerd hiervoor voldoende 
stimulans in te bouwen. Ook via de WIR 
zullen innovatie en en 
speerpuntactiviteiten dienen te worden 
bevorderd.
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COMMENTAAR
Zorgvuldig^heid
vereist
Het CDA is de laatste weken volop in 
ds publiciteit. Helaas niet steeds op 
een wijze, die tot vreugde stemt. De 
Indruk is bi] velen overgekomen, dat 
met name in de kringen van het CDA 
de zaken niet uit elkaar worden 
gehouden.
Enerzijds de suggestie, dat 
voorkennis wordt gebruikt om 
persoonlijk voordeel te behalen. 
Anderzijds de indruk dat er een 
verstrengeling van persoonlijke en 
zakelijke belangen plaatsvindt, terwijl 
men ran politieke functie bekleedt. In 
belde gevallen wordt voedsel 
gegeven aan de gedachte, dat er 
sprake is van een balanceren op ds 
rand van geoorloofd on 
formoel-nog-net geoorloofd. Terwijl 
dit volgens de geest van de wet of van 
de regels niet zo is. In dit verband 
komen dan tevens opmerkingen naar 
voren, dat In KVP-kring „altijd al 
gesjoemeld” werd en dat In belde 
grote protestantse partijen de 
„verleidingen van de mammon” voor 
velen te groot waren.
Alles wat gezegd en geschreven 
wordt, behoeft niet voor zoete koek te 
worden geslikt. Het Is echter 
ontegenzeggelIjk een feit, dat de 
gebeurtenissen van de laatste weken 
bij velen vraagtekens hebben 
opgeroepen over 
christen-democratlsche politici. 
Niemand kan zich daarvan afmaken 
met de opmerking, dat nieta 
menselijks hem of haar vreemd is en 
dus ook christen-democraten niet. 
Natuurlijk Is een christen geen beter 
mens dan een niet-christen. Dat geldt 
ook wanneer men als christen In de 
politiek wil staan, leder maakt fouten, 
maar die fouten komen def te harder

en des te schrijnender over wanneer 
die gemaakt worden door menaen, 
die In hun leven over chistelijke 
levens- en wereldbeschouwingen 
willen uitgaan. Handelingen die 
vraagtekens oproa|)en lelden tot 
neêatleve verhalen In de publiciteit, 
maar daarvan ligt de schuld niet bij de 
media. Blijkbaar zijn 
christen-democraten zelf zo weinig 
overtuigend In hun optreden, dat er 
geloof aan wordt gehecht, wanneer 
geschreven wordt, dat 
christen-democraten de 
koopsompolis hebtien misbruikt. Dat 
moet ons meer zeggen, dan het 
antwoord op de vraag In hoeverre er 
Inderdaad van misbruik sprake Is. Het 
Is verheugend, dat dit misbruik ook 
thans nog niet is gebleken. 
Chlsten-democraten zijn geen 
super-mensen; ze zijn niet beter dan 
wie dan ook. Zij willen met alle fouten 
en gebreken trachten een bepaalde 
levensovertuiging uit te dragpn. Ook 
In de politiek.
Dit vraagt behoedzaamheid en 
zorgvuldigheid bij ons doen en laten. 
De „C" bij ons bezig zijn, mag geen 
dode letter zijn. Op de waarde en 
betekenis daarvan voor de 
christen-democraten zelf wordt met 
nadruk gelet. En dat la terecht. 
Daarom Is voortdurend kritisch 
zelfonderzoek noódzakelijk. Niet 
alleen de letter van de wet Is 
belangrijk, maar ook de geest en de 
strekking zijn dat. De uitdrukking 
luidt, dat hoge bomen veel wind 
vangen. Welnu, dat dient Iedere 
chriaten-democraat zich bewust te 
zijn, maar met name zij die een 
leidinggevende positie bekleden: 
plaatselijk, regionaal of landelijk.
Een mens kan fouten maken of tot 
Inzicht komen, dat hij dit deed. Het Is 
juist die fouten te erkennen en niet te

doen alsof de neus bloedt.
De wijze waarop Lubbers de zaak In 
de investeringsaftrek heeft 
rechtgetrokken ia o.l. correct en legt 
er getuigenis van af dat niet te kwader 
trouw Is gehandeld.
Laat ieder er echter lering uit trekken. 

Terwille van de zaak die leder geacht 
wordt te dienen Is het zaak er oo 
bedacht te zijn, dat die zaak zM  geen 
schade wordt berokkend.
Wij zullen voor dit soort onderwerpen 
voortdurend moeten blijven spreken. 
Reeds eerder Is gezegd, dat er 
duidelijke regels dienen te zijn, dat die 
allerlei combinaties van functies uit 
den boze zijn.
Wellicht vormen de gebeurtenissen 
van de laatste weken de aanleiding 
hier snel en serieus aan te werken.
En van het overige: wie zelf volmaakt 
!s, werpe de eerste steen.
Tenslotte: een christen woont ih feite 
In een glazen huis en wij zullen ons 
daarvan bewust moeten zijn. De „C” 
verplicht ons er toe voor onszelf 
ho^re normen te hanteren, dan wij 
zelf aan anderen stellen.
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Naamregistratie bij raadsverkiezingen
door: D. Corporaal

De afgelopen weken is er druk gecor
respondeerd en getelefoneerd tussen afde
lingen in het land en het CDA-secretariaat 
of de partijbureaus van KVP, ARP en CHU. 
De oorzaak van de drukte lag in de 
bepaling van de Kieswet, dat vóór een be
paalde datum registratie moest plaats
vinden van de naam van een politieke 
groepering die men bij de komende 
raadsverkiezingen zou willen gebruiken.

EERSTE FASE
De fatale datum hiervoor was maandag 6 
maart 1978. Het was de uiterste datum 
waarop met het oog op de gemeente
raadsverkiezingen registratie kon plaats
vinden. Het ging om de eerste fase van die 
verkiezingen. De tweede fase - de kan
didaatstelling - is ook al volop aan de gang. 
De afsluiting daarvan gebeurt op 18 april 
1978.
Dan vindt de kandidaatstelling plaats voor 
de gemeenteraadsverkiezingen.

TWEEDE FASE
Op die datum moet, voordat het gemeente
huis sluit, de kandidatenlijst worden inge
diend. Wie te laat is of het vergeet kan niet 
aan de verkiezingen deelnemen. Dat 
laatste is gelukkig niet zo vaak het geval, 
maar het komt voor. Bij de gemeente
raadsverkiezingen in 1974 kwam de in
diener van een lijst in de gemeente 
Sprang-Capelle te laat op het gemeen
tehuis. Gevolg: paniek, maar dat niet 
alleen. Het resultaat was ook dat 
groepering niet aan de gemeenteraadsver
kiezingen kon deelnemen. Hiermee willen 
wij maar zeggen dat het allemaal nauw 
luistert. En dat is maar goed ook, want an
ders werd h e t ,,gerommel” .
De echte verkiezingen vinden plaats op 
woensdag 31 mei en daaraan gaat dan de 
gemeentelijke verkiezingscampagne voor
af. Wij hopen, dat alle afdelingen, die een 
naam hebben aarigevraagd deze ook inder
daad hebben laten registreren. Voor zover 
dat gebeurd is kan dan Ook inderdaad de 
geregistreerde aanduiding gebruikt 
worden.
Het afgeven van de machtiging tot gebruik 
van de naam CDA of van de naam van een 
van de partijen was aan duidelijke regels 
gebonden. De regels waren zelfs strin
genter dan in 1974. Dat is logisch want 
sinds dat jaar heeft een grote ontwikkeling 
op het gebied van de samenwerking tussen 
de drie partijen plaatsgevonden. Reeds in 
september werd aan alle plaatselijke ver
banden een notitie toegezonden over de 
gemeenteraadsverkiezingen, waarin de 
vuistregels werden uiteengezet. Deze zou
den gehanteerd worden bij het verlenen 
van een machtiging tot naamsregistratie.

VUISTREGELS
De vuistregels hielden onder ander in:
•  een technisch lijstvoorstel, waarin de 
verdeling van de zetels over de partijen was 
geregeld en eventueel de toewijzing van 
zetels aan kandidaten, vanuit rechtstreekse 
leden.
•  de kandidaatstelling in ieder van de par
tijen volgens de eigen procedure; eventueel 
kandidaten van rechtstreekse leden via de 
algemene ledenvergadering van het CDA; 
waarbij de bevoegdheden van de leden aan 
bod moeten komen.
•  bij tussentijdse vacatures opvolging 
naar partijafkomst.
De regels, berustend op afspraken tussen 
de drie partijen, zijn van toepassing voor 
alle verbanden, erkend of in oprichting en 
ook voor losse samenwerkingsvormen 
voor die plaatsen waar nog geen sprake is 
van een samenwerkingsverband. Het is 
verheugend te kunnen constateren, dat in 
heel veel gevallen op een correcte wijze de 
afspraken werden nagekomen en dat de 
aanvragen in overeenstemming daarmee 
tijdig zijn ingediend. Daarnaast moeten wij 
echter ook vaststellen, dat in een aan- 
zienhjk aantal gevallen de notitie en de 
daarna geschreven stukken voor kennisge
ving waren aangenomen of in het geheel 
niet waren ingezien. Het gevolg daarvan 
was onterechte wrevel en onterecht onge
noegen. ,Dat ontlaadde zich dan in boze 
telefoontjes bij de telefonistes of uitvoerige 
palavers met stafmedewerkers. .

PERSOONLIJKE VERWIJTEN
Het is bekend, dat soms persoonlijke ver
wijten aan stafmedewerkers werden ge
daan. Niet juist, want zij waren belast met 
de uitvoering van gemaakte afspraken. En 
daaraan dienden zij zich te houden. Ik wil

graag waardering uitspreken voor het vele 
werk, dat is verzet door de medewerkers 
Van der Berg, Van Glansbeek en Lin
denburg. En voor de dames, die met de 
afwikkehng waren belast en voor de tele
foniste, die vriendelijk bleef. Veel tijd ging 
heen met het onderzoek naar een 
toepassing van de juiste procedures, 
waarbij de leden voldoende aan bod kwa
men. In een aantal gevallen was er sprake 
van onvoldoende democratische spel
regels. In andere gevallen was het ondoor
zichtig hoe de kandidaatstelling verhep, of 
hoe de zetelverdeling of de opvolging was 
geregeld. Soms bleef het geheel onduidehjk 
wie de machtiging aanvroeg.

GOED OVERLEG
Als regel werd in goed overleg een 
oplossing gevonden voor alle vragen en 
problemen. In totaal werd voor 623 ge
meenten een machtiging afgegeven tot ge
bruik van de naam CDA. Met name in de 
beide zuidelijke provincies viel echter een 
duidelijk achterstand waar te nemen. Daar 
komen in veel gemeenten speciale belan- 
genlijsten uit. De komende jaren dient 
hieraan de nodige aandacht te worden ge
schonken. In één geval werd machtiging 
verstrekt voor een combinatie CDA/SGP. 
Ook in één geval werd achter de naam 
CDA de namen van de drie partijen ge
plaatst. Eveneens betrof de machtiging in 
één geval een kombinatie CDA/RG

formatorische Groepering). In 27 ge
meenten werd de naam AR- afgegeven.
Voor de CHU was dit aantal 23 en voor de 
KVP 13.
In de tabel staat aangegeven hoeveel ge-: 
meenten er in iedere provincie zijn en in 
hoeveel gevallen de naam CDA is afgege
ven. De afspraken waren duidelijk en door 
het goede overleg tussen de partijen is ook 
voorkomen, dat voor één en dezelfde ge
meente meerdere verklaringen zijn afge
geven van CDA én partijen. In enkele ge.r 
meenten komt het CDA met meer dan één

Tabel
Afgegeven machtigingen voor gebruik naam CDA. 

Provincie

OVERZICHT CHU-LUSTEN
In de navolgende plaatsen zijn er CHU- 
lijsten: Noordeloos (CHU/.AR), Pols
broek (CHU/AR), Opperdoes, Schoo- 
nebeek. Benschop, OostkapeUe 
(CHU/AR), Nigetevegt, Zegveld, 
Leerbroek, Genemuiden, Montfoort, 
Langbroek, Fijnaart, Urk, Williskop, 
Kamerik, Stedum (Christelijke groepe
ring CHU/AR/GPV), Lexmond, Vught 
(CCP/CHU/AR/KVP), Herwijnen, Aal
burg, Woudrichem en Bleskensgraaf 
(CHU/AR).

lijst uit. De eindconclusie kan zijn, dat de 
gang van zaken rond de naamsregistratie, 
ondanks enkele moeiten en moeilijkheden, 
bevredigend is verlopen.

Groningen
Friesland
Drenthe
Overijssel
Gelderland
Utrecht
N.-Holland
Z.-Holland
Zeeland
N.-Brabant
Limburg
Z. IJsselmeerpolders

* Inclusief enkele gevallen t.b.v. combinatie.

Aantal
gemeenten

51
44
34
47
94
48
95 

151
30

131
104

3

.Afgegeven
machtigingen

44 
42 
32
45 
73 
38 
84

132
27
82
20

3

Nota welzijnsbeleid CDA-fractie Arnhem

W elzijnswerk vraagt nieuwe bezinning
De CDA-fractie in de 
Arnhemse gemeenteraad 
heeft een uitvoerige nota over 
het welzijnsbeleid ter 
discussie gesteld. Het gaat 
daarin dus over het beleid ten 
aanzien van bijvoorbeeld 
vormingswerk voor 
volwassenen, 
sociaal-cultureel werk, 
kinderdagverblijven, hulp- en 
dienstverlening aan jongeren, 
en algemeen maatschappelijk 
werk. Kortom: om het 
bevorderen van 
omstandigheden waaronder 
de mens zich, vrij van allerlei 
druk, kan ontplooien.

De kerken, haar leden en 
christenen in ander verband, 
hebben een grote rol gespeeld 
in het welzijnswerk en doen 
dit ten dele nog. Aan het slot 
van de nota roept de 
CDA-fractie kerken en 
kerkleden op zich te bezinnen 
op de plaats van kerk en 
levensbeschouwing in het 
welzijnswerk. In het 
bijzonder hoopt de fractie dat 
de Arnhemse raad van kerken 
aan deze oproep gehoor zal 
willen geven.

Om twee redenen heeft de CDA-fractie in 
de Arnhemse gemeenteraad, na uitvoerige 
voorbereiding door een werkgroep, een 
nota over het „Welzijnsbeleid” opgesteld. 
In de eerste plaats omdat de vroegere ver
bondenheid tussen confessionele politieke 
partijen welzijnsorganisaties en hun ach
terban gesleten is. Het CDA dient daarom 
zijn kijk op en verbondenheid tussen con
fessionele politieke partijen welzijnsorga
nisaties en hun achterban gesleten is. Het 
CDA dient daarom zijn kijk op en verbon
denheid met het welzijnswerk opnieuw in- 
houd te geven.

Voorts acht de CDA-fractie het van belang 
het welzijnsbeleid opnieuw ter discussie te 
stellen nu taak en functie van particuliere 
organisaties en plaatselijke overheid wijzi
ging zullen ondergaan. Het streven naar 
democratisering leidt tot een critisch on
derzoek naar de manier waarop die organi
saties werken. Voorts staan nieuwe rege
lingen op stapel, waarbij de rijksbijdragen, 
totnogtoe rechtstreeks aan de organisaties 
verleend, in gemeentelijke subsidiëring zul
len worden omgezet. Door de be- 
zuinigingèn op de overheidsuitgaven gaat 
deze grotere invloed echter gepaard met 
minder financiële middelen. Dit nieuwe be
stel vereist, naar de mening van de CDA- 
fractie, een goede voorbereiding van het 
gemeentehjk bestuur. De nota geeft een 
heldere beschrijving van de christen
democratische visie op welzijn en 
welzijnswerk, van ontstaan en veranderin
gen in het welzijnswerk en de gevolgen van 
die veranderingen voor het beleid. De gro
tere betrokkenheid van de overheid bij de 
hele samenleving maakte haar tot financier 
van onder andere het welzijnswerk.

HARMONIE VERSTOORD
Ondertussen raakten particuliere organisa
ties geheel los van hun maatschappehjke 
achterban, terwijl de professionele werkers 
steeds meer een zelfstandige rol gingen spe
len in die organisaties. Zodoende werd de 
harmonie tussen overheid, organisaties, 
welzijnswerkers en -chënten (de burgers) 
verstoord. In de zestiger jaren ontstond bo
vendien het streven naar democratisering. 
Dit streven stelt eisen aan de welzijns
werkers, hun organisaties en de overheid 
die als financier grote verant
woordelijkheid draagt voor het doelmatig 
besteden van het gemeenschapsgeld.
Voor de nieuwe aanpak van het welzijns
beleid dient, volgens deze CDA-nota, het 
algemene uitgangspunt te zijn: zoveel mo
gelijk de lijnen uit verleden en heden naar 
de toekomst doortrekken. De overheid 
wordt erkend als onmisbare partner in het 
welzijnswerk. Zij is verantwoordelijk voor 
doelmatig en democratisch functioneren 
van de welzijnsorganisaties. Daarom moet 
de gemeente eisen kunnen stellen aan de 
werkzaamheden van en de democratie in 
die organisaties. De gemeente moet echter 
zelf ook openstaan voor inbreng van de 
organisaties, de professionele Werkers, 
maatschappelijke groeperingen en de wel- 
zijnscliënten zelf.

STRUCTUURPLAN
Om dit te bereiken doet de CDA-fractie een

reeks voorstellen. Zij bepleit allereerst een 
spoedige vaststelling van een welzijnsstruc- 
tuurplan waarin de hoofdlijnen van Ijet 
toekomstig welzijnsbeleid worden vast
gelegd. Voorts draagt de fractie een aantal 
maatregelen aan om de rol van de raadsle
den te versterken en de invloed van de 
burgers op het gemeentelijk beleid te ver
groten. Ook wordt de instelling van een 
welzijnsdienst bepleit, welke belast moet 
worden met sociale planning, onderzoek, 
documentatie en welzijnstoezicht. Om de 
dienstverlenende houding van welzij ns- 
ambtenaren te versterken acht de CDA- 
fractie het opstellen en uitvoeren van vor- 
mingsprograms nodig.
Het particulier initiatief blijft voor de 
CDA-fractie naast de overheid een belang
rijke rol spelen. De particuliere organisaties 
moeten dan echter wel democratischer, 
doelmatiger en in goed overleg met de 
overheid te werk gaan. Om dit te bereiken 
wil de fractie in de eerste plaats democrati
sering als subsidievoorwaarde stellen. Ook 
moeten platforms worden opgericht voor 
bijvoorbeeld bejaardenwerk en voor 
jeugd- en jongerenwerk. Deze platforms 
bestaan uit vertegenwoordigers van wel
zijnsorganisaties onder leiding van een 
wethouder.

SAMENSPEL
Doel ervan is het samenspel met de ge
meente te bevorderen. Ook op het niveau 
van wijk en buurt moet zo’n samenspel 
plaatsvinden. Vooruitlopend op landelijke 
wetgeving vraagt de CDA-fractie een raad 
van advies voor gemeentelijk wel
zijnsbeleid in te stellen. Daar zouden 
zitting in krijgen vertegenwoordigers van 
welzijnsorganisaties, werkgevers- en 
werknemersorganisaties, kerken en andere 
levensbeschouwelijke groeperingen, poli
tieke partijen, gemeentebestuur en wijk- en 
buurtorganisaties.
De CDA-fractie wil deze nota niet in een 
bureaulade terecht laten komen. Daarom 
organiseert zij in april een drietal 
discussie-avonden resp. met bestuursleden 
van welzijnsinstellingen, met welzijn
swerkers zowel van overheid als van par
ticuliere organisaties en met kerken en ker
kelijke organisaties. Daarna zal de plaatse
lijke afdeling van het CDA de nota behan
delen. Omdat de goed-uitgewerkte nota 
mogelijk ook andere CDA-afdelingen van 
dienst kan zijn vermelden we nog dat 
exemplaren te verkrijgen zijn bij de se
cretaris van de CDA-fractie: A. H. Gijs- 
berts, Johan de Wittlaan 52, Arnhem (tel. 
085-436468).
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Voorstel voor code voor handelingen 
en gedragingen CDA-politici
Met instemming van fractievoorzitter Aan- 
Ijes heeft het CDA-Tweede Kamerlid Van 
Rooijen (oud-staatssecretaris voor belas
tingzaken) eind vorige week aan zijn fractie 
het voorstel gedaan een CDA-code te ont
wikkelen. Deze code zou dan moeten in- 
houden, dat handelingen en gedragingen 
van CDA-politici op velerlei terrein aan 
een CDA-commissie kunnen worden voor
gelegd om een oordeel te ontvangen. 
Volgens Van Rooijen zou de CDA- 
commissie kunnen bestaan uit de 
voorzitters van het CDA en de Tweede 
Kamerfractie van deze partij, en enkele an
dere wijze mannen. „De commissie moet 
een strenge maat aanleggen. Het gaat om 
gedragingen op terreinen als nevenfuncties 
en belastingheffing, waarbij het handelen 
van pohtici ter ^cussie kan komen te 
staan,” aldus Van Rooijen.
De letterlijke tekst van het voorstel van 
Van Rooijen aan de CDA-fractie in de 
Tweede Kamer luidt:

2. NEVENFUNCTffiS VAN BEWINDS
LIEDEN
In beginsel zouden bewindslieden geen ne
venfuncties dienen te hebben. Nagegaan 
dient te worden welke nevenfuncties even
tueel wèl aanvaardbaar zijn. (Zijn onbe
taalde functies, zoals wel voorkomt op cha
ritatief gebied, wèl toelaatbaar?) Welke re
gels moeten gelden voor het vermogensbe
heer van bewindslieden?

II BELASTINGHEFFING
Het gaat hierbij met name, maar niet alleen, 
om de vraag welk gebruik van legale moge
lijkheden birmen de geldende fiscale wet
geving toch als oneigenlijk moeten worden 
aangemerkt. In hoeverre mag of moet een 
strengere norm worden aangelegd voor po
litici bij vormen van oneigenlijk gebruik en 
ook bij andere fiscale regelingen zonder dat 
er van oneigenlijk gebruik sprake is? 
Welke vormen van oneigenlijk gebruik 
verdienen speciale aandacht?

III GEDRAG OP ANDERE TERREINEN
Die strengere regels dienen niet beperkt te 
worden tot alleen het fiscale terrein. Ook 
andere wettelijke regeUngen en normen

dienen in beschouwing genomen te 
worden. Nagegaan dient te worden welke 
andere terreinen speciaal in aanmerking 
komen voor richtlijnen.
De gedachte van een interne CDA-code 
lijkt mij de voorkeur te verdienen om de 
volgende redenen:
1. Het CDA neemt het initiatief om regels 
in eigen kring op te stellen, hiermede wordt 
ook voor de toekomst adequaat gereageerd 
op in de pubheke opinie reeds langer le
vende verwachtingen die ertoe strekken 
dat de politieke partijen en zeker ook het 
CDA een daad moeten stellen. In hoeverre 
door latere algemene regels deze code als
nog overbodig wordt of slechts een aanvul
lend karakter behoudt, dient te worden af
gewacht. Dat is echter geen reden thans 
passief te bhjven. Daarbij komt nog dat het 
onderzoek van de kant van het kabinet 
over nevenfuncties zich speciaal richt op de 
nevenfuncties van bewindslieden. Dat is 
slechts een onderdeel van de problematiek.
2. Het tegengaan van oneigenlijk gebruik 
van de fiscale wetgeving dient intensief te 
worden aangepakt (zoals bijvoorbeeld bij 
de koopsompolisconstructies door mij is 
gebeurd). Echter, van die algemene aanpak 
verwacht ik onvoldoende effect als af
doende bijdrage tot oplossing van het spe
ciale vraagstuk van de aanvaardbaarheid 
van fiscaal handelen van politici. Ik meen 
dat voor politici een grotere verantwoor- 
deUjkheid dient te gelden dan alleen 
toetsing van de vraag of de behandehng 
legaal is; het gaat ook om de strekking van 
de wet.
Een aparte afdeling van de Rekenkamer 
speciaal voor het fiscaal gedrag van politici 
levert een aantal bezwaren op. Immers, 
welke normen dient een ambtelijke 
afdeling van de Rekenkamer daarbij aan te 
leggen? Het grote gevaar is natuurlijk, dat 
er twee soorten belastingwetgeving gaan 
groeien: één voor de gewone burger en één 
voor de politici. Waarom zou overigens de 
taak van die afdeling van de Rekenkamer 
beperkt moeten blijven tot het fiscale ge
drag? De moraal is niet beperkt tot fiscale 
moraal!
Persoonlijk meen ik, zoals gezegd, dat poli
tici een extra grote verantwoordelijldieid

hebben, een standpunt dat ik ook reeds 
eerder pubhekehjk heb ingenomen naar 
aanleiding van de publicaties over koop- 
sompohssen. Die extra grote verantwoor
delijkheid behoort uit de overtuiging van 
die politici zélf voort te komen. En de 
kiezers mogen dat van de politici ook ver
wachten. Dat zou ook terug te vinden moe
ten zijn in een op te stellen CDA- 
gedragscode.
Ik heb deze suggestie reeds voorgelegd aan 
de fractievoorzitter. Het is mij gebleken dat 
de fractievoorzitter met deze gedachte in
stemt en meent dat deze nader dient te 
worden uitgewerkt op korte termijn.”
Aldus de tekst van het voorstel van dr. M. J. 
van Rooijen aan zijn coOega’s van de 
CDA-fractie in de Tweede Kamer. Na het 
publiceren van het voorstel zei PvdA- 
fractievoorzitter Den Uyl te vinden, dat het 
voorstel rijkelijk laat gedaan is. CDA- 
fractievoorzitter Aantjes bestreed dat. 
„Het CDA doet nu wat. We zijn op be
paalde gebeurtenissen gestuit en we willen 
nagaan, hoe je als politicus nog 
zorgvuldiger kunt zijn,” aldus Aantjes.

H.L.

„Naar aanleiding van een aantal publicaties 
waarbij politici waren betrokken, lijkt het 
mij geboden de volgende gedachte in ' 
overweging te geven.
Het hjkt mij duidelijk, dat er behoefte be
staat voor het publiek èn de pohtici zelf te 
komen tot duidelijkheid over het antwoord 
op de vraag welke strengere regels dienen 
te gelden voor politici in vergelijking met 
„gewone burgers” ; in beginsel kan ook de 
vraag öf er strengere regels, dienen te 
worden geformuleerd, aan de orde komen. 
Het gaat dus om regels voor handelingen 
die op zich geheel wettig zijn, (en vaak zelfs 
moreel zonder enige bedenking!) maar 
waarvan het voor politici verstandiger, 
raadzamer is die handelingen niet te ver
richten.
Door die regels kan worden voorkomen dat 
de pohtici in opspraak komen door 
verhalen in de pers waarachter men dan 
(vaak) méér vermoedt dan er in werkelijk
heid aan de hand is. Zulks dan tot schade

aan de reputatie van de persoon zèü, het 
beklede ambt en van „de” politiek. Het 
voorkomt bovendien dat werkelijk onjuist 
handelen plaatsvindt, althans dat is juist de 
bedoeling ervan.
Het hjkt mij gewenst, dat intern binnen het 
CDA een code wordt ontwikkeld, welke 
zou inhouden dat handelingen en gedra
gingen van CDA-politici op.velerlei terrein 
aan een CDA-Commissie zouden kunnen 
worden voorgelegd om een oordeel te ont
vangen. De commissie zou kunnen bestaan 
uit de CDA-voorzitter, de CDA- 
fractievoorzitter, en een aantal andere 
„wijze mannen” .
Het gaat hier om het trekken van veilige 
grenzen voor de CDA-politici, opdat zij 
weten waar zij aan toe zijn; of zij al dan niet 
(pohtieke) risico’s lopen. Als die 
Commissie oordeelt dat de handeling van 
een CDA-politicus aanvaardbaar is, bete
kent zulks óók dat het CDA achter die poli
ticus zal bhjven staan, ook bij kritiek 
daarop in de publiciteit. In het omgekeerde 
geval, bij een negatief oordeel, zal het CDA 
die steun niet verlenen. De verantwoor
delijkheid ligt derhalve bij de pohtici zélf, 
niet bij hun partij, hun fractie of het 
Kabinet.
Belangrijk is welke interne richtlijnen de 
CDA-Commissie zou wihen opsteUen voor 
haar oordeelsvorming. Logisch zou het zijn 
wanneer het CDA, gelet op haar uitgangs
punten, een strenge maat zou aanleggen. 
Het gaat dan om gedragingen op terreinen 
waarbij het handelen van pohtici ter discus
sie kan komen te staan. Die gebieden zijn, 
zonder voUedig te wihen zijn, nader aan te 
duiden als volgt:

I NEVENFUNCTIES

1. NEVENFUNCTIES VAN KAMERLE
DEN
a. Beperking van het aantal (belangrijke) 
functies, alsook
b. uitsluiten van bepaalde functies; daarbij 
kan het van belang zijn na te gaan of en zo 
ja, welke functies van invloed op de be
sluitvorming als kamerlid zouden kunnen 
zijn, alsook of er vermenging van belangen 
kan optreden.

Openheid en openbaarheid en het passief kiesrecht
door; mr. P. J. Schipperus

Reeds een aantal jaren worden gedachten 
ontwikkeld en toegepast met betrekking 
tot de openheid en openbaarheid in het 
beleid van de overheid. Op gemeentelijk 
niveau zijn de gemeentebestuurders daar
mede het meest actief. De burger vraagt om 
het overigens legale handelen uit de ver
borgenheid in het daglicht te halen. De 
overheid legt daardoor in zekere zin ver
antwoording af voor zijn doen en laten. Los 
daarvan heeft de burger sinds de invoering 

..Van de Wet administratieve rechtspraak 
overheidsbeschikkingen op 1 juli 1976 een 
zeer verruimde mogehjkheid gekregen om 
de rechtmatigheid van beschikkingen 
Waarbij hij belanghebbende is, door de 
Raad van State te doen toetsen. Deze mo
gelijkheid voorziet blijkens het veelvuldig 
beroep in een grote behoefte. Niets is voor 
de burger zo frustrerend dan te constateren 
dat hij tot passiviteit, tot lijdelijkheid wordt 
gedwongen in de gevallen waarin zijn be
langen zijn gemoeid. Dat is niet alleen het 
geval bij het overheidshandelen, maar in 
leder andere denkbare situatie waarbij de 
belangen van de burger aan de orde zijn.

Dat kan ook het geval zijn bij de can- 
didaatstelling van een burger in een verte
genwoordigend lichaam: De Tweede
Kamer der Staten-Generaal, Provinciale 
Staten en de Gemeenteraad als duidelijkste 
exponenten.

De relatie tussen openheid en openbaar
heid enerzijds en het passief kiesrecht an
derzijds werd gelegd na het lezen van het 
artikel „Des naasten eer en goed gerucht” 
Van A. J. V . D. in „de Nederlander” van 3 
februari jl. Het artikel van M. van Amels- 
voort over ,,Ongegronde ver
dachtmakingen over koopsompolissen” in

het nummer van 17 februari daaraan vol
gend heeft daar ook mee te maken. Vervol
gens komt in de brief aan de Unieleden, van 
onze voorzitter dr. L. M. van Leeuwen, 
onder het opschrift: „Met gerust h a r t. 
uitslag verkiezingen tegemoet zien” bij zijn 
vaststelling van de marsroute de commissie 
„relatie tussen grondslag en politiek hande
len” aan de orde. Deze brief is afgedrukt in 
het nummer van 24 februari jl.

RELATIES
De eerste twee artikelen dienen in de con
text geplaatst te worden van de oproep van 
Van Leeuwen om ter gelegenheid van het 
70-jarig bestaan van de Unie nieuwe leden 
te werven. Het werven van nieuwe leden 
betekent het leggen van relaties met een 
ander. De eerste relatie met de ander vindt 
plaats via de registratie van onze zintuigen. 
Zijn die positief dan volgt de nadere keii- 
nismaking waarna een verdieping van die 
relatie kan leiden öf tot een verbreking van 
de opgebouwde contacten öf tot het 
aangaan van hechte betrekkingen. Dat 
hangt af van wat men over en weer van de 
ander verwacht.
Waarmede wij als CHU en als CDA de 
ander benaderen om hem of haar tot de 
onzen gerekend te zien zal afhangen van de 
inhoud die wij geven aan de hiervoor ge
noemde „relatie tussen grondslag en po
litiek handelen” . Zouden wij bijv. te
genover buitenstaanders anders of beter 
kunnen handelen dan onderling binnen de 
CHU en het-CDA? Mijn antwoord hierop is 
volmondig: neen.
Daar komt nog bij dat wij materieel gezien 
aansluiting kunnen vinden op talrijke on
derdelen van ons partijprogram bij andere 
partijen. De extra dimensie van het CDA

heeft zowel een materiële als immateriële 
betekenis. Voorop dient gesteld te worden 
dat daarbij niet aan de orde komt dat wij 
daardoor beter zijn, van een ander gehalte, 
maar in de eerste plaats dat wij de mening 
zijn toegedaan dat ons leven door die extra 
dimensie pas volledig zinvol wordt. Met dit 
uitgangspunt in ons politieke vaandel 
treden wij de buitenwereld tegemoet. 
Daarvoor is nodig dat wij in onze eigen 
gelederen toepassen wat wij trachten over 
te brengen als levensbeginsel naar de 
buitenwereld. Dat levensbeginsel is niet het 
enig eigene van een bepaalde kerk. Zo 
hoorde ik uit de mond van een voorzitter

k

van een afdeling van de CHU als negatieve 
qualificatie ten aanzien van het passief 
kiesrecht de aantekening: Die en die is geen 
lid meer van de Hervormde Kerk. De per
soon waar het om ging had zich laten over
schrijven van een gewbne wijkgemeente 
naar een buitengewone wijkgemeente der 
vrijzinnig hervormden van dezelfde Her
vormde Kerk in die plaats. Uit dezelfde 
kring werd vernomen dat die en die geen 
voorzitter van een plaatselijke afdeling had 
mogen zijn, omdat die en die Luthers was. 
Om een zinsnede uit het eerste artikel aan 
te halen: ,,De verdachtmaking had ge
werkt”.

WISSELWERKING
Openheid en openbaarheid ook in relatie 
tot het passief kiesrecht blijkt noodzakelijk. 
Maar dat niet alleen. In sommige gevallen is 
er een wisselwerking tussen de maat- 
schappehjke functie en de politieke functie 
van iemand. Verbanden worden zo snel 
zonder doordenken gelegd. Het kwaad 
heeft zich dan al weer van een ' groter 
gebied meester kunnen maken.
Tot de werkzaamheden die ik verricht be
hoort het zich een oordeel kunnen vormen 
van geschillen tussen twee partijen, van wie 
een der beiden in het algemeen een enkel 
individu is. Om samen met anderen tot een 
uitspraak in het geschil te komen is het niet 
alleen nodig dat de partij, die de 
beschikking heeft genomen uitvoerig te 
laten toelichten hoe men tot het besluit is 
gekomen maar ook om op datzelfde ogen
blik in de huid van de andere partij te krui
pen. Juist de enkele burger, de zo 
kwetsbare individu heeft recht op een niet- 
frustrerende bejegening. Hij moet het ge
voel hebben, ook al heeft hij mogelijk aan 
het einde van de rit niet gekregen wat hij 
zich aanvankelijk had voorgesteld, dat hij 
rechtvaardig is behandeld. Maar daarvoor 
is nodig hoor en wederhoor.
Diezelfde behandeling dient ten grondslag 
te liggen bij de selectie van candidaten voor 
enig vertegenwoordigend lichaam of be
stuur. Meermalen hoort men de opmerking 
tegenover iemand die zich beklaagt: „Het 
beste middel hiertegen is er geen aandacht 
aan te besteden.” Van Amelsvoort betreurt 
achteraf die houding met betrekking tot de 
verdachtmakingen over koopsompolissen.

vervolg op pagina 6
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CHJO hield them adag over het gevangeniswezen
Ongeveer dertig leden van de CHJO 
hadden op zaterdag 11 maart de ver- 
kiezingsactiviteiten gelaten voor wat ze 
waren, teneinde zich in Amersfoort op een 
door de commissie binnenland van de 
CHJO georganiseerde themadag te verdie
pen in „De vrijheidsbeneming als straf”.

De voorzitter van de commissie 
binnenland van de CHJO, Paul Procee, 
leidt het thema in.

De ochtenduren werden doorgebracht met 
discussie in groepen over dit onderwerp, 
aan de hand van een door de commissie 
samengestelde brochure. Daarbij werd veel 
aandacht besteed aan mogelijkheden om de 
nadelige gevolgen van gevangenisstraf 
voor gedetineerden te ondervangen en ook 
aan alternatieve straffen. Het een en ander 
resulteerde in een slotverklaring, waarbij 
de aanwezigen zich uitspraken tegen een 
technocratische en grootschalige aanpak 
van gedetineerden, zoals die plaats zou 
hebben in de Bijlmerbajes. Verder achtte 
men het noodzakelijk, dat de functie en de 
inhoud van de straf onderwerp gemaakt 
zou worden van een bredere maat- 
schappijdiscussie, waarin de belangen van 
de gedetineerde centraal moeten staan, met 
name de verwezenlijking van zijn indivi
duele verantwoordelijkheid en de moge
lijkheid tot ontplooiing. Tenslotte sprak 
men zich uit voor een ernstig onderzoek 
naar de mogelijkheid van alternatieve 
straffen, bijvoorbeeld verplichte dienstver
lening in de sector van het sociaal

maatschappelijk werk. Wanneer een derge
lijk onderzoek positief zou uitvallen, 
zouden dergelijke mogelijkheden in de 
strafwetgeving moeten worden opgeno
men.

PROBLEMEN
Na de lunch werd het woord gevoerd door 
de staatssecretaris van justitie, mevrouw 
mr. E. A. Haars, die inging op de praktische 
problemen die zich voordoen in het beleid 
betreffende het gevangeniswezen. Zij be
handelde achtereenvolgens de problemen 
met de detentie van vrouwen (belangrijkste 
probleem: „Er zijn er zo weinig, zodat ver
schil in aanpak moeihjk te verwezenlijken 
is), de Bijlmerbajes (,,Ook ik sta niet te 
juichen, maar hij is er nu eenmaal en biedt 
alleszins redelijke mogelijkheden”), de ca
paciteit van het gevangeniswezen die nu 
weer op een redelijk niveau is, en nog een 
aantal andere problemen. Na haar 
toespraak was er gelegenheid tot het stellen 
van vragen. Uit de gedachtenwisseling wik 
ik één ding naar voren halen. Sprekend 
over de herinpassing van de gedetineerden 

■‘in''de'’mantschappij7Tiioest'4ièb"mwrouw— 
Haars van het hart, dat daarbij de gewone 
burger zo’n belangrijke rol kan spelen. Het 
is een noodzaak, en ook een Christelijke 
plicht, om een ex-gedetineerde op te van
gen, wat niet alleen aan de reclassering mag 
worden overgelaten.
Na deze discussie werd een zeer zinvolle 
themadag van de CHJO afgesloten met een 
aantal dankzeggingen, waarvan die aan het 
adres van de organiserende commissie hier 
beslist vermelding verdient. Belangstellen-

Een overzicht van de aanwezigen op de themadag van de CHJO.

Actie van CDJA - Den Haag

Laat M isja Voichansky naar zijn moeder gaan”ï ï

Onder het motto „Laat Misja Voichansky 
naar zijn moeder gaan” is het CDJA-Den 
Haag een handtekeningenactie gestart om 
de twaalfjarige Misja Voichansky (Lening- 
grad) met zijn moeder Dr. Marina Voi- 
chanskaja (Londen), die hij sinds 1975 niet 
meer heeft gezien, te herenigen.
Dr. Marina Voichanskaja (42 jr) is psychia
ter en werkte van 1963 tot 1975 in psychia
trische ziekenhuizen in Leningrad. In 1973 
constateerde ze, dat in haar inrichting (poli
tieke) dissidenten werden opgenomen, die 
geweldadig werden behandeld met gevaar
lijke doses drugs om hen te „genezen” van 
hun afwijkende opvattingen.

Dr. Marina protesteerde tegen de 
toepassing van deze methodes op gezonde 
mensen, met als gevolg, dat zij werd 
geschaduwd door de KGB, werd genegeerd 
door haar collega’s en tenslotte werd 
gedegradeerd in rang. In 1975 stopte dr. 
Marina met haar werkzaamheden als psy
chiater en zij besloot met haar zoontje 
Misja en haar moeder, mevrouw Friedlen- 
der te emigreren naar het westen. De ex- 
echtgenoot van dr. Marina verleende toe
stemming voor de emigratie van Misja. In 
1975 vertrok Marina Voichanskaja naar 
Engeland. Zodra zij een baan en woning 
zou hebben gevonden, zouden Misja en 
mevrouw Friedlender volgen.
Toen echter dr. Marina in het westen begon 
te vertellen over het misbruik van de psy

chiatrie in Rusland, begonnen de Russische 
autoriteiten Misja als chantagemiddel te 
gebruiken om zijn moeder het zwijgen op 
te leggen.
Onder druk van de Sowjet-autoriteiten

e  i i  I  o  

A g e n d a
Maandag 3 april: Vergadering van de 
CHJO-Overijssel in hotel Paping, 
Stationsweg 29 te Ommen (tegenover het 
station). Onderwerp: abortus en
euthanasie. Iedereen die belangstelling 
heeft is van harte welkom.

De staatssecretaris van justitie, mevrouw 
mr. E. A. Haars, tijdens haar inleiding over 
het gevangeniswezen.

den kunnen een brochure aanvragen bij het 
secretariaat van de CHJO (Lange Gelder- 
sekade 8, Dordrecht). Slechts de verzend
kosten worden in rekening gebracht, (één 
gulden).

Commissie binneniand 
zoekt nieuwe ieden
De commissie binnenland van de CHJO die 
onlaiigs de themadag over het gevangenis
wezen heeft georganiseerd, heeft dringend 

-hehQefte.aan-veisterking*,D.aarQmreeii,opr.. 
roep aan aUen die geïnteresseerd zijn in de 
problemen van de binnenlandse politiek 
om deze commissie te komen versterken. 
Aanmelding graag bij het secretariaat van 
de CHJO, Lange Geldersekade 8 te Dord
recht. Nadere inlichtingen bij Paul S. Pro
cee, voorzitter van de commissie binnen
land, Mr. J. C. Bührmannlaan 5, Ankeveen.

Attentie: vergadering 31 
maart in „Oude Tram’ 
te Amersfoort

.55

trok de vader van Misja zijn permissie voor 
emigratie van zijn zoontje in en stemde toe 
in een gerechtelijke procedure om dr. Ma
rina uit de ouderlijke macht te ontzetten, 
waardoor emigratie van Misja niet meer

De vergadering van bestuursleden van de 
CHJO-afdelingen, welke op vrijdag 31 
maart a.s. gehouden wordt, zal niet (zoals 
in het vorige nummer van „De Neder
lander” aangekondigd was) in „Kobus aan 
de Poort” plaatsvinden, maar in „De Oude 
Tram” te Amersfoort (vlakbij het station). 
Aanvang: 19.30 uur.

mogelijk zou zijn. Dankzij protesten uit het 
westen is het nog niet tot deze procedure 
gekomen, maar dit kan elk moment gebeu
ren.
Daarom zal een hereniging van Misja met 
zijn moeder spoedig moeten plaatsvinden. 
Om dit te bereiken wordt thans in ver
schillende landen een handtekeningenactie 
gevoerd met als doel de Sowjet-autori
teiten te bewegen Misja toestemming te 
geven het land te verlaten, waarbij een be
roep wordt gedaan op de accoorden van 
Helsinki, waarin staat, dat de deelnemende 
staten in een positieve en humanitaire geest 
de aanvragen behandelen van personen, 
die met hun familie wensen te worden he
renigd.
Het CDJA-Den Haag heeft reeds 
honderden handtekeningen bijeen
gebracht. Om het er duizenden te laten 
worden, doet het CDJA-Den Haag een be
roep op andere CDJA- en CDA-afdelingen 
om deze actie te steunen. Nadere inlichtin
gen en handtekeningenlijsten zijn te ver
krijgen bij het CDJA-Den Haag, postbus 
128, ’s-Gravenhage of via een telefoontje 
naar Heijmen Westerveld: 077-555789 
(tussen 18.00 en 19.00 uur).
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Zwijgen kan immers ook betekenen dat 
men schuld erkent? De zuiverheid in de 
relatie tussen grondslag en politiek hande
len is de bestaansvoorwaarde voor een 
christen-democratische politiek. Die 
zuiverheid moet niet slechts kunnen rusten 
althans bij ons niet - op een verklaring dat 
er legaal is gehandeld.

HERNIEUWD
De wijze waarop de selectié van candida- 
ten, door zovelen met bloed, zweet en tra
nen bevochten en herwonnen democra
tische passief kiesrecht, in sommige 
gevallen plaatsvindt verdient hernieuwde 
aandacht. Het schrijven van dit artikel is 
niet slechts gebaseerd op bovengenoemde 
artikelen en de aangehaalde ervaringen. Ik 
zou meer en ernstiger voorbeelden kunnen 
aanhalen. Misschien heeft A. J. v. D. 
daarbij o.a. hetzelfde geval op het oog. 
Wanneer ik poog de werkwijze te doen

aanpassen aan de regel zoals die behoort 
gevolgd te worden krijg ik het antwoord: 
,,Het is toch altijd zo gegaan?” De in
voering van het nieuwe Verenigingsrecht 
zou een handvat geven om aan be
nadeelden recht te doen wedervaren. Maar 
er zijn natuurlijk ook andere wegen te be
denken. Wegen, die eenvoudiger en 
goedkoper zijn. Daaraan zullen wij binnen 
de Unie moeten werken.

Maar ter afsluiting dienen wij op het vol
gende bedacht te zijn. Onze kiezers zijn 
degenen, die ieder in hun gemeenschap, 
veel of weinig en daarbij half weten wat er 
mis is gegaan binnen een politieke groepe
ring bij de samenstelling van de candidaten- 
lijst. Het zijn de kleintjes, die een grote 
maken. Het zijn de enkelingen die de Unie 
tot lid gemaakt wil zien. Voorzitter Van 
Leeuwen zal ook hieraan aandacht dienen 
te besteden.

Beverwijk.
Mr. P. J. Schipperus,

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Siajlinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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Lastenveriichting en landbouwbeleid
door: ir. Gerrit Braks, lid Tweede Kamer voor CDA

Het EEG-landbouwbeleid is van onschat
bare betekenis voor de Nederlandse land
en tuinbouw. Wij hebben dit nog eens 
ondubbelzinnig naar voren gebracht 
tijdens de behandehng van de landbouw
begroting in de Tweede Kamer. Wel zijn er 
zorgen, omdat het voortbestaan en het 
goed funktioneren van dit beleid bedreigd 
wordt.
Door de onevenwichtige economische en 
monetaire situatie in de EG-lidstaten en 
door de enorme problemen die samenhan
gen met de op handen zijnde uitbreiding 
van de EEG met Spanje, Portugal en 
Griekenland.
Ook interne problemen samenhangend 
met de afwezigheid van evenwicht tussen 
vraag en aanbod voor een aantal 
landbouwprodukten (melk, suiker, wijn), 
geven tegenstanders de gelegenheid het 
gemeenschappelijk landbouwbeleid te be
strijden.
Het is te waarderen, dat onze regering, 
onder de gegeven moeilijke omstan
digheden, voortdurend streeft naar het zo 
goed mogelijk dóén blijven funktioneren 
van het EEG-beleid, waardoor het vrije 
handelsverkeer, de bescherming tégen im
porten uit derde landen en de gemeen
schappelijke financiële verantwoorde
lijkheid zo goed mogelijk gewaarborgd 
worden. Bij het streven van de regering zal 
een geleidelijke afbraak van de monetaire 
compenserende bedragen en het beter af
stemmen van vraag en aanbod op de mark
ten prioriteit moeten hebben.
Dit kan op korte termijn offers vragen, het
geen gelet op de toch al benarde inkomens
positie in land- en tuinbouw op dit moment 
erg moeilijk te verdragen is.

EXTRA MOEILIJK
Erkend moet worden dat Nederland bij de 
aanstaande prijsdiskussies in de EEG zich in 
een extra moeilijke positie bevindt. De kos
tenstijging in ons land is 7 a 8 procent en de 
Europese Commissie stelt voor de prijzen 
met slechts 2 procent te verhogen. Dat is 
bedroevend laag en wij hebben de 
Ministers uitgenodigd een veel reëlere aan
passing te bepleiten. Als gevolg van de 
hoge internationale waardering voor de 
Nederlandse gulden, kan een volledige 
prijsaanpassing niet worden verwacht. De
valuatie van de gulden om op nationaal 
niveau aan onze trekken te komen, zoals 
men dat doet in de zwakke muntlanden; 
het Verenigd Koninkrijk, Italië, Frankrijk, 
Ierland en Denemarken is niet mogelijk.

Het is ook niet gewenst omdat de prijzen 
voor de te importeren grondstoffen daar
door gaan stijgen. Onze enige mogelijkheid 
om de concurrentiepositie te behouden en 
de inkomensontwikkeling gunstig te beïn
vloeden, is een krachtige bestrijding van de 
inflatie. Dit streven van de regering is voor 
land- en tuinbouw van grote betekenis. 
Wij willen dit streven dan ook gaarne 
ondersteunen, maar dit mag niet ten koste 
gaan van de laagste inkomens, zoals in het 
regeerakkoord is overeengekomen.
Ook niet voor zelfstandigen, want de

regeringsverklaring zegt, dat daarvoor een 
gelijkwaardige inkomensontwikkeling 
wordt nagestreefd. Welnu, de inkomens
situatie voor de Nederlandse melkvee
houderij is nog steeds onbevredigend. Een 
gemiddeld arbeidsinkomen van ƒ 22.000,- 
voor alle melkveehouders, betekent dat het 
gros van deze mensen op of beneden het 
minimuminkomen zit. Wel moet erkend 
worden, dat de inkomens sedert vorig jaar, 
toen deze na de drQpgte op gemiddeld 7 a 8 
duizend gulden urtkwamen, zich goed heb
ben ontwikkeld.
Dit kan ons inziens echter geen aanleiding 
zijn, nu abrupt te stoppen met een reeks 
van lastenverlichtingen, die de regering 
vorig jaar heeft ingevoerd voor de 
melkveehouderij. Ook al waren deze maat
regelen slechts tijdelijk bedoeld.

SPONTAAN

Daarom hebben wij de regering vrij spon
taan middels een CDA-motie uitgenodigd 
deze lastenverlichting zeker voor een deel 
voort te zetten tot er nadere informatie is 
over de inkomensontwikkeling dit jaar. 
Jammer genoeg werd deze motie niet 
ondersteund door onze coalitiepartner, de 
VVD. Gelet op de noodzakelijke bezuini
gingen had de regering er in eerste instantie 
de grootste moeite mee met dit voorstel 
mee te gaan. Voordat de motie een week 
later in stemming kwam, kon minister Van 
der Stee verklaren bereid te zijn de lasten 
van een tweetal maatregelen voorlopig 
voor een half jaar te willen overnemen. Het 
gaat hier om lasten die ook in andere lidsta
ten van de EEG voor een goed deel door de

overheid gedragen worden. Bovendien 
werd erkend dat de inkomenssituatie in de 
melkveehouderij nog steeds onbevre
digend is.

Dit gevoegd bij de toezegging dat 
in het najaar, zodra nadere gegevens over 
de inkomensontwikkeling bekend zijn, op
nieuw nagegaan zal worden in hoeverre 
voortzetting en eventueel uitbreiding van 
lastenverlichtende maatregelen nodig is om 
een ongewenste inkomenssituatie te onder
steunen, was voor ons voldoende de motie 
niet meer in stemming te brengen. In het 
najaar kunnen ook de effecten van een 
eventueel tekortschietende prijsaanpassing 
in Brussel worden gemeten. Dan overigens 
ook voor andere sektoren van onze agrari
sche bedrijvigheid.

Begroting volksgezondheid

Ombuigingsbeleid m oet gerealiseerd worden

door: mevrouw Dien Cornelissen, lid Tweede Kamer CDA

Het is te betreuren dat aan de behandeling 
van de begroting van Volksgezondheid in 
de Tweede Kamer door de pers en de media 
zo weinig aandacht is geschonken. Meestal 
is die belangstelling toch al niet erg groot, 
maar dit jaar werd aan dit debat wel heel 
erg weinig aandacht geschonken, omdat de 
moeilijkheden in het kabinet en het parle
ment over de neutronenbom veel meer 
,,hot news” waren.

Dat was jammer omdat dit jaar voor de 
CDA-fractie mevrouw Hannie van Leeu
wen de begroting Volksgezondheid behan
delde, waarbij dit ook haar zwanenzang 
was, althans in het parlement. Haar grote 
op vragen vanuit de Kamer over het desbe
treffende wetsontwerp.
Mevrouw Van Leeuwen wees erop, dat het 
door de Tweede Kamer aanvaarde beleid 
van verdergaande ombuigingen o.a. ver
schuivingen van de intra-murale naar de 
extra-murale zorg, versterking van de sa
menwerkingsverbanden in de eerste lijn, 
extra aandacht voor de geestelijke volks
gezondheid, ook echt gerealiseerd moest 
worden.

KRUISWERK
Daar het kruiswerk in bijzondere moei
lijkheden was geraakt door de bezuini
gingen en bovendien de noodzaak al ge- 
deskundigheid op dit terrein, gevoegd bij 
de overtuigende wijze, waarop ze deze 
materie behandelde, waren reden dat we 
een boeiend betoog mochten beluisteren. 
Een betoog, waarin dank doorklonk aan 
het adres van oud-staatssecretaris Hen-

Veiligheidsbelangen 

wegen zwaar

bij afwijzing neutronenbom

door: Ton Friking, Tweede Kamerlid voor het CDA

De CDA-fractie in de Tweede Kamer sprak 
zich op 3 februari jl. uit tegen de invoering 
van de neutronenbom in het NAVO- 
arsenaal en herhaalde dit standpunt bij de 
bespreking van de begroting van Defensie 
in de Kamer. Ook de fractie van de Partij 
Van de Arbeid had zich tegen de neutro
nenbom uitgesproken. Waarom dienden 
beide partijen over dit onderwerp een 
niotie in en steunden zij eikaars motie niet. 
Zodat beiden werden verworpen?

driks, die veel in gang heeft gezet wat 
onomkeerbaar is en waarvan de vruchten 
nu reeds kunnen worden geplukt, omdat er 
toeh sprake is van een zeker afvlakking van 
de kostenstijging.

Natuurlijk moeten we verder met een 
betere structurering van de gezondheids
zorg en met spanning wordt daarom 
gewacht op het antwoord van de regering 
durende vele jaren aanwezig was om de 
financiering van het kruiswerk een wette
lijke basis te geven, werd er een indringend 
betoog gehouden om van de staatsse
cretaris mevrouw Veder-Smit de toezegging 
te krijgen dat dit ook zou gebeuren. Om 
alle onzekerheid hierover weg te nemen 
diende mevrouw Van Leeuwen een motie 
in, die gesteund werd door praktisch alle 
politieke partijen, om het kruiswerk te 
gaan financieren door de AWBZ, de al
gemene wet bijzondere ziektekosten. Ook 
de CAO-ziekenhuiswezen en het tekort aan

verpleegkundigen kregen de nodige aan
dacht, terwijl bepleit werd om Zwolle aan 
te wijzen als plaats voor een hart-chi- 
rurgisch centrum als dit niet tijdig in 
Hilversum gerealiseerd kon worden. Ook 
de preventie, de tandheelkundige zorg en 
het patiëntenrecht waren onderwerpen, die 
de aandacht verdienden, maar die gezien de 
beperkte tijd helaas te weinig aandacht 
kregen.

VROUWENGELUIDEN
Van Vrouwengeluiden, het tijdschrift van 
de Centrale van CH-Vrouwen, verschijnt 
binnenkort het eerste kwartaalnummer van 
1978. Voorzitster mevrouw H. Tegelaar- 
Bóonacker opent met haar artikel,, Verkie
zingen als graadmeter” met een dringend 
appèl aan de leden om deelname aan de 
provinciale statenverkiezingen te stimule
ren. Deze verkiezingen, voorheen steeds 
vrij gunstig voor de CHU, zullen tevens een 
graadmeter vormen voor de waardering die

De motie van het CDA vroeg de regering 
het afwijzend standpunt van de Kamer tot 
uitgangspunt te nemen bij haar be
sprekingen in bondgenootschappelijk ver
band, terwijl de Partij van de Arbeid wilde, 
dat de regering, voordat de onderhandelin- 
gen zouden starten, zich tegen de invoering 
van het wapen zouden uitspreken. Tegen 
die laatste redenering had het CDA grote 
bezwaren, omdat daarmee de eigen onder- 
h.andehngsvrijheid en verantwoordeUjk-

heid van de regering werden aangetast. De 
Kamer spreekt zich immers achteraf uit over 
het door de regering gevoerde beleid.

GEEN UITSPRAAK

Dat wist de Partij van de Arbeid natuurlijk 
ook wel. De regering-Den Uyl had in de 
personen van de ministers Van der Stoel en 
Stemerdink in oktober van het vorig jaar 
nog aan de Kamer laten weten niet tot een 
uitspraak over de invoering van de neutro
nenbom te kunnen komen, omdat de on- 
derhandelingen in bondgenootschappelijk 
verband nog niet waren afgerond. Zij had
den daarbij uiteraard vrijheid van handelen 
nodig. Maar thans, enige maanden later en 
nu zelf in de oppositie, waren die argumen
ten niet meer geldig. Kennelijk wogen de 
partij-politieke argumenten zwaarder en 
bij een onderwerp als de neutronenbom 
viel dat bij het CDA zeer slecht. Om echter 
over haar eigen opstelling geen spoor van 
twijfel te doen ontstaan, diende de fractie 
haar eigen motie in, die de belangen van de 
Partij van de Arbeid kennelijk niet kon die
nen. Zo verwierven beide moties te weinig 
steun, temeer omdat ,de VVD helemaal 
geen uitspraak van de Kamer wilde en 
eigenlijk alle wegen nog open wilde 
houden, ook die van eventuele invoering 
van het wapen.

MOTIE

In een motie, die bij het debat rondom het 
vertrek van minister Kruisinga werd aan
genomen, sprak de Kamer zich uit tegen de 
produktie van de neutronenbom en werd 
de regering uitgenodigd dit oordeel van de 
Kamer ook aan de bondgenoten voor te 
leggen. Daarmee was formeel de han
delingsvrijheid van de regering niet aange
tast. Zij kan nog in eigen verantwoordelijk
heid met de bondgenoten gaan onderhan

delen en met de resultaten voor de Kamer 
verschijnen. Feitelijk is die speelruimte niet 
meer zo groot, omdat de mening van de 
Kamer bekend is. De règering moet van 
goede huize komen, om de opvattingen van 
de Kamer nog te kunnen veranderen. De 
regering heeft toegezegd zich niet te laten 
binden in de onderhandelingen en het re
sultaat aan de beoordeling van de Kamer te 
zullen voorleggen.

ZAAK BEKLONKEN?

Het aannemen van de motie tegen de in
voering en produktie van de neutronen
bom heeft in Nederland de opvatting 
doen postvatten, dat de zaak nu wel be
klinken is. Een waarschuwing hierbij is 
op zijn plaats. De opvattingen van Neder
land zijn tamelijk uniek onder de NAVO- 
bondgenoten. President Carter heeft be
loofd, dat hij, alvorens hij tot de produktie 
van het wapen zal besluiten, eerst de bond
genoten zal raadplegen. De inbreng van 
Nederland is niet meer dan één mening 
onder de vele andere van de overige 
NAVO-leden. Er is geen recht van veto. Als 
Carter besluit tot produktie, kan Nederland 
daartegen niets doen. Pas als over de invoe
ring in het NAVO-arsenaal moet worden 
beslist (ongeveer twee jaar later?) kan Ne
derland voor zichzelf beslissen over de in
voering in de Nederlandse krijgsmacht en 
opslag op Nederlands grondgebied.

Het CDA houdt consequent vast aan haar 
uitgangspunt: geen produktie en geen in
voering van de neutronenbom, wel onder
handelingen daarover tot wederzijdse 
ontwapening. Het bereiken van verdere 
ontspanning of zoals president Carter het in 
mei 1977 weer in zijn oorspronkelijke be
tekenis aanduidde nl. met „voortgang op 
weg naar vrede”, moet meer veiligheid in 
de wereld brengen. De stap terug moet; 
Nederland en de NAVO moeten die weten 
op te brengen.
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Actie’s inzake bede in troonrede
Er zijn in het land enkele acties op gang 
gekomen, welke ten doel hebben te 
bewerkstelligen, dat de bede weer wordt 
opgenomen in de troonrede, welke 
koningin JuUana op prinsjesdag ter gele
genheid van de opening van de nieuwe zit
ting van de Stateri-Gëneraal, mtspreektr 
Ten tijde van het kabinet-Den Uyl 
verdween de bede uit de troonrede. Enkele 
weken geleden startte binnen de

hervormde gemeente van Katwijk aan Zee 
een handtekeningenactie. Alle hervormde 
kerkeraden kregen het verzoek, 
plaatselijke acties te ondernemen. Dezer 
dagen besloten bestuursleden van het 
Nederlands Comité tegen Godslastering te 
Vlaardingën het cörnité ,,Bede in de troon
rede” op te richten. Dit comité gaat op 
ruime schaal handtekeningenhjsten ver
spreiden.

CH Tijdschrift

gew ijd aan em ancipatiezaken

publikaties CDA-instituten
Europees beleid

„Bouwstenen voor een Europees beleid" 
rapport van de wetenschappelijke instituten 

van KVP, ARP en CHU 
60pag.; ƒ6,50

Commentaar Contourennota
„Samen verantwoordelijk voor het onderwijs" 
commentaar op de nota ,,Contouren van een 

toekomstig onderwijsbestel" 
publikatie van de wetenschappelijke instituten 

71 pag. (groot formaat): ƒ9,90

Inflatie
„In fla tie  als politiek probleem" . 

rapport van de wetenschappelijke instituten 
38 pag.; ƒ4,25

Welzijnsbeleid voor ouderen
beschpuwingen over bejaardenbeleid, 

plus conclusies CDA-studledag 
publikatie van de wetenschappelijke instituten 

' 78 pag.; ƒ5,90

alle prijzen inclusief verzendkosten

Bestellingen;

- giro. 604500 t.n.v. 
Lohmanstichting, Den Haag.

Het dezer dagen verschenen nummer van Vrouwenberaad over de regeringsnota
het Christelijk Historisch Tijdschrift emancipatie. Eske Sleijser vergeleek de re-
schenkt aandacht aan emancipatiezaken. geerakkoorden PvdA/CDA/D’66 en

k6niusnenien van hetgeen in dii tif‘hé=*.lé=»id Hanskf» F.vftnhuis-vfm liH,!Hêr
nummer is bijeengebracht en het in de dis
cussie betrekken ervan kan leiden tot het 
wegnemen van vooroordelen en tot het 
bruikbaar maken van de weg die leidt tot 
verwezenhjken van wat ook het CDA- 
program ondermeer als primaire uitgangs
punten noemt, namehjk de totstandkoming 
van een samenleving, waarin menselijke 
verantwoordehjkheid en deelgenootschap 
veelkleurig tot hun recht komen en waarin 
wordt uitgegaan van de fundamentele ge
lijkwaardigheid van alle mensen, ongeacht 
onder meer hun levensovertuiging, ras, ge
slacht, afkomst of economische positie,” 
aldus Eske Sleijser-Tegelaar, directrice van 
de Lohmanstichting in een inleidend woord 
in het emancipatie-nummer van het CH 
Tijdschrift.
In het nummer schrijft Berthe Groensmit- 
van der Kallen, voorzitter van de 
werkgroep ernancipatie van het CDA-

tiebeleid. Hanske Evenhuis-van Essen, lid 
van de CDA-fractie in de Tweede Kamer 
maakte kanttekeningen bij een emancipa
tiebeleid. Haty Tegelaar-Böonacker, voor
zitster van de Centrale van CH Vrouwen, 
hd van de gemeenteraad van Rijswijk en 
redactielid van „de Nederlander” sdireef 
over vrouwen van toen en nu, over 
christen-democratische vrouwen in de re
gering.

Het Christelijk Historisch Tijdschrift is de 
tweemaandelijkse uitgave van dé Loh
manstichting, het wetenschappelijk 
centrum van de CHU. De abonnements
prijs bedraagt ƒ 12,50 per jaar.

Proefnummers kunnen worden aan
gevraagd bij de administratie, per adres 
Uniebureau, Wassenaarseweg 7 te Den 
Haag.

H.L.

TUINAANLEG
BINDER B.V. - RHOON

Aanleg en onderhoud van 
GEMEENSCHAPPELIJKE TUINEN, 

PLANTSOENEN, PARKEN, 
SCHOOLTUINEN etc.

• onderhoud van
groenvoorzieningen

■ onkruidbestrijdingen
■ kleigrond, teelaarde
■ graszoden en
■ graszaden
■ bloembakken

Dorpsdijk 50-52 - Postbus 820 - RHOON 
telefoon 01890-6111*

- grond- en straatwerken
- drainages - rioleringen
- beplantingen
- windkeringen en 

afrasteringen
- aanleg grasgazons

Ontdekkings
tochten door 
het land van de

I

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

j j In de

MET „THACIR” NAAR ISRAËL

voetsporen
van
Paulus”

15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs Hotels of Jeugdherbergen. Met 1 of 
2 dagen Eilat en Sinaï. Of een héle ekstra week” in de voetsporen van Mozes” door 
Negev en Sinaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages, volgestopt met 
toeristische humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een THeologisch verant
woorde, Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met 
ruimschoots aandacht voor de uitdagingen en de problematiek van het moderne 
Israël en zijn minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-reizen 
zijn zeker niet geschikt voor iedereen, maar wél voor mensen, die zich geen 
christelijke knollen voor heidense citroenen willen verkopen!
Vertrekdata: 1978:21 maart (volgeboekt); 11 juli; 7 november; 23 december.

1979:23 januari; 13 februari; 6 maart; 27 maart; 17 april; 8 mei;
29 mei; 19 juni; 10 juli; 31 juli; 21 augustus; 11 september;
2 oktober; 30 oktober; 20 november; 22 december.

Nota bene: Jëugdherbergreizen alleen: 11/7 en 7/11,1978; 10/7 en 30/10,1979.

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen 
verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de . 
Griekse en Romeinse oudheid. Het Nieuwe Testament -en met name die gedeelten, 
waarin de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u.
De mythologische verhalen en klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en 
bloed voor u.
Een reis om nooit te vergeten!

Vertrekdata: 1978:11 juli en 31 oktober.
1979:3 mei; 12 juli; 1 november.

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk 
Nederlands sprekende, Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen.
Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter informatie en kennismaking.
Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël-reis” of „Paulus-reis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle 
rust ons hele verhaal bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!
Wij zien met belangstelling uw aanvraag tegemoet!

THACIR, EUROPALAAN14, HARDERWIJK
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Verrassende uitslag Statenverkiezingen

CDA opnieuw grootste partij
De uitslag van de verkiezingen voor Pro
vinciale Staten van woensdag jongstleden 
is een grote verrassing geworden. Het CDA 
is opnieuw de grootste partij. Niet minder 
dan 35,1 procent van de kiezers stemde op 
het CDA, tegen 33,9 procent op de PvdA 
en 17,0 procent op de W D .

Premier Van Agt, bij de tweede- 
kamerverkiezingen van vorig jaar 25 mei 
de lijsttrekker van het CDA, gaf na het 
bekend worden van de einduitslag onom
wonden blijk van zijn verrassing. „Deze

uitslag was niet verwacht. De uitslag is een 
triomf voor het kabinet en in het bijzonder 
ook voor het CDA”, aldus premier Van 
Agt.
De eerste prognoses van de verkiezingsuit
slag, welke woensdagavond kort na het 
sluiten van de stembussen gegeven werden, 
lieten reeds zien, dat er winst voor het CDA 
en de PvdA zou zijn, en verlies voor de 
W D . De einduitslag bevestigde de prog
noses. „De einduitslag is een victorie voor 
het kabinet. Dat kabinet is pas drie 
maanden in functie en het moest in die pe

riode impopulaire beslissingen nemen. 
Maar toch hebben de kiezers hun vertrou
wen aan het kabinet gegeven. Zij hebben 
gezegd, dat het kabinet moet doorgaan”, 
aldus premier Van Agt.

Reeds vroeg op de verkiezingsavond had 
CDA-fractievoorzitter Aantjes blijk 
gegeven van zijn trevredenheid. Vanaf de 
eerste uitslagen namelijk was er winst voor 
het CDA te zien geweest. „Het CDA heeft 
goed aangeslagen”, aldus Aantjes.
Volgens Van Agt en Aantjes zal het CDA

NEDERLAND Overzicht opkomst

Nederland

STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978

perc. S te m m e n perc. S te m m e n perc. S te m m e n

74,5 6751774 87,6 8294941 79,1 7570915

GRONINGEN 79,0 294485 88,5 343664 83,6 327433
FRIESLAND 80,4 292009 91,1 350025 85,4 333463
DRENTHE 79,0 206523 90,5 252913 84,8 240512
OVERIJSSEL 80,5 505814 91,5 604059 85,9 575993
GELDERLAND 76,0 807213 89,4 1007015 81,3 927270
UTRECHT 76,3 434894 88,4 530980 79,9 485365
NOORD-HOLLAND 75,4 1197017 86,9 1410820 77,9 1267994
ZUID-HOLLAND 74,0 1540573 87,1 1858894 78,0 1673383
ZEELAND 75,2 164478 88,2 204530 79,3 186940
NOORD-BRABANT 69,2 855692 85,5 1136778 75,2 1015081
LIMBURG 66,8 453076 83,1 595263 74,0 537481

Fictieve zetelverdeling  
Tw eede Kamer

Kamer 1977
Op basis 

Staten 1978

Totaal 150 150

PVDA
CDA
W D
D’66
SGP
PPR
CPN
GPV
PSP
BP
DS 7 0  
RPF 
GRON.B  
FNP
WARTENA
FGB
CVP
IKB
HOFMAN
CDU

53
49
28
8
3
3
2
1
1
1
1

52
55
26

8
2
2
0
2
0
0
0
0
0
0
0
0
0
0
0
0

niet gaan profiteren van het verlies van de 
W D . „Dat is onze stijl niet. Wij hebben 
een coalitie met de W D . En het CDA zal 
zich als een goede coalitiepartner gedra
gen.”
De winst, welke het CDA boekte 
vergeleken bij de tweede kamerverkiezin
gen van vorig jaar is niet gering. Het CDA 
ging 3,2 procent omhoog, tegen slechts 0,1 
procent winst voor de PvdA. De W D  
boekte 1 procent verlies en D’66 0,2 
procent verlies. Eenzelfde gering 
precentage verloor de PPR.
Wel naar statenzetels uitgedrukt: Het CDA 
ging van 268 statenzetels, of 33 winst. De 
PvdA steeg van 218 naar 254 statenzetels, 
winst 36. De W D  verloor 13 statenzetels 
en ging van 131 naar 118. Voor D’66 was er 
ook een winst aan statenzetels, omdat deze 
partij vier jaar geleden, bij de vorige sta
tenverkiezingen, een dieptepunt kende. De 
winst voor D’66 was 28 statenzetels, name
lijk van 3 naar 31. De PPR verloor 26 sta
tenzetels en de CPN 14. Het GPV moest 
een veer laten, namelijk 7 statenzetels 
minder. De boerenpartij verloor alle 17 sta
tenzetels.
Bij de PvdA is toegegeven dat het CDA 
flink winst boekte. Maar WD-voorzitter 
Korthals Altes was wat zuur gestemd over 
het verlies van zijn partij. „Vorig jaar heb
ben kennelijk nogal wat christen
democraten op de W D  gestemd om een 
verandering van regeringsbeleid te ver
krijgen. Nu er een kabinet van CDA en 
W D  is, hebben velen, die vorig jaar op de 
W D  stemden en eigenlijk bij het CDA be
hoorden, nu toch weer CDA gestemd”, 
aldus de voorzitter van de W D .
Premier Van Agt wilde ter verklaring van 
de verkiezingswinst van het CDA niet naar 
het verleden kijken, ook niet naar de tijd 
van de kabinetsformatie vorig jaar. „De 
aandacht moet gericht zijn op de toekomst. 
Het is uiterst positief, dat het CDA nu zo
veel steun gekregen heeft”, aldus premier 
Van Agt.

H. L.

Totaaloverzicht zetelverdeling
Staten 1974 Staten 1978

TOTAAL 693 705

PVDA 218 254
CDA 235 268
W D 131 118
D ’66 3 31
SGP 15 13
PPR 32 6
CPN 19 5
GPV 11 4
PSP 4 4
BP 17 0
DS 7 0 4 0
RPF - 0
GRON.B - 0
FNP 4 2
WARTENA - 0
FGB - 0
CVP - 0
IKB - 0
HOFMAN - 0
CDU - 0
OVERIGEN
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ZO WERD WOENSDAG GESTEMD:
Provincie Noord-Holland

STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978

perc. Stemmen perc. stemmen perc. stemmen

opkomst - geldig 75,4 1197017 86,9 1410820 77,9 1267994

PVDA 32,2 385358 35,4 499375 35,9 455491
VVD 22,0 263333 21,8 306799 21,2 269359

- CDA 20,5 246058 22,9 323507 25,4 322717
CPN 8.3 99383 4,5 63725 4,1 51996
PPR 6,6 78734 2.1 30260 2,0 24993
PSP 2,3 27346 1,5 20975 2,3 28698
D’66 1715 7.3 102609 7,1 89696
DS70 2.0 24017 1.2 16572 0.4 4540
Bp- 2.4 28333 0.6 8539 0,5 5989
GPV 1.0 11646 0.4 5724 0.3 4501
RPF - 0,4 5771 0,3 3589
IKB - - - 525 0,0 563
HOFMAN - . - - - 0,0 81
SGP 0.7 8082 0,5 , 6877 0.5 5781
OVERIGEN 0.6 7212 1.4 19562 - -

Provincie Zuid-Holland
STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978

perc. stemmen perc. stemmen perc. stemmen

opkomst - geldig 74,0 1540573 87.1 1858894 78,0 1673383

PVDA 35,1 540732 37,9 704940 38,4 642258
CDA 23,8 366810 24,6 457111 27,2 454416
VVD 21,2 327265 19,9 370380 19.4 324890
PPR 5.1 78662 1.5 27820 1.2 20800
SGP 4,1 63626 3,8 69802 4.0 66885
CPN 3.0 45556 1.3 24592 1,1 18290
D'66 1.2 18634 6.1 112645 6,0 99908
BP 1,8 28258 0,5 8315 0.4 6380
GPV 1.6 23776 0,8 14790 0,7 12426
CVP - - - - 0,1 757
PSP 1,2 18165 0,8 15193 1.1 18574
RPF - - 0.6 11772 0,1 7356
IKB - - - 626 0,0 443
OVERIGEN 1,9 29089 2.2 40908 ~

Provincie Zeeland
STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978

perc. stemmen perc. Stemmen perc. stemmen

opkomst - geldig 75,2 164478 88.2 204530 79,3 186940

PVDA 27,7 45511 32.6 66609 31,8 59503
CDA 30.3 49904 29.9 61051 32,8 61381
VVD 17,5 28732 17.3 35432 16,5 30783
SGP 9.6 15764 8.4 17145 9.4 17579
PPR 6,1 10080 1.5 3135 1.9 3471
GPV 2.7 4490 1.7 3370 1.8 3393
CVP - - - - 0,1 265
D’66 0,8 1312 4.4 9059 4.0 7433
BP 3,0 4838 1.0 2127 0.7 1331
PSP 0,6 943 0.5 926 0.6 1151
CPN 0.8 1365 0.4 890 0.4 650
OVERIGEN 0.9 1539 2.3 4786 -

Provincie Noord-Brabant
STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978

perc. Stemmen perc. Stemmen perc. Stemmen

opkomst - geldig 69.2 ■855692 85.5 1136778 75,2 1015081

CDA 43,2 369481 43.7 496553 48.9 495964
PVDA 22.0 188127 28.8 327059 28,7 291443
VVD 17.4 148926 15.7 178933 13,5 ,137449
PPR 5.2 44305 1.6 18031 1.6 15956
CVP - - - - 0.1 1181
BP 6.4 54665 1.0 12080 0,7 7469
CPN 1.5 12623 0.6 6447 0.5 4738
GPV 0.4 3869 0.2 1869 0.2 1969
D’66 1.0 8361 5.0 56471 4.1 41877
PSP 1.1 9724 0.8 8785 1,0 10358
CDU - - _ 0,1 933
SGP 0.6 5353 0.5 5817 0,6 5553
IKB ; - ■ - 400 0.0 191
OVERIGEN 1.2 10258 2.1' 24333

Provincie Limburg
STATEN 1974 KAMER 1 9 ^ STATEN 1978

perc. Stemmen perc. Stemmen perc. Stemmen

opkomst - geldig 66.8 453076 83.1 595263 74.0 537481

CDA 49,7 225285 44.6 265498 51.5 276865
PVDA 18.6 84070 30.1 179194 29,1 156650
VVD 15.2 68907 14.7 87566 12.1 64994
PPR 6.7 30548 1.9 11432 1,9 10229
CPN 2.5 11213 1.1 6693 1.2 6263
D’66 0,7 3267 3.3 19564 2,9 15552
PSP 1,4 6200 0,8 4447 1,2 6327
CVP - - - - 0,1 601
OVERIGEN 5.2 23586 3.5 20869

P ro v in c ie s

Verklaring der gebruikte 
afkortingen
CDA Christen Democratisch Appèl
PvdA Partij van de Arbeid
VVD Volkspartij voor Vrijheid en Democratie
PPR Politieke Partij Radikalen
CPN Communistische Partij van Nederland
D’66 Democraten '66
D S70 Democratisch Socialisten '70
SGP Staatkundig Gereformeerde Partij
BP Boereri-Partij
GPV Gereformeerd Politiek Verbond
PSP Pacifistisch Socialistische Partij
Gron. B Grönninger Bond
FNP Fries Nationale Partij
Wartena Lijst Wartena
FGP Federatieve Gemeente Belangen
CVP Conservatieve Volkspartij
IKB Internationale Kommunistenbond
Hofman Lijst Hofman
CDU Chrisfen-Democraten Unie
RKPN Rooms Katholieke Partij Nederland
AWA Anti-Woninghood Aktie
NRP Nieuwe Roomse Partij
DMP Democratische Middenpartij .
PVHR ■ Partij van het Recht
Stam Lijst Stam
VROUW  Vrouwelijke Ratio in Overleg en

Uitvoerige Wettelijke Bepalingen 
DAC Democratisch Actie Centrum-Vrijzinnig

Democraten
FBN Federatie Bejaardenpartijen Nederland
SP Socialistische Partij
NVU Nederlandse Voiks-Unie
VAW Verbond tegen Ambtelijke Willekeur
ECU Europese Conservatieve Unie
KEN Kommunistische Eenheidsbeweging
RPF Reformatorische Politieke Federatie
NMP Nederlandse Middenstands Partij
Griek Lijst Griek
PvdB Partij van de Belastingbetalers
Jusia Lijst Jusia

Provincie Groningen

opkomst - geldig

STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978

perc. stemmen perc. stemmen perc. Stemmen

79.0 294485 88.5 343664 83.6 327433

PVDA 36.9 108697 42.4 145782 42.5 139112
CDA 24,3 71552 24.3 83539 25,2 82435
VVD 14.7 43130 14,3 49355 14,2 46342
CPN 8.1 23840 4.3 14685 4,3 14216
GPV 5,7 16797 4.0 13757 4,2 13651
PPR 3.9 11570 1.9 6470 1.5 5083
GRON.B 0.8 2434 - - 0,5 1512
RPF - - 0.8 2891 0,9 2891
BP 1.4 4230 0.7 2281 0,3 1136
PSP 1,5 4260 1.3 4396 1.7 5496
D’66 1.1 , 3269 4.4 14999 4,7 15559
OVERIGEN 1,6 4697 1,6 5509 - -

Provincie Friesland
STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978

perc. Stemmen perc. Stemmen perc. Stemmen

opkomst - geldig 80.4 292009 91.1 350025 85,4 333463

CDA 35.5 103733 37.4 131075 37.7 125736
PVDA 32.5 94026 37,3 130718 36,3 121107
VVD 11.8 34338 12.3 42995 11,5 38150
FNP 7,4 21738 - - 4.8 15866
PPR 2.5 7406 1,3 4484 1.0 3369
GPV 2.7 7920 1.6 5527 1,5 5130
CPN 2.8 8161 1.5 5279 1.4 4551
PSP 1,1 3104 0.7 2641 0,9 3015
WARTENA - - - - 0,0 117
SGP/RPF 1.3 3700 0.9 3019 1.5 5058
D'66 0,55 1411 4.4 15318 3,4 11364
OVERIGEN •2,2 6472 2,-6 8969 - -

Provincie Drente

opkomst - geldig

STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978 ■

perc. Stemmen perc. stemmen perc. stemmen

79,0 206523 90,5 252913 84.8 240512

PVDA 39.8 82209 41,5 105022 42.3 101740
CDA 26,2 54085 27.1 68551 28.2 67833
VVD 19,0 39260 18,3 46148 18.4 44151
PPR 3,1 6450 1,4 3468 1.1 2753
GPV 3.1 6317 1,8 4622 2.0 4735
CPN 2.5 5275 1,2 3087 1.2 2850
PSP 0.9 1843 0.6 1488 0.8 1879
FGB - - - - 1.0 2457
D’66 0.8 1652" 4.4 11239 4.4 10550
RPF - - 0,7 1823 0.6 1564
OVERIGEN 4.6 9432 3.0 7465 - -

Provincie Overijssel

opkomst geldig

STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978

perc. stemmen perc. stemmen perc. stemmen

80,5 505814 91,5 604059 85,9 575993

CDA 38,8 196161 39,6 238885 42,6 245292
PVDA 27,8 140569 31,0 187374 30,8 177453
VVD 14,0. 70781 13.2 79698 12,6 72500
PPR 4.2 21483 1.3 7859 1.2 6917
SGP 3.4 17053 2.9 17422 2.9 17060
GPV 3,2 16212 2,2 13231 2.2 12606
CPN . 2,3 11761 1.1 6516 0.9 5324
CVP - - - - 0,1 489
BP 3.3 16946 1.3 7508 0.5 2693
RPF _ _ 1,5 9295 1.3 7453
PSP 0,8 3805 0.5 3171 0.7 4052
D’66 1.0 5071 4,2 25593 4,2 24154
OVERIGEN 1.2 5972 1.2 7507 - -

Provincie Gelderland

opkomst - geldig

STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978

perc. stemmen perc. Stemmen perc. Stemmen

76,0 807213 89.4 1007015 81.3 927270

CDA 34,6 278975 35.5 357732 39,0 361436
PVDA 27.1 218798 30,9 310582 30,6 283668
VVD 18,9 152292 17,2 173519 16,3 150979
PPR 5.0 40236 1.7 17498 1,8 16458
BP 4.5 36069 1.4 13908 0,8 7656
SGP 4,2 33604 3.7 37216 3.7 34743
GPV 1.5 12170 0,7 7388 •0.6 5883
D’66 0,7 5859 • 4.8 48328 4.5 42031
RPF - - 1,0 9461 0.8 7795
CPN 1,2 10037 0,6 5890 0.5 4306
PSP 1.0 8440 0.9 8955 1.3 11644
CVP - - - - 0.1 547
IKB - _ - 228 0,0 124
OVERIGEN 1.3 10733 1.6 16310 -

Provincfe Utrecht

opkomst - geldig

STATEN 1974 KAMER 1977 STATEN 1978

perc. Stemmen perc. Stemmen perc. stemmen

76,3 434894 88,4 530980 79.9 485365

PVDA/PPR 24,4 106192 28,2 149639 28.9 140G89
CDA 28,3 123020 30,5 162194 33,6 163288
VVD -24,4 106080 22,1 117577 21,4 103934
SGP 3,7 16107 3.3 17245 3.5 17001
PSP 1,7 7501 1,3 6859 1.8 8939
D’66 1.1 4549 6.6 35075 6.9 33474
GPV 2,7 11633 1,6 8385 1.6 7737
DS’70 2.0 8748 0.7 3839 0.3 1434
CPN 2.0 8844 0,9 5012 0.8 4075
BP 2,3 10132 0,7 3486 0,4 1772
CVP - - - -• 0,1 331
RPF - - 0,9 4790 0.7 3158
IKB - - - 141 0.0 133
OVERIGEN 7,4 32089 3.2 16738 - -

CDA heeft grondslagcommissie
Ingevolge een besluit van het algemeen be
stuur van het CDA is een commissie tot 
standgekomen welke tot opdracht heeft om 
een rapport uit te brengen betreffende het 
funktioneren van de grondslag van het 
CDA.

OPDRACHT
De commissie is door het Algemeen 
Bestuur van het CDA belast met:
- „een nadere concretisering van de relatie

tussen grondslag en politiek handelen”
- zij dient het program van uitgangspunten 

hierbij te betrekken
- in haar werk dient rekening te worden 

gehouden met de omstandigheid dat de 
concretisering van genoemde relatie bij 
voortduring bezinning en vernieuwing 
vraagt.

SAMENSTELLING
De drie partners in het CDA wezen elk drie
leden van de commissie aan terwijl van de

zijde der rechtstreekse leden één verte
genwoordiger werd toegevoegd. Daaren
boven benoemde het CDA-bestuur een 
voorzitter en een secretaris-rapporteur. 
Zodoende bestaat de commissie uit de vol
gende leden:

Voorzitter: mr. O. W. A. Baron van Ver- 
schuer, Marienwaerdt 12, Beesd; 
secretaris-rapporteur: drs. A. M. Oostlan- 
der, dr. A. Kuyperstraat 5, Den Haag; ARP: 
dr. A. Veerman, Regentesselaan 5, Rijswijk 
Z.H.; prof. dr. A. J. Vermaat, Molenweg 
50-1, Voorthuizen; prof. P. J. Versteeg, 
Mignonstraat 11, Apeldoorn; CHU: dr. W. 
Aalders, Fazantplein 8, Den Haag; mr. H.

K. J. Beemink, Th. Jeffersonlaan 611, Rij
swijk Z.H.; drs. H. Eversdijk, Kerklaan 37, 
Heinkeszand; KVP: drs. L. P. J. de Bruijn, 
Lange Kerkdam 99, Wassenaar; mr. J. J. A.
M. van Gennip, H. Nibbrigkade 136, Den 
Haag; prof. dr. W. C. M. Klijn, Roos- 
eveltlaan 79, Castricum; CDA: drs. A. H. 
A. Veenhof, Rozenplein 10, Middelbeers.

De commissie is inmiddels met haar werk
zaamheden begonnen en hoopt haar werk
zaamheden te kunnen afronden binnen het 
tijdschema dat het algemeen bestuur van 
het CDA heeft vastgesteld. Dat betekent 
dat zij vóór 1 november 1978 haar resulta
ten aan het CDA zal aanbieden.
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CDA - jongerenkrant
P o litiek
Elke dag komen er kranten uit. Radio en teievisie 
geven dagelijks uitzendingen met nieuws en ak- 
tuaiiteiten. Ais er bepaalde dingen gebeuren zijn 
we er in heel korte tijd van op de hoogte. Of die 
dingen nu dichtbij of ver weg gebeuren maakt 
dan bijna niets uit.
Alle kranten lezen, of naar alles kijken of 
luisteren is natuurlijk niet mogelijk. En je in alle 
onderwerpen interesseren ook niet. Eén inte
resseert zich in ongelukken, de ander vindt 
popmuziek beiangrijk, weer een ander sport, of 
mode, weer een ander wil alles weten over poli
tiek.
Deze krant gaat alleen over politiek

Politiek heeft te maken met bestuur. Met de mensen die er voor 
zorgen dat in het land of in de gemeente alles zo goed mogelijk 
loopt. Daar hebben we ambtenaren voor en ook ministers en 
wethouders. Het zou niet goed zijn als die mensen zo maar hun 
eigen gang konden gaan. Daarom moeten we ervoor zorgen 
dat die mensen gekontroleerd worden. Dat tegen hen gezegd 
wordt wat ze moeten doen.
Nu zou het wat gek zijn als we allemaal dan ieder apart 
daaraan zouden beginnen. Trouwens, wat zou je in je eentje 
moeten doen, kunnen doen?
Om de invloed van het volk, van ons allemaal , zo groot mogelijk 
te laten zijn kiezen wij de mensen die namens ons het land of 
de provincie of de gemeente moeten besturen.
Wij stemmen op mensen die de belangen van een bepaalde 
groep behartigen. Of die een bepaalde levensovertuiging in de 
poiitiek willen uitdragen. Of die een bepaald doel of ideaal 
hebben.
Mensen die het met elkaar eens zijn over wat ze in de politiek 
willen bereiken hebben zich vaak aaneengesloten; zij hebben 
politieke partijen opgericht. Dat gebeurde vroeger, maar ook 
nu nog.
De mensen die bij verkiezingen worden gekozen, maken deel

uit van een politieke partij. Zo zitten er in de Tweede Kamer 150 
personen van bij elkaar elf partijen.
Om nu te weten op welke persoon en welke partij je bij verkie
zingen moet stemmen, is het nuttig na te gaan met welke partij 
je het meest eens bent.
In deze krant gaat het aleen over het CDA, het Christen De
mocratisch Appèl.
Drie partijen die het in erg veel gevallen met elkaar eens zijn, 
hebben zich aaneengesloten onder de naam CDA. De drie 
partijen zijn ARP, CHU en KVP.
Het CDA wil trachten de inhoud van het Evangelie te vertalen in 
de politieke praktijk van alle dag. Het Evangelie roept op tot 
dienst aan God én aan de medemens. Het CDA ziet het als 
haar taak aan die evangeiische oproep te beantwoorden. En 
wil daarom invloed uitoefenen op het beleid van de overheid. 
Luisteren naar de boodschap van het Evangelie houdt onder 
meer in:
■  opkomen voor zwakken en vervolgden
■  uitgaan van de gelijkwaardigheid van alle mensen
■  recht doen aan de eigen vrijheid en verantwoordeiijkheid 
van alle mensen.
Bij de verkiezingen voor de Tweede Kamer in 1977 kreeg het 
verkiezingsprogramma de titel ,,Niet bij brood alleen”.
,ln dit programma wordt duidelijk dat het CDA zich wil verzetten 
tegen een aantal verschijnselen in onze samenleving. Ver- 
schijnseien die voor ons en anderen steeds meer problemen 
veroorzaken.
De oproep van het CDA is, vanuit het Evangeiie te zoeken naar 
oplossingen. Oplossingen die wel eens zouden kunnen bete
kenen: afzien van groei van de eigen welvaart; meer aandacht 
voor instandhouding van de schepping; meer aandacht voor 
mensen die in de knel zitten.
Of met andere woorden: niet uitsluitend persoonlijke belangen 
dienen op de voorgrond te staan, maar ook niet uitsluitend de 
belangen van de gemeenschap. De verschillende belangen 
moeten op elkaar afgestemd worden.
Hiervoor zullen vertegenwoordigers van het CDA steeds weer 
een beroep doen op h e t,,samen doen” op h e t,,samen verant
woordelijkheid willen dragen”.
Het Christen Democratisch Appèl streeft naar een maat
schappij, waarin de bijbelse gerechtigheid gestalte krijgt, de 
mens zijn vrijheid en verantwoordelijkheid kan beleven en 
waarin het welzijn van allen wordt gediend; Het CDA richt zich 
tot de gehele Nederlandse samenleving zonder onderscheid 
naar geloofsovertuiging of maatschappelijke groepering.
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Informatie en standpunt
Op deze pagina’s een aantal hete hangijzers. Het is een 
hele puzzel om uit de grote hoeveeiheid vraagstukken een 
keuze te maken. Toch menen we hiermee duideiijkheid te 
geven. De verschillende stukjes geven enerzijds informa
tie en anderzijds het CDA-standpunt.
Het CDA is een^amenwerkingsverband tussen ARP, CHU 
en KVP, met de bedoeling om in 1980 tot één politieke 
partij te geraken.

„Samen verantwoordelijk”
Het Christen Democratisch 
Appèl roept de Nederlandse 
kiezers op zich bewust te zijn 
van de verantwoordelijkheid 
die wij voor elkaar hebben. Wij 
zijn samen verantwoordelijk 
voor de samenleving; ieder af
zonderlijk is verantwoordelijk 
voor zijn medemens.

Motto
Samen verantwoordelijk is daarom 
het centrale motto van het CDA. Het 
CDA aanvaardt het Evangelie als 
richtsnoer voor het politieke handelen. 
Het richt zich tot het gehele Neder
landse volk, zonder onderscheid naar 
geloof of maatschappelijke 
groepering. Het CDA belooft geen 
„leuke dingen voor de mensen”, maar 
gaat uit van de waardigheid van de

mens. Het doet een appèl op ieders 
verantwoordelijkheid. Het CDA vraagt 
aan de kiezers vertrouwen op grond 
van zijn geheel eigen aanpak van de 
problemen in onze maatschappij.

Vernieuwingsgezind
Het CDA is vernieuwingsgezind, maar 
begrijpt dat echte veranderingen niet 
van de ene dag op de andere tot stand 
kunnen komen. Wij troosten ons niet 
met een droom over een volmaakte, 
eens door de mens te scheppen 
samenleving. Want wij weten ook 
wel, dat wij bij de uitvoering van ons 
program kunnen falen.

Het CDA legt de nadruk op het vermo
gen van alle mensen verantwoor
delijkheid te dragen. De maatschappij 
ontwikkelt zich niet automatisch in een 
goede richting. Maar wij zijn er zelf bij. 
Als burgers zijn we niet machteloos.

Tekst uit redevoering van mr. W. Aantjes 
(CDA-Congres 23 augustus 1975)
„ H e t  e van g e lie  g e e ft  g e e n  rech ts treekse  richtlijnen voor h e t p o litieke  
h and e len . N een , m a a r h e t g e e ft  w e l richtlijnen voor h e t rech ts treekse  
p oiitieke h an d e len , en  som s w e l d e g e lijk  h e e i co ncree t. L e e s t u e r  M a tt-  
heus 2 5  m a a r  e en s  o p  n a : H o n g erig en  voeden , d orstigen  te d rinken  
g even , v reem d e iin g en  huisvesten , n aak ten  k ied en , z ie k e n  en  g e 
van g en en  b e zo e k e n .
M a a r  d a t m o eten  w ij d a n  w e i nü voor va n d a a g  to ep assen . In tussen  zijn  
w e 2 0 0 0  ja a r  v e rd e r en  kijk een s  om  u heen?
D e  h o n g erig en  w o rd en  n ie t g e v o e d ; z ij s terven  ais ra tten  lan g s  d e  w e g e n  
van hun u itg e d ro o g d e  lan d en . En als w ij 1 %  van  ons n a tio n aa l inkom en  
voor o n tw ikke ling ssam en w erk in g  u itgeven  h e b b e n  w ij m e e r zo rg  o v e r d e  
vraag  o f d ie  en e  p ro c e n t w e l g o e d  w o rd t b e s te e d  d a n  o ver d e  v raag  o f  d ie  
9 9 %  d ie  w ij voor o n s z e lf reserveren  w e i g o e d  w o rd t b e s te e d .
D e  dorstigen  w ó rd en  n ie t g e la a fd . Z ij w o rd en  a a n  hun lo t o verg e la ten . En  
als w ij ons a a n  ons te iev is ie toeste l vo izu igen  m e t h e t verg if van  d e  co n - 
su m p tie rec lam e, d a n  z it ons d e  verhoging  van d e  a ico h o iacc ijn s  m e e r  

^dw ars d an  d e  e iie n d e  van d e  dorstigen  in d e  w ere id . En d e  
vreem d elin g en  w ó rd en  n ie t gehuisvest. Z ij w o rd en  g e d is c rim in e e rd  en  
u itg ew ezen . En w ij la ten  z e  uitw ijzen, tenzij w ij z e  n od ig  h e b b e n  om  h e t 
w erk  te d o e n  w a a ra a n  g e e n  N e d e r la n d e r o nd an ks  h o n d e rd d u ize n d e n  
w erk iozen  zijn  h a n d e n  w e n s t vuil te m aken .
D e  n aakten  w ó rd en  n ie t g e k ie e d . Z ij w o rd en  u itgesto ten . En d e  g e v a n g e 
nen w ó rden  n ie t b e z o c h t  Z ij w o rd en  g em arte ld . En w ij v inden  d a t w ij a i 
h e e i w a t d o en  (ik  s p re e k  o ver m eze if) a is  w ij e e n  k a a rt van A m n esty  
In ternationai a ls  ke rs tg ro e t ro n d ze n d e h  in p la a ts  van e e n  zo e te  a f
b e e ld in g  van d e  h erd ertjes  in E fra tha ’s velden . G e e n  p laa ts  voor ch ris 
telijke politiek?
D e  w e re ld  hünkert n a a r christelijke p o litiek !”

Over demokratie gesproken
Demokratie komt van ,,demos” en dat betekent volk. Demokratie wil dus zeggen dat het 
volk regeert. Nu kan in de praktijk natuurlijk niet overal het volk over geraadpleegd 
worden. Daarom kiezen we in onze,,parlementaire demokratie” vertegenwoordig(st)ers, 
die het beleid uiteindelijk maken.
Echter, wanneer wij alles over laten aan die vertegenwoordig(st)ers dan gaat de 
demokratie ten gronde!
Immers, ook zij zijn mensen die fouten kunnen maken, ook zij hebben kritiek hard nodig, zij 
kunnen niet alles weten. Daarom is ieders inzet vereist.
Als voorbeeld nemen we het werk van de gemeenteraad. Nog al te veel zien we dat het in 
de gemeenten een kwestie is van eens per vier jaar stemmen, en verder niets. Hierin moet 
verandering komen. Het CDA wil ieder inschakelen. Niet alleen in de gemeenten, maar 
in alle instanties waar beleid gemaakt wordt. Om de demokratie gestalte te geven, hebben 
we in Nederland een heleboel politieke partijen.
Omdat het CDA de demokratie gestalte wil geven, van elke, in de Tweede Kamer zittende 
politieke partij een adres:
CDA, Dr. Kuyperstraat 3-5, Den Haag, tel. 070-647940 
PvdA, Tesselschadestraat 31, Amsterdam, tel. 020-125811 
VVD, Koninginnegracht 57, Den Haag, tel. 070-614121 
D’66, Javastraat 6, Den Haag, tel. 070-467188 
PPR, Singel 277, Amsterdam, tel. 020-227342 
DS’70, Herengracht 94, Amsterdam, tel. 020-247793 
CPN, Keizersgracht 324, Amsterdam-C, te. 020-239704 
PSP, Bloemgracht 55, Amsterdam, tel. 020-227339 
BP, Bovenweg 18, Bennekom, tel. 08389-4386 
SGP, Galilèistraat 92, Den Haag, tel. 070-391845 
GPV, Postbus 439, Amersfoort, tel. 033-34333

Respekt voor het leven
De Bijbel is niet alleen de basis die ons samenbindt, en waarop 
we elkaar willen aanspreken. Het is ook, en vooral, een op
dracht om waar te maken.
■  Het scheppingsverhaal laat zien dat God de mensen ver
antwoordelijkheid geeft om de wereld te ontwikkelen en te 
bewaren. (Denk eens aan: M ilieu........Energie. . . . .  Grond
stoffen........ )
B In het Nieuwe Testament worden liefde en gerechtigheid 
vlees en bloed in de persoon van Jezus Christus!
Zolang de hemel niet op aarde is, zijn christenen niet thuis, 
maar aan het werk.
Christelijke politiek:

NIET OMDAT WIJ ZOVEEL VERBEELDING HEBBEN, 
maar OMDAT WIJ EEN VOORBEELD HEBBEN!

Abortus
E en  z e e r  m oeilijk  vraagstuk. W e m e n e n  e e n  p rin c ip iee l 
, ,n e e ” te m o eten  ze g g e n . M a a r . . .  p rin c ip e s  h e b b e n  w e  
n ie t om  z e  te „ z e g g e n ”, m a a r om  z e  te „doen”.
H e t C D A  h e e ft g e e n  m eerd erh e id , w e  ku nnen  n ie t a lleen  
w etten  m aken , w e  kunnen  n ie t a lleen  b e p a le n  w a t w e l o f  
n ie t m ag .
P rin c ip iee l zijn  is d a n  b es lis t n ie t lan g s  d e  lijn g a a n  s taan  en  
ro e p e n  h oe h e t m oet, p rin c ip ie e l zijn  is h e t po litieke  ve ld  
o p g a a n  en  z o v e e l m o g e lijk  van d a t  „ n e e ” z ie n  w a a r te  
m aken .
A bortus h e e ft a lles  te m aken  m e t h e t leven . D e  B ijb e l la a t  
zien, d a t ,,a lle e n ” leven  zin loos is; h e t g a a t  a ltijd  om  „sa
men” leven.
W e h e b b e n  d us  niet alleen te m aken  m e t d e  vrouw  (d ie  
b a a s  in e ig en  b u ik  zo u  zijn ).
W e h e b b e n  net zo min alleen te  m aken  m e t h e t n og  
o n g eb o ren  leven  in d e  m o ed erb u ik .
Z o w e l d e  a a n s ta a n d e  m o ed er, a ls  h e t n o g  o n g eb o ren  kind, 
è n  d e  a a n s ta a n d e  vader, en  w e llich t e e n  a a n ta l m en sen  
d a a r  o m heen, b e p a le n  h e t sam en leven .
H e la a s  m o eten  w e  ko nstateren  d a t  e r  o m s ta n d ig h e d e n  zijn  
w aarin  abortus p rovokatus  (h e t w e g n e m e n  van h e t n og  
o n g e b o re n  kind), d e  m inst s lech te  op loss ing  is. H e t C D A -  
s ta n d p u n t is d an  ook:
nee, tenzij. . .  en dat „tenzij” behoort terdege onder
zocht te worden!
Ju is t in d it v e rb a n d  is voorkom en z o  vee l b e te r  d a n  „ g e n e 
z e n ”:
Eerlijke en  du ide lijke  voorlichting is d a a rb ij e e n  voor
w aard e .

Verslaving
D e  o o rza k e n  van  verslaving  (b .v. 
drugs, alcohol, TV) m o e te n  w o rden  
o p g e s p o o rd  e n  m o eten  w o rd en  ver
holpen. Voorlichting o p  sch o len  van  
vervo lgonderw ijs  verp lich t s te llen  en  
e ld ers  zo  v ee l m o g e lijk  d e  voorlichting  
stim uleren.
D e  g e b ru ik (s t)e r a ls  p a tië n t(e ) b e h a n 
delen .
D e  h a n d e l zo  h a rd  m o g e lijk  a a n p a k 
ken.
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Oorlog en vrede
AAN DE ENE KANT LEVERT EEN MOGELIJKE 
VERSTORING VAN HET EVENWICHT EEN 
ENORM GEVAAR EN SCHEPT DAARMEE 
GROTE VERANTWOORDELIJKHEID. MAAR 
AAN DE ANDERE KANT VRAGEN WIJ ONS AF 
IN HOEVERRE DE WERELDSAMENLEVING IN 
STAAT IS HET TOTAAL AAN BEWAPENING 
TE VERDRAGEN (DENK BIJVOORBEELD 
AAN ATOOMTERRORISMEI).
NU KIEZEN WIJ VOOR HET HANDHAVEN VAN 
HET EVENWICHT, EN WEL IN DIE VORM DAT 
KERNWAPENS OVERBODIG WORDEN. 
GEZIEN HET BOVENSTAANDE EIGENLIJK 
EEN ONMOGELIJKE KEUS; DAAROM IS EEN 
BLIVENDE EN DIEPGAANDE DISKUSSIE IN 
BREDE KRINGEN NOODZAKELIJK!

CDA over neutronenbom
(standpunt CDA-Tweede Kamerfractie over de 
neutronenbom)
De fractie is tot de conclusie gekomen dat de neutronenbom 
niet aan het wapenarsenaal van de NAVO dient te worden 
toegevoegd. Nederland zal er zich voor moeten inzetten dat 
dit standpunt door de NAVO - ook voor het CDA hoeksteen 
van het Nederlandse veiligheidsbeleid - wordt overgeno
men.
Het afwijzen van de neutronenbom dient te worden benut 
om een nieuwe impuls te geven aan de ontwapen!ngsbe- 
sprekingen, zoals deze in het kader van de MBFR* worden 
gevoerd, met het oogmerk dat deze stap zal worden beant
woord door een bijdrage van de zijde van het Warschau
pact tot vermindering van de bewapeningswedloop
* (MBFR: besprekingen tussen de NATO en het Warschau-pact 
over wederzijdse troepenvermindering)

Alles moet groter alles moet meer???
Ook Nederland heeft al jaren de smaak van „meer” te pakken. Ieder
een schijnt meer te moeten worden, dan zijn/haar ouders waren, 
lederéen wil vandaag meer bezitten dan gisteren mogeiijk was.
Gezien de noden van velen, gezien het opraken van energie en 
grondstoffen zal het „meer” ons zuur opbreken.
Het „meer” neemt ons te pakken! Denk aan onze omgeving, _het 
milieu. Willen wij goede rentmeesters zijn dan is een andere houding, 
een andere mentaiiteit vereist!
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Arm en rijk
Per jaar sterven ± 40 miljoen volwassenen en kinderen door 
honger. Zijn wij bereid ekonomisch een stap terug te doen, om 
menselijk een stapje vooruit te komen?
In de wereld van vandaag zijn wij „samen verantwoordelijk” voor 
rechtvaardige verhoudingen over de gehele wereld.
Hulp van rijke landen aan arme landen is daarom een plicht.

Ontwikkelingshulp
Ontwikkelingshulp moet gericht zijn op de allerarmsten. 
Nederland moet daarom landen en organisaties steunen, die cor
ruptie willen uitbannen en een niet-verpolitiekte vorm van hulp 
nastreven. Het CDA vindt dat-hoe ook de ekonomische ontwikke
ling in ons land zal verlopen - er op de Nederlandse 
ontwikkelingshulp-bijdrage niet bezuinigd mag worden.

Onderwijs en arbeid
De voorlichting moet beter geregeld 
worden, zodat ieder weet waar zij/hij aan toe 
is.
Oorzaken van de „Ik-zie- .-niet-meer- 
zitten-mening” moeten wordeti ^pgespoord 
en aangepakt.
Kunnen we de werkeioosheid niet afdoende 
bestrijden, dan moeten we het werk eerlijk 
delen.

Het automatisme dat hersenwerk beter be
loond wordt dan handwerk is aan herwaar
dering toe.
Demokratie in alle geledingen van de sa
menleving: spreiding van bevoegdheden, 
spreiding van verantwoordeiijkheden.

P.S. Voor meer iniichtingen, 
over studiefinanciering:
Ministerie Onderwijs en Wetenschappen, 
Centraie Directie Studiefinanciering, Kemp- 
kensberg 2, Groningen, tel. 050-239111. 
Onderwijs/studievoorlichting:
Ministerie Onderwijs en Wetenschappen, 
Nieuwe Uitleg 1, Den Haag. 
over scholing en arbeid:
Postbus 51, Den Haag. 
over vakbonden:
Werkende Jeugd CNV, Postbus 2475; Ravel- 
laan 1, Utrecht.
Tel. 030-941041.
Jongerenkontakt FNV, Postbus 8110, Plein 
40-45, nr. 1, Amsterdam, tel. 020-134626

Wilt u informatie over het CDJA?
(Christen Democratisch Jongeren Appèl) 
Mauritskade 25, Den Haag, tel. 070-653934.
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Historisch zingen de. jongeren maar piept de Unie

De partij-geschiedenis die nog steeds 
geschreven moet worden
door: drs. A. J. van Duist

„Velen zijn meer om het historisch dan om het christelijke CH.” Het moet een uitspraak 
geweest zijn van mr, Paul Scholten, die na de bevrijding de Unie nog enige tijd heeft 
vertegenwoordigd in de Eerste Kamer. Hij kan hiermee bedoeld hebben dat CH-ers 
uitburen in een vasthouden aan de geschiedenis, maar bepaald niet in een vastleggen 
ervan. Het „van geslacht tot geslacht voortschrijdend historisch besef’, door mr. R. 
Pollema in 1948 „de grote kracht van de Unie” genoemd, manifesteerde zich niet over
vloedig op papier.

Wanneer in 1929 de ARP een halve eeuw 
bestaat, komt er met „Schrift en Historie” 
een gedenkboek van 520 pag. uit. De Kam
per uitgever J.H. Kok stelt dat „ieder die de 
historische achtergrond der huidige con
stellatie op politiek terrein in ons land wil 
kennen, van dit boek ter dege kennis zal 
moeten nemen.” Van dit „belangrijke stuk 
politieke, parlementaire en sociale ge
schiedenis” worden de CH-ers per ad
vertentie in het Jaarboekje 1929 op de 
hoogte gesteld. Een vermelding in de 
mbriek „Studie en propaganda-lectuur” 
kan er riiet af. Onder de 36 titels haalt Kok 
alleen een vermelding met Bavinck’s „De 
vrouw in de hedendaagse maatschappij”.
In datzelfde jaar publiceert de Persvereni
ging „Koningin en Vaderland”, die ook 30 
jaar later nog een historische leemte voor 
de Unie zou vullen, over 46 pagina’s „Ge
schiedenis en beginsel van de CHU”. De 
geschiedenis vult 6 pagina’s, de beginselen 
de rest. In 1953, wanneer de Unie 45 jaar 
bestaat, gaat Beemink er harder tegenaan: i 
de historie krijgt 20 pagina’s, het beginsel 
50. Bij het 60-jarig bestaan zorgen twee 
jongeren tenslotte voor een langere ken
schets van de ontwikkelingen in de CHU na 
de tweede weréldoorlog. Goed geschreven 
en aardig geïllustreerd komt zo over 70 
pagina’s „De Unie in het vizier” . De jonge
ren toonden kortgeleden ook nOg weer te ■ 
staan op „de grondslag van het historisch 
besef’ (Pollema) met een vastlegging van 
50 jaar CHJO. Maar waar de jongeren
organisatie zingt, komt de Unie slemts tot 
piepen.
J.R. Snoeck Henkemans, lange tijd secreta
ris van de CHU, Tweede Kamerlid ook en 
zo’n 38 jaar lid van de Haagse gemeente
raad, schreef in 1929 het al vermelde 
boekje van 46 pagina’s als een voorschot op 
het 25-jarig jubileum, dat op 9 juli 1933 
gevierd zou worden. „Het verlangen is uit
gesproken”, zo meldde hij, „dat tegen die 
datum, in een niet te beknopt geschrift, de 
historie en de politieke betekenis der Unie 
gedurende die kwart eeuw, door bevoegde 
hand, zouden worden beschreven.” Nu is 
het tijdig krijgen van zo’n (gerecht
vaardigd) verlangen nog geen garantie 
voor het realiseren ervan. Nee, dan 1948.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slajinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

De opdracht van het Hoofdbestuur voor 
een gedenkboek voor 9 juli kwam laat, nl. 
pas op 6 maart, maar kwam in ieder geval, 
en dat is meer dan we in de huidige situatie 
kuimen zeggen. Resultaat was een snelle 
bundeling van „ruim tien dozijn artikelen, 
welke de sfeer der Unie in alle ruimte 
weergeven.” Onder de intrigerende titel 
„Wat zeggen ze er van?” haalden we toen 
een „pil” van 384 pagina’s. Er staan enkele 
stukjes historie in o.a. over „De CHU en 
Friesland”, maar een partijgeschiedenis is 
het zeker niet. Kenmerkend voor het tijds
beeld is, dat beschouwingen over „de ge
bieden overzee” een kwart van de ruimte 
kregen.

VAN DIKKE DELEN EN STUGGE 
STUDIE
„Nog altijd ontbreekt een in chrono
logische volgorde vertelde geschiedenis 
van de ARP”, meldden in 1948 J.A. de 
Wilde (één van de 21 auteurs uit de ver
melde bundel van 1929) en C. Smeenk. 
„Wie er van overtuigd is, dat de ARP in ons 
volksleven uit kracht van haar beginselen 
nog een roeping te vervullen heeft, zal het 
tevens als een uit die roeping voort
vloeiende eis zien, dat de Nederlandse Cal
vinisten de geschiedenis der partij, althans 
in hoofdtrekken, kennen.” Over 776 pa
gina’s werd daarvoor een ruime opening 
gemaakt in: „Het volk ten baat”, ditmaal 
verschenen bij Jan de Haan in Groningen. 
Gingen dikke boeken er alleen bij de AR in?

Neen, driedelig neen! Ook de CH-ers wis
ten, vroeger tenminste, van aanpakken. In 
het Jaarboekje van 1930 poneert een ad
verteerder dat voor studiekringen in CH 
Kiesverenigingen en Jongerengroepen een 
eerste vereiste is de aanschaf van „Kerk en 
Staat” van dr. J.Th. de Visser, oud-minister 
van onderwijs en tot 1928 voorzitter van 
de CH-fraktie in de Tweede Kamer. Het 
wordt „een kloek werk” genoemd en dat is 
bepaald niet overdreven. Het gaat nl. om 
drie delen van resp. 518, 508 en 818 pa
gina’s, geschreven door iemand die zich in 
het voorwoord „een leek op historisch ge
bied” noemt, „maar een leek die een warm 
vriend is van de geschiedenis.” De Visser 
ging terug tot op de oorsprong van het 
christendom en de ontwikkeling van de 
kerk in de romeinse wereld. Het derde deel 
handelde over Nederland van 1796 tot op 
heden (1927) en wordt door H. van Malsen 
in zijn - door de Unie van 1931 niet in dank 
afgenomen - „Ontwikkelingsgang van A.F. 
de Savornin Lohman” zeer profijtelijk ge
noemd voor de kennis der gebeurtenissen 
gedurende Lohman’s leven op politiek en 
kerkelijk gebied.

In de Opgave van Studie- en Propagan- 
dalectuur in het Jaarboekje 1930 worden 
de drie delen van De Visser a ƒ 27,- overi
gens nog overtroffen door de 5 delen,,Ver
zamelde Opstellen” van Lohman a ƒ 63,-. 
Alleen de eerste twee delen „Staatsrecht” 
tellen al 344 en 371 pagina’s. Daarmee 
werd in de zeer vele artikelen, die Lohman 
had geschreven in „De Nederlander” en de 
„Protestantse Noord-Brabander” , systeem 

• gebracht door de onvermoeibare Van Mal
sen, die Lohman beloofd had geen letter 
van zijn journalistieke arbeid verloren te

laten gaan. De fondsen voor dergelijke uit
gaven bleken moeilijk te verkrijgen, maar 
Van Malsen hield vol. In 1929 brengt hij 
historisch-politieke beschouwingen van 
Lohman uit onder de titel „Calvijn en 
Rome”. Vijf jaar later komen, weer door 
Van Malsen bijeengebracht en door De Vis
ser ingeleid, de „Bijdragen tot de geschie
denis der CHU” (C. Blommendaal, Den 
Haag). Het gaat om twee zeer nuttige 
delen: „Leiding en splitsing der ARP” (344 
pagina’s) en „Ontwikkelingsgeschiedenis 
der CHU” (290 pagina’s).

DE P.S. VAN DE UNIE; PUCHINGER EN 
SUTTORP
Dankzij Van Malsen hebben we ge- 
makkehjk toegang tot Lohman’s belang
rijkste artikelen, nog steeds interessante ge
tuigenissen van zijn warme en volhardende 
vertolking van de CH-beginselen. Doch om 
zijn beschouwingen, veelal verschenen in 
het dagblad „De Nederlander” te kunnen 
plaatsen in het kader van de tijd, moet men 
zich van elders aanvullende gegevens 
halen. We zijn dan ook zeer veel dank ver
schuldigd aan dr. L.C. Suttorp, die in 1948 
het 40-jarig bestaan van de Unie op geheel 
eigen wijze markeerde met ,,Jhr. mr. 
Alexander Frederik de Savornin Lohman 
1837 -1924 - zijn leven en werken”, ver
schenen bij A.A.M. Stols in Den Haag (376 
pagina’s). In deze knap geschreven 
biografie - „veel te weinig gelezen en be
studeerd”, schreef prof. Van Niftrik in 
1958 - vindt men (over 9 pagina’s) ook een 
overzicht van Lohman’s publicaties in 
boek- en brochurevorm.

Ter gelegenheid van het gouden jubileum 
van de CHU kwam de Persvereniging „Ko
ningin en Vaderland” met een gedenk
schrift uit, waarin toespraken in de 
Utrechtse Domkerk en Schouwburg zijn 
opgenomen, samen met artikelen uit de 
CH-pers en enkele dagbladen. De ontwik
kelingen van 1879 - 1908 worden erin ge
schetst. Met de geschiedschrijving in de Le
dencontactbladen van 17 maart en 28 april 
wordt ook bij de nadering van de 70-jarig 
bestaan van de Unie een poging gedaan om 
iets te laten zien van de groei van drie stro
mingen naar eerst CH Partij (1903) en later 
CH Unie (1908). Hoewel uit Lohman’s ge
schriften wel iets bekend wordt uit de jaren 
na 1908, moet toch vastgesteld worden dat 
uit eigen kring weinig gepubliceerd is over 
de beginjaren van de Unie. C.E. van 
Koetsveld, een van de 24 leden van de 
Commissie van Advies van de Vrije-ARP, 
schreef vanuit CH-standpunt verdienstelijk 
over „Het Ontstaan, de Beginselen en de 
Geschiedenis van onze Politieke Partijen” 
(D. Bolle, Rotterdam, 558 pag.), maar hij 
moest op last van de uitgever afsluiten vóór 
de verkiezingen van 1905. In een aanhang
sel kon Lohman nog net schrijven over de 
CH-partij.

Wil men zich nu nog kunnen voorstellen 
hoe de CH-richting voor, tijdens en ook nog 
na de Eerste Wereldoorlog sterk geperso- 
nificeerd werd in Lohman, dan kan men

Een volk dat zijn 

geschiedenis 
niet kent. . .
„Christelijk-Historisch denken is in 
voortdurend gesprek met het verleden, 
staande in het heden en zich strekkende 
naar de toekomst.
Maar dat gesprek met het verleden 
moet er zijn. Zonder dat geen Chris- 
telijk-Historische Linie. Maar dan ook 
werkelijk een gesprek. Dat wil zeggen, 
dat het verleden zelfstandig aan het 
woord komt. Het is mijns inziens niet 
goed christelijk-historisch om zich een 
verleden te construeren, dat dan 
meestal daartoe dient te betogen hoe 
goed het vroeger was en hoe slecht het 
thans geworden is. Dat is geen eerlijk 
gesprek. Om te verstaan wie wij zelf zijn 
en wat het Nederlandse volk is, moeten 
wij het verleden kennen. Weet u, hoe ik 
het achteruitgaan der CHU bij de ver
kiezingen, althans in percentages, ver
klaar? Door het voortdurend achteruit
gaan van het geschiedenis-onderwijs op 
onze scholen. Wat men tegenwoordig 
nog van geschiedenis weten moet op het 
eindexamen van de Middelbare school, 
is minder dan een minimum. Een volk, 
dat zijn geschiedenis niet kent, kan niet 
tot vernieuwing komen.”

Prof. dr. G.C. van Niftrik 
in Gedenkschrift „50 jaar CHU”

denken aan een soortgelijke identificatie 
als na de Tweede Wereldoorlog te con
stateren viel t.a.v. H.W. Tilanus. Tientallen 
jaren was hij het symbool van de CHU. 
Opmerkelijk is dat hij al in 1922, een jaar na 
Lohman’s uittreden uit de Kamer, par
lementariër werd en dat 41 jaar lang bleef. 
In 1917 werd hij de 2de secretaris van de 
Unie, in 1937 volgde hij Snoeck 
Henkemans op als 1ste secretaris. Na de 
bevrijding trad hij op als voorzitter van de 
CHU en CH Tweede Kamer beide. In de 
geschiedenis van zijn politieke loopbaan, 
opgetekend door dhr. G. Puchinger in „Ti
lanus vertelde mij zijn leven”, staat de 
CHU meer dan 45 jaar lang centraal. Pu- 
chingers werk kan dan ook beschouwd 
worden als een hoogst belangrijke bijdrage 
aan de geschiedschrijving van de Unie, ge
leverd door een publicist uit AR-kring en 
verschenen bij Kok in Kampen, die in 1929 
„Schrift en Historie,’ uitbracht voor de 
ARP.

Het ziet ernaar uit, dat we dit jaar voor het 
laatst een lustrum van de Unie gaan vieren. 
Kwamen in 1903 en 1908 drie stromingen 
samen, in 1980 is dat voorzien met drie 
partijen die dan definitief opgaan in het 
CDA. Een groepering die het begrip „histo
risch” toch niet voor niets'in de naam voert, 
zou het verlangen moeten voelen voordien 
nog aan te geven hoe zij haar weg door de 
geschiedenis ziet.

De befaamde Groningse hoogleraar G. van 
der Leeuw heeft zich tot teleurstelling van 
zijn schoonvader Snoeck Henkemans nooit 
bij de CHU willen aansluiten. We kunnen 
ons niettemin nog zeer wel laten gezeggen 
door deze eerste naoorlogse minister van 
onderwijs: „Wanneer wij geen zin meer 
kunnen vinden in de geschiedenis, dan be
tekent dit, dat wij onszelf niet verstaan.” 
En dat zou na 70 jaar toch te gek zijn om er 
het CDA mee binnen te lopen.........

AANNEMERSBEDRIJF

B.V. R A D IX  & VEER M AN
Oudelandsweg 30 - Tel. 03480-2204 - WOERDEN.

Verbouw - Nieuwbouw door geheel Nederland.

HANAB B.V
Valkenburg ■ ZH Telefoon 01718-71941 ★
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS
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Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum 

Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

H A N D ELM IJ B.V. 

BANDEN B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

BOUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker 
& Zn.

BUDOINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres;

Gebr. BEKKER BV.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

Var Ostadetaan 61
Tel. 02150-11189-16777
HILVERSUM.

Wie aan de toekomst bouwt 
Bouwt op de C.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt
Bouwt Meester’s Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies voor renovatie, nieuwbouw, 
utiiiteitsbouw.

Meester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

'

4 5 - »

Stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

V A N
Z e b e n ’ s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

*• .

Kistenfabriek
Nijkerk

N. DE BOER

Ontdekkings
tochten door 
het land van de 
bijbeli

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

NAAR ISRAËLMET„THACIR’
15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs Hotels of Jeugdherbergen. Met 1 of 
2 dagen Eiiat en Sinaï. Of een héle ekstra week” in de voetsporen van Mozes” door 
Negev en Sinaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages, volgestopt met 
toeristische humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een THeologisch verant
woorde, Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met 
ruimschoots aandacht voor de uitdagingen eh de problematiek van het moderne 
Israël en zijn minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-reizen 
zijn zeker niet geschikt voor iedereen, maar wèl voor mensen, die zich geen 
christelijke knollen voor heidense citroenen willen verkopen!
Vertrekdata: 1978:21 maart (volgeboekt); 11 juli; 7 november; 23 december.

1979:23 januari; 13 februari; 6 maart; 27 maart; 17 april; 8 mei;
29 mei; 19 juni; 10 juli; 31 juli; 21 augustus; 11 september;
2 oktober; 30 oktober; 20 november; 22 december.

Nota bene: Jeugdherbergreizen alleen: 11/7 en 7/11,1978; 10/7 en 30/10,1979.

„Inde
voetsporen
van
Paulus”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen 
verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Romeinse oudheid. Het Nieuwe Testament -en met name die gedeelten, 
waarin de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u.
De mythologische verhalen en klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en 
bloed voor u.
Een reis om nooit te vergeten!

Vertrekdata: 1978; 11 juli en 31 oktober.
1979:3 mei; 12 juli; 1 november.

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeieid(st)er mee. Al onze reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk 
Nederlands sprekende, Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen.
Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter informatie en kennismaking.
Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël-reis” of „Paulus-reis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle 
rust ons hele verhaal bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!
Wij zien met beiangstelling uw aanvraag tegemoet!

THACIR, EUROPALAAN 1 4 , HARDERWIJK
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Uitslag boven verwachting gunstig

Het CDA en de 
Statenverkiezingen
door: mr. W. Aantjes, voorzitter Tweede Kamerfractie CDA

C S l

De eerste reactie in onze kring op de uitslag 
der Statenverkiezingen kan en mag geen 
andere zijn dan een van grote vreugde en 
voldoening. Deze uitslag is zowel op zich
zelf bezien als in verhouding tot de andere 
partijen boven de verwaclittng van onszelf 
en van anderen gunstig. De verwijzing van 
de PvdA naar het voor haar relatief ongun
stige opkomstcijfer is weliswaar niet geheel 
ten onrechte, maar verliest toch veel van 
haar waarde, omdat de opkomst voor Sta
tenverkiezingen juist ongewoon groot was.

DANK EN KRACHT

Het door Den Uyl zelf uitdagend opgeroe
pen en door Van Agt onverschrokken 
overgenomen karakter van de ver
kiezingen als een landelijke politieke 
krachtmeting heeft zich tegen de uitdagers 
zelf gekeerd. Het kon niet anders meer en is 
voor ons goed uitgepakt. Toch is het voor 
het belangrijke werk dat Provinciale Staten 
ten behoeve van de samenleving dembur- 
gers en voor degenen die zich zo 
geestdriftig voor Statenverkiezingen 
hebben ingezet jammer dat dit alles zozeer 
schuil ging achter de landelijke krachtme
ting. Zowel tijdens de campagne als bij het 
kommentaar op de verkiezingsavond heb 
ik, zij het met weinig sukses, getracht daar
aan meer accent te geven.
Het werk, dat de nieuw gekozen Pro
vinciale Staten te doen staat blijft er echter 
even belangrijk door en de inzet van 
kiezers en gekozenen blijft hard nodig. 
Daarom mag naast een eerste woord van 
grote waardering en dank aan hen het 
tweede woord wel een oprechte wens tot 
kracht, volharding en overtuiging voor de 
komende periode zijn.
Bij alle gemeenschappelijke en terechte 
vreugde is er geen reden tot triomfalisme of 
zelfgenoegzaamheid. Met name de uit de 
onderzoeken blijkende leeftijdsopbouw 
van ons kiezersbestand geeft duidelijk ge
noeg aan hoe onmisbaar een voortgezette 
en eensgezinde krachtsinspannig blijft.

COALITIE EN CDA

Gezien het overheersende stempel dat de 
landelijke aspekten op deze verkiezingen 
hebben gezet, is de vraag belangrijk wat de 
betekenis van de uitslag is voor de 
landelijke verhoudingen, voor de positie 
van het kabinet, voor de positie van de 
fracties in het algemeen, en van de CDA- 
fractie in het bijzonder, voor de relatie frac
tie en kabinet, voor de relatie tussen de 
regeringsfracties onderling en voor die tus
sen regeringsfractie en oppositie. Al deze 
aspekten verdienen en behoeven een bre
dere bespreking dan in een enkel nabe
schouwend artikel mogelijk is.

Algemeen wordt de uitslag gewaardeerd 
als een versterking van de positie van^bet 
kabinet en de coalitie. Het is ongeiwij ■ 
waar. Al komt dit niet in veranderde ge
talsverhoudingen in de Tweede Kaïiier tot 
uitdrukking, politiek-moreel is het in het 
licht van de inzet der verkiezingen om met 
Van Agt te spreken voor het kabinet „een 
por in de rug” .
Hoewel daarop (ten onrechte) minder de 
aandacht is gevestigd, kan hetzelfde 
worden gezegd van de positie van het CDA 
binnen de coalitie. Winst voor het CDA en 
verlies voor de W D  is, al komt dit niet in 
veranderde getalsverhoudingen in het ka
binet tot uitdrukking, politiek-moreel „een 
por in de rug” voor het CDA.
Het vloeit uit de eigen specifieke verant
woordelijkheid voort, dat Van Agt als 
minister-president in zijn kommentaar de 
nadruk heeft gelegd op het eerste aspekt en 
ik als fractievoorzitter op het tweede. Bei
den hebben wij echter er de nadruk op ge
legd dat dit geen aanleiding mag zijn tot een 
andere opstelling jegens de coalitiepartner 
binnen en buiten het kabinet.

INSTEMMING EN VOORKEUR

Iets te gemakkelijk hebben sommigen de 
uitslag uitgelegd als het uitspreken van een 
voorkeur van de kiezers voor de huidige 
regeringscoalitie op zichzelf.
In de eerste plaats ziet men dan wat te 
gemakkelijk voorbij aan het gegeven dat de 
uitslag meer wijst op vertrouwen in het 
CDA dan in de coalitie. Zelfe kan worden 
gezegd dat juist bij deze coalitie de kiezers 
hun vertrouwen op het CDA stellen.
Naar mijn mening spreekt er echter nog iets 
anders uit. Het CDA heeft niet alleen 
kiezers van de W D  gewonnen, maar per 
saldo ook van de PvdA. Wie voorkeur had 
voor een coalitie met de PvdA heeft het 
CDA niet verlaten. Dit kan niet anders be
tekenen dan dat de kiezers hebben ingezien 
dat het verloop van de formatie het CDA 
uiteindelijk en ten lange leste geen andere 
keus liet en dat het CDA daarom tenslotte 
(de verantwoordelijkheid voor de re
geerbaarheid van het land het zwaarst la
tende wegen) terecht de coalitie met de 
W D  heeft beproefd. Daarom meen ik 
gelijk te hebben gehad toen ik op de avond 
van de verkiezingen tot Den Uyl zei dat hij 
de enige werkelijk voor de PvdA relevante 
vraag niet had gesteld, namelijk: „Wat 
heeft de PvdA in de formatie fout 
gedaan?” .
Goedkeuring van de door het CDA 
gevolgde handelwijze bij de formatie bete
kent niet zondermeer ook voorkeur voor 
de daaruit geresulteerde kombinatie. 
Sommigen maken die overstap te gemakke
lijk. Het oordeel dat het CDA terecht tot

deze coalitie is gekomen, dat deze coalitie 
nu t'-'-ir ’ verdient, dat zij als
irét kunnen belev«ort te slagen, bete
kent nog nier dat l '̂/oalitie ook als reeds
geslaagd door de kieze'.— i------o------
kombinatie krijg.joJ kans, maar het moet 
verdiend worden. Uiteindelijk zal niet de 
politieke kombinatie, maar het door deze 
kombinatie in kabinet en parlement ge
voerde beleid beslissend zijn. En de 
zwaarste verantwoordelijkheid daarvoor is 
bij het CDA gelegd.

TROUW EN VERTROUWEN

Grote aandacht heeft terecht ook 
getrokken de verschuiving die zich binnen 
de coalitie heeft voorgedaan door de winst 
die het CDA heeft geboekt ten koste van de 
W D . Algemeen is dit uitgelegd als het te
rugkeren van voormalige CDA-aanhangers 
die bij de Kamerverkiezingen hun sterke 
voorkeur voor een CDA-VVD-kabinet (of 
misschien meer nog hun afkeer van een 
mogelijk CDA-PvdA-kabinet) tot uitdruk
king hadden gebracht door VVD te stem
men.
Nu hun wens vervuld is, was er voor hen 
geen reden meer opnieuw VVD te 
stemmen.
Deze verklaring is ook naar mijn mening 
juist. Of daaruit zondermeer volgt dat het 
CDA nu gehouden zou zijn of althans ver
standig zou doen zijn koers meer op de 
wensen van deze kiezers af te stemmen, is 
minder vanzelfcprekend. Er is namelijk ook 
een ander gegeven dat uit deze versterking 
van het CDA voortvloeit. Tegenover de 
winst ten koste van de W D  staat namelijk 
niet verlies ten gunste van de PvdA.
Dit wil zeggen, dat degenen, die een uitge
sproken voorkeur voor een CDA-PvdA- 
kabinet hadden, ook nu het CDA zijn 
trouw gebleven. Dit is in tal van opzichten 
veelzeggend. In de eerste plaats bewijst het 
dat ook zij van oordeel zijn dat het misluk
ken van de formatiepogingen in de eerste 
fase niet aan het CDA maar aan de PvdA te 
wijten is. In de tweede plaats wijst het op 
een grote bereidheid höt CDA trouw te 
blijven ook als er een andere kombinatie 
dan die van hun voorkeur tot stand komt. 
Ook ik ben van mening dat het CDA zorg
vuldig dient te letten op der terugkeer van 
eerder verloren gegane kiezers. Het zou 
echter te ver voeren daaraan hogere 
waarde toe te kennen dan aan de steun 
dergenen die onder alle politieke omstan
digheden bereid waren en zijn het CDA 
trouw te blijven. Het CDA zal er evenzeer, 
zo niet allereerst, op bedacht moeten zijn 
de trouw en het vertrouwen van deze 
kiezers niet te beschamen maar zich 
waardig te tonen.

PROGRAM EN AKKOORD
Met de samenstelling van ons kiezers
bestand is geheel in overeenstemming het
ëat;1aTve?f'mTe?tan^f(S?
CDA niet één persoon maar het beleid het 
motief van de keuze is geweest.
De konklusie, die uit dit alles valt te trek
ken, is duidelijk. Voor het CDA is niet be
palend de kombinatie waarmee wordt ge
regeerd, maar het beleid dat het in de 
Kamer voorstaat en dat het als partner in 
het kabinet voert.
Daaruit volgt de taakstelling om aan onze 
eigen herkenbaarheid, ons eigen profiel 
onder alle omstandigheden grote aandacht 
te schenken.
Sommigen hebben de neiging het ver- 
kiezingsprogram te zien als een middel om 
verkiezingen te winnen en een regeerak
koord als een middel om een coalitie tot 
stand te brengen. Zijn de verkiezingen 
eenmaal achter de rug en is het kabinet 
eenmaal gevormd, dan verdwijnen pro
gram en akkoord naar de achtergrond. Dan 
moet er worden geregeerd „en verder geen 
politiek gedonder” .
Primair voor ons blijft echter ook in de 
komende tijd ons prachtig program „Niet 
bij brood alleen” . . .  De mogelijkheden tot 
verwezenlijking daarvan worden begrensd 
door het regeerakkoord. Voorzover in het 
regeerakkoord niet anders is overeenge
komen, vallen wij terug op ons eigen 
program en zullen wij in het parlement 
proberen daarvoor voldoende steun te 
krijgen. Ook de minister-president trok de 
grenzen van de fracties aldus in zijn televi- 
siekommentaar op de avond van de verkie
zingen. Hij ging daarin zelfc verder dan 
ikzelf even daarvoor voor de camera had 
gedaan.

FRACTIE EN BEWINDSLIEDEN

CDA-fractie en CDA-bewindslieden han
delen daarbij ieder vanuit een eigen ver- 
antwoordehjkheid. Het parlementaire ka
rakter van het kabinet betekent niet dat het 
kabinet de uitvoerder is van de wil van de 
fracties. Het omgekeerde is echter evenmin 
het geval.
Bewindslieden hebben snel de neiging zich 
politiek te zeer te vereenzelvigen met ka
binet. Fracties worden bedreigd door het 
gevaar zich te profileren ten koste van het 
kabinet. Het CDA kan en moet laten zien 
dat het anders kan, namelijk in resp>ekt 
voor eikaars verantwoordelijkheid elkaar 
tot steun zijn. Dit is niet de gemakkelijkste 
weg, het is wel de goede weg.
Elkaar tot steun zijn. Elkaar, dat is: weder- 
zijds.

Aantjes.
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Scheepsbouw en zware metaal in grote moeilijkheden
door: J. van Houwelingen, lid Tweede Kamer voor CDA

Tijdens het paasreces werd de Tweede 
Kamer teruggeroepen voor een debat over 
de problemen in de scheepsbouw en het 

,V]Vff-concern.
Ook naar de mening van de CDA was er 
voldoende aanleiding om zich ook als par
lement indringend bezig te houden met de 
problemen in deze bedrijfstak.
Geweldige belangen-staan immers op het 
spel: het voortbestaan van een voor Neder
land zo belangrijke bedrijfstak en het al of 
niet behouden van duizenden arbeidsplaat
sen. Al enkele jaren geleden werd ingezien 
dat er ingrijpende maatregelen nood
zakelijk zijn om het voortbestaan van al
thans een deel van deze bedrijfstak op lan
gere termijn te kunnen garanderen. Inge
steld werd een beleidscommissie „scheeps
bouw” bestaande uit werkgevers, werk
nemers en Overheid met als opdracht aan te 
geven welke maatregelen genomen zouden 
moeten worden om weer tot een gezonde 
en rendamente scheepsbouwindustrie te 
komen met een optimale concurrentiek
racht en het behoud van een zo groot moge
lijke werkgelegenheid. In 1976 verscheen 
een eerste rapport met als belangrijkste 
conclusie: afslanking too 70 procent ten 
opzichte van de huidige capaciteit en een 
omvangrijk investeringsprogramma. Bij dit 
alles is een aanzienlijke financiële steun 
door de overheid onmisbaar. Deze con
clusies werden door alle betrokkenen on
derschreven. Om tot concrete maatregelen 
te komen werden vijf afzonderlijke sub
commissies (werfgroeperingen) ingesteld. 
Hoewel nog niet alle werfgroeperingen al 
tot eindconclusies waren gekomen heeft de 
regering in een brief op jl. 21 maart inmid
dels een aantal belangrijke doelstellingen 
geformuleerd. Deze aktie was noodzake
lijk, aldus de regering, om het gewenste 
overleg over de noodzakelijke reorganisa
ties tussen direktie en ondernemingsraden, 
de beleidscommissie scheepsbouw en de 
vakbonden op een realistische basis te kun-
RfiërnmS^zaf kunnen ontkennen dat er in
derdaad alle reden was voor aktiviteiten 
van de kant van de regering. Niet alleen 
vanwege de zeer zorgelijke financiële si
tuatie bij enkele bedrijven maar ook omdat 
er een impasse was ontstaan in het overleg. 
In zo’n situatie mag de overheid niet passief 
blijven.
Het is echter jammer dat vooral door de

presentaitie van de voorstellen te veel de 
indruk te kunnen ontstaan dat de overheid 
eenzijdig definitieve beslissingen zou heb
ben genomen. Hoewel natuurlijk de over
heid zijn verantwoordelijkheid niet uit de 
weg mag gaan, is het van het allergrootste 
belang dat uiteindelijk de meeste betrok
kenen (werkgevers en werknemers) zelf de 
beslissing kunnen nemen.
In ieder geval is dat de meest gewenste 
procedure, zeker bij moeilijke herstruc
tureringsprocessen. Het dragen van mede
verantwoordelijkheid voor moeilijke be
slissingen kan immers niet opgelegd wor
den. Tijdens een overleg tussen kamer
commissie en de regering werd gelukkig 
deze indruk op voldoende wijze weggeno
men.
„Definitieve beslissingen zijn pas mpgehjk 
na overleg met alle betrokkenen” , zo werd 
nadrukkelijk verzekerd.
Het parlementaire debat hierover, op ver
zoek van de fraktie van de PvdA, was na 
deze verklaring volstrekt overbodig en zin
loos, zoals ook bleek.

IS AFSLANKING NOODZAKELUK?
Al enkele jaren is het duidelijk dat er in de 
scheepsbouw sprake is van een ernstige 
overcapaciteit. Recente informatie ver
strekt door 'de Europese' Gemeenschappen 
toont dit nog weer eens duidelijk aan.
De jaarlijkse wereldproduktie haalde in die 
periode 1974-1976 een niveau van onge
veer 33 miljoen brt.
De nieuwe orders, die beslissend zijn voor 
de toekomstige produktie van de werven 
daalden sinds 1975 tot een peil van 13 mil
joen brt.
Gezien de omvang van de overcapaciteit 
van de bestaande vloten zullen de niekwe 
orders zelfs dit peil in de komende jaren 
niet halen. Het beeld wordt voor Neder
land (en Europa) no? Zutphen. vu  ̂
nog betrokken worck,'f'' ücviger
wordende concurrer™® vanuit enkele an- 
uere lanaen ^japan, Korea en Thaiwan). 
Reeds nu kan de Nederianase scheepsbouw 
alleen orders verkrijgen door aanbiedingen 
beneden de kostprijs (soms - 35 procent). 
Alleen voor meer gèspecialiseerde schepen 
(o.a. bagger) was er nog sprake van een 
relatief goede positië. De concurrentie zal 
echter ook in deze sector sterk toenemen. 
Een land als Japan tot nu toe voor 70 pro
cent afhankelijk van de tanker produktie, is

zich inmiddels ook sterk aan het oriënteren 
op deze markt. Tegen deze achtergrond is 
het dan ook volstrekt duidelijk dat aan een 
vermindering van de huidige produktie ca
paciteit niet is te ontkomen.
Binnen de Europese Gemeenschap is in
middels een plan opgesteld voor een sane
ring tot ongeveer 50 procent. Voor de Ne
derlandse situatie zijn echter argumenten 
om een zo vergaande vermindering te 
voorkomen.
(Geografische ligging, infrastruktuur, de 
bijzondere beschikbare know how op 
enkele gespecialiseerde gebieden). Hoewel 
hierbij uitsluitend informatie is verstrekt 
over de scheepsbouw is er een vergelijk
bare situatie, althans met betrekking tot 
onderdelen, in de zware metaalindustrie. 
Het meest klemmend is de situatie bij de 
apparatenbouw en dd dieselmotoren indu
strie.

MAATREGELEN
Het zal duidelijk zijn dat in een dergelijke 
ernstige situatie ook de overheid een taak 
heeft. Alleen al om sociale redenen (werk
gelegenheid in Nederland voor 46.000 
werloiemers) is een volledige ineenstorting 
onaanvaardbaar. Maar ook voor onze 
ecomonische struktuur is deze bedrijfstak 
ook op langere termijn van grote betekenis. 
Niet in de minste plaats vanwege relaties 
met toeleveringsbedrijven, havenaktivitei- 
ten en ook de scheepsreparatie.
De regering heeft inmiddels aangekondigd 
ongeveer 1 miljard gulden ter beschikking 
te steüen voor concrete maatregelen. In
middels is het overleg weer op gang geko
men over de preciese verdeling van dit be
drag en over de te nemen herstrukture- 
ringsinaatregelen.
Voorlopig is er nog overeenstemming over 
het al of niet noodzakelijk zijn van ge- 
(jsBOTvgen ontslagen, en de sluiting van en
kele bedrijven.
In de voorstellen van de regering zullen in
ie d e r  g ev al 6 .0 0 0  a rb e id sp la a tse n  m o e ten
worden opgegeven. Of de overheidshulp 
verantwoordris kan pas definitief worden 
beoordeeld na afronding van het overleg 
tussen overheid, werkgevers en werkne
mers.

TOETSING
De CDA-fractie zal het uiteindelijk beleid 
toetsen aan de volgende punten:

A. DE FINANCIËLE STEUN ZAL ZO
DANIG MOETEN WORDEN AANGE
WEND DAT EEN VERANTWOORD 
DEEL VAN DE BEDRUFSTAK MET 
EEN REËEL PERSPECTIEF KAN 
WORDEN BEHOUDEN (verbetering 
van de produktivifeit, modernisering en 
verdere specialisatie).

b. bij de sanering dient rekening gehouden 
- te worden met een verantwoord re

gionale spreiding van produktieplaatsen 
(in verband met de aanwezige infra
struktuur, de relatie reparatie 
nieuwbouw, en de minimale herplaat- 
singsmogelijkheden moet het handhaven 
van nieuwbouw bij NDSM te 
Amsterdam worden overwogen.

c. de bestemming van de overheidsgelden 
zal voldoende doorzichtig en con
troleerbaar dienen te zijn (deelname 
door de overheid van een 40 procent a 50 
procent - belang).

d. geen onduidelijkheid mag blijven 
bestaan over de betrokkenheid en de po
sitie van de overheid en werknemers. 
Verbetering van de zeggenschapspositie 
van de werknemers in de bedrijven is een 
voorwaarde.

e. een verantwoorde spreiding in verant
woordelijkheid en zeggenschap maakt 
het noodzakelijk dat een te sterke con
centratie zal worden voorkomen.

f. het zoveel mogelijk voorkomen van ge
dwongen ontslagen (tempo van inkrim
ping mede afhankelijk van datgene wat 
mogelijk is op het gebied van: natuurlijk 
verloop, vervroegde pensionering, om
scholing en andere arbeidsmarktmaatre- 
gelen).

Bij dit alles zal niemand om de realiteit 
heen kunnen'dat de financiële middelen 
van de overheid niet onbeperkt zijn. De 
grootst mogelijke inspanning is echter wel 
noodzakelijk. Het is te hopen dat het 
overleg over de concrete maatregelen op 
korte termijn met sucĉ es kan worden afge
rond.
De belangen voor duizenden mensen staan 
op het spel. In ieder geval is het weinig 
zinvol te volstaan met goedkope ongefun
deerde kritiek op de regering of met lofprij
zingen over de „grootste reddingsopera
tie”.

J. van Houwelingen.

Campagnewenken (I)

De voorbereiding van de Raadsverkiezingen

EEN GOEDE ORGANISATIE GAAT 
VOORAF
Een verkiezingscampagne komt niet uit de 
lucht vallen. Een campagne voorbereiden is 
een zaak van een goed werkplan maken. 
Om plannen te maken heeft men gegevens 
nodig. Welke zaken wilt u in uw gemeente 
in het kader van de campagne aansnijden? 
Wat gaat dat kosten? Wanneer moet het 
materiaal klaar zijn? Wie stelt de pers
berichten op?

VAN DER GlAS 
Heerenveen
Blaas- en
Siaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

Allemaal vragen die aan de orde moeten 
komen. En niet pas in de laatste twee we
ken. Want dan is het daarvoor te laat. Wil 
men een succesvolle campagne voeren dan 
moet men enkele maanden te Voren reeds 
aan de slag.
Een Gemeentelijk Campagne Team (GCT) 
moet daarom tijdig worden ingesteld.

CONTACT MET BESTUUR EN 
RAADSFRACTIE
Het is zaak dat er steeds goed contact is 
tussen het GCT en het plaatfelijk CDA- 
bestuur. Uiteindelijk berust de verant
woordelijkheid voor de politieke lijn van 
de campagne bij het bestuur.
De technische uitvoering ervan is gedele
geerd aan het GCT. Communicatiestoor
nissen tussen beide doen afbreuk aan de 
slagvaardigheid van de campagnevoering. 
GCT en bestuur moeten voortdurend op 
een lijn zitten. Het is daarom verstandig dat 
iemand uit het bestuur als verbindingsman 
in het GCT is opgenomen. Ook de Raadsle
den moeten nauw bij de campagne betrok
ken zijn.

SAMENSTELLING GCT
Het GCT moet zijn samengesteld' uit een 
stel enthousiaste mensen die bereid zijn 
enkele avonden per week vrij te maken in 
de weken vlak vóór de verkiezingen. Op 
organisatorisch terrein moeten zij van wan
ten weten. Voor wat betreft de taakverde
ling moeten er de volgende functies zijn:

Campagneteamleider
Bij hem berust de eindverantwoor
delijkheid in het functioneren van het GCT. 
Coördineert en stimuleert. Onderhoudt 
contacten met het CDA-bestuur.

Secretaris
Is verantwoordelijk voor alle verslag
geving, afspraken en correspondentie.

Penningmeester
Is verantwoordelijk voor begrotingsbewa- 
king, fondswerving en alle’ andere fi
nanciële zaken.

Persfunctionaris
Is verantwoordelijk voor alle contacten 
met de pers. Stelt persberichten en ad
vertenties op. Is verantwoordelijk voor pu- 
bliciteitsakties. In een klein GCT kan de 
secretaris deze taak eventueel ook verrich
ten.

Materiaalbeheerder
Is verantwoordelijk voor beheer en ver
spreiding van verkiezingsmateriaal; aan- 
Ideding van zalen bij manifestaties etc.

Overige leden
Het is gewenst dat een of enkele leden, 
zonder een speciale taak, toegevoegd wor
den aan het GCT. Toe te voegen als rech
terhand van de andere leden. Inzetbaar bij 
speciale akties. Fungeren als plaatsvervan
ger ANNEER ANDERE TEAMLEDEN

Raadsverkiezingen 
op woensdag 31 mei

Einde volgende maand, op woens
dag 31 mei, vinden de Raads
verkiezingen plaats. 'Vanuit de Lan
delijke Coördinatie Groep voor 
Staten- en Raadsverkiezingen van 
het CDA zal drs. C. Bremmer innde 
komende weken nader ingaan op 
enkele organisatorische en inhoude
lijke kantèn van de verkie
zingscampagne. In dit eerste artikel 
wordt nader ingegaan op de samen
stelling van het Gemeentelijke 
Campagne Team (GCT).

ZIEK OF v e r h in d e r d  ZUN. De cam
pagnevoering moet qua bemanning op een 
breed draagvlak kunnen berusten. Het 
werk mag door het uitvallen van teamleden 
niet stagneren.

Begroting
Het is noodzakelijk de propagandaplannen 
te vertalen in een begroting. Men weet dan 
precies waar men financieel aan toe is. Het 
voorkomt bovendien financiële problemen 
achteraf.

TUDIGE AFSPRAKEN
Zodra het GCT gevormd is dient men af
spraken te maken voor bijeenkomsten. 
Tijdig, zodat iedereen aanwezig kan zijn. 
Plan een of enkele bijeenkomsten met het 
CDA-bestuur en de kandidaten. Een zorg
vuldig opgesteld tijdschema voor alle ac
tiviteiten is van groot belang.
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CDA - vaster dan ooit in het zadei
Overpeinzing na de Statenverkiezingen

door: Eske Sleijser-Tegeiaar

De opwinding is voorbij; het vele werk, dat 
verzet is, vond ditmaal volop beloning en 
reeds wenken de koetsiers van de propa- 
gandawagens voor de verkiezingen van de 
gemeenteraden.

Het was fijn. Toch nog onverwacht dat 
resultaat. Het CDA is niet alleen een feit, 
het CDA doet het, het CDA gaat het 
maken!
Typische kreten; ’t is even wennen voor 
mensen die zo lang al meedraaiden in hun 
best doende kleinere groeperingen, die 
toch op hun manier volop mede- 
beleidbepalend hun rol meespeelden in het 
grote geheel.
Niet goed soms? Moet er juist nu 
gemopperd worden? Kan je soms winst niet 
uitstaan?
Natuurlijk is het goed, vanzelfsprekend be
tekent winst ook meer mogelijkheden voor 
een krachtig CDA-beleid.

MOTIVERING
Maar toch .. .WAAROM stemden ditmaal 
weer zovelen CDA? Wat verwachten ze 
van dat CDA? Welke koers willen ze samen 
met ons uitzetten? WAT beweegt hen we
zenlijk?
Evenzovele vragen, waarop vele kundige 
politicologen uit ons midden ongetwijfeld 
zuUen trachten een met veel cijfers geïllu
streerd antwoord te geven. Daar blijkt dan 
dat motief mèe te spelen. Hier is weer 
sprake van overwegend stemmen uit onbe
hagen; daar weer viel een meer regionaal 
toegespitst verkiezings „item” in de 
prijzen. Elders kwamen ze gewoon „weer 
thuis” en in weer een andere streek speelde 
de kerk een belangrijke rol. En bont con
glomeraat van motiveringen, dat toch geen 
écht antwoord geeft. Toch is dat antwoord 
heel belangrijk. Verlies geeft voor een
p a rtij r e d e n  to t  w inst
brengt vaak nog meer verplichtingen met 
zich mee. Je kunt ook gewoon niets doen, 
gewoon doorgaan; de volgende testcase zal 
wel uitwijzen of dat het was dat winst 
bracht. Kan natuurlijk ook riskant zijn en 
vooral kostbaar als het verkeerd uitpakt.

PROGRAM
Elke partij heeft een beleid uitgestippeld, 
een program gemaakt. Elke partij poogt 
ook zoveel mogelijk daarvan waar te ma
ken. Dat heeft ook het CDA. Het heeft een 
goed program, daarover zijn allen het eens 
in het CDA. Kénnen de kiezers, oude en 
vooral nieuwe, dat program? Ik waag het 
dat te betwijfelen. Hier en daar zal een 
enkeling de moeite hebben genomen het 
beknopte uittreksel ervan te lezen. Maar nu 
met de Statenverkiezingen waren er pro

vinciale programs, die, hoe zorgvuldig ook 
in lijn opgetrokken met het landelijk 
program van de partij, toch de accenten 
anders legden (moesten leggen ook), al 
naar gelang de aard van de regio. En zelfs 
die programs, die toch ook nogal 
omvangrijk uitvielen, zullen slechts door 
enkele geïnteresseerden gelezen zijn. De 
grote rest van de kiezers, nieuw en oud, 
stemde toch, denk ik, niet CDA om dat 
program van beleid.

BELEID
Waarom dan wel? Al op de avond van de 
29ste maart toonde de t.v. staatjes, waaruit 
bleek dat juist bij het CDA veel meer het 
beleid een rol speelde voor het bepalen van 
de stem dan andere overwegingen. Bij het 
CDA speelde ook de persoon een veel min
der belangrijke stembepalende rol van bij
b.v. de PvdA het geval was.

Dat zal wel juist zijn. Maar het gaat er 
maar om wat versta je onder BELEID. 
Onder beleid immers valt ook te verstaan 
de keuze van je partner in een regering, het 
roepen van „de maat is vol” en „de 
buikriem moet aangetrokken” . Beleid is 
ook (en moet soms ook in verkiezingscam
pagnes) het brengen van je hoofditems in 
gesimplificeerde vorm.

Maar toch . . .  Stem je, als je daarop alleen 
je keuze maakt, stem je dan om een beleid? 
Stem je dan wezenlijk om de christen
democratische uitgangspunten van beleid, 
om evangelische solidariteit, om gerechtig
heid, om mede-verantwoordelijkheid? 
Stem je dan voor een wezenlijk sociaal ver
antwoord beleid, voor een mentaliteit die 
werkelijke offerbereidheid vraagt, dat 
naasteitiiefde durft te noemen?
VV C lin jg c ill CiX y ’-'WX
daad hier en daar werkelijk het geval zal 
zijn, want zij die dat doen vormen het 
levend bezielende kader, dat de partij we
zenlijk dienstbaar maakt. Maar was dat 
werkelijk overal, bij al die tien- en hon- 
derduizenden het geval?

CONSEQUENTIES
Toch zal het meer dan ooit nodig zijn dat 
het CDA wat doet met zijn eigen, nu weer 
vergrote aanhang. Nodig dat ook hen ten 
volle duidelijk wordt wat het program, wat 
de uitgangspunten voor gelding hebben. 
Wat daarvan de consequenties kunnen en 
moeten zijn voor het te voeren beleid.

Consequenties waar ook de velen die op 
hun verantwoordelijke posten op alle ni- 
veau’s dat beleid pogen ten uitvoer te bren

gen, dagelijks mee te maken hebben. Dage
lijks is daar de gebiedende afweging, kop
peling naar de geestelijke basis, toetsing 
aan de uitgangsstellingen. Immers als in 
hun werk als essentie ervan, iets op de bur
ger overkomt, dat haaks staat op hetgeen 
des CDA’s behoort te zijn, betekent dat een 
ontkrachting van het wezen van de partij, 
.^s dan kiezers afkomen op uiterlijke 
dingen, op stukjes beleid die al dan niet 
toevallig „lekker overkomen”, ZONDER 
dat zij realiseren (of beseffen kunnen) 
WAAROM dat zo gebeurt en vooral van 
WAARUIT gehandeld wordt, is winst uit 
die oogmerken verkregen, schijnwinst, al
thans geen blijvende.

Is dit muggenzifterij, nodeloos moeilijk 
doen? Ik dacht van niet. Het CDA bekleedt 
nu eenmaal een aparte plaats in het politiek 
bestel. In Nederland betekent het CDA een 
machtsfactor van betekenis, waarbij verge
leken de positie van vele christen
democratische partijen in het buitenland 
veel minder invloedrijk is. Wél bestaan er 
elders grote ,en machtige christen
democratische groeperingen, maar die dra
gen een ander karakter. Hier betekent het 
CDA geen partij die gevestigde belangen 
verdedigt, geen partij op wie je stemt omdat 
je A of B haat. Het CDA poogt de c. in de 
naam tot gelding te brengen, tot reële on
derbouw van beleid, tot in het kleine detail 
toe. Dat betekent b.v. dat 
rentmeesterschap over de schepping een 
rol speelt bij de bepaling van ruimtelijk be
leid en de aanleg van wegen. Dat betekent 
dat wijziging in de wetgeving m.b.t. onder
nemingsstructuren alles te maken heeft met 
het kunnen beleven van mede
verantwoordelijkheid en zo zijn er legio 
voorbeelden aan te geven van deze prin- 
NlÉT oin nef cliristëlijke sausje wat een net, 
ordentelijk en fatsoenlijk geheel óók voor 
christenen aantrekkelijk moet maken. Het 
betekent WEL dat de c. een alles doordren
kend zoutend zout behoort te zijn zonder 
hetwelk geen grote lijn, geen detail die toet
sing kan doorstaan. Dat vraagt het CDA, 
dat poogt het CDA tot stand te brengen. 
DAAROM kiezen op het CDA zou het 
antwoord moeten zijn van het WAAROM 
velen voor het CDA kozen. En als het dat 
niet betekent, dan is het de voortdurende 
taak van het CDA om niet tevreden en blij 
met het thans bereikte gewoon door te 
gaan, maar om onze mensen, de nieuwe en 
de oude, blijvend daarin te scholen. Hen 
allen te maken tot mede-verantwoordelij- 
ken, tot mensen voor wie „christelijke 
pohtiek” meer is dan alleen een c. in een 
naam.

Christelijk Historisch 
weekblad
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Dan pas mogen we voluit blij zijn. Nu blij 
omdat we wederom bevestigd zijn in onze 
rol van grote partij voor wie kennelijk een 
leidende rol bestemd is, maar ook ons be
wust van de extra-verantwoordelijkheid 
die dit voor ons meebrengt. Geen rol vanru s ie il LUL IICL u p  W CZ-C lU ljfit vci.cmLwu»t_;ivxw
wijze spelen van die rol.

Ik voorzie dan ook dat én voor de weten
schappelijke instuten van het CDA én voor 
het CDA Kader- en Vormingswerk in dat 
interne proces van verdere verdieping, be- ̂  
wustwording en toerusting een grote bij
drage zal worden gevraagd. Temidden van 
het vaak onmogelijke dat van hen gevraagd 
wordt voor de uitoefening van hun taak 
zou ook van onze belèidsfunctionarissen 
tóch in dit kader gevraagd moeten worden 
tijd uit te trekken voor de ook voor hen 
nodige bezinning en verdieping op hetgeen 
hun beleid ten diepste motiveert.

Den Haag, 29 maart 1978
Eske Sleijser-Tegeiaar.

Statenverkiezingen

De nieuwe CDA-statenzetels
Het CDA heeft bij de statenverkiezingen 
van vorige week de volgende aantallen sta
tenzetels behaald:

Groningen: Noord-Holland:
1978: 15 1978; 21
1974; 15 ■1974: 17
1970: 17 1970: 23
Friesland:
1978; 23 Zuid-Holland:
1974: 22 ^ 1978: 23
1970: 25 1974; 20
Drenthe; 1970; 29
1978: 15
1974: 13 Zeeland:
1970: 15 1978: 17
Overijssel: 1974: 15
1978; 29 1970: 19
1974: 23
1970: 29 Noord-Brabant:
Gelderland: 1978: 40
1978: 30 T974: 34
1974; 25 1970; 51
1970: 34
Utrecht: Limburg:
1978; 21 1978; 34
1974: 17 1974; 34
1970: 21 1970; 40

POLITICI OVER DE VERKIEZINGS
UITSLAG
Premier Van Agt: De overwinning van het 
CDA is een victorie voor het kabinet, dat, 
pas drie maanden in functie, onderworpen, 
is geweest aan de ene zware en vaak 
onrechtvaardige aanval na de andere. Dat

kabinet heeft kennelijk toch het 
vertrouwen van de kiezers gekregen. De 
kiezers hebben gezegd: het is de moeite 
waard dat jullie er zijn en jullie mogen van 
ons doorgaan.
•Aantjes, voorzitter CDA-fractie Tweede 
Kamer: De steun, welke het CDA bij de 
statenverkiezingen gekregen heeft, is een 
geweldige morele steun. Met het extra- 
vertrouwen, dat het CDA van de kiezers 
gekregen heeft, gaan we aan de hand van 
het CDA-program proberen dat program 
zo goed mogelijk verwezenlijkt te krijgen, 
in een loyale samenwerking met de 
coalitiepartner van dit moment.
Albeda, minister van sociale zaken: De 
kiezers hebben heel duidelijk de suggestie 
verworpen, dat het kabinet alleen maar een 
paar grote ondernemers zou willen redden 
en niet zo geïnteresseerd zou zijn in arbeids
plaatsen. De kiezers zijn daar niet in ge
trapt.
Steenkamp, voorzitter CDA: Wij hebben 
een erg goede uitslag gehaald. Het CDA 
kan kennelijk tegen een stootje. Het CDA is 
kennelijk heel bestendig en het zal dit in de 
komende tijd verder moeten bewijzen door 
zijn bijdrage aan bet kabinet-Van Agt.

Beelaerts van Blokland, minister van 
volkshuisvesting en ruimtelijke ordening:
Ik ben erg tevreden over de uitslag voor het 
CDA, ook in de grote steden. In Den Haag 
en Amsterdam bijvoorbeeld waren er win
sten van vier, respectievelijk drie procent. 
Dat is zeer opmerkelijk, want de oppositie 
is hard geweest. Men heeft zeer sterk tegen 
de regering aangeschopt en men heeft 
eigenlijk gezegd dat de regering niet 
deugde.

UNIEBUREAU
HET BUREAU VAN DE CHR. HIST. 
UNIE, Wassenaarseweg 7, ’s-Gra- 
venhage is telefonisch te bereiken 

onder nummer 070-244516*
Adresveranderingen voor het 

ledenbestand en dus ook voor het 
lOx per jaar verschijnend 

ledencontactblad ,,de Nederlander’ 
te zenden aan:

Bureau CHU, 
Wassenaarseweg 7, 

’s-Gravenhage.
Telefoon (070) 244516. g

Kantooruren van maandag t/m & 
vrijdag 08.30 v.m. tot 16.45 n.m, f 

Het telefoonnumrfier van de 
Savornin Lohmanstichting is: 

070-246791.
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Europese impressies
door: Teun Tolman, lid van het Europese parlement

In de maart-zitting van het Europese 
parlement heeft het belangrijke landbouw- 
debat plaatsgevonden. Een discussie met 
een trieste afloop.
Mocht ik in een eerder artikel er melding 
van maken, dat de commissie voor de 
landbouw van oordeel was, dat de prijzen 
van de land- en tuinbouwprodukten met 5 
procent verhoogd moesten worden, met 
geringe meerderheid is de beslissing in het 
Europese peurlement een andere geweest. 
Het laatste woord is nu in april aan de 
ministers van landbouw in Brussel.
Voor deze negatieve beslissing zijn vooral 
de Europese socialisten verantwoordelijk. 
Wel is besloten, dat met name de Benelux- 
landen aanvullende maatregelen mogen 
nemen voor een jaar. Dit zet de deur dus 
weer geheel open voor nationale maat
regelen. Hiermee is noch de boer noch de 
.gemeenschap gediend.
Twee aspecten dienen nader onder de aan
dacht gebracht, a. de voorraden - zo men

wil - de overschottenproblematiek; b. de 
franje rond de prijsvaststelling.

OVERSCHOTTEN
Ik moet consequent blijven volhouden, dat 
het woord ,,overschotten” misplaatst is. 
Zolang een groot deel van de wereld
bevolking honger lijdt, kan men niet 
spreken van overschotten. Beter is te spre
ken van ruime voedselvoorraden in deze 
Europese regio.
De Europese landbouwcommissaris Gun- 
delach laat de voorraden die er zijn zeer 
zwaar wegen in zijn voorstellen. Nu moet 
gezegd worden, dat de voorraden - en dat is 
verheugend - niet zijn toegenomen. De 
maatregelen die indertijd genomen zijn om 
het marktevenwicht te bevorderen, moeten 
vqortgezet worden.
In dit opzicht kan men niet van de hak op 
de tak springen. Diegenen, die menen met 
planning te komen tot een juist evenwicht 
tussen produktie en konsumptie, zullen

nimmer gelijk krijgen. Een miljoen televi
sietoestellen produceren gaat nog wel. 
Honderdduizend auto’s evenzo. Maar 
landbouw is geen industrie. 
Weersomstandigheden alleen al spelen zo’n 
belangrijke rol, dat men altijd boven of 
onder de streep zit.
Bij deze discussie wordt helaas al te 
gemakkelijk het bekende artikel 39 van het 
verdrag van Rome vergeten over gelijk
matige inkomensontwikkeling voor de ver
schillende bevolkingsgroepen.

CONSUMENTEN-LOBBY
Zowel in het Nederlandse als in het 
Europese parlement, spreekt men over het 
groene front. Men hecht hier een over
dreven betekenis aan. Weliswaar zijn er een 
aantal deskundigeen die de toon aangeven 
bij de debatten, zoals bij andere zaken weer 
andere deskundigen aan bod komen.
Bij de voorlichting verrichten in Nederland 
het landbouwschap en in Europa de COPA 
zeer belangrijke arbeid. Er is echter naast 
deze voorlichting een ontwikkeling gaande 
in de richting van een geweldige con
sumentenlobby. Een volstrekt legale en 
aanvaardbare zaak. Mits het niet enkel 
kretologie is.
De Ierse commissaris Burke - speciaal 
belast met consumentenzaken - constateer
de wel openhartig, dat deze prijsvoorstellen 
de laagste zijn die ooit ingediend zijn. De 
rapporteur van de commissie milieu- en

consumentenzaken maakte het wel al te 
bont. Zonder enig cijfermateriaal sugge
reerde hij uitbuiting van de consument. 
Geen woord over inkomenspolitiek of 
kostenstijging. Zou ej een prijs uitgereikt 
moeten worden voor het minst deskundig 
of, zo men wil, het meest demagogisch 
betoog, dan komt de consumentenrappor
teur daar direkt voor in aanmerking.

CONCLUSIES
Mijn conclusies in deze tussenfase zijn;
1. Een Europese inkomenspolitiek staat 
nog in de kinderschoenen. Zij die het meest 
spreken over gelijke beloning tussen man 
en vrouw, zijn juist degenen die een gelijke 
beloning van de arbeidende mannen be
lemmeren.
Want immers de beloning van landar
beiders blijft nog ver achter bij zijn 
industriële collega’s. Daar wordt helaas 
nog steeds geen begrip voor opgebracht.
2. De Europese landbouwconunissaris 
Gundelach kan niet voortgaan met land
bouwprijzen te drukken omdat er ruime 
voorraden zijn. Hij dient duidelijk aan te 
geven waar de grens ligt tussen over
schotten en gewenste voorraden. En ook 
wie daarvan de financiële konsekwenties 
moet dragen.
Hij gaat een fundamenteel debat uit de 
weg. Wij zullen hem rechtstreeks of via 
onze bewindsman hieraan blijven herin
neren.

Onderwijszaken in de Tweede Kamer
door: W. Deetman, lid Tweede Kamer voor CDA

Bij de behandeling van de onderwijsbegro
ting in de Tweede Kamer kwamen onder 
meer de volgende belangrijke zaken aan de 
orde
* Start lerarenopleiding te Zwolle^ Sittard 
en Eindhoven in 1979
* Leerlingenschaalverlaging in het Kleu
teronderwijs
* ƒ45 miljoen extra voor scholenbouw 
voortgezet onderwijs.

Lerarenopleidingen 
voorlgezet onderwijs
In de Tweede Kamer is vanuit de CDA- 
fractie sterk druk uitgeoefend op minister 
Pais om de bekostiging van de protestants- 
christelijke lerarenopleiding te Zwolle en 
de rooms-katholieke te Sittard op 1 januari 
1979 te doen ingaan. De minister heeft 
tenslotte toegezegd, dat met ingang van 1 
augustus 1979 in Zwolle en Sittard met het

onderwijs mag worden begonnen. Op 
diezelfde datum zal de opleiding voor de 
beroepsgerichte vakken in Eindhoven 
kunnen beginnen. Het zogenaamde voor
bereidende jaar zal op 1 augustus a.s. in
gaan. Met de toezegging van de minister is 
er een goed eind gelcomen aan de ja
renlange strijd voor de uitbreiding van de 
confessionele lerarenopleidingen!

Leerlingenschaal
De werkloosheid in het onderwijs, speciaal 
in het kleuteronderwijs en het lager onder
wijs, heeft nog vrij onverwacht grote om
vang aangenomen. In de loop van 1978 zal 
de regering met een actieplan komen. 
Vooruitlopend op dat actieplan heeft de 
regering alvast besloten de leerlingenschaal 
in het kleuteronderwijs te verlagen van 32 
naar 31. Deze maatregel levert 600 ar
beidsplaatsen extra op.

Scholenbouw
De scholenbouw in het voortgezet onder
wijs is meer en meer een knelpunt. Tegen 
deze achtergrond heeft de regering voorge
steld via interne verschuiving in de begro
ting voor 1978 een incidentele injectie van 
ƒ 47 miljoen aan de scholenbouw te geven. 
Deze ƒ 47 miljoen zal worden gebruikt om 
te voorzien in een aantal noodsituaties. De 
Kamer is met het regeringsvoorstel 
akkoord gegaan met de steun van CDA en 
W D , alsmede enkele kleine partijen.

Ontwikkeling en 
vernieuwing
De CD A-fractie heeft de minister gevraagd 
af te zien van zijn voornemen om in navol
ging van zijn ambtsvoorgangers met een 
eigen totaalvisie op het onderwijs - een li
berale contourennota - te komen. De sug
gestie werd gedaan om met concrete be
leidsvoornemens te komen. Bij die beleids

voornemens kunnen uiteraard de reacties 
op de contourennota’s van oud-minister 
Van Kemenade in de beschouwingen wor
den betroUcen. De minister heeft 
toegezegd aan het verzoek te voldoen. 
Voorts kondigde hij aan, dat in de komende 
jaren het beleid gericht zal worden op wet
geving i.p.v. nota’s zoals in de afgelopen 
vier jaren het geval is geweest.

Enkele specifieke punten
* Aandacht werd gevraagd voor een royale 
aanpak van het aantal projectsituaties in 
het middelbaar huishoud- en nijverheids
onderwijs en het middelbaar sociaal- 
pedagogisch onderwijs. Staatssecretaris De 
Jong heeft hierop positief gereageerd, 
waardoor het aantal projectsituaties van 30 
op 45 zal worden gebracht.
* In de loop van 1977 bleek, dat de ophef
fingsnormen voor de gymnasia werden 
toegepast op het ongedeelde vwo (voorbe
reidend wetenschappelijk onderwijs). Voor 
een dergelijke toepassing ontbreekt echter 
een wettelijke basis. Op vragen en opmer
kingen van CDA en VVD heeft de Staats
secretaris toegezegd dat beleid te zullen 
terugdraaien en eerst - na overleg met de 
organisaties in het onderwijs - een 
wettelijke regeling te zullen treffen.

Begroting sociale zaken

Grote lijnen aan de orde
door: drs. G. Gerritse, lid CDA-fractie Tweede Kamer

De behandeling van de begroting van So
ciale Zaken is achter de rug. Door het late 
tijdstip van behandeling gaat het dit jaar 
wat anders dan anders. Het nieuwe kabinet 
is bezig met het voorbereiden van de zoge
naamde bezuinigings operatie. Daardoor 
zullen sommige dingen halverwege het jaar 
toch weer opnieuw in discussie komen.
In de behandeling van de begroting van 
Sociale Zaken zijn daarom voomameUjk 
grote lijnen aan de orde geweest Bij de 
inbreng die ik namens de CDA-fractie ge
daan heb, heb ik mij beperkt tot opmerldn- 
gen over de werkgelegenheid, de mede
zeggenschap en de koopkracht ontwikke
ling. De bekenfmaldng van het 2,5 miljard 
gulden werkgelegenheidsprogram, dat wel 
niet in de begroting staat, moest er na
tuurlijk ook bij betrokken worden.

VEEL TE HOOG
De werkloosheid is nog steeds veel te hoog. 
Vooruitzichten en voorspellingen laten nog 
niet snel een grote verbetering zien. Minis
ter Albeda beaamde dat. Ik heb gewezen 
op het gevaar van teveel optimisme voor 
het opvangen in de diensten-sector (zoals 
banken en verzekeringsmaatschappijen) 
van het verloren gaan van werk in de indu

strie. Bij het zoeken van nieuwe arbeids
plaatsen zullen we moeten zoeken in de 
gezondheidszorg en in het maatschappelijk 
werk, wat wel eens de kwartiaire sector 
wordt genoemd. Behalve in deze sector kan 
ook in de dienstverlening van het midden- 
en kleinbedrijf nog heel wat werk gescha
pen worden. De behoefte aan de in ge
noemde sectoren te leveren diensten is en, 
het geld om ervoor te betalen vaak niet. 
Het beleid moet er daarom op gericht wor
den dat dit geld er komt.
Ik heb in mijn opmerkingen bij de begroting 
gesignaleerd dat volgens de cijfers en de 
voorspellingen naast andere groepen de 
vrouwen een probleemgroep op de ar
beidsmarkt aan het worden zijn. Het aantal 
banen dat voor hen beschikbaar komt 
groeit minder hard dan het aantal vrouwen 
dat een baan zoekt. Vaak zoeken ze part
time werk. Ik heb extra aandacht gevraagd 
voor de vrouw, met name bij de overheid 
die als groot werkgever mogelijkheden kan 
zoeken en vinden om part-time banen te 
scheppen.

EXTRA-AANDACHT
De CDA-uitgangspunten, dat de mensen 
haar de mate van het mogelijke in samen

werking hun eigen verantwoordelijkheid 
moeten dragen en dat de zwakken en 
kwetsbaren bijzondere aandacht moeten 
ontvangen gelden natuurlijk ook voor het 
beleid ten aanzien van de werk
gelegenheid.
Daarom heb ik aan de minister gevraagd of 
het niet dringender wordt te gaan stimule
ren dat er bedrijfstakraden gevormd gaan 
worden waarin werkgevers en werknemers 
kunnen praten over het beleid in hun be-' 
drijfstak, met name over de werkgelegen
heid. De minister noemde dit een sym
pathieke gedachte die de SER zou moeten 
meenemen in zijn advies over de herbezin
ning over de PBO.
Ook de arbeidsplaatsen overeenkomst, de 
APO heb ik betrokken in de overlegsfeer. 
Ik meen dat het de vakbeweging geen recht 
doet, te zeggen dat de APO alleen bedoelt: 
100 man nu moet zijn 100 man over een 
jaar.
De APO kan zijn een overeenkomst die 
procedure-afspraken inhoudt over de ont- 
wikkehng van de werkgelegenheid en over 
de discussie en informatie over de werkge
legenheid. Daar kunnen dan soms wel, 
soms niet concrete in cijfers uitgedrukte af
spraken uit voortvloeien.

Het belangrijkste is het overleg en de be
reidheid daartoe. Zowel voor werkgevers 
als werknemers is het praten over werkge
legenheid op deze manier een nieuwe zaak. 
Wij achten het een goede zaak. Het is 
daarom verheugend dat de regering wil bij
dragen aan het tot stand komen van APO’s, 
zij het onder voorwaardqn. We hebben de 
indruk dat de minister in zijn voorwaarden 
rekening wil houden met de financiële posi
tie van ondèmemingen en bedrijfstakken 
en met de plaats of streek waar ze gevestigd 
zijn. Dat biedt de mogelijkheid om de ge
wenste extra aandacht aan de zwakken te' 
geven.

VREUGDE
We hebben met vreugde kennis genomen 
van het 2,5 miljard gulden program, maar 
zowel bij de grootte van het bedrag als bij 
de wijze van verdehng hebben we kant
tekeningen geplaatst. De minister heeft ge
poogd ons gerust te stellen, maar we 
hebben hem op het hart gebonden vooral 
de regionale werkloosheid in de bouw met 
grote waakzaamheid te volgen.
Gezien recente uitspraken over de moge
lijkheden van koopkracht handhaving van 
bepaalde inkomens hebben we de minister 
om verduidelijking gevraagd. De minister 
antwoordde dat de eerste zorg is, met het 
oog op de toekomstige werkgelegenheids
ontwikkeling, dat de ombuigingsoperatie 
zal slagen.
Tegen die achtergrond moet ook gezien 
worden de wens de koopkracht van het 
modale inkomen te handhaven. Wanneer 
de ruimte aanwezig is wil de regering er 
naar streven de koopkracht ook van twee 
maal modaal zo mogehjk te handhaven. 
Over de ontwikkeling van de ruimte 
toonde de minister zich minder optimis
tisch.
Hopehjk zullen daarin de feiten hem logen
straffen.
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Volop politiek bij selectieve groei
door: drs. R. Lubbers, lid Tweede Kamer voor CDA

Met de behandeling in de Tweede Kamer 
van het wetsontwerp op de investeringsre- 
kening is het thema van de selectieve groei 
weer opnieuw volop in de belangstelling. 
Karakter van de politieke benadering ter
zake van de selectieve groei is, de volks
huishouding zo in te richten dat bij een 
gedecentraliseerde en gedemocratiseerde 
structuur van vrijheden en verant
woordelijkheden de totaaluitkomsten in 
strijd zijn met de maatschappelijke priori
teiten buiten de „harde economie”. Het 
ging en gaat dan met name om zorg voor 
milieu en goede inrichting van het land, om 
een goede internationale verdeling van ar
beid, welvaart, en een zorgvuldig gebruik 
van energie en grondstoffen. Begrippen uit 
de christen-democratische politiek als 
rentmeesterschap en kleinschaligheid zijn 
in dit kader van zinvolle betekenis geble
ken.
Met de jaar in jaar uit sterk toegenomen 
zorgen over het functioneren van de eco
nomie in traditionele zin en een toe
reikende werkgelegenheid in het bijzonder 
is de selectieve groeiproblematiek wat 
minder rechtstreeks in de belangstelling. 
Toch functioneert de politiek uiteengezet 
in de economiscme structuurnota volop. 
Langzaam maar zeker wordt het milieube
leid konkreter en geordender daar waar het 
zich verplicht tot kwantitatieve normen, 
een verhelderend planningsproces en een 
(nog te voorzichtige) aanzet tot betere en 
snellere procedures. Op energieterrein be
gint de besparingsinspanning steeds meer 
gestalte te krijgen en ook op het punt van 
onderzoek en ontwikkeling naar an
dersoortige en meer gediversiiiceerde pro- 
duktie van energie wordt voortgang ge

boekt. De ruimtelijke ordenings- 
problematiek die enkele jaren geleden als 
het ware aan kop lag in de selectieve groei
benadering vertoont wat verkrampings- 
verschijnselen. Dit hele terrein ligt bezaaid 
met nota’s en visies. Opvallend is echter de 
spanning die blijkt uit de moeite die het 
kost om de spreidingsgedachte van wonen 
en werken over het land goed vast te hou
den. Teruglopende werkgelegenheid is het 
alibi gaan vormen voor een minder krach
tige spreiding uit de randstad naar buiten. 
Toch zal dit in de toekomst naar mijn over
tuiging noodzaak blijven.

EENZELFDE SOORT
Eenzelfde soort „kramp” blijkt uit het wij
zigingsvoorstel op de Wet op de 
Ruimtelijke Ordening, daar waar het 
betreft de zogenaamde Kroonberoepen. 
De fundamentele verlangens terzake van 
het behoud van de bereikte de
mocratisering vechten hier met de be
stuurlijke beheersbaarheid bij zovele en zo 
lang lopende beroepszaken.
Ook spanning op het gebied van de 
ontwikkelingssamenwerking. Denk bij
voorbeeld maar eens aan het vernieuwde 
multivezelakkoord. Toch blijkt de onont
koombaarheid van een doorgaande her
structurering van onze economie in het 
licht van de internationale ar
beidsverdeling in brede kring aanvaard. De 
aanvaarding van de selectieve groeiaanpak 
zal echter alleen behouden blijven als tege
lijk de ontwikkeÜng ygn de werk
gelegenheid en het instandhouden van 
onze welvaart in meer traditionele zin ge
lukt. Ook om die reden is de in werking 
treding van de WIR zeer wenselijk. Naast

immers het richtinggevende element van 
deze wet op de investeringsiekening is 
daarnaast ook de stimulerende rol terzake 
van investeringen en financieel soelaas 
voor de bedrijven van grote betekenis. Met ’ 
name voor de (fiscaal) verliesgevende be
drijven is de WIR erg belangrijk. Deze kon
den immers tot nu toe in het geheel niet van 
de toch niet onaanzienlijke fiscale 
investeringsfacUiteiten profiteren. Voor 
hen wordt het nu veel beter. Daarnaast 
wordt de regionale verdeling en klein
schaligheid geaccentueerd; ook dat is zeer 
welkom.

ZEER ZORGELIJK
Met de gang van zaken in de economie als 
totaal blijft het overigens zeer zorgelijk. De 
internationale recessie die ondermeer tot 
uitdrukking komt in diep insnijdende sec- 
toriale crisissen, vertaalt zich meer en meer 
in een harde internationale konkurrentie 
via relatieve waardevermindering van di
verse valuta, waarbij het laatste jaar de dol
lar de kroon is gaan spaimen. Met name 
deze munt-depreciatie betekent verslech
tering van ons eigen economisch inter
nationaal perspectief, moeilijke exporten 
en gemakkelijke importen....
Naast het internationale economisch 
overleg beschikken wij alleen over de mo
gelijkheid om via versneld terugdringen 
van de kosteninflatie er althans het beste 
van te maken. Dat tempo van geldont
waarding moet nu spoedig onder de 4% 
gedrukt gaan worden. En in dat licht ver
dient het, zoals de CDA fractie bij het debat 
naar aanleiding van de regeringsverklaring 
reeds stelde - aanbeveling te gaan denken 
aan een neerwaartse bijstelling van het

jaarlijks stijgingstempo van de overheidsta- 
rieven, dat nu nog op 5% ligt. Bij de zo 
sterke na-indexatie van kosten naar prijzen 
verdient de doorbreking van de spiraal in 
neerwaartse richting voortgezette aan
dacht. Hopelijk zullen de vruchten van die 
verminderde inflatie dan ook in een fors 
dalende rente tot uitdrukking kunnen ko
men. Die mogelijkheid moet er zijn 
gegeven de tijd dat de reële rente, dus het 
verschil tussen de nominale marktrente en 
het tempo van de geldontwaarding geleide
lijk aan voor de Nederlandse begrippen en 
tradities erg groot is. Een dergelijke ont
wikkeling zal van groot belang zijn èn voor 
de met tekorten werkende overheids- 
huishoudingen èn voor het met veel schul
den werkende bedrijfsleven.

VEEL MOEITE
Intussen zal het in deze jaren veel moeite 
kosten de welvaart te houden op het be
reikte niveau. Indien wij echter daarbij de 
kwalitatieve verbetering van die welvaart 
bereiken dan is er ten aanzien van de selec
tieve groeibenadering al veel bereikt. Zor
gen blijven ef overigens genoeg. Tot nu toe 
lijkt immers vrijwel onverminderd door te 
gaan de stagnatie voor wat betreft nieuwe 
werkgelegenheid. Tegelijkertijd zien wij de 
werkloosheid echter niet meer oplopen; en 
dat is eigenlijk al een hele tijd het geval. Dat 
betekent weer dat de volumegroei in be
paalde sociale voorzieningen on
verminderd door dreigt te gaan. Daarmee 
zijn wij dan wel toe aan een zeer ernstig 
probleem; misschien wel het ernstigste 
probleem wat te meer klemt nu de se
lectieve groeiproblematiek zelf in meer 
geordende banen lijkt te zijn gekomen.

Begroting justitie in Tweede Kamer

Bewindslieden lijken voor hun taak berekend

door: mr. G. C. van Dam, lid Tweede Kamer voor CDA.

Dezer dagen behandelde de Tweede • 
Kamer de begroting-1978 voor het depar
tement van justitie. Zoals men weet: in de 
helft van de tijd, die er andere jaren voor 
beschikbaar is. De normale tijd wordt al als 
krap bemeten ervaren, laat staan de helft 
ervan.

Justitie pleegt één van de eerste be
grotingen te zijn, die worden behandeld. 
Deze keer zat zij achter in de rij, omdat de 
nieuwe minister De Ruiter nog maar weinig 
ervaring met de kamer heeft en om hem 
zoveel mogelijk gelegenheid te geven zich 
in te werken in de begrotingsstof. Een echte 
kersverse indruk maakte minister De 
Ruiter intussen niet. Met bekwaamheid en 
soepelheid sloeg hij zich door de behande
ling heen. De staatssecretaris, mevrouw 
Haars, kent de kamer wel. Zij had zelfs als 
kamerlid enige begrotingsbehandelingen 
meegemaakt, wat haar uiteraard de nodige 
vaardigheid had bezorgd.
Van de kant van de CDA-fractie traden als 
woordvoerders op mevrouw Korte-Van 
Hemel en de heer Van den Broek. 
Mevrouw Korte is kamerlid sinds de laatste 
verkiezingen; de heer Van den Broek sinds 
juni 1976, toen hij de heer Van Schaik op
volgde. Zij hadden 30 minuten in totaal tot 
hun beschikking. Zij slaagden erin, in die 
korte tijd namens de fractie een aantal van 
belang zijnde onderwerpen in de gedach
tenwisseling over de begroting in te dragen. 
Het is niet doenlijk in dit artikel alle onder
werpen te noemen, daarom een greep.

AANDACHT GEVRAAGD
Van den Broek vroeg de aandacht van de 
minister voor de te vondeling legging van 
pasgeboren kinderen. Hij pleitte ervoor, 
die niet langer strafbaar te stellen in de 
gevallen, dat jonggeborenen worden neer
gelegd op daarvoor door de overheid aan
gewezen plaatsen. Deze zaak is al eens eer
der in de kamer aan de orde geweest, maar

is toen niet uitgediscussieerd. De achter
grond is duideUjk. Er komt per jaar een 
aantal pasgeboren kinderen om, omdat de 
moeder of de ouders er geen raad mee we
ten. Wellicht zouden er leventjes gespaard 
zijn, wanneer zij de kinderen ergens 
zouden kunnen toevertrouwen en toch 
anoniem zouden kunnen blijven.
Minister De Ruiter verwees in eerste in
stantie de zaak naar de behandehng van 
een aanhangig wetsontwerp betreffende de 
verruiming van de mogelijkheid tot af- 
standsverklaring voor moeders van niet- 
erkende onwettige kinderen. Naar het oor
deel van de CDA-fractie bood dit onvol
doende gelegenheid voor een verdere ver
antwoorde bespreking van het onderwerp.

Na indiening van een motie in de tweede 
termijn verklaarde de minister graag bereid 
te zijn een notitie over het probleem aan de 
kamer over te leggen, om aan de hand 
daarvan de tevondehnglegging verder te 
bespreken.

VERDERE BEZINNING
Van den Broek bracht ook de zedelijk- 
heidwetgeving ter sprake. Hij vroeg om 
verdere bezinning en discussie over zaken 
als pornografie, prostitutie en euthanasie, 
tegen de achtergrond van ons streven naar 
een samenleving, waarin de eigen verant- 
woordeüjkheid tevens inhoudt het zich 
voor elkaar verantwoordelijk weten. De 
minister gaf er bHjk van deze discussie 
graag te willen aangaan. In zijn begroting 
1979 mag zijn benadering worden te
gemoet gezien.
Mevrouw Korte bracht het sepotbeleid van 
het Openbaar Ministerie ter sprake. Zij 
wees er o.a. op, dat in geval van seponering 
van een vergrijp de onafhankelijke rechter 
niet toekomt aan de toetsing van de daad en 
de dader en vroeg om waakzaamheid, dat 
de behandehng door de rechter met als 
groot goed openbaarheid en beroepsmoge

lijkheid niet wordt ingeperkt en afgedamd 
door een ondoorzichtig sepot-beleid. De 
minister toonde zich bewust van de hier 
dreigende gevaren en zegde nadere bezin
ning toe.
Verder brak mevrouw Korte een lans voor

een verbetering van het omgangsrecht met 
de kinderen voor ouders, aan wie na echt
scheiding de kinderen niet zijn toe
gewezen. Eveneens pleitte zij voor herzie
ning en verfijning van de alimentatienor- 
men.
Ook aan enkele problemen op het gebied 
van de kinderbescherming besteedde me
vrouw Korte aandacht, terwijl zij aankon- 
digde, dat haar fractie zich zorgvuldig zal 
bezig houden met het gevangeniswezen, 
dat op maandag 10 april a.s. in een 
openbare commissie-vergadering uitvoerig 
aan de orde komt.
Al betrof het een spoedbehandeling van de 
begroting, zij leverde niettemin belangrijke 
discussiestof op en gaf de gelegenheid ken- 
nri te inaken met de beide bewindslieden, 
die de indruk wekten voor hun taak bere
kend te zijn.

G. van Dam.

Predikantenvergadering
op
vrijdag 14 april 1978
Onder voorzitterschap van ds. A. Olie- 
mans, vice-voorzitter van de CHU, wordt 
op vrijdagmorgen 14 april aanstaande op
nieuw een predikantenvergadering gehou
den in het Tweede-Kamergebouw te Den 
Haag, ingang Birmenhof 5.
Op deze vergadering, die om. half elf aan
vangt, zijn welkom in politiek geïnteres
seerde predikanten. Oud-minister mr. H. K.
J. Beeminck is gevraagd een inleiding te 
houden.

Schema CDA-radio- en tv-uitzendingen
CDA-Radio-uitzendingen (altijd op dinsdag)

2 mei 1978 
16 mei 1978

18 aprU1978 30 mei 1978 
13 juni 1978

' 27 juni 1978

De radio-uitzendingen vinden plaats via Hilversum 1 van 18.19-18.29 uur.

CD A-TV-uitzendiug
Woensdag 3 mei 1978 Ned. 1 19.50 uur.
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Berlijn: een bezette enclave! (1)
De Politische Akademie Eichholz beoogt 
de deelnemers aan de conferentie, kennis te 
laten nemen van actuele politieke 
vraagstukken en achtergronden daarvan 
toe te lichten. Het is niet toevallig dat de 
bijeenkomst in Berlijn georganiseerd 
wordt. De problematiek rondom deze stad 
stond namelijk centraal. In verband 
hiermee omvatte het programma de vol
gende onderwerpen: de status van Berlijn, 
het politieke en economische leven in 
Oost-Duitsland, de Ostpolitik, een 
bustocht door Wtót-Berlijn en een bezoek 
aan Oost-Berlijn. Ook andere thema’s zijn 
behandeld: het partijsysteem in West- 
duitsland, de toekomst van Europa en een 
nieuwe economische wereldorde. Deze 
tweedeling in onderwerpen, die enerzijds 
verband houden met de positie van Berlijn 
en de situatie in Oost-Duitsland, en an
derzijds een aantal min of meer op zichzelf 
staande onderwerpen, zal de lezer ook in 
mijn artikel kunnen herkennen.

De status van Berlijn
In het prachtig gerestaureerde Reichstag- 
geboüw hield de heer E. Diepgen, 
voorzitter van de CDU in Berlijn, een 
voordracht over de zeer bijzondere positie 
van de stad Berlijn. Het merkwaardige is 
namelijk dat de stad in feite bezet gebied is. 
Na de capitulatie van Duitsland (8 mei 
1945) besloten Amerika, Rusland, 
Engeland en Frankrijk dat het gebied 
„Gross Berlin” door hen gezamenlijk be
stuurd zou worden. De stad werd verdeeld 
in 4 sectoren. Al spoedig werd de stad tot 
het brandpunt van de ,,koude oorlog”. In 
1948 volgt de blokkade door de Sowjet 
Unie, beantwoord door het westen met de 
„luchtbrug”. Gedurende de vijftiger jaren 
geschiedt veel aan wederopbouw, maar de 
spanning blijft. Juni 1953 moet het rode 
leger een opstand neerslaan. Chroetsjew 
wenst in 1958 de kwestie Berlijn op te los
sen, in die zin dat de stad hoofdstad van de 
DDR wordt. Miljoenen Oost-Berlijners 
vluchten naar het westen. Aan deze stroom 
wordt een halt toegeroepen als au^stus 
1961 de muur wordt geboüwd. Berlijn is 
sinds die tijd een gespleten stad!
Hierdoor is de staatsrechtelijke positie van 
West-Berlijn te verklaren. De Verenigde 
Staten, Groot-Brittannië en Frankrijk vor
men de hoogste autoriteit in West-Berlijn. 
Daarnaast heeft de stad een burger 
regering, die 200 afgevaardigden telt. 
Daarvan zijn een aantal zetels onbezet.

namehj k van de vertegenwoordigers uit het 
oostelijk stadsgedeelte, omdat daar vrije 
verkiezingen onmogelijk zijn. Behalve stad 
is Berlijn ook één van de 11 landen van de 
bondsstaat. In de Bundestag is zij verte
genwoordigd met 22 leden en in de Bun- 
desrat met 4 leden. De 22 volksvertegen
woordigers worden niet direct gekozen, 
maar door het Abgeordnetenhaus (de ge
meenteraad) aangewezen. Hun stemrecht 
in de Bundustag is beperkt. De wetten van 
de Bundes Republiek Deutsland (BRD) 
gelden niet automatisch ook voor Berlijn. 
Deze moeten dan eerst door het Ab
geordnetenhaus worden overgenomen.

Economisch neemt Berlijn een bijzondere 
plaats in. AUe toevoerwegen worden streng 
gecontroleerd door de DDR, hetgeen het 
verkeer zeer bemoeilijkt. De stad heeft 
geen achterland en een onevenwichtige 
bevolkingsstructuur. Financieel staat 
Berlijn voor enorme lasten en krijgt der
halve jaarlijks geldelijke steun van de 
bondsregering. Berlijn, een stad met onge
veer 2 miljoen'inwoners, werd door de heer 
Diepgen gekarakteriseerd als: „...een voor
stad van de vrede...” Daarmee wüde hij 
aangeven dat als West-Berlijn door de 
geallieerden opgegeven zou worden, de 
vrede in geheel West-Europa in gevaar 
komt.

Het politieke en economische leven in de 
Deutsche Democratische Repuhlik (DDR)
Een indringend betoog hield de uit Oost- 
Berlijn afkomstige, agrarisch ingenieur
H.G. Maass. In de DDR bestaat in naam een 
meer-partijen systeem. Zelfs een Christen 
Democratische partij zou er bestaan! In de 
practijk betekent het echter dat de Sozialis- 
tische Einheitspartei (SED) de enige actieve 
partij is. Actief in die zin dat aUe gebieden 
van net maatschappelijke leven, door haar 
worden beheerst. Onderwijs, economie, 
cultuur en ontsparming staan in het teken 

‘van de marxistische leer. Een bezoek aan 
Oost-Berlijn bevestigt dit.
De economie wordt vanuit één punt geleid 
en het is niet te ontkennen dat de DDR één 
van de welvarendste Oostbloklanden is. De 
prijzen worden door de overheid 
vastgc 'teld en komen niet door vraag en 
aa’- » tot stand. W  r ’ eloosheid, zo zegt 
m,, Kent men niet i. Uost-Duitsland. Zou 
men jchter een efficiënt beheer als in het 
westen voeren dan zouden er zeer veel 
werkelozen zijn. (Verborgen werkeloos

heid.) De normale levensbehoeften zijn 
tegen zeer lage prijzen te verkrijgen. 
Luxe-goederen zijn daarentegen onbetaal
baar.
De bevolking van de DDR kan men naar 
haar houding to .v . het systeem in 3 
groepen verdelen: zij die oprecht geloven 
in het marxisme, zij die een tegenstander 
van het systeem zijn en daarom het liefst 
zouden vluchten, en zij die zich noodge
dwongen aanpassen aan het systeem omdat 
Oost-Duitsland hun „heimat” is. Openlijk 
verzet is er nagenoeg niet, ook niet van de 
zijde van de kerken. Is het ijzeren gordijn 
hermetisch gesloten? Neen, 90 tot 95% van 
de Oostduitse bevolking kan geregeld de 
uitzendingen via radio en televisie vanuit 
West-Duitsland volgen. Ook middels het 
handelsverkeer wordt de DDR met het 
vrije westen geconfronteerd. Een recent 
voorbeeld hiervan is de invoer van 10.000 
volkswagens (type Golf) in Oost-Duitsland.

De aanmelding voor een Golf was zo over
weldigend, dat de partij voorwaarden heeft 
gesteld aan het verkrijgen van een auto. 
Men moet partijlid zijn en reeds jaren inge
schreven staan voor een Trabant of Wart- 
burg (de twee Oostduitse automerken). De 
heer Maass was van mening dat de westerse 
wereld vele mogelijkheden onbenut laat, 
teneinde de communistische wereld te 
beïnvloeden. Veel meer „druk” moet uit
geoefend worden op de Oostbloklanden.

De Ostpolitik
Welke zijn de historische achtergronden 
van de Ostpolitik? Zo vroeg de politicoloog
K. Herrmann zich af. Het tijdperk van „de 
koude oorlog” laat men wel beginnen in 
1948. In dat jaar namen de communisten de 
macht over in Tsjecho-Slowakije. In 
1948/1949 volgde de blokkade van West- 
Berlijn. De twee wereldmachten kwamen 
steeds meer tegenover elkaar te staan. De 
BRD werd geconstitueerd (1949); het 
oosten beantwoordde dit met de oprichting 
van de DDR. Navo en Warschaupact ont
stonden in deze jaren (resp. 1949 en 1955). 
Chroetsjew was het die het begrip coëxis
tentie invoerde. Hij verstond hieronder: 
een vreedzaam naast elkaar bestaan van 
het kapitalisme en het communisme. Span
ningen bleven echter niet uit: 1956 werd de 
Hongaarse opstand bloedig neergeslagen. 
In 1958 stelde Chroetsjew een ultimatum
m.b.t. de kwestie Berlijn. De bouw van de

De Konrad Adenauer stichting, het 
wetenschappelijk bureau van de 
Christen-Democratische Unie 
(CDU) in West-Duitsland, organi
seert élk jaar een conferentie voor 
christen-democraten uit België, Ne
derland en Luxemburg. De leiding 
van de conferentie berust dan bij de 
Politieke Akademie Eichholz, het 
politiek vormingsinstituut van de 
CDU en een van de instituten, die 
een onderdeel zijn van de Konrad 
Adenauer stichting.
Op uitnodiging van de CHU nam dit 
voorjaar aan de conferentie deel 
A.B.L. de Jonge uitLeiden en lid van 
de CHJO. In twee artikelen geeft hij 
zijn indrukken weer uit Berlijn.

muur scheidde oost en west zichtbaar en 
„voelbaar” (1961). De Vietnam-oorlog 
vormde jarenlang een belemmering voor 
verbetering van de betrekkingen tussen 
Amerika en Rusland. Na de Cubacrisis 
(1962) kwam een kernstopverdrag tot 
stand, maar veel meer bracht de coëxis- 
tentiepolitiek niet tewéeg. Pas de laatste 
jaren vindt een regelmatig gesprek in Salt- 
en MBFR-verband plaats.
Een politiek gericht op ontsparming in 
Europa, voerde ook W. Brandt (SPD): een 
zgn. Ostpolitik. De spreker twijfelde aan de 
bedoelingen van de Sowjet-Unie, wanneer 
zij spreekt over vreedzame coëxistentie, 
Een internationale politiek zonder span- 
ningshaarden leidt de aandacht van de toe
nemende Russische invloed af. De moge
lijkheid van onderlinge onenigheid binnen 
het Navo-blok neemt toe. Daarnaast zien 
wij dat de Sowjet-invloed langs andere 
wegen in de westerse wereld groeit: op de 
universiteiten, via de weg van het Euro- 
communisme en middels een inspelen op 
een te grote mate van tolerantie, die in onze 
westerse landen bestaat t.a.v. het 
Marxisme-Leninisme. Onderwijl voert de 
Sowjet Unie de bewapening op. Dit werd 
nog benadrukt door de minister van de de
fensie Oestinov en de commandant van het 
Russische leger in Oost-Duitsland (400.000 
man!) generaal Jewgeni Iwanowski. Uit 
hun redevoeringen t.g.v. het 60-jarig be
staan van het Sowjet-leger (23 februari 
1978), spraken zeker geen vreedzame be
doelingen! Dergelijke waarschuwingen 
moeten wij ons ter harte nemen!
In een volgend artikel zal ingegaan worden 
op enkele andere behandelde on
derwerpen.
Leiden A.B.L. de Jónge

CHJO -studieconferentie over euthanasie
De CHJO organiseert op vrijdagavond 14 
april en zaterdag 15 april aanstaande in het 
conferentieoord „De Bron” te Oudleusen 
bij Ommen een studieconferentie over 
euthanasie.
Het programma van deze conferentie is: 
vrijdag 14 april: 20.00 uur: Inleiding en 
vertoning van de film „Tijd voor de Dood” 
over een ongeneeslijk zieke patiënt, op wie 
actieve euthanasie werd toegepast. 
Gevolgd door discussie in kleiner verband 
onder informatieve leiding van leden van 
de euthanasiecommissie.
Zaterdag 15 april: 9.00 uur: Inleiding door 
dr. J. J. M. Michels (arts en lid van de 
CDA-commissie Euthanasie) gevolgd door 
discussie met de spreker. 9.45 uur: In
leiding door dr. J. J. Rasker (arts en be
stuurslid van de Stichting voor Vrijwillige 
Euthanasie), eveneens gevolgd door dis
cussie. 10.50 uur: Forumdiscussie, leden 
van het forum: dr. Michels, dr. Rasker, 
Alice de Jonge (verpleegkundige), Robert 
Jan Bakker (theologisch student) en

Boudewijn Gunning (medisch student, te
vens voorzitter). 14.00 uur: algemene ver
gadering CHJO met als agendapunten: 
jaarverslag van secretaris en penningmees
ter, begroting 1978, contributieverhoging, 
structuur CDJA en bestuursverkiezing.

Tevoren zal aan alle deelnemers aan de 
studieconferentie en aan anderen (op ver
zoek) een congresmap worden toegezon
den. Er staan hoofdstukken in over 
plaatsbepaling en probleemstelling van het 
euthanasievraagstuk, over juridische en 
over theologische ' aspecten, terwijl de 
commissie het laatste hoofdstuk heeft sa
mengesteld uit haar eigen stellingname en 
een voorstel tot praktische oplossing van 
het euthanasieprobleem. Het conferentie
centrum „De Bron” ligt nabij de autoweg 
ZwoUe-Ommen bij Oudleusen. Witte mo
lenstenen en een naambord markeren bii 
km-paal 12,6 de inrit. Per openbaar ver
voer bereikbaar per SaUandbus 37 uit Zwol
le, halte „De Bron” .

Opgavestrook studieconferentie en algemene vergadering C .H .J.0.14 en 15 april. 

Ondergetekende,

Naam: ............. .........................................................................................................
Adres: ....................... .......................................................... tel.: ...........................
neemt deel aan de bijeenkomst van de C.H.J.O. op 14 en 15 april 19/8.
° Hij/zij is vanaf vrijdagavond 19.30 uur aanwezig en betaalt ƒ 20,- 
° Hij/zij komt pas zaterdagochtend om 9.00 uur en betaalt ƒ 10,- 
° Hij/zij komt alleen op de algemene vergadering (geen kosten).
° Hij/zij bestelt linnengoed a ƒ3,50 
° Hij/zij komt per trein/per auto.
Hij/zij heeft het totaalbedrag overgemaakt op postgiro 200450 ten name van 
Stichting Politiek Jongerenwerk CHJO, Lange Geldersekade 8,3311CJ Dordrecht. 
Voor 7 april 1978 opsturen aan Secretariaat CHJO op bovengenoemd adres.

Handtekening:
Reiskosten boven ƒ  12,50 worden vergoed.

M H
c  h  1 O -agenda c  li |  o

Noord-
Holland

Vrijdag 14 en zaterdag 15 april: Confe
rentie over „Euthanasie” en Algemene 
Ledenvergadering van de CHJO in ,,De 
Bron” , Oudleusen.

Aankomst: vrijdagavond 19.30 uur. De 
conferentie duurt tot zaterdagmorgen
12.00, Algemene Vergadering zaterdag
middag van 14.00 tot 17.00 uur.

Zaterdag 29 april: Federatieraad CDJA,.
19.30 uur. Jaarbeurs Congrescentrum, 
Utrecht.

Talencursussen
Als lid van de Europese Jonge Christen- 
Democraten bestaat voor CHJO-leden de 
mogelijkheid een talencursus te volgen. De 
navolgende cursussen worden georgani
seerd: Engelse taal: Londen van 20 juli tot 
en met 19 augustus. Engelse taal: ver
moedelijk Londen voor werkende jongeren 
van 13 juli tot en met 12 augutus. Franse 
taal: Strassburg van 16 augustus tot en met 
14 september. Duitse taal: Kassei RFA van 
27 augustus tot en met 23 september. Deel- 
nemerskosten: ca. ƒ 150,- (inclusief reis- en 
verblijfkosten). Opgave zo spoedig 
mogelijk aan het KVPJO-sekretariaat, 
Mauritskade 25, Den Haag, telefoon 070- 
653934.

Zoals reeds eerder bericht is in „de 
Nederlander” is er in Noord-Holland een 
actieve CHJO-afdeling. Ook nu weer heb
ben ze een bewijs gegeven van hun avti- 
viteit door een ledencontactblad uit te 
geven. Het eerste nummer ervan is in maart 
verschenen.
Het is een keurig verzorgd blaadje ge
worden met een aardige omslag en een 
ihhoud die voor de Noordhollandse 
CHJO-leden erg informatief is.
Uit de inhoud blijkt o.a. dat de bespre
kingen met de andere christen-democra- 
tische jongeren organisaties om ook in 
Noord-Holland tot een federatief CDJA te 
komen, thans goed op gang zijn gekomen. 
Overeengekomen is dat de eerste CDJA- 
voorzitter in Noord-Holland in CHJO- 
kring gezocht zal worden. Allebei zaken 
waar we de CHJO in Noord-Holland mee 
mogen feliciteren. Immers, de oprichting 
van een CDJA was voor de Noord
hollandse CHJO-leden al vanaf het eerste 
uur een aangelegen zaak. Bij de huidige 
stand van zaken zal het eerste CDJA- 
congres in Noord-Holland in augustus of 
september plaatsvinden.
De eerstvolgende ledenvergadering van de 
CHJO in Noord-Holland is gepland op 
donderdag 11 mei a.s. Er is dan tevens een 
thema-avond waaraan mevrouw H. Even- 
huis, Tweede-Kamerlid van het CDA, haar 
medewerking zal geven.
Noord-Hollanders die lid willen worden 
van deze actieve CHJO-afdeling kunnen 
zich opgeven bij Jan Willem Pauw, G. van 
der Veenstraat 75 B-II, Amsterdam.
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Anti-kraakwet
Was het een mening van de CHU, zoals 
de heer P. Bode uit Veenendaal in „de 
Nederlander” van 17 maart schreef? De 
heer Bode toont zich verheugd over de 
anti-kraakwet en vindt dat deze maar 
snel ingevoerd moet worden. „Van het 
bezit van een ander moet men af
blijven,” zo schrijft hij.
Dat kan waar zijn, maar het ene gebod is 
soms strijdig met het andere. (Over ver
boden terrein lopen om een ander uit 
het water te redden.)
De Raad van Kerken heeft hierover ook 
een duidehjke mening naar voren ge
bracht. Als onjuist komt het me voor, 
dat de heer Bode in zijn artikel hier niet 
op in gaat. Een Christelijke partij moet 
wel heel sterk staan, wU zij tegen een 
Raad van Kerken in gaan. Zeker is het 
onjuist om die geheel te negéren.
Als men van het bezit van een ander af 
moet blijven, dan moet de overheid ook 
niet meer onteigenen (voor soms 
duistere doeleinden). Dat de Raad van 
Kerken tot haar standpunten over het 
kraken is gekomen, houdt verband met 
deschrijnendewoningnood en de schrij
nende toestanden op dit gebied. Het is 
ook een aanklacht tegen woning
bezitters, zoals gemeenten, welke soms 
uit grootheidswaanzin huizen laten 
leegstaan en laten verworden en 
tegelijk veel te dure en overmaatse 
nieuwe woningen bouwen.
Mocht de CHU werkelijk het anti- 
kraakwet standpunt hebben en 
daarmee tegen de Raad van Kerken

Zo denk ik 
er over

De redactie van „de Nederlander” behoudt 
zich het recht voor te lange ingezonden 
stukken te bekorten.

blijven ingaan, dan moeten daar zeer 
gegronde redenen voor zijn. Anders is 
het een zeer droevige zaak.
Utrecht Ing. Hendrik Venema

Niet naar 
chaos terug
Naar aanleiding van het artikel van de 
heer P. Bode over de Anti-Kraakwet, 
wil ik gaarne het volgende onder de 
aandacht brengen.
Ditzelfde zal ik ook doen bij het 
Evangelisatieblad de Open Deur/Goede 
Tijding, die in hun nummer Wonen, 
iemand aan het woord laten, die juist 
pleit voor kraken.
Die Anti-Kraakwet is mijnsinziens juist. 
Wij moéten niet naar de chaos terug. 
Dat heeft Christus ook nooit gedaan. 
Wel moeten we onze wetten aanpassen 
aan de tijdsomstandigheden, waarin we 
leven.
In de gelijkenis van de talenten wordt 
ons ook voorgehouden, dat wij moeten 
werken met de door God aan ons gege
ven talenten.
Als dan huizen (vooral in de grote ste
den, in Amsterdam mij bekend) jaren
lang leeg staan met het oogmerk, om ze 
straks te kunnen slopen, en er wat 
anders te bouwen, alleen om er op die 
manier extra op te verdienen, dan is er 
iets mis.
Dus zal er behalve die Anti-Kraakwet

tegelijkertijd een wet moeten komen, 
die dat tegengaat.
Dus bijv. een wet die voorschrijft, dat de 
eigenaar van een pand, daar een half 
jaar zelf de beschikking over heeft. 
Heeft hij daar in dat half jaar geen op
lossing voor gevonden, dan wordt het 
overgegeven aan het huisvestings
bureau en verhuurt die het aan iemand 
die er voor in aanmerking wil komen 
tegen een redelijke huur.
Dit alles moet natuurlijk wel beter uit
gewerkt worden. Doch ik meen, dat dit 
zou kuimen bijdragen tegen de wantoe
stand, die er nog steeds bestaat. Aan de 
ene kant veel woningen, die maar leeg
staan, en aan de andere kant nog veel 
speciaal jonge mensen, die geen voor 
hen betaalbare woning kuimen krijgen. 
Badhoevedorp P. van de Boer

Kruisinga’s

Ieder wapen is verschrikkelijk, want het 
wordt gemaakt om letsel, ja, dodelijk letsel 
toe te brengen. Nieuwe wapenen worden 
altijd erger geacht dan bekende wapenen, 
omdat men hun werking, die de uitvinders 
uit eigen belang overdrijven, niet kent en 
omdat de bezitter van dat nieuwe wapen 
geacht wordt een voordeel te bezitten op 
zijn tegenstanders die dat wapen niet bezit
ten. De niet-bezitters zullen overigens hun 
achterstand proberen in te halen door zo 
spoedig mogelijk dat nieuwe wapen zelf te 
maken en intussen op de volksconsciëntie 
te spelen door het nieuwe wapen als moreel 
ontoelaatbaar voor te stellen waardoor 
men de bezitter ervan poogt te weer
houden zijn voorsprong effectief te maken.

Dit gedachtenproces over nieuwe wapenen 
vinden wij al wanneer enkele
volksstammen goedkope ijzeren wapenen 
gaan gebruiken inplaats van de dure 
(edele?) bronzen strijdmiddelen en
wanneer het vuurwapen de boog verdringt. 
Het nieuwe wapen dat de bezitter ervan 
een voordeel geeft of heet te geven wordt

H. A. de Boer, 
voorzitter Nederlandse 
equipe

De dagelijkse besturen van KVP, ARP en 
CHU hebben na onderhng overleg besloten 
met ingang van 1 maart 1978 aan te wijzen 
als voorzitter van de Nederlandse Equipe 
van de Europese Volkspartij - en van de 
Europese Unie van Christen-Democraten 
de heer H. A. de Boer, voorzitter van de 
ARP en tot die datum vice-voorzitter van 
de Nederlandse Equipe. Hij volgt in deze 
functie op de heer dr. R. J. H. Kruisinga.

Deze functie wordt bij toerbeurt tussen de 
drie partijen voor de duur van twee jaar 
vervuld.

altijd door de anderen voor minderwaardig 
uitgemaakt.
Met de neutronenbom gaat het net zo. De 
Amerikanen maakten hem bruikbaar en de 
Sovjets reageerden met een campagne om 
dit ,,bijzonder gemene” wapen te verbie
den. In de landen van de bondgenoten der 
Amerikanen heeft men zich op vrij grote 
schaal door deze campagne laten meesle
pen. Blijkbaar zien weinigen dat die cam
pagne niet anders is dan de eeuwenoude 
reactie van degenen die een nieUw wapen 
niet bezitten. De kerken hebben bij die 
bijval een grote rol gespeeld. Dit getuigt 
enerzijds van hun bewogenheid, want de 
neutronenbom is inderdaad een vreselijk 
wapen, en anderzijds van hun gebrek aan 
politiek inzicht, want men houdt een ont
wikkeling niet tegen met preken en demon
straties. In ons land verliest men zich in 
debatten over de vraag of de neutronen
bom erger is dan de bestaande kernwapens 
en of de neutronenbom de atoomoorlog 
naderbij brengt of juist de atoomdrempel 
verhoogt. Het is een discussie die lang kan 
duren omdat geen van de deelneriiers aan 
het debat over voldoende gegevens 
beschikt om een definitief oordeel te vor-
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Ontdekkings
tochten door 
het land van de 
bijbel!

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

MET „THACIR” NAAR ISRAËL
15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs Hotels of Jeugdherbergen. Met 1 of 
2 dagen Eilaf en Sinaï. Of een héle ekstra week” in de voetsporen van Mozes” door 
Negeven Sinaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages, volgestopt met 
toeristische humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een THeologisch verant
woorde, Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met 
ruimschoots aandacht voor de uitdagingen en de probiematiek van het moderne 
Israêi en zijn minderheden. Kortom; reizen met een eigen karakter! THACIR-reizen 
zijn zeker njet geschikt voor iedereen, maar wél voor mensen, die zich geen 
christelijke knollen voor heidense citroenen willen verkopen!
Vertrekdata: 1978:21 rhaart (volgeboekt); 11 juli; 7 november; 23 december.

1979:23 januari; 13 februari; 6 maart; 27 maart; 17 april; 8 mei;
29 mei; 19 juni; 10 juli; 31 juli; 21 augustus; 11 september;
2 oktober; 30 oktober; 20 november; 22 december.

Nota bene: Jeugdherbergreizen alieen: 11/7 en 7/11,1978; 10/7 en 30/10,1979.

„In de
voetsporen
van
Paulus”

Een 15-daagse réis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks veie malen 
verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Romeinse oudheid. Het Nieuwe Testament -en met name die gedeelten, 
waarin de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u.
De mythologische verhalen en klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en 
bloed voor u.
Een reis om nooit te vergeten!

Vertrekdata: 1978: 11  juli en 31 oktober. ,
1979:3 mei; 12 juli; 1 november.

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk 
Nederlands sprekende, Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen.
Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter informatie en kennismaking.
Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël-reis” of „Paulus-reis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle 
rust ons hele verhaal bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomeg!
Wij zien met belangstelling uw aanvraag tegemoet!

THACIR, EUROPALAAN14, HARDERWIJK
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men. Laten wij maar hopen dat de bewijzen 
welke de praktijk zou moeten brengen 
nooit zullen komen. Intussen spreekt men 
graag over de boze geest die uit de fles 
ontsnapt is en over de noodzaak die boze 
geest weer op te sluiten. Het is allemaal 
heel goed bedoeld, maar niet ter zake 
doende.

Vanaf het ogenblik dat bekend werd dat de 
Amerikanen een bruikbare neutronenbom 
hadden geconstrueerd was de boze geest 
uit de fles en niemand zal hem weer kunnen 
opsluiten. De Sovjets zullen werken totdat 
zij hem zelf ook hebben. Zij zullen dat moe
ten doen om bij onderhandelingen over 
wapentuig (b.v. Salt) niet gedwongen te 
worden tot concessies tengevolge van het - 
uiteraard tijdelijk - voordeel van de tegen
partij. Totdat zij zelf een neutronenbom

ontwikkeld zullen hebben, zullen zij die 
bom als onmenselijk blijven uitmaken en 
blijven spelen op de volksconsciëntie in 
Amerika en de NATO-landen. Het Sovjet- 
overwicht aan manschappen en zg. con
ventioneel materieel mag immers niet 
teniet gedaan worden door een technische 
voorsprong van de Amerikanen. Het 
spelen op de morele waarden kan de ont
wikkeling van het voordeel vertragen.

Idealisten en kerkelijke leiders, die menen 
overal een uitspraak over te moeten doen, 
helpen daarbij uit op zichzelf hoogst res
pectabele motieven. Dat de CDA-fractie in 
de Tweede Kamer zich in hun zog beweegt, 
is moeilijk te verdedigen want zij is mede 
verantwoordelijk voor het regeringsbeleid.

Van de Minister van Defensie had men 
mogen verwachten dat hij de fractie erop 
had gewezen dat een . nieuw wapen 
wanneer het er eenmaal is niet in bedwang

gehouden kan worden door propaganda 
tegen de verdere ontwikkeling ervan. Hij 
had ook moeten wijzen op het feit dat de
Amerikanen het eerste de kennis hadden 
om een waterstofbom te maken maar, 
onder de indruk van een soortgelijk 
propaganda-offensief als thans tegen de 
neutronenbom wordt gevoerd, aan
vankelijk geen gebruik hebben gemaakt 
van die kennis, met het gevolg dat de
Sovjets de eersten waren die een water
stofbom tot ontploffing brachten. Toen 
werden de Arnerikanen gedwongen hun - 
zij het kleine - achterstand in te halen. Was
het verantwoord erop aan te dringen dat 
experiment te herhalen? Was enige terug
houdendheid van Nederlandse zijde bij het 
geven van aanbevelingen aan onze 
grootste bondgenoot niet verkieslijk ge
weest, vooral omdat men wist dat Duits
land, Engeland en Frankrijk zich heel wat 
gereserveerder opstelden?

De Minister van Defensie heeft die nodige 
waarschuwingen niet gegeven en ook 
binnen de fractie heeft blijkbaar niemand 
duidelijk kunnen maken waar het om ging. 
Daarmee bracht de minister zichzelf in de 
moeilijkheden en bewees zijn ongeschikt
heid voor het ambt dat hij bekleedde, De 
CDA-fractie gedroeg zich alsof zij geen 
regeringsverantwoordelijkheid droeg. Ge
lukkig heeft een deel nog tegen de motie 
van de heer Terlouw. gestemd, al had de 
fractie beter gedaaromet een eigen motie te 
komen waarin de feiten werden erkend 
maar geen standpunt 'werd ingenomen.
Voor de heer Kruisinga, die op ander 
gebied veel voor het land en voor de CHU 
gedaan heeft, moet men de waardering op
brengen welke passend is voor een man die 
zijn overtuiging volgt en daar tenslotte de 
consequenties uit trok.
Den Haag

Jhr. mr. G. Beelaerts van Blokland
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Staatssecretaris Brox van volkshuisvesting

Mensen met bescheiden 
inkomen niet in de wieien rijden
„We gaan de mensen met een bescheiden 
inkomen niet in de wielen rijden.” Dit heeft 
de christen-democratische staatssecretaris 
van volkshuisvesting, dr. G. Ph. Brox, 
dezer dagen gezegd tijdens het leggen van 
een eerste steen te Almelo. Met deze op
merkingen reageerde de bewindsman op 
kranteberichten, die koppen hadden als 
„Regering wil mes in woningbouw”, 
„Volkshuisvesting wordt sterk gekort
wiekt”, „Dreun voor woningbouw”. Huis
vesting snijdt vier miljard uit begroting” en 
„Bezuinigingen in sociale woningbouw”.

Over de berichten zei staatssecretaris Brox, 
dat er inderdaad bezuinigd zal moeten 
worden. „Op alle fronten moet er zuiniger 
aan gedaan worden, dus ook bij de rijks
overheid. Dat is niets nieuws. En de 
bezuinigings-noodzaak zal niet aan het de

partement van volkshuisvesting en ruimte
lijke ordening voorbijgaan, aldus de be
windsman. Hij deelde mee, dat op zijn de
partement de diverse subsidies en re
gelingen op een rijtje gezet zijn. „Men heeft 
eens gekeken waar eventueel iets ver
anderd zou kunnen worden.”

NIET DE DUPE
,,Maar juist in de sociale woningbouw, 
waar natuurlijk iedereen meteen op de ach
terste benen stond, valt niet zo heel veel te 
halen. En men heeft van de bewindsUeden 
van het ministerie van volkshuisvesting al 
bij eerdere gelegenheden kunnen horen dat 
zij de minstdraagkrachtigen zeker niet de 
dupe willen laten worden. Berichten als 
zouden er miljarden bezuinigd kunnen 
worden in die sociale woningbouw kunnen 
dan ook naar het rijk der fabelen verwezen

worden,” aldus staatssecretaris Brox. Vol
gens hem is het een andere vraag of het 
pakket en de differentiatie van de woning
bouw thans wel zo goed passen op de be
hoefte van de bevolking. „Daarover 
moeten we nog eens goed nadenken, maar 
dat nadenken zal in elk geval niet tot gevolg 
hebben dat de sociale woningbouw om 
zeep wordt geholpen.” De bewindsman 
herinnerde aan de grote behoefte aan 
kleine woningen voor een- en tweeper
soons huishoudens. In het afgelopen jaar 
zijn 2.741 beschikkingen voor eenvoudige 
wooneenheden met de verruimde subsi
dieregeling afgegeven. Voor dat jaar 
stonden echter 6.000 van deze eenheden 
op het programma.” Dat programma is dus 
niet gehaald. Reden te meer om juist de 
produktie van deze woningen te verhogen, 
want het betreft hier ook voor het

overgrote deel sociale woningbouw,” zei 
de staatssecretaris. Hij deelde mee, dat in 
de perspublicaties ook gesproken werd 
over de te bouwen beschutte eigen wonin
gen. ,,Ook een stuk sociale woningbouw, 
die wij allerminst van plan zijn de nek om te 
draaien. Deze regeling is in het leven ge
roepen om de minstbetaalden toch de kans 
te geven een eigen woning te verwerven. 
Zoals al gesteld is in de regeringsverklaring 
zullen de minstdraagkrachtigen er op geen 
enkel punt slechter van mogen worden. We 
zouden in dit verband eerder denken aan 
een verhoging van het aantal woningen in 
de beschutte sfeer. Het veranderen van de 
financieringsmethode, want dat is nu juist 
iets waar binnen ons departement over 
wordt gedacht, het veranderen van de fi
nancieringsmethode houdt geenszins een 
automatisch verlagen van de aantallen in. 
Integendeel.
De stukken die vorige week in de pers zijn 
verschenen waren, en zijn nog steeds, be
doeld als vingeroefeningen, het op een rij 
zetten van een aantal mogelijkheden om 
gezamenlijk de gedachten te kunnen bepa
len. Of er bezuinigd wordt en welke be
zuinigingsmaatregelen er zullen worden 
toegepast, daarover zijn we nog niet uitge
studeerd. Ik kan er echter nogmaals op 
wijzen, dat we de mensen met een beschei
den inkomen niet in de wielen gaan rijden,” 
aldus staatssecretaris Brox.

H. L.

Verder samen op weg
Nieuwe publikatie over emancipatie
Wat wil de regering? Wat wil het CDA? 
Waarheen gaan we samen, mannen en 
vrouwen, dan op weg? Vragen, vragen en 
nog eens vragen.
Niet voor niets brengt dat wat wel de 
„tweede emancipatiegolf’ wordt ge
noemd, behalve een verdergaande be
wustwording van vele vrouwen en

gelukkig ook in toenemende mate van 
mannen, ook de nodige problemen met 
zich mee.
Geen geboorte zonder pijn, zo ook geen 
aanvaarding grondvesting en uitvoering 
van een verantwoord emancipatiebeleid 
zonder spanningen.
Zich bewegend in dat spanningsveld van

Verklaring Unievoorzitter
Ex-defensieminister dr. R. J. H. Kruisinga 
heeft na intensief overleg met par
tijgenoten en vrienden besloten voorlopig 
afstand te nemen van de Nederlandse poli
tiek. Hij zal daarom geen publieke verkla
ringen afleggen omtrent Nederlandse ac
tuele zaken. Het bestuur van de CHU is van 
oordeel dat ook voor de heer Kruisinga een 
functie gevonden moet worden in het in
ternationale vlak, die overeenkomt met 
zijn kwaliteiten en past bij zijn verdiensten 
voor CHU en CDA. Nu gebleken is dat de 
functie van secretaris-generaal van de

Europese Volkspartij (EVP) niet openstaat, 
aangezien zowel de voorzitter als de pen
ningmeester van de EVP Nederlandstalig 
zijn wordt met kracht gezocht naar een an
dere internationale functie. In de op zater
dag 15 april aanstaande te houden besloten 
vergadering van de Unieraad van de CHU 
zal de heer Kruisinga als gast worden uitge
nodigd teneinde de blijvende verbonden
heid tussen de CHU en de heer Kruisinga 
tot uitdrukking te brengen.

dr. L. M. van Leeuwen, 
voorzitter CHU

In dit nummer
In dit nummer van het christelijk-historische weekblad „de Nederlander” treft de 
lezer een gevarieerde inhoud aan. Dat is met alle nummers van „de Nederlander” 
het geval. Het is de moeite waard in eigen kring te proberen, abonnees te werven. 
De administratie zendt gaarne proefnummers toe aan opgegeven adressen.
Vul daarom onderstaande bon in.

.Ondergetekende,..............................................................................
Adres ..................................................................... t e .................
wenst gaarne toezending proefnummers van „de Nederlander”.

(handtekening)

Toezenden: administratie „de Nederlander”, Van Deventerlaan 49, te Voorburg.

ideaal en wefkelijivxieid, van wens en moge
lijkheid, reageerde de redactie van het C.
H. Tijdschrift met instemming van het be
stuur van de Lohmanstichting, positief, 
toen gevraagd werd een themanummer aan 
het emancipatiebeleid uit te willen 
brengen. Een themanummer dat voorlich
ting en informatie wil verstrekken, de dis
cussie bevorderen en de lijn tussen uit
gangspunt en politiek handelen in CDA- 
sfeer wil aangeven.'

Kopij te over om het nummer te vullen. Het 
is een handzame publicatie geworden, voor 
een groot deel gevuld met het commentaar 
op de Regeringsnota Emancipatiebeleid 
opgesteld door een daartoe door het CDA 
Vrouwenberaad ingestelde werkgroep. 
Voorts bevat het in aantrekkelijke en 
handzame vorm uitgegeven nummer nog 
meer interessante dokumentatie.

Het is van groot belang dat zo veel mogelijk 
mensen hiervan kennis nemen, opdat het 
beleid op welk niveau dan ook op verant
woordelijke wijze gestalte kan krijgen. Ook 
voor plaatselijke gespreksgroepen is dit 
materiaal onmisbaar, terwijl een ieder per
soonlijk mede hieraan zijn of haar mening 
kan toetsen. Het ex CDA Kamerlid Berthe 
Groensmit-van der Kallen gaf hieraan lei
ding en medewerking. Ter informatie bevat 
de publicatie voorts een vergelijking tussen 
de diverse regeerakkoorden uit de af
gelopen formatie op het punt van het 
emancipatiebeleid. Boeiende stof tot lezen 
en uiterst handzaam om nu en straks te 
kunnen nagaan „wat ervan terecht komt” 
en op welke toezeggingen een beroep kan 
worden gedaan. Dat geldt ook voor be

paalde passages uit de Regerings
verklaring-Van Agt, die in de brochure zijn 
opgenomen. Hanske Evenhuis-van Es
sen, CDA-Kamerlid, maakt hierbij be
merkenswaardige kanttekeningen.

Haty Tegeiaar-Boonacker, presidente van 
de Centrale van CH-Vrouwen, wijdt enkele 
woorden aan „vrouwen van toen en nu in 
de politiek”. Zonder actieve participatie 
|Van onze „voorvrouwen” én het 
voortgaand verruimend scheppen van mo
gelijkheden daartoe voor de vrouwen van 
nu is immers een streven gedoemd bij 
mooie woorden te blijven. Ondergete
kende, directeur van de Lohmanstichting, 
leidt het geheel in emancipatoire contekst

Van de voor dit doel sterk vergrote oplage, 
nam de Centrale van de C.H. Vrouwen een 
beduidend aantal exemplaren af, die in 
CDA-verband verspreid het „Verder 
Samen Op Weg”-zijn wil mogelijk maken. 
Het themanummer is te bestellen bij de 
Lohmanstichting, Wassenaarseweg 7, Den 
Haag (tel. 070-246791). De prijs is in
clusief porto ƒ 2,50 per exemplaar. In over
leg is het ook mogelijk voor speciale 
doeleinden een nog gereduceerder tarief te 
verkrijgen.

Overal waar gesproken wordt over eman
cipatiebeleid, of dat nu op landelijk niveau 
of in de zaken van gemeente en provincie 
is, mag dit nuttige documentaire nummer 
niet ontbreken!

Den Haag, maart 1978
E. Sleijser-Tegelaar

Unieraad CHU 
vergadert
zaterdag 15 april
De Unieraad van de CHU komt aanstaande 
zaterdag 15 april bijeen, in een der zalen 
van het Jaarbeurscongrescentrum te 
Utrecht. Deze vergadering, die om 10 uur 
des morgens aanvangt, is voor een 
belangrijk deel gewijd aan de voor
bereiding van de algemene vergadering

1978 van de CHU, welke op zaterdag 20 
mei aanstaande te Arnhem gehouden 
wordt.
De Unievoorzitter, dr. L. M. van Leeuwen, 
houdt de openingstoespraak. Voorts staan 
op de agenda onderwerpen, als het 
voorzien in vakatures in het Uniebestuur. 
de verkiezing van leden voor het alge
meen bestuur van het CDA en bespre
kingen over het jaarverslag 1977, voorstel
len van kiesverenigingen, verkiezing leden 
van de Unieraad, de wijziging van de con- 
tributieregeling en de kandidatenlijst voor 
de Europese verkiezingen.

H. L.
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Campagnewenkert (II)

Op zoek naar de kiezer bij 
huis-aan-huis-bezoek

In een serie artikelen gaat drs. C. 
Bremmer, vanuit de landelijke ver- 
kiezingscommissie van het CDA 
nader in op enkele aspecten van de 
campagnevoering. Het eerste arti
kel, dat in de Nederlander van 
vorige week verscheen, ging in op de 
samenstelling van een vérkiezings- 
campagne-team. Deze week aan
dacht voor het huisbezoek.

PERSOONLIJK
De kiezer moet in aanraking komen met 
het CDA. Hem moet duidelijk worden wat 
het CDA is en wat het wil. De kiezer over
tuigen CDA te stemmen, daar draait in feite 
alles om. Geen hetere methode dan per
soonlijk contact, met de kiezer. De Imn- 
didaten zullen de kiezers moeten gaan op
zoeken.

HUIS-AAN-HUIS-BEZOEK
Een vast onderdeel van elke campagne 
moet het huisbezoek zijn. Van te- voren 
maakt het GCT een selectie welke wijken 
hiervoor in aanmerking komen. Het is niet 
altijd mogelijk alle huizen in een gemeente 
te bezoeken. Men moet dan een keuze 
doen. Een belangrijke richtlijn daarbij is 
bijv. de potentiële aanhang voor het CDA. 
In een wijk met doorgewinterde W D ’ers 
of PvdA’ers valt vast weinig succes te boe
ken. Ook hier geldt de mankracht en mid
delen zo zorgvuldig mogelijk aanwenden. 
Men kan ook die wijken bewerkén waar het 
CDA bij de vorige verkiezingen (veel) 
heeft verloren. Men kan dit te weten 
komen door op de gemeente-secretarie de 
verkiezingsuitslagen wijksgewijs na te 
gaan. Denk ook aan huisbezoek. Bezoek 
wijken met veel jonge gezinnen.

GOEDE INSTRUCTIE
Aan het huis-aan-huis-bezoek dient een 
goede instructie vooraf te gaan. Het bezoek 
moet kort zijn. De presentatie beleefd en 
vriendelijk, want men komt ongevraagd. 
Overhandig uw folder of krant, wek op 
CDA te stemmen en vermijd discussies. Dit 
laatste kost te veel tijd.

DREMPELVREES
In de praktijk heerst vaak drempelvrees om 
met het middel huisbezoek in de campagne 
te werken. Achteraf zijn de mensen vaak 
laaiend enthousiast! Overal blijkt dat men 
het huisbezoek van CDA-leden en CDA- 
kandidaten (ook zijl) op prijs stelt. Het 
CDA laat van zich spreken. Het is present. 
Dat stelt de kiezer op prijs.

VOORBEELD:
,,Goedenavond mevrouw/mijnheer. Wij

1 1
I

zijn van het CDA. Wij willen u graag een 
folder overhandigen met informatie over 
wat het CDA in deze gemeente voorstaat. 
Wij hebben uw steun daarbij nodig. Wij 
rekenen op u bij de verkiezingen van 
woensdag...

PRAKTUKVOORBEELD BRABANT
In Noord-Brabant is de methode van het 
huis-aan-huis-bezoek bij de jongste Sta- 
ten-verkiezingen voor het eerst op grote 
schaal toegepast. Ook elders in het land is 
ditgebeurd, maar niet op zo grote schaal als 
in deze provincie. In aUe gemeenten zijn 
duizenden vrijwilligers op pad geweest, 
waardoor tienduizenden kiezers zijn be
zocht. Het verkiezingsresultaat loog er dan 
ook niet om. Bijgaand een korte samen
vatting van instructie dié men in Brabant 
gebruikte.
Bedenk dat ons huis-aan-huis bezoek het 
karakter van een persoonlijke presentatie 
heeft, zo’n 2 minuten duurt en niet is be
doeld om in diskussie te gaan.

DE VOORBEREIDING
Bereid het huis-aah-huis bezoek goed voor. 
Er is niets zo vervelend als zo maar een 
beetje in het wilde weg werken. Bij de 
voorbereiding moet u in ieder geval aan het 
volgende voldoende aandacht besteden:

Zoek de wijken uit, waar de afgelopen 
jaren veel kiezers zijn verloren (gebruik de 
uitslag van 25 mei 1977).
Zoek de wijken uit, waar vooral arbeiders 
en jonge gezinnen wonen, want dat zijn 
groepen die nog te ver van het CDA af 
staan.
Zoek een beetje gemakkelijke wijken uit; 
met andere woorden straten waar de 
huizen dicht naast elkaar staan. Dat houdt 
het tempo erin.
Bewerk de straten aan twee kanten en 
werk vanuit twee richtingen (dus met vier 
groepjes van twee). Op die manier heb je 
snel een straat klaar en dat werkt be
moedigend.
Probeer perspublikaties (liefst met foto) 
over deze aktiviteit in de plaatselijke pers 
te krijgen (Uw perskontakt-persoonU).

In veel gevallen zal bij het huis-aan-huis 
bezoek een kandidaat meedoen. Bereid in 
dat geval één en ander met de betrokken- 
kan^daat kort voor. Indien het mogelijk is, 
kondig uw bezoek dan van tevoren aan,
b.v. met pamfletten. Dit is geen ,,must”, 
maar heeft zijn voordelen.
Zorg er vooral ook voor dat er veel 
vrouwen bij het huis-aan-huis bezoek wor
den betrokken.

HET BEZOEK ZELF
In alle dorpen en steden is gevraagd naar 
een bepaald brandpunt/probleem dat erg in 
dat dorp of in die stad leeft. Het is het meest

WENKEN VOOR VERKIEZ/NeSK/AMPASNES

Nieuw
verkiezingsdraaiboek
Dezer dagen verscheen er een speciaal 
draaiboek voor de verkiezingscampagne 
van het CDA. In kort bestek wordt op tal 
van praktische punten van de campagne
voering ingegaan. De titel van hef 20 pa
gina’s tellende draaiboek luidt: Op zoek 
naar de kiezer — wenken voor verkiezings
campagnes. Mén kan het gratis aanvragen

bij het CDA-secretariaat, dr. Kuyperstraat 
3 Den Haag, of bij de partijbureaus van 
ARP, CHU of KVP.

Vermeld bij de aanvrage de titel, en de 
afdehng waarvoor gebruik bestemd is. De 
bijgaande cartoon betreft het omslag van 
het draaiboek.

attent, als wij bij het huis-aan-huis bezoek 
dit brandpunt/probleem in een vragende 
vorm aan de orde stellen.
Zou in beginsel als volgt kunnen gebeuren: 
U belt aan en u kijkt - indien mogelijk - naar 
het naamplaalje.
U begroet degene die opendoet, kinderen 
vraagt u naar één van de ouders, noem - 
indien mogelijk - de naam.

Zeg dan ongeveer het volgende: ,,goeden
avond mevrouw/meneer, wij zijn van het 
CDA. Wij willen u vragen of u ook zo’n last 
hebt van... (dan volgt het brandpunt van 
juist uw dorp of stad), maakt u zich ook 
zo’n zorgen om... etc” .
Wacht geen uitvoerig antwoord af, daar
voor is men te overvallen. Ga verder met: 
„Wij willen u namelijk voorstellen aan 
CDA-kandidaat Pieterse. CDA-kandidaat 
Pieterse wil zich in de komende vier jaar in

de Provinciale Staten o.a. inzetten voor 
juist... (dan volgt het brandpunt van juist 
uw dorp of stad).
De kandidaat van het CDA gaat dan verder 
met: „Ja, mevrouw/meneer, ik zal mij de 
komende vier jaar o.a. inzètten voor..., 
maar om dat te kunnen doen, heb ik wel uw 
steun nodig. Daarom reken ik op u bij de 
verkiezingen op 29 maart. Stem dan CDA, 
dan kunt u vier jaar op mij rekenen.
U besluit met: „Denkt u er eens over na, 
mevrouw/meneer. Hier heeft u iets van ons. 
programma. Lees het eens door en verder 
als aardigheid een leuke sticker voor de 
kinderen (of kleinkinderen etc.)” .
Mocht u geen kandidaat bij u hebben, 
spreek dan hetzelfde uit als nu de heer 
Pieterse heeft gedaan, maar dan in de vorm 
van: „Wij, vanhet CDA, etc...” Sluit echter 
altijd af met: „Wij, het CDA, rekenen op 
u” .

W aterkringen leiden to t herbezinning provinciale herindeling
De voorgestelde herindeling van Neder
land in 24 provincies moet nog eens 
diepgaand worden bezien op al haar gevol
gen. Door de veel kleinere omvang van de 
nieuwe provincies zijn er namelijk belang
rijke waterstaatsrechtelijk en waterstaat
kundige bezwaren aan verbonden. De in
stelling van provinciale samenwerkin- 
sorganen, de vijf zogenaamde waterkrin
gen, komt hieraan niet helemaal tegemoet.

Dit is de mening van de Raad van Water
staat, die thans advies heeft uitgebracht

over het vorig jaar door de minister van 
Verkeer en Waterstaat openbaar gemaakte 
voorontwerp van de Wet op waterkringen. 
Het voorontwerp van de Wet op de water
kringen is uitvoerig bestudeerd door een 
der vaste commissies van de Raad van de 
Waterstaat, de Staatscommissie voor de 
waterstaatswetgeving. Deze heeft nu een 
rapport uitgebracht dat minister Tuijnman 
samen met het advies van de Raad van de 
Waterstaat heeft aangeboden aan de beide 
Kamers.
De Staatscommissie wijst er in haar rapport

CDA-Vrouwenberaad provincie Utrecht
Het CDA-vrouwenberaad in de provincie 
Utrecht belegt op woensdagavond 10 mei 
aanstaande een vergadering 'in het wijk- 
gebouw „Princenhof ’ aan de Eijkmarilaan 
431 te Utrecht (te bereiken met buslijnen 9 
en 20).
De agenda van de vergadering vermeldt 
inleidingen van de dames E. L. M. 
Uyterwaal-Cox, lijsttrekker CDA provin

ciale statenverkiezingen, G. Noordzij-van 
der Werk, gemeenteraadslid en J. J. M. van 
der Mei-Zilverentant, lid van het landelijk 
CDA-vrouwenberaad.

Op de vergadering zijn zowel dames als 
heren welkom. Inlichtingen bij mevrouw J. 
Lens-Land, Naberlaan 9 te Utrecht, tele
foon 030-712402

onder meer op dat door de vorming van 24 
provincies van kleine omvang een 
belangrijk aantal waterschappen in twee of 
drie, soms zelfs in vier provincies komt te 
liggen. De bestuursrelatie tussen de water
schappen en de provincies die daarop het 
toezicht uitoefenen, zou daardoor zeer 
worden bemoeilijkt. De instelling van de 
waterkringen, die de taak van de provincies 
betreffende de waterkering, de waterhuis
houding en de zorg voor het water- 
schapsbestel zouden moeten ovememen, 
komt aan een aantal bezwaren tegemoet 
maar roept ook bepaalde bezwaren op. 
Deze zijn van bestuurs- en begrotingstech
nische aard en betreffen onder meer de 
gang van zaken bij de regeling van geschil
len.
De Staatscommissie vindt het ook bezwaar
lijk dat de waterkringen slechts een deel 
krijgen van de taak die de huidige 
provincies hebben op het gebied van de 
waterstaat. Deze taak wordt namelijk be
perkt tot de waterkering en de waterhuis
houding en omvat niet de zorg voor de 
onder de waterschappen vallende land- en 
vaarwegen. Op dit punt zouden de water
kringen dus geen toezicht kunnen uitoefe

nen op de waterschappen. Het toezicht op 
de vaarwegen zou echter zeer zeker bij de 
waterkringen moeten berusten omdat dit 
ook reeds het geval is voor wat betreft de 
waterhuishoudkundige functie van de 
vaarwegen. De commissie dringt er 
tenslotte op aan dat de grenzen van de wa
terkringen zo worden vastgesteld dat er 
geen ,,interkringige” waterschappen zullen 
ontstaan.

AARZELING
Samenvattend zegt de Staatscommissie in 
haar rapport dat zij met aarzeling te
genover het idee van de waterkringen staat 
maar dat het als uitvloeisel van de provin
ciale herindeling moet worden aanvaard. 
De instelling van de waterkringen voorziet 
op de minst bezwaarlijke wijze in de 
ernstige comphcaties van de verdeling van 
Nederland in 24 provincies. Dat deze com
plicaties optreden is volgens de commissie 
overigens niet het gevolg van het bestaan 
van waterschappen maar van de na
tuurlijke gesteldheid van ons land, die 
moest leiden tot de huidige ingewikkelde 
waterstaatsstructuur.

H. L.
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Van Thijns dagboek:

Het probleem van 10 zetels winst
In de recent verschenen literatuur over de 
jongste kabinetsformatie neemt „Dagboek 
van een onderhandelaar” van Ed van Thijn 
een bijzondere plaats in. In dit boek wordt 
voor de lezer iets zichtbaar van de spanning 
waaronder een poUtieke hoofdrolspeler 
tijdens de formatie werkt.
Men leeft met Van Thijn mee tijdens de 
vaak moeilijke onderhandelingen. Zijn 
zorg om fouten te maken; zijn gevoeligheid 
voor reakties van de media; zijn gespan
nenheid bij aanvang van fraktievergade- 
ringen - waar hij verantwoording moet af
leggen -; eri zijn teleurstelling over het 
veelvuldig verloren gaan van een vrij 
weekend temidden van zijn huisgenoten, 
worden vaak treffend voelbaar gemaakt, 
Opvallend is dat Van Thijn niet emotioneel 
schrijft. Wie het politiek bedrijf enigszins 
van dichtbij kent, zal ervaren dat Van Thijn 
een vrij evenwichtig verhaal schrijft, 
waarbij hij zijn emoties - die bij elke politi
cus tijdens een formatie als regel zeer hoog 
oplaaien - nog slechts ten dele toont.
In zijn inleiding merkt Van Thijn op dat hij 
in dit boek geen poging doet om een politi
cologische analyse van de gebeurtenissen

interpretatieverschillen tussen de onder-- 
handelaars gebaseerd op een wederzijds 
verkeerd begrijpen.
In „Dagboek van een onderhandelaar” zijn 
twee markante voorbeelden te vinden. Ten 
eerste Van Thijns voorstel tot schrapping 
van het woord „hieromtrent” in punt vijf 
van het abortusakkoórd, met betrekking 
tot het contraseign. De toeÜchting die Van 
Thijn hierbij -  op blz. 127 van zijn boek -  
geeft is echter aan Van Agt niet alszodanig 
duidehjk geworden. Van Thijn spreekt over 
een „Meine maar subtiele wijziging”. De 
subtiliteit was Van Agt tijdens het gesprek 
niet bekend. Toen de verstrekkende in
tentie van deze correctie duidelijk werd is 
dit in de CDA-fraktie, evenals door Van 
Agt, hoog opgenomen. Deze „kleine maar 
subtiele” correctie van Van Thijn vormt 
ook de aanleiding van enkele latere 
schermutselingen over de interpretatie van 
het abortusakkoord.
Een ander voorbeeld vormt Van Thijns 
weergave van het zogenaamde „conclaaf” 
op 24 oktober jl. tussen hem en Van Agt 
over de zetelverdeling in het kabinet. Uit 
Van Thijns verdere verhaal bhjkt dat hij

Een herinnering uit de formatietijd. Twee onderhandeiaars m eteikaarin  gesprek. Rechts 
drs. Ed van Thijn, toen fractievoorzitter PvdA en schrijver van „D agboek van een 
onderhandeiaar" en iinks de huidige premier mr. A. A. M. van Agt, toen fractievoorzitter 
CDA.

te maken. Ook wil hij zich niet achteraf 
rechtvaardigen of schoon proberen te was
sen. Hij typeert zijn werk als een ego
document.
Aan zo’n boek mag men vanzelfsprekend 
in een beoordeling geen overdreven zware 
eisen stellen. Het zou onheus zijn om Van 
Thijns werk nauwkeurig te analyseren en er 
scherpe maatstaven bij aan te leggen. De 
auteur merkt echter in het slot van zijn 
inleiding op dat hij dit boek onder meer 
heeft geschreven als „een democraat die 
met lede ogen heeft aanschouwd hoe in 
zeven maanden tijd een overwinning van 
de democratie is omgezet in een fiasco” . 
Dit geeft mij aanleiding tot enkele korte 
kanttekeningen.

INTERPRETATIEVERSCHILLEN
Een formatie wordt soms bemoeilijkt door

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

zeer hoge verwachtingen had van de resul
taten van dit gesprek, ook wat de personele 
bezetting van de departementen betreft.

Van Agt daarentegen was keimelijk van 
oordeel dat over de personele bezetting 
nog niets vaststond. Van Thijn heeft veel 
meer verwachtingen van dit conclaaf gehad 
dan de concrete toezeggingen van Van Agt 
boden.
Zonder bij Van Thijn of Van Agt kwade 
trouw te veronderstellen, kan worden ge
constateerd dat bij de genoemde onder
werpen misverstanden hebben bestaan die 
de sfeer van de formatie geen goed hebben 
gedaan.

DE SCHULDVRAAG

Een belangrijke rol speelt in het dagboek de 
vraag naar de schuld van het mislukken van 
de formatie van een kabinet steunend op 
PvdA, CDA en D’66.
Het is Van Thijn uiteraard rdet kwalijk te 
nemen dat hij als socialist doorgaans het 
CDA als dwarsligger beschouwt. Toch ligt 
de wezenlijke problematiek mijns inziens 
elders, namelijk in de door de PvdA-fraktie 
gekozen strategie. Typerend is in dit ver
band de titel van Van Thijns nota aan de 
fraktie: „Wat te doen met 10 zetels winst?” 
De strategie van de PvdA had als doel
stelling de voortzetting van het beleid van 
het kabinet-Den Uyl. In de strategie paste 
hierbij het stellen van de zogenaamde 
„exameneisen” (de hervormingsvoor
stellen). Bovendien moest de PvdA na de 
verkiezingen de grootste partij zijn.

Deze strategie slaagde ten dele. De PvdA 
won 10 zetels en werd de grootste partij. 
Maar daar stond tegenover dat het CDA 
met 49 zetels uit de verkiezingen kwam 
terwijl onder het kabinet-Den Uyl KVP en 
ARP samen over 41 zetels beschikten.

Het CDA wenste bovendien op geen 
enkele wijze opnieuw -  zoals bij de 
formatie van het kabinet-Den Uyl in 
1972/’73 — in het kabinet in een onevenre
dige rninderheidspositie gedwongen te 
worden.

Het kernpunt van de problemen moet dan 
ook verder gezocht worden dan de 10 
zetels winst van de PvdA. Het zwaartepunt 
ligt daar niet, hoewel Van Thijn dit nadruk
kelijk voorop stelt. Het probleem zit in het 
door de PvdA hanteren van meerderheids- 
formules voor de zetelverdeling in het te 
vormen kabinet. Het feit dat het CDA 49 
zetels haalde paste niet in de gekozen 
meerderheidsstrategie. De door de PvdA 
gehanteerde 8-7-1 formule is door het CDA 
op basis van de verkiezingsuitslag - van 
begin af aan afgewezen.

In een brief aan formateur Den Uyl op 15 
juni stelde Van Agt, naméns de fraktie, na
drukkelijk dat de formatie niet zou slagen 
wanneer het CDA minder ministerszetels 
zou krijgen dan de PvdA. Tevens bena
drukte Van Agt dat het CDA dit standpunt 
in geen stadium van de formatie zou verla
ten.

Formateur Den Uyl, de eerstverant
woordelijke voor de bij de formatie te vol
gen procedure, antwoordde hierop dat hij 
zich de risico’s van het gesprek over de 
zetelverdehng bewust was en stelde voor 
de programmatische onderhandehngen te 
beginnen.

De PvdA heeft derhalve op dat moment 
bewust het risico van het mislukken van de 
meerderheidsstrategie aanvaard. Een 
interessante vraag is of men er wellicht op 
gerekend heeft dat na het afsluiten van de 
programmatische onderhandelingen het 
CDA zo vast aan de PvdA zou zitten dat 
men de eis omtrent de zetelverdeling — 
zoals vervat in de brief van 15 juni— nood
gedwongen, zou laten vallen.

Daarnaast heeft men blijkbaar getracht in
terne verdeeldheid in het CDA te zaaien 
om hierdoor en passant de eis van de zetel
verdeling te laten afzwakken. In die 
richting wijst het feit dat Van Thijn bij het 
vast lopen van de formatie steeds een 
formatiepoging van CDA en W D  heeft 
geadviseerd.

Op deze vragen geeft Van Thijns dagboek 
geen antwoord.

De oorzaak van het mislukken van de 
meerderheidsstrategie ligt echter niet 
alleen bij het wekken van overspannen 
verwachtingen op grond van de 10 zetels 
winst, met verwaarlozing van de electorale 
sterkte van het CDA.
Belangrijker is dat binnen de PvdA ver
deeldheid bestond over het volgen van 
deze strategie.

Van Thijn heeft de zwaarte van Van Agts 
wens in voomoemde brief van 15 juni niet 
onderschat Hij heeft steeds de 8-7-1 for
mule als doelstelling gehanteerd maar zich 
niet afwijzend getoond van de 7- 
7-2-formule. Het meest subtiel heeft hij dit 
naar mijn mening Verwoord in zijn rede op 
het PvdA-congres d.d. 15 oktober jl.
Voor anderen in de PvdA was het laten 
vallen van de 8-7-1-formule een vrijwel 
onoverkomelijke zaak.

Tijdens de formatie is het steeds mijn 
indruk geweest dat met het aanvaarden van 
de 7-7-2-formule -  tegen de uitspraak van 
de Partijraad in -  voor de PvdA-fraktie 
elke verdere concessie onmogelijk was ge
worden. Vanaf dat moment kon zij zich 
tegenover Partijraad en Congres nog 
slechts permitteren dat concessies van het 
CDA werden losgekregen.

In het verloop van de formatie is daarbij de 
schijnwerper gericht op de veto’s die de 
PvdA uitsprak over een aantal kandidaat- 
ministers van het CDA. Bijna vergeten 
lijkt inmiddels dat er belangrijke verschil
punten lagen over de taakomschrijving van 
de staatssecretarissen.
Tegen die achtergrond kan men zich afvra
gen of het toevallig was dat Den Uyl zijn 
derde opdracht een dag voor het buiten
gewoon congres van de PvdA op 5 novem
ber jl. teruggaf.
De manoeuvreerruimte- van de PvdA-
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fraktie ten opzichte van Partijraad en Con
gres lijkt bij het optreden van informateur 
Van der Grinten opgebruikt. Van Thijns 
dagboek maakt in de beschrijving van deze 
formatiefase een gelaten, berustende in
druk.
Heeft de PvdA-fraktie zich na het buiten
gewoon congres van 5 november neer
gelegd bij dé oppositierol?

WAARDERING

Deze recensie van Van Thijns formatie- 
dagboek is toch wel langer geworden dan ik 
mij had voorgenomen. Naast de geciteerde 
passage uit de inleiding, ben ik hiertoe aan
gezet na lezing van de beschouwing over de 
meerderheidsstrategie die dé auteur geeft 
in zijn notitie van 30 oktober.

Het zal duidehjk zijn dat ik de visie van Van 
Thijn inzake de meerderheidsstrategie niet 
deel. Dat zijn uiteenzetting mij langer heeft 
bezig gehouden dan in mijn voornemen lag, 
kan alleen maar pleiten ten gunste van zijn 
boek.
Het is een volstrekt nieuw feit dat een 
fraktievoorzitter, die een formatie van 
nabij heeft meegemaakt, zo kort na het op
treden van het nieuwe kabinet zijn visie en 
indrukken in een boek vastlegt.

Ed van Thijn heeft met de pubhkatie van 
„Dagboek van een onderhandelaar” een 
voorbeeld gegeven dat waardering en na
volging verdient.

H. van Spanning.

Ed van 'Hiijn: „Dagboek van een onderhandelaar; 25 
mei —11 november 1977” . 298 blz.; uitg. Van Gennep, 
Amsterdam; prijs ƒ 24,50.

UNIEBUREAU
HET BUREAU VAN DE CHR. HIST. 
UNIE, Wassenaarseweg 7, ’s-Gra- 
venhage is telefonisch te bereiken 

onder nummer 070-244516*
Adresveranderingen voor het 

ledenbestand en dus ook voor het 
10x per jaar verschijnend 

ledencontactblad ,,de Nederlander” 
te zenden aan:
Bureau CHU, 

Wassenaarseweg 7, 
’s-Gravenhage.

Telefoon (070) 244516.

Kantooruren van maandag t/m 
vrijdag 08.30 v.m. tot 16.45 n.m. 

Het telefoonnummer van de 
Savornin Lohmanstichting is: 

070-246791.



VRIJDAG 14 APRIL 1978

Bijna iedere Nederlander kent Zuidelijk- 
Flevoland. Velen genieten telkens weer 
van het prachtige gebied als zij per auto van 
Lelystad naar Amsterdam rijden. Aan de 
ene kant de aanstaande Markerwaard met 
eventueel dé tweede nationale luchthaven, 
aan de andere zijde prachtige rietvelden, 
moeras en nieuwe cultuurgrond. Dit land in 
wording komt nu in discussie.

Staatssecretaris Nooteboom van financiën 
heeft het Landbouwschap zijn uitgifteplan 
van landbouwbedrijven voor 1978 bekend 
gemaakt en wenst voor 15 april com
mentaar.

INHAALEFFECT
Dit jaar zal voor het eerst cultuurgrond in 
deze polder worden uitgegeven. Een op
pervlakte van 2000 ha. In deze omvang zit 
een inhaaleffect. De komende jaren zal de 
uitgifte variëren van 1000 tot 1200 ha per 
jaar. Dit hangt mede af van de rijpheid van 
de grond.

OMBUIGING
De laatste jaren is er in Nederland een dis
cussie ontstaan over een wenselijke be- 
drijfsgrootte. In de komende debatten 
rondom het grondbeleid wordt dit hoogst 
actueel. We kunnen met de voorstellen van 
Domeinen duidelijk een ombuiging con
stateren. Niet maar steeds groter, maar 
meer boeren, meer kansen. De geplande 
oppervlakte voor veehouderijbedrijven is 
nu 30 tot 50 ha. Voor akkerbouw 40 tot 60 
ha. Deze maxima hebben mijn instemming.

Hierbij ga ik nu voorbij aan het feit dat de 
akkerbouwbedrijven iets groter zijn dan de 
veehouderijbedrijven of zo men wil de 
veehouderijbedrijven nog steeds kleiner 
dan de akkerbouw. Ik laat deze problema
tiek op dit moment rusten. Evenals de mo
gelijkheid van vestiging van fruitbedrijven 
en veredelingslandbouw. Dat komt nog 
wel. 40 bedrijven met een gemiddelde op
pervlakte van 50 ha worden dit jaar dus 
uitgegeven.

GLOBALE BESTEMMING
Zuidelijk Flevoland is groot 53.352 ha. 
Voor agrarische bestemming is voorlopig
13.000 ha bestemd. Voor tijdelijk agra
rische bestemming nog 7000 ha. Dit wordt 
te zijner tijd volgens de planning stedelijk 
gebied, industrieterrein of recreatieterrein.

Haalt staatssecretaris Nooteboom 
een miljard uit het moeras?
door: Teun Tolman, CDA-Tweede Kamerlid en lid van het Europees Parlement

En de rest? Bebossing -  natuurgebied -  of 
moeras?? De vraagtekens zijn nog vele.

EVALUATIE VAN HET INRICH
TINGSPLAN
De staatssecretaris stelt in zijn brief terecht: 
„dat in het kader van evaluatie van het 
inrichtingsplan van de nieuwe polder zal 
moeten worden bezien of en in hoeverre 
het agrarische areaal nog aanpassing be
hoeft”.
Gaarne wUlen wij hierover meedenken. 
Het gaat hier in het hart van Nederland om 
een evenwichtige opbouw van dit gebied. 
Geen eenzijdige benadering, maar 
rekening houdend met de problemen van 
deze tijd, de problemen van schaarse cul
tuurgrond en werkgelegenheid.

GRONDBALANS -  15.000 HA MEER
Na diepgaande overweging ben ik tot de 
conclusie gekomen dat aan het areaal van 
voorlopig 13.000 ha minstens nog 15.000 
ha cultuurgrond moet worden toegevoegd. 
Dat wil ik graag nader toelichten. Het is mij 
bekend dat buiten de landbouw elk plei
dooi voor meer cultuurgrond met gefronste 
wenkbrauwen wordt aangehoord. Meer 
cultuurgrond meer overschotten wprdt er 
dan gezegd. Hier wordt vaak een denkfout 
gemaakt. De grondbalans in ons land is 
danig verstoord. Sterker nog, de balans is 
zeer negatief. Dat wil zeggen er is geen 
evenwicht meer tussen de winst en het ver
lies aan goede cultuurgrond.
Per jaar wordt ongeveer 13.000 ha van de 
cultuurgrond aan de bestemming 
onttrokken voor woningbouw, we
genaanleg enz.
Dat betekent dat in één jaar de grondwinst 
voor Zuidelijk-Flevoland verloren is. In 
ongeveer 10 jaar wordt 13.000 ha gwonnen 
maar in dezelfde tijd wordt er 130.000 ha 
cultuurgrond gebruikt voor andere

doeleinden. Dat is gelukkig staatssecretaris 
Nooteboom niet ontgaan aangezien hij 
nader gaat bezien welke aanpassing nog 
moet plaatsvinden. Elke vrees voor meer 
„overschotten” is volkomen ongegrond.'

GROND VOOR GROND
Het CDA is een voorstander om grond voor 
grond te geven. Gedupeerden van stadsuit
breiding enz. zouden in de toekomst mogen 
kiezen öf geld ontvangen voor de grond en 
geen grond meer kopen öf grond voor 
grond ontvangen. Dat zou het meeste 
ideale zijn. Dat ideaal is.op korte termijn 
niet te verwezenlijken gezien de grond
balans: winst 13.000 ha in tien jaar, verlies 
130.OOÖ ha. Er moet echter wel naar ge
streefd worden. De vraag van grond voor 
grond is een zeer sobere wens. Momenteel 
wordt 25 procent van de grond in de 
polders bestemd voor gedupeerden van 
stadsuitbreiding en wegenaanleg.

EEN MILJARD
Interessant is te weten wat de extra kosten 
zijn om 15.000 ha cultuurrijp te maken in 
plaats van eventuele bebossing of 
inrichting voor natuurterrein. Groot zullen 
de verschillen niet zijn.
Uitgaande van het principe grond voor 
grond betekent dit dat de waarde van
15.000 ha ongeveer overeenkomt met een 
miljard gulden.
Gemiddelde aankooppprijzen voor kale 
bouwgrond variëren van 6 tót 8 gulden per 
vierkante meter (60.000 tot 80.000 per ha). 
In een meer gecoördineerde grondpolitiek 
in Nederland zou bij keuze van het principe 
„grond voor grond” de genieente deze be
dragen aan Domeinen kunnen geven. Do
meinene op haar beurt kan de grond in 
eigendom geven aan de gedupeerden. Op 
déze wijze haalt staatssecretaris Noote

boom een miljard gulden uit het moeras. 
Er is geen reden aanwezig voor Domeinen - 
tenzij er plaatsehjk planologische bezwa
ren bestaan - elke hectare in eigendom te 
houden. 'Verkoop op deze wijze werkt geen 
enkele speculatie in de hand en werkt stabi
liserend op de grondprijs op het „oude” 
land.

WERKGELEGENHEID
Naast de redehjke „grond voor grond” ge
dachte moet bij dit alles vooral aan de 
werkgelegenheid worden gedacht. Het be
kende Friese rapport „De Friese landbouw 
een algemeen belang” constateert dat de 
landbouw juist in deze tiid een zeer stabiele 
bron van werkgelegenheid is. Het vorig 
jaar bedroeg het aantal directe arbeids
plaatsen per 1000 ha 157.
Inkrimping van de landbouwgrond met 
1000 ha brengt derhalve het werk van 157 
mensen in gevaar. 15.000 ha meer geeft 
naast directe extra werkgelegenheid con
tinu ongeveer 2400 extra arbeidsplaatsen. 
We weten de immense inspanning van de 
regering om arbeidsplaatsen bij tal van be
drijven veüig te stellen of tijdelijk nog te 
behouden. De scheepsbouw en zware me
taalindustrie is daar een voorbeeld van. Als 
dé bereidheid aanwezig is om grote bedra
gen te besteden voor behoud van arbeids
plaatsen zonder grote zekerheden voor de 
verdere toekomst dan zal met name het 
initiatief voor verdere evaluatie van inrich- 
tingsbeleid grote aandacht moeten hebben. 
In het verlengde hiervan is het bijna over
bodig op te merken dat een snelle beslissing 
over de Markerwaard dringend noodzake
lijk is.
Bij dit alles is de werkgelegenheid in het 
geding.
En de projecten zijn zeer rendabél.

Na vertraging toch goedkeuring voor Europees sociaal handvest
door: mr. G. C. van Dam, lid Tweede Kamer voor CDA

Het Europees Sociaal Handvest, afgekort 
ESH, dat begin april in de Tweede Kamer 
werd besproken, dateert niet van vandaag 
of gisteren. Het werd in 1961 door de lan
den, die de Raad van Europa vormen, on
dertekend. In 1966 diende de toenmalige 
Regering een wetsontwerp tot goedkeuring 
in en pas in 1978 wordt het ESH afgehan
deld.
Dat heeft natuurUjk bepaalde oorzaken; 
die zullen hieronder aan de orde komen. 
Eén en ander wil niet zeggen, dat de zaak al 
die tijd gewoon is blijven rusten. Integen
deel. De schrifteUjke voorbereiding is nogal 
gevarieerd geweest. Elf bewindslieden uit 
drie kabinetten zijn erbij betrokken ge
weest.
Twee bewindslieden uit het huidige kabi
net, te weten Albeda van Sociale Zaken en 
De Ruiter, justitie en ad interim Bin
nenlandse Zaken, zijn betrokken bij de af
handeling.
Er zitten drie problemen van binnenlandse 
aard aan de goedkeuring van het ESH, die 
voor de grote vertraging hebben gezorgd:
. de gelijke beloning van vrouwen en man

nen;
. het stakin^recht van werknemers in het 

bedrijfsleven;
. het stakingsrecht van ambtenaren.
Voor goedkeuring vah het ESH is het nodig, 
dat de binnenlandse wetgeving met de in- 
houd van het handvest in overeen
stemming is. Dat heeft ten aanzien van 
genoemde onderwerpen de nodige voeten 
in de aarde gehad. De achtereenvolgende 
Nederlandse kabinetten stonden terecht op 
het standpunt, dat die overeenstemming er 
moest zijn, voordat tot goedkeuring van 
het ESH kan worden overgegaan.
De gehjkstelhng van de beloning van 
vrouwen met die van mannen vroeg 
destijds om de nodige geleidelijkheid om de 
concurrentiepositie met name van die be
drijfstakken waar veel vrouwen werkzaam 
waren, niet nodeloos in gevaar te brengen. 
Daar kwam bij, dat in Nederland de stellige

indruk bestond, dat de situatie in andere 
landen op papier wel van de onze afweek, 
maar in de praktijk niet. De wet van begin 
1975, waarin de gelijke beloning tenslotte 
werd geregeld, loste dit knelpunt voor de 
goedkeuring van het ESH op.

s t a k in g s r e c h t

Een andere moeilijkheid voor de goedkeu
ring van het ESH vormde het ontbreken 
van een wettehjke regeling van het sta
kingsrecht. Daarover werd destijds zowel 
in kringen van de rechterlijke macht als in 
het georganiseerde bedrijfsleven nogal uit
eenlopend gedacht. Daarom wa? het voor 
de regering moeilijk met een wetsvoorstel 
te komen.
Een advies van de Sociaal—Economische 
Raad van 15 maart 1968 leek intussen uit
komst te bieden. Daarin lag een grote mate 
van overeenstemming vervat over voor
waarden, waaraan een eventueel aan
vaardbare staking zou moeten voldoen. 
Daarop baseerde het kabinet-De Jong in 
1969 een wetsontwerp. Bij en naar aanlei
ding van de schrifteUjke behandeUng in de 
Tweede Kamer kwamen echter toch weer 
aanzienlijke meningsverschillen, oók in de 
kring van het bedrijfsleven naar voren, 
waarop toen de verdere behandeling van 
het ESH bleef steken. Zodoende bleef ook 
een algemeen standpunt ten aanzien van de 
staking ontbreken.
Uitgaande van de sedertdien toch vrij al
gemeen gegroeide overeenstemming, dat 
een staking onder bepaalde om
standigheden geen ongeoorloofde zaak is, 
hebben de drie christen-democratische 
fracties bij de behandeling van de begroting 
van justitie 1977 de vraag aan de orde ge
steld, of met goedkeuring van het ESH, 
waarin het recht op staking (eri op uit
sluiting door de werkgevers) principieel 
wordt erkend, niet een principiële uit
spraak van de Nederlandse wetgever 
zou opleveren, waarin een rechter een 
duidelijk aanknopingspunt kan vinden

voor de beoordeling van een staking.
Die vraag ontving van de kant van de rege
ring een positieve reactie. Tezamen met de 
uitvoering van één rechterlijke instantie 
voor de beoordeling van stakings- 
vraagstukken en de afhandeling van een bij 
de Tweede Kamer aanhangig wetsontwerp 
betreffende de instelling van commissie 
van onderzoek om stakingen te voorkomen 
dan wél op te heffen, zou de goedkeuring 
van het ESH een voorlopig raamwerk kun
nen vormen, waarbinnen het stakingsver- 
schijnsel in Nederland zou kunnen worden 
beoordeeld.
Met de goedkeuring van het ESH wordt één 
van de onderdelen van dit drieluik nu inge
vuld. De indiening van een wetsontwerp 
tot centralisatie van de rechtspraak in sta- 
kingszaken is in voorbereiding en de kamer 
zal het wetsontwerp inzake de commissies 
van onderzoek verder moeten afhandelen. 
Al met al achten regering en kamer hiermee 
de voorwaarden voor de goedkeuring van 
het ESH op het punt van de staking 
vervuld.

Daarbij is het een curieus facet, dat het ESH 
zelf behulpzaam is bij zijn eigen goedkeu
ring. Het stakingsvraagstuk is geen zaak 
van aüeen regering en volksvertegenwoor
diging. Het is evenzeer een zaak van werk
gevers en werknemers. Onze fractie hoopt, 
dat de goedkeuring van het ESH, die 
tegelijk de principiële erkenning van het 
stakingsrecht inhoüdt, voor het georgani
seerde bedrijfsleven een impuls zal zijn om 
zich op regelen en voorwaarden ter voor
koming of oplossing van arbeidsconflicten 
verder te bezinnen.

AMBTENAREN
De derde vertragende factor was gelegen in 
het stakingsrecht voor ambtenaren. Amb
tenaren zijn ook werknemers, die onder de 
werking van het ESH vallen. Goedkeuring 
van het ESH zou dus erkenning zonder 
meer van het stakingsrecht voor 
ambtenaren betekenen. Die stap ging 
vorige regeringen en ook de huidige te ver.

In de wereld van de ambtena
renorganisaties bestaat er verschil van me
ning over. De regering is niet zonder meer 
tegen toekenning van het stakingsrecht aan. 
ambtenaren, maar vindt wel, dat dat zorg
vuldig moet worden geregeld. Zo lang wil 
zij de ambtenaren buiten de goedkeuring 
van het ESH houden.
Het overleg met de ambtenarenorgani
saties is al jaren gaande en komt niet tot 
een oplossing.

De CDA—fractie deelt het standpunt van de 
regering maar vindt wel, dat het vraagstuk 
van het stakingsrecht voor ambtenaren op 
afzienbare termijn rnoet worden afgerond' 
Daarom tekende de CDA-fractie een 
■VVD-motie mee, waarin de indiening van 
een voorstel vóór 1 januari 1981 wordt 
gevraagd. Het stakingsrecht voor ambtena
ren hangt ten nauwste samen met de bij
zondere rechtspositie van de ambtenaren. 
Daarom dienen deze zaken in nauw 
verband met elkaar te worden bezien. Het 
CDA heeft aanbevolen de commis- 
sie-Toxopeus, die al met dit vraagstuk 
bezig was, doch voor de eer bedankte, toen 
de vorige regering onverhoeds het sta
kingsrecht voor ambtenaren aankondigde, 
weer aan het werk te zetten.

GOEDKEURING
Intussen zal het ESH, voorlopig zonder dat 
de ambtenaren er onder vallen, worden 
goedgekeurd. De algehele afhandehng van 
het ESH kon nog niet worden voltooid 
omdat regering en kamer niet gereed kwa
men met het nogal ingewikkelde vraagstuk, 
of voor de buitenlandse werknemers een 
milder regiem wat toelating en eventuele 
uitzetting betreft moet gelden, waartoe het 
ESH zou verplichten dan voor andere 
buitenlanders.
Over deze kwestie zal eerst nog een nader 
overleg tussen de regering en de be
treffende kamercommissie plaatsvinden. 
De CDA-fractie hoopt, dat voor de buiten
landse werknemers geen uitzondering 
nodig zal zijn.
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Uitslag Statenverkiezing
van invloed op samenstelling Eerste Kamer
Woensdag 29 maart jl. heeft voor het CDA 
in het hele land „succes” gebracht. Alle 
dagbladen konden de dag na de verkiezin
gen voor de elf Provinciale Staten berich
ten, dat het CDA „de grootste” was gewor
den.
Als men de uitslag, die in elke provincie 
afzonderlijk werd gehaald, bij elkaar 
öptelt, komt het CDA inderdaad als 
grootste uit de bus. Doorgetrokken naar de 
landelijke politiek is dit echter niet het ge
val.
Voor wat de beide regeringsfrakties, CDA 
en W D , betreft, blijft het aantal Kamerle
den, ongeacht de verkiezingsuitslag van 29 
maar, op 77 gehandhaafd.
In de Provinciale Staten is het CDA wel de 
grootste geworden, of beter gezegd, geble
ven. In 1974 behaalden de in het CDA sa
menwerkende partijen gezamenlijk 235, 
Statenzetels, terwijl het er na vorige week 
woensdag 268 zijn geworden. Een winst 
van 33 zetels. Ter vergelijking: de PvdA 
behaalde 254 zetels tegen 218 in 1974 en 
de W D  118 tegen in 1974 131. Voor de 
laatste verlies dus.
Alleen in de provincies Groningen en Lim
burg bleef het aantal zetels voor het CDA 
gelijk, respectievelijk 15 en 34. In alle ove
rige provincies werd 1 of meer zetels winst 
geboekt. Vooral de provincies Overijssel en 
Noord-Brabant schoten er uit, want daar 
behaalde het CDA 6 zetels winst. Aangete
kend moet dus wel worden, dat in deze 
provincies het totaal aantal Statenleden 
t.o.v. 1974 wordt uitgebreid met 4 zetels. 
Als we dit bezien was Gelderland toch wel 
een uitschieter, want daar werden, zonder 
dat de Staten uitbreiding ondergingen toch 
maar liefst 5 zetels meer behaald dan in 
1974.
Een totaal overzicht van de resultaten in 
alle provincies voor het CDA staat in tabel 
1.
Geen slechte resultaten, en niet in het minst 
te danken aan de vele aktiviteiten van de 
leden der campagneteams op regionaal en 
plaatselijk niveau.
Al werd aan deze verkiezing een overdosis 
landelijk karakter meegegeven, voorname
lijk door de publiciteit, en ook al droegen 
daar de „landelijke politici” ontzettend 
veel toe bij, de uitelag zou ongetwijfeld an

ders zijn geweest, wanneer niet al die in
spanning was geleverd door die vele 
CDA’ers in den lande. Loon naar werken is 
uiteindelijk verkregen en daarvoor mogen 
zij best eens een grote pluim op de hoed 
ontvangen.
Al zijn de verkiezingen dan voor de Pro
vinciale Staten geweest, toch zijn zij op 
termijn wel degelijk van enige landelijke 
betekenis.
De leden van de Provinciale Staten kiezen 
namelijk - eens in de drie jaar de helft - de 
leden van de Eerste Kamer.
Het afgelopeii jaar hebben de in 1974 ge
kozen statenleden 37 Eerste-Kamerleden 
gekozen, 19 leden door Provinciale Staten 
van Groningen, Drenthe, Overijssel en 
Gelderland en 18 leden door de Staten van 
Zuid-Holland. In 1980 is de beurt aan ver
kiezing van 38 Eerste-Kamerleden, resp. 
17 leden door de Provinciale Staten van 
Noord-Holland en Friesland en 21 leden 
door de Statenleden van Utrecht, Zeeland, 
Noord-Brabant en Limburg. De thans 
(op)nieuw gekozen Statenleden in de 
laatstbedoelde provincies zullen dan dus 
het politieke karakter in de Eerste Kamer 
door hun keuze bepalen en meer dan ver
moedelijk veranderen. Uit een eerste zeer 
globale berekening blijkt namelijk dat de 
samenstelling van de Eerste Kamer 
drastisch gewijzigd kan worden door de 
grote verschuivingen die in de Provinciale 
Staten heeft plaatsgevonden.
Het CDA zal in 1980 bijvoorbeeld een mi
nimale winst van 2 zetels in de Eerste 
Kamer kunnen verkrijgen en wellicht wor
den het er nog meer. Ook de PvdA zal winst 
boeken en de W D  gaat waarschijnlijk iets 
achteruit. Eén en ander hangt samen met 
het ingewikkelde en soms wat wonderlijk 
aandoend verkiezingsstelsel voor de leden 
van de Eerste Kamer, waarbij met name 
grote partijen wel eens in het voordeel zijn. 
In tabel 2 is aangegeven welke wijziging in 
de samenstelling van de Eerste Kamer na 
verkiezing van de helft daarvan in 1980 
vooralsnog is te verwachten. Men moet 
zich daarbij wel realiseren, dat hier is uitge
gaan van zeer globale cijfers én dat door 
onderlinge steun van bepaalde Statenleden 
aan een andere groepering een partij, die 
op het oog misschien uit de Eerste Kamer

verdwijnt, toch weer een zetel behaalt. 
Tevens is aangegeven, welke zetelverde
ling uit de bus kan komen, warmeer de ge
hele Eerste Kamer opnieuw gekozen zou 
moeten worden op basis van de ver
kiezingsuitslag van vorige week, ook hier 
met het zeer globale karakter.
Verkiezing van de gehele Eerste Kamer 
wordt echter alleen gehouden wanneer zij 
ontbonden is. Voorlopig ziet dat er niet

naar uit en derhalve zullen de 37 leden in 
1977, gekozen door de noord-oostelijke 
provincies en de provincie Zuid-Holland, 
vermoedelijk niet eerder aftreden dan 
1983.

Op dat moment hebben reeds volgende 
Statenverkiezingen plaatsgevonden
(1982). Wat dan de uitslag zal worden, is 
zelfs geen speculeren meer te noemen.

Tabel 1:

Provincies CDA-zetels 1978 CDA-zetels 1974 totaal Staten
Groningen 15 15 55
Friesland 23 22 55
Drenthe 15 13 51
Overijssel 29 23 63
Gelderland 30 ■ 25 71
Utrecht 21 17 79
Noord-Holland 21 17 79
Zuid-Holland 23 20 83
Zeeland 17 15 47
Noord-Brabant 40 34 79
Limburg 34 34 63

268 235 705

Tabel 2;

Mogelijke samenstelling Ie  Kamer 
na verkiezing 38 leden in 1980.

Mogelijke samenstelling leKamer wanneer 
geheel opnieuw verkozen voor 1982.

Samenst. zou Samenst. Samenstel. Samenst.
kunnen zijn is thans zou dan is thans

zijn
PvdA 27 (25) PvdA 27 ■ (25)
CDA 26 (24) CDA 28 (24)
W D 13 (15) W D 13 (15)
D’66 2 (—) D’66 4 (—)SGP 2 ( 1) SGP 2 ( 1)
PPR 2 ( 5) PPR — ( 5)
PSP 1 ( 1) PSP -  ■' ( 1)
CPN 1 ( 2) CPN 1 (-2)
GPV 1 : 1) GPV — ( 1)
BP - BP -  , ( 1)

75 (75) 75 (75)

Steun aan de Koning
door: Hans Gualthérie van Weezel, CDA-Tweede Kamerlid

Oud-ministér Pronk heeft in de Tweede 
Kamer geen succes gehad met een aanval 
op het beleid van minister De Konii^, zijn 
opvolger op ontwikkelingssamenwerking. 
Ondanks een overvloed aan woorden kon 
hij geen bewijs aanvoeren voor zijn 
stelling, dat De Koning bij de subsidiëring 
van ontwikkeUngsprojecten andere criteria 
hanteert dan hijzelf heeft gedaan. Een en 
ander gaf aanleiding tot een weinig verhef
fend parlementair gebeuren, waarin de 
oud-bewindsman duidelijk aan prestige 
verloren heeft. Waar gaat het om?

DE NCO
De NCO, de Nationale Commissie Ont
wikkelingsstrategie, moet gezien worden 
als een lofwaardige poging om op het 
terrein van voorlichting en bewustwording 
tot een samenwerkingsvorm tussen particu
lier initiatief en overheid te geraken. Een 
constructie die echter in de praktijk, om het 
zgn. rapport Dales in deze te citeren voor 
de NCO een dubbele loyaliteit met zich 
mee brengt, die niet voor een ieder even

CDA via radio en tv
Het CDA verzorgt op dinsdagavond om de 
veertien dagen, via Hilversum 1 van 18.19 
tot 18.29 uur, de pohtieke radiozendtijd. 
De komende uitzendingen zijn op de dins
dagen 18 april, 2 mei, 16 mei, 30 mei, 13 
juni en 27 juni.
De eerstvolgende politieke tv-uitzending 
van het CDA is op woensdag 3 mei, via 
Nederland 1; om 19.50 uur.

gemakkelijk hanteerbaar is. Het is immers 
duidelijk, aldus het rapport, dat de 
loyahteit aan de overheid in sommige ge
vallen in conflict kan geraken met het en
gagement in een bepaald terrein. Bij de af
weging van deze loyaliteiten zal er echter 

' niet aan ontkomen kunnen worden, dat het 
uiteindelijk de minister is, die als lid van de 
regering de politieke verantwoordelijkheid 
voor het beleid van het NCO draagt. Uit
gangspunten waren (Pronk) en zijn dat de 
regering geen projecten van de Nationale 
Commissie Ontwikkelingsstrategie finan
ciert als ze duidelijk ingaan tegen het 
buitenlands beleid van de Nederlandse 
overheid, dat de projecten een duidelijke 
relatie met het ontwikkelingswerk moeten 
hebben en dat bij contacten met multi
nationals alle betrokkenen, ook de werk
nemers, bij de opzet van de projecten moe
ten worden betrokken.

OFFERS
Het interpellatiedebat heeft duidelijk aan
getoond, dat wil men offers voor ontwik- 
kehngssamenweridng. blijven vragen het 
thans noodzakelijker dan ooit is de brede 
steun van aUe lagen en groepen van de 
Nederlandse bevolking voor het ontwik- 
kehngsvraagstuk te verkrijgen. Het streven 
van de minister om door voorlichtingsac
tiviteiten het maatschappelijk draagvlak 
van het ontwikkelingsbeleid te versterken, 
past hier dan ook in. Het gaat thans om het 
accent in een wellicht te groot aantal pro
jecten op het maatschappelijk-politiek 
functioneren van de samenleving elders en 
bij ons. Hierdoor kan het-accent op een 
beter aandeel van de Derde Wereld in wel

vaart en zeggenschap in de verdrukking 
komen. Ook bestaat het gevaar dat het 
beeld zou kunnen ontstaan dat ontwik- 
kehngssamenwerking en bepaalde maat
schappijbeschouwingen identiek zijn. Met 
andere woorden de relevantie voor ont- 
wikkehngssamenwerkihg kan in sommige 
gevallen behalve een kleine groep van in
gewijden het grotere publiek ontgaan. 
Kwaliteit, effectiviteit, draagvlak en rele
vantie lijken gerechtvaardigde verlangens.

BEGRIP
Hoewel men begrip moet hebben voor het 
feit, dat de langdurige kabinetsformatie ten 
aanzien van de projectgoedkeuring een ze
kere onzekerheid geschapen heeft, ont
komt men evenwel niet aan de indruk 
dat tegenstellingen tussen het NCO en de 
minister onnodig door het NCO op de spits

gedreven zijn. Zeker nu de discussie over 
een nieuw mandaat nog niet plaatsgevon
den heeft.

Een voortdurend politiseren en vooral ook 
polariseren (bij elke ministeriële afwijzing 
van een afzonderlijk project) vormt immers 
behalve een last voor de minister, ook een 
hypotheek op de toekomst van het NCO. 
Getracht zal moeten worden öm uit de 
huidige impasse te geraken, hetgeen minis
ter De Koning zeker toevertrouwd is. Een 
mogelijkheid hiertoe zou de zgn. pro- 
grammasubsidiëring kunnen zijn. Dit zou 
echter wel een strakker mandaat met 
duidelijke spelregels met zich mee moeten 
brengen. Ook zal in deze constructie, die de 
minister bespreekbaar acht, de mo
gelijkheid van een inspectie- opgenomen 
moeten worden om de kans op 
ontsporingen zo klein mogelijk te maken.

Dagelijks bestuur CDA:

verheugd over resultaat statenverkiezingen

Het dagelijks bestuur van het CDA heeft 
dezer dagen, naar aanleiding van de uitslag 
van de statenverkiezingen, dè volgende 
verklaring uitgegeven:
„Het Dagelijks Bestuur van het CDA is 
zeer verheugd over het buitengewoon goe
de verkiezingsresultaat dat bij de Provin
ciale Statenverkiezingen is geboekt. Het 
Dagehjks Bestuur is zeer veel dank ver
schuldigd aan alle werkers in de provincie 
die hun geweldige inzet door dit resul
taat zagen beloond. Het resultaat manifes
teert zich met name in versterkte CDA- 
Statenfracties. Daarnaast betekent deze 
verkiezingsuitslag ook een stimulans voor 
het politieke werk van het CDA in alle 
geledingen.

Voor zover landelijke politieke factoren 
deze verkiezingsuitslag hebben beïnvloed, 
is dit mee te danken aan een duidelijke 
profilering van het CDA door de wijze 
waarop premier Van Agt met zijn 
christen-democratische collegae de moei
lijke problemen van ons land aanpakt, en 
door het beleid van de Tweede- 
Kamerfractie van het CDA onder leiding 
van Aantjes, die eensgezind heeft gewerkt 
aan de vormgeving van ons program „Niet 
bij brood alleen”.
Voor alle betrokkenen binnen het CDA 
blijft de opdracht bestaan dit votum van 
vertrouwen waar te maken door zich te 
blijven inzetten voor een hervormingsge
zind en aansprekend beleid.”
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Het kader- en vorrtiingswerk van de CHU in 1977

Voortgang op de ingeslagen weg
Met de beide andere stichtingen binnen het 
CDA op het terrein van het vormingswerk 
heeft de Stichting Kader- en Vormingswerk 
CHU ook in 1977 getracht te komen tot 
uitvoering van een totaalplan dat, gelet op 
de beperkte middelen, toch zoveel mo
gelijk leden en niet-leden bereikte met het 
doel de CDA-gedachten, veelvuldiger, ef
fectvoller en enthousiaster te verbreiden en 
doen verbreiden. Op twee terreinen even
wel is onze CH-stichting aktief geweest 
puur binnen de CHU zelf.

CENTRALE VAN CH-VROUWEN
Voor de CH-vrouwen is op 31 augustus 
1977 een studiedag georganiseerd gericht 
op de verkiezingen in 1978. Inleidingen en 
discussie hadden naast een algemeen in
formatief doel, vooral de taak - en de bij
zondere rnogelijkheden - van de vrouw in 
raads- en statenwerk op het oog. Te weinig 
vrouwen treffen we aan in onze fracties. 
Duidelijk dat onze CH-stichting hier met 
name een belangrijke doelgroep signaleert 
voor het kader- en vormingswerk.

DOCUMENTATIE
Over de Christlijk-Historischen in de 19e 
eeuw en de werking van het dis
trictenstelsel in die tijd is weinig bekend. 
Nu we met het CDA een nieuw tijdperk - 
partijpolitiek gezien - ingaan, lijkt het ons 
een goede gedachte de verspreid voorko
mende, en soms tegenstrijdige gegevens, te 
bundelen, waar mogelijk op de juistheid te 
toetsen en daarmee een bijdrage te leveren 
in het geheel van documentatie over de 
christen-democratie in Nederland.

CDA-VORMINGSAKTIVITEITEN
Het totaal van CDA-projecten is gericht op;
a. leden;
b. niet-leden, geïnteresseerden en scholie
ren.
Groepen van leden worden benaderd, gelet 
op hun ervaring in de politiek óf gelet op 
hun interesse in de politiek. Onderscheid 
kan dan verder worden gemaakt in de ge
richtheid van die interesse, namelijk óf men 
praktisch wU bezig zijn in gemeenteraad, 
wijkraad, staten of kamer, óf dat men be
langstelling heeft in bepaalde onderwerpen 
(thema’s) zoals: ruimtelijke ordening,
neutronenbom, inkomenspolitiek, gezin en 
maatschappij, enz.
De volgende projecten zijn uitgevoerd in 
1977;
- Voor een eerste en vrijblijvende ken

nismaking is er de 2-avonden-cursus.
- Voor de geïnteresseerde,leden, beginne

lingen, is er de basiscursus, die aan de 
hand van thema’s gericht is op vaardig
heidstraining en partij-organisatorische 
en politieke scholing.

- Voor de meer geïnteresseerden in be
paalde thema’s zijn er de studiedagen.

- Speciaal voor vrouwen die de politieke 
scholingscursussen willen bijwonen, zijn 
er studiedagen.

- Voor de praktizerende geïnteresseerden 
op gemeenteraadsniveau zijn er de cur
sussen voor raadsleden en aspirant- 
raadsleden.

- Op diverse terreinen worden er voorts 
door regionale CD A-organisaties cursus
sen gegeven die landelijk worden gesub
sidieerd.

- Voor de niet-leden (maar ook leden) zijn 
er lesbrieven en boekwerken (bijv. For- 
matiebelicht).

Van deze aktiviteiten neemt de CHU- 
stichting er een viertal voor haar rekening.

STUDIEDAGEN I.V.M. DE POLITIEKE
SCHOLINGSCURSUSSEN
VOOR VROUWEN
Op 13 januari werd de studiedag gehouden. 
Vier onderwerpen werden'behandeld aan 
de hand van vragen, een toelichting op de 
vragen en een beantwoording van de vra
gen. De beantwoording werd opgesteld 
door de CDA-wetenschappelijke in
stituten. Voorts werd enige aandacht 
gewijd aan de techniek van forumdiscussie. 
Het aantal deelnemers was 68.

2-AVONDEN-CURSUS
In diverse plaatsen werd deze politieke 
scholingscursus gehouden zoals in Bar- 
neVeld, Bleskensgraaf, Echteld, Heems
kerk, Leeuwarden, Pijnacker en Vaassen. 
Eén avond gewijd aan de uitgangspunten 
van het CDA aan de hand van wat stellin
gen, zo ook één avond gewijd aan de prak
tische politiek. Het aantal deelnemers hou
den we beperkt tot rond 15, om de sfeer 
wat intiem te houden en om de discussie

mogelijkheid voor allemaal aanwezig te 
doen zijn.

CURSUS GEMEENTERAADSLEDEN
Voor groepen van 15 personen werd in een 
viertal zaterdagochtenden deze cursus ge
houden en wel te Leiden, Utrecht en 
Zwolle in het seizoen 1976/77. De onder
werpen waren ruimtelijke ordening, ge
sprekstechnieken, onderwijs, subsidiepoli
tiek. Het boek „Kijk op de gemeenten” 
diende wederom als lesmateriaal, met 
daarnaast voor elk onderwerp apart ak- 
tuele informatie en leerstof.
Voor het seizoen 1977/78 vindt deze 
cursus plaats in Bergen op Zoom, Eindho
ven, Leiden, Utrecht en Zwolle.
Per cursus nemen maximaal 15 personen 
deel.

SUBSIDIERING REGIONALE AKTIVI- 
TEITEN
Cursussen en studiedagen worden door re
gionale partijorganen georganiseerd. Op 
basis van een toelichting op de te houden 
cursus en een begroting kan vooraf subsidie 
worden aangevraagd.
Indien met de opzet -  vooral inhoudelijk -  
accoord wordt gegaan kan een belangrijke 
subsidie worden toegekend. Subsidies 
werden verstrekt aan Groningen, Limburg,

Rijswijk, Zuid-HoUand (vrouwen), 
Noord-HoUand (vrouwen) en ZwoUe.

DE DOCENTEN
Een woord van dank aan „onze” docenten 
is in dit verslag zeker op zijn plaats! De 
wijze waarop zij les geven en de discussies 
leiden is voortreffelijk. De reakties van de 
deelnemers zijn altijd positief.
De inbreng van de docenten is niet alleen 
Ijet lesgeven zelf. Daarnaast is er het mee
denken in de totaliteit van de cursus, de 
voorbereiding, het veelvuldig helpen en in
formeren van deelnemers na de cursus, de 
bereidheid om dit werk te doen en de 
avonden en zaterdagen daarvoor ter be
schikking te stellen.
HarteUjk dank aan:
Mr. H. K. J. Beemink, N. de Boer, drs. W. v.
d. BoS, dr. S. Faber, ds. A. de Haan, A. J. 
Hermes, L. A. van Maasdam, drs. A. v. d. 
Mark, J. A. Oosterhoff, H. G. J. van Roekel,
J. Rijstenbü, mr. A. L. M. de Sutter en dr. L.
S. V. d. Top. 2-avonden!

CH-STICHTINGSBESTUUR
Het bestuur onderging in 1977 één veran
dering, de heer Eversdijk werd opgevolgd 
door de heer Schapenk te Utrecht.
De bestuurssamenstelling is: mevr. mr. E.

A. Haars, voorzitter; dr. E. Bleumink, 
secretaris-penningmeester; mevr. C. H. 
Evenhuis-van Essen; drs. Chr. van Gulyk; 
drs. A. G. Schapenk.
De administratie en de organisatie van pro
jecten wordt uitgevoerd door het Uniebu- 
reau, met name door A. van Dam en H. 
Lindenburg. Vanuit en namens het bestuur 
hebben mevrouw Evenhuis, Van Gulyk en 
Lindenburg zitting in de CDA- 
coördinatiecommissie voor het vormings
werk.

DE CDA-STICHTING VOOR POLITIEK 
VORMINGS- EN SCHOLINGSWERK
De laatste daad van de CDA-coör- 
dinatiecommissie is geweest het in het 
leven roepen van een CDA-stichting voor 
het vormingswerk. De subsidiegelden van
uit het ministerie gaanjiamelijk naar een 
partij die in de Tweede Kamer vertegen
woordigd is, en die partij is het CDA.
In de CDA-stichting zijn de stichtingen van 
ARP, CHU en KVP vertegenwoordigd 
middels drie bestuursleden. Vanuit de 
rechtstreekse leden van het CDA worden 
twee bestuursleden aangewezen. De staf
functionarissen van de drie bureaus hebben 
een adviserende stem in het bestuur.
De subsidiegelden worden door de 
stichting verdeeld naar het aantal zetels dat 
ARP, CHU en KVP in de CDA-fractie van 
de Tweede Kamer hebben.
De CDA-stichting, die een coördinerende 
en adviserende taak vervult ten aanzien 
van de bestaande drie stichtingen voor het 
vormingswerk, is op 23 december 1977 op
gericht.

H. Lindenburg.

Afkeer èn inzet voor politiek bij 
Lobman en Van Agt
door: drs. A. J. van Duist

Tot aan de datum waarop het dit jaar 70 
jaar geleden zal zijn, dat de CHU ontstond 
(9 vuli), zullen mijn 14-daagse com- 
r  :aren vaak or fle historie betrokken 

-. ik kom daar . t d voor uit en acht het 
p̂ . dit. In het artikel van 31 maart: „De 
partijgeschiedenis die nog steeds 
geschreven moet worden”, heb ik gepro
beerd met feiten aan te tonen hoezeer de 
CHU tot nu toe is tekort geschoten in het 
intensief bezig zijn met eigen wording en 
ontwikkeling. Verleden en heden kunnen 
overigens opmerkelijke parallellen verto
nen. Daarover zal het ditmaal gaan.
Wanneer premier Van Agt in de late uurtjes 
van de 29ste maart in het Provinciehuis in 
Den Haag laat merken, dat hij de uitslag 
van de Statenverkiezing voor het CDA zo 
positief ervaart dat hij die avond verklaart 
tot één „waarop hij de politiek echt leuk 
begint te vinden”, denk ik vanuit mijn con
centratie op Lohman meteen 84 jaar terug. 
Op 9 januari 1894 werd deze n.1. net zo 
„victorieus tot lid voor Goes gepro
clameerd” als de RK-voorman Schaepman 
hem in een hartelijk brietie had toe
gewenst. Het trouwe kiesdistrict had hem, 
die spoedig wéér en voor lange tijd „de 
afgevaardigde van Goes” zou heten, met 
volstrekte meerderheid in de Tweede 
Kamer teruggebracht. Lohman behaalde 
1683 stemmen tegenover de liberale can- 
didaat 944. Hij moet bij het vernemen van 
die duidehjke uitslag net zo blij geweest 
zijn als Van Agt een paar weken geleden en 
hij moet evenzeer reden gehad hebben om 
de pohtiek weer eens leuk te gaan vinden.

DE ÉÉN NOEMT HET STUDEERKAMER 
-  DE ANDER BOS...

Na zijn kort optreden als minister van Bin
nenlandse Zaken (17 febr. 1890 -  20 aug. 
1891) en de voor rechts matige ver
kiezingen van juni 1891 denkt Lohman er 
sterk over zich terug te trekken uit de prac- 
tische politiek, waarin hij zich vanaf de of
ficiële stichting van de ARP in 1879 had 
bevonden. Hij schrijft dat ook aan Kuyper, 
wiens gereserveerde houding tégenover 
het kabinet-Mackay waarvan Lohman deel 
had uitgemaakt, hij moeilijk kon plaatsen. 
De man die dan al 12 jaar in parlement of 
regering heeft gezeten, wil zelfs geen can- 
didatuur voor de Gemeenteraad meer aan
vaarden, doch zich geheel terug trekken op 
zijn professoraat. Voor hem lag dat aan de 
juridische faculteit van de Vrije Universi- 
teit, voor Van Agt aan die van de Ka

tholieke Universiteit Nijmegen. Maar het 
kost niet veel verbeelding om Van Agt, 
nadat hij in de informatieperiode-Veringa 
het bos wilde ingaan omdat hij zelf vond 
niet te deugen voor de politiek, in die tijd 
hetzelfde Fe horen denken -  zelfs het 
woordgebruik hjkt hem niet vreemd — als 
wat Lohman op 5 maart 1892 aan Kuyper 
schreef;
„...ik hoop nog enkele jongelieden 
bekwaam te kunnen maken voor de taak 
die hen wacht, en wensch mij zelve meer en 
meer terug te trekken van een gebied, 
waarop ik meer verdriet en onrust dan 
genot en geluk gevonden heb, en waarop 
voor mij niet veel meer te doen valt.”
Het zijn bekende klanken, memoreert dr. 
Suttorp in zijn biografie van Lohman; in de 
diepste grond vindt hij geen vreugde in het 
politieke bedrijf en slechts het besef van 
roeping kon hem deze waarheid doen ver- 
getén. Na teleurstelling of tegenslag deed 
ze zich echter weer te sterker gevoelen.
Is dat ook niet hetgeen we bij Van Agt 
bemerken?
Besef voor roeping en plicht: zowel 
Lohman als Van Agt zijn erdoor over de 
streep getrokken tussen een juristenbe- 
staan en het leven van een politicus. Het 
was sterker dan hun afkeer van politiek, die 
ze beiden niet verborgen hebben ge
houden.
In hef Menten-debat van februari 1977 stelt 
de spreker uit de PvdA-fractie dat Van Agt 
weliswaar onbekwaam is gebleken als mi
nister van Justitie, maar om tactische rede
nen wordt tegen de man die ook vice- 
premier is in het kabinet-Den Uyl geen 
motie van afkeuring ingediend. Van Agt 
heeft er woorden voor, die ook Lohman 
niet vreemd geweest zouden zijn: „Als het 
om redenen van halfhartigheid niet 
mogelijk is een dergelijke motie te produ
ceren -  wij willen de Minister eigenlijk niet, 
maar om politieke redenen moet hij maar 
blijven zitten -  als dat behoort tot de regels 
van ware politiek, dan is mijn aversie tegen 
politiek vandaag verhevigd.”
Lohman was 42 toen hij zijn politieke loop
baan begon. Van Agt een jaar jonger. Maar 
de AR-politicus die op 16 september 1879 
beëdigd werd als lid van de Tweede Kamer, 
is tegenover zijn vriend ds. Pierson al met
een heel duidelijk. Veertien dagen Kamer
lidmaatschap hebben hem al de zeer on
aangename indruk gegeven dat alles van 
intrigues samenhangt; „Ronduit gezegd, 
het is alsof men komt in een leugensfeer” ... 
Nu dient gezegd dat Lohman de Kamer niet

onbevooroordeeld birmentrad. De man die 
van 1879-1921 met een kort intermezzo 
deel uitmaakte van parlement en regering, 
moest door plichtsbesef en roeping over 
veel bezwaren heengetUd wórden. Tien 
dagen na zijn intrede in de Kamer bekent 
hij al aan Kuyper: ,,’t Kan zijn, waarde 
vriend” , (en alweer valt de gelijkenis op 
met het taalgebruik van Van Agt) „dat ook 
mij de Kamerlucht bederft -  ’t geen God 
verhoede! -  maar op dit ogenblik heb ik er 
reeds of nog een afkeer van, en ware ’t niet, 
deels uit plichtsbesef, deels uit liefde ook 
voor u en uw streven — ik zou reéds ernstig 
aan terugtrekken denken.”
Lohman’s bede is -verhoord. In het' 
prachtige levensbericht dat de — toen Gro
ningse, later Leidse -  nieuw-testamenticus 
prof. i : .  J. de Zwaan in juli 1924 over 
Lohman schreef, roemt hij diens on
geknakte hoge en zeldzame oprechtheid 
waaraan zijn naam zowel voor tegenstan
ders als vrienden ona'fscheideUjk verbon
den is: „Ware oprechtheid is een taak, een 
ideaal, een heilig goed, een genadegave. Zij 
veronderstelt een ootmoedig hart, dat 
Gods leidingen ook in de ziel van de tegen
stander eerbiedigen kan. Zij onderstelt een 
fijngevoelige ziel, die de liefde voor wat 
recht en waar en goed is zelfs onder terug
stotende schijn nog weet aan te voelen. Zij 
rekent met de beperktheid van eigen 
inzicht en, hopende die te overwinnen, kan 
zij blijven hopen, dat die ook bij anderen 
zal mogen geschieden. De oprechtheid 
zoekt zichzelve niet. Ook al treedt ze op 
met kracht. Zij blijft het kind van de liefde, 
waarvan de apostel Paulus reeds hetzelfde 
gezegd heeft.” )̂
In een tijd waarin gesproken wordt over 
„vulgarisatie van de politiek” (Bas de Gaay 
Fortrnan in Hervormd Nederland van 
vorige week bijv.), herinner ik nog aan een 
andere uitspraak van De Zwaan in zijn ge
citeerde artikel: „God verhoede, dat ooit 
mannen, die Lohman zich ten voorbeeld 
stellen willen of althans met de eerbied 
voor een karakter als ’t zijne te rade wUlen 
gaan, schaars zouden worden in ons pu
blieke leven!”

HUNS ONDANKS
Hoe oprechtheid hem doof strijd en zege
praal geleid heeft en in de moeilijkste con
flicten zijn leidsvrouw gebleven -  schreef 
De Zwaan nog -  moge eenmaal een biogra
fie van Lohman ons doen zien. Welk een

vervolg op pagina 7
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Berlijn; een bezette enclave! (2)
De conferentie in Berlijn handelde niet al
leen over de oost-west-politiek, waarover 
in het eerste artikel geschreven werd. An
dere onderwerpen waren het partijsysteem 
in de Bondsrepubliek, de toekomst van 
Europa en een nieuwe economische werel
dorde.

West-Duitsland is een bondsstaat, d.w.z. zij 
is een federatie van 11 landen die ieder een 
eigen regering hebben. De Bundestag 
wordt direct door het volk gekozen (vanaf 
18 jaar). De Bundestag telt 518 leden, van 
wie er 22 uit Berlijn afkomstig zijn. De 
huidige coalitie van SPD en FDP kan reke
nen op 214 -1 39 = 253 zetels, de oppo
sitiepartij C.D.U. op 243 zetels. De Bun
destag kiest de Bundeskanzler. Lange for
maties zijn daarom onbekend in West- 
Duitsland. Immers een regering komt ten 
val als een meerderheid van de volksverte
genwoordigers een nieuwe Bundeskanzler 
kiest. Staatshoofd is de Bundesprasident, 
die benoemd wordt door de Bun- 
desregering op voorstel van de Bun
deskanzler.
Naast de Bundestag bestaat een ander or
gaan: de Bundesrat. Deze wordt samen
gesteld uit de regeringen van de 11 landen. 
Zij omvat 4 1 -1 -4  (uit Berlijn) leden. Het 
aantal leden dat een land naar de Bundesrat 
afvaardigt, is afhankelijk van het aantal in
woners van het land.
Voor de verkiezingen van de Bundestag is 
de BRD verdeeld in 248 districten. De 
kiezer kan twee stemmen uitbrengen: één 
op een persoon en één op een partij van zijn 
voorkeur. Hoeveel zetels een partij behaalt 
wordt bepaald door het aantal par- 
tijstemmen. Er geldt in West-Duitsland een 
kiesdrempel van 5%, m.a.w. een partij 
moet 26 zetels halen, wü zij vertegenwoor
digd worden in de Bundestag.
Een bijzonderheid in West-Duitsland, die 
vermelding verdient, is dat de partijen door 
de overheid gefinancierd worden. Indien

een partij bij de verkiezingen 0,5% van de 
stemmen haalt, krijgt zij per gewonnen 
stem: DM 3,50. Uiteraard worden de finan
ciën van de partijen onderzocht, waabij de 
partijen tot openlegging van hun boeken 
verplicht zijn. Het gaat hierbij dan alleen 
om een boekhoudkundig onderzoek. In
houdelijke kritiek op de bestedingen mag 
niet geleverd worden.

DE TOEKOMST VAN EUROPA
Europese éénwording werd bepleit door de 
heer R.B. Giesel, medewerker aan de Kon- 
rad Adenauer Stiftung. Met name op het 
gebied van buitenlandse politiek, energie- 
problematiek en economische aangelegen
heden is een nationaal beleid onmogelijk 
geworden. Hechte samenwerking daarbij is 
noodzakelijk. De huidige organisatie
structuur van de Europese Gemeenschap is 
echter ontoereikend om van Europa één 
eenheid te maken. Het Europees Parlement 
moet daarom in haar bevoegdheden 
worden versterkt. Het voordeel van het 
Europese Parlement boven de Europese 
Commissie is, dat in het eerste orgaan de 
kleine landen niet door de grote staten 
overstemd kuimen worden. Ook de toela
ting van Spanje, Portugal en Griekenland 
kwam ter sprake. De inleider meende dat 
na een periode van ongeveer 3 jaar onder
handelenden overgangsregeling van plm. 7 
jaar van kracht zou moeten worden, eer de 
genoemde landen een volwaardige Euro
pese partner kunnen zijn. Aan de andere 
kant zal spoed gemaakt moeten worden 
met de toelating van bovenvermelde lan
den, om te voorkomen dat in die landen 
anti-Europese of zelfs anti-democratische 
krachten aan invloed zouden winnen.

EEN NIEUWE ECONOMISCHE WE
RELDORDE
De adjunct-directeur van het Duits ontwik- 
kelingsinstituut te Berlijn heeft de deelne

mers aan de conferentie helder geschetst 
hoe de verhoudingen tussen de z.g.n. derde 
wereld en de rijke landen zijn. Wij spreken 
meestal generaliserend over de derde we
reld. Toch zijn er belangrijke verschillen te 
ontdekken tussen de ontwikkelingslanden. 
Opeclanden namen een gewichtige, plaats 
in als gevolg van de olievoorraden. Andere 
grondstofproducerende landen hebben be
lang bij stabilisering van de prijzen. De zgn. 
4e wereldlanden bezitten in’t geheel geen 
grondstoffen en hebben wel zeer sombere 
vooruitzichten. (Pakistan, Soedan). 
Andere landen zoals Brazilië, Egypte en 
India kunnen-met hulp-uitgroeien tot zeer 
belangrijke staten, ook op politiek gebied. 
Ondanks deze verschillen treden de ont
wikkelingslanden veelal eensgezind naar 
buiten op.
Wat wil de derde wereld nu concreet? -zelf 
verwerken van grondstoffen, 
bevoorrechte toegang van haar producten 
op de wereldmarkt, -verhoging en stabilise
ring van prijzen, -éénvoudiger krediet ver
krijgen bij het I.M.F., -gemakkelijker op
treden op de westerse kapitaalmarkt, 
ontwikkelen van codes voor het gedrag van 
internationale ondernemingen en het ver
hogen van de ontwikkelingshulp. Is dat te
veel gevraagd? De westerse wereld kan 
niet buiten de grondstoffen uit de ontwik
kelingslanden. Bovendien hebben de arme 
landen nog een ander machtsmiddel: de 
chaos of een derde wereldoorlog! Het 
zullen m.n. de Christen Democraten in de 
politiek moeten zijn, die voortdurend op 
onze verplichtingen t.a.v. de derde wereld, 
op het belang vaii andere economische 
verhoudingen in de wereld en op onze per
soonlijke verantwoordelijkheid zullen 
wijzen.

NAWOORD
In twee artikelen heb ik gepoogd een beeld 
te geven van de conferentie in Berlijn. Het 
is zeker geen volledig beeld geworden.

In „de Nederlander” van vrijdag 7 
april jongstleden heeft A.B.L. de 
Jonge in het artikel „Berlijn: een be
zette enclave” een begin gemaakt 
met het weergeven van zijn indruk
ken van een dit voorjaar gehouden 
conferentie, georganiseerd door de 
Konrad Adenauer stichting, het we
tenschappelijk bureau van de 
Christen-democratische Unie
(CDU) in West-Duitsland. Op deze 
conferentie waren Belgen, Neder
landers en Luxemburgers aanwezig.

In dit nummer van „de Neder
lander” het tweede artikel.

Veel meer zou er te zeggen zijn over de 
historische achtergronden van één en 
ander. De vraagstukken die ik achtereen
volgens heb beschreven zijn veel gecom
pliceerder, dan ik in dit bestek heb kunnen 
weergeven. Indrukwekkend waren de ge
sprekken met bewoners van Oost-Berlijn. 
Zeer zinvol waren de ge
dachtenwisselingen met vertegenwoordi
gers van de C.D.U. Vooral de gesprekken 
over de opstelling van de C.D.U. t.a.v. 
zaken als de anti-terreurwetten, de oost- 
west verhoudingen en de grondslag van een 
Christelijke partij, hebben een verhel
derende invloed gehad.
Berlijn: een bezette endave! Hoewel dit 
opschrift niet de gehele inhoud betreft heb 
ik toch gemeend dit als titel aan de artikelen 
mee te moeten geven. De stad ligt midden 
in Oost-Duitsland; het westelijke Stadsge
deelte wordt bezet door de drie 
geallieerden machten (Amerika, Engeland, 
Frankrijk). En het oostelijk gedeelte? 
Wordt ook dat niet bezet door de alles
overheersende Marxistische invloed?
De bezetting van West-Berlijn is echter in 
het belang van de vrije wereld, de bezetting 
van Oost-Berlijn (en van de DDR) is een

fevaar voor de vrije wereld. Dit was wel de 
elangrijkste ervaring!

Leiden A.B.L. De Jonge

Vervolg van pagina 6
op voedend boek zal dat wezen en welk een 
prachtig werk voor hem, aan wie het zal 
mogen gelukken dat boek aan ons volk te 
geven.
L.C. Suttorp deed dat op voortreffelijke 
wijze in 1948 (uitgave Stols, Den Haag). 
Deel Iir (hoofdstuk 17) opent als volgt: 
Lobman is zijns ondanks in de politiek ge
komen. Er is geen sprake van dat hij in zijn 
politieke loopbaan het resultaat vond ener 
veeljarige ambitie en een zeker heimwee 
naar zijn vroegere rechterlijke carrière is 
hem altoos bijgebleven. Hij heeft noch de 
politiek noch in de politiek zich zelf ge
zocht. Ze is in de concrete vorm der 
schoolkwestie als een ernstige roeping voor 
hem komen te staan en heeft zich ds een 
harde noodzakelijkheid aan hem opge
drongen. Als een onervaren zwemmer 
werd hij met één slag in de politieke pro
bleemstellingen geworpen. Het heeft hem 
moeite gekost aan de hem vreemde loop
baan te gewennen, al moet gezegd worden 
dat hij zich met élan op zijn nieuwe taak 
geworpen heeft. In de grond der zaak heeft 
de poUtiek als zodanig hem nimmer bij
zonder aangetrokken. Vooral in de eerste 
tijd verzuchtte hij menigmaal dat de po
litiek hem niet aanstond en gaf hij duidelijk 
te verstaan dat hij a contre-coeur op zijn 
post bleef.

In Elseviers Magazine van 8 april zegt 
CDA-voorzitter Steenkamp van de huidige 
premier:
Een eerlijke, toegewijde en dappere man, 
die de uitdaging aandurft, niet wegloopt 
voor verantwoordelijkheden en be
slissingen durft nemen. Iedereen weet dat 
Van Agt echt geen minister-president wilde 
worden, en dat hij echt geen lijsttrekker 
had willen zijn. Maar toen hij ër eenmaal 
voor kwam te staan, heeft hij ja gezegd en 
de verantwoordelijkheden op zich geno
men.

^)ln ,,Nieuw Christelijk Leven”, maandblad ter ver- 
Spreiding van dé CH-beginselen. Het verscheen 
indertijd in Zoutkamp. Prof. De Zwaan was voorzitter 
van de redactie waarin o.m. zitting had het latere Ka
merlid Tj. Krol uit Haren (Gr.). Het Jaarboelqe 1929 
van de CHU vermeldt als ab.prijs ƒ 1,20 per jaar. „De 
Nederlander” kostte toen als dagblad ƒ 3,50 per kwar
taal... „Nieuw Christelijk Leven” was vooral bedoeld 
voor de Groningse CH-ers. De Kamerkring 
Leeuwarden beschikte over „De Banier” , „Koningin en 
Vaderland” heette CH-weekblad voor Gelderland, 
Overijssel en Utrecht, en „Het Protestantsche Zuiden” 
was het orgaan ter verbreiding der CH-beginselen in 
Zeeland, Brabant en Limburg. De regionale gerichtheid 
van drie resterende weekbladen bleek meteen uit de 
naam: „De ZuidhoUander”, „De Drentsche Banier” en 
„Het Sticht” . Deze veelkleurigheid kon niet verhelen 
wat mr. J. Schokking als voorzitter van de CHU dat jaar 
op de Algemene Vergadering opmerkte: „De CH-pers 
zelf blijft vaak aan de kleine kant.”

Internationale Cenyc Seminars
Het Cenyc (samenwerkingsverband van 
nationale comités voor internationaal jon
gerenwerk) organiseert in 1978 een drietal 
seminars in het Europees Jeugd Centrum te 
Straatsburg:

1. Seminar over de perspectieven voor bi
laterale en multilaterale samenwerking tus
sen jeugd uit zowel West- als Oost-Europa, 
van maandag 12 juni (’s avonds) tot vrijdag 
16 juni (’s middags). Sluitingsdatum voor 
aanmelding woensdag 10 mei.

2. Seminar over de regionale ontwikkeling 
in Europa, van zaterdag 30 september (’s 
avonds) tot zondag 8 oktober (’s avonds). 
Sluitingsdatum voor aanmelding: woens
dag 16 september.

3. Seminar over de rol van internationale

organen in onze samenleving, van zondag 3 
december (’s avonds) tot zaterdag 10 de
cember (’s avonds). Sluitingsdatum voor 
aanmelding: woensdag 8 november.
Men kan zich voor deze seminars opgeven 
bij het Politiek Jongeren Kontakt (PJK), 
Keizersgracht 209, Amsterdam. Bij opgave 
kan niet zonder meer op deelname worden 
gerekend, aangezien per land het aantal 
deelnemers is vastgesteld op 2 a 3 personen 
per seminar.

De verblijfkosten komen ten laste van het 
Cenyc; de vergoeding van reiskosten en 
loonderving geschiedt volgens de regeling 
van het Europees Jeugd Centrum (op aan
vraag verkrijgbaar bij het PJK).

De voertalen tijdens de seminars zijn: En
gels en Frans.

Kistenfabriek
Nijkerk

N. DE BOER
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Staatssecretaris drs. K. de Jong Ozn:

„D iscussies over m iddenschooi he lder, d u id e lijk  en rustig houden”
Staatssecretaris drs. K. de Jong Ozn van 
Onderwijs en wetenschappen heeft er 
dezer dagen voor gepleit dat de discussies 
over de middenschool,,helder, duidelijk en 
rustig” gehouden worden. „Laat men zich 
hoeden voor te voorbarige uitspraken ovei 
de uitkomst van de experimenten midden
school”, zo zegt hij. De bewindsman bena
drukte dat de doelstellingen van de mid
denschool niet van vandaag of gisteren zijn. 
„Zij zijn bovendien internationaal. Overal 
zien we een stroming die wil; minder klas
sikaal, meer individueel onderwijs, die wil 
verbreding van het vormingsaanbod en uit
stel van studie-en beroepskeuze”, aldus 
drs. De Jong.
Eigenlijk is naar mening van de staatssec
retaris elke school die haar taak verstaat 
met deze dingen bezig, zij het op ver
schillende terreinen en ook in een ver
schillend tempo. „Het is de vraag”, zo ver- 
”/olgde hij, „of wij eerst nieuwe structuren 
moeten maken, of dat die structuren meer 
als vanzelf ontstaan, als bovengenoemde 
brede stroom van ontwikkelingen steeds 
verder komt.. Sterker nog: men zou de 
vraag kunnen stellen: wat staat de gelijke

kansen en de motivatie van de leerlingen 
meer in de weg, de structuren of het klas
sikale systeem?”, aldus staatssecretaris De 
Jong. Hij onderstreepte dat de overheid 
zich bij dit alles terughoudend moet opstel
len, ’Vooral in een land waar de vrijheid 
van onderwijs zo groot is” .

WELKE EISEN?
Volgens de bewindsman dienen de experi
menten middenschool om na te gaan welke 
eisen van deugdelijkheid de overheid 
straks eventueel moet stellen aan een toe
komstige middenschool, en voor de school 
om na te gaan in hoeverre zij onderwijs
kundig en organisatorisch in staat is de uit
gangspunten of doelstellingen te verwezen
lijken. „Het is van groot belang voor de 
middenschoolexperimenten dat men deze 
twee zaken - wat wil de overheid en wat 
kan de school - goed van elkaar scheidt. Ze 
geven namelijk ook de twee gescheiden 
verantwoordelijkheden aan, waar we in 
ons onderwijsbestel nu eenmaal steeds 
weer mee geconfronteerd worden,” aldus 
de bewindsman. „Over een aantal jaren 
moet de overheid dus eventueel beslissen”.

zo ging hij verder, „over de eisen van 
deugdelijkheid met betrekking tot de in
richting van een middenschool. Aan die be
slissing moet een nauwkeurige analyse 
voorafgaan van wat in de school, in de 
praktijk mogelijk was en bereikt is. De 
overheid moet zeer terughoudend zijn met 
betrekking tot die eisen van deugdelijk
heid” .

voorbeelden
Staatssecretaris De Jong gaf van die laatste 
stelling enkele voorbeelden. De overheid 
kan naar zijn mening wel de cursusduur van 
een middenschool bepalen, maar of ze dat 
ook kan ten aanzien van het keuzemoment 
per leerling, dat vindt hij de vraag. Toege
spitst is het volgens hem de vraag of de 
overheid voorschriften kan c.q. mag stellen 
met betrekking tot streaming, setting, dif
ferentiatie birmen klasseverband. Ook acht 
hij het daarbij nog maar de vraag ih 
hoeverre dat gecontroleerd kan worden. 
Wel kan de overheid volgens staatssecreta
ris De Jong voorschriften geven met be
trekking tot „de verbreding van het vor
mingsaanbod”, een van de uitgangspunten

van de middenschool. „Zij kan bepalen 
welke vakken, groepen 'van vakken 
moeten worden gegeven alsmede globaal 
daarvan de aantal uren” , zo zei hij.

VEELVORMIG
De bewindsman onderstreepte dat een 
middenschool zeer veelvormig zal moeten 
zijn, wil aan het adagium van de gelijke 
kansen recht gedaan worden. „Naast de 
genoemde verbreding van het vor
mingsaanbod moet in een middenschool in 
grote lijnen het onderwijsaanbod, van èn 
l.b.o., èn mavo, èn havo-vwo gerealiseerd 
kunnen worden. De vraag blijft dan op den 
duur wél: „aldus drs. De Jong, „als een 
middenschool zo veelvormig wordt, is er 
dan nog wel behoefte aan aparte cate
goriale scholen naast die middenschool.

, Daarbij zet ik een streep onder het woord 
behoefte. Misschien lost een aantal pro
blemen zich dan in de toekomst vanzelf 
op” . Als een belangrijk juridisch argument 
voor één veelvprmige middenschool 
noemde de staatssecretaris tenslotte de 
planprocedure.

H.L.

Heden overleed zacht en kalm In het verpleegtehuis 
„De Weerde” te Eindhoven

THEODORUS BROUWER
weduwnaar van H. Hopma

in de ouderdom van 93 jaar.
„A l wat aan liefde is geborgen in 
’s harten schatvertrek, dat blijft!”

Namens de familie: 
J. H. Meijer

Eindhoven, 9 aprii 1978 
Herman Gorteriaan 4
Corr.adres: Wegendoorniaan 6, Eindhoven

De crematiepiechtigheid heeft plaats gehad in het cre
matorium te Dieren op donderdag 13 april ]l.

BUDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

Voor uw
’ Dieselolie, benzine, petroleum 
' Kolen, huisbrandolie 
' Tanktransporten 
' Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

H A N D E L M U  B.V. 
BANDEN B.V.

West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

AANNEMERSBEDRIJF

B.V. R A D IX  & VEER M A N
Oudelandsweg 30 - Tel. 03480-2204 - WOERDEN. 

Verbouw - Nieuwbouw door geheel Nederland.

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER B.V.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

Ontdekkings
tochten door 
het land van de 
bijbel!

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

MET „THACIR” NAAR ISRAËL
15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs Hotels of Jeugdherbergen. Met 1 of 
2 dagen Eilat en Sinaï. Of een héle ekstra week” in de voetsporen van Mozes” door 
Negev eh Sinaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages, volgestopt met 
toeristische humbug, waarbij je je geioof verliest, maar een THeologisch verant
woorde, Archeoiogisch interessante en Cuitureel belangwekkende Israël Reis, met 
ruimschoots aandacht voor de uitdagingen en de probiematiek van het moderne 
Israëi en zijn minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-reizen 
zijn zeker niet geschikt voor iedereen, maar wèl voor mensen, die zich geen 
christelijke knolien voor heidense citroenen willen verkopen!
Vertrekdata: 1978:21 maart (volgeboekt); 11 juli; 7 november; 23 december.

1979:23 januari; 13 februari; 6 maart; 27 maart; 17 april; 8 mei;
29 mei; 19 juni; 10 juli; 31 juli; 21 augustus; 11 september;
2 oktober; 30 oktober; 20 november; 22 december.'

Nota bene; Jeugdherbergreizen alleen: 11/7 en 7/11,1978; 10/7 en 30/T0,1979.

„Inde
voetsporen
van
Paulus”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks veie maien 
verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Romeinse oudheid. Het Nieuwe Testament -en met name die gedeelten, 
waarin de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u.
De mythologische verhalen en klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en 
bloed voor u.
Een reis om nooit te vergeten!

Vertrekdata: 1978:11 juli en 31 oktober.
1979:3 mei; 12 juli; 1 november.

Met ai onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk 
Nederlands sprekende, Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen.
Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter informatie en kennismaking.
Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël-reis” of „Paulus-reis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle 
rust ons hele verhaal bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!
Wij zien met belangstelling uw aanvraag tegemoet!

THACIR, EUROPALAAN14, HARDERWIJK
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Unievoorzitter Van Leeuwen:

Resultaat statenverkiezingen geweldig goed voor CDA
„Het resultaat van de verkiezingen voor 
provinciale staten is voor het CDA 
geweldig goed”. Dit heeft de voorzitter van 
de CHU, dr. L. M. van Leeuwen, vorige 
week zaterdag gezegd op de te Utrecht ge
houden vergadering van de Unieraad.

De Unievoorzitter herinnerde er aan, in 
zijn openingsrede, dat hij vijf maanden ge
leden het voorzitterschap van de CHU 
aanvaardde. „Niemand zal hebben kunnen 
voorzien, welke stormachtige periode de 
nieuwe voorzitter voor de boeg had”, aldus 
dr. Van Leeuwen. Hij doelde op gebeur
tenissen als de ommekeer bij de kabinets
formatie, het zoeken van bewindslieden, 
de affaire van de koopsompolissen, het af
treden van minister Kruisinga en het optre
den van minister Scholten.
Uitvoerig stond de Unievoorzitter stil bij de 
verkiezingen voor de provinciale staten en 
het resultaat daarvan. „Elke keer weer bij 
statenverkiezingen proberen de campagne- 
teams van de meeste politieke partijen in de 
aanvang de landelijke politiek zo ver moge
lijk weg te houden teneinde de provinciale 
problematiek zoveel als hèt maar kan de 
nadruk te geven.
Maar eigenlijk altijd weer blijkt, dat de lan
delijke politiek toch doorslaggevend is. He
laas niet degenen, die op de provinciale 
lijsten staan beïnvloeden de verkiezings- 
thermometer, maar dat gebeurt door de 
vooraanstaande landelijke politici. Ik zou 
hier en nu willen verklaren, dat ik er dit 
keer volledig begrip voor had, dat er met 
name door onze minister-president op ge
wezen werd, dat de uitslag van deze pro
vinciale verkiezingen grote landelijke be
tekenis zou hebben. Er lag immers de 
beschuldiging, dat het op 19 december 
beëdigde kabinet tegen de zin van de 
meerderheid van het Nederlandse volk via 
inbraak door de achterdeur het Binnenhof 
was biimengeslopen. Het Nederlandse volk 
heeft die beschuldiging op 29 maart af
doende gelogenstraft. Ons kabinet kreeg op 
die dag een helder C.D.A.-groen licht. De 
spreek met nadruk over ons kabinet. Ik doe 
dat niet aUeen, omdat voor het eerst sinds 
jaren weer C.H.U.-mensen in deze kabi- 
netsploeg regeringsverantwoordelijk
heid dragen. Natuurlijk telt dat voor ons 
heel sterk. Ik zeg ook ons kabinet, omdat 
regeeraccoord, regeringsverklaringen en 
de daden van dit kabinet heel duidelijk de 
C.D.A.-herkenbaarheid uitstralen,” aldus 
dr. Van Leeuwen.

BUNDELING
Landelijke politiek wordt gemaakt door re
gering en door Tweede en Eerste Kamer 
der Staten Generaal. Straks wordt nog ge
sproken door vertegenwoordigers van de 
C.D.A.-fracties uit die Kamers. Dr. Van 
Leeuwen had er behoefte aan nog enkele 
dingen te zeggen rondom de activiteiten 
van de fracties. „Voor het eerst in onze 
parlementaire geschiedenis opereert in de 
Tweede Kamer een geïntegreerde C.D.A.- 
fractie. Een bundeling van personen, me
ningen en insteUingen, die aUen op dezelfde 
C.D.A.-golflengte zitten. Dat is echter wel 
een bredere golflengte dan ieder der drie 
C.D.A.-partijen afzonderlijk zouden heb
ben. We moeten ons dat heel goed realise
ren. Het C.D.A. is een grotere en een bre
dere partij dan A.R.P., C.H.U. en K.V.P. 
ieder op zich. Een brede partij met als 
vanzelfsprekend ook wijdstrekkende vleu
gels. Vleugels, die echter geen vlerken 
mogen worden. Tot ons parlementaire 
taalgebruik is de laatste tijd het woord loya
list gaan behoren. Het woord loyaal heeft 
een uiterst positieve betekenis. Het Neder
landse woordenboek geeft: getrouw, op
recht, verknocht. Ik heb het vertrouwen, 
dat de zgn. C.D.A.-loyalisten oprecht ge
trouw verknocht zullen blijken te zijn aan 
het C.D.A. en dus aan hetkabinet Van Agt. 
Met name de Tweede Kamerfractie van het

C.D.A. draagt een grote verantwoorde
lijkheid in het begeleiden van het kabinet 
Van Agt. Ik wil op deze plaats graag uit
spreken, dat ik met die fractie vooral ook 
haar eerste dirigent, de heer Aantjes, alle 
denkbare sterkte toewens,” zei de Unie
voorzitter.

POSITIEF
Uit de vele contacten, die ik met de heer 
Aantjes mag hebben, wefet ik, dat hij er zich 
positief op instelt, dat het huidige kabinet 
de volledige rit zal uitzitten. Ik heb van die 
instelling heel duidelijk kennis kunnen ne
men, toen hij en ik enige weken geleden 
eendrachtelijk mr. W. Scholten ervan 
wisten te overtuigen, dat hij door minister 
van defensie te worden het belang van allen 
en vooral van allen, die het C.D.A. graag 
mogen, zou dienen. Bij die gelegenheid zei 
de ene WiUem tegen de andere: „Ik zou je 
niet durven vragen voor een paar weken of 
voor een paar maanden, maar wel voor 
minstens drie jaar tot de volgende verkie
zingen voor de Tweede Kamer.”

De Eerste-Kamerfracties van A.R.P., 
C.H.U. en K.V.P. steUen zich ook voUedig 
op als één C.D.A.-fractie. Voor ons als 
C.H.U. is het een verheugende zaak, dat 
deze belangrijke en naar kwantiteit en kwa- 
Uteit grote fractie onze prof. Van Hulst tot 
haar fractievoorzitter koos,” aldus dr. Van 
Leeuwen.

IN OPMARS
Het C.D.A. is in opmars. Dat is goed 
nieuws. „Toch zijn we er nog niet. Met 
A.R.P., K.V.P. en de vele rechtstreekse 
leden van het C.D.A. moeten we voor 1 
juni 1980 beslissen, of de huidige

federatie-structuur verlaten kan worden en 
wij met de anderen voUedig zullen opgaan 
in het ene Christen-Democratische Appèl,” 
aldus de Unievoorzitter. „Ieder van ons - 
en ik zeg dat met de grootst mogelijke na
druk - zal per 1 juni 1980 in volle verant- 
woordelijldieid moeten beslissen. Het is 
geweldig, dat op politiek terrein de grote 
religieuze stromingen elkaar gevonden 
hebben in het C.D.A. We moeten echter er 
voor zorgen, dat in positieve zin aan een 
aantal voorwaarden zal worden voldaan. 
We zuUen de zekerheid moeten hebben, 
dat wat wij in onze C.H.U. waardevol vin
den, herkenbaar zal blijven in het C.D.A. 
Het Dagelijks Bestuur en het Algemeen Be
stuur van het C.D.A. hebben het belang 
van een goede voorbereiding op de zware 
beslissing ingezien. Er zijn commissies in
gesteld, die voor het C.D.A. en voor de drie 
partijen adviezen moeten uitbrengen met 
betrekking tot zwaarwegende zaken. De 
C.H.U. is heel goed vertegenwoordigd in 
de diverse commissies. Ik noem in dit ver
band de grondslagcommissie met de heer 
Janssen van Raay als voorzitter en de 
commissie onverenigbaarheden onder lei
ding van de heer Kaland. De commissies 
zijn eigenüjk nog maar net gestart en dus is 
het nog te vroeg om over de inhoud van wat 
daar besproken wordt nu met elkaar te dis
cussiëren. Een aantal verlangens is er na
tuurlijk wel. Ik noem een paar voorname: 
geen onduidelijkheid over de basis van het 
C.D.A., dat moet de Bijbel, het Evangelie 
van Jezus Christus zijn; ook na 1 juni 1980 
zal de inbreng van ons als C.H.U. in het 
C.D.A. herkenbaar moeten zijn; wij 
moeten ons met nadruk uitspreken voor de 
parlementaire democratie in Nederland 
onder ons Koninklijk Huis, het Huis van 
Oranje.”

HEEL MOEILIJK

De komende maanden zullen volgens dr. 
Van Leeuwen voor de C.D.A.-fracties en 
voor het kabinet heel moeilijk worden. De 
inflatie wordt al concreet en met resultaat 
aangepakt, de economisch nog steeds som
bere situatie en vooral de daarmee gepaard 
gaande werkeloosheid eisen een duidelijk 
ombuigingsbeleid in de overheidsuitgaven. 
Dr. Van Leeuwen is er van overtuigd, dat 
de regeringsploeg Van Agt, die gekenmerkt 
wordt door homogeniteit, de uitdagingen 
niet ontwijkt, niets voor zich uitschuift, 
maar gewoon de zaken wil aanpakken.

„Het is en blijft tragisch, dat al na enkele 
maanden de heer Kruisinga deze regering 
verliet. De verdiensten van de heer 
Kruisinga zijn groot. Hij bekleedde suc
cesvol twee staatssecretariaten. Hij gaf de 
C.H.U. als fractieleider weer een eigen po
litiek profiel en voerde daarbij oppositie 
tegen het kabinet Den Uyl op dusdanige 
wijze dat dit geen belemmering voor de 

-C.H.U. betekende toe te treden tot het 
C.D.A. De heer Kruisinga wil voorlopig af
stand nemen van de Nederlandse politiek,” 
aldus de Unie-voorzitter.

„Vijf bewindslieden vormen met elkaar 
onze C.H.U.-inbreng in het kabinet. De 
ministers Beelaerts van Blokland en Schol
ten en de staatssecretarissen Haars, Van der 
Mei en Nooteboom. Wij zijn trots op hen. 
Wij wensen hen veel kracht, wijsheid en 
sterkte. Wij begeleiden hen met de bede, 
dat God hen moge behoeden. Zij zullen hun 
werk alleen met vrucht en zegen kunnen 
verrichten in de wetenschap, dat de 
overheid slechts in afhankelijkheid van 
God kan bestaan.”

Grote belangstelling voor
Voor het zojuist verschenen CDA- 
campagnedraaiboek_ „Op zoek naar de 
kiezer — wenken voor verkiezingscam
pagnes” bestaat een erg grote belangstel
ling.

De belangstelling is zodanig dat besloten is 
onkostenvergoeding te vragen voor deze 
speciale uitgave. In een bestek van 20 pa
gina’s komen achtereenvolgens aan de 
orde:

-  een goede organisatie gaat vooraf: in
formatie over de samenstelling van een 
gemeentelijk campagneteam;

-  op zoek naar de kiezer: huis-aan-huis- 
bezoek e.a. zaken, zoals straatcam- 
pagnes," manifestaties etc.

-  pubheiteitsverzorging, zoals het opstel-

CDA-fractie wilde 

overleg over textiel

De CDA-fractie in de Tweede Kamer heeft 
bij monde van haar lid Van Zeil aan de 
voorzitters van de vaste kamercommissies 
voor economische zaken en sociale zaken 
een mondeling overleg op korte termijn 
bepleit met de ministers van economische 
zaken en sociale zaken over de pro
blematiek van de textielnijverheid in het 
algemeen en van de katoen-, rayon-, en 
linnensector in het bijzonder.
Gestreefd werd naar een overleg in de afge
lopen week.

len van persberichten en advertenties 
etc.;
verkiezingsmateriaal: aanschaf, vorm
geving, verspreiding; 
naar de stembus: informatie over vol- 
machtstemmen, autovervoer e.d.; 
enkele tips voor de laatste tien dagen; 
enkele instructieve bijlagen met bijzon
dere informatie over huis-aan-huis-

bezoek, verkiezingsartikelen maken het 
geheel tot een nuttig en waardevol bezit.

BESTELLINGEN
Stort het verschuldigde bedrag (ƒ 3,20 per 
exemplaar, inclusief verzendkosten!) op 
postgiro 89673, ten name van ARPartij- 
stichting, Den Haag, met vermelding van 
het gewenste en aantal.

In dit nummer
Dit nummer van het christelijk-historische weekblad „De Nederlander” bevat veel 
informatie over de vergadering van de Unieraad, welke vorige week zaterdag 
gehouden is. Op de Unieraadsvergadering was de actuele politiek onderwerp van 
discussie. Meermalen brachten leden van de Unieraad, bij hun opmerkingen, ge
dachten ter sprake, die zij in „de Nederlander” hadden aangetroffen.
Voor hun politieke scholing kunnen de leiden van de CHU ,,De Nederlander” niet 
missen. Daarom is het van belang, dat abonnees trachten nieuwe abonnees te 
winnen. Om dit gemakkelijk te maken, wil de administratie een proefnummer 
toezenden. ^
Proefnummers kunnen met onderstaande bon worden aangevraagd.

Ondergetekende ...........................................................................................

a d re s .................................t e ........................................................... ............

wenst toezending van proefnummers van het weekblad de Nederlander.

(ondertekening)
Toezenden aan: administratie Uniepers, van Deventerlaan 49, Voorburg.
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Campagnewenken (3)

Goede publiciteitsverzorgïng 
van groot belang

In een serie artikelen gaat drs. C. 
Bremmer, vanuit de landelijke 
verkiezingscommissie van het CDA, 
nader in op enkele aspecten van de 
campagnevoering.
In het eerste artikel werd ingegaan 
op de samenstelling van een 
campagneteam; in het tweede 
artikel werd aandacht gevraagd 
voor de persoonlijke benadering van 
de kiezer door het huis-aan-huis be
zoek. Deze week aandacht voor de 
publiciteit.

PUBLICITEIT
Naast de persoonlijke benadering van de 
kiezer is een goede publiciteitsverzorging 
een van de belangrijkste aandachtspunten 
voor elke campagne. Het CDA moet in de 
kijker komen. En wel op positieve manier. 
Daaraan schort vaak nog een en ander. De 
regionale en lokale pers moet geregeld 
geïnformeerd worden over de plannen van 
het CDA en het verloop ervan. Plaatselijke 
correspondenten en persfotografen dienen 
van alle interessante bijeenkomsten/ge- 
beurtenissen tijdig op de hoogte te zijn.

HET PERSBERICHT:
AANKONDIGING
Stuur in ieder geval steeds - ruim an
derhalve week van tevoren -  van elke con
vocatie voor de bijeenkomsten een 
exemplaar aan de plaatselijke (en re
gionale) dagbladen, nieuwsbladen en 
huis-aan-huis-bladen. Eventueel ook aan 
regionale tijdschriften en de regionale om
roep, zo mogelijk met een foto als het om 
een belangrijke CDA-kandidaat gaat. 
Andere onderwerpen, die in aanmerking 
kunnen komen voor berichtgeving aan de 
pers zijn verslagen van vergaderingen, be
knopte samenvattingen van gehouden in
leidingen e.d.

dagen vóór de bijeenkomst aan de plaatse- 
lijke/provinciale en de diverse huis-aan- 
huis-bladen toesturen.

DE ADVERTENTIE
Adverteren kost veel geld. Maar het loont 
als regel ruimschoots de moeite. Streek- en 
huis—aan—huis—bladen zijn de meest 
gelezen kranten. Daarin dus zeker adverte
ren. Vraag tijdig een prijsopgave. Als men 
meerdere keren adverteert is het aantrek
kelijk een contract af te sluiten. Dat levert 
vaak een aanzienlijke besparing op.

mogelijk een ondersteunende foto van de 
lijsttrekker erbij. Geen oude, „verjaarde” 
pasfoto, maar een speciale hiervoor ge
maakte persfoto.

INHOUD
De tekst van een advertentie luistert nauw.

, Deze moet kort en zakelijk zijn. Adver
tenties moeten als regel weinig tekst bevat
ten. Dan komt de „boodschap” goed tot 
zijn recht. Voert men de campagne met een 
bepaald rnotto, dan kan men dit in de 
advertentie opnemen.
Gebruik van het CDA-logo (de speciale 
CDA-letter van het briefpapier) moet vaste 
regel zijn.
Op het CDA-secretariaat kan men gratis 
glansafdrukken krijgen met verschillende 
soort en groottes van deze letter. Plaats zo

HET INGEZONDEN STUK 
Het kan voorkomen dat er zodanig over het 
CDA in de gemeente geschreven wordt, dat 
men er wel op moet reageren. In het geval 
van onjuiste berichtgeving, (gedeeltelijk) 
onjuiste weergave van standpunten etc. 
Overigens moet men ervoor waken dat 
over ondergeschikte punten een onjuiste 
discussie in de pers ontstaat. Als zodanig 
zetten polemieken in dag- en weekbladen 
geen zoden aan de dijk voor de campagne.

•  steeds duidelijk naam en adres afzender 
te vermelden;
•  Als onjuiste of gedeeltelijk onjuiste din
gen worden gezegd, verdient het aanbeve
ling de redaktie van het blad te wijzen op de 
in het artikel vermelde onjuistheden.
Dit kan gebeuren door middel van een in
gezonden stuk waarin kort en zakelijk 
gerectificeerd wordt wat onjuist was: Even
tueel kan daarbij verwezen worden naar 
bronnen, waarin de juiste gegevens zijn 
vermeld;
•  Op ongefundeerde aanvallen op perso
nen of op verdachtmaking zonder dat 
daarbij exacte gegevens zijn vermeld, moet 
niet worden gereageerd. Negeren is hier de 
beste manier van reageren.

ENKELE RICHTLIJNEN 
Ingezonden stukken dienen:
•  kort en to the point te zijn;
•  alleen in te gaan op hetgeen onjuist is;
•  zeer zakelijke argumentatie te geven;
•  geen personen te betrekken bij hetgeen 
men naar voren wil brengen;
•  geen aanvallen te doen op andere par
tijen, kandidaten of vertegenwoordigers 
van andere partijen;

CAMPAGNE-ARTIKELEN
-Het verdient aanbeveling enkele algemene 
redactionele artikeltjes op te stellen over 
hoofdpunten van programmapunten die 
het CDA voorstaat.
Als men een uitgesproken standpunt over 
verkeersveiligheid of over huisvesting 
heeft stuur dan aan nieuwsbladen, huis- 
aan-huis-bladen, kerkbladen e.d. hierover 
een persbericht van maximaal twee vellet
jes, waarin dit standpunt op zakelijke wijze 
wordt vertolkt.
Een goed hulpmiddel hierbij bieden bijv. de 
lesbrieven maatschappijleer (5 en 6) van de 
CDA-vormingsstichting óver de provincie 
en gemeente.
Zo kan men ook korte artikelen opstellen 
over de persoon van de lijsttrekker. Naast 
enkele gegevens over zijn/haar levensloop 
zijn/haar visie over de hoofdproblemen en 
het CDA-antwoord daarop weergegeven.

O verzicht verk iezin g sm ateria len  CDA
Op het CDA-secretariaat, Dr. Kuyperstraat 3-5 te Den Haag, is een bescheiden voorraad 
aan verkiezingsmateriaal aanwezig. Dezer dagen is die prijslijst in verband met nieuwe 
bestelling herzien. Daarom geven wij deze hierbij nogmaals weer. Bestellingen kunnen de 
kiesverenigingen ook opgeven bij de Regionale Campagne Teams. Het is verstandig dit te 
doen, omdat men in veel gevallen over een eigen voorraad beschikt. Bestelt men bij het 
CDA te Den Haag, dan geldt er een minimum-afnameregeling, die in het overzicht is 
aangegeven.

HET OPSTELLEN EN VERZENDEN
-  Verbindt aan hetgeen u bekend wü 
maken geen kwalificatie; er is „een bijeen
komst” georganiseerd, maar niet „een bij
zonder interessante bijeenkomst”.
-  Redakties van persorganen zijn geïnte
resseerd in nieuws, dus in uw persbericht. 
Het is dan ook overbodig het bericht met 
een begeleidende brief aan de redaktie aan 
te bieden.
Het is zelfs misplaatst in een dergelijke 
brief opmerkingen te maken als: „Gaarne 
verzoeken wij u in uw blad aandacht aan 
deze zaak te besteden” . De redaktie 
bepaalt zelf wel of zij uw nieuws de aan
dacht van haar lezers waard vindt. Een be
geleidende brief heeft alleen dan zin, wan
neer u de redaktie iets mee te delen hebt, 
dat niet voor publikaite bestemd is. Dat kan 
bijvoorbeeld het geval zijn, wanneer u 
plaats en tijdstip van een komende gebeur
tenis aan de redaktie bekend wilt maken, of 
wanneer u voor belangstellende redakties 
een foto beschikbaar hebt.
Gebruik voor de verspreiding van een 
persbericht uw normale briefpapier of ver- 
volgbladen daarvan. Typ bovenaan de pa
gina het woord PERSBERICHT en let erop, 
dat in ieder geval naam, adres en telefoon
nummer van de afzender zijn vermeld.

PRIJSOVERZICHT prijs Minimum-afname
zaalaffiche ƒ 0,25 1 ex.
luciferdoosjes ƒ 0,75 10 doosjes
draagtassen ƒ  0,10 10 stuks
stickers ƒ  0,10 10 stuks
ballonnen ƒ 0,10 100 stuks
jongerenposters ƒ  0,25 1 ex.
jongerenstickers ƒ  0,10 10 stuks
bierviltjes ƒ 0,05 100 stuks
buttons ƒ 0,40 50 stuks
stropdassen ƒ12,50 1 ex.
shawls ƒ13,50 1 ex.
aanstekers ƒ  2,00 10 stuks
T-shirts (alleen maten E-S-M en 5 kinder
maten leeftijd 3/4 t/m 12/13 jaar) ƒ10,00 1 ex.
bierglazen ƒ10,00 1 set van zes glazi

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Bfaas- en
Slajin̂ umentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

CDA-fractie op 
de bres voor KNG

Niet in voorraad:
Vlaggen

Dr. J. W. van Hulst tot Unieraad: 
Nederlandse volk steunde ons

DE STUL VAN EEN PERSBERICHT 
Formuleer uw zinnen kort en zakelijk.
Vermijd gebruik van moeilijke woorden. 
Bedenk steeds dat het bericht voor „het 
grote pubhek” is bestemd. Probeert u zich 
een „journalistieke verzorging van berich
ten, artikelen en verslagen eigen te maken.
-  Zorg voor een aantrekkelijke kop bij het 
bericht.
-  Zet in de aanhef (de eerste afgeronde 
alina) een saillante uitspraak of medede- 
ling/standpunt. Vertel daarna door wie, 
waar en wanneer dit is gezegd.
-  Schrijf zoveel mogelijk in afgeronde 
alina’s. Daarmee' vergemakkelijkt u het 
werk van de krant. Men kan, zonder te 
herschrijven, alinea’s schrappen om het be
richt passend te maken.
-  Vermeld tenslotte altijd naam, adres en 
telefoonnummer van de persman/-vrouw 
waar de redaktie nadere inlichtingen kan 
inwinnen.
Het persbericht in tweevoud tenminste tien

„Het Nederlandse volk is kennelijk intelli
gent genoeg. Het heeft ons, het CDA, bij de 
statenverkiezingen gesteund.” Dit heeft dr.
J. W. van Hulst, de voorzitter van de 
CDA-fractie in de Eerste Kamer, vorige 
week zaterdag gezegd op de vergadering 
van de Unieraad te Utrecht.
Dr. Van Hulst, ondermeer oud-voorzitter 
van de CHU, besprak de uitslag van de 
verkiezingen voor provinciale staten. Hij 
herinnerde er aan, dat het PvdA-Tweede 
Kamer-lid Van der Hek tijdens de ver
kiezingscampagne gezegd had, dat de 
koopsompolissenzaak en de affaire- 
Lubbers voor het CDA wel eens verbijste
rende gevolgen zouden kunnen hebben. 
„Wij als oppositie,” zo had Van der Hek 
verteld, „hebben ons best gedaan om het 
CDA de nek te breken.” „Maar,” aldus dr. 
Van Hulst, „de opmerkingen van Van der 
Hek hebben als een boemerang gewerkt. 
Het Nederlandse volk was intelligent 
genoeg en het steunde het CDA.”
Dr. Van Hulst zag als een der belangrijkste 
gevolgen van de Verkiezingsuitslag, dat in 
1980, als de helft van de Eerste Kamer door 
een aantal provinciale staten gekozen moet 
worden, het CDA in de senaat de grootste 
partij zal worden.

PARTU-POLITIEK
- De voorzitter van de Eerste Kamer-fractie 
van het CDA bracht in zijn politieke rede 
op de Unieraadsvergadering ook ter

sprake, dat er hier en daar bezwaren warêm 
gehoord voor wat betreft het optreden van 
premier Van Agt tijdens de verkiezings
campagne. „Ten tijde van het kabinet-Den 
Uyl was ons grootste bezwaar tegen Den 
Uyl, dat hij in de eerste plaats partijman 
was en pas in de tweede plaats de verte
genwoordiger van het kabinet. Wij hebben 
Van Agt niets te verwijten, want hij spreekt 
altijd in de eerste plaats namens het kabi
net,” zei dr. Van Hulst. Hij vond, dat vice- 
premier Wiegel wel wat op Den Uyl gelijkt. 
„Wiegel is tijdens de verkiezingscampagne 
te weinig opgetreden als vice-premier. Hij 
heeft zich te veel laten leiden door de ge
dachte dat hij wellicht een toekomstig lijst
trekker van de W D  kan zijn.” In dit ver
band hield dr. Van Hulst de bewindslieden 
van het kabinet-Van Agt voor, dat zij in de 
eerste plaats steeds bewindsman moeten 
zijn. „Voor wat de partij-politiek betreft 
moeten zij zich gereserveerd opstellen,” 
zei dr. Van Hulst.
Dr. Van Hulst zei tot de Unieraad, dat hij 
zich wUde onthouden van een beoordeling 
over de zaak-Kruisinga. Maar hij zei wel, 
dat hij in de jaren, dat hij voorzitter van de 
CHU-fractie in de Eerste Kamer was, zeer 
goed samenwerkte met dr. Kruisinga, als 
voorzitter van de CHU-fractie in de 
Tweede Kamer. „Het is gelukt de lijnen 
synchroon te houden,” zei dr. Van Hulst, 
doelende op het feit, dat de CHU in een 
moeilijke positie zat voor wat betreft de

Aansluitend aan het vorige week 
donderdag tijdens het vragenuurtje in de 
Tweede Kamer door het Tweede-Kamerlid 
Van Zeil gedane voorstel aan de minister 
van economische zaken om een stimule
rende en begeleidende rol te spelen in de 
pogingen pm te komen tot een oplossing 
van de problematiek van de Koninklijke 1 
Nederlandse Grofsmederij (KNG) in 
Zoeterwoude, hebben de CDA-Kamer- 
leden J. de Boer en Van Zeil diezelfde dag 
een bezoek van meer dan twee uren aan het 
bedrijf in Zoeterwoude gebracht en be
sprekingen gevoerd met de werknemers, 
de leden van het actiecomité en de verte
genwoordigers van de industriebonden 
FNV en CNV.

Daarop is er een nieuw gesprek geweest 
tussen Van Zeil en de directeur-generaal 
voor de industrie van het departement van 
economische zaken, de heer J. Mol- 
kenboer.

De conclusie van het gesprek is geweest dat 
het departement nog vorige week vrijdag 
uitnodigingen naar de partijen in het 
conflict zou zenden voor het voeren van 
besprekingen. Dit geschiedde inmiddels.

verhouding tot de partners KVP en ARP, 
die het kabinet-Den Uyl steunden.
„Het CDA,” zei dr. Van Hulst, „legt een 
zwaar accent op het mensbeeld. De po
liticus is ook een mens, dus ook een beeld
drager Gods. Het CDA mag het begrip 
wegwerp-mens niet kennen, dus ook niet 
het begrip wegwerp-politicus.”

H. L.
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Drs. G. van Leijenhorst tot Unieraad:

Vraag blijft klemmen 
of Kruisinga wel 
juiste weg koos
Voor drs. G. van Leijenhorst, een der 

vice-voorzitters van de CDA—fractie in de 
Tweede Kamer, blijft de vraag klemmen of 
de weg, welke de ruim een maand geleded 
afgetreden minister dr. R. J. H. Kruisinga 
genomen heeft, wel de juiste is geweest. 
Hierover heeft drs. Van Leijenhorst, beho
rende tot de christelijk-historischen onder 
de CDA-kamerleden, gesproken op de 
jongstieden zaterdag te Utrecht gehouden 
vergadering van de Unieraad in een rede, 
waarin hij de actuele politieke zaken van de 
laatste maanden aan de orde stelde.

,,Vanwege zijn standpunt over het 
neutronenwapen had Kruisinga niet be
hoeven af te treden. Dat hij dit wel heeft 
gedaan in dit voor hem zo gewichtige gewè- 
tensconflict valt te respecteren”, aldus Van 
Leijenhorst. Hij citèerde CDA—fractie
voorzitter Aantjes, die tijdens het kamer
debat over het Streden van Kruisinga zei, 
dat Kruisinga zijn portefeuille öp het mo
ment van besluitvorming in het geding had 
móeten brengen omdat hij dan optimale 
invloed op het standpunt had kunnen uit
oefenen.
Volgens Van Leijenhorst zal Kruisinga ook 
zelf, terugziende op hetgeen gebeurd is, 
wellicht enigermate de complexiteit van 
mensehjk handelen in grenssituaties on
derkennen. Van Leijenhorst sprak de hoop 
uit, dat de afgetreden minister opnieuw in 
staat gesteld zal worden om zijn grote 
gaven op adequate wijze in te zetten ten 
nutte van de gemeenschap, die hij reeds 
zovele jaren op diverse posten heeft ge
diend.

KRACHTIG
Van Leijenhorst zei, sprekende over de 

uitslag van de statenverkiezingen, dat be
wezen is dat de christelijke politiek geen 
verdwijnende factor is in de Nederlandse 
samenleving. „De christelijke politiek heeft 
zich opnieuw krachtig gemanifesteerd”, 
aldus de ^ce-voorzitter vzn de CDA- 
fractie in de Tweede Kamer. Hij beschouwt 
de verkiezingsuitslag duidelijk als steun 
aan het beleid van het kabinet-Van Agt, en; 
als steun aan de CDA-fractie.

„Wij vinden”, zei Van Leijenhorst,„dat 
het kabinet-Van Agt zijn rit moet uitzitten. 
Wij staan loyaal achter dit kabinet. Maar dit 
neemt niet weg, dat regering en parlement 
elk een eigen verantwoordelijkheid heb
ben. Nodig is een zodanige vertrou
wensbasis tussen regering en fractie, die het 
aan beide mogelijk maakt zichzelf te zijn”, 
aldus Van Leijenhorst. Hij heeft de indruk, 
dat die vertrouwensbasis, alsmede het be
grip voor eikaars positie, duidelijk 
groeiende 'zijn.

De vice-voorzitter van de CDA-fractie 
meent dat het feit, dat het CDA nu samen 
met de W D  regeert niet mag leiden tot 
identiteitsvervaging van het CDA of van de 
VVD. „Onze gemeenschappelijke verant
woordelijkheid ten aanzien van het 
kabinet-Van Agt brengt ons in een zeer 
bijzondere relatie tot elkaar. Het regerak- 
koord vormt daartoe het actuele bind
middel. Dat akkoord willen wij samen 
trachten uit te voeren. Maar dit kan en mag 
ons niet in een positie brengen dat de her
kenbaarheid van het CDA verloren gaat” , 
aldus yan Leyenhorst.

UITERSTE BEST
Sprekende over de UCN-zaak zei Van 
Leijenhorst, dat het CDA, trouw aan zijn 
verkiezingsprogram en zorg voor de inter
nationale veiligheid, zijn uiterste best moet 
doen om afdoende , waarborgen te 
Verkrijgen en tot aan de grenzen van zijn 
vermogen moet gaan in de strijd tegen de 
Verspreiding van kernwapens. „Daarbij 
past geen timiditeit, nationale bescheiden
heid of een vreesachtig toegeven, zodra de 
weg wat hobbelig wordt. Daarbij passen 
tevens een grote mate van realisme en het 
scherp in het pog houden van de grenzen, 
waarbinnen nog een effectief Nederlands 
antiproliferatiebeleid mogelijk is”, zei Van 
Leijenhorst. Hij vindt, dat die grenzen ge
leidelijk zichtbaar worden. „De mogelijk
heden van een dergelijk beleid, zonder dat

daarover voldoende overeenstemming be
staat met de voornaamste bondgenoten, 
zijn waarschijnlijk zeer beperkt. Over
schrijding van die grenzen zou künnen lei
den tot de ongewenste situatie, waarin Ne
derland de betrekkelijke geringe invloed, 
die het heeft, geheel verliest en de anti- 
proliferatie doelstellingen geheel mist — 
doordat de partners voortgaan met de leve- 
ring zonder extra waarborgen. Ons land 
krijgt dan ook een hoge rekening gepresen
teerd in de vorm van schadeclaims, verlies 
aan inkomen en werkgelegenheid en ver
zwakking van de eigen positie in de nu
cleaire technologie.

Van Leijenhorst onderstreepte in zijn 
rede de afwijzende beslissing van de CDA- 
fractie inzake de neutronenbom. Hij 
meende dat het optreden van de oppositie 
in de Tweede Kamer bij de stemmingen 
over moties over de neutronenbom de Ne
derlandse politiek bepaald geen goed 
gedaan heeft. „Ten tijde van het kabinet- 
Den Uyl wilden de PvdA-ministers vrijheid 
van handelen. Die vrijheid gunde de PvdA

niet aan de CDA-ministers”, zei Van 
Leijenhorst.

GROTE WAARDE
Van Leijenhorst prees het kabinet voor wat 
betreft het actief aanpakken van de pro
blemen in de scheepsbouw en de zware 
metaalindustrie. ,,D CDA-fractie hecht 
grote waarde aan goed overleg, juist in de 
huidige fase” , zei de vice-voorzitter van de 
CDA-fractie. De CDA-fractie zal het uit
eindelijke beleid toetsen aan de volgende 
uitgangspunten: de financiële steun zal zo
danig moeten worden gebruikt dat een ver
antwoord deel van de bedrijfstak met een 
reëel perspectief kan worden behpuden, 
waarbij de verouderde capaciteit in de 
minst-kwetsbare streken wordt ingeperkt, 
en de zwakke gebieden zoveel .mogelijk 
worden ontzien, en de bestemming van de 
overheidsgelden zal voldoende en con
troleerbaar dienen te zijn.

. Over de regeringsnota „De problematiek 
van de Molukse minderheid in Nederland” 
deelde Van Leijenhorst mee, dat de nota op 
hem niet de indruk maakte dat de regering 
de Molukse ziel op de juiste wijze heeft 
gepeild. „De regering heeft zich er te 
weinig van vergewist wat er werkelijk leeft 
onder de Molukkers in Nederland”, zei 
Van Leijenhorst. Anderzijds moest hij wel 
erkennen dat de regering met een aantal 
concrete voorstellen is gekomen, die de 
minderheidsgroep van de Molukkers zou 
moeten aanspreken. „Dat de regering op 
het politieke vlak tot niet meer in staat is 
dan in de nota is verwoord, onderschrijf ik. 
Men kan ongeveer dertig jaar na de 
Ronde-Tafelconferentie niet van de rege
ring vragen, wat na vele moeizame 
pogingen zelfs toen niét mogelijk is ge
bleken”, aldus Van Leijenhorst tot de 
Unieraad.

H.L.

Unieraad bijeen
De Unieraad heeft in de vorige week zater
dag te Utrecht gehouden vergadering zijn 
instemming betuigd met de uiting van res
pect voor en de woorden van dank aan het 
adres van de ruim een maand geleden afge- 
treden minister van defensie ds. R.J.H. 
Kruisinga. Aan het begin van de 
vergadering hadden zowel Unievoorzitter 
van de CDA-fractie in de Tweede Kamer 
en dr. J.W. van Hulst, voorzitter van de 
CDA-fractie in de Eerste Kamer, het aftre- 

' den van dr. Kruisinga ter sprake gebracht. 
Dr. Kruisinga, die het middagdeel van de 
vergadering van de Unieraad bijwoonde, 
sprak aan het slot een kort woord van dank 
voor woorden, tot hem gericht. ,,Uit de 
woorden en uit mijn aanwezigheid blijkt 
een blijvende verbondenheid tussen de 
CHU en mij”, aldus dr. Kruisinga. Hij zei te 
hopen op een blijvend gezamelijk naden
ken, in de toekomst, over staatkundige 
vraagstukken, alhoewel hij op dit moment 
nog afstand wil nemen van de Nederlandse 
politiek.

POLITIEK
De Unieraadsvergadering viel in twee

delen uiteen: het politieke deel en het zake- 
Ujke deel. De politieke discussie had be
trekking op de statenverkiezingen, de 
neutronenbom, de UCN, de moeilijkheden 
bij de zware metaalindustrie en de 
scheepsbouw, de defensie en de bede in de 
troonrede.
Vanuit de Unieraad kwam de klacht, dat 
tijdens de verkiezingscampagné voor de 
statenverkiezingen die verkiezingen gena
tionaliseerd waren. Er was te weinig aan
dacht voor de provincies, aldus de opmer
kingen. Drs. Van Leijenhorst zegde, op een 
desbetreffend verzoek toe, dat hij de 
CDA-fractie in de Tweede Kamer zal 
vragen het contact tussen de fractie aan de 
ene kant en de christen-democratische sta
tenleden en gedeputeerden aan de andere 
kant te intensiveren.
De Unieraad liet blijken waardering te 
hebben voor het beleid van het kabinet Van 
Agt en fractievoorzitter Aantjes en zijn 
CDA-fractie, dat de afgelopen maanden 
ten aanzien van tal van actuele zaken ge
voerd is.
Voor wat betreft de bede in de troonrede, 
bleek uit de besprekingen, dat de Unieraad

In memoriam J. Trip
Met grote verslagenheid heeft de CHU 
kennis genomen van het overlijden van de 
Drenthse gedeputeerde J. Trip. Hij 
overleed vorige week zaterdag in het 
Wilhelmina-ziekenhuis te Assen aan de ge
volgen van zijn verwondingen, opgelopen 
bij de gijzeling van het Provinciehuis van 
Drenthe te Assen op maandag 13 maart en 
dinsdag 14 maart. Tijdens de bestorming 
van het bezette Provinciehuis kreeg de 
heer Trip een schot in de buik.
Op de vorige week zaterdag te Utrecht ge
houden vergadering van de Unieraad van 
de CHU besloten de aanwezigen, nadat zij 
kennis hadden genomen van de nog steeds 
ernstige toestand, waarin de heer Trip ver
keerde, hem te laten weten, dat de Unie 
met hem meeleeft. Na de vergadering 
kwam het bericht van zijn overlijden.
De CHU is dankbaar voor het vele werk, 
dat de heer Trip verricht heeft, zowel op 
het bestuurlijk vlak als voor de politiek. Hij 
was lid van de gemeenteraad van Borger 
voor de CHU van 1946 tot 1962. In juni 
1962 werd hij voor de Unie gekozen als lid 
van de provinciale staten van Dren±e en 
sinds 1968 was hij gedeputeerde van deze 
provincie. Vele jaren was hij lid van de 
Unieraad. De CHU bidt God, dat Hij zijn 
familie de kracht geeft dit verlies te dragen.

De Unie gedenkt hem met grote dankbaar-
H.L.
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J. Trip.

deze kwestie een gevoelige zaak acht. Tij
dens het gesprek hierover kwam vast te 
staan, dat het verdwijnen van de bede uit 
de troonrede betreurd wordt. De Unieraad 
is wel van mening, dat de bede geen on
derwerp van politieke strijd mag worden, 
alhoewel voor de raad duidelijk is, dat de 
overheid niet anders kan fungeren dan in 
afhankelijkheid van God. Drs. Van 
Leijenhorst deelde mee, dat het beraad 
binnen het CDA op het antwoord, dat ge
zonden moet worden aan al degenen, die 
om heropneming van de bede in de troon
rede vroegen, binnenkort zijn afronding 
krijgt. Het onderwerp kwamen ree£  
enkele malen ter sprake, zowel bij het 
CDA-bestuur als in de CDA-fractie in de 
Tweede kamer.

ZAKELUK
Voor wat de zakelijke besprekingen van de 
Unieraad betreft het volgende:

— vice-voorzitter van het Uniebestuur, da
gelijks bestuur van de CHU, is geworden 
mevrouw H. Tegelaar-Boonakker, die 
mevrouw mr. E. A. Haars (afgetreden van-

' wege de benoeming tot staatssecretaris van 
justitie) opyolgt,
— secretaris van de CHU is geworden drs.
M. Smits, tot dusverre penningmeester, als 
opvolger van drs G. Gerritse, die als sec
retaris aftrad omdat hij lid van de Tweede 
Kamer werd,
— opvolger van drs. Smits als pen
ningmeester is de heer J. Kiers uit Steen- 
wijk,
— de eerste CHU-kandidaten voor de 
CDA-kandidatenlijst voor het rechtstreeks 
te kiezen Europese parlement zijn 1. T. 
Tolman, 2. mr. J. L. Jansen
van Raay, 3. mr. F. H. Piket, 4. ds. A. 
Ohemans.

GASTEN
Op de vergadering van de Uniecaad waren 
als gasten aanwezig de vijf christelijk- 
historische hewindsheden in het kabinet- 
Van Agt, te weten de ministers jhr. drs. P. 
A. C. Beelaerts van Blokland van volks
huisvesting en ruimtelijke ordening en mr. 
W. Schotten van defensie, en de staatssec
retarissen mevrouw mr. E. H- Haars van- 
justitie, drs. D. F. van der Mei yan buiten
landse zaken en dr. A. Nooteboom van fi
nanciën. Zij hoorden uit de mond van 
Unievoorzitter Van Leeuwen woorden van 
gelukwens voor hun benoeming en van 
steün voor hun arbeid.

H.L.
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Turkse christenen in Nederiand
door: Hans Gualthérie van Weezel, lid Tweede Kamer voor CDA

Het onderwerp mensenrechten staat op het 
ogenhUk volop in de helangstelling. Soms 
l^jgt men wel eens de indruk, dat deze 
hèlangstelling eerst van de laatste jaren is. 
Gelijk miheu en ontwikkelingssamen
werking lijkt het thema mensenrechten wat 
modieus aan te doen. Het modieuze her
bergt het gevaar in zich, dat het ouderwets 
kan worden en naar de tweede plaats ver
wezen kan worden.
Gezien de rijke Nederlandse traditie op dit 
gebied zal het hier wel niet zo’n vaart 
lopen. Van oudsher was Nederland een 
toevluchtsoord voor hen, die het elders niet 
wilden of konden vinden. Hugenoten en 
Joden vormen in dit verbdnd sleutelwoor
den.
Verbaasd kijk je als kamerlid dan ook op 
wanneer je geconfronteerd wordt met een 
groep mensen, waarvan je het bestaan 
nauwelijks kende en die hulp dringend 
nodig hebben.

TURKSE CHRISTENEN
Zo werd mij in de Tweede Kamer tijdens' 
een vergadering over de vervanging van de 
Neptune gevraagd of ik een groep Turken 
te woord wilde staan. Met gemengde ge
voelens het overleg verlatend, ben ik ach
teraf toch tevreden mij met deze mensen te 
hebben verstaan, omdat ik meen dat voor 
hen iets gedaan kan worden, alleen al door 
hun lot onder de publieke aandacht te 
brengen. Wie nu, waren deze Turken?

GELOOFSVERVOLGING
De Turken presenteerden zich als verte
genwoordigers van twee christen-minder- 
heidsgroeperingen, die sedert 1975 van 
Oost-Turlaje naar Nederland kwamen en 
niet meer willen terugkeren. Het betreft 
een groep zogenaamde Syrische orthodo
xen, een niet-Turks volk, afstammend van 
de oude Arameeërs, die al zeer vroeg tot 
het christendom bekeerd werden. Daar
naast een groep Armeniërs, eveneens van 
niet-Turkse oorsprong, die sinds het einde 
van de 19e eeuw aan talrijke vervolgingen 
bloot gestaan heeft. ,

VLUCHT
In het gesprek met hen, met wie wij christe
nen ons zeer verwant dienen te voelen, 
bleek dat zich thans als gevolg van de ge
loofsvervolgingen in Turkije, er van deze 
groepen zich thans bijna 600 in Nederland 
bevinden. Een relatief klein aantal, wan
neer men dat met de 7000 Turkse 
christenen in Zweden en de 10.000 in 
Duitsland, voornamelijk gastarbeiders, 
vergèlijkt. De vraag is echter in hoeverre 
deze mensen na afloop van hun contracten 
niet weer naar Turkije worden verwezen. 
Een uitwijkmogelijkheid naar West- 
Turkije, met name Istanbul lijkt niet reëel 
aanwezig te zijn omdat men daar geen 
werk of huisvesting kan krijgen, de Turkse 
taal niet of nauwelijks spreekt en de on
veiligheid voor christenen in Istanbul toe
neemt. In dit verband rijst de vraag in

hoeverre het Nederlandse kabinetsbesluit 
tot toelating van alle Turkse christelijke 
asielzoekers van voor 1 maart 1977 en 
niet-toelating van alle nakomers (tenzij zij 
als vluchteling in de zin van de wet be
schouwd worden) in feite wel billijk is. 
Hoewel de opvatting van de regering de 
toelating uit te sluiten omdat er geen ver
volging van staatswege is, juridisch nauw- 

. ehjks aanvechtbaar lijkt en een sluis moet 
vormen voor een toevloed van buiten
landers, zou deze kwestie zeker waar het 
geloof en cultuur en geen politiek betreft, 
nader bekeken moeten worden op humani
taire criteria. Dit zou met name, daar het 
niet alleen Nederland maar Vele andere 
West-Europese landen betreft, een onder
deel van internationaal overleg moeten 
vormen om tot een gezamenlijke aanpak 
van de vluehtelingen-problematiek te ko
men. Een goede aanzet tot de uiteindelijke 
oplossing van dit immense probleem -  
zeker in dit specifieke geval waar het de 
relatie met Turkije als NAVO-partner be
treft — is dat men medewerking van de We
reldraad van Kerken op kerkelijk niveau, 
althans een overleg is aangevangen. Een 
uitweg uit de totale problematiek lijkt 
echter vooralsnog niet te beslaan. Voor ons 
als christenen echter een plicht waar moge
lijk onze Turkse broeders behulpzaam te 
zijn.

(Stichting Vluchtelingenwerk Nederland 
opvangteam Twente, Binnenhavenstraat 
82, Hengelo (O) tel. 05400-16409).
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Eindelijk recht voor gemoedsbezwaarden AOW
door: mr. G. van Muiden, Tweede Kamerlid voor het CDA

Zónder hoofdelijke stemming is de Tweede 
Kamer akkoord gegaan met het nog door 
staatssecretaris Mertens ingediende wets
ontwerp tot verruiming van de uitkerings
regeling voor gemoedsbezwaarden. 
Woordvoerders waren behalve de schrijver 
van dit artikel ook de heer Van Dis namens 
de SGP-fractie. Waar ging het eigenlijk 
om?
Op grond van de Algemene Ouderdomswet 
kan degene, die gemoedsbezwaren heeft 
tegen verzekeringen, van premiebetaling 
worden vrijgesteld. Hij dient dan echter 
wel een gelijk bedrag aan premievervan- 
gende loon- en/of inkomstenbelasting te 
betalen. Bij wetswijziging in 1962 is met 
ingang van 1 juli 1962 artikel 36a opgeno
men: een gemoedsbezwaarde 65-plusser 
heeft recht op een uitkering ter grootte van 
het AOW - pensioen tot het tijdstip, dat het 
totaal betaalde nominaal bedrag aan pre- 
mievervangende belasting zou worden 
overschreden door de som van de uitkerin
gen. Door de Sociale Verzekeringsbank 
(SVB) wordt de premievervangende belas
ting op een afzonderlijke individuele reke
ning geadministreerd. Een gemoedsbe
zwaarde behoudt overigens zijn aanspraak 
onverkort op AOW-pensioen.

INDIVIDUEEL
Vanuit de kringen van gemoeds
bezwaarden zijn bezwaren naar voren ge
bracht, dat naast de nominale bedragen 
geen rentevergoeding of inflatiecorrectie 
op de rekening wordt bijgeschreven. Nu is 
het van overheidswege ongebruikelijk een 
vergoeding voor geldontwaarding te 
geven, terwijl vaststelling en toekenning 
van inflatie- en rentepercentages een 
danige verzwaring zou betekenen van de 
administratie bij de Sociale Verzekerings
bank. Daarom was in het wetsontwerp ge
kozen voor een zodanige constructie, dat 
iedere gemoedsbezwaarde; individueel kan 
bepalen hoelang hij zijn aanspraak op uit- 
kèring geldend vril maken. Hij kan dan zelf 
rentepercentage en inflatievergoeding be
palen. Eveneens zal hij - zo hij dat zelf 
wenst ; het bedrag kunnen, bijtellen dat 
door een eventuele erflater als gevolg Van 
diens overlijden niet meer kan worden op
genomen. Alles uiteraard met dien ver
stande, dat nimmer meer aan uitkeringen 
kan worden opgenomen. AUes uiteraard 
met dien verstande, dat nimmer meer aan 
uitkeringen kan worden ontvangen, dan 
aan AOW-pensioen zou zijn ontvangen. 
Door het wetsontwerp behoudt de ge
moedsbezwaarde zijn vrijheid van keuze,

kan aan de vaak verschillende wensen 
worden tegemoet gekomen en wordt een 
omvangrijke administratie bij de SVB 
voorkomen. Men hoeft aan de uitkeringen 
niet n^eer te administreren, alleen de bin
nengekomen premievervangende loon- en 
inkomstenbelasting.

SOLIDARITEITSGEDACHTE
Namens de CDA-fractie is dan ook in
stemming betuigd met het wetsontwerp. 
De gemoedsbezwaarden komen immers 
noch in een voordelige, noch in een na
delige positie te verkeren ten opzichte van 
de normale gerechtigden. Zelfs kunnen de 
uitkeringsrechten aanzienlijk minder be
dragen dan de pensioenrechten, als de ge
moedsbezwaarde de Sociale Verzeke
ringsbank schriftelijk verzoekt de uitkerin
gen te beëindigen. Behalve een zeker 
spaar-element bevat de premie voor de 
AOW een aanzienlijke solida
riteitsbijdrage. De solidariteitsbijdrage 
bevat elementen van inkomensoverdracht, 
overdracht van inkomen aan de oudere ge
neratie, die vóór 1957 geen premie be
taalde, inflatieaanpassing en waarborging 
van een sociaal minimum aan bejaarden.

ongeacht hun inkomen in de actieve le
vensperiode.
De gemoedsbezwaarden zien aan dit be
langrijke solidariteitselement voorbij en 
aanvaarden slechts het individueel sparen 
voor de oude dag. Zij achten verzekeren, 
dwz risico overdragen, in strijd met de 
eigen levensovertuiging. Het CDA legt juist 
wel de klemtoon op de solidariteit en het 
zich voor elkaar verantwoordehjk voelen, 
ook dat is een gewetensvolle heriissing. 
Gemoedsbezwaarden, er zijn ongeveer

CDA via radio en tv
Het CDA verzorgt op dinsdagavond om de 
veertien dagen, via Hilversum 1 van 18.19 
tot 18.29 uur, de politieke radiozendtijd. 
De komende uitzendingen zijn op de dins
dagen 2 mei, 16 mei, 30 mei, 13 juni en 27 
juni.
De eerstvolgende politieke tv-uitzending 
van het CDA is op woensdag 3 mei, via 
Nederland 1, om 19.50 uur.

2000 geregistreerde gevallen, verdienen 
juist onze aandacht en ons respect omdat 
het een kleine minderheid betreft. De tole
rantie is een essentieel rechtsgoed in de 
democratische rechtsstaat en daarom is de 
aparte administratie van de gemoedsbe
zwaarden een prijs, die we moeten betalen 
voor de tolerantie. Wij zijn samen verant
woordelijk, levend in verdraagzaamheid 
en wederzijds respect voor elkaar. Deze 
CDA-gedachte is in het wetsontwerp op 
harmonieuze wijze verwezenlijkt. 
Staatssecretaris De Graaf van sociale zaken 
nam de dank en waardering voor het wets
ontwerp in ontvangst van beide woord
voerders, maar verwees deze geheel naar 
zijn ambtsvoorganger Mertens. De nog
maals door de heer Van Dis bepleite al
gehele vrijstelling van ge
moedsbezwaarden van de verplichting van 
de sociale verzekering (en ook van de rech
ten) wees hij van de hand. Dit is admini
stratief erg bezwaarlijk, maar uit een oog
punt van arbeidsmarktbeleid en concurren
tieverhoudingen onaanvaardbaar. Ook de 
gemoedsbezwaarden zullen een gelijk- 
waardig offer moeten brengen.

De verschijning van 
„de Nederlander”
In de komende weken

Volgende week vrijdag 28 april ver
schijnt ,,de Nederlander” als leden
contactblad van het CHÜ. Dit num
mer wordt toegezonden aan aUe 
leden van dé Unie. Het zal voor een 
deel gewijd zijn aan de komende al
gemene vergadering van de CHU, 
op zaterdag 20 mèi aanstaande te 
houden te Arnhem.

Op vrijdag 5 mei verschijnt het 
Christelijk historische weekblad „de 
Nederlander” niet in verband met 
de feestdagen (de viering van konin
ginnedag en Hemelvaartsdag) in dis 
week. Het eerstvolgende nummer 
van het weekblad komt uit op 
vrijdag 12 mei aanstaande.

Unieburéau - Servicebureau
Er zijn problemen die......... eenvoudig op te lossen zijn. Daartoe behoren bij
kiesverenigingen voorkomende zorgen. Bijvoorbeeld:
De secretaris peinst: „Hoe kom ik aan adressen?”
Het uniebureau kan alle gewenste adressen verstrekken, afgedrukt op plakstrook- 
jes, mits deze tijdig besteld worden. Op vastgestelde data geven wij opdrachten 
voor de vervaardiging van deze stroolqes door aan het computercentrum.
Deze data zijn voor het lopende jaar:

10 en 24 mei 
7 en 21 juni

en vervolgens om de veertien dagen.
Indien u ruim voor die data uw bestelling opgeeft heeft u hetgeen u verlangt binnen 
veertien dagen in huis.
Adressenmateriaal veroudert snel. De adressen- en informatiegids CHU 1976 is op 
veel punten al verouderd. Het blijft evenwel een onmisbaar boekje voor elke 
secretaris (verkrijgbaar door overmaking van ƒ 4,- op giro 169900, t.n.v. CHU, Den 
Haag). • ■
Voor secretarissen van kamer- en statenkringen kunnen wij, zoals gebruikelijk, 
CHU-enveloppen leveren met daarop afgedrukt de adressen van secretarissen, 
peimingmeesters of voorzitters van kiesverenigingen. Voor de enveloppen en het 
afslaan van de adressen wordt een kleine vergoeding in rekening gebracht. Leden
adressen op plakstrookjes kosten 3 cent per stuk. In duplo afgedrukt betaalt u de 
helft,
De penningmeester peinst; „Hoe kom ik aan geld?” ,
Het Uniebureau int de contributie centraal op gironummer 169900 t.n.v. CHU, Den 
Haag. Van de ontvangen bedragen heeft: ;
-  de kiesvereniging récht op 20%,
-  de statenkring recht op 5%,
-  de kamerkring recht op 15%.
Het landelijk bestuur (en daarmeëjongeren, vrouwen, kadervorming Lphmanstich- 
ting, uw ledencontactblad, het Uniebureau, enz.) ontvangt 60%. .
Het Uniebureau wil graag uw aandeel overmaken, doch heeft daarvoor uw 
giro/bankrekeningnummer nodig.
Het vlotste kan de afrekening plaatsvinden indien op de naam van de 
kiesvereniging een rekening geopend wordt. Dan kan jaarlijks uw contributieaan- 
deel automatisch overgemaakt worden. In de toekomst kunt ü er dan op rekenen 
per maart/aprii de afrekening Van het oude jaar eii een voorschot voor het iopende 
jaar te ontvangen. . ^

Uniebureau: uw servicebureau!
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Het Centraal Economisch Plan 1978

Het gaat stroef met onze economie
door: drs. Ruud Lubbers, vice-voorzitter CDA-fractie Tweede Kamer

Vorige week kwam het Centraal Econo
misch Plan 1978 uit. Het bevestigde de 
vermoedens dat het stroef gaat met onze 
economie. Ondanks alle heleid blijven wij' 
onze economische problemen moeilijk de 
baas. Toepasselijk is het beeld van de 
fietser die hard tegen de wind in moet trap
pen en die opdanks al zijn gezwoeg toch 
maar weinig vooruitkomt.
Die tegenwind komt met name uit het 
buitenland. De wereldhandel, dat betekent 
de mogelijkheid om vanuit Nederland meer 
naar andere landen te gaan exporteren, 
groeit in de tweede helft van de zeventiger 
jaren maar half zo snel als vroeger het geval 
was. Dat is een teken van internationale 
stagnatie, die ons natuurlijk ook raakt. 
Tegelijkertijd zien wij dat het systeem van 
zwevende wisselkoersen, dat nu tussen de 
munten van de verschillende landen be
staat, met zich meebrengt een aanzienlijke 
waardevermindering van de Amerikaanse 
dollar (zoals wij vroeger een ineenstorting 
van het Britse pond beleefden). Die drama
tische daling van de koers van de dollar, 
gevolg van een vertrouwenscrisis gegeven 
de grote betalingsbalanstekorten van de 
Verenigde Staten, is met name gevolg van 
het feit dat de energie-importen in de Ver
enigde Staten sterk toegenomen zijn. Een 
falend beleid, van de effecten waarvan via 
de koersdaling van de dollar vele landen 
wrange vruchten plukken. Tenslotte sig
naleren wij op het punt van de inter
nationale economie mondiale capaciteitso- 
verschotten in een aantal sleutelsectoren 
leidend tot een scherpe concurrentie. Die 
problematiek ondervindt een aantal be- 
drijfstalcken en regio’s in Nederland ook 
aan den lijve.

GROTE VOORZICHTIGHEID
Die internationaal moeilijke situatie dwingt 
ons nationaal tot grote voorzichtigheid. 
Met name was het, gegeven onze gebon
denheid aan de Duitse mark, noodzaak in 
ons land de kosteninüatie een rigoreus halt 
toe te roepen. Het tempo van geldontwaar
ding is gelukkig behoorlijk naar beneden. 
Wij zijn er echter beslist nog niet. Verdere 
terugdringing van de inflatie blijft geboden. 
Daartoe zal ondermeer de nu geldende 
norm van 5% jaarlijkse stijging van de 
overheidstarieven binnenkort verlaagd

CHJO-
Noord-Holland
In aansluiting op het in het nummer van 7 
april van „de Nederlander” gepubliceerde 
artikel over de CHJO-afdeling Noord- 
Holland nog het volgende: Behalve dat het 
door hen uitgegeven ledencontactblad 
gericht is op de CHJO-Iéden, bevat het veel 
belangrijk informatiemateriaal waarmee 
zeker ook de CHU-leden in Noord- 
Holland gediend zullen zijn. - 
De bedoeling is dat het blad In 1978 noe 
minimaal twee maal zal verschijnen. Men 
kan het verder toegezonden krijgen door 
overmaking van tenminste ƒ5,-- op post
girorekening no. 3904081 t.n.v. CHJO-afd. 
Noord-Holland te Amsterdam onder yer- 
melding van „Provinciaal Contactblad”. 
Hierbij zijn ook de kosten voor het eerste 
nummer inbegrepen, waarvan nog enkele 
exemplaren beschikbaar zijn. Met deze 
financiële bijdrage wordt tegelijkertijd het 
werk van de CHJO in Noord-Holland 
gesteund, die in een periode van verdere 
organisatieuitbouw en -ontwikkeling naar 
een provinciale CDJA dit geld góed kan 
gebruiken. ,

Verder wordt gewezen op de Algemene 
Ledenvergadering en thema-
avond van de CHJO-Noord-HoUand die 
vrijdagavond 19 mei a.s. te Edam zal 
plaatsvinden. In het nummer van 7 april 
■̂'an „de Nederlander” werd voor deze 
algemene ledenvergadering de datum van 
11 mei genoemd, maar dit is dus inmiddeld 
achterhaald!

Aan deze avond zal meewerken mevrouw 
Hanske Evenhuis-Van Essen, Tweede- 
Kamerlid voor .het CDA. Hierover zal nog 
nader bericht worden.

Contactadres voor de CHJO-Noord- 
Holiand is: Jan Willem Pauw, G. van der 
Veenstraat 75B II, Amsterdam, tel. 020- 
724315. ■ :

moeten worden. Deze 5% norm die voor 
het verleden strak was, moet voor de toe
komst als te krap gezien worden.
Volgens de ramingen van het Centraal 
Economisch Plan neemt de werkloosheid 
niet af, zelfs een beetje toe. Tegelijkertijd 
echter moeten wij constateren dat er te
genover een omvangrijke werkloosheid 
eveneens een omvangrijk aantal moeilijk te 
vervullen arbeidsplaatsen staat. Dit feit 
werpt een bijzonder licht op de werkloos
heid. Meer nog dan enkele jaren geleden 
moet vastgesteld worden dat de werkloos
heid niet alleen in zijn gevolgen maar ook 
in zijn oorzaken een sociaal probleem is. 
Dienovereenkomstig is er dan ook be
hoefte aan een arbeidsmarktbeleid; voor 
Minister Albeda is er genoeg werk aan de 
winkel.
De economische fijnproevers zullen bij de 
beoordeUng van het Centraal Economisch 
Plan geïnteresseerd zijn in het verloop van 
het financieringstekort van de overheid en 
de ontwikkeling van de belasting— en pre
miedruk. Welnu, om met dit laatste te be
ginnen. Afgezien van statische vertekenin
gen bedraagt de belasting— en premiedruk 
te zamen 51,9 procent; een indrukwek
kend cijfer, maar toch meevallend als men 
zich realiseert dat diezelfde belasting— en 
premiedruk in 1975 te zamen reeds 51,4 
procent was. In drie jaar tijds te zamen dus 
een drukstijging van slechts 0,5 procent. Zo 
bezien lijkt de stabilisatie van de belasting
en premiedruk dichter onder handbereik te 
liggen dan het indertijd uitgelekte zoge
naamde „1 procent beleid” aangaf; overi
gens was de naam „1 procent beleid” «en 
verwarrende term, omdat ook toen al uit
gegaan werd van een mindere belasting— en 
premiedrukontwikkeling per jaar, namelijk 
van ongeveer 0,5 procent per jaar.

EERLIJKHEID
Nu moet eerlijkheidshalve bij de be
scheiden ontwildieling van de sociale pre
mies wel vermeld worden dat er de laatste 
jaren tegeUjkbeduidende interingen van de

sociale fondsen geweest zijn en daar 
kunnen wij natuurlijk niet mee doorgaan. 
Waar anderzijds uit een oogpunt van ar
beidskostenbewaking een nieuwe stijging 
van de sociale premielast ook zeer onge
wenst is, is het van het uiterste belang 
binnen het sociaal verzekeringsstelsel zelf 
te komen tot een meer beheerste ontwikke
ling van de uitgaven. De stabilisatie van de 
premiedruk kan niet alleen komen van 
verdergaande Rijksbijdragen.
Dit brengt ons als vanzelf tot het huidige 
financieringstekort waarmee de overheid 
te kampen heeft. Dit financieringstekort zal 
naar schatting in 1978 5,7 procent bedra
gen. Dif forse cijfer ligt overigens nog iets 
onder tie financieringstekorten, zoals wij 
die in 1975 en 1976 kenden.
Nu is gegeven de recessieve tendenzen, die 
zich in alle landen van de wereldeconomie 
voordoen een expansieve politiek ook door 
de Nederlandse overheid geboden, maar 
het nu toch duidelijk geslonken overschot 
op de betalingsbalans geeft aan dat naast de 
stimuleringspolitiek van de minister van fi
nanciën, zoals die dit jaar via de invoering 
van de Wet op de Investeringsrekening en 
de belastingverplichtingen uit hoofde van 
„Hofstra” weer verder gestalte krij^, nu 
op de eerste plaats geboden is een verbete
ring van onze concurrentiepositie ten op
zichte van het buitenland.

IN DE KLEM
Onze exporterende en met importen con
currerende bedrijven zitten nog onvermin
derd in de klem; en tot nu toe zijn het 
vooral de burgers die bij hun consumptie, 
profiteren van het verminderde tempo van 
prijsstijgingen. De koopkracht wordt even
als de voorgaande jaren in 1978 ruim
schoots gehandhaafd en stijgt per burger 
zelfe met meer dan 2 procent per jaar. 
Daarmee handhaven wij nog steeds ruim
schoots onze hoge welvaartsniveau; te
gelijk echter zien wij het draagvlak van de 
verdienende bedrijven langzaam - maar 
zeker smaller worden. Een griezelig v.-roces, 
dat vrijwel niet tot uitdrukking kom; ' het

■verloop van de werkloosheidscijfers, 
omdat de groei van de andere sociale ver
zekeringen met name de arbeidsonge
schiktheidswetten veel aan het oog ont
trekt. Behoud van arbeidsplaatsen naast 
bevordering van nieuwe initiatieven, dus 
werk voor meer mensen, zal dan ook hand 
in hand moeten gaan met werk door meer 
mensen; over die noodzaak van het vervul
len van arbeidsplaatsen die- er wel zijn, 
sprak ik boven al.
Tenslotte wil ik bij deze rondgang door dat 
zojuist verschenen Centraal Economisch 
Plan een enkele kanttekening plaatsen bij 
het verloop van de rente. De rente blijft 
zich ten onzent, ondanks de recente verla
ging van 0,5 procent van het officiële dis
conto op een opvallend hoog niveau bevin
den. Het best komt dit tot uitdrukking als 
men ziet naar het niveau van de reële rente, 
dat is het verschil tussen de rente en het 
tempo van geldontwaarding. Na enige ja
ren, waarbij de reële rente bij zeer hoge 
inflatie erg laag was is deze reële rente op 
gaan lopen. Op dit moment ligt zij 
historisch gezien erg hoog. Een verdere da
ling van de rente zal voor het bedrijfsleven 
erg belangrijk zijn. Die rente-ontwikkeling 
zal ook voor de bouw van betekenis 
kunnen zijn. De afgelopen jaren hebben wij 
een zeer explosieve ontwikkeling van de 
bouw, woningen zowel als bedrijfsge
bouwen, kunnen meemaken. In de sector 
woningbouw is een enorme hypotheekfi- 
nanciering opgetreden. Het ziet er echter 
naar uit dat wij met dit alles over de top 
heen zijn. Prijzen van woningen tenderen 
naar meer stabilisatie, de aantallen neigen 
iets minder te worden.

GELEIDELIJK
Behoud van onze welvaart vergt verande
ring van het karakter en samenstelling van 
die welvaart, schreef ik hierboven. Daar 
achter ligt dè kunst van het geleidelijk ver
anderen en aanpassen; dat vereist op het 
economisch vlak weer een symbiose van 
politiek en bedrijfsleven. Het Centraal 
Economisch Plan blijft met al zijn lichtpun
ten een zorgelijke tussenstand. Als 
econoom wordt men daarbij getroffen door 
de nog steeds te snelle vermindering van 
het draagvlak van onze economie. In dit 
tempo kan en mag het niet doorgaan. Als 
politicus worstelt men met de zeer forse 
sociale aanpassingen die nodig zijn in ar
beidsplaatsen, in beroepen, in sociale— en 
beloningsverhoudingen en ga zo maar 
door, die veel, soms te veel, van onze sa
menleving lijken te vragen.

Europese impressies 
vanuit Luxemburg

door: T. Tolman, lid Tweede Kamer voor CDA 
en lid van het Europees parlement

Ditmaal vanuit een bonte mengeling van 
zaken een tweetal onderwerpen behandeld 
in het Europese Parlement, vorige week in 
Luxemburg bijeen.

Amoco Cadiz
Volkomen begrijpelijk is het dat de ramp 
met de tanker Amoco Cadiz Europese be
langstelling genoot. Ook vanuit de commis
sie voor de landbouw -  die zich zeer actief 
bezighoudt met visserijproblemen -  is een
stemmig commentaar geleverd. Kprt 
samengevat zal aan een drietal zaken grote 
aandacht moeten worden geschonken.
a. de zeewegeriroute, eenmaal vastgesteld 
zijnde zap .hier strenge controle op uit
geoefend moeten worden.
b. vakbekwaamheid, opmerkelijk is dat 
bijna alle rampen zich voltrekken met 
schepen die varen onder vreemde vlag.
c. havens, in de Europese havens zal men 
solidair moeten zijn ten aanzien van 
schepen die niet aan de voorschriften vol
doen door deze te weigeren.
Omtrent deze problematiek, die niet con
troversieel is, zal na de uitspraak van het 
Europees Parlement, de Europese commis
sie en de Raad van Ministers snel tot hande
len moeten overgaan.

Ingrijpende jundische problemen zullen 
aan de orde komen. De problematiek zal in 
dit geval op Europees niveau aangepakt 
moeten worden. Ditmaal zullen de 
„stuurlui aan de wal” uitdrukkelijk de 
koers moeten bepalen, nu helaas meer dan 
één keer de „echte stuurlui” gefaald heb
ben.

NOG GEEN EINDE
Het Europees Parlement hield zich deze 
week eveneens bezig met de aanvullende 
voorstellen inzake de landbouw- 
prijspohtiek. Dit feuilleton nadert zijn 
einde nog niet.
Naast de prijsvoorstellen, die door ons als 
niet voldoende zijn beoordeeld, zijn door 
de Europese landbouwcomrhissaris 'Gun- 
delach aanvullende voorstellen ingediend. 
Enkele voorstellen kunnen als zeer positief 
worden gekwalificeerd. Daarentegen 
waren er ook voorstellen die wij hebben 
moeten afwijzen.

Positief:
-  Verhoging van steunbedrag om mager 
melkpoeder te bestemmen voor vee- 
voederdoeleinden. Dat is een zeer directe 
weg. In Nederland wordt twee maal zoveel 
poeder opgenomen in de veredelingsland-

bouw dan er wordt geproduceerd in de 
zuivehndustrie. Wij zijn het belangrijkste 
importland.
-  Stimulering van de boterconsumptie. , 
Enkele jaren geleden is daar ook veel aan
dacht aan besteed. Gedacht kan worden 
aan afzet aan sociale instellingen, groot
verbruikers tegen speciale prijzen, even
tueel'bütteroil, herhaling Kerstboteractie 
enz.
-  Schoolmelk. Ook op dit terrein zal het 
assortiment worden uitgebreid met enige 
produkten.
-  Verlenging en aanpassing van het pre
miestelsel om te bevorderen dat boeren 
hun bedrijf omschakelen van melk naar 
vlees. Deels zullen al deze maatregelen be
taald worden uit het mede- 
verantwoordelijkheidsfonds. Dit' fonds 
wordt van de boeren via melkgeld 
geheven.

Negatief:
Als negatief wordt door de christen
democratische fractie in het Europese Par
lement gezien de voorgestelde schorsing 
van interventie van melkpoeder en 
wijziging van het interventiestelsel met be
trekking tot rundvlees. Het interventiesys- 
teem dient er toe om de producent tegen de 
zware prijsinzinking te beschermen. 
Terecht wordt dit systeem gezien als een 
steunpilaar voor het landbouwbeleid. Het 
bevordert voor de producent stabiliteit in 
zijn inkomen en indirect stabiliteit voor de 
prijs van de consument.
Hier botsen helaas de meningen. Niet bij 
verrassing steunden de socialisten dé voor
stellen maar wel bij verrassing de liberalen. 
Ik veronderstel dat deze houding in ons 
land voor ■wat de laatste groep betreft niet 
geheel gewaardeerd zal worden. Door het 
feit dat onze amendementen deels afgewe
zen zijn, heb ik namens onze christen-de- 
mocratische fractie bij de eindstemming mij 
tegen de voorstellen moeten verklaren.
De lage prijsvoorstellen, de voortgaande 
heffing op de melk en nu de aantasting van 
het interventiesysteem, hetgeen een zeer 
principiële zaak is, is juist teveel van het 
goedé eijeen te zeggen.
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Statenverkiezingen
1978

nader beschouwd
d o o r d rs . J . D. G a b o r

Het is een  slechte traditie , m aar w el een vertrouw d beeld , dat 
ongeacht de verkiezingsuitslag, alle partijen h é t resu ltaat 
naar zich toehalen . De VVD brak m et deze slechte traditie  en 
stelde zich gedurende de avond van 29 m aart w aardig  en 
sportief op. G een  m istige verhalen , geen uitvluchten. De 
CDA -w oordvoerders, A antjes voorop, hebben zich m et g e 
paste ingetogenheid  verheugd over de uitslag. De m inister
president m aakte  duidelijk dat afspraken die het CDA tijdens  
de kab inetsform atie m et de coalitiepartner heeft gem aakt 
geen speelbal zijn van  tussentijdse verkiezingsuitslagen, hoe  
plezierig die ook voor het CDA uitvallen. H et CDA is een  b e 
trouw bare coalitiepartner.

De PvdA wist geen raad met de beoorde
ling van de uitslag. De oud-minister- 
president was zo verheugd over de niet 
geringe winst van zijn partij in Limburg en 
Brabant dat hij het overzicht van de totale 
politieke situatie geheel kwijt was. Dit ge
heel werd begeleid door een gedurgnde 
de gehele avond zich verontschuldigen
de Ton Planken. Hij wilde duidelijk maken 
dat het toch geheel anders had gekund. 
Zijn speculatief talent blijkt onuitputtelijk.

Dit alles neemt niet weg dat de PvdA 
240.000 stemmen minder haalde dan 10 
maanden geleden en het CDA ondanks 
de lagere opkomst 12.000 stemmen 
meer kreeg dan In 1977.
Het is teleurstellend dat deze statenver
kiezingen meer dan ooit in het teken van 
de landelijke politiek hebben gestaan. 
Het zij zo. Deze beschouwing valt dan 
ook in twee delen uiteen: 
de statenverkiezingen en de landelijke 
politiek.

Verkiezing  
Provinciale Staten.

De opkomst was groot. In 1974 was 
74,5%van de stemgerechtigden naarde 
stembus gegaan, nu 79,1%. Landelijk 
gezien 4,6% meer. Bij deze toegenomen 
opkomst heeft het CDA 35,1 % van alle 
stemmen gekregen. Dat is 4,3% meer 
dan 4 jaar geleden.

Het CDA had ai '5 statenzetels. Deze 
toename met 33 j  in procenten uitge
drukt een groei van 14%.

Opmerkelijk is dat de 5,7% groei van het 
CDA in Noord-Brabant gerealiseerd is b ij.

De groei, van het CDA ziet er per provincie als volgt uit:

r

groei CDA in 1974-1978

toename aantal 
zetels

1978 t.o.v. 1974

uitslag 25-5-77  
t.a.v. de 

statenzetels

Noord Brabant *) 5,7% 6 -F 1
Utrecht 5,3% 4 -1- 2
Noord-Holland 4 ,9 % 4 -F 2
Gelderland 4 ,4 % 5 -F 2
Overijssel *) 3 ,9 % 6 -F 3
Zuid-Holland 3,6% 3 -F 2
Zeeland 2,5% 2 —
Friesland 2,3% 1 -F 1
Drenthe *) 2 ,0 % 2 + 1
Limburg 1,8% , --- - 4
Groningen 0 ,9 % — —
landelijk 4 ,3 % 33 nieuwe 

statenleden
-F 9

heer Burger, de afgelopen vier jaar 1,5% 
verloren. De VVD ging 2% achteruit. 
D'66 heelt zich ontwikkeld lot een toe
vluchtsoord van deels stemmers uit aller
lei splinterpartijen en ontevreden CDA- 
ers en PvdA-ers. Bovendien spreekt 
deze partij de jongere kiezers sterk aan. 
In vier jaar groeide.men van 1% naar 
5 ,2 % .  Het CDA groeide met 4,3%. Een 
eerste analyse wijst uit dat deze groei 
aanzienlijk groter is dan het verlies van de 
VVD. Ook voormalige stemmers van 
kleinere partijen en de saldo winst vanuit 
de PvdA hebben het CDA versterkt.

Vergelijking uitslag 1974-1978 In %

Vergeleken met de kameruitslag conso
lidatie voor de PvdA, lichte achteruitgang 
voor de VVD, enkele procenten winst 
voor het CDA.
Blijkbaar is het bewijs geleverd dat de 
kiezer zich overal door hetzelfde motief 
heeft laten leidén. Namelijk door de 
beoordeling van de landelijke politiek van 
de laatste tien maanden. Hoe zeer het 
ook te betreuren is, de landelijke politiek 
is erin geslaagd deze verkiezingen meer 
dan ooit voor zich te monopoliseren. De 
Provinciale Staten waren een al te makke
lijk prooi en zolang de behandeling van

1974 itatenzetels 1978
r  >
statemetels

PvdA, PPR, 
PSP, CPN 39,7 273 38,2 269
VVD 19 ' 131 17 118
D'66 1 3 5,2 ' 28 .
CDA 30,8 235 35,'1 268
overige partijen 9,5 51 4,5 19

V J
een beduidend hogere opkomst t.o.v. 
1974 dan. het landelijk gemiddelde. De 
landelijke opkomst was in 1978 4,6% 
hoger dan in 1974.
In Noord-Brabant was de opkomst nu 
7,2% hoger dan vier jaar geleden. In 
Noord Holland bleef de toename van de 
opkomst met 2,5% ver beneden het lan
delijk beeld.
De PvdA, die in deze provincie zeer groot 
is bleek daar de landelijke groei van 4,4 % 
niet te kunnen halen en bleef 0,7% onder 
'dit gemiddelde.
Opvallend is dat in een provincie waar de 
VVD relatief sterker is, zoals in Drenthe,

‘ ) provincies waarin hel aantal leden van provinciale staten met 4 is uitgebreid als gevolg van de 
toename van de bevolking.

Gahör

bij een hogere dan de landelijke toename 
van-de opkomst t.w. 5,8 % deze partij een 
veel beter resultaat behaalde dan lande
lijk.
De W D ging in deze proviftcie relatief het 
minst achteruit. In plaats van de landelijke 
teruggang van 2% ging men slechts 
0,6%''achteruit.
Een en ander wijst erop dat er weliswaar 
een relatie bestaat tussen het opkomst
percentage en de uitslag, maar dat deze 
relatie niet overal hetzelfde politieke 
beeld laat zien. In Noord-Holland is het 

- redelijk om aan te nemen dat een grotere 
opkomst relatief meer stemmen betekent 
voor de PvdA. In Noord Brabant is een 
grotere opkomst blijkbaar gunstig voor 
het CDA. In Drenthe had de W D er voor
deel van.
Het lijkt erop dat in een provincie 
waar een poiitieke partij reiatief ster
ker is dan landelijk een grotere op
komst voordeel betekent voor deze 
partij. Daarmee staat een wijd ver
breid misverstand, n.l. dat een gro
tere opkomst automatisch voordeel 
betekent Voor de PvdA op zijn minst 
ter discussie.

PvdA, PPR, PSP, CPN verlo 
ren sam en 1 ,5% .
De partijen die min of meer op marxisti
sche grondslag zijn gebaseerd hebben, 
ongeacht de nieuwste theorie van de

Voorlopige conclusies voor de staten:
-  de provincies Noord-Brabant, Utrecht, 
Noord-Holland en Gelderland hebben 
voor wat de Provinciale Staten betreft het 
beste CDA resultaat geboekt. Drenthe, 
Limburg en Groningen bleven achter;
-  het is niet juist te veronderstellen dat 
een grotere opkomst automatisch overal 
winst oplevert voor de PvdA. Het ligt 
meer voor de hand te veronderstellen dat 
naar mate de opkomst groter is de reiatief 
sterkste partij in dat gebied daarvan profi
teert.

-  de winst van het CDA is vele malen 
groter dan het verlies van de W D aan het 
CDA. De WD verloor bovendien ook aan 
D'66;
-  het CDA heeft geprofiteerd van de 
kleinere partijen maar heeft per saldo ook 
van de PvdA gewonnen;
-  de partijen op marxistische grondslag 
hebben in vier jaar 1,5% verloren. ,On
danks het verlies van deze partijen heeft 
de PvdA een belangrijke groei van 4,4% 
doorgemaakt. Deze groei is net zo groot 
als de 4,3% groei van het CDA;
-  op grond van de uitslag verdwijnt in de 
provincie Groningen het zogenaamde 
linkse meerderheidscüllege. Andere 
provincies kenden dit fenomeen niet. In 
geen enkele provincie kan op basis-van 
de verkiezingsuitslag een zogenaamd 
links meerderheidscollege worden ge
vormd;
-  het CDA heeft 33 statenzetels gewon
nen hetgeen 14 % meer is dan het aantal 
van 235 in 1974.

Landelijlte politiek en sta ten 
verkiezingen

In het septembernummer van Politiek 
Nieuws schreef ik naar aanleiding van de 
tweede kamerverkiezingen dat de poli
tieke kaart sterk geregionaliseerd werd. 
De verschillen waren per regio zeer 
groot. De uitslag voor het CDA varieerde 
tussen de-15%  en de -l- 10%. De uit
slag van 29 maart vertoont, met uitzonde
ring van drie provincies, daarentegen 
een zeer gelijkmatig beeld.

Het opkomstpercentage héeft-zieh na
genoeg overal op dezelfde wijze ontwik
keld., De uitslag is voor alle partijen nage
noeg overal hetzelfde.
Het waren provinciale verkiezingen, men 
had dus anders kunnen' verwachten, 
vermoedend dat juist regionale verschil
len politiek belangrijk'waren. Niets is 
minder waar. Overal hetzelfde beeld.

de bestuurlijke reorganisatie in de kamer 
op zich laat wachten zal dit ook wel zo 
blijven.
Welke opmerkelijke gebeurtenissen 
hebben het beeld sedert de kamerver
kiezingen beheerst?

-  een slepende formatie waarbij het 
CDA niet opzij ging voor de PvdA;
-  de keuze voor een nieuwe politieke 
combinatie met als resultaat het kabinet 
Van AgtWiegel;
-  grotere inspanningen van de oppositie 
om het kabinet te' pas en te onpas te 
bestoken. De metaaldiscussies. mogen 
als schoolvoorbeeld dienen;
-  het dag in, dag uit repeteren door de 
publiciteitsmedia van de tegen CDA poli
tici geuite beschuldigingen. Zelfs de 
voortreffelijke minister van Sociale Zaken 
ontkwam hier niet aan.

Welnu de kiezer heeft zijn conclusies ge
trokken, gaf een steun in de rug aan het 
kabinet en liet al het verbaal geweld ten 
spijt de PvdA staan op hetzelfde niveau. 
Denkstof voor de oud-minister-presi- 
dent.

De groei van het CDA bedraagt 3,2%. 
Drie provincies Gelderland (4,5%), 
Noord-Brabant (5,2%) en Limburg 
(6,9%) stijgen belangrijk boven dit ge
middelde uit. Hebben de plaatselijke 
campagnes hier doorgewerkt? Of was dit 
een verscherpte reactie op de landelijke 
politiek van de laatste 10 maanden? In 
ieder geval is de gevoelige nederlaag van 
1977 in Limburg recht getrokken en heeft 
het CDA in de Limburgse staten zelfs, 
ook in percentages uitgedrukt, een abso
lute meerderheid.
Er is nogal veel aandacht besteed aan de 
lagere opkomst waardoor de uitslag, al
thans voor de landelijke interpretatie, ver
tekend zou zijn. Deze conclusie is juist. 
Deze eenzijdige gevolgtrekking dat een 
grotere opkomst overal voordeel voor de 
PvdA zou betekenen is niet juist. Een 
grotere opkomst in de plattelandsge
meenten en het stedelij.k platteland werkt 
gunstig voor het CDA. In de forensen
gemeenten profiteert de WD, in de ste
den de PvdA.
Een berekening met gewogen middelen 
doet vermoeden dat indien de opkomst 
nu eVen groot zou zijn geweest als in 
1977. het CDA per saldo T% lager zou 
zijn uitgekomen.
Ter illustratie en mede in het belang van 
de komende gemeenteraadsverkiezin
gen het volgende jn %.

conclusies voor de landspolitiek
-  de landelijke politieke gebeurtenissen sedert mei 1977 hebben 
de uitslag van de verkiezingen grotendeels bepaald;
-  bij een even grote komst als in 1977 zou het CDA wellicht iets 
minder dan 1 % lager zijn uitgekomen;
-  de regeringscoalitie heeft 52,1 % van de stemmen behaald het
geen 2,3% meer is dan in 1977;
-  de oppositiepartijen inclusief D’66 (PvdA, PPR, CPN, PSP, D'66) 
haalden 43,4% hetgeen 0,2% minder is dan in 1977;
-  in vergelijking met de tweede kamer verkiezingen hebben de 
provincies Limburg (-1- 6,9%), Noord-Brabant,(-t- 5,2%)'en Gelder
land (-1- 4,5%) de beste CDA resultaten geboekt.

f
PLATTELANDSGEMEENTEN 21 % STEDELIJK PLATTELAND 16,5% FORENSENGEMEENTE 7,5% STEDEN TOT 100.000 25% GROTE STEDEN 30%

Staten 78 Kamer 77 Staten 74 78 77 74 78
f

77 74 78 77 74 70 77 74
opkomst 85 91,4 79,3 81,1 88,9 ,75 81,8 89,9 78,4 78,7 87,1 74,2 74,3 84,3 71,1
PvdA 26 26,3 23,3 28 28,4 22,7 26,8 26,8 24,5 36,9 36,6 32 43,5 42,3 37,2
CDA 45 42,3 4171 45,8 41,9 42,2 33,4 30,6 28,3 33,2 30,2 • 29,6 24,6 22,0 21,2

^  WD 16,3 17 17,5 13,7 15,1 15,6 25,3 26 28 16,0 17,1 18,1 16,1 17,0 18,3

CDA-Vrouwenberaad provincie Utrecht
Het CDA-'vrou'wenberaad in de provincie 
Utrecht belegt op woensdagavond 10 mei 
aanstaande een vergadering in het -wijk- 
gebouw „Princenhof ’ aan de Eijkmanlaan 
431 te Utrecht (te bereiken met buslijnen 9 
en 20).
De agenda van de vergadering vermeldt 
inleidingen van de dames E. L. M. 
Uyterwaal-Cox, lijsttrekker CDA provin

ciale statenverkiezingen, G. Noordzij-van 
der Werk, gemeenteraadslid en J. J. M. van 
der Mei-ZiTverentant, lid van het landelijk 
CDA-vrouwenberaad.

Op de vergadering zijn zowel dames als 
heren welkom. Inlichtingen bij mevrouw J. 
Lens-Land, Naberlaan 9 te Utrecht, tele
foon 030-712402

CHJO-brochures
In verband met de op 14 en 15 april jl. 
gehouden conferentie van de CHJO over 
„Euthanasie” heeft de commissie die deze 
conferentie heeft voorbereid een rapport 
over dit onderwerp opgesteld, dat door de 
CHJO als brochure wordt uitgegeven. Het 
is een zeef lezenswaardig boekwerkje 
geworden waarin de commissie op een 
evenwichtige wijze haar weg zoekt in deze

materie. De brochure is, evenals de 
brochures over „Bedrijfsdemocratisering” 
en „De vrijheidsbeneming als straf’ ver
krijgbaar bij het Algemeen Secretariaat van 
de CHJO, Lange Geldersekade 8, Dor
drecht.
Slechts de portokosten worden in rekening 
gebracht. Eveneens leverbaar is nog de 
brochure van drs. J. van den Assem, „Vijftig 
kilometerpaaltjes CHJO”. Kosten voor 
niet-ieden:/5,-; voor leden: ƒ2,50. Exclusief 
portokosten.
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CHJO-conferentie over „Euthanasie”
op vrijdag 14 en zaterdag 15 april jl. hield 
de CHJO een conferentie'over ,,euthana
sie” in het conferentieoord „De Bron” te 
Oudleusen. Deze conferentie was voorbe-  ̂
reid door de commissie euthanasie van de 
CHJO. In deze commissie hadden zitting: 
Robert Jan Bakker, Hennie Bolman, 
Boudewijn Gunning (voorzitter), Peter 
Heukels, Alice de Jonge, Hanneke van der 
Mey en Cees Spaans.
De conferentie begon vrijdagavond met de 
opening door de voorzitter van de CHJO, 
Peter Heukels, met bijbellezing en gebed. 
Daarna volgde er een inleiding door de 
voorzitter van de commissie, Boudewijn 
Gunning, op de film die ons in een ge
speelde documentaire de emoties van 
ouders, vrienden en medisch personeel lie
ten zien op de actieve euthanasie die op een 
jonge man, lijdend aan een ongeneeslijke 
ziekte, was toegepast. Deze film was ge
maakt in opdracht van het Humanistisch 
Verbond. Na vertoning van deze fihn kon 
eerst in groepjes over het in deze fihn aan
geroerde probleem gediscussieerd worden, 
waarna de resultaten van deze groepsdis
cussie werden ingébracht in de plenaire dis
cussie. Op deze wijze kwam een veelheid 
van aspecten die aan euthanasie verbonden 
zijn naar voren. Over het algemeen was de 
constatering dat elk levensbeschouwelijk 
aspect uit de film was weggelaten. Verder 
werd geconstateerd dat een positieve be
slissing t.a.v. euthanasie de patiënt en zijn 
omgeving remt in de verwerking van het 
stervensproces; dat van enige adaequate 
begeleiding van de patiënt en zijn 
omgeving in de fihn geen sprake was en dat 
het verplegend personeel in de opleiding 
volstrekt niet voldoende wordt voorbereid 
op dergelijke gevallen. Ook werd opge- ’ 
merkt dat de film eerder een beeld geeft dat 
de regisseur ervan over euthanasie heeft, 
dan dat het de werkelijkheid rond de 
euthanasie weergeeft.

Dr. Michels; „Patiënten ervaren spreken 
over euthanasie als bedreigend”
De volgende ochtend werd de conferentie 
voortgezet met inleidingen door dr. J.J.M. 
Michels (arts en lid van de CDA-commissie 
„Euthanasie”) en dr, J.J. Rasker (arts en 
bestuurslid van de Stichting .voor 
Vrijwillige Euthanasie), die op hun beurt 
werden ingeleid door de voorzitter van de 
CHJO-commissie „Euthanasie”. De heer 
Gunning wees er in deze inleiding op dat de 
Adviescommissie inzake wetgeving Eutha
nasie (de zgn. commissie Muntendam) haar 
gedachtengang begint op het moment dat 
de vraag om euthanasie zich voordoet. De 
CHJO-commissie begint met een analyse 
van het proces dat hieraan voorafgaat en 
signaleert dan onder meer de angst voor het 
ondragelijke lijden.
Verder wil de Adviescommissie de actieve 
indirecte euthanasie (het toedienen van 
pijnstillende middelen met als doel de pijn 
te bestrijden, maar met het effect dat het 
leven bekort wordt) onderbrengen onder 
een aparté categorie in de wet op de lijk
bezorging (dus buiten de categorieën na
tuurlijke en onnatuurlijke doodsoorzaak). 
De CHJO-commissie wil dit niet ondat er 
bij actieve indirecte euthanasie sprake is 
van de wetenschap dat de dood door het 
ingrijpen spoedig zal intreden en omdat ac
tieve indirecte euthanasie geen natuurlijke 
doodsoorzaak is, maar niet te scheiden en 
ook niet te onderscheiden is van de onna
tuurlijke doodsoorzaak.
(Ter toelichting: actieve indirecte en ac
tieve directe euthanasie verschillen slechts 
van elkaar in intentie. In het eerste geval is 
het doel nameUjk de pijn te verzachten, 
maar het effect is de bekorting van het le
ven, in het tweede geval is het doel bekor- 

■ ting van het leven zonder meer.)
Na deze inleiding was het woord aan dr. 
Michels. Hij wilde vanuit zijn ervaring als 
verpleeghuisarts over het onderwerp spre
ken. Er zijn een aantal factoren aan te 
wijzen waarom het proTjleem zich thans 
aan ons voordoet.
1.
In de eerste plaats is dat de aanwending van

penicilline. Daarmee konden de complice
rende infecties, die voorheen bij een be
paalde (critische) graad van teruggang in de 
validiteit) optraden en m.eestai dodelijk af 
liepen, opgeheven worden. Het verloop 
van het ziekbed werd daardoor aanzienlijk 
langer.
2.
Het gevolg daarvan is dat de patiënten een 
langere invaliditeit hebben, hetgeen op zijn 
beurt tot gevolg heeft dat de patiënt langer 
dan voorheen verpleging nodig heeft. Dit 
gebeurt dan'meestal in verpleeghuizen.
3.
De patiënten weten thans bij de overschrij
ding van een bepaalde graad van validiteit 
dat ze een dodelijke ziekte hebben en gaan 
sterven, terwijl vóór de invoering van peni
cilline men er ofwel weer bovenop kwam 
ofwel vrij plotseling stierf, eigenlijk zonder 
dat de ernst van de kwaal goed tot de 
patiënt was doorgedrongen.

De voorzitter van de euthanasiecom- 
rriissie van de CHJO, Boudewijn Gunning, 
tijdens zijn inieiding

Dr. Micheis tijdens de forumdiscussie

Behalve voor mensen die lijden aan een 
ernstige ziekte, speelt het probleem ook 
voor kinderen die invalide geboren worden 
(bijv. met een open rug) en door mensen die 
als gevolg van een ongeluk ernstige invali
diteit oplopen (bijv. hersenletsel).
Een kapitale fout die veel mensen in hun 
denken maken is dat ze ziekte en inva
liditeit gelijkstellen met ellende en zich on
gelukkig voelen. Ook de mensen uit deze 
groep voelen zich even gelukkig of onge
lukkig als gezonde mensen.
Verder wees dr. Michels erop dat de vraag 
naar euthanasie in de eerste plaats van de 
zijde van de maatschappij gekomen is en 
vervolgens van familieleden van ernstig 
zieke patiënten. In ieder geval werd de 
vraag niet in eerste instantie van medische 
zijde gesteld. Maar zeker van de zijde van 
de patiënten werd de vraag niet gesteld! 
Omdat dr. Michels dit opvallend vond, 
stelde hij in 1976 een onderzoek in bij zijn 
patiënten omdat de mogelijkheid bestond 
dat de patiënten het probleem, vanwege de 
heersende ethiek in een Rooms-Katholiek 
verpleegtehuis, niet zonder meer durfden 
aanroeren. Uit het resultaat van dit onder
zoek bleek dat de vraag naar Euthanasie bij 
de patiënten niet leefde, maar dat men in
tegendeel het praten erover als zeer be
dreigend ervaarde. Vaak bleek dan ook na 
een gesprek over euthanasie het ver
trouwen in de arts die erover sprak ge
schokt te zijn. De patiënten hadden na af
loop van zo’n gesprek het gevoel afge
schreven te zijn.
Toch kreeg ook dr. Michels van 9 van zijn 
patiënten het verzoek om euthanasie. De 
patiënt vraagt om de dood omdat hij van 
zijn lijden af wil. Maar men kan zich ook 
afvragen waarom een niens leven wil, soms 
onder erbarmeUjke omstandigheden als 
bijv. in de concentratiekampen. Nu zijn er 
psychologische onderzoeken gedaan naar 
wat voor de mens het belangrijkst is. Als 
men dit op een rij gaat zetten dan blijkt zo’n 
rij als volgt uit te zien (het belangrijkste 
bovenaan);

1. eten, drinken, slapen
2. geen pijn hebben
3. genotsmiddelen
4. bestaanszekerheid, leven
5. erbij horen
6. liefde geven, liefde ontvangen
7. bevestiging
8. presteren
9. onderzoeken ontdekken

10. vrijheid
11. mensehjke ontplooiing
-  rechtvaardigheidsgevoel
-  gevoel voor democratie
-  kunst, humor, charitas
Deze rij kan echter op zijn kop gezet 
worden door;
1. religie en idealisme
2. macht
3. bezit
Iets dergelijks nu doet zich voor in onze 
maatschappij. Immers de „top” van deze rij 
zijn voor ons vanzelfsprekende zaken waar 
we ons niet voor hoeven inspannen. Van
daar ook dat de maatschappehjke waarde
ring precies omgekeerd is aan de persoon- 
lijke noodzaak en dus het onderste van de

rij het belangrijkste vindt. Daarom hoeft 
het van de maatschappij niet meer als het 
onderste van de rij er niet meer is. Zo komt 
de vraag om euthanasie op vanuit de maat
schappij. Maar de patiënt leeft in de boven
ste rij. Van hieruit werd het dr. Michels ook 
duidelijk waarom de bovengenoemde 9 pa
tiënten wel om euthanasie vroegen. Twee 
van deze patiënten leden ondragelijke pijn. 
De 7 anderen waren patiënten waarbij de 
ziekte acuut was opgetreden. De plot
selinge overgang vanuit de maatschap
pelijke waardering naar de persoonlij
ke noodzaak konden zij niet zo snel 
meemaken. Dergelijke patiënten mpet je 
dan ook de tijd geven om om te schakelen. 
Dr. Michels besloot met te zeggen dat het 
de taak van de maatschappij is de patiënt 
het gevoel te geven dat hij er bij hoort.

Dr. Rasker: „Tot actieve euthanasie zal 
slechts sporadisch besloten worden”
Een veelheid van aspecten die met eutha
nasie verbonden zijn werd behandeld in het 
betoog van dr. Rasker, werkzaam als 
reumatoloog.
Vanuit medisch standpunt bezien is het be
handelen van ohgeneeslijk zieke patiënten 
geldverslindend en is het rekken van het 
lijden. Er wordt echter toch behandeld 
omdat er altijd een kleine kans op genezing 
is. Men dient echter wel de patiënt voor te 
hchten over de mogelijkheden en kansen 
die hij heeft.
Hoewel het verschil tussen actieve en pas
sieve euthanasie van juridische zijde aan
gevochten wordt, wilde dr. Rasker toch dit 
onderscheid handhaven omdat er duide
lijke verschillen zijn. Ook de wet kent 
verschil tussen handelen en nalaten.
In het rapport van de Adviescomrnissie 
wetgeving euthanasie van de Vereniging 
voor vrijwillige euthanasie (waarvan dr: 
Rasker bestuurslid is) worden een aantal 
premisses genoemd waaraan voldaan moet 
zijn om een patiënt in de stervensfase in 
aanmerking te laten komen voor euthana
sie. Deze premisses zijn:
— de patiënt moet goed voorgelicht zijn
— de patiënt moet erom vragen
— de patiënt moet vrijwillig erom vragen
— de euthanasie moet uitgevoerd worden 
door de behandelend arts
— er moet geen andere therapie meer moge
lijk zijn (het lijden is niet te verlichten)
— de familie heeft geen enkel beslis
singsrecht of verantwoordelijkheid
— het is verplicht dat een andere arts mee de 
beslissing neemt.
Dr. Rasker is van mening dat op grond van 
deze premisses over het algemeen besloten 
zal worden tot passieve euthanasie en dat 
actieve euthanasie slechts sporadisch voor 
zal komen.

De CHJO-voorzitter. Peter Heukels, 
spreekt zijn jaarrede uit

T.a.v. de (in algemene kringen aanvaarde) 
indirecte actieve euthanasie merkte dr. 
Rasker op dat hij het hypocriet vond zich 
achter de intentie (pijn verzachten) te ver
schuilen als men weet dat het effect de dood 
is. De adviescommissie is dan ook van me
ning dat het wettelijk toelaten van indirecte 
actieve euthanasie een gevoel van rechts
onzekerheid schept, omdat het een vorm 
van actieve euthanasie is.
Uit de behandeling van het vraagstuk van 
recht op zelfdoding blijkt dat het rapport 
uitgaat van het recht van de mens om over 
eigen leven te beschikken. Het is evenwel de 
vraag voor de Adviescommissie of de maat
schappij hieraan moet meewerken.
In de op de béide inleidingen volgende fo
rumdiscussie bleek dat zowel voorstanders 
als tegenstanders van euthanasie tegen een 
wijziging van de huidige wet zijn, omdat 
het een enorme onzekerheid zou scheppen 
als de mogelijkheid van actieve euthanasie 
geboden zou worden.
En met het einde van de forumdiscussie was 
ook de conferentie over euthanasie 
beëindigd. Naar aanleiding van de con
ferentie werd het onderstaande pers
communiqué uitgegeven:
„Het is zeer wel begrijpelijk dat chronisch 
zieken in de stervensfase, na een zeer se
rieuze eri verantwoorde afweging van ar
gumenten, voor zichzelf tot de conclusie 
komen dat slechts euthanasie voor hen een

Dr. Rasker verduideiijkt zijn standpunt

uitweg kan betekenen uit de onoverkome
lijke problemen waarvoor zij zich gesteld 
zien.
Na lange studie en beraad zijn wij niettemin 
van mening dat de vraag naar euthanasie 
bijna steeds moet worden opgevat als een 
uiting van angst voor ondragelijk lijden. 
Ons is gebleken dat bij analyse van het 
ondragelijk lijden dit lijden veelal uit 
deelproblemen bestaat die in bijna alle ge-, 
vallen bij een multidisciplinaire aanpak lei
den tot een wederaanvaarding van het le
ven.”

Oudleusen, 15 april 1978.

„Integratie: Het slechten van een onna- 
tuurlijke scheidingsmuur”
De zaterdagmiddag werd besteed aan de 
Algeméne Ledenvergadering van de 
CHJO. Een vast agendapunt daarbij is de 
jaarrede van de voorzitter. Twee jaar gele
den is het bestuur aan zijn taak begonnen: 
„Op weg naar het CDJA”. De CDA- 
jongeren zijn er nu aan tóe te gaan func
tioneren in één christen-democratische 
jongerenorganisatie. Maar het bou-wwerk 
dient gefundeerd te zijn op krachtige 
pijlers. Dat betekent dat ook de CHJO zo’n 
pijler mpet zijn. Daarvoor is de inzet van de 
leden nodig. Sprekend over de algemene 
politieke situatie merkte de heer Heukels 
op dat het kabinet Van Agt in december 
vorig jaar moeizaam op gang gekomen is. 
Dat is ook niet verwonderlijk: een re- 
geeraccoord sluiten met de PvdA en dan 
gaan regeren met de W D . Volgens de 
voorzitter hangt dit sarnen met de partijsi- 
tuatie dat 2 grote partijen elkaar uitsluiten. 
Voor het CDA staat echter het CDA- 
program voorop en niet een regeeraccoord. 
Een moeizame start, ook waar het de be
zuinigingsoperatie betreft. Voorop dient 
hierbij te staan dat de overheid zal moeten, 
matigen om het bedrijfsleden meer armslag 
te geven, waarbij de positie van de 
laagstbetaalden zal moeten worden ont
zien. Een algemene maatregel ten behoeve 
van bedrijven is op zijn plaats wanneer 
deze samengaat met meer gerichte steun 
aan die sectoren van het bedrijfsleven die 
er in hun geheel slecht voorstaan. De werk
gelegenheid is in een neerwaartse spiraal 
terecht gekomen. Door de groei van het 
aantal inactieven wordt het werktempo 
voor de actieven vaak te hoog, wat via 
ziektewet weer leidt tot inactiviteit. De op
lossing moet gezocht worden in humanise
ring van de arbeid.
Het aarzelende begin van het kabinet bleek 
ook toen het ging om kwesties als neutro
nenbom, UCN en Zuid-Afrika. Terecht 
vroeg het CDA de invoering van het 
neutronenwapen tegen te houden, maar 
het was evenzeer terecht . geweest dit 
wapen in de MBFR-besprekingen in te 
brengen. Hoewel het nieuwe wetsontwerp 
op de ondernemingsraden een vereen
voudiging lijkt, is het te betreuren dat de 
polariserende gedachte erin niet verlaten 
is.
Ook de CDA-fractie weet nog niet precies 
wat ze aan het kabinet heeft. Als men 
echter de koers van het kabinet Den Uyl wil 
voortzetter! (Aantjes), dient men wel te be
denken dat de coalitie niet voor niets geval
len is. De bede in de troonrede moet geen 
poUtiek steekspel wórden: de ene keer wel, 
de andere keer niet. De voorzitter be
treurde de uitlatingen van Van Agt erover, 
omdat zo een heilige zaak een politieke 
doelstelling wordt.
De abortuswetgeving dient volgens voor
zitter veranderd te worden. Voorop moet 
staan het noodkarakter ervan. Het moet 
een allerlaatste redmiddel zijn. Het wets
ontwerp van ARP en KVP biedt voldoende 
mogelijkheden voor een verantwoorde 
wetgeving. Zowel in het abortusvraagstuk

Vervolg op pagina 8
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ak in het euthanasievraagstuk klinkt bij een 
aanvraag ertoe de roep door: Ik kom er 
aUeen niet meer uit! Wij kunnen hier onze 
christelijke naastenliefde betonen door de 
betrokkene niet in de kou te laten staan, 
maar samen met hem, naast hem te zijn, 
Bij de "groeiende integratie van de 3 
christen-democratisch partijen spelen twee 
problemen een belangrijke rol, namehjk de 
grondslag en de eenheid van politieke han
delen.
De voorzitter besloot zijn toespraak met te 
zeggen:

„Wij gaan met het CDA een drukke tijd van 
integratie tegemoet. Dat zal van ons allen 
veel vragen. Tijd, en wie heeft daar genoeg 
van, geduld, volharding, rnaar bovenal ge
loof. Dankbaarheid ook dat we nu eindelijk 
na al die jaren een stukje van die onna- 
tuurhjke scheidingsmuur, althans in de po
litiek, mogen slechten. Met deze intentie 
willen wij de komende tijd ingaan, ieder op 
de plaats die hem gesteld is, elkaar vast
houdend in het geloof.”

Het CHJO-bestuur trad twee jaar geleden 
in functie. Dat betekent dat er volgens de 
statuten op deze vergadering een nieuw be
stuur gekozen moest worden. Alle be
stuursleden hadden zich herkiesbaar

gesteld en aangezien zich geen tegenkan
didaten hadden aangemeld waren ze auto
matisch herkozen. Een uitzondering geldt 
voor Ries Smits, die penningmeester ad in
terim was. In zijn plaats kwam Jan Peeters 
uit Roden. Verder werd het bestuur uitge
breid met één bestuurslid, Alet Aarten-ten 
Kate. Hetgeen de vergadering de verzuch
ting ontlokte: „Hè, hè, eindelijk een vrouw 
in het bestuur.” In zijn nieuwe vorm ziet de 
samenstelling van het CHJO-bestuur er als 
volgt uit:
Peter Heukels — voorzitter
Jan van den Assem — vice-voorzitter
Paul Procee — secretaris
Jan Peeters — penningmeester
Gerrit Goedhart -  secretaris buitenland

Alet Aarten-ten Kate — bestuurslid 
Govert Veldhuijzen -  algemeen secretaris 
Van de scheidende penningmeester werd, 
onder dank voor de bewezen diensten, af
scheid genomen in deze vergadering. 
Helaas moest dit bij verstek gebeuren 
omdat hij aanwezig moest zijn op de 
Unieraad alwaar hij tot secretaris der Unie 
werd benoemd. Eveneens werd ter verga
dering afscheid genomen van de vorige al
gemeen secretaris, Egbert Bluemink.
En zo kon in de annalen van de CHJO, die 
thans bijna 51 jaar beslaan, wederom een 
geslaagde conferentie en dito ledenverga
dering worden bijgeschreven.

E.J. B.

Met grote verslagenheid vernamen wij het bericht van 
overlijden van

D HR . J. TR IP

te Nieuw-Buinen,
in leven lid van Gedeputeerde Staten van de provincie 
Drenthe. In dankbaarheid herinneren wij ons het vele 
dat hij gedaan heeft voor onze Unie. Wij wensen zijn 
vrouw en kinderen troost van God.

Dageiijks bestuur C.H.U.
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Ontdekkings
tochten door 
het land van de

TH(eologische)
A(rcheologische)
Clulturele)
I (sraël)
R(eizen)

MET „THACIR” NAAR ISRAËL
15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs Hotels of Jèugdherbergen. Met 1 of 
2 dagen Eilat en Sinaï. Of een héle ekstra week” in de voetsporen van Mozes” door 
Negev en Sinaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages, volgestopt met 

. toeristische humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een THeologisch verant
woorde, Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met 
ruimschoots aandacht voor de uitdagingen en de problematiek van het moderne 
Israël en zijn minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-reizen. 
zijn zeker niet geschikt voor iedereen, maar wèl voor mensen, die zich geen 
christelijke knollen voor heidense citroenen willen verkopen!
Vertrekdata: 1978:21 maart (volgeboekt); 11 juli; 7 november; 23 december.

1979:23 januari; 13 februari; 6 maart; 27 maart; 17april; 8 mei;
29 mei; 19 juni; 10 juli; 31 juli; 21 augustus; 11 september;
2 oktober; 30 oktober; 20 november; 22 december.

Nota bene: Jeugdherbergreizen alleen: 11/7 en 7/11,1978; 10/7 en 30/10,1979.

„In de
voetsporen
van
Paulus”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen 
verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Romeinse oudheid. Het Nieuwe Testament-en met name die gedeelten, 
waarin de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u.
De mythologische verhalen en klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en 
bloed voor u.
Een reis om nooit te vergeten!

Vertrekdata: 1978:11 juli en 31 oktober.
1979:3 mei; 12 juli; 1 november.

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk 
Nederlands sprekende, Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen.
Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter informatie en kennismaking.
Bestel nog vandaag onze uïtgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël-reis” of „Paulus-reis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle 
rust ons hele verhaal bestuderen, waarin geen „kleine léttertjes” voorkomen!
Wij zien met belangstelling uw aanvraag tegemoet!

THACIR, EUROPALAAN14, HARDERWIJK
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In de Unie wordt naar elkaar geluisterd
door: dr. L. M. van Leeuwen, voorzitter CHU

Beste Unieleden,
De voor ons allen meest schokkende ge
beurtenis in de afgelopen weken is onge
twijfeld het overlijden van de heer J. Trip 
geweest. Hij was jarenlang lid van de 
Unieraad en een ervaren bestuurder blij
kens de reputatie, die hij verwierf, onder 
meer als lid van gedeputeerde staten in 
Drenthe. Elders in dit blad worden door 
goede vrienden van de heer Trip de grote 
verdiensten beschreven. Namens het be
stuur van uw Unie heb ik eigenlijk al 
meteen vanaf het begin van de lijdens
weg eerst aan de heer Trip en later aan 
zijn vrouw en kinderen ons medeleven 
en ons deelnemen in verdriet betuigd. 
Juist naar zijn vrouw en vier kinderen 
gaan onze gedachten en gebeden uit. 
„Wij wensen hen God’s troost.”

Op zaterdag 15 april kwam de Unieraad 
bijeen. Een eerste confrontatie tussen dit op 
één na hoogste orgaan van de CHU en een 
per 19 november jl. vernieuwd bestuur. Ik 
moet eerlijk zeggen, dat ik het gewoon een 
fijne dag vond. Er werd goed en soms heel 
duidelijk en zonder omwegen gediscus
sieerd. Wat mij daarbij vooral opviel: men 
luisterde naar elkaar! Dat trof mij wel als 
heel bijzonder. Je krijgt in de Nederlandse 
politiek vaak het idee, dat men niet luistert 
en steeds zelf hetzelfde verhaal blijft afste
ken. Ik vind het in politieke discussies vaak 
net alsof iedereen z’n eigen gram
mofoonplaat steeds maar weer afdraait.

Gelukkig was dat bij de Unieraad niet het 
geval. Er zijn heel wat besluiten gevallen. 
Daarover straks nog meer. Eerst wil ik u 
wijzen op de uitermate doordachte rede
voering van de heer Van Leijenhorst.

DIEPGANG
De Tweede Kamerfractie van het CDA 
heeft, zoals bekend, de heer Aantjes geko
zen als fractievoorzitter en de heren Lub- 
bers en Van Leijenhorst tot vice- 
voorzitters. Binnen het CDA is afgespro
ken, dat als er in het openbaar namens de 
fractie wordt gesproken, in princijje het 
woord gevoerd zal worden door de heer 
Aantjes. Hij kan zich echter laten vervan
gen, in eerste instantie door één van zijn 
beide vice-voorzitters. In die hoedanigheid 
sprak in de Unieraad onze „eigen” drs. G. 
van Leijenhorst. Een betoog met diepgang, 
dat terecht veel aandacht kreeg in de Ne
derlandse pers. Voor de heer Van 
Leijenhorst, die als mede-verantwoordelijk 
leider van de CDA-fractie zijn debuur 
maakte in de Unieraad moet het heel ple
zierig zijn geweest, dat zijn verhaal een 
goed onthaal kreeg. Briljant als altijd weer 
was prof. Van Hulst. De CDA-fractie in de 
Eerste Kamer heeft hem gekozen tot frac
tievoorzitter. Zoals voor de heer Aantjes in 
de Tweede Kamer geldt, zo geldt voor prof. 
Van Hulst met betrekking tot de Eerste 
Kamer, dat bij openbare gelegenheden, 
waarbij namens de Eerste Kamerfractie het

Uitnodiging voor 
de algemene vergadering 1978
De algemene vergadering 1978 van de Christelijk-Historische Unie wordt ge
houden op zaterdag 20 mei 1978 in het gebouw „Musis Sacrum”, Velperplein, 
Arnhem (telefoon 085-423452), aanvang 10.00 uur.
Tussen 9.00 en 10.00 uur is er gelegenheid voor het indienen van de geloofsbrieven, 
het drinken van een gratis kop koffie (voor 10.00 uur uiteraard) en het kopen van de 
lunchbon (prijs ƒ 12,50).

De agenda luidt: ^
1. Opening door de Unievoorzitter, dr. L. M. van Leeuwen;
2. Rede te houden door de voorzitter van de CDA-Eerste Kamerfractie, prof. dr.

J. W. van Hulst;
3. Notulen van de Algemene Vergadering van 4 juni 1977 te Utrecht (zie pagina 

2):
4. Jaarverslag over 1977 van de secretaris (zie pagina 5);
5. Financieel verslag over 1977 (zie pagina 4);
6. Vaststellen contributiebijdragen 1979 (zie pagina 7);
7. Verkiezing leden Unieraad (zie pfigina 7);
8. Delegatie van bevoegdheden aan de Unieraad inzake de kandidaatstelling ten 

behoeve van de Europese verkiezingen;
9. Rede te houden door de voorzitter van de CDA-Tweede Kamerfractie mr. W. 

Aantjes;

MIDDAGPAUZE

10. Discussie over gehouden redevoeringen;
11. Herdenking 70-jarig bestaan van de Christelijk-Historische Unie;
12. Rondvraag;
13. Sluiting.
14. Na afloop van de algemene vergadering worden de aanwezigen in de gelegen

heid gesteld het Bestuur geluk te wensen met het 70-jarig bestaan van de Unie.

’s-Gravenhage, 28 april 1978.

drs. G. Gerritse, 
secretaris.

In verband met de beperkte parkeergelegenheid te Arnhem verdient het de voor
keur, waar mogelijk, gebruik te maken van het openbaar vervoer. Eventueel 
kunnen hiervoor NS-reductiekaarten aangevraagd worden bij het Uniebureau.

woord gevoerd wordt, zulks in principe zal 
gebeuren door prof. Van Hulst. Het is altijd 
weer opvallend te merken, hoe prof. Van 
Hulst een publiek tot actief meeluisteren 
weet te brengen. Een goed verhaal, met 
wisseling van ernst en humor, to the point 
en goed gebracht. In de politieke discussie, 
die na de diverse redevoeringen binnen de 
Unieraad werd gevoerd, kwamen alle 
politiek-belangrijke gebeurtenissen aan de 
orde. Vanzelfsprekend werd stilgestaan bij 
het aftreden van de heer Kruisinga. De 
Unieraad gaf duidelijk aan, dat men met uw 
voorzitter van mening is, dat de beslissing 
van de mens Kruisinga gerespecteerd moet 
worden.
Wel stelt men de vraag, of de heer 
Kruisinga zijn standpunt niet veel beter had 
kunnen verdedigen door als minister aan te 
blijven. Zaterdag was ik erg boos over een 
„interview” van de heer Kruisinga in „De 
Telegraaf’. „Moet dat nu zo”, vroeg ik mij 
af. Dit interview doet niet alleen de heer 
Kruisinga, maar ook de CHU schade en de 
heer Kruisinga zou toch voorlopig afstand 
nemen van de Nederlandse politiek?
Later is mij gebleken dat de heer Kruisinga 
zelf ook niet gelukkig, om niet te zeggen 
zeer ongelukkig v.'i.. ...ct de tekst van het 
interview en dat hij daarvoor geen verant
woordelijkheid wil aanvaarden.

In het belang van de heer Kruisinga en 
vooral ook van zijn gezin, die recht hebben 
op een klimaat van rust hoop ik vurig dat 
niet voor de tweede maal een dergelijk ar
tikel, in welk blad dan ook, zal volgen.

Toch blijf ik menen, dat de heer Kruisinga 
op steun van de Unie moet kunnen rekenen 
bij het vinden van een bij zijn verdiensten 
en capaciteiten passende functie in het in
ternationale vlak.

ÉÉN CDA
Uit de politieke discussie bleek ook wel 
duidelijk, dat wij in de Unie ons wel 
degelijk realiseren, dat er slechts van één 
CDA sprake is en ook alleen maar kan zijn. 
Dus niet bijv. een „CDA van Van Agt” en 
een „CDA van Aantjes”, zoals weleens 
wordt gesuggereerd.

In de regeringsploeg van minister-president 
Van Agt hebben de CDA-ministers en dito 
staatssecretarissen natuurlijk volledig re
kening te houden met de coalitiegenoot 
W D. Dat geldt voor WD-bewindslieden 
precies zo ten opzichte van CDA-collega’s. 
'In de Tweede Kamer kijken CDA-fractie en 
WD-fractie bij hun standpuntbepaling 
naar de eigen programma’s, regeerakkoord 
en vervolgens naar de mogelijkheid om in 
eigen autonomie en binnen eigen verant
woordelijkheid op een meerderheids
standpunt te komen, dat ook voor het kabi
net aanvaardbaar is. De discussies vóór de 
standpuntbepaling in het kabinet zijn in de 
regel voor de volle 100 procent geheim, 
terwijl de discussies vóór de standpuntbe
paling in de Kamer in de regel voor de volle 
100 procent openbaar zijn. Het begrip voor 
het dualisme tussen kabinetsverantwoor- 
delijkheid en die van de parlementsfracties 
is bij uw Unieraad duidelijk aanwezig. Wij 
hebben ook met elkaar gesproken over de 
bede in de troonrede. Kort samengevat zou 
ik deze conclusie willen trekken: het is te 
betreuren, dat de bede in 1973 verdween; 
een zó heilige zaak mag nooit onderwerp 
worden van politieke strijd. Het kabinet zal 
duidelijk moeten maken, dat zij zich reali
seert, dat de mens, en vooral ook de over
heid slechts kan bestaan in afhankelijkheid 
van God.

UNIEBESTUUR/UNIERAAD
De Unieraad heeft een voordracht 
opgesteld voor haar eigen aanvulling. 
Daarover leest u elders meer. De algemene 
ledenvergadering van zaterdag 20 mei zal 
beslissen. Ik wil hier graag de afgetreden 
Unieraadsleden van harte bedanken voor 
alles, wat zij in hun functie als lid van de 
Unieraad hebben gedaan. Het gaat hier om 
mevrouw mr. E. A. Haars, die staatssecreta
ris van Justitie werd, om mevrouw H. 
Evenhuis-van Essen en mr. G. van Muiden, 
die lid werden van de Tweede Kamer en om 
drs. C. Dekker en jhr. mr. F.O.J. Sickinghe, 
die de volle statutaire rit als Unieraadrlid 
beëindigden en daarom niet meer her
kiesbaar waren. De immer actieve 
mevrouw Haars was ook, tot de regering 
haar riep, vice-voorzitter van uw bestuur. 
De Unieraad moest een nieuwe vice- 
voorzitter kiezen en ook een nieuwe sec
retaris, omdat drs. G. Gerritse die plaats 
verlaat in verband met zijn benoeming tot 
lid van de Tweede Kamer. Wij brachten 
terecht dank uit aan beiden en vervolgens 
werd uw bestuur weer op volle sterkte ge
bracht. Mevrouw Tegelaar werd gekozen 
tot vice-voorzitter, drs. M. Smits werd van
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In dit nummer
Dit nummer van „de Nederlander” is een ledencontactblad van de CHU, dat naar 
alle leden van de Unie gratis wordt toegezonden. Dit blad bevat veel informatie, 
van belang voor de algemene ledenvergadering-1978 van de CHU, op zaterdag 20 
mei aanstaande te Utrecht te houden.
„de Nederlander” als ledencontactblad van de CHU verschijnt tien maal per jaar, 
en de kosten daarvoor worden uit de contributies betaald, „de Nederlander” 
verschijnt evenwel o o k als christelijk-historisch weekblad. Dit weekblad komt 
e l k e  week uit, behalve in de zomermaanden omdat het dan om de veertien dagen 
verschijnt.
„de Nederlander” als CHU-weekblad bevat s t e e d s  actuele informatie. Het volgt 
het politieke gebeuren op de voet, met ondermeer uitvoerige artikelen over het 
werk van de CDA-kamerfracties.
„de Nederlander” als weekblad kost ƒ 27,50 per jaar

Naam............................................................................................................................
Adres............................................................................................................................
T e ............................................................................................................................ ...
wenst
* abonnement op „de Nederlander” als weekblad
* verzoekt toezending proefnummers weekblad „de Nederlander”

* doorhalen wat niet van toepassing is.
Bon toezenden aan: Administratie „de Nederlander” , Van Deventerlaan 49 te 
Voorburg.
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Notulen algemene vergadering 1977 van de CHU
De notulen van de Algemene Vergadering 
van de Christelijk-Historische Unie, ge
houden op zaterdag 4 juni 1977 in het 
Jaarbeurscongrescentrum te Utrecht, lui
den als volgt: ^

OPENING
DeUnievoorzitter, mr. O. W. A. Baron van 
Verschuer, verzoekt de vergadering staan
de te zingen. Psalm 67, de verzen 1 en 2. In 
aansluiting hierop wordt gewezen op de 
verschrikkelijke toestand tengevolge van 
de gijzelingen in treinden school waardoor 
overwogen is de vergadering af te gelasten. 
Gezien het niet-feestelijke Imrakter van de 
bijeenkomst is echter besloten deze door te 
laten gaan. Medeleven wordt uitgesproken 
met alle betrokkenen, de gegijzelden, de
genen die in grote vertwijfeling op hen 
wachten, de gemeenschap in Bovensmilde, 
de autoriteiten en beleidscentra, de 
Zuidmolukse gemeenschap in Nederland 
alsmede degenen die de aktie beraamd en 
uitgevoerd hebben.
Na schriftlezing (Psalm 101 en de Brief van 
Paulus aan de Romeinen, de verzen 8 t/m 
17) opent de voorzitter de vergadering met 
gebed. De aanwezigen worden welkom ge
heten waarbij met name genoemd worden 
de heren prof. Steenkamp (voorzitter 
CDA), mr. Aantjes (plaatsvervangend 
voorzitter CDA-Tweede Kamerfraktie), 
De Boer en Schouten van de ARP, Brokx 
(KVP), Van den Berg (VVD) en Boenders 
(SGP).
Van de overige genodigden worden voorts 
speciaal genoemd mr. W. Scholten (voor 
enkele dagen 50 jaar geworden) en mr. H.
K. J. Beemink, die dank en hulde gebracht 
wordt voor het vele werk ten behoeve van 
de uitwerking van de onderling overeen
gekomen zetelverdeling van de drie 
partijen op de éne CDA-lijst. De secretaris 
wordt verzocht namens de vergadering de 
afwezige jkvr. mr. C. W. I. WttéwaaU van 
Stoetwegen de beste wensen voor een al
geheel herstel te doen toekomen.
Hierop volgt de:

OPENINGSREDE
De heer Van Verschuer stelt dat door de 
verkiezingen het driestromenland, waar
van prof. Steenkamp bij de oprichting van 
het CDA droomde, gerealiseerd is. In het 
linkse kamp zijn via een koude sanering 
aUe partijen in die hoek, de CPN incluis, 
opgegaan in de PvdA. Het is de vraag of dit 
een blijvende zaak is en er ook infiltratie 
van ultrahnkse krachten in de partijkaders 
plaats zal vinden.
Enkele hoofdpunten uit de rede zijn:
-  Een eresaluut voor het CVC (Centraal 

Verkiezings Comité) voor de leiding van 
de verkiezingen waarbij met name ge
noemd wordt de voorzitter van het Co
mité mr. J. L. Janssen van Raay.

-  Een dankwoord voor de lijsttrekker en 
voorzitter van het CDA, mr. Van Agt en 
prof. Steenkamp.

-  Verzet tegen de schandalige wijze 
waarop de media getracht hebben de 
verkiezingen te beïnvloeden. Met name 
wordt daarbij genoemd de NCRV, waar
van med^edeeld is dat bij zeer velen 
van ons de maat vol is en wij genoeg 
hebben van de terreur die wij van die 
kant ondergaan. Hierop is inmiddels een 
bevredigd gesprek gevolgd.

-  Wat mogen de ruim twee miljoen kiezers 
die op het CDA gestemd hebben 
daarvan verwachten? Dat het CDA, 
geïnspireerd door het uitgangspunt, op 
basis van het programma, zijn verkregen 
macht in dienst van de naaste omzet. Wij 
moeten bereid zijn elke zucht naar 
macht, eer en roem en baantjes voor on
szelf of onze groep af te zweren.

-  Het CDA zal bij de besprekingen over de 
Kabinetsformatie standvastig moeten 
zijn en mag met name op het terrein van 
de kwesties van leven en dood geen vuile 
handen maken.

De heer Van Verschuer stelt dat het thans 
nog niet opportuun is het federatieve 
stadium van het CDA zo snel mogelijk ach
ter ons te laten en doet een dringend beroep 
ook de eigen CHU te onderhouden.
Als wij ernst willen maken met de Godde
lijke souvereiniteit, en dat willen we als we 
de C van het CDA niet als een weinig zwij
gend bindmiddel beschouwen, dan moeten 
wij met Groen van Prinsterer ook eerst 
Evangeliebelijder en dan pas staatsman 
zijn.
„Ik eindig met een citaat uit het Beginsel
program van de CHU, uit het Program van 
1970.
Overheid en volk zijn geroepen in het ge
heel van een verantwoordelijke maat
schappij de bijbelse gerechtigheid gestalte

te geven, opdat vrede en recht heersen, het 
welzijn van allen wordt gediend en de mens 
zijn vrijheid en verantwoordelijkheid kan 
beleven” .
Na zijn rede deelt de voorzitter mee aan de 
secretaris van de Unie een schrijven te heb
ben overhandigd waarin mededeling ge
daan is van het voornemen dit jaar het 
voorzitterschap te willen beëindigen. De 
heer Van Verschuer zegt ongelooflijk 
dankbaar te zijn de opvolger een levendige, 
bloeiende en bovenal eensgezinde CHU te 
kunnen achterlaten.
Op voorstel van de voorzitter neerht de 
vergadering het besluit, zoals gebruikelijk 
is in de Christelijk-Historische Unie, een 
telegram naar H.M. de Koningin te zenden 
waarvan de inhoud luidt:
„De Christelijk-Historische Unie in Alge
mene Vergadering te Utrecht bijeen betuigt 
Uwe Majesteit en Uw Huis haar diepe ge
voelens van liefde en trouw.
Verschuer, voorzitter. Janssen van Raay, 
secretaris.”
Als bevestiging hiervan wordt het eerste en 
zesde couplet van het Wilhelmus 
gezongen.

TOESPRAAK DR. R. J. H. KRUISINGA
De spreker -  thans deel uitmakende van 
het presidium van de CDA-Tweede Kamer
fractie — van^ zijn toespraak aan met bij
zondere dank voor het vele werk en de 
enorme inzet van de scheidende voorzitter. 
De heer Kruisinga stelt vast dat we met 
elkaar dankbaar kunnen zijn „ja”’ gezegd 
te hebben tegen de éne CDA-lijst, ondanks 
de grote aarzeling daarvoor bij velen. Zeer 
verheugend is dat de oude CHU-bolwerken 
massaal CDA gestemd hebben. De chris- 
ten-democratie heeft zich in Nederland be
vestigd.
De weg van het CDA is ook na de verkie
zingen niet over rozen gegaan. Samen 
zuUen we alle moeilijkheden kunnen 
overwinnen door onze grondslag en onze 
Leidsman, dat is Christus, duidelijk voor 
ogen te houden.
Spreker gaat in op de grondslag,. onder
steunt de motie Alblasserdam en stelt: „De 
CHU heeft haar principiële visie ten 
aanzien van de overheid niet ingeleverd” . 
Inzake de kabinetsformatie wordt gesteld: 
voor de bestaanszekerheid van het nieuwe 
kabinet is het onontbeerlijk, dat een basis 
van vertrouwen aanwezig is, ook tussen de 
frakties waarop het Kabinet zal steunen. 
Als die basis er niet is, voldoet het bouwsel 
niet aan een noodzakelijk sohde 
fundament.
De CDA-fraktie heeft geadviseerd de heer 
Den Uyl een formatie-opdracht te geven, 
de PvdA-fraktie is de grootste in de Tweede 
Kamer en de PvdA heeft onder leiding van 
Den Uyl de meeste winst geboekt bij de 
verkiezingen.
Opnieuw een ongelijkwaardige positie in 
het Kabinet zal voor de CDA-fraktie 
onaanvaardbaar zijn. De heer Kruisinga 
noemt als taak voor de CDA-fraktie:
-  inzet voor de werkelijke zwakke 

groepen in de samenleving
-  aandacht voor de belangrijke rol van de 

levensbeschouwing in het maat: 
schappehjk handelen

-  opkomen voor een zodanige opbouw 
van de samenleving, dat de mens werke
lijk mens kan zijn in zijn leefsituatie

-  bevordering van een optimale veiligheid 
(een zodanig pohtie-apparaat, dat bere
kend is voor haar taak en waarin niet 
overmatig zwaar door een te kleine be
zetting gewerkt behoeft te worden)

-  streven dat we in ons land kunnen leven 
in een gezond milieu (milieubeleid zowel 
in materiële als in geestelijke zin)

Inzake de toekomst van de CDA-fraktie 
wordt gesteld: het CDA is tot stand ge
komen, de fraktie is een feit. Thans is een 
geweldige inzet en een voortdurende ak- 
tiviteit noodzakehjk. Met uw steun kan 
de CDA-fraktie een waarlijk nieuw élan 
in de Nederlandse politiek brengen. 

Spreker zegt tot besluit: „De christen
democratie is juist in deze tijd van toe
nemend materialisme en vertechnocra- 
tisering, van toenemende agressie, mis
dadigheid en aantasting van geestelijke 
waarde als politieke richting meer dan 
ooit noodzaak. Zij is uw aller steun en 
inzet waard” .

TOESPRAAK VOORZITTER 
CH-EERSTE KAMERFRACTIE
Prof. dr. J. W. van Hulst, (thans nog) voor

zitter van de Eerste Kamerfraktie van de 
CHU, sluit zich bij de dank van de voor
gaande spreker de heer Van Verschuer 
aan en zegt dat de Unie slechtere voor

zitters heeft gekend. Voorts wordt diep 
ingegaan op het fundamenteel juridisch 
verschil tussen de treingijzeling en de 
schoolgijzehng. Het principiële verschil 
ügt in de juridische status van de trein 
vergeleken bij die van de school. Van de 
trein als openbaar vervoermiddel hoeft 
niemand tegen zijn wil gebruik te 
maken. Er is echter leerplicht — sinds 
1900 -  en dat is in de praktijk school
plicht. De ouders hebben de wettefijke 
pUcht hun kinderen naar school te 
sturen. De ouders hebben van hun kant 
ook wettefijke rechten. Zij mogen eisen 
dat hun kinderen in de school een opti
male garantie van veiligheid hebben, 
zowel in fysiek als in moreel en politiek 
opzicht.

Genoemd worden mogefijke bedreigingen 
daarvan door de sexuele revolutie (op
vattingen der pedofielen) en politieke 
indoctrinatie.

De heer Van Hulst illustreert dit laatste 
punt met enige uitdrukkingen die voor
komen in een in opdracht van de Rooie 
Vrouwen vervaardigd boekje dat 
bedoeld is om het taalgebruik van 
kleuterleidsters en onderwijzeressen 
beter aan te passen bij het taalgebruik 
dat het sociaal zwakke kind thuis 
gewend is. Een socialistisch commen
tator meent dat de hierin voorkomende 
platvloerse uitdrukkingen iets vernede
rends omvatten en van onmacht getui
gen.

Spreker stelt dat dit een vorm van politieke 
indoctrinatie is die als sluipend gif onze 
scholen bedreigt. Daarom zal hij, welk 
Kabinet er ook komt en welke minister 
van onderwijs, zich verzetten indien 
men het zou wagen de absolute 
veiligheid van onze kinderen op de scho
len in fysiek, moreel of politiek opzicht 
aan te tasten. Zich door geen enkele poli
tieke afspraak bij de kabinetsformatie 
laten weerhouden om ten scherpste te 
protesteren als onze kinderen gevaar lo
pen. Dit moet ook de houding zijn van de 
Algemene Vergadering van de CHU 4 
juni 1977 en het CDA.

FINANCIEEL VERSLAG OVER 1976 EN 
AANVULLENDE REGELING 
CENTRALE CONTRIBUTIE-INNING

Mr. L. W. Sluyterman van Loo, voorzitter 
van de Financiële Commissie van de 
CHU, deelt mede dat de commissie (ten
gevolge van de verkiezingsdrukte) de 
jaarstukken te laat heeft ontvangen om 
daarover te vergaderen. Het rapport van 
de Commissie volgt nog.

Spreker beperkt zich daardoor tot enkele 
persoonlijke opmerkingen die 
uitmonden in de conclusie: „in eerste in
stantie, voorlopig, moge ik een verant
woord en juist financieel beleid der CHU 
constateren.”

De penningmeester, de heer A. J. Kaland, 
maakt enkele opmerkingen o.m.:

-  de centrale inning heeft meer opgebracht 
dan de voorheen toegepaste betalings
wijze

-  deze tendens zet zich in 1977 voort, 
thans is reeds ongeveer evenveel ont
vangen als in het gehele voorafgaande 
jaar

-  daarnaast heeft een verzoek om een 
extra bijdrage voor de financiering van 
de verkiezingen in korte tijd meer dan 
ƒ 100.000,- opgeleverd

-  het is thans de laatste keer dat de huidige 
penningmeester het financieel beleid 
verdedigt

Het financieel verslag wordt goedgekeurd. 
Over het voorstel om, door middel van een 
aanvullende regeling, een situatie te berei
ken waarbij de kiesverenigingen die zelf de 
verantwoordelijkheid in handen houden 
zich beter aan de regels te doen houden is 
het woord gevraagd door de heer A. Froma 
te ’s-Gravenzande. Deze verzoekt om de 
kiesverenigingen eerder bericht te zenden 
welke leden niet betaald hebben (dit is 
reeds gepland voor ca. eind augustus).
Het voorstel wordt aangenomen.

VOORSTEL VAN 
KIESVERENIGINGEN
Het voorstel van de kiesvereniging „Nas
sau” te Alblasserdam inzake bezinning op 
het program van uitgangspunten alsmede 
geestelijke verdieping van het CDA is het 
volgende agendapunt.
De heer A. Roza uit Leerdam spreekt 
hierbij over: „Wie is CDA in CHU?”
Het voorstel wordt met grote eenstemmig
heid aangenomen.
De besturen van CHU, KVP en ARP zullen 
hiervan in kennis gesteld worden terwijl bij 
het CDA aangedrongen zal worden op het

formeren van een commissie die opdracht 
krijgt deze materie fundamenteel uit te 
diepen en hierover uiterlijk in het voorjaar 
1978 voorstellen te doen.

VERKIEZING LEDEN UNIERAAD
De voorzitter deelt mede dat mr. G. van 
Muiden, die gekozen is tot lid van de 
Tweede Kamer, zich teruggetrokken heeft 
als kandidaat. (Blijft als kamerlid wel ad
viserend fid van de Unieraad.)
Voor de stemming worden enkele opmer
kingen gemaakt. Dit betreft het ontbreken 
van leeftijden bij het advies en een voorstel 
(van mevr. M. J. Groenendijk-Bemard) nu 
de heer Van Muiden afvalt drie vrouwen en 
zes mannen te kiezen.
De uitslag van de stemming is:
Herkozen met 304 stemmen: P. G. van 
Delden
Gekozen met 278 stemmen: ds. K. A. 
Abelsma
Gekozen met 252 stemmen: J. H. van der 
Jagt
Gekozen met 261 stemmen: A. H. Munters 
Gekozen met 269 stemmen: mr. J. M. Boll 
Gekozen met 292 stemmen: mevr. 'M. J. 
Vosjan
Gekozen met 268 stemmen: mevr. J.
Punt-van Osnabrugge
Gekozen met 193 stemmen: J. B. Vente-
vogel
De overige stemmen zijn als volgt 
verdeeld: C. J. Aaljes 65, drs. L. M. Bos 
110, drs. P. B. R. de Geus 107, G. C. de 
Groot 55, K. H. van Hout 28, J. Kiers 98, R. 
H. Koetsier 58, drs. P. Petermeijer 100, 
mevr. F. Rademaker-Trip 154, A. Roosen
daal 15, A. Sonneveld 38, drs. G. K.

- Timmerman 94, drs. A. H. Vellekoop 63, 
mr. G. D. H. van Woudenberg 68, blanco 
70 en ongeldig 27. (Totaal 363 stembil
jetten en 3267 stemmen.)
Voor de negende vacante zetel in de 
Unieraad heeft daarmede niemand de be
nodigde meerderheid behaald. Op voorstel 
van de voorzitter wordt besloten deze va
cature thans niet te vervullen.

MEDEDELING SECRETARIS 
EN TOESPRAKEN
De secretaris, de heer mr. J. L. Janssen van 
Raay, deelt mede als zodanig af te treden. 
De oorzaak hiervan is dat z.i. de funkties 
van vice-voorzitter van het CDA en sec
retaris van de Unie niet verenigbaar zijn. In 
feite had het aftreden als secretaris reeds 
eerder plaats moeten vinden. Gezien het 
late tijdstip waarop besloten is met één lijst 
uit te komen en de daarop volgende ver
kiezingen werd dit echter tot thans uitge
steld.
De heer Janssen van Raay benadrukt wel af 
te treden doch niet weg te gaan en doet een 
dringend beroep op de' aanwezigen de 
CHU in stand te houden.
De kracht van het CDA wordt voorshands 
nog gerealiseerd door de kracht van de 
kiesverenigingen van ARP, KVP en CHU. 
Prof. dr. P. A. J. M. Steenkamp zegt als 
voorzitter van het CDA te komen om te 
bedanken voor de inzet ten behoeve van 
het CDA bij de verkiezingen. 2.600.000 
Nederlanders stemden op het CDA. Deze 
zijn gepakt door hetgeen de „Nieuwe 
Rotterdamse Courant/Handelsblad” in zijn 
anti-CDA feuilleton genoemd heeft: wur
gende folklore.
Vier lessen die uit de verkiezingen ge
trokken kunnen worden zijn:
-  de grondslag is voor het CDA van essen

tiële betekenis
-  nadat we ons primair gericht hebben tot 

de mensen die bij ons behoorden moeten 
we nu in versterkte mate onze aandacht 
richten op hen die ons in de laatste 
tientallen jaren hebben verlaten. Dit 
door versdierping van het profiel. De 
Tweede Kamerfraktie heeft, na de 
gewenningskuur van de eerste tien da
gen, nu de kans om in de Kabinets
formatie duidelijk te maken wat het 
CDA wU

-  de politiek wordt niet alleen op het 
Binnenhof uitgemaakt, deze wordt voor 
een groot gedeelte ook gemaakt in het 
land, aan de basis. Wij zijn als CDA on
voldoende op de plaats waar de brand is

-  het CDA bestaat uit 4 stromen omdat we 
inmiddels meer dan tienduizend recht
streekse leden hebben. Die moeten één 
worden, doch het is ónmogelijk om vier 
stromen direct om te zetten in één brede 
stroom.

De voorzitter van het CDA zegt altijd ge
boeid te zijn door het prachtige woord van 
Paulus in de Tweede brief aan de Corin-

Vervolg op pagina 6
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De PvdA
en de vijfde macht
door: drs. G. van Leyenhorst, 
vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

In een uitvoerig artikel in „Roos in de 
vuist” -  het partij-orgaan van de PvdA -  
heeft drs J. den Uyl getracht uiteen te 
zetten waarom de macht in Nederland zo 
ongelijk verdeeld is. Zijn verhaal is een na
dere uitwerking van het slot van zijn rede 
die hij gehouden heeft in de Tweede Kamer 
naar aanleiding van de regeringsverklaring 
van premier Van Agt.
Hij keert zich fel tegen het CDA en tegen de 
fractievoorzitter, mr W. Aanijes, die de 
PvdA machtsdenken hebben verweten, 
o.a. uitkomend in het hanteren van een 
„overheersingsmodel” . De oppositieleider 
komt juist tot de tegengestelde conclusie: 
de sociahsten komen er wat betreft het uit
oefenen van de macht in Nederland maar 
slecht af. Dit komt -  aldus de heer Den Uyl
-  met name tot uiting op het terrein van de 
„vijfde macht”. „Daarmee wordt steeds 
weer aangeduid het netwerk v m  in- 
steUingen en organisaties, steunend op par- 
ticuher initiatief, veelal gefinancierd door 
de overheid, die in het bestuur van de sa
menleving een uitermate belangrijke rol 
vervullen” .
Vooral dat particulier initiatief moet het 
ontgelden. Onderwijs en gezondhèidszorg 
zijn in handen van het CDA. Daar nemen 
CDA-mensen dominante posities in. Geen 
wonder dus dat het CDA het particulier 
initiatief zo sterk verdedigt.
Welnu, omdat de PvdA in het web van 
Nederlandse machtsstructuren zo weinig in 
de melk te brokkelen heeft, moet zij -  aldus 
de heer Den Uyl -  wel zeer zorgvuldig 
oms'pringen met haar politieke macht „om 
te voorkomen dat deze politieke macht 
wordt verzwolgen door een anders gerichte 
maatschappelijke macht”. ,,Daarom
moeten democratische socialisten wel ui
terst zorgvuldig omgaan met elke stem: wij 
weten waar vandaan zij komt. Daarom 
zouden christen-democraten vanuit hun 
uitgangspunt wat anders moeten aankijken 
tegen een PvdA die geworsteld heeft om 
haar kiezers recht te doen. Daarom had dit 
kabinet er niet mogen zijn” . Tot zover de 
oppositieleider van de PvdA.
Ofschoon dit artikel van de heer Den Uyl 
een veel uitvoeriger behandehng verdient, 
waar het CDA zich stellig toe uitgenodigd 
acht, moet ik thans volstaan met het 
plaatsen van een drietal kanttekeningen.

RECHT DOEN AAN DE KIEZERS
De PvdA heeft bij de laatste verkiezingen 
ongeveer eenderde van het totale aantal 
stemmen behaald. De socialisten vormen 
dus duidehjk een minderheid, evenals de 
christen-democraten en de liberalen dat 
zijn. Om een regering te kunnen vormen 
moeten er dus minderheden gecombineerd 
worden, waarbij elke deelnemende partij 
een deel van zijn wensen zal moeten inle- 
veren. Daartoe is de PvdA vorig jaar weinig 
bereid gebleken.
Maar moeten we nu uit bet verhaal van de 
heer Den Uyl begrijpen, dat het CDA, naar 
zijn opvatting feitelijk meer had moeten 
inleveren -  dat dat ook billijk ware geweest
-  omdat wij in tegenstelling tot de PvdA al 
op het terrein van het particuliere initiatief 
over zoveel maatschappelijke macht 
zouden beschikken? Zo in de trant van: 
jullie hebben meer maatschappehjke 
macht, dus wij meer politieke macht, d.w.z. 
onevenredig meer ministers en staatss^ 
cretarissen of althans zwaardere posten? 
Dat de PvdA worstelt om haar kiezers recht 
te doen, akkoord, maar houdt dit in dat de 
stemmen („door de gewone mensen”) uit
gebracht op de PvdA zwaarder moeten tel
len dan de' stemmen -  ook door gewone 
mensen -  uitgebracht op het CDA? 
Hadden we het al niet begrepen, dat de 
PvdA zich er moeihjk bij kan neerleggen 
dat h e t ,,slechts” over een derde deel van 
het totale aantal Nederlandse stemmen kan 
beschikken? Aan een opwaardering van 
socialistische stemmen zijn we gelukkig 
nog niet toe.

ONGENUANCEERD EN OVERDREVEN
In de tweede plaats moet gezegd worden 
dat drs Den Uyl met betrekking tot de ver
deling van de macht de zaken niet alleen 
ongenuanceerd beziet, maar ook over
drijft.
Ongenuanceerd, omdat hij ook in dit artikel 
weer uitgaat van de tweedehng, niet alleen

van de Nederlandse politiek, maar van ons 
gehele maatschappelijke bestel. Het is alsof 
de PvdA moet opboksen tegen een gesloten 
blok van christen-democratisch-liberaal 
geweld, dat de „gewone mensen” niet aan 
de bak wil laten komen.
Maar zo is het niet. Zo simpel zit onze 
samenleving (gelukkig) niet in elkaar. Poli
tiek gezien kunnen we al niet van een 
tweestromen- maar moeten we op z’n 
minst van een driestromenland spreken. En 
in maatschappehjk opzicht ziet het beeld er 
nog veel gevarieerder uit. Zowel geesteÜjk, 
maatschappehjk als politiek leven wij in 
een pluriforme samenleving.
Zo de PvdA met een zwart-wit schema wil 
bhjven werken, doet zij aan de werkehjk- 
heid tekort.
Ik hoop dat de impulsen, alsook de moge- 
hjkheden tot onderscheidene vormen van 
particuher initiatief nog zo lang zullen 
bhjven bestaan, dat ook sociahsten nog 
ruimschoots de gelegenheid zullen krijgen 
om hun drang naar vergroting van de be
moeienis van de staat, wat om te buigen 
naar een actiever beleid, gericht op het 
ruimer baan geven aan de institutionele 
creativiteit aan de basis, in haar menigerlei 
verschijningsvorm.
Doch het verhaal maakt, waar het spreekt 
over een pngehjke verdeling van macht, 
zich ook schuldig aan overdrijving.
Drs Den Uyl beziet ook het terrein van het 
bestuur, van de ondernemingen en dat van 
de media. Hij vindt dat ook hier de PvdA 
maar weinig invloed heeft. Maar 
onderschat hij dan toch niet de macht van 
de vakverenigingen en de binding van zijn 
partij aan de FNV?
En wat de media betreft: om maar bij de 
zaterdag te bhjven, onverschiUig welk uur 
men op die dag op het desbetreffende ka
naal de radio aanzet: welke partij onder
vindt zoveel -  door haar blijkbaar niet ge
heel begrepen en gewaardeerde -  onder
steuning uit de aether als de PvdA?

VRIJHEID VAN ONDERWIJS
Tenslotte iets over Den Uyl’s opvattingen 
over het Nederlands onderwijs. Hij vindt 
dat de vrijheid van onderwijs op z’n zachtst 
gezegd onvoldoende functioneert, omdat 
in het bizonder onderwijs „het beleid daar 
bepaald wordt door notabelen en/of grote 
bureaucratische organisaties, waarop de 
meest betrokkenen (de ouders en het on
derwijzend personeel) geen enkele invloed 
hebben” .
Ik erken dat het bovenstaande voor som
mige scholen opgaat, maar is dit het beeld 
van de gemiddelde bizondere school? 
Geenszins. Wie een vergelijking maakt tus
sen de betrokkenheid van ouders en 
leerkrachten bij een openbare school en die 
van ouders en leerkrachten bij een bizon-

foto: Max Koot.

Koningin Juliana wordt zondag 30 april 
aanstaande 69 jaar. Het Nederlandse volk 
gaat haar veijaardag aanstaande maandag 
vieren. De CHU deelt in de vreugde en 
biedt de vorstin haar gelukwensen aan.

dere school zal tot een andere conclusie 
komen. De afetand tussen de school en de 
ouders is met name in het prot.chr. onder
wijs altijd veel kleiner geweest dan in het 
openbaar onderwijs. De heer Den Uyl heeft 
wel veel kritiek op het bizonder onderwijs, 
maar waarom zwijgt hij over het openbaar 
onderwijs?
Bovendien is men in het bizonder 
onderwijs druk bezig om tot zodanige de- 
mocratiseringsvormen -  passend bij de stijl 
van de eigen richting -  te komen, dat het 
ook wat (fit betreft alleszins „bij de tijd” is. 
En wat is er in dit opzicht tot dusver in het 
openhaar onderwijs gebeurd?
Vorig jaar heeft de PvdA opnieuw haar 
beginselprogram vastgesteld. Op het con
gres waar dit gebeurde werd een motie in- 
gedierid, waarin de PvdA zich moest uit
spreken voor het openbaar onderwijs. 
Deze motie heeft het op een haar na niet 
gehaald. De bizondere school kwam daar 
danig in het nauw te zitten. Wordt de 
aanval op het bizonder onderwijs nu voort
gezet door ervan te eisen wat voor de PvdA. 
dierbaar is?
De vrijheid van onderwijs is voor ons een 
groot goed. Daar hoort ook de vrijheid van 
inrichting bij. Dit betekent onder andere 
dat de christelijke school zelf kan uitmaken 
— binnen de grenzen van de wet -  op welke 
wijze zij het schoolgebeuren wU organise
ren.
Wat betreft de bestuursvorm geef ik de 
voorkeur aan de vereniging^vorm boven 
die van een stichting. En kan men bij ons 
niet zeggen, dat wij als regel met de vereni- 
gingsvorm te maken hebben?
De besturen van de scholen hebben zich 
verenigd in een besturenraad, juist mede 
om daardoor wat beter tegenspel te kunnen 
bieden aan een overheid die anders te veel 
over en tussen de scholen wil bedisselen. 
Wat is daar voor bureaucratisch aan? Om 
daarmee de betrokkenen van het lijf te 
houden? Integendeel, om daarmee via de

vervolg van pagina 1
penningmeester secretaris en de heer J. 
Kiers werd penningmeester. Een gruwelijk 
idee is, dat de kandidatuur voor het pen- 
neningmeesterschap van de heer J. Trip ter 
vergadering werd teruggenomen, terwijl 
wij op dat moment allemaal nog hoopten, 
dat hij te zijner tijd in een belangrijke 
Unie-functie zou kunnen worcien 
benoemd. De schok was daarom des te gro
ter, toen ik enkele uren later vanuit 
Drenthe hóórde, dat hij al stervende was.

EUROPA
De Europese verkiezingen van juni 1979 
beginnen zich al af te tekenen. Nederland 
krijgt in het dan te benoemen Europese 
parlement 25 zetels. Het CDA kan bij een 
uitslag als bij de verkiezingen voor de Pro
vinciale Staten op 29 maart jl. rekenen op 
10 zetels. De CHU zal daar, zoals ik het nu 
bekijken kan, wel twee zetels van krijgen. 
De Unieraad gaat de algemene leden
vergadering vragen, ermee akkoord te 
gaan, dat de Unieraad de CHU-kandidaten 
-  ook naar volgorde -  aanwijst. Het gaat 
om een te klein aantal om de lijst-procedure 
helemaal via de kiesverenigingen te 
voeren. De Unieraad heeft alvast zijn 
keuze bepaald. De eerste vier voor ons zijn 
de heren T. Tolman, mr. J.L. Janssen van 
Raay, mr. F.H. Piket en ds. A. Oliemans. Zij 
kunnen zich alvast prepareren op de
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JUBILEUMVIERING
Tot slot nog wat opmerkingen over onze 
algemene ledenvergadering, die we op za
terdag 20 mei hopen te houden in Musis 
Sacrum te Arnhem. Onze Unie is dan 70 
jaar jong. 'We gaan dat gepast vieren. We 
rekenen in ieder geval, naast die van uw 
voorzitter, op sprekersbij dragen van de 
nog in leven zijnde ex-voorzitters van de 
Unie, die gevraagd worden in ca. vijf minu
ten wat te vertellen uit hun periode.
Dan zullen de voorzitter van de Savomin 
Lohmanstichting een speciaal nummer van 
het C.H.-tijdschrift aanbieden en de re
dactie van „de Nederlander” een speciaal 
jubileumnummer. Ook andere organen van 
de Unie zullen zich kort presenteren en 
verder hopen wij op verhalen van de 
hoogste instanties uit kabinet en parlement. 
Krijgt u nou niet de indruk, dat die dag 
alleen maar door u geluisterd kan worden. 
Het enthousiaste voorbereidingsteam 
onder leiding van mevrouw Tegelaar en 
van de heer Lindenburg wil aan die dag 
vooral het karakter van een reünie geven. 
Komt u daarom in groten getale op 20 mei 
naar Arnhem. Zullen we zeggen: Tot
ziens?! , ,...

Met vnendehjke groet
L.M. van Leeuwen 

voorzitter CHU.

ouders en namens de ouders hun belangen 
zo optimaal mogelijk te behartigen. De 
prot.chr. besturenorganisatie is van 
beneden. naar boven opgezet: als de 
schoolbesturen besluiten niet meer mee te 
doen valt de landelijke „koepel” vanzelf in 
elkaar. Democratischer kan het niet.
Wat blijft er zo over van het hele verhaal 
van de heer Den Uyl over het bizonder 
onderwijs?
Zeker, het is waar, het CDA heeft nauwe 
contacten met deze sector van ons onder
wijs. Het CDA wil de waarde ervan ook 
bhjven onderkennen. De vrijheid van on
derwijs is een te hoog goed om je daarvoor 
niet rëstloos te willen inzetten.
Of zou zelfs het verlangen van het bizonder 
onderwijs om via zijn eigen organisaties 
enig tegenspel te kunnen bieden aan een 
overheid die af en toe al te bedisselend 
optreedt binnen ons Nederlandse onder
wijs, onderdrukt moeten worden, omdat 
een dergelijk particulier initiatief maar 
lastig is voor een regering die aan „een
duidiger” regelingen de voorkeur geeft? 
'Voor een geleide democratie is het particu
lier initiatief soms erg vervelend. De so
ciahsten hehhen de waarde van het particu
her initiatief niet altijd even sterk gewaar
deerd. Daardoor zijn zij er ook niet altijd 
even sterk hij betrokken geraakt. De PvdA 
constateert nu met schrik dat zij in sommige 
sectoren er gewoon niet zijn. Blijkbaar 
daarom moet het daar dan ook goed fout 
zitten. En moet politiek dan maar gecom
penseerd worden waar men het maat
schappehjk heeft laten schieten? Laat Ne
derland er voor behoed worden dat onze 
parlementaire democratie zo zou gaan 
functioneren.
Maar het artikel van de heer Den Uyl kan 
toch niet zo bedoeld zijn?

UNIEBUREAU
HET BUREAU VAN DE CHR. HIST. 
UNIE, Wassenaarseweg 7, ’s-Gra- 
venhage is telefonisch te bereiken 

onder nummer 070-244516*
Adresveranderingen voor het 

ledenbestand en dus ook voor het 
10x per jaar verschijnend 

iedencontactblad „de Nederiander” 
te zenden aan:
Bureau CHU, 

Wassenaarseweg 7, 
’s-Gravenhage.

Telefoon (070) 244516.

Kantooruren van maandag t/m  
vrijdag 08.30 v.m. tot 16.45 n.m. 

Het telefoonnummer van de 
Savornin Lohmanstichting is: 

070-246791.
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Financiële jaarcijfers 1977
Het begrote tekort werd helaas werklijkheid

Een begroot tekort van f 110.000,- en een werkelijk tekort ad f68.017,88 is het per saldo 
niet tegenvailende financieel resultaat van het jaar 1977.
De meevallers zoals meer contributieopbrengst, lagere bureaukosten en kosten van 
publiciteit deden de balans toch nog in gunstige zin doorslaan tegenover de sterk 
oplopende kosten van het CDA-hureau. Eigenlijk mogen we niet spreken van meevallers. 
We zyn namelijk bezig met het „de tering naar de nering zetten” en dat houdt in

noodgedwongen maatregelen te nemen.
De gevolgen zoals minder aktiviteiten, service en wellicht geringere steunveriening aan 
andere verenigingen binnen onze Unie blijven niet uit. Het veriies over 1977 kan gelukkig 
nog worden opgevangen door de aanwezige reserves. Echter, nu het CHU-kapitaal js 
teruggelopen tot f 5.786,35 is het duidelijk dat we een dergeUjke aderlating als die in 1977 
niet meer kunnen opvangen.

Christelijk - Historische Unie te ’s-Gravenhage

Rekening van haten en lasten over de jaren: 1977 1976

Lasten
Exploitatiekosten Unie-bureau
Personeelskosten
Af: waaryan doorberekend

werkeüjkheid
ƒ

178.177.88
61.150,00

begroting
ƒ

168.000,00
38.000,00

werkelijkheid
ƒ

167.618,93
34.910,00

Dotatie Verzorgingsfonds personeel
117.027,88

0,00
130.000,00

0,00
132.708,93

5.000,00

Bureaukosten
117.027,88
107.261,07

130.000,00
94.000,00

137.708,93
66.104,30

224.288,95 224.000,00 203.813,23

Kosten van bestuur
Bestuur
Unieraad
Algemene Vergadering 
Bijdrage in CDA-bureau' 
Commissies

17.144.71 
12.725,77 
• 5.322,87 
99.186,00 

1.622,35

15.000. 00 
6.000,00
4.000. 00

60.000. 00
1.000. 00

18.039.85 
8.566,20 
3.724,80

40.898.85 
61.-85

136.001,70 86.000,00 71.291,55

Propaganda en Publiciteit
Informatie en ledenwerfmateriaal .
Publiciteit
Ledencontactblad
Kosten verkiezingen
Groen van Prinsterer herdenking

0,00
503,00

101.041,20
0,00
0,00

8.000,00
25.000,00

100.000,00
0,00
0,00

12.431,57
24.690,51
93.193,03
34.828,88

1.848,64

101.544,20 133.000,00 166.992,63

Bijdragen c.q. donaties
Jhr. mr. A. F. de Savornin Lohmanstichting 40.000,00 
Nouvelle Equipe Internationale 12.791,51 
Stichting Uniepers 0,00 
CHJO 5.000,00 
Centrale van CH-vrouwen 0,00 
Europese Beweging 550,00 
Stichting Kader- en Vormingswerk CHU 6.911,99

40.000. 00
14.000. 00 

'0,00
6.000,00
2.500,00

500,00
5.000,00

40.000,00
17.192,28
2.000,00
6.000,00
2.000,00

500,00
5.074,88

65.253,50 68.000,00 72.767,16

Voordelig saldo 1976 0,00 0,00 12.916,39

527.088,35 511.000,00 527.780,96

Baten
Ontvangen contributies
1974
1975
1976
1977

Intrest
Rente Slavenburg’s Bank, rekening crt. 
Rente Slavenburg’s Bank, depositorek.

werkelijkheid begroting
ƒ ƒ

werkelijkheid
ƒ

Subsidie radio- en televisie uitzendingen

Bijzondere baten
Giften
Verkocht materiaal
nagekomen baten voorgaande jaren

530,00
5.407,25

29.713,30
391.476,92

0,00
0,00

30.000,00
330.000,00

6.450,85
80,973,63

379.961,10
0,00

427.127,47 360.000,00 0,00

415,45. 
10.472,61

1.000,00
10.000,00

905,62
24.140,34

10.888,06 11.000,00 25.045;96

17.293,16 10.000,00 15.879,46

0,00 17.000,00 13.868,00

1.050,00
1.911,78

0,00

0,00
3.000,00

0,00

1.902,00
1.579,14
2.120,82

2.961,78 3.000,00 5.601,96

68.817,88 110.000,00 0,00

527.088,35 511.000,00 527.780,96

Stichting Kader- en Vormingswerk CHU 

Rekeningen van haten en lasten over de jaren:

Lasten 1977 1976 Baten 1977 1976
Personeel 35.220,00 26.910,00 Bijdragen cursisten 5.893,55 2.425,73
Bestuurskosten 582,10 1.005,50 Verkopen dokumentatie 673,85 0,00
Kosten Cursussen Subsidie ministerie
en overige projecten 16.291,50 13.338,11 van Binnenlandse Zaken 51.400,00 37.501,40
Folders, dokumentatie 4.080,34 808,40
Bureaukosten
(inclusief ƒ 4.000,- huur) 8.705,45 2.940,00 Bijdrage van de CHU 6.911,99 5.074,88

64.879,39 45.002,01 64.879,39 45.002,01

Verzorgingsfonds personeel CHU 

Specifikatie nadelig saldo 1977

Pensioenuitkeringen 
af: ontvangen bankrente, 
coupons en dividend

Nadelig saldo

6.180,00

2.759,68

3.420,32
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Jaarverslag 1977 CHU

Groeiende eenheid
In memoriam J. Trip

INLEIDING
Politiek gezien is het jaar 1977 een 
bewogen jaar geweest. Het bleek dat het 
kabinet-Den Uyl niet in staat was de rit uit 
te zitten. Enige maanden voor de verkie
zingen viel het, niet door toedoen van de 
Kamer, maar door interne meningsverschil
len. De grondpolitiek was de directe aan
leiding voor het heengaan van het kabinet. 
De verkiezingen van 25 mei 1977 onder
streepten de groeiende eenheid van de Ne
derlandse Christen-Democraten. Voor het 
eerst traden zij bij landelijke verkiezingen 
met één lijst op. Ze voerden als CDA de 
verkiezingsstrijd met één program: „Niet 
bij brood alleen” .
Vele malen is in de verkiezingsstrijd aan het 
CDA en zijn vertegenwoordigers de eis 
voorgelegd: „Kies nu, voor P.v.d.A. of 
voor V.V.D.” Het juiste antwoord op die 
vraag was en is: „Wij hebben gekozen, 
voor het CDA en zijn program. En wij zijn 
bereid tot samenwerken met ieder die met 
ons een beleid wil voeren om dat program 
waar te maken.”
Zoals gebruikelijk werd de verkiezingsuit
slag op verschillende manieren uitgelegd. 
Aan de kiezers werden uiteenlopende be
doelingen toegeschreven. Voor het CDA 
was de realiteit dat bijna een derde deel van 
het Nederlandse volk aan het CDA 49 
zetels bezorgd had. Voor zover men al van 
aardverschuivingen in onze politieke ver
houdingen kan spreken is zeker op 25 mei 
duidelijk een ontwikkeling in de richting 
driestromenland naar voren gekomen. 
Voor de CHU betekende de verkiezingsuit
slag lat thans in de CDA-fractie in de 
Twt ede Kamer 10 leden van CH-afkomst 
zitten in plaats van de 7 CHU-leden vóór 
25 mei..
Het resultaat van de kabinetsformatie is 
geweest dat de CHU uit de oppositie in de 
regering is gekomen met 5 bewindslieden. 
Men kan hierin zien een erkenning van en 
een waardering voor de constructieve 
wijze waarop de CHU zijn oppositie 
gevoerd heeft. Het ontneemt de tegenstan
ders van CDA en CHU een door hen vaak 
aangegrepen gelegenheid te pogen twee
dracht in het CDA te zaaien. Deze pogin
gen zijn nu duidelijk gelogenstraft. De 
lange duur van de kabinetsformatie valt te 
betreuren. De vraag rijst of hierdoor de 
mening van de Nederlandse kiezer over de 
politiek niet geschaad is. De huidige rege
ringspartijen en hun mensen in het kabinet 
hebben de dure plicht om waar te maken 
dat de aan het formeren bestede tijd wel
bestede tijd was.

DE CHU IN 1977
De Christelijk-Historische Unie heeft in het 
afgelopen jaar een volledig aandeel gehad 
in een reeks belangrijke gebeurtenissen 
waarvan de voorbereiding vóór en de inzet 
gedurende de verkiezingscampagne voor 
de Tweede Kamer een vooraanstaande 
plaats innemen. Een en ander behoort ech
ter tot het wedervaren van het grotere ge
heel: het CDA, zodat in het jaarverslag van 
de CHU volstaan kan worden met de ver
melding daarvan en de toevoeging dat zeer 
vele Unieleden zich hieiVoor, naast CDA- 
ers van andere herkomst, volledig ingezet 
hebben. Een gevolg van genoemde verkie
zing alsmede de daarop volgende verkie
zing voor de Eerste Kamer is geweest dat de 
beide CH-kamerfracties van het politieke 
toneel zijn verdwenen vanwege het 
ontstaan van CDA-frakties. Tengevolge 
van bedanken en niet-herverkiezing zijn 
enkele leden van de voormalige frakties 
niet als CDA-kamerleden teruggekeerd. 
Dit betreft mevrouw A. A. ten Kate-Veen 
de heren Jhr. mr. L. E. de Geer van Oude- 
gein, mr. F. H. Piket, D. Rijnders (allen 
Eerste Kamer) en drs. A. D. W. Tilanus 
(Tweede Kamer).
De scheidende leden van de Eerste Kamer 
hebben in de Unieraadsvergadering van 
november in het middelpunt der belang
stelling gestaan, terwijl voor het afscheid 
van de heer Tilanus -  tevens oud-voorzitter 
der Unie en van de Tweede Kamerfractie -  
verwezen kan worden naar de notulen van 
de Algemene Vergadering.
Tegenover dit vertrek dient gememoreerd 
te worden dat een aantal CH-leden de 
CDA-frakties versterkt hebben en wel 
mevrouw H. Evenhuis-van Essen en de 
heren drs. C. P. van Dijk, drs. H. Eversdijk, 
mr. J. Si L. Gualthérie van Weezel, mr. G. 
van Muiden (allen Tweede Kamer), L. C. 
van Dalen en A. J. Kaland (Eerste Kamer). 
Gezien de grote stap voorwaarts in de rich

ting van uiteindelijke totale eenwording in 
het CDA -  waarvan thans als richtdatum 1 
juni 1980 geldt —kwam in het jaar 1977 de 
CHU als zodanig nog slechts van tijd tot tijd 
enigszins op de voorgrond te staan. Dit is 
o.m. het geval geweest bij de samenstelling 
van de groslijst ten behoeve van de CH- 
kandidaten die ingeschoven zijn op de 
totaal-lijst van het CDA voor de Tweede 
Kamerverkiezingen en in de groepsverga
deringen waarin gestemd is over de defini
tieve plaats van de kandidaten. Een en 
ander is zonder grote spanningen verlopen 
en verhoudingsgewijs zijn slechts beperkte 
wijzigingen en aanvullingen ontstaan ten 
opzichte van de advisering door de 
Unieraad in deze.

VERGADERINGEN VAN HET BESTUUR 
EN DE UNIERAAD ALSMEDE DE AL
GEMENE VERGADERING
Het bestuur kwam in 1977 10 maal bijeen 
en wel op 14 februari, 19 maart, 14 april, 27 
mei, 23 juni, 22 augustus, 13 september, 26 
oktober, 10 november, 28 november en 20 
december.
In deze vergaderingen werd een veelheid 
van zaken besproken waarbij de verkiezin
gen en de Kabinetsformatie uiteraard veel
al op de voorgrond gestaan hebben. Voorts 
werd onder meer aandacht besteed aan de 
ontwikkelingen in het CDA en die van de 
Christen-Democratie in Europees en nog 
wijder verband, o.m. werd daarbij 
meerdere malen gesproken over het 
program van de EVP.
Een vast agendapunt werd gevormd door 
de ontvangst en behandeling van reeksen 
ingekomen stukken van leden en belang
stellenden, die tezamen een belangrijke in
formatiebron vormen en als geheel 
genomen mede het beleid van de Unie be
palen.
De Unieraad vergaderde vijf maal t.w. op 8 
januari, 19 maart, 16 april, 24 september en 
19 november. Naast vele belangrijke agen
dapunten waartoe een reeks redevoeringen 
behoren, dient van iedere vergadering één 
specifiek punt vermeld te worden t.w.: ,
-  bespreking ingediende amendementen 

op het CDA-program „Niet bij brood 
aÜeen” (januari);

-  samenstelling groslijst voor de eveneens 
in 1977 gehouden verkiezingen voor de 
Eerste Kamer (maart);

-  voorbereiding Algemene Vergadering 
van de CHU (april);

-  program Europese verkiezingen (sep
tember);

-  verkiezingen nieuwe bestuursleden (no
vember).

De Algemene Vergadering van de CHU 
werd gehouden op zaterdag 4 juni. Hier
voor kan verwezen worden naar de notu
len. -

BESTUUR
Zoals reeds vermeld is zijn in de Unie
raadsvergadering van 19 november be
stuursverkiezingen gehouden waarbij in
grijpende wijzigingen in het Bestuur ont
stonden. In de ochtendbijeenkomst werden 
een nieuwe Unievoorzitter alsmede een 
nieuwe secretaris en penningmeester geko
zen en voorts nog voorzien in een tweetal 
andere vacatures.
De leden van de Unieraad verkozen daarbij 
resp. tot voorzitter, secretaris en pen
ningmeester de heren dr. L. M. van Leeu
wen, drs. G. Gerritse en drs. M. Smits, 
waarnaast het Bestuur aangevuld werd 
door de verkiezing van mevrouw drs. M. H. 
A. Boers-Wijnberg en de heer J. B. Vente- 
vogel.

In de hierop aansluitende openbare mid
dagvergadering werd op indrukwekkende 
wijze afscheid genomen van de scheidende 
bestuursleden t.w. de voorzitter mr. O. W. 
A. Baron van Verschuer alsmede ds. A. 
Oliemans (vice-voorzitter), A. J. Kaland 
(penningmeester) en drs. H. Eversdijk 
waarnaast nog verwezen kan worden naar 
de notulen van de Algemene Vergadering 
inzake het afscheid van de 2e pen- 
ningmeesteresse mevrouw H. van Riet- 
Augsburger.
Deze hebben allen geruime tijd -  en som
migen gedurende een lange reeks van jaren 
—ten behoeve van de Unie een uiterst moei
lijke en vaak ondankbare taak met inzet 
van hun beste krachten op schier onna
volgbare wijze vervuld. De CHU heeft 
dankbaar voor het vele dat gedaan is af
scheid genomen, waarbij vanzelfeprekend 
de aftredende voorzitter in het middelpunt 
van de belangstelling stond.

Met een schok van ontroering hebben, met 
mij, velen in den lande, in de provincie 
Drenthe en in zijn woonplaats Nieuw- 
Buinen het bericht vernomen dat op 15 
april 1978 is heengegaan Jakob Trip, lid 
van het college van Gedeputeerde Staten 
van Drenthe.

In 1946 begon hij zijn loopbaan als raadslid 
van zijn woongemeente Borger. Zijn Sta
tenlidmaatschap volgde in 1962. Tenslotte 
werd hij in de vergadering van de Staten 
van Drenthe op 5 september 1968 met al
gemene stemmen benoemd tot lid van Ge
deputeerde Staten als opvolger van wijlen 
H. Dekker. Ter gelegenheid van zijn be
noeming sprak hij als volgt: ,,Mijnheer de 
Voorzitter. Ik neem de benoeming gaarne 
aan en ik dank de Staten voor het vertrou
wen dat zij in mij stellen. Ik hoop en bid dat 
ik de kracht en de wijsheid zal mogen ont
vangen om dit vertrouwen waardig te zijn. 
Met ingang van heden neem ik ontslag uit 
alle betrekkingen die niet te verenigen zijn 
met het lidmaatschap van Gedeputeerde 
Staten en ik zal deze funktie dus direkt 
kunnen aanvaarden.”

Bij deze woorden springen twee dingen 
naar voren.
In de eerste plaats het zich afnankelijk we
ten. Trip wist zich afhankelijk van zijn 
Heer. Daarom bad hij om kracht en wijs
heid. Met zijn geloof en vertrouwen in die 
Heer liep hij niet te koop. In alle beschei
denheid sprak hij daarover. In zijn denken 
en doen werd het zichtbaar.
In de tweede plaats valt bij zijn optreden 
op, dat hij meteen aan de slag kon gaan. Als 
landbouwer wist hij zijn tijd te benutten. 
Hij was op en top een doe-mens. Toen het 
zover was dat hij Gedeputeerde werd 
moest hij aanstonds beginnen.
Gedurende zijn lidmaatschap van Gedepu
teerde Staten bleven dit kenmerken van

zijn bestuurlijk optreden. Met grote kennis 
van zaken beheerde hij zijn portefeuille 
van Verkeer en Waterstaat. Veel is er in 
zijn tijd tot stand gekomen. 
Teleurstellingen bleven daarbij niet uit. Hij 
wist die te incasseren.
Geruime tijd geleden kondigde hij aan dat 
hij zijn politieke loopbaan wilde beëindi
gen. In de nieuwe Staten van 1978 zou hij 
niet terugkeren. Hij heeft zijn laatste pe
riode niet kuimen vol maken. God be
schikte anders.
Op 13 maart jl. werd hij wreed géstoord in 
zijn werk bij het doornemen van de col- 
legestukken. Met vele anderen werd hij, 
een vreedzaam mens, gegijzeld. De vol
gende dag trof hem een kogel uit een wapen 
van een der gijzelnemers.
Ondanks grote inspanning van doktoren en 
verplegend personeel bleef de vurig ge
beden genezing uit.

Ongeveer 30 jaar geleden leerde ik hem 
kennen. Sindsdien mochten wij vrienden 
worden. In woord en daad heeft hij, Unie- 
man in hart en nieren, op zijn eigensoortige 
wijze de beginselen van de C.H.U. trachten 
gestalte te geven. Hij aarzelde niet mede in 
de voorste gelederen te gaan staan om het 
C.D.A. gestalte te geven. Gaarne had hij 
zich nog willen inzetten mede te werken 
aan de verdere totstandkoming van het 
C.D.A.
Nu blijft over de herinnering aan een 
vriend die anderen met mij zullen missen. 
Dankbaar zijn wij voor het vele dat hij 
heeft mogen betekenen. Met name ook in 
de C.H.U.- en C.D.A.-fraktie in de Staten. 
Mevrouw Trip, de kinderen en de kleinkin
deren wens ik veel kracht en wijsheid toe 
van Hem in Wiens hand Jakob Trip zich 
wist.

Beilen, 20 april 1978.
P. de Noord.

J. Trip overleden
De heer J. Trip is niet meer. Zaterdagavond 
15 april 1978 is hij op 59-jarige leeftijd 
alsnog overleden aan de verwondingen die 
hij heeft opgelopen bij de gijzelingsactie in 
het provinciehuis te Assen.
In de vier jaar dat ik als voorzitter van de 
Kamerkring Assen met hem, als onze gede
puteerde, heb samengewerkt, ben ik hem 
zeer gaan waarderen.
Hij was een man, die zichzelf niet zocht, 
maar klaar stond voor de andere mens, 
voor de provincie, de CHU en het CDA.

Beter dan ik, kan de Drentse lijst
aanvoerder van de CHU, P. de Noord, een 
in memoriam schrijven.
Ik wil daarom volstaan met het uitspreken 
van de dankbaarheid dat ik hem heb mogen 
kennen en de bede dat God zijn vrouw en 
kinderen moge bijstaan in deze moeilijke 
dagen.

Mr. J. M. L. Oosthoek 
voorzitter Kamerkring Assen.

De samenstelling van het Uniebestuur is na 
19 november:
Dr. L. M. van Leeuwen, Nieuwerkerk aan 
den Ussel, voorzitter.
Mevrouw mr. E. A. Haars, Breukelen, 
vice-voorzitter.
Wm. C. de Kruyf, ’s-Gravenhage, vice- 
voorzitter.
Drs. G. Gerritse, Soest, secretaris.
P. Bode, Veenendaal, 2e secretaris.
Drs. M. Smits, Rotterdam, penningmeester.
J. Korten, Urk, 2e penningmeester.
Mr. J. L. Janssen van Raay, Rotterdam (af
tredend als secretaris, maar wel bestuurslid 
gebleven).
Mevrouw drs. M. H. A. Boers-Wijnberg, 
Amerongen.
A. van Twist, HarUngen.
J. B. Ventevogel, Vlissingen.

UNIEBUREAU
Het personeeLvan het Uniebureau bestond 
zowel per 1 januari als per 31 december 
1977 uit de dames C. van Beukering- 
Vermeer en P. Marey-Bevaart alsmede de 
heren J. C. Oudshoom, A. van Dam en H. 
Lindenburg waarvan de drie eerstge
noemde als part-time krachten.
Gedurende een deel van het jaar waren 
tevens in vaste dienst de dames C. Muller- 
Aschoff en A. Schaap-Manders die echter 
om uiteenlopende redenen genoodzaakt 
waren hun dienstverband te beëindigen. 
Naast de normale werkzaamheden is veel 
gedaan ten behoeve van het CDA o.a. is in 
de verkiezingscampagne voor de Kamer de 
Stafwerkgroep Spreekbeurten goeddeels 
door het CHU-bureau bemand geweest, al

thans voor wat de dagelijkse werkzaamhe
den betreft, ditzelfde geldt voor het Ver- 
kiezingshandboek. Behalve het ver- 
kiezingswerk zijn er de CDA-secreta- 
riaatswerkzaamheden die op het Uniebu
reau worden verricht voor: 
het Vormings- en Scholingswerk (de z.g. 
coördinatiecommissie), de CDA-steun- 
fondsen, de computerwerkgroep en de sta
tutencommissie. Met name dit laatste heeft 
veel tijd gevergd.
Voorts is veel werk verzet ten behoeve van 
de Stichting Kader- en Vormingswerk 
CHU, het Uniewerkfonds, etc.

ZU DIE ONS ONTVIELEN
In het afgelopen jaar ontvielen ons 
wederom een aantal leden waarvan we met 
name noemen mevrouw A. van der Borch 
tot Verwolde-Maris en de heren M. Kroos
hof, J. Reijers (oud-eerste kamerlid), C. J. 
Thoolen en A. B. Kramer. De CHU her
denkt hen en de vele anderen die niet ge
noemd zijn in grote dankbaarheid.

LEDENBESTAND
Het ledenbestand bleef schommelen rond 

-de 27.000.
Dit te geringe aantal, alsmede ledenverlies 
door het natuurlijk verloop dat uiteraard 
ook in 1978 zal plaatsvinden, plaatst de 
Unie voor de noodzaak in 1978 — het jaar 
van het 70-jarig bestaan—grote aandacht te 
besteden aan d.e ledenwerving, alléén reeds 
vanwege de noodzaak de aangegane ver
plichting ten opzichte van het CDA na te 
kunnen komen.



VRIJDAG 28 APRIL 1978

vervolg van pagina 2
thiërs, waarin deze zegt datje een brief van 
Christus moet zijn. Je kunt in het leven veel 
bereiken, er is één ding dat ver boven aUes 
wat te bereiken is aan posities en ere- 
funkties uitgaat; dat is te zijn wat Paulus 
ons gevraagd heeft: een brief van Christus. 
Thans gaat een ongelooflijk man weg als 
voorzitter van de Christelijk-Historische 
Unie. Iemand die een vitale rol gespeeld 
heeft bij de totstandkoming van het CDA. 
De heer Steenkamp aarzelt het te zeggen, 
doch zegt het toch. Noch in Katholieke, 
noch in Reformatorische kring, bijna nooit, 
iemand tegengekomen te zijn, die voor 
hem zozeer een verpersoonlijking was van 
de oproep en uitdaging van Paulus als Otto 
van Verschuer.
Hierna spreekt de plaatsvervangend voor
zitter van de CDA-Tweede Kamerfraktie, 
de heer mr. W. Aantjes, die stelt slechts in 
opdracht van de fraktievoorzitter (en op 
verzoek van de voorzitter van de Unie) het 
woord te voeren.
Spreker zegt hier met enige voldoening te 
staan omdat het hem, voor het eerst, als 
genodigde van de CHU gelukt is voor zijn 
lunch te betalen. Hij heeft elf gulden be
taald, een kwartje teruggehad en eet dat 
straks op.
Na deze inleiding wordt met de meeste 
kracht ontkend dat er in de afgelopen 
dagen in de fraktie op enigerlei wijze 
sprake geweest zou zijn van een machts
strijd. Hierna volgt namens Van Agt, doch 
ook van ganser harte uit eigen overtuiging, 
een woord van dank voor de houding die de 
Christelijk-Historische kiezers in de 
verkiezingsstrijd hebben ingenomen.
Er was reeds een fors voorschot op
genomen bij de vaststelling van de 
kandidatenhjst. Sindsdien was het de taak 
van de CHU te laten blijken dat dit voor
schot gerechtvaardigd was. Het is uit de 
verkiezingsuitslag duidelijk gebleken. 
Enkele verdere punten uit de toespraak 
zijn:
-  de overschatting door predikanten van 

hun invloed op de kiezers. Niet alleen 
thans doch ook in het verleden (afschei
ding prof. Visscher uit de ARP in 1937 en 
doorbraak in 1946).

-  wij stemmen niet op een Katholiek, wij 
stemmen niet op een Protestant, wij 
stemmen principieel Christen-Demo- 
cratisch. Daarom kon Van Agt onze 
eerste man zijn, omdat hij meer dan Ka
tholiek is: principieel Christen-Demo- 
cratisch.

-  grote waardering voor de scheidende 
Ünievoorzitter.

-  er is in de samenleving veel om dankbaar 
voor te zijn. Er is minstens zoveel, in het 
licht van het Evangelie, om onvrede mee 
te hebben. In de spanning tussen die 
twee polen, van dankbaarheid en on
vrede, zal de Chrisfen-Democratie ge
stalte moeten krijgen.

AFSCHEID EN WELKOM
Voorafgaande aan de lunchpauze wordt, 
bij monde van de voorzitter, op bijzonder 
hartelijke wijze afscheid genomen van 
twee personen die op voorgrond of achter
grond een zeer belangrijke rol in de CHU 
gespeeld hebben. Dit betreft de tweede 
penningmeester van de Unie, mevrouw H. 
van Riet-Augsburger (Zwitserse van ori
gine, die thans weer naar Zwitserland 
terugkeert) en het scheidende lid van de 
Tweede Kamerfraktie (en oud-voorzitter 
van de Unie) drs. A. D. W. Tilanus. Een en 
ander gepaard met een blijk van grote 
waardering en een wederwoord van de be
trokkenen.
Na de pauze presenteren de nieuw gekozen 
leden uit de CDA-fraktie in de Tweede 
Kamer, afkomstig uit de CHU, zich aan de 
vergadering. Achtereenvolgens treden de 
heren drs. H. Eversdijk, mr. J. S. L. 
Gualthérie van Weezel, drs. C. P. van Dijk 
en mr. G. van Muiden alsmede mevrouw C. 
H. Evenhuis-van Essen voor het voetlicht.

ONTVANGST TELEGRAM
De voorzitter deelt mede dat een telegram 
ontvangen is waarvan de inhoud luidt: 
„Graag had ik de vergadering bijgewoond. 
De gijzelingen verplichten mij op het crisis
centrum in Den Haag te blijven. Ik wens u 
een goede bijeenkomst.

Van Agt, voorzitter 
CDA-fraktie 2e Kamer”

NOTULEN ALGEMENE 
VERGADERING EN JAARVERSLAG 
SECRETARIS
De notulen van de Algemene Vergadering 
van 22 mei 1976 en het jaarverslag van de 
secretaris worden zonder opmerkingen 
goedgekeurd.

DISCUSSIE OVER GEHOUDEN 
REDEVOERINGEN EN RONDVRAAG
Deze beide agendapunten worden gecom
bineerd behandeld.
De heer L. E. H. Reeser (Alkmaar) beperkt 
zich tot een raadgeving (taak overheid in
zake wapenbezit) en verwijst voor het on
derdeel Defensie naar vorige toespraken. 
Mevr. J. Punt-van Osnabrugge (Vlissingen) 
geeft, namens vele predikanten, kerke- 
raadsleden en lidmaten der Nederlands 
Hervormde kerk in en buiten Zeeland, 
uiting met verdriet en verontwaardiging in 
het hart kennis genomen te hebben van de 
advertentie van 21 mei jl. waarin -  mede 
door predikanten -  Katholieken en Protes
tanten opgeroepen werden op de PvdA te 
stemmen.
De heer A. J. van der Weide uit Weesp 
maakt enkele kanttekeningen bij de ge
houden redevoeringen (mediabeleid, ont
sporingen in de nieuwe CDA-fraktie en 
hulde aan prof. Steenkamp) en stelt de 
vraag: zijn de fraktievergaderingen van het 
CDA straks openbaar?
De heer A. de Boe (Poortvliet) stelt voor 
binnen de Unie de discussie te openen over 
of een fraktielid tevens voorzitter van de 
CHU zou kunnen zijn.
Mevr. D. Y. W. de Graaff-Nauta uit Sneek 
vraagt ter discussie te stellen hoe wij nu 
organisatorisch verder willen gaan zodat 
bekend zal worden hoe lang nu de weg nog 
is die tot het definitieve CDA leidt.
De heer F. Makkinga (Enschede) stelt een 
vraag over eenwording van de weten
schappelijke stichtingen en leest voor uit 
eigen werk (CDA-blad Enschede).
Bij ontstentenis van de voorzitter van de 
CHJO geeft de vice-voorzitter daarvan, de 
heer J. van Assem, een korte indruk van de 
nieuwe koers en grote aktiviteit van deze

organisatie. Gevraagd wordt om steun bij 
de pogingen overal in het land te komen tot 
nieuwe afdelingen.
De voorzitter zegt toe dat de suggestie van 
de heer De Boe in het overleg over de vaca
tures in het Bestuur wordt medegenomen 
en acht het onjuist de door mevr. De Graaff 
gevraagde datum te bepalen.
Dr. R. J. H. Kruisinga geeft antwoord of 
commentaar op de verdere vragen en op
merkingen. Gesteld wordt o.m. dat de 
wédertotstandkoming, eigenlijk de reak- 
tivering van de CHJO een geweldige posi
tieve impuls is geweest voor onze 
verkiezingsstrijd. Spreker heeft in tal van 
plaatsen getuige kunnen zijn hoe aktief 
onze jongeren geweest zijn. Dit is een ap
plausje voor de CHJO waard. (Waaraan 
spontaan gevolg wordt gegeven.)

SLUITING
Niets meer aan de orde zijnde wekt de 
voorzitter de aanwezigen nogmaals op 
onze Unie te onderhouden, daarbij behoort 
ook de Algemene Vergadering. Met dank 
aan aUe aanwezigen wordt verzocht samen 
te zingen Gezang 323 de verzen 1 en 2.
De heer P. Bode gaat voor in dankgebed.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaĵ instrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

De CHJO en de zeventigjarige Unie (1)
In het kader van het zeventigjarig bestaan 
van de CHU probeert het CHJO-bestuur 
zoveel mogelijk CHJO-leden die nog geen 
lid van de CHU zijn ertoe te bewegen dit 
alsnog te worden. Grote respons op deze 
actie zou uiteraard een aardig en passend 
cadeau zijn voor de zeventigjarige!

Daarom volgt hier een oproep voor de des
betreffende CHJO-leden om zich bij het 
algemeen secretariaat van de CHJO op te 
geven voor dit Unie-lidmaatschap. Ik wijs 
er nog op dat CHJO-leden slechts de helft 
van de gebruikelijke contributie voor het 
lidmaatschap behoeven te betalen.

Naam ...................................... ...................................................................................

Adres .............................. ............................................. Tel.:.....................................
0 is lid van de CHJO en wenst thans tevens CHU-lid te worden-f 
0 wenst CHJO-lid en/of CHU-lid te worden-l- 
0 wenst nadere informatie over CHJO/CHU-I- 
Ö) Maak het vakje van uw keuze zwart 
-I-) Doorhalen wat niet van toepassing is.

Handtekening,

Deze bon opsturen naar: Algemeen Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8, 
3311 CJ Dordrecht.

De CHJO en de zeventigjarige Unie (2)
Op zaterdag 20 mei a.s. hoopt de CHU in 
een feestelijke algemene ledenvergadering 
haar zeventigjarig bestaan te vieren. Zoiets 
laat men gewoonlijk niet ongemerkt passe
ren.

Dat wil de jongeren-organisatie van de 
CHU dan ook niet doen. Vandaar de 
oproep die je in dit blad aantreft om naast 
CHJO-lid ook Unie-lid te worden. Vandaar

ook bij dezen namens het CHJO-bestuur de 
oproep aan de CHJO-leden om in grote 
getale die verjaardag van de Unie op 20 mei 
a.s. bij te wonen.
Laten we met ons allen zorgen dat deze 
Algemene Ledenvergadering ook echt 
feestelijk wordt. Dat kan alleen maar 
lukken als jij er ook bij bent. Kom dus op 20 
mei naar de CHU in Arnhem!

Contactadressen CHJO
Onderstaand een lijst met adressen van be
stuursleden van de CHJO en van pro
vinciale contactadressen (van die 
provincies waarin de CHJO een afdeling 
heeft). Eventuele wijzigingen op deze lijst 
zullen via „de Nederlander” worden door
gegeven.
L. P. Heukels (voorzitter), Broekmaten 7, 
Den Ham (Ov.).
J. van den Assem (vice-voorzitter). Jan Ha- 
ringstraat 12, Haarlem.
P. S. Procee (secretaris), Mr. J. C. Bühr- 
mannlaan 5, Ankeveen.
J. Peeters (penningmeester), Westervlier 5, 
Roden.

G. Goedhart (secr. buitenland), Wilhehni- 
napark 55, Utrecht.
Mevr. A. Aarten-Ten Kate, W. Bil- 
derdijkhof 125, Delft.
G. Veldhuijzen (alg. secr.). Lange Gelders
ekade 8, Dordrecht.
Afdelingen:
Groningen: mej. A. Okkels, Hoendiepkade 
7, Groningen.
Friesland: S. Jansen, Annie Westlandstraat 
11 rv, Leeuwarden.
Overijssel: T. Huiskamp, Hoffmanstraat 
73, Zwolle.
Utrecht: Jelle Kaastra, Ina Boudier- 
Bakkerlaan 109—879, Utrecht. 
Noord-Holland: L. Roosendaal, Da Cos- 
talaan 46, Driehuis.
Zuid-Holland; W. van Middendorp, We- 
verskade 16, Maasland.

CDJA-congres op zaterdag 27 mei
Op zaterdag 27 mei a.s. vindt in de studen
tensociëteit Veritas, Kromme Nieuwe 
Gracht 54 te Utrecht het jaarlijkse CDJA- 
congres plaats.

Op dit congres zal een nieuwe voorzitter 
van het CDJA gekozen worden. Tevens zal 
het rapport van de structuurcommissie 
(over de toekomstige ontwikkeling van het 
CDJA) aan de orde komen. De middag
vergadering wordt besteed aan politieke 
discussie met de fractievoorzitter van het

CDA in dé Tweede Kamer, mr. W. Aantjes. 
Er zijn geen kosten aan de deelname ver
bonden maar daar staat tegenover dat er 
ook geen reiskostenvergoeding zal worden 
gegeven.
Deelname aan de lunch is mogelijk voor 
een bedrag van ƒ 5,-.
Indien men wil deelnemen wordt men ver
zocht om onderstaande strook zo spoedig 
mogelijk, maar in ieder geval vóór 12 mei, 
op te zenden naar het CDJA-secretariaat, 
Mauritskade 25, Den Haag.

Ondergetekende,

Naam ................................................................................ .........................................

Adres ...................................................................Tel.; ......................... ..................

neemt op 27 mei 1978 deel aan het congres van het CDJA.
Hij/zij neemt wel/niet deel aan de lunch a ƒ 5,- p.p.

Handtekening:

AANNEMERSBEDRIJF

B.V. R A D IX  & VEER M AN
Oudelandsweg 30 - Tel. 03480-2204 - WOERDEN. 

Verbouw - Nieuwbouw door geheel Nederland.

Bouw- en Aannemersbedrijf

M . d e  R a a d  &  Z o o n

Pickestraat 62. Noordwijk, tel. 01719-12100 en 15257.
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Voorstel to t vas ts te llin g  
van de co n tribu ties  voor 1979
Om binnen het CDA tot een uniform stelsel van contributieheffing en bedragen te komen, 
zijn enkele aanpassingen noodzakelijk binnen elk der drie partijen.
Aangaande de CHU willen we u verzoeken de volgende staffel vast te stellen:

I CONTRIBUTIEBEDRAG PER JAAR
Bij bruto-inkomen tot f  1600,- per maand 
Bij bruto-inkomen tot f2000,- per maand 
Bij bruto-inkomen tot f2500,- per maand 
Bij bruto-inkomen tot f3000,- per maand 
Bij bruto-inkomen tot f4000, - per maand 
Bij bruto-inkomen boven f4000,- per maand

n  SERVICE LIDMAATSCHAP [alleen geldend n& fusie tot CDA]
Impliceert toezending van alle CDA-publicaties

m  BIJZONDERE CONTRIBUTIES-CATEGORIE
Zoals 6 5 ’ers met alleen AOW

- gezinsleden
- werkzoekenden zonder eigen inkomen
- studenten

f 35,- 
f 45,- 
f 65,- 
f 90,- 
fl20,- 
fl50,-

f200,-

f 20,-

Verkiezlng leden Unieraad
De algemene vergadering van de CHU zal 
op zaterdag 20 mei door stemming de jaar
lijkse vacatures in de Unieraad van de door 
haar benoemde leden moeten vervullen.' 
Aftredend en herkiesbaar is mr. C. A. Bos. 
De Unieraad adviseert dit lid te herkiezen. 
In de vacatures ontstaan door hét aftreden 
en statutair niet herkiesbaar zijn van de 
leden drs. C. Dekker, mevrouw H. 
Evenhuis-van Essen, mevrouw mr. E. A. 
Haars, mr. G. vanMuidenen jhr.mr. F. O. J. 
Sickinghe adviseert de Unieraad: G. C. de 
Groot, Alblasserdam (medewerker CDA- 
Tweede Kamerfractie), mevrouw M. 
Verheul-van Hulst, Heemstede, mr. O. A. 
W. baron van Verschuer, Beest (gedepu
teerde van Gelderland en oud-Unievoor- 
zitter), mr. T. Vroon, Voorburg (hoofd pro
vinciaal bureau volksgezondheid) en 
prof.dr. A. Wattèl (hoogleraar).
De CH-kiesverenigingen hebben boven
dien de volgende kandidaten 
voorgedragen; C. J. Aafjes, Rotterdam, drs.

L. M. Bos, Zegveld (sociaal-econoom), C. J. 
de Jonge, Wijchen, mr. W. Meijering, 
Scherpenzeel (rentmegster/directeur), B. 
Migchels, Onstwedde (wethouder), C. J. 
Overkleeft, ’s-Gravenzande (tuinder), drs. 
P. Petermeijer, Woerden, drs. G. K. Tim
merman, Rijswijk (ZH) (politicoloog), mr. 
G. D. H. van Woudenberg, Leek (docent 
rechtswetenschappen).
Van enkele kandidaten werd door de 
kiesverenigingen geen beroep opgegeven.

Bericht
voor abonnees
Het christelijk-historisch weekblad „de 
Nederlander” verschijnt volgende week 
n i e t, dit in verband met de feestdagen. 
Het volgende weekblad komt uit op vrijdag 
12 mei aanstaande.

C en tra le  C H -Vrouw en  

a c tie f bezig in h e t ja a r 1977
Het CH-Vrouwenjaar stond natuurlijk in 
het teken van de Tweede-Kamer verkie
zingen 1977.
Twee CH-vrouwen kregen een plaats op de 
CDA-lijst, nadat zij als nr. 10 en 12 waren 
geplaatst op de CHÜ-lijst. Mevrouw H. 
Evenhuis-Van Essen en mr. E. A. Haars. De 
plaatsing viel de vrouwen tegen, maar het 
uiteindelijke resultaat na de verkiezingen 
en na de formatie gaf ons toch een tevreden 
gevoel. Mevrouw Evenhuis nam plaats in 
de CDA-fractie en mevrouw Haars kwam 
als staatssecretaris van Justitie in het kabi
net Van Agt. Een prachtige afsluiting van 
haar politieke loopbaan!
Jammer dat we in dit jaar weer afscheid 
moesten nemen van ons vrouwelijke 
Eerste-Kamerlid, Tony ten Kate-Veen. Een 
leerzame en interessante periode werd he
laas te snel weer afgesloten.

CDA-vrouwenfolder verkiezingen 1977.
De inbreng van de vrouw is noodzakelijk, 
daarom pleitte het CDA-Vrouwenberaad 
voor:
-  een samenhangend emancipatiebeleid;
-  bevordering van onderwijsmogelijk

heden voor de vrouw;
-  lastenverlichting voor alleenstaande 

vrouwen;
-  steun aan Weduwen (en weduwnaars);
-  mogehjkheid scheppen tot kostwinner

schap voor de vrouw;
-  lastenverlichting voor de in het eigen 

bedrijf meewerkende vrouw.

De politieke scholingscursus ging op 13 ja
nuari 1977 weer van start met een voorlich
tingsdag voor CDA-vrouwen die overal in 
het land leiding geven aan deze politieke 
scholingscursussen voor vrouwen. 
Selectieve groei, collectieve voorzienin
gen, gezondheidszorg en de visie van de 
pohtieke partijen op mens en maatschappij 
waren dit jaar de vier onderwerpen die be
sproken werden.

TOEGERUST

De Centrale Raad van CHU-Vrouwen 
kwam op 31 augustus bijeen om zich weer

voor te bereiden op het werkprogramma 
1977/78. De staten- en raadsverkiezingen 
hielden onze vrouwen toen al bezig, zodat 
zij goed toegerust werden om de voorbe- 
reidmgen voor deze verkiezingen ter hand 
te nemen en te proberen andere vrouwen te 
aktiveren zich kandidaat te steUen voor 
deze vertegenwoordigende lichamen.

De discussie-dag emancipatiebeleid werd 
op 27 oktober 1977 gehouden. Het re
sultaat van deze studiedag werd als de visie 
van het CDA-Vrouwenberaad op de rege
ringsnota vastgelegd in een brochure die 
werd uitgegeven door de Jhr. mr. A. F. de 
Savomin Lohmanstichting, onder de titel: 
Verder samen op weg naar een 
verantwoord CDA-emancipatiebeleid.

Alle aktiviteiten van CHU-vrouwen 
werden steeds meer ingepast in het CDA- 
Vrouwenberaad, waarin de CHU-vrouwen 
een zeer werkzaam aandeel leveren omdat 
de organisatie van CH-vrouwen een stabiel 
element is, daar zij al meer dan 40 jaar lang 
bezig is geweest met de politieke bewust
wording van de vrouw.

Joke van der Mei-Zilverentant, 
secretaresse.

Verkiezingsbijeenkomst
Het CDA in Den Haag houdt op maandag
avond 8 mei aanstaande een openbare ver
kiezingsbijeenkomst in Pulchri-studio aan 
het Lange Voorhout 15. Sprekers zijn W. 
du Chatinier, voorzitter van de CDA- 
fractie in de Haagse gemeenteraad en 
CDA-lijsttrekkrr bij de raadsverkiezingen 
op woensdag31 mei, en staatssecretaris Th. 
M. Hazekamp van economische zaken.

Du Chatinier spreekt over gemeentepoli
tiek en Hazekamp over de problemen van 
het midden- en kleinbedrijf. Op de verga
dering, die om 8 uur aanvangt, worden de 
CDA-kandidaten voor de nieuwe Haagse 
raad gepresenteerd.

Ontdekkings
tochten door 
het land van de 
bijbel!

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

MET „THACIR” NAAR ISRAËL
15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs Hotels of Jeugdherbergen. Met 1 of 
2 dagen Ellat en Sinaï. Of een héle ekstra week” In de voetsporen van Mozes” door 
Negev en Sinaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages, volgestopt met 
toeristische humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een THeologisch verant
woorde, Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met 
ruimschoots aandacht voor de uitdagingen en de problematiek van het moderne 
Israël en zijn minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-reizen 
zijn zeker niet geschikt voor iedereen, maar wél voor mensen, die zich geen 
christelijke knollen voor heidense citroenen willen verkopen!
Vertrekdata: 1978:21 maart (volgeboekt); 11 juli; 7 november; 23 december.

1979:23 januari; 13 februari; 6 maart; 27 maart; 17 april; 8 mei;
29 mei; 19 juni; 10 juli; 31 juli; 21 augustus; 11 september;
2 oktober; 30 oktober; 20 november; 22 december.

Nota bene: Jeugdherbergreizen alleen; 11/7 en 7/11,1978; 10/7 en 30/10,1979.

„In de
voetsporen
van
Paulus”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen 
verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Romeinse oudheid. Het Nieuwe Testament -en met name die gedeelten, 
waarin de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u.
De mythologische verhalen en klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en 
bloed voor u.
Een reis om nooit te vergeten!

Vertrekdata: 1978:11 j u I i en 31 oktober.
1979; 3 mei; 12 juli; 1 november.

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk 
Nederlands sprekende, Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen. ^
Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter informatie en kennismaking.
Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël-reis” of „Paulus-reis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle 
rust ons helë verhaal bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!
Wij zien met belangstelling uw aanvraag tegemoet!

THACIR, EUROPALAAN14, HARDERWIJK
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Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfait-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres;

Gebr. BEKKER B.V.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

TOT 140% HYPOTHEEK
Kostel. vrijbl. off. Geen afsiuitprovisie. 
Geldlening f 5.000,- =  36x f 171,- enz.

Advies en bemiddeling onroerend goed. 
HUIZEN te koop gevraagd en aangeboden, ook in Spanje.

drs. J. A. Uding & Partners
Financ. adv. en vastgoed consultante.

Van Maerlantlaan 7 - Amersfoort.
033-17647.

Wie aan de toekomst bouwt 
Bouwt op de (D.H.Ü.
Met een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester's Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

Meester's
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

TIMMER-EN AANNEMINGSBEDRIJF

J. STOUT
Dijklaan M  - Telefoon 01825-590 - BERGAMBACHT.

HANAB B.V
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941 >
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS

Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum 

Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

H A N D E LM IJ B.V. 

BANDEN B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

BOUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker 
&Zn.
Var Ostadelaan 61 
Td. 02150-H189-16777 
HILWHSUM.

BESniURSFO RIIM
maandblad voor christen-democraSische gemeente- en provinddiestnniders

inhoud april 1978

COMMENTAAR
De overheid en het roken (WvdB)

ARTIKELEN
Drs. W. van den Bos Czn.:
Een verkiezingsuitslag die klonk 
als een klok - van campagne tot 
collegevorming

Programvergelij king
Drs. A. A. M. Jacobs:
Ruimtelijke ordening, volks
huisvesting en stadsver
nieuwing

Drs. G. D. Pasman:
Verkeer en (openbaar) vervoer

G. van der Meer:
Opvattingen over welzijns
beleid

Mr. N. Wijma:
Burger en bestuur

KistBnfabriek
Nijkerk

Drs. C. Bremmer:
Op zoek naar de kiezer - wenken 
voor de verkiezingscampagne

G. van den Berg:
Een fractie en haar spelregels

RUBRIEKEN
Boeken en brochures:
Rapport over complementair 
bestuur, door drs. G. J. Nillesen

Kroniek:
Zigeuners /  Verplichte bijdrage 
aan partijkas /  Schadevergoeding 
voor aanleg fietsroute

Den Haag:
Onder meer: Nota provinciaal 
belastinggebied

Subsidies:
Rijksbijdrage reconstructie- en 
saneringsplannen /  Verbetering 
particuliere woningen

Vraag en antwoord:
Steun aan winkelbedrijven /  
Verpachting van kermisstaan- 
plaatsen

Verenigingsnieuws:
Onder meer: jaarrede voorzitter 
CH-vereniging

Prof. mr. P. de Haan:
De gemeenten en de grond- 
politiek (I) - coördinatie wetgeving 
onroerend goed

Mr. J. Chr. G. Pijen:
Het ontwerp-Kaderwet specifiek 
welzijn onder de loep - commen
taren en adviezen

BON
Ja, ik ben ook geïnteresseerd in het maandblad B E S T Ü U R S F 0 R 5 M  I
□  Noteert u mij meteen maar voor een abonnement (ƒ 27,50 per jaar), met |

ingang van .................................................................................................................... ■
□  Ik ontvang liever eerst vrijblijvend een gratis proefnummer. |

Naam; ................................................................   |

Adres: ...............................    |

Plaats: ..................    !I
U kunt deze bon - zonder postzegel - in een open enveloppe sturen naar; ■ 
BESTUURSFORUM, ANTWOORDNUMMER 360, 2500 VB ’s-GRAVENHAGE. |
Telefonische inlichtingen: 070-65 39 34. |
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Premier Van Agt over de Raadsverkiezingen

Het CDA is er voor alle mensen
Minister-president Van Agt geeft in bijgaand interview zijn kijk op de 
komende raadsverkiezingen.
Het christen-democratisch appèi op onze gezameniijke verantwoordeiijk- 
heid, zegt Van Agt, heeft ook voor de gemeentepoiitiek onverkort zijn 
betekenis.

Het zai juist hier misschien des te gemakkeiijker kunnen worden verstaan, 
omdat het werkterrein van de te kiezen gemeentebestuurders binnen het 
gezichtsveld van elke kiezer ligt. In zijn gesprek met Gerrit Brinkman 
(redactie-secretaris van CDAktueel) en Ton Rombouts (wetenschappelijk 
medewerker van de CDA-Tweede Kamerfractie) wijst Van Agt de door 
socialisten gekoesterde meerderheidscolleges en bevoogding door de 
partij onverbloemd af.

Naar aanleiding van de goede uitslag 
van de Statenverkiezingen voor het 
CDA willen we u vooraf een vraag stel
len die je momenteel wel door sommi
gen hoort stellen.
Op welk CDA moet de kiezer over 
een paar jaar stemmen. Het CDA van 
Van Agt of het CDA van Aantjes?
,,Op ons CDA, dat is het CDA van Aan
tjes en Van Agt. Anderen trachten de 
suggestie te wekken dat er twee CDA’s 
zijn. Begrijpelijk, want voor tegenstan
ders is een gespleten CDA een ont
krachte tegenstander.

Ter ontmoediging van die tegenstan
ders: Aantjes en Van Agt zijn één in

hun denken over het CDA: de uit
gangspunten, het program en de uit
voering daarvan. Daar behoeft geen 
misverstand over te bestaan. 
kVij hebben natuurlijk wel verschillende 
verantwoordelijkheden, de één als 
v’wrzitter van de fractie, de ander als 
leider van het kabinet.
Kabinet en fractie voeren een beleid 
gebaseerd op het regeeraccoord. 
Daarin is niet alles geregeld. De fractie 
heeft het recht en zelfs de plicht om, 
met inachtneming van de afspraken 
die aan de regeringscoalitie ten grond
slag liggen, zich in te zetten voor het 
zoveel mogelijk venwezenlijken van het 
eigen CDA-programj Daarvoor spant

Wim Aantjes zich ten zeerste in. Ik 
waardeer dat.” Dit ter inleiding, maar 
graag nu weer terug naar ons onder
werp van de Raadsverkiezingen.

Geen vage 
verkiezingskreet
Het COA blijft er op hameren dat alle 
mensén eigen verantwoordelijkheid 
dragen. Als wereldburgers, als deel 
van de Nederlandse samenleving, 
maar ook bij het bestuur van provincie 
en gemeente. Nu het om raadsverkie
zingen gaat, kan het besef samen ver
antwoordelijk te zijn bij velen zelfs nog 
wel duidelijker spreken dan bij kamer- 
of statenverkiezingen.
Ik zeg niet dat daarom een raadsver
kiezing ,,dus" belangrijker is. Natuurlijk 
niet. Onderwerpen als internationale 
ontwapening, verhouding tot de derde 
wereld, werkloosheidsproblematiek en 
maatschappijhervorming, hebben een 
draagwijdte welke niet met die van de 
vraagstukken van de afzonderlijke 
gemeenten te vergelijken valt. Aan de 
verantwoordelijkheid voor die top- 
problemep mag en kan niemand zich 
onttrekken. Deze zijn echter van zo 
zwaar kaliber en zo ingewikkeld, dat je 
ze nauwelijks volledig in zicht kunt 
krijgen. Laat staan dat je het gevoel 
hebt deze, als Nederlandse kiezer, per 
stembiljet te kunnen oplossen.

Algemene vergadering 
1978 van de CHU
De algemene vergadering 1978 van de Christelijk-Historische Unie wordt ge
houden op zaterdag 20 mei 1978 in het gebouw „Musis Sacrum”, Velperplein, 
Arnhem (ielefoon 085-423452), aanvang 10.00 uur.
Tussen 9.00 en lO'.OO uur is er gelegenheid voor het indienen van de geloofsbrieven, 
het drinken van een gratis kop koffie (voor 10.00 uur uiteraard) en het kopen van de 
lunchbon (prijs ƒ 12,50).

De agenda luidt:
1. Opening door de Unievoorzitter, dr. L. M. van Leeuwen;
2. Rede te houden door de voorzitter van de CDA-Eerste Kamerfractie, prof. dr. 

J. W. van Hulst;
3. Notulen van de Algemene Vergadering van 4 juni 1977 te Utrecht
4. Jaarverslag over 1977 van de secretaris
5. Financieel verslag over 1977
6. Vaststellen contributiebijdragen 1979
7. Verkiezing leden Unieraad
8. Delegatie van bevoegdheden aan de Unieraad inzake de kandidaatstelling ten 

behoeve van de Europese verkiezingen;
9. Rede te houden door de voorzitter van de CDA-Tweede Kamerfractie jnr. W.

Aantjes; '

MIDDAGPAUZE

10. Discussie over gehouden redevoeringen;
11. Herdenking 70-jarig bestaan van de Christelijk-Historische Unie;
12. Rondvraag;
13. Sluiting.
14. Na afloop van de algemene vergadering worden de aanwezigen in de gelegen

heid gesteld het Bestuur geluk te wensen met het 70-jarig bestaan van de Unie.

’s-Gravenhage, 28 april 1978.

drs. G. Gerritse, 
secretaris.

In verband met de beperkte parkeergelegenheid te Arnhem verdient het de voor
keur, waar mogelijk, gebruik te maken van het openbaar vervoer. Eventueel 
kunnen hiervoor NS-reductiekaarten aangevraagd worden bij het Uniebureau.

Bij een raadsverkiezing gaat het echter 
om het aanwijzen van een bestuur dat 
van alle „bestuurslagen” het dichtst bij 
d^burger staat. De problemen, 
plannen en beleids-programma’s ra
ken doorgaans eigen woon- en werk
omgeving. Het valt dan ook mak
kelijker zich daar een eigen oordeel 
over te vormen en om te erkennen dat 
eigen verantwoordelijkheid in het 
geding komt. Het Appél dat het CDA 
vanuit eigen evangelisch standpunt, op 
gezamenlijke verantwoordelijkheid 
doet, verdient daarom ook bij 
raadsverkiezingen duidelijke
weerklank te vinden.

Dat Appèl blijft bij het CDA, ook nu het 
om gemeente-politiek gaat, geen vage 
verkiezingskreet. Het komt, duidelijk 
en concreet, in de verschillende ge
meentelijke CDA-verkiezingspro- 
grams tot uitdrukking. Leest u bijvoor
beeld eens wat er over de sa
menstelling van een college van B. en 
W. in het Model CDA-gemeente- en 
provincieprogram 1978-1982 (pag. 13) 
is vastgelegd: ,,Ons standpunt berust 
op het christen-democratisch uit
gangspunt dat het dragen van verant
woordelijkheid, het bevorderen daar
van én het samenwerken met andere, 
niet christen-democratische partijen, 
gelet op de problemen die zich in ge
meente en provincie voordoen, gebo
den is.”
Dit wil zeggen dat het CDA, ook bij het 
samenstellen van het dagelijks bestuur 
der gemeenten (de verkiezing van 
wethouders uit en door de raadsleden) 
aan samen-werken voorkeur geeft. 
Aan colleges dus die een zo goed mo
gelijke ,.afspiegeling” zijn van de 
gehele raad als voltallig bestuurscol
lege.

Minderheden 
tellen ook mee
Belangrijke minderheden behoren, 
naar mijn overtuiging, ook hun stempel 
op het beleid te kunnen drukken. Ook 
wanneer een of meer fracties getals
matig in staat zouden zijn eenzijdig een 
beleidsprogram op te stellen. Ik acht 
die methode, in verschillende grote

gemeenten door de PvdA toegepast, in 
strijd met het respect dat je voor min
derheden hebt op te brengen. Het 
spreekt vanzelf dat in situaties, waarin 
het CDA eventueel met andere 
groeperingen de meerderheid in de 
raad heeft, met recht dit respect door 
anderen van ons gevraagd moet 
kunnen worden. De door veel socialis
ten gekoesterde meerderheids
colleges hebben er nogal toe geleid, 
dat tegenstellingen op de spits werden 
gedreven. Dan wordt niet getracht 
samen verantwoordelijkheid te dragen, 
maar de anderen het zwijgen op te leg
gen. U weet hoe dat bijvoorbeeld in 
Amsterdam is uitgepakt. Ik ben van 
een dergelijke manier van politiek be
drijven dan ook een uitgesproken te
genstander.

Geen partijbelangen
Het CDA wil er zijn voor alle mensen. 
Het gaat ons ook in de gemeenten niet 
om de behartiging van partij- of' 
groepsbelangen. Natuurlijk staat elke 
partij voor de venvezenlijking van haar 
doeleinden, maar dit mag er niet toe 
leiden dat bestuurders eenmaai tot het 
dragen van verantwoordelijkheid ge
roepen het partijbelang boven het al
gemeen belang moeten stellen, zoals 
een congres van de PvdA enkele 
maanden geleden in een motie heeft 
vastgelegd. De daarin tot uitdrukking 
komende gedachte, dat (ook door an
deren dan partijleden) gekozen be
stuurders onderworpen zullen blijven 
aan toezicht door de partij is het CDA 
 ̂volstrekt vreemd.

r

"Duidelijke visie
De verschillende gemeentelijke CDA- 
verkiezingsprogramma's bieden een 
duidelijke visie op zaken als de relatie 
burger en bestuur, de houding ten op
zichte van minderheidsgroepen en het 
vraagstuk van de werkgelegenheid. 
Ook worden standpunten bepaaio ten 
aanzien van volkshuisvesting, ruimte
lijke ordening, kleine kernen, stadsver
nieuwing. ondenwijs, welzijn, milieu, 
politie, privacy en verkeer en vervoer.

vervolg op pagina 3

In dit nummer
In dit nummer van het christelijk-historische weekblad „de Nederlander” wordt 
ruime aandacht besteed aan de komende gemeenteraadsverkiezingen op woensdag 
31 mei aanstaande. Premier mr. A.A.M. van Agt schreef een opwekkend woord. En 
verder treft de lezer ondermeer een aantal wenken voor het voeren van de ver
kiezingscampagne.
„de Nederlander” brengt in dit nummer, zoals gebruikelijk, artikelen van politieke 
aard, met name over de defensie, de problematiek van de verstedelijking en het 
gevangeniswezen. Het zijn onderwerpen waarvoor uit de CHU afkomstige be
windslieden, minister mr. W. Scholten, minister jhr. P.A.C. Beelaerts van Blokland 
en staatssecretaris mevrouw mr. E. A. Haars regeringsverantwoordeUjkheid dragen. 
Het weekblad „de Nederlander” kan niet gemist worden bij het naar buiten uitdra
gen van het werk van CHU en CDA. Abonnees dienen daarom mede te werken aan 
het uitbreiden van de lezerskring. Dat kan door belanghebbenden proefnummers te 
laten toezenden.

Ondergetekende.........................................................................................................
ad re s ............................................................................................................................
wenst toezending proefnummers weekblad „de Nederlander”.

..................... (ondertekening)
Deze bon inzenden naar: administratie de Nederlander,

Van Deventerlaan 49 te Voorburg.
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Campagnewenken

Enkele tip s  voor de la a ts te  tie n  dagen: 

la a ts te  dagen beslissend!

Hoe belangrijk de aanloopperiode naar de 
verkiezingen ook is, de laatste tien dagen, 
maken de kiezers hun definitieve stem- 
keuze. Het gaat daarbij in het bijzonder om 
de groep zwevende kiezers. Dit zijn de 
kiezers die pas op het laatste moment hun 
keuze bepalen. Hun stemgedrag is vaak be
slissend voor winst of verlies. Juist om hen 
te winnen moet men niet vroegtijdig de 
verkiezingsactiviteiten beëindigen. Maar 
tot het laatste moment de campagne door
zetten. Pas op de verkiezings^g na 19.00 
uur is het tijd de balans op te maken. Als 
bijdrage voor de slotfase van de campagne 
in kort bestek énkele tips.

KLEUR BEKENNEN
Er zijn tal van tips te bedenken waardoor 
het CDA de aandacht van het publiek kan 
trekken. Enkele voorbeelden: een CDA- 
sticker op uw achterruit, houd uw CDA- 
button in trein of bus opgespeld; affiches op 
borden in uw voortuin, in flats en op andere 
opvallende plaatsen etc. Deze ,,kleine” 
aandacht-trekkers zijn niet zonder beteke
nis. Er gaat een getuigenis vanuit. Breng dit 
punt nog eens apart ter sprake. Vooral de 
laatste dagen moet het CDA eruit springen.

ADVERTENTIE
Een advertentie op de dinsdag vóór de ver
kiezingen in de avondbladen is erg ef
fectief. Gebruik het CDA-logo en zo moge
lijk een fotootje van de lijsttrekker. Houd 
de tekst zo kort en zakelijk mogelijk. Een 
advertentie in de krant van de zaterdag 
vóór de verkiezingen komt ook goed van 
pas. Vermeld zo mogehjk het gironummer 
in de advertentie. De praktijk leert dat men 
daarop heel wat giften ontvangt. Uw ad
vertentie betaalt zich zo voor een deel te-- 
rug.

PERSCONTACTEN
Vooral de laatste week de krant halen. Wel 
op een positieve wijze natuurlijk. Zorg er
voor dat de regionale en lokale pers vol
doende over het CDA geïnformeerd wordt. 
Breng verslag uit van de stand van zaken 
met betrekking tot het verloop van de cam
pagne tot op heden. Laat de lijsttrekker een 
impressie geven. Zet uiteen wat het CDA in 
de komende dagen van plan is. Zie er op toe 
dat bij interessante bijeenkomsten/ge- 
beurtenissen de plaatselijke correspon
denten en persfotografen op de hoogte zijn. 
Informeer bij het afgeven van persberich

ten steeds of èen ondersteunende foto ge- 
plaats kan worden. Meestal kan dat.

AUTOCARAVAAN
Een zinvolle publiektrekker is de georgani
seerde autostoel. Liefst op de dinsdag
avond vóór de verkiezingen tussen 18.30 
en 20.30 uur. Op dat moment zijn de 
meesten mensen thuis. Informeer tijdig bij 
de politie of een vergunning nodig is. Pro
beer een geluidsinstallatie te regelen. Met 
CDA-affiches, spandoeken, vlaggen, etc. 
als optuiging. Ga vooral door die wijken 
waar potentiële CDA-kiezers wonen. Op 
de verkiezingsdag zelf kan men „oproe
pen” om te gaan stemmen.

CDA-STEMBUSWIJZERS
De kiezer moet merken dat het CDA pre
sent is. Ook om en nabij de stemlokalen. 
Daar rnogen de groene affiches zeker niet 
ontbreken. Het CDA steelt zeker de show 
als men op dinsdagavond 28 maart of 
woensdagochtend vroeg „CDA-stembus- 
wijzers” naar de stemlokalen aanbrengt. 
Op stevig karton/hardboard tekent met het 
woord stembus, met een pijl in de richting 
van het stemlokaal. Een CDA-sticker com- 
plëteert de stembuswijzer.
Een vergelijkbare tip. Bevestig CDA-op- 
hangborden nabij stemlokalen en langs 
belangrijke wegen. Halve CDA-zaal affi
ches op karton/hardboard opgeplakt en 
dinsdagavond aangebracht (lantaarnpalen 
en bomen etc.) geven een bijzonder effect., 
Woensdagavond de borden meteen weg
halen. De gemeente zal u daarvoor er
kentelijk zijn.

MATERIAALVERSPREIDING
Verspreiding vereist een goede organisatie, 
waarop men bovendien goed moet toezien. 
Als het even kan met folders etc. het hele 
gebied bestrijken. Lukt dit niet dan selectief 
te werk gaan. En niet de wijken overslaan 
waar potentiële CDA-kiezers wonen. 
Verkiezingskranten vóór het weekend van 
de verkiezingen verspreiden. Liefst folders
e.d. zo kort mogelijk vóór de verkiezings
dag verspreiden. Liefst op dinsdag. Een 
betere stemopwekking is dan nauwelijks 
mogelijk. „Ochtendgroeten” dinsdag
avond en dinsdagnacht verspreiden.

Verkiezingsmanifestatie op 
zaterdag 27 mei te  Amersfoort
Óp. zaterdag 27 mei a.s., vindt er een 
landelijke manifestatie van het CDA 
plaats, die mede staat in het teken van de 
Raadsverkiezingen. Die dag vindt nl. de 
jaarvergadering plaats van de CDA- 
bestuurdersvereniging.

VAN AGT
Diverse sprekers zullen die dag het woord 
voeren, onder wie minister-president Van 
Agt. De bijeenkomst op 27 mei begint om

10.30 uur en zal tot 16.00 uur duren. Plaats 
van bijeenkomst; cultureel centrum De 
Plint te Amersfoort, Coninckstraat 60, tel. 
033-51184. Premier Van Agt zal ’s mid
dags, omstreeks 15.00 uur, spreken. Daar
naast zullen o.a. minister Gardeniers, het 
kamerlid Schakel en de Utrechtse gede
puteerde Schapenk het woord voeren. De 
lunch ’s middags kost f 12,50 per persoon. 
Deelnamen: vul daartoe de bijgaande bon 
in.

CDA-manifestatie, zaterdag 27 mei, Amersfoort
Naam:................. .............................................. ........... .-..................... ....................^
Adres:............................................................................. ............................ ........ .
Postcode: ...................................................................................... .................
Plaats:............... ...... ......................... .....................................................................
0 ontvangt graag ....... toegangskaart(en) -maximaal twee kaarten!- voor de
landelijke manifestatie van de CDA-bestuursvereniging in De Plint te Amersfoort

0 verzoekt reservering van...... lunchbon(nen) -maximaal twee bonnen!- k  f 12,50
(te betalen bij aankomst)

0 zal niet deelnemen aan de lunch.
Gelieve aan te kruisen wat van toepassing is.

De bon kan tot 15 mei a.s. ingezonden worden naar de voigende adressen:
- CDA-bestuursvereniging, Mauritskade 25, 2514 HD Den Haag, tei. 070-653934.
- CDA-campagneteam Amersfoort, mevrouw F. H. Bakker, Johan van Oiden- 
bameveitlaan 3, Amersfoort, tel. 033-15901 of 16114.

BENADERING KIEZERS OP VER
KIEZINGSDAG
In hoofdstuk twee besteedden we uitvoerig 
aandacht aan het huis-bezoek. Dit kan ook 
op de verkiezingsdag zelf. Bij de Staten
verkiezingen van 1978 heeft de PvdA ge
poogd tienduizend vrijwilligers op de been 
te krijgen op de verkiezingsdag. Van 17.00 
tot 19.00 uur trokken in gemeenten met 
meer dan 30.000 inwoners de wijken in om 
op te roepen PvdA te stemmen, een vol
macht af te geven, of de kiezer naar de 
stembus te brengen. In steden als bijv. 
Maastricht, Sittard en Roermond heeft dit 
voor de PvdA succes gehad. Erg effectief is 
ook om vrijwilligers aan het eind van de 
verkiezingsmiddag te posteren bij stations

en andere drukke centra om de kiezers 
eraan te herinneren dat zij nog kunnen 
stemmen. Met borden, eventueel spandoe
ken of geluidswagens kan dan opgewekt 
worden alsnog te gaan stemmen. Deel fol
ders of ander materiaal uit om de goede 
partij te stemmen.
Gratis aan te vragen bij het GDA-secreta- 
riaat.

VOLMACHT STEMMEN
We wezen reeds op de mogelijkheid van 
het laten stemmen bij volmacht op de ver
kiezingsdag zelf. Deze mogelijkheid is ui
terst belangrijk. Juist in de slotfase van de 
campagne dient aan dit punt veel aandacht 
besteed te worden.

C D A -verkiezingsbijeenkom sten
In de komende weken zijn er, voorafgaan
de aan de gemeenteraadsverkiezingen op 
woensdag 31 mei, de volgende spreek
beurten van CDA-politici (bewindslieden 
en kamerleden); 13 mei: Breda,, mr. 
A.A.M. van Agt; 16 mei: Voorschoten, 
mevrouw J.G. Kraaijeveld-Wouters; 16 
mei: Groningen, mr. A.A.M. van Agt; 16 
mei: Rijnsburg, mevrouw M.H.M.F. Gar- 
deniers-Berendsen; 17 mei: Ommen, mr. 
A. Nooteboom; 17 mei: Velsen, CDA- 
vrouwen, mevrouw J.G. Kraaijeveld- 
Wouters; 18 mei: Geleen, mr. G.Ph. Brokx; 
18 mei; IJsselstein, drs. R.F.M. Lubbers; 22 
mei: Schagen, prof. mr. J. de Ruiter; 22 
mei: Rotterdam, Hoogvliet, mr. A. Noote
boom; 22 mei: Noordwijk, mevrouw J.G. 
Kraaijeveld-Wouters; 23 m'ei: Zoetermeer, 
jhr. drs. P.A.C. Beelaerts van Blokland; 23 
mei: Venlo, mevrouw M.H.M.F. Gar- 
deniers-Berendsen; 24 mei: Haarlem, A.J.

Hermes; 24 mei: Leiden, mevrouw
M.H.M.F. Gardeniers-Berendsen; 24 mei: 
Maassluis, drs. R.F.M. Lubbers; 25 mei: En
schede, L. de Graaf; 25 mei; Heiloo, me
vrouw j.G. Kraaijeveld-Wouters; 25 mei 
Westervoort, mr. A. Nooteboom; 25 mei 
Alphen a/d Rijn, mr. W. Scholten; 25 mei 
Wageningen, mr. A.P.J.M.M. van der Stee; 
27 mei: Amersfoort, CDA-gemeentebe- 
stuurders, mevr; M.H.M.F. Gardeniers-Be
rendsen; 27 mei; CDJA Utrecht, mr. W. 
Aantjes; 29 mei: Amsterdam, mr. W. Aan- 
tjes; 29 mei: Groningen, drs. R.F.M. Lub
bers; 29 mei: Bussum, mr. F.H.J.J. Andries- 
sen; 29 mei: Rotterdam, mevrouw J.G. 
Kraaijeveld-Wouters; 29 mei; Emmen, dr. 
W. Albeda; 30 mei: Heerde, mevrouw
M.H.M.F. Gardeniers-Berendsen; 25 mei: 
Den Haag, Edith Stein College, drs. R.F.M. 
Lubbers; 25 mei; CDJA-Westland/Hon- 
selersdijk, drs. R.F.M. Lubbers.

Nieuwe verkiezingskrant:

Raad-Zaam
Ten behoeve van de Raadsverkiezingen 
van woensdag 31 mei a.s. is een speciale 
informatieve verkiezingskrant van het 
CDA met de titel „RAAD-ZAAM” ver
schenen. De eerste oplage ervan is 225.000 
exemplaren.

INHOUD
Deze in twee kleurendruk gedrukte krant 
telt vier pagina’s. Op pag. 1 een uitgebreid 
interview met premier Van Agt. „Het CDA

Model gemeente
en provincie- 
program

-  Een solide handleiding voor de 
opstellers van CDA-programma’s 
in provincies en gemeenten voor 
de verkiezingen in 1978.,
-  En tevens een onmisbare gids 
voor elk CDA-staten-en -raadslid, 
vooralle bestuurders, voor ambte
naren, voor het partijkader en 
voor geïnteresseerden.
-  Een gids die in 240 punten, met 
toelichting en achtergrondinfor
matie, de christen-democratische 
weg wijst in de gemeentelijke en 
provinciale politiek. Alle beleids
sectoren komen aan bod. Boven
dien bevat deze omvangrijke bro
chure o.m. een hoofdstuk over 
collegevorming. Kortom, ,,ver
plichte” lectuur en een handig 
hulpmiddel voor elke bestuurder 
en voor belangstellenden -  vier 
jaar lang.

Het modelprogram is tot stand geko
men onder verantwoordelijkheid van 
de bestuurdersverenigingen en uitge
geven door de wetenschappelijke in
stituten binnen het CDA.

88 pag.; ƒ  6,50

(incl. verzendkosten)

Bestellingen:
- giro 60 45 00 t.n.v.Savornin Loh- 
manstichting, Den Haag.
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is er voor alle mensen”, zo zet de minister
president uiteen. De visie van het CDA op 
het locale bestuur komt uitgebreid ter 
sprake! Verder bevat de krant korte, popu
laire artikeltjes over de visie van het CDA 
op tal van zaken. Aan de orde komen o.a.:
■ het huisvestingsbeleid
■ welzijnsbeleid
■ politiek, een mannenzaak? Kom nou!
■ Raadslid en burger, samen 

verantwoordelijk.

KLEUREN-AFFICHE!
De krant bevat op pag. 4, een affiche, in 
groen/blauwe tweekleurendruk. Het ont
werp is dat van het bekende zaal-affiche, 
waarop de lettercombinatie CDA twee 
keer voorkomt. Het merendeel van de 
CDA kamerkringen in het land heeft reeds 
een grote partij besteld. U kunt daar waar
schijnlijk ook terecht.

BESTELLINGEN
Kleinere bestellingen, maar 100 
exemplaren kan men bestellen bij secreta
riaat CDA, postbus 85676 te Den Haag (tel. 
070-465222) of bij het Uniebureau, Was- 
senaarseweg 7 te Den Haag (tel. 070- 
244516).

CDA via radio
Het CDA verzorgt op dinsdagavond om de 
veertien dagen, via Hilversum 1 van 18.19 
tot 18.29 uur, de politieke radiozendtijd. 
De komende uitzendingen zijn op de dins
dagen 16 mei, 30 mei, 13 juni en 27 juni.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-^52
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Verstedelijkingsnota aan de orde

Veel aandacht voor gebieden buiten de randstad
door: drs. H. Eversdijk, CDA-lid Tweede Kamer

De Verstedelijkingsnota is uitgebreid 
aan de orde geweest in een viertai 
openbare vergaderingen van de 
Tweede Kamercommissie voor 
Voikshuisvesting en ruimteiijke 
ordening.
in dit artikel zal ik het Zuidwesten en 
Zuiden bespreken. In een volgend 
artikel komen het Oosten en Noorden 
aan de orde.

Randstadnota?
Vooral vanuit de gebipden bulten de 
randstad is vaak gezegd dat de 
Verstedelijkingsnota teveel 
een,.randstadnota” is. Op hev ïerste 
gezicht lijkt deze kritiek wel 
gerechtvaardigd. We rnoeten daarbij 
echter wel bedenken dat juist de 
problematiek van de verstedeijking 
vooral in de randstad het sterkst naar 
voren komt en dat blijkt ook uit de 
verstedelijkingsnota. Toch is de 
verstedelijkingsnota ook voor de 
gebieden bulten de randstad zeer 
belangrijk. Niet alleen zijn er ook b.uiten 
de randstad
„verstedelijkingsproblemen” (b.v. in 
Zuid-Llmburg), wonen er ook buiten de 
Randstad veel mensen (b.v. In 
Noord-Brabant: 2 miljoen) en is de 
problematiek van het Noorden zeker zo 
urgent als de problemen in de randstad, 
maar er is ook' een sterke „uitstraling” 
van de randstadproblemen naar de 
overige provincies. Het is daarom niet 
juist om de Verstedelijkingsnota af te 
doen met: ,,’t Is toch maar een 
Randstadnota!”
Deze nota is van veef belang voor de 
gebieden buiten de randstad en 
daarom is narhens het CDA veel 
aandacht daarvoor gevraagd. Per
gebiedsdeel volgt hieronder nu een 
korte samenvatting van de CDA-inbreng 
voor zover het de gebieden buiten de 
randstad betreft: _

Het zuidwesten
Speciale aandacht is door het CDA 
besteed aan hetzgn. Open 
Midden-Deltagebied, bestaande uit 
Goeree-Overflakkee, 
Schouwen-Duiveland, Sint Philipsland, 
Tholen en Noord-Beveland. De 
verstedelijkingsnota wijst in dit gebied 
Zierikzee aan als centrale kern. De 
CDA-fractie heeft voorgesteld om dit 
„centrale kern” zijn te beperken tot 
een functie voor het voormalige eiland 
Schouwen en Duiveland zelf. Het zou 
veel te ver gaan om Zierikzee als 
centrale kern te beschouwen voor het 
hele midden-Deltagebied. Ook hebben 
we bijzondere aandacht besteed aan de 
kleine kernen buiten de zgn. ,.centrale" 
kern.
Nadrukkelijk hebben we vastgesteld 
dat het aanwijzen tot centrale kern 
van een bepaalde plaats niet ten koste 
mag gaan van de leefbaarheid van de 
overige -  veelal kleine -  kernen in 
zo’n gebied.

Een tweede belangrijke aspect voor het 
Zuidwesten is het al of niet plannen van 
nieuwe grootschalige 
zeehavenindustriegebieden in het 
Westerscheldebekken. In de 
Verstedelijkingsnota is terecht 
opgemerkt dat in de kleine schaal van 
midden-Zeeland grootscheepse 
ontwikkelingen moeilijk vallen in te 
passen! Van de zijde van de CDA-fractie 
is dan ook duidelijk gemaakt dat we 
verdere grootscheepse 
ontwikkelingen in dit gebied ongewenst 
achten. Behalve aan het benutten van de 
vele ruimte in het huidige Sloegebied en 
de kanaalzóne in Zeeuws-Vlaanderen 
(Axelse vlakte) moet naar de mening van 
het CDA vooral ten aanzien van de 
zeehavenindusfrie de aandacht gericht 
worden op het Eemsrnondgebied in 
Groningen, beter dan te denken aan 
nieuwe ontwikkelingen in het 
Westerscheldebekken met een groot 

' ruimtebeslag.

Het zuiden
Bij de behandeling van dit gebiedsdeel 
hebben we achtereenvolgens 
aandacht besteed aan: West-Brabant, 
Midden- en Oost-Brabant, Zuid-Limburg 
en Noord- en Midden-Limburg. We 
zullen dat ook in dit artikel (kort) doen 
Het grote probleem voor West-Brabant

is het feit dat er een grote 
migrantenstroom uit de Randstad naar 
dit gebied trekt, zonder dat de 
werkgelegenheid in dit gebied naar rato 
toeneemt. Wij hebben per motie 
uitgesproken dat er voortdurend 
naar gestreefd moet worden de 
ontwikkeling van de werkgelegenheid 
gelijke tred te doen houden met de 
omvang van de migratie. Als dat niet 
lukt zullen de verkeersproblemen 
onaanvaardbaar toenemen. Het is een 
enorme opgave om dit te voorkomen. 
Met het aanwijzen van Breda als 
groeistad is onze fractie akkoord 
gegaan, maar we hebben wel 
uitdrukkelijk aandacht gevraagd voor 
een aantal Bredase problemen als een 
goed functioneren van het openbaar 
vervoer. Bij dit landsdeel is door het CDA 
ook aandacht gevraagd voor de positie 
van Roosendaal en Bergen op Zoom, 
voor de aanleg van de Zoomweg, en 
voor de kleine kernen jn West-Brabant.

Midden- en 
Oost-Brabant
Heel wat zaken voor dit gebied zijn aan 

de orde geweest. De belangrijkste zullen 
we kort noemen. Het CDA heeft duidelijk 
gesteld dat Midden- en Oost-Brabant 
niet extra belast mogen worden met 
woningbouw ten behoeve van de 
Randstad. Het opvangen van de eigen 
behoefte is hier hoofdzaak. Ten aanzien 
van het stadsgewest 
’s-Hertogenbosch hebben we veel 
aandacht gevraagd voor een beleid 
dat mede gericht is op een 
kwantitatieve en kwalitatieve 
versterking van de 
werkgelegen heidsfunctie in deze 
regio. Voor wat de stad 
’s-Hertogenbosch zelf betreft is door het 
CDA de subsidiëring via 
monumentenzorg indringend aan de 
orde gesteld. Den Bosch is op dit gebied

in grote moeilijkheden. Bij de bespreking- 
van de situatie In de Eindhovense regio 
is de vraag gesteld of het niet 
verstandiger is hier het beleid sterker te 
richten op de woningvraag van de 
potentiële vertrekkers. De minister bleek 
het hiermee eens te zijn. Bij dë 
behandeling van dit gebiedsdeel Is ook 
extra aandacht besteed aan Oss en 
Waalwijk. Voor Tilburg is door het CDA 
speciaal gewezen op het probleem van 
de leegstaande en leegkomende 
fabriekscomplexen. Het is van veel 
belang om in deze complexen nieuwe 
werkgelegenheid te scheppen, 
waardoor wonen en werken beter op 
elkaar kunnen worden afgestemd. De 
aanwijzing van Helmond als groejstad is 
door het CDA onderschreven. Wel is een 
evenwichtige opbouw van de 
bevolkingsstructuur nodig. Voor 
Helmond is tevens een goede ontsluiting 
aan de Oostzijde nodig.

Zuid-Limburg
Dit gebied -  na de Randstad Holland hel 
dichtst bevolkt -  heeft extra aandacht 
gekregen. Eén goede ruimtelijke 
ordening is hier niet alleen van belang 
voor een goed versted<=>lijkingsbeleid, 
maar moet met name. r passen in het 
kader van een goede herstructurering. 
Ook de belangrijke recreatieve functie 
heeft veel belang bij een doelmatige 
ruimtelijke ordening. Voor Zuid-Limburg 
met zijn zeer grote ruimtelijke problemen 
is de verstedelijkingsnota eigenlijk 
alleen een „woonnota”. Vooral in dit 
gebied kan een goed 
verstedelijkingsbelëid alleen maar 
slagen in samenwerking met een goed 
economisch beleid. Daarom is aan het 
economische” aspect ook bij de 
behandeling van de verstedelijkingsnota 
veel aandacht gegeven. De 
uitzonderlijke positie van de Oostelijke 
mijnstreek is daarbij uitdrukkelijk

vervolg van pagina 1

Ook nu het om raadsverkiezingen 
gaat, is het dus warempel wel de 
moeite waard om er voor te knokken, 
dat het CDA goed uit de bus komt. De 
CDA-afdelingen houden de kiezer 
geen waslijst met hooggestemde idea
len voor. Wel wordt op uiteenlopende 
terreinen een herkenbaar CDA- 
standpunt geformuleerd en daarbij 
wordt, zoals ik zei, steeds de nadruk 
gelegd op de eigen verantwoordelijk
heid van de mens, Voor een christen 
heeft dat een bijzondere betekenis.

Rol landelijke politiek
„Dus geen raadsverkiezingen, over
speeld door landelijk-politiek woor
denspel” vragen we. Van Agt lacht 
even. Hij weet natuurlijk dat hem ver
weten werd bij de Statenverkiezingen 
te hebben gewezen op het belang dat 
de uitslag ook als,,graadmeter voor de 
landelijke politiek” zou hebben. ,,Wat 
wilt u?” is zijn wedervraag. „Had ik 
toen men mij vroeg om in het kader van 
de Statenverkiezingen in Friesland of 
Limburg het woord te voeren, moeten 
weigeren?”
Van Agt constateert overigens dat hij

zeker niet de enige was, die in het licht 
van de statenverKiezingen de al
gemene politiek aan de orde stelde. Er 
verschenen pagina-grote advertenties 
van de PvdA met maxi-foto’s van Den 
Uyl en rode affiches met „Na Van Agt 
gaat het beter”, om niet meer te noe
men. Van de PvdA-kiezer Ijet (als het 
NOS-onderzoek betrouwbaar mag he
ten) 43% zijn keus bij de Statenverkie
zingen bepalen door de voorkeur die 
men had voor de landelijke politieke 
leider Den Uyl, alhoewel die nergens 
kandidaat was voor een Statenzetel. 
Of we het nu juist vinden of niet, aldus 
Van Agt, alle water van de zee was niet 
bij machte vyeg te wassen dat aan de 
uitslag van de Statenverkiezingen lan
delijke betekenis werd toegekend. 
Daar zorgen pers, radio en tv wel voor. 
En datzelfde zal na de raadsverkie
zingen weer gebeuren, al acht ik daar 
minder aanleiding toe. Immers bij ge
meenteraadsverkiezingen doen nog 
steeds veel -  zij het gélukkig dit keer 
minder -  naamlijsten mee. Dat maakt 
een vergelijking met landelijke cijfers 
veel moeilijker. En voorts is het een 
bekend gegeven, dat de kiezers bij 
gemeenteraadsverkiezingen op per
sonen stemmen die ze kennen. Ten
slotte gaat het bij deze verkiezingen 
om zaken waar élke inwoner van een 
gemeente nauw bij betrokken is.

J. R. Andel
burgemeester
In Willemstad
Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 16 
mei 1978 benoemd tot burgemeester der 
gemeente Willemstad: de heer J. R. Andel 
te Wassenaar.
De heer Andel, die 39 jaar is, is secretaris 
van het-College van Diakenen der Her
vormde Gemeente te ’s-Gravenhage. Hij is 
hervormd en lid van de CHU/het CDA.

J. E. van Boeijen 
burgemeester 
m n  Harderwijk
Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 16 
mei 1978 benoemd tot burgemeester der 
gemeente Harderwijk: de heer J. E. van 
Boeijen, met toekenning van gelijktijdig 
eervol ontslag als burgemeester der ge
meente Tholen.
De heer Van Boeijen, die 46 jaar is, is vanaf 
1 juni 1964 burgemeester der gemeente 
Tholen. Hij is hervormd en Ud van de CHU.
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onderkend. Daarbij Is ook de situatie van 
de ,,terug te winnen” mijnterreinen aan 
de orde geweest. Behalve stedelijke 
gebieden kent Zuidelijk Limburg ook een 
groot aantal kleine kernen. Het streven 
naar voorrang verlenen in de kleine 
kernen aan de autochtone bevolking 
heeft duidelijk de instemming van het 
CDA. Wel hebben wij de vraag gésteld 
hoe het bestaande instrumentarium 
daartoe effectief kan worden gebruikt. 
Hier zal een goed samenspel tussen 
gemeenten en de provincie nodig zijn.

Noord-en  
Midden-Limburg
Het CDA heeft ermee ingestemd dat de 
stedelijke groei hier in belangrijke mate 
moet worden gericht op het gebied 
Venlo-Roermond, met het accent op 
vtenlo. De CDA-fractie heeft als haar 
ruëping uitgesproken dat de 
oPKWikkeling van twee stedelijke centra 
(Roermond en Venio) en twee 
streekcentra (Venray en Weert) moet 
worden bevorderd. De ontwikkeling van 
twee stedelijke centra en twee 
streekcentra sluit volgens het CDA goed 
aan op het feitelijke ontwikkeling van 
Weert en Venray. Ook is nog aandacht 
gevraagd voor de positie van Mook in 
Noord-Limburg. Ook bij deze regio heefi 
het CDA weer aandacht gevraagd voor 
de kleine, soms kwijnende kernen. Bij de 
behandeling van de nota Landelijke 
Gebieden zullen we daar uitvoerig op 
terugkomen. Dat geldt tevens voor het 
probleem van de ontgrondingen, die 
immers tot aanzienlijke ruimtelijke 
consequenties kunnen leiden.

UNIEBUREAU
HET BUREAU VAN DE CHR. HIST. 
UNIE, Wassenaarseweg 7, ’s-Gra- 
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Donkere wolken boven wetenschappelijk onderwijs
door: drs. M. Beinema; Tweede Kamerlid voor CDA

De somber stemmende situatie waarin het 
wetenschappelijk onderwijs verkeert, heeft 
de fraktie ertoe gebracht er mee in te 
stemmen dat ik bij de begrotingsbe- 
bandeling een stelling herhaalde die ik bij 
de voorgaande begrotingsbespreking ook 
al innam, namelijk dat „binnen de rand
voorwaarden van enerzijds de financiële 
nullijn en anderzijds de handhaving van de 
wetenschappelijkheid van het onderwijs en 
het onderzoek, niet genoeg ruimte is te 
vinden om het groeiend aanbod van stu
denten in zijn geheel op te nemen”.

ACHTERHAALD OPTIMISME
De toenmalige staatssecretaris Klein was 
op dat punt januari vorig jaar de wat opti
mistische mening toegedaan dat „de totale 
onderwijscapaciteit in het wetenschap
pelijk onderwijs de vraag naar het 
onderwijs nog steeds overtreft” . Door ver
schuiving van personeelsplaatsen binnen 
en tussen de universiteiten en hogescholen 
zouden, met uitzondering van ,,dure” stu
dierichtingen als medicijnen, studen
tenstops voorkómen dan wel opgeheven 
kuiinen worden.
Voorjaar 1977 verschenen dan ook, onder 
verantwoordelijkheid van genoemde be
windsman, „beleidsindicaties” waarin met 
de gedachte werd gespeeld dat het groeiend 
studentental op te vangen was door tussen 
de jaren 1978 en 1983 de doelmatigheid 
van de onderwijsprogramma’s met in het 
totaal 5% te verbeteren.
Datleek een haalbare doelstelling. Maar de 
aanwas van de studentenstroom bleek al 
ras zo veel groter dan in de be
leidsindicaties was verondersteld, dat daar 
een doelmatigheidsverbetering van 25% 
tegenover zou moeten staan. Een onhaal
bare doelstelling.

VRAAG OVERTREFT AANBOD
Als, in schrUle tegenstelling tot wat we bij 
het lager onderwijs zien, de vraag naar 
hoger onderwijs, met name naar het weten
schappelijk deel daarvan, de komende 
jaren sterk blijft toenemen, zullen de uni

versitaire instellingen bitmen hun huidige 
financiële mogelijkheden slechts een klein 
deel van de ruimte kunnen vinden die 
nodig is om aan de uitbreiding van het aan
tal gegadigden plaats te bieden.
En de ontwikkeling elders, bij voorbeeld in 
Zweden en de V.S., maakt het inderdaad 
uiterst waarschijnlijk dat zowel het per
centage als het absolute aantal jeugdigen 
'dat onderwijs tot een zo hoog mogelijk ni
veau wil volgen, een reeks van jaren blijft 
stijgen.
En een aantal faculteiten raken nu al 
(over)vol. De Academische Raad heeft 
daarom noodgedwongen de- minister 
geadviseerd om voor het aanstaande stu
diejaar de toelating tot (weer) elf stu
dierichtingen, variërend van geneeskunde 
tot Spaans, te beperken tot een bepaald 
getal (numerus fixus). Welke beperkingen 
onvermijdelijk tot gevolg hebben dat de 
overloop naar en de druk op enkele andere 
studierichtingen extra toeneemt. Enz., enz.

VRUWILLIGE BEZUINIGING?
Eén van. de mogelijkheden om althans 
enige ruimte te scheppen biedt dé al door 
dr. Klein aanbevolen afslankingskuur, die 
onder meer inhoudt dat de leden van het 
wetenschappelijk corps minder snel en niet 
zo automatisch als in het verleden ge
schiedde, een topsalaris bereiken.
In dit verband paste in onze begrotingsbij- 
drage een verwijzing naar de suggestie die 
dr. K. van Nes, voorzitter van het College 
van Bestuur van de Vrije Universiteit, sep
tember vorig jaar deed om op basis van 
vrijwilligheid op de universitaire top
inkomens te gaan bezuinigen. Minister Pais 
deed hierop de zeer positieve en hopelijk 
stimulerende toezegging dat een universi
teit het op die wijze bespaarde geld zelf zou 
mogen gebruiken om extra medewerkers 
aan te stellen. Dat kan gaan opleveren, zij 
het in beperkte mate, enerzijds bestrijding 
van werkloosheid, anderzijds uitbreiding 
van onderwijscapaciteit.
De totale capaciteitsvergroting die het we
tenschappelijk onderwijs behoeft om alle in

de eerstkomende jaren toestromende stu
denten op te vangen, kan echter alleen be
reikt worden door öf de financiële 
middelen aanzienlijk te verruimen öf door, 
schijnbaar ten bate van het onderwijs, in 
belangrijke mate op het wetenschappelijk 
onderzoek te bezuinigen.

OPEREREN IN DEN BLINDE?
Dat loslaten van de nullijn in de huidige 
financieel-economische moeilijkheden niet 
op verantwoorde wijze kan, behoeft geen 
uitgebreid betoog. Minister Pais lijkt te wil
len kiezen voor de tweede methode, 
snijden in het onderzoek.
Lijkt, omdat de minister, hoewel daarnaar 
gevraagd, zich in de Kamer er niet over 
heeft uitgelaten hoe ver hij die bezuiniging 
wil laten gaan. Maar als hij er inderdaad een 
beperking van het in ongewijzigde omstan
digheden noodzakelijke aantal studen^ 
tenstops mee wil bereiken, moet het een 
forse ingreep worden.
Nu ben ik niet van mening dat er nooit en te 
nimmer op wetenschappelijk onderzoek 
bezuinigd mag worden, maar er zij n hierbij, 
zowel cultureel als economisch - behoefte 
industrie aan hoogwaardig(e) onder
zoekers) - grote belangen in het geding, 
dus moeten we, alvorens te gaan bezuini
gen, wel precies weten wat we gaan doen. 
En dat weten we niet. Werkwijze in en 
resultaten van het universitaire onderzoek 
vormen nog steeds een weinig overzich
telijke en tamelijk ondoorzichtige materie. 
Er wordt, eindelijk, ernstig naar gestreefd 
daarin verheldering te verkrijgen. Maar zo 
lang die niet is bereikt, is snijden in het 
wetenschappelijk onderzoek een operatie 
in den blinde, met alle risico’s van dien.

HARDE CONCLUSIE
Wetenschappelijk onderzoek is een activi
teit die je snel kunt afbreken, maar slechts 
uiterst langzaam weer kunt opbouwen.' 
Vandaar dat in bezuiniging ih deze sector 
het gevaar besloten ligt dat terwUle van 
minder studentenstops nu, later meerdere

studentengeneraties ernstig benadeeld 
worden.
Als er voor het wetenschappelijk onderwijs 
niet meer geld beschikbaar gesteld kan 
worden en als op korte termijn belangrijke 
bezuinigingen op onderzoek niet verant
woord zijn, dan dienen we de harde en 
poUtiek ondankbare conclusie te trekken 
dat we langer met meer beperkingen in de 
toelating tot het wetenschappelijk onder
wijs moeten leven dan we in het nabije 
verleden gedacht en elkaar Vöorgespiegeld 
hebben.
Eén van de konsekwehties daarvan is dat 
met des te meer ernst gezocht moet worden 
of er verbetering mogelijk is van de selec
tieprocedure die gevolgd wordt om te bepa
len wie toegelaten worden tot een stu
dierichting met een numerus fixus. Tot nog 
toe is dat de „gewogen loting” , waarbij de 
kans om in te loten stijgt naarmate de 
eindexamencijfers hoger zijn.

NIET ALLEEN BIJ CIJFERS
In de regeringsverklaring (16 januari 
jongstleden) is een^andere selectiemethode 
aangekondigd: „Loting als
toetsingsmechanisme,” zo sprak de 
minister-president, „vinden wij minder 
aanvaardbaar.” Het zal evenwel niet mee
vallen iets meer aanvaardbaars te vinden. 
Dat blijkt ook wel uit het feit dat de 
minister het bij nader inzien voor de ko
mende keer nog houdt bij loting na weging, 
tn ieder geval kan, wat ons' betreft, de op
lossing niet liggen in het weglaten van de 
loting en het ovérhouden van de weging 

' der cijfers. Hogere cijfers zijn op zichzelf 
immers geen overtuigend teken van een 
grotere geschiktheid voor universitaire 
studie.

VERWACHTING?
Boven het universitaire onderwijs hangen 
donkere wolken. Wat is de verwachting op 
iets langere termijn? Daarover een vol
gende maal.

R apport C H JO -com m issie eu th an as ie
In „de Nederlander” van veertien dagen 
geleden is uitvoerig aandacht besteed aan 
de CHJO-cönferentie over euthanasie. Om 
de deelnemers aan dit congres voor te'be
reiden op het thema, is door de CHJO- 
commissie „Euthanasie” een brochure sa
mengesteld, waarin een overzicht over de 
problematiek gegeven wordt.

in de inleiding van deze brochure wordt 
aangegeven hoe vraagstukken van leven en 
dood als abortus en euthanasie als het ware 
omspoeld' worden door politieke en 
sociaal-economische problemen, en hoe 
moeilijk het is hier een zuiver ethisch oor
deel te vormen. Verder wordt een aantal 
definities afgebakend en worden mogelijke 
misverstanden uit de weg geruimd.
In hoofdstuk 2 komen een aantal theologi
sche aspecten aan de orde. Dit gebeurt aan 
de hand van de standpunten van de kerken, 
omdat vooral naar aanleiding hiervan op 
theologisch terrein de bezinning over 
euthanasie op gang gekomen is. Bij 
Rooms-Katholieke theologen blijkt dat het 
uitgangspunt van hun denken over eutha
nasie is, dat het leven een gave Gods is 
waarover men niet zonder meer mag be
schikken.

Vanwege de Nederlandse Hervormde Kerk 
is door de Raad voor zaken van Kerk en 
Theologie een rapport aan het oiiderwerp 
gewijd. Volgens de samenstellers van dit. 
rapport stuiten wij in het vraagstuk van 
euthanasie op de tussen dienen van de 
mens en manipuleren met zijn leven, zodat 
de dood haast geen kans meer krijgt. Van 
hieruit komt het rapport tot het aangeven 
van een aantal mogehjkheden voor eutha
nasie. Het leven moet daarbij niet een 
afgod worden en de dood niet een taboe.

Zeer belangrijk acht het rapport, bij de 
vraag wat (zinvol) leven is, de mogelijkheid 
tot communicatie. Waimeer vaststaat dat 
deze mogelijkheid geblokkeerd is, is de 
grens naar een niemandsland 
overschreden. Centraal staat bij dit alles in 
het rapport het zegevierende heilshandelen

Gods, zoals dat op de Paasmorgen geopen
baard is.
Van de zijde van de Gereformeerde Kerken 
is tot nog toe geen officieel standpunt be
kend geworden.

IN CONFLICT
Hoofdstuks gaat in op een aantal juridische 
aspecten. Het toepassen van euthanasie 
brengt dearts in conflict met zijn artseneed 
en met een aantal wettelijke regelingen. Dit 
is voornamelijk het gevolg van de storm
achtige ontwikkehng van de medische we
tenschap in de laatste tijd. Ten aanzien van 
diverse gebruikelijke onderscheidingen als 
actieVe en passieve, vrijwillige en onv
rijwillige euthanasie blijkt er voor de 
juristen geen klaarheid te bestaan. Verder 
wordt er uitvoerig- ingegaan op de (ver
schillende) standpunten van de Ne
derlandse Vereniging voor Vrijwillige 
Euthanasie en van de Stichting voor Vrij
willige Euthanasie. Wil men euthanasie le
galiseren dan doen zich 2 problemen voor: 
Het eerste is het verschil in levensbe
schouwing (belangrijk bijv. t.a.v. de vraag 
of de mens wel of niet over eigen leven mag 
beschikken). Een tweede probleem is dat 
de ontwikkelingen in de medische weten
schap ook nu nog steeds snel voortgaan, 
zodat wettehjke formuleringen er telkens 
op achter dreigen te lopen.
In hoofdstuk 4 komt de eigen stellingname 
van de commissie aan bod. Afgewezen 
wordt de vereenzelviging van God met de 
natuur (Rooms-KathoHek) of met het lot 
(Calvinisme). Daartegenover word hét be
vrijdend handelen van God in Christus ge
steld. Voorop staat voor de commissie dat 
de wil van de mens gerespecteerd moet 
worden en dat mensen voorrang hebben 
boven materiële waarden. Bij legalisering 
van euthanasie bestaat er een groot gevaar 
dat achteloos met menselijk leven zal wor
den omgesprongen. Het standpunt van de 
commissie ten aanzien van eutiianasie zou 
men dan ook kunnen samenvatten in een 
„Neen, tenzij. . . ” .

Voorop staat in de benadering van de pro
blematiek het gebod van de naastenliefde. 
Dit betekent dat een patiënt een goede be
geleiding in gesprekken e.d. gegeven moet 
worden. Het is bekend dat in zo’n geval de 
vraag om euthanasie zich zelden voordoet. 
Integendeel, vaak hervindt men dan, ook in 
ernstig lijden, de vreugde over het leven.
Maar indien onder bepaalde omstandig
heden toch tot euthanasie besloten moet 
worden (bijv. bij ondraaglijk lijden), dan 
moet hierop wel controle mogelijk zijn. De 
commissie pleit in dit verband voor het in
stellen van een zgn. „medical audit”, een 
vorm van intercoUegiale toetsing. Ook kan 
een ziekenhuis komen tot afspraken hoe er 
in voorkomende gevallen gehandeld moet 
worden. Zulke.afspraken bestaan reeds in 
Nederland. Daarnaast moet er natuurlijk 
altijd externe controle mogelijk zijn, dié 
volgens de commissie het beste van de zijde 
van de regionale inspecties kan komen.

GESCHIKT
Het rapport biedt met dit alles een 
geschikte inleiding in de problematiek 
rondom de euthanasie. Het laatste woord is 
er uiteraard niet in gesproken. Dat mochten 
we er ook niet van verwachten. Wel 
worden er diverse aspecten aangesneden 
en wordt veel informatie geboden en met 
name ten aanzien van de ethische zijde 
spreekt er een duidelijk evenwichtigheid 
uit het rapport.
Men kan het rapport, evenals de brochure 
over ,,Bedrijfsdemocratisering” en „Vrij
heidsbeneming als straf” bestellen bij het 
Algemeen Secretariaat CHJO, Lange Gel- 
dersekade 8,3311CJ Dordrecht. Slechts de 
portokosten worden in rekening gebracht. 
Eveneens leverbaar is nog de brochure 
,,Vijftig kilometerpaaltjes CHJO” van drs. 
J. van den Assem. Kosten voor niet-leden: 
ƒ5,-; voor leden: ƒ2,50. Exclusief por
tokosten.

Raadsverkiezingen
De kandidaatstelling voor de gemeente
raadsverkiezingen vond op 18 april jl. 
plaats. De lijsten zijn ingediend. Nu moet er 
hard gewerkt worden aan een goede ver
kiezingsuitslag. Niet overal is men al volop 
bezig. Toch is dat nodig, want de kiezers 
stemmen niet vanzelf óp het CDA. 
Duidelijk moét worden, dat het CDA in 
iedere plaats een goed program heeft en dat 
bekwame mensen klaar staan om de ge
meente te gaan besturen. De mensen 
moeten worden opgezocht en er moet met 
ze gepraat worden. Zelfbewustzijn en 
overredingskracht zijn daarbij van groot 
belang. Tevens moet het gebruikmaken, 
van het stemmen bij volmacht niet yeront- 
achtzaamd worden. Voor we het weten is 
het 31 mei. In ruim 600 gemeenten neemt 
het CDA deel aan de verkiezingen. Dat is 
een mooi aantal, in vergelijking met 1974. 
Maar het zijn nog niet aUe gemeenten; m.n., 
dé kleinere. Regel moet worden, dat het 
CDA in iedere gemeente aan gemeente
raadsverkiezingen deelneemt. In 1982 kan 
het echter zo ver zijn. Het is een oud ver

haal, maar het keert regelmatig terug. So- 
ciahsten willen ons doen geloven dat een 
regering van christen-democraten met libe
ralen per definitie tot liberale politiek. 
Liberalen worden rüet moe te verkondigen, 
dat een kabinet van christen-democraten 
met sociaüsten per definitie leidt tot so- 
ciahstische politiek. Als regel wordt met dit 
soort kreten volstaan. De bewijzen worden 
niet geleverd. Daaruit blijkt duideÜjk, dat 
er meer christen-democratische ideeën in 
wetsvoorstellen terecht komen dan so- 
ciahsten en liberalen lief is. Maar het wordt 
niet voor hef genomen. De voormahge 
eerste voorman van de liberalen, de heer 
Hans Wiegel, heeft het wel erg bruin ge
bakken in zijn Bameveldse speech. Hij be
weerde, dat de voorstellen m.b.t. de VAD 
en de Kinderbijslag, ingediend onder het 
vorige kabinet door met name christen
democratische bewindslieden, typische so
cialistische stokpaardjes waren. De heer 
Wiegel blijft de demagogie koesteren. Door 
een kater in het nauw worden er soms rare 
sprongen gemaakt.
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Europese impressies vanuit Rome
door: Teun Tolman, lid van de Tweede Kamer voor het CDA en lid van het Europees Parlement

Vorige maand was het weer de traditionele 
„Rome; week”.
Alle commissies die regelmatig in Brussel 
samenkomen vergaderen deze week iri 
Rome. Een goede gelegenheid om vooral 
ook onderling van gedachten te wisselen.

ANGSTIGE KILLE WEEK
Te verwachten was dat juist in deze week 
de ontknoping van het drama van de ont
voering van Aldo Moro zou plaatsvinden. 
In politieke kringen was dan ook grote 
spaiming aanwezig.
Na de mededehng van de dood van Moro 
kreeg Rome en met name het centrum van 
Plazza di Monticitorio het beeld van een 
belegerde veste.
De politie bewaakte alle vitale punten in de 
stad.
Twee conclusies zijn op dit moment te trek
ken.
a. de onzekerheid omtrent de dood blijft 
voortduren,
b. de Italiaanse Regering blijft consequent 
weigeren toezeggingen te doen.

PROBLEEMGEBIEDEN
De commissie voor de landbouw heeft veel 
aandacht besteed aan de probleem
gebieden. Tien a twintig jaar geleden 
vonden miljoenen mensen vanuit de land
bouw met zijn sluimerende werkloosheid 
werk in de industrie. Dat werkte een goede 
sanering van de landbouw in de hand. Nu 
moet alles in het werk gesteld worden om te 
voorkomen dat er nog meer vanuit de 
landbouw aan het leger van de 6 miljoen 
werklozen in de EEG worden toegevoegd. 
De schijnwerpers waren met name op Italië 
(Mezzo- Giomo) gericht. Ook West-Ierland 
wordt in de problematiek „meegenomen” . 
In bergstreken en probleemgebieden zal 
meer aandacht besteed worden aan sociaal 
economische voorlichting van de 
bevolking. Waar nodig zullen uitgebreide 
irrigatie maatregelen worden genomen. Dit 
stukje ontwikkehngshulp in de EEG is hard 
nodig. Inkomenssteun wordt in het alge
meen afgewezen. Toch moet in deze bij
zondere omstandigheden, juist bij deze 
armsten onder de bevolking, dit onder ogen 
worden gezien. Ook zij vervullen in het

geheel een nuttige functie. Ontvolking van 
deze probleemgebieden geeft tweeërlei 
negatief effect.
a. er bhjft een verwaarloosd landschap ach
ter,
b. het leger van werklozen wordt steeds  ̂
groter.
In de arme gebieden met een gebrekkige 
structuur zoals het Middellandse Zee
gebied, is het begrip vergehjkbaar inkomen 
als criterium op zichzelf vaak te rigide en 
moet in meerdere mate rekening worden 
gehouden met regionale differentiatie, dat 
wQ zeggen verhoging van het steunpercen- 
tage al naar gelang , de aard en de omvang 
van het structuurprobleem in deze streken.

EXTERNE ECONOMISCHE 
BETREKKINGEN
In deze commissie hebben we ons uitvoerig 
'beziggehouden met de multilaterale 
onderhandelingen in het kader van , de 
G.A.T.T.
Sedert 1947 is de Algemene Overeenkomst 
voor Handel en Tarieven (GATT) het 
belangrijkste forum voor onderhande
lingen over de wederzijdse verlaging van 
douanetarieven en de opheffing van andere 
handelsbelemmeringen.
Gezien de geografische verschillen, de 
afhankelijkheid van het klimaat en de 
daaruit voortvloeiende behoefte aan 
steumnechanisinen ressorteert de land
bouw onder een andere categorie dan 
de industriële sector en mag men zich bij de 
behandeling niet beperken tot het aspect 
van de tariefverlagingen.
Een oplossing van de landbouwvraag- 
stuWken zal in ruime mate bijdragen tot het 
slagen van de onderhandelingen van de 
Tokio-ronde:
-  De Verenigde Staten hebben ér immers 
op aangedrongen dat.de landbouwvraag
stukken samen met de industriële vraag
stukken dienen te worden behandeld,
— en de ontwikkelingslanden, die vooral 
landbouwprodukten uitvoeren, wensen 
een biUijker internationale regeling.
Grote belangen zowel van de Verenigde 
Staten als van de ontwikkelingslanden zijn 
hier aan de orde. De exporten van de Ver
enigde Staten naar de EEG zijn geweldig

uitgebreid. Vooral de soja-export naar dit 
gebied is gezien de omvang een hoeksteen 
voor de landbouw in de Verenigde Staten. 
Hoewel ik mij steeds beperk in het geven 
van cijfermateriaal wil ik ditmaal niet nala
ten het volgende overzicht aan dit artikel

toe te voegen.
Hieruit bhjkt hoe de handelsverhoudingen 
liggen. De grote belangen van de V.S. 
komen hier zo uitdrukkelijk naar voren dat 
verder commentaar overbodig is.

Term Tolman.

I. Handel tussen de USA en de negen van de EEG (in miljarden r.e.)
Uitvoer USA Invoer USA Balans USA/EEG

1958 3,952 2,622 -1-1,330
1969 10,473 8,524 -11,949
1970 12,300 9,306 -1-2,994
1971 12,149 10,758 -f-1,391
1972 11,783 11,594 -1 189
1973 14,433  ̂ 12,592 -1-1,841
1974 19,430 15,205 -1-4,225
1975 19,333 12,416 -f6,918
1976 22,288 14,296 -f7,992

Bron: Bureau voor de Statistiek der Europese Gemeenschappen

II. Handel in landbouwprodukten (behalve katoen) tussen de USA en de EEG (negen)

(in miljarden $)

Uitvoer USA Invoer USA Balans USA

1968 1,8 0,4 +1,4
1972 2,7 0,8 +1,9
1973 4,4 1,1 +3,3
1974 5,4 1,2 +4,2
1975 5,5 2,2 +4,5
1976 6,4 1,2 -f5,2

Bron: FATUS — Foreign Agricultural Trade of the United States

III. Totaal handel van de USA in landbouwprodukten

(in miljarden $)

Uitvoer USA Invoer USA Balans USA

1968 6,2 5,0 + 1,2
1972 9,4 6,5 -f 3,0
1973 17,7 8,5 -f 9,3
1974 22,0 10,2 -fll,7
1975 21,9 9,3 -fl2,6
1976 23,0 11,0 -f12,0

Bron: FATUS — Foreign Agricultural Trade of the United States

Het gevangeniswezen in de Tweede Kamer
door: mr. G. C. van Dam, Evenhuis-van Essen en Cornelissen, CDA-Tweede Kamerleden

Het gevangeniswezen komt doorgaans niet 
zo vaak in de publiciteit. En als er wat in de 
krant komt is het meestal in negatieve zin. 
Over wantoestanden in een of andere in
richting of over fouten in het beleid. Dat is 
jammer. Gevangenen bebben vanuit de 
samenleving tocb al niet zoveel belang- ' 
stelling en die geringe belangstelling wordt 
door negatieve informatie allerminst ge
stimuleerd.
Het regime in onze gevangeninrichtingen 
heeft de naam, humaan te zijn. Het zou 
vreemd zijn als het anders was. En toch 
hoor je nogal eens, dat onze gevangenen 
„in de watten worden gelegd” of dat onze 
inrichtingen „luxe hotels” zijn. Mensen die 
zo denken beseffen niet, dat gevangen zet
ten zonder meer voor de betrokkene zelf 
meestal alleen maar een negatief effect 
heeft. De gevangene, die van de samenle
ving wordt geïsoleerd, vervreemdt ervan 
en het conflict, dat hij met de samenleving 
had, verdiept zich.
Gevangenisstraf heeft alleen maiar zin, 
wanneer ze er toe bijdraagt, dat de gevan
gene weer een zinvolle plaats in dé samen
leving terugvindt. Deze „resociahsering” is 
naast de beveiliging van de samenleving, 
één van de uitgangspunten van onze straf
wetgeving. Het regime in onze inrichtingen 
is daarop gericht. Het is duidelijk, dat aan 
degenen die in de gevangenirurichtingen 
werkzaam zijn, hoge eisen worden gesteld. 
Het is een zware taak, mensen, die van hun 
vrijheid zijn beroofd zo te begeleiden, dat 
ze geen al te grote verdere littekens 
oplopen en weer kunnen terugkeren naar 
de maatschappij en daar staande kunnen 
blijven. Het is duidelijk, dat er bij dit moei- 
lijfe werken met vaak moeilijke mensen 
fouten worden gemaakt en dat er mis
lukkingen moeten worden gesignaleerd.

Dit temeer, wanneer moet worden gewerkt 
in inrichtingen met een verouderde ac
commodatie, met tekort aan mensen, enz.

NOTA BELEIDSVRAAGSTUKKEN GE
VANGENISWEZEN
Al deze problemen waren aan de orde toen 
dit voorjaar de Vaste Commissie van 
justitie uit de Tweede Kamer in een open
bare vergadering met de Staatssecretaris, 
mevrouw Haars, de Nota Beleids
vraagstukken Gevangeniswezen besprakm
Deze nota was uitgebracht door de vonge 
Staatssecretaris van Justitie, Zeevalking, in 
het najaar van 1976. De lange demis
sionaire annex formatieperiode schoof de 
behandeling van de nota ver vooruit. De 
Staatssecretaris gaf er blijk van, dat zij zich 
in ruim drie maanden goed in de rrioeUijke 
problematiek had ingewerkt. Met de be
handeling van de nota zijn uiteraard niet 
alle problemen de wereld uit. Er zijn be
paalde grenzen, die oplossingen belem
meren en enkele daarvan zijn de oude ge
bouwen met een inrichting, die niet op de 
bejegening van gevangenen naar nieuwere 
inzichten berekend is. De tegenwoordige, 
met intensieve benadering van de gevan
genen vraagt meer tijd, dus meer mensen 
en beter toegeruste mensen. Dat alles bete
kent meer geld, wat in een tijd van ombui
gingen een moeilijke zaak is. Deze concrete 
barrière mag er echter niet toe leiden dat 
alles maar op z’n beloop wordt gelaten. Dat 
is in de commissievergadering dan ook niet 
gebeurd. Vele facetten van het gevangeni
swezen zijn besproken. Vele wensen zijn 
van de kant van de Kamer op tafel gelegd 
en waar mogelijk heeft de Staatssecretaris 
toegezegd te trachten aan de wensen tege
moet te komen. Aan deze besprekingen

namen van de CDA-fractie deel mevrouw 
Comehssen, mevrouw Evenhuis en Van 
DVAM.

CONTACT GEVANGENEN EN 
BUITENWERELD
Een gewichtig punt met het oog op het 
toekomstig beleid is, dat er voortaan elke 
vijf jaar een nota komt, waarin de ont- 
wikkehngen in het verleden en het beleid 
voor de toekomst aan de orde komen. Op 
die maniër zal de gevangenisproblematiek 
meer en substantiëler aan de orde kuimen 
komen dan tot nu toe aan de hand van, 
uiteraard summiere, informatie in de jaar
lijkse begrotingstoelichting.

Een ander punt was de bevordering van het 
contact tussen gevangenen en buiten
wereld. Vele gevangenen krijgen, hetzij 
vanwege de afstand met hun verwanten, 
hetzij vanwege het ontbreken van verwan
ten, weinig of geen bezoek. Contact met de 
buitenwereld is essentieel voor de reso
ciahsering. Daarom is het zaak, 
vrijwilligers te stimuleren en in de gelegen
heid te stellen deze gevangenen regelmatig 
te bezoeken.

Een groot probleem is dat van de drug
verslaafden. Deze catgorie gevangenen 
vraagt om êen aparte opvang en begelei
ding. Op deze en tal van andere vraagstuk
ken werd de aandacht van dé staatssecreta
ris gevestigd.

Wij schreven hierboven al, dat de oplossing 
van veel problemen samenhangt mét het 
tekort aan mensen en dus met geld. In een 
tijd van financiële ombuigingen is het moei
lijk daarin te voorzien. Dat heeft niet ver

hinderd, dat de CDA-fractie bij wijze van 
hoge uitzondering voor het gevangenis
wezen de noodzaak van personeels
uitbreiding op tafel heeft gelegd. De Staats
secretaris heeft daarop toegezegd aUps te 
zullen doen, om de overigens bescheiden 
uitbreiding met 86 mensen te realiseren. 
Dat was een teken temeer, dat ook zij de 
urgentie van de hele problematiek 
duidelijk inziet.
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„Voorwaartse verdediging” in het vizier
door: drs. G. K. Timmerman

Van het huidige bestand aan NAVO-leden 
zijn het Griekenland, Turkije en West- 
Duitsland die niet vanaf het begin lid zijn 
geweest. In de loop van de tijd zijn de 
Noordatlantische betrekkingen niet alleen 
geïntensiveerd, maar zijn dus ook uitge
breid. Zowel de verdieping als de verbre
ding der relaties hadden belangrijke poli- 
tiek-militaire implicaties in die zin dat de 
onderlinge politieke afhankelijkheid ster
ker en de militaire samenwerking hechter 
werd, terwijl de veranderde status van de 
Bondsrepubliek een andere dimensie aan 
de Oost-West betrekkingen gaf. 
Overwegingen van politiek-militaire aard 
leidden tot de oprichting van de Noordat
lantische Verdragsorganisatie. Tussen de 
partners bestond een aanzienlijke mate van 
overeenstemming over doelstellingen en 
aspiraties op het gebied van internationale 
samenwerking en verder werd steeds meer 
de noodzaak gevoeld om, m.n. door de 
Verenigde Staten erbij te betrekken, een 
effectievere samenhang te geven aan de 
verdediging van Westeuropees grond
gebied.
Enerzijds was het bondgenootschap erop 
gericht eventuele agressie met militaire 
middelen af te weren, anderzijds functio
neerde het als een kader waarbinnen en 
waardoor vormen van samenwerking ge
stimuleerd konden worden. Dit temeer 
daar samenwerking met de Sowjet-Unie in 
VN-verband veel te wensen overlièt. Zo 
had de Canadese premier al in april 1948 de 
suggestie gedaan te komen tot een col
lectief veiligheidsverbond tussen die lan
den die bereid waren om meer specifieke 
verplichtingen aan te gaan dan dewelke die 
in het Handvest van de VN omschreven 
stonden. Kortom: men zoch het meer in 
regionale aaneensluiting.
Dit nu kreeg uiteindeHjk vorm in de NA
VO, die overigens voorafgegaan werd door 
de totstandkoming van het Verdrag van 
Brussel. Voor de VS betekende één en an
der een oostwaartse uitbreiding van de zg. 
Monroe-doctrine: de belangensfeer werd 
fors uitgebreid en de invloedssfeer strekte 
zich tot in Duitsland uit. Er was toen echter 
nog niet sprake van een geëxpliceerde 

^  voorwaartse verdediging (,,forward defen- 
se”). Het samengaan van landen in NAVO- 
verband constitueerde min of meer een 
front dat in Midden-Europa langs de Rijn 
liep; ten oosten daarvan bevonden zich de 
bezettingslegers der vier grote mogendhe- 
den. In die periode en in die situatie waren 
militair-operationele analyses en plannen 

, dan ook sterk gefixeerd op de lijn die de 
Rijn vormt; zij was voor een aantal mili
taire deskundigen ook een twistpunt. 
Moest een eventuele aanvaller aan de Rijn 
tot staan worden gebracht, waarvoor 
Montgomery pleitte, of moest dat al eerder,
d.w.z. meer naar de demarcatielijn tussen 
Oost en West toe, gebeuren? Het laatste 
was de opvatting van generaal de Lattre. 
Hij was voor een „stratégie de l’avant” en 
vond het een kwestie van, zoals Beaufre 
schrijft, „trouver Ie moyen de se battre a 
1’est du fleuve, Ie plus prés possible du ri- 
deau de fer”. *) Hoe dan ook, de afstand 
Noordzee-Rijn-linie bleef kort en derhalve 
bleef er voor de verdediging een zeer ge
ringe diepte over. Naast dit gegeven van de 
geografie werd het organiseren van een 
adequate defensie nog bemoeilijkt door het 
vrij kleine aantal divisies .op Westduits 
grondgebied. De mening begon post te 
vatten dat het langzamerhand noodzake
lijk werd West-Duitsland bij de Westeuro- 
pese verdediging te betrekken.

TEGENKANTING
Amerikaanse voorstellen die vrij spoedig 
na het sluiten van het Atlantisch Verdrag 
gedaan werden en waarin plaats was voor 
Westduitse divisies, stuitten bij de Westeu- 
ropese bondgenoten, met name bij Frank
rijk, op sterke tegenkanting. Gezien de on
plezierige herinneringen geen wonder. 
Eerst na het uitbreken van de oorlog in 
Korea begon het stemmingsbeeld in dit op
zicht te veranderen, maar voordat voor wat 
betreft een substantiële Westduitse mili
taire inbreng -  laat staan Westduitse her
bewapening -  een zekere mate van ont
vankelijkheid overging in > instemming, 
moest er nog heel wat water door, inder
daad, de Rijn stromen.
Voor de Amerikanen behield de herbewa
pening van West-Duitsland hoge prioriteit 
en de Amerikaanse druk hield aan. Tru- 
man, de Amerikaanse president, zou later 
schrijven: „Without Germany, the defense

of Europe was a rearguard action on the 
shores of the Atlantic Ocean. With Germa
ny there could be a defense in depth, po- 
werful enough to offer effective resistance 
to aggression from the East... Any map will 
show it, and a liïtle arithmetic will prove 
what the addition of German manpower 
méans to the strength of the joint defense of 
Europe”. Om aan, vooral Franse, bezwaren 
tegemoet te komen deed de Amerikaanse 
minister van Buitenlandse Zaken Acheson 
een voorstel dat zou moeten leiden tot de 
formatie van Duitse militaire contingenten 
zonder daarmee een Duits leger te creëren 
of een Duitse generale staf in het leven te 
roepen. Deze Duitse eenheden zouden deel 
moeten uitmaken van een geïntegreerde 
Noordatlantische defensie. Niettemin kon
den de Fransen hiermee niet akkoord gaan. 
Het resultaat was dat de onderhavige pro
blematiek in het NAVO-communiqué dat 
na een bijeenkomst in september 1950 tè 
New York uitgegeven werd, in de volgende 
bewoordingen gesteld werd: „The Minis
ters are fuUy agreed that the re-creation of a 
German national army would not serve te 
best interests of Germany and Europe... 
The Ministers have taken note, however, of 
sentiments récently expressed in Germany 
and elsewhere in favour of German partici- 
pation in an integrated force for the defense 
of European freedom. The questions raised 
by the problem of the participation of the 
German Federal Republic in the common 
defense of Europe are at present the subject 
of study and exchange of views” .
Op 24 oktober daaraanvolgend kwam de 
Franse premier Pleven in de Franse Natio
nale Assemblée met zijn plan voor een 
Europees leger, waarvan de nationale 
componenten op het laagste (kleinste) ni
veau geïntegreerd zouden moeten zijn en 
waarin Duitse eenheden ingepast konden 
worden. Twee benaderingen stonden te
genover elkaar: de ene hield in dat Duits
land op één of andere manier ingeweven 
zou moeten worden in een Europese defen- 
sie-structuur, de andere benadering was 
erop gericht Duitsland zo snel mogeüjk op 
directe wijze bij de NAVO onder te bren
gen.
Op de verdere ontwikkelingen, zoals de 
verschuiving in het Amerikaanse standpunt 
ten gunste van een meer continentale aan
pak en het in laatste instantie niet doorgaan 
van de Europese Défensiegemeenschap, 
kan in dit bestek niet ingegaan worden, ik 

' wil ermee volstaan erop te wijzen dat al 
verschilde men van mening over de vorm
geving van de politieke en militaire partici-, 
patie van de Bondsrepubliek, haar grond
gebied steeds duidelijker in de NAVO- 
strategie geïncludeerd werd, zodat ten
slotte elementen van de voorwaartse ver
dediging tot een politiek-militair concepl 
werden verheven. De feitelijke acceptatie 
van een ,,forward strategy” ging vooraf aan 
de formele inbedding van de Bondsrepu
bliek in het Atlantisch bondgenootschap 
(1955) en deze werd daarna geoperationa
liseerd.

BELANGRIJK
Het concept van de voorwaartse verdedi
ging is sindsdien een belangrijke pijler van 
de NAVO-strategie geweest. Ook toen de 
strategie van de zg. „flexible response” in
gevoerd werd, bleef dit in het geheel een 
inflexibel element. De als imperatief be
schouwde voorwaartse verdediging heeft 
namelijk, zoals hierboven reeds aangege
ven, een tweeledig karakter: zij heeft niet 
alleen een militaire betekenis, zij heeft ook 
politieke inhoud. De betekenis in het mili
taire vlak is gelegen in het gegeven dat de 
verdediging aan diepte kan winnen en dat 
mocht er een bepaalde situatie zich voor
doen’waarin tactisch-nucleaire wapens ge
bruikt worden, het de voorkeur verdient 
deze dichter bij of op het WP-territoir te
recht te laten komen. Bovendien -  en hier 
komen we al op een terrein waar diverse 
politieke aspecten aan vastzitten — past de 
voorwaartse verdediging in het afschrik- 
kingsstreven aangezien op die manier ge
demonstreerd wordt dat wanneer een te
genpartij een actie onderneemt, zij op on
middellijke weerstand heeft te rekenen. De 
voorwaarts gekozen posities verzekeren 
een direct antwoord op enige actie en ver
hogen, mits voldaan wordt aan een toe
reikende graad van paraatheid, dë geloof
waardigheid van de inzet van personeel en 
materieel. In het algemeen dienen het ni
veau, de opbouw en de opstelling van de 
aanwezige strijdkrachten te congrueren 
mét het politiek-militair concept. De vraag 
kan gesteld worden, of dit nu in voldoende 
mate het geval is. Daarmee samenhangend 
is er de kwestie van het innemen van de 
,,wartime positions” van de divisies en bri
gades, dat, zoals nu de situatie is, zowel in 
oostwaartse als voor een groot deel in 
zuidwaartse richting moet plaatsvinden 
(Bremerhaven is de aanvoerhaven voor de. 
in Zuid-Duitsland gelegerde Amerikanen).
Ook is er het probleem van de logistieke 
voorzieningen, die nog steeds een natio
nale verantwoordelijkheid vormen. Een 
meer adequate opstelling van de troepen 
aan het centrale front wordt bepleit door 
generaal Ulrich de Maizière, de vroegere 
„General-Inspekteur der Bundèswehr”. In 
zijn studie (Doc.nr. 663 van de Assemblee 
van de Westeuropese Unie) doet hij o.m. 
twee aanbevelingen: ten eerste acht hij het 
wenselijk dat delen van het Eerste Neder
landse en Belgische Legerkorps in het 
Oosten van de Bondsrepubliek worden 
gelegerd, zodat dan de vrijkomende infra
structurele voorzieningen in Nederland en 
België voor Westduitse troepen be
schikbaar komen. Ten tweede toont hij zich 
een voorstander van een ruiling tussen Ne
derlandse en Duitse Nike- en Hawk-bat- 
terijen, waardoor de Nederlanders noor
delijker in de „belt” zouden komen (d.w.z. 
dichter bij . de Nederlandse landstrijd
krachten). Zodoende zou op een aantal lo
gistieke en infrastructurele voorzieningen 
bezuinigd kunnen worden. Overigens heeft 
de Maizière berekend dat de verplaatsing

van een brigade, indien daarvoor nieuwe 
infracstructurele voorzieningen moeten 
worden getroffen, tussen de 350 en 450 
miljoen DM zou kosten.

MINDER GEWENST
Voor welke opstelling men ook in het kader 
van de „forward strategy” kiest, het blijft 
minder gewenst uit te gaan van een lineaire 
verdediging met starre fronten en boven
dien daarachter niet de beschikking te heb
ben over voldoende reservetroepen. Want 
als een dergelijke verdedigingslinie op een 
bepaald punt door een snel, gecon
centreerd en massaal optreden van de an
dere partij doorbroken wordt, dan is het 
verder een kwestie van uitzwermen en 
verhinderen dat de NAVO gebruik kan 
maken van zijn potentieel grote(re) capa
citeit.
Vandaar de minister van Defensie, mr. W. 
Schollen, gestimuleerd door het advies van 
de Adviesraad Defensie Aangelegenheden, 
meer aan de territoriale verdediging wil 
gaan doen. „De geaUieerde verdediging in 
Duitsland kan geschaad worden als de ter
ritoriale troepenmacht aan het thuisfront 
niet aan de eisen zou voldoen”.
De uitgangsstelling moet in ieder geval zijn 
dat de strijd zo oostelijk mogelijk begon
nen wordt. (In dit verband zij gewezen op 
een studie van een aantal docenten aan de 
Hogere Krijgsschool in Den Haag. Zij spre
ken zich uit voor de invoering van nieuwe 
anti-tank wapens, een verdediging in de 
vorm van drie achter elkaar liggende linies 
en steunpunten en het bestrijden van eén 
vijandelijke aanval in de voorste lijn met 
gebruikmaking van alle middelen; zie de 
Militaire Spectator van maart 1977, blz. 
99-123).
Dit brengt ons op het punt van de politieke 
inhoud; aan de voorwaartse verdediging 
liggen niet alleen overwegingen van mili
taire aard ten grondslag, politieke motie
ven hebben eveneens, zo niet meer, een rol 
gespeeld. Zij is een zichtbare uiting van 
politieke solidariteit met de Bondsrepu
bliek en draagt als zodanig bij tot bet poli
tieke vertrouwen. In feite is hier sprake van 
een politiek postulaat. Niet in de laatste 
plaats dient beseft te worden dat éénderde 
van de Westduitse bevolking en een kwart 
van de industrie zich in de 100 km zone 
gerekend vanaf de demarcatielijn bevindt. 
Met andere woorden: wat militair gezien 
niet eenvoudig organiseerbaar is en in fi
nancieel opzicht de nodige lasten vraagt, 
behoeft politiek bekeken nog niet minder 
noodzakelijk te zijn. Het is dan ook niet 
verwonderlijk dat m.n. de Westduitsers 
uiterst gevoelig zijn op dit punt en elke 
kritiek op dit verdedigingsconcept, aange
dragen als een alternatief, afwijzen. Zij zijn 
er ten zeerste op bedacht dat deze kwestie 
niet op officieel niveau, in niet-onder- 
stéunende zin, aangeraakt wordt.

*) Général Beaufre, L’O.T.A.N. et TEuro- 
pe (Paris: Calmann-Lévy, 1966), p. 43.

Te weinig economische groei in Europa
(van een correspondent)

De gemiddelde economische groei in de 
negen lidstaten van de Europese Gemeen
schap is in de afgelopen drie jaar maar 1,4 
procent per jaar geweest. Die groei was 
veel te gering om de werkloosheid die weer 
dreigt aan te wakkeren, in te dijken. Dat is 
één van de gegevens waarmee Europees 
commissaris Fran^ois Xavier Ortoli de mi
nisters van Financiën en Van Economie van 
de Europese gemeenschappen heeft gecon
fronteerd.

Uit gegevens die de Europese Commissie 
heeft verstrekt, blijkt zonneklaar dat de 
economische resultaten van het afgelopen 
jaar niet zijn meegevallen en dat de econo
mische doelstellingen voor dit jaar ook al
weer teruggeschroefd moeten worden.

Voor het jaar 1978 had de Gemeenschap 
oorspronkelijk een groei van 4 tot 4,5 pro
cent, geen verdere toeneming van de werk
loosheid, vermindering van de dis
pariteiten van de betalingsbalansen van de

lidstaten en een evenwichtige belatingsba- 
lans voor de EG als geheel op het oog. 
Voorts wilde ze zien te bereiken dat het 
inflatiepercentage van de Gemeenschap 
zou dalen tot 7 a 8 procent inplaats van het 
gemiddelde van 9,5 procent van 1977.

Maar recente prognoses hebben uit
gewezen dat de EG voor het jaar 1978 op 
niet meer dan ongeveer 3 procent economi
sche groei behoeft te rekenen. Wijzigingen 
die als gevolg van de zwakte van de dollar 
optreden in de wisselkoersverhoudingen 
kunnen een aanzienlijk restrictief effect 
hebben op de economische groei van dit 
jaar. Het jaargemiddelde van de werkloos
heid dreigt nog weer te zullen stijgen. Het 
enige van de oorspronkelijke doelstellin
gen dat haalbaar geacht wordt, is het druk
ken van de gemiddelde inflatie tot 7 a 8 
procent.

NADRUK
De Europese Commissie heeft er de nadruk 
op gelegd dat van uiterst groot belang is dat 
de Gemeenschap de neiging tot protectio

nisme krachtig blijft bestrijden. Dat geldt 
zowel voor de EG zelf als voor het inter
nationale verband. De Commissie ziet wel 
een lichtpuntje voor wat betreft de beta
lingsbalanspositie van de Gemeenschap. Er 
wordt voor dit jaar een aanzienlijk over
schot op de lopende rekening verwacht. '

Dë stijging van het bruto binnenlands pro- 
dukt (constante prijzen) die de Commissie 
voor de verscheidene lidstaten voor 1978 
heeft geraamd is; Denemarken 1,5 procent, 
Duitsland 3,1 procent. Frankrijk 2,7 pro
cent, Ierland 6 procent, Italië 1,7 procent, 
Nederland 2,1 procent, België 2,3 procent, 
Luxemburg 1,4 procent en het Verenigd 
Koninkrijk 3,5 procent. Het aantal werklo
zen in procenten van de beroepsbevolking 
zal in de negen landen als volgt zijn: Dene
marken 6,4 procent, Duitsland 4,1 procent. 
Frankrijk 5(1 procent, Ierland 8,9 procent, 
Italië 7,25 procent, Nederland 4,5 procent, 
België 7,3 procent, Luxemburg 1,4 procent 
en het Verenigd Koninkrijk 6 procent.

Vervolg op pagina 8
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De Lohmanstichting in 1977

Verkiezingen-formatie-studiewerk
Een beknopt overzicht van de activiteiten 
van de Lohmanstichting in 1977 hegint met 
de constatering dat ook van het CH- 
studiecentrum werd verwacht een actieve 
bijdrage te  leveren aan de inhoudelijke 
voorbereiding en begeleiding van de 
CDA-verldezingscampagne voor de ka
merverkiezingen van mei 1977.
Samen met de twee andere CDA weten
schappelijke instituten voldeed de Loh
manstichting gaarne aan dat verzoek. 
Zitting werd genomen in de werkgroep do
cumentatie en spreekschetsen. Deze groep 
produceerde een fiks handboek vol nuttige 
documentatie over het reüen en zeilen van 
de CDA-partijen in de aan de verkiezingen 
voorafgaande kabinetsperiode. Tal van 
sprekers en spreeksters vonden hierin fei
ten, cijfers en korte beschouwingen die hun 
toespraken nog meer kracht van 
overtuiging konden geven. Ook werden in 
de zgn. „spreekschetsen” bijna kant- en 
klare toespraken-in-hoofdlijnen gegeven, 
toegespitst op een 12-tal belangrijke doel
groepen voor speciaal voor hen belegde 
bijeenkomsten. Daarnaast kreeg een aantal 
medewerkers van de instituten de eervoUe 
taak om in een apart handboek een aantal 
analyses van gevoerd kabinetsbeleid te 
boekstaven. Ondergetekende zelf heeft dit 
werk verricht ten aanzien van het gevoerde 
emancipatiebeleid van het kabinet-Den 
Uyl.
Ook werd medewerking verleend aan de 
stafwerkgróep vrouwen, die het op vrou
wen gerichte aspect van de verkiezings
campagne speciaal begeleidde en bedocu- 
menteerde. Daarnaast nam de Lohman
stichting deel aan de werkgroep publiciteit, 
waarvan debureau-secretaresse, mevrouw 
W. H. C. van der Wall, secretaresse was. 
Tot eind mei dus betekende deze mede
werking dat het normale studiewerk op een

zeer „zacht pitje” werd gezet. Wel gingen 
de eigen adviesgroepen van de Loh
manstichting ten behoeve van de fractie 
normaal met hUn arbeid door en in dat ver
band verrichten de landbouwcommissie, de 
onderwijscommissie, de commissie bin
nenlands bestuur, de defensiecommissie en 
de belastingcommissie nuttige diensten. 
Ook die gezamenlijke CDA-studiegroepen 
die al in gang waren gingen met de werk
zaamheden door. Zo werd voortgewerkt in 
de studiegroepen gezin en maatschappij, 
economische orde, vrede en veiligheid, 
Zuidmolukse beraadgroep, reorganisatie 
binnenlands liestuur, defensiecommissie. 
Onder leiding van de Vice-voorzitter van de 
Lohmanstichting, mr. F. J. H. Schneiders, 
werkte een groep aan het opstellen van een 
model Gemeente- en Provincie Program 
1978-1982 dat in oktober werd ge
publiceerd en sindsdien als „bestseller” zijn 
weg vond naar de vele CDA-verbanden die 
de raden- en statenverkiezingen in 1978 
voorbereiden.

NIEUWE VORM
Nadat de afzonderlijke fracties als zodanig 
hun arbeid beëindigd hadden en de tot 
standgekomen CDA-fractie de werkzaam
heden aanving, moesten de wetenschappe
lijke instituten van het CDA hun ac
tiviteiten ten behoeve van die fractie op
nieuw vormgeven. Ook werd zelf verder 
gewerkt op de weg naar verdere integratie, 
zulks uit eigen beweging maar ook gehoor 
gevend aan een verzoek daartoe vanuit de 
gezamenlijke partijbesturen. In augustus
1977 werd besloten in de loop van dat jaar 
de strikt eigen activiteiten ten behoeve van 
de voormalige eigen fracties in de Tweede 
Kamer te beëindigen en vanaf 1 januari
1978 slechts in CDA-verband de CDA- 
specialisten op verzoek van advies te die

nen. Hierover werd in de herfst een eerste 
gesprek door de leiding van de drie in
stituten met het fractiebestuur gevoerd. 
Daarna werd van de zijde van de instituten 
bekeken welke vormgeving aan het geheel 
zou worden gegeven en de fractie zelf be
raadde zich over de behoeften aan advise
ring (werkvelden, structuur et cetera). In 
1978 zal in een tweede gesprek de 
structuur kunnen worden vastgesteld. In
tussen vond ad hoe al hier en daar gezamen
lijke fractie-advisering plaats, waarbij op tri 
partite basis ook tal van deskundigen uit 
het „Lohmanbestand” werden betrokken. 
Zo vonden reeds gesprekken plaats over de 
defensie-problematiek en kon een CDA- 
defensiecommissie worden ingesteld. Ook 
de plannen met betrekking tot de be- 
stuurhjke reorganisatie werden besproken 
door de deskundigen uit de drie stichtingen 
gezamenlijk met de betrokken 
fractieleden.

De CDA-instituten deden ook een intern 
beleidstuk opsteUeii getiteld „Taak en 
structuur van het wetenschappelijk in
stituut van de toekomst” , dat na behande
ling ervan in de drie afzonderlijke besturen 
in de loop van het jaar in 1977 in een geza
menlijke bestuursvergadering kon worden 
yastgesteld als richtlijn op de weg van in
tegratie naar fusie.
Gehoorzamend aan de wettelijke regeling 
met betrekking tot de subsidiëring van de 
wetenschappehjke instituten werd in de
cember 1977 overgegaan tot de oprichting 
van de Stichting Studiecentrum CDA, welk 
overkoepelend orgaan werd aangewezen 
als gerechtigd-tot het in ontvangst nemen 
en verdelen van de rijkssubsidie voor 
politiek-wetenschappelijk werk. Het be
stuur van deze stichting zet na 1 januari 
1978 tevens de taak voort van het

voorzitters-directeuren-overleg van de 
drie stichtingen, dat in 1977 en voorgaande 
jaren de gezamenlijke arbeid namens de 
drie eigen besturen coördineerde, be
stuurde en begeleidde. Dit overleg kwam in 
1977 tweemaandelijks bijeen.
Het eigen bestuur van de Lohmanstichting 
vergaderde vier maal. In de samenstelling 
ervan kwam geen verandering in 1977. Het 
CH-Tijdschrift kwam in 1977 met zes 
nummers, waaronder één dubbel nummer. 
Aandacht werd besteed onder meer aan: 
„10 jaar christen-democratische partijvor
ming” in een speciaal nummer in april. De 
heren Aalberse, Tilanus en Veerman werk
ten hieraan mede.
In augustus werden taak en functies van 

, een politiek-wetenschappelijk instituut be
licht. Tevens werden in dit nummer diverse 
beschouwingen van de in 1976 overleden 
voorzitter van de stichting, dr. I. N. Th. 
Diepenhorst gememoreerd. De 
buitenlandse politiek en defensie kregen 
zowel in februari als in november 
aandacht, terwijl in december een be
schouwing aan Zuid-Afrika werd gewijd.

ACTIE
Financieel kon de stichting het voor 1977 
voorgenomen beleid ten uitvoer brengen, 
dank zij de getrouwheid van de donateurs 
en de subsidies van Unie en Uniewerk- 
fonds. Het was tevens het laatste jaar dat de 
stichting een eigen rijkssubsidie ontving. 
Tegen het jaareinde werden daarom ook 
diverse gesprekken voorbereid zowel 
tussen de Unie en de Lohmanstichting als 
van de drie stichtingen samen met CDA- 
organen, teneinde het werkprogram 1978 
financieel te kunnen uitvoeren.
Tevens werd na een teleurstellend besluit 
van de aftredende minister van bin
nenlandse zaken reeds in december 1977 
door de wetenschappelijke instituten van 
CDA, W D  en PvdA gezamenlijk actie on
dernomen om de nieuwe minister te ver
zoeken de gehele regeling zodanig te 
herzien dat bij alle instituten van een wat 
betere ,,bedrijfsvoering” sprake kon zijn.

april 1978 E. Sleijser-Tegelaar
directeur Lohmanstichting

OntwikkeNngssamenwerking

D irekte  hulp aan
arm ste  lan d en  en  groepen (I)

Voor een aantal landen betekende de 
grondstoffencrisis een zaak die niet of 
nauwelijks te overbruggen viel. Mede daar 
het veelal landen waren, die in streken gele
gen zijn waar natuurrampen niet zeldzaam 
zijn, werd het in 1974/1975 duidelijk dat 
voor hen extra hulp noodzakelijk was om 
aan de acute noodsituaties het hoofd te kun
nen bieden. Aangezien levensvatbare mul
tilaterale initiatieven* op dit terrein niet snel 
van de grond bleken te komen, besloten 
verscheidene landen, waaronder ook Ne
derland, rechtstreeks wat te doen. In het 
kader hiervan prijkt op de begroting voor 
Ontwikkelingssamenwerking een aparte 
post hiervoor, een post ter grootte van 514,1 
miljoen gulden voor 1978. Hetis onder deze 
post dat vaak becritiseerde uiteaven (aan
b.v. bevrijdingsorganisaties) geboekt wor
den.
Tabel 1 geeft een overzicht waarin de begro
tingspost onderverdeeld kan worden.

Tabel 1. Direkte hulp aan armste landen en 
groepen in mln. guldens:

ALGEMENE NOODHULPBUDRAGE
Deze bijdrage is in het bijzonder bestemd 
voor de allerarmste landen. De hulp bestaat 
vooral uit het geven van steim aan landen 
met ernstige betaüngsbalanstekorten. Deze 
tekorten zijn het gevolg van strukturele f ak- 
toren in het ontwikkelhi^proces zelf, maar 
ook van de internationale recessie die voor 
veel ontwikkelingslanden leidt tot een stag
natie in de groei van de export en tot sterk 
stijgende invoerprijzen. De financiering van 
deze tekorten blijft zorgen baren. In 
principe bUjft de hulp beperkt tot landen 
met een inkomen per hoofd van maximaal 
375doUar.

BIJDRAGE AAN SPECIFIEKE MUL
TILATERALE INITIATIEVEN TER LE
NIGING VAN ACUTE NOOD
Het doel van deze begrotingscategorie is het 
steunen van multilaterale programma’s 
voor direkte hulp aan armere bevol-

a. Algemene noodhulpbijdrage
b. Bijdragen aan specifieke multilaterale 

initiatieven voor acute nood
c. Specifieke bilaterale initiatieven ter 

leniging van directe noden
d. Hulpverlening ten behoeve van de Sahel
e. Hulpverlening aan Indo-China
f. Hulp aan Palestijnse vluchtelingen
g. Vluchtehngenhulp via VN
h. Hulpverlening bevolking koloniale 

gebieden in Afrika en wederopbouw
i- Werkgelegenheidsmaatregelen in gebieden 

van herkomst buitenlandse werknemers
]• Hulp bij rampsituaties
k. VN Kinderfonds (UNICEF)

begroting begroting
1977 1978

160,0 150,0

75,0 75,0

47,0 50,0
20,0 40,0
55,0 57,0

1,0 1,0
9,0 11,0

40,0 55,5

15,0 15,5
36,0 40,0
11,0 13,0

door drs. D. J. Borreveld

geschapen dat de Ambassades rechtstreeks 
fondsen, voor kleine locale ontwikkelings
projecten, ter beschikking kunnen stellen.

Totaal: 472,0 514,1

kingsgroepen ter voorziening in de zoge
naamde „basic needs” (waartoe behoren 
voedsel, gezondheid, huisvesting, maar ook 
onderwijs en werkgelegenheid). Het is de 
bedoeling dat gelden uit deze begrotingsca
tegorie vooral voor (multilaterale) sek- 
torprogramma’s worden aangewend.
Twee van dergelijke programma’s zijn in
middels van de grond gekomen: een land- 
bouwhulpprogramma (met daaraan slui
tend een zuiveUiulpprogramma) en een me
disch programma. Om de voedselveiligheid 
mee te helpen verbeteren, heeft Nederland 
besloten te participerenin het Food Security 
Assistance Scheme (FSAS) van de FAO, de 
wereldlandbouworganisatie. Tot op heden 
zijn er drie missies van de FSAS geweest 
waaraan Nederlandse deskundigen hebben 
meegewerkt, namehjk naar Cape Verde, 
Tsjaad en Guinee Bissau.

SPECIFIEKE BILATERALE INITIATIE
VEN TER LENIGING VAN DIRECTE 
NODEN
Deze begrotingscategorie is gericht op ac
tiviteiten in bilateraal kader welke op re
latief korte termijn direct resultaat beogen 
ten behoeve van de armste bevolkingsgroe
pen in een ontwikkelingsland. Uitgesloten 
van deze rubriek zijn derhalve de ac
tiviteiten welke een meer indirect effect 
hebben zoals studies,’surveys, research, in
stitutionele opbouw van overheidsdiensten 
etc. die beter passen onder begrotingscate
gorie „overige posten”.
In beginsel komen aUe ontwikkelingslanden 
voor deze hulpverlening in aanmerking. In 
1976 werd voor deze post een bedrag van 40 
miljoen gulden uitgetrokken. Daaruit werd 
onder meer een bijdrage geleverd aan een 
krotverbeteringsproject in Calcutta (India), 
werden nieuwe activiteiten gestart op het 
gebied van de gezondheidszorg (Phihp- 
pijnen. Gabon) en het onderwijs (Costa 
Rica, Honduras) en -  via particuliere 
kanalen — steun verleend aan de bevolking 
van Chih. In 1977 werd de mogelijkheid

HULPVERLENING TEN BEHOEVE VAN 
DE SAHEL
Het Sahelgebied omvat een aantal van de 
minst ontwikkelde en armste landen ter we
reld: Mauretanië, Senegal, Mali, Boven 
Volta, Niger, Tsjaad, Kaapverden, Somahë 
en Ethiopië. Nadat in 1968 zich de eerste 
verschijnselen van de droogte deden gevoe
len brak in 1973 een nieuwe periode van 
rampzahge droogte aan.
Ondanks een totaalbedrag aan hulp van 
meer dan een miljard US doUars stierven 
velen en werd aan landbouw en veeteelt 
wellicht onherstelbare schade toegebracht. 
Nederland neemt deel aan diverse VN ak- 
tiviteiten die beogen de nood te verlichten 
en aanzetten tot een stabielere toestand te 
geven.

HULPVERLENING TEN BEHOEVE VAN 
INDO-CHINA
Evenals in voorgaande jaren is de hulp aan 
de landen van Indo-China in 1977 gericht 
geweest op de wederopbouw van het door 
oorlog verwoeste gebied. Vrij spoedig na de 
reunificatie van Noord- en Zuid-Vietnam 
heeft een Nederlandse delegatie een bezoek 
gebracht aan Hanoi ten einde met de rege
ringsautoriteiten overleg te plegen over de 
besteding van het beschikbare hulpbedrag 
ad 100 miljoen gulden voor de jaren 1976 en 
1977. Besloten is dit bedrag vooral aan te 
wenden voor aanschaf van constructiema- 
terialen voor de wederopbouw, alsmede 
gezondheids- en waterwinningsprojecten. 
Ook de regering van Laos werd in 1977 een 
schenking (10 miljoen gulden) gedaan. 
Voor Mekongprojecten (de Mekong is de 
„Rijn” van Indo-China) werd nog eens 9 
miljoen ter beschikking gesteld. Ook via 
particuliere organisaties (o.a. het Medisch 
Comité Nederland Vietnam) werden gelden 
ter beschikking gesteld. Deze werden veel
al bestemd aan zaken in de gezondheidszorg 
en onderwijssektor.

Drs. D. J. Barreveld.
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De prijsindexcijfers van het gezinsverbruik 
zullen in de negen EG-landen dit jaar als 
volgt stijgen: Denemarken 10,5 procent, 
Duitsland 3,5 procent. Frankrijk 7 procent, 
Ierland 6,5 procent, Italië 12 procent, Ne
derland 5,5 procent, België 5,5 procent, 
Luxemburg 4 procent en het Verenigd Ko
ninkrijk 8,4 procent, Luxemburg 4 procent, 
Nederland 5,5 procent, België 5,5 procent, 
Luxemburg 4 procent en het Verenigd Ko
ninkrijk 8,4 procent. De lopende rekening 
van de betalingsbalans zal in Denemarken 
een tekort vertonen van 1,7 miljard dollar, 
in Duitsland een overschot van 2,6 miljard, 
in Frankrijk een tekort van 3 miljard, in 
Ierland een tekort van 0,7 miljard, in Italië 
een overschot van 2 miljard, in Nederland 
een overschot van 0,5 miljard, in België een 
tekort van 0,1 miljard en in het Verenigd 
Koninkrijk een overschot van 0,3 miljard.

Om in 1978 nog een groei van in totaal 2,8 
tot 3 procent te kunnen halen, zal het de 
Gemeenschap moeten ,,meezitten” en zal 
er in de periode juni 1978 tot juni 1979 nog 
een groei van 4 tot 4,5 procent gehaald 
moeten worden. Er is dan ook een krachtig 
beleid nodig om de groei te stimuleren, zo 
concludeerde Europees commissaris Ortoli.

BUDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

Dè Nederlandse minister van Financiën, 
Andriessen, zei dat niet alle stimulerings
maatregelen gelijktijdig zouden behoeven 
te beginnen, als ze maar wel op elkaar zijn 
afgestemd.

Bij haar groeiprognose yan een kleine 3 
procent houdt de Gommissie overigens re
kening met een matige uitbreiding van de 
wereldhandel en een voorlopige bevriezing 
van de olieprijzen. De balans die de Com
missie moest opmaken over 1977 is teleur
stellend: slechts 1,9 procent groei, ondanks 
dat men in de herfet van vorig jaar nog 
rekende met gemiddeld 2,5 procent groei in 
1977.
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utiliteitsbouw.

Meester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER B.V.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

TUINAANLEG
BINDER B.V. - RHOON

Aanleg en onderhoud van 
GEMEENSCHAPPELIJKE TUINEN, 

PLANTSOENEN, PARKEN, 
SCHOOITUINEN etc.

- onderhoud van 
groenvoorzieningen

- onkruidbestrijdingen
- kleigrond, teelaarde
- graszoden en
- graszaden
- bloembakken

Dorpsdijk 50-52 - Postbus 820 - RHOON 
telefoon 01890-6111*

- grond- en straatwerken
- drainages - rioleringen
- beplantingen
- windkeringen en 

afrasteringen
- aanleg grasgazons

AANNEMERSBEDRIJF

B.V. R A D IX  & VEER M A N
Edisonweg 23, Postnus 14,
3440AA Woerdan, tel. 03480-2204.

Verbouw - Nieuwbouw door geheel Nederland.

BETONFABRIEK 
.VRIJENBAN 99

99
A. M. HOEKE

Rotterdamseweg 376 - Delft. 
Telefoon 015-560193 b.g.g. 124008.

BETONWAREN

INTERIEUfiVERZOROINr J  V.

Asselsestraat 21-23 
Apeldoorn, tel. 12908 
Th. a Kempis- 
straat 59-61 
Zwolle, tel. 16157

KAMERÉREED
TAPIJT
4000 m2 in voorraad
KARPETTEN
BEDDEN
GORDIJNSTOFFEN
BANKSTELLEN
SLAAPKAMER
AMEUBLEMENTEN
enz.

<800 m2 loonruimte

Stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

VAN
Zeben’s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

roUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker

MAKELAARSKANTOOR
H O O G EN R A A D

HAAGWEG 171 - TEL. 070-99.65.60 
RIJSWIJK (Z.-H.)

Onroerende goederen - Hypotheken 
Taxatiën

& Z n .
Var O^adelaan 61
1^.02150-11189-16777
HILVERSUM.

Ventesvoge»" 
Financiëlt 
Service Groep
Uw adviseur als het 
gaat om
financiële zekerheid 

Badhuisstraat 9 5  
Vlissingen 
Postbus 151 
Telefoon (01184)

1 4 4  61 -  1 9 1 9 2

Kistenfabriek

N. DE BOER

HANAB B.V
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941 
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

K ABELWERKEN

ZINKERS
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Heeft het wel zin?
door: dr. K. de Vries, voorzitter redactie „de Nederlander”

„Heeft het wel zin?” Dat vraag je je als 
voorzitter van de redactie van „de Neder
lander” af, als er naar aanleiding van het 
zeventigjarig bestaan van de Christelijk- 
Historische Unie een speciaal nummer 
wordt samengesteld. De reden is niet, dat er 
ook een jubileumnummer van het Christe- 
lijk-Historisch Tijdschrift verschijnt; dit 
laatste draagt een wetenschappelijk ka
rakter en bereikt slechts een deel van de 
leden der Unie, terwijl deze editie van „de 
Nederlander” een „ledencontactblad” is. 
Ik bedoel het zo: heeft het wel zin, stil te 
staan bij het verleden, nu er kans is, dat de 
CHU over twee jaar wordt opgeheven? 
Vast staat, dat ons als Unieleden een voor
stel van het bestuur van het Christen De
mocratisch Appel, de federatie van KVP, 
ARP en CHU, zal worden voorgelegd om in 
1980 over te gaan tot fusie. Accoord gaan 
met dit voorstel is alleen verantwoord, als 
we ons in de nieuwe politieke groepering 
thuis kunnen voelen, anders gezegd: als 
daarin plaats is voor mensen met een 
geesteshouding, die zich kenmerkt door 
ruimte, openheid en gehoorzaamheid.

Ruimte naar biimen. De CHU is altijd wars 
geweest van partijdiscipline en fractie- 
dwang. Dat is ten dele te verklaren uit het 
feit, dat zij ontstaan is door samensmelting

van drie politieke groeperingen: de Vrij 
Anti-Revolutionaire Partij, de Christelijk- 
Historische Kiezersbond en de Bond van 
Kiesverenigingen op Protestants-Christe- 
lijke grondslag in de provincie Friesland. 
De eerste voorzitter van de CHU, jhr. mr. 
A. F. de Savomin Lobman, zei bij de op
richting op 9 juli 1908: „Wij moeten de 
vrijheid van discussie behouden, mits wij 
één blijven op de hoofdzaak, het fun
dament.” „Ten dele”: de ruimte binnen de 
CHU is niet enkel een kwestie van traditie 
maar ook van beginsel. De Unie maakt 
ernst met de bepaling van de grondwet, dat 
volksvertegenwoor(Ëgers moeten stem
men zonder last of ruggespraak. Hoe ac
tueel dit is, blijkt uit wat de Partij van de 
Arbeid meent zich te kunnen veroorloven.

Ik kom tot het tweede kenmerk van de 
Christelijk-Historische geesteshouding: 
openheid naar buiten. De CHU is altijd be
reid geweest tot samenwerking. Zij moet 
niets hebben van polarisatie, van het toe
spitsen van politieke tegenstellingen. Haar 
doel was van meet af aan het behartigen 
van de belangen van heel het volk, niet 
slechts van een deel, dus ook niet van het 
„Christelijk volksdeel”. De U van Unie is 
historisch verklaarbaar, maar heeft na ze
ventig jaar nog niets aan betekenis inge

6fit OOH HET GOUDEN JUBILEUM 
MET ONS VIEREN !r ^

Ju ist  h u :
LID VAN DE.

Een opwekking om het gouden jubileum van de CHU te vieren.

boet; er komt een streven naar eenheid in 
tot uitdrukking. Hoe actueel dit laatste is, 
bleek tijdens de kabinetsformatie van ver
leden jaar, toen de Partij van de Arbeid een 
„meerderheidsstrategie” meende te moe
ten toepassen.

Tenslotte: gehoorzaamheid naar boven. 
Daarop heeft de C van CHU betrekking. 
De Unie heeft de afgelopen zeventig jaar 
geprobeerd, de politieke problemen te 
toetsen aan de beloften en geboden van 
Gods Woord. Zij heeft, met vallen en óp

staan, getracht stenen aan te dragen voor 
de weg, waarlangs Christus komt. Zij weet, 
dat haar bescheidenheid past, indachtig aan 
het woord van wijlen prof. Van Niftrik, dat 
„overal waar de goede dingen openbaar 
worden: waar liefde heerst, offers gebracht 
^worden, de naaste wordt gediend, enige 
vernieuwing en verbetering blijken, zich de 
'macht van Christus’ opstanding open
baart.”
Heeft het zin, m 1978 een nummer van „de 
Nederlander,’ te wijden aan een Unie-ju- 
bileum? Mijn antwoord is: misschien wel 
meer dan ooit.

K. de Vries

CHU zette zeventig jaar 
stempel op Nederlandse politiek
door: dr. L. M. van Leeuwen, voorzitter CHU

Beste Unieleden,

Zeventig jaar CHU. Mag ik u allemaal eerst 
van harte gelukwensen met deze 
verjaardag. Onze Unie heeft de leeftijd der 
sterken bereikt Op 9 juli 1908 werd in 
Leeuwarden de oprichtingsvergadering ge
houden. De eerste voorzitter, jonkheer De 
Savomin Lohman, hield een magistrale rede 
en beklemtoonde het nut van het bij elkaar 
brengen van een aantal, tot dat moment los 
van elkaar staande CH-groeperingen. 
Vanaf die dag in de zotner van 1908 heeft 
onze Unie haar stempel gezet op de Neder
landse politiek. Opvallend is, dat dat 
eigenlijk altijd herkenbaar gebeurde op de 
eigen Uttie-wijze: bemirmelijk, gouver
nementeel, gezagsgetrouw, met een warm 
gevoel voor echte democratie en met de 
intentie, dat politiek en politici er zijn om het 
volk te dienen.

In kiesverenigingen, in Kamer- en in Sta
tenkringen, in gemeenteraden, in 
provinciebesturen, in parlement en in vele 
regeringen hebben vertegenwoordigers van 
de Unie steeds geprobeerd langs de Unielijn 
in door God gestelde verantwoordelijkheid 
een bijdrage in belang van land en volk te 
leveren. Typerend voor veel van die Unie- 
vertegenwoordigers is geweest, dat zij hun 
werk deden rustig, betrouwbaar, niet 
dwingend-opvallend en in een bereidheid, 
naar anderen te willen luisteren en het werk 
samen met anderen te willen doen. Zeventig 
jaar geschiedenis van de Unie is ook 
zeventig jaar geschiedenis van politiek 
Nederland op grote en op kleine schaal. 
Ook de geschiedenis van onze Unie werd 
natuurlijk in belangrijke mate geschreven 
door personen. Dat zijn er duizenden ge
weest. Het lijkt mij juist, dat ik er een aantal 
van naar voren ha^. Juist door hen te 
noemen krijgen u en ik in vogelvlucht weer

een beeld van wat onze Unie zoals betekend 
heeft.
Jhr. A. F. De Savomin Lohman: Zijn le
venswerk, naast het zuiver houden van de 
verhouding regering-volksvertegen- 
woordiging, was de strijd voor het christelijk 
onderwijs; hij is de man, die tijdens de eerste 
wereldoorlog naar de toenmalige minister 
Cort van der Linden ging, om hem te vragen 
een staatscommissie in het leven te roepen 
en een pacificatie te bewerkstelligen.
Dr. J. Ih. Visser: Onze eerste minister van 
onderwijs, kunsten en wetenschappen, die 
de vmchten van de arbeid der pacificatie- 
commissie, de vrachten van Lohman’s strijd 
voor het christelijk onderwijs, heeft mogen 
plukken en wiens naam met ere verbonden 
blijft aan de Lager-onderwijs-wet van 1920. 
Mr. dr. J. Schokking: Theoloog en jurist, die 
samen met ds. Van Eyck van Heslinga en ds. 
Wagenaar — drie Friese predikanten — de 
„Bond van Kiesverenigingen op 
Christelijk-Historische grondslag in Fries
land” oprichtte.
Jhr. mr. D. J. de Geer: die vooral in de 
periode tussen de eerste en tweede wereld
oorlog als minister, kabinetsformateur, 
minister-president, Unievoorzitter en 
fractievoorzitter een zeer belangrijke rol in 
de Nederlandse politiek heeft gespeeld; die 
voor ’s lands financiën in die jaren veel zorg 
heeft gedragen en in 1929 een regeling tot 
stand wist te brengen met betrekking tot de 
financiële verhouding van Rijk en gemeen
ten.
Prof. dr. J. Slotemaker de Bruine: De bewo
gen man van de christelijk-sociale studiën, 
die en als predikant en als minister en als 
Kamerlid en als bestuursfunctionaris in 
onze Unie, op het sociale denken en leven 
van ons volk grote invloed heeft 
uitgeoefend.
J. R. Snoeck Henkemans: Vele jaren lid van 
de Tweede Kamer en de bouwer van onze

CHU-oiganisatie en de ontwerper van de 
eerste statuten der Unie, toen het stelsel van 
evenredige vertegenwoordiging in 1918 tot 
partij-organisatie noopte.

En onze beide grote geestelijke voorvaders: 
Groen van Prinsterer: Stamvader van de 
Christelijk-Historische of Antiievolutio- 

'naire richting: Er staat geschreven en er is 
geschied.
Ën niet in de laatste plaats Hoedemaker, de 
geestelijk leider van de „Bond van 
Kiesverenigingen op Christelijk-Histo
rische grondslag”. Hoedemaker: de man 

ivan „Heel de kerk en heel het volk”.

vervolg op pagina 3

Dit nummer: Jubileumnummer
De redactie van „de Nederlander”, 
christelijk-historisch weekblad/leden- 
contacti)lad van de CHU, is verheugd 
alle leden van de Unie dit nununer van 
„de Nederlander” te kunnen aanbieden. 
Het is geheel \gewijd aan het ze
ventigjarig bestap van de CHU.
De redactie is dankbaar, dat zovelen 
hebben willen medewerken aan de 
samenstelling van dit jubileumnummer 
en spontaan een bijdrage leverden. Het 
zijn mr. A. A. M. van Agt, mr. W. 
Aanljes, dr. J. W. vanHulst, dr. L. M. van 
Leeuwen, mr. W. Scholten, mr. Y. 
Scholten, mr. H. K. J. Beernink, jkvr. mr. 
C. W. I. Wttewaall van Stoetwegen, drs. 
A. D. W. Tilanus, drs. A. J. van Duist, J. 
van den Assem, drs. A. D. W. Tilanus en 
ds. S. Kooistra.
Dit jubileumnummer van „de Neder
lander” is voorbereid door een team uit

de redactie, bestaande uit Klaas de Vries, 
Aad van Duist, Wim de Krayf, Egbert 
Bluemink, Hans van Spanning en Haty 
Tegelaar-Boonacker. De eindredactie 
was in handen van Henk Lokkerbol. De 
technische verzorging, zetten, lay-out 
en drukken, geschiedde door de BDU te 
Barneveld.

„De Nederlander” verschijnt tienmaal 
per jaar als ledencontactblad. Deze tien 
nummers worden gratis aan alle leden 
van de CHU toegezonden. „De Neder
lander verschijnt evenwel ook als 
christelijk-historisch weekblad, tegen 
een abonnementsprijs van ƒ 27,50 per 
jaar. Belangstellenden kunnen 
proefnummers van het weekblad 
aanvragen. Het weekblad volgt het poli
tieke gebeuren op de voet.

Ondergetekende..........................................................................................................

Adres ....................................................................................................... te ...............
wenst toezending proefnummer weekblad „de Nederlander”

................... . (handtekening)

Deze bon zenden aan: administratie „de Nederlander”, Van Deventeriaan 49 te 
Voorburg.
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BETONFABRIEK
Bij ‘HET HIETVELD’ te BEEKBERGEN, bestemd voor de verzorging en begeleiding van 96 verstan
delijk gehandicapte mannen bestaat de vakature van

„VRUENBAN”
A. M. HOEKE DIRECTEUR M/V

Rotterdamseweg 376 - Delft. 
Telefoon 015-560193 b.g.g. 124008.

BETONWAREN

De te benoemen funktionaris zal in samenwerking met de aan de Stichtingen verbonden stafdiensten 
voor financiële, personele, medische- en pastorale zaken verantwoordelijkheid dragen voor en mede 
gestalte geven aan het leef- en behandelingsklimaat.

De vereisten voor deze funktie zijn:
-  een hogere beroepsopleiding in agogische richting;
-  ruime ervaring in het inrichtingswerk, bij voorkeur in de zwakzinnigenzorg;
-  goede kontaktuele eigenschappen en leidinggevende kwaliteiten.

Een christelijke levensovertuiging is vereist.
Leeftijd 35 tot 45 jaar.

De honorering van deze funktie geschiedt afhankelijk van leeftijd en ervaring naar maatstaven van de 
N.Z.R.

TOT 140% HYPOTHEEK
KoStel. vrijbl. off. Geen afsluitprovisie. 
Geldlening f 5.000,- =  36x f 171,- enz.

Advies en bemiddeling onroerend goed. 
HUIZEN te koop gevraagd en aangeboden, ook in Spanje.

drs. J. A. üding & Partners
Financ. adv. en vastgoed consultants.

Van Maerlantlaan 7 - Amersfoort.
033-17647.

Een psychologisch onderzoek kan,deel uit maken van de selektieprocedure.

'Wie aan de toekomst bouwt 
BouwtopdeC.H.U.

] Met een advies dat u vertrouwt
Bouwt Meester’s Bouwbedrijf voor u.

Belangstellenden voor deze funktie worden uitgenodigd hun sollicitatie binnen 10 dagen 
na het verschijnen van dit blad te richten aan het bestuur van de Stichtingen en te zenden : 
éan de directeur der Stichtingen, de heer G. H. Derkzen, Loenenseweg 44, Beekbergen, 
die gaarne bereid is aanvullende informatie te verstrekken (tel. 05766-2525).

Vrijblijvend advies voor renovatie, nieuwbouw,
1 utiliteitsbouw.

M e e s te r ’s
B o u w b e d rijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

i

Stichting „  Het Hoogeiand'// 
Stichting „Hullenoord" /> C \
Beekbergen ^

—... — - ■■ - - - ■  —

HANAB B.V
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941:̂
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

Wat doet u?
In de drukke Kalverstraat in Amsterdam bleef een fraaie 
poort behouden dié eens toegang gaf tot een weeshuis. 
Boven de poort staat gebeiteld: AD 1581, dat is het dertien
de jaar van een oorlog die tachtig jaar zou gaan duren.
Onder die omstandigheden roept een dichter om het hart 
van zijn volk:

Hier treurt het Weeskint, met gedult 
Dat arm is sonder zijne schuit 
En in zijn armoë moet vergaan 
Indien gij 't  weigert bij te staan 
Zo gij gezegent zijt van Godt 
Vertroost ons uit uw overschot.

Ja, w at doet u
als wij zo de smeekbede overbrengen van dominee en meviouw Itaar uit Djajapura om 
toch te blijven denken aan de Papoea-weesjes, die ook ,,in hun armoe moeten vergaan, 
ais wij 't  weigeren bij te staan".

„ZO GIJ GEZEGEND Z IJT  VAN GOD ■ UW EN 
HUN VADER - VERTROOST HEN UIT UW 

OVERSCHOT” .

Laat ons uw hulp overbrengen. Stort uw gave op het

PAPOEAFONDS, Giro243000, postbus 2100,
Eindhoven of Amro-bank, Eindhoven.

STICHTING HULP AAN 
PAPOEA’S IN NOOD
Secr. Scholeksterstraat 7, Amersfoort.

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS
M i m i l l l l l l  IIIIIH llll— — MB!
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Zeventig jaar Christelijk Historische Unie
door: mr. W. Scholten

Het lijkt wat merkwaardig om nu, in het 
jaar 1978, het feit te herdenken, dat 70 jaar 
geleden drie stromingen in de Nederlandse 
politiek zich hehben verenigd tot de 
Christelijk-Historische Unie. Immers het 
Christen Democratisch Appèl is inmiddels 
als politieke eenheid tot stand gekomen en 
daarbij heeft de CHU zich met overtuiging 
aangesloten. In de Eerste en Tweede Ka
mer der Staten-Generaal opereren geen af
zonderlijke fracties meer van de Christe
lijk-Historische Unie; ze zijn verenigd in 
die ene fractie, van het CDA. Bij de verkie
zingen voor de Provinciale Staten dit 
voorjaar werden in alle provincies geza
menlijke lijsten van het Christen Democra
tisch Appèl ingediend. En bij de Gemeente
raadsverkiezingen van mei zullen nog 
slechts in een zeer beperkt aantal plaatsen 
afzonderlijke lijsten van de Christelijk 
Historische Unie worden ingediend.
Is dit een klimaat en een politieke situatie 
om een 70-jarig bestaan te vieren? Op het 
eerste gezicht lijkt die vraag ontkennend te 
moeten worden beantwoord. Toch is zo’n 
ontkennend antwoord niet juist. Evenzeer 
als in 1908 de CHU was opgebouwd uit 
verschillende stromingen, die lang als zo
danig herkenbaar bleven (men kan'zelfs 
stellen tot op de dag van vandaag) zo kan 
ook in het Christen Democratisch Appèl de 
inbreng van drie samenwerkende partijen 
worden herkend en onderkend. In die sa
menwerking is het van groot belang, dat de 
beginselen, de gedachten en de sfeer van de 
Christehjk Historische Unie mee een rol 
blijven spelen bij de vormgeving van die 
ene Christen Democratische Partij. Een 
partij waarnaar zoveel mensen in Neder

land vele jaren hebben uitgezien en die, 
zoals de verkiezingsuitslagen uitwijzen, 
voor velen hun politieke tehuis zal worden, 
zoals één van de afzonderlijke partijen hun 
oorspronkelijke politieke huis was. Over 
deze trouw van velen mogen wij ons zeer 
verheugen. Evenals trouwens over de 
komst van vele nieuwe — al of niet recht
streekse -  leden van velé zijden.
Daarom richt ik toch ter gelegenheid van 
dit 70-jarig bestaan een hartehjke geluk
wens aan de Christelijk Historische Unie. 
Het is geen kleinigheid om gedurende 70 
jaren in de Nederlandse parlementaire de
mocratie een rol te hebben mogen en kun
nen spelen.
Een rol die, naar ik meen te mogen zeggen, 
steeds een constructieve is geweest, gericht 
op het dienen van onze Nederlandse sa
menleving.

NIET SPECTACULAIR
De Christelijk-Historische Unie was en is 
geen spectaculaire partij, die keer op keer 
in de voorste linies van de Nederlandse 
politiek de aandacht op zich wilde vestigen, 
maar het was wel een politieke groepering 
en zij is dat nog, die erop gericht is met 
nuchterheid en stabiliteit, op basis van haar 
beginselen, haar politieke verantwoor
delijkheid te nemen door een bijdrage te 
leveren aan het bestuur van dit land. 
Anderen zullen in dit nummer ongetwijfeld 
dieper ingaan op de geschiedenis van de 
CHU. Daarbij zullen vele namen de revue 
passeren van mannen en vrouwen die in 
deze 70 jaar met een vaak onverwoestbare 
trouw de Unie hebben gediend. Ik wil in dit 
verband slechts één naam noemen. Na wat

Ook zo ging de CHU de straat op.

vervolg van pagina 1

Tilanus Sr.: De man van de wederopbouw 
van de Unie na 1945. Tegen de doorbraak in 
1945-1946 en geconfronteerd met het 
heengaan van sommigen, met wie men ja
renlang had samengewerkt. Het verlies van 
het eigen CH-dagblad, maar ook het grote 
en onverwachte succes bij de eerste na
oorlogse verkiezingen in 1946. De Unie 
kwam ongeschonden uit de stembus.
Ook vandaag tekenen . CCHU-poUtici nog; 
mee aan het politieke beelcTvan Nederland. 
Na oppositie tegen het kabinet Den Uyl 
dragen thans vijf mensen uit onze Unie 
regeringsverantwoordelijkheid, profiteert 
het parlement van de inbreng en van de 
inzet van onze Kamerleden en dragen man
nen en. vrouwen uit onze kring verant
woordelijkheid voor het bestuur van pro
vincies en gemeenten. Ik wil aaii de rij van 
prominenten, die ik noemde, er nog één 
toevoegen: mr. H. K. J. Beemink, voor mij 
de brug tussen de CHU van toen en de CHU 
van nu. Secretaris en later voorzitter van de 
Unie, fractieleider in de Tweede Kamer en 
later minister van biiuienlandse zaken. Hij is 
vandaag de man, die ons jongeren bijstaat 
met raad en daad. Hij zette zijn vraagtekens 
bij het CDA, maar maakt daar nu voor hem 
en voor ons uitroeptekens van door een 
actieve inbreng in de discussies, die gevoerd 
moeten worden over de essentiële vragen 
rondom de eenwording van de drie 
Christen-Democratische partijen.

Bij een verjaardag past normaal de wens: 
„Nog vele gelukkige en dus gezonde jaren”.

ik enige tijd terug in de Nederlander heb 
geschreven over de persoon en figuur van 
drs. Amold Tilanus, zou ik nu bij dit jubi
leum nog eens de aandacht willen vestigen 
op de enorme betekensi welke zijn vader, 
dr. H. W. Tilanus, voor de Christelijk-His
torische Unie heeft gehad. Hij was het die 
na de moeilijke periode van de Tweede 
Wereldoorlog, met een inzet en een werk
kracht die weinigen kunnen evenaren, de 
Christelijke-Historische Unie niet alleen 
organisatorisch, maar ook wat politieke 
vormgeving betreft, weer heeft opge
bouwd. Het waren bepaald geen gemak
kelijke jaren na de Tweede Wereldoorlog. 
De storm van de doorbraak woedde over 
protestants Nederland. Tilanus bleef over
eind in deze storm; hij zag het grote belang 
om ook in dfe na-oorlogse periode de oude 
lijn van de partijvorming op basis van het 
evangelie weer op te vatten. Het vertrek 
van vooraanstaande Christelijk-Historis- 
chen naar de Partij van de Arbeid heeft 
hem veel pijn gedaan en met name de ge
schiedenis rondom de Nederlander, waar
van hij tegenover Puchinger verklaarde „Ik 
ben nooit haatdragend geweest, maar de 

i wijze waarop ons de Nederlander is ont
nomen die ruim 40 jaar als orgaan onzer 
partij iets voor ons gehele volksleven bete
kend heeft,, behoort tot de bitterste erva
ringen die ik gekend heb.”

Maar Tilanus heeft zich door die ervaringen 
niet uit het veld laten slaan. Hij heeft in die 
na-porlogse jaren met vaste hand leiding 
gegeven.
Wij hebben als na-oorlogse jongeren in de 
CHU tegen die leiding wel eens protest 
aangetekend. Wij zagen wel eens wat te 
weinig beweging, maar terugziende kun
nen wij alleen maar concluderen, dat zon
der die vaste leiding de Unie dit jubileum in 
1978 niet zou hebben gehaald.
H. W. Tilanus is een groot man in deze 
70-jarige geschiedenis van de CHU ge
weest. Ik citeer nog eenmaal uit het boek 
van Puchinger „Tilanus vertelde mij zijn 
leven” : „Hij vertoonde in al wat hij vertel
de waarachtige openheid. Hij verborg geen 
zaken en hij beantwoordde altijd mijn vra
gen. Ik geloof dat het tot de genade van zijn 
leven behoorde dat hij ook nipts te verber
gen had.”

Tilanus was geen voorstander van een sa
mengaan met Anti-Revolutionairen, laat 
staan van een opgaan van de CHU in één 
Christen-Democratische partij. De ontwik
kelingen van de laatste tien jaar zijn in een 
andere richting gegaan. Ik ben daar per
soonlijk dankbaar voor. Omdat in de 
geestelijke en maatschappelijke ontwikke
ling van met name de laatste 10 jaren een

gescheiden optrekken van de Christen- 
Democraten niet meer als verantwoord 
werd ervaren en ook politiek geen per
spectief meer bood. In het bijzonder ben ik 
er over verheugd, dat zovelen uit de kring 
van onze Christelijk Historische Unie deze 
stap naar Christen-Democratische eenheid 
hebben kunnen en willen meemaken. Het is 
nog maar nauwelijks elf jaar geleden dat de 
bekende parlementaire journalist Hemi 
Faas (de Wandelganger van de Volkskrant) 
in zijn boek „God, Nederland en de Franje” 
de „profetische” woorden neerschreef, dat 
ibij een samengaan van Christen-Demo- 
'craten de Christelijk Historischen zouden 
vluchten naar Partij van de Arbeid, W D, 
PSP en zo meer. Ik ziteer: „Het zit gebak
ken in heel hun wezen, in hun filosofie. 
Laten we hoog schatten: Misschien zou tus
sen de 10 en 20 % van de CHU Christe'n- 
Democratisch worden?’

BEMOEDIGING
Wat is het bij het herlezen van zulk een 
passage een bemoediging—ook ziendenaar 
de jongste uitslagen van de Statenverkie
zingen — dat zovelen in de Unie, van hoog 
tot laag, trouw zijn gebleven niet alleen aan 
hun eigen partij, maar ook bereid zijn de 
beginselen en gedachten en sfeer van die 
j>artij in te brengen in het Christen Demo
cratisch Appèl. Dat zal onze grote taak zijn 
voor de komende jaren.
Ik sluit deze gelukwens aan de Christelijk- 
Historische Unie af met een zinsnede, die ik 
vond in een verkiezingsbrochure voor de 
Tweede Kamer-verkiezingen in 1933 en 
die naar mijn oordeel nog onverkort geldt 
voor de politieke situatie van dit moment: 
„Geen terugtrekken achter eigen grenzen 
en muren, geen afsluiting en uitsluiting, 
maar samenwerking en eenheid tussen aUe 
groepen der bevolking.”
Het ga u, Christehjk-Historische Unie, 
thans reeds opgeriomen binnen het poli- 
jtieke verband van en straks ook organisa- 
itorisch opgaande in het CDA, wel.
Ik wens de Christehjk-Historische Unie een 
goede viering van het jubileum, ter gele
genheid van het 70-jarig bestaan toe, maar 
ibovenaI voor de jaren die voor ons liggen 
veel wijsheid en succes bij de definitieve 
vormgeving van het Christen-Democra- 
tisch Appèl.
Laat de geest die de CHU sinds 1908 heeft 
gekenmerkt binnen de CDA een bron van 
inspiratie bhjven.

(De auteur van bovenstaand artikel, mr. W. Scholten, is 
oud-secretaiis vdn de CHU, oud lid van de 
Tweede Kamer voor de CHU, oud-secretaris 
van financiën, en oud-lid van de Raad van 
State. Thans is hij minister van defensie).

Het klinkt absurd, maar dat moeten wij 
elkaar voor onze Unie maar niet toewensen. 
We zijn op de goede weg van het CDA. We 
moeten elkaar toewensen, dat het thans 
beloftenvoUe CDA in 1980 de federatie- 
structuur vaarwel zal zeggen en een nieuwe 
start zal hebben als één partij, waarin chris
tenen elkaar onlosmakehjk gevonden heb
ben in de Nederlandse politiek. De 
besUssing tot die eenwording moeten wij 
allemaal in voUe verantwoordehjkheid 
kunnen nemen. Dat vraagt nog veel voor de 
komende jaren. Pohtieke homogeniteit, 
duidehjkegrondslag en eerlijke statuten zul
len in ieder geval gewaarborgd moeten 
worden. We zullen alert moeten zijn en met 
alle kracht positief moeten meewerken om 
dat ene geloofwaardige CDA te bouwen. 
Wij hebben een taak van God in deze 
wereld: rentmeester zijn van wat Hij ge
schapen heeft. Dat moet onzeinzetbepalen. 
Het tekent ook, dat wij het alleen kunnen in 
afhankelijkheid van Hem. Ik wens de CHU 
nietmeervelegelukkigejaren,maarikwens 
ons allen wel nog vele pohtiek-gezonde 
jaren, samen met onze vrienden en vrien
dinnen uit KVP en ARP.
Ik wens voor het CDA toe, dat haar 
poütiek gekenmerkt zal worden door dat, 
wat voor onze Unie altijd het principiële 
uitgangspunt was: zij wil zich laten leiden 
door de Bijbel en van daaruit meewerken 
aan de opbouw en versterking van een 
samenleving, waarin meer gerechtigheid 
heerst en waarin voor ieder mens een hoop
vol perspectief is. Met die bede in het hart, 
die tegelijkertijd onze politieke intentie 
weergeeft, durf ik u met onze Unie te felici
teren en ons allen politiek heel goede jaren 
toe te wensen in een eerlijk, positief en 
bruggenbouwend CDA.

De breuk
die er nooit had mogen komen
door: mr. W. Aantjes, voorzitter CDA-fractie Tweede Kamer
Het afgelopen weekeinde pakte ik uit mijn 
boekenkast nog eens de biografie van mr. 
Th. Heemskerk, geschreven door prof. mr. 
P. A. Diepenhorst. Heemskerk was in 1908 
de formateur en premier van het kabinet,, 
dat het (tegen de zin van Kuyper) tussentij ds 
gevallen kabinet-De Meester opvolgde. 
Tegen de zin van Kuyper, want deze 
voorzag dat zijn kansen op terugkeer als 
minister-president lagen in de periodieke 
verkiezingen van 1909, niet in een tus
sentijdse kabinetscrisis. Hij kreeg niet zijn 
zin, maar wel gelijk, want het kabinet- 
Heeinskerk zat tot de verkiezingen in 1913. 
Kuyper heeft dat nooit kunnen verwerken 
en datheeftzijnpersoonhjke verhouding tot 
Heemskerk, tot verdriet van de laatste, zeer 
ten ongunste hemvloed, zoals boeiend en 
onthullend is beschreven in het boek van dr. 
J, Voerman over het conflict Kuyper- 
Heemskerk.

KUYPER EN HET CONFLICT
De combinatie van die twee begrippen heeft 
de loop van de kerkgeschiedenis en van de 
politieke geschiedenis van protestants Ne
derland mede bepaald. Daarvan kan ook het 
definitieve ontstaan van de CHU niet 
worden los gezien. In 1908; ook het jaar, 
waarin de anti-revolutionaire fractie
voorzitter Heemskerk tegen de zin van 
Kuyper zijn kabinet vormde.
Hiermee zeg ik niet dat Kuyper de schuldige 
was van de scheuringen en breuken. Wel dat 
zijn karakter het alsnog vermijden van op 
zichzelf welhcht gerechtvaardigde

conflicten bemoeiUjkte.
In elk geval kunnen wij na 70 jaar één ding 
allemaal zeggen, ongeacht aan wiens kant 
wij in 1886 of in 1894 of i^ 1908 zouden 
hebben gestaan en ongeacht tot wiens ker- 
kehjke of politieke nazaten wij gerekend 
worden: die scheiding had er nooit mogen 
komen.
Daarom kunnen wij vandaag opgelucht de 
CHU met haar zeventigjarig bestaan 
gelukwènsen, want wij zijn op weg de 
breuk, die er nooit had mogen komen, te 
helen.
Daarmee keren wij ons niet tegen onze poli
tieke voorvaders. Integendeel, want on
danks de toenmalige scherpe scheidslijn tus
sen rooms-kathoheke en reformatorische 
christenen en ondanks de tweedeling tussen 
ARP en CHU zijn hun voormannen, 
Schaepman, Kuyper en De Savomin 
Lobman in de politiek samen blijven op
trekken.
Dat is eigenlijk iets geweldigs, dat alleen 
verklaard kan worden uit de diepe 
principiële motieven die hen in de politiek 
dreven.
Als wij nu met elkaar de breuk, die er nooit 
had mogen komen, zullen weten te helen en 
bovendien door dezelfde principiële mo
tieven gedreven zullen blij ven, dan is er aUe 
reden vandaag samen de CHU met haar 
zeventigjarig bestaan geluk te wensen. 
Daarvan ben ik als voorzitter van de CDA- 
Tweede-Kamerfractie hierbij graag en met 
overtuiging de tolk.

W. Aanijes.
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De activiteiten van
dr. H. W. Tiianus van 1945 tot 1950
door: mr. H. K. J. Beernink, oud-voorzitter CHU

Dr. H. W. Tiianus verlaat het Tweede- 
Kamergebouw te Den Haag.

TELANUS EN DE RECONSTRUCTIE 
VAN DE CHU
Mij is wel eens de vraag gesteld: wanneer 
Tiianus er in 1945 niet was geweest, zou de 
CHU dan nog in stand gebleven zijn? Het is 
moeilijk dergelijke vragen te beantwoor
den, omdat de feiten nu eenmaal anders 
liggen, maar ik zou geneigd zijn de vraag 
ontkennend te beantwoorden. Zonder Ti- 
lanus zou de Unie waarschijnlijk nu niet 
haar 70e veijaardag mogen vieren. 
Tiianus heeft in dé jaren 1945 en 1946 ont
zaglijk veel werk verricht om de organisa
tie van de Unie weer overeind te krijgen. 
Tijdens zijn kampjaren heeft hij een clan
destiene briefwisseling gevoerd met men
sen uit alle achttien kamerkringen en vele 
statenkringen. Zodoende beschikte hij over 
vele adressen, waardoor direct in mei 1945 
met de reconstructie kon worden begon
nen.
Hoe was de toestand in mei 1945. Er waren 
voorstanders (b.y. prof. B.C. de Savomin 
Lohman) van een onmiddelijke fusie met 
de A.R. partij. Tiianus zag daar niets in. 
Zijn leven lang heeft hij daarvoor gewaar
schuwd. Kerkehjke gevoeUghéden en men- 
tahteitsverschülen konden, zo oordeelde 
hij, niet opzij gedrongen worden. Voor 
samenwerldng stond hij open, maar er 
kwam in de praktijk niet veel van te
recht. TUanus kon mensen als Jan Schou
ten, De Wilde, Donner Sr. en andere

Zeer waarderen, maar van een hartehj- 
ke samenwerking met b.v. Jan Schouten 
was in feite geen sprake. Karakterverschil
len speelden hierbij een rol. Tiianus en 
Donner Sr. pasten beter bij elkaar. Bij zijn 
afscheid als voorzitter van de Unie in 1958 
kreeg ik als opvolger van Tiianus een waar
schuwing mee: houd de Unie als zelfstandi
ge politieke groepering in stand!
In 1945 waren er ook voorstanders (Van 
Walsum, Lieftinck, Van Rhijn) van een 
geheel nieuwe politieke partij. Zij zochten 
iets nieuws en wilden een doorbraak force
ren. Veel verdriet heeft Tiianus gehad van 
het feit, dat het blad „De Nederlander” 
door met name mr. Van Walsum aan de 
Unie is ontnomen.
Anderen (Krijger) zochten het in de rich
ting van wat later de Protestantse Unie zou 
worden. Weer anderen aarzelden. Er nu is 
het de grote verdienste van Dr. Tiianus ge
weest, dat hij in talloze bijeenkomsten, in 
woord en geschrift, velen die de Unie trouwj 
wilden blijven en ook menige aarzelaar,; 
heeft opgewekt om tot reconstructie van de 
Unie te komen.'Tiianus heeft eer van zijn 
werk gehad. De Unie had vóór de verkie
zingen van 1946 weer een behoorlijke or
ganisatie. En ondanks het feit, dat 
Schermerhom zei, dat er behalve Tiianus 
geen ChristelijkrHistorischen meer beston
den en ondanks adviezen om er mee op te 
houden, was Tiianus doorgegaan, gedreven 
door zijn rotsvast geloof in de diepere be
ginselen van de CHU en vol vertrouwen in 
de toekomst.
Dat de Unie in 1946 weer met 8 zetels in de 
Kamer kwam, mag voor een groot gedeelte 
worden toegeschreven aan de voortdu
rende aktiviteit van de heer Tiianus. Wat 
heeft hij gesjouwd, hoeveel nachtrust heeft 
hij opgeofferd, wat heeft hij het moeiUjk 
gehad!
Dat de Unie in 1978 haar 70-jarig bestaan 
mag vieren, is vooral aan Dr. Tiianus toe te 
schrijven. De Unie dient hem daarom 
dankbaar te zijn!
TIIANUS EN HET KARAKTER VAN DE 
UNIE
Hoezeer overtuigd van de noodzaak van 
de Unie als politieke groepering, was de 
heer Tiianus nochtans geen voorstander 
van een strak georganiseerde partij. Hij zag 
in het pohtieke gedrag van de Unie. vooral 
iets van een levenshouding. Vaak heeft hij 
degenen, die van de Unie „een echte poU- 
tieke partij” wilden maken, voorgehouden, 
dat dit wel eens het eind van de Unie zou 
kunnen zijn, omdat afval naar links zowel 
als naar rechts niet zou uitblijven. Laat de 
Unie maar een Unie blijven, zo sprak hij. 
Tegenstander was hij ook van een gede
tailleerd  ̂ verkiezings-programma. 
Niemand leest dat, zo zei hij. En niemand

weet, wat er in een 4-jarige periode kan 
gebeuren.

TIIANUS ALS VOORZITTER VAN DE 
KAMERFRACTIE
De waarheid gebiedt te erkennen, dat er in 
de periode 1945-1950 niet veel fractiever
gaderingen werden gehouden. Tiianus 
deed veel zelf af en luisterde zo af en toe 
eens naar de mening van anderen. Wel sti
muleerde hij de fractieleden om de stukken 
goed te lezen en aan de debatten deel te 
nemen. Bij sterhmingen gunde hij iedereen 
zijn vrijheid. Napraten lag niet in zijn aard. 
ik overdrijf niet, wanneer ik zeg, dat hij 
zich in de toestanden anno 1978 moeilijk 
zou kunnen schikken.

TIIANUS EN DE INDONESISCHE 
KWESTIE
In november 1976 is een interessante dok- 
toraalscriptie verschenen van de hand van 
drs. Harrie Verheijen, toenmaals student 
aan de Rijksuniversiteit te Utrecht. Deze 
scriptie draagt als titel „De houding van 
CHU en zending in de Indonesische kwes
tie”. Hierin wordt ruim aandacht besteed 
aan de houding van de heer Tiianus. Deze 
deed op 6 mei 1946 een felle aanval op het 
toenmahge kabinet-Schermerhom en 
sprak zich duidelijk uit tegen een erkenning 
van de Republiek Indonesië. Op 4 decem
ber 1946 sprak dr. Tiianus zich op een pro- 
testvergadering in Den Haag uit tegen 
de beruchte overeenkomst van Linggadjati, 
maar eind december 1946 begon Tiianus te 
twijfelen. Romme had zich uitgesproken 
vóór Linggadjati en Tiianus meende toen 
dat de zaak verloren was. Na veel inwen
dige strijd besloot hij, dat de voorgestelde 
grondwetsherziening moest worden aan
vaard. In de staatscommissie, die zich bezig 
hield met de grondwetsherziening, nam hij 
het standpimt in, dat deze herziening moest 
worden gesteund. Dit is hem door velen 
bijzonder kwalijk genomen, vooral omdat 
hij noch de kamerfracties noch het dagehjks 
bestuur of het hoofdbestuur 'had ge
raadpleegd. Drs. Verheijen beweert, dat 
niet met zekerheid is te zeggen, wat de 
oorzaak van de standpuntswijziging van 
Tiianus is geweest. Contact met zen- 
dingsmensen? De houding van Romme?

Persoonhjk geloof ik, dat het feit, dat de 
Indonesische kwestie het zwaartepunt 
vormde van de Nederlandse politiek, 
waardoor andere zaken in het gedrang 
kwamen, een beshssende rol heeft ge
speeld. „De mensen wiUen van deze kwes
tie af; er moeten zaken gedaan worden.” 
Zo heeft hij mij eens toegevoegd.
Bekend is, dat Dr. Tiianus mteindelijk vóór 
de souvereiniteitsoverdracht heeft ge

stemd. De Unie was toen allesbehalve 
eensgezind. Schade heeft dit haar niet ge
daan. De Statenverkiezingen van 1950 
brachten een uitstekend resultaat. Tot een 
scheuring kwam het niet en Tiianus bleef de 
onbetwiste voorman van de CHU.

DE ROL VAN TIIANUS BIJ KABINETS
FORMATIES
De rol van Dr. Tiianus bij kabinetsforma
ties was actief en positief, voor zover het 
aan kwam op een spoedige totstandko
ming van een nieuw kabinet. „Het land 
moet geregeerd worden”, kon men dikwijls 
uit zijn mond horen. Hoe korter een rege- 
ringsprogram was, hoe beter hij het von4- 
Lange programs gaven de oppositie gele
genheid tot het maken van kritische op
merkingen en jarenlange ervaring had dr. 
Tiianus geleerd, dat een program slechts 
ten dele kan worden verwezenlijkt. Een 
kabinetsformateur kon wat dit betreft op 
krachtige steun van Tiianus rekenen. Pas
sief was echter zijn houding, wanneer na
men voor eventuele bewindslieden moes
ten worden genoemd. Dit liet hij zonder 
bezwaar aan anderen over en Tiianus heeft 
menigmaal een advies terzake van Romme 
overgenomen. Zo schijnt Romme in 1948 
Tiianus’ aandacht gevestigd te hebben op 
de Amsterdamse wethouder mr. W.F. 
Schokking als minister van oorlog. Tiianus 
heeft toen iets gedaan wat hij later in hoge 
mate betreurd heeft: hij heeft de heer 
Schokking uitgenodigd voor een ken
nismakingsbezoek aan de fractie. Tijdens 
dit bezoek bleek, dat enkele leden van de 
fractie mr. Schokking hever als minister 
van verkeer en waterstaat wilden hebben.

De bijeenkomst beantwoordde daardoor 
slechts gedeeltelijk aan haar doel en Tiianus 
zei enkele dagen later: dat was eens en 
nooit meer. Ik kan me niet herinneren, dat 
een candidaat-bewindsman daarna ooit in' 
de CHU-fractie is verschenen. Wat mr. 
.Schokking bètreft, Dr. Tiianus heeft tegen
over Dr. Pudiinger (Tiianus vertelde mij 
zijn leven, blz. 257) verklaard, dat hij 
schrok, toen hij hem voor het eerst in de 
Kamer hoorde.' Had hij, achteraf bezien, 
verkeer en waterstaat maar gekozen, zo 
oordeelde Dr. Tiianus!

SLOTBESCHOUWING
Aan de figuur van Dr. Tiianus zitten vele 
positieve kanten en ook -  zoals T)ij ieder- 
mens -  negatieve.
Bij mij overheerst het positieve in deze op
rechte chjristen, die zich het evangelie van 
Jezus Christus in de politiek niet schaamde 
en daardoor velen aan zich verplicht heeft. 
Moge dit op de jaarvergadering van de 
Unie op 20 mei tot uiting komen!

Top, schiet op!
door: drs. A. 0. W. Tiianus, oud-voorzitter CHU en oud-vooizitter CHU-fractie in Tweede Kamer

In de oprichtingsvergadering van de 
CHU in 1908 zei mr. A. F. de 
Savomin Lohman:
„Er kan slechts één basis zijn, en wei 
de christelijke. Daar het in ons land 
nog altijd hierom gaat, behoren van 
nature alle christenen saam, ook al be
staat er tussen hen verschil. Dit ver
schil lost zich tussen hen, die op 
christelijke bodem staan, wel op.”

Toen ik in het voorjaar van 1966 tot 
voorzitter van de CHU werd gekozen, heb 
ik in het voetspoor van Lohman direct 
gezegd, dat de drie grote christelijke 
partijen niet meer los van elkaar konden 
werken en dat er een nauwer contact moest 
komen. Na voorbereiding in het bestuur en 

' de Unieraad en in gesprekken met de 
voorzitters van KVP en ARP, de heren mr. 
P. J. M. Aalberse en mr. W. P. Berghuis, 
had op 24 april 1967 de eerste formele 
vergadering plaats van de delegaties van de 
drie besturen. Dat is de officiële begin
datum van de groei naar het CDA.

Op deze groei hebben zowel remmende als 
stimulerende invloeden ingewerkt. Ik noem 
eerst een drietal remmende invloeden.
Zowel in het dagelijks bestuur als in het 
hoofdbestuur en de Unieraad gingen er 
steeds stemmen op, die maanden tot terug
houdendheid. Men meende, dat de achter
ban niet rijp was voor enig samengaan, 
noch met de ARP, noch met ARP en KVP 
tezamen. Men vreesde, dat de kenmerken 
van de CHU verloren zouden gaan, nl. de 
theocratische inslag en de grote individuele 
vrijheid. De naam Unie was er niet voor 
niets!
Deze stroming heeft zijn bedding gekregen 
in de Centrumgespreksgroep. De groep 
ging zich als zodanig in brieven richten tot 
de leden van hoofdbestuur en Unieraad en 
tot de kiesverenigingen. Er was voortdu
rend kritiek op de met grote meerderheid 
genomen besluiten. Men trachtte zich te 
presenteren als organisatie binnen de Unie. 
Als voorzitter moest ik mij daartegen ver
zetten. Zowel binnen de Unie als in de

beeldvorming naar buiten heeft de groep de 
voortgang geen dienst bewezen.
De tweede stroming, die gelukkig niet 
ernstig remmend heeft gewerkt, was het 
Landelijk Comité Vriendenkring AR/CH, 
Deze groep meende dat er samenwerking, 
liefst fusie moest komen tussen de ARP en 
de CHU. Dat zou van onderop moeten 
groeien en daarom richtte de groep zich per 
brief tot alle kiesverenigingen om tot fe- 
deratie-vorming over te gaan. In een 
gesprek met de "Vriendenkring in mei 1966 
heb ik namens het dagelijks bestuur gezegd 
dat wij geen bezwaar hadden tegen samen
werking op plaatselijk niveau, maar dat wij 
er wel bezwaar tegen hadden, dat een 
landelijke organisatie naast de CHU dit 
ging stimuleren. Bovendien vroegen wij 
ons af, of wij het station van samengaan 
van ARP en CHU, waarvoor in onze kring 
toch al niet veel werd gevoeld, niet reeds 
voorbij waren, mede gezien het structuur- 
rapport dat de KVP inmiddels had opge
steld. De Vriendenkring heeft zich daarna 
loyaal opgesteld.

Meer remmende invloed hebben we onder
vonden van een derde stroming in de 
zestiger jaten, n.1. een groep leden van 
KVP, ARF en CHU, die bijeen kwam in 
Hotel American te Amsterdam. Vandaar 
de aanvankelijke naam Americain-groep, 
die in mei 1967 werd omgezet in de 
„Politieke werkgroep van christen- 
radicaien” .

Het dagelijks bestuur van de CHU heeft 
vanaf het begin contact gehouden met de 
CH-leden van deze groep en de afspraak 
gemaakt, dat de resultaten van de werk
groep zouden worden ingebracht in de 
eigen partijen. Dat is na het congres van de 
christen-radicalen op 10 en 11 november
1967 ook gebeurd.

Nadat echter de heer drs. J. M. Aarden en 
drie anderen uit de KVP-Tweede Kamer
fractie waren getreden, werd op 2 maart
1968 de Politieke Partij Radicalen op
gericht onder voorzitterschap van de heer 
P. C. W. M. Bogaers. De heer E. C. M. 
Jurgens, die lid was geweest van de ,,Groep 
van 18” , werd vice-voorzitter. Na korte 
tijd sloten zich ook enige AR- en CH-leden 
aan.
Uiteraard heeft deze ontwikkeling vooral 
binnen de KVP de nodige aandacht ge
kregen en kostbare tijd in beslag genomen.

vervolg op pagina 5
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Ongeveer 10 jaar geleden
door: mr. Y. Schollen, oud-minister van justitie

De opdracht van de redactie luidde om in 
dit nummer ter gelegenheid van het 70- 
jar^ bestaan van de Unie iets te schrijven 
rondom het rapport van de Commissie, die 
onder mijn leiding stond, van 29 juni 1967
1), inzake de structuur en de toekomst van 
deCHU.
Wij gaan in onze gedachten terug naar de 
jaren zestig. De studentenopstand in Parijs 
en de Maagdenhuisgebeurtenissen (1968) 
hadden nog niet p l^ts gevonden. Provo 
had zich reeds vertoond.

De kabinetten-Marijnen (1963-1965) en 
Cals (1965-1966) waren een betrekkelijk 
korte tijd aan het bewind geweest, het 
eerste met en het tweede zonder CH- 
deelneming. Het einde van het laatstge
noemd kabinet had vooral ‘ aan de 
linkerzijde reeds snel traumatische effecten 
veroorzaakt. Men vergat al heel spoedig, 
dat als de motie-Schmelzer er niet was ge
weest, het kabinet binnen enkele maanden 
zeer waarschijnUjk toch zou zijn ge
struikeld en dan niet door een actie van de 
regeringspartij, de KVP, doch door de in
terne spanningen binnen de andere grote 
regeringspartij, de PvdA. Alle tekenen 
duidden daarop.
Het overgangskabinet-Zijlstra (uitsluitend 
KVP en AR; kunt gij u dat nu nog voorstel
len?) nam de verantwoordelijkheid voor 
Kamerontbinding op zich en de verkiezin
gen vólgden. Wij leefden nog in de jaren 
zestig—inieder geval wat de CHU betreft -  
in het systeem van de volstrekte dualiteit. 
Het contact tussen CH-bewindslieden en 
CH-kamerleden, zeker met de fractieleider 
Tilanus Sr., die zich in 1963 terugtrok uit 
het politieke leven, bestond uit het vriende
lijk elkaar toeknikken in de Kamer of in de 
wandelgangen.
CH-bewinifclieden werden niet uit
genodigd bij vergaderingen van de 
Unieraad, dat toen een adviserend college 
was, doch slechts bij de algemene vergade
ringen. Toen ik in 1959 Staatssecretaris van 
OKW werd, was een van de eerste lessen in 
„parlementaire gebruiken” die mijn Minis
ter Cals mij gaf: bewindsheden komen 
nimmer in de koffiekamer van Eerste of 
Tweede Kamer; dit was niet alleen eeii re
gel, het gebeurde ook niet. Nieuwspoort, 
dat inmiddels was ontstaan, werd slechts 
bezocht als men er voor een pers
conferentie moest zijn. Misschien waren er 
toen minder „lekken” al waren zij er wel. 
In het najaar 1966 rommelde het aan de 
pohtieke hemel. De wissehng van paarden, 
t.w. van W D  naar PvdA in 1965 zonder 
dat daaraan verkiezingen ten grondslag 
lagen en het ten val brengen van het 
kabinet Cals, en de beginnende beroering 
in de maatschappij schiepen onzekerheid. 
Al moest DS’70 nog worden opgericht (om 
weer te verdwijnen) ’D’̂ 66 kwam met voUe 
kracht opzetten als beweging, die het

gehele systeem van onze politieke partijen 
even zou opblazen met als doel vervolgens 
zelf weer in de vergetelheid terug te keren.

LOYAAL
De CHU had tijdens het kabinet-Cals onder 
leiding van Beemink een loyale oppositie 
gevoerd (Beemink en de zijnen waren in 
1965 zorgvuldig uit het kabinet gema
noeuvreerd) en had het kabinet-Zijlstra in 
de enkele maanden van zijn bestaan ge
steund. Zij had in 1966 zeer gunstige ver
kiezingen gehad en daarbij een percentage 
van 9,7 procent van de stemmen gehaald, 
goed voor -  omgerekend op Kamerverkie- 
zingén -  15 zetels, twee meer dan zij er 
had. Met een zeker optimisme werd de uit
slag tegemoet gezien. Groot was de telemr- 
stelling, toen bleek dat geen winst werd 
geboekt, doch verlies, al was die dan maar 
één zetel. Het stemmenpercentage was 
slechts 8,15 procent (in 1963: 8,5 procent). 
De grote winst van D’66 was een teken aan 
de wand.
Het Dagelijks Bestuur van de Unie belegde 
zeer kort na de verkiezingen een vergade
ring van de Unieraad en stelde een Com
missie in van drie man, zijnde A. J. Kaland, 
Jac. Huijsen en mijzelf. In bestendige een
dracht werkten wij gedurende enkele 
maanden intensief samen, ook met het me
delid Huijsen, die nog geenszins dé tekenen 
vertoonde van een eenzame sohst en 
evenmin van iemand, die zich tot een 
andere pohtieke partij bekeerde.
De CHU heeft nooit bij uitstek bekend ge
staan vanwege de kracht van haar organisa
tie, zeker niet van haar centrale or
ganisatie. Haar verleden als verbond van 
kiesverenigingen, c.q. van kamerkringen 
werkte in dit opzicht door. Partijen als ARP 
en PvdA zijn altijd beter en strakker 
georganiseerd geweest dan de CHU.
Het advies, dat na vier maanden werd uit
gebracht, behandelde dan ook voor een 
deel organisatorische vraagstukken. Het 
was gericht Op versterking van de Unie 
naar binnen en naar buiten.
Het gaf een analyse van de uitslag en 
bevatte kritiek op de wijze, waarop de ver- 
kiezingsactie was gevoerd. Te veel was op 
het oude stramien voortgeborduurd: met 
niet veel geld wat propaganda maken, met 
een vrij zwakke organisatie werken, spre
kers voor eigen kring laten optreden en 
onvoldoende en niet professioneel genoeg 
gebruik maken van t.v., radio en pers. Een 
aantal suggesties voor de toekomst werden 
gedaan.
Een volgend hoofdstuk betrof de samen- 
steUing van de kamerfractie en de daarmee 
in verband staande kandidaatstelhng. 
Voorgesteld werd o.m. het automatisme, 
dat zittende kamerleden zonder meer te
rugkwamen af te schaffen, aandacht te 
geven aan het steUen van oud- 
bewindsheden op de lijst, het instellen van

een adviescommissie, die een advies diende 
te geven over de opstelUng van de kandida
tenlijst en het aanwijzen van de hjsttrekker 
door de Unieraad.

OPGEVOLGD
Een groot deel van deze adviezen is opge
volgd. De adviescpnunissie is er voor de 
verkiezingen in 1971 geweest, doch -  zoals 
het vaker gaat -  het idee werkte iets minder 
goed dan werd verwacht en de commissie is 
daarna weer verdwenen.
Verder behandelde de commissie de 
interne partijstructuur. Van de conclusies 
noem ik hier het organiseren van een jaar- 
Ujks pohtiek congres (pas in het CDA ge- 
reahseerd!), het beter functioneren van de 
Unieraad, die toen nog bestond naast het 
Hoofdbestuur en het Dagelijks Bestuur en 
het doen benoemen van een aantal leden 
van de Unieraad door de algemene verga
dering in plaats van uitsluitend door de ka- 
merkringen.

Voorts werd voorgesteld het voorzitter
schap van de Unie en dat yan de Unieraad 
in één persoon te verenigen, de regionale 
indehng te bestuderen en de Nederlander 
en het maandblad Binding samen te 
voegen. Ook hier werd weer een groot deel 
van de adviezen overgenomen, soms 
enigszins gewijzigdb.v. wat het aantal door 
de algemene vergadering te benoemen 
leden van de Unieraad betreft, dat op 12 
werd gesteld, in plaats van op 25. De ene 
voorzitter is er gekomen, de Nederlander 
en Binding zijn samengegaan.

Het laatste organisatorische punt bevatte 
het advies tot versterking van het bureau 
van de Unie, het verhogen van de contribu
tie, het verbeteren van de samenwerking 
met de Savomin Lohmanstichting en het 
invoeren van een centrale ledenadministra
tie. Het is er allemaal van gekomen.

INTERESSANT
Tenslotte wil ik stilstaan bij het hoofdstuk 
van het advies over de politieke aspecten. 
Dit hoofdstuk is als men het thans nog eens 
)ierleest, interessant, omdat men er hjnen in 
aantreft, die thans in het CDA worden ge
realiseerd en ook lijnen, die duidelijk in de 
richting van een CDA wijzen. Men zij er 
'zich van bewust, dan ten tijde van het uit
brengen en het behandelen van het advies 
de christen-radicalen binnen de christen
democratische partijen kwamen opzetten, 
hetgeen binnen de KVP tot afsphtsing en 
oprichting van de PPR leidde. Enkele 
ARP-ers sloten zich daarbij aan. Binnen de 
CHU was hetzelfde geluid er wel, doch men 
bleef de Unie trouw.

In de eerste plaats wordt in het advies het 
verlangen geuit naar een duidelijke vorm
geving van het eigen pohtieke standpunt en

derhalve niet uitsluitend een beginselpartij 
te zijn. „Geen programpartij maar een be- 
ginselparti î met een program, waarbij 
evenveel nadruk ligt op het begrip „begin
sel” als op „met een program”, zo zegt het 
advies het. Elders in één der conclusies 
wordt het als volgt geformuleerd: „Herzie
ning van het beginselprogram op basis van 
de gedachte, dat de CHU een beginselpartij 
met een program is, die haar grondslag 
vindt in een beschouwing van mens en 
maatschappij, berustend op het 
Evangehe” . Het is een goede zaak, dat wij 
CHU-ers deze gedachten in het CDA te
rugvinden.

De commissie beval aan om tot nauwere 
contacten met KVP en ARP te komen, ook 
in het pohtiek handelen in de Staten- 
Generaal en om gemeenschappehjke ac
tiviteiten van de drie wetenschappelijke in
stituten aan te vatten. Het uitsluitend over
leg met de ARP is een gepasseerd station, 
aldus werd in 1967 gezegd. De mo- 
gehjkheid om tot een gemeenschappehjk 
verkiezingsprogram te komen, moest 
onder ogen worden gezien.

OPEN STAAN
En tenslotte werd aanbevolen open te staan 
voor ontwikkehngen in de richting van 
nieuwe partijstructuren. Nog een enkel ci
taat in dit verband:

\,O fhette zijner tijd tot een volledige fusie 
zal komen valt thans niet te vóórspellen”. 
„De CHU, die nimmer het standpunt heeft 
ingenomen dat zij ten eeuwigen dage zou 
bestaan en zou moeten bestaan, zal 
daarbij de vraag van eigen bestaansrecht 
ernstiger dan voorheen onder ogen moeten 
zien. De commissie is van mening, dat dit 
zelfstandig bestaan van de Unie op dit 
ogenblik volledig verantwoord is. Men zal 
echter niet bij voorbaat moeten uitsluiten 
dat de toekomst een ander beeld geeft dan 
het heden. De CHU zal dan ook volledig 
moeten openstaan voor nieuwe par- 
'tijstructuren, indien deze beter zouden zijn 
dan de huidige is”.

„Tegelijkertijd zal het beleid op de moge
lijkheid van deelname aan een groter ge
heel moeten zijn gericht, indien over de 
basispunten van een dergelijke partij tot. 
overeenstemming kan worden gekomen. 
De grondslag zal in het Evdngelie moeten 
blijven liggen”.

Deze citaten spreken voor zich zelf.
In een algemene vergadering van 17 de
cember 1967 onder leiding van Tilanus Jr., 
die zowel overweldigend was door het aan
tal aanwezigen (als ik mij goed herinner 
ongeveer 1.700) als belangrijk door de be
sluitvorming, werd het Dagehjks Bestumr 
opgedragen voort te gaan met ARP en KVP 
te streven naar een samenwerkingsverband 
met deze partijen. De CHU had een belang
rijke stap gezet. Zij hield niet langer de boot 
af. Vele stappen moesten nog volgen, maar 
het CDA is er en men weet dat het er is. Nu 
nog de laatste stap.
2 mei 1978. Y. Scholten.

1) zie „de Nederlander” van 7 juli 1967.
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Maar ook in de CHU ondervonden we 
moeihjkheden. Zo heeft,een groep radica
len op de Algemene Vergadering op 17 en 
18 mei 1968 in Groningen geprobeerd de 
gesprekken in de Groep van 18 te blokke
ren, met het motief, dat de CHU eerst zelf 
een pohtiek program diende op te stellen. 
Een daartoe strekkende motie werd met 
overgrote meerderheid verworpen.
Nu ga ik een paar stimulerende invloeden 
ojp de groei van het CDA noemen.
Zolang er een Europees parlement bestaat, 
is er ook een Europese Unie van christen
democraten geweest. Daarin troffen de be
stuursleden van de christen-democratische 
partijen elkaar, ook die van de Nederland
se partijen. Ik herinner mij een congres van 
de EUCD in de nazomer van 1968 in 
Venetië, dat ik vanuit de CHU met prof. 
dr. G. C. van Niftrik en onze toenmalige 
secretaris dr. H. A. Schuring mocht 
bijwonen.
Wij hebben toen veel gesprekken gehad 
met onze collega-bestuursleden yan KVP 
en ARP. Prof. Van Niftrik leidde op 
zondagmorgen een kerkdienst in ons hotel, 
waaraan bijna alle Nederlandse congres
gangers deelnamen. Zo leerden we elkaar 
kennen en vertrouwen en dat soort activi
teiten bevorderen de groei enorm.
In februari 1968 traden voor de televisie en 
in Drachten de drie fractie-voorzitters

Schmelzer, Biesheuvel en MeU'ema, geza- 
menhjk op. Zij demonstreerden daarmede 
de gegroeide saamhorigheid en de wens om 
in die richting verder te gaan. „Samen uit, 
samen thuis”  zei de heer Mellema.
De christen-radicalen maakten over dit 
optreden een geweldige stampij en ook de 
aanhangers van de centrumgespreksgroep 
waren er niet gelukkig mee. De Unieraad 
van de CHU echter, op 24 februari 1968 in 
Utrecht bijeen, ondersteunde met over
grote meerderheid liet optreden van de 
CH-fractievoorzitter en sprak in een motie 
uit, dat het optreden van de drie fractie
voorzitters tezamen, een bijdrage was in 
het streven naar een verdergaande samen
werking van de drie christelijke partijen. 
Zo’n uitspraak voel je als geweldige stimu
lans om op de ingeslagen weg voort te 
gaan.
In januari 1969 verzonden de drie partij
voorzitters één brief aan hun plaatselijke, 
regionale en provinciale afdelingen over de 
samenwerking bij de komende verkiezin
gen voor Provinciale Staten en Gemeen
teraden. De partij-bureau’s werden name
lijk overstroomd met vragen of men met 
gemeenschappehjke lijsten kon uitkomen. 
Het was duidelijk, dat er beweging kwam 
in het grondvlak en dat van de top enige 
leiding werd verwacht. Dat werd in de 
Groep van 18 besproken. Resultaat was de 
gemeenschappehjke brief, waarin positief 
werd gereageerd op mogelijke samenwer
king. Dat mocht dan nog niet tot fusie

leiden, maar een gemeenschappehjke kan- 
didatenhjst, steunend op een gemeenschap
pelijk provinciaal of gemeentelijk program 
van de drie partijen werd mogelijk geacht. 
Voor de eerste maal spraken de landelijke 
besturen van ARP, CHU en KVP zich 
zwart op wit in deze brief er voor uit dat 
het een goede zaak was, dat niet aUeen op 
nationaal niveau in de Groep van 18, maar 
ook op provinciaal, regionaal en gemeen
telijk vlak de mogelijkheden tot samen
werking werden onderzocht. Van die brief 
is een duidelijke stimulerende invloed 
uitgegaan.

De meest stimulerende ervaring in de CHU 
was voor mij wel de Buitengewone Al
gemene Vergadering op 16 december 1967.
Gewoonlijk werden de Algemene Verga
deringen bezocht door 300 k 500 leden. 
Hier kwamen ruim 1700 leden bijeen! Na 
uitvoerige discussie, waaraan ook aan
hangers van Centrumgespreksgroep en 
christen-radicalen volop deelnamen, werd 
een resolutie met vrijwel algemene stem
men aangenomen, waarin het dagehjks 
bestuur gevraagd werd voort te gaan met 
de delegaties van ARP en KVP te streven 
naar een samenwerkingsverband. Die zee 
van oranje vlaggetjes was een machtig 
gezicht! Het hoogste orgaan, de verte
genwoordiging van het grondvlak, sprak 
zich duidelijk uit.
Sinsdien kon men niet meer zeggen, dat het 
grondvlak niet rijp was voor enig samen

gaan. Integendeel, steeds kwamen er vra
gen: Hoe ver is het? Wat komt er nu van?

Wanneer horen we wat? Kunnen julhe niet 
wat opschieten?
Velen in het grondvlak waren erg teleur
gesteld dat we voor de verkiezingen van de 
Tweede Kamer in 1972 niet met één lijst 
uitkwamen. Toen dreigde, dat ook voor de 
verkiezingen in 1977 geen gemeenschappe
hjke hjst zou wordem. gevormd, kwam het 
grondvlak in beweging. In zeer korte tijd 
werden tienduizendep handtekeningen ge
zonden naar de partijtoppen om te zeggen: 
„Wij horen by elkaar” . De besturen 
moesten wel gehoor geven aan deze roep 
van onderop om eenheid.
In mijn openingsrede van de Algemene 
Vergadering van de CHU op 17 mei 1968 
heb ik gezegd, dat wij bezig waren te 
zoeken naar een samenwerking, die wel- 
hcht vormgevend zou zijn voor de pohtieke 
verhoudingen in ons land voor enige 
decennia. Het eerste decennium sindsdien 
is voorbij en de verkiezingsresultaten van 
het CDA hebben die uitspraak bevestigd. 
Dat betekent, dat de besturen van ARP, 
CHU, KVP en CDA niet meer mogen 
talmen met de vorming van één christen
democratische volkspartij.
De basis vraagt duidelijk: „Top, schiet 
op!”

A. D. W. Tilanus.
Arnhem, 10 april 1978.
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scholmg/verplaatsing/arbeidsverhoudingen> 
terbeschikkingstelling van arbeidsplaatsen/ 
bijdrageregeling bij indiensttreding van 
werknemers/overheidssteun aan bedrijven/ 
iaonm aatregelen/wet selectieve investering

zijn niet langer 
onbekende kreten als u 
de nieuwe documentaire 
uitgave
Overheidsmaatregelen
bedrijfsleven

aanschaft.

diverse regelingen in aanmerking kunt komen.

Ken uw recht(en)! De maatregelen zijn immers genomen in 
aller belang. M aar zonder goede documentatie komt u 
niet ver. Laat daarom Overhe/dsmaotrege/en bedrijfsleven 
uw raadsman zijn.

Door de systematische inhoudsopgave en het uitgebrelde 
trefwoordenregister is het opzoeken van de gewenste 
informatie een kwestie van seconden.

Intekenprijs f3 5 ,-  (direct na verschijning f45 ,-), inclusief 
o.b.'en exclusief verzendkosten.

De uitgave kan niet verouderen. Aanvullingen, die In 
abonnement worden toegezonden en tegen paglnoprijs in 
rekening gebracht, zorgen ervoor dat de uitgave bij blijft.

Het nieuwe handboek en naslagwerk voor alle onder
nemers, bedrijven en instellingen.
Een bij uitstek praktijkgerichte uitgave die u financieel 
voordeel kan opleveren.
Financieel voordeel voor u, uw bedrijf en uw werk
nemers. De uitgave wijst u de weg door het labyrint van de Ook verkrijgbaar via de boekhandel. ISBN 90 6095 475 9' 
reeds genomen en mogelijk nog te nemen overheidsmaat
regelen ter stimulering van het bedrijfsleven. Dubbel 
voordeel, omdat de uitgave u zoektijd bespaart en u een 
handreiking biedt door u de weg te wijzen, hoe u voor de J Vuga Bookorij

I UitgovorijVugabv/poitbus 16063  
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Kistenfabriek
Nijkerk

N. DE BOER

Trouw
dat is duidelijk de 

andere manier 
van een ochtendblad

maken.
Een legertje felle journalisten maakt dagelijks een opmerkelijk

oqhtendblad: Trouw.

Ze doen dat met veel vaart en durf. Grondig, bekwaam en 
betrouwbaar. Moet ook wel, want de lezers willen nu eenmaal 

verhelderend en informatief nieuws. En een kritische instelling 
is de redaktie niet vreemd.

Dat is de manier waarop Trouw een ochtendblad maakt. En het 
resultaat is een opmerkelijke krant! Verrassend goed in z’n 

berichtgeving, aanpak en benadering!

Niet alleen voor de 355.000 dagelijkse lezers, maar voor een 
ieder bereikbaar.

Trouw is pok een krant voor het gezin: met een culinaire 
rubriek, met artikelen over opvoeding en school, met een 

autorubriek, met konsumentennieuws, strips voor de jeugd 
 ̂ en nog véél meer.

Vul de bon in of bel ons even op (020-913456). Veertien dagen 
lang kunt u TROUW gratis beoordelen. En als u dan besluit 

dat u TROUW niet meer wilt missen, krijgt u op het 
abonnementsgeld voor hét eerste kwartaal een welkomst-

reduktie van f 6,55.
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Over de CHU-fraktie in de Eerste Kamer
door: dr. J. W. van Hulst, voorzitter CDA-fractie Eerste Kamer en oud-voorzitter CHU-fractie Eeiste Kamer

dertig procent
Van de zeventig jaren dat de CHU-fractie 
in de Senaat opereert, kan ik ruim 30 pro
cent overzien; want ik mocht in dat illustre 
gezelschap in 1956 mijn intrede doen. De 
Kamer bestond toen nog uit vijftig leden; 
mr. Lichtenauer en ik werden op 3 juli 1956 
beëdigd, om de plaats in te nemen van twee 
vertrekkende hoogleraren: prof. De
Zwaan, de Leidse theoloog en prof. F. C. 
Gerretson, de Utrechtse Indoloog.
Het ging in de Unie toen nog enigszins an
ders toe, dan op ’t ogenblik. Dat blijkt uit de 
wijze waarop ik tot senator werd verheven. 
Het gebeurde als volgt: in de lente van 
1956 werd ik ’s nachts om half twee opge
beld, met de vraag of ik in de Eerste Kamer 
zitting wilde nemen. Mijn onthutste reactie 
was ongeveer als volgt: als ik „ja” zeg, mag 
ik dan weer gaan slapen?

CHU-fractie; hij was hoogbejaard, en als 
zodanig paste hij zeer goed in het beeld, dat 
de gehele Senaat bood. De nestor van de 
Kamer was de ARP-man prof. Anema (geb. 
1872).
Kolff was een müd man, zowel in de recht
spraak — hij was kantonrechter te Gelder- 
malsen—als in de pohtiek. Trouwens, in die 
tijd was iedereen die de CHU vertegen
woordigde per definitie mild, uitgezonderd 
Gerretson en Pollema. De fractie maakt op 
mij sterk de indruk van een groep indivi
dualisten; ieder ging z’n eigen weg, ook in 
z’n stemgedrag. Vooral burgemeester 
Reijers (Kamerik) wenste zich niet aan an
deren te storen. Toch was de sfeer 
onderling erg goed; misschien ook omdat 
men individualist mocht zijn.
Kolff is feitehjk in het pohtieke harnas ge
storven. Hij was al tachtig jaar geweest.

Zo verscheen lang geleden een Unielid in het straatbeeld om de kiezers op te wekken 
op de CHU te stemmen.

Intussen was ik al jarenlang lid van de 
CHU: sinds 1929; ik was toen 18 jaar. Mijn 
vader betreurde dit besluit in ernstige 
mate: hij was zelf principieel voorstander 
van de Hervormd Gereformeerde Staats
partij van ds. Lingbeek.
Intussen viel het voor Lichtenauer en mij 
niet mee, om de zetels van De Zwaan en 
Gerretson iii te nemen: Vooral de laatste 
was een uiterst markante figuur, die door 
zijn scherpte van oordeel gevreesd was, 
zowel bij zijn politieke tegenstanders als bij 
zijn vrienden. Hij verzette zich op staats- 
rechtehjke gronden zeer gepassionéerd 
tegen de onafhankelijkheid van Indonesië; 
hij viel Beel ongemeen fel aan, toen deze in 
twijfel trok, of Amsterdam op historische 
gronden wel recht had om de hoofdstad te 
zijn. Gerretson liet niets na om de 
historische documenten daarvan te tonen. 
Toen de wet op het kleuteronderwijs in 
behandeling was, vroeg Gerretson aan de 
minister of het werkelijk voor kleuterleid
sters nodig was om kinderpsychologie te 
studeren, als ze kleuters op een potje moes
ten zetten. Hij haalde -  om nog een laatste 
voorbeeld te noemen — de toom van de 
kamervoorzitter en van het gehele^kabinet 
op zich, toen hij zeide: dit is een kabinet 
van doodgravers. De voorziter eiste, dat hij 
deze kwahficatie temgnam, maar 
Gerretson reageerde uiterst ad rem: de mi
nister heeft gezegd, dat hij zijn collega’s 
over deze kwestie zal aanspreken; de mi
nisters zijn dus aansprekers, en aansprekers 
zijn doodgravers. . .

Zo is Gerretson, die onder het pseudoniem 
Geerten Gossaert zich een blijvende plaats 
in de Nederlandse letteren verworven 
heeft, een zeer omstreden figuur geweest in 
de CHU. Maar zijn bekwaamheden waren 
ongemeen groot.

OVER VOORZITTERS
In 1956 was mr. Kolff voorzitter van de

CH~Tijdschrift 
gewijd aan
CHU-jubileum
Dezer dagen verschijnt een dubbele afleve
ring van het CH-Tijdschrift gewijd aan het 
70-jarig bestaan van de CHU.
Drie auteurs geven in dit nummer herinne
ringen en indrukken weer.
Mr. dr. J. van Bruggen schrijft over de CHU 
vóór 1940. Hij bestreedt onder meer aan
dacht aan Lobman, De Visser, Schokking; 
de redaktie van het dagblad ,,De Neder
lander” ; en de organisatie van de CHU. 
Ir. M. A. Geuze, oud-voorzitter van de 
CHU-Eerste Kamerfractie gaat in op de pe
riode van 1946 tot 1966. In zijn bijdrage 
treft men onder meer de namen aan van mr.

R. Pollema, prof. Gerritson en Tilanus sr. 
Mr. O. W. A. Baron van Verschuer schrijft 
over „Het CDA en de CHU”. De oud- 
CHU-voorzitter behandelt de periode van 
1966 tot heden.
Daarnaast bevat dit nummer bijdragen van 
enkele auteurs buiten de CHU, onder meer 
van de oud-ARP senator en oud-hoofd- 
redakteur van het Friesch Dagblad, de heer
H. Algra.
Door zijn rijke, gevarieerde inhoud, is dit 
een nummer geworden om te bewaren. 
Deze dubbele aflevering van het CH-Tijd
schrift mag ons inziens geen enkel Unielid 
missen.
U kunt een exemplaar bestellen door over
schrijving van ƒ 5 — op giro 504500 t.n.v. 
Lohmanstichting, Den Haag, onder vennel- 
ding van ,.Jubileumnummer CH-Tijd
schrift” .

viel. Maar ’t kon gewoon niet langer. Bij 
zijn afecheid bereidde de Kamer hem een 
receptie die onvergetelijk was. Men dient 
daarbij goed te begrijpen, dat deze receptie 
een uniek gebeuren was; voor andere ver
trekkende leden is er nooit zo iets geweest. 
Burgemeester Bührmann heeft maar kort 
de fractie mogen leiden. Uiterlijk maakte 
hij de indruk sterk te zijn als een reus. Mis
schien heeft hij te veel van z’n krachten 
gevergd. Misschien heeft z’n verzetswerk 
in de oorlogstijd hem toch dieper aange
grepen, dan hij zelf wilde toegeven. Hij 
werd met één slag geveld. De rouwdienst 
werd geleid door prof. Van Niftrik en door 
ons fractieUd dr. Beerekamp. Merkwaar
digerwijs is het levenseinde van Bührmann, 
Van Niftrik en Beerekamp volstrekt iden
tiek: een hartaanval betekende het onmid- 
dellijke einde.

VAN CHU NAAR CDA
De gang van CHU- naar CDA-fractie is 
geen schoorvoetende geweest. De fractie 
ging deze weg welbewust, weloverwogen 
en gewild. Natuurlijk waren er aan
vankelijk twijfels, maar die waren er ook 
bij KVP en ARP. Reeds vóór de drie fracties 
als een eenheid opereerden, was er reeds 
een herhaald preludium op deze eenheid: 
vele malen traden de drie christen-demo- 
cratische partijen met één spreker voor het 
voetlicht; het stemgedrag verliep vrijwel 
steeds synchroom. In september 1977 was 
de ene fractie een feit, nadat we een jaar als 
„inter-fractie” geëxperimenteerd hadden. 
Het moet voor de gehele CHU een grote 
voldoening zijn, dat zowel in de experi
mentele ais in de definitieve fase de leiding

werd gelegd in handen van een CHU-man. 
Rest ons nog de vraag, of wij niet met een 
zekere weemoed a&cheid nemen van een 
zeventigjarig bestaan van de CHU-fractie 
in de Senaat.
In een bepaald opzicht is deze weemoed er 
stellig. We hebben steeds met de ons ge
schonken krachten geprobeerd iets van 
grondslag en uitgangspunt van de CHU in 
de Eerste Kamer te reahseren. Zonder ons 
ook maar enigszins te verhovaardigen, 
mogen we toch zeggen, dat ons werk door 
de andere pohtieke groeperingen met res
pect. bejegend is. Sterk kwam dit naar 
voren, toen een aantal jaren geleden een 
nieuw lid tot onze fractie toetrad. Bij het 
gebruikehjke kennismakingsbezoek bij de 
voorzitter der Kamer zei deze socialist: ik 
fehciteer u niet alleen mét uw benoeming, 
maar ik fehciteer u vooral met het lidmaat
schap der CHU-fractie: daar zult u de 
hardst werkende leden van deze Kamer 
vinden. Aldus de voorzitter prof. Mazure. 
De vergaderingen van de zeven man (later 
zes man plus één vrouw) tellende CHU- 
groep hebhen zich steeds gekenmerkt door 
een heel aparte sfeer. Er is dus heus wel 
enige weemoed. Maar staande in het 
heden, gebogen over het verleden, zien wij 
naar de toekomst: de nieuwe CDA-fractie 
staat aangetreden en is paraat. Ahe leden 
zijn ervan doordrongen, dat ze er iets goeds 
van moeten maken.
De CHU-fractie in de Senaat behoort wel
licht definitief tot de historie; zij heeft haar 
plicht gedaan, zij gaat nu heen in het besef 
dat zij plaats maakt voor het betere. Het 
moge de CDA-ers in de Eerste Kamer tot 

jheil van land en volk zeer goed gaan.

toen hij voor de fractie nog de algemene 
pohtieke beschouwingen hield; een week 
later was hij al begraven.
Z’n opvolger als voorzitter mr. PoUema 
had een geheel andere persoonlijkheids
structuur. Door z’n langdurig lidmaatsthap 
van de Senaat was hij door ahe pohtieke 
wateren gewassen. Hij beschikte over een 
schérp analyserend vermogen en hij kon 
een vlijmscherp betoog houden. Fries- 
christelijk-historisch in hart en nieren, was 
hij uitgesproken anti-Anti-Revolutionair; 
zeker geen man die warm zou lopen voor 
een CDA. Maar door zijn inteUigente ver
togen dwong hij de Kamer tot luisteren. 
PoUema had in z’n jonge jaren een ernstig 
verkeersongeval gehad, waardoor hij ge- 
deeltehj k verlamd werd; aUeen op reis gaan 
kon hij niet; zelfe bij de meest normale 
mensehjke handehngen (eten, naar ’t toilet 
gaan) had hij hulp nodig. Maar niemand 
heeft hem ooit een klacht horen uiten.
Ik zou in dit artikel schromehjk tekort 
schieten, als hier de naam van mevrouw 
PoUema ongenoemd bleef. TientaUen jaren 
vergezelde zij haar man op de reis van 
Leeuwarden naar Den Haag; zij hielp hem 
met aUes. Een mensenleven lang heeft zij 
getoond, hoe mateloos de liefde geven kan. 
Naast Kolff en PoUema moeten we zeker 
Vixseboxse noemen, waarvan een sociahst 
eens zei: dit is de meest integere man die ik 
ooit heb ontmoet. Toen de EEG tot stand 
kwam, was Vixseboxse ons eerste lid in het 
Europees Parlement.
Tenslotte nog twee fractievoorzitters: 
Geuse en Bührmann. De Zeeuw Geuse, 
landbouwspecialist, beschikte over een on
verwoestbare wü om te leven en om te 
werken. Die wü had hij als geen ander no
dig, omdat z’n gezondheid hèt grote pro
bleem in z’n leven was. Als frac
tievoorzitter had hij een grote naam in de 
Kamer; als mens had hij slechts vrienden. 
Nog in ’t midden zijner jaren moest hij af
haken, een hesluit dat hem uiterst zwaar

Een bekend beeld voor de bezoekers van de algemene vergadering van de CHU: met 
behulp van vlaggetjes wordt gestemd.

Van harte proficiat CHU

Bij het 70—jarig bestaan van de CHU 
realiseert men zich dat de Unie een ge
heel eigen plaats in de Nederlandse poli
tiek inneemt. De CHU is in onze par
lementaire geschiedenis een begrip ge
worden.
OpvaUend is dat men altijd aan het 
woord „Unie” heeft vastgehouden; ook 
toen omstreeks het einde van de 
zestiger jaren, deze unie steeds meer 
een echte partij werd. Ter verklaring 
wezen aanhangers van de CHU altijd op 
de eigen sfeer van hun politiek tehuis. 
Voor buitenstaanders werd deze sfeer 
lange tijd gekenmerkt door gemoede

lijkheid; of — walmeer men minder 
waardering toonde — door gezapigheid. 
Warmeer men echter, zoak ik, het voor
recht heeft gehad het christelijk- 
historisch denken van dichtbij te leren 
kennen, zal men bemerken dat achter 
deze uiterhjke gemoedehjkheid een 
diepe principiële overtuiging ligt.
Op de weg naar het CDA heb ik boven
dien ervaren hoe door vertegenwoordi
gers van de Unie in de pohtieke gedach
tenwisseling gestalte werd gegeven aas 
het begrip synthese. Een begrip dat de 
CHU altijd hoog in haar vaandel heeft 
geschreven.

De (^HU was en is bij de gesprekken 
over de vormgeving van het CDA 
steeds een constructieve gespreks- 
partner. Dat is met name gebleken in de 
periode tussen 1973 en 1977 toen de 
CHU, in tegensteUing tot de ARP en de 
KVP geen deel uitmaakte van het kabi
net. Ook die periode bleef de Unie een 
krachtig voorstander van de christen
democratische samenwerking. Mede 
hierdoor kon de vorming van het CDA 
tot een succes worden.
Een CDA zonder de inbreng van de 
CHU zou mijns inziens een verarming 
betekenen van de chr:. ' . s,';iicci.:tie 
in ons land. Van harte proficiat met uw 
jubüeu®'

Van Agt.
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Eerste poging tot bundeling van Hervormde
kiezers al 125 jaar oud

l i
Het tweede artikel over HET ONTSTAAN VAN DE CHU, nu 70 jaar geleden, door drs. A. J. van Duist

In een nabeschouwing op de eerste naoorlogse verkiezing voor de Tweede Kamer schreef 
het-sterk  op de doorbraak georiënteerde-weekblad „In de Waagschaal” destijds: „...De 
Nederlands-Hervormde oröiodoxen stemden voor een belangrijk deel als van ouds 
Christelijk-Historisch.”
Met de uitdrukking „als van ouds” werd een historisch feit omschreven dat de schrijver 
localiseerde voor de Tweede Wereldoorlog, maar dat men ook voor de Eerste Wereldoor
log kan plaatsen. De CH Unie dateert immers uit 1908, de CH Partij uit 1903. Nog verder 
terug konien we bij de Fries Chr. Historischen (1898) en de C.H.Kiezersbond (1897). 
Nadat we het in het eerste artikel gehad hebben over de oprichting van de ARP (1879) en 
het ontstaan van de Vrij-AR Partij (1898), zullen we het nu over de genoemde CH- 
groeperingen hebben die alle een sterk Hervormd accent te zien gaven. Tenslotte was dan ' 
toch blijvend gelukt wat vanaf 1853 geprobeerd was met de Groote Protestontsche partij, 
in 1857 met de groep der Ethisch-Irenischen en tenslotte in 1886 met de Nationale partij. 
Al die partijen ï'oegen een uitgesproken Hervormd (en antipapistisch) karakter. De CH 
Kiezersbond van Bronsveld en De Visser deed dat ook, net ̂  de Friese CH. Dat het 
ditmaal geen verschietende sterren aan het Hervormde firmament werden, kwam door het 
opgaan in een grotere groepering onder leiding van De Savomin Lohman, die Kuypek 
overigens kerkelijk trouw bleef in zijn keuze voor de Doleantie. Maar diezelfde Lohman, 
aanvankehjk ook Kuypers bondgenoot in ARP en Vrije Universiteit, wilde niets weten van 
het op poUtiek terrein voorop stellen van de gereformeerde gezindheid, waartoe Kuyper 
sinds zijn breuk met de Hervormde Kerk in 1886 steeds meer geneigd was.

AANSLUITING DER CHRISTELIJK-HISTORISCHE GROEPEN.

Het is overigens opmerkelijk dat in de pe
riode, dat de ARP onder leiding stond van de 
Hervormde dominee Kuyper (van 1879 toti 
1886 dus), er mede daarom gereforméérd' 
verzet kwam tegen die partij. De Kamper 
hoogleraar L. Lindeboom gaf er leiding aan, 
samen met o.m. een voorman van de Af
scheiding uit 1834: ds. A. Brummelkamp. 
Kuyper schreef over hen als „de mannen 
van De Liggende Os”, omdat de betreffende 
partij was opgericht in een Utrechts loge
ment van die naam... Alle leden van het 
eerste bestuur behoorden tot de 
Christelijk-Gereformeerde Kerk, ontstaan 
uit de A&cheiding. Het is dan ook dubbel 
opmerkelijk, dat hun partij een naam kreeg 
die later voor het grootste deel zeer Her
vormd zou gaan kUnken, nl. Christelijk-His- 
torisdie Kiezersbond „Mamix”. Opgericht 
op 17 februari 1881, nam Mamix èü in jxmi 
van datzelfde jaar deel aan de Kamer
verkiezingen. Pas na de Doleantie verloren 
de meeste leden hun wantrouwen tegen de 
ARP als een Hervormde partij. Brum
melkamp keerde in 1887 terug tot de ARP, 
maar Lindeboom gii^ nog tot 1892 door.i 
Electoraal heeft Mamix weinig voorgesteld, 
maar als gereformeerd protest tegen de ARP 
is zij een interessant, zij het vrij onbekend 
verschijnsel. Het Geref. Politiek Verbond 
beschouwt Mamix echter als één van zijn 
voorlopers, la)

In de bundel „Een getuigenis -  waarom wij 
CH zijn en blijven” herinnerde één van de 
schrijvers, een Hervormd predikant, aan de 
volkswijsheid over het „enige” verschilj 
tussen AR en CH: AR-kiezers zijn voor het 
grootste deel Gereformeerd en CH-kiezers 
voor het merendeel Hervormd. Dat was in

1958, een halve eeuw na het ontstaan van 
de CHU, een tijd waarin zich, net als in 
1938 overigens, „weer verschijnselen 
voordeden als gevolg van een drang tot 
samengaan van AR en CH”, zoals prof. 
Haitjema het in zijn voorwoord uitdrukte. 
Een jaar daarvoor leidde ik in Utrecht een 
bijeenkomst van de CH Jongerengroep, 
waarvoor de vele belangstellenden werke
lijk van heinde en verre waren gekomen.
Daar traden td. voor het eerst de toen
malige partijvoorzitters: Berghuis en Tila- 
nus, in één vergadering op om zich uit te 
spreken over de mogelijkheden van één 
protchr.volkspartij. H.W. Tilanus be
toonde zich hierbij met een beroep op Her
vormde gevoeligheden veel temghouden- 
der dan dr. W.P. Berghuis. Vond de laatste 
dat (kerkelijke) klimaatsverschillen niet 
meer doorslaggevend mochten zijn, 
Tilanus schetste uitvoerig de nadelige ge
volgen die een eventueel samengaan van 
ARP en CHU zou hebben in streken waar 
hervormden niet met de gereformeerden 
overweg konden. Het optreden van dr. 
Kuyper, zo betoogde de Unievoorzitter nog‘ 
in 1957, heeft de Hervormden vaak geprik-1 
keld. Om dat te verstaan, moeten we dus 
helemaal terug tot op de Doleantie van 
1886, zeven jaar na de oprichting van de 
ARP.

Wonderboom van Jona
De belangrijke rol die Kuyper gespeeld had 
bij de diep ingrijpende kerksplitsing van 
1886, ihaakte hem in de ogen van veel 
Hervormden tot een verdacht man, die zij 
staatkundig moeilijk konden blijven 
volgen. In arrenmoede stemden ze dan 
maar liberaal, hoewel ze daar principieel

1903: SLECHTS ÉÉN MOEILIJK
HEID: DE NAAM
Door gebrek aan gegevens was het 
ook dr. L. C. Suttorp in zijn biografie 
van mr. A. F. de Savomin Lohman 
niet mogelijk nauwkeurig na te gaan 
wat zijn aandeel is geweest in de fu- 
sie-besprekingen tussen de Vrij A.R. 
en de C.H. Kiezersbond. Lohman is 
daar ongetwijfeld nauw bij betrok
ken geweest, óók als hoofdredacteur 
van „De Nederlander”, die al vóór 
de fusie het „Nederlandsche Dag
blad”, orgaan van de CH Kiezers
bond, had opgekocht. Het initiatief 
daartoe was in juni 1901 uitgegaan 
van De Visser. Het blad had toen 
ongeveer 2300 abonnees.
In „De Nederlander” van 25 mei 
1903 -  de datum waarop de CH 
Partij voor het eerst in landelijke 
vergadering bijeenkwam — schrijft 
Lohman dat er na het uittreden van 
dr. Bronsveld c.s. uit de CH Kiezers
bond nog slechts één moeilijkheid 
voor samensmelting te overwinnen 
was, nl. de naam: „Op zichzelf is een 
naam natuurlijk niets. Maar wel als 
hij een historische beteekenis heeft. 
Nu had de vrij-antirevolutionaire 
partij ook den naam van christelijk- 
historisch. Deze ging zelfs vóórop; 
in haar eigen program noemt zij zich 
christelijk-historische of vrij-anti
revolutionaire partij. Maar daar de 
christelijke partijen haar aanvang 
namen met Groen van Prinsterer, en

deze, hoewel ook hij aan christelijk 
historisch misschien de voorkeur 
gaf, gewoonlijk zich antirevolutio
nair noemde, zoo spreekt het van
zelf, dat men aan dien naam blijft 
hechten. Die gehechtheid is zóó 
sterk, dat het in de Standaard een
maal geopperde denkbeeld, de par
tij, waarvan Dr. Kuyper het hoofd 
was, Calvinistisch te noemen, omdat 
„antirevolutionair” geen wel om
lijnde beteekenis had en ook de Bey 
van Tunis zich die naam kon toe
kennen, niet den minsten weerklank 
vond. Het was vermoedelijk daér- 
door, dat ook de Christelijk-His- 
to ris^o i zich bij voorkeur vrij-an- 
tirevolutionairen bleven noemen, en 
dit te eer, toen de partij van Dr. 
Bronsveld, die te dikvrijls uit anti
papisme den liberalen in de kaart 
speelde, den naam van christelijk- 
historischen Kiezersbond.
Nu evenwel laatstgenoemde Bond 
met Dr. Bronsveld gebroken had, 
verviel het vooroordeel tegen den 
naam „christelijk-historisch” groo- 
tendeels. Daarentegen was er be
zwaar tegen het bezigen van „vrij- 
antirevolutionair”, dat niet duidelijk 
aangeeft, waarin het verschil met de 
„antirevolutionairen” bestaat, en 
aan de meening voedsel verschaft, 
dat de „vrij-antirevohitionairen” 
tegen  organisatie zijn; eene mee
ning, ijverig door haar naaste tegen
standers verbreid, maar met de 
waarheid en de feiten in strijd.”

]oh. ISraokcnsick.

Kuyper: „Daar zif nu iveer die Lohman met Schokking tc smoezen . .  . natuurlijk 
tegen mij!" (De Amsterdammer. J2-5-07.)

De partij, d ie  in 1894 onder Jhr. Mr. d e  Savom in  Lohm an zich v an  d e  
A.R. Partij vervreem dde, sed ert 1898 a ls  Vrije A ntirevolutionaire partij 
o p trad , om in 1903 m et d en  in 1897 door Dr. A. W. Bronsveld gestich ten  
Chr. H istorischen K iezersbond te v ereen igen , zocht in 1907 fusie met d e  
F riesch  Chr. H istorische partij d ie  in 1898 onder le id ing  v an  Ds. G. H. 
W a g e n a a r  en Dr. Mr. J. Schokking w a s  opgericht. De fusie kw am  tot 
s ta n d  en  w erd  8 Juli 1908 in „E ensgezindheid" te  A m sterdam  b e z e 
g e ld  en  a ls  Chr. Hist. Unie voortgezet. O p de  p la a t  ziet Dr. Kuyper 
deze  fu siebesp rek ingen  m et w antrouw ende b likken aan .

steeds meer moeite mee kregen naarmate 
de liberalen zich sterker ontwikkelden tot 
„politieke clericalen”, voor wie de staat het 
recht had het geestelijk leven der indivi
duen, desnoods door geweld, te leiden en te 
besturen®). De intellectuele hooghartigheid 
van het „denkend deel der natie” te
genover de gemoedsbezwaren van recht
zinnige protestanten, zoals die met name 
bleken in hun standpunt t.o.v. het 
onderwijs voor hun kinderen, dwong tal 
van Hervormden tot de keus tussen twee 
„kwaden” : de liberalen of de ARP als „de 
partij van Kuyper” . Voor hen kwam de 
opri^ting van de CH Kiezersbond in 1897 
als geroepen. Men kon dan ook in die tijd 
geen krant opslaan of er stond een bericht 
in over de stichting van een nieuwe afdeling 
van de Bond, waarbij zich dadelijk 100, 
200 en zelfe wel 400 personen hadden aan
gesloten...
„De nieuwe partij -  aldus de Vrij AR-auteur
C.E. van Koetsveld ®) -  bleef getrouw aan 
de tradities der zone waarin zij ontstond.” 
Net als de groeperingen waaraan we eerder 
de jaartallen 1853, ’57 en ’86 gaven, had 
ook de Bond „het Nederlands Hervormd 
en antipapistisch karakter en een veel te 
vaag program”. Wie door de Bond gecan- 
dideerd \i^de worden, moest in ieder geval 
voldoen aan de eis: géén hdmaat te zijn van 
een Gereformeerde kerk... Meer positief 
kwam het Hervormde karakter naar voren 
in art. 3 van het beginselprogram:
„Wij steunen niet wat leiden kan tot....het 
uitwissen van hetgeen ons volk kenmerkt 
als protestantse natie; ...tot het verdringen 
der Ned. Hervormde Kerk van de plaats, 
die zij inneemt in het openbare leven.” 
Ook het' antipapistische karakter klonk 
door in het programma van de Bond en 
bleek vooral uit haar optreden bij de ver
kiezingen, waarvoor men toen nog het dis
trictenstelsel had. Bij herstemming 
verkozen de leden van de Bond vaak ieder 
ander, soms zelfs de opkomende so
cialisten, boven een roomse candidaat. En 
het was een van hun grieven tegen de ARP, 
dat deze met de R.K.Staatspartij samen
werkte, zoals bijv. gebeurde in het 
Kabinet-Kuyper (1901-1905).
Veel van wat anti-gereformeerd en anti
rooms wjis, vond in de CH Kiezersbond een 
verzamelpunt. De plaatselijke kiesvereni
gingen schoten uit deze vruchtbare bodem 
tevoorschijn als de wonderboom van Jona, 
compleet met het gevaar van snelle verdor
ring. Dat het daar tenslotte toch niet op uit 
draaide, kwam mede door een opmerkelijk 
samengaan met de Vrij AR Partij van Loh
man. Doch voor het zover kwam, moest 
eerst nog veel strijd gestreden zijn, vooral

biimen de Bond zelt, waar zich sp>oedig 
twee stromingen manifesteerden. Beide 
vonden een aanvoerder in een der leden 
van het Hoofdbestuur. De twee be
trokkenen waren hervormd predikant in 
Utrecht en Rotterdam. In de eerste plaats 
was het dr. A.W. Bronsveld, een fel pole
mist, in de Maasstad betrof het dr. J.Th. de 
Visser, befaamd kanselredenaar. Brons
veld trok meer op links: de hberalen, De 
Visser stond bij de verkiezingen van 1901 
naast ARP, Vrij-ARP en zelfs de RKS. De 
Visser, die later een zeer gewaardeerd mi
nister van onderwijs zou worden en ook 
voorzitter van de CH Tweede Kamerfractie 
werd in 1897 en 1901 gekozen als eerste en 
naar later bleek tevens laatste vert^en- 
woordiger van de Bond in het parlement. 
Na het idttreden van de groep-Bronsveld 
kwam er nl. ruimte voor samenwerking 
met de Vrij ARP. Op 6 januari 1903 vond er

VRIENDEN IN DE NOOD
In juni 1905 haalde de coalitie waar
op het kabinet-Kuyper steunde, met 
48 zetels net geen meederheid. De 
rechterzijde kreeg landeüjk meer 
stemmen (332.763) dan de partijen 
ter linker zijde (283.907), maar bij 
de herstemmingen in tal van distric
ten liepen velen, waaronder ook tal 
van hervormde kiezers, tegen 
Kuyper te hoop. Zouden in enkele 
districten 199 personen dat niet ge
daan hebben, dan zou de meerder
heid behouden zijn gebleven. Van
daar dat een betrekkelijke kleine 
groep als de Friese Chr. Historischen 
een grote invloed hadden op wat 
Kuyper c.s. als nederlaag moesten 
ervaren
„Wat mij het meest grieft” -  schreef 
De Visser aan Kuyper -  „is dat zo
vele leden van mijn kerk storm lo
pen naar de liberalen, alsof zij voor 
haar iets van hen hebben te hopen. 
Zij weten niet wat zij doen.” 
Lohman schreef een vriendelijke en 
zeer waarderende brief aan Kuyper. 
En deze voelde zich gedrongen om 
Lohman dank te zeggen voor de 
broederlijke wijze, waarop deze het 
kabinet op alle manieren had ge
steund. Waarop Lohman weer ver
klaarde, dat hij zijn medewerking 
steeds met genoegen had verleend. 
Kuyper had het hem ook gemakke
lijk gemaakt: „Gij hebt in mijn ogen 
u meer dan eens zelf overtroffen.”
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een ontmoeting plaats tussen vertegen
woordigers van beide groeperingen. Er 
kwamen voorstellen uit voort die op 16 
april van datzelfde jaar door de twee par
tijen, elk nog afzonderlijk bijeen te Am
sterdam, werden aanvaard. Zo ontstond de 
CH Partij.

Vijf jaar later wéér een fusie
De CH Pai dj heeft maar 5 jaar bestaan. In 
1908 ging de jonge groepering al een fusie 
aan met de Bond van Kiesverenigingen op 
CH Grondslag in de provincie Friesland, 
zoals de officiële benaming luidde, nu tach
tig jaar geleden opgericht te Leeuwarden op 
24 maart. Als geestesrichting was deze 
Bond evenwel van ouder datum, puttend 
uit de denkwereld van dr. Ph.J. Hoedema- 
ker. Onze hoofdredacteur heeft al 
toegezegd over deze denker (overigens 
ook weer een hervormd pre^kant) te 
schrijven, zodat ik mij nu tot de organisatie 
van de Bond beperk. Hoewel de groep be
kend is geworden als Fries CH, kende ze 
ook kiesverenigingen in andere provincies.
H.W. Tilanus vertelt van de Overijsselse 
landbouwer J. Weitkamp, die in 1922 
samen met hem doch dan op voor
keurstemmen in de Tweede Kamer, 
gekozen werd, dat hij typisch een verte
genwoordiger was van de Fries Christe- 
Sjk-Historische richting 4).

Hervormde predikanten gaven in de Bond 
de toon aan. Eén van hen: mr. dr. J. 
Schokking kwam er in 1901 voor in de 
Tweede Kamer, maar vooralsnog was er 
geen sprake van toenadering tot de CH 
Partij. Bij de verkiezingen van 1905 kwam 
het zelfe tot een duidelijke verwijdering; 
het kabinet-Kuyper, door Lohman met 
kracht en zelfverloochening verdedigd, 
werd mede door de aarzelende houding 
van de Friese Bond ten val gebracht. 
Ondanks de verschillende beantwoording 
van tactische vragen, groeide wederzijds 
het besef van principiële eenheid. In 1906 
vroeg en k re ^  het Hoofdbestuur van de 
CH-partij machtiging om met de Friezen te 
onderhandelen. De treurige ervaringen van 
1905 en dé bindende kracht van De Visser 
brachten Lohman en Schokking dichter 
bijeen. De Visser sloeg de brug op twee 
peilers: de vrijheids-gedachte die Lohman’s 
denken beheerste en de idee van de natio
nale, protestantse eenheid die de grondslag 
vormde van het streven van Hoedemaker 
en Schokking.
Op 9 juli 19Ö8 kreeg de Algemene Verga
dering van de CH Partij tenslotte te 
beslissen over de fusie-voorsteUen, waar
over een gemengde commissie het eens was 
geworden. Aanvankelijk leek het er op, dat 
het ontworpen program geen meerderheid 
zou behalen. Maar Lolunan wist het zo

meesterlijk te verdedigen en er zo’n over
tuigende toelichting op te geven, dat het er 
'met vlag en wimpel doorheen kwam. 
Lohman herinnerde er daarbij aan, dat in 
de n^entiger jaren v d « i het vlaggeschip 
van de ARP van Kuyper verruilde voor 
drie boo^es: Vrij AR, CH Kiezersbond en 
Fries CH. Mogelijk had het eerder tot fusie 
onder zijn leiding kunnen komen. Hem 
werd te verstaan g^even dat hij bij een 
terugkeer tot de Herv. Kerk als leider zou 
worden erkend. Hij weigerde èn omdat hij 
voor zich de vrijheid wilde die hij aan ande
ren gunde, èn omdat men dan in dezelfde 
fout zou vervallen als dr. Kuyper, die feite- 
l̂ijk van zijn partij een kerkelijke had ge
maakt door het de voorgrond stellen van 
Gereformeerdheid en Calvinisme 5).
\o a t  de 71-jarige Lohman moet die 9e juli 
van het jaar 1908 één van de mooiste dagen 
uit zijn leven geweest zijiL De man, die had 
moeten heengaan nit ARP en Vrije Univer- 
siteit, had toch weer de éénhad rond zich 
zien opbloeioi. Hij, de gereformeerde, be
leefde het leiding te mt^en geven aan een 
gro^ering met een sterk hervormde aan
hang. Naar het heden van de CHU en de 
todcomst van het CDA is het overigens 
opmo'kelijk dat dr. Van Leeuwen, die 
waarsdiijnlijk de laatste voorzitter van de 
Unie is, eveneens tot de Geref. kerken be
hoort „Christdijk-Historisdi, —niet koke-

l i ^ ’, schreef Lohman in 1913: „de CHU is 
niet een kerkeUjke partij maar een onder- 
ded van een politieke richting, niet binnen 
de grenzen der hervormde, zelfs niet der 
protestantse geandheid beperkt” . Waar
van in 1978 dan nog acte.

la) Zie Ontstaansgeschiedenis van de 
Ned. politieke partijen, deel I: De prot. chr. 
stroming tot 1940 van prof. dr. I. Lipschits; 
Kluwer, Deventer, 1977, pag. 37/38.
1) Het eerste artikel „Een jaar vol AR- en 
CH-jubilea” verscheen in de Nederlander 
van 17 maart. Op 8 april stond het ook in 
Nederlandse Gedachten, weekblad van de 
ARP.
2) De formnlering is van prof. mr. J.A. 
Eigeman in „De Uberale gedachte”, Den 
Haag, 1927, p.42.
3) , J le t ontstaan, de beginselen en de ge
schiedenis van onze politieke partijen”, p. 
485.
4) G. Puchinger: „Tilanns vertelde mij zijn 
leven”. Kampen 1966, p.104.
5) De Nederlander van 13 jnli 1908.
6) Bijdragen tot de geschiedenis van de 
CHU, onder red. van H. van Malsen, deel
n, p. 288.
7) Tekening en tekst zijn uit: „Kuyper in de 
caricatuur” , Baam 1909, p. 53.

Fusie der Christelijk-Historischen Uit het dagblad „de Nederlander” van 13 
jnU1908.

Hoofddod: Het bijeenblijven van op practisch gebied nogal uiteenlopende personen.

Gelijk wij reeds meldden, is de fusie tussen de Christehjk-Historischen en de Frlesch 
Christelijk-Historischen den 9e Juli tot stand gekomen. Tot die totstandkoming is 
door beide partijen loyaal medegewerkt; de Friesch Christelijk-Historischen 
hebben ter wegneming van bezwaren niet minder ijver en bereidwiUigheid betoond 
dan de Christelijk-Historischen en huime leiders.
Wij verheugen ons over die samensmelting ten zeerste, omdat de samenwerking der 
Christelijke partijen in het algemeen daardoor zal worden bevorderd. Daar onze 
lezers belang zullen stellen in hetgeen bij die gelegenheid gesproken is, geven wij 
een ietwat uitvoerig overzicht van de beide redevoeringen, waarmede de eerste 
vergadering der Christelijk-Historische Unie geopend werd. De voorzitter sprak 
ongeveer dit:

ÉÉN FUNDAMENT
Om de betekenis eener staatkundige partij 
te b^rijpen, moet men, meer d ^  haar 
programma’s, de feiten raadplegen, die tot 
haar ontstaan aanleiding gaven. Daarom 
wenschen wij korteUjks de geschiedenis 
van onze partij na te gaan. Dit zal tevens de 
beteekenis van ons program in het licht 
stellen.
Groen van Prinsterer doorzag ten onzent 
het scherpst de grondfout der Revolutie, nl. 
de leer van het atheïsme van den Staat; de 
losmaking van den band tusschen God en 
den Staat. Dit moet op den duur leiden tot 
ondergang van den Staat. Met hem waren 
niet alle Christenen; wel allen, die dit ver
band tusschen godsdienst en Staat 
erkenden en de noodzakelijkheid ervan in
zagen.
De antirevolutionaire partij staat in zóóver, 
hoe gering ook in omvang, boven alle 
andere partijen; zij pretendeert, dat in een 
Christelijk land a lle n  op dat standpunt 
moeten staan. Vergeleken met dit fun- 
damenteele leerstuk, zijn alle andere ver- 
sdiilpunten ondergeschikt. De antirevolu
tionaire partij moet zeer ruim zijn, daar zij 
omvat personen, die op gewichtige punten 
(b.v. vrijhandel, belasting) van inzidit ver
schillen. Indien een groep in ons volk ons 
land aan een vreemdeling' zou willen over
leveren, zouden aUe nationalisten zich 
daartegen vereenigen, totdat de groep ver
dwenen, althans machteloos geworden 
was. Zoo ook moet verdwijnen, althans 
machteloos worden gemaakt, elke partij, 
die het fundament onzer staatsinstellingen 
ondermijnt. Eerst nadat het fundament 
vaststaat, is uiteengaan in partijen geoorlo
ofd.
Met Groen gingen dus allen mee, wien het 
om dit fundament te doen was; ook de 
Roomsch-Katholieken, al zag Groen aan
vankelijk hun verwantschap met hem op 
dit punt minder duidelijk in. Op practisdi 
terrein stelde Groen telkens twee Shib- 
boleth’s op den voorgrond: Ie. de Souver- 
einiteit Gods, dus rec±t boven macht; auto
riteit boven majoriteit; 2e. het volk
sonderwijs op ChristeUjken grondslag. In 
alle dingen Gods Woord als richtsnoer. 
Toen Mr. Groen oud werd, verscheen Dr. 
K u j^ r, die de antirevolutionaire partij or
ganiseerde. Die georganiseerde partij om
vatte dezelfden, die ook Groen’s program 
omvatte. Zijn program van beginselen ver
scheen, nadat het op sommige punten ge
wijzigd was, onderteekend door professor 
De Geer, professor Gratama en De 
Savomin Lohman, -  later alle drie afgesne
den.

ALLEN IN DE KUYPER-PAS
In 1889/90 werd in beginsel de schoolstrijd, 
het hoofdshibbóleth van Groen, besledit 
Het 2e punt was te doctrinair om als 
program voor een partij te kunnen dienen. 
Ook voelde misschien Dr. Kuyper daar 
minder voor, daar hij aan m a jo r ite it  altijd 
groot gezag heeft toegekend, en steeds 
aandrong op directen invloed der kiezers 
op de leden der Staten-Generaal.
Kuyper ontwierp een ru im  program. Door 
de doleantie verloor hij bij velen vertrou
wen. Na het aftreden van het Kabinet- 
Mackay zocht hij meer nog dan vroeger 
steun bij „de kleine luyden” -  een woord 
uiterst geschikt om zand in de oogen te 
strooien. Hij had behoefte aan uee/Èezers 
en aan veel b e lo ften . Dit was in zoover 
gevaarlijk, omdat die vele kiezers en him 
leiders de vraagstukken van practische po
litiek nog weinig hadden doorgedacht.
Op den voorgrond stelde Dr. Kuyper nu het 
Calvinisme, dat bij de massa hetzelfde be- 
teekent als Gereformeerd; hij beweerde, 
dat daaruit de oplossing van alle 
vraagstukken kon worden afgeleid. De par
tij organisatie werd geklonken aan een bin
dend program, waarvan hijzelf de ontwer
per was; zijn p e rs o o n lijk  blad gaf den pas 
aan. Ieder moest volgen zoodra, wat hij had 
aangegeven, in den vorm van een partijbe- 
sluit was gegoten. Nadat besloten was, dat 
ieder antirevolutionair de kieswet-Tak had 
aan te nemen, werd elke tegenstander ge
plaatst in den „conservatieven”, d.w.z. 
verdachten hoek, en de band tusschen „het 
volk” en „de aristocraten” (mannen met 
twee namen) doorgesneden.
Zoo werd de scheuring door Dr. Kuyper 
zelf geprovoceerd en tot stand gebracht

IN DE DRIE BOOTJES
Wel erkende de leider later zijn fout, en 
wees hijzelf op het gevaar der „demo
cratische klippen” . Maar de leiding door 
één man, met z ijn  blad, bleef. Het vertrou
wen keerde niet teng. Zelfe een ezel stoot 
zich niet tweemaal aan denzelfden steen! 
Zóó namen velen, die het vlaggeschip ver
lieten, plaats in de „bootjes”.
In een der bootjes zat ook Dr. Bronsveld; 
toen deze bleek ten slotte een liberaal te 
stellen boven een der rechtsche groepen, 
dus niet meer in te zien, dat het bij de 
partijen rechts gaat om het fundament zelf 
van onze instellingen, verliet hij ons met 
zijne volgelingen. Zoo kwam Dr. De Visser 
met zijn vrienden vanzelf bij ons.
In het derde bootje zaten de Friesch 
Christelijk-Historischen. Deze voelden 
misschien d ie p e r dan de anderen het ver

keerde, dat de rechtsche partijen de an
tithese, die er nu eenmaal is, tot duurzamen 
of normalen grondslag van partijen zouden 
maken. De antirevolutionairen aan
vaardden de stelling: de Staat neutraal, 
maar dan ook: den Staat berooven van 
allen geestelijken invloed, en dien over
brengen op particulieren instellingen. Dan, 
vóór alles, trachten de meerderheid te ver
krijgen, ten einde naar h a a r  inzicht te be
sturen, geUjk de tegenpartij, had deze de 
meerdemeid, het op haar t^urt naar haar 
inzicht behoorde te doen.
Al wat niet meegaat met den leider en zijn 
partij is onvast, vaag, staat in beginsel aan 
de overzijde of helt daartoe over; al kan het 
soms ook tijdelijk dienst doen als 
hulptroep. Maar het land is verdeeld in 
twee t^enovergestelde kampen, en moet 
naar verschillende beginselen worden be
stuurd, naar gelang de meerderheid is. 
Zoodoende verdwijnt het denkbeeld, dat 
evenals b.v. in Engeland of in Duitschland— 
e lk e  r^eering, onverschillig wat men per
soonlijk gelooft, in ChristeUjken geest moet 
besturen, omdat onze Staat een 
ChristeUjke is.

Dit nu wil ons program niet. Zie art. 8 van 
het prc^ram.
Er kan slechts ééne basis zijn, en wel de 
ChristeUjke. Daar het in ons land nog altijd 
hierom gaat, behooren van nature aUe 
Christenen saam, ook al bestaat tusschen 
hen verschil op practisch gebied. Dit ver
schil lost zich tusschen hen, die op den 
ChristeUjken bodem staan, van Ueverlede 
wel op. Maar niet door kunstmatige of ge
forceerde partijbesluiten. Wij moeten de 
vrijheid behouden van discussie, mits wij 
één bUjven op de hoofdzaak: het fun
dament Een actie als vroeger tegen 
spreker, en nu ook weer t^ e n  Mr. Fabius, 
v ^ e n  wij niet gedoogen. Het volk ziet dat 
niet zoo in. Het ziet enkel in eenheid van 
handelen kracht. Wij echter wiUen slechts 
door overtuiging komen tot eenheid. 
Daarom is bij ons niet de organisatie, maar 
het beginsel de hoofdzaak. Zie art. 7 van 
het program.

JUISTE FORMULERING
Spreker wijst verder op de afgUjding der 
antirevolutionaire partij inzake de Chris
teUjke opvoeding der natie; hoe door haar 
het oude standpimt der partij tegenover de 
openbare school is verlaten. (Zie onze 
jongste artikelen over de openbare school; 
bepaaldeUjk het laatste).
Onze tegenover de openbare school aan te 
nemen houding heeft niets uit te staan met 
de leuze , J )e  vrije school voor heel de na
tie” . Deze school is en bUjft ons ideaal, 
omdat zij feiteUjk de eenige is, die in een 
gemengd land ^  het onze de oplossing 
geeft voor de moeiUjkheden, waarop men 
bij de opvoeding van de kinderen des volks 
stuit. Spreker zegt, dat hij bij elke gelegen
heid bij de Uberalen zelf erop aandringt 
vrije scholen te stichten. Maar dit mag ons 
niet ertoe brengen, het lezen van den Bijbel 
in de openbare school of het doen van een 
gebed aldaar te verbieden, wanneer dit 
door de ouders der schoolgaande kinderen

wordt goedgevonden. Zoo iets zou strijden 
met onze eigen b^inselen, en met onzen 
pUcht als Chnsten.
Spreker zegt vervolgens, dat over het 
nieuwe program, waarin bovenstaande 
denkbeelden beter tot hun recht komen 
dan in dat der christeUjk-historische partij, 
feng met de Friesch ChristeUjk- 
Historischen is gedebatteerd, niet omdat 
men het au fond niet eens was, maar om een 
juiste formulering te vinden. Hij is zich niet 
bewust, dat thans in beginsel iets anders is 
opgenomen in het program dan vroeger 
door hem en zijne vrienden werd bedoeld. 
De overeenstemming was, voor zoover hij 
kan nagaan, geheel.

VRIJHEID BEHOUDEN
Onzin is het, aan de christeUjk-historische 
partijen, die nn vereenigd zijn, conserva
tieve bedoelingen toe te schrijven. Er zijn 
onder hen conservatieven en vooruitstre- 
venden: maar die zijn er evenzeer onder de 
antirevolutionairen; ook onder de 
Roomsch-KathoUeken. GeUjk reeds gezegd 
is, brengt het hoofddoel van ons streven 
mee het bijeenbUjven van op practisch ge
bied nogal uiteenloopende personen. Maar 
hierin verschUlen wij het meest van de an
tirevolutionairen, dat wij niet par
tijbesluiten volgen, genomen krachtens den 
wil van den leider; als de S ta n d a a rd  zegt: 
de kieswet-Tak is best, dan moeten aUe an
tirevolutionairen, na genomen par- 
tijbesluit, zeggen: die wet is best. Zegt de 
s ta n d a a rd  eenige jaren later: daar moet 
men principieel tegen zijn, dan zeggen de 
antirevolutionairen, altijd na genomen par- 
tijbesluit: daar moeten wij principieel tegen 
zijn.
Wij moeten in onze tegenwoordige om
standigheden onze vrijheid behouden om 
te oordeelen, zonder het partijverband te 
verbreken. GeleideUjk komen onze denk
beelden tot ontwikkeUng en rijpheid. 
Hoofdzaak is het in stand houden van het 
verband tusschen den christeUjken gods
dienst en onze staatsinsteUingen. Daarom 
zullen, hopen wij, eenmaal ook de antire
volutionairen weer bij ons komen. Spreker 
wijst op een artikel van de R o tte rd a m m e r  
(19 December 1907), met het opschrift „De 
dood der antirevolutionaire partij”, waarin 
instemming betuigd wordt met deze woor
den in O n s T i jd s ^ r i f t :  „als niet in de veel
heid een eenheid gevonden wordt, een 
groot beginsel n.1., dat door afwijkende 
meeningen niet verscheurd wordt, dan is de 
toekomst der antirevolutionaire partij zeer 
donker” . Wij moeten zorgen, dat de an
tirevolutionaire partij niet dood gaat.
Onze kracht zit niet in de eenstemmigheid, 
maar in eensgezindheid omtrent ons 
hoofdbeginsel.
Eenstemmigheid is aUeen noodig en onmis
baar bij quaesties van tactiek; waar het 
geldt het aanwenden van een middel om 
het doel te bereiken, b.v. bij verkiezingen. 
Daarbij is eenheid van handelen, het 
volgen van een partijbesluit, allemoodigst; 
ja dwaasheid, die dèn op zijde te zetten.

vervolg op pagina 11
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Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* CampingMessen vullen
* Container-vuil afvoer

H A N D E LM IJ  B.V. 

BAN DEN  B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

Voor loodveters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER BV.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

AANNEMERSBEDRIJF

B.V. R A D IX  & VEER M A N
■ Edisonweg 23, Postnus 14,
3440AA Woerdan, tel. 03480-2204.

Verbouw - Nieuwbouw door geheel Nederland.
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Zaanse klokken

Voor ouders die 
moeilijkheden hebben 
met de schoolopleiding 
van hun zoon, kon dit 
wel eens belangrijk zijn.

Alle kinderen vanuit het gezin naar school laten 
gaan is een ideaal, dat niet altijd te verwezenlijken 
blijkt. Ons internaat is er ju ist op gericht om dan 
sen alternatief te bieden. Wij stellen ons immers 
iot doel jongens te begeleiden in hun studie van

gymnasium - atheneum - havo - mavo

In ons internaat is plaats voor 60 leerlingen.
Zij zijn naar leeftijd en klas onderverdeeld in 
groepen, die toch ook weer niet helemaal 
op zichzelf staan. Naast een serieuze begeleiding 
van de studie besteden we heel wat aandacht aan 
kulturele, sociale en godsdienstige vorming, terwijl 
ook de leefbaarheid onze volle aandacht heeft. 
Als u het de moeite waard vindt om wat meer 
inlichtingen te vragen kunt u die bij de rector 
krijgen. Het adres is;

internaat ‘Beresteyn’
Leidseweg 191, VOORSCHOTEN 
Telefoon 01717-23 41

MAKELAARSKANTOOR  

H O O G EN R A A D
HAAGWEG 171 - TEL 070-99.65.60 

RIJSWIJK (Z.-H.)
Onroerende goederen - Hypotheken 

Taxatiën

Bouw- en Aannemersbedrijf

M. de Raad & Zoon

Pickestraat 62. Noordwijk, tel. 01719-12100 en 15257.

/ t t a a s A c m t
'Winkelgalerij Kerschoten 
- Tel. 15865, Apeldoorn.

de
Nederlander

INTERIEUnVERZORGINf J  V .

Asselsestraat 21-23 
Apeldoorn, tel. 12908 
Th. a Kempis- 
straat 59-61 
Zwolle, tel. 16157

KAMERÉREED 
TAPIJT
4000 m2 in voorraad
KARPETTEN
BEDDEN
GORDIJNSTOFFEN
BANKSTELLEN
SLAAPKAMER
AMEUBLEMENTEN
enz.

<800 m2 toonruimte

Ventevogét 
Financiële 
Service Groep
Uw adviseur als het 
gaat pm
financiële zekerheid 
Badhuisstraat 95 . 
Vlissingen 
Postbus 151 
Telefoon (01184)

1 4 4 6 1 -  19192

Stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

Z e b e n ’ s
Woninginrichting N.V. 

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

KO CH
Telefoon 055-214259 
APELDOORN.

Kerkorgels
Elektronische
orgels

voor kerk-, schooi
en huismuziek.

KHJWBEDRIJF

Fa. C. Spijker
^ Z n .

Van Ostadelaan 61
Tel‘02160-11189-16777
HILVERSUM.

NIEUW
van Corrie ten Boom:

onbegrijpelijke Gelde
Schijnbaar toevallige ontmoetingen, voorvallen of misver
standen gebruikt God om tot Zijn doel in een mensenleven 
te komen. De vele verhalen die Corrie ten Boom in dit boek 
neerschrijft zijn even zovele ontmoetingen, niet met de 
schrijfster, m aar m et haar Heer en Verlosser, die in een 
onbegrijpelijke liefde ook uw en onze Heer en Verlosser 
wil zijn.
ISNB 9070048167 86 pag. /5.90  
Verkrijgbaar in elke goede boekhandel of bij

WELKH
EVANGELISCHE LEKTUUR KRUISTOCHT
Postbus 392,7600 AJ Almelo  
Tel. 05490-19927

bouw en

k
aanneming maatschappij b.v. breda

Landm eetkundige
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GEO-MEETDIENST B.V.
POSTBUS 15 -  SPAKENBURG -  TEL. 03499-1966
Bijkantoor: OOSTERHOÜTSTRAAT 11 -  ASSEN -  TEL. 05920-1.34.00.

•  OPMETINGEN
T.B.V.: uitbreidingsplannen -  saneringsgebieden -  wegverbeteringen — verkavelingen — 
revisie(basis)kaarten

9  UITWERKEN
ALS: kaartenvervaarcSging -  hoogte-grootte-inhoudber. -  coördinatieberekeningen -  
berekeningen -  matenplannen -  en uitzetgegevens

UITZETTEN
m WEG- EN WATERBOUWKUNDIGE WERKEN 
® BOUWKUNDIGE WERKEN

begeleiding kcxriplete uitbreidingsplannen, wegen, rioleringen, leidingen, havens enz. 
hoekpunten woningblokken, stramienlijnen grote bouwworken, paienplan, ccntroiemetingen.

Een boekje met meer gegevens o.a. over de tarieven sturen wij u graag per omgaande toe.
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Een theologische visie op de CHU in de na-oorlogse periode
door: ds. S. Kooistra, hervormd predikant te Menaldum

Bij de eerste verkieziiigeii na de oorlog in 
1946 stond de CHU als het ware op uit de 
doden. Niemand, zelfs dr, H. W. Tilanus 
niet, had verwacht, dat de CHU met acht 
zetels terug zou komen in de Tweede 
Kamer van honderd leden. Ik heh hem zelf 
eens horen zeggen, dat hij slechts op vier 
zetels gerekend had. Van alle kanten werd 
aan de CHU gerukt. De Doorbraak was in 
opmars en deed vooral een aanval op de 
CHU-kiezers van vóór de 'oorlog. Een 
nieuwe partij, de Protestantse Unie, was 
pas opgericht en deed mee aan de verkie
zingen van 1946. Deze kon niet zonder 
meer gezien worden als een herstel van de 
oude Herv. Geref. Staatspartij. Onder lei
ding van het oude C.H. kamerlid J. M. 
Krijger en de veel belovende toen nog 
jonge theoloog drs. A. A. van Ruler hoopte 
deze nieuwe partij juist oude CHU-kiezers 
aan te trekken. Van Ruler gaf een nieuwe 
visie op de politiek als een heilige zaak. De 
heer Krijger wees er op, dat het nu meer 
dan ooit ging om het verstaan van het poU- 
tieke spreken der Kerk, zoals deze in de 
oorlogstijd opnieuw haar roeping bewust 
was geworden.

Zo zitten wij al midden in de „theologische 
vooronderstellingen” van de pohtieke 
keuze. De uitdrukking is van prof. dr. Th. L. 
Hailjema, die onder deze titel in een artikel 
in het nieuwe blad „De Hervormde Kerk” 
(nu Hervormd Nederland) het opnam voor 
de CHU tegenover de nieuwe Partij van de 
Arbeid. Want de Doorbraak ging uit van 
nieuwe theologische vooronderstellingen, 
van de theologie van Karl Barth. Hierdoor 
bezield kozen de veel belovende jonge CH 
politici van vóór de oorlog, mr. G. E. van 
Walsum en prof. dr. P. Lieftinck voor de 
PvdA. Veelzeggend is in deze de briefwis
seling in 1943 tussen mr. G. E. van Walsum 
en dr. H. W. Tilanus, opgenomen in de dis
sertatie van dr. Ruitenbeek over het ont
staan van de Partij van de Arbeid. Groten
deels ook opgenomen in het boek van dr.
G. Puchinger „Tilanus vertelde mij zijn le
ven” (pag. 225-232). Men kon dus deze 
nieuwe geluiden al in de oorlogsjaren op
merken. Orgaan van dit nieuwe theolo
gische en politieke denken was het nieuwe 
tijdschrift „Woord en Wereld” , dat in de 
oorlogsjaren slechts een paar maal ver
schenen is en waaraan o.a. mr. Van Walsum 
en dr. C. L. Patijn meewerkten. Zo had de 
CHU al in de oorlogsjaren voor een deel 
belangrijke jonge topfiguren verloren.

ONSCHATBAAR
Van onschatbare betekenis is voor de ver
kiezingen van 1946 de theologische steun

geweest, welke prof. Hailjema aan de CHU 
gaf. Terecht werd zijn rede voor de verkie
zingen door de CHU huis aan huis ver
spreid. Prof. Hailjema, zelf door de theolo
gie van Barth heen gegaan, wees er op, dat 
de Christelijke Historische Unie of Anti- 
Revolutionaire richting haar oorsprong 
vond in het Reveil van de vorige eeuw. Bij 
alle juiste kritiek op de vooroorlogse con
fessionele politieke partijen dreigde men 
nu met het badwater ook het levend kind 
van het Reveil weg te werpen. Veelzeggend 
is, dat de toenm ^ge gangmakers van de 
Doorbraak in CH-tóng, mr. Van Walsum 
en prof. Lieftinck, later de PvdA hebben 
verlaten zonder tot de CHU.terug te keren.

Mr. Van Walsum werd dakloos en heeft van 
zijn bedanken voor de PvdA enige jaren 
geleden uitvoerig rekenschap gegeven in 
het tijdschrift Socialisme en Democratie en 
prof. Lieftinck sloot zich destijds aan bij 
DS’70.

De principieel theologische vraag was, of 
confessionele politieke partijen werkelijk 
in strijd zijn met de apostolaire roeping van 
de Kerk tegenover de wereld. Dat was 
eigenhjk de steUing van vele Hervormde 
predilmnten, die na de oorlog onder 
invloed van Barth voor de Doorbraak naar 
het socialisme kozen. De CHU heeft nu in 
de periode na de oorlog behalve prof. 
Hailjema veel te danken gehad aan prof. dr.
G. C. van Niftrik. Beiden kenden zij de 
theologie van Barth maar zij gingen niet 
zonder meer in alles met Barth mee. Beiden 
hadden ook de invloed van Groen van 
Prinsterer en Hoédemaker ondergaan. Ook 
moet ik in deze noemen de invloed van 
prof. dr. A. A. van Ruler. Helaas voelde hij 
zich in de na-oorlogse CHU teleurgesteld 
en is hij, voorzover ik weet, nooit lid ge
worden van de CHU. Maar later heeft hij 
menige theologische steun aan de CHU ge
geven in de vorm van een lezing of artikel 
(zie zijn verzameld Theologisch Werk). En 
zijn vrouw, mevrouw mr. J. A. van Ruler- 
Hamelink, is nog steeds hd van de CHU. 
Ook is drs. G. van Leijenhorst, nu vice- 
voorzitter van de CDA-fractie, in de 
theologische vooronderstellingen van de 
pohtiek duidehjk een leerUng van Van Ru
ler.

VERDRIETIG

Om het verlies van de CHU naar de kant 
van de Doorbraak goed te verstaan, moet 
men zelf de zuigkracht van de Doorbraak 
als christen hebben ondergaan. Beloofde de

vervolg van pagina 9

Ook op dit punt is door andere partijen 
steeds ons beginsel geheel onjuist voorge
steld. Nochtans laden wij soms den schijn 
op ons alsof organisatie ons onverschillig 
ware.
Er is te veel laksheid, te veel op zien komen 
spelen. Laat ons bedenken, dat, om iets te 
kunnen doen, b.v. het uitzenden van spre
kers, er steeds moet zijn een gemeen
schappelijke kas. Als ieder, naar 
vermogen, geregeld wat bijdraagt, dan kan 
men handelen. Voorts dient men een blad 
te steunen, dat de belangen der partij be
hartigt; niet enkel met een abonnement, 
maar ook intellectueele steun moet worden 
verleend; de groote quaesties moeten wor
den doorgedacht en bestudeerd. Laat ons 
niet vergeten de schoone spreuk onzer va
deren: vis Unita fortior. Maar nog boven die 
spreuk staat: Tegen de Revolutie het Evan
gelie.

DR. SCHOKKING
Na deze rede kreeg Dr. Schokking het 
woord. Spreker zeide een oogenblik te 
hezben geaarzeld of hij het woord zou vra
gen. Wat hij had verondersteld, is bevestigd 
geworden, n.1. dat er geen plaats is voor een 
tweede openingsrede. Was dat zóó, dan 
zou deze vergadering een vergissing zijn. 
De voorzitter heeft alles doen uitkomen, 
wat geleid heeft tot de vereeniging der 
Christelijk-Historischen en Friesch 
Christelijk-Historischen. Wel zou er onder
scheid geweest zijn in de gekozen woorden, 
die alleen bij een veteraan als onzen voor

BÉ CANDIDATEN VAN DE
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zitter kunnen verwacht worden, en niet bij 
jongeren, zooals spreker, die de eer heeft 
een leerling van den voorzitter te zijn.
De christelijk-historische groep vertegen
woordigt nu een eigen beginsel, niet in alle 
onderdeelen, maar in de groote lijnen. 
Spreker wil niet in historische her
inneringen teruggaan. Dfe voorzitter heeft 
het aangetoond in de voorstelling van de 
bootjes.
Dat de Friesch Christelijk-Historischen zóó 
genoemd werden, komt, doordat daar het 
eerste bestaan is geweest. In dat bootje ge
voelden wij ons behagelijk, te meer, daar 
de invloed van die bootjes wel eens is ge
voeld geworden op den grooten stoomer, al 
was ’t ook, dat die de bootjes wilden negee- 
ren. Het doel der Friesch ChristeUjk- 
Historischen is niet geweest om een politiek 
zaakje op te zetten en daarom is de vraag 
uit de bemanning van een grooter bootje, 
om met vereende krachten de belangen te 
behartigen, in overweging genomen.
Waar veel der hoofdpunten was te behan
delen, was er veel over en weer te 
bespreken om tot een goed en eerlijk verge
lijk te komen en door de vereeniging meer
dere kracht uit te oefenen. Een der hoofd
punten van de Friesch Christelijk- 
Historischen was het gezag, dat ons vrijheid 
moest geven en dat was ’t, dat ons samen 
bond, door welke overeenstemming de 
vereeniging niet moeilijk viel. Wij zijn gaan 
zeggen: laat alle ondergeschikte zaken 
door ons worden losgelaten, opdat de 
Christelijke beginselen van eenheid 
kunnen triumfeeren. Al hebben wij, gelijk 
in het huwelijksleven, eenige dingen, die 
ons in ons eigen huis lief waren, moeten 
laten varen, wij hebben door deze fusie 
veel goeds gevonden.

Een verkiezingsaffiche van de CHU uit 
vroeger jaren.

jnieuwe Partij van de Arbeid in tegen- 
istelling met de oude SDAP juist niet aan de 
levensbeschouwelijke achtergronden van 
de politieke keuze recht te doen door het 
instellen van drie werkgemeenschappen:

Een Protestants Christelijke, een Ka- 
thoheke en Humanistische Werkgemeen
schap? Nu zijn deze werkgemeenschappen 
reeds lang opgeheven. Het verdrietige is, 
dat daardoor het marxisme nieuwe kansen 
krijgt in de PVdA. Mij trof in het interview 
met mevrouw dr. II. Verwey-Jonker in 
Hervormd Nederland van 15 april 1978, 
dat zij, die als vrijzumig christen een be
langrijke rol heeft gespeeld bij de Door
braak, nu in dit interview wat verdrietig 
opmerkt: „In het nieuwe beginselprogram 
van de PvdA staat ook niets meer dat ver
wijst naar geloof of levensbeschouwing. In 
het oude programma stond, dat getuigenis
sen van geloof of levensovertuiging binnen 
de partij worden gewaardeerd.” Verderop 
ze^  zij: „Op het ogenblik heb je een veel 
sterkere anti-godschenstige beweging dan 
dertig jaar geleden. Met al die ex-katho- 
lieken en -gereformeerden die sociahst zijn 
geworden ben ik wel bhj, maar die mehsen 
zetten zich ontzettend af tegen de kerk”.

En nog dit citaat uit het genoemde inter
view; „Op het ogenbhk zie ik geen door
braak. .Ie ziet kerkafval, en het gat wordt 
als vanouds opgevuld door de sociaHstische 
beweging, al dan niet met een hu
manistische inslag” . Als ik zoiets lees, ben 
ik dankbaar, dat ik in 1947 de zuigkracht 
van de Doorbraak weerstaan heb en 
bewust lid ben geworden van de CHU. Mijn 
vrees was al in 1946, dat de Doorbraak ten 
koste zou gaan van de levens- 
beschouweUjke achtergronden van de poh
tiek.

Ondertussen is de ontkerstening van het 
openbare leven met rasse schreven voort
gegaan. De secularisatie is het grote pro
bleem voor de Kerken en ook voor de con
fessionele partijen. Aanvankehjk heb ik 
gemeend, dat in deze een zelfstandige roe
ping voor de CHU lag om in onderscheid 
van de meer antithetisch gerichte ARP het 
openbare leven in theocratische richting te 
beïnvloeden. Daarom was ik na de oorlog 
nog niet voor één Christelijke Volkspartij, 
die in de oorlogsjaren van AR-zijde was 
voorbereid. Het zelfstandig optreden van 
de CHU de eerste periode na de oorlog 
bewijst, dat men de Kuyperiaanse antithese 
bleef afwijzen. Ik mag in deze ook 
verwijzen naar het Getuigenis van 1957:

„Waarom wij Christehjk-Historisch zijn en 
blijven” . Daarna is mede tengevolge van de 
afbraak van de confessionele partijen de 
ontwikkeling sneher gegaan in de richting 
van het CDA. Dit kon nu ook van CH-zijde 
aanvaard worden, omdat de ARP het 
scherpe antithetische denken van Kuyper 
loshet en de KVP meer een ,,oecu
menische” openheid toonde. Wel heb ik

persoonhjk grote bezwaren gevoeld tegen 
de eerste Contact-Raad-nota mede in ver
band met de grondslagkwestie. Na het af
treden van dr. De Zeeuw als voorzitter van 
de KVP is de lucht in deze opgeklaard. Het 
is mijn vaste overtuiging, dat het CDA het 
Evangehe als enige bron van de inspiratie 
voor het politieke handelen kiest.

BLIJVEND
In de CHU zal men nog steeds de blijvende 
invloed van het theocratisch denken van 
Groen en Hoedemaker opmerken. Ik 
lioemde al de theologen Haitjema en Van 
Niftrik. Ik denk ook aan prof. dr. A. F. N. 
Lekkerkerker, evenals de andere twee he
laas reeds overleden. Naast deze meer 
kerkehjk-confessioneel gerichte stroming 
mag men niet vergeten de ethische achter
grond van de CHU in het denken van de 
Savomin Lohman en dr. J. Th. de Visser en 
prof. dr. J. R.- Slotemaker-de Bruine. Deze 
invloed was duidelijk aanwezig bij prof. dr. 
J. de Zwaan, die zowel vóór als na de 
.oorlog Ud was van de Eerste Kamer voor de 
CHU. Ook denk ik aan de theologen prof. 
dr. W. C. van Unnik en prof. dr. J; N. Bak
huizen van den Brink. Deze beiden traden 
I pohtiek minder op de voorgrond maar af en 
'toe heten zij duidehjk hun sympathie voor 
de CHU bhjken. Ook deze steun is niet 
onbelangrijk geweest.

Jammer bhjft, dat vele door Barth geïn- 
spirèerde theologen in Nederland voor de 
PvdA kozen en sommigen zelfs nog radica
ler gingen denken. Ook is het voor de CHU 
altijd een verhes geweest, dat prof. dr. H. 
-Berkhof, die van huis uit Christehjk Histo
risch was en na de oorlog aanvankehjk voor 
de Protestantse Unie koos, met zijn enorme 
kennis zo weinig steun gegeven heeft aan 
de theologische fundering van de confes
sionele pohtieke partijvorming. Voor een 
confessionele partij bhjft het contact met de 
kerken zowel in Nederland als in het breder 
;verband van de Wereldraad nodig. Pro
blemen als Zuid-Afrika, de bewapening 
(neütronenbom!), abortus, enz., vragen 
theologische doordenking. Terecht zocht 
de CHU dan ook contact met een aantal 
predikanten in verband met de vorming 
van het CDA. Deze gesprekken gaan nog 
steeds voort.

STEUN NODIG
Voor de toekomst kan men de klok niet 
terugzetten. Het heeft dus geen zin om nog 
langer te pleiten voor een zelfstandig 
voortbestaan van de CHU. Wij wensen de 
70-jarige van harte geluk maar zijn ons te- 
gehjk bewust, dat wij haar als zelfstandige 
pohtieke partij geen lang leven meer 
’mogen toewensen. Uit protest tegen een 
'samengaan met Kathoheken in het CDA 
ivluchten in kleinere getuigenispartijen als 
‘de SGP en de RPF is politiek volkomen 
onvruchtbaar. In het driestromenland van 
liberalen en socialisten en christen
democraten is het nu onze roeping, theolo
gisch gezien, de geestelijke onderbouw van 
het CDA te steunen. Deze steun is beshst 
nodig, opdat het CDA ervoor bewaard 
blijve een oppervlakkige middenpartij te 
worden.

S. Kooistra, Menaldum.

VAN DËR GLAS 
Heerenveen
Biaas- en
Siaiinstruihentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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StichtihcB
Burcerschapskumde

De Stichting Burgerschapskunde — een landelijke, door de overheid gesubsidieerde instelling voor po
litiek vormingswerk — verzorgt nu al een tiental Jaren schriftelijke cursussen, publikaties, leermidde
len, excursies en discussiedagen over diverse politieke en maatschappelijke onderwerpen.

Een aantal cursussen en uitgaven willen wij u — met het oog op de komende verkiezingen — speciaal 
onder uw aandacht brengen:

P O L IT IE K  B EK EKEN
Wat is politiek precies? Waar gaat 't  óm in de politiek en is politiek 
werkelijk nodig of kunnen we er ook buiten? Bij dergelijke vragen 
willen we in deze cursus even stilstaan.
POLITIEK BEKEKEN bestaat uit 12 gei'llustreerde lessen en is 
speciaal geschreven voor jongeren. De prijs van de cursus bedraagt 
f1 5 ,- .

DE G E M E E N T E R A A D
wiet het oog op de komende gemeenteraadsverkiezingen is de 
reeds 8 jaar bestaande cursus "de gemeenteraad" geheel herzien.
De in totaal 27 lessen zijn bijgewerkt met de laatste gegevens en 
aangepast aan de gewijzigde omstandigheden op gemeentelijk ter
rein.
Een cursus bestemd voor ("aankomende") gemeenteraadsleden en 
verder voor iedereen die geïnteresseerd is in de gemeentepolitiek. 
De prijs van deze cursus bedraagt f 30,-.

Inschrijving is dagelijks mogelijte door storting van het cursusbedrag op postgiro 150.11.69 t.n.v. Stichting Burgerschapskunde te Leiden, onder vermelding van de veria..hóc cursus(sen)

P O L IT IE K  V E E L S T R O M E N L A N D

Een cursus van 8 boekjes met veel historisch fotomateriaal over de 
8 meest toonaangevende stromingen in de Nederlandse politiek

FASCISME (A.A. de Jonge) 
ANARCHISME (A.L. Constandse) 
LIBERALISME (FhJ.L. Vonhoff) 
SOCIALISME (J.Th.M. Bank) 
CALVINISME (D.Th. Kuiper) 
MARXISME (J.J.A. Bartels) 
KATHOLICISME (J P. Gribling) 
NIEUWE STROMINGEN (J. de Lange)

De prijs van de cursus bedraagt f 25,—.

H ET RODE PO TLO O D

Een boek met geluidscassette over de Tweede Kamer en de verkie
zingen. In dit boek worden onderwerpen behandeld a)s: 
hoe komen programma's to t stand / hoe werkt de politieke propa
ganda / het leven van een kamerlid / de kabinetsformatie / open
baarheid / de mening van de kiezers.
Op de geluidscassette zijn interviews te horen met o.m. Beernink — 
Aantjes — Vondeling — Gortzak — Ginjaar — De Korte — Henk van 
Hoorn.
De prijs van boek en cassette bedraagt f 8,50. AMeen het boek 
f 6,50.

V A N  A G T A A N  DE M AC H T
(of: hoe dat tweede kabinet Den Uyl er tóch niet kwam)
In tekst en foto's door: Fred Verbakel / Han Singels / Dolf Tous- 
saint
Verbakel (bekend van het televisieprogramma "Den Haag Van
daag") geeft een begrijpelijke en volledige beschrijving van de lang
ste kabinetsformatie uit onze geschiedenis. Ook wat daaraan voor
af ging krijgt aandacht: de val van het kabinet Den Uyl en de ver
kiezingen. Verbakel verlevendigt de tekst met veel markante uit
spraken van politici en enkele nog niet eerder gepubliceerde feiten.

De prijs van dit boek bedraagt f 12,75.

P O LIT IE K E  S T R O M IN G E N

Wat is politiek, wat zijn en doen politieke partijen, watbetekenen 
begrippen als links en rechts; progressief en conservatief: hoe zit het 
Nederlands partijwezen in elkaar?
Het liberalisme: het socialisme; confessionele stromingen: nieuwe 
stromingen.
Tot slot geeft het boekje een goed overzicht van de huidige politieke 
partijen. De prijs van deze uitgave bedraagt f 5,50.

Bestelling is mogelijk door storting van het verschuldigde bedrag op postgiro 150.11.69 t.n.v. Stichting Burgerschapskunde te Leiden, onder vermelding van de gewenste uitgave!n).

AHe in deze advertentie vermelde prijzen zijn inclusief portokosten.

St ic h t im c I AFD. SCHRIFTELIjK ONDERWIJS 
ERKEND DOOR DE MINISTER VAN ONDERWIJS 
EN WETENSCHAPPEN, BIJ BESCHIKKING 
d.d. 23.4.1975, BVO/SFO-129.708

Voor een overzicht van alle uitgaven en cursussen kunt u — geheel vrijblijvend — onze algemene prospectus aanvragen. Het adres is: Stichting Burgerschapskunde, Postbus 349, 2300 AH Leiden,

Ontdekkings
tochten door 
het land van de 
bijbel!

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

MET „THACIR” NAAR ISRAËL
15 of 22 dagen lang.door Israël trekken. Langs Hotels of Jeugdherbergen. Met 1 of 
2 dagen Ellat en SInaï. Of een héle ekstra week” in de voetsporen van Mozes” door 
Negev en SInaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages, volgestopt met 
toeristische humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een Theologisch verant
woorde, Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met 
ruimschoots aandacht voor de uitdagingen en de problematiek van het moderne 
Israël en zijn minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-reizen 
zijn zeker niet geschikt voor iedereen, maar wél voor mensen, die zich geen 
christelijke knollen voor heidense citroenen willen verkopen!
Vertrekdata; 1978:21 maart (volgeboekt); 11 juli; 7 november; 23 december.

1979:23 januari; 13 februari; 6 maart; 27 maart; 17 april; 8 mei;
29 mei; 19 juni; 10 juli; 31 juli; 21 augustus; 11 september;
2 oktober; 30 oktober; 20 november; 22 december.

Nota bene: Jeugdherbergreizen alleen: 11/7 en 7/11,1978; 10/7 en 30/10,1979.

„Inde
voetsporen
van
Paulus”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rbme en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen 
verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Romeinse oudheid. Het Nieuwe Testament -en met name die gedeelten, 
waarin de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u.
De mythologische verhalen en klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en 
bloed voor u.
Een reis om nooit te vergeten!

Vertrekdata: 1978; 11 juli en 31 oktober.
1979; 3 mei; 12 juli; f  november.

Met al ónze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk 
Nederlands sprekende, Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen.
Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter informatie en kennismaking.
Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël-reis” of ,,Paulus-reis”) en binnen enkeie dagen kunt u in alle 
rust ons hele verhaal bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!
Wij zien met belangstelling uw aanvraag tegemoet!

THACIR, EUROPALAAN14, HARDERWIJK
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Rol en betekenis van de 
christelijk-historische vrouwen
door: jonicvrouwe mr. C. W. I. Wttewaali van Stoetwegen, oud lid van de Tweede Kamer voor de CHU

Wat een onderwerp! De vrouwen zijn nog 
altijd iets „aparts”. Ik ben blij, dat er een 
apart hoofdstuk is over dr. H. W. Tilanus, 
aan wie wij zoveel te danken hebben en 
door wie ik de rol van CHU-vrouw ben 
gaan spelen.
Als ik naar de Tweede Kamer kijk, was 
daar voor de tweede wereldoorlog heel 
lang mevrouw Frieda Katz; volkomen 
geaccepteerd en bij iedereen bekend en 
bemind.
Zij was er gekomen door bemiddeling van 
prof. dr; J. W. Slotemaker de Bruine. Van 
1922 af zat ze er dus. Vraag niet hoe ze was 
ingeburgerd. Zij behandelde justitie, was 
ook advocate, lid van de gemeenteraad van 
Amsterdam en lid van de provinciale staten 
van Noord-HoUand. Dat kon toen allemaal 
samen verenigd ten uitvoer gebracht wor
den. En ze deed het goed.
Landelijk werd de Centrale van CH-Vrou- 
wen opgericht in 1935. Frieda Katz had 
hier eerst niet veel mee op. Maar ze werd 
voorzitster en sloot daarmede de weg af 
voor ambitieuze dames, die hoopten in de 
Kamer te komen.
Verbeeld je: een tweede vrouw in de CHU- 
fractie. Onbestaanbaar in die tijd. Het was 
Frieda voor en na. Ik had er wel een^ 
moeite mee, toen ik haar plaats moest in
nemen. Ergens zei een mevrouw me: 
„Frieda Katz droeg een hoed met veren en 
u bent maar zo heel gewoon!” Dat was 
geen compliment voor mij.
Dat iedereen een eigen karakter heeft en 
een eigen aanpak, dat drong pas langza
merhand door. Men leefde nog erg in de 
Unie uit de gedachte: Wat is, móet blijven.. 
Ik zei daarop steeds: „Natuurlijk als het 
goed is, maar als er nieuwe ontwückelingen 
komen, moeten we wel mee veranderen 
ten goede natuurUjk!
In 1945 kwam ik op voordracht van Tilanus 
in het noodparlement. De Unie maakte een 
zware tijd doOr. Het leek of iedereen weg
liep. Van Walsum, Lieftinck, Van Rhijn en 
consorten gingen naar de PvdA in 1946. 
Krijger met aanhang richtte de Protestantse 
Unie op. Op vergaderingen zag je weinig 
mensen, maar Tilanus stond pal. Hij fietste 
toen hij vrij kwam uit Vught van het ene 
dorp naar het andere en sdharrelde de club 
bij mekaar. Toch zag ook hij het somber in. 
Ik zal blij zijn als we zes zetels halen, zei hij 
in 1946. En hij ha:d mij op de zesde plaats 
weten te krijgen. Als u er nu maar in bent, 
dan ben ik tevreden. Verhezen doen we in 
elk geval. Maar ziet, de kiezers die aUes bij 
het oude wilden houden, lieten de heren 
praten en kozen Tilanus, net als voor de 
oorlog. Acht zetels, ongelooflijk! Het ver
lies aan CoHjn in 1937 hadden we niet te
ruggewonnen, maar deze mensen stemden 
wel weer CHU. Dat compenseerde het ver
lies aan PvdA en Protestantse Unie. Krijger 
haalde geen zetel. Hij had gerekend op vijf, 
maar bracht ons toch een verües van over 
de 30.000 stemmen toe.
Hoevelen er naar de PvdA zijn gegaan, 
weet ik niet. Het leek wel of alle predikan
ten meededen met Van Walsum, maar ze 
bleken toch generaals zonder leger. Domi
nee mag preken wat hij wil, maar wij stem
men CHU, zo werd geredeneerd en gehan
deld. En daarmee was de kous af. De had er 
eigenlijk niet op gerekend het noodpar
lement te continueren, maar nu was ik ge
kozen. Ik accepteerde en de volgende 25 
jaar was mijn leven bepaald.

BOEIEND
Het was een boeiend bestaan. In het begin 
vier dagen vergaderen in het openbaar; la
ter viel de vrijdag er af ten bate van de 
ministerraad; tot grote woede van Tilanus. 
Maandag- en vrijdagavond spreekbeurten, 
in de overige tijd stukjes voor onze bladen 
schrijven, post beantwoorden, mensen te 
woord staan enz. De had de gewoonte de 
mensen in de Kamer te ontvangen. Eén 
keer legde een mijnheer een biljet van ƒ  25 
op tafel met de woorden: dat is voor jou als 
je me helpt. Ik gooide het biljet ongeveer in 
zijn gezicht en zei: „Het onderhoud is 
geëindigd. Op deze wijze spreek ik niet met
u.”
ilk was opgevoed als dochter van een belas
tinginspecteur en ik weet nog hoe precies 
mijn vader was met die dingen. Ik mag nu 
eenmaal in die functie niets accepteren. Dat 
was zijn levensUes, ook voor ons als we in 
dergelijke omstandigheden zouden komen. 
Een bloemetje ging nog wel, maar waar ligt 
de grens. Na spreekbeurten werd je karig 
bedeeld, dat was de instelling van Tilanus, 
die aUes afweerde.
Middenin de boUentijd sprak ik in een bol
lenplaats. Alles versierd met tulpen, maar 
ik ging met lege handen naar mijn kale flat. 
Zonder bloemen!
In Friesland kreeg ik eens een hele kaas, 
maar ik kon hem niet dragen. Rolde hem 
over de keien naar het station, want er was 
niemand die je wegbracht van het hotel 
naar de trein. De hongerwinter was nog te 
dichtbij dat ik dat kon laten liggen. In de flat 
waren velen die me er van at hielpen.

MIJN ROL
Maar nu over mijn rol als vrouw. Ja, daar 
heb Ik me eigenlijk nooit erg druk over 
gemaakt. Ik werd overal geaccepteerd en 
degenen die een vrouw vreemd vonden 
vroegen me niet om te komen spreken. 
Heel gemakkelijk. De was een keer bij de 
jeugd in de buurt van Utrecht. Een aardige 
‘zaal vol. Velen in uniform: ze moesten al 
gauw naar Indonesië. Ik hield mijn verhaal 
en er kwamen vragen. Tenslotte stond er in 
de zaal een oudere heer op. Hij steldé zich 
voor als de voorzitter van de kiesvereni
ging. „Mevrouw,” begon hij plechtig, „we 
hebben hief nog nooit een vrouw horen 
spreken; ik moet zeggen: het is me 100 
procent meegevaUen.” „Nu mijnheer,” zei 
ik, „dan waren uw verwachtingen niet 
hoog gespannen!” Ik moest het hem maar 
niet kwahjk nemen, zei hij nog. Nu, ik nam 
niets kwalijk, maar vroeg wel: „Hebben 
juDie hier dan geen onderwijzeres of een 
juffrouw van de zondagsschool, die eens 
ergens wat zegt?” „Neen,” stilte alom. 
„Ziet u,” zei de voorzitter, „we hebben u 
laten vragen door de Jongerenorganisatie. 
Gaat er dan iets mis, dan is het niet zo erg, 
want de jongeren doen wel meer gekke 
dingen.” Gelukkig lachten de jongeren luid 
en daarmee was het incident gesloten.
Ik had natuurlijk wel eens moeite in de 
fractie, als het een vrouwenonderwerp be
trof. Tilanus zei: „De getrouwde vrouw 
hoort thuis”, en daarmee was de kous af. 
Het ging toen om de gehuwde ambtenares, 
die bij huwelijk ontslagen werd en die ik 
natuurhjk verdedigde onder het motto: Dat 
moeten de echtgenoten zélf samen uitma
ken, daar moet de overheid zich niet mee 
bemoeien, dus moet het artikel uit het 
ambtenarenreglement. Lieve deugd, wat

Vele Unieleden hebben goede herinneringen aan de jaarlijkse zomerconferenties van de 
CHU. Op de foto de deelnemers aan de zomerconferentie, welke van 9 tot 12 juli 1938 te 
Lunteren gehouden is".

Aat voor een revolutionaire gedachte was! 
ADerlei grote heren kwamen me verteUen, 
dat ik volmaakt verkeerd dacht. Ik zei: 
„Stel die mensen hebben geen kinderen, 
wat moet zo’n vrouw dan de hele dag?” 
Maar zij zagen iedereen kennehjk hetzeU- 
de, kinderen, keuken en kerk. En daarmee 

! moest de vrouw bezig zijn. Nu de opvattin
gen zijn wél veranderd. Ook wel in het 
, overdrevene vind ik, want het bestaat niet, 
dat een man, die een zware baan heeft en 
veel van huis is, een deel van de huishou- 
I ding doet. Maar goed, dat is de tijd van nu!
! Men begreep het nooit als ik voor de vrouw 
opkwam. In 1947 bij de wijziging van het 
Burgerlijk Wetboek stond ik aDeen als 
I vrouw voor de gehele rechterzijde. Mejuf
frouw De Vink, die in het noodparlement 
zat werd er uitgewipt in 1946. Bij de ARP 
'was toen nog geen sprake van een vrouw.
; Schouten zei: „Daar is een rapport, waarin 
staat dat het passief kiesrecht voor de 
vrouw niet kan, dus hebben we ons daaraan 
te houden.”

Gelukkig zijn ook daar de opvattingen ge
wijzigd, dank zij het ijverig werken van 

I mevrouw Diemer-Lindeboom en andere 
[vrouwen. Men heeft, of hever had er nu 
zelfs twee, waarvan mevrouw Haimie van 
Leeuwen wel de meest uitblinkende was. 
Waarom zij geen minister is gewórden is 
me nog altijd een raadsel.
De KW  kreeg in 1948 mejuffrouw dr. 
Marga Klompé. Toen was het uit met de 
pret en kon men de vrouw niet meer voor
bijlopen en afwijzen.

Later in de Unie kwam mevrouw mr. E. A. 
Haars, die nu staatssecretaris is. Ze was een 
praktijkjuriste en behandelde die onder- 

■ werpen feiUoos. Ze is een uitstekende 
j staatssecretaris, die het moeilijke vreem- 
I delingenbeleid en het gevangeniswezen 
onder zich heeft. Men moet doorzettings- 

I vermogen hebben om mensen uit te wijzen 
èn moed. De zou het nooit tót stand ge
bracht hebben, wat zij nu doet. Zelf heb ik 
steeds over het gevangeniswezen gespro
ken in de Kamer; ook over het bezwaar dat 
een vrouwengevangenis als onderdeel van 
een maimengevangenis had, maar ’t was of 
je voor de lucht praatte. Er gebeurde niets, 
want het waren er maar zo weinig. Dat het 
er wel eens meer konden worden, daar 
stond men niet bij stil. Ook toén zat aUes 
door elkaar, maar het was onbestaanbaar, 
dat gedetineerden voor de tv kwamen en 
de directrice van de gevangenis er bij zit en 
opmerkingen maakt, die natuurlijk terecht 
zijn. Maar dan halen de dames de schouders 
op: Hoor maar eens, en de NOS-onder- 
vraagsters staan aan de kant van de gedeti
neerden. Ik was bhj, dat ik de uitnodiging 
om aan dit programma mee te doen, op 
advies van mevrouw Haars had afgeslagen.

MOEILIJK
Als men nu spreekt van de rol van de vrouw 
in de CHU, dan zou ik die moeilijk kunnen 
definiëren. Wat mezelf betreft. Ik voelde 
me soms erg machteloos en verweet me- 
zeD, dat ik niet genoeg doorzette. Dat kon 
mevrouw Haars veel beter! Een korte tijd 
heeft mevrouw NeUien de Ruiter in de Ka
mer gezeten. Zij was de dochter van het lid, 
dat met mij in het noodparlement was ge
komen en er gaapte dus een generatiever- 
schil tussen ons. Ze was ook een poos wet
houder van Voorschoten en speelde een rol 
bij de emancipatie van de vrouw buiten het 
parlement.
In de Eerste Kamer heeft een tijdlang me
vrouw Ten Kate-Veen gezeten, te kort om 
invloed uit te oefenen, lijkt me. In ge
meenteraden zijn veel meer vrouwen. Het 
is gemakkehjk voor de dames om in de 
eigen gemeente te blijven en daar een rol te 
spelen. Ook zijn zij vertegenwoordigd in de 
provinciale staten, van waaruit mevrouw 
Haars alweer de eerste en enige CH-vrouw 
was, die gedeputeerde werd. De Centrale 
van CH-Vrouwen heeft -  merendeels op de 
achtergrond -  een rol gespeeld. Ik was er 
jarenlang voorzitster van en het was altijd 
een strijd om de gezeUigheid niet boven de 
politiek te laten prevaleren. Toch was het 
nuttig! Hoe vaak heb ik, onder de grote 
boom gezeten in de tuin van het Baamse 
Zendingscentrum, geprobeerd duidelijk te 
maken hoe men stemmen moest en wat een 
stem op een vrouw betekende. En altijd 
was er na afloop dezehde vraag: Is die stem 
dan niet verloren?
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Terwijl ik uitvoerig had uitgelegd, dat iede
re stem geldig is op een biljet, mits men er 
maar één invult. In Vlaardingen sprak ik in 
een rusthuis; daar zeiden ze: „We stemmen 
natuurlijk op Tilanus, maar ook op Drees, 
anders gaat onze AOW weg.” Ik legde 
eindeloos uit hoe het zat. Zei: „Onthoudt u 
maar: één stem is geldig. Op die van ons is 
nummer 1 Tilanus, op die van de PydA 
Drees. Maar neem één van beiden, anders 
is uw stem ongeldig en hebben ze er geen 
van beide iets aan.”
Ja, we denken vaak te hoog van de kennis 
van „de kiezer”. De kiezer weet er bijzon
der weinig van en moet voortdurend op de 
hoogte gehouden worden, speciaal in ver
kiezingstijd. Men stemt hever een gezicht, 
dan een partij; vooral vrouwen hebben 
daar last van.
Het is gelukkig,wel zo, dat steeds meer 
vrouwen politieke vérgaderingen gaan be
zoeken. Als ze nu ook maar doorgeven, 
wat ze daar horen. En de televisie heeft 
veel gewijzigd. ADeen het voorkomen en 
het optreden van poUtici waarborgen voor 
velen him voorkeur. Men mag het fout vin
den, maar ’t is wél een feit. Het negeren van 
iemand kan funest zijn voor de persoon in 
kwestie.
TVIaar ik dwaal af van de rol van de vrouw in 
de CHU.
Die is groeiende. Moge het zo blijven. Want 
samen moeten wij toch als CHU in het CDA 
optreden. Ook als vrouwen. En daar wil 
ieder een goede rol in spelen. Trouw aan 
het beginsel, zakehjk in het werk.
70 Jaar heeft de CHU bestaan. Voor de 
ouderen is het moeilijk om aan het afscheid 
te denken. Maar met eigen inbreng kunnen 
we het CDA vooruitbrengen en zó blijft de 
afkomst behouden.

C. W. I. WttewaaU van Stoetwegen

UNIEBUREAU
HET BUREAU VAN DE CHR. HIST. 
UNIE, Wassenaarseweg 7, ’s-Gra- 
venhage is telefonisch te bereiken 

onder nummer 070-244516*
Adresveranderingen voor het 

ledenbestand en dus ook voor het 
10x per jaar verschijnend 

ledencontactblad „de Nederlander” 
te zenden aan;

Bureau CHU, 
Wassenaarseweg 7, 

’s-Gravenhage. -  
Telefoon (070) 244516.

Kantooruren van maandag t/m 
vrijdag 08.30 v.m. tot 16.45 n.m. 

Het telefoonnummer van de 
Savornin Lohmanstichting is: 

070-246791.
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HET MOET AL GEK 
GAAN, ALS WIJ GEEN 
OPLOSSING HEBBEN 
YOORUW 
VERZEKERINGS- 
PROBLEEM.
Geef uzelf meer 
financiële armslag:

het

OMMOORD
ADVIES-FINANCIERINGS- 

EN ASSURANTIEKANTOOR

Onze assurantie
adviseur is ervoor, hij 
weet een opiossing 
voor uw verzekerings- 
probieem.

)[k®[n}‘È(s)@[r' o m m o o r da i w / u ( a 5 ®  +

BIEDT U HIERBIJ UITKOMST:
INL. BERGWEG 130-b, ROTTERDAM, TEL. 652100, 670598 na 18.00 uur

212534.
Zij zijn n.i. gespeciaiiseerd in o.a. de bemiddeiing van

financieringen 
persooniijke ieningen

*

*

* Ie  en 2e hypotheken

•ennia Tevens agentschap voor Nederlandse 
Middenstands Spaarbank.
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Probleemhoekje, of...  toch van harte!
door: Jan van der Assem (CHJO)

Lieve raadgeefster,
is 19 jaar een goed leeftijdsverschil tussen 
moederpartij en jongerenorganisatie? Ju
nior is nu de vijftig al gepasseerd en is in wat
rustiger vaarwater, m aar___o-ho, wat ze
al niet heeft meegemaakt___ moeder
heeft niet voor niets vaak geschudde
b o ld ....”
Ja, zo zou je kunnen begümen over de ver
houding CHJO-CHU. Moederpartij, 
Moeder-Unie liever, en dochterorganisa
tie; kiften en klagen, driften en ’t dragen, 
maar ook wederzijdse waardering en 
koene kweek. Vorig jaar, diuk in de weer 
met allerhande bronnenmateriaal voor on
ze brochure „50 jaar CHJO”, moest ik 
soms even pauzerend reflecteren: wat is nu 
het essentiële in Unie en jongerengroepen? 
Hoe kun je dat treffen, onder woorden 
brengen. Ik geloof datje het de „Sfeer” zou 
kunnen noemen; de oer-HoUandse, geza
pig - maar - toch - serieuze, gezellig - en - 
een - tikje - amateuristisch, gelovig - maar - 
niet - orthodox - dogmatisch, de vriend
schap - van - mens - tot - mens - in - het - oog 
- houdende, ja dat alles omvattende cluster 
van sfeerbestanddelen is het, dat Unie en 
CHJO beiden en wederzijds kenmerkt. 
Buitenstaanders vergissen zich daar snel in. 
Ze denken dat het een antieke historische 
schoolplaat is, maar vinden zelden de juiste 
golflengte om de Unie zuiver in de toon te 
treffen. Het zijn immers de zachtere klan
ken die de melodie van Nederlands Pro
testantisme meevormen, zelden een bo
ventoon, maar steeds een golvend stabiel

CHJO-agenda
27 mei: CDJA-congres in gebouw Veritas, 
Kromme Nieuwe Gracht 54 te Utrecht. 
Aanvang: 10.00 uur, sluiting ongeveer
16.00 uur. Onderwerpen: o.a. rapport 
structuurcommissie en politieke discussie. 
Toegang gratis, deelname aan de lunch 
ƒ5 ,-.
Planning voor het nieuwe seizoen:
8 en 9 september: introductieconferentie 
CHJO
15 en 16 september; introductieconferentie 
CDJA
7 oktober: themadag CDJA „Geloof en po
litiek”
17 en 18 november; themaweekend CHJO 
„Onderwijs” en algemene ledenverga
dering CHJO.

adagium van diep mee-leven in het geloof. 
Daaruit kwamen de Nederlandse volgelin
gen van het Réveil voort, daaruit leefden de 
maimen van 1894 en de fusiepartners van 
1908. Het volk is als geheel gedoopt, de 
moed niet verloren, onzehistorie is niet een 
ongeïnspireerde zinloosheid, vanuit het 
Evangelie verder: deze CH-filosofie wordt 
geworpen in een wereld van na 1900, die 
de dood van Nietsche en zijn doodsbericht 
van God al achter zich heeft. .

IETS TE ZEGGEN
Wij hebben'dus iets te zeggen, het grote 
gebeuren dat de geschiedenis van God en 
mens heet, is niet vergeefs. Onze moeiten, 
onze politiek dus ook niet. Uit die kracht 
dan gehandeld. En dan ook een jonge
renorganisatie, want de bloei der Unie in de 
jaren 1920 moet met deze loot uit de stam 
bezegeld worden. Lof en eer totnogtoe. 
Komt er ook nog wat nuchterheid in de 
feestrede? Genoeg ja! We studeren en con- 
gresseren in de vooroorlogse tijd. Veel af
delingen. Drie hoofdvertakkingen. De stu
diegroep, de ontspanningsachtige kern en 
de studentikoze betweters. Dat laatste 
soms ook als compliment. De ouderen zijn 
niet altijd vrij van roest. Het is wel brutaal 
dat rond 1930 te zeggen. Vermaning en 
patriarchale toon zijn nog voorhanden. De 
oorlog brengt in menigerlei opzicht breuk 
en vertwijfeling. Het jaar 1946 is cruciaal. 
Pompen of verzuipen. Veelzeggend is, dat 
zij die doorbraken, toch in dialoog bleven 
met de „achterblijvers”. Sfeer en onderlin
ge serieuze waardering heeft daarin een 
beslissende rol gespeeld. Na de oorlog de 
illustere rij van voorzitters en heroprich- 

itingen, zoals in ons geschiedenisboelqe 
(„vijftig jaar CHJO”) beschreven.
Rond 1966 komt het tot grote bran- 
dingsgolven. „Hoe nu. Unie” is een slogan 
die uitmondt in interne doorbraken. De 
Unie wordt politieke partij, zeggen lateren 
en de CHJO heeft daarbij als meer dan 
kraamhulp geholpen. Dat geeft allerlei ne
veneffect, vooral in de interne organisatie 
en in de verhouding tot de Unie. Bovenal 
echter komt de gedachte van Christen-De- 
mocratische eenheid bovendrijven. Maar 
wat doen we ermee, hoe geven we het 
vorm? Daarvoor is gesprek nodig. Dan dus 
ook in de CHJO: forum bij uitnemendheid 
voor alles wat niet direct conformistisch en 
traditioneel pleegt te zijn. De stukken vlie
gen eraf! Polarisatie, uittredingen, af
faires ___Toch geloof ik achteraf dat we

ROZEGEUR EN MANESCHIJN Allh-rt Hnhn

„Kom aan m ’n hart. A ü es is vergeven en vergeten!”
(De N otenkraker, 5 -2 -11 .)

Ook in d e  poli tiek g eb eu r t  het dan ,  d a t  m en  n a  verloop v an  tijd a js  de 
d is cu ss ie  is u itgepu t -weer tot e lk an d e r  komt, om a a n  de  g e m e e n 
sch ap p e l i jk e  t a a k  voort te a rb e id en .  V a n d a a r  Dr. Kuypers w oord ; Toch 
blijft mijn d ev ies :  Breekt nu a l th an s  niet!

allen: jongerenorganisatie. Unie en in gro
ter verband — ’t is wel deterministisch -  ook 
het CDA van nu, dat een beetje nodig ge
had hebben. Gelouterd, door aUe moge
lijkheden in scherpe discussies geprobeerd 
en dooiproefd te hebben, zijn we ons ho- 
'peüjk van aUe smaak bewust geworden en 
I hebben we dat als neerslag uiteindelijk ge- 
I vonden rond „Niet bij brood alleen” en het 
'in de praktijk gebrachte kabinetsbeleid van 
,'Agt.

AFs daar in dit zeventigste Uniejaar iets van 
te merken is, ondersteund door de éénen-

vijftigjarige cFiJO en voortstuwend naar 
het ene CDA, dan is de Unie meer dan ooit 
een gelukwens waard.

Ga voort, want de wereld. Europa en onze 
democratie in Nederland is zo gek nog niet 
af met die vitamine CH, die te merken za! 
blijven, onder Góds zegen, bij jongeren en 
ouderen. Vitamine-CHU, waar je ook gaat 
doordringen, de werking is gezond. Ge
zondheid!”

Namens de CHJO 
Jan van den Assem, 
h.t. vice-voorzitter.

Kader- en vormingswerk CDA

Tal van activiteiten op komst met oog op poiitieke vorming
In het volgende ledencontactblad wordt een 
uitvoerig overzicht gegeven van alle aktivi- 
teiten binnen het CDA op het terrein van het 
vormingswerk. Daarop vooruitlopend 
wordt nu reeds de aandacht gevestigd op de 
navolgende cursussen:

TWEE AVONDEN CURSUS
Iedere afdeling (gemeentelijk) kan, als men 
denkt dat er voldoende interesse voor zal 
bestaan, deze cursus door ons doen organi
seren. De bedoeling is algemene politieke 
vorming voor een kleine groep van ca. 15 
personen, leden en vooral nieuwe leden van 
het CD A-zijnde. In voorgaande seizoenen is 
deze cursus met verheugend resultaat in een 
aantal plaatsen gehouden. Het initiatief 
voor het houden ervan ligt bij het 
plaatsehjke CDA (CHU) bestuur.
De te behandelen onderwerpen zijn: „De 
theologische achtergrond van de politiek” 
(eerste avond) en „De toepassing van de 
grondslag in de praktische politiek’ ’ (tweede 
avond).
De deelnemers ontvangen vóór de aanvang 
van de cursus enig materiaal over de te 
behandelen onderwerpen.
Het cursusgeld is gesteld op een bedrag van 
ƒ 5 ,-per persoon. Voor nadere informaties: 
stichting Kader- en Vormingswerk CHU,- 
Wassenaarseweg 7, Den Haag. Tel. 070- 
244516.
CDA WERKGROEPEN
Binrtenhet CDA zijnruim 100 werkgroepen 
aktief. Werkgroepen zijn plaatsehjk ge- 
vormdegroepen vanleden, soms aangevuld 
met belangstellenden, die vrijwel maande
lijks een werkstuk bespreken en becom
mentariëren.
Het werkgroepenwerk wordt gecoör
dineerd door een Centrale Werkgroep,

welke onderdeel is van de Stichting Vor
mingswerk KVP.
Per jaar verschijnen een aantal werk
stukken. De werkstukken eindigen in een 
serie vraagstellingen, welke na bestudering 
van het werkstuk door de werkgroepen 
wordenbeantwoord en toegezonden aan de 
Centrale Werkgroep. Deze maakt uit alle 
ingezonden antwoorden dan een verzamel- 
rapport, dat voor commentaar wordt voor
gelegd aan een partij orgaan. Veelal is dat de 
Tweede Kamerfraktie. Werkstukken, 
verzamelrapporten en commentaren 
worden regelmatig gepubliceerd in het le
denblad Pohtiek Nieuws.
Voor' informatie, waar zich werkgroepen 
bevinden, op welke manier aansluiting 
daarbij mogelijk is of voor meer algemene 
informatie kunt u schrijven of bellen met 
Pieter F. Dudink, p/a Mauritskade 25, Den 
Haag.

CURSUS VOOR 
GEMEENTERAADSLEDEN (EN 
ASPIRANT RAADSLEDEN)
In samenwerking met de CDA-bestuurs- 
vereniging organiseert de stichting 
vormings- en scholingswerk voor het ko
mende seizoen een CDA-cursus voor 
gemeenteraadsleden.
ONDERWERPEN
De cursus omvat het behandelen met elkaar 
op vier zaterdagochtenden van de volgende 
onderwerpen:
V olkshuisvestingsprogr amma, Welzij ns- 
decentralisatiebeleid. Het welzijnsplan en 
Verkeer.
Als „materiaal” ontvangen de deelnemers 
het boek „Kijk óp de gemeenten” en per les 
de nodige aktuele informatie.

WAAR -  WANNEER?
Ingeschreven kan worden voor de plaats die 
voor de deelnemer het gunstigst gelegen is. 
Er zijn plaatsen verspreid over het land: 
Alkmaar: 4/11,25/11,6/1 en 27/1; Leiden: 
28/10,18/11,16/12,10/2; Utrecht: 11/11, 
2/12, 13/1, 3/2; Goes: 4/11, 25/11, 6/1, 
27/1; Breda: 28/10, 18/11, 16/12, 10/2; 
Weert: 11/11, 2/12, 13/1, 3/2; ZwoUe: 
28/10, 18/11, 16/12, 10/2; Assen: 4/11, 
25/11, 6/1, 27/1; Leeuwarden: 28/10, 
18/11,16/12,10/2; Nijmegen: 11/11,2/12, 
13/U 3/2.
De cursus vangt aan om 9.30 uur precies en 
duurt tot ongeveer 12.30 uur.

INSCHRIJVING

Deelgenomen kan worden door tijdig het 
verschuldigde cursusgeld ad ƒ 45,- over te 
maken op giro3966745 t.n.v. Stichting poli
tiek vormings- en scholingswerk CDA, 
Wassenaarseweg 7, ’s Gravenhage. 
Reiskostenboven de ƒ 10,—kunnen te zijner 
tijd gedeclareerd worden. De inschrijving 
dient voor 10 oktober binnen te zijn. Op dat 
moment wordtbekeken of een cursus op een 
bepaalde plaats doorgaat. Het aantal deel
nemers is maximaal 15 personen.
Vermeld bij de betahng duideUjk uw naam 
en adres, maar vooral de cursusplaats waar
naar uw voorkeur uitgaat.
ORIËNTATIECURSUS

Ook is er de oriëntatiecursus „Organi
satorisch en politiek functioneren van 
CD A-verbanden” . Deze wordt gehouden te 
Haarlem, Breda, Venlo en Soesterberg. De 
data zijn; te Haarlem op 7 en 28 september, 
19 oktober, 16 november en 7 december; te 
Breda op 14 september, 5 en 26 oktober, 23 
november en 14 december, te Venlo op 21

september, 12 oktober, 2 en 30 november 
en 18 januari aanstaande en te Soesterberg 
in Kontakt der Kontinenten, op de vrijdag
avond en zaterdag 13/14 oktober, 10/11 
november, 12/13 januari en 16/17 februari.

INSCHRIJVING
Opgave voor de cursussen „funktioneren 
CDA-verbanden” kan geschieden bij de 
Stichting Kader- en Vormingswerk ARP, 
Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag. Tel. 
070-451015.
Het inschrijfgeld bedraagt ƒ 25,—. 
Maximaal aantal deelnemers per cursus is 
gesteld op 30 deelnemers. %

KADERCURSUS
Het doel van de Cursus is om in een zestal 
bijeenkomsten (vijf donderdagen en één 
trainingsweekend van vrijdagavond tot 
zaterdagmiddag) instrumenten aan te dra
gen, een training te verzorgen ter onder
steuning van het kaderwerk in de partij. De 
cursus is vooral gericht op deelnemers die op 
een of andere manier binnen het CDA aktief 
zijn of zich voornemen binnenkort 
daarvoor beschikbaar te zijn. De cursus be
doelt tevens een vervolg te zijn op de reeds 
een aantal jaren georganiseerde CDA- 
basiscursus, c.q. oriëntatiecursus.
Deze kadercursus is gepland op twee 
plaatsen en wel in Den Bosch op 7 sep
tember, 21 september, 29 en 30 september, 
19 oktober, 9 november, 7 decertiber (in 
Den Haag); en in Zwolle op 3 oktober, 24 
oktober, 17 en 18 november, 12 december, 
9 januari ’79 en 30 januari (in Den Haag). 
Deelnamekosten: ƒ 75,-.
Voor meer informatie; Pieter Dudink op het 
BCVP partijbureau, Mauritskade 25 in Den 
Haag, tel. 070-653934.
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BDU-nieuwsbladen
professionele media, 

met ’n hoge dekkingsscore in
een koopkraditig stukje Midden—Nederland

Midden-Nederland, predezer 
gezegd de Gelderse en Stichtse 
V all^  telt ruim 300.000 inwoners 
m et een breed bestedings
patroon dat m instens zo 
interessant is als dat van elke 
andere gemiddelde Nederlander.

Ten aanzien van het bereik van  
deze koopkrachtige Midden- 
nederlandse konsument is er 
echter een duidelijk vocHtleek u  
bereikt ze bijna aUemaal, ieder 
m et een eigen blad in hun eigen 
deelgebied.

En als uw a ^ tg eb ied  zich niet tot 
enkele deelgebieden beperkt, maar 
zich over het gehele B.D.U.-gebied 
uitstrekt, dan heeft u nog een 
extra vo(Hxleek het BDU- 
kombinatietaiief.

BDU, Nieuwstraat 15, Bam eveld. 
TeL 03420-6141, telex BD U  40261,

M et kcrtingen die in sommige 
gevallen méér dan 50% besparing 
geven op de normale tarieven. 
D us meer dan de moeite waard 
om een uitgebreidere 
dokumentatie aan te vragen.

Bam eveldse Krant - 
Stad Amersfoort - 
De Stad Nijkerk - 
De Wöudenberger/Scherpenzeelse 
K rant-
Bennekoms Nieuwsblad - 
Hoevelakens Nieuwsblad - 
Ede/Veldhuizen - 
Limters Nieuwsblad - 
Leusder Krant.

lA ĵ hdbb^a hem voor u klaar 
Bggen,

tJSSCLMEER

[ ^ ) n ijk e r k

0ORIEDORP

T  ^HOOGLAND 1 • n ijk e r k e r v e e n

X HOEVELAKEN 1

Elk blad m et een sterk 
geografisch gerichte redaktionele 
kxmule voor een optimale 
leesintensiteit. Een leesintensiteit 
die zich echter niet alleen to t de ' 
redaktionele pagina’s beperkt 
(landelijke, regionale en 
plaatselijke adverteerders ervaren 
dat dagelijks).



u • 6 ,

Vrijdag 26 mei 1978 -  14e jaargang no. 21

1ae nederlander
CH-WEEKBLAD

Redactie: Postbus 33822 - 2503BC-’sGravenhage-Administratie: Van Deventerlaan 49-Voorburg-Giro 70154,t.n.v. Stichting Uniepers, Voorburg

CHU-voorzitter Van Leeuwen:

PvdA denkt uitsluitend in 
termen van macht

De PvdA denkt kennelijk overal in termen 
van macht en begrijpt niet, dat socialisten in 
diverse instellingen van particulier ini
tiatief veelal schitteren door afwezigheid, 
omdat socialisten alle heil van de staat ver
wachten. Het zou toe te juichen zijn als ook 
de socialistische medeburgers vanuit hun 
bewogenheid mee zouden gaan sturen in 
deze organisaties en instellingen. Maar dan 
niet uit een behoefte om grote politieke 
macht voor de PvdA te veroveren, maar 
gewoon als dienst van burgerman en bur
gervrouw aan de naaste.”

Dit zei CHU-voorzitter dr. L. M. van 
Leeuwen zaterdag jl. in Arnhem in zijn 
openingsrede op de Algemene Vergadering 
van de CHU. Hij reageerde hier mee op een 
uitlating van de socialistische opposi
tieleider Den Uyl.
„De heer Den Uyl meent dat christen
democraten een te grote macht hebben, 
doordat zij het in zoveel maatschappelijke 
organisaties voor het zeggen zouden heb
ben. Naar mijn mening trapt hij met die 
opmerking vele christenen op de ziel. Het 
gaat hier immers juist vaak om mensen, die 
vanuit het christelijk gebod proberen de 
samenleving, de naaste te dienen. Denkt u 
aan de duizenden, die vele uren van hun 
vrije tijd geven in besturen van scholen, 
kruisverenigingen, ziekenhuizen, liefda- 
digheidsorganisaties e.d. Die vrije tijd 
wordt gegeven uit dienstbetoon aan de me
demens. Onbegrijpelijk is het, dat hier door 
de heer Den Uyl een machtspositie van het 
C.D.A. aan wordt gekoppeld. Die op
merking onthult meer van degene, die 
spreekt, dan van hen, waarover gesproken 
wordt”, aldus de CHU-voorzitter.

VERTROUWEN IN KABINET-VAN AGT
Van Leeuwen sprak zijn volledig ver
trouwen uit in het kabinet-Van Agt. Wij 
vertrouwen er op, aldus de Unie-voorzitter 
dat Tweede Kamer- en Eerste Kamerfractie 
van het CDA er op uit zijn, dit kabinet haar 
rit tot de Tweede Kamerverkiezingen van 
1981 te laten maken. We zijn ongetwijfeld 
allemaal in spanning over de binnen korte

tijd te verwachten voorstellen tot om
buiging van de overheidsuitgaven. Geen 
aantasting van de positie van de zwakken 
in de samenleving, een matiging van alle 
inkomens en toepassing van het principe, 
dat de sterkste schouders het meeste 
moeten dragen. Deze punten zullen de 
basis moeten vormen van de ombuigings- 
operatie. Een operatie, die noodzakelijk is 
als wij onze vrijheid, ons economisch kli
maat en ons hoge peil van sociale voor
zieningen willen handhaven. Offers zullen 
door iedereen moeten worden gebracht, 
zeker niet uitsluitend en alleen door amb-

oordeel dat wat wij traditioneel aan deze 
jeugd op het brede terrein van de Gods
dienst met alle vertakkingen bieden, ontoe
reikend is. Wij als politieke partij zullen 
heel bewust moeten kijken, hoe wij de 
jeugd kunnen interesseren en kunnen mee
nemen op de verdere weg. ,,Wie de jeugd 
heeft, heeft de toekomst”, is een cliché, dat 
ik hier helemaal niet wil gebruiken.

Ik vind, dat de uitdaging voor het CDA 
dient te zijn: wij hebben een jeugd en 
moeten voor hen een aanvaardbare 
toekomst maken, aldus spreker.

tenaren. Naast die offers door allen zal ook 
een nieuwe opstelling van prioriteiten 
noodzakelijk zijn.

PROBLEMEN VOOR DE TOEKOMST
Spreker schetste vervolgens enkele pro
blemen waarvoor het CDA zich op iets lan
gere termijn gesteld ziet.
Ten eerste: het banen van een goede weg in 
dé toekomst voor onze jeugd. Hij was van

In dit nummer
In dit nummer van het christelijk-historische weekblad „de Nederlander” wordt 
uitvoerig aandacht besteed aan de algemene vergadering van de CHU, welke vorige 
week zaterdag te Arnhem gehouden is. Op deze vergadering vond tevens de viering 
plaats van het zeventigjarig bestaan van de CHU. Ook daarover gaat het verslag. 
Maar dit nummer van „de Nederlander” staat niet alleen stil bij de jubileumviering. 
Er wordt ook geschreven over de actuele politiek. Dat is altijd zo in het weekblad 
van de CHU.
Lezers van „de Nederlander” kunnen meewerken aan het uitbreiden van de lezers
kring. Vraag daarom proefnummers aan voor bekenden en vrienden.

Ondergetekende .........................................................................................................
adres ...............................................................  t e ...................................................
wenst toezending proefnummers weekblad „de Nederlander”.

Bon inzenden naar Administratie de Nederlander, Van Deventerlaan 49 te Voor
burg.

Sprekend over de ondernemingsstruktuur 
merkte dr. Van Leeuwen op dat het CDA 
op dit terrein twee principes moet blijven 
vasthouden: samenwerkingsverband en 
deelgenootschap.
Binnen dit samenwerkingsverband past 
een soepel, duidelijk overleg. De onderne
mer beschikt over alle informaties met be
trekking tot het bedrijf en past daarom vol
gens spreker volledig in de Ondernemings
raad, dat het orgaan zal moeten worden, 
waar eigenlijk alle aspecten van het beleid 
met betrekking tot de onderneming be
sproken moeten worden. Hoewel 
hantering van het woord „harmonie
model” op zich al polariserend dreigt te 
werken, meende hij hier en nu te moeten 
verklaren, dat wij als CDA dat har

moniemodel moeten durven hanteren en 
dat wij in ondernemingen geen polarisatie- 
situatie moeten creëren.
,,Samenwerkingsverband en deelgenoot
schap brengen voor mij mee, dat als een 
vanzelfsprekendheid in het hoogste orgaan 
van de onderneming de werknemers verte
genwoordigd moeten zijn.
Daarom zal zo spoedig mogelijk de wens 
van het CDA-congres 1976 wettelijk 
moeten worden ingevuld, hetgeen bete
kent, dat Ln de vennootschappen de Raad 
van Commissarissen op de 1/3-1/3-1/3- 
basis wordt bepaald, waardoor werk
nemers en kapitaalverschaffers in dat 
hoogste orgaan van de vennootschap gelij
kelijk zullen zijn vertegenwoordigd. Het 
principe van deelgenootschap tenslotte 
brengt voor mij mee, dat allen, die in een 
onderneming werken, moeten kunnen pro
fiteren van de resultaten van het bedrijf,

VAD
In dit verband bracht de CHU-voorzitter 
ook de VAD ter sprake. Hierover merkte 
hij op:
„De theoretische kern van de VAD is in 
CDA-kring altijd geweest, dat men de be
trokken medewerkers in een bedrijf ook 
financiële participanten maakt. De discus
sies rond de VAD hebben die kern eigenlijk 

^steeds meer losgelaten. Gaat het om macht 
van de vakverenigingen buiten de on
dernemingen of om het echte deelgenoot
schap? De éénmaal gekozen weg mag in 
mijn overtuiging nu niet meer verlaten 
worden. Belofte maakt immers schuld.”
Ik zou mij kunnen voorstellen, dat naast de 
individuele VAD er een collectieve VAD 
komt in de sfeer van een soort interim- 
regeling, waar bij eigenlijk eens gedurende 
een aantal jaren kan worden geëxperimen
teerd. Ik zou me heel goed kunnen 
voorstellen, dat VAD-opbrengsten ten 
goede komen aan degenen, die vervroegd 
met pensioen gaan. Op die manier worden 
arbeidsplaatsen gecreëerd voor jongeren 
en kunnen ook de vakbonden de kans 
krijgen een actieve bijdrage te leveren in 
het probleem van de arbeidsplaatsen. Wel
licht ten overvloede wil ik er nog wel op 
wijzen, dat via de vennootschapsbelasting 
de winstmakende bedrijven al bijna van 
50% van hun winst aan de gemeenschap 
ten goede laten komen.”

vervolg op pagina 9.
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Dr. K. de V ries  over urgente defensie-prob lem en PARLEMENTARIA
Tijdens het op dinsdag 23 mei jJ. in de 
Eerste Kamer gehouden beleidsdebat 
defensie” heeft dr. K. de Vries er als 
woordvoerder van de CDA-fractie op 
gewezen, dat er van continuering zonder
meer van het defensiebeleid van het vorige 
kabinet̂  geen sprake zal zijn. b^nds 
december jJ. (zei hij) is er een nieuw kabinet 
aan het bewind met een eigen beleid, dat in 
de rijksbegroting voor 1979 en (hopen wij) 
volgende jaren gestalte zal krijgen”.

De heer De Vries constateerde met 
genoegen, dat de kern van het aan de 
defensie gewijde gedeelte van de regerings
verklaring, gepubliceerd in de Nederlandse 
Staatscourant van 16 januari j,l., bijna 
letterlijk overeenkomt met die van artikel 
197van het CDA-verkiezingsprogram 1977- 
1981, waarin staat, dat „ervan (moet) 
worden uitgegaan dat de materiële defensie- 
inspanning, zoals deze in de Defensienota 
1974 is voorzien, kwalitatief op peil blijft.” 
Hij achtte het dringend gewenst dat er meer

klaarheid komt inzake de financiering en 
juichte het toe, dat in de regerings
verklaring staat, dat bij de indiening van de 
rijksbegroting voor 1979 „geactualiseerde 
meerjarenramingen” voor defensie zullen 
worden aangeboden en dat hieraan wordt 
toegevoegd: „Uitgangspunt daarbij is de in 
het regeeraccoord neergelegde stelling dat 
Nederland in deze kabinetsperiode een 
bijdrage aan de NAVO zal leveren, zóals die 
sinds de Defensienota 1974 van ons land 
wordt verwacht,”
„Actualisering (aldus spreker) betekent in 
dit geval dus niet: beknibbeling. De 
minister-president heeft daaraan tijdens een 
op 16 mëi j.1. in Groningen gehouden CDA- 
manifestatie geen twijfel laten bestaan”.
De heer De Vries wees er vervolgens op, dat 
behalve de financiële ook de nucleaire 
problematiek zorgen baart. „Ons inziens 
moet indien enigszins mogelijk worden 
voorkomen, dat ons land als lidstaat van de 
NAVO in een uitzonderingspositie be
landt”.

HOOGTIJD

Evenals bij de behandeling van de defensie
begroting voor 1977 (zie „De Nederlander” 
van 25 maart van dat jaar) vestigde de 
woordvoerder van het CDA de aandacht op 
tekortkomingen in het materieel-beleid, 
speciaal wat de Koninklijke Landmacht 
betreft. „Het wordt hoog tijd, dat er een 
einde komt aan het om financiële redenen, 
naar de toekomst verschuiven van orders, 
die het departement in portefeuille heeft.

Bij het aanschaffen van nieuw materieel 
dient de militaire behoefte voorop te staan, 
belangrijk is ook de werkgelegenheid. Het 
gaat slecht met de Nederlandse metaal
industrie. De beste manier om soulaas te 
bieden is het verstrekken van opdrachten.

Bovendien kan het een stimulans voor 
buitenlandse afnemers zijn, als de Neder
landse overheid blijk geeft van vertrouwen 
in de eigen industrie door er zelf orders te

plaatsen. Het spreekt vanzelf, dat het ons 
niet beginnen is om versterking van het 
zogenaamde militair-industriële complex”.

Over het personeelsbeleid zei dr. De Vries 
o.m. het volgende: „De inkrimping van de 
sterkte, die zich de laatste jaren heeft 
voltrokken, heeft de grens van het 
verantwoord zijn bereikt, zo niet overschre
den. Het is een feit, dat zich een accents- 
verplaatsing heeft voorgedaan van dé man 
naar het wapen, maar dat wapen moet wel 
bemand blijven”.

Tot besluit wenste de heer De Vries minister 
Scholten van defensie en zijn twee staats
secretarissen Van Hekelen en Van Lent 
sterkte toe bij de vervulling van hun zware 
taak. Hij verzekerde de drie bewindslieden, 
dat de CDA-fractie van de Eerste Kamer in 
hen het volste vertrouwen heeft.

Europese im pressies van u it S traatsburg
door: Teun Tolman, lid Tweede Kamer voor CDA en lid Europese parlement

Mevrouw L. van der Plas,
burgemeester
van IJsselham

EEN TRIESTE WEEK
Werd bijna twee maanden geleden tijdens 
een fractievergadering de ontvoering van 
Aldo Moro bekend, nu kwam tijdens de 
plenaire zitting van het Europese parle
ment het bericht binnen van zijn dood. 
Ondervoorzitter Lucker herdacht Aldo 
Moro als een vertegenwoordiger van zijn 
land, die jarenlang zijn volk, Europa en de 
internationale gemeenschap heeft gediend. 
Aldo Moro was een inspirerend voorbeeld. 
Onvergetelijk blijft eveneens de herden
kingsbijeenkomst in de Kathedraal van 
Straatsburg.
Ook de verschillende fractievoorzitters 
hebben in een bijzondere bijeenkomst in 
het parlement gevoelvolle woorden ter na
gedachtenis gesproken.

BONT ALLERLEI
Een overzicht van de agenda geeft een 
beeld van de grote verscheidenheid van 
vraagstukken welke de révue passeerden.
-  terrorisme en wapenverkoop,
-  mensenrechten in Argentinië,
-  jeugdwerkloosheid,
-  communautair energiebeleid,
-  Europese verkiezingen,
-  afbraak monetair compenserende be

dragen in de landbouw.
Dit is zo een 'greep uit vele onderwerpen. 
Een tweetal rapporten die voor de gemeen
schap van groot belang zijn en met name 
voor de landbouw kwamen aan de orde nl. 
de afbraak van de monetair compen
serende bedragen of anders gezegd de 
groene koersen.

De problematiek is in 1969 geboren. Door 
devaluatie van de Franse franc en reva
luatie van de Duitse mark is er gekozen 
voor een systeem van compenserende be
dragen. Men kan achteraf grote vraag
tekens plaatsen over de juistheid van deze 
beslissing. Maar we hebben te maken met 
de realiteit van 1978. Eigenlijk kan nu niet 
gesproken worden van een gemeen
schappelijk prijsbeleid, dat is schijn gewor
den.
Er is sprake van ongeveer 40 procent prijs
verschil. Terecht wordt de financiële last 
die hieruit voortvloeit voor de EEG gezien 
als een loden last. Sommigen spreken van 
een tijdbom.

WIJZIGING IN HET SYSTEEM
Twee rapporten waren aan de orde: recht
streekse automatische afbraak bijvoor
beeld in zeven jaar of wijziging van de 
berekeningsgrondslag.
Overeenstemming is er sowieso dat de mo
netair compenserende bedragen moeten 
verdwijnen. Aan de orde is op welke wijze 
en in welk tempo.
In mijn opstelling heb ik gekozen voor 
rechtstreekse afbraak in een zo mogelijk 
snelle termijn.
De vraag en het voornemen van de 
Europese Commissie om de berekenings
grondslag te wijzigen dient afgewezen te 
worden.
Dit zou — maar dat mag niet te allen tijde 
doorslaggevend zijn -  de Nederlandse 
varkenshouders bijna 100 miljoen kosten. 
Veel meer doorslaggevend om het voorstel

van de Commissie af te wijzen was het on
gewisse, het ad hoe beleid, de repercussies 
tussen de verschillende landen die niet te 
overzien zijn.
Grote vraagtekens bij een problematiek die 
duidelijk en doorzichtig gemaakt moet 
worden.

57 - 297 - 300 - 26.911

Een citaat over duidelijkheid las ik één 
dezer dagen waarin geklaagd werd over de 
omvangrijke en bureaucratische formule
ringen.
Het Onze Vader telt 57 woorden, de Tien 
Geboden 297.
De onafhankelijkheidsverklaring van 
Amerika 300 en een EEG-regeling voor 
export van eendeëieren 26.911. Moraal 
van het verhaal: raak niet verstrikt in om
vangrijke ondoorzichtige regelingen, die 
discriminerend uitwerken.

DUIDELIJKHEID
Dé Europese Commissie dient de moed op 
te brengen om de weg van de -  snelle -  
automatische afbraak van de monetair 
compenserende bedragen te bewandelen. 
Gelukkig heeft de Landbouwraad tijdens 
de marathonzitting in Brussel de wijziging 
van de berekeningsgrondslag niet aan
vaard. Dat is een goede zaak. Helaas is er 
ook geen vaste afspraak gemaakt over de 
automatisch© afbraak in een'aantal jaren. 
De keuze op dit moment geeft echter wel 
voldoening.

Teun Tolman.

vervolg van pagina 1

ONTWIKKELINGSSAMENWERKING
Een onderwerp, dat volgens spreker voor 
het CDA ook op langere termijn zeer zwaar 
zal moeten wegen is de samenwerking met 
ontwikkelingslanden. Een dienst aan de 
naaste kan nooit stoppen binnen de eigen 
grenzen. Wij hebben als christen-demo- 
craten de absolute uitdaging de mensen in 
de derde wereld kansen te geven. Hij achtte 
het noodzakelijk, dat men bij ontwikke
lingssamenwerking ervan uitgaat, dat de 
hulp vooral de allerzwaksten in de derde 
landen ten goede moet komen. Wij zullen 
eigen nationaal egoïsme moeten vergeten 
en bereid zijn, die industriën en activiteiten 
af te bouwen, waar juist onze naasten in de 
derde wereld kansen behoren te krijgen. 
Tegelijkertijd zullen wij ons echter moeten 
realiseren, dat, willen wij in de toekomst 
produkten en diensten kunnen blijven 
kopen van de derde landen, wij dan zelf een 
zekere economische groei moeten houden.

Afbouw van eigen activiteiten en de nood
zaak van groei in eigen land zouden er 
aldus Van Leeuwen wel eens toe kunnen 
leiden, dat wij, willen wij echt aan ont
wikkelingssamenwerking doen, nog veel 
meer het accent op ons eigen land moeten 
leggen, omdat juist daar de basis gelegd 
moet worden voor een verantwoorde ver
deling van economische taken tussen ont
wikkelingslanden en onszelf.

JUBILEUM
Uiteraard stond Van Leeuwen in zijn ope
ningsrede stil bij het 70-jarig jubileum van 
de CHU. Hij liet een aantal prominente 
namen uit het verleden van de Unie de 
revue passeren en schetste voorts enkele 
wezenlijke kenmerken van de CHU. In dat 
kader memoreerde hij het uitgangspunt dat

het niet gaat om de majoriteit maar om de 
autoriteit; niet om de meerderheid van 
stemmen maar wel om de autoriteit yan het 
beginsel; het gezag en de doorwerking van 
Gods Woord in het gehele maatschappelijk 
leven.
Een duidelijk beginsel van de CHU was en 
is dat we geen isolement wensen maar

Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 1 
juni 1978 benoemd tot burgemeester der 
gemeente IJsselham: mevr. L. van der 
Plas-Tanis te Terneuzen.
Mevoruw Van der Plas, die40jaaris, issinds 
1974 wethouder van Terneuzen.
Zij is hervormd en lid van de CHU/CDA.

Prof. dr. C. J. van Zeben
benoemd tot
lid Raad van State
Tot lid van de Raad van State is, bij 
■Koninklijk Besluit, benoemd prof. dr. C. J. 
van Zeben (50) te Zoetermeer. Hij is thans 
hoogleraar in het privaatrecht aan de Rijks
universiteit te Utrecht.
Het nieuwe lid van de Raad van State 
vervult de vakature, ontstaan door het be
danken van mr. W. Scholten, die minister 
van defensie is geworden.
De benoeming van prof; Van Zeben gaat op 
1 juni aanstaande in. Hij is lid van de CHU en 
ondermeer lid van de juridische commissie 
van de Lohmanstichting, het wetenschappe
lijk centrum van de CHU.

synthese. Bruggenbouwers en uitstekers 
van handen in de politiek, ten aanzien van 
anderen.
Als derde kenmerk noemde spreker het 
gouvernementele uitgangspunt: construc
tief als regeringspartij; loyaal als opposi
tiepartij. Voorts stond Van Leeuwen stil bij 
de toekomst van de CHU. Op 1 juni 1980 
hoopt men het ene CDA te verwezenlijken. 
Voor die tijd moet er nog veel gebeuren. 
Duidelijke grondslag, politieke homogeni
teit, eerlijke statuten, vastlegging op een 
parlementaire democratie onder het Huis 
van Oranje. Dat zullen de wezenlijke ken
merken moeten zijn.

Wij als Unie-mensen zullen ons dan in het 
CDA kunnen vinden. Ik reken ook op de 
Unie-thesis van vrijheid in het CDA, 
waarvan dan ook tegelijkertijd het CDA 
profijt zal hebben, als zij er rekening mee 
houden wil, dat een werkelijk goede sa
menwerking door middel van een fusie al
leen dan de Christelijk-Historischen voor 
100% zal-aanspreken, indien er binnen het 
kader van de gemeenschappelijk beleden 
beginselen voldoende ruimte blijft om de 
eigen individuele opvattingen te toetsen 
aan die van anderen.

Van Leeuwen besloot zijn rede als volgt:

„De CHU herdenkt vandaag haar 70- 
jarig bestaan.^Met deze CHU kunnen wij 
ons allemaal gelukwensen. Maar de 
toekomst gaat door. Zij zit yol uitdagin
gen, maar in de wetenschap, dat wij een 
van God gestelde taak hebben, kunnen 
wij die uitdagingen aan. Wij moeten onze 
invloed houden op het politieke terrein 
in de komende jaren, als wij maar weten, 
dat wij daarbij zijn Schippers naast 
God.”

H. van Spanning.
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Jaarvergadering CHU 
had premier Van Agt ais gast
„De kaas is op. Versobering is geboden.” 
Dit heeft premier mr. A. A. M. van Agt 
vorige week zaterdag gezegd op de te Arn
hem gehouden jaarvergadering van de 
CHU.
De CHU herdacht op haar jaarvergadering 
tevens het zeventigjarig bestaan. Ter gele
genheid van dit jubileum schreef het oud- 
Tweede-Kamerlid voor de CHU, jönk- 
vrouwe mr. C. W. I. Wttewaall van 
Stoetwegen in het vorige week verschenen 
jubilieumnummer van „de Nederlander” 
onder meer als herinnering neer, dat zij 
eens na een verkiezingsvergadering een 
niet te torsen kaas meekreeg.
Het was mmister-president Van Agt 
dierbaar geweest, als hij ook „zulk een 
kaas” mee had kunnen nemen naar de jubi

Eerste Kamer en mr. W. Aantjes, voorzitter 
van de Tweede-Kamerfractie van het CDA. 
Mr. Aantjes sprak zijn rede op deze 
zaterdag driemaal uit. Eerst op de vergade
ring van de partijraad van de KVP te Breda, 
daarna bij de CHU te Arnhem, en des mid
dags op de voorjaarsvergadering van de 
partijraad van de ARP te Hoogeveen. ,,Het 
feit, dat de voorzitter van de Tweede- 
Kamerfractie van het CDA op één dag de 
topvergaderingen van de drie christen
democratische partijen KVP, ARP en CHU 
toespreekt, toont aan hoezeer de éénwor
ding gevorderd is. Nog niet lang geleden 
hadden de drie partijen elk een eigen frac
tievoorzitter”, aldus mr. Aantjes. 
MINDER DRUK
De jaarvergadering van de CHU (minder

leumbijeenkomst van de CHU. „Er is geen 
kaas meer. Er moet komen een verminde
ring van de voorgestelde groei van de wel
vaart”, zei mr. Van Agt. Hij vond dit niet 
dramatisch, omdat het slechts gaat om min
der welvaartsverhoging dan aanvankelijk 
gedacht was. Mr. Van Agt zei bemerkt te 
hebben, dat de mensen bereid zijn om het 
verhaal aan te horen van de on- 
verrriijdelijke enige versobering, van de 
versobering, die geboden is. „De on
gemakken en teleurstellingen moeten door 
alle bevolkingsgroepen worden gedragen, 
ambtenaren en andere”, zei premier Van 
Agt.

VEEL BETEKEND
Minister-president Van Agt was naar de ju- 
bileumvergadering van de CHU gegaan -  
hij bezocht niet de partijraad van de KVP te 
Breda en de partijraad van de ARP te 
Hoogeveen -  omdat de Unie jarig was. ,,Ik 
wilde bij de CHU zijn, omdat de Unie zo
veel decennia zoveel heeft betekend”, 
aldus mr. Van Agt. „Bij de CHU luisteren 
de leden naar elkaar. De Unieleden zijn 
ontvankelijk voor opvattingen van an
deren, en zij willen in harmonie sa
menleven met anderen”, zeide premier. En 
hij sprak de hoop uit, dat het geestelijk 
erfgoed van de CHU zal worden ingebracht 
in het CDA.
,,Het erfgoed van de CHU zal een van de 
redenen zijn, dat het CDA zich gelukkig 
mag prijzen met de nieuwe constellatie, de 
eenwording van de drie christen-demo- 
cratische partijen” , aldus mr. Van Agt.
De voorzitter van de CHU, dr. L. M. van 
Leeuwen, had in zijn jubileumrede er aan 
herinnerd, dat bij de Unie de regel geldt,

. dat het niet gaat om de majoriteit (meer
derheid) maar om de autoriteit. Als voor
zitter van het kabinet haakte mr. Van Agt 
in op deze passage en hij stelde vast, dat 
voor het kabinet de majoriteit nog altijd 
geldt en dat „onze autoriteit groeit” .

EENWORDING
De aanwezigheid en de toespraak van pre
mier Van Agt waren een hoogtepunt op de 
algemene ledenvergadering-1978 van de 
CHU. Hij \\/^s er enkele uren en hoorde 
onder meer aan de toespraken van 
Unievoorzitter Van Leeuwen, dr. J. W. van 
Hulst, voorzitter van de CDA-fractie in de

druk bezocht dan andere jaren) handelde in 
de ochtenduren de huishoudelijke zaken af. 
Deze afhandeling ging in een vlot tempo. Er 
behoefde slechts eenmaal hoofdelijk ge
stemd te worden, en het was derhalve 
slechts eenmaal noodzakelijk, om met de, 
aan de afgevaardigden van de kiesvereni
gingen uitgereikte vlaggetjes, te zwaaien. 
In zijn kort openingswoord herdacht 
Unievoorzitter Van Leeuwen de  ̂Unie
leden, die in het afgelopen jaar overleden 
waren. Een van hen noemde hij bij name, 
de Drenthse gedeputeerde J. Trip, die het 
slachtoffer werd van de gijzeling in het 
provinciehuis te Assen. De aanwezigen op 
de jaarvergadering in Musis Sacrum te 
Arnhem namen enkele minuten stilte in 
acht.
De jaarvergadering keurde het jaarverslag 
van Uniesecretaris Gerritse en Uniepen- 
ningmeester Kiers goed. Ook het voorstel 
tot verhoging van de contributie ontmoette 
geen enkel bezwaar. De oud-penning- 
meester van de CHU, tevens oud-lid van de

Eerste Kamer mr. dr. J. van Bruggen (de 
tachtig jaar reeds gepasseerd, een der 
oudste leden van de CHU, en een trouw 
bezoeker van de vergaderingen van de 
Unieraad en de jaarvergaderingen) deed 
een beroep op de aanwezigen het voorstel 
tot contributieverhoging aan te nemen. 
„Het penningmeesterschap van de Unie 
was het vreselijkste baantje, dat ik ooit 
gehad heb” , aldus de heer Van Bruggen. Hij 
hield de aanwezigen voor, dat het voor een 
politieke partij noodzakelijk is, jaarlijks 
geld over te houden. ,,Dat geld moet ge
bruikt worden bij de verkiezingen.”

ACCOORD
De algemene vergadering van de CHU ging 
accoord met de voorgestelde procedure 
voor wat betreft het aanwijzen van de 
christelijk-historische kandidaten voor de 
volgend jaar te houden rechtstreekse ver
kiezingen voor het Europese parlement.
De verkiezingen worden aan het begin van 
juni 1979 gehouden. Het CDA komt dan 
met een eigen kandidatenlijst en op deze . 
lijst zullen kandidaten staan, afkomstig uit 
KVP, ARP en CHU. Bij Tweede-Kamer- 
verkiezingen was het tot dusverre zo, dat 
de Unie haar kandidaten aanwees met in
schakeling van alle kiesverenigingen en via 
een aantal groepsvergaderingen.
Bij de komende Europese verkiezingen 
moeten in Nederland 25 leden van het 
Europese parlement gekozen worden. Dit 
betekent, dat het CDA ongeveer 10 af
gevaardigden krijgt. Van deze tien chris- 
ten-democratische Europese parlemen
tariërs zullen er slechts enkelen uit de CHU 
afkomstig kunnen zijn. Zowel het Uniebe- 
stuur als de Unieraad vonden het te 
kostbaar en te tijdrovend, om voor de kan
didaatstelling van deze enkele CHU-leden 
de gehele procedure met inschakeling van 
kiesverenigingen en groepsvergaderingen 
in werking te stellen. Vandaar het voorstel 
de kandidaatstelling voor de CHU- 
kandidaten op de CDA-kandidatenlijst in 
handen te geven van de Unieraad. En 
daarmee stemde de algemene vergadering 
vorige week zaterdag in.
De Unieraad had bij voorbaat al de kan
didaten aangewezen. Het zijn T. Tolman, 
thans lid van de Tweede Kamer voor het 
CDA en lid van het Europese parlement, 
mr. J. L. Janssen van Raay, oud-secretaris 
van de CHU, mr. F. H. Piket, oud-lid van de 
Eerste Kamer voor de CHU en ds. A. 
Oliemans, lid van het Uniebestuur.
Op de jaarvergadering vond voorts de ver
kiezingen plaats van een aantal leden van 
de Unieraad. Ge- of herkozen werden mr. 
O. W. A. van Verschuer, oud-voorzitter 
van de Unie, prof. dr. A. Wattel, mevrouw 
M. Verheul-van Hulst, mr. C. A. Bos, C. G. 
de Groot en mr. T. Vroon.

NA LEDENVERGADERING
Tijdens de rondvraag vond Unievoorzitter 
Van Leeuwen gelegenheid te verklaren, dat 
van de kant van de CHU geen definitieve 
stappen gezet worden voor wat betreft het 
opgaan in het CDA -dan nadat een al
gemene ledenvergadering gehouden is. 
„Uniebestuur en Unieraad zijn alleen ac-
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coord gegaan met een marsroute, met de 
voorbereidingen voor het samengaan van 
KVP, ARP en CHU in de ene christen
democratische partij, het CDA. Momenteel 
zijn verschillende commissies aan het werk 
en zij brengen advies uit. De adviezen zijn 
in het komend najaar te verwachten. Maar 
bij de CHU wordt pas een definitief stand
punt ingenomen, als de leden zich hebben 
uitgesproken”, aldus dr. Van Leeuwen.

TELEGRAMMEN
Met applaus stemde de algemene vergade
ring van de CHU in met het verzenden van 
een telegram naar koningin Juliana. Daarin 
stond, dat de zeventigjarige CHU) haar 
liefde en trouw betuigt aan Hare Majesteit 
en haar huis. Na het voorlezen van de tekst 
van-het telegram zongen de aanwezigen op 
de jaarvergadering het eerste en zes 
couplet van het Wilhelmus.
De partijraden van ARP en KVP zonden 
aan de jaarvergadering van de Unie felicita- 
tietelegrammen. De ARP sprak er in het 
telegram over, dat deze partij in het 
verleden de moeder was van de CHU, in 
het heden de zuster van de CHU en in de 
toekomst de partner van de CHU. De KVP 
bracht dank voor de bijdrage, welke de 
CHU geeft voor de totstandkoming van het 
CDA.
Een groot deel van de algemene leden
vergadering van de CHU werd bijgewoond 
door de christelijk-historische ministers en 
staatssecretarissen, te weten de minister 
jhr. drs. P. A. C. Beelaerts van Blokland 
van volkshuisvesting en ruimtelijke orde
ning en mr. W. Scholten van defensie en de 
staatssecretarissen mevrouw mr. E. A. 
Haars van justitie, drs. D. F. van der Mei 
van buitenlandse zaken en mr. A. Noote- 
boom van financiën.

H. L.
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„Wanneer de CDA-fraktie hecht aan con
tinuïteit van haar heleid betekent dit niet 
dat wij pleiten voor voortzetting van het 
beleid van het vorig kabinet.
Waar het ons om gaat, is, dat volstrekt her
kenbaar bUjft dat het CDA in de ene 
coalitie dezelfde partij is als in de andere 
coalitie. Natuurlijk zullen wij het aan
grijpen als zaken, die wij voorheen met 
tegenzin hebben aanvaard, nu beter kun
nen worden geregeld. Maar voor zaken, die 
in een Vorige coalitie onze volle 
instemming hadden, wensen wij ons ook nu 
met kracht te blijven inzetten. Bereikte re
sultaten, ik denk aan de terugdringing van 
de inflatie mede dankzij het beleid van 
Lubbers en aan het bewaren van de ar- 
beidsrust mede dankzij het beleid van 
Boersifia, wensen wij niet te verloochenen 
maar gehandhaafd en voortgezet te zien. In 
die zin waren en zijn de consistentie en de 
continuïteit van ons eigen beleid, zoals die 
in het regeringsbeleid herkenbaar zijn, toen 
en nu voor ons voorwaarden voor onze 
steun.

Dit zei CDA-fraktieleider, mr W. Aantjes 
zaterdag j.1. in zijn rede op de Algemene 
Vergadering van de CHU. Hij hield die dag 
deze rede ook op de Partijraden van ARP 
en KVP.

OMBUIGINGSOPERATIE
Aantjes ging in zijn rede uitvoerig in op de 
komende voorstellen betreffende de finan
ciële ombuigingsoperatie.
De moeilijkheid hierbij is dat we niet 
kunnen kiezen tussen nuttige en onnuttige 
dingen maar tussen nuttige en nuttige za
ken. Het gaat bij de ombuigingsoperatie 
niet zozeer om het kwantitatief aspect 
maar om het kwalitatief aspect.
-  het sociaal gehalte, zoals de positie van 

de op de sociale minima aangewezenen,
-  de koopkracht voor de lagere inkomens

groepen, '
-  de invloed op de belonings- 

verhoudingen,
-  de effecten voor de werkgelegenheid,
-  het rekening houden met de eisen van 

een selectieve groei, de samenhang met 
andere maatregelen.

Het zijn deze dingen die rhede het kader 
moeten vormen om de medewerking voor 
de . noodzakelijke loonmatiging te ver
krijgen.
Ik kan het ook zo zeggen: het gaat niet om 
een bezuinigingsplan met een sociaal lint 
om het pakket. De inhoud moet zelf ook 
sociaal zijn. Anders lukt het niet en het zou 
bovendien de positie van de minister van 
Sociale Zaken en daarmee van het kabinet 
ernstig ondergraven.
Niet alleen bezuinigingen, maar beleids
ombuigingen vanuit een visie op de maat
schappij. Dit betekent bijvoorbeeld er zorg 
voor dragen dat niet als gevolg van de kin- 
derbijslagmaatregelen alleen de onder
wijskansen onaangetast blijven van dege
nen, die zelf over voldoende middelen be
schikken. Het betekent ook zich afvragen, 
of het onder één noemer vallen van school
gaande en van gehandicapte kinderen ook 
bij vermindering van kinderbijslag automa
tisch in stand moet blijven. Het betekent 
bijvoorbeeld ook begrip ervoor hebben dat 
velen een beroep op loonmatiging maar 
moeilijk kunnen verenigen met 
voornemens tot kwijtschelding van tiental
len miljoenen belastingschuld aan gokin- 
stellingen.
Vanuit ons program ,,Niet bij brood alleen” 
mag van een coalitie met twintig christen
democraten een herkenbare eigen inbreng 
worden verwacht. Niet de brede weg van 
de gemakkelijke oplossingen, om dan bij
voorbeeld na 10 jaar te moeten erkennen 
dat een te optimistische visie te vroeg tot 
mijnsluiting en te snel tot aardgasexploi- 
tatie hebben geleid. Wij zullen de moed 
moeten hebben het smalle pad te betreden. 
Maar dan wel de pijn van de matiging ge
paard doen gaan met maatschappij- 
vernieuwende maatregelen.
Daarin passen een WIR, een VAD en her
ziening van de Ondernemingsraden, een 
verandering van de samenstelling van de 
Raad van Commissarissen, Ik ga daar nu 
niet uitvoerig over spreken. Het is eerder 
gebeurd en er zal binnenkort in het par
lement alle gelegenheid voor zijn.

. Waar het mij om gaat is, dat deze maatrege
len voor ons wezenlijk zijn, niet omdat het 
vorige kabinetsbeleid moet worden gecon
tinueerd, niet om de vakbeweging te ge
rieven maar omdat zij in ons eigen program 
staan, omdat zij voortvloeien uit een 
christen-democratischemaatschappij-visie, 
omdat zij thuis horen in een kabinet 
waaraan het CDA deelneemt, zeker als dat 
een kabinet is dat de mensen moet winnen 
voor een matigingsbeleid, aldus spreker.

NIEUWE SCHOOLSTRIJD?
De CDA-fraktieleider betoogde dat ken- 

‘ merkend voor de christen-democratische

Aantjes:

CDA-inbreng dient herkenbaar te zijn
visie op de samenleving behoort te zijn dat 
het ons niet gaat om theoretische struk- 
turen maar om de mensen. Als wij dat niet 
zichtbaar weten te maken faalt de 
christen-democratie.
Van groot belang achtte hij in dit verband 
het verder doordenken over vraagstukken 
als abortus, de emancipatie, het welzijnsbe
leid, de jeugdwerkloosheid, de bejaarden, 
culturele en ethnische minderheden en het 
vrijwilligerswerk.
Hierbij gaat het juist om terreinen waarop 
in het verleden vanuit onze kringen 
baanbrekend werk is verricht. De aankon
diging van Van Kemenade van een nieuwe 
schoolstrijd is het bewijs van afgunst op wat 
er op het terrein van het bijzonder 
onderwijs is tot stand gebracht. Ik vraag mij 
trouwens af, hoe deze aanval door velen in 
de PvdA zelf zal worden ervaren. Want er 
zijn er daar velen die zelf veel aan het bij
zonder onderwijs te danken hebben, en die 
beseffen hoezeer het bijzonder onderwijs 
zijn zorg en verantwoordelijkheid altijd 
ook heeft uitgestrekt tot degenen buiten de 
directe eigen kring en voor hoevelen dat 
bijzonder onderwijs tot zegen is geweest. 
Maar dit legt ons dan ook grote verplich
tingen op. Het verwijt van regenten
structuren is niet altijd ten onrechte. Juist in 
deze tijd van noodzakelijke matiging 
moeten wij laten zien dat onze zorg voor . 
het bijzonder onderwijs niet opgaat in het 
claimen van uitkeringen.
Den Uyl heeft de strijd geproclameerd 
tegen de machtsposities vam christen
democraten op grote terreinen van het 
maatschappelijk leven buiten de politiek. 
Ik proef daar twee dingen in. In de eerste 
plaats een excuus en rechtvaardiging voor 
de raeerderheidsstrategie in de politiek, die 
de verhouding tot het CDA heeft bedorven 
en de formatiepogingen vorig jaar heeft 
doen vastlopen.
In de tweede plaats proef ik er afgunst in op 
wat langs deze door de PvdA niet voorge
stane weg tot stand is kunnen komen. Hij 
zou zich beter kunnen afvragen hoeveel er 
niet aan die initiatieven is te danken 
geweest en hoeveel er zonder die ini
tiatieven nooit van de grond zou zijn ge
komen. De PvdA is op deze terreinen niet 
achtergesteld, zij heeft achtergelopen. 
Maar als zij vandaag zich langs deze weg 
alsnog wil inzetten, niet door af te breken 
wat anderen tot stand brachten maar door 
mee te bouwen op wat gebleken is 
zegenrijk te kunnen werken, dan zullen wij 
dit alleen maar toejuichen.

BUITENLAND BELEID
Aantjes ging voorts in op een aantal 
aspecten van het buitenlands beleid. Over 
de ontwikkelingssamenwerking merkte hij 
onder meer op dat van de anderhalf 
procent van het nationaal inkomen dat 
voor ontwikkelingshulp is bestemd slechts 
een fraktie naar Cuba gaat, waar volgens 
minister De Koning een voorbeeldig 
gebruik van die hulp wordt gemaakt.
Nu is er best reden voor de toenemende 
twijfel over deze hulpverlening, gezien het 
optreden van Cuba in Afrika. Maar deze 
fractie van onze hulp te maken tot een 
groot strijdpunt in de Nederlandse politiek 
en de beëindiging daarvan als een klinkend 
bewijs van een totaal ander beleid, is in het 
licht van de nood en de ellende in de wereld 
en van onze beperkte bijdrage tot leniging 
daarvan een beschamende vertoning.
Er is, aldus spreker, geen terrein waarop 
zozeer met selectieve verontwaardiging 
wordt gewerkt als op het terrein van de 
mensenrechten.
Toch maakt het voor ons wel verschil, of 
aan mensenrechten wordt tekort gedaan 

. onder een regering, die zegt zich naar de 
bijbel te willen richten, dan wel onder een 
regering die openlijk het atheïsme belijdt. 
Voor de slachtoffers maakt het geen ver
schil, maar het eerste trekken wij ons als 
christen-democraten, die ook zeggen 
vanuit het Evangelie te willen handelen, 
meer aan. In die zin is het CDA inderdaad 
selectief verontwaardigd zoals ook uit ons 
program blijkt.
De berichten óver plannen van de regering 
het ontwerp-Sanctiewet in te trekken en te 
vervangen door een ander ontwerp, 
vervult mij dan ook met zorg. Misschien 
kan zij er problemen in de Eerste Kamer 
mee voorkomen, maar ik vrees dat zij 
daarvoor grote problemen in de Tweede 
Kamer riskeert. Dit is geen dreigement, het

is vaststellen wat ieder politicus kan waar
nemen.
Aantjes memoreerde voorts de recente vie
ring van het 30-jarig bestaan van de staat 
Israël. Over de situatie ih het Midden
oosten merkte hij op:
Er moet vrede komen in het Midden
oosten. Er moet een oplossing komen voor 
de rechten van de Palestijnen. Ook van Is
raël mogen reële pogingen tot toenadering 
worden verlangd. Ook van Israël moeten 
de daden worden getoetst aan de 
maatstaven van recht en menselijkheid. 
Maar er zal nimmer een vrede mogen 
komen die niet een volstrekte waarborg 
van de zelfstandigheid en veiligheid van 
Israël bevat.

URENCO
Spreker ging voorts uitvoerig in op de vra
gen rond de uitbreiding van het ultracen- 
trifugeproject in Almelo.
Een verdergaande proliferatie moet 
worden voorkomen. Daartoe is het eisen 
van verdergaande waarborgen bij export- 
kontrakten voor levering van verrijkt ura
nium een noodzakelijkheid. Dit geldt des- 
temeer in een geval als dat van Brazilië dat 
het non-proliferatieverdrag niet heeft on
dertekend.
Hij wees erop dat vanuit de CDA-fraktie 
diverse initiatieven zijn genomen.
Jan van Houwelingen reist naar Wenen en 
naar Duitsland om steun te verkrijgen. Zelf 
ben ik samen met Lubbers naar Bonn 
gereisd om van de leider van de CDU de 
verzekering te krijgen dat Schmidt de op
positie niet tegen zich zal vinden als hij aan 
de Nederlandse wensen tegemoet zou ko
men.
Teleurstellend is, aldus Aantjes, de houding 
van de PvdA, hoewel zij vanuit haar ver
antwoordelijkheid in het jongste verleden 
alle reden heeft eveneens internationaal 
aktief te zijn ten gunste van het Ne
derlandse standpunt. Den Uyl maakte in de 
verkiezingen wel reklame met een treinreis 
met Brandt. Hij pronkte in een kamerdebat 
wel met telefoontjes met Schmidt. De 
PvdA beroemt er zich gaarne op onderdeel 
van een internationale socialistische bewe
ging te zijn. Nu het erop aankomt interna
tionale partijrelaties te bewerken, roept zij 
alleen maar dat de motie-Van Houwelingen 
onuitvoerbaar is, daarmee de onuitvoer
baarheid alleen maar oproepend.
Wij worden vaak geconfronteerd met 
kritiek op onze relatie met de CDU. Te
recht, want ook wij zitten boordevol 
kritiek, zoals bij de besprekingen over de 
Europese Democratische Unie wel blijkt. 
Maar wij benutten in elk geval wel onze 
kanalen om steun voor het Nederlandse 
standpunt te verkrijgen. De sleutel voor 
Brazilië ligt bij Engeland en Duitsland, 
beide landen met een socialistische 
regeringsleider. Mijn vraag aan de PvdA is, 
wat zij deed en doet om dezelfde druk op 
Callaghan en Schmidt uit te oefenen als het 
CDA deed en doet op Kohl. Dezelfde vraag 
geldt trouwens voor de W D  ten aanzien 
van Genscher, die in Duitsland de eerst 
verantwoordelijke minister voor deze zaak 
is.

NEUTRONENBOM
In aansluiting hierop ging de CDA- 
fraktieleider in op het standpunt inzake de 
N-bom.
Dezelfde zorg die ons in de Urenco-zaak 
heeft geleid, ligt ten grondslag aan het 
standpunt van de fractie over het neutro
nenwapen, overigens volstrekt conform 
ons program en in overeenstemming met 
de geest van het regeerakkoord.
Op dit moment menen wij dat bij de intrede 
van weer een,nieuwe generatie nucleaire 
wapens met de moed der hoop en misschien 
wel met de moed der wanhoop een uiterste 
poging dient te worden gedaan tot. 
doorbreking van de impasse.
Het denkwerk dat door het Interkerkelijk 
Vredesberaad en Pax Christi in de af
gelopen jaren is verricht is daarbij on
getwijfeld van invloed geweest.
Naar die stem behoort het CDA ook aan
dachtig te luisteren, mits wij de politieke 
beslissingen wel zelf.memen. Zo héb ik 
grote moeite met .de slagzin van het IKV:. 
„Help de kernwapens de wereld uit, te be
ginnen.in Nederland”, want wij willen niet 
door verschuivingen binnen de NAVO 
schone handen houden ten koste van onze 
bondgenoten. De neutronenbom moet in

NAVO-verband worden bezien en uitge
bannen.
Hoopgevend is het besluit van Carter. Ja
renlang hebben velen steeds weer ge
roepen dat Nederland het leiderschap van 
Amerika moet erkennen en aanvaarden. 
Iedere twijfel aan NAVO-beslissingen 
werd steeds weer uitgelegd als deloyaliteit 
en wantrouwen jegens onze bevrijders uit 
de Tryeede Wereldoorlog. Nu Carter 
echter een beslissing heeft genomen, die 
zeer goed is onder te brengen onder het 
begrip ethisch reveil, nu wordt hij als een 
zwak leider afgetekend die moet worden 
gewantrouwd. Ik denk dat Nederland er 
goed aan zal doen juist nu tegenover de 
critici in de NAVO Carter krachtig te 
steunen.

HET CDA
Spreker besloot -zijn rede met een uiteen
zetting over de plaats en betekenis van het 
CDA.
In alles waf het CDA doet moet herkenbaar 
zijn, dat wij geen structuurverheerlijkers 
zijn, maar dat het ons om de mensen achter 
de structuren gaat. -Geen middenpartij, 
maar een middel-partij. Een partij die de 
strijd voor- de vrijheid niet aan liberalen 
overlaat en de inzet voor de zwakkeren 
niet aan socialisten overlaat, maar een 
partij die de vrijheid verdedigt en haar ook 
grenzen stelt waar zij tot verdrukking en 
achterstelling van het zwakkere leidt. Wat 
het CDA beweegt en wil, is niet afhankelijk 
van de coalitie waarvan het deel uitmaakt. 
Daarmee krijgt het geen Januskop. 
Trouwens, wie wordt er meer bedreigd 
door het gevaar van de Janus-kop; .het 
CDA als het met de PvdA dan wel met de 
W D  regeert, de PvdA als het standpunt. 
over UCN en neutronenbom mede afhangt 
van de vraag of zij regeringspartij dan wel 
oppositiepartij is; of de W D  als zij in de 
oppositie een puinruimfilosofie ontwikkelt 
dan wel als regeringspartij bijna een miljard 
meer voor onderwijs vraagt.
Laten we echter niet te veel naar anderen 
kijken. Daar moet het CDA zijn kracht niét 
zoeken en daar zal het zijn kracht-zeker 
ook niet vinden. Het CDA kan alleen ge
rechtvaardigd worden door wat het zelf is 
en doet; of dat zo voor zichzelf spreekt dat 
het de mensen aantrekt en overtuigt. An
deren nog meer dan de eigen mensen. 
Vaak wordt mij de vraag gesteld wat nu' 
eigenlijk het belangrijkste is van het CDA: 
de C, de D of de A.
Ik moet dan altijd denken aan die vraag uit 
1 Korinthe 13. Welke van de drie is het 
belangrijkste: het geloof, de hoop of de 
liefde. Ik denk dat, als wij het antwoord al 
niet wisten, velen zouden zeggen: het ge
loof. Het antwoord , is verrassend: het 
belangrijkste is de liefde.
Zo is het ook met het CDA. Alle drie zijn 
belangrijk. Wij kunnen niet zonder de C. 
Wij willen en mogen niet zonder de D. 
Maar het CDA staat en valt met de A.
Het CDA zit in een glazen huis. Het is niet 
geslaagd als de mensen die met ons in dat
zelfde huis zitten tevreden zijn of zelfs ap
plaudisseren. Het CDA is pas echt geslaagd 
als de , mensen buitenshuis die door de 
ruiten bij ons naar binnen kijken, onweer
staanbaar worden getroffen en getrokken 
door wat zij daar te zien krijgen.
Dat is het appèl, dat ik op u doe. Dat is het 
appèl, dat van ons allen samen, op weg naar 
één CDA, moet uitgaan, aldus Aantjes,.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slailinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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Dr. J. W. van Hulst op ledenvergadering CHU:

Verschillen tussen tw ee kabinetten
De voorzitter van de CDA-fractie in de 
Eerste Kamer, dr. J. W. van Hulst, heeft op 
de vorige week zaterdag te Arnhem ge
houden algemene ledenvergadering van de 
CHU een politieke rede gehouden. Aan 
deze rede is het volgende ontleend.

BESLISSINGEN
,,Ik ben wezenlijk niet zonder waardering 
voor hetgeen het vorige kabinet tot stand 
heeft gebracht. Bij de algemene politieke 
beschouwingen in de Eerste Kamer heb ik 
daar namens de CDA-fractie openlijk van 
getuigd. Eenzijdigheid kan men mij niet 
verwijten. Bij wijze van hoge uitzondering 
wil ik eens twee Latijnse termen gebruiken, 
om het verschil tussen beide kabinetten te 
karakteriseren. Het kabinet-Den Uyl ten
deerde in een aantal gevallen naar de homo 
loguax, . dat is de mens die over de 
problemen praat; het kabinet-Van Agt doet 
mij toch iets meer denken aan de homo 
faber, de mens die de problemen aanpakt. 
Een dergelijke uitspraak eist bewijs. 
Welnu, ik vraag u, algemene vergadering 
der. CHU, is het vorige kabinet tot we
zenlijke en definitieve , oplossingen 
gekomen over Almelo, over de neutronen
bom, over de ondernemingsraad, over de 
vermogensaanwasdeling, de investerings
regeling en op onderwijsgebied over bv. de 
middenschool? Is het niet zo, dat de huidige 
regering definitieve beslissingen moet 
nemen over al die problemen, waar haar 
voorgangster vier en een halfjaar lang over 
gepraat had?
Ik weet maar al te goed, dat onze politieke 
tegenstanders mij nu wel naar de keel 
willen vliegen. Zij zullen mij in de scherpste 
bewoordingen verwijten, dat de socialisten

echt wel de panklare oplossingen voor alle 
problemen hadden, maar dat de partici
patie van KVP en ARP remmend heeft ge
werkt op het van maatschappijvernieuwing 
zwanger gaande progressieve denken. 
Daardoor kwam het kabinet-Den Uyl niet 
verder dan barensweeën.
Waarde Unievrienden: daar ligt nu precies 
het cruciale probleem. Wie in Nederland 
iets essentieel belangrijks op politiek 
gebied wil bereiken, moet bereid zijn, dat 
in samenwerking met anderen te doen. 
Geen enkele partij heeft absolute meerder
heid. Het is een uiting van machtsdenken, 
als één partij te uitsluitend haar program er 
door wil drukken, zonder de noodzakelijke 
concessies te doen aan de regerings
partners.
Door dit machtsdenken heeft men een 
kabinetsduur lang een slijtageslag in het 
praten gevoerd, met als enig resultaat dat 
de problemen zijn blijven liggen voor de 
volgende regering.
De les uit het verleden dient ook het CDA 
terdege te behartigen. Wij hebben in volle 
vrijheid gekozen voor een samenwerking 
met de W D . Noch het CDA, noch de W D  
heeft het recht te pogen het eigen program 
voor 100 procent doorgdrukt te krijgen.. 
Wie aan een nieuw kabinet begint, moet 
daarbij de absoluut eerlijke bedoeling heb
ben, zo’n kabinet vier jaar lang in stand te 
houden. Is die bedoeling er niet, dan 
bedrijft men onwaarachtige politiek.”

UITROEIEN
„Het Europa van de negen zal zich 

zonder enige reserve moeten inzetten, om 
dit terrorisme niet slechts te bestrijden, 
maar om het met wortel en tak uit te roeien.

Een der eerste middelen dient dan te zijn, 
dat aan deze terreur elke politieke status 
wordt ontzegd. Het gaat hier om een or
dinaire misdadigheid in een van haar 
grofste vormen. De daders kunnen op geen 
andere kwalificatie aanspraak maken, dan 
op die van misdadiger. Dit vergemakkelijkt 
ook de eventuele uitlevering.
Een gevluchte terrorist mag onder geen be
ding ergens politiek asyl kunnen verkrij
gen. Heeft hij dan geen rechten? Stellig! Hij 
heeft al die rechten die het wetboek van 
strafrecht aan een moordenaar toekent. 
Dat moet hem en ons genoeg zijn.” '

PROTEST
„Onlangs heeft de Haagse procureur mr. P. 
Bos in een zeer opvallend requisitoir ten 
aanzien van een pedofiele man de Tweede 
Kamer uitgedaagd de wet op de pedofilie te 
wijzigen.
Eerst tussen twee haakjes: van een jurist 
hadden wij mogen verwachten, dat hem 
bekend was, dat een wetswijziging niet al
leen de Tweede Kamer behoeft te passeren. 
Ik ga hier niet in op het probleem van de 
pedofilie en op, want men tegenwoordig 
noemt: de nood van de pedofiele mens. Ik 
bepaal mij tot de politiek-juridische kant. 
Ons wetboek van strafrecht doet nog steeds 
duidelijke uitspraken over de sexuele con
tacten tussen meerderjarigen en minderja
rigen.
Wie ontucht pleegt met een meisje beneden 
de 12 jaar kan een gevangenisstraf krijgen 
van maximum 12 jaar. Sexuele contacten 
met jongeren tussen 12 en 16 jaar kunnen 
bestraft worden tot 6 jaar geVang. Mr. Bos 
eiste drie maanden voorwaardelijk en een 
geldboete. Nu de politieke kant. Het is zeer

te betreuren, dat de liberaal Nijpels niet 
slechts de 16 jaar-grens uit de wet wil heb
ben, maar dat volgens hem ook het 
vervallen van de 12 jaar-grens serieus 
bezien moet worden. Hij wil het kind zelf in 
volle vrijheid laten beslissen, of het al dan 
niet een sexuele relatie met een meerderja
rige wil aangaan. Als hoogleraar in de pe
dagogiek moet ik ten scherpste protesteren 
tegen een dergelijke uitspraak, die spot met 
elke wetenschappelijke kinderpsycholo- 
gische benadering. Alsof wij hier van ,,vrij
heid” van het kind kunnen spreken.

Het is in geen enkel opzicht mijn bedoeling 
het probleem waarover het gaat te verdon
keremanen, of de nood van een groep men
sen te ontkennen in plaats van te on
derkennen. Het gaat mij momenteel slechts 
om het volgende. Indien dergelijke ten
densen voortgaan in een wet geconcreti
seerd worden, zal het schoolkind niet meer 
veilig zijn. In de Unieraad wees ik er eens 
op, dat Nederland niet de leerplicht kent, 
maar de schoolplicht. Als ouders blijven 
weigeren aan de schoolplicht te voldoen, 
dan kan de rechter zelfs gevangenisstraf 
eisen. De Staat dient tegenover deze al
macht duidelijke garanties te scheppen 
zowel voor de ouders als voor de kinderen. 
Een der belangrijkste garanties is, dat het 
kind sexueel gezien op de school een be
schermd milieu vindt. De school is een 
plaats van onderwijs, vorming en opvoe
ding; ze is geen tuin der lusten voor de 
onderwijsgevenden. Ik pleit hier gelijkelijk 
voor kinderen op de openbare school en op 
de bijzondere school.” Aldus dr. Van Hulst 
op de jaarvergadering van de CHU.

H. L.

Opgewekte jubileumviering bij CHU
De middagvergadering van de Algemene 
Ledenvergadering van de CHU stond 
geheel in het teken van de viering van het 
zeventigjarig bestaan van de Unie. De rij 
van sprekers werd geopend door mr. H. K. 
J. Beernink, Unievoorzitter van 1958 tot 
1966. Hij vond de 7 minuten spreektijd 
(van de 1440 op een dag) voor 8 jaar 
voorzitterschap getuigen van de gierigheid 
van de voorzitter. Als voorzitter had de 
heer Beernink 4 goede eigenschappen van 
de Unie ervaren: trouw; openstaan naar 
alle zijden van het volksleven; het vrij
heidsbegrip en het gouvernementele karak
ter van de Unie. Verder schetste hij hetgeen 
onder zijn voorzitterschap tot stand was 
gekomen en de 3 kabinetscrises die hij als 
Unievoorzitter heeft meegemaakt. De heer 
Beernink kon ons de verzekering gevèn dat 
er van 1963 tot 1966 geen enkel conflict 
geweest was tussen dè voorzitter der CH- 
fractie en de voorzitter van de CHU. Beide 
posten werden toen nl. door de heer 
Beernink bekleed. In 1965 viel het kabinet 
Marijnen over de televisiekwestie. Deze 
zaak werd vooral door de ANP hoog 
opgenomen. Zo hoog dat Beernink bijna 
van het politieke toneel was verdwenen.

Bij de totstandkoming van het kabinet- 
Cals mocht de CHU wel meedoen, als 
Beernink zich maar buiten het televisie- 
vraagstuk hield. Fractie en Algemene Ver
gadering zeiden daar neen tegen. Beerninks 
positie was niet gemakkelijk omdat hij be
stuurslid was geworden van de ,,Televisie 
Vereniging Nederland” die een open televi- 
siebestel voorstond.

Achteraf bezien vond de heer Beernink het 
beter dat hij dat bestuurslidmaatschap niet 
zou hebben aanvaard, maar op het verloop 
van de kabinetsformatie Cals heeft het 
geen invloed gehad. De heer Beernink 
dankte allen die hem tijdens de 8 jaar van 
zijn voorzitterschap hebben gesteund. Nu 
de CHU in het CDA zal opgaan kan ze met 
de 4 bovengenoemde eigenschappen daarin 
een positieve bijdrage leveren.

Na de heer Beernink was het woord aan 
drs. A. D. W. Tilanus. Hij zei te hopen dat 
de Unie geen tachtigste verjaardag zou 
hoeven vieren. De tijd van zijn voor
zitterschap typeerde hij door diverse passa
ges uit zijn redes als Unievoorzitter aan te 
halen. Met name de Algemene Vergadering 
in december 1976 in de Jaarbeurs te

Utrecht, waar 17(X) mensen bijeen waren, 
had grote indruk op hem gemaakt.
In deze tijd stond het gesprek van de 
,,groep van 18” centraal. Dit betekende 
een heroriëntering op politiek terrein. Ook 
de heer Tilanus was in die tijd van mening 
dat we moesten zoeken naar eenheid, dat 
we elkaar als christenen niet meer los 
mogen laten.
Lohman zei reeds in 1908 bij de oprichting 
van de CHU dat er slechts één basis kan 
zijn, en wel de christelijke. Daarom beho
ren de christenen saam. De heer Tilanus 
besloot met ons op te roepen om mee te 
bouwen aan de toekomst van het CDA.

Vervolgens was het woord aan de heer 
Beelaerts van Blokland.
Hij begon met het citeren van een uitspraak 
van de heer Beernink: ,,Onze kracht zit niet 
in eenstemmigheid” . Deze uitspraak achtte 
hij niet van toepassing op het quintet van 
CH-bewindslieden in het kabinet-Van Agt, 
waarna hij de leden van dit quintet de revue 
liet passeren. Mevr. Haars is het bewijs dat 
de Unie eerder geëmancipeerd was dan vele 
andere partijen in ons land. Het kabinet zit 
er en men lijkt daar nu langzamerhand 
achter te komen. De ministers lezen hun 
ruzies in de krant en dat is dan op dat 
moment nieuws voor hen. ,,Trouwens” , 
aldus de heer Beelaerts, „m et iemand als 
Van der Mei maak je toch geen ruzie, zodat 
de homogeniteit ook in het quintet gewaar
borgd is” .

Weer een oud-voorzitter komt aan het 
woord, n.1. de heer Van Mastricht. Hij 
vertelt dat hij nooit formeel voorzitter van 
de Unie is geweest. Hij heeft slechts 

-waargenomen, met de bedoeling dat het 
voor één vergadering zou zijn, maar het 
werden er veel meer. Zijn keuze voor de

CHU was grotendeels bepaald door de vrij
heid die binnen de CHU heerst. Maar als 
waarnemend voorzitter merkte hij ook dat 
deze vrijheid danig misbruikt werd. Er 
moet een goede organisatie zijn binnen een 
politieke partij. Daarvoor heeft de heer 
Van Mastricht zich sterk gemaakt. Maar 
bovenal moet er de aanspreekbaarheid op 
het Evangelie zijn. In het CDA zullen we 
zowel de vrijheid als de aanspreekbaarheid 
op het Evangelie moeten meebrengen. 
Zonder dat is er geen toekomst voor de 
christen-democratische politiek.
Namens de CHJO wordt het woord ge
voerd door de voorzitter van deze jonge
renorganisatie, Peter Heukels. Hij vroeg 
zich af wat de Unie zo waardevol maakt in 
de tijd van een komend'CDA. Misschien 
heeft de Unie wel te weinig oog voor het 
politiek jongerenwerk. Daarom riep de 
heer Heukels, juist bij de viering van deze 
verjaardag, op tot bezinning. De oprich
ting van de Unie is een reactie geweest op 
de strenge discipline binnen de ARP. De 
Unie werd dan ook gekenmerkt door 
grotere vrijheid, aangevuld met willen 
luisteren naar elkaar.
De heer Heukels achtte het onze opgave om 
met de komst van het CDA een posthume 
synthese tot stand te brengen tussen het 
gedenken van Kuyper en Lohman. Hij 
wenste ons bij deze opgave ,,Good Luck” .
Nogmaals besteeg prof. Van Hulst het 
spreekgestoelte, nu in zijn kwaliteit van 
oud-voorzitter der Unie. Hij hield ons bij 
deze jubileumviering voor dat de CHU de 
gang naar het kerkhof binnen enkele jaren 
zal maken. Na hem sprak mevr. Tegelaar 
namens de Centrale van CH-Vrouwen. De 
Centrale - ’n dochter van de Unie ■- heeft de 
Unie veel voortreffelijke vrouwen opgele
verd. De vrouwen zijn gewoon deel van de 
Unie. Namens de Centrale schonk zij de 
Unie een cadeau van f5000,-, zijnde de 
subsidie van de Unie voor de Centrale. 
Door de zuinigheid van de Nederlandse 
vrouw had de Centrale dit bedrag uit 
kunnen sparen.
Het jubileumnummer van het Christelijk- 
Historisch Tijdschrift werd aan het Unie- 
bestuur aangeboden door dr. E. Bleumink. 
Aangezien echter het jubileum-nummer 
voor 1978 van het CH Tijdschrift niet op 
tijd was uitgekomen, bood hij het nummer 
van 10 jaar geleden maar aan.
Een jubileumnummer dat er wel was, 
was het nummer van ,,de Nederlander”

dat aan het 70-jarig bestaan van de Unie is 
gewijd. Aangezien de heer Bol van de 
Stichting ,,Uniepers” en de heer De Vries, 
voorzitter van de redactie van ,,de Neder
lander” , verhinderd waren, werd dit num
mer aangeboden door de heer Wm. C. de 
Kruyf. Hij greep deze gelegenheid aan om 
de man achter de scherrrlen van ,,de 
Nederlander” , die elke week weer zorgt dat 
,,de Nederlander” vol komt, Henk Lok- 
kerbol, eindredacteur van ,,de Nederlan
der” , in het licht te plaatsen.
Als laatste oud-voorzitter kreeg baron Van 
Verschuer het woord. Hij markeerde zijn 
voorzittersperiode in 5 woorden, n.1.: 
CHU - CDA - geloof - hoop - liefde. De 
beide C’s wijzen hierbij naar het geloof, H 
en D wijzen naar de hoop, nl. de hoop dat 
we het samen zullen doen. U en A wijzen 
naar de liefde. Deze heeft ons over de 
twijfels en het onderlinge wantrouwen 
heengeholpen.

Namens de Vereniging van CH gemeente
en provinciebestuurders sprak de heer M. 
Hulst. Deze vereniging is de facto reeds 
opgegaan in het CDA-verband. Het is 
altijd een pleegdochter van de Unie geweest 
(hetgeen geïllustreerd werd door het feit 
dat haar vertegenwoordiger in de rij der 
sprekers bijna vergeten was - EJB). De 
vereniging mocht adviseren, maar verder 
waren er geen officiële banden met de 
Unie. De voorzittershamer van de heer 
Hulst in deze vereniging is thans een slo
pershamer. Toch hoopte hij dat de voor
zittershamer van de Unievoorzitter ook 
nog opbouwwerk zou doen.
Tenslotte werd het woord gevoerd door de 
heer G. van Leyenhorst. Hij feliciteerde 
namens de CH’ers in de CDA-fractie, maar 
ook namens de hele CDA-fractie. Twee 
belangrijke elementen onderscheidde hij in 
de CHU, namelijk openheid en autoriteit. 
De openheid, de wil tot samenwerken komt 
voort uit het besef dat wij ook maar 
mensen zijn. 'Wij zijn daarbij gesteld onder 
de autoriteit, het gezag van het Woord van 
God. Deze elementen moeten we binnen
dragen in het CDA. ,,Onze God telt niet, 
maar weegt.”
Nog één agendapunt restte, n.1. de poli
tieke discussie. Maar de tijd was al ver 
gevorderd en zowel de heer Aantjes als 
minister-president Van Agt waren verdwe
nen, zodat de voorzitter voofstelde deze 
discussie onder het genot van een drankje 
onderling te houden, na afloop van de 
Algemene Vergadering. En zo werd het 
officiële gedeelte van deze voor de Christe- 
lijk-Historische Unie historische dag be
ëindigd.

E. J. Bluemink.
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Het Cubaanse legioen
door: Hans Gualthérie van Weezel, CDA-Tweede Kamerlid

Het behoeft nauwelijks betoog, dat de ge
hele situatie in zwart Afrika tot zorg stemt. 
Onderdeel van deze zorg vormt onder 
meer het Cubaanse optreden aldaar. Een 
optreden dat het onderwerp vormt van in
tensief beraad in het kader van de Europese 
Politieke Samenwerking. Het Westen 
schijnt vooralsnog aan deze situatie weinig 
te kunnen doen.
De Cubaanse akties in Afrika worden 
steeds omvangrijker, waardoor de strategi
sche betekenis daarvan evenredig toe
neemt.
De inzet van de Cubaanse troepen blijkt 
een vast bestanddeel van de Russische in- 
terventiepolitiek te zijn geworden. Zonder 
zelf direkt betrokken te worden, lijkt de 
Sowjet-Unie voorlopig van de goede 
diensten van zijn bondgenoot gebruik te 
kunnen blijven maken.

SAMENSPEL
Het samenspel tussen Cuba en de Sowjet- 
Unie dateert van 1959. Een samenspel, dat 
zich op twee punten duidelijk onderscheidt 
van dat tussen de Sowjet-Unie en de 
Oostbloklanden. In de eerste plaats omdat 
Cuba vrijwillig toetrad tot het Sowjetblok 
en in de tweede plaats, omdat met name de 
jongeren in Cuba veel meer revolutionair- 
politiek geladen zijn dan de vaak onder 
militaire dwang communistisch geworden 
Oosteuropeanen. Het is de vraag of de 
Oosteuropese landen met eenzelfde inzet

en motivatie zich naar de hand van de 
Sowjet-Unie hadden laten zetten. Een te
rugblik op het verleden leert, dat het Cu
baanse interventiestreven begon in 1957 
met expedities naar Haïti en de Domini
caanse Republiek. In de jaren 60 steunde 
Cuba tal van akties in Latijns-Amerika. 
Men denke hierbij onder meer aan die van 
Che Guevara. Hierna heeft Cuba zich 
enkele jaren betrekkelijk rustig gehouden, 
waarna in de jaren 70 er een opleving 
volgde, maar nu in verderweg gelegen vaak 
explosievere streken in Azië en Afrika. Tot 
een massale inzet kwam het voor het eerst 
in 1975 in Angola. Volgens Castro op drin
gend verzoek van de Regering-Neto en 
volgens zijn zeggen zonder last of rug
gespraak met de Sowjet-Unie.
De tweede grote aktie vond vervolgens in 
1977 in de Hoorn van Afrika plaats. Thans 
moet ook rekening gehouden worden met 
Cubaanse akties in het weinig stabiele 
Zaïre en het om geheel andere redenen 
wankele Zimbabwe. Gebruikmakend van 
de dikwijls grote stammentegenstellingen 
in Afrika lijken de Cubanen vooralsnog 
voornamelijk successen te boeken.

VOORZICHTIGHEID
Met de nodige voorzichtigheid omdat de 
berichten niet altijd even betrouwbaar zijn, 
kan men ervan uitgaan, dat Cuba momen
teel met zo’n 30.000 ,,militaire” adviseurs 
in Afrika vertegenwoordigd is. Telt men de

Cubaanse inzet buiten Afrika daarbij en 
bedenkt men dat de omvang van de Cu
baanse strijdkrachten 160.000 man is, dan 
volgt daaruit de conclusie dat een kwart 
van het gehele Cubaanse leger in verre lan
den op expeditie is. Hierbij is het duidelijk 
dat de Cubaanse leiders niet altijd zuiver 
nationale belangen nastreven, hetgeen 
moge blijken uit het feit, dat de Cubanen 
ook het bewind van Amin in het zadel 
houden. Dit maakt het moeilijk het Cu
baanse optreden zuiver als ideologisch te 
kenschetsen.

GENERALE REPETITIES
Veel wijst erop, dat de generale repetities in 
Angola en Ethiopië school zullen maken. 
Wat de uitkomst van een en ander zal zijn 
zal de toekomst ons slechts kunnen leren. 
In ieder geval zal er. rekening mee moeten 
worden gehouden, dat wanneer de 
Sowjet-Unie eenmaal ^tevig in de Hoorn 
van Afrika vertegenwoordigd zal zijn, de 
akties zich nog meer op Zuidelijk Afrika 
zullen richten om vervolgens daarna zich te 
wenden tot het conservatieve Arabisch- 
Perzische gedeelte van de OPEC-gemeen- 
schap. In Latijns-Amerika vraagt men zich 
inmiddels eveneens af, hoe lang het zal 
duren totdat Cuba zich weer zal gaan wen
den tot het eigen continent. In dit verband 
wordt reeds gesproken van een 
toekomstige as Cuba-Jamaica-Guyana. Het 
is in dit verband dat met name Venezuela

met argusogen de ontwikkelingen op de 
Nederlandse Antillen blijft volgen. Een 
staatkundige versnippering van ■ de 
eilanden zou door Venezuela niet gaarne 
gezien worden. Een onafhankelijk Cura9ao 
dat bijvoorbeeld de banden met Cuba 
nauw zou aanhalen, zoals in het verleden 
door de Frente Obrero voorgestaan, lijkt 
voor datland een weinig aantrekkelijke op
tie. Hetzelfde geldt, alhoewel minder waar
schijnlijk gezien de traditionele blanke 
oriëntatie op Venezuela, voor Aruba. Het 
feit, dat Nederland volgens het huidige Ko- 
ninkrijksstatuut de defensie van de Antillen 
garandeert, moet Venezuela dan ook verre 
van onwelkom zijn.

HUIDIGE SITUATIE
Terugkerend tot de huidige situatie in 
Afrika kan men slechts constateren, dat het 
hier gaat om akties die de gemiddelde Afri
kaan in feite wezensvreemd zijn. Het 
betreft hier hogere politiek, die over de 
hoofden van de verschillende stammen 
uitgevochten wordt. Opvallend is dat voor
alsnog de voormalige Franse kolonies tot 
nu toe voor deze akties gevrijwaard 
bleven. Ook het machtige Nigeria is tot nu 
toe de Sowjet-Cubaanse dans ontsprongen. 
Alhoewel ook in dit land -  de Biafra-oorlog 
gedachtig -  de scherpe stammentegenstel
lingen mogelijkerwijs aangewend zouden . 
kunnen worden om de Cubanen om as
sistentie te vragen. Een assistentie die wel
licht in de toekomst in de vorm van mi
nerale en strategische posities terugbetaald 
zal moeten worden. Onzeker blijft het 
evenwel of dit in alle gevallen ook zo ver 
zal komen.
Het Ghana van Nkroema en het Egypte van 
Nasser hebben immers aangetoond, dat 
bepaalde ,,assistentie” niet van blijvende 
aard hoeft te zijn.

Goedkeuring Rijnverdragen:

Stapje in richting van schone Rijn
door: drs. H. Eversdijk, CDA-lid Tweede Kamer

In de Tweede Kamer zijn de Rijnverdragen 
behandeld en goedgekeurd. De twee be
langrijkste waren: een verdrag om de Rijn 
te beschermen tegen chemische veront
reiniging en het zgn. „zoutverdrag”.

GEEN AMENDEMENTEN
Omdat het hier ging om de goedkeuring 
door het parlement van reeds afgesloten 
'herdragen, was amendering niet mogelijk. 
Graag zou de CDA-fractie de inhoud van 
deze verdragen ingrijpend hebben verbe
terd. Er ontbreekt namelijk nog al wat aan! 
Maar nu stónden we voor de keus om ,,Ja” 
of ,,Nee,’ te zeggen. Het CDA heeft ,,Ja” 
gezegd. De verdragen zijn het resultaat van 
jarerdang onderhandelen, vooral met 
Duitsland en Frankrijk. Het resultaat is 
zeker niet optimaal, maar als eerste stap op 
de weg naar een schonere Rijn kunnen deze 
verdragen van veel belang zijn.
STAP IN GOEDE RICHTING
De parlementaire behandeling van deze 
verdragen liet langer op zich wachten dan 
wenselijk was. Uiteraard was de lange duur 
van de kabinetsformatie daar mede de oor
zaak van, maar het is te betreuren dat Ne
derland de afgesproken datum van 1 ja
nuari 1978 niet haalde. Eigenlijk had Ne
derland, gezien het grote belang dat wij 
hebben bij een schonere Rijn, in dit geval 
voorop moeten lopen.
Het zou van een veel te groot optimisme 
getuigen als we nu zouden menen dat met 
de goedkeuring van deze verdragen alle 
problemen van gevaarlijke chemische ver
ontreiniging en zoutverontreiniging zou
den kunnen worden opgelost. Elke po
sitieve stap in de richting van een schonere 
Rijn moet echter worden toegejuicht en 
daarom zijn we ook blij met de goed
keuring van deze verdragen. De Rijn is im
mers, vooral ook voor ons land, een ,,le
vensader” van zeer grote betekenis! Dat 
deze ,,levensader” verworden is tot een 
open riool als gevolg van menselijke aktivi- 
teiten, legt ons -  willen we goede rentmees
ters worden -  grote verplichtingen op om te 
trachten deze foute situatie ten goede om te 
buigen!
ER IS NOG VEEL TE DOEN
De overeenkomst ten aanzien van de be

scherming van de Rijn tegen chemische 
verontreiniging is een kaderovereenkomst. 
Heel veel zal afhangen van de verdere 
uitwerking en invulling van de gemaakte 
afspraken. De CDA-fractie heeft de 
regering dan ook gevraagd om dit hoog op 
hun lijst van werkzaamheden te plaatsen. 
Hoe belangrijk deze verdragen ook zijn als 
,,eerste stap” , zonder een goede invulling 
en uitwerking zal deze eerste stap een te 
lange weg kunijen worden. De CDA-fractie 
heeft duidelijk de vrees uitgesproken dat 
deze verdragen teveel „papieren” over
eenkomsten kunnen worden! Dat mag na
tuurlijk niet gebeuren!
Uit het antwoord van de regering bleek 
overigens dat het ook voor hen een uiter
mate belangrijke zaak is, waaraan de rege
ring hoge prioriteit wil geven.

NEDERLAND ZOU VOOROP MOETEN 
LOPEN
Op velerlei gebied zijn wij Nederlanders 
geneigd om snel te zeggen wat onze „bu
ren” allemaal fout doen. We weten ook 
vaak heel precies te zeggen hoe onze „bu
ren” het zouden moeten doen. Vaak wijzen 
we het buitenland terecht op fouten, maar 
het is toch positiever om zelf duidelijk te 
laten zien hoe het moet!
Tot op heden hebben we wat betreft het 
voorop lopen naar een schonere Rijn niet 
alleen maar redenen om ons op de borst te 
slaan, al is er wel het één en ander gebeurd. 
Met waardering kunnen o.a. de aktiviteiten 
van de Stichting Reinwater worden ge
noemd. Maar er is toch echt niet genoeg 
gedaan om ,,voorbeeldland” te kunnen 
zijn. Gezien de zeer grote belangen die ons 
land heeft bij een schonere Rijn (als we 
alleen nog maar denken aan het land- en 
tuinbouwbelang en aan ons drinkwater) 
zouden we veel meer voorop moeten 
lopen. Dat een land als Zwitserland ons ten 
aanzien van de goedkeuring van de Rijn
verdragen voor was, mag geen teken aan de 
wand zijn.
Vergelijken we de belangen van dat land 
ten aanzien van een schonere Rijn met onze 
belangen daarbij, dan scoren wij veel hoger 
en dat legt verplichtingen op ons.
In dit verband hebben we de regering 
duidelijk gemaakt dat het van zeer groot’

belang zou zijn, indien Nederland als eerste 
haar saneringsprogram voor lozing van 
stoffen van de zgn. ,,grijze” lijst bij de In
ternationale Commissie ter Bescherming 
van de Rijn tegen Verontreiniging zou in
dienen. (De ,,grijze” lijst betekent een lijst 
van minder gevaarlijke maar schadelijke 
stoffen; de ,,zwarte” lijst is een lijst met 
gevaarlijke stoffen. Deze zwartelijst- 
stoffen zijn bekend en deze stoffen mogen 
in principe niet meer in de Rijn geloosd 
worden.)
Die indiening als eerste zou niet alleen van 
grote psychologische betekenis zijn, maar 
wellicht kan er ook positieve invloed van 
uitgaan op de nationale saneringsprograms 
van andere Rijnoeverstaten.

ZOUTBELASTING TERUGDRINGEN: 
HOGE PRIORITEIT
De chloride belasting van de Rijn heeft te
recht zeer veel aandacht gekregen. 
Ondanks de aangekondigde maatregelen in 
Frankrijk blijft er grote zorg bestaan ten 
aanzien van dit onderdeel van de Rijn
vervuiling. In 1977 werd volgens het Riwa 
aan de Duits-Nederlandse grens gemiddeld 
363 kg. chloride per sec. gemeten. Verge
lijkt men dit met het cijfer van 150 kg. per 
seconde van kort na de oorlog en bedenkt 
men daar dan bij de voorgenomen beper
king door de maatregelen in Frankrijk met 
60 kg. per seconde, dan blijft er toch grote 
ongerustheid.
Bovendien is er de uitspraak van de minis
tersconferentie 1972 in Den Haag over de 
chloridebelasting. Daar werd toen vast
gesteld: ,,Uiterlijk 1 januari 1975 zullen 60 
kg. chloriden per seconde in Frankrijk wor
den opgeslagen.” We spreken nu over,,ho
pelijk zal dat op 1 januari 1980 het geval 
zijn!” Tijdens het debat bleek dat de rege
ring onze zorgen op dit punt deelt en de 
regering zegde toe dat telkenjare bij de be
handeling van de begroting verslag zal 
worden gedaan van de voortgang. We 
zullen dit heel kritisch blijven volgen.

BEGRIP OPBRENGEN?
Bij onze kritische benadering van het 
zoutprobleem, moeten we ook enkele op
merkingen maken over de situatie in 
Frankrijk zelf. Enig begrip zullen we daar

voor wel moeten opbrengen. We hebben m 
ons land de „inspraak” hoog in het vaandel 
en we hebben al geaccepteerd dat een de
mocratische besluitvorming een lange weg 
is! Dat moeten we ook bedenken als we ons 
beklagen over de te lange procedures in 
Frankrijk bij het goedkeuren van de opslag 
van chloride in de ondergrond en als we 
kritiek zouden hebben op de groepen 
(milieu-groepen en agrariërs) die nu in 
Frankrijk protesteren. De Franse autori
teiten hebben het niet verantwoord gevon
den vast te beginnen met het slaan van 
putten voordat via de verklaring van open
baar nut het gehele plan was vastgesteld. 
Bekijkt men dit puur intern van Franse 
zijde (geen vergunning voordat de proce
dures zijn afgewerkt) dan kan daarvoor 
wellicht begrip opgebracht worden. Maar 
dat alles mag voor de Franse regering geen 
excuus zijn of worden om de internationale 
verplichtingen niet na te komen. Frankrijk 
moet zich houden aan afspraken! 
Nederland heeft aanzienlijke bedragen aan 
Frankrijk overgemaakt en Frankrijk heeft 
mede daardoor de plicht de afspraken na te 
komen, ondanks binnenlandse problemen. 
Een regering heeft nu eenmaal bepaalde 
verantwoordelijkheden zeker tegenover 
zijn buitenlandse verdragspartners.
De regering heeft toegezegd de Franse re
gering voortdurend op deze verantwoor
delijkheid te wijzen!

DE VERVUILER BETAALT
Bij dit onderdeel „zout” past ook nog een 
opmerking over „de vervuiler” betaalt. 
Dat principe blijven we nadrukkelijk hul
digen! Bij de zoutopslag in Frankrijk zijn 
we van dit beginsel afgeweken. Dit omdat 
het een bijzonder geval was. In zoverre 
bijzonder dat de Franse regering van geen 
wijken weet en wij er nu eenmaal veel be
lang bij hebben. Leer en leven vielen weer 
niet samen. Wij hebben bij wijze van 
uitzondering ,,het leven” boven ,,de leer” 
laten gaan. We blijven het overigens on
redelijk vinden en weinig solidair, maar ge
zien de politieke niet-haalbaarheid van ,,de 
vervuiler betaalt” , moest dit wel zo. Op dit 
moment is er ons immers alles aan gelegen 
om de Rijn schoner te krijgen. Van 
blijvende aard zou ook dit ,,bijzonder” 
geval eigenlijk niet mogen zijn. Dit pleit 
overigens te meer voor verdere versterking 
van de internationale samenwerking.

RIJN MOET WEER LEVENSADER 
WORDEN!
Het CDA heeft ,,Ja” gezegd tegen de Rijn
verdragen. Het is eigenlijk meer een ,,Ja, 
maar” geworden! Ja, ,,maar” Nederland 
moet ook aktiever zijn. Bij alle zorg die we 
hebben of het wel allemaal goed zal lopen 
met de uitwerking en vooral met de uitvoe
ring van deze verdragen, vinden we toch 
dat deze eerste stap op de (lange) weg naar 

. het weer ,,echte” levensader worden van 
de Rijn, tenslotte positief moest worden 
beoordeeld.
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Het oosten en noorden van Nederland in de verstedelijkingsnota
door: drs. H. Eversdijk, CDA-lid Tweede Kamer

In een vorig artikel hebben we de behande
ling van de Verstedelijkingsnota besproken 
voor zover het de landsdelen Zuidwesten 
en Zuiden betrof. In dit artikel zullen we 
beknopt weergeven wat de GDA-fractie in 
de Tweede Kamer heeft ingebracht ten 
aanzien van het Oosten en het Noorden.

de p r o v in c ie  GELDERLAND
Bij de behandeling van het Oosten van Ne
derland hebben we onderscheid gemaakt 
tussen de provincies Gelderland en Over
ijssel. De CDA-fractië heeft voor wat Gel
derland betreft van harte ingestemd met de 
pogingen om de verhuisstromen naar Gel
derland te beperken, om zodoende een 
rheer harmonische ontwikkeling van 
Oost-Nederland te verkrijgen. Juist in dit 
landsdeel moet vooral ook -rekening 
worden gehouden met de sterke regionale 
verschillen.

Bij de bespreking van het zgn. „Rivieren
land” is er door de CDA-fractie op 
gewezen dat de verschillende kleine 
kernen ook h ier- mede afhankelijk van het 
te bereiken of te beschermen verzorgings- 
en voorzieningenniveau -  toch in elk geval 
autochtoon mogen groeien. Uitvoerig is er 
aandacht besteed aan de situatie rond Arn
hem. Het CDA heeft gepleit voor een voor
zichtig beleid bij het groeien van de ge
meenten Duiven en Westeryoort. Met 
name is gevraagd -  en de minister stemde 
daar mee in -  de nadruk te leggen op een 
gescheiden ontwikkeling van Duiven en" 
Westervoort als op elkaar betrokken zelf
standige eenheden. Het ziet er naar uit dat 
deze beide gemeenten bereid zijn de 
toegedachte taken op zich te nemen, 
hoewel er aanvankelijk veel (vaak begrij
pelijke) bezwaren waren. Wel hebben we 
vastgesteld dat veel zal afhangen van de 
mate waarin het rijk aan deze kernen finan- 
iciële steun kan geven. Ook hebben we nog 
eens vastgesteld dat een gescheiden ont
wikkeling tegemoet komt aan de terechte 
wens tot meer kleinschalige, gedifferen
tieerde woonmilieus. Het CDA heeft uitge
sproken dat voor ruimtelijke motieven hier 
geen herindeling van gemeenten nodig is. 
Overigens begint bij het CDA steeds meer 
een groeiende reserve te ontstaan ten aan
zien van het opheffen van goed functione
rende levenskrachtige gemeenten.
Naast veel andere zaken is ook nog extra 
aandacht gevraagd voor de positie van 
Harderwijk, nu daar het zgn. plan „Frank
rijk” is verworpen. De minister heeft 
toegezegd daarover met het provinciaal

bestuur van Gelderland te zullen overleg
gen. Aan een zgn. ,,aanwijs” vanuit Den 
Haag denkt de minister niet. Terecht stelde 
hij vast dat hier in de eerste plaats een taak 
ligt voor een goed overleg tussen Provincie 
en Gemeente.

OVERIJSSEL: SPECIAAL TWENTE
Er is geen verschil van mening tussen het 
rijk en het provinciaal bestuur van Over
ijssel over de verdere ruimtelijke ontwikke
ling van deze provincie. Speciale aandacht 
hebben we gevraagd voor de groeistad 
Zwolle. Het aanwijzen tot groeistad zal 
moeten leiden tot consequenties. De sprei
ding van rijksdiensten zal hierbij een 
(grote) rol moeten spelen. Voor wat 
Twente betreft hebben we vastgesteld dat 
een goede ruimtelijke ontwikkeling hier 
zeer sterk samenhangt met een evenwich
tige economische ontwikkeling. Voor wat 
Twente betreft heeft dit aspect in de ver
stedelijkingsnota te weinig aandacht ge
kregen. Voor een goede ontsluiting van dit 
gebied en een goede afwerking van de ver
keersstromen naar Noord-Duitsland en 
Scandinavië is een spoedige realisatie van 
enkele rijkswegen hier nodig. Veel andere 
dingen zijn voor deze provincie verder aan 
de orde geweest; ook hier weer de pro
blematiek van de kleine kernen, waar de 
Vereniging voor kleine kernen in Overijssel 
zeer behartigenswaardige dingen over 
heeft gezegd, de positie van Steenwijk, de 
positie van het gewest Twente etc.

HET NOORDEN
Juist vanuit het noorden is vrij veel en 
sterke kritiek geuit op het randstedelijke 
karakter van de nota. Naar de mening van 
het CDA was deze kritiek niet geheel ten 
onrechte. De Randstad en het Noorden 
hebben een geheel eigen problematiek. De 
ISfota bevat wel analyses van knelpunten in 
het Noorden, maar de Nota schiet te kort in 
het aanreiken van oplossingen. Wij hebben 
ons afgevraagd of binnen de doelstellingen 
voldoende aandacht is ingebouwd om de 
achterstand op het terrein van de werk
gelegenheid in te lopen en of de verdere 
ontwikkeling van de werkgelegenheid vol
doende zal zijn om de bevolking vast te 
houden. Juist ook in het Noorden immers is 
de ruimtelijke ontwikkeling zeer verweven 
met de economische ontwikkeling.

GRONINGEN: GROEISTAD
Met het aanwijzen van de stad Groningen 
als groeistad is de CDA-fractie accoord ge

gaan. Wel hebben we vastgesteld dat de 
groei van de stad Groningen niet mag bete
kenen dat in de kleinere omliggende 
kernen in het geheel niet meer, ook niet 
voor eigen behoefte, gebouwd zou kunnen 
worden. Immers juist in het Noorden is het 
probleem van de kwijnende en soms bijna 
verdwijnende kleine kernen sterker dan 
het probleem van de suburbanisatie. Te
recht wordt suburbanisatie om een stad als 
Groningen ongewenst geacht, maar deze 
relatief geringe suburbanisatie mag niet de 
aandacht afleiden van de echte kleine- 
kernen-problematiek van het Noorden. De 
CDA-fractie heeft ermee ingestemd dat het 
stedelijk inrichtingsbeleid in de provincie 
Groningen wordt gericht op bundeling van 
nieuwe activiteiten in Centraal Groningen 
en het Eemsmondgebied. Toch hebben we 
ook nadrukkelijk aandacht gevraagd voor 
de positie, van Oost-Groningen en het 
Zuidelijk Westerkwartier. Ook de rol die 
Hoogezand-Sappemeer moet spelen is in 
het debat besproken.

FRIESLAND: POSITIE LEEUWARDEN
In veel inspraakreacties (vooral van Friese 
gemeentebesturen) wordt Leeuwarden ge
noemd als mogelijke groeistad. Ook het col
lege van Gedeputeerde Staten vam 
Friesland heeft verontrusting uitgesproken 
over het feit dat Leeuwarden niet als groei
stad is aangewezen. Het Friese college van 
Gedeputeerde Staten sprak zelfs uit dat het 
,,onaanvaardbaar” is dat Leeuwarden niet 
als groeistad wordt aangewezen. De rege
ring noemt Leeuwarden en Emmen ,,groei
pool” en stelt vast dat Leeuwarden wordt 
betrokken bij de spreiding van rijksdien
sten. Ook overweegt de regering Leeuwar
den in aanmerking te laten komen voor de 
Ruimtelijke Ordeningstoeslag in het kader 
van de W.I.R. Bovendien krijgt 
Leeuwarden locatiesubsidie in verband 
met hoge grondprijzen. De regering stelde 
dat er wel de vrees is dat, als de stad zou 
worden aangewezen tot groeistad, er een 
risico is voor de leefbaarheid van de kleine 
kernen en bovendien de groei van Drach
ten, Heerenveen en Sneek weg zou zuigen. 
Het is echter opmerkelijk dat zowel het 
gemeentebestuur van Sneek als van Smal- 
lingerland aanwijzing van Leeuwarden als 
groeistad bepleiten. De GDA-fractie heeft 
opgemerkt dat, doordat de beperkt 
beschikbaare middelen op bepaalde groei
steden gericht worden en derhalve aan an
dere steden onthouden worden, er voor 
Friesland het gevaar van niet aanwijzen als

groeistad van Leeuwarden aanwezig is, dat 
op deze wijze de doelstellingen van de 
Nota zelf door het toegepaste instrumen
tarium zullen worden ondergraven. Dit 
geldt dan met name voor de doelstellingen: 
het verminderen van regionale achterstan
den en ongelijkheden in sociaal- 
economische ontwikkeling of op het gebied 
van het regionale voorzieningenniveau. 
De CDA-fractie heeft dan ook besloten te 
trachten de mogelijkheid tot aanwijzing 
van Leeuwarden als groeistad open te 
moeten houden. Daarom is door het CDA 
een motie ingediend waardoor de regering 
ook Leeuwarden als groeistad kan aanwij
zen.
Bij de bespreking van Friesland is door de 
fractie ook nog aandacht gevraagd voor de 
functie van de nieuwe industriehaven van 
Harlingen. Natuurlijk hebben we ook bij 
deze provincie weer gesproken over de 
problematiek van de kleine kernen.

DRENTHE: POSITIE VAN EMMEN
De regering stelt terécht vast dat de pro
blemen in Emmen liggen op het gebied van 
de economische ontwikkeling. Maar de re
gering toonde niet met argumenten aan dat 
een eventuele aanwijzing van Emmen als 
groeistad niets zou kunnen bijdragen tot 
een betere economische ontwikkeling. 
Terecht pleitten B. EN W. van Emmen vol
gens de CDA-fractie voor een aanwijzing 
tot groeistad vooral vanwege de kwalita
tieve taakstelling. De CDA-fractie meende 
dan ook dat de mogelijkheid om Emmen 
aan te wijzen als groeistad open moet 
blijven en daartoe is door de fractie, net als 
bij Leeuwarden, een motie ingediend.
Bij de bespreking van Drenthe is ook aan
dacht besteed aan het openbaar vervoer. 
Zo is' er voor gepleit om Emmen op te 
nemen in het intercitynet van de N.S. De 
positie van Assen en Hoogeveen en de posi
tie van de kleine kernen kwam eveneens 
aan de orde. . .

CONCLUSIE
Aan het eind van dit tweede artikel over de 
Verstedelijkingsnota wil ik graag 
vaststellen dat deze nota ook voor de ge
bieden buiten de randstand van veel belang 
is. De verstedelijking is geen statisch ge
beuren, maar een voortdurend proces. Pro
cesplanning is mede daarom noodzakelijk, 
al mag dit niet ontaarden in een al te ge
makkelijk omschakelen van het te voeren 
beleid.

CDA-rapport bestuurlijke reorganisatie

Beperkte uitbreiding aantai provincies
In opdracht van de wetenschappelijke in
stituten van het CDA heeft de zgn 
commissie-Fibbe een rapport opgesteld 
over het vraagstuk van de bestuurlijke 
reorganisatie. Aan de vooravond van het 
overleg, dat minister Wiegel van bin
nenlandse zaken op 1 juni a.s. met de 
Tweede Kamer-Commissie voor bin
nenlandse zaken in de Tweede Kamer zal 
hebben over zijn plannen, is het des te in
teressanter te zien, wat genoemde 
commissie aan gedachten heeft gelanceerd. 
De commissie, die bestond uit gemeente-, 
gewest- en provinciebestuurders, is van 
oordeel, dat de bestuurlijke organisatie van 
ons land moet worden opgebouwd uit drie 
bestuurslagen: rijk, provincies en gemeen
ten. In zoverre zat de vorige regering 
Volgens de commissie met haar bij de 
Tweede Kamer ingediende wetsontwerpen 
„op het goede spoor’ ’. Minder enthousiast is 

. de commissie over de uitwerking en de wijze 
van invoering van de voorstellen van de 
regering. Met grote nadruk bepleit de com
missie een gefaseerde, procesmatige aanpak 
Van de reorganisatie. Daarnaast is zij van 
mening, dat minder dan voorheen het geval 
was op één kaart gespeeld moet worden. Zij 
geeft er de voorkeur aan het reorganisa
tieproces langs meerdere sporen tegelijk te 
laten verlopen.
Daarbij wordt gedacht aan: decentralisatie 
Van rijkstaken, systematische gemeente
lijke herindeling, herbezinning op de positie

van de pregewesten en provinciale herinde
ling. In het verleden werd de reorganisatie 
teveel over de boeg van óf gewestvorming 
óf samenvoeging van gemeenten gegooid. 
De commissie spreekt zich uit voor een 
„én-én-benadering” . Het is haars inziens 
niet mogelijk bepaalde onderdelen van de 
bestuurlijke organisatie te herzien, zonder 
dat dit consequenties heeft voor de overige 
delen.

BESTUURSMODEL
Aangezien het nagenoeg ondenkbaar is, dat 
een bestuursmodel met een beperkt aantal, 
in casu drie lagen voor alle door het 
openbaar bestuur te verrichten taken de 
geëigende schaal bezit, acht de commissie 
het wenselijk én noodzakelijk het bestuur 
op deze drie bestuurslagen aan te vullen met 
zgn. op meer bijzonder bestuur gerichte 
vormen van bestuursvoering. Wat moet 
daaronder worden verstaan? Men zou het 
aldus kunnen uitdrukken: enerzijds zijn er 
drie volwaardige bestuursniveaus (rijk, 
provincies engemeenten), anderzij ds zullen 
er aanvullende bestuursvormen nodig 
blijven. Hierbij kan aan uiteenlopende con
structies worden gedacht: gemeenschappe
lijk regelingen, binnengemeentelij ke decen
tralisatie, bestuursovereenkomsten en an
dere vormen van samenwerking of com
plementair bestuur. De volwaardige be
stuursniveaus onderscheiden zich van de 
aanvullende bestuursvormen door:

a. de algemene (integrale) bestuurstaak die 
zij te vervullen hebben;
b. het feit dat het bestuur langs democrati
sche weg (rechtstreekse verkiezingen) 
wordt samengesteld en
c. de mogelijkheid over eigen financiële 
middelen te beschikken.
De aanvullende bestuursvormen hebben 
steeds een beperkt takenpakket, geen eigen 
financiële middelen en het bestuur wordt als 
regel niet door middel van rechtstreekse 
verkiezingen samengesteld.

TAAKVERDELING
Op zichzelf zegt een bestuurlijke driedeling 
als door de commissie voorgestaan nog niet 
alles. Veel hangt af van de wijze waarop de 
verantwoordelijkheden worden verdeeld. 
Voor de gemeenten wil de commissie de 
volgende functies reserveren: lokale plan
ning en verzorging.
De provinciale functie kan het best als volgt 
getypeerd worden: toezicht, regionale 
planning, coördinatie, stimulering en ac
tivering met de daarbij behorende groot
schalige uitvoering. Bij het omschrijven van 
de functie van het rijk wordt gedacht aan 
datgene wat niet gedecentraliseerd kan 
worden. De functie van het rijk is in de 
opvatting van de commissie eigenlijk een 
soort ,,restfunctie” : diplomatie, defensie, 
Europese samenwerking, maar ook de zorg 
voor de rechtsgelijkheid alsmede het waken

voor een in hoofdzaak gelijkmatige 
aanspraak van alle burgers op sociale en 
sociaal-culturele voorzieningen.

DECENTRALISATIE
In het rapport wordt er vanuitgegaan dr,t 
alle overheidstaken die niet noodzakeh.k 
op rijksniveau behoeven te worden behar
tigd, op een lager niveau dienen te woiv • 
verricht. De inhoud van een taak moet vi ■ 
gens de commissie bepalen, of deze naar d . 
provincies danwel naar de gemeenten gei! 
centraliseerd moet worden. Daarbij r̂ -' 
aansluting moeten worden gezocht bij d.j, 
functies van gemeenten en provincies, ciiv ■ 
boven werden genoemd. Ten aanzien \ ai 
een drietal beleidsterreinen (welzijn, voU:. - 
huisvesting en regionaal sociara 
economisch beleid) spreekt de commisr :! 
uit, dat op korte termijn tot daadwerkelij k 
decentralisatie dient te worden overgegaa ‘ 
Ook op andere terreinen zal men voorla 
rendheid aan de decentralisatie gewe: • 
moeten worden.

GEMEENTELIJKE HERINDELING
Vanuit hetzelfde uitgangspunt als bo 
werd gehanteerd nl. dat zoveel mogea: 
beslissingen zo dicht mogelijk bij de bur. 
genomen moeten worden spreekt de ci. 
missie uit, dat het lokaal bestuur wordt \

Vervolg op pagin
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sterkt. Het gaat er, aldus de commissie, om, 
dat op lokaal niveau over wezenlijke zaken 
wordt beslist en niet slechts paspoorten en 
rijbewijzen in behandeling worden geno
men. Ter versterking van het lokale bestuur 
wordt een systematische gemeentelijke her
indeling bepleit. Langs deze weg zal kunnen 
worden bereikt, dat de gemeentebesturen:
— zoveel mogelijk — en vooral typisch 
lokale —Taken zelfstandig en „dicht bij de 
burger” kunnen behartigen;
— in aanmerking kunnen komen voor te 
decentraliseren provinciale en rijkstaken;
— een wezenlijke rol kunnen spelen in het 
kader van „complementair bestuur” .
De in de wetsontwerpen van de regering 
voorziene overdracht van gemeentelijke 
taken aan de provincies wordt door de 
commissie afgewezen.

POSITIE PREGEWESTEN
Een herbezinning op de positie van de (pre- 
gewestelijke) gemeenschappelijke regelin

gen vloeit rechtstreeks voort uit de model
keuze van de commissie. Sommige prege- 
westen zullen zich kunnen ontwikkelen tot 
provincie-nieuwe stijl; andere weten, wan
neer de onderstaand bepleite ,,blauwdruk” 
voor de provinciale indeling bekend is, dat 
dit niet het geval is. Vooruitlopend op de 
reorganisatie wordt het niet wenselijk 
geacht, dat in de Wet gemeenschappelijke 
regelingen wijzigingen worden 
aangebracht, die op gespannen voet kunnen 
komen te staan met de toekomstige be
stuurlijke organisatie.

PROVINCIALE HERINDELING
Een aantal van 24 provincies-nieuwe stijl 
wordt door de commissie veel te hoog 
geoordeeld. Haar gedachten gaan uit naar 
een beperkte uitbreiding van het huidige 
aantal provincies.
De beslissing of tot opsplitsing van de 
huidige provincies moet worden overge
gaan, wil de commissie in belangrijke mate 
overlaten aan de mensen in de betreffende 
provincie zelf. In dit verband wordt een 
gericht onderzoek door werkgroepen be

pleit waarin naast het provinciaal bestuur, 
de pregewesten en de gemeentebesturen 
vertegenwoordigd zijn en die onder 
eindverantwoordelijkheid staan van de mi
nister van binnenlandse zaken. Aan de hand 
van bepaalde criteria zal zo’n werkgroep zo 
mogelijk binnen zes maanden moeten rap
porteren, of de instelling van twee of meer 
provincies-nieuwe stijl gewenst en/of nood
zakelijk is. De exacte geografische indeling 
kan later volgen, te meer daar deze in direct 
verband staat met de gemeentelijke herin
deling. Aldus kan althans een,,blauwdruk” 
voorde provinciale indeling ontstaan. Waar 
moeten nu volgens de commissie werkgroe
pen worden ingesteld? In Zuid-Holland, 
Noord-Holland, Overijssel en Noord-Bra- 
bant.
Vanuit deze provincies werden signalen 
ontvangen, dat de behoefte leeft om te 
komen tot een nieuwe provinciale indeling. 
Er bestaat welhaast communis opinio over, 
dat het huidige territoir van Groningen, 
Friesland, Drenthe en Zeeland nagenoeg 
geheel ongewijzigd kan blijven. Ten 
aanzien van U trecht, Limburg en in mindere 
mate Gelderland komt het de commissie

voor, dat een streeksgewijs opgezette ge
meentelijke herindeling, waarbij tevens de 
provinciale grenzen ter discussie staan, 
reeds tot zodanige correcties van het pro
vinciale territoir kan leiden, dat een verder 
strekkende provinciale herindeling, zeker 
voor de nabije toekomst, achterwege kan 
blijven. Naast de vier genoemde zal ook 
voor de Zuidelijke IJsselmeerpolders een 
werkgroep geformeerd moeten worden 
aangezien ook vanuit dit gebied het verzoek 
is gedaan een zelfstandige provincie te 
mogen vormen.
De commissie was als volgt samengesteld: 
W. A. Fibbe (voorzitter), mr. J. A. M. Hend- 
rikx (vice-voorzitter), mr. W. Blanken, dr. 
G. Eisen, drs. J. Tegelaar, A. J. Vlaar, J. 
Wagenvoort en mr. P. van Zanten. On
dergetekende heeft als sec- 
retaris/rapporteur mogen fungeren.

Mr. A. G. J. M. Rombouts.

Besteladres:
Jhr. mr. A. F.de Savornin Lohmanstichting, 
Wassenaarseweg 7, Den Haag (070- 
246791).
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Dr. Abraham Kuyperstichting
Wegens vertrek van de huidige secretaresse naar het 
oosten des lands, ontstaat per 1 augustus a.s. bij ons 
aan vakatu re voor een

SECRETARESSE
voor een van onze stafmedewerkers.
De werkzaamheden omvatten correspondentie, het uit
tikken van artikelen en rapporten, het voorbereiden en 
eventueel bijwonen van commissievergaderingen e.d. 
met de daarbij behorende werkzaamheden en wat er 
verder zo al te regelen en te assistéren valt.
- opleiding VWO/HAVO.
- verantwoordelijkheidsgevoel, flexibiliteit en 
-collegialiteit
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- zelfstandig en afwisselend werk.

'De Dr. A. Kuyperstichting is het wetenschappelijk 
bureau van de ARP, dat zich bezighoudt met het poli
tieke beleid op de langere termijn. De meeste werk
zaamheden worden verricht in samenwerking met de 
wetenschappelijke bureaus van KVP en CHU, in hét 
kadér van hét groéiende CDA.

Voor éventuelé inlichtingén kunt u zich wénden tot de 
betrokken stafmedewerker, drs. W. van den Bos Czn. 
(070-606838).

Sollicitaties te richten aan de directeur van de Dr. A. 
Kuyperstichting, drs. A. M. Oostlander, Dr. Kuyper- 
straat 3, Den Haag.
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Uitslag gemeenteraadsverkiezingen

Opnieuw winst voor het CDA -  
ook in grote steden

Het CDA heeft bij de gemeenteraadsver
kiezingen van afgelopen woensdag op
nieuw winst geboekt. De trend, die twee 
maanden geleden, bij de verkiezingen voor 
provinciale staten zichtbaar werd, zette 
zich voort. „Het is goed, dat het CDA ge

wonnen heeft, zo hoort het ook”, aldus het 
commentaar van premier Van Agt. 
Premier Van Agt gaf zijn commentaar tij
dens zijn verblijf in Washington, waar . hij 
de Navo topconferentie had bijgewoond. 
De verkiezingsdienst van het ANP, die op
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kan dit blijven doen, als de lezers voor het blad belangstelling blijven tonen. Die 
belangstelling kan ook tot uitdrukking komen, als meegewerkt wordt aan de uit
breiding van de lezerskring. Vul daar'.u. onderstaande bon voor het aanvragen van 
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de uitslagenavond ten behileve van pers, 
radio en tv, alle gemeentelijke uitslagen 
verwerkte en doorgaf aan dag- en 
weekbladen en omroepen, telexte een sa
menvattend overzicht naar Washington en 
tegenover een ANP-verslaggever gaf pre
mier Van Agt zijn commentaar.
„Het CDA heeft blijkbaar meer gewonnen 
dan de W D  verloren heeft. Dat is per saldo 
positief voor de coalitie”, aldus premier 
Van Agt. „Het saldo is prima”, voegde hij 
er aan toe. Volgens de premier is de achter
uitgang voor de PvdA leerzaam. „De 
uitslag van de gemeenteraadsverkiezingen 
is een versterking van het kabinet”, zei mr 
Van Agt tegen de ANP-verslaggever.

NIET VERWACHT
CDA-voorzitter Steenkamp zei in een 
commentaar, dat hij niet verwacht had dat 
het CDA, na de winst bij de verkiezingen 
voor provinciale staten, nu bij de verkie
zingen voor de gemeenteraden opnieuw 
winst zou boeken. „Het is ons opnieuw ge
lukt. Daarvoor moet de kiezers dank ge
bracht worden”, aldus Steenkamp. Volgens 
hem wordt moed in de politiek beloond. 
Daarmee doelde hij er op, dat het CDA de 
laatste tijd de moed opbrengt om te werken 
aan een nationaal herstel.
De voorzitter van het CDA zei in de ver
kiezingsuitslag voor het CDA niet alleen 
een steun voor het kabinet Van Agt te zien.

TOTAALOVERZICHT: 169 vergelijkbare gemeenten
Inwoners 1-1-’78: bijna 8 miljoen (57,3% )

RAAD STATEN RAAD
- 1974 1978 1978

perc. perc. perc.

Opkomst-geldig 65,4 78,1 70,2

PvdA 30,7 36,5 30,7
D’66 1,0 5,4 5,7
PPR 3,2 1,1 1,8
PSP 1,1 1,1 1,6
PvdA/D’66/PPR/PSP 1,7 1,9 1,7
D’66/PPR 0,1 0,1 0,1
PPR/PSP 1,2 0,5 0,8
CDA 28,8 29,1 32,0
VVD 17,7 17,4 15,9
CPN 4,5 2.1 2,8
BP 0,4 0,2 0,1
SGP 1,3 1,0 1,2
GPV 1,2 0,8 0,9

RPF 0,0 0,1 0,2
SG P/G PV/RPF 1,3 1,1 1,3
Overigen 5,8 1,6 3,2

„Er is ook steun voor de CDA-fractie in de 
tweede kamer gebleken”, zei Steenkamp.

NIET GEVOELIG
De voorzitter van de CDA-fractie in de 
tweede kamer, Aantjes, heeft zich ook tev
reden betoond over de uitslag van de ver
kiezingen van afgelopen woensdag. „Het 
CDA is het minst gevoelig voor de per- 
soonskeuze. Den Uyl kwam niet voor op 
een hjst van de PvdA. Toch is deze partij er 
duidelijk op achteruitgegaan. Wiegel stond 
ook niet op een lijst. Bij het CDA was er 
geen kandidatenlijst met de naam van Van 
Agt. Toch heeft het CDA winst geboekt”, 
zei Aantjes.

OPMERKELIJK
Het moet opmerkelijk genoemd worden, 
dat de winst voor het CDA in het gehele 
land merkbaar was. Zelfs in de grote steden 
in het westen des lands. Amsterdam en Den 
Haag bijvoorbeeld zagen een uitbreiding 
van de CDA-fracties in hun ge
meenteraden. Maar ook in Maastricht, 
waar de PvdA dacht sterk te staan, kwam 
het CDA zeer sterk uit de stembus. 
Oud-premier Den Uyl, thans voorzitter van 
de PvdA-fractie in de tweede kamer, kon 
niet anders doen dan volmondig te erken
nen, dat er winst was voor het CDA. 
„Duidelijk is dat het CDA de kiezers aan
spreekt”, aldus Den Uyl.

RUSTIG VERDER
Tijdens de campagne voor de gemeente
raadsverkiezingen van woensdag jongstle
den is, ook van de zijde van het CDA, 
steeds gezegd, dat aan de uitslag geen al te 
grote landelijke betekenis zou mogen wor
den gehecht. PlaatseUjke factoren zijn in 
hoge mate bepalend voor de verkiezings
uitslag, aldus de opmerkingen.
Maar toch kan aan de jongste verkiezings
uitslag een landehjk karakter niet geheel en 
al ontzegd worden. Op de uitslagenavond 
gaf de NOS via de tv resultaten weer van 
een recente enquête onder 1.200 kiezers. 
En daarbij kwam vast te staan, dat zo onge
veer de helft van de ondervraagden de ge
meentelijke Ujsttrekker(s) niet kende. Een 
nog groter deel was geheel en al onbekend 
met de andere kandidaten van de lijst hun
ner keuze.
Dit gegeven doet vermoeden, dat er toch 
zeer vele kiezers zijn, die zich, bij het rood 
maken van het hokje voor de naam van hun 
kandidaat op het stembiljet, oriënteren op 
hetgeen zij ervaren in de politiek van de 
dag, en dat is dan blijkbaar de landspolitiek. 
Het CDA mag daarom gerust in de uitslag 
van de gemeenteraadsverkiezingen een 
aanwijzing zien, dat het rustig kan 
doorgaan met het beleid, zoals dit thans 
gepresenteerd wordt. De kiezer heeft ken
nelijk vertrouwen in het kabinet met vele 
Christen-Democratische bewindslieden. 
En de kiezer heeft ook vertrouwen in de»̂  
CDA-fractie in de tweede kamer.
Aan de andere kant: kabinet en fractie 
zullen het geschonken vertrouwen niet 
mogen beschamen. Een zware krachtproef 
komt nog als in de loop van deze maand het 
kabinet zijn nota presenteert inzake de 
noodzakelijke ombuiging van de groei van 
dé overheidsuitgaven. Dan zal het kabinet 
moeten laten zien, dat het het beste voor 
heeft, niet alleen met de kiezers voor het 
CDA, maar voor het gehele volk. En de 
CDA-fractie van haar kant zal, bij de 
beoordeling van de ombuigingsoperatie, 
het in haar beleid geschonken vertrouwen 
niet mogen beschamen.

H. L.
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Overheidsvoorlichting bevestigt de mannelijke mannenrol
door: Annelies van den Beld-Pott

Er is niets nieuws onder de zon. Ook niet bij 
de Rijksoverheid. De rol van mannen in de 
maatschappij blijkt belangrijker dan die 
van vrouwen. In de voorlichting van de 
overheid wordt de vrouw duidelijk gedis- 
krimineerd.
Dit is de konklusie uit een onderzoek door 
een kommissie van deskundigen onder lei
ding van mevrouw dr. H. Verwy-Jonker. 
Deze kommissie werd door de overheid 
ingesteld op advies van de Emancipatie 
Kommissie om een onderzoek in te stellen 
naar de wijze waarop de vrouw in de voor
lichting van de Rijksoverheid wordt gepre
senteerd. De wijze waarop blijkt een neer
slag van de gebruikelijke rolverdeling 
tussen mannen en vrouwen in de maat
schappij.
Bovenstaande konklusie is niet zomaar ge
trokken. Genoemde kommissie van zeven 
deskundigen op het gebied van emancipa
tieonderzoek, reklame en overheidsvoor
lichting heeft hieraan ruim een jaar hard 
gewerkt. In dit tijdsbestek hébben zij 26 
spots, 10 films, 87 brochures, 64 ra
diopraatjes en 8 advertentiecampagnes van 
de overheid aandachtig in ogenschouw ge
nomen.
De kommissie gaf de voorkeur aan éen 
toetsend onderzoek en moest daarvoor 
kriteria vinden waarmee de uitingen 
konden worden beoordeeld. Deze kriteria 
waren o.m. de aantallen (man of vrouw), 
sfeer (al dan niet thuizig -  binnen- of 
buitenshuis), aktiviteiten, rol. Het was 
nodig een probleemstelling konkreet uit te 
werken. NI. is er sprake van rolbeperking, 
van een achterstand en van een lage maat
schappelijk waardering van vrouwelijke 
eigenschappen inllxèt te onderzoekl^hmate- 
ri%al. Tenslotte diénde hypothesen'te wor
den geformuleerd die door de leden van de 
kommissie konden worden getoetst aan de 
hand van vragenlijsten.
Probleemstelling, kriteria, hypothesen en

het resultaat van de vragenlijsten tezamen 
geven een beeld te zien, waarvan de kom
missie zelf ook is geschrokken. Op de pers- 
konferentie hierover zei Hedy d’Ancona 
(kommissielid), „Het was erger dan we 
dachten nu we de cijfers op een rijtje zien.”

VOORBEELDEN
1. Vrouwen blijven onzichtbaar; men 
denkt niet aan hen, ze worden niet afge- 
beeld, ze komen niet aan het woord.
Een voorbeeld. Op een landbouwtentoon
stelling bestond 25 procent van de be
zoekers uit vrouwen, die duidelijk niet 
alleen voor de gezelligheid waren meege
komen. Ze klommen op de tentoongestelde 
trakteren, bewonderden de melkmachines 
en stelden goede vragen aan de standhou
ders. Op deze tentoonstelling waren ook 
drie stands van de overheid. In geen van 
deze stands was in enig opzicht rekening 
gehouden met het feit dat een boer ook wel 
eens een boerin kon zijn. De voorlichting 
over het onderwijs was uitsluitend op jon
gens gericht: een kaart met gegevens over 
trakteren bevatte de mededehng, dat „Een 
jongen van zestien een traktor mag bestu
ren”, Een meisje van zestien niet?

2. Vrouwen worden vooral in traditionele 
rollen getoond. Binnenshuis in de rol van 
huisvrouw en moeder en in het be
roepsleven in de specifieke vróuwelijke be
roepen.
Als voorbeeld het volgende. Er zijn films 
gemaakt over de naoorlogse woningbouw. 
Daarbij zien we vele soorten woningen. We 
krijgen een aardige indruk van de ontwik
keling van de denkbeelden op dit terrein. 
Alleen: We zien mannen in officiële 
funkties optreden. Zé beraadslagen, beslis
sen, slaan eerste palen en openen een 
nieuw huizencomplex. Die huizen worden 
— dat spreekt vanzelf — ook weer door 
maimen gebouwd. Vervolgens worden ze

door vrouwen en kinderen en bejaarden 
bewoond!
3. Er wordt geen rekening gehouden met de 
maatschappelijke achterstand-situatie, 
waarin meisjes en vrouwen verkeren.
Bijvoorbeeld. Bij de ministeries van on
derwijs en van sociale zaken is het gebruik 
om de termen jongens en meisjes te ver
mijden en de verzamelnaam jongeren te 
gebruiken. Met name in de voorlichting 
over beroepsmogelijkheden en be
roepskeuze treft men dit veelvuldig aan. 
Helaas verhult deze neutrale term dan vaak 
het feit, dat dé samensteller van de folder 
het eigenlijk over jongens heeft en alleen 
suggereren wil, dat meisjes ook wel mogen 
meedoen: in folders over het leerlin
genstelsel wordt op deze wijze bijv. het feit 
gemaskeerd, dat er maar één opleiding (van 
de dertig bestaande) specifiek óp vrouwen 
is gericht: die voor bejaardenhelpster. 
Men krijgt uit de -  op specifieke beroepen 
betrekking hebbende -  informatiebladen 
sterk de indruk dat er één arbeidsmarkt 
voor vrouwen en één voor mannen is.

BEVESTIGING
De hypothese dat in uitingen van de over
heid sprake is van een man/vrouw beeld 
dat een weerspiegeling is van de huidige 
rolverdeling tussen mannen en vrouwen 
kon worden bevestigd. De konklusie uit de 
cijfers hjkt alleszins gewettigd dat de over
heidsvoorlichting een spiegel is van de 
maatschappelijke verhoudingen. Dit geldt 
dus ook voor maatschappelijke achterstan
den van de ene groep ten aanzien van de 
andere. De voorlichter/ster mag dit niet 
worden aangerekend waimeer daarin een 
wet of beleidsmaatregel wordt weergege
ven, die diskriminatie bevat. Want de be
langrijkste taak van de overheidsvoorlich
ting ligt in het verklaren en toelichten van 
het beleid.
We kunnen zeggen, dat de Rijksvoorlich

tingsdienst zich uitstekend kwijt van zijn 
taak. In dit verband moet worden gewezen 
op het feit, dat de voorlichting op dit gebied 
een andere taak krijgt zodra emancipa- 
tiebevordering tot overheidsbeleid is ge
worden. Wellicht kan — indien geen nieuwe 
barrières opdoemen — nu snel veel gaan 
veranderen sinds de regering een staats
secretaris heeft, die verantwoordelijk is 
voor het emancipatiebeleid van de rijks
overheid.

VOORBEELDROL
Ook de hypotheses dat in uitingen van de 
overheid sprake is van een kritiekloze aan
vaarding van de achterstand van vrouwen 
ten opzichte van mannen en van een lage 
waardering van typisch vrouwelijke aktivi
teiten en eigenschappen moet eveneens 
worden bevestigd. Om hierin verbetering 
te brengen adviseert de kommissie de 
overheid om de voorlichtingsdiensten in- 
strukties te geven om een „voorbeeldrol” 
te vervullen. Hiermee wordt bedoeld dat 
de vrouwen meer in het beeld moeten wor
den gebracht en ook dat het doorbreken 
van het stereotiepe rolpatroon moet 
worden bevorderd.
In de aanbevelingen wordt met klem 
gepleit voor een bewust neutraal taalge
bruik, zodat men de indruk wekt, dat man
nen en vrouwen in gelijke mate worden 
aangesproken.
Om de voorlichters/sters daarbij te helpen 
is in de bijlage een checklist (aanbevolen 
lektflm: voor ieder die de pen hanteert) op
genomen, die als „Eye-opener” kan 
dienen. En die ook een mogelijke bijdrage 
kan leveren tot het vinden van nieuwe we
gen. Deze zijn zeker nodig wil er sprake 
kunnen zijn van een evenwichtiger rol
verdeling van mannen en vrouwen in onze 
samenleving.

Annelies van den Beld-Pott.

Staatssecretaris Brokx:

„Ik  beslis zelf of Ik  de 
hoeken van de Kam er w il zien”
door: Ton de Kok

De staatssecretaris van volkshuisvesting,
G. Brokx, heeft in het kabinet-Van Agt nu 
een kleine vier maanden achter de rug. De 
eerste indrukken en nieuwe ervaringen 
heeft hij verwerkt tot een overzichtelijke 
handleiding voor een toekomstig beleid. 
In de achter hem liggende periode heeft er 
zich al het een en ander rond zijn por
tefeuille afgespeeld. Het heeft hem op
nieuw doen realiseren, dat zijn taak in het 
centrum van de belangstelling staat. De 
volkshuisvesting behoort immers tot de 
primaire taken van het kabinet omdat het 
gaat om een eerste levensbehoefte.
Naast eten en drinken is een (goed) dak 
boven het hoofd iets waar iedere Neder
lander veel waarde aan hecht.

De problemen rond de huisvesting zijn in 
vergelijking met énige jaren geleden niet 
minder geworden, en in vele grote steden is 
met name de woningnood nog lang niet 
opgelost. Vele mensen wonen onder niet te 
accepteren omstandigheden, zodat aan die 
groeperingen grote aandacht zal moeten 
worden gegeven. Die stedelijke woning- 
noodcentra leveren bovendien een niet te 
onderschatten politiek probleem op. Juist 
in die sector zitten veel aanhangers van de 
oppositie. Het was dan ook niet verwonder
lijk dat de socialisten het direct al op de 
heer Brokx hadden voorzien, bij zijn eerste 
optreden in de Kamer.
De krachtsverhouding in het begrotingsde- 
bat lag uiteraard in het voordeel van Brokx’ 
voorganger, de heer Van Dam (PvdA). 
Van Dam bevond zich in een comfortabele 
positie want hij hoorde in feite uit eigen 
werk citeren.

Teleurstellend voor de oppositie was echter 
dat de heer Brokx over een incasserings
vermogen van een rhinoceros bleek te be
schikken. In de politiek een nuttige karak
tereigenschap.
Steunend op een veelvoud van bestuursja
renervaring in het dagelijks bestuur van de 
KVP en als gedeputeerde van Noord- 
Brabant, wist hij in de beantwoording van 
de interrupties met ruim verbaal vernuft te 
verbloemen dat hij eigenlijk nog nauwelijks 
de deur van de Tweede Kamer wist te vin
den.
Journalisten en enige kamerleden van de 
oppositie gaven na het debat ruiterlijk te 
kennen dat er voor politieke ,,deurmat” 
toch naar iemand anders omgekeken zou 
moeten worden.

STIMULEREN '
Ondertussen staat volkshuisvesting voor de 
taak om de bouw te stimuleren van vol
doende woningen, op de juiste plaats en 
van het goede soort. De eenvoud daarvan is 
niet direct zo voor de hand liggend, omdat 
in Den Haag slechts voorwaarden worden 
geschapen.
Volkshuisvesting bouwt zelf niet; (Water
staat legt bijvoorbeeld wel zelf een weg 
aan, voert dus zelf haar plannen uit) dat 
wordt gedaan door de gemeente of wo
ningbouwcorporaties.
De staatssecretaris had een positief oordeel 
over het beleid van zijn beide voorgangers 
Gruyters en Van Dam.
In de huur- en subsidieregelingen en de 
woningbouw zijn een aantal goede aanzet
ten gedaan die hij zeker in de formulering 
van zijn eigen beleid zal inbouwen.

Nu de laatste beleidsdaden van het vorige 
kabinet langzaam maar zeker de actualiteit 
verliezen, is de tijd gekomen vOor eigen 
visie en uitwerking.
Het regeerakkoord met de W D  en de rege
ringsverklaring vormen daar de basis van. 
In het beleid van volkshuisvesting zal het 
bevorderen van eigen woningbezit een be
langrijke plaats innemen, het geen niet im
pliceert dat er minder in de sociale sfeer 
gebouwd zal gaan worden. Ook die sector 
blijft de volle aandacht behouden.

DUIDELIJK
Het regeerakkoord is daar erg duidelijk in. 
De positie van de laagstbetaalden zal niet 
worden aangetast, ook niet in de sfeer van 
volkshuisvesting. Integendeel. Brokx heeft 
tijdens de begrotingsbehandeling toege
zegd dat hij aan de individuele huursub
sidieregeling een wettelijke basis zal geven, 
hetgeen de zekerheid van de laagste inko
menscategorieën verhoogt.
Een ander punt waar staatssecretaris Brokx 
op mikt is de uitbreiding van het beschut 
eigen woningbezit voor de man met een 
bescheiden inkomen.
Over dit punt werd door de oppositie -  via 
de pers, één dag voor de verkiezingen -  
nogal heibel geschopt. Men had namelijk de 
hand kunnen leggen op een ambtelijke no
titie. In deze notitie stonden slechts voorlo
pige gedachten zonder enige indicatie in de 
richting van een beleidsconclusie. In de bu
relen van de staatssecretaris heerste over 
deze pers-publicatie dan ook alom droefe
nis. Begrijpelijk, want de inhoud van de 
notitie werd uit de gehele beleidscontext

gelicht. De conclusie die uit deze nota werd 
getrokken luidde: „de heren bewindslieden 
draaien in dit land de volkshuisvesting de 
nek om.” Een dergelijke uitspraak, een et
maal vóórdat de stembussen opgen gaan, 
riekt natuurlijk enigszins naar demagogie.

NIET EENVOUDIG
Waar de bezuinigingen moeten worden 
aangebracht is ook op volkshuisvesting 
geen eenvoudige vraag. Richtlijnen worden 
gegeven door het regeer akkoord. Volgens 
het „sterkste schoudersprincipe” zal de fi
nanciële bijdrage van elk individu voor een 
zekere woonkwaliteit in een redelijke ver
houding moeten worden gebracht met zijn 
inkomen. Wie echter die financiële 
bijdragen voor redelijk woongenot niet kan 
leveren, moet daartoe echter toch in de 
gelegenheid worden gesteld. Dat is het uit
gangspunt in het vraagstuk van de bezuini
gingen op huursubsidies.

Staatssecretaris Brokx is er zich goed van 
bewust dat elke bezuiniging van deze of 
gene zijde reacties zal oproepen. De manier 
om veel pijn te voorkomen is een gedegen 
onderzoek naar de financiële positie van 
die groepen, die tot nog toe voor subsidies 
in aanmerking kwamen. Daarbij gaat het 
primair om de vraag: komen de subsidies 
terecht bij de mensen die het het hardst 
nodig hebben?

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Bfaas- en
Slajginstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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Samen op weg
Uitgangspunten CDA-Vrouwenberaad

Hierbij de tekst van „Samen op weg, 
uitgangspunten van een CDA- 
Vrouwenberaad”.

Deze nota is aan de provinciale con
tactadressen toegezonden. Wij ver
wachten hierover het nodige com
mentaar. Ook van regionale- en 
plaatselijke CDA-Vrouwen zouden 
wij gaarne commentaar ontvangen. 
Indien u voor 25 juni a.s. kunt reage
ren, is dat heel prettig voor de re
glementenkommissie die daarmee 
aan het werk kan.

Annelies van den Beid, 
secretaris CDA-Vrouwenberaad 

Berkenboschblokstraat 7, 
Den Haag.

Inleiding

In het C.D.A.-Vrouwenberaad bijna vijf 
jaar oud overlegorgaan van de besturen 
van C.H.-Vrouwen, Kommissie Vrouw en 
Partij, het A.R. Vrouwencomité en enkele 
rechtstreekse C.D.A. leden, leeft al ge
ruime tijd de wens te komen tot een geza
menlijk standpunt t.a.v. het politiek 
vrouwenwerk zoals dit na de fusie van de 
betreffende partijen tot het C.D.A. gestalte 
moet krijgen.

Een extra reden hierover spoedig een 
eensgezinde opinie te krijgen vormen de 
thans in verschillende provincies en ge
meenten - bestaande C.D.A.-
Vrouwenberaden, die elk op eigen wijze 
aan de gang zijn. Regelmatig bereiken het 
C.D.A.-Vrouwenberaad dan ook 
verzoeken om richtlijnen.
Ondanks verschillen in achtergrond en 
uitwerking hebben zowel de A.R.P.- de 
C.H.- als de K.V.P.-vrouwen zich met wis
selend Succes binnen hun eigen organisatie 
en partij ingezet voor het brengen van de 
vrouw naar de poUtiek en de politiek naar 
de vrouw. De laatste 5 jaren is de samen- 
wei'dng tussen de 3 vrouwenorganisaties 
gegroeid en worden steeds vaker gezamen
lijk studiedagen e.d. georganiseerd.
Het samen werken en het samen spreken 
hebben geleid tot een gezamenlijke visie op 
het politieke vrouwenwerk en de be
reidheid hiervoor verantwoordelijkheid te 
dragen.
Deze nota is hiervan de weerslag. Uiteen
gezet wordt waarom er naar de mening van 
het C.D.A. Vrouwenberaad binnen het 
CDA speciale aandacht en een eigen or
ganisatie moet zijn voor de vrouwen: 
welke problemen zich hierbij voordoen; 
hoe het CDA Vrouwenberaad zich een or
ganisatie denkt, die als doelgroep heeft 
iedere met het CDA sympathiserende 
vrouw, wat de consequenties zijn voor het 
CDA.
Tot nu toe wordt er in de statuten van het 
CDA geen speciale aandacht besteed aan 
het politieke vrouwenwerk. Door het CDA 
Vrouwenberaad wordt dit ervaren als een 
lacune, waarin alsnog dient te worden 
voorzien. Aan het eind van de nota worden 
voorstellen gedaan de CDA Statuten te 
verrijken met een aantal artikelen.

WERK AAN DE WINKEL
Het hoeft geen uitgebreid betoog dat de 
politieke participatie en integratie van de 
vrouw, waaraan een ' bewustwor
dingsproces voorafgaat, te wensen 
overlaat, zodat de werkzaamheden op 
deze terreinen nog talrijk zijn.
Door het CDA Vrouwenberaad wordt 
daarbij onderkend dat vooral de ak- 
tiviteiten die verband houden met de poh- 

. tieke bewustwording een deskundige aan
pak vragen waarvoor nauwe samen
werking met de Stichting Kader- en Vor
mingswerk geboden is.
Het CDA Vrouwenberaad legt accent op 
het zijn van ,,voorportaal” van de partij, 
vatiuit de idee dat polarisatie in strijd is met 
de gedachte van de noodzakelijke aanvul
ling van man en vrouw op elkaar. Vanuit 
die gedachte is de politieke inbreng van 
vrouwen van belang voor de hele maat
schappij, evenals de zgn. specifieke 
vrouwenbelangen. Een logisch gevolg van

deze redenering is dat de integratie van de 
vrouw in de partij, het aktief meedraaien in 
allerlei partij-organen en het zich be
schikbaar stellen voor functies in gemeen
teraden, provinciale staten en het parle
ment zal worden bevorderd. In die zin be
schouwt het CDA Vrouwenberaad zich er 
te zijn ten dienste van de partij.

Buiten deze aktiviteiten is er de noodzaak 
van een duidelijke presentatie in de be
staande vrouwenwereld, waarbij met name 
gedacht kan worden aan de vertegenwoor
diging in de Nederlandse Vrouwen Raad en 
in de provinciale en plaatselijke vrouwen
raden. Via deze kanalen vindt afvaardiging 
plaats naar verschillende kommissies en in
stellingen die politieke invloed uitoefenen. 
Een aktieve deelname is tevens van belang 
om een duidehjke eigen inbreng te leveren 
bij het emancipatie-proces van de vrouw. 
Dit proces gaat vaak gepaard met politieke 
bewustwording. Het is voor het CDA van 
belang dit te onderkeimen. Eningszins ex
treem doorgeredeneerd zou de situatie 
kunnen ontstaan dat er, op het moment dat 
de partij aan volledige integratie van de 
vrouw toe is, de vrouwen zelf een andere 
pohtieke keus hebben gemaakt.
Naast het acte de présence geven in de Ne
derlandse vrouwenwereld, wordt ook de 
aansluiting bij de pohtieke vrouwenwereld 
in Europees verband noodzakelijk gevon
den, waarvoor aansluiting gezocht wordt 
bij de Unie van Europese Christen Democ
ratische Vrouwen (UCDF).

Het CDA Vrouwenberaad is om deze rede
nen van mening dat het werk door en voor 
vrouwen in 1980 helaas nog niet overbodig 
zal zijn. Het vormen van een eigen organi
satie binnen het CDA wordt dan ook niet 
als doel, doch veeleer als middel gezien om 
een aantal doelen te verwezenlijken, 
waarvan de voornaamste zal zijn het zich
zelf op de duur overbodig maken.

ROZEGEUR EN MANESCHUN?
Hoewel het CDA Vrouwenberaad van me
ning is dat genoemde activiteiten het in het 
leven roepen van een eigen organisatie 
binnen de partij te rechtvaardigen is, is het
geen sinecure hiertoe over te gaan. Er zijn 
minpunten waarvan terdege overwogen 
moet worden of en hoe die omgezet 
kunnen worden in pluspunten.
Binnen de drie partijen wordt verschillende 
gedacht over een eigen vrouwenorganisa
tie. Sommigen, zowel mannen als vrouwen, 
vinden een dergehjke organisatie uit de tijd 
en/of vrezen een teveel aan eigen leven 
naast de partij.
Veel vrouwen hebben weerstand lid te 
wordèn van een vrouwenorganisatie.
In plaats van de drempel naar de politiek te 
verlagen en een duidelijke bijdrage te le
veren aan de politieke bewustwording van 
vrouwen, waardoor, zoals de bedoeling is, 
participatie en integratie mogehjk wordt, 
zou een verplichting tot lidmaatschap op
nieuw een barrière kunnen vormen. Bo
vendien is een verplichting tot lidmaat
schap in strijd met de gedachte van de be
vordering van pohtieke bewustwording.

Dan is er nog het probleem van het leiding 
geven. Vrouwen die een aktieve rol vervul
len in de pohtieke vrouwenwereld zullen in 
andere partij-organen eveneens mee 
(moeten) draaien om goed te kunnen func
tioneren. Dit betekent, met de vertegen
woordiging in de vrouwenwereld meege
rekend, een driedubbele belasting, waarbij 
dan gemakshalve voorbijgegaan wordt aan 
het feit dat deze vrouwen dit werk meestal 
naast hun gezinstaken moeten doen. Daar 
komt bij dat de uitbreiding van het werk 
wel-is-waar zal leiden tot het ontdekken 
van nieuwe „talenten” , doch dat tegehj- 
kertijd de integratie-gedachte vrijwel con
tinu zal zorgen voor afroming van het be
schikbare kader, zodat aan de vorming 
daarvan voortdurend aandacht zal moeten 
worden besteed.

MET HET OOG OP DE TOEKOMST
Het is dan ook duidehjk dat het CDA 
Vrouwenberaad zoekt naar een organisa
tiestructuur en een vorm van samenwerken 
met andere partij-organen waarbij de 
doelstellingen verwezenlijkt kunnen wor
den en de bezwaren zoveel mogehjk 
worden ondervangen. Men denkt thans aan

het oprichten van een eigen organisatie 
binnen de partij, bestaande uit plaatsehjke, 
provinciale en landelijke groepen, bestuurd 
door vrouwehjke partijleden, met duide
hjke bevoegdheden maar zonder automati
sche en/of verplichte lidmaatschappen.
Een organisatie binnen de partij om 
daarmee duidehjk te laten uitkomen dat 
polarisatie geen doelsteUing en tegelij
kertijd door middel van daartoe bestemde . 
bestuurszetels in alle overige partij- 
organen de integratie-gedachte zo goed 
mogehjk in de praktijk te brengen en de 
samenwerking te bevorderen.
Een „open” organisatie in die zin dat ge
poogd wordt met CDA sympathiserende 
niet-leden bij het werk te betrekken.
Om het CDA karakter voldoende te waar
borgen spreekt h e t ' daarbij vanzelf dat 
vrouwen die verantwoordelijk zijn voor de 
ontwikkehng van pohtieke aktiviteiten 
en/of voor vertegenwoordiging van het 
CDA Vrouwenberaad in de CDA besturen 
en in de overkoepelende instanties van de 
vrouwenorganisaties, lid dienen te zijn van 
het CDA.

CONSEQUENTIES VOOR HET CDA
Voor een goed functioneren van een or
ganisatie zijn middelen onontbeerlijk.
Het CDA Vrouwenberaad is van mening 
dat er zinvolle taken te vervullen zijn. Als 
het CDA bestuur deze mening deelt dan zal 
het zich reahseren dat hieraan consequen
ties verbonden zijn.

Concreet wordt hierbij gedacht aan:

De aansteUing van een bureau-secretaris op 
voordracht van het CDA Vrouwenberaad; 
Vergoeding van secretariaatskosten, als
mede van reis-verblijf- en vergaderkosten 
op basis van een begroting; Kosten ver
bonden aan de beroepsmatige uitvoering 
van een vormingsprogram;
Bestuurszetels in aUe partij-organen; 
Ruimte in het partijblad;
De bereidheid van het kader tot het waar 
mogehjk verlenen van medewerking.

CDA STATUTEN
Het CDA Vrouwenberaad zou de CDA 
Statuten graag verrijken met de onder
staande artikelen.

1. Het CDA vrouwenberaad is een eigen 
organisatie binnen de partij, gebaseerd op 
dezelfde uitgangspunten en bestuurd door 
vrouwehjke partijleden.
2. Het CDA Vroutvenberaad is opgebouwd 
uit plaatsehjke, provinciale en landelijke 
groepen, die verantwoordehjk zijn voor 
het ontwikkelen van pohtieke aktiviteiten 
voor en door vrouwen, voor de vertegen
woordiging van het CDA Vrouwenberaad 
in het CDA besturen en in de overkoepe
lende instanties van vrouwenorganisaties. 
De vrouwen die het CDA Vrouwenberaad 
besturen of officieel vertegenwoordigen 
dienen lid te zijn van het CDA.
3. Het CDA Vrouwenberaad stelt zich ten 
doel:
a. het bevorderen van de pohtieke be
wustwording bij vrouwen
b. Het leveren van een inbreng op het poli
tieke beleid
c. Het bevorderen van de integratie van 
vrouw in de partij
d. Het voordragen van vrouwen voor func
ties binnen de partij en in pohtieke verte
genwoordiging
e. Het vervullen van een vertegenwoordi
gende rol in de Nederlandse vrouwen
wereld, waarbij met name gedacht wordt 
aan de Nederlandse Vrouwen Raad
f. Het vervuUen van een vertegenwoordi
gende rol in de Europese vrouwenwereld, 
dm.v. een lidmaatschap van de U.C.D.E. 
(Unie van Eur. Christen Democratische 
Vrouwen).
4. SamensteUing, taken en bevoegdheden 
van het CDA Vrouwenberaad in landehjk 
en in provinciaal en plaatsehjk verband, en 
de vertegenwoordiging in de partij-orga
nen, worden in een afzonderlijk reglement 
vastgesteld.
5. De partij staat het CDA Vrouwenberaad 
bij de uitoefening van haar taken met raad 
en daad terzijde en stelt, op basis van een 
begroting, voldoende financiële middelen 
ter beschikking en benoemt, op voordracht 
van het CDA Vrouwenberaad, een bu
reau-secretaris.
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Studiedag 
dorps- en 
stadsvernieuwing
Op zaterdag 1 juli a.s. organiseert de Stich
ting Vormingswerk CDA in samenwerking 
met de CDA bestuurdersvereniging een 
studieconferentie over de dorps- en stads
vernieuwing in het Jaarbeurs Congrescen
trum te Utrecht.
Na een korte inleiding en een film waarin 
de te behandelen problematiek uiteen 
wordt gezet, zal er worden gediscussiëerd 
in drie discussiegroepen. Groep 1 spreekt 
aan de hand r̂an een aantal van te voren 
ontwikkelde steUingen over de kwa
litatieve en kwantitatieve volkshuis- 
vestingsaspecten, groep 2 over de aspecten 
van ruimtehjke ordening en groep 3 over 
organisatie en financiën.
Aan deze studiedag heeft minister van 
volkshuisvesting en ruimtehjke ordening, 
jhr. drs. P.A.C. Beelaerts van Blokland zijn 
medewerking toegezegd. Van te voren zal 
aan de deelnemers een uitgebreid docu- 
mentatiepakket worden toegezonden. 
Inschrijving kan geschieden door overma
king van ƒ 15,- op postgiro 2195300 t.n.v. 
Stichting Vormingswerk KVP onder ver
melding van studiedag en het nummer van 
de disloissiegroep waaraan wordt deelge
nomen.
Voor nadere informatie: Pieter F. Dudink, 
Mauritskade 25 in Den Haag, tel. 
070-653934.

UNIEBUREAU
HET BUREAU VAN DE CHR. HIST. 
UNIE, Wassenaarseweg 7, ’s-Qra- 
venhage is telefonisch te bereiken 

onder nummer 070-244516*
Adresveranderingen voor het 

ledenbestand en dus ook voor het 
lOx per jaar verschijnend 

ledencontactblad ,,de Nederlander” 
te zenden aan:
Bureau CHU, 

Wassenaarseweg 7, 
’s-Gravenhage.

Telefoon (070) 244516.

Kantooruren van maandag t/m  
vrijdag 08.30 v.m. tot 16.45 n.m. 

Het telefoonnummer van de 
Savornin Lohmanstichting is: 

070-246791.
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Op Ambom begrijpt men de RMS-gedachte niet
door: drs. G. van Lei jenhorst

M oluks id e aa l na 27  ja a r b ij h e t groo tste  
deei van h e t vo lk n ie t m eer bekend

met alle bloedige
Drs. G. van Leijenhorst, een der vice- 
voorzitters van de CDA-fractie in de 
Tweede Kamer, heeft onlangs een be
zoek gebracht aan Indonesië met het 
doel zich beter te oriënteren in het 
vraagstuk van de Molukkers. Te Jakarta 
voerde hij gesprekken met diverse rege
ringsfunctionarissen, onder wie 
minister Siwabessy, ex-minister van 
buitenlandse zaken Adam Malik, de 
Molukker Muskita en generaal Su- 
darmo.
Drs. Van Leijenhorst bezocht ook Am- 
bon, waar hij ondermeer sprak met het 
gouvernement en de provinciale Mo- 
lukkenraad, de rector van de 
Pattimura-universiteit en vertegen
woordigers van de kerken.
Het dagblad „Het Parool” publiceerde 
door drs. Van Leijenhorst geschreven 
reisindrukken. De hoofdredactie van 
„Het Parool” gaf de redactie van ,,de 
Nederlander” toestemming het artikel 
over te nemen. Van. deze toestemming 
maakt „de Nederlander” gaarne ge
bruik.

De Indonesische minister van volks
gezondheid Siwabessy, zelf eén Molukker 
en verwoed pro-republiek, werd zichtbaar 
boos toen ik tot driemaal toe het woord 
„Zuidmolukker” in de mond had genomen. 
Mét dat woord bedoelde ik de 40.000 Mo
lukkers die in ons land verblijven. Hij 
sleepte me mee naar een zaal waar de 
grootste landskaart hing die ik ooit heb ge
zien; Indonesië van Sabang tot Merauke. 
Driftig wees hij aan dat Ambon, Saparua, 
Nusa Laut en Ceram, de belangrijkste’ 
eilanden waarvoor de RMS zich sterk 
maakt, niet het zuidelijk deel van de Mo- 
lukken vormen, maar slechts een deel zijn 
van het midden van de Molukse provincie 
(Maluku tengah). Waarom zouden we dus 
uitsluitend praten over zo’n klein deel van 
een gebied dat nota bene uit 998 eilanden 
bestaat?

„ONBETEKENEND”
Daar komt nog bij, aldus Siwabessy, dat die
40.000 Molukkers in Nederland natuurlijk 
een onbetekenend aantal vormen te
genover de 1,8 miljoen in Indonesië, 
waarvan er 600.000 buiten de Molukse 
provincie leven. Derhalve gaat het er in de 
eerste eh ook in de volgende plaats om wat 
de Molukkers in Indonesië willen. 
Daarover liet Siwabessy geen enkele 
twijfel bestaan. De Moluldcers voelen zich 
gewoon Indonesisch staatsburger en 
wensen dat ook te blijven, zo luidde zijn 
oordeel.
Muskita, eveneens Molukker, en in 1950 
commandant van de troepen, die Ambon 
op de RMS veroverden, maakte de kring 
nog nauwer, door op te merken dat thans 
28 jaar na de opstand 50 % van de 
bewoners van Ambon islamitisch is; verder 
is het grootste deel van de bevolking jonger 
dan 30 jaar.
Voor hen heeft de RMS dus feitelijk'niet 
bestaan. Het was daarom voor hem geen 
vraag meer of er zelfs op Ambon nog wel 
een meerderheid voor de RMS-gedachte 
zou zijn te vinden. De grootste tegenstand 
zou volgens Muskita wel eens van de Mo
lukkers zelf kunnen komen, gesteld even 
het denkbeeldige feit, dat Indonesië met de 
RMS-gedachte zou instemmen.
Muskita ziet de proclamatie van de RMS als 
een spontane reactie op ,,misinformatie” , 
waaraan hij o.a. ook dr Soumokil schuldig 
acht.
Drie maanden voor de uitroeping van de 
RMS had niemand er een idee van, dat dit 
ooit moest gebeuren, zo stelde hij. Door 
aankomst van een speciale KNIL-groep uit 
Sulawesi (Celebes) zou er plotseling een 
andere situatie zijn ontstaan.
Uit zijn verhaal begreep ik dat één en ander 
best anders had kunnen verlopen, indien er 
maar voldoende communicatie en informa
tie was geweest. Bijvoorbeeld met betrek
king tot de overgang van militairen van het 
KNIL naar de TNl (het Indonesische leger) 
zijn er ernstige procedurefouten gemaakt, 
met ais gevolg dat misverstanden tot mis

standen leidden, 
gevolgen vandien.

AFSCHUW
Zoals te verwachten was, spraken de heren 
Siwabessy en Muskita met afschuw over de 
in Nederland door Molukkers uitgevoerde 
terreurdaden. Eenzelfde oordeel werd later 
geveld door degenen met wie ik op Ambon 
sprak. Men ervaart dergelijke gewelddaden 
tevens als een zeker gezichtsverlies van het 
gehele Molukse volk. Terwijl de Molukkers 
bezig zijn om in het Indonesische rijk een 
respectabele plaats te veroveren — velen 
bezetten al hoge posten o.a. in regering en 
krijgsmacht en er is genoeg ambitie om hun 
rol nog uit te breiden -  wordt hun blazoen 
bezoedeld door enkelingen, die zelfs po
gingen ondernamen om de koningin te gij
zelen.
Dit betekent niet dat men zich niet als zo
danig met de Molukkers hier te lande ver
bonden voelt. Zij behoren immers tot het
zelfde volk. Muskita bleek veel studie te 
hebben gemaakt van de geschiedenis der 
Molukkers. Uitvoerig schilderde hij het 
leed dat hen door de eeuwen heen werd 
aangedaan. In de eerste plaats door de Ne
derlanders. Waarom werden de Molukkers 
over de gehele Indische Archipel 
verspreid? Daardoor werd hun sociale 
structuur ernstig aangetast. Waarom 
werden de Molukkers ten achter gesteld bij 
bijvoorbeeld de Javanen?
De Javanen werden benoemd in hoge func
ties, terwijl een Molukker het slechts tot 
dorpshoofd kon brengen.
Mede om deze reden is men bij ons -  aldus 
Muskita — blijven steken in een negorij- 
cultuur, in een soort dorpsbewustzijn. 
Wanneer men boven dit vlak geen gemeen
schappelijke identiteit ervaart, leidt dit er 
zelfs toe dat het ene dorp soms maar al te 
gemakkelijk de wapens opneemt tegen het 
andere dorp, hetgeen dan ook menigmaal 
gebeurd is.
Vervolgens is ook onder de Japanse bezet
ting het leed der Molukkers weergaloos 
groot geweest.
Het is bekend dat de Nederlanders door de 
bezetters slecht behandeld werden. Maar 
groter nog waren de wreedheden gepleegd 
tegen de Molukkers. Hun trouw aan de ko
ningin en aan de Nederlandse vlag werd 
hun extra zwaar aangerekend.

NIEUWSGIERIG
Zo te zien is Ambon een land met tevreden 
bewoners, vrolijke kinderen, ijverige stu
denten en actieve ambtenaren. Een land in 
ontwikkeling, dat daarvan ook alle ken
merken draagt. Ik bezocht twee scholen. 
Het lesprogramma kwam stil te liggen. Er 
kwam niet elke dag een toean belanda op 
bezoek. Directeuren en leerkrachten 
putten zich uit om alle vragen attent te 
beantwoorden. De in keurige schooluni
formen gestoken kinderen blonken uit in 
een vertederende nieuwsgierigheid. Het 
zou een luxe zijn om in dit land te spreken 
over optimale schoolgrootte of de meest 
gewenste klassedeler. De scholen -  sober 
ingericht — stromen over.
De tweede school die ik bezocht had zelfs 
een ploegendienst; ’s morgens de lagere 
school, ’s middags de ,,high school”. 
Ambon heeft een eigen universiteit, de 
Pattimura-universiteit, genoemd naar de 
vrijheidsheld, die eens tegen het 
Nederlands bewind in opstand kwam. Ik 
vroeg waar alle afgestudeerden te werk 
worden gesteld. Het antwoord was dat 
80 % werk vindt in overheidsdiensten. 
Kota Ambon is de hoofdstad van de 
Molukse provincie. De zetels van de 
gouverneur en van de Molukse raad zijn 
imposante bouwwerken. De overheid is op 
Ambon intensief aanwezig. Het werken bij 
de overheid lijkt een veel begeerde aange
legenheid te zijn. Er waren enkele com
plexen woningen in aanbouw, bestemd 
voor ambtenaren; huizen die — zeker ver
geleken met wat men even opzij van dé 
hoofdstraten aantreft -  er zijn mogen 
Enkele dagen Ambon is natuurlijk on
voldoende om het „Molukse probleem” 
naar behoren te bestuderen, laat staan om 
enigszins te traceren hoe diep de RMS- 
gedachte aldaar nog geworteld is. Ik nee.m

aan dat de in Nederland woonachtige Mo
lukkers, die hun famihe op Ambon en de 
omringende eilanden hebben bezocht, daar 
meer over kunnen vertellen. De op 6 maart
j.1. teruggekeerde „groep-Kuhuwael” heeft 
toegezegd een rapport over daar opgedane 
ervaringen te pubhceren. Wij zien daar met 
grote belangstelling naar uit.
Toch wil ik proberen enkele voorzichtige 
conclusies te trekken. Ik vermoed dat de 
RMS-gedachte anno 1950 op Ambon ge
ringe steun ondervindt, en wel op grond 
van de volgende overwegingen.
In de eerste plaats is de RMS thans niet 
,,actueel” meer. Een groot deel van de be
volking was tegen de RMS (islamieten) of 
heeft er -  gezien het feit dat we nu 27 jaar 
verder zijn -  alleen bij overlevering van 
gehoord. De jongeren — vooral de meer 
geschoolden — vinden in grote getale een 
baan in de overheidssfeer. Werken bij de 
overheid betekent zekerheid en aanzien. 
De invloed van de overheid op het 
openbare leven is groot, hetgeen de speel
ruimte voor een zeker onafhankehjkheids- 
streven verkleint.
Vervolgens moet men bedenken dat de Mo
lukse bevolking zich politiek voor het 
overgrote deel heeft uitgesproken voor de 
Golkar (Golongan Karia Pembangunan, de 
partij van de „werkenden”). Deze partij 
staat het meest achter het huidige 
Suharto-bewind, dat als staatsfilosofie 
heeft de pantjasila (de vijf grondzuilen; ge
loof in de almachtige God, humanisme, 
eenheid van Indonesië als natie, de
mocratie en sociale rechtvaardigheid, 
waarvan iedere sila-zuil niet los gedacht 
kan worden van de ander).
In de praktijk betekent de pantjasila de 
scheiding van kerk en staat en dus onder 
meer het afwijzen van een bevoorrechte 
positie van de islam. De kerken op Ambon 
beschouwen de pantjasila als een levens
voorwaarde, vandaar wellicht de warme 
steun van veel christenen voor de Golkar. 
Tenslotte heb ik gemerkt uit talloze niet- 
officiële gesprekken, dat het woord RMS 
schrikreacties oproept. Het woord RMS 
maakt weer de herinnering levend van de 
bloedige gebeurtenissen van 1950, waar 
velen met afschuw aan terugdenken. Een 
oud-RMS-er vertelde mij op de pasar; ,,Ik 
heb gevochten tegen de Japanners, ik heb 
gevochten tegen de republiek, beide keren 
werd de strijd in bloed gesmoord. Wij heb
ben er geen behoefte meer aan om voor de 
derde keer onder te gaan.”
Soms verwijt men dat de Molukkers in Ne
derland gemakkehjk praten hebben, zij 
hebben de „vrijheidsstrijd” niet eens mee
gemaakt. De in ons land uitgevoerde ter
reuracties, waardoor opnieuw onschuldig 
bloed werd vergoten, huUen de als historie 
beleefde verschrikkingen in een zodanig 
actueel kleed, dat de animo voor het RMS-

streven daardoor stellig niet wordt ver
groot. Kortom, de vraag is relevant of er 
niet sprake is van een groeiende mentali- 
teitskloof tussen de Molukkers in 
Nederland en hun volksgenoten in Indone
sië.
Betekent dit nu dat er geen plaats is voor 
een gemeenschappelijk streven van alle 
Molukkers waar deze ook wonen?
Ik heb ook in Indonesië de indruk gekregen 
dat er een grote verbondenheid bestaat 
onder de Molukkers. Zelfs degenen die met 
grote bitterheid spreken over hetgeen door 
mensen van hun volk is aangericht, 
verraden daarmee dat zij een gevoel van 
verwantschap niet kunnen onderdrukken. 
Er bestaat zoiets als een ,,Molukse zaak”, 
waarvoor iedere Molukker zich behoort in 
te zetten. Er is sprake van een Moluks be
wustzijn dat, zich bevindend in welke poli
tieke context dan ook, zich op één of 
andere wijze wU doen gelden.
Maar dat is dan wel wat anders dan hetgeen 
hier het RMS-ideaal heet. Men moet in Ne
derland beseffen dat we niet meer in 1950 
maar in 1978 leven. In Indonesië is de ge
schiedenis doorgegaan.
Het laat zich moeihjk raden hoe dat Moluks 
bewustzijn en de wens zich in te zetten 
voor de Molukse zaak, zich precies ver
houdt tot het tevens deel uitmaken van de 
Indonesische eenheidsstaat. Zeer velen zul
len de feiten nemen zoals ze zijn, anderen 
zullen met een zekere trots constateren, dat 
ook Molukkers mogen participeren in het 
leiding geven aan dat grote land. Maar 
zeker lijkt mij dat in dit alles de zaak van 
het Molukse volk als zodanig een centrale 
plaats bhjft innemen. Ambtenaren die zich 
rücksichtslos uitsloven voor Jakarta en 
daaibij het belang van de Molukken uit het 
oog verhezen, zullen naar mijn mening niet 
de gunst van het volk genieten; hetgeen 
natuurhjk niet inhoudt dat het Indonesisch 
belang en dat van de Molukken niet zouden 
kunnen samengaan.
Wat zou er nu op korte termijn moeten 
gebeuren?
De situatie is er niet naar om daar een on
dubbelzinnig antwoord op te kunnen 
geven. Het is verheugend dat ook de In
donesische autoriteiten de ernst van de toe
stand in Nederland inzien en eveneens van 
hun kant een bijdrage wUlen leveren om 
hierin verbetering aan te brengen. 
Generaal Sudarmo, procureur-generaal en 
hoofd van de repatriëringscommissie, 
toonde zich ook bereid om de dialoog 
tüssen de „Nederlandse” en Indonesische 
Molukkers daar één van de meest ef
fectieve middelen is om tot een verhelde
ring van de feitelijke stand van zaken te 
komen. Die verheldering is nodig; overeen 
brug van 28 jaar ligt ook een land dat be
woonbaar is, maar het is wel een ander 
land!

De positie van het CDA 
bij Europese verkiezingen
Wanneer volgend jaar juiü de eerste 
rechtstreekse verkiezingen voor het 
Europees Parlenient (E.P.) zullen 
worden gehouden, zullen de 25 zetels, 
die voor Nederland heschikhaar zijn, 
worden verdeeld over CDA, PvdA, 
W D  en D’66, die als een Europese 
Koekoek met de hakken over de sloot 
het parlement kan binnenstappen. De 
andere partijen zullen er niet aan te pas 
komen, vanwege de zeer hoge 
kiesdeler, die bij gelijke opkomst, 
boven de 300.0QI) stemmen zal liggen. 
Het is nog niet duidelijk hoe de verkie
zing precies zal gaan, aangezien in Ne
derland helaas nog steeds geen wets
ontwerp voor de Europese ver
kiezingen is ingediend. Na het besluit 
van Kopenhagen is dit nu wel zeer ur
gent geworden. De politieke partijen 
zullen nu ook voorbereidingen gaan 
treffen voor de kandidaatstelling, 
waarbij onder meer de vraag naar het 
dubbelmandaat aan de orde komt. Het 
gaat hierbij om de vraag of het voorkeur 
verdient, dat een lid van het Europees 
Parlement tevens lid is van de nationale 
volksvertegenwoordiging of niet. Met 
name gedurende de eerste periode zou 
dit mijns inziens wel sterke aanbeveling 
verdienen, althans voor een deel van de 
leden, wil er van de coördinatie van hei 
beleid iets terechtkomen.
De kans is groot, dat het CDA met tea- 
minste 10 leden vertagesiivoordigd zal 
worden, dus evenveel leden in het 
Europees Parlement als Christen-De-

mocraten in de Nederlandse Minis
terraad.
Eenzelfde onderverdeling ligt voor de 
hand: 5 KVP, 3 ARP en 2 CHU. Thans 
heeft de K"VP 3, de ARP en het CHU 
ieder 1 lid in het Europees Parlement. 
Onderstaand volgen de uitslagen van de 
twee laatst gehouden verkiezingen voor 
respectievelijk Tweede Kamer en Pro
vinciale Staten en de gevolgen ervan 
uitgedrukt in zetels voor het Europees 
Parlement:
CDA 31,9%
PvdA 33,8%
W D 17,9%
D’66 5,4%
Kamer

1977 zetels
9

10
5

Staten
1

1978 zetels
35,1% 10
33,9% 10
16,9% 4
5,2% 1

Uit bovenstaande blijkt, dat de CDA ten 
koste van de "WD van 9 naar 10 zetels is 
gegaan. Het aantal van 10 voor het 
CDA zou tenminste gehaald moeten 
kunnen worden, indien er alt’aans ee;;i 
enthousiaste campagne wordt opgezet 
en gevoerd. Ongeacht de uitslag is de 
zaak van Europa dat overigens waard
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Werkloosheid en onderhoudswerkjes
door: Th. M. Hazekamp, staatssecretaris van economische zaken

Wie de berichten over gebrek aan am- 
bachtelijke vakmensen, jeugdwerkloos
heid, werkwillige wao’ers, experimenten 
met pro deo-werk door werklozen, zwart 
werk, doe-het-zelf en zwart-loon en de 
uitval van ambachtsbedrjjven tot zich laat 
doordringen, komt tot paradoxale gevolg
trekkingen.
Bij een grote behoefte aan vaklieden 
bestaat er tegelijkertijd werkloosheid. 
Terwijl er hier zwart loon wordt betaald, 
gaan er elders ambachtsbedrijven failliet, 
omdat de kosten (vooral de loonkosten) 
niet meer zijn op te brengen. Zwart werk en 
beunhazerij ontnemen het ambacht een 
deel van de omzet, maar voor normale 
klusjes is hijna geen ambachtsman te vin
den. „De” consument heeft behoefte aan 
de technische vakman, maar de tarieven 
schrikken hem af. Wao’ers willen wel in
springen, maar kunnen het tempo niet aan.
Al naar gelang de eigen functie is er een 
andere invalshoek. De middenstand wil al
lereerst bestrijding van de beunhazerij, 
maar erkent wel dat doe-het-zelf, en 
vriendendienst of burenhulp verklaarbare 
aktiviteit bij toenemende vrije tijd is. Het 
ambacht constateert bovendien, dat nogal 
wat klein karwei-werk moeihjk binnen de 
soms volle orderportefeuille is op te 
vangen, terwijl het extra problemen geeft 
t.a.v. personeel en tarief en consument. 
Bovendien sluiten het moderne opleidings
niveau en de in de praktijk gevraagde vak- 
bekwaamheidsbasis niet meer op elkaar 
aan, zodat jeugdig nieuw personeel geen 
oplossing kan bieden.
In het sociale vlak is er primair aandacht 
voor het zinvol werken door wao’ers en 
ww’ers.

METHODIEK
De vraag rijst of er geen methodiek is te 
vinden, waarbij de diverse problemen ge
combineerd kunnen worden aangepakt.

zeker nu ook allerlei scholingsprogramma’s 
en experimenten t.a.v. jeugdwerklozen 
worden opgezet.
Algemeen uitgangspunt dient te zijn dat 
gestreefd wordt naar blijvende werkgele
genheid op bedrijfsmatig renderende basis. 
Concurrentievervalsing dient te worden 
voorkomen aangezien anders slechts werk 
wordt gecreëerd door het uitdrijven van 
werk elders, terwijl tevens de collectieve 
sector aktiviteiten ovemeemt van de par
ticuliere sector of marktsector zonder dat 
daar maatschappelijk voordeel mee wordt 
bereikt.
Dit houdt in dat gezocht moet worden naar 
het voldoen aan blijvende behoeften.
Op het terrein dat hier is aangegeven kan 
■worden gesteld dat grote groepen con
sumenten behoefte hebben aan ge
makkelijk te vragen eenvoudige technische 
en handvaardigheidshulp. Te denken is bij
voorbeeld aan bejaarden, de mensen met 
twee linkerhanden, de consumenten met 
geen of beperkt technisch inzicht, alleen
staanden, anderen met weinig vrije tijd etc. 
Een eerste probleem, dat deze con
sumenten ervaren, is het vinden van de 
juiste technische bijstand. Uiteraard kan 
men een bekend bedrijf uitzoeken, maar 
het is allereerst niet zeker dat dan de juiste 
technische keuze gedaan wordt en boven
dien is het voor het bedrijf lang niet altijd 
mogelijk snelle hulp te verlenen.
Op sommige terreinen bestaan er -  vooral 
in grote steden -  servicediensten waarbij 
men onderhoudsabonnementen kan afslui
ten; Een dergelijk systeem zou ook voor de 
hier bedoelde simpele onderhouds- en re
paratiediensten kuimen worden opgezet 
als samenwerking tussen bedrijven. Men 
verkrijgt dan een centraal adres, geakti- 
veerde marktbewerking, zekerheid van 
dienstverlening, geconcentreerde vraag 
met mogehjkheden van andere werkorga
nisatie en een andere tariefcalculatie.
Het zal nogal wat samenwerking en coör

dinatie vragen, maar een en ander lijkt niet 
op voorhand onmogeUjk.

TARIEFSTELLING
Duidelijk probleem ligt er bij de tariefstel
ling. Vooral in relatie tot doe-het-zelf/- 
vriendendienst en beunhazerij/zwart werk 
zal hier bezien moeten worden op welke 
wijze kan worden gewerkt. De overheid, 
zowel lokaal als centraal, zal medewerking, 
bij de bestrijding van beunhazerij moeten 
geven. Indien het samenwerkende bedrijfs
leven kan worden geïnteresseerd lijkt hulp 
bij de aanloop niet uitgesloten.
Combinatie in „ambachtshoven” of „am- 
bachtsstraten” zou ook mogelijkheden en 
grotere attractie kunnen realiseren, waarbij 
reparatiediensten zouden kunnen her
leven.
Deze gedachte is overigens in strijd met de 
in de aanhef van dit verhaal gemaakte op
merking dat er een gebrek aan vakbe
kwame krachten is. Daarom zal er ten aan
zien van werklozen een om- en her- 
scholingsprogram nodig zijn. Voor oudere 
werklozen lijken hier nieuwe plaatsings
mogelijkheden open te komen. Tevens kan 
gebruik gemaakt worden van speciale ar- 
beidsbemiddeUng en tijdelijke plaatsing 
onder toepassing van faciliteiten.
Voorts komt een andere mogelijkheid aan 
de orde. Nogal wat wao’ers zouden wel in 
staat zijn hun vakkracht hier in te zetten, 
indien althans rekening met hun specifieke 
arbeidsongeschiktheid zou kunnen worden 
gehouden. In vele gevallen blijkt o.a. het 
tempo en de spanning van bedrijfswerk 
alsmede de onder deze omstandigheden te 
werken tijdsduur primaire of neven
oorzaak van de arbeidsongeschiktheid te 
zijn. Wellicht zou inschakeling mogelijk 
zijn, indien wél een part-time werktijd 
wordt overeengekomen maar de verrichte 
prestatie eerst achteraf wordt vastgesteld. 
Dit maakt de werkorganisatie uiteraard 
niet eenvoudiger.

Herleving van reparatiewerk 

In Ambachtshoven?

„Zwart klusjeswerk” . Een gevoelig 
onderwerp. Toch had staats
secretaris Hazekamp van Economi
sche Zaken (midden- en 
kleinbedrijf) de moed dit onderwerp 
aan te snijden tijdens een politieke 
bijeenkomst van het CDA-Den 
Haag. De staatssecretaris leverde 
een staaltje van nuchter, maar vin
dingrijk, denkwerk.
Want inderdaad vragen velen zich 
telkens weer af, hoe het toch 
mogelijk kan zijn, dat bij een hoge 
graad van werkloosheid toch grote 
behoefte bestaat aan vaklieden? 
Staatssecretaris Hazekamp aëeu ccu 
aantal zirmige suggesties'. Vandaar 
dat de heer Hazekamp op ons ver
zoek dit onderwerp belicht.

De tariefstelling kan dap niet meer per uur ' 
geschieden, maar er zal gezocht moeten 
worden naar omschrijving van veel voor
komende hulpverlening, waarvoor dan een 
vast tarief, ongeacht de daaraan bestede 
werktijd, moet worden gerekend. De nade
lige verschillen t.o.v. normale bedrijfs
matige werktijd worden overbrugd middels 
de wao-uitkering. Op deze"wijze zou con
currentievervalsing toch worden voorko
men.

Een en ander vereist een goede samen
werking, met name tussen de lokale over
heid, lokale instanties en het lokale be- 
drijfeleven in de betreffende ambachtssec- 
toren. Er zullen nogal wat problemen op te 
lossen zijn voordat deze samenwerldng 
goed van de grond is. Experimenten 
wórden thans vooral vanuit het sociale be
leid en door aparte groepen opgezet.
Het lijkt mij gewenst dat er ook experimen
ten komen, waarbij juist de meer bedrijfs
matige blijvende structuur wordt getest. Bij 
succes zou dan op diverse terreinen ihaat- 
schappehjk winst worden geboekt.

Beleidsdebat Nederlandse Antillen
door: dr. W. de Kwaadsteniet, CDA-Tweede Kamerlid

Dezer dagen heeft de Tweede Kamer nogal 
breed gesproken over de Nederlandse An
tillen. Een middag en een avond. De zaak 
van de Antillen is dat zeker ook meer dan 
waard. Er zijn ook heel wat zaken en facet
ten waarover wat nader gesproken moet 
worden. Echter, ook al ging het hier om een 
beleidsdebat, voor een uitputtende dis- 
kussie en het innemen van allerlei defini
tieve standpunten over het hoofdpunt -  de 
Nederlandse Antillen op weg naar onaf
hankelijkheid- was het zeker nog te vroeg.

Na het overleg, dat in de afgelopen jaren 
gevoerd werd met minister De Gaay 
Fortman, was dit het eerste parlementaire 
contact met de nieuwe minister voor 
Nederlands-Antilliaanse Zaken, Van der 
Stee. Deze bracht in de tweede helft van 
april jl. een eerste bezoek aan de Neder
landse Antillen. In juni volgt een tweede 
bezoek. Daarnaast vertrekt eind volgende 
week ook een Nederlandse parlementaire 
delegatie naar de Antillen. Met behulp van 
een drietal diskussienota’s over enkele be
langrijke hoofdpunten heeft een schrif
telijke voorbereiding plaatsgevonden. 
Nader overleg en ook parlementaire con
tacten zijn in deze jaren van veel belang.

PROTOCOL
De eerste reis van de minister in april jl., 
met name bedoeld als oriëntatiereis, was 
overigens intussen al meer dan dat gewor
den. Aan het slot van die reis vond namelijk 
het -  vorig j aar september reeds aangekon- 
digde -  zogenaamde driehoeksgesprek 
plaats van Koninkrijksregering, Neder
lands Antilliaanse regering en een delega tie 
van de Eiiandenraad Aruba. De Tweede 
Kamer beoordeelde de reis van de minister, 
gelet op de niet eenvoudige situatie, als 

' positief. Onzerzijds werd van wezenlijk 
zeer veel belang geacht het feit, dat de drie 
delegaties op 20 april 1978 te Willemstad 
samen met elkaar in een protocol vast
gelegde afspraken hebben gemaakt. Dit be
tekent, dat men gezamenlijk een voorlopig 
af te leggen v/eg hééft uitgestippeld. Er is de

mogelijkheid geschapen voor een open 
overleg met elkaar.
In de eerste plaats komt er het inter-eilan- 
delijk overleg tussen de zes eilanden over 
de in het regeringsprogramma-Rozendal 
neergelegde decentralisatie- en herstruc- 
tureringsplarmen. In de tweede plaats komt 
er een werkgroep met deskundigen, aan
gewezen door de regering van Nederland, 
de regering van de Nederlandse Antillen en 
de besturen van alle zes eilanden. Deze 
werkgroep heeft als taak het inventariseren 
en onderzoeken van ,,mogelijke relaties” 
tussen de Nederlandse Antillen, de 
eilanden van de Nederlandse Antillen en 
Nederland.
De bedoeUng is dat beide overlegprocedu
res tegelijkertijd en op korte termijn gaan 
lopen.

EIGENSOORTIGE PROBLEMEN
Uit het overeengekomen protocol blijkt, 
dat men weer open met elkaar wil praten. 
Dat lijkt ons een goede zaak en ver
heugend; het is van het driehoeksgesprek 
een geweldig belangrijk resultaat voor het 
moment. Het is van veel belang, dat alle 
betrokkenen soepel reageren. Ieder mag -  
en moet nu ook naar onze mening -  naar 
voren brengen hoe hét zou kunnen gaan 
met de onafhankelijkheid van de Neder
landse Antillen en hoe de weg daar naartoe 
zal lopen. Ook de gedachte over onaf
hankelijkheid van Aruba is daarbij aan de 
orde. Dat valt ook onder de „mogelijke 
relaties” waarover het protocol spreekt. 
Dat wil niet zeggen, dat men daarvan een 
voorstander zou zijn. Maar er moet open
heid zijn. Bedacht' moet worden, dat het 
gaat om een eilandengroep met bij een 
eilandengroep behorende eigensoortige 
problemen.
Er zal veel tact en goede wil van alle be
trokkenen vereist zijn, ook een elkaar ern
stig nemen, om ieder voor zich en samen in 
een verantwoorde positie verder te leven, 
met voldoende ruimte voor eigen (even, 
niet alleen in jaren, maar in decennia.
Er dient in aUe duidelijkheid met de wensen

en verlangens van alles zes eilanden ieder 
voor zich en van hen samen in alle redelijk
heid rekening te worden gehouden. Die 
wensen van elk van de zes eilanden moeten 
aan elkaar aangepast en op elkaar af
gestemd. Dat betekent, dat alle be
trokkenen ieder der betrokkenen serieus 
moeten nemen.

RELATIES CARAÏBISCH GEBIED
Aan de orde kwam ook, dat de relatie 
tussen de Nederlandse Antillen en "Vene
zuela van groot belang is. Het is een fehcita- 
tie waard, dat het grensverdrag tussen het 
Koninkrijk der Nederlanden en de re
publiek Venezuela op goede wijze tot stand 
is gebracht. Desgevraagd deelde de 
minister mede, dat zo spoedig mogelijk bij 
de Staten Generaal en bij de Staten van de 
Nederlandse Antillen een ontwerp van 
rijkswet tot goedkeuring van het verdrag, 
met een uitvoerige memorie van toelich
ting, zal worden ingediend.
Met het bereiken van dit verdrag over de 
afbakening van de zeegrenzen is een van de 
punten opgelost, waarvan het kabinet- 
Rozendal in zijn regeringsprogramma van 
vorig jaar stelde, dat overeenstemming 
moest worden bereikt vóór het noemen 
van een datum voor de onafhnakelijkheid. 
Naast goede contacten met Venezuela zijn 
in het algemeen uiteraard goede en 
gezonde relaties in het Caraïbisch gebied 
van belang.
BUITENLANDSE BETREKKINGEN
Onzerzijds was ook gesteld, dat het be
reiken van overeenstemrning over de 
buitenlandse betrekkingen een zaak lijkt, 
welke binnen een afzienbare periode 
tussen de Nederlandse Antillen en Neder
land geregeld kan worden. De minister zei, 
dat het duidelijk is, dat de betrokkenheid 
en de zelfwerkzaamheid van de AntiUen 
ter zake mede met het oog op toekomstige 
ontwikkelingen in toenemende mate aan
dacht Icrijgen. Waar zich mogelijkheden 
voordoen om jonge Antillianen in de di
plomatieke dienst op te nemen en deze op

diverse posten een opleiding te geven,, 
worden zij ook aangegrepen. Er moet 
echter primair belangstelling zijn voor de 
buitenlandscr dienst. Meer mogelijkheden 
ter bevordering van een en ander worden 
gezocht.

DEFENSIE
Ten aanzien van de defensie was dezer- ' 

zijds gesteld, dat het ons niet zonder meer 
voor de hand lijkt te liggen, dat Nederland 
na de onafhankelijkheid de defensie van de 
Antillen blijft garanderen, ook al niet 
omdat Nederland dan helemaal geen 
invloed meer heeft op het beleid. De An
tillen zijn dan zelf verantwoordelijk voor 
de verdediging. Overigens lijkt een over
eenkomst ter zake tussen in aanmerking 
komende landen in de regio te kunnen 
worden overwogen, waarbij Nederland 
zonodig desgevraagd de helpende hand 
zou kunnen bieden. Deze zaak vraagt eerst 
nog nader onderzoek, een aftasten van 
mogelijkheden en overleg. Mogehjk is ter 
zake een nieuwe figuur te bedenken. Het 
antwoord van de minister sloot hierbij wel 
zeer nauw aan. De minister zei namelijk; 
Dat Nederland na de onafhankehjkheid de ; 
defensie van de Antillen zou blijven garan
deren ligt niet voor de hand. Een overeen
komst tussen de in aanmerking komende 
landen in de regio lijkt wel voor de hand te 
liggen. Nederland zou wellicht des
gevraagd de helpende hand kunnen bieden. 
Het is echter te prematuur hierover defini
tieve uitspraken te doen.
Ditmaal moet worden volstaan met deze 
algemene aanduidingen met betrekking tot 
het debat. Vermeld zij nog, dat van de kant 
van de Tweede Kamer achtereenvolgens 
het woord voerden; De Kwaadsteniet 
(CDA, staatkundige aangelegenheden), 
Waltmans (PPR), Terlouw (D’66), Van Zeü 
(CDA, andere aspecten), Van Rossum 
(SGP), Waalkens (VVD), MoUeman (PvdA) 
en Van der Spek (PSP). Bij komende gele
genheden zal erop specifieke punten s tellig 
aanleiding zijn nog eens op dit beleidsdebat 
terug te grijpen.
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Een goede VAD verzuurt niet
door: Marius van Amelsvoort; CDA-Tweede Kamerlid

Vermogensaanwasdeling is een lange naam 
voor een goede zaak, een echte CDA-zaak. 
Al een jaar of dertig pleiten onze partijen 
voor de invoering van een vermogens
aanwasdeling. Zo’n vijfentwintig jaar lang 
zijn de partijen die zich tot de linkerzijde 
rekenen, er tegen geweest, omdat zij 
vonden dat je daardoor van eerlijke arbei
ders een soort van kleine kapitalisten 
maakt.
De vakbeweging echter was voorstander 
van vermogensaanwasdeling. In 1964 heb
ben de drie toenmalige vakcentrales een vrij 
uitTOerige studie gepubliceerd, waarin zij 
ëeh vorm van vermogensaanwasdeling 
uitwerkten. Achteraf bezienishetbijzonder 
spijtig dat het toen politiek niet mogelij k was 
dadlaan gevolg te geven. De om
standigheden waren 'toen veel gunstiger, 
vooral orndat de winsten van on- „ 
derfiemingéh in Nederland in die jaren hoog 
waren in vergelijking met wat ze nu zijn. Pas 
in 1973 kwam er een kabinetsbesluit tot 
stand om naar een vermogensaanWasdelingt 
te streven. Dat was in de tijd van de'v 
oliecrisis, toen nien verwachtte dat 
oliemaatschappijen en misschien ook ande
re ondernemingen daar munt uit zoüden 
kunnen slaan en er extra hoge winsten mee 
zouden kunnen maken. In die „overwinst” 
zouden de werknemers moeten delen.

OVERWINST
Met dat woord „overwinst” zijn we bij een 
van de kernbegrippen van de zaak. Winst 
maken betekent dat een onderneming geld 
overhoudt nadat zij aUe kosten betaald 
heeft, dus nadat ook de werknemers een 
redelijke beloning gehad hebben. Dan 
komen de aandeelhouders aan de beurt. De 
praktijk is dat een onderneming niet de hele 
winst aan de aandeelhouders uitkeert, maar 
een-deel zelf houdt om investeringen te 
betalen. De resP wordt aan de aandeel
houders gegeven in de vorm van dividend. 
Maar de aandeelhouders profiteren indirect 
ooi' van het deel dat de onderneming zelf 
houdt, omdat de onderneming daardoor 
groter en sterker wordt en hun aandelen 
zodoende meer waard worden. De aan
deelhouders mogen ook gerust met mate 
profiteren, want ook de vermogens- 
verschaffer behoort beloond te worden. 
Echter, zoals gezegd, met mate. Als ook zij 
hun redelijke beloning gehad hebben en er is 
ook dan nog winst over, moet die als over- 
winstbeschouwd worden. Op die overwinst 
hebben werknemers even goed recht als de 
aandeelhouders; beide groepen hebben 
immers hun redelijke beloning al gehad. Dat 
is de grondgedachte van de VAD.

A A n w AS ' h ■
Nti’ het tweede aspect, het delen in de 
aafiwas van het vermógen. Als dè ondeme- 
mhig winst,inhoudt, versterkt zij haar eigen 
veiinogen. ’£ r  treedt' met andere woorden 
eeii vermogensaanwas op. Het meest juiste  ̂
zoti het zijnals de werknemers daarin recht
streeks zouden delen. Dat gebéurt als de 
onderneming een deel van haai bverwinst 
aan de werknemers geeft in de vorm vari 
aandelen. Daar zitten echter veel haken en 

' ogen aan. Hoe moet je bijvoorbeeld in eerl 
kleine onderneming de waarde van die aan
delen bepalen? Om eruit te komen werd,in 
het VAD-wetsontwerp opgenomen dat de 
onderneming in plaats van aandelen ook 
zgn. vermogensaanwasbewijzen mocht 
geven en desgewenst ook contant geld. De 
regeling werd daardoor erg ingewikkeld. 
Het leek ons in de fractie lang niet zeker dat 
dit in de praktijk allemaal goed zou werken. 
Maar over de grondgedachten bestond 
overeenstemmir^. Er was echter een moei
lijkheid, die ook van het begin af aan, zolang

er al over vermogensaanwasdeling gespro
ken wordt, onderkend is. Wat doe je voor 
werknemers die werken in bedrijven die 
helemaal niet naar winst streven of die altijd 
verlies lijden, dat door de overheid gesub
sidieerd wordt? Chauffeurs in dienst van 
een verliesgevende busonderneming bij
voorbeeld dragen toch ook wel degelijk bij 
tot de winst die in andere ondernemingen 
gemaakt wordt? Het vorige kabinet zocht 
naar een oplossing voor deze moeilijkheid 
door de overwinst maar voor een deel aan 
de individuele werknemers te laten uitkeren 
en voor het andere deel in een fonds te laten 
storten. Dat fonds zou die middelen dan 
moeten gebruiken voor een doel waarbij in 
beginsel alle werknemers in het land belang 
hebben. Als voorbeeld werd aan pensioen- 
-verbetering gedacht. Een ideale oplossing is 
dat niet, maar een betere is ook tot nu toe 
niet gevonden. Het bestuur van het fonds 
zou in meerderheid bestaart uit mensen die 
benoemd worden op voordracht van de 
vakbeweging.

GRONDGEDACHTEN
Het kabinet-Van Agt heeft intussen zijn 
standpunt over deze voorstellen bepaald en 
daarbij aUegrondgedachten overgenomen: 
die van de overwinst, van de dehng in de 
vermogensaanwas, van het collectieve 
fonds en van het beheer van het fonds door 
de vakbeweging. Het spijt mij daarom bij
zonder dat een deel van de vakbeweging, 
samen met de oppositiepartijen in het par
lement, praat over een uitgeklede VAD. Ik 
begrijp het ook niet. In het wezen van de 
VAD is niets veranderd. Er zijn natuurlijk 
wel veranderingen aangebracht, vooral een 
aantal vereenvoudigingen. Daarbij 
moesten soms knopen worden doorgehakt 
en ik kan mij heel goed voorstellen dat de 
CDA-fractie straks zal vinden dat sommige 
knopen op een andere manier doorgehakt 
moeten worden. Maar ik vind het wezen van 
de zaak belangrijker. Het belangrijkste 
mankement in de voorstellen waarmee het 
kabinet-Van Agt gekomen is, ligt hierin, dat 
er wel uitgewerkte voorstellen zijn voor de 
regehng van het individuele deel van de 
vermogensaanwasdehng, maar nog niet 
voor het collectieve deel, hoewel die twee 
delen toch een onverbreekbaar geheel 
dienen te vormen. Voor het collectieve deel 
is het kabinet niet verder gekomen dan een 
globaal voorstel, dat zijn uitwerking nog zal 
moeten krijgen. Ik heb voldoende ver
trouwen in het kabinet en in de globale 
aanduiding die het voor het collectieve deel 
gegeven heeft, om het uitgewerkte voorstel 
met vertrouwen tegemoet te zien.

VERGELIJKING
Het individuele deel in de overwinst is in de 
nieuwe voorstellen gesteld op 12% voor de 
gezamenlijke werknemers, met een 
maximum van 3% van het premieplichtig 
loon per vverknemér. Een maximum zatbok 
in de oude voorstellen, maar daar was het 
gesteld op 2%. In beide gevallen betekent 
dit dat de uitkering iri ondernemingen met 
veel overwinst gelijk zal zijn voor iedereen 
die meer verdient dan het premieplichtig 
loon. Sommigen vergehj ken nu die 12% van 
de overwinst met de oude voorstellen en 
zeggen dan: maar dat is minder, want in de 
oude voorstellen kon het oplopen tot 20%. 
Dat is echter niet juist, want die 20% sloeg 
op de volledige VAD, dus individueel plus 
collectief deel.
Als ernu 12% uitkomtvoorindividueledeel 
alleen, kun je dat niet minder noemen. We 
zullen moeten afwachten wat het col
lectieve deel uiteindèlijkzal opleveren. Dan 
kunnen we pas een juiste vergelijking trek
ken. Een aparte vraag is nog, wat er moet

Bede in troonrede
In veel plaatsen is de vraag of de bede terug 
moet in de Troonrede uitvoerig besproken. 
Ook verschillende CDA-afdelingen hebben 
er zich mee beziggehouden. Mede naar aan
leiding van de talrijke reacties zijn enkele 
opmerkingen te maken.

Zo acht het bestuur van het CDA het van 
grote waarde, wanneer in een officieel do
cument als de Troonrede, waarvan de tekst 
publiekelijk door het Staatshoofd wordt 
uitgesproken, de afhankelijkheid van God 
de Schepper wordt beleden. Betreurd wordt 
dat het voormalige kabinet in 1973 meende 
de bede aan het einde van de Troonrede te 
moeten weglaten.

Omdat de inhoud van de Troonrede voor 
verantwoordehjkheid komt van het 
kabinet, is de beslissing over het al dan niet 
opnemen van de bede primair een zaak van 
het kabinet-Van Agt. Vandaar dat in de 
huidige situatie volgens het CDA-bestuur 
grote terughoudendheid betracht moet 
worden met het in dit opzicht nemen van 
initiatieven.
Het gaat immers niet om een politiek pro
bleem maar om de Naam, „die geheiligd 
worde”. Ook een wisselend opnemen en 
weer doen verdwijnen van de bede, af
hankelijk van de dan optredende regerings- 
combinatie, wordt volstrekt onoirbaar 
geacht.

gebeuren met vrijwillige winstdelings- 
regelingen, die in veel ondernemingen bes
taan. Het zou niet rechtvaardig zijn een 
vooruitstrevende ondernemer die al zo’n 
winstdehng aan zijn werknemers toekent, 
nu als het ware te straffen door hem daar 
bovenop nog een verplichte overwinst- 
deling op te leggen, terwijl zijn minder 
vooruitstrevende concurrent die dubbele 
last niet hoeft te dragen. In beginsel is het 
daarom juist dat het kabinet-Van Agt zich 
op het standpunt stelt dat bestaande vrijwil
lige winstdehngen de toekomstige 
verplichte overwinstdeling kurmen vervan
gen, voor zover zij daarvoor toereikend 
zijn.
Of alle bestaande winstdelingsregelingen 
daarbij over één kam geschoren moeten 
worden, is voor mij nog de vraag. Ik moet 
nog eens bekijken of het niét beter zou zijn 
dit te beperken tot regelingen waarvan je 
echt kunt zeggen dat de werknemers daarbij 
delen in de gemaakte winst. Maar dan zul je 
het waarschijnlijk ook voor toekomstige 
winstdelingsregelingen moeten laten 
gelden en zetje dan de deur niet open voor 
pogingen om onder de "^ettelijke regeling 
uit te komen? Zo zitten er aan alle oplossin
gen weer nadelen. Onze fractie gaat dat nog 
onderzoeken.

KRITIEK PUNT
Een punt waar veel kritiek op is ligt hierin.

dat de nieuwe voorstellen de vermogens
aanwasdeling aftrekbaar maken voor de 
vennootschapsbelasting. Aangezien die be
lasting bijna de helft van de gemaakte winst 
opeist, zeggen critici dat de staat op die 
manier de helft van de vermogénsaanwas- 
deling betaalt. Ik stel daar tegenover dat het 
voor de bestaande winstdelingen al zo is en 
dat het ook de praktijk is in andere landen. 
En bovendien, als de staat ondernemingen 
nieuwe lasten oplegt, moeten diezelfde on
dernemingen dan daarover ook nog 
belasting betalen? Dat is met kosten 
voortvloeiend uit andere wettelijke ver
plichtingen ook niet het geval. Ook dit is een 
punt dat de fractie nog terdege zal on
derzoeken. Zo zijn er meer onderdelen 
waarover wij ons in de fractie nog een oor
deel moeten vormen.
Onze hoofdindruk is gunstig. Er zitten veel 
wijzigingen in de nieuwe voorstellen die wij 
kurmen beschouwen als tegemoetkoihing 
aan onze standpunten.
Een uiteindelijk oordeel kunnen zij pas 
geven als de voorstellen compleetzijn. Voor 
zover ik het nu kan bekijken geloof ik dat 
ons land met de nieuwe voorstellen een 
goede weg kan inslaan. Nederland gaat dan 
verder dan de ons omringende landen. In 
voorop lopen zit altijd een zéker risico. 
Daarom moet het begin voorzichtig zijn, 
dan is de kans van slagen groter. Het doel dal 
ons voor ogen staat is dat waard.

Harry Notenboom, 
een gedreven Europeaan
door Ton de Kok
Onlangs heeft de christen-democratische 
fractie van het Europees Parlement Harry 
Notenboom gekozen als haar vice- 
voorzitter. Na het vertrek van de heer W. 
Schuyt was het aan de kleine landen om uit 
hun afgevaardigden een kandidaat voor het 
vice-voorzitterschap'aan te wijzen.
Men was het zonder meer eens dat Harry 
Notenboom, lid van de Tweede Kamer 
voor het CDA, kandidaat zou moeten zijn; 
enerzijds om zijn degelijke Europese ka
rakterstructuur en anderzijds vanwege zijn 
bekwaamheden op velerlei gebied.
Op Nationaal niveau draait hij al sinds 1963 
mee. Nauwelijks in de Tweede Kamer, 
kreeg hij van de toenmalige fractievoorzit
ter het verzoek zich ten spoedigste in te 
werken inbudgettair-financiële zaken. Ge
zien zijn deskundigheid aangaande het 
midden- en kleinbedrijf lag dit nu niet 
direct voor de hand, maar al snel merkte hij 
dat flexibiliteit van geest een van de voor
waarden was voor een goed kamerlidmaat
schap.
Spoedig viel hem op dat er in de privé- en 
collectieve sfeer een steeds groter beroep 
werd gedaan op het Nationaal produkt ■ 
Het werd hem duidelijk dat als die trend 
zich zou voortzetten, toekomstige regerin
gen in grote financiële moeilijkheden zou
den komen. Vele jaren lang heeft hij zijn 
collega’s politici gewezen op het dreigende 
gevaar. Tot zijn grote spijt was hij lang, te 
lang een roepende in de woestijn.
Wat hij voorspelde is werkelijkheid gewor
den. Nu krijgt hij gelijk, maar wel wat te 
laat. Hij vindt het jammer dat het een so
cialist (Duisenberg) moest zijn die het ge
vaar uiteindelijk onderkende en het 1%- 
beleid introduceerde. Andriessen heeft dat 
later opgepakt en via moties het kabinet- 
Den Uyl verzocht het bezuinigingsbeleid 
uit te voeren, dat zij zichzelf in feite al had 
gesteld.
Toch heeft Harry gedurende zijn gevecht 
om erkenning van zijn sociaal-economische 
visie veel waardering geoogst.
Van Bakker tot Koekoek was men geïnte
resseerd in zijn denkbeelden. Het probleem 
was echter, dat niemand het naderende ge
vaar serieus nam. Slechts Duisenberg, met 
wie hij regelmatig contact had, viel hem op 
vele punten bij.

EUROPA
Harry opteerde na een jaar of acht Kamer
werk voor een plaats in liet Europees Par
lement. In die tijd zat er nog beweging in 
Europa en werden er in Brussel zelfs beslis
singen genomen.
Het functioneren in de CD-fractie viel hem 
niet tegen. De eenheid in deze inter
nationale groepering is z.i. enigszins te ver
gelijken met de huidige CDA-fractie. Beide

groeperingen bevinden zich nog aan het 
begin van een groeiproces, een proces dat 
moet leiden tot eenheid in politiek denken.

TELEURSTELLINGEN
Toch is hij teleurgesteld over de voortgang 
in Europa. Na zijn komst was de EG in een 
gebied van winstilte beland. In 1972 was er 
nog een initiatief dat Europa moest leiden 
naar een Monetaire Unie. Dit plan werd 
nagenoeg door het gehele Europese Par
lement gesteund, maar is uitéindelijk toch 
op niets uitgelopen.
Voor Harry is de toetreding van Engeland 
beslist geen bijdrage tot de vorming van 
een federaal Europa, een Europa waarin 
door de landen wordt gestreefd naar over
dracht van bevoegdheden.
Natuurlijk ziet hij ook vele positieve 
kanten aan zijn werk in Europa.
Hij heeft zich als fiscaal specialist o.a. bezig 
gehouden met de BTW-problematiek op 
Europees niveau. Een uiterst ingewikkeld 
stukje techniek waar hij veel ar
beidsvreugde uit heeft kunnen putten. 
Verder heeft hij onlangs een rapport sa
mengesteld (rapport Notenboom) over de 
betekenis van het midden- en kleinbedrijf 
in Europa.
Dit rapport werd een aantal weken geleden 
door het Europees Parlement aanvaard, 
ook door de communisten en liberalen. 
Harry is van oordeel,]dat de EG vooral in 
haar externe politiek succesvol is geweest 
en in het „buitenland” een goede naam 
heeft. Of je nu in Ivoorkust bent of Taiwan, 
overal spreekt men met enige achting over 
de Europese Gemeenschap”.

TOEKOMST VAN DE EUROPESE GE
MEENSCHAP
Voor hem is het duidehjk dat de tijd vol
strekt voorbij is dat ieder land zelfstandig 
opereert. Er zal gecoördineerd en gehar
moniseerd moeten worden. Om dat te be
reiken moet er beslissingsbevoegdheid 
worden overgedragen en zal de unanimi
teitsregel in de Raad van Ministers door
broken moeten worden.
Maar om werkehjk zover te komen is er 
wellicht weer een calamiteit nodig in de 
orde van grote als de oliecrisis. Hij 
realiseert zich echter dat wat objectief 
noodzakelijk is, politiek lang niet altijd mo
gelijk is. Europa zit met een aantal krappe 
meerderheidsregeringen die hun beleid 
niet primair op Europa richten maar op 
zelfbehoud.
Toch zal Emopa spoedig nieuwe impulsen 
moeten krijgen. Blokken als Comecon, 
China en de ontwikkelingslanden kunnen 
ons in de toekomst als we niet oppassen, tot 
derderangsmogendheden degraderen.
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CDJA-congres 
in het teken van fusie

Op zaterdag 27 mei jl. vond het tweede 
CDJA-congres plaats in de sociëteit van de 
studentenvereniging „Veritas” te Utrecht. 
De belangrijkste onderwerpen op dit con
gres waren: de voorzitterswissehng, de be
spreking van het rapport van de structuur- 
commissie en de rede van mr. Aantjes, ge
volgd door de politieke discussie.
De vergadering werd geopend door de 
scheidende voorzitter, Fred Borgman, met 
schriftlezing uit Efeze en Openbaring. In 
zijn rede gaf hij een terugblik op de ge
schiedenis van het CDJA. Aan de basis 
blijkt het CDjA te leven. Het CDA heeft 
zich nog niet uitgesproken over de vraag of 
het een jongerenorganisatie wil en, zp ja, 
hoe. Daarom zal het CDJA aan het CDA 
een niet mis te verstaan antwoord dienen te 
geven.
T.a.v. het rapport van de structuur- 
commissie merkte de voorzitter op dat de 
vaststelling van dit stuk een onmisbare stap 
is op weg naar de toekomst van het CDJA. 
Wel vroeg hij begrip voor de traagheid die 
aan de federatieve structuur kleeft. Van nu 
af dienen organisatorische en politieke 
eenheid hand in hand te gaan in verbon
denheid aan het CDA.
Het Appèl van het CDA komt voort uit 
haar geheel anders zijn. Dit moet telkens 
duidelijk blijken. Onze eerste zorg moet 
dan ook niet zijn of het CDJA er komt, 
maar hoe het er komt.
Een anti-sociaUstische politiek achtte de 
voorzitter levensgevaarhjk voor de eigen 
identiteit van het CDA. Onze pohtiek dient 
actie te zijn, geen reactie. Het eigen prog- 
rama dient bepalend te zijn. De voorzitter 
reageerde in dit verbalid fel op de critiek 
van de W D  op het vorige kabinet, omdat 
daarin ook het chri'sten-democratische 
element aanwezig was;
De intentie van de CDA-fractie moét vol
gens de heer Borgman zijn, het kabinet Van 
Agt te laten slagen, maar dan wel in gebon
denheid aan het CDA-programma. De 
wijze van oppositie voeren door de huidige 
oppositiepartijen vond hij opportunistisch, 
kreterig en voor de beurt pratend; evenals 
trouwens de oppositie van de VVD onder 
het vorige kabinet.
Het beginsel van het CDA moet duidelijk 
herkenbaar zijn en ieder moet erop 
aanspreekbaar zijn. Zo moet iedereen er 
zich voor inzetten. Samen op weg gaan, 
echt samen verantwoordehjk zijn.
Na deze rede werd het rapport van de 
structuurcommissie besproken en werden 
er wijzigingsvoorstellen op ingediend. En
kele van de voorgestelde wijzigingen wer
den aangenomen, waarna het rapport door 
het congres zonder tegenstemmen werd 
aanvaard. Het rapport zal dienen als fun
dament voor de statuten van het ge
fuseerde CDJA.
Met dit goede vooruitzicht voor ogen werd 
de vergadering geschorst voor de lunch'.

„MEER AANDACHT GEVEN AAN 
JONGEREN IN CDA”
Na de heropening werden welkom 
geheten: J.W. de Savomin Lobman, die 
namens het CDA-bestuur aanwezig was, en
H. Gualthérie van Weezel, lid van de 
Tweede Kamerfractie van het CDA. 
Daarna droeg Fred Borgman de voorzit
tershamer van het CDJA over aan Ria 
Oomen, lid van het KVPJO-bestuur. Dit 
gebeuren werd onderbroken door de bin
nenkomst van mr. W. Aantjes, fractievoor
zitter van het CDA in de Tweede Kamer. 
Na de voorzitterswissehng hield de nieuwe 
voorzitter haar rede. Zij riep daarin op om 
met elkaar te werken aan één CDJA. Bij de 
verkiezingen voor de Provinciale Staten 
kwam het ontbreken van de jonge kiezers 
op het CDA ter sprake. In dit verband wees 
zij erop dat de vertegeilwoordiging van de 
jongeren bij de 3 partijép van het CDA wel 
is geregeld, maar bij het CDA niet. De jon
geren zullen dan ook meer aandacht 
poeten krijgen in bet CDA. Het CDJA zal 
inspirerend moeten zijn, door voortrekkers 
te zijn.
Het Evangelie als richtsnoer betekent vol
gens de nieuwe voorzitter van het CDJA: 
bezinning en het uitdragen van recht en 
solidariteit. Het Evangelie geeft geen recht
streekse politieke oplossingen aan, maar 
Wel een keuze voor de underdog. Ons doel 
moet zijn: een rechtvaardige maatschappij. 
„Trekken we wel de consequenties uit het 
Evangelie” , zo vroeg de voorzitter zich af. 
Het CDA-programma kan de toets der kri

tiek doorstaan. Maar is het CDA dan te 
compromis-bereid, zodat ze de jongeren 
niet meer aanspreekt? Hier ligt een taak 
voor het CDJA: critisch staan t.o.v. de 
grondslag en de politieke opstelling van het 
CDA. Als over deze grondslag en politieke 
opstelling overeenstemming bestaat 
binnen het CDJA, staat niets meer een fusie 
in de weg.
Na haar rede heette de voorzitter ds. 
Ohemans van de CHU welkom en gaf zij 
het woord aan mr. W. Aantjes.
In zijn rede ging de heer Aantjes in op het 
verschijnsel van het terrorisme. Problemen 
worden nooit door geweld opgelost. 
Daarom wilde de heer Aantjes de nadruk 
leggen op de „D” in het CDA, nadat hij bij 
vorige gelegenheden op de „C” was inge
gaan en tijdens zijn3 redes van vorige week 
(o.a. bij de jubileumviering van de Unie 
EJB) op de „A”.
Er is een kabinet van CDA en 'WD, omdat 
de „D” tijdens de kabinetsformatie niet 
voldoende tot uiting kwam. Het is goed dat 
dit kabinet er is. Wel zullen we de eigen 
verantwoordelijkheid zowel van kabinet 
als van fractie in het oog moeten houden. 
We mogen, aldus de heer Aantjes, niet be
zwijken voor de verleiding van de keuze 
tot een tweedeling in de politiek in een 
sociahstisch eh een anti-socialistisch blok. 
Dat zou een nieuwe -  en bepaald ongeluk
kige -  antithese in de politiek zijn. Som
migen dreigden tijdens het vorige kabinet 
voor deze verleiding te bezwijken, anderen 
dreigen er nu voor te bezwijken.
De heer Aantjes toonde zich onthutst over 
hét feit dat door de W D  uit zijn redes van 
de vorige week de conclusie werd 
getrokken dat hij terugverlangde naar een 
regering met de PvdA. Hij vond dit moeilijk 
met de goede trouw in overeenstemming te 
brengen.
Een fractievoorzitter moet het kabinet 
bijeenhoudeii, dé fractie bijeenhouden, re
kening houden met de coaUtiepartner en 
trouw blijven aan het program. In deze 
spanning staat een fractieleider, die boven
dien ook nog een persoonlijke politieke ge
schiedenis heeft. De heer Aantjes noemde 
enkele voorbeelden van deze spanning, 
zoals de verklaring van de fractie over het 
neutronenwapen, de vraag of de Lancera- 
ketten met atoomkoppen moeten worden 
uitgerust, de problematiek van de min
derheden (de zgn. vierde wereld), de par
tij pohtieke problemen zoals de problemen

met de CDU, de E'VP en de EDU, de be
voegdheid van de overheid, het UNC- 
project en de ombuigingsoperatie.
Bij de bespreking van de VAD merkte de 
heer Aantjes op dat PvdA en W D  elkaar 
vinden in eèn vertragingstactiek. De PvdA, 
omdat ze onder dit kabinet geen VAD tot 
stand willen zien komen, de 'WD omdat ze 
haar in hun hart helemaal niet willen. 
Over de hulp aan Cuba merkte de spreker 
op dat hij hierover vorige week niet zorg
vuldig genoeg had gesproken. Deze hulp 
gaat niet naar het regime van Fidel Castro, 
maar ondanks zijn regime naar Cuba.
De discussie tussen Christendorn en Mar
xisme dient volgend de heer Aantjes door 
ons gevoerd te worden. We moeten haar 
niet overlaten aan de christenen in de PvdA 
of aan de beweging ,,Christenen voor het 
Socialisme”. Daarbij moeten we duidelijk 
maken dat het christendom een betere weg 
is dan het marxisme, dat het ons niet om 
structuren of macht gaat, maar om de men
sén. ,,Niet heersen, maar dienen” is een 
slogan die hier zijn betekenis en waarde 
heeft. In dit verband ging de spreker ook in 
op de aanval van Den Uyl op de maat
schappelijke macht van de christenen, de 
,,vijfde macht”. De heer Aantjes beklem
toonde dat het hierin ging en gaat om dienst 
aan de naaste, niet om macht. Den Uyl gaat 
het om machtsposities. Historisch gezien is 
de ontwikkehng zo gelopen omdat de 
PvdA vond dat de weg van de macht liep 
via wetgeving, structuren en ingrijpen. Nu 
het niet zo gelopen is wil Den Uyl in
filtratie, penetratie en wetgeving om ook 
op dit gebied macht te kunnen uitoefenen. 
„Ons pohtieke beleid mogen we niet laten 
bepalen door kiezersgunst”, merkte de 
heer Aantjes op. Alleen de weg van de 
eigen identiteit maakt het CDA 
herkenbaar. Deelname in regering en coali
tie is mogehjk, als we daarin herkenbaar 
kunnen zijn. Hieraan dient de christen
democratie door de jongeren onop- 
houdehjk te worden getoetst.
Zo besloot de heer Aantjes zijn rede. Een 
réde die op mij| heel wat minder 
géinspireerd overkwiam dan de rede die hij 
vorige week op de Ünievergadering hield. 
Improviserend en brokkelig, weinig belijnd 
en met weinig enthousiasme. Nu is dit alles 
zeer wel begrijpehjk voor een druk bezet 
pohticus die d il^ jls  op voor anderen vrije 
uren en dagen op pad moet. Daarbij verke
ren we dan nog in de verkiezingstijd. 
Toch moet het me van het hart dat ik hoop 
dat het verschil tussen de wijze waarop de 
heer Aantjes tijdens het Unie-jubileum zijn 
rede hield en die waarop hij dat op het 
CDJA-congres deed, geen inchcatie is voor 
de wijze waarop het CDA haar jongerenor
ganisatie meent te kunnen benaderen.
Na de rede van de heer Aantjes was er 
gelegenheid voor pohtieke discussie. 
Hierin werd nog nader ingegaan op de in
vloed van het CDA op zusterpartijen en
m.n. de CDU in Duitsland en op de door

CHJOTLeeuwarden 
bescheiden gestart
Om een inbreng te kuniten hebben in een 
toekomstig gemeentehjk CDJA, zijn 
enkele jongeren uit CHjO-kring de laatste 
tijd aktief geweest met dé voorhèreidingen 
van de oprichting van een kern van de 
CHJO in Leeuwarden.
Dezer da§en was daartoe in Leeuwarden 
een vergadering belegd. Helaas was de op
komst gering: waarschijnlijk is hier ook het 
voetbaUen spelbreker geweest. Nadat de 
voorzitter van deze avond, Siem Jansen, 
het doel van de bijeenkomst had uitgelegd, 
vertelde wethouder C. Rijpma het één en 
ander ovér gemeentepolitiek en de betrok
kenheid van de jongeren daarbij.
Verder werd de wenselijkheid besproken 
van een beter contact tussen moeder- 
partijen en jongeren.
Ondanks het toch wat ontmoedigend begin 
hoopt de CHJO in Leeuwarden zich verder 
uit te breiden.
Wie belangsteUing heeft kan bellen naar 
telefoormummer 05100-20489 of schrijven 
naar: Annie 'Wfestlandstraat 11-IV,
Leeuwarden.

Den Uyl gelaakte „Maatschappelijke 
macht” van de christenen.

Tenslotte kwamen er nog in totaal 8 resolu
ties ter tafel. De eerste hiervan werd door 
het federatiebestuur aan het congres voor
gelegd en vroeg om intrekking van de zgn. 
anti-kraakwet. Deze motie werd met ruime 
meerderheid van stemmen aanvaard. Een 
motie betreffende de levering van verrijkt 
uranium aan Brazilië werd door 
wijzigingen in de lijn van de motie van 
Houwehngen gebracht en vervolgens door 
het congi^ aanvaard. Eveneens aanvaard 
werd een motie tot verruiming van het 
vluchtehngenbeleid. Een motie op de nota 
„Hoger onderwijs voor velen” werd op
geschort tot het volgende congres.^ Een 
motie Waarin het CDJA het betreurt dat de 
Lanceraketten van atoomkoppen worden 
voorzien werd aangenomen. j

Een motie waarin wérd aangedrongen op 
de bevordering van de fusie van het CDJA 
werd als voorzichzelf sprekend ingetrok
ken. Aangenomen werd een motie om te 
komen tot verbetering van de positie van 
de rechtstreekse leden. De laatste motie gaf 
een verantwoording voor het niet deelne
men van het CDJC (de buitenland- 
commissie van het CDJA) aan een wereld- 
jeugdfestival in Oost-Duitsland. Deze 
motie werd aanvaard. En daarmee werd 
het tweede congres van het CDJA gesloten.

Arme en rijke landen werken samen 
ontwikkeling van Caraïbisch gebied

bij

Aan de lijst van organisaties en groepen die 
samenwerken om de ontwikkeling van een 
bepaald gebied of land te bevorderen zal 
dit voorjaar een nieuwe club worden 
toegevoegd. Officieel luidt de naam: „Ca- 
raïbische Groep voor samenwerking op het 
terrein van economische ontwikkeling” . 
Deelnemers zijn vrijwel alle landen in het 
gebied van de Caraïbische Zee, een groot 
aantal westerse donorlanden (waaronder 
nederland) en internationale instellingen.

Op initiatief van de Wereldbank kwamen 
vertegenwoordigers van deze landen en 
instellingen in december in Washington 
bijeen om te bekijken hoe groot de 
behoefte aan een nieuw samenwerkings
verband in het Caraïbisch Gebied is en hoe 
een dergelijke groep hét best zou kunnen 
worden opgezet. De behoefte werd alge
meen gevoeld; de Wereldbank kreeg de 
opdracht om de komende maanden het 
plan verder uit te werken. Besloten werd 
dat er, naast een groep voor het hele (zeer 
omvangrijke) gebied van de Caraïbische 
Zee, nog kleinere, zgn. consultatieve groe
pen zullen komen waarin donorlanden en 
instellingen zich speciaal zullen richten op 
de ontwikkeling van een bepaald land.

MEER HULP
De Caraïbische Groep is een aantal, taken 
toegedacht. Van groot belang voor de 
deelnemende ontwikkelingslanden is dat de

Groep ernaar zal streven om de ont
wikkelingshulp voor dit gebied te vergro
ten. Berekeningen van de Wereldbank 
hebben aangetoond dat de zgn. zuivere 
hulp de komende jaren meer dan ver
dubbeld zal moeten worden (van 230 
miljoen dollar naar 600 miljoen dollar per 
jaar) om een redelijke economische groei 
van bijvoorbeeld 5 procent per jaar te 
bereiken. De totale kapitaalbehoefte voor 
de periode 1978-1982 wordt geschat op 25 
miljard dollar. In de periode 1970-1976 
bedroeg de hulp van westerse landen en 
internationale instellingen samen ongeveer 
1,6 miljard dollar, wat neerkwam op 15 
dollar per jaar per inwoner van dit gebied. 
De landen die de meeste hulp verstrekken 
zijn ,,buurman” Verenigde Staten, die 
groot belang toekent aan de oprichting van 
een speciale hulpgroep voor het Caraïbisch 
Gebied en verder Canada, Engeland en 
Frankrijk. Ook Nederland is in het gebied 
actief met vrij omvangrijke ontwikkelings
programma’s. Cuba en Jamaica zijn sinds 
1975 concentratieland in het Nederlandse 
ontwikkelingsbeleid; dit jaar is voor de 
hulp aan deze landen resp. 15 en 18 miljoen 
gulden uitgetrokken.
Verder wordt elk jaar op de begroting van 
ontwikkelingssamenwerking een behoor
lijke post uitgetrokken voor hulp aan de 
Nederlandse Antillen (in T978 ruim 160 
miljoen gulden). Ook de wat verder weg 
gelegen republiek Suriname, waaraan ons

land bij de onafhankelijkheid een bedrag 
van 3,5 miljard gulden aan ontwikkelings
hulp toezegde voor een periode van 10 tot 
15 jaar, wordt tot de landen gerekend 
waarop de activiteiten van Caraïbische 
Groep zich zullen richten.

De Caraïbische Groep wil ook een bijdrage 
leveren aan een betere coördinatie tussen 
donorlanden en instellingen en hulpont- 
vangende landen om een doelmatiger be
steding van de hulp te bereiken. Ervaringen 
die zijn opgedaan met het opzetten van 
projecten kunnen worden uitgewisseld zo
dat men Ir  elders op voort kan bouwen. 
Voorts stelt de Groep zich tot doel om bij 
te dragen tot een bétere onderlinge (econo
mische) samenwerking tussen de landen in 
het gebied, die gedeeltelijk al samenwerken 
in de Caricom.
Op het eerste gezicht lijken de problemen 
in het gebied van de Caraïbische Zee 

^minder ernstig daji elders in de Derde 
Wereld. Het gemiddelde Bruto Nationaal 
Produkt per hoofd van de bevolking 
bedroeg in 1976 870 dollar, een cijfer dat 
aanzienlijk hoger ligt dan in de meeste 
Afrikaanse en Aziatische landen. Het cijfer 
is in werkelijkheid echter veel ongunstiger 
omdat ook de verhoudingsgewijs rijke 
landen in het gebied zoals Barbados, 
Guyana en Jamaica, zijn meegerekend.
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In kader herdenking Unie van Utrecht

Pem okratie 79 geeft gelegenheid tot verdere democratisering

Samen beslissen, het ideaal van democra
tie, is in Nederland nog lang niet bereikt. 
Eind april 1979 wordt in Utrecht in het 
kader van de herdenking van 400 jaar Unie 
van Utrecht onder de titel DEMOKRATIE 
79 een landelijke ontmoeting georgani
seerd, waar 2000 Nederlanders de gele
genheid krijgen ideeën uit te wisselen over 
democratie en elkaar te helpen bij de ver
dere democratisering in onze samenleving. 
Door de Stichting Herdenking Unie van 
Utrecht zijn gelden beschikbaar gesteld om 
de grondslag van de Nederlandse Staat, als 
belangrijkste betekenis van de Unie van 
Utrecht, in zowel historische als staats
rechtelijke zin in nationale samenkomsten 
onder de aandacht te brengen.

Een werkgroep onder leiding van politico
loog dr. J. van Putten, beslaande uit J. J. 
van Aartsen, directeur Prof. B. M. Telders- 
stichting, mr. :A. J. Eijkman, vertegen- 
'Woordiger bestuur Unie van Utrecht, drs. 
:W. Gortzak, directeur Wiardi Beckman- 
stichting, drs. A. M. Oostlander, directeur 
Dr. A. Kuyperstichting, mr..drs. A. J. G. 
Reinders, wetenschappelijk hoofdmede
werker staats- en administratief redit 
Rijksuniversiteit Utrecht,, mevrouw N. A. 
Riemersma-De Gaay Fortman, Bond van 

' Gereformeerde Vrouwenverenigingen in 
Nederland, dr. J. Rosenberg, wethouder 
van Utrecht, drs. R. D. Stam, directeur we- 
tenschappehjk bureau D’66, prof. dr. P.

. Thoenes, hoogleraar sociologie Rijks
universiteit Utrecht, drs. A. J. van ’t Veer, 
wetenschappelijk hoofdmedewerker be- 
stuurssociologie Rijksuniversiteit Utrecht, 
mevrouw M. van der Wall-Duyvendak, 
Nederlandse Vereniging voor Vrouwen- 
belangen en secretaris van de werkgroep 
drs. W. G. J. van Doom, hoofd afdehng 
vorming Centraal Instituut Vorming en Op
leiding Bestuursdienst, heeft het initiatief 
genomen tot het organiseren van een lan
delijke ontmoeting, waarop niet alleen een 
antwoord gegeven wordt hoe het staat met 
democratie in onze samenleving, maar ook 
suggesties worden aangereikt voor verdere 
democratisering.

BIJEENKOMSTEN
Demokratie 79 zal op vrijdag 27 april en 
zaterdag 28 april 1979 worden gehouden in 
het nieuwe muziekcentrum en in het 
jaarbeurscongrescentrum in Utrecht. In een 
groot aantal bijeenkomsten zal een grote 
verscheidenheid aan onderwerpen met be
trekking tot democratie en democratisering 
ter sprake komen. Gestreefd wordt naar 
zo’n 2000 deelnemers, afkomstig uit alle 
lagen van de bevolking en vele sectoren 
van de samenleving. De volgende thema’s 
komen aan de orde. Voor werknemers: 
democratisering van het bestuur van de 
onderneming van de beslissingen op de 
werkplaats; voor aktievoerders: de nood
zaak van aktiegroepen; voor opvoeders:

opvoeding tot democratie in het gezin en 
op school; voor rechters, advocaten, ver
dachten en veroordeelden: democra
tisering van de rechtsspraak; voor mih- 
tairen, beroeps- en dienstplichtigen: demo
cratisering van de krijgsmacht; voor buiten
landse werknemers, Surinamers en 
Zuidmolukkers: de rechten van minderhe
den in een democratie; voor bestuurders en 
bestuurden: democratie in de provincies en 
in de gemeenten; voor hen die het leef
milieu een warm hart toedragen: demo
cratisering van de beshssing over het leef- 
miheu; voor boeren, burgers en buitenlui: 
democratie en ruimtehjke ordening; voor 
consumenten: wie zullen beslissen over de 
produktie van de consumptiegoederen?; 
voor allen die betrokken zijn bij het 
welzijnswerk: democratisering van het 
welzijnswerk, welzijn „van anderen” ; voor 
patiënten, artsen en verplegers: democra
tisering van de zorg voor de volks
gezondheid; voor ontwerpers, bouwers en 
bewoners: de besUssingen over bouwen en 
wonen; voor bejaarden: wie bepaalt hoe 
wij leven?; voor leden van de kerken: de 
kerk als democratische instelling en als 
hoedster van de democratie; voor leden 
van partijen: democratie dank zij of on
danks de pohtieke partijen?; voor ka
bouters, anarchisten en regenten: directe 
democratie of vertegenwoordiging; voor 
ambtenaren: ambtenaar en democratie; 
voor hen die naar wereldvrede streven:

democratie en schijndemocratie in inter
nationale verhoudingen; voor televisie
kijkers, radioluisteraars en programma
makers, voor krantenlezers en jouma- 
hsten: democratisering van de massa
communicatie; voor aktieve en passieve 
cultuurbeoefenaars: democratie en
cultuur; voor vrijheidslievenden: vrijheids
rechten en democratie voor iedereen: de 
geschiedenis van de democratie in Neder
land, democratie anno 1979, een algemeen 
overzicht, democratische gezindheid, wat 
is dat?; democratie en belangenbeharti
ging.
Voor bijna ieder onderwerp zullen eind 
1978 artikelen worden gepubliceerd, 
waarmee deelnemers aan DEMOKRATIE 
79 zich in eigen kring kunnen voorberei
den.

INFORMATIEMARKT
Tijdens DEMOKRATIE 79 zal ook een 
informatiemarkt gehouden worden, waar 
personen, groepen, organisaties en in
stellingen, die aktievoeren voor verdere 
democratisering van onze samenleving, 
hun ideeën aan hun medeburgers kunnen 
doorgeven.
Voor Demokratie 79 kunnen folders, het 
volledig programma en aanmeldings- 
formuheren worden aangevraagd bij het 
secretariaat van Demokratie 79, Postbus 
16200 in Utrecht.
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TRANSPORT OVER ZEE
Hoewel er tussen de landen grote verschil
len zijn. wat betreft hun cultuur, taal, 
. historie en ontwikkeling zijn er ook flink 
:, wat overeenkomsten. De meeste landen 
•’hestaan uit één of meer eilanden hetgeen 
.; heel speciale: problemen met zich mee- 
■ J)rengt. De markt waarvoor wordt gepro
duceerd, is kléin waardoor de produktie- 
hosten naar verhouding erg hoog liggen. 
Uoor de enorme afstanden onderling staan 
de regeringen, voor hoge transport- en

communicatiekosten. Daardoor worden 
niet alleen de buitenlandse investeringen 
duur maar vooral ook de grondstoffen 
(olie!) die moeten worden geïmporteerd 
omdat het gebied er zelf maar een paar 
heeft. Zorgwekkend is de voortdurende 
trek van afgestudeerden en bekwame vak
lieden naar rijke landen zoals de Verenigde 
Staten. Veel landen in het Caraïbische 
Gebied niissen voldoende geschoolde 
krachten die kunnen worden ingezet bij de 
opbouw en planning van de economie.
Het bootste probleem waar het gebied mee 
worstelt is de werkloosheid, die vooral in 
de steden voelbaar is. In sommige gebieden 
is het aantal mensen dat geen werk heeft

Uniebureau - Servicebureau
Er zijn problemen d ie____ eenvoudig op te lossen zijn. Daartoe behoren bij
kiesverenigingen voorkomende zorgen. Bijvoorbeeld: De secretaris peinst: „Hoe 
kom ik aan adressen?” :
Het uniebureau kan alle gewenste adressen verstrekken, afgedrukt op plakstrook- 
jes, mits déze tijdig besteld worden. Op vastgestelde data geven wij opdrachten 
voor de vervaardigingjvan deze stroolqes door aan het computercentrum.
Deze data zijn voor het lopende jaar:

24 mei, 7 en 21 juni 
en vervolgens om de veertien dagen

Indien u ruim voor die data uw bestelling opgeeft heeft u hetgeen u verlangt biimen 
veertien dagen in huis.
Adressenmateriaal veroudert snel. De adressen- en informatiegids GHU1976 is op 
veel punten al verouderd. Het blijft evenwel een onmisbaar boekje voor elke 
secretaris (verkrijgbaar door overmaking van ƒ 4,- op giro 169900, t.n. v. CHU, Den 
Haag).
Voor secretarissen van kamer- en statenkringen kuimen wij, zoals gebruikelijk,, 
CHU-enveloppen leveren met daarop afgedrukt de adressen van secretarissen, 
penningmeesters of voorzitters van kiesverenigingen. Voor de enveloppen en het 
a&laan van de adressen wordt een kleine vergoeding in rekening gebracht. Leden
adressen op plakstrookjes kosten 3 cent per stuk. In duplo afgedrukt betaalt u de 
helft.
De penningmeester peinst: „Hoe kom ik aan geld?”
Het Uniebureau int de contributie centraal op gironummer 169900 t.n.v. CHU, Den 
Haag. Van de ontvangen bedragen heeft:

— de kiesvereniging recht op 20%,
— de statenkring recht op 5%,
— de kanierkring recht op 15%.

Het landehjk bestuur (en daarmee jongeren, vrouwen, kadervorming Lohmanstich- 
ting, uw ledencontactblad, het Uniebureau, enz) ontvangt 60%.
Het Uniebureau wil graag uw aandeel overmaken, doch heeft daarvoor uw 
giro/bankrekeningnummer nodig.
Het vlotste kan de afrekening plaatsvinden indien op de naam van de 
kiesvereniging een rekening geopend wordt. Dan kan jaarlijks uw contributieaan- 
deel automatisch overgemaakt worden. In de toekomst kunt u er dan op rekenen 
per maart/april de afrekening van het oudejaar en een voorschot voor het lopende 
jaar te ontvangen.

gestegen tot een vijfde van de beroeps
bevolking. Op het platteland is eerder 
sprake van een soort verborgen werkloos
heid omdat de mensen daar soms nog wel 
een beetje werk hebben maar er nauwelijks 
een loon voor krijgen. Tot voor kort kwam 
het werkloosheidsprobleem minder aan de 
oppervlakte omdat velen, ook ongeschool
den, emigreerden naar rijkere landen. Deze 
hebben echter de laatste jaren maatregelen 
genomen om de trek af te remmen of zelfs 
te stoppen.

Rapporten van de Wereldbank wijzen uit 
dat de economische groei in het Caraïbisch 
Gebied tot nu toe volstrekt onvoldoende iS 
geweest en dat zo er al sprake was van 
groei, deze onvoldoende ten goede is 
gekomen aan brede bevolkingsgroepen.

Het inkomen per hoofd van de bevolking is 
in veel landen in feite gedaald. De voor
naamste bronnen van inkomsten zijn toe
risme en de uitvoer van bauxiet en andere 
mineralen en van enkele laridbouwpro- 
dukten zoals suiker. De opbrengsten in het 
ene jaar verschillen vaak nogal met het 
andere omdat ze worden beïnvloed door de 
economische situatie elders in de wereld

(bijv. de prijzen voor grondstoffen die op 
de wereldmarkt worden bepaald).
Namens de landen in het Caraïbische 
Gebied die hulp ontvangen stemde de ver
tegenwoordiger van Barbados op de verga
dering in Washington in met de oprichting 
van de nieuwe hulpgroep. Hij zei d a t. 
de landen internationaal én nationaal 
streven naar een grotere economische on
afhankelijkheid. Daartoe is meer hulp uit 
het buitenland nodig. De nadruk zou 
vooral moeten liggen op projecten die 
kunnen voorzien in de basisbehoeften van 
de bevolking (op het gebied van de 
landbouw, industrie en vervoer vooral). De 
deelname van Nederland aan de Caraï
bische Groep moet vooral worden ver
klaard uit het feit dat ons land al met een 
aantal landen in het gebied samenwerkt.

De Nederlandse regering staat op het. 
standpunt dat aanvullende financiële en 
technische hulp nodig is, maar dat 
daarnaast ook structurele maatregelen zul
len moeten worden genomen (op het gebied 
van de handel, grondstoffen, landbouw- en 
industriepolitiek) om ervoor te zorgen dat 
de landen economisch op eigen benen 
kunnen staan.
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Tussen Beigrado en Madrid
door: dr. K. de Vries, iid Eerste Kamer voor het CDA

Van oktober 1977 tot maart 1978 is in Bel
grado een conferentie gehouden ter toetsi-C 
ng van de in 1975 tijdens de conferentie 
van Helsinki over veiligheid en samen
werking in Europa door 33 Europese en 2 
Amerilmanse landen (de Verenigde Staten 
en Canada) gemaakte afspraken. Een kar
dinaal punt vormde de handhaving der 
mensenrechten.

De Sovjet-Unie en haar bondgènoten van 
het Warschaupact hebben geprobeerd deze 
kwestie met een „buiten de orde” af te 
doen op grond van het argument, dat in de 
slotakte van Helsinki (d.d. 1 augustus 1975) 
staat, dat het ene land zich niet mag be
moeien met interne aangelegenheden van 
het andere. Dat is hun niet gelukt. De 
woordvoerder van de Verenigde Staten 
heeft — geheel in de lijn van president Car
ter — reeds in de eerste week van de con
ferentie van Belgrado de handhaving der 
menseru-echten ter sprake gebracht; ook 
Nederland heeft zich niet onbetuigd gela
ten. De Russen hebben meer dan eens ge
dreigd, naar huis te zullen terugl^eren, maar

zijn tot het einde gebleven. Wel hebben zij 
bereikt, dat in de slotverklaring van de 
conferentie geen woord aan de men
senrechten is gewijd.
Op 25 mei j.1. heeft de commissie voor on
derwijs, culturele zaken en voorlichting 
van de Noord-Atlantische Assemblée (een 
organisatie van parlementsleden uit de lid
staten van de NAVO) in het Egmont-paleis 
te Brussel de gang van zaken in Be^rado 
besproken. Deze commissie, waarvan de 
Canadees Stewart voorzitter is (ik ben een 
van de twee vice-voorzitters), heeft van 
meet af aan grote belangstelling gehad voor 
de zogenaamde „derde mand” van de slo
takte van Helsinki, die de afspraken inzake 
de mensenrechten bevat. Zij heeft een sub
comité ingesteld, dat zich speciaal bezig
houdt met de vrije uitwisseling van ideeën 
en personen. De rapporteur van dit comité, 
de Canadese Yuzyk (van Oekraïnische af
komst) KWAM IN Brussel tot de conclusie, 
dat wat de mensenrechten betreft „de berg 
een muis heeft gebaard”. Het belangrijkste 
resultaat van de conferentie van Belgrado 
is z.i. geweest, dat men heeft besloten om in

september 1980 opnieuw bijeen te kome.i, 
ditmaal te Madrid. Het belang van dit be
sluit bestaat naar zijn mening hierin, dat het 
„Helsinki-proces” voortgang vindt. „De 
dissidenten in de Sovjet-Unie en de satel- 
liet-landen hebben (aldus Yuzyk) hun hoop 
gevestigd op de uiteindelijke realisering 
van de in Helsinki gemaakte afspraken. Wij 
mogen hen niet in de steek laten”.

Een dissident, die enige jaren geleden Rus
land heeft verlaten en nu in Amerika ver
blijft, trad in Brussel als gastspreker op; 
niemand minder dan Amalrik, de schrijver 
van de geruchtmakende publicatie „Haalt 
de Sovjet-Unie 1984?”. Hij was allesbehal
ve tevreden over de houding van „het 
Westen”. De Sovjets (zei hij) willen zelf 
bepalen, welke punten van het Accoord 
van Helsinki zij zullen uitvoeren en dat 
wordt hun gemakkelijk gemaakt doordat 
de slotakte geen rechtskracht maar enkel 
moreel gezag heeft. Daar komt nog bij, dat 
de vraag, of de handhaving van de men
senrechten al dan niet een interne aangele
genheid is, tot nu toe niet afdoend is beant
woord. Dat de mensenrechten in de slot
verklaring van Belgrado niet eens worden 
genoemd, is volgens Amalrik een veeg te
ken. De dissident Orlof, leider van een toe- 
tsingsgroep in de Sovjet-Unie, is pas tot 
zeven jaar dwangarbeid en vijf jaar ver
banning veroordeeld na een schijnproces, 
waarbij slechts één waarnemer uit het 
Westen (een Amerikaan) aanwezig was. 
Amalrik eindigde met de hoop uit te spre
ken, dat de Olympische spelen van 1980 
niet in Moskou zullen worden gehouden; 
wat in 1936 te Berlijn is gebeurd (zei hij) 
mag zich niet herhalen. Daarop werd ge
reageerd met applaus, maar of dat veel hel
pen zal?

K. de Vries.

Prijsvraag nieuwbouw Tweede kamer
Reeds jaren kampt de Tweede Kamer met 
emsdg ruimtegebrek. Steeds is getracht 
daaraan tegemoet te komen met in
cidentele aanbouw en verbouw. Hierdoor 
is langzamerhand een legpuzzel van ka- 
mer^es, gangetjes en trapjes ontstaan, ter
wijl er ook mensen moeten werken in on
toelaatbare omstandigheden.

Dat was de reden, waarom een zestal Ka
merleden op mijn initiatief op 11 november 
1970 een brief aan het Presidium van de 
Tweede Kamer schreven, waarin werd 
voorgesteld een commissie te benoemen, 
die rapjxjrt en advies moest uitbrengen om
trent de mogelijkheden van nieuwe 
huisvestine.

De commissie werd ingesteld en na een in- 
terimrappKïrt, een inventarisatie van de 
wensen van alle groepen die in de Kamer 
werkzaam zijn en de opstelling van een 
program van eisen, bracht zij in februari 
1975 eindverslag uit. Op 31 maart 1976 
werd een plenair Kamerdebat gehouden, 
waarbij de Kamer besloot het programma" 
van eisen goed te keuren en de minister van 
Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening 
te vragen nieuwbouw te realiseren. 
Inmiddels had de minister daarvoor de ge
bouwen aan Hofweg en Lange Poten aan
gekocht. Hij wilde mede op verzoek van de 
Kamer een prijsvraag onder Nederlandse 
architecten uitschrijven. Hij benoemde op 
24 september 1976 de jury en schreef op 13 
juli 1977 de prijsvraag uit.

De architecten, die belangstelling had
den, werden in de Tweede Kamer ont
vangen. Op twee dagen werden ruim 200 
personen voorzien van informatie. Zij kre
gen enige tijd om hun ontwerpen te maken. 
Op 8 maart 1978, toen de inschrijving sloot, 
bleken 111 deelnemers een ontwerp te 
hebben ingezonden, ieder met 6 tekenin
gen, een maquette en een toelichting.
Eerst heeft de z.g. meetploeg van de Rijks
gebouwendienst alle plannen doorgemeten 
om te zien of de inzending in totaal voldeed 
aan het aantal vierkante meters, die in het 
programma van eisen werden gevraagd. 
Vervolgens heeft de jury zich gedurende de

gehele maand mei met de beoordeling van 
de plannen bezig gehouden. De leden van 
de jury hadden zich daarvoor geheel vrij
gemaakt van hun normale dagelijkse - 
arbeid.
De beoordeling werd in hoofdzaak gericht 
op vier aspecten:
1. de relatie van de nieuwbouw met de 
stedelijke bebouwing en de ruimten er om
heen;
2. het beeld van het gebouw, naar buiten 
en naar binnen;
3. de interne organisatie, de plaats van de 
verschillende functiegroepen;
4. de verhouding kiezen/gekozene, tot 
uitdrukking komende in de aandacht, die 
aan bezoekers van het gebouw, o.a. in de 
vergaderzalen wordt gegeven.
De jury heeft in vijf weken deels in kleine 
groepen, deels in plenaire vergaderingen, 
zeer intensief alle plannen bestudeerd en 
besproken. Zij meende dat hoge normen 
moesten worden aangelegd omdat het hier

gaat om een gebouw waarin de vertegen
woordiging van het gehele Nederlandse 
volk gestalte tracht te geven aan onze par
lementaire democratie. Dat is een uniek 
gebeuren, waarbij hoge kwaliteit past.
Het was voor de jury dan ook een grote 
teleurstelling, en voor mij in het bijzonder, 
dat er tenslotte geen inzender kon worden 
aangewezen, van wie op grond van zijn 
ingediende plan mocht worden aangeno
men, dat hij in de tweede ronde met ver- 
werldng van de aangeboden kritiek zou 
kunnen komen tot een plan, dat in alle op
zichten voldeed aan de hoge kwali
teitseisen van het prijsvraagprogramma. 
Wel meende de jury, dat er 11 plannen 
voor een premie in aanmerking gebracht 
konden worden. Zij had daarvoor de vol
gende criteria:
a. het ontwerp getuigt van een goede inzet 
en motivatie van de inzender;
b. het ontwerp haalt op relevante aspecten 
een redelijke kwaliteit, waarbij een enkel

aspect minder goed mag zijn;
c. het ontwerp is op een of meer aspecten 
op bijzonder goede manier uitgewerkt. 
Binnenkort zal een uitvoerig rapport van 
de jury met een beoordeling van aUe 111 
plannen en een beschrijving van de werk
wijze en de gehanteerde criteria gepu
bliceerd worden. Er zal dan ook een open
bare tentoonstelling van alle plannen wor
den gehouden.

De prijsvraag is beëindigd. Maar de kamer- 
nood van de Kamer duurt voort. Er komt 
dus zeker een nieuw gebouw. Maar de Mi
nister van Volkshuisvesting en Ruimtelijke 
Ordening zal nu op advies van de Rijks
bouwmeester een andere weg daartoe 
moeten bewandelen. Ik hoop, dat hij snel 
de mars-route zal aangeven.

A. D. W. Tilanus 
Lid van de Jury.

PARLEMENTAIRE DELEGATIE NAAR NEDERLANDSE ANTILLEN
Van 3 juni tot 23 juni zal een parlementaire 
delegatie een werkbezoek brengen aan de 
Nederlandse Antillen. De groep, die uit 17 
kamerleden en senatoren bestaat, zal in die 
tijd bezoeken brengen aan de Bovenwind
se- en Benedenwindse Eilanden en ge
sprekken voeren met de autoriteiten en 
verschillende vertegenwoordigers van 
maatschappelijke groeperingen aldaar.

Onderwerp zal zijn de toekomst van de 
Antillen en de relatie met Nederland. In dit 
verband zal de toekomstige staatkundige 
structuur aan de orde komen en met name 
de positie van Aruba, dat zoals bekend een 
zekere onafhankelijkheid nastreeft.

Aruba kwam vorig jaar in het nieuws door 
de Arubaanse politieke partij MEP (Movi- 
miento Electoral di Pueblo), de ver

kiezingsbeweging van het volk, die onder 
leiding van Betico Croes de onafhankelijk
heid van het nu 62.000 inwoners tellende 
eiland nastreeft. De Centrale Regering van 
de Nederlandse Antillen, die op Cura^ao 
zetelt is hier weinig mee ingenomen. De 
Nederlandse Regering geeft de voorkeur de 
volledige onafhankelijkheid van de Ne- 
derlan ie  Antillen over te dragen aan die 
Centrale Regering, omdat zij zich daartoe 
min of meer gehouden voelt door het Sta
tuut, dat de verhouding tussen de Neder
landse Antillen en Nederland regelt. Het 
behoeft nauwelijks betoog, dat een al te 
onafhankelijke positie van Aruba binnen 
een samenwerkingsverband met de andere 
Antillen zeer moeilijk te verwezenlijken is.

Afgezien van factoren als kleinschaligheid 
en daardoor de grote afhankelijkheid zou

dit met name problemen kunnen geven 
voor het muntstelsel van Aruba. Moeilijk
heden zouden er voorts ontstaan voor de 
betaling van de ambtelijke pensioenen en 
algemene ouderdomsvoorzieningen.

Van belang zal zijn behalve de door de 
Antillen gewenste onafhankelijkheids- 
datum, de kwestie van de buitenlandse be
trekkingen en de defensie. Van Nederland
se zijde zijn een 3-tal discussienota’s aan de 
Antillianen aangeboden. Van Antilliaanse 
zijde zullen eveneens gesprekspunten aan 
de orde gesteld worden.
Van CHU-zijde zal senator Van Hulst en 
het kamerlid Gualthérie van Weezel van de 
delegatie deel uitmaken.

Hans van Weezel
lid CDA-Tweede Kamerfraktie
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Het beheer van de waterkeringen langs de 
Nederlandse kust in principe bij de waterschappen
door: drs. H. Eversdijk, lid Tweede Kamer CDA

In de Tweede Kamer is de regeringsnota 
over het beheer van de waterkeringen 
langs de Nederlandse kust uitgebreid be
sproken. Deze nota was een uitvloeisel van 
de Nota „Naar een nieuw waterschapsbe- 
stel?” die vlak daarvoor werd behandeld.

KORTE HISTORIE
Op donderdag 17 oktober 1974 verscheen 
het zgn. „Diepdelversrapport”, een rap
port betreffende de waterschapszorg. De 
belanjgrijkste conclusie was dat de plaatse
lijke en regionale waterstaatszorg ook in de 
toekomst door in die zorg gespecialiseerde 
lichamen, d.w.z. de waterschappèn, dient 
te worden uitgevoerd. Bij de presentatie 
van dit rapport werd opgemerkt dat het 
jammer was dat, ondanks de bijna zesjarige 
studie- en ondanks het verzoek van de 
toenmalige minister van verkeer en water
staat om dit bij voorrang te behandelen, het 
niet mogelijk is geweest een advies over het 
beheer van de Noordzeekeringen in het 
rapport op te nemen.
Het strekt de minister van Verkeer en Wa
terstaat uit het vorige kabinet drs. Tj. Wes- 
terterp, dan ook tot eer dat hij in be- 
trekkeiijk korte tijd kans heeft gezien een 
zinnig rapport over deze materie aan de 
Kamer ter discussie aan te bieden. In feite 
was deze zaak immers al sinds 1953 urgent.

BEHEER BU WATERSCHAPPEN
De CDA fractie heeft uitgesproken het eens 
te zij n mei de stelling, dat het beheer van de 
hoofdwaterkeringen langs de Nederlandse 
kust in beginsel door voldoende krachtige 
waterschappen moet geschieden. Er 
moeten wel zèèr bijzondere omstandig
heden zijn om hierop een uitzondering te 
maken en over te gaan tot Rijksbeheer.
In theorie kan zeker niet zonder meer wor
den gezegd daf Rijksbeheer beter is dan 
beheer door de waterschappen. Ook het

omgekeerde is niet zonder meer het geval, 
immers vooral op het technische vlak 
bezien zijn het mensen van dezelfde kwali
teit die het werk verrichten.

VOORKEUR VOOR WATERSCHAPPEN
Er zijn echter andere dan technische 
redenen aan te voeren waarom water- 
schapbèheer bij de Noordzee-waterkerin- 
gen de voorkem verdient, namelijk:

1. Waterschapsbeheer staat dichter bij de 
problematiek, de betrokkenheid is groter. 
Dit is vooral in een tijd van dreigend gevaar 
of calamiteit van zeer grote betekenis ge
bleken.
2. De trits: beheerder -  toezicht — op
pertoezicht is waardevol, al moet worden 
vastgesteld dat dit in het verleden niet altijd 
voldoende functioneerde.
3. De directe zorg voor de hoogwaterke- 
ring zal bij een waterschap steeds bovenaan 
staan. Zowel technici als bestuursleden zul
len daarvoor direct verantwoordelijk en 
aanspreekbaar zijn. Bij Rijksverantwoor
delijkheid zijn nu eenmaal de „afstanden” 
groter. Wel moet ten aanzien van de directe 
zorg natuurlijk worden opgemerkt dat het 
beschikbaar stellen van voldoende fi
nanciën sterk bepalend is voor een goed 
onderhoud. Ook moet nog opgemerkt 
worden dat de waterschappen wegens him 
afzonderlijke, doelgerichte or
ganisatorische vorm in tegenstelling tot het 
Rijk, niet de zorg hebben voor andere soms 
tegenstrijdige belangen zoals met betrek
king tot de scheepvaart, de exploitatie van 
de Noordzeebodem e.d. In conflictsituaties 
kan bij rijksbeheer na interne afweging een 
grotere kans bestaan dat de zeewering niet 
die aandacht krijgt die zij behoeft, dan 
wanneer de zeeweringsbelangen door een 
zelfetandig openbaar lichaam worden be
hartigd.

Ik wilde deze drie facetten van water
schapsbeheer even naar voren halen 
zonder iets af te doen aan andere zaken, die 
pleiten voor waterschapsbeheer als: de de
centralisatie van bestuur, de functionele 
bestuursvorm, de traditie, het directe 
belang en de directe betrokkenheid van de 
mensen achter de zeewaterkering etc. Met 
name het feit dat bij waterschapsbeheer als 
uitingsvorm van gedecentraliseerd bestuur 
de democratie beter tot haar recht komt, 
moet echter toch even extra onderlijnd 
worden.

DRIEDELING VAN DE KUST
De Noordzeekust is in de Nota Noord- 
zeewaterkeringen ingedeeld in drie delen: 
de Deltakust, de kust van Holland en de 
Waddenkust. Dat is volstrekt juist, want 
een éénvormige aanduiding is niet in over
eenstemming met de eisen die uit de belan
grijke fysisch-geografische verschillen 
voortvloeien. Eén waterschap voor de ge
hele Nederlandse kust is alleen daarom al 
niet aanvaardbaar, al is te sterke versnippe
ring evenmin juist. Er dienen langs de 
Noordzeekust voldoend krachtige water
schappen te zijn.

OOK NOORDHOLLANDSE KUST 
NAAR DE WATERSCHAPPEN
De kust van het vasteland van Noordhol- 
land is in rijksbeheer, behalve de Honds- 
bossche zeewering. Terecht werd in de nota 
vas^esteld dat deze kust niet verschilt van 
de l&st van Zuid-HoUand, die wel onder 
waterschapsbeheer valt, zodat water
schapsbeheer ook voor NoordrHoUand kan 
worden ingevoerd, wellicht met uitzonde
ring van de Helderse zeewering.
De CDA fractie diende dan ook een motie 
in waarin uitgesproken werd, dat in 
principe de gehele Noordzeekust onder 
waterschapsbeheer dient te worden ge
bracht. Deze motie werd door de Tweede 
Kamer aanvaard met de stemmen van alle

linkse partijen tegen. De minister is nu 
uitgenodigd om kustgedeelten in Noord- 
Holland, die in rijksbeheer zijn, over te 
dragen aan de waterschappen. Dat geldt in 
Groningen en Friesland tevens voor wat de 
dijkgedeelten bestreft die nu nog onder 
provinciaal beheer staan.

DE DELTAKUST
In het Deltagebied doet zich een bijzondere 
situatie voor door de afsluitingswerken. Dit 
is van invloed op het beheer. Terecht 
blijven de afeluitingswerken in beheer bij 
het rijk. Wel heeft de CDA fractie aandacht 
gevraagd voor de bijzondere situatie die 
zich gaat voordoen bij de pijlerdam in de 
Oosterschelde. Bij het sluiten van de schui
ven in die dam kunnen namelijk ver
schillende belangen een rol spelen. 
Duidelijk hebben we in ieder geval nog 
eens vastgesteld dat het primair om den 
veiligheid dient te gaan.

DE WADDENKUST
De duinkust van de Waddeneilanden blijft 
terecht in rijksbeheer. Het beheer van de 
waterkeringen van het vasteland van Fries
land en Groningen moet bij de water
schappen blijven. De enkele gedeelten die 
hier nu nog in beheer zijn bij het rijk en de 
provincie, moeten aan de waterschappen 
worden overgedragen als onze motie wordt 
uitgevoerd. Dat geldt vanzelfsprekend niet 
voor de Afsluitchjk, die blijft onder rijks
beheer.

DE FINANCIËLE VERHOUDINGEN
Het drieluik: belang, betaling, zeggen
schap, heeft in de waterschapswereld bij
zondere betekenis en is in feite het fun
dament van het instituut „waterschap” . 
Ten aanzien van de Noord- 
zeewaterkeringen gaat de nota terecht uit 
van een bijzondere situatie. In de kosten 
zal het rijk dus — waar nodig — moeten 
bijspringen.

Bestuurlijke reorganisatie: de bal rolt weeri
door: Sytze Faber, lid Tweede Kamer CDA
Al meer dan tien jaar wordt er intensief 
gediscussieerd over een andere opzet van 
ons bestuurlijk stelsel. Ook de minister van 
binnenlandse zaken in het vorige kabinet, 
d,e heer De Gaay Fortman, heeft zich daar 
diepgaand mee bezig gehouden. Dat heeft 
er toe geleid, dat hij eind 1976 twee wetsont
werpen heeft aangeboden aan de Staten- 
Generaal. In het ene wetsontwerp (in de 
wandeling het „gele boek” genoemd) wor
den de taken en bevoegdheden tussen rijk, 
provincies en gemeenten opnieuw gere
geld. Het andere wetsontwerp (het „groene 
boek”) heeft betrekking op de indeling van 
ons land in provincies (de bekende 24 pro- 
vincies-nieuwe-stijl).
Natuurlijk was iedereen benieuwd wat het 
kabinet-Van Agt met de erfenis van minis
ter De Gaay Fortman zou doen. Welnu, 
daar ontstaat nu enige duidelijkheid over. 
Zijn opvolger Wiegel heeft een notitie ge
maakt waaruit blijkt, dat de uitgangspunten 
weliswaar gehandhaafd blijven, maar dat 
er in de uitwerking belangrijke veranderin
gen zullen worden aangebracht. Het ligt in 
de bedoeling, dat minister Wiegel zal ko
men met een Nota van Wijzigingen met 
betrekking tot het ,,gele boek”, terwijl het 
niet onwaarschijnlijk is, dat het „groene 
boek” door een geheel nieuw wetsontwerp 
vervangen zal worden.
Met nadruk heeft minister Wiegel er op 
gewezen, dat hij in zijn notitie slechts zijn 
voorlopige gedachten heeft neergelegd. 
Dat is een goede aanpak omdat er op deze 
manier volop ruimte blijft voor het aan
brengen van wijzigingen en aanpassingen. 
En dat is op een aantal punten zonder meer 
nodig.

UITGANGSPUNTEN
Bij de beoordeling van de notitie van mi
nister Wiegel is het goed om uit te gaan van 
hetgeen de CDA-fractie tot dusver heeft 
uitgesproken over de bestuurlijke organi
satie. Bij de behandeling van de begroting 
van binnenlandse zaken heb ik namens de 
fractie onder meer het volgende naar voren 
gebracht.
Bij het aanbrengen van wijzigingen in ons 
bestuurlijk stelsel zal vast gehouden moe

ten worden aaii drie volwaardige bestuurs
lagen, namelijk rijk, provincies en ge
meenten. Dat betekent, ddt een gewijzigde 
wet gemeenschappelijke regehngen en de 
bestaande pre-gewesten geen doorslag
gevende rol zullen kunnen spelen bij de 
reorganisatie van het openbaar bestuur. 
Verder meent de CDA-fractie, dat het tot- 
stand brengen van de bestuurlijke reorga
nisatie er toe zal moeten leiden, dat het 
aantal gemeenten afneemt en dat het aantal 
provincies enigermate toeneemt.
Deze punten komen ook aan de orde in het 
onlangs verschenen rapport van de CDA- 
kommissie-Fibbe. Partij en fractie zitten 
hier duidelijk op dezelfde lijn. Maar daar 
houdt het nog niet mee op. Ook de notitie 
van minister Wiegel kpmt ongeveer uit op 
deze benadering. De minister houdt vast 
aan de drie bestuurslagen, hij pleit voor een 
systematische herindeling van gemeenten 
en wat de provincies betreft komt hij uit óp 
een aantd van zeventien. CDA-fraktie, 
kommissie-Fibbe en minister Wiegel zitten 
wat dit betreft derhalve op hetzelfde spoor.

DECENTRALISATIE
Als we het hebben over de reorganisatie 
van ons openbaar bestuur is het echter niet 
juist de aandacht in eerste instantie vooral 
te concentreren op de toekomstige grenzen 
van provincies en gemeenten. Dan zou het 
er op beginnen te lijken, dat herindelingen 
een doel in zichzelf zouden zijn. En dat kan 
natuurlijk nooit de opzet zijn. Het moet 
duidelijk zijn waarom grenzen gewijzigd 
worden en waarom er nieuwe provincies en 
gemeenten moeten komen.
Bij de behandeling van de begroting van 
binnenlandse zaken heeft de CDA-fractie 
hierover de volgende standpunten inge
nomen.
Bij de reorganisatie van het bestuursstelsel 
dient de decentralisatie van rijkstakeh een 
centrale plaats in te nemen. Vandaar, dat de 
sinds de vorige eeuw nogal misdeelde pro
vincies meer bestuurlijke body moeten 
krijgen. Anders lukt de decentralisatie niet. 
Zo’n herverdeling van taken zal er toe lei
den, dat de provinciegrenzen aangepast 
moeten worden aan de ontwikkelingen, die

gedurende vele decennia hebben plaatsge
vonden op bijvoorbeeld sociaal-econo- 
misch en planologisch terrein.
Het punt, waar het dus om draait, dat we 
eerst ongeveer moeten weten hoe het be
stuurlijk takenpakket van de provincies er 
in de toekomst zal uitzien voordat er ver
standige beslissingen genomen kunnen 
worden over de meest gewenste provin
ciale indeling. En daarbij zal ef bovendien, 
zoals de kommissie-Fibbe terecht heeft op
gemerkt, nauwlettend geluisterd moeten 
wor4en naar wat er in de verschillende re
gio’s leeft.
Nu valt het op in de notitie vap minister 
Wiegel, dat hij aanmerkelijk konkreter is 
over de nieuwe provinciale indeling (de 
territoriale reorganisatie) dan over de ta
ken en bevoegdheden, die die provincies 
zullen moeten hebben (de funktionele 
reorganisatie). Anders gezegd: de motive
ring van de beoogde zeventien provincies 
is erg mager.
Het konit er op neer, dat hef me niet goed 
mogelijk lijkt om al een oordeel te geven 
over de gedachten van de minister met be
trekking tot een nieuwe provinciale inde
ling zonder dat er meer duideUjkheid ver
schaft wordt over hetgeen de provincies 
moeten gaan doen. Wat dit betreft stelt de 
minister zijn hoop sterk op de binnenkort te 
verwachten (eerste) uitkomsten van een 
door de Raad voor de Territoriale Decen
tralisatie (RTD) verricht onderzoek. Hope
lijk zal dit geen ijdele hoop blijken te zijn, 
want dat er nu eindelijk vaart achter de 
bestuurlijke reorganisatie gezet zal moeten 
worden, is zo klaar als een klontje.

MEERSPORIGHEBD
Er is nog een belangrijk punt. In het verle
den is er bij de pogingen om het vraagstuk 
van de bestuurlijke reorganisatie op te los
sen te veel over één band gespeeld. De ene 
keer werd het over de boeg gegooid van de 
intergemeentelijke samenwerking, de an
dere keer over die van de kleinschalige ge
westen, vervolgens werd betoogd dat de 
gemeenten versterkt moesten worden en 
tenslotte werd de gedachte van de mini- 
provincies op tafel gelegd.
Dat het allemaal zo lang heeft geduurd.

vindt zijn oorzaak naar mijn mening vooral 
in het feit, dat steeds bijna alles op één kaart 
werd gezet. Het ontbrak aan een integrale 
benadering van het vraagstuk. Vandaar, 
dat de CDA-fractie van mening is, dat er nu 
gekozen moet worden voor een meerspori- 
ge benadering, waarbij duidelijk wordt wat 
de toekomstige plaats zal zijn van rijk, pro
vincies, gemeenten en pre-gewesten. 
Helaas komt deze meersporigheid onvol
doende uit de verf in de notitie van minister 
Wiegel. Ik heb al gewezen op de Oneven
wichtigheid, dat veel duidelijker geschre
ven wordt over de grenzen van de toekom
stige provincies dan over de taken, die ze 
zullen moeten gaan vervullen.
Daarnaast valt het op, dat de passages over 
de gemeenten en de gemeentelijke herin
deling kennelijk met veel meer animo zijn 
geschreven dan die over de provincies. 
Over de pre-gewesten en allerlei andere 
regionale samenwerkingsvormen wordt 
zelfs vrijwel gezwegen. Voorkomen moet 
worden, dat weer in de fout van vroeger 
gevallen wordt, namelijk dat alles te veel 
op één kaart gezet wordt, in dit geval op die 
van de gemeentelijke herindeling. Want 
dan zal men met goed fatsoen niet meer 
kunnen spreken over een bestuurlijke 
reorganisatie, maar hoogstens over aanpas
singen in de marge, waarvan de zin boven
dien allerminst duidelijk zal zijn.

BESLUIT
Kort samengevat komt het er er op neer, 
dat in de notitie van minister Wiegel te 
weinig tot uidrukking komt, dat er een 
meersporige, integrale aanpak gevolgd zal 
moeten worden. Dat betekent, dat er veel 
meer duidelijkheid zal moeten komen over 
het toekomstige takenpakket van provin
cies en gemeenten (decentralisatie van 
rijkstaken!).
Het is echter hoopvol, dat de minister zich 
niet vastgebeten heeft in zijn notitie. Wijzi
gingen en aanvullingen zullen zeker aan
gebracht worden. De minister heeft met 
zijn notitie de bat weer aan het rollen ge
bracht. En dat is in ieder geval meegeno
men. Want dat het zeer gewenst is, dat er de 
komende jaren definitieve besluiten vallen, 
staat buiten kijf.



VRUDAG 9 JUN11978

Een Europees regionaal aktieplan voor vrouwenem ancipatie?
In de laatste EK-signalen van maart 1978, 
nr. 8, staat het volgende bericht over het 
Regionaal Aktieplan.
„1975 werd door de Verenigde Naties uit
geroepen tot het Internationaal Jaar voor 
de Vrouw. In dat jaar vond in Mexico de 
eerste wereldkonferentie van regeringen 
over emancipatie plaats. Vóórdat de kon- 
ferentie in Mexico begon, vonden in ver
schillende werelddelen voorbesprekingen 
plaats, waarbij knelpunten in de positie van 
de vrouw en maatregelen om deze positie 
te verbeteren werden geformuleerd in re
soluties en aktieplannen.
Zo’n aktieplan is een programma van be
leidsvoornemens van de reeerine in een 
bepaalde regio (bijv. de regio Zuid-Ameri
ka) om dè gelijkheid van vrouwen ten op
zichte van mannen te bevorderen. Alle re
gio’s van de wereld hadden vóór de kon- 
ferentie in Mexico zo’n aktieplan opge
steld, behalve Europa.
In het eindrapport van de konferentie in 
Mexico, het „wereldaktieplan”, werd aan
gedrongen om alle aanbevehngen van 
Mexico verder per regio uit te werken. Ook 
tijdens het door deskundigen bezochte Se
minar van de Verenigde Naties (in Gronin
gen, maart 1977) over rollen van vrouwen 
en mannen werd met algemene stemmen

gepleit voor het maken van een regionaal 
aktieplan voor Europa.
De Emancipatiekommissie vindt het be
langrijk dat er nu voor Europa zo’n aktie
plan wordt gemaakt, omdat het, de regerin
gen stimuleert om^konkrete stappen te 
doen om de positie van de vrouw in hun 
eigen land te verbeteren. Ook zou het een 
bijdrage kunnen vormen aan de voorberei
ding van de nieuwe wereldkonferentie 
over emancipatie in 1980.
De EK heeft er daarom bij de Nederlandse 
regering op aangedrongen zich aktief in te 
zetten voor de totstandkoming van zo’n 
regionaal aktieplan en voor een goede 
voorbereiding van de konferentie in . 
1980.”
Hiermede kunnen we het helemaal eens 
zijn. Er ligt wel voor ons allemaal een berg 
werk extra klaar. In dit verband moge wor
den vermeld, dat op het eerste EVP-con- 
gres te Brussel het volgende amendement 
van de Nederlandse delegatie is aangeno
men.
,,De Europese Christen-Democraten zullen 
bevorderen dat er een regionaal Europees 
Aktieplan voor de vrouw tot stand komt in 
de geest van het Wereldaktieplan voor de 
vrouw, dat in 1975 in Mexico City is vast
gesteld.”

Voor de christen-democratische vrouwen 
in Nederland ligt ook hier een taak een 
eigen inbreng te hebben en een bijdrage te 
leveren vanuit hun christen-democratische 
visie.
De hulp van onze achterban is daarbij ge
wenst en nodig. Zij moet aangeven wat zij 
wil en welke verandering tot verbetering 
kan leiden. Zij moet signaleren wat eraan 
schort in de ontwikkeling, die hoe dan ook 
op gang komt en waarom zij dat niet ge
wenst acht vanuit hun levensvisie. En die is 
van belang voor het toekomstig welzijn van 
de Europese vrouwen.

Het is heel moeilijk in te denken hoe andere 
vrouwen in andere Europese landen leven. 
Wat zij ervaren en wat zij willen en niet 
willen. Onze omstandigheden zijn verre 
van gelijk. Toch behoort het ook tot onze 
opdracht mee te denken over wat wij kun
nen doen aan de positie van die Europese 
vrouwen, die de minste kansen kregen. 
Hoe kunnen wij ervoor zorgen, dat zij meer 
vrijheid voor zichzelf krijgen en/of nemen 
— en daardoor ook meer mogelijkheden? 
U mag dit beschouwen als een oproep mee 
te doen aan het konkreet beantwoorden 
van de vele vragen.

Annelies van den Beld-Pott.

Wetenschapsbeleid

Werken aan de toekomst
door Ton de Kok

De ministers van het kabinet Van Agt zijn 
redelijk tot goed bekend bij de kiezers. De 
minister van Wetenschapsbeleid is voor 
velen echter een onbekende grootheid die 
zijn werkzaamheden in totale duisternis 
verricht. Enerzijds is dit te wijten aan het 
feit dat deze functie pas enige jaren geleden 
in het leven is geroepen, en anderzijds 
omdat de activiteiten van de minister ons 
schijnbaar niet direct raken in het da
gelijkse bestaan. Een en ander reden 
genoeg om daar eens uitvoerig aandacht 
aan te besteden.

De eerst voor de hand liggende vraag die 
wij minister drs. M. W. J. M. Peijnenburg 
stellen is:

Waarom is het w etenschapsbeleid aan  een  
aparte minister toegew ezen  en w at is zijn 
opdracht.
De minister van Wetenschapsbeleid heeft 
als opdracht het oy peil houden van de 
onderzoekcapaciteit voorzover-deze door 
de overheid wordt gesubsidieerd. Globaal 
kunnen wij zeggen dat ongeveer de helft 
van al het wetenschappelijk onderzoek in 
het bedrijfsleven geschiedt. Verder vindt 
veel onderzoek plaats op de universiteiten 
en hogescholen en een deel wordt verricht 
door een aantal grote instellingen zoals 
TNO, scheep- en luchtvaartkundige labora
toria en andere proefstations.

Al dat onderzoek dient het beleid op ver- 
schiUende terreinen en beïnvloedt ook yer- 
schiUendè sectoren. Als voorbeeld kan ik 
de activiteiten in de landbouw noemen. De 
minister van Landbouw laat allerlei weten
schappelijk onderzoek verrichten. De 
uitkomsten hiervan kunnen bij voorbeeld 
Voor ontwikkelingsprojecten van belang 
zijn zodat er een relatie ontstaat tussen 
Landbouw en Ontwikkelingshulp.

Ook het onderzoek naar energiebespa- 
ringsmethoden raakt meerdere departe
menten. Hier een van de redenen waarom 
mijn functie in het leven is geroepen. Er ont
staan in het wetenschappelijk onderzoek 
coördinatieproblemen die om een oplossing 
vragen vanuit een positie zonder de directe 
betrokkenheid met de problemen.

Wie betaalt die onderzoeken?
De gelden voor die verschillende activitei
ten komen van de vak-departementen. Een 
instelling als het TNO krijgt bijvoorbeeld 
van vele kanten gelden. Ér wordt onderzoek 
Verricht door Economische Zaken, onder
wijs, defensie, voedingsorganisaties enz. 
Op de verschillende begrotingen vindt u 
dus posten voor bijdragen aan TNO. Zo

werkt dat ook naar de andere instituten 
waar wetenschappelijk onderzoek wordt 
verricht. Dit is weer een ander aspect van 
mijn taak. Ik draag er zorg voor dat er in de 
diverse instituten geen doublures ontstaan 
maar ook inoet ik voorkomen dat bepaalde 
onderzoeksvelden geheel aan de aandacht 
ontsnappen.

Als Zijlstra roept dat dode bom en uit het 
industriële bos m oeten  worden verwijderd, 
wie zorgt er dan voor jonge aanplant?

Wij zijn gestart met de voorbereiding van 
een nota ,,innovatiebeleid” . 
Innovatiebeleid wil zo veel zeggen als het 
zoeken, ontwikkelen, en invoeren van 
nieuwe marktrijpe produkten.

In het uitstippelen van zo’n beleid komt een 
aantal zaken aan de orde. Allereerst zal het 
Nederlandse produktie-apparaat doorge
licht moeten worden. Via een doorlich- 
tingsoperatie worden de knelpunten en 
toekomstmogehjkheden in bepaalde be
drijfstakken duidelijk. We gaan dus na 
welke mogelijkheden het Nederlandse 
produktiepotentieel heeft. Dit wordt mede 
bepaald door de hoeveelheid aanwezige 
kennis in Nederland. De hele ontwikke
lingsgang tot een succesvol marktprodukt 
betekent dat verschillende geledingen bij 
elkaar moeten worden gebracht.

Wij hebben de coördinatie van deze nota 
omdat wij van hieruit een goed overzicht 
hebben over het kennispotentieel in Neder
land.

Het is natuurlijk niet zo dat alles wat wij 
aan kennis hebben zich laat vertalen in

marktrijpe produkten. Ook omgekeerd 
moet je, zoals ik al zei, nagaan wat het 
Nederlandse bedrijfsleven voor mogelijk
heden heeft in het totale internationale ar
beidsbestel.

Kennis omzetten in een marktwaardig pro- 
dukt betekent ook dat je nagaat wat voor 
inventiviteit onder de ondernemers leeft, 
welke mogelijkheden hebben ze om buiten
landse markten te penetreren en wat is de 
kwaüteit van hun verkoopapparaat. Dat 
betekent een subtiel samenspel tussen 
overheid en bedrijfsleven.

In deze tijd waarin w etenschappelijk on
derzoek ongekende hoogten bereikt rijst 
de vraag in hoeverre het w etenschappelijk 
on derzoek in de toekom st aan  banden  
m oet worden gelegd. Ik  denk hierbij vooral 
aan de gevolgen van de manipulatie m et de 
dragers van erfelijke eigenschappen bij de 
mens. (DNA-onderzoek).
Geleidelijk aan ontwikkelt de wetenschap 
zich zodanig dat de mensen vragen gaan 
stellen over het maatschappelijke nut van 
verdergaand onderzoek en de daarbij be
horende maatschappelijke visies. Het spre
kendst komt dit bij de kernenergie aan de 
orde. Er zijn nu geleerden die zich afvragen 
waar wij op het terrein van dé Kernenergie 
eigenlijk aan begonnen zijn. De 
beantwoording van die vraag komt te laat. 
Wij zitten er midden in en moeten er het 
beste van maken.

Ten aanzien van de manipulatie met er
felijke eigenschappen zijn wij nog niet te 
laat.
In de landbouw verrichten wij dit soort ac
tiviteiten eigenhjk al jaren bij de veredeling 
van bepaalde, soorten gewassen.

Zolang je aan een rode rozenstruik ook 
witte rozen kan laten bloeien ligt niemand 
er wakker van. Het wordt pas griezelig als 
je bijv. bacillen eigenschappen kan meege
ven waardoor zij tegen elk afweermiddel 
bestand worden. Je hoeft in je fantasie nog 
maar een stapje verder te gaan en wij geven 
een zaadcel in ontwikkeling de door ons 
gewenste aard en eigenschappen mee.

Als je de vrijheid van onderzoek wil in
perken welke ethisch-morele criteria ga je 
dan hanteren, is de grote vraag. Bovendien 
kom je er niet mee dit slechts nationaal te 
doen daar andere landen met mogelijk 
minder gewetensbezwaren misschien wel 
onbelemmerd hun onderzoek voortzetten. 
In een democratie zullen de reserves ten 
opzichte van dit soort onderzoek ver
moedelijk groter zijn dan in een totalitaire
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staat. In een totalitaire staat hangt het vol
strekt af van de bedoehng van de leiders.

H oe groot is het budget van de minister van 
W etenschapsbeleid?
De minister van Wetenschapsbeleid heeft 
een coördinerende taak en derhalve een 
bescheiden budget. Ik ben er wel op uit dit 
wat te verruimen oiiidat je geen eigen mo
gelijkheden hebt om nieuwe ontwikkelin
gen in gang te zetten als je een gat in de 
markt ontdekt.
Je kunt wel een vakminister trachten te 
interesseren maar als hij geen geld heeft of 
het voor zijn veld niet relevant acht zou een 
potentieel nieuw terrein niet in ontwikke
ling kunnen worden genomen^
Je moet trouwens oppassen dat je niet te
veel energie stopt in de vraagstukken van 
vandaag.
Er moet ook fundamenteel onderzoek 
plaats vinden, onderzoek voor de lange 
termijnen waarvan de wetenschapsmensen 
zelf nog niet kunnen zeggen wat de 
uiteindelijke uitkomsten zullen zijn. On
derzoeken hebben op deze wijze tot grote 
verrassende ontdekkingen geleid.

H oe is uw adviesfunctie in relatie tot de 
minister-president?
De minister van Wetenschapsbeleid heeft 
een breed uitzicht op de sociaal-economi- 
sche ontwikkelingen voor de komende ja
ren. Vandaar dat hij ook in de onderraad 
van de Ministerraad zit die zich bezighoudt 
met economische aangelegenheden.
Deze post geeft tevens de gelegenheid wat 
overzicht te krijgen over het totale over
heidsbeleid en ik kan van daaruit mijn bij
drage leveren aan de discussie over het të 
voeren sociaal-economische beleid.
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De erkenning van verbanden
door: D. Corporaal, secretaris ARP

In de afgelopen maanden zijn er erg veel 
verzoeken orn erkenning van CDA- 
verbanden binnen gekomen. Het was een 
doorlopende binnenkomst van ontwerp- 
reglementen en van oprichtingsakten. ,Er is 
in het land hier en daar wel eens enig gemor 
ontstaan over de afwikkeling van verband- 
saanvragen. Met name in 1977 bestond er 
een forse achterstand in de behandeling 
van verbandsaanvragen.
Het duurde soms maanden voordat enige 
reaktie werd ontvangen. Vervelend en on 
plezierig. Gezien de toevloed van aan
vragen was het echter onontkoombaar, dat 
er een achterstand ontstond. IVij vragen 
daar begrip voor, want de bezetting van de 
partijbureaus is nu eenmaal zodanig, dat 
niet aUe werkzaamheden altijd direct uit
gevoerd kunnen worden. Na de Tweede 
Kamerverkiezingen is de achterstand ge- 
leideUjk aan ingelopen. Niettemin is het 
toch ongelukkig wanneer een reaktie 
maanden op zich laat wachten. Het werkt 
frustrerend en het komt daarmee het en
thousiasme niet ten goede.
Daarom is het plezierig, dat thans de grote 
achterstanden zijn weggewerkt en dat er 
sneller een reaktie kan worden gegeven. In 
de voorbijgegane twee maanden zijn er 
zeker een 170 verbanden erkend. Met en
kele honderden anderen gaat de cor
respondentie voort; omdat niet voldaan is 
aan de voorwaarden of omdat de gegevens 
onvolledig zijn. Ook dat is voor velen een 
bron van ergernis.
Vaak wordt niet begrepen hoe de vork in de 
steel zit. Een uiteenzetting omtrent de gang 
van zaken bij erkenning van CDA- 
verbanden is dan ook op zijn plaats. Er 
dient persé aan een aantal voorwaarden te 
worden voldaan. Het is geen kwestie van 
vrijheid blijheid. De erkenning is aan regels 
gebonden. Dat heeft niets te maken met 
moeilijk doen van één van de drie bureaus. 
Het gaat om dè uitvoering van gezamenlijk 
geldende en opgestelde regels en re
gelingen en dat i e n t  op de juiste wijze te 
geschieden. Gezien de moeiten en misver
standen wordt nader op de verbandsaanv
ragen ingegaan.

STATUTEN CDA
In de statuten van het CDA ligt de basis van 
verbandsaanvragen en voor erkenning 
daarvan. De artikelen 28 t/m 30 bevatten 
bepalingen. Erkenning of oprichting van 
een verband komt tot stand via instemming 
van het landehjk dagehjks bestuur van het 
CDA. De eigen partij-afdelingen dienen 
erkenning aan te vragen. Zijn niet alle drie 
de partij-afdelingen aanwezig, dan ui
teraard de wel bestaande afdelingen. 
Buiten hen om kan een verband niet erkend 
worden. Bestaan er geen kiesverenigingen 
of afdelingen, da'n kunnen tenminste 10 
rechtstreelöe leden het initiatief tot oprich

ting nemen. Zij moeten bij het landelijk 
sekretariaat geregistreerd staan. Besluiten 
tot oprichting dienen op rechtsgeldige 
wijze door de partijafdelingen te zijn ge
nomen d.w.z. overeenkomstig de eigen 
procedure, die daarvoor in iedere afdeling 
geldt. Vervolgens moet dan schriftelijk een 
verzoek om erkenning worden ingediend 
onder overlegging van schriftelijke stukken 
(opfichtingsalrte en reglement). Opheffing 
van partij-organen is niet mogelijk; men 
gaat een federatieve samenwerking aan.

NADERE UITWERKING
Het huishoudelijk reglement bevat nadere 
bepalingen omtrent de uitvoering van de 
statutaire bepalingen. En het spreekt van- 
azelf, dat deze ook toegepast moeten wor
den. Bij erkenning van een verband onder
zoekt het dagehjfo bestuur of de besluiten 
rechtsgeldig zijn genomen. Vervolgens of 
de landelijke besturen van ARP, CHU en 
KVP akkoord gaan. Tenslotte wordt on
derzocht of oprichtingsakte en reglement 
niet strijdig zijn met statuten en huishoude
lijk reglement. Het reglement bepaalt 
tevens dat er een model-reglement bestaat. 
Dit reglement dient te worden gevolgd. 
Afwijking of aanpassing is slechts mogelijk 
na goedkeuring door het dagelijks bestuur. 
Afwijking is alleen toegestaan ten aanzien 
van detailpunten. In het huishoudelijk reg
lement staan ook duidelijke bepalingen met 
betrekking tot de taak van de verbanden en 
met betrekking tot de procedures bij stem
mingen.
UITVOERING

Het zai duidehjk zijn dat dageUjkse be
sturen en partijbesturen zich als regel niet 
bezig houden met erkenning van CDA- 
verbanden. Met de beoordehng zijn de sek- 
retariaten van de drie partijen belast. Op 
basis van de gemaakte afspraken 
beoordelen zij de stukken die binnenko
men. De stafmedewerkers, die daarmee 
zijn belast handelen niet naar eigen inzicht 
of goeddunken, maar overeenkomstig de 
richthjnen. ïn de praktijk doen zich nogal 
eens problemen voor, die een snelle afwik
keling in de weg staan. De oorzaak daarvan 
hgt m.i. in het feit, dat het modelreglement 
op sommige punten nogal tweeslachtig is. 
Daarnaast zijn de instrukties kenneUjk on
voldoende. Het is ook niet overal doorge
drongen, dat in de huidige federatieve fase 
van een overdracht van bevoegdheden 
geen sprake kan zijn. Tot aan de fusie zal er 
geen sprake zijn van een verdere 
overdracht van bevoegdheden. Wanneer 
afdehngen meedelen, dat zij zichzelf ophef
fen, dan staat zo’n beslissing erkenning in 
de weg.

VERKIEZINGEN
Het komt nogal eens voor dat verbanden

erkenning aanvragen, terwijl zij in het reg
lement hebben opgenomen, dat zij niet aan 
de gemeenteraadsverkiezingen zullen 
deelnemen of daarover helemaal zwijgen. 
Dat kan niet. Een plaatselijk of regionaal 
CDA-verband vindt niet allereerst zijn be
staansgrond in landehjke activiteiten. Het 
gaat in eerste instantie om het op gemeente
lijk of provinciaal terrein gestalte geven 
aan wat het CDA beweegt en wil zijn. 
Deelname aan gemeeente-
raadsverkiezingen is dan van wezenlijk be
lang. Lang niet altijd wordt dat ingezien. 
Met name niet in het zuiden van ons land. 
Gezien de geschiedenis van vele tientallen 
jaren is dat begrijpelijk. Het was altijd ge
bruikelijk, dat met lijsten van belan
gengroepen aan de gemeenteraadsverkie
zingen werd deelgenomen. Soms zijn dat 
dan lijsten van speciale kerkdorpen, soms 
van speciale groepen, gegroepeerd rondoiri 
een voetbalclub, een landbouworganisatie 
of één of andere vereniging, soms ook ge
woon gegroepeerd rondom personen. In 
een aantal gevallen wil men dan zittende 
raadsleden laten bepalen of al of niet met 
een CDA-Ujst aan de verkiezingen zal wor
den deelgenomen. De komende jaren 
vraagt dit punt speciale aandacht. Het CDA 
wil een volkspartij zijn. waarbij niet de be
langen bepalend zijn, maar de idealen. Zij 
worden vertaald in een program, waarin 
natuurlijk belangen worden gewogen, 
maar er wordt een keuze gemaakt voor een 
beleid. Belang en tegenstelling moeten 
worden overbrugd op basis van de ideeën 
die zij hebben over de ontwikkeling van de 
samenleving en de plaats van de mensen 
daarin. Dat geldt niet alleen landelijk en 
regionaal, maar ook gemeentelijk. Het is in 
strijd met onze politieke aktiviteiten schei
ding tussen de cHverse bestuurslagen aan te 
brengen. De traditie mag ook in dht opzicht 
niet bepalend zijn. Het kost tijd die traditie 
te doorbreken en het moet behoedzaam en 
met wijsheid gebeuren. Het is verheugend 
dat daar een fors begin mee is gemaakt. In 
dit kader moeten wij ook constateren, dat 
PvdA en W D  op het gemeentelijke vlak 
veel aktiever zijn geworden dan in het ver
leden het geval was. Het is een slechte zaak 
voor het CDA wanneer het daarbij achter 
zou bhjven.

KANDIDAATSTELLING
Het gebeurt nogal eens dat de kan
didaatstelling verkeerd wordt geregeld. De 
eigen procedures wil men soms niet volgen, 
maar daarnaast is nogal eens de neiging 
aanwezig een bestuur teveel macht te 
geven of een zeer kleine commissie te be
lasten met de afwikkeling van de kan
didaatstelling.
Een bestuur moet vanzelfsprekend leiding 
geven aan-de kandidaatstelling en het kan 
zeer verstandig zijn een commissie van 
wijze mensen of een werkgroep in te 
schakelen. De beslissende stem over een 
kandidatenhjst behoort echter bij de leden

te liggen en dan niet in de zin van: 
aannemen of verwerpen van een voorstel. 
Men moet invloed op de samenstelling van 
de Ujst kunnen hebben en het laatste woord 
daarover.
De algemene ledenvergadering van het 
CDA verkiest de rechtstreekse leden, maar 
daarvoor bevat het huishoudelijk 
reglement duideÜjke regels. En wellicht ten 
overvloede, toch nog: kandidaatstelling in 
alle gevallen volgens de eigen procedure 
door de afzondérhjke partij-organen en 
opvolging naar partijkleur. Dit alles op 
basis van een overeepgekomen technisch 
hjstvoorstel.

BESTUREN
Bij een aanvrage is lang niet altijd duidelijk 
wie de erkenning aanvragen.
Het komt voor dat de oprichtingsakte 
namen bevat van personen, die niet in be 
sturen zitting hebben, terwijl ook niet blijkt 
dat zij als gemachtigde kunnen optreden.

Het verdient als regel aanbeveling, dat 
voorzitter en secretaris van iedere partij de 
oprichtingsakte tekenen en bij de 
uitwerking zijn betrokken. Het CDA- 
bestuur dient ook tot stand te komen op 
bindende voordracht van de partners. 
Daarbij is het vanbelang, dat bestuursleden 
van de partijen deel uitmaken van het 
CDA-bestuur. De afvaardiging of de voor
dracht daartoe blijft echter voorbehouden 
aan de afzonderhjke partijafdelingen. Op 
die manier voorkomt men een langs elkaar 
heenwerken en kan integratie het beste 
worden bevorderd.

AANVRAGEN
Op dit moment zijn er nog veel aanvragen 
in behandehng. Wellicht kan het boven
staande er toe bijdragen meer inzicht te 
verschaffen in de gang van zaken rond een 
erkenning. Hopeüjk bevordert het ook, dat 
sneller tot aanpassing van ingediende reg
lementen wordt overgegaan naar aan
leiding van gemaakte opmerkingen namens 
de samenwerkende secretariaten. Gelukkig 
is er een nauwe en goede samenwerking 
tussen de secretariaten, die gezamenlijk de 
aanvragen behandelen. Van verschil van 
opvatting, dat misschien wel eens, gesug
gereerd wordt, is bepaald geen sprake. Er 
liggen bindende afepraken.
De komende maanden zullen er ongetwij
feld nog vele verbandsaanvragen binnen 
komen.
Indien het bovenstaande in de aanvrage is 
verwerkt zal dat een snelle afhandeUng be
vorderen. Op dit moment is in totaal aan 
ruim 250 verbanden erkenning verleend. 
In enkele gevallen is dit buiten de partijen 
om gebeurd, hetgeen dateert uit de begin
fase van het CDA. Met de betrokken ver
banden zal contact op worden genomen 
teneinde tot aanpassing te komen.

Europese im pressies vanuit Brussei
door Teun Tolman, lid van de Tweede Kamer voor het CDA en lid van Europese Parlement

Ditmaal graag uw aandacht voor een ont
werp, initiatief verslag waarbij de positie 
van de consument centraal staat.

265 miljoen Europeanen zijn 265 miljoen 
consumenten. Wat verwachten zij van de 
Europese Gemeenschap?
De Eurobarometer wijst aan dat 7 van de 
10 personen in de eerste plaats verwachten 
dat de Gemeenschap de strijd aanbindt te
gen de prijsstijgingen. Dat is niet verba
zingwekkend! In elk land zijn de prijzen, zij 
het met enige variatie, sterk gestegen.

Om de uitersten te noemen van voedings
middelen gedurende de jaren 1970-1976! 
5,8% gemiddeld in Duitsland, in Ierland 
zelfs- .?%.
In Duitsland, België en Nederland liggen de 
prijsstijgingen in de voedingssector gemid
deld lager dan het algemeen indexcijfer. In 
de andere lidstaten iets hoger.
Met name in Nederland weten we uit erva
ring dat de overheidstarieven en ook de 
sector van de gezondheidszorg de grootste 
boosdoeners waren. Uit recente gegevens 
van 1977 valt af te leiden dat er sprake is 
van stabilisatie of althans minder stijging.

BOTSING VAN BELANGEN
Bij de behandeling van de landbouwprijzen 
signaleerde ik indertijd een geweldige toe
name van de consumentenlobby.
Het is begrijpeUjk dat de komende discus
sies wel eens iets te emotioneel eh te weinig 
zakelijk kunnen zijn,
Bij al deze discussies mag men artikel 39 
van het EEG-verdrag niet uit het oog ver
liezen.

Mogelijk ten overvloede vermeld ik de 
kern van dit artikeTnog eens. Dit artikel 
strekt ertoe dat het gemeenschappelijk 
landbou-wbeleid ten doel heeft de produc
tiviteit van de landbouw te doen toenemen 
om op deze wijze het inkomen van de land
bouwbevolking te verhogen, de markten te 
stabiliserén, de voorziening veilig te stellen 
— last but not least -  redelijke prijzen bij de 
ievering aan de verbruikers te verzekeren. 
Het klinkt allemaal erg dierbaar. In de 
praktijk klopt het nog niet „helemaal”.

WAT DENKT DE CONSUMENT?
Vrij algemeen, dat de boer in Europa grote 
zekerheden heeft. Garanties voor produc

tieprijzen en dat de overschotten de con
sument veel geld kosten.
Ik vat hier ongeveer samen wat men denkt. 
De werkelijkheid is anders. Ten dele zijn er 
bodemprijzen. Dit geldt voor zuivel, gra
nen en vlees.
Bij de tuinbouw geldt bijna geen garantie 
enkel systemen bij invoer van buiten de 
Gemeenschap. Overigens zijn er ook een 
aantal vrije producten.
U zult, zich ongetwijfeld in de droge zomer 
de hoge aardappel- en uienprijzen herin
neren.
De aardappelprijzen zijn nu zeer laag er 
valt voor de producent nauwelijks iets te 
verdienen -  en dus zwijgt Arie Grpeneyelt 
-  tot het moment dat er voor de producent 
weer iets betere tijden aanbreken. Uien 
komen bijna allemaal op de mestvaalt.

SYSTEMEN
Het zinvolle van de komende discussies 
lijkt mij om de gehele marktstructuur door 
te lichten.
Niet op voorhand te agressief te reageren. 
Er zijn nu eenmaal grote verschillen tussen 
producenten- en consumentenprijzen. Ook 
de boer plaatst hier wel eens vraagtekens.

Om op voorhand een schuldige aan te wij
zen is voorbarig.
Een diepgaand onderzoek is wenseUjk. We 
dienen niet uit het oog te verliezen dat pro
ducenten- en consumptieprijzen in een 
economisch stelsel met arbeidsverdeUng 
niet identiek zijn.
Het verwerkende bedrijf en de handelaar 
verumchten elk hun deel te krijgen, van het 
bedrag dat de consument uiteindelijk moet 
betalen.

De consumentenprijs is dus de producen
tenprijs, verhoogd met de marge van het 
verwerkende bedrijf en dé handelaren. 
Deze marge, waarvan een deel de kosten 
moet dekken en die voor een ander deel uit 
winst bestaat, is gewettigd.
Zonder wijziging van systeem kan slechts 
over de hoogte daarvan worden gediscus
sieerd. Dat gebeurde dan ook de laatste 
jaren veelvuldig. De consument vindt veel 
voedsel te duur worden.
De boer en zijn medewerkers zijn ondanks 
alles gemiddeld met hun inkomen achter 
gebleven bij de inkomensontwikkeling.

Teun Tolman.
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Nog vóór de vakantieperiode 
wil de regering met de Tweede  
Kamer een wetsvoorstel 
behandelen dat een 
ingrijpende herziening inluidt 
van de zgn. k in d e rle zin g e n , 
te weten de kinderaftrek in de 
loon- en inkomstenbelasting, 
alsmede de
kinderbijslagregelingen. Die 
wet moet 1 oktober a.s. in 
werking kunnen treden. Bij dit 
wetsontwerp en daarop voor 
de tweede en derde fase van 
deze herstructurering nog 
volgende
w ij^ingsvoorste ilen  gaat het 
pér saldo om niet minder dan 
een miljard gulden. En dat is 
dan nog maar een deel van wat 
de regering voor het bereiken 
van haar doelstellingen nodig 
denkt te hebben. Het is 
bovendien een zeer gevoelige 
materie die onze aandacht 
verdienL
Christen-Democraten hebben 
zich in onze parlementaire 
geschiedenis steeds 
bijzonder ingezet voor de 
positie van het gezin en het 
welzijn van het kind in onze 
gemeenschap.

De voorgeschiedenis
Vanaf het begin van het optreden van het 
kabinet Oen Uyi hebben wij steeds 
indringender gewezen op de noodzaak 
de stijging van de overheidsuitgaven en 
van de uitgaven voor collectieve 
voorzieningen lager te doen verlopen. 
Eerst in Juni 1976, in de zgn. „1 % -nota” 
onderkende de vorige regering de 
keiharde re a lit^  dat het zó' niet meer 
kon doorgaan en dsrt een 
ombuigingsbeleid OKiest worden 
gevoerd dat tot gevolg zou hebben dat in 
1981 de enorme jaariijkse stijging pim. 8 
miijard lager zou zijn. De noodzaak van 
dat beieid is sindsdien zeker niet minder 
geworden, zoals naar wij aannemen 
eveneens in juni nog wei zal blijken als 
de regering met de nieuwste gegevens 
en de daeiruit te trekken consequenties 
op tafel komt.
Steeds was duidelijk dat in dat 
ombuigingsbeleid een forse bijdrage zou 
moeten worden geleverd in de sector 
van de sociale voorzieningen die een 
groot deel van de collectieve uitgaven 
omvatten.
Alleen reeds de werknemers- en 
volksverzekeringen vergden, exclusief 
de uitkeringen van de algemene 
bijstandswet, in 1977 bijvoorbeeld pkn. 
51,5 miljard gulden. De uitgaven 
daarvoor stijgen de laatste jaren met 
globaal 6 miljard per jaarl Niet dan na 
(Kepgaand gezamenlijk beraad 
accepteerden de fracties die nu het CDA 
vormen (KVP/ARP/CHU) destijds dat 
van het totale aandeel wat de sociale 
voorzieningen in die gigantische 
operatie zouden moeten inleveren, circa 
1 miljard gulden uit de kinderregeiingen 
zou dienen te komen. Dat was voor ons 
alleen acceptïibel ais ook élders in de 
overheidsuitgaven forse bijdragen 
zouden worden gerealiseerd voor het 
welslagen vem deze operatie en als ook 
in andere sectoren van de sociale 
voorzimingen duidelijk strakke grenzen 
zouden worden getrokken en stevige 
bijstellingen zouden plaatsvinden.

T.a.v. de uitwerking van de voorstellen 
zoals de toenmalige regering zich die 
dacht m.b.t. de kinderregeiingen, te 
weten afschaffing van de kinderaftrek 
gevolgd door afbouw van de 
kinderbijslag in de tweede fase voor 
inkomens boven f 50 ÖOO maakten wij 
onze ernstige bezwaren kenbaar en 
droegen tegelijkertijd daarvoor een . 
aantal alternatieve mogelijkheden aan

Wat is er aan de hand m et de 
kinderregeiingen?

door: Ben J. M. Hermsen, CDA-Tweede Kamerlid

die o.i. op hun bruikbaarheid getoetst 
dienden te worden.

Het oorspronicelijke 
voorstel
Het daarna voor de eerste fase van de 
herstructurering der kinderregeiingen In 
oktober 1976 ingediende wetsvoorstil 
hield kort samengevat in de afschaffing 
van de kinderaftrek voor de toorr -en  
salaristrekkenden, derhalve een vrij 
stevige belastingverzwaring v<x>r de 
gezinnen en verzorgers met kinderen.

Daartegenover, ongepcht inkomen voor 
ieder gelijke extra-toeslag op de 
kinderbijslagbedragen voor het eerste, 
tweede en derde kind, zodanig dat een 
gezin met een belastbaar inkomen van 
pIm. f 22 855 per saldo in een gelijke 
positie zou blijven. De laagste inkomens 
zouden er dan wat op vooruitgaan, de 
hogere een duidelijke teruggang in 
inkomen hebben te accepteren. Alles 
wees er daarbij bp, dat de toenmalige 
regering bij haar voornemen bleef in de 
tweede feise de aldus verhoogde 
kinderbijslaguitkeringen voor inkomens 
boven f 50 000 gemitigeerd naar 
inkomen en kindertal finaal af te bouwen.

Ernstige bezwaren
Tegen dit voorstel hebben wij indringend 
en uitvoerig onze bezwaren kenbaar 
gemaakt. Het betekende in feite het 
terzijde schuiven van het 
draagkrachtbeginsel in de 
belastingwetgeving. Bij de bepaling van 
het „dragend inkomen", het inkomen 
waarover men geacht wordt belasting te 
kunnen betalen wordt tot nu toe terecht 
rekening gehouden met het al of niet 
gehuwd, invalide, bejaard zijn, het al of 
niet kinderen hebben! Dat mag niet 
ophouden bij een bepaalde 
inkomensgrens. Het hebben van 
kinderen is wezenlijk iets geheel anders 
dan het zich aanschaffen van een luxe 
auto! Sociale gerechtigheid mag niet 
ophouden bij f 50 000 of f 100 000. Men 
moét mensen met 1,3,  5 of meer 
kinderen in dezelfde inkomensgroep 
vergelijken met mensen met minder of 
met geen kinderen. Dat geldt m.i. niet 
alleen voor gezinnen met en zonder 
kinderen in de laagste 
inkomensgroepen; het geldt ook voor de 
middengroepen; ook voor hogere 
inkomensgroepen. Men moet niet alleen 
verticaal vergelijken, ook horizontaal!

Omdat duid^ijk was dat'in die 
voorgenomen tweede fase waarin de 
kinderbijslag zou worden afgebouwd 
voor groepen boven een bepaalde 
inkomensgrens bepaald niet de 
bereidheid aanwezig weis om voor die 
groepen dan weer de fiscale kinderaftrek 
in te voeren werd binnen de fracties aan 
dat voorstel zeer zwaar getild. Wij 
droegen opnieuw alternatieve 
suggesties aan voor wijzigingen, die o.i. 
wellicht op meer aanvaardbare wijze 
toch hetzelfde „besparende" resultaat 
zouden hebben.

Gewijzigde voersteilen
De val van het kabinet Den Uyl gevolgd 
door de verkiezingen en de nasleep 
daarv2in heOft verdere behandeling van 
het omstreden wetsontwerp vertraagd. 
Uit de in april jl. ingediende Memorie van 
Antwoord blijkt dat de regering het 
eerste voorstel niet onaanzienlijk heeft

gewijzigd en meer klaarheid heeft 
gebracht in haar beleidsvoornemens 
m.b.t. de tweede en derde fase. Zij 
handhaaft het voornemen de 
kinderaftrek af te schaffen, vérhóogt 
echter de extra-toeslag zodanig dat 
inkomens van pim. f 40 000 er geen 
nadeel van ondervinden, het voordeel 
voor de leigere inkomens dus groter, het 
nadeel voor de daarboven gelegen 
inkomens kleiner wordt dan in het eerste 
voorstel. 7X\ ziet af van voorstellen tot 
afbouw van de kinderbijslagen boven 
een bepaalde inkomensgrens, 
en zal inplaats daarvan nog voor het 
zomerreces een wetsvoorstel 'indienen 
waarbij -  de besparingen binnen de 
kinderregeiingen zullen ergens vemdaan 
moeten komen -  voor kinderen die na f  
januari 1979 zestien jaar worden de 
verdubbeling van kinderbijslag, 
eventueel de verdrievoudiging, pas 
ingaat op achttienjarige leeftijd 
voorzover zij studerend zijn of invalide. 
Voor de derde fase die op 1 januari 1980 
moet ingaan zullen de kinderbijslagen 
verder geharmoniseerd worden, waarbij 
het belangrijkste punt ongetwijfeld zal 
zijn de invoering van kinderbijslag voor 
het eerste en tweede kind voor allé 
zelfstandigen. Daarmee kan dan feitelijk 
de kinderbijslagwet loontrekkenden in 
de algemene kinderbijslagwet worden 
verwerkt en k|in de door het. rijk 
gefinancierde kinderbijslagregeling voor 
kleine zeifetandigen komen te vervallen.

Voorlopige mening
Het voor de eerste fase verschuiven van 
het zgn. inkomensdraaipunt naar 
inkomens van pim. f 40 000; het loslaten 
van de gedachte dat zonder al te grote 
bezwaren dé kinderregeiingen boven 
een bepaalde inkomensgrens kunnen 
worden afgebouwd; de opheffing van het 
voor veie zelfstandigen onverteerbare 
verschil t.a.v. de aanspraken op 
kinderbijslag met loontrekkenden, het 
zijn.ongetwijfeld wijzigingen die ons 
kunnen aanspreken.

Zeker als wij er het door het 
CDA-congres in december 1976 met 
overgrote meerderheid geamendeerde 
en daarna aanvaarde punt 111 van ons 
program ,,Niet bij brood alleen” naast 
leggen. Al spreekt dat punt niet ieder van 
ons even sterk aan. Het geheel maakt 
het voorstel voer de eerste fase stellig 
meer aanvaardbaar, omdat de 
belastingvrije kinderbijslag ook in de 
tweede fase feitelijk het 
draagkrachtbeginsel blijft Incorporeren 
voor ieder.

Toch komt, ook al is het formeel geen 
inkomensachteruitgang, maar een 
uitstel van inkomensvermeerdering en 
ook al zal in orde van tijd bezien feitelijk 
elk gezin die uitgestelde 
inkomensvermeerdering missen, het 
nieuwe voorstel vrij hard aan. Vooral voor 
(£e dan toch relatief kleine groep die 
feitelijk verwachtte in 1979 en ;1980 
verdubbeling van kinderbijslag te krijgen 
voor een zestien jaar wordend 
studerend of invalide thuis verblijvend 
kind. Wij maken ons daarbij geen 
geringe zorgen over de gevolgen die dit 
gewijzigde voorstel zou kunnen hebben 
op de animo, vooral binnen de lagere 
inkomensgroepen, zestien jaar en 
daeu’mee leerplichtvrij wordende 
kinderen, hun studie te laten voortzetten 
of aan een verdere studie te laten 
beginnen.

In de verdere schriftelijke 
gedachtenultwisseling met de regering 
die nog aan de openbare behandeling 
voorafgaat zullen wij deze week dan ook 
een aantal aanvullende suggesties doen 
erop gericht het voorstel voor de tweede 
fase zo mogelijk ingrijpend te wijzigen of 
althans belangrijk af te zwakken. Zo ook 
dèt bij nader onderzoek niet mogelijk 
blijkt, iets waaraan wij voorlopig nog niet 
willen denken, dan dient toch minstens 
voor de latere inkomensgroepen langs 
andere wegen duidelijk een vrij 
vergaande compensatiemogetijkheid te 
worden geregeld. De regering piekert 
daar intussen al over, maar wij hopen dat 
zij ook onze aanvullends suggesties 
voor andere mogelijkheden om toch tot 
hetzelfde besparende resultaat te 
komen, ernstig wil overwegen. Mogelijk 
zal ook de S.E.R. die op korte termijn 
over de tweede fase advies zal moeten 
uitbrengen het niet zonder meer bij een 
beoordeling van het voorgenomen 
regeringsvoorstel laten.

Dat tenslotte in de derde fase de 
kinderbijslagregeling tot een voor ieder 
gezin of verzorger in beginsel gelijke 
volksverzekering uitgroeit moet zeker 
positief gewaardeerd worden al moet 
men de gevolgen daarvan voor de 
premiedruk bij de zelfstandigen niet 
onderschatten. Voor de C.D.A.-fractie 
zai bij een beoordeling van dat laatste 
deel van de operatie kinderregeiingen 
de mening van de betrokken groepen 
daarover zwaar in de uiteindeiijke 
oordeelsvorming meeteilen.

Slotopmerking

Voor ons zijn zo diep ingrijpende 
voorstellen als thans beoordeeld 
moeten worden niet tos te zien van de 
piicht ook op andere terreinen tot 
ingrijpende ombuigingen te komen. Ook 
in dat opzicht moeten de iasten 
evenwichtig verdeeld worden. Het mag 
niet zo worden dat alieen de gezinnen 
met een of meer kinderen geacht worden 
sterke schouders te hebben!

Integendeel! Ook binnen die groep dient 
de sociaie gerechtigheid niet uit het oog 
te worden verloren.
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Staatssecretaris J.G.Kraaijeveld- Wouters:

„Emancipatie van de vrouw,
_ van

Kabinet Van Agt”
De christen-democraten vragen 
nadrukkelijk ruimte voor het partikulier 
initiatief en waartxirgen voor de 
pluriformiteit, juist ook in het 
welzijnswerk. Mevrouw KraaijevekJ vindt 
het beleingrijk dat het kabinet Van Agt in 
het beleid extra accent geeft aan het 
partikulier initiatief, aan de pluriformiteit 
in opvattingen, aan het yrijwilligërswerk. 
In de regeringsverklaring zijn deze 
accenten aangegeven, in het beleid 
dienen ze te worden uitgewerkt.

Decentralisatie
Het C.R.M .-beleid gaat momenteel sterk 
uit van het begrip decentralisatie. Het 
kabinet wil proberen de besluitvorming 
die nu in vele gevallen op landelijk 
niveau plaatsvindt, waar dat maar 
mogelijk is naar het plaatselijk vlak te 
brengen.
„De Kaderwet specifiek welzijn gaat 
daar straks het brede kader voor 
vormen. De rijksbijdrageregeling 
sociaal-cultureel werk is één van de 
eerste regelingen waarin de 
decentralisatie op een breed terrein 
werkelqkheid w o ^  Wij vinden het 
belangrijk dat de mensen vlakbij huis zelf 
kunnen beslissen over zaken waar ze 
erg bq betrokken zijn.
Het hangt van de aard van de 
werkzaamheden af wat onder 
verantwoordefijkheid van de 
rijksoverheid moet blijven en wat het 
beste gedecentraliseerd kan wprden. 
Uitgangspunt is, dat we gaan 
decentraliseren wat maar mogelijk is. 
Dus de beslissingsbevoegdheid weer 
dichter bij de mensen brengen en de 
regels beter op elkaar afstemmen. Er 
bestaat nauwelqks harmonisatie van 
regelingen. Voor de ene subsidie moetje 
hier zijn en voor de andere daar, hier 
geldt deze voorwaarde en daar weer een 
andere”.

Vrijwilligerswerk
Mevrouw Kraaqeveld vindt de 
betrokkenheid van de mensen bij de 
voorzienangen die er toch voor henzelf 
zijn van groot belang. Het C.D.A. heeft 
het vrijwHkgerswerk altijd hoog in het 
vaandel geschreven. „Een duidelijk 
accent dus in het beleid op het 
vrijwilligerswerk, vanuit de 
C.D.A.-opvatting dat het van wezenlijk 
belang is dat mensen voor elkaar 
mede-verantwoordelijkheld willen 
dragen en de bereidheid hebben zich 
ook eens in te zetten zonder dat daar 
direkt voor betaald behoeft te worden. 
Tegelijkertijd moet daarbij wel de 
deskundige ondersteuning worden 
behouden. De vrijwilliger en de 
beroepskracht hebben elkaar over en 
weer nodig”.

Zuinig opereren
De laatste jaren Is de begroting van 
C.R.M. aanzienlijk gestegen. De 
Staatssecretaris hoopt echter dat net op 
gang gebrachte ontwikkelingen in het
fscl-i'. ' y komende bezuinigingen niet

De Staatssecretaris vari C.R.M. mevrouw J. G. 
Kraaijeveld-Wouters, heeft als eerste 
belangrijke taak het emancipatiebeleid in haar 
portefeuille. Daarnaast sociaal-cultureel werk, 
waaronder jeugd- en jongerenwerk, buurt- en 
klubhuiswerk, opbouwwerk, 
volwassenen-edukatie, bibliotheekwerk etc.. 
Bovendien draagt zij de verantwoordelijkheid 
voor bijstandszaken en voor de hoofdafdeling 
verzetsdeelnemers en vervolgingsslachtoffers. 
Niek Hogeland en Rinny van de Waals spraken 
met de staatssecretaris over haar werk.

abrupt stopgezet zullen behoeven te 
worden.

Hoe zit het met de uitvoering van.de 
bibliotheekwet bijvoorbeeld? De 
gemeenten geven daar ook grote 
sormnen geld voor uit dus het behoeft 
niet alleen van het landelijk beleid te 
komen. ,,Maar -  zegt mevrouw 
Kraaijevekf- we zitten met de uitvoering 
van de bibliotheekwet wei voor grote 
puzzels. Omdat het bibHotheekwerk 
geweldig aanslaat en alleriei nieuwe 
taken bij de bibliotheken op het bordje 
komen, hebben we nu wel veel moeite 
met de steeds grotere roep om meer 
personeelspiaatsen in een tijd van 
terugbuigen van de financiële 
groeilijnen. Ik heb in ieder geval nog 200

extra personeelsplaatsen hard kunnen 
maken omdat de bibliotheken zo In 
moeilijkheden zitten.
Voor alle terreinen van C.R.M . geldt 
echter -  en ook voor de andere 

departementen -  dat een grote 
bezuinigingsoperatie voor de deur staat, 
dus zullen we moeten gaan kiezen. Dat 
is niet leuk, want wie wil er niet graag een 
royaal beleid voeren. Er moeten echter 
prioriteiten worden gesteld. Het 
emancipatiebeleid bijvoorbeeld moet 
nog geheel uitgewerkt worden. We 
hebben in de meerjarenraming een 
bedrag hiervoor kunnen opvoeren wat in 
feite allemaal extra is, want er is nog 
nauwelijks emancipatiebeleid van de 
grond gebracht. Het is echter moeizaam 
opereren: telkens kiezen en zo zuinig

mogelijk omgaan met de middelen die 
we hebben.”

Jeugd- en jongerenwerk
Ten aanzien van de financiering van het 
gehele sociaal-cultureel werk, 
waaronder bijv. het jeugd- en 
jongerenwerk, heeft de staatssecretaris 
onlangs drie rapporten uit doen gaan. 
Allereerst dé Algemene Maatregel van

Bestuur voor de rijksbijdrageregeling 
sociaal cultureel werk, die op 1 januari 
a.s. ingevoerdmoet worden.

Het tweede rapport -  de nota 
steunfuncties -  gaat over de 
taakverdeling van de plaatselijke 
overheid, de provinciale overheid en de 
rijksoverheid op dit terrein, nu het beieid 
gedecentraliseerd wordt. Een onderdeel 
déérvan weer, vormen de speciale 
identiteitsorganisaties. Er is een 
NOK-rapport (Nederlandse Organisatie 
Kring) dat aangeeft hoe de jeugd- en 
jongeren-identiteitsorganisaties in de 
toekomst behandeld zouden kunnen 
worden; zuinig, efficiënt, met eigen 
mogelijkheden. De derde nota is een 
voorlopige standpuntbepaling ten 
aanzien van dit NOK-rapport.

„Een voorlopige standpuntbepaling 
waarover de betrokken organisaties, de 
provincies en ieder die er verder mee te 
maken heeft nog overleg kan voeren.

Mede aan de hand van dit kommentaar 
zal ik een definitief atandpunt bepalen. 
Mijn idee is, dat de landelijke 
identiteitsorganisaties in het jeugd- en 
jongerenwerk wel heel duidelijk gericht 
moeten zijn op de plaatselijke groepen, 
dat ze moeten kunnen aanduiden wat ze 
doen voor piaatselijke groepen, welk 
ledenbestand er achter zit, terwijl men 
ook zeer efficiënt dient te werken.

Belangrijk is dat men als 
kfentiteitsorganisatie de plaatselijke 
groepen, de vrijwilligers, de leden, het 
piaatselijk kader een krachtige 
ondersteuning geeft, juist vanuit de 
eigen identiteit. In het NOK-rapport 
wordt gesuggereerd deze organisatie de 
kans te geven samen rond de tafel de 
financiën te verdelen. Dat idee heb ik 
niet overgenOmen. Dat lijkt mij een 
heilloos gevecht te worden. Een klein 
percentage van het geld voor speciale 
aktiviteiten kan onderling worden 
bekeken, maar op de normale subsidie 
moet men kunnen rekenen als men aan 
de voorwaarden voldoet”.

Emancipatfebeleid

Mevrouw Kraaijeveld-Wouters heeft 
vooral bvikegdheid gekregen omdat zij 
de eerste staatssecretaris is voor 
emancipatiezaken. Hoe is haar 
betroktenheid bij emancipatie ontstaan 
en wat verstaat zij zelf onder 
emancipatie?

„De plaats van de vrouw In de 
samenleving is aan het veranderen. De 
gezinssituatie Is niet dezelfde als 
vroeger, vrouw en man gaan bewust 
over de plaats van vrouwen en mannen 
en hun taakverdeling nadenken. Het is 
belangrijk dat de vrouw zichzelf zo 
zelfstandig mogeiijk kan ontwikkelen al 
zal dat altijd zijn in relatie tot de ander.

Emancipatie is zo onafhankelijk mogelijk 
functioneren in het leven -  als 
volwassen, verantwoordelijk mens en 
als schepping van de Heer, vrouw of

vervolg op pagina 7
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Jaarverslag 1977 van de 
Christelijk-Historische 
Jongeren Organisatie

De Christelijk-Historische Jongeren Or
ganisatie kan het jaar 1977 voor haar or
ganisatie als positief betitelen.
Dit niet in het minst door de viering van het 
vijftig jarig bestaan van de organisatie op 
26 november 1977 te Amersfoort, alwaar 
een brochure, samengesteld door Jan van 
den Assem, ten doop werd gehouden, ge
titeld „50 kilometerpaaltjes CHJO”, een 
historisch overzicht van de CHJO vanaf de 
oprichting tot de huidige tijd. De viering 
werd voorbereid door een ad hoc-commis- 
sie, genaamd „Abraham”.

led en besta n d

Eveneens positief is het vrij grote aantal 
nieuwe leden dat de CHJO in 1977 kwam 
versterken, namelijk ongeveer 50. Hierte
genover stond dat bijna honderd papieren 
leden na een rondschrijven de wens te ken
nen hadden gegeven van de ledenlijst afge
voerd te worden.
Voor de nieuwe leden en andere belang-, 
stellenden werd op 17 en 18 september 
1977 een introductieweekend georgani
seerd in Havelte, door de Commissie Le
denwerving. Deze commissie produceerde 
in 1977 onder meer een brief aan de 
kiesverenigingen van de CHU met het doel 
in de CHU meer interesse te wekken voor 
de CHJO, die zou kunnen resulteren in een 
grotere toeloop van leden naar de CHJO.

AFDELINGEN
In dit verband kunnen ook de 
(herjóprichtingsvergaderingen van de 
CHJO in de provincies Utrecht, Friesland, 
Noord-Holland en Zuid-HoUand gememo
reerd worden, respectievelijk op 20 ja
nuari, 8 februari, in oktober en op 9 sep
tember 1977.
In Overijssel hield een studiegroep zich be
zig met Ontwikkelingssamenwerking. Uit 
deze groep werd in de laatste maanden van 
het jaar een commissie samengesteld die de 
voorbereidingen startte voor de oprichting 
van de CHJO in Overijssel, hetgeen in feb
ruari 1978 een feit werd.
In de provincie Groningen was de CHJO al 
provinciaal georganiseerd.

CDJA
In het kader van de gedachte tot eenwor

ding van de drie Christen-Democratische 
jongerenorganisaties werd op 16 april 1977 
te Utrecht een federatief verband opgericht 
onder de naam Christen-Democratisch 
Jongeren Appèl (CDJA). Daaraan vooraf 
ging een intensief overleg met de beide an
dere organisaties, wat reeds voor april ook 
resulteerde in een Europa-manifestatie op 

’ 8 januari, welke was georganiseerd door de 
buitenlandcommissie van CHJO en Arjos 
tezamen.
Binnen het CDJA zijn een aantal commis
sies actief, waaraan diverse CHJO-ers hun 
aandacht geven. Te noemen valt het 
Christen-Democratisch Jongeren Contact 
(CDJC) voor de buitenlandse contacten, 
dat zich mede bezighield met het prog
ramma van de Europese Volkspartij, de 
Structuurcommissie, die zich buigt over de 
toekomstige structuur van de jongeren
organisatie en onder voorzitterscliap van 
het CHJO-lid Jeannette Stegeman staat, 
alsmede een ad hoc-werkgroep Ver- 
kiezingsactiviteiten in verband met de op 
25 mei 1977 plaats gevonden hebbende 
Kamerverkiezingen. Deze werkgroep be
reidde tevens de oprichtingsvergadering 
van het CDJA voor, terwijl een vertegen
woordiging, bestaande onder meer uit twee 
CHJO-ers, als stafwerkgroep verbonden 
was aan het Centraal Verkiezings Comité 
van het CDA.
PIK
Eveneens heeft een aantal CHJO-ers samen 
met vertegenwoordigers van vele andere 
politieke jongerenorganisaties zitting in het 
Politiek Jongeren Kontakt (PJK), hetzij in 
het bestuur, hetzij in gevormde werkgroe
pen. Het PJK heeft een drieledige doelstel
ling:
-  het bevorderen van de politieke vorming 
van jongeren.
-  het ontwikkelen en begeleiden van poli
tiek jongerenwerk.
-  het verlenen van diensten aan en behar
tigen van belangen van de aangesloten or
ganisaties.

JONGERENKANDIDATUUR
De CHJO heeft actief haar steun betuigd, 
om Hans Gualthérie van Weezel, haar 
jongerenkandidaat, een verkiesbare plaats 
op de CDA-lijst voor de Kamerverkiezin

gen te doen innemen. Dit heeft in een ka
merzetel geresulteerd.

BESTUUR
Op de Algemene Ledenvergadering van 26 
maart 1977 te Zwolle werd in de vacature- 
Gerard van Asselt Ries Smits benoemd tot 
penningmeester-ad interim en in de vacatu- 
re-Bert Huizing Paul S. Procee tot secreta
ris. Het Bestuur heeft in 1977 een twaalftal 
bestuursvergaderingen gehouden. Het was 
in 1977, evenals in 1976 mogelijk om een 
algemeen secretaris in vast dienstverband 
te hebben, dankzij de subsidieregeling voor 
politiek jongerenwerk van CRM.

CONFERENTIES
Op de dag van de Algemene Ledenverga
dering organiseerde de Commissie Bin
nenland een studieconferentie over de 
Bedrijfsdemocratisering, toegespitst op de 
wet op de Ondernemingsraden van 1971 en 
het toenmalige wijzigingsontwerp. Als 
spreker trad op drs. G. Gerritsen. Een ver- 
Idaring hierover werd aan de pers toege
zonden. De Commissie Buitenland nam 
deel aan de organisatie van een studiemid- 

, dag over Europa tijdens de viering van het 
vijftigjarig bestaan op 26 november. Als 
spreker trad op dr. R. Kruisinga.

POLITIEKE VERKLARINGEN
Op 15 februari 1977 gaf het bestuur een 
verklaring uit inzake de keuze van de rege
ringspartners door het CDA. Het verwierp 
daarin een keuze voor de verkiezingen. Op 
7 maart 1977 werd een verklaring toege
zonden aan de Karnercommissie voor de 
Volksgezondheid, waarin het bestuur zich 
verzette tegen de centralistische teneur van 
het wetsontwerp-Gezondheids-
voorzieningen en Gezondheidstarieven. 
Tezamen met de KVPJO werd op 26 no
vember 1977 een verklaring gepubliceerd 
over de kabinetsformatie.

COMMISSIE BUITENLAND
Naast de organisatie van de Europa-con- 
ferenties in januari en november, hield de 
commissie buitenland zich ook bezig met 
het programma van de Europese Volks
partij. Via de Nederlandse Equipe bij de 
EVP, het Pohtiek Bureau van de EVP-jon-

CDJA-Overijssel
opgericht
' Onlangs werd in Zwolle het CDJA-Overijs- 
sel als federatie van de provinciale afdelin
gen van ARJOS, CHJO en KVPJO opge
richt. Deze oprichting werd ingeleid door 
de vice-voorzitter van het landelijk CDJA, 
Peter Heukels
Nadat hij de bestuursleden had voorge
steld, installeerde hij het bestuur bestaande 
uit 3 X 3 leden benoemd door respectieve
lijk de ARJOS, de CHJO en de KVPJO en 2 
zogenaamde rechtstreekse leden. Namens 
de CHJO-Overijssel hebben in het federa
tiebestuur zitting: Ton Huiskamp uit 
Zwolle, Antje Protzman uit Bome en Jan 
Smit uit Hasselt.
Aansluitend werd een forumdiscussie ge
houden over het thema „Recht op arbeid”. 
In het forum hadden zitting de heren D. 
Gerritse en S. C. Weijers, beiden lid van de 
Tweede Kamer voor het CDA en de heel L. 
van lersel, vertegenwoordiger van het 
NCW
In het slotwoord vatte de staatssecretaris 
van Sociale Zaken de heer L. de Graaf -  
nadat hij het bestuur met de oprichting ge
feliciteerd  had en hen veel sterkte voor de 
toekomst gewenst had -  de discussie als 
volgt samen: ,,Recht op arbeid is een af
schuwelijk moeilijk vraagstuk. Het maakt 
een algemene aanpak noodzakelijk, omdat 
het niet beperkt kan blijven tot een eenzij
dige benadering van een bepaalde groepe
ring. Het moet een zaak zijn van de gehele 
samenleving en gedragen worden door aUe 
mensen. Aan de oplossing ervan zal ook de 
politieke jongerenorganisatie moeten 
meewerken.”

geren, de Europese werkgroep en het 
CDJC werd hieraan gestalte gegeven.

TENSLOTTE
De contacten van de CHJO met de CHU 
verliepen in een uitstekende sfeer.
In september werd een Commissie Ge
zondheidszorg ingesteld, die later werd 
omgevormd in een Euthanasiecommissie 
In het kader van de informatie-uitwisseling 
is het bestuur in 1977 begonnen met het 
houden van bijeenkomsten van provinciale 
en regionale bestuursleden en contactper
sonen. Een eerste bijeenkomst vond plaats 
op 27 december 1977.
Tenslotte wil het bestuur een woord van 
dank uitspreken jegens de leden van de 
CHJO, zonder welke de organisatie niet in 
staat zou zijn geweest zich in bovenstaande 
zin te manifesteren.

vervolg van pagina 6

man. Er zijn vandaag mogelijkheden ook 
voor de vrouw, die we vroeger niet 
hadden. Daarop moet het beleid 
inspelen”.
Is emancipatie hetzelfde ais feminisme? 
Volgens de staatssecretaris diaken  
deze twee begrippen elkaar niet geheel.

Emancipatie is zo zelfstaridig mogelijk, 
zo verantwoordelijk mogelijk als 
individueel mens kunnen funkttoneren, 
samen met anderen. Het begrip 
feminisme heeft een wat andere lading 
mot sterk accent op vrouw en het 
vrouwelijke.

feminisme
Het begrip feminisering van de 
samenleving doet vandaag ook opgeld.

Daarbij gaat het erom dat 
oigenschappen die hu vaak aan 
v ^ w e n  worden toegeschreven, maar 
die zeker ook in mannen aanwezig zijn -  
î jv. gevoeligheid, emotionaliteit en al 
dergelijke kwaliteiten die als vrouwelijke 
®*9onschappen worden aangemerkt -  in 
de samenleving meer worden 
Qowaardeerd. Daar hebben we allen

•s vrouwenwerk emancipatiewerk? 
•lAktivIteiten waardoor vrouwen zich 
vorder kunnen ontwikkelen (bijv. die van 

politieke vrouwenorganisaties.

waardoor vrouwen politiek bewuster 
mee gaan doen) viiid ik echt 
emancipatoire aktiviteiten. Uit de 
experimentenpot worden sommige 
aktiviteiten reeds gesubsidieerd.

Daarmee wordt ervaring opgedaan voor 
de toekomstige, juiste invulling van het 
begrip „emancipatiewerk”.

Belangrijk vindt de staatssecretaris dat 
het emancipatiebeleid een beleid is van 
het gehele kabinet, zoals ook de 
regeringsverklaring. Op alle 
deelterreinen, op alle departementen, 
moet het zo worden, dat bij ~ 
beleidsbesiissingen erg g c ^  wordt 
afgewogen wat het effect is voor de 
vrouwen. Daar moet nog wel het één en 
ander voor opgezet worden. Ertenueen  
Interdepartementale Commissie 
Emancipatiebeleid, waarin uit aNe 
departementen de lijnen bij elkaar 
komen. Deze ambtelijke commissie 
geeft gevraagd en ongevraagd aan de 
verschillende bewindslieden adviezen. 
Intussen is de E.K. -  de Emancipatie 
Kommissie die de regering adviseert en 
waarin de samenleving 
vertegenwoordigd is -  ook druk aan het 
werk. Er wordt nu een advies voorbereid 
over een emaiTcipatie-netwerk en dat 
wordt wel ingrijpend. Verder zijn we 
bezig -  en dat is ook erg belangrijk -  alle 
wetten, regelingen en verordeningen uit 
te kammen of er diskriminerende 
elementen in verborgen zitten; 
diskriminatie van de vrouw ten opzichte 
van de man, en diskriminatie naar de

huwelijkse staat. Als deze inventarisatie 
deze zomer klaar komt, moeten we daar 
de wetten op gaan aanpassen.

Wetswijzigingen kunnen noodzakelijk 
zijn, eventueel heel ingrijpende 
wijzigingen als dat gewenst zou zijn. 
Over een wet op de seksediskriminatie 
moeten we nog een beslissing nemen. 
Intussen ?ijn we al bezig met de 
toepassing van de tweede Europese 
richtlijn waarmee een aantal 
diskriminatie-elementen kunnen worden 
uitgebannen".

Emancipatie-ambtenaren
Bij het aantrekken van ambtenaren heeft 
mevrouw Kraaijeveld met riame voor het 
emancipatiebeleid een voorkeur voor 
vrouwen. „Ik hoop dat er vele goede 
sollicitanten Romen, zodat we keus 
hebben uit een aantal vrouwen, omdat 
allerlei kwaliteiten nodig zijn bij het 
opbouwen van zo'n 
emancipatie-eehheid. Het gaat hier 
speciaal over de vrouw en de situatie 
van de vrouw. Ik sluit niet uit dat er ook 
deskundige mannen aangesteld kunnen 
worden, maar in ieder geval meer 
vrouwen dan mannen.

Voor alle beleidsterreinen geldt dat de 
regering bij haar benoemingenbeleid 
'een voorbeeldfunctie heeft. Er moet op 
gelet worden dat bij een gelijkwaardig 
aanbod van vrouwen en mannenli^ieder 
geval de vrouwen ook een heel goede 
kans krijgen. Dat zal zeker bij C.R.M . zo

moeten zijn met een staatssecretaris die 
de emancipatiezaken behartigt.

Gezin of huishouden
Op de vraag wat zij denkt van de kritiek 
op de paragraaf over het gezin in het 
C.D.A.-program en of zij het eens is met 
mensen die het woord „gezin” wel 
zouden willen veranderen in het woord 
„huishouden” zegt mevrouw 
Kraaijeveld:
„Ik vind ons programma goed, omdat er 
staat dat het gezin een belangrijke pijler 
is van onze samenleving terwijl er ook 
staat dat we aandacht willen hebben 
voor andere samenlevingsvormen.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Siajinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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Jongerenvertegenwoordiger naar 
ontwapeningszitting van de VN
In mei en juni van dit jaar komt de Algeme
ne Vergadering van de Verenigde Naties in 
een speciale zitting bijeen om de ontwape
ning in de wereld te stimuleren. Al ver
scheidene jaren is het gebruikelijk dat in de 
Nederlandse delegatie naar dit soort ver
gaderingen een vertegenwoordiger zit van 
de politieke jongerenorganisaties in Ne
derland.

De speciale zitting van de Algemene Ver
gadering is bijeengeroepen op aandrang 
van de nietgebonden landen in de wereld. 
Het werd de afgelopen jaren steeds duide
lijker dat deze landen erg ontevreden zijn 
over de weinige resultaten die in onder- 
handelingsbesprekingen tussen Oost en 
West behaald worden. De nietgebonden 
landen verwijten met name de Sovjet-Unie 
en de Verenigde Staten dat zij niet echt 
bereid zijn om toenemende bewapening in 
de wereld af te remmen en terug te draaien. 
Het ligt in de bedoeling dat als resultaat van 
de vergadering drie dokumenten tot stand 
komen:
-  in het eerste dokument moet een begin
selverklaring komen te staan, waarin wordt 
vastgesteld welke doeleinden men op lange 
termijn nastreeft; '
-  het tweede dokument moet het aktie- 
programma gaan bevatten. De doeleinden 
die daarin worden vastgelegd moeten op 
een termijn van ongeveer vijf jaar uitge

voerd worden. Na die vijf jaar wordt op
nieuw een vergadering bijeengeroepen om 
te beoordelen of de geplande resultaten in
derdaad behaald zijn.

-  Het derde dokument tenslotte moet zich 
bezighouden met de internationale ma
chinerie (organisaties, vergaderingen, 
onderhandelingsgroepen) die de ontwape- 
ningsplannen moeten uitvoeren.

In dit verband heeft minister Van der 
Klaauw voorgesteld om een internationaal 
Ontwapeningsbureau op te richten dat de 
uitvoering van ontwapening'besluiten, zou 
moeten kontroleren.

Tijdens voorbereidingsvergaderingen zijn 
al ontwerpen opgesteld voor de drie hier
boven genoemde dokumenten. Op de 
eigenlijke vergaderingen in mei en juni 
moeten de vele meningsverschillen die 
over deze ontwerpen bestaan uit de wereld 
worden geholpen. Tijdens de vergadering 
zullen door hooggeplaatste personen uit de 
lidstaten van de Verenigde Naties toespra
ken worden gehouden. Het valt te ver
wachten dat in die toespraken ook nog al
lerlei voorstellen gedaan zullen worden, 
waarover tijdens de vergadering onder
handeld moet worden. De Nederlandse 
toespraak zal uitgesproken worden door 
minister Van der Klaauw, terwijl voor de

Franse toespraak president Giscard d’Es- 
taing zelf zal komen.
De jongerenvertegenwoordiger, die mee
gaat in de Nederlandse delegatie naar de 
vergadering, is Pieter Maessen, een23-jari- 
ge student in de politieke wetenschappen 
uit Leiden. De jongerenvertegenwoordiger 
wordt elk jaar geselekteerd door het Poli
tiek Jongeren Konfakt (PJK), waarbij bijna 
alle politieke jongerenorganisaties zijn 
aangesloten. Pieter Maessen is afkomstig 
uit de Jonge Socialisten in de PvdA.

Het Politiek Jongeren Kontakt ontwerpt en 
publiceert materiaal dat gebruikt kan wor
den voor de politieke scholing en vorming. 
In het kader van het ontwapeningsprojekt 
zal een boekje verschijnen waarin de pro
blemen van bewapening en ontwapening

aan de orde worden gesteld. Daarnaast zal 
een krant worden uitgegeven naar aanlei
ding van de speciale bijeenkomst over ont
wapening. Al eerder heeft het Politiek Jon
geren Kontakt materiaal uitgegeven over 
de Verenigde Naties, ontwikkelings
samenwerking en rechten voor de mens.

Pieter Maessen gaat in New York niet al
leen het werk volgen van de Nederlandse 
delegatie tijdens de vergadering. Hij zal 
met name ook zijn aandacht richten op de 

. aktiviteiten van de vele organisaties die bij 
deze gelegenheid gaan proberen hun in
vloed uit te oefenen. Het gaat daarbij met 
name om de internationale vredesbewe
gingen, die geen bindingen hebben met re
geringen.

Vooruitlopend op de afloop van de verga
dering kan men voorspellen dat de Ver
enigde Staten en de Sovjet-Unie met name 
door de nietgebonden landen veroordeeld 
zullen worden. De resultaten zullen beslist 
niet spektakulair zijn, maar veel delegaties 
zullen al tevreden zijn als de speciale bij
eenkomst een stimulans kan zijn voor on- 
derhandelingen die op andere plaatsen, in 
de wereld gevoerd worden.
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Het Molukken-debat (I)
door: drs. G. van Leijenhorst, lid Tweede Kamer der Staten-Generaal

INLEIDEND
De twee openbare commissievergaderin
gen (van 29 mei en 5 juni jl.), die geheel 
gewijd waren aan de nota „De Molukse 
problematiek in Nederland”, liggen weer 
achter ons. In het vroege najaar zal wellicht 
het (korte) plenaire debat plaatsvinden.

Is de Molukken-zaak daarmee dan afge
daan?
Neen, allerminst. Er is nu eindelijk eens een 
begin gemaakt om ons echt met de in ons 
land verblijvende Molukse bevolking te 
bemoeien. „Echt” ook in die zin, dat de 
overheid t.a.v. de Molukkers een geïnte
greerd beleid gaat voeren, onder directe 
verantwoordelijkheid van de vice-minis- 
ter-president. Het beleid was tot nu toe te
veel een ad hoc-beleid: sociaal-cultureel 
werk, onderwijs, huisvesting etc., alles ge
beurde teveel los van elkaar, ofschoon net 
ministerie van CRM meestal als paraplu 
fungeerde. Nu komt er onder de vice-pre- 
mier een interdepartementale commissie, 
die er zorg voor draagt, dat er een gecoör
dineerd beleid gevoerd wordt. De verbin
dingen van en naar de Molukkers toe zijn 
thans nog onduidelijk. Een Moluks in- 
spraak-orgaan moet er blijven, heeft de 
Tweede Kamer gezegd. Het eigene van de 
Molukse cultuur is erkend. De Molukkers 
moeten dus datgene wat waardevol is voor 
hun eigen identiteit op representatieve wij
ze naar voren kunnen brengen. De regering 
koos voor een gemengd orgaan (van Mo
lukkers en Nederlanders), de Kamer had, 
zoals gezegd, een andere mening en liet dit 
via twee moties dan ook duidelijk blijken.

De kern waar het debat feitelijk om draaide 
was het politieke probleem; de al of niet- 
erkenning van de RMS, haar rechtmatig
heid destijds en haar relevantie thans, op 
grond van de toen en nu heersende opvat
tingen over het zelfbeschikkingsrecht. 
Kwam de regering de aanhangers van dit 
politieke ideaal enigszins tegemoet? Wat 
deed de Kamer? En het CDA?

Kon er een zodanige opening worden ge
maakt in het al bijna dertigjarige conflict 
tussen enerzijds een groot deel van de Mo
lukse gemeenschap en anderzijds de Ne
derlandse regering, zodat er enig per
spectief geboden werd voor de toekomst? 
Daarover uitgebreid in dit artikel. Vooraf 
echter enkele algemene opmerkingen over 
de regeringsnota.

DE NOTA: ZELFBEHEERSING
De nota is helder en duidelijk geschreven 
en geeft een goed inzicht in de huidige 
stand van zaken. Het is te waarderen dat de 
regering een aantal sinds 1950 gemaakte 
fouten -  waarvan enkele kardinale — 
ruiterlijk erkent. Ik noem om te beginnen 
de abrupte demilitarisering van de Molukse 
ex-KNIL-militairen en daarna de ver
waarlozing van hun rechtspositie, voor
waar een eerloze behandeling.

Vervolgens; het beleid bleef veel te lang 
gebaseerd op een tijdelijk verblijf van de 
Molukkers in Nederland; te lang werd er 
daardoor geen opbouwend beleid gevoerd; 
het Commissariaat Ambonnezenzorg bleet

veel te lang functioneren; toen eenmaal 
vaststond, dat de meerderheid van de Mo
lukkers nog voor onbepaalde tijd hier zou 
blijven, is het beleid van de regering nog 
lang halfslachtig geweest (p. 20); mede 
daardoor heeft het sociaal-cultureel beleid 
t.a.v. de Molukkers eerst vrij laat vorm ge
kregen.

Voorts: de gemeenten waren onvoldoende 
toegerust voor hun taak (p. 17); in verband 
met de handhaving van de openbare orde 
trad er veelal verwatering op: er ontstond 
een vacuum tussen het CAZ en diverse ge
meenten (p. 18).

Tenslotte -  om een lange reeks wat korter 
te maken -  achtereenvolgende regeringen 
hebben zich te weinig ingeleefd in de pro
blematiek van de hier verblijvende Moluk
kers, hebben te weinig begrip weten op te 
brengen voor hun situatie en hebben zich 
daardoor ook te weinig rekenschap gege
ven waartoe dit allemaal zou kunnen lei
den. Ik concludeer dat terzake in veel op
zichten van een falend beleid kan worden 
gesproken. Na de stormachtige debatten 
rondom de souvereiniteitsoverdracht (eind 
1949), na de gebeurtenissen op Ambon, 
enkele maanden later -  en na 1951 -  het 
jaar waarin zoals het heette de Molukse 
ex-KNIL-militairen naar Nederland wer
den „opgezonden”, toen aller aandacht 
met toenemende intensiteit op het Am- 
bonnezenvraagstuk was gevestigd, werd 
dit vraagstuk hier te lande in een uithoek 
van het overheidsbeleid opgeborgen (het 
CAZ) en werd een soort kruideniersmen- 
taliteit vaardig over ons (denk in dit ver
band b.v. aan het weren van Molukkers tot 
deelneming aan het arbeidsproces in 1951. 
Zoals gezegd, het siert de regering, dat zij 
eerder gemaakte fouten eerlijk erkent.

Deze kritiek die zij op haar voorgangers 
uitoefent, is terecht. Wij mogen evenwel 
niet in de fout vervallen, dat latere regerin
gen een nog harder oordel over ons zullen 
vellen. Wij zijn gewaarschuwd.

DE NOTA PSYCHOLOGISCH ZWAK
Mijn volgende opmerking behelst de vraag 
of deze nota tot enige sfeerverbetering 
heeft bijgedragen. Ik daar ernstige twijfek 
over. De psychologische benadering vind 
ik te zwak. De toon is koel. De nota maakt 
niet de indruk dat men zich grondig heeft 
ingeleefd in de psychologische situatie van 
de alhier verblijvende Molukkers. De Mo
lukse ziel is niet geraakt. Wel beseffen we 
dat we uiteraard niet het onmogelijke van 
de regering mogen vragen, gezien het feit, 
dat er een aanmerkelijke kloof bestaat tus
sen de wensen van veel Molukkers en de 
concrete mogelijkheden van de regering. 
Echter met behoud van de door de regering 
ingenomen standpunten zou naar onze 
mening een mildere confrontatie mogelijk 
zijn geweest.

Ik geef daarop de volgende toelichting. Op 
blz. 27 legt de regering de Molukkers in de 
mond, dat de Nederlandse overheid een 
ereschuld zou hebben jegens het Molukse 
volk, dat in het koloniale verleden -  onder 
dwang -  zijn lot heeft moeten verbinden 
met dat van de koloniale mogendheid.

Waarom wacht de regering zich er angst
vallig voor, om zelf enige piëteit aan de dag 
te leggen t.a.v. de Molukkers, vanwege de 
trouw waarmede zij zich eeuwenlang voor 
Nederland hebben ingezet? Denk daarbij 
voorts aan hetgeen wij de Molukkers gedu
rende onze Nederlandse koloniale geschie
denis hebben aangedaan en aan de tol, die 
zij ook tijdens de Japanse .bezetting hebben 
moeten betalen. Zou enige erkenning van 
Nederlandse zijde terzake de nota niet 
hebben gesierd? Of is de regering bevreesd, 
dat deze erkenning van een zekere „ere
schuld” t.a.v. de Molukkers voor sommi-  ̂
gen automatisch tot een ander soort er-' 
kenning -  die van de RMS — zou moeten 
leiden?

Voorts: is het wel verstandig de Molukkiffi 
op één lijn te plaatsen met de Portugese 
Joden en Hugenoten, die ons land -  wel wat 
op een andere wijze! -  binnenkwamen? 
Op blz. 16 wordt gesproken over „de voor
spiegelingen van de meer extreme RMS- 
aanhangers” en op blz. 28 over „de twee
slachtige houding van de meerderheid der 
traditionele leiders”.

Ik vraag me af of men hier wel van een 
weloverwogen taalgebruik kan spreken. Ik 
betreur dat, omdat — ik herhaal het — de 
regering ook in milderëbewoordingen haar 
standpunt overeind had kunnen houden.

HISTORISCHE LACUNES 
De nota bevat een uitgebreide historische 
bijlage, welke in belangrijke mate bijdraagt 
tot een beter inzicht in de Molukse pro
blematiek. Toch zijn er ernstige lacunes te 
bespeuren. Zo is de periode 1949-1950, 
met name waar het het gebied der Moluk- 
ken betreft, slechts schaars belicht. Feitelijk 
weten we maar heel weinig van wat er zich 
in deze jaren op en rondom Ambon heeft 
afgespeeld.

Weliswaar biedt het eerste rapport van de 
Commissie-Köbben/Mantouw, handelend 
over de Ronde Tafelconferentie, een wel
kome aanvulling. De regering stelde, dat 
vergaande detaillering meer specifiek de 
taak van de wetenschap zou zijn. Wij zijn 
echter van mening, dat o.a. meer informa
tie over het geen zich bijvoorbeeld in het 
jaar voorafgaande aan de proclamatie van 
de RMS op de Molukken heeft afgespeeld 
niet weinig aan onze oordeelsvorming zou 
hebben bijgedragen. Dan was misschien 
ook -  wat men zou kunnen noemen — de 
historische basis van het Molukse ideaal — 
duidelijker uit de verf gekomen. Als een 
groot gemis beschouwen we ook dat thans 
de beide nog te publiceren rapporten van 
de commissie Köbben/Mantouw nog niet 
zijn verschenen. De zaak loopt thans niet 
synchroon. Hierdoor beschikken we wel
licht pas over de ontbrekende informatie 
nadat het debat heeft plaatsgevonden en 
dat betreuren wij. Gebleken is dat thans het 
een en ander nög is opgeborgen in geheime 

I archieven. De regering is wel erg terug
houdend om de 'desbetreffende stukken 
openbaar te maken. Blijkbaar worden 
daarmee de naam en faam van thans nog 
levende personen in het geding gebracht.

Maar dat geldt stellig niet voor aUe stukken. 
Daarom heb ik de regering gevraagd -  om 
een voorbeeld te noemen -  waarom de 
brief van de Hoge Vertegenwoordiger van 
de Kroon te Makassar van 15 december 
1949 niet als bijlage in de nota werd opge
nomen. Dit is een belangrijke brief, omdat 
hierin duideUjk inzicht wordt gegeven in de 
mate waarin het federale beginsel toender- 
tijd in de deelstaat Oost-Indonesië leefde.

Uit dit schrijven blijkt, dat dit veel minder 
was dan men toen en ook later nog wilde 
toegeven. Het zou mij niet verbazen als uit 
de nog openbaar te maken stukken zal blij
ken, dat reeds begin 1949 het pleit voor 
Nederland was verloren, zodat de Ronde 
Tafelconferentie van augustus/november 
1949 feitelijk als een achterhoedegevecht 
moet worden aangemerkt.

(Wordt vervolgd)

Na de Ronde Tafel Conferentie droeg Nederland op 27 december 1949 de souverei- 
niteit over aan de Verenigde Staten van Indonesië.
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Berlijn:
Congres van Christen-democratische bewustwording:
door Ton de Kok

Op 6 en 7 juni j.1. zijn de Europese 
Christen-democraten bijeen geweest. Het 
20e congres vond plaats in Berlijn, hetgeen 
in het licht van de komende Europese ver
kiezingen en de thema’s van het congres 
(mensenrechten, terrorisme. Europa) 
nauwelijks toevallig was.
De plaats van handeling: de herbouwde 
Reichstag, 25 meter van de muur, door de 
een gezien als de scheiding der Schande, 
door de ander als beveiliging tegen een op
dringerige gedegenereerde kapitalistische 
samenleving.
De voorzitter van de Europese Unie van 
Christen-democraten, Von Hassel, opende 
het congres.

VON HASSEL
Kai Uwe von Hassel deed dit met veel verve 
en zelfbewustzijn. Zijn herverkiezing als 
voorzitter van de E.U.C.D. was daar niet 
weinig debet aan.

Vele congresgangers hadden zich de afgelo
pen tijd de vraag gesteld of de heer Von 
Hassel wel de juiste figuur was op deze 
politiek zo gevoelige post. Zijn onverholen 
sympathie voor Conservatieven en andere 
politiek fossiele groeperingen in Europa was 
voor vele Christen-democraten een onver
teerbare zaak. Daar kwam nog bij dat Von 
Hassel in een soort ,,gentlemans ag- 
reement” had toegezegd zich in zijn functie 
als voorzitter van de E.U.C.D. niet met 
anti-socialistische blokvorming in te laten. 
Deze toezeggingen waren hem ver
moedelijk ontschoten, want op meer dan 
een bijeenkomst ter oprichting van de 
E.D.U. (Europese Democratische Unie -  
een verzameling van anti-socialistische po
litieke groeperingen) droeg hij menig 
steen(lje) bij.

Op de vooravond van het congres was de 
ontevredenheid onder de gedelegeerden 
daaromtrent dan ook in ruime mate aanwe
zig. De daaruit voortvloeiende wandelgan
gencommunicatie eindigde de volgende 
ochtend in een ,,open gesprek” . (Hier eufe
misme voor „pittige confrontatie”).
De CDA-delegatie, onder leiding van Hans 
de Boer, legde vriendelijk glimlachend en 
vredelievend formulerend een spijkerharde 
eis op tafel. Of Von Hassel onthield zich 
tijdens zijn komende ambtstermijn (tot de 
Europese verkiezingen in 1979) van elke 
activiteit de E.D.U betreffende, óf hij zou 
hedenmorgen worden bedankt voor de on- 
tegenzeggelijk vele bewezen diensten. 
Gezien de lichte onrust die in Duitse gelede
ren ontstond, mag worden aangenomen, dat 
noch het eerste gedeelte van de of . . .  of 
formulering noch het tweede gedeelte in 
goede aarde viel.
Mede onder invloed van de wetenschap dat 
de Italianen, Fransen, Belgen en Ieren de 
Nederlandse ,,horzels” steunden brachten 
de Duitsers een grote hoeveelheid begrip 
voor het CDA-standpunt boven tafel.
Von Hassel beloofde het besluit te respecte
ren, en werd vervolgens herkozen.

Terug naar het begin. Von Hassel opende 
dus het congres.
In een goed doortimmerd verhaal re
fereerde hij aan het 19e congres dat in 1973 
in Bonn had plaatsgevonden. Hij sig
naleerde dat rond die dagen de problemen 
van nu waren ontstaan. De werkloosheid 
was toen ook aanwezig maar hield zich op 
de achtergrond zonder enige behoefte zich 
ten koste van de werkgelegenheid te profi
leren. Hetzelfde kon gezegd worden van 
actiegroepen rond de milieu-problematiek 
en de bouw van kerncentrales. Hier en daar 
was reeds lichte onrust, maar niemand 
scheen zich daar veel om te bekommeren. 
De lijn die hij vanaf 1973 tot heden schetste 
had een neergaande tendens. Dit deed hem 
concluderen dat de toestand in de wereld 
sinds de tweede wereldoorlog nog niet zo 
zorgwekkend was geweest. Vervolgens gaf 
hij een kort overzicht van de positie der 
Christen-democraten in Europa en hun 
laatste successen in de landelijke verkie- 
zingsgevechten.
Na Von Hassel kregen nog enkele sprekers 
het woord waaronder de burgemeester van 
West-Berlijn Peter Lorenz, de man die 
enkele jaren geleden door RAF-terroristen 
Werd gegijzeld.

Hij hield de aanwezigen voor dat de po
litieke situatie van Berlijn nog steeds erg 
moeilijk is. Geografisch geïsoleerd van 
West-Europa maar politiek afhankelijk. In 
de Europese verkiezingen zag hij een 
middel ter versterking van de positie van 
zijn stad. Natuurlijk werden ook de thema’s 
mensenrechten en terrorisme door hem 
aangesneden.
Bij alle Duitse sprekers was de angst voor de 
dubbele bedreiging zeer opvallend. Ener
zijds ervaart men de letterlijke omarming 
van het Oostblok als weinig geruststellend, 
anderzijds is het sluipende gevaar van her
nieuwde terroristenactiviteit een voortdu
rende prikkel tot verhoogde waak
zaamheid. In de vele toespraken werd de 
muur dan ook regelmatig verbonden met de 
vrijheidsgedachte.

MENSENRECHTEN
De voor ons wat pathologisch aandoende 
gefixeerdheid van de Duitsers op het com
munistische gevaar bleek ook uit de 
ontwerpresolutie die ze n.a.v. de discussies 
over de mensenrechten hadden opgesteld. 
In dit ontwerp werden alleen uitspraken 
gedaan over schendingen in Oost-Europa. 
Schendingen van mensenrechten buiten 
Europa werden slechts impliciet in de be
schouwing betrokken.
Overigens spelen de discussies over de rech
ten van de mens zich voor velen af in de 
stratosfeer van het politiek handelen. Dit 
gevoelen komt vooral tot uiting wanneer 
het Westen leiders van socialistische samen
levingen van haar standpunt tracht te over
tuigen. Wij, in het westen, zijn van mening 
dat de rechten van de mens gelden voor 
ieder mens in zijn kwaliteit als individu. De 
marxist verleent de mens zijn rechten (in

formulering trouwens vrijwel identiek aan 
de onzen) als zijnde een deel van de groep, 
het collectief. Als er dus over 
mensenrechten gesproken wordt met mo
gendheden die de marxistische ideologie als 
hun politieke richtsnoer nemen, discussieert 
men vanuit een volstrekt ander 
uitgangspunt en speelt de argumentering 
zich op een geheel verschillend niveau af. 
Het is dan ook verbazingwekkend te 
mérken dat vele Duitse politici dit gegeven 
niet onderkennen of het op z’n minst nege
ren. Trachten vanuit een dergelijke 
opstelling met Oosteuropese leiders een 
dialoog aan te gaan heeft iets van behangen 
tegen de wind in.
Hoehet ook zij, ook tijdens dit congres werd 
aan de mensenrechten veel aandacht be
steed.

De heer Kooimans -  ex-staatssecretaris van 
buitenlandse zaken -  was een van de in
leiders. De kern van zijn opmerkelijke be
toog vormde de volgende passage:
Het betreft een gedeelte uit een in 1964 
gehouden rede van de toenmalige Maleisi
sche minister van financiën Enche Tan Siew 
Sen. Deze zei: „Het is misschien niet 
toevallig dat de rijke landen van de wereld in 
de democratie geloven en haar in praktijk 
brengen. Wij, die tot de andere zij de, dievan 
de ontwikkelingslanden, behoren geloven
ook in de democratie........omdat wij ons
realiseren dat de waardigheid van de mens, 
in feite het overleven van de menselijke 
geest, alleen mogelijk is als een regering vrij 
wordt gekozen door de bevolking van het 
land. Het is echter ook goed te bedenken dat 
voor de wemelende miljoenen van Azië en 
Afrika zaken als vrij heid en zelfs menselij ke 
waardigheid slechts van academisch belang 
zijn, eenvoudigweg omdat zij ze nooit ge
kend hebben. Voor hen -  en zij vormen de 
overweldigende meerderheid van het men
selijk ras — is het centrale probleem hoe zij 
genoeg te eten kunnen krijgen. Voor deze 
wemelende miljoenen is alleen het stillen 
van hun honger een zaak, die -  althans wat 
de afzienbare toekomst betreft -  de moeite 
waard is. Indien in hun geval een totalitair 
systeem het goed oplevert van het stillen 
van hun honger, is er verder niets van 
belang, zelfs niet het verlies van politieke en 
burgerlijke vrijheden, die zij overigens
nooit gekend hebben ........Men kan geen
democratie bedrijven met een lege of half
lege maag. Het komt er op aan eerst de maag 
te vullen”.

Kooimans wees erop dat het niet aangaat de 
strijd om de vrijheidsrechten (vrijheid van 
meningsuiting, vereniging en vergadering 
enz.) primair te stellen maar dat het gaat om 
de koppeling tussen de vrijheidsrechten en 
welzijnsrechten (recht op arbeid, onderwijs 
medische verzorging; in het algemeen recht 
op een zekere welvaart). ,,Ook hij die niet 
weet waarbij zijn dagelijks voedsel vandaan 
moet halen, wiens leven eigenlijk cirkelt 
rond die ene vraag: hoe vul ik mijn buik? 
( ........) wordt de mogelijkheid zich te ont
plooien onthouden” .

Beide categorieën rechten werden door 
hem aangemerkt als even wezenlijk voor 
het tot ontplooiing komen van de mens. Hij 
stelde dat men zelfs zou kunnen zeggen dat 
er een zekere prioriteit ligt bij de economi
sche en sociale grondrechten omdat men 
een bepaald welvaartsniveau moet hebben 
om ten volle te kunnen profiteren van de 
vrijheidsrechten. „Wat immers stelt de vrij
heid van meningsuiting voor warmeer men 
niet kan lezen of schrijven en door de harde 
strijd om het bestaan ternauwernood ont
vankelijk is voor de meningen van 
anderen” .

Vanuit Kooimans’ visie werd echter ook 
duidelijk dat nimmer het lage peil van de 
nationale economie als excuus kan worden 
aanvaard voor het schenden van de vrij
heidsrechten.

TERRORISME
Terrorisme was het tweede thema van het 
congres. Aan het einde van de discussie 
kwam er een ontwerp-resolutie op tafel die 
nogal teleurstelde. Het ontwerp deed een 
oproep aan de regeringen van West-Europa 
om de krachten te bundelen in debestrijding 
van het international terrorisme. Het ging 
vooral om de uitbreiding van de politionele 
samenwerking en de vergroting van de ac
tiviteiten van de diverse inlichtingen
diensten. Met een verpletterend gemak 
werd voorbij gegaan aan de oorzaken van 
het terrorisme. Het moest wederom de 
CDA-delegatie zijn om daar tegen storm te 
lopen. Met succes overigens. Het in
gediende amendement werd aanvaard. Aan 
de resolutietekst werd toegevoegd dat er 
gezocht zou worden naar de oorzaken, met 
name in de maatschappelijke verhoudingen 
en in het licht van het jeugdwerkloosheids- 
drama.

EUROPA
Europa was het derde en laatste thema. Veel 
schokkends leverde de discussie niet op. 
Natuurlijk bevestigden de afgevaardigden 
nogmaals dat ze zonder meer voor de toe
treding van Griekenland, Spanje en 
Portugal waren, dat toekomstige uitbrei
dingen van de Gemeenschap gepaard 
zouden moeten gaan met een versterking 
van de besluitvormingsorganen en dat voor 
alles voorkomen moest worden dat de Ge
meenschap de weg van de vrijhandelszone 
op zou gaan.
De resolutie die uiteindelijk op tafel kwam 
werd op de valreep door de CDA- 
„opperhorzel” A. Oostlander nog net ac
ceptabel gemaakt.

In onderscheid met vele voorafgaande ont
moetingen van dit niveau kon vastgesteld 
worden dat de discussies zich afspeelden in 
het besef dat 1979 voor de Europese politiek 
een belangrijk jaar gaat worden. De zo vaak 
kenmerkende vrijblijvendheid van derge
lijke bijeenkomsten was verdwenen. Er 
moeten straks spijkers met koppen worden 
geslagen.

WVEG
door: dr. K. de Vries, lid Eerste Kamer voor het CDA

Het letterwoord WVEG betekent: werkge
meenschap van Europese grensgebieden. 
Het betreft hier een vereniging van verte
genwoordigers van twaalf gebieden, waar
onder vier Nederlandse: de Eems-Dollart 
regio, Twente, Oost-Gelderland en Lim
burg. Volgens paragraaf 2 van de statuten, 
die dateren van 21 juni 1977, stelt dè WVEG 
zich ten doel:
1. Uitwisseling van ervaringen tussen de 

grensgebieden ten einde uit de veelheid 
van grensoverschrijdende problemen de 
gemeenschappelijke belangen te for
muleren en te coördineren.

2. Medewerking aan de oplossing van spe
cifieke vraagstukken van de grensgebie
den en steun aan bij zondere activiteiten.

3. De voorbereiding en uitvoering van ge

meenschappelijke acties van de grens
gebieden.

4. Behartiging van de gemeenschappelijke 
belangen der grensgebieden bij na
tionale en internationale overheden, in
stanties en instellingen.

De zetel der vereniging is Bonn. Hetbestuur 
bestaat uit zes personen; één daarvan is de 
heer J. E. Wouters te Maastricht. Voorzitter 
is de heer H. Gerlach (oud-lid van de Bonds
dag en van het Europese parlement).
Op 26 mei j.1. heb ik een vergadering van de 
^^^EG bijgewoond, die werd gehouden in 
het Palais du Luxembourg te Parijs, het 
gebouw van de Franse Senaat. Toen werd 
een „parlementair adviescollege” geïnstal
leerd. Van de tot lid daarvan benoemde 
Nederlandse Eerste- en Tweede Ka

merleden was ik de enige die -  om in 
(Franse) stijl te blijven -  „acte de présence” 
gaf.
De door West-Europa lopende grenzen zijn 
samen 9000 kilometer lang. Als men een 
strook van 20 kilometer aan weerszijden als 
grensgebied beschouwt, bedraagt de totale 
oppervlakte dus 360.000 vierkante kilome
ter, d.w.z. ruim tien maal de oppervlakte 
van Nederland.
In zijn openingsrede typeerde de voorzitter 
van de \W EG de grensgebieden als „verge- 
ssene Ecken” . Deze kenmerken zich over 
het algemeen door een slechte infra
structuur, economische achterstand en hoge 
werkloosheid. Zal daar verbetering in ko
men, dan is samenwerking over de grenzen 
heen noodzakelijk. Culturele

verwantschap, speciaal wat de taal betreft, 
kan daarbij stimulerend werken. Dat starre 
nationale grenzen worden doorbroken is 
ook vanbelangvoor de Europese integratie. 
Het is de WVEG (aldus nog steeds de heer 
Gerlach) begonnen om „Hilfe zur Selbst- 
hilfe” . Daarbij is ook de democratie gebaat. 
Nergens bestaat zo veel behoefte aan decen
tralisatie als in de grensgebieden; daar is 
immers de afstand tussen burgers en de cen
trale overheid het grootst.

Ik ben het met dit alles volkomen eens en 
zal dan ook graag als lid van het parlemen
tair adviescollege een steentje bijdragen tot 
de verwezenlijking van het doel van de 
WEVG.

K. de Vries
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Zonder program
geen college van b. en w.
door: Wil van den Bos Czn.

Iedere commentator heeft zijn eigen kijk 
op en analyse van de verkiezingsuitslag van 
31 mei. Wat men ook vindt, één ding is 
duidelijk. Namelijk dat het CDA heeft ge
wonnen en dat daarom die uitslag de geko
zen CDA-raadsleden in elke gemeente een 
grote verplichting oplegt. De kiezers heb
ben hen de opdracht gegeven om het CDA- 
verkiezingsprogram zo goed mogelijk uit te 
voeren. Uitvoering daarvan zal veelal in 
samenwerking met andere partijen moeten 
geschieden.
De belangrijkste zorg voor de nieuw geko
zen CDA-fracties is de voorbereiding van 
de verkiezing van de wethouders op de 
eerste dinsdag van september. Zo staat het 
in artikel 89 van de Gemeentewet.
Sinds 1973 propageert het CDA dat voor 
het opstellen van een beleidsprogram voor 
het nieuw te kiezen coUege van bur
gemeester en wethouders geen enkele par
tij bij voorbaat van de onderhandelingen 
mag worden uitgesloten. De belangrijÈte 
functie van het beleidsprogram is zicht te 
krijgen op het te voeren beleid, een rangor
de aan te brengen in de realisering van 
wensen en aan te geven wat het allemaal 
kost.
De op grond van dat beleidsprogram geko
zen wethouders krijgen tot opdracht op ba
sis daarvan de raad voorstellen te doen. 
Waarom kiest het CDA voor de ogen
schijnlijk a-politieke formule dat met alle 
politieke partijen gesproken moet worden? 
Leidt dit er niet tot dat de politieke ver
schillen worden verdoezeld?
Het antwoord op deze laatste vraag zou 
bevestigend kunnen zijn indien het CDA 
alleen maar zou streven naar afspiegehngs- 
colleges zonder meer. Anders gezegd; naar 
colleges die een getrouwe zetelweergave 
zijn van de krachtsverhoudingen binnen de 
raad en niet meer. Maar zo is het niet: 
Want het betrekken van alle fracties bij de 
onderhandeüngen heeft te maken met de 
CDA-opvattingen over de lokale demo
cratie. Omdat het co llie  niet naar huis ge
stuurd kan worden en omdat de raad tus
sentijds niet ontbonden kan worden en 
ierhalve de kiezers tussentijds niet om een 
lieuw mandaat gevraagd kan worden (vol
gens de wet) is het van belang vooraf alle 
racties een kans te geven. Met deze opstel- 
ing distancieert het CDA zich uitdrukke- 
ijk van het socialistisch streven om in die 
gemeenten waar men een meerderheid 
leeft al niet verder te praten met de andere 
fracties maar gewoon zelf het college te 
?aan bemannen.
Het CDA-standpunt betekent dus dat het 
college wordt gevormd door de fracties die 
het programmatisch met elkaar eens wor
den. Ot men in hef college komt hangt ver
der onder meer af van:
- de grootte van de fractie

-  het hebben van geschikte kandidaten. 
Met andere woorden, een programmatisch 
meerderheidscollege is dan ook steeds een 
reële kans.
Het bovenstaande kan als volgt worden 
samengevat: ,,Het te vormen college dient 
te worden samengesteld uit en door die 
partijen die, op basis van hun verkiezings- 
program overeenstemming hebben bereikt 
over het beleidsprogram in hoofdzaken 
van het college en wel in evenredigheid met 
het aantal bezette zetels in de nieuw geko
zen raad en uiteraard rekening houdend 
met de bestuurlijke kwaliteiten van de 
kandidaten die door de desbetreffende 
fracties naar voren worden gebracht” (punt 
3 van de verklaring van het CDA-bestuur 
uit 1973).

BELEIDSPUNTEN

Hoewel uiteraard elke gemeente zijn eigen 
van andere gemeenten te onderscheiden 
specifieke problemen heeft zijn er toch wel 
een aantal programmapunten die in bijna 
elke gemeente om realisering vragen en dus 
een eigen benadering van het CDA verei
sen. Het CDA zal ervoor moeten zorgen 
dat in elk beleidsprogram de volgende za
ken tot een oplossing worden gebracht:
-  het aanstellen van „vertrouwensmen

sen” die mensen met hun problemeh 
kunnen helpen (denk bijvoorbeeld aan 
de geïsoleerde positie van veel buiten
landse werknemers);

-  het toegankehjk maken voor minder- 
validen van bioskopen, postkantoren, 
telefooncellen en huizen

-  het toegankelijk maken voor minder- 
vahden van vervoersgelegenheden

-  het toegankelijk maken van de leef- en 
woonsituatie voor minder-validen (lage 
stoepen, het produceren van geluid door 
verkeerslichten voor blinden enz. enz.)

-  het maken van verkeersveiligheidsplan- 
nen met daarin een scheiding tussen het 
sterke en zwakke verkeer.

-  het zuiniger gebruik van ruimte en 
grondstoffen (isolatie, stadsverwarming, 
hergebruik van afval enz.).

-  het zoveel mogelijk bevorderen van het 
openbaar vervoer.

-  het er voor zorgen dat de tarieven van de 
nutsbedrijven tot een zuiniger gebruik 
leiden.

-  het gelijkelijk behandelen van het 
openbaar en bijzonder onderwijs.

-  het voorkomen van het openbreken van 
levensbeschouwelijke welzijnsinstellin
gen

I -  het „openbaar vervoer bevorderend” 
situeren van wijken

-- het betrachten van terughoudendheid bij

de verkoop van woningwetwoningen

Het is bekend dat als het om welzijnszaken 
gaat, de PvdA en W D  even dicht bij elkaar 
staan en samen even ver van het CDA af.

PROGRAMMATISCHE OVEREEN
STEMMING

Zijn er door het CDA zowel met de PvdA 
als met de VVD echte en beleidsmatige 
compromissen denkbaar? Compromissen 
waarin het CDA-program op een aantal 
punten toch (wellicht stap voor stap) ge
realiseerd kan worden? De programs die 
tot nu toe binnen het CDA zijn gepu- 
bhceerd („Niet bij brood alleen” en het 
„Model gemeente- en provincieprogram”) 
laten meer overéénkomsten met de PvdA 
zien dan met de W D . Aan de andere kant 
is er met liberalen soms beter samen te 
werken. Komt dat omdat hberalen gemak
kelijker tot compromissen zijn te bewegen? 
Ook tot compromissen die ver van het ei
gen liberaal program afstaan?
Het CDA zal er zoals gezegd, naar moeten 
streven om zoveel mogehjk aanwezige 
knelpunten in het beleidsprogram tot een 
oplossing te brengen. Dat deze problemen 
worden opgelost is veel belangrijker dan de 
vraag met wie. Het onopgelost laten van 
problemen en het betitelen van een aantal 
problemen tot vrije kwesties dient zoveel 
mogehjk vermeden te worden. Gelet op de 
verkiezingsuitslag in de meeste gemeen
ten kan het CDA met opgeheven hoofd een 
harde onderhandehngspartner voor ande
ren zijn.
Overeenstemming zal ook moeten worden 
bereikt over de noodzaak van een finan
ciële vertaling van het beleidsprogram.

WETHOUDERSVERKIEZING

Het resultaat van de onderhandelingen tus
sen de fracties is dat er een beleidsprogram 
voor de komende vier jaar wordt vast
gesteld. Daarnaast zal ook uit de onder- 
handelingen moeten voortvloeien de ver- 
dehng en de inhoud van de portefeuilles 
van de nieuwe collegeleden. Het moet niet 
zo zijn dat begin september het college na
dat het is verkozen meedeelt welke wet
houder welke portefeuille gaat beheren. 
Nee, de verkiezing van de wethouders door 
de gemeenteraad houdt tevens in de verde
ling van de portefeuilles over de diverse 
collegeleden en de inhoud daarvan. Want 
de portefeuilleverdehng en de inhoud 
daarvan is onlosmakehjk verbonden met 
de uitvoering van het beleidsprogram. De

Boeiende opstellen over 
70-jarige CHU in CH-Tijdschrift
Dezer dagen is het CH-Tijdschrift versche
nen met een dubbele aflevering, gewijd aan 
het 70-jarig bestaan van de CHU.
Auteurs zowel van binnen als buiten de 
Uniekring hebben met hun bijdragen voor 
een rijk gevarieerde inhoud gezorgd.
Het nummer wordt geopend met een be
schouwing van mr. dr. J. van Bruggen over 
de CHU vóór de oorlog.
De auteur wijst op de betekenis van de 
Vrije A.R. (Lobman); de CH-Kiezersbond 
(De Visser) en de Friese CH (Hoedemaker 
en Schokking) voor het geestehjk klimaat 
in de CHU.
Sprekend oyer de organisatie van de Unie 
wijst hij op de betekenis van J. R. Snoeck 
Henkemans.
De financiën zijn aldus Van Bruggen gedu
rende vele jaren altijd de zwakke stee ge
weest in de CHU. Toen hij, vlak voor de 
oorlog, als penningmeester optrad, trof hij 
de volgende toestand aan. Er was 
ƒ 10.000,- per jaar nodig. Aan afdrachten 
kwam ƒ 7000,- binnen. Permanent was er 
een jaarlijkse tekort van ƒ 3000,-. Om dit te 
dekken werd een beroep gedaan op drie

gegoede Amsterdammers die samen het te
kort voor hun rekening namen.
Na een beschouwing over de politieke op
stelling van de CHU vóór de oorlog haalt 
dr. Van Bruggen herinneringen op aan het 
voormalig dagblad „De Nederlander”, 
toen hij met onder andere Lieftinck, Van 
Walsum en prof. De Zwaan, deel uitmaakte 
van de redaktie.
„Nolens en de CHU” is het onderwerp van 
de bijdrage van dr. J. P. Gribling. De auteur 
promoveerde op een dissertatie over de 
R.K.-politicus P. Aalberse en werkt mo
menteel aan een biografie over Nolens. 
Naast een beschouwing over de relatie tus
sen Lobman en de leidende R.K.-politici in 
die tijd -  Schaepman en Nolens - ;  gaat de 
auteur uitvoerig in op de verwikkelingen 
die hebben geleid tot de Vaticaanscrisis in 
1925.
Deze crisis ontstond toen de CHU steun 
verleende aan een amendement-Kersten 
gericht tegen de gelden voor het gezant
schap bij het Vaticaan. Vervolgens is een 
artikel opgenomen van oud-ARP-senator 
en oud-hoofdredakteur van het „Friesch
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Dagblad”, de heer H. Algra.
Hij schrijft onder meer over de relatie tussen 
ARP en CHU in Friesland. In 1913 -  onder 
het districtenstelsel -  was het deze provin
cie waar voor het eerst ARP en CHU ei
kaars kandidaten steunden. Hierdoor wer
den deze kandidaten reeds bij eerste stem
ming gekozen.
Algra herinnert voorts aan twee promi
nente CHU-senatoren. De Fries mr. R. 
Pollema en de markante .„Einzelganger” 
prof. F. C. Gerretson. In het bijzonder ver
meldt hij de indruk die Gerretsons rede 
maakte in de senaat, op 22 maart 1955 over 
de instelling van de Raad voor de Kunst. 
„Terugblik op de doorbraak” is de titel van 
de bijdrage van mr. G. E. van Walsum. De 
auteur is oud-secretaris van de CHU. Via de 
Nederlandse Volksbeweging ging hij in 
1946 over naar de PvdA. Hij is thans par
tijloos.
Van Walsum beschrijft de wijzigingen die 
zich sinds 1945 hebben voltrokken in het 
denken over de relatie tussen geloof en po
litiek. Daarnaast geeft hij zijn visie op het 
CDA en de PvdA anno 1978.
De heer R. Zegering Hadders, oud-lid zo
wel van de Eerste als van de Tweede Ka
mer, voor de W D , geeft vervolgens „En
kele indrukken van de CHU”. De uitspraak 
„Moet dat nu zo?” van Tilanus sr. en de 
freules verzuchting „Het is gekkenwerk” 
passen zijns inziens t^ isch  bij de sfeer van

vervolg op pagina 4

positie van de burgemeester blijft daarbij 
moeilijk.
Indien de wethouders een volledige dag
taak hebben is het vanwege de niet-partij- 
politieke gebondenheid van de bur
gemeester en vanwege het feit dat hij geen 
verantwoordingen hoeft af te leggen voor 
de kiezers, aanbevelenswaardig dat hij al
leen die taken behartigt die hem door hoger 
gezag worden gegeven. Voor de gekozen 
wethouders blijft de rest over. Wel zou de 
burgemeester als voorzitter van zowel de 
raad als het college de belangrijkste coördi
nerende taak dienen te v e rd ie n  hetgeen 
onder meer betekent dat hij erop toeziet 
dat het gemeentelijk beleid zich ontwikkelt 
volgens het opgestelde beleidsprogram. In 
die gemeenten waar de wethouders een 
deeldagtaak aan het wethoudersschap 
hebben zal vaak de invloed van de bur
gemeester naar verhouding groter zijn. De 
raad ontkomt er in dat geval niet aan dat 
ook de burgemeester een politieke por
tefeuille toebedeeld krijgt. In dergelijke 
gemeenten is de burgemeester politiek ge
zien dan wel veel kwetsbaarder dan in die 
gemeenten waar er een college is met 
„volledige dagtakers”.
In welke gemeente de burgemeester ook 
verkeert, ook voor hem geldt artikel 129 
van de Gemeentewet, dat handelt over de 
verantwoordingsplicht aan de raad door de 
leden van het coUege als totaliteit en door 
de leden afzonderhjk. Dit geldt ook ten 
aanzien van de burgemeester (lid 2).
Het behoeft geen betoog dat de bur
gemeester hoeveel hij een niet-partij-poli- 
tiek verantwoordelijke gemeentebestuur is 
zijn medewerking zal verlenen aan een 
royale uitvoering van het door de raad op
gestelde beleidsprogram.
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Open gesprek tussen Aantjes en (verdubbeld) CDA-bestuur

„Op verbreding van partij moet verdieping volgen”

Aantjes noemde ’s middags de met het bestuur gevoerde open discussie „verrukke
lijk”. Omgekeerd verklaarde Beemink dat Aantjes „heel goed op dreef was ge
weest” . „We dienen te staan achter het kabinetsbeleid waarvan Van Agt de ex
ponent is en achter Aantjes, zoals die vanmiddag heeft gesproken,” zei de CH-vete- 
raan.
Zo’n complimentje heeft natuurlijk een dubbele bodem. Politieke vaklui genieten 
daarvan. „Fijn dat zelfs Beemink zegt achter Aantjes te staan,” repliceerde Wim, 
„let wel: achter Aantjes zoals die vanmiddag gesproken heeft. Maar vanmiddag 
besprak ik uitsluitend de procedurele kaders van ons werk. Op de partijraden, waar 
Beemink me met iets minder instemming volgde, had ik het over de eigenlijke 
politieke inhoud van het CDA.” ■"

In ontspannen sfeer hebben de leden van 
het algemeen CDA-bestuur, „in verdub
belde samenstelling” zaterdag te Utrecht 
partij-politieke beleidsvragen besproken. 
Er was (omdat minister Beelaerts van 
Blokland verstek moest laten gaan) een 
voUe dag beschikbaar om met Wim Aantjes 
van gedachten te wisselen. Zo kon het ge
sprek goed tot zijn recht komen. Fractie
leider en bestuursleden waren natuurlijk 
bovendien in een goede stemming vanwege 
de gunstige uitslag der raadsverkiezingen. 
„De winst is voor een deel afkomstig van 
onze twee grote concurrenten: de PvdA en 
de W D ,” zei Steenkamp in zijn openings
woord. ,,Het CDA heeft een eigen weg in 
de politiek gevonden.” Steenkamp dankte 
voor de door het LCG en door duizenden in 
het land betoonde verkiezingsactiviteit. 
Ondanks het eigen karakter van raadsver
kiezingen betekent de uitslag een onder
steuning, zowel voor het kabinetsbeleid 
onder Van Agt als voor het door Aantjes 
geleide fractie-beleid.
Staande „in de houten broek” Van Hoog 
Brabant (een oud-reformatorische uit
drukking voor „preekstoel” naar Aantjes 
het katholieke bestuursdeel uitlegde) heeft 
de fractie-voorzitter een „preek” in zes 
punten gehouden. Hij stond achtereenvol
gens stil bij:
1. de staten- en raadsverkiezingen;
2. fractie en kabinet;
3. verhouding regeringsfracties;
4. verhouding tot oppositie;
5. fractie intem'en
6. positie en functie van het CDA.

VERKIEZINGSUITSLAGEN
Aantjes constateerde dat als landelijke 
trend bij de staten- en raadsverkiezingen de 
politieke keus meer op de voorgrond is ge
komen. Den Uyl heeft ondervonden hoe 
riskant het is als de keus tezeer op emoties 
wordt gebaseerd. Het effect voor de PvdA 
liep temg toen Den Uyl niet meer op de 
hjsten voorkwam. Je moet over de uitslag 
wel erg teleurgesteld zijn, wanneer je deze 
weer aan „de slechte opkomst” van de 
kiezers wijt. Volgens Aantjes krijgen de 
mensen genoeg van de meerderheidsstra- 
tegie van de PvdA en de wijze waarop zij 
met coaUtiegenoten pleegt om te gaan. Ook 
na de raadsverkiezingen zal de bereidheid 
aanwezig moeten zijn om met andere de-

mocratiscne partijen samen te werken. Die 
les heeft de PvdA blijkbaar nog steeds niet 
geleerd. Het CDA dient er in elke gemeente 
echter blijk van te geven die les wèl ter 
harte te willen nemen.
Wat de VVD betreft: er was een te grote 
tegenstelling tussen haar optreden voor en 
na de verkiezingen. Als oppositie toonde 
zij te weinig oog voor de smalle marges 
welke de praktijk open laat. Een partij moet 
in elke positie zichzelf blijven. De nieuwe 
regeringscoalitie heeft van de kiezers een 
duidelijke kans gekregen, maar deze moet 
nog verdiend worden. Daarom mogen we 
maar één dag blij zijn met de verkiezings
uitslag. De verkregen breedte-investering 
moet in diepte-investering worden omge
zet.

Winst-makeri is makkelijker dan winst om
zetten in beleid. Ook zal het CDA voortaan 
in elke gemeente aan verkiezingen moeten 
deelnemen, ook al zou daarmee ergens enig 
risico worden genomen.

FRACTIE EN KABINET
Het leek Aantjes duidelijk dat we een par
lementair kabinet hebben. Maar wat bete
kent dat nu? Niet dat de fractie heeft uit te 
voeren wat het kabinet beslist. Evenmin 
dat het kabinet maar heeft te doen wat de 
fractie (zo al niet: in opdracht van de partij) 
voorschrijft. Ook bij een parlementair ka
binet moet het „dualisme” kunnen func
tioneren, dat wil zeggen dat fractie en kabi
net eigen verantwoordelijkheid dragen 
voor de homogeniteit van het regerings
beleid.

Daarvoor is nodig dat gemaakte afspraken 
wojden nagekomen, dat beide eigen ver
antwoordelijkheid ten voUe aanvaarden en 
er wederzijds vertrouwen bestaat. Span
ningen die bij deze dualistische samen
werking kunnen ontstaan moeten door in
tensief overleg worden overwonnen. Zulk 
overleg tussen bewindslieden, fractie en 
partijbestuur vindt nu regelmatig plaats. 
Ook daarom zeide Aantjes diep gekwetst te 
zijn door een kranteartikel van Duynstee, 
als zou er gekozen moeten worden tussen 
het CDA-Aantjes of het CDA-Van Agt. 
Dat het CDA in het kabinet nu aan de gun
stige kant van de 10-6 verhouding zit, wil 
niet zeggen dat deze verhouding moet
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de Unie. Hij wijst er voorts onder meer op 
dat de spreiding van de Kamerleden over 
het land bij de CHU altijd voortreffelijk 
was.
De periode na de tweede wereldoorlog tot 
1967 wordt behandeld door ir. M. A. 
Geuze, oud voorzitter van de CHU-Eerste 
Kamerfraktie.
De auteur geeft een boeiende beschrijving 
van de sfeer van synthese en verdraag
zaamheid die de CHU in dit tijdvak typeer
de. In zijn artikel besteedt ir. Geuze voorts 
aandacht aan diverse prominente CHU- 
politici onder wie dr. H. W. Tilanus; de 
oud-voorzitters van de CHU-senaatsfrak- 
tie mr. G. Kolff en mr. R. Pollema alsmede 
aan enkele oud bewindslieden als ir. C. Staf 
en mr. H. Mulderije.
Het nummer wordt besloten met een ar
tikel van de oud CHU-voorzitter mr. O. W. 
A. baron van Verschuer over het „H et 
CDA en de CHU”.
Op een beknopte, zeer heldere wijze, geeft 
hij een terugblik op de discussies rond de 
totstandkoming van het CDA en de stel- 
lingname van de CHU hierbij. Met name de 
grondslagdiscussie krijgt veel aandacht.

Met deze uitgave hebben het bestuur van 
de Lohmanstichting en de redaktie van het 
CH-Tijdschrift getracht een stuk geschie
denis van de Unie vast te leggen en daar
naast een blik naar de toekomst te richten. 
Het is een uitgave geworden dat door de 
lezenswaardige bijdragen van de schrijvers 
niet alleen waard is door elk meelevend 
Unielid gelezen te worden. Het karakter 
van dit nummer maakt deze aflevering van 
het CH-Tijdschrift ons inziens tot een 
nummer om te bewaren.
Hoewel verschenen als dubbelnummer is 
het in feite een extra dubbele aflevering 
geworden. Deze uitgave beslaat 62 pagi
na’s; een normale aflevering bevat 24 blad
zijden.

Na de aankondiging van deze publikatie in 
„de Nederlande^’, enkele weken geleden, 
heeft reeds een groot aantal belangstellen
den een exemplaar besteld. Zij kunnen zeer 
binnenkort de toezending van dit nummer 
verwachten.
Overige belangstellenden kunnen een 
exemplaar bestellen door overschrijving 
van ƒ  5,- op giro 60.45.00 onder vermel
ding van „Jubileumnummer CH-Tijd
schrift”.

V. Sp.

worden uitgebuit. Dat heeft het CDA het 
PvdA altijd juist verweten. Overigens moet 
wel worden bedacht dat die (toen voor het 
CDA ongunstige) verhouding in het kabi- 
net-Den Uyl geen recht deed aan de ver
kiezingsuitslag. Bij het kabinet-Van Agt is 
dat exact wel het geval.

VERHOUDING TOT OPPOSITIE
De verhouding tot andere fracties bespre
kend pleitte Aantjes voor een evangelisch- 
poUtiek beraad. Daarbij zouden allen die 
zich bij hun pohtiek handelen door het 
evangelie aangesproken voelen, moeten 
worden betrokken, ongeacht voor welke 
partij zij gekozen hebben.

Aantjes bleek daarbij vooral, zij het niet 
alleen, aan leden van de PvdA te denken. 
Later, bij de discussie, werd er hem op ge
wezen dat bijvoorbeeld ook de VVD veel 
christenen telt. Aantjes zei daar niet aan te 
twijfelen maar hij heeft zelden gehoord dat 
deze hun politieke keus met een beroep op 
het evangelie motiveren. Dat is bij ver
scheiden PvdA-ers wel het geval. Ook 
zelfs, hoe vreemd het ook klinkt met som
mige communisten.

Daartoe uitgelokt door een vraag van Van 
Leeuwen, voorzitter van de CHU, zei 
Aantjes later dat als het om sociale bewo
genheid gaat, de PvdA naar zijn mening 
een betere antenne heeft voor de noden 
van mens. Als de geestelijke vrijheid wer
kelijk in gevaar zou komen, zou de W D  
waarschijnlijk een betrouwbaarder bond
genoot zijn dan de socialisten. Overigens 
achtte Aantjes deze probleemstelling nog 
nauwelijks interessant. Het CDA vorrnt 
met de W D  op basis van wederzijdse 
loyaliteit een kabinet.

FRACTIE INTERN
Wat de interne positie van de fractie betreft 
zei Aantjes dat de samenwerking tot nu toe 
verrassend goed is. Over de door hem niet 
uitgevonden term „loyalisten” wordt al
leen buiten de fractie om nog wat nage
zeurd. Men kan de tegenstander nu beurte
lings horen beweren dat Aantjes, mét de 
,,loyalisten” er in de fractie onder door is 
gegaan, dan wel dat zij wanhopig vechten 
om in de fractie steeds te domineren. Er 
wordt in feite goed samengewerkt op basis 
van de gemaakte afspraken. Voor de frac
tie-voorzitter geldt dat er geregeerd moet 
kunnen worden. Daartoe is (ongeacht eigen 
structurele voorkeur) steun aan het kabinet 
nodig. Eigen fractie dient daarbij, in 
loyaliteit tegenover de coaUtiegenoten, bij
een te worden gehouden. Belangrijk daar
bij is dat de kiezer eerlijk over het stand
punt van de fractie wordt voorgelicht.

POSITIE CDA
Tenslotte waarschuwde Aantjes om, uit
gaande van de tegenwoordige coaUtie, het 
volk niet in te delen in „natuurlijke vrien
den” en „natuurlijke vijanden”. We moe
ten niet iets (als bijvoorbeeld de noodzaak 
van beperking ook in de partiCuUere sector) 
gaan verloochenen omdat die noodzaak nu 
ook door Den Uyl is ontdekt. We moeten 
waken voor eigen identiteit. Loyaal aan de 
coalitie, zonder te vergeten dat onze iden
titeit niet identiek is aan de coalitie. We 
moeten ons zelf zijn ongeacht de coaUtie 
waartoe we behoren.

POSITIE VAN AGT
In dit licht bezien zou de tegenwoordige 
positie van Van Agt enige spanning kunnen 
oproepen. Hij is eerste vertegenwoordiger 
van het coalitie-kabinet maar tevens (zij 
het nu op non-actief) exponent van het 
CDA.
Eigen herkenbaarheid kan de christende
mocratie ook in Europees verband echter 
alleen redden.

Tijdens de discussie werd overigens be
wondering uitgesproken voor de wijze 
waarop Van Agt, zonder zijn binding met 
het CDA een ogenblik te vergeten, het 
coaUtie-kabinet leidt. „Van Agt zal het bij 
een volgende verkiezing ook weer goed 
doen,” vond Beemink.
Bij de discussie werden verscheidene pun
ten nog nader door Aantjes toegelicht. Ook 
zijn redevoering op de drie partijvergade- 
ringen kwam daarbij ter sprake. Zo had het 
bij sommigen enige bevreemding gewekt

dat Aantjes, op het moment dat in Zaïre 
doden vielen, de doeltreffendheid van 
ontwikkelingshulp aan Cuba had geprezen. 
Aantjes antwoordde dat hij kenneUjk te 
veel als bekend heeft verondersteld. Hij 
benadrukte dat de ontwikkelingshulp niet 
naar het regime Fidel Castro gaat, doch 
naar Cubanen dié in ziekenhuizen gehol
pen moeten worden. Vast staat dat dit geld 
dit doel voUedig ten goede komt. 
Overigens is Cuba niet het allerarmste land 
zodat het geld elders mogelijk harder nodig 
is.
Er werd op aangedrongen dat partij en 
fractie beter en vollediger voorUchting ge
ven over het gevoerde beleid en daarbij 
ook naar een zo goed mogeUjke coördinatie 
streven.
In zijn slotwoord deelde Steenkamp nog 
mede dat de AR-partij bij haar 100-jarig 
bestaan een geschrift hoopt uit te geven 
over het christen-democratisch denken. De 
wetenschappeUjke instituten zijn voorne
mens, ter gelegenheid van de fusie van de 
partijen medio 1980 een bundel voor te 
bereiden die op een groot aantal deelter
reinen van het in de AR-uitgave besproken 
onderwerp nader zal ingaan.

VAN OER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slajsinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-^2652

I
M odel gem eente
en provincie- 
program
-  Een solide handleiding voor de 
opstellers van CDA-programma’s 
in provincies en gemeenten voor 
de verkiezingen in 1978.
-  En tevens een onmisbare gids 
voor elk CDA-staten-en -raadslid, 
vooralle bestuurders, voor ambte
naren, voor het partijkader en 
voor geïnteresseerden.
-  Een gids die in 240 punten, met 
toelichting en achtergrondinfor
matie, de christen-democratische 
weg wijst in de gemeentelijke en 
provinciale politiek. Alle beleids
sectoren komen aan bod. Boven
dien bevat deze omvangrijke bro
chure o.m. een hoofdstuk over 
collegevorming. Kortom, ,,ver
plichte” lectuur en een handig 
hulpmiddel voor elke bestuurder 
en voor belangstellenden -  vier 
jaar lang.

Het modelprogram is tot stand geko
men onder verantwoordelijkheid van 
de bestuurdersverenigingen en uitge
geven door de wetenschappelijke in
stituten binnen het CDA.

88 pag.; ƒ  6,50

(incl. verzendkosten)

Bestellingen:
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manstichting, Den Haag.
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Van Houwelingen bij de behandeling WIR

Kritiek op de bestaande economische ORDE
„Ondanks de nog steeds 
voortgaande technologische 
ontwikkeling is de 
ekonomische groei de 
afgelopen jaren teruggelopen. 
We spreken thans over 
verzadiging van de 
ekonomische krisis, de 
werkloosheid neemt toe, de 
wereldhandel stagneert. 
Gezien de problemen die zijn 
ontstaan, is het onjuist alleen 
de technologie de schuld te 
geven. Alles wijst erop dat we 
hebben te maken met een 
beheerscrisis” .
Aldus Van Houwelingen namens de 
CDA-Tweede-Kamerfraktie in zijn 
bijdrage bij de behandeiing van de. WiR 
(Wet Investeringsrekening), die nog 
door oud-minister Lubbers was 
ingediend. Het goid toen ais één van de 
vier hervormingsvoorsteiien van het 
kabinet Den Uyl en werd door deze 
regering overgenomen. De bedoeling 
van dit wetsontwerp is een betere opzet 
van het fiscale instrumentarium ter 
stimuiering van investeringen, die ons 
land aan meer arbeidsplaatsen moet 
helpen. Een fiscaal instrumentarium dat 
minder globaal, maar meer 
richtinggevend werkt ais het om 
investeringen gaat. De WIR is tevens 
een uitvloeisei van de gedachte van 
seiektieve groei: niet groei zonder meet 
is goed, maar economische groei die 
meer dan in het verieden rekening houdt 
met de kwaliteit van ons bestaan.
De gedachte van seiektieve groei is het 
CDA óp het iijf geschreven. Lubbêrs 
heeft een moedige poging ondernomen 
deze gedachte via de WIR in eerste 

concreet te maken.

Kritisch
Als er sprake is van een beheerscrisis is 
er reden kritisch te staan tegenover de 
economische orde; aldus Van 
Houwelingen:
„Hierbij moet bedacht worden dat het 
vraagstuk van de ekonomische orde een 
onderdeel is van de maétschappelijke 
orde. Onze opvatting is dat de 
ekonomische ontwikkelingen en de 
ekonomische órde getoetst en 
genormeerd moéten worden aan 
normen, die buiten de ekonomische 
problematiek vallen. Immers de 
ekonomische bedrijvigheid en de 
struktuur waarbinnen zij plaatsvindt, 
ontlenen hun betekenis niet aan zichzelf, 
zij kunnen geen doel in zichzelf zijn. 
Vanuit ons uitgangspunt is het 
evangelische rentmeesterschap de 
normering voor al ons handelen.
Dit rentmeesterschap dwingt tot het 
aanvaarden van een 
verantwoordelijkheid voor een 
zorgvuldig beheer van onze schepping. 
Beheren dwingt tot een aktieve inzèt, we 
mogen de ontwikkelingen niet zo maar 
op hun beloop laten. Als de bestaande 
ekonomische orde een zorgvuldig 
beheer in de weg staat dan zullen we niet 
mogen aarzelen vertrouwde strukturen 
af te breken en te streven naar 
vernieuwing.”

Investeringen
beïnvloeden
Voor een noodzakelijke verandering in 
onze ekonomische struktuur is 
beïnvloeding van de omvang en de 
richting van investeringsbeslissingen 
van belang. De moeilijke vraag blijft 
echter op welke wijze en door wie kan 
worden vastgesteld in welke richting en

in welke Omvang moet worden 
geïnvesteerd. Van Houwelingen:
„Tot nu toe is het vooral de markt als 
meest centrale beïnvloeder van onze 
ekonomische aktiviteiten. Er zijn zeker 
veie voordelen te noemen m.b.t. het 
funktioneren van het marktmechanisme. 
Het zwakke punt van de markt is 
evenwel haar beperkte reikwijdte. 
Voorzover de schaarste niet of niet nu 
gemeten kan worden, houdt de markt er 
geen rekening mee. Zij registreert 
eenvoudig niet de aspekten die niet in 
geld zijn uit te drukken maar die in de 
afweging wel degelijk aan bod behoren 
te komen, bijvoorbeeld overwegingen 
van solidariteit (dichtbij en veraf) en van 
het rentmeesterschap.”
Van Houwelingen vervolgde:
,, We zullen er niet aan kunnen ontkomen 
ook via de weg van de overheid konkrete 
maatregelen te nemen. Het gaat hierbij 
om de meest wezenlijke taak van de 
overheid. Een overheid mag immers de 
zaken niet op zijn beloop laten als door 
een onverantwoordelijk handelen de 
schepping en ook mensen worden 
bedreigd. Vanuit dit uitgangspunt 
aanvaarden we dan ook een aktief 
overheidsbeleid, als het gaat om 
fundamentele wijzigingen in onze 
ekonomische orde, dus ook t.a.v. 
beïnvloeding van 
investeringsbeslissingen.
Dit wil echter niet zeggen dat aan het 
overheidsoptreden geen grenzen zijn. 
Uitgangspunt moet blijven dat de 
overheid nimmer de volledige 
verantwoordelijkheid van mensen mag

wegnemen. Het dragen van 
verantwoordelijkheid is immers een van 
de meest wezenlijke rechten van 
mensen. Het wegnemen van dit recht is 
juist een direkte aantasting van het mens 
zijn. Er is hier sprake van een duidelijke 
spanning tussen een te veel en te 
weinig.

Het is een belangrijke 
verantwoordelijkheid voor politieke 
partijen hierbij steeds een juist 
evenwicht te vinden afhankelijk van de 
gegeven situatie."

Samenhang
In zijn algemene benadering van de WIR 
had Van Houwelingen riamens zijn 
fraktie er nog eens op gewezen dat 
iedereen het er wel over eens was dat 
bestrijding van de werkloosheid in ieder 
geval moet gebeuren via de weg van de 
matiging en via een krachtige 
ondersteuning van 
bedrijfsinvesteringen.

„Investeringsimpulsen zonder een 
concreet matigingsbeleid zullen zeker op 
langere termijn weinig effekt hebben op 
de werkgelegenheid, terwijl een 
redementsherstel als gevolg van een 
matigingsbeleid juist een positieve 
invloed zal hebben op de 
'investeringsimpulsen en de 
werkgelegenheid”. Van Houwelingen 
meende dat het economische draagvlak, 
zijnde onze industrie en ook de 
landbouw, versterkt moet worden. Maar

je kunt je afvragen of die versterking van 
het economische draagvlak én het 
scheppen van arbeidsplaatsen toch niet 
meer met elkaar in direkte zin in 
overeenstemming te brengen zijn, 
zonder dat je kiest voor een onbeperkte 
economische groei: ,,Als CDA-fraktie 
willen wij uitdrukkelijk kiezen voor 
matiging in onze welvaart, zowel 
particulier als collectief. De toenemende 
welvaart heeft zeker welzijn gebracht, 
maar wij beseffen ook dat wij vooral de 
laatste jaren teveel in de ban van de 
welvaart zijn gekojnen. De rekening 
wordt ons gepresenteerd, een 
devaluatie van menselijke waarden, de 
arbeid, de relatie tussen mensen 
onderling, de bedreiging van onze 
wereld door milieuvervuiling, de 
verspilling van grondstoffen en energie 
en niet in de laatste plaats het nog doen 
toenemen van welvaartsverschillen in 
de derde wereld.”
Van Houwelingen meende verder dat 
juist weer de hoge welvaart een 
belangrijke oorzaak van de 
werkloosheid is: door de hoge. 
loonkosten is de vervanging van arbeid 
door machines bevorderd. Hij vond dat in 
onze open economie het volstrekt 
onmogelijk is arbéidsintensieve 
activiteiten te stimuleren zonder dat er 
inkomensmatiging plaats vindt. ,,Dattast 
het draagvlak aan, en levert qua saldo 
slechts verlies aan arbeidsplaatsen op", 
aldus de CDA-woordvoerder, en dus zag 
hij meer in het stimuleren van 
arbeidsintensieve activiteiten via de 
dienstensector.

CDA-winst op alle fronten

Cijferoefeningen
bij de Raadsverkiezingen
door L. de Bruyn

In een conunentaar op de uitslag van de Gemeenteraadsverkiezingen in 1962 (!) con
cludeerde Trouw dat de winst van de protestants christelijke partijen bij die gelegenheid 
te danken was aan hun onderlinge samenwerking en profeteerde dat juist in samenwerkinjg 
kansen besloten lagen. Sinds 1974 is die voorspelling bewaarheid, althans voor het CDA.

Bij de Statenverkiezingen van 1974 stabili
seerde zich een aarzelend beginnend CDA 
na vele nederlagen van de samenstellende 
partijen. De Raadsverkiezingen in dat jaar 
lieten winst zien, voorzover een landelijke 
vergelijking gemaakt kon worden. Die stij
gende lijn werd doorgetrokken bij de ver
kiezingen voor de Kamer vorig jaar evenals 
voor de Staten enkele maanden geleden. 
De slag om de samenstelling van 831 Ge
meenteraden op 31 mei eindigde ténslotte 
meestal in stemmenwinst voor het CDA en 
vaak in uitbreiding van het zeteltal der 
CDA-fracties.

NATIONALE MAATSTAF
Interpretatie van de Raadsverkiezingen 
vraa^ om een nationale maatstaf. Het CBS 
verschaft die door een uitgekiende orde
ning van de ruim 4600 lijsten die dit keer 
meedongen naar de kiezersgunst. Die cate
gorisering is echter nog lang niet be
schikbaar. Daarnaast selecteert het ANP 
gemeenten waarvan de uitslagen vergele
ken kunnen worden met verkiezingen voor 
Staten en Kamer. Bij de Raadsverkiezingen 
van dit jaar kwamen er voor die vergelij
king 169 gemeenten uit de bus, goéd voor 
bijna 8 miljoen inwoners, gelijk aan 57% 
van de bevolking. Tussen haakjes: daaruit 
blijkt onder meer de schaalvergroting die 
de lokale politiek ondergaat; nog nooit 
kwamen zoveel gemeenten voor die ver
gelijking in aanmerking (1974: 62 ge
meenten).
Deze 169'^gemeenten zijn niet represen

tatief voor het land, maar hun totale aantal 
cijfers laat wel een vergelijking in de tijd toe 
met de uitslagen in diezelfde gemeenten 
van nationale en provinciale verkiezingen. 
Vergeleken met de Statenuitslag 1978 zien 
we in deze gemeenten een forse groei van 
het CDA met 2,9% een bescheiden ver
sterking met 0,3 a 0,7% van kleinere par
tijen ter linker zijde (D’66, PPR, PSP, 
CPN), een verlies van 1,5% voor de W D  
en een teruggang met niet minder dan 5,8% 
voor de PvdA. Wie de verkiezingsuitslag 
op de TV gevolgd heeft, weet dat de CDA- 
winst zich niet beperkt tot de 169 natio- 
naal-vergelijkbare gemeenten: nagenoeg 
geen uitslag kwam op 31 mei op het scherm 
of er werd winst voor het CDA gemeld.

Wanneer de uitslagen van de Raadsverkie
zingen 1978 per gemeente beoordeeld 
worden aan de hand van de resultaten van 
de Raadsverkiezingen 1974, komt geen 
landelijke tendens te voorschijn, bij gebrek 
aan een nationale maatstaf. Dat kan wel bij 
een vergelijking tussen GR ’78 en PS ’78, 
gezien de uniforme tendens over alle pro
vincies bij de jongste Statenverkiezingen 
(zie een analyse in Politiek Perspectief die 
dezer dagen verschijnt). Zelfs vergeleken 
met de voortreffelijke uitslag van die Sta
tenverkiezingen blijkt het CDA voor de 
Gemeenteraden nog betere cijfers behaald 
te hebben. Van de 129 gemeenten in Gro
ningen, Friesland en Drenthe zijn er 118 
waarin een CDA-lijst gevoerd werd; in 95 
van deze gemeenten verwierf het CDA een 
hoger stemmenpercentage dan bij de Sta

ten! Zo werden er binnen Utrecht in 38 van 
de 48 gemeenten CDA-lijsten in de strijd 
geworpen, waarvan er 33 winst boekten 
t.o.v. de Statenverkiezingen. In de overige 
provincies vallen deze vergelijkingen min
der sprekend uit, omdat daar nogal eens 
plaatselijke lijsten stemmen trekken die bij 
de Staten- of Kamerverkiezingen in groten 
getale naar het CDA gaan.

CDA-LIJSTEN IN OPMARS
Bij de vreugde over deze CDA-winst-op- 
alle-fronten viel bij sommigen ook teleur
stelling te constateren over het feit dat nog 
niet in aUe gemeenten met een CDA-lijst 
uitgekomen werd. De ANP-^resentatie zou 
dat trouwens ook doen vergeten. Men heeft 
dan te weinig oog voor de stormachtige 
ontwikkeling; terwijl er in 1974 nog pas in 
153 gemeenten de naam CDA gevoerd 
iwerd (eventueel in combinatie met andere 
namen), prijkte thans in 631 gemeenten het 
CDA op het stembiljet! Tegenover de 21 
van de 131 Brabantse gemeenten die in 
1974 een CDA-lijst kenden, stonden er nu 
79!
Terwijl er bij de vorige raadsverkiezingen 
in die provincie slechts 18,6% van de 
stemmen aan een CDA-lijst gegeven werd 
en 2,5% aan een KVP/AIVCHU-lijst of 
combinaties daarvan, kwam ruim 45% 
toen nog steeds bij een plaatselijke „R.K.”- 
lijst terecht! Voor Limburg lag dat laatste 
percentage in 1974 zelfs nog op 67,8%. 
Overeenkomstige cijfers voor 1978 moeten 
door het CBS nog berekend worden, maar 
vast staat wel dat het proces van „volmne- 
groei” van het CDA volop in gang en niet 
meer te stuiten is.

vervolg op pagina 6
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Wetenschappelijk onderwijs 1978

Voortgaan in verscheidenheid
Vandaag de dag bevolken  
ru im  130.000 studenten  onze  
u n ivers ite iten  en 
hogescholen. Te verw achten  
va lt dat er in 1990 zeker 
200.000 s tu d ie-begerigen  
staan te  dringen  binnen dan  
w el buiten de poorten  van  
onze u n ivers ita ire  
in s te llin g en .

Tussen hoop en vrees
Te verwachten en te hopen, omdat het 
een goede zaak is, als velen zich tot aan 
de in hen zelf gelegen grenzen willen 
ontwikkelen, en een nog betere zaak, als 
zij daarvoor de gelegenheid krijgen.
Te verwachten en te vrezen, omdat 
dringen binnen de universiteit geen 
beste en dringen voor de universiteit een 
slechte zaak is.
In die situatie mogen we niet afwachten, 
maar moeten we trachten wat gevreesd 
wordt te verkleinen, tot verdwijnen toe, 
en wat gehoopt wordt tot het uiterste te 
verwezenlijken.
In onze economische omstandigheden 
en vooruitzichten past tevredenheid als 
het wetenschappelijk onderwijs in de 
komende jaren het nu toegewezen deel 
van de totale rijksbegroting kan 
behouden. Onze universitaire 
instellingen zullen dan met hopelijk 
evenveel geld meer moeten gaan doen. 
In twee fasen kan daaraan gewerkt 
worden: binnen de bestaande structuren 
en met wijziging daarvan. ^

Korte termijn
Binnen de bestaande structuren en 
binnen een gelijkblijvend budget zijn al 
een aantal middelen te noemen om de 
instellingen in staat te stellen meer 
studenten op te leiden op een wijze die 
verantwoord is, d.w.z, die hun 
voldoende onderwijs en begeleiding 
geeft.
Met deze formulering wijs ik het 
reactionaire streven af om in 
studierichtingen waarvoor een 
numerus-fixus overwogen wordt 
(bepaling van het maximum-aantai op Ie 
nemen studenten), zo veel studenten 
toe te laten dat niet alleen het aantal 
maar ook het percentage studie-stakers 
progressief stijgt.

..Op enkele toen al maar nu nog meer 
voor-de-hand-liggende mogelijkheden 
tot verbetering werd door mij bij de 
vorige begrotingsbehandeling (jant^A** 
1977) gewezen: reallocatie van 
personeel; verdikking van 
onderwijsdichtheid; vergroting van 
arbeidsproductiviteit.
Deze barbaarse geheimtaal vergt een 
korte toelichting in onze moedertaal: 
studierichtingen die vollopen kunnen 
geholpen worden door daarheen

arbeidsplaatsen uit rustiger vakgroepen 
over te hevelen (kan pas bij onststaan 
van vacatures); als er in studierichtingen 
per vijf of zes studenten één ,,opleider” 
werkzaam is, mag niet bij voorbaat 
uitgesloten worden geacht dat men daar 
ook best één op zeven of acht kan lopen; 
bij velen, ook bij mij, bestaat de stellige 
indruk dat er leden van het 
wetenschappelijk personeel zijn die bij 
het onderzoek plegen nog niet volledig 
het bij hun positie en salaris passende 
prestatieniveau hebben bereikt; is die 
indruk juist, dan kan ook op dat terrein 
met evenveel mensen -  dat zijn niet per 
se dezelfde -  meer gedaan worden. 
Maar dergelijke verbeteringen kunnen 
voor een groot deel slechts langzaam 
doorgevoerd worden, want verworven 
rechten en vaste benoemingen moeten 
gerespecteerd worden. En ook op de 
langere duur zullen daarmee de 
universitaire instellingen niet kunnen 
vermijden dat voor een vrij groot aantal 
studierichtingen geschikt te achten 
gegadigden geweigerd moeten worden.

Herprogrammering
De toenemende toeloop van studenten 
vereist dat de universitaire wereld een 
verdergaande herstructurering 
ondergaat dan al voorzien was Maar 
eerst moet de wel voorziene 
herprogrammering doorgang vinden.
In 1975 aanvaardden Tweeoe en Eerste 
Kamer een wetsontwerp tot wijziging van 
de wet op het wetenschappelijk 
onderwijs. Een belangrijke 
konsekwentie daarvan was, dat de 
universiteiten en hogescholen moesten 
bezien of, met behoud van het 
wetenschappelijk gehalte, de 
verschillende cursusduren van vijf of 
meer jaar tot vier jaar konden worden 
teruggebracht.
Dat proces is tot nog toe weinig 
succesvol verlopen. Van de oorzaken 
daarvan noem ik twee belangrijke: 
misplaatste solidariteit en gebrekkig 
inzicht op de post doctorale 
mogelijkheden.
De eerste, die te verwijten is, leidde 
ertoe, dat als bijv. de rechtenfaculteit te 
X. op een cursusduur van vier jaar 
uitkwam en die te Y. en Z. bij vijf jaar 
bléven steken, de fraaie plannen in X 
ijlings achterin een la geschoven werden 
en ook daar voor vijf jaar gekozen werd. 
De tweede, die te billijken is. werkte zo, 
dat in de onzekerheid of en hoe voor 
verdere studie en specialisatie geschikte 
studenten na hun doctoraal-examen 
verder zouden kunnen gaan, onderdelen 
van de stüdie die gevoeglijk nó het 
doctoraal geplaatst konden worden, 
veiligheidshalve voor dat examen gezet 
werden, waardoor dan de beperking tot 
vier jaar niet meer haalbaar was. 
Minister Pais huldigde nog in zijn nota 
,,Enkele beschouwingen over de

D oor;drs. M . B e in e m a , 
C D A -T w e e d e -K a m e r lid

herprogrammering" de opvatting dat de 
regeling van het post-doctorale deel nog 
de tijd had, maar is daarvan in de 
begrotingsbehandeling gelukkig 
teruggekomen en heeft, met name op 
onze aandrang, toegezegd op dit punt 
snel meer duidelijkheid te zullen geven, 
ook financieel.
Als dat gebeurt lijkt mij de kans groot dat 
de universitaire instellingen die de 
herprogrammering nog niet zo 
voorbereid hebben als de wetgever 
bedoelde, de exira-termijn die de 
minister wil geven en waarin de beide 
Kamers wel zullen bewilligen, gaan 
gebruiken om voor het merendeel van de 
programma's op vier jaar uit te komen. 
En ook dat kan ertoe bijdragen om met 
evenveel medewerkers en middelen iets 
meer studenten toe te laten.

Lange termijn
Maar ook die capaciteitswinst zal 
onvoldoende zijn om de volledige 
toeloop toe te laten.
Daarvoor is het nodig hoofdstromen 
deels af te leiden in richtingen, waar die 
afsplitsingen op ongelijke niveaus en 
over onderling verschillende afstanden 
verdergaan.
We houden dan voor velen een 
doctoraal-studie van zo mogelijk niet 
meer dan vier jaar. Daarenboven dient 
de gelegenheid gegeven te worden dat 
de wetenschappelijk meest-begaafden 
zich in post-doctorale studies verder 
ontplooien.
Te overwegen valt of de universiteiten 
en hogescholen daarnaast en daaronder 
voor hen die sneller de praktijk in willen 
en/of minder geschikt zijn de volle 
wetenschappelijke last van een 
doctoraal-opleiding te dragen, 
driejarige-opleidingen moeten inrichten. 
Dat is eerder gedacht, eerder gedaan en 
in de vorm van het baccalaureaat 
mislukt. Maar de geschiedenis kent 
genoeg voorbeelden van 
omstandigheden en oplossingen die 
eerst niet en later wel op elkaar 
aansloten, om deze oplossing in de 
dwingende situatie waarin we verkeren 
nog eens te beproeven.
De hierboven uiterst schetsmatig 
aangeduide structuurwijzigingen sluiten 
aan bij wat door sommige -  m.l. 
vooruitziende -  betrokkenen in de

universitaire wereld gedacht wordt 
(Brenninkmeljer, Brinkman. Leynse 
e.a.). Die aansluiting versterkt mijn 
overt^lng dat de voortgang van het
W.O. (wetenschappelijk onderwijs) zich 
het best in die richting kan voltrekken.

H.B.O.-W .O.
Zeker moet ook de wisselwerking 
intensiever worden, ook wat studenten 
betreft, tussen de universitaire 
instellingen en de Hogere 
Beroepsopleidingen (Hogere 
Technische Scholen. Hoger 
Economisch en Administratief 
Onderwijs enz.). Ook dat kan binnen de 
financiële perken verruiming van 
capaciteit geven, doordat de hogere 
beroepsopleidingen in een aantal 
gevallen minder duur zijn dan de vergelijk
bare studierichtingen in het W.O.
Het is echter noodzakelijk erop te wijzen 
dat het HBO (hoger beroeps onderwijs) 
in veel opzichten onder _ 
het W.O. Ook bij de Hogere 
Beroepsopleidingen bestaan -  en 
bestonden al eerder dan in het W.O. -  
studentenstops, die echter nooit zo 
algemeen de aandacht trokken. Die 
problematiek moet derhalve over da 
volle breedte van het Hoger Onderwijs 
(W.O. H .B .0.) opgelost worden.

Bijsturen
Bij een dergelijk gevarieerd stelsel vari 
W.O. en H.B.O.-opleidingen is het, meer 
nog dan nu eigenlijk al het geval is, 
gewenst dat er in het systeem 
bijsturingsmechanismen zijn 
opgenomen om de kans te vergroten dat 
de student in zijn studieloopbaan die 
route volgt, waarvoor hij -  en die dus 
voor hem -  het meest geschikt is. Ik kom 
op zo’n (venwijzende) selectie nog terug 
als minister Pais zijn uitgewerkte ideeën 
daarover publiek heeft gemaakt.
Het CDA-programma vraagt om een 
integraal inkomensbeleid, met name dus 
ook voor die groepen die niet onder een 
C.A.O. vallen. Dat we zo’n beleid niet 
kuhnen missen als we belangrijke 
problemen zo goed mogelijk willen 
oplossen, geldt voor vele sectoren, ook 
voor de gewenste spreiding van de 
studenten over het Hoger 
Onderwijs-terrein.
Wie een gezocht beroep of een 
begeerde functie kan bereiken langs 
studiewegen, die in lengte en van niveau 
verschillen, zal van nature geneigd zijn 
om financiële overwegingen het zwaarst 
te laten wegen, zo lang aan het eind van 
de langere en ,,hogere” studieweg een 
veel hoger salaris lokt dan na het volgen 
van een andere studieweg te behalen Is. 
We moeten streven naar het ideaal dat 
een bepaalde studie vooral gekozen 
wordt vanwege de aard van het werk en 
de verantwoordelijkheid die daarna Ie 
verwachten zijn. Wanneer 
studlemotiveringen gezuiverd zijn van 
oneigenlijke elementen als 
niet-te-rechtvaardigen 
inkomensverschillen, zal de selectie 
binnen en eventueel voorafgaand aan 
het Hoger Onderwijs een aangenamer 
en natuurlijker verloop hebben dan nu 
het geval Is.
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OPKOMST EN POLITISERING
De PvdA heeft het laatste jaar de gewoonte 
tegenvallende verkiezingsuitslagen te wij
ten aan een lage opkomst. Een onzindelijke 
redenering: niet gaan stemmen is geen ge
volg van een a-politiek iets als een besmet
telijke ziekte; thuisblijven bij verkiezingen 
is een politieke daad.

Wanneer een partij haar reserve-troepen 
put uit politiek minder geïnteresseerden, 
moet ze problemen bij de mobilisatie van 
die kiezers niet aanvoeren ter verontschul
diging van nederlagen. De enige soliede po
litieke reactie is de eigen legers echt te mo
biliseren. De opkomst bij deze Raadsver
kiezingen was trouwens groter dan in voor
gaande jaren, sinds de opheffing van de op 
komstplicht: 1970: 66,6%; 1974: 68,7%; 
1978:733%- Juist als bij de Statenverkie
zingen is hier een opgaande lijn te zien. In 
zoverre zou -  volgens de verwachtingen 
van links -  de PvdA winst hebben moe
ten boeken in plaats van gelijk te blijven ten 
opzichte van 1974.

Overigens blijkt de opkomst eng verbon
den met de urbanisatiegraad; een gegeven 
dat bij elke verkiezing optreedt en waarbij 
steeds blijkt dat de opkomst bij Raadsver
kiezingen — over het gehele land te zamen 
genomen -  lager is dan bij Statenverkiezin
gen, die op hun beurt weer minder partici
patie te zien geven dan Kamerverkiezin
gen. Het regelmatige patroon wordt gede
monstreerd in de tabel.

Interessant is te vermelden dat in de 
kleinste gemeenten de opkomst bij deze 
Raadsverkiezingen zeer hoog is. Bij 30 
Brabantse gemeenten, waar alleen plaatse
lijke lijsten fungeerden, varieerde de op
komst tussen 83,6 en 94,5%. De Raadsver
kiezingen trokken bij elk van deze ge
meenten meer mensen naar de stembus dan 
de Statenverkiezingen in diezelfde plaat
sen; dit in tegenstelling tot de landehjke 
tendens.
Het verschil in politieke participatie naar 
urbanisatiegraad is één groot pleidooi voor 
kleinschali^eid en decentralisatie.

NATUURWETTEN. . .
Tenslotte nog een opmerking over de rela
tie tussen uitslagen voor Raads-, Staten- en

Kamerverkiezingen. Het is goed dat de 
VVD èn de oppositie denkt dat dit kabinet 
het aanschijn der aarde kan vernieuwen.

Men overschat Van Agt echter, wanneer hij 
in staat geacht wordt natuurwetten naar 
zijn hand te zetten. Trends van Kamer- en 
Statenverkiezingen hoeven zich niet voort 
te zetten naar de Raadsverkiezingen, zoals 
mevrouw Van Someren en Den Uyl veron
derstellen. In 1974 gebeurde het omge
keerde: winst van de W D  en van de pro
gressieve partijen 1972 (Kamer)-1974 
(Staten) veranderde in verlies bij de verge
lijking tussen Staten- en Raadsverkiezingen 
in 1974. Zowel W D  als PvdA worden ge-

OPKOMST NAAR URBANISATIEGRAAD 
(alle gemeenten tezamen)

plattelandsgemeenten
verstedelijkte plattel, gem.
forensengemeenten
steden tot 100.000 inw.
grote steden
Nederland
73,3%

woon gecontronteerd met het feit dat het 
CDA Wortel geschoten heeft ook buiten het 
trouw gebleven electoraat van de christen
democratische partijen. Dat snijdt in eigen 
vlees en dat is kennelijk wennen.
Over wennen gesproken: het samenstellen 
van een Raad via verkiezingen lijkt zo’n 
vanzelfsprekendheid te zijn geworden dat 
men schampert op Stevensweert waar dé 
kiezers niet méér kandidaten voor de Raad 
stelden dan er Raadsleden gekozen konden 
worden, zodat verkiezingen overbodig 
werden. Pas 25 jaar geleden waren er liefst 
32 gemeenten die zich aldus van hun vroe
de vaderen voorzagen. Toch een natuurwet 
van de vooruitgang?

GB’74 PS’78 GR’78
77,7% 84,9% 82,1%
75,3% 81,0% 79,4%
72,1% 81,9% 75,9%
67,4% 78,7% 71,9%
60,8% 74,4% 65,1%
68,8% 79,1%
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Drie partijraden akkoord 
met route naar fusie

Premier Van Agt op bezoek 
bij 70-Jarige CH-Unie

Onderschat niet de moeite waarmee verwoede CDA-ers (van 
welke herkomst dan ook) zich zo’n dag aan de plaatselijke 
verkiezingsstrijd moesten ontworstelen. Goed -  aangenomen 
'mag worden dat de strijders, gesterkt door redevoeringen en 
resoluties, met frisse moed aan het front zijn teruggekeerd. 
Maar het verklezingswerk lag die dag dan toch maar stil. 
„Kunnen die partij-vergaderingen niet beter buiten de 
verkiezingsperiode worden gehouden?” werd in Hoogeveen 
jev raag d . Dat kon niet worden beloofd. Grote congressen 
worden maanden tevoren voorbereid. Bovendien: een 
wapenschouw plus wat extra publiciteit zijn met het oog op 
naderende verkiezingen ook nooit weg.

Fusieroute vastgesteld
Het feit dat de drie partijen nog eigen 
vergaderingen houden betekent niet dat 
daar alies gewoon doorgaat, als bestond 
er geen CDA. In „De Tamboer" 
(Hoogeveen) overstemde het groen der 
CDA-affiches het enkelvoudig 
AR-embleem volledig. Afgaande op de 
krantenfoto stond ,,Musis Sacrum” 
(Arnhem) overwegend in het teken van 
CH-biljetten. Maar de Unie vierde dan 
ook haar zeventigste verjaardag. T er ere 
daarvan had zij die dag 
minister-president Van Agt op bezoek. 
Zinspelend op een der vele annecdotes 
van freule Wttewaal van Stoetwegen (de 
bijna legendarische CH-politica) zei Van 
Agt de jarige Unie graag een heel grote 
kaas cadeau te hebben gedaan. Helaas: 
de kaas is op. De nationale welvaart zal 
minder kunnen groeien dan we gewend 
waren. Van Agt verklaarde de indaik te 
hebben dat het Nederlandse volk best 
bereid is de consequenties van die 
harde waarheid te aanvaarden.

Toch had de minister-president nog een 
brokje kaas voor de ch-vuistjes. Hij zei 
de ervanng te nebben opgeaaan oat 
Unieleden ontvankelijk zijn voor de 
opvatting van anderen. Die eigenschajl) 
zag hij graag als erfgoed van de Unie in . 
het CDA ingebracht.

Natuurlijk kreeg de Unie die dag meer 
vriendelijke woorden te horen. Het 
gebmikelijke: „en nog vele jaren" bleef 
echter achterwege. De drie partijen zijn, 
heel geleidelijk maar zeer doelbewust, 
het einde van haar zelfstandig bestaan 
aan het voorbereiden. De drie 
partij-vergaderingen werd nu gevraagd 
de uitgestippelde route naar volledige 
fusie goed te keuren. Dat is zowel in 
Breda, in Arnhem als in Hoogeveen 
zonder veel discussie geschied. Wel 
gebruikten sommigen de gelegenheid 
om het CDA-in-opbouw nog eens een 
welgemeend advies mee te geven. De 
Boer (AR) benadrukte dat het CDA een 
politieke beweging is, waarin het politiek 
denken doorslaggevend is bij 
standpunt-bepaling. In de 
KVP-vergadering werd zowel op meer 
spoed als op meer bedachtzaamheid bij 
het voltrekken van fusje gemaand. En 
voorzitter Van Leeuwen (CH) legde er de 
nadruk op dat er nog heel wat gebeuren 
moet voor definitief tot fusie kan worden 
besloten”: duidelijke grondslag, 
politieke homogeniteit, eerlijke statuten, 
vastlegging op een parlementaire 
democratie onder het Huis van Oranje".

De route van federatie naar fusie is nu 
yastgesteld. De leden (en dat geldt voor 
alle drie partijen) krijgen nog alle 
Qalegenheid zich voor of tegen het 
op-marcheren uit te spreken.

Zelfde rede
De vraag is al gesteld of de afzonderlijke 
partijen zich nog wel met politieke 
beloids-vraagstukken moeten 
bezighouden. De parlementaire fracties 
zijn immers al in één CDA-verband 
aaamgMmolten en partij-fusie ligt in het 
^f^chiet. In zoverre hebben mensen die 
ert standpunt delen al hun zin gekregen 
dat Aantjes als voorzitter van de

CDA-Tweede-Kamerfractie op elk van 
' de drie partij-vergaderingen dezelfde 

politieke rede hield. Op de 
CH-vergadering voerde de voorzitter 
van de CDA-Eerste-Kamerfractie, prof. 
dr. J. W. van Hulst het woord en de 
vice-voorzitter van de 

, CDA-Tweede-Kamerfractie, dr. R. 
Lubbers beantwoordde in Breda vragen 

, ten aanzien van het politiek beleid 
gesteld.

Als hoogleraar in de pedagogiek 
protesteerde prof. Van Hulst scherp 
tegen een uiting van de liberaal Nypels 
dat een kind ze<f in volle vrijheid moet 
kunnen beslissen of het al dan niet een 
seksuele relatie met een meerderjarige 
aan wil gaan. Ook de Haagse procureur 
mr. P. Bos vond dat de wet op de 
pedofilie maar moest worden gewijzigd.

door G. J. Brinkman

,,Het probleem waar het om gaat mag 
niet worden verdonkeremaand", zei Van 
Hulst",,,maar indien dergelijke 
tendensen in de wet worden 
geconcretiseerd zal het schoolkind niet 
meer veilig zijn. De school is geen tuin 
der lusten”. In verband met de moord op 
Aldo Moro zei Van Hulst dat aan het 
terrorisme elke politieke status moet 
worden ontzegd. Een gevluchte terrorist 
mag onder geen beding ergens politiek

asiel kunnen krijgen. Heeft hij dan geen 
rechten?,,Stellig. Hij heeft al die rechten 
welke het wetboek van strafrecht aan 
een moordenaar toekent. Dat moet hem  ̂
en ons genoeg zijn”.

E.D.U.
Op elk van de drie partij-vergaderingen 
Is aandacht besteed aan de 
problematiek rond de onlangs 
opgerichte Europese Democratische 
Unie. Deze Unie is tot stand gekomen na 
intensief overleg tussen een aantal 
behoudende Europese partijen. Het 
probleem voor ons is gelegen in het feit 
dat aan die EDU ook 
christen-democratische partijen 
(CDU/CSU) meedoen, die al een politiek 
verband zijn aangegaan met de 
Europese Volkspartij. Deze partij 
verenigt de christen-democraten binnen 
de EG in zich en gaat als EVP de 
komende verkiezingsstrijd in. Algemeen 
was de mening dat het karakter van de 
EDU -  een samengaan van 
conservatieve en rechtse krachten in 
Europa als tegenwicht tegen het 
socialisme -  niet toelaat dat zich 
christelijk noemende partijen daaraan 
deelnemen. Althans niet zolang ze ook 
lid van de EVP zijn. De handelwijze van 
de CDU/CSU-politici -  zelf 
initiatiefnemers -  werd volstrekt in strijd 
geacht met wat de overige zes leden van 
de EVP als geloofwaardig 
christen-Klemocratisch optreden zien.

De KVP-jongeren hebben in Breda het 
partijbestuur per motie gevraagd aan 
deze verontrustende situatie bijzondere 
aandacht te geven.

Gespreksgroepen
Het bijzondere van de AR-partijraad in 
Hoogeveen was vooral dat 
groepsgewijze drie actueel-politieke 
vraagstukken in bespreking werden

genomen. In verschilfétrle plaatsen 
hadden werkgroepen zich 
respectievelijk beziggehouden met 
„Vrede en veiligheid” (de 
neutronengranaat), „Ethnische 
minderheden" (positie der 
Zuidmolukkers) en „Huwelijk en andere 
samenlevingsvormen”. Over elk van 
deze onderwerpen waren door de 
werkgroepen doonwrochie rapporten 
uitgebracht. Over het 
bewapeningsvraagstukken de „andere 
samenleving vormen” lag een 
ontwerpresolutie van het dagelijks 
bestuur op tafel. Ten aanzien van het 
Zuid-Molukkenvraagstuk werd een 
aparte partijconferentie in het, 
vooruitzicht gesteld. Met grote 
meerderheid sprak/le AR-partijraad 
zich uit tegen de productie van de 
neutronenbom. Een ingediend 
amendement om ,,voorlopig” niet tot 
productie over te gaan werd met 84-27 .. 
stemmen verworpen. De resolutie 
inzake „andere samenlevingsvormen” 
had vooral tot doel uit te spreken dat, 
zoals voorzitter De Boer in zijn 
openingswoord zei, onze waardering 
voor het gezin er niet toe mag leiden dat 
zij die niet konden of willen huwen, door 
een samenleving als 
tweederangsmensen worden gezien.

Bestaande onbillijkheden dienen uit de 
wet te verdwijnen. In een nieuwe 
wetgeving moeten zowel voor het 
huwelijks- of gezinsverband als voor 
partners van een andersoortige relatie 
onbillijkheden worden voorkomen. Het 
verwijt dat de afzonderlijke partijen zich 
niet meer met dergelijke politieke 
vraagstukken moeten bezighouden 
omdat hot CDA dat nu moot doen, acht 
do AR-partijsecretaris, Dick Corporaal 
onjuist. In Nederlandse Gedachten zegt 
hij: „De politieke discussie dient in de 
partijen volop aan de gang te blijven en 
de resultaten daarvan moeten in het ’ 
CDA aan de orde worden gesteld". Over 
de hier genoemde ondenwerpen is in 
Hoogeveeen in ieder het geval het 
laatste woord nog niet gesproken.

Verstandig blij zijn 
CDA steeds sterker
Het CDA heeft opnieuw gewonnen. De christen-democraten 
hebben een derde stembusoverwinning op rij geboekt. De 
neergaande iijn van het begin van de jaren zeventig voor de drie 
partijen in het CDA tezamen is definitief omgebogen.

Door F.J. var) der Heijden

Vergelijkingen op basis van cijfers voor 
de Tweede-Kamerverkiezingen in mei 
1977, statenverkiezingen eind maart 
van dit jaar en de raadsverkiezingen nu 
zijn moeilijk omdat de landelijke en 
piaatselijke omstandigheden niet goed 
op een noemer terug te voeren zijn. De 
tendens van de verkiezingen is duidelijk. 
Het CDA is sterker geworden. De kiezers 
hebben deze politieke stroming nu 
volledig erkend. Zij hebben de 
christen-democratische partijvorming 
ook herkend als een politieke stroming, 
die grote betekenis heeft en veel kan 
doen.
Hoewel het bij raadsverkiezingen in de 
eerste plaats gaat om het samenstellen 
van de gemeentelijke besturen -  en dat 
de keuze van de kiezer sterk beïnvloedt 
-  kan niet ontkend worden dat de 
landelijke politieke voorkeur een rol 
speelt. Dat geldt zeker voor de dicht 
bevolkte stedelijke gebieden. In dit licht 
bezien is het ongetwijfeld zo dat de 
raadsverkiezingen voor de 
christen-democraten niet gemakkelijk 
zijn geweest. Het was voor de kiezers 
geen geheim, dat een reusachtige 
ombuigingsoperatie voor de deur staat, 
die de stijging van de overheidsuitgaven 
moet terugschroeven ten gunste van het 
behoud van de huidige arbeidsplaatsen 
en het scheppen van nieuwe.

Moed beloond
Op zijn voorzichtigst gezegd heeft de 
schaduw van de ombuigingsoperatie de . 
resultaten voor.de christen-democraten 
niet nadelig beïnvloed. Of om met de 
voorzitter van het CDA Piet Steenkamp

te spreken: „de kiezers hebben de moed 
van het CDA om in te grijpen beloond. 
Evenzeer is echter de reactie van 
minister-president Van Agt - vanuit 
Washington - op zijn plaats: „W ij 
moeten niet al te trots zijn op de uitslag 
als de opkomst zo laag is geweest. Bij 
een opkomst van 8 procent meer (om op 
het percentage van de 
statenverkiezingen 1978 uit te komen) 
zou de partij van de arbeid het 
inderdaad wel iets beter gedaan 
hebben. Hoeveel beter is inderdaad de 
vraag. De opmerking van de 
oppositieleider Den Uyl typeert het 
probleem van de socialisten: „het 
verschil tussen de staten -  en 
raadsverkiezingen is wel groter dan wij 
hadden verwacht".
Het is moeilijk een verklaring te vinden 
voor het feit, dat de regeringspartij CDA 
wint en de regeringspartij VVD verliest, 
terwijl ook de enige oppositiepartij van 
werkelijke betekenis eveneens verliest. 
De verklaring moet in meer richtingen 
gezocht worden. WD-leider Rietkerk 
heeft gelijk wanneer hij denkt dat de W D  
weer stemmen bij het CD A heeft moeten 
inleveren. Maar bok denkbaar is dat het 
WD-imago zoals Wiegel dat heeft 
ontwikkeld meer stemmen oplevert dan 
het beeld van de huidige W D  als drager 
van verantwóórdelijkheid voor het 
regeringsbeleid. Het probleem van 
mevrouw Haya van Someren, die voor 
de televisie wanhopig trachtte te 
formuleren dat de W D  meer eigen 
identiteit moet ontwikkelen zonder het 
CDA van zich af te drijven, laat zich dan 
ook denken. Misschien wel met de 
sympathie voor de kansloze.
Het verlies van de PvdA heeft ook te 
maken met het doordrammen en gelijk 
willen hebben van de socialisten, waarin

veel kiezers niet meer zo geloven en 
waarvan zij de negatieve effecten ook 
gezien hebben. Zover het om nationale 
tendensen gaat zou de opstelling van 
Teriouw (zakelijk met zorg voor de 
detTKx:ratie) zijn partij wel eens dat 
kleine schepje er boven op bezorgd 
kunnen hebben, waarmee de lokale 
lijsten zo goed voor de dag zijn 
gekomen. Een politiek leerzaam feit. 
Verder sprekend over de uitslag van de 
raadsverkiezingen vallen een paar 
dingen op. In Brabant en Limburg 
hebben de plaatselijke lijsten van het 
CDA meer gewonnen dan het geval is 
geweest in de randstad. En dat terwijl 
juist de PvdA deze provincies tot 
potentiële wingewesten had verklaard 
en meende -  zelfs tx>g op grond van de 
statenverkiezingen -  hier en daar de 
bordjes aanzienlijk te kunnen 
verhangen. De socialisten zijn bedrogen 
uitgekomen, niet in de laatste plaats 
trouwens dankzij uiterst actieve 
campagnes van het CDA zelf.

Meerderheidscolleges
Er valt nog iets op. In veel gemeenten, 
waar de socialisten al langere tijd 
bevlogen waren geraakt van het 
fenomeen links meerderheidscollege 
(alle wethouders zetels in handen van 
bestuurders met een linkse signatuur), 
zullen zij stappen terug moeten doen. In 
enkele gevallen zou een dergelijke 
collegevorming nog wel lukken 
(Zaanstad, Groningen, Schiedam) maar 
dan moet alle hens aan dek of om het 
politiek te zeggen: dan moeten linkse 
splinterpartijen in de samenwerking 
zwaar overgewaardeerd worden. 
Rotterdam is voor de socialisten de 
gunstige uitzondering. In de Maasstad -  
het grootste socialistische bolwerk van 
het land- heeft de PvdA niemand nodig. 
(Maar in Rijnmond, waar verkiezingen 
waren voor het openbaar lichaam 
Rijnmond is een dergelijke gerieflijke 
basis al niet bereikt).
In een aantal gemeenten heeft D'66 een 
hoogst interessante wippositie 
gekregen. Met de democraten zou er 
nog wel zoiets als een links 
meerderheidscollege te maken zijn 
(voorbeelden zijn Leiden, Vlaardingen, 
Rijnmond eventueel), maar D'66 heeft bij 
tal van gelegenheden laten blijken een

dergelijke verbuiging van de democratie 
niet op prijs te stellen. In feite hebben de 
raadsverkiezingen opgeleverd dat het 
linkse meerderheidscollege alleen nog 
bij uitzondering kan ontstaan. De praktijk 
zal zijn programcolleges, waarbij in 
tal van gevallen hard en lang 
onderhandelen te venwachten zal zijn. 
Het CDA kan dus blij zijn en terecht. 
Twee grote rivalen hebbeq̂  de 
christen-democraten moeten laten 
voorgaan, hetgeen op landelijk en 
lokaal niveau als steun aan het totale 
politieke werk van het CDA wordt 
uitgelegd.

CDA staat
Maar het CDA moet wel verstandig blij 
zijn. De winst is niet zo groot dat 
uitbundig feest gevierd kan worden. De 
winst is misschien maar net iets groter 
dan fKKlig is om het re^ltaat van de 
statenverkiezingen te evenaren bij een 
gelijke opkomst. De nationale politiek 
heeft niet zo'n doorslaggevende rol 
gespeeld dat daamit geconcludeerd kan 
worden dat het CDA voor langere tijd de 
favoriete politieke stroming in het land is. 
Het CDA staat -  dat staat als een paal 
boven water. Het zal uiterst zorgvuldig 
moeten toezien dat het niet weer valt. De 
volgende wirrstuitkering is geenszins 
gegarandeerd.
Het samen optrekken van de drie 
christen-democratische partijen 
versterkt met rechtstreekse leden, die 
toch in een aantal gemeenten de raad 
zijn kunnen binnenstappen -  in één 
verband is positief gewaardeerd. 
Kabinet en Tweóde-Kamer-fractie zijn in 
die positieve waardering meegenomen, 
de politieke moed om te hervormen en 
toch onpopulaire maatregelen te nemen 
hebben ook meegewogen -  kortom er is 
een batig saldo.
Bij de nu volgend Kamerverkiezingen 
zullen artdere punten tellen: creatieve 
ideeën om ernstige problemen op te 
lossen, standvastigheid, eendrachtig 
optreden, wijs beleid. Aantjes heeft 
geconstateerd, dat zonder trouw van de 
eigen aarihang er geen winst zou zijn 
geweest. Hij heeft gelijk. Om de aanhang 
van het CDA trouw te houden zal er 
verschrikkelijk hard gewerkt moeten 
worden. De kansen staan in ieder geval 
gunstig genoteerd.
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Ria Oomen (voorzitter CD JA):

Jongeren moeten 
voor vernieuwing zorgen
door Theo Schmitz

„Ik hoop dat wanneer ik volgend jaar af
scheid neem als voorzitter, wij dan met het 
CD JA zover één zijn dat een échte CDJA-er 
mij kan opvolgen en het voorzitterschap 
dan niet meer beurtelings door een der par
tijen bekleed moet worden.” Aldus Ria 
Oomen-Ruijten (27) de nieuw gekozen 
CDJA-voorzitster.

EEN POLITIEKE LIJN
Het is volgens mij bijzonder belangrijk dat 
de CDJA-partners nu op niet al te lange 
termijn op één politieke lijn komen. De 
ontwikkelingen in zowel het CDA als het 
CD JA verlopen eigenlijk te langzaam. Ik zie 
niet in waarom wij ons moeten vasthouden 
aan de bekende 2 Vz jaar als andere partijen 
erin slagen om binnen twee maanden een 
organisatie van de grond te krijgen. De 
rechtstreekse leden worden -  m.i. vaak te
recht -  ongeduldig, zij willen als vol
waardige partijgenoten behandeld worden,

Mij wacht, daar ben ik me van bewust een 
heel zware taak, want in komend jaar zullen 
we moeten proberen om niet alleen organi
satorisch grote stappen te zetten op de weg 
naar dat ene CDJA, belangrijker nog is dat 
we politiek op een lijn komen te zitten.

Om die politieke eensgezindheid te be
reiken moeten we het natuurlijk wel eens 
zijn over onze uitgangspunten.

Medio september zal onze commissie geloof 
en pohtiek met haar eerste rapport komen. 
Aan de hand van deze nota zal dan de

discussie in de jongerenorganisatie worden 
gevoerd. En op b asis van de verkregen resul
taten zullen we onze uitgangspunten en 
doelstellingen formuleren.

Uitgangspunten alleen zijn echter niet vol
doende. Het CDJA zal ook voor zichzelf 
moeten vaststellen welke consequenties het 
aan die uitgangspunten wenst te verbinden.

. Dit moet gebeuren door het opstellen van 
een politiek werkprogram op basis waarvan 
wij het CDA kritisch zullen volgen en op 
basis waarvan wij de discussie in onze eigen 
organisatie zullen moeten voeren.

DE A VAN APPÈL
Het appèl op jongere kiezers blijkt minder 
aan te slaan, zoals ook uit cijfers van de 
afgelopen statenverkiezingen weer blijkt. 
Je zult moeten nagaan waardoor dat komt 
en wat je eraan kunt doen.

Een vaak gehoorde klacht van jongeren is 
dat het CDA niet aanspreekt omdat het 
teveel een partij van bestuurders en oudere 
mensen is.

Helaas heeft men daar dan nog gelijk in ook. 
Want aUe oproepen van partijvoorzitters 
ten spijt om jongeren meer kansen te geven 
in partijgeledingen en politieke organen -  
en ook Wim Vergeerbad het weer over op 
de afgelopen partijraad -  is het toch vaak zo 
dat weinig jonge, capabele mensen op ver
kiesbare plaatsen staan, nu ook weer voor 
de raadsverkiezingen.

Ook hoort men vaak van jongeren dat het 
CDA in haar opstelling te vaag is.
We zullen ons politiek duidelijker moeten 
minifesteren. Als jongeren hebben wij in de

M

maatschappij, als ook in onze partij de taak 
om voor vernieuwingen te zorgen. Onze 
jonge mensen hebben daar een stuk kennis 
voor nodig die d.m.v. het vormingswerk en 
het politiek jongerenwerk aan ze wordt 
overgedragen.

En je kunt daar dan niet vroeg genoeg mee 
beginnen.

Door de vonk van inspiratie van een pro
gressief CDJA beleid moeten wij trachten 
de jongeren te bereiken.
En als we het dan over politieke bewust
wording hebben dan mogen we gerust ook 
eens een kijlqe nemen bij de Arjos en zien 
hoe men het daar op vele fronten voor 
elkaar bokst.

RIA PERSOONLIJK
Waar ik het allemaal voor doe? Ik hoop mijn 
steentje te kunnen bijdragen aan de bouw 
van een betere wereld voor de mens van 
morgen.
Een carrière in de politiek? Nee, daar geloof 
ik niet in.
Geboren en getogen in het zuiden des lands 
relativeer je meer, óók je eigen kunnen, 
hetgeen echter niets wil zeggen over je en- 
thousiastme, dat is misschien zelfs spon
taner.

Ik geloof in een nieuwe periode waarin jon
geren zich zullen vinden ih de christelijke 
politiek, echt waar!

o h  I o
Rectificatie

In het verslag van het CD J A-congres van 27 
meij.1. teUtrechtin „de Nederlander” van 2 
juni j .1. werd, bij de moties die op dit congres 
behandeld werden, ook de motie van het 
CDJC vernield.
In deze motie werd een motivering voor het 
niet deelnemen van het CDJC aan een we- 
reldjeugdfestival gegeven. Tot zover was 
alles in het verslag juist. Onjuist was echter 
de vermelding van de plaats waar dit 
jeugdfestival zal plaatsvinden. In het 
verslag werd als plaats Oost-Duitsland ge
noemd. Dit moet echter zijn; Cuba.

E.J.B.
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,,Europese Gemeenschap, 
impasse en perspectief"

„een heldere uiteenzetting over 
hetgeen in Europa is bereikt en 
wat er aan mankeert, alsmede wat 
ons als Europeanen nog te doen 
staat” (CDA-bestuur)
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CDA
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CHU-vergadering in Arnhem was hartverwarmend
door: dr. L. M. van Leeuwen, voorzitter CHU

Beste Unieleden,

Na mijn laatste brief aan u is er weer heel 
wat gebeurd. We herdachten als Unie het 
70-jarig bestaan tijdens de algemene le
denvergadering op 20 mei j.1. in Arnhem en 
er werden voor het C.D. A. zeer succesvolle 
gemeenteraadsverkiezingen gehouden.

GOEDE LEDENVERGADERING

Ik houd hele goede herinneringen aan onze 
ledenvergadering in Arnhem. Ik vond, dat 
we daar met elkaar ons als C.H.U. goed 
presenteerden. Machtig was het, om vijf 
oud-voorzitters nog eens als sprekers te 
zien optreden. De heren Beemink, Van 
Mastrigt, Tilanus, Van Hulst en Van Ver- 
schuer schetsten in hun korte overzichten 
de geschiedenis van de ombuiging van de 
C.H.U. naar de huidige samenwerking met
K.V.P. en A.R.P. in het C.D.A. Naast de 
oud-voorzitters kwamen nog andere voor
aanstaanden in de Unie aan het woord. 
Sprekend voor C.H.J.O., C.H.-vrouwen, 
gemeentebestuurders, Savornin Loh- 
manstichting en „de Nederlander” gaven 
zij een goed beeld van wat er in en rondom 
de C.H.U. vandaag aan de dag allemaal nog 
gebeurt. Hoogtepunten waren ongetwijfeld 
de toespraken van minister-president Van 
Agt, van minister Beelaerts van Blokland 
en van dc fractieleiders van het C.D.A. in 
Tweede- en Eerste Kamer, de heren Aan- 
tjes en Van Hulst. Premier Van Agt maakte 
duidelijk, dat hij erg gelukkig is met de 
C.H.U. binnen het C.D.A. Hij parafraseer
de wat over de bekende Unie-regel: ,,Niet 
de majoriteit, maar de autoriteit”. Verwij
zend naar de Tweede Kamerfractie van het 
C.D.A. en naar zijn eigen kabinet zei hij, 
dat weliswaar de majoriteit nog marginaal 
is, maar de autoriteit duidelijk toeneemt.
Bij de verkiezingen voor Provinciale Staten 
en Gemeenteraden is overigens naar mijn 
mening wel gebleken, dat een sterk toege
nomen meerderheid van het Nederlandse 
volk het gezag van het kabinet Van Agt 
erkent. Minister Beelaerts van Blokland 
sprak namens de vijf C.H.U.-bewindslie
den en begon zijn toespraak door in herin
nering te brengen, hoe hij onder meer sa
men met zijn huidige kabinetscoUega, 
staatssecretaris v. d. Mei, indertijd inge
schakeld was bij de organisatie van het 60- 
jarig jubileum van de C.H.U.. Vervolgens

noemde en roemde hij de activiteiten van 
de overige C.H.-bewindslieden, minister 
Scholten en de staatssecretarissen me
vrouw Haars en de heer Nooteboom. Het 
dagblad „Trouw” vermeldde over onze le
denvergadering vrijwel niets, maar meende 
een paar dagen later leuk te zijn met een 
artikel waarin stond, dat de heer Beelaerts 
de heer v. d. Mei vergeten was. Men had, 
aldus „Trouw”, Buitenlandse Zaken gebeld 
en daar had men bevestigd, dat de heer v. d. 
Mei toch echt staatssecretaris was. Geen 
verslag van „Trouw” over ons 70-jarig ju
bileum. Alleen dit flauwe verhaal. Dat 
moet dagblad „Trouw” niet doen.

De heer Van Hulst gaf met verve een bril
jant verhaal over een aantal belangrijke 
politieke zaken. Bepaald veel indruk 
maakten zijn opmerkingen over terrorisme 
en over de discussies rondom de pedofilie. 
Fractieleider Aantjes was op tournee. Een 
ongetwijfeld uitputtende rondgang, die be
gon bij de K.V.P. in Breda, die als tus- 
senhalte de C.H.U. in Arnhem had en 
beëindigd werd bij de A.R.P. in Hoo- 
geveen. Radio en t.v. besteedden veel aan
dacht aan deze „tour de force” . Knap van 
de heer Aantjes, dat hij aan het eind van 
deze zware dag nog even fris was als aan 
het begin.
Zijn toespraak tot de drie partijen was heel 
goed. Hoogtepunten waren naar mijn me
ning de passages over samenwerking in de 
ondernemingen, die voor een goed econo
misch- en sociaal bestel winst moeten kun
nen maken en over de C.D.A.-filosofie. 
Met verwijzing naar de bekende woorden 
van Paulus in de Corinthe-brief over ge
loof, hoop en liefde, wees hij op de C van 
Christen, de D van Democraat en de A van 
Appèl en vervolgens stelde hij, dat de 
meeste van deze drie het Appèl is. De 
dienst aan onze naaste, hier en in de derde 
wereld, het samen verantwoordelijk 
zijn vormen de basis van ons Appèl. Te
recht riep de heer Aaantjes op tot stimule
ring en activering van de ontwikkelings
samenwerking. De hulp aan ontwikke
lingslanden moet immers bij Christen- 
Democraten de hoogste prioriteit krijgen. 
Jammer was het, dat hij in zijn verhaal de 
hulp aan Cuba als belangrijk voorbeeld 
stelde. De discussie over de ons allen uit
dagende ontwikkelingssamenwerking kan 
naar mijn mening alleen maar onzindelijk

worden beïnvloed door juist dit voorbeeld 
Cuba en dat net nog op een moment, dat 
men in Zaïre bezig was de honderden dode 
zwarten en blanken te tellen.

We hebben tijdens de algemene leden
vergadering trouwens ook nog zaken ge
daan. Er werden zes leden van de Unieraad 
benoemd en de C.H.U.-lijst werd vast
gesteld voor het Europese Parlement, dat 
gekozen zal worden bij de Europese ver
kiezingen van juni volgend jaar. De heren 
Tolman, Janssen van Raay, Piket en 
Oliemans voeren onze lijst aan. Inmiddels 
is binnen het C.D.A. het voorstel vast
gelegd met betrekking tot de onderlinge 
verdeling tussen de partijen en de recht
streekse leden. De C.H.U. komt er in dat 
voorstel niet zo best af.

Bij de voor het C.D.A. te verwachten tien 
zetels in het Europese Parlement zijn er 
voor ons geen problemen. Dan is de verde
ling K.V.P.-A.R.P.-C.H.U.: 5-3-2. Zou 
het C.D.A. onverwacht maar negen zetels 
krijgen, dan is die verdeling 5-3-1. De 
Unieraad zal overigens nog het uiteindelij
ke fiat moeten uitspreken. Ik reken op een 
goed resultaat voor het C.D.A. bij de Euro
pese verkiezingen en dan zijn wij ook in 
Straatsburg verzekerd van een goede ver
tegenwoordiging van de C.H.U.

GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN
Heeft u ook zo genoten van de uitslag van 
de gemeenteraadsverkiezingen? Ik wil best 
rekening houden met plaatselijke invloe
den, maar ik leg toch echt conclusies voor 
de landelijke politiek. Zo zie ik de invloed 
van de landspolitiek in de snelle voortgang 
van het C.D.A., eerst bij de Staten en nu bij 
de Gemeenten. De kiezers mogen het kabi
net Van Agt en het C.D.A. duidelijk graag.
De P.v.d.A. moet zich echt nog maar eens 
bezinnen op een andere wijze van opposi
tie voeren. De V.V.D. raakte wat kiezers 
kwijt, doordat heel wat mensen weer te
rugkeerden bij het C.D.A. De V.V.D. is 
heus niet veroordeeld door deNederlandse 
kiezers, omdat ze meedoet in het kabinet. 
Ik vind trouwens ook, dat de V.V.D. een 
goede coalitiepartner is. We mogen dat best 
zo nu en dan vanuit het C.D.A. eens zeg
gen. Niet voor niks heb ik laatst in een heel 
fijne vergadering van het Algemeen Be
stuur van het C.D.A. de heer Aantjes na 
een overigens eerste klas betoog van hem, 
gevraagd, nu ook eens de voordelen van

samenwerking met de V.V.D. te willen 
noemen.
De V.V.D. is verdraagzaam, erkent binnen 
grenzen het particulier initiatief en is be
paald wel in staat een goed sociaal beleid te 
voeren. De huidige politieke leider van de 
V.V.D., de heer Rietkerk, was indertijd een 
bewogen, actieve en tot samenwerking be
reid zijnde staatssecretaris van Sociale Za
ken. Samen met deze coalitiepartner kan 
het C.D.A. het goed doen. Dat zal in de 
komende tijd, naar ik hoop, ook echt weer 
bewezen worden.

OMBUIGINGSOPERATIE
Op het moment, dat ik deze brief aan u 
schrijf, is er nog weinig bekend over de 
ombuigingsoperatie. Vaststaat, dat wij ver
antwoordelijk zijn voor de mensen, die 
naast en na ons leven. Een betrekkelijk be
scheiden ingreep nu voorkomt een chaos 
later. Als wij in Nederland een eersterangs 
sociaal bestel willen houden, als wij zicht 
willen krijgen op redelijke werkgelegen
heid voor allen en als we meer waardering 
hebben voor de mogelijkheden van par
ticulier initiatief dan voor een zeer vér
gaande almacht van de Saat, dan moet er nu 
gewoon economisch orde op zaken worden 
gesteld.

Een eerlijke verdeling van offers moet 
daarbij voorop staan. We moeten ons daar
bij ook realiseren, dat het woord offer be
tekent, dat de meesten van ons iets minder 
in koopkracht vooruit zullen gaan dan zij 
wellicht hadden gedacht. De ombuiging bij 
ons moet ook betekenis hebben voor onze 
naasten in de ontwikkelingslanden. Wil 
echte ontplooiing daar mogelijk zijn, dan 
moeten en mogen wij in het Westen niet in 
onze eigen economie verstikken. Wij gun
nen de derde wereld de daar noodzakelijke 
economische groei. WiUen wij hen kunnen 
helpen en later in toenemende mate hun 
produkten kunnen kopen, dan moeten wij 
zorgen voor een eigen gezonde economie. 
Alle discussies over de ombuiging zullen 
voor velen van u geen belemmering zijn om 
toch op vakantie te gaan. Ik hoop, dat die 
vakantie ongestoord zal zijn en dat u allen 
weer veilig terug zult komen, gezond, uit
gerust en met frisse zin om Idaar te zijn 
voor het weer vervullen van uw verant- 
woordelij kheden.

Met vriendelijke groet,
Dr. L. M. van Leeuwen

Boeiende opstellen over 
70-jarige CHU in CH-Tijdschrift

Dezer dagen is het CH-Tijdschrift versche
nen met een dubbele aflevering, gewijd aan 
het 70-jarig bestaan van de CHU.
Auteurs zowel van binnen als buiten de 
Uniekring hebben met hun bijdragen voor 
een rijk gevarieerde inhoud gezorgd.
Het nummer wordt geopend met een be
schouwing van mr. dr. J. van Bruggen over 
de CHU vóór de oorlog.
De auteur wdjst op de betekenis van de 
Vrije A.R. (Lobman); de CH-Kiezersbond 
(De Visser) en de Friese CH (Hoedemaker 
en Schokking) voor het geestelijk klimaat 
in de CHU.
Sprekend over de organisatie van de Unie 
wijst hij op de betekenis van J. R. Snoeck 
Henkemans.
De financiën zijn aldus Van Bruggen gedu
rende vele jaren altijd'de zwakke stee ge
weest in de CHU. Toen hij, vlak voor de 
oorlog, als penningmeester optrad, trof hij 
de volgende toestand aan. Er was 
t 10.000,- per jaar nodig. Aan afdrachten 
kwam ƒ 7000,- binnen. Permanent was er

een jaarlijkse tekort van ƒ 3000,-. Om dit te 
dekken werd een beroep gedaan op drie 
gegoede Amsterdammers die samen het te
kort voor hun rekening namen.
Na een beschouwing over de politieke op
stelling van de CHU vóór de oorlog haalt 
dr. Van Bruggen herinneringen op aan het 
voormalig dagblad ,,De Nederlander”, 
toen hij met onder andere Lieftinck, Van 
Walsum en prof. De Zwaan, deel uitmaakte 
van de redaktie.
„Nolens en de CHU” is het onderwerp van 
de bijdrage van dr. J. P. Gribling. De auteur 
promoveerde op een dissertatie over de 
R.K.-politicus P. Aalberse en werkt mo
menteel aan een biografie over Nolens. 
Naast een beschouwing over de relatie tus
sen Lobman en de leidende R.K.-politici in 
die tijd -  Schaepman en Nolens gaat de 
auteur uitvoerig in op de verwikkelingen 
die hebben geleid tot de Vaticaanscrisis in 
1925.
Deze crisis ontstond toen de CHU steun 
verleende aan een amendement-Kersten

gericht tegen de gelden voor het gezant
schap bij het Vaticaan. Vervolgens is een 
artikel opgenomen van oud-ARP-senator. 
en oud-hoofdredakteur van het ,,Friesch 
Dagblad”, de heer H. Algra.
Hij schrijft onder meer over de relatie tussen 
ARP en CHU in Friesland. In 1913 -  onder 
het districtenstelsel -  was het deze provin
cie waar voor het eerst ARP en CHU ei
kaars kandidaten steunden. Hierdoor wer
den deze kandidaten reeds bij eerste stem
ming gekozen.
Algra herinnert voorts aan twee promi
nente CHU-senatoren. De Fries mr. R. 
Pollema en de markante „Einzelganger” 
prof. F. C. Gerretson. In het bijzonder ver
meldt hij de indruk die Gerretsons rede 
maakte in de senaat, op 22 maart 1955 over 
de instelling van de Raad voor de Kunst. 
„Terugblik op de doorbraak” is de titel van 
de bijdrage van mr. G. E. van Walsum. De 
auteur is oud-secretaris van de CHU. Via de 
Nederlandse Volksbeweging ging hij in 
1946 over naar de PvdA. Hij is thans par
tijloos.
Van Walsum beschrijft de wijzigingen die 
zich sinds 1945 hebben voltrokken in het 
denken over de relatie tussen geloof en po
litiek. Daarnaast geeft hij zijn visie op het 
CDA en de PvdA anno 1978.
De heer R. Zegering Hadders, oud-lid zo
wel van de Eerste als van de Tweede Ka

mer, voor de VVD, geeft vervolgens „En- . 
kele indrukken van de CHU”. De uitspraak 
,,Moet dat nu zo?” van Tilanus sr. en de 
freules verzuchting „Het is gekkenwerk” 
passen zijns inziens typisch bij de sfeer van 
de Unie. Hij wijst er voorts onder meer op 
dat de spreiding van de Kamerleden over 
het land bij de CHU altijd voortreffelijk 
was.
De periode na de tweede wereldoorlog tot 
1967 wordt behandeld door ir. M. A. 
Geuze, oud voorzitter van de CHU-Eerste 
Kamerfraktie.
De auteur geeft een boeiende beschrijving 
van de sfeer van synthese en verdraag
zaamheid die de CHU in dit tijdvak typeer
de. In zijn artikel besteedt ir. Geuze voorts 
aandacht aan diverse prominente CHU- 
politici onder wie dr. H. W. Tilanus; de 
oud-voorzitters van de CHU-senaatsfrak- 
tie mr. G. Kolff en mr. R. Pollema alsmede 
aan enkele oud bewindslieden als ir. C. Staf 
en mr. H. Mulderije.

Het nummer wordt besloten met een ar
tikel van de oud CHU-voorzitter mr. O. W. 
A. baron van Verschuer over het „Het 
CDA en de CHU”.
Op een beknopte, zeer heldere wijze, geeft

vervolg op pagina ?.
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Initiatief-wetsontwerp democratisering voortgezet onderwijs van 
de P.v.d.A. voorbarig en overbodig

door: drs. W. J. Deetman, lid CDA-Tweede Kamerfractie

VOORGESCHIEDENIS
Op 6 juni 1978 is er namens de PvdA-frac- 
tie een initiatief-wetsontwerp ingediend, 
dat handelt over de medezeggenschap van 
personeel, leerlingen en ouders in het 
voortgezet onderwijs. De voorgeschiedenis 
komt in het kort neer op het volgende.

In 1975 ontstond er een discussie over de 
vraag of de Wet op de Ondernemingsraden 
(WOR) óók op het onderwijs van toepas
sing is. In die discussie werd door velen uit 
het onderwijsveld om uiteenlopende mo
tieven het standpunt ingenomen, dat de 
WOR niet op het onderwijs toegepast kan, 
dan wel mag worden. Toen in het begin van 
1977 de wijziging van de WOR in de Twee
de Kamer plenair aan de orde kwam, werd 
die gelegenheid aangegrepen in te gaan op 
de vraag of de WOR ook betrekking heeft 
op het onderwijs. De discussies in de kamer 
liepen uit op de afspraak, dat het bijzonder 
onderwijs gedurende twee jaren de gele
genheid zou krijgen zelf gestalte te geven 
aan de democratisering in het onderwijs. 
Na het verstrijken van die twee jaren zou 
dan Opnieuw worden bezien of èr voor het 
onderwijs, incl. het bijzonder onderwijs 
een wettelijke medezeggenschapsregeling 
moet komen, zulks afhankelijk van de ont

plooide activiteiten van het bijzonder on
derwijs m.b.t. de democratisering. Deze af
spraken worden eveneens door het huidige 
kabinet in acht genomen, zoals nadrukke
lijk is gebleken tijdens de behandeling van 
de onderwijsbegroting in maart jl. in de 
Tweede Kamer.
Tegen de achtergrond van het voorgaande 
moet geconcludeerd worden, dat nu de 
termijn van twee jaar nog niet is verstreken 
en het bijzonder onderwijs volop activitei
ten heeft ontplooit om procedurele rede
nen het intitiatiefwetsontwerp voorbarig 
en overbodig is.

DE INHOUD VAN HET INTITIATIEF
WETSONTWERP
Het initiatief-wetsontwerp spitst zich toe 
op een tweetal zaken, nl.:
-  de instelling van een school -  of acade- 

mieraad, samengesteld uit gekozen ver
tegenwoordigers door resp. het per
soneel, de leerlingen en de ouders;

-  de samenstelling van het schoolbestuur, 
waarvoor een personele inbreng van het 
personeel, de leerlingen en de ouders — 
voor openbaar en bijzonder onderwijs 
ieder op verschillende wijze — wordt ge
suggereerd.

Overigens wordt het initiatief-wetsont
werp gezien als, een uitvloeisel van art. 208 
G.W., waarbij het doel is de handhaving 
van de vrijheid van onderwijs, en de 
deugdehjkheid en doelmatigheid van de 
besluitvorming in het onderwijs.

ENKELE KANTTEKENINGEN
Nu het initiatief-wetsontwerp voorbarig en 
overbodig is, is het niet nodig in te gaan op 
de voorgestelde medezeggenschapsrege
ling als zodanig. Wel kunnen er enkele op
merkingen gemaakt worden over de kop
peling, die de indieners met art. 208 G.W. 
(onderwijsvrijheid) en de deugdelijkheids- 
eisen hebben gelegd.

1. Van belang is de vraag of de indieners 
van het wetsontwerp art. 208 G.W. juist 
interpreteren. Die vraag moet ontken
nend worden beantwoord. In de rnede- 
zeggenschapsregeling gaat het om de 
positie van het personeel, de leerlingen/ 
studenten en de ouders. De in art. 208 
G.W. verankerde vrijheid van onder
wijs heeft echter betrekking op het ei
gen recht van de ouders om verant
woordelijkheid te dragen voor het on
derwijs aan hun kinderen.

2. De in het wetsontwerp voorgestelde

medezeggenschapsregeling zien de in
dieners als een eis van deugdelijkheid. 
Dit laatste ten onrechte. De deugdelijk
heid, waarover in art. 208 G.W. wordt 
gesproken, heeft betrekking pp de kwa
liteit van het te geven onderwijs. Het 
valt niet goed in te zien, dat wanneer wij 
letten op het huidige onderwijs juist 
door de invoering van een medezeggen
schapsregeling de kwaliteit van het on
derwijs wordt gehandhaafd of zelfs 
wordt verbeterd.

3. Wanneer later besloten zou worden tot 
de invoering van een wettelijke mede
zeggenschapsregeling voor het onder
wijs, dan is die regeling uiteindelijk het 
gevolg van opvattingen, die in brede 
lagen van de bevolking m.b.t. demo
cratisering en medezeggenschap worden 
aangehangen. Hieraan kan het onder
wijs, incl. het bijzonder onderwijs, zich 
niet onttrekken! Wel is het zo, dat een 
wettelijke medezeggenschapsregeling 
voor wat betreft het bijzonder onder
wijs aan beperkingen is gebonden i. v.m. 
het bepaalde art. 208 G.W. Ook hierin 
kan een argument gevonden worden 
om de activiteiten van het bijzonder 
onderwijs m.b.t. democratisering en 
medezeggenschap verder af te wachten.

Huurdebat-CDA komt op ¥oor do iwakkereo
door: P. A. M. Corneiissen, lid CDA-Tweede Kamerfractie

Als dit blad bij u in de bus glijdt, zal de 
Tweede Kamer hopelijk ons voorstel 
hebben aangenomen om de jaarlijkse 
huurverhoging voortaan op 1 juli te laten 
ingaan in plaats van op 1 april. Dit is vooral 
van belang voor de mensen met een hoge 
huur, die -  wanneer ze maar een klein in
komen hebhen — in aanmerking komen 
voor huursubsidie. Omdat de hoogte van 
deze subsidie ieder jaar op 1 juli wordt 
bijgesteld kan dan voortaan tegelijk met de 
huurverhoging de huursubsidie worden 
aangepast en hoeven de mensen daarop 
niet meer 3 maanden te wachten zoals tot 
nu toe.

vervolg van pagina 1
hij een terugblik op de discussies rond de 
totstandkoming van het CDA en de stel- 
lingname van de CHU hierbij. Met name de 
grondslagdiscussie krijgt veel aandacht.

Met deze uitgave hebben het bestuur van 
de Lohmanstichting en de redaktie van het 
CH-Tijdschrift getracht een stuk geschie
denis van de Unie vast te leggen en daar
naast een blik naar de toekomst te richten. 
Het is een uitgave geworden dat door de 
lezenswaardige bijdragen van de schrijvers 
niet alleen waard is door elk meelevend 
Unielid gelezen te worden. Het karakter 
van dit nummer maakt deze aflevering van 
het CH-Tijdschrift ons inziens tot een 
nummer om te bewaren.
Hoewel verschenen als dubbelnummer is 
het in feite een extra dubbele aflevering 
geworden. Deze uitgave beslaat 62 pagi
na’s; een normale aflevering bevat 24 blad
zijden.

Na de aankondiging van deze publikatie in 
„de Nederlander”, enkele weken geleden, 
heeft reeds een groot aantal belangstellen
den een exemplaar besteld. Zij kunnen zeer 
binnenkort de toezending van dit nummer 
verwachten.

Overige belangstellenden kunnen een 
exemplaar bestellen door overschrijving 
van ƒ  5,- op giro 60.45.00 onder vermel
ding van „Jubileumnummer CH-Tijd- 
schrift”.

HUUR NAAR KWALITEIT
Wij zullen zeker voor de nieuwe huurprij
zenwet stemmen, die een eind zal maken 
aan de ingewikkelde regelingen, die er nu 
bestaan en waaraan bijna niemand meer 
een touw kan vast knopen. In de nieuwe 
wet kunnen de huurder en verhuurder voor 
woningen, dfe ouder zijn dan vijf jaar in 
onderling overleg de jaarlijkse huurverho
ging afspreken. Het uitgangspunt zal daar
bij moeten zijn de kwaliteit en de ligging 
van de woning. De huur van een slechte 
woning zal moeten worden bevroren of 
misschien zelfs verlaagd. Voor goede wo
ningen waarbij de huur ver is achtergeble
ven bij de kwaliteit kan de huur extra wor
den verhoogd. Dit zal dan wel zeer ge
leidelijk moeten gebeuren en daarom zal er 
een maximum gelden, om te voorkomen 
dat sommige mensen ineens een forse 
huurverhoging krijgen. De bedoeling van 
de nieuwe wet is, dat de huurder waar krijgt 
voor zijn geld en dat de verhuurder een 
redelijke vergoeding krijgt voor het aange
boden woongerief en het dan ook goed kan 
en zal onderhouden.
SAMEN VERANTWOORDELIJK
De verwachting is dat -  zoals nu -  in 98% 
van aUe gevallen de partijen het samen wel

eens zullen worden. Wij vinden dat reuze 
belangrijk, omdat wij het ,,samen verant
woordelijk” van de mensen voortdurend 
benadrukken — denk maar aan ons ver- 
kiezingsprogram. Bovendien kunnen de 
huurder en verhuurder als direkt betrok
kenen de gevolgen van de huurverhoging 
meestal het best beoordelen.

HUURGESCHILLEN,
Voor die gevallen waarin zij het samen niet 
eens kunnen worden, bestaat de mogelijk
heid óm de zaak voor te leggen aan de 
huurcommissie en die zal dan een oordeel 
geven over wat redelijk is, gelet op de kwa
liteit en de huur van de woning. Mensen in 
een huurwoning hoeven dus niet meer bang 
te zijn, dat ze een veel te hoge huur moeten 
betalen en een verhuurder kan er van op 
aan, dat de huurcommissie een echte 
dwarsligger zal zeggen waar het op staat.

RECHTEN EN PLICHTEN
Door het aannemen van deze wet hoeven 
de mensen qok niet meer bang te zijn, dat 
bij een geschil over de huurverhoging de 
huur zal worden opgezegd. Zo’n opzegging 
zal voortaan ongeldig zijn. Wel zal natuur-

70-jarig Jubileum 
CHU bij NCRV en AVRO

V. Sp.

Donderdag 6 juli a.s. vm 11.30 uur zal de 
NCRV in een speciale radio-uitzending 
aandacht schenken aan het zeventig-jarig 
bestaan van de CHU op zondag 9 juli 1978.

In dit programma zijn te beluisteren dr. L. 
M. van Leeuwen, drs. G. van Leijenhorst, 
drs. H. Eversdijk, drs. A. D. W. Tiknus en 
drs. B. J. UdinL

Zondag 9 juli a.s. zal de AVRO na het 
nieuws van 13.00 uur aandacht vragen 
voor de CHU. Ook hier zullen verschillen
de CHU-prominenten van vroeger en nu 
het woord voeren.

BIJEENKOMSTEN MET PREDIKANTEN
De eerstvolgende vergadering met bestuur 
CHU, CHU-leden van CDA-fractie en pre
dikanten zal zijn vrijdagmorgen 22 sep
tember 10.30 uur in de Schepelzaal Twee
de Kamer, Binnenhof 5, Den Haag.
Mr. W. Aantjes, fractievoorzitter CDA in 
de Tweede Kamer, zal met ons discussiëren 
over troonrede en miljoenen-nota. Dan 
stelling een zeer actuele zaak! De geregelde 
deelnemers hebben reeds bericht ontvan
gen. Namen van nieuwe bezoekers en in
troducés gaarne aan ds. A. Oliemans, 
Erasmuslaan32, Dordrecht, tel. 078-31620 
of aan de heer J. de Swart, gebouw Tweede 
Kamer, tel. 070-614911.

lijk de bewoner een huurverhoging, v/aar- 
van de huurcommissie na onderzoek zegt 
dat die redelijk is, moeten gaan betalen. 
Maar -  zoals gezegd -  gelden daarbij een 
aantal regels, zodat ,,de huren niet de pan 
uit kunnen rijzen” . Het oordeel van de 
huurcommissies zal dus van grote beteke
nis zijn bij een geschil tussen huurder en 
verhuurder. Om die reden is koUega Wiel 
Bremen in een apart betoog ingegaan op de 
samenstelling en werkwijze van de 
huurcommissies.

HUURBESCHERMING
Met deze wet is een goed evenwicht ge
vonden tussen de rechten en plichten van 
enerzijds de huurder en anderzijds de ver
huurder. De regering heeft daarbij er -  te
recht— rekening mee gehouden, dat in vele 
gevallen -  vooral in plaatsen waar nog veel 
woningnood is -  de positie van de huurder 
zwakker is dan die van de verhuurder. Ook 
al kun je een ander huis vinden -  en dat lukt 
lang niet overal — dan nog ga j e niet zo maar 
verhuizen. Dat betekent immers forse ver
huiskosten en dikwijls het verlaten van een 
buurt, waar men zich thuis voelt.
Dit geldt wel heel in het bijzonder, wanneer 
het om mensen gaat, die een groot deel van 
hun leven daar hebben gewoond. Wij heb
ben dan ook van de regering de toezegging 
gevraagd en gekregen van een goede 
huurbescherming.

SOCIAAL VOLKSHUISVESTINGSBE
LEID
Met deze wet heeft het kabinet Van Agt een 
goede aanzet gegeven voor een volkshuis
vestingsbeleid zoals wij dat graag zien. 
Immers voorop moet staan de zorg voor 
een goede en betaalbare huisvesting voor 
de minst draagkrachtigen en gehandicap
ten, zoals het verwoord staat in ons ver
kiezingsprogramma. Ik vind het jammer, 
dat — zoals het er op het moment van het 
schrijven van dit artikel naar uitziet -  de 
W D  tegen de wet zal stemmen.
Het is waar, dat dit wetsontwerp door het 
vorige kabinet is ingediend, maar dat 
neemt niet weg dat het kabinet Van Agt het 
heeft overgenomen en verbeterd. Tegen de 
wet stemmen betekent dan ook het afwij
zen van een belangrijk onderdeel van het 
volkshuisvestingsbeleid van dit kabinet, en 
dat hebben minister president Van Agt en 
Staatssecretaris Brokx niet verdiend.
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Het Molukkendebat (II)
door: drs. G. van Leyenhorst, lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal

*

HET R.M.S.-IDEAAL
Nu dus het politieke kernpunt: de RMS. 
C)e regeringsnota windt er geen doekjes 
om.
Zij stelt zelf onomwonden:

„Zij kan en mag, om juridische, histori
sche en feitelijke redenen, zowel in de 
internationale als in de nationale sfeer, 
het staatkundig streven naar een onaf
hankelijke of in vergaande mate auto
nome Repubhek der Zuid-Molukken 
niet erkennen, laat staan steunen.”

De regering heeft door deze uitspraak — 
vooral van Molukse zijde -  veel kritiek 
geoogst.
Heeft Nederland daarmee een van het 
verleden afwijkende positie ingenomen ? 
De commissie Köbben/Mantouw stelt in 
haar interim-rapport, dat Nederland door 
zijn acties om het zelfbeschikkingsrecht 
voor de volken van Indonesië te bewerk
stelligen, niede voedsel heeft gegeven aan 
de aspiraties terzake van de RMS. M.a.w.: 
Nederland zou zelf mede aanleiding heb
ben gegeven tot de uitroeping van de RMS. 
Ik geloof dat niet ontkend kan worden, dat 
vanuit ons land een grote vitaliserende 
werking is uitgeoefend op dit streven. Denk 
b.v. wat de Stichting ,,Door de Eeuwen 
Trouw” door de jaren heen heeft gepropa
geerd. Daarbij dient de vraag gesteld te 
worden, of men altijd wel voldoende heeft 
beseft wat men heeft losgemaakt bij diege
nen, die na zoveel trieste ervaringen en 
vaak verkerend onder zulke ongunstige 
omstandigheden daardoor over een geheel 
ander antennesysteem beschikten. Maar of 
men kan stellen, dat de Nederlandse rege
ring als zodanig het RMS-ideaal heeft ge
voed, waag ik te betwijfelen.
Natuurlijk is het zo, dat de regering onver
moeibaar heeft geijverd voor de tot
standkoming van de federale structuur: het 
formeren van krachtige deelstaten naast 
(en rondom) de Republik Indonesia, teza
men de Verenigde Staten van Indonesië 
vormend. En even zeker is het, dat Neder
land bij voortduur geijverd heeft voor het 
zelfbeschikkingsrecht der volken binnen de 
deelstaten; ook al ging dat in tegen haar 
eigen opvatting, dat afsplitsing van de 
daerahs van de negara’s (b.v. de Zuid-Mo- 
lukken van de deelstaat Oost-Indonesië) de 
deelstatenstructuur zou verzwakken. Maar 
op een zeker historische moment was het 
uit. Toen eind december 1949 de souverei- 
niteit aan de Ver. Staten van Indonesië 
werd overgedragen stond haar geen we
zenlijk machtsmiddel meer ter beschikking. 
Niettemin is de Nederlandse regering er
mee doorgegaan om zowel bij Indonesië als 
bij aUe mogelijke internationale organen — 
zoals de V.N. en de Veiligheidsraad -  het 
uiterste te doen om binnen het kader van de 
RTC-overgangsovereenkomst het recht op 
zelfbeschikking te bepleiten. Maar de RMS 
heeft de regering in 1950 niet erkend en 
ook sindsdien heeft zij geen ander stand
punt ingenomen.
Zo kan misschien toch gesteld worden, dat 
Nederland door zijn optreden het RMS- 
ideaal wel in een zekere mate -  ongewild -  
heeft gevoed, maar daar formeel geen 
aanleiding toe heeft gegeven. Maar even
zeer zou uit de loop der gebeurtenissen 
kunnen worden afgeleid, dat, nadat Ne
derland alles gedaan had wat redelijkerwijs 
-  ja internationaal gezien zelfs onredelij
kerwijs — .mogelijk was, aan het voortbe
staan van de RMS-aspiraties de feitelijke 
grondslag was ontvallen. De spanning, die 
er tussen ideaal en internationale wer
kelijkheid sedert 1950 is blijven bestaan, 
houdt ons nog in aUe intensiteit bezig. Ik 
vind dat de regering zich onvoldoende 
heeft ingespannen om die onafwendbare 
ontwikkelingsgang der historie duidelijk in 
het licht te stellen. Wanneer zij dat tevens 
in wat -  warmere -  bewoordingen — en dan 
liefst ook in de Maleise taal — aan de Mo- 
lukkers had overgebracht, dan zou dit naar 
mijn mening psychologisch gunstig hebben 
kunnen werken.
Me nu vervolgens bepalend tot de drie re
denen, waarom de regering het staatkundig 
streven naar een onafhankelijke Republiek 
der Zuid-Molukken niet kan erkennen, 
kom ik tot de volgende indeling.

Het eerste artikel verscheen in ..de Nederlander” van 17 juni 
]-l.

de h is t o r is c h e  REDENEN
Een kort historisch overzicht biedt het vol
gende beeld:

FEBR. 1946:
Overeenkomst van Lingadjatti: grondslag

voor federale staatsvorm, waarvan de Re- 
pubhk Indonesia deel zou uitmaken.

DEC. 1946:
Den Pasar-conferentie: oprichting van de 
deelstaat Oost-Indonesië, o.a. omvattend 
de Molukken. De mogelijkheid werd ont
worpen van zelfbeschikking voor Volks
gemeenschappen binnen een deelstaat.

21 JULI -  4 AUG. 1947:
Eerste politionele actie. Het accoord van 
Lingadjatti werd opgezegd. Internationali
satie van het conflict.

JANUARI 1948:
RenviUe-overeenkomst: Nederland en de 
R.I. zouden samenwerken bij de vorming 
van de Verenigde Staten van Indonesië 
(Republik Indonesia Serikat: R.I.S.).
Na overgangsperiode overdracht van de 
souvereiniteit. Nederland intensiveerde 
zijn deelstaten-politiek. Nederland wilde 
dat de R.I. haar zelfstandige positie in het 
internationale vlak en haar leger zou prijs
geven. De R.I. weigerde.

19 DECEMBER/31 DECEMBER 1948:
Tweede politionele actie. Daarna zeer 
grote internationale druk op Nederland. 
Nederland kreeg in Veiligheidsraad geen 
voet aan de grond (resolutie 28.1.1949). 
Op 1 juli 1949 moest souvereiniteit zijn 
overgedragen aan een zelfstandig Indone
sië. Er kwam VN-commissie, de UNCI.
De grote internationale druk bleek vervol
gens uit:

— de weigering van tal van landen om Ne
derlandse vliegtuigen te doen landen.

-  Australische boycot-acties.
— De dreiging Nederland uit te sluiten van 

het Marshall-plan.
-  De verdere bejegening van ons land in 

V.N. en Veiligheidsraad.

Hieruit bhjkt dat Nederland zich wel het 
één en ander aan de federale opbouw van 
Indonesië eh het recht op zelfbeschikking 
gelegen heeft laten liggen.
Het culminatiepunt werd bereikt bij de 
Ronde Tafel-conferentie, najaar 1949 (23 
augustus — 2 november). Toen stond Ne
derland uiterst zwak. Vastgesteld was reeds 
dat de souvereiniteitsoverdracht in elk ge
val nog dat jaar zou plaatsvinden. Door 
internationaal toedoen was ons land geen 
andere keus gelaten. Extern zelfbeschik
kingsrecht (het geval indien een ge
biedsdeel geen deel wenste uit te maken 
van de R.I.S.) -  waarover zowel de verte
genwoordigers van de R.I. als van de fede
rale staten (Bijeenkomst Federaal Overleg,
B.F.0.) feitelijk niet wilden praten -  zou 
dus evt. alleen na de souvereiniteitsover
dracht kunnen worden gerealiseerd. Op 
goed vertrouwen. Tenslotte rolde er het 
bekende art. 2 van de overgangsovereen- 
komst uit, een artikel dat gelet op de geko
zen procedure en in het licht van de voor
geschiedenis wel niet zou gaan functione
ren, hetgeen dan ook niet gebeurd is.

Daarmee was feitelijk het zelfbeschik
kingsrecht van de baan. Ruim een half jaar 
later was de unificatie van Indonesië een 
feit geworden. De enige deelstaat die een 
leger had, stichtte de eenheidsstaat.
Op 25 april 1950 werd op Ambon de RMS 
uitgeroepen. De verontwaardiging, die in 
Nederland was ontstaan door het stel

selmatig oproUen van de deelstaten, vond 
een uitweg in de morele steun (van velen) 
voor het dappere „broedervolk” van Am
bon.
Zoals vermeld heeft Nederland zich ook na 
25 april 1950 niet onbetuigd gelaten om het 
zelfbeschikkingsrecht voor de volken van 
Indonesië -  thans onder het unitaristisch 
bestel -  te bepleiten.

De historische bijlage van de nota is hier 
zeer uitvoerig over. Men krijgt daaruit 
zonder meer de indruk, dat terzake geen 
enkele mogehjkheid onbenut is gelaten. 
Maar internationaal kreeg Nederland geen 
voet aan de grond.
De Veihgheidsraad toonde zich onver
schillig voor de Ambonese zaak. Hoewel de 
„Indonesische kwestie” pas in 1974 van de 
agenda werd afgevoerd, was de zaak reeds 
ca. 25 jaar eerder beslecht.

Uit deze korte schets moge blijken, dat Ne
derland zich wel het één en ander aan het 
zelfbeschikkingsrecht gelegen heeft laten 
liggen. De vraag is dus gewettigd: wat heeft 
Nederland destijds nagelaten om dit moge
lijk te maken?
En wie zou durven beweren, dat de historie 
hier niet onomkeerbaar is? De lijn der his
torie heeft sinds 1950 geen knik te zien 
gegeven. Met die feitelijke constatering 
hebben we ook nu nog te maken.

DE JURIDISCHE REDENEN
Degenen, die het RMS-streven aanhangen, 
zoeken juridische beschutting bij Den Pa- 
sar-regeling, bij de RTC-overeenkomst en 
bij de rechterlijke uitspraken (van 1950 en 
1951).
Artikel 5 van de Den Pasar-regeling luidde

,,De staat (hier bedoeld de Staat Oost- 
Indonesië) laat aan de onderscheidene 
volksgemeenschappen gelegenheid tot 
zelfbeschikking langs democratische 
weg en op voet van een door of vanwe
ge de Kroon der Nederlanden in overleg 
met de Staat, te bepalen regeling en stelt 
die gemeenschappen, die blijven binnen 
het verband van Oost-Indonesië, in 
staat een eigen volksbestaan te leiden, 
waaronder begrepen het voeren van 
een eigen huishouding.”

De praktijk is, dat nooit een regeling, waar
over in dit artikel gesproken wordt, tot 
stand gekomen is. In feite is artikel 5 dus 
nooit in werking getreden. Enig overleg 
tussen Nederland en de deelstaat Oost-In- 
donesië heeft niet plaatsgevonden.
Een beroep op de RTC-overeenkomst, art. 
2, lijkt eveneens moeilijk houdbaar. Dit ar
tikel luidde:

1. De indeling van de Republiek der Ver
enigde Staten van Indonesië in deelsta
ten zal uiteindelijk worden bepaald 
door de Constituante in overeenstem
ming met de bepalingen van de voorlo
pige constitutie van de Republiek der 
Verenigde Staten van Indonesië, met 
dien verstande, dat door de bevolking 
van gebieden, die door de regering van

. de Republiek der Verenigde Staten van 
Indonesië op aanbeveling van de Com
missie der Verenigde Naties voor Indo
nesië of een ander orgaan van de Ver
enigde Naties worden aangewezen, een 
plebisciet onder toezicht van de Com
missie der Verenigde Naties voor Indo
nesië of bedoeld ander orgaan zal wor
den gehouden over de vraag, of zij zich 
tot een afzonderlijke deelstaat zou 
vormen.

2. Elke deelstaat zal in de gelegenheid 
worden gesteld de definitieve Constitu
tie te aanvaarden. Ingeval een deelstaat 
deze niet aanvaardt, zal hij de bevoegd
heid hebben te onderhandelen omtrent 
een speciale verhouding tot de Repu
bliek der Verenigde Staten van Indone
sië en het Koninkrijk der Nederlanden.

Men ziet dus dat kort gezegd het volgende 
moest gebeuren:
-  eerst een aanbeveling door een VN-or- 

gaan;
-  dan de aanwijzing door de republiek;
-  vervolgens de uitvoering van een volks

stemming;
-  tenslotte een beslissing van de grond

wetgevende vergadering in overeen
stemming met de uitkomst van het ple
bisciet.
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In 1950 was de souvereiniteit reeds aan 
Indonesië overgedragen. Nederland had 
gaarne gezien dat de zaken betreffende het 
zelfbeschikkingsrecht voordien waren ge
regeld. Het doorlopen van de bovenge
noemde procedure was nu te meer onwaar
schijnlijk geworden. De VN-commissie was 
allesbehalve bereid om een aanbeveling te 
doen; de republiek -  inmiddels een een
heidsstaat geworden -  kende geen 
deelstaten meer en zou er dus stellig niet 
meer een doen ontstaan, om over een 
volksstemming maar niet meer te spreken. 
Aan de 4 vermelde voorwaarden werd dUs 
niet voldaan.

Het verdrag is in 1956 door Indonesië op
gezegd en thans dus buiten werking ge
steld. Een beroep op dit verdrag op dit mo
ment ontbeert dus elke juridische zin. 
Tenslotte de uitspraken van de Nederland
se rechter.

De processtukken terzake nalezende 
vormde voor ons aanleiding om hierover 
de regering nog eens aan de tand te voelen. 
Uit de stukken kan men afleiden, dat de in 
1950 en 1951 recht sprekende rechters de 
rechtmatigheid van de vrije republiek der 
Zuid-Molukken erkenden. Maar juridisch 
gezien was één der procespartijen de KPM 
— de Koninklijke Paketvaartmaatschappij -  
en niet de Staat der Nederlanden, zodat aan 
het arrest geen volkenrechtelijke con
sequentie kan worden verbonden. 
Samengevat lijkt mij de juridische ar
gumentatie van de regering moeilijk be- 
strijdbaar. Alleen blijft één en ander onbe
vredigend vanwege de stuitende samen-

vervolg op pagina 7

U N IE B U R E A U
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CHRISTEN DEMOCRATISCH APPÈL
Politiek Scholings- en Vormingswerk

Gezamenlijk presenteren de vormingsin
stituten binnen het CDA met deze pu
blicatie het totaal programma voor de nog 
resterende maanden in 1978, overlopend 
in 1979. De verschillende vormingsakti- 
viteiten (projekten) zijn zodanig gekozen 
dat zij inhoudelijk op elkaar aansluiten.
Zo zal bijvoorbeeld voor het komende 
seizoen het thema welzijnsbeleid in de ver
schillende cursussen die'met gemeenten te 
maken hebben ruime aandacht krijgen. 
Vooral ook is bij het opzetten van het pro
gramma uitgegaan van de verschillende 
doelgroepen zoals nog niet aktieve leden, 
kaderleden, gemeenteraadsleden, enz. 
Daardoor is ook de mogelijkheid voor 
doorstroming aanwezig en zo zullen leden 
welke in een vorig seizoen deelnamen aan 
de basis- c.q. oriëntatiecursus zich nu kun
nen trainen in de cursus voor gemeente
raadsleden of de kadercursus.

Voor het programma in 1979 zal de aan
dacht sterk gericht worden op het 
betrekken van nog niet aktieve leden bij 
CDA-aktiviteiten. Wij hopen dat er dan 
ook ruimte zal zijn om nog meer aandacht 
te kunnen schenken aan de introduktie van 
nieuwe leden.

ALGEMEEN
Alvorens u de gelegenheid te geven op dit 
blad kennis te nemen van de diverse pro
jekten vragen we u aandacht nog voor twee 
zaken, een algemene informatie:
a. de te maken reiskosten van deelnemers 

aan de cursussen kunnen voorzover 
boven de tien gulden (ƒ 10,-) per retour, 
worden vergoed;

b. de huidige situatie binnen het CDA, met 
verschillende adressen, namen, tele
foonnummers en gironummers komt 
wellicht wat verwarrend bij u over. De

drie stichtingen van ARP, CHU en KVP 
zijn nog zelfstandig en voeren de pro
jekten uit. Er is tevens een CDA- 
stichting opgericht die de nodige aktivi- 
teiten coördineert.
We geven u hieronder de vier adressen:
-  CDA-stichting Politiek Vormings- en 
Scholingswerk, p/a Wassenaarseweg 7, 
’s-Gravehhage. Tel. 070-244516. •
-  Stichting Kader- en Vormingswerk
CHU, Wassenaarsweg 7, ’s-
Gravenhage. Tel. 070-244516.
-  Sekretariaat Stichting Vormingswerk 
KVP, Mauritskade 25, ’s-Gravenhage. 
Tel. 070-653934.
-  Sekretariaat Stichting Kader- en 
Vormingswerk ARP, Dr. Kuyperstraat 
3, ’s-Gravenhage. Tel. 070-469620.

Het totaalpakket van projekten is schema
tisch als volgt weer te geven:

CDA-VORMINGSWERK IN TWEEDE DEEL 1978

Doelgroepen ARP-Stichting CHU-Stichting KVP-Stichting

,,Beginners” 
-  partijleden

Oriëntatiecursussen 2-avondencursussen Werkgroepen

„Gevorderden” 
— Partijkader

Politieke scholings
cursus voor vrouwen

-  Werkgroepen
-  Kadercursussen

, ,V ergevorderden” 
-  Partijkader

Cursussen gemeente
raadsleden -  Studiedagen

— Gekozen vertegen
woordigers 

(raadsleden, sta
tenleden. enz.)
Algemene aktivi
teiten

Lesbrieven
Documentatie

Boek „Christelijk 
historisch denken 
in de vorige eeuw 
en de werking v.h. 
districtenstelsel”

-  brochures
-  Op Europa ge

richte pro
jekten

Regionale projek
ten

Diversen

Hoe het vorm ingswerk in te  delen?
De CDA-aktiviteiten op het terrein van politieke scholing en vorming zijn vele. Om als 
actief lid van het CDA een keus te kunnen maken is het goed te weten wat er zoal te doen is 
en voor wie!
Heel globaal is ons vormingswerk in te delen naar:
A Het uitvoerend en verantwoordelijk orgaan.
B De soort werkzaamheid binnen het partijgebeuren waarop de vorming zich richt 
C Het stadium waarin het lid zich wil plaatsen van onkundig tot deskundig

AD A
Meerdere organen binnen het CDA houden 
zich met het vormingswerk bezig. Naast de 
door het landelijk CDA georganiseerde 
cursussen en stuiedagen, verzorgen met 
name de kamerkringbesturen veel cursus
sen. Ook het CDA-vrouwenberaad en de 
jongeren zijn op dit gebied aktief. In dit 
informatie-overzicht ziet u alleen de Lan
delijke Projekten. Over regionale en 
andere aktiviteiten wordt u apart geïnfor
meerd. Ons advies is dan ook: lees vooral 
uw partijblad zodat u op de hoogte bent en 
een juiste keus kunt maken.

ADB
Een indeling van het vormingswerk naar de 
soort werkzaamheid die men als lid binnen 
het CDA verricht, is allereerst de twee
deling in organisatorisch of politiek bezig 
zijn.
Omdat evenwel de belangstelling voor 
puur organisatie niet zo groot is, mede door 
het feit dat men naast de bestuursfunctie 
toch wel ergens politiek wil bezig zijn, 
wordt dit soort partij-organisatorisch vor
mingswerk verwerkt in de meer politiek, 
gerichte cursussen en dan speciaal de basis
en kadercursussen. Belangrijk is de indeling 
in algemene en op de praktijkgerichte poli
tieke vorming.
„Algemeen” kan alles omvatten. De cur
sussen zijn dikwijls op een bepaald thema 
gericht, of behandelen achtereenvolgens 
meerdere onderwerpen of gaan globaal in 
op de algemene politieke situatie. 
„Praktijkgericht” is die vorming die spe
ciaal op het terrein van onze gekozen ver
tegenwoordigers zich beweegt. De kamer
leden laten zich moeilijk vormen, althans 
tot op heden zijn pogingen in die richting 
gestrand. Resten ons de staten- en gemeen
teraad (wijkraad) leden. Cursussen voor de

hier genoemde praktizerende politici gaan 
uiteraard in op de aktuele politieke zaken, 
knelpunten en verwachte ontwikkelingen. 
Schematisch is een en ander als volgt weer 
te geven:

lid is. Het tegendeel is vaak het geval. 
Leden die al jaren lid zijn maar nooit aktief 
meededen kunnen de eerste stap zetten 
door zich bijvoorbeeld middels de twee- 
avonden-cursus eens te laten informeren en 
kennis te maken met elkaar.
De indeling van beginner, via gevorderd 
naar ervaren politicus treft u schematisch 
elders in dit informatie-overzicht aan.
Daarbij is aangegeven welke vormingspro- 
jekten op een bepaalde doelgroep zijn ge
richt.

Vormingswerk 
gericht op 
leden v.e. 
politieke 
partij

-  partij-
organisatorisch

-  politiek

-  Algemeen

-  Praktijkgericht<

uitgangspunten 
beginsel 
partijpolitiek of 
landspolitiek 
a.d.h.v. een onderwerp

gemeenteniveau 
provinciaal niveau 
landelijk niveau

AD C
Het is moeilijk om aan te geven in welk 
stadium van kennis en ervaring iemand 
zich bevindt.
Een lid zal voor zichzelf moeten uitmaken 
of hij beginneling (aspirant, introducee, 
nieuw lid, basiscursist) is, dan wel gevor
derde (met ervaring, meer kennis van za
ken, specialist op bepaald terrein, kader- 
cursist), of wel al aan de top zich beweegt.

Voor de nieuwelingen zijn er meerdere 
mogelijkheden om mee te doen. Daarbij 
moet er wel even op worden gewezen, dat 
een beginneling niet per definitie een nieuw

P.S. Meerdere indelingen zouden zijn te 
maken. We noemen alleen nog het onder
scheid dat te maken is. tussen overdracht 
van kennis en bijbrengen van technieken.

Deze scheidslijn loopt dwars door alles 
heen. In alle gevallen is sprake van over
dracht van kennis. Waar mogelijk wordt 
ook de techniek niet vergeten.

Er wordt door de docenten aandacht aan 
besteed en tevens is middels rollenspel en 
spreekbeurten in enkele projekten dit on
derdeel ook daadwerkelijk verwerkt. Spe
ciale aandacht krijgt het punt spreek- en 
vergadertechniek in de kadercursus.

Regionale
projekten
Het is niet mogelijk in kort bestek aan te 
geven wat er in de diverse regio’s aan 
,,eigen” projekten per seizoen wordt ge
organiseerd. Daarom een enkel voorbeeld. 
In de provincies Groningen, Friesland, 
Utrecht, Brabant en Limburg vonden het 
afgelopen seizoen op diverse plaatsen 
binnen die provincies (kader-)cursussen 
plaats. Elders was men aktief in het 
organiseren van één of meerdere stu
diedagen of trainingsweekenden rond een 
bepaald politiek thema. De vormingsstich- 
tingen hechten grote waarde aan die 
aktiviteiten binnen de diverse regio’s en 
zijn dan ook steeds bereid op aanvragen 
welke binnen de algemene doelstelling van 
het kader- en vormingswerk vallen, gunstig 
te reageren met een bijdrage in de finan
ciering, welke kan oplopen tot 70%.
De landelijke bureau’s willen zich niet 
beperken tot het financieren van regionale 
projekten, maar zijn graag direkt öf via de 
kringvormingsleiders c.q. buitendienstme
dewerkers bereid een adviserende en bege
leidende rol te spelen.

Dagelijks bestuur stichting 
politiek vormings- en 
scholingswerk CDA
Voorzitter: drs N. Schouten, Pr. Annalaan 
452, Leidschendam.
Secretaris: dr G. J. ter Woorst, Haydn- 
straat 5, Eist (Gld.).
Penningmeester: dr E. Bleumink, Gronin- 
gerstraat 18, Vries (Dr.). 
Secretariaatsadres: Wassenaarseweg 7, ’s 
’s-Gravenhage, tel. 070-244516.

Samen verantwoordelijk 
voor de opbouw en toe 
rusting van het partijkader
Uit de kop van dit artikel leert u in feite al 
wat de zin, de bedoeling is van het 
vormingswerk: het partijkader, en daarmee 
bedoelen we bestuurders en politici op alle 
niveau’s, blijvend te doen functioneren. 
We functioneren toch goed, zult u zeggen, 
en hoe! Na de laatste verkiezingen wéér 
meer CDA-leden in de vertegenwoordigen
de lichamen. Een groot aantal is aktief 
geweest om deze goede resultaten te berei
ken. Een enorm kader van vrouwen en 
mannen, van jongeren en ouderen stond en 
staat klaar binnen het CDA om de politieke 
en organisatorische klussen aan te pakken 
en uit te voeren. Het gaat toch goed! , 
Toch zult u het met ons eens zijn, dat voor 
wie zijn oor goed te luisteren legt, ook an
dere geluiden waarneembaar zijn. ’t Is dui
delijk dat van plaats tot plaats verschillend 
gedacht wordt over ons kader. De vragen 
over de juiste samenstelling, de deskun
digheid, de meestal te geringe inbreng van 
de kant van de vrouwen, de voldoende ver
jonging en andere problemen of zorgen 
t.a.v. het partijkader zijn er wel degelijk.. 
Die signalen over zwakke plekken nopen 
ons tot aktiviteiten, vaak op plaatselijk, 
maar ook op landelijk niveau.
Het CDA is niet tevreden met het oplappen 
van de zwakke plekken. Wellicht de 
grootste uitdaging voor ons allen is dat het 
allemaal beter moet. Elk lid begrijpt wat de 
bedoeling van het vormingswerk, 
als we een paar termen noemen zoals: 
aktivering, enthousiasmering, het 
kennen van onze verantwoordelijkheid als 
burger en speciaal als CDA-lid, overdragen 
van kennis, bijbrengen van vergader- en 
discussietechnieken, aktuele informatie 
doorgeven. Voorts heeft het vormingswerk 
zijn positieve neveneffecten. We noemen er 
twee. Door de cursussen worden er kon
takten gelegd, er ontstaat een hechtere 
band tussen de leden. Het tweede punt is 
dat de verschillende partij geledingen meer 
met elkaar verweven raken en dat de af
standen verdwijnen.
Kortom, het vormingswerk is er om steeds 
meer leden te betrekken bij het ,,bedrijf” 
van het CDA.
We zijn immers samen verantwoordelijk.
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Vormings- en Scholingsprojekten
Werkgroepen
Binnen het CDA zijn ruim 100 werkgroe
pen aktief. Werkgroepen zijn plaatselijk 
gevormde groepen van leden, soms aange- 
'vuld met belangstellenden, die vrijwel 
maandelijks een werkstuk bespreken en 
becommentariëren.
Het werkgroepenwerk wordt gecoördi
neerd door een Centrale Werkgroep, welke 
onderdeel is van de Stichting Vormings
werk KVP.

Per jaar verschijnen een aantal werk
stukken. De werkstukken eindigen in een 
serie vraagstellingen, welke na bestudering 
van het werkstuk door de werkgroepen 
worden beantwoord en toegezonden aan de 
Centrale Werkgroep. Deze maakt uit alle 
ingezonden antwoorden dan een verzamel- 
rapport, dat voor commentaar wordt voor
gelegd aan een partijorgaan. Veelal is dat 
de Tweede Kamerfraktie. Werkstukken, 
verzamelrapporten en commentaren wor
den regelmatig gepubliceerd in het leden
blad Politiek Nieuws.

Uit deze gang van zaken blijken 2 dingen:
- Het betreft hier vormingswerk; in de 
plaatselijke werkgroepen diskussiëren le
den met elkaar en stellen rapportages 
samen. Hierdoor verwerft men inzicht in 
politieke vraagstukken. Je zou kunnen 
spreken van een trainingsfunktie.

- Tevens gaat het beïnvloeding bij de 
besluit- en meningsvorming van verschil- 
lende‘ partijorganen. Je zou hier kunnen 
spreken van een klankbordfunktie.
Voor informatie Waar zich werkgroepen 
bevinden, op welke manier aansluiting 
daarbij mogelijk is of voor meer algemene 
informatie kunt u schrijven of bellen met 
Pieter F. Dudink, p /a Mauritskade 25, 
Den Haag, 070-653934.

Een unieke kans -  
onze twee-avondencursus
Het CDA is in opmars, het groeit en bloeit. 
AUerwege melden zich nieuwe leden voor 
het CDA en/of de samenstellende delen 
daarvan.
Het is vrij eenvoudig leden te winnen, maar 
dan...? Wat voor gelegenheid wordt gebo
den, om hen een werkelijk aandeel te geven 
in het plaatselijk CDA-werk? Wat voor 
kans mee te denken, mee te praten? Niet 
alléén over woningen, welzijn en werkge
legenheid doch ook over de grondslagen, 
de uitgangspunten. Wat is mogelijk om hen 
niet uitsluitend achter de feiten aan te laten 
rennen?

Oriëntatiecursussen 
„organisatorisch en 
politiek functioneren van
CDA-verbanden”

Vraagt daaiwoor inlichtingen over de 
twée-avonden cursus. Deze heeft ten doel 
algemene politieke vorming te verstrekken 
aan alle geintresseerden, doch vooral aan 
nieuwe CDA-leden.
Ieder CDA-verband (dus per gemeente) 
heeft de kans om, indien men denkt dat er 
voldoende belangstelling voor bestaat, 
deze cursus door ons te doen organiseren. 
Het initiatief hiervoor dient dus uit te gaan 
van het plaatselijk CDA-bestuur.
De cursus is bedoeld voor betrekkelijk 
kleine groepen, ca. 15 personen. Op de 
beide avonden zal een docent een inleiding 
houden, waarna er een ruime gelegenheid 
geboden wordt voor discussie. De te be
handelen onderwerpen zijn; ,,de theologi
sche achtergrond van de politiek” (Ie 
avond) en ,,de toepassing van de grondslag 
in de praktische politiek” (2e avond).
Het cursus bedraagt ƒ 5,- per persoon ter
wijl de deelnemers vóór de aanvang enig 
materiaal inzake de te behandelen onder
werpen ontvangen. Nadere informaties 
worden gaarne verstrekt door de Stichting 
Kader- en Vormingswerk CHU, Was- 
senaarseweg 7, Den Haag. Tel. 070- 
244516. Wacht hiermede niet tot morgen, 
u had het gisteren reeds móeten doen.

Plaats en tijd: 
Haarlem

Breda

7 september 1978
28 september 1978
19 oktober 1978
16 november 1978
7 december 1978

14 september 1978
5 oktober 1978

26 oktober 1978
23 november 1978
14 december 1978

21 september 1978
12 oktober 1978
2 november 1978

30 november 1978
18 januari 1979

Venlo

De cursussen te Haarlem, Breda en Venlo 
vinden op donderdag van 10.00 tot ±
16.00 uur plaats.
Soesferberg 13-14 oktober 1978

10-11 november 1978 
12-13 januari 1979 
16-17 februari 1979

De cursus te Soesterberg vindt plaats in 
Kontakt der Kontinenten op vrijdagavond
19.00 uur tot zaterdag ± 16.00 uur.

ONDERWERPEN
Tijdens deze cursussen zal het funktioneren 
van plaatselijke CDA-afdelingen, zowel 
organisatorisch als politiek, centraal staan. 
Daartoe wordt aandacht besteed aan het 
opzetten van jaarprogramma’s in het licht 
van de ontwikkeling van het CDA van 
federatie naar fusie. Ook het gemeentelijk 
politiek funktioneren wordt aan de orde 
gesteld, met name aan de hand van de 
onderwerpen bestemmingsplannen en wel
zijnsbeleid. Een en ander zal ook in de 
vorm van een gemeenteraadspel aan de 
orde worden gesteld. De laatste dag wordt 
benut voor een bezoek aan Den Haag 
(Partijburo en Tweede Kamer).

INSCHRIJVING
Opgave voor de cursussen ,,funktioneren 
CDA-verbanden” kan geschieden bij de 
Stichting Kader- en Vormingswerk ARP, 
Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag, tel. 070- 
451015.
Het inschrijfgeld bedraagt f50,-. Maximaal 
aantal deelnemers per cursus is gesteld op 
30 deelnemers.

Informatiedagen gericht 
op de poiitieke 
Schoiingscursus vrouwen
Eind 1978 - begin 1979 zullen wederom 
enkele informatiedagen worden gegeven 
voor CDA-vrouwen ter voorbereiding op 
de overal in Nederland door vrouwen
verenigingen te houden politieke scholings
cursussen.
De informatiedagen zijn bedoeld om naast 
algemene politieke informatie de vier on
derwerpen te behandelen die in het komend 
seizoen aan de orde komen. Enkele CDA- 
politici verzorgen dan de inleiding, waarna 
de discussie plaats vindt. Deze dagen staan 
onder leiding van het CDA-vrouwenbe- 
raad.
De deelnemers krijgen vooraf toegestuurd:
a. de vragen n.a.v. de vier onderwerpen
b. de toelichting hierop, gegeven door de 
landelijke vrouwenorganisaties
c. de beantwoording van de vragen door 
het CDA-wetenschappelijk instituut.

Studiedagen
Elk seizoen worden ook een serie lande
lijke dan wel regionale studiedagen ge
organiseerd. Helaas kunnen wij daarover 
in dit programma nu nog niet al te concreet 
zijn, omdat nog niet alle onderwerpen en 
data vaststaan. Eén ding is wel zeker, er zal 
tenminste één studiedag gewijd zijn aan het 
beleid van minister De Koning, de ont
wikkelingssamenwerking. Zodra er over de 
studiedagen meer bekend is zullen daarover 
aparte publicaties verschijnen.

Cursus voor 
gemeenteraadsleden 
(en aspirant-raadsleden)
In samenwerking met de CDA-bestuurs- 
vereniging wordt voor het komende 
seizoen een CDA-cursus voor gemeente
raadsleden georganiseerd.
De spreiding is zodanig dat iedereen in de 
gelegenheid is deel te nemen. Deelneming 
is alleen mogelijk door vooruit het ver
schuldigde bedrag te gireren. Uitgaande 
van een zekere basiskennis en ervaring 
worden de volgende onderwerpen met el
kaar besproken.
Onderwerpen:
De cursus omvat het behandelen met 
elkaar op vier zaterdagochtenden van de 
volgende onderwerpen:
1. Volkshuisvestingsprogramma

-  verhouding tot en afhankelijkheid van 
de provincie en het rijk
-  de woningbouwvereniging
-  onderhoud van het woningenbestand 
(aanschrijvingsbeleid)
-  bevordering eigen woningbezit.
2. Welzijnsdecentralisatiebeleid
-  zorg, educatie en recreatie (knel
puntennota)
-  kaderwet specifiek welzijn
-  particulier initiatief
-  positie bijzondere instellingen.
3. Het welzij nsplan
-  prioriteiten
-  financiering
-  democratisering.
4. Verkeer
-  verkeerscirculatieplan
-  verkeersveiligheidsplan
-  financieringsproblemen.

Als „materiaal” ontvangen de deelnemers 
het boek „Kijk op de gemeenten’ ’ en per les 
de nodige aktuele informatie.
Waar -  wanneer ?
U kunt inschrijven voor de plaats die voor u 
het gunstigst is. Op tien plaatsen verspreid 
over het land kunt u terecht.
Achter elke plaats ziet u de geplande data 
van de vier zaterdagochtenden.
Alkmaar: 4/11, 25/11, 6/1 en 27/1 
Leiden: 28/10, 18/11, 16/12, 10/2 
Utrecht: 11/11, 2/12, 13/1, 3/2 
Goes: 4/11, 25/11, 6/1, 27/1 
Breda: 28/10, 18/11, 16/12, 10/2 
Weert: 11/11, 2/12, 13/1, 3/2 
ZwoUe: 28/10, 18/11, 16/12, 10/2 
Assen: 4/11, 25/11, 6/1, 27/1 
Leeuwarden: 28/10, 18/11, 16/12, 10/2 
Nijmegen: 11/11, 2/12, 13/1, 3/2.
De cursus vangt aan om 9..30 uur precies en 
duurt tot ongeveer 12.30 uur.
Inschrijving
U kunt alleen deelnemen door tijdig het 
verschuldigde cursusgeld ad ƒ 45,- over te 
maken op giro 3966745 t.n.v. Stichting po
litiek vormings- en scholingswerk CDA, 
Wassenaarseweg 7, ’s-Gravenhage. Na 
ontvangst van uw betaling ontvangt u het 
boek „Kijk op de gemeenten”, het ma
teriaal en nadere gegevens voor de eerste 
zaterdag.
Reiskosten boven de ƒ 10,- kunt u te zijner 
tijd deklareren. De inschrijving dient voor 
10 oktober binnen te zijn. Op dat moment 
wordt bekeken of een cursus op een be
paalde plaats doorgaat. Het aantal deelne
mers is maximaal 15 personen.
Vermeld a.u.b. bij uw betaling duidelijk uw 
naam en adres, en ook de cursusplaats 
waarnaar uw voorkeur uitgaat.

Maatschappijleer
POPULAIRE LESBRIEVEN OVER POLI
TIEK...
De lesbrieven 1 tot en met 4 kosten ƒ 1,25 
per ex.
Bij meerdere afname geldt een aanzienlijke 
korting.

2 t/m 4 lessen ƒ 1,00 pèr ex.
5 t/m 9 lessen ƒ 0,85 per ex.

10 t/m 24 lessen ƒ 0,75 per ex.
25 lessen en meer ƒ 0,55 per ex.

Prijs lesbrief 5 en 6
1 les
2 t/m 4 lessen 
5 t/m 9 lessen

10 t/m 24 lessen

ƒ 2,50 per ex. 
ƒ 2,25 per ex. 
ƒ 2,00 per ex. 
ƒ 1,75 per ex.

BESTELLINGEN
De vermelde publicaties kunt u bestellen 
door storting van het verschuldigde bedrag 
op postgiro 89673 t.n.v. A.R.

Kadercursus
Het doel van de cursus is om in een zestal 
bijeenkomsten (5 donderdagen en 1 
trainingsweekend van vrijdagavond tot za
terdagmiddag) instrumenten aan te dragen, 
een training te verzorgen ter ondersteuning 
van het kaderw'erk in de partij. De cursus is 
vooral gericht op deelnemers die op één of 
andere manier binnen het CDA aktief zijn 
of zich voornemen binnenkort daarvoor 
beschikbaar te zijn. De cursus bedoelt te
vens een vervolg te zijn op de reeds een 
aantal jaren georganiseerde CDA basis
cursus, c.q. oriëntatiecursus.
Op de Ie cursusdag zal vooral gesproken 
worden over de organisatie van het CDA 
nu en in de toekomst en over een aantal 
vaardigheidsaspecten (spreekvaardigheid, 
diskussie- en vergadertechniek).
De 2e cursusdag zal gewijd zijn aan de 
grondslag van het CDA en analyse van 
verkiezingsuitslagen (wat doe je daar nou 
mee).
De3e bijeenkomst is het trainingsweekend. 
Op de vrijdagavond zal de aandacht vooral 
gericht zijn op het benaderen én het 
omgaan met de pers. De zaterdag wordt 
ingericht voor een rollenspel.
De 4e cursusdag zal gewijd zijn aan 
sociaal-economische politiek en met name 
de christen-democratische uitgangspunten 
bij een dergelijk beleid. Aan de hand van 
een rollenspel over een bedrijfssluiting zal 
getracht worden de theoretische be
geleiding bij dit onderwerp praktisch zicht
baar te maken.
De 5e cursusdag is door-de cursusleiding 
niet ingevuld. Tijdens één van de eerdere 
bijeenkomsten zal tijd worden ingeruimd 
om met de deelnemers te overleggen hoe 
zij zelf deze dag wensen vorm te geven. De 
laatste bijeenkomst zal plaatshebben in 
Den Haag met een bezoek aan de Tweede 
Kamerfraktie en de partijburo’s.
De kaderkursus is gepland op twee 
p id s ts G n *

DEN BOSCH: 7 september; 21 sep
tember; 29/30 september; 19 oktober; 9 
november; 7 december in Den Haag. 
ZWOLLE: 3 oktober; 24 oktober; 17/18 
november; 12 december; 9 januari; 30 ja
nuari in Den Haag.
Met uitzondering van de in de kursus opge
nomen weekends, vallen aUe kursusdagen 
op donderdag.
Inschrijving
Inschrijving voor één der beide kursussen is 
mogelijk door overmaking van ƒ 75,- op 
gironummer ten name van Stichting Vor
mingswerk KVP, Mauritskade 25, Den 
Haag, onder vermelding van de plaats waar 
men wil deelnemen,
Voor meer informatie kunt u bellen met 
Willy van der Laan of Pieter Dudink: 
070-653934.

partijstichting, Den Haag, met vermelding 
van hetgeen u wenst.
Les 1: Politiek? Kom nou!
De eerste lesbrief handelt over het thema 
politiek. In een bestek van 12 pagina’s 
wordt aangegeven op welke wijze 
enerzijds de overheid en anderzijds de bur
ger hun invloed doen gelden op de politieke 
besluitvorming.
Les 2: Politieke stromingen. 
Achtereenvolgens worden behandeld: li
beralisme, socialisme en christendemocra
tie.
Les 3: Samen werken? Een hele onderne
ming...
De derde lesbrief behandelt diverse opvat
tingen over het gebeuren in de onderne
ming. Aan de orde komen zaken als de 
geschiedenis van het sociale vraagstuk, de 
medezeggenschap in de onderneming en 
opvattingen omtrent het begrip ,,arbeid” . 
Les 4: Verkiezingen en democratie.
Aan de orde komen evenredige vertegen
woordiging, het distriktenstelsel en het re
ferendum, terwijl discussiestof wordt aan
gedragen met betrekking tot het functione
ren van de democratie.
Les 5: Gemeente.
De vijfde lesbrief geeft een inzicht in het 
politiek funktioneren van de gemeente in 
ons bestuurlijk bestel. Aan de hand van een 
toegevoegde gemeenteraadsagenda met 
bijbehorende stukken kan een gemeente- 
raadsspel gespeeld worden.
Les 6: Provincie in beeld.
Lesbrief 6 geeft een inzicht in het be
stuurlijk en politiek funktioneren van de 
provincie. Samenstelling en taken van het 
provinciaal bestuur worden belicht en een 
aantal werkterreinen verkend. Ook de 
provincie nieuwe stijl komt aan de orde.
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Kracht CNV is verbinding tussen geioof en samenieving

Sam envatting afscheidsrede 
CNV-voorzitter Jan Lanser

Sinds 1949, het jaar waarin ik mijn loopbaan bij de christelijke vakbeweging begon, is het 
beeld van de maatschappij ingrijpend gewijzigd. Welvaart en vele sociale en culturele 
voorzieningen zijn ons deel geworden. Dit betekent dat verschillende doelstellingen van het 
verleden niet meer toereikend zijn voor het heden en de toekomst. Dat vindt zijn oorzaak 
niet aleen in het feit dat bepaalde doelstellingen min of meer zijn gerealiseerd. Nieuwe 
feiten, ontwikkelingen en problemen zijn mede oorzaak dat doelstellingen van het verleden 
thans onvoldoende zijn voor een beleid gericht op de maatschappij van morgen.

aan de werkelijkheid. Een reële mogelijk
heid tot verklaring is gelegen in de 
doelstellingen en strategieën van de betrok
ken organisaties. Veranderen die, dan 
veranderen ook de arbeidsverhoudingen. In 
dat gegeven ligt ook besloten hoe tot betere 
verhoudingen kan worden gekomen.

ONTWIKKELING ARBEIDSVERHOU
DINGEN

Wat de verdere ontwikkeling van de 
arbeidsverhoudingen betreft lijkt het rede
lijk ervan uit te gaan dat de onder
nemingsgewijze produktie een wezenlijk 
kenmerk zal blijven van onze economische 
orde. Terecht is er gewezen op de 
mogelijkheden die dit stelsel biedt voor de 
ontplooiing van de individuele verantwoor
delijkheid, voor het bevorderen van de 
maatschappelijke dynamiek en creativiteit

Bezien we de ontwikkeling in de arbeidsver
houdingen gedurende de jongste tien jaar 
dan is er geen reden om daarover voldaan te 
zijn. Het meest kenmerkende daarvan is het 
ontbreken van overeenstemming over de 
aanpak van problemen die onze nationale 
economie en het gehele bedrijfsleven 
raakten.
Een opvallend verschijnsel omdat vele 
problemen duidelijk waren. Ik noem 
daarvan een scherpe inflatie: groeiende 
werkloosheid: onvoldoende rendement: te 
grote arbeidsinkomensquote: stagnerende 
economie: energiecrisis: uitputting van 
grondstoffen: vervuiling van het milieu: 
ontwikkelingssamenwerking en ingrijpende 
wijzigingen in de industriële structuur.

PROBLEMEN HERKENBAAR

Deze problemen waren en zijn voor ieder 
herkenbaar. Daarmee is niet gezegd dat we 
ook weten hoe die te beheersen en op te 
lossen. Veeleer is het tegendeel het geval. De 
afweer- en sturingsmechanismen van de 
mens functioneerden niet of waren in hun 
werking ontoereikend.
Sommigen schrijven dat toe aan het falen 
van de economen terwijl andere volhouden 
dat het allemaal de schuld is van het 
kapitaal. Hoe men daarover ook moge 
denken, buiten twijfel staat dat de mens 
beperkt is in zijn kennen en kunnen. Met 
deze werkelijkheid botsen we voortdurend 
en in het besef van die werkelijkheid moeten 
we onafgebroken handelen.

LOONWET

In het najaar van 1969 ontstond er een 
conflict tussen de vakcentrales en de over
heid over de door het toenmalige kabinet 
voorgestelde en door een Kamermeerder
heid aanvaarde loonwet. Ik erken dat het 
een heel merkwaardig conflict was aange
zien de inhoud van het ontwerp loonwet in 
overeenstemming was met een eerder door 
de Stichting van de Arbeid uitgebracht 
advies. Door de gewijzigde opvattingen bij 
de vakcentrales en de gevolgen die NVV en 
NKV aan de aanvaarding van de loonwet 
door het parlement verbonden, werd het 
overleg in de Stichting van de Arbeid en de 
Sociaal-Economische Raad verstoord. Het 
daardoor ontstane probleem werd opgelost 
met een in 1970 door de SER uitgebracht en 
door de overheid gevolgd advies om over te 
gaan tot een vrij loon- en prijsbeleid. In dat 
kader zouden niet langer op centraal niveau 
afspraken over de ontwikkeling van arbeids
voorwaarden worden gemaakt maar zou de 
verantwoordelijkheid daarvoor primair lig
gen bij de partijen in de onderhandelingen 
over collectieve contracten. Het liep evenwel 
geheel anders dan werd verwacht. In plaats 
van een afscheid van centraal overleg over 

■ de ontwikkeling van de arbeidsvoorwaarden 
kreeg dit overleg een extra accent als gevolg 
van de economische problemen die zich 
aandienden en waarvan ik eerder een 
opsomming heb gegeven. Naar algemeen 
gevoelen moest getracht worden om met 
elkaar die problemen de baas te worden. 
Daartoe zouden centraal zoal geen binden
de dan toch richtinggevende afspraken wor
den gemaakt. Vastgesteld kan worden dat 
dit in de zeventiger jaren slechts eenmaal is 
gelukt. Dat gebeurde in 1972, zij het niet 
zonder ernstige moeilijkheden binnen het 
NVV en nadat de aanduiding sociaal 
contract was gewijzigd in centraal akkoord. 
De uitvoering van dit centraal akkoord is 
niet zonder spanningen verlopen en heeft in 
het voorjaar van 1973 tot vele stakingen 
aanleid'ng gegeven. Aan deze stakingen 
kwam een einde na een even verrassend als 
succesvol optreden van de SER-voorzitter,

wiers actie op verzoek van de drie 
industriebonden door mij werd georgani
seerd.

NIEUW CENTRAAL AKKOORD

Na een initiatief van het Convent der 
Christelijk-Sociale Organisaties kwam er op 
5 novemleer 1973 weer een centraal akkoord 
tot stand dat echter reeds de volgende dag 
door de werkgeversorganisaties werd ver
worpen. Sindsdien zijn er tussen de centrale 
werkgevers- en werknemersorganisaties 
geen afspraken voor een arbeidsvoorwaar
denbeleid gemaakt. Dat wil niet zeggen dat 
de discussies die daarover elk jaar zijn 
gevoerd zonder betekenis zijn gebleven. Ik 
heb eerder de neiging te zeggen dat die 
besprekingen, ondanks hun frusterend 
verloop, toch wel een zeker positief effect 
hebben gesorteerd. De ontwikkeling van 
prijzen en lonen geeft in elk geval reden te 
veronderstellen dat ook discussies in de 
Stichting van de Arbeid en adviezen van de 
SER een matigende invloed hebben uitge- 
oeferid. Maar daar moet helaas wel direct 
aan worden toêgevoegd dat zij niet aan een 
positieve ontwikkeling .van de arbeids
verhoudingen hebben bijgedragen.
Het is naar mijn ervaring, niet gemakkelijk 
het zojuist geschetste proces te analyseren 
en tot een goed oordeel daaromtrent te 
komen. Velen hebben reeds getracht de 
ontwikkeling in de arbeidsverhoudingen 
met behulp van modellen te verklaren. Het 
resultaat daarvan is weinig bevredigend. 
Dat kan waarschijnlijk niet anders aange
zien ook bij de beschrijving en analysering 
van de sociale werkelijkheid waarde-oor- 
delen en dus vooroordelen een rol spelen. 
Wil men het ontwikkelingsproces van de 
arbeidsverhoudingen werkelijk verklaren 
dan is een voorwaarde dat kennis wordt 
genomen van de geschiedenis en de 
opvatingen van de dragers van die 
verhoudingen. Door dat niet te doen 
ontstaan er verklaringen die vreemd zijn

en voor het verankeren van de democra
tische vrijheidsrechten. Deze gedachten
gang sluit aan bij de opvatting van anderen 
dat de vrije ondernemingsgewijze produktie 
niet alleen een uitvloeisel is van de 
maatschappelijke gegarandeerde vrijheid 
maar ook een voorwaarde is voor de vrijheid 
van de samenleving. Maar over de aard en 
de kwaliteit van de arbeidsverhoudingen is 
daarmee nog niets gezegd. In elk geval niet 
meer dan dat er democratisch bezien ruimte 
bestaat voor de partijen om hun eigen 
plaats te bepalen en hun verhoudingen 
onderling te regelen. Vanwege bepaalde 
ontwikkelingen alsmede het complexiteit 
van allerlei problemen voorziet De Galan 
een continuering of een herstel van het 
georganiseerde overleg op nationaal niveau.

Hij verwacht na een periode van ver
warring eh anders gerichte ontwikkelingen 
een terugkeer naar oude verhoudingen. Zijn 
conclusie is dat de grondtrekken van de 
na-oorlogse Nederlandse arbeidsverhoudin
gen te weten, georganiseerd overleg, cen
tralisatie en overheidsinvloed, behouden 
lijken te blijven. De opvatting van de 
voorzitter van de SER tendeert ook in die 
richting, zij het dat het overleg bij hem een 
extra accent krijgt. Na te hebben gecon
stateerd dat aan onze maatschappelijke 
orde een drietal ordeningsinstrumenten ten 
grondslag liggen te weten de markt, het 
overleg en de overheid, geeft hij als zijn 
oordeel dat een nieuw maatschappelijk 
evenwicht zal worden gezocht in een meer 
doelmatige en doelgerichte afstemming van 
de drie ordeningsinstrumenten, waarbij met 
name het stelsel van overlegstructuren een 
fundamentele verdieping zal ondergaan.

VERDIEPING OVERLEGSTRUCTUREN

Het zal niemand verbazen wanneer ik zeg 
het wenselijk te vinden dat de overlegstruc
turen een fundamentele verdieping onder

gaan. Ik hoop ook dat het zal gebeuren 
omdat daarin een voorwaarde ligt voor een 
goede ontwikkeling van de arbeidsverhou
dingen en het sociaal-economisch gebeuren.

Ik deel de opvatting dat, wil men de 
stucturele en conjuncturele problematiek 
aanvatten en oplossen, het dan noodzakelijk 
is dat in de verschillende sectoren van de 
overlegeconomie de bereidheid bestaat over 
zulke oplossingen te denken en eraan mee 
te werken. Dit vereist tenminste dat de 
strategie van conflict en distantie wordt 
verlaten en consequent wordt gekozen voor 
een strategie tot participatie. Dat kan in 
Nederland als we het willen. Daarmee 
betoog ik niet dat het mogelijk is een ideale 
situatie te bereiken. Ik ben ervan overtuigd 
dat die in de wereld nimmer zal worden 
bereikt. Nooit zal de mens zijn verantwoor
delijkheid optimaal beleven, een verant
woordelijkheid die haar diepste grond vindt 
in de verantwoordelijkheid tegenover God.

Maar dat kan in de Nederlandse verhou
dingen geen excuus zijn voor het voeren van 
een conflictstrategie waarin het eigenbelang 
van de groep gemakkelijk tot egoïsme 
wordt. Een strategie die het per definitie 
niet zo nauw neemt met de gelijkwaar
digheid en de solidariteit die in woord en 
geschrift worden beleden. Een strategie 
waarin het beeld van de ander als vijand en 
tegenstander de actie en de houding van de 
groep moet rechtvaardigen. Ik denk dat er 
meer groepen zijn die deze strategie voeren 
dan wellicht velen denken. Het is een 
strategie die niet tot echte oplossingen voert. 
Dit perspectief wordt wel geboden door een 
strategie tot participatie. Deze strategie 
biedt uitzicht op een regeling van de 
zeggenschapsverhoudingen die recht doet 
aan de mensélijke waarden van gelijkwaar
digheid en verantwoordelijkheid.

HEEFT CNV TOEKOMST?

Het is duidelijk dat met de eigen 
overtuiging en opvattingen alleen niet kan 
worden geleefd. We hebben ook met de 
werkelijkheid te maken. Die heeft tot gevolg 
dat dikwijls niet dat beleid kan worden 
gevoerd dat we zouden willen.
Bij ons beleid hebben we dat ook onmis
kenbaar ervaren. Dat beleid werd niet 
alleen bepaald door onze overtuiging en • 
visie maar ook door de bestaande struc
turen en door het beleid en de macht van 
andere groepen en organisaties. Het is ook 
onmogelijk zich uitsluitend te laten leiden 
door de eigen levens- en maatschappijvisie. 
De maatschappelijke werkelijkheid moet bij 
het bepalen van een beleid worden 
betrokken. Wil het CNV invloed uitoefenn 
dan mag het CNV niet alleen met het hoofd 
in de wolken lopen maar moet het ook de 
voeten stevig op de grond houden. In het 
spanningsveld van gedrevenheid en reali
teitszin moet beleid worden gevoerd.
Heeft het CNV als levensbeschouwelijke 
organisatie toekomst? Tot nu toe groeit het 
CNV als het ware tegen de verdrukking in. 
Anders dan de Wetenschappelijke Raad 
voor het Regeringsbeleid acht ik het niet 
onmogelijk dat organisaties zoals het CNV 
weer een zwaarder accent zullen krijgen. De 
problemen en vragen waarvoor de samen
leving zich ziet geplaatst geven daar 
aanleiding toe. Het motief en de kracht van 
het CNV bestaat in de verbinding die het 
legt tussen geloof en samenleving, tussen 
mens- en maatschappijbeschouwing. En het 
bestaan van het CNV is afhankelijk van 
mensen die zich daarin herkennen en zich 
daarvoor inzetten.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Siaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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hang, welke er bestaat tussen de histori
sche, juridische en feitelijke redenen. Over 
deze laatste nog het volgende.

DE FEITELIJKE REDENEN . . .
OF ZIJN ER NOG OPENINGEN ?
Indonesië is reeds jaar en dag lid van de 
Verenigde Naties, evenals Nederland. In
menging in eikaars interne aangelegenhe
den is niet toegestaan.
Men kan achteraf misschien zeggen dat, in
dien Nederland destijds niet onder zo grote 
internationale druk had gestaan, het dan 
wellicht anders was verlopen. We weten 
echter hoe het sindsdien met het dekoloni- 
satieproces in de wereld is gegaan. En stel, 
dat de RMS er gekomen was, zou zij zich 
dan duurzaam tegenover de Republik In- 
donesia hebben kunnen handhaven? 
Molukkers te verhelderen. Dat haar stand
punt sinds 1950 niet veranderd is zou dan 
meer als een nadere conclusie dan als een 
adstructie voor haar bijna dertigjarig gelijk 
zijn overgekomen.

Een feit is evenwel dat we ons in de actuele 
situatie min of meer in een soort patstelling 
bevinden. Het schijnt wel of voor veel Mo
lukkers alle gevoelens van teleurstelling en 
wrok, ontketend toen men in Nederland 
aankwam en vaak verhevigd door hun ver
blijf hier, zich slechts kunnen ontladen in 
het woord RMS, waarvan de datum 25 april 
de eerste grote vonk heeft gegeven. En 
springt de vonk niet steeds terug van nu 
naar 1950 en omgekeerd? De regering er
kent dat zij de politieke aspecten van de 
Molukkers heeft verwaarloosd. Moet men 
daarom, om tot een volledige verheldering 
van de situatie te komen, niet op één of 
andere wijze terug naar 25 april 1950? Te
rug, om de wolk, die nog boven die korte 
periode hangt, voorgoed weg te nemen ? Er 
is wel eens gezegd: tussen de erkenning van 
de RMS en het standpunt van de regering 
zijn er nog een skala van openingen. Het 
actuele standpunt van de regering is duide
lijk aan te vechten, maar zijn er nog zoda
nige openingen te vinden die een uitw'eg 
bieden uit de impasse?
Ik noem een paar geopperde suggesties:

a. Laat het Internationale Hof van Justitie 
een uitspraak doen over de rechtmatig
heid van het destijds uitroepen van de 
RMS. Deze mogelijkheid lijkt mij afwe
zig, omdat hierbij twee staten het ge
schil moeten voorleggen aan het Hof. 
En daar het hier gaat om een geschil 
tussen Nederland en een deel van de 
Molukse gemeenschap hier te lande 
komt dit orgaan dus niet in aanmerking.

b. Een andere suggestie is: leg het geschil 
voor aan het Permanente Hof van Ar
bitrage. Wij hebben deze mogelijkheid 
serieus onderzocht. De regering ant
woordde op door ons gestelde vragen, 
dat hiervoor ook twee staten nodig zijn. 
Dit is echter niet geheel juist. Art. 47 
van de Conventie van 1907 biedt ook 
andere mogelijkheden. Daarin worden 
regels voor arbitrage bepaald tussen 
twee partijen, waarvan slechts één een 
staat behoort te zijn. Echter er blijven 
dan wel enkele vragen over. Is recht
spraak mogelijk over feiten in het ver
leden, waaraan thans geen rechten kun
nen worden ontleend? Is hier nog spra
ke van rechtspraak steunend op thans 
geldend positief recht? En tenslotte: kun 
je hier spreken van een internationaal 
geschil in de gangbare betekenis van het 
woord? Nader onderzoek heeft ons ge
leerd, dat deze vragen negatief beant
woord moeten worden. Ofschoon hier 
meer ruimte wordt geboden dan door 
het Internationale Hof van Justitie, zal 
alleen al vanwege het feit, dat we hier 
niet met een internationaal geschil te 
maken hebben -  het gaat immers niet 
tussen Indonesië of Molukkers in Indo
nesië en Nederland -  zal internationale 
arbitrage weinig perspectief bieden, zo 
het al zou kunnen worden aangespan
nen.

c. Een volgende opening zou eventueel -  
zo wordt geopperd — kunnen zijn de 
poging om recht te verkrijgen voor 
minderheden via de VN in het kader 
van de zogenaamde vierde wereldpro
blematiek. Hoewel men sympathiek 
behoort te staan tegenover aUe pogin
gen om de rechten van minderheden te 
bepleiten, moet naar onze mening uit de 
feiten geconstateerd worden, dat er

CDA-studiedag
Stads- en dorpsvernieuwing  
als m aatschappelijk proces

De Stichting Vormingswerk CDA organiseert in samenwerking met de CDA be- 
stuurdersvereniging op

Zaterdag 1 juli te Utrecht
in het Jaarbeurs Congrescentrum
te Utrecht een studiedag over stads- en dorpsvernieuwing. Het programma ziet er 

. als volgt uit:
ontvangst met koffie v.a. 09.00
opening door de heer D. Rijnders 09.45
film 10.00
inleiding Ie 10.30 uur
inleiding 2e 10.50 uur
Groepsdiskussies 11.15
gezamenlijke lunch 
plenaire diskussie met forum 
Rede minister dhr. drs. P. A. C.
Beelaerts van Blokland 16.00

13.00
14.00

uur
uur
uur

uur
uur
uur

uur
Sluiting 16.30 uur

De inleidingen zullen worden verzorgd door de heer P. van Gemeren, directeur 
Patrimonium Woningstichting, over organisatie en financiële vraagstukken en mr. 
A. J. Bransen wethouder stad Utrecht, over aspekten van volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening. De gehele studiedag staat onder leiding van D. Rijnders, 
ex-directeur Coördinatieburo noordelijk deel Randstad.

Tijdens de studiedag wordt in 3 groepen gediskussieerd.
I : kwalitatieve en kwantitatieve volkshuisvestingsaspekten
II : aspekten van ruimtelijke ordening
III : Organisatie en financiering.
Lunch en consumpties zijn gratis. Deelnemers ontvangen een uitgebreid infopakket 
met o.m. een subsidiewegwijzer, een probleemschets en een woorden- en begrip
penlijst.

Deelnamekosten bedragen ƒ 15,- p.p. Inschrijving kan geschieden door telefonisch 
kontakt op te nemen met Stichting Vormingswerk KVP, tel. 070-653934. Betaling 
van de deelnamekosten geschiedt op de studiedag zelf.
Voor nadere informatie kunt u bellen of schrijven met Pieter F. Dudink, Mauritska- 
de 25 in Den Haag, tel. 070-653934.

voorlopig op dit vlak weinig te ver
wachten valt. Samenhangend met de 
dekolonisatie heeft men na de tweede 
wereldoorlog strict vastgehouden aan 
wat men noemt de territoriale integri
teit van de vroegere koloniale gebieden. 
De koloniale grenzen zijn zonder meer 
door de jonge staten overgenomen en 
worden door de VN ,,bewaakt” .

d. Tenslotte is het dan in elk geval niet 
gewenst, dat zo spoedig mogelijk de 
historische situatie rondom het Ambon 
van april 1950 eens tot volledige klaar
heid wordt gebracht ? Zou van een ob
jectief historisch onderzoek — eventueel 
te verrichten door een team van 
buitenlandse deskundigen, dit o.a. om 
absolute objectiviteit naar alle kanten te 
waarborgen — geen reinigend effect 
kunnen uitgaan ?

Uit het bovenstaande moge blijken, dat de 
kansen voor de RMS niet te hoog mogen 
worden aangeslagen. Men kan dat betreu
ren, maar men dient deze realiteit wel on
der ogen te zien. Wij betreuren het ook van 
onze kant, dat er in Nederland nog overi
gens heel verstandige lieden rondlopen, die 
voorgeven, dat er via het Permanente Hof 
van Arbitrage of via het aankaarten van de 
vierde wereldproblematiek (het zelf
beschikkingsrecht van minderheden in ge
vormde staten) op afzienbare termijn best 
nog wel wat te bereiken valt voor degenen, 
die met het ideaal van een vrije republiek 
der Zuid-Molukken zijn bezield. Ik meen, 
dat men dan met de werkelijkheid een 
loopje neemt. Maar wat erger is: men wekt 
daardoor verwachtingen, die niet waar te 
maken zijn. Emotioneel kan ik me één en 
ander wel voorstellen, maar de eerlijkheid 
gebiedt ons om ook zorgvuldig met de ge
voelens van onze medemensen om te 
springen.

DE BLIK TE RICHTEN OP DE TOE
KOMST
De opening welke ik momenteel het meest 
vruchtbaar acht, is de poging om de von
kenregen, die nu nog naar het verleden os
cilleert om te polen naar de toekomst. De 
vraag is relevant: Kan de Molukker een 
zodanig perspectief worden geboden, dat 
zijn projectie op het verleden als vanzelf 
wordt omgebogen naar hetgeen voor hem 
li^t ? Het ideaal dat de Molukker koestert 
in al zijn variaties heeft in elk geval één 
ding gemeen: men wil omdat men tot het 
éne Molukse volk behoort, die verbonden
heid op één of andere wijze tot uitdrukking 
brengen.
Welnu, hier wonen circa 35.000 Moluk
kers, in Indonesië wonen er 50 maar zo
veel, waarvan 1,2 miljoen in de Molukken- 
archipel.
Men zal hier bij alles wat men wü -  ten
minste als het gaat om de Molukse zaak -  
toch niet heen kurmen om wat de Moluk
kers daar willen. Het zou toch aanmatigend 
zijn als slechts 2 % zou uitmaken wat er 
met de 98 % daar zou moeten gebeuren. 
Daar komt bij dat er tussen de Molukkers 
hier en ginds een tijdskloof ligt van bijna 30 
jaar. De belevingswereld is dus geheel ver
schillend geworden. Wil er dus hoe dan ook 
sprake zijn van een gemeenschappelijke 
toekomst, dan is het onmisbaar dat er een 
communicatie tot stand wordt gebracht tus
sen de Molukkers hier en de Molukkers 
ginds. Deze communicatie kan er ook aan 
bijdragen dat men zijn idealen, welke in 
een zekere afgeslotenheid zijn gerijpt, kan 
toetsen aan de realiteit ter plaatse waarop 
deze gericht zijn.

Het behoeft dan ook geen betoog dat wij de 
reeds begonnen oriëntatiereizen van bij
zonder grote betekenis vinden. Ook m.b.t. 
het bouwen aan, resp. het hervinden van de 
eigen identiteit, acht ik contacten tussen 
alle Molukkers van groot belang. Boven
dien kan door voortgaande activiteiten op 
dit gebied de blik zodanig voorwaarts wor
den gericht, dat de projectie op het verle
den gaandeweg minder wordt. Hiervoor is 
uiteraard de medewerking nodig van Indo
nesië. Het is daarom toe te juichen dat In
donesië, gelet op de Molukse problematiek 
in Nederland, daaraan zijn medewerking 
wil verlenen. Uitspraken van bijvoorbeeld 
Muskita en Sudarmo wettigen de verwach
ting dat de intensiteit duidelijk kan worden 
opgevoerd. In dit verband betreuren wij 
het dat slechts drie oriëntatiereizen pér jaar 
mogelijk zullen zijn. Wij vinden dit aantal, 
wil er van een redelijke communicatie tus
sen beide groepen sprake zijn, veel te ge
ring.
Wij voelden ons daarom ook genoodzaakt 
om de regering via een motie te vragen het 

. aantal oriëntatiereizen te vergroten, ten
einde een meer intensieve confrontatie tus
sen de verschillende Molukse groeperingen 
mogelijk te maken. Dit uiteraard mede op 
grond van de belangstelling, welke van 
Molukse zijde daarvoor uitgesproken.

Van grote betekenis achten wij de verbin
ding die gelegd wordt met het ontwik
kelingswerk. De nota spreekt over de bij
drage, die de Molukkers zouden willen le
veren aan de verdere ontwikkeling van de 
Molukken. Een uitspraak die ik gaarne on
derstreep.
Samenvattend concludeer ik, dat de meest 
reële opening welke Nederland kan maken 
deze is: de voorwaarden te scheppen dat de 
Molukkers onder ons zo intensief mogelijk 
kunnen communiceren met hun volks
genoten in Indonesië -  en omgekeerd -  via 
de genoemde oriëntatiereizen, via fami
liebezoek en evt. vakantiereizen. Daar
voor kan tegelijk worden meegewerkt aan 
een identiteitsontwikkeling die èn voor de 
Molukkers zelf èn voor onze samenleving 
als geheel betere perspectieven biedt. Wat 
hier helemaal uit voort kan vloeien -  daar
over valt nu nog weinig te zeggen. Het zijn 
allereerst en uiteindelijk de Molukkers die 
over hun eigen zaak moeten beslissen. De 
regering kan slechts de voorwaarden 
scheppen voor het beleven van de eigen 
culturele identiteit. De Molukkers zelf zul
len er inhoud aan moeten geven. Wij van 
onze kant zuUen er voor moeten ijveren, 
dat de Molukkers die temidden van ons 
wonen, vooral zichzelf kunnen zijn. Wan
neer zij (weer) als het ware tastbaar een 
toekomst voor zich zien, zal de oplossing 
van de Molukse problematiek in Nederland 
stellig naderbij zijn gekomen.
In ons land bestaan Molukse kerken en er 
bestaan Nederlandse kerken. De contacten 
daartussen -  op synodaal niveau en op het 
vlak van de gemeenten — zijn (nog) niet 
optimaal te noemen. Waarom zou ook hier 
niet iets kunnen gaan leven, wat in andere 
verbanden zo vaak in de kiem is gesmoord?

im iL ü iiiiE iff i-

’ r'iTcy^'.
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CDA dmooirtlBch

M odel gem eente
en provincie- 
program
-  Een solide handleiding voor de 
opstellers van CDA-programma's - 
in provincies en gemeenten voor I  
de verkiezingen in 1978.
-  En tevens een onmisbare gids 
voor elk CDA-staten-en -raadslid, 
vooralle bestuurders, voor ambte
naren, voor het partijkader en 
voor geïnteresseerden.
-  Een gids die in 240 punten, met 1 
toelichting en achtergrondinfor- |  
matie, de christen-democratische ■ 
weg wijst in de gemeentelijke en ■ 
provinciale politiek. Alle beleids- ? 
sectoren komen aan bod. Boven- ■ 
dién bevat deze omvangrijke bro- I 
chure o.m. een hoofdstuk over |  
collegevorming. Kortom, ,,ver
p lichte” lectuur en een handig 
hulpmiddel voor elke bestuurder 
en voor belangstellenden -  vier 
jaar lang.

Het modelprogram is tot stand geko
men onder verantwoordelijkheid van 
de bestuurdersverenigingen en uitge
geven door de wetenschappelijke in
stituten binnen het CDA.

88 pag.; ƒ  6,50

(incl. verzendkosten)

B este llingen:

- giro 60 45 00 t.n.v.Savornin Loh- 
manstichting, Den Haag.
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6UDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

TIMMER-EN AANNEMINGSBEDRIJF

J. STOUT
Dijklaan 84-Telefoon 01825-590- BERGAMBACHT.

I

KOCH
Telefoon 055-214259 
APELDOORN.

Kerkorgels
Elektronische
orgels

voor kerk-, schooi
en huismuziek.

7 Series Bijbelstudies van Ir. D. J. Christiaanse
1. De naam boven allen naam, Zoon van God, Heiland. Middelaar , /  4,—
2. 32 Geloofsmannen. via Abel. Noach, Abraham tot Johannes op Pat-
mos ................................................................................................................  ƒ 4,—
3. Genade en waarheid. Liefde. Genade, Veiligheid, Vrede. Eenheid . ƒ 4,—
4. Veertien brieven van Paulus, begrijpelijke uitleg ............................... ƒ 5.—
5. Wat zal het jaar 2000 brengen? Profetische studiën O en N Test , /  4.—
6. Gods geheimenissen en hun onthulling ............................... /  3,—
7. Christus in de Psalmen en profeten, 128 biz................ ................. ƒ 4,—
Alle 7 series tegelijk s lech ts .............................................. ............................... ƒ 1 4 ,-
NIEUW! Een boek vol hoop voor jong en oud. LICHTEND UITZICHT OP MOR
GEN Door ir D J. Christiaanse. 132 bIz,. /  6,—  Alles franco na girostortina oo 
nr 1793613 t n v Bijbelcursus P.B, 44. Oudewater. H .  d e  M a n s t r a a t  8
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HANAB B.V
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941 ★
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS

Bouw- en Aannemersbedrijf

M. de Raad & Zoon
Pickestraat 62, Noordwijk, tel. 01719-12100 en 15257.

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER B.V.
REIJNDERSBUURT 11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

Voor uw .
' Dieselolie, benzine, petroleum 
' Kolen, huisbrandolie 
' Tanktransporten 
' Butaan en Propaangas 
" Campingflessen vullen 
' Container-vuil afvoer

HANDELMU B.V. 

BANDEN B.V
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

Wie aan de toekomst bouwt 
Bouwt op deC.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester's Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

Meester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

BOUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker 
& Zn.
V a r Ostadelaan 61
TeJ. 02150-11189-16777
HILVERSUM.

e»J> «sJ  ̂ «4^ «>4̂  «k^ «k^ *4 ^ «4^ ««4̂  «4^ «4 '̂* «4^ «4^ «4^
*'T** ^ T *

Zaanse klokken

/ftaas^Acuit
'Winkelgale/'iiJ<erschoten 

Tel. 15865, Apeldoorn.'

Stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

VAN
Zeben’s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

#

Kistenfabriek
Nijkerk

N. DE m

4 ^  «4^ ^4 ^  *4,# « 4^ «sl̂  ̂ 1 ^  « 4 ^ '
^
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Aantjes over affaire koopsompolissen:

Alle beschuldigingen en 
verdachtmakingen
laster geweest
„De Commissie Koopsompolissen heeft 
aangetoond, dat aUe geuite beschuldigin
gen en verdachtmakingen laster zijn ge
weest. Met name oud-staatssecretaris Van 
Rooijen, die brandschoon uit het onder
zoek tevoorschijn komt, is het onderwerp 
van schandelijke aantijgingen geweest.” 
Dit commentaar heeft mr. W. Aantjes, 
voorzitter van de CDA-fractie in de Twee
de Kamer aan het begin van deze week 
gegeven, nadat het rapport van de Com
missie Koopsompolissen gepubliceerd was. 
Slechts drie kamerleden en een bewinds
man zijn sedert 1 januari 1975 in het bezit 
van een koopsompolis geweest, aldus het 
rapport. De Commissie Koopsompolissen, 
bestaande uit mr. R. J. Erdbrink, prof. mr.
H. J. Hofstra en mevrouw dr. M. A. M. 
Klompé, werd ingesteld nadat de vereni
gingen van belastinginspecteurs en adjunct- 
inspecteuren der belastingen in een brief de 
Tweede Kamer attent gemaakt hadden op 
een artikel in het Amsterdamse dagblad 
„Het Parool”. In dat artikel stond, dat acht 
ministers uit het kabinet-Den Uyl en 38 
kamerleden een koopsompolis zouden 
hebben afgesloten, vlak voor de fiscale 
aantrekkelijkheid, door het aannemen van 
een nieuwe wet in het parlement, was ver
dwenen.

Het bedoelde viertal wordt gevormd door 
oud-minister drs. Tj. E. Westerterp (destijds 
KVP) en de oud-leden van de Tweede Ka

mer mevrouw mr. A. H. S. M. Lückers- 
Bergmans (destijds KVP), J. van Eisen 
(destijds KVP) en H. J. de Koster (destijds 
W D).
„Gevoeglijk mag worden aangenomen, dat 
buiten de vier gevallen die aan het licht zijn 
gekomen, geen van de andere 182 Tweede- 
Kamerleden of bewindslieden, die hun me
dewerking aan het onderzoek hebben ge
geven, het fiscale voordeel van een koop
sompolis heeft genoten,” aldus de Commis
sie Koopsompolissen in haar eindrapport, 
dat aan de Tweede Kamer is aangeboden.
„Vanaf de eerste dag na verschijning van de 
brief van de belastinginspecteurs heb ik 
namens het CDA aangedrongen op een 
grondig onderzoek,” aldus CDA-fractie- 
voorzitter Aantjes in zijn reactie. „Hoewel 
ik ten aanzien van de uitkomst niet heb 
getwijfeld, heb ik de grootst mogeUjke me
dewerking aan het onderzoek verleend, 
sneller en grondiger dan enige andere frac
tie heeft gedaan, zoals uit het rapport van 
de Commissie Koopsompolissen blijkt.” 
Mr. Aantjes deelde in zijn reactie mee be
nieuwd te zijn naar de reactie van hen, die 
schuldig waren aan het uiten van de ver
dachtmakingen in de richting van het CDA 
en zijn politici en naar de reactie van diege
nen, die uit deze affaire politieke munt 
hebben pogen te slaan.
Vier leden van de Tweede Kamer hebben 
geweigerd zich aan het onderzoek van de

In dit nummer
In dit nummer van het christelijk-historisch weekblad „de Nederlander” komt de 
actuele politiek weer volop aan bod. Dat is gebruikelijk, omdat de redactie van „de 
Nederlander” er naar streeft de lezers zo goed mogelijk op de hoogte te houden van 
het politiek gebeuren.
De lezers van „de Nederlander” zijn altijd in de gelegenheid mee te werken aan de 
uitbreiding van de lezerskring. Dat kan door te vragen proefnummers toe te zenden 
aan opgegeven adressen. Gebruik daartoe onderstaande bon.

Bon inzenden naar: administratie Uniepers, Van Deventerlaan 49, Voorburg.

Elraag toezending van proefnummers van „de Nederlander” aan de volgende 
dressen:

Naam

Adres

Plaats

Naam

Adres

Plaats

Naam

Adres

Plaats

commissie te onderwerpen. Dr. K. van Dijk 
(W D), H. Koekoek (BP), J. de Koning (BP) 
en drs. G. Nooteboom (D’66). Het PvdA- 
kamerlid Nagel was door langdurige ziekte 
niet in staat medewerking aan het onder
zoek te verlenen.
De commissie, zo staat in het rapport heeft 
een nader onderzoek ingesteld naar be
richten in de pers dat mevrouw Kruisinga 
een koopsompolis zou bezitten. Na een ge
sprek met oud-minister Kruisinga en on
derzoeken van de belastingdienst en de 
verzekeringsmaatschappijen is komeirvast 
te staan dat noch de heer Kruisinga noch 
zijn minderjarige zoon een koopso^olis 
hadden . D e verm ogens van  de h eer en 
mevrouw Kruisinga zijn echter strikt ge
scheiden. Mevrouw Kruisinga voert zelf 
het feitelijke beheer over haar vermogen 
en inkomen. Het is de commissie niet be
kend of mevrouw Kruisinga een koopsom
polis heeft afgesloten. „Indien dat het geval 
is, draagt de heer Kruisinga daarvoor geen 
verantwoordelijkheid,” zo stelt de com
missie.

Erdbrink, Hofstra en Klompé zeggen geen 
oordeel te willen vellen over de politici die 
wel in het bezit waren van een koopsom
polis. Het oordeel daar over willen zij laten 
aan de Tweede Kamer..
Uit het rapport komt duidelijk naar voren 
dat van voor-wetenschap bij de aanschaf 
van de polissen geen sprake is geweest. In 
maart 1975 verscheen de eerste publikatie 
waarin werd gesteld dat het nodig was de 
wet te wijzigen om het oneigenlijk gebruik 
van koopsompolissen — het gebruik ervan 
om belastingvoordeel te halen — onmoge
lijk te maken. De publikatie werd gevolgd 
door anderen. De officiële aankondiging op 
14 november 1975 dat een wetsvoorstel tot 
wijziging met terugwerkende kracht zou 
worden ingediend, kwam bepaald niet uit 
de lucht vallen, zo schrijft de commissie. 
Uit niets is gebleken dat politici, met name 
die van het CDA, beschikten over voor
informatie van de oud-staatssecretaris Van 
Rooyen (CDA), die als staatssecretaris van 
financiën voor de wetswijziging verant
woordelijk was. Het is de commissie zelfs 
gebleken dat de staatssecretaris in een ge
val een partijgenoot ontraden heeft een 
koopsompolis af te sluiten, aldus het rap
port.

VOORDEEL
De Commissie Koopsompolissen meent dat 
slechts twee van de vier politici die over 
koopsompolissen beschikten de bedoeling 
hadden om fiscaal voordeel te trekken van 
de polissen, en wel de KVP-ers Van Eisen 
en Westerterp. Oud-minister Westerterp 
kocht de polis op 25 november 1975, een 
maand voor dat het fiscale voordeel mid
dels wetswijziging onmogelijk gemaakt zou 
worden. De koopsompolis bedroeg
300.000 gulden. De commissie meent dat 
de heer Westerterp de polis gekocht heeft 
in de kritieke periode met de enige bedoe
ling er belastingvoordeel mee te halen, en 
overlijdensrisico te dekken. Het oud-ka- 
merlid Van Eisen kocht zijn polis op 14 
november 1975, een dag nadat het belas

tingvoordeel was vervalTen. Zijn polis had 
een koopsom van 100.000 gulden. De 
commissie tekent daarbij aan dat op die 
datum niet bekend was dat op 6 juli 1977 
bij nota van wijziging 15 november in
gangsdatum voor de nieuwe regeling zou 
worden. Ook bij Van Eisen bleek de com
missie van geen andere steekhoudende 
motieven dan fiscaal voordeel en dekking 
van overlijdensrisico. De heer Van Eisen 
heeft zijn koopsompolis inmiddels in ok
tober vorig jaar afgekocht.

Bij de heer De Koster, wiens echtgenote in 
het bezit was van een koopsompolis ter 
grootte van 600.000 gulden, vermeldt de 
commissie dat de polis al in december 1974 
werd afgesloten. „Hier kan dus geen sprake 
zijn van een aankoop in het zicht van de 
wetswijziging,” zo stelt de commissie. De 
heer De Koster liet bovendien uit politieke 
voorzorg zijn vermogen en inkomen door 
derden beheren. De heer en mevrouw De 
Koster schaften de polis aan om daarmee 
een bij testament vastgelegde verzor- 
gingsplicht van de ouders veilig te stellen. 
De commissie-Ieden menen dat er sprake is 
van een bijzondere gerechtvaardigde 
doelstelling die echter wel fiscaal voordeel 
met zich meebracht.

Het KVP-kamerlid mevrouw Lückers- 
Bergmans sloot haar koopsompolis af op 12 
november 1975. De aanleiding daartoe was 
het overlijden van haar echtgenoot kort te
voren. Mevrouw Lückers probeerde na het 
overlijden van haar man de studie van haar 
kinderen veilig te stellen. Zij sloot een polis 
af ter grootte van 276.415 gulden met een 
looptijd van tien jaar. De andere drie polis
sen hadden een looptijd van zes jaar. Uit de 
looptijd concludeert de commissie dat het 
behalen van fiscaal voordeel bij mevrouw 
Lückers tuet het doel geweest is van de 
aanschaf van de polis.

H. L.

In zomermaanden: 
verschijning 
„de Nederlander” 
om de veertien dagen

In de zomermaanden juli en augus
tus zal „de Nederlander” om de 
veertien dagen verschijnen. Het po
litieke leven ligt in deze periode 
grotendeels stil, omdat de leden van 
de Eerste Kamer en Tweede Kamer 
met zomervakantie zijn.
Volgende week, vrijdag 7 juli, komt 
het volgend nummer van „de Ne
derlander” . Het daaropvolgend 
nummer verschijnt dan na veertien 
dagen, op vrijdag 21 juli.
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Nieuwe vergoedingsregeling 
staten- en commissieleden
De vergoedingsregeling voor de leden van 
provinciale staten en voor de leden van de 
provinciale commissies zal belangrijk wor
den verbeterd en meer rekening houden 
met de zwaarte van him functie. Dit blijkt 
uit het wetsontwerp tot wijziging van de 
Provinciewet op het punt van vergoedin
gen voor staten- en commissieleden, dat 
dezer dagen aan de Tweede Kamer is aan
geboden.
De statenleden en commissieleden ontvan
gen thans voor het bijwonen van vergade
ringen van provinciale staten en provin
ciale commissies een presentiegeld.
De regering stelt voor om de statenleden 
die géén lid zijn van het college van gede
puteerde staten, voor hun werkzaamheden 
als zodanig een vaste jaarhjkse vergoeding 
en een tegemoetkoming in de onkosten 
(bijvoorbeeld voor telefoon, reizen en dag

bladen) toe te kennen. Deze vaste vergoe
ding en tegemoetkoming zullen bij provin
ciale verordening worden vastgesteld. 
Nadere regeling hiervan, zoals het vast
stellen van maximumbedragen, zal bij al
gemene maatregel van het bestuur geschie
den. Op deze wijze is in beginsel een uni
form systeem voor de vergoedingen ge
waarborgd.
Bovenbedoelde tegemoetkoming in de on
kosten heeft geen betrekking op de reis- en 
verblijfkosten.
Hiervoor blijft voor de statenleden een 
aparte regeling bestaan.
Ook komen volgens het wetsontwerp de 
leden van provinciale commissies die geen 
statenlid zijn, in aanmerking voor een ver
goeding voor het bijwonen van commis
sievergaderingen en voor de reis- en ver
blijfkosten.

PARLÉMENTARIA

Bij algemene maatregel van bestuur zal 
voor commissieleden een maximumbedrag 
worden vastgesteld voor het bijwonen van 
vergaderingen van de provinciale conimis- 
sies en haar eventuele subcommissies. De 
commissieleden zullen deze vergoeding 
overigens alleen krijgen voor zover pro
vinciale staten dat bij verordening bepalen.

OVEREENKOMST
De nu voorgestelde regehng komt in grote 
lijnen overeen met de vergoedingsregeling 
die vanaf 1976 geldt voor de leden van 
gemeenteraden en van gemeentelijke 
commissies.

De regering stelt voor de financiële regeling 
voor staten- en commissieleden terug te 
laten werken tot 7 juni 1978, het tijdstip 
waarop de nieuwe zittingsperiode van de 
leden van provinciale staten is ingegaan.

H. L.

Studiedag dorps- en 
stadsvernieuwing

De Stichting Vormingswerk CDA organi
seert aanstaande zaterdag 1 juli a.s. in sa
menwerking met de CDA-bestuurders- 
vereniging een studieconferentie over de 
dorps- en stadsvernieuwing in het Jaar
beurs Congres-centrum te Utrecht.

Na een korte inleiding en een film waarin 
de te behandelen problematiek uiteen 
wordt gezet, zal er worden gediscussieerd 
in drie discussiegroepen: over de kwalita
tieve en kwantitatieve volkshuisvestings- 
aspecten, over de aspecten van ruimtelijke 
ordening, en over organisatie en financiën.

Aan deze studiedag heeft de minister van 
volkshuisvesting en ruimtelijke ordening 
jhr. drs. P. A. C. Beelaerts van Blokland 
zijn medewerking toegezegd.

De studiedag vangt om kwart voor tien aan 
en wordt omstreeks half vijf beëindigd. De 
deelnemerskosten bedragen vijftien gul
den, en lunch en consumpties zijn gratis.

ARP bestaat volgend jaar een eeuw
DE ANTI-REVOLUTIONAIRE PARTU 
ZAL VOLGEND JAAR HET HON
DERDJARIG BESTAAN HERDENKEN.

Het partijbestuur van de ARP heeft diverse 
werkgroepen ingesteld om voorbereidin
gen te treffen om deze, in het Nederlandse 
politieke partijstelsel, bijzondere gebeur
tenis niet onopgemerkt te laten voorbij
gaan.

Öp stapel staat o.a. de verschijning van een 
herdenkingsbundel, welke in het christen
democratisch perspectief vooral op de toe
komst wordt gericht. Voorts de plaatsing 
van een borstbeeld van de AR- 
partijoprichter dr. A. Kuyper en, om het 
geheel ook in het land bij alle inwoners

onder ogen te brengen, de uitgave van een 
speciale herdenkingspostzegel.

VIERINGSDAG
Zaterdag 7 april 1979 is in de planning „de 
vieringsdag” voor alle partijgeledingen. Op 
die dag zal de jubileumpartijraad 
plaatsvinden, welke vooralsnog enigszins 
het karakter krijgt van de aloude, bij vele 
partijleden ongetwijfeld nog voortlevende, 
deputatenvergadering.
Vanzelfsprekend hecht het partijbestuur er 
veel belang aan, dat zoveel mogelijk leden 
bij de jubileumviering worden betrokken. 
Hoe dit het beste tot uiting komt, is in de 
diverse werkgroepen nog onderwerp van 
beraad. Er wordt echter aan gedacht om de 
diverse regio’s en plaatsen daadwerkelijk 
bij de viering te betrekken.

Ideeën die hieromtrent in het land leven 
worden door de werkgroepen graag tege
moet gezien.
Men kan zich bijvoorbeeld voorstellen, dat 
er een aantal regionale jubileum-bijeen- 
komsten plaatsvinden. Ideeën over de 
vormgeving van de jubileumpartij- 
raadsbijeenkomst op 7 april 1979 wor
den eveneens op hoge prijs gesteld.

TENTOONSTELLING
Tijdens de partijraadsdag zal vermoedelijk 
uitgebreid bij het %'erleden worden stil
gestaan, d.m.v. een tentoonstelling van al
lerlei voorvallen, voorwerpen e.d., die te 
maken hebben of hadden met gebeurtenis
sen in en op alle partijniveaus van kiesver
eniging tot Centraal Comité (partijbe
stuur).

Jubileum CHU 
bij NCRV 
en AVRO
Donderdag 6 juli a.s. v.m. 11.30 uur zal de 
NCRV in een speciale radio-uitzending 
aandacht schenken aan het zeventigjarig 
bestaan van de CHU op zondag 9 juli 1978.

In dit programma zijn te beluisteren dr.
L.M. van Leeuwen, drs. G. vanLeijenhorst, 
drs. H. Eversdijk, drs. A.D.W. Tilanus en 
drs. B.J. Udink.

Zondag 9 juli a.s. zal de AVRO na het 
nieuws van 13.00 uur aandacht vragen 
voor de CHU. Ook hier zullen verschillen
de CHU-prominenten van vroeger en nu 
het woord voeren.

Herziening Provinciefonds
door: Ben Hennekam, lid Tweede Kamer voor CDA

Sinds 1948 is de voornaamste bron van 
inkomsten voor de provincies de uitkering 
uit het provinciefonds. In dit fonds wordt 
jaarlijks een bij de wet bepaald percentage 
van de opbrengst van de rijksbelastingen 
gestort en onder de provincies verdeeld 
[opdeelfonds] aan de hand van de volgende 
kriteria:
- één/derde naar evenredigheid der inwo

nertallen;
- één/derde naar evenredigheid van de 

oppervlakten;
- één/derde in elf gelijke delen.
Het aandeelpercentage van het provincie
fonds bedraagt thans bijna één procent.
Gesteld mag worden dat de financiële 
verhouding tussen rijk en provincie, zowel 
qua omvang als verdeling, sinds 1948 
gedurende ongeveer een kwart eeuw over 
het algemeen bevredigend heeft gefunc
tioneerd.
De provincies profiteerden van de stijging 
van de belastingopbrengsten zowel als 
gevolg van de economische groei, als van 
de geleidelijke verzwaring van de belas
tingdruk. Daardoor konden zij over vol
doende middelen beschikken om aan de 
stijging van uitgaven het hoofd te bieden, 
terwijl zij tevens nieuwe taken ter hand 
konden nemen.
In het begin van de jaren zeventig begon in 
deze situatie verandering te komen en is een 
toenemend aantal provincies (m.n. rand- 
stadprovincies) in meerdere of mindere 
mate in budgettaire moeilijkheden geraakt. 
De wet van 24 december 1970, waarbij de 
provincies de bevoegdheid kregen m e t 
ingang van een nader te bepalen datum ten 
hoogste 32 opcenten op de motorrijtuigen
belasting te heffen, vermocht hierin geen 
verbetering te brengen, aangezien deze wet 
tot heden nog niet is geëffectueerd. (In

afwachting hiervan ontvangen de provin
cies wel een compensatieuitkering).

n»o
Het Interprovinciaal Overleg (IPO) besloot 
in 1971 tot het instellen van een ambtelijke 
werkgroep die tot taak kreeg de voeding en 
de verdeling van het provinciefonds te 
bestuderen. De studie leidde tot de volgen
de voornaamste conclusies:
a. de voeding van het provinciefonds is 
achtergebleven ten aanzien van de kosten 
van de algemene salarismaatregelen en 
wegens nieuwe taken;
b. er moet een uitgebreide studie worden 
gemaakt met betrekking tot de structuur 
van de provinciale uitgaven teneinde tot 
een goed gefundeerd voorstel omtrent een 
adequate regeling voor de financiële ver
houding tussen het Rijk en de provincie te 
kunnen komen.
Bovendien zou in afwachting van het 
resultaat van de voorgestane studie een 
interim-regeling moeten worden getroffen.

REGERING
De regering (1975) deelde niet de mening 
van het IPO dat de uitkeringen van het 
provinciefonds te laag zouden zijn geweest 
en achtte ook de voorgestelde interim- 
regeling niet aantrekkelijk. Zij wenste een 
principiële wijziging te brengen in de 
voeding en de verdeling van de middelen 
van het provinciefonds. Daartoe werd in 
oktober 1976 een wetsontwerp tot wijziging 
van de provinciewet aanhangig gemaakt. 
De behandeling in de Tweede Kamer van 
dit ontwerp werd in verband met de 
kabinetscrisis in maart 1977 stopgezet. In 
de loop van dit parlementaire jaar zal de 
draad weer worden opgenomen.

De voorgestelde herziening is tweeledig, 
t.w.:
a. een wijziging van het karakter van het 
Provinciefonds van een opdeelfonds in een 
zogenaamd reserveringsfonds. Dit houdt in 
dat de uitgaven trendmatig en onafhanxe- 
lijk van de feitelijke inkomsten worden 
vastgesteld. De inkomsten en uitgaven van 
zo’n fonds behoeven in een jaar dus niet 
gelijk te zijn, maar gemiddeld over een 
reeks van jaren wel.
b. een wijziging van de verdeelsleutel; 
-40% naar evenredigheid van ae aantallen 
inwoners
- 22,5% naar evenredigheid van ae opper
vlakten
- 2,5% naar evenredigheid van de lengters
- 35% in elf gelijke delen.

ELF = ACHT -t DRIE
Over de eerste herziening zijn alle be

trokkenen het eens; over de tweede niet. 
Dit laatste is niet verwonderlijk, want als 
de nieuwe sleutel zou worden gehanteerd, 
leidt dat tot een verbetering van de finan
ciële positie van de provincies Zuid- 
Holland, Noord-Holland en Utrecht. Alle 
overige provincies gaan er relatief weinig 
(Limburg) tot zeer veel (Zeeland) op ach
teruit.

De bezwaren van de acht provincies richten 
zich in ’t algemeen tegen:
- de werkwijze: er had een beter overleg 
moeten plaatsvinden met de provincies,
- de sleutel: het ontbreken van een studie 
die aan zo’n sleutel ten grondslag moet 
liggen,
- de uitkomst: de gewenste uitkomst zou te 
zeer bepalend zijn geweest.
Een grondig onderzoek naar het taken
pakket en uitgaven- en behoeftepatroon 
van de provincies lijkt van het grootste 
belang om zodoende objectieve maatstaven 
te kunnen vastleggen; zelfs de schijn van 
,,toerekenen” moet worden vermeden. 
Onlangs werd het wetsontwerp ,,Begroting 
van inkomsten en uitgaven voor het Pro
vinciefonds voor het jaar 1978” in de 
Tweede Kamer aanvaard. Gebaseerd op de 
huidige regeling. Een moeilijkheid daarbij 
had kunnen vormen de nota van wijziging 
waarbij een verhoging van het bedrag werd 
voorgesteld die noodzakelijk zou zijn als 
later tot een herziening van de regeling van 
het provinciefonds zou worden besloten. 
Dat het de Kamer de nodige hoofdbrekens 
zou kosten om te voteren op grond van een 
(nog) niet bestaande wettelijke grondslag 
werd kennelijk op tijd voorzien door de 
verantwoordelijke bewindslieden, want 
enkele dagen voor de behandeling werd de 
nota van wijzigingen ingetrokken.
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In Provinciale Staten geen 
meerderheidscolleges meer
In alle 11 provinciën van ons land zijn de 
„nieuwe” Colleges van Gedeputeerde 
Staten samengesteld door en uit de in maart 
jl. gekozen Statenleden. Het CDA is, in 
tegenstelling tot de achter ons liggende 
vieqarige periode, wederom in alle provin
cies in het College vertegenwoordigd. Van 
de in totaal 74 Gedeputeerden zijn er 31 
afkomstig van het CDA, van wie 9 perso
nen uit de CHU.

Groningen (2)
J. v. d. Ploeg (AR)
C. Hoogstraten (CHU)
Friesland (3)
R. Renkema (AR)
L. Eringa (CHU)
J. Mulder (AR)
Drenthe (2)
J. Hollenbeek Brouwer (AR)
H. J. Prenger (CHU)
Overijssel (3)
H. G. J. van Roekel (CHU) 
dr. J. Meulink (AR)
P. Berkhout (KVP)
Gelderland (4)
mr. H. W. M. Bergamin (KVP)
A. Th. te Bokkel (AR)
mr. J. A. M. Hendrikx (KVP)
mevrouw mr. A. A. Strijd-Groenewegen
(CHU)
Utrecht (2)
ir. F. N. Sikkes (KVP)
drs. A. G. W. Schapenk (CHU)
Noord-Holland (3)
drs. J. van Dis (CHU)
mr. drs. H. W. Korte (KVP)
drs. J. Achterstraat (AJl)
Zuid-Holland (2) 
ir. N. Buysert (CHU) 
mr. N. W. A. Brink (KVP)
Zeeland (2)
P. G. V. d. Bosse (CHU)
A. L. V. Geesbergen (KVP)
Noord-Brahant (4) 
drs. J. de Geus (AR) 
drs. J. V. d. Hart (KVP) 
drs. J. V .  d. Heyden (IWP) 
ir. J. Siepman (KVP)
Limburg (4)
drs. K. W. Buck (KVP)
L. Stals (KVP)

E. Mastenbroek (KVP)
C. V. d. Broeck (KVP)
Zoals gebruikehjk weerspiegelden deze 
verkiezingen de uitslag van de Staten
verkiezingen, die 29 maart jl. werden ge
houden. In 1974 kwam het CDA uit op 27 
zetels in de diverse Colleges, wat een te
rugval van 8 zetels betekende, omdat de 
toendertijd gehouden verkiezingen een 
verlies voor het CDA opleverden. Ditmaal 
werd in alle provincies echter winst g e 

b o e k t ,  hetgeen met uitzondering van de 
provincie Groningen, ook resulteerde in 
zetelwinst in de diverse Staten.
Bij de samenstelling van de Colleges van 
G.S. voor de komende vier jaar is het be
sluit van de Tweede Kamer, enige weken 
geleden, om desgewenst het aantal gede
puteerden van 6 naar maximaal 8 uit te 
breiden, in een aantal gevallen ten uitvoer 
gebracht. De provincies Gelderland en 
Zuid-HoUand bezitten thans 9 gedeputeer
den, de provincies Friesland, Noord-Hol- 
land, Noord-Brabant en Limburg ieder 7, 
terwijl de overige provincies hun bestand 
op 6 gedeputeerden handhaven.
Alhoewel de gedeputeerdenverkiezing dus 
in het algemeen wel de uitslag van de ver
kiezingen weerspiegelt, wil dit niet zeggen 
dat in alle provincies ook sprake is van een 
volkomen en getrouwe afspiegeling van de 
onderlinge verhouding der partijfrakties in 
de Staten. Betreurd is, dat in 1974 in de 
provincie Groningen in tegensteUing tot de 
verhoudingen een zogenaamd ineerder- 
heidskollegé werd gevormd door PvdA, 
PPR en CPN, die tezamen met één zetel de 
meerderheid bezaten.
Ook dit jaar was er een „meerderheidsaf- 
spraak” gemaakt door de betrokken par
tijen, maar deze leed op het laatste moment 
schipbreuk omdat enkele leden van de 
Groningse PvdA-fraktie weigerden om het 
CDA (met 15 zetels van de 55) wederom 
buiten het College te houden. Na herhaalde 
stemmingen werden uiteindeUjk twee 
CDA-gedeputeerden gekozen. Bekend is 
eveneens dat alvorens tot samenstelling 
van een CoUege wordt overgegaan betrok
ken partijen eerst tot programma-afspra- 
ken proberen te komen om zoveel mogelijk

van het door hen gewenste beleid te ver
wezenlijken.
In de provincie Noord-Holland werd in 
1974 een soort van „programcollege” ge
vormd, waarvan de W D  geen deel uit
maakte. Bij de vorige week gehouden ver
kiezing in Noord-Holland Weef de W D  
opnieuw er buiten, ondanks' dat het CDA 
veel meer voelde voor een betere afspiege
ling met de W D  in het college.
Het kwam er echter niet van.
Voor wat betreft het aantal gedeputeerden 
heeft het CDA een uitbreiding van 4 perso
nen gekregen.
Een totaal overzicht van de CDA-gedepu- 
teerden in de verschillende provincies 
wordt hieronder weergegeven.
Groningen 
4 PvdA, 2 CDA 
Friesland:
3 PvdA, 3 CDA, 1 W D  
Drenthe:
3 PvdA, 2 CDA, 1 W D  
Overijssel:
2 PvdA, 3 CDA, 1 W D  
Gelderland:
8 PvdA, 4 CDA, 1 W D  
Utrecht:
2 PvdA, 2 CDA, 2 W D  
Zuid-Holland:
4 PvdA, 2 CDA, 2 W D  
Zeeland:
2 PvdA, 2 CDA, 1 W D , 1 SGP 
Noord-Brabant:
2 PvdA, 4 CDA, 1 W D  
Limburg:
2 PvdA, 4 CDA, 1 W D

De verdehng van de respectievelijk 
66 en 74 zetels van gedeputeerde 
staten in 1974 en 1978:
1974 1978
26 PvdA 31 PvdA
27 CDA 31 CDA
10 W D 11 W D

2 PPR 
1 CPN

1 SGP

66 74

Grote m oeilijkheden in de varkenshouderij
door: H. Wisselink, lid van de Tweede Kamer voor het CDA

Door de instorting van de varkensmarkt 
komen veel bedrijven in de zandgebieden 
in financiële moeilijkheden. De var
kenshouderij betekent voor de gemengde 
bedrijven meer dan een bijverdienste. Het 
is de tweede poot geworden van het be
staan. Zolang het mesten of fokken maar
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enigszins lonend blijft, hoort men de zand
boeren niet klagen.
Zij weten uit ervaring dat de gemiddelde 
uitkomsten over een aantal jaren moeten 
worden uitgesmeerd en momentopnamen 
in deze bedrijfstak niet reëel zijn. Maar er is 
nu meer aan de hand. In de gehele EEG is de 
varkenshouderij niet alleen uitgebreid 
maar ook het aanbod uit derde landen is 
toegenomen.
Die sterke uitbreiding is niet in de eerste 
plaats toe te schrijven aan de gemengde 
bedrijven maar de gespecialiseerde meer 
op industriebasis geënte bedrijven. Die 
laatsten worden of rechtstreeks „gerund” 
door veevoederfabrieken en slachterijen of 
worden in sterke mate door de industrie 
gefinancierd.
De loonmesten is sterk toegenomen. Deze 
niet bodemgehouden produktie vormt een 
sterke bedreiging voor de gemengde zand- 
bedrijven waar de varkenshouderij een 
welkome aanvulling betekent naast rund
vee. In versterkte mate probeert men te
genwoordig het zogenaamde midden
bedrijf een riem onder het hart te steken. 
En de gemengde zandbedrijven behoren 
behoren merendeels tot deze categorie.

BEGRIJPELIJK
Het is dan ook heel begrijpelijk dat de land
bouworganisaties in de zandprovincies 
protesteren tegen het verlenen van ves
tigingsvergunningen door gemeenten aan 
industriële bedrijven.
Onze raadsleden doen er dan ook verstan
dig aan er voor te pleiten dat de bestem
mingsplannen voor de buitengebieden zo
danig worden opgezet of bijgesteld dat de 
vestiging van nieuwe veredelingsbedrijven 
niet of nauwelijks mogelijk is.

Moeilijker wordt het waimeer een industrie 
een bestaand landbouwbedrijf gaat opko
pen met het doel er een veredelingsbedrijf 
te stichten. De enige mogelijkheid om dit te 
verhinderen is Vestigings-eisen zoals deze 
vroeger ook'golden voor winkelbedrijven. 
Daarnaast zou als eis gesteld kunnen wor
den dat de varkenshouderij gebonden 
wordt aan een zekere oppervlakte cultuur
grond. In deze geest moeten er volgens rriij 
wetteHjke regelingen genomen worden. 
Op korte termijn kan in EG—verband wat 
gedaan worden door afsluiting van de 
buitengrenzen, vooral uit Oost-Duitsland, 
Polen en Rusland komen grote hoeveelhe
den varkensvlees naar Frankrijk, die 
marktverstorend werken.
Collega van der Linden en ondergetekende 
hebben daarom schriftelijk vragen gesteld 
aan de minister van landbouw of hij bij de 
Europese Commissie wil aandringen op het 
van toepassing verklaren van de zoge
naamde vrijwaringsclausule voor de import 
van varkensvlees uit niet-EG landen. 
Tevens is er aangedrongen op een verho
ging van de export restitutie. Eventueel zou 
er interventie kunnen plaatsvinden, door 
varkensvlees uit de markt te halen. Dit be
tekent echter -niet meer dat een verschui
ving van de problemen, want ook dat vlees 
komt na enige maanden weer op de markt 
terecht.
Een structuele oplossing is altijd de beste, 
maar voorlopig zullen alleen korte termijn 
maatregelen enig soulaas kunnen bieden, 
zoals bijvoorbeeld de verlaging van het af- 
leveringsgewicht. De uitbreiding is de 
laatste jaren zo sterk geweest dat de voor
uitzichten voor dit jaar somber blijven.

Herman Wisselink
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Nieuwe burgemeesters 
voor Kampen,
Smilde en Huissen

Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 16 
juli 1978 benoemd tot burgemeester der 
gemeente Kampen: de heer H.C. Klee- 
mans, met toekenning van gelijktijdig eer
vol ontslag als burgemeester der gemeente 
Winsum.

De heer Kleemans, die 41 jaar is, is sinds 
1971 burgemeester van Winsum. Hij is ge
reformeerd en lid van het CDA (ARP).

Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 16 
augitótus 1978 genoemd tot burgemeester 
der gemeente Smilde: de heer mr. J.J.L. 
Pastoor, met toekenning van gelijktijdig 
eervol ontslag als burgemeester der ge
meente Workum.
De heer Pastoor, die 43 jaar is, is sinds 1970 
burgemeester van Workum. Hij is her
vormd en lid van het CDA (CHU).

Bij Koninldijk Besluit is met ingang van 16 
juli 1978 benoemd tot burgemeester der 
gemeente Huissen: de heer C.A. van Wig
gen, te Bunnik.
De heer Van Wiggen, die 47 jaar is, is sinds 
1969 secretaris der gemeente Bunnik. Hij is 
rooms-katholiek en lid van het CDA 
(KVP).
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Economische orde in discussie

door: drs. H. Borstlap, medewerker dr. A. Kuyperstichting

In economisch zware tijden 
staat de economische orde ter 
discussie. Dat was het geval in 
de dertiger jaren; dat geldt 
thans evenzeer in deze 
zeventigerjaren. Oorzaak is 
het vermoeden, dat de 
economische problemen 
waarvoor wij ons gesteld 
weten, wellicht mede worden 
veroorzaakt door de 
structuur, de economische 
orde binnen welk kader de 
economische bedrijvigheid 
zich afspeelt. Als dit 
vermoeden juist blijkt te zijn, 
dan kom je er binnen de 
huidige economische orde 
niet meer uit, en zal je, om een 
oplossing voor de problemen 
te vinden, ook en wellicht bij 
voorrang moeten nagaan of 
dé economische orde niet 
aangepast moet worden.

Binnen de wetenschappelijke instituten 
van ARP, KVP en CHU, de Dr. Abraham 
Kuyperstichting, het Centrum voor 
Staatkurtdige Vorming en de Jhr. mr. A. 
F. de Savomin Lohmanstichting, is een 
studiegroep druk bezig een rapport over 
de economische orde op te stellen. Het 
is, dat kunnen wij rustig zeggen, een 
heel lastig karwei; de werkgroep is nu 
anderhalf jaar bezig, maarhet eind komt 
thans in zicht De werkgroep hoopt 
direct na de zomervakantie haar rapport 
te kunnen uitbrengen. Mij is als 
rapporteur gevraagd een tusser^alans 
op te maken In afwachting van het 
definWevji rapport. Uiteraard kan en wil
ik ni9t vooru itlopen  o p  d e  b ev ind ingen
van de werkgroep. Wel is het nrogelijk in 
dit a rtik e l^  enige opmerkingen te 
maken over de moeilijkheden waarop wij 
zijn gestuit en over het onderwerp van de 
ecortomische orde als zodanig. Dit ter 
inleiding van de berichtgeving in 
Nederlandse Gedachten over ons 
rapport, na het verschijnen ervan.

De economische orde
Wat is nu die economische orde? De 
economische orde geeft aan hoe de 
economische bedrijvigheid is 
georganiseerd. Met andere woorden: 
wie doet wat? In deze organisatie gaat 
het met narne om het spreiden of juist het 
bundeien van zeggenschap. En wie het 
over zeggenschap heeft, die heeft het 
over het dragen van 
verantwoordelijkheden. De 
economische orde deelt dus 
verantwoordelijkheden toe of ontneemt 
mensen en organisaties juist de ruimte 
daartoe. De inrichting van de 
economische orde is derhalve ook een 
heel actueel politiek probleem. 
Socialisten, christen-democraten en 
liberalen denken dan ook niet gelijk over 
de economische orde; hun opvatting 
over het delen van 
verantwoordelijkheden verschilt 
immers. Grof gezegd overheerst bij de 
socialisten de neiging tot het 
centraliseren van zeggerischap bij de 
overheid, en bij de liberalen een hang 
naar de individuele vrijheid. Wat in de 
actuele economische orde-discussie 
dreigt is dat slechts deze twee 
aKornatieven voor het voetlicht komen 
en een wezenlijk andere, 
christen-democratische, benadering 
wat op de achtergrond blijft.

Misschien komt dit ook wel, omdat een 
christen-democraat gemakshalve 
-  maar natuurlijk zeer ten onrechte -  
geacht wordt ergens tussen deze twee 
standpunten in te hangen; vlees noch vis 
derhalve. En dat terwijl naar ons 
gevoelen juist in een discussie over de 
economische orde hele oorspronkelijke 
christen-democratische opvattingen 
opnieuw tot leven gebracht kunnen 
worden. De economische orde raakt in 
zekere zin het hart van een

christen-democratisch denken over de 
sodaal-economische vraagstukken. 
Want de vraag naar de mate van 
centralisatie dan wel spreiding van 
macht en dus van verantwoordelijkheid 
is een (wellicht: het) sleutelproWeom in 
christen-democratische politiek.

Analyse
Men zal zich afvragen hoe wij de 
economische orde hebben 
geanalyseerd. Welke elementen zijn 
daarin te onderkennen? Wel: het gaat 
bijvoorbeeld over het niveau waarop 
mensen over sociaal-economische 
vragen besluiten kunnen nemen; Is dat 
in de onderneming, of in de bedrijfstak, 
of wordt er op landelijk niveau besloten?

Ook kan er op verschillende manieren 
worden besloten: een consument beslist 
veelal in een marktsituatie of hij een 
produkt al of niet koopt. Lonen worden 
daarentegen veelal in overlegsituaties 
overeengekomen. En er Is ook centrale 
leiding: bijvoorbeeld van een overheid 
die in milieuwetgeving ge- en 
verboden kan uitvaardigen. Tenslotte 
onderscheiden wij ook nog personen, 
organisaties of de overheid die de 
besluiten neemt. Een consument 
bijvoorbeeid beslist veelal in z’n eentje, 
een werknemer vaak samen met 
collega's in een vakbeweging, en een 
overheid beslist over die zaken die des 
overheids zijn met betrekking tot de 
problemen in het sociaal-economisch 
leven.

Aanleiding tot de studie
De aanleiding voor het instellen van de 

’ werkgroep is geweest do orr.vang a,"! de 
aard van de sociaal-economische 
problemen waarmede wij in deze 
zeventiger jaren te maken hebben 
gekregen. Zoals reeds opgemerkt, komt 
de economische orde vooral in moeilijke 
tijden ter discussie. In moeilijke tijden 
heeft men dikwijls het gevoel dat binnen 
de bestaande organisatie van het 
economisch leven de problemen niet 
goed (meer) zijn aan te pakken. Het Is als 
met een tochtig huis: daar kun je 
gedurende dé zomermaanden een hele 
tijd prettig in wonen, maar als de herfst- 
en wintermaanden naderen en je het nog 
een tijdje met kacheltjes hebt proberen 
te verwarmen, dan zal je er toch op een 
zeker moment goed aan doen het huis 
zelf aan te pakken, want anders krijg je 
het er niet meer behaaglijk. Zo kan een 
economische orde een tijdlang 
meegaan, maar op een zeker moment 
zal je met die orde de problemen die er 
zijn niet echt goed meer kunnen 
aanpakken en m oetje nagaan of die 
economische orde niet zelf mede 
aanleiding kan geven tot de problemen.

Nu moeten we aan de andere kant ook 
oppassen de economische orde niet als 
statische aangelegenheid te zien; ze 
vereinderl voortdurend. Maar wat wij 
bedoelen Is.datjeopeenzekerm om ent 
nogal fors een bepaalde ontvrikkeling in 
de economische orde moet aanpakken, 
omdat je anders de 
sociaal-economische vragen niet echt 
goed meer de baas kunt.

Keynes
in de dertiger jaren bleek bijvoorbeeld, 
dat in de oude manier van denken over 
de taak van het bedrijfsleven en van de 
overheid het werkloosheidsprobleem 
niet oplosbaar was. Toen bleek namelijk 
dat de bestedingen van de mensen en 
de produktiecapaciteit van het 
bedrijfsleven zozeer uiteen konden 
lopen, dat er grote werkloosheid kon 
ontstaan. En dat terwijl iedereen 
werkloosheid een groot kwaad achtte. 
Welnu, toen, in de dertigor jaren, is de 
Engelse ecorxx>m Keynes met een 
theorie gekomen, waardoor de overheid 
inzakkende bestedingen kon 
aanzwengelen door (bijvoorbeeld 
belasting)lmpulsen aan de samenleving

toe te dienen. Het motortje ging als het 
ware weer lopen. En de 
oorlogsvoofberëdingen van de tweede 
helft van de dertiger jaren brachten 
naast deze theorie ook praktische 
ervaringen met zich mee; de theorie van 
Keynes Week ook in de praktijk te 
werken. De Keynesiaanse 
conjunctuuipolitiek werd dan ook in de 
na-oorlogse jaren zeer actief gevoerd in 
de westerse industrielanden.

Andere werkloosheid
Het proWeem in deze zeventiger jaren is 
ook wel de wertdooshëd, maar nu van 
een geheel ander type. Geen 
werkloosheid Wjvoorbeeld met 
armoede. Thans kennen w ij ,.slechts" 
een werkloosheid met een grote mate 
van welstand. De technologische 
ontwikkeling heeft het de afgelopen 
decennia mogelijk gemaakt dat wij met 
een zelfde hoeveelheid arbeid steeds 
rijker werden. Maar nu loopt de afzet 
terug (zeker ook in wereldverband 
gezien) en bij voortgaande (veelal 
arbeidsuitstotende) technologie 
betekent dit, dat steeds minder mensen 
nodig zijn om de produkten die afgezet , 
kunnen worden te fabriceren.

Afzetstimulering nu in deze zeventiger 
jaren roept evenwel thans -  in 
tegenstelling tot de aanpak inde dertiger 
jaren -  juist vele weerstanden op. Het 
zou immers de milieuproblematiek 
kunnen verergeren en bovendien: in de 
welvaartsmaatscl’.appij van nu Is niet 
onmiddellijk in te zien, dat mensen er 
mee gebaat zijn over de hele linie meer 
te gaan consumereti. Er Is over dit 
traditionele concept van economisch 

we! oerder binnen onze 
instituten een gerede twijfel geult.

Met Keynes komen wij er dus in deze 
jaren niet meer uit. Dat waren toen 
typisch conjuncturele problemen in een 
samenleving waarin de dagelijkse strijd 
om het bestaan voor zeer velen nog een 
beangstigende actualiteit had. Nu zijn wij 
zo rijk geworden dat het werk schaars 
lijkt te zijn geworden. En wij ontdekken 
nu ook, dat je wel „rijk" kunt worden, 
maar dat het op een manier kan die ons 
eigenlijk niet zo aanstaat: er is niet 
zoveel aardigheid aan om rijk te zijn en 
niets om handen te hebben.

Kiezen
Of misschien beter gezegd: ons valt het 
kiezen tussen twee zaken moeilijk, 
vooral omdat wij vroeger van beide 
tegelijk konden genieten. Enerzijds 
immers zijn wij zeer gehecht aan een 
groeiend inkomen dat als gevolg van een 
voortdurende produktiviteitsgroei 
mogelijk is geweest in de afgelopen 
jaren: aan de andere kant evenwel zien 
wij in, dat het niet zo door kan gaan en 
dat een economische ontwikkeling niet 
alleen moet voldoen aan het bieden van 
een zeker toenemend inkomen, maar 
ook aan voldoende zinvol werk, aan 
prettige arbeidsomstandigheden. Het is 
deze spanning waarin wij maar moeilijk 
kunnen kiezen. Want werk en inkomen 
zijn niet langer doelstellingen die in 
eikaars verlengde liggen, zoals in het 
verleden. Wij rrweten thans tussen beide 
min of meer een keuze maken. En In 
deze afwegirtg spelen natuurlijk voorts 
ook effecten met betrekking tot het 
milieu en effecten met betrekking tot de 
ontwikkelingskansen van de derde 
wereld.

In dit spoor is het economische 
orde-vraagstuk dan ook een vraagstuk 
dat door de stagnerende economische 
ontwikkeling is opgeroepen. Als het 
keuzevraagstuk zich immers 
nadrukkelljker dan voorheen opdringt, 
dan is de vraag wie deze keuzen moet 
maken des te Interessanter. En het is 
dan ook heel boeiend te zien wie maar 
liever voor het doen van keuzen

wegkruipt, omdat het wellicht toch een 
wat pijnlijke keuze is.

Problemen
Dit alles houdt in, dat het economische 
ordevraagstuk behandeld moet worden 
tegen de achtergrond van een analyse 
van de problemen die zich thans 
opdringen. Die vragen Immers om een 
oplossing en die problemen hebben ook 
aanleiding gegeven tot het instellen van 
de werkgroep. Maar er zijn aan deze 
constatering ook wel gevaren 
verbonden. W ant een rapport over de 
economische orde beoogt niet In de 
eerste plaats in detail de oplossing van 
de problemen van nu aan te geven. Niet 
de vraag waf er moet gebeuren staat in 
ons rapport centraal, maar voor alles de 
vraag hoe over de ptx>blemen die zich 
thans aandienen het beste besloten kan 
worden.

Maar toch zal het analyseren van de 
problemen die zich thans binnen onze 
economische orde aandienen een 
belangrijk onderdeel van het rapport 
worden. W elke zijn thans de 
sieutelproblemen, die in onze 
samenleving met enige voorrang 
aangepakt moeten worden?

Wel: de sociaai-economische 
bedrijvigheid.en de problemen die zich 
daarin voordoen raken het produceren 
van goederen en diensten, de 
Inkomensverdeling en de 
inkomensbesteding. Het kost niet zoveel 
moeite de problemen op deze terreinen 
helder in het vizier te krijgen; het valt 
immers niet mee ze over het hoofd te 
zien. Want bij het produceren 
bijvoorbaald zijn et vragen naar de 
hoeveelheid arbeid dié ingezet kan 
worden, de bescherming van het milieu, 
de invloed van de technologie, de 
problemen met betrekking tot de 
financiering van de nieuwe 
investeringen (de positie van de banken, 
overheid, aandeelhouders). De vraag 
waar wordt geproduceerd komt aan de 
orde; hier in het westen van ons land, 
of toch beter In Groningen, of elders in 
Europa of in de arme landen? En ook: 
wat wordt er geproduceerd: goederen of 
steeds meer diensten? Waar is ons land 
sterk In, althans sterker dan andere 
landen? En: hoeveel kunnen wij 
produceren? Zakt de economische groei 
op wat langere termijn in, of zijn de 
huidige probiemen met betrekking tot de 
omvang van de economische groei van 
tijdelijke aard?
Op het terrein van de inkomensverdeling 
doemen er vragen op in de primaire, 
secundaire en tertiaire sfeer. In de 
primaire sfeer bijvoorbeeld (dus in de 
eerste verdeling van inkomens in de 
ondernemingen of met betrekking tot de 
vonning van winsten e.d.) is de 
verhouding ionen-winsten een 
vraagpunt. Als er te weinig ruimte voor 
winsten overblijft, lopen nieuwe 
investeringen gevaar en daamtee de 
welvaart van morgen en overmorgen.

Dat hoeft niet eens een grotere welvaart 
te zijn; maar men vergeet wel eens dat 
om het huidige niveau te handhaven je 
ook steeds nieuwe Investeringen zal 
moeten plegen.

Ten aanzien van de secundaire 
inkomensverdeling spelen de omvang 
en vooral de trendmatige groei van de 
collectieve lasten In ons nationaal 
inkomen een rol. In juni komt de regering 
met een nota hierover. Naarmate de 
groei van het aandeel van de collectieve 
sector in het nationaal inkomen groter Is, 
zal er minder ruimte overblijven voor 
winsten en voor de reèel besteedbare 
inkomens. In het algemeen is hier de 
verhouding van de marktsector tot de 
zgn. planningsector in het geding: een 
centraal thema in een economische 
orde-rapport. Ook gaat het hier om de 
heffingsgrondslagen voor het 
financieren van de collectieve sector: 
arbeid Is nogal zwaar betast geraakt de 
afgelopen decennia enhet is de vraag of

deze wijze van financieren ook niet -  
onbedoeld -  heeft bijgedragen aan ons 
werkloosheidsprobleem.
En terzake van de tertiaire 
inkomensverdeling; het gaat hier om de 
zgn. inkomensgebonden prijzen. Dat wil 
zeggen: hogere inkomens moeten veelal 
voor dezelfde overheidsvoorzieningen 
meer betalen dan lagere 
inkomensgroepen. Daar kan alle 
aanleiding voof zijn, maar het 
vemtoeden rijst thans, dat het 
gezamenlijk effect van nivellerende 
maatregelen in de primaire, secundaire 
en tertiaire sfeer, met name de 
middengroepen onbedoeld nogal zwaar 
treft. Tenslotte rijzen er problemen aan 
de inkomensbestedingen-kant: wat 
doen wij bijvoorbeeld met de reclame, 
met de afremming dan wel de 
stimulering dorx de overheid van 
bepaalde bestedingen? Wat is de positie 
van de consumentenorganisaties?

Voorlopig alleen vragen
Het zijn alle vraagstukken waarop een 
economische orde kan zijn 
toegesneden. Een economische orde 
kan aldus het aanpakken van deze 
problemen vergemakkeiljken, ze^es in 
de goede richting geven. Maar een 
economische orde, een verdeling van 
verantwoordelijkheden, kan het 
aanpakken van deze problemen ook 
extra bemoeilijken.

.Welnu: over dit probleem gaat het 
rapport van de werkgroep. Wat kunnen 
met andere woorden de bedrijfsgenoten 
in de onderneming het beste overzien en 
waarover kunnen zij dan ook het beste 
de besluiten nemen? Wat is de kracht 
van het mezoniveau van de 
bedrijfstakken of van overleg in 
regionaal verband? Wat moet 
vervolgens op landelijk niveau of op
internationaal niveau besloten worden? 
W at kunnen wij het beste aan de markt 
ovorlaton? Of waarover kan beter 
overlegd worden door bijvoorbeeld de 
organisaties van werkgevers en 
werknemers? Op welke punten blijft er 
behoefte aan centrale leiding? En 
tenslotte; wat is de verantwoordelijkheid 
van individuele werknemers en 
werkgevers, wat van hun organisaties 
en wat van de overheid?
Deze vraag naar het ovemeidsoptreden 
is in een christen-democratische 
benadering van de vraagstukken een 
sleutelvraagpunt. En dan niet zozeer de 
vraiag of de overheid nu veel of weinig 
optreedt, maar de vraag: waartoe treedt 
de oveiheld op, wat zijn haar 
oogmerken? Waar mikt ze op? Zijn 
overheid en maatschappelijke 
organisaties in het sociaal-economische 
leven van vandaag de dag niet tezeer 
verstrengeld geraakt, dat de overheid te 
zeer partij wordt in gesprekken over 
lonen, over werkgelegenheid etc.? Kan 
de overheid nog wei, als dat moet, dé 
belangen beschermen van die groepen 
van mensen die bij het centrale overleg 
van werkgevers en werknemers 
helemaal niet aan bod komen?
Wij roepen indit artikeltje natuurlijk meer 
vragen op dan wij beantwoorden. Dat is 
eerlijk gezegd ook een beetje de 
bedoeling. In ons rapport over de 
economische orde gaan wij uiteraard op 
al deze vragen In. Wij nemen aan dat de 
lezer nu wel een indruk heeft van de 
vragen die in ons rapport aan de orde 
komen en met veel belangstelling de 
publicatie ervan afwacht.

In de werkgroep 
Economische Orde van de 
drie wetenschappelijke 
bureaus hebben zitting de 
heren prof. dr. P. A. J. M. 
Steenkamp (voorzitter); S.
Th. van Bljsterveld; drs. G. 
Gerritse; mr. J. Hollander; 
drs. P. A. H. Klep; J. Lanser; 
ir.. J. W. M. van Roolj; drs. B. J. 
Üdink; dr. J. de Vries; prof. dr.
A. Wattél; prof. drs. J. 
Weltenberg; prof. dr. H. J. van 
Zuthem; drs. A. H. A. Veenhof 
en drs. H. Borstlap 
(rapporteurs).
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Defensie sterk in de 
beiangsteiling

door: J. J. P. de Boer, CDA-Tweede Kamerlid

In de afgelopen weken is defensie weer 
veelvuldig in de publiciteit geweest. Eerst 
was dat de beslissing binnenkort in het Ne
derlandse eerste legerkorps in te voeren 
Lance-raketten ook voor het verschieten 
van projectielen met nucleaire lading ge
schikt te laten maken. Vervolgens die om 
daadwerkelijk uitvoering te geven aan de 
reeds eerder in het NAVO-pverleg gedane 
toezegging de defensiebegroting de ko
mende jaren met 3 procent per jaar te laten 
stijgen. En tenslotte was er ook nog sprake 
van een aantal voorgenomen bestellingen.

Hoe verhouden zich die beslissingen tot de 
in program en regeerakkoord neergelegde 
bekende opstelling van het CDA. Om te 
beginnen moeten wij ons dan wel realise
ren, dat het door ons nagestreefde veilig
heidsbeleid op twee benen staat. Het ene is 
het ontwapeningsbeen, waarbij het terug
dringen van het grootste gevaar, dat van de 
kernbewapening, voorop staat, vandaar 
het accent op het afremmen van de kwali
tatieve nucleaire bewapeningswedloop en 
op het terugdringen van de rol van de 
kernwapens. Het andere been is dat van 
een verdediging in NAVO-verband, gericht 
op oorlogsvoorkoming, crisisbeheersing en 
bescherming van de waarden in onze sa
menleving. Om het tweede doel te kunnen 
dienen, zonder het eerste daarmee te scha
den, streven wij ernaar om dat laatste 
vooral te doen door het instandhouden -  in 
NAVO-verband van een conventionele 
strijdmacht van voldoende omvang om in 
een verdedigende rol zoveel tegenwicht te 
kunnen verschaffen tegen een eventuele 
aanval van de getalsmatig aanzienlijk gro
tere conventionele sterkte van het War
schau Pakt, als nodig is om een dergelijke 
aanval te kunnen voorkomen.

OMVANG CONVENTIONELE 
BEWAPENING
Niet meer, maar ook niet minder dan dat is 
het enige verantwoorde antwoord op de 
vraag naar de noodzakelijke omvang van 
de conventionele bewapening van de NA
VO. En het leveren van een passende Ne
derlandse bijdrage daarin is het enige ant
woord op de vraag naar de noodzakelijke 
omvang van de Nederlandse conventionele 
bewapening. Welke deze omvang moet 
zijn, is na uitgebreide studie (o.a. door de 
commissie van Rijckevorsel, ingesteld on
der het kabinet-Biesheuvel) vastgelegd in 
de door regering en Staten-Generaal aan
vaarde defensienota 1974. In de con
ventionele sterkteverhoudingen tussen 
NAVO en Warschau Pakt is in de sindsdien 
verlopen jaren zeker geen verbetering, en 
in de ogen van velen zelfs een niet onaan
zienlijke verslechtering opgetreden. In 
diezelfde periode is, mede als gevolg van 
extra bezuinigingen, ook de uitvoering van 
de defensienota op bepaalde punten niet 
onaanzienlijk achtergebleven bij de plan
ning, waardoor weer nieuwe achterstanden 
zijn of dreigden te ontstaan. Dat dit het 
geval was en de mate waann dat met name 
in de toekomst problemen zou kunnen op
leveren, is o.a. door de laatste minister van 
defensie in het Kabinet-Den Uyl onom
wonden in zijn nota t.b.v. de kabinets
formateur gerapporteerd. Het is tegen deze 
achtergrond, dat reeds bij de opstelling van 
het CDA-program en in de berekening van 
de financiële consequenties daarvan van 
meet af aan rekening is gehouden met de 
noodzaak om defensie in de komende jaren 
in zijn begroting althans gedeeltelijk te 
compenseren voor wat er in het verleden 
voor een goede uitvoering van de defensie
nota teveel was gesneden. Ook bij het re
geerakkoord dat ten grondslag ligt aan het 
huidige kabinet is daarvan van meet af aan 
uitgegaan. En natuurlijk de vraag waarom 
de CDA-fraktie in de Tweede Kamer het 
kabinet volgde in de bijstelling van de de

fensiebegroting juist op een moment dat 
het kabinet druk doende is met de bezuini- 
gings-operatie.

OVERWEGINGEN
Daarbij speelden de volgende ovemegin- 
gen een rol. In de eerste plaats betrof het 
hier een zaak, waarover in het verleden in 
de NAVO reeds een afspraak was gemaakt, 
aan de totstandkoming waarvan ca. een 
jaar geleden ook ons land in de persoon van 
de vorige minister-president en de toe
nmalige ministers van defensie en van 
buitenlandse zaken heeft bijgedragen.

Nu ging het in wezen nergens anders om 
dan om de Nederlandse bewindslieden van 
nu in staat te steEen om op de NAVO—top
conferentie van dit jaar positief over de 
daadwerkelijke invulling van dat eerder 
genomen besluit te kunnen rapporteren.

Dat zou eenvoudig geweest zijn als, (wat 
voor de hand gelegen had, maar door het 
demissionair karakter van het vorige kabi
net niet heeft plaatsgevonden) dat besluit 
inmiddels in de hoogte van het Nederland
se defensiebudget verwerkt geweest zou 
zijn. Nu dit niet zo was, terwijl er toch op de 
NAVO-conferentie over de uitvoering ge
rapporteerd zou moeten worden, had het 
kabinet weinig andere keus, dan deze zaak 
voorshands apart, en los van de andere fi
nanciële correctie, die het t.a.v. het in het 
verleden uitgestippelde beleid meent te 
moeten toepassen, aan de Kamer aan te 
bieden.

BEOORDELING
Bij de beoordeling van deze zaak door de 
fraktie speelden twee zaken een belangrij
ke rol. In de eerste plaats was dit de prici- 
piële overweging dat deze afspraak in de 
NAVO is tot stand gekomen in het kader 
van een gezamenlijk streven om de oorlog- 
voorkomende kracht van de NAVO op te 
voeren door vnl. conventionele versterking 
en dat deze maatregel daarmee a.h.w. in 
het verlengde ligt van wat wij, blijkens het 
voormelde CDA-program en het re
geerakkoord, proberen te bereiken. In de 
tweede plaats was dat de praktische over
weging, dat het zowel relatief als absoluut 
om een slechts betrekkelijk geringe ingreep 
ging, nl. het optrekken van een stijgings- 
percentage, waarmee in de meerjaren-ra- 
mingen reeds was rekening gehouden van 
gemiddeld 2,2 procent tot een percentage 
van ca. 3 procent en absoluut om een stij
ging van ca. ƒ 80 miljoen per jaar. Boven
dien zou als gevolg van deze stijging, de
fensie, dat in de afgelopen jaren in de stij
ging van het totale overheids-budget 
steeds is achtergebleven en dat in de toe
komst ook zou zijn blijven doen, in den 
vervolge meer gelijke tred houden met de 
totale stijging van het overheids-budget.

Om deze redenen hebben wij dan ook ge
meend de regering in haar voorstel te kun
nen volgen.

DEFENSIE NIET BUITEN SCHOT
Het feit. dat in de fractie aldus als het ware 
met een kleine inhaalmanoeuvre ten gunste 
van het defensiebudget akkoord is gegaan, 
betekent echter geenszins dat defensie 
daarmee volgens de fractie ook in de totale 
ombuigingsoperatie buiten schot zou 
moeten blijven. Als er dan toch een relatie 
is, dan moet de 3 procent eerder gezien 
worden als het inlossen van een oude 
schuld, om iedereen (dus ook defensie) 
vervolgens zoveel mogelijk op gelijke voet 
te kunnen laten meedelen in de nu volgen
de operatie van buikriem aanhalen. Dit zo 
zijnde van die stijging die in werkelijkheid 
geen 3 procent maar minder dan 1 procent 
was, en die gericht zou zijn op het verhogen

van de conventionele afweerkracht van de 
NAVO, waarom dan toch koud 14 dagen 
voor dit 3 procent-besluit, nog even de 
„Lance” genucleariseerd. Roept het kabi
net daarmee toch niet sterk de verdenking 
op -  om wel het ene te willen, nl. verster
king van de conventionele afweerkracht, 
zonder met het andere, het afremmen van 
de kwalitatieve nucleaire bewapenings
wedloop en het terugdringen van de rol van 
de kernwapens, ernst te maken. En dat was 
dan ook precies de vraag, die de fractie zich 
in deze zaak heeft gesteld, en waarop zij in 
haar standpunt-bepaling in de Kamer pri
mair is ingegaan.

Om te begrijpen waarom het hier ging, 
moeten wij teruggaan naar de situatie zoals 
die was, toen het vorige kabinet aantrad en 
de defensienota nog geschreven moest 
worden.

LANCE

Bij de zaken die toen op een beslissing la
gen te wachten, was die van de vervanging 
van het, voor het eventuele afgeven van 
nucleaire vuursteun, bij het eerste leger
korps ingedeelde „Honest John” raketten.

Dit systeem, dat na ca. 20 jaar dienst tech
nisch zwaar verouderd was, zou volgens de 
toen geldende planning in gezamenlijk 
bondgenootschappelijk verband met de 
andere bij de verdediging van de centrale 
sector betrokken landen, ook door Neder
land vervangen worden door een modern, 
voor hetzelfde doel -  n l .  h e t  e v t .  a f g e v e n  

v a n  n u c l e a i r e  v u u r s t e u n  —  geschikt missiel 
systeem, de „Lance” . Edoch de PvdA in de 
oppositie had zich tegen de vervanging 
verklaard, echter zonder daarbij aan te ge
ven wat daarvoor in de plaats zou moeten 
komen dan wel zou moeten gebeuren, ter
wijl nu PvdA-bewindslieden over de 
daadwerkelijke uitvoering moesten beslis
sen. In eerste instantie probeerden deze 
een uitweg te vinden door in het kader van 
een overigens niet alleen door hen voorge
stane politiek van taak uitwisselen en spe
cialisatie m.n. voor deze taak, tot taakaf- 
ruiling te komen met andere bondgenoten 
(o.a. de Bondsrepubliek). Toen dat in eerste 
instantie niet snel genoeg tot resultaten 
leidde en de tijd begon te dringen waarop, 
op straffe van anders helemaal de boot te 
missen, over een daadwerkelijke bestelling 
door Nederland van een aantal exemplaren 
van het ,,Lance” missiel systeem moest 
worden beslist, werd een uitweg gevonden 
door aan de Kamer voor te stellen de „Lan
ce” in eerste instantie alleen in een con
ventionele versie te besteUen.

Dat betekende echter tevens dat daarmede 
op dat moment a.h.w. ook de hypotheek 
werd aanvaard van een eventuele in de 
toekomst, na de uitfasering van d e ,,Honest 
John”, alsnog nucleair moeten stellen van 
d i t  w a p e n ,  als de voortgezette pogingen om 
in deze taak tot taakuitwisseling te komen 
zouden blijven falen. Dat is gebeurd. En 
ook een daarna nog door de laatse minister 
van defensie uit het vorige kabinet gelan
ceerde poging, om de nuclearisatie van de 
,,Lance” in verband te brengen met de uit
slag van een studie in de NAVO naar de 
kwalitatieve en kwantitatieve behoefte aan 
nucleaire wapens voor het bondgenoot
schap, waarop van NAVO-zijde inderdaad 
is ingegaan, heeft niet tot resultaat gehad, 
dat er een wezenlijke v ;randering in de 
stituatie m.b.t. de bondgenootschappelijke 
noodzaak tot nuclearisering van de ,,Lan
ce” is gekomen. Vandaar, dat het nog tij
dens het bewind van het vorige kabinet 
steeds duidelijker werd, dat ook dat kabi
net, na zijn eventuele prolongatie, aan een 
daadwerkelijke nuclearisering van de 
,,Lance” niet meer zou kunnen ontkomen.

ONONTKOOMBAAR
Dat was in de memorie van toelichting op 
de defensie-begroting 1978 dan ook duide
lijk tussen de regels te lezen, met gevolg dat 
de pers de komende nuclearisatie van de 
„Lance” reeds in september 1977 wist aan 
te kondigen. Bleef eigenlijk slechts de vraag 
op welk moment dit besluit precies geno
men moest worden, en hoe concreet on- 
derbouwd, daadwerkeÜjk aan de hoger ge
noemde NAVO-studie ontleende gege
vens, de argumentatie van de hüidige be
windsman van defensie had behoren te 
zijn. In dit opzicht heeft de minister in de 
Kamer op onze vragen weliswaar uitdruk
kelijk gewezen op de noodzaak om op dit 
moment te beslissen teneinde te voorko
men, dat er tussen de uitfasering van de 
„Honest John” en de inwerkingtreding van 
de nucleair-stelling van de,,Lance” een nog 
langere tijd zou liggen, maar bleef hij conc
rete informatie over de inhoud van de NA
VO-studie schuldig. In onze stemverklaring 
afgelegd bij het afsluiten van het debat over 
het besluit van de regering om tot nu- 
cleairsteUing van de „Lance” over te gaan, 
is dan ook naast een verwijzing naar het, 
gezien de voorgeschiedenis, vrijwel onont
koombaar karakter van deze beslissing, 
aan dat laatste niet geheel bevredigende 
aspect van deze zaak wel aandacht gege
ven.

STEMVERKLARING CDA-FRACTIE
De heer J. de Boer (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter!

Naar het oordeel van onze fractie is sprake 
van een vervanging en niet van een kwan
titatieve of kwalitatieve uitbreiding van 
een defensietaak. Waar de Nederlandse re
gering in de vorige periode wel bereid was, 
deze taak op de bondgenoten af te schui
ven, kan zij zich, nu deze pogingen zijn 
mislukt, niet aan haar verantwoordelijk
heid onttrekken. De minister heeft terecht 
gesteld deze zaak in de lijn van het tot nu 
gevoerde beleid te vinden. Wij hebben er 
begrip voor, dat de minister grote ver
trouwelijkheid in acht moet nemen met mi
litaire gegevens. Wij betreuren het echter, 
dat de minister in dit stadium meent geen 
enkel nader gegeven te kunnen verschaffen 
over de reden waarom juist nu deze beslis
sing moet worden genomen.

Dat betekent, dat wij voor onze oor
deelsvorming vrijwel geheel zijn aangewe
zen op ons vertrouwen in de minister. Dat 
vertrouwen is zeer groot. Wij zullen om die 
reden geen der drie moties steunen. Wij 
nemen daarbij in aanmerking, dat de mi
nister zich wel bereid heeft verklaard om in 
een later stadium aan de Kamer voldoende 
gegevens te verstrekken om tot een meer 
samenhangend en fundamenteel debat 
over de Nederlandse nucleaire taken te 
kunnen komen.

Deze conclusie brengt geen enkele wijzing 
in ons standpunt ten aanzien van het 
neutronenwapen.

Mijnheer de Voorzitter! Dat drie leden van 
onze fractie voor een der moties zullen 
stemmen, is niet omdat hun vertrouwen in 
de minister minder zou zijn dan dat van de 
overige leden van de fractie, maar vloeit 
voort uit een algemeen afwijzend stand
punt ten aanzien van de nucleaire bewape
ning dat zij ook telkenjare bij de behande
ling van de begroting tot uitdrukking bren
gen.
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Refererend aan Den Uyl
Doordrs. R. F. M. Lubbers, vice-voorzitt&r CDA-Tweede- 
Kamerfraktie

Op 26 mei, dus voor de gemeenteraadsverkiezingen, 
publiceerde de oppositieleider J. M. den Uyl een referaat, zoals 
hij het noemde luidend „Werkgelegenheid der solidariteit”. 
Deze uitgebreide uiteenzetting over de
werkgelegenheidsproblematiek is zeker te waarderen; jammer 
is het wel dat de heer Den Uyi de suggestie wekt dat zijn visie 
geheel haaks staat op het beleid zoals het thans gevoerd wordt 
door het kabinet en zoals dat naar zijn oordeel na de nota in juni 
over de ombuigingen te verwachten zal zijn.

Reeds in de titel wordt tot uitdrukking 
gebracht dat naar het oordeel van de 
heer Den Uyl een belangrijk deel van de 
sociaal-economische problematiek 
opgelost moet worden door 

. teoighoudendheid bij de 
inkomensverbetering over de hele linier 
Hij suggereert daarbij niet alleen een 
afzien van algemene loonrondes voor 
een aantal jaren, maar daarnaast het 
terugdringen van het zogenaamd 
incidenteel met een half procent perjaar. 
Uiteraard plaatst hij deze benadering in 
de context van een meer compleet 
inkomensbeleid. Het is zeker te 
waarderen dat Den Uyl hiermee 
ojTomwonden het verband aangeeft 
tussen dé loonkostenontwikkeling en de 
werkgelegenheidsproblematiek. En het 
is zeker waar dat wanneer wij uit mogen 
gaan .van heta^ iepvan algemene 
welvaartsrondes de 
ombuigingsproblematiek in de 
collectieve sector veel lichter zal zijn dan 
bij een doorgaan van die 
welvaartseisen. Dit is daarom zo 
belangrijk omdat naarmate de omvang 
van de ombuigingen geringer kan blijven

het karakter daarvan sociaal 
aanvaardbaarder zal kunnen blijven. Tot 
zover dus graag van harte instemming 
met Den Uyl
De zaak komt wat anders te liggen daar 
waar hij dan vervolgens de ontwikkeling 
van het zogenaamd incidenteel wil 
beperken mat jaarlijks een half procent. 
De geschiedenis heeft geleerd dat juist 
bij het afzien van algemene loonrondes 
het incidenteel juist de neiging heeft 
sterker te stijgen. Nu zou het bij een 
gezamenlijke inspanning van 
werknemers en werkgevers wellicht 
mogelijk zijn te voorkomen. Daar 
bovenop het incidenteel echter nog eens 
verdergaand te beperken lijkt mij echter 
illusiepolitiek. Ik acht het niet goed 
mogelijk en zelfs ook niet wenselijk 
omdat er immers ook bij een stagnatie in 
de welvaart nog aanleiding is wijziging te 
brengen in de beloningsverhoudingen; 
dit om redenen van rechtvaardigheid en 
om redenen van
arbeidsmarktverhoudingen. Daarnaast 
is er dan rx>g het punt dat de aandacht 
voor de verdeling van het werk zoals dat 
bijvoorbeeld tot uitdrukking kan komen

in vrijwillige vervroegde pensionering in 
bepaalde sectoren toch ook geld zal 
kosten. Ook bij een wat hoger 
incidenteel dan als Den Uyl inschat is het 
natuurlijk wel van belang dat deze 
arbeidsvoorwaardenverbetering zoveel 
mogelijk onderwerp wordt van 
cao-onderhandelingen. Dat kan en de 
functie van de vakbeweging en het 
inkomensbeleid meer inhoud geven. 
Datzelfde geldt voor de uitbreiding van 
het werkingsgebied van de cao’s over 
zoveei mogelijk werknemers, het komen 
tot afspraken met betrekking tot 
salarissen van topfunctionarissen in en 
bulten het bedrijfsleven, en een 
doorgaande aandacht voor de 
tariefontwikkeling van de vrije 
beroepsbeoefenaren.
Op zichzelf terecht wijst Den Uyl op de 
grote mate van loongevoeligheid in de 
overheidsuitgaven. En daar waar hij 
spreekt over de mogelijkheid meer 
arbeidsplaatsen in de sector onderwijs 
te behouden gaat het er natuurlijk, in 
wezen ook om of de beschikbare

begrotingsbedragen voor onderwijs over 
meer of minder krachten verdeeld 
worden. Het is duidelijk dal iedere 
oplossing in die richting pure winst 
betekent maar het betekent wel de 
medewerking van alle betrokkenen aan 
zo'n beleid; niet alleen in theorie maar 
ook in de praktijk. Een ander te belichten 
punt in de uiteenzetting van de 
oppositieleider is daar waar hij spreekt 
over onvervulde maatschappelijke 
behoeften zoals stadsvernieuwing, 
energiebesparing, milieuverbetering, en 
verhoging van de verkeersveiligheid. Als 
èDA'man hoor ik daar in andere 
wborden als het ware spreken over de 
ri'Sodzaak een duidelijke selectieve 
^oejpolitiek te voeren; dat wil zeggen 
dat wij onze welvaart in een goede 
richting aanwenden. Dat de marges 
daarvoor bij de huidige financiële 
middelen relatief beperkt zijn is duidelijk. 
Maar ten principale hoeft dit punt het 
CDA en oppositie niet verdeeld te 
houden.
Evenzeer wordt in het referaat 
gesproken over zaken als 
bejaardenzorg en maatschappelijke 
dienstverlening en meer in het algemeen 
over de niet commerciële 
dienstverlening die ook wel als kwartaire 
sector wordt aangeduid. Het is jammer 
dat dit thema verder weinig uitgewerkt 
wordt, want het houdt ons allen natuurlijk 
bezig hoe wij aan de ene kant veel 
zogenaamde niet-actieven hebben, 
waaronder grote groepen die willen en/of 
kunnen werken en er aan de andere kant 
in de onderlinge dienstverlening nog 
zoveel te doen is. De reden dat hier 
alleen In vage termen over gesproken 
wordt schat ik te zijn dat de rijksoverheid 
dit eigenlijk moeilijk kan regelen.
Immers, als deze voorzieningen ook 
allemaal weer door de rijksoverheid 
betaald zouden worden uit nieuwe 
belastingen dan raken we nog verder 
van huis. Als wij werkelijk dit soort

dienstverlening willen bevorderen - en 
dat kan zeer de moeite waard zijn dan zal 
het meer aan het grondvlak 
georganiseerd en betaald moeten 
worden. Dat kan ook betekenen dat die 
arbeid gebeurt tegen lagere beloningen 
dan die welke normaal in het 
bedrijfsleven of bij de overheid betaald 
worden. Evenzo kan ik mij goed 
voorstellen dat vele mensen zich het 
hoofd pijnigen over de vraag of zij die 
door arbeidsongeschiktheid of 
anderszins niet aan de slag kunnen toch 
aan het maatschappelijk dienstbetoon 
niet iets voor anderen en daarmee voor 
zichzelf zouden kunnen doen. Zoals 
gezegd dit thema werkt Den Uyl eigenlijk 
niet uit; het is ook moeilijk, maar als CDA 
zullen wij er niet zonder meer omheen 
kunnen.
De laatste weken zijn allerlei interviews 
en verhandelingen verschenen over de 
z.g. ombuigingsoperaties. Duidelijk is in 
ieder geval wel geworden dat er nu echt 
het een en ander moet gebeuren en dat 
er geen gemakkelijke recepten bestaan. 
Tegelijkertijd wordt steeds duidelijker 
dat het ons als CDA niet om de 
ombuigingen op zich gaat maar om de 
daarmee beoogde goede 
werkgelegenheid voor eenieder die wil 
en kan werken. In feite gaat het echter 
nog om meer, namelijk om het 
uitstippelen van een koers waarbij wij de 
maatschappelijke dimensie van onze 
welvaart meer inhoud geven en wegen 
vinderi de sociaal-economische 
problemen die van buiten op ons 
afkomen in goed overleg samen aan te 
pakken. Daarom zijn naast selectieve 
groei democratisering en 
inkomensbeleid voor ons 
sleutelwoorden, niet als politieke 
concessie tegenover een algemeen 
matigingsbeleid, maar veeleer als doel 
en instrument tegelijkertijd van een 
sociaal-economische orde zoals wij die 
als christendemocraten zien.

Geachte Heer Lubbers,
Misschien mag ik mij even voorstellen 
alvorens het volgende onder Uw 
welwillende aandacht te mogen 
brengen. Ondergetekende is R. K. 
pastor te Haarlem-Schalkwijk, 38 jaar 
oud, politiek geïnteresseerd, stemt CDA 
(heb ooit D’66 gestemd) en is sinds kort 
lid van het CDA.
Eén van de problemen waar wij in onze 
tijd mee geconfronteerd worden is het 
probleem van de bewapening. In dat 
verband wil ik citeren uit een preek, 
welke door mij is gehouden op de 
zondag tussen Hemelvaart en 
Pinksteren. Het thema van de liturgie 
luidde aldus: sinds Jezus' hemelvaart is 
de aarde onze werkplaats. Mede door 
onze arbeid zal het Koninkrijk Gods 
doorbreken. In dat kader staat het 
volgende fragment: „De afgelopen week 
hebben we de slachtoffers herdacht van 
de tweede Wereldoorlog. Een zinvol 
gebeuren. Tegelijk verscheen er een 
rapport over de huidige bewapening en 
de kansen op een kernoorlog. Een paar 
gegevens. Wist U dat in 1977 per minuut 
een bedrag van 1.5 miljoen gulden over 
de gehele wereld aan bewapening is 
uitgegeven. Dat is 90 miljoen per uur. 
Denkt U hier even over na.... Als op 
hetzelfde moment alle kernbewapening 
tot ontploffing zou worden gebracht, dan 
zou onze aarde één steekvlam zijn. We 
leven dus op een vulkaan en je beseft 
dan dat het Koninkrijk Gods nog een 
utopie is en misschien nog nooit zo ver 
van ons verwijderd is geweest als in 
deze tijd. Toen ik mij dat de afgelopen 
week realiseerde voelde ik me 
machteloos en moedeloos en dat gevoel 
is nog niet voorbij, want wat kun je eraan
doen. En to ch ......is er écht niks aan te
doen? Als er nu eens een massale 
volksbeweging tegen de bewapening 
zou ontstaan, dan moet het toch mogelijk 
zijn dat hier een einde aan komt. Is dat 
honderd jaar geleden ook niet gebeurd 
met de arbeidende klasse. Verpauperd 
lag ze te neer. Niemand geloofde dat er 
ooit verbetering in hun lot zou komen. Zij 
zelf wel het allerminst. Maar het moet het 
werk van Gods Heilige Geest zijn 
geweest. In alle landen ontstond een 
volksbeweging om hier tegen te
protesteren en ze hebben het gered.....
Alle dagen plukken wij daar nog de 
vruchten van. Honderd jaar geleden had 
niemand dat durven hopen. De zwarte 
bevolking van Amerika werd onderdrukt 
en dat is nog niet geheel voorbij. Hel was

Bij een briefwisseling
Terugkijkend op het eerste halfjaar van 1978 valt mij op hoeveel 
brieven ik heb ontvangen over de problematiek die je zou 
kunnen aanduiden als de „onveilige vrede”. Je kunt daarover 
uitgebreide referaten schrijven. Sprekender is wellicht 
hieronder eens af te drukken een brief die ik ontving van een 
roomskatholieke pastor en een antwoord dat ik daar, zoals dat 
meestal gaat, inderhaast op schreef.

Door drs. R. F. M. Lubbers, vice-voorzitter CDA- 
T weede-Kamerfraktie

al eeuwen zo, je wist niet beter of het 
hoorde zo. Niemand geloofde dat daar 
ooit verbetering in zou kunnen komen. 
Maar Maarten Luther King stond op. Hij 
had een visioen dat blank en zwart als 
broeders kónden samenleven. Opnieuw
ontstond er een volksbeweging....... én,
de zwarten hebben het gered. En dat is 
nog maar tien jaar geleden! Nu zijn er 
ook mensen die niet geloven dat hel ooit 
anders zal kunnen met de bewapening. 
Het kan wel anders als we allemaal 
willen. Honderd jaar geleden klonk door 
de wereld: „Alle proletariërs van alle 
landen verenigt u”. Nu moet door de 
wereld klinken: alle bedreigden - en wie 
is dat niet- verenigt u. Het is mogelijk en 
misschien moeten we zelf beginnen, hier 
in onze parochie.” Tot zover dit citaat.
In hel interview in De Tijd van deze week 
zegt U dat de C van het CDA niet slaat op 
het kerkelijk karakter van het CDA, maar 
dat het bij deze C inderdaad om het 
handwerk van de politiek gaat. Terecht 
zegt U dat. En toch besluit het CDA om in 
te stemmen met het voorstel van de 
regering om de nieuwe Lance-raket te 
gaan voorzien van atoomkoppen. Hoe 
werkt de C van het CDA bij deze 
beslissing? Ik begrijp best dat er een 
spanning bestaat tussen ,,real-politic" 
en ,.profetische politiek". En toch had ik 
gehoopt dat het CDA (mijn CDA) in deze 
kwestie profetisch was geweest. Ik heb 
begrip voor het standpunt van minister 
Schollen ais het gaat om solidariteit met 
de andere Nato-landen, je zit nu 
eenmaal in dat verbond. Maar wel of 
geen atoomkop in de Lance-raket, had 
dat nu zoveel uitgema' in de 
machtsverhouding tussen Oost en West.

Had dit niet het begin kunnen zijn van 
een profetische politiek; laten we 
zeggen: c vredespolitiek in de smalle 
marges? Zo blijven we doorgaan in de 
vicieuze cirkel en de totale vernietiging 
als mogelijkheid wordt steeds groter.

Als het CDA profetisch geweest zou zijn, 
zou het vele mensen bemoedigd 
hebben. Vanuit mijn werk ontmoet ik 
mensen die echt bang zijn voor het 
tomeloze geweld van de bewapening. Ik 
ontmoet soms mensen die geen 
kinderen durven te nemen, want in wat 
voor wereld laat je ze opgroeien?

Geachte Heer Lubbers, graag wil ik dit 
onder Uw aandacht brengen. Nu ik hem 
geschreven heb, vraag ik mij af of ik het 
wel moet opsturen, want wat doét U er 
mee. Is de vrede ermee gediend? Ik
hoop het...... in ieder geval dank voor het
lezen.

Antwoord:
Geachte heer

Dank voor uw brief van 25 mei, die mij 
goed gedaan heeft. Graag wil ik u dan 
ook terugschrijven. U heeft gepreekt 
tegen de achtergrond van een 
herdenking van de tweede 
wereldoorlog. Wellicht is het meest 
eerlijke erop te wijzen dat de 
navo-organisatie juist in het leven is 
geroepen om een derde wereldoorlog te 
vermijden. Na de bittere ervaringen met 
een aantal Middeneuropese landen.

mogen wij de vrede niet in gevaar 
brengen door de Sovjet-Unie als het ware 
uit te nodigen naar de Noordzee door te 
lopen. Dit klinkt uit de mond van een 
leeftijdsgenoot van u misschien 
merkwaardig. Maar toch meen ik dat 
juist dat een bijdrage is geweest tot meer 
dan een generatie vrede in Europa, wat 
historisch gezien een hele prestatie is. 
Cynische taal wellicht, maar u heeft er 
recht op. Daarmee is het verhaal echter 
natuurlijk niet af. Het is inderdaad om 
radeloos van te worden, dat het 
bewapeningsevenwicht kennelijk leidt 
tot een steeds toenemènde bewapening 
aan twee kanten, de dreiging inhoudt 
steeds verder te nucleariseren; en wat 
misschien nog erger is tot een 
explosieve groei in de wapenverkopen 
naar derde landen. Daarom ben ook ik 
met u verontrust.

Uit de sociale revolutie hebben wij 
inderdaad geleerd dat verontwaardiging 
en bereidheid te bouwen aan nieuwe 
structuren de oplossing moet bieden. 
Alhoewel de vredesvraagstukken zeker 
niet dezelfde zijn moeten wij inderdaad 
moed uit die ervaring putten.

Toen de CDA-Tweede-Kamerfractie zich 
dit voorjaar uitsprak tegen de invoering 
van het z.g. neutronenwapen was dat 
inderdaad een poging de vicieuze cirkel 
van de wederzijds toenemende 
bewapening te doorbreken. Die 
discussie was daarom van zo'n grote 
betekenis omdat zij in de NAVO als 
geheel werd gevoerd. Gezien het 
eigenlijk door niemand ontkend ware 
Sovjet-overwicht in conventionele 
bewapening in Midden-Europa, moet 
het een zware beslissing voor 
president Carter geweest zijn inderdaad 
voorshands af te zien van het 
neutronenwapen. Wat zullen de Russen 
hier nu in goede zin tegenover stellen?

Bij de recente Lance- beslissing ging het 
om een specifiek Nederlands vraagstuk.

Het stuk in de verdedigingslinie, wat wij 
onze verantwoording hebben, dreigde 
hopeloos verwaarloosd te worden. Wij 
schoten ver te kort in onze defensieve 
taak. Deze beslissing kan niet tot

escalatie aan de andere kant leiden; en 
repareert slechts het 
hoogstnoodzakelijke. Daarom was ook 
ik voor dit besluit, evenzeer als ik bewust 
het risico aanvaardde wat school in onze 
opstelling met betrekking to* ‘ ' 
neutronenwapen.

Uit het bovenstaande is eigenlijk al wel 
gebleken dat ik onze defensie-opgave 

als een dubbele zie; vermindering van 
de bewapeningswetloop én 
Instandhouden van een toereikende 
verdediging om geen agressie uit te 
lokken. Als politici zullen wij wellicht 
geneigd moeten zijn om meer dan onze 
militair-verantwoordelijken risico's te 
nemen met zekere krachtsverschillen in 
die bewapening om zo als het ware de 
andere partij tot de-escalatle uit te 
nodigen. Als politici zullen wij via de 
NAVO het uiterste moeten doen om de 
besprekingen zoals die in het kader van 
„SALT" (handelend over de 
vermindering van de strategische 
kernwapens) en de „MBFR" (handelend 
over vermindering van 
wapeninspanningen in Europa) 
plaatsvinden, zo succesvol mogelijk te 
doen zijn.

Daarnaast is er natuurlijk de noodzaakte 
werken aan de verbetering van meer 
structurele onevenwichtigheden die ten 
grondslag liggen aan internationale 
conflicten. Met name met betrekking tot 
de derde wereld hebben wij nog een 
lange weg te gaan. Wij zouden erin 
moeten kunnen slagen juist daar minder 
aan bewapening en meer aan opbouw 
van volkeren en landen te besteden. Wij 
kunnen dat niet paternalistisch 
afdwingen maar wel bevorderen door 
verdergaand dan nu de gerechtigheid in 
de internationale economische orde te 
bevorderen. Ook dat is een lange weg, 
maar bij het feit dat de wereld 
economisch gezien in feite één wordt, 
gebiedt de sociale gerechtigheid ons te 
werken aan de zogenaamde nieuwe 
economische orde.

Geen wereldoorlog is immers op zichzelf 
nog geen verdienste. Het gaat om echte 
en eerlijke vrede. Dank voor uw brief en 
succes in uw werk.
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Europese impressies vanuit Straatsburg
door: T. Tolman, lid van de Tweede Kamer voor het CDA en lid van het Europese Parlement

In de plenaire zitting van het Europese 
parlement in de week van 12-16 juni 
jongstleden is een aantal zeer belangrijke 
onderwerpen aan de orde geweest. Een 
greep hieruit brengt mij bij de volgende 
onderwerpen:

EUROPESE SAMENWERKING OP HET 
gebied  v a n  WAPENAANKOOP
De fractievoorzitter van de Christen-de- 
mocraten de heer Klepsch, fungeerde als 
rapporteur namens de pobtieke commissie, 
het doel is te komen tot een Europees ac
tieprogram voor dè ontwikkeling en de 
productie van conventionele wapensyste
men als onderdeel van een gemeen
schappelijke industriepoUtiek. Reeds eer
der rapporteerde Tindemans hierover in 
positieve zin. Tot dusver beschikt Europa  ̂
aUeen over een in 1975 voorgelegd actie
programma voor de Europese luchtvaart. 
Samenwerking zal er moeten komen tussen 
sleutehndustrieën, met name voor geleide 
projectielen, motoren en electronica. De 
onafhankelijkheid van de geavanceerde 
technologie van Europa zal voor de toe
komst veilig gesteld moeten worden. Met 
name collega Harry Notenboom wees erop 
dat de Europese samenwerking op het ge
bied van wapenproductie een integrerend

deel uitmaakt van het industriebeleid. 
Naast het punt van de werkgelegenheid 
wees Notenboom op indringende wijze er 
op dat het rapport Klepsch niet als een 
pleidooi mag worden gezien tot opvoering 
van bewapening.

VISSERIJPROBLEMEN
Helaas moet met betrekking tot de visserij 
nog steeds geschreven worden over pro
blemen. Het incident met de Duitse vissers 
die opgebracht zijn op grond van het feit 
dat zij in Poolse wateren zouden hebben 
gevist kreeg terecht aandacht. Door beta
ling van hoge borgsommen is dit probleem 
tijdelijk opgelost. Triester is het dat men 
sinds februari nog geen stap verder geko
men is met de oplossing van de visserijp
roblematiek. Engeland blijft de grote 
dwarsligger. De overige acht EEG-landen 
zijn bereid offers te brengen. De Britten 
houden vast aan een exclusieve visserijzo- 
ne. Daardoor is er nu een geweldige impas
se. Een oplossing blijft mogelijk maar de 
regels van de verdragen moeten worden 
gerespecteerd.

TAALSTRIJD...?
Zal er een Europese taalstrijd ontbranden? 
Niet erg tactische opmerkingen van de

Europese Commissaris Haferkamp en de 
directeur van de tolkendienst hebben on
rust veroorzaakt. Maar ook reeds eerder is 
er heftige beroering gewekt. In de huidige 
situatie is het mogelijk dat iedereen zijn 
eigen taal kan spreken in het Europees 
Parlement en in de commissies. De ge
ruchten blijven hardnekkig dat de werkdo
cumenten in de toekomst nog slechts in drie 
talen zullen worden opgesteld. Vandaar dat 
in één jaar reeds meermalen vragen over 
deze netelige kwestie zijn gesteld.
Het probleem gaat nog meer knellen indien 
Griekenland, Spanje en Portugal toetreden 
tot de Gemeenschap.
De Engelsman Dalyell is van mening dat tot 
beperking van de talen moet worden ge
komen. Anders loopt het volgens zijn in
gewikkelde mathematische berekeningen 
spaak. Men kan deze zaken niet afdoen 
door bagatelliserend te spreken over 
taalprestiges. Komt het tot beperking voor 
nieuwe talen of tot afvalrace van de zes nu 
gebruikte talen dan zal er ongetwijfeld hef
tig beroering ontstaan. Denkt u maar aan 
de steeds smeulende conflicten bij onze 
Zuiderburen de Frans en Vlaams sprekende 
afgevaardigden.
In Nederland hebben wij er in mindere 
mate een probleem van gemaakt. Onze 
beide rijkstalen kan men ook in het Neder

landse parlement spreken. Slecht spora
disch wordt er een Friesche opmerking ge
maakt. Wel dient men meerdere mate in de 
Nederlandse verhoudingen rekening te 
houden met de Friese taal en cultuur. Maar 
dit doet in dit kader minder terzake.
In de Nederlandse delegatie van het Euro
pese parlement zal dit beleid worden ge
continueerd. Geen introductie van het Fries 
maar wel handhaving van de Nederlandse 
taal. De opvatting van de Denen laat ook 
geen ruimte voor een begin van misver
stand.

WILLEM SCHUYT
Schuyt heeft uit handen van Colombo de 
grote gouden medaille ontvangen als blijk 
van erkentehjkheid van het Europese par
lement voor zijn grote verdiensten. Twintig 
jaar lang werken voor een eensgezind 
Europa. Schuyt vervulde een aantal be
langrijke functies.
Het ging om één ideaal aldus Schuyt; strij
den voor de vrijheid van de mens — het 
hoogste goed dat in de oorlog verloren ging 
-  en voor de democratie, deze twee begrip
pen zijn onafscheidelijk met elkaar ver
bonden.

Teun Tolman.

W erkgroepenw erk bij CDJA
Van het bestuurslid voor de rechtstreekse 
leden in het federatiebestuur van het 
CDJA, Célèste Wilderom, is een brief aan 
de CDJA-Ieden uitgegaan, waarin ze met 
enthousiasme schrijft over haar ervaring 
als afgevaardigde van het CDJA-bestuur 
naar één van de organen van het CDA- 
vormingswerk, n.i. de Centrale Werk
groep.
De inhoud van deze brief vonden we 
belangwekkend genoeg om hieronder de 
hoofdlijnen ervan weer te geven. Célèste 
schrijft:
,,Van de drie. stichtingen voor het vor
mingswerk binnen het CDA doet de KVP- 
stichting het zogenaamde werkgroepen
werk. In het land bestaan een honderdtal 
actieve werkgroepen, die zes keer per jaar 
vanuit de Centrale Werkgroep in Den Haag 
een werkstuk krijgen aangeboden. De 
werkgroepen bediscussiëren dan het werk
stuk, zenden een rapportage terug naar 
Den Haag, alle rapportages worden ver
zameld in een zogenaamd verzamelrap- 
port, dat rapport wordt dan voorgelegd 
aan meestal de Tweede Kamerfractie voor 
commentaar en zo snijdt het mes aan twee 
kanten. Niet alleen betrek je op deze wijze 
mensen bij de landelijke politiek, ook heeft 
de landelijke politiek er zeker baat bij te 
weten wat er aan de basis van de partij 
leeft

CHJO
provincie Utrecht
De CHJO provincie Utrecht hield onlangs 
haar jaarvergadering. In het afgelopen jaar 
zijn er veel aktiviteiten geweest: het pro
vinciale CDJA is tot stand gekomen, en de 
samenwerking verkeert in een vergevor
derd stadium; overigens is er in diverse 
CDJA-kommissies nog plaats voor CHJO- 
leden. Eén van onze leden is in de Provin
ciale Staten gekozen, terwijl een ander Ie 
reserve staat voor de gemeenteraad van 
Utrecht. Naast vele andere zaken werd be
sloten de CHJO-vergaderingen direkt voor 
die van het CDJA te houden (dus dezelfde 
avond), zodat het bezoek op beide verga
deringen groter kan zijn. De CHJO zal geen 
aktiviteiten op plaatselijk niveau houden, 
maar zal deze in CDJA-verband meesti
muleren. We proberen hier zo goed moge- 
lijk in vertegenwoordigd te zijn. Er zijn nu 
ped lopende plaatselijke kernen in: 
Utrecht, Zeist, Houten-Schalkwijk, Doorn, 
Amersfoort en Montfoort, terwijl andere 
kernen in oprichting zijn.
Wij roepen alle CHU-leden jonger dan 30 
jaar Op, om lid te worden van de CHJO. Als 
CHU-lid is men namelijk niet automatisch 
CHJO-lid, zodat vele namen van aktieve 
jongeren bij ons onbekend zijn. Opgave en 
'dichtingen over de aktiviteiten in de pro- 
mncie Utrecht bij: Jelle Kaastra, IBB 109— 
879, 3582 XM Utrecht.

De resultaten van wat de werkgroepen zoal 
bediscussiëren worden... zeer ruim ver
spreid onder kamerleden, partij bestuurs
leden enz.

Hoe kom je aan het nodige materiaal? Wel, 
dat gaat heel simpel. Je kunt met een man 
of vier, vijf al een werkgroep vormen, je 
aanmelden bij de Centrale Werkgroep en 
bij die aanmelding meteen een zogenaamde 
rapporteur bekend maken. Deze wordt dan 
contactpersoon tussen die Centrale Werk
groep en de overige werkgroepleden. Die 
rapporteur ontvangt ook regelmatig de 
nodige correspondentie en bij elk werkstuk 
de zogenaamde rapportageformulieren. 
Het werkstuk zelf, het verzamelrapport en 
het commentaar op dat verzamelrapport 
wordt gepubliceerd in ,,Politiek
Nieuws” . (...) Alle leden van die werk
groep, zoals die bij de Centrale Werkgroep 
bekend zijn... krijgen Politiek Nieuws 
gratis toegezonden. (...)
Het komende seizoen ’78/’79 zullen werk
stukken verschijnen met als onderwerp:
- de bezuinigingsoperatie,
- politiek en vakbeweging,
- andere samenlevingsvormen,
- vrijwilligerswerk,
- veiligheid,
- Europese verkiezingen.

Het secretariaat van de Centrale Werk
groep wordt gevoerd door Pieter Dudink, 
die bij velen van jullie niet onbekend zal 
zijn. Als je meer informatie wilt hebben 
over het werkgroepenwerk, de manier 
waarop je een werkgroep moet beginnen of 
wat dan ook, neem dan contact met hem 
op, telefonisch 070-653934 of schriftelijk: 
Mauritskade 25 te Den Haag.”
Tot zover de hoofdzaak van de brief van 
Célèste. Graag sluiten wij ons aan bij de 
warme aanbeveling in jullie belangstelling 
van deze werkgroepen.

E. J.B .

m n  o E i G u :

Blaas-- m
Slajiostryfnentesifa&riek 
Tdeton 05130-22652
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COA-jongerencontact 
Zeeland van start

Een twintigtal jongelui heeft op een bijeen
komst te Kapelle besloten om te starten met 
een CDA-Jongerencontact Zeeland. Deze 
bijeenkomst was georganiseerd door Theo 
Lorier, die lid is van het provinciaal bestuur 
van het Zeeuwse CDA. Na een inleiding 
door het CDA-Tweede-Kamerlid drs. H. 
Eversdijk werd op deze eerste jongeren
bijeenkomst uitvoerig gediscussieerd over 
onder andere vraagstukken van oorlog en 
vrede, het neutronenwapen, de bezuini
gingen en veel andere zaken. Tenslotte be

sloten de aanwezige jongeren om in het 
vroege najaar weer bijeen te komen en dan 
een organisatie op te bouwen. Zo zal bij
voorbeeld een jongerenplaats in het be
stuur van het CDA provinciaal bestuur 
worden gevraagd.

Ook zal getracht worden 
studiegroepen te formeren. In het najaar 
zal waarschijnlijk een bezoek gebracht 
worden aan de Tweede Kamer om daar met 
CDA-kamerleden over de actuele politiek 
te praten.

publikaties GDA-instituten

Grondpoiitiek
. ,,Grondeigendom en grondbeheer - 

een opdracht voor individu èn gemeenschap” 
rapport van de wetenschappelijke instituten 

van KVP, ARP en CHU  
30 pag.; ƒ3,75

Plichten en perspectieven
Aanzet voor een profielschets 

van het CDA
brochure van de wetenschappelijke instituten 

2e druk; 34 pag.; ƒ 3,90

Energiebeleid
Rapport van de wetenschappelijke instituten 

68 pag.; ƒ5,25

Gerede twijfel
Bijdrage tot de discussie over de perspectieven 

van onze economische ontwikkeling 
nota van de wetenschappelijke instituten 

4e druk; 30 pag.; ƒ3,75

alle prijzen inclusief verzendkosten

Besteüingaii;

giro 60 45 00 t.n.v. de Savornin 
Lohmanstichting, Den Haag
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pablibaUes GDA-instituten
Midden- en kleinbedrijf

studie over kenmerken en problemen van deze sector 
met talrijke beleidsvoorstellen

rapport van de wetenschappelijke instituten 
52 pag., f 5,25

Europese Gemeenschap
,,Impasse en perspectief”

derde jaarlijks advies van de 
Permanente Programadviescommissie van het CDA, 

met het oordeel van het CDA-bestuur

47 pag., f 3,50

Europees beleid
,,Bouwstenen voor een Europees beleid” 

rapport van de wetenschappelijke instituten 

60 pag., f 6,50

Commentaar Contourennota
,,Samen verantwoordelijk voor het onderwijs” 

commentaar op de nota
,,Contouren van een toekomstig onderwijsbestel”

publikatie van de wetenschappelijke instituten 
71 pag. (groot formaat); f 9,90

alle prijzen inclusief verzendkosten

Bestellingen:

-giro 6045 00 t.n.v. 
Lohmanstichting, 

Den Haag.

De CDA-Tweede Kamerfractie zoekt 
per 15 augustus 1978.

a .  e e n  s e c r e t a r e s s e
voor het algemeen secretariaat

b . e e n  a f d e l i n g s 
s e c r e t a r e s s e

a. Deze fu ntie  houdt in het ad m in is tra tie f assisteren van de  
am bte lijk  secretaris  en de coördinerend secre taresse op het 
centrale  secre tariaa t.

De w erkzaam heden zijn zeer u iteen lopend van aard.
Er w ordt in team verband gew erkt.

b. De afdelingssecretaresse verricht de adm in istratieve w erkzaam  
heden ten behoeven van diverse fractiecom m issies .

Voor be ide fu ncties  geldt da t het w erk vaak ongeregeld doch zeer a fw isselend is. 
H ierdoor is een gróte m ate  van ze lfs tandighe id  vereist, a lsm ede de vaaridgheid  om  
op onverw achte  m om enten in te  spelen.

H et sa laris  voor beide fu ncties  bedraagt bruto per m aand f  1.666,- (m inim um ) to t 
een m axim um  van f2.367,-.

Inschaling gesch ied t volgens de Rijksregeling.

V akan tie to es lag  8 % .

Opleiding: H A VO , a lsm ede de d ip lo m a’s typen en steno N ederlands.
V erw antsch ap m et de po litiek van het CDA strekt to t aanbeveling.

G aarn e uw so llic ita tie  - m et de hand geschreven - te  zenden aan:

C D A -Tw eede K am erfractie  
t.a.v. de A m b te lijk  S ecretaris  
B innehof l a  
DEN HAAG

G aarn e in de linkerbovenhoek van de enveloppe verm elden: „s o llic ita tie”

BDU-nieuwsbladen
professionele media, met ’n hoge dekkingsscore in een 

koopkrachtig stukje Midden-Nederland
Midden-Nederland, 

preciezer gezegd de Gelderse 
en Stichtse Vallei, telt ruim
300.000 inwoners met een 
breed bestedingspatroon dat 
minstens zo interessant is £ils 
dat van elke andere 
gemiddelde Nederlander.
Ten aanzien van het bereik 
van deze koopkrachtige 
Middennederlandse 
konsument is er echter een 
duidelijk voordeel: u bereikt ze 
bijna allemaal, ieder met een 
eigen blad in hun eigen 
deelgebied.
Elk blad met een sterk 
geografisch gerichte 
redaktionele formule voor een 
optimale leesintensiteit.
Een leesintensiteit die zich 
echter niet alleen tot de 
redaktionele pagina’s beperkt 
(landelijke, regionale en 
plaatselijke adverteerders 
ervaren dat dagelijks).

En als uw afzetgebied zich niet 
tot enkele deelgebieden 
beperkt, maar zich over het 
gehele B.D.U.-gebied 
uitstrekt, dan heeft u nog een 
extra voordeel: het B.D.U.- 
kombinatietarief.

Met kortingen die in sommige 
gevallen méér dan 50% 
besparing geven op de 
de normale tarieven.
Dus meer dan de moeite waard 
om een uitgebreidere 
dokumentatie aan te vragen.

Wij hebben hem voor u klaar 
liggen.
BDU, Nieuwstraat 15, 
Bameveld.
Tel. 03420-6141 
Telex BDU 40261.
Bameveldse Krant-Stad 
Amersfoort-De Stad Nijkerk- 
De Woudenberger/

Scherpenzeelse Krant- 
Bennekoms Nieuwsblad- 
Hoevelakens Nieuwsblad- 
Edé/V eldhuizen- 
Lunters Nieuwsblad-Leusder 
Krant.
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H a n d h a v i n g  w e r k g e l e g e n h e i d  v e r g t  f o r s e  
i n s p a n n i n g
Aantjes, voorzitter CDA-fractie Tweede Kamer

„Nationaal en internationaal staan wij er 
kennelijk moeilijk voor. De handhaving 
van de werkgelegenheid vergt een forse 
inspanning. Dat blijkt overduidelijk uit de 
stukken.” Aldus de voorzitter van de 
Tweede Kamerfractie van het CDA, mr. W. 
Aantjes, in zijn commentaar op de om- 
buigingsnota „Bestek-81”, welke de rege
ring eind vorige week aan de Tweede Ka
mer aanbood.

In deze nota worden de hoofdlijnen van het 
financiële en sodaal-economische beleid 
voor de middellange termijn geschetst. El
ders in dit nummer van het christelijk-his- 
torisch weekblad „de Nederlander” wordt 
uitvoerig op de regeringsnota ingegaan. 
Het is de bedoeling ook in komende num
mers aandacht aan „Bestek-81” te beste
den.

Volgens Aantjes heeft de regering terecht, 
om de werking van de botte bijl te vermij
den, gekozen voor een breed-opgezette 
operatie, waarbij het accent op de inko- 
mensmatiging ligt. „Dit blijkt uit het feit dat 
de regering kiest voor het afzien van alge-^ 
mene loonrondes, het terugdringen van de 
factor incidenteel to 11 a 1 ’ /z procent, de cor
recties op de salarissen van het overheids
personeel, en de sociale uitkeringen. On

misbaar bij deze maatregelen is een duide
lijk inkomensbeleid met als harde uit
gangspunten de koopkracht-handhaving 
van alle inkomensgroepen beneden het 
modale inkgmen inclusief de zelfstandigen 
en de teruggang van de hoger betaalden. 
Opvallend is dat dan zelfs naar het oordeel 
van de regering er nog een noodzaak is van 
9 a 10 miljard gulden aan ombuigingen,” 
aldus Aantjes.

TOETSING
De door de regering voorgestelde maatre
gelen zullen door de CDA-Tweede-Ka- 
merfractie op de sociale en politieke aan
vaardbaarheid worden getoetst. De voor
gestelde maatregelen laten geen snelle 
beoordeling toe. Veel voorstellen vragen 
nadere toefichting en studie onder andere 
de eigen bijdrage voor de ziekenfondsver
zekering.
Aantjes is blij met het brede maatschappe
lijke kader. „Op veel punten is concrete 
uitwerking daarover nog nodig. Concreet is 
wel de aankondiging van het kollektieve 
deel van de vermogensaanwasdeling en het 
inzicht geven aan de ondernemingsraad 
van beloningen van alle inkomenscatego
rieën in de ondernemingen. Deze aankon
digingen zijn verheugend.

Reden tot instemming geeft het uitgangs
punt van de regering dat er ondanks alle 
noodzakelijke ombuigingen ook behoefte 
is aan nieuw beleid. Bij de beperkte mid
delen is kennelijk bewust gekozen voor be
paalde prioriteiten zoals een nationaaL||Q- 
latieplan.” ^

VEEL OVERLEG I  ’

Er zal volgens Aantjes veel overleg nodig 
zijn met de maatschappelijke organisaties.

Venezuela en de Nederlandse Antillen
door Hans Gualtherie van Weezel, lid Tweede Kamer CDA

„Bovendien zal in het debat met de rege
ring duidelijker dan uit de nota blijkt een 
lange termijnvisie tot uiting moeten ko
men, waar de maatregelen van de regering 
onderdeel van moeten uitmaken.
Het ombuigingsplan zal voor de CDA- 
fractie moeten blijken een nationaal ar
beidsplaatsenplan te zijn en een herover
weging over de meest verstandige en 
rechtvaardige besteding van onze wel
vaart. Dat betekent niet alleen een inko- 
mensmatiging door ombuiging van de kol
lektieve uitgaven. Het betekent ook een 
verandering in inkomensverhoudingen en 
het leggen van andere accenten in de col
lectieve uitgaven,” aldus het eerste com
mentaar van CDA-fractievoorzitter Aan
tjes op de ombuigingsnota van het kabinet 
Van Agt.

H. L.

wordt, zal leiden tot vaststelling van 
nieuwe zeerechtelijke bepalingen (men 
denke bijvoorbeeld aan de zogenaamde 
economische zónes), zou kunnen blijken 
dat hetgeen met Venezuela overeengeko
men is ten dele overbodig zou zijn. Het is 
echter buiten kijf, dat de afsluiting van het 
Grensverdrag met Venezuela niet kon 
worden aangehouden tot de onzekere uit
komst van deze Zeerechtconferentie.

EXTRA
,xtra problemen doemen nu al op wanneer 
derdaad mocht blijken dat de olie zich 

voornamelijk in de Arubaanse wateren zou 
bevinden. Dit zou voor Aruba een extra 
claim kunnen zijn de onafhankelijkheid op 
eigen houtje na te streven. In ieder geval zal 
een overdracht van grote Arubaanse mid
delen aan de Centrale Overheid de Aru
baanse invloed zeker versterken. Door Be-
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VENEZUELA EN DE NEDERLANDSE 
ANTILLEN Gezien de ligging van de Be
nedenwindse Eilanden Cura^ao, Aruba en 
Bonaire is de relatie met Venezuela vice 
versa van groot belang. De situering van de 
eilanden tot Venezuela is te vergelijken 
met die van de Waddeneilanden tot het 
Nederlandse vasteland. Het behoeft dan 
ook nauwelijks betoog, dat centraal voor 
Venezuela de veiligheid zal staan in een 
gebied, dat de toegang tot zijn kust be
heerst, met name geldt dit de route van de 
met Venezolaanse olie geladen tankers. 
Het ligt om deze en andere redenen dan 
ook in de lijn der rede, dat Venezuela 
weinig heil zal zien in een staatkundige 
verbrokkeling, omdat de Antillen hierdoor 
gemakkelijker de speelhal zouden kunnen 
worden van andere naties. Men denke 
hierbij aan Cuba, Colombia en Trinidad. 
Een onafhankelijk Cura?ao, dat bijvoor
beeld de banden met Cuba nauw zou whllen 
aanhalen, zoals in het verleden door de 
politieke partij Frente Obrero voorgestaan, 
lijkt dan ook voor Venezuela een weinig 
aantrekkelijke optie. Hetzelfde geldt al
hoewel minder waarschijnlijk, gezien de 
traditionele oriëntatie op Venezuela, voor 
Aruba. Bonaire tenslotte met 7.000 inwo
ners lijkt losgekoppeld van de andere 
eilanden nauwelijks een reële toekomst te 
hebben.

TOENEMEND BELANG
Het toenemend belang van het Caraïbisch 
gebied voor Venezuela leidde er inmiddels 
toe, dat op het Venezolaanse Ministerie 
van buitenlandse zaken een speciale afde
ling voor deze regio werd ingesteid met een 
tweetal functionarissen speciaal belast voor 
de relaties met de Nederlandse Antillen. De 
V enezolaans-Antilliaanse betrekkingen
zijn ondanks de afwezigheid van een An
tilliaanse vertegenwoordiger op de Neder
landse ambassade te Caracas momenteel 
harteüjk te nomen. Wel dreigen er proble
men met betrekking tot de landingsrechten 
van de Antilliaanse luchtvaartmaatschappij 
ALM in Venezuela. Ondanks deze te ver
wachten strubbelingen vormt de afbake

ning van de zeegrenzen op het Continen
tale Plat tussen Venezuela en de Beneden
windse Eilanden een nieuwe dimensie in 
hun onderlinge verhouding. Gezien het 
belang hiervan, mede vanuit juridisch oog
punt bezien voor deze kwestie speciale 
aandacht. De afbakening van de zeegren
zen is zoals gezegd na jarenlange onder- 
handelingen tot stand gekomen. Op 31 
maart 1978 werd in Willemstad het Ver
drag ondertekend. Nog onbekend is wan
neer de ratificatie zal plaatsvinden.

VERWACHTING
Te verwachten valt evenwel dat met de 
presidentsverkiezingen einde dit jaar in 
Venezuela voor de boeg, de huidige presi
dent Perez zal trachten nog tijdens zijn 
ambtstermijn de ratificatie in Venezuela te 
laten plaatsvinden. Bij een en ander heeft 
het grensgeschil met Colombia zeker een 
rol gespeeld. Beide landen zijn het nog 
steeds oneens over de verdeling van de 
Golfo de Paria, de zeearm tussen de twee 
landen in, waarvan aangenomen mag wor
den dat zich daar olie en andere bodem
schatten bevinden. De vorige Venezolaan
se president Escovar was van mening, dat 
dit geschil eerst geregeld moest worden al
vorens met de Nederlandse Antillen tot 
overeenstemming gekomen zou kunnen 
worden. Naar de achtergrond van de Ve
nezolaanse ombuiging kan slechts gegist 
worden. Mogelijk is dat Venezuela het ma
ritieme akkoord ten voorbeeld heeft willen 
stellen aan Colombia en de rest van het 
Caraïbisch gebied.
Een andere overweging zou kunnen zijn 
dat zolang de grenzen tussen de Eilanden 
en met name .\ruba niet vastgesteld zou
den zijn er geen oliemaatschappij te vinden 
zou zijn om te gaan exploreren in dit waar
schijnlijk olierijke gebied.
Het verdrag lijkt bij eerste lezing voor de 
Nederlandse Antillen gunstig te zijn. Het 
geeft de Eilanden een vastgestelde grens op 
het Continentale Plat alsook voor de ter- 
ntonale wateren wanneer deze tot 12 
zeemijl zullen worden uitgebreid. Van 
groot belang zijn voorts de garanties van

doorvaart en overvlucht, die alleen gelden 
voor zeegebieden die buiten de huidige ter
ritoriale wateren liggen en waarvan thans 
zonder enige beperkingen de vrijheden van 
voUe zee gelden. In de omschrijving van de 
rechten en plichten verbonden aan het 
recht van doortocht is zo nauw mogelijk 
aanslmting gezocht bij de ontwerp-bepa- 
lingen die in behandeling zijn bij de derde 
VN-Zeerechtconferentie. Wanneer deze 
zeerechtconferentie, wat niet verwacht

Volgend nummer op 
vrijdag 21 juli
Gedurende de zomermaanden ver
schijnt „de Nederlander” om de 
veertien dagen. Volgende vrijdag 14 
juli komt het blad n i e t  uit.
Het eerstvolgende weekblad zal ge
dateerd zijn: vrijdag 21 juli.

Bevoorrechte positie
De lezers van het CHU-blad „de Nederlander” verkeren in een bevoorrechte 
positie, vergeleken met lezers van andere politieke bladen. „De Nederlander” zal 
in de zomermaanden juli en augustus weliswaar niet elke week verschijnen. Maar 
het is de bedoeling van de redaktie om de veertien dagen aan de lezers een nieuw 
nummer aan te bieden met de gebruikelijke omvang.
Lezers van andere politieke bladen worden niet zo goed bediend. Het VVD-blad 
„Vrijheid en Democratie” een veertiendaags blad, verschijnt niet tussen 30 juni en 
28 augustus. Het KVP-blad „Politiek Nieuws” , dat twee keer per maand uitkomt, 
liet in het nummer van 7 juni jongstleden weten, dat het eerstvolgende blad op 23 
augustus aanstaande uitkomt. En het ARP-weekblad „Nederlandse Gedachten”, 
dat in de zomermaanden evenals „de Nederlander” om de veertien dagen gaat 
verschijnen, kondigde aan dat de komende nummers vier pagina’s minder zullen 
tellen.
Een bevoorrechte positie voor de lezers van „de Nederlander” . Dat moet aanlei
ding zijn voor het werven van abonneers. Gebruik daartoe onderstaande bon.

Deze bon inzenden aan: administratieve Uniepers, Van Deventerlaan 49 te Voor
burg.
Ondergetekende: .....................................................................................................

Adres: .................................. .....................................................................................

Plaats: .............................................................................................................. .........

* wenst een abonnement op „de Nederlander” (abonnementsprijs ƒ  27,50 per 
jaar)

• wil graag toezendingen van proefnummers van ,,de Nederlander”

(ondertekening)
* Doorhalen wat niet van toepassing is.

L _____________________________________________________
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PARLEMENTARIA Protest tegen veroordeling Russische dissidenten

etsontwerpen Europese 
verkiezingen ingediend
De leden van het Europese Parlement zul
len gekozen worden voor een periode van 
vijf jaar door middel van rechtstreekse al
gemene verkiezingen.
Alle kiesgerechtigde Nederlanders, on
geacht waar zij in het gebied van de Euro
pese Gemeenschap wonen, zuilen aan deze 
verkiezingen kunnen meedoen. Dit geldt 
ook voor de kiesgerechtigde Nederlanders 
die inNederlandseopenbare dienstwerken 
in een land buiten de lid-staten van de Ge
meenschap.
Om tot Nederlands lid van het Europese 
Parlement te kunnen worden gekozen 
moet men Nederlander zijn, ten minste 25 
jaar en niet van het kiesrecht zijn uitgeslo
ten. Dit zijn dezelfde vereisten die aan het 
lidmaatschap van de Tweede Kamer zijn 
gesteld.
Dit staat in het wetsontwerp Europese ver
kiezingen, dat dezer dagen aan de Tweede 
Kamer is aangeboden. Hierin wordt de 
verkiezing geregeld van de Nederlandse 
leden van het Europese Parlement.
Het aantal Nederlandse leden zal 25 bedra
gen.
Om te waarborgen dat de Nederlanders die 
ingezetenen zijn van één der andere lid
staten niet meer dan één keér hun stem 
uitbrengen, moeten dezen een verklaring 
afleggen dat zij niet eveneens in het land 
van vestiging aan de verkiezingen zullen 
deelnemen, als dit volgens de wetgeving 
van dat land mogelijk zou zijn.
De ingezetenen van Nederland die de na
tionaliteit van een andere lidstaat hebben 
en overigens voldoen aan de vereisten die 
in Nederland gelden voor het actief 
kiesrecht kunnen in ons land hun stem uit
brengen. Dit geldt uitsluitend als het land 
waarvan zij onderdaan zijn de toekenning 
van kiesrecht aan niet-ingezetenen heeft 
uitgesloten. Aldus de minister van Bin
nenlandse Zaken en de minister en de 
staatssecretaris van Buitenlandse Zaken in 
de memorie van toelichting.

TIJDELUK
De nu voorgestelde regeling voor de ver
kiezing van de leden van het Europese 
Parlement is in beginsel van tijdelijke aard. 
Zij zal gelden zolang er op ,,Europees” ni

veau geen eenvormige verkiezingsproce
dure is vastgesteld. Dit is ook de reden 
waarom zij is neergelegd in een afzon
derlijke wet, en niet is opgenomen in de 
Kieswet. Wel is voor wat de inhoud van het 
nu ingediende wetsontwerp betreft zoveel 
mogelijk aansluiting gezocht bij de bepa
lingen van de Kieswet die gelden voor de 
verkiezingen van de Nederlandse verte
genwoordigende lichamen, in het bijzonder 
voor de Tweede Kamer van de Staten-Ge- 
neraal.
De periode waarbinnen de Europese ver
kiezingen moeten worden gehouden zal 
lopen van donderdag tot en met zondag. 
De bewindslieden schrijven in de memorie 
van toelichting dat zij met name de don
derdag het meest geschikt vinden als de dag 
van de stemming, ook al hebben in diverse 
andere Europese landen de verkiezingen 
plaats op zondag. Zij willen hiermee tege
moet komen aan het verlangen van een 
belangrijk deel van de bevolking dat tegen 
de zondag als dag van de stemming prin
cipiële bezwaren heeft.

ONVERENIGBAARHEID
Voorts is aan de Tweede Kamer een wets
ontwerp aangeboden, waarin bepalingen 
zijn opgenomen over het verenigen van 
betrekldngen op nationaal niveau met het 
lidmaatschap van het Europese Parlement. 
Onverenigbaar met dit lidmaatschap zijn 
verklaard de ambten van vice-president of 
lid van de Raad van State, lid van of procu- 
reur-generaal of advocaat-generaal bij de 
Hoge Raad, lid van de Algemene Reken
kamer en Commissaris van de Koningin. 
Dezei^functies zijn ook onverenigbaar met 
het lidmaatschap van de Tweede Kamer. 
In dit wetsontwerp stelt de regering verder 
voor ®m de bestaande non-activiteitsrege- 
ling voor hen die een uit ’s lands kas bezol
digd ambt bekleden en het lidmaatschap 
van de Tweede Kamer aanvaarden, van 
overeenkomstige toepassing te verklaren 
voor leden van het Europese Parlement. 
Het is de bedoeling de beide wetsontwer
pen vrij spoedig na de zomervakantie in het 
openbaar te behandelen.

H.L.

Protest tegen voortdurende 
dictatuur in Uruguay
De christendemocratische Tweede-Ka- 
merleden Van den Broek, Gualthérie van 
Weezel, Braks, Mommersteeg en Van Dam 
behoorden dezer dagen tot de leden van de 
Tweede Kamer, die in een verklaring pro
test aantekenden tegen de voortduring van 
de militaire dictatuur in Uruquay (Zuid- 
Amerika). De verklaring was voorts on
dertekend door leden van de fracties van 
PvdA, W D  en PPR.

De tekst van de verklaring luidde:
„De ondergetekenden, allen leden van de 
Tweede Kamer-der Staten Generaal, bij 
gelegenheid van het feit dat vandaag 27 
juni 1978 er in Uruquay vijf jaar militaire 
dictatuur en onderdrukking van de par
lementaire democratie bestaat, protesteren

Aldus de tekst van de verklaring.

H. L.

Op voorstel Van Dijk (CDA):

O N D E R Z O E K  N A A R  S T E M V E R L E N IN G
Het voorstel van het Tweede-Kamerlid C. 
P. van Dijk (CDA) om als Tweede Kamer 
iets te gaan doen aan het mogelijk misbruik 
dan wel oneigenlijk gebruik van overheids
gelden, welke aan individuele bedrijven in 
moeilijkheden ter beschikking zijn gesteld, 
is bij de kamer in goede aarde gevallen. Er 
wordt nu gedacht aan een onderzoek van 
enkele kamercommissies, waarbij samen
werken de commissies voor de rijksuitga
ven, voor economische zaken en voor so
ciale zaken.

In het jaarverslag over 1977 van de Alge
mene Rekenkamer werden twijfels uitge
sproken over de juistheid van de besteding

in een aantal gevallen, waarbij het rijk fi
nanciële steun had verleend aan bedrijven. 
Deze mededeling was voor Van Dijk aan
leiding voor te stellen een onderzoek in 
gang te zetten. „De gerapporteerde geval
len zijn van dien aard en zwaarte, dat een 
nader onderzoek geboden is” , aldus de 
christen-democraat Van Dijk. Volgens hem 
moet het beleid van het departement van 
economische zaken rond de steunverlening 
aan individuele bedrijven bij het onder
zoek betrokken worden.

H. L.

Een groot deel van de Tweede Kamer, 
waartoe ook leden van de CDA-fractie be
horen, heeft in een petitie protest aangete
kend tegen de veroordeling in Rusland van 
de Joodse dissidenten Wladimir Slepak en 
Ida Nudel. De petitie is dezer dagen over
handigd aan minister Van der Klaauw van 
buitenlandse zaken en deze heeft toege
zegd de Nederlandse ambassadeur in Mos
kou te zullen vragen, haar aan de Russische 
autoriteiten te overhandigen.

Wladimir Slepak en Ida Nudel werden op 
21 juni veroordeeld tot respectievelijk vijf 
jaar en vier jaar interne verbanning. Zij 
waren beschuldigd van ,,kwaadwillige 
straatschenderij” . Op 1 juni hadden zij, af
zonderlijk, in hun woningen geprotesteerd 
tegen de weigering van de Russische auto
riteiten hen een uitreisvisum te verstrek
ken. Op biljetten die zij aan hun balkon 
hingen, eisten zij een visum.

H. L.

Winst in Rijnmond
De verkiezingen voor de raad van het 
Openbaar Lichaam Rijnmond hebben het 
CDA een winst opgeleverd van één zetel, 
waardoor wij in de nieuwe Raad terugko
men met 20 zetels. Een woord van dank 
aan allen die hun krachten hebben gegeven 
dit resultaat mogelijk te maken mag niet 
achterwege blijven. Evenmin willen wij 
nalaten de scheidende raadsleden alsmede 
de herkozenen te bedanken voor hun inzet 
en bijdrage in de weldra afgelopen zit
tingsperiode en roepen wij gaarne een wel
kom toe aan de nieuwe raadsleden. Wij zijn 
verheugd over het resultaat en wensen on
ze raadsleden veel wijsheid toe bij hun ar
beid, in het bijzonder nu blijkbaar de ge
dachten vastere vorm zullen gaan aanne
men te komen tot een Rijnmondprovincie

nieuwe stijl. Dat Rijmnond in deze nieuwe 
vormgeving meer financiële armslag zal 
verkrijgen en over ruimer bevoegdheden 
zal gaan beschikken is zeker toe te juichen 
en zal een slagvaardiger beleid tengevolge 
kunnen hebben.
Wij leven in afwachting van een Kabinets
besluit, waarbij een nieuwe voorzitter zal 
worden benoemd voor de Raad van Rijn
mond, als opvolger van de onlangs afgetre
den voorzitter, de heer W. A. Fibbe. Ge
zien de partijverhoudingen in de raad zou 
het zeer te wensen zijn als de nieuwe voor
zitter uit CDA-kringen afkomstig is.

C. Koejemans 
voorzitter CDA- 

Verband Rijnmond.

Eerste vergadering
CDA-adviseringsgroep Volksgezondheid

bij de militaire regering van Uruquay ern
stig tegen deze situatie.
Zij protesteren ook tegen de voortgaande 
onderdrukking van de politieke partijen en 
de vrijheid van meningsuiting.
De ondergetekenden zijn in het bijzonder 
diep verontrust over de grote aantallen op
posanten van de regering die gedwongen 
zijn het land te verlaten en over de toestand 
waarin de vele politieke gevangenen zich 
bevinden.
Zij doen een dringend beroep op de rege
ring in Uruquay nu tenminste over te gaan 
tot amnestie van de politieke gevangenen.”

Dezer dagen vergaderde voor ^e eerste 
maal de adviseringsgroep Volkgezond
heid van het CDA.
Ook vroeger had de Savornin Loh- 
manstichting een commissie die wij noem
den „Commissie Volksgezondheid”, die 
regelmatig vergaderde met de leden van 
onze fractie van de Tweede Kamer.
Het behoeft geen betoog, dat in deze com
missie onze heer Tilanus, zelf arts zijnde, 
een centrale plaats innam.
Nu wij één fractie hebben, zijn ook de 
commissies samengevoegd en de CDA- 
commissie Volksgezondheid vergaderde 
thans voor het eerst.
De commissie bestaat uit circa 25̂  dames en 
heren, zowel politiek zo goed mogelijk ge
spreid over KVP, ARP en CHU als over de 
verschillende disciplines als tandheelkun
de, huisartsenpraktijken, ziekenhuizen, 
dierengeneeskunde, verzekeringen, groot
handel, etc. etc.
Het is de bedoeling dat deze commissie met 
de CDA-leden van de Tweede Kamer, die 
in de commissie Volksgezondheid zitten, 
periodiek van gedachten wisselen. 
Uiteraard zal tenminste worden besproken 
het hoofdstuk Volksgezondheid van de 
rijksbegroting. Daarnaast stelt de commis
sie zich voor ook andere actuele onderwer
pen te bespreken, zoals bijvoorbeeld het 
functioneren van de levensbeschouwing in 
de ziekenzorg, de begrenzing van de 
ziekenzorg, en ook de inhoud van de 
ziekenzorg. Daarnaast kunnen ook andere 
onderwerpen als bijvoorbeeld abortus, 
euthanasie, polio, etc. aan de orde komen. 
Het ligt uiteraard op de weg van de voor
zitter, het kamerlid S. C. Weijers, om ook in 
deze stof hoofd- en bijzaken van elkaar te 
scheiden, waarbij tevens is gedacht aan bi
lateraal verkeer tussen kamerleden en ge
kwalificeerde commissieleden ten aanzien 
van bepaalde punten.
Onderwerpen die in pleno moeten worden 
behandeld zijn bijvoorbeeld wetsontwer
pen, die aan de orde zijn als structuurwet
ten, tarievenwet, wet voorziening gezond
heidszorg e.d.

ACTUEEL
Wat in de eerste vergadering al onderwerp 
van bespreking is geweest, betrof het ac
tuele punt van de ómbuigingsoperatie in 
het algemene kader van de bezuinigings
voorstellen van de regering. Deze om- 
buigingsoperatie houdt in het treffen van 
maatregelen om langs de weg der geleide
lijkheid te komen tot een afremming van de 
verhoging van de eigen bijdrage in de ge
zondheidszorg.
Daarbij zijn onder ogen gezien de alter
natieven of een kleiner pakket van voor
zieningen tegen contante bijdragen dan wel 
een groter pakket met een grotere eigen 
bijdrage.

Zcmdernu direct in deze vergadering reeds 
conclusies te hebben getrokken, was deze 
gedachtenwissehng bijzonder nuttig voor 
de meningsvorming en het juiste woordge
bruik in het verkeer tussen de leden onder
ling.

J. H. Reinders.

Fractievoorzitters  
naar Engeland
op uitnodiging van de Britse regering zijn 
begin 'deze week CDA-fractievoorzitter 
Aantjès, zijn D’66-collega Terlouw en Van 
Thijn van de PvdA van Schiphol naar Lon
den vertrokken. Zij zullen vijf dagen in En
geland blijven. De WD-ffactievoorzitter 
foetkerk die ook deel üitmaakt van deze 
delegatie, was reeds eerder vertrokken. 
De Britse uitnodiging is gedaan aan de 
fractievoorzitters van de vier grootste par
tijen in de Tweede Kamer. Van Thijn neemt 
echter de plaats in van de PvdA-fractie- 
voorzitter Den Uyl.
Op het programma stonden gesprekken 
met Engelse parlementariërs van de Labour 
Party, de Conservatieve partij en de Engel
se liberale partij.
Op verzoek van de Nederlandse delegatie 
had zij ook ontmoetingen met vertegen
woordigers van separatistische bewegin
gen, zoals de Schotse nationalistische or
ganisatie.
In 1972 hebben Nederlandse fractievoor
zitter ook op uitnodiging van de Engelse 
regering een dergelijke reis gemaakt.

H.L.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slajginstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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Aantjes over rapport koopsompolisaffaire:

Gehele bevolkingsgroep in diskrediet gebracht
Primair is het menselijke aspect in deze
zaak. Het rapport van de kommissie koop
sompolissen lezend, vraag men zich met 
enige verbijstering af hoe zo onzorgvuldig 
met mensen kan worden omgegaan door 
mensen die de verantwoordelijke funktie 
hebben het publiek voor te lichten. Er zijn 
mensen beschadigd. Er zijn suggesties op
geroepen. Een hele bevolkingsgroep is in 
diskr^iet gebracht. Het is elelrtoraal, in het 
bijzonder jegens het CDA, vooral voor de 
Statenverkiezingen uitgebuit. Er was in die 
tijd geen verkiezingsbijeenkomst of de 
koopsompolisaffaire werd het CDA door 
politieke tegenstanders voor de voeten ge
worpen,” aldus Aan^es in een kort debat in 
de Tweede Kamer over het rapport van de 
kommissie koopsompolissen, die bestaat 
uit de heren Hofstra en Erdbrink en me
vrouw Klompé. Deze kommissie kon- 
stateerde in haar rapport, zoals u waar
schijnlijk reeds bekend is, dat er geen spra
ke was van met voorwetenschap aan
schaffen van koopsompolissen door een 
groot aantal politici, van vooral CDA- 
huize. Deze beschuldiging was geuit door 
Parool-joumalist Van Wijnen in een artikel 
van zijn hand. Dat artikel was weer reden 
voor de vereniging van belastingin
specteurs bij de Tweede Kamer aan de bel 
te trekken. De Tweede Kamér benoemde 
een commissie die een onderzoek instelde.

VAN ROOIJEN
Met het menselijke aspect bedoelde Aan
tjes met name oud-staatssecretaris Van 
Rooijen, die een half jaar lang de druk van 
verdachtmakingen heeft moeten verdragen 
als zou hij de politici aan voorinformatie 
hebben geholpen, die hen tot het aanzetten 
van niet oirbare handelingen zou hebben 
verleid. Uit het rapport kwam hij brand
schoon te voorschijn. Aantjes gaf aan dat er 
niets van de beschuldigingen van Van Wij
nen aan zijn en het CDA-adres in een ge
sprek met de commissie van onderzoek was 
overgebleven. De joumahst gaf toe dat ve
len al van een op handen zijnde wetswijzi
ging afwisten en dat dus voorinformatie 
geen betekenis zou hebben. Van Wijnen 
had overigens vorige week in het Parool 
royaal zijn excuses aangeboden met name 
aan Van Rooijen. Die ruiterlijkheid ver
heugt ons, aldus Aantjes, die verder vond 
dat de bekwame politieke journalist Van 
Wijnen niet met „één uitglijder, hoe ernstig 
ook, moet worden veroordeeld. Wij zijn 
niet op wraak uit.”
Triest doet hem aan te moeten constateren 
dat Van Wijnen daags na deze excuses op 
suggestieve wijze met beschuldigingen 
doorgaat. Nu zouden kamerleden van 
CDA-huize die aan de parlementaire be
handeling hebben deelgenomen onder 
druk van een lobby hebben gestaan. Aan
tjes: „De fraktievergadeiing waarin het be
sluit is genomen (om het fiscaal van de 
koopsompolissen weg te nemen red.) heeft 
onder mijn leiding gestaan. Ik kan slechts 
verzekeren dat het besluit met grote zorg
vuldigheid is genomen.”

BELASTING-INSPECTEURS
De vereniging van belasting-inspecteurs, 
die met het toenmahge artikel van Van 
Wijnen in de hand, zich tot de Kamer had
den gewend kregen begrip maar ook kritiek 
van Aantjes: „Ik begrijp dat deze ambtena
ren vaak in grote stress moeten werken. 
Deze stress wordt gevoed door kennis van 
feiten ten aanzien waarvan zij onder ede 
tot geheimhouding verplicht zijn. Des te 
meer betreur ik de schade die zij door hun 
onzorgvuldigheid aan hun eigen aanzien en 
het aanzien van hun funktie hebben berok
kend. Dit acht ik wat hun rol betreft de 
grootste schade. Zij hebben zeer onder
schat hoezeer hun brief zou worden ver
klaard uit veronderstelde kennis van feiten 
uit hoofde van hun funktie, die zij op grond 
van hun ambtseed niet mochten openbaar 
maken. Zo is het in alle commentaren ver
staan. Ik twijfel er niet aan dat hun brief is 
ingegeven door zorg voor de dalende be- 
lastingmoraal. Deze zorg wordt door onze 
fraktie volledig gedeeld, zoals ook is geble
ken toen onze woordvoerder bij het wets
ontwerp over de koopsompolissen het ini
tiatief nam tot een diepgaand en breed 
overleg met de staatssecretaris over fraude 
in en het ontgaan van belastingen.”

CDA IN GEDING
Vooral het CDA is in deze affaire in het 
geding gebracht, aldus Aantjes. Hij herin
nerde de Kamer eraan onmiddeUijk na het 
verschijnen van de publikaties over ver
meende praktijken van politici namens de

CDA-fraktie op een grondig onderzoek te 
hebben aangedrongen. Tevens heeft hij 
onmiddeUijk in eigen kring een diepgaand 
onderzoek ingesteld. Grondiger en ruimer 
dan alle andere frakties; hetgeen door de 
commissie koopsompolissen wordt geme
moreerd. AUe betrokken CDA-pohtici 
hebben een persoonhjke op schrift gestelde 
verklaring afgelegd.
Overigens begon Aantjes zijn speech met 
het laken van diegenen in de politiek die 
om louter fiscaal gewin zich een koopsom
polis hadden aangeschaft; „Dit doet af
breuk aan de geloofwaardigheid van zijn 
inzet, de samenleving te wiUen veranderen 
en onrechtvaardigheden te wiUen wegne
men”.
Aantjes eindigde zijn speech als volgt: 
„Toen de beschuldigingen werden geuit.

heb ik in een eerste reactie gezegd dat, als 
de beschuldiging zoals zij wordt geuit, juist 
is, dit naar mijn mening niet zonder gevol
gen kan blijven voor het uitoefenen van 
een verantwoordelijke pohtieke functie. 
Aan de toen gedane uitspraak ontleen ik nu 
het morele recht, te verwachten dat de ge
dachtenwisseling in de Kamer mede het ka
rakter zal hebben van een eerherstel van 
aUen die zozeer ten onrechte werden be
schadigd.
Ik hoop dat de les uit deze affaire zal leiden 
tot een grotere zorgvuldigheid in het om
gaan met mensen, ook als dit poUtici zijn, 
ook als het pohtieke tegenstanders zijn. 
Voor de pohtici zelf zie ik de les, erop be
dacht te zijn dat het goede voorbeeld meer 
spreekt dan het goede woord. Woorden 
wekken, voorbeelden strekken.”

Tijd voor school
Vorige maand heeft de landelijke werk
groep van „Tijd voor school” haar nieuwe 
brochure aangeboden aan minister Pais van 
Onderwijs. Bij die gelegenheid bleek de 
minister een open oog te hebben voor de 
schooltijdenproblematiek en de link te 
willen leggen tussen onderwijs- en eman
cipatiebeleid.

Wat is nu eigeiüijk die schooltijdenproble
matiek ? Misschien vergaat het U precies 
zoals het mij verging, toen men mij vroeg 
lid te worden van de landehjke werkgroep 
van „Tijd voor school” : ik was me niet 
bewust van problemen op het gebied van 
de schooltijden.
Toen ik me meer ging verdiepen in wat er in 
deze zaken speelde en wat er verbeterd 
kon worden, kon ik me toch snel vinden in 
de doelsteUingen van „Tijd voor school”. 
Deze doelstellingen zijn:
1. meer aaneengesloten lestijden. Een 
kortere middagpauze met overblijfmoge
lijkheid op school voor die kinderen, die 
niet naar huis kunnen, zal de dag voor het 
kind en voor de ouder (meestal de moeder) 
meer rust geven. Er is een tijd voor school 
en daarna een - eerder beginnende - tijd 
voor recreatie; sport, spel, muziek en ande
re bezigheden. Voor de moeder kan het 
ook voordelen geven, omdat de tijd 
doelmatiger wordt ingedeeld, hetgeen haar 
mogeUjkheden zal geven voor ontplooiing.
2. gelijke schooltijden voor basis- en 
kleuterschool Het komt voor, dat ouders 
acht keer per dag heen en weer moeten om 
hvm kinderen te brengen en te halen en dat

vaak over grote afstanden. Het is duidehjk 
dat een betere regehng ook de verkeers- 
veihgheid voor de kinderen zal-vergroten.
3. regionaal gelijk beginnende vakanties 
voor alle typen van onderwijs. Dit zal de 
vakantieplannen voor de gezinnen met 
kinderen op verschillende scholen verge
makkelijken.
4. voorkomen van onverwacht extra-vrij 
voor het kind. De achtergrond van deze 
doelstelling is, dat het terugsturen naar huis 
nare problemen kan opleveren als er 
niemand thuis blijkt te zijn. Dat geldt niet 
alleen voor werkende moeders, maar ook 
voor de huisvrouw. Zij moet immers bood
schappen doen en is ook anderszins 
buitenshuis aktief. Gelukkig zijn er school
hoofden genoeg, die er nooit toe over zul
len gaan kinderen onverwacht naar huis te 
sturen.
De doelstellingen van „Tijd voor school” 
worden door vele groepen in de samenle
ving onderschreven. De landehjke werk
groep bestaat uit vrouwen van PvdA, 
CDA, W D  en Man-vrouw-maatschappij. 
Deze brede opzet is noodzakehjk om op 
het gebied van de schooltijden iets te ver
anderen. Plaatsehjke werkgroepen ont
moeten namehjk af en toe veel weerstand, 
omdat de doelsteUingen van „Tijd voor 
school” gezien worden als aUeen van nut 
voor werkende, ontaarde en luie moeders. 
Hopehjk bent U na het lezen van dit stulqe 
die mening niet toegedaan. Wij als CHU/ 
CDA-ers mogen ons niet afzijdig houden 
van veranderingen, die ons gezinsleven 
kunnen verbeteren.

drs. Mieke H.A. Boers-Wijnberg.
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Ombuigingsnota „Bestek ’81”

Veeleisend kabinet-Van Agt verlangt steun van allen
Het kabinet-Van Agt heeft eind vorige week zijn eerder aangekondigde nota „Bestek ’81; 
hoofdlijnen van het financiële en sociaal-economische beleid voor de middellange ter
mijn” aan de Tweede Kamer toegezonden.
In de inleiding van de nota zegt het kabinet, dat aangezien de economische vooruitzichten 
somberder zijn dan zich vorig jaar liet aanzien, noodzakelijke bijsturing ook zwaardere 
eisen stelt aan het beleid.
Tal van daaruit voortvloeiende voorstellen betekenen dan ook, dat de bestedingsmoge
lijkheden van burgers en overheid minder zullen kunnen toenemen, dan we enige jaren 
geleden nog voor mogelijk hielden. Zij, die daardoor teleurgesteld zijn dienen niet uit het 
oog te verliezen de nog teleurstellender ervaring van de tienduizenden, die zonder werk 
kwamen en van de zo vele jongeren, die niet aan de slag komen. Die teleurstelling weegt 
voor het kabinet het zwaarst. Daarom heeft het zich al dadelijk hij zijn optreden tot 
hoofdtaak gesteld: terugdringing van de werkloosheid tot 150.000 en vermindering van de 
inflatie tot tenminste het peil van onze belangrijkste handelspartner, de Bondsrepubliek 
West-Duitsland.
Toen was reeds duidelijk, dat verwezenlijking van die doelstellingen gedurende meerdere 
jaren grote inspanningen zou vergen van overheid en bedrijfsleven. Het kabinet heeft 
inmiddels deze vooruitzichten op hasis van de toenmalige gegevens laten toetsen aan de 
meest recente gegevens, alvorens de koers voor de middellange termijn uit te zetten.

Dit heeft geresulteerd in een nieuw rapport 
van de Centrale Economische Commissie. 
Hierin is in eerste aanleg verondersteld, dat 
de ombuigingsoperatie, die het vorige ka
binet zich had voorgenomen, wat omvang 
betreft zal worden voltooid en bovendien 
de uitgavenstijging zal worden aangepast 
aan de geringere economische groei — 3 
procent in plaats van 3 ^ U  procent -  die te 
verwachten is. Tezamen vereisen deze bei
de veronderstellingen reeds een bijsturing 
van de collectieve uitgaven met circa ƒ 7 
miljard in 1981, waarvan circa ƒ 4,5 mil
jard betrekking heeft op de door het vorige 
kabinet in het vooruitzicht gestelde, doch 
slechts ten dele voltooide ombuigingsope
ratie. Desondanks monden de prognoses 
uit in een werkloosheid van 225.000 a
280.000 in 1982.

ONAANVAARDBAAR
Achtte het kabinet de vorig jaar voorspelde 
ontwikkeling van de werkloosheid al on
aanvaardbaar, dit geldt te meer voor de 
ontwikkeling die zich op basis van de jong
ste gegevens aftekent. Het is dan ook van 
mening, dat een verdergaande ombuiging 
van het beleid noodzakelijk is dan medio 
1977 kon worden voorzien. Het wil niet 
berusten in een voortgaand achterblijven 
van onze uitvoer bij de wereldhandel, noch 
in een loon- en prijsstijging die de werkge
legenheid steeds verder aantast.

Het blijft vasthouden aan de belangrijkste 
doelstellingen van het beleid: terugdringen 
van de werkloosheid naar een niveau van
150.000 en in samenhang daarmede een 
verdere beperking van de nominale ont
wikkeling, al beseft het ten volle, dat reali
sering van die doelstellingen een aanzien
lijk zwaardere opgave is geworden die niet 
alleen meer inspanning, maar wellicht ook 
meer tijd zal vergen dan tot voor kort 
mocht worden aangenomen.
Het beleid voor de komende jaren moet, 
aldus het kabinet, tevens een bijdrage leve
ren aan internationaal op gang te brengen 
acties om de wereldeconomie te stimule
ren. Bij de samenstelling van het thans 
voorgelegde beleidspakket heeft het kabi
net dit aspect zwaar laten wegen. Het be
schouwt dit pakket dan ook mede als een 
bijdrage aan deze internationale inspan
ning en heeft het vertrouwen dat ook de 
partners in het internationale overleg 
maatregelen zullen aankondigen, gericht 
op evenwichtige groei en op de structurele 
aanpassingen die voor het bereiken daar
van nodig zijn. Internationaal en nationaal 
dient de effectieve vraag op peil gehouden 
te worden.
Daarom zal een matiging van de kos
tenontwikkeling in Nederland niet mogen 
leiden tot het inzakken van de binnenland
se bestedingen. Er moeten ook daarom 
voorwaarden geschapen worden, die het

mogelijk maken gelijktijdig de koopkracht 
van het overgrote deel der werknemers op 
peil te houden en de loon- en prijsstijging 
gestaag naar beneden te schroeven.

SCHOUDERS ER ONDER
Herstel van werkgelegenheid, verdere be
perking van loon- en prijsstijging, onder 
handhaving van koopkracht is alleen te 
verwezenlijken wanneer ook werknemers 
en werkgevers er hun schouders onder 
willen zetten. Het kabinet wil daarom de 
beleidsvoornemens bespreken in een ge- 
zamerüijk overleg met de organisaties van 
werknemers en werkgevers. In de overtui
ging dat het voorgenomen beleid zoveel 
mogelijk recht doet wedervaren aan de 
veelsoortige en ingewikkelde problemen 
die zich tegelijkertijd voordoen; in de 
overtuiging tevens, dat de voorstellen de 
zwakken ontzien en daarnaast nog enige 
ruimte geven voor het wegnemen van een 
aantal maatschappelijke knelpunten.
Zo zal het kabinet er zorg voor dragen dat 
de koopkracht van de sociale minima niet 
wordt aangetast. Ook de hulp aan de arm
ste landen in de wereld zal niet verminde
ren.

Het kabinet acht dit overleg alleen zinvol, 
als het kan leiden tot bijstelling van de aan
vankelijke voorstellen. Daarom zal dat dan 
ook mogelijk zijn. Het kabinet acht dit 
overleg echter niet zinvol als de uitkomst 
ervan het economisch herstel op de lange 
baan zou schuiven. Die ruimte mag er niet 
zijn. Het kabinet acht het van wezenlijk 
belang zoveel mogelijk waarborgen in te 
bouwen om te bereiken, dat de gezamen
lijke inspanning, die ons wacht, gedragen 
wordt door geheel het volk, een ieder naar 
zijn mogelijkheden.
Met het oog daarop zullen -  naast de be
staande -  ook nieuwe instrumenten moe
ten worden gehanteerd, die meer zeker
heid bieden dat ook door de niet c.a.o.-in
komens een bijdrage wordt geleverd aan de 
noodzakelijke inkomensmatiging.
Daartoe werden een aantal initiatieven 
aangekondigd terwijl ook de hoofdlijnen 
worden geschetst van de zgn. collectieve 
vermogensaanwasdeling.

De versterking van de werkgelegenheid zal 
zich, aldus vervolgt het kabinet in de Inlei
ding „Bestek-’81” in de eerste plaats moe
ten voltrekken in het particuliere bedrijfs
leven.

De groei van het aantal mensen -  zowel 
actieven als niet-actieven -  dat een inko
men ontvangt van de overheid of van de 
sociale verzekeringsfondsen is reeds vele 
jaren aanzienlijk. De mede daaruit voort
gevloeide verzwaring van de druk der col
lectieve lasten heeft -  naast conjuncturele 
invloeden -  de afbraak van het aantal ar
beidsplaatsen in vele particuliere onder
nemingen beangstigend versneld.
In verband daarmede wordt een nadere 
herbezirming op de groei van de uitgaven 
van de overheid, van de gezondheidszorg 
en van de sociale zekerheid noodzakelijk 
geacht. Deze herbezinning zal weliswaar 
verder gaan dan in het verleden noodzake
lijk werd geacht, maar de positie van de 
zwaksten duidelijk ontzien en de voor
waarden scheppen voor het veiligstellen 
van die positie in een verdere toekomst. 
Het kabinet vestigt er in dit verband de 
aandacht op, dat ook in vele andere Wes
terse industrielanden de collectieve uitga
ven mede als gevolg Van de economische 
malaise explosief zijn toegenomen. Ook 
daar richt het beleid zich steeds meer op 
beheersing van de krachten, die dit 
vliegwiel dreigen te versnellen.

BIJSTELLING
Een en ander houdt in, dat deze collectieve 
uitgaven tussen nu en 1981 niet zullen mo
gen stijgen van ƒ 160 miljard naar ƒ 210 
miljard doch naar ƒ 200, miljard. Deze bij
stelling met ƒ 10 miljard voor 1981 is niet 
gering. Naast de ca. ƒ 4,5 miljard die het 
vorige kabinet ter nadere invulling h ^  
achtergelaten, vergt de geringere reële 
groei van het nationale inkomen via de be
grotingsruimte een bedrag aan ombuigin
gen van ca. ƒ 2,5 miljard. Met deze ƒ 7 
müjard wil het kabinet echter niet volstaan. 
Het wil daarenboven nog ƒ 3 miljard aan 
ombuigingen tot stand brengen, om het 
mogelijk te maken, dat zowel door beper
king van de stijging van de belasting- en

„BESTEK 81”
In kort bestek: de voornem ens van het kab inet-V an  Agt

In kort bestek het volgende over de plan
nen van het kabinet-Van Agt, zoals zij zijn 
neergelegd in „Bestek-’81” , de hoofdlijnen 
van het financiële en sociaal-economische 
beleid voor de middellange termijn:
Het terugdringen van de werkloosheid tot
150.000 en het verminderen van de inflatie 
tot 2 a 3 procent per jaar, het verbeteren 
van de rendementen van bedrijven en het 
bevorderen van de investeringen. Daartoe 
is een ombuigingsoperatie van circa ƒ 10 
miljard noodzakelijk. Daarmee kan een 
aanzienlijke beperking van de stijging van 
de collectieve lastendruk gerealiseerd wor
den, zonder het maximaal aanvaardbare 
structurele financieringstekort te over
schrijden. In samenhang daarmee dient in 
de komende periode een inkomensmati
ging tot stand te komen.

a. Inkomens activiteiten
— Handhaving van de gebruikelijke 

aanpassingen van het wettelijke mi
nimumloon, hetgeen zal kunnen re
sulteren in een koopkrachttoeneming 
van gemiddeld ca. 0,5 procent per 
jaar.

— Handhaving van de koopkracht van 
de daarboven gelegen inkomens tot 
en met het loon van de zogenaamde 
modale werknemer (in 1978: ca. 
ƒ 28.500).

— Voorzover mogelijk wordt ook ge
streefd naar handhaving van de 
koopkracht van de middeninkomens 
tussen modaal en circa ƒ 50.000.

-  Een reëel offer za! worden gevraagd 
van de inkomens boven ƒ 50.000.

-  Bevorderen dat voor de zelfstandige 
ondernemer een met de loonin- 
komens gelijkwaardige inkomens
ontwikkeling tot stand komt.

— De verhoging van de overheidssala- 
rissen zal gedurende de jaren 1979 
t/m 1981 met 0,5 procent per halfjaar 
worden beperkt. Daaruit zal op net- 
tobasis een inkomensontwikkeling re
sulteren die in de pas loopt met die 
van de werknemers in de particuliere 
sector.

— Ook voor de inkomens buiten de 
overheidssfeer maar wel gefinancierd 
uit de coUectieye middelen en beho
rend tot de categorie trendvolgers 
wordt een bijsturing als voor de over- 
heidssalarissen voorgesteld.

b. Inkomens niet-actieven
-  De verhoging van de sociale uitkerin

gen zal de komende jaren op grond 
van geconstateerde onevenwich
tigheden met 0,5 procent per halfjaar 
worden beperkt; in ieder geval voor 
de sociale minima zal telkenjare 
handhaving van de koopkracht wor
den gewaarborgd.

c. Gezondheidszorg
— Bevordering van een doelmatig ge

bruik van gezondheidsvoorzieningen 
en totstandbrenging van een betere 
beheersstructuur.

-  Uitbreiding c.q. invoering van eigen 
bijdragen tot respectievelijk van 
ƒ 10,- per dag bij opname in een 
AWBZ-inrichting of ziekenhuis voor 
ongehuwden ouder dan 18 jaar met 
een eigen inkomen en voor gehuwden 
die geen -  van hen afhankelijke -  kin
deren hebben en uitbreiding van de 
eigen bijdrage in de ziekenfondsver
zekeringen op niet-klinische ver
strekkingen met een maximum van 
ƒ 100,- per jaar per zelfstandige ge
zinshuishouding.

d. Kinderbijslag/Kinderaftrek
-  Voortzetting van de herstructurering 

van de kinderbijslag, waarbij in de 
tweede fase tevens bepaalde com
pensaties zullen worden voorgesteld 
voor 16- en 17-jarigen.

e. Inkomensvervangende voorzieningen
-  Afhandeling van een groot aantal 

voorstellen gericht op een betere uit
voering van de sociale zekerheid een 
voorkoming van oneigenlijk gebruik 
en misbruik op het gebied van de so
ciale en fiscale wetgeving.

f. Rijksbegroting
-  Beperking ten opzichte van het in de 

meerjarenramingen voorziene ac
tiviteitenniveau op terreinen als: de 
materiële uitgaven voor het lager on
derwijs, het hoger onderwijs waaron-
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der de academische ziekenhuizen, de 
woningbouw, de natte waterstaat, het 
openbaar vervoer, de uitgaven van de 
overige publiek-rechtehjke lichamen 
en de kosten van het overheidsap
paraat.

-  Handhaving van het in de meerjaren
ramingen voorziene activiteiten
niveau op terreinen als: de stadsver
nieuwing, de aanleg van wegen, de 
culturele sector, het maatschappelijk 
werk en de ontwikkelingssamen
werking.

-  Verhoging van het in de meerjaren
ramingen voorziene activiteiten
niveau op terreinen als: politie, diver
se prioriteiten bij onderwijs waaron
der voorzieningen ten behoeve van 
16- en 17-jarigen, defensie, indivi
duele huursubsidies, arbeidsbureaus 
nieuwe stijl en diverse welzijnsvoor
zieningen.

g- Algemeen inkomensbeleid 
en medezeggenschap

-  Het verder ontwikkelen van een 
breed en samenhangend inkomens
beleid in de vrije en in de collectieve 
sector met specifieke aandacht voor 
bepaalde inkomenscategorieën.

~ Spoedige indiening van een interim- 
wetsontwerp betreffende de-regeling 
van de aanspraken van de gezamen
lijke werknemers op vermogensaan- 
wasdehng.

-  Indiening van wetsontwerpen op 
deelgebieden, zoals een wetsontwerp 
Voor de non-profit-sector en uitbrei
ding van de ambtenarenwet 1929 tot 
wetgeving met een meer materiële in-

. houd.
~ Indiening van een SER-advies- 

aanvrage met betrekking tot de Raad 
van Commissarissen.

~ Aanvrage van een gericht SER-advies 
inzake een Raamwet op de inkomens
vorming.

-  Instelling van een voorlopige Raad 
van advies voor structurele 
vraagstukken van inkomensvorming.

-  Het zoeken naar een nieuwe 
taakstelling en een nieuwe structuur 
van overleg op het niveau van de be
drijfstak of de sector aan de hand van 
het eerder gevraagde SER-advies in
zake de herbezinning over de opzet 
van de publiekrechtelijke bedrijfsor
ganisatie.

h. Gericht beleid
1. Arbeidsmarktbeleid

-  Intensivering van het arbeids
marktbeleid waaronder invoering van 
het arbeidsbureau nieuwe stijl.

-  Herverdeling van arbeid in het bij
zonder door vervroegde uittreding.

-  Bevordering van de mobiliteit door 
het wegnemen van wrijvingen op de 
arbeidsmarkt en van belemmeringen 
bij de deelneming aan het arbeids
proces.

-  Humanisering van de arbeid, in het 
bijzonder ook ter voorkoming van 
uittreding uit het arbeidsproces.

2. Exportbevordering
-  Stimulering van de export van kapi

taalgoederen naar ontwikkelingslan
den, waarmee Nederland een band 
heeft.

-  Het beter beveiligen van onze ex
porteurs tegen buitenlandse con
currentieverstoring.

3. Energiebesparing
-  Het starten van een isolatieplan ge

richt op woningen.

Tot zover in kort bestek de plannen van het 
kabinet-Van Agt.

H. L.

premiedruk als door aanvullende, meer ge
richte, maatregelen de werkloosheid naar 
een aanvaardbaar niveau teruggebracht 
wordt. Niet in één jaar; wel op de middel
lange termijn.

Deze bijsturing met ƒ 10 miljard zal voor 
ruim ƒ 6,5 miljard plaatsvinden in de sfeer 
van de sociale zekerheid, de gezondheids
zorg en salarissen in de publieke sfeer, en 
voor bijna ƒ 3,5 miljard in de sfeer van de 
rijksbegroting exclusief salarissen. Bij de 
bepaling van deze verdeling heeft het kabi
net, net als het vorige, de directe effecten 
op de werkgelegenheid zwaar laten wegen. 
Deze zijn bij een beperking van de groei in 
de sector sociale zekerheid en salarissen 
minder nadelig dan bij beperkingen van de 
groei in de sfeer van de rijksbegroting. 
Nadrukkelijk vraagt het kabinet er in dit 
verband aandacht voor, dat er geen sprake 
is van een verlaging van uitgaven ten op
zichte van het huidige niveau, doch van een 
uitgavenbeperking ten opzichte van eerde
re meerjarenramingen, die een sterk stij
gende tendens vertonen. Waarbij bedacht 
dient te worden, dat de meerjarenramingen 
van het rijk niet alleen een vertaling zijn 
van bestaand beleid en van invloeden van 
buitenaf, doch dat hierin tevens nieuw be
leid en versterking van bestaand beleid zijn 
opgenomen.

PARALLEL
Na de voorgenomen bijstelling loopt de 
groei van de collectieve uitgaven ongeveer 
parallel met de groei van het nationale in
komen, hetgeen dus nog steeds een groei
end uitgavevolume betekent. Door de om
buiging van het uitgavenbeleid zal het mo
gelijk zijn het financieringstekort binnen 
aanvaardbare grenzen te houden en een 
aanzienlijke beperking van de stijging van 
de collectieve lasten te verkrijgen.
Zo worden de voorwaarden geschapen 
voor een sterke beperking van de inflatie, 
zonder dat de koopkracht wezenlijk wordt 
aangetast. Versterking van de concurren
tiepositie van het Nederlandse bedrijfsle
ven op de wereldmarkt ligt dan duidelijk in 
het verschiet.
Na er nog op gewezen te hebben, dat bijstu
ring van en heroriëntering binnen de col
lectieve lasten ook noodzakelijk is in ver
band met een aantal specifieke problemen 
van de Nederlandse economie -  het ge
brekkig functioneren van de arbeidsmarkt 
met groeiende onevenwichtigheden op 
deelmarkten, de aanzienlijke over-capaci- 
teit in enkele belangrijke industriële secto
ren, de noodzaak meer inhoud te geven aan 
een selectief groeibeleid in verband met de 
schaarste aan energie, behoud van een 
schoon milieu en de zorg voor het handha
ven van een vreedzame samenleving bin
nen en buiten onze landsgrenzen -  vraagt 
het kabinet er aandacht voor, dat in de 
voorstellen, die een zo breed terrein be
strijken, extra inspanningen zijn verwerkt 
voor zaken die in het verleden te weinig 
aandacht hebben gekregen.
Voor de korte termijn stelt het kabinet zich 
voor tot de uiterste grens van een nog ver
antwoord te achten financieringstekort te 
gaan. Met tweeërlei doel. In de eerste plaats 
om op korte termijn zoveel mogelijk stabi
lisatie van belasting- en premiei-uk en 
daarmede een verdere beperking van de 
inflatie te verkrijgen. In de tweede plaats 
teneinde de nodige ruimte te scheppen 
voor een meer gericht beleid, waarmede 
rechtstreeks kan worden ingespeeld op be
staande en voorzienbare problemen. Dit 
beleid is niet zonder risico. Daarom zal een 
belangrijk deel van de tijdelijke vergroting 
van het tekort zodanig moeten worden 
aangewend, dat het geleidelijk kan terug
keren naar een op langere termijn verant
woord niveau.

TE VROEG
Het kabinet acht het thans nog te vroeg met 
voldoende precisie aan te geven, hoe het 
beleid voor 1979 gestalte kan worden ge
geven. Toch wil het er nu reeds sterke na
druk op leggen in elk geval te willen voor
komen, dat een belastingplan van ƒ 3 mil
jard — nodig, wanneer het de zaken op z’n 
beloop zou laten -  werkelijkheid zou wor
den. Met groot voorbehoud zegt het dan 
ook te denken aan globale, lastenbeper- 
kende maatregelen in een orde van grootte 
van 2 a 3 miljard en een pakket gerichte 
maatregelen van 1 a 1,5 miljard gulden. Pas 
in september, wanneer de macro-economi- 
sche verkenning voor 1979 beschikbaar is, 
zal een verantwoorde concrete invulling 
kunnen plaatsvinden.
Dit voorbehoud geldt in nog sterkere mate 
voor de jaren na 1979. Telkenjare echter 
zal de invulling van het beleid op korte 
termijn getoetst moeten worden aan de 
doelstellingen die het kabinet thans voor 
ogen heeft.
De bijsturing van de aanvankelijk mogelijk 
geachte groei van de collectieve uitgaven 
als totaal vormt in het thans voorliggende 
pakket een wezenlijk element. Met het oog 
op het realiseren van een discussie in brede 
kring hecht het kabinet grote waarde aan 
de door de SER uit te brengen adviezen 
over de aanvaardbare omvang en de ge
wenste groei van de collectieve sector en 
over het sociaal-economische beleid voor 
de middellange termijn.
Het kabinet wil er geen twijfel over laten 
bestaan dat er een onontkoombare nood- 
zaakbestaat te zorgen dat ons bedrijfsleven 
over enige jaren in staat zal zijn de dan 
doorzettende verslechtering van de beta
lingsbalans op te vangen. Daaraan zal ook 
een uitgebreide werkgelegenheid in de 
overheidssector geen bijdrage kunnen le
veren.
Tevens zal een fundamentele keuze moe
ten worden gemaakt. Een sterkere groei 
van de collectieve voorzieningen dan van 
het nationale inkomen zal op den duur 
slechts mogelijk blijken als de werkende 
bevolking bereid is daarvoor blijvend 
ruimte te bieden in de vorm van teruggang 
in bestedingsmogelijkheden, een duidelijke 
teruggang in koopkracht. Die weg kiest het 
kabinet niet. Het acht het niet realistisch op 
voorhand van zo’n vergaande bereidheid 
tot matiging, ja zelfs teruggang, uit te gaan. 
Het afzien van een toeneming van de 
koopkracht van het merendeel der actieven 
is reeds een niet geringe opgave. Niettemin 
wil het kabinet zich daarvoor inzetten. 
Maar dat betekent ook dat bij de groei van 
de uitgaven van de collectieve voorzienin
gen niet aan bijsturing valt te ontkomen.

VOORKOMEN
Het nu achterwege laten van de noodzake
lijke koerscorrectie, zo besluit het kabinet 
de Inleiding, zou onafwendbaar leiden tot 
pijnlijke ingrepen in de jaren ’80 en daar
mee tot zeer ernstige maatschappelijke 
spanningen. Het kabinet beschouwt het als 
zijn eerste verantwoordelijkheid zulk een 
ontwikkeling te voorkomen. Het heeft de 
plicht de werkelijkheid van morgen onder 
ogen te zien en onder ogen te brengen. Het 
rekent erop dat het parlement, werknemers 
en werkgevers die verantwoordelijkheid 
ten voUe zuUen erkennen en tevens zich 
van eigen verantwoordelijkheid bewust 
zullen zijn. Van overheid, bedrijfsleven, 
maatschappelijke organisaties en indivi
duele burgers zal veel gevergd worden om 
de in deze nota vervatte voornemens om te 
zetten in concrete maatregelen, om het hier 
geboden perspectief ook tot werkelijkheid 
te brengen.
Het kabinet is daarbij veeleisend. Immers, 
het verlangt de steun van allen. Echter niet 
ten behoeve van zichzelf maar voor de vele 
mannen en vrouwen die werkloos aan de 
kant staan of dreigen te komen. Zij hebben 
daar recht op, aldus ,,Bestek ’81”.

H. L.
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DEBAT TWEEDE KAMER OVER URANIUMLEVERING

GEEN LEGE HULS
In de laatste week voordat de Tweede Ka
mer op reces ging heeft dan uiteindelijk het 
UCN-debat plaats gevonden; een debat 
waarin de CDA-fractie een centrale ver
antwoordelijkheid droeg. Dit debat kende 
een lange voorgeschiedenis.
Medio 1976 ging Nederland krachtens een 
paraaf van de toenmalige minister Van der 
Stoel in beginsel akkoord met de levering 
van verrijkt uranium aan Brazilië in aan
sluiting op de reeds eerder gesloten over
eenkomst tussén Duitsland en Brazilië. De
ze Duits/Braziliaanse overeenkomst was 
indertijd al onderwerp van internationale 
belangstelling geweest omdat in het con
tract voor de levering van kernenergiecen
trales ook een opwerkingsfabriek voorzien 
was. Zo’n opwerkingsfabriek dient om de 
splijtstofstaven waarin het door ons te leve
ren verrijkt uranium vervat wordt, wan
neer zij opgebruikt zijn zodanig „op te 
werken”, dat er weer zoveel mogelijk 
bruikbaar materiaal ter beschikking komt; 
een soort recycling proces dus met als bij
zonder kenmerk echter dat er plutonium 
vrijkomt dat, zoals bekend, ook bruikbaar 
is voor militaire toepassingen. Juist om de
ze laatste reden, het beschikbaar komen 
van plutonium, maakten de opwer
kingsfabrieken de laatste jaren tot onder
werp van felle discussie. In feite hebben de 
Amerikanen zich op het standpunt gesteld 
-  en Nederland heeft dezelfde opvatting -  
dat voorlopig geheel afgezien zou moeten 
worden van de bouw van dit soort opwer
kingsfabrieken. In ieder geval zolang er 
geen toereikend regime van internationaal 
toezicht ontwikkeld is. Toch hebben inder
tijd de Amerikanen zich min of meer neer
gelegd bij de Duits/Braziliaanse overeen
komst. Een belangrijk motief daarvoor was 
dat indertijd de waarborgenovereenkomst 
die afgesloten was tussen Duitsland, Brazi
lië en het Internationaal Atoomagentschap 
in Wenen, beschouwd werd als het meest 
vooruitstrevende dat bestond op het punt 
van de vermindering van de zogenaamde 
proUferatierisico’s; dus de risico’s dat ker
nenergietechnologie of materiaal voor 
vredesdoeleinden bestemd toch voor mili
taire doeleinden gebruikt zou gaan wor
den.

VAN DER STOEL
Dat er door minister Van der Stoel na zijn 
beginselakkoord van juli 1976, waarbij 
Nederland in feite meedeelde haar veto
recht niet te zullen gebruiken, tot diep in 
het najaar 1977 onderhandeld is over een 
uiteindelijke set van voorwaarden, had 
zowel te maken met de specifieke verant
woordelijkheid van Nederland in dit con
tract (het verrijkt uranium zou nu eenmaal 
uit Nederland komen en wij moesten dus 
een exportvergunning in het vooruitzicht 
stellen) als uit het feit dat geleidelijk aan 
duidelijk werd dat de hierboven genoemde 
waarborgenovereenkomst tussen Duits
land, Brazilië en het Int. Atoomagentschap 
toch ook eigenlijk niet toereikend was.

De nieuwe Amerikaanse administratie on
der leiding van president Carter probeerde 
alsnog Duitsland en Brazilië zover te krij
gen dat afgezien zou worden van de bouw 
van de opwerkingsfabriek en, daarnaast 
werd een nieuw internationaal overlegor
gaan op gang gebracht, het zogenaamd In- 
fce, om tot een werkelijk toereikend inter
nationaal toezicht resp. beheer van de 
splijtstofcyclus te komen.

Inmiddels was minister Van der Stoel bezig 
Brazilië te winnen voor de idee van een 
plutoniumopslagregime en het overeen 
komen van een aantal hoofdlijnen van zo’n 
regime reeds nu bij het afronden van de 
besprekingen over de voorgenomen leve
rantie van het verrijkt uranium. Achteraf 
kunnen we zeggen dat hij waarschijnlijk 
bezig was de kwadratuur van de cirkel te 
vinden. Omdat er enerzijds medio 1976 
ook zonder dat al een beginselakkoord lag 
en het vetorecht dus niet meer bestond, 
terwijl anderzijds juist via het Infce tot uit
drukking gebracht was dat er behoefte was 
aan een zogenaamd non-discriminatoire af
spraak. Een afspraak dus niet alleen gel
dend voor Brazilië, maar voor alle landen. 
Uiteraard zou zo’n regime op hoofdzaken 
als door minister Van der Stoel nagestreefd 
juist wel een uitzonderingspositie beteke
nen voor Brazilië en Duitsland, en daar 
voelden deze landen niets voor. Zodra het

kabinet Van Agt aantrad moest zij con
clusies gaan trekken in een toen reeds lang 
slepende zaak. Uit het moeizaam werken 
van minister Van der Stoel putte zij een 
winstpunt, namelijk de erkenning van de 
betrokken landen dat er inderdaad be
hoefte was om in aanvulling op De Duits/ 
Braziliaanse overeenkomst tot een zoge
naamd plutoniumopslagregime te komen. 
De partners kwamen echter overeen hier
naar te streven in het kader van Infce, dus 
in het kader van een wereldwijde regeling. 
Slechts voor zover dit onverhoopt niet tot 
stand zou komen zouden de landen alsdan 
tot een bijzondere afspraak moeten gera
ken. Het winstpunt was dus de erkenning 
van Duitsland, Engeland en Brazihë dat er 
behoefte was aan een aanvullende set van 
waarborgen. Het verUespunt was dat dit 
hoofdzakehjk gevat werd in een inter
nationaal overleg waarover men toen reeds 
cynisch kon zijn en in een tijdsplanning 
waarbij de feitelijke leveranties van ver
rijkt uranium uit Nederland reeds lang op 
gang gekomen zouden zijn alvorens er ook 
maar enige zekerheid zou ontstaan over 
een daadwerkelijk aanvullende overeen
komst.

JANUARI-DEBAT
Tegen die achtergrond moet men het op
treden van de CDA-fractie in het januari- 
debat zien hetgeen uitmondde in een groen 
licht voor de voorziene uitbreiding in Al
melo. Bovendien werd de uitspraak gedaan 
dat de leverantie aan Brazilië uit Nederland 
alleen verantwoord was indien de zoge
naamde bijzondere overeenkomst, indien 
deze nodig zou zijn, uiterlijk op het mo
ment van de aanvang van de leveranties 
gesloten zou moeten zijn. Deze opvatting 
van de CDA-fractie werd door de regering 
als redelijk onderkend en door een brede 
kamermeerderheid gedeeld. Op basis 
daarvan nu hebben het afgelopen halfjaar 
de ministers Van Agt en Van der Klaauw 
getracht verdere resultaten te boeken. Dat 
is helaas maar zeer gedeeltelijk gelukt. De 
andere betrokken landen wilden in feite 
geen nieuwe heronderhandelingen. Zij 
wilden volstaan met een interpretatieve 
verklaring over de januari-overeenkomst, 
die vaststelde dat er inderdaad hetzij een 
algemene, hetzij een bijzondere overeen
komst gesloten zou moeten zijn alvorens in 
Brazilië begormen zou kuimen worden met 
enige „opwerking”. Bovendien werd be
paald dat een eventuele bijzondere over
eenkomst twee jaar voor de voorziene op- 
werking ter hand zou worden genomen in
dien er dan nog geen algemeen geldende 
internationale overeenstemming zou zijn.

ONDERHANDELINGEN KABI
NET VAN AGT
Was dit onderhandelingsresultaat een ver
dere stap vooruit waar het betrof de ver
plichting van en de erkenning door de be
trokken landen dat er aanvullend een plu
toniumopslagregime moest komen, geme
ten naar de motie Van Houwelingen/Port- 
heine waren de onderhandelingen in feite 
mislukt. De in deze motie gelegde drempel 
om in 1981 reeds zekerheid te hebben was 
immers niet haalbaar gebleken. De situatie 
was daarom zo ernstig, omdat er na deze 
nieuwe ronde van gesprekken, nu door het 
kabinet Van Agt, in feite een grote mate 
van onderhandelingsmoeheid tussen de 
betrokken landen was ontstaan. Het was 
inmiddels ook al weer twee jaar geleden dat 
Nederland in feite zijn vetoredit opgege
ven had. In een brief aan de Tweede Kamer 
en in het daaropvolgend debat maakte de 
minister-president het zeer duidelijk dat er 
nu geen sprake zou kunnen zijn van verde- 
re-onderhandelingen over het door Neder
land stellen van nieuwe voorwaarden. In 
het licht hiervan leek er een ,,kiezen of 
delen”-situatie te ontstaan, of zoals onze 
tegenstanders in de Kamer het wel uit
drukten „slikken of stikken” . De in het ge
ding zijnde belangen waren naar twee 
kanten gemeten niet gering. Aan de ene 
kant van de balans het feit dat wij een 
weigering van Nederlandse zijde de UCN- 
samenwerking met Duitsland en Engeland 
ernstig in gevaar zou komen, het verrijkt 
uranium toch wel van elders geleverd zou 
worden en gezien de toch eerder aangega
ne verbindingen van twee kabinetten onze 
internationale geloofwaardigheid in het 
geding zou komen. Aan de andere kant van 
de balans het risico dat wij met een gemak

Ruud Lubbers,
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kelijk akkoord geen ernstige verantwoor
delijkheden op ons zouden laden waar het 
betreft de toenemende proHferatierisico’s 
en daarnaast de bedenkelijke zwakte om 
als politieke partij in januari ingenomen 
standpunten in juni reeds weer te verlaten.

Dit dilemma was er uiteraard niet alleen 
binnen onze fractie maar ook voor de mi
nisters in het kabinet. Het is echter niet 
onbegrijpelijk dat de ministers vanuit hun 
verantwoordelijkheid geneigd waren erg 
zwaar te tillen aan de ene kant van de ba
lans en de fractie aan de andere kant. Toch 
bestonden beiden voor een niet uit de weg 
te gane verantwoordelijkheid. De oppositie 
zowel als de W D  hadden het beide, zij het 
met tegengestelde conclusies, kennelijk 
veel gemaldcelijker. Juist dat laatste gege
ven maakte de grote verantwoordelijkheid 
van het CDA, ook in deze kwestie, erg 
duidelijk.

DE OPLOSSING
Toen eenmaal duidelijk geworden was dat 
de motie Van Houwehngen niet uitvoer
baar was en er geen mogelij kheid was op dit 
moment met de andere landen verder te 
onderhandelen is de weg gekozen het on
derhandelingsresultaat nu te nemen voor 
wat het was, doch tegelijkertijd aan het in 
het vooruitzicht stellen van een exportver
gunning een duidelijk voorbehoud te ver
binden. Dit voorbehoud luidt dat er ten 
tijde van de aanvang van de leveranties uit 
Nederland voldoende zekerheid moet zijn 
dat er inderdaad een aanvullend pluto
niumopslagregime, zoals gewenst, tot stand 
komt en dat de trilaterale overeenkomst 
tussen Duitsland, Brazilië en het Int. 
Atoomagentschap inderdaad daarmee 
aangevuld zal worden. De afzwakking ten 
opzichte van de motie Van Houwelingen is 
inderdaad dat er ten tijde van de eerste 
levering inderdaad nog geen perfecte over
eenkomst behoeft te zijn; de overeen
stemming is echter dat er reeds op dat tijd
stip voldoende zekerheid over een derge
lijk regime moet zijn. Er is dus straks een 
afzonderlijk wegingsmoment, zij het dat de 
harde en daardoor gemakkelijke maatstaf 
uit de motie Van Houwelingen ontbreekt; 
dit wü natuurlijk niet zeggen dat uitvoering 
van de motie-Van Houwelingen nu bij 
voorbaat uitgesloten is. Zoals het debat nu 
gelopen is mag men verwachten dat de 
„letter of intenf ’ (dat is het in vooruitzicht 
stellen dus van een exportvergunning) met 
een daarin opgenomen voorbehoud, ter 
kennis gebracht zal worden van de Kamer. 
En te gelegener tijd dus voor het verstrek
ken van een feitelijke exportvergunning, 
zal het danmalige kabinet in de Kamer 
moeten verdedigen waarom zij meent dat 
al of niet voldoende zekerheid over een 
plutoniumopslagregime verkregen is. Het 
nu op te nemen voorbehoud behoeft zeker 
geen lege huls te zijn en datzelfde voorbe
houd kan wel degelijk een stimulans zijn 
met voortvarendheid te werken aan het 
gewenste regime. Geen lege huls, want er 
zijn immers de volgende aanknopingspun
ten.

Allereerst het werken in het kader van In
fce, zoals in januari reeds als uitgangspunt 
genomen; daarnaast echter nu ook de 
nieuwe studie van het Int. Atoomagent
schap in Wenen over de opzet van een toe
reikend plutoniumregime, een studie, 
waarmee de andere landen zich akkoord 
verklaren.

Vervolgens is er dan de in voorbereiding 
zijnde Amerikaanse wetgeving die bij in 
werking treden in 1980, zoals nu voorzien, 
wel degelijk een sterke uitstraling zal heb
ben. Ten slotte is er het praktische gegeven

dat het door de VS aan Brazilië te leveren 
verrijkte uranium enkele jaren eerder voor 
opwerking gereed zal komen dan het uit 
Nederland te leveren materiaal. Waar nu 
de opwerking van het Amerikaanse mate
riaal gebonden is aan voorafgaande toe
stemming door Amerika mag men ver
wachten dat ook hieruit een druk zal ont
staan ten gunste van een toereikend regi
me; dan wel bij aperte onwil van een land 
als Brazilië, dat tijdig zal bhjken. Al met al 
is er ruim voldoende vulling te geven aan 
de opvatting dat er de komende jaren een 
gestage voortgang geboekt kan worden zo
dat het nu overeengekomen voorbehoud te 
gelegener tijd inderdaad een reële beteke
nis zal hebben.

In het kamerdebat heeft de minister-presi
dent als zijn opvatting gegeven dat het nu 
overeengekomen voorbehoud door Duits
land, Engeland en Brazihë als redelijk erva
ren moet worden omdat het in feite aansluit 
op de overeenkomst om inderdaad geza- 
menUjk een plutoniumopslagregime tot 
stand te brengen en daar de komende jaren 
hard aan te werken. Hij voegde er echter 
aan toe dat over het verkrijgen van die 
voldoende zekerheid bij hem en bij de an
dere betrokken regeringen geen enkele 
twijfel bestaat. Daarom ook had hij geen 
moeite met het voorbehoud.
Vanuit het parlement gezien ligt deze 
kwestie natuurlijk een slag anders. Wij 
hebben dit voorbehoud juist nadrukkehjk 
gewild omdat wij bepaald geen volstrekte 
zekerheid hebben en daarom behoefte 
hadden aan een nieuw wegingsmoment 
voorafgaand aan de daadwerkelijke leve
ring. Het is niet onbegrijpelijk dat de mi
nister-president bij de aanvaarding van het 
door ons gewenste voorbehoud in de „let
ter of intent” zo sterk de indruk gewekt 
heeft dat dit voorbehoud in het geheel geen 
pijn deed. Hij moest immers duidelijk ma
ken dat de uitkomst van het debat niet 
haaks stond op zijn eerste termijn, waarin 
de regering de suggestie gewekt had dat er 
absoluut niets meer kon. Bovendien richtte 
hij zich over de parlementariërs heen tot de 
andere betrokken regeringen om duidehjk 
te maken dat het op te nemen voorbehoud 
in de letter of intent volstrekt redelijk was 
en de afrondende notawisseling over de in 
januari afgesloten vier-landen-overeen- 
komst met de nog daarbij gekomen inter
pretatieve verklaring, niet in de weg hoefde 
te staan.

„REBUS SIC STANTIBUS”
In de vroege ochtenduren van de 30ste juni 
leverde de minister-president een knap en 
voor hem bruikbaar betoog af. Hij 
groepeerde zijn stellingen rond de latijnse 
formule „rebus sic stantibus” (letterlijk: 
„dat de zaken er nog net zo voorstaan”). 
Met deze juridische formule die op mij 
overkwam als een voorbeeld van po^esla- 
tijn, gaf hij aan dat internationale overeen
komsten altijd onder het voorbehoud staan 
dat omstandigheden op hoofdpunten on
gewijzigd moeten zijn. Dit betoog werkte 
in de Kamer en zal voor de andere betrok
ken landen ook wel zijn rol vervullen. Zelf 
vond ik het minder sterk en wel om twee 
voor de hand liggende redenen.
Allereerst is er het gegeven dat wij juist niet 
hebben willen volstaan met zo’n algemene 
voorbehoudsclausule, maar dat wij in de 
letter of intent juist wel nadrukkelijk een 
voorbehoud vervuld willen zien en dat 
doet men nu eenmaal niet voor niets. 
Daarnaast is het zo dat wij juist in dit geval 
eraan werken dat er de komende jaren het 
nodige gebeurt waar het betreft de tot
standkoming van een plutoniumopslagre
gime. Het „rebus sic stantibus” van de mi
nister-president heeft in dit geval dus geen 
betrekking op ongewijzigde omstandighe
den, maar op de vooronderstelling dat de 
zaken zich inderdaad zo voorspoedig ont
wikkelen als de regering aanneemt en 
waartoe de betrokken landen samen in
spanningen moeten leveren. Hoe begrijpe
lijk ook, vanuit het standpunt van de mi
nister-president was het misschien beter 
geweest het compromiskarakter tussen de 
motie Van Houwelingen en het oorspron
kelijke regeringsstandpunt zoals vervat in 
haar brief aan de Kamer, op het eind van 
het debat wat nadrukkelijker overeind te 
houden. Het zwijgen vanVan Houwelingen 
in derde termijn was geen capitulatie maar 
het correct honoreren van een bereikt ak
koord. Een vermoeide Kamer had er op den 
duur moeite mee door de bomen het bos 
nog te zien. Dat bleek ondermeer hieruit 
dat zelfs in de laatste interrupties nog door
een gehaald werd de notawisseling óver de 
vier-landen-overeenkomst, die nu inder
daad zoals door het kabinet voorzien, zal 
plaatsvinden en anderzijds „de letter of 
intent” , dus het in het vooruitzicht stellen 
van een exportvergunning, waarin opdrin
gen van onze fractie het voorbehoud zoals 
boven uiteengezet expliciet opgenomen zal 
worden.
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ZORGELIJKE SITUATIE 
OP ANTILLEN
De Nederlandse parlementsleden, die in 
juni een bezoek van enkele weken aan de 
Nederlandse Antillen brachten, vinden dat 
de Antilliaanse zelfstandigheid geen stap 
dichterbij is gekomen.
Volgens del^atievoorzitter Ellferich 
(CDA -  Eerste Kamer) is niemand meer toe 
aan het noemen van een datum voor de 
onafhankelijkheid.
Ellferich noemde na terugkeer in Neder
land de toestand van elk van de zes eilan
den (Aruba, Bonaire, Curagao, Saba, St. 
Eustatius en St. Maarten) zorgelijk. Een van 
de peilers voor onafhankelijkheid, de so- 
ciaal-economische weerbaarheid ver
zwakt. „De onafhankelijkheid is voor de 
Antillen geen eenvoudige zaak”, aldus 
Ellferich.

ZORGEN
De delegatie toonde zich zeer bezorgd over 
een achteruitgang van de vrijheid van me
ningsuiting en de situatie op Sint Maarten, 
die volgens vice-voorzitter Van Zeil (CDA) 
op uitgesproken maffia-praktijken neer
komt. De delegatie heeft zelfs de An
tilliaanse overheid aangeraden een rege
ringscommissaris te benoemen voor Sint 
Maarten. Die moet daar dan orde op zaken 
gaan stellen.
Als voorbeelden voor de situatie op dat 
eiland noemde Van Zeil onder meer de on
gecontroleerde verkoop van grond aan 
buitenlanders. Verder hebben de Neder
landse parlementariërs gemerkt dat het 
meer regel dan uitzondering is dat goed 
betaalde ambtenaren dagen en soms weken 
niet op hun werk verschijnen. „Daar zegt 
niemand iets van”, aldus Van Zeil. Ook is 
op het van toerisme levende Sint Maarten 
een machtsconcentratie'in de hotelwereld 
gaande. Volgens Van Zeil is er van een 
effectieve oppositie tegen deze gang van 
zaken op het eiland geen sprake. „De op
positieleden lopen op het eiland zelf met 
dozen boter op hun hoofd onder de warme 
Sint Maartense zon” , zo zei hij.

De centrale Antilliaanse overheid heeft 
al een onderzoekscommissie naar het ei
land gestuurd maar die kan slechts mensen 
op vrijwillige basis horen. Leden ervan 
hebben de Nederlandse kamerleden laten

weten de indruk te hebben dat ze een beer
put hadden opengetrokken. Daarbij komt 
dat bijna niemand op Sint Maarten met die 
commissie durft te spreken.
De Nederlandse parlementariërs hebben 
de Antilliaanse overheid aangeraden ge
bruik te maken van het enqueterecht waar
bij iedereen verplicht kan worden op vra
gen van de commissie te antwoorden.
Ook over de vrijheid van meningsuiting op 
de Antillen maakten de Nederlandse par
lementariërs zich grote zorgen. Zo was hun 
gebleken dat na de hoorzittingen mensen 
die er vanvrijuit gesproken hadden door de 
bestuurscolleges waren gevraagd alsnog 
hun woorden terug te nemen. Ook hadden 
woordvoerders van verenigingen na hun 
optreden bij een hoorzitting het eilands- 
bestuur telefonisch om excuses gevraagd 
voor hun uitlatingen.

GEEN CONTACT
De delegatieleden betreurden het unaniem 
dat minister Van der Stee (Antilliaanse za
ken) tijdens zijn met de parlementaire reis 
samenvallende bezoek aan Curagao geen 
contact met hen had gezocht. De bewinds
man was er om de koninkrijkswerkgroep in 
te stellen, hetgeen niet gelukt is door on
enigheid tussen Aruba en Cura^ao.
De werkgroep moet de verhoudingen tus
sen de eilanden onderling en die van de 
Antillen van Nederland bestuderen. De 
minister wil in september of oktober van dit 
jaar het opgeschorte overleg hervatten. Dat 
is de meeste delegatieleden te laat. Voor
zitter Elflferich zei dat bij de minister zal 
worden aangedrongen op een eerder ge
sprek.
Deze brigade moet werkloze schoolverla
ters in de toekomst van de straat houden. 
Tegenstanders op de Antillen zien in de 
beweging een para-militaire organisatie. 
Ellferich zei dat men er als delegatie in is 
geslaagd mede dank zij hoorzittingen -  een 
primeur voor de Antillen — door te dringen 
tot de bodem van de Antilliaanse samenle
ving. „Er zijn daar bruikbare krachten. Het 
is alleen jammer dat ze vaak de kans niet 
krijgen zich te ontplooien.”

H. L.
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Het voorpagina artikel handelt over de 
verkiezingsuitslagen, waarbij de schcijfster 
ervan, mevr. Tgelaar-Boonackeer, con
stateert dat de droom van prof. Steenkamp 
werkelijkheid is geworden namelijk: het 
Christen-Democratisch Appèl is in Neder
land de grootste politieke stroming gewor
den!
VAN HET BINNENHOF
In het artikel van het Binnenhof vertelt 
mevrouw Evenhuis-Van Essen over de be
langrijke gebeurtenissen: de begrotingen, 
de tragische gijzeling in Assen, waarbij de 
overleden CDA-gedeputeerde, de heer 
Trip werd herdacht, de laatste motie van 
mevrouw Van Leeuwen, het aftreden van 
dr. Kruisinga, de commissie vergadering 
over de nota „Gevangeniswezen” , en het 
mondeling overleg over de werkloosheid. 
In een Dankwoord schreef mevrouw mr. E. 
A. Haars over de vele goede wensen, die 
haar hadden bereikt na haar benoeming tot 
staatssecretaris. Zij ziet Vrouwe Justitia als 
een goed symbool van rechtvaardigheid. 
SAMEN OP WEG
„Samen op weg” heet de gezamenlijke 
nota van ARP/CHU/KVP waarin de plaats 
van de CDA-vrouwen wordt belicht. Deze 
nota is een discussiestuk bij de provinciale- 
en plaatselijke CDA-Vrouwenberaden. 
Het lijkt nodig om een aparte vrouwen
beweging op te bouwen om het politiek 
bewustzijn bij veel vrouwelijke CDA-sym- 
pathisanten aan te wakkeren.
Ook stelt de nota dat veel aandacht moet 
worden besteed aan kadervorming.
De CDA-statuten zouden aangepast moe
ten worden aan het feit dat de vrouwen
beraden niet meer uit het CDA weg te den
ken zijn.

LEVEN IN ZWITSERLAND
MevrouwH. van Riet-Augsburger, nu weer 
wonende in haar geboorteland, vertelt in 
dit stuk uitvoerig hoe in Zwitserland het 
volk ofwel de „Souveran” bij volks
stemming zich over allerlei zaken kan uit
spreken.
De Zwitserse grondwet zal, als er bij volks
stemming niet al te veel aan wordt ge
sleuteld, tot een van de modernste ter we
reld behoren.
PERSONALIA
Mevrouw L. van der Plas-Tanis is de eerste 
vrouwelijke burgemeester uit de CHU-ge- 
lederen geworden. Zij werd burgemeester 
van IJsseldam.
Mevrouw J. M. M. van der Mei-ZHveren- 
tant nam afscheid van het bestuur van de 
Nederlandse Vrouwen Raad. Zij is statenlid 
van de provincie Utrecht geworden en lid 
van de gemeenteraad in Vleuten-de Meern.
AKTIVITEITEN
Op dinsdag 3 oktober 1978 is er een jaar
vergadering van de Centrale van CH- 
vrouwen. Er zijn enkele vacatures vrijge
komen, waarvoor u kandidaten kunt opge
ven.
In vele plaatsen worden Vrouwenberaden 
opgericht; van de oprichting van die in 
Utrecht en Zuid-HoUand vindt u een ver
slag in Vrouwengeluiden.
TENSLOTTE
Leest u het blad van de CH-Vrouwen, 
„Vrouwengeluiden” nog niet? Geeft u dan 
op als lid of abonnee bij mevrouw Van der 
Mei-Zilverentant, Meentweg 96 te De 
Meem, tel.: 03406-2130.

Mr. L. G. Baud.

BELANGRIJKE GEBEURTENISSEN BIJ 
MILITAIRE door: H. Wisselink, lid Tweede Kamer voor CDA

Binnen een redelijk korte termijn zijn de 
Christelijke Vereniging van Militairen en 
Sint Martinus (de Ka&olieke Vereniging 
van Militairen) erin geslaagd te komen tot 
een federatief verband, onder de naam fe
deratie van algemeen christelijke organisa
ties van militairen. Afgekort FACOM.
Bij deze opmerkelijke gebeurtenis willen 
wij gaarne stilstaan.
Meer en meer zien wij dat levensbeschou
welijke organisaties zich gaan samen
bundelen. Het CDA staat hierin dus niet 
alleen. Gelukkig maar, want de tijd van het 
gescheiden optrekken van christelijke or
ganisaties is voorbij. De krachten dienen te 
worden gebundeld. Dat niet alleen in het 
kader van een effectieve belangenbeharti
ging, maar belangrijker is dat men dit wil op 
basis van de gemeenschappelijke grond
slag. In de statuten van de nieuwe vereni
ging staat het als volgt verwoord:
„De federatie verricht haar arbeid vanuit 
de algemeen christelijke beginselen, neer
gelegd in het Evangelie van Jezus Chris
tus”.
De voorzitter van de FACOM de heer G. A. 
Cremers stelt, dat dit niet betekent het op
nieuw kiezen voor een isolement. In de 
grondslag wordt neergelegd dat een grote 
groep mensen, met een gelijkgerichte le
vensbeschouwing, zich verenigen binnen 
één organisatie' om van daaruit belan
genbehartiging te verrichten. Hierbij wordt 
aangegeven dat men vanuit deze grondslag 
tot standpuntbepalingen wenst te komen.

DUIDELIJKE WUZE
Het „Journaal” de eerste uitgave d.d. 12 
juni van de nieuwe federatie geeft op 
duidelijke wijze een aantal standpunten 
weer, uit het beleidsprogramma. Ten aan
zien van het overleg met de overheid stelt 
men zich op het standpunt dat de verant
woordelijkheid van de FACOM is gelegen 
m de opdracht om het overleg van vol
doende kwaliteit te doen zijn. Intern zullen 
daartoe de voorwaarden moeten worden 
geschapen om ook in de toekomst over

voldoende deskundigheid te beschikken. 
Ook de scholing en vorming krijgt veel 
aandacht waarbij wordt opgemerkt dat ook 
de krijgsmacht zelf op dit punt een verant
woordelijkheid heeft.
Tevens worden met betrekking tot een 
aantal aspecten van de rechtspositie voor 
militairen uitspraken gedaan over o.a. het 
bevorderingssysteem, loopbaanplanning, 
beoordelingssysteem etc. Vermeldens
waard is vervolgens dat de FACOM pleit 
voor een sollicitatie-systeem omdat het nog 
teveel voorkomt dat mensen geplaatst 
worden op funkties die zij niet ambiëren. 
Men stelt dat ook de krijgsmacht niet is 
gediend met grote groepen disfunctione
rende militairen, hoewel men hierbij aan
tekent wel in te zien dat dit probleem nooit 
in zijn geheel kan worden opgelost omdat 
ook minder aantrekkelijke functies vervuld 
moeten worden.
Niet onvermeld mag blijven dat in het be- 
leidsprogram gesteld wordt dat de FACOM 
aktieve medewerking dient te verlenen in 
het vertalen vanuit de praktische beleving 
naar de kerken toe èn vanuit het bij- 
bels-christelijk denken naar de praktijksi
tuaties. Er zal een nauwe samenwerking 
tussen de FACOM en de geestelijke ver
zorging dienen te zijn.

NOG EEN MIJLPAAL
Ook een andere belangenvereniging na
melijk de Algemene Vereniging Neder
landse Militairen is een belangrijke mijlpaal 
gepasseerd
De AVNM vierde haar eerste lustrum en ter 
gelegenheid daarvan hield de voorzitter 
van de AVNM de heer Diedrich een rede op 
de jaarvergadering welke in het Jaar
beurscongrescentrum te Utrecht werd ge
houden.
Hij memoreerde dat in de beginperiode de 
nadruk vooral heeft gelegen op het alge
mene. Aanvankelijk stond de vereniging bij 
de oprichting open voor zowel dienstplich
tige militiaren als voor kortverbanders en 
technisch-specialisten.

Deze categorale indeling heeft, aldus de 
heer Diedrich, in de loop der tijd echter 
doen bHjken, dat het niet in voldoende 
mate mogehjk bleek om de belangen van 
deze categorieën naar behoren te kunnen 
behartigen.
De groep dienstplichtigen bleek een dus
danige gecompliceerde problematiek te 
behelzen, dat een diepgaande belangenbe
hartiging voor de Kort Verband-vrijwilli- 
gers (KVV-ers) en de Technische Spe
cialisten (TS-ers) niet mogelijk was. Dit, 
alsmede het feit dat een aantal zusteror
ganisaties zich wel met deze specifieke 
groep de KW-ers en de TS-ers bezighiel
den, heeft ertoe geleid dat de Algemene 
Vergadering van Afgevaardigden van de 
AVNM besloot om deze twee categorieën 
militairen niet meer toe te laten als nieuwe 
leden van de AVNM. Het eerder genoemde 
algemene karakter van de AVNM is in we
zen het belangrijkste van de vereniging. De 
AVNM is immer te herkennen aan het al
gemene karakter dat terug te vinden is in 
het gehele reilen en zeilen van de Vereni
ging, te weten:

-  het functioneren volgens het har
moniemodel, waarbinnen getracht 
wordt om via een zinvolle overlegsitua
tie een compromis te vinden voor aUe 
betrokken partijen,

— het op geen enkele wijze gebeerd zijn 
aan een politieke richting, op welke wij
ze dan ook.

De AVNM bUjft de neutrale component 
binnen het gebeuren van de miUtaire be
langenbehartiging voor dienstplichtigen. 
Het feit dat de AVNM zich aUeen bezig
houdt met de zuivere militaire belan
genbehartiging is uiterst belangrijk bij het 
kenmerken van de Vereniging.
Zij zal zich nimmer inlaten met welke 
maatschappij-kritische activiteit dan ook. 
Zo zal men de AVNMnimmer vinden bij de 
bjst van sympathiebetuigingen waimeer 
het gaat om de een of andere poUtieke ma
nifestatie.

Zo zal het eveneens, aldus de voorzitter, 
nimmer voor de AVNM aanvaardbaar zijn, 
dat deze of gene de Vereniging gebruikt om 
zijn eigen geladen mening uit te kunnen 
dragen, op welk vlak deze dan ook zal kun
nen bggen. Vervolgens pleit de AVNM 
voor uitbreiding van de studiemogelijkhe
den in de mibtaire dienst, alsmede het reali
seren van een betere opvang bij terugkeer 
in de burgermaatschappij.
Last but not least wordt ook het Centraal 
Georganiseerd Overleg in Ambtenarenza
ken genoemd waarin ook zaken aan de or
de komen die de dienstplichtigen betreffen. 
Ook hierin wil de AVNM in de toekomst 
gaan meepraten.
Verheugend is ook -  en dat is dan een con
statering die ik graag in het bijzonder onder 
de aandacht zou willen brengen -  dat de 
AVNM een ruimere blik heeft op de gang 
van zaken dan bijvoorbeeld de WDM, die 
nogal links is georiënteerd en zich uit
sluitend beperkt tot een belangenbeharti
ging van de leden.

De AVNM daarentegen heeft ook een open 
oog voor de problemen die er zijn op het 
gebied van materieel en voor het func
tioneren van de krijgsmacht als geheel. 
Het is verheugend te constateren dat er een 
belangenvereniging is voor dienstplichtige 
militairen die bereid is ook die aspecten 
niet uit het oog te verliezen. Van de zijde 
van de AVNM wordt ondermeer gesteld 
dat er zorg gedragen moet worden voor 
een regelmatige en doeltreffende ver
vanging van het materieel.

Nadrukkelijk werd gesteld dat niet alleen 
het rijdend materieel maar ook de bewape
ning van het personeel in perfecte conditie 
dient te zijn.
Al met al weer genoeg nieuws van de kant 
van de belangenverenigingen waarvan we 
steeds met belangstelling kennis nemen.

H. Wisselink.
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tico Croes werd tijdens het bezoek van de 
Nederlandse parlementariërs op deze gro
tere invloed middels te verwachten bodem
schatten reeds gezinspeeld.

RELIËF
Het Zeerechtverdrag en de relaties met de 
AntiUen krijgt nog meer reliëf wanneer 
men de verhouding van Venezuela tot de 
andere nabuurstaten bekijkt. Zo loopt met 
Colombia zoals reeds eerder vermeld een 
eindeloos slepend zeerechtelijk conflict, 
dat op de betrekkingen tussen de beide lan
den een zware hypotheek legt. Voorts is het 
bekend, dat de relaties met oosterbuur 
Guyana te wensen overlaten nu Venezuela 
aanspraken blijft maken op gedeelten van 
het grondgebied van dat land. De diploma
tieke betrekkingen met Brazilië hebben in 
het verleden tal van fricties opgeleverd. 
Voeg hierbij nog het bijna 50 jaar oude 
visserijgeschil met Trinidad en het lijkt 
voor de hand te liggen dat Venezuela in 
geen geval ook nog een conflicthaard wil- 
laten ontstaan in zijn toegangspoort tot de 
Caraïben, waar de drie Benedenwindse 
Eilanden vrijwel op de drempel liggen.

Een en ander leidt ertoe, dat meer dan 
vroeger ooit het geval is geweest de toe
komst van de Antillen buiten het Konink- 
rijksverband in de totale Caraïbische con
text bekeken zal moeten worden. De 7000 
kilometer afstand tot Nederland staat in 
geen verhouding tot de 30 kilometer ver
wijdering van Venezuela.

De Antillen zijn voor de import en afzet 
voornamelijk afhankelijk van het achter
liggende gebied. Dit betekent, dat zolang 
de AntiUen niet onafhankelijk zijn, de 
Eilanden uitermate gebaat zuUen zijn met 
goede betrekkingen tussen Nederland en 
Venezuela. Het stemt dan ook tot voldoe
ning, dat aan Venezolaanse zijde de wens 
bestaat, dat de betrekkingen tussen de bei
de landen nauwer aangehaald zuUen wor
den.
In Caracas wordt het dan ook betreurd dat 
het bezoek van oud-minister Van der Stoel 
2 jaar geleden tot nu toe geen foUow-up 
gegeven is. Voor ons christen-democraten 
wellicht een taak de banden met de Ve
nezolaanse zusterpartij Copei in de toe
komst te verstevigen. Het is immers niet 
ondenkbeeldig dat er volgend jaar een 
nieuwe christen-democratische Venezo
laanse president zal zijn.
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VROUWEN KRIJGEN HELEMAAL GEEN PENSIOEN
door: Eske Sleijzer-Tegelaar

Vrouw en Bezuinigingen.
Nu allerwegen de bezuinigingsgevechten 
zijn losgebarsten; de ambtenarenbonden 
met alle macht proberen te bewijzen dat de 
ambtenaren écht niet zo bevoorrecht zijn 
als het misschien wel lijkt en de regering 
even fervent haar stellingname verdedigt 
dat ook door haar dienaren best offers ge
bracht kunnen worden, is het misschien 
niet onaardig eens iets over die grote groep 
Nederlanders te zeggen naar wiens mening 
weer helemaal niet wordt gevraagd, n.1. de 
vrouwen !
Tot een van die hooggeprezen eigenschap
pen die deze groep massaal wordt toege
dacht behoort altijd de offervaardigheid. 
Vrouwen willen - zo luidt het verhaal - 
dienstbaar zijn, willen zich opofferen; of
fers brengen is hen op het lijf geschreven, 
zo is hun aard nu eenmaal. Het spreekt 
vanzelf, dat zij automatisch steun zullen 
verlenen aan ieder streven gericht op mati
ging, bezuiniging, „inleveren” etc. Geen 
enkel probleem dus.
Of toch ? Hebben zij eigenlijk wel wat te 
offeren ? Bezitten zij zelf ook maar iets ? 
Kunnen zij zelfstandig en geheel naar wet 
en recht zelf beslissen dat ook van hen een 
inbreng gevraagd mag worden en dat zij 
zelf zo’n offer dan ook willen brengen ? 
Waar gaat het om. Het gaat om inkomens, 
pensioenen, collectieve voorzieningen. In 
die sfeer speelt zich de hele operatie af. 
Laten wij dan eens kijken hoe het daarmee 
staat m.b.t. de vrouwen. Nemen we b.v. 
eens de pensioenen.

PENSIOENEN
Een pensioen is uitgésteld inkomen, dat 
men ontvangt als men óf niet meer aan het 
arbeidsproces deelneemt, óf op een leeftijd 
is aangeland, waarop men geen inkomen 
uit arbeid meer kan verwerven. Een pen
sioen kan men zelf „verdienen” door pen
sioenpremie te betalen. Dat is dan het z.g. 
eigen pensioen. Voorts is daar de AOW 
waarop in principe iedere Nederlander 
recht heeft, ongeacht het feit of men zelf 
premie ervoor betaald heeft, of de werkge
ver of zelfs in het geheel niet.
Slaat dit ook op vrouwen ? Het is wel 
vreemd dat die vraag gesteld moet worden. 
Zijn vrouwen dan geen Nederlanders, ver
richten velen van hen geen betaalde arbeid, 
zijn er ook geen werklozen onder hen ? Net 
zoals bij de mannen dus.
Nog vreemder dan het stellen van de vraag 
is de constatering dat kennelijk de passage 
over pensioenen niet op vrouwen slaat. 
Althans niet op het gehuwde deel van hen. 
Vrouwen hebben helemaal geen pensioe
nen.

AO.W-KORTINGEN
Ook vrouwen die zelf aan het arbeids
proces hebben deelgenomen, pensioenpre
mies ,,mochten”(!) gaan betalen, krijgen 
straks geen pensioen. Tenminste niet als ze 
getrouwd zijn. In dat geval ontvangt hun 
echtgenoot behalve zijn eigen pensioen 
ook dat van zijn vrouw. Hij heeft daar vol

Volgend nummer 
De Nederlander 
op vrijdag 4 augustus
Gedurende de zomermaanden juli 
en augustus verschijnt het christe- 
iijk-historische weekblad „de Ne
derlander” om de veertien dagen. 
Volgende week, vrijdag 28 juli, ver
schijnt ,,de Nederlander” niet. Het 
eerstvolgende nummer komt uit op 
vrijdag 4 augustus 1987.

gens de geldende fiscale regels recht op. 
Behalve dat krijgt hij ook nog AOW. De 
vrouw krijgt ook dat niet, haar portie wordt 
geacht bij die van de man in te zitten. De 
man is dan ook verplicht het geheel bij el
kaar op te tellen en er belasting over te 
betalen. Dat in dat geval van het geheel 
meer afgaat dan wanneef de vrouw zelf wél 
pensioen ontving en daar zelf belasting 
over betaalde, spreekt vanzelf. Het wordt 
nog mooier als de vrouw in kwestie met een 
ambtenaar getrouwd is. Zo’n ambtenaar, 
(U weet wel, die man met dat wel- 
vaartvaste pensioen) krijgt n.1. niet nog 
eens naast zijn eigen pensioen de AOW 
erbij. Nee, de overheid heeft daarvoor re
gels getroffen, de z.g. kortingspercentages. 
Die komen erop neer, dat al naar gelang het 
aantal dienstjaren van de ambtenaar tot 
een maximum van 80 procent van de AOW 
uitkering op het pensioen gekort mag wor
den. De man krijgt dus wel gewoon zijn 
AOW maar op het eigen pensioen wordt tot 
maximaal 80 procent van de AOW inge
houden. Nu is het aardige van die regeling 
dat die 80 procent van de AOW wordt ge
nomen waarop de man recht heeft. Is die 
man dus gehuwd en krijgt hij dus AOW 
voor gehuwden, dan wordt van dat bedrag 
80 procent op het pensioen gekort. Dat in 
principe de vrouw recht zou moeten heb
ben (maar wettelijk niet heeft) op de helft 
van die AOW voor gehuwden en dat daar
om de werkgever van de man niet het recht 
zou moeten hebben om ook op haar deel te 
korten, komt niet in het zo logisch denkend 
brein van de overheid-als-wetgever op. 
Men kort er lustig op los.
Hier is weer de cirkel rond, niet alleen krijgt 
de vrouw geen pensioen, maar zelfs op haar 
portie van de AOW wordt door een haar 
volstrekt vreemde werkgever een flinke 
portie ingehouden.
Ook de AOW premiebetaling sluit hierbij 
aan. Voor de AOW premie bestaat een be
paald maximum. Vaak wordt dat maximum 
bereikt door de betaalde premies van de 
man; in die gevallen krijgt dan de gehuwde 
werkende vrouw de door haar betaalde 
AOW premies jaarlijks van de fiscus terug. 
Ook al zou zij dat zelf graag willen, zij mag 
niet eens zelf premie betalen (en dus ook 
straks zelf AOW ontvangen !).

LEUKE DINGEN
Met de bekende cabaretier Paul van Vliet 
kunnen wij hier spreken van „dat zijn leuke 
dingen voor de mensen (lees vrouwen)” . Er 
komt nog bij dat zeer veel vrouwen nog 
steeds geen pensioemechten aan de beta
ling van premies kuimen ontlenen, omdat 
zij niet eens in staat gesteld worden aan een 
pensioenregeling deel te nemen. Het zeer 
grote aantal werkzame vrouwen in tal van 
z.g. eenvoudige beroepen valt niet in enige 
pensioenregeling en ook al zou zij heel lan
ge jaren blijven werken, op haar 60e of 65e
komt er voor haar niets uit de b u s.........
Nu zou men uit het voorgaande kunnen 
concluderen, dat het dan dus ook helemaal 
niet nodig is naar dejnening van de vrou
wen te vragen als het gaat om pen- 
sioenmaatregelen in de matigingssfeer. Dat 
is juist. Zij knjgen niets en hebben dus ook 
niets in te leveren en dus ook niets te ver
tellen. Geen speld tussen te krijgen. Hun 
echtgenoot heeft het volste recht (legitiem) 
om daarover zijn mening te zeggen en hoeft 
met naar de hare te vragen. Het is zijn recht 
(al het) pensioen te ontvangen en dus zal hij 
ook wel zijn mening geven al dan niet via 
zijn bond.
Even juist is echter de conclusie dat hier 
toch iets niet geheel en al in de haak schijnt 
B  zijn. Heeft niet diezelfde regering het 
over het samen brengen van offers, over 
een zeker emancipatiestreven, spreekt het 
CDA ook niet over „samen verantwoorde
lijk” ? Slaat ook dat weer alleen op man
nen ? Lijkt me moeilijk houdbaar, zo’n be
wering.

MOOI TUDSTIP
Zou het niet goed zijn juist nu, voor mijn 
part samengaand juist met bezuinigings
operaties, eerst de vrouw eens recht te 
doen, haar te erkennen als volwaardig 
meetellend persoon, haar recht geven op 
eigen verdiend ,,uitgesteld inkomen” 
(wettelijk vastgestelde term voor het be
grip pensioen !), haar recht geven zelf legi
tiem over haar AOW (dus de helft van het 
AOW voor gehuwden) te beschikken, 
daarover en over haar eventueel pensioen 
zelf belasting te betalen. Zou het niet juist 
nu meer dan ooit nodig moeten zijn een 
algemene pensioenverplichting voor alle 
werknemers en alle bedrijven te treffen 
opdat ook de vrouwen weer niet het 
sluitpostje zijn waarmee maar gesold kan 
worden ?
Mooi tijdstip om daar mee te komen, hoor 
ik al mompelen. Mijn weerwoord is dan dat 
dit niet de eerste keer is dat deze zaken 
gezegd worden, maar ten tweede dat het 
mijn diepe overtuiging is dat geen overheid 
en geen partij van de samenleving mag ei
sen mentaal bereidheid op te brengen sa
men de moeilijkheden te boven te komen 
door de daarop slaande wetgeving mogelijk 
te maken, als niet dat mentaal draagvlak ook 
samen met de vrouwen kan worden ge
vormd. Doe hen eerst recht en ds dat geld 
kost, kijk dan welke prijs wij allen samen 
(werkelijk samen: mannen én vrouwen) 
bereid zijn voor die rechttrekking van on
rechtvaardigheid te betalen. Daarna kan 
dan een overheid, een partij, een belan
gengemeenschap rekenen op het in zuivere 
sfeer van overleg wederom samen bekijken 
welke reële offers de hele samenleving 
(wederom werkeUjk samen, man en vrouw) 
van jong tot oud, bereid en in staat is te 
brengen.
Tot zolang zullen de vrouwen stom blijven. 
Stom omdat hen gelijkwaardig recht van 
beslissen over wat hen rechtens en per
soonlijk toekomt, wordt ontzegd.
Stom ook omdat hun groep kennelijk-als- 
niet-tot-spreken-in-staat wordt geacht door 
vele beleidsmakers, getuige hun wettelijk 
spreken.

ARME HOOFDJES
Wat betreft,,vrouw en inkomen”, ,,vrouw 
en vermogen”, „vrouw én fiscus”, zijn er 
ook nog wel wat aardige kanttekeningen te 
plaatsen, voor men van haar langs die weg

offers gaat vragen. Zo is het nog steeds zo 
dat een vrouw alles mag. Ze mag een eigen 
huis(je) kopen, ze mag ook best wat spaar
geld (zelf verdiend bijvoorbeeld) in effec
ten stoppen, ze mag een eigen bankreke
ning hebben, kortom ze mag van aUes. Als 
ze echter gehuwd is zonder huwelijkse 
voorwaarden, hetgeen toch nog wel veel 
voorkomt, dachten wij, dan is het weer 
manlief die de hypotheekrente van haar 
huis fiscaal mag aftrekken, die belasting 
moet betalen over de rente van haar geld 
etc. Kortom alle zogenaamde eigendom
men staan alleen maar wettelijk op papier 
op haar naam, maar alle handelingen 
(transacties) ermee hebben niet voor haar 
maar voor haar echtgenoot consequen
ties . . .
Dat zou waarschijnlijk haar arme hoofdje 
te veel vermoeien . . . .
Heel grappig is het ook nog steeds te zien 
hoevele vrouwen die meer inkomen heb
ben dan hun man (tja, het schijnt hier en 
daar voor te komen . .)  behandeld worden. 
Verdienen zij nu de kost ? Nee hoor, dat 
blijft manlief doen. Als hij maar een schijn
tje meer blijft verdienen dan de belas
tingvrije voet die de fiscus hem toestaat, is 
en blijft hij kostwinner met alle fiscale en 
andere consequenties van dien. Ook al ver
dient zij 2, 3, 4, ja 10 maal zoveel, dan nóg 
is dat wettelijk zo geregeld. Het CDA 
schrijft hierover in het program ,,een echt
paar moet kunnen kiezen of man dan wel 
vrouw als kostwinner aangemerkt wordt”, 
maar niets wijst er op dat dit streven naar 
vrije keuze (en niet een zogenaamde keuze 
zoals nu waarbij aan rolwisseling dusdanige 
voorwaarden worden verbonden dat 
slechts een zeer beperkte categorie hier
voor in aanmerking komt) binnenkort met 
succes bekroond zal worden.
Trouwens, hoe staat het met de niet ge
huwde vrouw ? Hoeveel offers heeft zij al 
niet gebracht en brengt ze nog dagelijks ? 
Fiscaal zit ze in de hoogst belaste categorie; 
allerlei pogingen om haar altijd dubbele 
taak te verlichten door vervroegde pen
sionering, aftrekbaarheid van huiselijke 
kosten, die ze wel maken moet, wil ze blij
ven „meedraaien” zijn evenzeer nog steeds 
wensdromen. Wel mag ze altijd meebeta
len in alles, dat wel, dat mag niet alleen, dat 
moet.

Vervolg op pagina 2
"1

— Activiteit —
De redactie van het christelijk-historische weekblad ,,de Nederlander” biedt haar 
lezers in dit nummer opnieuw een inzicht in de activiteiten van politici. Met een 
keur van artikelen wordt getoond, hoe actief politiek-Den Haag wel is.
De lezers van „de Nederlarider” behoeven in activiteit niet onder te doen. Zij 
kunnen meewerken aan het uitbreiden van de lezerskring van het weekblad. Dat 
kan door gebruik te maken van onderstaande bon.

m m  ■■ ■■ mi m m  m m  m m  m

BON:
inzenden naar Administratie Uniepers, Van Deventerlaan 49 te Voorburg.
Ondergetekende .........................................................................................................
adres ................... .......................................................  t e ........................................
* verzoekt toezending van proefnummers aan
* meldt aan als nieuwe abonnee op ,,de Nederlander”

(naam) 
(adres) •

(handtekening)

doorhalen wat niet gewenst wordt.
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Regering streeft naar opheffing 
achterstand Surinaamse migranten
In een brief aan de Tweede Kamer heeft 
me\Touw M. H. M. F. Gardeniers-Berend- 
sen van Cultuur Recreatie en Maat
schappelijk Werk, als coördinerend minis
ter voor het welzijnsbeleid de afgelopen 
maand een aanvulling gegeven op de in 
maart '77 bij de Kamer ingediende nota 
..Positie van migranten uit Suriname in Ne
derland en het beleid op middellange ter
mijn", kortweg .iSurinamenota” genoemd. 
In de brief schrijft de bewindsvrouwe, dat 
de regering Uitgaat van de feitelijke im
migratie van de grote meerderheid der Su- 
rinamers. Met andere woorden, dat het er 
niet naar uit ziet, dat de Surinamers op 
korte termijn ih groten getale naar Surina
me zullen terugkeren.
In dat licht streeft de regering ernaar, de 
Surinamers ih Nederland te helpen een 
zelfstandige positie in ohze samenleving op 
te bouwen. Voor hen die te kennen geven 
naar Suriname terug te willen en die zich 
hier op die terugkeer willen voorbereiden 
zijn aanvullende voorzieningen in ontwik
keling, op gebieden van voorlichting, be
geleiding en eventueel opleidingen.

In de brief staat verder o.m.: ,.leder zal 
beseffen, dat het beleidsdoel van de rege
ring ten opzichte van de hier vertoevende 
Surinamers niet wezenlijk anders kan zijn 
dan hetgeen beoogd wordt voor alle inwo
ners van ons land: het gaat om het creëren 
van optimale ontplooiingskansen voor 
iedere burger, uitgaande van eigen aard en 
aanleg en aspiraties van deze burger. Dat 
geldt zowel voor ieder individu afzonder
lijk als voor de groepsverbanden, waarin 
inwoners zich met elkaar verenigen om hun 
gezamenlijke belangen te behartigen. Dit 
vergt echter nadere invulling en precisering 
op het moment, dat de situatie van concrete 
mensen en categorieën van mensen en hun 
concrete situatie in het vizier komt.

ACHTERSTAND
De inwoners van Surinaamse herkomst -  
althans een niet onaanzienlijk deel van hen 
-  verkeren op een aantal vitale terreinen in 
een achterstandssituatie, zoals; huisves
ting, werk en onderwijs en bovendien 
koesteren zij normen, waarden en ge
voelens ten opzichte van elkaar, de hen 

. omringende samenleving en de daarin 
werkzame instanties en instituties, die 
richtinggevend zijn voor de wijze, waarop 
zij hun leven wensen in te richten en hun 
relaties vorm te geven. Dit geheel van 
waarden, normen en gevoelens, in onder

linge samenhang de karakteristieke ele
menten vomiend van een eigen cultuur, is 
soms anders dan die van de autochtone Ne
derlanders. Anders, zowel in de beleving 
ervan door de Surinamers zelf, als in de 
ervaring van autochtonen.
Op zichzelf zou dit geen probleem behoe
ven te betekenen in een samenleving als de 
Nederlandse, die zo’n verscheidenheid aan 
opvattingen en feitelijke gedragingen ver
toont, zowel godsdienstig, sociaal-cultureel 
als regionaal, zolang hieraan niet struc
turele achterstelling of onheuse bejegening 
zijn verbonden. Met andere woorden: zo
lang individuele leden van groeperingen 
niet belemmerd worden in de uitoefening 
van hun rechten en niet gehinderd worden 
in het verkrijgen van die materiële en im
materiële goederen, waarop een ieder aan
spraak kan maken.
Ten aanzien van vele Surinamers doet zich 
echter deze situatie wel min of meer voor. 
De achterstand op het gebied van wonen, 
werken en onderwijs heeft tendele te ma
ken met het feit, dat men -  als nieuwe in
woners -  zich nog niet de vaardigheden 
heeft kunnen verwerven om van de be
staande mogelijkheden gebruik te maken, 
tendele echter ook hangt deze achterstand 
samen met achterstelling op de woning
markt, de arbeidsmarkt etc.
Op het opheffen van deze achterstand is het 
beleid in de eerste plaats gericht. Daarbij 
doet zich een dilemma voor: individuele 
Surinamers lopen het gevaar gediscrimi
neerd te worden, omdat zij dan uitsluitend 
gezien worden als representant van een 
groep, waarover men een stereotyp nega
tief oordeel heeft, zonder de individuele 
kwaliteiten van de persoon in kwestie in 
aanmerking te nemen.
Maar juist deze afwijzing die de groep als 
zódanig treft, vraagt om verbijzondering 
van beleidsmaatregelen, die daardoor een 
categoriaal of -  zo men wil — collectief ka
rakter krijgen. Hoewel e.e.a. ongewilde 
neveneffecten kan hebben in de zin van 
exclusieve isolerende groepsvorming, 
meent de regering, dat groepsvorming op 
zich creatieve en positieve mogelijkheden 
biedt voor zowel de persoonlijke ont
plooiing als voor de relatieligging met de 
omringende samenleving. Dit betekent dat 
er geen sprake is of kan zijn van een ex
clusieve groep, waaraan een bijzondere 
status b.v. in juridische zin moet worden 
toegekend.
Wel houdt het in, dat met bovengenoemd 
beleid het bijzondere karakter van de eigen

belevingswereld van inwoners van Suri
naamse herkomst wordt erkend.
Natuurlijk hebben Surinamers het volste 
recht als ieder ander zich bij elkaar aan te 
sluiten en gezamenlijk een eigen levens
sfeer te beleven.
Dit doet zich in feite ook voor en wordt 
door de subsidiëring mogelijk gemaakt. Of 
hierbij sprake is van een eigen cultuur of 
van gevoelens van lotsverbondenheid 
maakt geen verschil wanneer men zich 
realiseert, dat vele Surinamers met tegen
strijdige gevoelens worstelen omtrent hun 
verdere toekomst, en juist daarom alleen al 
er behoefte aan hebben elkaar te ontmoe
ten en zich als groep te manifesteren. Dat 
hangt medé samen met het feit, dat de Suri
naamse immigranten zich in een proces van 
emancipatie bevinden. Dit houdt in: de 
vraag om erkenning van eigenwaarde en 
het streven om een gewaardeerde positie in 
de samenleving te bereiken. Deze eigen or
ganisatie van Surinamers verdient in dit 
perspectief positieve waardering.

WELZIJNSINSTELLINGEN
De signalerende, pleitbezorgende en 
groepsbelangen behartigende functies van 
de welzijnsinstellingen voor Surinamers zal 
nodig en nuttig zijn zolang nog niet de si
tuatie bereikt is, dat inwoners van Suri
naamse herkomst vanzelfsprekend als ge- 
lijkwaardige medeburgers worden beje
gend.
Voor de functies die liggen op het terrein 
van de maatschappelijke dienstverlening of 
van het sociaal-cultureel werk is de vraag 
van belang of de specifieke kennis van de 
culturele achtergronden van de cliëntele en 
de specialistische deskundigheid die nodig 
is ter oplossing van maatschappelijke pro
blemen, in combinatie aanwezig zijn. 
Beide zijn uiteraard nodig, wil de cliënt of 
deelnemer aan sociaal-culturele activitei
ten aan zijn trekken komen.

De keuze die dan gemaakt kan worden is 
deze:
a. moeten categoriale welzijnsinstellingen 
voor alle facetten van dienstverlening en 
sociaal-cultureel werkgeëquipeerd worden 
met de daarbij behorende professionele 
werkers?
b. moeten aparte (specialistische) organi
saties worden bevorderd op etnische of 
culturele grondslag?
c. moeten bestaande (specialistische) or
ganisaties op het terrein van dienstverle
ning en sociaal-cultureel werk zich voor

zien van de nodige deskundigheid om zich 
te kunnen verstaan met leden van culturele 
minderheidsgroepen?

De voorkeur van de regering gaat in prin
cipe uit naar de laatste variant, omdat dan 
beter gewaarborgd is dat b.v. Surinamers 
ook op welzijnsterrein deelnemen aan de 
Nederlandse samenleving, aan hun trekken 
komen bij de hulp of de service, die zij 
vragen, en tegelijkertijd in eigen aard en 
achtergrond begrepen en geaccepteerd 
worden. Het is dan daarbij een praktische 
vraag op welk moment zowel de algemeen 
beschikbare (specialistische) instellingen 
als de categoriale welzijnsinstelling zover 
zijn, dat zij in goed onderling overleg af
spraken kunnen maken, die ertoe leiden 
dat de algemene kaders volop beschikbaar 
zijn voor de problematiek van culturele 
minderheden.
Daarbij dient rekening gehouden te wor
den met een aantal voorwaarden. De plaat
selijke en landelijke algemene instellingen 
moeten aan de overname kunnen en wiUen 
medewerken, o.a. door inschakeling van 
Surinaamse deskundigheid.

Er mogen geen groepen -  m.n. de sociaal- 
economisch achtergestelde migranten — de 
dupe worden van een mogelijke drem
pelvrees tegenover de algemene instellin
gen.
Er moet sprake zijn van goede medewer
king en inspraak van de categoriale instel
lingen bij een eventuele overname van 
functies op het terrein van dienstverlening 
en sociaal-cultureel werk door algemene 
instellingen.
Per insteUing en met inachtneming van 
concrete maatschappelijke omstandighe
den ter plaatse kan slechts — onverlet het 
voorgaande -  tot eventuele overname 
worden besloten.

Uiteraard moet uit het oogpunt van een 
goed personeelsbeleid per geval rekening 
worden gehouden met belangen van func
tionarissen in dienst van een categoriale 
stichting, als er sprake zou zijn van een 
eventuele overname van taken.
De regering stelt zich daarbij geen tijds
limiet voor terzake van' een eventuele 
overname van taken door algemene instel
lingen. Over de financiële consequenties 
van een eventuele overname van taken 
door algemene instellingen zal de regering 
zich nader beraden. Het e.e.a. tegen de 
achtergrond van de verschillende subsi
diesystemen en de beschikbare middelen. 
Vooralsnog zal ernaar worden gestreefd 
plaatselijke samenwerkingsverbanden te 
stimuleren waar deze mogelijk zijn en pas 
dan beslmten t.a.v. de subsiiëring te ne
men, wanneer èn de algemene instellingen 
èn de categoriale instellingen en het ge
meentelijk bestuur ter plaatse een goede en 
werkbare overeenstemming hebben be
reikt. Op deze wijze wordt ook het beste 
aangesloten op ontwikkelingen die in de 
praktijk reeds aan de gang zijn”, aldus de 
brief.

H. L.
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Het is misschien ook nog wel eens aardig 
om te bekijken hoe het staat met dé vrouw 
en de collectieve voorzieningen. Draait zij 
daarin volwaardig mee ? Ik heb zo mijn 
twijfels. Zijn er niet vele sociale wetten die 
weer niet slaan op vrouwen, of niet op alle 
vrouwen, of anders gelden voor vrouwen ? 
In dit opzicht wachten wij ook met span
ning op het onderzoek terzake door het 
staatssecretariaat van mevrouw Kraaije- 
veld-Wouters (,,wetgeving uitkammen op 
diskriminerende elementen”), op het werk 
van de Interdepartementale Commissie 
Emancipatiebeleid (,,lijnen uit aUe depar
tementen samenbrengen en coördineren”) 
en op de beleidsadviezen en initiatieven die 
daaruit zullen voortkomen.

MONDIG
Deze lange, maarmog maar heel summiere, 
jammer besluitend, moet wél duidelijk ge
zegd worden, dat het niet gaat om dé vrouw 
offerbereidheid te ontzeggen. Integendeel, 
ook zij ziet de noodzaak van matiging, van 
beperking wel degelijk in en is ongetwijfeld 
volop bereid daaraan het hare bij te dragen. 
Zij is geen gulzig kind van beperkt bevat
tingsvermogen, hebberig naar alles waar
mee de buurjongen speelt . . . .
Zij is een mondige vrouw, zich bewust van 
naar eigen identiteit, van haar eigen gelijk
waardigheid, die van de samenleving 
vraagt en eisen durft haar als zodanige 
partner te behandelen. Een partner die 
deelt in lief en leed: een medeverantwoor
delijk mens die die verantwoordelijkheid 
op zich nemen kan en wil. Samen met dé 
man wil ook dé vrouw er aan meewerken.

dat ook thans op de meest rechtvaardige 
wijze de samenleving als geheel de offers 
brengt die gevraagd worden. Zij is daartoe 
bereid, mits men dan, met dezelfde spoed 
als nu met de bezuinigingsoperatie betracht 
wordt én tegelijk daarmee, als regering 
aantoont dat alles wat uit gelijkwaar- 
digheidsoogpunt nog moet gebeuren, van 
start gaat.
Spoed is geboden, want ook daar waar het 
gaat om een beleid voor langere termijn 
waar nu de kiel voor moet worden gelegd, 
dit jaar de aftrap verricht, is het een zaak 
van enorm belang dat dat ook werkelijk 
kan.
Goede wetgeving, ik schreef het al eens 
eerder, sluit aan niet alleen op datgene wat 
voortkomt uit de samenleving, geeft ge- 
loor aan signalen van daaruit, maar weet 
jich ook gedragen door hetgeen die sa- 
nenleving aan mentaal draagvlak in zich 
aeeft. Goede wetgeving wordt niet onder
gaan -  mokkend en onwillig -  maar zonder 
moeite geaccepteerd en nageleefd, omdat 
men zelf de logica en de noodzaak ervan 
aanvoelt. Het vrouwelijk deel van de sa
menleving, zeker dan wanneer men ervan 
overtuigd raakt, dat een vastbesloten begin 
is gemaakt met het rechttrekken-van-dat- 
wat-krom-is, zal nu meer dan ooit van on
schatbare waarde zijn als onmisbare pijler 
van het mentale draagvlak onzer samenle
ving. Voor het behoud van het vele goede 
in die samenleving zijn offers-in-gelijk- 
waardigheid van man én vrouw nodig. 
Geef dan ook de vrouw die gelijkwaardig
heid ook al kost dat ogenschijnlijk eerst 
geld. H et,,rendement” immers in geestelijk 
opzicht maar wel degelijk ook in materieel 
opzicht is vrijwel meteen merkbaar.

Eske Sleijser-Tegelaar.

Nauwere banden tussen 
Syrië en West-Europa?
Volgens de Tweede-Kamerleden K. de 
Vries (PvdA) en N. J. Scholten (CDA) zijn 

' er sterke aanwijzingen dat Syrië van zins is 
de economische banden met West-Europa 
nauwer aan te halen en zijn eenzijdige 
oriëntatie op de Sóvjet-Unie te laten varen.

De parlementariërs hebben dit op Schiphol 
verklaard bij hun terugkeer van een 
tiendaags werkbezoek aan het Midden
oosten, waarbij o.a. Egypte, Jordanië en 
Syrië werden aangedaan.

In de Syrische hoofdstad Damascus hebben 
De Vries en Scholten -  als eerste Westeu- 
ropese parlementariërs — een onderhoud 
gehad met vertegenwoordigers van het 
Arabische boycotbureau, dat zich inspant 
om buitenlandse bedrijven die met Israël 
zaken doen uit het Midden-Oosten te we
ren. Dit onderhoud zou ,,zeer bevredi
gend” zijn verlopen.

Ook uit andere contacten (ondermeer met 
de Syrische premier El Halabi en de minis
ter van buitenlandse zaken Khaddan) is de 
kamerleden gebleken dat Syrië niet afwij
zend staat tegenover een nauwe samen
werking met Nederland op agrarisch en 
technologisch gebied.

„Er zijn voor ons duidelijk mogelijkheden 
als wij ons bereid tonen ook de Arabische 
zijde van het Midden-Oosten-conflict se
rieus te nemen”, aldus Scholten. ,,Dat is in 
het verledén te weinig gebeurd” .

Op hun reis bezochten de kamerleden ver
schillende Palestijnse vluchtelingenkam
pen in Syrië en Jordanië, alsmede de stad 
Kuneitra, die in 1974 door de Israëlische 
strijdkrachten werd verwoest. Volgens hen 
is het nu duidelijker dan ooit dat er geen 
vrede mogelij k is als er geen oplossing komt 
voor het Palestijnse vraagstuk. Scholten: 
„Wij zijn ervan overtuigd geraakt dat de 
tragiek van deze vluchtelingen door Israël 
te lichtvaardig wordt opgevat. Ook Ne
derland is eraan voorbij gegaan. De ellende 
in de kampen is met geen pen te beschrij
ven” .

Ook in Egypte en Jordanië hebben de ka
merleden, die deel uitmaken van de Éuro- 
Arabische parlementaire associatie, zich op 
de hoogte gesteld van de politieke situatie.

Zij spraken daar ondermeer rnet vertegen
woordigers van het ministerie van buiten
landse zaken en met Machmoud Riad, sec- 
retaris-generaal van de Arabische Liga.
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Regeringsnota „Bestek-’81”

Verdergaande beperking 
particuliere consumptie wenselijk?

door: drs. B. Beumer, lid Tweede-Kamerfractie CDA

In het vorige nummer van het Christe- 
lijk-historische weekblad „de Neder
lander” (gedateerd vrijdag 7 juli 1978) 
besteedde de redactie uitvoerige aan
dacht aan de ombuigingsnota „Bestek- 
’81”, de nota van het kabinet-Van Agt" 
met de hoofdlijnen van het financiële en 
sociaal-economisch beleid voor de mid
dellange termijn.
De lezers namen in het vorige nummer 
kennis van de hoofdlijnen van de nota, 
een korte samenvatting van de gedachte 
voorstellen en een eerste commentaar 
van CDA-fractievoorzitter mr. W. 
Aantjes.
In dit nummer van ,,de Nederlander” 
laat de redactie het Tweede-Kamerlid 
drs. B. Beumer aan het woord. Hij be
spreekt nu enkele hoofdelementen uit 
„Bestek-’81”. In een volgend nummer 
van het weekblad zal het CDA-kamer- 
lid nader ingaan op enkele specifieke 
onderdelen van de nota.

Nog net voordat de Kamer op vakantie 
ging, is de regering met de toegezegde ma- 
tigingsnota gekomen, zoals op aandrang 
van de CDA—fraktie werd toegezegd. 
Waarom moest die nota er komen? Je kunt 
zeggen dat het in de nota met name om drie 
problemen gaat;
a. Een verdeling van het nationale inko
men, die meer ruimte biedt voor herstel 
van de rendementen van de bedrijven.
b. Het blijvend tekort schieten van de 
vraag naar arbeid.
c. Een begrotingstekort, dat in wezen te 
hoog is en móet worden terug gebracht.
In de afgelopen 10 jaar zijn de overheids
uitgaven en de lonen en salarissen sneller 
gestegen dan het nationaal inkomen, ter
wijl de bedrijfsrendementen daalde.

TERUGGANG
De sterke economische teruggang, mede 
gekenmerkt door een sterke terug lopende 
internationale vraag (erg belangrijk voor 
een sterk exporterend land als het onze) 
heeft er toe geleid, dat veel bedrijfstakken 
en bedrijven in moeilijkheden kwamen. 
Het eigen vermogen neemt sterk terug (van 
meer dan de helft gemiddeld tot minder dan 
een derde) en de zware concurrentie als 
gevolg van de sterke gulden (hetgéen onze 
produkten duurder maakte) en de relatief 
hoge arbeidskosten leiden tot bedrijfsslui
tingen en noodzaken tot uitgebreide steun 
van de overheid. De hoge arbeidskosten 
gesterkt door een inzakkende vraag had
den al geleid tot een teruglopende werkge
legenheid en dat noodzaakt in elk geval tot 
versterking van de rendementen. Oppositie 
(het ombuigingsbeleid begon onder het ka
binet Den Uyl) en regering zijn het daar 
over eens. Het betekent, dat de collectieve 
sector (overheidsuitgaven) en lonen/sala- 
rissen ruimte zullen moeten maken voor dit 
rendementsherstel.

VRAAG NAAR ARBEID
ad.b. Het bhjvend tekort schieten van de 
vraag bij toenemende arbeidsaanbod 
(vooral ook van vrouwen— het aantal 
vrouwen dat in Nederland werkt is iets 
meer dan de helft van het aanbod van de 
ons omringende landen—) dat in de tach
tiger jaren nog versterkt zal toenemen 
maakt het probleem nog groter. Bovendien 
blijkt, dat vraag en aanbod van arbeid ook 
niet al te best op elkaar aansluiten (o.a. de 
nog al sterke verschillen op de regionale 
deelmarkten). Zo is er in Nederland nog 
een openstaande vraag van zo’n 90.000 ar
beidsplaatsen.
ad.c Bij dalende inkomsten (rendementen; 
minder sterke groei lonen en salarissen) en 
een noodzaak tot stimulerende economi
sche maatregelen vertoont de begroting 
een financieringstekort, dat niet veel groter 
kan worden, zonder op een gegeven mo
ment weer een zelfstandige bron van infla
tie te worden.

BEGROTINGSTEKORT
Deze problematiek, gesterkt door de op
komst van een aantal ontwikkelingslanden.

die met lagere loonkosten onze met name 
arbeidsintensieve bedrijfstakken becon
curreren, leidt tot fundamentele oneven
wichtigheden die bestrijding vereisen. 
Daarover gaat het in wezen in de om
buigingsnota. Waar komen de maatregelen 
van de regering hu op neer? Ik zal ze rang
schikken met de indeling van de problema
tiek zoals ik die zojuist heb geschetst.
1. Meer ruimte maken voor de ren
dementen, betekent beperking van de 
overheidsuitgaven en/of inkomensmati- 
ging. De regering kiest voor beide wegen. 
De overheidsuitgaven zullen zo worden 
bijgesteld, dat zij in 1981 niet nen niveau 
van 210 miljard maar van 200 miljard be
reiken: een beperking dus van 10 miljard. 
Of hiermee in haar visie kan worden vol
staan hangt af van de inkomensmatiging in 
de particuliere sector. Het kabinet is hierbij 
van uitgegaan, dat inkomens tot het modale 
inkomen er in koopkracht niet op achteruit 
zullen gaan, een minimum inkomen en so
ciale minima er nog iets -  respectievelijk 
half procent per jaar -  op vooruit kunnen 
gaan en dat boven modaal toenemend in
komens gelijdelijk meer zullen moeten in
leveren.
Overeenkomstig het regeerakkoord zal ge
probeerd moeten worden voor inkomens 
tot ong. 50.000 ook zoveel mogelijk tot 
koopkracht handhaving te komen. Die 
laatste mogehjkheid betwijfel ik sterk. Ook 
birmen de collectieve uitgaven ligt het ac
cent op inkomensmatiging: overdrachts
uitgaven (min half procent per jaar): dat 
zijn de niet aktieven die een iets hogere 
uitkering zouden hebben ontvangen dan 
overeen kwam met de strikte bedoeling 
van de wet en de ambtenaren (dezelfde 
beperking) als gevolg van de iets gunstiger 
inkomensontwikkeling in vergelijking met 
vergelijkbare posities in de werkgelegen
heid. Overigens ook rekening houdend met 
hun sterke rechtspositie (het overheidsbe
drijf zal zijn poorten niet sluiten). Daar
naast zal elk departement moeten bezuini
gen (met uitzondering van ontwikkelings
samenwerking, hoewel daarvoor ook min
der beschikbaar komt, door de koppeling 
aan het nationaal inkomen dat eèn dalende 
tendens vertoont). Ik neem aan, dat u over 
de verschillende soorten beperkingen uit
voerig in de krant heeft kunnen lezen.
2. Hoofdopzet is terugdringen van de 
werkloosheid via rendement herstel. Het is 
echter de vraag of dat in voldoende mate 
zal slagen.

VRAGEN
a. nieuwe investeringen zullen best eens 
vrij kapitaahntensief kunnen zijn. Dat be
tekent een beperkter beroep op arbeids
krachten dan in het verleden.
b. investeringen zullen eerst kunnen 
plaatsvinden als de afzetverwachtingen

voldoende gunstig lijken. De ontwikkeling 
van de wereldhandel blijft echter tegen 
vallen. Voor een exporterend land als Ne
derland erg bepalend en ook uit dat oog
punt is voldoende werkgelegenheidsherstel 
langs die weg nogal twijfelachtig,
c. wel mag worden aangenomen, dat ren
dementsherstel acute problemen waarin 
veel bedrijven en bedrijfstakken verkeren 
kan verlichten, zodat daarvan in de huidige 
situatie een positief werkgelegenheidsef
fect (behoud van arbeidsplaatsen) kan uit
gaan.
Samenvattend is het te betwijfelen of het 
aanzwengelen van particuliere investerin
gen voldoende zal zijn om het evenwicht 
op de arbeidsmarkt,te herstellen. De over
heid zal dan zelf een des te aktiever ar
beidsmarktbeleid moeten voeren en ook na 
moeten gaan in hoeverre zij zelf werkgele
genheid kan creëren. Dat zal overigens met 
omzichtigheid moeten gebeuren, daar de 
financiële middelen van de overheid be
perkt zijn en het niet erg zinvol lijkt dit te 
bewerkstelligen via zwaardere lasten op 
het bedrijfsleven in de huidige kritieke si
tuatie. De regering zit derhalve voor een 
zeer moeilijk dilemma t.a.v. het werkgele
genheidsvraagstuk.

OFFERS
Geconstateerd moet worden, dat de rege
ring heeft getracht de noodzakelijke offers 
zo breed mogelijk te spreiden.
Kijkend naar de offers die in de collectieve 
sector moeten worden gebracht vraag ik 
mij af, of toch niet een verdergaande be
perking van particuliere consumptie wen
selijk is. Beperkingen in de coUectieve sfeer 
raken onder meer sociale woningbouw, de 
aankoop van natuurgebieden en de inko
menspositie van de allerlaagste inkomens. 
Het voordeel van deze bezuinigingsopera
tie is, dat nu afweging concreet zichtbaar is 
gemaakt. Ik realiseer me dat verdergaande 
inkomensmatiging zeker niet eenvoudig 
zal zijn (ook in 1977 viel de loonontwikke
ling per saldo hoger uit dan werd beoogd) 
toch meende ik de door mij genoemde wen
selijkheid in het CDA-programma te kun
nen terugvinden. Juist die intentie van het 
CDA-programma -  samengevat in het be
grip rentmeesterschap kan bevruchtend 
zijn voor de maatschappelijke ontwikke
lingen met een groter accent op werkelijk 
gedeelde verantwoordelijkheid of anders 
gezegd op wezenlijk solidariteit. Vanuit die 
intentie zal bestek 1981 in opbouwende zin 
beoordeeld dienen te worden. 
Belangwekkend is, dat in de ombuigings
nota -  meer dan aanvankelijk verwacht ^  
een koppeling is aangebracht met maat
schappelijke hervormingsvoorstellen. U 
ziet hoe in het CDA-programma de sociaal- 
economisch en technologische ontwikke
ling dienstbaar is gemaakt aan het bevorde-
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ren van een echt verantwoordelijke maat
schappij. Dat met name ook Albeda zich 
daarvoor sterk heeft gemaakt stemt ook 
voor wat betreft eerste verantwoordelijk
heden tot veel voldoening. Na deze be
knopte schets van enkele hoofdelementen 
hoop ik in een volgend artikel op enkele 
specifieke onderdelen van de nota nader in 
te gaan.

Ontwikkelingssamenwerking

D irekte  hulp aan  a rm ste  landen en groepen (II)
In het voorgaande artikel werd een aanzet 
gegeven om de post „Direkte hulp aan arm
ste landen en groepen” van de begroting 
voor Ontwikkelingssamenwerking eens 
wat nader te bekijken. Deze post, ter 
grootte van 514 miljoen gulden, is niet al
leen één van de belangrijkste van de be
groting, maar herbergt soms uitgaven waar 
op van verschillende zijde nog al eens kri
tiek op wordt uitgeoefend. We zullen de 
nog resterende begrotingscategoriën stuk 
voor stuk nalopen.

hulp aan vluchtelingen
Het vraagstuk van de vluchtelingen blijft 
zorgwekkend en tendeert eerder naar een 
uitbreiding dan naar een afzwakking. Op 
twee manieren wordt hulp verstrekt, recht
streeks en via de VN organisatie voor 
vluchtelingenhulp. Rechtstreeks, en ook

apart op de begroting vermeld, worden 
gelden verstrekt (voor 1978 1 miljoen gul
den) voor de hulp aan Palestijnse vluchte
lingen. Ten behoeve van de activiteiten van 
het Bureau van de Hoge Commissaris van 
de VN voor Vluchtelingen is een bedrag 
van l l  miljoen uitgetrokkën.

Hulpverlening ten behoeve van koloniale 
gebieden en wederopbouwhulp voor re
cent onafhankelijk geworden gebieden in 
Afrika
Deze begrotingspost is in twee delen ge
splitst, namelijk in hulp ten behoeve van de 
koloniale gebieden respektievelijk hulp ten 
behoeve van recent onafhankelijk gewor
den gebieden in Afrika.

Ten laste van het eerste onderdeel wordt 
voornamelijk humanitaire hulp gegeven

door drs. O. J. Borreveld

ten behoeve van de bevolking van blanke 
minderheidsregimes in Zuidelijk Afrika 
(voornamelijk Zuid Rodesië en Namibië). 
De hulp wordt gekanaliseerd zowel via de 
door de Organisatie voor Afrikaanse Een
heid (OAE) erkende bevrijdingsbewegin
gen (respektievelijk Swapo, en de diverse 
vleugels van Zamo-Zapu) als via instanties 
van de Verenigde Naties of particuliere, 
niet commerciële instellingen als de We
reldraad van Kerken (550.000 gulden).

vervolg op pagina 4
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GEMEENTELIJKE HERINDELING EEMSMONDGEBIED

Betrokken gemeenten moeten in 
havenschap een lijn trekken

door: H. Wisselink, lid Tweede Kamer voor CDA

Vlak voor de zomervakantie heeft de 
Tweede Kamer toch nog het wetsontwerp 
over de gemeentelijke herindeling van het 
Eemsmondgebied aanvaard. Van het oor
spronkelijke wetsvoorstel, daterend uit 
1974, is niet veel overgebleven. Naar 
aanleiding van de kritiek vanuit verschil
lende fracties had de toenmalige minister 
De Gaay Fortman reeds af gezien van de 
samenvoeging van de gemeenten Bierum, 
Appingendam met Delfzijl en enkele 
andere grenswijzigingen. Overgebleven was 
feitelijk alleen een samengaan van Uithui
zen' mét Uithuizermeeden met het doel een 
sterke  ̂plattelandsgemeente te creëren in 
staat om de nieuwe Eemshaven te runnen. 
De grens tussen Appingendam en Delfzijl 
moest volgens de minister onveranderd 
blijven. Beide gemeenten moesten samen 
woningen bouwen in een tweetal bestem
mingsplannen liggend tussen beide steden. 
Voor Delfzijl is dat de enige beschikbare 
ruimte die er voor uitbreiding nog over is. 
Dat heeft ons er toe gebracht een amende
ment in te dienen teneinde de grens zodanig

te verleggen dat Delfzijl de woningbouw in 
eigen beheer kan nemen en Appingendam 
voldoende ruimte overhoudt om een groe
ne zone tussen beide gemeenten aan te 
leggen, waarin de provinciale weg Zuid- 
broek-Siddeburen kan worden getraceerd. 
Bovendien zal door die groene zöne de 
eigen identiteit -i'an beide kernen beter 
bewaard kunnen blijven.
Dit amendement is met de steun van 
nagenoeg alle fracties aanvaard. Wij hopen 
hiermee een bijdrage geleverd te hebben 
aan de goede nabuurschap van beide 
gemeenten, zodat er tijdelijk weer rust 
komt in dit gebied.
Bij de PvdA diende te elfder ure nog een 
amendement in om de Eemshaven te 
brengen bij de gemeente Delfzijl. Deze 
fractie vreesde dat de nieuwe gemeente 
Hefshuizen te zwak zou zijn om de haven
problemen in technisch en bestuurlijk in
zicht aan te kunnen. Bovendien zouden de 
oude haven van Delfzijl en de nieuwe 
Eemshaven onderling kunnen gaan concur
reren en dat is uiteraard niet de bedoeling.

De kernvraag hierbij was onder welk 
bestuurlijk kader het meest optimaal ge
bruik gemaakt kan worden van de nieuwe 
Eemshaven? Dat is van groot belang voor 
het gehele Noorden. Delfzijl vervult hierbij 
een soort trekpaardfunktie.
Juist omdat beide havens van grote eco
nomische betekenis zijn voor de hele regio 
is er destijds een havenschap ingesteld, 
waarin behalve het rijk en de provincie, 
ook belanghebbende gemeenten partici
peren.
De regering en ook gedeputeerde staten van 
Groningen achtten daarom dit havenschap 
het beste bestuurlijke kader en vonden het

niet nodig de beide havens in één gemeente 
onder te brengen.

VERSCHIL VAN MENING
In onze fractie was er verschil van mening 
over het amendement-Stoffelen van de 
PvdA. Dat behoeft geen verbazing te 
wekken want de kwestie is niet zwart/wit. 
Een meerderheid wilde de Eemshaven laten 
bij de nieuwe gemeente Hefshuizen om
wille van de betrokkenheid van de bevol
king en achtte het amendement zodanig 
ingrijpeiid dat het wetsontwerp zijn be
staansreden had verloren. Een minderheid 
vreesde versnippering van krachten wan
neer de havens tot verschillende gemeenten 
zouden blijven behoren. Dit laatste vooral 
omdat dan niet snel en actief gereageerd 
kan worden op het haven- en industriali
satiebeleid van de Duitse Dollardhaven. De 
minister kondigde echter een schorsing aan 
van de beraadslaging wanneer het bedoelde 
amendement werd aangenomen.
Mede daardoor werd het verworpen. Nu de 
eindbeslissing in de Tweede Kamer is 
genomen is het te hopen dat de betrokken 
gemeente voortaan de handen ineen slaan 
en gezamenlijk in het havenschap één lijn 
trekken, zodat zij die twijfelen ongelijk 
krijgen. Dit vooral vanwege de grote 
belangen die voor geheel Noord-Oost 
Groningen op het spel staan.

Herman Wisselink.

Fractiebegeleid ing in Zu id -H o lland
In augustus a.s. gaan de christen-demo- 
cratische jongerenorganisaties in Zuid- 
HoUand beginnen met de fractiebegelei
ding van de Provinciale Staten. Graag wil
len wij als C.H.J.O. ook hierin een goede 
inbreng hebben! Hierbij verzoeken wij je

aan te melden voor de ’fractiebegeleidings- 
groep.

Aanmeldingen of inlichtingen bij: S. J. 
Vroege, Westeinde 79, Waarder (Z.-H.), 
tel. 070-694201.

Vervolg van pagina 3

waaronder het Program to Combat Racism, 
het International University Exchange 
Fund (700.000 gulden) en de Nederlandse 
bemiddelende organisaties in het kader van 
het medefinancieringsprogramma (voor
namelijk Namibië en Zanu Zimbabwe).

In 1976 kregen de vier belangrijkste Rode- 
sische bevrijdingsbewegingen tesamen 2’/̂  
miljoen gulden. Met de groepen van Nko- 
mo en Mugabe werd overeenstemming be
reikt over de besteding, de onderhandelin- 
gen over de besteding met de groepen van 
Sithole en Muzorewa zijn nog niet afge
rond. Voor 1977 is opnieuw hulp toege
zegd.

Aan de Namibische Swapo beweging is 
voor 1977 voor IV^ miljoen gulden aan 
hulp toegezegd, deze hulp zal grotendeels 
worden aangewend voor voortzetting van 
de steun aan de vluchtelingen in Angola.

Het tweede deel van deze begrotingspost 
wordt voornamelijk besteed ten behoeve 
van de voormalige Portugese koloniën. In 
1975 en 1976 is aan deze landen een allo
catie aangeboden. Met ingang van 1977 
wordt geen allocatie meer aangeboden, 
doch wordt op basis van in te dienen pro
jectvoorstellen afzonderlijk beslist welke 
projecten binnen de samenwerkingsrelatie 
passen en voor financiering of nadere 
beoordeling in aanmerking komen.

Voor Mozambique is voor 1977 een bedrag 
van 10 miljoen gulden gereserveerd. Voor 
Guinee Bissau is op basis van projectvoor
stellen voor 1977 vooral hulp in het voor
uitzicht gesteld voor de watervoorziening 
van het platteland en de agrarische indus
trie in hét binnenland. Kaapverdië zal voor 
1977 vooral hulp krijgen voor de visserij en 
de electriciteitsvoorziening. Angola moet 
voor 1977 nog projecten indienen.

Bijdragen aan werkgelegenheidsmaatre- 
gelen in gebieden van herkomst van 
buitenlandse werknemers
De achterliggende gedachte bij deze post, 
waaraan in 1978 15'P miljoen gulden zal 
worden uitgegeven, is dat de stroom gast
arbeiders naar de West Europese indu
strielanden in feite het paard achter de wa
gen spannen is. Niet alleen moet, er iets 
gebeuren bij remigratie van deze mensen, 
ook aan de noodzaak om überhaupt in 
West Europa te gaan werken moet iets ge
daan worden.
In Internationaal verband wordt samen
gewerkt in het ,,REMPLOD” onder
zoekproject, terwijl ook met de diverse 
landen bilaterale kontakten bestaan.
Zo wordt met Joegoslavië samengewerkt in 
een tweetal arbeiderscollectieven die in
vesteerder en eigenaar zijn van de produk- 
tiemiddelen van de betrokken onderne

mingen. Verder wordt deelgenomen in een 
aantal industriële projekten.
Met Marokko wordt samengewerkt bij de 
opzet van vijgendrogerijen, leerbewer- 
kingscentra, e.d.
Ook met de Portugese autoriteiten is over
eenstemming bereikt over een aantal pro
jekten, het accent ligt hierbij vooral op de 
landbouw en veeteelt.
In Tunis wordt vooral samengewerkt op het 
terrein van de textielindustrie.
In Turkije is onder meer 2 miljoen gulden 
besteed aan leerfabrieken, 0,7 miljoen aan 
een cementfabriek, 3 miljoen gulden aan 
een zonnebloemverwerkende industrie en 
1,3 miljoen gulden aan een veevoeder
fabriek; alle in de vorm van arbeiders- 
vennootschappen of ontwikkelingscoö- 
peraties.

Hulp bij rampsituaties

N ajaarsprogram m a CHJO
Het najaarsprogramma van de CHJO luidt 
als volgt:
Zaterdag 26 augustus: bestuursvergadering 
CDJA;
Vrijdag 15 en zaterdag 16 september: in- 
troductieconferentie CHJO, ARJOS, 
KVPJO, CDJA;
Maandag 18 september: overleg provin
ciale bestuursleden CHJO;
Zaterdag 14 oktober: themadag Zuid- 
Amerika CHJO;
Vrijdag 20 en zaterdag 21 oktober: thema- 
weekeinde „Geloof en politiek” van 
CDJA;

c  h J o
Vrijdag 17 en zaterdag 18 november: con
ferentie over „Onderwijs” en algemene le
denvergadering CHJO;
Vrijdag 24 en zaterdag 25 november: stu
dieconferentie inzake Europese Volkspartij 
van christen-democraten van CDJA.

In troductieconferentie  C H JO /C D JA
De massale problemen waarvoor vele ont
wikkelingslanden zich zien gesteld, worden , , .
verergerd in rampsituaties. Natuurver- Op vnjdagavond 15 en zaterdag 16 september a.s. is er een introductieconlerentie van de
schijnselen als aardbevingen droogtes CHJO teVught. In hetzelfde conferentieoord en op dezelfde data houden ARJOS, KVPJO
overstromingen en het uitbreken van kon- rechtstreekse leden ook een introductieconferentie voor hun nieuwe leden. Wat ligt er
flikten binnen en buiten de landsgrenzen danmeer voor de hand voorjongerenorganisaties die samenwerken in één CDJA-verband
veroorzaken in de allereerste plaats direct conferentie gedeeltelijk samen te organiseren. Welnu, zulks geschiedt dan ook.
menselijk leed en veelal sociale des- Vanaf zaterdagmiddag is er een gezamenlijk programma.
oriëntatie. Afgezien van deze sociale ge- Van de CHJO-zijde bezien ziet het programma er dan als volgt uit:
volgen die slecht kwantificeerbaar zijn, Vrijdag:
lijdt een getroffen land bovendien ernstige 19.30 uur: aankomst en koffie;
schade op economisch terrein en wordt het 20.30 uur: inleiding door Peter Heukels, voorzitter CHJO;
ontwikkelingsproces in vrijwel alle geval- 21.15 uur: groepsdiscussie over ,,Waarom nog CHJO? ;
len verstoord. 22.30 uur: gezellig samenzijn.
Bij de noodhulpverlening wordt uitgegaan
van drie fasen, t.w. ontbijt;

9.00 uur: spel over politiek onderwerp („bezuinigingsspel”);
a. Directe noodhulpfase, in deze fase wordt 12.00 uur: warme maaltijd;
hulp verstrekt in de vorm van medicijnen, 14.00 uur: introductieconferentie CDJA.
dekens tenten etc Inleiding over politiek door Ria Oomen, voorzitter van het CDJA.

14.30 uur: Groepsdiscussie over diverse politieke onderwerpen m.m.v. CDA-kamerleden.
b. Wederopbouwfase, deze hulp omvat 17.00 uur: sluiting. r • , , j j-
meer het provisorisch herstel van huizen, *"°'̂ ten voor deze conferenüe bedragen ongeveer ƒ 15,-. Er wordt een vergoeding
ziekenhuizen vitale wegen en bruggen gegeven voor reiskosten boven ca. ƒ 12,50. De deelnemers krijgen na opgave een ac- 
g (j ’ ’ ceptgirokaart voor de betaling toegezonden, alsmede een informatiemap over CHJO en

CDJA.
c. Wederopbouw pp lange termijn, deze Een introductieconferentie heeft de bedoeling om nieuwe leden kennis te laten maken met
hulp heeft een meer struktureel karakter. organisatie waarvan ze lid zijn geworden. Maar zo’n organisatie wordt gevormd door
Getracht wordt in dit verband ook te voor- leden. Vandaar ook dat het CHJO-bestuur hoopt dat ook de „ouderejaars-leden” niet
komen dat de hulp abrupt ophoudt nadat verstek zullen laten gaan bij deze introductieconferentie.
de eerste nood gelenigd is. Het verzoek is om, in verband met de reservering, vóór 29 juli a.s. aan te melden voor

deelname bij het Algemeen secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8, 3311 CJ Dord- 
VN - Kinderfonds UNICEF recht.
Unicef besteedt jaarlijks ruim 100 miljoen

ï^olLTnÏiïSerin^vmïrSr^^^^^^ OPGAVESTROOK INTRODUCTIECONFERENTIE CHJO/CDJA -  VOOR 29 JULI
behoeve van moeders en kinderen, in het INZENDEN 
bijzonder op terreinen van gezondheids
zorg, drinkwatervoorziening, voeding, on- Ondergetekende....................................................................................................................
derwijs en voorlichting, gezinsplanning en Adres
andere sociale voorzieningen. De reguliere
bijdrage aan UNICEF voor het jaar 1978 is Woonplaats ............................................................................................................................
op 13 miljoen vastgesteld. De regering neemt, met .. .introducé(e)(s),deelaan de introductieconferentie vanCHJO/CDJA op 15 
heeft voorts een speciale bijdrage geschon
ken van 0,25 miljoen gulden (uit de post en 16 september 1978. Handtekening:
doelbijdragen) in het kader van het in 1979 
te houden Internationale Jaar van het Kind.

drs. D. J. Barreveld.
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Tweede Kamer over kinderregelingen

Zorg CDA gericht op rechtvaardige spreiding effecten
door: Ben Hermensen, lid Tweede Kamer voor CDA

TER INLEIDING.

Vorige maand heb ik in dit blad een samen
vatting en een voorlopige beoordeling ge
geven van de op stapel staande plannen van 
de regering om de z.g. kinderregelingen in
grijpend te herzien. Per 1 october a.s. wil 
men de resterende fiscale kinderaftrek 
voor loon- en salaristrekkenden doen ver
vallen - die voor zelfstandigen volgt in 
1980 -en de daaruit volgende belastingver
hoging „vertalen” in een voor ieder on
geacht zijn inkomen gelijke extra-verho- 
ging van de kinderbijslag. Dit heeft tot ge
volg dat ouders/verzorgers met een inko
men van meer dan ƒ40.000,- door de 
progressie in de belasting wat moeten inle
veren ten gunste van de lager betaalden. 
Op 1 januari a.s. komt dan de volgende 
stap. Voor kinderen die na die datum 16 
jaar worden krijgt men pas aanspraak op 
dubbele of driedubbele kinderbijslag zodra 
zij 18 jaar zijn. Tenslotte wil men dan per 1 
januari 1980 de kinderbijslagwet voor 
loontrekkenden, die voor kleine zelf
standigen en de afzonderlijke regelingen 
voor overheidspersoneel laten vervallen. 
Dan is er nog alleen de algemene kin
derbijslagwet als volksverzekering waarbij 
voor alle kinderen -dus ook voor de Ie en 
2e kinderen van zelfstandigen aan ouders 
of verzorg(st)ers een kinderbijslag wordt 
toegekend.

De eerste twee faseii van deze vereen- 
voudigingsplaimen betekenen ook dat in 
totaal een bijdrage van 1 miljard gulden 
(300 en 700 miljoen gulden) wordt verkre
gen voor de operatie 6r op gericht de stij
ging van de rijksuitgaven en van de col
lectieve voorzieningen tot 1981 circa 10 
miljard lager te maken dan het geval zou 
zijn als er niets gebeurt om de economie 
weer gezond te maken, de werkloosheid 
terug te dringen, de inflatie verder te be
perken. Ik signaleerde daarbij duideUjke, 
ons aansprekende verbeteringen in de 
plannen, vergeleken bij die van het vorige 
kabinet op dit stuk, zoals de verhoging van 
het z.g. draaipuntinkomen tot ƒ 40.000.-; 
het loslaten van de gedachte Idnderbijsla- 
gen boven een bepaald inkomen af te bou
wen; de AKW te maken tot een voor ieder 
in gelijke mate geldende volksverzekering.

DE PROBLEMEN
Er bleven echter ook vrij grote bezwaren 
voor ons over. Op één daarvan, de pre
mieheffing bij zelfstandigen als die vanaf 
1980 volledig voor alle kinderen bijslag

gaan krijgen komen wij tzt. nog wel eens 
terug als het over deze zaak door de rege
ring nog te vragen S.E.R.-advies zal zijn 
uitgebracht. Actueler is het probleem van 
vooral de groepen gezinnen die direct of 
spoedig na 1 januari a.s. aanspraken op 
verdubbehng of verdrievoudiging van de 
bijslagen met twee jaar zien uitgesteld. Wij 
vreesden ernstige gevolgen voor de moti
vatie van ouders en kinderen om ook na het 
bereiken van de 16-jarige leeftijd te blijven 
studeren. Daarnaast is er de groep invalide 
jeugdigen in die leeftijdsklasse die niet kan 
studeren, niet kan gaan werken en pas als 
men 18 jaar is een AAW-uitkering krijgt, 
ook al zijn er de bijkomende AAW-voor- 
zieningen. Met name ging onze zorg bij dat 
alles naar de lagere en laagste inkomens
groepen, temeer omdat de regering zich 
niet duidelijk uitbet over compenserende 
maatregelen. Wij hebben op de problemen 
bij de voorbereiding van de openbare be- 
handebng van het wetsontwerp dat de 
eerste fase regelt indringend de aandacht 
gevestigd en gevraagd ook enige door ons 
ingebrachte suggesties te overwegen voor 
aanvuUende maatregelen die, naast com
pensaties de effecten vooral van de tweede 
fase zouden kunnen mitigeren. De regering 
zag die moeibjkheden zeker wel, maar 
meende alles afwegend toch niet verder 
aan onze bezwaren tegemoet te kunnen 
komen. Uit de daarop volgende openbare 
behandebng stip ik thans enige van de ons
inziens belangrijkste punten aan.

HET DRAAGKRACHTBEGINSEL 
BLUFT GEHANDHAAFD.
Met Staatssecretaris Nooteboom van Fi
nanciën die daaraan een fundamenteel be
toog gewijd heeft onderlijnden wij dat een 
voor ieder gebjke kinderbijslag van vol
doende hoogte, zonder dat daarnaast nog 
een speciale kinderaftrek in de loon-en in
komstenbelasting wordt gegeven, het 
draagkrachtbeginsel bepaald overeind 
houdt. Dat wordt door deze herstructure
ring van de kinderregebngen niet- over
boord gezet. Wij hechten aan dat beginsel 
zo grote betekenis dat via een door ons, 
samen met onze regeringspartner de W D , 
ingediend amendement in de wet feitebjk 
wordt vastgelegd dat zonodig die fiscale 
kinderaftrek weer moet worden ingevoerd 
als men in belangrijke mate van de ge
dachte aan voor ieder gelijke kinderbijsla
gen van voldoende hoogte zou willen gaan 
afwijken. Samen met de stemmen van de 
SGP, die daarmee haar oveiwegende be
zwaren tegen dit wetsontwerp kon over

winnen, behaalde dit amendement in de 
kamer een meerderheid.

EEN COMPENSATIEMAATREGEL 
VOOR DE LAGERE INKOMENS AAN- 
GEKONDIGD.
Daarin gevolgd door andere fracties vroe
gen wij om grote duidelijkheid, terzake 
onsinziens bij invoering van de tweede fase 
noodzakebjke compensaties voor de lagere 
inkomensgroepen met studerende en/of 
invabde thms verzorgde kinderen. Of
schoon daarover als dit najaar het wets
ontwerp komt dat de tweede fase moet re
gelen zeker nog wel verder gesproken zal 
worden, kondigde de staatssecretaris De 
Graaf van Sociale Zaken aan, dat voor stu
derende kinderen vanaf het schooljaar 
1979/1980 de regeling tegemoetkoming 
studiekosten aan ouders ook een com
penserende uitkering gaat bevatten die 
voor de laagste inkomens plm. ƒ 1450 per 
jaar kan zijn, aflopend tot nihil bij een in
komen van ƒ 33.000.—Gevoegd bij de voor 
hen in de eerste fase optredende kleine 
verbetering lijkt het erop dat de nadelige 
effecten-van deze operatie voor de laagste 
inkomens daarmee vrij klein lijken te zijn 
geworden. Wij hebben enige hoop dat de 
nadere overweging waartoe de staatssec
retaris in tweede instantie op aandrang van 
mij en coUega Boersma bereid was er toe 
zal leiden dat ook voor de groep invabde 
kinderen een dergebjke compensatiemaat
regel die ons inziens bepaald nodig is, zal 
worden getroffen.

VERHOOGDE TOESLAG VOOR HET 
TWEEDE EN DERDE KIND; INVOE
RING VAN TOESLAGEN VOOR 4E EN 
VOLGENDE KINDEREN.
Aanvankebjk ontraadden staatssecretaris 
De Graaf en minister Albeda van sociale 
zaken met klem de aanvaarding van een 
door de woordvoerder van de W D , De 
Korte samen met mij ingediend amen
dement er op gericht de toeslagen voor het 
tweede en derde kind hoger te steben en 
een toeslag te geven op de kinderbijslagen 
voor volgende kinderen. Als woordvoer
ders van de regeringspartijen waren wij het 
er over eens dat de aangekondigde com
pensatiemaatregel niet voldoende zou zijn 
om aUe problemen die de eerste beide fasen 
van de herstructuering meebrengen vol
doende te regelen. Er was ons inziens reden 
om die toeslagen voor het tweede en derde 
kind nog wat te verhogen, daarmee het 
draaipuntinkomen verder verhogend.

Overeenstemming bestond er oók tussen 
ons over onze dringende wens de positie 
van het grotere en grote gezin bij deze 
operatie te versterken. Tijdebjke invoering 
van de z.g gemengde index- waardoor de 
hal^aarbjkse aanpassing van de kinderbij
slagen iets lager gaat worden gedurende 
drie jaar zou o.i. de voor de totale om- 
buigingsoperatie helaas noodzakebjke bij
drage van 1 miljard uit de kinderregebngen 
structureel niet in gevaar brengen. De rege
ring had echter ernstig bezwaar tegen dit 
voorstel omdat het voor 1979 een aanvul
lende financiering vereiste van circa 110 
miljoen gulden. Versterking van het uit
gangspunt in de positie van het grotere en 
grote gezin waarvan in de tweede fase toch 
wel in veel gevaben een forse bijdrage ge
vraagd wórdt vonden wij echter, ook tegen 
de achtergrond van de totale ombuigings- 
operatie uiterst belangrijk. Door de in
gangsdatum van deze verdere verhoging 
van de toeslagen voor het tweede en derde 
kind, alsmede van de invoering van toesla
gen voor vierde en volgende kinderen te 
verschuiven van 1 januari a.s. naar 1 april 
1979 konden wij het financieringstekort 
echter nog tot circa 70 miljoen gulden voor 
dat jaar terugbrengen. Ofschoon onze be
windslieden, gelet op de precaire financiële 
situatie hun bezwaren tegen ons voorstel 
daarmee niet weggenomen zagen, toonden 
zij toch begrip voor deze poging enkele 
scherpe kanten van de regeringsvoorstellen 
duidelijk af te zwakken, waarna ook dit 
amendement de eindstreep haalde.

HET WETSONTWERP VOOR DE 
TWEEDE FASE.
Aan het dit najaar volgende wetsontwerp 
dat de verdubbeling, respectievelijk ver
drievoudiging van de kinderbijslagen ver
schuift naar 18 jaar is, door de samenhang 
die er bestaat tussen de verschiUlende fasen 
van de herstructuering bij deze openbare 
behandeling zoals hierboven al is aangege
ven reeds veel aandacht geschonken. De 
thans reeds vastgelegde veranderingen in 
de wetgeving laten nog mogelijkheid de 
effecten daarvan door aanvuUingen en ver
schuivingen te mitigeren. Ook al kunnen 
wij daarbij het aandeel dat de kinderrege
bngen moeten leveren in het aandeel wat 
via de sociale zekerheidsfactor moet wor
den opgebracht voor de totale ombuigings- 
operatie niet verkleinen. Onze zorg blijft er 
op gericht .de effecten daarvan zo recht
vaardig mogebjk te spreiden.

BEN J.M, HERMSEN..

Zo denk ik 
er over

De redactie van „de Nederlander" behoudt 
zich het recht voor te lange ingezonden 
stukken te bekorten.

Geen troep op de stoep
Is het u ook wel eens overkomen, dat u met 
uw kinderwagen de stoep af moest, omdat 
er een geparkeerde auto op stond, of dat u 
gezebig gearmd liep te wandelen en dat u 
elkaar steeds weer moest loslaten, omdat 
de uitstaUingen van winkels het hele trot
toir in beslag namen, of dat u in uw rolstoel 
niet verder kon omdat er een bromfiets 
dwars over het trottoir stond? Vond u dat 
Vervelend? Waarschijnlijk wel. Wat deed u 
daaraan? Waarschijnlijk niets. U ergerde 
zich aUeen maar.
Wij, bbnden en slechtzienden, ontmoeten 
dagelijks dergebjke obstakels op onze weg 
en we ergeren ons er ook aan. Wanneer we 
geluk hebben stoten we ertegen met onze 
stok. Hebben we waf minder geluk dan be
zeren we ons eraan. Ze belemmeren ons in 
onze bewegingsvrijheid en we vragen ons 
af of degenen, die hun auto’s verkeerd par

keren, het hele trottoir in beslag nemen met 
hun uitstabingen of hun bromfiets dwars 
over de stoep zetten, zich dat realiseren. 
Daarom vinden we, dat we het ze maar 
eens moeten vertellen.en hebben we een 
sticker laten ontwerpen waarop duidelijk 
staat wat we wiben. Er staat een plaatje op 
van iemand die blind is. Dat betekent: 
iemand die voetganger is. Daaronder staat: 
„zet geen streep door onze bewegingsvrij
heid: geen troep op de stoep. Aktiegroep 
van bbiiden en slechtzienden, tel. 010- 
817205.
Wij zijn van plan drie müjoen van die stic
kers te gaan plakken. Daar hebben we 
echter wel hulp bij nodig. Wanneer er on
der de lezers van dit blad mensen zijn, die 
met ons van mening zijn, dat het trottoir er 
in de eerste plaats is voor voetgangers, dan 
verzoeken wij hen ons te helpen met het

plakken van onze stickers. Zij kunnen dit 
doen door ƒ5,- of een veelvoud daarvan 
over te maken op giro nr. 3461839, t.n.v. 
de penningmeester van de ABS, Rot
terdam, onder vermelding van: „geen 
troep op de stoep”. Zij ontvangen dan vijf
entwintig stickers of een veelvoud daar
van.

De afkorting ABS staat voor: Aktiegroep 
van Bbnden en Slechtzienden, een groep, 
die zich o.a. ten doel stelt problemen op te 
pakken, die andere organisaties van en 
voor visueel gehandicapten laten liggen. 
Drie miljoen stickers plakken, het lijkt geen 
kleinigheid. Maar wanneer wij bedenken 
hoeveel voetgangers er in Nederland zijn 
die gebaat zijn bij begaanbare trottoirs, dan 
moet het niet al te moeilijk zijn.

Namens de ABS, 
Theo Verboom.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

C H U -vergaderingen in kom end seizoen
juni 1979. Alle Unieraadsvergaderingen 
worden te Utrecht gehouden.

In het komend politieke seizoen 1978 vin
den de volgende vergaderingen plaats van 
de top van de CHU.
Algemene vergadering: De algemene ver
gadering 1978 van de CHU wordt gehou
den op zaterdag 19 mei 1979 in De Doelen 
te Rotterdam.
Unieraad: De Unieraad van de CHU ver
gadert op zaterdag 21 september (bespre
king troonrede en miljoenennota), zater; 
dag 7 oktober en zaterdag 9 decembèr 
1978 en op zaterdag 7 april en zaterdag 16

Uniebestuur: Het uniebestuur (dagelijks 
bestuur van de CHU) vergadert op 
woensdag 16 augustus, maandag 4 sep
tember, dinsdag 10 oktober, woensdag 25 
november en woensdag 13 december 1978 
en op vrijdag 12 januari, maandag 19 fe
bruari, donderdag 29 maart, woensdag 2 
mei en dinsdag 19 mei 1979. Alle be
stuursvergaderingen zijn in Utrecht.
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MET DE FRACTIE OP STAP:

Naar Groningen
In de reeks werkbezoeken van een delega
tie CDA-kamerleden aan de provincies was 
onlangs de provincie Groningen aan de 
beurt. Dit diende om de specifieke proble
men die het noorden des lands kent nader 
onder de aandacht van de kamerleden te 
brengen.
Een deel van de delegatie bracht een be
zoek aan de stad Groningen, het andere aan 
Oost-Groningen.
In Oost-Groningen startte het programma 
met eeri bezoek aan de Streekraad, die de 
belangen behartigd van 14 deelnemende ge
meenten. De Streekraad stelt een beleids
plan op, dat de basis vormt voor de door de 
overheid te nemen maatregelen ter bevor
dering van de verdere ontwikkeling in dit 

. gebied. Het gebied vormt een landbouw
streek en kent enige industrie, verband
houdende met de landbouw.
De delegatie werd eerst ingelicht over de 
herinrichting van Oost-Groningen en de 
Groningse- Drentse Veenkoloniën. De hui
dige structuur is in een groot deel van dit ge
bied afgestemd op de vroegere turfwinning. 
Om in deze verouderde structuur wijziging 
aan te brengen is het wenselijk dat het land- 
bouwelement verminderd wordt, gestart 
wordt met de uitvoering,,reconstructie Pe- 
kelder Hoofddiep” , voldoende middelen 
beschikbaar worden gesteld voor de herin
richting, meer aandacht gegeven wordt aan 
de natuurbescherming, classificatie voor 
ook andere dan agrarische factoren en geen 
maximum voor het te onteigenen oppervlak 
bepaald wordt. Vervolgens kwam de werk

gelegenheid aan bod. Het beeld ziet er 
somber uit: 7 procent van de mannen en 9 
procent van de vrouwen werkloos; de 
prognose voor 1985 luidt: 5.500 arbeids
plaatsen tekort. De streekraad streeft er
naar niet alleen het aantal arbeidsplaatsen te 
behouden, maar ook uit te breiden en 
tracht van de zijde van de rijksoverheid een 
zo groot mogelijke steun te verkrijgen voor 
de realisering van de plannen, zoals moge
lijke DSM-vestiging en industrialisatie bij 
de Eemshaven.
Als lichtpuntje wordt aangegeven de relatie 
met het achterland Duitsland en de uitbrei
ding van het Noorse plat.
In verband met de werkgelegenheid werd 
als laatste de infrastructuur besproken; 
verbetering hiervan is nodig, vooral door 
het ontbreken van^oede weg-, trein- en 
scheepvaartverbinomgen.

PRIORITEIT
De middag werd grotendeels doorgebracht 
in Nieuweschans, alwaar de kartonfabriek 
„DoUard Karton” werd bezocht. Gezien de 
problemen in de (stro-)karton en de con
centratie landelijk gezien van de massief 
kartonindustrie in Oost-Groningen had een 
bezoek van de CDA-delegatie aan deze in
dustrietak een hoge prioriteit. De toenma
lige minister van Economische Zaken, nu 
één van de bezoekende kamerleden, Lub- 
bers besloot in 1976 een begeleidingscom
missie voor de massief kartonindustrie 
(BMI) in te stellen met als taak te onder
zoeken of op een sociaal aanvaardbare wij

ze een herstructurering van de massief 
kartonindustrie mogelijk is. 
(Stro-)Kartonfabrieken in Oost-Groningen 
leiden een noodlijdend bestaan. Een uit- ■ 
zondering hierop vormt de kartonfabriek 
,,Dollard”, één van de modernste in het 
Noorden. Met een nieuwe rondzeef- 
kartonmachine en een moderne waterzui
veringsinstallatie, die werkt met een geheel 
gesloten watersysteem, neemt deze fabriek 
in ons land een unieke positie in. Gesprek
ken met directie en ondernemingsraad en 
een rondleiding door de fabriek lieten zien 
hoe een bedrijf in goede banen geleid kan 
worden. Hoe de uitslag van het BMTrap- 
port ook moge zijn, de CDA delegatie werd 
verzekerd dat ook in de toekomst er plaats 
is binnen de karton voor een zelfstandig 
bedrijf als „DoUard Karton” . Openbare 
bijeenkomsten ’s avonds in Veendam, 
Delfzijl en Loppersum sloten het werkbe
zoek af.
De delegatie Oost-Groningen bestond uit 
de ■ Tweede-Kamerleden: Lubbers, Van 
Houwelingen, Wisselink, Gerritse, H. A. de 
Boer, Borgman en uit de Eerste Kamer: 
mevrouw Van der Werf-Terpstra.
Een aantal Statenleden en leden van het 
provinciaal CDA-bestuur Groningen gin
gen eveneens mee op stap in deze regio.
De groep die het Westerkwartier bezocht 
bestond uit de Tweede-Kamerleden Aan- 
Ijes, Tolman, Van Muiden, Weijers en me
vrouw Korte-van Hemel, terwijl uit 'de , 
Eerste Kamer Van Dalen meeging.
Na de ontvangst in het dorpshuis te OT 
dehove vond aldaar een gesprek plaats met 
vertegenwoordigers van verschiUende or
ganisaties. In het Waterschapshuis te On- 
derdendam onderhielden de heren Tolman 
en Weijers zich met waterschapsbesturen 
uit dit deel van de provincie.
Na de koffiemaaltijd werd een doorloopstal 
van een groot veehouderijbedrijf bezich
tigd terwijl in Marum enkele leden het 
pluimveeveredelingsbedrijf „de Haan” be
zochten. '
De Friese Maatschappij van Landbouw gaf 
hier tekst en uitleg.

Storteboom-Friki te Komhom was het vol
gende doelwit van het bezoek. Hier vond 
een gesprek plaats met ondernemingsraad 
en personeel (circa 300 werknemers) in de 
kantine, waarna een gesprek met het col
lege van burgemeester en wethouders te 
Grootegast en de bestuurscommissie 
Zuidelijk Westerkwartier dit deel van het 
bezoek afrondde.
Tijdens avondvergaderingen in Doezuin, 
Grijpskerk en Usquert, eveneens in Een- 
rum, spraken ter afsluiting van dit inten
sieve dagprogramma de fractieleden Tol
man, Van Muiden, mevrouw Korte-van 
Hemel en Beumer. Ook hier was het pro
vinciaal CDA-bestuur en de CDA-Staten- 
fractie aanwezig.
De groep die de stad Groningen bezocht 
bestond uit de Tweede-Kamerleden Deel
man, Beumer, Faber, Mommersteeg en 
mevrouw Evenhuis-van Essen en de Eerste- 
Kamerleden Oudenhoven en Von 
Meijenfeldt.

Ook het provinciaal CDA-bestuur Gro
ningen en een aantal CDA-statenleden 
waren aanwezig, toen het bezoek startte 
met een bezoek en gesprek met het College 
van Curatoren van de Rijksuniversiteit 
Groningen. De problemen en mogelijkhe
den van deze grote werkgever in het Noor
den werden tijdens dit gesprek onder de 
loupe genomen. Vervolgens vond in het 
fractiehuis te Groningen een gesprek plaats 
met de provinciale CDA-Statenfractie. De 
wens werd uitgesproken, dit contact per
manent te maken en geregelde contacten te 
houden.

Een spreekuur van de CDA-delegaties in 
het Postiljon-Motel te Haren was de afslui
ting van dit deel van het werkbezoek. Ver
schillende organisaties en instellingen 
voerden een gesprek met de afgevaardig
den ter behartiging van hun zeer uiteenlo
pende belangen.

Rudolf van Glansbeek en Jan de Swart.

Publicaties vormings- en scholingswerk CDA

Het Vormings- en Scholingswerk van het CDA 
laat regelm atig publikaties verschijnen

' Het Vormings- en Scholingswerk van het 
CDA laat regelmatig publikaties verschij
nen, soms in brochurevorm zoals over de 
vermogensaanwasdeling, de reorganisatie 
binnenlands bestuur en de decentralisatie 
van het welzijnsbeleid, soms ook in 
boekvorm zoals het boek over de kabi
netsformatie, een boek over de parlemen
taire diskussie inzake abortus en een erg 
fraaie uitgave over Groen van Prinsterer. 
In de loop van 1978 zal er nog een boek 
verschijnen onder de tite l,,Christelijk den
ken in de vorige eeuw en de werking van 
het districtenstelsel” .

De volgende uitgaven zijn te bestellen 
via het Uniebureau van de CHU te Den 
Haag (giro 169900 ten name van pen
ningmeester CHU te Den Haag)

VAN WOUDSCHOTEN TOT HOOGE- 
VEEN

Een documentatie over de oprichtingsge- 
schiedenis van het CDA, waarin de grond
slag discussie een belangrijke rol speelde; 
151 pagina’s, geïllustreerd.

prijs: ƒ 5,95

FORMATIE BELICHTiCDA EN KABI
NETSFORMATIE

Een boek van 200 pagina’s over het CDA 
en de jongste kabinetsformatie. Een uit
eenzetting over strategie en taktiek van 
CDA-fraktie, een programvergelijking van 
het CDA en gesloten regeerakkoorden met 
PvdA en W D  en erg veel dokumentatie 
over de kabinetsformatie 1977 maken dit 
boek tot een waardevol bezit.
Veel foto’s.

prijs: ƒ 9,95

EEN STAATSMAN TER NAVOLGING
Groen van Prinsterer herdacht. 

(1876-1976). In dit boek wordt aandacht 
besteed aan de geestelijke vader van ARP 
en CHU mr. Guillaume Groen van Prin
sterer. Zijn betekenis voor politiek, school.

form atie 
b e U c h tA

Via de Stichting Vormingswerk KVP (giro 
2195300 ten name van Stichting Vor
mingswerk KVP te Den Haag) kunnen be
steld worden:

BROCHURE OVER VERMOGENS
AANWASDELING

U vindt in deze brochure op overzich
telijke wijze aUe problemen met betrekking 
tot de VAD op een rij gezet.

prijs ƒ 1 ,-

(meer dan 10 exemplaren ƒ 0,75 per ex.)

BROCHURE OVER DECENTRALISATIE 
VAN HET WELZIJNBELEID

U treft hierin aan zakelijke informatie 
over dit vraagstuk, voorts de hoofdlijnen 
langs welke het vraagstuk wordt aangepakt 
en tot een oplossing gebracht, vervolgens

het welzijnsbeleid als voorbeeld van de
centralisatie.

prijs ƒ 1,50

(meer dan 10 exemplaren ƒ 1 ,- per ex.)

BOUWEN AAN EUROPA
In deze brochure worden alle organen 

binnen de E.È.G. beschreven. Tevens 
wordt de christen-democratische gedachte 
over het streven naar Europese eenwor
ding behandeld.

prijs ƒ 2,50

BROCHURE OVER DE REORGANISA
TIE VAN HET BINNENLANDS BE
STUUR

Hierin wordt u in kort bestek geïnfor
meerd over de benaderingswijze van het 
CDA betreffende de reorganisatie van ons 
binnenlands bestuur.

prijs: ƒ 1 ,-
(meer dan 10 exemplaren ƒ 0,75 per ex.)

(Bij de bestellingen opgeven: aantal 
exemplaren en naam publikatie. Via giro 
169900 bestellen ,,Van Woudschoten tot 
Hoogeveen” , „Formatie belicht”, ,,Een 
staatsman ter navolging” en ,,CDA-visie op 
abortus”, en via giro 2159300 bestellen: 
„Brochure over VAD”, ,,Brochure over 
welzijnsbeleid” , „Bouwen aan Europa” en 
„Brochure over reorganisatie binnenlands 
bestuur”).

kerk, staat en maatschappij wordt door ge
schiedkundigen, kerkhistorici, theologen 
en politici uiteengezet. Kortom, een heel 
bijzonder herdenkingsboek. 164 pagina’s 
rijk geïllustreerd.

prijs: ƒ 13,50

CDA-VISIE OP ABORTUS
In een 141 pagina’s tellende, geïllustreerde 
documentatie over de abortusproblèma- 
tiek, waarin o.a. de visie van de christen
democraten uitvoerig wordt weergegeven. 
De tekst van het initiatief wetsontwerp van 
ARP/KVP is opgenomen alsmede redevoe
ringen van CDA-woordvoerders in het 
parlement en nog vele zaken meer.

Nieuwe burgemeesters 
in Daifsen, Putten en Maasbracht

prijs ƒ 6,95

Bij Koninklijk besluit is met ingang van 1 
augustus 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Putten; de heer A. J. Berk
hout te Arnhem.
De heer Berkhout, die 46 jaar is, is sinds 
1974 wethouder der gemeente Arnhem. Hij 
is hervormd en lid van het CDA (CHU).

Bij Koninklijk besluit is met ingang van 16 
augustus 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Daifsen: de heer jhr. mr. L. 
P. Quarles van Ufford, met toekenning 
van gelijktijdig eervol ontslag als bur
gemeester der gemeente Hengelo (Gld.)

De heer Quarles van Ufford, die 51 jaar is, 
is sinds 1970 burgemeester van Hengelo 
(Gld.).
Hij is hervormd en lid van het CDA 
(CHU).

Bij Koninklijk besluit is met ingang van 16 
juli 1978 benoemd tot burgemeester der 
gemeente Maasbracht: de heer P. J. Vaes, 
te Maasbracht.
De heer Vaes, die 44 jaar is, is sinds 1972 
secretaris van het Stadsgewest Roermond. 
Hij is rooms-katholiek en lid van het CDA 
(KVP).
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ONTVANGEN PUBLIKATIES
„Polo en de politiek”, door Hans Ludo 
van Mierlo; uitgave Wolters-Noordhoff, 
prijs ƒ 9,50, werkboekje ƒ 5,-, handlei
ding voor leerkrachten gratis.

Dat personen werkzaam in de Tweede Ka
mer -  overigens ook in de Eerste Kamer 
zitten voortreffelijke scribenten -  wel eens 
een boekje het licht doen zien, mag alge
meen bekend worden verondersteld.
In deze parade der prominenten heeft zich 
nii ook de bekende Tweede Kamervoor- 
lichter Hans Ludo van Mierlo gevoegd, die 
vanuit zijn dagelijks werk uiteraard met 
deze materie uitstekend bekend is maar 
wat meer zegt, er ook zeer helder en voor 
kinderén bevattelijk over kan schrijven. 
Hans Ludo kwam en komt nog wel eens 
naar de Tweede Kamer vergezeld van zijn 
hondje Polo en deze Polo speelt nu de 
hoof^ol in het kortgeleden verschenen 
werkj e van zij n hand „Polo en de politiek” . 
Hondje Polo is boos over de hondenbelas
ting die hij verschuldigd is en wil zich be
klagen bij de hoogste baas in het land, in dit 
geval de koningin.
Maar Polo moet niet in Soestdijk zijn op
wachting gaan maken, maar in Den Haag, 
waar de echte politiek gemaakt wordt, zo 
wordt hem al spoedig duidelijk gemaakt: 
Leuk beschreven is de ontmoeting tussen 
Polo en het hondje Sarah van koningin Ju- 
liana. Al pratend en al spelend komen de 
beestjes in Den Haag en beleven hier heel 
wat avonturen, die de jeugdige lezertjes 
zullen doen glimlachen.
De kinderen lezen, hoe Polo zijn opwach
ting maakt bij de minister, hoe hij in de 
Tweede Kamer verzeild raakt, wat hij in 
het Catshuis doet, hoe hij in discussies ge
raakt met politie en burgemeester en het 
happy end van dit boekje: Polo wordt ge
huldigd voor zijn activiteiten voor het hon
dendorp, een heus kamerlid komt op be
zoek en er zal een echt hondenasiel in het 
dorp komen.
Dat Vondeling -  de huidige kamervoor
zitter— het boekje heeft doorgelezen en hef

staatkundig heeft gesanctioneerd, is een 
aanbeveling om het door Jan Kruse fraai 
verluchte boekje ook voor oudèrs zelf te 
gaan lezen.
Het lijkt mij een uitstekend geschikt werkje 
voor onze basisscholen, temeer daar er een 
werkboekje en handleiding bij verkrijgbaar 
zijn. Voor kinderen van zo rond de tien— 
twaalf jaar van harte aanbevolen. 
Onderwijsdeskundige Cor Rudolph heeft 
dit werkboekje met handleiding voor 
leerkrachten geschreven. Wolters-Noord
hoff b.v. te Groningen zorgde voor een 
keurige uitvoering.

J. de Swart.

„Elite en buitenlandse politiek in Ne
derland”, door P. R. Baehr en anderen; 
uitgave Staatsuitgeverij te Den Haag, 
prijs ƒ  32,50.

Er bestaat een grote mate yan overeen
stemming tussen ondernemers en hoge 
ambtenaren van het departement van 
buitenlandse zaken over vraagstukken van 
internationale politiek en over de Neder
landse buitenlandse politiek. Bovendien 
blijken ondernemers gemakkelijker dan 
andere groepen toegang te hebben tot de 
instanties die het buitenlands beleid van 
Nederland bepalen. Het tegendeel geldt 
voor kerken en actievoerders, die nauw
elijks toegang hebben tot deze instanties. 
Dit is een belangrijke conclusie uit een stu
die die onderzoekers van een aantal Ne
derlandse universiteiten hebben ingesteld 
naar de „buitenlands-politieke elite” in 
Nederland. Voor dit onderzoek is onder 
meer voor het eerst de ambtelijke top van 
buitenlandse zaken ondervraagd.
De eerste resultaten van dit door Z.W.0. 
gesubsidieerde onderzoek zijn gepu
bliceerd in het zojuist verschenen boek 
„Elite en buitenlandse politiek in Neder
land”. Daarmee is een eerste fase afgeslo
ten van een nog lopend onderzoek naar de 
wijze waarop de binnenlandse beïnvloe
ding van de buitenlandse politiék in Ne
derland plaatsvindt. E e n  d e r  i l l u s t r a t i e s  v a n  J a n  K r u s e  i n  h e t  b o e k j e  „ P o l o  e n  d e  p o l i t i e k ’

Geestelijke verzorging in krijgsmacht op de tocht?
door: H. Wisselink, lid Tweede Kamer voor het CDA en voorzitter CDA-fractiecommissie defensie

Na enig rumoer bij de defensienota 1974 is 
het stil gebleven rond de geestelijke ver
zorging in onze krijgsmacht. Of was dit 
meer een stilte voor dè storm die nog zal 
opsteken?

Ik kom op die nare gedachte naar aanlei
ding van het uitgehrachte rapport van de 
Stuurgroep Maatschappelijke Invloeden in 
de Krijgsmacht (STUMIK) dat handelt over 
veranderingen in het leger, de marine en de 
luchtmacht  ̂De paragraaf over de geestehj- 
ke verzorging in dit rapport heeft ons na
melijk ongerust gemaakt. Bij de behande
ling van de defensiebegroting 1978 hebben 
wij reeds hiervan blijk gegeven.

Wat is namelijk het geval? De visie van 
bovenvermelde stuurgroep wijkt sterk af 
Van wat wij destijds bij de behandeling van 
de defensiebegroting naar voren hebben 
gebracht en wat toen door de regering niet

is bestreden. Bovendien staat de opvatting 
van de stuurgroep haaks op de uitgangs
punten die voor de Dienst Geestelijke Ver
zorging richtinggevend zijn. Hier volgt een 
citaat uit het aangehaalde rapport: 
„Die-behoefte aan geestelijke verzorging is 
in vredestijd op zichzelf problematisch. 
Hoevelen hebben behoefte aan geestelijke 
begeleiding, religieus of anderszins? 
Hoevelen van hen vinden die begeleiding 
niet buiten de organisatie? Is een volledig 
categoriale zielszorg nodig, of kan de be
hoefte ook door part-time werkers worden 
gedekt?”

IN HET DUISTER
De hoofdlegerpredikaht en de hoofdleger
aalmoezenier hebben in 1976 reeds een 
alternatieve tekst voor het rapport aan de 
stuurgroep gezonden.
Maar de stuurgroep heeft deze tekst niet 
willen overnemen. Waarom niet? Hierover

tasten wij nog m t i e t  duister. De betrokken 
bewindsman heeft op onze vragen hierover 
bij de begrotingsbehandeling geen ant
woord kunnen geven. Wij hopen echter dat 
antwoord te zijner tijd wel te krijgen wan
neer het rapport in de Kamer zal 'worden 
besproken.
Wij hebben het als zeer positief ervaren dat 
de heer Quartel van de Christelijke Vereni
ging van Militairen in zijn jaarrede steun 
heeft toegezegd aan de geestelijke verzor
ging. De rol die de stuurgroep er aan toe
kent is een rol die de heer Quartel beslist 
niet wenst. Als wij het goed hebben begre
pen gaat die rol nauwelijks verder dan het 
uitspreken van een stichtelijk woord. ,,Men 
gaat voorbij aan de opdracht van de 
geestelijke verzorging om vanuit het.Evan- 
gelie dienstbaar te zijn aan de totale mens”, 
zo zei hij en dat was geheel naar ons hart. 
Het sluit precies aan bij hetgeen wij in 1974 
bij de defensienota hebben gesteld, name

lijk dat het bij de geestelijke verzorging niet 
alleen gaat om evangelieverkondiging of 
een stichtelijk woord, maar evenzeer om 
dienstbetoon en solidariteit.
Deze kunnen alleen tot hun recht komen 

■ als de geestelijke verzorging integraal in de 
krijgsmacht aanwezig is. Dit geldt ook voor 
de dienstplichtigen en het beroepsper- 
soneel in de opleidingsfase.
Wij vertrouwen er op dat de betreffende 
paragraaf geen invloed zal hebben op het 
huidige beleid en dat de regering de nood
zaak ervan inziet, dat de Geestelijke Ver- . 
zorging integraal in de krijgsmacht aanwe
zig blijft, ook in de opleidingsfase. 
Wanneer dat werkelijk het geval is zal het 
rumoer rond de geestelijke, verzorging niet 
meer blijken te zijn dan een storm in een 
glas water.

Herman Wisselink.

1r ------------------------------------------------ -
Zaanse klokken

'

TIMMER-EN AANNEMINGSBEDRIJF

1
J.STO UT

Dijklaan 84 -Te lefoon 0 1 8 2 5 -5 9 0 - BERGAMBACHT.

L c - J Bouw-en Aannemersbedrijf

M. de Raad & Zoon

Winkelgalerij Kerschoten Pickestraat 62. Noordwijk, tel. 0 1 7 19 -121 00  en 15257.
Tel. 15865, Apeldoorn.

BUDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

N.V. AANNEMERSBEDRIJF

Ph. de Koning Jr.
VOOR ALLE BETONWERKEN

Vissersbuurt 110
Telefoon 01850-39543-51543 - Papendrecht
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U A M A R  R  \̂ i GASLEIDINGENr i n I T i n D  D#
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941 ★

V •
KABELWERKEN

VEENDAM - Telefoon 05987-7800 ZINKERS

• f
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Kistenfabriek
Nijkerk ___

N. DE BOER

DE CDA-TWEEDE KAMERFRACTIE
roept sollicitanten op voor de functie van

Hij/zij zal tot taak hebben de fractiecommissies Sociale Zaken en 
Ambtenarenzaken en Pensioenen te assisteren bij de voorbereiding 
van de behandeiing van regeringsvoorsteilen en voorts bij de 
beleidsvoorbereiding op iangere termijn.

De voorkeur gaat uit naar iemand, die sociaie wetenschappen  
heeft bestudeerd, inclusief de sociale verzekeringswetten.
Het salaris voor deze interessante functie is afhankelijk van 
opleiding en ervaring.
Verwantschap met de poiitiek van het CDA wordt verwacht.

Sollicitaties vóór 1 augustus 1978 richten aan:
Secretaris CDA-Tweede Kamerfractie 
Binnenhof 1 a, Postbus 20018 
2500£A ’s-Gravenhage.

(in de linkerbownhoek van de envelop vermelden „sollicitatie”).

s te lt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

V A N
Z e b e n ’ s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

W ie aan de toekomst bouwt 
Bouwt op de C.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester’s Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

M e e s t e r ’s
B o u w b e d r i j f
Oude D ijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230 .

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

AANNEMINGSBEDRIJF

lOOGVLIET & ZN. B.V.
Burgerlijke- en Utiliteitsbouw
* NIEUWBOUW
* VERBOUW+
=* ONDERHOUD

ZW IJNDRËCHT  
Molenvliet 9 - Tel. 01 850-26651-27034-24330 .

TOT 140% HYPOTHEEK
Kostel. vrijbl. off. Geen afsluitprovisie. 

Geldlening 1^5.000,- =  3 6 x  f 171,- enz.
Advies eh bemiddeling onroerend goed. 

HU IZEN  te  koop gevraagd en aangeboden, ook in Spanje.

drs. J. A. Uding & Partners
Financ. adv. en vastgoed consultants.

Van Maerlantlaan 7 - Amersfoort.
033-17647.

Naar lezingen in Amerika, Engeland, N.-Afrika, Frankrijk, 
Nederl. Duitsland, Zwitserland van ir. D. J. Christiaanse

7 SERIES NIEUW!!
B!JBELSTUD!ES Een boek voi hoop

1 De naam boven allen naam, Zoon van VOOf jOHQ e n  OUd.
God, Heiland. Middelaar ..............ƒ 5 .—
2. 32 Geloofsmannen, via Abel. Noach, ■ ■ ■ ■
Abraham tot Johannes op Patmos ƒ 4 .— I Il4 lflllin
3 Genade en waarheid. Liefde, Genade.
Veiligheid. Vred.e, Eenheid-.......... ƒ 4 ,— m f y m i r i
4 Veertien brieven van PauluS iH l
begrijpelijke uitleg ......................... ƒ  5,— .  ^
5 Wat zal het jaar 2000 brengen? 1 3 2  b iz .  Pri]S T  O,'*
Profetische studiën O en N. Test. ƒ 4 . — A iiQ c frQ n rn
6. Gods geheimenissen en hun M libb id
onthulling ......................................  ƒ 3 .— na g irostorting  op  nr.

128 Wz ’" ® ƒ 4 -- 1793613 t .n .v .P .B .4 4 . 
Alle 7  M H eV iè^iljL slöchü ƒ  1 4 ,- '.  Bijbelcursus O udew ater

Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

HANDELMIJ B.V. 

BANDEN B.V.
W est-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

bouw en aanneming maat̂ achappij b.v. breda

G e b r .  B E K K E R  B .V .
R EIJN D ER S B U U R T11-13, LEEUW ARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 0 5 100 -208 41 .

KOCH BOUWBEDRIJF

Telefoon 0 5 5 -2 1 4 2 5 9  
APELDOORN. Fa. C. Spijker

Kerkorgels 

. Elektronische

& Zn.
orgels

Van Ostadelaan 61

voor kerk-, schooi
en huismuziek.

Tel. 0 2 1 5 0 -1 1 1 8 9 -1 6 7 7 7  
HILVERSUM .

TUINAANLEG

B!NDER B.V. - RHOON
Aan!egen onderhoud van 

GEMEENSCHAPPELUKE TU!NEN, 
PLANTSOENEN, PARKEN, 

SCHOOLTU!NEN etc.
- onderhoud van

groenvoorzieningen
■ onkruidbestrijdingen

■ kleigrond, teelaarde
- graszoden en
- graszaden 
• bloembakken

Dorpsdijk 50 -52  - Postbus 8 2 0  - RHOON
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In de twintiger jaren:

Crisis in de rechtse samenwerking
door: dr. K. de Vries

„De crisis in de rechtse samenwerking 
(1925-1926)” is de titel van een artikel in 
aflevering 3 van deel 92 (1977) van het 
tijdschrift „Bijdragen en Mededelingen 
betreffende de geschiedenis der Nederlan
den” (een uitgave van het Nederlands 
Historisch Genootschap), verschenen in juli 
jl. (!). Dit artikel van ruim 30 bladzijden is 
gesdhreven door dr. L. C. Suttorp, ^e be
langrijke bijdragen heeft geleverd tot de 
geschiedenis van de C.H.U., o.m. een 
biografie van jhr. mr. A. F. de Savomin 
Lobman, één van de oprichters der Unie.

Deze publicatie over de kabinetscrisis, die 
begon in november 1925 met het aftreden 
van het eerste kabinet-Colijn en eindigde in 
maart 1926 met het optreden van het eerste 
kabinet-De Geer, is het m.i. waard, dat er in 
„de Nederlander” meer aandacht aan 
wordt besteed dan doorgaans met tijd
schriftartikelen het geval is. De voornaam
ste bron, waaruit de schrijver heeft geput, is 
een dossier, dat „toevalligerwijs via een 
bevriende relatie van de familie De Visser” 
in zijn bezit is gekomen. Het betreft hier 
een dossier van dr. J. Th. de Visser (ook één 
van de oprichters van de C.H.U.), dat gro
tendeels betrekking heeft op de zoéven ge
noemde kabinetscrisis.

Met „de rechtse samenwerking” bedoelt 
de auteur de coalitie van de Rooms-Katho- 
lieke Staatspartij, de Anti-Revolutionaire 
Partij en de Christelijk-Historische Unie. 
„Rechts” wordt hier dus gebruikt in de zin 
van „confessioneel” . Tegenwoordig wordt 
dit politieke begrip door velen opgèvat als 
het tegengestelde van „progressief’. Dr. 
Suttorp trekt zich daar niets van aan. „Na 
een wisselvallig bestaan en niet-bestaan

gedurende ongeveer een eeuw (zegt hij aan 
het slot van zijn artikel) blijkt de rechtse 
coalitie der drie christelijke partijen nog 
steeds, zij het omstreden, een realiteit” (dit 
slaat op het C.D.A.!).

Bij de Tweede-Kamerverkiezingen van 
1 ^ 8  -  de eerste volgens het stelsel der 
evenredige vertegenwoordiging -  behaal
den de rooms-katholieken 30, de anti-re- 
volutionairen 13 en de christelijk-histo- 
rischen 7 van de 100 zetels. Dank zij de 
medewerking van twee eenmansfracties 
kon er een rechts parlementair kabinet 
worden gevormd; de formateur was dr. 
Nolens en de premier werd jhr. Ruys de 
Beerenbrouck (beiden rooms-katholiek, 
„tot nu toe ongehoord”). Na de verkiezin
gen van 1922 was de verhouding: rechts 
60, links 40 Tweede-Kamerzetels. Er kwam 
een tweede ministerie-Ruys aan het be
wind, dat in 1923 een crisis overleefde (de 
„vlootwet”-affaire) en het tot 1925 uit
hield. Bij de verkiezingen van laatstge
noemd jaar bleef rechts in de meerderheid 
(58 zetels). De anti-revolutionair Colijn 
formeerde een nieuw kabinet en trad zelf 
op als minister-president. Maar nog geen 
half jaar later kwam het tot een crisis.

In de nacht van 11 op 12 november 1925 
diende ds. Kersten, de voorzitter van de 
tweemansfractie van de Staatkundig-Ge- 
reformeerde Partij in de Tweede Kamer 
een amendement op de begroting van 
buitenlandse zaken in, waarbij de post voor 
het (in 1971 ingestelde) gezantschap bij de 
Heilige Stoel (ƒ 28.000,-!) werd geschrapt.

De stemming over dit amendement vond 
plaats in de middag van de 12de november:

. .  .Herinneringen. . .
Dit nummer van het christelijk-historische weekblad „de Nederlander” staat in 
enkele artikelen stil bij gebeurtenissen uit het verleden. Dat pas in het jaar 1978 
waarin de CHU het zeventigjarig bestaan herdacht heeft.
Maar dit nummer van „de Nederlander” is niet louter en alleen een herden
kingsnummer. Uiteraard is er ook aandacht voor actuele gebeurtenissen.
Voor de lezers van „de Nederlander”, is er, dank zij dit nummer, gelegenheid om in 
het verleden te duiken en te verwijlen bij het heden. De lezers kunnen ook aan de 
toekomst denken: door het bieden van de helpende hand bij het uitbreiden van de 
lezerskring.
Daartoe kan onderstaande bon gebruikt worden. ________________________

Bon: inzenden aan administratie Uniepers, Van Deventerlaan 49, Voorburg.

Ondergetekende....................... ................................................ ................................
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te .................................................................................................................................

verzoekt toezending van proefnummers van „de Nederlander” aan:

wonende ....................................................................................................................

te .................................................: ............................................................................

(ondertekening)

uitslag 52 voor, 42 tegen. Alleen de rooms
katholieken en de anti-revolutionairen 
hadden tegen gestemd; tot de voorstem
mers behoorden alle aanwezige leden van 
de christelijk-historische fractie (twee van 
de elf waren absent: de heer Tilanus en dr. 
De Visser, de fractievoorzitter). De vier 
rooms-katholieke ministers traden stante 
pede af en Colijn diende een verzoek om 
ontslag van zijn kabinet in.

Op 24 november werd mr. Marchant, de 
voorzitter van de fractie der vrijzinnig-de- 
mocraten, door Koningin Wilhelmina tot 
formateur benoemd. Hij probeerde een 
combinatie van rooms-katholieken, so
cialisten en vrijzinnig-democraten tot stand 
te brengen. De socialisten stonden daar po
sitief tegenover, maar de voorzitter van de 
rooms-kathoheke fractie, dr. Nolens, 
achtte deze samenwerking „zeer onge- 
wenscht” .

Op 1 december legde Marchant het bijltje 
er bij neer. Een week later gaf de Koningin 
dr. Visser opdracht, een parlementair kabi
net samen te stellen. Diens formatiepogin- 
gen vormen het pièce de résistance van het 
artikel, waarvan wij hier een samenvatting 
geven; dr. Suttorp heeft er niet minder dan 
12 bladzijden aan gewijd.

Dr. De Visser begon met het beleggen van 
een vergadering van de christ.elijk-histori- 
sche Tweede-Kamerfractie, waarvoor ook 
de ministers' jhr. mr. De Geer en dr. 
Schokldng werden uitgenodigd (9 decem
ber). Hij vroeg zijn collega’s, of zij bereid 
waren, eei? eventueel regeringsvoorstel om 
de Nederlandse gezant jn Bern ook te ac
crediteren bij het hof van de Paus in Rome, 
te steunen; zo ja, dan kon het demissionaire 
kabinet aanblijven. Slechts drie van de tien 
aanwezige fractieleden (één lid was ziek) 
reageerden positief.

Op 11 december deelde dr. De Visser de 
Koningin mee, dat hij van de vorming van 
een parlementair kabinet moest afzien. De 
volgende dag kreeg hij een nieuwe, ruimere 
opckacht: het formeren van „een kabinet” . 
Op 14 december richtte hij tot ieder van de 
demissionaire ministers de vraag, of hij zit
ting wilde nemen in „een zelfstandig 
rechtsch kabinet, zonder officiéél verband 
met de groepen in de Kamer” (een extra
parlementair ministerie dus). De rooms
katholieke ministers verklaarden zich 
daartoe alleen bereid, als het gezantschap 
bij de Heilige Stoel bleef gehandhaafd. Dr. 
Nolens wist hen échter tot een concessie te 
bewegen; zij gingen tenslotte accoord met 
het accrediteren va“n de gezant in Bern bij 
het Vaticaan, op voorwaarde dat de chris
telijk-historische Tweede-Kamerfractie 
haar steun aan een eventuele motie van 
wantrouwen zou onthouden.

Op 24 december vergaderde dr. De Visser 
opnieuw met zijn collega’s. De volgende 
dag schreef hij aan de voorzitter van de 
ministerraad, dat hij de indruk had gekre
gen, dat zo goed als alle leden van de chris
telijk-historische fractie aan de gestelde 
voorwaarde zouden voldoen. Colijn ant- 
woorde per omgaande, dat hij graag wou 
weten, wat de uitdrukking „zo goed als alle 
leden” precies inhield. Dr. De Visser 
schreef terug, dat „de meerderheid” tegen

Volgend nummer 

„de Nederlander” 
over veertien dagen

Gedurende de zomermaanden ver
schijnt „De Nederlander” om de 
veertien dagen. Het volgend num
mer van het christelijk-historische 
weekblad komt derhalve uit op vrij
dag 18 augustus aanstaande.

een motie van wantrouwen zou stemmen, 
maar dat „enkele anderen” zich hun vrij
heid voorbehielden. Daarop deelde Colijn 
de formateur mee, dat de bij de minis
terraad bestaande twijfel eerder versterkt 
dan verzwakt was.

Teleurstelling
Voor de derde maal werd de christelijk- 
historische fractie door dr. De Visser bij
eengeroepen (30 december). Zij besloot, 
dat zij zelf een motie zou indienen; daarin 
zou geen afkeuring, maar ,,teleurstelling” 
worden uitgesproken over de door de rege
ring voorgestelde Bem-oplossing, omdat 
daarmee niet tegemoet was gekomen aan 
de ,,principiéle” bezwaren van de christe
lijk-historische Tweede-Kamerleden tegen 
een Nederlands gezantschap bij het Vati
caan. Dr. De Visser, die de motie had ont
worpen, rekende er op', dat deze geen 
meerderheid zou halen; aan de linkerzijde 
had men immers slechts zakelijke, geen’ 
principiéle bezwaren tegen het gezant
schap. Direct na afloop van de fractiever
gadering bracht hij schriftelijk verslag uit 
aan Colijn. Deze deelde hem de volgende 
dag (31 december dus) mee, dat de minis
terraad van mening was, dat de christelijk- 
historische motie wel degelijk kans liep te 

«worden aangenomen en dat dit voor het 
demissionaire kabinet onaanvaardbaar 
was. In de eerste helft van januari bleek, dat 
ook de rooms-katholieke en de anti-revo- 
lutionaire Tweede-Kamerfractie niet ac- • 
coord gingen met het voorstel van de for
mateur.

Op 22 januari 1926 werd dr. De Visser op 
zijn verzoek door de Koningin van de hem 
op 12 december 1925 opgedragen taak 
ontheven. Daarna volgde een reete nieuwe 
formatiepogingen, die alle mislukten. In 
maart hakte de Koningin de knoop door: er 
werd in een mum van tijd een zakenkabinet 
geformeerd onder leiding van jhr. mr. De 
Geer. Dit stelde de gezantschapskwestie 
nog eenmaal aan de orde, maar verbond 
aan de verwerping van het desbetreffende 
voorstel geen politieke consequenties. Pas 
tijdens de tweede wereldoorlog werd er 
opnieuw een Nederlands, gezantschap bij 
het Vaticaan ingesteld.

Tot besluit schetst dr. Suttorp in grote lijnen 
de ontwikkeling van de „rechtse samen
werking” na 1926. Zoals wij zagen valt 
voor hem ook het C.D.A. onder dat begrip.

„Of (zegt hij) in de geladen partijen
structuur van heden de nieuwe formatie 
levensvatbaarheid zal hebben en eventueel 
zal behouden -  hetzij als regeringscom- 
binatie, hetzij als oppositionele organisatie 
— zal de toekomst moeten uitwijzen” .

Tot zover deze (zeer beknopte) samen
vatting van „het laatste nieuws” over een 
kabinetscrisis van meer dan vijftig jaar ge
leden, waarin de thans zeventigjarige 
C.H.U.. (toen nog een tiener) een hoofdrol 
heeft gespeeld.

K. de Vries..
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Nieuwe onderwijsvoorzieningen voor jongeren van 16 tot 18 jaar

Proefprojecten starten op 1 augustus 1979
PARLEMENTARIA

Met ingang van 1 augustus 1979 zal worden 
begonnen met het opzetten van een aantal 
proefprojecten op het gebied van nieuwe 
onderwijsvoorzieningen voor j ongeren van 
16 tot 18 jaar. Medio oktober kunnen 
scholen voor mbo, lbo of beroepsbegelei
dend onderwijs/vormingswerk zich opge
ven voor deelname aan deze projecten.

Met name gaat het hier om tweejarige be
roepsopleidingen, die proefondervindelijk 
op hun waarde zullen worden getoetst. 
Hierover schrijven staatssecretaris drs. K. 
de Jong Ozn van onderwijs en wetenschap
pen en minister W. Albeda van sociale za
ken in hun notitie „Proefprojecten nieuwe 
onderwijsvoorzieningen voor 16- tot 18-ja- 
rigen”, die dezer dagen aan parlement en 
onderwijsveld is aangeboden.

Er valt al jaren te constateren, dat jongeren 
steeds langer deelnemen aan het volledig 
dagonderwijs. Een en ander veroorzaakt 
op verschillende plaatsen problemen. Zo is
b.v. de doorstroming vanuit het lager be
roepsonderwijs naar de verschillende vor
men van middelbaar beroepsonderwijs niet 
voor alle, schoolverlaters zonder meer mo
gelijk, ook al hebben ze een diploma. De 
twee bewindslieden willen nu met hun no
titie egn aanzet geven tot de ontwikkeling

van onderwijsvoorzieningen voor deze 
speciale groep.

BEROEPSOPLEIDINGEN
In de notitie worden twee soorten pro
gramma’s aangegeven, namehjk tweejarige 
beroepsopleidingen en daarnaast oriënta
tie- en andere programma’s. De nieuwe be
roepsopleidingen, die een cursusduur heb
ben van twee jaar, zijn in beginsel toegan
kelijk voor leerlingen van het'lager be
roepsonderwijs en van het mavo, met of 
zonder diploma, en voor uitvallers van het 
havo of het middelbaar beroepsonderwijs. 
Voor degenen zonder diploma geldt in het 
algemeen dat zij tien jaar onderwijs moeten 
hebben gehad. Aan het eind van de oplei
ding heeft men zich kunnen vormen tot 
aankomend vakman. Het niveau ligt daar
om tenminste op hetzelfde vlak als dat van 
de vergelijkbare primaire opleidingen van 
het leerlingwezen. Het lijkt verantwoord te 
veronderstellen, dat dit niveau zowel in de 
industriële en constructieve, als in de com
merciële en verzorgende beroepen aan een 
blijvende vraag op de arbeidsmarkt zal 
beantwoorden.
De opleidingen in het leerlingwezen en de 
nieuwe full-time opleidingen zullen als 
volwaardige alternatieven naast elkaar 
moeten bestaan. In de nieuwe opleidingen

zullen zowel elementen van de be
roepsuitoefening als algemeen vormende 
elementen tot hun recht moeten komen. 
Daarom kent de opleiding in de eerste 
plaats een gedeelte dat de eigenlijke be
roepsopleiding omvat, waarbij sprake is 
van praktijkvakken, theorievakken, en 
eventueel stage-lopen. Het tweede deel be
staat uit persoonlijke en maatschappelijke 
vorming, begeleiding, creatieve vorming, 
lichamelijke oefening e.d. Het derde ge
deelte van de opleidingen kan het bevoegd 
gezag naar eigen inzicht invullen.

De eventuele nieuwe opleidingen kunnen 
ook een belangrijke rol spelen bij de be
strijding van de jeugdwerkloosheid. Ook 
kunnen zij voldoen aan de vraag naar kort 
beroepsgericht onderwijs na lbo of mavo.

ORIËNTATIE-PROGRAMMA’S
Het oriëntatieprogramma is bestemd voor 
die leerlingen, die nog niet hebben gekozen 
voor een beroepsopleiding, of niet voldoen 
aan de toelatingseisen voor de nieuwe be
roepsopleiding. Voor deze leerlingen be
staat de mogelijkheid om deel te nemen aan 
een programma, dat hen door middel van 
beroepsoriëntatie helpt bij de keuze van 
een beroepsopleiding. Ook is het mogelijk 
een programma te kiezen om tekorten in de

vooropleiding weg te werken. Een andere 
mogelijkheid bestaat uit het volgen van een 
algemeen oriënterend programma. Com
binaties van deze programma’s zijn ook 
mogehjk. De duur van het oriëntatie
programma bedraagt maximaal een jaar.

PROEFPROJEKTEN

Staatssecretaris De Jong en minister Albe
da wijzen er op dat de notitie wordt uilge- 
bracht met het doel snel proefprojekten 
voor de onderwijsvoorzieningen voor 16- 
tot 18-jarigen op gang te brengen. Het 
overleg over de beleidsvoornemens kan nu 
met tal van organisaties worden geopend, 
zodat op 1 augustus 1979 een aantal 
proefprojekten kan starten. De financiële 
middelen van dit moment zijn weliswaar 
beperkt, maar toch voldoende om een 
aantal projekten op touw te zetten, aldus 
wordt in de notitie opgemerkt. De Jong en 
Albeda vinden dat over een eventuele vol
ledige invoering van de nieuwe onderwijs
voorzieningen pas over enige tijd kan wor
den beshst. Daarbij zal dan rekening moe
ten worden gehouden met de onderwijs
kundige resultaten van de proefprojekten 
en met de financiële mogehjkheden.

Pais krijgt twee jaar van de kamer

Herprogrammering van 
wetenschappelijk onderwijs uitgesteld
Een meerderheid van de Tweede Kamer is 
onlangs akkoord gegaan met het uitstel van 
ee invoering van de herprogrammering van 
het wetenschappelijk onderwijs. Miniter 
dr. A. Pais (onderwijs en wetenschappen) 
had de Kamer een uitstel gevraagd van één 
jaar. Door een.gezamenUjk amendement 
van de Kamerleden drs. M. Beinema (CDA) 
en drs. D. J. D. Des (W D) heeft de Kamer 
de minister echter nog een jaar meer respijt 
gegeven, in totaal dus twee jaar.
Die twee jaar krijgt de minister overigens 
alleen als regering en parlement in het na- 
eaar -  als de nota Hoger Onderwijs voor 
Velen wordt behandeld -to t de slotsom 
komen dat wijziging van de Wet herstruc
turering wenselijk en zinvol is. Als het par
lement de voorstellen van de minister, ge
daan in de genoemde nota, afkeurt, dan kan 
de herprogrammering alsnog binnen één 
jaar worden ingevoerd. Tegen het geamen
deerde wetsontwerp stemden de fracties 
van de Partij van de Arbeid en de Politieke 
Partij Radikalen, welke zich ook al eerder 
tegen het amendement gekeerd hadden.
Het amendement van de Kamerleden Bei
nema en Dees was een compromis tussen 
de eide fracties (CDA en W D ). De W D  
was namelijk aanvankelijk met een wijzi
gingsvoorstel gekomen om de bewindsman • 
zonder meer twee jaar uitstel te geven, 
maar het CDA vond dat te ver gaan. Het 
bovengenoemde compromis is het resultaat 
geworden van overleg tussen de beide re
geringspartijen.

Verheugd
Minister Pais toonde zich verheugd over 
het tweejarig uitstel dat hij van de Kamer 
kreeg. Hij wees erop dat er naar zijn me
ning twee mogelijkheden zijn, zonder 
overigens vooruit te willen lopen op de re
sultaten van de behandeling van de nota 
Hoger Onderwijs voor Velen. De eerste 
mogelijkheid is dat het overleg over de nota 
in het najaar leidt tot aanvaarding van de 
daarin voorgestelde twee-fasen-structuur 
voor het wetenschappelijk onderwijs. In 
dat geval is één jaar uitstel onvoldoende om 
de voorstellen in de wet op te nemen. De 
andere mogelijkheid is dat het nu lopende 
herprogrammeringsproces wordt voortge
zet, maar dat de randvoorwaarden waar
binnen dit moet gebeuren, worden ver
duidelijkt en waar nodig gewijzigd. Ook 
daarvoor zijn echter wetswijzigingen 
noodzakelijk, zodat ook dan één jaar uitstel 
waarschijnlijk te kort is.

Noodzakelijk
Uitstel van de invoering van de herpro
grammering was volgens minister Pais 
zonder meer noodzakelijk, omdat hij, toen 
hij aantrad, slechts enkele weken had om

alle voorstellen die door de (sub)faculteiten 
waren ingediend, te beoordelen. Dat was 
echter niet de enige reden voor uitstel. 
„Ook de resultaten van de herprogramme
ring noopten tot een herbezinning op het 
tot dan toe gevoerde proces en de gèvolgen 
daarvan. Wat daarvan ook de oorzaken 
zijn, het doorgaan op de weg van de her
structurering zou tot een verslechtering 
leiden van de situatie in het hoger onder
wijs”, aldus de minister.
Als een van de belangrijkste oorzaken 
noemde hij hierbij het ontbreken van 
duidelijkheid in de randvoorwaarden, en 
dit dan zowel in structureel als in financieel 
opzicht. Met name de verwezenlijking van 
de post-doctorale fase' in het weten
schappelijk onderwijs speelt hierbij een rol. 
In de wet is deze fase met weinig garanties 
omgeven, zodat van een voortzetting van 
herprogrammering weinig heil te ver
wachten is, zo meent de minister.

Niet zinloos
De bewindsman benadrukte overigens dat 
het proces van herprogrammering zoals dat 
nu is gevoerd, niet volledig zinloos is ge
weest. „Integendeel”, zo zei hij, „veel van 
de elementen uit de discussie behouden 
hun waarde. In de tweede plaats kan een 
aantal vernieuwingen die in de herpro- 
grammeringsvoorstellen zijn aangebracht 
ten opzichte van nu, waarschijnlijk zonder 
meer in een twee-fasen-structuur gehand
haafd blijven” . Het PvdA-Tweede Kamer
lid K. Kolthoff legde er in zijn betoog de 
nadruk op dat de minister gehouden is de 
wet uit te voeren. Hij wees erop dat, zolang 
de wet niet is gewijzigd, de uitvoering van 
de geldende wet gewoon door moet gaan. 
Hij vond de tijdsdruk wel een rechtvaardi
ging voor uitstel. De minister wees erop dat 
dat niet het enige was. Ook de uitkomsten 
van de herprogrammering, ook het overleg 
met het veld en ook de beleidsvisie waar de 
Vaste Kamercommissie om had gevraagd, 
vormen naar zijn mening een rechtvaardi
ging voor uitstel. Kolthoff bleek van deze 
redenatie niet onder de indruk. Hij betitel
de het amendement van Dees en Beinema 
tenminste met de woorden: „een vijgeblad 
dat de schaamteloosheid van het wetsont
werp moet bedekken”.

Motie

De Tweede Kamer aanvaardde tijdens het 
debat over het uitstel van de herpro
grammering overigens nog een motie van 
de heer Ch. Mertens (D’66). In deze motie 
spreekt de Kamer als haar oordeel uit dat 
het in het belang is van het proces van de 
herstructurering als zo doelmatig en zo snel 
mogelijk gebruik wordt gemaakt van het op 
dit terrein al verrichte werk. De aanvaarde

motie verzoekt de minister dan vervolgens 
op zo kort mogehjke termijn in overleg met

de betrokkenen te bezien op welke wijze 
van de propaedeutische programma’s, die 
onder de vigerende wet aan het Ministerie 
van Onderwijs en Wetenschappen zijn 
aangeboden, al gebruik kan worden ge
maakt. De minister moet daarbij dan reke
ning houden niet de doelstellingen van de 
propaedeuse, te weten de oriënterende en 
representatieve functie, en de positieve 
selectiefunctie, dit mede in verband met de 
gewenste integratie van wetenschappelijk 
onderwijs en hoger beroepsonderwijs.

CDA-kaderkursus
Het doel van de CDA-kadercursus is om in een zestal bijeenkomsten (vijf don
derdagen en één trainingsweekeinde (van .vrijdagavond tot zaterdagmiddag) in- 
stumenten aan te dragen, een training te verzorgen ter ondersteuning van het 
kaderwerk in de partij. De cursus is vooral gericht op deelnemers die op een of 
andere manier binnen het CDA actief zijn of zich voornemen binnenkort daarvoor 
beschikbaar te zijn. De cursus bedoelt tevens een vervolg te zijn op de reeds een 
aantal jaren georganiseerde CDA-basiscursus.

Programma
Op de eerste cursusdag zal vooral gesproken worden over de organisatie van het 
CDA nu en in de toekomst over een aantal vaardigheidsaspecten (spreekvaardig
heid, diskussie- en vergadertechniek). De tweede cursusdag zal gewijd zijn aan de 
grondslag van het CDA en analyse van verkiezingsuitslagen (wat doe je daar nou 
mee). De derde bijeenkomst is het trainingsweekeinde. Op de vrijdagavond zal de 
aandacht vooral gericht zijn op het benaderen en het omgaan met de pers.
De zaterdag wordt ingericht voor een rollenspel. De vierde cursusdag zal gewijd 
zijn aan sociaal-economische pohtiek en met name de christen-democratische uit
gangspunten bij een dergelijk beleid. Aan de hand van een rollenspel over een 
bedrijfssluiting zal getracht worden de theoretische begeleiding bij dit onderwerp 
praktisch zichtbaar te maken. De vijfde cursusdag is door de cursusleiding niet 
ingevuld. Tijdens een van de eerdere bijeenkomsten zal tijd worden ingeruimd om 
met de deelnemers te overleggen hoe zij zelf deze dag wensen vorm te geven. 
De laatste bijeenkomst zal plaatshebben in Den Haag met een bezoek aan de 
Tweede Kamerfraktie en de partijbureaus.
Deze kadercursus is gepland op twee plaatsen en wel in Den Bosch op 7 september, 
21 september, 29 en 30 september, 19 oktober, 9 november, 7 december (in Den 
Haag); en in Zwolle op 3 oktober, 24 oktober, 17 en 18 november, 12 december, 9 
januari ’79 en 30 januari (in Den Haag). Deelnamekosten: ƒ 75,-.
Voor meer informatie kunt u bellen met Wüly van der Laan of Pieter Dudink op het 
KVP partijbureau, Mauritskade 25 in Den Haag, tel. 070-653934.

INSCHRUFFORMULIER VOOR DE KADERCURSUS

Naam:
Adres 
Plaats
Deelname aan de cursus te Zwolle □
Deelname aan de cursus te Den Bosch □
Vragen:
1. Bekleedt u al een kaderfunktie binnen de partij, zoja welke?

2. Zo de voorgaande vraag met neen wordt beantwoord, overweegt u dan of 
u zich voor een kaderfunktie beschikbaar zult stellen?
Zoja, waar gaat uw interesse naar uit?

3. Nam u al eens eerder deel aan een cursus van het CDA?

* Doorkruisen wat van toepassing is 
Inschrijfformulier sturen naar:
Stichting Vormingswerk KVP 
Mauritskade 25 
Den Haag

Deelnamekosten nog niet overmaken s.v.p.
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Em ancipatie  -  
gedram  zonder eind?
door: Eske Sleijser-Tegelaar

Tn toenemende mate wordt het moeilijk iets 
te zeggen of te schrijven over emancipatie- 
ontwikkelingen. Niet omdat er niets te zeg
gen valt, niet omdat het niet meer nodig 
zou zijn. Nee, het woord EMANCIPATIE 
zelf is geworden tot een vlag die slechts een 
zeer beperkte lading dekt. Bovendien een 
vlag waarvan de kleuren velen niet be
staan, juist omdat ze zo’n lading eronder 
vermoeden.

EMANCIPATIE
Onder emancipatie behoort men te ver
staan de bewustwording van mensen van 
eigen mogelijkheden in gelijkwaardigheid. 
Geen vooraf bepaalde rolopvatting noch 
verstard cultuurpatroon diént te bepalen in 
welke richting en in welke mate de mens 
zich optimaal kan ontplooien.
Onder emancipatie behoort eveneens te 
worden verstaan het scheppen van de mo
gelijkheden daartoe. Elk schepsel dient de 
mogehjkheid te hebben naar eigen aard en 
capaciteiten datgene wat het in zich heeft 
zo volledig mogelijk te benutten. Niet ten 
bate maar in dienstbaarheid aan de samen
leving als geheel.

EIGEN AARD
Die eigen aard, die eigen capaciteiten wor
den niet bepaald door het man- of 
vrouwzijn, maar door hetgeen de mens in
geschapen „meekreeg” én door hetgeen de 
mens zélf daarmee doet. Elk talent wat niet 
gebruikt wordt, is nutteloos en God noch de 
naaste van dienst.
Vanzelfsprekend is het dan ook dat door dé

man en dé vrouw bepaalde eigenschappen 
toe te kennen en andere capaciteiten niet, 
men die uniciteit van de mens ontkent, al
thans slechts ten dele van gelding ziet.
Het is heel moeilijk voor ons allen goed na 
te gaan wat wezenlijk eigen-aardig is en 
wat door cultuurpatroon, historische ont
wikkelingen, opvoeding en scholing in ge
zin en kerk, is ingeprent en opgelegd. 
Sommige eigenschappen die wij zelf erva
ren als bij ons horend, bepaalde vaardighe
den die wij niet tot de onze rekenen, blijken 
soms helemaal niet zo vast te Üggen als wij 
aannamen.

DOORBREKING
Heeft eenmaal een bepaalde bewust
wording plaatsgehad, dan is het soms alsof 
een barrière doorbroken is, of er een men
tale bevrijding heeft plaatsgehad en bHjken 
wij allen over veel meer mogeüjkheden te 
beschikken dan ook wijzelf ooit hadden 
gedacht.
Die doorbreking is EMANCIPATIE. Is de 
basis van élke emancipatoire ontwikkeÜng. 
Lag ten grondslag aan de „emancipatie der 
kleine luyden” van Kuyper, lag ten grond
slag aan het vrouwenkiesrecht, lag ten 
grondslag aan tal van sociale maatregelen, 
aan onaftankelijkheidsbeweging.
Na zo’n doorbreking volgt dan het schep
pen van mogelijkheden voor die nieuwe 
mondiger geworden mens. Dat proces is 
een emancipatiebeleid en dat vergt lange ' 
adem, omdat nu eenmaal niet opeens allen 
tegelijk „wakker” worden, soms niet be
seggen dat ze. eigenlijk „slapen”.

Kamerlid
H.J.L.G.Seijben overleden

In de ouderdom van 46 jaar is eind vorige 
week, in een ziekenhuis té Tilburg, na een 
korte ziekte overleden, de heer H. J. L, G. 
Seijben, lid van de Tweede Kamer voor het 
CDA.

De heer Seijben is slechts kort lid van de 
Tweede Kamer geweest, namelijk sinds 16 
januari jongstleden. Hij was op de kan
didatenlijst van het CDA geplaatst door de 
KVP en hij kon zijn intrede in de kamer 
maken na de vorming van de nieuwe rege
ring.

In zijn woonplaats Belfeld was de heer 
• Seijben, die eigenaar was van een textiel- 
detailhandel, wethouder. Hij was voorts vi- 
ce-voorzitter van de Kamer van Koophan
del van Noord-Limburg en bestuurslid van 
de organisatie van zelfstandige ondemè- 
mers in de provincie Limburg.
De heer Seijben was gehuwd en had een 
zoon en een dochter.

In memoriam Harry Seijben
Harry Seijben, 46 jaaf, vader van twee kin
deren (16 en 12) is niet meer. Midden in het 
reces het droeve nieuws; hij overleed op 
vrijdag 28 juh na een kortstondige ernstige 
ziekte in een ziekenhuis te Tilburg. In de 
vroege vrijdagochtend van 30 juni hadden 
we elkaar nog het beste toegewenst; een , 
welverdiende rust en tot ziens in augustus. 
Onze God heeft daarover het Zijne beslo
ten. Als collega en vriend is je eerste reactie 
een gevoel van verslagenheid. Nadere be- 
zinning leert ons hoezeer ons werk — ook 
ons politieke bezig zijn -  geplaatst is in het 
perspectief van de eeuwigheid.
Harry nam een grote plaats in in de Lim
burgse politiek. Als wethouder in zijn 
woonplaats Belfeld was hij een zeer voor
aanstaand vormgever van die gemeen
schap, onder andere zijn ijveren voor de 
middenstand in de regio kon door niemand 
onopgemerkt blijven. Hij kende de mensen 
en de mensen kenden hem. Het was dan 
ook niet verwonderlijk dat hij bij de ver
kiezingen de Limburgse CDA-campagne-

leider werd, verkiezingen waarvan het suc
ces mede aan zijn inzet is te danken.
In januari van dit jaar kwam Hari7  Seijben 
in de Tweede Kamer, zijn principiële op
stelling, zijn toewijding en kennis van za
ken op tal van terreinen beloofden veel 
goeds voor het CDA. Wij hebben hem leren 
kermen als een fijne collega, als een vriend, 
die gevoel had voor nuances in het men
selijk vlak.
Hij heeft zijn capaciteiten van hoofd en 
hart, in het parlement, in onze fractie, maar 
ten dele mogen ontplooien.
Wij denken met dankbaarheid terug aan de 
— menselijkerwijs gesproken — te,korte pe
riode dat we hem in ons midden mochten 
hebben.
Geve God zijn vrouw, zijn kinderen en zijn 
verdere familie de troost en de kracht om 
dit grote verlies te dragen.

G. van Leijenhorst
Vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfrac
tie.

DRAMMEN
Het bhjkt nodig dit nog eens summier te 
beschrijven, omdat langzamerhand een ze
kere irritatie optreedt, met name als vrou
wen het woor4 emancipatie in de mond 
nemen. Tal van heus van goedwillende in
dividuen vattenrdit n.1. nog steeds op als 
„drammen en dwingen van een groepje 
élitaire vrouwen” met het doel „alle vrou
wen het huis uit te jagen en ontevreden te 
maken” . „Dat moet nu maar eens uit zijn, 
het is nu wel mooi geweest”, is dan de 
ondertoon die te beluisteren valt. „Mijn 
vrouw”, zo hoort men dan „is heel tevre
den thuis, houdt van het huishouden en 
voedt de kinderen prima op, wat willen 
jullie dan?”. „Mijn vrouw” zo komt een 
ander, „heeft het veel te druk voor die non
sens, heeft er ook totaal geen interesse 
voor. Mag dat van jullie soms niet??”.
Dat Zeggen dan soms mannen over hun 
vrouwen, meestal zonder hun vrouwen. 
Maar ook vrouwen zelf zijn zeker nifet allen 
gediend van het woord emancipatie. Ook 
uit vrouwenmond kan men horen: „Zanik 
niet zo; ik heb het prima, voel me lekker en 
hoef niets”. Een vriendin valt dan bij met: 
„als ik mijn hele stelletjé goed moet bijhou
den, ben ik blij als ik effe zit ’s-avonds; dan 
ga ik echt niet nog eens émancipereii hoor”. 
Dat zeggeii dan soms vrouwen zelf ' . . . .  
Het zijn niet dé mannen die dat zeggen, het 
zijn niet dé vrouwen die zich zo uiten, maar 
hét zijn wel vele maimen en het zijn ook 

. vele vrouwen, al neemt allengs hun aantal 
iets af.
En toch!! Toch moeten we doorgaan met 
EMANCIPATIE, moeten we blijven schrij
ven, spreken, vergaderen, beïnvloeden. 
Toch kunnen we niet anders dan iedereen 
proberen er van te overtuigen dat het goed 
is om dat te doen, dat emancipatie ook voor 
hen iets wezenlijks kan betekenen, iets wat 
hun bestaan verrijken kan, henzelf en hun 
kinderen tot mondiger, ontplooider en 
vrijere burgers kan maken. Mensen bewust 
maken van hun mogelijkheden. Niet om er 
zelf „wijzer” van te worden”, maar wel 
groeiend in geestelijke wijsheid; niet om er 
zelf „beter van te worden”, maar wel in 
staat tot een betere bijdrage aan de samen
leving als geheel.

BUDRAGE
De samenleving begint niet buiten ons huis. 
Die samenleving begint al bij ons zelf; wij 
allen samen waar we ons ook bevinden, 
thuis of elders, maken er deel van uit; sa
men zijn we die samenleving, schragen we 
haar, maken we haar.
Een ieder moet in staat zijn op eigen wijze 
daaraan een bijdrage te leveren, daaraan te 
werken.
Zo’n bijdrage is niet beperkt tot een gift in 
geld, al kan dat er soms wel bijhoren.
Dat werken aan die samenleving is niet be
perkt tot arbeid waarvoor betaald wordt, al 
is dat soms wel een weg waarlangs velen 
dat doel bereiken.

PRATEN
De 'WIL om daaraan te werken is de onmis
bare voorwaarde voor het slagen van de 
huidige emancipatieprocessen. Tegen de 
mannen die nu vaak geïrriteerd reageren 
zeggen wij ook: „Praat er efens over thuis. 
Ga eens bij U zeÈ en samen met allen die 
Uw leven delen na of U zelf wel alles benut 
wat in U zit óf Uw vrouw werkelijk zo 
denkt als U denkt dat ze denkt. Laat ook 
dan eens in zo’n gezamenlijk gesprek alles 
eens aan de orde komen en ga samen na of 
Uw toerusting voldoende is om Uw bijdra
ge te kunnen leveren”.
Tegen de vrouwen die „Niets hoeven” 
durven we tóch te zeggen: „Is dat écht zo, 
voelt U zich wezenlijk prima zo uitsluitend 
levend voor U zelf?
Bent U Uw gaven van hoofd en hart uit
puttend? Profiteert Uw naaste er ook van 
?” Tegen hen die vol zitten met de zorg 
voor eigen gezin, tegen die vrouwen zeg
gen wij: „Ga eens één keertje ’s-avonds 
zitten om na te denken en met Uw echt
genoot te praten.
Móet dat nu echt zo doorgaan, dat U zelf 
nergens meer aan toekomt, dat de zorg 
voor het gezin U geheel opslokt? Behoeft 
Uw geest geen voedsel? Is het niet hoog
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nodig dat Uw brein in training bhjft, be
hoort ook dat niet tot opvoeding? Moet U 
persé al die dingen doen; kan Uw echt
genoot het niet zo plooien dat ook zo ideaal 
en zo logisch als U het nu voorstelt?” 
Misschien dat zo pratend er toch een ande
re visie tot stand komt.

DUIDELDK
Zolang zoiets niet mogeiijk is in vele gezin
nen, zolang het irritatie verwekkende 
woord EMANCIPATIE blijven klinken. 
Met dit artikeltje hopen wij echter nog
maals te hebben verduidelijkt wat daaron
der verstaan moet worden en met welk 
doel.
Het CDA is heel duidelijk hierin.
Termen als mede-verantwoordelijkheid, 
gerechtigheid, solidariteit waarop het CDA 
program van uitgangspunten o.m. is geba
seerd, hebben heel duidelijk OOK te maken 
met emancipatieontwikkelingen in de bre
de en juiste zin van het woord.
Zij slaan op de mens en het menselijk han
delen en op de verantwoordelijkheid van 
de mens t.o.v. God;
Mede-verantwoordelijkheid gaat over dé 
mens toerusten en in staat stellen tot het 
dragen van die medeverantwoordelijkeid. 
Voor alles gaat het er om dat men inziet dat 
het aUer plicht is mede-veranwoordelijk te 
willen zijn.

. Gerechtigheid betekent het tot zijn recht 
doen komen en echt doen aan de ander; dat 
kan het best ontplooiing van de geest. 
Mensen die zelf niet de moed hebben alles 
aan te wénden wat in hen is ten bate van het 
geheel, kunnen ook ander moeilijk recht 
doen.
Solidariteit betekent oog hebben voor no-

vervolg op pagina 4
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Unie „B e n  school van den Bijbel” Anti-Revolutionaire
direct of indirect voortgekomen uit ongrondwetteiijk verzoek aan koning

Het volkspetitionnement van 1878: Buiten
parlementaire actie van ruim 300.000 protestanten

door: drs. A. J. van Duist
Wat bezielt een mens om zich tijdens een zonnig en zeer warm weekend bezig te houden 
met het Volkspetitionnement van honderd jaar geleden? De vraag werd in mijn gezin 
gesteld en straks wellicht ook in de lezerskring van dit blad. Ik kan er dus niet omheen. Wil 
dat ook niet. Via een stukje zelfonderzoek kan ik me trouwens meteen wat oriënteren op 
wat mensen er, een vakantieweekend later, hopehjk toe zal kunnen brengen het artikel 
ook nog te lézen... Ik zal het immers insturen en niet voor mijzelf houden. Het is dus heel 
wat anders dan het oplossen van een puzzel, gewoon als bezigheid, niet om op te zenden.

Hét artikel gaat naar een blad met lezers 
waarvan men mag veronderstellen dat ze 
weet hebben van de waarde die CH-voor- 
man A. F. de Savomin Lobman aan histo
risch onderzoek hechtte. Wil ene politicus 
met vrucht werkzaam zijn, dan is zulk on
derzoek voor hem onmisbaar, stelde Lob
man. Mèt Groen van Prinsterer was hij van 
mening dat de ideeën die niet in de historie 
geworteld zijn, geen levensvatbaarheid be
zitten. Al in zijn ‘jeugdwerk’ ,,Gezag en 
Vrijheid” was hij zich er goed van bewust, 
dat het vrij nutteloos is door historisch on
derzoek de vorm te bepalen waarin het 
wezen der zaak gehuld moet worden en 
blijven:

J h r .  m r .  P i e t e r  J a c o b  E l o u t  v a n  S o e t e r w o u -  

d e .

„Want door beginselen in onveranderlij
ke vormen te bewaren, belet men hun 
natuurlijke ontwikkeling. Juist uit de ge
schiedenis blijkt dat iedere vorm voor
bijgaand is en er is dus geen enkele reden 
om een bepaalde vorm als de hoogste te 
beschouwen” (2de ed. blz. 18).

WAT ZAT ER ACHTER?
Bij zijn onderzoek richtte Lobman zich dan 
ook niet zozeer op de historische produc
ten. Het ging hem -  en ik voel me ook 
daarin zeer met hem verbonden — om de 
ontwikkelingsgang die de producten heb
ben doorlopen. Het gaat meer om wat men
sen gedacht dan gedaan hebben. Daarmee 
zijn.we bij ons bezig-zijn met het Volks
petitionnement dat een eeuw geleden op 3 
augustus op Paleis ’t Loo aan koning Wil
lem III werd aangeboden, o.m. door de toen 
39-jarige Lobman, eenjaaf voordat hij deel 
zou gaan uitmaken van de Tweede Kamer. 
- 1  Wat bezielde aristocraten die zeer aan 

het Hof waren ingevoerd als P. J. Elout 
van Soeterwoude en B. J. L. de Geer van 
Jutphaas om 30 jaar na de invoering van 
de ministeriële verantwoordelijkheid 
het staatshoofd te verzoeken zijn hand
tekening te weigeren aan een wet die na 
een Kamerdiscussie van een maand 
tenslotte met een redelijke meerderheid 
werd aangenomen?

-  Hoe konden Kuyper en Lóhman, in een 
op zich zeer begrijpelijk verzet tegen 
wat de eerste noemde: „de fatale wet 
voor de arme”, speculeren op de Oran
jeliefde van ruim 300.000 onderteke
naars, die bij deze actie in de dubbele zin 
van het woord „protestanten” genoemd 
konden worden, doch aan wie op voor
hand voluit verteld had moeten worden 
dat hun verzoek grondwettelijk niet kon 
worden ingewilligd?

-  Hoe is het mogelijk gebleken dat deze 
buiten-parlementaire actie de aanzet 
kon vormen voor de oprichting van bij

P iÉ fiH M e s iïr

D e  v o o r p a g i n a  v a n  „ V U - M a g a z i n e ” ,  I e  j a a r g a n g  n u m m e r  7, i n  w e l k  n u m m e r  o v e r  h e t  

v o l k s p e t i t i o n n e m e n t  g e s c h r e v e n  w e r d .

uitstek gouvernementele partijen als de 
ARP en -  van daaruit later -  de CHU?

In het VU-magazine van juli/augustus be
steedt drs H. H. van der Laan over 14 pagi
na’s op boeiende wijze aandacht aan het 
Petitionnement. Op de omslag een foto van

Vervolg van pagina 3

den en behoeften van de ander én daar wat 
aan te doen. Zelf een stapje terug doen als 
de ander tekort komt. Dat betekent ook 
niet vooraf de eigen speelruimte vastleggen 
en de ander de rest laten opknappen. Dat 
betekent ook het brengen van offers, zó dat 
in gezamenlijkheid dat bereikt kan worden 
wat voor allen nodig is. Dat kan ook thuis 
betekenen dat daar offers worden gebracht 
in geestelijke zin, dat gezamenlijk de taken 
worden verdeeld die nu eenmaal moeten 
worden gedaan opdat beiden des de beter 
solidair kunnen zijn met allen die dat buiten 
dat huis zo hard nodig hebben.
Dat' zijn CDA uitgangspunten die er niet' 
vbof niets staan en die ook volopv gelden 
voor datgene wat met EMANCIPATIE 
wordt bedoeld.
Konkreet wordend betekent dat dan inder
daad dat van vrouwen, óók van heel tevre
den en heel druk bezigzijnde vrouwen, ge
vraagd wordt eens buiten de voordeur te 
kijken. Dat hen aanbevolen wordt eens te 
informeren bij wijk- en buurtcentra, bij 
kerkehjke welzijnsorganen, bij gemeente
lijke instanties, wat er zoal „te doen is”. De 
mogelijkheden zijn gelukkig al legio. 
Moedermavo’s voor hen die tekortschie
tende opleiding willen inhalen, VOS cur
sussen voor algemene bijspijkering, poli
tieke vormings- en scholingscursussen voor 
vrouwen, er zijn overal vrijwilligsters no
dig om een handje toe te steken in hulp
verleningsdiensten. Het hoeft ook niet al

tijd „doe-werk” te zijn; alleen al het eens 
lezen over andere dingen dan die de meeste 
damesbladen aansnijden, het eens dieper in 
de zaken duiken, kan al helpen die be
wustwording tot stand te brengen die 
beoogd wordt.

De zo al tevredenen zullen na een tijdje 
merken dat een diepere bevrediging uit 
gaat van het meedoen in zulke activiteiten; 
een andere vrede dan die alleen gericht op 
eigen welbehagen.
De zo druk bezigzijnden zullen merken dat 
veel zaken die hun dagen vulden met wat 
organisatie en wat minder „beurten” min
der tijd in beslag nemen. Vaak ook valt met 
een groepje drukke moeders samen al te 
bereiken dat om de beurt allen eens tijd 
voor. wat anders krijgen en ook zij zullen 
ervaren dat hun leven niet minder druk, 
maar wel rijker, wijder reikend ook wordt. 
Voor hen aUen geldt dat dit ook in het eigen 
gezin op bijzonder prettige wijze kan 
doorwerken. Er kan soms weer gepraat 
worden, er kan ook soms eens over wat 
anders gepraat worden en ook voor man
nen en Ènderen kan die „nieuwe” moeder, 
hoeveel ze ook al van de oude hielden, een 
boeiende ervaring zijn. Kan óók de 
„nieuwe” vader nog meer betekenen dan 
de „oude” al deed.
En de mannen, wat betekent dat voor hen 
concreet behalve misschien een hoop el
lende? Ellende zal het misschien meebren
gen als de man gewend was aan een hele
boel persoonlijke zorg, als de man in dat 
opzicht was.

Als hij meent dat alles best is, zodra hij er 
maar geen greintje last van heeft dan kun
nen we hem die verzekering NIET geven. 
Maar als hij bereid is tot medewerking, dan 
zal hij zien dat de „ellende” nogal meevalt 
en dat ook voor hem de „winst’ groot kan 
zijn. Hij hoeft niet steeds meer alle lasten te 
torsen, hij kan eerlijker zijn ook t.o.v. zich
zelf. Net zp goed als hij dan samen met zijn 
vrouw verantwoordelijk is voor het geheel 
van huiselijke taken en daar dan ook zoveel 
hem mogehjk is in participeert, zal zijn 
vrouw dan eveneens samen met hem 
voortaan verantwoordehjk kunnen zijn 
voor die bijdrage die zij samen leveren aan 
de hen omringde samenleving. Dat kan 
bijv. betekenen dat niet hij meer in het 
bestuur van de kiesvereniging blijft zitten 
maar zijn vrouw; dat kan ook betekenen 
dat hij een tweede baantje opgeeft en zijn 
vrouw gelegenheid geeft een beperkte 
functie te aanvaarden.
Het kunnen heel kleine maar ook heel grote 
dingen zijn die zo’n bewustwording star
ten. Het kan soms al zijn het bij een vriend 
kijken naar het voetballen als je vrouw er 
niet van houdt. Het kan soms ook zijn eens 
het mes te zetten in al je erefuncties en 
commissariaten en je vrouw een reeële 
kans te geven iets anders te doen als steeds 
jouw gastvrouw te moeten zijn. Het gaat 
eigenlijk niet eens om het WAT, maar om 
de erkenning DAT het best anders kan. Op 
die erkenning volgt dan heus wel de weg 
naar het HOE — en daar gaat het om!

E. Sleijer-Tegelaar

de portefeuilles zoals ze aan Willem III zijn 
aangeboden, (19 x;) Smeekschrift om een 
School met den Bijbel. Daar staat ook in 
één zin het verzoek van de hon
derdduizendenweergegeven: ,,Sire, plaats 
uw koninklijke handtekening nooit” .
Van der Laan poneert dat deze bede er 
primair één is geweest om sociale gerech
tigheid. Het ging z.i. om de vraag van de 
armen naar dezelfde onderwijsmogelijk
heden voor hun kinderen als voor die van 
de rijken. Hij vermeldt wel dat er veel te 
doen is geweest om de ongrondwettigheid 
van het petitionnement, maar gaat er nau
welijks op in. Volstaat in feite met de con
statering dat de actie op die grond niet zon
der meer valt te veroordelen.
Openhartig is dat hij bij Kuyper de volks
beweging ziet als middel om een verderlig- 
gend dóél te bereiken: de organisatie van 
een politieke partij. Maar kennelijk geven 
honderd jaar nog niet voldoende afstand 
om de — mogehjk wat ontluisterende -  
vraag te stellen of zo’n doel dit middel 
heiligt. Abraham Kuyper is voor Van der 
Laan nog duidehjk De Geweldige, aan 
wiens „agitatie” (...) het volk met 305.596 
handtekeningen gehoor gaf. Het zijn 
Kuyper en zuinigjes zijn- toen nog—mede
strijder Lohman die de krachten in het 
confessionele kamp bundelen. In de ge
schiedenis van de AR-Partij „Het volk ten 
baat” stellen De Wilde en Smeenk even
zeer dat Kuyper de ziel van de beweging 
was, maar zij kennén ook „een zeer belang
rijke rol” toe aan W. Hovy, Lohman en 
Elout van Soeterwoude. Dat laatste lijkt mij 
terecht, zeker wanneer men aan het eigen
lijke doel denkt: de bescherming en uit
breiding van het bijzonder onderwijs.

KONING ALS BESCHERMER DER 
VRIJHEID....
In eerste instantie werd de organisatie, op
gebouwd om het Petitionnement te steu-
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nen, dtórvopr gebruikt. Onder leiding van 
Lobman kwamen de locale comité’s begin 
1879 bijeen voor de stichting van de Unie 
„Een school met de Bijbel”, die nu nog 
steeds de jaarlijkse UniecoUecte in principe 
houdt op 17 augustus, de dag waarop in 
1878. de Koning toch zijn handtekening 
zette onder de zo fel bestreden Onderwijs- 
wet-Kappeyne. Die oprichting was zeer 
bewust vóórzien op de 23ste januari van 
hetjaarl879, opde dagnl. dat het precies 3 
eeuwen geleden was dat de Staten zich tot 
Unie van Utrecht aaneensloten in de strijd 
tegen Spanje. Oranje, toen gezien als de 
Beschermer der vrijheid bij uitnemend
heid, werd na 300 jaar nog altijd zo be
schouwd. „Het was nodig dit eens duidelijk 
uit te spreken” , schreef de Standaard n.a.V. 
het Petitionnement op 6 augustus 1878. De 
datum voor de start van de Unie „Een 
school met den Bijbel” moet evenzeer in 
nauw verband worden gebracht met deze 
visie op de rol van Oranje in een vrijheids
strijd.

„ W i j  l e v e n  n i e t  m e e r  i n  e e n  t i j d ,  w a a r i n  

O r a n j e ,  z i j n  s t e u n  g e v e n d e  a a n  d e  o n d e r 

d r u k t e n ,  h e t  r e c h t  d o o r  e e n  p e r s o o n l i j k e  

r e g e r i n g s d a a d  h e r s t e l l e n  k a n ” . De Stan
daard realiseerde zich dat in het al eerder 
geciteerde artikel: „Dat kon, toen de ste
delijke Regeringen'door de Prins mochten 
worden afgezet; toen de beschikking over 
pubheke gelden meer dan thans afhing van 
’s-Vorsten welbehagen”. Dat kan niet 
meer, stelde het blad: „Als thans de Koning 
door een persoonhjke daad het recht her
stellen wjlde, zou hij op onwettige wijze 
moeten handelen, m.a.w. hij zou zijn eed 
moeten schenden. Niet bevoegd om 
eigenmachtig, zonder medewerking der 
Staten, de wet te veranderen, is hij niet 
aansprakelijk voor het voortbestaan van 
onrecht”.

.....ÓÓK ALS BEHOEFTENPEILER?
De Standaard gaf daarna aan wat de Ko
ning wèl kan en mag, nl. „Weigeren nieuw 
onrecht tot stand te brengen. Hij kan dit 
doen ook zonder toestemming van zijn mi
nisters x)f van de Staten-Generaal. Alvo
rens een besluit te nemen, kan hij een be
hoorlijk onderzoek naar de feiten doen in
stellen. Twijfelende of zijn Ministers en de 
Staten-Generaal de volksbehoeften ken- 
ijen, kan hij, ten einde daaromtrent zeker
heid te bekomen, een onpartijdige conimis-

sie van onderzoek benoemen.”
Volgens H. van Malsen x) heeft in dit soort 
apologetiek ook voor Lobman de recht
vaardiging gelegen om deel te nemen aan 
het Smeekschrift. Na de audiëntie bij de 
Koning schijnt ook hij er van overtuigd te 
zijn geweest, dat Willem 111 er gehoor aan 
zou geven. Kuyper die met zijn Bemidde- 
lings-commissie nog naar een andere mo
gelijkheid zocht, wist béter. De Koning, onr 
schendbaar, kon niet anders dan een aan
genomen wet tekenen, waarvoor dé-mi
nisters onder het heersende systeem ver
antwoordelijk waren.
Ik kan me niet aan de indruk onttrekken, 
dat Kappeyne die Kuyper zeer goed kende 
vanuit zijn verantwoordehjkheid, een rake 
typering heeft gegeven van diens werkehj- 
ke bedoelingen: niet de „School met den 
Bijbel” stond centraal maar de politieke 
organisatie. Kuyper heeft er ook geen jaar 
overheen laten gaan om tot oprichting te 
komen van de georganiseerde . AR-Partij. 
Kuyper had al een program opgesteld, dat 
op 1 januari in de Standaard van 3 januari 
1878 werd opgenómen. In de loop van dat 
jaar en in de eerste maanden van 1879 ga
ven een 20-tal kiesverenigingen blijk van 
hun instemming ermee. Op 3 april 1879 
kwam de eerste Deputaten-vergadering 
bijeep.
Het Petitionnement is in ieder geval ook 
een soort opinie-peiling geweest: de AR- 
richting bleek veel sterker dan tot dusver 
vermoed was. Het was steviger bouwen op 
zékerheid dan op vermoeden... Maar het 
komt onjuist voor, juist bij een groepering 
die het Huis van Óranje zo hoog had, dat 
daarvoor een beroep nodig was op de Ko
ning waarvan men wist of weten kon dat 
het niet kon worden ingewilligd.
E l o u t  v a n  S o e t e r w o u d e  h e e p .  i n  z i j n  v e r 

d e d i g i n g  v a n  2 6  a u g u s t u s  1 8 7 8  e r  t e r e c h t  

o p  g e w e z e n ,  d a t  d e  l i b e r a l e  p a r t i j  d i e  t o e n  

h e e r s e n d  w a s ,  t e  v r o è g  j u i c h t e  d a t  m e t  d e  

W e t - K a p p e y n e  d e  s c h o o l k w e s t i e  n u  v o o r 

g o e d  v a n  d e  b a a n  e n  b e s l i s t  i s .  M a a r  t e g e 

l i j k  h a d d e n  d e  A R - l e i d e r s  z i c h  m o e t e n  

r e a l i s e r e n  d a t  z e  h u n  p o l i t i e k e  o n g e d u l d  

n i e t  o p  h e t  s t a a t s h o o f d  m o c h t e n  r i c h t e n .

DE DERDE MAN
De geschiedenis van de AR-Partij van De 
Wilde en Smeenk karakteriseert de periode 
1878-1901 als die van strijd en overwin
ning. Doch het optreden van het Kabinet- 
Kuyper van 1901-1905 bracht niet de op-

V
O n t v a n g s t  v a n  d e  d e p u t a t i e  d o o r  k o n i n g  W i l l e m  I I I  i n  d e  b l a u w e  k a m e r  v a n  h e t  K o n i n k 

l i j k  P a l e i s  ’ t  L o o  t e  A p e l d o o r n .

Herdenking 70  jaar CHU
Het jaar 1978 is voor de CHU het jaar, 
waarin het zeventigjarig bestaan her
dacht wordt. Ter gelegenheid van deze 
herdenking kwamen jubileumnummers 
uit van het christelijk-historische 
weekblad/leden-contactblad ,,de Ne
derlander” (uitgave stichting Uniepers) 
en van het ,,ChristeUjk Historisch Tijd
schrift” (uitgave van het weten
schappelijk bureau van de CHU). 
Inhpud van het jubileumnummer van 
„de Nederlander” :
„Heeft het wel zin? door dr. K. de'Vries, 
„CHU zette 70 jaar stempel op Neder
landse politiek” door dr. L; M. van 
Leeuwen, .
„Zeventig jaar CHU” door mr. W. 
Scholten,
„De breuk, die er nooit had mogen ko
men” door mr. W. Aantjes,
„De activiteiten van dr. H. W. Tilanus 
van 1945 tot 1950” door mr. H. K. J. 
Beemink,

„Top, schiet op” door drs. A. D. W. 
Tialanus,
„Ongeveer 10 jaar geleden” door mr. Y. 
Scholten,
„Over de CHU-fractie in de Eerste Ka
mer” door dr. J. W. van Hulst,
„Van harte proficiat CHU” door mr. A. 
A. M. van Agt,
„Eerste poging tot bundehng van her
vormde kiezers al 125 jaar oud” door 
drs. A. J. van Duist,
„Een theologische visie op de CHU in 
de na-oorlogse periode” door ds. S. 
Kooistra,
„Rol en betekenis van de CH-vrouwen”

door jonkvrouwe mr. C. W. I. Wtte- 
waall van Stoetwegen, 
„Probleemhoelqe, of tóch van harte” 
door J. van der Assem.

Uit de inhoud van het jubileumnummer 
van het „CH Tijdschrift” : 
mr.. dr. J. van Bruggen over de CHU 
voor de oorlog,
dr. J. P. Gribling over „Nolens en de 
CHU”,
H. Algra over de relatie tussen ARP en 
CHU,
mr. G. W. van Walsum „Terugblik op de 
doorbraak”,
R. Zegering Hadders over ,,Enkele in
drukken van de CHU”, 
ir. M. A. Geuze over de periode na de 
Tweede Wereldoorlog, 
mr. O. W. A. van Verschuer over „Het 
CDA en de CHU”.

BESTELLINGEN
Het juxileumnummer van „de Neder
lander” kan besteld worden door het 
overmaken van een bedrag van ƒ 1,50 
op giro 169900 ten name van CHU, Den 
Haag, met vermelding „jubileumnum
mer „de Nederlander”.
Het jubileumnummer van het „CH Tijd
schrift” kan besteld worden door het 
overmaken van een bedrag van ƒ 5,00 
op giro 604500 ten name van „Loh- 
manstichting” te Den Haag, met ver
melding „Jubileumnummer CH Tijd
schrift”.

lossing van de pohtieke strijd om de school 
zoals die in het parlement moest worden 
uitgevochten. Het is tenslotte Lobman ge
weest die door zijn bemiddeling bij Cort 
van der Linden — premiier van 1913 tot 
1918 -  de Pacificatiecommissie van de 
grond kreeg. Een commissie, die door zijn 
samenstelling en een groeiende tendens tot 
luisteren naar eikaars overtuiging wèl een 
oplossing kon aandragen die voor de Be- 
middelingscommissie van de Petitionnisten 
van 1878 nog op lange na niet in het ver
schiet lag en dan ook niet ingesteld kon 
worden. Ook in het slot van de lange strijd 
wilde Kuyper blijven uitgaan van de stel
ling: de bijzondere schoolrègel, de openba-. 
re aanvuUing. Lohman die aan de bijzonde
re school de voorkeur gaf, stelde evenwel 
in staatrechtelijke zin de openbare school 
voorop, achtte haar normatief (notulen 
ste^atscommissie 25 februari 1916). Zijn 
standpunt werd tenslotte „de brug der 
ontmoetingen” tussen links en rechts. 
Kuyper en Lobman hebben beiden nog het 
einde van de politieke strijd om de gelijk
stelling van onderwijs kunnen meemaken 
met de Onderwijswet van de CH-minister
J. Th. de'Visser, die op 30 juni 1920 door de 
Tweede Kamer met 75 tegen 3 stemmen
(.... ) werd aangenomen. Kuyper overleed
kort nadien. Lobman maakte nog deel uit 
van het parlement. Een jaar later zou hij, na 
41-jarige dienst, afscheid nemen van de 
Tweede Kamer.
Het leek mij juist in dit artikel niet alleen te 
schrijven over de zo scherpe toespitsing 
van de schoolstrijd als gegeven in het Peti
tionnement van 1878, doch ook te wijzen 
op de afsluiting ervan. Het is evident dat 
daarmee ook de continuiteit in de leidende 
rol van Lobman beter uitkomt. Ik vind dat

hij dat ook voluit verdient. B ekend is dat hij 
op hoge leeftijd wel eens gewenst heeft zelf 
de Pacificatiewet tot stand te mogen bren
gen.
Suttorp xx) herinnert er in zijn prachtige 
biografie van de CH-voorman aan, dat hij 
tegelijk gevraagd heeft van dit verlangen 
los te kunnen komen, opdat hij zich niet 
teleurgesteld zou voelen als een ander de 
eindbehandeling ter hand zou nemen. Voor 
het nog te volbrengen werk achtte hij zijn 
partijgenoot De Visser meer geschikt. Hij 
vroeg zich intussen af of hem misschien 
daarom zo’n lang leven gegund was om nog 
aan te vullen wat de ander behoefde, bijv. 
de zo nodige welwillendheid bij alle par
tijen, ook bij links. In het laatste stadium 
van de strijd had het Lobman getroffen hoe 
telkens anderen werden beschikt om de 
strijd voor de christelijke school te voeren.
Eerst Groen van Prinsterer die de bedrei
ging had onderkend en begonnen was an
deren daarop te wijzen. Daarna Kuyper 
die, zoals geen ander voor of na hem, de 
kleine luiden had weten te organiseren. Het 
zijn tenslotte Lohman’s geduld en meer 
practische visie geweest die de strijd mee 
naar het eind hebben weten te leiden: een 
beslechting van de geschillen daar waar 
zulks moest geschieden, niet door de on
schendbare Koning maar door een verant
woordelijke regering, niet buiten maar in 
het parlement.

x) A. F. de Savomin Lobman -  ontwikke
lingsgang van zijn denken en handelen, 
Haarlem 1931, pag. 60.
xx) L. C. Suttorp: Jhr mr A. F. de Savomin 
Lobman, 1837-1924 -  zijn leven en wer
ken, Den Haag, 1948, pag. 324.

De wet-Kappeyne: geschiedenis in ’t kort

In de zeventiger jaren van de vorige 
eeuw komen twee fronten duidelijk te
genover elkaar te staan. Aan de ene 
kant zij die het neutrale, openbare, dus 
van staatswege gegeven onderwijs wil
den, dat kosteloos en verplicht moest 
zijn voor ieder. Hun leidsman was de 
woordvoerder van de liberalen: Johan- 
nes Kappeyne van de CoppeUo. Daar 
tegenover stonden zij die de vrije school 
met de Bijbel wensten, waar de ouders 
de verantwoordehjkheid voor het on
derwijs van hun kinderen konden blij
ven dragen. Het waren de voorstanders 
van leersteUing onderwijs, die daarbij 
wezen op het recht van iedere burger 
voor het onderwijs van hun kinderen 
aanspraak te mogen maken op de alge
mene middelen. Hun leidsman was 
Abraham Kuyper.
Het kabinet-Heemskerk slaagde er niet 
in een wijzigings-ontwerp op de On
derwijswet van 1857 aangenomen te 
krijgen. Het trad af en werd in 1877

opgevolgd door het kabinet-Kappeyne 
van de CoppeUo, steunend op een libe
rale fractie van 52 leden bij een Tweede 
Kamer van 85 leden. Op 22 januari 
1878 schreef de premier aan Kuyper, 
die herstellende was van een ziekte 
waarvoor hij zich uit de Tweede Kamer 
had moeten terugtrekken: „Ik kom 
werkelijk tegen maart met een onder
wijswet en geef u niets toe” .
In zijn voorstel speelden de volgende 
punten: ,
1. de vaststelling van de klassedeler: 
het max. aantal leerUngen per onder
wijzer;
2. geen (goedkope) kwekelingen voor 
de klas;
3. verbetering van de onderwijzers
opleiding;
4. verbetering van de onderwijzerssa- 
larissen;
5. vergaande bouwkundige en hygiëni
sche verbeteringen aan de scholen.
In het wetsontwerp dat steunde op art.

194 van de Grondwet en dus ook het 
bijzondere onderwijs toeliet, was echter 
op geen enkele wijze voorzien in een 
mogeUjkheid om financieel tegemoet te 
komen aan dit gewenste onderwijs. 
Kuyper had geen goed woord voor het 
wetsontwerp over. Hij trok vooral van 
leer tegen de financiële consequenties. 
De voorstanders van het bijzonder on
derwijs moesten tweemaal betalen. 
Zowel voor hun eigen bijzondere school 
als voor het openbaar onderwijs door de 
belastingen.

Op 2 mei 1878 kwam de 'Vereniging 
.voor Chr. Nat. Schoolonderwijs bijeen. 
Kuyper, Lóhman en De Geer van Jut- 
haas kwamen hier met een voorstel om 
een Volkspetitionnement tegen de wet 
Kappeyne te organiseren. In dit door 
velen te ondertekenen Smeekschrift 
zou men de Koning vragen de Wet- 
„Zoo zij mocht worden aanvaard, niet 
met Zijne Koninklijke handtekening te 
bekrachtigen” .
De beraadslagingen in de Tweede Ka
mer duurden van 17 juni tot 17 juli. De

eindstemming was: 52 liberalen vóór, 
30 conservatieven, AR’sèn katholieken 
tégen. Nadat de katholieken al medio 
april een smeekschrift met 164.ÖOO 
handtekeningen hadden aangeboden,' 
deden de protestanten dit op 3 augustus, 
na aanvaarding van het wetsvoorstel 
door de Tweede Kamer en 4 dagen 
voordat de Eerste Kamer het vrijwel 
zonder beraadslagingen eveneens zou 
goedkeuren.

In de periode van deze onderwijs
debatten en de voorbereidingen voor 
het Petitionnement leerde de 62qarige' 
Willem III, sedert 3 juni 1877 weduw- 
,naar van koningin Sofie, de 20-jarige 
Emma van Waldeck-Pyrmont kennen 
en vroeg haar tèn huwelijk.

(Gegevens grotendeels ontleend aanhet 
uitvoerige artikel van drs. H. H. van der 
Laan over Het 'Volkspetitionnement 
1878 in „VU-Magazine”, 7e jg. no. 7). 
Uit dit nummer zijn afkomstig de bij
gaande illustraties.
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M erkw aardige rol van PvdA 
bij provinciale collegevorming
door: J. v. d. Ploeg, CDA-gedeputeerde provincie Groningen

Vier jaar geleden kreeg de provincie Gro
ningen een meerderheidscoUege. De PvdA 
wilde toen nog wel twee CDA-gedeputeer- 
den accepteren, maar niet de door het CDA 
gestelde kandidaten. Ook niet toen de 
CDA-fractiè één van die kandidaten had 
vervangen. Alleen met medewerking van 
W D  en GPV zou toen een college met 
twee CDA-ers nog mogelijk zijn. Een aan
tal WD-ers liet het toen bij de beslissende 
stemming afweten. Vier jaar lang was er 
een college van PvdA (4), CPN (1) en PPR 
(1), welke fracties 28 van de 55 statenzetels 
bezetten.
Op 29 maart won de PvdA drie zetels wat 
het verlies van de CPN en PPR nog niet 
compenseerde, maar gelukkig keerde de 
PSP met één zetel in de staten terug en 
D’66 met twee. Een totaal zeteltal van 30 
waarop een wat comfortabeler meerder- 
heidscollege gevord kon worden. Althans 
dat was de verwachting, zeker bij de PvdA. 
En dank zij de welwillendheid van CPN en 
D’66 die elk tevreden bleken met een erg 
magere portefeuUle, leek Groningen een 
college te krijgen bestaande uit PvdA (5), 
en D’66 (1).

VERDEELDHEID
Op 21 juni, twee weken lateï dan de pro- 

jvinciewet aangeeft, kwam er uiteindelijk 
een college uit de bus- dat gevormd wordt 

, door PydA (1), CDA (3) en W D  (2). Oor; 
zaak van deze hoögstmeïkwaardige ont; 
wikkeli^l^: verdeeldheid binnen de PvdA 
over beleid èn personen. Drie’leden van de 
fractie vondep dit’zo belangrijk dat zij, na
dat gebleken was dat de fractie een dergè- 
lijk voorstel van hun kant niet wilde over
nemen, contact'zochten met de CDA-ffac
tie.
Het CDA is hierop ingegaan toen bleek dat 
de bedoeling van de drie was: mogelijkhe
den zoeken voor kwalitatief goed beleid 
dat op een ruime meerderheid van de sta
ten zou kunnen steunen, wat bovendien 
kon dienen tot -verbetering van dé betrek
kingen tussen PvdA en CDA op de langere 
duur. Er bleek vrij snel overeenstemming 
mogelijk over een program voor de sa
menwerking, een aantal amendementen 
van CDA-zijde op het program dat PvdA,

CPN, D ’ 6 6  en PSP hadden gesloten was 
voor de drie acceptabel. Wat de zetel
verdeling betreft werd men het eens over 
PvdA 4 en CDA 2. Van CDA-zijde is er 
steeds voor gepleit dat de drie voor deze 
resultaten ook de medewerking van de rest 
van hun fractie zouden proberen te verkrij
gen. Overeengekomen was dat de CDA- 
fractie niet buiten de drie om andere af
spraken met de rest van de PvdA-fractie 
zou maken.

LOYALE MEDEWERKING
Dank zij loyale medewerking van W D  en 
GPV bleek het mogehjk dat op 7 juni een 
college werd gekozen bestaande uit 4 
PvdA-ers en 2 CDA-ers; geen van de geko
zenen nam de benoeming terstond aan; van 
de gekozen PvdA-ers waren er twee die 
door „de drie” gesteimd werden, maarniet 
door de rest van de fractie. Wel had de 
PvdA bij de stemmingen dus de partners 
CPN en D’ 6 6  als bakstenen laten vallen. 
Met name de gewestelijke vergadering 
heeft vrij snel daarna de breuk met die par
tijen weer trachten te herstellen. Niet her
stel van de eeilheid in eigen fractie leek 
belangrijk, maar weer op goede voet ko
men met CPN en D’6 6 . Daarvan was nl. de 
mogelijkheid van continuering van het 
meerderheidscoUege in de stad Goningen 
afhankelijk! ■>

■ Die belangrijke Vriendschap zou weer mo-
J gelijk zijn als het CDA akkoord zou wiUen 

gaaij met zevjen gedeputeerden in plaats 
van zes. Voor de PvdA bleven er dan nog 
drie plaatsen opeh, en voor CPN en D’ 66 
elk één. Naar mening van het CDA, van 
VVD, GPV en „de'drie” was een dergehjke 
constructie meer in het belang van de voor
standers van de meerderheidsstrategie dan 
van dé provincie. Zelfs voor „de drie” was 
dit geen reële oplossing; ook niet als daar-

' mee de kans op „oppositie” voor de rest 
van de PvdA-fractie zou toenemen. De 
CDA-fractie heeft hun toen nogmaals de 

’ voUe vrijheid van handelen gelaten ten 
aanzien van de gemaakte afspraken. Wij 
wUden voorkomen dat ,,de drie” met hun 
initiatief en hun standvastigheid een vol
strekt ander resultaat zouden moeten ac
cepteren dan hun bedoeling was. Zij meen

Oproep aan leden CHU:

Help mee financieel 
schoon schip maken
Met een door Unievoorzitter dr. 
L.M. van Leeuwen en Uniepen- 
ningmeester J. Kiers ondertekende 
brief heeft het Uniebestuur (dage
lijks bestuur van de CHU) aUe 
Unieleden opgeroepen een finan
ciële bijdrage te storten ter gelegen
heid van het zeventigjarig bestaan 
van de CHU. Met deze financiële 
bijdrage - ter grootte van tien gulden 
- kan financieel schoon schip ge
maakt worden,
De tekst van de brief luidt als volgt: 
„Geacht lid,
De CHU is, wat men daar ook over 
mag zeggen geen rijke partij I I Op 
de onlangs te Arnhem gehouden 
vergadering heeft de zojuist nieuw 
aangetreden penningmeester be
kend gemaakt, dat de Unie het af
gelopen jaar met een tekort van ruim 
ƒ 50.000,— heeft moeten afsluiten, 
terwijl voor 1978 eenzelfde tekort 
kan worden verwacht. AUes wordt 
duurder, de portikosten stijgen on
rustbarend. Het is duidehjk dat onze 
Unie, wil zij de huidige aktiviteiten 
blijven ontplooien de eindjes moei
lijk aan elkaar kan bUjven knopen. 
Hier komen nog bij de extra kosten 
voor de inpassing in het CDA. 
Onze Unie heeft zojuist de herden

king van haar zeventigjarig bestaan 
achter de rug. We vierden met el
kaar een fijn feest. We hebben ook 
naar de toekomst gekeken. Die toe
komst is het CDA. Wij willen een 
krachtige CHU in het CDA inbren
gen. Daarbij hoort ook een ,,finan
cieel schoon schip”. Wij durven u 
daarom in dit jubileumjaar een extra 
tientje te vragen. Degenen die dit te 
veel vinden, kunnen natuurlijk iets 
minder geven of niets. Wij hebben 
daar aUe begrip voor. Als alle leden 
die dat wel kunnen ons een tientje 
zenden, dan kunnen wij doorgaan 
met ons werk, onze tekorten aflos
sen en onze juiste financiële bijdrage 
aan het CDA leveren. Meer geven 
mag natuurhjk altijd, maar met een 
tientje zijn wij at erg gelukkig.
Wilt u ons helpen ? Maakt u dan het 
bedrag over op giro 169900, ten 
name van penningmeester CHU te 
Den Haag. Van uw bijdrage zal een 
goed gebruik worden gemaakt.
Bij voorbaat hartehjk dank.

Dr L.M. van Leeuwen, voor
zitter

J. Kiers, penningmeester” .
Tot zover de voor zichzelf spreken
de brief aan alle leden van de CHU.

den echter te moeten volhouden en in de 
rest van de fractie kregen zij van meerdere 
zijden steun.

SCHERVEN LIJMEN
Een week extra respijt, weer dank zij me
dewerking van W D  en GPV, bleek echter 
voor de PvdA (het gewest voornamelijk) 
niet voldoende om tot nuchtere beoorde
ling van de situatie te komen. Op 21 jiini 
was de fractie niet eens compleet, en stem
de men blanco op een enkele grapjas na. 
Daarmee stemde men zichzelf doelbewust

buiten het college; de grootste fractie in de 
staten (25 van de 55 leden) is maar door één 
gedeputeerde, mevr. Martens als één van 
„de drie”, in het dagelijks bestuur van de 
provincie vertegenwoordigd.
Zetelwinst werd voor de ,,oppositie” inge
ruild, pm in de stad Groningen bij zetel
verlies toch maar de machtspositie te kun
nen behouden. Zo heb je als PvdA behalve 
eigen scherven te lijmen, j e kiezers nog wat 
te vertellen. En wij zullen maar hopen dat 
de schade voor de belangen van de provin
cie Groningen beperkt bhjft.

Principiële wetswijziging 
gewetensbezwaren militaire dienst
door: dr. W. de Kwaadsteniet, lid Tweede Kamer voor CDA

Er is een boek over te schrijven. Gewetens
bezwaren militaire dienst. Het gaat over 
iets, dat veel belangrijker is dan soms ge
dacht. Nationaal en internationaal. Daar
om kunnen wij verheugd en dankbaar zijn, 
dat dezer dagen -  eindelijk, na zeven jaai 
gedachtenwisseling -  de Wet gewetens
bezwaren militaire dienst gewijzigd is in de 
geest, waarin die wet naar ons oordeel ge
wijzigd diende te worden.
Nederland heeft hiermede naar internatio
nale maatstaven gerekend een voorbeeldi
ge wet, waardoor wij ook met enige vrij
moedigheid kunnen pleiten voor een juiste 
en respectvolle tegemoettreding van ge
wetensbezwaren in diverse andere landen. 
Dat deze zeer principiële wetswijziging het 
nu in de Tweede Kamer op korte termijn 
zou gaan halen, mocht overigens sinds on
geveer half mei jl. verwacht worden.
Het kabinet besloot in zijn vergadering van 
vrijdag 1 2  mei jl. met betrekking tot de 
wijziging van de Wet gewetensbezwaren 
militaire dienst dezelfde benadering te kie
zen als is venVoord in het zogenaamde 
amendement-De Kwaadsteniet. Hiermede 
stapte het huidige kabinet af van de tot 
dusverre gevolgde benadering, waarbij 
gewetensbezwaarden in verschillende -  al 
dan niet voor erkenning in aanmerking 
komende -7 categorieën werden onderge
bracht. Het kabinet kwam bij ons stand
punt, dat alle gewetensbezwaren in het ka
der van deze wet erkend moeten kunnen 
worden.
Het amendement-De Kwaadsteniet, reeds 
ingediend op 1 september 1976, (tijdens

een vorig kamerdebat over de zaak), heeft 
in de afgelopen bijna twee jaren een krach
tige stimulans betekend in de politieke me
ningsvorming. Voor dit amendement-De 
Kwaadsteniet (mede-ondertekend door 
PvdA (Kombrink), D’ 6 6  en PPR) bestond 
als zodanig een meerderheid in de Tweede 
Kamer.

Het vorige kabinet kon met het amen
dement niet akkoord gaan en toen het -  
ondanks ontrading -  bij de stemmingen 
toch dreigde te zuUen worden aanvaard, 
verzocht de toenmahge minister van defen
sie Vredeling op 22 december 1976 het 
wetsontwerp van de agenda van de Tweede 
Kamer af te voeren.
Het huidige kabinet kwam nu met een 
tekstvoorstel, waarvan de formulering 
vrijwel gelijkluidend is aan de tekst van hét 
amendement en waarvan de inhoud, gelet 
op de toelichting hij het tekstvoorstel 
(neergelegd in een vijfde nota van wijzi
gingen), geheel overeenkomt met de be
doeling van het amendement.
Dit is bevestigd in de nota (van het kabinet) 
naar aanleiding van het nader verslag (van 
de Tweede Kamer) en door de minister van 
defensie tijdens het dehat van onlangs. 
Slechts is in het tekstvoorstel van het kabi
net expliciet verwoord hetgeen reeds inpli- 
ciet in het amendement besloten lag. Er was 
alleen de behoefte de geweldsrelatie met 
.foveel woorden in de wetstekst zelf meer 
te leggen, zonder dat daarmede in vergelij
king met het amendement een beperking 
wordt beoogd.

ONDERSTREPING
De minister onderstreepte nogeens dat hij 
dit nodig achtte uit een oogpunt van wet
gevingstechniek. Gelet echter op de in het 
amendement reeds opgenomen woorden 
„mihtaire dienst” en „in de Nederlandse 
krijgsmacht” was er natuurhjk altijd al re
latie met geweld, zodat ik ook nu nog niet 
vermag in te zien, waarom de geweldsrela
tie met zoveel woorden moet worden ver
meld.

INGETROKKEN
Maar het gevecht kan niet gaan over de 
vraag „met zoveel woorden” of „zonder 
zoveel woorden”. Ook al was het natuur
lijk nog aardiger geweest als wij ook de 
letterlijke eigen amendements-tekst over
genomen hadden gezien.
Het wezenhjke is echter: zijn er in het ka
der van deze wet aUeen te erkennen gewe
tensbezwaren öf zijn er wel te erkennen en 
niet te erkennen gewetensbezwaren. Wel
nee, het is duidelijk, dat als het gaat om 
gewetensbezwaren in het kader van deze 
wet deze gewetensbezwaren alle erkend 
moeten kunnen worden. Daarmede was de 
minister het eens.
Daarom kon ik het amendement tijdens het 
eerste kamerdebat — mede gelet op de 
mondelinge reactie van minister Scholten 
in het debat -  in tweede instantie intrek
ken.
Kombrink toonde zich onvoldoende tevre
den gesteld, omdat de minister naar zijn 
meningop meer specifieke wijze zijnerzijds

had moeten ingaan. Daarom verklaarde hij 
zich onvoldoende tevreden.
Derhalve diende hij de volgende dag twee 
amendementen in; de eerste praktisch ge
lijk aan het ingetrokken amendement maar 
voorzien van de toelichting; het tweede 
met een alternatief geformuleerde inhoud 
van deze strekking.
Mijn reactie daarop in het Kamerdebat was 
afwijzend. Minister Scholten sloot zich bij 
die reactie aan. Hij ontraadde de beide door 
Kombrink ingediende amendementen. De
ze werden bij de stemming verworpen.
AANVAARD
Het tekstvoordeel van de regering werd 
daarna door de Tweede Kamer aanvaard 
met alleen de stemmen van SGP en GPV 
tegen. Het gehele wetsontwerp, met nog 
een flink aantal andere wijzigingen in de 
wet, werd met alleen de stemmen van de 
SGP tegen aanvaard.
Gelet op de bereikte brede overeenstem
ming tussen regering en Tweede Kamer 
mag gehoopt worden op een eveneens gun
stige en naar gewenst mag worden snelle 
beslissing van de Eerste Kamer. Wij zullen 
de behandeling door de Eerste Kamer ui
teraard eveneens nauwgezet en met be
langstelling volgen. Het is een verheugende 
zaak wanneer eeii naar onze visie prin
cipiële wetswijziging wordt bereikt; temeer 
wanneer die wijziging de steun van bijna de 
gehele Tweede Kamer kan verkrijgen. Het 
heeft lang geduurd, maar uiteindeUjk is ge
zamenlijk bereikt wat bereikt moést wor
den.
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Introductieconferentie CHJO/CDJA
Op vrijdagavond 15 en zaterdag 16 sep
tember a.s. is er een introductieconferentie 
van de CHJO te Gught. In hetzelfde con
ferentieoord en op dezelfde data houden 
ARJOS, KVPJO en rechtstreekse leden ook 
een introductieconferentie voor hun 
nieuwe leden. Wat ligt er dan meer voor de 
hand voor jongerenorganisaties die sa
menwerken in één CDJA-verband dan de 
conferentie, althans gedeeltelijk, samen te 
organiseren. Welnu, zulks geschiedt dan 
ook. Vanaf zaterdagmiddag is er een geza- 
menhjk programma.
Voor de CHJO-deelnemers ziet het pro
gramma er als volgt uit: 
vrijdag:
19.30 uur: aankomst en koffie;
20.30 uur: inleiding door Peter Heukels, 
voorzitter van de CHJO over ,,De eigen 
inbreng van de CHJO in het CDJA”;
21.15 uur: groepsdiscussie over „Waarom 
nog CHJO?” ;
22.30 uur: gezellig samenzijn.

zaterdag:
8.30 uur: ontbijt;
9.00 uur: spel over pohtiek onderwerp 

(bezuinigingsspel);
1 2 .0 0  uur: warme maaltijd;
14.00 uur: introductieconfereatie CDJA, 
inleiding over politiek door Ria Oomen, 
voorzitter van het CDJA;
14.30 uur: groepsdiscussie over diverse 
politieke onderwerpen m.m.v. CDA-ka- 
merleden;
17.00 uur: sluiting van de conferentie.
Dé conferentie wordt gehouden in Huize 
„Bergen”, Boxtelseweg 28 te Vught. Bij
gaande luchtfoto toont ons dit conferen
tieoord. De kosten voor deze conferentie 
bedragen ongeveer ƒ 15,-. Er wordt een 
vergoeding gegeven vóór reiskosten boven 
ca. ƒ 12,50. De deelnemers krijgen na op
gave een acceptgiro voOr de betaling toe
gezonden, alsmede een informatiemap 
over CHJO en CDJA.
Een introductieconferentie heeft de bedoe
ling om nieuweleden kermis te laten maken

Dit is het conferentieoord Huize Bergen te Boxtel, waar op vrijdag 15 september en 
zaterdag 16 september aanstaande de CHJO congresseert.

met de organisatie waarvan ze lid zijn ge
worden. Maar zo’n organisatie wordt ge
vormd door haar leden. Vandaar ook dat 
het CHJO-bestuur hoopt dat ook de 
„oudejaars” in groten getale aanwezig

zullen zijn op deze conferentie. 
Aanmelding gaarne zo spoedig mogelijk 
(i.v.m. de reservering) bij het Algemeen 
Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8 , 
3311 CJ Dordrecht.

OPGAVESTROOK INTRODUCTIECONFERENTIE CHJO/CDJA -  Z.S.M. IN
ZENDEN! , ■
Ondergetekende: ....................... ............................................................ ...............
Adres: ......................................................... ....... ............. ....... ................................
Woonplaats: ............................. ....... ........................ ..............................................
neemt, met ........ introducé(e)s, deel aan de introductieconferentie van
CHJO/CDJA op 15 en 16 september 1978.

Handtekening:

Ontwikkelingssamenwefking

De Nederlandse hulp 
aan concentratielanden (I)

Verreweg het grootste deel van de Ne
derlandse ontwikkelingshulp wordt uitge
geven aan de zogenaamde concentra
tielanden. In voorgaande artikelen hebben 
we al eens een aantal van deze landen de 
revue laten passeren. Thans zullen we, in 
zeer kort bestek uiteraard, bezien hoe de 
situatie in deze landen is, alsmede hoe het 
met Nederlandse hulp staat.

BANGLADESH
Nederlandse hulp in 1977: 81 miljoen
De Nederlandse hulp aan Bangladesh be
droeg in 1977 81 miljoen gulden, in 1976 
was dit nog 63 miljoen. Dit jaar wordt de 
hulp voor het eerst geheel in de vorm van 
schenkingen gegeven.
Enkele belangrijke projekten:
— steun aan het baggerwezen
— financiering plattelandsgezondheidswe- 

zen
— opzetten onderhoudswerkplaatsen voor

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

F 27 vliegtuigen
-  financiering van een aantal kleine ar

beidsintensieve waterbeheersings- en ir- 
rigatieprojekten.

In 1977 werden voor het eerst enkele pro- 
ject-evaluaties uitgevoerd. De resultaten 
zullen bepalend zijn voor de eventuele 
continuering en richting van de betreffende 
projecten. Door een zorgvuldige begelei
ding en evaluatie zal een zodanige ervaring 
en capaciteit kunnen wórden opgebouwd, 
dat een toenemend aantal activiteiten ont
wikkeld kan worderi die rechtstreeks ten 
goede komen aan de armste groepen van 
dit arme land.

BOVEN VOLTA
Nederlandse hulp in 1977: 35 miljoen gul
den
Boven Volta, gelegen in het Westafrikaan- 
se Sahelgebied, behoort tot de armste lan
den van de wereld. Sinds 1975 behoort Bo
ven Volta tot de concentratielanden voor 
de Nederlandse ontwikkelingshulp.
De Nederlandse hulp richt zich vooral op 
de landbouw en de daarmede verband 
houdende infrastruktuur. Gezien de korte 
duur van de samenwerking tussen Neder
land en Boven Volta is een evaluatie van de 
hulp nog niet mogehjk. Aan beide zijden 
was het nodig aan eikaars aahpak en proce
dures te gewennen. Bovendien werd de 
uitvoeringsfase van de projekten relatief 
traag bereikt, omdat vrijwel elkprojekt een 
nader technisch onderzoek vereist.

INDIA
Nederlandse hulp in 1977: 190 miljoen 
gulden
Onder de landen waarop Nederland haar 
bilaterale hulp concentreert valt India op. 
Niet alleen vanwege de enorme bevol
kingsomvang van dit land, in 1975 geschat 
op zo’n 610 miljoen mensen, doch ook om
dat India het grootste bedrag aan Neder-

door drs. D. J. Barreveld

landse hulp ontvangt.
De ontwikkelingsrelatie van Nederland 
met India dateèrt al uit de jaren zestig. De 
hulp is sinds die jaren geleidelijk gestegen, 
een stijging die in 1974 versneld is door de 
grote problemen die ontstonden als gevolg 
van de energie en grondstoffencrisis. India 
ontvangt overigens relatief weinig hulp van 
buitenaf.

Bij de samenstelling van het Nederlands 
hulppakket wordt zoveel mogielijk reke
ning gehouden met de Indiase prioriteiten. 
De hulp wordt vooral gericht op de agrari
sche sektor, alsmede de energievoorzie
ning. Ook worden kleine projekten opgezet 
ten behoeve van de landloze en de Ideine 
boeren.
In het kader van de directe hulp aan armste 
landen en groepen wordt o.m. steun ver
leend aan de miljoenenstad Calcutta, spe
ciaal voor de bouw van 1 2  ziekenhuizen, 
alsmede de bouw van een aantal schooltjes.

INDONESIË
Nederlandse hulp in 1977: 135 mifloen 
gulden
De Nederlandse hulp aan Indonesië werd 
tot 1974 vooral bestemd voor de ontwik
keling van de infrastruktuur, zoals scheep
vaart, scheepsbouw, luchtvaart, telecom- 
rrlunicatie en electriciteitsvoorziening.,
Een aanmerkelijk gedeelte van de hulp 
werd ook gegeven in de vorm van de
viezenhulp. Na 1974 lag het accent geheel 
op projekten, overwegend gericht op lots
verbetering van de armere groepen in de 
samerdeving. In dit verband kunnen ge
noemd worden zaken zoals drinkwater^ 
voorziening, rurale gezondheidszorg, wo
ningbouw en werkegelenheidsprogram- 
ma’s. Ook in 1977 werd dit voortgezet. 
De allocatie vindt nu vooral plaats in pro
jekten op het terrein van de watervoorzie-

Nieuwe burgemeesters
Bij Koninklijk besluit is met ingang van 16 
augustus 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Nieuwkoop: mr. T. R. 
Seinstra, te Purmerend.
De heer Seinstra, die 37 jaar is, is sinds 
september 1974 werkzaam bij de gemeente 
Purmerend als directeur bestuurszaken, 
tevens eerste loco-secretaris. Hij is evange- 
lisch-luthers en Hd van het CDA (ARP). 
Bij Koninklijk besluit is met ingang Van 16 
augustus 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Groenlo: mr. R. H. J. van 
Schaik, met toekenning van gelijktijdig 
eervol ontslag als burgemeester der ge
meenten Bergharen en Horssen.
De heer Van Schaik, die39jaaris,is sinds 1 
december 1971 burgemeester van Bergha
ren en Horssen. Hij is rooms-katholiek en 
lid van het CDA (KVP).

ning (Balikpapan, Palembang, Tasik- 
malaya), provinciale gezon^eidszorg 
(Sumatra, Sulawesi), bestrijding watero
verlast (Java) en electrificatie van het plat
teland (Molukken, Centraal Java).

KENYA
Nederlandse hulp in 1977: 50 miljoen gul
den
Kenya behoort tot de weinige ontwik
kelingslanden in Afrika waar de vrije 
markteconoihie naar Westers model wordt 
toegepast. Dit komt bijvoorbeeld tot uiting 
in het instrumentarium dat door de over
heid wordt gehanteerd bij het uiitvoeren 
van haar economisch beleid. Veelal wordt 
gekozen voor indirecte instrumenten in de 
monetaire en belastingsfeer, terwijl ook in 
het beleid inzake de loon- en prijsvorming 
het marktmechanisme zoveel mogeh’’ 
wordt gehandhaafd.

Van Kenyase zijde wordt gepoogd om bij 
de ter financiering voor te stellen projecten 
rekening te houden met Nederlandse ont- 
wikkelingscriteria. Het valt Kenya echter 
niet gemakkelijk voldoende projectvoor
stellen ter tafel te brengen. Om dit te on
dervangen is er óp experimentele basis een 
systeem van continu overleg met de Ke- 
nyaanse autoriteiten ontwikkeld, in afwij
king van het periodieke bestedingsoverleg 
dat, doorgaans jaarlijks, met de andere 
concentratielanden plaatsvindt.
Momenteel wordt ruim 60 procent van de 
Nederlandse hulp besteed in de landbouw, 
terwijl 2 0  procent naar infrastrukturele 
doeleinden gaat.

NOORD-JEMEN
Nederlandse hulp in 1977: 33 miljoen gul
den
Noord Jemen is nog maar kort geleden in 
de stroomversnelling van het twintigste- 
eeuwse ontwikkelingsproces terecht ge
komen. Tot 1962 regeerden de Imams, tra
ditionele vorsten die een absolutistisch be
wind voerden en het land vrijwel geheel 
van de buitenwereld wisten te isoleren. 
Noord Jemen behoort ook tot de allerarm
ste landen ter wereld, de ontwikkeling 
wordt sterk geremd door het ontbreken 
van natuurlijke hulpbronnen.

Het land is sedert 1975 opgenomen in de rij 
van agemene concentratielanden. De Ne
derlandse ontwikkeüngssamenwerking 
met Noord Jemen is door de keuze van de 
projekten voor een groot deel gericht op de 
armste bevolkingsgroepen van het land. 
Evaluatie van de mate waarin de hulp haar 
doel bereikt is nog nauwelijks mogehjk, 
daar de meeste projecten zich nog in een 
voorbereidend of een beginstadium van 
uitvoering bevinden. Een groot probleem 
blijkt nu reeds het gebrek aan counter- 
partpersoneel waardoor de Jemenitische 
betrokkenheid bij de uitvoering van pro
jecten niet optimaal is.

Drs. D. J. Barreveld.

bouw bedrijf

Fa. C. Spijker 
& Z n .
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HILVERSUM.
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Met grote vreugde en dankbaarheid geven wij kennis 
van de geboorte van

SUZANNEHÉLÈNE

Arnoid L. Boers
Mike H. Boers-Wijnberg
Jacqueiine
Casper
Micheile

Amerongen, 24]uii 1978. 
Holieweg 34.

Voor loodgieters-, gas-, sanïtaire- 
en leiwerketi
(ook asfait-shingles) in en op uw bouwvverken 
naar het sinds 1848 bekende en Vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER B.V.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

AANNEMINGSBEDRIJF

OOGVLIET &  Z N . B.V.
Burgerlijke- en Utiliteitsbouw
* NIEUWBOUW
* VERBOUW-f
* ONDERHOUD

ZWIJNDRÉCHT
Moienvliet 9 - Tel. 01850-26651-27034-24330.

TUINAANLEÓ
BINDER B.V. - RHOON

Aanlegen onderhoud van 
GEMEENSCHAPPELIJKE TUINEN, 

PLANTSOENEN, PARKEN, 
SCHOOITUINEN etc.

- onderhoud van straatwerken
- drainages - rioieringen
- beplantingen
- windkeringen en 

afrasteringen
- aanieg grasgazons

groenvoorzieningen
• onkruidbestrijdingen 
■ kieigrond, teeiaarde
• graszoden en
• graszaden '
- bioembakken

Dorpsdijk 50-52 - Postbus 820 - RHOON
telefoon 01890-6111*

Wie aan de toekomst bouwt 
'Bouwt op de C.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt 
BoUwt Meester’s Bouwbedrijf voor u.

Vrijbiijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiiiteitsbouw.

Meester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroekt Tel. 05253-1230.

BETONFABRIEK
..VRIJENBAN

A. M. HOEKE

Rotterdamseweg 376 - Delft. 
Telefoon 015-560193 b.g.g. 570909.

BETONWAREN

Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingfiessen vullen
* Container-vuil afvoer

HANDELMU B.V. 

BANDEN B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

MAKELAARSKANTOOR

HOOGENRAAD
HAAGWEG 171 - TEL. 070-99.65.60 

RIJSWIJK (Z.-H.)
Onroerende goederen - Hypotheken 

Taxatiën

HANAB B.V
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941 if 
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS

BOUWBEDRIJF 
P. HULSBOS Jzn. b B.V.
Venneperweg 873 - Nieuw Vennep.

NIEUW .VENNEP - Telefoon 02526-2277 

ABBENES - Telefoon 02524-226

KERKEN- EN SCHOLEN BOUWERS , 
BtiRGELIJKE EN UTILITEITSBOUW

BUDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

V entevogel F in a n c ië le  
S erv ice  G roep  b v
Ventevogel Financiële Service Groep bv. 
is een  samenwerkmg-.van bedrijven op het 
geb ied  van assurantiën, onroerend goed, 
financiële administratie en adviezen.

alle
troeven in 

één hand
Badhuisstraat 95 
4380 AD Vlissmgen 
Tel. 01184-19181

Stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

V A N
Z e b e n ’s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

Kistenfabriek
Nijkerk

N. DE BOER
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M inister W iegel volgt gedachte uit CDA-rapport
Minister Wiegel van binnenlandse zaken 
heeft dezer dagen laten blijken, dat hij een 
CDA-gedachte niet alleen waardevol 
vindt, maar ook in de praktijk gaat bren
gen. Het betreft de gedachte om bij voorbe
reiding van de nieuwe provinciale indeling 
de burgers zo nauw mogelijk te betrekken. 
Begin volgende maand gaat minister 
Wiegel in de provincies Overijssel, Gel
derland, Utrecht en Noord-HoUand werk
groepen instellen, die zich moeten buigen 
over de provinciale herindeling.
In het rapport „Op het goede spoor” van de 
wetenschappelijke instituten van KVP, 
ARP en CHU — welk rapport dit voorjaar 
uitkwam — werd een aanzet tot een beter 
binnenlands bestuur gegeven. Het rapport 
gaat onder meer over de bestuursniveaus, 
de nieuwe provinciale en gemeentelijke in
deling, de versterking van het lokaal be
stuur, gemeenschappehjke regelingen en 
decentraUsatie van rijkstaken.
Tijdens een mondeüng overleg tussen de 
Tweede Kamercommissie voor bin
nenlandse zaken en minister Wiegel van 
binnenlandse zaken en zijn staatssecretaris 
Koning over het voornemen van de be
windslieden voorstellen te doen Nederland 
in te delen in 17 provincies, vroeg een 
CDA-kamerlid aan minister Wiegel, hoe hij 
oordeelde over een suggestie in het CDA- 
rapport „Op het goede spoor”. De sugges
tie was om bij de voorbereiding van een 
nieuwe provinciale indeling de burgers zo 
nauw mogelijk te betrekken, bijvoorbeeld 
door inschakeling van werkgroepen in de 
gebieden, waarvoor een andere provinciale 
indehng wordt overwogen.
Tijdens het overleg, op 1 juni jongstleden, 
zei minister Wiegel, dat hij de CDA-sug- 
gestie ter sprake zou brengen in het Inter
provinciaal Overleg (IPO), het overlegor
gaan van de provinciale besturen. De be
windsman deelde de kamercommissie mee, 
dat hij de gedachte van het CDA om bur
gers te betrekken bij de discussies over de 
provinciale herindeling positief wilde 
overwegen. „Een reorganisatie van het 
binnenlands bestuur kan niet echt slagen 
walmeer zij louter in een aantal nieuwe 
wetsteksten wordt neergelegd, zonder dat 
rekening wordt gehouden met wat er in het

land onder de burgers leeft”, aldus minister 
Wiegel. Ook de gedachte, in het CDA-rap
port geuit, dat het departement van bin
nenlandse zaken zich met het coördineren 
van de werkgroepen zou belasten, vond bij 
minister Wiegel een positief onthaal.

EEN FEIT
Enkele dagen geleden bleek, hoe positief 
een en ander geworden is. De instelling van 
vier werkgroepen zal binnenkort een feit 
zijn. De werkgroepen in de provincies 
Overijssel, Gelderland, Utrecht en Noord- 
Holland worden begin september inge
steld. In de andere provincies zal geen 
werkgroep komen, omdat de betrokken 
provinciale besturen te kermen gaven van 
de instelling af te zien.
De vier werkgroepen gaan zich buigen over

de plannen met betrekking tot de provin
ciale herindeling in het kader van de 
reorganisatie van het binnenlands bestuur. 
Zij zullen hun bevindingen voor het einde 
van dit jaar moeten rapporteren zowel aan 
minister Wiegel als aan de provinciale sta
ten van eigen provincie.
De werkgroep zal uit acht tot tien personen 
bestaan. In elke groep komt een vertegen
woordiger van het departement en de ove
rige leden moeten door de minister worden 
aangewezen op voordracht van gedepu
teerde staten. Deze leden moeten, naar het 
oordeel van minister Wiegel, niet alleen uit 
provinciale kring afkomstig zijn, maar zij 
zullen ook gemeenten en gewesten dienen 
te vertegenwoordigen.
Voor het werk van de werkgroepen zullen 
als uitgangspunt dienen het wetsontwerp

Volgend nummer 
„de Nederlander” 
over veertien dagen

Gedurende de zomermaanden ver
schijnt „de Nederlander” om de 
veertien dagen. Het volgend num
mer van het christeÜjk-historische 
weekblad komt derhalve uit op vrij
dag 1  september aanstaande.

inzake de reorganisatie vanhet binnenlands 
bestuur van de vorige regering (indeling in 
24 provincies) en de plaimen van het huidi
ge kabinet (17 provincies). Daarnaast zul
len de werkgroepen zich bij hun werk
zaamheden moeten baseren op de eisen die 
het bestaande taken- en bevoegdheden
pakket van de provincie met zich brengt.

H. L.

Minister De Ruiter in vraaggesprek

Zedelijkheidswetgeving ver van praktijk verwijderd
In een vraaggesprek, gepubliceerd in het 
dezer dagen verschenen nummer van het 
CDA-maandblad voor gemeente- en 
provinciebestuurders, „Bestuursforum” 
heeft de minister van justitie, mr. J. de 
Ruiter, een aantal interessante uitspraken 
gedaan over de zedelijkheidswe^eving 
Qtrostitutie, pornografie), de antikraak- 
wetgeving, de positie van gezin en alter
natieve samenlevingsvormen en de politie.

ZEDELIJKHEIDSWETGEVING
De bewindsman verklaarde een gruwehjke 
hekel te hebben aan wetgeving die er wel 
mooi uitziet, maar die helemaal niet func
tioneert, omdat de praktijk zich daar steeds 
verder van verwijdert. Hij vindt het zaak 
wetgeving en praktijk weer dicht bij elkaar 
te brengen. In dat opzicht geeft de minister 
dan ook hoge prioriteit aan de zedelijk
heidswetgeving.
Wat De Ruiter betreft zullen de gemeenten

... Einde vakantie nadert. . .
Het einde van de zomervakantie van de politici is in zicht. Over ruim een week, aan 
het begin van de laatste week van augustus, gaat het politieke leven weer bruisen in 
de parlementaire gebouwen aan het Haagse Biimenhof.
In (ht nummer van het christehjk-historische weekblad „de Nederlander” treft de 
lezer ondermeer een overzicht aan van de onderwerpen, die de kamerleden met de 
bewindsheden in het openbaar gaan bespreken. Over de afloop van het parlemen
taire debat hoopt de redactie in de komende maanden te rapporteren.
Niet alleen de redactie van „de Nederlander” blijft actief. De lezers mogen ook 
actief zijn en meewerken aan het uitbreiden van de lezerskring. Daartoe kunnen zij 
gebruik maken van onderstaande bon.

Bon: inzenden aan administratie Uniepers, Van Deventerlaan 49, Voorburg.

Ondergetekende .........................................................................................................

wonende ....................................................................................................................

t e .................................................................................................................................

verzoekt toezending van proefnummers van „de Nederlander” aan;

wonende ....................................................................................................................

te ..................................................................................................................................

(ondertekening)

nooit zelf een eroscentrum mogen ex
ploiteren of bij de exploitatie betrokken 
zijn. Wel moeten gemeenten in de gelegen
heid zijn de uitwaaiering van de prostitutie 
en de overlast die daarmee gepaard gaat, 
zoveel mogehjk le voorkomen. Een zexere 
mate van medewerking sluit de minister 
dan ook niet uit.

GEZIN EN ALTERNATIEVE 
SAMENLEVINGSVORMEN
Geconfronteerd met artikel 3 van het 
CD A-program („het gezin is een onmisbare 
pijler in de samenleving”) zegt de minister 
dat dat artikel voor hem persoonlijk, 
hoewel hij het onderschrijft, te algemeen is 
om er echt vóór of tegen te kunnen zijn. 
Even verder in het vraaggesprek: „Ik wil 
nog één ding zeggen; dat zit mij werkehjk 
hoog. Er zijn mensen die denken dat als je 
aandacht hebt voor niet-huwehjkse sa
menlevingsvormen, datje dan daarmee het 
huwehjk ondergraaft. Voor mij is het eer
der andersom: als wij krampachtig probe
ren mensen die niet gehuwd zijn, te laten 
merken dat ze toch geen deel hebben aan 
iets erg moois en dat zij daar ook nadeel 
van ondervinden, dan zijn we juist bezig 
huwelijk en gezin te ondergraven.”

KRAKEN EN LEEGSTANDSWET
Minister De Ruiter hoopt dat hij in sep
tember samen met zijn collega Beelaerts 
van Blokland van volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening een wetsontwerp kan 
indienen dat iets gaat doen aan de onge
rechtvaardigde leegstand van panden. Vol
gens hem gaat dit wetsontwerp verder dan 
net initiatiefvoorstel van oud-staatssec- 
retaris Schaefer (PvdA). Immers, het rege
ringsvoorstel zal ook een regeling bevatten 
waarbij grote panden zoals kantoren, ho
tels en bankgebouwen door de gemeente 
gevorderd kunnen worden. In dergelijke 
gebouwen zou woonruimte voor een- en 
tweepersoonshuishoudens gerealiseerd 
kunnen worden. Een antikraakwet als 
strafrechtelijke regehng moet volgens De 
Ruiter een uiterste middel zijn.

ROL VAN DE OVERHEID
Volgens de bewindsman kan en mag de 
overheid niet proberen het kwaad tot in de 
verste uithoeken van het mensehj k bestaan 
te vervolgen. De positie van de wetgever 
ziet hij ak een teruggetrokken positie. De 
wetgever moet „kanahseren en excessen 
afenijden” . Verder moeten mondige men
sen een heleboel zelf uitmaken.

POLITIE
Wat de poUtietaken betreft spreekt minis
ter De Ruiter liever van dienstverlening 
dan van hulpverlening. Het streven van de 
regering is er op gericht niet alleen een 
kwantitatieve uitbreiding van de poUtie tot 
stand te brengen; tegelijkertijd moet ge
werkt worden aan kwahteitsverbetering.

Het nummer van „Bestuursforum”, (juh- 
augustus 1978) is verkrijgbaar bij: Be
stuursforum, Mauritskade 25, 2514 HD 
Den Haag; tel. 070-653934. De prijs be
draagt ƒ3,50.

Nieuwe burgemeesters
Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 16 
augustus jongstleden benoemd tot bur
gemeester van Nijmegen de heer F. J. 
Hermsen. Hij is 51 jaar oud en Ud van CDA/ 
KVP.
De heer Hermsen was ondermeer ge
meentesecretaris van Zoetermeer, van 
1964 tot 1971 burgemeester van Eibergen 
en van 1971 tot 15 augustus jongstleden 
burgemeester van Nieuwegein.
Met de waarneming van het 
burgemeestersambt van Nieuwegein is, 
met ingang van 16 augustus, belast de heer 
W. A. Fibbe uit Rotterdam. De heer Fibbe 
(CDA/ARP) was ondermeer raadslid en 
wethouder van Rotterdam en voorzitter 
van het openbaar hchaam Rijnmond.
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Wat Tweedè Kamer
en Eerste Kamer gaan behandelen

PARLEMENTARIA

Over ruim een week is de zomervakantie 
ook afgelopen voor de leden van de Twee
de Kamer en van de Eerste Kamer. Op 
dinsdag 29 augustus worden de eerste 
openbare vergaderingen gehouden van de 
beide kamers. En voor de derde dinsdag 
van september is aangebroken, zullen er 
vele van die vei^aderingen gehouden zijn 
aan het Binnenhof te Den Haag.
De voorlopige agenda van de Tweede Ka
ner voor de laatste week van augustus en 
de eerste weken van september luidt:
— dinsdag 29 augustus, woensdag 30 

augustus en donderdag 31 augustus: 
stemmii^en over vele moties, ingediend 
tijdens openbare commissievergadérin- 
gen voor de bespreking van de rege
ringsnota inzake de Zuid-Molukkers, en 
voorts behandeling van wetsontwerpen 
over de rechtstreekse verkiezing van de 
leden van het Europese parlement, over 
internationale verdragen inzake hurger-, 
politieke-, economische-, socialè- en 
culturele rechten en inzake deelneming 
aan de internationale ontwikkelings- 
associatie en over een wijziging van de 
wet op het wetenschappelijk onderwijs,

-  dinsdag 5 september, woensdag 6 sep
tember en donderdag 7 september: 
openbaar debat over de herziening van 
de wet op de ondernemingsraden en be
handeling van wetsontwerpen inzake 
het beperken van geluidshinder, be
scherming van verblijfplaatsen voor 
watervogels, de gemeentelijke herinde

ling van Voome-Putten en Rozenburg, 
en de pensioenen van politieke ambtsd
ragers, en een debat over het provinciaal 
belastinggebied,

-  dinsdag 12 september, woensdag 13 
september en donderdag 14 september: 
debatten over hulpverlening aan min
derjarigen, het aan land brengen van 
vloeibaar aardgas en het rijksinkoopbu- 
reau.

COMMISSIES
Een aantal Tweede-Kamercommissies zal 
de komende weken in openbare vergade
ringen bijeenkomen, voor het bespreken 
van bepaalde onderwerpen met de desbe
treffende bewindsheden. Op de agenda 
staan de volgende commissievergaderin
gen, die voor het publiek toegankelijk zijn:
-  maandag 28 augustus: van de commissie 

voor landbouw over bosbouw, land- 
imichting en landbouwonderwijs, en van 
de commissie voor bmtenlandse zaken 
over de Europese gemeenschappen,

-  maandag 1 1  september: van de commis
sie voor emancipatiezaken over de rege
ringsnota inzake het emancipatiebeleid,

-  vrijdag 15 september: van de commissie 
voor het wetenschapsbeleid over de re
geringsnota inzake sectorraden weten
schapsbeleid,

-  maandag 25 september: van de commis
sie voor volkshuisvesting over het beleid 
van de centrale overheid ten aanzien van 
de opneming van ketting-, boete- en an-

tispeculatiebepalingen in koopcontrac
ten van woningen en over het grensover
schrijdend programma voor de Eems- 
Dollard-regio, en van de emancipa- 
tiecommissie over de emancipatienota,

-  op maandag 16 oktober: van de onder
wijscommissie over de regeringsnota in
zake het speciale onderwijs,

-  op maandag 23 oktober van de commis
sie voor de nationale landschapsparken 
over de regeringsnota inzake deze par
ken,

-  op maandag 2 0  november van de bij
zondere commissie over de nota inzake 
de positie van migranten uit Surinamers 
in Nederland.

De afdeling voorlichting van de Tweede 
Kamer, telefoon 070-614911, geeft gaarne 
inlichtingen over het juiste tij^tip van be
handeling van genoemde onderwerpen. 
Iemand, die belangstelling heeft voor het 
debat over een bepaalde zaak doet er goed 
aan eerst te informeren naar de vergader- 
dagen en vergaderaren. De ervaring leert 
namehjk, dat nog al eens met onderwerpen 
op de agenda geschoven wordt.

EERSTE KAMER
Het vergaderschema van de Eerste Kamer 
voor de komende weken is:
-  dinsdag 29 augustus: behandeling van 

wetsontwerpen inzake de omroep, de 
bevoegdheden van verloskundigen, uit

stel herstructurering wetenschappelijk 
onderwijs en toevoeging van de Bijlmer 
aan Amsterdam,

-  dinsdag 5 september: wijziging van de 
Algemene Bijstandswet en goedkeuring 
van overeenkomsten op het gebied van 
ruimtetechnologie en -onderzoek,

-  dinsdag 1 2  september: goedkeming 
Europees Sociaal Handvest, wijziging 
kinderaftrek- en kinderbijslagregelin- 
gen,

-  dinsdag 3 oktober: bepalingen met be
trekking tot tijdelijke verhuur van 
woonruimte in gehouwen, welke aan 
een gemeente toebehoren en voor af
braak zijn bestemd,

-  dinsdag 24 oktober: wijziging van de wet 
ziekenhuisvoorzieningen.

SLUITING/OPENING
Op maandag 18 september om tien minu
ten voor vijf uur komen de Eerste Kamer en 
de Tweede Kamer bijeen in een verenigde 
vergadering, en wel in het Eerste Kamer
gebouw. In deze vergadering wordt de zit
ting 1977-1978 (het thans lopende par
lementaire jaar) gesloten.
Op dinsdag 19 september, prinsjesdag, 
vindt in een verenigde vergadering van de 
Staten-Generaal, in de Ridderzaal, de ope- 
ning plaats van de nieuwe zitting (het begin 
van het nieuwe parlementaire jaar). Konin
gin Juliana verricht deze opening met het 
uitspreken van de troonrede.

H. L.

Nota op komst over internationale schipperskinderen
Naast de nota „Onderwijs trekkende be
volking”, die momenteel op het Ministerie 
van Onderwijs en Wetenschappen wordt 
voorbereid, zal er een afzonderlijke notitie 
verschijnen waarin de problematiek van de 
internaten voor schipperskinderen aan de 
orde wordt gesteld. Dit deelde staatsse
cretaris Hermes van Onderwijs mee tijdens 
de dezer dagen gehouden eerste jaarverga
dering van het Landehjk Oudercontact van 
Varenden.
De bewindsman zegde toe dat bij de sa
menstelling van de nota en de beleidsnoti
tie het veld betrokken zal worden. „Een 
van die meningen”, aldus staatssecretaris 
Hermes, „zal gegeven kunnen worden 
door het LOV. Met andere woorden: reeds 
bij de samenstelling van deze twee stukken 
zal het Landelijk Oudercontact van Varen
den al zijn invloed kunnen doen gelden bij 
het vormen van het toekomstig beleid ten 
aanzien van de internaten en ten aanzien 
van het onderwijs voor schipperskinde
ren.”
De scholen van de zogenoemde trekkende 
bevolking zijn ondergebracht in het Besluit 
Buitengewoon Onderwijs 1967. Niet om
dat de schipperskinderen, waar het in dit 
geval om gaat, hchamelijk of geestelijk ge
handicapt zouden zijn, maar wel omdat ze 
zo kunnen profiteren van de regelingen in 
dat besluit. Het betreft normale kinderen 
die in verband met het beroep van hun 
ouders speciale schoolvoorzieningen nodig 
hebben. Naar de mening van staatssecreta
ris Hermes zijn er echter in de loOp van de 
jaren ontwikkelingen op gang gezet die het 
noodzakelijk maken het onderwijsbeleid te 
herzien. Ook zijn de opvattingen over de 
relatie tussen buitengewoon onderwijs en 
gewoon lager onderwijs ingrijpend gewij
zigd.
De bewindsman wees er op dat in de discus
sie die is ontstaan naar aanleiding van de 
diverse uitgebrachte beleidsstukken, zoals 
in de Nota Speciaal Onderwijs, als gemeen- 
schappehjk standpunt naar voren is geko
men dat gestreefd moet worden naar een 
basisonderwijs, dat meer mogelijkheden in 
zich heeft om kinderen met problemen te 
kunnen opvangen. Het speciaal onderwijs 
wordt dan bestemd voor die kinderen, die 
ondanks de vergroting van de mogelijkhe
den binnen het basisonderwijs, in het regu
liere onderwijs niet kunnen worden gehol
pen.

ÓNGEWENST
„In de nota Speciaal Onderwijs werd een 
afzonderlijke nota Onderwijs aan kinderen 
van de trekkende bevolking toegezegd”,

aldus staatssecretaris Hermes. De voor
naamste reden hiervoor was de vraag of het 
onderwijs aan deze kinderen overgebracht 
zou moeten worden van het buitengewoon 
onderwijs naar het gewoon lager onder
wijs. Diverse groeperingen beschouwen 
het als ongewenst dat het onderwijs aan 
kinderen van de trekkende bevolking bin
nen het buitengewoon onderwijs bUjft”. 
Men vindt dat dat onderwijs binnen het 
reguliere onderwijs moet worden gebracht. 
Allereerst omdat de huidige plaats waar het 
onderwijs aan de kinderen van de trekken
de bevolking is ondergebracht, vaak als on
rechtvaardig en discriminerend wordt aan
gevoeld. Verder is het niet noodzakelijk om 
voor elke sociologische groep een aparte 
school te laten bestaan. Een andere reden is 
dat de nieuwe basisschool steeds meer kin
deren zal kunnen opvangen, ongeacht so- 
ciaal-maatschappelijke en culturele achter
standen.

OPVANG
Staatssecretaris Hermes: „Vele problemen 
die het onderwijs aan de kinderen van de 
trekkende bevolking met zich meebrengt, 
zullen in de nota onderwijs trekkende be
volking worden geïnventariseerd en 
geanalyseerd. Er zijn twéé kernvragen die 
daarbij zullen worden gesteld. Ten eerste: 
hoe kunnen de belemmeringen die deze 
kinderen bij het volgen van het reguliere 
onderwijs ondervinden, zo goed mogelijk 
worden weggenomen; ten tweede: welke 
voorwaarden moeten worden vervuld om 
deze groep kinderen binnen het reguliere 
onderwijs te kunnen opvangen? Met ande
re woorden, hoe komen we tot een beleid 
dat een verantwoorde opvang van deze 
kinderen binnen het reguliere onderwijs 
mogelijk maakt? Overigens moet ik voor 
alle duidelijkheid zeggen, juist ook om geen 
verwachtingen te wekken, dat wanneer wij 
er niet in slagen af doende antwoorden te 
geven op de hier genoemde kernvragen, 
indien wij geen bevredigende oplossingen 
kunnen vinden voor de hier aan de orde 
zijnde problemen, wij dan ernstig zullen 
moeten overwegen het onderwijs aan de 
kinderen van de trekkende bevolking op te 
nemen in een afzonderlijke regeling”, aldus 
Hermes op de LOV-vergadering in Utrecht.

STEL OUDERCOMMISSIE VERPLICHT
De heer H. Veuger, voorzitter van het Lan
delijk Oudercontact van Varenden, pleitte 
er tijdens de jaarvergadering voor aan elk 
internaat een oudercommissie verplicht te 
stellen. ,,Maar dan wel een oudercommissie

die zoveel invloed op de besluitvorming en 
de beleidsbepaling heeft, dat dit recht doet 
aan de verantwoordelijkheid van de ouders 
jegens hun kinderen”, zo onderstreepte hij. 
Voorzitter Veuger zei erg benieuwd te zijn 
naar de plannen van het ministerie wat be
treft het onderwijs aan kinderen van va
rende ouders. „Wij vragen ons af hoe de 
instap van onze jonge kinderen in het toe
komstige basisonderwijs, met zijn onon
derbroken leergang voor 4- tot 12-jarigen, 
zal gaan verlopen. Doet dat nieuwe basi
sonderwijs straks werkelijk overal recht 
aan de eigen ontwikkeling van het 
schipperskind? Of blijft eén geëigende aan
pak, gericht op onze kinderen toch nood- 
zakeüjk?

GOEDE HUISVESTING
De heer Veuger maakte duidelijk dat goede 
huisvesting een voorwaarde is om goed on
derwijs aan schipperskinderen te kunnen 
geven. Hij vroeg zich af wanneer de 
groepsverlaging nu eindelijk komt, en hoe

groot die groepen dan worden. Verder’zei 
hij benieuwd te zijn of men dan tot uitbouw 
van de gewenste activiteiten van de 
groepslei(ting zou kunnen komen. „Ook de 
zorgen om onze oudere kinderen houden 
ons hezig. De geluiden over de gevolgde 
tactieken met betrekking tot de doorstro
ming van de kinderen in de voortgezet on- 
derwijs-afdehngen verontrusten ons. We 
hebben daarbij soms de indruk dat de as
pecten van bedrijfsvoering voor gaan op 
het belang van het kind. Dit komt mede 
door de beperkte mogelijkheden en kansen 
voor een goede huisvesting. Vooral onze 
partieel-leerplichtige jeugd, en wel vooral 
de meisjes komen in de knel. Er worden 
verwachtingen gewekt, die uiteindehjk niet 
worden beantwoord. De onzekerheid, het 
niet weten waar men aan toe is, roept span
ningen op, ook tussen ons, ouders, en onze 
kinderen. Hulp is hier dan ook dringend 
nodig”, aldus voorzitter Veuger.

H. L.

Minder stijging 
overheidstarieven 1979
De provincies en de gemeenten mogen hun 
tarieven in 1979 in beginsel met niet meer 
dan maximaal 3,5 procent verhogen. Het 
gaat hier om tarieven van door de overheid 
verstrekte diensten, zoals b.v. leges en ta
rieven voor zwembaden en sportac
commodaties. De regering heeft hiertoe be
sloten in verband met de sinds 1 april 1977 
opgetreden en de te verwachten verdere 
daling van de inflatie. Vanaf die datum 
geldt nl. een percentage van 5 als maximale 
jaarlijkse stijging van de overheidstarieven. 
Het in 1979 maximaal toegestane per
centage van 3,5 procent geldt niet voor de 
tareiven van het openbaar vervoer. Over 
de stijging van deze tarieven zal nog nader 
beraad plaatshebben.
Staatssecretaris Koning van binnenlandse 
zaken heeft dit in een brief aan de provin
ciale en gemeentebesturen medegedeeld. 
Verzoeken om grotere tariefsverhogingen 
dan maximaal 3,5 procent zullen slechts in 
overweging worden genomen indien de 
provincie of de gemeente kan aantonen dat

zonder die tariefsverhogingen financiële 
tekorten zouden ontstaan, die later niet 
meer zijn in te halen.
In de gevallen waarin een aanzienlijk ta- 
riefsachterstand bestaat, zal optrekking tot 
een redelijk niveau slechts geleidelijk en in 
beperkte mate toelaatbaar zijn. Invoering 
van tariefsverhoging met terugwerkende 
kracht zal niet zijn toegestaan.
Mede namens de ministers van economi
sche zaken en van financiën vroeg staats
secretaris Koning ook ditmaal medewer
king van de provinciale en gemeentebestu
ren bij een zo goed mogelijke uitvoering 
van het hiervoor aangekondigde beleid. 
„Een critische beoordehng van de nood
zaak van tariefverhogingen, de kostenbe- 
rekeningsmethoden en de doelmatigheid 
van de dienstverlening is daarbij onont
beerlijk. Het welslagen van het anti-infla- 
tiebeleid wordt daarmee bevorderd”, aldus 
de staatssecretaris.

H.L.
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Belangstelling Europese verkiezingen 
neem t haast niet toe
(van een medewerker)

De belangstelling van de burgers van de 
negen landen van de Europese Gemeen
schap voor de Europese verkiezingen die 
volgend jaar juni gehouden worden ligt al 
sinds de herfst van 1976 op ongeveer de
zelfde hoogte. Toen verklaarde 69 procent 
zich voor de verkiezingen. In de herfst van 
vorig jaar was dat percentage gestegen tot 
72, maar nu, blijkens de Europese 
opiniepeiling die in mei en juni 1978 is ge
houden (de „Euro-harometer”) verklaart 
71 procent zich voorstander.
Tegen die verkiezingen is 11 procent (vorig 
jaar herfst nog 13 procent en nog een jaar 
eerder 14 procent) van het Europese pu
bliek. Tijdens de laatste peiling is 18 pro
cent het antwoord op de vraag „voor of 
tegen de verkiezingen” schiddig gebleven. 
Dat is drie procent meer dan vorige herfst. 
In 1976 was het 17 procent dat geen ant
woord kon formuleren.
Nederland ( met 80 procent voor) en 
Luxemburg (82 procent voor) kennen de 
grootste aantallen voorstanders van de 
komende Europese verkiezingen. Hét ge
ringste aantal voorstanders vindt men in 
Denemarken (54 procent) en dan in België 
(64 procent) en het Verenigd Koninkrijk 
(65 procent). Het grootste aantal fervente 
tegenstanders van de verkiezingen voor 
het Europees Parlement woont in Dene
marken (22 procent). Maar vorig jaar herfst 
was daar nog 29 procent uitgesproken te
gen. Denemarken heeft ook het grootste 
aantal twijfelaars (24 procent dat geen 
antwoord kon geven). In Nederland is het 
aantal voorstanders in de loop van de jaren 
voortdurend gegroeid, namelijk van 62 
procent in de herfst van 1973, met even een 
inzinking naar 59 procent in 1975, maar 
verder via 74 procent in 1976 en 77 procent 
vorig jaar tot 80 nu. Het aantal Nederland
se tegenstanders daalde van 16 procent tot 
11 procent in 1975 (eveneens 11 procent in 
1976) 10 procent vorig jaar en 9 procent 
nu.

KEUZE
Hoe de Europese burger de volgend jaar te 
houden verkiezingen beoordeelt valt 
enigszins op te maken uit de antwoorden 
op juist oinhjnde vragen. De enquêteurs 
lieten de ondervraagden (9.118 in de ge
hele Europese Gemeenschap) de keus tus
sen de volgende omschrijvingen: „een ge
beurtenis met verstrekkende consequen
ties, die noodzakelijkerwijs de politieke 
eenwording in Europa vooruit , zal bren
gen” of „een gebeurtenis met weinig ge
wicht, omdat de nationale regeringen niet 
gebonden zijn aan wat het Europees Par
lement besluit”. 48 procent van het totaal 
aantal ondervraagden voelde meer voor de 
eerste omschrijving, evenveel als in de 
herfst van 1976. In de lente en de herfst van 
vorig jaar waren die percentages res
pectievelijk 53 en 50. Van de ondervraag
den gaf nu 30 procent de voorkeur aan de 
negatieve formulering, evenveel als vorig 
jaar in de herfst. In de lente van afgelopen 
jaar was dat 27 procent en in de herfst van 
1976 was het 28 procent. Nu zou 22 pro
cent geen antwoord op de vraag weten te
gen 2 0  procent vorig jaar in herfet en voor
jaar en 24 procent in 1976. Nederland ligt 
met een positieve beoordeling precies op 
het Europese gemiddelde, namelijk 48 pro
cent. In het voorjaar van vorig jaar was dat 
nog 58 procent. In ons land koos nu 36 
procent de negatieve formulering, terwijl 
dat vorig jaar herfst nog maar 33 procent 
was. Geen antwoord wist nu 16 procent 
van de Nederlandse ondervraagden. De Ie
ren Üjken het meeste gewicht aan de ko
mende verkiezingen te hechten met 59 
procent van de ondervraagden die voor de 
positieve en slechts 2 1  procent die voor de 
negatieve formulering kozen. - 
In de gehele Gemeenschap, zo blijkt uit het 
onderzoek, weet nu al 51 procent van de 
ondervraagden zeker zijn stem te gaan uit
brengen bij de Europese verkiezingen van 
komend jaar. 26 procent zegt waarschijn
lijk niet te gaan stemmen en 6  procent weet 
nu al zeker niet naar de Europese stembus 
te zullen gaan. 3 procent zegt dat het er 
vanaf zal hangen en 7 procent wist geen 
antwoord op de vraag. Nederlanders en 
Fransen zijn het meest positief, want in ons 
land zei 69 procent en in Frankrijk 60 pro
cent al zeker te weten, dat het de gang naar 
de stembus zou gaan maken. 6  procent in 
ons land weet zeker dat het niet gaat, 16 
procent gaat waarschijnlijk wel, 3 procent 
gaat waarschijnlijk niet, 5 procent zegt dat

het ervan afhangt en slechts 1  procent gaf 
geen antwoord op de vraag. Bij de Duitsers 
en de Belgen (34 en 36 procent) is men het 
minst zeker naar de stembus te zullen gaan.

'In België en Denemarken (19 en 10 pro
cent) weet men nu al het meest zeker niet 
naar de stembus te zullen trekken. Uit deze 
gegevens hebben de Europese onder
zoekers afgeleid dat sinds ongeveer een 
jaar, af gezien van Nederland, Frankrijk en 
Luxemburg, de geneigdheid, om te gaan 
stemmen nauwehjks een stijgende lijn 
vertoont. Maar de resultaten vaii een wat 
meer gedetailleerd onderzoek geven toch 
wat meer hoop. Gebleken is namelijk dat 
de geneigdheid om te gaan stemmen wel 
stijgt bij wat de „opinie-leiders” genoemd 
wordt. Daarvan zal zoveel invloed uitgaan 
dat binnenkort een min of meer belangrijk 
deel van de rest van het kiezerspubliek de
zelfde richting zal inslaan, zo meent men.

STDGING
De waardering voor de Europese Gemeen
schap stijgt in Nederland nog steeds. Dat 
bhjkt uit antwoorden die de Nederlanders 
gaven op vragen of de EG voor het land een 
goede of een slechte zaak, of het een noch 
het ander is. 78 procent van de Neder
landers beantwoordde die vraag positief, 
tegen 74 procent vorig jaar herfst, 67 pro
cent in 1975 en 63 procent in 1973. In het 
Europa van de oorspronkelijke zes landen 
(de Benelux, Duitsland, Fraiikrijk en Italië) 
neemt de waardering voor de EG echter af. 
Bij de laatste opiniepeiling vond 60 procent 
Europa een goede zaak, vorig jaar was het 
63 procent, in 1975 was het 6'7 procent en 
in 1973 was het 63 procent. Overigens 
spreekt 34 procent van de Europeanen in 
de „oude zes” zich niet uit en 6 procent 
vindt dat Europa een slechte zaak is.

In de drie „nieuwe” üdstaten (het Verenigd 
Koninkrijk, Denemarken en Ierland) is de 
waardering voor de Gemeenschap bepaald 
niet groter geworden. Ierland vertoont nog 
zo’n beetje hetzelfde beeld als de zes, want 
respectievelijk 56, 67, 59 en 54 procent 
sprak zich in de loop der jaren waarderend 
over de EG uit. Maar m het Verenigd Ko
ninkrijk zegt nu slechts 29 procent de Ge
meenschap een goede zaak te vinden tegen 
35 procent vorig jaar, 50procentin 1975 en 
40 procent in 1973. Denemarken geeft ook 
een somber beeld met nu 34 procent die 
positief over de EG oordeelt tegen 37 pro
cent vorig jaar, 41 procent in 1975 en 42 
procent in 1973. Omdat het oordeel dat 
men over de Gemeenschap heeft een sterke 
invloed heeft op het voornemen volgend 
jaar naar de Europese stembus te trekken 
vragen de opiniepeilers voor bovenstaande 
uitkomsten grote aandacht. Er wordt op 
gewezen dat in alle gemeenschapslanden 
(behalve in Denemarken) de opinieleiders 
in de regel meer voorstander zijn van 
Europa. Hun „locomotieffunctie” kan op 
korte termijn de mening over Europa nog 
doen veranderen.

Tijdens het recente opinie-onderzoek is 
ook de volgende vraag gesteld: „Er is al 
eens voorgesteld om mensen die in een der 
landen van de Europese Gemeenschap we
gens misdaad gezocht worden en die uit
geweken zijn naar een ander EG-land, au
tomatisch uit te leveren aan het land dat 
daarom vraagt. Wat vindt u daarvto?’ ’. Die 
vraag is gesteld omdat op de Europese top
conferentie in Kopenhagen, dit voorjaar, 
gesproken is over het totstandbrengen van 
een „Europees rechtsgebied”. De Franse 
president, Valery Gistard d’Estaing, ziet 
daar een van de middelen in om tot een 
betere bestrijding van het terrorisme te 
komen.

VOORSTANDER
Uit de gegevens van de jongste „Euro-ba- 
rometer” blijkt dat het Europese publiek in 
grote meerderheid voorstander is van het 
scheppen van zo’n Europees rechtsgebied. 
Sterk voor verklaarde zich 67 procent en 
een beetje voor 21 procent. Slechts 7 pro
cent van de Europeanen is sterk tegen en 5 
procent heeft geen oordeel. In Nederland 
blijkt 70 procent sterk voor te zijn, 17 pro
cent een beetje voor, 5 procent een beetje 
tegen, slechts 4 procent sterk tegen, terwijl 
4 procent geen antwoord wist. Slechts in 
Denemarken en in Frankrijk schijnt tegen 
de idee van het Europees rechtsgebied

weerstand van enige omvang te bestaan. In 
Denemarken is 6 procent zeer tegen en nog 
eens 8 procent een beetje tegen en in 
Frankrijk is 6 procent een beetje tegen en 8 
procent sterk tegen. De grootste voorstan
ders vindt men in het Verenigd Koninkrijk, 
met 78 procent sterk voor, plus nog eens 13 
procent een beetje voor. In het algemeen 
bhjkt ook dat de idee van het scheppen van 
een Europees rechtsgebied pohtiek rechts 
meer aanspreekt dan pohtiek hnks. In 
Europa is 74 procent van uiterst rechts 
sterk voor, evenals 71 procent van rechts 
en 71 procent van „het midden”. Daaren
tegen is 64 procent van hnks sterk voor en 
60 procent van uiterst hnks. Sterk tegen is 
11 procent van uiterst hnks en 4 procent - 
van hnks. Mensen van het pohtieke midden 
zijn voor slechts 2  procent sterk tegen, 
evenals rechtsen en uiterst rechtsen.
De Europeanen zijn over het algemeen best 
tevreden met het leven dat ze leiden. Zo 
bhjkt ook weer uit deze „Hiro-baroraeter”. 
22 procent zei zeer tevreden te zijn, 55 
procent is wel zo’n beetje tevreden, slechts 
6  procent is in het geheel niet tevreden en 1 
procent weet het niet goed.

Uit de cijfers bhjkt dat Nederlanders be
paald geen klagers zijn. In de lente van dit 
jaar toonde 46 procent van hen zich zeer 
tevreden en 47 procent was wel zo’n bee^'e 
tevreden met het leven dat hij leidde. 
Slechts 6 procent was niet zo tevreden en 1 
procent in het geheel niet tevreden. Ons 
land toont ongeveer hetzelfde beeld als 
Denemarken. Het slechtst denkt men er, 
gezien de cijfers, in Italië aan toe te zijn 
waar slechts 1 0  pet zeer tevreden is, maar 
11 pet in het geheel niet tevreden. Maar 
ook in een ander groot land namehjk 
Frankrijk, is maar 12 procent zeer tevreden 
en 59 zo’n beelje tevreden en is 9 procent 
uiterst ontevreden en 19 procent niet zo 
tevreden. Daarna komt het „welvaarts
land” Duitsland waar het percentage zeer 
tevredenen op 2 1  hgt en dat van hen die 
wel zo’n beelje tevreden zijn op 61. 14 
procent in Duitsland is eigenhjk niet zo tev
reden en 3 procent helemaal niet.

Maar 6 procent van de Europeanen vindt 
dat onze democratie zeer goed marcheert, 
maar 1 2  procent vindt van hélemaal niet. 
De rest zit er zo’n beelje tussen in (49 pro
cent het loopt wel en 27 procent het loopt 
niet zo goed) en 6 procent weet geen ant
woord. In Luxemburg is men over het al
gemeen het meest tevreden over het func
tioneren van de democratie. Nederland 
komt op de vijfde plaats met 8 procent zeer 
tevreden, 61 procent wel zo’n beelje tevre
den, 22 procent die niet zo tevreden zijn, 5 
procent die helemaal niet tevreden zijn 
over hoe de democratie werkt en 4 procent 
zonder antwoord. In Itahë vindt slechts 1 
procent dat de democratie zeer goed werkt 
en 28 procent is uiterst ontevreden met die 
werking, terwijl nog eens 44 procent niet zo 
tevreden is.

STEEDS MINDER
Er komen steeds minder mensen in Europa 
die de maatschappij via een revolutionaire 
actie wiUen veranderen, aldus blijkt uit de 
laatste „Euro-barometer”. 5 procent van 
de Europeanen wil dat (Nederland even
eens 5 procent), maar zowel in 1970 als in 
de herfst van 1976 lag dat percentage nog 
op 8 (in ons land op respectievelijk 6 en 5). 
55 procent van de Europeanen wil hervor
ming volgens het stapje-voor-stapje procé
dé (56 procent in Nederland).

33 procent van de Europeanen wU onze 
huidige maatschappij krachtig verdedigen 
tegen alle subversieve krachten (in Neder
land 35 procent). 7 procent van de Euro
peanen wist geen antwoord op deze vragen 
(4 procent in Nederland). Het meest revo
lutionair denkt men in Frankrijk en Italië 
waar 6 procent van de ondervraagden zich 
voor de revolutie verklaart. Het geringst 
revolutionair is men in Duitsland (1 pro
cent). In dat land is men tevens het be- 
houdenst, want niet minder dan 50 procent 
zegt de huidige maatschappij te willen ver
dedigen. In Frankrijk vindt dat maar 20 
procent van de mensen en in België 21 pro
cent.

Het is niet verrassend te zien dat men in de 
drie „nieuwe” lidstaten minder com- 
mimautair denkt dan in de „oude” zes, 
maar de cijfers uit de laatste „Euro-baro-
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meter” leggen daar toch weer eens de na
druk op. Het Europees publiek is gevraagd 
zijn mening te geven over hoe Europa er uit 
moet zien: een Europa dat naast een geko
zen parlement ook een werkelijke regering 
heeft die het laatste woord heeft bij som
mige belangrijke zaken, of een Eruopa 
waar de nationale regeringen altijd het 
laatste woord zullen hebben. De landen 
zijn wat dit betreft ruwweg in drie groepen 
in te delen. In Italië (en in mindere mate in 
Frankrijk) heeft men zich uitgesproken 
voor de „supranationale” formule. In Italië 
zegt 57 procent voor een Europese regering 
te zijn en slechts 29 procent vindt dat het 
laatste woord aan de nationale regeringen 
moet blijven. In Frankrijk zijn die per
centages 45 en 34.

Nederland zit in de groep landen die de 
„middenmoot” vormen, dat wil zeggen, 
waar men niet een duidelijke voorkeur 
voor het een of ander heeft. In Nederland 
voelt 41 procent voor het supra-nationale 
en 49 procent voor het Europa der vader
landen. Andere landen in deze groep zijn 
Duitsland (40 en 40 procent), België (36 en 
35 procent) en Luxemburg (42 en 47 pro- 
cenj).

De derde groep van landen, waar men het 
laatste woord aan de nationale regeringen 
wil laten, wordt gevormd door Ierland, De
nemarken en het Verenigd Koninkrijk, in 
dat laatste land wil 56 procent dat de eigen 
regering de baas blijft, tegen 28 procent die 
supra-nationaal denkt, hi Ierland zijn die 

‘ cijfers zelfs 6 8  en 18 procent en in Dene
marken 65 en 16 procent.

UNIEBUREAU
HET BUREAU VAN DE CHR. HIST. 

UNIE, Wassenaarseweg 7 
2596 BC ’s Gravenhage is 

telefonisch te bereiken onder 
nummer 070-244516*

Adresveranderingen voor het 
iedenbestand en dus oek voor het 

10x per jaar verschijnend 
ledencontactblad „de Nederlander” 

te zenden aan:
Bureau CHU, 

Wassenaarseweg 7,
2596 BC ’s-Gravenhage. 
Telefoon (070) 244516.

Kantooruren van maandag t/m 
vrijdag 08.30 v.m. tot 16.45 n.m.

Het telefoonnummer van de * 
De Savornin Lohmanstichting is: 

070-246791.



VRIJDAG 18 AUGUSTUS 1978

De Tweede-Kamerfractie van het CDA 
heeft met instemming kennis genomen van 
de inhoud van de „letter of intent” terzake 
van het in vooruitzichtstellen van ex
portvergunningen voor verrijkt uranium, 
bestemd voor Brazilië. Aldus dezer dagen 
de fungerend voorzitter van de CDA-frac- 
tie, drs. R. F. M. Lubbers in zijn com
mentaar op de gepubliceerde inhoud van 
de „letter of intent”.
De „letter of intent” werd geschreven door 
minister drs. G. M. V. van Aardenne van 
economische zaken en was gericht aan 
Urenco Nederland te Almelo. Deze brief, 
reeds druk besproken tijdens de Tweede- 
Kamerdebatten over de levering van ver
rijkt uranium aan Brazilië en over de daar
mee verband houdende uitbreiding van de 
ultra-centrifugefabriek van Urenco te Al
melo, geeft aan, op welke wijze Nederland 
vergunningen gaat geven voor de uitvoer 
van het door Almelo gefabriceerde verrijkt 
uranium.
Minister Van Aardenne deelde aan Urenco 
mee, dat de uitvoervergunning verleend 
wordt onder voorwaarde dat:
1  zekerheid bestaat dat op de betrokken 
leveranties de bepalingen van de waarbor- 
gen-óvereenkomst tussen Brazilië, de 
Bondsrepubliek Duitsland en de Inter
nationale Organisatie voor Atoom-eneigie, 
getekend te Wenen op 26 februari 1976, 
van toepassing zijn.

Instemming bij CDA-fractie_over 
voorwaarden ievering uranium
2  bij de aanvragen ter verkrijging van een 
uitvoervergunning bewijs geleverd wordt, 
dat de desbetreffende autoriteiten in de 
Bondsrepubliek Duitsland de in internatio
naal verband overeengekomen controles 
op de uit Nederland ingevoerde zendingen 
ovememen. Voor bedoeld bewijs zal ge
bruik gemaakt moeten worden van het met 
betrelddng tot zodanige leveranties ge
bruikelijk importcertificaat, af te geven 
door de Bondsrepubliek Duitsland.
3 Urenco na gerealiseerde uitvoer in Ne
derland met betrekking tot iedere zending 
aantoont dat deze is gebracht onder de 
controle als bedoeld onder 2. Hiervoor zal 
gebruik gemaakt moeten worden van hèt 
eveneens ten aanzien van zodanige leve
ranties gebruikelijke, door de betrokken 
autoriteiten af te geven Delivery Verifica- 
tion Certificate.
Aan deze drie voorwaarden voegde mi
nister Van Aardenne toe, dat de in het 
vooruitzicht gestelde verlening van export
vergunningen onder het beslag staat van

het voorbehoud dat ten tijde van de leve
ring zodanige vorderingen ter zake zijn 
gemaakt, dat voldoende zekerheid zal be
staan dat vóór het tijdstip waarop in Brazi
lië de opwerking van door Urenco geleverd 
verrijk uranium aanvangt, overeenstem
ming zal zijn bereikt over een deugdelijk 
plutoniumopslagregime.

KLIP EN KLAAR
De letterlijke tekst van het commentaar 
van drs. Lubbers, nainens de Tweede-Ka
merfractie van het CDA, was: „De CDA- 
Tweede Kamerfractie heeft met instem
ming kennis genomen van de inhoud van de 
zogenaamde letter of intent terzake van het 
in vooruitzicht stellen van exportvergun
ningen voor verrijkt uranium bestemd voor 
Brazilië.
Instemming omdat in de letter of intent klip 
en klaar is opgenomen het voorbehoud, 
zoals gevraagd door onze woordvoerder in 
de tweede termijn van het Tweede Kamer

debat en zoals toegezegd door de Minister
president in datzelfde debat.
Het voorbehoud is helder; er is geen woord 
Frans of Latijn bij.
De CDA-Tweede Kamerfractie realiseert 
zich, dat het de nodige inspanning zal kos
ten om zelfs bij de door de Minister-Presi- 
dent naar voren gebrachte positieve instel
ling van de andere lid-staten tijdig zeker
heid te verkrijgen over een toereikend 
plutonium regiem.
In dit verband zij ook herinnerd aan de 
suggestie van de heer Aantjes de benoe
ming van een ambassadeur met een spe
ciale opdracht te overwegen.
De loyale uitvoering van het in de letter of 
intent neergelegde blijft de inspanningen 
van Nederland en de andere betrokken 
landen vergen.”

Aldus het commentaar van CDA-zijde op 
de „letter of intenf ’ inzake de levering van 
verrijkt uranium aan Brazilië.

H.L.

Werkgelegenheid In Zuid-Limburg zorgelijk
door: M. van de Zwaag, statenlid Limburg

De regionale component van de werkloos
heid in het Zuidlimburgse herstructure- 
tingsgebied wordt minimaal geschat in 
1980 in de orde van grootte van 11.000 a.
16.000 personen. Dit leidt tot de conclusie, 
dat in deze periode een gelijk aantal extra 
arbeidsplaatsen nodig zouden zijn. Aan
vaarding van deze doelstelling impliceert 
echter niet, dat het provinciaal bestuur op 
zich zou nemen ervoor te zorgen, dat in de 
periode tot 1980 de benoSgde 10.000 
plaatsen er komen.
In die zin, mag een dergelijke doelstelling 
echter niet worden geïnterpreteerd, mede 
gezien het karakter van het beleid met be
trekking tot de regio’s, dat immers vooral 
voorwaarden scheppend is.
Trage verloop van het economisch proces, 
teleurstellende investeringsactiviteit en 
ongunstige werkgelegenheid zijn helaas 
hardnekkig in Zuid-Limburg.
Ten aanzien van een aantal sectoren en 
bedrijven bestaan sombere perspectieven, 
die onvermijdelijk tot een verder verlies 
van arbeidsplaatsen zullen leiden.
Daarbij zal de werkgelegenheidstoeneming 
in de chemische sector, die in de afgelopen 
periode een positief tegenwicht bood aan 
de werkgelgenheidsinkrimping in andere 
takken van nijverheid, in de komende j aren 
belangrijk aan betekenis inboetén. De op
lossing van de regionale sociaal-economi- 
sche problematiek zal in aanzienlijke mate 
mede moeten worden gevonden in een 
slagvaardig en aanhoudend regeringsbe

leid, dat nauw samenhangt met het regio
nale beleid.
TAAKSTELLING PROVINCIE
Het gaat erom voor de periode 1978—1980 
een zo goed mogelijke indicatie te geven 
van het aantal arbeidsplaatsen, dat met de 
toepassing van het regionaal instrumen
tarium behouden kan blijven of nieuw tot 
stand kan komen.
Van belang zijn in dit verband de sectoren 
industrie, dienstverlening (tertiaire sector) 
en overheid. Vanzelfsprekend hgt daarbij 
een bijzonder accent op het behoud en de 
schepping van arbeidsplaatsen in de indu
strie vanwege de bijzonder zorgelijke si
tuatie in deze sector. Zie hiervoor tabel 1. 
Bij het bezien van deze cijfers is het van 
belang voor ogen te houden, dat het een 
globale schatting betreft van het aantal ar
beidsplaatsen, dat verband houdt met de 
toepassing van de regionale instrumenten. 
Dit wil zeggen, dat zonder deze beleids- 
toepassing deze arbeidsplaatsen niet be
houden of gerealiseerd zouden worden. 
Uiteraard moet de aansluiting noodzakelij
kerwijze een globaal karakter dragen.
Van belang is dan ook vooral het taakstel
lend karakter van de cijfers, dat een es
sentiële functie vervult als toetssteen voor 
het beleid en als een uitdaging voor een 
maximale inspanning met betrekking tot 
het in te zetten instrumentarium.
ARBEIDSMARKT BELEID
De aanpak geschiedt primair via de vraag-

Vrijlating pariem entsiid  
Paraguay gevraagd
Zestien leden van de Tweede Kamer, van 
de fracties van PvdA, CDA, W D , D’6 6 , 
PPR, CPN, PSP én DS’70 hebben in een 
brief aan de arnbassadeur van Paraquay om 
de vrijlating gevraagd van het parlements
lid dr. Domingo Laino. De tekst van de 
brief luidde:
„Wij, leden van de Tweede Kamer der 
Staten Generaal in Nederland, hebben ver
nomen dat onze collega, dr. Domingo 
Laino, lid van het parlement in Paraquay, is 
gearresteerd na geprotesteerd te hebben 
tegen de schending van de mensenrechten 
in zijn land.
Wij zijn over de arrestatie en over het lot 
van dr. Laino zeer bezorgd.
Wij verzoeken uw regering om de zo 
spoedig mogelijke vrijlating van dr. Laino”. 
Dr. Domingo Laino is op 7 juni jl. gevangen 
genomen. Hij is üd van het parlement en 
geldt als de belangrijkste democratische 
oppositieleider en verdediger van de men
senrechten in Paraguay. Directe aanleiding 
van de gevangenneming van dr. Laino is 
kennelijk een door hem gehouden voor
dracht in Washington op uitnodiging van

„llie Washington Office for Latin Ameri
ca”, een ^rticuhere organisatie die zich 
inzet voor de mensenrechten, op 27 mei jl. 
Deze voordracht zou van betekenis zijn 
geweest bij de veroordeling door de Or
ganisatie van Amerikaanse Staten van Pa
raguay vanwege de schending van de men
senrechten.
Sedert diens gevangenneming is over dr. 
Laino niets meer vernomen. Er bestaat 
grote ongerustheid over zijn lot. Van ver
schillende zijden, ook vanuit de Verenigde 
Staten, is aangedrongen op zijn vrijlating. 
De brief aan de ambassadeur van Paraguay 
was ondertekend door de volgende leden 
van de Tweede Kamer:
M. Bakker (CPN), A. L. Ter Beek (PvdA), 
C. Berkhouwer (WD), H. van den Broek 
(CDA), D. Dolman (PvdA), J. L. A. Jansen 
(PPR), R. F. M. Lubbers (CDA), R. E. F. M. 
Nijhof (DS’70), D. A. Th. van Ooijen 
(PvdA), J. P. Pronk (PvdA), A. G. van der 
Spek (PSP), J. C. Terlouw (D’6 6 ), E. van 
Ihijn (PvdA), E. G. Verkerk-Terpstra 
(WD), J. J. Voogd (PvdA), M. Epema- 
Brugman (PvdA).

zijde van de arbeidsmarkt naar model van 
maatregelen die zijn gericht op behoud van 
bestaande arbeidsplaatsen en het stimule
ren van nieuwe werkgelegenheid.
Daarnaast is echter ook een slagvaardig ar
beidsmarktbeleid essentieel, dat is gericht 
op het overbruggen van discrepanties op de 
arbeidsmarkt, die kunnen voortvloeien uit 
de in de taakstelling aangeduide verschui
vingen in de werkgelegenheidsontwikke
ling. In dit verband kan worden gewezen 
op mobihteitsbevorderende maatregelen, 
intensivering van het scholingsbeleid, dat is 
gericht op beroepen waarnaar vraag be
staat of te verwachten valt. Aangezien de 
creatie van werkgelegenheid die in de 
taakstelling wordt beoogd, vooral in de 
eerstkomende jaren ontoereikend zal zijn 
om het bestaande werkgelegenheidstékort 
weg te werken, zullen bepaalde groepen 
werklozen echter vooralsnog zijn aange
wezen op tijdelijke werkgelegenheid.
Daarom zal de creatie van tijdehjke ar
beidsplaatsen in het kader van onder meer 
A.W.-beleid de Tap-regeling en de interim- 
maatregel jeugdige werklozen, die in de 
afgelopen jaren in het herstructureringsge
bied van belangrijke betekenis is geweest 
worden voortgezet.

HET INSTRUMENTARIUM
De wet op de investeringsrekening (WIR) 
een op selectieve groei gericht instrument 
ter stimulering van investering, is ook voor 
de regio’s van groot belang. Met name in de 
vorm van de Bijzondere Regionale Toeslag 
voor prioriteitsgebieden.
Met deze Bijzondere Regionale Toeslag 
(BRT) kan namelijk in het beleid de nadruk 
worden gelegd op (sub)regio’s die sociaal 
economisch relatief het zwakst zijn. De 
Oostehjke Mijnstreek is aangewezen als 
gebied waarop de BRT van toepassing zou 
dienen te worden verklaard. De westelijke 
mijnstreek kampt, hoewel daar de werk
gelegenheid op een hoger niveau hgt dan in 
de Oostelijke Mijnstreek, ook met een 
hardnekkig hoog werkloosheidsniveau.
Mogehjk zal alsnog aan de Westehjke Mijn
streek de BRT worden toegekend. De pro
vincie heeft voor deze toekenning gepleit 
bij de regering.
Mede op basis van voorstellen gedaan in de 
concept perspectieven nota Zuid-Limburg 
is een verruiming van de toepassingsmoge
lijkheden bewerkstelUgd. Zoals bekend is 
de ontwikkehng van de dienstensector in 
toenemende mate van belang. voor de 
werkgelegenheidsontwikkeling. Het is in 
dit kader van groot belang na te gaan, hoe 
de te verwachten ontwikkehng van de

Tabel 1.
Taakstellende raming met betrekking tot het behoud en de creatie van arbeidsplaatsen 
voor de periode 1978—1981 (in aantal arbeidsplaatsen).
Industrie:
a. Behoud bestaande arbeidsplaatsen 2000—3000
b. Uitbreiding gepremieerde bedrijven 5000-8000
c. Vestiging gepremieerde bedrijven 1000
Diensten: 1000

dienstensector in het algemeen is, én bin
nen de subsectoren daarvan in het bijzon
der. Hiernaar zal een onderzoek worden 
verricht.
Dit onderzoek zal onder meer dé volgende 
elementen bevatten:

■ Ontwikkelingstendensen,
■ Vaststellen vestigings eisen.
■ Berekenen van de comparatieve ves

tigingsplaats voordelen.
■ OpsteUen actie plan.
De spreiding van Rijksdiensten is ook bij
zonder belangrijk. De regering heeft toege
zegd het beleid tot spreiding hiervan on
danks schaduwkanten, voort te zetten.

STEUN INDIVIDUELE BEDRIJVEN
Het uitgangspunt van deze steunverlening 
aan industriële bedrijven is het geven van 
tijdehjke assistentie, in het vooruitzicht (of 
in de hoop), dat er pp iets langere termijn 
perspectief is voor bedoelde bedrijven, al 
dan niet na een zekere aanpassing van de 
produktie-capaciteit.
Deze hulp is vaak bedoeld om een con- 
structurele teruggang van de werkgelegen
heid in de sociaal-sconomisch zwakkere re
gio’s zoveel mogehjk te beperken. In de 
beoordeling weegt de strukturele ontwik
kehng in een bepaalde regio mee.

LIMBURGS INDUSTRIE ONTWIK- 
KELINGS FONDS (L.I.O.F.)
Het L.I.O.F. is bezig zich te ontwikkelen tot 
een stabiel en slagvaardig instituut, dat in 
tal van opzichten initiatieven tot ontwik
kehng kan en wil brengen. In het bijzonder 
is het L.I.O.F. actief in op de haar ook in een 
ander opzicht geboden mogehjkheden, 
waardoor een pakket van facihteiten aan 
het bedrijfsleven kan worden aangeboden. 
Tot dit pakket behoren onder andere de 
voorhchting aan potentiële investeerders, 
de coördinatie van het industrieterrein- 
beheer en een directe communicatie met de 
in Den Haag beslissende instanties, in ver
band met premies en andere tegemoetko
mingen aan vestigingskandidaten.
Grote aandacht zal mede worden besteed 
aan de bevordering van de werkgelegen
heid in het midden- en kleinbedrijf. 
Daarbij moet worden gedacht aan midden- 
en kleinbedrijf zowel in de sfeer van handel 
en dienstverlening, zoals onder ander de 
horeca en toeristensector, als in het am
bacht en het kleinere industriële bedrijf. 
De meest doelmatige weg daartoe is, in het 
overleg met de structuurcommissie, na te 
gaan waar op korte termijn mogehj lieden  
zijn voor het midden- en klein bedrijf.

Overheid: 2000-3000
11.000-16.000
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Parlementair bezoek aan de Antillen

Tijd nog niet rijp voor onafhankeiijkheid
door: dr. W. de Kwaadsteniet, lid Tweede Kamer voor CDA

Deze zomer heeft een ruime Nederlandse 
parlementaire delegatie een werkbezoek 
gebracht aan de Nederlandse Antillen. De 
complete delegatie begon haar bezoek met 
een verbUjf van enkele dagen op Curagao, 
met name voor gedachtenwisseling met de 
Nederlands-An^aanse Staten. Daarna 
werd de delegatie in tweeën gespUtst

Een deel bezocht Curagao en Bonaire; het 
andere deel Aruba en de Bovenwinden 
(Sint Maarten, Sint Eustatius en Saba). De 
laatste dagen vasn het werkbezoek ver
enigde de delegatie zich weer op Curagao 
voor afrondende besprekingen met de 
Staten, het Nederlands-AntiUiaanse par
lement.

Het werkbezoek was voor het eerst schrif
telijk voorbereid. Er waren door de Ne
derlandse delegatie drie discussienota’s op
gesteld: een over staatsrechtelijke onder
werpen, (De Kwaadsteniet (CDA) en Vei
lenga (PvdA)), een over de sociaal-econo- 
mische ontwilieling (Molleman (PvdA) en 
Van Zeü (CDA)) en een over de sociale, 
culturele en educatieve sector (Van Hulst 
(CDA)). Daarop was nog vóór het werkbe
zoek begon vanuit de Nederlands-An- 
tilliaanse Staten een schriftelijke con- 
trarapportage gevolgd. Dit gebeurde alle
maal op basis van de Nota Nieuw Par
lementair Contactplan Nederland — Ne
derlandse Antillen, een nota die eind 1977/ 
begin 1978 in beide parlementen (de Ne
derlandse Tweede Kamer en Eerste Kamer 
en de Nederlands-Antilliaanse Staten) was 
aanvaard.

FOLLOW-UP
In dit artikel beperken wij ons tot enkele 
opmerkingen met betrekking tot de staats
rechtelijke sector. Er zal verder nog gele-, 
genheid genoeg zijn om in de komende 
werken en maanden op allerlei afzonderlij
ke punten in te gaan. Het is namelijk vol
gens het genoemde Contactplan de bedoe
ling, dat met het bezoek van de delegatie 
het werk niet ophoudt, maar dat in de zo
genaamde follow-up, welke in de komende 
maanden moet plaatsvinden, het bezoek 
wordt geëvalueerd, bezien wordt wat in
tussen aan bepaalde problemen kan wor
den gedaan, en welke voorbereidii^en 
kunnen worden getroffen om hetgeen in 
een volgend contract aan de orde moet ko
men op een rijtje te zetten, zodat een vol

gend contract ook zoveel mogehjk resul
taat kan opleveren. Het werkbezoek, dat in 
juni jl. plaats vond was een belangrijk be
zoek in een belangrijke periode. Niet dat 
het nu ging om meer definitieve stand- 
pimtbepalingen, maar om een discussie -  
overigens een wel uitermate belangrijke en 
uiterst serieuze gedachtenwissehng — over 
wat wij noemen het op weg zijn van de 
Nederlandse Antillen naar onafliankelijk- 
heid. Dat heb ik ook als eerste spreker van 
de zijde van de Nederlandse delegatie met 
betrekking tot de staatsrechtelijke onder
werpen in de vergadering van de Neder
lands-Antilliaanse Staten hierover duide
lijk onderstreept.

RELATIE ARUBA EN CURAgAO
Delegatieleider Elfferich (CDA-lid, Eerste 
Kamer) had er bij het welkom ook al op 
gewezen, dat wij ^  parlementariërs op dit 
moment geen beshssingen nemen. Uiter
aard is het zo, dat de regeringen (van Ne
derland en van de Nederlandse Antillen) te 
zijner tijd nog behssingen moeten gaan ne
men, die wij daarna dan -  als goede par
lementariërs — rmaniem of bij meerderheid 
verwerpen öf als het goed is: aanvaarden.

Dezerzijds is aan het begin van het werk
bezoek in de Statenvergadering benadrukt, 
dat er bij ons dus -  ondanks het hoge belang 
van de zaak en de grote betekenis ervan 
voor de bevolking van de Nederlandse An
tillen -  een ontspannenheid aanwezig is, 
waarvan wij dachten, dat wij die met enige 
overgave zouden moeten beleven. Dit dus 
niet alléén, maar wel met name gezien de 
moeilijke relatie tussen Aruba en Cura^ao. 
Aruba wenst een onafhankelijke positie, 
met name gelet op Curagao. Dat is immers 
het overheersende eiland, gelet op het in
wonertal, de positie van het eiland in de 
loop der tijden; het eiland, waar regering en 
parlement zetelen. Aruba zegt onafhanke
lijk te wülen zijn en verder alleen vol
kenrechtelijke verbindingen met de rest 
van de Nederlandse AntiUen te willen on
derhouden en geen staatsrechtelijke band.

Dezerzijds is in de Statenvergadering ge
zegd, dat niet zo belangrijk is wat met elk 
woord (onafhankelijl^eid van Aruba, 
souvereiniteit, zelfctandigheid, verzelf
standiging, zelfbestuur en zelf
beschikkingsrecht) wordt bedoeld. Het

gaat immers, als wij het hebben over onaf
hankelijkheid van de Nederlandse Antil
len, over de vraag wat in deze situatie re
delijk te regelen is voor dit land en volk. En 
dat is watje eigenhjk wil regelen belangrij- 
ker dan de preciese gebruikelijke rechtelij
ke regeling of rechtelijke naam daarvan, 
zoals federatie, eenheidsstaat, verenigde 
staten van de Nederlandse Antillen, enz.

Wij zullen immers achteraf wel zien welke 
naam het beste past bij wat men geregeld 
heeft. En dus zou desgewenst voorlopig 
best gepraat kunnen worden -  ook van 
Arubaanse zijde -  van een verband sui ge- 
neris, een eigensoortig verband.

PROTOCOL
Wat dit betreft is het zogenaamde protocol 
van 2 0  april jl., opgesteld tijdens het be
zoek van Koninkrijksminister Van der 
Stee, door de Nederlandse regering, de Ne
derlands-Antilliaanse regering en de ei
landsraad van Aruba van veel betekenis. Er 
zijn daarbij afspraken gemaakt en er is ge
zamenlijk een voorlopig af te leggen weg 
uitgestippeld. Er is de mogelijkheid gescha
pen voor een open overleg met elkaar. Dat 
was een goede zaak en een belangrijk re
sultaat voor dat moment. In de eerste plaats 
is voorzien een inter-eilandelijk overleg 
tussen de zes eilanden over de in het rege- 
ringsprogramma-Rozendal- neergelegde 
decentr^satie -  en herstructureringsplan
nen. In de tweede plaats komt er een werk
groep met deskundigen, aangewezen door 
de regering van Nederland, de regering van 
de Nederlandse Antillen en de besturen 
van alle zes eilanden. Deze inmiddels zo 
genoemde „koninkrijkswerkgroep” moet 
als taak hebben het inventariseren en on
derzoeken van alle „mogelijke relaties” 
tussen de Nederlandse Antillen en Neder
land. De bedoeling was, dat tijdens het be
zoek van Koninkrijksminister Van der Stee 
op 14 en 15 juni jl. aan de Antillen geza
menlijk tot instelling van de werkgroep zou 
worden besloten. Dat is, zoals bekend, op 
dat moment nog niet gelukt.
Curagao kon met betrekking tot de samen
stelling van de werkgroep niet zonder meer 
accoord gaan met een gelijk aantal leden 
voor Cura?ao en Aruba. Een tweede ge
schilpunt betrof de mening van Curagao, 
dat de werkgroep dient te bestaan uit des
kundigen en niet zozeer uit leden die als

politici optreden, terwijl Aruba meende, 
dat het eilandgebied zelf zou moeten be
palen welke leden worden aangewezen. 
Het bleek op 15 juni jl. niet mogelijk deze 
standpunten op korte termijn tot elkaar te 
brengen, waarna besloten werd de bespre
kingen op te schorten tot eind september/ 
begin oktober a.s.

TELEURSTELLING
Tijdens de vergadering van de Staten met 
de Nederlandse parlementaire delegatie, 
een week later, is dezerzijds vas^elegd, dat 
er algemeen teleurstelling was over het niet 
direct slagen van de besprekingen. Maar 
daaraan is overigens toegevoegd, dat men 
van enige opschuiving in de tijd niet een te 
groot probleem moet maken. Wij behoe
ven immers niet direct te werken onder de 
klem van de tijd. Een en andermaal is on
zerzijds onderstreept: „er moet geen haast 
zijn, zelfs geen spoed, maar wel voortva
rendheid”. Haast en spoed hebben betrek
king op het noemen van gefixeerde en 
dwingende data. Dit moeten wij over en 
weer niet doen. Het is wel goed in bepaalde 
globale periodes te gaan denken, waarin 
wij voorlopig diverse voorbereidingen 
denken te kunnen treffen. Daarop slaat het 
woord voortvarendheid.

In vele gesprekken in de Staten, in vergade
ringen van de eilandsraden, in besprekin
gen met de bestuurscolleges van de eilan
den, in talloze andere en persoonlijke ge
sprekken is over de huidige en toekomstige 
bestuurlijke en politieke verhoudingen van 
gedachten gewisseld.
De Nederlandse parlementaire delegatie 
heeft met veel inzet gestreefd naar een 
sfeerverbetering in de diverse onderlinge 
verhoudingen in deze eilandengroep, met 
nogal veel voorkomende gevoeligheden.

Ook heeft de delegatie duidehjk een klank- 
bordfunctie gehad. Er was gelegenheid om 
de Antülianen duidelijker met de proble
men te confronteren. De delegatie heeft 
bijzonder veel informatie opgedaan en een 
duidelijker inzicht verkregen. Er zullen nog 
heel wat zaken moeten worden opgelost en 
nog vele regelingen getroffen moeten wor
den. Dat zal ook wel wat tijd kosten. De tijd 
is nu nog niet rijp. Het gaat dan ook over: 
de Nederlandse Antillen op weg naar onaf- 
hankehjkheid.

Christen-democraten 
bespreken Noord-Zuid dialoog
De leden van de christen-democratische 
fractie in het Europees Parlement hebben 
tijdens studiedagén over de Noord-Zuid- 
dialoog een resolutie aangenomen, waarin 
staat dat de huidige internationale crisis en 
de moeilijkheden die eruit voortvloeien, 
dienen te leiden tot een ambitieus beleid en 
tot een meer positieve houding in de inter
nationale organen.
De fractie streeft naar een inspanning in de 
richting van een wereld-„management” in 
de komende jaren, om drie vitale proble
men voor de toekomst van de mensheid en 
de internationale samenwerking te kunnen 
aanpakken:

— landbouw en voeding, waarvan de toe
stand steeds slechter wordt;

— energie en grondstoffen;
— het betrekken van de ontwikkehngslan- 

■ den bij een nieuwe internationale ar
beidsverdeling en parallel de noodzaak 
voor structurele aanpassingen in de 
geïndustrialiseerde landen.

LOMÉ
Vice-voorzitter Lorenzo Natali van de 
Europese Commissie onderstreepte de 
noodzaak van een verdergaande „com- 
munautarisatie” van het ontwikkelingsbe
leid en beklemtoonde de originele rol van

Samen verantwoordelijk99
n

De wetenschappelijke instituten van 
KVP, ARP en CHU hebben laten ver
schijnen het rapport „Samen verant
woordelijk voor het onderwijs 2 ”.
Dit beknopte rapport is een com
mentaar op de vervolgnota van rege
ringszijde over de „Contouren van een 
toekomstig onderwijsbestel” , die vorig 
jaar is gepubhceerd. Het commentaar 
van de CDA-instituten is op zijn beurt 
een vervolg op het omvangrijke rapport

dat in 1976 is uitgegeven naar aanlei
ding van de Contourennota. Dit tweede 
commentaar is uitgebracht door dezelf
de commissie, onder voorzitterschap 
van prof. dr. H. Verheul.
De brochure is voor geïnteresseerden 
verkrijgbaar a ƒ 3,50 (incl. verzend
kosten) ; over te maken op postrekening 
60.45.00 ten name van de Loh- 
manstichting Den Haag, met de vermel
ding „Commentaar Contourermota 2”.

Europa als vreedzame bemiddelaar ten 
gunste van de ontwikkeling van de jonge 
Afrikaanse naties. De heer Natali had een 
verslag samengesteld over de nieuwe over
eenkomst van Lomé, waarin hij pleitte voor 
het omschrijven van de authentieke morele 
grondslagen voor een samenwerking tus
sen Europa en Afrika.
Giovanni Bersani, voorzitter van het pari
tair comité ACP/EG, belichtte de onver
vangbare rol van de christen-democrati
sche wereldunie (CDWU) met het oog op 
een nauwere samenwerking tussen alle spi
ritualistische krachten in de jonge naties 
van de derde wereld. De fractie heeft na het

aanhoren van het verslag haar goedkeuring 
gehecht aan de oprichting van een werk
groep „Christen-democratische ontwik
kelingsstrategie”. De parlementariërs heb
ben tijdens hun studiebijeenkomst, die ge
houden werd in Mandelieu La Napoule 
(Frankrijk), ook nog .gespróken over de 
Comecon-landen. In een resolutie staat nu, 
dat het ontwikkelingsbeleid van die staten 
duidelijk ontoereikend is. Men doet een be
roep op de Comecon-leden een deel van de 
verantwoordelijkheid voor de internatio
nale samenwerking op zich te nemen.

H. L.

Dr. R. J. H. Krulsinga 
tijdelljk adviseur
Oud-minister dr. R. J. H. Kruisinga heeft de 
benoeming tot tijdeUjke adviseur van de 
Wereldgezondheidsorganisatie aanvaard. 
Het medio volgend jaar door hem uit te 
brengen eindrapport zal met name betrek
king hebben op het milieubeheer in Euro
pa.
Het adviseurschap van de Wereldgezond
heidsorganisatie zal betreffen de rol van 
deze organisatie op het gebied van het mi- 
heubeheer vooral in de Europese regio en 
in het bijzonder haar taak in verhouding tQt 
andere organen van de Verenigde Naties. 
Dr. Kruisinga gaat voorts de wijze na, 
waarop de uitwerking plaats vindt van de

milieuparagrafen van de slotakte van Hel
sinki.

De milieuparagrafen van de slotakte van 
Helsinki, in 1975 gesloten aan het einde 
van de conferentie-over veiligheid en sa
menwerking in Europa, gaan onder meer 
over de bestrijding van de lucht- en water
verontreiniging, het gebruik van land en 
bodem, de natuurbescherming, de verbete
ring van de milieu-omstandigheden in ves- 
tigingsgebieden van de mens, het fun
damenteel onderzoek van milieuverande- 
ringen en de vormen en methoden van sa
menwerking.
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Subsidie van gemeente mogelijk 
voor politiek jongerenwerk
Van het PJK ontving de CHJO een schrij
ven over de mogelijkheden van subsidië
ring van politiek jongerenwerk door de 
gemeente. In deze hrief wordt veel infor
matie gegeven voor de plaatselijke afdelin
gen van CHJO en/of CDJA van belang kan 
zijn. Dus, bestuursleden van plaatselijke 
afdelingen, neem er goede nota van. Het 
PJK schrijft:

„Het zal wefzo langzamerhand algemeen 
bekend zijn; het subsidiebeleid van het mi
nisterie wordt gedecentrahseerd, waardoor 
verantwoordeüjkhèden voor subsidiebe
leid bij lagere overheidsorganen terecht 
komen. CRM heeft daar onlangs een nota 
over uitgebracht met de titel „Ontwerp al
gemene maatregel van béstuur: rijksbijdra- 
geregeling sociaal-cultureel werk”. Uit dit 
rapport blijkt, dat de verdeUng van de (fi
nanciële) middelen vooral een gemeente
lijke aangelegeiüieid wordt. Aan de pro
vincies wordt een begeleidende taak toe
gedacht.

GELD WAARVOOR ?
Het subsidiegeld dat CRM beschikbaar stelt 
(onder voorwaarden uiteraard), is bedoeld 
voor sociaal-kulturele aktiviteiten. Daar
onder kunnen ook aktiviteiten van poli
tieke jongerenorganisaties vallen. In het 
rapport staat, dat tot de sociaal-kulturele 
aktiviteiten worden gerekend, aktiviteiten 
die gericht zijn op onder meer de volgende 
doelstellingen (artikel 2 .1 ):
-  het bevorderen van gerichte leerproces

sen van groepen en personen op de ont
wikkelingen van de verschillende ver
mogens van de mens en op de vermeer
dering van kennis, de ontwikkeling van

inzichten en vaardigheden en de bepa
ling van standpunten en houdingen;

-  het bevorderen van bewustwording van 
de bevolking en groepen daaruit van de 
eigen woon-, werk- en leefsituatie en de 
daarin voorkomende waarden en nor
men en het ondersteunen van aktieve en 
kritische betrokkenheid bij een vormge
ving aan de samenleving. Allemaal za
ken die nauw verwant zijn aan het poli
tiek jongerenwerk, dat in de praktijk ge
bracht wordt met bijeenkomsten over 
politieke onderwerpen, informatie en 
diskussie daarover, het aanleren van 
vaardigheden in diskussie, in vergade
ren, in het voeren van akties (al dan niet 
gericht op gemeenteraadsaktiviteiten); 
ook termen als „bewustwording” en 
„aktieve en kritische betrokkenheid” 
zijn het politiek jongerenwerk op het hjf 
geschreven. Betrokkenheid bij het 
vormgeven aan de samenleving is een 
politieke zaak bij uitstek. Al met al vol
doende redenen om werk te maken van 
de geboden mogelijkheden. Ook geeft 
het rapport aan dat, teneinde de betrok
kenheid van de burgers te bevorderen, 
de sociaal-kulturele aktiviteiten zoveel 
mogelijk onder verantwoordelijkheid 
van partikulier initiatief worden uitge
voerd. Daarmee wordt tevens uitdruk
king gegeven aan de pluriformiteit van 
de samenleving (artikel 2 .2 ).

MEESTUREN
De naam van het rapport zegt het al; het 
gaat nog om een ontwerp. Het kan nog 
worden geamendeerd en het moet (dit jaar 
nog) worden vastgesteld door het par
lement. Daarna gaat de betreffende rege

ling pas werken met ingang van 1980; voor 
1979 zijn een aantal overgangsmaatregelen 
gepland. Het is echter van groot belang om 
nu al initiatieven te nemen en na te gaan of 
er in je gemeente al plannen zijn om de 
noodzakelijke procedures te starten. In een 
aantal gemeenten is dat al het geval. Wan
neer er nog niets gebeurd is, dan kan aktie 
nuttig zijn. In ieder geval is het zaak om te 
trachten van meet af aan mee te sturen in 
het ontwikkelen van de gemeentehjke pro
cedures en zich van inspraak te verzekeren. 
Ook over deze mogelijkheden wordt in het 
rapport uitgebreid geïnformeerd (artikel 16 
t/m 19).

PROCEDURES
Van de gemeente wordt gevraagd eenmaal 
in de vier jaar een plan vast te stellen (ge
beurt door de gemeenteraad), waarin voor 
een periode van vier jaar de grote lijnen 
van het beleid t.a.v. sociaal-kulturele ak
tiviteiten worden vastgesteld. Dit beleids
plan moet gericht zijn Op de eerder ge
noemde doelstellingen. Voor de gemeente
lijke afdelingen van de politieke jongere
norganisaties is het zaak er voor te zorgen 
dat men in dit plan genoemd wordt.

In het beleidsplan moet ook aangetoond 
worden op welke wijze aandacht wordt be
steed aan de doelstellingen van de sociaal- 
kulturele aktiviteiten en aan de ver
schillende (leeftij ds-) kategorieên in de ge
meente. Op basis van het „vierjarenplan” 
moet de gemeenteraad nu jaarlijks een 
programma vaststellen, waarin wordt aan
gegeven „op welke wijze een geschakeerd 
aanbod wordt gerealiseerd van sociaal- 
kulturele aktiviteiten.”

PROVINCIALE ONDERSTEUNING
Natuurlijk bevat het rapport veel meer re
gelingen en toelichtingen. Ongeveer de 
helft van het rapport wordt in beslag geno
men door artikelen en bijbehorende toe- 
hchtingen t.a.v. begeleiding van het ge
meentelijk sociaal-kultureel werk (de 
„steunfunktie”) hetgeen op provinciaal ni- 
vo geregeld gaat worden. Dit is dan ook een 
zaak die bij de provinciale organen van de 
politieke jongerenorganisaties aandacht 
moet krijgen. De hier en daar al funktione- 
rende of in oprichting zijnde Provinciale 
Politieke Jongeren Kontakten kunnen hier 
goede diensten bewijzen.
Om voor subsidie in aanmerking te komen, 
moeten de organisaties natuurlijk aan een 
aantal voorwaarden voldoen. Er moeten 
werkplannen ingediend worden en er wor
den eisen gesteld aan de doelmatigheid en 
kwaliteit van de aktiviteiten die verricht 
worden. De verantwoordelijkheid voor 
uitvoering van de regeling berust in belang
rijke mate bij de gemeente. Ook subsi
diepercentages en subsidiabele kosten zul
len per gemeente verschillen. In het alge
meen zal wel gelden dat bij iedere ge
meente, in het kader van deze regeling, 
ruimte zal zijn voor een bijdrage aan het 
plaatselijk politiek jongerenwerk. Om (in 
verhouding tot het geheel) grote bedragen 
zal het in de praktijk niet gaan. Overigens 
verdient het aanbeveling om, wanneer men 
van de mogelijkheden gebruik wil maken, 
dit te doen met de andere politieke jon
gerenorganisaties in de gemeente. Het zal 
het gemeentebestuur immers gaan om het 
subsidiëren van het pohtiek jongerenwerk 
in de gemeente. Bovendien kun je als ge- 
zameUjke politieke jongerenorganisaties 
zelf de doelstellingen van het werk for
muleren en hoe die zich verhouden tot de 
eerder genoemde doelstellingen voor de 
sociaal-kulturele aktiviteiten.
Voor verder overleg en informatie kun je 
kontakt opnemen met. Politiek Jongeren 
Kontakt, John Toxopeus, Keizersgracht 
209, Amsterdam. Tel. 020-246106.”
Tot zover de brief van het P.J.K.

Nog aanm eldingen m ogelijk  
voor CHJO-conferentie

Op vrijdagavond 15 en zaterdag 16 sep
tember a.s. is er een introductieconferentie 
van de CHJO te Cught. In hetzelfde con
ferentieoord en op dezelfde data houden 
ARJOS, KVPJO en rechtstreekse leden ook 
een introductieconferentie voor hun 
nieuwe leden. Wat ligt eî  dan meer voor de 
hand voor jongerenorganisaties die sa
menwerken in één CDJA-verband dan de 
conferentie, althans gedeeltelijk, samen te 
organiseren. Welnu, ' l̂ulks geschiedt dan 
ook. Vanaf zaterdagmiddag is er een geza
menlijk programma. . '
Voor de CHJO-deélnemers ziet het pro
gramma er als volgt uit: 
vrijdag:
19.30 uur: aankomst en koffie;

20.30 uur: inleiding door Peter Heukels, 
voorzitter van de CHJO over „De eigen 
inbreng van de CHJO in het CDJA” ;
21.15 uur; groepsdiscussie over „Waarom 
nog CHJO?” ;
22.30 uur: gezellig samenzijn.

zaterdag:
8.30 uur: ontbijt;
9.00 uur: spel over politiek onderwerp 

(bezuinigingsspel);
1 2 .0 0  uur: warme maaltijd;
14.00 uur: introductieconferentie CDJA, 
inleiding over politiek door Ria Oomen, 
voorzitter van het CDJA;
14.30 uur: groepsdiscussie over diverse

Activiteiten bij 
CHJO-Zuid-Hoiiand
Voor het bestuur van de CHJO-Zuid-Hol- 
land zit de zomervakantie er weer op. Het 
is druk bezig de jaarvergadering voor te 
bereiden. Deze zal plaatsvinden op 23 
september 1978 te Leiden, ’s Morgens ko
men we als CHJO’ers in besloten loing bij
een. Vanaf 10.30 uur zijn iedere CHJO’er 
en belangstellenden welkom. Van 11.00-
12.30 uur houden we ons bezig met huis
houdelijke zaken. De lunch gebruiken we 
van 12.30 uur tot 13.30 uur. Daarna zal het 
Tweede Kamerlid drs. W. J. Deetman 
(CHU/CDA) een voordracht houden over: 
„Het kabinet van Agt, bezuinigingen eti 
miljoenennota”.
Ruim vóór 23 september hopen we een 
nieuwe nummer van CHJO-Nieuws „van 
de pers te laten rollen”. Daarin treffen we 
informatie aan over de CDJA-thema-groe- 
pen „Geloof en politiek” en de fractiebe- 
geleidingsgroep. Natuurlijk zijn er ook 
weer een aantal artikelen geschreven. Het 
ledental in onze provincie is op 40 blijven 
steken. Ja, blijven steken, want we willen 
graag „het magische getal” van 50 
CHJO’ers in Zuid-Holland nog vóór onze 
ledenvergadering bereiken. Wie ons daar-

politieke onderwerpen m.m.v. CDA-ka- 
merleden;
17.00 uur: sluiting van de conferentie.
De conferentie wordt gehouden in Huize 
„Bergen”, Boxtelseweg 28 te Vught. Bij
gaande luchtfoto toont ons dit conferen
tieoord. De kosten voor deze conferentie 
bedragen ongeveer ƒ 15,-. Er wordt een 
vergoeding gegeven voor reiskosten boven 
ca. ƒ 12,50. De deelnemers krijgen na op
gave een acceptgiro voor de betaling toe
gezonden, alsmede een informatiemap 
over CHJO en CDJA.

Een introductieconferentie heeft de bedoe
ling om nieuwe leden kennis te laten maken 
met de organisatie waarvan ze lid zijn ge
worden. Maar zo’n organisatie wordt ge
vormd door haar leden. Vandaar ook dat 
het CHJO-bestuur hoopt dat ook de 
„oudejaars” in groten getale aanwezig 
zullen zijn op deze conferentie.

Aanmelding gaarne zo spoedig mogelijk 
(i.v.m. de reservering) bij het Algemeen 
Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8 , 
3311 CJ Dordrecht.

OPGAVESTROOK INTRODUCTIECONFERENTIE CHJO/CDJA

Ondergetekende:

introducé(e)s, deel aan de introductieconferentie van

Adres: .................
Woonplaats: ........
neemt, met ........
CHJO/CDJA op 15 en 16 september 1978.

Handtekening:

Twee nieuwe „cahiers”

hij helpt? U, secretarissen van de Staten
kringen, U, leden van de CHU-kiesvereni- 
gingen en jij CHJO’er of jij, jong CHU-lid! 
Of niet soms!?

THEMA-GROEPEN

De bijzonderheden over de Zuidhollandse 
thema-groepen zijn: ,
Regio Rotterdam: Peter van Akenborgh, 
ds. C. van Gendtstraat 45, Ridderkerk, tel. 
01804-19972.
Eerste bijeenkomst: 29 augustus bij Henk 
van Drunen, Polanenstraat 15-a, Rot
terdam.
Regio Den Haag: Marlies Ranke, Tram
straat 30, Den Haag, tel. 070-258503. 
Eerste bijeenkomst: 20 aug. bij Marlies 
Ranke.
Regio Leiden: Ellen van Schouten, Klik- 
spaanweg 7, Leiden, tel. 071-760527. 
Eerste bijeenkomst: 29 augustus bij de stu- 
dentenekklesia. Rapenburg 100 te Leiden.

Voorzitter CHJO-Zuid-Holland 
A. B. L. de Jonge, Kloksteeg 21, 

Jean Pesinhof 11, 2311 SM Leiden

Ruim vijf jaar geleden is de Unie „School en 
Evangelie’ ’ begonnen met het uitgeven van 
een serie „CaWers voor het Christelijk On
derwijs”. Het betreft hier typografisch keu
rig verzorgde boekjes (uitgegeven door J. 
H. Kok, Kampen) over actuele problemen. 
Op 22 april jl. zijn de nummers 12 en 27 
verschenen, die respectievelijk 80 en 71 
bladzijden tellen en beide ƒ 9,90 kosten. 
Om met het laatste nummer te beginnen: 
dit is getiteld „Buitengewoon Onderwijs -  
een brug naar de toekomst”. Vier deskim- 
digen, verenigd in de werkgroep „Unie — 
Buitengewoon Onderwijs”, behandelen 
een aantal vraagstukken betreffende het 
onderwijs aan gehandicapte kinderen, een 
terrein waarop zich bepaalde nieuwe ont
wikkelingen .voordoen. Uiteraard wordt 
speciale aandacht besteed aan de betekenis 
van de' school voor christelijk buiten
gewoon onderwijs.

Nr. 12 is blijkbaar lang onderweg geweest. 
Het is geschreven door prof. dr. Jac. 
Schouten (sinds 1976 hoogleraar in de on
derwijskunde aan de Vrije Universiteit). De 
titel luidt „De doelstellingen van het 
Christelijk onderwijs” en de ondertitel: 
„Een aanzet tot een onderwijskimdige on

derbouwing” . De schrijver geeft „onder
wijskundige informatie over doelstellingen 
(hoofdstuk 2 ) en betoogt, dat het hier niet 
om „struikelblokken” maar odi „rich- 
tingborden” gaat (hoofdstuk 3 en hoofd
stuk 4).
Beide cahiers beveel ik gaarne in de belang
stelling van de lezers van „de Neder
lander” aan.

k . de Vries.

Redacteur CHJO 
„de Nederlander”
Als dit nummer van „de Nederlander” ver
schijnt, is jullie CHJO-redacteur aan het 
pakken voor of op weg naar zijn vakantie
bestemming. En na zijn vakantie gaat het 
redacteurschap over naar de algemeen sec
retaris van de CHJO. Het heeft dus van nu 
af weinig zin meer om kopij voor „de Ne
derlander” naar mijn adres te zenden. Alles 
van nu af naar: Govert Veldhuijzen, Lange 
Geldersekade 8 , 3311 CJ Dordrecht.

Egbert Bluemink.
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Basiscursussen toegespitst op CDA-verbanden
De stichting Kader- en 
Vormingswerk ARP 
organiseert in CDA-verband 
komend seizoen een aantai 
poiitieke cursussen voor 
CDA-ieden die zich wiiien 
oriënteren op een aantal 
thema’s uit de politiek.

Programma’s
Aandacht zal worden besteed aan het 
organisatorisch en politiek funktioneren 
van CDA-verbanden op weg van 
federatie naar fusie.
Bestek ’81 zal worden besproken, en veel 
tijd is ingeruimd voor een kennismaking 
met de gemeente-politjek, met name

bestemmingsplannen en welzijnsbeleid 
komen daarbij aan de orde.
De cursusplaatsen en -dagen zijn:

Haarlem (op donderdag van 10-4 uur): 
7 september 1978; 28 september 1978; 
19 oktober 1978; 16 november 1978; 7 
december 1978.

Venio (op donderdag van 10-4 uur):
21 september 1978; 12 oktober 1978;
2 november 1978; 30 november 1978; 
18 januari 1979.

Breda (op donderdag van 10-4 uur):
14 september 1978; 5 oktober 1978;
26 oktober 1978; 23 november 1978;
14 december 1978.
Soesterberg (op vrijdagavond en 
zaterdag):

13-14 oktober 1978; 10-11 november 
■1978; 12-13 januari 1979; 16-17 februari 
1979.

Opgave kan geschieden door toezending 
van bijgaand inschrijfformulier.
Het inschrijfgeld bedraagt ƒ 50,-

Verzoek aan Unieleden: 
Bijdrage van tien gulden
Met een door Unievoorzitter dr. 
L.M. van Leeuwen en Uniepen- 
ningmeester J. Kiers ondertekende 
brief heeft het Uniehestuur (dage
lijks bestuur van de CHU) alle 
Unieleden opgeroepen een finan
ciële bijdrage te storten ter gelegen
heid van het zeventigjarig bestaan 
van de CHU. Met deze financiële 
bijdrage - ter grootte van tien gulden 
- kan financieel schoon schip ge
maakt worden.
De tekst van de brief luidt als volgt: 
„Geacht lid,
De CHU is, wat men daar ook over 
mag zeggen geen rijke partij ! ! Op 
de onlangs te Arnhem gehouden 
vergadering heeft de zojuist nieuw 
aangetreden penningmeester be
kend gemaakt, dat de Unie het af
gelopen jaar met een tekort van ruim 
ƒ 50.000,- heeft moeten afsluiten, 
terwijl voor 1978 eenzelfde tekort 
kan worden verwacht. Alles wordt 
duurder, de portikosten stijgen on
rustbarend. Het is duidelijk dat onze 
Unie, wil zij de huidige aktmteiten 
blijven ontplooien de eindjes moei
lijk aan elkaar kan blijven knopen. 
Hier komen nog bij de extra kosten 
voor de inpassing in het CDA. 
Onze Unie heeft zojuist de herden

king van haar zeventigjarig bestaan 
achter de rug. We ■vierden met el
kaar een fijn feest. We hebhen ook 
naar de toekomst gekeken. Die toe
komst is het CDA. Wij willen een 
krachtige CHU in het CDA inbren
gen. Daarbij hoort ook een „finan
cieel schoon schip” . Wij durven u 
daarom in dit jubileumjaar een extra 
tientje te vragen. Degenen die dit te 
veel vinden, kunnen natuurlijk iets 
minder geven of niets. Wij hebben 
daar alle begrip voor. Als alle leden 
die dat wel kunnen ons een tientje 
zenden, dan kunnen wij doorgaan 
met ons werk, onze tekorten aflos
sen en onze juiste financiële bijdrage 
aan het CDA leveren. Meer geven 
mag natuurlijk altijd, maar met een 
tientje zijn wij al erg gelukkig.
Wilt u ons helpen ? Maakt u dan het 
bedrag over op giro 169900, ten 
name van penningmeester CHU te 
Den Haag. Van uw bijdrage zal een 
goed gebruik worden gemaakt.
Bij voorbaat hartehjk dank.

Dr L.M. van Leeuwen, voor
zitter

J. Kiers, penningmeester” .
Tot zover de voor zichzelf spreken
de brief aan alle leden van de CHU.

Inschrijfformulier politieke scholingskursussen
Ondergetekende
lid:
0 ARP;
0 CHU.
0 KVP;
0 CDA.

N aam :..............................................................................................................................

A dres:..............................................................................................................................

Woonplaats:....................................................................................................................

Geeft zich op voor de cursus te:
0 Haarlem;
0 Breda;
0 Venio;
0 Soesterberg.

Datum:

handtekening:

Deze bon toezenden aan:
Stichting Kader- en Vormingswerk ARP, Dr. Kuyperstraat 3-5, Den Haag.

CHU-vergaderingen in komend seizoen
In het komend politieke seizoen 1978 vin
den de volgende vergaderingen plaats van 
de top van de CHU.
Algemene vergadering: De algemene ver
gadering 1978 van de CHU Wordt gehou
den op zaterdag 19 mei 1979 in De Doelen 
te Rotterdam.
Unieraad: De Unieraad van de CHU ver
gadert op zaterdag 2 1  september (bespre
king troonrede en miljoenennota), zater
dag 7 oktober en zaterdag 9 december 
1978 en op zaterdag 7 aprü en zaterdag 16

juni 1979. Alle Unieraadsvergaderingen 
worden te Utrecht gehouden.

Uniebestuur: Hetuniebestuur (dagelijksbe- 
stuiir van de CHU) vergadert op woensdag 
16 augustus, maandag 4 september, dins
dag 10 oktober, woensdag 25 november en 
woensdag 13 december 1978 en op vrijdag 
12 januari, maandag 19 februari, don
derdag 29 maart, woensdag 2 mei en dins
dag 19 mei 1979. Alle bestuursvergaderin
gen zijn in Utrecht.

KOCH
Telefoon 0 5 5 -21 425 9  
APELDOORN.

Kerkorgels
Elektronische
orgels

voor kerk-, schooi
en huismuziek.

r TIMMER-EN AANNEMINGSBEDRIJF

J. STOUT
Djjklaan 8 4  - Telefoon 0 1 825 -590  - BERGAMBACHT.

Bouw- en Aannemersbedrijf

M. de Raad & Zoon

Pickestraat 62.N oordw ijk, tel. 0 1 7 19 -121 00  en 15257.

HANAB B.V.
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941 
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS

TOT 140% HYPOTHEEK
Kostel. vrijbl, off. Geen afsluitprovisie. 

Geldlening f 5.000,- =  3 6  x f 171,- ènz.
Advies en bemiddeling onroerend goed. 

H U IZEN  te koop gevraagd en aangeboden, ook in Spanje.

drs. J. A. Uding & Partners
/ 'F in a n c .  adv. en vastgoed consultante.

Van Maerlantlaan 7 - Amersfoort.
033-17647.

W ie aan de toekomst bouwt 
B ou w topdeC .H .U .
M et een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester’s Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

Meester's
Bouwbedrijf
Oude D ijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230 . bouw en 1 / aanneming maatschappij b.v. breda
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Stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

VA N
Z eb en ’s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

Zaanse kloKken

TUINAANLEG
BINDER B.V. - RHOÖN

Aanlegen onderhoud van 
GEMEENSCHAPPELIJKE TUINEN, 

PLANTSOENEN, PARKEN, 
SCHOOLTUINEN etc.

- onderhoud van
groenvoorzieningen

■ onkruidbestrijdingen 
• kleigrond, teelaarde
■ graszoden en
■ graszaden 
- bloembakken

Dorpsdijk 50 -5 2  - Postbus 82 0  - RHOON  
telefoon 0 1 8 90 -611 1*

- grond- en straatwerken
- drainages - rioleringen
- beplantingen
- windkeringen en 

afrasteringen
- aanleg grasgazons

Kistenfabriek

N. DE BOER

Naar lezingen in Amerika, Engeland, N.-Afrika, Frankrijk, 
Nedeti. Duitsland, Zwitserland van ir. D. J . Christiaanse

7 SERIES NIEUWII
BIJBELSTUDIES Een boek vol hoop

1 De naam boven allen naam. Zoon van VOOr jOHQ 3H OUd.
God. Heiland. Middelaar ............ ƒ  5,—
2. 32 GeiObfsmannen, via Abel. Noach, ■ •  ■ ■ ■ i. .^
Abraham tot Johannes op Patmos ƒ 4 , »  l l f l i l f  iM lO  U t f y i f t t l t
3. Genade en waarheid. Liefde, Genade. M t o t I M I l ü l  l e i e i w a »
Veiligheid. Vrede, Eenheid -..........ƒ 4 , — I I M I H M I I
4 Veertien brieven van Paulus U U  I I H n l M l l
begrijpelijke u it le g .........................ƒ 5 .— "  .
5. Wat zal het jaar 200Q brengend 1 3 2  biz. Prijs r e . - .
Profetische studiën o en N. Test. ƒ 4 . — a iiq c  « r a n r n
6. Gods geheimenissen en hun M iic tt, i i d t iu u
onthulling ...................................... ƒ  3.— na g iro s to rtin g  op  nr.

1 2 8  b U 1793613 t.n .v .P .B . 44.
Alle 7  t ê r lu  tè g è ilik W c liis  ƒ  14 .—. B ijbe lcursus O udew ater

ttojasAa/it
' Winkelgalerij kérschoten 

Tel. 15865, Apeldoorn.

BOUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker 
& Z n .
Van Ostadetaan 61 
Tel.'02150-11189-16777 
HILVERSUM.

BUDDINGH NATUURSTEEN a v .
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08 385-19119 .

VEENENDAAL

AANNEMINGSBEDRIJF

OOGVLIET & ZN . B.V.
Burgerlijke-  ̂ en Utiliteitsbouw
* NIEUWBOUW
* VERBOUW+
* ONDERHOUD

ZWIJNDRÖCHT
Molenvliet 9  - Tel. 01 850-266 51-2703 4-2 433 0 .

Ontdekkingstochten door de landen van de bijbel!
A. MET „THACIR” NAAR ISRAËL

15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs hotels of jeugdherbergen. Met 1 of 2 
dagen Elat en SInaï. Of een hele extra week „in de voetsporen van Mozes” door Negev 
en SInaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages”, volgestopt met toeristische 
humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een THeologisch verantwoorde. 
Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met aandacht 
voor de uitdagingen en de problematieken van het moderne Israël en zijn 
minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-Reizen zijn zeker niet 
geschikt voor iedereen, maar wèl voor mensen, die zich geen christelijke knollen voor 
heidense citroenen willen laten verkopen!

B. HERHALINGSREIZEN NAAR ISRAËL VOOR „GEVORDERDEN”

Hebt ü dat nu ook: dat gevoel van „ik zou nóg wel een keer naar Israël willen, maar nu 
eens niet iedere dag met een hele groep, maar gewoon lekker in mijn eigen tempo naar 
die plaatsen, die ik zélf (nog eens) wil bezoeken!”?
Ook ü kunnen wij een aantrekkelijke reis aanbieden, waarbij uw reis naar Israël en 
terug, uw overnachtingen in goede 3-sterren hotels (met diner en ontbijt), te weten: 5 
nachten in Jeruzalem, 3 in Tiberias, 3 in Haifa en 3 in Tel Aviv, alsmede uw 
verplaatsingen van Jeruzalem naar Tiberias en Haifa en Tel Aviv, geheel verzorgd zijn. 
Voor de rest kunt u geheel naar eigen inzichten uw dagelijkse programma’s invullen 
en uitvoeren. Uiteraard zijn wij u graag van dienst met het op stellen van üw program- 
ma!
Desgewenst kunt u intekenen voor een aansluitende 3de week „in de voetsporen van 
Mozes”, óf - als u daar meer vool voelt - voor een 3de week zonnen en zwemmen aan 
de Golf van Elat!

C. „IN DE VOETSPOREN VAN PAULUS”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
RCeizen)

verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Rorheinse oudheid. Het Nieuwe Testament - en met name die gedeelten, 
waar in de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u. De 
mythologische verhalen en de klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en bloed 
voor u. Een reis om nooit te vergeten!

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze 
reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk Nederlands sprekende, 
Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen. Indien dit laatste absoluut niet mogelijk 
blijkt te zijn, bieden wij naast de Duits en/ot Engels sprekende gids een vlotte 
Nederlandse vertaling.

Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter 
kennismaking en informatie.

Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël- 
reis” of „Paulusreis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle rust ons hele verhaal 
bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!

Vertrekdata:
A. Met „TH A CIR ” naar Israël:
1978:7 november; 23 december.
1979:23-1; 13-2; 6-3; 27-3; 17-4; 8-5; 29-5; 19-6; 10-7; 31-7;

21-8; 11 -9; 2-10; 30-10; 20-11; 22-12.
N.B.: Jeugdherbergreizen alleen: 7-11-1978; 10-7 en 30-10-1979.

B. Herhalingsreizen:
1979:6 maart; 10 juli; 2 oktober.

C. In de voetsporen van Paulus:
1978: 31 oktober.
1979:3 rnei; 12 juli; 1 november.

Wij zien met beiangsteiiing uw aanvraag tegemoet!

THACIR EUROPALAAN 14, 
3844 AV HARDERWIJK. 
Tel. 03410-21989.
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Bestuur CDA-fractie 
Tweede Kamer gaf
kabinet extra prikjes
„Het zijn extra prikjes voor het kabinet”. 
Deze omschrijving heeft de voorzitter van 
de CDA-fractie, mr. W. Aantjes, dezer da
gen gebruikt in een toelichting op een ver
klaring van het bestuur van de CDA-fractie 
in de Tweede Kamer.
In de afgelopen week is de Tweede Kamer 
teruggekeerd van haar zomervakantie. Er 
wordt weer volop in het openbaar verga
derd en het wachten is op de Troonrede en 
de miljoenennota 1979, waarin het rege
ringsbeleid voor het komend jaar wordt 
uitgestippeld. Ter voorbereiding van de 
parlementair-politieke arbeid in de ko
mende weken besprak het bestuur van de 
CDA-fractie actuele zaken. Van de bespre
kingen werd verslag gedaan in de verkla
ring.

De verklaring van het bestuur van de CDA- 
fractie luidt:
„Het bestuur van de CDA-Tweede Ka
merfractie heeft ter voorbereiding van de 
komende weken een aantal actuele zaken 
besproken.
1. Procedure Bestek ’81
Het bestuur van de CDA-Tweede-Kamer- 
fractie blijft voorkeur behouden voor be
handeling van Bestek ’81 in de eerste week 
van september a.s. Deze voorkeur zal bij 
een mogelijk orde-debat in de Tweede Ka

mer volgende week worden ingebracht. In 
tweede instantie gaat de voorkeur van het 
CDA-fractiebestuur uit naar een eerdere 
aanvang van de Algemene Beschouwingen, 
bijvoorbeeld op 3 of 4 oktober waarbij Be
stek ’81 mee wordt behandeld.

2. Woningbouw
De terugslag in de woningbouw is reden 
voor de CDA-Tweede Kamerfractie -  zoals 
uit publicaties reeds is gebleken -  na het 
reces initiatieven te ontplooien om daar
over de regering nader te ondervragen.

3. GRONDPOLITIEK
Het bestuur van de CDA-Tweede Kamer
fractie zal bij het kabinet aandringen op een 
spoedige indiening van wetsontwerpen in
zake de grondpolitiek. De huidige situatie 
is voor de fractie niet aanvaardbaar. Het 
bestuur van de fractie meent dat er in het 
verleden voldoende bouwstenen zijn aan
gedragen om een snelle indiening van 
wetsontwerpen te rechtvaardigen.

4. DE „KERK-MAROKKANEN” EN DE 
„ILLEGALE WERKGEVERS”
Het bestuur van de CDA-Tweede Kamer
fractie vindt dat krachtig optreden tegen

... CDA-aktueel...
De deze week verschijnende bladen „Politiek Nieuws” van de KVP, „Nederlandse 
Gedachten” van de ARP en „de Nederlander” van de CHU, bevatten verscheidene 
commentaren en artikelen, welke gelijkluidend van inhoud zijn. Dat is het gevolg 
van de samenwerking tussen de redacties van de drie bladen. Het gevolg van deze 
samenwerking onder de naam „CDA-aktueel” is, dat niet alleen de abonnees en de 
lezers van die bladen, maar ook degenen, die zich als rechtstreeks lid van het CDA 
hebben aangemeld, dezelfde beschouwingen onder ogen krijgen.

De gezamenlijke artikelen worden in drie bladen geplaatst onder verantwoor
delijkheid van een redactieteam, bestaande uit D. Corporaal (voorzitter), A. van 
der Beld-Pott, N. de Gouw, F. J. van der Heijden, N. M. Hoogeland, drs. T. de Kok, 
Wm. C. de Kruyf, dr. W. de Kwaadsteniet, H. Lokkerbol en G. J. Brinkman, 
secretaris.

De lezers van „de Nederlander” kunnen met dit nummer van het weekblad „de 
Nederlander” propaganda maken en zorgen voor uitbreiding van de lezerskring. 
Nieuwe abonnees krijgen dan voortaan een goed inzicht in het politiek/parlemen- 
taire werk van het CDA.
Gebruik daartoe onderstaande bon.

Verzoek toezending van proefnummers van „de Nederlander” aan:

Naam: ..........................................................................................

Adres: ..........................................................................................

Woonplaats: ................................................................................

Ondertekening:

Bon opzenden aan: Administratie Uniepers,
Van Deventerlaan 49, 2271 TV Voorburg.

illegale werkgevers (werkgevers die profi
teren van de diensten van buitenlandse 
werknemers die door nood gedreven, il
legale werkzaamheden in Nederland ko
men verrichten) gerechtvaardigd en gebo
den is. Het bestuur meent dat nu afgewacht 
moet worden of er sprake is van nieuwe 
informatie over problemen die de Marok
kanen in hun vaderland dreigen te onder
vinden, waarover Amnesty International 
zegt te beschikken.
Het CDA-fractiebestuur meent wel dat 
kritiek op het huidige beleid zich vooral 
richt op het tot nu toe gevoerde beleid zoals 
dat door de toenmahge staatssecretaris 
Zeevalking is ingezet. Intussen wil het 
CDA vanuit de situatie zoals die thans 
voorligt aan een verantwoorde oplossing 
werken.

5. DE OORLOGSMISDADIGERS
Het bestuur van de CDA-Tweede-Kamer- 
fractie zal voorstellen bij de Algemene Be
schouwingen de kwestie van de oorlogs
misdadigers die zich aan uitvoering van de 
straf hebben onttrokken, tijdens de begro
tingsbehandeling van justitie uitvoerig te 
behandelen.

6 . ABORTUS
Het CDA-fractiebestuur meent dat in dit 
stadium eerst het voorstel van het kabinet 
moet worden afgewacht. Uitgangspunt bij 
de beoordeling is het CDA-program ,,1'ftet 
bij brood alleen” zoals begren^ door het 
regeerakkoord van CDA en W D .

Volgend nummer 
„de Nederlander” 
over veertien dagen

Gedurende de zomermaanden ver
schijnt „de Nederlander” om de 
veertien dagen. Het volgend num
mer van het christelijk-historische 
weekblad komt derhalve uit op vrij
dag 15 september aanstaande.

Het bestuur heeft verder van gedachten 
gewisseld over de onbevredigende beant
woording door de regering van vragen van 
de voorzitter der CDA-Tweede-Kamer- 
fractie over de zogenaamde kwestie van de 
Indische Nederlanders, en voorts over 
Urenco, de Sanctiewet (die een snelle in
voering behoeft) en de aardgas-terminal.” 
Aldus de tekst van de verklaring, welke is 
uitgegeven na de vergadering van het be
stuur van de CDA-fractie. Fractievoorzit
ter Aantjes legde in zijn commentaar uit, 
dat het gaat om allerlei zaken, die het kabi
net zich bij zijn start voornam. „Wij gaven 
extra prikjes. Wij lieten blijken, dat wij er 
aan hechten, dat een en ander met spoed 
wordt afgewerkt”, aldus Aantjes.

' H.L.

Suggestie van mr. H. K. J. Beernink:

S tilte  in plaats van de bede
Mr. H. K. J. Beernink, oud-voorzitter van 
de CHU en van de CHU-fractie in de 
Tweede Kamer, en oud-minister van bin
nenlandse zaken, heeft in een beschou- 
wing, geplaatst in het dagblad „Het Bin
nenhof’ (dat in Den Haag en omgeving 
verschijnt) gepleit voor een ogenblik stilte, 
in acht te nemen aan het einde van de 
Troonrede, welke koningin Juliana op 
Prinsjesdag uitspreekt in de Ridderzaal te 
Den Haag.

De beschouwing van mr. Beernink handelt 
over het besluit van het kabinet-Den Uyl in 
1973, om de bede aan het slot van de 
Troonrede, waarmee de koningin het 
nieuwe parlementair jaar opent, te laten 
vervallen, en over de acties, de bede weer 
op te nemen.

„Het ziet er naar uit, dat ondanks de ge
voerde acties ook in 1978 geen bede in de 
Troonrede zal worden opgenomen,” aldus 
mr. Beernink. En hij herinnerde er aan, dat 
velen van mening zijn dat de bede onder 
geen beding voorwerp mag worden van 
partij-politiek of electoraal steekspel met 
het oog op de kiezersgvmst. „Verwezen 
wordt wel eens naar de kerkdienst, die voor 
het uitspreken van de Troonrede wordt ge
houden in de Grote — of St. Jacobskerk te 
Den Haag. In deze dienst wordt wel dege
lijk de zegen van God gevraagd voor het 
werk van regering en parlement. Vele be
windslieden en parlementsleden plegen 
deze dienst bij te wonen. Ik zou het een 
goede zaak achten, wanneer deze dienst 
via radio en televisie zou worden uitgezon
den. Wie neemt het initiatief?” zo schreef 
mr. Beernink.

Uitgaande van het feit dat dit jaar de bede 
wel niet in de Troonrede zal voorkomen, 
deed mr. Beernink de volgende suggestie, 
zich daarbij realiserend dat zijn suggestie 
geen alternatief voor de bede is.
„Maar als de bede niet haalbaar is, wat ik 
zou betreuren, dan zou ik willen suggere

ren, dat de koningin, alvorens de zitting 
van de Staten-Generaal te openen, ver
zoekt om enige ogenblikken stilte. Dat zou 
kunnen gebeuren door het uitspreken van 
ongeveer de volgende woorden:

„Alvorens de zitting der Staten-Gene
raal te openen, verzoek ik de leden der 
Staten-Generaal en alle hier in deze zaal 
aanwezigen, enige ogenblikken in acht 
te nemen, waarin gelegenheid is voor 
ieder persoonlijk aan God om een zegen 
te vragen, dan wel andere goede ge
dachten te ontwikkelen.”

Ik geef deze tekst voor een betere,” zo 
schreef mr. Beernink in „Het Binnenhof” . 
Ter oriëntering: ook dit jaar beleggen op de 
ochtend van Prinsjesdag, dinsdag 19 sep
tember om 10.45 uur, de gezamenlijke 
kerken in Den Haag de gebedsdienst in de 
Grote Kerk.

H. L.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Sl^instnimentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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CDA-commentaar inzake oiidememinflisradeii

Overleg en samenwerking moeten richtsnoer zijn
door: Piet van Zeil, lid Tweede Kamer voor CDA

Enige tijd^eleden dienden de ministers Al- 
beda, De Rnit^r en Van Aardenne een nota 
van wijzigingen in met betrekking tot het 
wetsontwerp tot herziening van de Wet op 
de Ondernemingsraden.
Zoals reeds in de regeringsverklaring was 
meegedeeld, wordt het door bet vorige ka
binet ingediende wetsontwerp in grote UJ- 
nen door het kabinet overgenomen.
De hoofdelementen in de derde nota van 
wijzigingen zijn;
1 . er wordt een verdere verruiming gege
ven aan de reeds voorziene uitbreiding van 
bevoegdheden van ondernemingsraden;

' 2 . de rechtspositie van de leden van de 
ondernemingsraad wordt versterkt;
3. de reeds voorgestelde wijziging in de 
samenstelling van de ondernemingsraad 
wordt gehandhaafd;
4. de bepalingen betreffende het overleg 
van de zelfstandige ondernemingsraad met 
de ondernemingsleiding wordt vereen
voudigd;
5. er wordt een beperking voorgesteld op 
het in het wetsontwerp voorgestelde be
roepsrecht voor de ondernemingsraad.

COMMENTAAR CDA-FRAKTIE.
In het onlangs uitgebrachte commentaar op 
de nota van het kabinet-Van Agt stelt de 
CDA-fraktie nadrukkelijk, dat voor haar 
als uitgangspunt geldt dat, voor wat betreft 
de onderneming, moet worden uitgegaan 
van een volwaardig deelgenootschap van

de werknemer in het bedrijf en dat dit tot 
uitdrukking dient te komen in een geza
menlijk gedragen verantwoordelijldieid. 
Voorts stelt de CDA-fractie, dat voor de 
factoren arbeid, leiding en kapitaal, overleg 
en samenwerking richtsnoer behoren te 
zijn.
Het voert in het kader van dit artikel te ver, 
om op alle punten in het CD A-commentaar 
in te gaan. Daarom wordt volstaan met het 
weergeven van de belangrijkste elementen 
van dat commentaar.
Rekening houdende met het feit dat de on
dernemingen in ons land sterke verschillen 
vertonen en het in het overleg gaat om 
mensen met eigen inzicht en eigen verant
woordelijkheid, wordt bepleit het opstellen 
van regels met betrekking tot de procedu
res voor het te voeren overleg in de onder
neming over te laten aan het overleg in de 
onderneming zelf.
Een andere belangrijke steUingname is, dat 
naar het oordeel van de CDA-fractie, de 
eigen verantwoordelijkheid van dé deel
nemers aan het overleg én de noodzaak van 
het voeren van overleg met zich meebren
gen, dat geen sprake kan zijn van het mee
geven van mandaten aan de deelnemers 
van het overleg. Voorgesteld wordt daar
om in de nieuwe wet tot uitdrukking te 
brengen, dat de beraadslagingen en de be
sluitvorming plaatsvinden „zonder last” . 
Een volgend element is, dat, gegeven het 
feit dat de onderneming een samenwer

kingsverband is en er sprake is van een 
eigen én een gemeenschappelijke verant
woordelijkheid van de factoren arbeid, lei
ding en kapitaal, het zeer gewenst voor
komt dat tenminste eenmaal per jaar een 
bespreking plaatsheeft voor alle leden van 
de raad van commissarissen, de voltallige 
leiding van de onderneming, de leden van 
de ondernemingsraad en de leden van de 
commissie van aandeelhouders. In deze 
bijeenkomst, door sommige persorganen al 
gedoopt als een topconferentie, zou on
derwerp van gesprek moeten zijn: de gang 
van zaken in de onderneming.
De CDA-fraktie pleit er vervolgens voor 
om aan de leiding van de onderneming en 
de ondernemingsraad de bevoegdheid toe 
te kennen om taken en bevoegdheden van 
de ondernemingsraad desgewenst uit te 
breiden. Deze gedachte spruit voort uit de 
overweging, dat mondige mensen best in 
staat zijn de grenzen van hun eigen ver
antwoordelijkheid te bepalen. Wel wordt 
daarbij aangetekend, dat die uitbreiding 
niet die onderwerpen zal kunnen betreffen, 
die heel duidelijk liggen in de sfeer van ht 
onderhandelen.
In het vervolg van het commentaar geeft de 
fraktie de regering in overweging na te 
gaan of ook niet tot de bevoegdheid van de 
ondernemingsraad kan worden gerekend, 
het leveren van een profielschets terzake te 
benoemen leidinggevende funktionarissen, 
eventueel beperkt tot vooraf overeenge

komen niveaus.
In sommige ondernemingen kent men zo
genaamde meerjarenplannen. Daar waar 
deze bestaan dienen deze naar ons oordeel 
te worden betrokken in de bespreking met 
de ondernemingsraad, zoals dat ook geldt 
voor de jaarrekening en de raming van in
komsten en uitgaven.
Een laatste punt dat naar mijn oordeel mel
ding verdient, is een pleidooi om de moge
lijkheid van toegankelijkheid van bijeen
komsten van de ondernemingsraad, alsme
de van overlegvergaderingen in de nieuwe 
wet op te nemen. Zo een openbaarheid kan 
de betrokkenheid en de interesse van de 
desbetreffende werknemers bevorderen en 
dat op zich is een goede bijdrage voor het 
goed funktioneren van een ondernemings
raad.

TENSLOTTE
Op het moment dat dit artikel wordt ge
schreven, is de reaktie van het kabinet op 
het door de Tweede Kamer geleverde 
commentaar nog niet bekend. Dat com
mentaar zal wel spoedig komen, omdat het 
in de bedoeling ligt dat de beraadslagingen 
over dit wetsontwerp in het begin van sep
tember worden voortgezet en afgerond. 
Door middel van een nieuwe wet op de 
ondernemingsraden zal dan verder gestalte 
zijn gegeven aan een samenleving zoals die 
in ons verkiezingsprogramma wordt ge
schetst.

Tweede nota bouwbeleid naar Tweede Kamer

Grotere continuïteit van bouwproduktie
Het jaarlijkse bouwprogramma zal voort
aan een taakstellend deel bevatten. Dat 
taakstellende deel omvat die bouwpro
duktie, waarop de rijksoverheid directe in
vloed heeft. (Dat is gerekend naar de situa
tie in 1976 ongeveer 5 procent van de to
tale procuktie in de sektor burgeüjke- en 
utiliteitsbouw en 2 2  procent van de pro- 
duktie in de sektor grond-, weg- water
bouw). Taakstellend wil in dit verband 
zeggen dat het beleid er op gericht is bedra
gen die voor de bouw op de begroting staan 
ook inderdaad te besteden in het jaar waar
voor ze zijn gereserveerd. De minister van 
volkshuisvesting en ruimteUjke ordening 
zal hierbij optreden als coördinerend mi
nister van bouwnijverheid. Dit houdt in dat 
hij zorg draagt voor een zo goed mogelijke 
voorbereiding van het beleid op dit gebied 
tussen de ministeries die bij de bouwnijver
heid betrokken zijn en voor de eenheid in 
dit beleid. De betrokken ministers houden 
echter hun eigen verantwoordelijkheid. 
Het bouwbeleid van het ministerie van 
volkshuisvesting en ruimtelijke ordening -  
met zijn zorg voor de produktie en daar
mee voor werkgelegenheid en bedrijven — 
en het arbeidsmarktbeleid in de bouw van 
het ministerie van sociale zaken, zullen op 
elkaar blijven afgestemd. In het komende 
jaar zal hierover het overleg worden voort
gezet.
Er zal een signaleringssysteem komen dat 
aangeeft hoe de bouwproduktie zich in de 
loop van het jaar ontwikkelt en in de rest 
van het jaar vermoedeUjkzal ontwikkelen. 
Dit staat onder meer vermeld in de Tweede 
Nota Bouwbeleid, die minister Beelaerts 
van Blokland volkshuisvesting en ruimte
lijke ordening) mede namens zijn collega’s 
van sociale zaken, van economische zaken 
en van verkeer en waterstaat dezer dagen 
aan de Tweede Kamer heeft aangeboden.

De Tweede Nota Bouwbeleid is het resul
taat van een onderzoek dat in de Eerste 
Nota Bouwbeleid (september 1976) door 
de minister van volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening werd aangekondigd. 
Dat onderzoek betrof de mogelijlcheden 
om tot een systeem van bouwprogramme- 
ring te komen, dat zowel een taakstellend 
als een vooruitberekend deel omvat.
Aan het onderzoek heeft een interdepar
tementale werkgroep meegewerkt, waarin 
alle ministeries -  met bouwkosten op hun 
begroting -  vertegenwoordigd waren.

UITGANGSPUNTEN VAN HET 
BOUWBELEID
De doelstelling van het bouwbeleid luidt; 
het leveren van een bijdrage aan het tot 
stand komen van een bouwproduktie, afge- 
stemd op de maatschappelijk erkende be
hoefte aan bouwwerken.
Het bouwbeleid is geen op zichzélf staand 
geheel, maar maakt deel uit van het totale 
regeringsbeleid. In bepaalde gevallen zul
len daarom belangen tegen elkaar moeten 
worden afgewogen en zullen de hierbij be
trokken ministers of het kabinet een keuze 
moeten doen voor inpassing in het toale 
beleid. Het behoort tot de taken van de 
coördinerende minister voor bouwnijver
heid initiatief hiertoe te nemen en voor
stellen te doen voor de nodige maatregelen. 
In de Tweede Nota Bouwbeleid is gekozen 
uit de mogelijkheden om een bouwbeleid te 
voeren waarin wordt gestreefd naar een 
grote continuïteit van bouwproduktie door 
middel van een taakstelling. Die keuze is 
het inbouwen in het totale bouwpro
gramma van een zo stabiel mogelijk ge
deelte waarop de rijksoverheid direkte in- 
vloed kan uitoefenen. Om verschillende 
redenen, die in de Tweede Nota Bouwbe
leid zijn uiteengezet, is namelijk een zoge
naamd compenserend bouwprogramma 
niet te realiseren.
DE ONTWIKKELINGEN IN DE 
BOUWPRODUKTIE
Globaal is dêöntwikkénhg In ïé  totale pfö^~ 
duktie van burgelijke- en utiliteitswerken 
te omschrijven met een zeer geleidelijke 
groei van gemiddeld 4% per jaar in de pe
riode van 1950 tot 1963. In de zes jaren die 
daar op volgen trad een drastische versnel
ling in de groei op tot gemiddeld 14,5 pro
cent. Daarna stabiliseerde de bouwpro
duktie zich gedurende vijf jaar op globaal 
het niveau van 1968. Na 1972 trad een 
scherpe daling op in de jaren 1973 en 1974. 
Mede als gevolg van de aanvullende wer
ken bleef de produktie in 1975 en 1976 
gehandhaafd op het niveau van eind 1974. 
Deze ontwikkeling is in grote lijnen her
kenbaar in vrijwel alle sektoren van de 
bouwproduktLe., De j)roduktie jvan^^buri _ 
gelijke- en utiliteitswerken bestaat voor 
ongeveer 50 procent uit woningbouw. De 
bedrijfsgebouwen _(handel, verkeer, nij
verheid en agrarische gebouwen) hebben 
een aandeel van rond 25 procent. De overi
ge 25 procenLwQrdt.gevormd door de_sek-

toren overheidsgebouwen, gebouwen voor 
gezondheidszorg, voor onderwijs en overi
ge gebouwen, alsmede door „herstel en 
verbouw” van woningen en andere ge
bouwen. De invloed van de overheid op de 
bouwmarkt is in verschillende mate bijna 
overal voelbaar. Er is sprake van een di
rekte en een indirekte invloed. Direkt tree
dt de overheid op door het verstrekken van 
opdrachten of het verlenen van vergunnin
gen. Op direkte wijze kan de overheid par
ticulieren prikkelen tot investeren door het 
geven van subsidies, financierings- en be- 
lastingsfaciliteiten of garanties. Anderzijds 
kan de overheid afremmen door het invoe
ren van heffingen.

TAAKSTELLEND BOUWPROGRAMMA
Om tot een taakstellend bouwprogramma 
te komen moet aan een aantal voorwaar
den worden voldaan. Enkele daarvan zijn;
— de aanwezigheid van meerjaren-begro- 

tingen;
-  afspraken om te voorkomen dat er grote 

variaties ontstaan in de van jaar op jaar 
optredende overloop van bouwbegro- 
tingsartikelen;

-  als de begroting van niet-bouwartikelen 
wordt overschreden, mag de compensa
tie daarvan niet te zeer ten nadele van

. bouwartikelen uitvallen;
— bij een meer dan geraamde bouwkos

tenstijging dienen voldoende middelen
__ aan de bouwartikelen te worden toege

voegd om het voorgenomen produktie- 
volume te realiseren.

Het vervullen van deze voorwaarden is een 
onderwerp van overleg tussen de coördine
rend minister voor bouwnijverheid, de mi
nisters van vakdepartementen en de mi
nister van financiën.
De coördinerend minister voor bouwnij
verheid zal dus zowel bij de voorbereiding 
van de begroting als bij de tussentijdse wij
zigingen inzake bouwinvesteringen wor
den betrokken. Hij zal er tevens op toezien 
dat bij algemene bezuinigingen de bouwin
vesteringen in de verschillende begrotings
hoofdstukken niet meer dan in evenredig
heid worden aangetast, als ze in het alge
meen belang niet ontzien kunnen worden. 
Er zal geregeld overleg zijn tussen de coör
dinerend bewindsman voor bouwnijver
heid en de minister van sociale zaken, ge
zien diens primaire verantwoordelijkheid 
voor de coördinatie van het arbeids
marktbeleid.

Het ligt in de bedoeling om voor het 
taakstellend bouwprogramma te starten 
met een taakstelling per departement 
waarbij overboekingen tussen bouwar
tikelen mogelijk blijft.
Bij dreigende afwijkingen van het pro
gramma zullen de betrokken departemen
ten de coördinerend minister voor 
bouwnijverheid kennen in mogelijk alter
natieven. In de besluitvorming over de al
ternatieven zullen ook het werkgelegen
heidsaspect en het regionale aspect worden 
betrokken.

SIGNALERINGSSYSTEEM
AUe departementen met bouwkosten op 
hun begroting blijken bij hun plan
ningsmethoden op dezelfde wijze te werk 
te gaan: er wordt een inventaristatie ge
maakt van de behoeften aan bouwpro- 
dukten; aan de hand daarvan wordt een 
prioriteitenschema opgezet, waarna de 
projektenplanning volgt. Hieruit wordt een 
uitgavenplanning samengesteld.
Behalve het maken van een planning is het 
nodig te weten of de bouwproduktie die 
voor een bepaalde periode wordt geraamd, 
ook daadwerkelijk tot stand komt. Hier
voor is een signaleringssysteem noodzake
lijk, dat cijfers over het historisch verloop 
van de bouwproduktie in de loop van een 
jaar geeft, maar bovendien inzicht ver
schaft in het vermoedelijke verloop in het 
nog niet verstreken deel van het jaar. Het 
beoogde signaleringsssysteem zal bestaan 
uit drie elementen:
— de financiële maandstaten van de de

partementen;
— de bouwvergunningsstatistiek van het 

Centraal Bureau voor de Statistiek en
— de meldingen van de departementen aan 

de coördinerend minister voor bouwnij
verheid, als er afwijkingen van de pro- 
jekten- en/of financiële planning drei
gen.

Voor de voortgang van de bouwproduktie 
kan het CBS een overzicht van de burgelij
ke- en utUiteitsbouw verschaffen. Over het 
verzamelen en publiceren van cijfers die 
betrekking hebben op grond-, weg- en wa
terbouw vindt overleg plaats tussen het mi
nisterie van verkeer en waterstaat en het 
CBS.
Samenvattend kan worden gesteld dat, als 
aan een aantal voorwaarden wordt vol
daan, het zeer wel mogeüjk is om met een 
voldoende nauwkeurigheid het verloop 
van de bouwproduktie in opdracht van de 
rijksoverheid op de voet te volgen en een 
prognose te geven van het verloop in de 
nabije toekomst. Dit maakt het mogelijk 
om op korte termijn ministeriële of gedele
geerd ambtelijke afstemming te bereiken 
over het eventueel noodzakelijke bijsturen 
om de taakstelling redehjkerwijs te kunnen 
halen.

H.L.
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Kritische kanttekening bij Bestek ’81

Regering moet kiezen  
op Prinsjesdag
door: R. F. M. Lubbers, vice-voorzitter CDA>fractie Tweede Kamer

Na het verschijnen van Bestek ’81 in de 
overgang van juni naar juli is er, zoals te 
verwachten viel, een eerste stroom com
mentaar losgekomen. Daarna is de stilte 
van de vakanties gevallen. Ongetwijfeld is 
er echter in die tijd druk gestudeerd en 
vanaf eind augustus wordt de politieke en 
maatschappeUjke discussie in alle hevig
heid hervat. Een belangrijke rol zal daarbij 
zeker gaan spelen het medio september te 
verwachten rapport van de Sodaal Econi- 
mische Raad: nu niet van een selecte groep 
van hooggeleerde deskundigen, maar de 
opstelling van de maatschappelijke organi
saties zoals die in de SER samenwerken, 
respectievelijk van mening verschillen. 
Intussen golft het ook van commentaren 
van meer specifieke organisaties zoals de 
bonden van overheidspersoneel, groepe
ringen uit de gezondheidszorg en dergelij
ke. Het daaruit opdoemende beeld „be
zuinigen akkoord, maar niet hier en zeker 
niet in de eerste plaats hier” was te ver
wachten, maar kan uiteraard geen reden 
zijn om nu onmiddellijk weer op de plaats 
rust te houden.
Toen in juli het rapport van de SER-des- 
kundigen verscheen viel het in de daaraan 
gewijde krantencommentaren op dat vele 
journahsten na snelle lezing tot de con
clusie kwamen dat het rapport een andere 
invalshoek had dan Bestek ’81. Ik meen 
echter dat zulks in overwegende mate op 
een misvatting berust en dat in feite als het 
op beleid aan komt wat natuurhjke weer 
iets anders is dan een analytisch rapport, de 
gedachtengang van de SER-deskundigen in 
belangrijke mate tot dezelfde beleidscon

clusies als Bestek ’81 leidt. Bij het komen 
tot waardeoordelen over wat via Bestek 
’81 nu op tafel ligt en wat er verder moet 
gebeuren is het goed een drietal, wehswaar 
samenhangende, maar toch verschillende 
invalshoeken te onderscheiden. In de 
eerste plaats is er het element van de be- 
zuinigingsnoodzaak pur sang. Bezuini- 
gingsnoodzaak omdat er nu eenmaal min
der groei is en daarom alleen al de voor
ziene uitgaven door het Rijk en in de sfeer 
van de sociale voorzieningen bijgesteld 
moeten worden. Dat tikt daarom zo enorm 
aan, omdat wij de laatste tien/vijftien jaar 
naar een economie gegroeid zijn waarbij 
een belangrijk deel van de wel- 
vaartstoename nu eenmaal naar de col
lectieve sector gaat, althans via de col
lectieve sector verdeeld wordt. Ik for
muleer dit bewust zo, omdat het typische 
natuurlijk is dat de enorme toename van de 
collectieve sector met'name in de zeventi
ger jaren niet geresulteerd heeft in een be
perking van de particuliere consumptie, 
maar dat een steeds groter deel van de par
ticuliere consumptie via collectieve kassen 
tot stand ging komen. Dat loopt dan via de 
sociale voorzieningen en zaken als indivi
duele huursubsidies. Zowel de aantallen 
mensen die hiervan profiteren als de ge
middelde hoogte van de uitkeringen is 
enorm toegenomen.

NOODZAAK
Hoe dan ook de collectieve sector is erg 
sterk toegenomen en dat betekent nu bij de 
mindere groei de noodzaak van bezuini
gingen. In feite resteerde er uit het vorige

Commentaar
Bezuinigingsoperatie
Een operatie gaat niet vanzelf. V eel mensen zijn er bij in de weer. Zorgvuldigheid is vereist 
van doktoren en verplegend personeel.
De doktoren, die de diagnose gesteld hebben, zullen er op bedacht moeten zijn dat de 
operatie het gewenste effect sorteert. Dat geldt niet alleen wanneer de lichamelijke 
gezondheid in het geding is.
Het is evenzeer van toepassing op het sociale, economische en financiële leven in ons land. 
De komende weken zal er zorgvuldig door het parlement bezien moeten worden of Bestek 
’81 een verantwoorde „operatie” is. Zo niet, dan zal deze op andere wijze of in beperkter 
mate uitgevoerd moeten worden. Van tal van zijden is materiaal aangedragen om tot een 
goede beoordeling te komen. Wij menen, dat voor de beoordeling de kijk op de ontwikke
ling van de maatschappij erg belangrijk is. Daarnaast is mede-bepalend het maatschappe
lijk draagvak voor hetgeen men zich voorneemt. In dit verband is het van betekenis te 
letten op de kanttekeningen, die door het CNV bij Bestek’81 zijn gemaakt. Juist christen
democraten zullen sped^e aandacht moeten hebben voor hen die aan de onderkant van 
de samenleving zitten.

Algerijnse gas
Het kabinet heeft een prindpe besluit genomen ten aanzien van de aanvoerplaats voor het 
Algerijnse gas. De keuze was: Maasvlakte of Eemshaven. Voor beide was iets te zeggen; 
objectief gezien wellicht zelfs iets meer voor de Maasvlakte. In deze zaak was echter ook 
iets anders in het geding. Al jaren spreken wij in Nederland over spreiding van rijksdien
sten en over stimulering van regionale economische ontwikkeling. Veel geld is hieraan 
besteed. Daadwerkelijk vallen de resultaten tot nu toe tegen. Vanuit dit gezichtspunt 
bezien is het begrijpeUjk dat de regering kiest voor de Eemshaven.
De beslissing ten aanzien van het Algerijnse gas kan voor Noord-Nederland betekenen, 
dat er vaker een psychologische drempel wordt genomen. Het aardgas moge iets duurder 
worden. Op de langere termijn gezien geldt echter ook hier dat de kost voor de baat 
uitgaat.

Wethouders
Op dinsdag 5 september kiezen alle gemeenteraden uit hun midden wethouders. Met de 
burgemeester vormen zij in iedere gemeente het dagelijks bestuur. De samenstelling van 
de colleges van b. en w. is een belangrijke aangelegenheid.
In de afgelopen maanden was een druk patroon waarneembaar van overleg en onderhan- 
deling over het beleidsprogram voor de gemeenteraad en over de verdeling van de 
wethouderszetels. Nu eens stond de ene partij buitenspel en dan weer de andere. Een 
balans is er op dit moment nog niet.
De eenzijdig samengestelde meerderheidscolleges lijken in vergelijking met vier jaar 
geleden enigszins op hun retour. Het is een gelukkige zaak, want zij zijn ons inziens niet in 
overeenstemming met het belang van de gemeente. Ze staan in ieder geval haaks op 
hetgeen het CDA bepleit.
Wij moeten echter constateren, dat ook deze keer niet geheel ontkomen werd aan een 
uitsluiting van partijen zonder gegronde reden.
Wij vinden dit een ondemocratisch trekje in de Nederlandse politiek.
De wethouders wensen wij nu al veel sterkte bij hun werk. Dat zij niet vergeten dat zij 
bezig zijn voor het algemeen belang, op basis van een beleidsprogram en als vertegen
woordigers van een politieke stroming in onze samenleving.

kabinet in die zin nog een ombuigings- 
noodzaak van ruim 4 miljard gulden. Te
zamen met de mindere groei voor de ko
mende jaren komen we dan al snel op een 
ombuigingsnoodzaak van 7 a 8 miljard gul
den. Dat de regering op 10 miljard komt 
heeft dan te maken met de noodzaak dat 
het bedrijfsleven wat meer ruimte krijgt. 
Het ziet er naar uit dat in het algemeen de 
bezuinigingsnoodzaak onderschreven 
wordt. Bovendien is er vrij grote mate van 
eenstemmigheid om het met name te zoe
ken in de sfeer van de inkomens of zoals het 
ook wel genoemd wordt in een matigings- 
beleid. Daar wordt tweederde van de 
beoogde ombuigingen gereahseerd. Daar
bij valt het op dat de specifieke maatrege
len verhoudingsgewijs het meest kritiek 
ondervinden, terwijl deze verhoudingsge
wijs wat minder lijkt te zijn bij de wat alge
mener werkende ombuigingen door met 
half procentsstapjes per haÖ jaar de ont
wikkelingen van de sociale uitkeringen en 
de ambtenarensalarissen wat meer onder 
controle te krijgen. Nu doet zich hier een 
merkwaardige paradox voor. Op het eerste 
gezicht lijkt het alsof op deze wijze bepaal
de groepen, namelijk de uitkeringsgerech
tigden, respectievelijk de ambtenaren, het 
meest „gepakt” worden; aan de andere 
kant schrijft de regering juist dat zij dit be
leid wil volgen omdat door allerlei auto
matismen in het trendbeleid, de sociale 
premies en dergelijke deze groepen in een 
aantal jaren systematisch meer in welvaart 
gestegen zijn dan de vergelijkbare werkers 
in de particuliere sector.
Deze paradox moet natuurhjk ontrafeld 
kunnen worden. In het debat naar aanlei
ding van de regeringsverklaring heeft de 
CD A-fractie,met klem gewezen op de wen
selijkheid van een gehjke inkomens- 
onbvikkeüng tussen actieven en in-actie- 
ven. Dat was toen bedoeld om te voorko
men dat inactieven er te slecht af zouden 
komen, maar uiteraard blijft ook voor de 
omgekeerde stelling namelijk inactieven 
geen bijzondere bevoorrechte positie, dit 
politieke ui^angspunt van „geÜjk op” gel
den. Met dit algemene uitgangspunt zijn wij 
er echter nog niet. Voor allerlei deelgroe
pen werken de cijfers namehjk anders uit 
en daarnaast is er de vraag in welke mate 
moet men rekening houden met ver
groeiingen uit het verleden. Bovendien is 
het zo dat voor actieven én inactieven zal 
gelden dat de koorden strakker aangehaald 
worden naarmate het inkomensniveau ho
ger is. Maar ook daar is het natuurhjk verre 
van eenvoudig met precieze schema’s te 
werken. Bij de allerlaagste inkomens
trekkers gaat dat nog wel, maar naarmate 
men hoger komt wordt de zaak diffuser.

OP ZICHZELF
Hoe dan ook een belangrijke invalshoek 
van Bestek ’81 is de bezuinigingsnoodzaak 
op zichzelf. Het gaat er daarbij ook om de 
explosieve groei in bepaalde uitgavensec
toren tot stand te brengen. We hebben het 
dan met name over het zogenaamde volu
mebeleid in de sector van de sociale uitke
ringen en de groei van de gezondheidszorg. 
Voor wat betreft de sociale uitkeringen is er 
natuurlijk een nauw verband met het ar
beidsmarktbeleid en de begeleiding van de 
niet-werkenden terug naar het arbeids
proces. Er is in Bestek ’81 een ruime plaats 
ingeruimd voor het arbeidsmarktbeleid. 
Nu kan men daar tegenover stellen dat zo’n 
beleid alleen maar echt kan werken als er 
ook voldoende banen zijn. Daarmee ko
men we als vanzelf op de tweede belangrij
ke invalshoek van Bestek ’81, namelijk de 
verbetering van de werkgelegenheidssi
tuatie. De werkgelegenheid in onze eco
nomie loopt al een aantal jaren gestaag te
rug. Bij een analyse van de oorzaken kan 
men een onderscheid maken tussen de spe
cifieke Nederlandse redenen voor de te
ruggang en het meer algemene, internatio
nale verschijnsel van de recessie. Indien 
men kennis neemt van de enorme overca- 
paciteiten in een aantal basisindustrieën in 
de veel beperkter groei van de wereld
handel en het gebrek aan investeringen in 
tal van landen is het duidehjk dat een goed 
deel van de recessie internationaal bepaald 
wordt. Daar tegenover past een internatio
naal overleg erop gericht de vrijhandel te 
handhaven, en de wereldeconomie met 
name die van de derde wereld te stimule
ren.
Naast de internationale economische pro
blematiek is er onze eigen positie in het 
geheel. Daarbij gaat het om onze con
currentiepositie. Het is langzamerhand wel 
bekend dat ons loonkostenniveau ten op
zichte van andere landen wel erg hoog is 
geworden. En al is dat natuurlijk niet de 
oorzaak van de internationale recessie een 
zo goed mogelijk behoud van de arbeids
plaatsen kan natuurlijk alleen maar slagen 
indien onze concurrentiepositie verbeterd 
wordt. Dat kan alleen via een verder terug
brengen van de kostenstijgingen, dus van 
de inflatie. Het is zonder meer nodig dat wij
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onder bet Duitse inflatietempo komen. Dat 
is ook van betekenis voor het overheids
budget wat immers zo loongevoelig is en 
bovendien voor de ontplooiing van de 
dienstverlenende sector waar het aantal ar
beidsplaatsen natuurlijk ook nauw gerela
teerd is aan het loonkostenniveau.

HOE REAGEREN?
Sprekend over de dienstverlenende sector 
kom ik als vanzelf bij de derde invalshoek 
van Bestek ’81. Dat is namelijk de vraag 
hoe wij als wij uit moeten gaan van een 
structurele recessie dus een mindere groei 
en een dreigend tekort aan arbeidsplaatsen 
over een groot aantal jaren sociaal-econo- 
misch moeten reageren. Het gaat dan om de 
vraagstukken van het eerlijk verdelen van 
werk bijvoorbeeld door vervroegde pen
sionering, het gaat dan om zin en betekenis 
van arbeidsplaatsenovereenkomsten. Bij 
die discussie gaat het echter ook om de 
groei van de kwartaire sector en de moge
lijkheden om met behulp van zaken als een 
nationaal isolatieplan meer arbeidsplaatsen 
te hebben. In het kader van dit artikel kan 
ik daar natuurlijk niet uitgebreid op ingaan. 
Het is echter wel uitermate belangrijk. 
Daarbij zijn met name twee sleutelbegrip
pen van belang. Allereerst dit. Wil je meer 
banen, ook in de kwartaire sector, financi- 
ren dan moet het uit de lengte of de breedte 
komen. Dus het betekent toch genoegen 
nemen met een relatief lagere beloning. 
Een tweede centraal punt kan zijn te probe
ren de voor de overheid en particulieren 
beschikbare koopkracht te richten op de 
bestedingen die arbeidsintensief zijn en 
waarvoor een overvloed aan arbeid be
schikbaar is. Een voorbeeld daarvan is het 
nationale isolatieplan, waar met beperkte

vervolg op pagina 4
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C o n fe re n tie  v a n  de J o n g e re n ra a d  d e r  
E u ro p e se  B ew eging  in  N e d e rla n d

Meer meerderheidsbesluitvorming 
in Europese Gemeenschap bepleit
Graag zou ik willen beginnen u te be
danken voor de uitnodiging om hier 
vandaag een kort openingswoord te 
spreken. Ik weet dat het een goede ge
woonte is een dergelijk dankwoord uit 
te spreken, maar ik wilde dit thans in 
het bijzonder doen: in de eerste plaats 
vanwege het onderwerp dat onze voort
durende aandacht erg nodig heeft en in 
de tweede plaats vanwege het feit dat 
jonge mensen zich met dit onderwerp 
bezighouden, en dat stemt bepaald 
hoopvol.
Ik zeg dit ook, omdat de Europese Ge
meenschap zich niet in zo’n gemakkelij
ke situatie bevindt. Wie hetgeen bereikt 
is in de Gemeenschap vergelijkt met de 
verwachtingen die men koesterde toen 
de Gemeenschap van start ging, komt 
tot de conclusie dat er nog heel veel niet 
tot stand gebracht is. Daartegenover 
kan en moet men echter stellen, en dat 
is hoopgevend, dat de uitbouw en ver
sterking van de Gemeenschap door zeer 
velen als een noodzaak wordt gezien. 
Sprekende over de Europese Gemeen
schap in uw midden realiseer ik mij dat 
deze Gemeenschap een leeftijdgenoot is 
van een zeer groot gedeelte van uw ge
zelschap. Het feit dat zeer velen van u 
Europa niet zonder de Gemeenschap 
hebben gekend, heeft twee aspecten 
waarvan wij ons bewust moeten zijn:
a. dat het bestaan van de Gemeenschap 
door u te vaak als een vanzelfsprekend
heid zal worden beschouwd;
b. dat de Gemeenschap nog zeer jong is 
gezien in het verband van historische 
ontwikkelingen.

Relatie tot buitenwereld
Uw conferentie is gewijd, om het heel 
algemeen te zeggen, aan de relatie van 
de Europese Gemeenschap tol de bui
tenwereld. Een bijzonder belangrijk on
derwerp, waarmee aangegeven wordt 
dat de Gemeenschap er niet uitsluitend 
voor zichzelf is, doch dat zij een verant
woordelijkheid heeft in haar relatie tot 
de niet-lid-sta'ten. Een van de belangrijk
ste ontwikkelingen in de na-oorlogse 
tijd is een ver gaande uitbouw van de in
ternationale betrekkingen zowel naar 
onderwerp als naar aantal spelers op het 
wereldtoneel.
De VN begon met 56 leden, een getal 
dat inmiddels tot in de 140 is gegroeid.
Bij een omwikkeling van die omvang 
wordt de kans groter dat gelijkgerichten 
zich aaneensluiten. Naast de inspiratie 
gebaseerd op een historische ontwikke
ling binnen Europa, dankt de Gemeen
schap haar ontstaan mede aan dit pro
ces van internationalisering.
De externe betrekkingen vormen thans 
een wezenlijk bestanddeel en verant
woordelijkheid van de Gemeenschap. 
Men kan die betrekkingen vanuit ver
schillende invalshoeken beschouwen. 
Men kan ze beschouwen vanuit de in
valshoek van belangenbehartiging en in
terdependentie. Men kan bezien in hoe
verre ze Gemeenschapsopbouwend zijn 
dan wel dat zij remmend wefken op de 
verdere ontwikkeling van de Ge
meenschap. Ik zal echter niet verder 
gaan langs dit pad dat in deze conferen
tie juist door u moet worden gebaand.

Ik mag u verzekeren dat ik zeer belang
stellend ben naar de conclusies die u in 
deze dagen op dit punt zal weten te be
reiken.

Intern en extern beleid
Juist omdat deze conferentie handelt 
over de externe betrekkingen moge ik u 
wijzen op de samenhang tussen intern 
en extern beleid. Zonder een hechte sa
menhang binnen de Gemeenschap is het 
niet mogelijk een rol te spelen in de we
reld. Indien de Gemeenschap niet de be
voegdheden en mogelijkheden die haar 
bij het Verdrag gegeven zijn waarmaakt, 
mist zij het fundament voor een 
extern beleid en is het onderwerp van 
uw conferentie een non-issue. Indien -  
om enkele voorbeelden te noemen -  nati
onale handelspolitièke interessen zou
den gaan prevaleren boven Gemeen
schapsbeleid, indien nationale land- 
bouwlobbies het Gemeenschapsbeleid 
zouden weten te ondermijnen, indien 
vrijheid van dienstenverkeer en dat van 
werknemersverkeer niet meer worden 
gegarandeerd, indien bestrijding van in
flatie en werkloosheid niet in Gemeen
schapsverband kunnen worden tot 
stand gebracht gaat de Gemeenschap 
aan interne kracht inboeten.
Welnu, in dezelfde mate als de interne 
kracht van de Gemeenschap wordt aan
getast zal de rol welke zij internationaal 
kan spelen uiteindelijk worden ver
kleind. Een verminderde betekenis van 
de externe rol zal op zijn beurt weer 
voor het interne beleid zijn effecten 
hebben en aldus een sneeuwbaleffect 
teweegbrengen in de verkeerde richting.

Allesbehalve gunstig
Wat is nu de huidige situatie van dat 
fundament -  die interne cohesie -  voor 
het externe beleid?
Een eerste constatering, zodra we de 
huidige stand van zaken m.b.t. de inter
ne situatie in de Gemeenschap opne
men, is dat de Gemeenschap zich staan
de heeft weten te houden in omstandig
heden welke daar allesbehalve gunstig 
voor waren.
Een ieder weet van de moeilijke econo
mische situatie waarin d±.wereld zich 
thans bevindt. De uilj^enldpende karak
teristieken van de economi«iën in de lid
staten bewerkstelligen dat d« diverse 
lid-staten de teruggang'in de ^conomie 
elk op geheel eigen wijze ervaren. Dat is 
geen omstandigheid die de cdhesie van 
het Europese beleid bevoiXje?f̂ t. Diezelf
de ongunstige economische situatie 
roept voorts in de ondersch.ciden hoofd
steden een aanzienlijke terégnoudend- 
heid op om het economisgn-monetair in
strumentarium waarover een staat be
schikt, voor éen deel mede in handen te 
leggen van de Gemeenschap. Vooral in 
lid-stalen waar wederzijdse afhankelijk
heid tussen de staten niet als zo spre
kend wordt ervaren als in Nederland, dat 
zo sterk van de wereldhandel afhanke
lijk is, is de terughoudendheid het grootst 
En nu is het opmerkelijk, maar bovenal 
verheugend, dat ondanks de negatieve 
invloed welke deze situatie met zich

brengt, de relèvantie van de Gemeen
schap als zodanig geen ogenblik is be
dreigd.
Een belangrijke functie heeft in deze 
ook het instituut van de Europese Ra
den kunnen vervullen, ondanks het feit 
dat men bij het functioneren daarvan 
bepaalde kritische kanttekeningen kan 
zetten. In die Raden komen immers de 
hoogste politiek verantwoordelijken bij
een en wordt datgene wat tot de harde 
kern van de landspolitiek in elk der lid
staten behoort bespreekbaar en regel
baar gemaakt op Europees niveau.
De gedachte namelijk dat de Gemeen
schap een meer aangewezen kader 
vormt voor een effectieve aanpak van 
de huidige macro-economische proble
matiek dan de enkele staat of een meer 
beperkte groepering van staten, heeft 
een extra steun gekregen in de resulta
ten van de laatste Europese Raad die in 
Bremen werd gehouden. Zowel t.a.v. 
de monetaire samenwerking alsook 
t.a.v. de economische politiek bleek al
daar bereidheid te bestaan zich te com- 
miteren tot een aanzienlijk nauwere sa
menwerking in Gemeenschapsverband.

Europese verkiezingen
Naast die uitgesproken bereidheid tot 
nauwere samenwerking op monetair en 
economisch terrein, zijn voor de voort
gang van de integratie binnen de Ge
meenschap naar rngn mening ook de di
recte verkiezingen voor het Europese 
Parlement van groot belang. Behalve 
het bewustwordipgsaspect dat verbon
den is aan deze verkiezingen is daar ook 
het legitimatie-aspect. Vooral nu t.a.v. 
belangrijke economische onderwerpen, 
welke de werkgelegenheid en de inko
menspositie van de Europese burger 
rechtstreeks aan belangen, verdergaan
de vormen van samenwerking in het 
verschiet lyken te liggen acht ik een ver
groting van het democratische gehalte 
van de Gemeenschap van bijzonder be
lang. De gedachte dat het nationaal be
lang z'n bedding vindt in het Gemeen
schapsbelang zal vorm moeten gaan 
krijgen in herstructurering van de pro- 
duktie in onze landen en in inkomens
overdrachten.
In deze fase van ontwikkeling van de 
Gemeenschap, waarin nationale denk
patronen vaak ingrijpend moeten wor
den aangepast, is ’grassroot support’ 
meer dan ooit nodig. Dit vertaalt zich 
tevens in de van Nederlandse zijde bij 
herhaling in het daglicht gestelde nood
zaak van het meer en meer betrekken 
van de sociale partners bij de activitei
ten van de Gemeenschap.

Grote urgentie
Het uitbouwen van de hier bedoelde 
vormen van samenwerking m.b.t. de 
monetaire en economische politiek is 
een zaak van grote urgentie geworden, 
niet alleen door de economische situatie 
in onze landen doch ook door de om- 
standij^heid dat de Gemeenschap binnen 
afzienbare lermijn wederom niet diic 
lidstaten zal worden uitgebreid. Zoals u 
bekend is, heeft de Gemeenschap geen 
aarzeling getoond m.b.t. de toetredings-

verzoeken van Griekenland, Portugal 
en Spanje. Zulks toont aan dat het elan 
en de politieke inspiratie van het Ver
drag van Rome nog niet teloor zijn ge
gaan. Het is noodzakelijk dat de Ge
meenschap zich terdege voorbereidt op 
deze uitbreiding, ten einde ook na de 
uitbreiding haar relevantie voor onze 
volkeren te kunnen behouden. Dit im
pliceert de noodzaak voor een extra in
spanning om de cohesie te vergroten, 
ten einde de nadelige effecten van de 
uitbreiding te kunnen opvangen.
Van Nederlandse zijde wordt daarbij 
ook van belang geacht een verbetering 
van de besluitvormingsprocedures. Ik 
denk hier met name aan de vergade
ringen van de Raad van Ministers. Hoe
wel een verdragswijziging op dat punt 
niet realisabel lijkt moeten de lidstaten 
ertoe gebracht kunnen worden een wij
ze zelfbeperking in acht te nemen bij de 
besluitvorming en deze niet te blokke
ren. De krachten van overreding dienen 
te worden gemobiliseerd en in de prak
tijk procedureel te worden ondersteund. 
De gevallen van meerderheidsbesluit
vorming zullen aldus dienen toe te ne
men. Voorts zal in de toekomst meer 
dan thans dienen te worden overgelaten 
aan de EG-Commissie, en de agenda 
van de Raadszittingen te worden be
perkt tot werkelijk politiek gewichtige 
zaken.

Harde kern
Tot nu toe sprak ik hoofdzakelijk over 
wenselijkheden en verwachtingen met 
betrekking tot de verdere ontwikkeling 
van de interne samenwerking van de 
Gemeenschap. Indien wij ons daartoe 
zouden beperken zouden wij onrecht 
doen aan de bestaande activiteiten on
der de klassieke hoofdstukken van de 
Gemeenschap. De douane-unie en het 
landbouwbeleid zijn de klassieke hoofd
stukken van de Gemeenschap waarin 
het beleid nog steeds het verst is uitge
werkt. Zij vormen de harde kern van de 
verworvenheden van de Gemeenschap. 
Deze verworvenheid vormt overigens 
geen rustend bezit.
M.b.t. deze hoofdstukken worden van 
dag tot dag op Europees niveau be
stuursdaden gesteld die -  het zij toege
geven -  niet vaak tot spectaculaire de
batten in de Raad van Ministers aanlei
ding geeft, doch wel dienen te bewerk
stelligen dat t.a.v. een menigte on
derwerpen en voorvallen oplossingen 
worden gevonden waarbij bijzondere 
belangen en belangen van dfe'Genicen- 
schap-als-zodanig met elkaar in over
eenstemming dienen te worden gc- 
hjachi. Dit vormt bij lijd en wijle een 
zeer moeizame arbeid.
Wanneer ik nu het interne beleid als 
fundament voor het externe beleid be
zie, kan, meen ik, worden geconsta
teerd dat allerlei aanzetien voorhanden 
zijn welke kunnen uitmonden in een 
grotere cohesie van dit beleid en een 
versterking van dit fundament voor het 
externe optreden van de Gemeen.schap. 
Ik meen dat hel goed is op te merken, 
dat daar tegenover staat dat dit funda
ment in de naaste toekomst ook aan ex
tra beproevingen zal worden onderwor
pen die voortvloeien uit de economi
sche ontwikkelingen en de uitbreiding 
van de Gemeenschap. De te maken vor
deringen en de in het vooruitzicht lig
gende beproevingen in het interne be
leid zullen een goed deel van de politie
ke inspaflnihgen naar zich toe trekken. 
Zulks zet een limiet aan de mogelijkheid 
tot een vérgaande ontplooiing van de 
externe relaties v ^  de Gemeenschap.

Ontwikkelingslanden
Bij hel kort aangeven van de betekenis 
van de externe relaties van de Gemeen
schap valt op te merken dat in deze ex
terne relaties de verhouding tol de ont- 
wikkelingsianden een aanzienlijk grote
re rol speelt dan bij de totstandkoming

Toespraak 
Staatssecretaris 
Van der Mei

Op dinsdag 15 augustus jl. 
werd in Santpoort een 
achtdaagse conferentie geo
pend van de Jongerenraad 
van de Europese Beweging 
in Nederland. Thema van 
de conferentie was de 
plaats van Europa in de 
wereld. De deelnemers, af
komstig uit heel'West-Eu- 
ropa en de Verenigde Sta
ten, waren voor het meren
deel vertegenwoordigers 
van jongerenorganisaties 
van politieke partjjen en 
universiteiten.
Tot de sprekers op de ope
ningsdag behoorde de 
Staatssecretaris van Bui
tenlandse Zaken, drs. D. F. 
van der Mei. De heer Van 
der Mei ging in zyn rede 
onder meer in op de be
sluitvormingsprocedure in 
de Europese Gemeenschap. 
De volledige tekst van zyn 
toespraak is hiernaast afge- 
drukt.

van hel Verdrag ruim 20 jaar geleden 
het geval was. Het is met name ook in 
die verhouding dat de verantwoordelijk
heid van de Gemeenschap meer en meer 
gestalte krijgt. Bij de oprichting van de 
Gerp^'^nschap speelde dit a.specl niet of 
nauwelijks een rol van betekenis. Die 
betekenis is echter gaandeweg groter 
geworden. In de Conventie van Lomé, 
over welks vernieuwing thans onder
handeld wordt, vindt die verantwoorde
lijkheid uitdrukking. Daarnaast echter 
heeft de Gemeenschap evenzeer verant
woordelijkheid voor de niet bij deze 
Conventie aangesloten ontwikkelings
landen.
Een verantwoordelijkheid die met name 
van Nederlandse ^jde'bij herhaling 
sterk is onderstreept. Ik noem u die in 
betekenis toenemende relatie tot ont
wikkelingslanden als een betrekkelijk 
nieuw aspect van de Gemeenschap.
Ook daarmee komt tot uiting de groei
ende betekenis van de Gemeenschap 
voor de wereld.

In het begin van mijn toespraak heb ik 
het hoopvol genoemd dat uw congres 
van jonge mensen zich met een aantal 
belangrijke aspecten-van de Europese 
integratie gaat bezighouden. De 
geschiedenis van de Gemeenschap tol 
nu toe wordt getekend door vee! moei
lijkheden, maar ook door de wil om te 
slagen omdat er geen andere weg is. Uw 
activiteit betekent een waardevolle on
dersteuning van de gang van het nood- ■ 
zakelijke integratieproces. Ook om die 
reden wens ik u graag een goed congres 
toe!
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subsidies van de overheid uitgelokt wordt 
dat particulieren een deel van hun 
koopfaacht juist in die richting aanwenden. 
Samenvattend zou men kunnen zeggen dat 
we het over de bezuinigingsnoodzaak snel 
eens zijn; en dat wij deze vooral moeten 
zoeken in de particuliere consumptie, die 
nu al jaren sterker gestegen is dan ons na
tionaal produkt.
Dat de oplossing van de structurele reces- 
sieproblematiek een langdurige en moei
zame zaak lijkt te worden en dat wij daar
om gehouden zijn verdergaand dan Bestek 
’81 na te denken hoe wij dan toch zo goed 
en zo kwaad mogelijk een ieder die wil 
werken aan zinvolle arbeid kunnen helpen. 
Inmiddels zitten we dicht voor Prinsjesdag. 
Dan zal bekend worden hoe de Regering 
meer in het bijzonder tegen het jaar 1979 
aankijkt. Dat belooft erg interessant te 
worden omdat het daarbij niet alleen kan 
gaan om de globale meeijarenlijn maar ook 
veel preciezer voor het jaar 1979 keuzes 
gemaakt moeten worden. Dat is in een 
zware verantwoordehjkheid, een verant
woordelijkheid overigens die ook volop 
drukt op de werknemers- en werkgevers
organisaties waar zij immers in hun ver
antwoordelijkheden inhoud moeten geven 
aan het matigingsbeleid en waar (^iezelfde 
sociale partners tegelijk inhoud moeten te 
geven aan een geloofwaardig beleid ten 
aanzien van het behoud van werk. Behoud 
van werk en een eerlijk delen daarvan; en 
een behoud van koopkracht en evenzeer 
een eerlijk delen daarvan.

O p ro ep  aan  a lle  CDA- 
ra a d s -e n  s ta te n le d e n

Geef u op als lid van de 
CDA-bestuurdersvereniging!
De Vereniging van christen-democratische gemeente- en 
provinciebestuurders nodigt alle CDA-raads- en statenle
den die dit jaar gekozen zijn en nog niet zijn aangesloten bij 
de vereniging, uit nü lid te worden. Deze oproep geldt niet 
alleen voor leden van CDA-fracties maar ook.voor christen
democratische raadsleden die gekozen zijn via andere lijs
ten (bijv. afzonderlijke lijsten van ARP en/of CHU resp. KVP 
en plaatselijke lijsten).

De vereniging en haar provinciale afdelingen zorgen voor 
de broodnodige onderlinge contacten en meningsvorming 
tussen de CDA-bestuurders op.de diverse niveaus. Daar
door ontstaan nieuwe mogelijkheden om het CDA op het 
terrein van de lokale, regionale en provinciale politiek ver
der te profileren. De leden van de vereniging kunnen bo
vendien rekenen op de nodige dienstverlening.

Krachtens een bepaling in de CDA-statuten is het iid- 
maatschap van de vereniging verplicht voor alle leden 
van CDA-fracties in provinciale staten, gewest-, ge
meente- en wijkraden. Door ondertekening van de Mo- 
delverkiaring hebben de kandidaten trouwens toege
zegd ingeval van verkiezing toe te treden tot de CDA- 
bestuurdersvereniging.

Nieuwe leden hoeven slechts contributie te betalen voor de 
rest van het jaar. Voor het gehele jaa r 1978 varieerde de 
contributie van ƒ 70,- (o.m. voor raadsleden in kleine ge 
meenten) tot f  135,- (o.a. voor bestuurders van grote ge 
meenten). In de contributie is een abonnement op het 
maandblad Bestuursforum inbegrepen.

Nadere inlichtingen: CDA-bestuurdersvereniging, Mau- 
ritskade 25, 2514 HD Den Haag; tel. 070 -  65 39 34.



VRIJDAG 1 SEPTEMBER 1978

Handen uit de mouwen
door: mr. W. Aantjes, voorzitter CDA-fractie in de Tweede Kamer

Deze titel ,^andea uit de mouwen” heb ik 
niet zelfbedacht. Het Dagblad Trouw zette 
haar boven zijn commentaar op de vorige 
week door ons fractiebestuur uitgegeven 
verklaring.

De bedoeling van het fractiebestuur was 
daarmee zo goed getypeerd, dat ik die titel 
ook maar ovemeem voor de beschouwing 
die ik aan de verschillende, in die verkla
ring genoemde onderwerpen, wil wijden.

FRACTIEBERAAD
Het zomerreces van de Tweede Kamer is 
ten einde, en de Kamer heeft deze week 
haar plenaire werkzaamheden hervat. (De 
niet-plenaire activiteiten, zoals voorbe
reidende besprekingen over Bestek ’81, 
zijn nauwelijks onderbroken geweest of in 
elk geval al veel eerder hervat).
Daarmee is in feite (hoewel het formeel 
eerst op Prinsjesdag aanvangt) het nieuwe 
parlementaire jaar begonnen. Dit zal dan 
tevens het eerste volle parlementaire jaar 
onder het kabinet-Van Agt zijn.

Het ligt uiteraard op de wég van het bestuur 
van de fractie zich tijdig te bezinnen op de 
vraag, welke zaken naar verwachting in dat 
jaar aan de orde zuUen komen of naar zijn 
mening aan de orde dienen te komen, en 
daarbij tevens zichzelf een oordeel te vor
men over de mate van urgentie van de ver
schillende onderwerpen. Vanaar dat het 
fractiebestuur daartoe in de week, vooraf
gaande aan de hervatting van de plenaire 
Kamervergaderingen, is bijeengekomen.

Hoewel zulk een beraad uiteraard in de 
eerste plaats moet worden gezien als een 
voorbereiding op de besprekingen in de 
fractie zelf, is er niets op tegen dat aan 
enkele onderdelen ervan reeds enige pu
bliciteit wordt gegeven.
De mate van invloed op het te voeren be
leid kan namehjk mede worden bepaald 
door het tijdstip van publiciteit. Voorts 
worden onjuiste geruchten over CDA- 
standpunten erdoor voorkomen. Tenslotte 
is voor een regeringspartij een belangrijke 
overweging dat zij niet slechts passief ini
tiatieven van het kabinet behoort af te 
wachten en evenmin slecht in reactie op 
stappen van de oppositie tot activiteit be
hoort te komen.

Wat dit laatste betreft hebben de afgelopen 
weken eerder het omgekeerde te zien ge
geven.

In dit artikel wordt weliswaar geen verslag 
gegeven van het beraad in fractie of frac
tiebestuur, maar vanzelfeprekend zijn mijn 
beschouwingen daardoor wel mede 
beïnvloed.

BESTEK ’81
Veruithetbelangrijkste onderwerp voor de 
komende periode is uiteraard Bestek ’81. 
Op de wijze en het tijdstip van behandeling 
ervan zal ik thans niet ingaan. Het Kamer
debat daarover is inmiddels achter de rug. 
Veel belangrijker is de inhoud ervan.
Wat dit betreft, vraag ik de bijzondere aan
dacht voor de beschouwingen van Lubbers 
in ditzelfde nummer.

Voor het CDA is niet alleen het kwantita
tieve ombuigingseffect van belang, maar 
ook en zelfs nog meer het kwalitatieve ef
fect, dat wil zeggen de verdeling van de 
last, de prioriteitenkeuze, de sociale ac
centen, de samenhang met maatregelen die 
gevolgen hebben voor de huidige maat
schappijstructuur.
In juni jl. is met name over dit laatste in het 
Kamerdebat een vruchtbaar en hoopge
vende gedachtenwisseling gevoerd tussen 
de minister-president en de CDA-fractie- 
voorzitter.
Ik zou het ook zo kunnen uitdrukken; Be
stek ’81 mag niet alleen het uitgangspunt 
voor een (noodzakelijke!) bezuinigings
operatie zijn, maar een (nogmaals: nood- 
zakehjk) onderdeel van een veel bredere 
beleickvisie op de gewenste toekomstige 
ontwikkeling in onze samenleving.

CDA-Vism
De grote aandacht, die Bestek ’81 verdient 
en verkrijgt, mag er niet toe leiden dat an
dere beleidszaken op de achtergrond gera
ken of uit het zicht verdwijnen. 
Onbedoeld en ongewild zou het kabinet 
dan toch een eenzijdige stempel van een 
ombuigingskabinet opgedrukt krijgen. Er 
zijn ook andere zaken, die een hoge urgen
tie hebben en die mede het „gezicht” van 
het kabinet bepalen.
Vooral voor het CDA is het van politiek 
levensbelang dat in het beleid van een ka
binet met een christen-democratische 
meerderheid en onder christen-democrati
sche leiding de christen-democratische vi
sie, zoals deze o.a. in ons program „Niet bij 
brood alleen” is te vinden, duidelijk her
kenbaar is.

GRONDPOLITIEK
Vandaar dat er door ons op is aangedron
gen dat de regering spoed betracht met de 
indiening van wetsontwerpen inzake de 
grondpolitiek.
De herziening van de bestaande wetgeving 
op dit gebied is aUang dringend. Helaas is 
een herziening tot nu toe steeds gestrand op 
onoverkomehjke politieke meningsver
schillen. Vorig jaar is daarop zelfe het kabi
net nog gevaUen.
De pogingen van het vorige kabiriet waren 
alleen ondernomen omdat de PvdA dit wil
de, maar niet minder omdat de CDA-par- 
tijen zulks wensten. Een nieuwe wetgeving 
wordt dan ook in ons verkiezingsprogram 
verlangd, en is in het regeerakkoord opge
nomen. Het kabinet heeft bij zijn optreden 
de indiening op korte termijn in uitzicht 
gesteld. Tot nu toe is er echter niets inge
diend.
De indruk mag niet ontstaan, alsof een her
ziening van de wet voor het CDA minder 
urgent zou zijn geworden, nu de PvdA niet 
meer in het kabinet vertegenwoordigd is. 
Wij zelf vonden en vinden de zaak drin
gend.
Evenzeer moet de indruk worden verme
den dat uit vrees voor politieke problemen 
de urgentie minder zwaar zou wegen. 
Trouwens, men behoeft geen voorstander 
van de in het regeerakkoord beoogde rege
ling te zijn om daaraan toch de voorkeur te 
geven boven het voortduren van de huidige 
voor ons onaanvaardbare situatie. 
Hangende een herziening blijft namelijk de 
thans bestaande toestand voortdurend met 
al zijn ongewenste gevolgen voor de 
grondprijzen, de speculatiemogehjkheden, 
de woningbouw en niet in de laatste plaats 
de toekomstmogelijkheden van onze jonge 
agrariërs.
Het door het CDA afgegeven signaal zal er 
m.i. tenminste toe moeten leiden dat het 
kabinet in de troonrede concrete medede
lingen zal doen.

WONINGBOUW
De relatie tussen grondpolitiek en volks
huisvesting is onmiskenbaar.
Daarmee is niet gezegd dat de teruggang 
die de woningbouw (met name in de wo- 
ningwetsector) thans te zien geeft daaraan 
of daaraan alleen te wijten zou zijn. Ook de 
belangstelling van de institutionele beleg
gers, het gemeentelijk beleid enzovoort 
zijn belangrijke factoren.
Onjuist is de voorstelling van zaken, alsof 
de ombuigingsoperatie de oorzaak van de 
terugloop in de woningbouw zou zijn. 
Wanneer echter de regering in Bestek ’81 
de overschotten, die als gevolg van deze 
terugval ontstaan, mede voor de om
buigingsoperatie benut, dan wordt er wel 
een verband gelegd dat op de toekomstige 
productie van invloed kan zijn.
Onze fractieheeft in de persoon van J. N. 
Scholten en P. A. M. Comehssen terecht 
vroegtijdig aan de bel getrokken, want de 
zorg voor degenen die in de eerste plaats 
het slachtoffer van een geringere woning
productie zijn (en dit zijn niet de financieel 
sterkeren) is de zorg van het CDA.

KERK-MAROKKANEN
Zeer actueel is ook de kwestie van de zgn 
Kerk-Marokkanen. De kritiek richt zich ten

onrechte in het bijzonder op staats-secreta- 
ris Haars. Zij heeft tot nu toe niet anders 
gedaan dan het vreemdelingenbeleid, zoals 
dit onder het vorige kabinet en met name 
door Zeevalking is ingezet en gevoerd, 
voortzetten. Er zit dan ook op zijn minst 
een bedenkeUjk luchtje aan, als nu de PvdA 
en uitgerekend D ’ 6 6  de fiolen van hun hu
manitaire verontwaardiging over de huidi-^ 
ge staatssecretaris uitstorten.
Het CDA doet daaraan niet mee.
Er zitten echter ook andere kanten aan. 
Partij-politiek weinig verheffend optreden 
van de PvdA en D’ 6 6  mag ons niet doen 
voorbijzien aan de hoofdzaak, nl. dat het 
gaat om mensen, mensen in een heel moei
lijke en gecompliceerde situatie.
Trouwens, er zijn niet alleen illegale 
buitenlandse werknemers, er zijn ook tal
loze illegale werkgevers, die nl. zonder 
vergunning buitenlandse werknemers te 
werk stellen of stelden. Het gaat niet aan de 
eerste groep het land uit te zetten en tege
lijkertijd de tweede groep als een begrijpe
lijk en welkom verschijnsel te beschouwen 
en de derde groep als vanwege een econo
mische dwangpositie verschoonbare over
treders te verontschuldigen.
Het is vooral deze onevenwichtigheid die 
ons fractiebestuur aan de kaak wilde stel
len, toen het een krachtig optreden tegen 
de illegale werkgevers verlangde en op het 
blijven zoeken naar een verantwoorde 
oplossing voor de betreffende groep il
legale werknemers aandrong. 
Staatssecretaris Haars verdient niet te wor
den aangevallen op de manier waarop dit 
nu gebeurt, als zij de beroepsprocedures, 
die tegen beslissingen van haar voorganger 
in gang waren gezet, respecteert. An
derzijds echter mag niet de indruk ontstaan 
als zouden de door PvdA en D ’ 6 6  getrok
ken grenzen van rechtvaardigheid en 
barmhartigheid tevens de uiterste grenzen 
voor het CDA zijn.

OORLOGSMISDADIGERS
In de afgelopen weken is veel rumoer ont
staan over de kwestie van oorlogsmisdadi
gers die zich aan de uitvoering van de hen 
opgelegde straf hebben weten te onttrek
ken.
Ten onrechte worden slechts bepaalde ver
antwoordelijke ministers van Justitie uit de 
naoorlogse jaren daarbij steeds weer ten 
tonele gevoerd, terwijl over anderen in dit 
verband zorgvuldig wordt gezwegen.
Nog veel meer ten onrechte wordt onbeha
gen over de gevolgen van in het verleden 
gevoerd beleid nu in kritiek op de huidige 
minister van justitie omgezet.
Dit laat onverlet, dat opheldering over de 
vraag welke pogingen in de loop der jaren 
zijn ondernomen dan wel nagelaten om 
veroordeelde oorlogsmisdadigers op te 
sporen en terug te brengen noodzakelijk is. 
De aangewezen weg daarvoor is de behan
deling van de begroting van justitie.

CULTURELE VERDRAGEN RUSLAND
Hetzelfde kan waarschijnlijk worden ge
zegd van de door vicepremier Wiegel on
langs na het kabinetsberaad aangekondig- 
de bevriezing van de culturele contacten 
met Rusland.
Er is aUe reden om aan te nemen dat het 
kabinet de gevolgen voor bijvoorbeeld de 
positie van de Russische joden onvoldoen
de heeft overzien of althans dat de vice
premier zich de draagwijdte van de door 
hem gebruikte bewoordingen niet heeft ge- 
reahseerd.
Alle tekenen wijzen erop dat het kabinet 
thans tracht zo onopvallend mogelijk de 
uitspraken eerst wat te verzachten en ver
volgens min of meer stilzwijgend ongedaan 
te maken.
Daardoor lijkt de urgentie voldoende af te 
zwakken om een parlementaire bespreking 
te doen plaatshebben bij de aanstaande be
grotingsbehandeling.

SANCTIEWET
Op buitènlands terrein zijn er nog enkele 
onderwerpen die scherp de aandacht ver
dienen en van het CDA dan ook zullen 
verkrijgen.

Daartoe behoort bijvoorbeeld de stagnatie 
van de behandeling van de sanctiewet. 
Het antwoord van de regering op het 
Voorlopig Verslag van de Eerste Kamer 
laat reeds te lang op zich wachten.
Mocht de regering besluiten de verdediging 
van het wetsontwerp (in strijd met haar 
eerdere verklaring) niet verder voor haar 
rekening te nemen door het in te trekken, 
dan zou een pohtiek zeer moeilijke situatie 
ontstaan.
Weliswaar kan de regering dan een enigs
zins ander ontwerp alsnog bij de Tweede 
Kamer aanhangig maken, maar dit is geen 
garantie voor succes.
Het is nl. zeer wel denkbaar dat de Tweede 
Kamer door middel van haar recht van 
amendement of eventueel zelfs zelfstandig 
door middel van haar recht van initiatief de 
regering en de Eerste Kamer voor dezelfde 
beslissing zal plaatsen als waarvoor zij met 
het huidige wetsontwerp zijn gesteld. 
Andere actuele zaken op buitenlands ter
rein (de notawisseling inzake Urenco, het 
concentratielandenbeleid, de ambtelijke en 
kille beantwoording door de minister van 
buitenlandse zaken a.i. van mijn vragen 
over de Indische Nederlanders) signaleer ik 
in dit artikel slechts zonder er hier en nu 
nader op in te gaan.

ABORTUS
Een zeer belangrijk punt op korte termijn is 
de nieuwe wetgeving op het gebied van de 
abortus.
Daarover doen reeds allerlei geruchten de 
ronde, o.a. over standpunten binnen het 
kabinet en binnen de fractie. Het is allemaal 
erg speodatief en meer bevorderlijk voor 
een emotioneel geladen sfeer dan voor een 
weloverwogen oordeelsvorming op basis 
van feiten.

Daarom is op dit moment de beste en meest 
verantwoorde weg eerst het resultaat van 
het beraad in het kabinet af te wachten. 
In dat beraad worden ongetwijfeld met 
grote ernst alle van belang zijnde aspecten 
in de overwegingen betrokken.
Ik ben zeker niet volledig, als ik daaronder 
bijvoorbeeld noem het ten ene male niet 
functioneren van de huidige wetgeving, het 
mislukken van een aantal eerder onderno
men pogingen tot een nieuwe wettelijke 
regeling te komen, de ontoelaatbare situa
tie rond bepaalde abortusklinieken, de 
overheidsplicht tot bescherming van wat 
zichzelf niet kan beschermen, de noodsi
tuatie waarin vrouwen kunnen komen te 
verkeren, het program van het CDA èn de 
daaraan door het regeerakkoord gestelde 
grenzen.

In het regeeraccoord is nl. een procedure- 
afspraak vastgelegd, die slechts twee mo
gelijkheden openlaat, nl. een regerings
ontwerp en een initiatief ontwerp.
Komt het eerste er niet vóórl januari 1979, 
dan is de weg vrij voor het tweede. Duide
lijk is, dat het CDA op het eerste invloed 
kan uitoefenen, terwijl in het tweede geval 
PvdA en W D  geheel vrij zijn om een wet 
in hun geest tot stand te brengen. Nu deze 
procedure is vastgelegd in het regeerac
coord, zal aan een aangenomen ini- 
tiatiefontwerp het contraseign niet meer 
kunnen worden onthouden. De inhoud van 
een eventueel regeringsontwerp zal dan 
ook niet slechts op zichzelf, maar in sterke 
mate mede tegen de hier geschetste achter
grond moeten worden beoordeeld.

De verleiding is groot om op al deze aspec
ten uitvoerig in te gaan en andere daaraan 
toe te voegen. Ik zal dit niet doen, maar ook 
zelf mij houden aan wat ik dringend allen 
vragen wü, nl. eerst het resultaat van het 
(hopelijk zeer spoedig nu af te ronden) ka
binetsberaad af te wachten en niet eerder te 
oordelen dan na kennisneming van de in
houd en motivering daarvan.
De ernst en terughoudendheid, waarmee 
dit onderwerp behoort te worden bena
derd, dient ook bij onze oordeelsvorming 
te worden in acht genomen.

Mr. W. Aantjes

Den Haag, augustus 1978.
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D e Kerkm arokkanen: g en ad e voor recht?
door: Hans van den Broek, lid Tweede Kamer voor CDA

De zaak van de z.g. „groep van 182” 
kerkmarokkanen (in feite zijn het er thans 
nog circa 120) heeft velerlei beklemmende 
aspecten.
Allereerst rijst de vraag waar de grens ligt 
van wat in het kader van een menselijk, 
rechtvaardig en evenwichtig vreemdelin- 
genheleid deze mensen mag worden aan
gedaan. Die vraag hield ons sterk hezig tij
dens het vooroverleg, dat uitmondde in het 
gezamenUjk verzoek van de CDA en W D  
fractievoorzitters aan Staatssecretaris 
Haars om alsnog de uitwijzing op te schor
ten van de 77 M^okkanen over wie de 
Raad van State al negatief had beslist. Dit in 
afwachting van een uitspraak over ca. 6 
weken van de Raad van State over een 
volgende groep uit de z.g. 182 waarbij te
vens kan worden getoetst of van nieuwe 
feiten sprake is. WeUswaar een nieuwe 
kans, maar tegelijkertijd verlenging van de 
martelende onzekerheid voor de 77 die 
moest worden afgewogen tegen de zeker
heid van uitwijzing binnen enkele weken. 
We weten intussen dat velen die gedurende 
de afgelopen tijd namens de Marokkanen 
hun stem verheffen dit uitstel verwerpen. 
Zij eisen het onmiddehjk en onvoorwaar
delijk verlenen van een verblijfsvergun
ning aan de gehele groep. Overwegingen 
van medemenselijkheid en politieke ar
gumenten spelen daarbij ieder hun eigen 
rol zonder dat tussen die twee altijd ge
makkelijk de grens valt te trekken.

VOORGESCHIEDENIS
Voor een beter begrip eerst nog iets over de 
voorgeschiedenis. De betrokken Marokka
nen behoren tot de grote groep van vreem
delingen, die in de jaren voor 1975 zonder 
toestemming ons land is binnengekomen. 
Bij gebrek aan verblijfs- en arbeidsvergun
ning waren zij voor hun verdiensten veelal 
aangewezen op z.g. koppelbazen en wer
den aldus zwartwerkers voor wie geen be
lasting en sociale premies werd voldaan, 
zodat elke vorm van sociale zekerheid ont
brak. Om aan deze rechteloze positie een 
einde te maken besloot de regering in maart 
1975 dat illegalen hun verblijf hier „wet
tig” konden maken (de z.g. regularisatie 
maatregel). Om daarvoor in aanmerking te 
komen moest de illegaal zich voor 1  no
vember 1975 aanmelden en aantonen dat 
hij/zij op 1 november 1974 hier woonde en 
werkte (onbeperkte en onvoorwaardelijke 
regularisatie gelijkstaande met een gene
raal pardon werd vanwege de onover
zienbare consequenties ook door de Twee
de Kamer afgewezen). Van de geboden 
mogelijkheid tot regularisatie hebben ca. 
15000 illegalen van verschillende nationa
liteit gebruik gemaakt Ongeveer 2500 
konden niet aan de gestelde voorwaarden 
voldoen. De meeste van hen verlieten op 
eigen initiatief of gedwongen ons land. Een 
groep Marokkanen -  de z.g. 182 — voerde 
aktie tegen dreigende uitwijzing en ging in 
beroep bij de Raad van State samen met ca. 
800 anderen. Daarmee was de eindfase be
reikt van een proces dat voor de betrokke
nen grote spanningen oplevert. Er gaan dan 
ook stemmen op om de groep alsnog on
voorwaardelijk te regulariseren met een 
beroep op het argument dat uitwijzing na 
meer dan 3 jaar verblijf in Nederland de 
betrokkenen niet meer mag worden aange
daan.
Het argument van de intussen vertreken 
verblijfsduur is echter nauwelijks hanteer
baar. Immers de lange tijdsduur heeft ener
zijds te maken met de zorgvuldigheid 
waarmee deze zaak tot dusver door Raad 
van State is behandeld. Anderzijds is aan de 
Marokkanen destijds bij wijze van gunst 
toegestaan de afloop van de procedure"in 
Nederland af te wachten (z.g. schorsende 
werking van het beroep op de Raad van 
State). Het verlenen van deze schorsende 
werking kan uiteraard nooit inhouden dat 
men zich daarop later kan beroepen als 
argument tegen uitwijzing.

DE KERKEN
Vertegenwoordigers van verschiüende 
kerkelijke groeperingen en organisaties 
hebben een indringend beroep gedaan om 
,.genade voor recht” te laten gelden. Zij 
beroepen zich daarbij uitsluitend op over
wegingen van medemenselijkheid (dus 
geen politieke overwegingen) en stellen 
daarbij ondermeer dat de Marokkanen 
slachtoffer zijn geworden van de kop
pelbazen, die uit eigen belang weigerden 
mee te werken aan de noodzakehjke be
wijsvoering voor regularisatie. Mede gege

ven dit feit zou de Raad van Saté te hoge 
eisen hebben gesteld ten aanzien van de 
bewijsvoering van die regularisatie. Het is 
stellig juist dat met het verdwijnen van het 
verschijnsel koppelbazen een belangrijke 
bijdrage zou worden geleverd aan de op
lossing van het illegalenprobleem. Immers 
de kans om als illegaal hier werk te vinden 
zou sterk afnemen en daarmee eveneens de 
aanzuigende werking. Het is evenzeer juist 
dat tot dusver hieraan door opvolgende re
geringen en parlement te weinig is gedaan 
(er ligt thans een w.o. bij de Eerste Kamer 
die het verschijnsel wil aanpakken). Maar 
dit alles kan niet ongedaan maken dat rege
ring en parlement juist vanwege de ellendi
ge situatie van de illegalen een regularisatie 
hebben mogelijk gemaakt. En dat daarbij 
bewust is gekozen — met afwijzing van het 
generaal pardon -  voor het stellen van 
voorwaarden zoals een peildatum (1  nov. 
1974) waarop men hier moest wonen en 
werken om voor de regehng in aanmerking 
te komen. Dat leidt naar het tweede be
zwaar van de kerken: de bewijsmiddelen 
waaraan te zware eisen zouden zijn ge
steld. Een beoordeling daarvan is uiteraard 
subjectief maar feit is, dat ruim 15.000 van 
de 18.000 illegalen in dat bewijs wel zijn 
geslaagd. Dat verbaast ook niet als men 
weet dat b.v. bewijs d.m.v. getuigen werd 
geaccepteerd. Het lijkt dan ook niet moge
lijk de 77 Marokkanen als groep op louter 
humanitaire overwegingen alsnog een ver
blijfsvergunning te verlenen zonder 
rechtsongehjkheid te scheppen ten op
zichte van de ca. 2500-3000 illegalen, die 
evenmin aan de regularisatie voorwaarden 
hebben voldaan en als gevolg daarvan op 
last van de vorige Staatssecretaris (Zeeval- 
king) ons land intussen hebben moeten 
verlaten. Voorts rijst dan de vraag hoe in 
dat geval moet worden geoordeeld over de 
ca. 60 andere niet-Marokkaanse illegalen, 
wier beroep thans eveneens nog bij de Raad 
van State loopt. De magneetwerking van 
een dergelijk stuurloos beleid laat zich niet 
moeilijk raden.
Hier dreigt „genade voor recht” om te 
slaan in „genade i.p.v. rechtvaardigheid en 
rechtszekerheid”. Voor klemmende indi
viduele redenen van humanitaire aard 
moet uiteraard altijd ruimte blijven. In dat

verband dient te worden vermeld, dat de 
Staatssecretaris na de uitspraken door de 
Raad van State nog eens elk van dé geval
len heeft doen onderzoeken op mogeüjke 
bijzondere individuele omstandigheden die 
tegen uitwijzing zouden pleiten. Van die 
omstandigheden is niet gebleken.

CDA-PROGRAM
Bewegen Christen Democraten zich met 
deze opstelling aan of zelfe buiten de gren
zen van het CDA-program? Daarin wordt 
terzake van het vreemdelingenbeleid be
pleit een ruime interpretatie van het asyl- 
recht ten aanzien van diegenen die in strijd 
met de rechten van de mens worden ver
volgd of zwaar gediscrimineerd.
Hier ligt voor ons de kernvraag: lopen de 
Kerkmarokkanen bij tenigkeer naar hun 
land het risico van vervolging op politieke 
gronden. In dat geval zouden zij zich im- 

, mers wel onderscheiden van de andere il
legalen en als zodanig een bijzondere be
handeling verdienen.
De Marokkanen stellen dat hun deelname 
aan vakbondsactiviteiten en aan hon
gerstakingen (tegen de Nederlandse rege
ring) dit risico van politieke vervolging op
leveren. De Raad van State heeft deze 
vraag uitvoerig getoetst en ontkennend 
beantwoord. InJformatie zijdens de Neder
landse ambassade in Marokko leverde'ook 
geen enkele aanwijzing in die richting op. 
De vertegenwoordiger van de Hoge Com
missaris voor de vluchtelingen zag evenmin 
aanleiding om voor politieke vervolging 
van deze groep te vrezen ook niet na ken
nisneming van de door Amnesty Inter
national geproduceerde informatie. Am
nesty vreest met name dat de in ons land 
door de Marokkanen gevoerde en nog te 
voeren acties de kans op politieke vervol
ging vergroten. Indien dat juist is dan leidt 
dat tot de wonderlijke tegenstrijdigheid dat 
de Marokkanen van Nederland een ver
blijfsvergunning vragen wegens vrees voor 
politieke vervolging waarvan zij het risico 
zelf bewust vergroten door actie te voeren. 
Overigens hebben de Marokkanen ons in 
persoonlijke gesprekken verzekerd, dat zij 
pertinent weigeren in ons land een beroep 
te doen op politiek asiel omdat zij zich niet 
als politieke activisten beschouwen.

Hoe dit alles ook zij, een ding staat vast. 
Zozeer als wij uit een oogpunt van rechts
zekerheid en rechtsgeUjlieid moeite heb
ben mee te gaan met de overigens zeer 
humane benadering door de kerken, even
zeer voelen wij ons verplicht maximaal 
recht te doen aan het onderzoek naar de 
risico’s van politieke vervolging na terug
keer van de betrokkenen in hun vaderland. 
Vandaar het eerdergenoemde verzoek aan 
Staatssecretaris Haars om uitstel van de 
uitwijzing van een groep van 11 nu namens 
hen een beroep is gedaan op nieuw feiten
materiaal waaruit het gevaar voor politieke 
vervolging alsnog zou moeten blijken. 
Door het verleende uitstel zullen de be
trokken 77 in ons land mogen afwachten 
hoe de Raad van State deze aanvullende 
gegevens beoordeelt.

TENSLOTTE
Tenslotte nog dit. Op de beslissing van de 
Staatssecretaris tot uitstel reageerde on
dermeer een advocaat van de Marokkanen 
voor de televisie (IKON) met verwijten in 
de geest van: schandalig om deze mensen 
langer in onzekerheid te laten, de Staats
secretaris schuift haar politieke verant
woordelijkheid af op de Raad van Staten. 
Het was wel deze zelfde advocaat die zich 
daags tevoren tegenover ons had beklaagd, 
dat de Raad van State bij zijn uitspraak 
onvoldoende rekening had kunnen houden 
met intussen beschikbaar nieuw feiten
materiaal. Maar dat nog daargelaten, welke 
poUtieke verantwoordehjkheid zou de 
Staatssecretaris bezig zijn te ontlopen?

Welke zijn dan de argumenten op grond 
waarvan de Staatssecretaris thans zou 
moeten afwijken van de uitspraak van de 
Raad van State? Nieuwe feiten? Op dat 
punt wordt nu juist een volgénde uitspraak 
van de Raad van State afgewacht. Voor de 
rechtsbescherming van de vreemdeling be
staan in ons land uitvoerige waarborgen 
met veelal beroepsmogelijkheid in hoogste 
instantie op de Raad van State. Formeel is 
de Staatssecretaris aan zo’n uitspraak niet 
gebonden maar het spreekt vanzelf dat 
daarvan alleen om zwaarwichtige redenen 
wordt afgeweken. Anders holt men de pro
cedure uit en dreigt willekeur.

Vreemdel ingenbeleid
door: Peter Heukels, voorzitter van de CHJO

Veel is er de laatste tijd te doen geweest 
over het vreemdelingenbeleid en met name 
over het verblijf van 182 Marokkanen, die 
in hongerstaking zijn op het moment, dat ik 
dit schrijf. Ook binnen het CDA heeft deze 
kwestie aanleiding gegeven tot veel discus
sie, waaruit ook een zekere verdeeldheid 
naar voren kwam. 182 Marokkanen, verte
genwoordigers van een veel grotere groep 
die geen gebruik heeft gemaakt van de re- 
gularisatieregeling van Zeevalking. Deels, 
omdat zij er nog niet waren, grotendeels 
omdat ze wel in Nederland waren, maar dat 
niet kunnen aantonen.

De redenering is, dat zij niet terugkunnen, 
omdat zij voor activiteiten tegen hun per
soon van de Marokkaanse regering zouden 
moeten vrezen. Hoewel hiervoor aanwij
zingen zijn, aangedragen door Amnesty 
International, heeft het Ministerie van Jus
titie dit niet kunnen bevestigen door een 
eigen onderzoek. Daarbij komt dat velen 
van de 182 nog onlangs van een vakantie in 
Marokko terugkeerden. Wellicht dat en
kelen van hen inderdaad vanwege hun 
communistische opvattingen bij hun terug
keer in Marokko iets te vrezen hebben.

Belangrijk is in deze zaak te proberen dit 
beleid met rechtvaardigheid te voeren en te 
proberen het recht zijn loop te laten heb
ben. Wanneer wij vinden dat er genade 
voor recht zou moeten gelden, dan hebben 
ook anderen recht op genade voor recht. Er 
mag geen sprake zijn van politieke wil
lekeur. Het CDA-program zegt terzake, 
dat er een ruim vreemdelingenbeleid moet 
worden gevoerd. In gevallen van twijfel zal 
de betrokkenen het voordeel van de twijfel

moeten worden gegund.
Deze groep Marokkanen is echter niet om 
politieke redenen naar Nederland geko-

Bepaald verontrustend vind ik het wanneer 
door sommigen concrete politieke stand
punten hierover direct uit de Bijbel worden 
herleid, daarmee de ander de vraag stel
lend, waarom hij zich niet „aan het Evan

gelie houdt” . Iets meer bescheidenheid 
voor wat de Schepper van ons in deze conc
rete zaak verwacht, zou ons passen. Tevens 
zouden wij ons moeten afvragen of 
vierentwintig-uurs kerkdiensten om ar
restatie te voorkomen niet iets zijn voor 
totalitaire staten, waar geen recht heerst. In 
rechtstaten ligt deze zaak toch wel iets an
ders, met name, wanneer reeds bekend is, 
dat voorlopig geen j ustitiële actie op komst 
is.
Naar het nu lijkt zijn er nieuwe gegevens 
wat betreft de positie van de Marokkanen 
in hun eigen land. Mogehjk zullen deze 
nieuwe gegevens leiden tot een andere 
stellingname van Staatssecretaris Haars in 
deze zaak.

In memoriam drs. D. Schouten
Op 76-jarige leeftijd is in Waalwijk overle
den drs. D. Schouten. Ondanks het feit dat 
hij in 1970 de C.H.U. verliet, willen we niet 
nalaten een enkel woord ter nagedachtenis 
aan hem te wijden. Drs. D. Schouten was 
oorspronkelijk lid van het C.N. A. (Christe
lijk Nationale Actie) een politieke organi
satie, opgericht door prof. Hugo Visscher, 
die voor de oorlog -  overigens zonder suc
ces -  aan de kamerverkiezingen heeft deel
genomen.

Na de oorlog sloot hij zich in zijn toenmali
ge woonplaats Harderwijk aan bij de 
C.H.U. Hij heeft er zich jarenlang hard 
voor ingespannen. In het bijzonder als lid 
van de provinciale staten van Noord-Bra- 
bant.

Maar ook in de verschillende be
stuurscolleges van de C.H.U. was hij een 
trouwe comparant. Als hij het woord voer
de werd er geïnteresseerd naar hem ge

luisterd. Naarmate de tijd vorderde kreeg 
hij het echter steeds moeilijker met het vol
gen van de door de unie ingeslagen koers.

Eén en ander leidde in 1970 tot zijn uittre
den. Dit werd door velen betreurd. Het 
meest voor hen die het „Unie” -karakter 
van de CHU hoog in het vaandel hadden 
geschreven. Onder hen die bleven, waren 
er meerderen, die niet zo ver van Schouten 
afstonden. Zij zijn gebleven — met hun in
breng. Schouten meende op principiële 
gronden te moeten gaan.
Nu het de Here behaagd heeft hem weg te 
nemen, menen wij er goed aan te doen deze 
woorden aan zijn nagedachtenis te wijden. 
Dankbaar voor wat hij deed in de jaren dat 
hij deel uit maakte van de CHU. God 
schenke zijn vrouw, kinderen en kleinkin
deren de kracht om dit verlies te dragen.

A. Oliemans.
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Vijf laar fascistische 
dictatuur in Chiii
door: M. van Ditmarsch

Vijf jaar geleden, 11 september 1973, werd 
op gewelddadige wijze een einde gemaakt 
aan de democratisch gekozen regering Al- 
lende. Allende en met hem 30.000 Chile- 
nen werden om het leven gebracht. Sinds
dien worden stelselmatig de mensenrech
ten in Chili geschonden; nationalisatie, 
waarmee onder de regering van de chris- 
ten-democraat Frei een begin was gemaakt, 
ongedaan gemaakt en buitenlancke inves
teerders de vrije hand gelaten. Aan een 
geschiedenis van ruim 150 jaar democratie 
in dit land kwam abrupt een einde.

De vakbonden werden illegaal verklaard 
en stakingen ten strengste verboden, ter
wijl de leiders van de particuliere onder
nemingen hun handen viij kregen om de 
prijzen naar believen vast te stellen. Een 
groot aantal staatsbedrijven werd tegen af- 
bfaakprijzen verkocht aan nationale of 
buitenlandse consortia en het vroegere 
grootgrondbezit werd hersteld door de on
der de wet van de landhervormingen van 
de regering Allende van de grootgrond
bezitters verkregen grond, terug te geven.

Het bekendst werd de junta echter door de 
mate van repressie tegen allen die zich op 
enigerlei wijze tegen haar durfde verzetten 
onder het mom van staatsveiligheid.
De junta voert een economisch beleid dat 
aanbevolen werd door de aanhangers van 
de uiterst conservatieve „school of Chica- 
go”, waarvan prof. H. Friedman een ex
ponent is. Dit economisch beleid houdt ten 
eerst in de categorische beperking van de 
koopkracht van de werknemers en de ui
terst beperkte deelneming van de staat in 
het openbare leven. Resultaat is een kleine 
rijke bovenlaag in het Chih van nu en een 
verpauperende bevolking die zelfs de pro- 
duktie die het zélf vóórtbrengt niet kan 
betalen. Bekend is het voorbeeld van het 
Chileense fruit, de Granny Smith appel — 
waarvan 30 procent naar Nederland 
geëxporteerd wordt. Fruit is thans voor-

namehjk bestemd voor de export (devie
zen!).
Door de vermindering van het aanbod op 
de binnenlandse markt zijn de prijzen ge
stegen. Hierdoor ontstond een afname van 
de vraag en nam de export wederom toe. 
Door deze politiek, de hoge inflatie en de 
enorme ontstane werkloosheid is voor vele 
Chilenen de situatie nijpend geworden. De 
Kathoheke Kerk middels zijn Vikariaat van 
de Solidariteit tracht hier de ergste nood te 
lenigen. Tevens neemt zij het op voor allen 
die onder het regime te lijden hebben met 
name voor de familie van de nog steeds 
2.500 vermisten. Hierdoor is zij de pu
blieke spreekbuis geworden van het Chi
leense volk in het land.
De junta in Chili heeft steeds een meer 
personalistisch karakter gekregen, waarbij 
Pinochet optreedt als uitvoerende macht. 
Pinochet regeert met behulp van de ge
heime politie en een door hem gevormde 
politieke achterban, de „Beweging van 
Nationale Eenheid” . Openlijk geeft hij blijk 
van zijn minachting voor de democratie, 
roept hij op tot verdediging van het 
„Christendom”, tegen het „internationaal 
marxisme” en kondigt de vorming van een 
nieuwe generatie aan. De staat is almach
tig; 40 procent van de begrotingsuitgaven 
zijn bestemd voor de president en voor 
defensie.

HOUDING VS

De VS hebben een hoofdrol gespeeld bij de 
omverwerping van het bewind van Allende 
in 1973. Nixon, de CIA en Amerikaanse 
multinationals waren de drijvende kracht 
die de junta blijvend in het zadel hielpen. 
Sinds het optreden van de regering Carter 
zijn er echter een aantal ontwikkelingen 
gaande die de junta in het nauw gebracht 
hebben. De nadruk van de Amerikaanse 
president op het punt van de mensenrech
ten, het onderzoek van de Amerikaanse 
justitie naar de moord op de voormalige

minister Letelier en dergelijke hebben de 
junta tot concessies gedwongen. Ook bin
nen de junta bleek verschil van mening ge
zien het aftreden van luchtmachtgeneraal 
Leigh.
Is een verandering merkbaar in het Ameri
kaanse regeringsoptreden, het bedrijfsle
ven (met name de grote banken) blijft 
vooralsnog de junta steunen middels o.a. 
grote leningen, waardoor de invloed van de 
VS op de Chileense economie groot blijft. 
Ook de EEG (West-Duitsland en Neder
land) heeft veel belang in Chili.

HET CHILEENS VERZET
De leiders en het kader van de PDC 
(Christen-Democratische Partij) de Unidad 
Popular (combinatie van vijf politieke par
tijen) van Allende, de vakbeweging en der
gelijke zijn voorzover niet in handen van 
de junta, vermoord of naar het buitenland 
gevlucht. Door deze uitschakeling duurde 
het enige jaren voordat deze organisaties 
weer opgebouwd konden worden en een 
nieuw kader gevormd om de junta op ef
fectieve wijze te bestrijden. Deze oppositie 
werkt steeds nauwer samen. Stond een deel 
van de christen-democraten aanvankelijk 
afwijzend tegenover een nauwe samen
werking met de Unidad Popular, sinds de 
publicatie van haar manifest in oktober 
1977 zijn nieuwe openingen gemaakt naar 
links. In dit manifest wordt voorgesteld een 
Nationale Beweging voor herstel van de 
democratie te vormen. Gepleit wordt voor 
een snel maar „gradueel” herstel van de 
democratie waartoe alle democratische 
groeperingen worden opgeroepen, aan 
deel te nemen. Fysiek geweld als middel 
wordt afgewezen.

SOLEDARITEIT
In Nederland is na de staatsgreep in 1973 
de CBN (Chili Beweging Nederland) opge
richt. Participanten zijn de meeste politieke 
partijen, waaronder het CDA, de vak

beweging, diverse andere maatschappelij
ke groeperingen en de Chilenen in Neder
land. Doel is het betuigen van solidariteit 
met het Chileense volk in zijn strijd tegen 
de diktatuur. Deze sohdariteit wil zij naast 
verbale steun praktisch vertalen door het 
voeren van verschillende akties.

MANIFESTATIE
Deze dag wil men door middel van een 
grote manifestatie uiting geven aan zijn 
verbondenheid met de strijd van het Chi
leense volk voor herstel van de democratie. 
Het motto voor de manifestatie is: Inter
nationale Isolering van de Junta. Een ieder 
kan in zijn eigen verantwoordelijkheid bij
dragen tot deze isolering. Deze morele op
roep richt zich tot de Nederlandse regering, 
het Nederlandse bedrijfsleven en de Ne
derlandse bevolking.

Opgeroepen wordt tot:
-  beperking aan de diplomatieke verte

genwoordiging in die zin dat deze meer 
de funktie zal hebben van dienstverlen- 
de instantie voor slachtoffers van het 
militaire regime

-  geen investeringen in Chili
-  stopzetting van de handel met de junta
-  geen kredietgaranties voor de jünta
-  geen Chileens fruit in Nederland
-  onvoorwaardelijk recht op terugkeer 

van ChUeense ballingen (nu moet men 
verklaren zich te onthouden van elke 
politieke activiteit) en herstel vak- 
bonds vrijheid

-  opheldering over de 2.500 vermisten en 
vrijlating van alle pohtieke gevangenen. 
Tegen fascistische terreur in Chili

-  tegen buitenlandse inmenging, onafhan
kelijkheid voor Chili.

De manifestatie vindt plaats in Amsterdam 
op maandag 11 september a.s. Om 19.30 
uur wordt vanaf de Dokwerker een demon
stratieve tocht gehouden naar het Beurs
plein waar een aantal woordvoerders van 
Chileense en Nederlandse politieke par
tijen verklaringen zullen afleggen.
In diverse plaatsen in ons land vinden op 
die datum overeenkomstige manifestaties 
plaats.
Het CDA, als participant van de Chili Be
weging Nederland onderschrijft het doel 
van deze manifestatie en roept zijn leden 
en sympathisanten op tot solidariteit met 
het Chüeense volk door hiervoor in het 
bijzonder op maandag 1 1  september blijk 
te geven.

(M. van Ditmarsch, de auteur van dit ar
tikel, is vertegenwoordiger van het CDA in 
de Chili Beweging Nederland).

CHJO-conferentie over veertien dagen
Op vrijdagavond 15 en zaterdag 16 sep
tember a.s. is er een introductieconferentie 
van de CHJO te Vught. In hetzelfde con
ferentieoord en op dezelfde data houden 
ARJOS, KVPJO en rechtstreekse leden ook 
een introductieconferentie voor hun 
nieuwe leden. Wat ligt er dan meer voor de 
hand voor jongerenorganisaties die sa
menwerken in één CDJA-verband dan de 
conferentie, althans gedeeltehjk, samen te 
organiseren. Welnu, zulks geschiedt dan 
ook. Vanaf zaterdagmiddag is er een geza
menlijk programma. Voor de CHJO-deel- 
nemers ziet het programma er als volgt uit:

Vrijdag:
19.30 uur: aankomst en koffie;
20.30 uur: inleiding door Peter Heukels, 
voorzitter van de CHJO over „De eigen 
inbreng van de CHJO in het CDJA” ;
21.15 uur; groepsdiscussie over „Waar
om nog CHJO?” ;
22.30 uur: gezellig samenzijn.

Zaterdag:
8.30 uur: ontbijt;
9.00 uur: spel over politiek onderwerp 

(bezuinigingsspel);
1 2 .0 0  uur: warme maaltijd
14.00 uur: introductieconferentie CDJA, 
inleiding over politiek door Ria Oomen, 
voorzitter van het CDJA;
14.30 uur: groepsdiscussie over diverse 
politieke onderwerpen m.m.v. CDA-ka- 
merleden;
17.00 uur: sluiting van de conferentie.
De conferentie wordt gehouden in Huize 
„Bergen”, Boxtelseweg 28 te Vught. De 
kosten voor deze conferentie bedragen on
geveer ƒ 15,-. Er wordt een vergoeding ge
geven voor reiskosten boven ƒ 7,50. De 
deelnemers krijgen na opgave een ac
ceptgirokaart voor de betaling toegezon
den, alsmede een informatiemap over 
CHJO en CDJA.
Een introductieconferentie heeft de bedoe
ling om nieuwe leden kennis te laten maken

met de organisatie waarvan ze lid zijn ge
worden. Maar zo’n organisatie wordt ge
vormd door haar leden. Vandaar ook dat 
het CHJO-bestuur hoopt dat ook de 
„oudejaars” in groten getale aanwezig

zullen zijn op deze conferentie. 
Aanmelding gaarne zo spoedig mogelijk 
(i.v.m. de reservering) bij het Algemeen 
Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8 , 
3311 CJ Dordrecht.

OPGAVESTROOK INTRODUCTIECONFERENTIE CHJO/CDJA

Ondergetekende: ....................... ...........................................................................
Adres: .....................................................................................................................
Woonplaats: ...............................................................................................................
neemt, met . . . . .  introducé(e)s, deel aan de introductieconferentie van 
CHJO/CDJA op 15 en 16 september 1978.

Handtekening:

Bericht voor CDA-vrouwen

Studiedag op 12 septem ber
In een vorig nummer van „de Neder
lander” heeft u kennis kunnen nemen van 
de „Nota Samen op Weg”, waarin de uit
gangspunten voor een CDA Vrouwen- 
beraad werd aangeboden. In de loop van de 
zomermaanden kwam een prettig aantal 
reacties daarop binnen. Deze brieven 
kwamen zowel van provinciale en plaatse
lijke groepen als van individuele leden om 
adhesie te betuigen en om kritiscbe kant
tekeningen te plaatsen.
Wij zijn hierover zeer verheugd. Het is 
voor het CDA Vrouwenberaad een goede 
aansporing om op de ingeslagen weg voort 
te gaan. Het leek ons voorts een zinnige 
zaak hierover met elkaar te praten. Het 
CDA Vrouwenberaad heeft daartoe een 
studiedag belegd op dinsdag 1 2  september

a.s. in het Jaarbeurscongrescentrum te 
Utrecht.
Centraal zal devraag staan: hoever kan een 
CDA Vrouwenberaad politiek aktief zijn. 
Welke wegen moeten we bewandelen om 
ons doel te bereiken. Welke voorwaarden 
moeten er zijn voor een goede organisatie 
en struktuur. Op welke wijze moeten wij de 
politieke vorming voor vrouwen aanpak
ken.
De uitnodiging voor deze dag hebben we 
gericht aan de provinciale contactadressen, 
die een zestal vrouwen kunnen opgeven. 
Omdat wij de plaatsruimte zo goed moge
lijk wiEen benutten berichten wij u dat nog 
enkele plaatsen beschikbaar zijn voor 
vrouwen die op plaatselijk niveau werk
zaam zijn in een CDA Vrouwenberaad. De

Verklaring CHU-bestuur 
ten aanzien van het 
vreemdelingenbeleid
Het bestuur van de CHU, in vergadering 
bijeen te Utrecht, spreekt zijn waardering 
uit voor het door staatssecretaris Haars tot 
nu toe gevoerde vreemdèhngenbeleid. Dit 
beleid wordt gekenmerkt door een groot 
gevoel voor evenwicht tussen rechtvaar
digheid en barmhartigheid. Dit dient vol
gens het CHU-bestuur een hoeksteen van 
het vreemdehngenbeleid te blijven. De 
wijze waarop staatssecretaris Haars in 
korte tijd zeer veel werk heeft verzet, 
wordt door het CHU-besuur positief 
beoordeeld. Het CHU-bestuur is van me
ning dat het tot nu toe gevoerde vreemde
lingenbeleid een goede weergave is van de 
geest van christelijke rechtvaardigheid die 
uit het CHU-program spreekt.

16 augustus 1978 
Namens het bestuur 

dr. L. M. van Leeuwen, 
voorzitter, 

drs. M. Smits, 
secretaris

opgave voor deelneming zullen we trach
ten te honoreren voor zover er plaats is. U 
begrijpt, dat bij te veel belangsteUing, wij 
de laatst aangemelde vrouwen zullen 
moeten teleursteUen. U kunt zich telefo
nisch of liefst schriftelijk melden bij A. L. 
van den Beld-Pott, secretaris CDA 
Vrouwenberaad, Berkenboschblokstraat 7 , 
Scheveningen, tel. 070-553957.
Zo mogelijk zal u dan nog een programma 
voor deze dag worden toegezonden. Het 
ligt tevens in de bedoeling te zijner tijd 
regionale studiedagen over deze aangele
genheid te houden. De vormingsstichtingen 
zullen zich hierover buigen.

Annelies van den Beld-Pott 
secretaris CDA-Vrouwenberaad
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Herdenking 70  jaar CHU
Het jaar 1978 is voor de CHU het jaar, 
waarin het zeventigjarig bestaan her
dacht wordt. Ter gelegenheid van deze 
herdenking kwamen jubileumnummers 
uit van het christelijk-historische 
weekblad/leden-contactblad „de Ne
derlander” (uitgave stichting Uniepers) 
en van het „Christelijk Historisch Tijd
schrift” (uitgave van het weten
schappelijk bureau van de CHU). 
Inhoud van het jubileumnummer van 
„dè Nederlander” :
„Heeft het wel zin? doordr. K. de Vries, 
„CHU zette 70 jaar stempel op Neder
landse politiek” door dr. L. M. van 
Leeuwen,
„Zeventig jaar CHU” door mr. W. 
Scholten,
„De breuk, die er nooit had mogen ko
men” door mr. W. Aantjes,
„De activiteiten van dr. H. W. Tilanus 
van 1945 tot 1950” door mr. H. K. J. 
Beemink,
„Top, schiet op” door drs. A. D. W. 
Tialanus,
„Ongeveer 10 jaar geleden” doormr. Y. 
Scholten,
„Over de CHU-fractie in de Eerste Ka
mer” door dr. J. W. van Hulst,
„Van harte proficiat CHU” door mr. A. 
A. M. van Agt,
„Eerste poging tot bundehng van her
vormde kiezers al 125 jaar oud” door 
drs. A. J. van Duist,
„Een theologische visie op de CHU in 
de na-oorlogse periode” door ds. S. 
Kooistra,
„Rol en betekenis van de CH-vrouwen”

door jonkvrouwe mr. C. W. I. Wtte- 
waall van Stoetwegen, 
„Probleemhoekje, of tóch van harte” 
door J. van der Assem.

Uit de inhoud van het jubileumnummer 
van het „CH Tijdschrift” : 
mr. dr. J. van Bruggen over de CERJ 
voor de oorlog,
dr. J. P. Gribhng over „Nolens en de 
CHU”,
H. Algra over de relatie tussen ARP en 
CHU,
mr. G. W. van Walsum „Terugblik op de 
doorbraak”,
R. Zegering Hadders over ,,Enkele in
drukken van de CHU”, 
ir. M. A. Geuze over de periode na de 
Tweede Wereldoorlog, 
mr. O. W. A. van Verschuer over „Het 
CDA en de CHU” .

BESTELLINGEN
Het juxileumnummer van „de Neder
lander” kan besteld worden door het 
overmaken van een bedrag van ƒ 1,50 
op giro 169900 ten name van CHU, Den 
Haag, met vermelding „jubileumnum
mer „de Nederlander”.
Het jubileumnummer van het „CH Tijd
schrift” kan besteld worden door het 
overmaken van een bedrag van ƒ 5,0Ó 
op giro 604500 ten name van „Loh- 
manstichting” te Den Haag, met ver
melding „Jubileumnummer CH Tijd
schrift” .

Groningse CDA-cursussen 

seizoen 1978-1979
De opzet gaat dit seizoen uit van twee spo
ren. Naast extem-organisatorische ver
schillen valt er ook inhoudelijk tussen beide 
verschil te constateren. Nadrukkelijk dient 
er op gewezen, dat deze verschillen niet 
verldaard mogen worden in vergelijkingen 
als „voor beginners” of „voor gevorder
den”. ‘

In geen enkel opzicht zal de ene cursus zich 
ten opzichte van de andere mogen diskwa
lificeren. In beide cursussen wordt ge
streefd naar een zo volledig mogeUjke aan
sluiting aan wensen van de cursisten.

Wel kan men van de ene cursusopzet zeg
gen, dat deze, gelet op de diverse start
punten, ,,schoolser” van opzet is dan de 
andere. Beide cursussen monden uit in een 

‘ forumavond en een studiedag. Het thema 
voor deze studiedag zal zijn ,,Europese 
Verkiezingen.”

CURSUS OPZET A
Politieke hoofdstromingen gezien in histo
risch perspectief en in het licht van de poli- 

■tieke actualiteit. Liberalisme, socialisme en 
christen-democratie worden belicht door 
representanten van deze stromingen zelve. 
De theoretische- en filosofische verschillen 
in de politieke praktijk nü, krijgen ruime 
aandacht. De invulling hiervan zal voor een 
groot deel door de cursisten kunnen gebeu
ren op de forumavond, waar de referenten

van de successieveUjke onderwerpen het 
forum vormen. Uitgangspunt voor referaat 
en discussie zijn recente pubhkaties c.q. 
uittreksels daarvan.
Deze cursus wordt gehouden te Niekerk 
(WK) en Hoogezand. De kosten bedragen 
ƒ 25,- voor de gehele cursus.
De data zijn: 23/10(1), 30/10,13/11,27/11 
en forumavond op 11-12-1978 te Gronin
gen (!). Voor Niekerk is de derde avond op 
14-11-78!!!

CURSUS OPZET B
Deze cursus vormt een synthese tussen 
staatsinrichting en actuele politieke zaken. 
Als startpunt fungeren de lesbrieven van de 
Stichting Kader- en Vormingswerk van het 
CDA. De referenten kunnen echter dieper 
„graven”. Naast de te houden cursusavon
den zal worden ingespeeld op mogehjkhe- 
den van zelfwerkzaamheid van de cursis
ten en de resultaten ervan.

CDA-kaderkursus
Het doel van de CDA-kadeicursus is om in een zestal bijeenkomsten (vijf don
derdagen en één trainingsweekeinde (van.viijdagavond tot zaterdagmiddag) in- 
stumenten aan te dragen, een training te verzorgen ter ondersteuning van het 
kaderwerk in de partij. De cursus is vooral gericht op deelnemers die op een of 
andere manier binnen het CDA actief zijn of zich voornemen binnenkort daarvoor 
beschikbaar te zijn. De cursus bedoelt tevens een vervolg te zijn op de reeds een 
aantal jaren georganiseerde CDA-basiscursus.

Programma
Op de eerste cursusdag zal vooral gesproken worden over de organisatie van het 
CDA nu en in de toekomst over een aantal vaardigheidsaspecten (spreekvaardig
heid, diskussie- en vergadertechniek). De tweede cursusdag zal gewijd zijn aan de 
grondslag van het CDA en analyse van verkiezingsuitslagen (wat doe je daar nou 
mee). De derde bijeenkomst is het trainingsweekeinde. Op de vrijdagavond zal de 
aandacht vooral gericht zijn op het benaderen en het omgaan met de pers.
De zaterdag wordt ingericht voor een rollenspel. De vierde cursusdag zal gewijd 
zijn aan sociaal-economische politiek én met name de christen-democratische uit
gangspunten bij een dergelijk beleid. Aan de hand van een rollenspel over een 
bedrijfssluiting zal getracht worden de theoretische begeleiding bij dit onderwerp 
praktisch zichtbaar te maken. De vijfde cursusdag is door de cursusleiding niet 
ingevuld. Tijdens een van de eerdere bijeenkomsten zal tijd worden ingeruimd om 
met de deelnemers te overleggen hoe zij zelf deze dag wensen vorm te geven. 
De laatste bijeenkomst zal plaatshebben in Den Haag met een bezoek aan de 
Tweede Kamerfraktie en de partijbureaus.
Deze kadercursus is gepland op twee plaatsen en wel in Den Bosch op 7 september, 
21 september, 29 en 30 september, 26 oktober, 9 november, 7 december (in Den 
Haag); en in Zwolle op 3 oktober, 24 oktober, 17 en 18 november, 12 december, 9 
januari ’79 en 30 januari (in Den Haag). Deelnamekosten: ƒ 75,-.
Voor meer informatie kunt u bellen met Willy van der Laan of Pieter Dudink op het 
KVP partijbureau, Mauritskade 25 in Den Haag, tel. 070-653934.

INSCHRIJFFORMULIER VOOR DE KADERCURSUS

Naam: ................................................................................................ .............
Adres: ...............................................................................................................
Plaats: ...............................................................................................................
Deelname aan de cursus te Zwolle □
Deelname aan de cursus te Den Bosch □
Vragen:
1. Bekleedt u al een kaderfunktie binnen de partij, zoja welke?

2. Zo de voorgaande vraag met neen wordt beantwoord, overweegt u dan of 
u zich voor een kaderfunktie beschikbaar zult stellen?
Zoja, waar gaat uw interesse naar uit?

3. Nam u al eens eerder deel aan een cursus van het CDA?

* Doorkruisen wat van toepassing is 
Inschrijfformulier sturen naar:
Stichting Vormingswerk KVP 
Mauritskade 25 
Den Haag

Deelnamekosten nog niet overmaken a.u.b.

Deze cursus heeft vaste docenten t.w. de 
heren H. Faber te Borger en L. Wegenaar te 
Stadskanaal.
Deze cursus wordt gehouden te Nw. Pekela 
en Winsum.
De data zijn: 9/10 (!), 30/10,13/11, 27/11 
en forumavond op 11-12-1978 te Gronin
gen (!). De kosten bedragen voor deze cur
sus totaal ƒ 18,50.

STUDIEDAG
Op zaterdag 13 of 20 januari 1978 wordt 
een studiedag gehouden met als onderwerp 
„Europese verkiezingen” . Voor deze stu
diedag is een beperkt aantal deelnemers

mogelijk; deelnemers aan cursus A ot B 
hebben voorrang bij inschrijving. Hierover 
kunt u meer lezen in Rondom en Ronduit. 
N.B. de kosten van deze studiedag zijn niet 
begrepen in de bovenvermelde cursuskos- 
ten.

Aanmelding voor de cursussen worden uit
sluitend geaccepteerd door overschrijving 
van het verschuldigde bedrag op giro 
3064600 ten name van administratie CDA 
Groningen te Groningen. Na ontvangst van 
uw betahng volgt toezending van mate
riaal, opgave van plaats en tijd. Inlichtingen 
via postbus 1231 te Groningen of tel. 050- 
779041

' *
• •

N
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Een uitdagend begin
door: drs. Gerard van Leyenhorst, lid in de Tweede Kamer voor het C.D.A.

Het nieuwe parlementaire jaar staat weer 
voor de deur. Op dinsdag 19 september is 
het Prinsjesdag, dan wordt de Troonrede 
uitgesproken en verschijnt de miljoenen
nota.
Die miljoenennota zal ons leren wat er in 
1979 binnen het kader van Bestek ’81 in ons 
land nog kan gebeuren.
Op 5 oktober beginnen de debatten: over de 
troonrede, over de miljoenennota en over 
Bestek '81. Het zal ongetwijfeld een moeilijk 
begin worden. Een ieder in ons goede land 
weet dat we voortaan wat kalmer aan zullen 
moeten doen. maar de bereidheid van de 
samenleving om daaraan metterdaad mee 
te werken is helaas gering.
De C.D.A.-fractie realiseert zich dat we een 
aantal moeilijke weken tegemoet gaan. 
Mede daarom was het goed om eerst maar 
eens een wat minder hoge berg te 
beklimmen: op 1 september namelijk 
bestegen we de Holterberg om daar samen 
met onze echtgenotes (respectievelijk echt
genoten) een kort weekend (vrijdag en 
zaterdag) te verblijven. Vrijdags begonnen 
we met een korte bezinningsdienst. welke 
geleid werd door Ds. Overeem uit Enter. 
Daarna de maaltijd en volop gelegenheid 
tot onderlinge gesprekken.
Zaterdags werd er een fractievergadering 
gehouden, welke vooral werd gewijd aan 
Bestek '81.
Vanzelfsprekend kon dit nog maar een 
oriënterend gesprek worden, ook op dit 
moment is de meningsvorming over deze 
nota nog niet afgerond. De hierna volgende 
opmerkingen over deze nota dragen dan 
ook een persoonlijk karakter.

BESTEK «1

Het is duidelijk dat. wil er sprake zijn van

het terugdringen, c.q. voorkomen van 
verdere werkeloosheid, dit moet gebeuren 
via lastenverlichting van het bedrijfsleven.

Eeitelijk moeten we spreken van het achter
wege laten van een verzwaring van deze 
lasten. Immers bij een „bezuiniging” van 10 
miljard over drie jaren stijgen de collec
tieve lasten niet van 160 naar 210. maar 
van 160 naar 200 miljard. En deze groei van 
40 miljard moet opgebracht worden door de 
particuliere sector. Niemand kan beweren 
dat door die 10 miljard bijbuigen van de 
goei aan de grondvesten van onze samen
leving wordt gerammeld. Niettemin wordt 
er vanuit diezelfde samenleving beftig 
geprotesteerd. Te betreuren is niet alleen 
dat er niet of nauwelijks alternatieven 
worden aangedragen, maar tevens dat de 
sociale partners, althans ogenschijnlijk, niet 
de geringste moeite doen om gezamenlijk 
tot constructieve oplossingen te komen.
Het is natuurlijk verstandig dat het

parlement let op hetgeen er vanuit de 
samenleving naar voren wordt gebracht.

Dat is dan ook de reden geweest waarom er 
verschillende matschappelijke groeperingen 
werden uitgenodigd. Men kan immers niet 
onverschillig zijn voor de wensen, die van 
die zijde worden uitgesproken, maar wat te 
doen als - gelet ook op de afstand welke er 
tussen de betreffende partners bestaat - er 
nauwelijks aanknopingspunten worden ge
vonden (bijvoorbeeld door het achterwege 
blijven van alternatieven) om de uitgangs
punten van de operatie ook maar enigszins 
te honoreren? In zo’n geval wordt er wel een 
zware wissel getrokken op het parlement. 
De Kamer kan en mag haar verantwoor
delijkheid ook dan niet uit de weg gaan.

Die verantwoordelijkheid impliceert tevens 
dat men aan ’s lands toestand gerelati
veerde noodzakelijke moed weet op te 
brengen om datgene te doen wat naar eer en 
geweten terwille van het landsbelang 
gedaan moet worden.
C.N.V.-voorzitter de heer Harm van der 
Meulen verklaarde op 31 augustus voor de 
radio:

„Ik vind dat er eerst eens een pittig debat in 
de Tweede Kamer moet plaats vinden. . . . . .  
Ik vind dat politici zich de commentaren, 
zowel van werkgevers- als werknemers- 
kant danig aan moeten trekken en dat zij 
hun beleid daarop moeten richten..........”

Welnu, de werkgevers vinden 10 miljard 
veel te weinig; Zij spreken over 12 è 15 
miljard. De werknemersorganisaties dingen 
af tot circa 6 miljard. Wanneer we dus naar 
de heer Van der Meulen luisteren komen we 
dan niet ongeveer terecht op de door het 
kabinet gewenste 10 miljard?

CÜ.U. VERLIEST AMSTELVEEN

Het heeft ons onaangenaam verrast dat de 
C.H.U. haar tweede burgermeestersplaats - 
in grootte - namelijk Amstelveen, heeft 
moeten afstaan aan de V.V.D. Na Apel
doorn (136.000 inwoners) volgde immers 
Amstelveen (met 71.000 inwoners).
Eeitelijk betekent dit evenzeer een verlies 
voor het C.D.A. Hiermee is het C.D.A. uit de 
agglomeratie Amsterdam verdreven. Maar 
nu treft het in het bijzonder de C.H.U. We 
beseffen dat het op de duur van minder 
betekenis gaat worden uit welke stroming 
binnen het C.D.A. een burgemeester 
afkomstig zal zijn. Niettemin acht ik het een 
teken van wijs beleid om daar voorlopig nog 
m aar even rekening mee te houden. Dit 
geldt temeer nu we nog in het groeiproces 
van federatie naar de ene partij verkeren. 
Vandaar dat er een zekere mate van 
behoedzaamheid nodig blijft om de drie 
stromingen naar verhouding recht te doen.
In dit verband zij gezegd dat we het de
K.V.P. van harte gunnen dat zij Nijmegen 
en Den Bosch hebben mogen behouden. 
M aar daar staat tegenover het verlies van
Amstelveen voor de C.H.U........... en hoe zal
het plaatje (met Rijswijk. Zoetermeer.
Rijnmond, Ede......... ) er straks uitzien?
Het is misschien goed om hier nog iets te 
zeggen over het nog te veel gehoorde verhaal 
dat de C.H.U. veel te veel burgemeester: 
zetels zou bezetten. Misschien is dit vroeg: 
enigszins het geval geweest, toen wij n 
burgemeesters hadden in Den Haag el 
Utrecht. Tot 1973 hééft de C.H.U. ook v e ^ ,  
stemmen verloren, maar sindsdien is de 
Unie-aanhang sterk gestegen en heeft zij 
ook in 1977 een substantiële inbreng aan 
het C.D.A. geleverd. Desniettegenstaande 
heeft de C.H.U. de laatste 7 jaar vele 
burgemeestersplaatsen in moeten leveren. 
Ik noem slechts gemeenten als Delft. 
Terneuzen, Wierden. Breukelen en Haar
lemmermeer, in totaal ruim 30 (waarvan er 
12 naar de A.R. gingen). Wanneer deze 
trend zich zou voortzetten, ziet het er slecht 
uit voor de C.H.U.
Als onze zusters, de A.R. en de K.V.P. zich 
aan de C.H.U. zouden willen spiegelen,
d.w.z. deze trend zouden volgen, betekent 
dit niet veel goeds voor het C.D.A.

Roemeense president ontving 
presidium CDA-bestuur
De Roemeense president Ceausescu heeft 
begin september het presidium van het 
bestuur van het Christen-Democratisch 
Appèl CDA ontvangen. De ontmoeting 
heeft twee uur geduurd. Dit heeft CDA- 
voorzitter prof. P. Steenkamp op Schiphol 
verklaard na zijn aankomst uit de Roe-

VAN DER GLAS 
Heerenveen
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meense hoofdstad Boekarest. Het was 
volgens hem de eerste maal dat een af
vaardiging van een christen-democratische 
partij een bezoek aan een communistisch 
land heeft gebracht.
CDA-voorzitter Steenkamp heeft samen 
met de vier overige leden van het presidium 
van het CDA-bestuur (de vice-voorzitter S. 
Faber en J. Jansen van Raay en secretaris
J. Krajenbrink) het onderhoud met de 
Roemeense president toegespitst op twee 
punten: de dialoog tussen het marxisme en 
het christendom en de uitleg van de 
akkoorden van Helsinki.
Steenkamp zei tegen een ANP-verslaggeef- 
ster op Schiphol, dat zijn delegatie te
genover president Ceausescu heeft ver
klaard een bijdrage te willen leveren tot de 
dialoog tussen christendom en marxisme, 
waarbij hij benadrukte dat: ,,de liefde 
hierbij niet van één kant moest komen” . In 
dat kader zei hij pessimistischer te zijn 
teruggekomen dan hij was vertrokken. 
,,De Roemenen hebben gewezen op het feit 
dat zij de godsdienst respecteren. Wij 
hebben daarbij gewezen op het verschil 
tussen het respecteren en het laten parti
ciperen in de samenleving” , aldus de CDA- 
voorzitter.
Volgens de delegatie wordt er in Roemenië 
met geheel verschillende waardeschalen ten

aanzien van geestelijke waarden in de 
samenleving gewerkt. ,,Zij zijn nog niet 
toegekomen aan een herwaardering van het 
marxisme. Zij werken nog met begrippen 
uit de dertiger jaren” , aldus Steenkamp. 
Hij zei verder dat de mogelijkheden voor 
de door hem noodzakelijk geachte dialoog 
tussen christendom en marxisme ongunsti
ger bleken dan hij had verwacht.

Ten aanzien van de uitvoering van de 
akkoorden van Helsinki werd de CDA- 
delegatie in Roemenië geconfronteerd met 
de verschillende opvattingen over vrijheid 
zoals die tussen Roemenië en westerse 
landen bestaan. President Ceausescu on
derstreepte daarbij het recht op arbeid. 
Het presidium van het CDA-bestuur maak
te de reis door Roemenië op uitnodiging 
van het nationale front voor de socialis
tische eenheid. De delelgatie heeft uitvoerig 
gesproken met kerkelijke vertegenwoordi
gers onder wie de patriarch van de Roe
meense kerken en de bisschop van de Lu
therse kerk, alsmede met de minister van 
buitenlandse handel en met vertegenwoor
digers van de vakbonden.

De CDA-delegatie heeft verder een bezoek 
gebracht aan de havenstad Constanza, 
waar wel de stad maar niet de haven mocht 
worden bekeken.

A.R.-kiesvereniging  
goed te spreken 
over sam enwerking

De kiesverenigingen van de Anti-Revolu- 
tionaire Partij zijn in__ overgrote meer
derheid goed te spreken over de samen
werking in CDA-verband. Het gesprek 
over het funktioneren van de grondslag van 
het CDA moet in omstreeks de helft van 
het aantal plaatsen nog aan de orde komen.

Dit blijkt uit een enquête onder de kies
verenigingen van de ARP. Meer dan 200 
van de omstreeks 800 kiesverenigingen 
hebben aan deze enquête deelgenomen.

De bedoeling van de vragenlijst was een 
inzicht te krijgen over de stand van zaken 
van de samenwerking in CDA-verband.

Uit de reacties kan de voorlopige conclusie 
worden getrokken dat de kiesverenigingen 
waardering hebben voor de inbreng en 
deelname van de andere CDA-partners.

Meer dan 80 procent concludeert dat er 
geen verschil of geen wezenlijk verschil 
bestaat in de benadering ten aanzien van 
de politiek in het algemeen, of ten aanzien 
van specifieke onderwerpen in het bijzon
der.
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Artikel 19-procedure gaat veranderen
door drs. H. Eversdijk, CDA-Tweede Kamerlid

Bij de Tweede Kamer is een wijziging van 
de wet op de ruimtelijke ordening inge
diend. Het gaat in dit wetsvoorstel vooral 
om vier wijzigingen van belangrijke be
tekenis n.1.

1. Een regeling van de planologische kern
beslissing.

2. Een verbreding van de aanwijsbevoegd- 
heid van de minister voor de ruimtelijke 
ordening.

3. De afschaffing van het kroonberoep ten 
aanzien van bestemmingsplannen en

4. Een betere regeling van de vrijstellings- 
mogelijkheden met betrekking tot de 
bestemmingsplannen.

Aan dit laatste zullen we in dit artikel 
aandacht besteden.

ARTIKEL 19-PROCEDURE
Met een betere regeling van de vrijstel- 
lingsmogelijkheden hoopt de regering het 
overmatig gebruik tegen te gaan dat op dit 
moment van artikel 19 van de wet (vrij
stelling van voorschriften van een geldend 
bestemmingsplan) wordt gemaakt. Op 
grond van de huidige wet kunnen burge
meester en wethouders vrijstelling verlenen 
van een geldend bestemmingsplan, opdat 
in afwijking van dit bestemmingsplan kan 
worden gebouwd. Dit is dan de z.g. artikel 
19-procedure. Het college van Gedeputeer
de Staten moet dan wel vooraf een ,,ver
klaring van geen bezwaar” afgeven en 
meestal worden daarbij eerst de eigenaren 
en gebruikers van aangrenzende en nabij
gelegen gronden door de gemeente ge

vraagd of ze bezwaren hebben. Deze proce
dure is op grond van de wet eigenlijk 
bedoeld om vooruit te lopen (anticiperen) 
op een nieuw bestemmingsplan. In de 
praktijk volgt er echter heel vaak geen her
ziening van een bestemmingsplan. De 
artikel !9-procedure is dan ook dikwijls 
alleen maar bedoeld om een afwijking van 
een geldend bestemminsplan toe te staan.

ONEIGENLIJK GEBRUIK
Dat betekent dat er in feite veel ,,on
eigenlijk” gebruik van dit artikel wordt 
gemaakt. Op de valreep van zijn bestaan 
heeft het kabinet-Den Uyl op 14 december 
1977 een voorstel gedaan om dit oneigen
lijk gebruik tegen te gaan door met een 
voorstel tot wetswijziging te komen. In het 
ingediende wetsontwerp wordt artikel 19 
zodanig gewijzigd, dat afwijking van een 
geldend bestemmingsplan alleen nog maar 
mogelijk is als er ook werkelijk een her
ziening volgt. Er moet nu op grond van het 
wetsontwerp eerst een herziening van een 
bestemmingsplan ter inzage liggen of door 
de gemeenteraad zijn vastgesteld, wil een - 
vooruitlopend op de uiteindelijke goedkeu
ring door Gedeputeerde Staten - afwijking 
van het geldende bestemmingsplan moge
lijk zijn.
Voorheen kon het college van Burgemees
ter en Wethouders ook vrijstelling verlenen 
als er alleen maar een voorbereidingsbesluit 
van kracht was. Zolang de herziening nog 
niet is vastgesteld, zal voortaan (als de 
wetswijziging wordt aangenomen) de ge
meenteraad de beslissing aan zich kunnen

trekken, als tenminste één vijfde van zijn 
leden binnen één maand na het verzoek dat 
vraagt. Net als in de huidige situatie zal een 
,,verklaring van geen bezwaar” tegen de 
vrijstelling van Gedeputeerde Staten nood
zakelijk zijn. Er is echter een nieuw ele
ment bijgekomen, namelijk dat de inspec
teur van de ruimtelijke ordening tegen die 
verklaring van geen bezwaar in beroep kan 
gaan. Tot aan die uitspraak op dit beroep 
blijft de verklaring van geen bezwaar 
buiten werking.
De verzwaring van de vrijstellingsprocedu- 
re geldt echter niet voor eenvoudige afwij
kingen van een geldend bestemmingsplan 
(bijv. de bouw van een bergruimte). In
tegendeel, voor lichte afwijkingen wordt 
een aanmerkelijke versoepeling vastge
steld. Hierbij wordt de autonomie van de 
gemeente nog eens benadrukt, want de 
gemeente krijgt op dit gebied meer ,,voor 
het zeggen” . Er zal namelijk een nieuw 
artikel - 18a - aan de wet worden toege
voegd. Dit artikel luidt als volgt:
,,Ten behoeve van gedeeltelijke verande
ringen of vernieuwingen van bouwwerken, 
alsmede ten behoeve van verbouwingen of 
de oprichting van bouwwerken van onder
geschikte betekenis, kunnen burgemeester 
en wethouders in nader bij algemene 
maatregel van bestuur aan te geven geval
len, vrijstelling verlenen van de voorschrif
ten van een bestemmingsplan” .
Door deze regeling blijft het mogelijk aan 
de starheid van bestemmingsplannen te 
ontkomen, zeker waar het ,,kleine ge
vallen” betreft. Voor deze kleine afwij

kingen is dus geen verklaring van geen 
bezwaar van Gedeputeerde Staten meer 
nodig. Deze verklaring blijft wel nodig 
voor essentiële afwijkingen.

VERBETERING
Het tegengaan van onelgenlijk gebruik van 
artikel 19 en het toevoegen van artikel 18a 
is een duidelijke verbetering ten opzichte 
van de huidige situatie. De gemeenten 
kunnen nu voor de zgn. ,,kruimelgevallen” 
een eigen beleid voeren zonder dat voor elk 
wissewasje het college van Gedeputeerde 
Staten moet worden ingeschakeld. Een 
stuk betutteling is verdwenen, een stuk 
tijdwinst kan worden waargemaakt.
De wijziging van de wet op de Ruimtelijke 
Ordening heeft al veel kritiek te verduren 
gekregen. Dat geldt echter niet voor de ver
betering van artikel 19 en de toevoeging 
van artikel 18a. De kritiek betreft voor
namelijk het voorstel om het zgn. ,,Kroon
beroep” af te schaffen. Het kabinet-Den 
Uyl meende dat dit moest gebeuren, het 
huidige kabinet heeft dé voorstellen over
genomen, maar het laatste woord is met 
name over het kroonberoep nog lang niet 
gezegd.
Het grappige is, dat vooral in de PvdA- 
fractie nu al veel tegenstanders van af
schaffing van het kroonberoep zitten. Het 
zal wel aardig zijn omstraks te zien hoe de 
heer Den Uyl zich zelf daar uit weet te 
draaien. Overigens heeft de CDA-fractie 
nog geen standpunt ingenomen over het al 
of niet afschaffen van het krponberoep. De 
CDA-fractiecommissie voor de Ruimtelij
ke Ordening is momenteel bezig om de hele 
kwestie van dit al of niet afschaffen van het 
kroonberoep uitvoerig te bestuderen. Alle 
voor- en nadelen worden bekeken, waarbij 
verschillende deskundigen geraadpleegd 
worden. Wat het resultaat van dit uit
voerige beraad zal zijn, is nu nog niet te 
zeggen. Wel staat echter vast dat over de 
verbeterde artikel 19-procedure zeer po
sitief wordt gedacht.

Landbouw in openbare commissievergadering

M eer cultuurgrond betekent meer mogelijkheden
door: T. Tolman, lid Tweede Kamer voor CDA

Bedrijfsontwikkeling, landbouwvoorlich
ting en landinrichting waren de drie laatste 
onderwerpen voor de tweede openbare 
vergadering van de Tweede Kamercommis
sie voor landbouw. In dit kader wil ik enige 
kanttekeningen plaatsen bij de grondge
bonden landbouw. Uiteraard hebben wij 
vooral in de laatste tijd veel ha door onder 
andere graanaankoop uit andere wereld
delen aan de Nederlandse bedrijven toe
gevoegd.
Een geweldige groei van de veredelings
industrie - door sommigen als bio-industrie 
aangeduid - is daarvan het gevolg geweest. 
Toch blijft de relatie oppervlakte grond/ 
bedrijfsontwikkeling belangrijk. Wij ken
nen in de categorie grondgebonden be
drijven bijna géén mammoetbedrijven. Het 
grootste deel behoort tot de categorie 
midden- of kleinbedrijf. Vergroting van 
het ene bedrijf zal gepaard moeten gaan 
met beëindiging van het andere bedrijf, 
aldus minister Van der Stee.
Toch moet de vraag gesteld worden of dit 
de enige weg is om te komen tot voldoende 
bedrijfsgrootte. Wij beantwoorden deze 
vraag ontkennend.
Een drietal wegen willen wij aangeven.
a. grote zorgvuldigheid bij het onttrekken 

. van landbouwgronden voor algemene
doeleinden,

b. maximale bestemming voor cultuur
gronden in de nieuwe polders,

c. actief bedrijfsbeëindigingsbeleid.
Vooral a. en b. moeten voldoende aan
dacht krijgen.
kort samenvattend wil ik nog eens de 
situatie in Nederland weergeven. De ge
meenschap legt voor woningbouw, wegen
aanleg enz. beslag op 12 è 13.000 ha per 
jaar. De enige vorm van compensatie is 
cultuurgrond winnen in de nieuwe polders. 
Dit gebeurt in onvoldoende mate. Slechts
13.000 ha van de ruim 53.000 ha zal 
volgens het inrichtingsplan voor landbouw 
worden bestemd. Jaarlijks komt er 1000 ha 
cultuurgrond bij. Derhalve een negatief 
saldo van 12.000 ha. Een motie om hierin 
verandering te brengen is door mij namens 
de CDA-fractie ingediend.

GEEN BEHOEFTE?
Minister Van der Stee nam ten aanzien van 
de motie eerst een gereserveerd standpunt 
in. Geen grote behoefte, aldus de minister. 
Dit standpunt is niet helemaal begrepen.

/

Meer cultuurgrond (jetekent toch meer 
mogelijkheden voor levenskrachtige bedrij
ven. Meer cultuurgrond wil zeggen snellere 
gezondmaking van het oude land door in- 
gebruikgeven van grond in de nieuwe 
polders. Welke minister van landbouw wil 
daarvoor zijn jas niet uittrekken? Hier zou 
gemakkelijk een misverstand kunnen ont
staan. Formeel is het namelijk zo dat niet 
de minister van landbouw maar de minister 
van verkeer en waterstaat en de staats
secretaris de eerste verantwoordelijkheid 
dragen. Vanuit deze gezichtshoek is de 
houding van de minister van landbouw 
correct en collegiaal tegenover zijn colle
ga’s. Gehoord de uitlating in tweede ter
mijn behoeft aan de positieve opstelling 
van de minister niet meer getwijfeld te 
worden.

MANSHOLTPERIODE
Vermeldenswaard was de frontale aanval

van de fractie van de PvdA op het land
bouwbeleid. Met name mevrouw De Boois 
gooide het ruilverkavelings- en landinrich- 
tingsbeleid op de schroothoop. Dit beleid is 
echter een belangrijke pijler van de struc
tuurpolitiek in de landbouw.
Wat wil de op dit moment nog grootste 
politieke partij in de Tweede Kamer voor 
landbouwpolitiek? Nog nimmer heeft het 
landbouw-prijsbeleid spontane steun ge
kregen van de PvdA. Veel meer accent 
werd door hen gelegd op het structuur
beleid. Nu dit ook in ongenade is gevallen, 
zijn er veel vraagtekens. Helaas ligt de tijd 
van Mansholt en Vondeling ver achter ons.

Niét dat hun standpunt door een ieder uit 
onze kring onderschreven werd. Maar er 
zat vaart en visie in. Die tijd schijnt nu ver 
achter ons te liggen.

Teun Tolman.

CDA-bestuur w il isolem ent 
Chileens bewind
Het dagelijks bestonr van het CDA heeft 
deze week de Nederlandse regering opge
roepen middelen te zoeken om het Chileens 
hewind zo snel mogelijk verdergaand te 
isoieren.
Deze oprpep van het CDA stond in een 
verklaring, uitgegeven naar aanleiding van 
het feit, dat vijf jaar geleden in Chiii de 
regering-AUende door het regiem-Pinochet 
werd vervangen.
De verklaring van het dagelijks bestuur 
van het CDA luidde:
..Het CDA stelt met bitterheid vast dat het 
dictatoriale regiem Pinochet in Chili nu 
reeds 5 jaar lang de terugkeer van de 
democratie Ónmogelijk maakt.
Het meent zelfs te moeten voprtgaan met 
het schenden van de mensenrechten, 
systematische marteling van politieke ge
vangenen en uitschakeling van politieke en 
maatschappelijk leidende figuren die hun 
leven durven trotseren voor de waar
achtige vrijheid van het Chileense volk.
Nu politieke argumenten geen, indruk

blijken te maken op het dictatoriale 
Chileense regiem, blijft slechts internatio
nale isolering van de Chileense m acht
hebbers als enig pressiemiddel over.
Het CDA roept de Nederlandse regering op 
samen met andere democratische landen 
naar de meest doelmatige middelen te 
zoeken om het Chileense bewind zo snel 
mogelijk verdergaand te isoleren in het 
internationaal politieke en economisch- 
fïnanciële verkeer, om aldus het herstel van 
de democratie te bevorderen.
Het CDA betuigt opnieuw zijn warme 
sympathie voor het onderdrukte Chileense 
volk en wil samen met alle in Nederland 
aanwezige democratische krachten politie
ke en morele steun geven aan allen, die zich 
binnen of buiten Chili inzetten voor het 
spoedige herstel van de democratische 
vrijheden in dat land”.
Aldus de verklaring van het dagelijks 
bestuur van het CDA over Chili.

H .L.

Drs. G. van Leyenhorst op 
maandagavond 2 oktober 
in Den Haag
Het Tweede-Kamerlid drs. G. van Leijen- 
horst, vice-voorzitter van de CDA-fractie, 
zal op maandagavond 2 oktober in Den 
Haag spreken over actuele politieke vraag
stukken. Dit gebeurt op de traditionele 
najaarsbijeenkomst van het CDA-Den 
Haag in een der variant zalen van het 
Congresgebouw aan het Churchillplein.
De traditie van het houden van een open
bare politieke bijeenkomst in Den Haag, 
kort na Prinsjesdag (waarop de regering 
via troonrede en miljoenennota haar plan
nen voor het komend jaar bekend maakt) is 
gestart door de CHU. Het CDA-Den 
Haag, de samenbundeling van de Haagse 
KVP, ARP en CHU) zet het gebruik voort. 
De bijeenkomst in het Congresgebouw 
begint om 8 uur. Er is ruime gelegenheid 
voor debat.

Nieuwe
burgem eester van 
Den Bosch
Bij Koninklijk besluit is met ingang van 1 
oktober 1978 benoemd tot burgemeester 
der. gemeente ’s-Hertogenbosch:mr. B. L. A. 
van Zwieten. met toekenning van gelijk
tijdig eervol ontslag als burgemeester der 
gemeente Valkenswaard.
De heer Van Zwieten. die 54 jaar is. is sinds 
1 juli burgemeester van Valkenswaard.
Hij is Rooms-Katholiek en lid van het CDA 
(KVP).

Bijeenkomst m et 
en voor predikanten
Nog even een herinnering aan de komende 
bijeenkomst met en voor predikanten is het 
Tweede Kamergebouw te Den Haag: vrij
dag 22 september a.s., 10.30 uur, Schepel-
zaal. Binnenhof 5, Den Haag.
Mr. W. Aantjes, voorzitter CDA-Tweede 
Kamerfractie hoopt voor ons in te leiden 
troonrede en miljoenennota 1978-1979. 
Alle trouwe bezoekers gaarne met introdu
cés en belangstellenden hartelijk welkom. 
Aanmelding bij ds. A. Oliemans, Eras- 
muslaan 32, Dordrecht, tel. 078-31620.

drs. G. van Leijenhorst 
ds. A. Oliemans
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Terugblik op het Molukkersdebat
door: drs. G. van Leijenhorst, lid van de Tweede Kamer voor het CDA

Aan het in de Tweede Kamer gevoerde 
debat over de nota „De problematiek van 
de Molukse minderheid in Nederland” kan 
men in elk geval twee conclusies verbin
den. In de eerste plaats heeft de Kamer zich 
ondubbelzinnig geschaard achter de rege
ring wat betreft haar opvatting over de po
litieke aspiraties welke er leven onder grote 
groepen Molukkers in ons land. In de twee
de plaats is uit het debat overduidelijk te 
voorschijn gekomen dat men uitgaande van 
de eigen identiteit van elke minderheids
groep voor de Molukkers een samenstel 
van maatregelen wenst welke haar positie 
binnen onze pluriforme samenleving aan
zienlijk moet verbeteren.

Wat betreft de eerste conclusie het volgen
de. Het standpunt van de regering tegen
over het politieke ideaal liet niets te raden 
over. „Zij kan en mag, om juridische, his
torische en feitelijke redenen ........het
staatkundig streven naar een onafhankelij
ke of in vergaande mate autonome Repu
bliek der Zuid-Molukken niet erkennen, 
laat staan steunen” .
De Tweede Kamer heeft dit standpunt van 
de regering volledig overgenomen. Ik acht 
het grote winst dat hierover nauwelijks 
verdeeldheid bestond. De grote partijen -  
regeringspartij dan wel oppositie — trokken 
hier één lijn. Het partijpolitieke belang ten 
aanzien van een zaak als deze zou opnieuw 
olie op het politieke vuur hebben betekend. 
Het is goed dat thans ook de Molukkers 
heel duidelijk weten hoe de volks
vertegenwoordiging over de onder hen le
vende politieke apsiraties denkt. Daarover 
kan thans geen misverstand meer bestaan.

KANTTEKENING
Wij zetten hier echter de volgende kant
tekening bij. Door dit debat zullen vele 
Molukkers nog niet overtuigd zijn. Velen 
zullen willen blijven vasthouden aan hun 
politieke ideaal. Naar mijn mening moeten 
wij dit als een gegever beschouwen en daar 
ernstig rekening mee houden. Niemand 
mag een ander verbieden er politieke 
idealen op na te houden. Men mag die ook 
uitdragen, mits men maar blijft binnen de 
bestaande rechtsorde. Mede op grond hier
van is het belangrijk om na te gaan wat er 
gedaan kan worden om de discussie hier
omtrent te verhelderen.
Van de zijde der Molukkers zijn terzake 
verschillende wensen op tafel gelegd. Ik 
denk in dit verband aan een breed histo
risch onderzoek over de jaren 1948-1951, 
de periode rond de uitroeping van de RMS 
op 25 april 1950; zelfs werd er gevraagd 
een parlementaire enquête te houden (Ma- 
nusama). Bepleit werd voorts de Molukse 
zaak voor een internationaal ho f- zoals het 
Permanente Hof van Arbitrage in Den 
Haag — te brengen of om via de VN in het 
kader van de vierde-wereldproblematiek 
(ethnische minderheden) aandacht te vra
gen voor de Molukse minderheid in een 
breder staatsverband. In de Kamer zijn al 
deze zaken uitvoerig besproken. Over deze

laatste zaak is zelfs een motie ingediend 
(door de PPR), niet onsympathiek op zich
zelf, maar irreëel als men de mogelijke re
sultaten afweegt tegen de verwachtingen 
die men daarmee ongetwijfeld wekt. Al
leen de kleinste partijen (aan deze en gene 
zijde) steunden deze motie.
De CDA-fraktie heeft in dit kader vooral de 
nadruk gelegd op twee zaken. Ten eerste, 
het completeren van het historisch onder
zoek: archieven boven tafel, het werk af
maken dat reeds door de commissie Köb- 
ben-Mantouw is aangevat. Maak de situatie 
rondom de uitroeping van de RMS door
zichtig. Voorkom legendevorming, laten de 
feiten spreken.
En ten tweede: breng het contact op gang — 
althans versterk het -  tussen de Molukkers 
in Nederland en de Molukkers in Indonesië. 
Overbrug de tijdskloof van 30 jaren, laat 
hen de realiteit zien, schep mogelijkheden 
voor overleg, breid het aantal oriëntatie
reizen uit (een CDA-motie terzake werd 
door de Kamer aangenomen), maak meer 
familiebezoek mogelijk, schakel jongeren 
in voor speciale ontwikkelingsprojecten, 
enz., kortom richt niet zozeer de blik naar 
het verleden, maar kijk naar het heden en 
naar de toekomst.

ONDERSTREEPT
Nu kom ik toe aan mijn tweede conclusie. 
De Kamer heeft de noodzaak van het kun
nen beleven van de eigen identiteit van 
elke minderheidsgroep duidelijk onder
streept. De Molukse monderheid moet dus 
ook „zichzelf kunnen zijn”, uiteraard zon
der dat de verbindingen met de samenle
ving als geheel worden verbroken. Mede 
op grond daarvan sprak de Kamer zich uit 
voor een inspraakorgaan, dat louter uit 
Molukkers bestaat. De gemengde commis
sie Köbben-Mantouw -  die intussen uitste
kend werk heeft verricht -  is uiteengeval
len. De Molukkers zijn bang voor „blanke 
bevoogding”; zij willen het alleen zelf voor 
het zeggen hebben tegen de regering. Wij 
hopen dat het inspraakorgaan als spreek
buis van de gehele Molukse gemeenschap 
thans des te beter zijn verantwoordelijk
heid gestalte zal geven. Op het gebied van 
het onderwijs zullen er extra voorzienin
gen worden getroffen. Bicultureel onder
wijs is hier het sleutelwoord geworden. 
Wat dat betreft zijn er ook reeds enige er
varingen opgedaan met kinderen van 
buitenlandse werknemers. In de Molukse 
gemeenschap liggen de problemen wel 
enigszins anders (bijvoorbeeld verschillend 
verwachtingspatroon); belangrijk is even
wel dat de reeds tientallen jaren bestaande 
taalachterstand eens goed wordt aange
pakt. De heer Kuhuwael die in dit opzicht 
baanbrekend werk heeft verricht, is ons af
gelopen zomer helaas ontvallen. Het is zeer 
te hopen dat zijn werk spoedig wordt 
voortgezet.
Voorts denken we aan hetgeen gebeurt -  
respectievelijk gebeuren moet -  op sociaal- 
cultureel en maatschappelijk terrein. Op dit 
gebied gebeurt al heel wat, maar te ver

brokkeld, te weinig samenhangend. In de 
Kamer hebben wij de suggestie gedaan toe 
te werken naar een regionaal model. Bekijk 
per gebied -  waarin aan elkaar verwante 
Molukse groeperingen wonen — welke 
voorzieningen er nodig zijn en zorg dat 
daarvoor de nodige mankracht aanwezig is. 
Vanuit de regio kan men de plaatselijke 
stichtingen dan ondersteunen en evenzo 
moet er een landelijke steunfunctie zijn 
waardoor het gehele welzijnswerk wordt 
gecoördineerd. Ik ben er niet helemaal ge
rust op of CRM in dit opzicht niet enigszins 
een verdeel- en heerspolitiek wil gaan voe
ren door alleen maar -  via de gemeenten — 
een relatie te willen met de plaatselijke 
stichtingen.

NIET MISSEN
TerwUle van het behoud van de eigen iden
titeit, maar ook om optimaal te profiteren 
van de eigen deskundigheid, kunnen regio
nale knooppunten en een landelijk coördi
natiepunt niet gemist worden. Is dit soms de 
diepere achtergrond waarom de landelijke 
welzijnsstichting, het ICCAN, per 1 januari 
1979 moet verdwijnen? CRM houdt er in 
elk geval mee op deze stichting nog langer 
te subsidiëren. Wij betreuren dit bijzonder 
en hebben dan ook hardnekkig geprobeerd 
de subsidiëring pas te beëindigen op het 
moment dat de nieuwe structuur van de 
grond is gekomen. Vergeefs echter. Toen 
we hierover debatteerden waande ik me 
weer even terug in de tij d toen het Commis
sariaat Ambonnezenzorg (het CAZ) nog 
bestond, eigenzinnig CRM-beleid, waarvan 
de regeringsnota nu de fouten erkent, maar 
waarvan de rudimenten bij de ICCAN-dis- 
cussie nog weer even zichtbaar werden. 
Het valt niet altijd mee om in de Molukse 
kring allerlei organen langdurig in stand te 
houden. Het ICCAN, dat veel goed werk 
heeft gedaan en dat nog steeds doet, wordt 
afgebouwd terwijl er nog geen reëel alter
natief is geschapen.
Ik ga nu voorbij aan de andere punten be
trekking hebbend op het scheppen van ex
tra voorzieningen voor de Molukkers in 
ons land. Te denken ware aan het huisves
tingsbeleid, aan alles wat samenhangt met 
het deelnemen van Molukkers aan de be
sluitvorming in gemeente en gewest, en aan 
de mogelijkheden om de werkgelegenheid 
onder deze minderheidsgroepen te bevor
deren. Eén ding wil ik niet passeren. Dat is, 
dat de ex KNIL-miliairen een financiële te
gemoetkoming krijgen. Daartoe zal de re
gering zeer spoedig een wetsontwerp in
dienen. Dit betekent dan tevens een stukje 
genoegdoening. Feitelijk is het met hen be
gonnen: met de „opzending” (zoals het in 
de officiële stukken staat) van deze solda
ten, die in navolging van vele generaties 
voor hen de Koningin en de Nederlandse
vlag trouw zijn gebleven........het niet meer
hoefde....... of toch nog wel eens?
Binnen dit spanningsveld, begrensd 
door versmade zekerheid en hopeloze 
twijfel heeft het RMS-ideaal een vrucht
bare voedingsbodem gevonden.

Kamerleden zien af van 
reis naar Sowjet-Unie
Drie Tweede-Kamerleden, die vorige week 
zaterdagochtend, op Russische uitnodiging 
naar de Sowjet-Unie zouden vertrekken, 
hebben besloten niet te gaan omdat een 
vierde kamerlid tot vrijdagavond jongstle
den elf uur in het onzekere werd gelaten of 
hem een visum zou worden verstrekt.

De kamerleden Klaas de Vries [PvdA], 
Ton Frinking [CDA] en Henk Waltmans 
[PPR] besloten een uitnodiging van het 
Comité voor Europese Veiligheid en Sa
menwerking voor een bezoek van een week 
aan de Sowjet-Unie niet te aanvaarden.

Met hen was in een later stadium ook het 
kamerUd Hans Gualtherie van Weezel 
(CDA) door het Europese comité uitgeno
digd. De Sowjet-ambassade werd hiervan 
vorige week maandag in kennis gesteld. 
Toen de kamerleden hun visa gingen

ophalen, kregen zij te horen dat voor de 
drie een visum gereed lag, maar dat 
Gualtherie van Weezel om ,,administratie
ve redenen” nog geen visum kon worden 
verstrekt. Daarop heeft Klaas de Vries 
namens de andere kamerleden en in aanwe
zigheid van de secretaris van het comité, 
ambassadeur Romanow, meegedeeld dat 
indien één der leden niet tijdig een visum 
zou ontvangen, de anderen zouden moeten 
overwegen of zij de uitnodiging konden 
aanvaarden.

Ook vrijdag jongstleden kon de ambassade 
Gualtherie van Weezel geen uitsluitsel 
geven. Vrijdagavond laat besloten de drie 
anderen van de reis af te zien.

Gualtherie van Weezel heeft na de veroor
deling van de Joodse activisten Chtcha-
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ranski en Ginzburg in de Tweede Kamer 
het initiatief genomen voor een, door 133 
kamerleden getekende, petitie aan de Op
perste Sowjet om de vonnissen bij de 
behandeling in appèl te herzien. Hij heeft 
enige tijd daarvoor deelgenomen aan een 
demonstratie bij het ambassadegebouw ten 
gunste van de Russische joden, tijdens de

conferentie voor Europese veiligheid en sa
menwerking in Belgrado bij de leider van 
de Sowjetdelegatie voor Chtcharanski ge
pleit, en hij was vorige maand aanwezig bij 
een demonstratie van ,,Praag 6 8” , ter 
herdenking van de inval van een aantal 
Oostbloklanden in Tsjechoslowakije.

Maar ook de andere kamerleden die waren 
uitgenodigd, aldus Frinking, hebben de af
gelopen maanden duidelijk laten blijken 
kritisch te staan tegenover bepaalde ont
wikkelingen in de Sowjet-Unie. ,,Een land 
dat bemande ruimtevaarten kan organise
ren, moet ook in staat zijn binnen een week 
een visumaanvraag af te handelen. Daarom 
is er enige grond voor twijfel of in dit geval 
uitsluitend sprake is van administratieve 
moeilijkheden” .

Allen spreken uitdrukkelijk over ,.uitstel” 
en geen ,.afstel” van de reis en zijn zeker 
bereid een eventuele toekomstige uitnodi
ging in beginsel te aanvaarden. Met alle 
begrip voor het belang van een voortgaan
de dialoog met de Sowjet-Unie over vei
ligheid en samenwerking in Europa, menen 
zij echter van de reis te moeten afzien, 
indien omstandigheden worden gecreëerd 
die het bezoek van het evenwichtige groep
je dat de vier vormden problematisch 
maken.

(ANP).



VRIJDAG 15 SEPTEMBER 1978

Een initiatief-wetsontwerp

Medezeggenschap in het onderwijs
door; drs. W. J. Dettman, Tweede Kamerlid CDA

Op 6 juni jJ. werd er namens de P.v.dA.- 
fracde in de Tweede Kamer een initiatief- 
wetsontwerp ingediend met betrekking tot 
de medezeggenschap van personeel, leer
lingen en ouders in het voortgezet onderwijs 
en leerlingwezen. Het initiatief-wetsontwerp 
is toegespitst op een tweetal punten, n J.:
- de instelling per school van een school- of 
academieraad, samengesteld uit door per
soneel, leerlingen en ouders aangewezen 
vertegenwoordigers;
- de samenstelling van het schoolbestuur, 
waarvoor een personele inbreng van het 
personeel, de leerlingen en de ouders wordt 
gesuggereerd.
Overigens wordt het initiatief-wetsontwerp 
gezien als een uitvloeisel van art. 208 van de 
Grondwet, welk artikel o.a. handelt over de 
onderwijsvrijheid. Het initiatief-wets
ontwerp zou volgens de indieners moeten 
gaan bijdragen tot de verdere handhaving 
van de vrijheid van onderwijs, en de deugde
lijkheid en doelmatigheid van de besluit
vorming in het onderwijs.

VOORBARIG EN OVERBODIG

In 1975 ontstond er een discussie over de 
vraag of de Wet op de ondernemingsraden 
(WOR) óók op het onderwijs toegepast moet 
worden. In die discussie werd door velen uit 
het onderwijsveld om uiteenlopende motie
ven het standpunt ingenomen, dat de WOR 
niet op het onderwijs toegepast kan. dan wel 
mag worden. Toen in het begin van 1977 de 
wijziging van de WOR in de Tweede Kamer 
aan de orde kwam, werd die gelegenheid 
aangegrepen in te gaan op.de vraag of de 
WOR ook betrekking heeft op het 
onderwijs. De discussies in de Kamer liepen 
uit op de afspraak, dat het bijzonder 
onderwijs gedurende twee jaren de gelegen

heid zou krijgen zelf gestalte te geven aan 
de medezeggenschap in het onderwijs. Na 
het verstrijken van die twee jaren zou de 
overheid de kwestie van de medezeg
genschap in het bijzonder onder
wijs opnieuw gaan bezien. De afspra
ken. die in het begin van 1977 werden 
gemaakt, worden eveneens door het huidige 
kabinet in acht genomen. Tegen de 
achtergrond van het voorafgaande moet 
gesteld worden, dat nu de termijn van twee 
jaren nog niet is verstreken en nu het 
bijzonder onderwijs volop activiteiten ont
plooit met betrekking tot medezeggenschap 
sn democratisering om procedurele redenen 
het initiatief-wetsontwerp voorbarig en 
derhalve overbodig is.

ACTIVITEITEN IN HET CHRISTELIJK 
ONDERWDS

Terecht mag men nu vragen naar de 
activiteiten in het christelijk onderwijs op 
het punt van medezeggenschap en demo
cratisering. Vastgesteld kan worden, dat in 
het christelijk onderwijs al gedurende een 
ruim aantal jaren grondig over democra
tisering van gedachten is gewisseld. De 
boven vermelde afspraak in de Tweede 
Kamer kwam dan ook niet als een 
donderslag bij heldere hemel. In het najaar 
van 1977 ging een door de Nederlandse 
Protestants Christelijke Schoolraad inge
stelde commissie ondernemingsraad/demo- 
cratisering aan de slag. Reeds in februari 
1978 bracht deze commissie een discussie
stuk uit. In dat discussiestuk wordt de 
aanbeveling gedaan over te gaan tot de 
instelling van een schoolgemeenschapsraad 
per school. Bij de toedeling van de taken en 
bevoegdheden aan de schoolgemeenschaps

raad is uitgegaan van de WOR voor zover 
zulks kan in verband met de eigen aard van 
het onderwijs. De schoolgemeenschapsraad 
zou moeten worden samengesteld uit 
vertegenwoordigers, die aangewezen wor
den door het bestuur, (in beginsel de 
ouders!), het personeel (schoolleiding, doce
rend personeel en niet-docerend perso
neel) en zo nodig de leerlingen, c.q. 
studenten. In het najaar van 1978 zal de 
eerder genoemde commissie een eindrap
port uitbrengen. Het eindrapport zal 
bestaan uit het naar aanleiding van de 
binnengekomen reacties bijgestelde discus
siestuk, alsmede een juridische beschou- ■ 
wing over de vraag hoe gegarandeerd kan 
worden dat een individueel schoolbestuur 
daadwerkelijk ruimte geeft voor een 
rnedezeggenschapsregeling.

GEVOLGEN VOOR HET CHRISTELIJK 
ONDERWDS

Het initiatief-wetsontwerp van de P.v.d.A.- 
fracfie is voorbarig en daarom overbodig, 
zodat op de inhoud ervan nu niet behoeft te 
worden ingegaan. Wel is het van belang 
enige aandacht te besteden aan de 
koppeling, die de indieners gelegd hebben 
tussen het wetsontwerp en de vrijheid van 
onderwijs en de deugdelijkheid (art. 208 van 
de Grondwet).
De koppeling met de vrijheid van onderwijs 
is ten onrechte. Bij de vrijheid van onderwijs 
gaat het om het recht van de ouders zelf 
verantwoordelijkheid te kunnen dragen 
voor het onderwijs, dat zij aan hun kinderen 
laten geven. Bij de medezeggenschap daar
entegen gaat het om de positie van het 
personeel, de leerlingen/.studenten en even
tueel de ouders (b.v. in het geval van een 
stichting).
De koppeling aan de deugdelijkheid is 
eveneens misplaatst. De deugdelijkheid, 
waarover in art. 208 G.W. wordt gesproken

heeft betrekking op de kwaliteit van het te 
geven onderwijs. Het valt niet goed in te 
zien, dat wanneer wij letten op de kwaliteit 
van ons huidige onderwijs juist door de 
invoering van een medezeggenschapsrege- 
ling de kwaliteit van het onderwijs wordt 
gehandhaafd of zelfs wordt verbeterd.
Toch zal zich bij het voortgaan van het 
proces van democratisering een probleem 
voordoen in het christelijk onderwijs en zeer 
zeker ook elders’in het bijzonder onderwijs. 
Dat probleem heeft betrekking op de positie 
van die ouders, die niet kunnen instemmen 
met het doel en de grondslag van de 
christelijke school maar we! hun kinderen 
naar die school sturen. De vraag is er dan: 
moet die groep van ouders ook mede
zeggenschap gegeven worden? Op deze 
vraag worden verschillende antwoorden 
gegeven. W anneer men uitgaat van de 
verwerkelijking van doel en grondslag van 
een christelijke school, dan zal toch op het 
punt worden uitgekomen, waarop men moet 
concluderen dat aan de zo even bedoelde 
groep ouders in beginsel geen medezeggen
schap kan worden gegeven. Deze conclusie 
heeft pijnlijke gevolgen.

Allereerst vanwege het feit. dat in het 
algemeen de christelijke scholen traditio
neel open staan voor alle leerlingen, die 
aangemeld worden.
Tegen de achtergrond van een democra
tiseringsproces zal het toelatingsbeleid met 
een grotere behoedzaamheid dienen te 
geschieden dan tot nu toe vaak het geval is. 
Hierdoor kan het traditioneel open karakter 
van het christelijk onderwijs worden 
aangetast. Een ander pijnlijk gevolg kan 
zijn een terugloop in het leerlingenaantal bij 
een strikter toelatingsbeleid met alle 
problemen van dien.
De zo juist opgesomde moeilijkheden zullen 
binnen het christelijk onderwijs zelf tot een 
oplossing moeten worden gebracht. Vanuit 
de politieke invalshoek benaderd is alleen 
de vraag naar de handhaving van de 
vrijheid van onderwijs van belang. Die 
vrijheid heeft voor het christelijk onderwijs 
betekend de mogelijkheid van de school van 
de ouders, omdat die ouders voor hun 
kinderen een school met de Bijbel 
verlangden!

Nieuwe dagonderwijsvoorziening voor 16<18-jarigen
door: mr. A. W. Cardol, secretaris Bestu- 
renraad voor het Protestants Christelijk 
Onderwijs

Onlangs is door staatssecretaris De Jong - 
mede-ondertekend door minister Albeda - 
een beleidsnotitie uitgebracht met 
betrekking tot nieuwe dagonderwijsvoor- 
zieningen voor 16-18 jarigen. In augustus 
1979 zal gestart worden met een beperkt 
aantal proefprojecten.
Door de bewindslieden van O. en W. in het 
vorige kabinet waren voorbereidingen ge
troffen voor het uitbrengen van een be
leidsnotitie over nieuwe onderwijsvormen 
voor 16-18 jarigen. De demissionaire status 
van het vorige kabinet en de lange for- 
matieperiode hebben echter toen de publi- 

"catie verhinderd. Intern departementaal 
overleg, alsmede tenslotte de onderhande- 
lingen over de bezuiniging, hebben de 
publicatie vertraagd tot enkele weken 
geleden.

HET „G A T ”  IN DE WVO
In het huidige onderwijsbestel zijn voor een 
grote categorie jongeren die de eerste 
cyclus van het voortgezet onderwijs (LBO/ 
MAVO) op ,±  16-jarige leeftijd hebben 
doorlopen, geen mogelijkheden voor ver
der dagonderwijs. Het. MBO is toegan
kelijk voor dié leerlingen die aan bepaalde 
voorwaarden voldoen met betrekking tot 
het niveau van een behaald diploma. Voor 
jongeren die niet aan deze toelatingseisen 
voldoen, bestaan alleen part-time voorzie
ningen in het beroepsbegeleidend onder
wijs. Derhalve kan gesproken worden van 
het bestaan van een ,,gat” , een leemte in de 
onderwijsvoorzieningen; het streven is erop 
gericht deze leemte op korte termijn op te 
vullen. Te meer klemt het opheffen van 
deze leemte, waar het hier gaat om een 
categorie relatief ,,zwakkere” leerlingen. 
Met name in sociaal-economisch opzicht is 
hier sprake van een achterstand-situatie.

ONDERWIJSBELEID
Voor de middellange en lange termijn 
gelden enkele beleidslijnen, gericht op het 
ontwikkelen van onderwijsvoorzieningen, 
mede voor de hierbedoelde categorie leer
lingen. Deze kunnen echter op korte 
termijn geen soelaas bieden.
Het beleid naar het Participatie-onderwijs 
voorziet in de totstandkoming van full
time onderwijs, via een geleidelijke uit

bouw van de partiële leerplicht. Hiertoe 
zouden de huidige voorzieningen voor 
beroepsbegeleidend onderwijs en vor
mingswerk to t integratie moeten komen, 
zowel programmatisch, als institutioneel. 
Zo zou, geleidelijk beginnend met een 
nieuw part-time onderwijs, een nieuw 
stelsel van onderwijsvoorzieningen worden 
uitgebouwd, parallel met de uitbreiding 
van de partiële leerplicht. In de uitvoering 
van dit beleid zijn echter ernstige stagnaties 
opgetreden. Ons inziens wordt dit in 
belangrijke mate veroorzaakt door een 
onjuiste ontwikkelingsstrategie.
Voorts bestaat grote kritiek op de voor dit 
beleid gehanteerde beleidsinstrumenten, 
welke niet in ons onderwijsbestel en wet
geving passen en op de wijze waarop in dit 
onderwijsveld inhoud is gegeven aan het 
recht op naar levensbeschouwing gediffe
rentieerde instellingen.
De herstructurering van het M H N O/ 
MSPO is een belangrijke ontwikkeling in 
het kader van de verbreding van het MBO. 
De - geherstructureerde - opleidingen zul
len in de toekomst aan een grotere cate
gorie dan thans onderwijsmogelijkheden 
bieden. Echter: niet alle schoolverlaters uit 
de eerste cyclus zullen hierbij gebaat zijn, 
en zeker niet op de korte termijn.

REGEERAKKOORD
Door het kabinet Van Agt is de to t
standkoming van nieuwe onderwijsvormen 
in het beleid opgenomen. In het regeer
akkoord staat vermeld:
,,Na en in aansluiting op het vierjarig LBO 
zal, naast de verbreding van en diffe
rentiatie binnen het MBO, vervolg- 
beroepsonderwijs gerealiseerd worden, 
waarbij bijzondere aandacht aan de be
roepsopleiding zal worden besteed” . 
Hieraan wordt toegevoegd dat de samen
werking c.q. integratie van vormingswerk 
en beroepsbegeleidend onderwijs én overig 
beroepsonderwijs, hiervan deel zal kunnen 
uitmaken.

JEUGDWERKLOOSHEID
De urgentie van de snelle totstandkoming 
van nieuwe voorzieningen worden onder
streept door de toenemende jeugdwerk
loosheid. In januari 1978 waren nog 23.000 
schoolverlaters uit 1977 werkloos. Van dit 
aantal blijken 5400 jongeren alleen lager 
onderwijs te hebben gevolgd, danwel een 
LBO- of MAVO-opleiding te hebben af

gebroken. Ruim 4000 jongeren met een 
MAVO-diploma en 5000 jongeren met een 
LBO-diploma, zijn werkloos. De toene
ming van het aantal leerlingen dat voor een 
extra vierde leerjaar in het LBO terugkeert, 
kan mede door (het perspectief van) werk
loosheid zijn beïnvloed. Werkloosheid ver
hindert voorts de mogelijkheid een part
time opleiding in het kader van het 
leerlingwezen te volgen, bij gebreke aan 
een voor de opleiding noodzakelijke ar
beidsovereenkomst. Verwacht mag worden 
dat een verdere beroepsopleiding het toe
komstperspectief van veel jongeren gunstig 
zou beïnvloeden.
Aangezien de werkloosheidsbestrijding een 
hoge prioriteit heeft in het beleid, mag ook 
aan de snelle totstandkoming van deze 
onderwijsvoorzieningen op brede schaal 
een hoge prioriteit worden toegekend. 
Macro-economisch gezien heeft deze prio
riteitstelling minder financiële consequen
ties dan overigens aan de opzet van nieuw 
onderwijs kan zijn verbonden. Toeneming 
van het aantal onderwijsgevenden én on- 
derwijsontvangenden, heeft een evenredig 
effect op het totaal van de sociale uit
keringen. Deze effecten resulteren in een 
verschuiving in de overheidsuitgaven, 
waarvan dan ook redelijk is dat dit een 
verschuiving ten gevolge heeft van de be
grotingen van de diverse departementen.

HET NIEUWE ONDERWIJS
Met betrekking tot de nieuwe onderwijs
voorzieningen zijn al vele initiatieven geno
men. Ook de Besturenraad voor het 
prot.-chr. onderwijs heeft, in samenwer
king met de Landelijke Organisatie voor 
Chr. Vormingswerk, aktiviteiten onderno
men ten behoeve van de ontwikkeling van 
die nieuwe onderwijs. Eén van de uit
gangspunten is dat deze onderwijsvoor
zieningen zullen worden gerealiseerd in 
naar levensbeschouwing gedifferentieerde 
instituten. Dit heeft ertoe geleid dat op 
regionaal niveau chr. scholen voor lager en 
middelbaar beroepsonderwijs en vormings
instituten gezamenlijk de ontwikkeling 
voorbereiden.
Voor de korte termijn wordt niet uitgegaan 
van het stichten van nieuwe scholen of 
instituten ten behoeve van deze onderwijs
voorzieningen; voorlopig zullen de voor
zieningen worden gekoppeld aan bestaande 
scholen. Besturenraad Protestants Chris
telijk Onderwijs en Landelijke Organisatie

voor Christelijk Vormingswerk pleiten er
voor dat chr. scholen en instituten in een 
regio gezamenlijk de verantwoordelijkheid 
nemen voor de realisering. Hierdoor kan 
maximaal gebruik gemaakt worden van 
aanwezige know-how, bekwaamheid, 
outillage, huisvesting e.d. zodat een opti
maal onderwijsaanbod kan ontstaan, met 
een grote mate van differentiatiemogelijk
heden voor de leerlingen.
Uitgangspunt is dat aan de leerling een 
grote hoeveelheid aan mogelijkheden 
wordt geboden voor de keuze van een 
vormings- en opleidingsprogramma. Elke 
individuele leerling moet, in zijn persoon
lijke eil maatschappelijke situatie, uitgaan
de van zijn behoeften en mogelijkheden, 
begeleid kunnen worden naar een voor hém 
maximaal bereikbaar niveau van opleiding. 
Om deze - en andere - onderwijsdoelen te 
bereiken is het noodzakelijk dat enkele tot 
nu toe gehanteerde uitgangspunten in het 
onderwijs worden aangepast. Zo zal bijv. 
niet kunnen worden volstaan met een 
uniform systeem voor de inrichting van het 
onderwijs, evenmin als met een systeem 
van uniforme examinering. Een grote mate 
van differentiatie zal mogelijk moeten zijn,
o.a. naar:
- inhoud van de opleiding (keuze van pro- 

gramma-onderdelen)
- werkwijze, tempo
- eindniveau.

RAAMPLAN
Een nadere uitwerking van deze ideeën is 
door Besturenraad PCO en LOCV gegeven 
in een onlangs uitgebracht , ,Raamplan 
nieuwe dagonderwijsvoorzieningen 16-18 
jarigen” . In dit raamplan wordt uitvoerig 
ingegaan op de uitgangspunten en doel
stellingen van het nieuwe onderwijs, gere
lateerd aan de doelgroep, en uitgaande van 
een chr. visie op vorming en opleiding. 
Aangegeven wordt voorts welke conse
quentie deze uitgangspunten en doelstel
lingen zouden moeten hebben voor de in
richting van het nieuwe onderwijs. O.a. 
wordt getracht een uitwerking te schetsen 
van de toepassing van het methodisch 
principe van participerend leren. 
Belangstellenden kunnen het raamplan (a 
f5 ,- excl. porto), bestellen bij: 
Besturenraad PCO, 
afdeling LMBO, Postbus 907,
2270 AX Voorburg, tel. 070-694201.
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Er wacht „basis en top 
weer een druk seizoen

9 9

Door: mr. J. G. H. Krajenbrink, secretaris 
van het CDA.

Bij het hegin van het seizoen 1978/1979 is 
het nuttig eens op een rij te zetten wat ons 
de komende maanden zoal te wachten 
staat. Dat is nogal wat en ik wil u dan ook 
reeds op voorhand de conclusie aanreiken, 
dat de mouwen opgestroopt zullen moeten 
worden.

GROEIMODEL
Zoals bekend verloopt de opbouw van het 
CDA volgens een groeimodel. We zijn, 
zoals dat heet, op weg van de federatie naar 
de fusie. En we zijn op die weg inmiddels al 
een heel eind gevorderd. We staan, zou je 
kunnen zeggen, voor de fase van de defini
tieve beslissingen. Reeds eerder is bekend 
gemaakt, dat we 1 juni 1980 hebben ge
prikt als fusiedatum. Om dat tijdstip te ha
len zal er nog veel werk verzet moeten 
worden en zuEen er nog vele beslissingen 
moeten worden genomen. Want, voor alle 
duidelijkheid, wanneer wij spreken over 
een fusie, dan bedoelen we daarmee in or
ganisatorisch opzicht de opheffing van de 
drie partijen, ARP, CHU en KVP, en de 
gelijktijdige totstandkoming van één 
christen-democratische partij in Neder
land, het CDA.
Welnu, dit is geen sinecure.

ONTWERP-STATUUT
Om te beginnen: hoe moet dat nieuwe 
CDA in elkaar zitten?
Anders gezegd, hoe is de organisatie
structuur? Welke organen dient dat CDA te 
kennen en wat zijn de taken en bevoegdhe
den daarvan? Hoe moeten die organen 
worden gekozen en waaraan moeten ze 
verantwoording afleggen? Hoe stellen wij 
ons bijvoorbeeld de totstandkoming van 
een kandidatenlijst voor de Tweede Kamer 
voor? Welke partij-organisatie moet er 
komen op het regionale en gemeentelijke 
vlak? En niet te vergeten: hoe denken we 
het hele zaakje te financieren? Het zijn dit 
soort vragen, waarop een bevredigend 
antwoord zal moeten worden gegeven. De 
afgelopen zomermaanden is er op dit ter
rein zeer veel werk verzet door de zoge
naamde ,,Brede -Statutencommissie”, 
waarvan de vice-voorzitter van het CDA, 
mr. J. L. Janssen van Raay als voorzitter 
optreedt en stafmedewerker G. van den 
Berg als uiterst actieve secretaris.
De commissie is opgedeeld in een drietal 
,,Kamers”. De Ie Kamer houdt zich bezig 
met de landelijke statuten en reglementen, 
de Ile Kamer ontwerpt de reglementen 
voor de regionale en plaatselijke organisa
ties, terwijl de Ille Kamer zich bezighoudt 
met de noodzakelijke overgangsregelin
gen. De commissie zal 1 oktober a.s. haar 
eindrapport indienen bij het bestuur van 
het CDA. Na behandeling in dit bestuur 
zullen vervolgens de partijbesturen van 
ARP, CHU en KVP zich over e.e.a. buigen, 
waarna de drie partijraden op 9 december 
a.s. de stukken krijgen voorgelegd. 
Wanneer deze stations zijn gepasseerd is 
het woord aan de leden. In het voorjaar van 
1979 kan wat ik nu maar zal noemen het 
ontwerp-statuut voor het nieuwe CDA 
worden besproken en kunnen amen
dementen worden ingediend op de voor- 

. gelegde teksten. Dan volgt de behandeling 
van de ingediende amendementen door de 
daartoe bevoegde partij-organen, waarna 
er via de nodige coördinatie en het treffen 
van vergelijken een eind-tekst uit moet 
rollen. Voor de drie partijen zal de defini
tieve aanvaarding daarvan samenvallen 
met het besluit tot het aangaan van de fusie.

GRONDSLAG EN POLITIEK HANDE
LEN
Een ander punt waar het CDA zich in de 
komende periode mee zal bezighouden is 
de vraag hoe wij denken over de relatie 
tussen de grondslag en het politiek hande
len. Voor de duidelijkheid: de grondslag 
van het CDA, zoals wij die thans hebben 
geformuleerd in de artt. 2 en 3 van onze 
statuten staat als zodanig niet ter discussie. 
Het gaat over het functioneren daarvan in 
de politieke praktijk. Ongetwijfeld zult u 
zich herinneren dat zich hierover een in
tensieve discussie heeft ontsponnen rond 
en op het eerste Congres van het CDA in 
augustus 1975. De besturen van het CDA 
en de drie partijen zijn van oordeel dat deze

discussie behoort te worden voortgezet en 
tot nadere conclusies dient te leiden.
Een verantwoorde besluitvorming met be
trekking tot het CDA vergt zeker op een zo 
aangelegen punt een zo groot mogelijke 
duidelijkheid. De discussie wordt thans 
voorbereid door een commissie onder lei
ding van de oud-Unievoorzitter, mr. O. W. 
A. Baron van Verschuer, met als rap- 
porteur/secretaris, drs. A. M. Oostlander, 
De commissie zal eveneens 1 oktober a.s. 
haar rapport indienen bij het bestuur van 
het CDA, waarna behandeling in de drie 
partijbesturen volgt. Ook dit rapport zal op 
de partijraden van 9 december a.s. uiter
aard de nodige aandacht krijgen.
De wijze waarop dit thema vervolgens in 
discussie zal worden gebracht ligt nog niet 
geheel vast. Uiteraard gaat het hierbij niet 
om voor amendering vatbare teksten, zoals 
dat wel het geval is met het ontwerp-sta
tuut. Het streven is er echter wel op gericht 
te komen tot een vruchtbare discussie, die 
bij draagt tot een verscherping van het poli
tieke profiel van het CDA. Positieve uit
komsten van deze discussie zijn vanzelf
sprekend van grote invloed op de defini
tieve beslissingen met betrekking tot de fu
sie.

HET CDA-HUIS
Dalen we thans af tot een meer triviaal 
onderwerp, dat de komende periode even
eens veel aandacht zal vragen. Ik doel hier 
op de activiteiten om te komen tot één 
CDA-huis. Waar zal straks het hoofdkwar
tier van het CDA zijn gevestigd? Thans is er 
immers nog sprake van drie partijbureaus 
van ARP, CHU en KVP, die in verschillen
de panden te Den Haag zijn gevestigd, ter
wijl het secretariaat van het CDA is onder
gebracht in het pand van de dr. A. Kuyper- 
stichting, eveneens te Den Haag.
Wil een partijsecretariaat, een weten
schappelijk instituut, een vormingsin
stituut, een jongerenorganisatie, een 
vrouwenorganisatie, en wat dies meer zij, 
wil dit alles kunnen functioneren, dan is een 
verantwoorde geconcentreerde huisves
ting daartoe een belangrijke voorwaarde. 
Uiteraard is over de mogelijkheden hiertoe 
reeds langer nagedacht. Thans liggen plan
nen ter tafel om te komen tot de creatie van 
een CDA-huis aan de dr. Kuyperstraat te 
Den Haag. Overwogen wordt verbouw van 
de huidige panden nrs. 1, 3 en 5, terwijl 
aanvullend ook een gedeelte nieuwbouw 
tot de mogelijkheden behoort. Globale 
schetstekeningen liggen gereed en inmid
dels is een commissie ingesteld die voor
stellen zal doen over concreet uitgewerkte 
bouwplannen. Tegelijkertijd is een werk
groepen het leven geroepen die zich zal. 
bezinnen op de wijze waarop een en ander 
kan worden gefinancierd. Over de kosten 
van dit project moet u namelijk niet gering 
denken. Het gaat hier om verscheidene

miljoenen. U zult hier dan ook ongetwijfeld 
nader van horen!
De ombouw van de bestaande bureaus tot 
één geheel en de vestiging daarvan in een 
gemeenschappelijk höofdkwartier dient 
uiteraard met grote zorgvuldigheid te wor
den voorbereid en uitgevoerd. Het gaat 
bijvoorbeeld om de vraag hoe de organisa
tie en werkwijze van het nieuwe partijse
cretariaat eruit zal moeten zien, met daar
aan gekoppéld vragen rond de personele 
bezetting. Ook dient er een verantwoorde 
rechtspositie-regeling voor het personeel 
tot stand te komen, waarbij bedacht moet 
worden dat de bestaande regelingen op 
nogal wat punten uiteenlopen.

ANDERE
COMMISSIE-ACTIVITEITEN
Een politieke organisatie dient op tal van 
ontwikkelingen in te spelen en de vorming 
van het CDA als eenheidspartij biedt stellig 
een bijzondere mogelijkheid tot het leggen 
van nieuwe accenten. Met betrekking tot 
een aantal onderwerpen zullen in de loop 
van de komende rnkanden rapporten ver
schijnen van commissies die zijn ingesteld 
door het bestuur van het CDA. Het gaat 
hier om zaken als het publiciteitsbeleid en 
de relatie van het CDA met de publici
teitsmedia in brede zin, de verhouding van 
het CDA tot allerlei maatschappelijke or
ganisaties, de vraag naar welke functies en 
posities onverenigbaar moeten worden 
geacht e.d. Stellig zultu t.z.t. nader worden 
geïnformeerd over de beleidsconclusies 
waartoe deze discussies zuOen leiden.

CONGRES CDA
Tussen alle bedrijven door zal ook dit 
seizoen het congres van het CDA bijeen
komen en wel op zaterdag 2 0  januari a.s. in 
het Nederlands Congresgebouw in Den 
Haag. Ofschoon de agenda voor het con
gres nog niet vastligt, kan reeds worden 
gezegd, dat er het fractie- en kabinetsbeleid 
aan de orde zullen komen.
Voorts zal de campagne voor de verkiezing 
van de leden van het Europees Parlement 
stellig niet onbelicht blijven, met daarbij
o.a. de presentatie van onze kandidaten
lijst.
Voor de rechtstreekse leden is nog in het 
bijzonder van belang te weten dat zij op dit 
congres vertegenwoordigd zullen zijn door 
een afvaardiging van 140 personen.

EUROPESE VERKIEZINGEN
En ja, ik duidde er reeds op, er staat ons ook 
nog zoiets te wachten als een Europese 
verkiezingscampagne. Op donderdag? juni 
1979 wordt in ons land de verkiezing ge- 

■ houden voor de Nederlandse leden van het 
Europees parlement. Deze verkiezing van 
de leden van een internationaal lichaam 
wordt nationaal, dus per land, georgani

seerd. Dit zal ongetwijfeld met zich mee
brengen dat aan de uitslag van de verkie
zingen een sterk nationale betekenis zal 
worden gegeven. Het zal derhalve een 
campagne en een verkiezing worden die in 
hoge mate vergelijkbaar is met de Kamer
verkiezingen van 1977. Maak dus de borst 
maar nat! De voorbereidende activiteiten 
zijn inmiddels reeds in voUe gang.
De gang van zaken rond de kandidaatstel
ling is in sterke mate vergelijkbaar met die 
van de kandidaatstelling voor de Kamer
verkiezingen van 1977. Afzonderlijk dis
cussiepunt is daarbij uiteraard het lijst
trekkerschap, waarover op dit moment nog 
niets naders valt te zeggen. De leiding van 
de verkiezingscampagne is in handen gege
ven van een centrale verkiezings- 
commissie, EURO-CVC genoemd. Voor
zitter hiervan is de heer H. A. de Boer, vice- 
vporzitter de heer C.F. Kleisterlee, terwijl 
de heer J.W.R. de Savornin Lohman het 
secretariaat voert. Ook nu weer zal het 
zware werk moeten worden gedaan door 
onze campagneteams in regio en gemeente. 
In de komende maanden zal het EURO- 
CVC u via de partijbladen stellig nader 
over haar plannen informeren.

KADER- EN VORMINGSWERK
Ik wU afzonderlijk de aandacht vestigen op 
de activiteiten die het kader- en vormings
werk ran het CDA in het komende seizoen 
zal ontwikkelen. In z’n algemeenheid ver
wijs ik hier naar het artikel dat hierover is 
verschenen in het juni-nummer van 
CDAktueel.
Avondcurssuen algemene politieke vor
ming, werkgroepenactiviteit, cursussen 
voor raadsleden en aspirant-raadsleden, 
oriëntatie-cursussen over het functioneren 
van CDA-verbanden en een complete ka
dercursus, ziedaar het menu waar u uit kunt 
kiezen. Voor de plaatsen waar een en ander 
zich afspeelt, alsook voor de adressen waar 
u zich kunt opgeven, verwijs ik naar eerder 
genoemd artikel.

ACTIEVE BASIS NODIG
Het lijkt overbodig te zeggen, dat voor een 
CDA, dat op bovengeschetste wijze in be
weging is en zich opmaakt voor de fusie, 
een actieve organisatie op gemeente- 
lijk/plaatselijk vlak uitgangsstelling is.
De enorme verbreding bij de jongste 
raadsverkiezingen dient thans vervolg te 
krijgen in een verdieping, zowel inhoude
lijk als organisatorisch. Daarvoor ligt een 
belangrijke verantwoordelijkheid bij de 
respectievelijke besturen, maar stellig ook 
bij de individuele leden.
Wij willen een fusie op 1 juni 1980. Wij zijn 
bezig de vitale beslissingen voor te berei
den. Opnieuw zal de basis van het CDA 
moeten aantonen dat dit project meer dan 
de moeite waard is.

CDA in college Amsterdann
door: Enneüs Heerma, fractie-voorzitter 
CDA Amsterdam.

In Amsterdam is een program-akkoord tot 
stand gekomen tussen PvdA/PPR, CDA, 
CPN en D’66 (aantal raadszetels: 19/1; 8, 
5; 3) als grondslag voor een te vormen 
college.
De besprekingen, die aan dit program- 
akkoord vooraf gingen hebben in een con
structieve en open sfeer plaatsgevonden, 
ondanks een aantal kritieke momenten in 
de onderhandelingen.
Eén van de meest kritieke fasen is wel 
geweest de inhoud van de inleiding (de zgn. 
preambule) op de programmatische af
spraken.
ONAANVAARDBAAR
Van de CDA-delegatie werd gevraagd in te 
stemmen met een formulering, die luidde: 
,,het huidige kabinet tot een ander beleid te 
bewegen” , als ook ,,dat deelname van het 
CDA aan het college mogelijk is, omdat de 
CDA-gemeenteraadsfractie geen binding 
met het kabinet-Van Agt-Wiegel erkent. 
Het zal duidelijk zijn, dat dergelijke for
muleringen voor het CDA onaanvaardbaar 
waren. Immers, de taak en verantwoor
delijkheid van een (CDA-)gemeenteraads- 
fractie is volstrekt duidelijk: van de kiezers 
is op basis van een gemeenteraadspro- 
gramma 1978-82 en een kandidatenlijst een

mandaat verkregen de gemeente (mede) te 
besturen. Dat is de essentie. Niets meer en 
niets minder. Een formulering, die zelfs 
maar de schijn in zich bergt van het 
opgeven van een stukje politieke identiteit 
is niet goed denkbaar.
De overige delegaties o.l.v. de PvdA 
keerden wat bovenstaande punten betreft 
terug van de ,,dwalingen huns weegs” door 
de CDA-formulering te accepteren, die als 
volgt luidt:
,,De deelname aan dit college van de 
akkoordpartijen als gelijkwaardige part
ners en met een gelijk waardige bijdrage 
aan de realisering van het in dit akkoord 
overeengekomen beleid is mogelijk mede 
doordat de akkoordpartijen een gezamen
lijke en gelijke verantwoordelijkheid heb
ben voor het bestuur van de stad.
Uit deze verantwoordelijkheid vloeit voort, 
dat de akkoordpartijen alles in het werk 
zullen stellen bij de huidige regering en 
parlement te bepleiten, dat een beleid 
wordt gecontinueerd c.q. gevoerd, dat in 
structurele zin de erkenning inhoudt van de 
grootstedelijke problematiek.”
Eén en ander betekent voor Amsterdam 
niet opnieuw een links meerderheidscolle- 
ge, zoals vier jaar geleden, hoewel voor wat 
de politieke getalsverhoudingen betreft her
haling mogelijk was geweest. Het is verheu
gend te constateren, dat de realisten het in

het linkse kamp gewonnen hebben van de 
ideologen. Het college zal de volgende 
samenstelling hebben:

PvdA - 5 wcthouderszetels 
CDA - 2 wethouderszetels 
CPN - 1 wethouderszetel 
D ’ 66 - 1 wethouderszetel

Indien de uitbreiding van acht naar negen 
wethouderszetels goedgekeurd wordt, zal 
er in de hoofdstad een college van start 
gaan, gebaseerd op 36 van de 45 raads
zetels. Een college, dat daadwerkelijk de 
grote problemen, zoals stadsvernieuwing 
en werkgelegenheid te lijf zal gaan.

HOOP OP HERSTEL
Niet het enkele feit, dat het CDA deel zal 
gaan uitmaken van het nieuwe Amster
damse dagelijks bestuur is reden voor hoop 
op herstel van de bestuurlijke verhou
dingen en bestuurskracht. Dat de politieke 
wil bij de akkoordpartijen aanwezig bleek 
gezamenlijk een akkoord te sluiten, waar
aan ook het CDA meedoet, geeft hoop en 
vertrouwen voor de komende bestuurs
periode.
De toekomst zal moeten leren, of deze 
hoop en vertrouwen inzake het tot stand 
gekomen program-akkoord gerechtvaar
digd is.
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Bremen bracht voorstel 
over monetair stelsel
door: R. F. M. Lubbers, vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

Het is inmiddels ai weer enige tijd geleden 
dat de regeringsleiders van de landen 
behorend tot de EEG in Bremen verga
derden. Daar werden toen door de heren 
Schmidt en Giscard d’Estaing voorstellen 
gedaan met betrekidng tot een nieuw in te 
voeren Europees monetair stelsel.
Door de toen snel inzettende vakantie
periode en de daarna gevolgde z.g. 
economische top met ojn. de VS, Japan en 
Canada zijn de voorsteUen terzake van een 
Europees monetair stelsel misschien wat 
teveel in de schaduw gebleven.
Er is ongetwijfeld de laatste iaren een 
zekere moeheid ontstaan met betrekking tot 
allerlei voorstellen die een betere Europese 
integratie beogen. Men gelooft er als bet 
ware niet meer in. Bovendien is de 
Nederlandse regering - dat gold zowel voor 
het vorige kabinet als voor bet huidige 
misschien wat overgevoelig geraakt als het 
voorstellen betrof van de grote lidstaten 
zoals West-Duitsland en Frankrijk. Ook nu 
klonk in het eerste commentaar nogal 
zwaar de kritiek door dat er geen overleg 
gevoerd was met de kleine lidstaten, 
Nederland voorop.

STAFVERDER

Dit alles neemt echter niet weg dat er dwars 
tegen de recessie en de moedeloosheid in 
getracht wordt op het punt van de 
economische en monetaire unie een stap 
verder te komen. Wanneer o.m. voorgesteld 
wordt tot een ..pooling” van reserves te 
komen kan deze op zichzelf bescheiden stap 
in de toekomst toch van belang blijken. Van 
verschillende kanten is er op gewezen dat 
een echte economisch monetaire unie pas 
kan groeien als ieder van de lidstaten met 
een behoorlijk stuk zelfdiscipline bereid is 
de economische politiek op elkaar af te

stemmen. Dit moet dan ondermeer leiden 
naar ongeveer gelijke tempo’s van geldont
waarding, rentestanden en dergelijke: én, zo 
wordt er aan toegevoegd, zolang die 
gedisciplineerdheid ontbreekt helpen lap
middelen als het nu op tafel gelegde 
Europees monetaire systeem ook niet. 
Andere critici wijzen er weer op, dat deze 
pooling van reserves en op basis daarvan 
weer verschaffen van kredieten al snel kan 
leiden tot het risico van een te overvloe
dige geldschepping en daarmee van inflatie 
en ondermijning van de noodzakelijke disci
pline in ieder van de lidstaten.
Deze kritiek is op zichzelf wel begrijpelijk, 
toch kunnen er argumenten tegenover 
geplaatst worden. Op de eerste plaats is het 
duidelijk dat in een tijd van internationale 
recessie het hoe dan ook belangrijk is 
zonodig valuta’s van de lidstaten te onder
steunen en daarmee een evenwichtig niveau 
van koopkracht in het totaal van de 
gemeenschap op peil te houden. Uiteraard 
roept dat vragen op welke mate van krediet- 
verschaffing nu nog w el' of niet meer 
verantwoord is; wanneer dit echter mee 
beoordeeld wordt vanuit een Europees 
niveau lijkt dat eerder winst dan verlies te 
zijn. Bovendien biedt het ten minste het 
perspectief dat aan de kredietverlening 
voorwaarderi gesteld kunnen worden juist 
gericht op de zo noodzakelijke discipline in 
de individuele lidstaten en de daardoor 
mogelijke „convergentie van economieën”.
In feite zou het Europees monetair systeem 
zo. althans op een aantal punten, gelijkenis 
gaan vertonen met wat het Internationaal 
Monetair Fonds doet.
Indien wel wordt gesteld dat het voorge
stelde Europees monetair stelsel alleen zin 
heeft als er een daadwerkelijke gecoördi
neerde monetaire en economische politiek 
tussen de lidstaten plaatsvindt dan kan men

de zaak ook omkeren en zich afvragen of 
het Europees monetair stelsel daar niet ju is t, 
zelf een bijdrage toe kan leveren.

LANGERE TERMIJN

Bij de beoordeling van het Europees 
monetaire stelsel gaat het overigens niet 
alleen om de effecten op korte termijn, 
m aar ook waartoe het op langere termijn 
kan leiden. Daarbij wil ik op het volgende 
wijzen. Alhoewel per lidstaat verschillend . 
vervult in ieder land de centrale bank een 
belangrijke rol in de monetaire en daarmee 
voor een deel ook in de budgettaire 
discipline. Deze verhouding is haast altijd 
een délicate. Al naar gelang het uitkomt 
beklemtonen presidenten van centrale ban
ken en ministers van financiën hun onder
scheiden dan wel juist weer hun gezamen
lijke verantwoordelijkheden, De ene keer 
wijzen zij nadrukkelijk op de eigen functie 
en verantwoordelijkheid, de andere keer 
leggen zij uit hoe hun eigen speelruimte 
ingeperkt wordt door resp. het monetaire of 
het budgettaire beleid van de ander.

W anneer nu voorzichtig gebouwd gaat 
worden aan een Europees monetair stelsel 
bevattend pooling van reserves en het 
instrument van krediet-verlening, resp, geld
schepping dan zal het van groot belang 
blijken in welke mate deze Europese 
monetaire institutie daadwerkelijk invloed 
uit kan oefenen op het beleid van de minis
ters van financiën en zo op het budgettair 
en economisch beleid van de individuele 
lidstaten.

Wil een Europees monetair stelsel op 
langere termijn echt van betekenis zijn dan 
zal het niet alleen kunnen blijven bij een 
afstemmen van lidstaten op elkaar van de 
economische politiek, maar ook om de 
vraag naar een zekere mate van afdwing- 
baarheid, In de mate waarin dit plaats kan 
vinden kan de rol van de centrale banken 
bescheidener worden, waartegenover staat 
een geleidelijke versterking van de positie 
van het Europees Monetair Fonds, wat 
bedoeld is uit te groeien naar een Europese 
centrale bank.
W anneer als politiek doel niet alleen 
economisch monetaire coördinatie, maar 
vooral integratie geformuleerd wordt, ver
dient de uitbouw van een Europees 
monetair stelsel veel krediet.

Europa-manifestatie voor 
jongeren in Parijs
Op zaterdag 28 en zondag 29 oktober organiseren de christen-democratische jongeren uit 
de Europese lidstaten een grootse manifestatie te Parijs, Deze manifestatie is toegankelijk 
voor alle jonge CDA-leden,
Bij voldoende deelname zal met een speciale bus worden gereisd, die op vrijdagmiddag de 
27e zal vertrekken. Bij mindere deelname zal per trein worden gereisd, De kosten per 
deelnemer zullen, afhankelijk van de vervoersvorm, liggen tussen de f 35,- en f60,- voor 
het gehele weekend.
Voor nadere informatie kun je je wenden tot de secretaris van buitenlandcommissie 
(CDJC), Pieter F, Dudink, Mauritskade 25 te Den Haag, tel, 070-653934, tst, 22 (tijdens 
kantooruren).
Inschrijving geschiedt via onderstaande bon.

INSCHRIJFBON EUROPA-MANIFESTATIE PARIJS

Naam:................... .-.........................................................................................
Adres:..........................................................................................................
Woonplaats: ...................................................................................................
Geboortedatum: .............................................................................................

Deze bon inzenden aan secretariaat CDJC, Mauritskade 25 te Den Haag,

Verklaring CHJO-bestuur 
inzake abortusregeling
Het bestuur van de CHJO heeft een 
verklaring opgesteld met betrekking tot het 
toekomstig abortusbeleid. Deze verklaring 
is toegezonden aan de ministerraad en de 
fractie van het CDA in de Tweede Kamer, 
De verklaring luidt:
„Gelet op het CDA-verkiezingspro- 
gramma,
gelet op de verwachting die de voormalige 
minister van justitie Van Agt inzake het 
toekomstig abortusbeleid heeft gewekt, 
gelet op de geruchten, dat in het komende 
abortuswetsontwerp de eerste drie maan
den een zogenaamde ,,vrije periode” zou
den zijn.

delen wij u mede, indien dat zo is, hierover 
ernstig verontrust te zijn.
Wij zijn van mening, dat een dergelijke 
,,vrije periode” ernstig afbreuk doet aan 
de mogelijke alternatieve oplossingen bij 
een abortusaanvrage en een evenwichtige 
afweging bijzonder zal bemoeilijken tussen 
de waarde van het nieuwe leven en de nood 
van de vrouw.
Wij doen een dringend beroep op u deze 
gedachte bij uw besluitvorming mee te 
nemen,”
Aldus de verklaring van het CHJO- 
bestuur,
opgesteld op 1 september jongstleden.

Zo denk ik  er over

Spreekuur voor 
raadsleden

Nu op 5 september j.1, de nieuw gekozen 
gemeenteraden zijn opgetreden en in veel 
gemeenten thans C.D.A,-frakties optreden, 
lijkt het mij een goede zaak toe dat deze 
frakties overgaan tot het instellen van een 
(periodiek) spreekuur.

Een spreekuur biedt n.1. in de eerste plaats 
het voordeel dat belanghebbenden zich 
kunnen laten in- en voorlichten over in de 
raad genomen besluiten. Veelal kan men uit 
de verslaggeving in de pers niet opmaken of 
lezen hoe de agendapunten werden behan
deld en laat staan: wie erover soms toch heel 
belangrijke onderwerpen heeft gesproken of 
wat er te berde is gebracht.

In de tweede plaats kan men op een 
spreekuur de raadsleden informeren over 
hetgeen in de bevolking „leeft”, welke 
problemen er liggen, attenderen op verkeer
de toestanden, welke aangelegenheden om 
overheidsmaatregelen vragen of suggesties 
voorleggen. Bovendien kan men bij de 
raadsleden informeren op welke wijze men 
b.v. in beroep kan gaan bij weigering van 
b.v. een aangevraagde vergunning e.d.

Er bestaat bij de burgers n.1. nog een 
ontstellend tekort aan kennis over welke 
rechten men eigenlijk wel heeft. Men is over 
het algemeen gauw geneigd om de door de 
overheid genomen beslissingen als onaan
tastbaar te beschouwen, terwijl het juist nu 
de Wet AROB is. welke veel beroepsmo
gelijkheden inhoudt.
Tot zover mijn suggestie.

Ik hoop dat hierdoor een goede stap wordt 
gedaan in de richting van een beter begrip 
of betere verstandhouding, zoals u wilt. over 
en tussen de burger en de overheid, want 
daaraan mankeert jammer genoeg, nog héél 
veel.

Coevorden .1. Somer

Themadag
CDJA-Zuid-Holland
Het Christen Democratisch Jongeren Appèl 
in Zuid-Holland organiseert op zaterdag 7 
oktober een themadag over de grondslag 
van het CDA. In het ochtendgedeelte zal het 
Tweede-Kamerlid René van der Linden een 
rede houden, toegespitst op ,het open of 
gesloten’ karakter van het CDA, waarna 
discussie volgt, In het middag-gedeelte zal 
het Eerste-Kamerlid prof, dr, Y, A, Diepen
horst een rede houden, vnl, toegespitst op 
geloof en politiek, waarna discussie volgt.
De lunch wordt verzorgd, kosten ƒ2,50. 
Wegéns de beperkte ruimte vragen wij 
niet-CDA-jongeren eerst even bij ons 
secretariaat te informeren of er nog plaats 
is.
Tijdstip: 9.45 uur: plaats: RK-Kerk aan de 
Bezuidenhoutseweg te Den Haag. vlak 
tegenover het SER-gebouw (neem de 
achteringang aan de Helenastraat 8). 
(Secretariaatsadres: M. B. Werkhoven. 
Haarlemmerstraat 71 2312 DL Leiden).

CHJO-Overieg van besturen 
Provinciale afdelingen
Op maandag 18 september hoopt het 
CHJO-bestuur weer een overleg te houden 
met de voorzitters en secretarissen van de 
provinciale afdelingen van de CHJO. Op de 
agenda staat, naast het uitwisselen van 
ervaringen uit de provincies, ook de 
bespreking van een door het CHJO-bestuur 
opgesteld politiek pamflet, dat ten behoeve 
van de politieke meningsvorming binnen 
het CDJA daarin zal worden ingebracht.
Een vergadering dus. die geen provincie kan 
missen! Kom dus allemaal op maandag 18 
september om 19.00 uur in Kobus aan de 
Poort, Utrechtsestraat 49, Amersfoort.

CHJO Zuid-Holland
De algemene Ledenvergadering van de 
CHJO-Zuid-Holland zal worden gehouden 
op 'zaterdag 23 september. Plaats van 
handeling:
Leiden, zaaltje naast de Petruskerk aan de 
Lammenschansweg. Aanvang 10.30 uur. 
Onderwerp: ’s morgens huishoudelijke
vergadering, ’s middags: voordracht door 
tweede kamerlid drs. W. J. Deetman (CDA) 
over „Kabinet-Van Agt. bezuinigingen en 
miljoenennota”.
C.H.J.O.-’ers en jonge C.H.U.- 
leden zijn van harte welkom!
De volgende bijeenkomsten van de thema- 
groep „Geloof en Politiek” regio Leiden zijn 
gepland op dinsdag 12 en woensdag 20 
september. Plaats van samenkomst is 
Rapenburg 102 te Leiden, gebouw van de 
studenten ecclesia. Aanvang 20.00 uur. 
Inlichtingen over deze en de andere groepen 
kunnen ingewonnen worden bij: Paul Doop. 
Klikspaanweg 42. Leiden, tel. 071 -760520.

De werkgroep die zich bezig houdt met 
vraagstukken als euthanasie en abortus 
vraagt of een jurist(e) de gelederen wil ko
men versterken. Juridische kennis is bij deze' 
zaken terdege nodig. Inlichtingen: Boude- 
wijn Gunning. Nieuwsteeg 2. Leiden, tel. 
071-124482. '
Voor de fractiebegeleidingsgroep van de 
C.H.J.O. die gaat samenwerken in CDJA 
verband hebben zich tot nu toe vijf 
deelnemers aangemeld. Daar is dus nog 
plaats voor liefhebbers, die zich willen 
verdiepen in de provinciale politiek. Jan 
Vroege, Westeinde 79. Waarder (post 
Woerden), tel. 070-694201 (alleen overdag) 
kan je er alles over vertellen.
Het streven om voor de 23e september de 50 
leden te halen (zie de Nederlander van 18 
augustus) is nog niet gerealiseerd. In Leiden 
hebben zich drie belangstellenden gem eld.. 
wie weet? W aar blijven Dordrecht, Gouda, 
Vlaardingen, Katwijk, Den Haag........?

Aat B. L. de Jonge 
Kloksteeg 21.
Jean Pesvnhof 11, 
Leiden.

Piet van Tellingen naar Zaandam
De voorlichter van de CDA-Tweede Ka- 

■mer-fractie. Piet van Tellingen, is benoemd 
tot hoofd van de afdeling voorlichting bij 
de gemeente Zaanstad.
Per 1 december a.s. zal hij zijn nieuwe 
werkkring aanvangen.
Van Tellingen was van 1972 tot 1977 
voorlichter van de ARP-fractie in de' 
Tweede Kamer. Op 7 juni vorig jaar aan
vaardde hij zijn huidige functie.
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Gesprek met Riet de Vries-van Beek

Via CDA-vrouwenraad 
raadslid in Rijswijk

In het hele land kwamen begin 
september de gemeenteraden voor het 
eerst, door de raadsverkiezingen, in 
vernieuwde samenstelling bijeen. Voor 
verscheidene raadsleden betekende dit 
hun eerste openbare deelname aan „het 
politiek bedrijf’ ’. Wat bracht hun 
daartoe? Waarom kozen zij partij? Wat 
zijn hun verwachtingen? Met één van de 
nieuwe raadsleden had Annelies van 
den Beid daarover een gesprek.

Riet de Vries is een rechtstreeks CDA-lid. 
Zij werd als nummer tien op de Rijswijkse 
CDA-lijst in de gemeenteraad gekozen. 
Afkomstig uit Brabant bezocht zij het 
Catharina Lyceum en de Sociale Akademie 
te Eindhoven. Voor haar huwelijk was zij 
aktief in het maatschappelijk werk: gezins
zorg, kinderbescherming en gezinsvoogdij. 
Tijdens haar huwelijk - zij woont aiweer 15 
jaar in Rijswijk - was zij lid van de vrou
wenadviescommissie voor de woningbouw 
en van de oudercommissie van de basis- 
schook, waarop haar kinderen zaten.

Door het beroep van haar man, die als 
parlementair redacteur de landelijke poli
tiek op de voet volgt, kreeg ook zij 
belangstelling voor politieke zaken. Zij 
leefde mee met de ups en downs van vele 
politieke partijen, doch had zelf nog wat 
moeite met het maken van een keus. Totdat 
het CDA begon te komen.
,,Van het begin af heb ik in het CDA iets 
gezien” , zegt Riet de Vries. ,,Het kwam 
echt geloofwaardig bij me over. Ik her
kende daarin mijn eigen wijze van denken 
en van in-het-leven-staan. Dat te consta
teren is mooi, maar ik vond dat ik er dan 
ook aan moest deelnemen. Zo werd ik lid 
van het CDA.
Wat mij het meest aanspreekt is, dat het 
CDA nog echt voor eigen verantwoorde

lijkheid opkomt. Met als logisch gevolg het 
appél op het ,,samen verantwoordelijk” 
zijn. Ik denk trouwens dat je nooit tot een 
,,samen verantwoordelijk” kunt komen, 
als je niet geleerd hebt zelf voor eigen 
hebben en houwen, voor eigen doen en 
laten verantwoordelijkheid te dragen.

ZELF VERANTWOORDELIJK
Ik werd wat bang van al dat geregel van 
boven-af, waar sommige partijen het van 
verwachten. Ook het nastreven van een 
soort paradijs op aarde is me te utopistisch. 
Met zijn beroep op eigen verantwoor
delijkheid wist het CDA me echter te 
boeien. Ook zijn program stond me aan. In 
Rijswijk was bovendien reeds vroeg een 
CDA-Vrouwenberaad van de grond geko
men, zodat ik direkt actief binnen het CDA 
kon functioneren. Voor een rechtstreeks 
CDA-lid is dat iets bijzonders.

Van het CDA-vrouwenberaad uit zijn veel 
rechtstreekse leden naar voren gekomen. 
Mensen die nog nooit lid waren van enige 
politieke partij, raakten door het CDA 
geïnspireerd. Dat is, wat mij betreft, ook 
een beetje te danken aan de rede die prof. 
Steenkamp hier voor de CDA-vrouwen 
hield. Hij begon zijn verhaal met de 
verzekering te geven: ,,De basis heeft het 
CDA gewild en dat laat die basis zich niet 
meer afnemen” . Dat was in een periode vol 
moeilijkheden voor het CDA, toen de 
andere partijen ons voor hielden: dat halen 
jullie nooit. Maar dank zij mensen als 
Steenkamp en vele anderen, die ondanks 
alle problemen er in bleven geloven, is het 
CDA toch van de grond gekomen. Dat 
vind ik geweldig.

MEEGEHOLPEN
Riet de Vries heeft in Rijswijk meege
holpen het CDA-vrouwenberaad van de 
grond te krijgen. Zij vindt het erg belang
rijk dat vrouwen thuis raken in de politiek. 
Vrouwen moeten weten wat er in het land 
gebeurt, welke programma’s er zijn en

welke mensen politiek bedrijven. Vrouwen 
kunnen in de politiek een andere, een 
creatieve inbreng hebben. Mannen, en 
vrouwen kunnen elkaar zo aanvullen. Ieder 
legt de accenten anders en gezamenlijk 
kunnen ze meer tot stand brengen.

Dank zij het CDA-vrouwenberaad en de 
rechtstreekse CDA-leden is Riet de Vries 
als nummer één op het aanbevelingslijstje 
van de rechtstreekse leden gekomen. Dat 
kwam op een tiende plaats op de totaallijst 
neer. Dank zij de verkiezingswinst bete
kende dat een plaats in de gemeenteraad.

RAADSLID
- Wat ze straks in de gemeenteraad denkt te 
kunnen gaan doen?

,,Ik wil graag proberen een stukje welzijn 
in de gemeente te helpen bevorderen en op 
die manier iets tot een leefbare samenleving 
bijdragen. Mijn voorkeur gaat, dank zij 
mijn opleiding en ervaring, uit naar de 
commissie sociale zaken - maatschappelij
ke dienstverlening. Ook heb ik belangstel
ling voor het onderwijs. In de oudercom
missie van de basisschool heb ik een aantal 
jaren meegedraaid. Het hele onderwijs 
boeit mij enorm. Niet alleen omdat mijn 
kinderen op school zitten, al telt dat na
tuurlijk wel mee. Het middelbaar onder
wijs en de ontwikkelingen die zich daar 
voordoen, hebben mijn grote belangstel
ling. Ik wil daar graag alles over weten.

Met de bestuurs-problemen van Rijswijk 
blijkt Riet de Vries al aardig vertrouwd te 
zijn.

„Rijswijk is zo langzamerhand wel vol
groeid, dacht ik. Er is mogelijk sprake van 
enige vergrijzing. Scholen kampen met 
teruglopend aantal leerlingen. In zo’n 
situatie is het zaak wat meer op de ver
fijning van de leefgemeenschap te gaan 
letten. Hoe kun je, met soms kleine dingen

in een bepaalde buurt, de mensen stimu
leren beter met elkaar te leven? En dan 
denk ik aan die, door het CDA verdedigde, 
eigen verantwoordelijkheid en aan het ver
antwoordelijkheid aanvaarden voor el
kaar. In kleiner verband kan dat mak
kelijker en gebeurt het dan ook vaak ge
makkelijker.

Ik vind bijvoorbeeld dat bejaarden zo lang 
mogelijk zelfstandig moeten kunnen wo
nen. En als ze daarvoor wat hulp nodig 
hebben, moeten ze die ook kunnen krijgen. 
Daarvoor moeten ze dan ergens terecht 
kunnen. In Rijswijk funktioneert de buren
hulp zelfs erg goed in bepaalde wijken.

Ook gehandicapten moeten deel kunnen 
uitmaken van onze samenleving.

JEUGDWERK
Het jeugd- en jongerenwerk moet alle 
aandacht krijgen. Jongeren verkeren vaak 
in afschuwelijke moeilijkheden waar ze 
geen raad mee weten. Het aantal zelfmoor
den is, landelijk gezien, schrikbarend. We 
zouden moeten peilen of er behoefte 
bestaat aan een advies- en informatiedienst 
voor jeugd en jongeren. Waar ze terecht 
kunnen als ze behoefte hebben aan bepaal
de informatie en voorlichting. Zoals bij
voorbeeld over woonruimte, de gevaren 
van druggebruik, onderwijsmogelijkheden. 
Jongeren moeten daarin zelf kunnen mee
draaien. Ze moeten zelf initiatieven kunnen 
ontplooien, die binnen grenzen van het 
redelijke en mogelijke moeten worden 
gehonoreerd.

Rijswijk verkeert in de gelukkige omstan
digheid dat het rijk tien miljoen beschik
baar stelt voor het Demonstratieproject 
Herindeling Stedelijk Gebied. Het is de be
doeling om in oudere Rijswijkse buurten 
de leefbaarheid terug te brengen. Bijvoor
beeld door woonerven en groen. Een goed 
plan. Een van de belangrijkste voorwaar
den die het rijk stelt, is dat de bewoners 
optimale inspraak krijgen. Hoe dat alle
maal zal gaan staat nog niet vast, maar de 
bewoners zijn al wel in beweging gekomen. 
Leefbare buurten vind ik erg belangrijk 
voor een samenleving. Daarvoor zijn initia
tieven uit de buurten zelf onmisbaar.

Komen deze niet vanzelf, dan moeten de 
mensen worden uitgedaagd met plannen te 
komen. Daar dienen ze dan zelf ook 
helemaal achter te staan. Ik geloof erin dat 
mensen bereid zijn anderen te helpen. Dit 
brengt een stuk solidariteitsgedachte naar 
voren. Dat is helemaal het CDA” .

Annelis van den Beld-Pott.

U  AKI A R  R  \̂ i GASLfIDINGENtlMIMMD D* W  •
KABELWERKEN

Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941 ★  
VEENDAM - Telefoon 05987-7800 ZINKERS

Voor uw
” Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

HANDELMIJ B.V. 

BANDEN B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

Wie aan de toekomst bouwt 
BouwtopdeC.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester’s Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

Meester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfait-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER B.V.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

BOUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker 
&Zn.
Var O^adelaan 61 
Tel. 02150-11189-16777 
H IL ^ S U M .

Stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

VA N
Z eb en ’s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

AANNEMINGSBEDRIJF
OOGVLiET & ZN. B.V.

Burgerlijke- en Utiliteitsbouw
* NIEUWBOUW
* VERBOUW+
* ONDERHOUD

2WIJNDRËCHT
Molenvliet 9 - Tel. 01850-26651-27034-24330.

TUINAANLEG
BINDER B.V. - RHOdN

Aanleg en onderhoud van 
GEMEENSCHAPPELIJKE TUINEN, 

PLANTSOENEN, PARKEN, 
SCHOOLTUINEN etc.

■ onderhoud van . . . ■
groenvoorzieningen ' straatwerken

■ onkruidbestrijdingen ' drainages - rioleringen
- kleigrond, teelaarde ' beplantingen
■ graszoden en
■ graszaden
- bloembakken

- windkeringen en 
afrasteringen

- aanleg grasgazons

Dorpsdijk 50-52 - Postbus 820 - RHOON 
teicffoon 018906111*
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Binnenkort ontstaat bij de CDA- 
Tweede-Kannerfractie een vakature 
voor:

VOORLICHTER,...,
Wij denken aan iemand die zich in overtuiging 
verbonden weet met uitgangspunt en doelstellingen 
van het CDA. Hij of zij zal in teamverband moeten 
kunnen samenwerken. Journalistieke ervaring en/of 
bekendheid met vooriichtingswerkzaamheden is een 
vereiste, evenals een middelbare opleiding.
De werkzaamheden zullen ondermeer omvatten:
- het onderhouden van kontakten met de publieke media (o.a. 

parlementaire pers, radio en t.v.-rubrieken van een aktueel en 
informatief karakter)

- het adviseren van CDA-Kamerleden in hun optreden naar buiten; 
met name van de'fractievoorzitter;

- het adviseren van andere CDA-organen in hun publieke optreden
- verzorging van CDA-radio- en t.v.-uitzendingen
- verzorging van de informatie over standpunten van de CDA- 

Tweede-Kamerfractie aan de eigen leden.

Onze gedachten gaan uit naar iemand van omstreeks 30 jaar. 
Salariëring is afhankelijk van leeftijd en ervaring.

Sollicitaties richten aan:

Secretaris CDA-Tweede-Kamerfractie
Binnenhof 1 a, Postbus 20018.
2500 EA ’s-Gravenhage
(in de linkerbovenhoek van de enveloppe vermelden „sollicitatie” )

• • • • • • • • • • • • • • •

BUDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

Ontdekkingstochten door de landen van de bijbel!
A. MET „THACIR” NAAR ISRAËL

15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs hotels of jeugdherbergen. Met 1 of 2 
dagen Elat en Sinaï. Of een hele extra week „in de voetsporen van Mozes” door Negev 
en Sinaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages” , volgestopt met toeristische 
humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een THeologisch verantwoorde. 
Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met aandacht 
voor de uitdagingen en de problematieken van het moderne Israël en zijn 
minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-Reizen zijn zeker niet 
geschikt voor iedereen, maar wèl voor mensen, die zich geen christelijke knollen voor 
heidense citroenen willen laten verkopen!

B. HERHALINGSREIZEN NAAR ISRAËL VOOR „GEVORDERDEN”

Hebt ü dat nu ook: dat gevoel van ,,ik zou nóg wel een keer naar Israël willen, maar nu 
eens niet iedere dag met een hele groep, maar gewoon lekker in mijn eigen tempo naar 
die plaatsen, die ik zélf (nog eens) wil bezoeken!” ?
Ook ü kunnen wij een aantrekkelijke reis aanbieden, waarbij uw reis naar Israël en 
terug, uw overnachtingen in goede 3-sterren hotels (met diner en ontbijt), te weten: 5 
nachten in Jeruzalem, 3 in Tiberias, 3 in Haifa en 3 in Tel Aviv, alsmede uw 
verplaatsingen van Jeruzalem naar Tiberias en Haifa en Tel Aviv, geheel verzorgd zijn. 
Voor de rest kunt u geheel naar eigen inzichten uw dagelijkse programma’s invulien 
en uitvoeren. Uiteraard zijn wij u graag van dienst met het op stellen van üw program
ma!
Desgewenst kunt u intekenen voor een aansluitende 3de week „In de voetsporen van 
Mozes” , óf - als u daar meer vool voelt - voor een 3de week zonnen en zwemmen aan 
de Golf van Elat!

C. „IN DE VOETSPOREN VAN PAULUS”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Rorheinse oudheid. Het Nieuwe Testament - en met name die gedeelten, 
waar in de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u. De 
mythologische verhalen en de klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en bloed 
voor u. Een reis om nooit te vergeten!

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze 
reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk Nederlands sprekende, 
Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen. Indien dit laatste absoluut niet mogelijk 
blijkt te zijn, bieden wij naast de Duits en/of Engels sprekende gids een vlotte 
Nederlandse vertaling.

Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter 
kennismaking en informatie.

Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël- 
reis” of ,,Paulusreis” ) en binnen enkele dagen kunt u in alle rust ons hele verhaal 
bestuderen, waarin geen,,kleine lettertjes” voorkomen!

Vertrekdata:
A. Met „THACIR” naar Israël:
1978: 7 november; 23 december.
1979:23-1; 13-2; 6-3; 27-3; 17-4; 8-5; 29-5; 19-6; 10-7; 31-7;

21 -8; 11 -9; 2-10; 30-10; 20-11; 22-12.
N.B.: Jeugdherbergreizèn alleen: 7-11-1978; 10-7 en 30-10-1979.

B. Herhalingsreizen:
1979: 6 maart; 10 juli; 2 oktober.

C. In de voetsporen van Paulus:
1978: 31 oktober.
1979:3 mei; 12 juli; 1 november.

Wij zien met belangstelling uw aanvraag tegemoet!

THACIR EUROPALAAN 14, 
3844 AV HARDERWIJK. 
Tel. 03410-21989.
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DE BEDE
Veel mensen in ons land hebben met grote 
nieuwsgierigheid uitgezien of de bede al of 
niet in de Troonrede zou terugkeren. Aan 
die nieuwsgierigheid is dan nu een eind ge
komen; men kan zelf constateren in 
hoeverre er aan de drang naar wetenschap 
op dit gebied is voldaan.
Er zijn er echter ook -  en ik acht hun getal 
niet gering -  die met meer ernst bezig zijn 

' geweest met de vraag of de overheid zou 
willen -  zou durven -  uitspreken dat zij 
zich in haar zware en verantwoordelijke 
taak afhankelijk weet van de Allerhoogste. 
Immers van Wie anders kunnen wij de 
kracht voor ons werk verwachten? Plaatst 
de overheid, die zich aldus uitspreekt, 
daarmee het gehele politieke gebeuren niet 
in een zegenrijk perspectief, dat ondanks 
alle sombere economische voorspellingen, 
toch hoop en verwachting wekt, juist om
dat de relatie wordt gelegd met die Ander? 
Het weglaten van de slotpassage uit de 
Troonrede in 1973 heeft terecht zeer velen 
van ons volk beroerd. De drie christen-de- 
mocratische partijen hebben daaraan toen 
overduidelijk uitdrukking gegeven. De 
CHU heeft getracht om de bede daarna 
weer in de Troonrede opgenomen te krij
gen. Nu vijf jaar later, zijn er velen die zich 
er terecht zorgen over maken, dat de bede 
een voorwerp van politiek steekspel zou 
gaan worden. En een situatie, waarbij de 
bede, afhankelijk van de toevallige rege- 
ringscombinatie al of niet in de Troonrede 
wordt opgenomen, is evenmin aanlokke
lijk. Minder aangesproken voel ik me door 
diegenen, die vinden, dat je er maar niet 
teveel over moet zeggen, omdat zich met 
betrekking tot de bede ,,op de heilige 
grond” zou bevinden. Riskeert men daar

mee met het verwijt, dat men een doperse 
scheiding aanbrengt tussen terreinen (bij
voorbeeld tussen het persoonlijke en pu
blieke leven), die fundamenteel bijeen be
horen? Immers welk terrein valt niet onder 
het beslag van Gods Woord?
Maar goed, in de Troonrede van 19 sep
tember 1978 valt een nieuwe tekst te lezen; 
echter nieuw ook wat betreft de zaak 
waarom het feitelijk gaat? We citeren: - 
„Moge dat werk worden gedragen in het 
vertrouwen dat velen u wijsheid toewensen 
en om zegen voor u bidden” .
Zeker, persoonlijk geef ik de voorkeur aan 
de tekst van 1972. Toen stond er; „Met de 
bede dat God u de wijsheid en kracht moge 
geven verklaar ik deze zitting van de Staten 
Generaal voor geopend.” Een formulering 
die kernachtig is en die nauwkeurig uit
drukt wat gezegd moet worden. Het is te 
betreuren, dat deze slotpassage -  sinds 
1973 -  verdwenen is, maar moeten we an
derzijds niet vaststellen, dat het toch ook 
niet louter om de woorden gaat. We hangen 
toch niet aan een formule! Ik stel vast, dat 
de zaak waai om het gaat ook thans in de 
Troonrede is vertolkt. De overheid erkent 
haar afhankelijkheid en zij roept daarbij 
het gebed in van velen. Daarover zijn wij 
bijzonder verheugd. En ik hoop dat ik hier
bij namens zeer velen spreek. Laten wij 
voorkomen, dat we bij een zaak als deze 
zodanig de meetlat blijven hanteren, dat 
we de essentie ervan wel moeten verliezen. 
Wij bidden de regering de wijsheid toe dat 
zij ook volgend jaar op passende wijze weet 
uit te drukken onder welk regiem zij haar 
moeilijke taak wenst te vervullen.
Uit de betreffende passage blijkt, dat de 
overheid ook iets vraagt. . .  aan ons! Er 
wordt gewacht op antwoord. Ons volk

wordt opgeroepen tot gebed. Dit antwoord 
mag regering en parlement niet onthouden 
worden. Wanneer ,,de politiek” gedragen 
wordt door het gebed, moet er iets veran
deren in dit land: ten goede!

HOOFDPUNTEN VAN HET REGE
RINGSBELEID: ENKELE NOTITIES
Op het moment dat ik schrijf zijn de begro
tingen van de departementen nog niet in 
mijn bezit; wel de publïkatie ,,Hoofdpun
ten van het regeringsbeleid 1979”. Ik maak 
daaruit vrij willekeurig de volgende noti
ties.

ZUID-AFRIKA
,,De internationale druk op Zuid-Afrika 
dient gehandhaafd te worden ten einde tot 
een vreedzame verandering van de Zuid- 
Afrikaanse samenleving bij te dragen. 
Overigens acht de Regering het niet zinvol 
tot een beëindiging van de contacten met 
Zuid-Afrika over te gaan aangezien zulks 
dit land in een isolement zou drijven, waar
door eerder een verharding dan een ver
soepeling van het Zuidafrikaanse beleid 
wordt verwacht.” (blz. 21)
Naar mijn mening een zelfstandig besluit. 
Moeten wij niet tot het uiterste willen gaan 
via de dialoog?

ABORTUS
Men treft noch onder het hoofdstuk Justi
tie, noch onder het hoofdstuk Volks
gezondheid en Milieuhygiëne een passage 
aan over de abortus. Dus (toch) geen 
hoofdpunt van het regeringsbeleid?

ONDERWIJS
Hier lezen we 6 uitgangspunten, 3 doelstel

lingen, 8 prioriteiten en 27 beleidsvoorne
mens. Mocht de grammatica verdwijnen, 
het rekenen blijft bij O en W in tel. Men 
leest niets over de middenschool, wel over 
„de noodzaak om een veelvormig onder
wijs- en vormingsaanbod” . En (beleids
voornemen 8): ,,Er wordt overwogen op de 
duur te komen tot een ontwikkelingsplan 
voor het voortgezet onderwijs, waarbij zou 
worden aangeknoopt bij de coördinatie van 
de ontwikkelingen die zich al dan niet 
spontaan in het onderwijsveld voordoen en 
de meer door het beleid gestuurde ontwik- 
kelings- en vernieuwingsprojekten.” 
Middenschool exit?

De beleidsvoornemens 25, 26 en 27 begin
nen met:
Minister Pais w il. . . ,  minister Pais acht het 
gewenst.. . ,  minister Pais za l. . .  Willen de 
beide staatssecretarissen Hermes en De 
Jong niet wat minister Pais wil? Waarom 
staat er niet: de bewindslieden willen... ,  
de bewindslieden achten het gewenst. . .  
enz.?

PARTICULIER INITIATIEF
Onder CRM lezen we (blz. 69); „Overh<__
en particulier initiatief vullen elkaar aan. 
Daarom willen de bewindslieden van CRM 
aan initiatieven van burgers en hun kaders 
royaal ruimte geven. In ons beleid zal recht 
worden gedaan aan de betekenis van we
reld- en levensbeschouwing.”
Bravo voor deze bewindslieden (Tussen 
haakjes, hier willen ze het alle drie). We 
wachten graag het beleid terzake af, o.a. op 
het gebied van de open school, de educa
tieve voorzieningen en het kerkelijk 
jeugdwerk.

CDA-commentaar Troonrede en Miljoenennota

Realistisch beeld van ernst 
economische toestand en toekomst
„De Troonrede, die in goed leesbaar en 
verstaanbaar Nederlands is gesteld, geeft 
een realistisch beeld van de ernst van de 
economische toestand en vooruitzichten. 
Ik prijs het in de regering dat zij niet 
schroomt dit onverbloemd duidelijk te ma
ken. Het huidige kabinet is geroepen het 
land te regeren in moeilijker omstandighe
den dan voor enig voorgaand kabinet in de 
afgelopen dertig jaar het geval was. Zij ver
dient daarom een positieve en kon- 
struktieve benadering van haar pogingen 
de ontwikkeling en de gevolgen daarvan te 
keren.
Die bereidheid is bij mijn fractie zeker 
aanwezig,” aldus het commentaar, dat 
CDA-fractievoorzitter mr. W. Aantjes 
dinsdag jl. gegeven heeft.

Het commentaar vervolgt:
Ook een regering beschikt slechts over be
perkte mogelijkheden. Zij is voor het wel- 
salgen van haar pogingen zowel afhanke
lijk van de internationale ontwikkeling als 
van de medewerking van werkgevers en 
Werknemers. Het laatste wordt door de re
gering erkend; ik mis daarentegen de aan
kondiging van initiatieven in internationaal 
verband.

TE EENZIJDIG
De regering gaat ervan uit, dat het rekenen 
met een achteruitgang in koopkracht noch 
realistisch noch gewenst is. Een eigen visie 
van de overheid op de gewenste ontwikke
ling van particuliere inkomens en col
lectieve uitgaven in het licht van de econo
mische ontwikkeling ontbreekt. Ik sluit mij 
aan bij de passage in de Troonrede, waarin 
een beroep op iedereen tot versobering en 
matiging wordt gedaan, maar mis een 
krachtig en overtuigd pleidooi voor een 
selectieve groei en een nieuwe levensstijl, 
zoals in het CDA-program „Niet bij brood 
alleen” is vervat.

Het accent valt voor een verbetering van de 
toestand te eenzijdig op matiging van de 
collectieve uitgaven, terugdringing van de 
inflatie en verbetering van de rendemen
ten. Overigens zijn de daarop gerichte 
maatregelen wel noodzakelijk. In hoeverre 
Bestek ’81 het juiste en volledige antwoord 
op de problemen is, zal in het komende 
Kamerdebat nader moeten worden bezien.
De volledige inflatiekorrektie is op zichzelf 
een rechtvaardige zaak. De aangekondigde 
maatregelen ter verlichting van de belas

tingdruk aan de voet zijn een beter en 
duidelijker middel dan een beperkte i'nfla- 
tiekorrektie. Dit laat echter de voor het 
CDA wezenlijke vraag onbeantwoord, wat 
er dan gebeurt om de hogere inkomens een 
extra bijdrage te laten leveren. De 100 pro
cent inflatiekorrektie is derhalve voor ons 
een nog te bediscussiëren punt.
Ik vertrouw dat de uitgesproken bedragen 
voor het beter functioneren van de ar
beidsmarkt van zodanige omvang zullen 
zijn dat de regering een effectief arbeids
marktbeleid zal kunnen voeren.

KILLE INDRUK
De passage over het overgaan van steun 
aan zwakke bedrijven naar stimulering van 
bedrijfstakken die zijn opgewassen tegen 
de internationale konkurrentie maakt een 
kille indruk. Wat betekent dit voor het re
gionale beleid ten aanzien van bijvoor
beeld Limburg, Groningen en Twente?
De geringe materiële perspectieven verei
sen destemeer aandacht van de regering 
voor de zgn. immateriële sektor.
Met grote instemming heb ik kennis geno
men van de voorgenomen maatregelen op 
het gebied van het milieubeleid. De plan
nen van de minister van milieuhygiëne zijn

konkreet en vertrouwenwekkend en geven 
blijk van een visie op de maatschappelijke 
ontwikkeling. Vaag daarentegen zijn de
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BEELD VAN DE 
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In het ter gelegenheid van het 70-jarig bestaan van de CHU verschenen jubi- 
leumnununer van het CHU-blad „de Nederlander” schreef ds. S. Kooistra, her
vormd predikant te Menaldum, het artikel „Een theologische visie op de CHU in de 
naoorlogse periode!”
Dr. H. M. de Lange uit Den Haag, directeur van het Interuniversitair Instituut 
„Normen en waarden in de samenleving” te Rotterdam, reageerde op het artikel 
van ds. Kooistra. Zijn reactie kan eerst thans in „de Nederlander” worden opgeno
men, omdat gedurende de zomermaanden „de Nederlander” niet verscheen als 
leden-contactblad van de CHU, maar als weekblad, en derhalve niet alle Unieleden 
bereikte. Ds. Kooistra reageerde, op zijn beurt, op hetgeen dr. De Lange opmerkte.

Ter herinnering: ds. Kooistra schreef onder meer over de doorbraak in de na-oor- 
logse jaren en over de belofte van de PvdA aan de levensbeschouwelijke achter
grond van de politieke keuze recht te doen door het instellen van werkgerheen- 
schappen. ,,Nu zijn de werkgemeenschappen opgeheven. Het verdrietige is, dat 
dacrdoor het marxisme nieuwe kansen Icrijgt”, aldus ds. Kooistra en hij herinnerde 
aan een uitspraak van mevrouw dr. H. Verwey-Jonker, die er verdriet over heeft 
dat in het nieuwe beginselprogramma van de PvdA niets meer staat dat verwijst 
naar geloof of levensbeschouwing.
Dr. De Lange laat in zijn kanttekeningen duidelijk blijken, op welke passages in het 
artikel van ds. Kooistra zijn kanttekeningen betrekking hebben.

Antwoord aan dr. H. M . de Lange

Kanttekeningen 
bij artikei 
ds. S. Kooistra
Bij het artikel van ds. S. Kooistra (de Ne
derlander van 19 mei 1978) wil ik vier 
kanttekeningen plaatsen.

1. Zijn opvatting dat de opheffing van de 
werkgemeenschappen binnen de PvdA 
hebben geleid tot het scheppen van nieuwe 
kansen voor het marxisme berust op niets. 
Met de hantering van het woord ,,marx
isme” dient men overigens uiterst voor
zichtig te zijn, want het aantal variaties is 
groot. Maar ds. Kooistra zal de term wel 
gebruikt hebben om schrik aan te jagen en 
daarmee moet men extra voorzichtig zijn.
2. De citaten van mevrouw Verwey-Jon- 
ker hebben waarschijnlijk de bedoeling aan 
te tonen, dat er een verband is tussen de 
hedendaagse anti-godsdienstige beweging 
en het feit, dat in het nieuwe Beginselpro
gramma geen verwijzing meer bestaat naar 
geloof en/of levensbeschouwing. Ook deze 
suggestie berust op niets. Ik heb zelf in de 
zogeheten kopgroep gezeten, die verant
woordelijk was voor het opstellen van het 
nieuwe programma. Er is geen enkele dis
cussie over dit probleem gevoerd en desge
vraagd heb ik in het boekje ,,De Partij van 
de Arbeid is niet heilig” rekenschap afge
legd van het feit dat er mijnerzijds ook geen 
behoefte (meer) bestond aan dergelijke 
verklaringen. Uit het ontbreken van dit 
soort formules moet men nu in CH-kring 
geen verkeerde gevolgtrekkingen maken, 
zeker niet als men zich niet eerst op de 
hoogte heeft gesteld van de feiten.

In een tweede citaat van mevrouw Verwey- 
Jonker zegt zij dat vele ex-katholieken en 
ex-gereformeerden (thans lid van de PvdA) 
zich vaak afzetten tegen de kerk. Ik merk 
op -  aansluitend bij mijn eerste kantteke

ning — dat dit niet betekent dat de betrokke
nen dus marxist zijn, hetgeen opnieuw door 
ds. Kooistra wordt gesuggereerd.

3. Zijn opvatting dat de doorbraak ten 
koste is gegaan van de levensbeschouwelij
ke achtergrond van de politiek zou ik even
eens gaarne gestaafd zien. Verwart ds. 
Kooistra hier niet oorzaak en gevolg?

4. Met grote instemming las ik dat ds. 
Kooistra van mening is dat de grote pro
blemen waarmee we zitten, theologische 
doordenking vragen. Ik voeg daaraan toe 
dat mij geen CH-theoloog bekend is van 
wie wij in de oecumene enige steun hebben 
gekregen. Het tegendeel is het geval. Bij 
belangrijke problemen is sedert jaar en dag 
voortreffelijk theologisch denkwerk ver
richt dóór professor dr. J. de Graaf, prof. dr. 
H. Berkhof, professor dr. H. J. Heering, 
prof. dr. P. J. Roscam Abbing, dr. C. P. van 
Andel, dr. A. H. van den Heuvel, prof. dr. J. 
Verkuyl, dr. A. Th. van Leeuwen. (Ik noem 
maar een paar namen). Men kan ook den
ken aan een andere generatie: dr. W. A. 
Visser ’t Hooft, prpf. dr. H. Kraemer, prof. 
dr. W. Banning, allemaal namen die part 
noch deel hadden aan de CHU.

Ik kan dan ook de gedachte niet van mij af 
zetten dat ds. Kooistra niet zijn spijt moet 
uitdrukken dat ,,vele theologen voor de 
PvdA hebben gekozen en sommigen zelfs 
nog radicaler gingen denken” . In zijn be
hoefte aan thelogisch denkwerk had hij an
deren dank moeten betuigen en zichzelf 
moeten afvragen of de CHU wel de goede 
partij is om als theoloog in te vertoeven.

Den Haag. H. M. de Lange.

De redactie van de Nederlander verzocht 
mij het ingezonden stuk van dr. De Lange 
van een kort naschrift te voorzien. Ik volg 
daarbij de door dr. De Lange genoemde 
vier punten.
1. Met de zinspeling op de „nieuwe kansen 
voor het marxisme” heb ik niet meer be
doeld dan het verschil van klimaat in 1945/ 
46, toen de Doorbraak kwam, en het kli
maat nu. In 1945/46 werd het marxisme 
door de SDAP en later PvdA losgelaten, 
zodat vele christenen (inclusief ik zelf) zich 
afvroegen: Moeten wij, als wij de antithese 
verwerpen, niet doorbreken naar de PvdA? 
Thans is het marxisme opnieuw veel meer 
in discussie. Dat blijkt o.a. uit de behande
ling van de nota over het marxisme op de 
Juni-vergadering van de Hervormde Syno
de. Voorts verwijs ik naar de opmerking 
van prof. dr. J. Verkuyl in zijnboek,,Voor
bereiding voor de dialoog over het Evan
gelie en de ideologie van het marxistisch 
leninisme” op pag. 9: ,,Wij beleven ook in 
West-Europa een wederopbloei van het 
Marxisme, een soort marxistische, neo
marxistische en hier en daar pseudo-marx- 
istische renaissance, die vlak na de Tweede 
Wereldoorlog ondenkbaar was, maar nu 
weer aan alle kanten te constateren valt.” 
Ook heb ik bij het schrijven van mijn artikel 
in de Nederlander van 19 mei gedacht aan 
theologen als dr. W. A. de Pree (lid van de 
PvdA), wiens referaat op de jongste Her
vormde predikantenvergadering mijns in
ziens niet vrij was van marxistische dialec
tiek, en aan het afscheidscollege van prof. 
dr. K. Strijd (PSP) over ,,het marxistisch 
Vorverstandnis voor de studie der theolo
gie” . Ik mag ook verwijzen naar het artikel 
van mr. G. E. van Walsum in het Christelijk 
Historische Tijdschrift, dat ik dr. De Lange 
bij onze jongste ontmoeting 16 augustus jl. 
ter lezing gaf. Mr. V an Walsum gebruikt niet 
de term ,,marxisme”, maar wel het woord 
,,ideologie” . Ondertussen heb ik door zijn 
artikel beter begrepen, waarom de levens
beschouwelijke werkgemeenschappen in 
de PvdA opgeheven zijn.
2. Dr. De Lange moet het mij niet kwalijk 
nemen, dat de citaten van mevrouw Ver- 
wey-Jonker uit haar interview met Her
vormd Nederland zó bij mij óverkwamen. 
Maar ik heb daarbij niet willen suggereren, 
dat alle leden van de PvdA met name de 
ex-katholieken en ex-Gereformeerden nu 
marxist zijn. Mevrouw Verwey gebruikte, 
als ik mij nog goed herinner, het woord 
,,humanist” . Met dr. De Lange ben ik het 
eens, dat wij met de uitdrukking ,,marx
isme” vanwege de vele variaties voorzich
tig moeten omgaan. De één bedoelt daar
mee een levensbeschouwing, de ander niet 
meer dan een methode om de sociaal-eco- 
nomische werkelijkheid te analyseren.
3. Dr. De Lange vraagt bewijzen, dat de 
Doorbraak ten koste is gegaan van de le
vensbeschouwelijke achtergrond van de 
politiek. Ik dacht, dat het gehele seculari
satieproces hiermee samenhangt. In mijn 
Rotterdamse periode heb ik als predikant 
hiervan genoeg ,,bewijzen” ervaren en ik 
ervaar ze thans ook wel in Friesland. Min
der gemakkelijk is nu precies te zeggen, wat 
hier oorzaak en gevolg is. Zelf denk ik nog
al historisch en meen ik, dat het secularisa- 
tie-proces al veel eerder begonnen is in de 
vorige eeuw. Zo zie ik de ,,christelijk-his- 
torische” of ,,anti-revolutionaire richting” 
van Groen van Prinsterer (het was eigenlij k

meer een richting dan een partij) als een 
protest tegen de secularisatie in de vorige 
eeuw. Omdat het denken van Groen mij 
van huis uit diep heeft beïnvloed, meende 
ik in 1945/46 de Doorbraak af te moeten 
wijzen, al onderging ik de zuigkracht hier
van vanwege het sociale appèl en de ver
werping van de antithese als politiek begin
sel.

Ondertussen heb ik kermis genomen van 
het nieuwe beginselprogramma van de 
PvdA en van de brochure „De Partij van de 
Arbeid is niet heilig” . Aan beide publicaties 
werkte ook dr. De Lange mee. In het 
nieuwe beginselprogram waardeer ik het 
begrip ,,solidariteit” , dat naar mijn mening 
als zodanig evangelische wortels heeft. 
Mijn kritiek blijft, dat op pag. 13 nog van 
klassenstrijd wordt gesproken. Helemaal 
onaanvaardbaar vind ik de uitspraak op 
pag. 30: „dat de overheid haar gezag uit
sluitend ontleent aan de burgers zelf. „Dat 
is de reinste volkssoevereiniteit, waartegen 
Groén zich in de vorige eeuw op principiële 
gronden heeft verzet. In de genoemde bro
chure schrijft o.a. dr. Buskes duidelijk over 
het verschil tussen democratisch socialis
me, dat hij als christen kan aanvaarden, en 
marxistisch socialisme, dat hij principieel 
afwijst. Wel blijft de vraag bij mij, of men in 
navolging van Barth enkel kan spreken van 
goede of slechte politiek. Is politiek enkel 
een kwestie van zakelijkheid? Er zijn en 
blijven levensbeschouwelijke vragen op 
politiek terrein. Denk aan het Onderwijs! 
Jaren geleden las ik het verslag van het 
debat tussen Buskes en Koejemans (toen 
nog communist). Als ik me goed herinner, 
verdedigde Koejemans toen de stelling, dat 
je in de politiek ook voor een levensbe
schouwelijke keuze wordt geplaatst, wat 
voor hem toen het marxisme was. Buskes 
wees dit dilemma af. Vanwege de moge
lijkheid, dat ik in de politiek voor een le
vensbeschouwelijke keuze geplaatst kan 
worden, kies ik voor een confessionele 
partij. Maar ik zie wel terdege het betrek
kelijke van deze keuze in en daarom res
pecteer ik volkomen de keuze van anderen 
zoals dr. De Lange, die als christen juist 
bezwaar hebben tegen confessionele par
tijen.
4. In dit opzicht zijn wij dus het eens, dat 
de politieke problemen ook theologische 
doordenking vragen. Wel wijs ik op 
vroegere theologen van CH. huize als prof. 
dr. J. R. Slotemaker de Bruine en prof. dr. J. 
de Zwaan, die al vóór de oorlog meededen 
aan de oecumenische beweging. Ook prof. 
Haitjema deed vóór en na de oorlog mee. 
Wel vraag ik me af, of men wel ooit vol
doende medewerking gevraagd heeft van 
de kant van de oecumene aan theologen als 
prof. Van Niftrik en prof. Lekkerkerker, 
die bij de CHU waren aangesloten. En niet 
te vergeten prof. Van Ruler! Onder de le
venden zijn ook nog wel enkele theologen, 
die CHU of thans CDA kiezen. Dr. De Lan
ge noemt zelf prof. dr. J. Verkuyl, die AR is 
en nog onlangs op zo voortreffelijke wijze 
in het Gereformeerd Weekblad zijn keuze 
heeft verdedigd. In de ruimte van het CDA 
zijn er dus nog veel meer theologen te 
noemen, die niet voor de PvdA kiezen.

Menaldum S. Kooistra.
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passages over de aanhangige wetsontwer
pen op het gebied van de gezondheidszorg. 
Hoewel de regering bij het debat over de 
regeringsverklaring heeft toegezegd achter 
deze ontwerpen te zullen blijven staan, la
ten de nu gekozen formuleringen ruimte 
voor wijzigingen van betekenis. Ook ont
breekt een tijdstip.

MAGER
Het onderdeel Onderwijs is, ondanks zijn 
uitvoerige opsomming, inhoudelijk mager 
en weinig konkreet.
Naar aanleiding van de opmerking in de 
Troonrede ' dat over de toepassing van 
kernenergie na maatschappelijke diskus- 
sies hierover nadere beslissingen genomen 
moeten worden, teken ik aan dat in het 
regeerakkoord is gesteld dat beslissingen 
ter uitvoering van het beginselbesluit 1974 
tot bouw van een drietal kerncentrales 
eerst worden genomen nadat voor het 
vraagstuk van de methode van berging van 
radio-actief afval een aanvaardbare oplos
sing is gevonden.

HOOPGEVEND
Hoopgevend acht ik de uitvoerige aandacht

die de regering schenkt aan ,,het benau
wende vraagstuk van de kernbewape
ning”.
De bewoordingen die de minister van de
fensie in de Memorie van Toelichting ge
bruikt, geven blijk van een echte en diepe 
bezorgdheid. Ik vertrouw dat de regering 
alles in het werk zal stellen de gehele kring 
van het NAVO-bondgenootschap van deze 
gevoelens te doordringen.

De passage in de Troonrede over de 
prioriteit van de hulpverlening aan de Der
de Wereld begroet ik met warme instem
ming. ■ ■ ' :
Zowel bij het begrotingshoofdstuk Econo
mische Zaken als Ontwikkelingssamen
werking wordt aangekondigd dat van de 
begroting van Ontwikkelingssamenwer
king 100 miljoen kapitaahnarktmiddelen 
zal worden omgezet in begrotingsgelden 
ten gunste van exporttransacties.

Ik waarschuw ervoor dat de hulpverlening 
aan de armen in de wereld niet onderge
schikt mag worden gemaakt aan eigen eco
nomische verlangens. Ik ga ervan uit dat de 
regering in de verhouding tot de arme lan
den grote prioriteit zal toekennen aan het 
geven van aanzetten voor een nieuwe eco
nomische orde.

VOLDOENING
Tegen de achtergrond van het Kamerbedat 
eind juni jl. heb ik met voldoening ervan 
kennis genomen dat het wetsontwerp over 
het collectieve deel van de VAD (Vermo
gens- aanwasdeling) weldra zal worden in
gediend. De tweede fase van de WIR 
(Wettelijke Investerings-regeling) zal in 
1979 ingaan. Ik neem aan dat dit betekent 
per 1 januari 1979.

De Wet Herziening Ondernemingsraden is 
inmiddels bij de Kamer in behandeling.
Bij de aankondiging van een voorstel tot 
wijziging van de onteigeningswet en de 
toekenning van een voorkeursrecht aan 
gemeenten mis ik enige tijdsaanduiding.
Ik neem aan dat de regering erop voorbe
reid zal zijn hierover ter gelegenheid van 
de algemene politieke beschouwingen 
meer konkreet te zijn.
Ik spreek de hoop uitdat geen nieuwe poli
tieke diskussies zullen ontstaan over de 
slotzin van de Troonrede. De beste reactie 
is, ihdien ieder naar zijn of haar overtuiging 
gehoor geeft aan de in deze zinsnede opge
sloten oproep” .
Aldus het commentaar van CpA-fractie- 
vóorzitter Aantjes op Troonrede en MiL 
joenennota.

J. Ordelman
burgemeester van Ruurio
Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 1 
oktober 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Ruurio: de heer J. Ordelman, 
met toekenning Van gelijktijdig eervol ont
slag als burgemeester der gemeente Heer- 
jansdam.
De heer Ordelman, die 47 jaar is, is sinds 1 
juli 1965 burgemeester der gemeente 
Heerjansdam. Hij is hervormd en lid van 
het CDA (CHU).

Drs. G.van Leijenhorst op 
2 oktober in Den Haag
Het Tweede-Kamerlid drs. G. van 
Leijenhorst, vice-voorzitter van de CDA- 
fractie, zal op maandagavond 2 oktober in 
Den Haag spreken over actuele politieke 
vraagstuldcen. Dit gebeurt op de traditio
nele najaarsbijeenkomst van het CDA-Den 
Haag in een der variant zalen van het Con
gresgebouw aan het Churchillplein, aan
vang 8 uur. Er is ruime gelegenheid voor 
debat.
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Er moet hard worden gewerkt
door: dr. L. M. van Leeuwen, voorzitter CHU

Beste Unieleden.

Naar ik hoop, kunt U terugzien op een 
goede vakantie. We gaan weer van start niet 
alle bij onze taken passende activiteiten, 
ook de politieke. Ik stel voor, dat we elkaar 
sterkte wensen en vooral God’s zegen. 
Want, laten we eerlijk zijn: zonder die 
onmisbare zegen kunnen we niét werken, 
ook niet in de politiek. Op het moment, dat 
ik dit schrijf is nog niet bekend, wat de 
troonrede behelst, i e  voor de eerste keer 
onder verantwoordelijkheid van het kabi- 
net-Van Agt wordt opgesteld. Ik reken er 
op, dat de afhankelijkheid ten opzichte van 
God duidelijk tot uitdrukking wordt 
gebracht.
De komende maanden staan veel belang
rijke politieke onderwerpen ter discussie. 
Erg benieuwd ben ik naar de miljoenen
nota. Deze 7.al in een speciale Unieraad- 
vergadering op donderdagavond 21 septem
ber besproken worden. Inleider bij ons is da 
de eigen staatssecretaris. Mr. A. Noote- 
boom. De miljoenennota zal ongetwijfeld in 
het licht staan van Bestek ’81. Ik vind het 
nog steeds jammer, dat het kabinet met dit 
belangrijke dokiiment net te laat voor het 
zomerreces kwam. Winstpunt is nu dan wel. 
dat iedereen uitvoerig heeft kunnen naden
ken. voordat het parlement dit stuk gaat 
behandelen. Maar het lijkt er zo erg op. dat 
inmiddels al bij velen de standpunten 
verhard zijn. Welke ruimte is er nog voor 
vrije discussie? Laten we hooit vergeten, dat. 
als we nu niet iets omhuigen in oorspron
kelijk verwachte uitgave-verhogingen. we in 
1981 en daarna een pijnlijke rekening 
tegemoet kunnen zien. Enige tempering in 
onze welvaartstoename moeten we toch op 
kunnen brengen. Het Nederlandse bedrijfs
leven, de motor van onze economie, moet op 
kunnen boksen tegen het buitenland. Winst 
in bedrijven is nodig voor continuïteit, voor 
nieuwe investeringen en voor nieuw ê werk
gelegenheid.
Natuurlijk is vandaag aan de dag vereist, 
dat de overheid de grenzen aangeeft, 
waarbinnen de bedrijvigheid van onze 
ondernemingen zich kan afspelen. Milieu, 
grond stoffenvoorraden en groeimogelijk
heden van de derde wereld zijn de 
belangrijkste punten, die die grenzen 
bepalen. De overheid dient zich in te 
spannen om samen met het bedrijfsleven de 
juiste regels vast te leggen. Binnen de 
onderneming moeten de regels voor een 
goede samenleving ook worden bepaald 
Vanzelfsprekend brengt het principe van 
samenwerkingsverband mee. dat werk
nemers goed geïnformeerd hun invloed op 
het beleid hebben. Daarbij passen een nog 
meer dan tot nu toe directe aanwijzing door 
werknemers van commissarissen en een 
voortreffelijk samenspel van ondernemings
leiding en ondernemingsraad. Het CDA 
moet ook bij de onderneming de basis 
leggen bij het samen verantwoordelijk zijn. 
Terecht gaat het CDA-programma dan ook 
uit van overleg tussen directie en onder
nemingsraad. Slechts theoretici 
kunnen een model bedenken, waarbij

de ondernemingsraad als een soort onder- 
nemingsparlement de hoogste macht in een 
bedrijf vormt. Mensen in bedrijven willen 
terecht goed geïnformeerd worden, mee 
kunnen denken bij het uitstippelen van een 
beleid en van tijd tot tijd de uitvoering van 
het beleid kunnen beoordelen. Ik hoop, dat 
kabinet en parlement de spelregels in die 
geest zullen i)ijstellen.

EERLIJK EN TOLERANT

We hebben allemaal geweten, dat de kans 
erg groot was op nieuwe discussie rond de 
abortus. Het regeerakkoord geeft het 
kabinet tot 1 januari 1979 de mogelijk
heid met een wetsontwerp te komen. Als dat 
niet lukt, dan moet de Kamer zelf maar het 
initiatieven komen. Het lijkt er thans 
duidelijk op, dat het kabinet binnenkort 
met een onwerp komt. Abortus is een 
kwestie, die eigenlijk uitsluitend door 
iedereen naar persoonlijk geweten moet 
worden beoordeeld. Een 'compromis is in 
een dergelijke gewetenszaak wel heel erg 
moeilijk.

Het C.D.A. draagt règeringsverantwoorde- 
lijkheid. Ik begrijp best. dat er heel wat 
mensen binnen het C.D.A. zijn, die zeggen, 
dat het C.D.A. nu de kans heeft een 
abortusregeling tot stand te brengen, 
waarop het zelf nog zoveel mogelijk bij
buigende invloed kan hebben, terwijl ook de 
regeringspartner zich in de regeling zal 
moeten herkennen. Ik ga er persoon
lijk vanuit, dat het C.D.A. eigenlijk 
al het uiterste heeft gegeven met het 
ontwerp, indertijd ingediend door de dames 
Gardeniers en Van Leeuwen. ,,Abortus, nee, 
tenzij voortzetting van de zwangerschap de 
geestelijke of lichamelijke gezondheid van 
de vrouw ernstig bedreigt.” Dat was de 
hoofdlijn van dat ontwerp en die hoofdlijn 
vinden we terug in het C.D.A.-programma 
„Niet bij brood alleen”. We moeten naar 
mijn mening nu eerst afwachten, of het 
kabinet met een voorstel komt en als dat 
komt in een rustige sfeer met elkaar dat 
voorstel bespreken. Denkt U daarbij aan de 
mogelijkheid, dat wij dat in de Unieraad 
bespreken met Uniemensen, die zich ook 
vroeger over dit onderwerp gebogen 
hebben. Ik proef nu al, dat we er vanuit 
moeten gaan, dat binnen het C.D.A. 
niet eenduidig gedacht zal worden. Ik roep 
daarom nu al op, om dan op basis van onze 
Unie-principes eerlijk, tolerant en niet 
verketterend deze belangrijke zaak te 
benaderen. Diezelfde Unie-principes hou
den in, dat iedereen, dus ook Unie-leden 
met éigen politieke verantwoordelijkheid 
recht hebben op het innemen en uit
dragen van een eigen standpunt. Bij nalezen 
van de abortus-paragraaf in het C.D.A.- 
programma viel het mij overigens weer op, 
dat daar eigenlijk als vanzelfsprekend op de 
abortus aansluitend over adoptie-mogelijk- 
heden wordt gesproken. Ik vind dat heel 
logisch. In de discussie over abortus zal

zeker de vraag moeten worden gesteld, of de 
solidariteit in de samenleving en de 
loyaliteit ten opzichte van het ongeboren 
leven niet meebrengen, dat ouders, die een 
kind eigenlijk niet willen, begeleid worden 
naar de beslissing, het kind na de geboorte 
af te staan aan een adnptie-gezin. Want de 
tragiek van duizenden gezinnen, waar men 
hunkert naar uitbreiding kan men naar 
mijn mening niet los zien van de abortus
problematiek.
Het leed van veel echtparen zonder 
kinderen hoeft in onze samenleving niet 
alleen benaderd te worden door de 
ontwikkeling in de medische wetenschap, 
die recentelijk resulteerde in dat geweldig 
mooie, wat de publiciteit met een gemeen 
woord aanduidde als „reageerbuis-baby”.

BIJPRATEN

Op 25 en 26 augustus zijn ruim dertig 
C.H.U.-leden in Doorn bij elkaar geweest. 
Mensen uit het kabinet, parlement, bestuur 
en uit tal van C.H.-organisaties hebben toen 
eens rustig „bij kunnen praten”. We hebben 
met elkaar de verdere ontwikkeling naar het 
ene C.D.A. doorgepraat en met name 
bekeken, hoe de C.H.U. duidelijke bijdra
gen aan dat ene C.D.A. kan leveren. We zijn 
tot de conclusie gekomen, dat een krachtig 
C.D.A. alleen maar tot stand kan komen als 
de afzonderlijke fusiepartners krachtig zijn. 
Kracht wil voor ons betekenen, dat we ons 
politiek en organisatorisch duidelijk en 
levendig kenbaar en herkenbaar maken.

Daar gaat Uw bestuur in de komende 
maanden aan werken. Wij willen zoveel 
mogelijk Unie-leden daarbij betrekken. Dat 
kan door pubbcaties en rapporten van door 
het bestuur in te stellen ad hoc-commissies, 
die vraagstukken van politieke- en organi
satorische aard gaan bestuderen. Er is 
gelukkig veel werk aan de winkel. Ik denk 
m dit verband aan de bespreking van de 
diverse adviezen, die binnenkort door de 
daartoe ingestelde C.D.A.-commissies wor
den uitgebracht. Daarbij zal het bijvoor- 
l eeld gaan om zaken als grondslag en 
statuten vanhet C.D.A. Stuk voor stuk 
onderwerpen, die van levensbetekenis zijn 
voor ons C.D.A. Het vraagt van alle 
betrokkenen een grote inzet. Wij als bestuur 
en U allen als sterk geïnteresseerde Unie
leden hebben de verantwoordelijkheid mee 
te bouwen aan een duidelijk en sterk C.D.A. 
Die verantwoordelijkheid gaan we niet uit 
de weg. Er zal hard gewerkt moeten worden.

Uit veel contacten blijkt mij, dat velen 
met mij gewoon echt zin hebben om het vele 
werk te doen en de ongetwijfeld zware klus 
te klaren. Ik wens U sterkte daarbij en, 
zoals ik aan het begin van mijn brief al 
aangaf. vooral God’s zegen.

Met vriendelijke groet.
Dr. L. M. van Leeuwen,
voorzitter.

CHU-raadslid J. Boogert 
koninklijk onderscheiden
De heer J. Boogert, raadslid van de 
gemeente Borsele in Zeeland is onder
scheiden met de gouden eremedaille, ver
bonden aan de Orde van Oranje-Nassau.
Tijdens de laatste raadsvergadering van de 
gemeenteraad van Borsele in de oude 
samenstelling werd hem deze onderschei
ding door de burgemeester van Borsele uit
gereikt.

In de nieuwe raad keerde de heer Boogert 
niet terug. Bijna 28 jaar was de heer 
Boogert raadslid voor de CHU. Eerst in de 
gemeente Driewegen totdat deze gemeente 
werd opgeheven en opging in de nieuwe 
gemeente Borsele. Gedurende 12 jaar was 
hij wethouder van Driewegen. Na de her
indeling werd hij raadslid in de nieuwe 
gemeente Borsele. AI die jaren bleek hij een 
betrouwbaar en hardwerkend raadslid te 
zijn. Hij timmerde niet zo graag aan de 
weg, maar hij stond altijd klaar als er iets 
was te doen. De heer Boogert stelde zijn 
werkkracht overigens niet alleen in dienst 
van de politiek. Gedurende vele jaren was

hij kerkeraadslid en kerkvoogd van de 
hervormde gemeente. ,,Hij diende kerk en 
staat vele jaren’ ’, zoals de burgemeester het 
uitdrukte. Naast zijn werk voor de gemeen
teraad en de kerk was hij ook in onze 
partij, de CHU, zeer actief. Thans is hij 
nog secretaris van de gemeentelijke kies
vereniging van de CHU. Het secretariaat 
wordt door hem uitmuntend verzorgd. Na 
het uitreiken van de koninklijke onder
scheiding overhandigde de burgemeester 
van Borsele aan mevrouw Boogert een 
groot boeket bloemen, een verdiende bloe
menhulde voor een vrouw die met haar 
man op de bres stond in de dienst van de 
gemeenschap. De gemeentelijke kiesvereni
ging van de CHU is er trots op dat de secre
taris deze eer te beurt valt. Wij zijn ervan 
overtuigd dat er een ,,verdiende” onder
scheiding is uitgereikt.

Namens de gemeentelijke
kiesvereniging CHU,
drs. H. Eversdijk, voorzitter.
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Verruiming taken en 
bevoegdheden 
minister van 
wetenschapsbeleid
De ministerraad heeft op voorstel van de 
minister voor wetenschapsbeleid de chris- 
ten-democraat drs. M. W. J. M. Peijnen- 
burg nadere afspraken gemaakt over diens 
taken en bevoegdheden. De minister-presi- 
dent had in januari j.1., tijdens het debat 
over de regeringsverklaring, een verrui
ming van de bevoegdheden van de minister 
voor wetenschapsbeleid aangekondigd. De 
minister-president heeft de Tweede Kamer 
per brief geïnformeerd over de betreffende 
besluiten van het kabinet.

UITGANGSPUNTEN
Als uitgangspunten voor de verruiming van 
de taken en bevoegdheden van de minister 
voor wetenschapsbeleid is vastgesteld, dat 
deze minister zowel een coördinerende als 
’n initiërende en medesturende taak heeft 
ten aanzien van het gehele veld van weten
schap en technologie; van fundamenteel 
onderzoek tot ontwikkelingswerk, zowel

uitgevoerd in (semi-)overheidsinstituten en 
universiteiten, als in laboratoria van het 
bedrijfsleven. Eén en ander uiteraard voor
zover de overheid terzake een taak heeft. 
De minister voor wetenschapsbeleid bevor
dert een kwalitatief hoogwaardig onder
zoekpotentieel, dat voldoende is afgestemd 
op maatschappelijke behoeften. De priori
teitenstelling met betrekking tot het door 
de overheid gefinancierde onderzoek komt 
in overeenstemming met - alle betrokken 
ambtgenoten tot stand binnen het kader 
vaiï het totale regeringsbeleid. De beleids
bepaling op regeringsniveau vindt plaats in 
het zgn. ,,gezamenlijke actiemodel” ; iede
re minister is verantwoordelijk voor het 
onderzoek ten behoeve van zijn eigen 
beleid, maar brengt op basis van over
eenstemming met de minister voor weten
schapsbeleid zijn beleid in in een gecoördi
neerd geheel, waarover de Ministerraad 
zich in hoogste instantie uitspreekt.
Tot de uitgangspunten voor de taken en 
bevoegdheden van de minister voor weten
schapsbeleid behoort ook, dat de minister 
zal moeten beschikken over ingangen en 
instrumenten die hem in staat stellen heen 
te reiken over de grenzen van de departe
menten en de scheidslijnen die tussen het 
universitaire, het buiten-universitaire en 
het onderzoek bij het bedrijfsleven be
staan.
De minister dient in het kader van zijn ini
tiërende en stimulerende taak over eigen 
budgettaire middelen te beschikken voor de 
financiering van programma’s en/of pro
jecten, teneinde waar nodig vernieuwingen 
in onderzoekactiviteiten tot stand te bren
gen.

H.L.
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Vondeling en de schijn des kwaads
door: mr. W. Aantjes, voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

Het zou jammer zijn als Vondelings boekje 
„Schijn des kwaads” niet de positieve aan
dacht zou krijgen die het verdient. Het risi
co is aanwezig dat de positieve kanten er
van zouden schuilgaan of geheel verloren 
gaan achter de kritiek die er terecht op kan 
worden uitgeoefend.

ZUIVERHEID DER PARLEMENTAIRE 
DEMOCRATIE.
Vondeling is een man, die met hart en ziel 
de parlementaire democratie is toegedaan. 
Dit is destemeer vermeldenswaard, omdat 
juist oud-bewindslieden (Vondeling was 
twee keer minister) nogal eens moeite heb
ben evenveel hartstocht voor een rol in het 
parlement op te brengen als voor het func
tioneren in een kabinet. Bij oud-minister 
Vondeling is dit anders en hij is daarin ge
lukkig geen eenling, zoals ook in de CDA- 
fractie in het oog springend valt te kon- 
stateren.
Het belangrijkste aspekt van Vondelings 
nieuwste geschrift vind ik dan ook, dat het 
is geschreven vanuit een grote liefde voor 
de parlementaire democratie en vanuit een 
grote zorg voor de zuiverheid ervan. 
Voorts verschaft zijn boekje veel waarde- 
vol materiaal, met name wat betreft de ver
gelijking met andere landen.

EFFECT DER OPENBAARHEID
Uit het door Vondeling verzamelde verge
lijkingsmateriaal blijkt dat de Nederlandse 
parlementsleden, wat betreft de be
scherming die hun politieke functie met 
zich meebrengt, niet in een voordeliger po
sitie verkeren dan hun collega’s in andere 
landen. De grenzen van de parlementaire 
onschendbaarheid worden integendeel in 
ons land in het algemeen enger getrokken 
dan elders.
Een belangrijke konklusie die uit het door 
Vondeling bijeengebrachte vergelijkings
materiaal kan worden getrokken is hoeveel 
effectiever openbaarheid van nevenfunc
ties en neveninkomsten is dan gedetailleer
de gedragsregels. Met name de vergelijking 
van enerzijds Engeland en Zweden en an
derzijds Frankrijk toont aan, hoezeer 
openbaarheid een korrekte gang van zaken 
in de hand werkt, terwijl gedetailleerde ge
dragsregels juist een moreel alibi opleveren 
voor alles wat er niet onder valt. 
Openbaarheid van gedrag blijkt effectiever 
dan het binden aan formele gedragsregels. 
Illustratief is in dit verband ook de vergelij
king met de journalistiek, waaraan de om
zetting van de Raad van Tucht in de Raad 
voor de Journalistiek dezelfde ervaring 
(oordelen in plaats van veroordelen) ten 
grondslag lag.

KRITIEK
Ik stel het bovenstaande voorop omdat het 
jammer zou zijn als dit verloren zou gaan 
onder de opsomming van de ,,gevallen 
waarin Nederlandse politici in opspraak 
kwamen”, zoals Vondelinghetbetreffende 
hoofdstuk als alle gevallen omvattende titel 
heeft meegegeven.

De waarschuwing daarvoor mag echter 
geen reden zijn de kritiek zelf, die er op kan 
worden uitgeoefend, achterwege te laten. 
Toen ik aan deze kritiek uiting gaf, reali
seerde ik mij dat dit op zichzelf de toch al te 
verwachten onevenredige aandacht voor 
dit ,,smeuigste” onderdeel nog zou kunnen 
vergroten, maar dit is dan niet aan de kri
tiek te wijten maar aan het geschrift. Wie 
het anders stelt, vervalt in de klassieke fout 
die de boodschapper verantwoordelijk 
stelde voor de inhoud van zijn boodschap.

ONVERGELIJKBARE GEVALLEN
Een groot nadeel in Vondelings opzet van 
de , ,gevallen waarin N ederlandse politici in 
opspraak kwamen”, acht ik, dat volstrekt 
onvergelijkbare gevallen in één adem wor
den genoemd.
Zo begint het hoofdstuk met het geval- 
Adams, die vanwege zijn oorlogsverleden 
zijn Eerste Kamerzetel moest opgeven. 
Daarna worden de ongefundeerde aantij
gingen van Koekoek, die enkele liberale 
politici onvaderlandslievend oorlogsge- 
drag aanwreef, ten tonele gevoerd. 
Vervolgens gaat de schrijver over op het 
aftreden als minister van Smallenbroek 
wegens een verkeersovertreding. Hoewel 
natuurlijk onbedoeld (ook Vondeling schat 
Smallenbroeks onverschrokken verzets
houding zeer hoog), is het toch op z’n minst 
een weinig elegante manier van beschrij
ving. Ook het in één en dezelfde zin ver
melden van het geval-Lubbers (omver rij
den van een verkeerszuil bij een onder de 
wettelijke norm liggend en derhalve niet 
relevant promillage) en het geval-Pronk 
(veroordeling wegens rijden onder invloed) 
is, hoezeer naar ik aanneem opnieuw on
bedoeld, van een kwetsende onzorg
vuldigheid.
Met betrekking tot Smallenbroek begaat 
Vondeling trouwens nog een tweede ern
stige fout. Na de vermelding ervan vervolgt 
hij: ,, Al eerder had een Kamerlid een week 
brommen moeten opknappen omdat hij
zich als gevolg van alcoholmisbruik.... ” .
Daarna volgen nog een aantal gevallen 
waarin drankgebruik of drankmisbruik in 
het geding.was. In deze vorm van beschrij
ven wordt Smallenbroek op twee manieren 
onrecht aangedaan. In de eerste plaats trad 
hij niet af als gevolg van de veroordeling 
(dit zou ook niet nodig zijn geweest), maar 
onmiddellijk na zijn overtreding, zelfs vóór 
er van vervolging sprake was. In de tweede 
plaats suggereert Vondeling ten onrechte 
dat er in dit geval sprake is geweest van 
drankgebruik. Dit is nergens gebleken of 
vastgesteld en het is bij de vervolging en 
veroordeling ook in het geheel niet in het 
geding geweest.

SELECTIEF
In het noemen van namen blijkt de schrij
ver nogal selectief te zijn.
Smallenbroek (geldboete wegens ver
keersovertreding) wordt met name ge
noemd. Het geval van celstraf, opgelegd 
wegens onder invloed begane overtredin

gen, wordt slechts toegeschreven aan ,,een 
Kamerlid” .
Minister Van den Bergh, afgetreden we
gens relatie met een nog niet wettig ge
scheiden vrouw, wordt met name ge
noemd. Iemand die zijn zetel verloor om
dat hij wegens overtreding van de toenma
als geldende zedelijkheidswetgeving ver
oordeeld werd, was ,,een Kamerlid”. Het 
gaat mij uiteraard niet om die wetgeving en 
nog veel minder om de naam van de be
trokkene, maar slechts om het signaleren 
van een m.i. ongemotiveerde selectiviteit. 
Vondelingberoept er zich weliswaar op dat 
hij slechts die namen heeft genoemd die 
ook in de Kamerdebatten vermeld zijn, 
maar dit lijkt mij een onvoldoende krite- 
rium. In alle gevallen waren de namen in de 
publiciteit gelijkelijk bekend en intussen in 
dezelfde mate nog bekend of reeds verge
ten. Op grond van het formele kriteripm 
van de vermelding in de Kamerstukken nu 
onderscheid te maken, kan alleen bewerk
stelligen dat alleen de met name genoem
den opnieuw in de publiciteit komen.

ONVOLLEDIG OF OVERVOLLEDIG
Ook leidt de gevolgde werkwijze tot on
volledigheid enerzijds en overvolledigheid 
anderzijds.
Onvolledig acht ik de opsomming als wel 
een serie gevallen van gebleken of veron
dersteld alcoholgebruik wordt gememo
reerd, maar niet het geval waarin een Ka
mervergadering een half uur eerder moest 
worden beëindigd om te verhinderen dat 
een Kamerlid in nogal vergaande kennelij
ke staat op het sprekersgestoelte zou ver
schijnen.
In een ander hoofdstuk van zijn boekje 
herinnert Vondeling wel aan een geval dat 
hierop zou kunnen slaan, maar men moet 
wel insider zijn om te bevroeden waarom 
het gaat, laat staan over wie het gaat. 
Overvolledig daarentegen noem ik het 
vermelden van Prins Bernhard in de Lock- 
heed-affaire. Het boekje gaat over gekozen 
of benoemde, maar in elk geval verant
woordelijke politici: Vanuit dat gezichts
punt behoort het geval van Prins Bernhard 
eenvoudig in dit boekje niet thuis. Aan de 
laakbaarheid van diens handelingen doe ik 
niets af, als ik het als illustratiemateriaal 
opnemen ervan in .Vondelings beschou
wingen misplaatst acht.

VERKLARING PvdA 
Onjuist acht ik het ook het bekleden van 
nevenfuncties met al de genoemde gevallen 
onder te brengen onder één verzamelnoe- 
mer, namelijk wat Vondeling ter afsluiting 
van dit hoofdstuk noemt het ,,zondenre
gister van Kamerleden en ministers”.
Dat er reden is, vooral voor de politieke 
partijen met het oog op de kandidaatstel
lingen de zaak van de nevenfuncties zorg
vuldig te bezien, wil ik gaarne onderstre
pen. Daarmee is echter nog niet iedere 
maatschappelijke activiteit buiten het Ka
merlidmaatschap gekwalificeerd om in de 
rubriek ,,zondenregister” te worden on
dergebracht.

Verrassend is voor mij de passage waarin 
Vondeling beschrijft welke belofte Ka
merleden van de PvdA bij gelegenheid van 
hun kandidaatstelling afleggen omtrent een 
speciale financiële afdracht aan hun partij. 
Ik kende deze verklaring tot nu toe niet, 
maar zij versterkt voor mij de ernstige 
twijfel van oud-minister De Gaay Fortman 
over de verenigbaarheid ervan met de door 
Kamerleden af te leggen zuiveringseed. 
Het is zeer in Vondeling te prijzen dat hij op 
dezë wijze een proefproces wil uitlokken 
en het zou goed zijn als zulk een proces er 
ook zou komen. Alleen een uitspraak in 
zulk een proces kan die twijfel wegnemen, 
hetgeen mij niet in de laatste plaats van 
belang lijkt voor de gewetensrust van 
PvdA-pOlitici.

ADELDOM VERPLICHT
De door mij aangevoerde kritiek betreft het 
niet in acht nemen van de vergelijkbaar
heid der gevallen, het onzorgvuldig hante
ren van de selectie-kriteria, onvolledigheid 
enerzijds en overvolledigheid anderzijds. 
Deze bezwaren vloeien voort uit de door 
Vondeling gevoerde werkwijze. Dat daar
aan partijdigheid ten grondslag zou liggen 
(zoals in sommige bladen mijn kritiek is 

■ vertaald) heb ik niet betoogd en niet ver
ondersteld. Dat de door Vondeling gevolg
de werkwijze mede op haar partijpolitieke 
uitkomsten zou worden getoetst, was 
voorzienbaar. De schrijver heeft zich dit, 
vrees ik, onvoldoende gerealiseerd. Zeker 
een opsomming van incidenten ais in dit 
boekje voorkomt, wordt door de lezer 
minder objektief en ,,smeuiger” verwerkt 
dan door de auteur neergeschreven. 
Daarom leg ik nogmaals de nadruk op het 
waardevolle dat het geschrift overigens 
biedt en vooral op de liefde en zorg voor 
het zuiver houden van onze parlementaire 
democratie, die ongetwijfeld Vondelings 
drijfveer is geweest.

Ter illustratie daarvan wil ik een passage uit 
zijn boekje citeren, die de ethiek voor de 
politiek m.i. treffend weergeeft;
,,Op de een of andere manier moet de we
reld verbeterd worden. De politieke par
tijen beweren dat zij dat zuUen doen. De 
Kamerleden zijn de eerstgeroepenen om 
die mooie programma’s te helpen uitvoe
ren. Welnu, verbeter de wereld, begin bij 
jezelf. Kamerleden moeten voorbeeldig 
zijn, anders zijn zij niet geloofwaardig. Bij 
politici moeten gezindheid en daad dicht bij 
elkaar liggen. De leer moet bij hen sterker 
zijn dan de natuur. Eigenlijk zouden het 
betere mensen moeten zijn dan wij, gewo
ne burgers. Zo niet, dan zullen zij zich in 
ieder geval meer moeite moeten geven. 
Niet voor niets behoren ze tot onze over
heid. De Kamer is een Hoog College van 
Staat, de leden zijn nog altijd ergens Hoog
edelgestreng en ze worden zelfs vrijwel al
lemaal Ridder, als zij daar prijs op stellen, 
terwijl ze pas twaalf jaar hun werk hebben 
gedaan. Adeldom verplicht”.

Aantjes

CDA-kamerleden bezochten oefeningen Limburgse BB
door: H. Wisselink, lid Tweede Kamer voor CDA

De commissie Civiele Verdediging van de 
Tweede Kamer bracht dezer dagen een 
werkbezoek aan een grootscheepse oefe
ning van de A-Kring BB-Limburg A. Na 
anderhalf jaar van voorbereiding was deze 
kring er in geslaagd speciale toestemming 
te verkrijgen voor het oefenen in het aan
grenzende Duitse gebied.
In Ahrweiler bevindt zich namelijk de Ka- 
tastrophen Schutzschule van de Bonds
republiek met een oefenterrein van enkele 
tientallen ha. Bovendien zijn in de naaste 
omgeving zeer geschikte terreinsituaties 
aanwezig om te kunnen oefenen.
De CDA-kamerleden Eversdijk, mevrouw 
Korte-van Hemel, Van Muiden en onder
getekende hebben dit werkelijk interes
sante en leerzame gebeuren gadegeslagen. 
Het ware te wensen dat gemeenteraden die 
weigeren de bijdrage te betalen eerst der
gelijke oefeningen gingen bekijken om pas 
daarna hun oordeel over de BB te vormen.

Kringraadvoorzitter mr. A. Baeten -  bur
gemeester van Maastricht -  vergeleek de 
BB met een paraplu, die je ondanks mooi 
weer toch meeneemt in de hoop hem niet 
hoeven te gebruiken.
Een van de noodwachters zei tegen mij; 
,,Wij willen levensecht oefenen en toch ho
pen wij dat dat nooit werkelijkheid gaat 
worden.”
Ik heb dan ook grote bewondering voor de 
inzet van deze mannen. Trouwens wat ons 
opviel was dat ook het kringbestuur en het 
kader goed gemotiveerd was. Feitelijk kan 
en mag het ook niet anders zijn, maar het 
moet gezegd worden, niet in elke kring is 
dat het geval.

GOED GETRAIND
Deze paraatheidsoefening heeft tevens 
bewezen dat men ook in vredestijd dient te 
beschikken over goed getrainde nood
wachters om bij grote rampen de nodige

bijstand te kunnen 'verlenen.
Wij hebben als leden van de Kamer
commissie voor Civiele Verdediging veel 
geleerd, met name dat theorie en praktijk 
lang niet op elkaar zijn afgestemd. Het suc
ces van de Limburgse BB bleek namelijk 
niet in de eerste plaats afhankelijk van de 
beschikbare financiële middelen. Tijdens 
de oefeningen moest er dikwijls worden 
geïmproviseerd met eigen gemaakte hulp
middelen en de wagens bestemd voor het 
afvoeren van de ,,gewonden” waren 
eigenhandig ingericht en aangepast. Ook 
dat versterkt natuurlijk de motivatie. In 
werkelijkheid zal men immers ook vaak 
moeten gaan improviseren (in de ramp
gebieden).
De Schutzschule was interessant maar ook 
de Duitse gastheren klaagden over gebrek 
aan middelen.
Volgens afspraak in NATO-verband zou 5 
procent van de defensieuitgaven bestemd

moeten worden voor de bescherming van 
de bevolking. In de meeste landen wordt 
echter de 2% nauwelijks gehaald. Impone
rend was de op het terrein van de school 
gebouwde rampenstraat (Trümmelstrasse). 
Toen op donderdagavond de straat 
,,brandde” en door middel van rookbom
men en rotjes de bittere werkelijkheid 
nauwkeurig werd nagebootst, huiverden 
velen. De voortreffelijke lotussen (z.g. ge
wonden) speelden zo echt dat de jonge 
noodwachters zeker gehard zijn geworden. 
Deze oefening leerde ons tevens dat 
schoeisel, kleding en noodverlichting ver
beterd moeten worden.
De verrichtingen van de Nederlandse BB 
werden op de Duitse t.v. vertoond, waar 
veel Limburgers vol tróts naar zullen heb
ben gekeken.
Zeer positief kwam het over dat ver
schillende jonge artsen ingedeeld bij de 
groepen zo enthousiast meededen.
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Europese impressies vanuit Rome
door: Teun Tolman, lid Tweede Kamer voor CDA en van het Europees parlement

Evenals in Nederland begint de Europese 
politieke molen weer te draaien. De va
kanties zijn ten einde. Het bestuur van de 
EVP (de Europese Volkspartij) en daarna 
de fractie van de christen-deraocraten ver
gaderden in Rome.

PROGRAMMA
Het blijkt dat er nogal veel vragen bestaan 
over de activiteiten van het Europees Par
lement. Met name over het vergader- 
programma.
Mogelijk ten overvloede voor sommigen 
het volgende:
-  Elke maand vergadert het Europees 

Parlement een week, ofwel in 
Straatsburg of in Luxemburg.

-  Vervolgens vergaderen de commissies 
minimaal éénmaal in de maand in Brus
sel.

-  Incidenteel maar zeer frequent in ver
band met de verkiezingen komt de frac
tie samen in een van de belangrijkste 
steden van de lidstaten.

-  Eveneens zijn er nog speciale studieda
gen waarin bepaalde onderwerpen uit
voerig aan de orde komen.

NEDERLANDSE LEIDING
Door plotselinge afwezigheid van de voor
zitter dr. Egon Klepsch moest onze land
genoot drs. Harry Notenboom de vergade
ring beide dagen presideren. Hij deed dat 
op een voortreffelijke wijze. Zoals ge
bruikelijk is een belangrijk onderdeel van 
een fractievergadering dat ook de interne 
politiek in een gastland uitvoerig aan de 
orde komt, nu een drietal bijdragen van: 
Picoli, voorzitter van de christen-demo- 
craten in Italië, Granelli, een van de meest 
vooraanstaande fractieleden uit Italië en 
Colombo, voorzitter van het Europees 
Parlement en uiteraard lid van onze fractie.

PICOLI
Picoli is de opvolger van Aldo Moro. Hij 
neemt als voorzitter een zeer belangrijke 
plaats in. Hij was overigens ook reeds zes

jaar voorzitter van de fractie in Italië. Uit 
zijn bijdrage bleek duidelijk dat juist door 
de lafhartige moord op Aldo Moro de posi
tie van de christen-democraten is versterkt 
of, om de woorden van Picoli weer te ge
ven: ,,de interne cohesie van de christen
democraten is goed” .
De christen-democraten in Italië kunnen 
duidelijk het politiek initiatief behouden. 
Hij wees ook op het politieke enthousiasme 
bij de jongeren en constateerde dat poli
tieke moed beloond wordt door trouw van 
de kiezers.

GRANELLI
Granelli behandelde met name de werkge
legenheidsproblemen en de te hervormen 
loonstructuur. Ook de verhouding tot de 
socialisten en de vakbeweging kregen de 
aandacht. Stijging van de arbeidsonkosten 
is aanleiding voor grote zorg aldus spreker.

COLOMBO
Colombo wees met name op een drietal

punten: groei van valutareserve, gunstig 
beeld van de handelsbalans en daling infla
tie (al is dit toch nog 11-12%). Colombo 
plaatste alles meer in een Europees kader. 
Duidelijk onderstreepte hij dat de econo
mische positie van Italië aan de beterende 
hand is.

PAUS JOHANNES PAULUS
Ook werd van de gelegenheid gebruik ge
maakt om de pasgekozen paus te ontmoe
ten. De pauselijke audiëntie was daartoe 
een goede gelegenheid. Dit mag gezien 
worden als een ,,voorschot” aangezien 
binnen afzienbare tijd een ontmoeting met 
een zeer beperkt gezelschap op het pro
gramma staat. Onze eerste indruk is dat hij 
een bijzonder minzaam en vriendelijk per
soon is. Zijn spontane optreden -  geen uit
geschreven tekst -  wijzen hier ook op. In
drukwekkend was zijn mededeling dat hij 
bad voor vrede in het Midden-Oosten en 
voor succes in Camp David.

Steun aan de Koning (2)
door: Hans Gualthérie van Weezel, lid Tweede Kamer voor CDA

MEER RUIMTE VOOR PARTICULIERE 
ONTWIKKELINGSSAMENWERKING
Minister De Koning voor ontwikkelings
samenwerking heeft besloten om aan acht
tien particuliere vrijwilligersorganisaties 
rechtstreekse subsidie te verlenen voor 
naar ontwikkelingslanden uit te zenden 
vrijwilligers, die tot voor kort niet aan de 
normen voor overheidssubsidie voldeden. 
Hiermede heeft de minister een positieve 
bijdrage geleverd aan het particuliere ini
tiatief, dat onder zijn voorganger Pronk 
vaak in de verdruUdng leek te komen. 
Momenteel worden er via de particuliere 
organisaties een kleine 500 vrijwilligers in 
de ontwikkelingslanden te werk gesteld. 
Hiervan ontvingen 175 via de Stichting 
Nederlandse Vrijwilligers (SNV) subsidie.

BELANGRIJKSTE VERSCHIL
Het belangrijkste verschil tussen SNV en 
particuliere vrijwilligers is, dat de laatste 
groep voornamelijk een locale vergoeding 
ontvangt, die al dan niet door de SNV aan
gevuld kan worden. Deze aanvulling wordt

suppletie genoemd. De SNV-vrijwilligers 
worden daarentegen vanuit Nederland 
door de SNV zelf betaald. De SNV kan men 
als een uitzendorgaan beschouwen, terwijl 
de particuliere organisaties slechts bemid
delen.
Alhoewel de particuliere organisaties en de 
overheid al sedert 1965 in het kader van dé 
SNV overleg plegen over landen en pro- 
jectcriteria werd de onvrede van particulie
re zijde over de door de SNV voor subsidie 
aangelegde normen steeds groter. Een on
vrede, die begrip verdient wanneer men 
bedenke, dat slechts 175 van de 500 vrij
willigers voor suppletie in aanmerking 
kwamen.

ONVREDE
Met betrekking tot die onvrede kan tevens 
gewezen worden op de SNV-nota ,,vrijwil
lig, niet vrijblijvend” , waarin voorrang ge
geven wordt aan die ontwikkelingslanden 
die streven naar spreiding van kennis, 
macht en inkomen en naar ontwikkeling op 
eigen kracht (self-reliance). Een invals

CHJO-voorzitter over de weg naar één CDJA:

.Gescheiden optrekken natuurlijk’

hoek, die door de particulieren binnen het 
SNV-verhand als steeds knellender werd 
aangevoeld, hetgeen tot steeds meer fric
ties binnen SNV-bestuur aanleiding gaf. 
Met name de kerkelijke organisaties had
den er moeite mee, dat voorwaarden voor
af werden gesteld aan hun samenwerkings
partners in ontwikkelingslanden, waar 
soms al vele jaren wordt samengewerkt. De 
vraag uit ontwikkelingslanden naar vrij
willigers staat bij hen voorop.
De SNV wilde echter eerst nagaan of die 
behoefte wel reëel was en of de vrijwilliger 
ter plekke nuttig werk kon doen. Nadat in 
januari 1977 na langdurig overleg eensge
zindheid bleek te zijn bereikt over een toe
komstig beleid, ontstonden toch weer 
wrijfpunten bij de interpretatie van de eer
dergenoemde opgestelde beleidsnota. 
Steeds weer leek de eigen identiteit van de 
particuliere organisaties in gevaar te ko
men. Dit heeft tenslotte geleid tot het ver
zoek van de particuliere organisaties om de 
mogelijkheid te bestuderen vrijwilligers uit 
te zenden buiten de SNV om.

MODELLEN
Minister De Koning had de keuze uit de 
volgende modellen:
— of doorgaan op de oude voet, hetgeen op 
grond van het bovenstaande onmogelijk 
zou zijn;
— of handhaving van de bestaande opzet 
van de SNV, maar met wat meer ruimte 
voor particuliere projecten;
— of wel twee naast elkaar staande vrijwil- 
ligersprogramma’s, waardoor de SNV de 
facto volledig overheid zou worden. 
Minister De Koning koos uiteindelijk voor 
het laatste model, wat tot gevolg had dat de 
particuliere organisaties binnen het SNV- 
bestuur voortaan vertegenwoordigd zullen 
zijn met drie in plaats van zes vertegen

woordigers op een totaal van vijftien. 
Ondanks de kritiek van oud-minister Pronk 
op deze opzet is het opvallend dat men 
zowel aan particuliere als SNV-zijde steeds 
meer tevreden hleek te zijn over de nieuwe 
opzet. Fricties binnen het SNV-bestuur 
over de te hanteren normen zijn verdwe
nen. De lucht lijkt te zijn opgeklaard. 
Opvallend is het bovendien dat er thans een 
groter aanbod van SNV-vrijwilligers is dan 
dat ooit in de afgelopen jaren het geval is 
geweest. Sedert 1971 is het aanbod gestaag 
gedaald. Dit wordt toegeschreven aan de 
onplezierige werkrelatie birmen het SNV- 
verband. De centralistische/dirigistische in
stelling van de oud-minister zou hier niet 
vreemd aan zijn.

PARTICULIERE ORGANISATIES
Wat betreft de nieuwe opzet verdient de 
zienswijze van de CDA-specialist voor 
Ontwikkelingssamenwerking Aarts onder
steuning. Volgens hem is de nieuwe for
mule met twee gescheiden kanalen de enig 
werkbare oplossing. Volgens Aarts wordt 
namelijk vaak vergeten dat particuliere or
ganisaties vaak mogelijkheden hebben, die 
de overheid niet heeft.

Zo kunnen de particulieren vaak gemak
kelijker de onderliggende groepen berei
ken, omdat zij niet via de overheidskanalen 
in de derde wereld behoeven te werken. 
Zo zou het een slechte zaak zijn, indien in 
landen als Brazilië en Chili waar volgens de 
overheidsnormen geen projecten uitge
voerd kunnen worden, die groepen .die 
door de daar heersende regimes in de steek 
gelaten worden, niet geholpen zouden 
kunnen worden. ParticuUer en overheids
initiatief kunnen niet zonder elkaar:

Hans van Weezel.

Op de introductieconferentie van CHJO en 
CDJA, waaraan elders in dit nummer van 
„de Nederlander” een nadere beschouwing 
is gewijd, heeft CHJO-voorzitter Peter 
Heukels, sprekende voor de nieuwe CHJO- 
leden, het gescheiden optrekken van de 
drie christen-democratische partijen on
natuurlijk genoemd. Niettemin vroeg hij 
begrip voor het feit, dat niet alle groeperin
gen even hard van stapel lopen op weg naar 
de fusie. Hij pleitte voor een procedure, die 
iedere groepering voldoende ruimte en tijd 
laat om uit een aantal binnen GDA en 
CDJA opgeworpen vragen te komen. 
Deze vragen betreffen dan met name de 
relatie tussen Bijbels uitgangspunt en het 
politiek handelen, waarvan dit het richt
snoer vormt, en de eenheid van politiek 
beleid. De eerste vraag gaat volgens de 
CHJO-voorzitter hierom: of we bereid zijn 
ook in onze partij ruimte te scheppen voor 
mensen die zich aangesproken voelen door 
het politieke program en daardoor en daar- 

■■na tot een bezinning kunnen komen op het 
uitgangspunt. De tweede vraag, die naar de 
politieke eenheid, wekt op dit moment 
vaak somberheid (waarbij Peter verwees 
naar een tussenbalans van ARJÖS-voor- 
zitter Klaas de Vries in Nederlandse Ge
dachten van 2 september jl.). Hierbij moet 
echter wel bedacht worden, dat het moei
lijk toetsen is in een periode, waarin drie

politieke groeperingen naar elkaar toe
groeien.

COMPROMISSEN
Er zal sprake moeten zijn van compromis
sen, met alle. daaraan verbonden voor- en 
nadelen. In dit verband merkte de spreker 
op, dat bezinning op het uitgangspunt niet 
tot dé Christelijke oplossing leidt. Het CDA 
zal ruimte moeten bieden aan verschillende 
groeperingen en zich moeten kenmerken 
door tolerantie en respect voor eikaars op
vattingen. Dit niet, omdat wij niet zouden 
weten te kiezen, maar wel omdat wij ons 
bewust moeten zijn dat alles wat wij doen 
mensenwerk is en daarom vol niet vermoe
de fouten kan zitten. Bij de transformatie 
van ■ de Bijbelse boodschap in politieke 
richtsnoeren hebben menselijke en daar
mee voor discussie vatbare overwegingen 
een relativerende invloed.
Wanneer wij enerzijds de wil en de inzet 
hebben om uit te dragen wat ons allen be
weegt en anderzijds de bereidheid om te 
twijfelen aan onze eigen oplossingen die 
ook maar mensenwerk zijn en daarom ons
zelf, onze gedachten en onze maatschappij 
kritisch te onderzoeken, dan is, volgens- 
Peter Heukels, het CDA en het CDJA de 
moeite van ons aller inzet ten volle waard.

G .V ..

De problematiek van de niet-rokers
In januari 1977 stelde een tweetal CDA- 
Tweede Kamerleden vragen aan de regering 
over de vermindering van arbeidsprestatie 
ten gevolge van roken.; <
Op de vraag of het waar is dat niet alleen 
het actief roken, maar ook het passief 
roken, dus het wegblijven van niet-rokers 
in een sokerige ruimte, nadelige effecten 
voor de, gezondheid kan hebben, ant
woorden de bewindslieden met een cate
gorisch „ja” .

Er is nu meer dan één jaar voorbijgegaan 
en de kritische vragen rond het roken en 
zijn gevolgen voor niet-rokers nemen toe. 
Er vindt ook in deze organisatie-vorming 
plaats. Degenen, die zich hiermee bezig
houden, is het er niet om te doen het roken 
te verbieden.

Neen, zij willen begrip vragen en kweken 
voor de problemen, die voor niet-rokers 
ontstaan en daardoor de mentaliteit van de 
rokers te beïnvloeden. Hef gaat hier niet 
alleen om de nadelige gevolgen voor een 
groep mensen, ook dient begrip en tole

rantie te worden gewekt. Er zijn in ons land 
honderdduizenden mensen met aandoenin
gen aan de luchtwegen en ook zij hebben 
recht op bescherming en zorg. In vele 
openbare gelegenheden gelden reeds op 
beperkte schaal rookverboden.

Mijn bedoeling is om eens op deze pro
blematiek te wijzen, maar ook om onze 
mensen in het land, die CDA-bijeen- 
komsten organiseren, te vragen om na te 
denken over de mogelijkheden die wij 
kunnen creëren om tegemoet te komen aan 
de wensen van hen, die op onze verga
deringen kwalijke gevolgen ondervinden 
van een permanent en onbeperkt roken, of 
die daarom helemaal niet komen.

Ik laat dit gaarne aan de vindingrijkheid 
van onze mensen in het land over.
Het is een goede en voor vele mensen 
belangrijke zaak en dus zeker denkwerk en 
maatregelen waard.

Piet Steenkamp,
voorzitter CDA.
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c  h  I  O

Eerste CDJA-introductieconferentie voor nieuwe leden
CHJO-studiedag over 
Latijns-Amerika 
14 oktober 1978

Op zaterdag 14 oktober organiseert de 
Commissie Buitenland van de CHJO een 
studiedag over Latijns Amerika in Kobus 
aan de Poort te Amersfoort. De dag wordt 
om ongeveer 10.30 uur geopend en om 
ongeveer 16.30 uur gesloten.
Naast algemene informatie over de landen 
van Latijns-Amerika zal met name de posi
tie van de Christen-Democraten, de 
schending van de mensenrechten en de 
hulp, die vanuit Nederland/Europa gebo
den kan worden, aan de orde komen. Bij de 
discussie over deze onderwerpen zal het 
ideologisch basisdocument, dat in 1975 
door de Wereld Unie van Jonge Christen- 
Democraten is opgesteld, worden betrok
ken.
Waarschijnlijk zullen een paar mensen die 
zelf in Latijns-Amerika hebben gewoond

op deze dag aanwezig zijn. Verder zal de 
heer C. Oskam (van het I.C.C.O.) informa
tie en zijn visie inbrengen.
De leden van de commissie hebben een 
bulletin samengesteld, waarin informatie 
wordt gegeven over een aantal landen (Ar
gentinië, Brazilië, Guyana, Paraguay, Peru 
en Urugauay). Dit bulletin wordt aan alle 
conferentiedeelnemers om niet toegezon
den. Ook anderen kunnen het bij het Alge
meen Secretariaat aanvragen.
De deelname aan de conferentie is gratis. 
De mogelijkheid bestaat om in Kobus aan 
de Poort de lunch te gebruiken voor onge
veer ƒ 8,- p.p. Reiskosten boven ƒ 10,- 
worden vergoed. Opgave kan geschieden 
door bijgaande bon in te sturen voor 6 ok
tober a.s. De stukken worden dan thuisge
stuurd.

Ondergetekende,

Naam ..........................................................................................................................

Adres en woonplaats .................................................................................................

O geeft zich op voor de studiedag over Latijns Amerika van de CHJO op 14 
oktober en wil daarbij wel/niet de lunch gebruiken voor ca. ƒ 8,- p.p.

O bestelt het Latijns-Amerika-bulletin (slechts administratiekosten worden in re
kening gebracht).

Deze bon opsturen naar Algemeen Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8, 
3311 CJ Dordrecht -  uiterlijk 6 oktober a.s.

Een nieuw CHJO-jaar; 
veel nieuwe leden?
Na de vakantie begint de CHJO aan haar 
tweeënvijftigste levensjaar met vele ac
tiviteiten. Misschien is het ook wel haar 
laatste! Naar het zich nu laat aanzien zal er 
immers in het jaar 1979/1980 één CDJA 
worden geboren.

Om het zover te laten komen, zal de CHJO 
zich sterk moeten inzetten, en daarvoor

Ondergetekende,

Naam ................... .......................................................................................................

Adres ..........................................................................................................................

Woonplaats .................................................................................................................

Geboortedatum .........................................................................................................

□ wordt lid van de CHJO.
□ heeft belangstelling voor de CHJO en wenst nadere informatie. 

Handtekening:

Deze bon opsturen naar Algemeen Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8, 
3311 CJ Dordrecht.
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VROUWENGELUIDEN
Het derde kwartaalnummer van Vrouwen
geluiden is uit. Het eerste artikel is van 
mevrouw H. Tegelaar-Boonacker, die aan
stipt dat ondanks de vakantie toch vele za
ken zijn gebeurd en staan te gebeuren, 
zoals Prinsjesdag, installatie van nieuwe

raadsleden en de komende fusie van de drie 
CDA-partijen.
JAARVERGADERING
Belangrijk is de Jaarvergadering van de 
centrale van CH-vrouwen op dinsdag 3 
oktober a.s. te Utrecht in het Jaarbeurscon
grescentrum. Centraal staat de komende

In Vught hielden het afgelopen weekeinde 
de drié bij het CDJA aangesloten jongeren
organisaties ARJOS, KVPJO en CHJO een 
introductieconferentie voor hun nieuwe 
leden. Bovendien werd ook voor recht
streekse leden een programma georgani
seerd. Het federatieve karakter van het 
CDJA kwam duidelijk tot uiting in het feit, 
dat vrijdagavond en zaterdagochtend elk 
van de vier groepen in een afzonderlijke 
ruimte een eigen programma uitvoerde, 
terwijl alleen de zaterdagmiddag door de 
hele (ruim honderd man en vrouw tellende) 
groep tezamen werd gediscussieerd met 
een vijftal Tweede-Kamerleden.
Desondanks was dit de eerste gelegenheid, 
waarbij een vrij grote groep leden van het 
CDJA elkaar kon ontmoeten en kon ont
dekken, hoe anderen denken over de poli
tiek, en de mate, waarin die reeds in CDJA- 
verband moet worden-gevoerd. Met name 
de rechtstreekse leden bleken er moeite 
mee te hebben, dat bij tijd en wijle de ande
re organisaties zich afzonderden om een 
eigen programma uit te voeren. Duidelijk 
kwam tot uiting hoezeer het tempo ver
schilt, waarin men zou wensen, dat er één 
CDJA komt. De rechtstreekse leden praten 
de hele zaterdagochtend over de huidige 
federatieve structuur die zij liefst morgen 
reeds zouden begraven. Duidelijk werd 
toch ook wel het verschil in politieke op

vatting, bijvoorbeeld in de discussie die 
zaterdagmiddag werd gevoerd over de 
kwestie van de 182 Marokkanen.

BIJ ELKAAR
Duidelijk werd echter ook, dat deze vier 
groepen, die dit jaar voor het eerst in één 
conferentie bij elkaar kwamen, toch echt 
bij elkaar horen en ook willen horen. Al 
met al kunnen wij deze conferentie als il
lustratief zien voor de fase waarin het 
CDJA thans verkeert: duidelijke verschil
len in beoordeling, maar toch allemaal op 
eenzelfde weg, en wel de weg naar één 
christen-democratische j ongerenorganisa- 
tie. Daar te komen is een kwestie van het 
aan elkaar bieden van voldoende ruimte en 
tijd (zoals de CHJO-voorzitter in zijn inlei
ding de CHJO-leden voorhield); toch ver
dient daarbij ook het ongeduld, zoals dat in 
het land blijkt te leven (en niet alleen bij 
rechtstreekse leden) aandacht. Voor een 
goede afweging van al deze kwesties heeft 
deze conferentie, juist door de confrontatie 
van de verschillende groepen, waardevolle 
bouwstenen aangedragen.
Wellicht kunnen wij volgend jaar een ge
heel gezamenlijke introductieconferentie 
organiseren; voorlopig houd ik het erop, 
dat we dan de hele zaterdag samen zullen 
optrekken.

Govert Veldhuijzen

Europa-manifestatie voor 
jongeren in Parijs
Op zaterdag 28 en zondag 29 oktober organiseren de christen-democratische jongeren uit 
de Europese lidstaten een grootse manifestatie te Parijs. Deze manifestatie is toegankelijk 
voor alle jonge CDA-leden.
Bij voldoende deelname zal mei een speciale bus worden gereisd, die op vrijdagmiddag de 
27e zal vertrekken. Bij mindere deelname zal per trein worden gereisd. De kosten per 
deelnemer zullen, afhankelijk van de vervoersvorm, liggen tussen de f35,- en f60,- voor 
het gehele weekend.
Voor nadere informatie kun je je wenden tot de secretaris van buitenlandcommissie 
(CDJC), Pieter F. Dudink, Mauritskade 25 te Den Haag, tel. 070-653934, tst. 22 (tijdens 
kantooruren).
Inschrijving geschiedt via onderstaande bon.

zijn vele handen nodig. Ook nieuwe han
den.
Unieleden, zijn er geen jongeren in uw om
geving, die nog geen CHJO-lid zijn? De 
kosten van het lidmaatschap bedragen 
slechts ƒ 15,- voor het eerste en ƒ 22,50 
voor de volgende jaren.
Laten wij samen proberen de CHJO sterk in 
te brengen in het CDJA.

INSCHRIJFBON EUROPA-MANIFESTATIE PARIJS

Naam:............................................................................................................. .
Adres;...............................................................................................................
Woonplaats: ...................................................................................................
Geboortedatum: ............................................................................................

Deze bon inzenden aan secretariaat CDJC, Mauritskade 25 te Den Haag.

Agenda CHJO/CDJA najaar 1978
Zaterdag 14 oktober: Themadag Commis
sie Buitenland van de CHJO over Latijns 
Amerika (Amersfoort).
Vrijdag 20 en zaterdag 21 oktober; Stu
dieconferentie CDJA over Geloof en Poli
tiek (Arnhem).
Vrijdag 17 en zaterdag 18 november: Stu

dieconferentie CHJO over Christelijk On
derwijs (Oudleuzen) en ledenvergadering 
CHJO (Zwolle).

Vrijdag 24 en zaterdag 25 november: Stu
dieconferentie over de Europese Volks
partij van het CDJA.

integratie van de drie CDA-Vrouwen- ABONNEMENT VROUWENGELUIDEN
groeperingen tot één CDA-Vrouwen- 
beraad (opgave bij secretariaat CH-Vrou- 
wen, Meentweg 96, de Meern). Een agenda 
met vele punten staat u daar te wachten en 
mevrouw mr. E. A. Haars, onze staatsse
cretaris van Justitie zal een toespraak hou
den over aktuele politieke zaken.

VAN HET BINNENHOF
In ,,Van het binnenhof” zet ons Tweede- 
Kamerlid mevrouw H. Evenhuis-Van Essen 
op heldere wijze uiteen wat de betekenis is 
van een Openbare Commissie-vergadering 
van de Tweede Kamer.

ACTIVITEITEN VAN DE CH-VROU
WEN IN 1977
In een overzicht werden de activiteiten van 
CH Vrouwen in 1977 opgesomd.

STATEN- EN RAADSLEDEN
Dit nummer van Vrouwengeluiden bevat 
tevens een lijst van vrouwelijke gemeente
raadsleden uit de CHU-kring vanaf 1 sep
tember 1978, en enige nieuw benoemde 
provinciale statenleden/gedeputeerde.

U kunt abonnee worden van Vrouwen
geluiden door u op te geven bij mevrouw J.
J. M. van der Mei-Zilverentant, Meentweg 
96 te De Meern (03406-2130).

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Siajginstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

L .
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Discussie over samenwerking tussen VVD en PvdA
De laatste weken is er een discussie op gang 
gekomen over mogelijke samenwerking in 
de toekomst tussen de huidige regerings
partij VVD en de huidige oppositiepartij 
PvdA. Het is goed om verschillende uit
latingen eens op eèn rij te zetten.
In het blad „Beleid en Maatschappij” , dat 
wetenschappelijke analyses geeft van be
leidsontwikkelingen in de samenleving, 
schreven drs. L. G. Gerrichhauze, politi
cologisch medewerker van het departement 
van volkshuisvesting en ruimtelijke orde
ning, en drs. J. G. A. van Mierlo, 
wetenschappelijk medewerker van het fis
caal economisch instituut van de Erasmus- 
universiteit te Rotterdam, een artikel over 
,,De weg naar de regeringsmacht, maar 
met welke strategie? De PvdA in coalitie- 
land” . De beide auteurs analyseerden de 
diverse standpunten van VVD en PvdA en 
hun conclusie was:

,,Voor de strategen in de PvdA, die 
streven naar een coalitie met de VVD is 
onze conclusie het duidelijkst. Zo’n 
streven is vooralsnog ,, wishful
thinking” , omdat pogingen in die rich
ting óf leiden tot een verkiezingsneder

laag van de PvdA, óf de VVD alsnog zal 
drijven in de armen van het CDA. 
Hoe men het ook wendt of keert; de 
PvdA is en blijft ,,veroordeeld” tot 
coalitievorming met het CDA. Boven
dien wordt zelfs het resultaat van deze 
veroordeling niet primair bepaald door 
de eigen opstelling van de PvdA, m'iar 
door de opstelling van het CDA. De 
aloude uitspraak, dat de economische 
wetenschap ,,a dismal Science” is, geldt 
niet alleen voor de economie in het al
gemeen, maar is in het bijzonder actueel 
voor de economische theorie van het 
politieke proces” .

Vrij kort na de publikatie van het weten
schappelijk artikel in ,,Beleid en maat
schappij” , zond de AVRO een vraagge
sprek uit met Han Lammers, oud-wethou
der voor de PvdA van Amsterdam en thans 
landdrost van de Zuidelijke IJsselmeer- 
polders. Lammers zei ondermeer:

,,Er zijn stemmen opgegaan om te 
kijken of het mogelijk is om op langere 
termijn tot een samenwerking, een

gelegenheidssamenwerking, tussen 
PvdA en VVD te komen, om die in elk 
geval niet uit te sluiten. Wat nodig zou 
zijn is datje dat dan onderzoekt aan de 
hand van vrij concrete programma
tische besprekingen met elkaar. Er zijn 
uitgangspunten: er is een duidelijke 
waarneembare stroming binnen de 
VVD, die eigenlijk liever met de socia
listen zou willen regeren dan met de 
confessionelen, en VVD en socialisten 
zijn het altijd over één ding eens, 
namelijk dat het confessionalisme zo 
snel mogelijk geneutraliseerd zou moe
ten worden” .

PvdA-secretaris G. Heijne de Bak zei in
dezelfde radio-uitzendii g van de AVRO:

,,Ik zie wel voordelen in een discussie 
tussen PvdA en VVD over een samen
werkingsverband. Maar wat is de prak
tijk? Wat zie je gebeuren in acht 
maanden beleid van het kabinet-Van 
Agt? De VVD slaagt er stelselmatig in 
steeds op bijna alle belangrijke punten 
weer enkele graden rechtser uit te 
komen dan het CDA. Dat is de praktijk

en daarom denk ik dat het illusiepolitiek 
zou zijn om de steven van d, PvdA te 
wenden in de richting van de VVD. Ik 
geloof niet dat met die huidige VVD 
samen te werken valt op een manier, die 
ook voor de PvdA bevredigend zou 
kunnen werken.”

En tenslotte de voorzitter van de VVD- 
fractie in de Tweede Kamer, J. G. Riet
kerk, in een artikel in het VVD-blad 
,,Vrijheid en Democratie” over een be- 
zinningsweekeinde van zijn fractie:

,,Gelet op de goede richting, waarin de 
kabinetssamenwerking zich ontwikkelt, 
is er geen sprake van geweest dat de 
VVD-fractie nu plannen zou hebben 
ontwikkeld om een samenwerking met 
de PvdA meer in het gezichtsveld te 
brengen. Dat betekent natuurlijk niet, 
dat we over de PvdA en onze - niet 
altijd optimale - verhouding tot het 
CDA geen pittige discussie hebben 
gehad” .

H.L.

HANAB B.V
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941 ^
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS

Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

H A N D E L M Ü  B.V. 

B A N D E N  B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

bouw en
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TIMMER- EN AANNEMINGSBEDRIJF.

J. STOUT
Dijklaan 84 - Telefoon 01825-590 - BERGAMBACHT.

Wie aan de toekomst bouwt 
BouwtopdeC.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester's Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

M eester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

Bouw-en Aannemersbedrijf

M. de Raad & Zoon

Pickestraat 62, Noordwijk, tel. 01719-12100 en 15257.
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Zaanse klokken
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Tel. 15865, A p e ld o o rn .

KOCH
Telefoon 055-214259 
APELDOORN.

Kerkorgels
Elektronische
orgels

voor kerk-, schooi
en huismuziek.

BOUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker 
& Zn.
Var Ostadelaan 61
Tri. 02150-11189-16777
HILVERSUM.

Stelt u prijs op

VAKWERK
KWAUTEITS-
ARTIKELEN

dan

V A N
Z e b e n ’ s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

aanneming maatschappij b-v. breda

BUDDINGH NATUURSTEEN B.V,
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

TOT 140% HYPOTHEEK
Kostel. vrijbl. off. Geen afsluitprovisie. 
Geldlening f 5.000,- =  36 x f 171,- enz.

Advies en bemiddeling onroerend goed. 
HUIZEN te koop gevraagd en aangeboden, ook in Spanje.

drs. J. A. Uding & Partners
Financ. adv. en vastgoed consultants.

Van Maerlantlaan 7 - Amersfoort.
033-17647.

NEDERLANDSE CHRISTELIJKE BOEREN- EN 
TUINDERSBOND

Het bestuur van de Ned. C.B.T.B. roept belangstellen
den op voor de functie van

H O O F D
van de sociaal-economische voorlichting (S.E.V.) van 
de organisatie. Het team van voorlicht(st)ers bestaat 
uit 48 personen en heeft een tweehoofdige leiding te 
Den Haag.

De functie omvat o.a.:
- het richting geven aan inhoud en methodiek van de 
voorlichting

- het instandhouden van een goede communicatie met 
overheid en diverse organisaties

- het vanuit de voorlichting leveren van een inbreng bij 
de beleidsvoorbereiding.

De eisen zijn;
- opleiding van academisch niveau
- brede belangstelling voor maatschappelijke en soci

aal-economische ontwikkelingen
- ervaring en het in staat zijn initiatieven te ontwikkelen
- goede contactuele eigenschappen.

Gegadigden dienen de protestants-christelijke begin
selen te zijn toegedaan en de gedachte van christelijke- 
maatschappelijke organisatie te delen.

De salariëring is afgestemd op leeftijd, opleiding, 
ervaring en deskundigheid. De functie is vacant per 1 
december 1978. Een psycho-technische test kan deel 
uitmaken van de selectieprocedure.

Schriftelijke sollicitatie vóór 7 oktober te richten aan 
het bestuur van de Ned. C.B.T.B., Sweelinckstraat 30, 
Postbus 18510, Den Haag. Tel. 070-469758. Informaties 
zijn te verkrijgen bij de heer K. Wassenaar, algemeen 
secretaris.
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Kistenfabriek
Nijkerk

N. DE BOER

-

# s |'̂

Het NEDERLANDS 

CHRISTELIJK ONDERNEMERS 

VERBOND te RIJSWIJK,

Centrale van Christelijke Ondernemersorganisaties in het Midden- en KLeinbedrijf 

vraagt voor zo spoedig mogelijk een

JU R IS T
Zijn taak zal hoofdzakelijk bestaan uit:
- het adviseren van ondernemers inzake juridische problemen 

o.a. op het terrein van het arbeidsrecht, huurrecht, onteigenings- 
recht en ondernemingsrecht;

- het in het kader van de beleidsstaf voorbereiden van het 
bestuursstandpunt inzake de wetgeving die voor ondernemers in 
het midden- en kleinbedrijf van belang is.

Onze gedachten gaan uit naar iemand met
- afstudeerrichting privaatrecht en met belangstelling voor 

administratief recht;
- een positieve instelling m.b.t. de christelijk sociale organisaties;
- contactuele en organisatorische eigenschappen.

Geboden wordt
- een salariëring afgeleid van de regeling voor het overheids

personeel;
- een veelzijdige functie;
- een dynamisch werkklimaat.

Belangstellenden kunnen hun sollicitatie richten aan de Algemeen Secretaris van 
het Nederlands Christelijk Ondernemers Verbond (NCOV), Treubstraat 25 te Rijswijk

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER B V .
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

BDU-nieuwsbladen
professionele media, met ’n hoge dekkingsscore in een 

koopkrachtig stukje Midden-Nederland
Midden-Nederland, 

preciezer gezegd de Gelderse 
en Stichtse Vallei, telt ruim
300.000 inwoners met een 
breed bestedingspatroon dat 
minstens zo interessant is als 
dat van elke andere 
gemiddelde Nederlander.
Ten aanzien van het bereik 
van deze koopkrachtige 
Middennederlandse 
konsument is er echter een 
duidehjk voordeel: u bereikt ze 
bijna allemaal, ieder met een 
eigen blad in hun eigen 
deelgebied.
Elk blad met een sterk 
geografisch gerichte 
redaktionele formule voor een 
optimale leesintensiteit.
Een leesintensiteit die zich 
echter niet alleen tot de 
redaktionele pagina’s beperkt 
(landehjke, regionale en 
plaatselijke adverteerders 
ervaren dat dagehjks).

En als uw afzetgebied zich niet 
tot enkele deelgebieden 
beperkt, maar zich over het 
gehele B.D.U.-gebied 
uitstrekt, dan heeft u nog een 
extra voordeel: het B.D.U.- 
kombinatietarief.

Met kortingen die in sommige 
gevallen méér dan 50% 
besparing geven op de 
de normale tarieven.
Dus meer dan de moeite waard 
om een uitgebreidere 
dokumentatie aan te vragen.

Wij hebben hem voor u klaar 
liggen.
BDU, Nieuwstraat 15, 
Barneveld.
Tel. 03420-6141 
Telex BDU 40261.
Barneveldse Krant-Stad 
Amersfoort-De Stad Nijkerk- 
De Woudenberger/

Scherpenzeelse Krant- 
Bennekoms Nieuwsblad- 
Hoevelakens Nieuwsblad- 
Ede/V eldhuizen- 
Lunters Nieuwsblad-Leusder 
Krant.



\V  ^
Vrijdag 29 september 1978 -  14e jaargang no. 39

de nederlander
CH-WEEKBLAD

iRedactie: Postbus 33822 - 2503BC - ’s Gravenhage - Administratie: Van üeventerlaan 49 - 2271 TV Voorburg - Giro 70154, t.n.v. Stichting Uniepers, Voorburg

Drs. G. van Leijenhorst tot Unieraad:

Beschermwaardigheid van het ieven 
moet uitgangspunt abortuswet zijn

„De beschermwaardigheid van het leven 
moet het uitgangspunt zijn van het abor- 
tuswersontwerp, dat de regering gaat in
dienen”. Dit heeft drs. G. van Leijenhorst, 
vice-voorzitter van de Tweede-Kamer- 
fractie van het CDA en politiek voorman 
van de CHU, vorige week gezegd op de te 
Utrecht gehouden vergadering van de Uni- 
raad van de CHU.
In CHU-kring leeft zeer sterk, dat de be

schermwaardigheid van het leven uit
gangspunt moet zijn. Ook bij de KVP wordt 
deze gedachte gehoord, zei van 
Leijenhorst. ,,Het uitgangspunt van de be
schermwaardigheid wordt niet prijs gege
ven”.

Van Leijenhorst herinnerde er aan, dat de 
CHU de laatste jaren er steeds op aange
drongen heeft, dat de regering zelf de voor
stellen doet inzake de wettelijke regeling 
van de abortus. „Ook nu is ons er veel aan 
gelegen, dat de regering voor de beloofde 
datum van 1 januari aanstaande met het 
wetsontwerp komt. En dat moet dan ge
beuren binnen de afspraken, die binnen het 
CDA over de abortus gemaakt zijn”, aldus 
Van Leijenhorst.
Drs. Van Leijenhorst zei de indruk te heb
ben, dat vrij snel in de ministerraad kan 
worden gesproken over het definintieve 
wetsontwerp inzake de regeling van de 
abortus. Door de uitschakeling, wegens een 
kaakfractuur, van minister De Ruiter van 
justitie, moest de discussie in het kabinet 
enkele weken uitgesteld worden.

,,Aan het begin van de zomer was de mi
nisterraad ijverig aan het werk, ter voorbe
reiding van het wetsontwerp. Er bleek in 
het kabinet wat oppositie te zijn, waardoor 
het niet mogelijk was de beraadslagingen af 
te ronden. En daarna werkte de ziekte van 
minister De Ruiter vertragend”, aldus drs. 
Van Leijenhorst.

Nieuwe burgemeesters van Dussen en Bergen (L)
Bij koninklijk besluit is met ingang van 16 
oktober 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Dussen: drs. J. J. F. M. 
Westra te Breda.
De heer Westra, die 35 jaar is, is hoofd 
bureau economische zaken ter secretarie 
van Breda, tevens directeur NV Mij ter 
bevordering van industrievestiging te 
Breda. Hij is rooms-katholiek en lid van 
het CDA (KVP).

Bij koninklijk besluit is met ingang van 16 
oktober 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Bergen (L): mr. E. W. M. 
Meijer, met toekenning van gelijktijdig 
eervol ontslag als burgemeester der ge
meente Nieuwenhagen.

De heer Meijer, die 35 jaar is, is sinds 1973 
burgemeester van Nieuwenhagen. Hij is 
rooms-katholiek en lid van de KVP.

. . . .  weer volop bezig----
Het politieke leven in Den Haag is weer volop aan de gang. Dat blijkt ook uit dit 
nummer van het christelijk-histoiische weekblad „de Nederlander , dat geheel 
gevuld is met nieuws over de politiek. • u
Dit nummer biedt de abonnees gelegenheid nieuwe abormees te winnen. Gebruik 
daartoe onderstaande bon.

Graag toezending proefnummers de Nederlander aan;

Naam ..........................................................................................................................

Adres ........................................................................................... .............................

Te ........................................................................................................................... •

(ondertekening)

Bon inzenden: administratie Uniepers, Van Deventerlaan 49, Voorburg.

POLITIEK BEZIG
De Unieraad van de CHU is in zijn verga
dering uitvoerig ingegaan op de enkele da
gen daarvoor aan de Tweede Kamer aan
geboden miljoenennota en rijksbegroting 

' voor het komend jaar. Dat gebeurde na een 
inleiding van staatssecretaris mr. A. 
Nooteboom van financiën.

„De Unieraad”, zo had Unievoorzitter dr.
L. M. van Leeuwen in zijn openingswoord 
gezegd, „moet meer en meer politiek bezig 
zijn”. En aan het slot van de vergadering 
kon de conclusie getrokken worden, dat het 
politieke bezig-zijn in de vergadering een 
realiteit was geweest.
De staatssecretaris, in vroeger jaren on
dermeer lid van de belastingcommissie van 
de Lohmanstichting, het wetenschappelijk^ 
bureau van de CHU, schetste de hoofdlij
nen van het financiële beleid, dat de rege
ring volgend jaar denkt te voeren. Hij trok 
daarbij vergelijkingen met de rijksbegro
ting van 25 jaar geleden.

Als verantwoordelijk bewindsman voor de 
belastingwetgeving verdedigde staats
secretaris Nooteboom het voorstel de 
overdrachtsbelasting, te betalen bij de 
koop/verkoop van onroerend goed (uitge
zonderd nieuwe woningen) te verhogen 
van vijf tot zes procent. Vanuit de Unieraad 
kwam de vraag over het mogelijk leggen 
van een grens, bijvoorbeeld bij 250.000 
gulden voor het toepassen van de verho
ging.

Staatssecretaris Nooteboom antwoordde, 
dat hij zich als een terrier zal verzetten 
tegen alle verfijningen in de belastingwet
geving, die niet noodzakelijk zijn. Hij ge
looft namelijk niet in technisch verfijnd ge
knutsel.

De bewindsman voelt niet voor de ge
noemde grens bij de verhoging van de 
overdrachtsbelasting, gezien zijn algemene 
bezwaren tegen verfijningen. ,,De belas
tinginspecteurs verwijten de Tweede Ka
mer wel eens, dat zij te veel wijzigingen, via 
amendementen, in de belastingwetten aan
brengt. Er wordt niet eens gedacht aan de 
mensen, die de wetten moeten uitvoeren, 
zeggen de inspecteurs”, aldus de staats
secretaris. Hij vindt, dat de belastingdienst 
doelmatig moet kunnen werken.

Overigens zei staatssecretaris Nooteboom 
van mening te zijn, dat de verhoging van de 
overdrachtsbelasting niet nadelig zal wer
ken voor degenen, die een huis willen ko
pen. ,,De verkoper zal de verlaging wel 
betalen, denk ik”, zei de bewindsman.

H. L.

Mr. 0. W. A. van Verschuer 
staatsraad in buitengewone dienst

en hebben alsdan gelijke bevoegdheden als 
de leden van de Raad van State.
Mr. Van Verschuer was tot voor kort lid 
van het college van Gedeputeerde Staten 
van de provincie Gelderland. Hij is thans 
onder meer lid van de Raad van de Water
staat, voorzitter van de commissie water
verontreiniging uit deze raad en lid van de 
Jachtraad.
De benoeming van mr. Van Verschuer gaat 
per 1 oktober aanstaande in.

H. L.

De oud-voorzitter van de CHU, mr. O. E. 
A. van Verschuer, is bij Koninklijk Besluit 
benoemd tot lid van de Raad van State in 
buitengewone dienst. De gehele Unie ver
heugt zich over deze benoeming en biedt 
de nieuwe staatsraad in buitengewone 
dienst haar welgemeende gelukwensen 
aan.

Op grond van de Wet op de Raad van State 
(het hoogste adviescollege van de regering) 
vindt de benoeming van staatsraden in 
buitengewone dienst plaats. In aanmerking 
komen zij, die bewijzen hebben gegeven 
van bekwaamheid in zaken van wetgeving, 
bestuur of rechtspraak, dan wel van bij
zondere deskundigheid in aangelegenhe
den, die de wetgeving, het bestuur of de 
rechtspraak raken. De buitengewone 
staatsraden kunnen door de vice-president 
van de Raad van State, thans dr. M. Rup- 
pert, worden opgeroepen om deel te jiemen 
aan bepaalde werkzaamheden van de raad

Tientjesactie 
CHU succes
De tientjesactie, welke de CHU thans 
voert, is een succes. Er is reeds een bedrag 
van 125.000 gulden binnengekomen.
Deze mededelingen heeft de Uniepen- 
ningmeester J. Kiers, gedaan op de vorige 
week te Utrecht gehouden vergadering van 
de Unieraad van de CHU.
De tientjesactie startte in de afgelopen zo
mer. Alle leden van de CHU kregen het 
verzoek een bedrag van tien gulden te 
storten op het gironummer van de Unie. 
Penningmeester Kiers herinnerde de 
Unieraad er aan, dat de CHU over de 
laatste twee jaar een tekort van meer dan
100.000 gulden had. ,,Dank zij de op
brengst van de tientjesactie tot nu toe zijn 
we uit de rode cijfers. Maar we kunnen nog 
niet zeggen: we hebben nu „een potje”, 
aldus Kiers over het „bijzonder leuke re
sultaat” van de actie. De actie gaat onver
minderd voort. Wie nog tien gulden wil 
storten, mag dat gerust doen.

H. L.
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Op weg naar een stillere samenleving PARLEMENTARIA

door: P. A. M. Cornelissen, lid Tweede Kamer voor CDA

De Tweede Kamer heeft dezer dagen de 
wet geluidshinder aangenomen. En dat is 
maar goed ook, want geluidshinder vormt 
een ernstig probleem.

Een derde van onze bevolking ondervindt 
geluidshinder van het verkeer, een kwart 
van de buren. Als je dan ook nog de ge
luidshinder van vliegtuigen en van de indu
strie rekent, kun je stellen dat ongeveer de 
helft van de Nederlanders regelmatig ge
luidshinder ondervindt.

WAAROM IS GELUIDSHINDER ZO’N 
ERNSTIGE ZAAK?
In de eerste plaats omdat het lawaai een 
bedreiging is voor de gezondheid. Naast 
direct schadelijke effecten door beschadi
ging van het gehoororgaan, wU ik wijzen op 
neurosen, hoofdpijn en vermoeidheidsver
schijnselen, verstoring van rust en slaap en 
een verhoogde kans op hart- en vaatziek
ten.
De mate waarin deze effecten zich voor
doen is sterk afhankelijk van de individuele 
geluidsgevoeligheid. Uit onderzoekingen 
blijkt, dat ongeveer een kwart van de be
volking en met name veel zieken, en zeer 
jonge kinderen erg geluidsgevoelig zijn. 
Voor een overheid die zich wQ richten op 
de bescherming van de zwakkeren in de 
samenleving ligt hier dan bok een belang
rijke taak.

DRIE-TRAPS RAKET
De wet geluidshinder heeft een lange voor
geschiedenis. De aanzet werd 10 jaar gele
den gegeven door Roelof Kruisinga, die in 
1968 als staatssecretaris van sociale zaken 
en volksgezondheid de gezondheidsraad 
om advies vroeg over te nemen maatrege
len tot bestrijding van geluidshinder. Veel 
studies en discussies hebben tenslotte deze 
wet opgeleverd. De gekozen aanpak doet 
denken aan een drie-traps raket, namelijk 
allereerst bestrijding aan de bron, vervol
gens beperking van de overdracht en tens
lotte bescherming van de ontvanger van 
geluidshinder.

NADRUK OP BESTRIJDING AAN DE 
BRON
Met het opvoeren van de prestaties van 
allerlei toestellen is helaas meestal ook het 
lawaai flink toegenomen. Dit geldt zowel 

.voor huishoudelijke toestellen (stofzuigers, 
afzuigkappen), hobby-apparatuur (boor
machines, grasmaaimachines) industriële 
werktuigen (pneumatische boren, com
pressoren) als in het verkeer (bromfietsen, 
zware vrachtwagens). De wet maakt het 
mogelijk om in de toekomst maximum 
normen te stellen voor de geluidsproduk- 
tie.
Wij zijn nog wat verder gegaan en hebben 
met sukses gepleit voor het instellen van

een verkoopverbod voor erg lawaaiige toe
stellen en het invoeren van een geluidskeur 
voor huishoudelijke- en hobby-apparaten.

SYSTEEM MOTORRIJTUIGENBELAS
TING OP DE HELLING
Het gewicht is thans het uitgangspunt van 
de aanslag motorrijtuigenbelasting. Ge- 
luidreducerende- en veiligheid verhogende 
voorzieningen zullen meestal tot extra ge
wicht van het motorvoertuig leiden en 
worden zo „beloond” met een verhoging 
van de aanslag. Wij hebben daarom enkele 
suggesties gedaan voor een andere opzet 
met positieve prikkels om de ontwikkeling 
van stillere motorvoertuigen te stimuleren.

STILTEGEBIEDEN
Met vele anderen in de Tweede Kamer 
hebben wij om haast gevraagd bij de instel
ling van stiltegebieden, die in het luidruch
tige, jachtige leven van vandaag een wel
kome oase van rust kunnen bieden aan 
mens en dier. Stiltegebieden kunnen ook 
van beslissend belang zijn voor het voort
bestaan van bepaalde eco-systemen, waar
bij ik denk aan sommige vogelsoorten die in 
dit opzicht hoge eisen stellen.

GELUIDSISOLATIE VAN WONINGEN
Bij een slechte geluidsisolatie van en vooral. 
'tussen woningen onderling komt niet alleen 
het wooncomfort maar ook de privacy en 
vrijheid van de bewoners in het geding. Wij 
hebben daarom gepleit voor meer aandacht 
voor geluidsisolatie bij nieuw- en ver
nieuwbouw en met name gevraagd om be
tere kontrole op dit punt tijdens de uitvoe
ring. Nu de regering op ons verzoek met 
een nationaal plan voor de warmte-isolatie 
is gekomen hebben wij gevraagd om—waar 
mogelijk -  tegelijkertijd voorzieningen aan 
te brengen om de geluidsisolatie te verbete
ren, zonder dat uiteraard de uitvoering van 
het nationaal isolatieplan wordt vertraagd. 
Zo’n aanpak kan leiden tot belanrijke be
sparingen en tot minder ongerief van de 
bewoners, omdat het mes als het ware aan 
twee kanten snijdt.

DE TOEKOMST
Er moet nog een lange weg worden afge
legd. Denk maar aan het stiller maken van 
fabrieken, de instelling van geluidszones 
langs drukke wegen en het saneren van 
lawaaiige woningen. Hiervoor is een perio
de van 10 jaar uitgetrokken, terwijl de to
tale kosten op 2,5 miljard gulden worden 
geschat. Maar zelfs dan zullen niet alle ge
luidsproblemen tot het verleden behoren. 
Voor een werkelijk suksesvoUe aanpak zijn 
de goede mentaliteit en leefwijze van de 
mensen onmisbaar. U en ik zullen ons 
voortdurend moeten realiseren, dat we niet 
alleen op de wereld zijn en rekening hou
den met de buren en andere medemensen. 
Door een geluidsbewust gedrag zullen wij 
ook op dit terrein het samen verantwoor
delijk gestalte moeten geven.

P. A. M. Cornelissen

Europese verkiezingen

Geen eng-Nederlands standpunt
door: Piet van der Sanden, lid Tweede Kamer voor CDA

Op donderdag 7 juni 1979 gaat Europa 
naar de stembus. Voor de eerste maal zal 
dan het Europees Parlement rechtstreeks 
worden gekozen. De negen lid-staten van 
de Europese Gemeenschap zijn het daar 
vorig jaar over eens geworden en de par
lementen hebben intussen de Akte, waarin 
deze belissing werd geformaliseerd, aange
nomen. Wat voor de nationale parlemen
ten overbleef was het vaststellen van een 
verkiezingsprocedure volgens de nationale 
bepalingen van elke lid-staat. Het is dan 
ook geen wonder, dat de behandeling in de 
Tweede Kamer vooral vanuit de techniek 
van de kieswetgeving werd benaderd. 
Maar achter die techniek schuilt toch altijd 
het uitgangspunt, dat het hier niet om na
tionale, maar om Europese verkiezingen 
gaat, die -  tijdelijk — op basis van nationale 
regelen worden georganiseerd.

Immers zowel in het Verdrag voor de 
Europese Kolen- en Staalgemeenschap, als 
in het Verdrag van Rome, maar ook vol
gens het Verdrag tot oprichting van de 
Europese Gemeenschap voor Atoomener-

fie is het de opdracht van het Europees 
'arlement zelf om een ontwerp voor een 

éénvormige verkiezingsprocedure op te 
stellen. Nu heeft de Nederlandse regering, 
en de Tweede Kamer is haar daarin met 
overtuiging gevolgd, zich bij deze wetge
ving niet op een eng-Nederlands standpunt 
gesteld. Zij meent terecht, dat de „in een 
fid-staat te kiezen leden van het Europees 
parlement niet in de eerste plaats te be
schouwen zijn als vertegenwoordigers van 
de betreffende lid-staat, maar als verte
genwoordigers van het in die lid-staat wo
nende en van het met die lidstaat verbon
den deel van de bevolking van de Gemeen

schap” . Dat is het enige juiste Europese 
uitgangspunt.
Dit leidt ertoe, dat iedere ingezetene van 
ons land, indien hij in zijn eigen land geen 
kiesrecht voor het Europees Parlement 
krijgt, in ons land zijn/haar stem mag uit
brengen. Bijzondere regels waken er voor, 
dat men niet twee keer kan stemmen. Al
leen Ierland heeft, wat dit betreft, hetzelfde 
uitgangspunt gekozen als Nederland. Maar 
niet voor de eigen onderdanen, die elders in 
de Gemeenschap wonen. Op 7 juni van het 
volgend jaar zullen aan de verkiezingen in 
Nederland door deze bepaling ook Britten, 
Ieren en Luxemburgers kunnen deelne
men.
Overigens: met alle Nederlanders, waar zij 
zich ook binnen de EEG bevinden.
Over de wijze, waarop de Nederlanders, 
elders in de acht lid-staten wonend hun 
stem zullen kunnen uitbrengen, staat nog 
niet veel vast. De regering onderzoekt nog 
de mogelijkheden van het stemmen per 
brief en, met name op uiMrukkelijk ver
zoek van het CDA, van het stemmen op de 
Nederlandse ambassades. Waarschijnlijk 
geven zeven van de acht landen van de 
Europese Gemeenschap daarvoor toe
stemming. Alleen West-Duitsland zal dit 
niet toelaten. De uitwerking van deze mo
gelijkheid heeft nogal wat voeten in de aar
de, omdat uiteraard de volstrekte ge
heimhouding gewaarborgd moet zijn. Maar 
het verzamelen van alle stemmen in Ne
derland en hier openen van de stembiljet
ten kan een oplossing bieden.

ZEER GROTE ROL
Natuurlijk speelt de voorlichting over deze 
verkiezingen een zeer grote rol. In Neder
land om zoveel mogelijk Nederlandse

stemgerechtigden naar de stembus te bren
gen, maar ook voor de Engelsen, Ieren en 
Luxemburgers omdat zij op Nederlandse 
kandidaten zullen moeten stemmen. Daar
naast heeft Buitenlandse Zaken de handen 
vol. Immers bij de ambassades zijn de Ne
derlandse ingezetenen niet geregistreerd 
en hun adressen over het algemeen dus on
bekend. Toch moeten ook zij de noodzake
lijke voorlichting krijgen, niet aüeen tech
nisch, maar zeker ook politiek. Want velen 
wonen reeds tientallen jaren in een ander 
land in de Europese Gemeenschap. Het uit
geven van informatiebladen, waarin ook de 
politieke partijen zich kunnen presenteren 
en uitzendingen van de Wereldomroep met 
zendtijd voorpolitieke partijen behoren tot 
de mogelijkheden.

EUROPESE PARLEMENT
Nederland zal straks 25 zetels in het Euro
pese Parlement gaan bezetten, waarvan er 
hopelijk 10 aan het CDA zullen toevallen. 
Dat betekent, dat per zetel het zes-voudige 
aan stemmen nodig is van een Kamerzetel; 
maar het betekent ook, dat de splinterpar
tijen geen of nauwelijks kans maken. Al
leen, maar dan wel op basis van een ge
meenschappelijk program zo vindt het 
CDA, als zij gaan samenwerken maken de 
kleinere partijen een kans. Nog een enkele 
opmerking over de techniek: Nederland zal 
uit één kiesdistrict bestaan en elke partij, 
die deelneemt, behoeft dus slechts één 
kandidatenlijst op te stellen, waarop 40 
kandidaten mogen voorkomen. De waar
borgsom van ƒ 18.000 behoeft niet te wor
den betaald door partijen, die thans in de 
Tweede Kamer vertegenwoordigd zijn. De 
stembureaus beginnen donderdagavond 7 
juni te 19.00 uur met tellen in de volle

openbaarheid, maar de uitslag per kan
didaat en per lijst mag niet vóór maandag 
11 juni officieel worden bekend gemaakt. 
Dat is internationaal overeengekomen, 
omdat de landen, die op donderdag stem
men door publikatie van de uitslag geen 
invloed mogen uitoefenen op de stemming 
op latere dagen in de andere landen. Over 
de politieke betekenis van deze eerste di
recte verkiezingen voor het Europese Par
lement zal in de komende maanden nog het 
nodige worden gepubliceerd.

Piet van der Sanden

Informatie
Europese verkiezingen
Op zaterdag 14 oktober wordt in Alkmaar 
een Informatiemarkt over de Europese 
verkiezingen gehouden.
De organisatie van deze markt is in handen 
van het Centrum voor Europese Vorming 
in het Nederlands Onderwijs (CEVNO). Er 
wordt op de markt gesproken door de 
minister van ontwikkelingssamenwerking 
drs. J. de Koning (De derde wereld. 
Europa en Nederland), door de vice- 
voorzitter van het Europees Parlement mr. 
C. Berkhouwer (Macht en onmacht van het 
gekozen parlement) en door de burgemees
ter van Alkmaar, de heer C. Roozemond 
(Europese verkiezingen in de regio). 
Gedurende de hele dag zullen dia’s, video
banden en films worden getoond. CEVNO- 
bestuursleden en medewerkers zijn de hele 
dag aanwezig om informatie te verstrek
ken.
De markt is bedoeld voor allen die bij het 
onderwijs zijn betrokken, allen die in een 
wat breder verband binnen het educatieve 
veld werkzaam zijn en voor iedereen die 
zich op de één of andere manier voor de 
Europese verkiezingen interesseert. De in
formatiemarkt duurt van half elf tot drie 
uur. Alle deelnemers krijgen een informa
tiepakket.

Inschrijving en inlichtingen: CEVNO, 
Pastoorsteeg 4, Alkmaar, tel. 072-121525.



VRIJDAG 29 SEPTEMBER 1978

S prekende cijfers
Hoe Nederland uit zijn 
OESO-jasje groeide!

door: drs. Gerard van Leijenhorst, lid Tweede Kamer voor CDA

VERSOBERINGEN

Hoofdthema van de debatten in de Tweede 
Kamer zal in de komende weken zijn: hoe 
wij de economische positie in ons land kun
nen herstellen; juist ook terwille van de 
werkgelegenheid. Een ieder weet dat daar
voor pijn geleden moet worden; pijn zowel 
in de particuUere als in de collectieve sec
tor. Een actuele vraag die hierbij telkens 
aan de orde komt is: waar moet het accent 
op vallen? Moeten we het vooral zoeken in 
het collectieve voorzieningen of moeten 
we als burgers van dit land de broekriem 
maar eens goed aanhalen? Ik ga nu niet in 
op wat de meest passende verdeling is over 
beide sectoren. Wel vind ik dat de collectie
ve sector ruimschoots haar deel zal moeten 
bijdragen.
Ik wil me thans beperken om dit met name 
toe te lichten, daarbij beseffend dat een 
groot stuk van de problematiek van Bestek 
’81 terzijde wordt gelaten.
Het is bekend dat de regering over de jaren 
1979, 1980 en 1981 een ombuiging tot 
stand wil brengen van 10 miljard gulden. 
Let wel een ombuiging, geen bezuiniging 
op de collectieve uitgaven, maar een in
bonden van de groei: geen stijging van 160 
tot 210, maar van 160 tot 200 miljard. 
Misschien kunnen de volgende cijfers eraan 
meehelpen het besef bij ons te verlevendi
gen hoe het in de laatste 25 jaar in ons land 
is toegegaan en welke vergelijking er wat 
dit betreft valt te trekken met het buiten
land. Het cijfermateiiaal ontleen ik aan het 
referaat dat staatssecretaris Ad Nooteboom 
vorige week donderdag heeft gehouden op 
de CH-Unieraadsvergadering.

UITGAVEN EN INKOMSTEN IN 1954 
EN IN 1979
Allereerst de uitgaven van de collectieve 
sector in miljarden guldens en in procenten 
van het nationale inkomen, (netto-markt- 
prijzen) (zie tabel I).

2. De uitgaven van het rijk zijn procents-
gewijs nauwelijks gestegen, maar die van 
de lagere overheden van 10,8 naar 21,4%,
d.w.z. verdubbeld: gemeentefonds,
doeluitkeringen etc.; zodat de totale over
heidsuitgaven zijn toegenomen met ca. 
11%.
3. De sterkste stijging laat het sociale ver
zekeringsstelsel zien: een toename van 4,2

-naar 23,7%, ruim S'h  maal zoveel.
4. De uitgaven van de collectieve sector is
n.b. gestegen van 33,3 tot 63,7% van het 
nationaal inkomen: een verschil van ruim 
30%; dus bijna een verdubbeling.
Nu de inkomsten van de collectieve sector, 
bestaande uit belasting- en premieopbreng
sten. Zie tabel II.

langrijkste Europese Oeso-landen.

Totaal collectieve uitgaven in procenten 
van het bruto binnenlands produkt (3-
j aarsgemiddelden):

Nederland OESO
1955 - 1957 31,1 28,5
1974 - 1976 53,9 41,4
Stijging -t 22,8 -f- 12,9
De collectieve uitgaven stegen in Neder
land dus can. 10% meer dan in de andere 
OESO-landen.

Vervolgens de inkomstenkant, d.w.z. via 
de belastingen en sociale verzekeringspre
mies:

Tabel II:

1954
1979

Nationaal
inkomen
(netto-
marktprijzen
bedrag
24,5

274,5

Belastingont
vangsten
gehele
overheid
bedrag % N.I.

25,6 
34,1

Sociale
verzekerings
premies

Totaal
belastingen en 
sociale verze
keringspremies

6,3
93,7

De niet-belastingmiddelen (aardgas, PTT, 
etc.) zijn in tabel II niet ,,meegenomen”. 
Geschatte aardgasopbrengsten 6,3 mld. of 
2,3% van het N.I. + vennootschapsbelas
ting 3,1 mld of 1,1% van het N.I.; totale 
baten dus 9,4 mld. of 3,4% van het N.I. 
En dan is er nog het financieringstekort van 
ca. 6%.
Uit deze tabel II kan geconcludeerd worden 
dat de belastingdruk in 25 jaar steeg met 
8,5% endepremiedrukmetbijnal5%,een 
totale drukstijging dus van ca. 23%i 
(In de 8,5% zijn „verwerkf ’ de afschaffing 
van de kinderaftrek per 1 oktober 1978 en 
de omzetting van de vervroegde afschrij-

bedrag % N.I. bedrag % N.I.
1,3 5,1 7,5 30,7

54,4 19,8 148,1 53,9

Totaal belastingen
Nederland OESO

1955 - 1957 23,2 19,9
1974 - 1976 27,8 24,7
Stijging + 4,6 + 4,8

Sociale verzekeringspremies
Nederland OESO

1955 - 1957 5,8 3,4
1974 - 1976 18,4 7,6
Stijging -t 12,6 + 4,2

Tabel I:
Nationaal uitgaven collectieve sector O//o
inkomen Overige nat.
(netto publiek- ink.
markt- rechtelijke Gehele Sociale coU.
prijzen Rijk lichamen 1) overheid verzekering sect.
bedrag bedrag % N.I. bedrag % N.I. bedrag % N.I. bedrag % N.I. ,

1954 24,5 4,5 18,3 2,7 10,8 7,1 29,1 1,0 4,2 33,3
1979 274,5 50,9 18,6 58,7 21,4 109,6 40,0 65,2 23,7 63,7

1) zoals gemeenten. pro-vincies, waterschappen, e.d.).

Uit deze tabel 1 valt af te lezen:
1. Het nationaal inkomen bedraagt in 1979
274,5 miljard gulden; een gering percenta
ge van b.v. 1% is altijd nog twee driekwart 
miljard gulden. Denk er dus aan dat „de 
kleine percentages” altijd nog veel geld 
kunnen inhouden.

vings- en investeringsfaciliteiten in de Wet 
Investeringsrekening inmei jl.: ca. 1,2%).

NEDERLAND EN DE ANDERE (RIJKE) 
EUROPESE LANDEN 
Nu volgt een tabel van de collectieve uitga
ven in Nederland vergeleken met de be

Commentaar
„Men moet zich goed reabseren, dat het CDA vier jaar lang in een andere coalitie heeft 
gezeten”, aldus mr. Aantjes, de voorzitter van de Tweede-Kamerfractie van het ™ 
een interview, opgenomen in de Leeuwarder Courant van 16 september jl. Met d e,,andere 
coalitie” wordt kennelijk het kabinet-Den Uyl bedoeld. De heer Aantjes over het 
hoofd gezien, dat het CDA in 1973, toen dit kabinet tot stand kwam, als feder^e van 
KVP, ARP en CHU nog m statu nascendi verkeerde; het is pas geboren m 1975. Het kan 
natuurlijk zijn bedoeling zijn geweest, aan laatstgenoemd feit terugwerkende kracht te 
verlenen. Zo ja, dan heeft hij uit het oog verloren, dat één van de drie partaers van het 
CDA gedurende de gehele regeerperiode van Den Uyl part noch deel aan diens kabinet 
heeft gehad: de CHU. Hier komt nog bij, dat de uit de KVP en de ARP afkomstige imnisters 
en staatssecretarissen, die in 1973 tot het kabinet-Den Uyl zijn toegefreden de wijze 
waarop sommigen onder hen dit hebben gedaan laat ik nu maar buiten beschouwng -  m 
1975, toen het CDA tot stand kwam, niet automatisch exponenten van deze tederaUe 
werden. De eerste echte CDA-bewindslieden hebben pas hun intrede gedaan bij de
formatie van het kabinet-Van Agt in december 1977. , i T - ,  t t  i a

Tenslotte: in 1973 is afgesproken, dat de KVP en de ARP het kabinet-Den Uyl zouden 
„gedogen”; ook zij hebben dus niet in „een andere coalitie” gezeten. Het CD , de 
federatie van KVP, ARP en CHU, zit thans in een coalitie (bondgenootschap) met de W D . 
Dat moet men zich wèl „goed realiseren”.

K. de Vries.

Christelijk Historisch 
weekblad
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Totale stijging belastingen en sociale ver
zekeringspremies

Nederland OESO
1955 - 1957
1974 - 1976 -H 17,2 -t- 9,0
Men concludere: de premies in de sector 
sociale zekerheid zijn in Nederland 
driemaal zo sterk gestegen als in de andere 
(rijke) Europese landen.
Wat dit betreft steekt alleen Noorwegen 
ons naar de kroon (stijging 10%). Wat be
treft het totaal van belastingen en sociale 
premies is alleen Zweden ons de baas: stij
ging van 20,8% (wegens o.m. 13,1% toe
name van belastingen).

Uit bovenstaande cijfers moge blijken dat 
de door de regering voorgenomen beper
king van de groei in de collectieve uitgaven 
stellig niet te ambitieus is. Daarmee geeft 
zij dan te langen leste ook gehoor aan de 
herhaaldelijk uitgesproken vermaningen 
van de OESO om ons uitgavenniveau ter
zake te matigen.
Zoals reeds gezegd, moet er meer gebeu
ren. Voor het herstel van onze economie -  
denk o.a. aan de hoge arbeidskosten — is er 
meer nodig. Aan het eind van de troonrede 
heeft ons staatshoofd, koningin Juliana, 
een beroep gedaan op de Nederlandse bur
ger om versoberingen te aanvaarden en 
matiging te betrachten. Maar helaas geldt -  
zo lezen we: „Het besef dat de economi-

CDA-
bijeen-
komsten
HAREN — Het CDA-Haren houdt op 
woensdag 11 oktober een ledenvergade
ring in het Gorechthuis aan de Hortuslaan 1 
te Haren. De huishoudelijke vergadering, 
met afscheid van de afgereden leden van 
de gemeenteraadsfractie Sanders en 
Venema, vangt om kwart Voor acht aan. 
Vanaf half negen is er een openbare verga
dering, met als spreker dr. J. van Klinken, 
natuurkundige, over het onderwerp „Aan
dacht voor de toekomst” .
CDA-VROUWEN
UTRECHT — Het CDA-vrouwenberaad 
Utrecht houdt op woensdagavond 4 ok
tober een bijeenkomst in het wijkgebouw 
Prinsenhof aan de Eykmanlaan 431 in 
Tuindorp-Oost te Utrecht, aanvang 8 uur. 
Mevrouw Eske Sleijzer-Tegelaar, directeur 
van het bureau van de Lohmanstichting 
van de CHU, spreekt over ,,De verdeling 
van de schaarser wordende arbeid, en spe
ciaal de positie van de vrouw daarin”.

sche positie van ons land zorgwekkend is, 
leeft nog onvoldoende”.
Het is te hopen dat de debatten in de ko
mende weken dit besef zullen doen verle
vendigen en dat het parlement de regering 
zodanig zal steunen — daarbij inbegrepen 
het aandragen van relevante alternatieven 
-  dat het getij zich spoedig kan keren.
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Minister Andriessen over de ombuigingoperatie
door: dr. B. de Vries

Het kabinet Van Agt heeft bij de opening 
van het nieuwe parlementaire jaar zijn 
eerste miljoenennota gepresenteerd. Cen
trale figuur in dit geheel is de minister van 
financiën, mr. Frans Andriessen. Dr. B. de 
Vries, wetenschappelijk medewerker van 
de Erasmusuniversiteit te Rotterdam, had 
voor CDAktueel oidangs het hierbij gepu
bliceerde vraaggesprek met minister An
driessen.

Politiek is een onzeker bedrijf. Vorig jaar 
schreven de kranten over het einde van uw 
politieke carrière. Nu bent u de spil van de 
ombuigingsoperatie. Hoe beleeft u dat? 
Politiek is inderdaad een onzeker bedrijf. 
Dat blijkt ook wel uit het feit dat niet alles 
gebeurt wat de kranten schrijven. Ik zou in 
elk geval kamerlid zijn gebleven. Maar het 
was wel een hele overgang mezelf als mi
nister van financiën in dit kabinet terug te 
vinden. Toch sluit die fimktie goed aan bij 
wat ik als fractievoorzitter heb gedaan. 
Toen had ik te maken met het hele rege
ringsbeleid en nu ook, omdat je als minister 
van financiën een algemene coördinerende 
rol hebt in het financiële beleid. Dat bete
kent overigens niet dat ik beschikte over de 
detailkennis op specifieke deelgebieden die 
een minister van financiën ook nodig heeft. 
Ik vind dat je als minister geen expert hoeft 
te zijn op het vakterrein van je depar
tement, maar je moet wel inzicht hebben in 
de materie en er in de sfeer van de beleids
vorming mee kunnen werken. In die zin 
moest ik me natuurlijk wel inwerken.

Er zijn nogal wat problemen waarover te
genwoordig diepgaande meningsverschil
len bestaan binnen de Nederlandse sa
menleving. Ik denk aan de abortus, maar 
ook aan talrijke vraagstukken op sociaal- 
economisch terrein. Maaktdathetmoeilijk 
een slagvaardig beleid te vormen?
Ik vind de abortus-problematiek een heel 
apart vraagstuk, waarover ik op dit mo
ment verder niets kan zeggen. Wat het so- 
ciaal-economisch beleid betreft denk ik wel 
dat het steeds moeilijker wordt om via het 
beproefde overlegmodel vraagstukken tot 
een oplossing te brengen. Dat heeft ook te 
maken met de toenemende democratise
ring. Je ziet dat bij de sociale partners, die 
veel meer dan vroeger het beleid moeten 
terugkoppelen naar hun achterban. 
Bedoelt u daarmee dat de leiders van be
langenorganisaties steeds meer de gevang
ene worden van hun achterban?
Dat vind ik een wat forse uitdrukking, maar 
dat bijv. de bonden veel meer invloed heb
ben opgeëist binnen de vakcentrales, dat is 
wel duidelijk.

Toen ik het zojuist had over slagvaardig
heid dacht ik ook aan de ombuigingsope
ratie. Vijfjaar geleden riep Den Uyl al dat 
de tijd van vóór de olie-crisis niet terug zou 
komen. Dat moest natuurlijk ook gevolgen 
hebben voor de groei van de collectieve 
uitgaven. Na een motie Andriessen/Aan- 
tjes najaar 1975, kwam de regering pas in 
juni 1976 niet een plan om f  7,5 mld om te 
buigen. Daarvan werd maar f  3 mld ge
realiseerd.
Ik vind inderdaad dat het kabinet Den Uyl 
op dit punt niet slagvaardig genoeg geweest 
is. Ook op grond van de analyse die dat 
kabinet zelf van de situatie had gemaakt, 
had meer verwacht mogen worden. Al vóór 
augustus 1975, toen de 1% norm werd 
geïntroduceerd, is vanuit het parlement -  
ook door mijzelf — aangedrongen op een 
afremming van de uitgavenstijging. In 
augustus 1975 ging het kabinet dat ook zelf 
beseffen, maar dan duurt het nog een jaar 
voordat het ombuigingsplan aan het par
lement wordt aangeboden. Voor een inge
speelde ploeg vind ik dat erg lang. Daarbij 
komt dan inderdaad ook nog dat van die 
f  7,5 mld maar ƒ 3 mld werd gerealiseerd. 
Ik vind dat wij het er dan met een niet-inge- 
speelde ploeg beter vanaf hebben gebracht 
door al na een half jaar een plan op tafel te 
leggen, al gebeurde dat dan ook onder druk 
van het parlement. Onze eigen voorkeur 
zou zijn geweest om het plan te presenteren 
in het kader van de meeijarenramingen van 
de miljoenennota, maar het parlement wil
de dat we het sneller zouden doen. We 
hebben dat gedaan, zij het net iets te laat 
om het parlement bereid of in staat te vin
den het nog voor het zomerreces te bespre
ken.
Ook hebben we intem in het kabinet een 
duidelijke procedure voor de voortgangs
controle van het beleid afgesproken. De

bedoeling daarvan is dat we voortdurend 
op de hoogte blijven van wat er nog moet 
gebeuren en van de vorderingen die wor
den gemaakt. Daarnaast is er een nood- 
remprocedure,.die in werking treedt als het 
financieringstekort uit dreigt te stijgen bo
ven het plafond, dat daarvoor vastgesteld 
is. Dat kan namelijk ook gebeuren zelfs als 
de ombuigingsnota perfekt verloopt. Dan 
nog kan immers blijken dat bijv. de belas
tingsopbrengsten mee- of tegenvallen of 
dat bepaalde uitgaven meer stijgen dan kon 
worden voorzien. De maatregelen die we 
dan treffen zullen in beginsel zo dicht mo
gelijk aansluiten bij de oorzaken van de 
overschrijding.
U spreekt over mee- en tegenvallers alsof 
dat echte verrassingen zijn. Maar is dat wel 
zo, als de voorspellingen gebaseerd zijn op 
veronderstellingen, waarvan je bij voor
baat weet, dat ze niet erg realistisch zijn? 
Ik denk bijv. aan de incidentele loonstij
ging, die al enkele jaren te laag is geschat. 
Achteraf komt dat tot uitdrukking in te
genvallende winsten en meevallende be
lasting- en premie-opbrengsten.
Daar zit een heel boeiend algemeen pro
bleem achter. Er bestaat een neiging om 
aan kwantitatieve modellen een heel grote 
betekenis toe te kennen. Kijk maar eens 
naar de felheid, waarmee tijdens de forma
tie een aantal cijfermatige varianten tegen 
elkaar werden uitgespeeld. Daaraan wer
den dan geweldige beleidsconclusies ver
bonden.
Ik geloof in de waarde van die modellen als 
richtingswijzers, maar ik wil er toch een 
paar relativerende kanttekeningen bij ma
ken. In de eerste plaats is het plaatje dat je 
op tafel krijgt nogal afhankelijk van de ver
onderstellingen, waarvan je uitgaat. De 
verleiding bestaat dan om die zo te kiezen 
dat er een mooi resultaat uitkomt. Om de 
loonontwikkeling op een niveau te krijgen 
die past bij je doelstellingen, kun je bijv. 
veronderstellen dat de post incidenteel wat 
teruggedrongen kan worden. Ik ben van 
mening dat dat inderdaad de laatste jaren 
weleens te gemakkelijk is gebeurd, zonder 
dat er instrumenten waren om die post 
merkbaar te beïnvloeden. Ook in het alter
natief van Den Uyl voor Bestek ’81 tref ik 
dat weer aan. Wij hebben in ons regeerak
koord afgesproken, dat deze post zo realis
tisch mogelijk moet worden geschat en 
gaan daarom uit van 1-1,5% per jaar.
Toch wordt er nogal eens beweerd dat ook 
Bestek ’81 uitgaat van te optimistische 
veronderstellingen over bijv. de groei van 
de wereldhandel, onze concurrentiepositie 
en de waarde van de gulden internatio
naal
Bij de voorbereiding van ons plan zijn wij 
uitgegaan van de gegevens die op dat mo
ment het meest realistisch leken. Dat heeft 
ertoe geleid, dat we gezegd hebben: we 
mogen niet langer uitgaan van een groei 
van 3,5 of 3,75%, maar we moeten terug 
naar 3 %. Ik vind dat op dit moment nog het 
meest realistische uitgangspunt. Maar ik 
geef toe, dat het niet uitgesloten is dat we in 
de toekomst opnieuw moeten bijstellen. 
Dat brengt me op een tweede kanttekening 
bij de modellen. Het is niet alleen moeilijk 
om een goede schatting te maken van de 
groei van een voor onze economie zo be
langrijke grootheid als de wereldhandel. 
Wat erg onzeker is, is ook of in deze tijd van 

- structurele veranderingen onze uitvoer nog 
net zo op die wereldhandel reageert als tien 
jaar geleden. Vandaar ook dat wij vooral 
een richting voor het beleid in de komende 
jaren hebben willen aangeven. Ik geloof 
niet dat het in de huidige situatie mogelijk is 
het effekt van bepaalde maatregelen met 
voldoende precisie voor driejaar vooruit te 
berekenen. Dat hebben we dan ook niet 
gedaan. We geven een richting aan en zul
len van jaar tot jaar het beleid voor het 
eerstkomende jaar invullen in de miljoe
nennota.
Wat die richting betreft kiest u vóoral voor 
versterking van de marktsector. Daarop is 
nogal wat kritiek van lieden, die vinden dat 
nieuwe werkgelegenheid vooral gezocht 
moet worden in de kwartaire sector.
Die discussie over marktsector en kwar
taire sector begint een beetje het karakter 
te krijgen van een scholenstrijd. Ik vind 
beide sectoren van belang. Uit het ontwik- 
kelingsbeeld van onze samenleving volgt 
dat de werkgelegenheidsgroei in de toe
komst vooral zal plaatsvinden in de 
dienstensector en de verzorgingssector. De 
overheids- en semi-overheidsactiviteiten

vormen daarvan een belangrijk onderdeel. 
Over de groei en de omvang van de werk
gelegenheid in deze sectoren geven wij in 
de miljoenennota duidelijke cijfers.
Maar we moeten niet vergeten dat op dit 
moment zo’n 4 miljoen mensen emplooi 
vinden in de marktsector. Voor de bestrij
ding van de werkloosheid is het dus van 
eminent belang wat er met die werkgele
genheid gebeurt. En dan vind ik dat de dis
cussie over winst/werk altijd veel te sterk 
wordt getrokken in de sfeer van meer werk. 
In mijn ogen is het zo, dat rendements- 
verbetering juist een geweldig belangrijke 
betekenis heeft voor het behoud van be
staand werk. We schieten er niets mee op 
als het scheppen van meer werk in de 
kwartaire sector tot gevolg heeft dat er in 
de marktsector als maar meer arbeidsplaat
sen verloren gaan. Dat dat gevaar reëel is 
bewijst de ontwikkeling van de afgelopen 
jaren, toen de stijging van de collectieve 
lasten op grote schaal werd afgewenteld op 
de rendementen, waardoor bij bedrijven 
arbeidsplaatsen verloren gingen, of met 
grote bedragen aan overheidssteun in stand 
moesten worden gehouden.
Dat proces behoeft dus niet op te treden als 
er niet afgewenteld wordt, d.w.z. als er 
extra gematigd wordt in de inkomenssfeer. 
Den Uyl denkt dat te kunnenb er eiken door 
de hogere inkomens fors te nivelleren.
In zekere zin is er inderdaad sprake van een 
communicerende-vatenmodel. Wat je in de 
inkomenssfeer kunt drukken, dat komt be- 

■ schikbaar in de collectieve sector. Het grote 
punt is dan natuurlijk of Den Uyl een 
realistische benadering voor ogen heeft. Hij 
begint al te nivelleren vanaf een modaal 
inkomen en dan nog moet het zo fors dat 
mensen met hoge inkomens er zelfs nomi
naal op achteruitgaan. Ik zie niet hoe je die 
mensen zover krijgt dat ze dat accepteren. 
Ik zie bovendien ook bij de vakbeweging 
geen bereidheid om al te gaan nivelleren 
vanaf het modale inkomen. Men legt daar 
het scharnierpunt aanzienlijk hoger.
Ik heb de indruk dat de vakbeweging noch 
Bestek, noch Den Uyl vertrouwt, kennelijk 
ziet men niet veel heil in het bestrijdenvan 
de werkloosheid door herstel van de eco
nomische groei. Daarom zoeken ze de op
lossing in arbeidstijdverkorting, in eerlij- 
ker delen van het werk. Is dat geen goede 
gedachte?

Het uitgangspunt is mij op zichzelf sym
pathiek. Ik geloof ook wel dat we die kant 
op den duur uit moeten en eigenlijk doen 
we natuurlijk al jaren niets anders. AUeen is 
het tot dusver altijd zo geweest dat men dat
heeft willen bereiken m e t......
Zou bij zo’n plan solidarteit ook moeten 
inhouden, dat iemand met een modaal in
komen bereid is iets in te leveren om daar
door mensen die nu werkloos zijn weer aan 
een baan te helpen?

Aarzelt..., zegt dan: Ja modaal dat is ook
geen vetpot hè? Aarzelt opnieuw.... , zegt
tenslotte: Ik zou wel willen dat het be
spreekbaar was. Veel aanknopingspunten 
daarvoor hebben wij echter niet, ook niet 
bij de opstelling van de vakbeweging. Mede 
daarom hebben wij als kabinet gekozen 
voor handhaving van de koopkracht tot in 
ieder geval het niveau yan modaal. 
Daaraan houden wij vast. De keerzijde 
daarvan is echter, dat er dan inderdaad 
nauwelijks ruimte is voor arbeidstijdver
korting.
Ik wou nog iets vragen over de maat
schappelijke aanvaardbaarheid van de 
ombuiging. Er is' nogal wat kritiek geko
men op de kortingen van V2% per halfjaar 
op de ambtenarensalarissen en de sociale 
uitkeringen. Volgens berekeningen in het 
stuk zelf zullen daardoor de laagste sociale 
uitkeringen op netto-basis een half procent 
per jaar achterblijven bij het minimum
loon. Is dat niet toch ontkoppelen? 
Woordbreuk zeggen sommigen zelfs.
Ik vind het jammer en volstrekt ten on
rechte dat men het zo stelt. In de regerings
verklaring hebben wij uitdrukkkelijk ge
zegd de sociale minima niet te zullen aan
tasten. Uitdrukkelijk hebben wij daarbij 
gezegd, dat als zou blijken dat er onbedoel
de elementen in het koppelingsmechanis- 
me zitten, waardoor de netto-uitkeringen 
sneller stijgen dan het netto-minimumloon, 
dat we dan die elementen eruit zouden ha
len. Ook het vorige kabinet had plannen in 
die richting. Ik herinner me een advies-' 
aanvrage aan de SER, waarin ook op dit 
aspect werd gewezen. Wij hebben gecon

stateerd, dat die onbedoelde elementen er 
inderdaad zijn. Het gevolg is bijv. dat 
iemand met een minimumloon er netto op 
vooruit kan gaan als hij werkloos of 
arbeidsongeschikt wordt. Dat is natuurlijk 
nooit de bedoeling geweest. De enige ma
nier om dat te corrigeren is dat je in de 
toekomst iets van de groei inhoudt. Dat is 
geen kwestie van ontkoppelen, maar van 
corrigeren van wat er in het verleden mis is 
gegaan, met behoud van het uitgangspunt. 
Die correctie vindt -  juist om het sociaal 
aanvaardbaar te m aken- gespreid over een 
aantal jaren plaats, zodat de sociale minima 
er qua koopkracht niet op achteruit zullen 
gaan.

In een interview met Puchinger hebt u pas 
gezegd, dat we in Nederland „de col
lectieve tering naar de nationale nering 
moeten zetten”. Dat zal vélen als Colijn in 
de oren klinken.
Ik bedoel daarmee dat we ons de afgelopen 
jaren een te groot beslag van de gezamen
lijke sectoren op het nationale inkomen 
hebben veroorloofd. Dat is tenslotte ten 
koste gegaan van één sector nl. de bedrij
ven. Aan de problemen die daardoor zijn 
ontstaan moeten we nu wat doen. Dat is 
wat anders dan een. soort van aanpas
singspolitiek voeren zoals in de jaren dertig 
gebeurde. Wij brengen ook geen voorzie
ningen omlaag, maar willen alleen de groei 
van de collectieve sector wat afremmen, 
zodat die ongeveer parallel gaat lopen met 
de groei van het nationale inkomen. Daar
door krijgt de particuliere sector wat meer 
lucht dan in de afgelopen jaren het geval 
was.
Gecombineerd met een beleid tot matiging 
van de loonkostenstijging geeft dat de mo
gelijkheid voor een noodzakelijk winst- 
herstel bij de bedrijven. Om deze aanloop 
voor het economische herstel te financieren 
hebben we besloten het financieringstekort 
tijdelijk op te rekken, zoals past in de filo
sofie van de Keynesiaanse begrotingspoli- 
tiek. Wij zouden eigenlijk voor 1979 een 
dekkingsplan nodig hebben van ƒ 2,6 mld, 
maar we dekken maar ƒ 1 mld. Dat leidt, 
samen met aanvullende maatregelen, tot 
een financieringstekort van ongeveer 6% 
van het nationale inkomen en dat is belang
rijk hoger dan de 4,5% die we structureel 
aanvaardbaar vinden. Ook in vergelijking 
tot omringende landen is dat nodig.
In vergelijking met de jaren vijftig toen het 
best ging met onze economie lijkt het toch 
nogal voorzichtig. Ook toen hadden we 
soms financieringstekorten van 5-5’'k%. 
Zou het daarom nu niet nog best iets hoger 
mogen zijn?
Het zal dan ook in 1979 wel iets hoger 
uitkomen, maar je moet natuurhjk ook kij
ken naar de financierbaarheid. Als zo’n te
kort voor een groot deel door geld- 
schepping gefinancierd moet worden, 
steekt straks de inflatie de kop weer op, met 
alle nadelen vandien voor de loonont
wikkeling en onze internationale con
currentiepositie. Als we teveel via de ka
pitaalmarkt financieren gaat de rente mis
schien weer omhoog en bhjft er te weinig 
ruimte over voor de financiering van het 
bedrijfsleven. Ons standpunt in dezen wijkt 
niet af van dat van het vorige kabinet. Ook 
alle studiegroepen -  hoe ook samengesteld 
-  die hierover gerapporteerd hebben geven 
aan dat we met het oprekken van het finan
cieringstekort tot de uiterste grens zijn ge
gaan.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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CDA-fractievoorzitter Aantjes over ondernemingsraden:

Goed compromis bereikt tussen regeringspartijen
Vorige week zaterdag, enkele dagen nadat 
de Tweede Kamer het dagenlange debat 
over de voorgestelde wijziging van de wet 
op de ondernemingsraden had afgerond 
(inclusief de stemmingen over de vele wij
zigingsvoorstellen van de zijde van de ka- 
mer-amendementen) heeft de voorzitter 
van de Tweede-Kamerfractie van het 
CDA, mr. W. Aantjes, zijn voldoening uit
gesproken over de uiteindelijke besUssing 
van de kamer het wetsontwerp goed te 
keuren. Op de te Utrecht gehouden verga
dering van het algemeen bestuur van het 
CDA in dubbele samenstelling zei mr. 
Aantjes: „De nieuwe wet op de onderne
mingsraden is een grote stap vooruit voor 
wat betreft de uitbreiding van de be
voegdheden van de ondernemingsraad. 
Het is verheugend dat over de relatie on- 
dernemingsraaddirectie een goed compro
mis tussen de regeringspartijen kon worden 
bereikt”.

Gedurende de laatste dagen van het Twee- 
de-Kamerdebat over de ondernemingsra
den had het er enige schijn van, dat de 
regeringsfracties van CDA en W D  niet op 
één lijn zouden kunnen gaan zitten. Frac- 
tie-voorzitter Aantjes maakte daarom ge
wag van het goede compromis tussen CDA 
en W D . Maar Aantjes voegde daaraan het 
volgende toe:
,,Jammer is, dat onvoldoende is onder
kend, hoezeer het CDA-standpunt werd 
ingegeven door de wens aan de voor-avond 
van de behandeling van Bestek ’81 een 
duidelijk signaal te geven van de bereid
heid het beroep op de medewerking van de 
werknemers bij het matigingsbeleid verge
zeld te doen gaan van het royaal betrekken 
van de werknemers bij de gang van zaken 
in de onderneming” .

ONBEGRIJPELIJK ;
Fractievoorzitter Aantjes sprak in de verga
dering van het verdubbelde CDA-bestuur 
over verschillende actuele onderwerpen. 
Over het recente Urenco-debat in de Twee
de Kamer zei Aantjes;
,,Onbegrijpelijk dat PvdA en D’66 tegen de 
motie-Van Houwelingen (CDA) hebben 
gestemd. Tegen de uitdrukkelijke verkla
ringen van de minister van buitenlandse 
zaken in is de PvdA zich blijven beroepen 
op ongelukkige uitlatingen van Van der 
Klaauw in het vorige debat.
Ondanks de herhaalde aankondiging van 
Ter Beek (PvdA) dat hij zijn verworpen 
motie van juni opnieuw zou indienen heeft 
hij dit nagelaten.
Nu het CDA zelf een soortgelijke motie 
indiende stemden de PvdA en D’66 tegen. 
Zelfs CPN en PSP begrepen dat in de mo
tie-Van Houwelingen de laatste kans lag 
het gemaakte voorbehoud reële inhoud te 
geven. Het heeft er aUe schijn van dat de 
PvdA zich heeft wiUen indekken om in 
1981, mocht zij dan deel uitmaken van de 
regering, een exportvergunning te kunnen 
verlenen.
Opnieuw moet worden vastgesteld dat het 
slechts aan het CDA te danken is dat de 
deur voor een weigering de exportvergun
ning te verlenen niet definitief is dichtge
slagen” .
Voor wat betreft het komend debat in de 
Tweede Kamer over Bestek ’8 l zei mr. 
Aantjes nog het volgende:
,,Juist op het punt van de ambtenarensala
rissen heb ik, in navolging van de minister
president in Harderwijk de regeringsvoor- 
nemens krachtig gesteund. De afspraken 
die minister Wiegel met de ambtenaren
bonden nu heeft gemaakt wekken de in

Eigen verantwoordelijkheid beter tot haar recht
De eigen verantwoordelijkheden 
van het kabinet en van het par
lement komen nu beter tot hun 
recht. Dit heeft CDA-fractievoor
zitter Aantjes vorige week zaterdag 
gezegd op de te Utrecht gehouden 
vergadering van het CDA-bestuur in 
dubbele samenstelling.

Mr. Aantjes zei, over de verhouding 
tussen het CDA en het kabinet-Van 
Agt, dat het kabinet de meningsver
schillen intern uitvecht of uitpraat. 
Het kabinet treedt nu naar buiten op 
als homogeniteit, zei Aantjes en hij 
vond dit een grote verdienste van 
minister-president Van Agt als 
teamleider.
Volgens Aantjes is het gevolg van 
één en ander, dat de CDA-fractie —

en hetzelfde geldt voor de W D - 
fractie — zich minder naar buiten so
lidair kan betonen met de CDA-be- 
windslieden. In de vorige kabinet
speriode stonden de ministers en de 
fracties van KVP en ARP nogal eens 
tegenover de ministers en de fractie 
van de PvdA, zei Aantjes. „Nu heeft 
naar buiten toe de CDA-fractie 
slechts te maken met het homogene 
kabinetsbeleid. Daardoor kan ge
makkelijk de indruk worden gewekt 
van een grotere afstand dan er in 
feite is. De eigen verantwoordelijk
heden van kabinet en parlement 
komen nu beter tot haar recht” , al
dus de voorzitter van de CDA- 
Tweede-Kamerfractie.

H. L.

druk dat de regering zelf bereid is belang
rijke onderdelen van de operatie ter discus
sie te stellen.

Zowel FNV als CNV hebben verklaard be
reid te zijn zelf een teruggang in 
koopkracht te aanvaarden ten behoeve van 
de werkgelegenheid en ter veiligstehing 
van de collectieve voorzieningen. Dit doet 
de vraag rijzen in hoeverre er in Bestek ’81 
ruimte dient te worden geschapen om in de 
komende jaren het beleid aan te passen.

naarmate in de sfeer van de particuliere 
inkomensmatiging reële resultaten worden 
bereikt.
De miljoenennota is in dit opzicht meer 
ontmoedigend dan inspirerend met de uit
spraak: „De regering acht het noch realis
tisch noch gewenst erop te rekenen dat 
voor een reeks van jaren grote groepen van 
de bevolking in koopkracht achteruit zul
len gaan”, aldus Aantjes.

H. L.

SAMIZDAT in Ottawa
door. dr. K. de Vries, iid Eerste Kamer voor CDA

Op 8 en 9 september jl. heeft het sub-co- 
mité voor de vrije uitwisseling van ideeën 
en personen van de commissie voor on
derwijs, culturele zaken en voorlichting 
van de Noord-Atiantische Assemblée ver
gaderd in Ottawa, de hoofdstad van Cana
da. Als gast-spreker trad daar, in aanwe
zigheid van vertegenwoordigers van het 
„corps diplomatique” en de pers, generaal 
Petro Grigorenko op. Deze uit de Oekraïne 
afkomstige veteraan van de Tweede We
reldoorlog (onderscheiden met o.a. de orde 
van Lenin) is in 1964 wegens „het bedrij
ven van propaganda tegen de Sowjet- 
Unie” opgenomen, of liever opgesloten in 
een psychiatrische inrichting. Ook na zijn 
vrijlating (in 1971) heeft hij een belangrijke 
rol gespeeld als „dissident”. In 1977 ver
trok hij voor een medische behandeling 
naar de Verenigde Staten. Naar aanleiding 
daarvan werd hij geschrapt als burger van 
de Sowjet-Unie. Hij woont nu in New York. 
Op de door generaal Grigorenko in Ottawa 
gehouden rede hoop ik nader in te gaan in 
één van de volgende nummers van „de Ne
derlander”. Nu wil ik graag iets vertellen 
over een ander punt van de agenda van de 
zoëven genoemde vergadering: de onder
grondse pers in de Sowjet-Unie (SAMIZ
DAT) . Dit Russische woord slaat op het zelf 
publiceren, in onderscheiding van GOSIZ- 
DAT: het staatsmonopolie op alle vormen 
van geschreven communicatie.

TWEE SOORTEN
Er zijn twee soorten SAMIZDAT: de lite
raire en de informatieve. De eerste heeft in 
het Westen grote opgang gemaakt; één der 
schrijvers, Soltsjenitsyn (,,De Goelag Ar
chipel”), heeft zelfs een Nobel-prijs gekre
gen. De tweede heeft tot voor kort buiten 
Rusland weinig aandacht getrokken. Daar 
is na de conferentie van Helsinki over 
veiligheid en samenwerking in Europa ver
andering in gekomen. De tekst van de slot
akte van Helsinki (d.d. 1 augustus 1975) is 
gepubliceerd door de officiële Russische 
pers. Vooral de zogenaamde „derde mand” 
van deze overeenkomst, die betrekking 
heeft op de mensenrechten, heeft in de 
Sowjet-Unie diepe indruk gemaakt en ve

len de ogen geopend voor de discrepantie 
tussen de desbetreffende bepalingen en de 
realiteit van alle dag. In Moskou werd een 
,,Sociale groep voor de eerbiediging van de 
afspraken van Helsinki in de Sowjet-Unie” 
ppgericht. Deze stelde via SAMIZDAT ge
vallen van schending der mensenrechten 
aan de kaak, o.m. onderdrukking van na
tionale minderheden, vervolging van gelo
vigen en mishandeling van pmitieke ge
vangenen.
Aanvankelijk werden de teksten meestal 
met de hand geschreven of getikt in 
tienvoud; ze circuleerden als een soort ket

tingbrieven. Zo verspreidde SAMIZDAT 
zich over het gehele land, tot in de gevang
enissen, werkkampen en psychiatrische in
richtingen. Weldra verschenen ook pu
blicaties van grotere omvang met een meer 
gevarieerde inhoud. Zo kreeg SAMIZDAT 
een soortgelijke functie als die van de vrije 
pers in het Westen. Eén van de belang
rijkste publicaties is de ,,Kroniek van lo
pende gebeurtenissen”, waarvan sinds 
1968 bijna 50 edities (van maximaal 100 
getypte bladzijden) zijn verschenen. Dit 
„magazine” heeft een netwerk van cor
respondenten, die een dubbele taak heb
ben: verspreiding van het tijdschrift en ver
zameling van informatie voor het volgende 
nummer.

TWEELING
Een tweelingzusje van SAMIZDAT is 
MAGNETIZDAT. Het betreft hier band
opnamen van programma’s van Westerse

radiostations, o.a. van de in München ge
vestigde Amerikaanse zender ,,Radio 
Liberty”, die op Rusland is gericht. De ban
den gaan van hand tot hand. ,,Radio Libe
rty” zelf beschikt over een archief van 
SAMIZDAT-publicaties (totaal meer dan
35.000 bladzijden).
De ondergrondse pers in de Sowjet-Unie 
heeft dringend behoefte aan internationale 
steun. Daarom is het goed, dat er in West- 
Europa vertalingen van SAMIZDAT-pu
blicaties verkrijgbaar zijn, zoals ,,A Chro- 
nicle of Current Events” (Londen, twee
maandelijks), „Cahiers du SAMIZDAT” 
(Brussel, maandelijks), ,,Menschenrechte” 
(Frankfort aan de Main, driemaandelijks) 
en ,,Rusland Bulletin” (Amsterdam, drie
maandelijks)
Tenslotte: hulde aan de heldhaftige pio
niers van het vrije woord in de Sowjet- 
Unie!

K. de Vries

Zó gezegd — zó gedaan.. .
Een vergelijkend rubriekje

HERHALINGSOEFENING
,,Wij sluimeren hier min of meer verder 
in onze vriendelijke bijeenkomsten”. 
Dit zei prof. Doorman, kroonlid van het 
NOS-bestuur gisteren tijdens de open
bare bestuursvergadering

(Trouw 23/9)

Toch viel er ook best te lachen. Neem 
nou die prof. Doorman. Hij had beter 
prof. Dommelman kunnen heten; de 
twee of drie keer dat hij werd aange
sproken, schrok hij verwilderd op uit 
zijn zalige sluimer en moest dan eerst de 
vraag laten herhalen.

(Maarten ’t Hart in NRC/Han- 
delsblad 21/9 in beschouwing over de 
VPRO-forumuitzending over de 
emancipatie van de vrouw)

ONTWIKKELING
De vele vergunningen en formulieren 
die bij industriële vestiging om de hoek 
komen kijken, hebben in het verleden 
niet zelden tot grote irritatie geleid. 
Immers, alle bestuurslagen stouwden en 
stouwen de kandidaat-investeerders vol 
met aanvraagformulieren. Geen be
drijfsplanning is op die ambtelijke 
werkmethode af te stemmen, maar een 
hoopvol teken van het rigoureus gewe
tensonderzoek is dat Rijnmond op 1 ja
nuari 1979 een coördinerend bureau 
begint, dat zal trachten de vergun
ningenprocedures meer synchroon met 
elkaar te laten verlopen.

(Elsevier 23/9 over De missers van 
wereldhaven nr. 1)

Minister De Koning blijkt onder de in
druk van de strakke financiële coördi

natie tussen de verschillende minis
teries, zelfs Nederland zou er naar zijn 
idee nog een puntje aan kunnen zuigen. 

(Trouw 23/9 over reis bewindsman in 
Indonesië)

GOED BEGIN
Nu deWetGeluidshinderdeTweedeKa- 
mer is gepasseerd, kunnen de gemeen
tebesturen eindelijk gaan optreden te
gen geluidshinder -  met behulp van 
wettelijke mogelijkheden die ze al lang 
hadden.

(Trouw 21/9 in verslag over Ge- 
luidshinderdag 1978)

„Als ze dan eens begonnen bij de stads
bussen met die zeer hoorbare Diesel
motoren?”

(Bewoner van stadswoning vlakbij 
stoplicht).
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M Kanttekeningen 
e h j o bij de troonrede
door: Peter Heukels, voorzitter van de CHJO

De nadruk lag in de Troonrede bij Bestek 
81, de ombuigingsnota van het kabinet. 
Een ongewijzigd beleid zou leiden tot stij
gende werldoosheid en een niet dalende 
inflatie. Bezuinigingen zijn noodzakelijk, 
maar over de hoogte wordt verschillend 
gedacht, verschillend van links naar rechts 
door de politiek, al naar gelang de taxatie 
van de economische situatie.
De PvdA pleit voor minder bezuinigingen, 
omdat zij van mening is, dat inkrimping in 
de overheidssfeer arbeidsplaatsen kost. 
Ons inziens taxeert zij de inspanningen tot 
behoud van arbeidsplaatsen door middel 
van bezuinigingen te laag. De W D  aan de 
andere kant verwacht teveel van een niet 
gerichte stimulering van het bedrijfsleven. 
Wij zijn van mening, dat het kabinet te 
weinig acht geeft op bezwaren van de vak
verenigingen, dat meer winst nog niet meer 
werk hoeft op te leveren. Veelal zal deze 
hogere winst leiden tot invoering van kos
tenbesparingen en daardoor tot verlaging 
van loonkosten ten gevolge van mechani
satie. De CHJO is van mening, dat naar een 
ander beginsel van sociale premieheffing 
moet worden omgezien. Nu drukt de so
ciale premie eenzijdig op de loonkosten en 
bevordert mechanisatie. Een andere grond
slag voor deze premies zal wellicht een 
gunstige invloed kunnen hebben op de 
ontwildceling van de werkgelegenheid.

VAN GROOT BELANG
De kritiek, dat er een aantasting van de 
koopkracht van de laagstbetaalden zou 
plaats vinden, delen wij na bestudering van 
de miljoenennota niet. Wij zijn van mening, 
dat het van groot belang is, dat voor inko
mens en uitkeringen een zo laag mogelijke 
reele stijging plaats vindt. Deze iets sobe
rder manier van leven van ruimte schep- - 
pen, enerzijds tot het herwinnen van ons 
dalende exportaandeel, anderzijds kan het 
werkgelegenheid in de kwartaire sector

opvoeren. Dit laatste in des te grotere mate, 
wanneer de overheid slechts een deel hier
van financiert en de rest via particuliere 
inkomens wordt gefinancierd. Waimeer 
een deel van de Nederlandse koopkracht, 
in plaats van op de import gericht te zijn, 
gericht zou kunnen worden op eigen pro- 
dukten en diensten, zou dit een aanmer
kelijke verbetering van het Nederlands 
economisch leven tot gevolg kunnen heb
ben. Het nationaal isolatieplan kan een 
goede aanzet hiertoe zijn. Datzelfde zou 
kunnen gelden ten aanzien van de nega
tieve toeristische balans. Het wordt hoog 
tijd dat de regering voorstellen doet over 
wat gerechtvaardigde inkomensverschillen 
zijn, en er niet maar raak genivelleerd 
Wordt, onderbet motto: wezijn ernoglang 
niet. Ik denk dat er aan een voortgaande 
nivellering ook negatieve aspecten Üeven. 
De paragrafen over defensie en ontwik
kelingssamenwerking waarderen wij posi
tief. Ook de paragraaf over de volks
gezondheid waardeer ik; h e t ,,samen ver
antwoordelijk” lijkt beter tot zijn recht te 
komen. De nadruk komt meer te liggen op 
het feit dat de mensen zelf verantwoor
delijkheid dragen voor hun gezondheid. 
Dat dit ook een financiële zal moeten zijn, 
lijkt een voorbarige conclusie.

DE BEDE
De bede keerde niet terug in de troonrede, 
naar onze mening bevat de nieuwe for
mulering voldoende positieve aankno
pingspunten om over het verlies van de 
oude formulering niet te zeer in te zitten, 
temeer daar we vier j aar reeds geen enkele 
formulering in de troonrede vonden.

ABORTUS
Bepaald verontrustend beoordeelt de 
CHJO het ontbreken van een vooruitzicht 
op een verantwoorde wetgeving inzake de

I f n
c h I o

CHJO-studiedag over 
Latijns-Amerika 
14 oktober 1978

Op zaterdag 14 oktober organiseert de 
Commissie Buitenland van de CHJO een 
studiedag over Latijns Amerika in Kobus 
aan de Poort te Amersfoort. De dag wordt 
om ongeveer 10.30 uur geopend en om 
ongeveer 16.30 uur gesloten.
Naast algemene informatie over de landen 
van Latijns-Amerika zal met name de posi
tie van de Christen-Democraten, de 
schending van de mensenrechten en de 
hulp, die vanuit Nederland/Europa gebo
den kan worden, aan de orde komen. Bij de 
discussie over deze onderwerpen zal het 
ideologisch basisdocument, dat in 1975 
door de Wereld Unie van Jonge Christen- 
Democraten is opgesteld, worden betrok
ken.
Waarschijnlijk zullen een paar mensen die 
zelf in Latijns-Amerika hebben gewoond

Ondergetekende,

op deze dag aanwezig zijn. Verder zal de 
heer C. Oskam (van het I.C.C.O.) informa
tie en zijn visie inbrengen.
De leden van de commissie hebben een 
bulletin samengesteld, waarin informatie 
wordt gegeven over een aantal landen (Ar
gentinië, Brazilië, Guyana, Paraguay, Peru 
en Urugauay). Dit bulletin wordt aan alle 
conferentiedeelnemers om niet toegezon
den. Ook anderen kunnen het bij het Alge
meen Secretariaat aanvragen.
De deelname aan de conferentie is gratis. 
De mogelijkheid bestaat om in Kobus aan 
de Poort de lunch te gebruiken voor onge
veer ƒ 8,- p.p. Reiskosten boven ƒ 10,- 
worden vergoed. Opgave kan geschieden 
door bijgaande bon in te sturen voor 6 ok
tober a.s! De stukken worden dan thuisge
stuurd.

Naam .......... ................................................................................................................

Adres en woonplaats.................................................................................................

O geeft zich op voor de studiedag over Latijns Amerika van de CHJO op 14 
oktober en wil daarbij wel/niet de lunch gebruiken voor ca. ƒ 8,- p.p.

O bestelt het Latijns-Amerika-bulletin (slechts administratiekosten worden in re
kening gebracht).

Deze bon opstuien naar Algemeen Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8, 
3311 CJ Dordrecht -  uiterlijk 6 oktober a.s.

zwangersctiapsonderbreking. Ue geluiden 
over het nieuwe wetsontwerp die naar 
buiten komen doen in het geheel geen recht 
aan de opvattingen die daarover bij ons 
leven. Wij beseffen zeer wel, dat het CDA 
als minderheidsgroepering haar wil niet 
kan en misschien ook niet mag .opleggen 
aan een parlementaire meerderheid. Dat 
neemt niet weg, dat wij van de CDA-fractie 
verwachten dat zij dit onderwerp als één 
van de allerbelangrijkste beschouwt. De

pogingen die de fractie doet om de zaak zo 
voor te stellen, alsof het CDA niet anders 
zou kunnen dan met dit wetsontwerp in te 
stemmen, liggen ons inziens mijlen ver van 
een evangelisch geïnspireerd politiek be
leid, De CHJO heeft haar verontrusting in 
een verklaring aan kabinet en fractie mee
gedeeld en zal met alternatieven komen, 
als het wetsontwerp wordt gepubliceerd. 
Met deze kritische noot over de troonrede 
wil ik mijn kanttekeningen afsluiten.

CDA-studiedag
Stads- en dorpsvernieuwing 
ais maatschappeiijk proces

De Stichting Vormingswerk CDA organiseert in samenwerking met de CDA 
bestuurdersvereniging op

zaterdag 4 november te Den Haag
in het Nederlands
Cpngre^gebouw, Churchlllplein 10, een studiedag over stads- en dorpsvernieuwing. 
Het programma ziet er als volgt uit:
9.00 uur: Ontvangst met koffie.
9.45 uur: Opening door de heer D. Rijnders.

10.00 uur: Film.
10.30 uur: Inleidingen.
11.15 uur: Groepsdiscussies.
13.00 uur: Gezamenlijke lunch.
14.00 uur: Plenaire diskussie met forum.
l6.(X) uur: Rede minister drs. P. A. C. Beelaerts van Blokland.
16.30 uur: Sluiting.
De inleidingen zullen worden verzorgd door P. van Gemeren, directeur 
Patrimonium Woningstichting, over organisatie en financiële vraagstukken en mr. 
A. J. Bransen wethouder stad Utrecht, over aspecten van volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening. De gehele studiedag staat onder leiding van D. Rijnders, ex- 
directeur coördinatiebureau noordelijk deel Rhndstad.
Tijdens de studiedag wordt in drie groepen gediscussieerd: 
kwalitatieve en kwantitatieve volkshuisvestingsaspecten, 
aspecten van ruimtelijke ordening en 
organisatie en financiering.
Lunch en consumpties zijn gratis.
Deelnemers ontvangen een uitgebreid informatiepakket met onder meer een 
subsidiewegwijzer, een probleemschets n een woorden- en begrippenlijst. 
Inschrijving kan geschieden door overmaking van f 15,- op postgiro 2195300 t.n.v. 
Stichting Vormingswerk KVP onder vermelding van studiedag en de discussiegroep 
waaraan u graag wilt deelnemen.
Voor nadere informatie: Pieter F. Dudink, Mauritskade 25, Den Haag, tel. 070- 
653934.

CDJA-conferentïe 
over geloof en politiek
Op vrijdagavond 20 en zaterdag 21 ok
tober zal door het Christen-Democratisch 
Jongeren Appèl een conferentie worden 
georganiseerd rond het thema „Geloof en 
Politiek”.
Deze conferentie moet men zien in het ka
der van de discussie die binnen het CDJA 
(en het CDA) over dit thema gaande is. Zij 
wordt dan ook georganiseerd, door de 
commissie, die het CDJA-Federatiebestuur 
moet adviseren over de relatie tussen het 
Bijbels uitgangspunt en het politiek han
delen, waarvan dit het richtsnoer vormt. 
Het is de bedoeling, dat dit rapport wordt 
opgesteld, mede aan de hand van de resul
taten van deze conferentie.
De opzet van de conferentie is als volgt: 
De vrijdagavond wordt gebruikt om de 
deelnemers in te leiden en vertrouwd te 
maken met het thema, ’s Zaterdags wordt 
de discussie toegespitst op een vijftal vra
gen:
- hoe ziet u de relatie tussen Evangelie en

politiek?
- hoe denkt u vanuit die relatie over chris

telijke partijvorming.
- welke praktische consequenties vloeien 

naar uw mening vandaag uit het Evan
gelie voort?

- bent u van mening, dat politici in een 
Christelijke partij persoonlijk aan

spreekbaar moeten zijn op het Evan
gelie?

- bent u van mening dat Kerken pok een 
politieke verantwoordelijkheid heb
ben? Zo ja, hoe verhoudt die zich tot de 
verantwoordelijkheid van politieke par
tijen.

Over deze vragen zullen een aantal in
leiders hun licht laten schijnen. Daarna zal 
er in een forumdiscussie over de inleidin
gen worden gediscussieerd. Als inleiders 
zijn aangezocht: drs. G. van Leijenhorst 
(vicevoorzitter CDA-Tweede-Kamerfrac- 
tie), prof, dr. H. A. M. Fiolet (secretaris 
Raad van Kerken), dr. F. Boerwinkel (niet 
partijgebonden theoloog) en dr. G. T. Rot
huizen (hoogleraar Theologische Hoge
school Kampen).

Deelname aan deze conferentie, die wordt 
gehouden in Arnhem, staat open voor alle 
leden van het CDJA. De kosten zijn ƒ 15,- 
per persoon. Reiskosten boven ƒ 10,- wor
den yergoed. Opgave is mogelijk door in
zending van van onderstaande bon, onder 
gelijktijdige overschrijving van ƒ 15,- op 
girono. 3897453, t.n.v. Stichting Federatie 
CDJA, Mauritskade 25, Den Haag.
N.B. Alleeen deelname aan de gehele con
ferentie is mogelijk.

BON
Ondergetekende, (naam ).....................
(adres en woonplaats).....................
lid van ARJOS/CHJO/KVPJO/CDA-rechtstreeks, geeft zich op voor deelname aan 
de conferentie Geloof en Politiek op 20 en 21 oktober en maakt daartoe ƒ  15,- over 
op giro 3897453 t.n.v. Stichting Federatie CDJA, Mauritskade 25, Den Haag.

Handtekening

Voor 10 oktober inzenden aan Secretariaat CDJA, Mauritskade 25, Den Haag.
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Europese impressies 
vanuit Luxemburg
door: Teun Tolman, lid Tweede Kamer voor CDA 
en van het Europees parlement

Deze keer de volgende onderwerpen: 
Europese begroting 1979 zeer kritisch ont- 
vangen/goedkoop schoeiseyEEG -  China/ 
Top Bremen — Bonn/Schapen zijn niet al
leen lieve maar ook nuttige dieren.

CONCEPT BEGROTING 1979
Het Europees parlement was zeer overtui
gend van oordeel dat de ontwerp-begroting 
voor 1979 een stap achteruit is. De rap
porteur Bangeman -  een Duitse liberaal -  
sprak van een testemonium paupertatis van 
Europese Commissie en Raad van Minis
ters. Terecht merkte hij op: wat blijft er 
over van de besluiten van de topconferen
tie van Bremen als deze niet gevolgd wor
den door daden. Namens de christen-de- 
mocraten sprak Aigner (Duitsland). Ner
gens is sprake van een expansief beleid op 
vitale gebieden, zo stelde hij. Aigner wen
ste duidelijk wijziging van de begroting en 
dreigde indien dit niet gebeurt dat zijn 
fractie mogelijk zal weigeren de begroting 
vast te stellen.

VRAGENUUR
Vragen over voedsel en kleding blijven 
belangrijk. De kiezers kunnen er nu een
maal niet zonder en dus zijn zij een belang
rijke zaak ook tijdens een vragenuur. Dit
maal trok het goedkope schoeisel de aan
dacht waarmee de gemeenschap dreigt 
overspeeld te geraken. Commissaris Da- 
vignon antwoordde dat Zuid-Korea, 
Spanje en ook Polen hun invoer in de EEB 
zullen beperken. Hij verzekerde eveneens 
dat contact is öpgenomen met de 
schoenenindustrie om dynamische acties te 
ondernemen om „zonder concurrentiever
valsing” de industrie op de been te houden. 
Wel werd aandacht gevraagd voor de posi
tie van de zeer arme landen die veel schoe
nen exporteren zoals India. Zo merken we

steeds dat ook aan de meest eenvoudige 
zaken verschillende kanten zitten.

EEG-CHINA
De Christen-democraat Muller Herman 
sprak als rapporteur over het handelsak
koord EEG-China. Hij memoreerde de 
handelsovereenkomst tussen de gemeen
schap en China die op 3 april 1978 werd 
ondertekend en op 1 juni jl. van kracht 
werd. China, het land met 900 miljoen in
woners, is zeer rijk aan grondstoffen. Het is 
een land met een zeer oude cultuur en een 
enorm potentieel aan intellect. Het han
delsverkeer is nog maar beperkt. Wel is 
duidelijk dat na de culturele revolutie in 
1976 een nieuw tijdperk is aangebroken. 
China wil zijn industrie snel moderniseren. 
Zullen de Chinese plannen gerealiseerd 
worden, dan zal China een moderne land
bouw hebben en achterstanden op het ge
bied van industrie, wetenschap en tech
nologie hebben ingehaald.
Hoe dan ook, dit land heeft geweldige mo
gelijkheden en niet te vergeten meer inwo
ners dan de EEG, de Verenigde Staten en 
Rusland samen.

BREMEN -  BONN
Minister Genscher bracht verslag uit over 
de topbijeenkomsten te Bonn en Bremen. 
Niemand kan zeggen dat het aan goede 
voornemens heeft ontbroken. Volgens de 
besluiten zal men door gemeenschappelijk 
optreden de inflatie bestrijden, streven 
naar grotere monetaire stabiliteit, uitbrei
ding van de internationale handel, vermin
dering van regionale onevenwichtigheden, 
stimulering van studies naar oplossing van 
energievraagstukken, terugdringen van 
werldoosheid. Kernpunt was het voorstel 
tot invoering van een zone van monetaire 
stabiliteit in Europa.

De Duitse christen-democraat Aigner en 
onze landgenoot Harry Notenboom (CDA) 
reageerden. Notenboom sprak er zijn 
vreugde over uit dat ondanks de ge
heimzinnige voorbereiding van Bremen en 
het bilaterale overleg tussen Frankrijk en 
Duitsland het plan van de monetaire stabi
liteit toch in gemeenschappelijk vaarwater 
is gekomen.
Instabiele valuta’s houden de ondernemin
gen af van investeringen aldus Notenboom. 
Onze fractie is voor oprichting van een 
Economisch Monetair fonds. Politieke wil 
is nodig, maar daarnaast dienen de plannen 
technisch juist te worden uitgewerkt.

SCHAPEN
Tenslotte besloot het Europees parlement 
tot het instellen van een marktordening 
voor schapevlees. Wist u dat er in de Ge
meenschap 43,5 miljoen schapen zijn? Een 
geweldig aantal maar toch maar 4 procent 
van het wereldtotaal. De produktie van 
schapevlees is voor sommige landen en re
gio’s zeer belangrijk. Het Verenigd Ko
ninkrijk, Ierland en Frankrijk zijn de be
langrijkste producenten. Nieuw Zeeland 
heeft grote belangen bij het Europese ge
beuren vooral door de traditionele export 
naar Engeland. Duidelijke aandacht dient 
wel aan de schapeteelt te worden geschon
ken, juist in marginale landbouwgebieden, 
bergstreken en andere probleemgebieden 
is deze van grote betekenis. Niet alleen 
voor dé sociale leefbaarheid maar ook 
vooral voor het natuurlijk onderhoud van 
het landschap is de schapeteelt waardevol. 
Nu te weten wie de producenten zijn, is het 
mogelijk nog interessant te vermelden wie 
de consumenten zijn.
Het volgende overzicht van de consumptie 
per persoon per jaar spreekt duidelijke taal:
Ierland 
Verenigd Koninkrijk 
Frankrijk
België — Luxemburg
Italië
Duitsland
Denemarken
Nederland

9.0 kg
8.0 kg
4,0
1,3

kg
kg

1.0 kg
1.0 kg 
0,4 kg 
0,2 kg

Communautair gemiddelde 3,0 kg
Mogelijk dat de opmerking gemaakt wordt, 
wij wiUen wel schapevlees eten, maar het is 
niet te krijgen en dat is maar al te vaak 
waar.

Teun Tolman

CHJO-
OVERLEG MET
PROVINCIALE
BESTUREN
Op maandag 18 september jl. kwam het 
CHJO-bestuur in Amersfoort samen met 
vertegenwoordigers van de provinciale be
sturen van de CHJO. Dit was het derde 
overleg van deze aard sinds de heroprich
ting van een aantal provindal&afdelingen 
in het vorige jaar. Aan de orde kwam onder 
meer het plan van het Bestuur om het 
overleg als CHJO-adviesraad te formalise
ren, hetgeen in de eerstvolgende leden
vergadering zijn heslag zal krijgen.

Vrij langdurig stonden de aanwezigen ook 
stil bij het probleem van de ledenwerving. 
Met het éne CDJA in aantocht lijkt het voor 
belangstellende jongeren steeds minder 
voor de hand liggen, om nog lid van de 
CHJO te worden, in plaats van zich recht
streeks aan te sluiten bij het CDJA. Toch 
lijkt ledenwerving nog noodzakehjk en ook 
mogelijk, voornamelijk uit de kring van de 
CHU. Het bestuur zegde toe, dat de com
missie ledenwerving diverse mogelijkhe
den zal bezien en daarover zal rapporteren. 
In het kader van de bespreking van een 
politiek pamflet, dat door het bestuur is 
opgesteld als eerste aanzet tot pohtieke dis
cussie in CDJA-verband, werd veel aan
dacht besteed aan de abortuskwestie. Alle 
aanwezigen toonden zich zeer tevreden 
met de door het bestuur op 1 september 
uitgegeven verklaring hierover (gepu
bliceerd in de Nederlander van 15 sep
tember), waarin een eventuele „vrije pe
riode”, waarin abortus op verzoek van de 
vrouw zonder meer mogelijk zou zijn, 
werd afgewezen. Teleurgesteld was men 
over het feit, dat dit standpunt van het 
CHJO-bestuur niet door de beide CDJA- 
partners ARJOS en KVPJO werd onder
steund. Met belangstelling wordt afge
wacht welke inhoudelijke alternatieven 
door de commissie Volksgezondheid 
(voorheen Euthanasie) naar voren gebracht 
zullen worden.
Al met al was het een zeer positieve bij een- 
komst. Een volgende zal in december wor
den belegd.

Zo denk ik erover
CHU let op uw zaak!
Met meer dan gewone belangstelling nam 
ik kennis van het artikel „Een uitdagend 
begin” van de hand van drs. G. van 
Leyenhorst in de Nederlander van 15 sep
tember ji., waarin deze onder het hoofd 
„CHU verliest Amstelveen” gewag maak
te, dat het de CHU onaangenaam heeft 
verrast, dat zij haar tweede burgemees
tersplaats in grootte heeft moeten afstaan 
aan de VVD.
Wat mij in deze zinsnede verwondert is 
namelijk dit, dat de CHU over de uit
eindelijke beslissing in deze benoeming 
verrast is. Ik kan mij dan ook niet aan de 
indruk onttrekken dat de christelijk- 
historische Tweede-Kamerleden binnen de 
CDA-Tweede^Kamerfractie de vervulling 
van deze voor de CHU toch belangrijke 
burgemeesterspost, wat over zich heeft 
laten heenkomen.
Men had toch mogen verwachten, dat de 
christelij k-historische Tweede-Kamerleden 
zich bij hun geestverwanten in het kabinet, 
te weten de heren Beelaerts van Blokland 
èn Scholten, zouden hebben sterk gemaakt 
voor het behoud van deze nog resterende 
derde christelijk-historische gemeente met 
meer dan 50.000 inwoners.
Het verlies van de gemeente Aunstelveen 
voor de CHU in het bijzonder, maar ook 
voor het CDA wordt mijns inziens nog 
schrijnender, wanneer men daarbij in 
ogenschouw neemt, dat van de 44 gemeen
ten met meer dan 50.000 inwoners op 1 
januari 1978 er 21 een PvdA-burgemeester 
hebben, 11 een KVP-burgemeester, 6 een 
VVD-burgemeester, 4 een AR-burgemees- 
ter en thans nog slechts 2 een CHU- 
burgemeester hebben. De verdeling van het 
aantal burgemeestersposten over gemeen
ten met meer dan 50.000 inwoners, ziet er 
momenteel als volgt uit:

1. Amsterdam 730.000 inwoners (soc.)
2. Rotterdam 600.000 inwoners (soc.)
3. Den Haag 468.000 inwoners (r.k.)
4. Utrecht 247.000 inwoners (lib.)
5. Eindhoven 192.000 inwoners (soc.)

6.
7.
8. 
9.

10.
11.
12.
13.
14.
15.
16.
17.
18.
19.
20. 
21. 
22.
23.
24.
25.
26.
27.
28.
29.
30.
31.
32.
33.
34.
35.
36.
37.
38.
39.
40.
41.
42.
43.
44.

Haarlem
Groningen
Tilburg
Nijmegen
Enschede
Apeldoorn
Arnhem
Zaanstad
Breda
Maastricht
Dordrecht
Leiden
Hilversum
Emmen
Amersfoort
Den Bosch
Leeuwarden
Delft
Ede
Zwolle
Vlaardingen
Schiedam
Haarl.meer
Hengelo
Heerlen
Amstelveen
Alkmaar
Deventer
Almelo
Velsen
Venlo
Den Helder
Zeist
Helmond
Gouda
Rijswijk ZH
Roosendaal
Zoetermeer
Rheden

162.000
160.000
150.000
148.000
141.000
136.000
126.000 
126.000
119.000
110.000
104.000
101.000
95.000
88.000
87.000
87.000
86.000
84.000
81.000
79.000
79.000
76.000
75.000
74.000
72.000
71.000
68.000
65.000
63.000
63.000
62.000 
61.000 
60.000
59.000
58.000
54.000
53.000
52.000
50.000

inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners
inwoners

(soc.)
(spc.)
(r.k.)
(r.k.)
(soc.)
(c.h.)
Oib.)

(soc.)
(r.k.)
(r.k.)
(soc.)
Oib.)
(a.r.)
(soc.)
(soc.)
(r.k.)
(soc.)
(soc.)
(a.r.)
(lib.)

(soc.)
(soc.)
(a.r.)
(r.k.)
(r.k.)
Oib.)

(soc.)
(soc.)
(c.h.)
(soc.)
(r.k.)
(soc.)
(soc.)
(r.k.)
(soc.)
(a.r.)
(r.k.)
(lib.)

(soc.)

Totaal derhalve:
21 PvdA-gemeenten met

2.980.000 inwoners 
11 KVP-gemeenten met

1.402.(XX) inwoners 
6 VVD-gemeenten met 676.0(X) inwoners 
4 AR-gemeenten met 305.000 inwoners

2 CHU-gemsenten met 199.(XX) inwoners 
Totaal 44 gemeenten met

5.562.(XX) inwoners

Wanneer men daarbij nog in aanmerking 
neemt, dat ten tijde van het Kabinet-Den 
Uyl, waarin de confessionele bewindslieden 
in de minderheid waren, in de gemeente 
Hilversum met op dat moment slechts 25,7 
procent CDA-stemmen, wederom een anti
revolutionaire kandidaat werd benoemd, 
dan kan men zich thans in alle gemoede 
afvragen, waarom nu het om een potentiële’ 
christelijk-historische gemeente ging met 
een CDA-aanhang van 30,9 procent, de 
CDA-bewindslieden in het Kabinet-Van 
Agt de vervulling van deze post in het 
nadeel van de CHU hebben laten uitvallen. 
Inmiddels werden wel de KVP-vakatures in 
Nijmegen en ’s-Hertogenbosch door KVP- 
burgemeesters voorzien.
De vraag dringt zich dan ook op, of de 
christelijk-historische gemeente Amstel
veen moest worden opgeofferd om de 
lopende vakatures in de gemeente Ede en 
Rijswijk (Z-H) voor de ARP veilig te 
stellen.
Mocht dit laatste onverhoopt het geval 
zijn, dan is de anti-revolutionaire fractie
leider van de CDA-fractie in de Tweede 
Kamer, mr. W. Aantjes, die naar mij 
bekend is de burgemeesterbelangen voor de 
ARP behartigt, niet alleen de CHU- 
Tweede-Kamerleden te glad afgeweest^ 
maar evenzeer de beide CH-ministers.
In dit verband is het niet oninteressant te 
vermelden, dat sedert 1971 zich ten aanzien 
van gemeenten met meer dan 50.000 
inwoners binnen het CDA de navolgende 
mutaties hebben voorgedaan:
De KVP verloor de gemeenten Eindhoven 
en Haarlem aan de PvdA en de gemeente 
Rijswijk (Z-H) aan de ARP.
CHU verloor de gemeente Haarlemmer
meer aan de ARP, de gemeente Delft aan 
de PvdA en recentelijk de gemeente Am
stelveen aan de VVD.
De ARP verloor de gemeente Gouda aan 
de PvdA doch ,,won” de gemeente Haar
lemmermeer van de CHU en de gemeente 
Rijswijk (Z-H) van de KVP.
Een goede lezer zal met mij tot de conclusie 
komen, dat wat de ARP aan de ene kant 
verliest, zij dit anderzijds op ,,bekwame” 
wijze weet gecompenseerd te krijgen. Ook

met benoemingen in kleinere gemeenten is 
dit nog zeer recent het geval geweest. De 
gemeenten Schoonhoven en Oud-Beijer- 
land werden van AR PvdA, maar daar 
tegenover stond dat de KVP-gemeenten 
Harmelen en Nieuwkoop voor het eerst in 
hun bestaan een AR-burgemeester kregen. 
Zoals ik op deze plaats al eens eerder heb 
gesteld, kan er tegen een zekere correctie 
van het momenteel nog vrij hoge aantal 
CDA-burgemeestersposten in het licht van 
de gewijzigde politieke verhoudingen wei
nig worden ingebracht. Maar dan wel 
rechtvaardig verdeeld over alle drie de 
CDA-partners en niet onevenredig zwaar 
ten nadele van de CHU.
Daarbij zal men tevens in acht moeten 
nemen, dat de laatst bekend zijnde krachts
verhouding tussen ARP en CHU, te weten 
de uitslag van de Statenverkiezingen in 
1974, waarbij de ARP 6,47 procent behaal
de en de CHU 6,64 procent, bij de 
laatstgehouden gemeenteraadsverkiezingen 

iin mei jl. nog verder ten gunste van de 
CHU is uitgevallen.
In 20 AR-gemeenten met meer dan 20.000 
inwoners steeg het resultaat van het CDA 
van 36,8 procent in 1974 tot 39 procent in 
1978, terwijl in 20 CH-gemeenten met meer 
dan 20.0(X) inwoners het CDA in percen
tage steeg van 39,3 in 1974 tot 43,2 in 1978. 
Op grond van het vorenstaande hoop ik 
oprecht, dat de door de voorzitter van de 
CHU, dr. L. M. van Leeuwen, bij het 
optreden van het kabinet-Van Agt neerge
schreven mening, dat de CH-inbreng qua 
personen nog nimmer zo groot zou zijn 
geweest’, zich ook ten aanzien van het be
noemingsbeleid van burgemeesters zal gaan 
manifesteren. Tot nog toe is dit naar mijn 
bescheiden oordeel helaas niet het geval 
geweest.
Tot slot wil ik niet nalaten op te merken, 
dat mijn reactie slechts bedoeld is als een 
welgemeend signaal om bij toekomstige 
benoemingen van CDA-burgemeesters de 
grootst mogelijke zorgvuldigheid te be
trachten, teneinde ook hier de onderlinge 
verhouding tussen de drie CDA-partners zo 
zuiver mogelijk te houden. Alleen dèn 
heeft een integratie van het benoemings
beleid van AR-, CH- en K'VP-burgemees- 
ters volledige kans van slagen.

D. Brouwer de Koning. 
Woubrugge, 16 september 1978.
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CDA-Vrouwen
zijn het eens over haar toekomst
„Alle vrouwelijke leden van het CDA be
horen tot de kring van het CDA-Vrouwen- 
beraad, tenzij zij te kennen geven dit niet te 
wensen. De organisatie wordt vanaf de ba
sis op demokratische wijze opgebouwd. 
Daarvoor is een eigen organisatie binnen 
de partij, het CDA, gewenst.”
Deze uitgangspunten stonden centraal in 
de discussie op de studiedag, die het CDA- 
Vrouwenberaad dezer dagen organiseerde 
voor provinciale en plaatseUjke CDA- 
Vrouwenberaden.

ORIËNTATIE
Het bestuur van het CDA-Vrouwenberaad 
wilde zich op deze wijze oriënteren met 
betrekking tot de ideeën, die men in pro
vincie en regio heeft over de structuur, om
vang, plaats en taak van het CDA- 
Vrouwenberaad; Op basis van deze menin
gen kan men dan aan de verdere procedu
rele besprekingen deelnemen. Het is na
melijk binnenkort de taak van de vrouwen 
en mannen in de CDA-partijen hierover te 
beslissen in de hiertoe geëigende beslis
singsbevoegde vergaderingen.

SAMEN OP WEG
Het enthousiasme waarmee ’s morgens zo 
vele vrouwen, van heinde en ver komend, 
de zaal tot in alle hoeken lijfelijk en spiri
tueel vulden, was hartverwarmend. De bij
eenkomst verliep vlot en uiterst ordelijk. 
De saamhorigheid en verbondenheid was 
vanzelfsprekend en kenmerkend. Ze wa
ren duidelijk samen op weg. waarbij niet te 
onderscheiden viel wie van waar kwam. 
Het was dan ook geen wonder dat in die 
sfeer de eindresolutie waarmee de dag be
sloot unaniem werd aangenomen.
Na de opening door Aad Westhoff, gaf 
Haty Tegelaar een heldere uiteenzetting 
over de hoofdlijnen voor een organisatie en 
struktuur. Truus Bot gaf vervolgens haar 
visie op het vormingswerk voor CDA- 
vrouwen aan de hand van een duidelijk 
schema.

BEZETTING
Een bijzondere gebeurtenis was de vreed
zame bezetting van het jaarbeursgebouw 
door de CDA-vrouwen. Op elke etage zat 
een discussiegroep levendig en serieus te 
praten over het JA dan wel NEE zeggen 
tegen een CDA-Vrouwenberaad voor alle 
vrouwen, over voorstellen die nog als sug
gestie tconden tvorden aaiigedfagen en hoe 
de basis via het vormingswerk gestimu
leerd kon worden.

UITBUITEN
’s Middags werden de groepsdiskussies sa

mengevoegd in een plenaire bijeenkomst 
onder de bekwame leiding van Madeleen 
Leyten. Markante uitspraken vielen daarbij 
te beluisteren. Met instemming kunnen bij
voorbeeld geciteerd worden zinnen als:
-  de velden zijn wit om te oogsten;
— vrouwen hebben zo veel meer denktijd;
— vrouwen denken vaak logisch én prak

tisch: dit uitbuiten!;
— proberen zo vaak als mogelijk is in de 

publiciteit te komen met aktuele kwes
ties in de media. Dit.kan via de algemene 
rubrieken -  gedacht wordt aan KRO en 
NCRV in het bijzonder -  maar ook in 
specifieke actualiteitenrubrieken.

-  wij willen zielsgraag nog veel vaker zul
ke kontakten als deze!

RESOLUTIE
Na deze qua sfeer en kwaliteit van de dis
cussie zo goed geslaagde studiedag viel het 
niet moeilijk het resultaat ervan samen te 
vatten in een resolutie die als volgt luidde:
-  CDA-vrouwen daartoe afgevaardigd

door provinciale en plaatselijke CDA- 
Vrouwenberaden bijeen op een stu
diedag in Utrecht op 12 september 1978;

— zich baserend op CDA-Statuten, CDA- 
program van uitgangspunten en het ver- 
kiezingsprogram ,,Niet bij brood al
leen”;

— onderschrijvend de nota „Samen op weg 
naar één CDA-Vrouwenberaad” ;

— komen unaniem tot de conclusie dat een 
eigen vrouwenorganisatie binnen het 
CDA dringend noodzaak is, teneinde

— een evenwichtige en gelijkwaardige in
breng van CDA mannen en vrouwen te 
bewerkstelligen;

— om zodoende het CDA zo verantwoord 
en breed mogelijk in de samenleving uit 
te bouwen.

Daarbij geldt als uitgangspunt van de sta
tuten: Alle vrouwelijke leden van het CDA 
behoren tot de kring van het CDA- 
Vrouwenberaad, tenzij zij te kermen geven 
dit niet te wensen.”

Annelies van den Beld-Pott

De Europeaan en zijn werk
(Van een medewerker)
Vijftien percent van de Europese be
roepsbevolking werkt regelmatig of af 
en toe ’s nachts. Meer dan de helft van 
de werknemers in het Europese be
drijfsleven klaagt over geluidshinder. In 
sommige beroepen moet 40 percent van 
het aantal arbeiders werken in, naar him 
mening, onaanvaardbare hygiënische 
omstandigheden.
In Nederland heeft een derde van de 
werknemers een beroep dat ernstige ri
sico’s (ngevallen, ziekte) meebrengt en 
in Duitsland is dat naar mening van de 
werknemers zelfs tweederde. Deze ge
gevens zijn tevoorschijn gekomen uit 
een enquête over arbeidsomstandighe
den in Europa. Ze zijn gepubliceerd 
door het Bureau voor de Statistiek van 
de Europese Gemeenschappen (EG). 
De drie landen waar men de meeste 
nachtarbeid kent, zijn Luxemburg (22,6 
procent van de werknemers), Ierland 
(21 procent) en Denemarken (19,3 pro
cent). Wanneer alleen gerekend wordt 
met mensen die regelmatig nachtarbeid 
verrichten, dan ligt het percentage (bo

ven de acht percent) het hoogst in Ne
derland, Ierland, Denemarken en Bel
gië.
Vrouwen ontkomen niet aan nachtar
beid. Zeven percent van de Europese 
vrouwelijke werknemers moet regel
matig of af en toe ’s nachts werken. Het 
gaat dan nog altijd om 2,3 miljoen 
vrouwen.
Hét hoogste percentage nachtwerk 

. vindt men in de dienstensector. Iets 
minder is het in de industrie en dan 
komt de landbouw.
Uit de enquête is gebleken dat dertig 
percent van de Europese werknemers 
regelmatig op zon- en feestdagen werkt. 
In Ierland en Denemarken Hgt het zelf 
op veertig percent. De legendarische 
Britse vrije zondag blijkt ook niet meer 
in volle glorie te bestaan, want 34 per
cent van de Britse werknemers werkt 
regelmatig op zondag.
België is kennelijk het meest arbeids- 
lawaaiige land, want daar komen de 
meeste klachten over te veel herrie op 
de arbeidsplaatsen vandaan: 37 percent 
van de Belgische werknemers heeft die

klachten. In de Europese industrie 
klaagt vijftig percent van de arbeiders 
over te veel lawaai. In Duitsland en het 
Verenigd Koninkrijk is meer dan veertig 
percent van de mannen in loondienst 
van mening dat ze smerig of in elk geval 
weinig hygiënisch werk doen.
In Nederland en België is merkwaar
digerwijs het aantal pendelaars (verder 
dan 50 km van de arbeidsplaats wo
nend) het grootst: 75 percent van de 
Europese werknemers heeft minder dan 
een half uur nodig om op zijn werk te 
komen. Maar in Frankrijk bijvoorbeeld 
is zeven procent van de werknemers 
tussen de twee en vier uur kwijt aan het 
reizen naar en van het werk. Een per
cent van de Belgische arbeiders reist 
zelfs meer dan vier uur per dag om te 
gaan werken en weer thuis te komen. 
Van de werknemers in de negen EG- 
landen gaat 17,5 procent te voet naar 
het werk. Maar het meest gebruikt men 
toch de auto (44 percent). Van het 
openbaar vervoer (trein, tram of bus) 
maakt 19 percent gebruik.
Van de negen miljoen Europeanen die 
geen volledige baan hebben, zijn er acht 
miljoen vrouwen. Van het miljoen 
mannen is de helft ouder dan zestig jaar.

Ontdekkingstochten door de landen van de bijbel!
A. MET „THACIR” NAAR ISRAËL

15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs hotels Of jeugdherbergen. Met 1 of 2 
dagen Elat en Sinaï. Of een hele extra week „in de voetsporen van Mozes” door Negev 
en Sinaï. Geen opgeschroefde ,,heilig-land-pelgrimages”, volgestopt met toeristische 
humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een THeologisch verantwoorde, 
Archeologisch interessante en Cuiturëei belangwekkende Israël Reis, met aandacht 
voor de uitdagingen en de probiematieken van het moderne Israël en zijn 
minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-Reizen zijn zeker niet 
geschikt voor iedereen, maar wèi voor mensen, die zich geen christeiijke knoilen voor 
heidense citroenen willen laten verkopen!

B. HERHALINGSREIZEN NAAR ISRAËL VOOR „GEVORDERDEN”

Hebt ü dat nu ook: dat gevoel van „ik zou nóg wei een keer naar israëi willen, maar nu 
eens niet iedere dag met een hele groep, maar gewoon lekker in mijn eigen tempo naar 
die plaatsen, die ikzèif (nog eens) wii bezoeken!”?
Ook ü kunnen wij een aantrekkelijke reis aanbieden, waarbij uw reis naar Israël en 
terug, uw overnachtingen in goede 3-sterren hoteis (met diner en ontbijt), te weten: 5 
nachten in Jeruzalem, 3 in Tiberias, 3 in Haifa en 3 in Tei Aviv, alsmede üw 
verplaatsingen van Jeruzalem naar Tiberias en Haifa en Tel Aviv, geheel verzorgd zijn. 
Voor de rest kunt u geheel naar eigen inzichten uw dagelijkse programma’s invullen 
en uitvoeren. Uiteraard zijn wij u graag van dienst met het op stellen van üw program
ma!
Desgewenst kunt u intekenen voor een aansluitende 3de week „In de voetsporen van 
Mozes”, óf - als u daar meer vool voelt - voor een 3de week zonnen en zwemmen aan 
deGolf van Elat!

C. „IN DE VOETSPOREN VAN PAULUS”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Griekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. „In de voetsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Rorheinse oudheid. Het Nieuwe Testament - en met name die gedeeiten, 
waar in de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u. De 
mythologische verhaien en de kiassieke geschiedenis krijgen ter piekke vlees en bloed 
voor u. Een reis om nooit te vergeten!

Met ai onze reizen gaat een deskundige Nederiandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze 
reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk Nederlands sprekende, 
Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen, indien dit iaatste absoiuut niet mogeiijk 
biijkt te zijn, bieden wij naast de Duits en/of Engeis sprekende gids een vlotte 
Nederlandse vertaling.

Voorafgaande aan ai onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter 
kennismaking en informatie.

Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermeiding van „Israëi- 
reis” of „Paulusreis”) en binnen enkele dagen kunt u in aiie rust ons hele verhaal 
bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!

Vertrekdata:
A. Met „THACIR” naar Israël:
1978: 7 november; 23 decpmber.
1979:23-1; 13-2; 6-3; 27-3; 17-4; 8-5; 29-5; 19-6; 10-7; 31-7;

21 -8; 11 -9; 2-10; 30-10; 20-11; 22-12.
N.B.: Jeugdherbérgreizen alleen: 7-11-1978; 10-7 en 30-10-1979.

B. Herhalingsreizen:
1979:6 maart; 10 juli; 2 oktober.

C. In de voetsporen van Paulus:
1978: 31 oktober.
1979: 3 mei; 12 juli; 1 november.

Wij zien met beiangsteiiing uw aanvraag tegemoet!

THACIR EUROPALAAN 14 , 

3844 AV HARDERWIJK. 
Tel. 03410-21989.
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CDA-rapport verschenen

Voorrang voor discussie over economisctie orde
Het problemen-oplossende vermogen van 
de huidige ̂ economische orde blijkt in de 
huidige tijd zo onmiskenbaar op grenzen te 
stuiten, dat thans bij voorrang de economi
sche orde zelf ter discussie gesteld moet 
worden.
De gangbare trend binnen onze economi
sche orde is, dat de overheid een toene
mende eindverantwoordelijkheid wordt 
opgedrongen in steeds meer vitale sodaal- 
economische kwesties. Voor het waar ma
ken van deze verantwoordelijkheden mist 
de overheid niet alleen de bevoegdheid, 
maar in onze huidige economische orde 
ook de instrumenten. Wanneer zij zich de 
noodzakelijke instrumenten zou willen 
toeëigenen, dan leidt dit tot een welhaast 
geheel centraal geleide economische be
drijvigheid in het bijzonder terzake van de 
investeringsbeslissingen, de inkomens
verdeling en delen van de inkomensbeste- 
dingen.
Een dergelijke ontwikkeling staat haaks op 
wat in het CDA wordt voorgestaan terzake 
van het spreiden van verantwoordelijkhe

den. Daarom moet deze ontwikkeling wor
den omgebogen naar een hergroepering 
van verantwoordelijkheden, waarbij in het 
bijzonder voor ondernemingen op het mi
croniveau en biimen bedrij&takken en de 
regio op het mezoniveau nieuwe be
leidsruimte gecreëerd moet worden voor 
het aanpakken van de grote sociaal-econo- 
mische vraagstukken van deze tijd. Dit 
vraagt een doortastend en consequent struc- 
tuurscheppend en structuurhervormend 
optreden van de overheid, in het bijzonder 
gericht op de versterking van de positie van 
de Raad van Commissarissen binnen on
dernemingen, een andere wijze van samen
stelling, het opzetten van bedrijfstakover- 
leg en van overleg op het regionale niveau.

Dit is de belangrijkste conclusie, waartoe 
een werkgroep van de drie Wetenschappe
lijke Bureaus van het CDA onder leiding 
van prof. dr. P. J. A. M. Steenkamp is ge
komen in een rapport getiteld: „Gespreide 
verantwoordelijkheid”. Het rapport wil 
een christen-democratische bijdrage leve

ren aan de discussie over de economische 
orde.
Het rapport is dinsdag 26 september jl. uit
gebracht. In de werl^roep hadden voorts 
zitting de heren S. Th. van Bijsterveld, J. 
Lanser, prof. dr H. J. van Zuthem, drs. G. 
Gerritse, mr. J. Hollander, drs. P. A. H. 
Klep, ir. J. W. M. van Rooij, drs. B. J. 
Udink, dr. J. de Vries en de hoogleraren 
Wattèl en Weitenberg. Ook prof. Albeda 
was tot zijn ministerschap lid van deze 
commissie. Drs. H. Borstlap was rapporteur 
en drs. A. H. A. Veenhof was co-rap- 
porteur.
Het rapport zal biimenkort besproken 
worden op een studieconferentie van de 
wetenschappelijke instituten van het CDA, 
te weten de Kuyperstichting van de ARP, 
het Centrum voor Staatkundige Vorming 
van de KVP en de Lohmanstichting van de 
CHU.
Een samenvatting van het CDA-rapport 
„Gespreide verantwoordelijkheid” staat 
elders in dit nummer van het christelijk- 
historische weekblad „de Nederlander”.

Abortus en de impasse 
waarin we verkeren
door: drs. G. van Leijenhorst, lid Tweede Kamer voor het CDA

Telkens als je met politici spreekt over de 
abortusproblematiek-anno 1978, wordt 
het gemoed bezwaard door redeneringen, 
die erop neerkomen dat men nu wel enig 
water in de wijn moet doen, omdat we ons 
thans immers in een ernstige impasse be
vinden en er anders niet meer uit komen. 
Het is waar, we leven tegenwoordig niet 
onder zodanige gezegende omstandighe
den, dat het gemakkelijk is om een verant
woord abortuswetsontwerp te produceren. 
Wij hebben trouwens al enkele jaren van 
spanning achter de rug, jaren, waarin zelfs 
drie initiatief-wetsontwerpen werden in
gediend . . .  en teruggewezen. Bij de tot
standkoming van dit kabinet is er een re
geerakkoord gesloten waarin er bepaalde 
procedure-afspraken zijn gemaakt met be
trekking tot een abortusregeling. Met een 
aantal andere collega’s heb ik terzake een 
voorbehoud gemaakt, omdat naar mijn 
oordeel in die procedure-afspraken zoda
nige inhoudelijke concessies besloten la
gen, dat ik het geheel niet voor mijn ver
antwoording kon nemen. In het regeerak
koord werd overeengekomen dat de rege
ring zo mogelijk voor 1 januari 1979 met 
een eigen regeling zal komen. Wanneer dit 
niet mocht gelukken, dan zou de j acht weer 
vrij zijn voor oude of nieuwe initiatiefne
mers uit de Kamer, waardoor de kans ver
groot wordt dat Nederland met een liber- 
tijnser abortusregeling wordt geconfron
teerd.
Onder de druk van de omstandigheden is 
de abortuskwestie nu wel in een kritieke 
fase gekomen. Binnen de ministerraad is 
men bezig overeenstemming te bereiken 
over een door de minister van volks
gezondheid en milieu-hygiëne en de minis
ter van justitie vervaardigd ontwerp.
De heer Aantjes heeft via Hervormd Ne
derland zware druk uitgeoefend op de be
windslieden om het samen eens te worden. 
Hij verklaarde: „Voor deze mensen (na
melijk de heren Ginjaar en De Ruiter) lijkt 
het me niet aanvaardbaar als het Kabinet 
nu zou zeggen: We doen het niet.” .

Ziehier de spanning waaronder de abortus
kwestie thans -  al of niet terecht -  verkeert.

BEZONNENHEID
Ik geloof dat we ook in deze donkere 
maanden voor Kerstmis een grote mate van 
bezonnenheid nodig hebben. Bezoimen- 
heid om niet verstrikt te raken in kwesties, 
die slechts zijdelings met de zaak waarom 
het gaat te maken hebben. Nu kan men 
stellen dat de gemaakte afspraken een

grote betekenis hebben -  ik ontken dat niet 
-  maar. . .  het is toch niet zo dat de af
spraak, dat men er samen uit moet trachten 
te komen zo doorslaggevend en allesbe
heersend is, dat de basis waarop men ge
meenschappelijke overeenstemming moet 
bereiken er niet of nauwelijks meer toe 
doet?
Want dat zou betekenen, dat elk, hoe 
weinig consciëntieus voorbereid wetsont
werp dan ook, a priori de instemming van 
de christen-democratische bewindslieden,
c.q. fractieleden zou dienen te verwerven. 
Een ieder zal toch ook met inachtneming 
van de gemaakte afspraken met zichzelf te 
rade wUlen gaan of hij een desbetreffend 
wetsvoorstel naar eer en geweten kan on
derschrijven. Bezonnenheid is daarom naar 
mijn mening vooral ook nodig, omdat het — 
ook na lang gevoerde discussies -  nog 
steeds gaat om een zaak van leven en dood. 
Een voor het politieke geweten schrijnende 
aangelegemheid daarbij is, dat we in de 
gegeven situatie waarschijnlijk te kiezen 
hebben tussen twee kwaden. Tussen het 
grotere kwaad (het door de Kamer in te

Unieraad vergadert 
deze week zaterdag
De Unieraad van de CHU komt aanstaan
de zaterdag 7 oktober in vergadering 
bijeen, om een politieke discussie te hou
den over troonrede en Miljoenennota. 
Deze vergadering vangt om 10 uur aan en 
wordt gehouden in één der zalen van hotel 
Pays Bas aan de Janskerkhof te Utrecht. 
De discussie wordt gevoerd via een forum, 
bestaande uit de uit de CHU afkomstige 
leden van de CDA-Tweede-Kamerfractie, 
onder voorzitterschap van dr. J. W. van 
Hulst, de uit de CHU afkomstige voor
zitter van de CDA-Eerste-Kamerfractie.
De Unieraad gaat voorts aanwijzen de 
vertegenwoordigers van de CHU in het 
algemeen bestuur van het CDA.

H. L.

dienen wetsontwerp en het minder grote 
kwaad (het wetsontwerp van de regering). 
In de politiek wordt men vaker voor een 
dergelijk dilemma geplaatst; dan maakt 
men zijn handen vuil om erger te voorko
men.
De vraag die mij blijft bezighouden is: mag 
men daaraan nog meedoen wanneer men 
daarbij raakt aan de meest tere windselen 
van het leven?
Misschien moet men voor degenen die 
hiervoor minder gevoelig zijn zoeken naar 
een vergelijking op een wat ander terrein. 
Neem het punt van de mensenrechten. 
Durven wij met een zaak als deze te mar
chanderen? Wie vindt dat we terzake van 
de mensenrechten met vijftig, zeventig of 
zelfs negentig procent genoegen mogen 
nemen? Of zouden we onder zekere om
standigheden desnoods nog wel met een 
gedeeltelijke godsdienstvrijheid, persvrij
heid of gewetensvrijheid willen volstaan? 
Vragen welke nauwelijks beantwoording 
behoeven. Maar als dit zo duidelijk ligt, 
waarom geldt dit dan niet principieel voor 
het elementaire recht om er te mogen zijn, 
het recht te mogen leven, juist van diege
nen, die zo zeer op de bescherming van de 
handhaver van het recht zijn aangewezen? 
Laten we wel wezen, er zijn issues in de 
politiek waar we van geen wijken weten, 
waar we op straffe van politieke zelf
vernietiging volstrekt op onze strepen blij
ven staan.
Wat is er dan „onlogisch” aan, om stand te 
houden daar — op het neen-tenzij-stand- 
punt waar het ontluikende leven van de 
ander fundamenteel in het geding is?

Vijf CDA-Kamerleden 
bezochten SAXON DRIVE
door: H. Wisselink, voorzitter fractiecommissie 
defensie van de CDA-Tweede Kamerfractie

Omdat de oefenterreinen in ons iand te 
kiein zijn voor manoeuvres op divisie- 
niveau, werd dit najaar in West-Duitsiand 
door het Nederiandse ieger geoefend. Twee 
weken geleden vertrokken daarom 27D00 
Nederlandse militairen naar het gehied 
tussen de Weser en de Elbe om deel te 
nemen aan de grootste NAVO-Landmacht- 
oefening van de afgelopen vijfjaar.
Ruim 7000 Amerikaanse en 1500 Duitse 
militairen voegden zich hij ons Eerste 
Legerkorps.
Om een idee te geven van de omvang van 
het gebeuren vermeld ik nog dat deze 
troepen beschikten over 2300 gepantserde 
gevechtsvoertuigen en tanks en 9000 wiel
voertuigen.

Geen wonder dat de omvang en het 
internationale karakter van Saxon Drive 
(vrij vertaald: ,JCIopjacht door Saksen”) veel 
belangstellenden trok uit binnen- en buiten
land.
Hoewel eveneens uitgenodigd, lieten de 
Russische waarnemers echter verstek gaan. 
Was er voor hen soms niets meer te leren? 
De commandant van het Eerste Legerkorps 
Luitenant-Generaal Gijsbers gaf ons de 
nodige informatie in het perscentrum.

VOORLICHTING

Het was opvallend dat aan de voorlichting 
zoveel aandacht werd geschonken. Ook de 
deelnemende manschappen waren van te

voren volledig ingelicht en niet te vergeten 
de plaatselijke bevolking. De laatsten 
ondervinden uiteraard veel hinder met 
name de boeren. Gelukkig worden de grote 
militaire oefeningen meestal in de nazomer 
gehouden wanneer de oogst van de velden 
is. Langs de' aardappelakkers had men 
echter uit voorzorg brede stroken gerooid, 
zodat daar zonodig de tanks nog konden 
rijden. Niettemin gaat onmiddellijk na 
afloop een speciale schadecommissaris rond 
om de schade te taxeren en met betrokke
nen te verrekenen.
De beste training is altijd een geheel vrije 
oefening waarbij de partijen niets van 
elkaar weten. Dat is echter om praktische 
redenen onuitvoerbaar vanwege de massale 
deelname. Daarom is naar een compromis 
gezocht dooor incidenteel voldoende ver- 
rassings-elementen in te bouwen.
De Amerikanen bleken zeer vindingrijk te 
zijn met het om de tuin leiden van de 
„tegenstander”. Opvoering van het vakman
schap is hard nodig en dat kan niet in de 
kazerne, maar wel in het veld. Bovendien 
zijn dan de mannen het best op dreef. Er 
werd weinig gekankerd ondanks het slechte 
weer. Politiek en strategisch is het van groot 
belang dat ook Amerikaanse en Duitse

vervolg op pagina ?.
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Discussies over de bouw plegen in de 
Tweede Kamer nogal eens hoog op te lopen. 
Berucht of vermaard zijn de debatten 
tussen minister Schut en de socialist Van 
der Doel over de aantallen woningen, die 
zel& tot een motie van wantrouwen leidden. 
Ook tijdens het vorige kabinet werd er 
menige pittige discussie gevoerd, nu met de 
liberaal Pol de Beer in de rol van^ofBcier 
van Justitie. De situatie gaf daar ook wei 
aanleiding toe, immers in die jaren daalde 
de produktie in aantallen woningen behoor
lijk. B  ̂ die gelegenheid heb ik de eerder 
vermelde motie van wantrouwen tegen 
Scbut nog eens in de Kramer voorgelezen.
Hij had zonder bezwaar, maar nu tegen 
Gruijters, Schaeffer en Van Dam opnieuw 
kunnen worden ingediend; althans door de 
PvdA. Wij hebben dat niet gedaan, omdat 
dit ook toen niet redelijk zou zijn. Immers 
oorzaak en gevolg liggen in de bouw qua 
tijd als regel ver uiteen. Wanneer in 1973 
een daling in de bouwproduktie optreedt, 
moet de oorzaak mede in de jaren daarvoor 
worden gezocht. Wij hebben dan ook het 
toenmalige kabinet verdedigd tegen onrede
lijke kritiek van de liberale oppositie.

HERHALING

Nu doet zich een herhaling voor, maar nu 
met de PvdA in de rol van openbare 
aanklager. Ook nu hebben wij het kabinet 
verdedigd en uiteraard wederom vanuit 
dezelfde grondstelling: in de bouw liggen 
oorzaak en gevolg in de tijd vaak ver uiteen. 
Wanneer er in 1978 stagnatie optreedt, 
moet je voor de oorzaken allereerst terug 
naar 1977 en de jaren daarvoor! Hoe 
verleidelijk het ook is om vanuit de emotie 
van het moment te reageren en het kabinet 
in gebreke te stellen. Redelijk is het niet! 
Het CDA hanteert slechts één maatstaf, 
ongeacht de personeelsbezetting van het 
departement. Christen-democratische be
windslieden worden niet anders beoordeeld 
dan socialistische of liberale. In alle 
gevallen gaat het om het beleid, dat zij 
voeren. Bij onredelijke kritiek daarop 
kunnen zij op steun vanuit de fraktie 
rekenen. Dat heeft Gruijters ervaren en zo 
hebben wij in het debat ook de huidige 
bewindslieden verdedigd, want de oorzaak 
van de terugval is niet aan hen te wijten 
enerzijds en anderzijds hebben zij een 
aantal maatregelen genomen ter stimule
ring van de bouw in de sociale sector en de 
stadsvernieuwing, die positief moeten wor
den gewaardeerd. Ik denk aan de extra 
subsidie die staatssecretaris Brokx heeft 
gegeven voor woningwetwoningen in de 
gebieden, waar de behoefte het grootst is 
m.n. de grote steden, groeisteden en 
groeikernen en aan de verhoging van de 
bovengrens voor premiekoopwoningen tot
145.000 gulden. In beide gevallen is dit een 
goede poging om de bouw van goedkopere 
woningen ddér te stimuleren, waar de 
behoefte het grootst is en zelfs vaak van 
woningnood moet worden gesproken. 
Voorts vermeld ik met veel genoegen dat 
minister Belaerts voor de stadsvernieuwing 
de prioriteit heeft weten te behouden, ja ook 
extra middelen daarvoor heeft gekregen. 
Dit is precies wat ons verkiezingsprogram 
vroeg. Ook dat andere ons zo dierbare punt, 
de individuele huursubsidie werd goed 
boven water gehouden, ook door forse extra 
middelen.

ACHTERBLIJVEN SUBSIDIEBESCHIK- 
KINGEN

Aanleiding voor het recente Kamerdebat 
was het verontrustende achterblijven van de 
uitgifte van subsidiebeschikkingen in de z.g. 
sociale sector t.w. woningwetwoningen en 
premiekoopwoningen. Onder meer de Hout
en Bouwbond CNV heeft alarm geslagen en 
erop gewezen, dat er in 1978 voor slechts
96.000, woningen vergunningen zouden 
worden afgegeven in plaats van voor
106.000 zoals gepland, indien de ontwikke
ling voor het eerste halfjaar niet werd 
bijgebogen. Ik laat dan nog buiten 
beschouwing, dat ook de plannen voor de 
sector van de bouw van woonruimte voor 1- 
en 2-persoonshuishoudens zwaar op de 
tocht staan, evenals voorgaande jaren.
10.000 woningen minder, dat betekent 
uiteraard veel, zowel voor woningzoekenden 
als voor de werkgelegenheid in de bouw en 
aanverwante bedrijven. Er zijn voor deze 
vertraging veel oorzaken, waarvan ik slechts 
de belangrijkste noem; Allereerst de 
planologische problemen, die vaak tot 
ernstige vertraging leiden, vervolgens de 
geest van gedecentraliseerde betutteling die 
zo kenmerkend is voor de woningbouw en 
tenslotte de enorme kostenstijging, zoals 
deze m.n. in 1977 duidelijk is geworden. 
Deze laatste factor is nogal samengesteld 
van aard en hangt samen met de hogere 
eisen die aan woningen worden gesteld, met 
als gevolg, dat er meer manuren per eenheid 
produkt worden besteed, terwijl deze uren 
duurder zijn geworden. Ook de gestegen 
grondkosten spelen een rol m.n. ook ten

Bouwproilulctle en verkoop van 
woningwetwoningen in Tweede Kamer
door: mr. J. N. Schotten, CDA-Tweede-Kameriid

nadele van de premie-koopsector, waardoor 
vaak niet meer beneden de inmiddels 
vervallen hoogtegrens van 136.000 kan wor
den gebouwd. Wie deze oorzaken beziet, 
moet wel concluderen, dat ze niets 
met het huidige kabinet te maken hebben 
en dat eigenlijk alleen van betekenis is of de 
huidige bewindslieden op passende wijze op 
deze meer structurele oorzaken reageren en 
vooral zullen reageren. De CDA-fraktie 
heeft in het debat een vijftiental suggesties 
gedaan, ter verbetering van de situatie. Wij 
vertrouwen erop, dat deze ten departemente 
serieus zullen worden bezien en een rol 
zullen spelen bij het beleid.

c o n tin u ïteit  VEILIG STELLEN

Op korte termijn is er geen enkele reden tot 
paniek, wanneer we letten op de werkgele
genheid in de bouw, die thans ca. 270.000 
man beslaat. In 1977 kwamen er maar liefst
10.000 mensen bij en dat is in deze tijd van 
grotere betekenis dan 10 jaar geleden. Ook 
de groei van het leerlingwezen is bevredi
gend. Voor een goede en constante 
bezetting in de bouw is continuïteit en 
stabiliteit in het bouwvolume een eerste 
vereiste. De overheid heeft hierin ook een 
belangrijke taak, direkt maar meer nog 
woningen in de sociale sector is gedaald, 
van financieringsmiddelen en subsidies.
Geen reden tot paniek vanwege de werkge
legenheid, omdat weliswaar het aantal 
woningen in de socile sector is gedaald, 
maar daar tegenover staat een forse 
overschrijding in de z.g. vrije sector, in de 
z.g. renovatiesector, terwijl ook de investe
ring in bedrijfsgebouwen de raming over
schrijdt. Het gevolg van dit alles is, dat het 
bouwvolume goed op peil is gebleven.
De vraag naar arbeidskrachten in de bouw 
overtreft royaal het aanbod! Voor de langere 
termijn is er reden om nü op te passen. 
Want wie garandeert, dat het goed blijft 
gaan, in de vrije sector b.v.? Daarom heeft 
het CDA in het debat er bij herhaling op 
aangedrongen de continuïteit veilig te 
stellen en daarvoor een serie aanbeve
lingen gedaan. Ik noem hiervan: verdere 
verhoging van de grens voor premiekoop
woningen, andere aanpak van het beschut 
eigen woningbezit, dat maar niet goed van 
de grond wil komen, verhoging van de grens

voor de z.g. garantiesector. Deze maat
regelen hebben slechts één doel n.1. met de 
beschikbare middelen zo goed en recht
vaardig mogelijk antwoorden op de maat
schappelijke behoefte. Dit vraagt een meer 
selectieve benadering dan tot dusver 
gebruikelijk en ook een meer geïntegreerde 
benadering van de diverse overheidsniveaus 
tezamen, tot uiting komend in een meer 
regionale aanpak van de problematiek, 
waarbij de beschikbare mankracht en "het 
materiaal zo moet worden ingezet, dat het 
maatschappelijk rendement zo goed moge
lijk wordt. Dit legt een grotere verant
woordelijkheid op provincie en vooral 
gemeente, maar ook op het Rijk! Bijsturen 
en ingrijpen in het z.g. vrije spel der 
maatschappelijke krachten is hier zeer 
noodzakelijk, omwille van de zwakke in 
onze samenleving, die vaak gebaat is bijeen 
overheid die ordenend optreedt. Voor CDA- 
bestuurders op locaal, regionaal en lande
lijk niveau ligt hier een machtige uitda
ging, geheel in de geest van het program: 
„niet bij brood alleen”, dat o.m. zegt „vooraf 
staat de zorg voor een goede en betaal
bare huisvesting voor de minst draagkrach- 
tigen—  ” (par. 154).

COMPLEMENTAIRE BESTUURS- 
VERANTWOORDELIJKHEID CEN
TRAAL GEGEVEN

Complementaire bestuursverantwoorde- 
lijkheid is een centraal gegeven, wanneer 
het gaat om de volkshuisvesting. Deze 
elkaar aanvullende en versterkende ver
antwoordelijkheid van Rijk, regio en 
gemeente moet er zijn, wanneer het gaat om 
de nieuwbouw, mar ook om het beheer van 
de bestaande huizen. Dit speelde sterk in 
dezelfde week bij een debat over de verkoop 
van woningwetwoningen aan bewoners. We 
hebben hier te maken met een school
voorbeeld van verschil in benadering tussen 
socialisten, liberalen en christendemocra
ten. Stellen de eersten de collectieve 
eigendom centraal tot uiting komend in de 
uitspraak in hun verkiezingsprogram: „wo
ningwetwoningen worden in geen geval 
verkocht”, de liberalen hebben een over
waardering voor de individuele eigendom. 
Hun verkiezingsprogram begint op dit punt 
met de woorden: „Bevorderen van het eigen 
woningbezit is hoeksteen van een liberaal

volkshuisvestingsbeleid”. Hoeveel te liever is 
me dan het CDA-program, dat ook 
tegemoet wil komen aan de behoefte aan 
meer eigen woningen, ja dit wil stimuleren 
(par. 157), niet de eigendom centraal stelt, 
maar de sociale functie van de eigendom. In 
die gedachtengang zijn de eigendomsver
houdingen ondergeschikt aan het beheer en 
de sociale functie. Voor woningwetwonin
gen en de eventuele verkoop ervan betekent 
dit, dat het van de plaatselijke situatie nu en 
op langere termijn afhangt of er verkocht 
mag worden of niet. Hoe is het locale 
volkshuisvestingsbelang? Verdraagt zich dit 
met de verkoop of juist niet? De verkoop 
van woningwetwoningen zal i.h.a. behoed
zaam moeten worden benaderd. Geen uit- 
verkooppolitiek, want dan schaden we vaak 
de zwakkeren in de samenleving, maar ook 
geen socialistische dogma’s, want deze 
leiden tot stilstand en verstarring.

LOCALE HUISVESTINGSBELANG

Centraal en beheersend criterium is het 
locale volkshuisvestingsbelang en dat was 
ook door staatssecretaris Brokx in een 
recente circulaire aan de gemeenten ge
schreven. Zoals bekend is er over deze zaak 
veel te doen geweest en wel m.n., omdat de 
bewindsman alle verantwoordelijkheid ver
volgens bij de gemeente wilde leggen dus 
geen z.g. centrale toetsing. De CDA-fraktie 
heeft, tezamen met de oppositie dit beleid 
gecorrigeerd, zodat er wel degelijk een 
globale, centrale toetsing zal komen. 
Daarnaast hebben we nog enkele andere 
wensen en suggesties voor de toekomst naar 
voren gebracht. Het beleid werd door ons 
bijgesteld, omdat dit in de lijn lag van wat er 
steeds door de CDA-fraktie is gezegd en het 
niet in strijd was met het regeerakkood, dat 
ook op dit punt een niet met de VVD in de 
formatie uitgestreden strijdpunt bevat.
Zoals ik reeds in deze bijdrage heb gezegd, 
de CDA-fraktie laat haar standpunt niet 
bepalen door de personele bezetting van een 
departement maar door het gevoerde beleid. 
Dat was zo bij de verkoop van woningwet
woningen, bij de schuldvraag naar de 
oorzaak van de stagnatie in bepaalde 
sectoren van de bouw, en zo zal het ook in 
de toekomst zijn, primair handelend vanuit 
ons program „Niet bij brood alleen”.

Stabilisatie van geboortencijfer
De daling van het geboortecijfer is in Ne
derland minder sterk geweest dan in voor
gaande jaren. Het cijfer is nu 12,5 per 1000 
inwoners tegen 12,9 in 1976. Het lijkt dan 
ook dat een stabilisatie van het geboorte
cijfer in zicht is. De gesignaleerde daling is 
vooral veroorzaakt door de sterke daling 
van de huwelijksvruchtbaarheid (het aantal 
geboorten per 1000 gehuwde vrouwen in 
leeftijd van 15 — 45 jaar). Zou bijvoorbeeld 
de huwelijksvruchtbaarheid in 1975 het
zelfde geweest als in 1960, dan zou het 
geboortecijfer twee keer zo hoog zijn ge
weest.
Dit blijkt uit het jaarverslag van de Rijks
planologische Dienst over 1977. De daling

van de huwelijksvruchtbaarheid is niet 
uniek. Ook in de Bondsrepubliek Duits
land, Frankrijk en Groot-Brittannië heeft 
deze plaats gehad. Wat wel verrassend is, 
zo blijkt uit een aantal onderzoekprojecten 
in twaalf verschillende Europese landen, is 
dat politieke en sociaal-economische sys
temen niet van invloed blijken te zijn op de 
daling. In Oost, West en Noord-Europa 
vindt men dezelfde tendenties. Overal 
neemt de gezinsgrootte af en de meerder
heid van de jonggehuwde vrouwen ver
wacht niet meer dan een of twee kinderen 
te krijgen. Ook het sterftecijfer is in 1977 
gedaald, van 8,3 per 1000 inwoners in 1976 
tot 7,9 per 1000 in 1977. Het geboorteno

verschot bleef daardoor gelijk aan dat van 
1976, nl. 63.000. Hiermede is voor het 
eerst sinds 1969 een einde aangekomen aan 
de daling van het geboortenoverschot. De 
totale emigratie van Nederlanders sinds de 
Tweede Wereldoorlog is in 1977 gestegen 
tot boven de 500.000. Het immigratiesaldo 
bedroeg in 1977 per saldo 23.000. Dit is 
1500 meer dan in 1976. Het aandeel van de 
migranten uit het Middellandse Zee gebied 
was 10.000 tegen 9.000 in 1976. Al met al 
groeide de Nederlandse bevolking met
81.000 personen aan tot 13.896.000 per31 
december 1977.

H.L.
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eenheden deelnamen. De erv'aringen kun
nen onderling worden uitgewisseld en men 
leert elkaar beter begrijpen.
De taalbarrière speelde nauwelijks een rol. 
Een zeer belangrijke zaak is de verbetering 
van de reactietijd van het Legerkorps in 
geval van mobilisatie. Het 57ste tankbatal- 
jon, geheel bestaande uit herhalers, bleek 
binnen drie dagen gevechtsklaar. Een goede 
prestatie. Vergeleken met vijf jaar geleden 
lag het aantal gestrande voertuigen bedui
dend lager. De broodnodige vervangingen 
met nieuw materiaal beginnen hun vruch
ten af te werpen. Voor het eerst was een 
speciale parkcompagnie aanwezig met 
reserve-onderdelen. Hierdoor bleek het dat 
de standaardisatie nog veel te wensen over
laat, er zijn teveel soorten reservedelen 
nodig. Volgens de legerleiding was de

diensttijd nauwelijks voldoende om de 
soldaten goed op te leiden.
In de toekomst zal een proef genomen 
worden met het onverwachts oproepen van 
een reserve brigade.

SNEL INZETBAAR

Het Eerste Legerkorps moet namelijk snel 
inzetbaar zijn. In dat licht wordt ook 
onderzocht of het nodig is een tweede 
brigade in de Bondsrepubliek te legeren. Is 
de verplaatsing snel genoeg dan kan dat 
achterwege blijven. Het behoeft geen betoog 
dat de waarde van een oefening groten
deels afhankelijk is van de wijze waarop 
deze wordt geleid. Niet minder dan 900 
scheidsrechters waren hiervoor ingezet. 
Dezen beschikten over een geheel eigen 
radionet zodat de leider in staat was op elk 
moment in het verloop van de oefening in te 
grijpen. Een bezoek aan het logistiek

commando gaf ons een inzicht wat er 
allemaal voor komt kijken om op tijd te 
troepen te bevoorraden en te verzorgen. 
Ook ongevallen bleven niet uit. Enkele zelfs 
met dodelijke afloop, ondanks de strenge 
veiligheidsvoorschriften. De verbindings
dienst werkte perfect. Marechaussees zorg
den voor de verkeerscontrole en politie
diensten.
Over het algemeen was de stemming goed, 
maar ons bezoek duurde helaas te kort om 
voldoende contacten te leggen, waardoor de 
eigen waarneming onvoldoende is geweest.

Een volgende keer zal dat wel beter moeten 
worden georganiseerd, maar de schuld lag 
eerder bij ons dan bij de leiding van het 
Eerste Lgerkorps. De stemming over de wet 
op de ondernemingsraden had de Tweede- 
Kamerleden te lang vastgehouden.

Herman Wisselink.
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lid van het Europese Parlement.

DITMAAL MET IN HET BRANDPUNT 
JOEGOSLAVIË NAAR AANLEIDING 
VAN HET BEZOEK VAN EEN EEG- 
DELEGATIE.

De president van Joegoslavië Tito is een 
ieder bekend. Wat betreft bet partij-stelsel, 
de ,Joegoslaviscbe Bond der Comnmnisten” 
met 13 miljoen leden is in alle gewesten van 
het land gevestigd.
De bond stoelt op het beginsel van het 
democratische centralisme en ftmctioneert 
overeenkomstig het nieuwe Statuut en 
Programma van 1978:
De voorzitter van de bond is president Tito. 
De bevolking van Joegoslavië werd medio 
1977 geraamd op 21,7 miljoen inwoners. 
Ongeveer 33 procent van de beroepsbevol
king is werkzaam in de landbouw, bosbouw 
en visserij. In 1971 was nog 45 procent van 
de beroepsbevolking in die sector werk
zaam. Medio 1976 werd het actieve gedeelte 
van de bevolking geraamd op 9,2 miljoen en 
het aantal steuntrekkende werklozen be
droeg ongeveer 5 mOjoen. In een overzicht 
van de OESO wordt gezegd: „dat het 
volstrekt niet valt te betwijfelen- dat de 
werkloosheid een ernstig probleem blijft”.

MIGRERENDE WERKNEMERS

De meeste Joegoslavische werknemers 
emigreerden tussen 1967 en 1973, vooral 
naar de Duitse Bondsrepubliek en Oosten
rijk. Het hoogste cijfer werd bereikt in 1971 
toen het aantal tijdelijk in het buitenland 
werkende Joegoslaven ongeveer 1 miljoen 
bereikte, waarvan ongeveer drie vierde in de 
EEG. Vanaf 1974 verleende de Duitse 
Bondsrepubliek geen werkvergunningen 
meer aan buitenlandse werknemers van 
buiten de EEG.
Bovendien waren de economische omstan
digheden in Joegoslavië gunstiger geworden. 
Als gevolg hiervan zijn ongeveer 200.000 
migrerende werknemers sedert 1974 uit de 
EEG naar Joegoslavië teruggekeerd. Van de
500.000 overblijvende werknemers wonen er 
nog 420.000 in de Duitse Bondsrepubliek.

HANDEL

De EEG is verreweg de belangrijkste 
handelspartner van Joegoslavië. 40 procent 
van de Joegoslavische invoer komt uit de 
Gemeenschap en deze neemt 30 procent van 
de uitvoer van Joegoslavië op.
Het Joegoslavisehe handelstekort is dan ook

het grootst ten opzichte van de Gemeen
schap. Vroeger stond Joegoslavië als 23ste 
vermeld op de lijst van exportlanden van de 
EG. Eind 1977 stond Joegoslavië op de 8ste 
plaats.

RESOLUTIE

Over de betrekking tussen de Gemeenschap 
en Joegoslavië is bij enkele gelegenheden in 
het Europese Parlement van gedaehten 
gewisseld. In april 1978 heeft het Europese 
Parlement de volgende resolutie aangeno
men over het mandaat voor de onderhan- 
delingen EEG-Joegoslavië:
Het Europese Parlement,
- gezien het initiatiefverslag van de 
Commissie voor sociale zaken, werkgelegen
heid en onderwijs.
1. betreurt op grond van de hem bekende 
feiten met betrekking tot de komende 
onderhandelingen over de verlenging van de 
Samenwerkingsovereenkomst EEG-Joego
slavië, dat noch de Raad noch de Commissie 
in aanmerking hebben genomen de resolu
tie van het Europese Parlement, van 24 
september 1975, noch de resolutie van de 
Raad van 9 februari 1976 voor zover deze 
betrekking hebben op de harmonisatie van 
de geldende bilaterale wervingsovereen- 
komsten voor werknemers uit derde landen 
en de gelijke behandeling van deze werk
nemers met werknemers uit de lid-staten;
2. benadrukt de noodzaak om bij verlen
ging van de samenwerkingsovereenkomst 
EEG-Joegoslavië de belangen van de 
Joegoslavische migrerende werknemers in 
4e Gemeenschap in de onderhandelingen te 
betrekken;
4. dringt er bij de Commisie en de Raad op 
aan de vraagstukken van de werving, de 
gelijke behandeling en de terugkeer van de 
migrerende werknemers op voet van 
gelijkwaardigheid met alle overige ter 
qnderhandeling staande onderwerpen in het 
cinderhandelingsmandaat met Joegoslavië 
cg) te nemen;
4. hecht er grote waarde aan dat in de te 
duiten overeenkomst zelve een beginsel- 
\jerklaring met betrekking tot de sociale 
problematiek van de Joegoslavische migran
ten wordt opgenomen;
5-draagt zijn commissie voor sociale zaken, 
werkgelegenheid en onderwijs op de 
ontwikkeling van deze aangelegenheid te 
blijven volgen en hierover een nader verslag 
ih te dienen indien zulks wenselijk mocht 
blijken;

6. verzoekt zijn voorzitter deze resolutie te 
4oen toekomen aan de Raad en de 
Commissie, alsmede aan de regeringen van 
de lid-staten.

ip T  POLITIEKE SYSTEEM

in het politieke systeem van Joegoslavië 
loopt niet alles perfeet. Bepaalde moeilijk
heden kunnen worden toegeschreven aan 
Bet gebrek aan ondervinding, het voort
bestaan van ouderwetse praktijken en de 
ideologische achterstand van een deel van 
de arbeiders, zo heet het officieel. President 
Tito heeft onlangs uitgeweid over het 
^steem van volksdefensie en sociale zelf
bescherming. Hij verklaarde ondermeer: 
,:Onze gewapende strijdkrachten staan 
i|ieer dan ooit klaar om aan gelijk welke 
eventuele aanvaller weerstand te bieden. 
Ónze veiligheidsdiensten hebben alle aan
vallen van onze binnen- en buitenlandse 
vjijanden verijdeld”.

INTERNATIONALE AANGELEGEN
HEDEN

Joegoslavië stelt voorop dat de ontspanning 
dynamisch moet zijn en tot nieuwe sectoren 
moet worden uitgebreid.
De ontspanning kan onmogelijk beperkt 
blijven tot Europa of tot een algemeen 
Evenwicht tussen de Verenigde Staten en de 
IJ.S.S.R., zij moet overal, b.v. ook in Afrika, 
worden geëerbiedigd. President Tito breekt 
een lans voor de methode van ontmoe
tingen tussen staatslieden en politici die 
dialogen beginnen en voortzetten.

RELATIE TUSSEN DE EUROPESE GE
MEENSCHAP EN JOEGOSLAVIË

De gehele Joegoslavische buitenlandse 
politiek is de zeer logische uitdrukking van 
zijn eigen omschrijving van de onafhan
kelijke socialistische en niet-gebonden staat. 
Het is heel hegrijpelijk dat uit deze 
algemene politiek een specifieke externe 
economische politiek voortvloeit.
In zijn betrekkingen met de Europese 
Gemeenschap zal Joegoslavië dan ook 
streven naar een overeenkomst „sui generis” 
waardoor het zijn belangen naar beste 
vermogen kan behartigen.
De te vinden formule is eenvoudig: 
Joegoslavië wenst voor zijn buitenlandse 
handel en zijn economische samenwerking 
met de Gemeenschap de gunstigste formule 
te vinden binnen het kader van zijn 
algemene politiek.
Joegoslavië’s onafhankelijkheid en stabili
teit worden overal beschouwd als basis
elementen voor veiligheid en vrede in 
Europa.
De nieuwe overeenkomst die, zo mogelijk 
voor het einde van het jaar, moet worden 
voorbereid en gesloten, legt dan ook veel 
meer gewicht in de schaal dan de zeer 
belangrijke economische belangen die op 
het spel staan en heeft een onbetwistbare 
politieke betekenis.

Teun Tolman.
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De vraag naar woningen
door: ir. A. B. J. de Koning

WONINGNOOD IS GEEN 
VOLKSVIJAND MEER 
Het is nog maar een paar jaar geleden dat 
de politieke leus „Woningnood is volks
vijand nummer één” algemeen aanvaard 
werd. Dit is niet meer het geval. Het 
CDA-verkiezingsprogram 1977-1981 „Niet 
bij brood alleen” , komt niet veel verder 
dan ,,Het woningbouwprogramma wordt 
afgestemd op ,,behoefte-onderzoek”, re
gionaal opgezet en bijgehouden” . Het 
programma moet getoetst worden en dan 
pas bouwen.
Het bouwen is niet primair, maar het 
onderzoek. Het resultaat is dan ook te zien 
in een afnemende productie.

Aantal gereedgekomen won.
1974 146174
1975 120774
1976 106813
1977 105500 

Volgens de halfjaar-cijfers van 1978 zal het 
nieuwbouwprogram dit jaar lang niet 
worden gehaald, zodat 1978 een laagtecij- 
fer te zien zal geven.
Wij merken het gevolg: een toenemende 
vraag naar woningen, in het bijzonder in de 
Randstad. Jonge gezinnen zijn gedwongen 
te zware financiële lasten op zich te nemen 
om over een woning te beschikken. Zelfs 
voor huurflats zijn lijsten van gegadigden. 
De prijzen van koopwoningen zijn zo hoog

opgelopen, dat het eigen woningbezit voor 
velen onbetaalbaar wordt. Van 1953 tot en 
met 1976 is de gemiddelde koopprijs van 
woningen met ruim 900 procent gestegen. 
Van het CDA-program om het eigen 
woningbezit te stimuleren komt niet veel 
meer terecht. Een wezenlijke vergroting 
van het aandeel eigen woningbezit in het 
gehele woningbestand blijkt niet bereik
baar.
De PvdA roert zich en roept de verant
woordelijke bewindslieden ter verantwoor
ding.

TE LANGE PROCEDURES
Het is nog maar kort geleden dat de on
zichtbare administratieve voorbereidings
tijd voor de bouw wel gelijk was te stellen 
met de feitelijke bouwtijd. Door lange 
procedures is deze voorbereidingstijd wel 
verdubbeld. Dit aannemende betekent het 
dat bij een bouwtijd van 14 maanden - bij 
ongewijzigd beleid - de resultaten van een 
hogere bouwproductie over drieëneenhalf 
jaar pas zichtbaar zullen worden.
Het inzakken van de bouwmarkt is te 
wijten aan de regering-Den Uyl, en de 
oppositie past dan ook bescheidenheid.

Teneinde verbetering van de situatie te be
werkstelligen is het goed de diagnose van 
het probleem te stellen.

GEEN SCHULD BOUWBEDRIJF
De schuld ligt volgens mij niet bij het 
bouwbedrijf. Door rationele ontwerpme
thoden, mechanisatie bij de bouw, verze
kering continuïteit, is het mogelijk de 
bouwtijd en de prijs terug te dringen. 
Bouwcapaciteit is ter beschikking, maar 
bouwgrond ontbreekt.

DE OVERHEID NALA^G
De laatste jaren heeft de ruimtelijke 
ordening meer de aandacht gekregen dat de 
volkshuisvesting. Wij hebben geen ,,Bouw- 
minister” meer, maar een ,,Ruimtelijke 
ordening bewindsman” .
Voorrang voor de stadsvernieuwing, waar
voor grote financiële offers moeten worden 
gebracht. Deze krachtsinspanning levert 
evenwel geen extra woningen op.

Het tegengaan van de suburbanisatie door 
de woningbouw in de kleine kernen aan 
banden te leggen, is een goed doel, maar 
betekent het inkrimpen van de voorraad 
bouwgrond. De woningbouw in de be
staande groeikernen blijft achter bij de ge
raamde productie. Het verzet in deze 
bouwplaatsen tegen deze bouw neemt toe. 
De productie in middelgrote gemeenten is 
sterk teruggelopen. Voor de gemeentera
den hoeft het niet meer, men is verzadigd. 
Vele verkiezingsprogramma’s voor ge
meenteraden zwijgen over de bouw van 
meer woningen. Het groeimodel wordt niet 
meer aanvaard. Dit past niet in een tijd van

nivellering en waarin het onderkomen niet 
als een voorbeeld wordt aangemerkt.
Het provinciaal bestuur van Zuid-Holland 
maakt een martelgang door om bouwplaat
sen te vinden. In de agglomeratie Den Haa 
is er woningnood en behoefte aan duizen
den woningen. De in aanmerking komende 
bouwplaatsen ondervinden zoveel tegen
stand, dat realisering hiervan veel overleg 
en overredingskracht vergen, met als ge
volg dat de woningzoekenden nog lang 
geduld zullen moeten hebben. Iedereen 
mag inspreken en invloed uitoefenen behal
ve zij die huisvesting willen hebben en 
weinig perspectief hebben. Met het gevolg 
dat staatssecretaris Brokx de boer op gaat 
bij de gemeenten om deze te animeren tot 
een grotere bouwinspanning en overigens 
gelaten constateert, dat de onbeantwoorde 
vraag naar woningen de komende jaren 
nog zal toenemen.
Gezien het leed dat deze ontwikkeling ver
oorzaakt, is het onze menselijke verant
woordelijkheid voorwaarden te scheppen 
om dit onrecht zo spoedig mogelijk te 
verhelpen.

MEER WONINGEN BOUWEN 
Stelling 1: Vereenvoudig de procedures. 
Indien een gemeenteraad een bestemmings
plan heeft vastgesteld moeten bezwaren 
binnen een bepaalde korte periode behan
deld worden.

vervolg op pagina 7
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Rapport van wetenschappelijke bureaus CDA

Dringend appèl voor aanpak 
nieuwe verantwoordelijkheden
In het CDA-rapport „Gespreide verant
woordelijkheid” signaleert de door de drie 
wetenschappelijke bureaus van het CDA 
ingestelde werkgroep, dat er in deze ze
ventiger jaren sprake is van een impasse in 
het sociaal-economisch beleid. Nu de eco
nomische groei afneemt en op tal van pun
ten de aspiraties afgestemd blijven op een 
economische groei zoals wij die in de zes
tiger jaren gewend waren (toen 5 a 6 pro
cent nu 2 a 3 procent) lopen wij met het 
vertrouwde sociaal-economische beleid 
vast. Er is, zo schrijft werkgroep-voorzitter 
Steenkamp in zijn voorwoord, onmisken
baar een groeiend besef, dat de aard en de 
omvang van de huidige sociaal-economi
sche problemen niet zozeer benaderd 
moeten worden met een beetje meer of 
minder van het vertrouwde beleid. Deze 
problemen moeten thans allereerst ver
taald worden in termen van de economi
sche orde.
Er worden, ook van regeringszijde de 
laatste tijd vele rapporten geschreven over 
de vraag wat er precies moet gebeuren om 
in 1981 minder dan 150.000 werklozen te 
hebben, de inflatie tot een zeker niveau 
terug te dringen, de collectieve uitgaven 
om te buigen. Deze rapporten gaan even
wel dikwijls voorbij aan de vraag hoe over 
de verdere economische ontwikkeling be
sloten kan worden. Hoe, dat wil zeggen: 
wie is bevoegd tot besluitvorming en waar
over? De samenstellers zijn van mening, 
dat wij thans niet zozeer behoefte hebben 
aan deze al te planmatige benaderingen, 
waarin precies -  als in een spoorboekje -  
wordt aangegeven hoe we er in 1981 zullen 
voorstaan. Dergelijke scenario’s op het so
ciaal-economisch terrein kunnen niet an
ders dan uitermate speculatief zijn, vanwe
ge de grote onzekerheden van de inter
nationale economische ontwikkelingen, 
waarvan ons land zozeer afhankelijk is. Er 
is bovendien ook niet zo’n behoefte aan dit 
soort gekwantificeerde benaderingen. 
Waar het om gaat is, aldus de samenstellers 
van het rapport, een structuur voor onze 
economische bedrijvigheid te bevorderen, 
waarin onverwachte ontwikkelingen ver
antwoord opgevangen kunnen worden. Te 
planmatige benaderingen onderschatten 
het improvisatievermogen van mensen en 
hun organisaties; onderschatten trouwens 
ook de mondigheid van mensen. Wij moe
ten, aldus de samenstellers, een economi
sche orde nastreven die bestand is tegen 
verrassingen; waarin mensen niet schrik
ken van onverwachte gebeurtenissen en 
ontwikkelingen, m^ar deze veeleer als 
nieuwe uitdagingen zien. Wij moeten dan 
ook niet de uitkomst van de ontwikke
lingen van de komende jaren in een beleid 
proberen vast te leggen; wij moeten in een 
structuurbeleid verantwoordelijkheden 
vastleggen, waarin de nieuwe uitdagingen 
verantwoord kunnen worden opgevangen.

GEORIËNTEERDE VERANTWOOR
DELIJKHEID
De economische orde wordt in het rapport 
geanalyseerd naar de wijze waarop de ver
antwoordelijkheden zijn gespreid.
De verantwoordelijkheid is een wezens
kenmerk van de naar het beeld van God 
geschapen mens. Een inrichting van de 
economische orde zal voor deze verant
woordelijkheid ruimte moeten geven.
De verantwoordelijkheid is in de visie van 
de opstellers, niet alleen een bevoegdheid 
tot beslissen zonder meer; ze oriënteert te
vens de besluitvorming naar het rent
meesterschap en de solidariteit.
Deze georiënteerde verantwoordelijkheid 
brengt de opstellers tot een pleidooi voor 
een zo intensief mogelijke afweging van 
baten tegenover de offers in het sociaal- 
economisch leven op een zo laag mogelijk 
niveau, dat wil zeggen bij voorkeur binnen 
ondernemingen. Uiteraard kunnen niet alle 
sociaal-economische vraagstukken op dit 
niveau adequaat worden aangepakt, omdat 
er aan deze besluiten dikwijls verderstrek
kende effecten verbonden zijn. Ook ver
onderstelt een werkelijk georiënteerde 
verantwoordelijkheidsbeleving in de op
vatting van de opstellers een recht doen aan

niet in gèld meetbare aspecten, zoals recht
vaardigheid, het zorgvuldig omgaan met 
onze kwetsbare natuurlijke omgeving. De
ze overwegingen kunnen ertoe leiden, dat 
de intensiteit in de afweging van baten te
genover offers op het microniveau, heel 
bewust geweld moet worden aangedaan en 
dat men vanuit bijvoorbeeld het niveau van 
de bedrijfstak of de regio de beslissingen 
aan zich moet trekken of dat de centrale 
overheid dat moet doen.
De samenstellers gaan eerst na of er binnen 
de huidige economische inrichting ruimte is 
voor deze intensieve verantwoordelijk
heidsbeleving op een zo laag mogelijk ni
veau en of ook in voldoende mate rekening 
wordt gehouden met de verderstrekkende 
effecten.

HUIDIGE PROBLEMEN
Daartoe wordt in een historische schets 
aangegeven, dat sinds het kinderwetje van 
Van Houten in 1874 tot nu toe steeds meer 
beslissingen ten aanzien van vitale sociaal- 
economische kwesties op het centrale ma
croniveau terecht zijn gekomen. Er was in 
het verleden alle aanleiding dit te'doen, 
omdat de vrije markt uit zichzelf niet in 
staat bleek mensonwaardige situaties tegen 
te gaan. Een beschermende sociaal-econo
mische wetgeving bleek hard nodig.
Thans staan wij in deze zeventiger jaren 
voor de vraag hoe wij verder moeten. Het 
probleem is, dat in deze overgangsfase naar 
een postindustriële samenleving, de eco
nomische groei afneemt maar de aspiraties 
van de samenleving nog zo overduidelijk 
afgestemd blijven op de veel hogere eco
nomische groei uit de jaren zestig. Dit roept 
thans grote afwegingsproblemen op. Wil 
men meer werk of meer inkomen, of meer 
vrije tijd, of meer sociale zekerheid. Kon
den wij tot voor kort al deze zaken min of 
meer tegelijk realiseren; dat is in deze en de 
komende jaren uitgesloten. Wij zullen 
moeten kiezen.
De samenstellers analyseren uitvoerig de 
huidige sociaal-economische problemen 
die even zovele signalen zijn van een on
evenwichtige afweging tussen sociaal-eco
nomische factoren als het produceren, het 
inkomensverdienen en het inkomens- 
besteden. Deze problemen raken de eco
nomische orde voorzover deze bevordert 
of althans niet verhindert, dat men beslis
singen kan nemen ten aanzien van bijvoor
beeld een gewenste werkgelegenheid, zon
der aangesproken te worden op de gevol
gen van deze beslissing voor de inkomens 
die verdiend kunnen worden, de economi
sche groei die gereahseerd kan worden, de 
nieuwe techniek die geïnstalleerd wordt of 
de sociale zekerheid die men wenst. Als de 
economische orde toélaat, dat de baten van 
het realiseren van een verlangen op het ene 
gebied niet behoeven te worden afgewogen 
tegen de daarmee samenhangende offers 
op een ander terrein, dan zal bij voorrang 
die economische orde ter discussie gesteld 
moeten worden. De samenstellers zijn van 
mening dat dit niet aangesproken worden 
op de consequenties van de vele beshssin- 
gen die worden genomen -  het loskoppelen 
derhalve van de offers die bij de baten ho
ren -  thans op brede schaal afbreuk doet 
aan een werkelijk intensieve verantwoor
delijkheidsbeleving.

GANGBARE REACTIES
De opstellers nemen nadrukkelijk afstand 
van een gangbare reactie die de laatste tijd 
ter bestrijding van de huidige problemen 
veel gehoord wordt. Gedoeld wordt op de 
pleidooien om de overheid in toenemende 
mate een eindverantwoordelijkheid te ge
ven ten aanzien van vitale sociaal-econo
mische kwesties. Het motief hiertoe is, dat 
de bedrijfsgenoten binnen de onderneming 
en de sociale partners op mezo- en macro
niveau niet in staat worden geacht om 
een evenwichtige afweging ten aanzien van 
de vele sociaal-economische problemen, te 
verrichten. Het rapport signaleert een 
krachtige stroming in ons land die pleit 
voor meer gemeenschapsinvloed op de in
vesteringen, een geleide loonpolitiek, het 
socialiseren van de vraag. Deze benadering

moet leiden, aldus de samenstellers, tot een 
welhaast geheel centraal geleide economie, 
ên dat is onverenigbaar met de georiën
teerde verantwoordelijkheidsbeleving 
waarvan een christen-democratische be
nadering juist meer ruimte zal moeten 
bieden.
Daarom wordt in een uitvoerig beleids- 
hoofstuk, dat de helft van het gehele rap
port uitmaakt, nader uitgewerkt hoe de be
drijfsgenoten binnen de onderneming en de 
sociale partners op mezo- en macroniveau 
nieuwe ruimte gegeven kan worden voor 
het zelf af wegen van de vele verlangens die 
zij hebben op het terrein van de werkgele
genheid, inkomensontwikkeling, vrije tijd, 
etc.
Het rapport kiest heel bewust niet voor het 
op macro-overheidsniveau brengen van de 
vele afwegingsbeslissingen, maar zij gaat 
juist de andere kant op: op een zo laag 
mogelijk niveau in zo ruim mogelijke mate 
de verantwoordelijkheden leggen voor de 
grote sociaal-economische problemen 
waarvoor wij thans staan.
Deze benadering, die zeer nauw aansluit bij 
de christelijk-sociale gedachte, laat onver
let dat men op een zo laag mogelijk niveau 
niet alles kan overzien.
Daarom wordt de vraag gesteld, welke 
elementen in de besluitvorming op sociaal- 
economisch terrein beter op het mezoni- 
veau van de bedrijfstak of van de regio 
aangepakt kunnen worden en welke beter 
door de sociale partners op het landelijke 
macroniveau. Vervolgens is er een meer 
principiële kwestie aan de orde nl. wat in 
deze lijn van denken de verantwoordelijk
heid van de overheid is.

OVERHEID -  MAATSCHAPPIJ
Het rapport signaleert het gevaar, dat in de 
gangbare discussie over de huidige sociaal- 
economische problemen de overheid op 
steeds meer terreinen een eindverant
woordelijkheid opgedrongen krijgt. Wat 
dreigt is dat men van de overheid de reali
sering van doeleinden verlangt, die men 
zelf niet weet te verwerkelijken. En maat
schappelijke groepen weten deze dikwijls 
niet zelf te verwezenlijken, omdat veelal 
niet te verenigen verlangens worden geuit. 
Wanneer men nu verwacht dat de overheid 
daartoe wel in staat is dan dreigt de over
heid op deze wijze speelbal te worden van 
de maatschappelijke groepen. Wat dreigt is 
dat hier de maatschappelijke groepen hun 
eigen verantwoordelijkheid afwentelen 
naar de overheid.
Het rapport signaleert dat wij in onze tijd 
voor de krachttoer staan dit afwentelen van 
verantwoordelijkheden om te buigen tot 
het zelf verantwoorden, en tot het zelf ac
cepteren van de gevolgen van onze voor
keuren op het sociaal-economisch terrein. 
Deze benadering leidt niet tot een terug
tredende overheid, maar tot een overheid 
die heel actief optreedt. Enerzijds om de 
ruimte die mensen en hun organisaties no
dig hebben voor hun verantwoordelijk
heidsbeleving vooral op het micro- en me- 
zoniveau metterdaad te beschermen en in 
hun ontwikkeling te ondersteunen; an
derzijds zal de overheid moeten voorzien in 
de materiële bestaansvoorwaarden die 
evenzeer nodig zijn voor het kunnen toe
komen van mensen aan hun bestemming. 
De overheid zal ervoor moeten waken dat 
men de nieuwe verantwoordelijkheden 
niet misbruikt.
Het meest kenmerkende in deze omschrij
ving van de velden van overheidszorg is de 
combinatie. De overheid zal hierdoor 
voortdurend moeten afwegen tussen ener
zijds het respecteren van de eigen verant
woordelijkheid van mensen en organisaties 
en anderzijds haar zorg voor de materiële 
bestaansvoorwaarden.
Er zijn thans stellig nieuwe terreinen voor 
de overheid om in de sfeer van de materiële 
bestaansvoorwaarden op te treden, zoals 
de energievoorziening en het beschermen 
van de natuurlijke omgeving, naast de ou
de, reeds bestaande aandachtsterreinen 
zoals bijvoorbeeld de sociale zekerheid, de 
geldstabiliteit, de betalingsbalans. Nu de 
verzorgingsstaat in de opvatting van de

samenstellers van het rapport naar zijn 
materiële aspecten goeddeels is voltooid 
zal het accent evenwel moeten komen te 
liggen op het verdiepen van de eigen ver
antwoordelijkheidsbeleving van de be
drijfsgenoten en de sociale partners en dus 
niet op het verder uitbouwen van de door 
de overheid na te streven materiële be
staansvoorwaarden.

HERORIËNTATIE
Deze accentuering van de eigen verant
woordelijkheidsbeleving, leidt tot enige 
heroriëntatie ten aanzien van de overheids
zorg voor bijvoorbeeld de economische 
groei, inkomensbeleid en werkgelegen
heid.
Economische groei is niet meer een zo do
minante overheidsdoelstelling, zoals het 
dat in de na-oorlogse jaren was, omdat de 
materiële bestaansvoorwaarden thans in 
veel ruimere mate zijn gewaarborgd dan 
vroeger. De sociale partners of de bedrijfs
genoten binnen de onderneming kunnen 
uit zichzelf uiteraard wel naar economische 
groei streven, maar men mag van de over
heid niet verwachten dat ook zij even hard 
hieraan meewerkt. De overheid zal er juist 
voor moeten zorgen, dat de realisering van 
de economische groei, niet ten koste gaat 
van de velden van zorg die zij in het bijzon
der behartigt: het beschermen van de na- 
tuurlijké omgeving bijvoorbeeld, stabiele 
prijzen, externe evenwicht, een gewenste 
internationale arbeidsverdeling.
Het ligt ook niet op de weg van de overheid 
de inkomensontwikkehng geheel voor te 
schrijven; binnen het bedrijfsleven is men 
daarvoor zelf in eerste instantie verant
woordelijk. Wel zal ook hier de overheid 
zekere randvoorwaarden moeten stellen 
die zij krachtig zal moeten bewaken, waar
onder een minimum inkomensniveau. Ook 
zal een openbaarheid van inkomens gere
geld moeten worden, het draagkracht
beginsel in de belastir^wetgeving veel be
ter dan thans moeten functioneren, en zal 
de overheid meer dan thans voor haar ei
gen werknemers (de ambtenaren) een ei
gen inkomensbeleid moeten voeren.
Ook ten aanzien van de werkgelegenheids- 
doelstelling is enige heroriëntatie op zijn 
plaats. De overheid is niet bij machte een 
volledige werkgelegenheid in de na-oor
logse betekenis te garanderen. Een derge
lijke garantie zou haar ertoe dwingen een 
zo omvangrijk mogelijke economische 
groei te stimuleren, wat zonder enige twij
fel op gespannen voet staat met bijvoor
beeld haar zorg voor het behoud van de 
natuurlijke omgeving, of haar zorg voor de 
voorziening in veilige energie. De overheid 
beschikt ook niet over de instrumenten om 
een volledige werkgelegenheid te kunnen 
garanderen. Indien zij zich deze instru
menten zou willen verschaffen, dan zal zij 
in steeds toenemende mate ook de inko
mens in de primaire sfeer willen voor
schrijven, en meer zicht wülen hebben op 
de investeringen die worden gedaan, een 
grotere invloed willen hebben op de beste
dingen. De consequentie van deze benade
ring is een welhaast geheel centraal geleide 
economie.
Ook hier benadrukt het rapport het ver
sterken van de eigen verantwoordeUjkheid 
van de bedrijfsgenoten in de onderneming 
en van de sociale partners op het mezoni- 
veau.

ONDERNEMINGEN
Deze hoofdlijn in het rapport heeft con
sequenties voor de zeggenschapsverhou
dingen binnen de onderneming en voor de 
terreinen waarop men een eerste verant
woordelijkheid heeft.
Het rapport bepleit een versterking van de 
bevoegdheden van de Raad van Commis
sarissen, ter bepaling van de hoofdlijnen 
van het beleid. De samenstellers stellen 
voor de beperkende bepalingen uit de ar
tikelen 164 van het 2e boek B.W. te 
schrappen. Dit houdt in, dat de Raad van 
Commissarissen in beginsel ieder besluit 
tot samenwerking, deelneming, investe
ring, beëindiging dienstbetrekking en wij
ziging arbeidsomstandigheden vooraf dient
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goed te keuren. Wel kan de Raad van 
Commissarissen na overleg met de onder
nemingsraad en de aandeelhoudersverga
dering onderdelen hiervan delegeren naar 
de directie. Ook zal de Raad van Commis
sarissen elk j aar een door de directie opge
steld meerjarenplan moeten goedkeuren. 
De samenstelling van de RvC zal zo gewij
zigd moeten worden, dat in de lijn van het 
rapport de werknemers veel directer bij de 
beleidsvoering worden betrokken. Daartoe 
bepleiten de samenstellers in plaats van het 
bestaande coöptatiesysteem, een recht
streekse verkiezing van 1/3 deel van de 
RvC door werknemers, 1/3 door de aan
deelhouders en het resterende deel door de 
aldus gekozen commissarissen gezamen
lijk.
Vervolgens zal men binnen ondernemin
gen meer de ruimte moeten krijgen om de 
verantwoordelijkheid te aanvaarden voor 
de afwegingsbeslissingen tussen werkgele
genheid, inkomensontwikkeling, de te in
stalleren technologie, afzetontwikkeling 
etc. Een arbeidsplaatsenovereenkomst die 
de voor deze afweging van belang zijnde 
elementen in zich bergt, kan voor het bele
ven van deze verantwoordelijkheden bin
nen de onderneming goede diensten bewij
zen. Het rapport bepleit speciale fonds
vorming ter verstreldcing van het eigen 
vermogen.
Er zal behoefte blijven bestaan al te grote 
inkomensverschillen tussen ondernemin
gen tegen te gaan; men kan op bedrijfstak- 
niveau enige onderlinge afstemming ple
gen.
Hiermee wordt al het mezoniveau van de 
bedrijfstak aangeroerd. Het accent op het 
verbreden van de beslissingsbevoegdheden 
binnen de onderneming laat immers on
verlet, dat men op dit microniveau niet al
les kan o vérzien.
Het opzetten van bedrijfstakoverleg en het 
uitbouwen van het overleg op regionaal 
niveau is naar de mening van de opstellers 
zeer essentièel in een benadering waarbij 
de verantwoordelijkheden voor de sociaal- 
economische vragen op een zo laag moge
lijk en overzienbaar niveau worden gelegd. 
Een krachtig mezoniveau kan immers 
voorkomen dat die zaken die men binnen 
de onderneming niet kan overzien, onmid
dellijk tot de macro-overheidsverantwoor- 
delijkheden gaan behoren.

BEDRIJFSTAKOVERLEG
Via een kaderwet zal de overheid bedrijfs- 
takgenoten tot overleg moeten oproepen. 
Dit overleg behoeft een wettelijke institu
tionele vormgeving. Het zou zich onder 
meer moeten richten op:
— informatie
— gezamenlijke activiteiten
— afspraken buiten een verantwoorde con

currentie om
— werkgelegenheid
— Invalspoort voor de overheid.

REGIO
Ook binnen regionaal verband zullen de 
sociale partners tezamen met de regionale 
overheid een. meer directe verantwoor
delijkheid moeten kunnen krijgen voor de 
vitale sociaal-economische knelpunten. 
Het rapport bepleit dit met name met be
trekking tot het werkloosheidsvraagstuk 
(het functioneren van de gewestelijke ar
beidsbureaus).

MACRONIVEAU
Er blijven uiteraard belangrijke verant
woordelijkheden op het macroniveau lig
gen, zowel bij de sociale partners op dit 
niveau, als bij de centrale overheid.
De herstructurering van onze economische 
bedrijvigheid (sector structuurbéleid) en 
fle vraagstukken die hierdoor met betrek
king tot de werkgelegenheid worden opge
roepen, is in eerste instantie een belangrij
ke verantwoordelijkheid voor de sociale 
partners op het macroniveau.

De samenstellers bepleiten in het kader van 
deze herstructurering een zekere mate van 
„specialisatie” : de industriële sector zal 
vooral aangesproken moeten worden als 
draagvlak voor de collectieve voorzienin
gen; daarmee zou de factor arbeid ter fi
nanciering van de collectieve sector eniger
mate ontlast kuimen worden, waardoor de 
dienstensector ten behoeve van de werkge
legenheid versterkt zou kunnen worden. In 
dit verband wordt gedacht aan de moge
lijkheid om de heffingsgrondslag voor de 
collectieve lasten te verleggen van arbeid 
naar de gerealiseerde produktiviteitsont- 
wikkeling. Aldus kunnen op spontane wij
ze de commerciële en gesubsidieerde 
dienstensectoren t.b.v. de werkgelegen
heid versterkt worden.
Ook wordt in het rapport een krachtig 
pleidooi gevoerd voor meer flexibiliteit in 
arbeid en onderwijs. Het meer kunnen kie
zen in deeltijdbanen en voor allerlei vor
men van onderwijs is een belangrijk ele
ment in de lijn van het betoog om de beslis- 
singsverantwoordelijkheden ten aanzien 
van de belangrijke sociaal-economische 
kwesties op een zo laag mogelijk niveau te 
brengen.

DE CENTRALE OVERHEID
Reeds eerder is gesteld dat de overheid op 
het terrein van de zeggenschapsverhoudin
gen op micro- en mezoniveau een actief en 
consequente wetgeving moet initiëren. 
Daarnaast blijven er belangrijke over
heidsverantwoordelijkheden op die terrei
nen, die men op het micro- en mezoniveau 
niet kan overzien. Wij doelen hier onder 
meer op de belangrijke macro-economi- 
sche verhoudingen.
De verhouding particuliere-coUectieve 
sector is daarin van groot belang. Het gaat

hier om de zogenaamde draagvlaktheorie. 
Het rapport bepleit een ombuiging van de 
groei van het aandeel van de collectieve 
sector in het nationaal inkomen. De ge
dachten van de samenstellers gaan uit naar 
het stabiliseren van het aandeel van de 
collectieve en particuliere sector vanwege 
de lijn in het betoog om verantwoordelijk
heden op een zo laag mogelijk niveau te 
leggen en vanwege de noodzaak een zeker 
niveau voor collectieve uitgaven ook op 
enige termijn zeker te stellen. Aandacht 
wordt besteed aan een zekere omvang van 
, de collectieve sector die gewaarborgd moet 
worden, gelet op de functie van deze beste
dingen in onze samenleving.
Nader onderzoek binnen de weten
schappelijke instituten van het CDA wordt 
bepleit naar de sociale zekerheid en naar 
het functioneren van de grondbeginselen 
van ons belastingsysteem.
Vervolgens bepleit het rapport ook in fi
nanciële zin een voldoeride armslag voor 
het kunnen dragen van de nieuwe verant
woordelijkheden op een zo laag mogehjk 
niveau. Met klem wijzen de samenstellers 
de stelling af dat matiging van de col
lectieve uitgaven de solidariteit zou moe
ten aantasten. De solidariteit zal meer dan 
thans op een meer beleefbaar niveau 
georganiseerd moeten worden. De con
sequentie van deze benadering is wel, dat 
een beleid ter ombuiging van de groei van 
de collectieve uitgaven vergezeld moet 
gaan van een structuurhervormend beleid, 
zoals dat in dit rapport wordt uiteengezet. 
Ten aanzien van het overleg op macroni
veau wordt in de lijn van een gedachte van 
dr. J. W. de Pous een tijdsplanning aange
geven, vanwege het belang van een goede 
scheiding en onderlinge afstemming van 
overleg tussen de sociale partners onder
ling en met de overheid en de politieke 
bèsluitvorming in de Staten-Generaal.

OVERHEIDSVERANTWOORDELIJK
HEID
In het rapport wordt ook uitvoerig inge
gaan op die terreinen waarop de overheid 
een eerste verantwoordelijkheid heeft. 
Gelet op de noodzaak van veilige energie- 
brormen, zal de overheid een krachtig ener- 
giebesparingsbeleid moeren voeren, waar
bij zo nodig ook extra heffingen niet ge
schuwd moeten worden. Terzake van de 
grondstoffenkwestie bepleiten de samen
stellers een gegarandeerde opbrengst voor 
de arme grondstoffenproducerende lan
den. Ook zal het beleid erop gericht moeten 
zijn dat de grondstoffenproducerende lan
den hun uitvoer van fabricaten krachtig 
kunnen opvoeren; d.w.z.: de productie van 
deze fabricaten zal meer dan thans in de 
grondstoffenproducerende landen zelf 
moeten kunnen plaatsvinden. De overheid 
zal hier de herstructurering van de Neder
landse (en Europese) bedrijvigheid moeten 
begeleiden.

In het verlengde van deze herstructurering 
ligt het pleidooi dat de opstellers doen voor 
bedrijfstakoverleg op Europees niveau. 
Soortelij^ë aanbevelingen als gedaan zijn 
ten aanzien van het nationale bedrijfstako- 
verlee, worden ook op dit internationale 
niveau bepleit, waaronder de investerings- 
melding.
De overheidsverantwoordelijkheid ten 
aanzien van de technologische ontwikke
ling neemt evenzeer toe, gelet op de ingrij
pende maatschappeüjke gevolgen. Het op
richten van een afzonderlij k instituut wordt 
bepleit, dat studies verricht naar de gewen
ste en ongewenste effecten van de ontwik
keling van de techniek.
Tenslotte bepleiten de samenstellers een 
veel grotere samenhang tussen ons onder
wijsstelsel en de arbeidsmarkt.
Het gaat om een veel grotere flexibiliteit, 
waardoor een rechtvaardiger verdeling van 
kansen op onderwijs en arbeid mogelijk 
wordt.

STRATEGIE VOOR VERANDERING
De samenstellers besluiten hun rapport met 
éen hoofdstuk over een strategie voor ver
andering. Hierin wordt een dringend appèl 
gedaan op bedrijfsgenoten en op de sociale 
partners om de nieuwe verantwoordelijk
heden die in de lijn van het betoog op hen 
afkomen, metterdaad op te pakken. Als de 
samenleving deze niet oppakt, dan zal het 
beleid in structurele aanbevelingen blijven 
steken; daarmee zou de hoofdstrekking 
van dit rapport -  het spreiden van verant
woordelijkheden -  haar uitwerking hebben 
gemist.
Naast het appèl zal een christen-democrati- 
sche benadering, herkenbaar moeten zijn 
aan voorstellen om de structuur te hervor
men, met name de zeggenschapsstructuren 
binnen de onderneming en op het mezoni
veau.

De samenstellers willen met hun benade
ring de dialoog aangaan met werknemers, 
werkgevers, met zelfstandigen, met vak
centrales en met werkgeversverbonden. 
Naar de opvatting van de samenstellers zijn 
er thans ontwikkelingen gaande b irmen on
ze economische orde, die voor elke pohtie- 
ke beweging, of voor elke organisatie van 
werknemers, werkgevers of zelfstandigen, 
werkelijk verontrustende tendenzen in 
zich dragen. Het moet mogelijk zijn om in 
een brede discussie de signalen die de 
laatste jaren op ons afkomen goed te taxe
ren en op basis daarvan consensus te berei
ken over een beleid waarin aan mondige en 
verantwoordelijke mensen nieuwe ruimte 
wordt gegeven.
Het is de verantwoordelijkheid die de sa
menstellers op het spoor hebben gezet van 
de lijn van hun rapport en waarop zij hun 
hoop voor een goed verstaan hebben ge
vestigd.

Vraaggesprek met Wim Aantjes

Nergens betere richtlijnen dan in het evangelie”
Ontleend aan het gesprek tussen Jan 
Terlaak, radiopastor bij de KRO en 
Wim Aanljes, CDA-Tweede-Ka- 
merfraktievoorzitter, tijdens de 
CDA-tv-uitzending van september.

Ter Laak: Óm geloof en poUtiek te ver
binden hebt u gekozen voor een chris
telijke partij. Waarom nou die keuze?

Aantjes: Dan wel christelijk tussen aanha
lingstekens, want ik zou er liever een heel 
ander woord voor hebben dat wel uitdrukt 
dat we die keuze maken omdat we vinden 
dat we nergens betere richtlijnen kunnen 
vinden dan in het evangelie en ik zou graag 
het misverstand willen vermijden dat je 
door die naam toch oproept, wij doen nl.: 
dat wat dan zoveel christelijker is dan wat 
anderen doen. Nou dat laatste kan ik niet 
met klem genoeg tegenspreken, daarvoor 
hebben we teveel leergeld al betaald, het 
wil niet zeggen ,,we doen het zoveel beter, 
zoveel christelijker” , maar het wil wel zeg
gen „we zouden niet weten waar je de mo
tivatie beter vandaan kan halen dan uit de 
boodschap van het evangelie”. Denk maar 
eens aan de oliecrisis van 1973. Het kabi- 
net-Den Uyl was nog maar een halfjaar van 
start en stond voor een geweldig probleem 
waar niemand aan gedacht had en waar 
niemand dan ook in geen enkel program

iets van terugvond. Nou dan vind ik dat 
kiezers moeten weten vanuit welke prin
cipiële achtergronden je de problemen te 
lijf gaat.

Ter Laak: Ik zou graag dit gesprek nog 
wat verder willen concretiseren op twee 
punten. In de eerste plaats op het punt 
van de kernbewapening, atoombewa
pening. We staan nu vlak voor de 
vredesweek. U weet dat het Interkerke
lijk Vredesberaad pleit voor bezinning 
op de risiko’s van de kernbewapening, ü  
bent in het verleden nogal een man ge
weest die, zoals in ’62 geloof ik, niet zo 
onverdeeld positief stond tegenover het 
herderlijk schrijven van de Nederlandse 
Hervormde kerk, uw eigen kerk, geloof 
ik.

Aantjes: Ja, hoe verder u teruggaat, hoe 
meer materiaal u vindt.

Ter Laak: Maar ik zou toch graag willen 
horen, ik denk dat het ontzettend be
langrijk is, hoe u denkt als christen dat 
we ons moeten opstellen in de zaken van 
het afschrikkingsevenwicht, het ge
bruik, het dreigen met kernwapens. Mag 
dat?

Aanljes: Ja, ik heb de neiging om te zeggen 
het mag niet. En dat vind ik eigenlijk ook. 
Het mag eigenlijk niet. Maar, ik vind ook 
dat de overheid geen afstand mag doen van 
de roeping die zij heeft om de mensen te

beschermen, die zichzelf niet beschermen 
kunnen. En een hele defensie berust, naar 
mijn overtuiging althans, voor zover ik 
daar achter sta, voor zover ik een defensie 
bepleit, op het zoeken van evenwicht tus
sen een mogelijkheid voor de overheid om 
z’n taak tot bescherming van de weerloze 
burgers te vervullen en het blijven binnen 
de perken van middelen die j e niet meer 
beheersen kunt. Nou het is duidelijk, moet 
ik helaas bekennen. Het is zo dat de ont
wikkeling van de kernbewapening steeds 
meer in de richting gaat van het introduce
ren van middelen die je niet meer beheer
sen kunt.

Ja dan denk ik dat er zeker een 
moment komt waarop dat zo zwaar moet 
wegen dat je toch de stap moet doen om 
van de bewapening af te zien. Daarom was 
voor mij en voor onze fractie de beslissing 
over het neutronenwapen geweldig es
sentieel, hoewel er veel verschrikkelijker 
wapenen al zijn, vooral omdat de be
schikkingsmacht over het neutronenwapen 
in handen gelegd wordt van commandan
ten te velde. Nou, als er zoveel zijn die 
erover kunnen beschikken, dan geloof ik er 
niet meer in dat het niet gebruikt gaat wor
den.

Ter Laak: Een andere activiteit die in de 
kerken nogal weerklank gevonden heeft 
is de actie nieuwe levensstijl. U staat nu

voor een bezuiningingsoperatie. Bestek 
’81, hebt u nu het gevoel dat zo’n actie 
nieuwe levensstijl zo’n politieke beslis
sing kan onderbouwen?

Aanljes: Ja, het kan er ontzaglijk belangrijk 
voor zijn. En ik ben ook erg blij dat vanuit 
de kerken dit thema zo sterk naar voren 
wordt gebracht. Want naarmate de men
sen, de burgers, zelf bereid zijn de nodige 
versobering in acht te nemen zal er minder 
omgebogen behoeven te worden. De om
buigingen, de beleidsombuigingen, in de 
sector van de overheid, zijn juist nodig om
dat in de particuliere sector er zo weinig 
terughoudendheid betracht wordt.

Ter Laak: U bent waarschijnlijk wel met 
mij eens, dat we het accent moeten leg
gen op de kant van het inkomen. Dat we 
de mensen met een goed inkomen, de 
middengroeperingen en de hoge inko
mens zouden moeten stimuleren om 
vrijwillig genoegen te nemen met verla
ging-

Aanljes: Dat is inderdaad dan een kwestie 
van levensstijl, maar we zitten alleen wel 
met de moeilijkheid dat de overheid niet 
voor iedere Nederlandse burger de zaken 
kan regelen; willen we niet in een autori
taire staat terechtkomen, dan moet er een 
heleboel aan de beslissing van de burger 
zelf overgelaten worden. En wat moet ge
beuren is dat de burger ervan doordrongen 
wordt dat, wat hij voor zichzelf doet, ook 
gevolgen heeft voor wat de overheid kan 
doen voor minder draagkrachtigen.
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CDJA-voorzitter Ria Oomen over Bestek ’81

Wordt terugdringen werkloosheid wel bereikt?
Tydens de introductie-conferentie voor 
nieuwe leden van het Christen Democra
tisch Jongeren Appèl, op 16 september jl. 
te Vught gehouden, heeft de voorzitter van 
het CDJA, Ria Oomen-Ruyten, in een 
politieke rede enige kritische kanttekenin
gen geplaatst bij Bestek ’81 en het verdere 
regeringsbeleid.
Enige punten uit haar toespraak laten wij 
hieronder volgen.
„Voor wat de inkomensmatiging betreft 
zijn wij met Bestek ’81 akkoord. Ook het 
garanderen van de koopkracht voor de 
laagstbetaalden is een terechte zaak. Waar 
echter niet over gesproken wordt, is het 
garanderen van een gelijke inkomensont
wikkeling. In het licht van de in het vroege 
voorjaar gevoerde discussie zal de CDA- 
fractie zich hieromtrent duidelijkheid moe
ten laten verschaffen.
Wat de matiging in de gezondheidssector 
betreft door invoering van een eigen bij
drage bij opname in een verpleeginrichting 
en een eigen risico van 100 gulden in de 
ziekenfondsverstrekkingen, mag niet uit 
het oog verloren worden dat de aangekon- 
digde maatregelen enkel een verschuiving 
in de lasten betekenen en geen verlaging op 
zich.
Praten we nog niet eens over de extra 
kosten die zullen ontstaan door het moge
lijk indekken, extra verzekeren, voor dit 
eigen risico.
Meer heil is te verwachten van maatregelen 
ter bevordering van een doelmatiger ge
bruik van de gezondheidsvoorzieningen. 
En als voorbeeld van het kostenbewustzijn 
in de medische wereld zou ik het gepast 
achten als een aanzet gegeven zou worden 
tot het omlaagbrengen van de inkomens in 
deze vrije sector. Ook de wetsontwerpen
voorzieningen gezondheidszorg en tarieven 
zouden ons door een spoedige behandeling 
door het parlement op de goede weg 
kunnen helpen.

VERLIES
Verder moeten bezuinigingen plaatsvinden 
door het halveren van de kinderbijslag 
voor 16- en 17-jarigen. Ondanks de aange- 
kondigde compensatiemaatregel levert dit 
een verlies op voor alle inkomens.
Is het overigens niet onzinnig om eerst 800 
miljoen gulden te bezuinigen, waarvan dan 
weer 300 miljoen gulden uitgekeerd moet 
worden om de ergste problemen te lenigen? 
Overigens past deze maatregel geenszins in 
een inkomensbeleid dat erop is gericht de 
zwakkeren in de maatschappij te ontzien.

Zou niet meer over solidariteit gesproken 
kunnen worden als de bijslagregeling wordt 
gekoppeld aan de financiële positie van de 
ouders?
Wat de ombuiging op de Rijksbegroting 
betreft zal minder geld beschikbaar zijn 
voor materiële uitgaven bij het lager 
onderwijs. Dit terwijl toch als bekend 
verondersteld mag worden dat het ophef
fen van leerachterstand bij sociaal zwak
keren juist in dat lager onderwijs door 
verhoogde inspanning tot stand komt. Ik 
praat dan nog niet over ons program 
waarin wij ons uitspreken over de verlaging 
van de leerlingenschaal tot 30, hetgeen nu 
zeker niet te bereiken is.
Overigens ook bezuinigingen op het hoger 
onderwijs, waaronder de academische zie
kenhuizen. Zouden ze in het Utrechtse 
soms Bestek gelezen hebben en de Limbur
gers niet?
Zuiniger verder in de woningbouwsector, 
dit terwijl de bouwactiviteiten nu al sterker 
zijn ingezakt dan ooit. Het kabinet mikt er 
duidelijk op dat deze de komende jaren 
nog verder omlaag zullen gaan.
Als we spreken over werkloosheidsbestrij
ding laat ons dan niet vergeten dat elke 
twee werklozen in de bouw in de toele
vering nog eens een werkloze met zich 
meebrengt. Overigens is niet alleen de 
werkgelegenheid in het geding. Het feit dat 
de bouwactiviteit juist terugloopt in de 
goedkopere sector, de woningwet- en pre- 
miebouw waardoor de minst draagkrach- 
tigen worden gedupeerd, is gelukkig ook 
naar de mening van onze fractie laakbaar. 
En ik heb het dan nog niet eens gehad over 
verhoogde bouwactiviteit ten behoeve van 
de een- en tweepersoonshuishoudingen, die 
nu zeker op de tocht komen te staan.

TERECHT
De continuering van de 1,5 procent norm 
voor ontwikkelingshulp is mijns inziens 
zeer terecht onaangetast gebleven in het 
beleidsvoornemen van het kabinet. Toch 
een kritische kanttekening en wel ten 
aanzien van de verdeling en het zogenaam
de concentratielandenbeleid.
Uit de groep van 17 concentratielanden 
schrapte minister De Koning er vijf: 
Colombia, Jamaica, Peru, Tunesië en 
Cuba.
Nu is extra hulp aan Cuba, gezien haar 
militair optreden in Afrika, nauwelijks nog 
te verkopen.
En voor wat Tunesië betreft wint de over
tuiging terrein dat dit land, gezien de
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CHJO-studiedag over 
Latijns-Amerika
14 oktober 1978

Op zaterdag 14 oktober organiseert de 
Commissie Buitenland van de CHJO een 
studiedag over Latijns Amerika in Kobus 
aan de Poort te Amersfoort. De dag wordt 
om ongeveer 10.30 uur geopend en om 
ongeveer 16.30 uur gesloten.
Naast algemene informatie over de landen 
van Latijns-Amerika zal met name de posi
tie van de Christen-Democraten, de 
schending van de mensenrechten en de 
hulp, die vanuit Nederland/Europa gebo
den kan worden, aan de orde komen. Bij de 
discussie over deze onderwerpen zal het 
ideologisch basisdocument, dat in 1975 
door de Wereld Unie van Jonge Christen- 
Democraten is opgesteld, worden betrok
ken.
Waarschijnlijk zullen een paar mensen die 
zelf in Latijns-Amerika hebben gewoond

Ondergetekende,

Naam ..........................................................................................................................

Adres en woonplaats..................................................................................................

O geeft zich op voor de studiedag over Latijns Amerika van de CHJO op 14 
oktober en wil daarbij wel/niet de lunch gebruiken voor ca. ƒ 8,- p.p.

O bestelt het Latijns-Amerika-bulletin (slechts administratiekosten worden in re
kening gebracht).

Deze bon opsturen naar Algemeen Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8, 
3311 CJ Dordrecht -  zo spoedig mogelijk.

aanzienlijke hulp van de Verenigde Staten, 
West-Duitsland en Frankrijk en sinds 1973 
door de olieproducerende landen, niet 
meer tot de ,,armere landen” in de Derde 
Wereld gerekend mag worden. Zover ak
koord.
De overwegingen die echter geleid hebben 
tot het schrappen van de lijst van con
centratielanden van Jamaica, Peru en 
Colombia zijn onaanvaardbaar.
Het gehanteerde criterium: de mate van 
armoede van een land bij de bepaling van 
de hoogte der hulp is op zich juist. Maar 
dan wel met die interpretatie dat deze 
armoede niet geresulteerd mag worden 
aan het gemiddeld inkomen.
Hulp is er voor de allerarmsten en dat zijn 
er vele in de Zuid-Amerikaanse landen met 
hun rijke bovenlaag. Overigens leeft in 
Colombia de helft van de plattelands
bevolking nog onder het bestaansminimum 
en is het in Jamaica de laatste jaren nog 
steeds slechter gegaan. De reële groei van 
het bruto nationaal produkt is daar sinds 
1975 telkenjare met 2,5 procent teruggelo
pen.

IN ANDERE RICHTING
Ongetwijfeld zal het CDA bij de behan
deling van de begroting van ontwikkelings
samenwerking de kans die het bij de inter- 
pellatie-aanvraag van de heer Pronk liet 
liggen, alsnog aangrijpen om het beleid in 
deze in een andere richting te sturen. 
Komen we bij de herschikking van prio
riteiten in de begroting. Helaas blijkt dan 
minder geld ter beschikking te komen voor 
milieu-beschermende maatregelen. 
Onbegrijpelijk in een tijd waarin het be
drijfsleven mede door innovatie geher
structureerd moet worden is de verminde
ring op de post wetenschapsbeoefening. 
Over de noodzaak de vicieuze cirkel te 
doorbreken en te bezuinigen zijn de sociale 
partners het eens. Niet eens is men het over 
de hoogte der bedragen. Naast de vele 
vraagtekens die de onderlinge herschikking 
der prioriteiten en de bezuinigingen op 
onderdelen oproepen, zullen wij ons de 
vraag moeten stellen of het gestelde doel: 
het door solidariteit terugdringen van de 
werkloosheid met deze en de bijgestelde 
beleidsmaatregelen wel wordt bereikt.

Wordt niet een te groot vertrouwen uit
gesproken voor de vrije economische 
krachten in de veronderstelling dat minder 
kosten automatisch meer werk oplevert. 
Garanties worden daartoe niet gegeven. 
Wordt niet ook te weinig aandacht besteed 
aan werkgelegenheid bij de overheid. Meer 
werk bij de overheid betekent ook meer 
werk voor het toeleverend bedrijfsleven. 
De CDA-Tweede-Kamerfractie zal zich bij 
de beoordeling van de beleidsvoornemens 
de vraag moeten stellen of op grond van 
deze summiere garanties Bestek ’81 ten 
opzichte van de werknemers waar gemaakt 
kan worden.
Bij de beoordeling wens ik de fractie veel 
wijsheid.”
Aldus Ria Oomen, voorzitter van het 
CDJA, in haar politieke rede op de 
introductieconferentie van het CDJA.

CHJO-Overijssel
De dit jaar opgerichte afdeling van de 
CHJO in Overijssel die op dit moment 
ongeveer 25 leden heeft, nodigt alle CHU- 
leden en jongeren die nog geen lid zijn van 
de CHJO uit om samen met de CHJO-leden 
actief te zijn in de provincie.
Je kunt dan niet alleen de Algemene 
Ledenvergaderingen bezoeken, maar ook 
deelnemen aan de themagroep „Ontwikke
lingssamenwerking”, die in Den Ham en 
omgeving ha^r bijeenkomsten houdt, en de 
binnenkort op te richten themagroep over 
één van de volgende onderwerpen: christe
lijk onderwijs, volksgezondheid, geloof en 
politiek, die in en om Zwolle gepland is. 
Deze onderwerpen zijn uit een onder de 
leden gehouden enquête naar voren geko
men als het meest gewild.
Mocht je inlichtingen wensen of lid willen 
worden, dan kun je terecht bij ondergete
kende. Om het geld hoef je het niet te laten, 
want voor 15 gulden per jaar krijg je niet 
alleen het weekblad de Nederlander thuis
gestuurd, maar ook het vervoer naar de 
bijeenkomsten in Overijssel kan (bijna) 
altijd gratis. Ton Huiskamp,

Hoffinanstraat 73,
Zwolle.
fel.: 05200-19073.

CDJA-conferentie 
over geloof en politiek

op deze dag aanwezig zijn. Verder zal de 
heer C. Oskam (van het I.C.C.O.) informa
tie en zijn visie inbrengen.
De leden van de commissie hebben een 
bulletin samengesteld, waarin informatie 
wordt gegeven over een aantal landen (Ar
gentinië, Brazilië, Guyana, Paraguay, Peru 
en Urugauay). Dit bulletin wordt aan alle 
conferentiedeelnemers om niet toegezon
den. Ook anderen kunnen het bij het Alge
meen Secretariaat aanvragen.
De deelname aan de conferentie is gratis. 
De mogelijkheid bestaat om in Kobus aan 
de Poort de lunch te gebruiken voor onge
veer ƒ 8,- p.p. Reiskosten boven ƒ 10,- 
worden vergoed. Opgave kan geschieden 
door bijgaande bon in te sturen voor 6 ok
tober a.s. De stukken worden dan thuisge
stuurd.

Op vrijdagavond 20 en zaterdag 21 ok
tober zal door het Christen-Democratisch 
Jongeren Appèl een conferentie worden 
georganiseerd rond het thema „Geloof en 
Politiek”.
Deze conferentie moet men zien in het ka
der van de discussie die binnen het CDJA 
(en het CDA) over dit thema gaande is. Zij 
wordt dan ook georganiseerd, door de 
commissie, die het CDJA-Federatiebestuur 
moet adviseren over de relatie tussen het 
Bijbels uitgangspunt en het politiek han
delen, waarvan dit het richtsnoer vormt. 
Het is de bedoeling, dat dit rapport wordt 
opgesteld, mede aan de hand van de resul
taten van deze conferentie.
De opzet van de conferentie is als volgt: 
De vrijdagavond wordt gebruikt om de 
deelnemers in te leiden en vertrouwd te 
maken met het thema, ’s Zaterdags wordt 
de discussie toegespitst op een vijftal vra
gen:
- hoe ziet u de relatie tussen Evangelie en

politiek?
- hoe denkt u vanuit die relatie over chris

telijke partijvorming.
- welke praktische consequenties vloeien 

naar uw mening vandaag uit het Evan
gelie voort?

- bent u van mening, dat politici in een 
Christelijke partij persoonlijk aan

spreekbaar moeten zijn op het Evan
gelie?

- bent u van mening dat Kerken ook een 
politieke verantwoordelijkheid heb
ben? Zo ja, hoe verhoudt die zich tot de 
verantwoordelijkheid van politieke par
tijen.

Over deze vragen zuUen een aantal in
leiders hun licht laten schijnen. Daarna zal 
er in een forumdiscussie over de inleidin
gen worden gediscussieerd. Als inleiders 
zijn aangezocht; drs. G. van Leijenhorst 
(vicevoorzitter CDA-Tweede-Kamerfrac
tie) prof. dr. H. Berkhof (voorzitter van de 
Raad van Kerken), prof. dr. W. C. M. 
Klijn (rooms-katholiek theoloog, lid van de 
CDA-commissie Grondslag en politiek), 
prof. dr. W. Verkuyl (hoogleraar aan de 
VU).

Deelname aan deze conferentie, die wordt 
gehouden in Arnhem, staat open voor alle 
leden van het CDJA. De kosten zijn ƒ 15,- 
per persoon. Reiskosten boven ƒ 10,- wor
den vergoed. Opgave is mogeliik door in
zending van van onderstaande bon, onder 
gelijktijdige overschrijving van ƒ 15,- op 
girono. 3897453, t.n.v. Stichting Federatie 
CDJA, Mauritskade 25, Den Haag.
N.B. Alleeen deelname aan de gehele con
ferentie is mogelijk.

BON
Ondergetekende, (naam) 
(adres en woonplaats) . . ,
lid van ARJOS/CHJO/KVPJO/CDA-rechtstreeks, geeft zich op voor deelname aan 
de conferentie Geloof en Politiek op 20 en 21 oktober en maakt daartoe ƒ  15,- over 
op giro 3897453 t.n.v. Stichting Federatie CDJA, Mauritskade 25, Den Haag.

Handtekening

Voor 10 oktober inzenden aan Secretariaat CDJA, Mauritskade 25, Den Haag.
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K inderrechter inschakelen  
hulpverlening m inderjarigen
door: Hanske Evenhuis-van Essen, lid Tweede Kamer voor CDA

Voor maatregelen op het terrein van de 
bescherming van minderjarigen heeft men 
een lange adem nodig. In 1975 dienden de 
PvdA-Tweede-Kamerleden Roethof en me
vrouw Haas-Berger een initiatief-wetsont- 
werp in tot aanvulling van artikel 280 van 
het Wetboek van Strafrecht voor wat be
treft de hulpverlening aan minderjarigen. 
Eerst in september 1978 sprak de Tweede 
Kamer in het openbaar over het wets
ontwerp.
Jammer genoeg is de regering niet zelf met 
een wetsvoorstel ter behandeling gekomen 
of heeft dit in het vooruitzicht gesteld. 
Naar onze mening behandelt het initiatief
voorstel slechts een gedeelte van de pro
blematiek.
Wat is er eigenlijk aan de hand?
Artikel 280 van het Wetboek van Straf
recht (Hulpverlening aan Minderjarigen) 
luidt:
„Hij, die opzettelijk een minderjarige, die 
onttrokken is of zich onttrokken heeft aan 
het wettig over hem gesteld gezag of aan 
het opzicht van degene die dit desbevoegd 
over hem uitoefent, verbergt of aan de 
nasporing van de ambtenaren der justitie 
of politie onttrekt, wordt gestraft met 
gevangenisstraf van ten hoogste zes jaar.” 
Het initiatief-voorstel van de leden Roet- 
hof-Haas Berger is om hier aan toe te 
voegen: ,,Het voorgaande is niet van toe
passing op hem die handelt in het kader 
van zorgvuldige hulpverlening aan de 
minderjarige van twaalf jaar of ouder” . 
Misschien is het enige voordeel van de 
lange duur der behandeling dat het denken 
over deze problematiek in de loop der jaren 
ons een beter inzicht in deze materie 
gegeven heeft.
De zekerheden, die in onze maatschappij 
van amper twintig jaar geleden nog als een 
gegeven beschouwd werden, zoals: oplei
ding en kans op werk, ouders en overheid 
geven leiding aan de samenleving, worden 
nu niet meer als zo zeker ervaren. Zoals 
prof. van Veen in ,,Minderjarig Onbe

voegd” - bundel artikelen over zeggen
schap van kinderen/jongeren/ouders- 
werkgroep Geleidelijke rechtsverkrijging 
minderjarigen zegt: ,,Hoe kunnen jongeren 
het subjectieve gevoel bewaren van bij 
voortduring dezelfde personen te zijn 
ondanks wisselende situaties en stadia van 
ontwikkeling” ?
Het zoeken van de eigen identiteit op weg 
naar de volwassenheid verliep in een meer 
hiërarchisch ingerichte samenleving over
zichtelijker. Kortom, men wist waar men 
aan toe was.
Werk, gezin en een stabiele levensbe
schouwing.

TOENEMENDE AANDACHT
In het algemeen is er een toenemende 
aandacht voor de probleemstelling: mondi- 
gen-onmondigen, een toenemende nadruk 
op het proces van verzelfstandiging, op het 
voor de mens, oud of jong, bevredigend 
functioneren in de samenleving.
We zien dit bij het denken over bijvoor
beeld de relatie arts-patiënt, overheid- 
gevangene, ouders-kinderen.
In de veranderde en meer open samenle
ving, waarin wij leven, komen meer pro
blemen naar buiten dan vroeger het geval 
was.
Ook de jeugd voelt zich mondiger, voelt 
zich meer betrokken bij de maatschappe
lijke ontwikkelingen en wil ook meer 
verantwoordelijkheid dragen voor de eigen 
toekomst, dan vroeger het geval was. Ook 
betreuren wij het dat thans nog geen 
voorstellen tot verbetering van de rechts
positie van minderjarigen zijn ingediend, - 
zelfs het wetsontwerp tot verlaging van de 
meerderjarigheid is er nóg niet - waardoor 
een meer algemene aanpak van het ,,min
derjarigenvraagstuk” mogelijk ware ge
weest. Uit onderzoeken - o.a. uit een 
brochure van het Instituut voor Toegepaste 
Sociologie te Nijmegen getiteld: ,,Rechts
positie van Minderjarigen, samenvatting 
van een onderzoek naar het feitelijk vóór-

Vervolg van pagina 3

Het moet onmogelijk ge
maakt worden de uitvoering van een plan 
bewust te kunnen vertragen.
Stelling 2: Het vertragen van de plannen 
kost niet alleen, veel tijd, maar ook geld. 
Ten onrechte ingebrachte bezwaren dienen 
financieel duidelijk te worden, bijvoor
beeld doordat voor de procedures een 
(symbolische) bijdrage betaald moet wor
den. De beoordeling hiervan dient over
gelaten te worden aan een onafhankelijke 
instantie.
Stelling 3: Geef de gemeenten een voor
keursrecht bij de grondverwerving en maak 
een snelle onteigening mogelijk van gron
den die verworven zijn met het doel door 
speculatie profijt te trekken van de door de 
overheid nagestreefde bebouwing.
Stelling 4: De gemeenten staan het dichtst 
bij de burgers. Laten zij hun taak op het 
gebied van de woningbouw blijven zien en 
overigens met alleszins redelijke ruimtelij
ke en eigen-belang argumenten niet een 
rem gaan betekenen voor de oplossing van

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Bfaas- en
Siai;instrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

het woningprobleem. Autonomie van de 
gemeente betekent ook verantwoordelijk
heid aandurven.
Stelling 5: Laat de provinciale besturen 
zich een wijze zelfbeperking opleggen bij 
het toezicht op de gemeenten. Grijp slechts 
in als tekort wordt gedaan aan een 
specifiek provinciaal beleid, en geef de 
gemeenten grotere bevoegdheden.
Stelling 6: Een nieuw gebouwde woning 
bevordert de doorstroming. Laat in het 
bijzonder die huizen bouwen waar vraag 
naar is. Ik denk hierbij ook aan de vergeten 
groep voor de bouw in de prijsklasse van
150.000-200.000 gulden.
Stelling 7: Decentraliseer als regering de 
besluitvorming. Leg de verantwoordelijk
heid waar zij thuis hoort en pas de Wet op 
de ruimtelijke ordening op dit gebied aan.

SAMEN VERANTWOORDELIJK
De woning is nog steeds een distributiegoed 
dat, zoals altijd bij een tekort, leidt tot 
bevoogding, bureaucratie en prijsopdrij
ving.
Laat ieder op zijn politieke plaats eens 
nagaan wat hij kan doen om te komen tot 
een verantwoorde verhoogde bouwproduk- 
tie.

H. A. van der Munnik 
burgemeester 
van Bierum c.a.
Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 16 
oktober 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Bierum en ’t Zandt: de heer 
H. A. van der Munnik, te Heerde.
De heer Van der Munnik, die 40 jaar is, is 
plaatsvervangend chef Kabinet van de 
Commissaris van de Koningin te Over
ijssel. Hij is Gereformeerd en lid van het 
CDA (ARP).

komen van moeilijkheden tussen ouders en 
hun (minderjarige) kinderen op een aantal 
terreinen, zoals door beide partijen gezien” 
blijkt er, volgens beide partijen, in 70 tot 
80 en zelfs 90 procent van de gevallen geen 
moeilijkheden zijn met betrekking tot:
- keuze van en/of omgang met vrienden/ 
vriendinnen;
- drinken (alcohol);
- verdovende middelen;
- de keuze van (een) hulpverlener(s);
- het contact met (een) hulpverlener(s). 
Bovengenoemde zaken werden dus niet als 
wezenlijke problemen gezien en zouden dus 
mogelijk met behulp van schooldecaan, 
maatschappelijk werker/ster of vertrou
wenspersoon of hulpverlener kunnen wor
den opgelost. Het valt niet aan te nemen, 
dat deze redenen overwegend de oorzaak 
zijn van het weglopen van een kind!
Het gaat hier om een veel indringender 
vraagstuk dan het gelijk hebben van op
voeders tegenover kinderen.
Het vraagstuk is meer omvattend en vraagt 
om een algemener oplossing dan het initia- 
tiefwetsontwerp - Roethof/Haas-Berger. 
Tijdens de schriftelijke voorbereiding van 
het Tweede-Kamerdebat zijn de twee 
PvdA-Kamerleden uitgebreid ingegaan op 
de interpretatie van h e t,,zorgvuldig hande
len” . Met alle waardering voor de uiteen
zetting terzake, blijft het toch een onbe
vredigende situatie dat een strafrechtelijke 
toetsing van de bewering van zorgvuldig
heid en in het geval dat de hulpverlener zich 
niet controleerbaar wil opstellen, alleen 
achteraf mogelijk is.
SIGNAAL
Het weglopen van kinderen is een signaal 
dat het kind op een voor hem/haar 
onbevredigende wijze functioneert om 
welke reden of oorzaak dan ook. Vele 
oorzaken zijn denkbaar en iedere oorzaak 
behoeft een eigen reactie of maatregel. 
Wanneer een kind in een crisissituatie is en 
deze situatie betrekking heeft op de relatie 
ouders/voogden, dan kan het hulp bij een 
hulpverlener zoeken, waarvan het kind 
begrip voor zijn moeilijkheden verwacht. 
Op het moment, dat de hulpverlener erbij 
betrokken wordt, is hij partij geworden. 
Zijn objectiviteit tegenover het probleem is 
maar betrekkelijk, evenals overigens bij de 
ouders. Waarom zou anders de hulp
verlener niet direct contact met de ouders/ 
voogden opnemen om de moeilijkheden 
open te bespreken.
Bovendien staat in de toelichting van de 
initiatiefnemers op hun wetsontwerp: 
,,Men kan zich in de hulpverlening ook niet 
objectief opstellen, omdat het hierbij gaat 
om de interpretatie van de werkelijkheid 
door de cliënt. Een werkelijkheid, die voor 
een ieder verschilt en waarvan de rijke 
schakering van hulpverlenende instellingen 
naar levensbeschouwelijke achtergrond een 
gevolg is.
Geconstateerd wordt, dat het uitgangspunt 
is dat men zich opstelt naast de cliënt om 
dan uit ’h wederzijdse vertrouwensrelatie te 
werken aan de oplossing van het probleem, 
steun verleent aan de zwakke en tevens de 
kans onderkent dat een conflict van inzich
ten kan ontstaan tussen diverse instanties, 
die alle het beste voor hebben met de 
minderjarige. Ook lees ik in diezelfde toe
lichting met betrekking tot de hulpverlener 
,,dat een verschil van inzicht eerder is 
ingegeven door persoonlijke verschillen 
tussen de hulpverleners en verschil in 
taakstelling van hun organisatie, dan een 
verschil in mate en aard in deskundig
heid” .
Kunnen er dan geen verschillen van inzicht

bestaan tussen ouders/voogden en hulp
verleners, ook allemaal in het belang van 
de minderjarige en is een kinderrechter dan 
niet de onafhankelijke derde die toetst en 
helpt zoeken naar oplossingen?
De ervaring leert dat de hulpverlener in 
sommige gevallen geen behoefte heeft a^R. 
contact met de familie.
Jammer genoeg miste ik in de nota naar 
aanleiding van het eindverslag, de reaktie 
van de indieners op de opmerking dat een 
gezagsrelatie weliswaar steeds het element 
van wederzijdse aanvaarding in zich 
draagt, maar of bij een ongelimiteerde 
bemoeienis van de hulpverlener zich niet 
eenzelfde situatie kan voordoen als die 
welke zich met ouders en voogden heeft 
voorgedaan en die tot de conflicten geleid 
hebben. Het kind leeft nl. in een crisis
situatie. Wie controleert dat dan en is het 
rechtvaardig ouders te beperken vanaf het 
moment van weglopen, terwijl de hulp
verlener geen enkele beperking krijgt?
Een onafhankelijke kinderrechter kan tus
sen de partijen: ouders/voogden en kind 
dat steun gezocht heeft bij een hulpver
lener, volgens onze visie inderdaad objec
tieve normen hanteren.

MELDINGSPLICHT
Het vrijblijvende antwoord dat de initia
tiefnemers het ermee eens zijn, dat de 
ouders betrokken dienen te worden bij de 
hulpverlening is misschien goed bedoeld, 
maar geeft geen enkele waarborg.
Ouders of voogden zijn niet altijd be
krompen en hebben niet altijd gebrek aan 
begrip voor hun kinderen, net zo min als 
kinderen alleen om het feit dat zij jong 
zijn, altijd ongelijk hebben en zich altijd 
moeten richten naar de ouders of voogden. 
Niemand heeft in een zodanige situatie 
absoluut gelijk of ongelijk.
Desalniettemin is het onaanvaardbaar dat 
degenen, die verantwoordelijk zijn voor de 
kinderen, er niet van op de hoogte gesteld 
worden dat het kind terecht is en een 
kinderrechter de zorgvuldigheid toetst.

KINDERMISHANDELING
Een probleem, dat noch in de toelichting, 
noch in de verdere behandeling van het 
initiatief-voorstel van de wet aan de orde is 
gesteld, betreft de kindermishandeling.
Dit probleem is levensgroot en wij worden 
er regelmatig mee geconfronteerd. De 
onmacht van ouders/opvoeders, die niet in 
staat zijn een goede relatie met hun 
kinderen op te bouwen, heeft afschuwelij
ke eevolgen. Hoewel de vertrouwensartsen 
en de Vereniging tegen Kindermishandeling 
hulp bieden, blijft het een ongrijpbaar 
probleem omdat - volgens de publicaties 
hierover - deze ellende zich ,,binnenshuis” 
afspeelt. Ook sexueel misbruik van het 
kind komt regelmatig voor. Juist het 
jongere kind is de dupe. De lichamelijke en 
psychische gevolgen zijn dermate groot, 
dat het naar onze mening noodzakelijk is 
dat ook deze categorie kinderen erbij 
betrokken wordt. In de brochure van de 
Vereniging tegen Kindermishandeling: 
,,Kindermishandeling in kort bestek” door 
mr. J. E. Everts-Goddard wordt de gehele 
problematiek onder de aandacht gebracht. 
Het blijkt dan dat kinderen, die op zeer 
jonge leeftijd mishandeld zijn, ook later de 
sporen met zich mee blijven dragen.
Hulp is hier duidelijk geboden en er kan 
juist door de hulpverlener uitstekend werk 
verricht worden. Maar is het dan niet 
wenselijk dat de kinderrechter hierbij 
betrokken wordt en de leeftijdsgrens niet 
nader wordt vastgesteld?
CDA en VVD zijn samen van mening dat 
het amendement, waarin de melding bij de 
kinderrechter verplicht is en aan de kinder
rechter de verlangde gegevens door de 
hulpverlener verstrekt moeten worden, 
toegevoegd moet worden aan dit initiatief
voorstel. Anders zal het helaas voor ons 
niet aanvaardbaar zijn.

Hanske Evenhuis-van Essen.

(Dit artikel is geschreven voordat de 
Tweede Kamer op woensdag 3 oktober 
1978 de openbare behandeling van het 
initiatief-wetsontwerp - Roethof/Haas- 
Berger voortzette.)

Oprichtingscongres CDJA-Noord-Holland
Op zaterdag 14 oktober wordt het oprich
tingscongres gehouden van het CDJA- 
Noord-Holland. Plaats van handeling: Peda
gogische Akademie Da Costa, Bloemen- 
daalsestraatweg 189, Santpoort-Zuid (vlak 
bij het NS-station Santpoort-Zuid).
Na de officiële oprichtingsvergadering 
(vanaf 10.30 uur), wordt ’s middags 
gediscussieerd over de politieke rol en de 
eigen inbreng van de christen-democratie in 
de bestuurslagen van het plaatselijke tot het 
Europese niveau.

Sprekers zijn het Tweede-Kamerlid Dijk
man, de gedeputeerde Van Dis en de 
Amsterdamse wethouder Heerma.
Alle leden in Noord-Holland van ARJOS, 
CHJO en KVPJO en alle rechtstreekse 
leden vanhet CDA onder 35 jaar in de 
provincie zijn hartelijk welkom.

Voor verdere inlichtingen: P. G. Kroeger, 
Roos en Beeklaan 42, Santpoort-Noord; B. 
Valk, Hof van Zaenden 53, Zaandam; G. 
Melse, Schoenerstraat 43, Zaandam.
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BETONFABRIEK
.VRIJENBAN”

A.M. HOEKE
93

Rotterdamseweg 376 ■ Delft. 
Telefoon 015-560193 b.g.g. 570909.

BETONWAREN

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en telwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw txsuwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres;

Gebr. BEKKER B.V.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

BÜDDINGH NATUURSTEEN B.V
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

TUINAANLEG

BINDER B V. - RHOON
Aanlegen onderhoud van 

GEMEENSCHAPPELIJKE TUINEN, 
PLANTSOENEN, PARKEN, 

SCHOOITUINEN etc.
- onderhoud van

groenvoorzieningen
- onkruidbestrijdihgen
- kleigrond, teelaarde
- graszoden en
- graszaden
- bloembakken

Dorpsdijk 50-52 - Postbus 820 - RHOON 
telefoon 01890-6111*

- grond- en straatwerken
- drainages - rioleringen
- beplantingen
- windkeringen en 

afrasteringen
- aanleg grasgazons
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Wie aan de toekomst bouwt 
Bouwt op de C.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester’s Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

M eester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

HANDELMIJ B.V. 

BANDEN B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.
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MAKELAARSKANTOOR

HOOGENRAAD
HAAGWEG 171 - TEL. 070-99.65.60 

RIJSWIJK (Z.-H.)
Onroerende goederen - Hypotheken 

Taxatiën

bouwbedrijf

Fa. C. Spijker 
&Zn.
Var Ostadelaan 61 
Trt. 02150-11189-16777 
HILVERSUM.

Stelt u prijs op

VAKWERK
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ARTIKELEN

dan

V A N
Z e b e n ’ s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.
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OOGVLIET &  ZN . B.V.

Burgerlijke- en Utiliteitsbouw
* NIEUWBOUW
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=» ONDERHOUD

ZWIJNDRËCHT
Molenvliet 9 - Tel. 01850-26651-27034-24330.

•  Kistenfabriek 
2  Nijkerk

BOUWBEDRIJF 
P. HULSBOS Jzn. b B.V.
Venneperweg 873 - Nieuw Vennep.

NIEUW VENNEP - Telefoon 02526-2277 

ABBENES - Telefoon 02524-226

KERKEN- EN SCHOLENBOUWERS 
BURGELIJKE EN UTILITEITSBOUW

: N. DE BOER

HANAB B.V
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941 ^
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS
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Unievoorzitter Van Leeuwen niet verontrust over 
verschillende meningen bij CDA
De voorzitter van de CHU, dr. L. M. van 
Leeuwen, is niet verontrust over de ver
schillende meningen, die soms uit het CDA 
naar voren komen. Dit bleek uit hetgeen 
dr. Van Leeuwen gezegd heeft in zijn 
openingswoord op de vorige week zaterdag 
te Utrecht gehouden vergadering van de 
Unieraad van de CHU.
Dr. Van Leeuwen zei ondermeer het vol
gende:
„In de politiek geldt, zeker ook voor ons 
als CHU, de regel van dualisme tussen 
kabinet en parlement. Ons kabinet-Van 
Agt is homogeen, de discussies binnen deze 
kabinetsploeg liggen niet op straat. Dat 
hebben we wel anders meegemaakt. Het 
gevolg van deze goede zaak is, dat het 
kabinet een standpunt meedeelt en dat eerst 
dan de discussies daarover beginnen, ook 
in de Tweede Kamer en binnen de fracties. 
De CDA-fractie is groot en binnen haar 
gelederen bestaan echt wel verschillen van 
mening. We hebben in Nederland gelukkig 
een pluriforme pers en radio en tv met veel 
zendtijd. Een mening van een politicus 
wordt dan ook snel via de media gemeen
goed.

Ik vind het een overtuigend bewijs voor de 
kracht van het CDA, dat de discussies in de 
openbaarheid niet gemeden worden. Een 
sterke en open democratische partij kan het 
zich permitteren, dat er open gepraat 
wordt, voordat definitieve standpunten 
worden bepaald. Het is gezien zijn taak 
logisch, dat de heer Aantjes veelvuldig in 
de openbaarheid treedt. Dat neemt niet 
weg, dat ik het zou weten te waarderen, 
wanneer ook andere CDA-vertegenwoordi- 
gers wat regelmatiger hun mening kenbaar 
zouden maken. Binnen het dualisme tussen 
kabinet en parlement lijkt het nogal eens, 
dat de opmerkingen van de heer Aantjes 
fors tegen het kabinet zijn gericht.

Goede verstaanders begrijpen, dat hij dan 
praat voor de eigen verantwoordelijkheid 
van het parlement. Goede kenners weten 
bovendien, dat de heer Aantjes een heel 
eigen stijl heeft. Dat is het goede recht van 
elke persoonlijkheid. De eigen stijl is niet 
van vandaag. U bent toch niet de talloze 
keren vergeten, dat de heer Aantjes het 
kabinet-Den Uyl met scherpte tegemoet

trad? Het lijkt mij een duidelijke taak van 
de fractie, met de heer Aantjes te praten 
indien men het met een door hem 
geformuleerde mening niet eens is. Overi
gens zal de heer Aantjes vast en zeker de 
eerste zijn om te beamen, dat hij door zijn 
open discussiemethode de kans loopt dui
delijk repliek, ook uit eigen kring, te 
krijgen. Ik heb dat al eerder gedaan en zal 
dat ook in de toekomst blijven doen,” 
aldus de Unievoorzitter.

ABORTUS
Ten aanzien van de problematiek inzake de 
wettelijke regeling van de abortus vroeg 
Unievoorzitter Van Leeuwen de Unieraad 
zich thans niet uit te spreken of een dis
cussie uit te lokken. ,,De inhoud van een 
mogelijk wetsontwerp is niet bekend.

Uiteraard zal de CDA-fractie als uitgangs
punt nemen hetgeen over abortus in het 
CDA-program staat” , aldus mr. Van 
Leeuwen.

H. L.

De kleine scholen
door: drs. G. van Leljenhorst, vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

Staatssecretaris Hennes van ondenvijs 
kreeg vorige week in het Friese dorpje „De 
Wilgen” een ongewone opdracht Hem 
werd verzocht de mouwen van het colbert 
van de plaatselijke wethouder af te knip
pen. Daaraan werd door de staatssecretaris 
aarzelend gevolg gegeven. Toen de opera
tie achter de rug was, werd hem diets ge
maakt: „Zo ziet een dorp eruit als het zijn 
school verliest.”
Dit verhaal lazen we in Het Parool van 3 
oktober. Het is een noodkreet van talloze 
dorpen, waar de enige school gesloten moet 
worden of waar dit althans spoedig dreigt te 
gebeuren. Met name de provincies Gronin
gen, Friesland, Drenthe en Zeeland hebben 
met dit verschijnsel te maken. De bevol
kingsgroei loopt terug, verder is er in vele 
lan^delen nog steeds een trek naar de ste
den (of grotere plaatsen). Daardoor wordt 
het stil in veel dorpen; raken de schoolplei
nen leeg en heerst er de weemoedige rust, 
waar altijd vertier en levenslust was. Zal 
het dorp zelf dan ook nog wel zijn levens
lust behouden? Doordat er geen school 
meer is, willen jonge gezinnen er ook niet 
meer zo graag gaan wonen. Het dorp dreigt

te verouderen. Kortom, een dorp heeft 
door het verlies van zijn school veel verlo
ren en verliest nog steeds.
Een paar cijfers.
Het kleuteronderwijs telde in 1977
493.000 leerlingen, volgens een prognose 
zullen dit er in 1983 392.000 zijn. Een te
ruggang dus van ruim 100.000, d.i. meer 
dan 20% in 6 jaar.
Het lager ondenvijs had in 1977 1.444.000 
leerlingen, in 1983 wordt dit aantal geschat 
op 1.181.000 leerlingen. Een teruggang 
van 263.000 leerlingen, ruim 18% in6 jaar. 
Voor meer gedetailleerde cijfers kan men 
terecht in de Memorie van Toelichting bij 
de begroting van Onderwijs en Weten
schappen voor het jaar 1979. Wat een en 
ander tevens te betekenen heeft voor de 
werkgelegenheid laat ik hier terzijde.

AANHOUDEND
Wij zijn van mening dat het onderwijs
beleid aanhoudend rekening dient te hou
den met de problematiek van de kleine 
scholen. Niet alleen om te voorkomen dat 
kleine scholen lichtvaardig verdwijnen, 
maar ook om kleinere scholen zodanige

.. .Politiek debat...
Het christelijk-historisch weekblad „de Nederlander” besteedt in het nummer van 
deze week aandacht aan het vorige week begonnen Tweede-Kamerdebat over de 
Miljoenennota-1979 en de ombuigingsoperatie van de regering met de naam „Be
stek ’81” . Op de pagina’s 4 en 5 treft de lezer samenvattingen aan van de beschou
wingen, welke CDA-fractievoorzitter mr. W. Aantjes gehouden heeft.
Maar ook op de andere pagina’s van dit nummer van „de Nederlander” wordt 
geschreven over de actuele politiek. Met dit nummer kan geprobeerd worden de 
lezerskring van het christelijk-historische weekblad uit te breiden. Aanvragen van 
proefnummers en opgaven van nieuwe abonnementen; administratie Uniepers, 
Van Deventerlaan 49, te Voorburg.

kansen te geven dat deze optimaal kunnen 
functioneren.
Gelukkig blijkt de regering niet doof te zijn 
voor de noden op dit gebed. In toelichting 
op de nieuwe begroting van onderwijs”én 
wetenschappen lezen we: „Het beleid richt 
zich zowel op de wenselijkheid om onder
wijsvoorzieningen voor de jonge kinderen 
op bereikbare afstand te houden als op de 
wenselijkheid om een bijdrage te leveren 
aan de instandhouding van kleine woon
kernen”.

De regering heeft de volgende maatregelen 
in petto;
-  In het kader van de integratie van 

kleuter- en lageronderwijs wordt er bin
nenkort een projektgroep kleine scholen 
ingesteld. In deze projektgroep wordt 
nagegaan hoe kleine scholen hun eigen 
onderwijskundige problemen kunnen 
oplossen.

-  In het Actieplan Werkgelegenheid wor
den speciale maatregelen getroffen ten 
behoeve van kleine scholen. Voor dit 
doel worden er in 1979, 1980 en 1981 
resp. 270,360 en 370 leerkrachten inge
zet. In de desbetreffende nota lezen we 
voorts: „Mede gezien het sociaal-cul- 
tureel belang van de kleine school in de 
plattelandssituatie en in stadsver
nieuwingsgebieden is een redelijke ver
laging van de leerlingenschaal voor de 
kleine scholen noodzakelijk. Aan het 
Georganiseerd Overleg zullen concrete 
voorstellen worden voorgelegd.

-  Zeer binnenkort is een wetsvoorstel te 
verwachten, dat er in voorziet de ophef
fingsnorm van kleuterscholen te verla
gen van 20 tot 15 leerlingen.
Wij zijn van mening dat dit wetsontwerp 
zeer spoedig behandeld moet worden, 
zo mogelijk dit jaar nog.

-  In het kader van het Bijzonder Regionaal 
Welzijnsbeleid worden drie experi
menten met kleine kernen voorbereid. 
Daarin wordt ook aandacht besteed aan 
de functie van de kleine school.

Nederland 
hoort bij de 
NAVO
,,Nederland hoort bij de NAVO en 
hoort bij de NAVO te blijven” . Dit 
heeft de voorzitter van de CHU, dr. L. 
M. van Leeuwen, gezegd in zijn ope
ningswoord op de vergadering van de 
Unieraad van de CHU, vorige week 
zaterdag.
Dr. van Leeuwen reageerde ondermeer 
op de opmerking van mr. W. Aantjes, 
voorzitter van de CDA-fractie in de 
Tweede Kamer, dat Nederland het lid
maatschap van de NAVO ter discussie 
zou moeten stellen, indien de Ameri
kaanse president Carter toch zou beslui
ten tot aanmaak van de neutronenbom. 
De Unievoorzitter zei letterlijk het 
volgende:

,,Elk wapentuig is tuig, van dolkmes tot 
N-bom. Wij hebben zoveel goede waar
den in onze vrije democratie te ver
dedigen, dat u mij niet bereid vindt te 
coquetteren met de gedachte, de NAVO 
te verlaten. Het bondgenoodschappelijk 
verband is van lijfsbetekenis voor ons 
land; de NAVO is defensief en niet 
agressief, de bewapening elders in de 
wereld en dan vooral in Oost-Europa is 
evident en de verantwoordelijke mensen 
in de NAVO staan onder parlementaire 
contröle. Dat alles betekent zoveel, dat 
naar mijn mening Nederland bij de 
NAVO hoort en hoort te blijven.”

H. L.

— Ook in het integraal structuurbeleid voor 
het noorden des lands zijn projekten op
genomen die zijn gericht op de pro
blematiek van de kleine scholen.

LOFWAARDIG
Alles bij elkaar lofwaardige initiatieven, 
die stuk voor stuk onze steun verdienen. 
Maar zijn daar de kleine scholen die direct 
in nood zijn mee geholpen? Een ieder zal 
het ermee eens zijn dat het niet verant
woord is om scholen in stand te houden, die 
slechts enkele leerlingen tellen. Er zijn na
tuurlijk ook hier grenzen. Maar anderzijds, 
zou het beleid niet vooral gericht moeten 
plaatsvinden, in die zin dat van geval tot 
geval bekeken wordt welke kleuterschool 
of lagere school in elk geval in stand moet 
worden gehouden?

De norm van 15 leerlingen voor de kleuter
school behoeft dan geen absolute grens te 
zijn, net zo nun ais er een absolute grens 
voor de lagere school bestaat. Er bestaan 
ook lagere scholen met b.v. 13 leerlingen, 
die ontheffing hebben gekregen. Vooral in 
de overgangsperiode, totdat de nieuwe ba
sisschool haar intree doet, zou terzake een 
soepel beleid gevoerd kunnen worden.

Juist wanneer de nieuwe basisschool of
ficieel wordt ingevoerd is er wellicht een 
zekere stabilisatie ingetreden wat betreft 
het aanbod van jonge leerlingen. Dan zou 
binnen dat kader een meer definitieve re
geling kunnen gaan gelden; meer definitief 
omdat er dan van een min of meer con
stante -  in elk geval overzichtelijker -  si
tuatie sprake is.

Kortom, het zal er om gaan hoeveel lucht 
die kleine scholen nog zullen krijgen welke 
via „normale” regelingen onherroepelijk 
zullen verdwijnen. Het kan toch niet de 
bedoeling zijn, dat er alsmaar „lege” plaat
sen ontstaan, waar de kinderlach tussen ne
gen en vieren niet meer gehoord wordt.
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Ondernemingsraden
door: Piet van Zeil, lid CDA-Tweede Kam erfractie

PARLEMENTARIA

Nu de Tweede Kamer op 4 oktober 1978 de 
eindstemmingen over het wetsontwerp 
Ondernemingsraden heeft gehouden, is het 
zinvol daaraan in onze partijbladen aan
dacht te besteden. En wel om ï-ie  redenen. 
De eerste is, dat het gaat om een heel be
langrijke zaak. Het gaat immers om een 
verdergaande, een vernieuwende demo
cratisering van de onderneming, waaron
der in dit verband moet worden verstaan 
elk in de maatschappij als zelfstandige een
heid optredend organisatorisch verhand 
waarin krachtens arbeidsovereenkomst ar
beid wordt verricht door tenminste 100 
personen.
Dus ook ziekenhuizen, welzijnsorganisa
ties e.d. vallen er onder. De tweede reden 
is, dat het schrijven van een artikel daar
over in de eigen bladen, de kans geeft reke
ning en verantwoording af te leggen voor 
het in deze zaak door de CDA-fractie ge
voerde beleid. De derde reden is, dat de 
aandacht, die de publiciteitsmedia, ook die 
van de verschillende maatschappelijke or
ganisaties, aan de zaak van de onderne
mingsraden hebben besteed, zeer onvol
doende is geweest. Een excuus daarvoor 
kan zijn, dat het om een veelomvattende en 
ingewikkelde aangelegenheid gaat. In het 
kader van het eerste artikel van de twee, 
wü ik graag aandacht besteden aan:
-  de uitbreiding van de bevoegdheden van 

de ondernemingsraad
-  de versterking van de rechtspositie van 

de leden van de ondernemingsraad
-  het beroepsrecht van de ondernemings

raad
Vooropgesteld moet worden, dat ARP, 
CHU en KVP zich reeds in 1970 hebben 
uitgesproken voor verdere uitbreiding van 
de bevoegdheden van ondernemingsraden 
en voor het scheppen van mogelijkheden 
voor het instellen van beroep door onder
nemingsraden. Daaraan werd en wordt 
door ons een duidelijke voorkeur gegeven. 
Die opstelling is gekozen tijdens de forma
ties van 1971,1972/1973 en 1977. Alsme
de tijdens de behandeling van het wetsont
werp in de Tweede Kamer, zowel in 1976/ 
1977 als nu in 1978

DE BEVOEGDHEDEN
VAN DE ONDERNEMINGSRAAD
Het meest doelmatig is een opsomming er
van te geven.
-  In het overleg worden de aangelegenhe

den de onderneming betreffende, aan 
de orde gesteld ten aanzien waarvan de 
ondernemer of de ondernemingsraad 
overleg wenselijk acht.

-  De ondernemingsraad is ook bevoegd
om terzake aangelegenheden, de on
derneming betreffende, schriftelijke 
voorstellen te doen.

-  De ondernemingsraad moet door de on

dernemer in de gelegenheid worden ge
steld adviesjLiit te brengen over elk door 
hem voorgenomen besluit tot:

a. overdracht van de zeggenschap over de 
onderneming of een onderdeel daar
van;

b. het vestigen van, dan wel het oveme- 
men of afstoten van de zeggenschap 
over een andere onderneming, alsmede 
het aangaan van, het aanbrengen van 
een belangrijke wijziging in of het ver
breken van duurzame samenwerking 
met een andere onderneming, waaron
der begrepen het aangaan, in belangrij
ke mate wijzigen of verbreken van een 
belangrijke financiële deelneming van
wege of ten behoeve van een dergelijke 
on&rneming;

c. beëindiging van de werkzaamheden van 
de onderneming of van een belangrijk 
onderdeel daarvan;

d. belangrijke inkrimping, uitbreiding of 
andere wijziging van de werkzaamhe
den van de ondemèming;

e. belangrijke wijziging in de organisatie 
van de onderneming, dan wel in de ver
deling van bevoegdheden binnen de 
onderneming;

f. wijziging van de plaats waar de onder
neming haar werkzaamheden uit
oefent;

g. het groepsgewijze werven of inlenen 
van arbeidskrachten;

h. het verstrekken en formuleren van een 
adviesopdracht aan een deskundige 
buiten de onderneming betreffende een 
der hiervoor genoemde aangelegenhe
den;

i. het doen van een belangrijke investering 
ten behoeve van de onderneming;

j. het aantrekken van een belangrijk cre-
diet ten behoeve van de onderneming; 

Het onder b. bepaalde, alsmede het onder 
h. bepaalde, voor zover dit betrekking 
heeft op een aangelegenheid als bedoeld 
onder b., is niet van toepassing wanneer de 
andere onderneming in het buitenland ge
vestigd is of wordt en redelijkerwijs niet te 
verwachten is dat het voorgenomen besluit 
zal leiden tot een besluit als bedoeld onder 
c-f ten aanzien van een onderneming die 
door de ondernemer in Nederland in stand 
wordt gehouden.
-  Ten aanzien van elke voorgenomen be

noeming of ontslag van een bestuurder 
van de onderneming moet het advies van 
de ondernemingsraad worden gevraagd.

-  De ondernemer behoeft de instemming 
van de ondernemingsraad voor elk door 
hem voorgenomen besluit tot vast
stelling, wijziging of intrekking van:

a. een reglement als bedoeld in artikel 
1637j van het Burgerlijk Wetboek;

b. een regeling met betrekking tot een 
pensioenverzekering, een winstdelings-

regeling of een spaarregeling;
c. een werktijd- of vakantieregeling;
d. een belonings- of een functiewaarde

ringssysteem;
e. een regeling dp het gebied van de veilig

heid, de gezondheid of het welzijn in 
verband met arbeid;

f. een regeling op het gebied van het aan- 
steilings-, ontslag- of bevorderingsbe- 
leid;

g. een regeling op het gebied van de per- 
soneelsopleiding;

h. een regeling op het gebied van de per
soneelsbeoordeling;

i. een regeling op het gebied van het be
drijfsmaatschappelijk werk;

j. een regeling op het gebied van het werk
overleg;

j. een regeling op het gebied van de be
handeling van klachten;

1. een regeling met betrekking tot de posi
tie van jongeren in de onderneming, een 
en ander voor zover betrekking hebben
de op aUe of een groep van in de onder
nemingsraad werkzame personen.

-  Wel tot de bevoegdheden van de onder
nemingsraad behorende, maar niet in 
deze wet neergelegd zijn nog:

-  het betrokken zijn in het beraad en in de 
besluitvorming over het door vakorgani
saties, in voorkomende gevallen al dan 
niet vragen van een onderzoek naar de 
gang van zaken in de onderneming;

-  het bij functioneren in structuur
vennootschappen stellen van kandidaten 
voor het lidmaatschap van de Raad van 
Commissarissen en het beoordelen van 
kandidaten voor dit college, die door an
deren worden gesteld.

Opgemerkt zij, dat een deel van de hier 
vermelde bevoegdheden reeds zijn opge
nomen in de thans van kracht zijnde wet. 
Het kabinet-Den Uyl stelde een verruiming 
voor; het kabinet-Van Agt voegde er en
kele aan toe en de behandeling in de Twee
de Kamer leidde -  en op initiatief van de 
CDA-fractie en met de steun van onze 
fractie -  tot een nog verdergaande verrui
ming van bevoegdheden.

DE VERSTERKING VAN 
DE RECHTSPOSITIE VAN DE LEDEN 
VAN DE ONDERNEMINGSRAAD
Terzake van dit punt een beschrijving van 
de thans in de wet verankerde rechtsposi
tie:
-  Benadeling in positie van leden van de 

ondernemingsraad, van commissies van 
deze raad alsmede van kandidaten, is 
niet toegestaan.

-  Een ontslagverbod voor leden van de 
ondernemingsraad en van die van com
missies, die taken namens de raad ver
vullen.

-  Er is toestemming nodig van de kan

tonrechter om een personeelslid te ont
slaan indien deze kandidaat is, dan wel 
niet langer dan twee jaar geleden lid is 
geweest van de ondernemingsraad of een 
van zijn commissies.

— Er is een mogelijkheid geschapen voor 
een eigen budget van de ondernemings
raad.

— Met een in de wet vastgelegd minimum 
kunnen regelingen worden getroffen, op 
basis waarvan tijd beschikbaar komt 
voor beraad, scholing en vorming.

— Er is een zelfstandig vorderingsrecht 
voor individuele ondernemingsraadsle
den op het punt van faciliteiten en hun 
positie in de onderneming.

— Een schorsing van een lid van de onder
nemingsraad van de werkzaamheden 
van de ondernemingsraad kan alleen 
door de bedrijfscommissie worden op
gelegd.

HET BEROEPSRECHT
VAN DE ONDERNEMINGSRAAD
Geheel nieuw is de invoering van het be
roepsrecht van de ondernemingsraad. De 
ondernemingsraad kan bij de onderne
mingskamer van het gerechtshof te Am
sterdam beroep instellen tegen een besluit 
van de ondernemer terzake aangelegenhe
den als hierboven vermeld onder a. t/m j.

Met name in die gevallen, waarin de onder
nemer in zijn besluitvorming afwijkt van 
het door de ondernemingsraad ui^e- 
brachte advies en de raad van oordeel is, 
dat de ondernemer bij de afweging van de 
betrokken belangen niet in redelijkheid tot 
zijn besluit had kunnen komen. De onder
nemingskamer kan vervolgens een of meer 
voorzieningen treffen. Een van de denk
bare voorzieningen is het opleggen van de 
verplichting aan de ondernemer het besluit 
geheel of ten dele in te trekken. Al met al 
een heel belangrijke zaak. Zowel de onder
nemer als de ondernemingsraad dragén 
rondom het vragen van advies, het geven 
van advies en het nemen van besluiten een 
grote verantwoordelijkheid.

TENSLOTTE
In het bovenstaande is summier ingegaan of 
de drie vermelde onderwerpen. In het vol
gende artikel zal met name worden inge
gaan op de samenstelling van de ortdeme- 
mingsraad, de besluitvorming, de overleg
vergadering en de daarvoor geldende pro
cedures.

Wordt minimumprijsregeling voor melk ontdoken? 

Optreden tegen verboden cadeauacties toegezegd
door: mr. G. van Muiden, Tweede-Kamerlid voor het CDA

Tijdens het mondelinge vri^enauT^e vorige 
week in de Tweede Kamer is door mij aan 
dè staatssecretarissen van economische 
zaken, Hazekamp, en van financiën, Noote- 
boom gevraagd of inderdaad de desbe
treffende verordening van het Productschap 
voor Zuivel een lek hevat, zodat wel zegels 
en cadeaus kunnen worden verstrekt bij 
verkoop van melk tegen de minimumprijs. 
Voor brood geldt ook èen minimumprijs, 
waarbij een dergelijk verbod geldt.
Een grootwinkelbedrijf in levensmiddelen is 
namelijk een actie begonnen, waarbij bij 
aankoop van verpakte melk tegen de 
minimumprijs van ƒ1,04 per liter een zegel 
wordt verstrekt. Tien zegels geven recht op 
aankoop van een theedoek voor ƒ2,50 bij 
een geadverteerde winkelwaarde van ƒ  4,95. 
In de toelichting op de vragen is nog eens de 
aandacht gevestigd op het belang van de 
melkslijters bij de handhaving van de 
minimumprijs, na alle onrust, die hierover 
in het verleden heeft bestaan. Bovendien 
gaat het met name om het eerlijk zaken 
doen en het tegengaan van het gebruik van 
onoirbare concurrentiemethoden.

De laatst overgebleven zeeheld onder de 
grootkruideniers vertrouwt er op, dat 
iedereen zich houdt aan de minimumprijs 
en duikt er zelf met een cadeauactie onder. 
Niet alleen de sociale positie van de onder
nemer en zijn gezin en zijn personeelsleden 
is h'erbij in het geding, maar ook het 
voorzieningen- en leefbaarheidspeil voor 
grote groepen consumenten, die zijn 
aangewezen op buurtwinkels en de bezor
ging.
Staatssecretaris Hazekamp moest toegeven, 
dat de verordening een lek bevat. De eerste 
verantwoordelijkheid ligt volgens hem bij 
het Productschap en de regering kan alleen 
marginaal toetsen of er strijd is met de wet 
of het algemeen belang alvorens goedkeu
ring te verlenen.

BEVESTIGING

Op de vraag of de regering bereid is in 
overleg te treden met het Productschap om 
alsnog het lek te dichten, antwoordde de 
bewindsman bevestigend. Het overleg was al 
op gang gekomen en te verwachten is, dat

wanneer het Productschap de regeling 
aanpast, de regering goedkeuring niet zal 
onthouden.
Op een aanvullende vraag of de staatsse
cretaris meer dan alleen marginaal toetsend 
zich wil inzetten voor de handhaving van de 
minimumprijs voor melk, verwees hij nar 
het vele werk in de afgelopen jaren om zover 
te komen. De ontwikkelingen in de 
melkhandel leiden hem er toe positief te 
staan ten opzichte van zo’n minimumprijs
regeling, al blijven afwegingen voortdurend 
noodzakelijk.

In verdere vragen betreffende een cadeau
actie van een groot vrijwilligfiliaalbedrijf in 
levensmiddelen, waarbij bij aankoop van 
ƒ15,- het recht wordt verkregen op een 
'artikel van ten hoogste drie gulden, terwijl 
dit ook betrekking heeft op aankoop van . 
brood, tabakswaren en melk, werd de 
strijdigheid met de Wet Beperking Cadeau
stelsel, publiekrechtelijke verordeningen en 
wettelijke accijnsbepalingen aan de orde 
gesteld.

GEEN STRIJD

De beide staatssecretarissen konden mede

delen, dat geen strijd aanwezig was met de 
Wet Beperking Cadeaustelsel, omdat het 
hier branche-eigen geschenken betrof, maar 
wel met de verordening voor brood en de 
accijnswetgeving. Zowel de Economische 
Controledienst als de fiscale autoriteiten 
w'aren actief opgetreden en hebben de 
ondernemingen gewaarschuwd, waarop de 
actie is gewijzigd.

Het is de bewindslieden, desgevraagd, 
inderdaad ernst met de controle op de 
naleving van de voorschriften, teneinde een 
olievlekwerking van commerciële burger
lijke ongehoorzaamheid te voorkomen. 
Naar aanleiding van de recente bijbetalings- 
cadeauactie, waarbij een bank fotocamera’s 
ter beschikking stelt bij opening van een 
spaarrekening, antwoordde staatssecretaris 
Hazekamp op mijn vraag, hoe dit past in de 
nieuwe uit të vaardigen algemene maatregel 
van bestuur ter uitvoering van de nieuwe 
Wet Beperking Cadeaustelsel, welke uitvoe
ringsmaatregel betrekking zal hebben op 
cadeauacties bij de levering van diensten, 
dat hij intern dit laat bestuderen, alvorens 
hierover een oordeel te geven. Bij de 
begrotingsbehandeling in november kan, 
hier derhalve op teruggekomen worden.
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Grote waardering voor Nederlandse hulp 
aan vluchtelingen
De hoge commissaris van de Verenigde 
Naties (VN) voor de vluchtelingen heeft 
grote waardering voor de Nederlandse hulp 
aan vluchtelingen. Dit heeft de staatsse
cretaris van justitie, mevrouw mr. E. A. 
Haars, vorige week meegedeeld op de te 
Utrecht gehouden jaarvergadering van de 
Centrale van Christelijk-Historische Vrou
wen.
Staatssecretaris Haars bracht in de laatste 
week van september een bezoek aan de 
hoge commissaris te Genève en zij vertelde 
de CH-vrouwen over haar besprekingen in 
de Zwitserse hoofdstad. De hoge commis
saris voor de vluchtelingen heeft niet alleen 
grote waardering voor de Nederlandse hulp 
aan de vluchtelingen. Hij beoordeelt de 
rechtsbescherming, die Nederland aan 
vluchtelingen geeft, positief.
Bij de staatssecretaris van justitie en de 
hoge commissaris bestaat de indruk dat 
van die goede rechtsbescherming wel eens 
misbruik wordt gemaakt. De hoge com
missaris heeft aangeboden zo nodig te 
helpen bij het scheiden van het kaf en het 
koren. De hoge commissaris en de staats
secretaris waren het erover eens dat de 
opvang van vluchtelingen bij voorkeur in 
hun eigen regio dient plaats te vinden. Dit 
is echter niet overal mogelijk, bijvoorbeeld

'in Zuid-Oost Azië. Nederland zal opnieuw 
70 Vietnamese vluchtelingen opnemen (z.g. 
Boat-People).
Verder heeft de staatssecretaris met de 
hoge commissaris gesproken over de pro
blematiek van de Turkse christenen, die 
geen vluchteling zijn in de zin van het 
Vluchtelingenverdrag. Hierover heeft me
vrouw Haars ook van gedachten gewisseld 
met een vertegenwoordiger van de Wereld
raad van Kerken in Genève. Gezocht zou 
moeten worden naar oplossingen, waarbij 
de betrokkenen zoveel mogelijk in hun 
eigen dorpen kunnen blijven. De staats
secretaris deelde tenslotte nog mede, dat op 
verzoek van de hoge commissaris nog eens 
50 vluchtelingen uit Zuid-Amerika zullen 
worden opgenomen door Nederland.

fBESTEK ’81
ïe n  aanzien van Bestek ’81 deed mevrouw 
Haars een oproep om dit plan van de re
dering positief te waarderen. ,,Het is zo 
gemakkelljk” , merkte zij op, ,,om te 
zeggen dat het anders gekund had” . ,,We 
moeten samen verantwoordelijkheid dra
gen voor de grote problemen waar Neder
land op het ogenblik mee worstelt” , aldus 
de staatssecretaris.
De problematiek van de ,,182 Marokka-

Unieraad discussieerde
met eigen Kamerleden
Het was een goede gedachte van Unie- 
voorzitter Van Leeuwen om de gebruike
lijke toespraken van onze vertegenwoor
digers in Tweede en Eerste Kamer op de 
vergadering van de Unieraad dit keer te 
vervangen door een discussie met de tien 
leden uit de CDA-fractie in de Tweede 
Kamer, die in 1977 nog via de CHU-liJsten 
in de volksvertegenwoordiging zijn gekozen. 
Helaas kon de Unieraad vorige week 
zaterdag niet vergaderen in het Jaarbeurs
congrescentrum, doch moest dit in een wat 
benauwd zaaltje in Hotel Pays Bas in 
Utecht doen.
De opkomst was echter goed - zo’n 60 
aanwezigen - waaronder minister Scholten 
en de staatssecretarissen mevrouw Haars en 
Nootfeboom. De (eigen) Kamerleden waren 
allen aanwezig, mevrouw Evenhuis en 
Deetman, Van Dijk, Eversdijk, Gerritse, 
Van Leyenhorst (vice-voorzitter). Van Mui- 
den. Tolman, Van Weezel en Wisselink. De 

‘̂ forumdiscussie over Bestek ’81, Miljoenen
nota en Troonrede werd - hoe kan het 
anders - voortreffelijk geleid door de 
voorzitter van de CDA-fractie in de Eerste 
Kamer, prof. dr. Johan van Hulst.

Een negental aanwezigen t.w. de heren 
Klein Kranenburg, Schneiders, De Koning, 
Cornelissen, Boll, Van Zwieten, De Snayer, 
De Boe en Jansen stelde verschillende 
vragen, betrekking hebbende op allerlei 
zaken. Voor ieder kamerlid was er iets bij, 
aldus prof. Van Hulst. Zij konden zich 
derhalve allemaal laten horen.

EEN BEELD

Mogen wij een beeld geven?
Zo bestond bij enkelen de indruk, dat de uit 
de CHU afkomstige kamerleden in de CDA- 
fractie onvoldoende aan bod komen. Men 
hoort ze niet. In de Kamer treden altijd 
dezelfde sprekers op. Sommige zaken, zoals 
Urenco en de Ondernemingsraden liepen al. 
Anderen waren daar mee bezig, aldus Van 
Leyenhorst. Wij als CHU brachten zeven 
nieuwe leden in de fractie naast drie, die 
reeds langer meedraaiden. Wij willen 
het CDA en daarin het eigene van de Unie 
terug vinden. Onze deskundigheid brengen 
wij vooral in de fractiecommissies, doch dit 
komt niet naar buiten. (De onderwijscom
missie is goed bemand met Deetman en

Staatssecretaris mevrouw mr. E. A. Haars.

nen” kwam eveneens ter sprake. De 
Centrale van CH-Vrouwen stelde zich van 
harte achter het ter zake door de staats
secretaris gevoerde beleid.

H. L.

Van Leyenhorst, red.). Een ander voorbeeld: 
De Vaste Commissie uit de Tweede Kamer 
voor de Rijksuitgaven, verontrust door de 
ondoorzichtigheid van het overheidsbeleid 
met betrekking tot steunverlening aan 
individuele bedrijven en ontevreden met de 
ontoereikendheid van de parlementaire 
controle op dit beleid, heeft op initiatief van 
het CDA (CHU) lid dr. C. P. van Dijk eind 
september een sub-commissie in het leven 
geroepen van zeven leden uit haar midden. 
Deze sub-commissie, „Onderzoek Steunver
lening Individuele Bedrijven”, die tot taak 
heeft een onderzoek in te stellen naar het 
beleid op dit punt en aanbevelingen te doen 
voor een betere parlementaire controle, 
staat onder voorzitterschap van de heer Van 
Dijk. Anderen vonden Aantjes te critisch 
ten opzichte van het kablnet-Van Agt. 
Wellicht komt dat door onze gouverne
mentele gezindheid. De CDA-fractie is 
echter de coalitie niet. In ons dualistisch 
stelsel heeft de fractie een eigen taak, nl. het 
kabinet critisch volgen. Dit betekent niet, 
dat wij het kabinet niet zouden willen 
steunen. Het laatste wat wij willen is een 
kabinetscrisis. Het kabinet moet, ook 
volgens Aantjes, zijn volle rit uitzitten.
De onderwijsuitkeringen van het rijk aan de 
gemeenten zijn ontoereikend, doch in 
Bestek ’81 moet ook deze sector 160.000.000 
gulden inleveren.
De fractie heeft geen bezwaar tegen verkoop 
van huurwoningen, doch niet onder alle 
omstandigheden. Graag wil men nagaan of 
aftrek van de onderhoudskosten van de 
eigen woning weer mogelijk is, doch men
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dient dan wel rekening te houden met een 
verhoging van het huurwaardeforfait.
Het NATO-Iidmaatschap geeft verplichtin
gen. Bij het - uiteraard - nakomen daarvan 
zit rnen altijd in een spanningsveld, omdat 
wij met de vraag zitten of wij wel voldoende 
aan ontwapening doen.
De toekomst van de Antillen. Waarom 
denken wij bij de oplossing van dit 
probleem nooit aan Venezuela, aldus een 
persoonlijke ontboezeming van de heer Van 
Weezel.
Het terugdringen van de bestedingen in de 
collectieve sector en het stabiliseren daar
van in de particuliere sector. Allen moeten 
wij een stapje terug doen. Wij hopen, dat de 
ombuigingsoperatie zal leiden tot grotere 
investeringsbereidheid en tot meer werk
gelegenheid. Het teken van Bestek ’81 staat 
inderdaad op storm.
Met een dankwoord van de forumleider aan 
onze Kamerleden voor hun deskundige 
inbreng en van de heer Van Leeuwen aan 
Van Hulst voor de wijze, waarop hij de 
discussie leidde, werd de ochtendvergade
ring geschorst. Voor de middagvergadering 
zie elders in dit blad.

De Kruyf

Samenstelling CHU-delegatie naar het 
algemeen bestuur van het CDA
Op de Unieraadsvergadering van 15 april jl. 
werd besloten, dat van de twintig door de 
CHU af te vaardigen leden naar het 
algemeen bestuur van het CDA er tien 
aangewezen mogen worden door het 
dagelijks bestuur, terwijl er tien uit en door 
de Unieraad zullen worden benoemd. Zowel 
het Uniebestuur als de Unieraad mogen 
tevens nog vijf plaatsvervangende leden 
benoemen.
Door de Unieraad werd een commissie 
gevormd, bestaande uit mevrouw D. Y. W. 
de Graaf-Nauta en drs. C. Dekker en W. A. 
Mateman, die gemachtigd werd het voorstel 
vanuit de Unieraad vast te stellen. Het 
voorstel afvaardiging uit het Uniebestuur 
werd voorbereid door mevrouw H. Tegelaar- 
Boonacker en Wm. C. de Kruyf en drs. M. 
Smits.
Het voorstel afvaardiging uit de Unieraad 
ondervond in de Unieraadsvergadering van 
21 september jl. critiek van verschillende 
leden. Daar toen niemand van de commissie 
aanwezig was om het voorstel toe te lichten, 
werd dit aangehouden.
Op de Unieraadsvergadering van 7 oktober 
kwam het voorstel derhalve wederom aan de 
orde. De heren Petersen, Munters en De 
Boe handhaafden hun bezwaren. Deze

betroffen het ontbreken van leden uit 
enkele provincies, alsmede een onhoffelijke 
behandeling van diegenen, die uit een 
eerder voorstel geschrapt zijn.
Drs. Dekker verdedigde - dit moet gezegd 
worden - op bekwame wijze het voorstel van 
de commissie. Primair is gekeken naar 
kwaliteit, mede gelet op de samenstelling 
van de delegaties van ARP en KVP. Daarbij 
kon helaas niet met alle regio’s worden 
rekening gehouden. Vervolgens vond een 
schriftelijke stemming plaats. Het stem
bureau, gevormd door mevrouw Prins en de 
heren Keuning, voorzitter en De Snayer, 
deelde de volgende uitslag mee, conform het 
voorstel van beide commissies:

1. mr. H. K. J. Beernink
2. mevrouw Mr. M. Bellingwout-Rooden-

burg
3. dr. E. Bleumink
4. P. Bode
5. mr. C. A. Bos
6. drs. C. Dekker
7. prof. dr. H. Franken
8. mevrouw D. Y. W. de Graaff-Nauta
9. G. Goedhart

10. L. P. Heukels
11. J. Kiers
12. Wm C. de Kruyf

13. dr. L. M. van Leeuwen
14. W. A. Mateman
15. drs. A. G. W. Schapenk
16. mr. Sj. H. Scheenstra
17. drs. M. Smits
18. mevrouw H. Telegaar-Boonacker
19. J. B. Ventevogel
20. mevrouw M. J. Vosjan
Tot plaatsvervangende leden werden ge
kozen:

1. mevrouw drs. M. H. A. Boers-Wijnberg
2. mevrouw H. J. Groenendijk-Bernard
3. Chr. van Gulyk
4. H. C. Kok
5. J. Korten
6. ds. A. Oliemans
7. mr. J. M. L. Oosthoek
8. mevrouw J. Punt-van Osnabrugge
9. A. van Twist

10. prof. dr. A. Wattèl.
Tot slot deelde de voorzitter, de heer Van 
Leeuwen, mede, dat op de eerstvolgene 
Unieraadsvergadering van zaterdag 9 de
cember a.s. - gelijktijdig met ARP- en KVP- 
partijraden - verschillende CDA-rapporten 
zullen worden besproken. Uit efficiency
overwegingen wordt de behandeling hiervan 
voorbereid door een aantal door het 
Uniebestuur ingestelde werkgroepen. Het

betreft de rapporten Statuten, Organisatie, 
Grondslag en Politiek, Incompatibiliteiten 
en Partijblad. Bij de rondvraag uitte de heer 
Klein Kranenburg namens de Statenkring 
Dordrecht zijn waardering voor het door 
staatssecretaris Haars gevoerde beleid, 
hetgeen door de vergadering met applaus 
werd onderstreept. i '
Na dankgebed door ds. Olieman werd de 
vergadering gesloten.

De Kruyf
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Mr. Aanljes bij algemene beschouwingen:

Kabinet moet zich aktiever inzetten voor 
het terugdringen van de kernbewapeningen
In zijn rede bij de algemene politieke be
schouwingen, vorige week in de Tweede 
Kamer, heeft de CDA-fraktievoorzitter mr. 
W. Aan^es erbij het kabinet op aangedron
gen een aktiever beleid te voeren gericht op 
het tenigdringen van de rol van de kern
bewapening.
Bij de behandeling van de begroting van 
Defensie kunnen we hier nader op ingaan. 
In afwachting hiervan vroeg Aantjes het 
kabinet zich reeds té bezinnen op de vraag 
tot welke initiatieven een evenwicht tussen 
loyaliteit aan het NAVO-bondgenootschap 
en een krachtig op de-nuclearisering ge
richt eigen beleid haar dient te brengen. 
Spreker herinnerde aan zijn eerste com
mentaar op de Troonrede. Hij had de aan
dacht die net kabinet in dit stuk gaf aan het 
benauwende vraagstuk van de kernbewa
pening hoopgevend genoemd. Het kabinet 
toont op dit punt een diepe bezorgdheid. 
De beschouwingen aan het vraagstuk van 
de kernbewapening gewij d in de toelichting 
op de begroting van Defensie hadden hem 
echter teleurgesteld.
De benadering is sterk eenzijdig bepaald 
door de militaire aspekten en te weinig po
litiek van aard. Nieuwe gezichtspunten die 
de de-nuclearisering kunnen bevorderen 
trof hij niet aan. Wel wordt uitdrukkelijk de 
mogelijkheid open gehouden tot het voor 
dubbel gebruik (zowel conventioneel als 
nucleair) geschikt maken van nieuw wa
pentuig in de tachtiger jaren. Weliswaar 
wordt gewezen op de noodzaak van extra 
kosten bij de keuze voor conventionele al
ternatieven, maar nergens blijkt dat die al
ternatieven dan ook absolute voorrang 
zullen hebben. Hij wees erop dat de be
reidheid van de CDA-fraktie mee te wer
ken aan de verhoging van de Defensiebe
groting uitdrukkehjk afhankelijk is gesteld 
van een sterker accent in het beleid op de 
de-nuclearisering. Dan moet bet beleid 
toch ook ergens toe leiden, al was het 
slechts tot daarop afgestemde initiatieven. 
De CDA-fraktieleider ging vervolgens uit
voerig in op de visie van de fraktie op het 
probleem van de kernbewapening.
Hij zei hierover onder meer:
De overheid mag geen afstand doen van 
haar roeping de veiligheid van de burger te 
beschermen, zowel intem door middel van 
een politie- als extern door middel van een 
defensie-apparaat. Nederland is daar, voor 
wat de externe veiligheid betreft, allang 
niet meer op eigen kracht toe in staat. De

NAVO is hoeksteen van ons veiligheids
beleid. Dat is niet alleen de officiële Ne
derlandse beleidslijn, dat is ook de opvat
ting van het CDA en van mijzelf. Hoe af
schuwelijk het ook is, dat wij al 30 jaar lang 
balanceren op het scherp van een afschrik- 
kingsevenwicht, ik ben er niettemin van 
overtuigd dat het alleen aan dit evenwicht 
te danken is dat de grens van de vrijheid in 
Europa niet is verlegd van de Elbe naar de 
Noordzee.
Daaraan doe ik niet af, als ik tevens zeg dat 
wij voortdurend attent moeten zijn op de 
middelen die ter verdediging van onze vrij
heid en veiligheid worden gehanteerd. Juist 
omdat onze loyaliteit jegens het bond
genootschap onverdacht is, maken wij er 
aanspraak op dat onze opvattingen serieus 
worden genomen.
Dit geldt met name als het de kernwape- 
ning betreft. De verklaring die onze fractie 
over het neutronenwapen heeft afgelegd is 
ernstig gemeend en komt uit diepe veront- 
rasting voort. Wij hebben niet ieder nu
cleair wapen afgewezen.
Gezien de huidige stand van zaken zijn wij 
reeds ver gegaan, maar wij willen wel bij 
iedere nieuwe toevoeging ons kunnen af
vragen of dit in de spanning tussen noodza
kelijke verdediging en noodzakelijke de- 
nuclearisering nog aanvaardbaar is. Daar
bij gaat het niet om een incidentele beslis
sing op zichzelf. Die zal altijd weer in het 
kader van een totaal NAVO-beleid 
beoordeeld moeten worden. Ook houding 
en reacties van het Warschaupact zijn fac
toren die voor een standpuntbepaling van 
belang zijn.

Wat wij in geen geval willen is veilig schui
len onder een door anderen opgehouden 
paraplu. Het enige zuivere dilemma is niet 
meedoen of volwaardig meedoen. Aan on
ze loyaliteit behoeft niet te worden getwij
feld maar dit betekent niet bij voorbaat 
instemmen met of zich neerleggen bij wel
ke beslissing dan ook. Wij willen voortdu
rend alle aspekten tegen elkaar kunnen 
blijven afwegen, waarbij ik mij zeer wel 
realiseer dat niet iedere mogelijke uitkomst 
dezelfde graad van waarschijnlijkheid 
heeft.
Naast of desnoods tegenover de eisen van 
een adequaat veiligheidssysteem voor ons
zelf willen wij voUe ruimte geven aan onze 
verantwoordelijkheid voor het voortbe
staan van de mensheid en de wereld.

Wij zullen zelfs de onmogelijkheden voor 
mogelijk moeten houden, willen wij de to
tale vernietiging ontlopen. Ook om de mu
ren van Jericho moest zevenmaal worden 
heengelopen, alvorens zij omvielen.
Onze defensie-inspanning kan alleen ge
loofwaardig zijn in het licht van onze in
spanningen voor volken in verdrukking en 
ellende. De echte oorzaak van het ontbre
ken van vrede is immers het ontbreken van 
recht. Want alleen waar recht heerst kan 
vrede bestaan. Zij zijn zo ondeelbaar aan 
elkaar verbonden als Psalm 85 het uit
drukt: De vrede en het recht kussen elkaar.

MENSENRECHTEN
Aanljes sprak zijn waardering uit voor de 
mededeling in de Troonrede dat het kabi
net binnenkort aan de Kamer een uiteen
zetting zal geven over het regeringsbeleid 
ten aanzien van de mensenrechten. Een be
schouwing waar de CDA-fraktie vorig jaar 
om had gevraagd.
Er is aldus spreker geen terrein, waarop 
zozeer het verwijt van selectieve veront
waardiging wordt gehanteerd als dit. Toch 
maakt het voor ons wel verschil, of aan 
mensenrechten wordt tekort gedaan onder 
een regering die zegt zich naar de Bijbel te 
willen richten, dan wel onder een regering 
die openlijk het atheïsme belijdt. Voor de 
slachtoffers maakt het geen verschil, maar 
het eerste trekken wij ons meer aan. In die 
zin is het CDA inderdaad selectief veront
waardigd zoals ook uit ons program blijkt. 
Waardering had Aantjes voor de wijze 
waarop de minister van buitenlandse zaken 
in de VN onlangs ernstige waarschuwingen 
had laten horen aan het adres van Zuid- 
Afrika.
Ook de situatie in Rhodesië, Cambodja en 
vele landen in Latijns Amerika blijft verei
sen dat de Nederlandse regering zich aktief 
inzet. Hij vroeg een reaktie van het kabinet 
over de suggestie om de besprekingen over 
de waarborgen bij het gebruik van kern
energie in internationaal verband niet te 
laten lopen via de normale diplomatieke 
kanalen maar te doen coördineren door een 
speciale ambassadeur onder politieke ver
antwoordelijkheid van de minister van 
buitenlandse zaken. In het bijzonder ver
wees hij hierbij naar Brazilië in verband 
met het Urenco-project.
Bijzondere aandacht vroeg spreker voorts 
voor de situatie in ChUi.

ONTWIKKELINGSSAMENWERKING
Over de ontwikkelingssamenwerking 
merkte Aantjes onder meer op:
Omdat het hier om een zaak van recht gaat, 
mogen en willen wij niet tolereren dat hulp 
aan de onderontwikkelde wereld een ba
rometer wordt waarop de wisselingen in 
het economisch klimaat van de geïndu
strialiseerde landen kunnen worden afge
lezen. De hulpverlening aan de armsten in 
de wereld mag niet ondergeschikt worden 
gemaakt aan onze eigen economische ver
langens. Daarom vraag ik een nadere uit
eenzetting over de aankondiging in de
M.v.T.’s op de begrotingen van Economi
sche Zaken en van Ontwikke
lingssamenwerking, dat van de begroting 
van Ontwikkelingssamenwerking 100 
miljoen gulden zal worden gebruikt voor 
exporttransacties met een ontwikkelings- 
dimensie. De term wekt al argwaan.
In dit verband wees hij ook op recente uit
latingen van de staatssecretaris voor de ex
portbevordering. Hij vroeg zich af:

Wil de staatssecretaris soms de hulp aan 
Cuba voortzetten? Want die hulp leidde al 
sinds jaar en dag tot export van 
volksgezondheidsapparatuur door een fa
briek in een bekend deel van ons land. Dit is 
niet het kader, waarin wij de ontwikke
lingssamenwerking geplaatst willen zien. 
Er mag maar één ding beslissend zijn, en dat 
is de bijdrage die onze aktiviteiten leveren 
tot leniging van de nood en tot structurele 
wijziging van de internationale economi
sche orde.
Ons land zal er zich krachtig en vasthou
dend voor moeten inzetten dat al deze we
reldproblemen steeds meer langs de weg 
van de Europese politieke samenwerking 
worden aangepakt.

Dat de portefeuille voor Ontwikkelings
samenwerking in handen is van een zo 
overtuigd en ervaren Europeaan als niinis- 
ter De Koning wekt verwachtingen maar 
schept ook verplichtingen tot het vervullen 
van een voortrekkersrol in Europa.
Voorts sprak Aanljes zijn grote waardering 
uit voor het initiatief van president Carter 
inzake het overleg tussen Sadat en Begin 
over het Midden-Oosten in Camp David. 
De resultaten van deze conferentie noemde 
hij een teken van hoop.

H. van Spanning

Aantjes over,,Bestek’81”

Ombuigingsoperatie moet nu starten
„De ombuiging moet in 1979 beginnen, er 
mag niet opnieuw een jaar verloren gaan. 
Ook op wie niet in het beoogde effect gelo
ven mag een beroep worden gedaan een 
serieuze poging te wagen. Het steeds meer 
„Na U” blijven roepen zal ons allen alleen 
maar verder in de problemen brengen. Er
gens moet de eerste stap worden gezet. 
Daarin steunen wij de regering”.
Dit zei CDA-fraktieleider Aantjes tijdens 
de algemene beschouwingen waar hij on
der meer inging op ,,Bestek ’81” .
Het CDA-program „Niet bij brood alleen” 
kiest duidelijk voor de soberder levensstijl. i 
Daar zit niet alleen een visie op de verant
woordelijkheid voor elkaar en voor de ons 
toevertrouwde aarde achter, er zit ook het 
oud-hoUandse nuchtere inzicht achter dat 
een dubbeltje maar één keer kan worden 
uitgegeven. Daarom moet er worden geko
zen. Er zit ook de overtuiging achter dat de 
overheid niet bevoegd en niet bij machte is 
alles te regelen. Wij verwachten meer van 
een mentaliteitsverandering dan van wet
ten en voorschriften, meer van een appèl 
op de verantwoordelijkheid dan van het 
ovememen van de verantwoordelijkheid. 
Het overheidsbeleid moet daaraan appelle-

KANTTEKENINGEN
Op een viertal punten plaatste de spreker 
een aantal kanttekeningen bij de beleids
vormen van ,,Bestek ’81. Hierover zei hij

het volgende:
De eerste kanttekening betreft de positie 
van de structureel toch al zwakke regio’s. 
Een in een groeiende economie reeds be
staande achterstand mag nu in een teruglo
pende economie niet extra worden ver
groot als gevolg van maatregelen die ten 
behoeve van structureel sterkere gebieden 
worden getroffen. In de Troonrede staat 
een passage die ik in dit verband kil heb 
genoemd.
Uit de regeringsplannen blijkt voldoende, 
hoe de in het vooruitzicht gestelde extra 
inspanning ten behoeve van de structureel 
zwakste gebieden zoals Zuid-Limburg en 
het Noorden zal worden gerealiseerd. De 
regering zal hier konkreter moeten zijn, 
enerzijds mede gelet op de beperking van 
de individuele bedrijfssteun, anderzijds op 
de unaniem door de Kamer aanvaarde mo
ties over regionale prioriteitenstelling bij 
energiebesparing- en. innovatie-projecten. 
Mijn tweede opmerking betreft de positie 
van de ambtenaren. Ik blijf van oordeel dat 
hun totale rechtspositie een offer recht
vaardigt en blijf onverkort staan achter de 
bedoelingen van de uitspraken die de mi- 
nister-president daarover vanaf de kansel 
in Harderwijk heeft gedaan. Ik vraag mij 
trouwens af, of ooit iemand wel eens heeft 
uitgerekend wat het reële effect op zijn in
komen zal zijn; dan zou m.i. veel karika
tuurtekening verdwijnen.
Dit houdt niet in dat over de ambtenaren bij

hen, over hen, en zonder hen zou kunnen 
worden beslist. De vraag is echter in 
hoeverre als gevolg van dedoorde minister 
van binnenlandse zaken gevolgde procedu
re aUe bouwstenen van Bestek ’81 nog even 
stevig en onwrikbaar (c.q. even los en zwe
vend) op hun plaats zitten. Die vraag moet 
in dit debat in alle duidelijkheid door de 
minister-president worden beantwoord. 
Het wegtrekken van een hoeksteen uit het 
gebouw zou al een heel vreemde manier 
van puinruimen zijn.
Ik zeg dit vooral vanwege de samenhang 
met de maatregelen in de sector van de 
sociale verzekeringen. Het is typisch de 
taak van de overheid de belangen te be
schermen van degenen die daar zelf niet toe 
in staat zijn. Dit kan zich hier in zekere 
mate voordoen. Ambtenarenbonden be
schikken immers over heel wat krachtiger 
organisaties dan degenen die op sociale uit
keringen zijn aangewezen. In elk geval zal 
onze fractie niet aanvaarden dat over de 
maatregelen in de sector van de sociale uit
keringen in dit debat in meer definitieve zin 
wordt beslist dan over de ombuigingen in 
de sfeer van de ambtenarensalarissen. 
Aandacht vraag ik ook voor het ontstaan 
van klassentegenstellingen binnen dezelfde 
groepen werknemers. De afstand tussen de 
netto-inkomsten van de minimumloners bij 
de overheid met de andere minimum-lo- 
ners zou bij ongewijzigd beleid nog groter 
worden. In de overheidsziekenhuizen ont

vangen de verpleegkundigen in dezelfde 
functie netto 7 tot 15 procent meer dan 
dezelfde verpleegkundigen in dezelfde 
functie in de andere ziekenhuizen.
Mijn laatste opmerking in dit verband heeft 
betrekking op de positie van de gehan
dicapten. Ombuigingen in de sektor van de 
sociale verzekeringen worden nogal eens 
gemotiveerd als een noodzakelijke prikkel 
tot werken. Gelukkig doet de regering dit 
niet. Er is geen groep voor wie deze moti
vering zo beledigend en verwondend is als 
voor gehandicapten. Dit kwetst meer dan 
enige bijdrage in de ombuigingen. Mijn 
dringende vraag is, of de regering techni
sche mogelijkheden ziet de gehandicapten 
uit te zonderen of op andere wijze te com
penseren. Zij mogen niet het slachtoffer 
van een wetstechnisch systeem worden. De 
burger is er immers niet voor de overheid 
maar de overheid voor de burger? Dit wil 
zeggen: meer voor de burger, naarmate die 
burger minder voor zichzelf kan opkomen. 
In £ t  verband vraag ik ook hoe het staat 
met de uitvoering van de motie-Weijers: de 
verplichting om per 20 werknemers 1 
WAO-er te werk te stellen. Niet-actieven 
behoren als anders-actieven te worden 
geïntegreerd in ons maatschappijbeeld. In 
elk geval zou de overheid zelf daarbij 
moeten voorgaan, aldus de CDA-fraktie
leider.

H. V. Sp.
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Aandacht voor de minderheden in onze 
samenleving was een belangrijk hooldthe- 
ma in de rede die mr. Aanljes vorige week 
hield bij de algemene politieke beschou
wingen. Hij noemde hierbij met name de 
positie van de psychiatrische patiënten; de 
gehandicapten en de bejaarden.
Hij ging daarbij met name in op de houding 
van Nederland tegenover diverse min
derheidsgroepen zoals de zgn. „Kerkma- 
rokkanen”.
Een eigen verantwoordelijke plaats inrui
men in onze samenleving is ook de opgave 
ten aanzien van de culturele en ethnische 
minderheden en de vreemdelingen in ons 
midden; Surinamers, Molukkers, zigeu
ners, gastarbeiders, politieke vluchtelin
gen. Voor hen moet Nederland een land 
van hoop en niet van wanhoop zijn.
Ook dat is in de eerste plaats een zaak van 
mentaliteit, van levensstijl. Nadat Neder
landers zich eerst boven bepaalde werk-, 
zaamheden verheven gevoelden, gevoelen 
velen zich nu verheven boven degenen, die 
zijn aangetrokken om dit werk te doen. 
Over gastarbeiders wordt denigrerend ge
sproken, over illegale werkgevers begrip
vol, over zwart-werkers vergoelijkend, 
over fiscale misbruikers bewonderend. Zo 
ligt het in brede kringen.
Het ontslaat de overheid niet van haar 
plicht recht te doen aan wie recht te kort 
komt. Wij zijn niet bij machte alle vreem
delingen te herbergen, maar wij kunnen 
wel de tekenen oprichten waaruit blijkt dat 
wij naar de mate van ons vermogen ons in 
die geest willen inzetten.
Niet iedere vreemdeling is een vluchteling;

Aantjes bepleit aandacht 
voor de minderheden 
in onze samenleving
maar voor wie werkelijk in de knel zit of 
zou kunnen komen mag de deur niet dicht 
gaan. Om daarin rechtvaardig te kunnen 
oordelen, is een individuele beoordeling 
noodzakelijk.

'Het gaat bijvoorbeeld bij de kerk-Marok- 
kanen niet om een grora van 182 mensen 
maar om 182 mensen. Het is onwaarschijn
lijk dat, wat voor één geldt, daarmee van
zelfsprekend ook voor 181 anderen zou 
gelden of omgekeerd. Waar menselijke 
problemen worden gecollectiviseerd, 
dreigt de mens zelf plaats te maken voor 
een abstractie. Wat wij van de regering 
verwachten is een beleid, waarin duidelijk 
elke beslissing op de situatie van die ene 
mens, waarop de beslissing betrekking 
heeft, is afgestemd. Als de beslissing voor 
die mens rechtvaardig is, zullen wij de rege
ring steunen, alle aktie ten spijt. Als de 
beslissing ten aanzien van die ene mens niet 
rechtvaardig is, zal de regering ons tegen 
haar vinden, ongeacht de politieke relatie 
tot het kabinet.

ABORTUS
Over de problematiek rond de abortuswet
geving merkte de CDA-fraktievoorzittei 
op: Bij de begroting van Justitie leveren de 
uiteenzettingen en aankondigingen in de 
MvT het onloochenbare bewijs, dat de mi
nister aan het werk is getrokken met de 
visie en de vaart, die door wie hem kenden 
op goede gronden van hem mocht worden 
verwacht.
Des te pijnlijker wordt daarom een mede
deling gemist over een in te dienen wets
ontwerp op de abortus. Ik beperk mij nu tot 
het uitspreken van de wens en het vertrou
wen dat de ministers van Volksgezondheid 
en Justitie erin zullen slagen tijdig vóór de 
in het regeerakkoord genoemde datum een 
regeringsontwerp bij de Kamer in te die
nen.

RELATIE -  STAAT -  KERK
Aantjes kondigde voorts aan dat de CDA- 
fraktie bij de behandeling van de begrotin

gen nog nader zal terugkomen op een aan
tal vragen rond de verhouding tussen kerk 
en staat.
Hij wees hierbij de afkoopregeling, waar
over in 1971 de interim-nota van de com
missie-Verdam is verschenen en waaraan 
sindsdien niets meer is gebeurd. Het re
cente antwoord van de minister van finan
ciën op een vraag van collega Dolman wekt 
de verwachting dat de regering een spoedi
ge regeling wil bevorderen.
Aandacht verdient zijns inziens ook de 
complexe problematiek van talrijke kerk
gebouwen, die van betekenis zijn uit stede- 
bouwkundig, historisch, architectonisch en 
sociaal oogpunt.

Tenslotte noemde hij in dit verband de ta
ken, die kerken of kerkelijke organisaties 
verrichten in de sectoren van met name 
maatschappelijke dienstverlening, educa
tief werk, bejaardenvoorzieningen, woon- 
wagenwerk, vreemdelingenzorg en stu
dentenvoorzieningen.

Dit kabinet moet het land regeren in moei- 
lijker omstandigheden dan voor enig voor-

faand kabinet in de afgelopen dertig jaar 
et geval was. Dit heb ik in mijn kom- 

mentaar op de Troonrede gezegd en ik her
haal het nu. Alleen daarom al verdient de 
regering een positieve en constructieve be
nadering bij haar pogingen de ontwikkeling 
van de economische toestand en de gevol
gen daarvan te keren. Het is niet de enige 
reden waarom onze fractie zich, binnen de 
grenzen van haar eigen verantwoordelijk
heid, zo positief mogelijk wil opstellen 
Dit zei mr. Aantjes aan het slot van zijn 
rede tijdens de algemene politieke be
schouwingen. Hij ging in zijn speech in op 
de positie van de CDA-fractie tegenover 
het kabinet-Van Agt. De CDA-fractievoor- 
zitter zei hierover:
Als ik zeg dat wij wensen dat het kabinet de 
volle rit uitzit en dat onze kritiek daarop 
mede is gericht, dan is het ook niet alleen 
omdat het land met politieke stabiliteit ge
diend is. Het is ook niet alleen omdat de 
deur naar het alternatief op 4 november 
1977 door de toenmahge formateur voor

Aantjes in de algemene beschouwingen:

CDA staat binnen de grenzen van 
haar verantwoordelijkheid 
positief tegenover dit kabinet

deze parlementaire periode definitief is 
dichtgeslagen, hoezeer wij (en ik wens dat 
te mogen blijven zeggen) die weg ernstig en 
bij voorkeur (ook vanwege de problemen 
die ons vandaag bezighouden) hebben be
proefd. Wij hebben de onvermijdelijke ge
volgen aanvaard en daar staan wij voor. 
Vooral echter wordt onze houding tegen
over het kabinet bepaald door de overtui
ging dat veel van wat ik heb gezegd, en 
zeker de motivatie die erachter zit, bij me

nigeen in het kabinet resoneert, bij de mi- 
nister-president niet in de laatste plaats. 
Dat is niet genoeg. Het moet ook voortdu
rend uit het beleid blijken. Een kabinet 
moet als het ware een beetje warmte uit
stralen naar degenen die het moeihjk heb
ben in de samenleving. Het behoeft geen 
verterend vuur te zijn noch een onop
houdelijk spattende vonkenregen. Maar 
wel zo nu en dan een vonk die overspringt 
naar wie leven moet in de kille en gure

delen van de samenleving.
Er is mij verweten dat ik te vroeg zou heb
ben gezegd dat het vermijden van een crisis 
een hoge prioriteit voor ons heeft. Daar
mee zou ik het machtigste wapen bij voor
baat uit handen hebben gegeven. De rege
ring zou slechts onaanvaardbaar behoeven 
te zeggen en zij zou bij voorbaat weten 
daarmee de CDA-fractie, althans haar 
voorzitter, achter zich te krijgen.
Dat verwijt zou juist zijn, als het debat tus
sen regering en kabinet in deze weken een 
pokerspel zou zijn. Ik poker niet. Ik handel 
vanuit loyaliteit en ik ga uit van de weder
kerigheid daarvan. Ik zou het zo niet doen, 
als ik hetzelfde niet ook van het kabinet 
verwachtte.
Daarin past geen dreigement, van welke 
kant van de regeringstafel dan ook. Ik ver
wacht meer van argumenten en loyaliteit 
dan van dreigementen en poker.
Ik reken en vertrouw op een antwoord in 
dezelfde geest, aldus de CDA-fractievoor- 
zitter.

H. V. Sp.

Zo gezegd — zó gedaan
Een vergelijkend rubriekje

GROTE EEN
De regering zit echter met de moeilijkheid 
dat oud-minister Lubbers de belangrijkste 
CDA-woordvoerder is tijdens de Kamer
debatten over de ombuigingsoperatie. Op 
de achtergrond speelt oud-minister Boers- 
ma een gróte rol. Beiden waren minister in 
het kabinet-Den Uyl. Zij hebben beiden nog 
last van de erfenis uit die tijd: zijn 
emotioneel nog te veel met Den Uyls 
denkbeelden verbonden.
(dr. F. A. Hoogendijk in Elseviers Maga

zine 30/9).

Boersma heeft nauwelijks meegedaan met 
de besprekingen in de sociaal-economische 
en financiële commissie van de CDA-fractie, 
waarvan Lubbers voorzitter is. En hij mag 
dan ook niet deelnemen aan de debatten 
over Bestek ’81. In feite is Boersma een 
eenmansfractie in de Tweede Kamer.

(Hans Smits in Vrij Nederland 30/9).

(ON)RUSTGEVEND
De doorsnee-Nederlander is geen hoogvlie
ger. We zijn een volk met een uiterst 
beperkte cultuur en cultuurgeschiedenis, 
(mr. J. Landré, oud Tros-directeur, in Else

viers Magazine 30/9).

Nederlanders, vooral welgestelden, de zoge
naamde betere kringen, hebben in verge
lijking met hun equivalenten in de ons 
omringende landen geen grote culturele 
behoeften. Voor literatuur hebben ze weinig 
belangstelling, kunst interesseert ze niet erg.

(Rudy Kousbroek bij uitreiking P.C. Hoofd
prijs).

Dankzij het hogere niveau en de grote 
„dichtheid” van onze boekhandels zijn de 
beginoplagen van dichtbundels en roman
debuten in Nederland nagenoeg gelijk (in 
absolute cijfers) aan die in de ons 
omringende landen. In tegenstelling tot wat 
Kousbroek beweert hoeven we ons voor 
onze literaire belangstelling dus niet te 
schamen.
(Directeur Kuipers van Uitg. Querido, 

geciteerd in De Tijd 29/9).

Paul Bocuse, de veel omstreden keuken
meester uit Collonges au Mont-d’Or heeft 
op 25 en 26 september ons land weer 
aangedaan. Hij was hier voor de presentatie 
van zijn boek „La cuisine du Marché”. Om 
te laten zien dat ook wij tegenwoordig 
culinair echt wel ons mannetje staan, werd 
een diner geserveerd è la cuisine du 
marché’ door een achttal Nederlandse 
cuisiniers. Met gepaste trots vermeld ik 
gaarne dat Paul Bocuse zeer onder de 
mdruk was van hetgeen geboden werd en 
dus van het huidige niveau van onze 
vaderlandse keuken.
(Pieter Taselaar in Elseviers Magazine 30/9)

’̂ OEGER EN NU (NOG)
Vroeger vond ik het leuk het mannelijk 
superieur doen aan de kaak te stellen. Dat 
was toen nog geen saai onderwerp. Mannen 
gaven in die dagen ook nog niet toe dat ze

vrouwen patroniseerden en ze ontkenden 
Het ook niet - het was iets vanzelfsprekends 
qn meisjes die dat niet vondeii waren 
ongetwijfeld seksueel gefrustreerd en be
hoefden eens een goede beurt. Die manier 
van praten was toen in de mode. Die dagen 
zijn voorbij en dat is de verdienste van het 
feminisme.

(Tamar in Vrij Nederland 30/9).

?e krijgen ook een seksuele relatie en het is 
bij mijn weten de eerste keer dat in een film 
Ie seksuele moeilijkheden èn mogelijkhe
den worden getoond van een gehandicapte 
èn zijn of haar partner. Waarom heb ik

nergens gelezen over deze voor de film
geschiedenis zo opzienbarende bedscène? 
Waarschijnlijk omdat vrijwel alle recen
senten mannen zijn. Voor mannen die zo 
trots zijn op hun potentie en wier seksbele- 
«ng en - verwachting primair gericht is op 
la t ene „grote moment”, moet het kennelijk 
zeer pijnlijk zijn geweest te constateren dat 
èen vrouw ook plezier kan beleven zonder 
|e  aanwezigheid van dat zaligmakende 
superinstrument.

(Elzeline v. Amerongen bij bespreking van 
„Coming home” in Hervormd Nederland

30/9).

T. Tolman
nam afscheid van Friese CBTB

T. Tolman (ook Tweede-Kamerlid van het 
CDA) heeft in Leeuwarden afscheid geno
men als voorzitter van de Friese Christe
lijke Boeren- en Tuindersbond. In zijn 
laatste openingswoord bracht Tolman ook 
de zuivelvoorraden ter sprake. Hij noemde 
de zuivelvoorraden en de groeiende pro- 
duktie structureel.
„We kunnen enkel kiezen uit kwade 
maatregelen. We zullen een systeem moeten 
scheppen, waardoor voortdurend en auto
matisch de voorraden binnen de perken 
blijven. Dat is haalbaar en betaalbaar”, 
aldus de scheidende CBTB-voorzitter.

Prijsbeleid dat alleen tot doel heeft om 
evenwicht pp de zuivelmarkt te brengen, 
noemde Tolman een politiek van de botte

bijl, die een hele kille koude sanering me‘ 
zich meebrengt. Ook een prijsbevriezing 
achtte hij onjuist, omdat dit een regelrecht 
subsidiëren van de consument en een 
onverantwoorde aantasting van het boeren
inkomen zou betekenen.
Weinig waardering had Tolman voor het 
knippen door de minister in de landbouw
begroting, wat betreft de ruilverkavelings- 
gelden. Hij heeft wat te gemakkelijk willen 
profiteren van de omstandigheden dat het 
bestemmingsprogramma van de laatste 
jaren op 40.000 hectare is gekomen. Het 
betekent op den duur een stagnatie in het 
bestemmingsprogramma en dat zal voor 
onze provincie Friesland hard aankomen, 
zei Tolman. (ANP)
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Geloof en politiek
Het CHJO-bestuur heeft inij gevraagd om - 
als voorbereiding op de studieconferentie 
van het CDJA op 20 en 21 oktober a.s. - een 
stukje over de grondslag-quaestie te schrij
ven. Gaarne voldoe ik aan dit verzoek, 
echter met de beperking dat de resul
taten van de besprekingen in de grondslag- 
commissie van het CDJA hierin niet ter 
sprake zullen komen. Dit stukje schrijf ik 
dan ook niet als lid van de grondslagcom- 
missie van het CDJA, maar geheel voor 
eigen verantwoording.
De grondslagproblematiek kent twee grote 
vragencomplexen. Deze hangen onderling 
nauw met elkaar samen.
Het eerste complex betreft de vragen rond 
de formulering van het uitgangspunt. Hoe 
lopen voor ons de lijnen vanuit het 
Evangelie (om deze, binnen het CDA helaas 
algemeen gebruikelijke, omschrijving van 
het uitgangspunt maar te hanteren) naar de 
practische politiek? Welke plaats neemt het 
Evangelie in bij het opstellen van een 
politiek program? Over deze zaken is bij de 
„Woudschoten-conference” in februari 1975 
door het Algemeen Bestuur van het CDA in 
verdubbelde samenstelling overeenstem
ming bereikt. Het resultaat van deze 
„conference” kan men terugvinden in de 
„overwegingen” die aan „Niet bij brood 
alleen” voorafgaan. Maar daarna kwam de 
discussie pas goed op gang. En wel over:
Het tweede complex, dat betrekking heeft 
op de vragen rond het functioneren van het 
uitgangspunt. De vraag werd toen geop
perd: „Kan iemand die het uitgangspunt 
niet persoonlijk onderschrijft, toch verte
genwoordiger zijn van het CDA? ”
Zo’n vraag is binnen het socialisme of het 
liberalisme niet wel denkbaar. Wat is een 
socialist of een liberaal die het uitgangspunt 
van het socialisme respectievelijk liberalis
me niet onderschrijft? Hoe kan iemand het 
socialisme dan wel het liberalisme in 
politiek opzicht wel wensen, maar dit 
persoonlijk toch niet wensen? Dat begint 
toch wei verdacht veel op een contradictio in 
terminis te lijken! Of ten diepste hetzelfde 
t.a.v. de christen-democratie ook niet geldt, 
is een vraag die in dit verband het 
overwegen waard is.
Maar uit het feit dat het mogeiijk is dat 
deze vraag binnen het CDA opkomt, blijkt 
i.i.g. dat de grondslag er niet dezelfde 
eenduidigheid heeft ais bij de genoemde

stromingen. Dat ligt aan de aard van de 
grondslag. De grondslag heeft ook een 
gerichtheid op de individuele mens. Al
thans, zo denken christenen erover. Maar 
het is natuurlijk ook mogelijk dat, als het 
CDA een naar haar mening op de bijbel 
gefundeerd politiek programma heeft opge
steld, er meiisen komen die door dat pro
gramma zich wel aangesproken voelen, 
zonder het gezag van de bijbel te erkennen. 
Het lijkt me dat de discussie ih 1975 
voornamelijk over deze zaak ging. Niet te 
ontkennen valt dat er hier. een groot 
struikelblok ligt. Want een politiek pro
gramma is maar een momentopname. Na 
verloop van tijd dient het herschreven te 
worden, toegesneden op de dan bestaande 
situatie. Dat moet dan weer opnieuw 
gebeuren vanuit het uitgangspunt. En niet 
alles wordt in het politieke program 
behandeld. Het program kan ook geen 
dictaat zijn. Men moet er van af kunnen 
wijken. Men kan tot een andere visie 
komen. Ook dat alles moet gerelate.erd zijn 
aan het uitgangspunt. Kan de „C” in CDA 
nog wel volledig tot haar recht komen als er 
in zo’n situatie op belangrijke posten in het 
CDA mensen zijn die deze relatering niet 
mee kunnen maken, omdat ze geen binding 
met het uitgangspunt erkennen?
Anderzijds kan men zich afvragen of dat 
allemaal wel zo’n vaart loopt. Is het naar 
buiten toe zo onduidelijk dat het CDA die 
koppeling naar de bijbel toe beslist wil 
leggen? Ix>pen we, door zo angstig te zijn 
over de kwaliteit van de „C”, niet eerder het 
gevaar mensen van ons af te stoten? Lopen 
we ook niet het gevaar onze eigen visie te 
gaan verabsoluteren zodat we tenslotte ook 
onverdraagzaam ten opzichte van elkaar 
zullen zijn?
Belangrijker nog acht ik de vraag: moet in 
het politiek program de koppeling naar het 
uitgangspunt niet zodanig aanwezig zijn, 
dat van meet aan voor iedereen duidelijk is, 
dat het één niet zonder het ander kan 
bestaan? M.a.w.: moet in het politieke 
program het appèl vanuit het uitgangspunt 
niet helder doorklinken?
We wezen er boven al op dat de beide 
vragencomplexen rond het uitgangspunt 
ten nauwste met elkaar samenhangen. 
Mijns inziens heeft men dit in de hele 
discussie van 1975 teveel vergeten. Over de 
formulering van het uitgangspunt was men

00«fA-coiifer@nti@ 
over geloof en politiek
Op vrijdagavond 20 en zaterdag 21 ok
tober zal door het Christen-Democratisch 
Jongeren Appèl een conferentie worden 
georganiseerd rond het thema „Geloof en 
Politiek” .
Deze conferentie moet men zien in het ka
der van de discussie die binnen het CDJA 
(en het CDA) over dit thema gaande is. Zij 
wordt dan ook georganiseerd, door de 
commissie, die het CDJA-Federatiebestuur 
moet adviseren over de relatie tussen het 
Bijbels uitgangspunt en het politiek han
delen, waarvan dit het richtsnoer vormt. 
Het is de bedoeling, dat dit rapport wordt 
opgesteld, mede aan de hand van de resul
taten van deze conferentie.
De opzet van de conferentie is als volgt: 
De vrijdagavond wordt gebruikt om de 
deelnemers in te leiden en vertrouwd te 
maken met het thema, ’s Zaterdags wordt 
de discussie toegespitst op een vijftal vra
gen:
- hoe ziet u de relatie tussen Evangelie en

politiek?
- hoe denkt u vanuit die relatie over chris

telijke partijvorming.
- welke praktische consequenties vloeien 

naar uw mening vandaag uit het Evan
gelie voort?

- bent u van mening, dat politici in een 
Christelijke partij persoonlijk aan

spreekbaar moeten zijn op het Evan
gelie? '

- bent u van mening dat Kerken ook een . 
politieke verantwoordelijkheid heb
ben? Zo ja, hoe verhoudt die zich tot de 
verantwoordelijkheid van politieke par
tijen.

Over deze vragen zullen een aantal in
leiders hun licht laten schijnen. Daarna zal 
er in een forumdiscussie over de inleidin
gen worden gediscussieerd. Als inleiders 
zijn aangezocht: drs. G. van Leijenhorst 
(vicevoorzitter CDA-Tweede-Kamcrfrac- 
tie), prof. dr. W. C. M. Klijn (rooms
katholiek theoloog, lid van de CDA- 
commissie Grondslag en politiek), prof. dr. 
W. Verkuyl (hoogleraar aan de VU).

Deelname aan deze conferentie, die wordt 
gehouden in Arnhem, staat open voor alle 
leden van het CDJA. De kosten zijn ƒ 15,- 
per persoon. Reiskosten boven ƒ 10,- wor
den yergoed. Opgave is mogelijk door in
zending van van onderstaande bon, onder 
gelijktijdige overschrijving van ƒ15,- op 
girono. 3897453, t.n.v. Stichting Federatie 
CDJA, Mauritskade 25, Den Haag.
N.B. Alleeen deelname aan de gehele con
ferentie is mogelijk.

BON
Ondergetekende, (naam ).....................
(adres en woonplaats).....................
lid van ARJOS/CHJO/KVPJO/CDA-rechtstreeks, geeft zich op voor deelname aan 
de conferentie Geloof en Politiek op 20 en 21 oktober en maakt daartoe ƒ 15,- over 
op giro 3897453 t.n.v. Stichting Federatie CDJA, Mauritskade 25, Den Haag.

Handtekening

Zo spoedig mogelijk inzenden aan Secretariaat CDJA, Mauritskade 25, Den Haag.

het ^tijdens de „Woudschoten-conference” 
eens geworden. Maar • was men het ’ ten 
diepste wel zo eens? En zo ja, was de 
formulering dan wel zo gelukkig?
Als harde kern van deze formulering is de 
zinsnede te beschouwen: „Het CDA aan
vaardt het Evangelie als richtsnoer van het 
politieke handelen.” Hoezeer ik ook over
tuigd ben van de goede bedoelingen achter 
deze zin, ik kan niet anders zeggen dat dat 
ik haar grenzeloos vaag vind.
In deze vaagheid ligt voor mijn gevoel het 
knelpunt in de hele discussie. De term 
„Evangelie” werd voorzien van de voetnoot, 
dat „onder Evangelie wordt verstaan de 
gehele Bijbel, hier aangeduid met een in 
brede kring gangbaar woord”. Hieruit blijkt 
al dat de term „Evangelie” niet zonder meer 
onomstreden was.

Lexicografisch gezien betekent Evangelie: 
het verhaal van het leven en de leer van 
Jezus. Reeds dit is een aanzienlijke 
beperking t.o.v. het woord „bijbel”. Maar als 
men moet nagaan wat men ’in brede kring’ 
onder het woord „Evangelie” verstaat, dan 
vrees ik toch uit te komen bij een wat 
Kerstsfeer-achtig geheel, in de trant van 
,Jief zijn voor elkaar”. Natuurlijk liggen de 
opvattingen binnen het CDA anders. Het 
zou een geweldige caricatuur van het CDA 
zijn als we doen alsof een dergelijke 
opvatting t.a.v. het Evangelie daar de 
boventoon voert.. Maar ook als binnen het 
CDA over het Evangelie gesproken wordt, 
kan ik me niet aan de indruk onttrekken 
dat dit met een zekere eenzijdigheid 
gebeurt. Men hoort voortdurend spreken 
over de ontrechten en de armen. Daarbij 
worden passages uit de Bergrede en uit 
Mattheus 25 veelvuldig geciteerd. Laat er 
geen misverstand over zijn: deze zaken zijn 
wezenlijke zaken in de bijbel. Het zijn zaken 
die onze volle aandacht verdienen. Als men 
daarbij maar niet vergeet dat er meer is in 
de bijbel. Door alleen over deze zaken te 
praten wekt men verkeerde indrukken. We 
zullen ons moeten realiseren en duidelijk 
moeten maken dat de bijbel geen maat- 
schappij-hervormend programma is, maar 
dat ze élke maatschappij (ook de best 
denkbare christelijke maatschappij) onder 
de radicale critiek van het Woord van God 
brengt en dus maatschappij-critiserend is. 
Het Koninkrijk Gods is een norm die al 
onze koninkrijken onder haar critiek stelt. 
Als we dit besef uitdragen, zal men gaan 
begrijpen dat ons bezig zijn in de politiek 
vanuit ons christen-zijn. geen pretentie is, 
maar een intentie. Als daarbij ook nog in 
bepaalde kringen gesproken wordt over de 
„verplichtende norm” van het Evangelie, 
dan gaan er bij mij helemaal vragen rijzen. 
Wat bedoelt men daar toch mee? Kan het 
Evangelie omschreven worden als „verplich
tende norm”? Is het Evangelie niet eerder 
de verkondiging van het onverplichte, 
onverwachte en onverdiende handelen 
Gods? Of bedoelt men ermee dat men uit 
het Evangelie een verplichtende norm kan 
aflezen? Misschien zelfs een verplichtende 
politieke norm? Maar als het Evangelie zelf 
niet als zodanig bedoeld is, kan men er dan 
eenduidig een verplichtende norm uit 
aflezen? Is men er zo niet al te pretentieus 
mee bezig? En leidt dat er niet toe dat men - 
in de politiek gehoor gevend aan de aldus 
verstane norm - zich onverdraagzaam gaat

opstellen tegenover mensen die het Evange
lie anders verstaan?
Ook rijzen er vragen als we lezen dat het 
Evangelie. . . . .  richtsnoer is voor het 
politieke handelen. Is het Evangelie één van 
de richtsnoeren voor politiek handelen 
onder velen? Of is het dat in exclusieve zin? 
Het laatste is ongetwijfeld bedoeld, maar uit 
de formulering valt dat niet af te lezen. En 
om de formulering gaat het.
En zou in de formulering ook niet moeten 
doorklinken dat het Evangelie meer dan 
alleen maar politieke betekenis heeft?
Dat de gehoorzaamheid die de bijbel van 
ons vraagt de hele mens aangaat en niet 
alleen maar een bepaalde (bijv. de politieke) 
sector uit zijn leven? Als men dat aangeeft, 
hoeft men ook niet al te bang te zijn dat 
mensen op het politieke program van het 
CDA af zullen komen die niet de grondslag 
erkennen. .
Al deze overwegingen, die met nog vele 
andere aangevuld kunnen worden, roepen 
voor mij de boven reeds aangeduide vraag 
op of we wel zo gelukkig moeten zijn mef de 
wijze waarop de weg om vanuit het 
uitgangspunt te komen tof een politiek 
program, de wijze waarop de relatie 
uitgangspunt - politiek handelen aangege
ven wordt,,wef zo gelukkig geformuleerd is. 
Daarom ben ik ook zo blij dat thans in 
CDJA-verband de verhouding geloof - 
politiek aan de orde komt. Ik hoop dat er 
niet met een grote boog om de bovenge
stelde vragen heengelopen wórdt. Ze zouden 
wel eens een aanduiding kunnen zijn dat er 
t.a.v. de verhouding grondslag - politiek 
handelen binnen het CDA en het CDJA 
nogal verschillend gedacht wordt. En het 
CDA zal alleen een christen-democratisch 
appèl kunnen zijn als we het met elkaar 
eens-zijn over onze visie op het uitgangs
punt. Dat betekent niet dat we allemaal 
hetzelfde liedje moeten zingen. Het bete
kent wel dat we elkaar zullen moeten 
(kunnen) herkennen als broeders van 
hetzelfde huis, waarin wij overigens zo 
hopeloos veel verschillende kamers hebben 
ingericht. Ik hoop dan ook dat veel 
CHJO’ers op de conferentie aanwezig zullen 
zijn om met ons mee te denken over de grote 
vragen waar wij voor staan.

Egbert Bluemink

VAN DER GLAS
Heerenveen
Bfaas- en
Slaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

Najaarsledenvergadering CHJO
Het bestuur van de Christelijk-Historische 
Jongeren Organisatie deelt mede, dat het 
op zaterdag 18 november a.s. te Zwolle een 
algemene ledenvergadering hoopt te beleg
gen. Op de agenda staan onder meer een 
politieke rede van de voorzitter, de ont
wikkelingen binnen het CDJA, de begro
ting voor 1979, statutenwijzigingen en poli
tieke discussie.

JKrachtens artikel 13 van het Huishoudelijk

'^Reglement is elk lid bevoegd tot twee 
weken voor de datum van de algemene 
■ledenvergadering voorstellen ter behande
ling op de vergadering in te dienen bij het 
algemeen secretariaat. Lange Geldersekade 
8, Dordrecht. Over plaats, aanvangsuur en 
agenda van de vergadering zullen nadere 
informaties volgen.

Govert Veldhuijzen, 
algemeen secretaris CHJO.

Dr. R. J. H. Krulsinga in Nederlands equipe EUCO
Het dagelijks bestuur van de CHU heeft 
dr. R. J. H. Krulsinga benoemd in de 
Nederlandse Equipe naar de Europese Unie 
van Christen Democraten (EUCD). Hij 
neemt hier de plaats in, die tot nu toe 
bekleed werd door de Unievoorzitter, dr. 
L. M. van Leeuwen. Het contact tussen het 
Uniebestuur en haar vertegenwoordigers 
zal worden onderhouden door ds. A. 
Oliemans.
Bij een eventuele vacature in de CDA- 
fractie van de Tweede Kamer, welke door 
een CHU-kandidaat moet worden vervuld, 
zal de heer Krulsinga een beslissing nemen 
in overleg met het dagelijks bestuur van de 
Unie, aldus dr. Van Leeuwen op de Unie- 
raadsvergadering van 7 oktober jl.

Ultimo december eindigt statutair de zit
tingsperiode van de heer Wm C. de Kruyf 
als lid van de Unieraad. Dit betekent tevens 
zijn aftreden als lid van het Uniebestuur en 
als vice-voorzitter. Op de Unieraadsver- 
gadering van zaterdag 9 december a.s. zal 
in deze vacature moeten worden voorzien. 
Kandidaten voor deze funktie kunnen 
worden ingediend bij de secretaris, drs. M. 
Smits.

In verband met de afwezigheid van de heer 
Van Leeuwen gedurende de maanden 
januari en februari zal de heer De Kruyf 
hem tijdens die periode nog vervangen en 
pas aftreden op de Unieraadsvergadering 
van 7 april 1979.
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E m ancipatie-P roces  
van verandering en groei
door: Hanske Evenhuis-van Essen, lid CDA-Tweede Kamer fraktie

Een Openbare Commissie Vergadering 
over emancipatiebeleid in 'de Tweede Ka
mer maakt niet alleen de tongen los van de 
woordvoerders, maar gelukkig ook van de 
hele fraktie. 'Wanneer bovendien de staats
secretaris, die het emancipatiebeleid tot 
haar direkte verantwoordelijkheid rekent, 
één van de onzen is, dan kunnen wij zeker 
veel verwachten.
Waar het om gaat is dat er een visie ont- 
wdkkeld wordt over een samenleving, waar 
vrouwen en mannen hun talenten loinnen 
ontplooien en zich dan inderdaad „samen 
verantwoordelijk” weten!
In het algemene gedeelte werd weer eens 
op een rijtje gezet waarom er veranderin
gen nodig zijn. Wat is er nl. gebeurd? Bij de 
vrouwen zijn de poten onder de stoel weg
gezaagd.
De geboorteregelende middelen, die heb
ben geleid tot steeds kleinere geziimen, de 
vereenvoudiging van de huishouding, de 
eerdere zelfstandigwording van de kinde
ren, hebben haar traditionele funktie van 
vooral echtgenote en moeder uitgehold. De 
een zal met deze ontwikkeling gelukkiger 
zijn dan de ander. Maar afgezien van de 
beoordeling hiervan, is er het gegeven dat 
veel vrouwen in een leegte zitten en dat 
nog meer vrouwen een leegte wacht. Een 
leegte, die zij zelf zullen moeten opvullen 
met door henzelf te vinden nieuwe waar
den en mogelijkheden. "Van dit zoekennaar 
eigen waarden en mogehjkheden zal de ge
hele samenleving kunnen profiteren. In
dien de samenleving dat ook werkelijk wil. 
En eerlijk gezegd, alles overziende, kan 
getwijfeld worden aan de authenticiteit van 
de wil. Velen van ons, van de vrouwen zelf, 
van de mannen, en dus ook van degenen 
die de organisatie van de samenleving ge
stalte geven, kunnen — de goeden niet te na 
gesproken -  het vertrouwde beeld van de 
moeder en echtgenote niet loslaten. Bete
kent dat beeld ook niet zekerheid, gebor
genheid? Maar als zij weigeren ditbeeld los 
te laten, dan zuUen zij het werkelijke 
vraagstuk niet helder onder ogen kunnen 
zien en de ontwikkeling naar een gezonde
re, evenwichtiger samenleving blokkeren. 
Voor veranderingen, die nogmaals vooral 
de vrouwen betreffen, is mentaliteitsver
andering nodig. Maar mentaliteitsverande
ringen gaan langzaam, en werken vaak ook 
tegendraads. Wat te denken van het beeld 
van vrouwen in de reklame, die zich aan 
alle -  modieuze — omstandigheden aanpas
sen en afwisselend betaald werken, echt
genote en moeder zijn? Wat te denken van 
het beeld van vrouwen in de fihns die haar

-  al naar gelang van de wensen van de 
mannen—tonen in diepe onderdanigheid of 
slaafse onderhorigheid? Gelukkig is de 
mentaliteit van veel vrouwen, hoe traag 
ook, groeiende en wel in de richting van 
bewustwording en aktie.
Dat er voor deze veranderingen maatre
gelen nodig zijn, laat zich denken. Veel 
moties hebben de afgevaardigden op de 
staatssecretaris en haar collega’s afge
vuurd.
De CDA-woordvoerders hadden begrijpe
lijkerwijs ook een aantal verlangens. Ver
andering van de wetgeving, met name een 
snelle behandeling van de anti-seksediscri- 
minatiewetgeving is van groot belang. 
Reeds een jaar geleden heeft de Emancipa
tie Kommissie hierover een advies inge
diend, terwijl van een reaktie van de Rege
ring nog niets te bespeuren valt. Wij zijn 
voorlopig van mening dat een dergelijke 
afzonderlijke wetgeving gewenst is, en wel 
om verschillende redenen. De verwachte 
grondwetswijziging, waarin een anti-sekse 
discriminatiebepaling zou worden opgeno
men, geeft alleen zekerheid in de relatie 
tussen overheid en bmgers, maar biedt 
geen garanties voor de verhouding tussen 
burgers onderling. En dergelijke garanties 
zijn b.v. in de arbeidssfeer beslist geen 
overbodige luxe. Nog te veel openlijke en 

. verhulde discriminatie, die de ontwikke
lingen in de toekomst belemmeren, komen 
juist daar voor. Aanpassing van de be
staande wetgeving is voorts een langdurig 
proces, terwijl ook dan niet elk concreet 
geval van discriminatie te ondervangen is. 
De ervaringen in de Verenigde Staten, Ca
nada, het Verenigd Koninkrijk en Noorwe
gen "zijn, blijkens het betreffende rapport 
van de Emancipatie Kommissie, stimule
rend.
En dat op dit punt toch vreemde dingen 
voorkomen, moge blijken uit artikel 5 van 
de Handelsregisterwet, waarin voorge
schreven is dat de vrouw de naam van haar 
man moet invuUen, ook wanneer deze 
overleden is of wanneer de vrouw geschei- 

■ den is. Bij de man worden deze inlichtingen 
niet gevraagd!
Dat uit de begroting van Justitie blijkt, dat 
binnenkort de indiening kan worden ver
wacht van de wetsontwerpen tot wegne
ming van een aantal ongefijkheden tussen 
marmen en vrouwen in het famiherecht en 
tot uitvoering van de EEG-richtlijnen inza
ke de non-discrkninatie van man en vrouw 
bij de arbeid, stemt ons weliswaar tevre
den, maar eerlijk gezegd was er ook geen 
ontkomen aan. Het besturen van de open

bare diensten in ons land is eeuwen
lang bijna exclusief mannenwerk geweest 
en wij zijn van mening dat ook de vrouwen 
hierbij betrokken moeten worden. Deze 
mening mondde uit in het indienen van een 
motie, waarin de Regering gevraagd wordt 
om op korte termijn -  in overleg met het 
Centraal Instituut "Vorming en Opleiding 
Bestuurskunde -  een onderzoek in te stel
len naar de mogelijkheid van een behoefte 
aan cursussen, gericht op de beleidsaspec
ten van het openbaar bestuur. 'Want ook de 
voorlichting van de overheid mag niet rol- 
bevestigend zijn, dat spreekt voor zichzelf! 
Veel aandacht werd ook besteed aan het 
onderwijs. Juist bij het onderwijs bestaan 
vele mogelijkheden om vernieuwingen 
door te voeren. Helaas is het nog steeds 
droevig gesteld met de leerboekjes. Een 
enquete van de adviesgroep leermiddelen 
wijst uit, dat de meeste onderwijsgevenden 
het aspekt van rolpatroon bij de beoorde
ling van leerboeken minder belangrijk vin
den.

ARBEID EN INKOMEN
Arbeid en inkomen en het kostwinners- 
begrip, allemaal punten die stuk voor stuk 
belangrijk zijn. Elk mens moet in staat wor
den gesteld in zijn onderhoud te voorzien 
door arbeid, die is afgestemd op persoon
lijke en maatschappelijke behoeften. De 
huidige werkgelegenhéidsproblematiek 
treft de vrouwen sterker dan de mannen 
(1 '* /2 X  het mannelijk werkloosheidsper
centage). Het is opmerkelijk dat marmen 
langzamerhand in traditionele vrouwen
beroepen penetreren en dat dit omgekeerd 
veel minder gebeurt.
Er zal herverdeling van arbeid, deeltijdar
beid en voorrang voor de vrijwillige ver
vroegde pensionering van de oudere onge
huwde vrouw moeten komen. De motie 
Van Leeuwen blijft helaas ook nog altijd 
aktueel.
Dat er zich juist zowel bij herverdeling van 
arbeid als bij deeltijdarbeid diverse knel
punten voordoen, is duidelijk.
Om maar enkele te noemen;
a. ziektekostenvergoeding beneden be

paalde inkomensgrens;
b. vergoeding AOW/AWW premie;
c. kostwinnerscriterium bij ontslag, dit 

criterium verdraagt zich nl. niet met de 
EEG-richtlijnen van 9 februari;

d. ononderbroken dienstverband voor 
funkties waarvoor funktioneel leeftijds
ontslag geldt;

e. weduwnaarspensioen, onvolledige ge
zinnen;

Scandinavië-conferentie
„W at verwachten w ij van de christen-democratie in Europa?
Van dinsdag 24 tot en met donderdag 26 
oktober vindt in het Badhotel te Sche- 
veningen een conferentie plaats van Neder
landse christen-democraten met een tiental 
afgevaardigden van christen-democratische 
partijen uit Denemarken, Noorwegen, 
Zweden en Finland.

THEMA
Thema van de conferentie zal zijn: ,,Wat 
zijn onze verwachtingen van de christen
democratie in Europa?” Er zijn op dit 
moment nog geen Scandinavische chris
ten-democratische partijen betrokken bij 
het werk van de Europese Volkspartij 
(EVP) of bij de Europese Unie van chris
ten-democraten (EUCD).

In het licht van 
een zo nauw mogelijke samenwerking van 
alle christen-democratische krachten in 
Europa zal een gesprek tussen Nederlandse 
en Scandinavische christen-democraten on
getwijfeld erg zinvol kunnen zijn. Daarbij 
zal zeker aan de orde komen dat sommige 
christen-democraten uit de betrokken 
Scandinavische landen nogal kritisch tegen 
de Europese Gemeenschap en haar beleid 
aankijken.

DEELNEMERS
Voor deze conferentie zijn uitgenodigd 
vertegenwoordigers van de navolgende 
christen-democratische partijen uit Scandi
navië. Het gaat om afgevaardigden van de 
,,Kristelig Folkeparti” uit Noorwegen, de 
,,Kristeligt Folkeparti” uit Denemarken, 
de ,,Kristen Demokratisk Samling” uit 
Zweden en de ,,Finlands Kristliga Forbund 
r.p.” .

PROGRAMMA
De conferentie begint dinsdagmiddag om
16.30 uur met een korte gebedsdienst, ’s 
’s Avonds staat er een inleiding op het 
programma over het thema: ,,Wat ver
wachten wij van de christen-democratie in 
Europa?” Als inleider is hiervoor gevraagd 
drs. Lubbers, één der vice-voorzitters van 
de CDA-Tweede Kamerfractie. Woensdag
morgen zal één van de Scandinavische 
conferentiegangers een discussie inleiden 
over het conferentiethema.
’s Middags zal de vice-voorzitter van het 
CDA mr. Jansen van Raay spreken over de 
christen-democratie in Nederland. Oud- 
minister van buitenlandse zaken drs. 
Schmelzer zal ’s avonds spreken over het 
onderwerp christen-democratische organi
satievorming in Europees verband.

Voor de Scandinavische deelnemers is een 
speciale congresmap samengesteld, met uit
voerige informatie over de EVP-federatie 
van christen-democratische partijen in 
Europa en over de EUCD, de Europese 
Unie van Christen-Democraten. De Neder
landse deelnemers krijgen een uitgebreid 
informatiepakket over de Scandinavische 
partijen. Dit om de discussie, waaraan veel 
aandacht zal worden besteed, zo goed 
mogelijk tot zijn recht te laten komen.

ORGANISATIE
De Scandinavische gasten zullen niet alleen 
met ,,de politiek” in aanraking komen. Op 
donderdag staat er een bezoek aan de 
Rotterdamse havens op het programma. 
Deze excursie zal ’s middags worden 
gevolgd door een bezoek aan het gebouw 
van de Tweede Kamer. Om omstreeks
17.00 uur zal de conferentie gesloten 
worden. De conferentie wordt georgani
seerd onder verantwoordelijkheid van de 
Nederlandse Equipe van de EUCD, waarin 
de CDA-partijen samenwerken op het 
terrein van het internationale werk. Secre
taris hiervan is het CDA-kamerlid Kleis- 
terlee, onder wiens leiding deze conferentie 
wordt voorbereid.

f. pensioenregelingen die in het bedrijfsle
ven zeer uiteenlopend zijn enz.

Een motie dienaangaande werd ingediend 
waarin nog eens duidelijk aan de orde ge
steld werd het feit dat-hoewel deRegering 
het voornemen al heeft te komen tot één 
algemene pensioenwetgeving — met de in- 
tegratie-invoering nog jaren gemoeid zul
len zijn, terwijl de sociale positie van de 
oudere ongehuwde vrouw een relatief 
zwakke is. Verzocht werd te bevorderen 
het vraagstuk van de pensioenvoorwaar- 
den en -rechten van de werkende vrouw 
waar mogelijk bij voorrang te behandelen. 
Ook aan de onvrijwilfig werkloze vrouw 
werd een belangrijke motie gewijd. „Con
staterend dat bij de 'WWV (wet werkloos
heidsvoorzieningen) anders dan bij overige 
werknemersverzekeringen geen gelijke be
handeling van man en vrouw plaatsvind, 
werd de Regering verzocht ook bij de 
WWV tot een voor man en vrouw gelijke 
behandeling te komen.

GEZONDHEIDSZORG
In de gezondheidszorg spelen de traditio
nele rolpatronen van man en vrouw een 
grote rol. Lagere funkties voor de vrouwen 
en staffunkties, op een enkele uitzondering 
na, voor de mannen. Het beroep verpleeg
kunde moet grotere erkenning krijgen in 
het logisch gevolg van deze constatering 
was dan ook een motie om te komen tot een 
universitaire leerstoel voor verpleegkunde. 
Ook van groot belang in de gezondheids
zorg voor de vrouw is de voorlichting over 
de anti-conceptie. In de samenleving zijn 
initiatieven aanwezig om de hulp en voor
lichting aan eventueel ongewenst zwange
re vrouwen te verbeteren, aangezien ge
bleken is dat de geboden hulp niet voorziet 
in de behoefte. Eenzelfde probleem is er bij 
de opvangtehuizen voor de ongehuwde 
moeder, die nauwelijks de vraag aan
kunnen.
Over het vraagstuk van de verkrachting 
van vrouwen sprak de kamercommissie 
uitvoerig.
De aandacht werd onder meer gevestigd op 
goede opleiding van de politie teneinde de
ze vrouwen op de juiste wijze bij te staan, 
terwijl ook ingegaan werd op de vraag, 
welke zorg- en hulpverleningsinstellingen 
aandacht hebben voor deze groep vrou
wen, die dringend hulp nodig heeft. Zo 
kwamen vele onderwerpen aan de orde, 
het een wat uitgebreider dan het ander, 
maar alle punten waren de moeite waard en 
hetgeen hierboven gememoreerd werd, 
was maar een greep uit het geheel.
De woordvoerders van de CDA-fractie 
hebben zich duchtig geweerd. Met dank 
voor de gegevens, waarvan ik in dit artikel 
gebruik gemaakt heb, wil ik ze noemen. 
Virginie Korte-van Hemel -  overheidsper
soneel, onderwijs, volwasseneneducatie. 
Dien Corenlissen -  gezondheidszorg. 
Bouke Beumer -  arbeid, sociale zekerheid, 
inkomen belastingen.
Martien van Rooyen -  arbeid, sociale ze
kerheid, inkomen belastingen.
Hanske Evenhuis-van Essen — algemeen 
beleid, justitie, emancipatiewerk, internat, 
samenwerking.
De CDA-woordvoerders hebben staatsse
cretaris Jeltien Kraayeveld-'Wouters en de 
andere mede-verantwoordelijke ministers 
en staatssecretarissen een heleboel huis
werk bezorgd.

„CHU,
let op uw zaak”
D. Brouwer de Koning t Woubrugge 
schreef de redactie van ,,de Nederlander” ; 
,,In mijn artikel ,,CHU, let op uw zaak” in 
,,de Nederlander” van vrijdag 29 septem
ber jl. is helaas een storende fout geslopen.

Een opmerkzame lezer maakte mij er 
terecht op attent, dat de gemeente Den 
Helder geen PvdA- maar een 'VVD-burge- 
jmeester heeft. De vermelde recapitulatie 
komt er na correctie als volgt uit te zien;
20 PvdA-gemeenten

met 2.919.000 inwoners 
11 KVP-gemeenten

met 1.402.000 inwoners 
7 'WD-gemeenten met 737.000 inwoners 
4 ARP-gemeenten met 305.000 inwoners 
2 CHU-gemeenten met 199.000 inwoners 

Totaal: 44 gemeenten
met 5.562.000 inwoners 

Ter wille van de objectiviteit in mijn ar
tikel, verzoek ik u hierbij vriendelijk 
bovenstaande correctie in de eerstvolgende 
,,de Nederlander” te willèn opnemen.”
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Bosbouw en Europa
door: dr. S. Faber, CDA-Tweede Kamerlid

Bossen vervullen in onze samenleving een 
erg belangrijke rol. Denk maar aan de na- 
tuuilijke waarde van bossen en aan de 
grote recreatieve betekenis, die ze voor 
miljoenen mensen hebben.
Daarnaast zijn bossen belangrijk met het 
oog op de houtproduktie. Op het ogenbhk 
zijn vraag en aanbod nog aardig in even
wicht. Maar de deskundigen verwachten,

van 8% in het jaar 2000 gehandhaafd bhj- 
ven. Het zijn alarmerende feiten. En daar 
komt nog bij, dat het ook voor de derde 
wereldlanden van levensbelang is, dat men 
in de rijke landen tot een goed bos- 
bouwbeleid komt. Anders is het gevaar Ie-, 
vensgroot aanwezig, dat die rijke landen de 
derde wereld t.z.t. leeg zullen plunderen 
wat de houtprodukten betreft Dan zou een

Tweede Kamer is van mening, dat dat niet 
mag gebeuren. De huidige natuurhjke bos
sen zullen gehandhaafd moeten bUjven en 
dat houdt in, dat de houtproduktie in deze 
bossen niet gemaximaliseerd mag worden. 
Het komt er dus op neer, dat ons land 
slechts zeer beperkte mogelijkheden heeft 
om de houtprodxiktie op te voeren.
En alles wat er gedaan kan worden, is bo
vendien in feite niet meer dan een druppel 
op een gloeiende plaat. De oplossing zal 
zoveel mogelijk gezocht moeten worden in 
Europees verband. Er zullen door de Euro
pese Gemeenschappen (E.G.) maatregelen 
genomen moeten worden om zo spoedig 
mogelijk te komen tot een samenhangend. 
Europees bosbouwbeleid, waardoor het 
aantrekkelijk wordt voor bepaalde E.G.- 
landen (Frankrijk en Italië bijvoorbeeld)

dat we over twintig jaar geconfronteerd 
zullen worden met geweldige houttekorten 
in de wereld. Het is met het oog op de lange 
groeiperiode van bomen dringend gewenst, 
dat er zo spoedig mogelijk maatregelen in 
dit opzicht worden genomen. Dat geldt in 
sterke mate voor de landen van de Európe-i 
se Gemeenschap. Het is nu al zo, dat de
E.G. jaarlijks voor twintig miljard gulden 
aan hout importeert. Daarmee is hout, na 
olie, de belangrijkste importpost! Voor het 
bosarme Nederland zijn de cijfers relatief 
nog ongunstiger. Ons land importeert mo
menteel voor bijna 3 miljard gulden aan 
houtprodukten. Onze houtbéhoefte wordt 
gemiddeld voor slechts 8% gedekt door 
onze eigen houtproduktie. Enkele jaren 
geleden heeft de commissie Thurlings be
cijferd, dat het Nederlandse bosareaal met 
niet minder dan 220.000 ha uitgebreid 
moet worden, wil het dekkingspercentage

onaanvaardbare ontwikkeling zijn.

BEPERKTE MOGELIJKHEDEN
Het is echter een illusie te menen, dat Ne
derland het zich zou kunnen permitteren 
om een paar honderdduizend ha land
bouwgrond om te zetten in bosbouwgrond. 
Daarvoor is de druk op onze grondmarkt 
veel te groot. De regering ziet geen kans om 
een grotere uitbreiding dan van circa
50.000 ha te realiseren (voornamelijk in de 
nieuwe polders en in de omgeving van de 
grote steden in verband met de openlucht
recreatie).

In het licht van de toenemende houtbe- 
hoefte is het niet bij voorbaat uitgesloten 
dat de neiging zal ontstaan om de nog res
terende, zogenaamde natuurlijke bossen, 
ook steeds meer toe te snijden op de 
houtproduktie. De CDA-fractie in de

Nieuwe burgemeesters
Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 16 
oktober 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeenten Ameide en Tienhoven: de 
heer C. Bakker te Streefkerk.
De heer Bakker, die 39 jaar is, is gemeen
tesecretaris van Streefkerk. Hij is her
vormd en lid van het CDA (ARP).

Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 16 
oktober 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Winsum; de heer mr. H. J. E. 
Bruins Slot te Apeldoorn.
De heer Bruins Slot, die 30 jaar is, is chef 
Kabinet van de burgemeester van Apel
doorn.
Hij is hervormd en lid van het CDA 
(ARP).

Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 16 
oktober 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeenten Meerkerk, Leerbroek en 
Nieuwland: de heer T. den Breejen te 
’s Gravendeel.
De heer Den Breejen, die 35 jaar is, is 
gemeentesecretaris van ’s Gravendeel. Hij 
is gereformeerd en lid van het CDA (ARP).

Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 1 
november 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Moerkapelle: de-heer A. W. 
Lips, te Moerkapelle.
De heer Lips, die 30 jaar is, is gemeen
tesecretaris van Moerkapelle. Hij is belij

dend lid van de hervormde kerk en lid van 
het CDA (CHU).

Bij Koninklijk Besluit is met ingang van 1 
november 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeenten Goudriaan en Ottoland; de 
heer H. S. Top te Driebruggen.
De heer Top, die 38 jaar is, is gemeente
secretaris van Driebruggen. Hij is gere
formeerd en lid van het CDA (ARP).

CDA-
bijeenkomsten
CDA KAMERKRING HAARLEM
De CDA-Kamerkring Haarlem komt op 
dinsdag 31 oktober a.s. in openbare leden
vergadering bijeen in het gebouw „De 
Deining” aan het Marktplein, tegenover het 
busstation te Hoofddorp. Aanvang 20.00 
uur. Spreker is jhr. drs. P. A. C. Beelaerts 
van Blokland, minister van volkshuisves
ting en ruimtelijke ordening.

om de houtproduktie danig op te voeren. 
De CDA-fractie meent, dat het niet bij 
voorbaat uitgesloten hoeft te zijn, dat 
daarbij gebruik gemaakt wordt van be
paalde marktordeningsvormen. Dat kan

Bijeenkomst 
met predikanten
Vrijdag 22 september jl. kwam een 25-tal 
predikanten uit alle delen van het land 
bijeen in het Tweede Kamer-gebouw in 
Den Haag teneinde weer met elkaar over 
actuele politieke zaken van gedachten te 
wisselen.
Drs. G. van Leijenhorst hield een inleiding 
over troonrede en miljoenennota, terwijl 
daarna staatssecretaris mr. A. Nooteboom 
meer de financiële aspecten van een en 
ander voor de aanwezigen vertaalde.
Zij beiden vervingen mr. W. Aantjes, die 
wegens overdrukke bezigheden verhinderd 
was.
Een levendige discussie volgde op de beide 
inleidingen. De aanwezigen toonden zich 
na afloop bijzonder tevreden over het 
gebodene. Een woord van hartelijke dank 
aan beide inleiders en een warm applaus 
onderstreepte het dankwoord van ds. A. 
Oliemans. ^
De eerstvolgende bijeenkomst is gepland 
vrijdag 24 november a.s. weer om 10.30 
uur. in de Schepelzaal, Tweede Kamer, 
Binnenhof 5.
Mr. W. Aantjes is gevraagd een actueel 

’ politiek onderwerp voor ons in te leiden. 
Introducé’s en belangstellenden weer harte
lijk welkom. Aanmelding bij ds. Oliemans, 
Erasmuslaan 32, Dordrecht, tel. 078- 
31620.

J. de Swart.

een land als Nederland de eerste tijd inder
daad nogal wat geld kosten omdat ons land 
vrijwel geen hout produceert. Maar daar 
komt in de toekomst dan een hout- en pa
pierstroom tegenover te staan! Deze ge
dachten zijn onlangs in een openbare ver
gadering van de Vaste Tweede-Kamer 
Commissie van Landbouw en Visserij door 
mij namens de CDA-fractie in een motie 
neergelegd. Een motie, die mede onderte
kend werd door W D  en D’66 en die wel
licht bij de stemming t.z.t. in de Kamer ook 
de steun zal krijgen van de PvdA.

De höofdzaak kan als volgt worden samen
gevat. Gezien de grote schaarste op de Ne
derlandse grondmarkt en gezien de nood
zaak de bestaande natuurlijke bossen te 
bewaren, is het met het oog op de dreigen
de houttekorten dringend noodkakelijk, 
dat de Nederlandse regering aUes op alles 
zet om in E.G. verband een goed, samen
hangend bosbouwbeleid van de grond te 
krijgen. Dat is in het belang van de 
houtproduktie, van de Nederlandse land- 
bouwwereld en van het natuurlijk miheu!

r-------------------------
I

I Commentaar 
Contourennota 
2
„Samen verantwoordelijk voor hef on- 
derwijé 2”

commentaar op het vervolg van de 
Contourennota; algemeen onderwijs
beleid, basisonderwijs, secundair en ter
tiair onderwijs, open school, onderwijs
voorzieningen

publikatie van de wetenschappelijke in
stituten van KVP, ARP en CHU
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Bestellingen:

- giro 60 45 00 f  n.v. de Savornin- 
Lohmanstichting, Den Haag

Zo denk ik 
erover
Doorbraakgedachte
: Naar aanleiding van de discussie aangaan
de de doorbraakgedachte in de Partij van 
de Arbeid, tussen ds. Kooistra en dr. de 
Lange, gaarne het volgende:
De PvdA zegt dat de overheid haar gezag 
uitsluitend ontleent aan de burgers zelf. 
Wij zeggen de overheid is de dienaresse 
Gods. Christenen en predikanten dienen 
deze uitspraak volstrekt af te wijzen. 

'Hieruit volgt dat het daarom aan het 
staatshoofd is verboden een persoonlijk 
woord aan de troonrede toe te voegen, 
waarbij de naam van de Allerhoogste werd 
genoemd.
Werkgemeenschappen werden in de PvdA 
opgericht om als lokaas te dienen. Ze zijn 

r reeds opgeheven.
' Christenen en predikanten, die stemmen op 
de PvdA, werken mede aan de ondergang 

I yan de christelijke cultuur.
Rotterdam J. Kloosterman

CHÜ-KAMERKRING LEIDEN

N.V. AANNEMERSBEDRIJF

Ph. de Koning J r
VOOR ALLE BETONWERKEN

De Kamerkring Leiden van de CHU houdt 
op maandag 16 oktober om 20.00 uur een 
vergadering in de Opstandingskerk te Al- 
phen aan den Rijn. Het CDA-Tweede- 
Kamerlid drs. H. Eversdijk spreekt.

Vissersbuurt 110
Telefoon 01850-39543-51543 - |Papendrecht
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Maandelijkse brief van Unie-voorzitter dr. L. M. van Leeuwen:

Duidelijke versterking positie premier Van Agt

Beste unieleden,

Zo, de algemene beschouwingen, en dan 
vooral de behandeling van Bestek ’81,

' zitten er voor het kabinet en parlement 
weer op. Wij hebben ongetwijfeld allemaal 
in spanning gezeten, niet zo zeer over de 
afloop, als wel over de wijze, waarop men 
tussen kabinet en parlement met elkaar zou 
praten. Ik heb de stellige indruk, dat het 
kabinet goed uit de debatten tevoorschijn is 
gekomen en dat vooral premier Van Agt 
zijn positie duidelijK verstevigd heeft.

Bij alle gesprekken over inkomensmatiging 
en dergelijke heb ik mij wel af zitten 
vragen, waarom de regering niet gewoon 
met een paar heel duidelijke cijfer-voor- 
beelden heeft kunnen aangeven, hoe bij 
diverse inkomens de plannen voor het kabi
net nu eigenlijk precies uitwerken. Minister 
Albeda heeft dat nu gedaan voor een zo
genaamde ,.modale” WAO-er, die 'met 
vrouw en een paar kinderen thans een 
inkomen heeft van f24.000,-. De minister 
heeft rekening laten houden met alle wijr 
zigingen in het inkomen van dit gezin, dus 
ook met verandering van kinderbijslag, 
kinderaftrek enz., enz. en hij komt dat tot 
de conclusie dat men in dit voorbeeld er 
volgend jaar f900,- op vooruit zal gaan. Ik 
geloof, dat het erg goed zou zijn, als men er 
nog maar eens een hele reeks van voor
beelden aan toe zou voegen.

Sterk kwam minister-president Van Agt 
naar mijn gevoel uit de persoonlijke dis
cussies met oppositieleider Den Uyl. Met 
genoegen denk ik nog aan de opmerking 
van de minister-president tegen de heer 
Den Uyl, ,,Blijf daar maar staan” , daarbij 
wijzend naar de interruptie-microfoon.

Eén ding, dat de heer Den Uyl gezegd heeft 
is in ieder geval juist. Hij heeft gesteld, dat 
het CDA verantwoordelijk is voor wat er in 
het land gebeurt. Dat is zeker zo en ik meen 
te mogen stellen, dat het CDA vanuit het 
kabinet en vanuit het parlement heel 
duidelijk heeft aangetoond,dat hetzich van 
die verantwoordelijkheid bewust is en dat 
het bovendien die verantwoordelijkheid 
aankan.

GOEDE VERGADERINGEN
Wij hebben in de afgelopen weken een 
tweetal, maar mijn gevoel goede vergade
ringen van de Unieraad gehad. Direct na 
Prinsjesdag heeft de staatssecretaris van 
financiën, mr. A. Nooteboom, met de 
Unieraad de hele Miljoenennota doorge
nomen. Dat is een heel interessante be
spreking geworden. Met name heeft de 
staatssecretaris er nog eens op gewezen, in 
welke mate de overheidsbestedingen in de 
laatste jaren zijn toegenomen. In 1954 
werd 33,3 procent van ons nationale 
inkomen besteed via de overheid, In 1979 
zal dat 63,7 procent zijn. In miljarden 
uitgedrukt betekent dat, dat in 1954 f8,1 
miljard via de overheid werd uitgegeven en 
in 1979 zal dat f 174,8 miljard zijn. Bij de 
discussies over Bestek ’81 staat centraal, 
dat dit kabinet vindt, dat de overheids
uitgaven in verhouding tot het nationale 
inkomen niet verder meer zouden moeten 
toenemen. Dat is naar mijn mening vol
maakt juist.
Als wij doorgaan, zoals wij dat in het 
verleden deden, dan is over een twintigtal 
jaren elke bestedingsbeslissing bij de over
heid en is het gedaan met de particuliere 
sector. Ik vraag mij overigens af, of men 
als publiek deze principiële lijn bij de 
discussies over Bestek ’81 nog wel heeft 
gezien.

UNIEK
Op zaterdag 7 oktober is de Unieraad ook 
weer bijeen geweest. Wij hadden toen ook 
een uniek gebeuren. Daar hebben namelijk 
de tien Tweede-Kamerleden, die via de 
CHU zitting hebben in de CDA-fractie, 
zich aan de Unieraad gepresenteerd. Prof. 
Van Hulst leidde op de van hem bekende, 
bekwame wijze de discussie. Uit vele reac
ties heb ik begrepen, dat bijna iedereen met 
mij van mening was, dat het erg goed was 
eens nader kennis te maken met onze 
Kamerleden, terwijl men verder de stellige 
indruk heeft gekregen, dat de CHU heel 
duidelijk heel goede kwaliteit in de Tweede 
Kamer heeft gebracht.
Een compliment aan Gerard van Leijen- 
horst en zijn groep.

NIET TERUGGEFLOTEN
Het is voor de heer Van Leijenhorst erg 
jammer, dat een oproep van mij aan de 
Unieraad hier en daar in de pers verkeerd is 
begrepen. Ik heb namelijk de Unieraad 
opgeroepen, zich terughoudend op te stel
len in de discussies over de abortus zolang 
er nog geen wetsontwerp van het kabinet 
over dit uiterst moeilijke onderwerp is 
verschenen. Die oproep deed ik notabene 
na overleg met de heer Van Leijenhorst. 
Met name dagblad ,,Trouw” meende uit 
die oproep van mij te moeten concluderen, 
dat ik onze Gerard van Leijenhorst had 
teruggefloten en dat hij met zijn mening 
over de abortus bezig was in een isole
mentspositie te komen. Ik heb dagblad 
,,Trouw” direct na de publicatie een brief 
geschreven en ik vind het nuttig, dat u de 
inhoud van die brief kent:

,,Geachte redactie,

In ,,Trouw” van 9 oktober jl. werd een 
artikel geplaatst onder de kop ,,Van 
Leijenhorst teruggefloten” . In de Unie
raad van zaterdag 7 oktober jl. zou ik 
dat fluiten voor mijn rekening hebben 
genomen in mijn serieuze oproep tot de 
Unieraad van de CHU om terughou
dendheid te betrachten in de discussie 
rond de abortus.
Voor een goed begrip is nodig te weten, 
dat dit besluit is genomen op voorstel 
van de heer Van Leijenhorst zélf, mede 
namens de 10 leden, die vanuit de CHU 
in de Tweede-Kamerfractie van het 
CDA zitting hebben. Het leek de heer 
Van Leijenhorst en mij beter, mede 
gelet ook op de agenda, hierover geen 
uitgebreide inhoudelijke discussie te 
voeren, temeer ook omdat het in het 
vooruitzicht gestelde wetsontwerp nog 
niet verschenen is. Dit hield niet in, dat 
er niet over gesproken mocht worden; 
dit is dan ook wel gebeurd.
Het is mij bekend, dat het standpunt 
van de heer Van Leijenhorst over de 
abortus in brede lagen van de CHU 
steun vindt. Van een isolement van de 
heer Van Leijenhorst, als door de 
schrijver van het artikel gesuggereerd, is 
dan ook geen sprake.
Wat ik nou eigenlijk niet begrijp is, 
waarom uw medewerker niet even de 
moeite heeft genomen mij vóór het 
schrijven van zijn verhaal op te bellen. 
Dan had verveelnis voorkomen kunnen 
worden. Ik verzoek u de inhoud van 
mijn brief ter kennis te brengen van uw 
lezers.
Ik verblijf inmiddels, met vriendelijke 
groet,

hoogachtend,”

DISCUSSIES
Wij gaan binnen de Unie en binnen het 
CDA in de komende tijd over een groot 
aantal onderwerpen discussies krijgen. De 
CDA-commissies, die pre-adviezen moeten 
uitbrengen aan de partijbesturen en overige 
partij-organen, zijn met hun werk vrijwel 
klaar. De commissies over onverenigbare ,  
functies, het ene partijblad en publiciteit 
hebben hun rapptorten al met het dagelijks 
bestuur van het CDA kunnen bespreken. 
Het dagelijks bestuur van het CDA be
spreekt thans de pré-adviezen van de CDA- 
commissies inzake statuten, respectievelijk 
grondslag van het nieuwe CDA. Terecht 
heeft voorzitter Steenkamp van het CDA 
haast in zijn streven, de fusie van de diverse 
CDA-groeperingen rond te krijgen. Er 
komt in de komende maanden voldoende 
informatie, ook naar de individuele leden 
van de CHU om over alle belangrijke 
onderwerpen mee te praten. Zoals ik het nu J 
kan bekijken, zal de Unieraad op zaterdag 
9 december a.s. voor de CHU spijkers met 
koppen moeten slaan met betrekking tot 
aan de orde zijnde onderwerpen.

Wij hebben als dagelijks bestuur van de 
CHU in overleg met de Unieraad besloten, 
dat er over een aantal belangrijke, onze 
samenleving betreffende onderwerpen 
door de Unie uitspraken zullen moeten 
worden gedaan. Wij denken hierbij con
creet aan onderwerpen als economische 
orde, bevolkingsminderheden, abortus, 
vrede en veiligheid, gezin en alternatieve 
vormen van samenleving. Wij beschikken 
in de registers van de De Savornin Loh- 
manstichting over een groot arsenaal aan 
deskundige mensen uit CHU-kringen. Het 
is de bedoeling, dat wij uit die groep de 
mensen gaan kiezen, die voor het bestuur 
van de Unie, voor Unieraad en voor ,,de 
Nederlander” voorbereidende adviezen 
gaan schrijven over de zojuist genoemde 
onderwerpen. Het is bekend, dat ook onze 
collega’s van het CDA met de behandeling 
van deze onderwerpen bezig zijn en het zal 
noodzakelijk en uitermate boeiend zijn te 
vernemen, hoe de diverse groeperingen 
binnen het CDA over één en ander denken.

OÖK DADEN
Tot slot nog een opmerking over benoe
mingen van CDA- en dan met name van

CHU-mensen op bestuurlijke posten. Mi
nister Wiegel heeft meegedeeld, dat hij er 
veel voor voelt een carrière-lijn in te 
bouwen in zijn benoemingsbeleid met 
betrekking tot burgemeesters. Het zal voor 
de minister niet eenvoudig zijn dat voor de 
CHU-burgemeesters te realiseren, omdat 
de CHU in bet nabije verleden erg veel 
belangrijke plaatsen in Nederland is kwijt
geraakt. De minister heeft naar mijn 
mening in principe volmaakt gelijk met het 
benadrukken van een promotielijn, maar 
dan moet hij dat niet alleen in woorden, 
maar ook met daden belijden. Dat deed hij 
niet en juist daarom deed het verlies van 
Amstelveen voor onze CHU zo veel pijn. 
Het is te hopen, dat minister Wiegel in de 
komende tijd eens een mogelijkheid zie, 
ook weer eens een CHU-er te benoemen in 
een gemeente van omvang.

BEMOEDIGING
Wij gaan weer over tot de orde van de dag. 
Er is veel werk te verrichten. Ilé neem aan, 
dat u met mij parlement en kabinet veel 
succes wenst voor de komende maanden. 
Parlement en kabinet mogen weten, dat bij 
een opiniepeiling voor de actualiteiten
rubriek ,,Brandpunt” van de KRO bleek, 
dat het kabinet-Van Agt het naar de 
mening van ons Nederlandse volk goed 
doet. Slechts 28 procent van de Neder
landse bevolking steunde de uitspraak, dat 
het tijd wordt, dat de Tweede Kamer het 
kabinet-Van Agt naar huis stuurt. Naar 
mijn mening is het in jaren niet voor
gekomen, dat er slechts een zo relatief 
kleine groep was, die zich zo negatief 
opstelde ten opzichte van een Nederlands 
kabinet. De overgrote meerderheid deelt 
dus die negatieve mening niet en dat is 
enorm bemoedigend voor kabinet en par
lement, die dus duidelijk volgens Neder
landse opinie met elkaar op de goede weg 
zijn.

Met vriendelijke groet, 
Dr. L. M. van Leeuwen, 
voorzitter CHU.

Elke week
Dit nummer van „de Nederlander” is het maandelijke ledencontactblad van de 
CHU, dat naar alle Unieleden wordt toegezonden. De prijs van het ledencontact
blad is begrepen in de contributie.

„De Nederlander” verschijnt in de weken, dat er geen ledencontactblad is, als 
christelijk-historisch weekblad. Dat is dus drie- tot viermaal per maand.

Wie het weekblad „de Nederlander” wil ontvangen, moet zich abonneren, en de 
abonnementsprijs is ƒ 27,50 per.jaar. Wie het weekblad-Jeest^ordt elke week 
nauwgezet op de hoogte gebracht van het politieke leven in Den Haag.

Proefnummers van „de Nederlander” als christelijk-historisch weekblad kunnen 
aangevraagd worden bij de administratie. Van Deventerlaan 49 te Voorburg.



VRIJDAG 20 OKTOBER 1978

Regionale (kamerkring)vormihgsleiders ook bij CHU
De CH-stichting voor het vormingswerk 
kent, evenals dat bij ARP en KVP het geval 
is, haar ,,regionale vormingsleiders” .
Her vormingswerk neemt in de politieke 
partij een steeds groter plaats in. En wel 
om meerdere redenen. Als belangrijkste 
hiervan zijn te noemen; a. Steeds meer 
blijkt de noodzaak van kadervorming; b. 
de subsidiëring vanwege de overheid maakt 
het mogeiijk en wenselijk om dit deel van 
het partijwerk intensiever aan te pakken. 
De aanpak van dit vormingswerk heeft in 
eerste instantie vanuit het landelijk bestuur 
plaats gevonden. Toch zal naar de over
tuiging van het stichtingsbestuur een regio
nale aanpak - dichter bij de basis - tot 
betere resultaten leiden.

Derhalve zullen de ,,kamerkringbesturen” 
ook het vormingswerk als hun taak moeten 
zien.
Het werken met'regionale beroepskrachten

zal niet altijd mogelijk zijn, gelet op de 
geringe financiële armslag van de kamer- 
kringen. Wel is te bezien of niet een 
bestuurslid wordt aangewezen met als spe
ciale opdracht het vormingswerk: ,,de re
gionale vormingsleider” . Deze persoon is 
dan tevens verbindingsschakel tussen ka- 
merkringbestuur en het landelijk bestuur 
van de stichting voor kader- en vormings
werk.
Terzijde kan worden meegedeeld dat de 
gema'akte kosten bij de landelijke stichting 
kunnen worden gedeclareerd.
Enkele kamerkringen kunnen reeds de 
figuur van de vormingsleider, hetzij dit een 
CH-lid is, hetzij een KVP- of ARP-lid die 
in CDA-verband als zodanig werkt.
Die CH-kamerkringen waar nog geen be
stuurslid als zodanig is aangewezen, wor
den verzocht een agendapunt daartoe op te 
nemen in hun eerstvolgende vergadering. 
Het is zowel voor het landelijk als voor het

regionaal vormingswerk dringend gewenst 
dat die kontaktpersoon - de regionale 
vormingsleider geheten - er is.
De CHU kent thans de volgende regionale 
vormingsleiders:
Groningen; mevrouw A. W. Knottnerus- 
Monster, Hamrikkerweg 7, Nieuw- 
ScHeemda.
Drenthe: J. Spoelder, Assumberg 23, 
Roden.
Overijssel: J. A. Ritsema, Drietorensweg, 
9A, Ens (NOP), (waarnemend).
Den Helder; P. Meinema, Torenlaan 15, 
Heiloo.
Leiden: J. Speelman, van Cralingenlaan 3, 
Wassenaar.
Dordrecht: L. de Snayer, Willem Frede- 
rikstraat 7, Vlaardingen.
Zeeland: J. B. Ventevogel, Badhuisstraat 
95 (postbus 151), Vlissingen.

Het Stichtingsbestuur meent dat de volgen
de taken c.q. functies zijn te noemen:
1. De regionale vormingsleider is de con
tactpersoon voor het vormingswerk, zoweF 
voor informatie naar de leden toe, alswel 
om het landelijk bestuur te informeren uit 
vanuit de regio.

2. Bij de opstelling van de totale acti
viteitenplanning zullen de regionale vor
mingsleiders worden betrokken.
3. Bij de uitvoering van landelijk geor
ganiseerde activiteiten kunnen de regionale 
vormingsleiders worden ingeschakeld, met 
name wanneer het gaat om de leden te 
stimuleren tot deelneming aan projecten.
4. De regionale vormingsleider kan zelf 
projecten binnen de regio opzetten. Daar
voor kan hij op landelijke ondersteuning 
rekenen, voor zover mankracht en finan
ciën dit toelaten.

E e n  ju b i le u m  o p  h e t  U n ie b u r e a u
Vaak is er een groot verschil tussen ver
beelding en werkelijkheid. Een oorzaak 
daarvan kan zijn dat sommige zaken sterk 
tot de verbeelding spreken zodat men er in 
gedachten een verkeerd beeld van vormt. 
Dat geldt heel sterk voor het bureau van 
een politieke partij of groepering en zeker 
als de indruk die men daarover heeft mede 
gevormd is door de TV. Dan wordt het 
geheel in een wat romantische sfeer ge
trokken en wordt meestal gedacht aan iets 
van een enorme omvang waar batterijen 
telefoontoestellen rinkelen, telexen ratelen 
en telegrammen binnenstromen.
Waar een zwerm van goede en slechte (en 
meestal slechte) partijbonzen, voorlichters, 
secretaressen en telefonistes immer bezig is 
met het winnen of verkiezen van verkie
zingen en ook met allerlei intriges.
De werkelijkheid is wel heel anders. Grote 
partijen hebben uiteraard wel vrij omvang
rijke secretariaten, maar bij een bescheiden 
politieke groepering is dat beslist niet het 
geval.
Het Unièbureau past zeker niet in het bo
vengenoemde beeld. Om te beginnen, ’t is 
maar klein en wel een huis met een tuintje 
in een -  volgens Haagse berichten -  vrij 
rustige straat, de Wassenaarse weg.
Het is er vaak wel druk, maar de achter
grond daarvan is lang niet altijd verkiezin

gen, alleen al omdat er uiteraard niet zo 
heel veel verkiezingen zijn.
Er zijn wel een p aa r- meestal drukbezette 
-  telefoons, doch geen telex. Er komt wel 
eens een telegram, maar dat is maar zelden. 
En wanneer er naar een bepaalde afdeling 
gevraagd wordt is die er niet. Gewoon al 
omdat er maar weinig mensen werken, zo
dat het onmogelijk is die in afdelingen 
(boekhouding, voorlichting, ledenadmini
stratie, pers enz.) te splitsen.
Tot de weinige personen die er wel zijn 
behoort reeds sinds geruime tijd — langer 
dan de overigen -  mevrouw C. van Beuke- 
ring-Vermeer die begin oktober I 2 V2 jaar 
in dienst van de Unie was, een feit dat on
mogelijk onopgemerkt voorbij kon gaan, 
alleen al omdat ze al die jaren zo haast 
onopgemerkt, trouw en accuraat, vriende
lijk en bescheiden haar taak heeft verricht 
en steeds een meelevend collega is geweest 
die door iedereen gewaardeerd wordt.

FEEST
Zo was er dan feest op het Uniebureau, dat 
onder meer bijgewoond werd door enkele 
familieleden van de jubilaresse en de se
cretaris van de Unie drs. M. Smits.
Een gezellig feest waar velen die de afgelo
pen 12 V2 jaar met het Bureau in verband 
hebben gestaan aan deelnamen.

Postcode — oh ja!
Met deze woorden: Postcode - Oh ja!, zijn de 
meeste brieven die wij tegenwoordig 
ontvangen af gestempeld. Dit houdt in dat 
de PTT ons hiermede zo ongeveer vraagt 
deze code in te vullen. Daarbij blijft het 
overigens niet, ook de leden van de Unie 
attenderen ons vaak hierop op diverse 
wijzen. Sommige gebruiken de speciale 
postcode postzegels, anderen sturen ons 
hun code en wel bij adreswijzigingen en ook 
wel zonder meer.
Van sommige ontvingen wij hun code reeds 
twee- tot driemaal en die zijn thans in het 
stadium dat de code rood, groen of blauw 
onderstreept wordt enz. Met andere woor
den: waarom doen jullie het niet? Het 
antwoord daarop is heel eenvoudig, natuur
lijk willen wij het wel doen maar ’t gaat 
eenvoudig nog niet.
De situatie is zo, dat ons gehele ledenbe
stand - zoals algemeen bekend te achten is - 
in de computer zit. De voeding daarvan is 
nog geheel afgestemd op de oude wijze van 
adressering. Tezijnertijd - en hopelijk is dat 
binnen betrekkelijk afzienbare tijd - moet 
dus het gehele ledenbestand omgezet. (En 
niet alleen dat van ons doch uiteraard van 
het gehele CDA, want al zijn de partijen dus 
nu nog niet gescheiden, de ledenadmini
stratie is vrijwel reeds één). Dat is natuurlijk 
een enorm - en kostbaar - werk. Alléén reeds 
bij de CHU gaat het om vele duizenden 
adressen, zo’n 27.000!

LEDENBESTAND

Een nauwkeurig lezer van „de Nederlander” 
is het door het noemen van dit getal 
duidelijk dat het niet zo heel goed gaat met 
het ledenbestand, want zo ruim een jaar 
geleden was dit ca. 28.000. We gaan dus 
duidelijk achteruit. Dit door diverse 
oorzaken, samen te vatten als het natuurlijk 
verloop. Op een ledenbestand als het onze 
gaat door allerlei oorzaken waaronder 
overlijden, bedanken en verhuizen ieder 
jaar een aantal verloren, men kan gerust

stellen zo’n 2.000 ruwweg. Dit houdt dus in, 
dat er een enorme inspanning nodig is om 
het aantal zo ongeveer op peil te houden en 
vanzelfsprekend is dat onder de huidige 
stand van zaken geen eenvoudige opgave. 
Uit de cijfers blijkt, dat er in 1977 toch al bij 
al heel wat gedaan is op diverse plaatsen in 
het land aan ledenwerving. Vaak worden we 
nog verrast door een schier enorme 
aktiviteit - we kunnen dit hier niet allemal 
memoreren doch willen ü een greep uit het 
een en ander dat gedaan is niet onthouden. 
Zo herinneren wij ons grote aktiviteit in de 
gemeente Ooststellingerwerf (omvattende 
de kiesverenigingen Appelscha, Donker
broek, Haulerwijk en Oosterwolde-Fochte- 
lo) met het gevolg dat de secretaris van de 
gemeentelijke kiesvereniging, mr. G. W. 
Haars, ons een zeer goed resu'taat kon 
mededelen.

Daarnaast regelmatige opgaven uit Hur- 
wenen en een andere verrassing was een 
2i-tal opgegeven door de secretaris van de 
kiesvereniging Langbroek. Ver aan de top 
stond vorig jaar echter de zeer aktieve klub 
te: Winterswijk, die ons enige tijd ais het 
wire overstroomde met nieuwe leden. De 
grote animator was daar zeer zeker wel de 
héér R. J. Troost met een score van niet 
minder dan 34 stuks!
Uiteraard zijn wij heel dankbaar voor al 
die aktiviteit die overigens niet beperkt is 
gebleven tot 1977 alléén. Ook in ’78 wordt er 
gewerkt, bijv. recentelijk ontvingen wij weer 
opgaven van onder meer Winterswijk, Den 
Ham, Ermelo (Horst en Telgt) en het meest 
recent was een opgave van de secretaris van 
dé thans gecombineerde kiesverenigingen in 
de Noord-Oostpolder (11 stuks).
We willen niet vragen maar..........een goed
verstaander heeft aan een half woord 
genoeg.
Hèt moraal van het verhaal is dus; Postcode 
- helaas nog niet; nieuwe leden voor de 
CHU: Oh ja!

Uniebureau

Er was zo van alles te doen: uiteraard werd 
er gesproken en wel door de chef van het 
Bureau, de heer H. Lindenburg, doch ook 
door diens voorgangsters de dames Th. E. 
Vroegop en A. E. M. Ravoo waardoor her
inneringen mogelijk waren aan de gehele 
tijdsduur waarop de jubilaresse op het Bu
reau gewerkt heeft. En daarbij bleef het 
niet, want natuurlijk was ook de Savomin 
Lohmanstichting aanwezig waarvoor me
vrouw E. Sleyser-Tegelaar sprak.

Er waren uiteraard cadeau’s zowel van het 
Bestuur, het Bureau en de collega’s en an
dere aanwezigen.
Dan waren er -  onnavolgbaar verzorgd 
door één der medewerksters mevrouw P. 
Marey-Bevaart -  hapjes en drankjes. 
Kortom het was een fijne en onvergetelijke 
dag waarop alle aanwezigen met genoegen 
aan terug zullen denken en wel heel in het 
bijzonder voor mevrouw Van Beukering 
waarvan wij hopen dat ze nog geruime tijd 
(al is het dan binnenkort in groter verband 
en in een gebouw dat groter en drukker is 
dan het Uniebureau) in ons midden zal blij
ven en opgewekt haar taak verrichten.

A. van Dam, Uniebureau.

Vragenlijst samenwerking 
in CDA-verband
Enige tijd geleden werd aan alle kiesverenigingen een vragenlijst (enquête
formulier) toegezonden inzake de stand van zaken met en beoordeling van de gang 
van zaken in de CDA-samenwerklngsverbanden.
Deze lijsten werden, ter besparing van portokosten, gevoegd bij een zending aan de 
penningmeesters met het verzoek deze door te geven aan de secretarissen. 
Inmiddels is een aantal ingevulde lijsten ontvangen. Hopelijk zullen er nog 
meerdere volgen, zodat het mogelijk zal blijken door middel van de ontvangen 
antwoorden een zeker beeld van de situatie te vormen. Hierbij zal nog gebruik 
gemaakt kunnen worden van die lijsten die tot en niet 21 oktober a.s. naar ons 
verzonden worden.
Het heeft geen nut meer om na die datum nog verlate reakties te zenden, omdat die 
dan toch niet meer in het geheel verwerkt kunnen worden.

CDA-studiedag
S ta d s -e n  dorpsvernieuwing 
als maatschappelijk proces

De Stichting Vormingswerk CDA organiseert in samenwerking met de CDA 
bestuurdersvereniging op

zaterdag  4  novem ber te  D en Haag
in het Nederlands
Congresgebouw, Churchillplein 10, een studiedag over stads- en dorpsvernieuwing. 
Het programma ziet er als volgt uit:
9.00 uur: Ontvangst met koffie.
9.45 uur; Opening door de heer D. Rijnders.

10.00 uur: Film.
10.30 uur: Inleidingen.
11.15 uur: Groepsdiscussies.
13.00 uur; Gezamenlijke lunch.
14.00 uur: Plenaire diskussie met forum.
16.00 uur: Rede minister drs. P. A. C. Beelaerts van Blokland.
16.30 uur: Sluiting.
De inleidingen zullen worden verzorgd door P. van Gemeren, directeur 
Patrimonium Woningstichting, over organisatie en financiële vraagstukken en mr. 
A. J. Bransen wethouder stad Utrecht, over aspecten van volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening. De gehele studiedag staat onder leiding van D. Rijnders, ex- 
directeur coördinatiebureau noordelijk deel Randstad.
Tijdens de studiedag wordt in drie groepen gediscussieerd: 
kwalitatieve en kwantitatieve volkshuisvestingsaspecten, 
aspecten van ruimtelijke ordening en 
organisatie en financiering.
Lunch en consumpties zijn gratis.
Deelnemers ontvangen een uitgebreid informatiepakket met onder meer een 
subsidiewegwijzer, een probleemschets n een woorden- en begrippenlijst. 
Inschrijving kan geschieden door overmaking van f 15,- op postgiro 2195300 t.n.v. 
Stichting Vormingswerk KVP onder vermelding van studiedag en de discussiegroep 
waaraan u graag wilt deelnemen.
Voor nadere informatie: Pieter F. Dudink, Mauritskade 25, Den Haag, tel. 070- 
653934.
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De invloed van de kerk op mijn politiek denken

door: drs. G. van Leijenhorst, vice-voorzitter CDA-fractie Tweede Kamer

De redactie van „Woord en Dienst”, 
orgaan voor hervormd kerkewerk, 
uitgaande van de Hervormde Raad 
voor Kerk en Publiciteit stelde en
kele vragen aan mevrouw len van 
dén Heuvel, voorzitter van de 
PvdA, de liberale staatssecretaris H. 
E. Koning van binnenlandse zaken 
en het uit de CHU afkomstige CDA- 
kamerlid drs. G. van Leijenhorst.
In het nummer van „Woord en 
Dienst” van 30 september jongstle
den stonden de antwoorden op de 
vragen, die luidden; „Heeft de ver
kondiging van het evangelie invloed 
op uw politieke denken en hande
len?” en „Wat verwacht u als politi
cus van de kerk?”
Drs. Van Leijenhorst bood zijn ant
woord ook aan aan de redactie van 
,,de Nederlander”.

De kerk is allereerst daar waar het Woord 
van onze God gepredikt wordt. Daar wor
den dan ook primair de dingen gezegd over 
het leven en de werkelijkheid, ook over de 
politieke werkelijkheid.
Men kan er natuurlijk van uitgaan, dat de 
werkelijkheid de waarneembare wer
kelijkheid is; zoals deze bijvoorbeeld door 
de krant, de radio en de televisie wordt 
getoond. In de politiek is het voor de hand 
liggend om daarvan uit te gaan en zelfs 
verleidelijk om daar uitsluitend mee reke
ning te houden. Echter zodra men dit doet,
d.w.z. niet verder kijkt dan deze aarde lang 
is, dan doet men aan het leven, inclusief de 
politieke werkelijkheid, ernstig tekort. 
Immers, de werkelijkheid is van God. De 
stand van zaken is deze, dat God Heer is 
over heel Zijn schepping.
,,Die zich openbaarde: overal op aarde,
alles spreekt van Hem
Heemlen hoog verheven/vol van blinkend
leven
schiep Hij door zijn stem” (psalm 33:2 be
rijmd).

In de politiek kan alles ter discussie worden 
gesteld; de relevantie van psalm 33 staat 
echter niet ter discussie. Dit lijkt uitermate 
pretentieus. Hier wordt nauwelijks een ab
solute waarheid uitgesproken. Het is 
evenwel niet mijn waarheid, maar Gods 
waarheid. Het gaat hier niet om het hebben 
en uitdragen van een ideologie, welke het 
opneemt tegen andere ideologieën. Im
mers, met wie is God te vergelijken? Zijn 
werkelijkheid treedt niet in een of ander 
democratisch afwegingsproces. Nee, zij is 
het grote, zegenrijke apriori dat in tijd en 
plaats aan elke menselijke overweging 
voorafgaat.

In de politiek kan men niet om deze wer
kelijkheid heen. Christenen kunnen dat 
helemaal niet. Niet-christenen feitelijk ook 
niet, want of men haar ontkent dan wel 
bijvalt, de werkelijke stand van zaken zal 
er niet door veranderen. Men kan er op z’n 
hoogst tegen ageren, men kan er echter niet 
onder vandaan weglopen.
Welnu, deze stand van zaken wordt ons 
„aangezegd” in de kerk, in de samenkom
sten van de christelijke gemeente. Ieder 
mens heeft vanwege zijn zondige aard 
voortdurend de neiging om van die 
theocratische werkelijkheid wat af te din
gen. Wij willen allen, als het maar even kan, 
graag de spil zijn waaromheen onze of de 
werkelijkheid in het algemeen draait. Ge
loven is niemand op het lijf geschreven. En 
toch weten wij, en wij belijden het telkens -  
dat Zijn beloften en geboden het leven ze
genrijk styleren -  dat alleen het Evangelie 
van Jezus Christus hoop en toekomst ver
schaft voor een wereld in nood.
In het handwerk, dat politiek heet, wordt 
men wellicht nog meer dan op andere ter
reinen tot de verleiding gebracht, om deze 
waarheid maar tot de zondag, mitsgaders 
tot de persoonlijke verhouding tussen God 
en mens, te beperken. Daarom is het voor 
een politicus helemaal nodig om zich steeds 
weer te oefenen in het geloof. Hij kan de 
zondagse kerkgang helemaal niet missen.

uw politieke denken...?’ ’ geldt voor mij, dat 
de regelmatige kerkgang het allerbelang
rijkste is. Hef samen vergaderd zijn met de 
gemeente, rondom Woord en Sacrament, 
onder de verkondiging van het Evangelie 
aan een wereld verloren in schuld, in de 
lofprijzing, in de schuldbelijdenis, in het 
samen geoefend worden in het allerheilig
ste geloof, in het gemeenschappelijk gebed 
om de werking van de Heilige Geest (wat 
gèbeurt er eigenlijk veel in de kerk!), dit 
alles verlevendigt weer het besef, dat het 
heel zeker waar is, dat God de wereld 
overwonnen heeft, dat wij ons werk doen 
in Zijn wereld en datn alles uit-staat tot Zijn 
komst.

Wij als Zijn schepselen leven niet een toe
vallig bestaan, doel en zin van ons leven 
ontlenen we aan Hem.
In de politiek is de gerichtheid en zingeving 
vaak een heel andere. Het kost moeite om 
datgene wat „van boven” komt' (mede) in 
de politiek tot norm te doen zijn. Die 
moeite begint al bij onszelf, omdat we het 
van nature dikwijls ook minder relevant 
vinden om God overal maar bij te halen. 
Daardoor bezwijken we te gereder voor de 
dwang van de al of niet geënsceneerde pu
blieke opinie en dreigt de haalbaarheid -  
een nog in betekenis toenemend begrip — 
het centrale uitgangspunt te worden.

Staatssecretaris Van der Mei:

Europese commissie versterken
Staatssecretaris Van der Mei van buiten
landse zaken vindt dat bij uitbreiding van 
de Europese gemeenschappen met landen 
rond de Middellandse Zee de Europese 
commissie, het dagelijks bestuur van de 
EG, versterkt moet worden. Van der Mei

VAN DEB Q li$  
Heerenveen
Blaas- en
Slajlinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

bracht deze opvatting in Den Haag naar 
voren op een colloquium dat het Neder
lands Genootschap voor Internationale 
Zaken over de uitbreiding van de gemeen
schappen had georganiseerd.

De problemen die nu het samenleven in de 
gemeenschap al bemoeilijken, zullen bij 
uitbreiding alleen nog maar groter worden, 
vooral omdat de eventuele nieuwe lidstaten 
tot de categorie minder-ontwikkelde lan
den behoren. Daarom moet de bereidheid 
bestaan om alle in het geding zijnde 
belangen voldoende af te wegen, aldus de 
staatssecretaris.

Als lidstaten permanent onderling gaan 
samenwerken om aan hun belangen tege
moet te komen, kan dat volgens Van der 
Mei de EG doen verworden tot een orga
nisatie waarbinnen men tracht te krijgen 
wat maar mogelijk is. Om dit gevaar te 
ondervangen zal een zwaarder accent moe
ten komen te liggen op verantwoorde 
belangenafweging. Dat kan volgens Van 
der Mei het beste via een versterking van de 
boven partijen staande Europese com
missie. Daarbij is verdergaande overdracht 
van bevoegdheden aan de commissie ge
wenst, aldus de staatssecretaris.

Nu zullen in een parlementaire democratie, 
zoals de onze, de genomen beslissingen 
veelal compromissen zijn, met name wan
neer er minderheden samen regeren. Dit 
brengt dus met zich mee, dat de spanning 
tussen het tot gelding brengen van het ze
genrijke gebod van onze God en datgene 
wat men als ,,volksgevoel” aantreft met 
ons politieke stelsel gegeven is. Maar bete
kent dit dat christenen daarom dan ook 
maar onbewogen, min of meer berekend, 
als een soort ,,rijksschatters” de werkelijk
heid naar haar ethisch bewustzijn moeten 
aftasten? Valt er dan niets meer te getuigen, 
vooral als men weet dat het om de waar
heid gaat, de waarheid die zegenrijk ver
schenen is?

Actueel is in dit verband de politieke be
sluitvorming rondom de abortus. Ik heb de 
hele discussie vanaf het begin meegemaakt. 
Ik ken de complete impasse waarin we 
thans zijn verzeild geraakt. Ik besef dat er 
terzake nieuwe wetgeving moet komen. 
Maar kan men n.b. in vraagstukken van 
leven en dood zwijgen, wanneer de hoge 
norm van het leven ondergeschikt gemaakt 
wordt aan datgene wat (vermoedelijk) glo
baal leeft in het volksbewustzijn? Waar nog 
bij komt, dat het toch helemaal tot de taak 
van de overheid behoort om het zwakke -  
in dit geval het nog niet geboren leven -  te 
beschermen.

Is daarmee nu alles gezegd met betrekking 
tot de vraag die aan mij gesteld is? Stellig 
niet. Er valt meer te zeggen. Denk bijvoor
beeld aan de voelhorenfunctie van de kerk 
overal waar nood en onrecht is. Dat de kerk 
bij tal van zaken het geweten van de over
heid en van de politici betrekt is een goede 
zaak, ook voor henzelf. Toch heb ik ge
meend me vooral te moeten beperken tot 
naar mijn gevoelen het centrale punt -  de 
alles beheersende werkelijkheid van God -  
dat, wanneer het niet meer verkondigd en 
met woord en daad beleden wordt, de bo
dem onder al het andere wegslaat.

Wat verwacht ik dus allereerst van de kerk? 
Dat zij het Woord van onze God voluit 
verkondigt, met kracht en Geest-drift, tij
dig en ontijdig, gelegen of ongelegen.
Dit zal de meeste invloed hebben op het 
politieke gebeuren in ons land en de we
reld. Mijn politieke denken en handelen 
zou uiteindelijk geen zin en richting hebben 
als die nieuwe werelijkheid -  in Christus -  
mij niet ten diepste motiveerde.
Voor mens en wereld is er geen beter medi
cijn dan dat de kerk de Waarheid 
,,spreekt”!
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C o m m e n t a a r
Uit de Handelingen van de Tweede Kamer 
van 5 oktober jl. blijkt, dat mr. W. 
Aantjes, de voorzitter van de CDA-fractie, 
bij de algemene politieke en financiële 
beschouwingen Over de rijksbegroting voor 
1979 uitvoerig heeft gesprokén over het 
vraagstuk van de kernbewapening. Ook de 
minister van defensie, mr. W. Scholten, 
heeft aan dit probleem veel aandacht 
besteed; anderhalve bladzijde van de me
morie van toelichting op zijn begroting 
voor 1979 en een bijlage van 23 bladzijden 
zijn er aan gewijd. De heer Aantjes stelde 
dit op prijs, maar had kritiek op de inhoud.

,,De benadering (zei hij) is sterk eenzijdig 
bepaald-door de militaire aspecten en te 
weinig politiek van aard. Nieuwe gezichts
punten die de denuclearisering kunnen be
vorderen, tref ik niet aan” "(blz. 272, 
rechter kolom).

Ik ben het met deze kritiek niet eens. 
Nederland kan in z’n eentje de verminde
ring van de kernbewapening, hoezeer ook 
gewenst, niet bevorderen. Wat klein 
duimpje niet kan, kunnen trouwens ook de 
reuzen (Amerika en Rusland) niet; ze zitten 
er al jaren in Genève over te praten, of ze 
samen iets kunnen doen...

M.i. kan van onze regering niet iets worden 
verlangd, dat onmogelijk is. De heer 
Aantjes denkt daar anders over. ,,Wij 
zullen (zei hij op 5 oktober) zelfs de

onmogelijkheden voor mogelijk moeten 
houden, willen wij de totale vernietiging 
ontlopen. Ook om de muren van Jericho 
moest zevenmaal worden heengelopen, 
alvorens zij omvielen” . Deze ,,benade
ring” lijkt mij ,,weinig politiek van aard” . 
Is politiek niet ,,de kunst van het moge
lijke” ?

K. de Vries.

Winst voor CDA in 
gewestraad Twente
Het gewest Twente heeft een nieuw be
stuur. Aangezien het ging om indirecte 
verkiezingen (de Twenteraad werd gekozen' 
door leden van 22 Twentse gemeenten) be
vatte de uitslag van de stemming nauwe
lijks verrassingen.

Het CDA wist als grootste partij in de 
meeste gemeenten beslag te leggen op 29 
van de 55 zetels wat een winst van één zetel 
betekende. De PvdA bleef gelijk: 16 zetels.

De VVD ging terug van zes naar vijf zetels.

Twee zetels behaalde D’66 nieuw in de 
gewestraad. Twentebelangen en de PPR 
die allebei in de oude raad twee zetels 
hadden, moeten in Het nieuwe bestuur 
genoegen nemen met elk één zetel. De lijst 
Naamlozen krijgt eveneens één vertegen
woordiger. De CPN die één zetel in de oude 
raad had, keert in de nieuwe niet terug 
(ANP).
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Theologie en politiek
door; J. N. Bakhuizen van den Brink, oud-hoogleraar

Op uiterst bescheiden, bedachtzame wijze 
schrijft ds. S. Kooistra in ,,de Neder
lander” van 22 september 1978, dat er nog 
wel enkele theologen zijn, die CHU of 
thans CDA kiezen, veel meer dan dr. H.
M. de Lange in een kritische uitval in 
hetzelfde nummer had gedacht en die dus 
niet voor de PvdA kiezen. Ik behoor tot 
hen en behoef mij nauwelijks af te vragen 
of de CHU ,,wel de goede partij is om als 
theoloog in te vertoeven” (vertoeven? Dit 
merkwaardige woord is van dr. De Lange). 
De PvdA is dat voor mij in elk geval niet. 
Dit punt uit genoemde discussie geeft mij 
aanleiding om over Theologie en Politiek 
het volgende in het midden te brengen. 
Het zal wel moeilijk zijn om met cijfers 
vast te stellen hoeveel theologen uit onze 
verschillende, maar toch voor een belang
rijk deel samenwerkende, kerken van 
PvdA of CHU, resp. CDA-lid zijn. Men 
zou zich dienen te beperken tot vak- 
theologen. Er zijn in ons land echter ook 
zeer vele amateur-theologen en dezen zijn, 
hoewel dikwijls zeer deskundig en goed 
doordacht in hun optreden, natuurlijk on
mogelijk te wegen en te tellen. Omgekeerd 
zijn er ook veel voorgangers in de ver
schillende confessies, die nauwelijks als 
vak-theologen gelden kunnen. Door de af
nemende vakmatigheid van de theologische 
studie neemt hun aantal toe. Wat zich in 
het algemeen in de universitaire wereld als 
doel- en maatschappij-gerichtheid meer !en 
meer opdringt en de zuivere wetenschappe
lijkheid aantast, doet zich in de theolo
gische studie op analoge wijze voor. De 
klassieke grondslagen worden verdrongen 
door het willen voldoen aan vragen uit de 
maatschappij en aan pastorale en sociale 
behoeften. Hier zal geen ernstig christen 
kwaad van willen spreken. Maar een feit is 
toch, dat de beproefde en onmisbare 
grondslagen van de theologie erdoor in het 
gedrang komen. Niemand kan alles tegelijk 
op hetzelfde noodzakelijke hoge niveau 
blijven behartigen. Dit veroorzaakt de cri
sis, die in de theologische wereld aan alle

kanten en in alle kerken te constateren valt 
en die, als zij niet weerstaan wordt, op 
secularisatie uitloopt. Niet te verwonderen 
is het intussen, dat dienstdoende theologen 
zich in de praktijk tot een socialistische 
partij aangetrokken voelen. Zij menen 
daardoor dichter bij hun kerkvolk te 
blijven. Maar het is de vraag of zij dit 
politiek en theologisch dan werkelijk door
dacht hebben. Bij enkelen, zeker niet bij 
allen, zal dit het geval zijn. Het spreekt ook 
immers in het geheel niet vanzelf, dat de 
verhouding van theologie en politiek, die 
heel verschillende zaken zijn, iemand, al is 
hij tot een keus geneigd, helder en duidelijk 
voor ogen staat. Vandaar dat tal van theo
logen, ook al hebben zij een overtuigings- 
gevoel - een beter woord vind ik niet - 
politiek weinig actief zijn.

Een teleurstellend maar onmiskenbaar feit 
is dat het afnemend theologisch geïnteres
seerde moderne kerkewerk en de theo
logisch minder verantwoorde prediking de 
achteruitgang van het kerkelijk leven niet 
heeft kunnen tegenhouden. Een zekere 
vermaatschappelijking of politisering is 
hier mede schuld aan. Het is buitengewoon 
vervelend om in de talrijke katholieke 
,,overwegingen” door de radio, en in de 
vaak verwarde, exegetisch zwakke toe
spraken van protestantse kansels altijd 
rnaar weer dezelfde tweedehands verma
ningen van morele aard te horen te krijgen, 
die voor geen enkel eerlijk mens nieuw zijn 
of een probleem vormen. Ze worden dit 
echter wanneer men ze te vaak, te mono
toon, overgedoseerd en uiteraard toch 
meestal erg abstrakt te horen krijgt. De 
bittere pit ontbreekt er veelal aan. ’t Grote 
vraagstuk van de ménselijke onmacht en 
zonde wordt bij voorkeur onbesproken 
gelaten. Ook wanneer het niet uitdrukke
lijk gezegd wordt, ligt het bijgeloof aan 
’s mensen goedheid eraan ten grondslag. 
Daardoor werkt de prediking soms zo 
weinig uit, want de hoorder beseft, dat de 
realiteit er niet mee klopt; en hij wil in de

In hét jubileumnummer van het 
CHU-blad ,,de Nederlander” , dat in 
mei jongstleden verscheen, schreef 
ds. S. Kooistra een artikel onder de 
kop ,,Een theologische visie op de 
CHU in de na-oorlogse jaren” .
Op dat artikel reageerde dr. H. M. 
de Lange. Zijn reactie en aanteke
ningen van ds. Kooistra daarbij,

stonden in het septembernummer 
van het leden-contactblad ,,de Ne
derlander” .

Thans reageert de oud-hoogléraar J. 
N. Bakhuizen van den Brink uit 
Leiden. Voor zijn bijdrage heeft 
de redactie graag een plaats inge- 

• ruimd.

kerk achter de waarheid komen. De PvdA 
en haar aanhangers hebben het graag over 
,,de kwaliteit van het bestaan” . Deze moet 
worden gehandhaafd en tegen elke aantas-, 
ting worden verdedigd. Maar wat verstaat 
men er onder? Vragen van loon, inkomsten 
en welvaart, weinig meer. In welke kerken 
wordt het oog van de ziel met kracht op een 
ander uitzicht gericht?

Paus Paulus VI heeft,,Enkele notities voor 
mijn testament” nagelaten, een stuk dat in 
alle Italiaanse couranten heeft gestaan; ik 
weet niet of het ook in ons land gepu
bliceerd is. Paus Paulus heeft het geschre
ven in september 1972, toen hij dus nog 
geen tien jaren het ambt bekleedde, maar 
hij was ziek en vast overtuigd spoedig te 
zullen sterven. Hij heeft daarna nog zes 
jaar geleefd en gewerkt, maar aan deze 
tekst niets meer veranderd en zich gehou
den aan wat hij töen geschreven had. Er 
komen hartelijke woorden jegens de oecu
menische beweging in voor, ,,maar zonder 
af te wijken van de ware katholieke leer” . 
En dan volgen deze woorden ,,over de 
wereld” ; ,,Laat men niet menen, dat men 
de wereld kan helpen door haar gedachten, 
haar zeden, haar voorkeuren over te 
nemen. Wij kunnen alleen helpen door 
haar te besturen, haar lief te hebben en 
haar te dienen. Ik sluit mijn ogen voor deze 
smartelijke, dramatische en prachtige 
aarde en doe nog eenmaal voor haar een 
beroep op'Gods goedheid” .
Deze wijze en gevoelvolle woorden ver
dienen onze ernstige aandacht. Ze houden 
een afwijzing van secularisatie en een 
waarschuwing tegen het afglijden naar het 
niet.-eigenlijk geestelijke in, die alle func
tionerende theologen ter harte mogen 
nemen. ,,In de wereld” , niet tegen de 
wereld, maar nog minder ,,van de wereld” . 
,,Wee mij zo ik het Evangelie niet verkon
dig” . Eenvoudige, maar duidelijke taal. 
Meer theologisch dan politiek. Maar daar 
zijn theologen dan ook toe geroepen.

De lezer heeft wel eens gehoord van het 
grote werk, in 24 boeken ingedeeld, van de 
kerkvader Augustinus (354-430) over ,,De 
staat Gods” (De civitate Dei). Hierin gaat 
het over de wereld en over het Godsrijk, en 
over de verhouding van deze twee tot 
elkaar. De kerk, de christenheid, aldus 
Augustinus, pelgrimeert door de wereld 
naar het rijk Gods. Het uitzicht op en het 
verlangen naar de andere wereld bepaalt 
voor hem de kwaliteit van het bestaan in 
deze wereld, die bestemd is om voorbij te 
gaan, bepaalt dus ook de kwaliteit van ons 
leven en werken, verfijnt het, in deze 
wereld. Nu zegt Augustinus ergens in het 
tiende boek (X, 14, 2) in één, uiterst 
compacte, zin die ik niet letterlijk zal 
weergeven, omdat hij dan moeilijk te 
vatten zou zijn, het volgende: ’s Mensen 
ziel staat er zwak voor tengevolge van haar 
aardse begeerten naar de tijdelijke, lagere 
dingen, die echter voor dit voorbijgaande 
leven noodzakelijk zijn. Vergeleken bij de 
weldaden van het eeuwige leven zijn ze te 
verachten. Niettemin is het terecht dat de 
ziel zich gewent ze alleen te verwachten van 
de eeuwige God en dat zij leert, tegelijk met 
het begeren ervan, geenszins af te wijken 
van de eredienst aan Hem, tot Wien wij 
alleen komen kan door verachting en 
afkeer van deze dingen.
Het kost natuurlijk enige moeite deze 
dubbele paradox, dit dialektische en sterk 
relativerende denken te verwerken. Laat 
men er rustig - en herhaald over nadenken. 
Augustinus verwierp de wereld evenmin als 
Paus Paulus, die bij hem in de leer geweest 
is. Hij verwierp wel secularisatie en hard
handige vermaterialiseerde dogmatische 
politiek. Hij diende de wereld van een 
andere optiek uit.

Dat moeten ook wij, theologen van nu, 
trachten te doen'.

Leiden J. N. Bakhuizen van den Brink, 
oud-hoogleraar.

Conferentie Christelijk onderwijs 
en najaarsvergadering CHJO

M et de CHJO naar CDJA

Op vrijdagavond 17 en zaterdag 18 
november a.s. organiseert CTIJ.0. in Oud- 
leuzen (Ov.) een conferentie met als thema 
„Christelijk Onderwijs, Macht of Kracht?”. 
Het is de bedoeling, dat er twee confe
renties aan dit onderwerp zullen worden 
gewijd, waarvan de eerste een oriënterend 
k^akter zai hebben.

Het christelijk onderwijs staat op het 
moment sterk in de belangstelling. Ener
zijds wordt er binnen het christelijk 
onderwijs zelf hevig gediscussieerd over de 
eigen identiteit, en de vraag hoe deze tot 
uiting moet komen in het praktische 
onderwijs. Anderzijds komt er van buiten af 
kritiek op het besloten en vermeend 
ondemocratische karakter van veel instel
lingen van christelijk onderwijs .(hier valt 
bijvoorbeeld te denken aan het initiatief- 
wetsontwerp van de PvdA over de democra
tisering). Wat willen wij met het christelijk 
onderwijs, en wat kan de politiek daaraan 
doen? Hierop willen wij tijdens de confe
rentie ingaan, daarbij terzijde gestaan door 
drie inleiders, te weten drs. G. van Leijen- 
horst, vicevoorzitter en onderwijsspeciallst 
in de CDA-Tweede Kamerfractie, drs. C. 
Verhoef, docent aan de Christelijke Sociale 
Academie te Ede, en de heer W. Dijkhuizen, 
docent aan de Vrije Leergangen.

ACTUELE POLITIEK

Op zaterdagmiddag zal in Zwolle een leden
vergadering worden gehouden, waarin 
onder méér de begroting 1979 en statuten
wijzigingen aan de orde zullen komen. Het 
is de bedoeling, dat een groot gedeelte van 
de tijd zal worden besteed aan een forum
discussie over actuele politiek. Om in dit 
forum zitting te nemen zullen prominente 
politici uit de C.H.U. worden uitgenodigd.
De Tweede Kamerleden drs. Van Leyen- 
horst en Hans Gualthérie van Weezel 
hebben hun medewerking reeds toegezegd. 
Voor het huishoudelijk gedeelte van de 
vergadering kan elk lid tot twee weken voor 
de datum van de vergadering voorstellen ter 
behandeling indienen bij het Algemeen 
Secretariaat, Lange Geldersekade 8; Dor
drecht.

De kosten voor deelname aan de confe
rentie zijn ƒ15,-. Deelname aan de 
ledenvergadering is gratis. Reiskosten bo
ven ƒ10,- worden aan de deelnemers 
vergoed. Opgave is mogelijk door inzending 
van onderstaande bon, onder gelijktijdige 
overschrijving van ƒ15,- op girono. 200450 
t.n.v. Stichting Politiek Jongerenwerk 
CHJO, Lange Geldersekade 8, Dordrecht. .

Bon
Ondergetekende,
naam..

adres en woonplaats.................................................. ...............................................................
0 neemt deel aan dè conferentie „Christelijk Onderwijs, Macht of Kracht?” en maakt ƒ15,- 
over op girono. 200450 t.n.v. Stichting CHJO te Dordrecht, x)
0 neemt deel aan de ledenvergadering op 18 november te Zwolle, x)
Hij/zij komt per auto/per trein, xx)

Handtekening:

Deze bon uiterlijk 9 november opsturen naar Algemeen Secretariaat CHJO, Lange 
Geldersekade 8,3311 CJ Dordrecht.

Onder dit motto heeft de CHJO zich in 
haar tweeënvijftigste levensjaar gestort. 
Een jaar vol met activiteiten, conferenties, 
vergaderingen, waarover de Nederlander u 
steeds informeert. Een ja^r echter ook, 
waarin hard gewerkt moet worden om het 
motto waar te maken. Het CDJA eist 
van ons een grote inbreng en een grote 
inzet.

Daarvoor zijn vele werkers nodig. 
Ook nieuwe werkers.
Unieleden, zijn er geen jongeren in uw 
omgeving, die met de CHJO willen mee
werken aan één CDJA? Of die nadere 
informatie over de CHJO zouden willen 
krijgen? Stuurt u dan onderstaande bon in. 
Laten wij samen proberen CHJO én CDJA 
te versterken.

BON
Ondergetekende,
Naam:................................................................................................
Adres:................................................................... ............................
Postcode en woonplaats:...................................................................
Geboortedatum:................................................................................

0 wordt lid van de CHJO
0 heeft belangstelling voor de CHJO en wenst nadere informatie

Handtekening;

Deze bon opsturen naar Algemeen Secretariaat CHJO, Lange Geldersekade 8, 3311 CJ 
Dordrecht.

x) aankruisen wat van toepassing is. xx) doorhalen wat niet van toepassing is.

Brief van GHJO-Friesland

Aan alle Friese CHU-ers
Omdat wij niet in staat zijn u allemaal 
persoonlijk te benaderen, moeten wij het 
langs deze weg doen. Ondanks deze wat 
onpersoonlijke weg hopen wij toch op uw 
belangstelling.
Waar gaat het om? Om de CHJO in 
Friesland en om het voortbestaaii ervan. . 
Kort geschetst komt de situatie hierop neer. 
Na een hoopvol begin in maart 1977 zijn 
wij opnieuw aan de gang gegaan, met aan
vankelijk succes. Op dit moment echter 
lijden wij aan bloedarmoede. Aan gebrek 
aan leden, te weinig mensen die activiteiten 
reehtvaardigen, kortom te weinig basis 
voor een gezonde ontwikkeling.
Willen wij in Friesland als jongeren van 
CH-origine toch onze stem laten door
klinken, opbouwend christen-democratisch 
bezig zijn, dan hebben wij broodnodig

nieuwe leden nodig. En hier komt wellicht 
inzet van u om de hoek kijken.
Aangezien wij zelf niet zoveel mensen 
ineens kunnen bereiken, vragen wij uw 
hulp. Kent u jongeren, uit uw gezin, uit uw 
naaste omgeving, uit de kerk etc., etc., die 
wellicht belangstelling hebben voor de 
politiek en daarmee bezig willen zijn, meldt 
ze dan bij ons, maak ze lid of belang
stellende. Wij kunnen nog veel leden 
gebruiken.
Wilt u'ons helpen om de CHJO ook in 
Friesland levend te houden, help ons dan 
met uw daadwerkelijke steun.
Nieuwe leden en belangstellenden kunt u 
doorgeven aan ons secretariaat, Annie 
Westlandstraat 11-4, 8923 BC Leeuwar
den; Ook kunt u de bon gebruiken die 
elders in dit blad staat.
Wellicht kunnen wij u over enkele weken 
gunstiger berichten melden, dankzij uw 
steun.

Het bestuur van 
de CHJO - Friesland.
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CDAktueel
FEtTBM EN M ENING EN
CHRISTEN DEMOCRATISCH APPÈL

CDA en Bestek
door: mr. W. Aantjes,
voorzitter CDA-fractie in de Tweede Kamer

In mijn eerste bijdrage aan het Tweede- 
Kamerdebat bij de algemene politieke en 
financiële beschouwingen en over Bestek 
’81 ben ik begonnen met de betrekkelijk
heid voorop te stellen van onze eigen pro
blemen tegen de achtergrond van de pro
blemen in Europa en in de wereld. Hoe 
verder van huis, hoe geringer de proporties 
van onze nationale moeilijkheden. Per
soonlijk heb ik die benadering eigenlijk als 
belangrijkste elementen van mijn rede be
schouwd, maar kennelijk is dit door andere 
meer gezien als een niet wezenlijke oratori
sche inleiding. Zelfs de partijbladen, die 
overige onderdelen vrijwel integraal weer
gaven, lieten dit deel achterwege.
Ging de belangstelling vanaf het begin ken
nelijk vrijwel uitsluitend uit naar de finan- 
cieel-sociaal-economische problematiek, 
ook het Kamerdebat zelf spitste zich steeds 
meer op Bestek ’81 toe.

NIETS AFGESCHOVEN
Een kernvraag, die uit de parlementaire 
diskussies is overgebleven is, of door de 
Kamerdebatten en -uitspraken de basis 
voor het overleg met en tussen de sociale 
partners nu is versterkt dan wel verzwakt, 
en of regering en parlement nu wel of niet 
hun verantwoordelijkheid hebben ,,afge
schoven” op het bedrijfsleven.
Wat die laatste vraag betreft, wordt ten 
onrechte door velen een voorstelling van 
zaken gegeven alsof regering en parlement 
hun eigen verantwoordelijkheid hebben 
ontlopen en deze als een hete aardappel 
naar het bordje van de sociale partners 
hebben doorgeschoven. Merkwaardiger
wijs wordt dit het luidruchtigst beweerd 
door degenen, die vooraf het hardst hebben 
geroepen dat de overheid niet mag dicte
ren, maar ruimte moet laten voor een 
vruchtbare dialoog met het bedrijfsleven. 
Daarentegen leggen vooral-degenen, die 
voorheen luidkeels verlangden dat de 
overheid haar eigen verantwoordelijkheid 
diende te beseffen, nu alle accent op het 
verantwoordelijkheidsbesef van werkge
vers en werknemers.
Wie zijn ogen en oren de kost heeft gege
ven kan het niet moeilijk vaUen daarin de 
voornaamste woordvoerders van PvdA en 
W D  te herkennen. Ook in de kabinets- 
opstelling is onmiskenbaar deze laatste 
benadering overwegend terug te vinden.
FRACTIE-OPSTELLING
De opstelling van de CDA-fractie is daar
entegen steeds geweest, dat de overheid 
inderdaad haar eigen verantwoordelijk
heid heeft die met zich meebrengt dat zij 
niet de zaken op hun beloop mag laten. De 
overheid moet beslissingen nemen. Het 
moeten echter beslissingen zijn, die ruimte 
laten voor de eigen verantwoordelijkheid 
der sociale partners en die ook de bewege
lijkheid bevatten om afhankelijk van de 
uitkomsten van het sociaal-economisch 
overleg te worden aangepast. De bijdragen 
in het debat van Lubbers en mij.waren ge
heel van deze benadering doortrokken, 
naar mijn overtuiging een geheel bij onze 
politieke richting passende benadering. 
Deze opstelling leidde zowel tot een irube- 
ginsel positieve benadering van het rege
ringsbeleid (de noodzaak van ombuigingen 
wordt door ieder erkend, de omvang is op 
zichzelf niet onjuist, er mag niet opnieuw 
een jaar verloren gaan) als tot nogal ingrij
pende kritiek op onderdelen (meer ruimte 
ten behoeve van het sociaal-economisch 
overleg, meer mogelijkheden voor alter
natieven, meer aandacht voor de meest 
kwetsbare groepen, meer nadruk op een 
gericht arbeidsmarktbeleid).

Met een aantal voorbeelden wil ik dit toe
lichten.

1979 EN DAARNA
Een van de belangrijkste aspecten van het 
debat is ongetwijfeld de mate, waarin de 
CDA-fractie Bestek ’81 heeft aanvaard; 
met andere woorden de mate waarin het 
kabinet van onze fractie daarvoor „groen 

. licht” heeft gekregen zoals dit in het poli
tieke jargon van de zeventiger jaren heet. 
Onze fractie heeft de noodzaak van ombui
gingen erkend. Dat heeft zij trouwens niet 
alleen met het huidige, maar ook met het 
vorige kabinet gemeen. Gezien deze nood
zaak, hebben Wij de konsekwentie aan
vaard dat er niet opnieuw een jaar.verloren 
mocht gaan en dat er in 1979 in elk geval 
een start gemaakt zou moeten worden. In 
beginsel hebben wij ons ook niet tegen de 
voorgenomen omvang van 10 miljard ver
zet. Daarmee is echter lang niet aUes ge
zegd.

Zo hebben wij de ontwikkelingen in 1979 
mede bepalend geacht voor wat er met Be
stek ’81 na 1979 mogelijk is.
Juist daarom is essentieel of er wel of niet 
een centraal sociaal accoord komt, wat dit 
inhoudt en hoe het in de praktijk in de 
bedrijfstakken blijkt te worden toegepast. 
Zowel oppositieleider Den Uyl als vice- 
premier Wiegel hebben in de slotfase van 
het debat met stemverheffing bezwerend 
uitgeroepen dat (ook) de CDA-fractie de 
tien miljard had geaccepteèrd en groen licht 
voor Bestek ’81, zoals het er lag, had gege
ven. Beiden heb ik echter nog in datzelfde 
debat namens onze fractie weersproken. 
Uit de redevoeringen van Lubbers en mij 
en uit het stemgedrag van de fractie is 
duidelijk genoeg af te lezen wat wij wel en 
wat wij niet en wat wij voorwaardelijk wel 
of niet voor onze rekening hebben geno
men. De meeste perscommentaren trokken 
na de eerste dag van het debat de kon- 
klusie, dat er meer reden was te spreken 
van een Bestek ’79 dan van Bestek ’81. 
Aangezien de CDA-fractie in de volgende 
dagen van het debat haar standpunt 
geenszins heeft verlaten, is daarin voor de
genen die de genoemde conclusie hadden 
getrokken dan ook geen reden te vinden 
haar te herzien.

SUGGESTIES OVERLEG
Voor wat nu 1979 betreft zijn er in het 
debat met name door toedoen van de CDA- 
fractie een aantal besluiten genomen, wij
zigingen aangebracht en suggesties gedaan, 
die essentiële bijdragen vormen tot een 
zinvol en vruchtbaar overleg met en van de 
sociale partners. Ik noem in vrij willekeuri
ge volgorde:
-  koopkrachtgarantie tot modaal, gelijke

lijk voor actieven en zgn. niet-actieven 
(liever te noemen: anders actieven);

-  huurverhoging van 7 naar 6 procent;
-  schrapping van de eigen bijdrage voor 

niet-klinische verstrekkingen;
-  aftopping van de prijscompensatie;
-  instelling van een fonds vervroegde uit

tredingen, te vinden o.a. uit de beper
king van de prijscompensatie;

-  meer sociale woningbouw;
-  gunstiger regeling voor de zgn. trend

volgers, althans in de particuliere sfeer 
(wel dus b.v. voor verpleegkundigen in 
de particuliere sector, niet voor politieke 
ambtsdragers);

-  in elk geval matiging voor de kamerle
den; ook als het ambtenarenoverleg tot 
andere uitkomsten zou leiden dan voor
zien;

-  geen definitieve uitspraak over het 
,,half-procents-stapje” in de sociale ver
zekeringssector per 1 januari 1979, maar 
te beoordelen in het licht van de uitkom
sten van het sociaal - economisch over
leg, af te wegen tegen alternatieve sug
gesties (met name door Luhbers gedaan) 
en mede gezien in relatie tot de uitkomst 
van het ambtenarenoverleg;

-  geen bevriezing van de invaliditeitsaf- 
trek;

-  doorlopen van het huurwaardeforfait 
voor de duurdere huizen;

-  vergunnirig voor tarieven vrije beroepen 
afhankelijk van matiging en openbaar
heid inkomens.

KLIMAAT OVERLEG
Naast de genoemde meer gekonkretiseerde 
voorstellen en suggesties zijn uit het debat 
uitspraken of gedachten voortgekomen die 
met name van belang zijn als bijdragen tot 
het scheppen van een goed klimaat bij het 
centraal sociaal-economisch overleg. Als 
zodanig noem ik, eveneens in tamelijk wil
lekeurige volgorde, de volgende voorbeel
den:
-  wettelijke regeling voor de netto-netto 

problematie;
-  hangende een wettelijke regeling voor 

de netto-netto problematiek in de loop 
van 1979 en zeker na 1979 géén beslis
sing over eventuele „half-procents- 
stapjes” , ongeacht wat er per 1 januari 
1979 gebeurt;

-  snel gericht uitbouwen van de WIR (ar- 
beidsplaatsenkriterium);

-  steun aan arbeidsplaatsen-overeenkom- 
sten;

-  meer aandacht voor regionaal beleid;
■ — wettelijke regelingen voor een sec- 

torstructuurbeleid;
-  minder globaal en meer gericht arbeids

marktbeleid;
-  sterkere inkomensbeheersing buiten de 

cao-sfeer, met name door de ontwikke
ling van de factor incidenteel te betrek
ken in het overleg binnen de onderne
ming;

-  grotere druk achter de uitvoering van de 
motie-Weijers (1 WAÖ-er per 20 werk
nemers);

-  het vastleggen van de door de regering 
uitgesproken bereidheid de uitkomsten 
van het arbeidsvoorwaardenoverleg als 
alternatieve en aanvullende mogelijk
heden voor onderdelen van Bestek ’81 te 
zien;

-  de uitspraak dat de ontwikkeling van de

arbeidskosten, het bevorderen van so
ciaal rechtvaardige inkomensverhou
dingen en de omzetting van winst in 
werk tot de gemeenschappelijke ver
antwoordelijkheid van werkgevers en 
werknemers behoort en dat het overleg 
op de wederzijdse erkenning van die 
verantwoordelijkheid dient te berusten.

VERANTWOORDING
Al de bovengenoemde uitspraken of sug
gesties werden door de CDA-fractie ge
daan of ondersteund. Een groot deel ervan 
werd neergelegd in dqor de Kamer aan
vaarde moties, waarvan Lubbers en ik als 
woordvoerders van de CDA-fractie de 
eerste of tweede ondertekenaar en de 
tweede vice-voorzitter van de fractie, Van 
Leijenhorst, de derde ondertekenaar was. 
Weliswaar is de regering formeel niet aan 
alle uitspraken gebonden, maar in feite is 
dat wel het geval nu zij de aanneming ervan 
niet heeft ontraden. De in uitzicht gestelde 
dialoog heeft zijn vrucLiten afgeworpen. En 
wat de in het Kamerdebat geopperde, niet 
in moties neergelegde suggesties betreft, de 
regering zal zich daaraan evenmin kunnen 
en ook niet willen onttrekken indien mede 
op basis daarvan het overleg in het be
drijfsleven suksesvol zou verlopen.
Naar mijn mening hebben wij met deze 
opstelling het kabinet de steun gegeven 
waarop het op grond van onze relatie tot 
haar aanspraak mocht maken; hebben wij 
tevens de richting en inhoud van het voor
genomen beleid meer overeenkomstig ons 
program ,,bijgekleurd”, hetgeen bepaald 
niet overbodig was; hebben wij andere, 
soms wezenlijk andere, wegen gewezen tot 
hetzelfde doel; hebben wij de regering ge
stimuleerd meer in te spelen op de signalen 
tot matigingsbereidheid; hebben wij de 
mogelijkheden voor een zinvol sociaal- 
economische overleg belangrijk verbeterd, 
waartoe tal van voorstellen en suggesties 
zijn aangedragen; hebben wij de te zeer 
ontbrekende stimulansen voor een andere, 
soberder levensstijl en voor een meer se
lectieve groei ingebouwd.
Wenselijk is nu dat de sfeer voor het ar
beidsvoorwaardenoverleg niet wordt be
dorven door partijpolitieke druk of beïn
vloeding. En daarom wil ik het bij deze ver
antwoording van het optreden van de 
CDA-fractie en bij deze weergave van een 
groot aantal van belang zijnde feiten voor 
ditmaal laten.

W. Aantjes.

H e t  C D A  in  a c t ie
Beelaerts in Haarlem
De CDA-Kamerkring Haarlem houdt dins
dag 31 oktober een openbare leden
vergadering in het gebouw De Deining te 
Hoofddorp. Spreker: minister Beelaerts van 
Blokland en eventueel drs. J. van Dis, 
gedeputeerde van Noord Holland.
Er zal gelegenheid zijn tot discussie en tot 
het stellen van vragen. Alle directe CDA- 
leden, leden van KVP, CH en AR worden op 
deze bijeenkomst verwacht.

Vrouwenberaad Zuid-HoUand
Na aan de drie verkiezingscampagnes reeds 
te hebben deelgenomen acht de overleg
groep CDA Vrouwenberaad Zuid-Holland 
de tijd gekomen om het CDA Vrouwenbe
raad in deze provincie officieel gestalte te 
geven. Een oprichtingsvergadering, waarin 
het bestuur zal worden gekozen, wordt 
voorbereid. Voorlopig zal als contactadres 
(secretaris) fungeren, Tiny van Eck-Ooster- 
wijk, Biezen 155, Boskoop. Voorzitter: 
Boukje Jansen, Han Hollanderweg 168, 
Gouda (tel. 01820/13803). Secretaris: tele
fonisch te bereiken onder nummer 01727/ 
2693.

Europadag in Rotterdam
Door de provinciale Vrouwen Raad Zuid- 
Holland, de sectie permanente edukatie, 
wordt donderdag 16 november een Europa
dag gehouden in de Pauluskerk te 
Rotterdam (Mauritsweg 20). Deze dag is 
gericht op de voorlichting over de aanstaan
de Europese verkiezingen en de positie van 
de vrouw in de Europese Gemeenschap. 
Aanvang 10 uur, sluiting 15.30 uur.

CDA-Kring Brabant
Het secretariaat van de CDA-kring Bra
bant wordt nu vervuld door mr. D.C.B. 
Burgers, Driehoeven 7, 5076 BA Haaren, 
telefoon 04117-1845 (kt.), 04117-1201 (pr,).

Kadercursus in Hoogeveen
In Hoogeveen start de Kamerkring Drenthe 
donderdag 26 oktober een kadercursus. Op 
vijf achtereenvolgende avonden zullen de 
volgende onderwerpen besproken worden: 
democratie en verkiezingen, ontmanteling 
der instellingen (krachten achter de macht), 
provincie en gemeente, politieke hoofdstro-

jningen en het CDA en zijn organisatie. De 
avonden worden gehouden in „De Tam
boer” te Hoogeveen resp. op 26 oktober, 9 
november, 23 november, 7 december en 21 
december.
Aanvang: 20.00 uur. U kunt zich opgeven 
bij; H. Faber, Waardeel 39, Borger, (tel. 
05998-5175). Deze coördineert de cursus in 
samenwerking met J. van Goor, Kleine Beer 
32 te Hoogeveen. (tel. 05280-68432).

Discussie over grondslag
Het bestuur van de CDA Kamerkring 
Drenthe zou het op prijs stellen indien de 
plaatselijke afdelingen, - in samenwerking 
met afdelingen van ARP, CHU en/of KVP - 
in oktober en eerste helft van november een 
aantal ledenvergaderingen zouden wijden 
aan het rapport „Grondslag en politiek 
handelen”. Een brochure over dit onder
werp wordt door het hoofdbestuur toege
zonden. In de tweede helft van november en 
de eerste helft van december zou dan per 
regio (Statencentrale) in een gemeenschap
pelijke vergadering een samenvatting van 
de discussie kunnen worden gemaakt. Een 
commissie uit of namens het Kamerkring- 
bestuur zal dan in de tweede helft van 
december een provinciale samenvatting 
geven. Het is de bedoeling dat deze 
sabenvatting ter discussie wordt gesteld op 
een studiedag op zaterdag 6 januari 1979. 
Getracht wordt de drie partij-voorzitters die 
dag als forumleden te krijgen. Voorberei
ding van de studiedag is in handen van H. 
Faber, Waardeel 39 te Borger (tel. 05998- 
5175) in samenwerking met C. A. H. van 
dehHout, Van Ewsumlaan 24 te Coevorden 
(tél. 05240-3990).
Een Drentse studiedag over de Europese 
verkiezingen en het CDA-program is 
gepland op 7 april 1979.

Noord-HoUand kreeg CDJA
Ook Noord Holland heeft nu officieel zijn 
CDJA. Na de oprichtings-formaliteiten 
hield het in Santpoort-zuid gehouden 
oprichtings-congres zich bezig met de 
politieke rol en de eigen inbreng van de 
dn-isten-democratie in de bestuurslagen van 
het plaatselijke tot het Europese niveau. 
Voor inlichtingen over het Noordhollandse 
CDJA: P. G. Kroeger, Roos en Beeklaan 42, 
Sa,ntpoort-noord, B. Valk, Hof van Zaenden 
53, Zaandam en G. Melse, Schoener- 
stf aat 43, Zaandam.
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Scheidende presidente CH-Vrouwen:

Veel vrouwen de dupe van bezuinigingsmaatregelen

De scheidende president van de Centrale 
van christelijk-historische vrouwen, me
vrouw H. Tegelaar-Boonacker, heeft op de 
jaarvergadering van de Centrale (waarover 
elders in dit nummer meer te lezen is) in 
haar jaarrede tal van actuele zaken aange
roerd. Een belangrijk deel van haar toe
spraak was gewijd aan de werkgelegen
heid.
De regering heeft het verre van gemakke
lijk, zei mevrouw'Tegelaar. Er moet meer 
werk komen en daarom moeten wij be
zuinigen. Maar komt er ook meer werk? 
Sommige bezuinigingen leiden zelfs tot 
ontslag van vrouwen. Daarbij denk ik aan 
de zogenaamde alphahulpen in de gezins
verzorging. Maar juist vorige week heeft 
staatssecretaris Jeltien Kraaijeveld hier
over gezegd dat er zo’n wildgroei was ont
staan dat er wel gesaneerd moet worden. 
Toch kunnen we ons niet aan de indruk 
onttrekken, dat veel vrouwen de dupe zul
len worden van deze maatregelen. Niet al
leen zij, die zonder werk komen, maar 
vooral de huisvrouwen, die moeten in- 
springen'waar bij ziekte onvoldoende hulp 
is.
De werkloosheid is vooral onder vrouwen 
sterk gestegen. Toen er in de zestiger jaren 
een tekort aan arbeidskrachten was, werd 
een dringend beroep gedaan op de gehuw
de vrouw om buitenshuis te gaan werken. 
Wij hebben dit buitenshuis werken nooit 
■gezien als toppunt van emancipatie, maar 
vooral de nadruk gelegd op deelname van 
vrouwen in de maatschappij b.v. in de poli
tiek, ook al zou dat niets opleveren. Maar

velen zagen in die betaalde arbeid pas een 
blijk van waardering. Nu staan zij aan de 
kant en de weg naar het vrijwilligerswerk is 
moeilijker dan voor degenen die dit niet 
anders gewend waren.
Deeltijdarbeid zou meer vrouwen aan de 
gewenste banen helpen, en een pleidooi 
hiervoor zou ik graag ondersteunen. Niet 
alleen voor vrouwen, ook voor ouderen en 
studerenden kan dit een betere werkver
deling geven. De verdeling van de arbeid 
blijft een onderwerp waarmee we ons 
moeten bezig houden. Terecht hebben 
vrouwenorganisaties nog onlangs uitge
sproken dat arbeidstijdverkorting beter per 
dag kan plaats vinden dan het week-end uit 
te breiden.
De huisvrouw (nog steeds zonder beroep!) 
heeft een moeilijke taak, De opvang van 
werkenden èn werklozen vraagt in deze 
gespannen tijd een veerkracht, die alleen 
een evenwichtig iemand kan opbrengen. 
Gelukkig lijkt de Ned. vrouw zich happy te 
voelen. Zij zegt dit althans tegenover ande
ren bij een onderzoek dat onlangs in „Mar
griet” is gepubliceerd, „Uiterst tevreden”, 
vooral over man en kinderen. De jonge 
vrouwen in de grote steden zijn het minst 
tevreden, (zou er een relatie zijn? Daar 
heeft het CDA ook de minste aanhang). Als 
we echter de klachtenlijst bekijken is het 
niet zo best. Tweederde van alle onder
vraagde vrouwen heeft last van neerslach
tigheid en heeft twijfels over de juistheid 
van hun beslissingen. Ook slapeloosheid en 
opstandigheid komen veelvuldig voor, 
maar toch. ..  tevreden. Zou dat bij rnaimen

ook zo zijn? Een uitbreiding van het onder
zoek lijkt gewenst. Het gaat mij in ieder 
geval te ver te constateren dat de vrouwen 
zelf liever thuis blijven als reactie op de 
stroming in de jaren ’60 (direkteur VNO, 
mr J. Hollander is die mening toegedaan). 
De helft van de groep werkloze vrouwen' 
wordt gevormd door de groep beneden de 
20 jaar met alleen lagere school of huis
houdschool. Zij wiUen verdienen om te 
kunnen trouwen, maar hebben een slechte 
start. Ook later zullen zij moeilijk aan de 
slag komen. Juist naar deze groep moet 
onze zorg uitgaan I

EMANCIPATIEBANEN
Emancipatiebanen biedt onze staatsse
cretaris van emancipatiezaken aan. Er is 46 
miljoen uitgetrokken voor emancipa- 
tiedoeleinden. Een activerend netwerk met 
elf regionale vrouwenburo’s wordt ons in 
het vooruitzicht gesteld.
Ook in vrouwengroepen en vrouwenpro
jecten zullen vrouwen werk vinden om de 
rol en de positie van de vrouw te bekijken 
en ondersteuning te geven bij het veran
deringsproces Zullen daar ook CDA- 
vrouwen bij zijn? Bij veel vrouwenprojec
ten en vrouwenhuizen is sprake van een 
eenzijdige politieke benadering. Zouden 
wij ons politiek emancipatiewerk ook niet- 
als project moeten aanmelden?
Datgene wat wij willen doen om de vrou
wen politiek bewust te maken gaat aan de 
vorming vooraf en moet het tot op heden 
zonder subsidie stellen, hoewel een ver

Haty Tegelaar-Boonacker.

zoek daartoe is ingediend. Als wij willen 
dat het CDA-vrouwenberaad een voor- 
portaal-functie heeft, zal hierop meer de 
aandacht gevestigd moeten worden. Ook 
de traditionele vrouwenorganen doen veel 
aan de bewustwording, maar doen dat met 
eigen middelen en met grote inzet van de 
leden. Een evenwichtige verdeling van sub
sidie is gewenst. Niet alleen VOS-cursussen 
hebben een emancipatiewerker nodig, ook 
de politieke vrouwen-organisaties doen 
overeenkomstig werk!

TENSLOTTE
Vervolgens gaf de scheidende presidente 
een terugblik op het verleden, haar visie op 
de toekomst van de Centrale en het CDA- 
Vrouwenberaad. L. G. Baud.

Jaarvergadering Centrale CH-Vrouwen
Op dinsdag 3 oktober 1978 verzamelde 
zich een zeer groot aantal leden van de 
Centrale van C.H.-Vrouwen in een zaal 
van het Jaarbeurscongrescentrum in 
Utrecht. Nadat met veel moeite iedereen 
een plaats had gevonden kon de presidente 
mevrouw H. Tegelaar-Boonacker een wel
komstwoord spreken. Zij opende de verga
dering met Bijbellezing en gebed en hield 
vervolgens haar laatste jaarrede als presi
dente.

ORGANISATORISCHE ZAKEN
Vervolgens was het woord aan de secreta
resse mevrouw J. M. M. van der Mei-ZiL- 
verentant. Zij las voor de ingekomen stuk
ken, de notulen van de vorige ledenverga
dering en het jaarverslag.
Nadat de financiële zaken waren afgehan
deld, werd besloten tot geschiedschrijving 
van de historie van de Centrale over te

gaan door de uitgifte van een extra groot 
nummer van Vrouwengeluiden.
De presidente vertelde uitvoerig over de 
toekomstige plaats van de vrouw in CDA- 
verband vanaf 1980. In het ledencontact
blad is daarvoor een artikel verschenen van 
mevrouw A. van den Beld-Pott.
De vergadering betuigde instemming met 
het tot nu toe gevoerde beleid. Uit de le
vendige discussie blijkt, dat op vele plaat
sen in het land CDA-Vrouwenverbanden 
worden opgericht. Er bestaat overal veel 
enthousiasme.

EUROPESE VERKIEZINGEN
Op 7 juni 1979 worden voor de eerste maal 
de Europese verkiezingen gehouden. Ter 
tafel ligt een zeer goede folder, die te be
stellen is bij de Nationale Vrouwenraad, 
tel; 070-631016.
De kandidatenlijsten worden momenteel

vastgesteld. De CHU-namen op de CDA- 
lijst zijn bekend. Helaas is er op de lijst geen 
plaats voor een CHU-vrouw.
De folder is zeer geschikt voor bespreking 
op politieke bijeenkomsten. Er is ook veel 
ander propagandamateriaal beschikbaar. 
Belangrijk is, dat in den lande veel aan
dacht wordt besteed aan het belang van 
deze verkiezingen.

BESTUURSVERKIEZING
Aftredend en niet herkiesbaar waren de 
presidente en mevrouw R. B eek-Meyer. De 
presidente sprak een woord van dank tot 
mevrouw Beek, die in Friesland zeer actief 
is geweest en dat in het CDA-verband 
Friesland zal blijven, ook al verlaat ze nu de 
Centrale.
In deze vacature is niet voorzien. Wel werd 
met luid applaus de nieuwe presidente me-

Regeren bij 
interpellatie
DOOR C. P. VAN DIJK, LID TWEEDE 
KAMER VOOR CDA 
Een methode die zich in grote populariteit 
bij de oppositie mag verheugen is het (me- 
de)regeren bij interpellatie. Het op korte 
termijn aanvragen van een interpellatie 
over een beperkt, actueel probleem, dat 
zich op een bepaald moment in het licht van 
de publieke opinie bevindt, biedt dikwijls 
een uitstekende gelegenheid om de Kamer 
tot uitspraken te verleiden, die veel wijdere 
strekking hebben en aanzienlijker prece
dentwerking kunnen hebben dan de be
sproken zaak.
De druk van de bij het probleem betrokken 
groepen, het schijnwerpeffect van de media 
en de urgentie van menselijke noden heb
ben de Kamer bij zo’n gelegenheid in een 
bereidwillige stemming gebracht terwijl het 
karakter van een spoed-inperpeUatie geen 
tijd laat voor enige bezinning op wat men 
nu eigenlijk bezig is te doen. Het resultaat is 
meestal een half-doordachte ad hoe uit
spraak waarvan de draagwijdte onvol
doende is overzien.
Zo trachtte oud-Kamerlid Schaefer, naar 
aanleiding van een hem onwelgevallige be
slissing, ten aanzien van een beperkt aantal 
woningen in Amsterdam, de Tweede Ka
mer in april te verleiden tot een veel ruime
re toepassing van de Beschikking Geldelij
ke Steun Verbetering Particuliere Wonin
gen dan oorspronkelijk in de bedoeling had 
gelegen. Terecht werd zijn motie, die 
daartoe strekte, afgewezen en een CDA-

W D  motie, die om een bredere toetsing 
van de genoemde beschikking vroeg, aan
vaard. Beslissingen van een dergelijke 
strekking behoort men niet te nemen na 
een debatje van vijftien minuten.
Een soortgelijk geval deed zich op begin 
oktober voor tijdens een interpellatie door 
mevrouw Salomons (PvdA) over de ver
koop van woningen in de Amsterdamse en 
Rotterdamse regioos door het scheeps- 
bouwconcern RSV. Terecht was de aan
dacht gevestigd op de huisvestingsbelangen 
van de bewoners/werknemers van RSV. 
Terecht werd de regering gevraagd deze 
belangen te beschermen. Daarvoor was te 
meer reden omdat de regering aanzienlijke 
steun verleent aan het scheepsbouw- 
concem en deze steun niet alleen ten doel 
heeft de scheepsbouw bedrijfseconomisch 
te aneren maar ook de sociale belangen van 
de werknemers te beschermen. Het debat 
had beëindigd behoren te worden op het 
moment, dat de regering verklaarde dat 
aan dit laatste vereiste zou worden vol
daan.

OP VEEL MEER UIT
Maar mevrouw Salomons, op luidruchtige 
wijze terzijde gestaan (en vervolgens ver
drongen) door haar fractiegenoten Van 
Dam en Kombrink, was kennelijk op veel 
meer uit. Zij eiste, dat de woningen slechts 
verkocht mochten worden aan ,,sociale 
verhuurders” -  een typisch socialistisch 
stokpaardje -  maar niet noodzakelijk de 
enige weg om de belangen van de huurders 
te dienen; immers ook verkoop aan die 
huurders zou een goede oplossing zijn ge
weest, voorzover mogelijk. Zij eiste hand- 
ha-ving van het huidige huurniveau. En zij 
vroeg de regering toekomstige exploita

tietekorten uit rijksmiddelen (daarvoor 
niet bestemd) te dekken.
Wie het debat heeft gevolgd inoet de in
druk hebben gekregen, dat Nederland op 
geen van deze punten wetten kent en dat 
het de regering vrijstaat van geval tot geval 
naar goeddunken te handelen. Niets is 
minder waar. Nog niet zo lang geleden, 
bijvoorbeeld heeft de Kamer, na zeer lang
durige behandeling, een Huurprijzenwet 
Woonruimte aangenomen, die minitieus 
regelt in welke gevallen en in welke mate 
huurverhogingen, ook na eigendomsover
dracht van de woning, zijn toegestaan. 
Waarom in dit geval van die bestaande re
gels zou moeten worden afgeweken bleef 
bij de interpellatie geheel onbesproken. 
Ook de aanwending van rijksmiddelen is bij 
wet geregeld. Deze staat niet toe, dat gel
den, die voor andere doeleinden zijn be
stemd, worden uitgegeven ter dekking van 
de exploitatielasten van willekeurige com
plexen huurwoningen.

Jaarlijks veranderen in Nederland vele 
huurwoningen van eigenaar. In elk van die 
gevallen zouden de huurders druk op de 
Tweede Kamer kunnen uitoefenen en spe
ciale bescherming kunnen vragen. Maar in 
een rechtsstaat worden de belangen van de 
zittende huurder bij en krachtens de wet 
beschermd. Waar deze ontoereikend zou 
blijken, is wetswijziging de aangewezen 
weg en niet het aannemen van moties na 
een overijld interpellatiedebat. Regeren bij 
interpellatie kan slechts leiden tot 
rechtsonzekerheid en -ongelijkheid, tot een 
verbrokkeld beleid en tot het weglokken 
van beperkte middelen naar onbedoelde 
bestemmingen.

C.P van Dijk

vrouw M. M. Bellingwout-Roodenburg uit 
Vlaardingen gekozen.

AFSCHEID PRESIDENTE
Na de lunch, sprak mevrouw Van der Mei- 
Zilverentant de scheidende presidente toe. 
Zij bracht haar dank voor de vijf jaar dat 
mevrouw Tegelaar-Boonacker de be
zielende leiding voor de Centrale en voor 
het CDA-vrouwenberaad was.
Als teken van dank werd haar een zilveren 
armband overhandigd. Namens de CHU 
sprak de heer Wim C. Kruyf. Hij vertelde 
de presidente reeds 28 j aar te kennen en 28 
jaar samen in de politiek met haar gewerkt 
te hebben in alle soorten functies in CHU- 
verband. Hij dankte haar namens de CHU 
en overhandigde haar een cadeaubon.
Tot slot sprak mevrouw Tegelaar-Boonac
ker woorden van dank terwijl ze symbo
lisch de hamer overdroeg aan mevrouw 
Bellingwout-Roodenburg.
WELKOM NIEUWE PRESIDENTE 
Met een voortreffelijke speech aanvaardde 
mevrouw Bellingwout haar functie. Zij gaf 
vervolgens het woord aan staatssecretaris 
mevrouw Mr. E. A. Haars van justitie.

L. S. Baud.

CDA via
io en tv

Radio: De politieke uitzendingen van het 
CDA-woensdagavond om de veertien da
gen via Hilversum 1 van 18.19 uur tot 18.29 
uur, zijn op: woensdag 25 oktober, woens
dag 8 november, woensdag 22 november, 
woensdag 6 december, woensdag 20 de
cember en vervolgens om de veertien 
dagen.
Tv: De politieke televisieuitzendingen zijn, 
via Nederland 1 van 19.50 uur tot 20.00 

. uur, op: woensdag 22 november, woensdag 
31 januari, woensdag 11 april en woensdag 
20 juni.

CDA-
bijeenkomsten
BLEISWDK
Het CDA-verband Bleiswijk houdt op 
vrijdagavond 27 oktober om half negen een 
openbare ledenvergadering in het Her
vormd Verenigingsgebouw aan de Kerk
straat 15 te Bleiswijk. Na afhandeling van 
de huishoudelijke zaken spreekt het CDA- 
Tweede-Kamerlid drs. Wim Deetman over 
actuele politieke zaken.
Voorafgaande aan deze CDA-vergadering 
houden de kiesverenigingen/afdelingen van 
KVP, ARP en CHU afzonderlijke jaar
lijkse lèdenvergaderingen, aanvang kwart 
voor acht in hetzelfde gebouw.
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A lg e r i jn s  a a r d g a s
Het probleem van aanvoer per schip of gebruik van pijpleiding

Nederland levert aardgas aan Italië en 
Nederland importeert straks aardgas uit 
Algerije. Een wat merkwaardige situatie.

Zou het nu niet voor de hand liggen, zo kan 
men zich afvragen, om ons eigen aardgas in 
eigen land te houden en het Algerijnse 
aardgas aan Italië te laten leveren?

Uit onze lezerskring (D. Postuma te Sneek) 
werd gevraagd aan deze vraag eens 
aandacht te schenken in CDAktueel. Door 
het Nederlandse aardgas hier te houden en 
het Algerijnse aardgas naar Italië te laten 
gaan, kunnen wij onze contractuele ver
plichtingen ten aanzien van Italië nakomen, 
doch economischer, goedkoper en onge
vaarlijker handelen dan via de lange 
omweg, aldus de heer Postuma.

Een dergelijke suggestie is, zo bleek ons bij 
informatie bij de CDA-Tweede Kamer
fractie, ook in het parlement al eens ter 
sprake geweest. De regering heeft er toen op 
gewezen dat elk contract van koop en 
verkoop van aardgas zijn eigen geaardheid 
heeft. Ze zijn daarom maar niet zonder
meer „uitwisselbaar”.

In de eerste plaats hebben de gesloten 
overeenkomsten onderling sterk verschillen
de looptijden. De looptijden van onze 
import-contracten (langjarig) overtreffen de 
uitruilcontracten in ruime mate. (Italië-Ne- 
derland; 1974-1994, Nederland-Algerije: 
1948/85-2004/5).

Daar komt bij dat de betreffende landen, 
(waaronder Italië) zelf vloeibaar aardgas uit

Algemene
beschouwingen
Het debat over Bestek ’81 en over de overige voornemens van het kabinet voor dit 
parlementaire jaar is teneinde
De balans van het debat kan worden opgemaakt. Dan moet allereerst worden 
gekonstateerd, dat er sprake is geweest van een breed overleg tussen kabinet en 
parlement. Een beleid, dat een kabinet zich voorstelt te voeren is altijd een intern 
compromis tussen kabinetsleden vanuit verschillende partijen. De frakties, die het 
kabinet steunen, beoordelen dat voorgestelde beleid welwillend, maar toetsen het 
aan het eigen program in relatie tot het regeerakkoord..
De CDA-fraktie heeft dat op hoog niveau gedaan. Het kabinet heeft een aantal 
toezeggingen gedaan, die en de fraktie en het CDA tot tevredenheid kunnen 
stemmen. Overigens moeten wij ons realiseren, dat de nadere invulling nog veel 
wijsheid zal vergen. Natuurlijk zijn er ook minpunten en zijn er schermutselingen 
geweest. Dat is echter onontkoombaar in het politieke bedrijf.
Op grond van het debat is er een zware verantwoordelijkheid gelegd bij de sociale 
partners. Men kan zich afvragen of die veranwoordelijkheid niet te zwaar is. Met 
name het punt of de korting op de sociale uitkeringen per 1 januari a.s. moet ingaan 
als de partners niet voordien tot overeenstemming komen over een loonmatiging 
kan onderwerp van kritiek zijn.
Het is een gevoelige materie en wij kunnen ons voorstellen, dat de fraktie op dit 
punt geheel unaniem was.
De opmerkingen van de voorzitter van het CNV op dit punt zijn in ieder geval het 
overwegen waard. Van alle betrokkenen wordt veel gevraagd. Er is wijsheid en 
voorzichtigheid nodig, want de Nederlandse samenleving is niet gebaat bij een 
verder polarisatie.
De PvdA heeft gemeend kloeke taal te moeten spreken. Het CDA is door de PvdA 
in de hoek geplaatst en het polarisatiemodel dreigt weer te voorschijn te worden 
getoverd. Niet de redelijkheid en de argumentatie waren voor de PvdA bepalend, 
maar het inhaken op allerlei onlustgevoelens. Zelfs CDA moties, die beoogden 
verbetering in Bestek ’81 aan te brengen ondervonden geen steun, hoewel PPR, 
PSP en CPN voor stemden. Het is niet best gesteld met de demokratie wanneer 
gram en grim het stemgedrag bepalen. Ook de PvdA zal in staat moeten zijn aan 
zelfonderzoek te doen. Dat PvdA zich thans als parlementaire oppositie in een 
onvruchtbare situatie dreigt te manoeuvreren, moet zij anderen niet verwijten.
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Algerije hebben gecontracteerd. Als Neder
land zijn levering aan Italië nu ook aan 
Algerije zou overdrageti kwam voor Italië de 
spreiding over meer dan één leverancier te 
vervallen, terwijl deze spreiding zekerheids
halve vaak wordt gewenst. De betreffende 
landen ontvangen liever gas per buisleiding 
uit een dichterbij gelegen land.
Per contract verschilt ook de zekerheid van 
de aanvoer. Spreiding over meer dan een 
land, waaronder op grotere afstand gelegen 
landen, vergroot de zekerheid.
Behalve wat looptijd betreft verschillen de 
uit te ruilen contracten ook nogal sterk in 
overeengekomen hoeveelheden. Ook kan 
het gas in samenstelling verschillen verto
nen. Wanneer Italië al bereid mocht zijn de

overeengekomen levering van Nederlands 
aardgas door die van aardgas uit Algerije 
„uit te ruilen” dan moet worden aangeno
men dat Italië zal bedingen dat Nederland 
levering ten volle zal hervatten als Algerije 
stagneert. Met het oog daarop zou de 
transportcapaciteit naar Italië (leiding) dus 
volledig beschikbaar moeten blijven. Overi
gens maar weinig verschillen van de kosten 
voor pijpleiding transport Algerije-Italië.
Het CDA-Kamerlid Beumer, van wie we 
deze informaties ontvingen, voegde daar 
aan toe dat het hem, ondanks het boven
staande, best zinnig zou lijken als de fractie 
alle aspecten van pijpleiding-transport al of 
niet sar.ienhangen met uitruil nog eens 
grondig bestudeert.

T e  v o n d e l in g  le g g e n
Minister De Ruiter van justitie, heeft dezer 
dagen naar de Tweede Kamer een brief 
gestuurd over het te vondeling leggen. 
Zoals was toegezegd reageert hij daarmee 
op een voorstel van het Tweede Kamerlid 
mr. H. van den Broek (CDA) gedaan op 8 
maart 1978 tijdens de behandeling van de 
justitiebegroting voor .1978. Dat voorstel 
hield in, het te vondeling leggen niet langer 
strafbaar te stellen als de jonggeborene 
wordt neergelegd op een plaats, aangewe
zen door de overheid. Degene die tot te 
vondeling leggen op deze wijze overgaat, 
zou dit anoniem moeten kunnen doen, dus 
zonder zijn identiteit bekend te hoeven 
maken. Van den Broek zag in zijn voorstel 
een handreiking aan die moeders die om 
wat voor reden dan ook de geboorte van 
haar kind willen verbergen en daarom nu 
wel overgaan tot te vondeling leggen of 
zelfs tot het doden van het kind.

„Institutionalisering” geen oplossing
Op grond van een aantal overwegingen ziet 
minister De Ruiter de oplossing niet in een 
„institutionalisering” van het te vondeling 
leggen zoals Van den Broek dat voorstelde. 
Gewezen wordt er op dat anoniem afgege
ven kinderen een groot risico lopen van een 
identiteitscrisis. De vraag is bijvoorbeeld 
ook of het practisch uitvoerbaar is. Er zou

namelijk een landelijk netwerk van voor
zieningen moeten komen, dag en nacht be
reikbaar en niet te ver bij de ouders in 
kwestie vandaan. Ook is er de kans dat juist 
door het bestaan van het instituut zoals 
voorgesteld meer kinderen te vondeling 
worden gelegd dan nu het geval is (het 
komt nu sporadisch voor). Men denke bij
voorbeeld ook aan gehandicapte kinderen. 
Het anoniem afgeven van een kind kan 
verder een middel zijn om van de financiële 
onderhoudsplicht af te komen.

Eventueel wel straffeloosheid?
De minister deelde mee te willen bezien of 
het aanvaardbaar is dat de wet onder be
paalde voorwaarden straffeloosheid zou 
verzekeren aan de moeder die kort na de 
geboorte het kind te vondeling legt of ver
laat, evenals aan degene die dat met haar 
toestemming doet.
Dat zou dan aansluiten bij een gedachte die 
ten grondslag ligt aan een al bestaande 
wetsbepaling. De wet kent namelijk een 
aparte strafbepaling voor het geval dat de 
moeder uit vrees voor ontdekking van de 
bevalling haar kind kort na de geboorte te 
vondeling legt of- verlaat. De maximum 
straffen worden dan namelijk tot de helft 
verminderd.

H.L.

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER B.V. \ l
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

Kistenfabriek

N. DE BOER



VRIJDAG 20 OKTOBER 1978

HANAB B.V
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941^
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS

Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

HANDELMIJ B.V. 

BANDEN B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

Bouw- en Aannemersbedrijf

M. de Raad 8i Zoon
Pickestraat 62, Noordwijk, tel. 01719-12100 en 15257.

Wie aan de toekomst bouwt 
BouwtopdeC.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester’s Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

Meester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

OGEM

bouw en

'4
aanneming maat:schappij b.v. breda

KOCH
Telefoon 055-214259 
APELDOORN.

Kerkorgels
Elektronische

voor kerk-, schooi
en huismuziek.

BOUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker 
& Zn.
Var Ostadelaan 61 
Tel. 02150-11189-16777 
HILVERSUM.

%

Naar lezingen in Amerika, Engeland, N.-Afrika, Frankrijk, 
Nederi. Duitsland, Zwitserland van ir. O. J. Christiaanse

7 SERIES NIEUW!!
BIJBELSTUDIES Een boek vol hoop

1 De naam boven allen naam, ZoOn van VOOr jO n g  é n  OUd.
God, Heiland. Middelaar ............. ƒ 5 .—
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3. Genade en waarheid. Liefde, Genade. f c lV l IW W lU  W lS J W i»
Veiligheid. Vrede, Eenheid -..........ƒ  4 ,— gkm
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V éntevogel F in a n c ië le  
S erv ice  G roep  b v
Ventevogel  F inanciële Service Groep  bv,
IS e e n  sa m enw erk ing  van bedr i jven  op het 
g e b ie d  van assurantiën, onroerend  goed,  
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alle
troeven in 

één hand
Badhuisstraat 95 . 
4380 AD Vlissingen 
Tel, 01184-19181.

BUDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

BDU-nieuwsbladen
professionele media, met ’n hoge dekkingsscore in een 

koopkrachtig stukje Midden-Nederlemd
Midden-Nederland, 

preciezer gezegd de Gelderse 
en Stichtse Vallei, telt ruim
300.000 inwoners m et een 
breed bestedingspatroon dat 
m instens zo interessant is als 
dat van elke andere 
gemiddelde Nederlander.
Ten aanzien van het bereik 
van deze koopkrachtige 
Middennederlandse 
konsument is er echter een 
duidelijk voordeel: u bereikt ze 
bijna allemaal, ieder m et een 
eigen blad in hun eigen 
deelgebied.
Elk blad m et een sterk 
geografisch gerichte 
redaktionele formule voor een 
optimale leesintensiteit.
Een leesintensiteit die zich 
echter niet alleen tot de 
redaktionele pagina’s beperkt 
(landelijke, regionale en 
plaatselijke adverteerders 
ervaren dat dagelijks).

En als uw afzetgebied zich niet 
tot enkele deelgebieden 
beperkt, maar zich over het 
gehele B.D.U.-gebied 
uitstrekt, dan heeft u nog een 
extra voordeel: het B.D.U.- 
kombinatietarief.

M et kortingen die in sommige 
gevallen méér dan 50% 
besparing geven op de 
de normale tarieven.
Dus meer dan de m oeite waard 
oni een uitgebreidere 
dokumentatie aan te vragen.

Wij hebben hem voor u klaar 
liggen.
BDU, Nieuwstraat 15, 
Bam eveld.
Tel. 03420-6141 
Telex BDU 40261.
Barneveldse Krant-Stad 
Amersfoort-De Stad Nijkerk- 
De Woudenberger/

Scherpenzeelse Krant-
Bennekoms Nieuwsblad-
Hoevelakens Nieuwsblad-
Ede/Veldhuizen-
Lunters Nieuwsblad-Leusder
Krant.



Vrijdag 27 oktober 1978 - 14e jaargang no. 43

nederlander
____________________ CH-WEEKBLAD__________ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Redactie; Postbus 33822 • 2503BC - ’s Gravenhage • Administratie: Van Deventerlaan 49 • 2271 TV Voorburg ■ Giro 70154, t.n.v. Stichting Uniepers, Voorburg

Desintegreert het CDA?

Over bloedgroepen en bloed dat 
stroomt waar het niet gaan kan
door: drs. Gerard van Leijenhorst, vice-voorzitter van de CDA-Tweede Kamerfractie

Naar aanleiding van het aangekondigde vertrek van coll^a Boersma, is er, door hemzelf 
en door de pers, van het CDA -  en in het bijzonder van de CDA-fractie -  een weinig 
opwekkend beeld geschilderd.
De Volkskrant van 18 oktober j.1. laat Boersma zeggen: „Het CDA valt uit elkaar. En ik zie 
dat niet veranderen.” Het CDA zou steeds verdeelder worden en wegzakken in een grauw 
midden.
Volgens hetzelfde ochtendblad verklaarde H. de Boer, voorzitter van de ARP en lid van de 
CDA-Tweede Kamerfractie, dat het CDA dreigt te worden uitgehold door intem wan
trouwen.
Trouw sprak vorige week zelfs van „vervlakking en verrechtsing van het CDA”.
Het op het CDA georiënteerde Haagse blad „Het Binnenhof” is er helemaal confuus van. 
Nadat deze krant het heengaan van Boersma als opnieuw een klap voor het CDA heeft 
beschreven — terwijl op weg naar de eenwording al zoveel tegenslagen moesten worden 
geïncasseerd -  wordt geconstateerd dat de onderlinge stromingen nog in alle hevigheid 
bestaan, en dat het vertrek van Boersma voor de CDA-fractie als een signaal moet gelden 
om de onderling roulerende strijbijl te begraven. De CDA-top kan wat dit betreft een 
voorbeeld nemen aan de basis van het CDA, zoals gemeenteraden etc., aldus het Bin
nenhof van 18 oktober j.1.
Ziedaar het beeld van het CDA in de pers. 
De vraag is natuurlijk relevant of dit beeld 
klopt met de werkelijkheid. Die vraag wil 
ik proberen zo goed mogelijk te beant
woorden.
Het is op zichzelf uiteraard te betreuren, 
dat één van de leden de fractie meent te 
moeten verlaten. Dit geldt te sterker, wan
neer men daarbij iemand verliest, die door 
zijn deskundigheid en langdurige ervaring 
een grote inbreng in de fractie had kunnen 
hebben. Van Boersma is bekend, dat hij er 
uitgesproken politieke denkbeelden op na 
houdt. Dat strekt hem niet tot oneer, maar 
de wijze waarop hij deze tot uiting heeft 
gebracht heeft velen in het CDA nu en dan 
geprikkeld. Met name voor de CHU is zijn

„overstap” naar het kabinet-Den Uyl in 
1973 een moeilijk te verteren zaak ge
weest.
Een en ander neemt echter niet weg, dat we 
wisten waaraan we begonnen, toen we 
eerst als drie fracties en later als één fractie 
bij elkaar gingen zitten. Ons idealisme om 
er gezamenlijk iets van te maken heeft ons 
doen heenzien over wat er in de afgelopen 
jaren allemaal is gebeurd. Zo hebben we 
elkaar aanvaard, in het besef, dat we voort
aan de weg gemeenschappelijk moesten 
voortzetten. Zo hebben we het gezien en 
naar mijn mening heeft het zo ook gefunc
tioneerd. De in de pers beschreven karak
teristieken van het CDA zijn schromelijk 
overdreven, zo niet uit de lucht gegrepen.

AANMERKELUK GEGROEID
Ik durf te stellen, dat de eenheid binnen de 
CDA-gelederen sinds het ontstaan van de 
ene fractie, niet minder is geworden, maar 
integendeel juist aanmerkelijk is gegroeid. 
Degenen, die hierover onverholen hun 
twijfels hebben uitgesproken zou ik op het 
volgende willen wijzen.
Namelijk op het feit, dat we als CDA over 
een duidelijke gemeenschappelijke richtlijn 
beschikken, te weten het CDA-program. 
Aan het adres van Trouw en Het Binnenhof 
valt te zeggen: het CDA werkt maar niet in 
het wilde weg; hier geld niet het vrije spel 
der krachten of van de stromingen; geen 
vervlakking of verrechtsing; maar de vaste 
wil en de oprechte poging om het door het 
CDA vastgestelde program — gemarkeerd 
door het gesloten regeerakkoord — loyaal 
uit te voeren.

OVERTROKKEN
In dit verband is het overtrokken om in het 
bestaan van „bloedgroepen” (de drie stro
mingen, AR, CHU en KVP) zoveel narig
heid te zien. Boersma spreekt hier zelfs van 
„de bijl aan de wortel van het CDA”. 
Waarom hier niet wat realistischer gespro
ken? Een feit is dat de drie partijen, de ARP, 
CHU en KVP nog bestaan, met name de 
partij van Boersma is zich daarvan nog het 
meest bewust. Naar mijn oordeel zal het 
wijs zijn wanneer het CDA ook na de unifi
catie nog enige tijd rekening houdt met de 
drie samenstellende delen, welke in het

De N-bom opnieuw in discussie
door: A. B. M. Frinking, lid Tweede Kamer voor CDA

Het neutronenwapen gaat in produktie. 
Dat bericht klink door in het nieuws van 
donderdagmorgen 19 oktober jl. en ver
raste velen in het land. Natuurlijk, er waren 
wel geruchten geweest, maar daar stonden 
keiharde ontkenningen tegenover. Van 
minister Van der Klaauw, die in New York 
van zijn Amerikaanse collega Vance de 
verzekering had verkregen, dal president 
Carter niet tot de produktie had besloten. 
En van de Amerikaanse onderministers van 
Defensie Perry, die in Den Haag voor de 
vaste commissie van Defensie van de 
Tweede Kamer op mijn uitdrukkelijke 
vraag eveneens ontkennend had geant
woord, dat noch het neutronenwapen noch 
elementen daarvan waren of op korte ter
mijn zouden worden geproduceerd.
Ook de Nederlandse regering was verrast, 
zo bleek in het nog op dezelfde dag aange
spannen debat in de Kamer. De regering 
was de dag daarvoor om tien uur ingelicht 
door de Amerikaanse ambassadrice. Niet 
meer en niet minder.
Wat is er nu precies aan de hand?
Op 7 april van dit jaar besloot president 
Carter de produktie van het neutronenwa
pen uit te stellen in afwachting van posi
tieve reacties van de Sovjet-Unie. Wel be
sloot hij de verdere modernisering van tac
tisch nucleaire wapens door te zetten.
De Sovjet-Unie reageerde door te zeggen, 
dat zij nu het neutronenwapen ook niet zou 
produceren, maar dat vond het Westen te 
gek. De jongste grote bedreiging uit het 
Oosten werd gevormd door een drievoudi
ge overmacht aan Sovjettanks, door 
nieuwe geleide projectielen met nucleaire 
lading voor de middellange afstand (de SS-

20) en door het geduchte vliegtuig voor de 
lange afstand (de Backfire). Het Westen 
verwachtte een tegenprestatie door ver
mindering van een van deze drie wapen- 
soorten.

WEL EERSTE STAP
Op 14 oktober jl. besloot Carter de moder
nisering van tactisch nucleaire wapens ver
der voort te zetten (dat was niets nieuws), 
maar ook al vast enige elementen van het 
neutronenwapen te gaan produceren. Niet 
dat het neutronenwapen daarmee op grote 
schaal inzetbaar zou worden, maar de 
eerste stap naar een operationeel wapen 
werd wel gezet. Waarom heeft Carter deze 
beslissing genomen? Hij heeft immers per
soonlijk grote bezwaren tegen het wap>en. 
Het allergrootste Amerikaanse belang op 
het gebied van de wapenbeheersing is het 
spoedig tot stand komen van een nieuw 
accoord met de Sovjet-Unie (SALT 2). De 
president moet daarvoor op twee fronten 
strijden: de Russen moeten bereid zijn een 
overeenkomst af te sluiten en het Ameri
kaanse congres moet de overeenkomst 
willen goedkeuren. Het besluit om alvast 
aan de produktie van het neutronenwapen 
te beginnen zet de Sovjet-Unie onder druk 
en moet het congres vertrouwen geven in 
de kracht van de Verenigde Staten. Het is 
duidelijk dat de Nederlandse opvattingen 
(uniek onder de NAVO-landen) daarin 
geen al te grote rol meespelen. Maar het is 
ook duidelijk dat Nederland het daarbij 
niet hoeft te laten zitten. Tenslotte gaat het 
om wapens, die in Nederland door het pu
bliek en de meeste politieke partijen 
(waaronder zeker ook jjet CDA) met

kracht zijn afgewezen, omdat met de pro
duktie en invoering van het neutronenwa
pen een nieuwe grens in de nucleaire be
wapening wordt overschreden. Daarom 
was het van belang, dat de Kamer zich 
eensgezind uitsprak over een afwijzing van 
de beslissing van de Amerikaanse presi
dent, waarbij tevens de Sovjet-Unie langer 
tijd zou worden gegund om in onderhande- 
lingen met tegenvoorstellen te komen.
Die eensgezindheid lag temeer voor de 
hand omdat het regeerakkoord met de 
W D  aangeeft dat hoge prioriteit moet 
worden gegeven aan het voorkomen van 
verspreiding van kernwapens. Hoe de W D  
dat eigenlijk denkt te bereiken, mag joost 
weten. De W D , die weinig aan het debat 
deelnam zei wel: „Wij hebben nooit be
weerd dat wij voor het neutronenwapen 
zijn”, maar op geen enkele wijze bleek uit 
die hoek van enige onrust over de nucleaire 
bewapening.

SYMPATHIEK
Een motie van de Partij van de Arbeid, die 
het CDA redelijk sympathiek in de oren 
klonk, werd door de regering met grote 
kracht ontraden, waardoor de CDA-fractie 
wel met een eigen motie moest komen, 1) 
waartegen de regering geen al te grote be
zwaren aantekende. Na enig heen en weer 
praten wilde de Partij van de Arbeid deze 
motie wel steunen, tenminste als nog een 
wijziging werd aangebracht. Aangezien 
deze wijziging voor het CDA geen prin
cipieel probleem meebracht, integendeel 
een letterlijk deel van de tekst van de ver
klaring van de CDA-fraktie was, waarin het 
neutronenwap>en in begin februari was af-

CDA een gemeenschappelijke bedding 
hebben gevonden. Kortom het bestaan en 
het goed recht van de drie stromingen kan 
men niet ontkennen, mits dit maar 
dienstbaar gemaakt wordt aan de ook kwa
litatieve groei van het CDA. Maar ook de 
praktijk spreekt tegen dat de stromingen 
een zo overwegende rol spelen. In het al
gemeen blijkt dat als er verschillen bestaan 
binnen de fractie deze dwars door de drie 
„bloedgroepen” heenlop>en.
Het is dus niet terecht dat in het bestaan van 
de drie stromingen -  overigens een natuur
lijk gegeven -  de kwaal wordt gezocht. 
Maar moet er dan niet wat anders aan de 
hand zijn? Het doet in dit verband wel 
vreemd aan, dat sommigen die het voortbe
staan van „bloedgroepen” zo veroordelen, 
daarin geenszins consequent zijn. „De ARP 
is nu definitief verdwenen”, laat de Volks
krant Boersma verzuchten. En voor TROS- 
Aktua van 18 oktober j.1. geeft coUega H. 
de Boer als motivering van het vertrek van 
Boersma: „Als het functioneren van
bloedgroepen aan de orde is... dat daarin 
dan eigenlijk te weinig doorklinkt wat met 
name de Anti-Revolutionairen in de poli
tiek beweegt.”
In elk geval schijnt één bloedgroep nog 
springlevend te zijn. En ik gun het haar, als 
dit ook maar voor de anderen geldt; echter 
dan wel zo, dat we ons op basis van ons 
program met kracht willen zetten aan de 
slotfase van de eenwording van het CDA. 
En niemand kan vergen, dat het toekom
stige CDA precies hetzelfde zal zijn als één 
der stromingen waaruit het mede is ont
staan.

GEEN REDEN GROTE BEZORGDHEID
Tenslotte, er is weinig te verbloemen. De 
politiek werkt zo openbaar, dat een ieder 
kan nagaan hoe de zaken er voor staan. 
Neemt men kennig van de feiten met be
trekking tot het CDA -  inclusief de CDA- 
fractie -  dan is er geen enkele reden tot 
grote bezorgdheid. Van desintegratie is 
geen sprake.
Integendeel: uit de opiniepeilingen blijkt 
overduidelijk dat het kabinetsbeleid -  on
der leiding van Van Agt — en het CDA- 
fractiebeleid -  onder leiding van Aantjes, 
groeiende waardering geniet.
Er is alle reden om met vertrouwen aan het 
éne CDA te blijven bouwen. Vooral nu de 
PvdA opnieuw een confrontatie-politiek 
heeft afgekondigd tegen het CDA is het 
zaak te bewijzen dat we ook in de afwijzing 
daarvan — en van déze PvdA — één zijn.

gewezen, kon de fractie met deze wijziging 
gemakkelijk accoord gaan. En alsof het 
niet om een wezenlijk en groot probleem 
ging, onthield oppositieleider Den Uyl in 
het holst van de nacht en zeer geïrriteerd, 
plotseling toch zijn aanvankelijk toegezeg
de steun aan de motie. „Omdat de regering 
zich niet duidelijk genoeg uitsprak over de 
betekenis van de motie en het CDA dit 
toeliet” , zei Den Uyl. Teleurstelling alom, 
niet in. het minst bij enige leden van zijn 
eigen fractie, die zich met CDA-ers afvroe
gen, waarom het nu eigenlijk ging. Om een 
krachtige uitspraak van de Kamer of om 
allerlei interpretatieverschillen, die ten
slotte tot niets leidden.
Zo vond een herhaling plaats van het debat 
in het voorjaar. Geen enkele harde uit
spraak van de Kamer verkreeg een meer
derheid (de W D  bleef bij elke stemming 
buiten schot), behalve die, waarin de Ka
mer haar teleurstelling uitsprak over de be
slissing van president Carter en de regering 
werd verzocht deze teleurstelling aan de 
Amerikaanse regering en de andere NA- 
VO-bondgenoten kenbaar te maken. Van 
Agt beloofde deze boodschap te zullen 
overbrengen. Niet meer en niet minder.

Ton Frinking 
Lid Tweede Kamer, CDA-fractie.

1) Deze motie was in het voorjaar ook al 
door het CDA ingediend, door de toenma
lige woordvoerder J, de Boer en toen door 
onvoldoende steun, alleen van D’66 en 
enige kleine partijen, verworpen.
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In een vorig nununer van het christelijk- 
historische weekblad „de Nederlander” 
kondigde ik aan, dat in een volgend artikel 
over de ondernemingsraden aandacht be
steed zal worden aan de samenstelling van 
de ondernemingsraad, de overlegvergade
ring, de besluitvorming in de onderne
mingsraad en de daarvoor geldende proce
dures.
Allereerst wil ik er op wijzen, dat de CDA- 
fractie in de Tweede Kamer terug kan zien 
op enkele behaalde successen, waarop ik in 
dit artikel zal wijzen.

DE SAMENSTELLING VAN DE ON
DERNEMINGSRAAD
De ondernemingsraad zal uitsluitend uit 
gekozen werknemersvertegenwoordigers 
bestaan. De raad kiest uit zijn midden een 
voorzitter en een plaatsvervangend voor
zitter, alsmede, al dan niet uit zijn midden, 
een secretaris.

De overlegvergadering (het overleg tussen 
de ondernemingsleiding en de onderne
mingsraad)
1. Aantal bijeenkomsten
a. Tenminste zesmaal per jaar.
b. Voorts wanneer de ondernemer of de 

ondernemingsraad daarom gemoti
veerd verzoekt.

c. Tenminste éénmaal, voordat de onder
nemingsraad een advies uitbrengt over 
een onderwerp, waarover hem advies 
moet worden gevraagd. Wanneer of de 
ondernemer of de ondernemingsraad 
daar prijs op stelt, wordt het advies in 
een overlegvergadering uitgebracht.

d. Tenminste éénmaal, voordat de onder
nemingsraad zijn instemming verleent 
aan een ondernemersbesluit, waarvoor 
zijn instemming noodzakelijk is. Wan
neer of de ondernemer of de onderne
mingsraad daar prijs op stelt, wordt de 
beslissing van de ondernemingsraad 
kenbaar gemaakt in een overlegverga
dering.

e. Tenminste éénmaal, voordat de onder
nemer een beslissing neemt over een 
door de ondernemingsraad schriftelijk 
gedaan voorstel. Wanneer of de onder
nemer of de ondernemingsraad daar 
prijs op stelt, wordt het besluit kenbaar 
gemaakt in een overlegvergadering.

2. Werkwijze van de overlegvergadering
Ondernemer en ondernemingsraad regelen 
samen de werkwijze van de overlegverga
dering. Komt men niet tot overeenstem
ming dan beslist de bedrijfscommissie.

Succesvol pleidooi van CDA- 
fractie inzake ondernemingsraden
door: P. H. van Zeil, lid Tweede Kamer voor CDA

PARLEMENTARIA

3. Voorzitterschap van de overlegverga
dering
Ondernemer en ondernemingsraad treffen 
daarvoor een regeling. Komt men niet tot 
overeenstemming, dan wordt de vergade
ring beurtelings geleid door de bestuurder 
en de voorzitter van de ondernemingsraad.

4. Positie bestuurder
De bestuurder voert namens de onderne
ming het overleg. Hij kan zich laten bijstaan 
en, uitsluitend in geval van verhindering, 
laten vervangen door een medebestuurder, 
een commissaris (bij dochterveimoot- 
schappen: een bestuurder van de moeder- 
vennootschap) of een ander in de onder
neming werlaaam persoon.

5. De aanwezigheid van commissarissen
De aanwezigheid van een of meer commis
sarissen dan wel van een of meer van hun 
vertegenwoordigers in de overlegvergade
ring is vereist;
a. Wanneer de algemene gang van zaken 

van de onderneming wordt besproken 
(2 keer per jaar). De ondernemingsraad 
kan besluiten dat aan deze verplichting 
geen gevolg behoeft te worden gege
ven.

b. Warmeer overleg gevoerd wordt over 
een door de ondernemingsraad uit te 
brengen advies over een onderwerp, 
waarover het advies van de onderne
mingsraad moet worden gevraagd. (Dat 
kan meer dan eenmaal zijn).

De ondernemingsraad kan besluiten dat 
aan deze verphchting geen gevolg behoeft 
te worden gegeven.

De werkwijze en de besluitvorming in on
dernemingsraad
Met betrekking tot de werkwijze van de 
ondernemingsraad kan het navolgende 
worden gezegd:
a. De ondernemingsraad stelt, zoals ook 

thans, zelf zijn reglement op. Hierin 
wordt de werkwijze geregeld. De be
drijfscommissie is verplicht het oordeel 
van de ondeniemer over het reglement

te vragen, alvorens het goed te keuren.
b. Aan het aantal vergaderingen van de 

ondernemingsraad is een bovengrens 
noch een ondergrens aangebracht.

c. De ondernemingsraad kan de volgende 
commissies instellen:
— vaste commissies waaraan be
voegdheden kunnen worden gedele
geerd;
— commissies voor verspreide onder
delen, waaraan overlegbevoegdheden 
als ook gewone bevoegdheden kunnen 
worden gedelegeerd;
— voorbereidingscommissies waaraan 
géén bevoegdheden kunnen worden 
gedelegeerd.

d. De regeling van de aan de onderne
mingsraad te verlenen faciliteiten is ver
ruimd. De ondernemer is verplicht aan 
de ondernemingsraad en zijn commis
sies het gebruik van die voorzieningen 
töe te staan, waarover de ondernemer 
kan beschikken en die de onderne
mingsraad en zijn commissies redelij
kerwijze nodig hebben voor hun taak
uitoefening.

e. De ondernemingsraad kan een of meer 
deskundigen uitnodigen. Hij kan ook 
een of meer bestuurders van de onder
neming uitnodigen, alsmede een of 
meer commissarissen.

f. De tijd, beschikbaar voor schohng en 
vorming respectievelijk onderling be
raad is minimaal 5 dagen per man per 
jaar respectievelijk 5 uur per man per 
maand.

g. Ondernemer en ondernemingsraad 
kunnen voor bepaalde activiteiten van 
de raad een budget overeenkomen. Alle 
kosten van de ondernemingsraad ko
men overigens voor rekening van de 
onderneming, ook eventuele proces
kosten (beroepsrecht en kantonrech
ter).

h. Indien de ondernemer geheimhouding 
oplegt aan de ondernemingsraad moet 
hij dat zoveel mogelijk voor het ver
strekken van de informatie bepalen en 
daarbij tevens aangeven hoe lang de ge

heimhouding duurt en t.o.v. welke per
sonen de geheimhouding eventueel niet 
geldt.

Terzake de besluitvorming in de onderne
mingsraad merk ik het navolgende op:

In het voorstel van het kabinet-Van Agt 
stond vermeld, dat de ondernemer de mo
gelijkheid had om, indien hij dit wenste, 
aanwezig te zijn in die vergaderingen van 
de ondernemingsraad, waarin die raad be
sluiten zou nemen ten aanzien van een uit 
te brengen advies dan wel ten aanzien van 
het al dan niet geven van instemming met 
een door de ondernemer voOrgelegd voor
genomen besluit.
Daartegen heeft onze fractie bezwaar aan
getekend. Allereerst omdat die procedure 
de gelijkwaardigheid van de overleg
partners, te weten de ondernemingsleiding 
en de ondernemingsraad aantast. Op de 
tweede plaats is zulks niet in overeen
stemming met de door ons en ook door het 
kabinet nagestreefde verzelfstandiging en 
de daarmede gepaard gaande eigen ver
antwoordelijkheid van de ondernemings
raad.
Bovendien wijst de ervaring uit, dat de ge
kozen leden van de ondernemingsraden 
veelal deskundig en zorgvuldig alsmede 
met veel inzet te werk gaan.
Wij hebben daarom — en met succes -  ge
pleit voor het zelfstandig vergaderen èn 
besluiten van de ondernemingsraad. Daar
aan koppelden wij — ook met succes — de 
gedachte dat ook de ondernemer de bé- 
voegdheid moet hebben om overlegverga
deringen aan te vragen. Bij dit alles moet 
bovendien worden bedacht, dat de over
legpartners kunnen overeenkomen al hun 
beraadslagingen en de daarmee verband 
houdende besluiten in de overlegvergade
ring te doen plaatsvinden. Terzake is dus 
sprake van een kaderwet.

TENSLOTTE
In de twee artikelen is lang niet alles gezegd 
over de Ondernemingsraden. Bijvoorbeeld 
is niet gesproken over de verstrekking van 
informatie aan de ondernemingsraad. De 
CDA-fractie hoopt dat nieuwe bouwstenen 
zijn aangedragen t.b.v. ondernemingslei
dingen en ondernemingsraden om verder 
te kunnen werken aan de vormgeving van 
de onderneming als werkgemeenschap.

Staatssecretaris drs. K. de Jong Ozn.:

Leerling centraal in oplossing knelpunten brugperiode
,,Ik vraag mij af of leerlingen wel op 
12-jarige leeftijd verantwoord voor een 
bepaald schooltype kunnen kiezen en of 
het niet nuttig is nog eens te bekijken of de 
overwegend categorale structuur van het 
voortgezet onderwijs in feite leerlingen niet 
op een te vroeg tijdstip leidt naar een 
keuze.”
Dit zei de christen-democratische staats
secretaris drs. K. de Jong Ozn. [onderwijs 
en wetenschappen] dezer dagen bij de 
opening van een tweedaagse conferentie 
over de knelpunten in de relatie algemeen 
vormend onderwijs [a.v.o.j en lager be
roepsonderwijs [l.b.o.].

Staatssecretaris De Jong zei dat het onder
wijs de mogelijkheden tot verbetering van 
de invulling van de Wet op het voortgezet 
onderwijs (WVO of Mammoetwet) ook 
daadwerkelijk heeft aangegrepen.

Het brugjaar, een vondst uit die Mam
moetwet, blijkt echter niet in alle opzichten 
te voldoen. Er is, méér dan in de jaren 
zestig, behoefte aan een brugperiode in 
plaats van een brugjaar. De leerling krijgt 
in een brugperiode meer kans om zich te 
oriënteren, terwijl de school de kans heeft 
om te kunnen bepalen tot welke prestaties
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de leerling in staat is. ,,Dit determinatie- 
principe laat zich,” aldus de bewindsman, 
,,moeilijk verenigen met een min of meer 
onherroepelijke scheiding op twaalfjarige 
leeftijd tussen a.v.o. en l.b.o. Stellen wij 
het belang van de leerling voorop, dan 
moeten we zoeken naar wegen en vormen 
om de determinatie en de eigen keuze
mogelijkheid van de leerling beter te reali
seren,” aldus De Jong.
,,Het l.b.o. is de afgelopen jaren sterk ge
wikkeld geraakt in een proces van veral
gemening. Het resultaat daarvan is een 
tweejarige onderbouw met overwegend 
algemeen vormende elementen. Deze ont
wikkeling sluit aan bij een doelstelling die 
in toenemende mate bij het onderwijs zelf 
weerklank vindt en door het beleid van 
groot belang wordt geacht, namelijk het 
streven naar uitstel van school- en beroeps
keuze.”
In dit verband wees de bewindsman op de 
gedifferentieerde examens die geïnspireerd 
zijn door het verlangen onderwijs te bieden 
dat aansluit op de mogelijkheden van de 
leerling.

ZEER BELANGRIJK
,,Het m.a.v.o. is met het laatstgenoemde 
punt ook bezig,” aldus De Jong. ,,Er 
wordt ook daar immers gedacht over en 
geëxperimenteerd met gedifferentieerd les
geven en examineren. Ook deze ontwikke
ling acht ik zeer belangrijk; de ongeveer 
125 scholen die daadwerkelijk meedoen 
aan het m.a.v.o.-project werden gelukkig 
steeds meer aan deze gedachte. Ook hier 
gaat het om de leerling optimale mogelijk
heden te geven om zoveel mogelijk aan te 
sluiten bij ,,het inzicht van elke leerling” .” 
Over de relatie a.v.o.-l.b.o. zei de bewinds

man dat deze gevoelig ligt: ,,Het betreft 
dan ook een ingewikkelde materie. Vanuit 
de geschiedenis spelen waarderingsverschil
len tussen a.v.o. en l.b.o. een rol.” ,,Die 
hebben” , aldus de heer De Jong, ,,niets 
van doen met het onderwijs als zodanig, 
maar met het verschil in maatschappelijke 
waardering tussen vormen van arbeid. Ik 
zou het betreuren als deze verschillen door 
het onderwijs doorgetrokken zouden wor
den. Voor zover er sprake is van maat
schappelijke onderwaardering van het 
l.b.o. ten opzichte van het a.v.o. moet deze 
omwille van de ontplooiing van de per
soonlijkheid van de leerling tegengegaan 
worden,” aldus De Jong.

H.L.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Biaas- en
Slai[instrumentenfabriek 
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Z eesch eepvaart in de branding
door: Hans Guathérie van Weezel, lid Tweede Kamer voor CDA

Meer dan ooit te voren lijkt onze 
zeescheepvaart een essentiële schakel te 
zijn geworden voor onze nationale econo
mie. Het gaat hier immers behalve om 
werkgelegenheid in de scheepsbouw en de 
dienstensector, ook om deviezen die wij 
hard nodig hebben. Ook betekent een ef
ficiënte en moderne koopvaardijvloot een 
minder grote afhankelijkheid van buiten
landse rederijen. Dit laatste kan in tijden 
van crises ernstige risico’s met zich mee 
brengen.
In het kader van de internationale arbeids
verdeling heeft Nederland voorts zowel 
wat traditie als ligging betreft, recht op een 
flinke portie in de internationale 
zeescheepvaart. Een en ander kwam uit
voerig aan de orde tijdens een openbare 
commissievergadering, voorafgaande aan 
de begrotingsbehandeling van het ministe
rie van verkeer en waterstaat.

DE LIJNVAART
De lijnvaart wordt steeds meer belemmerd 
door beperkende maatregelen en andere 
invloeden van politieke of strategische 
aard, die ertoe hebben bijgedragen dat er 
vandaag de dag nog maar weinig over is 
van een vrij en onbelemmerd handelsver
keer. De Europese reders ondervinden 
vooral nadelen van het Oostblok en 'de 
Verenigde Staten.
Het Oostblok beschermt zijn scheepvaart 
door feitelijke ladingsreservering op de lij
nen van en naar de Oostbloklanden. Op de 
lijnen tussen derde landen werken de 
staatshandellanden met sterk concurreren
de prijzen, die vaak beneden de kostprijs 
van de Europese reders liggen. De proble
men met de Verenigde Staten zijn daaren
tegen vaak terug te voeren tot eenzijdige en 
vaak ouderwetse zeescheepvaartwetge- 
ving.

CHAOS
Om in de chaos van de internationale lijn- 
vaartregelingen enige ordening te brengen 
en om tegemoet te komen aan de nadelige 
positie van de ontwikkelingslanden is in het 
kader van de Verenigde Naties een ge
dragscode voor de lijnvaart opgesteld. De 
belangrijkste doelstelling van deze UNC- 
TAD-code, die door Nederland nog steeds 
niet ondertekend is, is een regulering van

de vrachtverdeling, die er op neer komt dat 
de rederijen van exporterende en importe
rende landen elk 40% en buitenstaanders 
20% van de vracht voor hun rekening kun
nen nemen.
Het gevaar dreigt echter, dat wanneer deze 
code niet in EEG-verband aanvaard zal 
worden, de transitpositie van Rotterdam in 
gevaar gebracht zal worden. Zo lang n.1. 
niet voorzien wordt in de Gemeenschap als 
één geheel, zullen op basis van het boven
staande veel goederen direkt naar de be
stemmingsplaats gedirigeerd moeten wor
den.
Nu Frankrijk, West-Duitsland en België 
deze code reeds ondertekend hebben, doet 
zich echter de vraag voor of Nederland 
hiermede nog lang kan wachten. In ieder 
geval zal na de ratificatie door de negen 
Lidstaten een herverdeling van de quota 
volgens een aantal overeengekomen richt
lijnen dienen plaats te vinden.
Zover is het echter nog niet, daar het de 
vraag is of Engeland — te veel beducht voor 
de eigen sterke maritieme positie — wel tot 
tekening over zal gaan, waardoor het hele 
bouwwerk in de lucht kan komen te han
gen. Van Nederlandse zijde zal derhalve 
alles in het werk gesteld moeten worden 
om de Britten van een gezamenlijke aan
pak te overtuigen.
In november, warmeer de EEG-ministers 
van vervoer onder Duits voorzitterschap 
bijeen zullen komen, zal in ieder geval de 
knoop moeten worden doorgehakt, omdat 
meer dan ooit te voren een gemeen
schappelijk optreden gewenst is met de 
volgende UNCTAD-conferentie in het 
voorjaar van 1979 in het vooruitzicht. 
Wanneer de EEG-landen als grootste han
delsblok daar niet als één geheel zullen op
treden, zullen onze belangen daardoor 
aanzienlijk worden geschaad en zal de 
Europese scheepvaart op beslissende wijze 
worden overvleugeld door de Verenigde 
Staten en de Oostbloklanden, die ieder als 
één blok een sterke positie innemen. Het 
gaat hier voorts om een stukje solidariteit 
met de Derde Wereld. Opvallend blijft in 
dit verband dat ook de nieuwe Amerikaan
se administratie deze UNCTAD-code ver 
voor zich uit blijft schuiven.
ANDERE FACTOREN
Een andere factor, die pleit voor een geza

menlijke Europese scheepvaartpolitiek, is 
de op handen zijnde toetreding van 
Griekenland tot de Gemeenschap. De 
Griekse liberale opvattingen inzake de 
scheepvaart zullen immers een extra hin
dernis vormen om tot overeenstemming op 
Europees niveau te komen. De Grieks-; 
overcapaciteit, de goedkope mankracht en 
de niet altijd even solide opbouw van hun 
vloot blijken nu al heel wat Europese reders 
grijze haren te bezorgen.
Het zou van inventiviteit getuigen wanneer 
op Nederlands inititatief deze problema
tiek in het kader van de toetredingson
derhandelingen gebracht zouden worden. 
Wat de relatie met de staatshandellanden 
nog betreft kan men zich afvragen in 
hoeverre de bilaterale scheepvaartover- 
eenkomst met de Sowjet Unie nog wel zin 
heeft, daar hét Nederlandse deel van de 
vracht van en naar de Sowjet Unie nihil is 
en schijnt te blijven. De vraag doet zich 
hierbij voor, waarom wel bij de bilaterale 
luchtvaart- en wegvervoerovereenkom- 
sten een redelijke pooling met de Sowjet 
Unie en hier niet?

Behalve in het bilaterale verkeer is, zoals 
reeds vele malen eerder opgemerkt, het 
gehele scala van Sowjet-aktiviteiten zorg
wekkend te noemen. Onderwijl blijft de 
Franse opstelling terzakè nog vraagtekens 
oproepen. Ook is het niet geheel duidelijk 
in hoeverre België en Nederland ondanks 
de door de regering Van Agt geroemde Be- 
neluxsamenwerking, op één lijn liggen. 
Met betrekking tot deze voortwoekerende 
penetratie wordt overigens vaak verge
ten, dat het behalve om strategische po
litieke redenen, ook gaat om het begrij
pelijke verlangen naar westerse deviezen.

Hier doet zich nu typisch een probleem 
voor, dat wellicht op de eerstvolgende toet
singsconferentie te Madrid in het kader van 
de economische samenwerking met de 
Sowjet Unie aangekaart kan worden. Hoe 
de uiteindelijke uitkomst van een en ander 
zal zijn is niet te voorspellen. Wel is het 
duidelijk dat de EEG hier een grote ver
antwoordelijkheid draagt. De Europese 
commissaris Burke wordt dan ook veel suc
ces toegewenst bij het zoeken naar nieuwe 
wegen voor onze nationale en Europese 
zeescheepvaart.

Grigorenko lucht zijn hart
door: dr. K. de Vries, lid Eerste Kamer voor CDA

In „de Nederlander” van 29 september 
jongstleden heb ik onder de kop „Samizdat 
in Ottawa” iets verteld over een op 8 en 9 
september gehouden vergadering van het 
sub-comité voor de vrije uitwisseling van 
ideeën en personen van de Noord-Atlanti
sche Assemblée (ook wel, maar ten on
rechte, hetNAVO-parlement genoemd). Ik 
heb toen aangekondigd, dat ik in één van de 
volgende nummers nader zou ingaan op 
een door de Russische dissident Grigorenko 
als gastspreker gehouden rede.
Petro Grigorenko, een generaal uit de 
tweede wereldoorlog, heeft van 1964 tot 
1971 in een psychiatrische inrichting ver
toefd (hij was opgenomen wegens het be

drijven van anti-Sovjet-propaganda). Na 
zijn ontslag uit dit „ziekenhuis” is hij actief 
gebleven als dissident; zo heeft hij deel uit
gemaakt van de door Orlov in Moskou op
gerichte groep ter toetsing van de naleving 
van de op de mensenrechten betrekking 
hebbende bepalingen van het accoord van 
Helsinki. Toen hij in 1977 voor een medi
sche behandeling naar Amerika vertrok, 
werd hij vervallen verklaard van zijn Rus
sisch staatsburgerschap. Hij woont nu in 
New York.
Als Grigorenko op 8 september in een zaal 
van het parlementsgebouw te Ottawa, de 
hoofdstad van Canada, achter de katheder 
staat, maakt hij nog steeds een zo niet

krijgshaftige dan toch strijdbare indruk. Hij 
begint met te zeggen, dat het hem spijt, dat 
hij in het Russisch moet spreken; hij zou 
liever zijn moedertaal, het Oekraïnisch, 
hebben gebruikt. Vervolgens wijst hij er op, 
dat er van de twaalf leden van de Moskouse 
toetsingsgroep slechts drie zijn overgeble
ven; de overige zijn gevangen genomen of 
verbannen. Elders in de Soyjet-Unie wor
den volgens hem de dissidenten nog harder 
aangepakt; in Moskou zijn de vonnissen 
vanwege de aanwezigheid van de Westerse 
pers over ’t algemeen iets minder streng.

ERNSTIGE FOUTEN
Grigorenko is van mening, dat de Westerse 
mogendheden twee ernstige fouten hebben 
gemaakt. In de eerste plaats hadden deze 
staten niet mogen accepteren, dat er in de 
slotakte van Helsinki (augustus 1975) met 
geen woord wordt gerept van de tijdens de 
tweede wereldoorlog door de Soyjet-Unie 
bezette gebieden. In de tweede plaats had
den ze niet mogen accepteren, dat in de

Vertrouwen in Van Agt wat betreft abortuswet
door: drs. H. Eversdijk, lid Tweede Kamer
Tijdens een spreekbeurt voor de kamer- 
kring-Leiden van de C.H.U. te Alphen aan 
den Rijn op 16 oktober jl. heb ik onder 
meer gesproken over het abor
tusvraagstuk. In de publiciteitsmedia is 
daar wat aandacht aan besteed. De bericht
geving was nogal verschillend, met name 
wat het commentaar, betrof. Een enkele 
krant signaleerde een groot meningsver
schil tussen de heer Van Leijenhorst en mij. 
Op die vergadering te Alphen aan den Rijn 
waren geen persvertegenwoordigers aan
wezig, maar tevoren waren via de CDA- 
fractievoorlichting de hoofdpunten van 
mijn rede aan de pers verstrekt.
Het onderdeel over het abortusvraagstuk 
in die „hoofdpunten” laat ik hieronder let
terlijk volgen;

„Er is de laatste tijd beroering onstaan 
over de aanpak van het abor
tusvraagstuk. In het regeerakkoord is 
vastgelegd dat de regering moet probe
ren om voor 1 januari 1979 met een 
wetsontwerp te komen. Binnen het ka
binet wordt thans over de abortuswet
geving gesproken. Er is dus nog geen 
wetsontwerp bij de Kamer ingediend. Ik 
ben dan ook van oordeel dat we discus
sies over dit wetsontwerp moeten op
schorten totdat er een echt wetsontwerp 
door het kabinet is ingediend. Er is dan 
alle tijd en alle reden om uitvoerig op dit 
belangrijke vraagstuk in te gaan. Bo
vendien moeten wij Christen-Democ- 
raten vertrouwen hebben in onze mi- 
nister-president, die ook in het verleden

met een grote ernst dit vraagstuk heeft 
benaderd. Pas als het ontwerp de Kamer 
heeft bereikt, kunnen we beoordelen of 
dit ontwerp zodanig is dat wij CDA-ers 
er ja tegen kunnen en mogen zeggen. 
Tot die tijd wens ik het kabinet wijsheid 
en sterkte toe om tot een aanvaardbare 
oplossing te komen”.

Tot zover datgene, wat aan de pérs is 
verstrekt. Voor een goed begrtip ver
meld ik nog dat deze aan de pers ver
strekte tekst is doorgesproken met col
lega Van Leijenhorst (vice-voorzitter 
CDA-fractie), met fractievoorzitter 
Aantjes en met onze Unievoorzitter 
Van Leeuwen, de allen akkoord gingen 
met de boven weergegeven tekst.
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slotverklaring van de toetsingsconferentie 
te Belgrado (maart 1978) de mensenrech
ten buiten beschouwing zijn gelaten. Dit 
laatste was een slag in het gezicht van de 
dissidenten, met name van Orlov (in mei 
veroordeeld tot zeven jaar dwangarbeid en 
vijf jaar verbanning...).
De machthebbers in het Kremlin zijn vol
gens Grigorenko niet bang voor een aanval 
van buitenaf („waarom zouden ze?”), maar 
wel voor het optreden van de dissidenten, 
omdat dit zou kunnen leiden tot éen door
braak van de gesloten Sovjet-maatschappij 
van binnenuit. Vandaar, ook, dat zij elke in 
het buitenland geuite beschuldiging van 
schending der mensenrechten in Rusland 
afwijzen als ,,inmenging in interne aange
legenheden” .
Wat de ,,bezette gebieden” betreft: in de 
Verenigde Naties heeft men (aldus spreker) 
de mond vol van „dekolonisatie”, maar 
over de Sovjet-Unie wordt in alle talen ge
zwegen. Van de NAVO-landen mag wor
den verwacht, dat zij zullen pleiten voor 
vrijheid en gerechtigheid, overal ter we
reld, niet alleen in Chili en Zuid-Afrika. 
Tot zover -  in een notedop -  het betoog 
van Grigorenko (deze sprak ruim een uur). 
Er volgde, in aanwezigheid van vertegen
woordigers van het corps diplomatique en 
van de pers, een geanimeerde discussie. Op 
mijn vraag, hoe hij over het zogenaamde 
,,Eurocommunisme” in Frankrijk, Italië en 
Spanje dacht, antwoordde Grigorenko, dat 
hij niet twijfelde aan de goede trouw van de 
leiders, die het communisme een menselijk 
gezicht willen geven, maar wel aan hun 
kans op succes; naar zijn mening zal ook 
het Eurocommunisme, als het aan de macht 
komt, uiteindelijk leiden tot onderdruk
king.

K. de Vries.
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B estek  ’81 g ew ogen  en  verbeterd
door: drs. R. F. M. Lubbers, vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

Na een aantal maanden van intensieve 
discussies en voorbereiding heeft dan in de 
Kamer plaatsgevonden de (Uscussie over 
Bestek 1981. Het Kabinet had bij voorbaat 
toegezegd dat het gesprek met de Kamer 
juist nu het karakter van een dialoog te 
geven. Dat is het ook inderdaad geworden. 
In de langdurige voorbereiding heeft de 
CDA-fractie niet alleen zorgvuldig de Re
geringsvoorstellen bestudeerd, maar tege
lijk ook veel gesprekken gevoerd met veel 
groeperingen uit de samenleving en met 
desknndigen op deelgebieden.

Uit al die gesprekken bleek al duidelijk dat 
er geen meningsverschil was over de 
noodzaak in de drie nu voorliggende jaren 
tot aanzienlijke ombuigingen, dus minder 
stijgingen in tal van uitgaven te komen. 
Tegelijk bleek echter dat er nogal kritiek 
was op een deel van de ombuigingsvoor- 
stellen, op de wijze waarop de lasten over 
de sarrienleving verdeeld werden en vooral 
was er steeds weer de vraag, of deze aanpak 
nu echt de problemen op zou kunnen 
lossen.

ECHTE MATIGING
Een belangrijk punt, wat ook in de dis
cussie in de Kamer uitvoerig aan de orde is 
gekomen, was de vraag of er nu echt 10 
miljard gulden uit de hele operatie moest 
komen. In de slotfase van het debat heb ik 
namens de fractie kunnen formuleren dat 
wij de 10 miljard inderdaad als taakstelling 
aanvaarden, zij het dat van jaar op jaar 
toch gekeken moet worden of het mogelijk 
is door een verdergaande matiging van de 
particuliere inkomens, de ombuigingen iets 
minder sterk te laten zijn. Hoewel onze 
fractie meende dat die mogelijkheid van 
extra inkomensmatiging zeker niet bij 
voorbaat uitgesloten moet worden, zijn wij 
toch voorzichtig geweest dit te vertalen in 
X of y miljard minder. Dat komt ook 
hierdoor omdat wij al studerend en spre
kend met die groepen uit de samenleving 
tot de conclusie waren gekomen dat het 
best wel eens verstandig zou kunnen zijn 
zulke extra matigingsbereidheid heel con
creet en helder zichtbaar voor iedereen 
voor bepaalde doeleinden te gebruiken. 
Een voorbeeld daarvan is de suggestie, die 
de regering nu bij de sociale partners aan 
zal kaarten, om na te gaan of het niet 
mogelijk is medio volgend jaar een beschei
den deel - zeg een half procent - van de 
prijscompensatie, die ieder ontvangt opzij 
te leggen voor een gemeenschappelijk, kan 
het zijn landelijk, fonds om daaruit te 
financieren de kosten, verbonden aan het 
een aantal jaren vroeger uit het arbeids
proces treden van oudere werknemers in 
bepaalde sectoren en regio’s. De daardoor 
openvallende arbeidsplaatsen zouden dan 
voor een goed deel weer vervuld kunnen 
worden door jongeren, waardoor dan weer 
de jeugdwerkloosheid bestreden wordt. 
Ook de regering heeft voor 1979 naast een 

■ aantal ombuigingen in het kader van 
Bestek ’81 een bedrag van liefst anderhalf 
miljard uitgetrokken voor zogenaamd 
gericht werkgelegenheidsbeleid.
Deze gelden heeft de minister van financiën 
echter alleen voor 1979 uit kunnen trekken. 
Wil zo’n beleid ook in de jaren daarna 
door kunnen gaan, dan moet alleen al 
daarom anderhalf miljard extra gematigd 
worden in de particuliere sector. Dat zal 
allemaal niet meevallen. Lukt het wel, dan 
is het natuurlijk zo dat in feite het totaal 
van de ombuigingen in de overheidssector 
gelukkig geen 10 miljard hoeft te zijn, 
maar dat in feite tegenover 10 miljard aan 
bezuinigingen ook een paar miljard aan 

, nieuw goed zichtbaar werkgelegenheidsbe
leid staat.

SOCIALE WONINGBOUW
Naast de omvang van het totaal aan 
ombuigingen hebben wij als CDA-fractie 
natuurlijk ook moeten vaststellen dat elk 
van de ombuigingsvoorstellen op zichzelf 
verantwoord moet zijn. Van het totaal van 
10 miljard aan ombuigingen heeft de rege
ring slechts ruim een derde deel willen 
halen uit de uitgaven van de verschillende 
departementen; los dus van salarissen aan 
ambtenaren, sociale uitkeringen en derge
lijke.
In het algemeen hebben we ons in die voor
stellen kunnen vinden, we hebben wel een 
duidelijke uitzondering moeten maken, nl. 
voor de sociale woningbouw. Met name in 
bepaalde steden in het westen van het land 
lijkt er weer een zekere woningnood te

gaan groeien. Dat moet aanleiding zijn om 
in die sector van goedkopere woningen een 
wat grotere inspanning te gaan leveren dan 
de regering voornemens was en dat kost 
natuurlijk weer geld. We hebben nu met de 
regering afgesproken nog eens na te denken 
over hoeveel wij extra realiseren en daar
over in de loop van het najaar nader te 
beslissen.

GEZONDHEIDSZORG
Op het terrein van de hele gezondheidszorg 
heeft het kabinet in Bestek ’81 voorgesteld

precies uitgewerkt moet worden. Belang
rijke ombuigingen ook in de sfeer van de 
ambtenarensalarissen zelf. Daar is al zoveel 
over gesproken en geschreven, dat ik er 
hier kort over kan zijn. Dooreen genomen 
lijkt het ons inderdaad mogelijk in te 
stemmen met ombuigingen ook daar; er is 
nl. geen enkele reden dat door de jaren 
heen om allerlei redenen die salarissen, en 
vooral wat je er schoon van overhoudt, 
zich beter zouden ontwikkelen dan allerlei 
andere inkomens. Intussen zal er nog wel 
intensief overlegd moeten worden over een

Hoofdpunten uit

het betoog van drs. R. Lubbers
De hoofdpunten uit het betoog van 
Ruud Lubbers bij de behandeling 
van Bestek ’81 worden hier nog eens 
kort op een rijtje gezet:
- arbeidskostenmatiging wel basis
voorwaarde, maar geen toereikend 
instrument;
- werkgelegenheidsbeleid in collec
tieve sector en marktsector;
- internationaal gevecht tegen reces
sie en doorgaan met de interna
tionale arbeidsverdeling en nieuwe 
economische orde;
- structuur- en anti-recessiebeleid 
ook, en vooral, in Europa;
- 61/o, niet alleen als aanvaardbaar 
maar een thans juist financierings
tekort; bij tegenvallers overleg met 
de Kamer; bij meevallers ook; daar
om verder gericht beleid voorberei
den;
- inflatie-correctie op zichzelf een 
juiste zaak; gezien matigingsnood- 
zaak wel op andere wijze matiging 
hogere inkomens;
- aftoppen van de prijscompensatie 
ten behoeve van mindere inflatie, 
overheids-APO en bijdrage in kos
tenbeheersing gezondheidszorg;
- suggestie om ‘/ 2I/0 prijscompen
satie via selectieve vrijwillige ver
vroegde uittreding te bestemmen 
voor bestrijding van de jeugdwerk-' 
loosheid;
- incidenteel loon beheersen en aan
wenden in ondernemingen, zaak van 
leiding en personeel;

- inkomensbeleid ook boven en bui
ten de cao’s;
- inflatie ’/2<7o extra omlaag;
- spoedig een voorontwerp van wet 
op het sectorstructuurbeleid;
- WIR nu snel gericht uitbouwen; 
arbeidsplaatsen bevordering daarin 
of afzonderlijk;
- APO’s met overheid als financiële 
partner uitbouwen tot speerpunt van 
de invalshoek ,,arbeid” in de onder
neming;
- regionaal beleid tegen de verdruk
king in, meer oud-mijnwerkers ver
vroegd pensioneren;
- ,,de boer op” om de stagnatie in 
de volkswoningbouw te doorbreken.

Bij zo’n aanpak is het de moeite 
waard te matigen en om te buigen. 
Maar ook dat ombuigen met het oog 
op morgen:
- in de sociale verzekering niet om 
,,te veel” weg te halen maar om de 
solidariteitsbasis te verbreden;
- maar dan ook op dezelfde hoogte 
koopkrachtnormen voor actieven en 
niet-actieven;
- volumebeleid, niet alleen abstract, 
maar ook in de ondernemingen;
- bij de ambtenaren; op hen een 
beroep doen hun portie net als 
anderen te dragen;
- in de volksgezondheid de sector 
zelf verantwoordelijk maken en als 
overheid structuren scheppen, waar
in kostenbeheersing effectief wordt.

ruim 2 miljard gulden aan ombuigingen. 
Op zichzelf is dit niet verbazingwekkend, 
gezien de enorme groei van de uitgaven in 
de gezondheidszorg.
Toch zaten daar voor ons wel enkele forse 
problemen aan. Het zwaarste punt vormde 
het voorstel om voortaan iedereen de eerste 
100 gulden aan ziekenfondskosten zelf te 
laten betalen. Dit was dus eigenlijk geen 
echte ombuiging, maar meer een verschui
ving van de last uit de sfeer van de ver
zekering, waar je dan weer premies voor 
moet betalen, naar het rechtstreeks zelf 
betalen door de burgers. Tegen dit voorstel 
hebben we gemeend bezwaar aan te moeten 
tekenen en wel om verschillende redenen. 
Er zitten technisch nogal wat haken en 
ogen aan; het past niet goed in onze 
opvatting over het belang van juist die 
ziekenfondsuitgaven in de gezondheids
zorg; maar vooral ook vreesden we er om 
inkomenspolitieke redenen meer kwaad 
dan goed van. Het zat er nl. ruim in dat 
waar dit bedrag vrijwel ieder Nederlands 
gezin kon treffen dat de werknemersor
ganisaties, niet helemaal onbegrijpelijk, dit 
punt zouden gaan meewegen bij de voor 
1979 te.bedingen loonsverhoging of prijs
compensatie. Welnu, zou dat gebeuren, 
dan zou er natuurlijk al helemaal geen 
sprake meer zijn van enig positief om- 
buigingseffect.
Moeite hadden wij ook met een ander 
voorstel van de regering in de gezond
heidszorg nl. om bepaalde groepen men
sen, die thuis minder kosten hebben als ze 
in een ziekenhuis liggen, per dag een klein 
bedrag van 10 gulden daarvoor te laten 
betalen. Tegen dit voorstel hebben we ons 
uiteindelijk niet verzet, zij het dat het nog

zorgvuldige vormgeving.

SOCIALE VERZEKERINGEN
Daarnaast is er dan het veel moeilijker 
miljard dat de regering zich voorstelde te 
vinden in de sociale verzekeringen. Ook 
daar meende zij dat bepaalde zaken scheef 
gegroeid waren en dat daarom ruw gezegd 
in drie jaar zes stapjes van een half 
procent gemaakt zouden moeten worden 
om dat te corrigeren. Tegen deze aanpak 
hebben wij als fractie nogal wat bezwaar 
gemaakt. Allereerst hebben we vastgesteld 
dat als je wat dan ook gaat doen aan 
sociale verzekeringen het erg belangrijk is 
betrokkenen zekerheid te geven. Dat geldt 
wel in de eerste plaats voor de laagst 
betaalden, dus zij die op hetzelfde in
komensniveau als de zgn. minimumloner, 
vergelijkbaar aow of bijv. een bijstands- 
wetuitkering ontvangen. In het debat heeft 
de regering ons toegezegd volgend jaar met 
een wettelijke vastlegging van de rechten 
van betrokkenen, voor wat betreft dat in
komensniveau te komen. Bij de behande
ling van die wet zullen definitieve stand
punten ingenomen worden over bepaalde 
correcties die de regering voorgesteld heeft. 
Een ander belangrijk punt in het debat over 
sociale verzekeringen was dat de regering 
bij haar voorstellen alleen een koopkracht
garantie, dus er niet echt op achteruitgaan, 
had ingebouwd voor de allerlaagst betaal
den. Wij vonden dat te mager en hebben er 
op aangedrongen deze koopkrachtgaran- 
tiegrens wat hoger te stellen, zodat de 
onderste helft van alle sociale-uitkerings- 
trekkers aan koopkrachtgarantie iets zou 
hebben. Wij vonden dat ook daarom 
redelijk, omdat de regering voor de wer

kende mensen een behoud van koopkracht 
tenminste tot dat niveau van de gemiddelde 
man (Jan Modaal) in het vooruitzicht had 
gesteld. In het debat is het gelukkig voor de 
regering mogelijk gebleken deze garantie 
inderdaad voor 1979 te geven en ook voor 
de jaren daarna gaan we dat bestens samen 
proberen. Misschien lukt dat niet altijd, 
maar ons uitgangspunt is dat als het nog 
moeilijker zal gaan in de economie, dit 
gezamenlijk gedragen moet worden en niet 
in verdergaande mate door mensen met 
lage inkomens, die niet kunnen werken dan 
door mensen die wel werken. De regering is 
ons dus op deze punten erg tegemoet
gekomen... Intussen blijft het met het sys
teem van de half procent-stapjes een 
moeilijke zaak; vooral ook omdat het 
suggereert dat al die mensen er drie procent 
op achteruitgaan. De feitelijkheid ligt 
echter wel wat anders. Het is nl. op dit 
moment zo dat als de sociale premies 
omhooggaan, de werkende mensen dit 
moeten betalen uit hun prijscompensatie - 
immers initieel is nul - terwijl de niet- 
werkende geen premie meer betaalt en dus 
ook geen last heeft van die duurdere 
premies. Daar moet in ieder geval wat aan 
gebeuren. In het debat heeft de CDA- 
fractie naast de visie van de regering die als 
het ware geheel redeneert vanuit scheef 
gegroeide toestanden met terugwerkende 
kracht, een wat meer op de toekomst ge
richte benadering gelegd.
Het zal te ver voeren de technische kanten 
daarvan hier te behandelen, maar wel mag 
ik tevreden constateren dat de regering 
onze benaderingswijze ook naar voren zal 
brengen in het te voeren overleg met de 
sociale partners. Dat brengt mij op een 
laatste belangrijk punt, de sociale verze
keringen betreffende en wel de vraag of 
helemaal niets moet gebeuren. Wij hebben 
als fractie het standpunt ingenomen, dat 
het niet verstandig zou zijn, hangend dat 
overleg, nu maar gewoon op 1 januari toch 
half procent-stapjes te gaan maken. Aan de 
andere kant weten we heel goed dat het erg 
onjuist zou zijn dit soort zaken weer op de 
lange baan te schuiven en tegelijkertijd is 
het zo dat juist per 1 januari 1979 al deze 
uitkeringen nogal gunstig omhoog zouden 
gaan. Daarom hebben we een soort com
promisformule op tafel gelegd, die naar 
ons oordeel als een redelijke tussenweg be
schouwd kan worden en waarbij ook op 1 
januari a.s het richtsnoer is dat werkenden 
en niet-werkenden er, ongeveer gelijk uit
komen.

GAT IN BESTEK'81
Zonder nu alle punten door te lopen, en er 
waren nog wel een paar andere problemen, 
is het duidelijk dat er nog een „gat” in 
financiële zin dus, zit in Bestek 1981.
Op het eind van het debat schatte de 
Minister van Financiën dat hij voor 1979 nu 
met een probleem opgescheept zit van 
ongeveer een half miljard gulden. Het 
kabinet gaat daar nu over nadenken en zal 
proberen het op te lossen door hetzij met 
vervangende ombuigingsvoorstellen te ko
men hetzij door van ons als burgers wat 
meer belasting te vragen. Wij, als CDA- 
fractie, omdat we hechten aan een 
financieel gezond beleid, hebben gezegd, 
daar geen bezwaar tegen te willen maken. 
Dat kan dus betekenen aat we bijv. iets 
meer accijns op bepaalde goederen moeten 
betalen of dat toch de zgn. inflatiecorrectie 
in de inkomstenbelasting iets lager vast
gesteld wordt.
Via het woord inflatiecorrectie, wat nogal 
eens in verband gebracht wordt met het 
inkomensbeleid, kom ik als vanzelf op de 
vraag naar de verdeling van de lasten. Bij de 
beoordeling van de voorstellen van de 
Regering viel het ons op dat inderdaad de 
laagste inkomenstrekkers er duidelijk het 
beste uitkomen en dat dit geleidelijk 
vermindert tot een inkomensniveau van 
ongeveer ƒ60.000,-- per jaar. Het vreemde 
was echter dat de inkomens daarboven, bijv. 
die van ƒ100.000,- dan echter voor 
betrokkenen weer wat gunstiger uitkomsten 
gaven.
Dit is aanleiding geweest om het voorstel te 
doen volgend jaar te komen tot een zgn. 
maximum in de prijscompensatie d.w.z. dat 
je de geldontwaarding alleen gecompen
seerd krijgt voor zover je inkomen ’n bedrag 
van X gulden niet te boven gaat. Dit punt zal 
nu, gesteund door de Regering besproken 
worden met de sociale partners. Als fractie 
hebben we ons op het standpunt gesteld dat 
zo’n grens zou moeten liggen ergens tussen 
de ƒ45.000,-en ƒ60.000,-.
Het is duidelijk dat zo’n maatregel twee 
effecten heeft. Het zal wat makkelijker zijn 
de matiging bij de lagere inkomens dan echt 
effectief te maken en het heeft natuurlijk 
ook een eigen betekenis. Uit het oogpunt 
van een eerlijke aanpak hebben we ook 
nogal aandacht gevraagd voor de noodzaak

vervolg op pagina 5
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Het isolement van de PvdA
door: mr. G. van Muiden, lid Tweede Kamer van CDA

De felle rede, die de fractievoorzitter van 
de PvdA-fractie in de vroege uren van vrij
dag 13 oktober aan het slot van de algeme
ne beschouwingen in de Tweede Kamer 
hield aan het adres van de CDA-fractie, 
plaatst deze partij, na de bej egening van het 
CDA tijdens de kabinetsformatie, voor 
vele jaren in het isolement. Kennelijk heeft 
men in die kring de leus overgenomen „in 
het isolement ligt onze kracht”.
Er is echter nog hoop. Blijkens een inter
view in „De Volkskrant” van 18 oktober 
met Wim Meijer, candidaat voor het voor
zitterschap van de Partij van de Arbeid, 
heeft de fractievoorzitter, de heer Den Uyl, 
hij de stemming in de fractie zich tegen de 
harde lijn verÜaard. Hij heeft echter de 
opvatting van de meerderheid verwoord. 
In het voorjaar van 1979 heeft het par
tijcongres van de Partij van de Arbeid de 
gelegenheid de gemiste kansen in 1977, 
toen dat congres tweemaal achtereen in 
vergadering bijeen was, te overdenken en 
daar de consequenties uit te trekken: te
rugfluiten van de meerderheid in de PvdA-

fractie en steun geven aan de opvattingen 
van de eigen lijsttrekker. 
Christendemocraten hebben er recht op, 
dat hun opvattingen, hun program, even
waardig wordt gerespecteerd en aanvaard 
in de politieke realiteit van vandaag. De 
polarisatie, die nu weer gepredikt wordt 
tussen de grootste Kamerfractie en de Ka
merfracties, die de loodzware verantwoor
delijkheid dragen voor de bestuurbaarheid 
van dit land met zijn grote noden en pro
blemen, is schadeUjk voor land en volk en 
zet de werkgelegenheid van hon
derdduizenden op de tocht.' Herstel voor 
het bedrijfsleven is nauwelijks mogelijk bij 
een verziekt politiek klimaat.
In de huidige coalitie draagt het CDA de 
grootste verantwoordelijkheid. Zij heeft 
vóór en na de verkiezingen deze verant
woordelijkheid niet geschuwd. Het CDA 
zoekt in het isolement juist niet zijn kracht, 
maar in het samen verantwoordelijk zijn. 
Dat is het doortrekken van de lijn van 
Groen van Prinsterer naar het laatste kwart 
van de 20e eeuw. Christenen moeten mee

besturen, mede de handen uit de mouwen 
steken en niet schuwen vuile handen te 
maken.

ONZE COALITIE-PARTNER
Zoals Aantjes in AR-Staatkunde (sep
tember 1978) met instemming van de CDA 
fractie al heeft uiteengezet, houdt het par
lementaire tot stand brengen van dit kabi
net niet in, dat de CDA-fractie alles klak
keloos moet aanvaarden wat dit kabinet 
voorstelt. Fracties zijn er om de regering te 
controleren. Wij houden ons aan het Re- 
geeraccoord, maar ons CDA-program is de 
eerste toetssteen.
Ook de WD-fractie laat voortdurend blij
ken eigen opvattingen te laten prevaleren 
in afwijking van opvattingen van CDA- 
fractie en kabinet.
Voorbeelden:
-  het stemmen tegen de CDA-motie, 
waarin werd gevraagd om een vooront- 
werp-van-wet op het sectorstructuur- 
beleid; de CDA-fractie moest daarna wel 
een motie steunen van de PPR, waarin om 
een ontwerp van wet wordt gevraagd, om
dat de CDA-motie verworpen wordt;
-  de beide moties Hermans (WD) inzake 
Rijksbijdrageregeling sociaal culturele ac
tiviteiten, waar CDA, GPV en SGP tegen 
hebben gestemd, omdat hier de eigen ver- 
antwoordehjkheid van de confessionele in
stellingen in het geding was, moties, die

waren ontraden door het kabinet;
-  het pleiten door de W D  (Van der Beer) 
voor herinvoering van de onderhoudsaf- 
trek voor eigen woning-bezitters zonder 
vervangende budgettaire dekking aan te 
geven;
-  het stemmen tégen de motie-Aantjes in
zake het Zuid-Afrika-beleid niettegen
staande het ingenomen standpunt door mi
nister Van der Klaauw in de Verenigde Na
ties en door de minister-president bij het 
debat over de Regeringsverklaring.
Wij zullen uit moeten gaan van de politieke 
realiteit, dat de beide coalitiepartners el
kaar nodig hebben, op voet van gelijk
waardigheid met elkaar moeten omgaan en 
elk een zekere ruimte mogen claimen voor 
eigen opvattingen, zonder dat we elkaar 
verwijten of anderen ons verwijten niet so
lidair te zijn met het Kabinet.
Bovendien is het Kabinet gelukkig een ho
mogeen Kabinet. Discussies komen pas op 
gang in het parlement en daarbuiten, nadat 
het Kabinet een standpunt heeft bepaald. 
Zo hoort het ook.
Maar dat betekent tevens, dat én CDA én 
W D  de identiteit van de eigen groepering 
moeten bewaren en duidelijk maken, nadat 
het regeringsstandpunt naar buiten is ge
komen. Dat houdt dan ook in, dat op
bouwende kritiek én zonodig bijsturen een 
legitieme zaak is. Het kabinet is niet ge
diend met ja-knikkers.

Stadsvernieuwing noodzaak
door Fons Jacobs

De laatste jaren is het probleem van de 
veroudering van de steden meer en meer in 
de politieke belangstelling gekomen. Het 
mag dan ook aannemeUjk heten dat ieder 
raadslid, ongeacht de grootte van de ge
meente, de komende vier jaren op een of 
andere manier met de problematiek van de 
stadsvernieuwing in aanraking komt.
Wat wordt verstaan onder stadsvernieu
wing? Tot nu toe is slechts op één plaats in 
de officiële stukken geprobeerd het begrip 
stadsvernieuwing te definiëren. In het ont
werp van Wet op de Stadsvernieuwing, 
aangeboden op 28 mei 1976 aan deTweede

Kamer, is in artikel 1 het volgende opge
nomen: „Onder Stadsvernieuwing wordt 
verstaan de stelselmatige inspanning zowel 
op stedebouwkundig als op sociaal, eco
nomisch en cultureel gebied, gericht op be
houd, herstel en verbetering -  zomede in
dien nodig op herindeling en sanering -  van 
stadskernen en daarbij aansluitende stede
lijke gebieden alsmede van andere door 
een dichte bebouwing gekenmerkte centra 
van maatschappelijk leven” .
Het zou te ver voeren in dit kader nader te 
verduidelijken wat in deze definitie met de 
veelheid van begrippen wordt bedoeld.

Duidelijk is echter wel dat de problematiek 
van de stadsvernieuwing ver uit gaat boven 
die van bijvoorbeeld de vier grote ge
meenten in ons land. Iedere gemeenteraad 
krijgt te maken met problemen als afbraak 
of verbetering van panden, oplossing van 
verkeersvraagstukken door middel van 
wegenaanleg en dientengevolge sloop van 
bebouwing, aanpassing van dichtbebouw
de wijken aan de huidige eisen en daarme
de verband houdende uitplaatsing van be
paalde gezinnen of met verbetering van 
woningen.

STADSVERNIEUWING RIJKSZAAK 
-  GEMEENTELIJKE TAAK
,,Stadsvernieuwing is voor de bewoon
baarheid van onze steden van grote waarde 
en raakt het welzijn van heel veel mensen. 
Dit blijft dan ook een hoofdonderwerp van 
beleid” . Deze woorden werden bij de ope- 
ning van het parlementaire jaar op 19 sep-

vervolg van pagina 4

dat inkomenstrekkers buiten de overheid en 
bedrijven ook hun aandeel dragen; gedacht 
wordt dan met name aan de vrije beroepen. 
Een pas op de plaats juist daar is natuurlijk 
ook van belang voor bijv. de kosten in de 
gezondheidszorg.

A K TIEV E RO L SOCIALE PARTNERS
Tot zover in dif verhaal lijkt het alsof het 
allemaal een zaak van geld is en ook 
allemaal een zaak alleen van de overheid. 
Maar dat is natuurlijk helemal niet waar. 
Zo’n fmanci'èle operatie als nu door de 
overheid voorgesteld, moet ech gepaard 
gaan met een actieve rol van de sociale 
partners, om zelf ook allerlei problemen op 
te lossen. In dat verband hebben wij als 
fractie de Regering er ook oor kunnen 
winnen erg veel aandacht te geven aan 
kwesties als bij de uitbouw van de wet op de 
investeringsrekening, zodat het duidelijk 
wordt wat dit aan arbeidsplaatsen oplevert. 
Een ander voorbeeld hiervan is de 
toezegging, nu gedaan om te proberen te 
komen tot wetgeving op het punt van de 
zgn. sectorale samenwerking van bedrijven 
gezamenlijk met de overheid. Daarnaast 
hebben wij een goede gedachtenwisseling 
gehad over de uitbouw van arbeidsplaatsen
overeenkomsten, resp. arbeidsplaatsenover- 
leg. Nog te veel immers wordt gedacht dat 
dit alleen het afgeven van een garantie is 
voor X of ij arbeidsplaatsen. Zo simpel zou 
dat natuurlijk niet kunnen. Daarbij kunnen 
ook een aantal andere elementen een rol 
spelen, zoals:
* kwaliteit van arbeidsplaatsen,
* bijscholing,
* in dienst nemen en houden van 
„moeilijker” mensen.
Als het erom gaat sociale partners samen 
verantwoordelijk te maken dan is een ander 
belangrijk terrein de ontwikkeling vanhet 
zgn. „incidenteel” in de bedrijven. Het gaat 
daarbij om allerlei periodieke of incidentele 
verhogingen naast de befaamde prijscom
pensatie. Er is alle aanleiding om zuinig om 
te springen met dit soort verhogingen en het 
lijkt ook de moeite waard te zijn te zoeken 
naar zgn. negatieve incidentele posten, zoals 
lagere aanvangssalarissen voor bijv. jonge 
academici e.d.
Op ons verzoek zal de gedachte bekeken 
worden om bijv. de ondernemingsraden of

werkgevers en werknemers bij de CAO- 
onderhandelingen afspraken te laten ma
ken over die indicentele ontwikkeling.

O V EREEN STEM M IN G

Het debat over bestek ’81 heeft natuurlijk 
veel meer bestreken dan ik hier kan behan
delen. Dit artikel wordt dan ook geschreven 
na een doorwaakte nacht, waarin het 
gebleken is dat de dialoog met de Kamer, zij 
het niet zonder moeite, uiteindelijk tot 
overeenstemming kon leiden tussen kabinet 
en Regerings-partijen. In de discussie is 
Bestek ’81 aangevuld en dooreen genomen 
waarschijnlijk ook versterkt, versterkt in die 
zin dat het gebouw volgens Bestek ’81 nu 
eenmaal moet rusten op een behoorlijk

maatschappelijk fundament. Welnu, dat 
fundament te versterken en Bestek ’81 tot 
meer dan een financiële operatie, maar dan 
in echt gezamenlijke inspanning te maken, 
daaraan hebben wij als fractie onze bijdrage 
willen leveren.

Het eerstvolgende vvoord is 
nu weer aan de sociale partners, die ieder 
voor zich ook weer voor een eigen 
verantwoordelijkheid staan, maar waarvan 
wij toch ook hopen dat zij oog zullen 
hebben voor hun verantwoordelijkheden 
t.o.v. de samenleving als geheel. Bestek ’81 is 
niet door de Kamer heen. Het zal immers in 
allerlei onderdelen’ en uitwerkingen steeds 
v/eer terugkomen. Tegelijk zal het in de 
samenleving gestalte moeten krijgen. Er is 
nog veel werk te doen.

G EEF DE JEUG D EEN KANS

D u izen d e n  k in d e re n  w o rd e n  in  hun  
o n tw ik k e lin g  k le m g e z e t.

G EEF DE JEUG D EEN TO E K D M S T

V e le  k in d e re n  en ook o u d e rs  
ku n n en  g eh o lp en  w o rd e n .

D A NK  ZIJ U W  H U LP:

le e r t  een  g e z in  w e e r  m e t e lk a a r  
p ra te n ;
v o e lt  ee n  k ind  z ich  w e e r  beg rep en ; 
h o e ft een  jo n g e re  m is s c h ie n  n ie t  
w eg  te  lopen .
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en d a aro m  hebben w ij U w  hulp  
h a rd  nod ig .

KOOP ÉÉN OFUEFSTMÉÉR 
ORANJEKALENDERS 1979

(Nederlands en/of viertalig)

DE PRIJS IS F 6.25
Verzendkosten f 2,10 extra

POSTGIRO 517400
Kalenderaclie Pro Juventute 

Postbus 7101 - 1007 JC Amsterdam  
Telefoon (020) 79 09 49

tember jl. door Koningin Juliana uitgespro
ken. Daarmede werd nogmaals benadrukt 
hoe groot het belang is dat deze regering 
hecht aan het oplossen van de nood in de 
oude stadswijken. Van rijkswege zullen de 
financiële middelen ten behoeve van deze 
problematiek dan ook niet afnemen.
Het zijn echter de gemeenten die daadwer
kelijk de problemen moeten aanpakken. 
Zij zullen allereerst de plannen moeten 
maken om vervolgens op basis van deze 
plannen de benodigde financiële steun te 
kunnen bemachtigen en om daarna de uit
voering daadwerkelijk te kunnen starten. 
Op gemeentelijk niveau zal men te maken 
krijgen met vraagstukken als participatie 
van bewoners, democratisering van de be
sluitvorming, belangenafweging tussen 
huurders en eigenaren en zoals eerder ge
noemd de afweging tussen sloop en verbe
tering. Van rijkswege zal het kader moeten 
worden aangegeven waarbinnen de ge
meenten hun problemen kunnen oplossin
gen. Onze vertegenwoordigers in deTwee
de en Eerste Kamer zullen de regering 
steeds weer op hun verantwoordelijkheid 
moeten wijzen ten aanzien van het be
schikbaar stellen van instrumenten om de 
gemeentebesturen het werk te kunnen la
ten doen.
Het zijn echter onze gemeentebestuurde- 
ren die onze vertegenwoordigers in de bei
de Kamers moeten aangeven wat aan het 
bestaande instrumentarium nog ontbreekt. 
Daarvoor is het wel noodzakelijk dat ken
nis wordt genomen van datgene wat er is. 
Er bestaat een veelheid van juridische en 
financiële instrumenten om de gemeente
lijke taken te kurmen verrichten. Het zal 
duidelijk zijn dat er evenzovele procedures 
en richtlijnen bestaan om tot de gewenste 
aanpak te kunnen komen. Toch dwingt de 
noodzaak van het oplossen van de proble
men ieder verantwoordelijke bestuurder 
kennis te nemen van al datgene wat er aan 
instrumenten beschikbaar is.
De taak ligt er op gemeentelijk niveau en 
het is een uitdaging om deze te gaan op
pakken. De erkeiming dat iedereen recht 
heeft op een kwalitatief goede woning, dat 
niet iedere gemeente haar problemen bin
nen de eigen grenzen kan oplossen, dat alle 
belangen van de participanten in het ver
nieuwingsproces moeten worden gewaar
borgd en dat het oplossen van de proble
men gepaard zal gaan met grote financiële 
offers betekent dat nietpassief mag worden 
afgewacht.

PERSPECTIEF VOOR DE KOMENDE 
JAREN
Zoals in de inleiding reeds is opgemerkt ligt 
reeds ruim twee jaren ter afhandeling bij de 
Tweede Kamer een wetsontwerp op de 
stadsvernieuwing. Het zal duidelijk zijn dat 
binnen korte tijd de regering met een nader 
standpunt ten aanzien van dit wetsontwerp 
moet komen. Een standpunt waarin naast 
de urgentie voor de grotere gemeenten ook 
de belangen van de kleinere gemeenten tot 
hun recht dienen te komen. Tevens zal in- 
houd gegeven moeten worden aan de wens 
van decentralisatie die leeft bij deze rege
ring.
Het huidige ontwerp van de wet biedt 
daartoe onvoldoende basis. Hetbelang van 
de op zaterdag 4 november te houden 
CDA-studiedag over stads- en dorps
vernieuwing als maatschappelijk proces 
zou dan ook wel eens ver uit kunnen gaan 
boven die van de „vorming” alleen.
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Europese impressie vanuit Regensburg
door: T. Tolman, lid Tweede Kamer voor het CDA en lid van het Europees parlement
Tussen de bedrijven door van de plenaire 
zitting van het Europese parlement en 
fractiebijeenkomsten vinden ook regelma
tig studiebijeenkomsten plaats van de 
christen-democratische fractie is het Euro
pese parlement. Ditmaal in Regensburg. 
Een oude stad die vrijwel ongeschonden uit 
de Tweede Wereldoorlog is gekomen. Al
leen al de Dom van Regensburg is een be
zoek waard. De tijd voor toeristische uit
stapjes is echter minimaal. Belangrijke on
derwerpen waren aan de orde.
„Het structuurbeleid van de Europese Ge
meenschap in het kader van een open han
delspolitiek” was het onderwerp van dr. E. 
Müller-Hermann en onze landgenoot Har- 
ry Notenboom nam „de bevordering van 
de herstructurering van de economie in 
Europa in het licht van een open wereld
economie” voor zijn rekening.

Allereerst enkele punten uit het stuk van 
dr. E. MüUer-Herman. Ér werd in gecon
stateerd dat ter overwinning van de huidige 
moeilijkheden en ter verzekering van de 
toekomst het structuur- en het indus
triebeleid van de Gemeenschap een cen
trale plaats inneemt. Het structuurbeleid is 
echter geen middel tegen alle kwalen. Het 
moet worden aangevuld en worden afge
stemd op een op stabiliteit gericht groeibe- 
leid en op een evenwichtig sociaal beleid. 
Ten aanzien van onze sociale verantwoor
delijkheid werden door dr. Müller-Her
mann een aantal principiële opmerkingen 
gemaakt.
Onze politiek staat steeds in dienst van de 
mensen:
- Wij willen dat het beginsel van de per
soonlijke en maatschappelijke vrijheid in 
het kader van een op het christelijk wereld
beeld georiënteerde ordening van de waar
den gehandhaafd blijft. Wij willen het de 
ons toevertrouwde mensen mogelijk ma
ken een menswaardig leven te leiden en 
hun persoonlijke capaciteiten te ontvou
wen. Wij zijn voorstanders van het particu
liere eigendom en zetten ons in voorgelijke 
kansen, vrijheid van vereniging en samen
werking tussen de maatschappelijke 
groeperingen op basis van partnership.
- Wij streven naar een zo groot mogelijke

sociale gerechtigheid en een wijd vertakt 
net van sociale voorzieningen, waardoor 
ook een passend aandeel aan de algemene 
welvaart wordt gegarandeerd aan hen die 
nog niet, tijdelijk niet of niet meer aan het 
arbeidsproces deelnemen.
Uitgaande van deze doelsteOingen zijn on
ze pogingen thans in de eerste plaats gericht 
op herstel van de volledige werkgelegen
heid in Europa.

OP LANGERE TERMUN
Dit doel kan slechts op langere termijn 
worden bereikt. De relatief hoge werk
loosheidcijfers, die door de binnentreding 
in het bedrijfsleven van jaargangen met een 
hoog geboortecijfer wellicht in de komende 
jaren nog zullen stijgen, mogen ons echter 
niet ontmoedigen
Zoals de ervaring en de wetenschap ons 
hebben geleerd, is een permanente, vol
ledige werkgelegenheid slechts te bereiken 
in een periode van economische groei. Dit 
veronderstelt in de hoog geindustrialiseer- 
de landen technische vooruitgang in de 
vorm van nieuwe produkten en nieuwe 
produktiemethoden.-Wij hebben in de 
laatste honderd jaar een nooit vermoede 
sociale vooruitgang beleefd, die zonder 
technische vooruitgang niet mogelijk zou 
zijn geweest. Ook thans nog leven wij in 
een tijd van voortdmende technische om
wentelingen, die nog lang niet is afgesloten. 
Een groot elektronisch concern heeft on
langs vastgesteld dat drie vierde van zijn 
omzet bestaat uit produkten die niet ouder 
zijn dan vijf jaar. Dit geldt vermoedelijk 
ook voor vele andere bedrijfstakken. De 
technische vooruitgang mag ook in de toe
komst niet worden belemmerd, maar moet 
in tegendeel juist worden bevorderd. De 
politiek moet er echter voor zorgen dat de 
techniek onder controle blijft, d.w.z. dat 
wij de nadelige uitwerking op veiligheid en 
milieu de baas worden.
Nog een aantal korte stellingen uit het be
toog waren:
,,Uit het feit dat de Gemeenschap enerzijds 
hoge werkloosheidscijfers heeft en dat an
derzijds een uitzonderlijke hoge behoefte 
aan arbeidskrachten bestaat blijkt dat het

Conferentie Christelijk onderwijs 
en najaarsvergadering CHJO
Op vrijdagavond 17 en zaterdag 18 
november aa. organiseert CÜJ.O. in Ond- 
leuzen (Oy.) een conferentie met als thema 
„Christelijk Onderwijs, Macht of Kracht?”. 
Het is de bedoeling, dat er twee confe
renties aan dit onderwerp zullen worden 
gewijd, waarvan de eerste een oriënterend 
karakter zal hebben.

Het christelijk onderwijs staat op het 
moment sterk in de belangstelling. Ener
zijds wordt er binnen het christelijk 
onderwijs zelf hevig gediscussieerd over de 
eigen identiteit, en de vraag hoe deze tot 
uiting moét komen in het praktische 
onderwijs. Anderzijds komt er van buiten af 
kritiek op het besloten en vermeend 
ondemocratische karakter van veel instel
lingen van christelijk onderwijs (hier valt 
bijvoorbeeld te denken aan het initiatief- 
wetsontwerp van de PvdA over de democra
tisering). Wat willen wij met het christelijk 
onderwijs, en wat kan de politiek daaraan 
doen? Hierop willen wij tijdens de confe
rentie ingaan, daarbij terzijde gestaan door 
drie inleiders, te weten drs. G. van Leijen- 
horst, vicevoorzitter en onderwijsspecialist 
in de CDA-Tweede Kamerfractie, drs. C. 
Verhoef, docent aan de Christelijke Sociale 
Academie te Ede, en de heer W. Dijkhuizen, 
docent aan de Vrije Leergangen.

ACTUELE POLITIEK

Op zaterdagmiddag zal in Zwolle een leden
vergadering worden gehouden, waarin 
onder meer de begroting 1979 en statuten
wijzigingen aan de orde zullen komen. Het 
is de bedoeling, dat een groot gedeelte van 
de tijd zal worden besteed aan een forum
discussie over actuele politiek. Om in dit 
forum zitting te nemen zullen prominente 
politici uit de C.H.U. worden uitgenodigd.
De Tweede Kamerleden drs. Van Leyen- 
horst en Hans Gualthérie van Weezel 
hebben hun medewerking reeds toegezegd. 
Voor het huishoudelijk gedeelte van de 
vergadering kan elk lid tot twee weken voor 
de datum van de vergadering voorstellen ter 
behandeling indienen bij het Algemeen 
Secretariaat, Lange Geldersekade 8, Dor
drecht.

De kosten voor deelname aan de confe
rentie zijn ƒ15,-. Deelname aan de 
ledenvergadering is gratis. Reiskosten bo
ven ƒ10,- worden aan de deelnemers 
vergoed. Opgave is mogelijk door inzending 
van onderstaande bon, onder gelijktijdige 
overschrijving van ƒ15,- op girono. 200450 
t.n.v. Stichting Politiek Jongerenwerk 
CHJO, Lange Geldersekade 8, Dordrecht.

Bon
Ondergetekende,
naam.....................................................

aanpassingsproces niet meer bevredigend 
verloopt” . (Onder dit aanpassingsproces 
wordt dan verstaan enerzijds het geheel 
van factoren dat bepalend is voor het feit 
dat de productiviteit sneller zal toenemen 
dan de economische groei, tengevolge 
waarvan arbeidsplaatsen vrijkomen en an
derzijds de ontwikkeling in andere gebie
den die zodanig is dat de economische groei 
en de vraag groter zullen zijn dan de stij
ging van de productiviteit.)
Verderop in het stuk werd gesteld: „De in 
vele delen van de Gemeenschap bestaande 
overvloed aan academisch gevormden is 
het gevolg van een verkeerd onderwijs
beleid. Zelfs lichamelijk eii geestelijk ge
handicapten kunnen zeer wel de maat
schappij diensten bewijzen die henzelf be
vredigen, wanneer de overheid eindelijk 
meer aandacht aan dit probleem zou beste
den en bij haar politiek met deze groepen 
rekening zou houden. De christen-demo
cratische fractie dient zich in ieder geval 
met deze problematiek bezig te houden” . 
Tot zover enkele passages uit het rapport 
van dr. Müller-Hermann.

HERSTRUCTURERING
Onze fractiegenoot coUega drs. Harry No
tenboom had een zeer interessant werkdo
cument opgesteld over „De bevordering 
van de herstructurering van de economie in 
Europa in het licht van een open wereld
economie”.
Ook hier enkele passages. In de inleiding 
stelde drs. Notenboom het volgende: 
„Niet alleen de Gemeenschap, maar de ge
hele wereld bevindt zich in een economi
sche crisis. Ondanks een teruggang van de 
inflatie zien we in de industrielanden nog 
steeds een verdere toeneming van de 
werkloosheid en is het beschikbare pro
ductiepotentieel nog steeds onvoldoende 
benut.
Diverse maatregelen in deze landen om de 
afzetontwikkeling te stimuleren hebben tot 
nu toe gefaald waardoor de winstposities 
structureel zodanig verslechterd zijn, dat 
ook daardoor de investeringsneiging zeer 
gering geworden is. Daarbij komt nog dat 
de Gemeenschap het hoofd moet bieden 
aan de steeds toenemende import van 
goederen die elders in de wereld op 
goedkopere wijze geproduceerd worden. 
Het is nu een taak van de Europese Ge
meenschap als zodanig te trachten, via een 
gemeenschappelijke politiek, de economi
sche situatie te verbeteren, immers artikel 2 
van het EEG-Verdrag bepaalt:
,,De Gemeenschap heeft tot taak door het 
instellen van een gemeenschappelijke 
markt en door het geleidelijk nader tot el
kaar brengen van het economische beleid 
van de hd-staten te bevorderen de har
monische ontwikkeling van de economi
sche activiteit birmen de gehele Gemeen

schap, een gestadige en evenwichtige ex
pansie, een grotere stabihteit, een toene
mende verbetering van de levensstandaard 
en nauwe betrekkingen tussen de in de 
Gemeenschap verenigde staten”.
Dat is een hele mond vol. De Gemeenschap 
heeft zich echter niet wiUen isoleren in zijn 
ontwikkeling en daarom zien we dan ook in 
artikel 110 dat ook beoogd wordt: ,,Een 
bijdrage te leveren in een harmonische 
ontwikkeling van de wereldhandel en een 
geleidelijke afschaffing van de beperkingen 
in het internationale handelsverkeer”.
Tot nu toe echter heeft de Gemeenschap 
alleen nog maar een industriebeleid in zeer 
enge zin gevoerd, want dit industriebeleid 
omvatte eigenlijk alleen maar: het streven 
naar verbetering van de mogelijkheid voor 
de ondernemingen om praktich voordeel te 
hebben uit de mogelijkheden die de Ge
meenschappelijke markt biedt.
Vervolgens gaat de heer Notenboom in op 
de christen-democratische uitgangspunten 
en op hetgeen in het EVP-program is ge
steld. Zo citeert hij ondermeer Hoofdstuk 
III paragraaf 1.1. waarstaat: „Economische 
ontwikkeling is geen doel op zichzelf. Zij is 
ondergeschikt aan de mens. Zij moet erop 
gericht zijn de levensomstandigheden van 
iedereen en ook de kwaliteit van ieders 
natuurlijke en culturele omgeving te ver
beteren”. Het is eigenlijk jammer, dat een 
zo korte en onvolledige weergave de uit
stekende inhoud van een dergelijk werk
stuk zo onvoldoende kan belichten.

VERGEER
Tot slot wil ik graag de heer Vergeer „even 
in het beeld halen” . De KVP-voorzitter 
heeft tijdens de bijeenkomst van de Raad
gevende Vergadering AGS/EEG in 
Luxemburg gesproken en gezegd dat ,,Bij 
de onderhandelingen over de Overeen
komst van Lomé II de sociale partners be
trokken moeten worden” , 
de heer Vergeer, die namens de christen
democratische fractie (fraktie van de Euro
pese Volkspartij) in het Europese par
lement sprak, wees erop dat de sociale 
partners zowel bij deze onderhandelingen 
als in het toekomstige leven van de Over
eenkomst van Lomé een actieve rol zullen 
moeten spelen. Hij spoorde de Commissie 
voor Ontwikkeling van het Europese Par
lement ook aan in de overlegprocedure met 
de sociale partners een stimulerende rol te 
spelen.
De heer Vergeer onderstreepte verder de 
noodzaak om via de niet-gouvemementele 
organisaties door middel van een beleid 
van promotie en medefinanciering een 
aantal basis ontwikkelingsprojekten te 
verwezenlijken, die ten zeerste kunnen 
bijdragen tot een effectieve samenwerking 
tussen de Europese volkeren en de geasso
cieerde partners uit Afrika, de Caraïben en 
de Stille Oceaan.

Teun Tolman.

In plaats van nieuw stadhuis 
goedkope woningen
Het Tweede-Kamerlid voor het CDA drs. 
H. Eversdijk heeft dezer dagen, tijdens een 
spreekbeurt te Alphen aan den Rijn, als zijn 
mening uitgesproken, dat Amsterdam in 
plaats van het bouwen van een nieuw stad
huis beter goedkope woningwetwoningen 
kan bouwen.

„In de Randstad Holland is er een tekort 
aan goedkope huurwoningen. Het aantal te 
bouwen woningwetwoningen moet in de 
randstad dan ook omhoog. De regering zal 
hiervoor binnen de begrotingen ruimte 
moeten vinden”, aldus Eversdijk. ,,Het ka- 
binet-Den Uyl heeft indertjd aan Am
sterdam 200 miljoen gulden beloofd voor 
de bouw van het nieuwe stadhuis. Het ka- 
binet-Van Agt heeft deze belofte overge
nomen. Ik zou de suggestie willen doen om 
de beschikbaarstelling van die 200 miljoen 
maar wat aan te houden en in plaats daar
van ervoor te zorgen dat in Amsterdamse 
noodgebieden enkele honderden goedkope

adres en woonplaats.......................... .-......................................................................................  woningwet-huizen extra worden gebouwd.
De bouw van grote, luxe kantoren voor de 
overheid in het algemeen kan best eens 
even op een zacht pitje om voorrang te 
geven aan de volkshuisvesting”.

0 neemt deel aan de conferentie „Christelijk Onderwijs, Macht of Kracht?” en maakt ƒ  15,- 
over op girono. 200450 t.n.v. Stichting CHJO te Dordrecht, x)
0 neemt deel aan de ledenvergadering op 18 november te Zwolle, x)
Hij/zij komt per auto/per trein, xx)

Handtekening:

Deze bon uiterlijk 9 november opsturen 
Geldersekade 8,3311 CJ Dordrecht.

x) aankruisen wat van toepassing is.

naar Algemeen Secretariaat CHJO, Lange

xx) doorhalen wat niet van toepassing is.

GEEN AFSCHAFFING
De CDA-fractie is volgens Eversdijk een 
hartelijk voorstander van het stimuleren 
van eigen woningbezit. De aftrekbaarheid 
van hypotheekrente is momenteel daartoe 
mede een middel. „Afschaffing van deze

aftrekbaarheid acht ik dan ook verkeerd. 
Of die aftrekbaarheid ook altijd moet blij
ven voor hypotheken op hele dure jachten, 
tweede huizen en dergelijke zeer luxe ar
tikelen, acht ik het nader bekijken zeer 
waard. Maar de bezitter van een eigen wo
ning willen wij op geen wijze duperen”, 
aldus het kamerlid.

H.L.

Bijeenkomsten
CDA FRIESLAND
De CDA-Kamerkring Leeuwarden komt, 
op maandagavond 6 november om 20.00 
uur bijeen in een openbare ledenvergade
ring. De bijeenkomst wordt gehouden in de 
Kurioskerk, Julianalaan te Leeuwarden. 
Spreker is drs. R. F. M. Lubbers, lid van de 
Tweede Kamer voor het CDA.
CDA-DEN HAAG
Het CDA-Den Haag houdt op woensdag
avond 8 november, aanvang 8 uur, een 
openbare bijeenkomst in een der zalen van 
het Bel-Air-hotel aan de Johan de Wittlaan 
te Den Haag. Het is de traditionele bijeen
komst, waarop gelegenheid wordt geboden 
kennis te maken met de nieuwe christen
democratische gemeenteraadsleden. 
Voorts wordt afscheid genomen van de 
raadsleden, die niet in de nieuwe raad te
rugkeerden.
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CHJO-studiedag over Latijns-Amerika
Op zaterdag 14 oktober jl. organiseerde 
de Commissie Buitenland van de CHJO 
een studieconferentie over Latijns- 
Amerika. Ondanks de mist waren toch 
nog ongeveer twintig personen naar 
Amersfoort gekomen om zich te bezin
nen op de toestand in dat werelddeel.

’s Ochtends ging de discussie vooral 
over de positie van de Christen-Democ- 
ratie in Latijns-Amerika. Deze werd 
toegelicht door een vertegenwoordiger 
daarvan, Antonio de la Viiia.
Onze geestverwanten in Latijns-Ameri
ka spelen een belangrijke rol bij het 
streven naar democratisering van de 
politiek, die in de meeste landen wordt 
beheerst door in meerdere of mindere 
mate militair-dictoriale regiems, In het 
algemeen trachten zijn hun doelstelling 
te bereiken binnen het kader van de 
door het regiem geboden mogelijkhe
den. Dit in tegenstelling tot socialisti
sche en radicale groeperingen die door
gaans buiten het bestaande systeem om 
werken. Over deze positie van de 
christen-democraten ontwikkelde zich

een levendige discussie. Een aantal 
aanwezigen, waaronder het Tweede 
Kamerlid Hans Gualthérie van Weezel, 
had twijfels over deze politiek; wanneer 
de regiems door een omwenteling om- 
vergeworpen zouden worden, zou de 
christen-democratie zo gecompromit
teerd zijn, dat zij geen’ kans meer zou 
krijgen om haar verdere bijdrage te le
veren aan de politiek. De Vina erkende 
dit, maar achtte de mogelijkheid van 
gewelddadige omwentelingen niet erg 
groot. Vandaar de pogingen om van 
binnen uit te komen tot structurele her- 
vomingen, dat wil zeggen pogingen om 
de bestaande machten aan te tasten. 
Communistische revoluties zag hij ook 
niet als een mogelijkheid; een nieuw 
Cuba zal er niet komen. De Cubaanse 
omwenteling was een produkt van de 
koude oorlog en begon als een bevrij
dingsoorlog tegen buitenlandse uitbui
ting. Beide factoren zijn nu in Latijns 
Amerika van geringere invloed. Dit op
timisme werd niet door iedereen ge
deeld; daarbij werd vooral gewezen op 
Cuba’s acties in Afrika. Zouden die niet

in Latijns-Amerika herhaald kunnen 
worden?

POSITIE KERKEN
’s Middags kwam onder meer de positie 
van de kerken ter sprake. Mede hier
over hield de heer C. Oskam, medewer
ker van het I.C.C.O., een inleiding (het
I.C.C.O. is een protestantse instelling 
die zich bezighoudt met projecten van 
ontwikkelingssamenwerking).

De Rooms-Katholieke kerk heeft in La
tijns-Amerika een grote macht; deze 
wordt echter nog niet vaak aangewend 
om politieke en sociale hervormingen te 
bereiken. Vooral aan de basis kan de 
kerk veel beteken, omdat zij de normen 
en de sociale waarden aan kan geven. 
Toch komen nog maar weinig kerklei
ders en priesters tot een politieke stel- 
lingname.
De protestantse kerken groeien snel in 
Latijns-Amerika. Dit geldt vooral voor 
de Pinksterkerken, die een sterk spiri
tualistische inslag hebben. Zij worden 
daarom door de regiems vaak geprote
geerd, aangezien zij de aandacht van de 
miserabele aardse toestand van de men
sen afleidt. Toch blijken ook de protes

tantse kerken wel • .an de veranderingen 
te willen bijdragen. Onlangs werd in 
Mexico een continentale raad van ker
ken opgericht, die alle protestantse ker
ken van uiterst links tot uiterst rechts 
bundelt. Vanuit deze vergadering werd 
een solidariteitstelegram gericht aan het 
volk (!) van Nicaragua.
De vraag rees, wat wij in Nederland 
kunnen doen, om bij te dragen aan ver
betering van de situtatie in Latijns-Ame
rika. Eerste vereiste is solidariteit met 
onze medemensen daar, en met onze 
geestverwanten. Wij moeten trachten 
begrip op te brengen voor hun situatie, 
en bovendien zoveel mogelijk contacten 
onderhouden, bijvoorbeeld op weten
schappelijk gebied. Zeer belangrijk 
tenslotte is om de solidariteit gestalte te 
geven in de ontwikke
lingssamenwerking. In de huidige eco
nomische recessie zullen wij voor de 
vraag gesteld worden, waarom wij aan 
ontwikkelingssamenwerking zoveel 
geld uitgeven: om er zelf beter van te 
worden, of uit werkelijke solidariteit 
met de armen in Latijns-Amerika.
Voor Christen-Democraten kan het 
antwoord op deze vraag niet moeilijk 
zijn!

G.V.

CDA-kamerleden en hun contacten in de regio
De partijsecretarissen van CDA, KVP, 
ARP en CHU hebben in overleg met de 
CDA-fracties in de Eerste en Tweede 
Kamer fractieleden aangewezen, die meer 
in het bijzonder contacten zullen onder
houden met de CDA-Kamerkringen.

Per Kamerkring heeft één der aangewezen 
leden de functie van coördinator.
De Kamerkringen wordt aanbevolen de 
contactpersoon als adviserend lid op te 
nemen in het Kamerkringbestuur. Het ad
viserend lidmaatschap verplicht het aange
wezen fractielid niet alle vergaderingen bij 
te wonen. Slechts die bijeenkomsten waar

bij de aanwezigheid van de coördinator 
functioneel wordt geacht, woont hij bij. 
Op bijeenkomsten van Kamerkringen kan 
het onderwerp ,,politieke actualiteiten” 
door de contaetpersoon worden ingeleid. 
De coördinator kan ook een zinvolle rol 
vervullen bij bijvoorbeeld de programme
ring van werkbezoeken. Hieronder de 
nieuwe regionale toedeling:

Groningen:
Beumer (coördinator), Hermsen, v. Mui- 
den.
Leeuwarden:
Faber /coördinator). Tolman, Hermsen, 
KL de Vries, v. Meijenfeldt, Tjeerdsma.

BESTUURSrom iM
maandblad voor christen-democratische gemeente- en provinciebestuurders

inhoud oktober 1978

VOORW OORD
Mr. Sj. H. Scheenstra:
Bestuursforum ten dienste van 
CDA-bestuurders

ARTIKELEN
Prof. mr. H. Franken:
Algemene politieke beschouwingen 
in raden en staten

P. Schriek en mr. J. Chr. G. Fijen:
Gemeentelijk welzijnsbeleid in 
christen-democratisch perspectief

A. H. Hubers:
De christen-democratische bestuurder 
en het onderwijs

Prof. dr. A. J. Hendriks:
De bestrijding van werkloosheid -  
aanvullende taak voor „lagere 
overheden"

A. den Hoed:
Katwijks experiment met arbeids
markt

Mr. C. A. Adriaansens en 
mr. A. Ch. Fortgens;
Volkshuisvesting als gemeentetaak

ENQUÊTE
H. G. Cloudt:
Uitslag enquête: grote waardering en 
constructieve kritiek

RUBRIEKEN
Vraag en antwoord
Onder meer: Vergoeding raadsleden /  
Subsidiëring godsdienstondenwijs

Verenigingsnieuws
Europese christen-democratische 
bestuurdersvereniging opgericht /  
Nieuws uit de afdelingen

BON
Ja, ik ben ook geïnteresseerd in het maandblad BESTUüRSFORIIM
□  Noteert u mij meteen maar voor een abonnement ( /  27,50 per jaar), met

ingang van ...........................................................................................................
□  Ik ontvang liever eerst vrijblijvend een gratis proefnummer.

Naam:

Adres:

Plaats: ...............................................................................................................................

U kunt deze bon - zonder postzegel - in een open enveloppe sturen naar: 
BESTUURSFORUM, ANTWOORDNUMMER 360, 2500VB S-GRAVENHAGE.
Telefonische inlichtingen: 070-65 39 34.

Assen:
Hermsen (coördinator). Tolman, Beumer, 
Gerritse, v. Dalen.
Zwolle:
■Weijers (coördinator), ’Wisselink, H. de 
Boer, V. Oudenhoven.
Almere-Lelystad:
Dijkman (coördinator).

Gelderland:
V. d. Broek (coördinator), v. Houwelingen, 
V. Leijenhorst, Lansink, Deetman, me
vrouw V. d. Werf-Terpstra, Terwindt, 
Heij, Thurlings.
Utrecht:
Bakker (coördinator), v. Dam, Gerritse, v.
d. Gun, V .  Zeil, Vergeer, Diepenhorst. 
Den Helder:
Dijkman (coördinator). Borgman, Even- 
huis.
Amsterdam:
Evenhuis (coördinator), Mommersteeg, 
Beinema, v. Hulst.
Haarlem:
Borgman (coördinator), mevrouw Korte- 
van Hemel, mevrouw Evenhuis-van Essen.

Leiden:
J. de Boer (coördinator), Deetman, Boers- 
ma, V. Muiden.
Den Haag:
V. Weezel (coördinator), v. Rooijen, Veer
man, Vrouwenfelder, Elfferich, De Gaay 
Fortman.
Dordrecht:
v. Dijk (coördinator), v. d. Sanden, 
Schakel.
Rotterdam:
De Kwaadsteniet (coördinator). Van Dijk, 
Kleisterlee, Lubbers, Eysink, Aarts. 
Noord-Brabant:
Hennekam (coördinator), Scholten, Gerrit- 
sé, G. M. P. Cornelissen, P. A. M. Cor- 
nelissen, Eversdijk, Teyssen, Braks, v. 
Amelsfoort, Gooden, Steenkamp, 
Letschert, v. Kuijk.
Middelburg:
Beinema (coördinator), Eversdijk, Frin- 
king, Kaland.
Maastricht:
Notenboom (coördinator), v. Weezel, 
Scholten, Bremen, v. d. Linden, Mertens, 
Fransen.

CDA christen
democratisch
appèl

Op het sekretariaat van de 
CDA-TWEEDE-KAMERFRAKTIE 
is wegens uitbreiding plaats voor een

AFDELINGS-
SEKRETARESSE
De afdelingssekretaresse verricht 
administratieve werkzaamheden ten behoeve 
van verschillende fraktiekommissies.

Het gaat om soms wat ongeregeld, maar zeer 
afwisselend werk, waarbij een grote mate van 
zelfstandigheid is vereist, alsmede de 
vaardigheid om op onverwachte momenten in te 
spelen.
Het salaris is afhankeijk van opleiding en 
ervaring.
De gevraagde opleiding is HAVO, alsmede de 
diploma’s typen en steno Nederlands.
Verwantschap met de politiek van het CDA 
strekt tot aanbeveling.

Gaarne uw met de hand geschreven sollicitatie zenden 
aan:
CDA-Tweede-Kamerfraktie 
t.a.v. de Ambtelijk Secretaris,
Postbus 20018 (Binnenhof la), 2500 EA ’s-Gravenhage.
(In de linkerbovenhoek van de enveloppe vermelden: „sollicitatie’’.)
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J u b i le u m  F r ie s e  o n d e r w i js r a a d
Bewaren en versterken van volks- en taaleigen

Tijdens de jubileumviering deed de voor
zitter van de eerste provinciale onderwijs
raad in Nederland, dr. K. De Vries, het 
ontstaan en dé ontwikkeling van de Friese 
Onderwijsraad uit de doeken.
Op 24 januari 1928 besloten de Staten van 
Friesland tot de oprichting van de raad met 
als doel, het bewaren en versterken van het 
Friese volks- en taaleigen. Zoals gezegd 
werd deze provinciale onderwijsraad de 
eerste in ons land. Hij zou ook jarenlang de 
enige blijven.

TAAL
De heer De Vries verklaarde dat als volgt: 
„De provincie heeft vrijwel geen be
voegdheden op het terrein van het onder
wijs. Alle openbare scholen zijn gemeente
lijke of rijksinstellingen. Toch kwam die 
onderwijsraad er omdat Friesland een ei
gen taal heeft, bi 1907 werd het onderwijs 
in het Fries door het provinciaal bestuur 
gesubsidieerd: Het onderwijs in het Fries 
ging toen uit van het Gezelschap voor Frie
se taal en literatuur”.
De heer De Vries constateerde vervolgens 
dat de Friese les toen nog niet veel voor
stelde omdat die lessen alleen na schooltijd 
mochten worden gegeven. De onderwijs
raad voelde het als haar plicht om verande
ring in die situatie te brengen en in haar 
eerste vergadering, op 16 april 1928, werd 
een „Manifest aan de Friezen” gepu
bliceerd dat omonwonden aangeeft dat 
men erkenning wilde.
De tekst van het manifest luidde: „Wij bin- 
ne Nederlanners, mar tagelyk Friezen, dy ’t 
forwachtsje det it ryk fen syn kant it 
goeijucht ynskikt om üssels to wèzen en üs 
ijuchtsgefoel bifrediget yn de saek fen it 
ünderwiis’ („Wij zijn Nederlanders, maar 
tevens Friezen, die verwachten dat het rijk 
van zijn kant ons goed recht erkent om 
onszelf te zijn en ons rechtsgevoel bevre
digt op het stuk van het onderwijs”).
De heer De Vries kwam na diverse be
spiegelingen van wat er in het verleden is 
gepasseerd te spreken over de onderwijs

raad in deze tijd. Zes jaar geleden namelijk, 
werd besloten tot een nieuwe opzet en 
sinds die tijd kent de raad vier afdelingen. 
Eén voor kleuter- en lager onderwijs (inclu
sief buitengewoon onderwijs), één voor het 
avo en vwo, één voor het beroepson
derwijs, leerlingwezen, vormingswerk, 
werkende jongeren en tenslotte één voor 
het onderwijs in het Fries.

REGIONAAL
De toenmalige secretaris de heer mr. L. H. 
Bouma kreeg een adjunct-secretaris: drs S. 
J. C. van Eyndhoven De heer Van 
Eyndhoven, thans plaatsvervangend di- 
recteur-generaal voor het basisonderwijs 
van het ministerie van onderwijs en weten
schappen, schreef een nota over regionaal 
onderwijsbeleid. De heer De Vries memo
reerde dat grote delen uit die nota in het 
beleidsplan van minister Van Kemenade, 
de eerste Contourennota, werden overge
nomen.
Bij die nota zou het niet blijven want de 
Provinciale Onderwijsraad Friesland pu
bliceerde onder meer nota’s over het 
voortgezet onderwijs, het lokaal onder
wijsbeleid en de problematiek van de 
kleine scholen. De eerste en tweede Con
tourennota werden van uitvoerig comr 
mentaar voorzien.
Het oorspronkelijk doel, invoering en er-

De Provinciale Onderwijsraad 
Friesland heeft dezer dagen het vijf
tigjarig bestaan gevierd met een bij
eenkomst op het Waddeneiland Ter
schelling. Minister Pais van onder
wijs was op de jubileumbijeenkomst 
aanwezig en sprak over het onder
wijs in relatie tot de reorganisatie 
van het binnenlands bestuur.
De voorzitter van de Provinciale 
Onderwijsraad Friesland (de eerste 
provinciale onderwijsraad in Ne

derland), is dr. K. de Vries, directeur 
van de Friese Academie, lid van de 
Eerste Kamer, voor het CDA en 
voorzitter van de redactie van „de 
Nederlander” .
In het blad „Uitleg”, een uitgave van 
het departement van onderwijs en 
wetenschappen, gaf Peter Zuyd- 
geest een verslag van de jubi
leumbijeenkomst op Terschelling. 
Aan dat verslag is nevenstaand ar
tikel ontleend.

kenning van het Fries in het onderwijs, 
werd niet uit het oog verloren. Het rapport 
van de „projectgroep invoering Fries als 
verplicht vak op de scholen voor gewoon 
lager onderwijs in de provincie Friesland”, 
vormde in 1975 de aanleiding tot het hou
den van onderwijsdagen in Dokkum, 
Drachten, Sneek, Heerenveen en 
Leeuwarden. De voorzitter, wijlen de heer 
J. Sinnema (hoofdinspecteur van het lager 
onderwijs en adviseur van de onderwijs
raad) verzorgde een uitgebreide toeUchting 
tijdens deze dagen.
De heer De Vries liet ook niet onvermeld 
dat de Friese onderwijsraad model heeft 
gestaan voor de nog in te stellen onderwijs
raden in de aangrenzende provincies.
„De provincie heeft” , zo besloot de heer 
De Vries zijn toespraak, „vergeleken met

het rijk en de gemeente niet veel in te bren
gen op het gebied van het onderwijs. Enige 
verklaring voor de oprichting van zo’n raad 
was de taal der Friezen. Nu het onderwijs 
zo’n dynamische ontwikkeling doormaakt 
is het goed dat het provinciaal bestuur zich 
niet meer beperkt tot het Fries maar aan
dacht schenkt aan het hele onderwijs in 
Friesland. Het kan, zolang er geen andere 
mogelijkheden zijn, in elk geval adviseren 
en stimuleren. Daar is een onafhankelijk 
orgaan voor nodig dat het vertrouwen ge
niet van de onderwijswereld, en dat orgaan 
is de Provinciale Onderwijsraad...” 
Minister Pais sloot in zijn betoog aan op de 
woorden van de heer De Vries. De be
windsman ging namelijk uitvoerig in op de 
reorganisatie Binnenlands Bestuur. Uiter
aard vanuit de onderwijspolitiek.

AANNEMINGSBEDRIJF

OOGVLIET & ZN. B.V.
Burgerlijke- en Utiliteitsbouw
* NIEUWBOUW
* VERBOUW+
* ONDERHOUD

ZWIJNDRËCHT
Molenvliet 9 - Tel. 01850-26651-27034-24330.

TUINAANLEG
BINDER B.V. - RHOON

Aanlegen onderhoud van 
GEMEENSCHAPPELIJKE TUINEN, 

PLANTSOENEN, PARKEN, 
SCHOOLTUINEN etc.

- onderhoud van
groenvoorzieningen

- onkruidbestrijdingen
- kleigrond, teelaarde
- graszoden en
- graszaden
- bloembakken

Dorpsdijk 50-52 - Postbus 820 - RHOON 
telefoon 01890-6111*

- grond- en straatwerken
- drainages - rioleringen
- beplantingen
- windkeringen en 

afrasteringen
- aanleg grasgazons

Ontdekkingstochten door de landen van de bijbel!
A. MET „THACIR” NAAR ISRAËL

15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs hotels of jeugdherbergen. Met 1 of 2 
dagen Elat en Sinaï. Of een hele extra week „In de voetsporen van Mozes” door Negev 
en Sinaï. Geen opgeschroefde „heillg-land-pelgrimages” , volgestopt met toeristische 
humbug, waarbij je je geloot verliest, maar een THeologisch verantwoorde, 
Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met aandacht 
voor de uitdagingen en de problematieken van het moderne Israël en zijn 
minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-Reizen zijn zeker niet 
geschikt voor iedereen, maar wèl voor mensen, die zich geen christelijke knollen voor 
heidense citroenen willen laten verkopen!

B. HERHALINGSREIZEN NAAR ISRAËL VOOR „GEVORDERDEN”

Hebt ü dat nu ook: dat gevoel van „ik  zou nög wel een keer naar Israël willen, maar nu 
eens niet iedere dag met een hele groep, maar gewoon lekker in mijn eigen tempo naar 
die plaatsen, die ik zélf (nog eens) wil bezoeken!” ?
Ook ü kunnen wij een aantrekkelijke reis aanbieden, waarbij uw reis naar Israël en 
terug, uw overnachtingen in goede 3-sterren hotels (met diner en ontbijt), te weten: 5 
nachten in Jeruzalem, 3 in Tiberias, 3~in Haifa en 3 in Tel Aviv, alsmede uw 
verplaatsingen van Jeruzalem naar Tiberias en Haifa en Tel Aviv, geheel verzorgd zijn. 
Voor de rest kunt u geheel naar eigen inzichten uw dagelijkse programma’s invullen 
en uitvoeren. Uiteraard zijn wij u graag van dienst met het op stellen van üw program
ma!
Desgewenst kunt u intekenen voor een aansluitende 3de week „In de voetsporen van 
Mozes” , óf - als u daar meer vool voelt - voor een 3de week zonnen en zwemmen aan 
de Golf van Elat!

C. „IN DE VOETSPOREN VAN PAULUS”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen door Grjekenland en 6 dagen lang door Rome en 
omstreken zal voeren. ,,ln de voetsporen van Paulus”  zult u dagelijks vele malen

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukvvekkende monumenten uit de 
Griekse en Romeinse oudheid. Het Nieuwe Testament - en met name die gedeelten, 
waar in de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u. De 
mythologische verhalen en de klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en bloed 
voor u. Een reis om nooit te vergeten!

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze 
reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk Nederlands sprekende, 
Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen.'Indien dit laatste absoluut niet mogelijk 
blijkt te zijn, bieden wij naast de Duits en/of Engels sprekende gids een vlotte 
Nederlandse vertaling.

Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter 
kennismaking en informatie.

Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël- 
reis”  of „Paulusreis” ) en binnen enkele dagen kunt u in alle rust ons hele verhaal 
bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!

Vertrekdata:

A. Met „THACIR” naar Israël:
1978: 7 november; 23 december.
1979: 23-1; 13-2; 6-3; 27-3; 17-4; 8-5; 29-5; 19-6; 10-7; 31-7;

21-8; 11-9; 2-10; 30-10; 20-11; 22-12.
N.B.: Jeugdherbergreizen alleen: 7-11-1978; 10-7 en 30-10-1979.

B. Herhalingsreizen:
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H e t  C D A  -  n o v e m b e r  1 9 7 8  -  S la c h t m a a n d ?
door: drs. Gerard van Leijenhorst, vice-voorzitter van de CDA-Tweede Kamerfractie

Juist in de maand, dat het CDA-bestuur 
zich koortsachtig hoog over belangrijke 
stukken als de statuten en het grond- 
slagrapport - belangrijke instrumenten met 
betrekking tot de eenwording van het CDA 
-  ontstond er gerommel in de Tweede Ka
merfractie. Jaap Boersma kondigde zijn 
vertrek aan en deed dit niet zonder kriti
sche opmerkingen aan het adres van het 
CDA. Anderen bleven, maar wilden in kri
tiek niet voor hem onder doen. De media 
hebben hieraan grote aandacht besteed. In 
onze achterban is begrijpelijkerwijs enige 
onrust onstaan. Betekent dat door dit aUes 
een gevoelige knauw is aangebracht aan 
het CDA? Is het CDA ook letterlijk de 
slachtmaand -  november -  binnengerold?

Allereerst dit. Het is te betreuren dat onze 
collega’s zich hebben uitgelaten, zoals zij 
dat hebben gedaan. Daarmee hebben zij 
schade aangericht op vijfderlei wijze. In de 
eerste plaats hebben zij als contrastwerking 
t.o.v. hun eigen „apostelschap” een 
grauwsluier laten vallen op het overige deel 
van de fractie. De indruk is althans gewekt, 
dat de ,,bulk” van het CDA niet of in elk 
geval veel minder „evangelisch geïnspi
reerd” is.
In de tweede plaats is daarmee onrecht ge
daan aan de woordvoerders, die bij de Al

gemene Politieke Beschouwingen en bij de 
behandeling van Bestek’81 zich bijzonder 
hebben ingespannen om de fractie op één 
consistente lijn te brengen. Tevens is daar
bij het gezag van de eerste woordvoerder, 
fractie-voorzitter Aantjes, op ongewenste 
wijze op de proef gesteld.
In de derde plaats is de regering daardoor in 
een ongerieflijker positie gebracht. Ieder
een weet, dat dit kabinet steunt op een 
geringe parlementaire meerderheid. Dat 
bedoelde collega’s met het optreden van 
deze regering enige moeite hadden is hun 
goed recht. Echter nadat zij zich tot 
„loyalisten” verklaarden had men een an
der optreden mogen verwachten.
Met namenu na het behaalde resultaat van 
de CDA-fractie op de regering, inclusief de 
overlegmotie van Aantjes c.s., de regering 
klaar stond het overleg te openen met de 
sociale partners, kon zij geluiden als uit 
deze fractie gekomen, opperbest missen.

ONRUST
In de vierde plaats noem ik de onrust, die 
een en ander heeft gewekt in het land. De 
vraag werd gesteld: zou het toch nog moei
lijk zitten met het CDA? Een begrijpelijke 
vraag, wanneer men bovendien bedenkt 
hoe gretig de media zich op deze zaak heb

ben gestort. In de vijfde plaats mag niet 
onvermeld blijven de schade, die men 
daardoor aan zichzelf berokkend heeft. 
Zeker, men heeft een stukje publiciteit ge
trokken, maar wat levert dit uiteindelijk op 
als men zich als uitbijter daarna toch weer 
„loyaal” laat invoegen in het weefsel, 
waarin men zo dapper zijn tanden heeft 
gezet? (Terzijde, gelukkig gaat het ook 
bij het CDA om levend weefsel, de „bloed
groepen” staan er borg voor).

Genoeg over dit punt. Genoeg ook, omdat 
de fractie-voorzitter, de heer Aantjes, zich 
terzake duidelijk heeft uitgesproken.
De vraag is relevant of dit nu als een inci
dent dan wel als een „structurele eruptie” is 
te beschouwen? Wanneer dit laatste het 
geval mocht zijn, zouden we in de toekomst 
meer incidenten mogen verwachten. Ik ben 
van oordeel, dat hier meer sprake is van 
een incident.
Het is waar, dat we op weg naar de een
wording van het CDA met elkaar nog heel 
wat te bekokstoven hebben: statuten, be
ginselprogram (grondslagdiscussie), or
ganisatiestructuur etc. -  waardoor de 
geledingen zich ruchtbaar kunnen mani
festeren, maar anderzijds geldt, dat he^ 
CDA al vóór zijn officiële bestaan als partij

materieel een feit is geworden. Het CDA is 
met name aan de basis zo hecht verankerd, 
dat het in de Nederlandse politiek niet meer 
is weg te denken. Is de onderstroom niet zo 
stabiel, dat er aan de oppervlakte best wel 
eens een rimpeling mag optreden? 
Degenen die met de directe leiding van het 
CDA te maken hebben, hebben niettemin 
zware dagen gehad. Wij complimenteren 
de beide top-voorzitters met de wijze 
waarop zij zijn optreden. Zij mogen zich 
daarbij vooral gesteund weten door de 
honderdduizenden in het land, die hen en
thousiast naar de onvermijdelijke eenheid 
van het CDA wiUen volgen.

GEEN AANLEIDING
Nog één opmerking.
In de Christelijk-Historische Unie zijn we 
altijd wars geweest voor centralisme en 
kille uniformiteit. Het gevaar zou er in 
kunnen zitten, dat sommigen vinden dat er 
nu binnen het CDA maar eens zodanige 
zekeringen moeten worden aangebracht, 
dat bovenvermelde incidenten niet meer 
kunnen voorkomen, daardoor wordt dan 
onvermijdelijk de vrijheid van het indivi
duele Kamerlid aangetast. Dit zou dan een 
onjuist antwoord zijn op een onjuiste ge
beurtenis. Voor alle duidelijkheid: Wij zien 
thans geen enkele aanleiding om in dit op
zicht bezorgd te zijn. Het is te hopen, dat 
morele verantwoordelijkheid (immers ook 
hier: samen verantwoordelijk) en indivi
duele vrijheid ook in het CDA' zodanig 
hand in hand zullen gaan dat elke vrees 
daaromtrent in lengte van jaren ongegrond 
zal blijken te zijn.

Tw eede Kamer start onderzoek overheidssteun bedrijven
door: C. P. van Dijk, CDA-Tweede Kamerlid

Het aantal vormen waarin de overheid steun 
verleent aan het bedrijfsleven, en de 
bedragen die daarmee gemoeid zijn, zijn de 
laatste jaren sterk toegenomen. Steun aan 
bedrijven in moeilijkheden, steun bij 
sanering en herstructurering, steun bij 
vestiging in zwakke gebieden, steun bij de 
export, steun voor technologische ver
nieuwing, steun bij verpiaatsing van 
bedrijven uit binnensteden - de lijst is te 
lang om hier af te drukken.
Ondanks veelvuldig overleg tussen Kamer 
en Regering gedurende de laatste jaren, 
bestaat toch bij vele Kamerleden de indruk, 
dat het Parlement slecht is ingelicht over 
het beleid dat terzake wordt gevoerd en dus 
ook niet in staat is een goede controle uit te

oefenen. Deze indruk werd nog versterkt 
door het Jaarverslag over 1977 van de 
Algemene Rekenkamer waarin een aantal 
bedenkelijke feiten werd onthuld. Zo zou de 
regering in een aantal concrete gevallen niet 
hebben vastgehouden aan een aantal vooraf 
bepaalde criteria waardoor het beleid 
weinig consistent was en niet aan zijn doel 
heeft beantwoord. Deze constateringen 
staan slechts op de gevallen die door de 
Algemene Rekenkamer worden genoemd en 
houden dus op zichzelf nog geen oordeel 
over het totale beleid in. Toch zijn de 
geconstateerde feiten ernstig genoeg om dit 
beleid aan een wat grondiger onderzoek te 
onderwerpen. Op initiatief van het CDA 
heeft de Vaste Kamercommissie voor de

Rijksuitgaven (in nauwe samenhang met de 
Vaste Commissie voor Economische Zaken, 
Financiën en Sociale Zaken) dan ook tot een 
dergelijk onderzoek besloten en daartoe 
vorige maand uit haar midden een sub
commissie „Onderzoek Steun aan Indivi
duele Bedrijven” in het leven geroepen. De 
sub-commissie staat onder voorzitterschap 
van de initiatiefnemer Van Dijk (CDA); 
ondervoorzitter is de heer Kombrink (PvdA) 
en de overige leden zijn de heren Bolkesteyn 
(VVD), Van Dis (SGP), Engwirda (D’66), 
Van der Hek (PvdA) en Van Houwelingen 
(CDA).
De sub-commissie heeft tot taak:
„a. Een onderzoek in te stellen naar het 
beleid inzake de verlening van steun en

garanties aan individueie bedrijven met 
overheidsgelden;
b. Voorstellen te doen ter verbetering van de 
parlementaire controle op dit beleid.”
Zoals uit de taakomschrijving blijkt zal de 
sub-commissie haar activiteiten niet zozeer 
richten op een onderzoek naar (enkele) 
concrete gevallen van steunverlening maar 
allereerst proberen een beter inzicht te 
krijgen in het gevoerde beleid: de oogmer
ken, wegen, middelen en doelmatigheid van 
de verschillende vormen van steunverlening 
aan het bedrijfsleven. Het is niet uitgeslo
ten, dat in een later stadium een aantal 
steunverleningsoperaties nader zullen wor
den onderzocht. Het onderzoek dient uit
eindelijk uit te monden in aanbevelingen 
voor betere parlementaire controle over dit 
belangrijke deelterrein van het overheids
beleid.
De sub-commissie is haar werkzaam
heden inmiddels begonnen en hoopt deze 
binnen een jaar te kunnen voltooien.

Anderen frustreren politiek
door: Ruud Lubbers, vice-voorzitter CDA-fractie Tweede Kamer

Ook na de algemene politieke en financiële 
beschouwingen waarbij Bestek ’81 behan
deld werd, is het in de zandbak van de 
Haagse politiek roerig gebleven.
Op hetzelfde moment dat de denigrerende 
term „grauwe middenpartij” in interviews 
over het wel en wee van het CDA weer 
opdook, op datzelfde ogenblik bood de 
CDA-fractie een beeld van uiterst levendi
ge politieke opstellingen intem en in de 
verhoudingen tot de W D  en de Partij van 
de Arbeid.
Terugkijkend op met name de behandeling 
van Bestek ’81 moet ik constateren, dat 
ondanks de intensieve discussie tussen met 
name kabinet en CDA-fractie leidend tot 
een reeks van aanvullingen, bijstellingen en 
openingen voor overleg met het bedrijfsle
ven, er in het Kamerdebat toen weinig echt 
emotioneel vuurwerk ontbrand is. Het was 
een intensieve maar beheerste discussie -  
zonder te zullen zeggen een beheersd con
flict -  op tal van punten leidend tot over
eenstemming. Deze voor ons als CDA-

fractie en naar mijn overtuiging op langere 
termijn ook voor het kabinet gunstige uit
komst en ook de gang van zaken tijdens het 
debat moet voor de Partij van de Arbeid en 
de W D  verrassend geweest zijn. Ging de 
W D  er als het ware van uit dat er voor de 
regering geen echte ruimte was voor een 
dialoog doch slechts voor een verdediging 
van Bestek ’81, de Partij van de Arbeid ging 
er kennelijk van uit dat het kabinet als 
puntje bij paaltje kwam toch tot niets be
reid zou zijn. Het is geheel anders gelopen. 
Dat moet dan ook wel tot frustraties leiden. 
De eerste uitbarsting kwam op de vroege 
vrijdagochtend, waarin het debat gesloten 
werd, van de zijde van de heer Den Uyl, die 
een dramatische poging deed de oogst van 
de Bestek-discussie weg te stoppen onder 
een deken van verwijten.
Die eruptie was voldoende om onze Jaap 
Boersma ertoe te brengen tegen een Partij 
van de Arbeid-motie over de ƒ 100,- eigen 
risico in de gezondheidszorg te stemmen, 
terwijl vriend en vijand wist, dat hij met de

CDA-fractie op dit punt het eigenlijk juist 
wel eens was met de PvdA. De W D  van 
haar zijde probeerde-niet onbegrijpelijk-  
ook snel tot een voorstelling van zaken te 
komen, alsof er een gezellig gesprek bij de 
haard over Bestek '81 had plaatsgevonden, 
doch dat er in feite niets gebeurd zou zijn. 
Deze reacties waren voorspelbaar, hoe ge
vaarlijk ook voor het CDA; gevaarlijk ook 
voor het kabinet dat het Bestek -  zoals dat 
er lag vóór de Kamerdebatten nog vers in 
herinnering had, en, daar ministers ook 
maar mensen zijn -  niet geheel ongevoelig 
waren voor de verleiding het in de Kamer 
afgesprokene te gaan relativeren.

VERSTERKING
Die hele optiek werd nog versterkt doorbet 
afscheid van Jaap Boersma.
Dat te respecteren besluit, genomen om 
uiteenlopende redenen, genomen ook vóór 
het Kamerdebat over Bestek ’81, moest 
natuurlijk in eigen kring en daarbuiten be

langrijke effecten hebben. Over dit af
scheid hier slechts een enkel woord.
Jaap Boersma en ik hebben beiden komend 
uit een verschillend nest -  hij zou zeggen 
verschillend gepokt en gemazeld -  ons in
gespannen voor een vooruitstrevend en so
ciaal beleid, zoals een echte volkspartij dat 
behoort te doen, niet alleen met mooie 
woorden, maar vooral in het concrete be
leid. Een concreet beleid wat dan velen, 
zelfs van onze eigen leden, wel eens pijn 
moet doen waar het eigen belangen ge
voelig kan raken. Een sociaal beleid, geen 
socialistisch beleid. Brede kringen in de 
Partij van de Arbeid en daarbuiten hebben 
nooit willen of kunnen begrijpen dat Jaap 
Boersma en ik fundamenteel anti-socialis- 
tisch waren. Op die lijn hebben Jaap 
Boersma en ik veel bevochten; soms zelfs 
hebben wij elkaar bevochten; Jaap is nu 
eenmaal geen gemakkelijk mens, en hij was 
verantwoordelijk voor Sociale Zaken en ik 
voor Economische Zaken. Ik begon als on
dernemer, hij wórdt dat nu.
Dat vertrek van Jaap Boersma heeft intus
sen wel wat losgemaakt. Menselijk gespro
ken was het niet onbegrijpelijk dat diverse, 
met name AR-collega’s juist nu wilden 
ventileren waar zij politiek stonden. Daar-

vervoig op pagina 7
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G em een te -g ew est: kort B estek ’81
door: Ben Hennekam, lid CDA-fractie Tweede Kamer

Vrijdag 13 oktober, vijf uur ’s morgens. 
Einde van een vaak emotionele behande
ling van Bestek ’81. De sterk relativerende 
opmerkingen van de meeste fractieleiders 
in hun algemene beschouwingen in de 
Tweede Kamer hadden niet verhinderd dat 
bij de discussies over Bestek ’81 die daarop 
volgden, de zaak letterlijk tot op de cent 
tussen de fracties werd bevochten. Span
ningen liepen daarbij soms hoog op.
Niet verwonderlijk was het daarom dat, 
waar zoveel energie was besteed aan Be
stek ’81 de behandeling enkele dagen later 
van het eerst aan de beurt zijnde begro
tingshoofdstuk „Financiën binnenlands be
stuur” zich niet in een te grote publieke 
belangstelling mocht verheugen. Niet he
lemaal terecht want bij „Financiën bin
nenlands bestuur”, met name voor wat be
treft het Gemeente- en Provinciefonds gaat 
het om dat gedeelte van de belastingop
brengst dat vanwege het Rijk aan genoemde 
organen wordt toegekend, en de omvang 
van die geldstroom is nu eenmaal bepalend 
voor wat gemeenten en provincies aan 
voorzieningen ten behoeve van hun inge
zetenen kunnen aanbrengen. Voorwaar 
een belangrijk gegeVen. Reden waarom wij 
hier nog even terugblikken op de behande
ling van die „Financiën.
Bij die behandeling gold voor het CDA als 
vanzelfsprekend uitgangspunt de houding 
die was ingenomen bij de debatten over 
Bestek ’81. Voor dit hoofdstuk hield dat, 
concreet gezegd, in, dat de lagere publiek
rechtelijke lichamen bij de ombuigingsope- 
ratie niet buiten schot zouden mogen blij
ven, maar naar evenredigheid hun deel 
moeten inleveren. Enkele opmerkingen in 
dit verband over de gemeente en het ge
west.

GEMEENTE
Gelet op de voorstellen, vervat in Bestek 
’81 toonde de CDA-fractie zich het meest 
bezorgd voor dié overheid die voor de bur
gers in bijna alle gevallen de eerste is: de 
gemeente.
Was er reden voor die bezorgdheid? 
Laten we beginnen met te erkennen dat de 
financiële positie van de gemeenten gunstig 
lijkt als we afgaan op de rekeningresultaten 
van de laatste jaren. Dit als gevolg van zo
wel structurele (verhoging uitkering ge
meentefonds) als incidentele (bijdrage ver
voerbedrijven, Amsterdam) maatregelen. 
Ook het aantal artikel-12 gemeenten is te
ruggelopen. Een gelukkige ontwikkeling. 
Maar, of de toestand rond de gemeentefi- 
nanciën over enkele jaren nóg bevredigend 
genoemd kan worden is vooralsnog de

vraag, want de ombuigingsoperatie komt 
voor de gemeenten fors aan. Dit blijkt uit 
de flinke bijstelling van het meerjaren
perspectief en de herziene meerjarenra
mingen van de gemeentefondsbegroting. 
Op de oorspronkelijk voorgenomen accres
sen vindt een ombuiging (d.w.z. mindere 
groei) plaats van bijna 40 procent in i981. 
Het verwachtingsbeeld voor de gemeenten 
is dus weinig rooskleurig en menig ge
meentebestuur zal op grond van deze cij
fers genoodzaakt zijn de locale prioriteiten 
te herschikken en/of bepaalde verlangens 
opzij, dan wel naar een verdere toekomst, 
te schuiven. Waar dit een evenredig en 
evenwichtig meedoen betekent aan de om
buigingsoperatie waar we met z’n allen 
voor staan, ontmoet deze constatering bij 
de CDA-fractie geen bezwaar en wijst ze 
op de medeverantwoordelijkheid in deze 
van elk gemeentebestuur.
Maar, dat ponds-pondsgewijs toedelen van 
de lasten wordt aangetast wanneer bepaal
de en al lang bestaande knelpunten weder
om, zoals ook bij deze begroting, vooruit 
worden geschoven. Knelpunten als onder- 
wijstekorten, renteverlies herfinanciering 
woningwetleningen en apparaatskosten 
van de gemeentelijke sociale diensten. On
derwerpen waarvan de bekostiging een 
flinke deuk betekent in het gemeentelijke 
budget.

ONDERWIJSTEKORT
Volgens een enquete van de Raad voor de 
Gemeentefinanciën zullen in 1978 de on- 
derwijstekorten van de gezamenlijke ge
meenten boven de 300 miljoen komen te 
liggen. Dat in die tekorten een stuk eigen 
beleid (dus eigen ,,schuld”) van de ge
meenten is verdisconteerd, is duidelijk en 
de beschuldigende vinger kan daarom niet 
alleen richting rijksoverheid worden gewe
zen. Niemand echter zal ontkennen dat in 
de uitkeringsverhouding inzake onderwijs- 
uitkeringen verbeteringen nodig zijn en 
derhalve dienen te worden aangebracht. 
De CDA-fractie, die bij monde van haar 
woordvoerder weliswaar alle begrip toon
de voor de beperkte financiële speelruimte 
van haar geestverwante minister, kondigde 
evenwel aan op dit knelpunt nader terug te 
komen. De speicaal voor deze problema
tiek ingestelde commissie zal naar ver
wachting, gezien de diepgang van het on
derzoek, de eerste jaren zeker nog geen 
eindrapport kunnen uitbrengen en betwij
feld mag worden of daar op gewacht kan 
worden.

AUTONOMIE
In de inleiding bij de Memorie van Toelich
ting pleiten de bewindslieden voor herstel 
van de doorzichtigheid van het openbaar 
bestuur en leiden daar onder meer uit af: 
,,de verantwoordelijkheid voor de concrete 
vormgeving van het beleid zal daar moeten 
worden gelegd, waar de omstandigheden 
het best kunnen worden beoordeeld en de 
voor beslissingen verantwoordelijken het 
gemakkelijkst kunnen worden aangespro
ken”. Deze opvatting zou zo uit het CDA- 
program gehaald kunnen zijn; niets geen 
moeite dus met deze zin. Alleen, bij die 
erkenning mag het niet blijven en dat bete
kent dat de gemeenten de ruimte moeten 
krijgen voor die vormgeving van b eleid die 
gebaseerd is op eigen inzichten en beslis
singen.
De praktijk van de laatste jaren is een ande
re. Ondanks de vele geschriften over de
centralisatie en nog meer de woorden die er 
aan gewijd zijn, is er oruniskenbaar meer 
invloed op het gemeentelijke reilen en zei
len in Den Haag komen te liggen. 
Illustratief in dit verband is de verhouding 
tussen algemene en doeluitkeringen die de 
laatste jaren sterk ten gunste van de laatste 
is gewijzigd en daarmee de gemeente meer 
en meer tot een doorgeefluikheeft gedegra
deerd. Het CDA is voorstander van een 
zo groot mogelijk eigen beslissingsgebied 
voor de gemeente. Met genoegen kon 
daarom worden ingestemd met de regering 
die zei te willen streven naar een even
wichtiger verhouding tussen de ver
schillende uitkeringen aan de gemeenten. 
Het CDA zal attent dienen te blijven op dit 
gebied, opdat de raad weer het hoogste 
orgaan van de gemeente wordt en niet een 
of andere circulaire vanuit de residentie.

GEWEST
Van locaal bestuur naar verlengd locaal be
stuur: de gewesten, door sommigen nog 
hardnekkig pre-gewesten genoemd. Een 
vorm van bestuur waar weliswaar ge
nuanceerd over wordt gedacht, maar 
waarvan niemand meer de behoefte zal 
ontkennen. Al lang is duidelijk dat samen
werking is geboden ten aanzien van belan
gen waarvan in regionaal verband eenheid 
van beleid en tenminste onderlinge af
stemming van beleid noodzakelijk is. Als 
zodanig is ons gehele land, op enkele witte 
plekken na, inmiddels overdekt met ge
westen. Het CDA is er van overtuigd dat 
niet alleen in de aanloopfase naar de be
stuurlijke reorganisatie, maar ook daarna, 
voor gewesten een belangrijke rol blijft 
weggelegd. Het stads- of streekgewest 
heeft een eigen plaats ingenomen. Niet als 
vierde bestuurslaag, maar als een vorm van 
samengesteld locaal bestuur.
Erkenning in de vorm van financiële steun

heeft van bóvenaf pas laat plaatsgehad: 
met ingang van januari 1977 is een rijksbij
drageregeling pregewesten van kracht ge
worden. Een regeling waartegen het CDA 
op onderdelen bezwaren aantekent (met 
name de volstrekt willekeurige ondergrens 
van 100.000 inwoners als een van de crite
ria) maar die als voordeel heeft dat een min 
of meer objectief toewijzingssysteem in een 
schaalopzet als houvast kan dienen voor de 

-gewesten.

BEGROTING 1979
De Memorie van Toelichting zegt; ,,De 
omvang van de voor gewesten beschikbare 
gelden en de plannen met betrekking tot 
reorganisatie binnenlands bestuur noodza
ken echter tot een heroverweging van het 
huidige bijdragesysteem”. En, alsof dit 
nog niet genoeg is, voegt de betreffende 
staatssecretaris daar enkele dagen later in 
antwoord op schriftelijke vragen aan toe 
dat „de rijksbijdragen met ingang van 1980 
zullen moeten worden bevroren op het ni
veau van 1979”.

BEZWAAR
Mede gegeven de opvatting van het CDA 
over de eigen plaats van de gewesten zal 
het de lezer niet verwonderen dat het CDA 
de grootste moeite had met deze passage in 
de MvT. Aan die verontrusting Werd van
zelfsprekend uiting gegeven bij de behan
deling in de Kamer. Als belangrijkste be
zwaar werd aangevoerd de formulering die 
was gebruikt, nl. dat de plannen met be
trekking tot de reorganisatie binnenlands 
bestuur tot die heroverweging noodzaken. 
Nog daargelaten de vraag of het bestuurlijk 
aanvaardbaar is om een in 1977 in het le
ven geroepen regeling nu al terug te draai
en, terwijl die regeling via een schaalopzet 
juist een meerjarenperspectief leek te bie
den, achtte de CDA-woordvoerder het 
voornemen met name daarom onjuist om
dat de financiële hulp van het Rijk kenne
lijk wordt aangewend om de ontwikke
lingen in een bepaalde richting te sturen. 
Maar zolang de Kamer zich over die 
reorganisatie niet heeft uitgesproken, is elk 
preluderen op een bepaalde situatie on
aanvaardbaar.
Op uitdrukkelijk verzoek van de CDA- 
fractie „ontdooide” de staatssecretaris zijn 
voorgenomen ,,bevriezing” wat er toe zal 
leiden dat in de loop van 1979, wanneer de 
minister met zijn reorganisatie komt, de 
zaak van de bijdrageregeling aan de ge
westen opnieuw wordt bezien. Het voor de 
hand liggende ,,kwakkelweer” als gevolg 
van vorst en dooi zal echter voor het CDA 
straks niet richtinggevend zijn bij de discus
sies over de gewesten. Hier sturen wij aan 
op goed weer en helder zicht.

Ben Hennekam.

Wijzigingsvoorstel Hinderwet:

Volgende stap op weg naar moderne m ilieuwetgeving
PARLEMENTARIA

door: drs. W. J. Deetman, lid Tweede Kamerfractie CDA

NOODZAAK WIJZIGING

In het midden van het jaar werd bij de 
Tweede Kamer een voorstel tot wijziging 
van de Hinderwet ingediend. Het voorstel 
betreft een tussentijdse wijziging. Later - na 
verder onderzoek - zal er een grondige 
algehele herziening plaatsvinden. Waarom 
nu een tussentijdse wijziging en niet een 
wachten tot die algehele herziening?

Een aantal overwegingen hebben geleid tot 
het tussentijdse wijzigingsvoorstel.

Allereerst is het zo, dat al sedert jaren de 
uitvoering van de Hinderwet vele problemen 
geeft. Problemen zijn er in het administra
tieve vlak, maar ook met betrekking tot de 
technische kennis, waarover gemeenten 
dienen te beschikken willen zij verzoeken 
om hinderwetvergunningen goed kunnen 
beoordelen. Vervolgens doen zich knelpun
ten voor in de verhouding tussen de 
Hinderwet en de in de afgelopen jaren tot 
stand gekomen of in voorbereiding zijnde 
sectorale wetgeving (b.v. de wet op de lucht
verontreiniging).

INHOUD WDZIGINGSVOORSTEL
Het wijzigingsvoorstel beoogt voor zoëven 
aangeduide problemen en knelpunten 
oplossingen te bieden. De belangrijkste 
wijzigingsvoorstellen hebben betrekking op:
a. een verruiming van de reikwijdte van de 
Hinderwet;
b. vereenvoudiging van de uitvoering van de 
wet;
c. het naast elkaar kunnen hanteren 
van doel- en middelvoorschriften;
e. het introduceren van een beperkte 
schadevergoedingsregeling.

VOORLOPIG COMMENTAAR
In het Regeerakkoord staat, dat „effectief 
moet worden opgetreden tegen degenen die 
zonder voldoende vergunningen aktiviteiten 
ontplooien”, terwijl in de Regeringsverkla
ring gesproken wordt over het kritisch 
toetsen van aangevraagde vergunningen 
aan de wet. Het wijzigingsvoorstel kan 
derhalve gezien worden als een verdere 
concretisering van Regeerakkoord en Rege
ringsverklaring. In het vervolg zal kort 
worden ingegaan op de verruiming van de 
Hinderwet, de positie van de gemeenten en 
de schadevergoedingsregeling.

De Hinderwet heeft nu tot doel het 
voorkomen van gevaar, schade of hinder 
aan de mens. In het wetsontwerp wordt een 
verruiming voorgesteld door het voorkomen 
van gevaar etc. ook uit te strekken tot 
landschappelijke, natuurwetenschappelijke, 
recreactieve en ecologische waarden, waar
bij het tevens mogelijk zou moeten worden 
met toekomstige ontwikkelingen in een 
bepaald gebied rekening te houden. Met 
deze wijzigingen zou op zich zelf bezien 
kunnen worden ingestemd. Wel zal duide
lijker dan thans in het wetsontwerp het 
geval is, moeten worden aangegeven in 
hoeverre er nu precies sprake is van een 
verruiming van de werkingssfeer van de 
Hinderwet.

Dit uit oogpunt van duidelijkheid en rechts
zekerheid. Een specifieke problematiek 
mag in dit verband niet onvermeld blijven. 
De verruiming van de werkingssfeer van de 
Hinderwet zal beperkende gevolgen kunnen 
hebben voor de landbouwbedrijven op het 
punt van eventuele bedrijfsontwikkelingen. 
Het is van belang, dat nog tijdens de 
behandeling van het wetsontwerp in de 
Tweede Kamer helderheid wordt verschaft 
over de positie van genoemde bedrijven.
In het wetsontwerp verkrijgen de provincies 
in plaats van de gemeenten voor nader te 
bepalen categorieën van inrichtingen de

bevoegdheid van vergunningverlening. Ver
schuiving van bevoegdheden van gemeenten 
naar provincies behoeft geen bezwaar op te 
roepen, mits dat dwingend voortvloeit uit de 
eigen aard van de veroorzaakte hinder. 
Overigens is er dan wel de vraag welke nu 
de taak van de gemeenten zal gaan worden 
in het milieubeleid. Door de sectorale 
wetgeving is de positie van de gemeenten 
met betrekking tot het milieubeleid zeer 
zeker niet versterkt. Derhalve is op korte 
termijn een bezinning over de positie van de 
gemeenten dringend geboden.
In het wetsontwerp wordt een - vooralsnog 
bescheiden - schadevergoedingsregeling ge
ïntroduceerd. Hiermee kan instemming 
worden betuigd; immers de verruiming van 
de Hinderwet brengt dat noodzakelijkerwijs 
mee. Wederom moet gewezen worden op de 
positie van de landbouwbedrijven en dan 
met name de (intensieve) veehouderijbedrij
ven. Door de wijze waarop in het verleden 
de Hinderwet is uitgelegd en toegepast 
draaien vele van de genoemde bedrijven 
zonder vergunning. Hierdoor zouden zij 
volgens het wetsontwerp zo nodig niet in 
aanmerking kunnen komen voor een 
schadevergoeding. Er is de klemmende 
vraag of dit laatste billijk is. Het is ook 
hier nodig, dat nog tijdens de behandeling 
van de wetswijziging terzake acceptabele 
oplossingen worden gevonden.
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Grove onbillijkheid weggenomen
Duizenden ouders krijgen jaarlijks van het 
ministerie van onderwijs een tegemoetko
ming in de studiekosten die ten behoeve van 
hun kinderen in het voortgezet onderwijs 
gemaakt moeten worden. Vooral als men 
buiten de onderwijscentra in de dorpen 
woont en hoge reiskosten moet maken voor 
meerdere kinderen, kan die zeer welkome 
tegemoetkoming aardig in de papieren 
lopen.

Maar achteraf was Leiden dikwijls in last! 
Viel men normaal niet onder de groepen die 
- na indiening van een aangiftebiljet - 
aanslagen in de inkomstenbelasting en 
premieheffing moesten betalen, zodra de 
tegemoetkoming hoger was dan ƒ600,- 
kreeg men daar alsnog mee te maken. En 
men kon een of twee jaar later ontdekken 
dat de fiscus alsnog een flinke portie van 
die toelagen weer kwam opeisen.
Ook al omdat dat het technisch verschil 
tussen ingehouden loonbelasting en in
komstenbelasting kwam te vervallen kwam 
het niet zelden voor dat achteraf op die 
wijze wel 80 of 90 procent van de eerder 
ontvangen toelagen weer aan belasting en 
premie kon worden betaald. Zelfs 100 
procent was niet helemaal uitgesloten. ■
Een van deze ouders wonend in Drenthe 
legde vorig jaar maart de CDA-fractieleden 
in de Tweede Kamer Hermsen en Noteboom 
staatssecretaris Nooteboom van Financiën 
duidelijk werd dat tal van ouders vooral op 
het platteland zich toch wel „genomen” 
moesten voelen. Schriftelijke kamervragen 
werden daarna door hen gesteld, waarin bij 
de bewindslieden van financiën en onder
wijs op een billijker regeling werd aange
drongen.

SUCCES

In dit geval niet zonder succes, want 
staatssecretaris Nooteboom van financiën 
heeft in zijn antwoord op 17 oktober 
medegedeeld dat de belastbaarheid van 
die tegemoetkoming maatschappelijk niet 
steeds als redelijk wordt ervaren en dat vele 
ouders het bestaande systeem niet direct als 
fiscaal sluitend kunnen erkennen.
In 1979 zullen - dan moet er in verband met 
de gewijzigde kinderbijslagregelingen toch

nog een ingrijpende verandering in de 
toelagenregeling worden aangebracht - deze 
toelagen, met het oog op de belasting- en 
premieheffing extra worden verhoogd. 
Waarna dan over deze als het ware „bruto” 
gemaakte toelagen loonbelasting en premie 
vooraf wordt ingehoüden. Daarmee kan het 
vrijwel niet meer voorkomen dat achteraf 
deze toelagen nog weer grotendeels door 
belasting- en premieheffing worden wegbe
last.
Dat kost het rijk via de onderwijsbegroting 
40 miljoen gulden in 1979, waarvan dan een 
deel via de loonbelasting en premieheffing 
weer terugkomt.
Bovendien zullen de inspecteurs van 
belasting bij het opleggen van aanslagen 
over 1974 tot en met 1978 ervoor zorgen dat 
ambtshalve niet meer dan 20 procent

inkomstenbelasting en 15 procent premie 
over de uitbetaalde toelagen van deze jaren 
wordt geheven.
En heeft men die aanslagen al ontvangen en 
- wat meestal al het geval zal zijn - reeds 
betaald dan kan men zelf bij de inspecteur 
een verzoekje indienen om de zaken alsnog 
te herzien en teveel betaalde bedragen weer 
terug te betalen.
De Drenthse vader die destijds met dit geval 
bij de fractieleden kwam dacht dat tegen de 
tijd dat dit probleem zou zijn opgelost zijn 
kinderen wel van school zouden zijn. Maar 
vooral dank zij deze laatste mogelijkheid zal 
ook hij met vele ouders in het gehele land 
concreet merken dat hij ons niet voor niets 
aan het werk heeft gezet!

Ben Hermsen

CDA-bijeenkomsten
VROUWENBERAAD GELDERLAND -
Het CDA-vrouwenberaad Gelderland or
ganiseert op donderdag 14 december van 
10 tot 3 uur, een studiedag in het Provin
ciehuis te Arnhem. Tijdens de morgenuren 
houdt mevrouw H. May-Weggen, die vorig 
jaar deel uitmaakte van de Nederlandse 
delegatie naar de algemene vergadering van 
de Verenigde Naties, een inleiding over het 
werk van de VN. ’s Middags wordt onder 
leiding van mevrouw M. Nagel-Cornelis- 
sen, lid van provinciale staten van Gelder
land, met elkaar gesproken over de moge
lijkheden en wenselijkheden om te komen 
tot plaatselijke CDA-vrouwenberaden in 
Gelderland. Nadere inlichtingen bij me
vrouw M. Wolfshagen, Thorbeckestraat 20 
te Zevenaar, telefoon 08360-23997.

CDJA-GELDERLAND — Het CDJA- 
Gelderland belegt vrijdagavond 3 novem^ 
ber een bijeenkomst in de Westerkerk aan 
het Stationsplein te Arnhem. De avond is 
gewijcf aan de vreemdelingen in Gelder
land, met name aan de zigeuners. Inlei-

Redactioneel commentaar

Tw eem aal a.r.
door drs. A. J. van Duist

In zijn wekelijks parlementair commentaar 
in de Haagse Courant herinnerde Peter 
Riemersma op 28 oktober aan een uit
spraak van Prins Bernhard: Voor een slag
vaardige regering zou het beter zijn als het 
parlement eens een jaar of twee zweeg. 
Aantjes zou met heel wat minder al best 
tevreden zijn: Voor een fractiebeleid als 
door hem voorgestaan, zou het goed zijn 
wanneer enkele collega’s, nog wel 
„loyalisten” geheten, eens een tijdje hun 
commentaar voor zich en de fractie zouden 
houden. In het weekbladen-overzicht ver
onderstelde NRC/Handelsblad op 26 ok
tober dat Scholten en Van Houwelingen 
„overuren gemaakt moeten hebben om de 
vragen van de meest uiteenlopende bladen 
te beantwoorden”. In hetzelfde nummer 
voegde Sytse Faber daar overigens nog zijn 
dagbladzegje aan toe, hetgeen weer vol
doende bleek zich ook te laten zien op het 
TV-scherm, waar Boersma nog maar net 
was opgehouden een dagelijkse verschij
ning te worden. Menigeen kreeg daardoor 
de indruk dat A.R. stond voor: altijd rede
kavelend. Dat werkwoord heeft twee bete
kenissen. In de veelvuldige publiciteit werd 
aan beide voldaan. Er werd door de heren 
zowel "bezwaar gemaakt tegen” als op
geëist!. Aantjes heeft in Trouw van 28 ok
tober Scholten en in mindere mate Faber 
vooral dat laatste verweten: ,,Ze monopo
liseren hun standpunt als het enige juiste en 
stellen of suggereren op zijn minst, dat de 
rest van de CDA-fractie daaraan niet vol
doet. Dat is bedoeld of onbedoeld een aan
val op het fractiebeleid en daarmee op de 
fractievoorzitter”.
„Zij plaatsen mij in de positie -  zei Aantjes 
verder — dat ik mij zou assimileren met een 
grauw middenbeleid. Daar pas ik voor”. En 
gelijk heeft hij. De AR-publicisten kleurden 
keurig de plaat in, die Vrij Nederland nog

op 28 oktober zwart-wit afleverde: ,,.... 
Boersma, Scholten, Van Houwelingen, 
Beumer, De Kwaadsteniet, De Boer: zij 
zijn in feite eenzamer dan de grauwe mid
delmaat die namens KVP en CHU deel uit
maakt van de CDA-fractie”.
In het VN-rijtje ontbreekt de naam van Fa
ber, maar daar staat tegenover dat die van 
Aantjes de opening vormde van de eregale
rij waarop een meerderheid, mits proge- 
ssief als regel goud, doch anderszins grauw 
krijgt uitgereikt.
In Trouw stelde Aantjes dat de opstelling 
van de CDA-fractie altijd gebaseerd is ge
weest op het CDA-programma: ,,En eerlijk 
gezegd moet ik bekennen dat de fractie als 
geheel achter de standpunten is gaan staan 
die daaruit voortvloeien en die soms pijn
lijk voor het kabinet waren. Men heeft mij 
die ruimte altijd gegund, zelfs als ik premier 
Van Agt op een enkel punt te moeten te
rechtwijzen. De fractie had er wel eens 
moeite mee, maar het ging en dat bewijst 
toch wel iets”.
Onder het verbale geweld van enkele 
A(fentoe) R(adicalen), lijkt die bewijslast te 
bezwijken in een publiciteit die de laatste 
weken onproportioneel was. Als prof-spe- 
lers hadden zij moeten beseffen dat ze 
daarmee aan spelbederf voor hun eigen 
club en aanvoerder deden. Dergelijke ge
concentreerde shirtreclame voor één be
paalde stroming, vertroebelt niet alleen de 
beelvorming van de éne CDA-fractie maar 
evenzeer de sfeer in de uit drie tot één te 
fuseren vereniging. De zojuist vermelde 
aanduiding.
Afentoe Radicalen werd mij door Faber in
gegeven. In zijn NRC-interview -  dat 
overigens heel wat beter te verteren viel 
dan wat zijn collega Scholten in Hervormd 
Nederland ten beste gaf -  zei hij nl. van 
Boersma: ,,Sociaal-economisch gezien is hij 
duidelijk een progressieve figuur, maar als 
je zijn standpunten over bv. de neutronen
bom, buitenlandse politiek, defensie en het 
vreemdelingenbeleid bekijkt, kun je niet 
zeggen dat hij model stond voor alle voor
uitstrevendheid. Wat die zaken betreft was 
hij veel meer een echte CDA’er”.
Die schijnen er dus toch nog wel te zijn . .. 
Maar we komen daarmee wel in de sfeer

dingen houden het CDA-Tweede Kamerlid 
Steef Weijers en mevrouw H. A. Strijd- 
Groenewegen, gedeputeerde.

CDA-UTRECHT — Het CDA-kamer- 
kringverband te Utrecht houdt de algemene 
ledenvergadering op maandagavond 27 
november in het Jaarbeurscongrescentrum, 
aanvang 8 uur. 'Aan de orde komen het 
beleidsplan en de begroting 1979.

CDA-FRIESLAND — De CDA-Kamer- 
kring Leeuwarden komt op maandag 6 
november om 20.00 uur bijeen in een 
openbare ledenvergadering in de Kurios- 
kerk, Julianalaan te Leeuwarden. Spreker: 
drs. R. F. M. Lubbers, CDA-Tweede 
Kamerlid.

CDA-SNEEK — Op woensdag 8 november 
a.s. spreekt de oud-voorzitter van de CHU, 
de heer Van Verschuer, voor de CDA-kies- 
kring Sneek in het Motel te Joure over het 
onderwerp ,,Evangelie en politiek” . Aan
vang 20.00 uur.

CDA-VROUWENAPPÈL FRIESLAND -
Op dinsdag 21 november a.s. organiseert 
het CDA-vrouwenappèl Friesland een stu
diedag over het Streekplan Friesland in de 
Open Hof, Goudenregenstraat 77 te Leeu
warden, van 10.00 tot 15.00 uur. Het sta
tenlid mevr. De Graaff-Nauta is ter toe
lichting aanwezig. Kosten f5,-. Opgave kan 
geschieden bij: F. S. Bennen-Haitsma, 
Stinzenflora 145, Leeuwarden (05100- 
81910); H. Sluistra-Hielkema, Ivigeleane7, 
Scharnegoutum (05150-13478); M. Brands- 
ma-Idema, Dorpsweg 7, Greonterp (05157- 
9120).
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van het TV-spelletje ,,Wie van de drie” : 
Wil de echte radicaal opstaan?

Politiek gezicht CDA
De man die tijdens de langste formatie in 
onze parlementaire geschiedenis van zich
zelf zei dat hij niet voor de politiek deugde, 
is niettemin premier geworden en ontwik
kelt daarbij een geheel eigen stijl. Voor Van 
Agt is het leiden van een regering anders 
dan politiek bedrijven en na Den Uyl komt 
dat bij menigeen als een verademing over. 
Maar het leidt tot ernstige problemen in het 
CDA. AR-voorzitter Hans de Boer heeft 
voor de TV van de huidige premier gezegd 
dat hij te weinig partijman is waar Den Uyl 
duidelijk een teveel vertoonde.
Juist omdat dat laatste zo irriterend werkte, 
lijkt het eerste voor de verandering niet zo 
gek. En dat is het ook niet, wanneer de 
premier dan maar wel ruimte aan de frac
tievoorzitter laat om voluit het gezicht van 
het CDA (mee) te bepalen.
Anders dan de PvdA, zet het CDA niet alle 
kaarten op het (coalitie) kabinet, dat daar
door ook niet persé het stempel van één 
regeringspartij behoeft te dragen. Scholten 
heeft in zijn gesprek met Hervormd Ne
derland dat dwingende wat ook de PvdA 
ten tijde van het kabinet Den Uyl had: „Het 
beleid waarvoor wij staan, móét waarge
maakt worden. Van Agt denkt daar, en wat 
mij betreft terécht, niet zo partijpolitiek 
over. Zelfs nu het CDA een forse meerder
heid in het kabinet heeft volgt het niet de 
werkwijze van de PvdA, schreef Riemers
ma vorige week. Onder leiding van Van 
Agt houdt de ploeg ministers zich verre van 
het politieke strijdgewoel, maar stippelt 
een ,,verstandig en rustig” beleid uit. Tij
dens het debat over Bestek ’81 zei Van Agt

dan ook, dat parlement en regering hun 
eigen verantwoordelijkheid moeten dur
ven nemen. Van Agt gaf daarmee stem aan 
de leer van het dualisme: regering en par
lement moeten niet op eikaars stoel gaan 
zitten. Maar de premier moet de fractie
leider dan de eer laten zijn politieke werk te 
doen. Vanuit zijn aversie tegen de politiek, 
zo openlijk geuit in het Mentendebat en 
kennelijk nog niet verdwenen, heeft hij 
daar kennelijk moeite mee. In het debat 
over het neutronenwapen vond Van Agt 
bijv. weer eens aanleiding het parlemen
taire steekspel als ,,weinig verheffend” te 
(dis)kwalificeren. Aantjes heeft hem daar
op gewaarschuwd dat hef gevaarlijk is om 
in te spelen op antiparlementaire ge
voelens, waarin zeker een voor velen al 
haast sacrosancte figuur als Van Agt ge
makkelijk hele scharen meekrijgt.
In zijn Trouw-interview keerde Aantjes 
zich tegen de stroming binnen het CDA 
(Van Agt c.s.) die het CDA-programma wel 
mooi vinden vóór de verkiezingen, maar 
van mening zijn dat er na de verkiezingen 
in de eerste plaats geregeerd moet worden. 
De fractie houdt vast aan het programma 
waarop de leden gekozen zijn. Dat is niet 
hetzelfde als het kabinetsprogramma. Dat 
kan ook niet bij een coalitiekabinet. Maar 
de premier moet er begrip voor opbrengen 
dat de fractie hem probeert bij te sturen 
waar dat nodig en mogelijk is. Zou hij dat 
duidelijker aan de dag gaan leggen, dan 
bewijst hij het CDA en Aantjes een levens
grote dienst. Ik ben geneigd om de persoon 
in deze zwaarder te laten wegen dan de 
partij. Want het is me wel een baan om 
onder de huidige omstandigheden fractie
voorzitter te zijn,. . . .  Aantjes verdient dan 
ook alle steun, juist van zijn eigen mensen.
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Hernieuwde indrukken van Zuid-Afrika (1)

M o eizam e w eg  naar 
onafhankelijkheid  voor N am ib ië

door: dr. J. W. van Hulst, voorzitter CDA-fractie in de Eerste Kamer

In augustus jongstleden maakte ik een reis 
door dat deel van Zuidwest-Afrika, dat 
tegenwoordig Namjbië heet. Ieder die 
enigermate nauwkeurig de dagbladpers bij
houdt, weet dat Namibië vrijwel doorlo
pend in het nieuws is.
Aanleidingen tot dat nieuws zijn: de aan
vallen van Swapo vanuit Zambia op Nami
bië; de voorbereiding voor de vrije ver
kiezingen onder leiding van de Verenigde 
Naties; de omstreden positie van de haven
stad Walvisbaai; de aanwezigheid van 
Zuidafrikaanse troepen enz., enz.
Om iets meer van dit land te begrijpen, 
moeten we met enige cijfers beginnen, 
omdat wij vanuit Nederland altijd ' te 
,,kleinschalig” over zuidelijk Afrika.den
ken. De Republiek Zuid-Afrika is namelijk 
37 maal zo groot als Nederland; Namibië, 
25 maal zo groot als Nederland (!), is zeer 
dun bevolkt. Wonen in ons land gemiddeld 
344 mensen op 1 vierkante kilometer, de 
ruim 850.000 bewoners van Namibië heb
ben elk 1 vierkante kilometer te hunner 
dispositie. .Maar er is veel onvruchtbare 
grond, waar het moeilijk of onmogelijk 
leven is: bv. de enorme Kalahariwoestijn. 
Toen in het laatste kwart der vorige eeuw 
de koloniale plundering van Afrika begon, 
was Duitsland ook aanwezig op de ko
loniale markt. Maar Engeland en Frankrijk 
hadden het leeuwendeel al in bezit ge
nomen. Voor Duitsland bleven slechts de 
overgeschoten brokken: Duits-Oost-
Afrika, Duits Zuidwest-Afrika, Kameroen 
enTogoland. In 1884 verklaarde Duitsland 
Namibië tot Duits protectoraat. Deze 
Duitse koloniën gingen in de eerste wereld
oorlog in Engelse en Franse handen over 
(1915), terwijl de Volkenbond in 1920 het 
mandaat over Namibië aan Zuid-Afrika 
toekende.
Na de tweede wereldoorlog werd dit man
daat van vele zijden betwist. Het probleem 
werd voorgelegd aan het Internationaal 
Gerechtshof (Vredespaleis) in Den Haag en 
tot grote vreugde van Zuid-Afrika besliste 
genoemd Gerechtshof op 18 juli 1966 dat 
de uitspraak van de Volkenbond nog steeds 
geldig was. De Verenigde Naties lieten het 
daar niet bij. De UNO achtte, dat de 
bevoegdheden van de Volkenbond op haar 
waren overgegaan en als consequentie 
daarvan verklaarde zij de presentie van 
Zuid-Afrika in Namibië als onwettig. 
Sindsdien is er te veel gebeurd om alles 
omstandig te vermelden. De laatste ontwik
kelingen zijn deze: Zuid-Afrika wil zonder 
enige twijfel Namibië geheel loslaten, maar 
het wenst wel, dat de bevolking zelf over 
haar eigen toekomst beslist. Daarmee zijn 
weer vele complicaties verbonden. De 
Verenigde Naties willen vooral Swapo een 
kans op de macht geven; maar Zuid-Afrika 
ziet hierin een zeer ernstige bedreiging. 
Want het is Swapo niet te doen om de 
meerderheid op grond van vrije verkie
zingen, maar om de machtsovername.

EXTRA COMPLICATIE
Een extra complicatie vormt nog de haven
stad Walvisbaai, die sinds 1878 door 
Engeland in bezit is genomen, in 1909 een 
deel werd van de Unie van Zuid-Afrika en 
in 1922 feitelijk bij Zuid-Afrika ingelijfd. 
Als zodanig heeft Walvisbaai dus staats
rechtelijk gezien nooit tot Namibië be
hoord, hoewel het, gelet op de ligging, 
geografisch wel een deel van Namibië is. Er 
is dus thans een strijd tussen staatsrecht en 
geografie. Swapo wil niet over de on
afhankelijkheid van Namibië praten als 
Walvisbaai daar niet bij inbegrepen is. 
Zuid-Afrika zegt dat Walvisbaai nooit tot 
de oorspronkelijk Duitse kolonie heeft 
behoord en dat de haven volgens een aantal 
internationale verdragen absoluut aan 
Zuid-Afrika toekomt. De aanwezigheid 
van uranium in Namibië èn de zeer links 
georiënteerde en naar de Sovjet-Unie lon
kende Swapo vormden voor premier 
Vorster extra stimulansen om althans voor
lopig de aanspraken op Walvisbaai te 
behouden. Als in de toekomst blijkt, dat er

in Namibië een evenwichtige regering 
komt, berustend op een parlementaire 
democratie, dan zal Vorster (of diens op
volger Botha) zeker bereid zijn het gesprek 
over Walvisbaai opnieuw te openen.
De bevolking van Namibië is een conglo
meraat van zeer veel Afrikaanse stammen, 
waarvan de Owambo’s de grootste is 
(400.OOÓ). Voor een Nederlander die Nami
bië bezoekt, is er zeker in de steden geen 
taalprobleem. Men verstaat en spreekt 
vrijwel overal Nederlands, Duits en Engels. 
Er wonen nog bijna 35.000 Duitsers in 
Namibië.

MOEIZAAM
De weg naar de onafhankelijkheid voor 
Namibië is een moeizame geweest; twee 
jaar lang praten met Zuid-Afrika. Maar op 
18 augustus 1976 werd deze onafhan
kelijkheid in principe erkend. Op 18 maart 
1977 werd de tijdelijke grondwet afgekon- 
digd. Mr. M. T. Steyn moest als interim- 
president in samenwerking met de VN de 
vrije verkiezingen voorbereiden. De eerste 
bepalingen waren: de volstrekte afschaf
fing van elke vorm van apartheid, inclusief 
de opheffing van ,,de wet op de ontucht” . 
Blank en zwart mogen nu met elkaar 
trouwen. In de afgelopen twee jaar is van 
deze laatste mogelijkheid ongeveer 15 keer 
gebruik gemaakt.
De VN zonden de Fin Atisaari naar 
Namibië om een rapport uit te brengen 
over de door hef Namibische parlement 
voorgestelde vrije verkiezingen (nl. in 
november 1978) en de definitieve onaf
hankelijkheid op 31 december 1978. Wald- 
heim heeft beslist dat dit niet haalbaar is; er 
zal nog wel een half jaar overheen gaan. 
Swapo is om verschillende redenen gekant 
tegen vrije verkiezingen. De Swapo- 
voorzitter Cliff Saunders zei: ,,The
question of black majority rule is out. We 
are not fighting even for majority rule. We 
are fighting tot seize power in Namibië...” 
(februari 1978).
De houding van de kerken in Namibië is 
erg gecompliceerd. De Nederduits-Gerefor- 
meerde Kerk en de Gereformeerde Kerk 
zijn fel anti-Swapo; de R.K. Kerk en de 
Anglicaanse Kerk hebben herhaaldelijk 
hun sympathie voor de politieke doctrine 
van Swapo uitgesproken. Maar de laatste 
maanden distantieert men zich in toene
mende mate van de methodes van Swapo. 
Er ontstaat bij de primitieve bevolking een 
duidelijke angst voor terreur. Gecompli
ceerd is ook de houding van de drie 
Lutherse kerken. De leider Lucas de Vries, 
een kleurling, is begonnen met grote sym
pathie voor Swapo, maar retireert nu 
langzaam maar zeker. Ditzelfde geldt voor 
de Anglicaanse bisschoppen Winter en 
Wood.

ZONDER BINDING
Zelf sprak ik met diverse kerkleiders en met 
Swapo-aanhangers. Er zijn verschillende 
Swapo-figuren belijdend lid van diverse 
kerken. Swapo acht zichzelf een uitsluitend 
politieke organisatie zonder enige verbin
ding of verplichting aan welke kerk dan 
ook. Uiteraard is Swapo zeer erkentelijk 
voor de steun van de Wereldraad der 
Kerken, maar het wenst geen binding met 
deze Wereldraad. In Namibië hebben de 
diverse politieke groeperingen van links en 
rechts een alliantie gesloten, de Demo
cratische Turnhalle Alliantie DTA (De 
Turnhalle was de vergaderzaal waar de 
besprekingen met Zuid-Afrika werden ge
voerd), die zich opwerpt als de officiële 
vertegenwoordigster van het Namibische 
volk: 10 politieke partijen zijn erbij aan
gesloten. Deze DTA wil straks regerings- 
verantwoorlijkheid dragen. De aanhang 
van de DTA is vele malen groter dan die 
van Swapo. Vandaar dan ook dat Swapo 
nu reeds heeft aangekondigd, dat ze de 
verkiezingen onder leiding van de VN niet 
zal erkennen en dat ze door wapengeweld 
zal pogen de macht in handen te krijgen als 
er een DTA-regering komt. Nog onlangs

heeft de Zuidafrikaanse minister van bui
tenlandse zaken, R. F. Botha, in een schrij
ven aan Waldheim verklaard, dat zijn land 
zich volstrekt aan de officiële verdragen zal 
houden.

Nog een enkel woord over de DTA. Het is 
interessant de grondslag van de DTA te 
citeren: ,,De DTA erkent het oppergezag 
van God en waarborgt dat de godsdienst 
onbelemmerd kan worden uitgeoefend” . 
Ook de Labourparty in Namibië aangeslo
ten bij de DTA onderschrijft deze grond
slag. De DTA heeft gekozen voor een vrije 
markteconomie, terwijl zij aan buitenland
se maatschappijen die in Namibië willen 
investeren, de garantie geeft, dat hun 
bedrijven niet genationaliseerd zullen wor
den. Zelf sprak ik met verschillende top
figuren van de DTA waarbij vooral L. B. 
Barnes, kleurling, een uiterst intelligente 
indruk op mij maakte.,
Van verschillende zijden is er bij mij op 
aangedrongen, dat ik er bij de Nederlandse 
regering voor zou pleiten, dat Nederland, 
onmiddellijk na de definitieve onafhan
kelijkheid van Namibië, een diplomatiek 
vertegenwoordiger in Windhoek zou be
noemen. De Bondsrepubliek zal ongetwij
feld een ambassadeur aanstellen.

RECENTE ONTWIKKELINGEN
De recente ontwikkelingen in Namibië 
geven aanleiding tot de volgende opmer
kingen.
Op advies van Atisaari heeft Waldheim 
bepaald, dat er bv. in 1979 verkiezingen 
kunnen' plaatsvinden en dat een sterke 
troepenmacht van de VN in Namibië 
aanwezig zal zijn. Ieder weet, dat Zuid- 
Afrika zich hieraan niet wenst te houden en 
dat het nog dit jaar (1978) Namibië 
zelfstandig wenst te maken. Het is zeer de 
vraag, of het van Zuid-Afrika verstandig is 
hierin tegen een besluit van de VN in te 
gaan. Wel moeten wij nagaan, wat de 
staatsrechtelijke achtergrond is van Zuid- 
Afrika’s houding.
Het Staatkundig Beraad van Namibië nam 
op 18 augustus 1976 het besluit dat de zelf- 
standigwording moest plaatsvinden op 31 
december 1978. Op 10 april 1978 (dus nog 
zeer recent) is dit bevestigd door de 
Verenigde Staten, Canada, Engeland, 
Frankrijk, de Bondsrepubliek en de Veilig
heidsraad der VN.
Op 25 april 1978 conformeerde Zuid- 
Afrika zich aan dit besluit. Daarna volgde 
in augustus 1978 het bezoek van Atisaari, 
die concludeerde, dat de datum van 31 
december 1978 met daaraan voorafgaande 
verkiezingen niet haalbaar is. Zuid-Afrika 
wenst zich te houden aan de besluiten van 
18 augustus 1976 en 25 april 1978 en 
verwerpt derhalve de recente beslissing van 
Waldheim.
Hoe moeilijk het probleem Namibië voor 
de Nederlandse pers is, blijkt uit een 
redactioneel artikel van Trouw, waarin de 
twee hier geciteerde uitspraken volstrekt 
met elkaar in strijd zijn.
a. ,,De Swapo, de bevrijdingsbeweging die 
de grootste aanhang in Namibië heeft...”
b. ,,Verkiezingen die zonder twijfel zullen 
uitmonden in een .overwinning van de 
Turnhalle Alliantie...”

OVERTUIGING
Na mijn bezoek aan Namibië en op grond - 
van vele gesprekken, zowel met politieke 
leiders als met kerkelijke amtsdragers, 
maar ook met mensen in winkels en op 
markten, ben ik er vast van overtuigd, dat 
vrije verkiezingen, of deze nu gehouden 
worden in 1978 of in 1979, niet slechts een 
overwinning zullen zijn voor de DTA, 
maar dat deze Alliantie wellicht de absolute 
meerderheid zal behalen.
Men kan momenteel overal vernemen, dat 
door het besluit van Zuid-Afrika om de 
beslissing van de VN te trotseren, Namibië 
tot een tweede Vietnam zal worden. Op 
zichzelf acht ik dat juist. Maar men moet

Dr. J. W. van Hulst, voorzitter van 
de CDA-fractie in de Eerste Kamer 
en ondermeer oud-voorzitter van de 
CHU en oud-voorzitter van de chris- 
telijk-historische senaatsfractie, 
heeft dit jaar opnieuw een reis naar 
Zuid-Afrika gemaakt. Hij was daar 
ook in de jaren 1967 en 1971.

Onder de naam ,,Hernieuwde in
drukken van Zuid-Afrika” schrijft 
dr. Van Hnlst een aantal artikelen 
voor ,,de Nederlander” . Het eerste 
gaat over Namibië.

scherp inzien, dat indien verkiezingen 
onder leiding van de VN de DTA aan het 
bewind brengen, Namibië eveneens tot een 
tweede Vietnam zal worden. Want Swapo 
heeft nu reeds duidelijk uitgesproken, dat 
het haar niet om de meerderheid, maar om 
de macht te doen is.

Naar mijn opvatting kan aan een Viet- 
nam-situatie veel beter weerstand geboden 
worden, indien de VN in Namibië de 
touwtjes in handen hebben, dan wanneer 
Zuid-Afrika min of meer eigenmachtig de 
zaken heeft geregeld. In het eerste geval 
kunnen zowel Namibië als Zuid-Afrika op 
de steun van de VN rekenen. In het tweede 
geval krijgt Zuid-Afrika niet slechts de VN, 
maar in feite de gehele wereld tegen zich.

Een slotopmerking over Namibië:
De minister van buitenlandse zaken van 
Zuid-Afrika, R. F. Botha, heeft in een 
schrijven van 6 september 1978 aan Wald
heim, uitvoerig de rechtsgronden uiteen
gezet, waarop Zuid-Afrika meent dat haar 
politiek ten aanzien van Namibië moet be
rusten; deze brief is een uitgebreide toelich
ting op de rede die Botha op 27 juli jl. in de 
Veligheidsraad heeft gehouden. Hij wees 
erop, dat Zuid-Afrika het verdrag van 25 
april slechts had bekrachtigd onder voor
waarde, dat Namibië op 31 december 1978 
onafhankelijk zou worden en niet ,,at the 
earliest possible date, if this phrase were to 
signify a later date” . Op 25 april bekrach
tigde Zuid-Afrika namelijk een brief van 
10 april, gezonden door de permanente 
vertegenwoordigers bij de VN van Canada, 
Frankrijk, de Bondsrepubliek, het Ver
enigd Koninkrijk en Noord-Ierland en de 
Verenigde Staten aan de voorzitter van de 
Veiligheidsraad.
Zuid-Afrika acht de in september 1978 
door Waldheim genomen beslissingen over 
uitstel der verkiezingen in strijd met de 
overeenkomsten van 10 april en van 25 
april.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slailinstrumentenfabriek 
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CDA-rapport over de economische orde al volop in discussie

„Gespreide verantwoordel ijkheid’ ’
door: drs. H. Borstlap, medewerker dr. Kuyperstichting

Een van de grootste knelpunten binnen on
ze economische orde is dat de zeggenschap 
over belangrijke sociaal-economische aan
gelegenheden is verbrokkeld. Mensen en 
organisaties krijgen zelden kans om beslis
singen, welke zij in sociaal-economisch op
zicht nodig achten, ook zelf te nemen. Aan 
de andere kant worden op het ene gebied 
soms maatregelen gevraagd, zonder zich 
verantwoordelijk te voelen voor de gevol
gen welke deze op ander gehied zouden 
hebben.
Door op deze wijze mensen en organisaties 
verantwoordelijkheid te onthouden, dreigt 
het gevaar dat de overheid steeds meer be
slissend zal moeten optreden in de belang
rijke sociaal-economische kwesties van 
vandaag en morgen. Zo’n ontwikkeling 
past niet in het CDA-ideaal van een echt 
verantwoordelijke maatschappij. Ze 
strookt evenmin met onze visie op de be
scherming en ondersteunende rol van de 
overheid in de samenleving. Daarom moet 
een ontwikkeling op gang komen waarbij 
verantwoordelijke mensen en hun organi
saties zelf de belangrijke beslissingen in het 
sociaal-economisch leven kunnen nemen. 
Dit vraagt van de overheid een actief op
treden. Zij moet zorgen voor een wetge
ving die meer bevoegdheden, en zeggen
schap spreidt. Vooral binnen de onderne
mingen, binnen bedrijfstakken en in vér- 
band van de regio. Dit is de strekking van 
het rapport,,Gespreide verantwoordelijk
heid” dat een christen-democratische bij
drage wil zijn aan de discussies over de 
economische orde. Het rapport is geschre
ven uit bezorgdheid over de grote sociaal- 
economische problemen van dit moment. 
Met het ons vertrouwde beleid van de 
laatste tien a twintig jaar lijken deze niet 
meer te kunnen worden aangepakt. Ook 
Bestek ’81 zal het in onze visie alleen niet 
redden.

ANDERE PROBLEMEN
Tot een paar jaar geleden konden wij dank 
zij de forse economische groei toenemende 
werkgelegenheid bereiken. Persoonlijke 
inkomens groeiden en de sociale zekerheid 
nam toe. Deze economische groei is inmid
dels gehalveerd (nu 2 a 3 %, toen 5 a 6%. Er 
moet nu gekozen worden, bijvoorbeeld 
voor meer werkgelegenheid, maar dan 
minder inkomen, of voor arbeids
besparende'machines, die wel een hogere 
economische groei beloven, maar ver
moedelijk minder werkgelegenheid. 
Waarvoor kiezen wij en wie kiest waar
voor?
Het ontbreekt ons niet aan rapporten en 
studies (ook van de regering) die precies 
aangeven waarvoor wij de komende jaren 
moeten kiezen en wat er moet gebeuren om 
deze keuze over enkele jaren gerealiseerd 
te krijgen. Maar deze benadering, waarbij 
vanuit Den Haag met routebeschrijving en 
al wordt aangegeven waar wij in 1981 pre
cies zullen uitkomen, acht het CDA-rap-

port verouderd en door de ontwikkelingen 
achterhaald. Een dergelijke opzet past in 
een opbouweconomie naar een verzor
gingsstaat (een groeiend inkomen, groei
ende werkgelegenheid, groeiende sociale 
zekerheid) zoals wij die in de vijftiger en 
zestiger jaren hebben gehad.
Wij moeten inzien, zegt het rapport, dat 
deze materiële toerusting die nodig is voor 
het kunnen dragen van verantwoordelijk
heid, thans goeddeels is voltooid. Indien wij 
op de oude voet hiermee toch zouden 
doorgaan, dan dreigt het beleven van eigen 
verantwoordelijkheid -  en daar is het in de 
verzorgingsstaat nu juist om begonnen -  te 
verstikken in een ongeveer complete cen
traal geleide economie. Daarom wordt in 
het rapport niet het accent gelegd op de 
vraag wat er moet gebeuren om bijvoor
beeld in 1981 150.000 werklozen of min
der te hebben. Het gaat om de vraag: wie is 
verantwoordelijk waarvoor? Het rapport 
bepleit een economische orde waarin een 
gespreide verantwoordelijkheidsbeleving 
tot haar recht kan komen. Een orde waarin 
niet door instellingen die ver van de men
sen staan wordt voorgeschreven wat zij 
moeten doen, maar waarin mensen heel 
direct op eigen verantwoordelijkheid wor
den aangesproken. Een dringend appèl en 
een structuurhervormend beleid: deze 
twee punten van politiek beleid staan in ons 
rapport centraal.

APPÈL
Christen-democratische politiek mislukt als 
het appèl dat van haar uitgaat niet tot da
den leidt. Het appèl-karakter van ons be
leid geeft aan hoe wij als politieke bewe
ging mensen en hun organisaties zien: als 
dragers van verantwoordelijkheden voor 
het naar bijbelse normen beheren van deze 
aarde en voor het betonen van solidariteit 
aan diegenen die er onderdoor dreigen te 
gaan.
Dit appèl op de verantwoordelijkheid is 
geen ■vrijheid. In de discussie die wij met 
Van den Doel in het dagblad Trouw hebben 
gevoerd blijkt weer eens, hoe nodig het 'is 
dit te beklemtonen. Verantwoordelijkheid 
wil zeggen een bevoegdheid tot het nemen 
van beslissingen in het sociaal -economisch 
leven, waarin recht wordt gedaan aan nor
men van rentmeesterschap en solidariteit.

DE OVERHEID
Maar een appèl op meer verantwoordelijk
heid betekent ook meer spreiding van be
voegdheden. De kern in de voorstellen van 
het rapport is dat de vitale beslissingen over 
de verdere sociaal-economische ontwikke
ling door mensen en hun organisaties op 
een zo laag mogelijk niveau mogelijk moet 
worden gemaakt.
Echt verantwoordelijk kiezen betekent dat 
de lasten die bij de lusten horen ook in de 
afweging worden betrokken. In onze eco
nomische orde wordt dit uit elkaar halen 
van lasten en lusten dikwijls in de hand

Meningen van anderen
,,Het GDA toont met dit rapport duidelijk een eigen gezicht tussen enerzijds de vrijheid 
van het liberalisme (die voornamelijk het individu ten goede komt) en anderzijds de 
centraal geleide verzorgingsstaat van het socialisme. Dat is pure winst en als zodanig 
verdient het rapport de grootste aandacht van de CDA-politici, die uiteindelijk de inhoud 
ervan moeten waarmaken”.
(,,Trouw” , d.d. 27 september 1977)
,,Het CDA-rapport vertegenwoordigt een dieptepunt in het christen-democratische den
ken. Tientallen jaren economie-beoefening wordt in één klap overboord gezet”.
(Prof. dr. H. van den Doel, Trouw d.d. 3 oktober 1978)
,,Het is bijzonder jammer dat dit rapport niet zoveel eerder is verschenen dat het kabinet 
een aantal voorstellen van deze werkgroep nog in ,,Bestek ’81” had kunnen verwerken. 
Maar voor goede dingen is het nooit te laat. Kabinet en parlement zouden er verstandig 
aan doen om enkele belangrijke onderdelen van dit rapport alsnog te verwerken in het 
beleid voor de komende jaren. Want met deze voorstellen raakthet rapport in elk geval de 
kern van de problemen die in ,,Bestek ’81” een hoofdrol hadden moeten spelen — en dat 
helaas niet hebben gedaan” .
(De Gids, (CNV) d.d. 11 oktober 1978)
,,Het NCW herkent in deze lijn van denken de wezenstrekken van de christelijke sociale 
beweging en daarmee ook van zichzelf. Er is een duidelijke parallel tussen de hoofdge
dachten van dit CDA-rapport en die welke het NCW heeft neergelegd in zijn brochure 
,,Verantwoordelijkheden voor ondernemer en onderneming” .
(NCW-orgaan Ned. Chr. Werkgeversverbond, d.d. 12 oktober 1978)
,,Gespreide verantwoordelijkheid biedt een mooi raamwerk voor de opbouw van een 
maatschappij met een menselijk gezicht en van een menselijke maat. Maar dat kan alleen 
maar gebeuren als er over deze zaken serieus en zonder goedkope verdachtmakingen 
wordt gediscussieerd” .
(Prof. dr. N:H. Douben in „De Tijd” , d.d. 29 september 1978)

gewerkt. De lasten van onze wensen wor
den immers maar al te vaak op de stoep van 
de overheid gedeponeerd. Een bekend 
voorbeeld is bijvoorbeeld de keuze tussen 
het verbeteren van arbeidsomstandig
heden en een loonsverhoging. Werkelijke 
verantwoordelijkheid betekent volgens 
ons, dat belanghebbenden bewust kunnen 
kiezen voor het een of het ander. Maar dan 
moeten zij dé gevolgen van die keus ook 
voor hun rekening nemen. Het afwentelen 
van de offers naar de overheid moet een 
halt worden toegeroepen.

EFFECTEN OP AFSTAND
, Kunnen we alle lasten wel op een zo laag 
mogelijk niveau worden overzien? Er zijn 
immers ook effecten die verder strekken: 
bijvoorbeeld in geografische zin (effecten 
op de derde wereld bijvoorbeeld), in de tijd 
gezien (toekomstige generaties) of effecten 
die niet in geld zijn uit te drukken (recht
vaardigheid, solidariteit). Echte verant
woordelijkheid betekent dat ook deze 
reikwijdte-aspekten in de besluiten worden 
betrokken. Deze aspekten worden nu nog 
vaak van buiten de onderneming verplicht 
opgelegd. Wij bepleiten dat men deze za
ken in de besluitvorming op onderne
mingsniveau en binnen bedrijfstak en regio 
zoveel mogelijk verinnerlijkt.

DE OVERHEID
De overheid zal niet stil moeten zitten, 
maar evenmin alle verantwoordelijkheid 
naar zich toe mogen halen. Zij zal de wet
telijke structuren moeten leveren voor een 
meer gespreide verantwoordelijkheid. 
Binnen de ondernemingen bijvoorbeeld: 
een versterking van de positie van de raad 
van commissarissen, zodat in dit college de 
koers van de onderneming op hoofdpunten 
wordt aangegeven. Ook een andere samen
stelling van de raad van commissarissen is 
nodig: een derde zal door de werknemers 
gekozen moeten worden, een derde door 
de kapitaalverschaffers en het resterende 
een derde deel door de aldus gekozen 
commissarissen gezamenlijk.
Vervolgens moet er bedrijfstakoverleg 
komen om de problemen te bespreken die 
op het niveau van de onderneming niet zijn 
te overzien. Tot de bedrijfstak behoren al 
die ondernemingen die vergelijkbare pro- 
dukten fabriceren zoals bijvoorbeeld „de 
metaal”, of ,,de textiel” . Dit overleg moet 
gezamenlijke activiteiten ten behoeve van 
de afzonderlijke ondernemingen ontplooi
en, de werkloosheid aanpakken en onder
linge informatie verschaffen, die voor de 
investeringen in de afzonderlijke onder
neming van belang zijn. Wij bepleiten een 
investeringsmelding aan een college van 
vertrouwensmensen op het bedrijfstak- 
niveau.
Op regionaal niveau zal de directe verant
woordelijkheid van de sociale partners 
moeten worden vergroot; in het bijzonder 
terzake van de werkloosheidsbestrijding.

, Wij denken aan het ombouwen van de ge
westelijke arbeidsbureaus, waardoor de 
sociale partners een veel directere verant
woordelijkheid krijgen dan thans het geval 
is. Vervolgens is er het landelijk overleg 
van de sociale partners voor problemen die 
men ook op bedrijfstakniveau niet kan 
overzien; bijvoorbeeld de bestrijding van 
de werkloosheid voor zover deze verband 
houdt met herstructurering tussen de be
drijfstakken.
Naast deze wettelijke activiteiten zal de 
overheid moeten optreden als mensen en 
organisaties -  gesteld in de nieuwe verant
woordelijkheden -  het toch laten afweten. 
De overheid zal moeten ingrijpen als men
sen elkaar verantwoordelijk handelen on
mogelijk maken of wanneer mensen elkaar 
de noodzakelijke materiële bestaans
voorwaarden onthouden. Het is niet zozeer 
interessant of de overheid meer of minder 
moet optreden: Het gaat om de vraag met 
welke motieven de overheid optreedt. An
ders gezegd: wat mogen wij van de over
heid verwachten die werkelijk een dienen
de overheid wil zijn in een samenleving van 
verantwoordelijke mensen?

HERORIËNTATIE
Het overheidsoptreden ten aanzien van 
bijvoorbeeld economische groei, inko
mensbeleid en werkgelegenheid moet op
nieuw worden gericht. Zowel bedrijfsge- 
noten binnen de onderneming als de sociale

„Gespreide
verant
woordelijkheid”
Eind september hebben de weten
schappelijke instituten van het CDA 
het rapport ,,Gespreide verant
woordelijkheid” gepubliceerd. De 
werkgroep stond onder leiding van 
de heer Steenkamp en had als leden 
de heren S.Th. van Bijsterveld, G. 
Gerritse, J. HoUander, P.H.A. Klep, 
J. Lanser, J.W.M. van Rooij, B.J. 
Udink, J. de Vries, A. Wattel, J. 
Weitenberg, H.J. van Zuthem, H. 
Borstlap (secretaris/rapporteur) en 
A.H.A. Veenhof (secretaris/rap
porteur).
Het rapport is thans verkrijgbaar bij 
de drie wetenschappelijke bureaus: 
Dr. A. Kuyperstichting, Dr. Kuyper- 
straat 3, Den Haag (tel. 070- 
60.68.38); het Centrum voor Staat
kundige Vorming, Mauritskade 25, 
Den Haag (tel. 070-65.39.34); de 
Jhr. mr. A.F. de Savornin Loh- 
manstichting, Wassenaarseweg 7, 
Den Haag (tel. 070-24.67.91). Het 
rapport telt ruim 170 pagina’s en 
kost ƒ 16,—.

partners in bedrijfstak, de regio en het lan
delijk niveau, moeten meer ruimte krijgen 
voor eigen besluitvorming.
In onze tijd betekent dit dat de overheid 
niet het recht heeft de samenleving een be
paalde groei op te dringen. Evenmin be
paalde inkomensverhoudingen, of een be
paalde interpretatie van een volledige 
werkgelegenheidsdoelstelling. De over
heid mist daartoe de bevoegdheid, zowel 
als de instrumenten. Als zij zich de hiervoor 
noodzakelijke instrumenten zou wiUen 
toeëigenen, dan komt zij bij een centraal 
geleide economie terecht. In plaats van het 
afschuiven van de verantwoordelijkheden 
naar boven zullen wij de verantwoorde
lijkheidsbeleving op een laag niveau be- 
leefbaar en voemaar moeten maken.

TOT SLOT
Ons rapport wil allerminst een laatste 
woord zijn. Wij willen hier graag met par
tijgenoten en ook met niet-partijgenoten 
over discussiëren. Ook tijdens een stu
dieconferentie die de wetenschappelijke 
instituten over dit rapport hopen te beleg
gen.

■I
I

I

Model gemeente
en provincie- 
program

-  Een solide handleiding voor de 
opstellers van CDA-programma’s -  
in provincies en gemeenten voor I 
de verkiezingen in 1978.
-  En tevens een onmisbare gids 
voor elk CDA-staten-en -raadslid, 
vooralle bestuurders, voor ambte
naren, voor het partijkader en 
voor geïnteresseerden.
-  Een gids die in 240 punten, met 
toelichting en achtergrondinfor
matie, de christen-democratische 
w eg  wijst in de gemeentelijke en 
provinciale politiek. Alle beleids
sectoren komen aan bod. Boven
dien bevat deze omvangrijke bro
chure o.m. een hoofdstuk over 
collegevorming. Kortom, ,,ver
plichte” lectuur en een handig 
hulpmiddel voor elke bestuurder 
en voor belangstellenden -  vier 
jaar lang.

Het modelprogram is tot stand geko
men onder verantwoordelijkh^d van 
de bestuurdersverenigingen en uitge
geven door de wetenschappelijke in
stituten binnen het CDA.

88 pag.; ƒ 6,50

(incl. verzendkosten)

Bestellingen:

-  giro 60 45 00 t.n.v.Savornin Loh- 
manstichting, Den Haag.
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Van de CHJO-voorzitter!
Vorige week heeft het CDJA een con
ferentie gehouden over het thema geloof en 
politiek handelen. Het CDJA was daarmee 
het CDA vooruit en ik moet zeggen dat er 
op een goede wijze over het gehele 
vraagstuk is gediscussieerd. Een van de 
belangrijkste vragen ging over de persoon
lijke aanspreekbaarheid van vertegen
woordigers op het bijbels uitgangspunt. 
Wanneer dit het geval zou zijn dan ligt de 
weg naar een concrete evangelische poli
tiek open, zo wordt dit door sommigen ge
steld. Omgekeerd lijkt het me, wanneer 
CDA-ers allen alleen aanspreekbaar zou
den zijn op het evangelie dat dan de kans 
niet gering is dat vele mensen uit allerlei 
politieke richtingen zich zouden komen 
aanmelden en op die manier een volstrekt 
kleurloos CDA zouden veroorzaken, een 
afspiegeling van alle politieke groeperin
gen die in Nederland van het bijbels uit
gangspunt uitgaan. Het uitgangspunt alleen 
is dus niet voldoende; het zal politiek 
moeten worden ingevuld; in het CDA gaat 
het om een bepaalde interpretatie van het 
richtsnoer, zoals verwoord in het program 
van uitgangspunten van het CDA.

Het gaat hier met name niet om de inter
pretatie want hoe zouden wij kunnen we
ten wat de juiste interpretatie is; wij moe
ten met al onze kracht, intelligentie en ge
loof proberen datgene uit de bijbel te halen 
wat voor ons als mensen op politiek gebied 
van belang is. Deze exegese is datgene wat 
wij als feilbare mensen met onze gebrek
kige middelen uit het richtsnoer kunnen 
halen. Wanneer we het over deze interp
retatie eens zijn en dit hebben verwoord in 
een program van uitgangspunten en dat 
weer regelmatig vertalen in een konkreet 
en op dat moment aktueel politiek prog
ram, dan hebben wij als politieke partij iets 
in handen waar we mee aan de slag kunnen. 
Nu over de persoonlijke aanspreekbaar
heid op het uitgangspunt. Kranten melden 
ons reeds dat de commissie van Verschuer 
zegt dat de binding aan de grondslag voor 
het CDA niet nodig zou zijn. Uit de hele 
.discussie krijg ik steeds meer het idee dat er 
sterk wordt gepolariseerd en dat juist bij 
een zo gevoelig onderwerp. Laten we voor 
de afwisseling eens zien wat er in de prak
tijk gebeurt als iemand lid van het CDA wil 
worden. We nemen aan dat hij het politiek 
program onderschrijft anders wordt hij 
immers niet gekandideerd en hij heeft 
moeite met het uitgangspunt. In de jaren 
dat hij meedraait in de partij zullen zijn 
partijgenoten (in hoofdzaak christenen!)

hem of haar kunnen beoordelen op zijn of 
haar politieke uitspraken, maar zich tevens 
een oordeel kunnen vormen over wat voor 
iemand de kandidaat als mens is. Men 
vormt zich voor de kandidaatsstelling een 
oordeel, ook over de vraag hoe de kan
didaat zich zal opstellen wanneer er nieuwe 
politieke vragen aan de orde zullen komen 
die nog niet in het CDA-program staan. Na 
deze verkiezing moet je er als partij ver
trouwen in hebben; zonodig kan de partij 
dit achteraf korrigeren door betrokkene 
een volgende keer niet meer kandidaat te 
stellen. Het omgekeerde leidt tot dezelfde 
conclusie, nl. wanneer iemand wel het 
richtsnoer tot uitgangspunt neemt, maar in 
de praktijk afwijkt van het politieke pro
gram dan zal hij of niet gekandideerd wor
den dan wel niet voor herverkiezing in 
aanmerking komen. Het is mijn mening op 
grond van reeds eerder door mij aange
voerde principiële en de nu aangeboden 
praktische argumenten dat de bovenge
noemde vraagstelling niet tot moeilijkhe
den hoeft te leiden en dat tot heden bij geen 
van de drie partijen ook heeft gedaan. Naar 
mijn mening zal het CDA voornamelijk uit 
christenen bestaan, die een gezamenlijke 
politieke weg inslaan, als hun antwoord op 
de opdracht die uit het evangelie tót ons 
komt.

Dan zal vanuit het program een ap
pèl kunnen uitgaan op het gehele volk. In 
de politieke praktijk van alle dag heeft het 
wel en wee van fraktie en kabinet tot de 
nodige ontwikkelingen aanleiding gege
ven. Het mede om persoonlijke redenen 
uittreden van Boersma uit de fraktie is door 
politieke medestanders van hem aangegre
pen om de rol van het CDA kritisch te 
bezien. De heren Scholten, Faber en Van 
Houwelingen merkten op dat van evangeli
sche radikaliteit niet veel te merken was, 
waaraan Faber nog toevoegde dat de ere
tekenen van het CDA liggen in een links 
sociaal beleid, hetgeen me een duidelijke 
afwijking van het CDA-program lijkt, dat 
immers spreekt van een christen-demok- 
ratische visie op de maatschappij. Uit deze 
hoek komen geluiden dat de rest van het 
CDA conservatief is en de rest zou kunnen 
reageren in de zin van je kunt beter ineens 
lid worden van de PvdA. Kortom polarisa
tie alom. Terecht heeft Aantjes ze in een 
interview verweten dat ze deloyalisten 
zijn. Zij monopoliseren hun standpunt tot 
de interpretatie van wat evangelische be
wogenheid zou moeten zijn ,en verheffen 
dit tot norm. Daarin staan ze echter niet 
alleen, ook anderen doen dit en wijken

eveneens af van wat het CDA als haar 
program heeft neergelegd. Daaruit volgen 
vele moeihjkheden.

WAT AAN DE HAND!
Wat is er dan wel aan de hand. De economi
sche situatie in Nederland is in de loop van 
de jaren zeventig verslechterd, Den Uyl 
heeft verzuimd de bakens tijdig te verzet
ten, ondanks het praten over de eenpro- 
centsoperatie. Fraktie en kabinet zijn het er 
over eens dat er zal moeten worden omge
bogen. De kritiek die Bestek ’81 van vele 
kanten kreeg werd door Van Agt volstrekt 
onterecht afgedaan met: „och we zijn nu 
eenmaal een kritisch volkje”. Het kabinet 
had deze kritiek volstrekt serieus moeten 
nemen en deze met zakelijke argumenten 
tegemoet moeten treden, dat doet niets af 
van de noodzaak tot ombuigen! Dat het 
kabinet de posities van de laagstbetaalden 
op de tocht zette werd op hetzeachtige ma
nier vanuit de oppositie naar voren ge
bracht. Een principiële stellingname van 
het kabinet ontbrak hier, teveel miste ik 
ook de visie van dit kabinet hoe zij nu vond 
dat de Nederlandse samenleving er in de 
komende jaren zou moeten gaan uitzien. 
Teveel de nadruk op economische 
vraagstukken, te weinig maatschappijvisie 
naar CDA-snit. Nu kan een coalitiekabinet 
natuurlijk ook niet de verwoording van het 
verkiezingsprogramma van het CDA zijn 
maar ik zou me kunnen voorstellen dat de 
invloed van het CDA, ook als je de coali
tiepartner respekteert wat groter zou zijn 
geweest. Het verwijt van Rietkerk dat de 
fraktie zich niet aan het regeerakkoord 
houdt is dubieus, omdat de fractie niet op

het regeerprogram is gekozen, maar op het 
verkiezingsprogram van het CDA. De 
CDA-fractie heeft in het debat een aantal 
zinvolle suggesties gegeven, o.a. een nade
re beschouwing van de zgn. half-procents- 
stapjes; met het voorstel ze voorlopig ach
terwege te laten als er sprake zou zijn van 
verdergaande inkomensmatiging. De FNV 
heeft een zware verantwoordelijkheid op 
zich geladen door dit zondermeer af te wij
zen. Geluiden van Zijlstra en Duisenberg, 
dat verdere ombuigingen noodzakelijk 
zijn, wanneer de aardgasbaten ad. 9 miljard 
gulden per jaar lager zullen gaan uitvallen, 
betekenen, dat de discussie nog lang niet 
ten einde is. Hoog tijd voor een uitwerking 
van een soberder maatschappij-filosofie. 
Het CDA-program spreekt over de tot
standkoming van een raad voor het inko
mensbeleid die met voorstellen moet ko
men over gewenste inkomensverhoudin
gen. Met het oog op toekomstige ombui
gingen is het dringend gewenst dat uitvoe
ring aan dit voornemen wordt gegeven. 
Tot slot een oproep aan de fraktie van het 
CDA. Maak haast met uw stellingname i.z. 
de euthanasie als we ook hierniet dezelfde 
situatie willen kreëren als nu bij de abor
tusproblematiek. Ook hier zal een christen
democratisch antwoord tot stand moeten 
komen teneinde deze vraagstukken op een 
verantwoorde wijze te benaderen.
Een aanzet hiertoe gaf de CHJO middels 
haar brochure over euthanasie.

Peter Heukels.

c  h  f o
Ledenvergadering
CHJO-Utrecht
Op donderdag 16 november belegt de 
CHJO in de provincie Utrecht een leden
vergadering. Naast een aantal huishoude
lijke zaken, zal er ook ruimte zijn voor 
politieke discussie, waarvoor een promi
nent politicus wordt uitgenodigd. Gege
vens over plaats een aanvangsuur zullen 
nog volgen.
Utrechtse CHJO-ers, houdt deze avond 
vrij.

Onderwijs: een poging tot 
het ontwikkelen van 

een eigentijdse CH-visie
Het onderwijs, zo weten we, is een voor
werp van aanhoudende zorg voor de rege
ring. Zo ook voor iedere politieke partij. 
Maar... zal het ons als jongeren, later als 
ouders en ook in het algemeen als persoon 
niet evenzeer tot zorg zijn? Niet voor niets 
heeft onze Unie mede het bestaan te dan
ken aan een complex van factoren, waarin 
de strijd om de vrijheid van schoolkeuze de 
belangrijkste plaats innam.
En nu... wat is onze visie op het onderwijs 
in de branding van de golven van helhe
den? Worden onze ,,forten”, de Christelij
ke scholen, bedreigd? Worden ze frontaal 
gekliefd of eerst door drijfzand onder- 
mijnd? Of is er hoop, dat het dijklichaam 
sterker fundamenten heeft, waardoor het 
de stormloop zal kunnen weerstaan? Kort
om: waar staan we en waar staan we vóór? 
Het is, dacht ik, een gelukkige greep ge
weest, dat de CHJO een aantal keren gaat 
discussiëren over de cruciale vragen bij het 
onderwijs van deze tijd. We spitsen het 
daarbij speciaal toe op de vraag: ,,Christe
lijk Onderwijs, Macht of Kracht?” maar 
onmiddellijk moet daar als voetnoot ver
meld worden, dat vanuit onze C.H.-ge
zichtskring het gehele onderwijs ons ,,een 
zorg zal zijn”!
Om de discussie wat los te maken, daarover 
de volgende gedachten-waslijnen uitge
spannen. Dan kunnen we onze eigen in
breng daarbij vast-knijperen, zodat een 
bonte rij discussie-frisgewassenheid ont
staat. Allereerst: wat pretenderen wij he

den ten dage met die ,,C” van ,,Christe
lijk”? Is dat alleen een reclamespot voor de 
ouders, een waarmerk voor degelijkheid en 
beter onderwijs dan concurrerende instel
lingen dat bieden? Onderschat u dit niet. 
Vooral nu het aanbod van leerlingen af
neemt, gaat de concurrentie-drang en -ver
valsing een steeds grotere rol spelen.

VISIE
Maar, als we geantwoord hebben, dat we 
met Christelijk onderwijs wel degelijk wil
len stellen, dat we daarmee als diepste 
doelstelling het vóórleven van de Schrift 
voorstaan, wat dan? Een lange discussie 
hierover is de afgelopen jaren op gang ge
komen. Welke visie moet daaruit voort
vloeien?...
a) Kan men zeggen: Ik wil Christen probe
ren te zijn voor iedereen, dan kan ik als 
docent overal, ja moet ik juist overal, ook in 
het openbaar onderwijs, mijn plaats inne
men en dat essentiële in mijn leven vóórle
ven aan de hele jeugd.
b) Of neigt men meer tot het traditioneel- 
Kuyperiaanse: gij zult u eerst een eigen huis 
bouwen, een eigen land en erf, en dat af
zonderen van de „anderen”. Op dit erf zult 
gij bouwen en bewaren, en onder de „heili
ge tucht” van Gods Woord staan en als 
leerling opgevoed worden.
c) Moet men in de eigentijdse situatie het 
Christendom aannemen en dit tegelijker
tijd radicaal en vernieuwingsgezind inter
preteren en toepassen? Men noemt dat de

geëngageerd evangelische visie. Dialoog 
met Marxisme staat dan open. Solidariteit 
met de naaste. Kortom: een horizontalis
tisch werkprogram. Blijft er hier en daar 
nog opening voor een verticaal lijntje?
d) Omgekeerd (van c) en voortbordurend 
op het oude (van b): moet men eigentijds 
getuigen en vóórleven in evangelisatie, in 
inspiratie, met veèl en rijk geestelijk leven? 
Moet de volheid van het verticale geloof 
centraal staan? En blijft er dan nog een 
horizontaal lijntje naar de in nood verke
rende, geheel van God vervreemde mede
mens over?
Men vatte het bovenstaande wel samen 
door wat karikaturaal te typeren: moeten 
we naar een:
a) Openbare school met ook een B ijbel, een 
soort ,,Koning-Willem-I-College”?
b) een Abraham Kuyper-scholengemeen- 
schap aan de Bavincklaan?
c) een Buskes-experimenteerschool in het 
Helder Camarapark?
d) of een Ds. Glashouwerschool in de 
,,rechte straat”?
U begrijpt, dit laatste heeft allemaal de nei
ging tot karikatuur in zich en toch...als we 
discussiëren komen we met nuances toch 
Jot deze typeringen.
Willen wij, als C.H., niet iets hier tussenin, 
of willen wij, beter gezegd, de positieve 
zaken in elk dezer typen verenigen? Mijns 
inziens ligt hier het aanknopingspunt met 
de wat meer doordachte CHU-geluiden. 
Wij willen immers heel het volk, heel de 
natie, tot het Evangelie brengen. Het aan
bieden, het geven als het geschenk, dat 
voor ieder — hoe volkomen vervreemd er
van ook -  het meest waardevoUe in deze 
wereld is. Dan tenderen wij daarin naar 
model a. Maar wij wiUen ook strijdbaar 
zijn. Wij willen beschutten en behoeden 
tegen de aanvallen van de buitenstaanders, 
die soms tegenstrevers blijken te zijn. Hoe 
verleidelijk is het dan niet het mooie eigen 
erf te bewaren via model b. Maar de eigen 
tijd, de enorme rhondiale problemen: heb^ 
ben wij die in onze kringen niet grovelijk 
onderschat? Is er niet iets voor model c te

zeggen? Natuurlijk, ook dit is een kant van 
de zaak. En d dan: is Gods Werk in deze 
wereld niet allereerst een zaak van per
soonlijk geïnspireerd zijn?

BINNEN
Zo zien we reeds vier handvaten voor al
leen al het opschrift boven de deur van het 
schoolgebouw. En dan... wat er binnen ge
beurt. Wat geven we? Iedere school moet 
binnenkort beschikken over een soort 
schoolwerkplan met uitgewerkte leerdoe
len, met alle macht en kracht binnen de 
school en met al die zaken, die zo’n ,,be
knopte atlas van het hele schoolgebeuren” 
maar kan completeren. Juist hierin hebben 
de ouders, leerlingen en leraren een be
langrijke rol te spelen. Bij zo’n ,,atlas van 
het totaalgebeuren” dient op de eerste pa
gina de vraag naar het grote Waarom en 
Waartoe gesteld te worden. Grijp die dis- 
cussie-opening aan. Bedenk dat hier een 
hoeksteen van alle verdere gedachtenwis
seling ligt.
Immers het gaat hier ook om de essentie: de 
uitwerking van ons Bijbels ideaal in de 
praktijk van alledag. Hoe vertaal je dat:
a) in de houding van de leraren;
b) in het algemeen beleid van de school, het 
personeelsbeleid, de omgang, de sociale 
werkwijze etc.;
c) de leerlingen onderling en
d) de ouders..... ,
en dat alles zodanig, dat we op de lijn van 
de Goede Tijding blijven zitten. Wat een 
grote woorden. Ik schrik er soms zelf van. 
Maar ze moeten op papier. Het is het 
kruispunt, letterlijk en figuurlijk, voor de 
opvoedingssituatie. In een volgende afle
vering zal ik proberen verder in te gaan op 
wat meer gedetailleerde problemen rond
om de bovengenoemde kernvragen. Zo 
zullen we met de'discussiestukken genoeg 
stof hebben om met de CHJO in de slag te 
gaan. CHU-ers, denk met ons mee en 
scherp uw eigen mening hieraan. Zo ook 
zullen wij onze CH-vitamine het CDA ten
goede doen komen. ,Jan van den Assem.
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CDJA-conferentie geloof en politiek

Grondslag en politiek handelen: diskussie geopend
„Het expliciet christen zijn is geen voor
waarde om mee te doen aan de toetsing van 
de politiek aan het Evangelie; misschien 
betekent dit meedoen juist wel impliciet 
christen-zijm....” . Deze opmerking plaatste 
prof. dr. W. C. M. Klijn, hoogleraar te Am
sterdam en lid van de commissie „Grond
slag en Politiek handelen” tijdens de 
CDJA-conferentie over Geloof en Pohtiek, 
die vorige maand in Arnhem plaatsvond.

Dat er zo’n 50 mensen deelnamen aan de 
conferentie geeft aan dat de zaak „leeft”. 
Maar vooral de uitspraken die tijdens de 
discussies werden gedaan, onderstrepen 
het grote belang van dergelijke gesprekken 
binnen het CD(J)A, vooral in de nabije toe
komst.
Zonder elkaar uit het oog te verliezen, 
werkt het zeer verhelderend om verschil
len van inzicht zo scherp mogelijk te for
muleren; als iedereen zijn kaarten open op 
tafel legt, weten we tenminste waar we 
over praten.
Vrijdagavond werden de deelnemers - 
voorzover dat nog nodig was - opgewarmd 
tijdens een groepsdiscussie aan de hand van 
een vijftal vragen. Verschil van inzicht tus
sen de CDJA’ers dat soms naar voren 
kwam, (hoe beoordeel je het CDA op dit 
moment, welke rol moet/mag het com
promis spelen) garandeerde een levendige 
discussie zodat de tijd omvloog.

CHRISTELIJK DEMOCRATISCH 
APPEL
Opvallend was dat er tijdens de discussie 
met de inleiders (zaterdags) geen duidelijk 
verschil van mening tussen de CDJA’ers 
leek te bestaan (maar dat kwam misschien 
omdat er helaas geen tijd meer was voor 
groepsdiscussie).
„Een grondslag is onontbeerlijk voor elke 
politieke partij, je gaat uit van de Bijbel of 
van een bepaalde ideologie”, dat stelde drs. 
G. van Leijenhorst, lid van de CDA,Twee- 
de-Kamerfractie, tijdens zijn inleiding. „In 
de relatie Schepper-Schepsel zijn voor het 
CDA met name de vragen van belang over 
zaken van leven en dood, oorlog en vrede, 
vragen over milieubescherming, weten
schappelijk onderzoek en relaties tussen 
mensen. We zijn samen verantwoordelijk 
ten nutte van elkaar in opdracht van onze 
God”, aldus Van Leijenhorst.
Vanuit zijn achtergrond had hij nog wat 
moeite met (christelijke) partijvorming: 
Gods beloften zijn er niet alleen voor 

- christenen; partijvorming is erkenning van 
wat er stuk is.
Aangezien Gods werkelijkheid primair en 
evident is, spreekt Van Leijenhorst liever 
over een Christelijk Democratisch Appèl 
dan over Christen Democratisch Appèl 
(„....de som van christelijke baasjes....”). 
Als christelijk pretentieus is, christen niet 
minder.
Naar zijn mening zal de werking van de 
grondslag zodanig geïntensiveerd moeten 
worden, dat de grenzen zich als vanzelf 
zullen vaststellen door veerkracht en af
stoting.

VERVULLING DER TUDEN
Prof. dr. J. Verkuyl, emeritus-hoogleraarte 
Amsterdam, was erg duidelijk daar waar 
het gaat over de theologische onderbouw 
van het politiek handelen en de praktische 
politieke consequenties. ,,Het is grondig 
fout om alles te politiseren maar eveneens 
om een moratorium (schorsende werking) 
af te kondigen (van de Grondwet van het 
Messiaanse Rijk) voor de politieke sector”, 
aldus Verkuyl. In het geloven worden ons 
mogelijkheden geschonken om tastend en 
zoekend gehoorzaam te zijn aan Gods wil. 
Daarbij moeten we volgens Verkuyl onder 
meer letten op wat hij noemde „de vervul
ling der tijden” : in het politieke leven 
moeten we nu de kansen grijpen die de 
geschiedenis ons biedt (bijvoorbeeld t.a.v. 
racisme, bewapeningswedloop en wereld
economie).
Verkuyl kiest onder meer voor christelijke 
partijvorming omdat er onderwerpen op de 
politieke agenda staan waarin Gods eisen 
een rol spelen. Er is echter een beschamen
de afstand tussen deze'slogan en ons han
delen. Aangezien Verkuyl reconfessionali- 
sering in de partijvorming gewenst acht, 
juicht hij het CDA als oecumenische ge
meenschap toe, ........... „maar het is een
gewaagde onderneming....... : er mag geen
kleurloze middenpartij ontstaan.” Het pro
gramma van Goudzwaard c.s. is niet rechts 
maar het is herkenbare oecumenische poli
tiek”.

Als toetsstenen voor christelijke politiek 
noemt Verkuyl: motivatie van je doelstel
lingen bij ontwikkelingspolitiek (economi
sche motivatie of solidariteit), de houding
m. b.t. sociale gerechtigheid (Zuid-Afrika, 
Namibië, Rhodesië) en controle vanut de 
democratie op de technocratie.
Hoewel Verkuyl Kuypers scheiding tussen
Kerk en Politiek verwerpt, („.... let alleen
op de man zelf.-....”) noemt hij toch wet 
twee verschilpunten: de kerk kan spreken 
ongeacht de realiseerbaarheid (faktor tijd) 
en moet door sociaal-psychologische en so- 
ciaal-politieke processen op gang te bren
gen de gemeente in de goede richting stu
ren. Als theologen dit beseffen mogen ze 
zich best met politiek bezighouden, aldus 
Verkuyl.

BEMIDDELING
Prof. Klijn stelt bij voorbaat dat zijn bijdra
ge als prikkel voor de discussie zal func
tioneren. Die bijdrage is gedeeltelijk een 
weergave van wat er binnen de commissie 
„Grondslag en Politiek handélen” leeft en 
wat er in het rapport (dat in de komende 
maanden biimen de 3 christen-democrati- 
sche partijen besproken zal worden), ver
meld staat. Je vraagt je af of er met het 
rapport hetzelfde zal gebeuren als met de 
opmerkelijke inleiding van Klijn: wordt het 
een steen des aanstoots of juist een sleutel 
tot gesprek? Voor wie het nog niet wist: het 
worden spannende tijden!
Centraal in Klijns verhaal staat de bemid
deling die de relatie Evangelie en Politiek 
behoeft om valse identificatie te voorko
men. Dat betekent een zakelijk zoeken en 
een zakelijke discussie; immers het Evan
gelie doet een beroep op de mens zelf en 
dus ook op diens waarnemingsgezindheid, 
creativiteit, op een zorgvuldig gebruik van 
de rede en een analyse van de menselijke 
samenleving. Zo’n (ethische) interpretatie 
van het Evangelie.... mondt uit in de poli
tieke overtuiging die het CDA tot politieke 
partij maakt”. Dit is de reden waarom Klijn 
als antwoord op de vraag -  welke prakti
sche politieke consequenties vloeien er 
naar uw mening vandaag de dag uit het 
Evangelie voort -  geen vermeldt. Toen 
werd het stil in Arnhem. Klijn spreek liever 
over een christen democratische politieke 
partij. De band alleen met het evangelie is 
niet genoeg, juist de politieke overtuiging 
onderscheidt het CDA van de Kerk. Deze 
politieke overtuiging komt tot stand door 
menselijke ervaringen, het analyseren van 
contrastervaringen, van andere politieke 
stromingen, van doel en middelen in ieders 
persoonlijke visie, door een voortdurend 
evalueren van het politiek beleid (de om
gang met het politieke compromis), en dan 
dit alles als een voortdurend proces in het 
licht van het Evangelie”. „Het Evangelie is 
meer dan de politieke overtuiging,” zo 
vatte KUjn zijn betoog samen.

TOETSING
Omdat confessie en geloof in het Evangelie 
niet hoeven te'leiden tot het CDA, kunnen 
deze ook niet alleen bepalend zijn voor het 
lidmaatschap van het CDA. In een christe
lijk confessionele partij (GPV) bestaat er 
wel een persoonlijke aanspreekbaarheid op 
het Evangelie, bij een christelijk democrati
sche partij (CDA) niet. Bij de toetsing van 
het programma, het beleid aan het Evan
gelie vraagt het CDA medewerking van 
alle leden maar er worden naar de mening 
van Klijn geen uitspraken over eigen of 
andermans binding gedaan. Criteria voor 
het lidmaatschap van het CDA zijn de aan
vaarding van de politieke overtuiging en de 
toetsing aan het Evangelie. Ook al ont
breekt de persoonlijke geloofszekerheid, 
dan kun je toch meedoen bij de toetsing aan 
de evangelische politieke relevantie. Dat 
laatste moet toch duidelijk herkenbaar zijn 
voor eenieder. ,,Een niet-christen kan zon
der Christus te herkennen een christen 
zuiverder de spiegel van het Evangelie 
voorhouden”, zo meende Klijn.
Kerk en politieke partij moeten met elkaar 
in contact blijven omdat beide geënt zijn op 
het Evangelie. De kerk heeft volgens Klijn 
een politieke verantwoordelijkheid wan
neer men aan „politiek” een andere bete
kenis geeft dan in een „politieke” partij
n. 1.: een verantwoordelijkheid t.o.v. de 
samenleving als geheel (en dus ook t.o.v. 
politici).

AANTJES EN LEERPLICHT
Tijdens de plenaire discussie leefden de he
ren Klijn en Verkuyl duidelijk op, toen zij 
elkaar in het latijn konden toespreken.

Klijn verklaarde dat de door Aanijes 
geopperde situatie (wat gebeurt er in ge- 
vaüen waarin het programma niet voor
ziet?) enige problemen kan opleveren, 
maar stelde dat de door hem omschreven 
politieke overtuiging meer is dan wat er op 
papier staat. Naar zijn mening zou er een 
leerplicht moeten worden ingevoerd om 
aUe CDA-leden het Evangelie te laten be
studeren.

NESTGEUR EN HOER
Opnieuw pleitte Klijn voor gebruik van de 
rede om juist zo het Evangelie tot zijn recht 
te laten komen, i.p.v. een oncontroleerbare 
bevindelijkheid en bewogenheid om zo 
misbruik van het Evangelie uit te sluiten
( „ ..........er zelf iets in stoppen. . . ”).
Hoewel Verkuyl meende aan de nestgeur te 
kunnen waarnemen dat Klijn en hij uit het
zelfde nest komen, signaleerde hij toch een 
duidelijk verschil tussen „Reformatie en 
Rome”: de eerste zoekt in het geloof naar 
een begripsmatige verantwoording, terwijl 
de tweede de ratio vooropstelt. Verkuyl 
citeerde Maarten Luther die zei: „Verstand 
is te koop, verstand is een hoer, die zich aan 
ieder die wil uitlevert”.
Concluderend dat we dit verschilpunt niet 
moeten camoufleren, stelde Verkuyl voor, 
gezamenlijk de kant van de Reformatie op 
te gaan (wat één van de zeldzame momen
ten van hilariteit opleverde).
KUjn wilde het verstand niet laten vallen 
omdat er misbruik van gemaakt kan wor
den en stelde dat het verstand niet zonder 
genade of heilige geest werkt. Daarop viel 
KMjn hen die de bewogenheid willen hante
ren aan met de vraag: ,,Weet u zeker dat 
Hans de Boer meer bewogen is dan Frans 
Andriessen?” Verificatie op werkelijke da
den is een vereiste. Dan kan bewogenheid 
naast de rede in relatie komen te staan tot 
de inhoud van het politieke beleid. De Bij
bel of Jezus zijn niet (alleen) de concrete 
vervulling van de Thora, maar juist ook alle 
mensen buiten het Evangelie: „ . . .  het 
wetboek van de naaste waarin je Gods aan
gezicht kunt laten zien”.

URENCO
Aangevallen op het ontbreken van poli
tieke consequenties van de verticale band 
Schepper/Schepsel wees Van Leijenhorst 
op de Urenco-zaak. „Tijdens het kabinet- 
Den Uyl waren de felste tegenstanders van 
levering CDA’ers. Je kunt niet alleen getui
gen, maar je moet ook een beslissing ne
men. Niet 100% je zin krijgen maar 100% 
je best doen. De fractieleden die atoompa- 
cifist zijn, mogen niet als eersterangs -  en 
de overigen als tweederangs — christenen 
worden beschouwd”, aldus Van 
Leijenhorst.

TEKENEN
Aan Verkuyl werd de vraag gesteld of je 
niet een te zware hypotheek legt op het 
politiek handelen als je zegt dat het gaat om 
een ja of nee tegenover Gods eisen. Hoewel 
sommige processen enige tijd vergen, 
meent Verkuyl dat juist hierin de kern van 
christelijke polijiek is gelegen. Wij zullen 
,,tekenen” moeten stellen om te tonen dat 
we in de richting gaan van het Messiaanse 
Rijk.

VERSCHILLEN
Belangrijker dan een verschil in visie over 
de persoonlijke aanspreekbaarheid achtte 
Verkuyl de verschillen in politieke visie 
tussen politici binnen het CDA. Als je sa
men bidt in de fractie dan mag je elkaar op 
de huid zitten. Welke politieke opvatting 
men ook heeft (Luns, Schakel, Tolman), 
iedereen moet zich gebonden weten aan 
,,Niet bij brood alleen” en dat is gelukkig 
vaak duidelijk.
DISCUSSIE GEOPEND 
We kunnen aan de slag gaan. Een gesprek 
over het rapport ,,Grondslag en Politiek 
handelen” lijkt nuttig maar ook noodzake
lijk. Bij voorkeur geen discussie over per
soonlijke aanspreekbaarheid ,,an sich” 
maar -  zoals Jan Eerbeek in zijn openings
woord aangaf -  over aanspreekbaarheid in 
relatie tot de concrete uitwerking van de 
evangelische uitgangspunten.

Johan de Boer
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bij vergaten zij echter dat het vertrek van 
Jaap Boersma eerder plaatsvond.
Zijn problemen, persoonlijk en politiek, 
dateerden van daarvóór. Persoonlijkben ik 
niet zo geraakt door deze uitlatingen van 
diverse collega’s. Ik weet immers nu na een 
jaar ervaring, hoe intensief ook zij zwoegen 
en knokken voor de CDA-zaak.
Zakelijk vond ik het jammer, èn omdat zij 
onbedoeld het daarmee hun fractievoor
zitter moeilijker maakten, èn omdat zij on
bedoeld een suggestie wekten alsof er bui
ten hen geen sterk sociaal-bewogenen en 
fel geïnspireerden zouden zijn, èn omdat 
hun eigen zo essentiële inbreng en invloed 
kan lijden onder dit soort incidenten. 
Geërgerd heb ik mij -  ik beken dat gaarne -  
evenzeer over de generalisaties bij anderen 
over de zgn. AR-dissidenten etc.
Geërgerd omdat ik juist die dagen kon 
waarnemen hoe bijvoorbeeld Hans de Boer 
voor ons een uiterst goed congres leidde 
met onze Scandinavische collega’s, hoe een 
Martin Beinema aan onderwijszaken trok, 
hoe Fred Borgman, nog maar net uit het 
neutronengranaatdebat, waarin hij zich zo 
sterk met de fractie solidariseerde, zich al
weer volledig wierp op een zorgvuldige 
behandeling van de wedde-problematiek 
van dienstplichtigen, een politiek uitermate 
moeilijk en gevoelig probleem; hoe ook 
een Bouke Beumer zich weer 100% 
dienstbaar maakte èn in de slotfase van het 
emancipatiedebat èn in de LNG-discussie; 
geen glansrollen, maar wel uiterst belang
rijk politiek werk; en wat hadden wij niet 
graag Sytze Faber gelukgewenst met zijn 
voortreffelijke behandeling van het Rijn- 
mondontwerp. En zo kan ik doorgaan, met 
Jan van Houwelingen en met Jan Nico 
Scholten. Genoeg daarover.

NIET AFGESLOTEN.
Terug naar het vervolg op Bestek ’81, waar 
de regering en wij voor staam Hierboven 
schreef ik al hoezeer de verleiding er is om 
onder druk van de Partij van de Arbeid en 
de W D  te berusten in een „vergeling” van 
de resultaten van de Besteks-discussie. Dat 
zal de fractie tot iedere prijs moeten voor
komen. De Bestek ’81-discussie is in feite 
niet afgesloten.
Vooral ook daarom niet, omdat wij middels

de bekende motie-Aantjes -  de sleutelmo- 
tie in het Bestek-debat die zo sterk de 
overlegnoodzaak met de sociale partners 
vastlegde—bewust de weg gekozen hebben 
Bestek ’81 te ,,vermaatschappelijken” . 
Ook een door ons gewijzigd Bestek ’81 mag 
nu geen dictaat van regering en par- 
lementsmeerderheid aan samenleving en 
sociale partners zijn.
Integendeel, wij gaan principieel uit van 
een gespreide verantwoordelijkheid, zoals 
ook pas nog eens is vastgelegd in het zeer 
lezenswaardige „Economische Orde”-rap- 
port.
Onze Besteks-inbreng was een praktische 
uitwerking van en aanzet tot die aanpak. 
Wat ons nu bedreigt is dat werkgevers zich 
verschuilend achter de oorspronkelijke ka- 
binets-opvatting, zich niet meer echt in
zetten voor overleg en echt gespreide op 
werk en eerlijke verdeling van het werk 
gerichte verantwoordelijkheid.
En dat werknemers zich verschuilen achter 
de politieke kritiek van de Partij van de 
Arbeid evenzeer die verantwoordelijkheid 
ontlopen. Wij als CDA-fractie realiseren 
ons zeer wel dit gevaar.
Het vergt daarom een grote inspanning te
gen die tendensen in, toch ons standpunt 
overeind te houden.
Dat vergt inspanningen van de gehele frac
tie en velen daarbuiten. Het vergt vooral 
ook veel van onze christen-democratische 
bewindslieden, die onder grote druk van de 
ernstige sociale en economische problemen 
iederè keer weer de combinatie van be
stuurlijke kracht en echt eerlijke overleg- 
bereidheid met alle daaraan verbonden ri
sico’s op moeten brengen.
Dat vergt extra inspanningen. Maar in een 
echte volkspartij die wij pretenderen te zijn 
kan het niet anders.
Ons wordt nogal eens verweten dat wij de
politiseren. Ik wijs dit verwijt af. Over alle 
Besteksonderdelen en over de aanpak als 
zodanig hebben wij scherp omlijnde poli
tieke oordelen gegeven.
Sterker, ik stel daar een verwijt tegenover. 
Namelijk dat anderen wel spreken over de 
noodzaak van gespreide verantwoor
delijkheid, maar in feite dit frustreren door 
de politiek te willen versmallen tot so
cialisme of anti-socialisme. Daar mogen en 
zullen wij als CDA echter niet intreden.

Ruud Lubbers.
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Conferentie Christelijk onderwijs 
en najaarsvergadering CHJO
Op vrijdagavond 17 en zaterdag 18 
november a^. organiseert CJIJ.0. in Oud- 
leuzen (Ov.) een conferentie met als thema 
„Christelijk Onderwijs, Macht of Kracht?”. 
Het is de bedoeling, dat er twee confe
renties aan dit onderwerp zullen worden 
gewijd, waarvan de eerste een oriënterend 
karakter zal hebben.

Het christelijk onderwijs staat op het 
moment sterk in de belangstelling. Ener
zijds wordt er binnen het christelijk 
onderwijs zelf hevig gediscussieerd over de 
eigen identiteit, en de vraag hoe deze tot 
uiting moet komen in het praktische 
onderwijs. Anderzijds komt er van buiten af 
kritiek op het besloten en vermeend 
ondemocratische karakter van veel instel
lingen van christelijk onderwijs (hier valt 
bijvoorbeeld fe denken aan het initiatief- 
wetsontwerp van de PvdA over de democra
tisering). Wat willen wij met het christelijk 
onderwijs, en wat kan de politiek daaraan 
doen? Hierop willen wij tijdens de confe
rentie ingaan, daarbij terzijde gestaan door 
drie inleiders, te weten drs. G. van Leijen- 
horst, vicevoorzitter en onderwijsspecialist 
in de CDA-Tweede Kamerfractie, drs. C. 
Verhoef, docent aan de Christelijke Sociale 
Academie te Ede, en de heer W. Dijkhuizen, 
docent aan de Vrije Leergangen.

ACTUELE POLITIEK

Op zaterdagmiddag zal in Zwolle een leden
vergadering worden gehouden, waarin 
onder meer de begroting 1979 en statuten
wijzigingen aan de orde zullen komen. Het 
is de bedoeling, dat een groot gedeelte van 
de tijd zal worden besteed aan een forum
discussie over actuele politiek. Om in dit 
forum zitting te nemen zullen prominente 
politici uit de C.H.U. worden uitgenodigd.
De Tweede Kamerleden drs. Van Leyen- 
horst en Hans Gualthérie van Weezel 
hebben hun medewerking reeds toegezegd. 
Voor het huishoudelijk gedeelte van de 
vergadering kan elk lid tot twee weken voor 
de datum van de vergadering voorstellen ter 
behandeling indienen bij het Algemeen. 
Secretariaat, Lange Geldersekade 8, Dor
drecht.

De kosten voor deelname aan de confe
rentie zijn ƒ15,-. Deelname aan de 
ledenvergadering is gratis. Reiskosten bo
ven ƒ10,- worden aan de deelnemers 
vergoed. Opgave is mogelijk door inzending 
van onderstaande bon, onder gelijktijdige 
overschrijving van ƒ15,- op girono. 200450 
t.n.v. Stichting Politiek Jongerenwerk 
CHJO, Lange Geldersekade 8, Dordrecht.

Kistenfabriek
Nijkerk

N. DE BOER
Bon
Ondergetekende, 
naam..................

adres en woonplaats.......... ,......................................................................................................
0 neemt deel aan de conferentie „Christelijk Onderwijs, Macht of Kracht?” en maakt ƒ15,- 
over op girono. 200450 t.n.v. Stichting CHJO te Dordrecht, x)
0 neemt deel aan de ledenvergadering op 18 november te Zwolle, x)
Hij/zij komt per auto/per trein, xx)

Handtekening:

Deze bon uiterlijk 9 november opsturen naar Algemeen Secretariaat CHJO, Lange 
Geldersekade 8,3311 CJ Dordrecht.

x) aankruisen wat van toepassing is. xx) doorhalen wat niet van toepassing is.

V entevogel F in a n c ië le  
S erv ice  G roep  b v
Ventevogel  Financiële  Service G roep  bv,
IS e e n  sa m enw erk ing  van bedr i jven  op het  
g e b i e d  van assurantiën , on roerend  góed,  
financiële administrat ie en  adviezen.
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W ILLEM  AANTJES, STERKTE!
door drs. Gerard van Leyenhorst, vice-voorzitter CDA, Tweede Kamerfractie

Op de valreep -  voor de sluiting van deze editie -  een korte reaktie op het zo schielijke vertrek van onze 
fractievoorzitter Wim Aan^es.
Op het moment dat ik dit schrijf is zijn beslissing nog maar enkele uren oud. Te vers om de draagwijdte 
ervan reeds ten volle te kunnen overzien. Wel kunnen we ons thans een voorstelling maken van de 
menselijke kant van deze zo schokkende zaak.
Wim Aantjes heeft het ver mogen brengen in onze nationale politiek. Vorig jaar werd hij zelfs de 
politieke leider van de op één na grootste fractie in de Tweede Kamer, de grootste regeringsfractie. 
Van de ene dag op de andere was het uit.
Het CDA is niet zo heilig, dat het niet hard kan omgaan met zijn mensen. Helaas is dat vaak wel het 
geval.
Evenwel, eerst in het fractiebestuur en later in de fractie, hebben we de afgelopen 24 uur doorleefd 
welke verbondenheid er kan bestaan tussen mensen die in moeilijke momenten ten diepte op elkaar zijn 
aangewezen. Dit was misschien ook wel de belangrijkste reden, waarom wij vonden dat Wim Aantjes 
tegenover hetgeen hem ten laste werd gelegd tijd gegeven moest worden om zijn eigen verhaal te 
vertellen.
Woord en wederwoord. In een positie die hem niet bij voorbaat van zijn voetstuk had doen vallen. 
Daarbij uiteraard de beslissing aan hem latend. Hij heeft snel een besluit genomen. En naar het ons 
voorkomt een wijs besluit. Zoals hij zelf stelde, dat daarmee het aanzien van de Nederlandse politiek — 
en in het bijzonder van het CDA -  werd gediend.
Wim Aantjes heeft fouten gemaakt. Vierendertig jaar geleden. Hij was toen 21. Politiek kent geen 
verjaring zoals het recht. Politiek is hard terwille van zichzelf. Dat heeft Wim Aantjes ervaren door 
anderer en eigen beslisoiiig. Dat hebben ook zijn vrouw en kinderen, en zijn moeder ervaren.
Het feit, dat Wim Aantjes niettemin veel heeft betekend voor de Nederlandse politiek kan nu misschien 
een schrale troost schijnen. Toch moet het gezegd worden. Aan^es’ verdiensten voor de AR, de partij 
waaraan hij zo gehecht bleef, en vervolgens voor het CDA, zijn onmiskenbaar.
Ook op deze plaats wensen we hem en de zijnen van harte sterkte toe.
Op de laatste fractievergadering die Wim Aantjes voorzat las hij de eerste helft van Psalm 139. Me 
dunkt, als we de spiegel van dit bijbelgedeelte aan ons zelf voorhouden, dan blijven we misschien wel 
het meest geschikt om ook in de politicus — en in degene die de politiek verlaat — de „mens” te zien.

In aanbiedingsbrief rapport „Grondslag en politiek handelen”

Voortdurende bezinning op politieke betekenis 
evangeiisch getuigenis
„Gewenst wordt, dat het CDA-rapport 
„Grondslag en politiek handelen” aanlei
ding zal kunnen zijn voor een voortduren
de bezinning op de politieke betekenis van 
het Evangelisch getuigenis, opdat de inspi
ratie vanuit de Heilige Schrift werkelijk in 
ons politiek handelen gestalte zal krijgen”. 
Dit heeft mr. O. W. A. van Verschuer als 
voorzitter van de CDA-commissie 
„Grondslag en politiek handelen” gezegd 
in de brief aan CDA-voorzitter prof. dr. P. 
A. J. M. Steenkamp, in welke brief het rap
port van de commissie werd aangeboden. 
De brief van commissie-voorzitter Van 
Verschuer aan CDA-voorzitter Steenkamp 
luidde: „Het is mij een groot genoegen u 
het rapport van de door het bestuur van het 
CDA ingestelde commissie „Grondslag en 
Politiek Handelen” aan te bieden. Ik doe 
dit namens een commissie die in een 6-tal 
vergaderingen in grote harmonie en een
stemmigheid, tekst, conclusies en aanbeve
lingen heeft opgesteld.
Wij zijn van mening dat wij onze opdracht: 
het aangeven de relatie tussen grondslag en 
politiek handelen, hebben vervuld en dat 
het rapport voldoende duidelijkheid biedt 
voor de definitieve besluitvorming te dezer 
zake van het CDA.
Gaarne wil ik op een enkel aspect nog even 
ingaan. De commissie is van oordeel dat de 
politieke overtuiging van het CD A herkend

moet kunnen worden als antwoord, vanuit 
het politieke leven, op de oproep van het 
Evangelie. Wij hebben enkele hoofdlijnen 
van dit antwoord in ons rapport aangege
ven. Wij waren ons er zeer van bewust dat 
een tweetal gevaren onze pohtieke groepe
ring bedreigen, nl.:

■  de verwereldhjking van de politiek (se
cularisatie), waardoor de band tussen het 
Evangelie en het pohtiek handelen ver
zwakt of verbroken zou worden, en
■ de onderschikking van de politiek aan 
kerkelijk gezag en kerkelijke leer (confes- 
sionalisering) waardoor de eigen verant
woordelijkheid van de christen-democrati- 
sche partij zou worden verduisterd of op 
wezenlijke punten aan haar ontnomen zou 
kunnen worden.
De commissie verwerpt zeer nadrukkelijk 
de discussie die zich beweegt rond de vraag 
„Kan een niet-christen lid van het CDA 
zijn?”. Wij wezen deze vraag in ons rapport 
op principiële gronden af. Immers een ne
gatief antwoord daarop zou al te gemakke
lijk tot confessionahsme in de boven be
schreven zin leiden. Een positief antwoord 
daarentegen zou in de regel de suggestie 
wekken alsof verzwakking of verbreking 
van de relatie tussen het Evangelisch ge
tuigenis en het pohtieke leven toelaatbaar 
zijn.

Het CDA acht zich niet bevoegd om te 
vragen naar de persoonüjke geloofsover
tuiging van zijn leden.

De leden van het CDA dienen evenwel per
soonlijk aanspreekbaar te zijn op onze po
litieke overtuiging, waarvan het hart wordt 
gevormd door de inspiratie van en de toet
sing aan de grondslag van het CDA. De

CDA-rapport „Grondslag 
en politiek handeien” 
ter discussie gesteid

Vorige week is het CDA-rapport 
„Grondslag en politiek handelen” 
gereedgekomen en gepubliceerd. 
Dit rapport moet besproken worden 
binnen het CDA en bij KVP, ARP en 
CHU.
In dit nummer van het christehjk- 
historische weekblad „de Neder
lander” wordt uitvoerig aandacht 
besteed aan het rapport. De lezer 
treft aan:
1. de aanbiedingsbrief van de com

missie-voorzitter mr. O. W. A. 
van Verschuer, oud-voorzitter 
van de CHU,

2. de verklaring van de voorzitters 
prof. dr. P. A. J. M. Steenkamp 
(CDA), H. A. de Boer (ARP), dr. 
L. M. van Leeuwen (CHU) en W. 
J. Vergeer (KVP),

3. de samenvatting van het rapport 
„Grondslag en pohtiek hande
len”,

4. de aanbevehngen van de com
missie, welke aanbevehngen ge
richt zijn op het levend houden 
van de relatie van grondslag en 
politiek handelen.

vraag ,,hoe CDA-leden hun positief ant
woord op deze aanspreekbaarheid vereni
gen met hun overtuiging te aanzien van 
andere levensterreinen” kan binnen de 
grenzen van een pohtieke partij niet 
beantwoord worden en verdient derhalve 
een bespreking op ander niveau.
De vraag, welke wij hierboven nadrukke
lijk verwierpen, mag en kan dus niet als 
sleutelvraag fungeren. Beantwoording van 
deze vraag leidt in beide richtingen tot ver
keerde ontwikkehngen.
Van doorslaggevende betekenis voor het 
CDA is dat in de pohtieke overtuiging, 
zoals in het rapport omschreven, de grond
slag daadwerkehjk functioneert. Dit vergt 
van ons een voortdurende aandacht. Grote 
waarde hecht de commissie aan de relatie 
tussen uitgangspunt, program en beleid, 
welke in belangrijke mate de vertrouwens
band tussen de leden van het CDA bepaalt. 
Tot slot zou ik de wens willen uitspreken 
dat dit rapport aanleiding zal kunnen zijn 
voor een voordmende bezinning op de po
litieke betekenis van het Evangehsch ge
tuigenis, opdat de inspiratie vanuit de 
Heilige Schrift werkehjk in ons pohtiek 
handelen gestalte zal krijgen. De commissie 
meent dat aUe geledingen van het CDA bij 
deze taak betrokken (henen te zijn. Ik zou 
het op prijs steUen als deze brief met het 
rapport openbaar werd gemaakt”
Aldus de aanbiechngsbrief.

HET lONSTANTE © )E L  VAN EEN @4NHOUDER
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OVERWERK PTT BEPERKEN
door: drs. H. Eversdijk, lid Tweede Kamer voor CDA

Bij de behandeling van de PTT-begroting 
voor 1979 in de Tweede Kamer is door de 
CDA-fractie uitvoerig aandacht besteed 
aan het sociaal beleid bij het staatsbedrijf 
der PTT.

VEEL OVERWERK
Een onderdeel van het sociaal beleid bij 
PTT is de noodzaak tot beperking van het 
strukturele overwerk. Voor 1979 is bij PTT 
maar liefst een bedrag van 84 miljoen gul
den begroot voor overwerk- en wacht- 
tijdvergoedingen, zodat voor 1979 niet 
minder dan 73 miljoen begroot is voor puur 
overwerk. Daarnaast wordt nog voor een 
veelvoud aan overwerk compensatie in 
vrije tijd gegeven (Bijvoorbeeld: snip
perdagen kunnen vrijwel alleen worden 
opgenomen als de betreffende dienst door 
een ander in overwerk wordt uitgevoerd).

TERUGDRINGEN STRUKTUREEL 
OVERWERK
Op zich is het systeem „tijd voor tijd” niet 
fout, maar een daadwerkelijke aanpak van 
het strukturele overwerk zou naar de me
ning van de CDA-fractie kunnen leiden tot 
het scheppen van honderden vaste (of 
parttime) arbeidsplaatsen. Als het struk
turele overwerk bij PTT werkelijk zou 
worden aangepakt, zou op die wijze het 
Staatsbedrijf der PTT een zeer positieve 
bijdrage kunnen leveren tot het realiseren 
van de hoofddoelstelling van Bestek ’81.

Deze hoofddoelstelling is immers het te
rugdringen van de werkloosheid. In dit ge
val zou werkloosheidsbestrijding zelfs geen 
extra geld kosten.

NIET ALLE OVERWERK KAN WORDEN 
AFGESCHAFT
Vanzelfsprekend is het niet mogelijk om bij 
PTT alle overwerk af te schaffen. Wij be
seffen zeer wel dat er pieken zijn die on
vermijdelijk tot overwerk kunnen leiden, 
bijvoorbeeld pieken met Kerstmis en in de 
vakantieperiode.
Toch menen wij dat zeker de helft van die 
73 miljoen gulden door een daadwerkelijke 
aanpak van het strukturele overwerk zou 
moeten kunnen leiden tot extra arbeids
plaatsen.

EXTRA ARBEIDSPLAATSEN
Een voorlopige berekening leerde ons dat 
aanpak van het ̂ struktureel overwerk bij 
PTT na verloop van tijd zou kunnen leiden 
tot ongeveer 700 parttime en/of vaste ba
nen. Namens de CDA-fractie heb ik dan 
over de aanpak van het struktureel over
werk een motie ingediend.
In deze motie wordt de regering verzocht 
om:

„op korte termijn zodanige maatregelen 
te nemen dat het struktureel overwerk 
bij de PTT nog in 1979 zal worden be
perkt ten gunste van nieuwe arbeids
plaatsen en tevens wordt de regering 
verzocht over het resultaat van deze

maatregelen de kamer te informeren”. 
Inmiddels is gebleken dat deze motie op 
ruime steun in de Tweede Kamer kan reke
nen.

REORGANISATIE EN SPREIDING
Een ander belangrijk aspekt bij de behan
deling van de PIT-begroting betrof de 
reorganisatie een spreiding van de centrale 
directie van de PTT. Het betreft een sprei
ding van werkgelegenheid vanuit Den 
Haag naar het Noorden (Groningen en 
Leeuwarden). Vanuit de CDA-fractie is de 
vraag gesteld of het wat dit betreft niet te 
lang duurt voor er besluiten vallen en of het 
tempo van het geheel niet zeer laag is. Daar 
hebben we overigens aan toegevoegd dat 
we zeker niet de geweldige problemen, die 
aan deze operatie vastzitten, willen onder
schatten. De CD A-fractie heeft echter sterk 
gewezen op het feit dat tenminsts de plan
nen als zodanig snel ter tafel moeten ko
men. Er zijn immers toezeggingen gedaan 
aan de regio (Leeuwarden en Groningen) 
en de onzekerheden voor de regio èn voor 
de mensen in Den Haag duren te lang.

AANDACHT VOOR MENSELIJKE FAC
TOREN
Bij een zo grote operatie als spreiding van 
de centrale directie, spelen menseHjke fac
toren een grote rol. De CDA-fractie heeft 
dan ook de nadruk gelegd op een goed en 
reëel overleg met de ambtenaren organisa

ties. Ook is door ons speciaal gewezen op 
de basis van vrijwilligheid en is extra aan
dacht gevraagd voor de mensen uit het 
Noorden die speciaal bij de PTT hebben 
gesolliciteerd om te zijner tijd naar „huis” 
te kunnen gaan. Bovendien is door het 
CDA gewezen op de problemen van de 
PTT-mensen in Den Haag, die in principe al 
weten te zijner tijd te kunnen worden over- 
geplaats en daartoe ook bereid zijn — en 
daardoor bijvoorbeeld niets meer aan hun 
huis laten doen — en nog steeds in onzeker
heid blijven verkeren.
Aan die onzekerheid is nog geen eind ge
komen, maar tijdens het debat is duidelijk 
geworden dat eind 1979 het integraal uit
voeringsplan ter tafel Ugt. Ook is duidelijk 
geworden dat de tijd waarin de spreiding 
van de centrale directie moet plaats vinden, 
maximaal 10 jaar zal mogen zijn. Dat zou 
voor Leeuwarden en Groningen ongeveer 
een groei van 300 arbeidsplaatsen per jaar 
betekenen.

NOG VEEL MEER
Het Staatsbedrijf der PTT is een boeiend 
bedrijf met mèèr dan 90.000 werknemers. 
Tijdens de begrotingsbehandeling kwamen 
nog veel meer aspekten aan de orde. Zo 
mogen we er van uitgaan dat ook in 1979 
de tarieven voor de losse post niet worden 
verhoogd. Drie jaar lang is dat dan niet 
gebeurd en dat is een positieve ontwikke
ling. Dit is mede aan het goede bedrijfsbe
heer te danken. PTT verdient daarvoor een 
pluim op de pet. Verder werd ondermeer 
gesproken over krediet-mogeüjkheden van 
de giro, over de giropas, over de telefoon 
en over nog een aantal zaken.
Duidelijk is weer vastgesteld hoe belangrijk 
de PTT als een soort „zenuwcentrum” voor 
de hele Nederlandse samenleving is.

Eversdijk

D uitse D o llarthafen  m oet 
N ederland  a fw ijzen
door: drs. H. Eversdijk, lid Tweede Kamer voor CDA

De vaste Tweede Kamercommissie voor de 
ruimtelijke ordening heeft in een openbare 
vergadering met minister Beelaerts van 
Blokland van ruimtelijke ordening gespro
ken over zijn coördinerende taak in het 
Eems-Dollardgebied. Dat gebeurde naar 
aanleiding van het „Grensoverschrijdend 
programma voor de Eems-Dollard-Regio”, 
uitgebracht door de Nederlandse en Duitse 
ministers van economische zaken.

DE DOLLARTHAFEN
Het grensoverschrijdend programma is 
voor het allergrootste deel een inventari
satie van de economische problematiek aan 
beide kanten van de Nederlands-Duitse 
grens in het Eems-Dollardgebied. Eén punt 
springt er echter heel duidelijk uit en dat is 
de Duitse wens tot aanleg van een zeeha
ven ip het Eems-Dollardgebied, namelijk 
de „Dollarthafen”. Deze haven is gepland 
in een gebied waar de Nederlands-Duitse 
grens nog niet duideüjk is vastgelegd. Het is 
in feite zo dat de Dollarthafen voor een 
zeer groot deel op Nederlands grondgebied 
zou komen te liggen. Nederland zou dus in 
elk geval toestemming moeten geven. Bo
vendien zou deze Dollarthafen moeten 
worden aangelegd in een gebied dat valt 
onder de Nederlandse natuurbescher
mingswet. De Duitse regering heeft dit ge
bied tevens aangemeld als beschermd ge
bied (in het kader van de overeenkomst 
van Ramsar). Dit havengebied zou een op
pervlakte moeten krijgen van ongeveer 
700 ha.

VEEL KRITIEK OP RAPPORT
Het rapport heeft veel kritiek opgeroepen. 
In de kamercommissie voor de ruimtelijke 
ordening werd vooral kritisch gesproken 
over de -  naar het oordeel van de commis
sie -  te geringe inbreng van de ruimtelijke 
ordening bij de totstandkoming van dit 
program.
Minister Beelaerts van Blokland had wel 
begrip voor deze kritiek en hij stelde vast: 
„Ik blijf het rapport zien als een proeve, 
louter op economisch terrein, om te bekij
ken wat er is en wat er eventueel zou kun
nen worden gedaan, waarbij de wensen uit 
wederzijdse grensgebieden zijn ingé

bracht” . In de kamercommissie werden de 
ruimtelijke problerhen aan de orde gesteld, 
maar de ruimtelijke orde werd nogal eens 
overschreden doordat ook andere aspecten 
van de „Dollarthafen” in de beschouwin
gen werden betrokken. Op de eventuele 
aanleg van deze DoUarthafen gaan we nu 
dieper in.’)

WAAROM WIL DUITSLAND EEN DOL
LARTHAFEN?
De Duitse stad Emden heeft een hiimenha- 
ven die met een sluis van de Eems is afge
sloten. Die sluis moet nodig worden ver
nieuwd. In plaats van vernieuwing van de
ze sluis wil men nu een complete nieuwe 
sluis met bijbehorend industrieterrein bui
ten het huidige havengebied aanleggen. 
Behalve het feit dat bij aanleg van een 
nieuwe Dollarthafen geen nieuwe sluis 
moet worden aangelegd, worden van Duit
se zijde nog twee redenen aangevoerd die 
pleiten voor de aanleg van de D ollarthafen:
1. De tegenwoordige aanvoerroute naar 
Emden moet ieder jaar worden uitgebag
gerd (kosten ongeveer 40 miljoen Duitse 
marken. Dat zou bij aanleg van een Dol
larthafen niet meer nodig zijn.
2. Dit gebied van Duitsland (Oost-Fries- 
land) kent een hoog werkloosheidsper
centage. Bij de laatste verkiezingen hebben 
de grote partijen extra aandacht voor dit 
gebied toegezegd. Men verwacht nieuwe 
industrieën te kunnen aantrekken en van
zelfsprekend verschaft de aanleg op zich 
ook veel werkgelegenheid.
Voor Nederland is de eventuele aanleg van 
een Dollarthafen echter verre van aantrek
kelijk. Niet alleen zijn er zeer grote bezwa
ren uit het oogpunt van milieu- en na
tuurbescherming, maat wat te denken van 
een nieuwe zeehaven in een gebied waar 
ook een nog vrijwel „lege” Eemshaven ligt! 
Op de nadelen van de aanleg van deze 
Dollarthafen zullen we nu nader ingaan.

DE NADELEN OVERTREFFEN DE 
VOORDELEN
Er is in West-Europa al een duidelijk over
schot aan zeehavenindustrieterreinen. Bo
vendien is in de buurt van Emden nog on
geveer 1300 ha industrieterrein aanwezig.

Van Duitse zijde wordt echter gesteld dat 
deze terreinen iiiet geschikt zouden zijn 
voor de industrieën die hij de DoUarthafen 
moeten komen. Daarbij wordt o.a gedacht 
aan de Petrochemie. In de eerste plaats is 
het al, een vraag of een Dollarthafen kan 
konkurreren op dit gebied met de andere 
West-Europese havens. In de tweede plaats 
kampt de petrochemie met grote proble
men o.a. overcapaciteit (ik wijs bijvoor
beeld op de gloednieuwe, zeer moderne 
Total-raffinaderij in het Zeeuwse Sloege- 
bied die met sluiting wordt bedreigd). Maar 
in de derde plaats staan in en bij Emden al 
bedrijven van het soort dat in het Dol- 
larthafengebied zou moeten komen.
Een positief punt is zonder meer de werk
gelegenheid tijdens de aanleg van de ha
ven. Maar bij de bUjvende werkgelegen
heid moeten grote vraagtekens worden ge
plaatst. In eerste instantie rekende men van 
Duitse zijde er op dat in het DoUarthafen- 
gebied tot het jaar 2035 voor 24.000 man 
werk zou komen. Dat is natuurlijk heel wat. 
Maar recentelijk deelde dr. Ohling van het 
ministerie van verkeer eri economische za
ken in Hannover in de dertiende vergade
ring van de hoofdcommissie van de Ne
derlands-Duitse commissie voor de 
ruimtelijke ordening-mee, dat niet gere
kend moest worden met een werkgelegen
heid voor 24.000 man, maar voor 7.700 
man. Gezien de aard van de bedrijven die 
men in het DoUarthafengebied wü aan
trekken, kan men ook bij dit cijfer van 
7.700 echter zeer grote vraagtekens zetten. 
Behalve grote vraagtekens bij de te ver
wachten werkgelegenheid spelen echter 
nog grotere bezwaren een rol, namelijk de 
bezwaren vanuit het oogpunt van mUieu- 
en natumbehoud.

GEVOLGEN VOOR HET MILIEU
Bij de aanleg van de Dollarthafen zou 12 
procent van het natuurgebied van de Dol- 
Ikrd verloren gaan. Bovendien betekent de 
aanleg van zo’n groot haven- en indus
triegebied natuurlijk een grote rustversto
ring, wat vooral voor veel vogelsoorten 
zeer negatief zal werken. Het milieukundig 
studiecentrum van de Rijksuniversiteit van 
Groningen stelt in haar rapport ”), dat vo
gels:

a) geen fourageertijd kunnen missen, voor
al niet tijdens de rui en de trektijd;
b) nauwelijks wennen aan verstoring. Dit 
geldt speciaal in de Dollard voor de veel 
voorkomende ganzen en wulpen;
c) na enkele verstoringen een bepaald ge
bied kunnen mijden; waarbij het de vraag is 
of er elders een rustige uitwijkmogelijkheid 
kan worden gevonden.
Vanzelfsprekend zal de havenaanleg ver
der gevolgen hebben voor het zoutgehalte, 
de waterhoogte en de sMbaanvoer van de 
Dollard. Nu komt er veel sUb voor Emden 
terecht en dat wordt weggebaggerd, maar 
niet bekend is waar het sÜb blijft na aanleg 
van de Dollarthafen. Als er inderdaad een 
Dollarthafen zou komen en de gewenste 
bedrijven zouden er ook komen (ik zet daar 
een groot vraagteken bij en verwijs naar de 
Eemshaven) dan zou er voor het omrin
gende gebied een groter milieubelasting 
kunnen ontstaan. Een extra negatief punt is 
daarbij dat de Duitse milieunormen voor 
Nederlandse begrippen onverantwoord 
zijn.

MILIEUKOSTEN
Het eerdergenoemde Milieukundig Stu
diecentrum stelde een lijst samen van de te 
verwachten en berekende kosten aan mi
lieuschade door de aanleg '?an de Dol
larthafen. De volgende onderdelen werden 
daarbij onderzocht:
a. de vermindering van het landbouw
gebied;
b. de schade aan vlees- melkopbrengst;
c. de schade voor de gezondheid;
d. het verminderd woongenot;
e. de schade aan materialen en de kosten 
van het gróeiverlies van het gewas. 
Daarbij werden buiten beschouwing gela
ten:
a. de vermindering van de visserij-op- 
hrengst;
b. het verlies van rekreatieve aantrek
kelijkheid;
c. de schade aan zeehonden, wadvogels, 
zeldzame zeegrassoorten en een eventuele 
daling van de primaire voedselproduktivi- 
teit.
De gekapitaliseerde waarde van de kosten 
was ruim 1 miljard D.M. en dat is evenveel 
als de aaiüegkosten van de Dollarthafen. Er 
dient echter nadrukkelijk bij gezegd te 
worden dat belangrijke posten niet werden 
gekapitaliseerd. Het is zonneklaar dat een 
kosten-batenanalyse negatief uitvalt voor 
de aanleg van de Dollarthafen.

DE AANLEG VAN DE DOLLARTHAFEN 
MOET WORDEN AFGEWEZEN
De aanleg van een Dollarthafen is zeker 
vanuit Nederlands gezichtspunt gezien be
paald ongewenst. Kort geef ik hieronder

vervolg op pagina 3
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Nederlands parlementair bezoek aan Suriname

Voorrecht en plicht 
begeleiding jonge natie
door: mr. G. C. van Dam, lid Tweede Kamer voor CDA

De verzoening van de politieke leiders bij 
de verwerving van de onafhankelijkheid 
werd in heel Suriname opgevat als een ge
bedsverhoring, Dat zei mijn tijdens één van 
de bezoeken aan Noord-West-Suriname 
een Nederlander die al meer dan 50 jaar in 
Suriname is gevestigd.
Met die uitspraak raakte hij een belangrijk 
element, dat de bezoeker in de Surinaamse 
samenleving opvalt, n.1. de saamhorigheid 
tussen de religieuze groeperingen en tussen 
de mensen van uiteenlopende afkomst uit 
de wereld. Men vindt er immers de 
autochtone Indianen, mensen afkomstig uit 
Afrika, uit India, uit Indonesië, uit Europa 
en uit China. Men vindt ze op alle mogeUj- 
ke terreinen hij elkaar: op het politieke en 
het godsdienstige, in de maatschappelijke 
hulpverlening en op het sociaal-economi
sche gebied. Het is een harmonieus kos
mopolitisme, dat aan het Surinaamse leven 
een waardevolle basis geeft en dat in de 
wereld als een voorbeeld kan gelden.
De Nederlandse parlem entaire delegatie, 
die van 20—31 oktober Suriname op uitno
diging van de voorzitter van het Surinaam
se Parlem ent bezocht, was de eerste par
lem entaire delegatie die na de onafhan
kelijkheid in 1975 voet op Surinaamse bo
dem zette. Daarvoóór vonden contacten 
plaats binnen het kader van he t Konink- 
rijksstatuut. Nu was het een ontmoeting op 
basis van het Ontwikkelingssamen- 
werkingsverdrag tussen de beide landen. 
De Nederlandse delegatie bestond uit leden 
van de vaste commissies voor ontw ikke
lingssamenwerking uit de beide Kamersrier 
Staten Generaal. Zij stond onder leiding 
van de drs. H. J. B. Aarts, voorzitter van de 
Tweede-Kamercommissie. M evrouw mr^ S.
E. Steigenga-Kouwe, voorzitter van de 
Commissie uit de Eerste Kamer, trad op als 
vice-voorzitter.

KENNIS NEMEN
H et doel van het bezoek was kennis te  ne
men van de uitvoering van het Ontwikke- 
lingssamenwerkingsverdrag in Suriname 
en van de mening daarom trent van  de Suri-

vervolg van pagina 2
een aantal argumenten w eer die pleiten te 
gen de aanleg van een dergeÜjke haven:
1) De vrijwel lege Eemshaven laat zien dat 
de behoefte aan een zelfde soort haven op 
een steenworp afstand zeker ongewenst is.
2) Rond Emden is nog ruim voldoende in
dustrieterrein beschikbaar.
3) De milieu-bezwaren zijn zeer groot en 
een kosten-batenanalyse valt negatief uit 
voor de aanleg van de Dollarthafen.
Al m et al m oet een Dollarthafen, zekér 
vanuit Nederland gezien, w orden afgewe
zen.

DIEP IN EEN LADE
H et zou m aar het beste zijn als het rapport 
w aarover de commissie voor de RuimteUj- 
ke Ordening vergaderde, diep in een lade 
w ordt opgeborgen. D at m oet zeker het ge
val zijn to tdat de besluitvorming over de 
planologische kernbeslissing W addenzee 
een feit is.
De regering Van Agt heeft hoge prioriteit 
gegeven aan de bescherming van de W ad
denzee. Terecht werd daaraan in de rege
ringsverklaring veel aandacht besteed. 
Daarom zullen we van m eet af aan stelling 
moeten nem en tegen de aanleg van een 
Dollarthafen. H et Waddengebied zou er te 
zeer door w orden aangetast.

Eversdijk

NOTEN:
’) Zeer veel en goede informatie is te vin

den in het boek „Eemsmond Grenzeloos” , 
Uitgegeven door dé Stichting W erkgroep 
Eemsmond, Postbus 464, Groningen.
” ) Milieukundig Studiecentrum Groningen: 
Milieuhygiënische consequenties van in
dustriële ontwikkeling rond het Eems- 
DoUard estuarium. M aart 1978.

naamse Parlementsleden. Een belangrijk 
neveneffect van het bezoek was, dat de 
bestaande banden van vriendschap tussen 
de leden van beide parlem enten nauwer 
werden aangehaald.
H et Surinaamse parlem ent had een pro
gramma opgesteld, waarin m et alle wensen 
van de Nederlandse kam erleden was reke
ning gehouden. H et was een zeer gevuld 
programma, dat een maximum aan  infor
matie bood. De delen van Suriname, w aar 
belangrijke ontwikkelingsprojekten op 
stapel staan, w erden bezocht. Besprekin
gen m et leden van de Surinaamse Regering 
en m et Surinaamse deskundigen, m et de 
Nederlandse Ambassadeur en zijn staf, m et 
maatschappelijke groeperingen, w aaron
der de vakbeweging, de ondernemers, me
dische zending en missie, en last b u t not 
least bijeenkom sten m et de leden van het 
Surinaamse Parlem ent vorm den verder de 
hoofdschotel van het programma.

POSITIEF-NEGATIEF
De bevindingen van de Nederlandse dele
gatie w aren positief en negatief. Er waren 
projekten, die bewondering en respect af
dwongen. D aartoe reken ik de ontw ikke
ling in West-Suriname, w aar m idden in het 
oerwoud een indrukwekkend bauxiet- 
mijnbouwprojekt annex een spoorlijn in 
ontwikkeling zijn. Voorts zijn daar plannen 
voor een stuwdam, die de energie m oet 
leveren voor de verwerking van  het 
bauxiet. In Noord-W est-Suriname worden 
aanzienlijke activiteiten op agrarisch ge
bied ontplooid. Vooral de verbouw  van 
rijst w ordt hier bevorderd. Ten zuiden van 
Paramaribo, werd een citrus- annex vee- 
teeltprojekt bezichtigd, alsmede een pal- 
molieplantage annex fabriek. In het gebied 
van de Commewijne in het Noord-Oosten 
van Suriname is een landbouwprojekt in 
aanleg.
Al deze projekten gaven een beeld van het 
ontwikkelingsmodel voor Suriname, dat 
buiten het huidige zw aartepunt Param ari
bo in andere delen van Suriname groeipo
len omvat. Naast genoemde activiteiten 
vorm t het bestaande Brokopondo-projekt, 
w aartoe een stuwdam en een bauxiet- en 
aluminiumfabriek behoren, reeds onder
deel van dit model.
Niet alleen positieve activiteiten en resul
ta ten  van de ontwikkeling van Suriname 
kwamen aan bod. De moeilijkhedën en 
mislukkingen werden niet achtergehouden.

Een Nederlandse parlementaire de
legatie heeft vorige maand een be
zoek gebracht aan Suriname. Van 
CDA-zijde namen deel aan het par
lementaire bezoek: drs. R. P. H. 
Oudenhoven, lid van de Eerste Ka
mer, en drs. H. J. B. Aarts, mr. G. C. 
van Dam en P. H. van Zeil, leden van 
de Tweede Kamer.
Het Tweede-Kamerlid mr. Van Dam 
heeft, mede namens de andere deel
nemers, een indruk van het bezoek 
vastgelegd.

Daartoe behoorden de gestagneerde en 
voor een deel mislukte volkswoning- 
bouwprojekten, onder m eer in Param aribo 
en Mariënburg, de nog steeds in de versuk
keling verkerende suikeronderneming Ma
riënburg en de landbouw in Coronie. 
Voorts werd de enkele financieel-economi
sche situatie niet onder stoelen of banken 
gestoken. Toegegeven werd, dat de Suri
naamse economie grotendeels drijft op de 
Nederlandse ontwikkehngshulp. De Suri
naamse minister Goede van Financiën 
heeft in een nota, waarbij hij zijn begroting 
aan het Surinaamse Parlem ent aanbood, er 
geen doekjes om gewonden en aangedron
gen op beperking van de overheidsuitga
ven m.n. w at betreft de omvang van  he t de 
laatste jaren  sterk uitgedijde overheidsap
paraat en op de vorming van besparingen 
voor een eigen Surinaamse bijdrage to t het 
productieve vermogen van de Surinaamse 
economie.

HELPENDE HAND
Als ik de bevindingen overzie zijn er licht
en schaduwplekken. Of de lichtplekken 
zich zullen uitbreiden hangt af van de vraag 
of Suriname er in zal slagen een aantal 
zwakke punten te versterken. Ten aanzien 
van sommige kunnen wij in h e t kader van 
de bestaande ontwikkehngssamenwerking 
de helpende hand bieden. Ik denk vooral 
aan het management voor de ontwikkeling 
van projecten en ondernemingen. De Suri
naamse samenleving is niet omvangrijk en 
nog sterk in ontwikkehng. Dientengevolge 
is de categorie bestuurders in de ver
schillende sectoren nog ondervertegen
woordigd. Assistentie van buitenaf, om het 
organisatievermogen in verschillende sec
toren te  bevorderen, is dan ook van groot 
belang.
Een ander zwak punt betreft de b etrokken- 
heid van de bevolking bij de ontwikkeling; 
in de meeste ontwikkelingslanden een 
moeilijke zaak. Op korte term ijn is met 
name op sociaal-economisch gebied deze 
betrokkenheid van groot gewicht. Zowel 
bij de vakbeweging als in de kring van de 
ondernemers m aakt m en zich zorgen over 
de wankele financieel-economische situatie 
en bestaat bereidheid to t m edewerking aan 
de versterking daarvan. W at ontbreekt is 
een beleidskader, dat een vertrouw ens
basis kan bieden voor het verlenen van de
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medewerking van de betrokken groepen. 
De Surinaamse regering zou een loon- en 
prijspolitiek moeten opzetten, die een m a
tiging zowel van de zijde van de vakbew e
ging als van de zijde van de ondernemers 
tegelijkertijd mogehjk zou m oeten maken.

VERWORVENHEID
W anneer Suriname de zwakheden in zijn 
ontwikkeling w eet te  ondervangen zal het 
m et behulp van zijn mensehjke en econo
mische hulpbronnen er ongetwijfeld in sla
gen de weg naar verdere oiitwikkeling te 
vinden. Suriname is een parlem entaire de
mocratie m et de vrijheden die daartoe be
horen. U it de lang niet in alle opzichten 
glorieuze erfenis van Nederland onder
vindt het Surinaamse volk dit als verw or
venheid, als een „kleinood” , zoals één van 
de parlementsleden het uitdrukte. H et 
m oet Nederland niet slechts een plicht 
m aar ook een voorrecht zijn deze jonge 
natie, voormalig onderdeel van he t Ko
ninkrijk, op de weg van haar verdere ont
wikkeling zo goed mogehjk te begeleiden.

G. C. van Dam.

Hernieuwde Indrukken van Zuid-Afrika (2)
Welk toekomstconcept heeft de 
Zuidafrikaanse regering?
door: dr. J. W. van Hulst, voorzitter CDA-fractie in de Eerste Kamer

Dr. J. W. van Hulst, voorzitter van 
de CDA-fractie in de Eerste Kamer 
en ondermeer oud-voorzitter van de 
CHU en oud-voorzitter van de 
christelijk-historische senaatsfractie, 
heeft dit jaar opnieuw een reis naar 
Zuid-Afrika gemaakt. Hij was daar 
ook in de jaren 1967 en 1971. 
Onder de naam „Hernieuwde in
drukken van Zuid-Afrika” schrijft 
dr. Van Hulst een aantal artikelen 
voor „de Nederlander”.
Het eerste artikel stond in het chris- 
teljk-historische weekblad „de Ne
derlander” van vrijdag 3 november 
jongstleden.

Naar mijn inzicht kan op de vraag: welk 
toekomstconcept heeft de Zuidafrikaanse 
regering? een tamelijk exact antwoord

worden gegeven. Er is nameUjk een ont- 
werp-grondwet, waarin een duidehjk toe
komstperspectief zichtbaar is. Uit ^ t ont
werp blijkt, dat er een nieuwe RepubUek 
Zuid-Afrika moet ontstaan met drie bevol
kingsgroepen: blanken, kleurlingen en In
diërs. Op grond daarvan zullen er drie par
lementen komen. De nieuwe regering zal 
uit blanken, kleurhngen en Indiërs bestaan; 
de samenstelling van deze regering zal de 
bevolkingspercentages weerspiegelen. Is 
deze regering eenmaal gevormd, dan zal 
men ernstig streven naar een geleidelijke 
liquidatie van de apartheid.
Het verdient onze speciale aandacht, dat de 
grootste bevolkingsgroep in Zuid-Afrika, 
de zwartmensen (vroeger Bantoes) geen 
deel van land en regering zullen uitmaken. 
Zij zullen in diverse Bantoe-homelands, de 
thuislanden, zelfstandigheid krijgen. Dit 
streven heeft zich al gereahseerd in b.v.
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Aanbevelingen van de commissie 
Grondslag en politiek handelen”

De CDA-commissie „Grondslag en politiek 
handelen” deed in haar rapport een aantal 
aanbevelingen. „D e commissie acht zich 
geroepen om enkele concrete voorstellen 
te doen gericht op het levend houden van 
de relatie van grondslag en politiek hande
len” , aldus is gezegd ter inleiding van  de 
volgende aanbevelingen.

1. De politieke overtuiging die wij m aat
schappelijk wensen te  laten  functioneren 
dient ook ten  aanzien van de organisatie 
van de partij zelf to t uitdrukking te  komen. 
De politieke overtuiging in w elke de ver
binding van grondslag naar politiek han
delen w ordt gelegd, vorm t de m orele band 
tussen de leden van de partij. D e eenheid in 
optreden is daarvan afhankelijk. D it bete
kent dat aan de verschillende instanties 
binnen de Nederlandse christen-democra- 
tie een eigen verantwoordehjkheid toe
komt. Met nam e geldt dit in de verhouding 
tussen fracties ■ enerzijds en besturende 
coUeges en instellingen anderzijds. Van 
enigerlei hiërarchische ondergeschiktheid 
kan hierbij geen sprake zijn. 
Oorspronkelijkheid en scheppend verm o
gen van mensen en groepen hangen nauw 
samen met de m ate waarin hun eigen ver
antwoordelijkheid wordt erkend. Voor de 
personele bezetting van verantwoordelijke 
posten in het CDA is het derhalve des te 
noodzakelijker om hierbij te  le tten  op de 
toewijding in solidariteit aan  de gem een
schappelijke politieke overtuiging en op de 
m ate waarin men daaraan gestalte w eet te 
geven. H et organisatorische en  h e t b e
noemingsbeleid dient hierop te  w orden af
gestemd.
2. In de statuten van het politiek stu
diecentrum, alwaar de talenten vanuit de 
partij ten behoeve van onderzoek en b e
zinning w orden georganiseerd, dient uit
drukkelijk te  w orden opgenom en dat men 
zich bij zijn w erk beweegt b innen datgene 
w at in de grondslag is aangeduid. Tevens 
m oet er statutair in w orden voorzien dat 
studies, rapporten en nota’s een  verant
woording bevatten met betrekking to t het 
functioneren van de grondslag in  de be
treffende documenten.
Tevens m oet er in w orden voorzien, dat 
men zich bij dit werk m et nam e richt op 
nieuwe vragen en op sleutelkwesties die 
voor de toekom st van belang worden 
geacht. Binnen het kader van de grond
slagen van de christen-democratie dienen

degenen die m et deze taak zijn belast hun 
eigen verantwoordehjkheid te aanvaarden. 
H et betreffende instituut dient ook organi
satorisch breed in de partij geworteld te 
zijn.
3. H oofdtaak van het vormings- en 
scholingswerk dient te  zijn om aan  hen die 
daarvan gebruik wülen m aken een  zo goed 
mogelijk inzicht te  geven in de pohtieke 
overtuiging van het CDA. D it is zowel es
sentieel voor de partij als vanuit didactisch 
oogpunt noodzakehjk voor de samenhang 
die men in het vormings- en schohngswerk 
dient aan te  brengen. De nadruk op interne 
partij-democratie brengt m et zich mee, dat 
de leden van de partij in staat m oeten w or
den gesteld om zo zelfstandig mogehjk 
vanuit deze politieke overtuiging te opere
ren. Men kan niet verw achten dat op
bouwende kritiek op de besturende orga
nen en op de vertegenwoordigers w ordt 
geleverd, indien de leden van de partij 
daartoe niet het passende instrumentarium 
krijgen aangereikt.
4. De w ervende activiteit vanuit he t CDA 
zal genorm eerd m oeten zijn door de grond
slag van het CDA. D at betekent dat bij de 
werving van nieuwe leden duidehjk k e n - . 
baar w ordt gem aakt w at voor ons de in- 
houd van het partijlidmaatschap is. Nieuwe 
leden m oeten derhalve to t hun keuze zijn 
gekom en op basis van kennisneming van de 
grondslag van het CDA en van  enkele 
hoofdlijnen van de pohtieke overtuiging en 
het politiek beleid. De werving van  leden 
w ordt gem otiveerd door de wens om de 
pohtieke overtuiging van het CDA bij b re
de groepen van de bevolking ingang te

■ doen vinden.

5. Om .de vertrouw ensband. biim en de 
partij levend te  houden, dienen organisato
rische maatregelen genomen te  worden. Im
mers is de partij zelf verantw oordehjk voo r ; 
de m ate waarin de grondslag functioneert. 
H et m oet een vanzelfsprekende zaak w or
den dat christen-democratische vertegen
woordigers in staten en raden zich pe
riodiek verantw oorden ten opzichte van de 
partijleden en de betreffende partijbestu
ren. Bij deze verantwoording zal duidehjk 
m oeten w orden gemaakt, op w elke wijze 
de partijgrondslag en de pohtieke overtui
ging in .'het beleid hebben doorgewerkt. 
Deze verantwoordingsphcht schept de 
noodzaak om ook in het pubheke optreden 
de richting en samenhang van he t christen-
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Transkei, dat geheel onafhankehjk is (sinds 
1976) en dat onlangs zelfs de diplomatieke 
betrekkingen m et Zuid^Afrika heeft ver
broken.
In Transkei wonen m eer dan tw ee miljoen ’ 
zwarten; in het eveneens onafhankehjke 
Bophuthatswana één miljoen.
In de Repubhek Zuid-Afrika telt m en ruim 
16 müjoen zwarten, bijna 2 V2 niiljoen 
kleurlingen, miljoen Indiërs en 4,3 mil
joen blanken. U it deze cijfers bhjkt, dat bij 
invoering van de nieuwe grondw et de 
blanken in de regering de m eerderheid 
hebben. De Indiërs en kleurhngen zeggen 
daarentegen, dat deze situatie n ie t zo lang 
zal duren, aangezien deze beide bevol
kingsgroepen een veel hoger geboortecijfer 
hebben dan de blanken.

TWEE VRAGEN
Met betrekking to t het ontwerp-grondwet 
doen zich tw ee vragen voor, die ik steUig 
niet in absolute zin kan beantwoorden. De 
eerste vraag is deze: „hoe staan Indiërs en 
kleurhngen zelf tegenover deze nieuwe 
conceptie?” Uit de vele gesprekken die ik 
hierover voerde, bhjkt (ik deel dit onder 
grote reserve mee), dat de antw oorden am 
bivalent zijn. Zonder enige twijfel is er bij 
beide groepen een duidehjke angst voor de 
getalsmacht der zwartmensen, vooral bij de 
num eriek zw akke Indiërs. D eze groep is 
echter door ijver en intelligentie econo
misch sterk en welvarend. Bij vele Indiërs 
constateerde ik een bijna traum atische 
angst voor de zwarten, vooral als h e t prin
cipe „one man one vote” doorgang zou 
vinden. Men w eet m aar al te  goed hoezeer 
Amin in Oeganda de Indiërs behandeld 
heeft; „w hen you find an Indian man, beat 
him; when you can beat him, you must eat 
him” .

De angst voor de m acht der zw arten  heeft 
de Indiërs zonder enige twijfel dichter naar 
Vorster en Botha toegedreven. Toen ik een 
lid van de Indiërraad naar zijn mening 
vroeg over het ontwerp-grondwet, zei hij: 
„In het openbaar m eet ik de bezw aren er
tegen breed uit, m aar ’s avonds bid ik dat 
deze grondwet spoedig w ordt aangeno
m en” .
Vervolgens hadden vele Indiërs nogal kri
tiek op Nederland. Men zei, da t de betrek- 
kelijk vele berichten die hen uit Nederland 
bereikten, uitsluitend getuigden van sym 
pathie voor de zwartmensen, terwijl men 
nooit zijn bezorgdheid uitsprak over het lot 
van de Indiërs.
,,In uw kerken wordt altijd voor de zw art
mensen gebeden, maar w aarom  vergeet 
m en ons in het gebed?”
Ik beloofde hen deze boodschap door te 
geven.
Een tweede vraag is voor niij nog moeihj- 
ker te  beantwoorden: „hoe staan de kleur
lingen tegenover de nieuwe grondwet?” Bij 
de kleurhngen vond ik een grote m ate van 
ongeïnteresseerdheid in de pohtiek. Dege
nen die een zekere mate van welstand ge
nieten, hebben belang bij de status quo. 
Hun belangen zijn bij de nieuwe grondwet 
vermoedelijk wel veihg. De sociaal zwak
ken onder hen menen, dat er in hun situatie 
niet zoveel zal veranderen.
De zwartmensen weten, dat he t ontwerp- 
grondwet de laatste consequentie is van de 
„gescheiden ontwikkehng” . Een (groot?) 
aantal zwartmensen neem t duidelijk het 
standpunt in van samenspreking m et de 
blanke regering over de onafhankehjkheid 
van de thuislanden met het doel zo gunstig 
mogelijke voorwaarden te  scheppen voor 
deze onafhankehjkheid. A nderen weigeren 
elke medewerking.
Uit een aparte bespreking van de thuislan
den zal blijken, dat veel zwartmensen opte
ren voor „een federatie van repubheken” 
in een nieuw Zuid-Afrika.

democratisch beleid helder te doen uitko
men. D at m aakt het voor o.a. de m edewer
kers van publiciteitsmedia mogehjk dm het 
profiel van het CDA in de berichtgeving te 
laten uitkomen.
H et zal tevens voor aUe betrokkenen van 
grote betekenis zijn om elkaar bij die gele
genheden bewust te  m aken van de m otie
ven van w aaruit m en bezig is.
Naast de bezinningsarbeid die een noodza
kehjk onderdeel is van het w erk  van de 
locale CDA-afdehngen, dient de genoemde 
verantwoording to t een regel te  w orden 
gemaakt.
Door samenwerking tussen de Vereniging 
van gemeente- en provinciebestuurders en 
de bestuurlijke coheges in de partij-organi- 
satie dient to t verphchtende afspraken te 
w orden gekom en ten aanzien van deze pe
riodieke verantwoording.
Op het landelijk niveau dient eveneens een 
periodieke verantwoording van he t beleid 
tegenover het partijbestuur, de partijraad 
en het CDA-congres te  w orden geregeld. 
Voorts verdient het aanbeveling om een
maal per jaar een conferentie te  beleggen 
voor parlementsleden, bewindsheden en 
partijbestuurders, gericht op een verster
king en uitdieping van de politieke overtui
ging.
H et criteriurn op grond w aarvan m en een 
conferentiethema kiest m oet niet zijn gele
gen in het gemak w aarm ee de pohtieke 
overtuiging op het betreffende gebied van 
toepassing w ordt geacht, m aar op h e t poh
tieke belang en de vérstrekkende b etekenis 
van het betreffende onderwerp. Juist 
daarin m oet immers de grondslag en  de 
politieke overtuiging functioneren.
De partij zal erop m oeten toezien dat e r  tus
sen de bestm en en de fracties op ver- 
schUlende niveaus voldoende onderhng 
contact is om een samenhangend beleid te 
realiseren. De confrontatie van gem eente
lijk, provinciaal en nationaal beleid laat 
vaak nog te  wensen over. H ierdoor kom t 
de samenhang van het beleid en dus de 
eenheid van pohtieke overtuiging in de 
knel. De partij dient daarom  organisatori
sche maatregelen te nem en om deze nega
tieve gevolgen te  voorkomen.
6. De jaarverslagen van besturen, fracties 
en instellingen van het CDA dienen een 
uiteenzetting te  bevatten om trent de ac
tiviteiten die zijn ontplooid om de grond-

. slag van het CDA in het eigen w erk  to t zijn 
recht te  laten  komen, en om trent de resul
taten  die deze inspanningen hebben opge
leverd. H ierdoor w ordt een  bespreking in 
brede lagen van de partij mogehjk. De par
tij-raad kan fungeren als het forum waar 
deze verslagen en resultaten van  de be-, 
sprekingen met elkaar w orden gecon
fronteerd.
7. Gezien het bovenstaande zal het duide
lijk zijn dat de commissie het niet juist acht 
om de „bewaking” van h e t functioneren 
van de grondslag aan een bepaalde instan
tie over te  laten. Dit is een zaak  voor de 
hele partij en niet van één orgaan.
De doorwerking van de grondslag in  het 
politiek handelen zal steeds op zeer con
crete wijze to t uidrukking m oeten konten. 
Daarom  zal men zich in zeer brede kringen 
daarvoor verantw oordehjk m oeten weten. 
Men m oet de diverse instanties en personen 
in het CDA geen alibi verschaffen om de 
bewustmaking ten aanzien van he t func
tioneren van de grondslag naar anderen af 
te  schuiven. Indien m en deze bezin
ningsarbeid bij uitstek bij een bepaalde in
stantie onderbrengt, dan zal gemakkelijk 
de neiging ontstaan oni de relevantie van 
de grondslag voor het pohtiek handelen to t 
enkele terreinen te  gaan beperken. H et 
overschrijdt de capaciteit van één w erk
groep om de betekenis van de grondslag 
voor het CDA voortdurend in de gewenste 
breedheid in het CDA aan de orde te  stel
len. D aartoe kan slechts w orden gekomen 
als iedereen in dit opzicht zijn verantw oor
dehjkheid ziet.
8. De grondslag van het CDA treft men 
ook bij andere organisaties aan. V oor een 
goed begrip van het Evangelisch appèl voor 
het politieke leven is een confrontatié m et 
de verantwoordelijkheden op andere te r
reinen van het leven, welke vanuit eenzelf
de motief bezig zijn, nodig. De commissie 
m eent voor concrete aanbevehngen te  
kunnen verw ijzen naar h e t rapport van de 
commissie die ter behandeling van  deze 
kwestie door het CDA is ingesteld.
9. De bezinning op de betekenis van de 
grondslag van het CDA, dient er m et meer

nadruk dan voorheen op gericht te  zijn om 
ons inzicht in de Bijbelse gegevens welke 
voor het pohtieke leven zo ’n grote inspire
rende w aarde hebben, te vergroten en uit te 
breiden. De commissie acht he t daarmee 
samenhangende onderzoek noodzakehjk 
voor de vernieuwing van ons pohtieke 
denken. In dit opzicht bekent de commissie 
dat hetgeen in bijgaand rapport op dit punt 
is geïnventariseerd, een uiterst fragmenta
risch karakter draagt.
10. De pohtieke overtuiging van he t CDA, 
dient de w aardevohe elementen, welke te 
vinden zijn in de resultaten van  bezinning 
binnen de Nederlandse christen-democra
tie, te  om vatten. Wij m enen dat een, voor 
de toekom st vruchtbare synthese mogehjk 
is en hebben daartoe in ons rapport een 
bescheiden poging gewaagd. Wil deze 
synthese een vernieuwend karakter dragen 
en een bruikbaar kompas zijn voor de ko
mende tijd, dan zuhen in de pohtieke 
overtuiging antwoorden verva t m oeten 
zijn op de huidige maatschappehjke vragen 
en op de problem en die wij als christen
dem ocraten als de sleutelkwesties voor de 
toekomstige maatschappehjke ontw ikke
hng beschouwen. Wij noem en daarbij de 
volgende vragen en onderwerpen:

a. De ontwikkehng van de verantw oor
delijkheids verdehrig in de samenleving 
in verband m et het eigen karakter en de 
eigen beleidsruimte van kerken en 
m aatschappehjke organisaties. De 
commissie verwacht dat w e gedurende 
het kom ende decennium voor ernstige 
vraagstukken op dit punt w orden ge
steld. Met name zuhen wij zicht m oeten 
krijgen op de mogehjkheden om in b e 
paalde sectoren to t reprivatisering van 
pubheke diensten te  komen.

b. De betekenis van betaalde en onbetaal
de arbeid voor een zinvohe levensbe- 
steding, voor een deelgenootschap in 
verantwoordehjkheid, alstnede de p ro 
blem atiek van de langdurige werkloos
heid.

c. De grenzen van de verzorgingsstaat, die 
blijken uit het in zicht kom en van de 
grenzen van de vrijheid (van op- 
leidingskeuze, van beroepskeuze, van 
inkomensvorming) en de grenzen van 
de zorg (gezondheidszorg, sociale 
zorg).

d. Dé beheersbaarheid en bestuurbaarheid 
van de technologische ontwikkehng, 
waarbij de nucleaire technologie m oet 
w órden genoemd naast andere ontwik
kelingen die schadehjk kunnen zijn of 
w orden voor het miheu en de gezond
heid en die niet door de idee van  ver
antwoord rentm eesterschap worden 
genormeerd. De mogehjkheden voor 
een positief perspectief.

e. De omslag van de bescherm ende bete
kenis van de mihtaire verdediging naar 
een bedreigende. De nucleaire bew a
pening en andere mensheidbedreigen- 
de wapensystemen.

f. De bescherming van het ongeboren, ge
handicapte en naar het einde neigende 
leyen.

g. Dé relatiés van economische, culturele 
en menselijke aard m et totahtaire sta
ten c.q. m et staten w aarin m en
senrechten ernstig in de knel komen 
(Afrikaj. Latijns-Amerika). Internatio
nale rechtsorde.

h. De positie van m inderheden en  min- 
derheidsculturen in Nederland. H et 
vreemdelingenbeleid.

i. Een voortgaande bezinning op onze ver
antwoordelijkheden ten opzichte van 
de derde wereld, en op de consequen
ties van een rechtvaardiger internatio
nale economische orde. D e verdere 
ontwikkehng van een christen-demo- 
cratisch beleid ten dezen.

De commissie m eente dat van de verschei
denheid aan talenten gebruik m oet w orden 
gem aakt om ten aanzien van deze punten 
to t bezinning en onderzoek te  kom en ten
einde de grondslag van  het CDA in het 
politieke kompas te laten functioneren. In 
rapporten en nota’s die hieruit voortvloei
en zal steeds gepoogd m oeten w orden om 
zich ten opzichte van de grondslag van het 
CDA te verantwoorden.
De commissie is er zich van h ewust dat w at 
in dit rapport ten aanzien van de inhoud 
van de politieke overtuiging is opgenomen, 
nog m aar uiterst beperkt is. Een voortdu
rende uitwerking naar diverse beleidster
reinen en een vernieuwing van  standpun
ten verdient binnen het CDA een nooit af
latende zorg. Resultaten van deze arbeid 
zullen van tijd to t tijd verw erkt kunnen 
w orden in het kader van de opstelling en de 
vernieuwing van ons Program van  U it
gangspunten.
O p deze wijze zal de christehjke inspiratie, 
van w aaruit de pohtieke overtuiging van 
het CDA w ordt gevoed, herkenbaar kun
nen worden.
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Samenvatting van het rapport van de CDA-commissie
Op deze pagina’s leest u de 
samenvatting alsmede de aanbeve
lingen van het rapport dat de CDA- 
commissie Geloof en Politiek han
delen heeft uitgebracht en ter be
spreking aan^boden aan het CDA.

Grondslag en 
politiek handelen

De commissie, welke van het algemeen 
' bestuur van het CDA de taak opgedragen 
kreeg om te komen tot een nadere 
concretisering van de relatie tussen grond
slag en politiek handelen, heeft deze 
opdracht mede geplaatst tegen de achter
grond van de discussie over het functio
neren van de grondslag. Deze discussies 
leidden tot stellingnamen rond de kwestie of 
in het kader van een politieke partij de 
persoonlijke aanspreekbaarheid op de 
inhoud van onze grondslag aan de orde zou 
moeten komen. De commissie is van 
mening dat, gezien de aard van het politieke 
veld zelf, deze vraagstelling niet als de juiste 
kan worden aangemerkt. De commissie 
komt op grond van haar eigen analyse tot 
een omschrijving van wat zij als de 
bindende elementen in het CDA aanmerkt. 
De commissie heeft het noodzakelijk geacht 
om zich bij haar werkzaamheden te laten 
leiden door die documenten die door het 
CDA als richtinggevend zijn aanvaard, te 
weten:
* de grondslagartikelen 2 en 3 uit de 
statuten van het CDA en
* het program van uitgangspunten bene
vens-het Verkiezingsprogram 1977, welke 
zijn gebundeld in „Niet bij brood alleen”.
De commissie wijst er met klem op dat het 
haars inziens voor het CDA noodzakelijk i s . 
om de bezinning op de grondslag en de 
vernieuwing van onze politieke overtuiging 
voortdurend een centrale plaats in het CDA 
te doen innemen.

HET APPEL VANUIT DE GRONDSLAG
Met de aanvaarding van zijn grondslag ' 
definieert het CDA zichzelf als voortgaandé 
in een lijn welke al meer dan een eeuw in de 
Nederlandse politieke geschiedenis is aan te 

'wijzen. Het motief voor christen-demo
cratische eenheid hangt zelfs uitdrukkelijk 
samen met het karakter, de strekking van 
deze grondslag.
In zijn naam en in zijn grondslag brengt het 
Christen-Demoeratische Appèl tot uitdruk
king dat het zich gehoorzaam wil stellen 
onder de oproep vanuit de Heilige Schrift 
ten aanzien van het politieke leven. Wij 
hebben besef van de feilbaarheid van 
christenen en van organisaties die aan deze 
oproep gehoor willen geven. Juist daardoor 
is het noodzakelijk dat het Evangelie als een 
vernieuwende en bevrijdende oproep wordt 
verstaan, die onze menselijke inzichten en 
handelwijzen voortdurend aan kritische 
vragen onderwerpt.

De spanning tussen norm en werkelijk
heid, tussen inspiratie en gedrag, wordt 
daardoor scherp aan het licht gebracht. 
Sommige achten deze spanning te groot, zij 
zouden daarom de verwijzing naar de 
Heilige Schrift in de grondslag van organi
saties en/of in partijnamen willen vermij
den. De schade die door deze spanning 
ontstaat, zou dan tenminste beperkt blijven. 
Zo zou men, als organisatie, niet meer willen 
spreken - over, maar slechts willen handelen 
- naar het Evangelie. Het zelfinzicht wat uit 
deze opvatting spreekt, achten wij sympa
thiek. Evenwel achten wij de gegeven 
oplossing niet juist. Het probleem wordt 
daardoor immers slechts aan de waarne
ming onttrokken. Bovendien wordt de 
kritiek er niet gemakkelijker op en bergt 
deze opvatting het gevaar in zich dat men 
zich „vrijer” voelt.
De betreffende spanning wordt overigens op 
elk levensterrein gevoeld. Evenzeer kan de 
neiging om het Evangelie to t zwijgen te 
brengen, om aan deze spanning te 
ontkomen, overal worden aangetroffen. 
Kerkgeschiedenis en zelfinzicht leren dat 
noch in geloofsgemeenschappen noch in het 
persoonlijk leven de risico’s van een ont
sporing ontlopen kunnn worden.
Des te noodzakelijker is het om het 
publieke beroep op de grondslag in het 
CDA te laten functioneren. Daarin ligt de 
mogelijkheid om elkaar vast te blijven 
houden en kan het insluipen van mense
lijke overmoed en zelfgenoegzaamheid 
altijd weer aan de kaak worden gesteld. Dit 
appèl vanuit de grondslag moet voortdu
rend kunnen spreken.
De commissie heeft gepoogd een aantal 
voor het politieke leven bijzonder relevante 
elementen van de getuigenis van de Heilige 
Schrift bijeen te brengen. Daarbij is zij de 
overtuiging toegedaan dat aan deze arbeid 
een belangrijke, uitwerking moet worden 
gegeven. In het CDA zal dit werk voort
durend en met meer nadruk dan voorheen 
ter hand genomen moeten worden.
Het liefdegebod staat in de Heilige Schrift 
centraal. Het kan slechts worden begrepen 
als het wezenlijke van de Bijbelse gerechtig
heid. De beknopte oud-testamentische 
formulering daarvan vormde de contrac
tuele uitdrukking van het verbond dat God 
met mensen sloot. Onze opvatting omtrent 
naastenliefde kan gemakkelijk worden 
vervlakt to t iets dat slechts een louter 
humanitaire of filantropische inhoud heeft. 
Soms kan het ook worden versmald to t een

streven naar een zuiver tussenmenselijke 
harmonie.
Verzelfstandiging van het liefdegebod 
tegenover de Heilige Schrift brengt uit- 
hollingsprocessen op gang, waardoor de 
ware betekenis ervan aan het oog wordt 
onttrokken.
De Heilige Schrift onderstreept de her
komst van de wereld waarin wij leven door 
allereerst te spreken over de Schepping, 
waarin tevens de mogelijkheden tot ont
plooiing van cultuur zijn meegegeven, 
daarna over de gebrokenheid die door de 
verstoring van de relatie tussen God en 
mensen in de wereld kwam, als gevolg 
waarvan kwaad en leed in de geschiedenis 
werkelijkheid zijn geworden. Maar bovenal 
spreekt de Schrift over Gods rijk dat eens 
zijn voltooiing zal ontvangen. Het uitzicht 
dat ons daarop wordt geboden (eschatolo
gisch aspect) onthult de contrasten die er 
bestaan tussen de samenleving zoals die 
door God is bedoeld enerzijds en de huidige 
werkelijkheid anderzijds. Daardoor wordt 
een appèl op ons gedaan om ons in te zetten 
voor de gerechtigheid, en wordt de mens op 
zijn bestemming gewezen. Zo zal de bevrij
dende werking van het Bijbelse getuigenis 
ook in het heden kunnen worden gevoeld. 
Zowel in het Oude als het Nieuwe 
Testament blijkt dat in vele opzichten de 
destijds gangbare opvattingen en duidingen 
doorbroken werden. Zo was de regel „oog 
om oog, tand om tand” gericht tegen de 
verscherping van conflicten. In het Nieuwe 
Testament worden eveneens gangbare 
gedragspatronen doorbroken („de vaderen 
zeiden..........m aar Ik zeg u___ ”).
,,Hebt uw vijanden lie f’, heeft consequen
ties voor onze houding ten aanzien van 
problemen rond Oorlog en vrede. Grote 
aandacht wordt gegeven aan datgene wat 
uit de maatschappij wordt uitgestoten. Voor 
Christus is dit een zeer rijk geschakeerde 
categorie. Door zelf de Lijdende en Uitge
stotene te worden, is Zijn zorg voor hen to t 
een blijvende opdracht geworden voor allen 
die Hem willen navolgén.
De houding tegenover de overheid komt op 
uiteenlopende manieren tot uitdrukking. 
Kiest men gedeelten uit de Koningspsal- 
men, uit Romeinen 13 en uit Openbaring 
13, dan ziet men dat daar van zeer uiteen
lopende waarderingen sprake is, welke 
steeds volstrekt afhankelijk blijken te zijn 
van de houding die de beschreven over
heden ten opzichte van haar door God 
gegeven opdracht innemen. In deze visie op

overheden wordt alle nadruk gelegd op de 
normering en herkomst van de macht. 
Daarbij kan voor de onderdaan een 
belangrijke taak zijn weggelegd.
Ten aanzien van het sociaal-economisch 
leven worden tal van uitspraken gedaan. 
Gewezen wordt op het niet-absolute karak
ter van de eigendom en de noodzaak om 
deze in een sociaal perspectief te zien. Men 
vindt er de oproep tot kwijtschelding van 
schulden, to t een behoedzaam beheer van 
de natuurlijke omgeving, tot zorg voor de 
armen en tot het vervullen van de econo
mische plichten. Dit alles staa.t in het teken 
van een uitdrukkelijke matiging van het 
streven naar eigenbelang ten gunste van een 
verzorgen van natuur en samenleving, 
vanuit het zicht dat ons op hun bestemming 
is gegeven.

HET CDA ALS POLITIEKE PARTD

Het belangrijkste bindende element waar
door het CDA tot een samenhangende 
politieke partij wordt gevormd, is de 
politieke overtuiging, welke als antwoord op 
de grondslag vanuit het politieke leven tot 
stand komt.
Het streven naar christen-democratische 
eenwording is gericht op de vorming van 
één politieke partij die wordt gekenmerkt 
door samenhang en duurzaamheid. Dit 
streven is te verwezenlijken als de politieke 
overtuiging, waardoor het CDA wordt 
gekenmerkt, zelf een hoge mate van 
samenhang en duurzaamheid bezit. Boven
dien moet deze overtuiging een verplichtend 
en verbindend karakter dragen voor de 
partij en haar leden. Dat is de basis voor het 
onderlinge vertrouwen dat binnen onze 
groepering nodig is, opdat wij een effectieve 
bijdrage aan de politiek kunnen leveren. 
Herkenbaarheid, duurzaamheid, de samen
hang van en de levende band met de 
overtuiging, maken dat van „karakter” 
gesproken kan worden. En een politiek met 
karakter is juist datgene wat het CDA 
nastreeft. De politieke overtuiging is veel
omvattend. Z o  ontwikkelt de politieke 
overtuiging zich steeds op grond van de 
ervaringen en op grond van een verbete
ring van ons inzicht in de betekenis van de 
grondslag. Het CDA zal er dus op uit 
moeten zijn om de politieke overtuiging te 
doen systematiseren en samenvatten. In het
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Europese impressies vanuit Echternach
door: Teun Tolman, lid Tweede Kamer voor CDA en lid van het Europese Parlement.
Het is een goede gedachte geweest van de 
commissie van de landbouw om eens te 
komen tot een rustige bezinning over het 
landbouwbeleid. Echternach werd gekozen 
als conferentieoord, gemakkelijk te berei
ken na de afhandeling van de begroting van 
het Europees Parlement in Luxemburg. 
Van verschillende zijden werd het woord 
gevoerd. Een aantal leden van de commis
sie gaven een toelichting op diverse onder
werpen. Ontwikkelingslanden, voorraden, 
specialisatie enz. passeerden de revue. Als 
gastspreker trad op prof. Priebe een Duitse 
wetenschapsman. In de „Mansholtjaren” 
één van de naaste medewerkers van Mans- 
holt. Als bijzondere gasten waren aanwezig 
de Deense minister van landbouw en de 
Puitse minister van landbouw Ertl die mo
menteel tevens voorzitter van de Raad van 
Landbouwministers is.

PROF. PRIEBE
De inleider wees uitdrukkelijk op het grote 
belang van de landbouw m et betrekking tot 
de voedselvoorziening. Om dagelijks 260 
miljoen mensen van voedsel te voorzien is 
een gigantische taak. Toch was hij van oor
deel dat Europa dat aankon, zelfs m eer dan 
dat. De dynamiek van de landbouw kent 
geen grenzen, zo stelde hij en tevens voor

zag hij toenem ende voedselvoorraden en 
dus toenem ende lasten voor de Gemeen
schap. Om hieraan een halt toe te roepen 
wilde p ro f  Priebe geen geheel nieuw sys
teem  m aar via een overgangsperiode naar 
inkomenstoeslagen zogenaamde bodem- 
steun.

BODEMSTEUN
H et prijsbeleid gaf teveel garantie, dit zou 
gewijzigd m oeten worden. OpmerkeUjk 
was dat ook p ro f  Priebe zich duidelijk 
kantte tegen contigentering in de produc
tie.
In zijn alternatieve benadering ging hij uit
voerig in op het gevaar van inkomenssteun 
gebonden aan de oppervlakte van de b e 
drijven.
In zijn theoretische benadering veronder
stelde hij dat een premie van 300 DM elke 
investeringsdrang sterk zou afremmen. 
Uitdrukkelijk beklemtoonde p ro f  Priebe 
dat hij als wetenschapsman zijn reken
modellen op tafel legt en dat hij niet geroe
pen is om een pohtiek antwoord te geven. 
Vrijwel unaniem  werden de gedachten van 
de spreker bekritiseerd en onuitvoerbaar 
geacht. Tussen de kleine Italiaanse vee
houder m et enkele hectares en  zijn Ierse 
collega m et 10.000 ha in de Schotse hoog

landen ligt nogal enig verschil. Een inte
grale uitvoering zoals bepleit door p ro f  
Priebe lijkt nogal moeilijk.

VERENIGDE STATEN -  EUROPESE 
GEMEENSCHAP
Gezien de te  groot blijvende voorraden 
voedsel en de daaruit voortvloeiende druk 
op de prijzen is het te verwachten dat de 
agrarische handelsverhoudingen tussen 
deze beide economische m achten nader 
onder de aandacht zullen komen bij de be
sprekingen over de landbouwpohtiek. 
Eveneens de preferentiepositie van Nieuw 
Zeeland m et zijn omvangrijke boterexport 
naar het Verenigd Koninkrijk. Zal dit lei
den to t een m eer protectionistische opstel
ling? D at behoeft niet. Maar een herbezin
ning lijkt op zijn plaats. Als industriële han
delsstromen in stand m oeten blijven en 
daardoor ook de niet altijd noodzakehjke 
agrarische import van grondstoffen dan 
moet de rekening niet eenzijdig bij de land
bouw w orden gedeponeerd.

ERTL
De Duitse minister van landbouw Ertl hield 
een geestdriftig betoog over de betekenis 
van de landbouw in Europa. Teneinde bin
nen de aanvaardbare perken w at

plaatsruim te aangaat te blijven m et dit a r
tikel noteren wij de volgende punten in 
telegramstijl.
-  er is een redelijke kans voor een oplos

sing van het visserijconflict m et Enge
land,

-  bodem steun dient te w orden afgewezen,
-  het „kleine-boeren” -vraagstuk is in 

W est-Duitsland op een elegante wijze 
opgelost aldus Ertl. Veertig procent heeft 
een nevenberoep in industrie of toeris
m e,

-  de EEG is de grootste im porteur van 
voedsel en grondstoffen en niet de V er
enigde Staten of Japan,

-  er m oet geen perm anente interventie 
van rundvlees komen,

-  opslag van melkpoeder m oet anders 
aangepakt worden, het kost te veel en is 
te  bureaucratisch.

Tenslotte, het pleidooi om als commissie 
regelmatig de ministers te  ontm oeten op 
gemeenschappelijk niveau werd door de 
aanwezige ministers en de leden van harte 
ondersteund. H et lijkt mij -  en dit geldt dan 
als een zeer persoonlijke opmerking -  ook 
hard nodig.
Tijd m oet daarvoor van beide kanten te  
vinden zijn.

Teun Tolman.
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Program van Uitgangspunten is daarmee 
destijds al een begin gemaakt.
Steeds weer echter zullen ontworpen visies 
onder de druk van de praktische toetsing 
worden gesteld. Daarom is het noodzakelijk 
dat voor de diverse beleidsterreinen ana
lyses en studies worden verricht waardoor 
de politieke overtuiging van het CDA ten 
aanzien van het betreffende terrein wordt 
geaktualiseerd. Voor het werk aan de 
politieke overtuiging geldt dat er op dat 
front nooit rust is te verwachten.
Positief gezegd: er komen steeds weer 
nieuwe perspectieven in zicht. De grond
slag van het CDA heeft inspirerende en 
normerende betekenis en is er in zekere zin 
een waarborg voor dat de „C” in de naam 
z’n zin behoudt. Zonder een duidelijke inzet 
van het CDA om deze functie van de 
grondslag tot gelding te laten komen, zal 
deze waarborg evenwel niet voldoende zijn. 
De grondslag m aakt het CDA evenwel nog 
niet tot een politieke partij. Daartoe is een 
nadere uitwerking en toespitsing nodig op 
het politieke terrein zelve. Ten aanzien van 
allerlei vragen van fundamentele aard 
moeten aldaar posities worden ingenomen. 
Wij menen derhalve dat de politieke 
overtuiging datgene is wat het CDA eerst tot 
partij maakt. Deze overtuiging heeft 
destijds te weinig als samenbindend kunnen 
functioneren, aangezien van toetsing en 
verdere ontwikkeling onvoldoende sprake 
was. Daardoor kregen belangrijke delen van 
de politieke overtuiging een te weinig up to 
date karakter, zodat men er alle kanten mee 
op kon. De politieke overtuiging is iets van 
een duurzaam karakter en vertoont de voor 
een herkenbaar beleid noodzakelijke sa
menhang.
Actieprograms zijn voorts noodzakelijk 
voor een gemeenschappelijk optreden in 
volksvertegenwoordigingen. Zij kunnen de 
specifieke samenbindende rol van een 

■politieke overtuiging ten aanzien van de 
partij niet vervullen, omdat zij documenten 
zijn met een betekenis voor de korte en 
middellange termijn. Daardoor zijn zij 
onvoldoende om de duurzaamheid van een 
politieké partij te garanderen. De politieke 
overtuiging vormt de vertrouwensband die 
er tussen de leden in de partij bestaat. Deze 
vormt de basis voor gemeenschappelijke 
bezinning en voor het ontwerpen van 
politieke voornemens. Men weet dat men er 
elkaar op kan aanspreken en dat men de 
vertegenwoordigers in politieke organen en 
de partijbestuurders met een beroep op 
deze gemeenschappelijke overtuiging to t de 
orde kan roepen. Men stelde het voorheen 
zo: „de dorpsdespoten worden door de 
beginselen onttroond”. Daarmee gaf men in 
een kernachtig beeld aan hoezeer de interne 
partijdemocratie door een gemeenschappe
lijk aanvaarde overtuiging wordt versterkt. 
In deze visie is het ontstaan van eerste- en 
tweederangs partijleden ontoelaatbaar. Het 
behoort tot de verantwoordelijkheden van 
alle leden om creatief, kritisch en opbou
wend mee te denken overde politieke koers 
en de relatie daarvan to t de grondslag van 
de partij.
Dit betreft zowel actieprograms, als de 
politieke overtuiging van waaruit deze zijn 
ontstaan. Dat ; betekent ook dat , de 
uiteindelijke toetsing van een en ander aan 
het Bijbels richtsnoer door ieder voor zijn 
rekening moet worden genomen. In dat 
opzicht vraagt de partij de medewerking 
van alle leden. De partij vraagt hiermee niet 
om een uitspraak te doen over eigen of 
anderer christen-zijn. Wel is de aanvaarding 
van de noodzaak om overtuiging en beleid 
steeds weer aan de grondslag te toetsen een 
hard element van de politieke overtuiging.
De gemeenschappelijke toewijding van de 
grondmotieven van de partij, schept een 
geest van solidariteit tussen de leden en de 
bereidheid om door de verbreiding van de 
politieke visies de macht van de partij te 
versterken. De wervende aktiviteit van het
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CDA zal derhalve gericht moeten worden 
vanuit het statutair vastgelegde karakter 
van de partij. Bovendien zal het CDA aan 
het hele volk zo goed mogelijk duidelijk 
moeten maken wat de inhoud en strekking 
van zijn politieke overtuiging en beleid zijn. 
Alleen zo kan een bewuste keuze voor het 
CDA een echte kans krijgen.

DE INHOUD VAN EEN POLITIEKE 
OVERTUIGING

De commissie heeft een aanzet willen geven 
tot een omschrijving van de inhoud van 
onze politieke overtuiging. Wij hebben 
daarbij aangesloten aan wat al eerder werd 
gezegd over de rechtscheppende taak van de 
overheid, het beoefenen van gerechtigheid 
ten bate van het kwetsbare in de 
samenleving. Dit zowel naar binnen toe ten 
behoeve van de eigen inwoners als naar 
buiten toe in het overleg en de omgang met 
andere staten.
Met de driedeling in wetgevende, uitvoe
rende en rechtsprekende macht is aan de 
Nederlandse politieke orde een historische 
vorm gegeven, die naar de mening van het 
CDA aanspraak mag maken op de naam 
„democratisch systeem”. Hoewel er van 
wisselwerking en soms van vloeiende 
grenzen sprake is, hebben regering en 
parlement hierin elk een duidelijk onder
scheiden functie. Het CDA hecht aan dit 
onderscheid, waaruit volgt dat de een niet 
tot de ander kan worden herleid. Wel is het 
zo dat het voortbestaan van een kabinet 
afhangt van het vertrouwen dat het in de 
volksvertegenwoordiging weet te wekken. 
Het CDA meent dat dit vertrouwen, 
geschonken moet worden naarm ate in het 
overheidsbeleid de beoefening van de 
Bijbelse gerechtigheid kan worden ervaren. 
Wanneer wij stellen dat christen-democra- 
tische politiek voor ons een opdracht is, dan 
drukt dit onze overtuiging uit, dat wij voor 
de beoordeling van deze politiek boven 
onszelf uit verwijzen naar normen die de 
menselijke autonomie te boven gaan. De 
juistheid van het beleid, vindt derhalve geen 
garantie in het blote feit dat een meerder
heid dit beleid steunt. Dit geldt zelfs binnen 
de kring van gelijkgezinden. De suggestie 
die uitgaat van de theorie van het „sociaal 
contract” volgens welke het optreden van de 
overheid kan worden herleid to t de „wil van 
het volk” of van „de meerderheid” wordt 
derhalve door ons afgewezen. In een echte 
democratie dient derhalve ook naar minder
heden te worden geluisterd.
Noch aan het individualistische vrijheids
ideaal noch aan de verheerlijking van de 
collectiviteit, kan de christen-democratie 
haar inspiratie ontlenen. In beide gevallen 
wordt de toets van goed en kwaad, recht en 
onrecht, gelegd bij de mens als veronder
steld autonoom wezen. In het christen-de- 
mocratisch denken heeft het principe van 
de subsidiariteit zijn grootste kracht ont
wikkeld, waar het gaat om de verdeling van 
bevoegdheden, tussen bestuursniveaus bin
nen bepaalde levensterreinen, bijvoorbeeld 
het politieke. Het beginsel van de souve- 
reiniteit in eigen kring is het meest 
toegespitst op de verdeling der bevoegd
heden tussen verschillende maatschappe
lijke terreinen. Ook het subsidiariteits- 
principe had tevens betrekking op deze 
eigenheid der levenskringen. In beide prin
cipes geldt de gedachte van de gespreide 
verantwoordelijkheid. Een vruchtbare syn
these tussen beide principes is, gezien de 
gemeenschappelijke intentie, mogelijk.
De overheid heeft tot taak om de rechtsorde 
te handhaven en te bevorderen, de bestaans
voorwaarden van burgers en van de samen
leving te beschermen en de mogelijkheden 
voor het beleven van de eigen verant
woordelijkheid van de burger en zijn 
organisaties te ondersteunen. In de komen
de periode zal de overheid zowel door een 
wijze zelfbeperking als door een uitdruk
kelijke bescherming van het eigen functio
neren en het eigen recht van kerken, 
organisaties op maatschappelijk en op 
sociaal en cultureel terrein de gedachte van 
de gespreide verantwoordelijkheid ingang 
moeten laten vinden.
Gezien de toenemende complexiteit van de 
samenleving, zal ook de overheidstaak wel 
blijven groeien. Anderzijds zal steeds 
moeten worden nagegaan of er ook moge
lijkheden zijn voor een terugtreden van de 
overheid op bepaalde terreinen. Dit biedt de 
mogelijkheid om de inhoud van de 
overheidstaak af te stemmen op de aktuele 
behoeften en minder te laten bepalen door 
de wensen vanuit het verleden.
Behalve dat de overheid geroepen is om een 
wijze zelfbeperking in acht te nemen bij het 
ter hand nemen van taken, zal zij er ook 
scherp op moeten toezien dat vanuit het 
maatschappelijk leven de ruimte voor het 
eigen politieke optreden niet op ontoelaat
bare wijze wordt beperkt. Ook heeft de 
overheid een taak bij het beschermen en 
bevorderen van maatschappelijke structu
ren opdat zij werkelijk kunnen functio
neren conform de verantwoordelijkheid die

Indringende bespreking noodzakelijk van rapport 
„Grondslag en politiek handelen”

„Een indringende bespreking van he t CDA-rapport „Grondslag en politiek hande
len” is noodzakelijk.” D it hebben de voorzitters van he t CDA, de ARP, de CHU en 
de KVP, respectievelijk de heren prof. dr. P. A. J. M. Steenkamp, H. A. de Boer, dr. 
L. M. van Leeuwen en W. J. Vergeer gesteld in hun verklaring, uitgegeven na de 
verschijning van het rapport.
De tekst van de verklaring van de vier voorzitters luidde:
1. De vier voorzitters zijn van oordeel, dat het rapport van de commissie een goed 

uitgangspunt vorm t voor de discussie. Zij kunnen zich in grote lijnen m et de 
strekking ervan verenigen.

2. De voorzitters gaan ervan uit dat het rapport binnen h e t CDA en de drie partijen 
indringend zal worden besproken, waarbij m et nam e ook de vragen inzake de 
verbinding tussen grondslag en pobtiek handelen aan de orde dienen te  w orden 
gesteld.

3. De voorzitters betuigen instemming m et het gestelde in de aanbiedingsbrief van 
de voorzitter der commissie, mr. O. A. W. Baron van Verschuer, en zijn de 
commissie zeer erkentelijk voor haar werkzaamheden.

zij ten diepste hebben. D at betekent in deze 
tijd dat moet worden tegengegaan dat het 
economische de levenskansen van organi
saties en instellingen op overheersende wijze 
gaat bepalen. Vanuit de politiek kan een 
belangrijke bijdrage worden geleverd aan 
de realisatie van de naastenliefde. M aar ook 
daar geldt dat wij in feite slechts aanzetten 
kunnen geven voor een rechtvaardiger 
samenleving in de hoop dat deze aan
stekelijk zullen werken en voor toekomstige 
generaties mogelijkheden worden gescha
pen om tot hun recht te komen. Ons politiek 
bewustzijn raakt hier aan de geloofshou
ding. .
In het CDA is er een uitgesproken voorkeur 
voor het overtuigen van brede lagen van de 
bevolking, boven het via kleine meerder
heden afdwingen van politieke maatregelen. 
Dit betekent allerminst dat het CDA 
gedreven mag worden door de behoefte om 
bij de bevolking in de gunst te komen. Een 
partij dient de politieke betrokkenheid van 
de burgers te organiseren en dient daarbij 
tevens een gidsfunctie ten opzichte van de 
bevolking in te nemen. In het praktische 
beleid ligt samenwerking met anderen voor 
de hand. Deze is temeer mogelijk naar
mate niet wordt vervallen in het scheppen 
van simpele tegenstellingen tussen bevol
kingsgroepen alsof de mensheid te verdelen 
was in zij die deugen en zij die niet deugen. 
Besturen is een afwegen van recht tegen 
recht. Op zichzelf redelijke wensen kunnen 
onderling toch tegenstrijdig zijn. Het is de 
taak van de politici om in deze gevallen tot 
minnelijke schikkingen (compromissen) te 
komen. Het is zeer wezenlijk voor het 
politieke werk dat onderhandelingen wor
den gevoerd welke dienen uit te lopen in een 
afrondend compromis, opdat de stagnatie 
die door beleidsconflicten wordt veroor
zaakt beëindigd kan worden. Soms kunnen 
uiteenlopende visies op een ander niveau tot 
een vruchtbare synthese worden verwerkt, 
m aar in lang niet alle gevallen zal zoiets 
mogelijk zijn. Een belangrijke vraag is of 
aan de onderhandelingen ook grenzen 
gesteld.moeten worden. Is er een minimum- 
pakket aan eisen waaraan niet getornd kan 
worden? Een afdoende beantwoording van 
deze vraag is niet te geven. Zowel de actuele 
voor- en nadelen van een te sluiten 
compromis als het perspectief dat zich na 
een positieve dan wel een negatieve beslis
sing aftekent, moet bij de beoordeling 
daarvan in rekening worden gebracht. Er 
zijn problemen die, na een voor ons zeer 
onbevredigende behandeling, ook in de 
toekomst blijven knagen. Er is dan een 
fundamentele weeffout in de wetgeving 
aangebracht, die niet als definitief kan 
worden aangemerkt. Indien de opvattingen 
in de maatschappij zich dermate wijzigen 
dat op parlementair niveau to t een andere 
benadering kan worden gekomen, zal 
opnieuw tot actie kunnen worden overge
gaan. Hieruit blijkt hoezeer de politiek 
slechts een aspect is van het maatschappe
lijk leven en in zijn mogelijkheden ook 
wordt beperkt, door dat wat zich aan 
invloeden binnen de samenleving open
baart.
De politieke overtuiging welke het CDA 
ingang wil doen vinden en van waaruit zijn 
politiek beleid wordt gevoerd zal uiter
aard ook weerspiegeld worden in de 
organisatie van het CDA, in zijn interne 
verhoudingen en in de persoonlijke stijl van 
christen-democraten. Het begrip „gespreide 
verantwoordelijkheid” zal ook binnen de 
partij een levende werkelijkheid moeten 
zijn. Interne partijdemocratie is voor het 
CDA noodzakelijk omdat niet een hiërar
chisch denkklimaat m aar slechts de grond
slag van het CDA normatieve betekenis 
heeft. Ook binnen het CDA, en in de 
omgang van het CDA met andere politieke 
stromingen, mag het machtsaspect niet op 
de voorgrond staan: Het gebruik van de 
macht moest in dienst staat van de politieke

overtuiging en mag deze overtuiging niet tot 
zijn slachtoffer maken.

KERKELDK EN POLITIEK HANDELEN

Het CDA verwerpt de boedelscheiding die 
tot uitdrukking komt in een verkeerde 
interpretatie van de tekst „geef de keizer 
wat des keizers is en Gode wat Gods is”. De 
richtinggevende betekenis van de Hfeilige 
Schrift voor het politieke leven mag niet 
verdoezeld worden.
In de christelijke geloofsgemeenschappen 
zijn ambten te vinden welke mens en 
samenleving op een bepaalde wijze als hun 
werkterrein hebben. Men kan echter niet 
zeggen dat de christelijke benadering 
daarmee samenvalt. Het Evangelisch appèl 
gaat immers ook uit naar andere samen
levingsverbanden. Diegenen die daarnaar 
luisteren willen, zullen zich in hun 
specifieke taak  geïnspireerd weten to t het 
functioneren vanuit hun christelijke roe
ping. Daarbij zal in het algemeen geen 
directe bemiddeling via de confessie nodig 
of wenselijk zijn, maar wel zal Gods 
openbaring die tot deze confessie inspi
reert, tevens het levend oriëntatiepunt zijn 
vopr het verstaan van het appèl dat tot het 
politieke leven wordt gericht.
Niet via de confessie m aar via een eigen 
politieke overtuiging komt de Evangelische 
boodschap to t de politiek. M aar niet alleen 
via deze bemiddeling, ook bij een toetsing 
van de effecten van een politiek, hoezeer 
ook bewust gepoogd is deze via een 
christelijke visie tot uitdrukking te laten 
komen, zal de Bijbelse norm niet ontweken 
kunnen worden. Een politieke overtuiging, 
met zijn normen en waarden, kan men nooit 
een „eigen leven” laten, aangezien daar
door een afsterving van de Evangelische 
wortel plaatsvindt, met de daarmee samen
hangende versecularisering en verstarring. 
De emancipatie van het politieke leven, los 
van het kerkelijk gezag, is een goede zaak, 
zowel naar de kant van de politieke partijen, 
als naar de kant van de kerkgenoot
schappen.
Zelfstandigheid van de christen-democra- 
tische partijen en de eigen reflectie op de 
grondslag is een groot goed.
De scheiding van kerken en politieke 
partijen is niet gepaard gegaan met een 
afnemende belangstelling binnen die ker
ken voor de ontwikkelingen in de samen
leving, nationaal en internationaal, en voor 
de betekenis van de politiek en de 
verantwoordelijkheid van de burger daar 
tegenover. Het CDA waardeert de niet 
aflatende bijdrage van de kerken aan de 
gewetensvorming van de burgers, haar 
bekommernissen omtrent het lot van onze 
samenleving en haar aansporingen tot 
politieke participatie. W aar in de politiek 
het doen van keuzes mede bepaald wordt 
door de reikwijdte van de polsstok van de 
publieke opinie, is de richtinggevende en 
dikwijls waarschuwende functie van de 
kerken een buitengewone bijdrage voor het 
scheppen van een klimaat waarin de juiste 
politieke keuzes gedaan kunnen worden. 
Men hoeft slechts naar landen te kijken 
waar de kerken zwijgen over de grote 
nationale en internationale maatschappe
lijke vraagstukken om te weten welk een 
leemte in de gewetensvorming de terzake 
zwijgende kerk veroorzaakt. Het kostbare 
goed van de emancipatie van het politieke 
leven ten opzichte van de kerk en van de 
andere kant, van een kerk die zich terzijde 
van de partijpolitiek bekommert om de 
ontwikkeling in de samenleving, kan echter 
weer gemakkelijk verloren gaan. Dat kan op 
de allereerste plaats doordat de kerken 
uitspraken doen en keuzes voorschrijven die 
zodanig concreet en gedetailleerd zijn dat 
daarmee de algemene richtinggevende.

vervolg op pagina 7
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waarschuwende en gewetensvormende taak 
zelf in het gedrang komt. Het is niet de taak 
van de kerken in het algemeen, noch zijn zij 
daartoe toegerust om in zeer concrete 
gevallen voorschriften te geven. Juist om de 
geloofwaardigheid van de kerk te behouden 
is terughoudendheid geboden ten aanzien 
van concrete politieke oplossingen, maar 
moet daarentegen alle ruimte gegeven 
worden aan de vermanende functie, het 
uiting geven ^ n  verontrusting omtrent 
bepaalde ontwikkelingen en het aanduiden 
van de richting waarin, naar het oordeel van 
de kerken, de christen dient te handelen. De 
kerk zal evenwel aan het politieke leven z’n 
eigen verantwoordelijkheid moeten laten. 
Zij is voor een concrete deelname daaraan 
niet toegerust, terwijl dat toch voor een 
effectieve bijdrage nodig zou zijn. En indien 
zij, op grond van deskundige bijstand 
vanuit een bepaalde politieke richting, wel 
tot uitspraken komt, dan dreigt de kansel 
daardoor to t een instrument te worden 
gemaakt van het gewone politieke debat.
Het CDA wil de politiek niet over de kerk 
laten heersen. Derhalve mogen ook de 
partijpolitieke tegenstellingen de kerk niet 
verdelen. De kerk wordt helaas dikwijls 
bedreigd door het niet denkbeeldig gevaar 
van misbruik dat bepaalde groeperingen 
van kerkelijke legitimatie maken, om hun

particuliere of speciale partijpolitieke 
standpunten uit te dragen. Het is wederom 
een goede zaak dat christenen ook in 
speciale organen van de kerken, uitdruk
king willen geven aan hun bezig zijn met de 
samenleving, nationaal of internationaal. 
Men realiseerde zich echter dat de politieke 
meningsvorming binnen deze al dan niet 
officiële kerkelijke groepen slechts een 
bijdrage kan zijn aan de gewetensvorming 
van de christenen. Een grote voorzichtig
heid moet worden betracht met het dogma
tiseren en sanctioneren van deze soms 
particuliere opvattingen. Het feit dat zovele 
politieke en maatschappelijke groeperingen 
zich beijveren om de kerk te winnen voor 
hun standpunt, moge wijzen op hun inzicht 
in de belangrijke taak die de kerken hebben 
ten aanzien van de meningsvorming in onze 
samenleving, m aar moet ook de kerken en 
de officiële en officieuze kerkorganen 
voorzichtig doen zijn en doen letten op de 
zuiverheid van de motieven waarom hun 
medewerking wordt ingeroepen. Op de
zelfde gronden heeft het CDA bezwaar 
tegen stemadviezen welke door kerkelijke 
ambtsdragers of door (inter)kerkelijke 
organen zouden kunnen worden uitge
bracht.
De ruimte die tussen de kerken en het CDA 
ontstaan is, mag echter niet leiden to t een 
gebrek aan communicatie. Juist de kerke
lijke en de theologische reflectie op de 
ontwikkelingen in de samenleving moeten

voor het CDA een bron van inspiratie en 
bezinning zijn. Van haar kant, kunnen de 
CDA-leden, door aan de christelijke 
gemeente mededeling te doen van de af- 
wegingsfactoren die tot een bepaalde con
crete keuze hebben geleid, bijdragen to t het 
inzicht in en het begrip voor bepaalde 
politieke processen. De politieke partici
patie van de kerkleden kan zodoende 
worden bevorderd.
Het CDA heeft daarom een voorkeur voor 
een intensieve dialoog op vele niveaus 
binnen de kerk en de met de kerk verwante 
organisaties. Wij hebben een boodschap 
aan elkaar en die boodschap kan aan elkaar 
op vele wijzen worden doorgegeven, in ieder 
geval op meer manieren, dan door het 
uitvaardigen van officiële manifesten en de 
noodzakelijke weerwoorden alleen, al zijn er 
situaties waarin dat ook zijn nut kan 
hebben.

HET CDA IN DE POLITIEKE CONTEXT

De beide andere hoofdstromingen buiten 
het CDA trachten hun onderlinge tegen
stelling tot de wezenlijke politieke tegen
stelling te verheffen. Het CDA past niet in 
dit schema, hetgeen de ergernis en de 
verontwaardiging oproept van hen die de 
betreffende tegenstelling hanteren. Wie 
evenwel zijn kennis van de werkelijkheid wil 
verdiepen en bevorderen, zal juist feiten die 
niet in zijn denkmodellen passen, gebrui

ken om de eigen visies te verrijken.
Die laatste houding achten wij juist en we 
betreuren dan ook dat analyse in de politiek 
te vaak door propaganda wordt verdrongen. 
Het geloof hechten aan een onjuist 
denkmodel, waarin aan bepaalde tegen
stellingen een ongerechtvaardigde betekenis 
wordt toegekend, zou sommigen in het CDA 
tot verwarring kunnen brengen. Men 
spreekt in zo’n geval van een identiteits
crisis. Het CDA zal dan ook de verleiding 
moeten weerstaan, om zichzelf te recht
vaardigen in het kader van de vraagstelling 
van anderen. Het is voor het CDA van 
belang om over een duidelijke analyse te 
beschikken van de fundamentele karakter
trekken van de andere politieke hoofdstro
mingen in dit land.

UITDAGING

De huidige periode vereist dat er andere 
vragen in de politieke opvattingen van de 
partij worden beantwoord dan vroeger. Wil 
het CDA een levende partij zijn, dan is het 
geroepen om zijn visies met nieuwe 
antwoorden aan te vullen. Doet men dit 
niet, dan tast men de morele band die in de 
partij gevonden wordt, aan.
Graag dagen wij de leden van het CDA uit 
om deel te nemen aan de bezinning die voor 
een voortdurende vernieuwing van onze 
politieke overtuiging noodzakelijk is.

CDA-kaderdag Europese verkiezingen
Op zaterdag 18 november aanstaande 
vindt er in de Leeuwenhorst te Noordwij- 
kerhout een landelijke kaderdag Europese 
verkiezingen plaats.
De dag w ordt georganiseerd door de CDA 
Stichting Vormingswerk in samenwerking 
m et het Euro Centraal Verkiezings Comité 
van het CDA.
H et doel van de kaderdag is in de eerste 
plaats de christen-democratiesche burger te 
betrekken bij (de verspreiding van) de 
Europese integratiegedachte en in de twee
de plaats duidelijk te maken waarom en 
w at de Christen-democraten m et een 
geïntegreerd Europa willen. W at daarbij de 
rol zou kunnen en/of dienen te zijn van het 
in juni 1979 rechtstreeks gekozen Europees 
parlem ent kom t ook aan de orde. 
Regionale en plaatselijke kaderdagen zul
len erop volgen.
H et programma luidt als volgt:

9.30 uur. O pen ingen rededoorH . A. de 
Boer. Aanbieding EVP program (manifest)

lO.OÓ uur. Toelichting kader- en vor
mingswerk t.b.v. de Euroverkiezingen 
door P. F. Dudink. Film Eurobus.
11.00 uur. Stands m et algemeen en spe
cifiek CDA materiaal. In twee zalen films 
en dia’s.
12.30 uur. Lunch
13.30 uur. Inhoud EVP program door H. 
Notenboom
14.00 uur. Diskussieforum m et N oten
boom, D. Corporaal, Dudink en De Boer.
15.30 uur. Slotwoord
Een ruime documentatie- en brochuretafel 
zal op deze dag aanwezig zijn.
Er zijn geen deelnemingskosten aan deze 
dag verbonden. De reiskosten boven de 
ƒ  15,— w orden vergoed op basis van tw ee
de klasse openbaar vervoer. 
Sluitingstermijn opgave 15 novem ber aan
staande. Voor m eer informatie: Madelon 
Folmer of Pieter Dudink op he t KVP-par- 
tijbureau, Mauritskade 25 in Den Haag, 
telefoon 070-653934.

INSCHRIJVINGSFORMULIER

Naam: __________________

Adres:

Plaats:

Opgave Europese Kaderdag 18 novem ber 1978 

Vragen:

1. Bekleedt u al een kaderfunktie biimen de partij, zo ja  welke?

2. Zo de voorgaande vraag m et neen w ordt beantwoord, overweegt u dan of u zich 
voor een kaderfunktie t.b.v. Europese verkiezingen beschikbaar wilt stellen.

3. Nam u al eens eerder deel aan een Europese kaderdag van het CDA?

Inschrijfformulieren sturen voor 14 novem ber aanstaande naar:
Stichting Vormingswerk CDA 
Mauritskade 25 
2514 HD Den Haag

Onderwijs: en hoe nu verder
In de Nederlander van vorige w eek 
publiceerde Jan  van den Assem, Vi- 
cevoorzitter van de CHJO een  a r
tikel onder de titel „Onderwijs: een 
poging to t het ontwikkelen van een 
eigenüjdse C.H.-visie” . In dit num 
m er een vervolg op dit artikel. Te
zamen vorm en zij ook een voorbe
reiding voor de deelnemers aan de 
CHJO-conferentie „Christehjk O n
derwijs, Macht of Kracht?”

H ebben wij het de vorige keer gehad over 
de discussie: Christenen en Christehjk in 
het huidige onderwijs, vandaag w ülen wij 
verder gaan met het uitdiepen van een 
aantal deelproblemen. Allereerst is er de 
vraag: kunnen wij wel Christehjke lessen 
afdraaien, kunnen wij als leerhngen wel 
Christehjk les volgen of m oeten wij veeleer 
proberen als C W sten les te  geven, als 
Christen les te  volgen. U begrijpt dat hier 
een netelige nuance hgt. Men kan immers 
heel goed overweg m et de omschrijving: dit 
en dat is Christelijke geschiedenis, gods
dienst, maatschappijleer etc., m aar kom t 
m en bij Engels, aardrijkskunde, scheikunde 
etc., dan w ordt het geïnspireerd karakter 
van de lesstof al heel w at minder vast om- 
lijnd. Nu w eet ik wel, ideologieën hebben 
er altijd kans toe gezien, ook in wiskunde- 
sommen, ook in de gymnastiekles, ook 
zelfs in de keuze van het pakket talen, een 
visie, een opvoedingsideaal door te laten 
sijpelen, m aar ik dacht dat het voor ons 
ideaal, dat veel alom vattender en  veel 
dieper dan „zom aar een ideologie” is, een 
aanfluiting zou zijn, als we ahe boekjes, aUe 
les- en oefenstof zouden beladen m et 
Christelijk-te-pas-en-te-onpas. Is he t niet 
veeleer de hele sociale omgang, de op
voedingssituatie, waaruit onze houding 
m oet spreken? Is het voor de leerhng niet

veel m eer de manier, waarin hij of zij m et 
de wereld en diens Schepper chent om te 
gaan, die getuigen m oet van het feit, dat het 
hier om Christenen en hun probeersels, om 
Christenen en hun trachten-mee-te-leven 
in het onderwijs gaat? D at heeft con
sequenties voor heel veel technische zaken 
in h e t onderwijs. Zo kan men zich de vraag 
stellen of m en op een openbare school ook 
als Christen goed onderwijs kan en  mag 
geven. De CHU is dit altijd een terechte 
zorg geweest. H et eigen erf is voor ons hier 
nooit een grenspaal geweest, en laat dit ook 
nooit gebeuren! W ant op de verre vlakte 
van het openbaar onderwijs w ordt wel de
gelijk hier en daar door de H eer in de oogst 
ingezaaid, wel degehjk to t Zijn schoven 
geoogst. D at we dan de vaste omlijning en 
kaders missen, is voor ons alleen m aar een 
opdracht, een w erkbrie^e om m ee te  hel
pen heel het volk, al de onderwijzenden en 
onderwezenen daarin bij te staan. D at b e 
tekent ook, dat de Christelijke school de 
regelrechte verplichting heeft om juist 
contact te  leggen m et „de anderen” in hun 
regio. Als wij weten, w aarvoor wij staan, 
hoeft er geen angst, noch enige andere 
remming te  bestaan om elkaar tegem oet te 
treden. Zij zullen eerder behoefte hebben 
om met „m ensen van die C ” in contact te 
komen. H ebben wij ook niet iets kostbaars, 
dat een visie op het hele leven geeft in de 
doelloze diepten van het ongeïnspireerde 
m oderne afgevlakte schijnwereldje van 
veel van de hen toevertrouwden. En dan: 
wie m oet er lesgeven op de Christelijke 
school? Een vraag die regelmatig opduikt in 
onze pers. Meestal is dat naar aanleiding 
van een hard  en soms zelfs grimmig conflict 
om een of andere ontslag- o f niet-be- 
noemingsaffaire. Zoals u w eet benoem d en 
ontslaat het bevoegd gezag. Meestal is dat 
in h e t Christelijk onderwijs h e t bestuur en/ 
of curatorium. D at bestaat uit ouders. D it is 
immers de weerslag van de hele school

strijd in het uiteindelijk bestuurlijk kader. 
Men kan zich afvragen, of zoiets nog in alle 
gevallen juist is. Vaak immers is alle w er
kelijke m acht van een bestuur gedelegeerd 
aan de schoolleiding. H et bestuur en  de 
inspectie oefenen in goed vertrouw en hun 
macht achteraf uit. Op veel scholen is er, in 
samenhang m et de ontwikkeling in het 
openbaar onderwijs, nu ook de vraag bij
gekomen naar de m ate van inspraak en 
medezeggenschap van alle andere betrok
kenen. Dus: leerhngen, leraren en  tech
nisch en administratief personeel (TAP). 
Het is juist om ons de diepgang van deze 
vraag goed te  realiseren. Er schuüt nameUjk 
een veelom vattend m aatschappehjk proces 
van na 1968 achter. Op de Universiteiten 
en de m eeste HBO-opleidingen is dit in de 
praktijk gebracht. Veel duisters en  onge
rijmds w erd daardoor opgeheven. Veel 
overbodig gepraat en stencilbabeltorens 
werden echter als verlammingsverschijnsel 
mee biimengehaald. Ook hier past een 
juiste afweging van hoe ver en in welke 
m ate he t bestuurhjk kader m oet worden 
herzien. Zeker is — om op het begin van de 
problem atiek terug te komen - ,  dat het ver
schijnsel benoemingen hierbij zwaar 
weegt. W elke criteria, welke Christehjke 
inspiratie is vereist? Trouwens... is deze wel 
m eetbaar en zo ja, hoe? Een tolerante op- 
stehling, een diepgaand gesprek, desnoods 
een serie gespreldcen, afhankelijk van de 
m ate van twijfel en/of andersgezindheid, 
kunnen hier heel w at harde latere feiten en 
eventuele conflicten wegnemen. De 
Christehjke school sta open, ne t als het 
CDAj voor een ruimdenkendheid, die het 
gevolg m oet zijn van die geest, die de ge
m eenschappelijke'noem er van en  Calvijn 
èn Erasmus is geweest: duidehjk in  de for
mulering van w at wij zelf willen, doch in 
tolerant gesprek m et de naaste die anders 
gevoelt. D at kan ook de al eerder aange
duide bijwerkingen hebben. Technisch en

administratief, w at betreft grote voorzie
ningen, (bibliotheken etc.) behoeven wij 
dan niet m eer krampachtig te  zijn, m aar 
kan „eendracht m aakt m acht” per regio 
zoveel vrucht opleveren, dat het uiteinde- 
lijke resultaat een veel groter effect heeft, 
ook teruggetoetst aan onze idealen. Wij 
beeïndigen dit artikel m et een vijftal stel
lingen voor de conferentie. Na de discussie 
komen wij er „Twee Nederlanders verder” 
nog op terug. Ook voor ons is het onderwijs 
een voorwerp van aanhoudende zorg.

STELLINGEN
Christehjk onderwijs kan overal gegeven 
worden, doch in het kader van het bestaan
de stelsel is het op Christehjke scholen het 
meest geboden, juist daar in w oord m aar 
vooral in daad kenbaar te maken, w at die 
boodschap teweegbrengt.In de praktijk zal 
men in het Christehjk onderwijs vooral aan 
mentaliteit en wederzijdse benadering 
m oeten m erken dat het om Bijbels geïnspi
reerde mensen gaat. Elkaar voortdurend de 
m aat nem en van de hoeveelheid Evange
lisch handelen kan hier, zowel als elders, 
to t kwalijke bijverschijnselen leiden. Sa
menwerking m et anderen, buiten het 
Christehjk onderwijs in engere zin, dient, 
m et behoud van onze getuigende bood
schap, bevorderd te  worden. Tolerantie 
dient hierbij een sleutelwoord te  zijn. In
spraak en medezeggenschap dienen op een 
Christehjke school in die zin geregeld te 
zijn, dat zij ruimte laten voor ieders kwah- 
teiten en hoedanigheden. De overheid re- 
gele hier niet verphchtend, doch geve wel 

■verplichtende normen als uitgangspunt.

Het opvoedingsideaal dient altijd in de 
richting te  wijzen van: de mens in harmonie 
met God, de medemens, zichzelf en de om
ringende schepping. In een tijd waarin zo
veel toekomstvisie ontbreekt en afstom
ping, surrogaat en verdoving hoogtij viert is 
het geven van hoop en de Evangehsche 
belofte aan  een opgroeiende generatie een 
van de belangrijkste levensvoorbereidende 
taken.

Jan  van den Assem
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Conferentie Christelijk Onderwijs CHJO

CHU-politici 
op najaarsvergadering

Op vrijdagavond 17 en zaterdag 18 no
vem ber a.s. organiseert CHJO in Oudleu- 
zen (Ov.) een conferentie m et als thema 
„Christelijk Onderwijs, M acht of Kracht?” . 
H et is de bedoeling, dat er tw ee conferen
ties aan dit onderwerp zullen w orden ge
wijd, w aarvan de erste een oriënterend ka
rakter zal hebben.
H et christelijk onderwijs staat op he t m o
m ent sterk in de belangstelling. Enerzijds 
w ordt er binnen het christelijk onderwijs 
zelf hevig gediscussieerd over de eigen 
identiteit, en de vraag hoe deze to t uiting

m oet komen in het praktische onderwijs. 
Anderzijds kom t er van buiten af kritiek op 
het besloten en verm eend ondemocratische 
karakter van veel instellingen van  christe
lijk onderwijs (hier valt bijvoorbeeld te 
denken aan het inititatiefwetsontwerp van 
de PvdA over de democratisering). W at 
willen wij m et het christelijk onderwijs, en 
w at kan de politiek daaraan doen? Hierop 
willen wij tijdens de conferentie ingaan, 
daarbij terzijde gestaan door drie inleiders, 
te w eten drs. G. van Leijenhorst, vice- 
voorzitter en onderwijsspecialist in de

CDA-Tweede Kamerfractie, drs. C. Ver
hoef, docent aan de Christelijke Sociale 
Academie te  Ede, en de heer W. Dijkhui
zen, docent aan de Vrije Leergangen.

ACTUELE POLITIEK
Op zaterdagmiddag zal in H otel Suisse te 
Zwolle een ledenvergadering w orden ge
houden, waarin onder m eer statutenwijzi
gingen aan'de orde zuUen komen. H et is de 
bedoeling, dat het grootste deel van de tijd 
zal w orden besteed aan een forumdiscussie 
over actuele politiek. Om in dit forum zit
ting te nem en hebben zich bereid verklaard 
staatssecretaris mevrouw mr. E.A. Haars 
en de Tweede-Kaermleden drs. G. van 
Leijenhorst (vice-voorzitter van de CDA- 
fractie), drs. G. Gerritse enH ans Gualthérie 
van W eèzel. Zij zullen elk een korte inlei
ding houden over actuele kwesties, w aarna 
de discussie zal kunnen losbranden.
De kosten voor deelname aan de conferen
tie zijn ƒ 15 ,-. Deelnam e aan de leden
vergadering is gratis. Reiskosten boven 
ƒ  1 0 ,-  w orden aan de deelnemers vergoed.

Een „Speciale 
Europa-editie” van „
Van „Basis” , het tweemaal per m aand ver
schijnende orgaan van de Stichting Geeste
lijke W eerbaarheid, is op 15 decem ber j.1. 
een nummer gepubliceerd, dat geheel ge
wijd is aan Europa. H ier volgt een  samen
vatting van de inhoud.

In het eerste artikel, geschreven door P. H. 
Kamphuis, w ordt een overzicht gegeven 
van „dertig jaar Europese Beweging in Ne
derland” . Deze in 1948 opgerichte organi
satie telt thans ruim 4000 individuele le
den; ook de belangrijkste politieke partijen 
zijn er bij aangesloten. Zij vervult een fo
rum- en een katalysator-funktie. D e Euro
pese Beweging is „uiterm ate verheugd” , 
dat er in de periode van 7 to t 10 juni 1979 
verkiezingen zuEen w orden gehouden 
voor het Europese Parlem ent, w aardoor er 
„eindelijk zicht is gekomen op een  demo
cratisering van de E.G.” , de Europese G e
meenschap in Brussel m et haar apparaat 
van 10.000 ambtenaren.
H et tweede artikel „Europa’s evolutie” 
(van de hand van J. Fieyra),. begint met 
Dante (overleden 1321). M.i. vangt de

ontwikkeling van Europa reeds aan  onder 
Karei de G rote (overleden 814); deze werd 
in 799 door een anonieme hofdichter 
„pater Europae” (vader van Europa) ge
noemd. Voor de rest is deze bijdrage zeer 
de moeite waard.
„Op sociaal gebied zijn wij nergens” , aldus 
de kop van het derde artikel. Deze uit
spraak is afkomstig van H enk Vrèdeling, 
die in de Europese Commissie (een soort 
,,dagelijks bestuur” van de Europese G e
meenschap) belast is m et he t sociale beleid. 
Er zijn in de negen landen van de E.G., die 
samen 260 miljoen inwoners teOen, ruim 6 
miljoen werklozen. De werkloosheidsbe
strijding is, m et uitzondering van de land
bouw en de kolen- en staalsector, echter 
geen Europese maar een nationale veran t
woordelijkheid. Ir. Vredehng is van  m e
ning, „dat er vee lm eer m oet gebeuren dan 
er nu gebeurt” en van plan, daarvoor „hard 
te  vechten” (hier is een oud-minister van 
defensie aan het woord!). H et interview, 
w aaraan deze citaten zijn ontleend, is ge
schreven door WUl J. Reckman.
J. H. Scheps, de auteur van he t volgende
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artikel, pleit voor de steUing: ,,Verenigd 
Europa m oet federatief zijn” . Z.i. dient er 
m eer rekening te w orden gehouden m et de 
nationale minderheden. „De oplossing kan 
alleen zijn: vorming van federale staten ter 
vervanging van de unitarische huidige ver
houdingen” . Ik ben het hierm ee van harte 
eens.

Drs. G. K. Timmermans -  voor de lezers 
van „de Nederlander” geen onbekende -  
geeft een interessante beschouwing over 
„Defensie en Europa” . Hij laat o.m. het 
Verdrag van Brussel (1948), h e t Noordat- 
lantisch Verdrag (1949), de mislukte Euro
pese Defensie Gemeenschap (1954) en het 
W arschau Pact (1955) de revue passeren. 
Naar zijn mening m oet het „m ogehjk zijn 
toe te werken naar een grotere gem een
schappelijkheid van W est-Europa, en dit, 
zo niet in harmonie, dan toch in combinatie 
m et het huidige Atlantische kader te  laten 
plaatsvinden” .
W. Hogeveen schrijft over „Europa en de 
dem ocratie” . Ik bepaal mij to t he t volgende 
citaat: ,,W at blijft is de vrije keuze van de

CHJO-Utrecht
De CHJO in de provincie U trecht houdt 
haar algemene vergadering op donderdag 
16 novem ber om 20.00 uur in restaurant 
„De Poort van K leef’, M ariaplaats 7 te 
Utrecht. De Poort van Kleef ligt v lakbij het 
Centraal Station (busstation), terwijl er 
parkeergarages in de buurt zijn. Op de 
agenda staat o .a. bespreking van de nieuwe 
provinciale CDJA-statuten. H et is belang
rijk om de mening van onze leden hierover 
te vernem en, in verband m et de bepahng 
van een CHJO-standpunt bij de komende 
onderhandelingen hierover.
Verder trachten w e nog een kamerlid als 
spreker op deze vergadering te  vinden. 
Ook zal er gelegenheid zijn, om kennis te 
maken m et het landelijke CHJO-werk, 
door de aanwezigheid van enige landelijke 
bestuursleden.
Wij rekenen op een nog grotere opkomst 
dan op onze vorige vergadering in mei. 
Voor de leden, die onze vergaderingen nog 
niet regelmatig bezoeken, is dit een goede 
gelegenheid om kennis te m aken m et onze 
aktiviteiten. Ook de aanwezigheid van be
langstellenden wordt zeer op prijs gesteld.

Europese burger in politiek en cultuur. De 
eerste keus is die tussen Oost en West. 
Daarop volgt die van de politieke partij. De 
vrije keuzé w ordt tegelijk het sterke en het 
zwakke punt, de stimulans of de rem van de 
vooruitgang in Europa. Zij kan dankbaar en 
m et verantwoordelijkheidsgevoel ge
bruikt, m aar ook grof m isbruikt w orden” . 
Onder de kop ,,Acht van de negen lid-sta- 
ten gereed voor verkiezingen” geeft 
Laurent Leblanc een o verzicht van de stand 
van zaken met betrekking to t de voorbe
reiding. W at de negende lid-staat, he t Ver
enigde Koninkrijk, betreft, spreekt hij van 
een „Britse warwinkel” . H et is te  hopen, 
dat daar tijdig een einde aan komt. ,
De rest van dit Europa-nummer van „Ba
sis” bestaat uit drie artikeltjes, w aarvan de 
schrijvers enkel m et hun initialen worden 
aangeduid; dit laatste m aakt de indruk, dat 
het hier om bladvuEing gaat. Rijst de vraag, 
waarom de bijdragen van de heren Scheps, 
Timmermans, Hogeveen en Leblanc met 
een kleine letter zijn gedrukt.
Summa summarum: de „speciale Europa- 
editie” van „Basis” is zeer lezenswaard. 
H et adres van de administratie is: Zom er
straat 1 , 6411 GP H eerlen (tel. 045/ 
713076).

K. de Vries.

Commentaar
Het CDA als faktor in de partijpolitieke discussie
De discussie over dë partijpohtieke ver
houdingen, na de formatie van h e t kabinet- 
Van Agt, begint op gang te komen. 
Opvallend hierbij zijn de pogingen die 
momenteel in het werk w orden gesteld om 
na 1981 een samenwerking van  PvdA en 
’W D  to t stand te brengen. Vooralsnog zijn 
dit individuële geluiden; onder m eer van de 
socialist H an Lammers en het W D -T w ee
de Kamerlid Jacobse.
De politieke haalbaarheid van een  PvdA— 
W D -coalitie  is op dit m om ent twijfelach
tig. M aar daarom  is het n ie t m inder interes
sant om de gedachten hierover te  volgen. 
U iteraard is het het goed recht van libera
len en socialisten in ons land om te trachten 
een politieke samenwerking to t stand te 
brengen. W e willen niettemin hier toch en
kele kanttekeningen bij plaatsen.
H et is nog nie t zo lang geleden dat een 
samenwerking van PvdA, D ’66 en PPR aan 
het Nederlandse volk w erd gepresenteerd 
als „progressieve concentratie” ; en  de op
lossing van alle politieke kwalen. CDA en 
W D  w erden respectievehjk afgeschilderd 
als „onbetrouw baar” en „oer-conserva- 
t i e f ’.

Men trachtte het CDA -  en voordien de 
christen-democratische partijen -  te  ver
malen door de kiezers een geforceerde 
keuze óp te  dringen tussen W D  en  PvdA. 
H et ,,progressieve blok” viel uiteen. H et 
CDA w erd realiteit.
De PvdA schroefde tijdens de jongste for
m atie haar eisen zo hoog op d a t zij — onder 
druk van haar achterban — zich als rege- 
ringspahner onmogelijk maakte.
De VVD stond vervolgens trappelend van 
ongeduld klaar om het regeerkasteel bin
nen te treden. H et CDA m ocht op het con- 
cept-regeerprogram m et de liberalen zo 
veel am endementen indienen als zij wilde.

De W D  accepteerde praktisch alles w at 
men vroeg.
Men zou na deze gebeurtenissen verw ach
ten dat de vanouds gepredikte „enige w are 
politieke tegenstelling” tussen PvdA  en 
W D , door liberalen en socialisten rijkelijk 
voorzien van nieuwe argum enten, op
nieuw werd uitgedragen.
Maar -  als het althans aan een aantal so
cialisten en liberalen ligt—gebeurt er nu  iets 
anders. De PvdA is niet halsstarrig geweest 
bij de formatie; de W D  niet regeerbelust. 
De grote boosdoener is h e t CDA. Nu het 
niet is gelukt door middel van een  keiharde 
polarisatie m et de tegenstelling PvdA— 
W D  als spil de christendemocratie kapot 
te krijgen m oeten de partijen van de „enige 
reële politieke tegenstelling” de handen 
maar ineen slaan om zo het CDA to t over
gave te  dwingen.
Ook in CDA-kring is het beraad over de te 
volgen koers na het optreden van he t kabi
net volop bezig. Bij dit beraad zullen de 
christen-democraten er goed aan doen zich 
te realiseren dat W D  en  PvdA vanouds 
één gem eenschappehjk doel hebben: het

blokkeren van de invloed van de christen
democratie.
Van wezenlijk belang is daarom  niet de 
■vraag hoe de opstelling van het CDA dient 
te zijn tegenover socialisten en liberalen.

H et gaat er primair om op welke wijze het 
CDA, Onder de huidige omstandigheden, -  
dat wil zeggen m et het kabinet-Van A gt aan 
het bewind — haar program en haar poh- 
tieke beginselen optimaal kan realiseren. 
H et CDA heeft te  m aken m et een 
geestverwant kabinet, waarin zij boven
dien de grootste vertegenwoordiger is, 
alsmede een geestverwante prem ier bezit. 
Deze situatie wijkt belangrijk af in vergehj- 
king m et de plaats van de christen-demo
cratische bewindslieden in het kabinet-Den 
Uyl.
Tot nu toe heeft de Tweede Kamerfraktie

ons inziens getoond een kritische maar 
loyale regeringspartner te  zijn. H et rege
ringsbeleid w ordt voortdurend getoetst aan 
het eigen CDA-program. „Steun w aar mo
gelijk; kritiek waar nodig” . Een uitgangs
punt dat in christelijk-historische kring een 
bekende klank heeft'. Die houding vraagt 
zowel van de fraktie als van de geestver
w ante bewindslieden veel takt en wijsheid. 
Men moet echter wel beseffen dat ’W D  en 
PvdA gaarne zouden zien da t de CDA- 
fraktie zou terugvallen in een gezapig vol
gen van het kabinetsbeleid. D an immers 
zouden liberalen en sociahsten — ieder op 
hun eigen wijze -  de kleurloosheid en de 
„vlees-noch-vis-pohtiek” van h e t CDA 
breed kunnen uitmeten. H et CDA zal 
daarom op de ingeslagen weg voort moeten 
gaan.
Van essentieel belang is hierbij uiteraard 
ook de verdere gedachtenwisseling over de 
relatie tussen de principiële uitgangspunten 
van h t CDA en het praktisch poütiek han
delen. Gelet op eerder gevoerde discussies 
is het verheugend dat de commissie Van 
Verschuer over deze m aterie recentehjk 
een advies hééft uitgebracht dat door alle 
commissieleden unaniem is aanvaard.

v.Sp.
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Maandelijkse brief Unie-voorzitter

Ondanks ernstige zaak 
gaat karavaan voort

Beste Unieleden,
De schok na het bekend w orden van feiten 
uit het leven van de heer Aantjes zal 
niemand van ons nog hebben verwerkt. De 
persoonlijke tragiek zal onvoorstelbaar 
groot zijn. Ook u zult bij denken en bij 
bidden hierbij stil staan en bij zijn vrouw en 
kinderen. W at is het moeilijk om w eer door 
te gaan en toch m oeten we dat en dus con
stateer ik, dat de karavaan werkelijk voort
gaat, ondanks deze ernstige zaak en on
danks het geharrewar rond de interviews 
van de laatste tijd.
In mijn toespraak to t de Unieraad van 15 
april 1978 m em oreerde ik, naar aanleiding 
van openlijke kritiek op de politiek van 
onze fraktie in de Tweede Kamer, dat het 
CDA als sterke en open democratische 

- partij het zich kan perm itteren dat er open 
gepraat w ordt voordat definitieve stand
punten bepaald worden.
Op dat moment kon ik niet bevroeden dat 
een dergelijke discussie zich zou voltrek
ken via onze schrijvende Nederlandse pers.

Ten aanzien van de aandacht trekkende 
interviews met een aantal CDA-kamerle- 
den zijn een aantal kanttekeningen te 
plaatsen.
Ik blijf van mening, dat binnen het CDA en 
dus ook binnen de Tweede-Kamer-fraktie 
van h e t CDA ruimte moet blijven voor dis
cussie èn ruimte voor een van de m eerder
heid afwijkende opvatting.
Het CDA is geen grauwe m iddenpartij; een 
soort vergaarbak voor opvattingen die op 
elk gewenst moment ingekleurd kunnen 
worden. Binnen het CDA is plaats voor 
mensen die een relatie leggen tussen geloof 
en politiek handelen. Dit houdt geen ga
rantie in, dat men vanuit de inspiratie die er 
ligt in de boodschap van de Heilige Schrift, 
binnen het CDA uniform denkt over poli
tieke onderwerpen. Gelukkig niet. Het 
CDA zou werkelijk een grauwe, saaie mid
denpartij worden als we het over veel on
derwerpen snel eens zouden zijn.
Discussie moet mogelijk zijn en mogelijk 
blijven. De één achte zich niet m eer dan de 
ander. Maar dit is niet alles.
Naast de intentie waarm ee wij m et elkaar 
van gedachten wisselen, oordelen, wegen 
en beslissen, is van groot belang hoe wij dit 
m et elkaar doen.
Belangrijk vind ik, dat we het eerst met 
elkander en pas dan m et elk ander doen. En 
daar ligt nu de moeite die ik heb met de 
bekende interviews die een aantal CDA- 
Tweede-Kamerleden op een onbewaakt 
ogenblik toestonden. Zonder een oordeel 
uit te  spreken over de kern-problematiek 
die in de diverse interviews w ordt behan
deld, meen ik dat een dergelijke problem a
tiek eerst binnen de eigen kring, in casu de 
CDA-fraktie in de Tweede Kamer, aan de 
orde had m oeten w orden gesteld.
Ondanks alle aktuele politieke vraagstuk- _ 
ken binnen het CDA gaat het verder w er
ken aan de totstandkoming van het CDA 
op 1 juni 1980 onverm inderd voort.
De totstandkoming van het éne CDA heeft 
heel wat voeten in de aarde. H et is geen 
gemakkelijke opgave om binnen de gestel
de tijdslimieten alle nóodzakelijke proce
dures met het oog op de fusie af te ronden. 
Toch zullen we binnen het CDA en zeker 
ook binnen de CHU onze handen uit de 
mouwen moeten steken om afgerond te 
krijgen, w at wij met elkander hebben afge
sproken.
Door het Dagelijks Bestuur van het CDA 
zijn eertijds een aantal commissies in het 
leven geroepen, die elk op hun terrein het

pad naar de fusie effenen.
Van de vele commissies noem ik de Com
missie Grondslag en Politiek Handelen, de 
Statuten Commissie, de Commissie;In- 
compatibiliteiten, de Commissie Eén Par
tijblad, de Commissie Huisvesting, etc. 
Van deze commissie wil ik in deze brief er 
een tweetal uitlichten, nl. de Commissie 
Grondslag en Politiek Handelen en de Sta
tuten Commissie.
De zgn. Grondslag Commissie, die wordt 
voorgezeten door mijn voorganger mr. O. 
W. A. Baron van Verschuur, kreeg to t taak 
om een nadere concretisering van de relatie 
tussen grondslag en politiek handelen te 
geven.
De werkzaam heden van de commissie 
hebben geresulteerd in het rapport 
„Grondslag en politiek handelen” .
Het Bestuur acht dit een derm ate belangrij
ke schakel op de weg van de federatieve 
samenwerking naar de volledige samen
smelting in het CDA, dat aan de behande
ling daarvan de grootst mogelijke aandacht 
besteed dient te worden. Hetgeen van to e 
passing is op alle geledèren van de Unie. 
H iervoor is de volgende weg uitgestippeld. 
Na behandeling in het Bestuur zal het rap
port in de Unieraad van zaterdag 9 decem
ber a.s. uitvoerig behandeld worden. Ver
volgens zal het gehele rapport, alsmede de 
eventuele prae-adviezen gepubliceerd 
worden in het Ledencontactblad van ja 
nuari 1979.
De Kiesverenigingen worden verzocht in 
februari of uiterlijk m aart van het komende 
jaar -  hetzij als Kiesvereniging of als CDA- 
verband -  grote aandacht te besteden aan 
het rapport.
D at wil zeggen er thans reeds rekening mee 
te houden dat het noodzakelijk zal zijn ge
durende deze m aanden in vergadering bij
een te  komen, zodat ieder lid van de CHU 
bij de behandeling ervan betrokken wordt 
of kaai worden.
BELANGRIJK
Een andere belangrijke commissie betreft

de Statuten Commissie, welke belast is met 
het opstellen van het zgn. fusieprotocol, de 
Statuten en de Reglementen.
Van deze commissie is zoals bekend de 
heer mr. J. L. Jansen van Raay voorzitter. 
In de Statuten en het Huishoudelijk Re
glement wordt geregeld hoe het CDA or
ganisatorisch zal zijn ingericht en op welke 
wijze de bevoegdheden zijn vastgelegd. 
Belangrijk in het geheel is, dat er afspraken 
worden gem aakt over de voorlopig blij
vende herkenbaarheid van de groeperin
gen die het CDA vormen. Er kom t een col
lege van wijze mannen, gevormd uit verte
genwoordigers van KVP, ARP en CHU, die 
op verzoek van een vijftal leden van één 
der partijen een onderzoek kan laten in
stellen indien men m eent dat aan de her
kenbaarheid van één der groeperingen 
binnen het CDA na de fusiedatum onrecht 
wordt gedaan.
Met betrekking to t de kandidaatstelling 
van de Tweede-Kamerleden kan ik opm er
ken, dat daarvoor bij de eerstkomende 
Tweede-Kamerverkiezingen in 1981 de 
oude procedure zal moeten w orden ge
volgd.
Immers, als op 1 juni 1980 de Statuten en 
Reglementen van het CDA zoals zij nu 
door de Statuten. Commissie zijn ontwor
pen, formeel in werking zullen gaan treden, 
betekent dit, dat er een te korte periode is 
om tijdig rond te kunnen komen met de 
kandidaatstellingsprocedure. Dit houdt in, 
dat wij als CHU nog eenmaal de bekende 
procedure rond de kandidaatstelling van 
Tweede-Kamerleden zullen moeten vol- 
gen.
De behandeling van de Statuten, Re
glementen, en het fusie-protocol, zullen 
aan de orde komen tijdens een extra 
Unieraads-vergadering van 3 februari 
1979. In het Ledencontactblad van de Ne
derlander zal een samenvatting op hoofd
punten van de Statuten en Reglementen 
worden opgenomen.
De hoeveelheid materiaal dat door de Sta
tuten Commissie is geproduceerd, maakt

het onmogelijk om dit in extenso op te ne
men in de Nederlander.
Om die reden w ordt volstaan m et een sa
menvatting van de belangrijkste punten. 
Daarnaast zal een compleet exem plaar van 
de Statuten, Reglementen en het fusie
protocol aan alle secretarissen van 
Kiesverenigingen, Staten- en Kamerkrin- 
gen worden verzonden, met daaraan toe
gevoegd het advies vanv/ege de Unieraad, 
dat op 3 februari 1979 wordt vastgesteld. 
Evenals wat werd gemeld rond de behan
deling van het Grondslagrapport w ordt aan 
onze Kiesvereniging gevraagd in de tweede 
helft van februari of m aart 1979 de rap
porten betreffende de Statuten en de Re
glementen in de Kiesverenigingen te be
p rek e n .
De secretarissen van de Kiesveienigingen 
hebben de gelegenheid om eventuele 
am endem enten vóór 1 april 1979 op het 
Uniebureau in te dienen.
Met betrekking to t de behandeling van 
grondslag en Statuten vind het bestuur dat 
wij deze zaken grondig met elkaar moeten 
bespreken. Dit is ook de mening van onze 
vertegenwoordigers in de Tweede Kamer 
en onze vertegenwoordigers in de Grond
slag Commissie en de Statuten Commissie.

TOELICHTING
Een aantal Kamerleden en commissieleden 
heeft zich bereid verklaard om op de ver
gaderingen van Kamerkringen de onder- 

, werpen betreffende grondslag en Statuten 
t.pader in te leiden en toe te lichten. 

, r ln d ie n  u voornemens bent één van onze 
f 'm ensen  voor een dergelijke vergadering uit 

te nodigen, verzoek ik u dit tijdig via het 
Uniebureau bekend te willen maken. Ook 
met het oog op een zo goed mogelijke be
handeling van grondslag en Statuten zal op 
donderdagavond 14 december 1978 een 
overleg plaatsvinden, waarvoor alle se
cretarissen van de Kamerkringen zullen 
worden uitgenodigd door de secretaris van 
de Unie.
Op deze bijeenkom dt zullen de secreta
rissen van onze Kamerkringen breder w or
den geïnformeerd over het Grond
slagrapport en de Statuten. Beoogd w ordt 
om met elkaar afspraken te maken op wel
ke wijze de behandeling van het Grond
slagrapport en de Statuten binnen de diver
se geledingen van de CHU zo goed moge
lijk kan verlopen.
Ik ben er van overtuigd, dat binnen de Unie 
een degelijke discussie over deze belangrij
ke onderwerpen gevoerd zal worden en dat 
zij een wezenlijke bijdrage zal blijken te 
zijn bij de totstandkoming van een CDA 
waarin wij ons als CHU zullen herkennen. 
Met vriendelijke groet,

dr. L. M. van Leeuwen, 
voorzitter CHU.

Na het vertrek van Wim Aantjes
door: drs. Gerard van Leijenhorst, vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie
Het zo schielijke vertrek van onze fractie
voorzitter Wim Aantjes heeft ons allen diep 
geschokt. Hetgeen gebeurd is heeft eens te 
meer laten zien, dat de politiek geen gena
de kent. Politiek is hard, terwille van zich
zelf, schreef ik de vorige week in het chris- 
telijk-historische weekblad „de Neder
lander”. Maar het moet toch wel hard aan
komen bij degene die het treft. Zeker bij 
degene, die dit de afgelopen week zo hard
handig heeft ervaren. Daarin betrek ik dan 
vanzelfsprekend mede zijn vrouw en kin
deren. Een ochtendblad constateerde dat 
de CDA-fractie een verslagen indruk 
maakte. Dat is een juiste typering. Men had 
ook kunnen zeggen, dat het CDA zich ge
wond voelde. En niet alleen het CDA. De 
politiek als zodanig werd in opspraak ge
bracht. Wim Aantjes heeft op de juiste wij
ze op gereageerd, door al zijn politieke 
functies neer te leggen. Hij was van oor
deel, dat daarmee het aanzien van de 
Nederlandse politiek en in het bijzonder 
dat van het CDA werd gediend. Wij res
pecteren deze beslissing, maar ontveinzen 
ons niet dat dit voor hem een heel moeilijke 
stap moet zijn geweest.

Terwijl ik dit schrijf moet het Kamerdebat 
nog gehouden worden. Voor de ,,zaak 
Aantjes” is een speciale Kamercommissie 
ingesteld: 23 man onder wie 7 van het 
CDA. Aan deze bijzondere commissie 
werd het desbetreffende kam erstuk toe
vertrouwd. Stuk nummer 15364, met als 
titel „Enkele gedragingen van mr. Willem 
Aantjes gedurende de periode van de Duit
se bezetting, 1940-1945.” Men ziet het: 
ook in politiek Den Haag kan het zeer 
ambtelijk toegaan. Op het moment dat dit 
nummer van het leden-contactblad van de 
CHU, van „de N ederlander” verschijnt is 
het debat waarschijnlijk al achter de rug. 
Zoals ik het nu zie, kan ik me niet voorstel
len dat „de zaak” to t een afronding wordt 
gebracht. Onverlet de beslissing van Wim 
Aantjes, stel ik me voor, dat ook hem de 
gelegenheid zal w orden gegeven zijn eigen 
verhaal te vertellen; op welke wijze dan 
ook. W oord en wedenvoord.
Daarm ee is de waarheid gediend.

OPVOLGING
De CDA-fractie heeft zich vorige week

reeds bezig gehouden met de opvolger van 
Wim Aan^es als fractievoorzitter. Er is al
lereerst een procedure vastgesteld. Het 
fractiebestuur zal binnen drie weken ko
men met een voorstel aan de fractie. D aar
bij zullen ook de heer Steenkamp, voor
zitter van het CDA en de drie partijvoor
zitters van KVP, ARP en CHU, t.w. de he
ren Vergeer, De Boer en Van Leeuwen 
w orden geraadpleegd.

U iteraard is dit een zaak, waarvan de be
slissing bij de Tweede-Kamerfractie berust. 
Gelet op het feit, dat het CDA zich nog in 
de opbouwfase bevindt -  het CDA is nog 
een federatie -  lijkt het ons wijs om (nog) 
m et „de delen welke ingebracht zijn” reke
ning te houden, hoewel men in de gegeven 
situatie zich wel steeds zal m oeten afvragen 
welke beslissing het meest in het belang van 
het CDA als zodanig is.

Wij vertrouwen, dat we hierin snel to t een 
voor de gehele fractie bevredigende oplps- 
sing zullen komen.
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Enquête

Vrij algemene overeenstemming functioneren grondslag
In CDA-verband werden (zoals bij ARP en 
KVP) ook aan de CH-kiesverenigingen 
vragenlijsten gezonden inzake de evaluatie 
van de samenwerking binnen het CDA. Dit 
had tot resultaat dat, in betrekkelijk korte 
tijd, ingevulde formulieren werden ont
vangen.
Een globale indruk over de stand van zaken 
geeft ais resultaat dat de antwoorden 
afkomstig zijn uit:
124 gemeenten of deeigemeenten waar 

reeds een CDA-verband bestaat;
17 gemèenten waar dit in oprichting is;
9 kiesverenigingen die niet betrokken 

zijn bij een CDA-verband, al dan niet 
in oprichting.

Behoudens een tiental uitzonderingen komt 
de gehele groep nog van tijd to t tijd, ten
minste 1 maal en veelal 1 to t 3 maal o f zelfs 
meer dan 3 maal als CH-kiesvereniging 
bijeen. Een drietal daarnaast nog „som s” , 
een zestal uitsluitend in CDA-verband en 
het laatste formulier is afkomstig van een 
contactpersoon (dus geen kiesvereniging). 
In  CDA-verband is men in 51 gevallen 
gewoon 3 of meer malen per jaar te 
vergaderen;
61 komen 1 to t 3 maal per jaar bijeen; 
de rest ó f 1 maal ó f het verband bestaat 
nog te kort om dit te beoordelen.

GRONDSLAG
Bijna algemeen bericht men dat (al dan niet 
na uitgebreide discussie) er overeenstem
ming over het functioneren van de grond
slag bestaat. Slechts van twee verbanden, 
alsmede twee in oprichting is bekend dat er 
(nog) geen overeenstemming bereikt is. 
Enkele van de positieve reacties zijn wat af- 
gezwakt door toevoegingen zoals ,,ja, 
m aar...”  enz. Enkele voorbeelden hiervan 
zijn ,,er wordt wel verschillend over 
gedacht” , ,,blijft altijd discussiabel” en 
,,behoudens de mening van enkele leden 
die het anders zien” .

WAARDERING INBRENG PARTNERS
Over de waardering voor de inbreng van de 
partners zijn vrijwel uitsluitend positieve 
reacties ontvangen. Soms is het antwoord 
,,positief”  iets afgezwakt door toevoegin
gen als ,,meestal, ofschoon niet altijd”  en 
„alles gaat wat slapjesl” etc.

CHU GEEFT HET CDA BIJNA EEN 8
De vraag inzake het enthousiasme van het 
bestuur over de praktijk van de plaatselijke

samenwerking in CDA-verband werd uit
gedrukt in cijfers als volgt beantwoord:

3 X met een 10, waaraan dan bijv. werd 
toegevoegd:,,heeft nieuw leven in de 
kiesverenigingen gebracht”  en ,,alles 
gaat fijn” .

22 X met een 9 
54 X met een 8 
32 X met een 7 
13 X met een 6 
6 X met een onvoldoende 

Enkele formulieren zijn wat dit punt be
treft niet ingevuld, de 130 wel van cijfers 
voorziene formulieren geven een gemiddeld 
waarderingscijfer van ruim 7'/4.
De zeer lage waarderingscijfers (soms wel 
afkomstig van kiesverenigingen waar de 
grondslag niet in het geding is en wel 
waardering bestaat voor de inbreng van de 
partners) zijn meestal toegelicht door op
merkingen zoals: ,,het is nog wat wennen” , 
,,kerkelijke verschillen” , ,,communicatie
stoornissen”  en ,,samenstelling candida- 
ten-lijst” .

BETROKKENHEID JONGEREN 
EN VROUWELIJKE LEDEN
Zeer verdeeld zijn de antwoorden op de 
betrokkenheid van de jongeren en vrouwen 
bij de samenwerking in het CDA-verband. 
Deze tegenstellingen betreffen nog meer de 
jongeren dan de vrouwen.
Een vrij grote minderheid acht de jongeren 
niet voldoende betrokken en eenmaal 
wordt zelfs als oorzaak daarvan vermeld, 
dat de oudere leden zichzelf te gewichtig 
achten.
Een meerderheid vindt, dat de jongeren wel 
voldoende betrokken zijn en zelfs treft men 
een opmerking aan als ,,m .i. teveel, oude
ren laten het wat al te graag aan jongeren 
over!”
Doch beide groepen en vooral bij degenen, 
die het antwoord op deze vragen in het 
midden laten (hetgeen meerdere malen het 
geval is) wijzen op het geheel o f bijna 
geheel ontbreken van jongeren en ook wel 
dames. Hiervoor geeft men gevarieerde 
verklaringen en zal men (hoopt men) t.z.t. 
verbeteringen in aanbrengen.
Slechts één formulier is wat de jongeren 
betreft zeer enthousiast (vanwege het be
staan van een tamelijk omvangrijke groep - 
CDJA -) en wat de dames betreft vindt men 
ook één zeer positieve reactie en wel: 
„nooit zoveel vrouwen in de politiek 
gezien” .

DIVERSEN
De zeer gevarieerde hoeveelheid antwoor
den en opmerkingen op de vrij talrijke 
overige vragen is moeilijk in enkele woor
den samen te vatten.
W at de 9 formulieren betreft die ingezon
den zijn door kiesverenigingen die niet zijn 
opgenomen in een verband of betrokken 
bij de oprichting daarvan delen er twee 
mede, dat er in de loop van 1979 een 
verband to t stand zal komen en een derde, 
dat dit er wel komt, doch men heeft ,,geen 
idee”  wanneer.
Daarnaast is er nog één kiesvereniging die 
uitdrukking geeft aan enige hoop voor sa
mengaan in de toekomst en nog een tweede 
die wijst op mogelijkheden daarvoor bij

gemeentelijke herindeling.
Zodoende blijven slechts een viertal geheel 
negatieve reacties over, die slechts twee 
maal de grondslag als achtergrond hebben 
(één daarvan is een plaatselijke kiesvereni
ging uit een gemeente waar het verband wel 
to t stand is gekomen).
Tenslotte zijn in een tweetal gevallen bij de 
gemeenteraadsverkiezingen pogingen tot 
samengaan op een fiasco uitgelopen, het
geen o.m. toegelicht is met de opmerking 
,,persoonlijke aiiibities en oude frustra
ties”  waardoor dus de CDA-gedachte 
(nog) niet verwezenlijkt is.
Tot zover dit globale verslag naar aan
leiding van de gehouden enquête.

Uniebureau.

Financiën CHU
Alle verwachtingen verre overtroffen
Blij verrast zijn wij als CHU-bestuur met de 
enorme opbrengst van onze tienljes-actie. 
Het is mijn voorgangér geweest, de heer 
A.J. Kaland, die het gelukt is de financiële 
situatie van de CHU gezond te maken en te 
houden ook, waarvoor wij hem nog veel 
dank verschuldigd zijn.
Toen echter het CDA in haar huidige fede
ratieve vorm tot stand kwam waren hier
voor grote bedragen nodig welke vooral de 
laatste twee jaar, nl. 1977 en 1978, enorme 
tekorten zowel hinnen onze begroting als 
binnen onze jaarcijfers veroorzaakten, en 
het was onder deze omstandigheden dat ik 
het beheer van de financiën van onze Unie 
mocht overnemen.
W erken, helaas vanuit de rode cijfers, 
w aarvan ik u de ernst van deze situatie heb 
medegedeeld op onze algemene vergade
ring dit j aar in Arnhem. De reacties van deze 
vergadering hebben mij doen besluiten in 
ons dagelijks bestuur het voorstel te bren
gen om een zgn. tientjes-actie onder onze 
leden te houden, met de hoop dat op deze 
wijze door ons allen aan dit wegwerken van 
deze tekorten  iets gedaan zou worden. Ook 
de mogelijkheid om in verband met ons 
jubileum, ter versterking van onze kas, een 
jubileum-gift te storten w erd onder uw 
aandacht gebracht.
En het resultaat, ja  het heeft alle verwach-

Oud beestje met getal ƒ 129.123,13
Het getal ƒ  129.123,13 is de stand van onze 
frankeermachine (porto) per heden. Het is 
al een oud beestje, dat al heel wat jaartjes 
meegaat zodat dit alleen aangeeft, dat de 
CHU in een reeks van jaren dit hedrag aan 
porto besteed heeft. Dat is dan exclusief de 
verzending van de Nederlander (franke- 
ring bij abonnement) en grotere zendingen 
waarop, mits gebundeld aangeboden, een 
vrij aanzienlijke reductie op het tarief 
wordt verstrekt. Iets wat we gaarne nog 
eens in herinnering brengen aan diverse 
secretarissen van Kamerkringen enz. 
Sommigen verzenden in overleg, of via ons 
en besparen daarmee heel wat tijd, moeite 
en kosten. Anderen vergeten steeds weer, 
dat het Uniebureau een servicebureau is, of 
althans tracht te zijn. Dit geldt dan voor 
allerlei mogelijke inlichtingen, stencilwerk, 
verstrekking van adressen (plakstrookjes) a 
ƒ 0,03 voor twee stuks enz.
Terugkomend op de huidige stand van onze 
frankeermachine kunt u, na de toevoeging 
dat de stand per 1 januari van dit jaar 
ƒ  115,840,33 was, desgewenst nagaan, dat 
er in 10 m aanden een bedrag van 
ƒ  13.282,80 aan porto werd besteed. Ex
clusief het aandeel van de Lohmanstichting 
daarin kom t dit neer op rond ƒ  11.000,—  
of ruim ƒ  1.000,—  per maand.
Enkele grote brokstukken daarvan zijn be
steed aan bijzondere gebeurtenissen. Bij
voorbeeld de verzending van de stukken 
voor de Algemene Vergadering is zeker 
een post van ca. ƒ  1.500,— .
Dan is in het totaalbedrag ook begrepen 
hetgeen besteed w ordt aan het Kader- en 
Vormingswerk, dat snel groeit en zo lang
zam erhand m eer tijd en aandacht vraagt 
dan alle overige w erkzaam heden op het 
Bureau. Alléén reeds in de maand oktober 
bedroeg de porto voor het Vormingswerk 
niet m inder dan ƒ  880,55!
De grote hap daarvan was w eer een bedrag

van ƒ  6 1 6 ,^  voor de verzending van het 
merendeel van de docum entatie voor de 
eerste lesdag van de cursus voor gem eente
raadsleden en adspirant-gemeenteraadsle- 
den. Deze cursus en de twee-avonden-cur- 
sus -  die in hoofdzaak bestem d is voor 
nieuwe leden — alsmede de organisatie van 
de politieke scholingsdag(en) voor de 
vrouwen vorm en het hoofdbestanddeel 
van het aandeel in het CDA-vormingd- en 
scholingswerk dat organisatorisch neer
kom t op de CH-(Stichting). Met een aantal 
andere cursussen en projekten (zoals een 
oriëntatiecursus, een kadercursus, stu
diedagen, de stimulatie en coördinatie van 
het vormingswerk in werkgroepen), w aar
van de organisatie in handen is van de beide 
andere stichtingen, vorm t dat dan het ge
heel van het CDA-vormingswerk. De be
langstelling voor de cursussen is dit jaar 
buitengewoon groot, hetgeen blijkt uit het 
grote aandeel in de porto.
De cursus gem eenteraadsleden, die voor 
enkele jaren gestart is op drie plaatsen 
w ordt in dit seizoen reeds in tien ver
schillende gem eenten gehouden, w aar
naast nog vrij veel personen die deel wilden 
nem en teleurgesteld moesten w orden om
dat het aantal inschrijvingen in de regel de 
mogelijkheden ver overtrof.
Een dus wel zeer verheugende groei, die 
echter heel w at inspanning vergt voordat 
alles in kannen en kruiken is. H et vergt n.1. 
heel w at werk om voor 10 x 4 zaterdagen 
her- en derwaarts in het land zalen te  be
spreken en nog heel w at problem atischer is 
het daarvoor docenten te vinden!
Ook voor de twee-avonden-cursus is er een 
goede belangstelling, deze werd in dit 
seizoen reeds gehouden te  Purm erend en 
binnenkort volgen Erp en Raamsdonk. Be
gin volgend jaar zijn Wageningen, Bleis- 
wijk en Malden aan de beurt w aarnaast nog 
diverse aanvragen in behandeling zijn. Ook

dat vraagt uiteraard zijn werk, zodat het 
U niebureau in deze w eken beter Vor- 
mingsbureau zou kunnen w orden ge
noemd.

Om op de porto terug te  komen, een deel 
daarvan gaat ook heen aan een heel w at 
m inder nuttig doel. Telkenmale als een Le
dencontactblad uitgaat kom en er zo ’n hon
derdtal exem plaren terug m et opm erkin
gen als „vertrokken, nader adres onbe
kend, enz.” D at houdt dan in dat nage
vraagd dient te w orden w aar het lid thans 
zijn lijfblad wenst te ontvangen. De PTT 
verstrekt daarvoor praktische infor- 
matiekaartj es w aardoor het veelal mogelijk 
is het nieuwe adres te achterhalen. Ech
ter ...........het kaartje en de daarbij nood
zakelijke enveloppe kosten ons dan w eer 
een bedrag van ƒ  1,—  aan porto!
En als dit geen effect heeft -  w ant de infor
m atie die de PTT verstrekt luidt nogal eens
N.O. hetgeen een afkorting is van „N ader 
adres O nbekend” -  dient w eer op allerlei 
andere w ijzen navraag gedaan te w orden -  
meestal via de bevolkingsregisters -  zodat 
het lang niet altijd bij die éne gulden blijft. 
We willen daarom  gaarne dit artikeltje over 
porto eindigen m et tw ee opwekkingen en 
wel vraag ons informatie over het vor
mingswerk of vraag — via het CDA in uw 
woonplaats — de twee-avonden-cursus aan 
(de gem eenteraadsledencursus is geheel 
volgeboekt voor dit seizoen) en indien u 
van adres verandert geef ons dan s.v.p. 
gaarne tijdig bericht.
Misschien gaan we dan in de volgende 
m aanden nog m éér onze frankeermachine 
gebruiken voor vormingswerk (wat we 
gaarne doen) en minder voor het achter
halen van adressen (wat een beetje zonde 
van het geld is).

Uniebureau

tingen bij mij en ons bestuur verre over- 
< troffen; dat een bedrag van m eer dan ƒ
125 .000 ,- (honderd vijf en twintig duizend 
gulden) zou worden bijeen gebracht had 
niemand verwacht. H et is om stil van te 
worden. Dit is het zoveelste bewijs dat we 
een levende Unie hebben, ja  een spring
levende partner in het CDA zijn, die haar 
verantwoording kent. Voor dit alles onze 
hartelijke dank!
Met dit bedrag zijn dan ook de tekorten van 
zowel 1977 en 1978 weggewerkt en met 
goede moed w erken we nu aan onze be
groting van 1979 waarbij direct al naar vo
ren kom t dat het uiterm ate belangrijk is dat 
vooral ons ledental gehandhaafd blijft, 
meer nog, ja  noodzakelijk, dat het w ordt 
uitgebreid. Tenslotte is een sterke C.H.U. 
een belangrijke steun in en voor het CDA.

J. Kiers, penningm eester CHU

Het CHU- 
ledenbestand 
en de schatkist
Hoe m eer leden, hoe m eer contributie er 
binnen komt, hoe meer we voor de CHU 
kunnen doen. Maar, helaas is ook het om
gekeerde waar. CH-leden let dus op uw 
zaak!
In augustus m aakt de com puter van alle 
leden die nog niet betaald hebben een 
acceptgirokaart en een daarbij horende lijst 
per afdeling. Deze gegevens gaan naar de 
penningmeesters met daarbij het verzoek 
om die leden langs te gaan en te  trachten de 
contributie alsnog te innen. Veelal gelukt 
dit. De oorzaak van het niet betalen is vaak 
een kwestie van vergeten, ziekte of van in ’t 
ongerede raken van de girokaart.
Door een bezoekje van de penningmeester 
is zoiets snel op te  lossen. H et gaat uiter
aard mij om de,acceptgirokaarten die hun 
weg niet vinden of de weg teruggaan met de 
mededeling „bedankt” als lid.
Dat is niet leuk voor de plaatselijke pen
ningmeester. D at is evenmin leuk voor de 
landelijke penningmeester, en ook niet 
voor de mensen op ons Uniebureau. Pro- 
beer-te voorkom en dat uw penningmeester 
voor niets langs komt.
Ik wil u daartoe nog w at tips geven;
1. Als u m eent te moeten bedanken omdat 

u rechtstreeks CDA-lid wilt zijn, weet 
dan dat u als lid van de CHU autom a
tisch (statutair geregeld) al lid bent van 
het CDA!

2. Wilt u bedanken als lid, accoord, maar 
geeft u  dat door. Stuur de acceptgiro
kaart terug of bel even. Laat niet de 
aktieve penningm eester, tevergeefs 
langs komen!

3. Bent u verhuisd? Ook dan geldt mijn 
verzoek aan u om dit per omgaande 
mee te  delen. •
Bij voorkeur ontvangen we van u het 
adresbandje om de N ederlander terug 
met daarop de m utatie vermeld.

4. Tenslotte een tip die de penningmees
ters me wellicht kwalijk nemen. W an
neer de hoogte van de contributie een 
bezwaar is, overlegt u dan m et uw 
penningmeester. De contributie-beta- 
ling mag geen bezw aar voor u zijn!

drs M. Smits sekretaris CHU
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Wim Aantjes: 
raadsel gevangen 
in spanningen
door: Ruud Lubbers, vice-voorzitter CDA-fractie Tweede Kamer

De gebeurtenissen, die geleid hebben tot 
het neerleggen van al zijn politieke functies 
door Willem Aantjes, zijn overrompelend 
geweest. Zoals altijd lopen feitelijke inhoud 
en procedurele vragen door elkaar; zij la
ten zich wel onderscheiden maar niet 
scheiden, evenmin als hoofd en hart.
Wij werden haast allemaal geïnformeerd 
door de inmiddels berucht geworden pers
conferentie van prof. De Jong. Premier Van 
Agt -  dat weten wij nu -  was vijf dagen 
bezig geweest om nog in het stadium dat 
feiten verzameld werden Wim Aantjes 
ruimte te geven om vermoedens te ontze
nuwen. Maar kon Wim Aantjes dat wel al
leen aan. Waren zijn vrienden Van Agt en 
De Ruyter juist door het feit dat de een 
minister-president en de ander minister van

justitie is niet al te machteloos. Voegt men 
daarbij dat Wim Aan^es toen nog fractie
voorzitter was dan doemt het dramatische 
beeld op van drie in hun functie gebonden 
juristen.
Maandag kwam de zaak voortijdig en 
slecht voorbereid in de publiciteit. D at gaf 
de indruk van een zwijgende prem ier Van 
Agt en een aanklagende prof. De Jong. De 
fel bekrititseerde wijze waarop de zaak 
toen door prof. De Jong over de Neder
landse samenleving w erd gestort riep voor 
velen de academische vraag op w at nu de 
taak van de regering en de taak van de 
Kamer is.
Er was en er is veel te bespreken in en 
buiten de kamer. H ier beperk ik mij to t een 
enkel woord over de politicus Aantjes.

Commentaren

Verbondenheid
Het CDA heeft een zwaar verlies geleden door het besluit van fraktievoorzitter Wim 
Aantjes zich uit de praktische politiek terug te trekken.
Een zwaar verlies omdat deze fraktievoorzitter er in slaagde de eigen stroming van het 
CDA duidelijk te profileren. De vraag wat het Evangelie te zeggen heeft over de praktische 
problemen hield hem voortdurend bezig en bezielde hem. Wim Aantjes was er niet op uit 
het iedereen naar de zin te maken. Hij stond voor de zaken die hij aankaartte en riep mede 
daardoor tegenspraak op.
Vanaf 1959 speelde hij een rol in de politiek. En het was een rol die steeds belangrijker 
werd.
Daaraan is abrupt een einde gekomen. Tragisch en voor velen onbegrijpelijk.
De aanleiding is bekend. Wij zwijgen daarover. Onzerzijds twijfelen wij niet aan zijn 
bedoelingen en intenties, ook al zijn er vraagpunten in zijn handelwijze. Wim Aantjes was 
en blijft een der onzen, met wie wij ons verbonden weten. Iemand, die ongeveer 20 jaar 
een sleutelrol in de politiek heeft gespeeld, kan plotseling zijn uitgespeeid, ook al is er in 
■het verleden geen aanleiding gevonden hem vanwege zijn gedrag in de oorlog te vervol
gen. Er zijn op dit punt tal van vragen. Ook vragen naar het waarom van het aankaarten op 
dit moment. Ook vragen omtrent de waarde en betekenis van het rapport van prof. dr. L. 
de Jong en van de verantwoordelijkheid van de regering daarvoor. Als dit nummer in uw 
bezit is, heeft de Kamer gesproken en zijn er antwoorden door de regering gegeven. 
Hopelijk werpt dit alles meer licht op de zaak.
Intussen heeft Wim Aantjes besloten zich terug te trekken vanwege het aanzien van de 
politiek. Dat is ons inziens een juiste beslissing die gerespecteerd moet worden.
Wij wensen het gezin Aantjes sterkte en wijsheid en Gods zegen toe.
Onze gedachten en gebeden zijn met allen die door de gebeurtenissen van de afgelopen 
weken in verwarring en emotie zijn geraakt.

Ik heb hem  leren kennen als een politicus in 
hart en nieren. Hij had een wonderlijke 
rrienging van radicaliteit, evangelische be
vlogenheid en toch ook realisme in het po
litieke bedrijf van alledag.
Zo kon Wim Aantjes de christen-democra- 
tie steeds oriënteren op idealen, de mensen 
m otiveren en inspireren vanuit evangeli
sche waarden. De dialectiek daarachter 
kon hij erg ver doorvoeren, juist vanwege 
zijn dualistische visie op de verhouding re
gering en parlement: een eigen verant
woordelijkheid van het kabinet enerzijds 
en kam er anderzijds.
Wim Aantjes, de man m et de enorm e poli
tieke antenne; het is vaak gezegd. Typisch 
geen bestuurder, noch manager. Vaak sterk 
artistiek in de politiek. Hij is niet voor nipts 
vergeleken m et de voetballer Rensenbrink. 
Minder bekend was de geweldige inzet van 
Aantjes. Hij maakte veel te veel w erkuren. 
Niet in de laatste plaats om dat de publici
teitsmedia zo’n grote rol in zijn w erk speel
den. Hij was zeker geen slaaf van de media, 
maar schatte ze wel ruimschoots naar 
waarde. Voor hem  bestond geen politieke 
realiteit zonder daarin de wijze te betrek
ken, waarop kranten, radio en t.v. de zaak 
belichten of zouden gaan belichten. H et is 
misschien velen ontgaan, m aar in zijn 
laatste persconferentie als politicus noem
de hij de rol van de media in de politiek 
haast even belangrijk als het w erk van de 
politici zelf.
Aantjes, politiek idealist en realist, maar 
bovenal artiest, was overgevoelig w aar het 
contacten m et mensen betrof. Hij kon an
deren bevestigen, m aar had zelf ook voort
durend bevestiging nodig. Een oordeel 
over een zaak werd snel een oordeel over 
een persoon, niet eens van hem  over ande
ren, m aar vooral van anderen over hem. Zo 
zat er altijd veel spanning in hem  en zijn 
omgeving.
H et ziet er steeds m eer naar uit dat die 
spanning tussen de realist en de idealist, 
tussen de drom er en de jurist, tussen de 
bewogene en de precieze in de te  volgen 
procedures, dat al die spanningen de fas
cinerende dialectiek van het raadsel Wim 
Aanbes uitmaken.
Sprekend over de schemer van de oorlogs
jaren heeft Aantjes gewezen op die span
ning-, die toen in hem zat. Spanning is heni\ 
blijven karakteriseren, misschien niet in de 
laatste plaats omdat de spanning die in 
1945 in hem zat er nooit uitgevloeid is. Hij 
heeft zich na de oorlog en vooral in zijn 
eigen politieke loopbaan in de volle zin van 
het w oord w aar gemaakt. Tot ergenis van 
velen bleef hij het CDA oproepen om zich 
niet bij de w etten van alledag neer te  leg
gen.
Wim Aantjes was een solist. Hoe moeilijk 
had hij het niet met 48 collega’s en dan nog 
al die christen-democratische bewindslie
den. Maar die solist liep wel het vuur uit
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zijn sloffen voor de Christen-democratie. 
Wim Aantjes treedt nu door al die spannin
gen m et veel krediet terug; zoveel krediet 
zelfs dat daardoor paradoxaal genoeg voor 
hem verplichtingen geschapen zijn. Die 
verplichtingen liggen op het terrein van w at 
hij nog voor de samenleving kan beteke
nen.
Wim Aantjes vond — zo zei hij -  de dag van 
zijn terugtreden uit de politiek niet de 
moeilijkste in zijn leven. Dat vond hij de 
dag waarop hij definitief weigerde de Duit
se krijgsdienst daadwerkelijk uit te  oefe
nen. Tussen die twee dagen spant zich een 
boog van 33 jaar. Die boog is opgehangen 
aan de belangrijkste beslissing van zijn le
ven: namelijk het huwelijk met zijn vrouw 
Gisela; een vrouw om van te houden.

Een tragiscii® week
door: Piet Steenkamp, voorzitter CDA

Grondslag politiek handelen
Als er een onderwerp is dat binnen het CDA tot veel diskussie aanleiding heeft gegeven 
dan is dat de vraag naar het funktioneren van de grondslag.
Er zijn heftige diskussies over gevoerd. Leden van partijen deden elkaar verwijten en 
het wederzijdse begrip nam daardoor bepaald niet toe.
Thans is er een rapport van een commissie verschenen over de relatie tussen grondslag 
en politiek handelen.
Het is een belangrijk rapport, dat in alle drie de partijen en onder de rechtstreekse leden 
grote aandacht verdient.De commissie heeft een omvangrijk rapport gepubliceerd. Het 
is niet zonder betejcenis dat de commissie tot unanieme, conclusies is gekomen.
Dit is bereikt via het gebruik van het begrip politieke overtuiging, waarbinnen voor de 
leden van het CDA de grondslag en het program funktioneren.
Het rapport wordt in de partijraden behandeld en het komt in het land aan de orde.
Dat is nodig, want het zou dodelijk zijn voor het CDA wanneer bij of na de fusie een 
conflict openbaar zou worden over het funktioneren van de grondslag.
De leden en de buitenstaanders hebben er recht op te weten waar het CDA staat en hoe 
het CDA de relatie tussen grondslag en politiek handelen ziet. Daar mag geen woord 
latijn bij zijn.
Laat daarom iedereen meespreken en meedenken. Het CDA kan daar alleen maar 
beter van worden.

W at een tragische week voor zovele Ne
derlanders, met nam e joodse landgenoten 
en mensen uit het verzet, die op zo ’n ruwe 
wijze w eer w erden herinnerd aan de be
zettingsjaren. Ons m eeleven m oet naar hen 
uitgaan.

W at een tragische w eek voor Wim 
Aantjes en zijn gezin, en daarom ook voor 
het CDA. Aantjes m aakte fouten, maar hoe 
is het mogelijk dat binnen 24 uur een man 
en zijn gezin zó kunnen worden weg
gevaagd. Onze diepe vriendschap en ver
bondenheid gaan naar hem  uit. Aan Willem 
Aantjes en zijn gezin wens ik toe een diep 
geloof (Romeinen 8 : 28), kracht en rust.

Willem Aantjes was een uitm untend par
lementariër. Hij m aakte een bijzondere 
carrière in de politiek. Ik heb niet de be
doeling om zijn fouten weg te  wissen, maar 
ik vind dat ook zijn w erk in een zolange 
reeks van jaren in de weegschaal moet 
worden gelegd.

Naar mijn mening w orden terecht grote 
vraagtekens gezet bij de presentatie van 
het rapport door dr. De Jong op de inmid
dels beruchte maandagavond. Die presen
tatie is van welhaast beslissende betekenis 
geweest. Aantjes heeft dit geweten na zijn 
gesprek met de heren van het instituut voor

de oorlogsdocumentatie. En hij had er met
een in kunnen springen. Hij heeft dat ech
ter niet gedaan. Hij wilde absoluut eerst een 
gesprek m et het fractiebestuur en de voor
zitters van ARP en CDA, daarna m et de 
gehele fractie. Hij wist dat dit in zijn nadeel 
zou zijn, maar hij heeft dit risiko bewust 
gelopen.

Willem Aantjes heeft grote verdiensten 
voor het CDA-onderweg. Met zijn fractie 
heeft hij in de afgelopen periode het 
CDA een politiek gezicht gegeven. H et is 
geen geheim dat ik het volstrekt eens was 
met zijn politieke lijn. Wij verschilden wel 
eens van mening over de benadering van de 
problemen. Wij hebben daar meermalen 
discussies over gehad. Maar nogmaals: wij 
stonden volstrekt op dezelfde politieke 
plaats.
Wij m oeten doorgaan. Ons ideaal blijft om 
de christen-democratie in dit land en daar
buiten gestalte en een duidelijk herkenbare 
politieke plaats te geven. Wij gaan daarmee 
door in het spoor, dat Willem Aantjes als de 
eerste fractievoorzitter van het CDA heeft 
uitgezet. Ik vertrouw  erop, dat ook Wim 
Aantjes daaraan zijn bijdrage zal blijven 
geven.

14 novem ber .1978 
Steenkamp, voorzitter CDA-.
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Gesprek met baron van Verschuer

Politiek handelen steeds 
weer aan grondslag toetsen
„Ja,” zegt baron van Verschuer, oud-voor- 
zitter van de C H U ,,,het rappo rt ligt er nu. 
„Grondslag en politiek handelen” . De 
commissie heeft er m et intense belangstel
ling en in grote harm onie aan gewerkt. De 
voorzitters van de drie sam enwerkende 
partijen lieten zich er w aarderend over uit. 
Verder kregen we zowel kritiek als com
plimentjes voor ons werk. M aar laten we 
als CDA alsjeblief niet denken dat we er 
zijn w anneer het stuk de vereiste goedkeu
ring van de partij-instanties heeft gekregen. 
Dat er dan een m arsroute is vastgesteld 
welke we voorlopig onbekom m erd kunnen 
volgen. H et rapport is niet voor de eeuwig
heid geschreven.”
„Èen voortdurende uitwerking naar diver
se beleidsterreinen en een vernieuwing van 
standpunten verdient binnen het CDA een 
nooit aflatende zorg” zegt het rapport. De 
commissie heeft dan ook geprobeerd ka
rakter en beleidslijnen van het CDA zoda
nig te formuleren dat de vaste grondslag 
niet zou gaan werken als een plaats waarop 
je rustig kunt blijven stilstaan. Eerder als 
een kompas dat steeds w eer aan politieke 
bezigheid richting kan geven. W e hebben 
daarom een nieuwe aanpak gekozen. U 
weet dat de grondslag-discussie tijdens de 
oprichtings-periode van het Christen De
mocratisch Appèl werd gevoerd, gevoelige 
kwesties raakte. Er was m et nam e verschil 
van opvatting over de vraag of de nieuwe 
partij van haar leden m oest of mocht vra
gen dat zij ook persoonlijk m et de grond
slag instemden. Wel terdege, vond de een, 
anders zou zo ’n christelijke partij maar 
verwateren. Anderen daarentegen vrees
den dat we zodoende anderm ans chris
telijkheid zouden gaan meten. D at kon 
niet. H et was trouwens ook nooit de be
doeling van hen die Zowel leden als beleid 
strakker aan de grondslag wilden verbin
den.
De daaruit voortvloeiende vraag (soms 
spottend doch ook wel eens serieus be
doeld) of je  eerst belijden m oet een echte 
christen te  zijn om to t het CDA te kunnen 
toetreden heeft de commissie in deze vorm 
terzijde gelegd. ,,Niet om dat we ze te lastig 
vonden,” zegt Van Verschuer, ,,maar zeer 
bewust en principieel. De vraagstelling 
deugt niet. De drie partijen hebben ze, eer
lijk gezegd, in de praktijk ook nooit ge
bruikt.

Het is een gedegen stuk denkwerk geworden, dat de 
CDA-commissie „Grondslag en politiek handelen” met haar 
rapport op tafel van de drie partijen KVP, ARP en CHU 
heeft gelegd. Zeventig bladzijden groot. Heel systematisch 
opgezet in acht hoofdstukken met onder-verdelingen. Voor 
een beknopte samenvatting waren toch nog tien 
rapport-pagina’s nodig. Twee velle^es „Aanbevelingen” 
besluiten het rapport, dat de handtekeningen draagt van 
alle commissie-leden: mr. O. W. A. baron van Verschuer 
(voorzitter), dr. W. Aalders, mr. H. K. J. Beernink, drs. L.
P. J. de Bruijn, drs. H. Eversdijk, mr. J. J. A. M. van 
Gennip, drs. W. C. M. Klijn, drs. A. H. A. Veenhof, dr. A. 
Veerman, prof. dr. A. J. Vermaat, prof. dr. J. P. Versteeg, 
drs. A. M. Oostlander (rapporteur).
Wat is de achtergrond van dit omvangrijke rapport en hoe 
kwam het tot stand? De voorzitter van de commissie, mr.
O. W. A. baron van Verschuer, geeft in het hierbij 
gepubliceerde gesprek met CDAktueel, op deze vragen 
antwoord.

Wel stond ook voor ons vast dat de „C ” in 
onze naam onvoorwaardelijk recht-op 
moest blijven staan. Anders zou het ka
rakter van de partij verdwijnen en het was 
juist onze opdracht dat karakter duidelijk 
profiel te geven.

In een brief aan het CD A-bestuur heb ik, als 
commissie-voorzitter, ter begeleiding van 
het rapport over bedoelde onjuiste 
vraagstelling onder andere gezegd dat een 
negatief antwoord op de vraag of een niet- 
christen lid van het CDA kan zijn al te 
gemakkelijk to t confessionalisme zou lei
den. Dat wü zeggen: to t onderschikking 
van de politiek aan kerkelijk gezag en ker
kelijke leer. De eigen verantwoordelijk
heid van de christendemocratische partij 
zou daardoor worden verduisterd of op 
wezenlijke punten aan haar kunnen w or
den ontnomen. Een positief antwoord 
daarentegen zou in de regel de suggestie 
wekken alsof verzwakken of verbreking 
van de relatie tussen het Evangelisch ge
tuigenis en het politieke leven toelaatbaar
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GEEF DE JEUGD EEN KANS

Duizenden kinderen worden in hun 
ontwikkeling klemgezet.

GEEF DE JEUGD EEN TOEKOMST
Vele kinderen en ook ouders 
kunnen geholpen worden.

DANK ZIJ UW HULP:
leert een gezin weer met elkaar 
praten;
voelt een kind zich weer begrepen; 
hoeft een jongere misschien niet 
weg te lopen.

KDDP DE ORANJEKALENDER
Dm kinderen goed te helpen is inzet 
nodig, maar ook goede voorzieningen 
en deskundige mensen.
De overheid betaalt lang niet alles 
en daarom hebben wij Uw hulp 
hard nodig.

KOOP ÉÉN OF LIEFST MÉÉR 
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(Nederlands e n /o f viertalig)

DE PRIJS IS F 6.25
Verzendkosten f  2,10 extra

POSTGIRO 517400
Kalenderactie Pro Juventute 

Postbus 7101 ' 1007 JC  Amsterdam 
Telefoon (020) 79 09 49

zou zijn. Tegen dit gevaar van verw ereld
lijking van de politiek hadden we evenzeer 
te waken. H et CDA acht zich niet bevoegd 
te vragen naar de persoonlijke geloofso
vertuiging van zijn leden. De leden dienen 
evenwel persoonlijk aanspreekbaar te  zijn 
op onze politieke overtuiging. H et hart 
daarvan w ordt gevorm d door de inspiratie 
van en de toetsing aan de grondslag van het 
CDA. De vraag hoe CDA-leden hun posi
tief antwoord op deze aanspreekbaarheid 
verenigen m et hun overtuiging ten aanzien 
van andere levensterreinen, kan binnen de 
grenzen van een politieke partij niet 
beantw oord worden. Ze verdient derhalve 
een bespreking op ander niveau. Aldus 
mijn brief.”

RICHTSNOER
De grondslag zegt dat het CDA het Evan
gelie (de commissie leest hiervoor liever: 
de Heilige Schrift) als richtsnoer voor het 
politiek handelen aanvaardt. „H et streeft 
naar een maatschappij waarin de Bijbelse 
gerechtigheid gestalte k r ijg t.........” Op de
ze grondslag wordt een „politieke overtui
ging” gebaseerd die het CDA als partij 
duurzaamheid geeft, samenhang in de par
tij schept en de leden onderling samen
bindt.
Die overtuiging en heel ons politieke beleid 
m oet telkens weer aan de grondslag w or
den getoetst. Van elkaar m oeten de leden 
mogen aannem en dat die politieke overtui
ging persoonlijk aanvaard wordt.
-  W a s h e t, n a  d e  v a a k  h e te  d isc u ss ie  in  
1 9 7 5 , n ie t  m o e i l i jk  o m  n u  b in n e n  d e  c o m 
m is s ie  la n g s  a n d e r e  w e g e n  t o t  e e n s lu id e n 
d e  fo rm u le r in g e n  te  k o m e n ?  D a a r in  w a r e n  
„ r e k k e l i jk e n  e n  p r e c ie z e n ” ( o v e r  d e  d r ie  
p a r t i je n  v e r d e e ld )  to c h  h e id e  v e r te g e n 
w o o r d ig d ?
,,Dat verschil in kerkelijke en politieke af
komst was tijdens de besprekingen inder
daad vaak m erkbaar,” antw oordt Van Ver
schuer. „Iedere groep heeft zich nu een
maal een bepaalde manier van denken en 
spreken aangewend. W e gebruiken zekere 
„w achtw oorden” die een vaste, groepsge
bonden w aarde en betekenis hebben ge
kregen. Buiten die groep w orden deze 
echter nauwelijks herkend. De term 
,,rentm eester-zijn” bijvoorbeeld roept bij 
het protestantse kerkvolk een complex van 
begrippen op. Anderen m oeten echt nog 
wel vragen w at er nou precies mee wordt 
bedoeld. Er is tussen de commissie-leden 
dan ook vaak stevig en diepgaand gediscus
sieerd. De theologen onder hen bleven 
daarin natuurlijk niet achter. De eensge
zindheid en het wederzijds begrip hebben 
daar echter niet onder geleden. H et zegt 
ook wel iets dat vrijwel alle leden elke ver
gadering hebben bijgewoond. H et waren 
weldadige gesprekken die to t een werkelijk 
gemeenschappelijk opgestelde formulering 
hebben geleid.

PIJNLIJKE SPANNING
Globaal geeft het rapport aan w at de op
roep van het Evangelie volgens het CDA

CDAktueel
FBTEN EN MENINGEN
CHRISTEN DEMOCRATISCH APPÈL

voor het politiek handelen betekent. H et 
gevaar dat de „C ” in de naam door m en
selijk misbruik zijn w aarde gaat verliezen 
w ordt in het rapport volledig erkend. De 
pijnlijke spanning tussen norm  en w er
kelijkheid, tussen inspiratie en gedrag mo
gen we niet verdoezelen of ontlopen. Zo 
kan ons steeds de spiegel w orden voorge
houden. W at gevaar voor misbruik betreft 
is „de kerkelijke kansel niet veiliger dan 
welk ander spreekgestoelte ook.”
In verbinding m et „de politieke overtui
ging” komen in het rapport onderwerpen 
als staat en overheid, ons democratisch 
stelsel en de overheid en de verantw oor
delijke samenleving ter sprake. Ook over 
,,kerkelijke en politiek handelen” (de ver
houding van kerk to t partij) w orden histori
sche en actuele ge.dachten ontwikkeld.
Om het ,,levend houden” van de r e la tie  
tussen grondslag en politiek handelen te 
bevorderen worden aan het rapport een 
aantal concrete voorstellen toegevoegd. 
Aan de verschillende instanties binnen de 
Nederlandse christen-democratie (fracties, 
besturende colleges en instellingen) moet 
eigen verantwoordelijkheid w orden gege
ven. Voor de personele bezetting van ver
antwoordelijke posten in het CDA wordt 
het noodzakelijk geacht te  letten op de 
toewijding, in solidariteit aan de gem een
schappelijke politieke overtuiging.

H et politiek studiecentrum zal bij zijn werk 
m oeten blijven binnen datgene w at in de 
grondslag is aangeduid. H et vormings- en 
scholingswerk dient een zo goed mogelijk 
inzicht te geven in de politieke Overtuiging 
van het CDA. Ook zal de w ervende activi
teit vanuit het CDA door de grondslag 
m oeten zijn genormeerd. Christen-democ- 
ratische vertegenwoordigers in staten en 
raden zullen periodiek duidelijk moeten 
maken op welke wijze de partijgrondslag 
en de politieke overtuiging in het beleid 
hebben doorgewerkt. De partij dient erop 
toe te zien dat er tussen de besturen en dO 
fracties op verschillende niveaus voldoen
de onderling contact is om een sam enhan
gend beleid te realiseren. De „bewaking” 
van het functioneren van de grondslag mag 
niet aan een bepaalde instantie worden 
overgelaten. D at is een zaak voor de hele 
partij.

In de politieke overtuigingen zullen an t
woorden vervat m oeten zijn op de huidige 
maatschappelijke Vragen. Als sleutelkwes
ties voor de toekomstige maatschappelijke 
ontwikkeling worden onderm eer genoemd 
de ontwikkeling van de verantw oordelijk
heidsverdeling in de samenleving in ver
band met het eigen karakter en de eigen 
beleidsruimte van kerken en m aatschappe
lijke organisaties. De betekenis van betaal
de en van onbetaalde arbeid voor een zin
volle levensbesteding. De grenzen van de 
verzorgingsstaat die blijken uit het in zicht 
komen van de grenzen van de vrijheid (van 
opleidingskeuze, van beroepskeuze, van 
inkomensvorming) en van de grenzen van 
de zorg (gezondheidszorg, sociale zorg). 
De beheersbaarheid en bestuurbaarheid 
van de technologische ontwikkeling. De 
nucleaire bewapening en andere mens- 
heidsbedreigende wapensystemen. De be
scherming van het ongeboren, gehan
dicapte en naar het einde neigende leven. 
De internationale rechtsorde en de relaties 
met totalitaire staten c.q. m et staten waarin 
mensenrechten ernstig in de knel komen 
(Afrika, Latijns A m erika).’
In rapporten en no ta’s die er over deze 
punten dienen te komen zal steeds moeten 
worden gepoogd om zich ten opzichte van 
de grondslag van het CDA te verantw oor
den.

VOORTDUREND GESPREK
Het is wel duidelijk, zegt Van Verschuer, 
dat we m et dit rapport geen afgerond 
handboek voor politici hebben gegeven. 
We wilden dat trouwens ook niet. H ét Ap
pèl vanuit het Evangelie is niet iets waarvan 
de inhoud door een paar m ensen kan wor
den uitgevonden. H et m oet in voortdurend 
gesprek tussen hen die er zich door aange
sproken w eten inhoud en gestalte krijgen. 
Juist omdat de Heilige Schrift geen conc
reet politiek recept aanreikt zullen we met 
elkaar steeds opnieuw naar de consequen- 

. ties van de „Evangelische O proep” moeten 
blijven zoeken.

G. J. Brinkman
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Nieuwe presidente Centrale van CH-vrouwen:

Werkzaam en waakzaam zijn 
bij toegroeien naar een CDA

, De Centrale van CH-vrouwen heeft, sinds 
de in oktober jongsleden gehouden alge
mene vergadering, een nieuwe voorzitster, 
en wel mevrouw M. Bellingwout-Rooden- 
burg uit Vlaardingen.
Mevrouw Bellingwout sprak na haar ver
kiezing een korte rede uit, waarin zij aller
eerst de scheidende voorzitster, mevrouw
H. Tegelaar-Boonacker toesprak. Helaas 
moest mevrouw Tegelaar het voorzitter
schap neerleggen, gezien haar hoge functie 
van vice-presidente van de CHU en het 
daarbij komende werk in CDA-verband, 
aldus mevrouw Bellingwout. Zij betreurde 
het vertrek van mevrouw Tegelaar niet al
leen. Zij vond het eveneens te  betreuren, 
dat onder de vele capabele leden van de 
Centrale niemand anders in staat bleek te 
zijn het voorzitterschap te vervullen. 
,,Ikpas niet in de rij van em inente vrouwen, 
die ik als presidente van de Centrale ge
kend heb” , aldus m evrouw Bellingwout, en 
zij noemde:
Freule W ttewaall van Stoetwegen, m en
selijk, moederlijk, kordaat en populair als 
geen ander; 25 jaar kamerlid van de CHU. 
Mevrouw Grooten-van Boven, ervaren 
advocate en bestuurster, fris, to the point, 
vechtend voor twee vrouwen in de Kamer. 
Mevrouw Tegelaar-Boonacker, jong, 
doortastend, politiek en organisatorisch 
doorkneed. Al in 1965 ?at zij in de organi
satiecommissie te r  gelegenheid van het 30- 
jarig bestaan van de Centrale. Organiseren 
is ingebakken in haar hele persoonlijkheid! 
In die rij m oet ik mij aansluiten en laten we 
nuchter zijn, met een meesterstitel die ik in

de praktijk nooit gebruikt heb, en een 10- 
jarig, ik mag wel zeggen geslaagd, lidm aat
schap van de Vlaardingse G em eenteraad” . 
Mevrouw Bellingwout vervolgde aldus: 
,,Oude bekende van de Centrale — 14 jaar 
geleden notuleerde ik de tweedaagse con
ferentie in het Baarns Zendingscentrum 
m et mijn 9 weken oude zoon in een reis- 
wieg op één van de grote bovenzalen, wat 
vrijwel niemand opgem erkt had voordat ik 
die reiswieg bij het weggaan van de trap 
afsleepte -  . .  .een heel oude bekende dus 
van de Centrale, dat wel, m aar in de keu
ken kijken, achter de schermen kijken, dat 
is toch heel w at anders!
Pas de laatste m aanden heb ik ervaren w at 
er allemaal aan dat presidentschap vast zit: 
vertegenwoordigingen naar CH-bestuur en 
Unieraad, Nederlandse Vrouwenraad en 
CDA-bestuur en dan de belangrijkste taak 
van de toekomst, het m eebouwen aan een 
zelfstandige politieke CDA-vrouwenor- 
ganisatie. Daarin de voortrekkersrol blij
ven spelen die in de afgelopen 5 jaar van 
samenspreken, door mevrouw Tegelaar is 
vervuld, zal ongetwijfeld voor mij de 
zwaarste en moeilijkste opgave zijn.
U begrijpt dat ik deze functie nooit zou 
hebben aanvaard als ik niet zeker was van 
een sterk en ervaren bestuür. Bovendien 
zal de vice-voorzitter mevrouw Punt een 
werkzaam aandeel in het voorzitterschap 
blijven houden. Vrouwengeluiden is in zeer 
goede handen bij m evrouw Baud, de Ad
ministratie bij m evrouw Logt.
W at er bij de secretaresse, mevrouw Van 
der Mei binnenkom t aan post en aan con

tacten waarop gereageerd m oet worden is 
verbluffend. Van harte hoop ik dat zij het 
secretariaat zal blijven vervullen, ondanks 
haar al dubbele functie van Raadslid en 
Statenlid!
Geen mens kan gemist, ook niet de Pen- 
ningmeesteresse mevrouw Van der Linde 
en mevrouw Stolte.
Gegeven deze situatie, durf ik, zij het m et 
schroom, deze functie te  aanvaarden.

DE TOEKOMST
In de komende jaren zullen de activiteiten 
van de Centrale geheel ingelijfd worden in 
CDA-verband, juist dat vraagt een ver
hoogde inzet van ons.
Als CHU zijn wij in het CDA maar een 
kleine groep, onze qualiteit zal onze w aar
borg zijn!
D at betekent voor ieder van ons werk aan 
de winkel! In de eerste plaats, vasthouden 
aan onze grondslag: n.1. de doorwerking 
van het Bijbels getuigenis in het politiek en 
staatkundig leven, de vrijheid van gods
dienst en geweten, de verdraagzaam heid 
en het respect voor anderen. D at zijn in 
heel grote trekken de Christelijk Histori
sche Beginselen, die we blijvend en her
kenbaar in het CDA gestalte dienen te ge
ven.
De Centrale heeft een rijpe ervaring in het 
meespelen in de politiek. Op ieder niveau 
zijn onze vrouwen te  vinden, in kabinet, 
kamer, staten en raden.
Juist in deze overgangsperiode dienen wij 
werkzaam  en w aakzaam  te zijn. Vooral op

M e v r o u w  M . B e ll in g w o u t-R ó o d e n b u r g  u i t  
V la a rd in g e n , d e  n ie u w e  v o o r z i t s t e r  v a n  d e  
C e n tr a le  v a n  C H -v r o u w e n .

plaatselijk en regionaal gebied is er veel aan 
de gang w aar we aan mee kunnen doen. Ik 
denk aan de inspraakgroepen en w erk
groepen ten behoeve van Irestem- 
mingsplannen, educatieve plannen, so- 
ciaal-culturele plannen, de woningbouw- 
adviescommissie, de W elzijnsraden, het 
vormingswerk voor vrouwen. Probeer een 
plaatsje te bemachtigen, zodat u gehoord 
en gezien wordt. U heeft al zo ’n pré door lid 
van onze centrale te zijn. Laat u maar ge
rust blijken dat u uw drempelvrees al kwijt 
bent, dat u nuchter blijft oordelen, ook in 
moeilijke kwesties en dat u de zaken 
beoordeelt vanuit uw achtergrond! 
Zodoende kunnen wij als centrale, toe
groeiend naar één grote CDA-vrouwenor- 
ganisatie alvast voet aan de grond krijgen in 
ons maatschappelijk bestel” , aldus de 
nieuwe voorzitster van de Centrale van 
CH-vrouwen.

Regionale vormingsleiders:
afgestemd pakket van aktiviteiten in CDA-verband

Er zijn aktiviteiten binnen de CHU waar
van je jezelf afvraagt of je daarover nog 
wel in de Nederlander wat mag zeggen, om 
reden dat het eigenlijk CDA-aktiviteiten 
betreft. Bedoeld wordt, zoals de kop boven 
dit artikel aangeeft: het regionale vor
mingswerk.

DE VERGADERING VAN 30 OKTOBER
In een te kleine zaal - op zoveel enthou
siasme was niet gerekend, onze excuses 
daarvoor - waren de 30e oktober ’s avonds 
alle CDA-vormingsleiders bijeen. De voor
zitter, de heer A. Schouten, van de 
Stichting Politiek Vormings- en Scholings- 
werk CDA opende met gebed en sprak 
vervolgens een hartelijk woord van wel
kom.
H et betrof hier een zuiver informeel 
overleg, om dat de CDA-stichting (nog) niet 
rechtstreeks met de regionale vormingslei
ders kontakten kan leggen. Elke partij 
heeft nl. zijn eigen vormingsstichting, met 
de eigen - meestal afwijkende - regels en 
taakafbakening van de vormingsleiders. 
Om een simpel voorbeeld van het- afwijken
de te noemen: de ARP kent buitendienst
medewerkers, de CHU kent regionale 
vormingsleiders en de KVP kent kring- 
vormleiders.
N a de opening had een eerste kennisma- 
kingsronde plaats. Een goede zaak dat de 
ruim twintig ,,werkers te veld” eens met 
elkaar kennis konden maken. Voorts werd 
door elk der bureau-mensen verteld hoe 
binnen elk der partijen het werk func
tioneert.

VERSCHILPUNTEN
De volgende opvallende verschilpunten 
traden daarbij a a n ' het licht. De AR 
buitendienstmedewerkers doen veel partij- 
organisatorisch werk, zoals het helpen van 
de zwakkere kiesverenigingen bij het opzet
ten van een seizoenprogramma, het op 
verzoek inspringen bij ontstane menings
verschillen (brandjes blussen), kiesvereni
gingen helpen bij het oprichten van een 
CDA-verband. De ARP-ers ontvangen een 
zekere vergoeding. Bij de KVP en CHU

kent men geen vergoeding buiten de ver
goeding van gemaakte reiskosten e.d.
De hiervoor genoemde AR-werkzaamhe- 
den worden binnen de KVP en de CHU 
meestal op kamerkring-niveau door be
stuursleden verricht o f  gebeuren helemaal 
niet. Een ander verschilpunt is dat bij de 
CHU het instituut van vormingsleiders 
nieuw is, bij de KVP één jaar oud en bij de 
ARP al jaren ingeburgerd.
Terzijde moet even vermeld dat door de 
CHU getracht is t.a.v . de benaming van de 
vormingsleiders met ARP en KVP op één 
spoor te gaan zitten. Helaas is dit afgeketst 
omdat in de federatie-periode men er niet 
voor voelde de eigen benamingen te wijzi
gen.
Als derde verschilpunt bleek dat door het 
historisch gegroeide werkgroepenwerk bin
nen de KVP - thans is het werkgroepen
werk een CDA-aktiviteit - ook het vor
mingswerk regionaal vaak daarop geënt is. 
De werkgroepen tenderen in enkele geval
len naar het fractiebegeleidingswerk. Bij de 
ARP daarentegen zijn de werkgroepen (dit 
zijn niet de CDA-werkgroepen) gericht op 
de stimulering van de discussie in de partij
raad, een vorm van voorbereiding die in de 
CHU plaats vindt middels commissiewerk 
van de Lohmanstichting. Dat een en ander 
verwarrend werkt en het langs elkaar heen 
praten bevordert, is duidelijk.

AKTIVITEITEN
De diverse kamerkringen, voorzover aan
wezig, vertelden aan welke aktiviteiten men 
werkte.
Duidelijk bleek, dat er naast werkzaamhe
den vooral sprake was van plannen maken 
en het zoeken naar de juiste vormen en het 
vormingswerk.
De één gaat praktisch te werk en start een 
cursus, de ander tracht door inventari
sering de juiste behoefte te peilen, weer een 
ander is in de beginfase en vraagt zich af 
hoe en wat te doen naast het landelijk 
pakket van aktiviteiten, enkelen buigen het 
functionerende werkgroepenwerk om tot 
vormingswerk en zoeken naar aanvullende

cursussen, Limburg kwam met o.a. het 
idee van de provinciale documentatie. 
Algeméén was wel de wil om met elkaar te 
komen to t een afgèstemd pakket van akti
viteiten in CDA-verband.

CHU-ORGANISATIE
Tot zover deze leerzame vergadering van 
vormingsleiders. Wij hopen op een spoedig 
vervolg, opdat we langzaam m aar zeker op 
één spoor komen.
Uiteraard is daarvoor van doorslaggevende 
betekenis was en hoe snel de CDA- 
vormingsstichting hieraan doet.
Aan de CHU-lijst van regionale vormings- 
leiders is, mede dankzij de vergadering van 
30 oktober een en ander veranderd. Met 
Limburg en Noord-Brabant is afgesproken 
dat, hun fungerende provinciale man voor 
het vormingswerk tevens de CHU vertegen
woordigt.

De CHU kent thans de volgende regionale 
vormingsleiders;

Groningen: mevr. A. W. Knottnerus- 
Monster, Hamrikkerweg 7, Nieuw- 
Scheemda.
Friesland: mevr. H. Huistra-Hielkema, 
Ivigeleane 7, Scharnegoutum, tel. 05150- 
13478.
Drenthe: J. Spoelder, Assumberg 23, Ro
den, tel. 05908-18744.
Overijssel: H. W ijnja, ir. v. Diggelenkade 
9, Kampen.
Gelderland: mevr. C. H. Reitsma-van 
Spanje, Sparrenlaan 3, Epe (Gld.), tel. 
05780-4819.
Utrecht: A. A. Rommes, Merwedekade 
149, Utrecht, tel. 030-881159.
Haarlem: mevr. M. Verheul-Verhulst, W. 
Denijslaan 11, Heemstede, tel. 023-289625. 
Den Helder: P. Meinema, Torenlaan 15, 
Heiloo, tel. 072-333981.
Rotterdam; H. P. van Oostende, Honte- 
nissestraat 17, Rotterdam, tel. 010-801481. 
Leiden: J. Speelman, van Cralingenlaan 3, 
W assenaar, tel. 01751-11665.
Dordrecht: L. de Snayer, Willem Frederik- 
straat 67, Vlaardingen, tel. 010-747791.

Zeeland: M. Juursema, Westerzicht 646, 
Vlissingen, tel. 01184-64379. 
Noord-Brabant: H. Schellekens, Kastanje- 
laan 43, Bergen op Zoom , tel. 01640- 
34645.
Limburg: P. van Éssen, Caumerbeek 8, 
6166 GE Geleen, tel. 04494-43881.

VOOR ELK LID VAN BELANG
M aar, zult u zeggen, waarom dit allemaal 
hier vermeld? Deze gegevens zijn wellicht 
van belang voor de genoemde vormings
leiders zelf en voor kamerkringbestuurs- 
leden, m aar niet voor het CHU-lid in het 
algemeen.
Toch wel menen w ij, in ieder geval om twee 
redenen, nl.:
a. dat elk lid toch op de hoogte behoort te 
worden gebracht van waf er organisato
risch en politiek in de Unie leeft! Daartoe 
dient het ledencóntactblad.
b. u dient te weten dat de Unie bezig is, 
ook nu de CDA-fusie voor de deur staat, 
om de ons inziens onmisbare Unie-inbreng 
zo goed mogelijk te doen zijn.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas- en
Slaginstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652
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CH JO krachtig en levendig inbrengen in CD JA

M
c h f o

door: Poter Heukeis, iroorsitter CHJO

CHJO OP WEG NAAR HET CDJA

In dit nummer van het leden-contactblad 
„de Nederlander” wil ik jullie graag verslag 
doen over het reilen en zeilen van onze 
christen-democratische jongerenorganisa
ties. Sinds het hegin van het nieuwe poli
tieke seizoen hebhen we reeds een veelheid 
van aktiviteiten gehad te weten de intro- 
duktieconferentie in Vught in CD JA-ver
band; een voortreffelijke themadag over 
Zuid-Amerika en in het weekeinde waarin 
je dit stukje leest een conferentie over 
christelijk onderwijs, als machtsfaktor of 
als kracht. Tevens aansluitend de algemene 
ledenvergadering, gevolgd door een poli
tiek forum.

In CDJA-verband w ordt onder leiding van 
Ria Oomen, hard en goed gew erkt aan de 
verdere integratie van de christen-demo
cratische jongerenorganisaties en de recht
streekse leden. De eenwording verloopt in 
een aantal fasen en daarbij komen ver
schillende onderwerpen aan de orde. Voor

de komende tijd is dat de discussie over de 
grondslag, w aarover in CDJA-verband al 
m eer dan eens is gesproken.
H et is de mening van het CHJO-bestuur dat 
het rapport van de commissie-Van Ver- 
schuer een belangrijke en wezenlijke bij
drage aan de discussie vormt. Bij goede 
lezing van het rapport eh vooral naleving 
kan men het CDA niet verw ijten dat het 
een open of een kleurloze partij zou kun
nen worden. D at neem t niet weg dat er op 
onderdelen kritiek nodig is, die ik op de 
komende algemene ledenvergadering van

de CHJO zal toelichten. H et CDJA heeft 
een commissie ingesteld om een inventari
satie te m aken van de verschillende poli
tieke standpunten van de drie jongerenor
ganisaties, teneinde te komen to t een poli
tieke visie van het CDJA, ten  aanzien van 
tal van politieke onderwerpen.
De commissie staat onder leiding van Ron 
Davids. Ten behoeve van deze discussie 
heeft de CHJO een aantal politieke menin
gen op schrift gesteld, zoals die in de CHJO 
leven en deze besproken m et het provin
ciaal overlegorgaan, w aarna deze notitie 
aan de politieke commissie is gegeven. Ik 
ben ervan overtuigd dat op korte termijn 
hiermee belangrijke vorderingen kunnen 
maar vooral ook zullen w orden gemaakt. 
Het CDJA-bestuur w ordt in belangrijke 
mate door financiële zorgen gekweld door 
enerzijds de teruglopende CRM-bijdrage, 
anderzijds door de tegenvallende bijdrage 
van het CDA ten bate van de rechtstreekse 
leden. Onevenredig veel tijd m oet daar
door aan financiële problem en w orden be
steed; noodzakelijke opbouw van het 
CDJA w ordt daardoor vertraagd.
Veel vragen bereiken ons ook vanuit de

provincies, m et name w anneer het gaat om 
de provinciale statuten. Vrijwel altijd zijn 
dit vragen over de federatieve opbouw van 
de organisatie en vragen over de samen
stelling van besturen, een enkele keer ook 
worden in statuten als deze reeds vergaan
de uitspraken gelezen over de toekomstige 
struktuur bijvoorbeeld w at betreft het 
funktioneren van de grondslag. H et lijkt het 
CDJA-bestuur zonneklaar dat een algeme
ne regel voor alle provincies.soms w at veel 
gevraagd is, anderzijds m oeten provincies 
begrijpen dat deze statuten door de drie 
leden vergaderingen van de organisaties 
alsmede door de vertegenwoordigers van 
de rechtstreekse leden zijn goedgekeurd. 
Daarvan zonder deugdelijke reden af te 
wijken zou ons terecht de kritiek van de 
bovengenoem de instanties opleveren.
W at de vertegenwoordigingen van recht
streekse leden betreft heeft het CDJA-be
stuur gemeend dat ook zij in provinciale 
besturen paritair vertegenwoordigd dienen 
te zijn en het heeft in die zin de model
statuten aangepast.
Samen op weg in een federatief CDJA naar 
één gefuseerd CDJA betekent nu w erken in 
de diverse nu nog afzonderlijk werkende 
jongerenorganisaties en deze zo krachtig 
en levendig mogelijk inbrengen in het 
CDJA. D at betekent voor ons actief leden 
werven en activiteiten organiseren voor 
een dynamische christen-domocratische 
politiek geschoeid op het bijbels uitgangs
punt. D at te mogen uitdragen kan toch on
mogelijk als een opgave gezien worden.

Peter Heukels.

Christen-democratische visie
inzet Europese verkiezingen
In juni 1979 kunnen zo’n 180 miljoen in
woners van de Europese Gemeenschappen 
(EG) zich voor het eerst via rechtstreekse 
algemene verkiezingen uitspreken over de 
samenstelling van het dan 410 leden tellen
de Europese Parlement.

Deze Europese verkiezingen zijn van histo
risch belang, omdat daarm ee eindelijk het 
in 1957 bij de oprichting van de EG, erken
de dem oliatische principe van direkte al
gemene verkiezingen werkelijk toegepast 
zal worden. Tot op heden w erden de nu nog 
198 Europese parlem entariërs vanuit de 
negen nationale parlem enten afgevaar
digd.

DEMOCRATISERING BESLUITVOR
MING
Met deze direkte verkiezingen zijn we er 
overigens nog lang niet. H et huidige Euro
pese Parlem ent functioneert niet in een 
volwaardige democratische besluitvor-' 
mingsstructuur, waarin het parlem ent de 
regering controleert, zonodig naar huis 
stuurt, over initiatiefrecht beschikt etc. Er 
bstaat ook nog geen Europese regering. De 
belangrijkste besluiten w orden genomen 
door de Europese M inisterraad bestaande 
uit ministers uit de nationale parlementen. 
Deze besluiten worden genom en op basis 
van de voorstellen van de Europese Com
missie, die daarover advies moet vragen 
aan het Europese Parlem ent. Deze advie
zen zijn echter vrijblijvend van aard. De 
laatste jaren bestaat er ook nog zoiets als de 
„Europese raad” een niet in het Verdrag

van Rome omschreven orgaan, waarin de 
politieke leiders van de negen lidstaten 
over grote politieke vraagstukken overleg
gen en besluiten nemen. H et Europese 
parlem ent beschikt over tw ee grove nau
welijks te hanteren machtsmiddelen: het 
kan de begroting van de EG in haar geheel 
verwerpen en de Commissie in haar geheel 
naar huis sturen. Beide machtsmiddelen 
zijn nog nooit toegepast.

PARTIJVORMING
In het Europese Parlem ent zijn vele poli
tieke stromingen vertegenwoordigd, die 
allen een eigen antwoord geven op Europe
se vraagstukken; de socialisten, liberalen, 
konservatieven, kommunisten, gaullisten 
en de christen-demokraten. Tussen deze 
politieke groeperingen bestaan aanzienlij
ke verschillen in politieke visie, m aar ook 
binnen elke groepering als gevolg van na
tionale karakters, historische achtergrond 
etc. Er zijn nu drie Europese partijfedera
ties die een eigen verkiezingsmanifest of 
program hebben. De Federatie van Libe
rale en Demokratische Partijen (opgericht 
in m aart 1976), de Europese Volkspartij 
(EVP) een federatie van 12 christen-de- 
mokratische partijen uit 7 lidstaten (opge
richt in april 1976) en de sinds 1957 be
staande Confederatie van Socialistische 
partijen.

EVP
Voorzitter van de EVP is de Belgische ex- 
minister-president Leo Tindemans en een 
van de vice-voorzitters is N orbert Schmel-

M et de CHJO naar CDJA
Onder dit motto heeft de CH JO  zich in 
haar tweeënvijftigste levensjaar gestort. 
Een jaar vol met activiteiten, conferenties, 
vergaderingen, waarover de Nederlander u 
steeds informeert. Een jaar echter ook, 
waarin hard gewerkt moet worden om het 
m otto waar te maken. H et CDJA eist 
van ons een grote inbreng en een grote 
inzet.

Daarvoor zijn vele werkers nodig. 
Ook nieuwe werkers.
Unieleden, zijn er geen jongeren in uw 
omgeving, die met de CH JO  willen mee^ 
werken aan één CDJA? O f die nadere 
informatie over de CH JO  zouden willen 
krijgen? Stuurt u dan onderstaande bon in. 
Laten wij samen proberen CHJO en CDJA 
te versterken.

BON
Ondergetekende,
N aam :. , ........................................................................................................
Adres:.................................................................................................
Postcode en w oonp laa ts:..................................................... .....................
G eboortedatum :................................................................................... ......

P wordt lid van de CHJO
Ö heeft belangstelling voor de CH JO  en wenst nadere informatie

Handtekening:

Deze bon opsturen naar Algemeen Secretariaat C H JO , Lange Geldersekade 8, 3311 CJ 
Dordrecht.

zer. De EVP heeft sinds 7 m aart 1978 een 
bindend Europees partijprogram , waaraan
o.a. de ARP, de CHU en de KVP hun 
goedkeuring hebben gegeven. Na juli 1979 
zullen 9 CDA-vertegenwoordigers de in- 
houd van het EVP-program als hun poli
tieke visie naar buiten brengen. Van groot 
belang voor de kiezers, m et name de jonge
ren is dan ook een goede kennisnam e van 
de inhoud van het EVP-program. Geeft het 
EVP-program een aanspreekbare christen- 
demokratische visie? W orden hierin goed 
gefundeerde politieke alternatieven aan
gegeven voor de tekortkom ingen in het 
huidige Europese beleid? De noodzaak van 
een op het evangelie gefundeerde beleids
visie to t uitdrukking kom end in een de- 
mokratisch Europees beleid zal voor de 
meèsten duidelijk zijn gezien de vele m aat
schappelijke problem en die de huidige 
eenzijdig gerichte industriële ontwikkeling 
in Europa teweeg brengt, zoals de groeien
de regionale en sociaal-ekonomische onge
lijkheid, de machtsconcentratie, grond
stoffenuitputting, milieuvervuiling, werk
loosheid en uitzichtloosheid in een voor 
velen zinloze materialistische samenleving. 
Geeft het EVP-program hierop een duide
lijke visie? Zoja m et wie en op welke wijze 
zal het EVP-program naar voren gebracht 
dienen te  worden op Europees nivo?
Wie betrokken is geweest bij de vele CDJA 
activiteiten (waar Aijos, CHJO en KVPJO 
gezamenlijk optreden) rondom  het EVP- 
program in Bemelen en Maastricht (april 
1977) tezam en m et andere ,,EVP-jonge- 
ren” of deelgenomen heeft aan de Euro
seminars in 1978 heeft w eet van de vele 
politiek inhoudelijke en strategische pro
blemen die er nog bestaan met betrekking 
to t de EVP. Zo is vanuit de drie jongerenor
ganisaties (middels een speciale CDJA- 
EVP-programwerkgroep), op basis van de 
gehouden discussies en resoluties, zeer na
drukkelijk de verwoording van de christe
lijk gefundeerde visie om trent onze op
dracht en verantwoordelijkheid m et al zijn 
consequenties voor het te voeren beleid in 
het EVPprogram naar voren gebracht. Niet 
ontkend kan w orden dat het huidige EVP 
program onvoldoende aansluit bij de uit
gangspunten zoals die verw oord zijn in het

EVP-seminar 
op 24-25 november
Het CDJA organiseert op vrijdag
avond 24 novem ber en zaterdag 25 
novem ber te  D oorw erth eén semi
nar over de komende Europese ver
kiezingen. H et programma luidt: 
vrijdagavond:
inleiding over de partijen binnen 
EVP (spreker nog onbekend), 
zaterdag
— inleiding over inhoud EVP-pro
gram (spreker nog onbekend)
— inleiding over functioneren in 
EVP-verband als christen-demo- 
craat door staatssecretaris Van der 
Mei.
-  discussie
-  sluiting: 16.30 uur.

Plaats
Jeugdherberg: „De Zilverberg” ,
Kerklaan 50, Doorwerth. (telefoon 
085-33.43.00).
Te bereiken vanaf station Arnhem  
m et buslijn 6, 50, 80.

Kosten
Deelnem erskosten ƒ 2,50!
Reiskosten worden vergoed!

CDA-program ,,niet bij brood alleen” . 
Hierin staan yernieuwingsgezindheid en 
sociale gerechtigheid voorop.

SEMINAR
Op 24 en 25 novem ber a.s. zal opnieuw de 
EVP en het EVP-program centraal staan. 
Het seminar biedt de mogelijkheid voor 
geïnteresseerde en al dan niet Europa-kriti- 
sche jongeren met elkaar, m et de staatsse
cretaris voor Europese zaken en enkele 
CDA-parlementariërs te  discussiëren over 
wat nu christenen in de politiek beweegt en 
op welke wijze zij dat op Europees niveau 
tot uitdrukking kunnen brengen. Alleen 
door een voortdurende bezinning hierover 
kan een stevige basis gelegd w orden voor 
een invloedrijke rol van christen-demok- 
ratische jongeren in het Europese inte
gratieproces.

Wim Polman

r
B O N

Onderstaande geeft zich op voor de CDJA-konferentie m et als them a: „De Europe
se Volkspartij” op 24 en 25 novem ber 1978.

Naam: ............................................................................................................................ ..........

Adres: ....................................................................................................................................... •

W oonplaats: ............................................................................................................................

S tu re n  n a a r :  A R J O S , D r . K u y p e r s t r a a t  3 , D e n  H a a g .
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Bouw- en Aannemersbedrijf

M. de Raad & Zoon

Pickestraat 62. Noordwijk, tel. 01719-12100 en 15257.

Zaanse klokken

TOT 140% HYPOTHEEK
Kostel. vrijbl. off. Geen afsluitprovisie.

 ̂Geldlening f 5.000,- =  36 x f 171,- enz.
Advies en bemiddeling onroerend goed. 

HUIZEN te koop gevraagd en aangeboden, ook in Spanje.

drs. J. A. Uding & Partners
Financ. adv. en vastgoed consultante.

Van Maerlantlaan 7 - Amersfoort.
033-17647.

roUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker 
& Zn.
Van O^adelaan 61
Tel. 02150-11189-16777
HILVERSUM.

BUDDINGH NATUURSTEEN av .
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

r

O

O
ï
4>
>

<

O

c

o

0)

O
* 0

Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten’
* Butaan en Propaangas
* Campingf lessen vullen
* Container-vuil afvoer

H A N D E L M Ü B .V .  

B A N D E N  B V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

f f t a a s A c u it
" Winkelgalerij Kerschoten 

tel. 15865, Apeldoorn: .

KOCH
Telefoon 055-214259  
APELDOORN.

Kerkorgels
Elektronische
orgels

voor kerk-, schooi
en huismuziek.

Kistenfabriek
Nijkerk

N. DE BOER
stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

V A N
Zeben’s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

Wie aan de toekomst bouwt 
Bouwt op deC.H.U.
Met een advies dat u vertrouwt 
Bouwt Meester's Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

Meester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER B.V.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

TIMMER- EN AANNEMINGSBEDRIJF

J. STOUT
Dijklaan 8 4 -Telefoon 01825-590- BERGAMBACHT.

\ Ventevogel Financiële 
Service Groep bv
Ventevogel Financiële Service G roep bv, 
is een  sam enwerking van bedrijven op het 
g eb ied  van assurantiën, onroerend goed, 
financiële administratie en adviezen.

alle
troeven in 

één hand
Badhuisstraat 95 
4380 AD Vlissingen 
Tel. 01184-19181

OGEM

bouw en

k o rtew eg
aanneming maatschappij b.Vi öpecIa

HANAB B.V
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941-A- 
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS
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OOK VOOR BOEKEN
PRE- EN PROTO

HISTORIE IN VELUWS 
MUSEUM NAIRAC TE. 

BARNEVELD
Dit boekje is opgesteld met het doel u iets 

te vertellen over de meest interessante 
vondsten welke zijn geëxposeerd in het 

Veluws museum Nairac.

Prijs ƒ 5,00

FOTOBOEK VAN 
VOORTHUIZEN EN 

OMGEVING s
samengesteld door Henk van de Haar'

Prijs f 13,25

NATUURGEHEIMEN
een ontmoeting met dieren 

en planten in de Gelderse Vallei 
van Gerrit de Graaft.

Deze uitgave is een gevolg van de vele 
positieve reakties die de uitgeefster ontving 
op de wekelijkse rubriek „Natuurgeheimen” 

in de Barneveldse Krant, 
welke eveneens-door de heer De Graaff werd 

verzorgd.

„MONUMENT DER 
MOMENTEN”

de gemeente Barneveld in woord en beeld, 
een prachtig fotoboek van de fotograaf 

Wim Steenkamp en de auteur 
'Dick Rebel.

Het boek dat bij iedere inwoner van de 
gemeente Barneveld in de boekenkast 

hoort te staan.

Prijs f40 ,00

„OUDE KIJK OP 
BARNEVELD”
Barneveld in oude ansichten

Prijs f7 ,50

VERDWENEN 
DORPEN IN HET 

KOOTWIJKERZAND
■— doorH. A. Heidinga

Lag meer dan duizend jaar geleden onder 
het Kootwijkerzand een welvarend dorp? 

Dit boekje vertelt u er meer van.

Prijs f  10,00

'GERRIT DE GRAAFF, natuurkenneren 
natuurvorser bij uitstek gaat op geheel eigen 
wijze in zijn boek uitvoerig in.op het dieren

en plantenleven in de Gelderse Vallei; tevens 
beschrijft hij een groot aantal natuur

gebieden, waaronder Het Schaffelaarse Bos,
Landgoed Erica, polder Arkemheen, H e t-------------■“

Wilbrinkbos, Aanschotergat, Het 
Hoevelakense Bos, Groot Wolswinkel,

Oldenalier, enz. enz.
Het boek is voorzien van meer dan 400 

wondermooie natuurfoto's en ongekende 
opnamen van dieren, dievaak met veel 

geduld op de gevoelige plaat vastgelegd 
konden worden. Gebonden in een fraaie 

veelkleurige hardlinnen band mag dit 160 
pagina's tellende boek in geen enkele 

boekenkast ontbreken.

Prijs f40,-

„ENEN GEHETEN 
JAN VAN 

SCHAFFELAAR”
De geschiedenis van het voortleven van een 

held.
Op levendige wijze schetsen de auteurs 

Els Helle, Adèle Nieuweboet en Jelle van der 
Meulen hoe de Jan van Schaffelaar- 

. overlevering in de loop der eeuwen aan 
veranderingen onderhevig is geweest.

Prijs f  19,90

EEN HISTORISCH 
HOEKJE DER VELUWE

Vier werken door oud-burgemeester 
C. A. NAIRAC met medewerking van 
H. BOUVVHEER, gemeenfebbdë van 

Barneveld.
Opnieuw uitgegeven en van een inleiding 
voorzien door Mieke van Doorn en Bert 

Paasman. -

Dit boekwerk geeft een brok inforrnatie over 
Barnevelds verleden.

VAN DE KLEINE 
EN DE GROTE DINGEN

Prentkunst, verhalen en gedichten 
van Robert Doornekamp en Jac. Overeem.

Prijs f9 ,50

1/ li' i y i ê ^  £ y l

BDU
Barneveldse 
Drukkerij en 
Uitgeverij bv
Nieuwstraat-4&- Barneveld
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Terugblik op een debat
door: drs. G. van Leijenhorst, vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

Teragziend op het debat, dat in verband 
stond met het aftreden van W im  A a n tje s , 
valt in elk geval te zeggen dat de kamer zich 
in deze zo dramatische zaak waardig ge
dragen heeft. Natuurlijk was de persoon 
Aantjes niet rechtstreeks meer in het ge
ding, centraal stonden de procedure en af
wikkeling van deze kwestie, alsmede de rol 
welke kabinet, parlement en het rijksinsti
tuut voor oorlogsdocumentatie hierin 
speelden. Het parlement heeft globaal ge
zien duidelijk begrip getoond voor de men
selijke aspecten welke hierbij aan de orde 
waren.
Via de publiciteitsmedia -  denk alleen al 
aan het aantal ingezonden stukken in de 
dagbladen -  was er wat dit betreft trouwens 
al genoeg geventileerd.

KOERSWIJZIGING CDA?
Daarbij werd niet zelden gesuggereerd -  ik 
zeg het maar voorzichtig -  dat het vertrek 
van Wim Aan^es onvermijdelijk moet lei
den tot een koerswijziging van het CDA. 
Daarover eerst een enkele opmerking. 
Vanzelfsprekend is het zo dat in de politiek 
personen mede een stempel drukken op het 
beleid. Elke fractievoorzitter zal zo een

min of meer belangrijke rol kunnen spelen 
in de relatie tussen fractie en regering. Voor 
de CDA-fractie als grootste fractie verant
woordelijkheid dragend voor de tot
standkoming van dit kabinet, is deze rol 
zeker niet van belang ontbloot. Van 
CDA-zijde is meerdere malen gesteld dat 
het kabinet-Van Agt zijn termijn -  d.w.z. 
tot 1981 -  moet volmaken, daarbij uiter
aard de eigen verantwoordelijkheid van 
resp. regering en parlement onverlet la
tend. Zo gezien is het niet geheel onver
schillig wie de nieuwe fractievoorzitter zal 
worden. Naar mijn mening moet de nieuwe 
voorzitter niet alleen het vertrouwen van 
zijn fractie genieten, maar tevens een zo
danige relatie met het kabinet onderhou
den dat het voortbestaan daarvan optimaal 
gewaarborgd blijft. Maar overigens moet 
gezegd worden dat een fractie niet gebon
den is aan één persoon. Het CDA heeft een 
eigen program, er is een regeerakkoord ge
sloten met de VOD, en mede op basis daar
van is er sinds een jaar een bepaald beleid 
ontwikkeld waarvan men zomaar geen af
stand kan nemen. Dit moge ter gerust
stelling gezegd worden tegen diegenen die 
vrezen dat door het vertrek van één of 
meer personen het CDA nu wel een andere 
koers zal inslaan. Het zou er niet zo best

voorstaan met het CDA, indien het beleid 
zo persoonsgebonden zou zijn.

HET RIJKSINSTITUUT
Uit het debat is overduidelijk naar voren 
gekomen dat de positie van het rijksinsti
tuut voor oorlogsdocumentatie -  het RIOD 
-  nadere uitwerking behoeft. De minister 
van onderwijs en wetenschappen, dr. A. 
Pais, zette helder uiteen waar thans precies 
de verantwoordelijkheden liggen. Oud- 
staatssecretaris dr. G. Klein trachtte uiteen 
te zetten in welk opzicht hij terzake betere 
regelingen had geïntroduceerd; de reacties 
van de huidige minister daarbij gevoegd, 
toonden onmiskenbaar aan dat er op dit 
gebied nog wel wat valt te verbeteren. Van 
belang hierbij is met name hoe kan worden 
voorkomen, dat er opnieuw zodanige 
„procedure-fouten” worden gemaakt, dat 
mensen die zich op het kritieke moment 
niet kunnen verweren daarvan genadeloos 
de gevolgen moeten ondervinden.
Het bestaan -  en ook het voortbestaan -  
van het RIOD acht ik een goede zaak. Dit 
instituut heeft ons volk al onschatbare 
diensten bewezen, niet in het minst via de 
persoon van dr. L. de Jong. Daarom ook 
moet voorkomen worden dat het RIOD 
opnieuw in opspraak wordt gebracht.

HET KABINET
Tenslotte de rol van het kabinet. Het kabi
net heeft zichzelf niet de schoonheidsprijs 
willen uitreiken! Achteraf zeggen de ver
antwoordelijke ministers en wij met hen 
dat de zaak inderdaad wat eleganter had 
kunnen worden afgewikkeld. Maar daarbij 
moet in aanmerking worden genomen dat 
de heren Van Agt, De Ruiter en Pais plotse
ling -  op een zeer ongelegen moment -  
werden geconfronteerd met het feit dat de 
zaak was uitgelekt en dat publicatie reeds 
biimen enkele uren te verwachten was. 
Naar ik begrepen heb uit het antwoord van 
de regering, heeft zij zich in tegenstelling 
tot de verwijten aan haar adres g^"’ i, juist 
veel gelegen laten ligg, n g - *  de be
scherming van de persof̂ *̂ ' /  ,venssfeer 

' 3 |^ o nvan de persoon in om hem al
thans de geiegenhe- 'entgféden tot een pas
send verweer -- ochïer met het bekende 
gevolg, w:i^4^öOf bijvoorbeeld de voor
zitter der Kaiijêr te laat werd ingeschakeld. 
Alles overziende was het dan ook niet te
recht dat de oppositie een zo zwaar oordeel 
uitsprak over de regering. Wel terecht was 
het -  en feitelijk vanzelfsprekend — dat 
CDA en W D  (met SGP, GPV, CPN, BP en 
DS’70) unaniem een terzake ingediende 
motie zonder meer van de hand wezen.
NADER ONDERZOEK
Er komt nu nog een nader onderzoek. De 
bijzondere commissie die op 7 november 
werd ingesteld zal daarover nader beslis
sen. Het is in ieders belang dat de volle 
waarheid aan het licht komt; niet alleen de 
feiten maar ook de contekst waarin deze 
moeten worden geplaatst. Daar heeft zeker 
ook diegene recht op die de politiek nu 
voorgoed vaarwel heeft gezegd.

Rijksbijdrageregeling sociaal-culturele activiteiten

Aanzet tot decentralisatie Weizijnsbeleid
door: Jo Fijen

Medio september heeft staatssecretaris 
Kraaijeveld-Wouters (CRM) een ontwerp 
Algemene Maatregel van Bestuur gepu
bliceerd die betrekking heeft op het ver
strekken van rijksbijdragen aan gemeenten 
ten behoeve van sociaal-culturele activi
teiten, kortweg Rijksbijdrageregeling ge
noemd. De Tweede Kamer heeft onlangs 
hierover met de bewindsvrouw van ge
dachten gewisseld. Voor de lezers van „de 
Nederlander” volgt hier een aantal over
wegingen waardoor de CDA-fractie zich in 
het dehat liet leiden.
De Rijksbijdrageregeling (RBR) is een 
eerste stap in de richting van decentralisatie 
van rijlêtaken. De mede-verantwoor- 
delijkheid van het rijk voor de subsidiëring 
van uitvoerende sociaal-culturele activi
teiten op lokaal niveau wordt onder be
paalde voorwaarden overgedragen aan 
gemeenten. Het ligt in het voornemen van 
de regering om de regeling per 1 januari 
1979 te doen ingaan, gevolgd door een 
verbrede regeling (met name naar de pro
vincies toe) per 1 januari 1980.
De overheersende gedachte achter het 
nieuwe beleid is dat degenen voor wie wel- 
zijnsactiviteiten en -voorzieningen be
stemd zijn, daadwerkelijk invloed kunnen 
uitoefenen op het besluitvormingsproces, 
waarin wordt bepaald aan welke activitei
ten in welke mate steim kan worden ver
leend. Een betere planning en democratise
ring van het besluitvormings- en uitvoe
ringsproces zijn de voornaamste instru
menten om dat doel te bereiken. Bekijken 
we de RBR op zijn belangrijkste facetten.

DECENTRALISATIE
Het CDA heeft zich altijd -  ook in zijn 
verkiezingsprogram — uitgesproken voor 
decentralisatie. Deze is geen doelstelling op 
zich, maar een middel om de betrokken
heid van de burgers bij het bestuur te ver

groten. De ontworpen regeling biedt daar
voor mogelijkheden, en dat valt op zichzelf 
positief te beoordelen. Het is een eerste 
aanzet. Maar de decentralisatiegedachte 
kan en mag niet los worden gezien van 
andere factoren die in een nieuwe planning 
en in de democratisering een rol spelen. 
Zoals de verhouding overheid-particulier 
initiatief, de plaats van het vrijwilligers
werk, de positie van minderheden en de 
waarde van de levensbeschouwing. Met 
andere woorden, decentralisatie onder 
voorwaarden, namelijk dat de genoemde 
factoren recht wordt gedaan.

Als men zeg: alles, elke beslissing moet 
naar de gemeenten overgeheveld worden, 
dan dient men zich goed te realiseren dat 
het risico vergroot wordt dat daarmee een 
aantal verworvenheden van onze nationale 
democratie op zijn zachtst gezegd aan een 
zijden draadje komen te hangen. Het CDA 
acht garanties inzake de Uer vermelde 
punten noodzakelijk juist om het decen
tralisatieproces zorgvuldig te doen verlo
pen.

Voorts stelt het ons teleur dat de in te voe
ren RBR voorlopig uitsluitend op de ge
meente betrekking heeft. De gewenste sa
menhang in het beleid vraagt immers ook 
om een visie op de taakverdeling tussen de 
betrokken overheidsorganen, waaronder 
uiteraard de provincies.
Nu om reden van het feit dat het overleg 
met provincies terzake nog niet is afge
rond, alleen de taakverdeling tussen rijk en 
gemeenten is herzien, zal de CDA-fractie 
zich daar slechts morrend bij neer leggen. 
Er moet voortgang geboekt worden, en 
vele gemeenten hebben die weg al ingesla
gen.

PARTICULIER INITIATIEF (P.I.)
De voorliggende RBR bevat een onder

steuning van het P.I. Dat is een winstpunt 
vergeleken met een eerste ontwerp dat nog 
door het vorige kabinet was ingediend. Het 
CDA hecht er aan dat burgers in eerste 
instantie zelf de verantwoordelijkheid voor 
hun eigen en andermans welzijn kunnen 
bevorderen. Maar wij dienen terzake alert 
te zijn. Bijvoorbeeld als de regeling zegt dat 
gemeentebesturen om reden van kwaliteit 
en doelmatigheid kunnen besluiten om 
voorzieningen in eigen beheer te nemen. 
Dat is in strijd met het uitgangspunt van 
de RBR, namelijk dat de activiteiten zo veel 
mogelijk onder verantwoordelijkheid van 
het P.I. worden uitgevoerd. Daarom moet
o.i. van gemeenten gevraagd worden (en 
door het rijk getoetst!) een oerdegelijke 
onderbouwing te geven, wanneer zij me
nen de eerste verantwoordelijkheid, de 
voorrang van het P.I. terzijde te moeten 
schuiven. Natuurlijk laat dat onverlet, het 
zij nog maar eens gezegd, dat ook het P.I. 
moet voldoen aan eisen van doelmatigheid, 
kwaliteit en democratisering.

DEMOCRATISERING
In de Kamer moet nog altijd een discussie 
gevoerd worden over het rapport-Van de 
Burg, handelend over democratisering van 
gesubsidieerde instellingen (juni 1977 ver
schenen). Ook de regering moet nog met 
een standpunt komen. De RBR stelt dat de 
minister van CRM regelen kan stellen om
trent de betrokkenheid van de deelnemers, 
vrijwilligers en beroepskrachten bij het 
beleid van de instellingen.
Welnu, in afwachting én van zojuist ge
noemde discussie én van de ervaringen die 
in 1979 in de praktijk met deze regeling 
worden opgedaan, houden wij ons de op
vatting voor dat de rijksoverheid ook op 
het punt democratisering moet kunnen 
toetsen. Waarbij we ons overigens zeer wel 
realiseren dat ook het overheidshandelen

terzake nog wel eens op de ontleedtafel 
gelegd mag worden!

FINANCIERING

De CDA-fractie zag nog vrij kort geleden 
haar motie door de Kamer aangenomen, 
waarin extra middelen gevraagd worden 
om het decentralisatiebeleid op gang te 
kunnen brengen. Voor de komende drie 
jaar heeft de regering 30 miljoen daartoe 
beschikbaar gesteld. Wij denken niet dat 
dat voldoende zal zijn. Daarom menen wij 
dat de regering bereid moet zijn toe te zeg-

fen meer geld aan te wenden, als zou blij- 
en dat het voorgestane beleid vanwege 

financiële redenen tot aantasting van het 
voorzieningenniveau of tot verwaarlozing 
van met name groepen in achterstands
situaties zou leiden.

OVERIGE PUNTEN

Het CDA kan alleen maar onderschrij
ven het voorschrift dat gemeenten moeten 
aangeven op welke wijze aan groepen in 
achterstandMituaties aandacht is geschon
ken.
Hetzelfde is het geval met het uitgangspunt 
ten aanzien van de vrijwilligheid. De 
eigenlijke taak van de beroepskrachten is 
ondersteuning en begeleiding van de vrij
willigers. De praktijk is vaak dat zij (alleen) 
het uitvoerende werk verrichten.
Het CDA bepleit meer evenwicht in de 
verhouding tussen vrijwilliger en be
roepskracht. Mensen moeten er op aange
sproken worden aan elkaar dienstbaar te 
zijn; zij moeten er ook de kans toe krijgen. 
De RBR staat daarom terecht een verster
king vandepositie van de vrijwilliger voor.

(De schrijver van dit artikel, Jo Fijen, is me
dewerker van de CDA-fractie in de Tweede 
Kamer.)
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Begrotingsbehandeling binnenlandse zaken

Kritiek en vertrouwen
door: dr. Sytze Faber, lid Tweede Kamer voor CDA

De Tweede Kamer heeft de begroting van 
binnenlandse zaken aanvaard. Minister 
Wiegel en staatssecretaris Koning konden 
na een betrekkelijk rustig debat geluk
gewenst worden met de eerste begroting en 
memorie van toelichting, die onder hun 
verantwoordelijkheid tot stand was geko
men.
Van de kant van de CDA-fractie viel er 
naast waardering ook een aantal kritische 
noten te beluisteren. Kritiek was er op het 
feit, dat de werkgroep, die bezig is met een 
herziening van de gemeentewet, nauwe
lijks vorderingen maakt. Een interessant 
punt is, dat de Minister de werkgroep on
langs de vraag heeft voorgelegd of de 
nieuwe gemeentewet ook voorschriften 
moet bevatten over het kiezen van wet
houders door raadsleden. De achtergrond 
hiervan is natuurlijk de vorming van zoge
naamde meederheidscolleges in een aantal 
gemeenten, waardoor krappe (linkse)

meerderheden grote minderheden uitslui
ten van het dagelijks bestuur van de ge
meente.
W e raken hierm ee aan de autonom ie van 
de gem eenteraad en daarm ee aan een 
kernpunt van ons gem eenterecht. Minister 
Wiegel was tijdens het debat niet bereid 
zijn gedachten over dit vraagstuk nader te 
ontvouwen. Hij wacht af w at het advies van 
de werkgroep zal zijn. En dat is niet onver
standig. H et gaat immers om een erg ge
voelige materie!

BANG
Zoals bekend, is de heer Wiegel van oor
deel, dat er m eer system atiek en m eer vaart 
gebracht m oet worden in he t herindelen 
van gemeenten. D aarover heeft hij onlangs 
een nota uitgebracht. D aar blijkt uit, dat de 
bewindsman vindt, dat het parlem ent zich 
in de toekom st veel minder m oet bem oeien 
m et het herindelen van gem eenten.

Om dat mogelijk te  m aken w erden in de 
nota een aantal criteria en uitgangspunten 
opgesomd, w aaraan de toekomstige herin
delingen zullen m oeten voldoen. En als dat 
inderdaad plaats heeft gevonden, zal het 
parlem ent zich in de gedachtengang van de 
minister op de achtergrond m oeten hou
den. De CDA-fractie heeft hier erg kritisch 
op gereageerd. De door de minister ge
noem de criteria zijn vaag en soms tegen
strijdig. Hoe m oet m en de identiteit van een 
nieuw te  vorm en gem eente eigenlijk vast
stellen? Hoe zal men de sociale, economi
sche en culturele samenhang van een ge
m eente m oeten meten? En is h e t niet nood
zakelijk m et behulp van feitelijk onderzoek 
een gewenst minimum-inwonertal van ge
m eenten vast te stellen?
De CDA-fractie is bang, dat de vage criteria 
van de minister en de door hem  bepleite 
terughoudendheid van he t parlem ent er toe 
zullen leiden, dat de gem eentelijke herin
deling vooral bepaald zal gaan worden 
door de am btenaren van de provinciehui
zen en van het departem ent van bin
nenlandse zaken. Van een dergelijke vorm  
van „burocratisering” wil de CDA-fractie 
niets weten.

BEHOEFTE
H et was verheugend te  constateren, dat de 
minister en de CDA-fractie op dezelfde lijn 
zitten met betrekking to t de reorganisatie 
van ons binnenlands bestuur.

PARLEMENTARIA
Er zal gelijktijdig gestreefd m oeten w orden 
naar m eer decentralisatie van rijkstaken en 
naar een andere vormgeving van het 
openbaar bestuur. Daarbij zal onverkort 
vastgehouden dienen te w orden aan de be
staande drie bestuurslagen (rijk, provincies 
en gemeenten). De CDA-fractie vindt, dat 
er in de toekom st daarnaast behoefte zal 
zijn aan aanvullende bestuursvorm en. 
Daarbij w ordt m et nam e gedacht aan sa
menwerkingsorganen van gem eenten. Men 
zal zich er echter van bew ust m oeten zijn, 
dat het daarbij niet gaat om  een volwaar
dige bestuurslaag, m aar om intergem een
telijke samenwerking. Of zoals in het on
langs verschenen CD A -rapport „Op het 
goede spoor” staat verm eld: de inter
gemeentelijke samenwerkingsorganen 
hebben geen integrale opdracht, geen vrije 
huishouding m aar een afgeleid taken- en 
bevoegdhedenpakket.
De minister wU voortvarendheid betrach
ten met betrekking to t de bestuurlijke 
reorganisatie. Gezien h e t verloop van het 
begrotingsdebat is er reden voor de CDA- 
fractie om de nadere plannen van de be
windsman m et vertrouw en tegem oet te  
zien.

T - E i r

Justitiebegroting tn Tweede Kamer

Dienen van de weizijn van de mens
door: mr. G. van Dam en Dien Cornelissen, Tweede Kamerleden CDA

In de inleiding op de begroting bood mi
nister De Ruiter een uiteenzetting om trent 
de uitgangspunten die hij bij zijn taak
uitvoering in acht wil nemen. Centraal staat 
daarin de functie van het recht, die volgens 
de minister de bevordering inhoudt van het 
welzijn van de burger door het ordenen van 
de maatschappij vanuit bepaalde nor
matieve gezichtspunten. In  een rede op de 
dies van de Vrije Universiteit in 1976, waar 
minister De Ruiter destijds rector magnifi
cus was, had hij dit them a in een bredere 
context behandeld. Hef lag voor de hand 
een verband tussen deze rede en de inlei
ding op de begroting te leggen. Dit temeer, 
om dat die rede uitleggingen had opgeroe
pen, w aarvan het de vraag was, of zij 
strookten m et de werkelijke opvattingen 
van de auteur. H et betrof de inhoud van het 
welzijn, zoals dat tenslotte in de rechts
vorming gestalte krijgt. D eze inhoud, zoals 
die tenslotte geldend recht wordt, is vol
gens minister De Ruiter, he t resultaat van 
politieke meningsvorming en strijd. H ieruit 
is wel de conclusie getrokken, dat wetge
ving het volgen van de werkelijkheid door 
de helft plus één en m éér niet zou zijn; dat 
de inhoud er dus niet op aan zou komen. 
Naar het oordeel van de CDA-fractie had 
de minister er recht op, zijn opvattingen 
nader uiteen te  zetten. V andaar de vraag, 
w aar in h e t proces van rechtsvorming de 
fundamentele opvattingen over recht en 
w et hun ingang en hun invloed hebben.
In reactie, op deze viraag zei minister De 
Ruiter, dat hij in zijn opvatting alle ruimte 
wil la ten  aan en de w aarde erkennen van 
levensbeschouwelijke opvattingen. Die 
m oeten wel langs het juiste kanaal worden 
ingebracht.
H et meest algemene gezichtspunt, w aar
door wij ons bij de wetgevende arbeid 
moeten laten leiden, aldus de minister, is

het dienen van het welzijn van de mens. De 
invulling van dit welzijn is de continue op
gave w aarvoor wij hier en in de m aat
schappij staan. In de wetgevingsprocedure 
ontm oeten de rechtsgedachte en het m aat
schappelijke en politieke streven elkaar in 
die zin, dat de keuze van de onderwerpen, 
die moeten worden aangepakt, en de oplos
singen die worden gekozen, via politieke 
meningsvorming en strijd w orden aange
dragen en uiteindelijk aangenom en of ver
worpen worden. De inbreng van de rechts
gedachte is de doorwerking van gron
dideeën als rechtsgelijkheid, rechtszeker
heid en de procesgang. Maatschappelijk 
juiste wetgeving vloeit niet autonoom  uit 
het recht voort, m aar kan slechts to t stand 
komen door de inbreng van w aarden en 
normen. Mijn opvatting, aldus minister De 
Ruiter, wil dan ook juist alle ruim te laten 
aan en de waarde, erkennen van levensbe
schouwelijke opvattingen.

RICHTLUNEN

Een vraag, in de begrotingstoelichting 
aan de orde gesteld, is, of onze richtiijnen 
openbaar gem aakt m oeten worden. H et 
gaat hierbij om interne afspraken om trent 
o.m. het vervolgingsbeleid en de strafmaat, 
die ingeval van bepaalde categorieën mis
drijven m oeten worden geëist. Deze richt
lijnen, die voor de uitvoering van de straf
wetgeving van betekenis zijn, onttrekken 
zich aan de waarneming van de sam enle
ving, ook aan die van de volksvertegen
woordiging. In het O penbaar Ministerie is 
een discussie over de openbaarheid van de 
richtlijnen gaande. De minister, die voor 
het beleid van het Openbaar Ministerie 
verantwoording schuldig is aan het par
lement, neigt zelf to t h e t standpunt van 
openbaarheid, m aar wil, alvorens to t een

Studiedag grondslag
De Stichting politiek vonningswerk 
CDA organiseert in samenwerking met 
het CDA-vrouwenberaad op: donderdag 
30 november a.s. in bet Jaarbeurscon- 
gresgebonw te Utrecht, aanvang 10:00 
uur vjn.: een studiedag over het 
onderwerp grondslag en politiek han
delen.
’s Morgens zal drs. A. M. Oostlander, 
rapporteur van de CDA-commissie 
Grondslag en politiek handelen, aan de 
hand van een aantal stellingen het over 
dit onderwerp verschenen CDA-rapport 
inleiden.
Discussie in groepen, een gezamenlijke 
lunch in de middagpauze en een 
plenaire discussie met afronding zijn de 
overige ingrediënten voor een dag, die

kan bijdragen aan verdieping van 
inzicht in de relatie tussen geloof en het 
handelen in de politiek.

Men kan zich voor deelname aanmel
den door girering van ƒ 1 5 ,-  op giro 
3966745 van Stichting Politiek Vor
mingswerk CDA, Wassenaarseweg 7, 
’s Gravenhage.
Wie niet tijdig kan gireren moet 
telefoneren. Het telefoonnummer is 070- 
244516.

Gemaakte reiskosten boven de ƒ 1 0 ,-  
worden vergoed.
De lunch en consumptie zijn gratis.
Deze dag zal onder leiding staan van het 
CDA-vrouwenberaad en wordt gehou
den van 10.00 tot 16.00 uur.

definitieve conclusie te komen, eerst de 
opvatting van het O penbaar Ministerie af
wachten.
Gelet op de eigen verantwoordelijkheid, 
die het Openbaar Ministerie rechtstreeks 
aan de w et ontleent, is deze benadering van 
de minister te billijken. Bij de definitieve 
gedachtenwisseling zal wel de belangrijke 
vraag aan de orde m oeten komen, of een 
parlem entaire controle op de strafrechte
lijke richtlijnen van het O penbaar Minis
terie de eigen verantwoordelijkheid van 
het O penbaar Ministerie en indirect ook die 
van de rechterlijke m acht — de tegenspelen 
van het O penbaar Ministerie niet teveel in 
het gedrang zal brengen.

GEVANGENISWEZEN 
De begrotingstoelichting was op dit punt 
uiterm ate summier, hoewel de kwestie in 
de openbare commissievergadering indrin
gend aan de orde was geweest. U it de an t
w oorden van de staatssecretaris op vragen 
naar aanleiding van de begrotingstoelich
ting was duidelijk geworden, dat de w er
ving van nieuw personeel onvoldoende re
sultaten oplevert en dat van een ongewoon 
hoog personeelsverloop sprake is. De ge
dachtenwisseling over deze oorzaken le
verde van de zijde van de staatssecretaris 
de informatie op, dat de wervingsadverten- 
ties worden opgevoerd en verbeterd, dat de 
sollicitatie- en selectiecapaciteit en de sa
menwerking met de arbeidsbureaus zullen 
w orden uitgebreid en dat w ordt oyerwogen 
van nieuwe wervingsmethoden gebruik te 
maken. H et grofe verloop blijft intussen 
een onopgelost probleem.
Daarnaast werd aandacht besteed aan het 
feit dat er nog steeds gevangenen zijn die 
geen bezoek krijgen. Ook het belonings
systeem en de mogelijkheid om alter
natieve straffen in te voeren w erden be
sproken m et staatssecretaris Haars. Deze 
laatste kreeg van de CDA-fractie een com
plim ent inzake haar beleid ten aanzien van 
de RAF-gevangenen.
Maar ook aan de jeugdige mens werd grote 
aandacht geschonken, juist mede m et het 
oog op het komende Internationale Jaar 
van het Kind, zoals 1979 door de VN is 
uitgeroepen.
Had de heer Aantjes bij de algemene poli
tieke beschouwingen reeds een motie inge
diend om de residentiële voorzieningen 
(dat wil zeggen alle inrichtingen waarin 
kinderen dag en nacht verblijven) onder 
een beleidsnoemer te  krijgen, ook nu bor
duurden wij verder op dit them a, terwijl wij 
daarnaast de bijzondere aandacht van de 
minister vroegen voor de jeugdwetgeving. 
Een zeer belangrijk punt op dit gebied was 
ook de case-load (werkbelasting) verlaging 
van de maatschappelijke werksters in de 
kinderbescherming.
Onze fractie diende een motie in om alle 
middelen (geld) die op de begroting ston
den ook inderdaad aan te w enden voor de 
kinderbescherming, daarbij aan de wijsheid

De begroting 1979 is de eerste die 
minister De Ruiter van justitie zelf 
heeft opgesteld. Zij gaf aan de CDA- 
fractie in de Tweede Kamer aanlei
ding om tijdens het debat over die 
begroting op een groot aantal on
derdelen in te gaan. In het onder
staande geven wij de hoofdpunten 
uit de gedachtenwisseling met mi
nister De Ruiter en staatssecretaris 
Haars kort weer.
M evrouw Haars had dit voorjaar in 
een openbare commissievergade
ring over het gevangeniswezen een 
uitvoerige oi^tmoeting m et de Ka
mer over haap beleid. De minister 
sloeg zich betósvaani en op de lang
zam erhand vah hem  bekende ef
ficiënte wijze door de begrotingsbe
handeling heen. W oordvoerders van 
de kant van de CDA-fractie waren 
de leden mevrouw G. M. P. Cor
nelissen en mr. G. C. van Dam.

van staatssecretaris Haars overlatend hoe 
zij die middelen zou besteden, w ant ook de 
groepleidsters in de kinderbeschermings- 
tehuizen hadden hun zeer gerechtvaardig
de wensen voor uitbreiding van het aantal 
groepsleidsters.
Ook aan de adoptie werd aandacht besteed, 
terwijl de minister toezegging deed om met 
een wetswijziging te kom en op het terrein 
van de te  vondeling-legging, waarin zal 
worden bepaald dat in bepaalde gevallen 
de strafbaarheid zal w orden uitgesloten. 
Ook w erd van onze zijde nog eens aange
drongen om een ruimhartig vreemdelin
genbeleid te  voeren, waarbij de individuele 
en hum anitaire aspecten grote aandacht 
verdienen.
Daar de staatssecretaris juist voor het debat 
had medegedeeld dat de zogenaamde 
Kerk-M arokkanen individueel een ver
blijfsvergunning konden aanvragen voor 1 
novem ber was niet alleen een verheugende 
beslissing voor al degenen die zich om de
ze groep erg bekom merd hebben, m aar was 
ook een bevestiging van de geest waarin 
onze CDA-fractie aan het vreemdelin
genbeleid gestalte wil geven.

CDA-Congres
Op zaterdag 20 januari 1979 komt het 
Congres van het CDA bijeen in h e t ' 
Haagse Congresgebouw. Aanvang 
10.00 uur.
Veel aandacht zal w orden geschonken 
aan het beleid van het Tweede-Kamer- 
fractie.
Het Congres zal onder andere worden 
toegesproken door de CDA-voorzitter, 
de CDA-fractievoorzitter en de minis- 
ter-president.
In beperkte mate is er voor belangstel
lenden gelegenheid het Congres bij te 
wonen. Zij kunnen zich vanaf 18 de
cember a.s. telefonisch/schriftelijk op
geven bij het secretariaat van het CDA, 
Postbus 85676, 2508 CJ Den Haag; 
telefoon 070-647940.

Krajenbrink secretaris CDA
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Christen-democratie in Scandinavië

Protest tegen verwereldlijking
door: drs. Gerard van Leijenhorst, vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

Van 24-26 oktober jl. hadden we een groep 
Scandinavische c^sten -dem ocra ten  op 
bezoek: uit Noorwegen, Zweden, Finland 
en Denem arken. H et is een goede gedachte 
geweest deze broeders en zusters eens uit 
te  nodigen, niet alleen vanwege h e t verfris
sende contact dat we m ochten hebben, 
m aar ook om hen m eer bij he t Europa van 
morgen — waarin de christen-democraten 
zo’n  belangrijke rol spelen — te betrekken. 
Andèrs dan bijvoorbeeld in Nederland, 
België, Duitsland en Italië vorm en de Scan
dinavische christen-democraten in hun 
land slechts een bescheiden minderheid. In 
1976 troffen we daar de volgende toestand 
aan:

Noorwegen 
Zweden 
Finland 
Denemarken

tegen het feit, dat de kinderen op de staats
scholen geen bijbels godsdienstonderwijs 
m eer kunnen krijgen etc. M aar ook kom t 
men op voor een andere levensstijl: m eer 
soberheid; niet alles tén eigen nu tte bestre
den, m aar ook ten bate van de ander: m eer 

. ontwikkelingshulp; mén ijvert sterk  voor 
een schoner milieu, heeft m oeite m et kern
energie en is in de w eer voor een zorg
vuldiger energie- en grondstoffenbeleid. 
Men ziet dus, dat een j,getuigende partij” 
zich niet to t een gering aantal program
m apunten behoeft te  beperken.

GOEDE GEDACHTE
H et is een bijzonder goede gedachte ge-

20 van de 155 parlementszetels 
geen zetel (kiesdrempel 4 procent) 
9 van de 200 zetels 
9 van de 179 zetels

50.000 leden
23.000 leden
12.000 leden
12.000 leden

Deze christelijke partijen zijn de laatste ja- 
ren  sterk gegroeid: de Noorse partij sprong 
in 1973 van 14 op 20 zetels; de Finse partij 
van 1 in 1970 naar 4 in 1972, naar 9 zetels 
thans.
W aaruit is deze groei te  verklaren?
Men kan de Scandinavische christen-de- 
mocratische partijen beschouwen als een 
protest tegen de verwereldlijking. Daaraan 
m et nam e hebben zij hun groei te  danken.

BEPAALD
Bij ons m eer naar het zuiden hebben de 
christen-democratische partijen al een lan
ge geschiedenis achter de rug. H ier hebben 
zij voor een belangrijk deel de geschiedenis 
van de parlem entaire dem ocratie bepaald. 
Globaal genom en kan men stellen, dat de 
christen-democratie in landen als Duits
land, Italië en Nederland in veel opzichten 
het secularisatieproces eerder m ede heeft 
ondergaan, dan dat zij zich er blijvend te 
gen heeft tew eer gesteld.
De geestelijke erosievérschijnselen, w aar
aan Europa hevig lijdt, gaan ook onze deur 
niet voorbij. G rote oude partijen dreigen zo 
moe te  w orden en de echte geest-drift te 
verliezen. Geheel anders is de stand van 
zaken in de landen van Noord-Europa. 
Daar zijn de christelijke partijen nog b e
trekkelijk jong (de Noorse partij sinds 1934 
of nog zeer jong (de andere sinds de zesti
ger jaren. Zij organise(e)r(d)en he t verzet 
tegen de zedelijke onttakeling in hun land. 
Zij nem en eerder stelling tegenover de daar 
heersende cultuur dan dat zij zich er door 
laten bepalen.
Met andere Woorden, zij hebben een m eer 
getuigend karakter. Dit geldt dan w el voor 
een zeer breed terrein. Men keert zich te 
gen de huidige abortuspraktijken, de por
nografie, tegen de uitholling van he t gezin.

weest deze „jonge” en „oude” partijen zo 
eens m et elkaar in contact te brengen. Zelf 
kon ik slechts een deel van he t in Scheve- 
ningen gehouden congres meemaken. H et 
was evenwel een verrijkende ervaring om 
te proeven hoe deze mede-christenen in de 
,,Noordse landen” aan hun roeping op het 
terrein van de politiek trachten gestalte te 
geven.
De N oor Lars Korvald, vijf jaa r geleden 
minister-president, zei het zo:
„Wij zijn in de politiek gegaan, om dat wij

christenen zijn en omdat God ons deze ver
antwoordelijkheid heeft opgedragen. D it is 
de reden, waarom  wij christen-politici zijn 
en niet politici die toevalüg christenen 
zijn” .
Hij w erkte dit uit in een zeer gefundeerd 
betoog, waarbij hij o.a. sprak over de m en
senrechten, het recht om te leven (abortus: 
alleen op grond van medische indicatie), 
vrede en ontwapening, het verantwoord 
gebruik van energiebronnen, werkeloos
heid en de noodzaak van het handhaven 
van morele waarden. Een benadering, wel
ke ons de relevantie van christelijke poli
tiek eens te  m eer deed onderkennen.

ZORG
Nu wij als KVP, ARP en CHU ons, aan de 
hand van het zojuist gepubliceerde grond- 
slag-rapport van de commissie-Van Ver- 
schuer, opnieuw gaan bezinnen op dat
gene, w at ons ten diepste m otiveert m et 
betrekking to t ons politiek handelen in het 
gemeenschappelijk tehuis, he t CDA, is het 
goed om ook eens te  letten  op onze 
geestverwanten: de Noren, de Zweden, de 
Finnen en de Denen. Hun zorg m oet ook 
onze zorg zijn. M aat ook onze zorg wordt 
verlicht door de wetenschap, dat w e ook in 
Europees verband mogen w erken vanuit 
hetzelfde uitgangspunt: h e t evangelie als 
richtsnoer voor overheid, mens en samen
leving, het volk ten goede.

CDA-studiedag economische orde
De wetenschappelijke instituten en de Stichting Vormingswerk CDA organiseren
op

zaterdag 13 januari 1979 te  U trecht

in het Jaarbeurs Congres- en Vergadercentrum een studiedag over he t onlangs 
uitgebrachte ra p p o r t,,Gespreide verantwoordelijkheid” , een christen-democrati
sche bijdrage aan de diskuusie over de economische orde.
Als sprekers zullen o.a. optreden: prof. dr. P. J. A. M. Steenkamp, voorzitter van 
de werkgroep, die het rapport heeft opgesteld, en prof. dr. H. H. Dronten, hoogle
raar economie aan de sociale fakulteit van de Katholieke Universiteit te Nijmegen. 
N adere gegevens over het programma, de sprekers en het forum zullen nog worden 
gepubliceerd.
De studiedag begint om  9.30 uur en eindigt om ongeveer 16.00 uur.
Inschrijving kan geschieden door overmaking van ƒ  15,- op postgiro 2195300 ten 
name van Stichting Vormingswerk KVP te Den Haag onder vermelding van stu
diedag economische orde. Voor nadere informatie: bellen of schrijven m et Pieter F. 
Dudink, Mauritskade 25 in Den Haag, tel.: 070-653934.

Redactioneel commentaar door drs. A. J. van Duist

Jubileum ARP gaat ook CDA aan
In 1908 fuseerde de Christelijke Histori
sche Partij m et de Friese Bond van Kiesver
enigingen op CH Grondslag to t de Christe
lijk Historische Unie. Tien jaar later kwam
J. Weitkamp uit — w at Dr. J. van Bruggen 
dit jaar nog noem de: -  „het oeroude CH- 
gebied rond Om m en” in de Tweede Ka
mer. Dr. H. W. Tilanus die zich in 1922 bij 
de CH-fractie kon voegen, herinnerde zich 
hem  als „typisch een vertegenwoordiger 
van de Fries Christelijk-Historische rich
ting” . De fusie was toen 14 jaar o u d . . .
In  1956 kwam ir. M. A. Geuze uit Zeeland 
in de Eerste Kamer. Hij trof daar in de 
CH-fractie een van de m eest ervaren leden 
aan: mr. R. Pollem a uit Leeuwarden, die hij 
o.m. omschrijft als een vertegenwoordiger 
van de Hoedemakerrichting in de Unie. En 
dat was 48 jaar na de fu sie . . .
Natuurlijk zijn er heel w at m eer van derge
lijke aanduidingen te  geven. Ik  behoor nog 
to t een generatie CH-ers die geleerd is daar 
trots op te zijn. W e vorm en immers een 
Unie en dat wilden we weten. In zijn „G e
schiedenis en beginsel van de CHU” 
schreef Beernink nog 45 jaar na de fusie: 
„O m  het leven en de geschiedenis der Unie 
goed te  kennen, is het nodig te w eten w at 
aan 9 juli 1908 is voorafgegaan en uit welke 
stromingen de Unie in dat jaar is ontstaan” .

Defensie-minister Willem Schoften (zelfde 
generatie) zegt in Elsevier’s Magazine van 
18 novem ber tegen Alice Oppenheim: 
„B loedgroepen. . .  m et nam e de laatste tijd 
is naar voren gekom en dat dat zo’n vér- 
schikkelijk begrip zou zijn. Ik  zeg: Iemand 
die uit de CHU is gekomen, w eet heel goed 
hoe het is als je  vanuit drie verschillende 
stromingen bij ons ook gegaan. H et heeft 
rond de eeuwwisseling ook ruim  tien jaar 
geduurd voordat die groepen echt bij el
kaar zaten. Dus zie ik de parallellen m et het 
CDA van nu. Bij ons is het nooit een be
lemmering geweest voor de samenwerking. 
Wij weten dat wij uit verscheidenheid zijn 
opgebouwd. Laten w e dus ook ten  aanzien 
van het CDA niet wensen dat elk onder
scheid weg zal zijn” .

H et is tegen zo’n achtergrond teleurstel
lend in  CH-kring al evenzeer geluiden te 
horen, die zich misprijzend uitlaten over 
een accentuering van het (historisch ge
groeide) eigene van de drie partijen die be
zig zijn op te gaan in het CDA. W at voor de 
CH Unie, voortgekom en uit drie stromin
gen, gold, heeft óók betrekking op het 
CDA: men zal terdege m oeten w eten op 
welke politieke tradities het CDA terug
gaat. In  dat verband acht ik he t dan ook niet

te misprijzen doch juist te loven in de ARP 
dat men zich daar zo grondig voorbereidt 
op het honderdjarig bestaan. Vanuit een 
Unie w aarvan de partijgeschiedenls na 
Lobman -  naar ik  uitvoerig betoogde in de 
Nederlander van 31 m aart -  nog steeds 
geschreven m oet worden, lees je  m et ge
noegen de wekelijkse terugblikken op de 
ontstaansgeschiedenis van de ARP van 
erelid H. Algra in „Nederlandse Gedach
ten” . H et AR-weekblad startte al m et een 
reeks artikelen over voorzitters van de 
ARP. Er staan ook nog series op stapel over 
voorzitters van Kamerfracties en 
„schaduwfiguren” uit de geschiedenis van 
de ARP, waarm ee men mensen bedoelt die 
minder op d é  voorgrond traden dan bijv. 
Kuyper en Colijn m aar wier politieke bete
kenis er wel degelijk mocht zijn. De werk
groep die zich bezighoudt m et de publicisti
sche voorbereiding van he t eeuwfeest, 
trekt er kennelijk goed achterheen. Als we 
dat vergelijken m et ons bezig-zijn (ge
weest) m et 70 jaar CHU, m aakt 30 jaar 
historisch wel enig versch il. . .  Ik betreur 
dat voor de Unie, m aar loof he t in de ARP.

Bij het halve eeuwfeest van de Unie hééft 
prof. Van Niftrik zich erg bezorgd getoond 
over het voortdurend achteruitgaan van

Christelijk Historisch 
weekblad
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het geschiedenis-onderwijs. „W at men te 
genwoordig nog van geschiedenis weten 
m oet op het eindexamen van de middel
bare school, is m inder dan een minimum” , 
stelde hij. En waarschuwend voegde hij 
eraan toe w at 20 jaar later nog geldt: Een 
volk dat zijn geschiedenis niet kent, kan 
niet to t vernieuwing komen.

D at geldt ook voor de CHU en straks even
zeer voor het CDA. ik  kan mij helaas niet 
aan de indruk onttrekken dat in de jacht 
naar éénwording zich een onhistorische 
stijl van denken ontwikkelt die leidt to t een 
actualisme dat in zijn „ontworteling” fu
nest kan worden. De w aarde van het histo
risch gegroeide -  zo leerde Groen van Prin- 
sterer — kan niet straffeloos worden onder
schat. H et bestuur van het CDA zou er dan 
ook goed aan doen zich, richtend op de 
toekomst, nu al bezig te houden m et een 
opdracht to t een bondige geschiedschrij
ving van de drie te fuseren partijen in een 
CDA-bundel. Z o’n (leer)boek lijkt mij on
ontbeerlijk voor een goed verstaan van el
kaar, juist ook in onze (vooral historisch 
begrijpelijke) karakteristieken. De ARP 
kan daartoe een aanzet geven door de ge
schiedenis van de 100-jarige w aar mogelijk 
in CDA-kaders te  plaatsen. In Den Haag 
heeft men zich plaatselijk daartoe al bereid 
verklaard. En het was een vreugde te  be
m erken hoe de Kamerkring Den Haag daar 
onlangs dankbaar op inging. Ik  hoop dat 
het straks op veel m eer plaatsen zal gebeu
ren dat CHU’ers en KVP’ers zich voegen bij 
de jubilerende ARP’ers, w anneer de bete
kenis geschetst w ordt van de oudste 
georganiseerde politieke partij van N eder
land. O p weg naar het CDA dienen we niet 
lós te haken van, m aar juist in te  haken óp 
eikaars wordingsgeschiedenis.
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Impressies van de 26e partijdag van de CDU

Congres van hoop en teleurstelling
door: dr. R. J. H. Kruisinga

In Ludwigshafen w erd van 23-25 oktober 
de 26e partijdag van de CDU gehouden. 
Door Wim A an^es en Arjen Oliemans 
werd het laatste deel, door ondergetekende 
het eerste deel van de „Partijdag” -  het 
jaarlijkse partijcongres van het CDU -  voor 
de Nederlandse christen-democraten bij
gewoond.
W at geschrokken constateer ik  in he t begin 
dat het nu al weer de zesde CDU-partijdag 
is voor mij. Al die congressen waren 
„gründlich” en to t in de puntjes georgani
seerd. Als er iets is w at je  aan de Duitsers 
kunt overlaten dan is het wek een goede 
organisatie.
Toch is er w at veranderd. De meeste ge
zichten op het podium zijn trouwens nog 
wel dezelfde; wel ontbreken er enkele be
langrijke.

LEIDING VAN DE CDU
Erhard is overleden. Barzei is deze keer 
„verhinderd” . Er was veel kritiek geuit op 
zijn kritiek op Kohl. Hij wilde de con
frontatie nu kennelijk vermijden. Stolten- 
herg is grijs geworden. Zes jaar geleden was 
hij nog min of m eer de jongerenvertegen- 
woordiger. Nu is hij de gezaghebbende mi- 
nister-president uit Sleeswijk-Holstein en 
m et Carstens de representant uit het N oor
den van Duitsland. D aarnaast zijn zij bei
den resprêsentanten van het Duitse pro
testantisme.
Carstens, de huidige kam ervoorzitter en 
kandidaat van de CDU voor het president
schap, is uiterlijk niet veranderd. Maar in 
zijn optreden, publiekelijk en ook in per
soonlijk contact, is hij erg gegroeid. Hij is 
afgewogener geworden. M aar politiek is hij 
zeer zeker niet naar links opgeschoven in 
de meeste vraagstukken. D at is nu voor de 
totaliteit van de CDU en voor de meeste 
andere representanten bepaald wel het ge
val.
Zoals de SPD sterk, misschien wel zéér 
sterk én buitenlands én sociaal-economisch 
politiek naar rechts is verhuisd. Rechtser 
dan de SPD kan niet zei één van de CDU- 
presidiumleden mij.

Er zijn nog wel m eer wijzigingen op het 
podium te constateren. Twee vallen zeker 
op. De uiterst charmante en zeer bekwame 
voorzitster van de Duitse CDU-vrouwen 
Helga Wex heeft het veld m oeten ruimen. 
De combinatie van drie functies: presi- 
dium-lid van de fractie, voorzitster van de 
CDU-vrouwen en lid van het partijpresi- 
dium. Zij is vervangen door Frau Laurin uit 
het land van Kohl zelf: Rheinland-Pfalz. 
Nog zo’n verschuiving is op te  merken: 
Biedenkopf, is naar Nordrhein-W estfalen 
vertrokken en daar niinister-president ge
worden. Hij is als secretarisgeneraal ver
vangen door dr. Heiner Geissler ook al 
w eer uit Rheinland-Pfalz. Men hoort in de 
wandelgangen daar wel klachten over. De 
hofhouding uit Rheinland Pfalz is te  groot. 
Mén is voor dit soort verschijnselen in de 
Duitse CDU erg gevoelig, misschien naar 
ons inzicht wel overgevoelig. Op een goud
schaaltje w ordt hier het evenwicht in ka
tholieke en protestantse vertegenwoordi
gers gewogen. Voor het regionale even
wicht, de vertegenwoordiging van de 
„Lander” als bijv. Baden W ürttem berg en 
Nieder Sachsen geldt dat niet minder. De 
vertegenwoordiging van de Sozial-Aus- 
schuss (werknemersbelangen) onder lei
ding van Katzer is ongetwijfeld de laatste 
zes jaren succes vol in zijn strijd voor een 
grotere invloéd in de CDU en vindt daarbij 
Von Bismarck de voorzitter van de CDU 
W irtschaftsrat (de CDU werkgevers) niet 
op zijn pad. Eerder integendeel, deze beide 
groepen gunnen elkaar het licht in de ogen 
wel. Kiep, de invloedrijke penningmeester 
van de CDU uit Nieder-Sachsen verraadt in 
zijn houding en optreden zijn deels Engels- 
Schotse afkomst. Zijn interventie op het 
gebied van de Berufsverbote is voor ons 
Nederlanders erg aansprekend. Hij onder
streept zijn stellingname m et de feitelijke 
gang van zaken in Nieder-Sachsen. Die 
„Berufsverbote” van hem  hoeft het niet, 
dat is wel duidelijk.

De opkomst op deze partijdag is groot. 
Natuurlijk zijn er als altijd de honderden 
afgevaardigden. In de zaal zijn ze nauw
keurig naar ,,land” van herkom st gerang
schikt. Ze zijn in blokken gevoegd, w aar de 
„landen” aangegeven staan. Berlijnse ver

tegenwoordigers naast die van Nieder- 
Sachsen, Bremen en Hamburg naast die 
van Sleeswijk-Holstein, Rheinland-Pfalz 
tussen de blokken van Baden W ürttemberg 
en Nordrhein-W estfalen. M aar naast die 
blokken met afgevaardigden en gasten is er 
zeker de eerste dagen m eer publiek dan 
vorige jaren. Er zijn dan minstens tussen de 
2000 en 3000 mensen in de Friedrich- 
Ebert-Halle in Ludwigshafen aanwezig. 
Congres tussen „Teleurstelling en Hoop” 
schreef ik hierboven. Inderdaad, hoewel er 
vanaf het spreekgestoelte weinig over ge
sproken werd, is dat toch de overheersende 
sfeer in de wandelgangen. Teleurstellingen 
in Hessen en Beieren. Wel m éér teleurstel
ling over Hessen dan over Beieren. De CSU 
is immers niet de CDU. En in Hessen be
haalde de CDU niet het resultaat dat men 
verwachtte. Hoop is er voor de komende 
verkiezingen in Sleeswijk-Holstein, Berlijn 
en Rheinland-Pfalz.

de rede van Heiner Geissler, secretaris-ge- 
neraal van de CD U : H adden toch alle be
kende leden van de CDU hun partijvoor
zitter in de afgelopen tijd geprezen en lof- 
geprezen. Ja, vraag je  je  dan af, als nu eens 
alle bekende leden van een partij hun voor
zitter steeds prijzen en lofprijzen, w at ge
beurt er dan? Natuurlijk de eenheid van de 
partij is een uiterst belangrijke zaak en we
derzijdse solidariteit is niet minder belang
rijk m aar m oet dat uitm onden in alsmaar 
unaniem prijzen en lofprijzen van de voor
zitter door alle bekende leden van de partij. 
W aar komen we dan tenslotte in con
sequentie hiervan terecht? Mogen we daar 
wel altijd gerust op zijn? Hoe dan ook, on
uitgesproken of uitgesproken, de positie 
van de kandidaatsbondskanselier is binnen 
de CDU in discussie.
Tot de eerstvolgende bondsdagverkiezing 
zal er echter geen wijziging in de huidige 
situatie komen. Een tw eede veelbesproken

E n k e le  u itsp r in g e n d e  e n  v o o r  o n s  
in te r e s s a n te  p a s s a g e s  u i t  h e t  B e g in 
se lp r o g r a m  z ijn :
„ D e  p o l i t ie k  v a n  d e  C D U  b e r u s t  o p  
h e t  c h r is te li jk  b e g r ip  v a n  d e  m e n s e n  
e n  z i jn  v e r a n tw o o r d e l i jk h e id  v o o r  
G o d ” . { ! ) '
„ D e  m e n s  is t e r  e ig e n  z e l f 
b e sc h ik k in g  g e sc h a p e n . D a a r m e d e  
s t a a t  h ij  in  d e  v e r a n tw o o r d in g  n a a r  
z i jn  g e w e te n  e n  d a a r d o o r  n a a r  
c h r is te li jk  b e g r ip  v o o r  G o d . Z ijn  
v r i je  z e l fb e s c h ik k in g  b e r u s t  p p  e e n  
w e r k e l i jk h e id ,  d ie  d e  m e n s e li jk e  
w e r e ld  te  b o v e n  g a a t .  D e  m e n s  
d a n k t  d i t  n o c h  a a n  z i c h z e l f  n o c h  a a n  
d e  m a a ts c h a p p ij .  D e  m e n s  is n ie t  d e  
la a ts te  m a a t  v a n  a l le  z a k e n .  Z ijn  
b e h o e f te  z i c h z e l f  e n  d e  w e r e ld  e e n  
la a ts te  b e te k e n is  te  g e v e n ,  k a n  h ij  
u it  e ig e n  k r a c h t  n ie t  v e r w e z e n l i j 
k e n . M a a r  h ij  is  v o o r  d e  m o r e le  b e 
s liss in g  d ie  h i j  n e e rh t v e r a n tw o o r 
d e li jk .  In  e e n  v e r a n tw o o r d e l i jk e  
v r i jh e id  z i jn  l e v e n  z e l f  g e s ta l t e  te  
g e v e n  is g a v e  e n  o p g a v e  v o o r  d e  
m e n s .”  (5 )  D e  b e g in s e le n  in  d e  d a 
g e li jk s e  p o l i t i e k  te  v e r w e z e n l i j k e n  is

d e  m a a ts ta f  v o o r  d e  g e lo o f w a a r d ig 
h e id  v a n  o n s  p o l i t i e k  h a n d e le n .”  
(2 9 )  „ W ij  z o u d e n  d e  s o c ia le  m a r k t 
e c o n o m ie  o o k  in  o n s  v a a n d e l  s c h r ij
v e n  a h  z i j  m in d e r  m a te r ie le  w e l 
s ta n d  z o u  b r e n g e n  d a n  a n d e r e  s y s 
t e m e n .”  (6 2 )  , ,D e  m e d e v e r a n t 
w o o r d e l i jk h e id  e n  d e  d e e ln a m e  a a n  
h e t  f in a n c ië le  v e r m o g e n  d o o r  d e  
w e r k n e m e r s  is  u itd ru k k in g  v a n  h e t  
c h r is te li jk -so c ia le  b e g in s e l .”  (6 9 )  
„ E e n  g e m e e n s c h a p  is a l le e n  d a n  
h u m a a n , a ls  z i j  h a a r  o u d e r e  m e d e 
b u rg e r s  e e n  g e v u ld  e n  z i n v o l  l e v e n  
m o g e l i jk  m a a k t .”  (9 0 )  „ H e t  n ie u w e  
s o c ia le  v r a a g s tu k  v e r e i s t  e e n  
n ie u w e  so c ia le  p o l i t ie k .  D a t  is  e e n  
s o c ia le  o r d e n in g s p o l i t ie k .  ”  (9 3 )  „ D e  
so c ia le  s t a a t  z o r g t  v o o r  d e  n o o d z a 
k e l i jk e  w a a r b o r g e n  e n  d e  g e m e e n 
s c h a p p e l i jk e  v e r z e k e r in g  v a n  d e  in 
d iv id u  v o o r  d e  b e la n g r i jk e  r is ic o ’s  in  
h e t  b e s ta a n . H e t  g r o o ts te  d e e l  v a n  
d e  b e v o lk in g  k a n  v o o r  z i e k te ,  
w e r k lo o s h e id  e n  o u d e r d o m  n ie t  u i t  
e ig e n  k r a c h t  v o ld o e n d e  v o o r z i e n in 
g e n  tre ffe n . D i t  v e r p l i c h t  d e  s t a a t  t o t  
e e n  s o c ia le  o p g a v e  h ie r in . (1 1 2 ) .

DE VIERDE PARTIJ
Toch, het congres is onzekerder dan ik het 
ooit in de afgelopen j aren heb meegemaakt. 
Nauwelijks w ordt nog verw acht dat de 
Duitse liberalen zich uit de socialistische 
omarming van Schmidt en de zijnen kun
nen loswringen. Gesteld al dat de liberalen 
die socialistische omklemming zouden 
willen doorbreken. H et ziet er inderdaad 
niet naar uit.
En zullen dan onder die voorwaarde de 
christen-democraten in staat zijn de m eer
derheid te behalen m et de oer-Duitser 
Helmut Schmidt als bondskanselierskan- 

Midaat? Oer-Duits is Helm ut Schmidt zeker. 
H et is een zeer autoritaire man. Toen hij 
fractievoorzitter was behandelde hij — zo 
zegt men algemeen hier -  de SPD-fractie 
als „een stuk hout” . De Duitsers houden nu 
éénmaal m eer van autoriteit dan wij. 
Publiek uitgesproken kritiek op Kohl hoort 
men in het congres zelve van het podium 
nauwelijks.
Afgezien van de belangrijke redevoeringen 
van Helm ut Kohl en H einer Geissler en de 
bespreking daarvan houdt het congres zich 
met nam e bezig m et een ontwerp begin
selprogram. Op zich is dat belangwekkend 
genoeg. Eén van de belangrijkste com
m entatoren schreef, dat het zwijgen over 
de vierde partij (de plannen van Strauss en 
de CSU) en het officiële zwijgen over de 
positie van Helmut Kohl op zich veelzeg
gend is. W erd er over gezwegen op het 
congres zelf, buiten de officiële intervèn- 
ties, waren juist deze zaken belangrijke ge
sprekspunten. Maar ook tussen de regels 
was er van het podium voor de goede ver
staander wel w at te beluisteren. Ongewoon 
fel -  en ook dat had zijn betekenis -  werd er 
gereageerd op de k ritiek—voorafgaand aan 
de partijraad -  op Kohl. D at alles m et een 
beroep op loyaliteit. Daarm ee krijg je  in 
een dergelijk congres natuurlijk altijd de 
handen op elkaar. W at zouden wij bijvoor
beeld zeggen van het volgende fragm ent uit

punt was de vierde partij. Vooral de pers 
m aakt daar erg veel ophef van. De plannen 
zijn destijds door Strauss en zijn CSU ge
lanceerd. Een poging ertoe is niet geslaagd. 
Als je  de pers nu leest, lijkt die vierde partij 
w eer voor de deur te staan. Mijn indruk is 
dat die plannen zeker bij de Beierse CSU 
tot na de volgende verkiezing in de ijskast 
zullen blijven staan. De CSU zal er niet om 
vragen. Ze heeft er thans geen enkel belang 
m eer bij.
H aar invloed op het CDU/CSU-beleid is 
trouwens naar verhouding groot. In de 
parlementsfractie in Bonn is die invloed 
óók groot.
Tactisch-organisatorisch heeft de CSU een 
voorsprong in de Bondsdag. Een voor
beeld: maandag vergadert het CDU/CSU- 
fractiepresidium, daarna het CSU-fractie- 
presidium, dinsdagochtend de CSU-fractie 
en dan de CDU/CSU-fractie. De CSU komt 
voUedig geïnformeerd en geïnstrueerd ter 
vergadering. De „vierde” partij mag thans 
een wens van sommigen buiten de CDU 
zijn. Zij is dunkt me ook een wens van 
enkelen binnen de CDU. De eersten ter- 
wille van de mogelijke verdeeldheid tussen 
CDU en CSU. De tw eede terwille van de 
mogelijkheid voor de CDU zich naar links 
te  kunnen profileren. Voorlopig zie ik hem 
niet komen.
Zeker nu niet op initiatief van de CSU, dat 
is onwaarschijnlijk.

PROGRESSIEF-CONSERVATIEF
„Kaiser Wilhelm II für H elm ut Schmidt 
Leitfigur” . H et is „m odieus” in Nederland 
de CDU af te schilderen als een monoly- 
thisch, oer-conservatief gezelschap. D at is 
natuurlijk niet waar. Die dat zegt kent noch 
de CDU noch de mensen uit de CDU. 
Afgezien van de bezw aren die wij als 
christen-democraten tegen de tweedeling 
c o n s e r v a t ie f -p r o g r e s s ie f  m o e te n  hebben is 
er géén sprake van als men het onderwerp 
voor onderwerp analyseert dat de CDU

m eer conservatief zou zijn dan de Duitse 
SPD van Schmidt. Soms is het tegendeel 
waar. Een zinsnede uit de rede van Kohl 
vond ik in dit opzicht tekenend toen hij 
over de buitenland-politiek van de huidige 
Bundeskanzler Schmidt sprak:
„Was ist das für eine politische Führung die 
den Eindruck macht, als sei Kaiser W ühelm 
II w ieder die Leitfigur der Deutsche Aus- 
senpolitik geworden” . De buitenlandse 
politiek van Helm ut Schmidt in het bijzon
der heeft voor enthousiaste,,Europeanen” , 
zeker voor de Nederlanders niet zo veel 
positiefs. Met CDU’ers als Von Weiszac- 
ker, Carstens of Von Bismarck hoezeer wij 
ook m et hen soms van mening Verschillen, 
kunnen wij daarover zeer veel beter spre
ken. Daar kan geen begin van twijfel over 
bestaan. De rede van Kohl had overigens 
heel goede elementen. De aandacht die aan 
de ontwikkelingshulp en aan de milieupo- 
litiek werd gegeven was groot en erg inte
ressant. H et was ook geen rede die op ge
makkelijke politieke bijval speculeerde. De 
rede was beslist niet nationalistisch getint. 
De redevoering trachtte de practische poli
tiek aan christen-democratische beginselen 
te relateren. Bij de discussie over de rede
voeringen bleef veel onuitgesproken maar 
bijvoorbeeld over de ,,Berufsverbote” was 
de discussie niet zo ongenuanceerd als 
veelal in Nederland is weergegeven. Wij 
zullen de demagogie die m et „communisti
sche” en ,,nationaal-socialistische” onder
wijzers op het gebied van de „Berufs
verbote” wordt bedreven afkeuren maar 
de reacties hebben te m aken m et de ge
schiedenis van Duitsland van voor en tij
dens de laatste wereldoorlog. Aan de ande
re kant w aren er veel genuanceerder spre
kers en de interventie van W alter Leisku 
Kiep naderhand in een vraaggesprek met 
het dagblad ,,Die Rheinpfalz” vastgelegd 
was een weloverwogen poging de emoties 
zeker niet het minst door Schmidt en de 
zijnen opgem erkt to t zijn werkelijke pro
porties terug te  brengen.
Als Nederlandse CDA zijn we natuurlijk 
zeer geïnteresseerd in een beginselpro
gram. H et Duitse beginselprogram is -  hoe 
kan het anders -  zeer uitvoerig.
Maar liefst 137 uitvoerige artikelen zijn het 
na jaren overleg in de CDU geworden. H et 
is natuurlijk onmogelijk het beginselpro
gram in dit bestek uitvoerig te bespreken. 
D at zou overigens wel de moeite waard 
zijn.
De belangstelling voor de grond- 
slagdiscussies was groot. Wij Nederlanders 
mogen daar belangstelling voor hebben. 
Onze Oosterburen hebben die ook. D at de 
positie van de oudere mens ook in het be
ginselprogram is opgenom en is erg interes
sant. De discussie om trent de positie van de 
werknem er in de onderneming blijft voor 
de Duitse CDU een punt van intense be
langstelling. Wij krijgen in Nederland voor 
het CDA niet voor het eerst een discussie 
over het beginselprogram, m aar wel voor 
het eerst een in de vorm  van een uitge
werkte ontwerptekst. De discussie daar
over w ordt erg belangwekkend. Jam m er in 
dit verband dat het Nederlandse congres nu 
slechts één dag bijeen is. D at vind ik veel te 
kort voor een grondige discussie.

POSITIE CDU MOEILIJK
De meest populaire gast van het congres 
was ongetwijfeld de dochter van A denauér 
die meer nadrukkelijk aanwezig was dan in 
voorgaande jaren. Zij w erd bij herhaling 
hartstochtelijk toegejuicht.
De CDU acht zich -  en dat is de betekeiüs 
van dit fenomeen -  nog m et elke vezel 
verbonden aan haar geschiedenis. In  het 
bijzonder is de CDU verbonden aan de 
Duitse geschiedenis na de 2e wereldoorlog 
toen ze grote verantwoordelijkheid heeft 
gedragen en grote verdiensten heeft gehad 
voor de wederopbouw van Duitsland en 
Europa.
Voor de toekom st bevindt de CDU zich in 
een zeer moeilijké en uiterst verantw oor
delijke positie. Zij is duidelijk de grootste 
partij. Ze heeft de m eerderheid in de 
bondsraad. Veruit de meeste steden, ge
meenten en landen w orden onder verant
woordelijkheid van de CDU bestuurd.

vervolg op pagina 5
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Nieuw abortus-wetsontwerp

Aan CDA-standpunt tegemoet gekomen
„De voorlopige indruk is, dat het kabinet- 
Van Agt een serieuze poging gedaan heeft 
vorm te geven aan een gedeelde verant
woordelijkheid van vrouWj arte, overheid 
en samenleving door de bescherming van 
het ongeboren leven. Daarmee wordt aan 
het CDA-standpunt tegemoet gekomen, 
dat volledig vrije abortus verwerpelijk is”. 
Dit commentaar heeft de vice-voorzitter 
van de CDA-fractie in de Tweede Kamer, 
drs. R. F. M. Lubbers gegeven, nadat de 
ministers dr. L. Ginjaar (WD) van volks
gezondheid en mr. J. de Ruiter (CDA) van 
justitie het ontwerp van de nieuwe abor
tuswet in de openbaarheid hadden ge
bracht.
De ministerraad stemde in met dat ontwerp 
van de wet afbreking zwangerschap. Het 
wetsontwerp is met spoed aangeboden aan 
de Raad van State.
Ruud Lubbers, de vice-voorzitter van de 
CDA-fractie in de Tweede Kamer gaf het 
volgende eerste commentaar:
„De CDA-Tweede-Kamerfractie zal pas na 
zorgvuldige studie to t een afgerond oor
deel kunnen komen. V andaar dat ik slechts 
met welwillende afstandelijkheid een zeer 
voorlopig oordeel geef.

Ik spreek er mijn tevredenheid over uit dat 
het kabinet erin geslaagd is zelf m et een 
ontwerp te  komen, zoals in het regeerak
koord besloten lag. Bij de beoordeling van 
dit ontwerp m oet w orden bedacht dat voor 
het CDA-standpunt zoals verw oord in het 
initiatief-ontwerp Gardeniers-Van Leeu
wen, geen m eerderheid te  vinden was en is.

VOORLOPIGE OPMERKINGEN
1. Terecht is to t uitgangspunt gekozen de 
beschermwaardigheid van het ongeboren 
menselijk leven, waarbij een zorgvuldige 
afweging w ordt gezocht met de onvermij
delijkheid van abortus gelet op de nood 
waarin de vrouw verkeert. Mijn voorlopige 
indruk is dat het kabinet een serieuze po
ging heeft gedaan vorm te geven aan een 
gedeelde verantwoordelijkheid van vrouw, 
arts overheid ert samenleving voor de be
scherming van het ongeboren leven. 
-D aarm ee w ordt aan ons standpunt tege
m oet gekomen, dat volledig vrije abortus 
verwerpelijk is.
2. Zeer verheugd ben ik over het opwer- 
pen van een dam tegen commerciële abor
tuspraktijken.
3. De verantwoordelijkheid van de over

heid kom t m et nam e to t uitdrukking in een 
vergunningensysteem voor klinieken en 
ziekenhuizen waarm ee een praktijk ge
w aarborgd w ordt waarin de be
schermwaardigheid van het leven beter 
dan to t dusver to t zijn recht kan komen.
4. Ik acht het juist dat de abortus niet uit 
het W etboek van Strafrecht is verdwenen, 
hoezeer ook duidelijk vastgelegd w ordt dat 
er van een strafbare handeling geen sprake 
zal zijn indien de te  stellen regels worden 
nageleefd. Ten principale w ordt in het 
W etboek van Strafrecht de bescherm waar
digheid van het ongeboren menselijk leven 
gehandhaafd.

Ik hoop dat wij nu kunnen komen to t een 
nieuwe wettelijke regeling, die een eind 
m aakt aan een door iedereen erkende si
tuatie van rechtsonzekerheid en het daar
heen leidt dat ook de bescherming van het 
ongeboren leven to t zijn recht kan komen.

H et bovenstaande berust op de nu nog be
perkte informatie hetgeen uiteraard bete
kent dat mijn oordeel over de nu bekende 
abortusregeling zeer voorlopig is” . Aldus 
het com mentaar van de w aarnem end voor
zitter van de CDA-fractie.

MEDE VERANTWOORDELIJK
De uit de CHU afkomstige staatssecretaris 
m evrouw mr. E. A. H aars (CDA) van justi
tie, sprak tijdens een spreekbeurt te 
Leeuwarden over het abortuswetsontwerp. 
Zij zei het volgende;
,,De geest, die uit het nieuwe wetsontwerp 
spreekt, is duidelijk de geest van medever- 
antwoordelij kheid.
Natuurlijk hebben wij allen moeite met het 
bestaan van abortus provocatus. H et is 
echter de kop in het zand steken, als wij 
zeggen -  we zijn tegen abortus — en daarom 
wensen wij geen wettelijke regeling. De 
taak van de wetgever is vaak ook het regu
leren van maatschappelijke ontw ikke
lingen die zonder die w et dreigen scheef te 
groeien.
De grondgedachte van dit wetsontwerp is 
tweezijdig: enerzijds bescherming van het 
nog ongeboren leven en anderzijds de hel
pende hand bieden aan de vrouw die in 
nood verkeert.
Bescherming van het ongeboren leven door 
de vrouw veelzijdige hulp aan te bieden en 
van haar tijd te vragen om dit hulpaanbod 
te overwegen en anderzijds ook aan de arts 
uitdrukkelijk op te dragen zelf te overwe
gen of in dit geval abortus de beste oplos
sing is.
Anderzijds w ordt aan de vrouw in nood 
hulp geboden door dat hulpaanbod, maar 
ook door -  zo zij toch to t abortus besluit -  
een kader te scheppen waarbinnen zij mag 
verwachten dat deze ingreep verantwoord 
en zonder winstbejag zal plaatsvinden” , 
aldus staatssecretaris Haars.

H.L.

Inhoud ontwerp wet afbreking zwangerschap

In noodsituatie moet huip worden verieend
Het thans gepubliceerde ontwerp van Wet 
afbreking zwangerschap, dat voorbereid is 
door de ministers Ginjaar en De Ruiter, gaat 
er van uit, dat aan vrouwen die zich ten ge
volge van een ongewenste zwangerschap in 
een noodsituatie bevinden hulp moet wor
den verleend. Daarbij is de afbreking van 
ongeboren menselijk leven een zo ernstige 
en ingrijpende maatregel, dat ze alleen kan 
worden aanvaard, indien de nood van de 
vrouw haar onontkoombaar maakt, Dit 
uitgangspunt brengt met zich mee, dat de 
arte, de vrouw en zij die verder bij de voor
bereiding van een beslissing omtrent zwan
gerschapsafbreking mochten worden be
trokken, ieder voor zich, met de grootst mo
gelijke zorgvuldigheid zullen moeten han
delen in het besef van de verantwoordelijk
heid tegenover ongeboren menselijk leven 
en van de gevolgen voor de vrouw en de 
haren.
De w etgever is echter niet bij machte die 
zorgvuldigheid af te dwingen door een al
gemene normstelling te  form uleren en deze 
zonodig in concrete gevallen via strafsanc-
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De problem en voor de CDU liggen in de 
standpunt-bepaling in de nationale en de 
internationale politiek. Gemeentelijk en 
regionaal is de CDU leidinggevend. D aar is 
de positie sterk en onaangetast.
De volgende vragen zullen echter voor de 
nationale en de internationale positie van 
de CDU beantw oord m oeten worden. Dat 
antwoord zal m ede voor de positie van de 
CDU bepalend zijn. 1. Welke is de CDU- 
positie ter zake van de grondrechten van de 
mens én internationaal én nationaal. 2. Hoe 
is het beleid op het gebied van de ontw ik
kelingshulp. 3. W aar staat de CDU op het 
terrein van de milieupolitiek. 4. Hoe wil 
m en het gebod van naastenliefde daarbij 
verwerkelijken én internationaal én natio
naal in het ethische én in het sociaal-eco- 
nomische vlak. 5. Hoe brengt ze de leuze 
Zeker, Sociaal en Vrij in relatie to t de 
christen-democratische grondslag in de 
praktijk. 6. Hoe Europees en hoe ver
zoeningsgezind is de CDU op het gebied 
van de internationale politiek. H et ant
woord van de CDU op ieder van deze 
vraagtekens is voor de Unie vóór Duitsland 
en voor Europa van groot belang. Voor 
Schmidt en de huidige SPD acht de CDU 
kentekenend de kenschets van Kohl: „Eine 
Führung als sei Kaiser Wilhelm II wieder 
die Leitfigur” . H oe duidelijk zal de CDU in 
staat zijn eigentijdse en beginselvaste ant
w oorden te  geven op de stellingname van 
de SPD van Schmidt. H et antwoord op die 
vragen zal bepalend zijn voor de nationale 
en internationale positie van de CDU na 
1981.

ties te  handhaven. De situaties van nood, 
waarin abortus provocatus aan de orde kan 
komen, zijn zo uiteenlopend, dat een der
gelijke algemene norm, indien zij al reële 
inhoud zou hebben, niet het beoogde effect 
zou hebben. Er is daarom van afgezien zo’n 
algemene normstelling in het wetsontwerp 
op te  nemen. Evenmin is getracht die ge
vallen van nood in de w et te omschrijven. 
De bescherming die de w et m oet bieden 
aan ongeboren menselijk leven -  een be
scherming die in de bestaande situatie niet 
naar behoren kan w orden gerealiseerd -  
heeft in het ontw erp vorm  gekregen in 
waarborgen voor een procedure, die moet 
leiden to t een zorgvuldige besluitvorming 
in concrete gevallen. In het bijzonder zal 
m oeten vaststaan dat passende hulp en 
voorlichting aan de vrouw  w ordt gegeven 
over alternatieven voor een eventuele 
abortus provocatus en dat de besluitvor
ming niet alleen weloverwogen is m aar zich 
ook in vrijwilligheid voltrekt. D aartoe gaat 
het wetsontwerp uit van een vergun
ningenstelsel, w aaraan ziekenhuizen en 
andere inrichtingen w aar behandelingen, 
gericht op afbreking van zwangerschap, 
w orden verricht, m oeten voldoen.
H et norm atieve karakter van het w etsont
werp komt dus niet primair to t uitdrukking 
in een stelsel van moeilijk of niet te  con
troleren geboden en verboden van algeme
ne inhoud, m aar in een complex van voor
zieningen die een zorgvuldige besluitvor
ming, voorafgaande aan een eventuele 
zwangerschapsafbreking, m oeten w aar
borgen.
Het besluit als zodanig, om de zwanger
schap af te  breken, dient echter de uit
sluitende verantwoordelijkheid te  zijn van 
hen die rechtstreeks bij de voorbereiding 
ervan betrokken zijn. Dit wil dus zeggen:

de vrouw en de geneeskundige tezamen, 
met inbegrip van mogelijke derden die in 
de voorbereiding van de beslissing werden 
gemengd, ieder in eigen verantwoordelijk
heid.
Verder beoogt het wetsontwerp w aarbor
gen te  geven dat de ingreep, waarbij de 
zwangerschap w ordt afgebroken in me
disch opzicht — en ook uit het oogpunt van 
een goede nazorg voor de vrouw  -  aan 
hoge eisen voldoet. H et belang van de 
volksgezondheid zal daarbij niet onderge
schikt mogen w orden gem aakt aan andere 
overwegingen.
Tenslotte en in het verlengde van he t voor
gaande wil het wetsontwerp een dam op
werpen tegen commerciële praktijken, die 
ertoe kunnen leiden dat van de noodsitua
tie van de vrouw misbruik w ordt gemaakt.

SAMENVATTING
1. Afbreking van zwangerschap is alleen 

toegestaan in ziekenhuizen (met inbe
grip van daarvan onderdeel uitm akende 
poliklinieken) en abortusklinieken, 
voor zover die inrichtingen voorzien 
zijn van een door de minister van volks
gezondheid en milieuhygiëne op aan
vraag verleende vergunning to t het ver
richten van dergelijke behandelingen.

2. Indien de zwangerschap langer dan 13 
weken (,,3 m aanden” ) heeft geduurd, 
dient de ingreep te  geschieden in een 
ziekenhuis als hierboven bedoeld.

3. A an de vergunning zullen voorschriften 
worden verbonden opdat een verant
woorde besluitvorming, voorafgaande 
aan de ingreep, de medische kwaliteit 
van de ingreep zelf en een genoegzame 
nazorg gewaarborgd zijn. Bij of krach
tens de w et w orden tevens voorschrif
ten gegeven om trent de tariefstelling in

de inrichting, de openbaarmaking van 
financiële gegevens en bescheiden enz.

4. Tussen het ogenblik waarop de vrouw 
zich to t de geneeskundige w endt en de 
ingreep zelf dient een periode van ten
minste vijf dagen te liggen. Dit geldt 
voor alle gevallen van zwanger
schapsafbreking.

5. H et w etsontwerp voorziet in een stelsel 
van registratie van bepaalde kerngege
vens, opdat het toezicht op een behoor
lijke naleving van de bij of krachtens de 
w et gestelde eisen verzekerd is; De pri
vacy van de behandelde vrouwen wordt 
daarbij volledig gewaarborgd. H et toe
zicht w ordt opgedragen aan de genees
kundige inspectie van het Staatstoezicht 
op de Volksgezondheid.

6. Niem and kan worden verplicht aan een 
zwangerschapsafbreking medewerking 
te verlenen, indien hij daartegen in het 
algemeen of in een bepaald invididueel 
geval onoverkomelijke bezw aren heeft.

7. De afbreking van zwangerschap blijft in 
het W etboek van Strafrecht strafbaar 
gesteld — m et nam e w anneer de hande
ling verricht w ordt door iemand die niet 
bevoegd is to t uitoefening van de ge
neeskunst -  indien dé ontw orpen wet 
afbreking van zwangerschap niet van 
toepassing is. Niet-nakoming van be
paalde essentiële voorschriften van die 
w et levert misdrijf op.

8. De nieuwe w et is slechts van toepassing 
op afbreking van zwangerschap indien 
de ongeboren vrucht niet levensvatbaar 
is. Afbreking van zwangerschap van 
een zelfstandig levensvatbare vrucht is 
een misdrijf volgens het W etboek van 
Strafrecht.

H. L.

Hulpverlening bij ongevallen en rampen

Samenwerking meer dan ooit geboden
door: Herman Wisselink, lid Tweede Kamer voor CDA

De CDA-fractie in de Tweede Kamer heeft 
bij de behandeling van de begroting van 
binnenlandse zaken behoorlijk aandacht 
besteed aan de rampenbestrijding. Van on
ze zijde is er op gewezen dat samenwerking 
van de hulpverleningsdiensten sterker dan 
ooit geboden is.
Met deze diensten worden bedoeld de po
litie, brandweer, ambulancevervoer en be

scherming bevolking. In deze vier sectoren 
is grote behoefte aan regionalisatie en 
coördinatie. Om dit te bereiken is het voor
al nodig dat genoemde diensten zoveel mo
gelijk hetzelfde gebied bestrijken en dat de 
ontwikkelingen van meet af aan op elkaar 
worden afgestemd.
Er is op aangedrongen de wetgevende ar
beid hierop af te stemmen.

De regering spreekt over een regelmatige 
voortgang van de wetgeving, m aar w ordt 
er ook de nodige spoed betracht?
In de jaren 1980-’81 m oet namelijk reeds 
veel zijn beslag gekregen hebben. Als 
voorbeelden willen wij noem en de W et op

vervolg op pagina 8
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M
CHJO hield ledenvergadering

Meer waarborgen gevraagd bij abortuswetgeving
Vorige w eek zaterdag hield de CHJO in 
Zwolle de najaarsledenvergadering. Veel 
tijd w erd daarbij besteed aan bespreking 
van de jongste ontwikkelingen m et betrek
king to t de abortuswetgeving, welke voor 
de CHJO steeds een grote-zorg is geweest. 
Een belangrijk deel van de toespraak, (Ue 
CH JO -voorzitter Peter Heukels to t de ruim 
veertig aanwezigen richtte, was aan dit ac
tuele onderwerp gewijd.
Letterlijk zei hij hierover het volgende:

Een belangrijk politiek vraagstuk komt 
binnenkort zijn wettelijke neerslag nabij. Ik 
doel hierbij op de abortus-wetgeving, en ik 
wil proberen een aantal van mijn gedachten 
voor te  leggen. Ik doe dit niet na lange 
aarzeling. Aan de ene kant, om dat het hier 
een zeer moeilijk en gecompliceerd pro
bleem betreft, aan de andere kant, omdat 
het onderw erp in een pat-stelling dreigt te 
recht te  komen. Als christen-democraten 
hebben wij een gruwel aan de huidige si
tuatie. Een wetgeving die in zijn geheel en 
ik overdrijf niet, w ordt genegeerd. Een 
aanpak van het abortusvraagstuk die het 
midden houdt tussen liefdeloosheid en 
egoïsme. Ook voor deze situatie zijn wij 
verantwoordelijk. Wij dragen regerings
verantwoordelijkheid, onze fractie speelt 
een belangrijke rol in het parlement. Als 
CHJO-voorzitter, maar vooral als arts, on
dervind ik bij deze vragen des te  klem
mender het ontbreken van een verant
woord functionerende wetgeving.
Wij kunnen ons allemaal situaties voor
stellen, waarin een zwangerschap minder 
gewenst en soms wel ongewenst kan zijn. 
H et is onze stellige overtuiging dat het van 
liefdeloosheid getuigt om op ieder van deze 
vragen als antwoord te  geven dat abortus 
een oplossing is. Belangrijk in dit verband is 
op te merken, dat een ongewenste zwan
gerschap een noodsituatie is en abortus 
geen middel om inadequate anti-conceptie 
aan te  vullen. Ik kan mij niet voorstellen, 
dat er in Nederland veel mensen zijn die het 
hier niet mee eens zijn, m et nam e ook bui
ten het CDA niet.
Een noodsituatie, m et mensen in nood, die 
in~de knoop zitten, niet w eten w at te  doen 
m et deze onverwachte zwangerschap. 
Daarop past naar mijn inzicht een christen
democratisch antwoord: Biedt alternatie
ven aan bij een ongewenste zwangerschap.

Biedt als maatschappij woningen aan, als 
dat de reden is voor de abortus-aanvraag; 
help financieel als dat het motief is voor de 
aanvraag; m aak adoptie op eenvoudige 
wijze mogelijk, zodat ook dat een oplossing 
kan zijn voor een mens in nood; m aak het 
te vondeling leggen wettelijk mogelijk; 
help jonge meisjes die zelf wel een zw an
gerschap willen, m aar ouders die bang zijn 
voor hun naam (hebben ze dan nog wel een 
naam te verliezen?). Op deze andere oplos
singen m oet de nadruk liggen. Daarom  is 
het nodig, dat zij worden geholpen door 
een team  van mensen, om hun de wegen te 
wijzen om hun ongewenste zwangerschap 
to t een goed einde te  brengen. Uit een goe
de verslaglegging zal m oeten blijken, 
waarom aan deze alternatieve oplossingen 
is voorbij gegaan. En als dat allemaal niet 
gaat. W at dan? Ik ben na lange strijd to t de 
gedachte gekomen, dat dan zo’n ongewen
ste zwangerschap, na een bedenktijd, mede 
op advies van het team, als alle andere w e
gen gefaald hebben, m aar m oet w orden af
gebroken. Ik zeg dit niet dan m et de groot
ste aarzeling. Aan de andere kant, w anneer 
vdj de aanvraag zouden afwijzen, dan ge
beurt het tóch, en dan op een medisch niet 
verantwoorde wijze. En als het goed is, dan 
m oet ook dat ons een zorg zijn. De over
heid is gehouden het vinden van andere 
positieve oplossingen te  bevorderen, als 
hoedster van het zwakke in de samenle
ving. Ik ben van mening, om dat wij abortus 
als een noodsituatie zien, dat na deze 
noodgreep een strikt afdoende anticoncep
tie een vereiste is, om dat het ook dan niet 
zo mag zijn, dat er w eer een ongewenste 
zwangerschap zou ontstaan. Dan zal men 
zijn les m oeten hebben geleerd; een tweede 
abortus-aanvraag w ordt niet gehonoreerd 
en zal mijns inziens ook strafbaar m oeten 
blijven. Ik doe een beroep op alle partijen 
in Nederland om mee te  strijden tegen de 
liefdeloosheid en het egoïsme bij dit soort 
vraagstukken, aan iedereen die, als ik, een 
gruwel heeft aan de vrije abortus-situatie 
van dit mom ent en die met mij op een m en
selijke wijze en vol menselijke w arm te dit 
vraagstuk wil benaderen. Een beroep ook 
om samen deze gedachten uit te  w erken in 
een poging de huidige situatie te verbete
ren.
H et wetsontwerp van de regering heeft ten 
opzichte van het w etsontwerp IVdAAWD 
verbeteringen, m aar de rol van de overheid

blijft h ier te  passief. Er ontbreekt de rol van 
de overheid, als het gaat om het bevorde
ren van alternatieve oplossingen, die recht 
doen aan de beschermwaardigheid van het 
potentiële leven; ontbreekt ook het accent 
op de preventieve aanpak, zoals intensieve 
anti-conceptievoorlichting, m aar ook de vi
sie hoe verantw oord m et deze zaken van 
leven en dood om te gaan. Mensen voor te 
houden, dat het om m eer gaat dan een 
klompje cellen. O ntbreekt ook het toetsen 
van de gedachtengang w aarom  m en to t de 
oplossing abortus gekom en is, en waarom 
oplossingen die recht zouden kunnen doen 
aan het potentiële leven w erden afgewe
zen. H ier ligt een belangrijke taak  voor de 
CDA-fractie om middels am endem enten 
alsnog to t een verantw oorde wetgeving te 
kom en.”
Tot zover CHJO-voorzitter Heukels.

WACHTEN OP ONTWERP
Drs. G. van Leijenhorst, die ook op de ver
gadering was, sloot zich bij de w oorden van 
Peter Heukels aan. Overigens wilde hij met 
een definitief oordeel wachten to t het 
wetsontwerp volledig is gepubliceerd. Nog 
niet alles is duidelijk. De nadruk bij de oor
deelsvorming m oet volgens hem  liggen op 
de huidige zo verschrikkelijke situatie. Er 
m oet veel aandacht w orden besteed aan 
alternatieve oplossingen.

RESOLUTIE
H et bestuur had de ook door de voorzitter 
verw oorde twijfels neergelegd in een con- 
cept-verklaring, die m eer waarborgen 
vroeg in de wetgeving. Niet dan m et de 
grootste aarzeling wilde de ledenvergade
ring het bestuur hierin volgen.
A at de Jonge vertolkte veler mening, tóen 
hij niet alleen de huidige situatie, m aar ook 
het wetsontwerp een gruwel vond. Hij 
voelde zich verraden door de christen-de- 
mocratische ministers van dit kabinet. Een 
onbegrijpelijke zaak.
Hij was het echter eens m et de strekking 
van de verklaring die verbeteringen in met 
ontwerp vroeg. Elke verbetering in de 
huidige toestand is acceptabel. De resolutie 
w erd m et de grootst mogelijke m eerder
heid aangenomen.

G. V.

CHJO-voorzitter over actuele politiek
O p de ledenvergadering van de CHJO van 
zaterdag jongstleden heeft de CHJO-voor
zitter Peter Heukels in zijn toespraak een 
aantal actuele politieke zaken de revue la
ten passeren.

U iteraard kon hierbij het aftreden van 
CDA-fractievoorzitter Aantjes niet onbe
sproken blijven. Zonder zich in de feiten of 
de interpretaties ervan te  willen begeven, 
m eende hij toch aandacht te  m oeten vragen 
voor het feit, dat op diegenen die met de 
wetenschap van het gebeurde de heer 
Aantjes niet hebben ontraden de politieke 
loopbaan te  volgen, en op diegenen, die nü, 
na vijfendertig jaar, met deze gegevens 
voor de dag komen, een zw are verant
woordelijkheid rust. Persoonlijk vond de

P e te r  H e u k e ls ,  v o o r z i t t e r  C H J O ,

CHJO-voorzitter he t bijzonder triest, dat 
wij dit deze man na 35 jaar nog kunnen 
aandoen. Christenzijn kan en m oet toch 
ook betekenen, dat wij iemand die getoond 
heeft berouw te hebben van w at is gebeurd, 
dat wij zo iemand toch durven herkennen 
als een van ons.

JEUGDWERKLOOSHEID

Zorgen m aakte Peter Heukels zich over de 
werkgelegenheid bij jongeren. Hun recht 
op werk, hun geestelijke volksgezondheid, 
hun wanhoop bij het zich voortdurend af
gewezen voelen, hun daarop soms terecht 
komen in verslavingssfeer en criminaliteit 
is niet een zaak die slechts een aspect van 
het werkloosheidvraagstuk betreft. H et is 
een zaak die ons allen aangaat. Wij zullen 
daar solidair moeten zijn; hun zorg bete
kent ook onze zorg.

H et door jongerenorganisaties ontwikkel
de Plan voor de jeugdwerkloosheid bevat 
nuttige suggesties, hoewel er onvoldoende 
aandacht is geschonken aan het kostenas
pect. H et CDJA steunt het doel van de ac
tie.

Essentieel in de werkloosheidbestrijding is 
lastenverlichting voor het bedrijfsleven.

Ook bestaande werkgelegenheid zal anders 
op de tocht komen te  staan. Dit mag niet ten 
koste gaan van ontwikkelingssamen
werking. Daarin zullen wij m oeten laten 
blijken w at Christelijke solidariteit voor 
ons betekent.

GRONDSLAG POLITIEK HANDELEN
Ruime aandacht besteedde de CHJO- 
praeses aan het onlangs verschenen rapport 
over de relatie tussen grondslag en politiek 
handelen binnen het CDA. In dit rapport 
kom t men to t een nadere omschrijving van 
de kern van het Evangelische appèl: liefde 
als kerngebod, opofferingsgezindheid, 
dienstbaarheid aan de naaste, relativering 
van het eigendomsaspect. Belangrijk is niet 
het hebben van macht of geld; belangrijk is: 
hoe ga ik erm ee om? Centraal w ordt de

Verklaring CHJO inzake 
abortus-wetgeving
De CHJO, in vergadering bijeen te
Zwolle, 18 novem ber 1978,
-  van mening dat de overheid de 

hoedster hoort te  zijn van het 
zwakke in de samenleving,

-  verheugd dat de regering nu m et 
een abortus-wetsontwerp is ge
komen, om een einde te  maken 
aan de huidige w etteloze situatie,

-  gelet op de inhoud van het nu 
aangekondigde abortus-wets
ontwerp, dat een verbetering in
houdt ten opzichte van de huidige 
situatie,

-  van mening, dat de regering on
voldoende waarborgen gescha
pen heeft om andere oplossingen 
dan abortus te bevorderen in ge
val van een ongewenste zwanger
schap, waarbij m et nam e gedacht 
m oet w orden aan een eenvoudige 
adoptiewetgeving en het wettig 
mogelijk maken van te  vondeling 
leggen,

-  van mening, dat hiervoor een 
adequaat toetsingssysteem nood
zakelijk is,

. -  van mening, dat ook de echt
genoot respectievelijk de ver
wekker bij de oplossing van de 
ongewenste zwangerschap dient 
te w orden betrokken,

-  van mening, dat een ,,vrije perio
de” van plusminus zes maanden 
veel te  lang is,

-  doet een dringend beroep op de 
regering en het parlem ent om de
ze wijzigingen in het wetsontwerp 
zwangerschapsonderbreking op 
te nemen.

politieke overtuiging gesteld, die telkens 
w ordt getoetst aan de grondslag, door alle 
leden. Elementen van de politieke overtui
ging zijn: het belang van de parlem entaire 
democratie, het verwijzen naar norm en die 
de menselijke autonomie te  boven gaan, 
het eigen recht van de overheid en nog een 
aantal. Voorop s ta a t:  de gerechtigheid te 
zoeken voor w at in de maatschappij over- 
schreeuwd w ordt, w at geen stem  heeft. 
Daar kom t het voor Christenen op aan.

Helder achtte Peter Heukels de analyse van 
de verhouding Kerk en politiek. Nu de po
litiek deconfessionaliseert, politiseert de 
Kerk en dreigt zo de em ancipatie van de 
politiek teniet te doen. Juist voor haar ge
loofwaardigheid dient de Kerk terug
houdend te  zijn in concrete politieke oplos
singen, m aar m oet zij een algemene gewe- 
tensfunctie vervullen, uiting gevend aan 
verontrusting. Een stemadvies door een 
kerkelijk am btsdrager gegeven voor welke 
politieke partij dan ook is daarom  ook on
juist. Tot zover enkele punten uit de rede 
van de CHJO-voorzitter.

Nieuwe burgemeesters 
in Staphorst en Workum
Bij Koninklijk besluit is met ingang van 1 
december 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Staphorst: de heer F. 
Niemeijer, met gelijktijdig eervol ontslag als 
burgemeester der gemeente Nijeveen.
De heer Niemeijer, die 41 jaar is, is sinds 1 
m aart 1972 burgemeester van Nijeveen, 
tevens secretaris van de gemeente Nijeveen. 
Hij is Gereformeerd en lid van het CDA 
(ARP).
Bij Koninklijk besluit is met ingang van 1 
december 1978 benoemd tot burgemeester 
der gemeente Workum: de heer drs. B. Vries 
te Middelburg.
De heer Vries, die 36 jaar is, is referendaris 
A, werkzaam ter provinciale griffie van 
Zeeland.
Hij is hervormd en lid van het CDA (CHU).

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Blaas-en
Slajiinstrumentehfabriek 
Telefoon 05130-22652
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CHU-politici op ledenvergadering O f JO
De ledenvergadering die de CHJO op 18 
novem ber in Zwolle hield w erd opge- 
luisterd door een aantal Christelijk-Histori- 
sche prom inenten, en wel staatssecretaris 
mevrouw E. A. Haars en de Tweede-Ka- 
merleden drs. G. van Leijenhorst (vice- 
voorzitter CDA-fractie), drs. G. Gerritse en 
Hans Gualthérie van W eezel. Zij hielden 
elk over hun beleidsterreinen een korte in
leiding en beantw oordden de vele vragen, 
die vanuit de zaal op hen w erden ^ g e 
vuurd. Enige punten uit de zeer veelzijdige 
discussie ik  hier naar voren halen

TURKSE CHRISTENEN EN BIJLMER
BAJES
M evrouw Haars, die benadrukte m eer te 
doen dan alleen vreemdelingenbeleid, ging 
onder m eer in op een vraag over de positie 
van de Turkse Christenen. Hoewel het hier 
niet om vervolgde vluchtelingen gaat, w or
den zij in hun eigen land, en m et nam e in 
Oost-Turkije toch w el gediscrimineerd. De 
staatesecretaris heeft enige tijd geleden 
aangekondigd daarom  toch mogelijkheden 
te \ ^ e n  onderzoeken, om  hen de vluch
telingenstatus te  geven. Sindsdien komen 
er wekelijks tientallen Turkse Christenen 
ons land biimen, vooral om economische 
motieven. Deze zaak gaat zeer moeilijk 
worden; de staatssecretaris vreesde toch

een of andere stop te zullen m oeten instel
len. De negatieve kritiek die ook onlangs 
w eer op de Bijlmerbajes was geuit, was 
voor mevrouw Haars niet juist. H et enige 
probleem vond zij nog de bereikbaarheid. 
Zij hoopte dat het openbaar vervoer snel 
zou w orden gerealiseerd. W at de inrichting 
zelf betreft, zij vond die eerder te  mooi, dan 
te  slecht.

BESTEK 81 EN JEUGDWERKLOOS
HEID
De heer Gerritse behandelde in  zijn inlei
ding Besték ’81. Hoewel het een operatie is 
van grote omvang, m oeten wij haar toch in 
de juiste proporties blijven zien. H et is geen 
bezuinigingsoperatie, m aar een ombuiging, 
een vermindering van verhoging. De om
vang is slechts gedeeltelijk door dit kabinet 
bepaald, namelijk slechts drie van de tien 
miljard. Overigens begint de uitwerking 
van het plan pas nu: bij de behandeling van 
de begrotingen en de herziening van het 
sociale voorzieningensysteem. W at de om
vang betreft van de operatie had de heer 
Gerritse nog een belangwekkende opm er
king. Hij tilde aan het bedrag van tien mil
jard  niet zo zwaar. Veel liever ziet hij nu de 
nadruk liggen op een structuele ombuiging, 
die ook na 1981 doorwerkt, dan dat wij nu 
— mogelijk ten koste van de m aatschappe
lijke haalbaarheid — trachten hoe dan ook

die tien miljard te halen.
Op een vraag, w at de CDA-fractie doet m et 
de jeugdwerkloosheid, wees hij erop, dat 
Lubbers in zijn toespraak bij de Algemene 
Beschouwingen heeft gewezen op de m o
gelijkheid bij beperking van de prijscom
pensatie de vrijkomende middelen mede 
aan de jeugdwerkloosheid te  besteden. D at 
dit punt in de later ingediende en aangeno
m en motie niet m eer voorkom t, wil niet 
zeggen, dat de CDA-fractie nu een andere 
mening is toegedaan, wel dat zij terug- 
houdendhéid betracht ten opzichte van de 
sociale partners, die over deze zaak nog 
m oeten overleggen.

FRACTIEVOORZITTER EN ONDER- 
WUS
De heer Van Leijenhorst kreeg de vraag 
voorgelegd, hoe hij dacht over he t feit, dat 
de .^UlP-secretaris, de heer D. Corporaal, 
had gepleit voor een nieuwe fractievoor
zitter uit AR-kring en niet voor een pro- 
testants-christelijke. Hij wees erop, dat de 
AR-secretaris inderdaad dit massieve 
standpunt had uitgebracht, m aar dat de 
AR-voorzitter De Boer hierover veel ge
nuanceerder geluiden had laten horen. H et 
fractiebestuur zal, na overleg m et de voor
zitters van CDA en drie partijen, een voor
stel doen aan de fractie. Daarbij zal het van

wijs beleid getuigen ermee rekening te 
houden, dat in het CDA. nog drie partijen 
bestaan. Er zullen echter zeker ook andere 
factoren mee een rol spelen. H et had hem 
wel getroffen, dat juist uit de hoek die de 
CHU verw eten heeft inzake het 
woordvoerderschap bij de debatten over 
Bestek ’81 bloedgroepsgewijs te denken, 
nu zo ’n massief standpunt naar voren 
kwam!
W at het onderwijsbeleid betreft, zal er bij 
de begrotingsbehandeling vooral aandacht 
w orden besteed aan de vraag welke lijn 
minister Pais nu eigenlijk wil volgen na de 
onstuimige periode van Van Kemenade. 
Veel hiervan heeft de CDA-fractie nog niet 
kurmen ontdekken. Een suggestie uit de 
zaal om in het verkeersonderwijs aandacht 
te vragen voor gedragsbeïnvloeding, wilde 
de heer Van Leijenhorst graag meenemen.

ZUID-AFRIKA
Hans van W eezel gaf onder m eer aandacht 
aan onze houding ten  opzichte van Zuid- 
Afrika. De indruk bestaat bij hem , dat door 
een harde opstelling het standpunt van 
Zuid-Afrika alleen m aar zal w orden ver
hard. De blanken w orden daar dan op één 
hoop gedreven. De praktische haalbaar
heid van economische sancties is zeer twij
felachtig, gezien bijvoorbeeld de houding 
van de Engelse (socialistische) regering. 
Nederland m oet in Europees verband 
steeds de aandacht blijven vestigen op deze 
belangrijke kwestie, en  voorts contacten 
onderhouden m et de zw arte meerderheid.

G.V.

Hernieuwde indrukken van Zuid-Afrika (lil)

Over Steve Biko en Beyers Naudé M
door: dr. J. W. van Hulst

H et gebeuren rond Steve Biko heb ik in 
talrijke gesprekken aan de orde gesteld. Mij 
is gebleken, dat deze zaak de openbare 
mening in Zuid-Afrika zeer ernstig heeft 
beroerd. In de pers is er veel over geschre
ven en het parlem ent stelde vragen aan de 
regering. Niemand die ik sprak — daarbij 
inbegrepen ministers en staatssecretarissen 
-  uitte zich in vergoelijkende zin. Vrijwel 
ieder gebruikte een zin als: we schamen ons 
over hetgeen er m et Steve Biko is gebeurd. 
Of Biko tenslotte toch zelfmoord heeft ge
pleegd, acht ik een zaak die nauwelijks re
levant is; dat hij door de „veiligheidspoli
tie” in Port Elisabeth op onverantwoord 
hardhandige wijze is aangepakt, lijkt mij, 
mede op grond van het na zijn dood ge
voerde proces, niet aan twijfel onderhevig. 
In Zuid-Afrika heb ik dan ook ten  aanzien 
van dit laatste punt geen andere opvattin
gen vernomen.
Ik wil toegeven, dat het in elk land, dus ook 
in Nederland, kan voorkomen, dat een ar
restant door de politie dusdanig w ordt aan
gepakt, dat zeer ernstig lichamelijk letsel 
op kan treden, dat in een enkel geval de 
dood ten gevolge heeft. Hoe tragisch dit 
ook in het geval van Biko moge zijn, op 
zichzelf behoeft de rechtsstaat daardoor 
niet aangetast te worden. Maar als de eerst 
verantwoordelijke persoon, in dit geval de 
minister van justitie, hier niet openlijk ver
klaart dat onder zijn beleid een ontzaglijke 
fout is gem aakt, én dat zijn m inisterpor
tefeuille hierm ede in het geding is, dan 
w ordt juist daardoor de rechtsstaat onder- 
mijnd. H et gevoerde proces heeft eigenlijk 
niemand in persoon als schuldige kunnen 
aanwijzen, hetgeen een bedenkelijke zaak 
is.
Achteraf is de vraag toch wel van enige 
betekenis, of Biko als een algemeen erkend 
leider der zwartmensen gezien m oest w or
den. Bij mijn navraag in Soweto is mij ge
bleken, dat dit bij de Zoeloes zeker niet het 
geval was. H un m an was en is Gatsha Buthe- 
lezi die vijf miljoen Zoeloes achter zich 
heeft. Van verschillende zijden hoorde ik, 
dat er een bepaalde spanning was tussen 
Biko en Buthelezi. De vraag of deze span
ning op den duur to t een machtsstrijd zou 
hebben geleid, is door de dood van Biko 
niet m eer relevant.
Degenen die Biko persoonlijk goed gekend 
hebben, zeiden mij, dat hij zeer intelligent 
was en dat hij een grote politieke toekom st 
verdiende; in huwelijteaangelegenheden 
was hij nogal onevenwichtig. In Nederland 
is een boekje: Steve Biko, m artelaar der 
revolutie, auteur James Mbabane, uitgege
ven door Soweto Publishers, op ruime 
schaal verspreid. D it boekje heeft de schijn 
Biko te verdedigen en de regering van

Dr. J. W. van Hulst, voorzitter van 
de CDA-fractie in de Eerste Kamer 
en onder m eer oud-voorzitter van 
de CHU en oud-voorzitter van de 
christelijk-historische senaatsfractie, 
heeft dit jaar opnieuw een reis naar 
Zuid-Afrika gemaakt. Hij was daar 
ook in de jaren 1967 en 1971. 
Onder de naam  „H ernieuw de in
drukken van Zuid-Afrika” schrijft 
dr. Van Hulst een aantal artikelen 
voor „de N ederlander” .
H et eerste artikel stond in het chris
telijk-historische weekblad „de Ne
derlander” van vrijdag 3 novem ber 
jongstleden en het tw eede in dat van 
vrijdag 10 novem ber.

Zuid-Afrika aan te  klagen. Maar er w ordt 
wel heel w at bezw arend materiaal tegen 
Biko binnengesmokkeld. V andaar de be
wering: dit geschrift is in feite het w erk van 
de regering van Zuid-Afrika en van de am 
bassade van Zuid-Afrika in Den Haag. 
Mijn (uiteraard beperkt) onderzoek in 
Zuid-Afrika leverde het volgende op. De 
familienaam Mbabane is bij de zw artm en
sen volstrekt onbekend; niemand had ooit 
van de Soweto-Publishers gehoord; 
niem and in Zuid-Afrika wist van het be
staan van dit geschrift af.
Toen ik met een regeringsfunktionaris over 
deze publicatie sprak, zei hij m ij: hoe kun
nen wij ooit bewijzen, dat wij hierin niet de 
hand hebben gehad?
N aar mijn inzicht behoeft men dit ook niet 
te bewijzen. Maar op zijn minst mag toch 
een verklaring verwacht worden, dat noch 
de regering van Zuid-Afrika, noch de am 
bassade in Den Haag ook maar iets geweten 
hebben van het ontstaan, de publicatie e n ' 
de verspreiding van dit geschrift. Een der
gelijke verklaring kan verhelderend w er
ken.

DR. BEYERS NAUDÉ
Beyers Naudé behoort to t mijn persoon
lijke vrienden. Niet alleen in Nederland 
m aar ook in Zuid-Afrika hadden wij uit
voerig contact met elkaar, zowel in 1967 
als in 1971. De zondagavond 27 augustus 
1978 bracht ik bij hem thuis door. Eerst een 
opmerking vooraf. In het voorjaar van 
1978 w oonde ik in Amsterdam een kerk
dienst bij, w aar gebeden werd voor Beyers 
Naudé „die huisarrest heeft en geen bezoek 
mag ontvangen” . W aarom moet men ook 
deze zaak erger voorstellen dan ze is?
Is het op zichzelf niet erg genoeg, dat 
Beyers Naudé zich niet buiten h e t ,,district 
Johannesburg” mag begeven, dat hij geen 
groepen van mensen mag ontvangen en dat

hij mede door de opheffing van het Chris
telijk Instituut geen verklaringen naar bui
ten mag afgeven?
Over het gesprek m et Beyers Naudé moet 
ik heel kort zijn, w ant ik zou hem  in moei
lijkheden brengen, ais ik daarover mede
delingen deed. Wel geloof ik, dat het vol
gende hem  niet zal schaden. N aar mijn in
zicht is er rond hem toch een proces van 
vereenzaming merkbaar. Daar er vrijwel 
geen Nederlanders uit kerkelijke of poli
tieke kringen Zuid-Afrika m eer bezoeken, 
behoren ook deze contacten to t het verle
den.

Hij was dan ook buitengewoon blij, dat ik 
de moeite nam  naar hem  toe te komen. Zijn 
straf duurt vijf jaar en het is zeer de vraag, 
of hij daarna mentaal nog sterk genoeg is, 
om het afgebroken w erk opnieuw ter hand 
te nemen.
Met enkele invloedrijke funktionarissen 
besprak ik  het lo t van Beyers Naudé en ik 
bepleitte verzachting en zo mogelijk kwijt
schelding van de straf, daaraan toevoegen
de, dat dit in Nederland een goede indruk 
zou maken, w aardoor althans één com
municatiekanaal tussen Nederland 'en  
Zuid-Afrika w eer open zou komen.

De reactie op dit verzoek was nogal bitter 
en kwam zo ongeveer op het volgende 
neer: „Wij willen er stellig ons best voor 
doen, dat in de door u bedoelde zin iets 
ondernom en wordt; wij hebben bovendien 
de indruk dat wij wel iets voor Beyers Nau
dé kunnen bereiken; m aar kunt u óns de 
garantie geven, dat b.v. de Nederlandse 
kerken een dergelijk gebaar toch niet uit 
zullen leggen als een doorzichtige propa
gandastunt?” En wie ben ik, dat ik een der
gelijke garantie zou kunnen geven?

e  h  I

Overijssel

Op maandag 27 novem ber organiseert de 
CHJO-afdeling in de provincie Overijssel 
voor alle leden een avond over geloof en 
politiek. Daarbij zal aandacht w orden be
steed aan de daarover in het CDA uitge
brachte rapport. Plaats van handeling: 
Restaurant Paping, Stationsweg 29, Om
m en (schuin tegenover het station). Aan- 
vangsuur: 19.30 uur. Overijsselse CHJO- 
ers, kom t allen!

Predikanten conferentie 
op

vrijdag 1 december
De, op initiatief van ds. A. Olimans en drs. 
G. van Leijenhorst belegde predikan
tenconferentie, is uitgesteld. Zij w ordt niet 
gehouden op vrijdag 24 novem ber, maar 
op vrijdag 1 december, te 10.30 uur in de 
Schepelzaal van het Tweede-Kamer- 
gebouw aan het Binnenhof 5 te Den Haag. 
De conferentie is gewijd aan het CDA-rap- 
port, „Grondslag en politiek handelen” . 
Inleiders zijn dr. W. Aalders en mr. H. K. J. 
Bëernink.
Inlichtingen over deze predikantencon
ferentie bij ds. A. Oliemans, Erasumuslaan 
32, Dordrecht, telefoon 078-31620.

Nederlands in de EEG
Nu de Europese Economische Gemeenschap zich uitbreidt van negen to t twaalf landen is 
hier en daar in discussie, of het Nederlands nog als officiële taal in EEG-verband kan 
blijven gehandhaafd.
Om redenen van doelmatigheid en kostenbesparing w ordt wel eens een pleidooi gevoerd 
voor een beperking van de officiële talen to t het Engels, Frans en Duits.

Staatssecretaris Van der Mei stelde in een vraaggesprek voor de radio, dat een dergelijke 
beperking niet aanvaardbaar is. De betrokkenheid van de Nederlandse burger bij het 
Europees gebeuren zou er ernstig door w orden geschaad. Een N ederlander zou in Brussel 
niet m et zijn eigen taal terecht kunnen. D aardoor zou hij in het officiële Europese verkeer 
altijd achter liggen bij degene, die zich wel van zijn m oedertaal kan bedienen. Op 
voortreffelijke en duidelijke wijze vertolkte de staatssecretaris het standpunt van de 
Nederlandse regering, dat het Nederlands als officiële taal in het Europees verband moet 
blijven functioneren.
Verwacht mag overigens worden, dat ook de Belgische regering dit standpunt zal onder
schrijven.

J. Verbind.
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de gem eentelijke ram penplannen, de her
ziening van de brandw eerw et, een speciale 
ram penw et voor vredes-en oorlogstijd. In 
de laatst genoemde w et zullen de taken en 
bevoegdheden bij rampenbestrijding nader 
worden omschreven, alsmede de voorbe
reiding op de rampenbestrijding. Tenslotte 
noem en wij nog de herziene w et op de 
noodwachten. D at behalve in oorlogstijd 
ook in vredestijd grote ram pen dreigen is 
helaas m eer en m eer duidelijk geworden. 
De verdichting van de bevolking, de indu- 
strieel-chemische ontwikkelingen, de toe
name van het verkeer en de transporten 
m et gevaarlijke stoffen hebben de kwets
baarheid van onze samenleving voor na
tuur- en technische ram pen aanzienlijk 
verhoogd.
H et is derhalve zaak dat de reorganisatie 
van de BB (Bescherming Bevolking) en an
dere diensten soepel verloopt. De aanvul
lende hulp van de BB kan niet w orden ge
mist, om dat de brandw eer daar niet op is 
berekend.

Bij de BB is veel kennis aanwezig en zijn 
veel m aterialen die niet onbenut gelaten 
moeten worden. Bij voorgenom en reorga
nisatie van de BB zal het accent sterker 
gelegd m oeten worden op de kwaliteit van 
de noodwachten.
Aan dit alles w ordt thans hard  gew erkt en 
de minister beloofde hierover de Tweede 
Kamer regelmatig te  inform eren en m et de 
Kamer van gedachten te  wisselen om in het 
kader van de bestuurlijke reorganisatie te 
komen to t een provinciale BB-dienst.

WAARDERING
Wij hebben van onze waardering blijk ge
geven voor het rapport van de Vereniging 
van Nederlandse Gem eenten over de or
ganisatie van de hulpverlening. In grote lij
nen onderschrijven wij de zienswijze van 
de VNG dat alle vier hulpverleningsdien
sten zoveel mogelijk hetzelfde gebied 
m oeten bestrijken, ook in bestuurlijk op
zicht.
Eén BB-kring kan dan wel meerdere 
brandweerkringen om vatten. W ordt een

Here, maak mij Uw w ^ n  bekend, 
leer mij Uwe paden.
Psalm 25:4

Na een kortstondige ziekte en een ingrijpende operatie is 
heden, nog vrij plotseling, door de Here tot Zich geroe
pen, mijn innig  geliefde vrouw, onze zorgzame moeder en 
schoonmoeder

ANTONIA GEERTRUBOA JOHANNA MARIA 
ALBERS

echtgenote van Gerard van Mmden, lid van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal

op de leeftijd van 50 jaar.

G. van Muiden
Gerard en Petra
Eddy
Anja
Alfred

Nootdorp, 15 november 1978 
Kerkweg 18

De rouwdienst en begrafenis hebben zaterdag 18 novem
ber jL te Nootdorp plaatsgevonden.

brandweerkring te groot dan lopen wij het 
gevaar dat de vrijwillige brandw eerkorp
sen zich achteruitgezet gaan voelen.
De zorg voor de brandw eer is en blijft een' 
lokale aangelegenheid, m aar de korpsen 
moeten wel snel als een grotere eenheid 
ingezet kunnen w orden indien de omvang 
van een ramp dat eist. Mede daarom  is het 
ook nodig dat de diensten gezamenlijk be
schikken over een doelmatig meldings- en 
alarmeringssysteem en een goede over
legsituatie.
Volgen de minister m oest het overleg 
plaatsvinden op de plaats van de ram p zel
ve. Wij hebben er echter bezw aar tegen dat 
op de plaats van de ram p nog van alles 
geregeld m oet worden, vaak met de losse 
pols en het gevaar van langs elkaar heen 
werken.
Voor het gemeenschappelijk inspelen op 
rampsituaties is het nodig dat de hulpverle
ningsdiensten beschikken over één alarm- 
post en een overlegsituatie die van te  voren 
geprogramm eerd is.
In verschillende streken zijn hier positieve 
ervaringen mee opgedaan. De minister was 
hierover erg vaag in zijn benadering. Hij 
sprak over goede verbindingslijnen en 
toonde zich afkerig van een operationele 
samenwerkingsvorm.
Aan dat laatste kan in de huidige situatie 
ook nog moeilijk inhoud gegeven worden 
tenzij alle hulpverleningsdiensten in een 
bepaald gebied hiertoe bereid zouden zijn. 
Om echter het totstandkom en van gem een
schappelijke meldings- en alarmerings-

posten te benadrukken hebben wij daar
over een motie ingediend die in de Kamer 
vrij algemeen werd gesteund.
Tevens hebben wij een motie van de PvdA 
mede ondertekend om de proefnemingen 
m et het uniforme m eldnummer 0011 wel 
door te zetten. De regering wilde er nam e
lijk voorlopig van afzien.
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Ontdekkingstochten door de landen van de bijbel!
A. MET „THACIR” NAAR ISRAËL

15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs hotels of jeugdherbergen. Met 1 of 2 
dagen Elat en Sinaï. Of een hele extra week „in de voetsporen van Mozes” door Negev 
en Sinaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages”, volgestopt met toeristische 
humbug, waarbij je  je  geloof verliest, maar een THeologisch verantwoorde,. 
Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met aandacht 
voor de uitdagingen en de problematieken van het moderne Israël en zijn 
minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-Reizen zijn zeker niet 
geschikt voor iedereen, maar wèl voor mensen, die zich geen christelijke knollen voor 
heidense citroenen willen laten verkopen I

B. HERHALINGSREIZEN NAAR ISRAËL VOOR „GEVORDERDEN”

Hebt Cl dat nu ook: dat gevoel van „ik zou nóg wel een keer naar Israël willen, maar nu 
eenshiet iedere dag met een hele groep, maar gewoon lekker in mijn eigen tempo naar 
die plaatseri; dié ik zélf (nog eens) wil bezoeken!”?
Ook Cl kunnen wij een aantrekkelijke reis aanbieden, waarbij uw reis naar Israël en 
terug, uw overnachtingen in goede 3- en 4-sterren hotels (met diner en ontbijt), te we
ten: 5 nachten in Jeruzalem, 3 in Tiberias, 2 in Haifa en 4 in Tel Aviy, alsmede uw 
verplaatsingen van Jeruzalem naar Tiberias en Haifa en Tel Aviv, geheel verzorgd zijn. 
Voor de rest kunt u geheel naar eigen inzichten uw dagelijkse programma’s invullen 
eh uitvoeren. Uiteraard zijn wij u graag van dienst met het op stellen van Ciw program
ma!
Desgewenst kunt u intekenen voor een aansluitende 3de week „In de voetsporen van 
Mozes”, of - als u daar meer voor voelt - voor een 3de week zonnen en zwemmen aan 
déG olf van Elat!

C. „IN DE VOETSPOREN VAN PAULUS”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen lang door Griekenland en 6 dagen lang door Rome 
en omstreken zal voeren. „In de vovtsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen

TH(eologische)
A(rcheologische)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Rorheinse oudheid. Het Nieuwe Testament - en met name die gedeelten, 
waar in de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u. De 
mythologische verhalen en de klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en bloed 
voor u. Een reis om nooit te vergeten!

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze 
reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk Nederlands sprekende, 
Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen. Indien dit laatste absoluut niet mogelijk 
blijkt te zijn, bieden wij naast de Duits en/ot Engels sprekende gids een vlotte 
Nederlandse vertaling.

Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter 
kennismaking en informatie.

Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël- 
reis” of „Paulusreis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle rust ons hele verhaal 
bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!

Vertrekdata:
A. Met „THACIR” naar Israël:
1978: Speciale aanbieding voor onze 15-daagse kerstreis van zaterdag 23 december 
t/m zaterdag 6 januari.
1979:23-1; 13-2; 6-3; 27-3; 17-4; 8-5; 29-5; 196; 10-7; 31-7;

21-8; 11-9; ,2-10; 30-10; 20-11; 22-12.
N.B.: Jeugdherbergreizen alleen: 10-7 en 30-10-1979.

B. Herhalingsreizen:
1979:6 maart; 10 juli; 2 oktober.

C. In de voetsporen van Paulus:
1979:3 mei; 12 juli; 1 november.

Wij zien met beiangsteiiing uw aanvraag tegemoet!

THACIR EUROPALAAN 14, 
3844 AV HARDERWIJK. 
Tel. 03410-21989.
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Redelijke vertaling CDA-program 
in daden kabinet-Van Agt
Het CDA-program vindt in de daden van 
het kabinet een zeer redelijke vertaling. Dit 
heeft premier Van Agt vorige week zater
dag gezegd in een toespraak tot het ver
dubbelde algemeen bestuur van het CDA, 
dat te Utrecht bijeen was.
Mr. Van Agt sprak over elf maanden 
kabinetsbeleid. „Het kabinet is ontvanke
lijk voor kritiek. Het schiet in inzicht wel 
eens te kort en het slaat de plank wel eens 
mis. Een deel van de kritiek is evenwel 
ongerechtvaardigd en wordt niet door 
feiten geschraagd” , zei mr. Van Agt. De 
niet door feiten geschraagde kritiek is 
volgens hem die, waarbij gezegd wordt dat 
het CDA-program onvoldoende in het 
kabinetsbeleid tot gelding komt.
Premier Van Agt herinnerde het algemeen 
bestuur van het CDA er aan, dat het 
CDA-program - enkele jaren geleden op
gesteld - reeds gewag maakte van het stellen 
van een grens aan de opmars van de 
collectieve lasten en dat de sociale uitkerin
gen tenminste waardevast moeten zijn. 
,,H et kabinet is thans niet bezig met iets 
onoirbaars. Het voert het CDA-program 
uit” , zei mr. Van Agt.

SOBERHEID
Mr. Van Agt wees het algemeen bestuur 
van het CDA er op, dat het CDA-program 
ook soberheid vraagt, versobering van de 
levensstijl, een selectieve economische 
groei en een soberheid bij de groei van de 
particuliere inkomens. In dit verband zei de 
premier te hopen, dat het overleg tussen 
regering en de Stichting van de Arbeid 
gelukt. ,,D at is van groot belang voor het

land, en dat moeten alle betrokkenen 
inzien. Zowel het kabinet als de sociale 
partners hebben verplichtingen om het 
overleg te laten slagen” .
W aarnemend CDA-fractievoorzitter Lub- 
bers, die eerder op de dag een politieke 
rondblik had gegeven, meende, dat geen 
enkele partner bij het arbeidsvoorwaar
denoverleg haar verantwoordelijkheid mag 
ontlopen. ,,M aar” , aldus Lubbers, ,,de 
inzet van het kabinet mag voor de andere 
partners geen alibi zijn om voor de eigen 
verantwoordelijkheid weg te lopen” .
Na een korte terugblik op het Aantjes- 
debat in de Tweede Kamer sprak Lubbers 
over het functioneren van de democratie in 
een samenleving, 33 jaar na de Tweede 
Wereldoorlog. „H et gaat thans niet alleen 
om de opbouw van de welvaart. Het gaat er 
ook om om de samenleving inhoud te 
geven” , aldus Lubbers. ,,E r is veel goeds 
bereikt, maar er is ook veel beklem
mends” .
Volgens Lubbers zullen de mensen meer 
bewuster moeten leren leven. ,,D at heeft de 
autoloze zondag van vijf jaar geleden ons 
geleerd. Deze generatie heeft behoefte aan 
omkering in zichzelf” .
Met een verwijzing naar de grote jeugd
werkloosheid en het grote aantal arbeids
ongeschikten zei Lubbers dat er een gewel
dige behoefte is aan maatschappelijke 
dienstverlening. ,,E r zal een totale omme
keer moeten komen. Het CDA moet in 
grote mate onrust vertonen en d a a ra a n  iets 
doen. Het grote probleem is niet, dat er iets 
fout gaat, maar dat nagelaten wordt iets te 
doen” .

GRONDSLAG
Het verdubbelde algemene bestuur van het 
CDA besteedde lange tijd aan een eerste 
discussie over het recente ra p p o rt,,Grond
slag en politiek handelen”  na een inleiding 
van oud-CHU-voorzitter mr. O. W. A. van 
Verschuer, die voorzitter was van de com
missie die het rapport samenstelde. In het 
rapport is met name aandacht besteed aan 
het vraagstuk van de persoonlijke geloofs
overtuiging in verhouding to t de instem
ming met de grondslag van het CDA.
In grote lijnen onderschreef het algemeen 
bestuur de inhoud van het rapport, dat 
verder besproken wordt in de op zaterdag 9 
december te houden afzonderlijke vergade
ringen van de partijraden van KVP en ARP 
en de Unieraad van de CHU. Het gesprek 
leidde er toe, dat als gevolg van het rapport 
het begrip ,,politieke overtuiging”  nader 
uitgewerkt wordt.

ABORTUS-DISCUSSIE
Tijdens een korte discussie over de poli
tieke actualiteit stelde het oud-Tweede- 
Kamerlid mevrouw Hannie van Leeuwen 
zich op achter de CHU-voorzitter dr. L. M. 
van Leeuwen voor wat betreft zijn sugges
tie op het op zaterdag 20 januari aan
staande te Den Haag te houden CDA- 
congres flinke ruimte te geven aan een 
discussie over de abortusproblenlatiek. 
Oud-minister mr. H. K. J. Beernink vroeg 
het CDA-bestuur een commissie van des
kundigen zich te laten buigen over het 
vraagstuk van de verruiming van adoptie
mogelijkheden. Het rapport van die des
kundigen zou dan ter discussie gesteld

kunnen worden rond de tijd, dat het 
parlement de abortus-wet behandelt.

GROTE VERDIENSTEN
H et aftreden van mr. W. Aantjes als 
voorzitter van de CDA-fractie in de Twee
de Kamer bleef tijdens de CDA-vergade- 
ring te Utrecht niet onbesproken. In zijn 
openingswoord zei CDA-voorzitter dr. P. 
Steenkamp het volgende:

,,W im Aantjes had grote verdiensten voor 
het CDA op weg. Hij heeft met zijn fractie 
een grote bijdrage binnen het CDA gegeven 
aan ons politieke gezicht, aan ons eigen 
politiek profiel. Aantjes droeg in zich de 
dubbele instelling van enerzijds grote socia
le bewogenheid voor de rechtelozen en de 
zwakken dichtbij en veraf en de bereidheid 
waar nodig diepgaande hervormingen in de 
samenleving tot stand te brengen” .

Premier Van Agt zei, als christen-demo- 
cratisch voorman, dat ,,Aantjes een der 
onzen is en zal blijven” , omdat hij zich met 
volle inzet van zijn talenten gedurende 
twintig jaren in het harde politieke leven 
van alledag voor zijn achterban inzette. 
Waarnemend fractievoorzitter drs. R. Lub
bers roemde Aantjes, die als christen
democraat iets trachtte te doen aan de in de 
samenleving merkbare onvrede. ,,Aantjes 
liep niet weg voor de spanningen tussen het 
fundament en het politiek handelen” , 
aldus Lubbers.

Verscheidene christen-democratische be
windslieden woonden de vergadering van 
het algemeen bestuur van het CDA bij. Wij 
zagen naast premier Van Agt de ministers 
De Ruiter van justitie, mevrouw Garde- 
niers-Berendsen van CRM, Andriessen van 
financiën en De Koning voor ontwikke
lingssamenwerking en de staatssecretaris
sen Brokx van volkshuisvesting en De Jong 
van onderwijs.

H.L.

Nieuw onderwijs voor 16-18-jarigen
door: drs. G. van Leijenhorst, vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

Er zijn heel wat jongeren van omstreeks 16 
jaar, die met hun ziel onder de arm lopen. 
Niet bedoeld worden hier degenen die op 
een havo, atheneum of gymnasium of op 
een school voor middelbaar beroepsonder
wijs gaan: zij kunnen straks als het een 
beetje meezit ook nog doorstromen naar 
een instelling van hoger onderwijs. Nee, ik 
denk hier aan de jongeren die het lager 
beroepsonderwijs of het mavo achter de 
rug - of hun studie gestaakt - hebben en 
daarna moeilijk verder kunnen, omdat er 
voor hen geen passend vervolg te vinden is. 
Anders gezegd, omdat er een „gat in de 
mammoet” zit: de wet op het voortgezet 
onderwijs kent zeker voor wat het dag
onderwijs betreft voor deze categorie nog 
geen geschikte opvang. Daar zal nu ver
andering in komen. Mede door de jaren
lange aandrang vanuit het CDA zullen er 
per 1 augustus 1979 proefprojecten van 
start gaan om na te gaan hoe dit nieuwe 
onderwijstype ten behoeve van deze 16- en 
17-jarige jongeren het best kan worden 
ingericht.

WERKENDE JONGEREN
Er is op het terrein van de 16- en 17-jarigen 
natuurlijk al wel het een en ander opgezet. 
Zo kennen we het leerlingenstelsel, een 
goede voorziening voor - jongelui die al 
werken en die zich daarnaast in hun vak 
willen bekwamen. Verder kennen we - en 
dat houdt hiermee verband - het z.g. 
part-time onderwijs voor 16-jarigen; als het 
volgens de regels gaat één dag vorming op 
een vormingsinstituut en één dag beroeps
begeleidend onderwijs op een streekschool. 
De ene dag part-time onderwijs (en later de 
twee dagen) voor 17-jarigen is mede op 
grond van de slechte ervaringen met hun

wat jongere collega’s nooit ingevoerd. En 
naar het zich laat aanzien zal dit er ook wel 
nooit van komen. Het part-time onderwijs 
vormde bovendien de inzet van het z.g. 
participatie-onderwijs: de symbiose van 
leren en werken (lerend werken en werkend 
leren) - zoals dat trouwens ook al in ver
schillende andere beroepsopleidingen ge
beurt. Daarbij diende (dient) zich een 
ander vraagstuk aan: de stage-problema- 
tiek. Hoe krijg je  voldoende stageplaatsen, 
waarbij die symbiose van leren en werken 
voldoende tot haar recht kan komen? 
Maar ook: wat is dan de status van deze 
jongere? Is hij o f zij een werkende 
leerling(e) (een scholier die ook stage loopt, 
dus een stagevergoeding krijgt), of is het 
een nog erbij lerende werknemer, die dus 
bijv. recht heeft op een minimum jeugd
loon? De onder het vorige kabinet ter zake 
ingediende stage-nota heeft veel kritiek 
gekregen; de huidige regering heeft een 
nieuwe nota toegezegd, maar die zal ver
moedelijk niet voor eind 1980 verschijnen. 
Al met al dus een weinig bemoedigende en 
verwarde situatie.
De christen-democratische fracties hebben 
m .b.t. de problematiek van de werkende 
jongeren tijdens de vorige kabinetsperiode 
de toen verantwoordelijke bewindslieden 
telkenmale gevraagd niet te theoretisch te 
werk te gaan, maar met name ook aanslui
ting te zoeken bij datgene wat er in het 
regulier onderwijs (het lager en middelbaar 
beroepsonderwijs) to t nog toe to t stand is 
gebracht. Omdat de heer Van Kemenade 
wat dit betreft te halsstarrig bleek, moest 
één en ander via AR-CHU-KVP-moties 
worden afgedwongen. De ontwikkelingen 
sinds die tijd hebben ons laten zien dat we 
toen op het goede spoor zaten. Wij hebben 
altijd een meer praktische benadering

voorgestaan. Dat men daarbij tevens via 
passender onderwijs en vorming een betere 
aansluiting met hetgeen in de maatschappij 
gevraagd wordt, to t stand brengt - hoewel 
dat nooit het enige doel kan zijn - werkt 
dan ook in het voordeel van de betreffende 
jongeren.

MOTIES
In de afgelopen weken is deze zaak uit
voerig in de kamer aan de orde geweest. 
Staatssecretaris De Jong heeft in een 
tweetal notities - waarvan de eerste meer. 
weg had van een nota - zijn plannen met 
het parlement besproken. De CDA-fractie 
heeft zich globaal genomen goed in de 
betreffende voorstellen kunnen vinden, 
temeer ook om dat het er veel van zichzelf 
in teruggevonden heeft.
Zoals gezegd gaat het allereerst om proef
projecten teneinde na te gaan op welke 
wijze het betreffende onderwijs het beste 
kan worden opgezet. Daarna, in 1981 (of in 
1982?) moet integrale invoering volgen, 
over het feit o f dit al o f niet zal gebeuren, is 
enig misverstand ontstaan. De regering 
blijkt op voorhand daarvan nog niet over 
voldoende dekking te beschikken. Het re
geerakkoord spreekt ter zake overigens dui
delijke taal. De heer De Jong was in zijn 
beantwoording niet erg op dreef, wel zegde 
hij toe spoedig over te gaan to t de wette
lijke voorbereiding van dit onderwijstype, 
waardoor hijzelf elke twijfel op dit gebied 
ontzenuwde. Derhalve was het niet relevant 
een door de PvdA ingediende motie inzake 
de integrale invoering te steunen (hoewel 4 
leden van onze fractie dit nochtans wel 
deden). Voor ons is van bijzonder zwaar
wegend belang, dat de op te zetten 
proefprojecten onder de meest gunstige

voorwaarden plaatsvinden. Daarom vroe
gen wij de bewindsman te werken met een 
minimale groepsgrootte per project.
Daar er bij ons gegronde twijfel bestond 
omtrent de uitwerking van deze gedachte, 
hebben wij hiervoor een motie ingediend, 
welke tot onze geruststelling ruimschoots 
de steun van de Kamer kreeg.

DE NIEUWE SCHOOL, LEERPLICHT?
Dit nieuwe schooltype zal plaats bieden aan 
drie soorten leerlingen.
In de eerste plaats aan diegenen, die een 
degelijke beroepsopleiding willen volgen. 
Jongeren die bijvoorbeeld van de lts 
afkomen en nog twee jaar een opleiding 
willen volgen, welke meer op de toekomsti
ge baan is afgestemd, kunnen hier terecht. 
Het leeuwendeel van de vakken die men 
krijgt, zal duidelijk beroepsgericht zijn. 
Vervolgens zal deze ,,school”  leerlingen 
herbergen die zich nader willen oriënteren. 
Mogelijkerwijs kunnen zij met deskundige 
hulp en begeleiding op het goede spoor 
worden gezet, waardoor zij hopelijk de 
opleiding van hun leven vinden.
Tenslotte moeten degenen hier terecht 
kunnen, die een soort schakelcursus willen 
volgen.
Het is voorshands niet de bedoeling de leer
plichtige leeftijd te verhogen. Persoonlijk 
voel ik daar in elk geval niet veel voor. De 
nieuwe ,,dagschool”  voor 16-18-jarigen is 
dus geenszins verplichtend. Het is echter 
wel te hopen dat het onderwijs daarvan zo 
aantrekkelijk zal zijn en zodanig in de ge
bleken en nog nader te blijken behoefte zal 
voorzien, dat nog maar weinig jongeren 
buiten degenen die andere scholen be-

vervolg op pagina 2
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Diepgraven noodzakelijk
door: C. P. van Dijk, lid Tweede Kamer voor CDA

INLEIDING
Op maandag 6 novem ber jl. vond in 
een openbare commissievergade
ring (OCV) van de vaste Tweede- 
Kamercommissie voor de H an
delspolitiek een vóór-behandeling 
plaats van de hoofdstukken II en IX 
van de Begroting voor 1979 van het 
ministerie van economische zaken. 
Deze hoofdstukken hebben betrek
king op de exportproblem atiek en 
de buitenlandse economische be
trekkingen van ons land.
De vóór-behandeling in eep OCV 
m aakte het mogelijk veel m eer tijd 
aan deze belangrijke zaak te beste
den dan mogelijk zou zijn geweest 
bij een plenaire Kamerbehandeling. 
H et CDA kon tijdens de plenaire b e
handeling van het vorige begro
tingsjaar slechts 12-15 minuten aan 
de buitenlandse handelspolitiek wij
den. Tijdens de OCV van dit jaar 
stond ons bijna een uur ter be
schikking.
In een viertal vervolgartikelen gaat 
het Tweede-Kamerlid C. P. van Dijk 
de hoofdlijnen van de CDA-inbreng 
en enkele punten uit de discussie b e 
handelen.

De vitale betekenis van de buitenlandse 
handel voor onze welvaart, economische 
groei en werkgelegenheid kan nauwelijks 
worden overschat. Onze afhankelijkheid 
van de buitenlandse relaties is veel groter 
dan van andere landen. De nationale inko- 
mensgroei van de Verenigde Staten bijv. is 
voor 80 procent afhankelijk van de eigen 
nationale bestedingen in dat land (en dus 
voor slechts 20 procent van buitenlandse 
bestedingen). Voor Japan is dat eerste cijfer 
63 procent, voor Frankrijk 52 procent, 
voor Engeland 50 procent, voor West- 
Duitsland 45 procent en voor Neder
land . . .  minder dan 20 procent.
Onze gehele sociaal-economische politiek 
zal met dit centrale gegeven rekening die
nen te houden. Dat wil zeggen, dat onze 
economische positie ten opzichte van het

buitenland een centraal thema in het rege
ringsbeleid en een vast referentiepunt bij 
alle belangrijke beslissingen dient te zijn.
D at wil niet zeggen, dat ons buitenlands 
beleid door enge nationaal-economische 
belangen mag w orden gedom ineerd. Naast 
de zorg voor onze eigen w elvaart en w erk
gelegenheid, staat onze verantw oordelijk
heid voor de medemens buiten onze gren
zen, met nam e onze solidariteit m et de 
ontwikkelingslanden en de noodzaak van 
een zorgvuldiger beheer van de schepping. 
Maar het punt is juist dat ons land vanuit 
een sterk verzwakte externe economische 
positie geen sterke bijdrage rheer zal kun
nen leveren aan een betere, m eer recht
vaardige internationale economische orde. 
Ons beleid kan niet tegelijkertijd ideolo
gisch extravert (naar buiten gericht) en 
economisch introvert (naar binnen gericht) 
zijn.
Met onze economische positie ten opzichte 
van het buitenland gaat het niet goed. 
Daarover laat de memorie van toelichting 
op de begroting geen twijfel bestaan. Wij 
verliezen steeds meer terrein en blijven 
aanzienlijk achter bij de groei van de w e
reldhandel. Als wij ons aandeel daarin voor 
1970 op 100 stellen zijn we sinds 1973 
teruggelopen van 109 naar 95 in 1978. Als 
ootzaken worden genoemd: onze hoge 
loonkosten, de dure gulden, de eenzijdig
heid van ons exportpakket, de opkomst 
van nieuwe industrielanden, het toene
mende protectionisme in de wereld en nog 
andere factoren.
Wij zijn het m et deze beschouwing wel 
eens maar vinden daarin te weinig aankno
pingspunten voor een gericht beleid om uit 
de moeilijkheden te komen. De opsomming 
van moeilijkheden en tegenslagen is te  al
gemeen. Ze zijn per bedrijfstak en per 
m arkt niet gelijk m aar zeer verschillend. En 
als we niet bereid zijn dieper te graven 
zullen we geen zicht krijgen op de concrete 
problem en w aarm ee elke bedrijfstak in het 
bijzonder worstelt en op de kansen, die er 
op de verschillende w ereldm arkten nog 
voor ons liggen. Dan kan ook geen gericht 
exportstimuleringsbeleid w orden ontw ik
keld. En dan kan ook geen economisch 
structuurbeleid to t stand komen, dat is ge

baseerd op een goed inzicht in de toekom 
stige positie van Nederland in de wereld. 
H et CDA heeft bij motie op een snelle ver
betering op elk van deze punten aange
drongen.
Ook de w at am bivalente houding van de 
Nederlandse regering met betrekking tot 
vrijhandel en protectie zou ons in de weg 
kunnen staan bij een juiste inschatting van 
de kansen, die onze economie nog in het 
buitenland heeft. Wij zijn in theorie voor
standers van vrijhandel m aar in de praktijk 
doen wij vaak actief mee met allerlei m aat
regelen, die het vrije handelsverkeer sterk 
belemm eren en de concurrentie beperken 
of vervalsen. Een te  grote spanning tussen 
wens en werkelijkheid, tussen feit en fictie 
op dit punt zou ons het zicht kunnen bene
men op de werkelijke situatie en de be
staande krachtenverhouding in de wereld. 
Wij beseffen zeer wel dat in tijden van ab
rupte veranderingen in het wereldhandels- 
patroon tijdelijk een zekere m ate van 
marktordening nodig kan zijn om grote 
verstoringen binnen ons eigen bedrijfsle
ven te  matigen en op te vangen. M aar deze 
tijdelijke maatregelen mogen geen voor
spel zijn to t of dekm antel voor m eer blij
vende vorm en van protectie. Vooral waar 
deze protectie de belangen van ontw ikke
lingslanden ernstig schaadt, is de huidige 
ontwikkeling voor ons onaanvaardbaar.

EUROPESE GEMEENSCHAP
De EEG is voor onze buitenlandse econo
mische betrekkingen natuurlijk het belang
rijkste kader. H et leeuwendeel van onze 
buitenlandse handel vindt plaats binnen de 
Gemeenschap en de voornaam ste spelre
gels op dit terrein w orden op gemeen
schapsniveau bepaald. Toch is tijdens deze 
OCV betrekkelijk weinig aandacht besteed 
aan de EEG om dat nog m aar kort geleden 
(op 28 augustus en 1 septem ber j.1.) uitvoe
rig m et de regering van gedachten is gewis
seld over het functioneren van de EEG. 
Wel is opnieuw aan bewindslieden ge
vraagd naar de vooruitgang, die w ordt ge
boekt met de sanering, in Europees ver
band, van de scheepsbouw-, staal- en tex
tielindustrie (sectoren w aar zich de sterkste 
protectionistische tendenties voordoen) en

m et de ontwikkeling van een Europese in
dustriepolitiek. De antwoorden, die de 
commissie op deze vragen van de regering 
ontving w aren tamelijk onbevredigend. De 
voortgang, die op deze punten to t dusver is 
geboekt, is betrekkelijk gering.
Uitvoerige aandacht w erd ook besteed aan 
de kansen van het Nederlandse bedrijfsle
ven op toewijzing van contract en vanuit 
ontwikkelingslanden, die gefinancierd 
worden door het Europese Ontwikken 
lingsfonds en de ontwikkelingsfondsen van 
Verenigde Naties organisaties. In theorie 
zijn die kansen voor ons bedrijfsleven ge
lijk aan die van de andere Europese landen: 
de inschrijving en toewijzing staan open. In 
de praktijk echter blijkt het Nederlandse 
aandeel gering te  zijn. Vooral in fransspre- 
kende ontwikkelingslanden is het Franse en 
Belgische bedrijfsleven reeds zo goed inge
voerd, dat Nederlandse ondernem ers zelfs 
niet m eer trachten de achterstand in te  ha
len. Vaak zijn de aanloop- en voorbe- 
reidingskosten zo hoog in verhouding to t 
de omvang van het beoogde contract dat 
initiatieven achterwege blijven. Ook is de 
onbekendheid bij het bedrijfslefen m et be
trekking to t de projecten die door de ver
schillende internationale fondsen worden 
gefinancierd dikwijls erg groot.

INTERNATIONAAL HANDELS- EN 
TARIEFOVERLEG
Grote zorg baren de recente ontw ikke
lingen in de handelsbetrekkingen tussen 
Europa en de Verenigde Staten. H et besluit 
van het Amerikaanse Congres om de be
voegdheden van de president to t op-' 
schorting van com penserende heffingen op 
importgoederen, die in het land van her
komst w orden gesubsidieerd, niet te  ver
lengen zou een handelsoorlog tussen Euro
pa en de Verenigde Staten kunnen inluiden. 
Zoals de zaken nu staan zal de A m erikaan
se regering deze heffingen in januari a.s. 
m oeten opleggen.
H et Congres zou in januari nog to t andere 
gedachten kunnen komen indien voldoen
de voortgang zou w orden gem aakt m et de 
huidige ronde in de tariefonderhandelingen 
in het kader van de General Agreem ent on 
Tariffs and Trade (GATT) en deze, zoals 
voorzien, vóór of op 15 decem ber a.s. kun
nen w orden afgerond. Volgens de regering 
bestaat de kans daarop nog steeds.

SLOT
In de OCV is veel aandacht aan de positie 
van de ontwikkelingslanden besteed. Ik 
kom daarop in het volgende artikel terug. 
In het derde artikel zal ik aandacht beste
den aan de Nederlandse exportbevorde
ring en in het vierde (en laatste) artikel, op 
het groeiende protectionisme.

Europese impressies vanuit Straatsburg

Portugal -  voedselhulp-  
driepartijenoverleg -  landbouwconferentie

door: Teun Tolman, lid Tweede Kamer CDA en het Europees parlement
Op maandag 13 november bracht de presi
dent van Portugal een bezoek aan het 
Europese parlement.
Wij maken hierbij de volgende aantekenin
gen. President Eanus memoreerde dat hij 
zelf, voor het eerst sedert lange tijd, door 
middel van democratische verkiezingen tot 
president was gekozen. Hij wees op de 
historische en culturele waarden die Por
tugal onafscheidelijk verbinden met Euro
pa. De president veronderstelde dat door 
de toetreding van Portugal tot de Gemeen
schap dit goede impulsen zou geven voor 
de Noord-Zuid dialoog. Vooral in de be
trekkingen met de Portugeestalige Afri

kaanse landen zou zijn land een belangrijke 
rol kunnen spelen.
Hij wees op het belang van toetreding van 
zijn tot de Gemeens^ap met betrekking 
tot de stabilisatie van zijn jonge democra
tie.
Eveneens wees hij op het feit dat ongeveer 
1 miljoen mensen (10 procent van de Por
tugese bevolking) zich reeds als emigranten 
of gastarbeiders in de lid-staten bevinden.

VOEDSELHULP
Er is een interessante discussie, geweest 
over het voedselhulpprogramma. D it naar 
aanleiding van het verslag Lezzi, een Ita-

vervolg van pagina 1
zoeken, van dit leerrecht geen gebruik 
zullen maken. Nochtans mag men ver
wachten dat niet alle jongeren „door
gaan” . Er zal een groep overblijven die 
ondanks het gevarieerde aanbod hierdoor 
niet geïmponeerd raakt. Wij vinden dat we 
voor deze, hopelijk kleine, groep verant
woordelijkheid blijven behouden. Voor de 
16-jarigen blijft de tweedaagse leerplicht 
bestaan. Ook voor hen zal binnen dit ge
heel passend part-tim e onderwijs moeten 
worden geboden, waarbij tevens de ver
wachting mag bestaan, dat een aantal door 
de aanraking met „deze school”  meer zal 
willen i.c. dagonderwijs.

Alles overziende is het geen geringe ope
ratie. Het zöu natuurlijk eenvoudiger 
kunnen, wanneer bijvoorbeeld de arbeids
m arkt het enige kriterium zou zijn. Echter, 
het gaat er ook om al onze jongeren goed 
onderwijs en goede vorming te geven, waar 
ze ook zelf rijker van worden. Dat geldt 
dan wel in het bijzonder voor die kwetsbare 
groep jongeren, waarvoor sinds de intrede 
van het constructieve onderwijsbeleid nog 
m aar weinig is gedaan en ten aanzien 
waarvan we nog steeds moeten zeggen: 
„d a t er een gat in de mammoet zit” . Dat 
,,gat”  moet door het verschaffen van 
,,constructief”  onderwijs nu zo spoedig 
mogelijk worden opgevuld.

liaanse christen-democraat. Enkele gege
vens: sinds 1968 verstrekt de Gem een
schap voedselhulp aan de arm ste landen en 
voor 1978 zal er 720.000 ton graan,
150.000 ton m agere m elkpoeder en 45.000 
ton butteroil ter beschikking w orden ge
steld.
Eigenlijk volstrekt te weinig. Deskundigen 
voorspellen dat in 1980 h e t voedseltekort 
driem aal zo hoog zal zijn als in 1975. 
Helaas zijn er enorm e vertragingen in de 
uitvoering van de program m a’s. Zo werd 
de hulp voor het jaar 1976 voor 82 procent 
pas in 1977 ten uitvoer gelegd en het pro
gramm a voor 1977 voor 60 procent in 
1978. Een dringende herziening is vereist. 
Uitdrukkelijk is ook nu weer gewezen op 
het karakter van deze hulp. Het gaat om de 
humanitaire aspecten en niet om het weg
werken van landbouwoverschotten. Be
kende klanken, ook door ons m eerm alen in 
het Nederlandse parlem ent naar voren ge
bracht.

FRANS VAN DER GUN
Onze Nederlandse christen-democratische 
vertegenw oordiger Van der Gun sprak be- 
hartenswaardige w oorden over het 
driepartijen overleg in Brussel. Commissa
ris Vredeling gewaagde van gemengde ge
voelens die bij hem  aanwezig w aren over 
de gang van zaken. K ernpunt was om in 
hoofdlijnen te kom en op Europees niveau 
to t herverdeling van de arbeid.

De vakbeweging wilde kom en to t 10 pro
cent arbeidsverkorting binnen vier jaar. 
Van der Gun beklem toonde dat het 
driepartijenoverleg een unieke instelling is. 
H et sociaal overleg loopt echter nog te 
stroef.
Indien er afspraken w orden gem aakt dan 
zal dat gecoördineerd m oeten gebeuren. 
Overigens is de zorg dat arbeidstijdverko- 
ting to t directe kostenstijging zal leiden be
paald niet weggenomen.
Zeer terecht wees Van der Gun erop dat 
w anneer voor de aanvang van de con
ferentie reeds een samenvatting aanwezig 
is, hij dat zeer onjuist acht en dat dit de sfeer 
en openheid niet bevordert.

LANDBOUWCONFERENTIE??
Zeer binnenkort zal er een definitieve be
slissing genom en w orden om trent het or
ganiseren van een landbouwconferentie 
van de christen-democraten. Deze zal dan 
in het komende jaar in Rome plaatsvinden. 
Juist m et het oog op de kom ende verkie
zingen in juni volgend jaar is-het goed om 
m et name onze doelstellingen duidelijk te 
maken.
H et valt niet te  ontkennen dat juist in deze 
turbulente tijd daaraan behoefte is. De 
landbouw is het trekpaard van de gemeen
schap. Miljoenen vinden w erk hetzij in di
recte of indirecte ziil in deze sector. Alle 
doeleinden die we nastreven zijn bepaald 
nog niet bereikt.
Als kernpunten die aan de orde kunnen 
w orden gesteld zouden genoteerd kunnen 
worden:
a. h e t landbouwstructuurbeleid; juist in 

verband met blijvende voortdurende 
werkloosheid zal ook de structuur van 
de landbouw fundam enteel aan de orde 
kunnen w orden gesteld.

b. m onetaire vraagstukken; deze hangen 
nauw samen m et de algehele problem a
tiek die nu aan de orde is.

c. markt- en prijspolitiek in het algemeen; 
w at zijn de perspectieven in de toe
komst?

d. marktevenwicht; m oeten we blijven le
ven met te  ruime voorraden, w at is 
hieraan te doen?
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Financiële verbeteringen voor 
buitengewoon onderwijs
door: drs. W. J. Deelman, lid Tweede Kamer voor CDA

Na alle discussies over Bestek ’81, waarin 
zaken als ombuiging van en bezuiniging op 
de collectieve uitgaven centraal stonden, is 
het goed ook andere geluiden te laten ho
ren. Die geluiden hebhen betrekking op de 
financiering van het buitengewóón onder
wijs. Aanvankelijk was in de m eer
jarenraming een bedrag van ƒ  110 miljoen 
gereserveerd voor „nieuw e” activiteiten 
ten behoeve van he t buitengewoon onder
wijs. Die ƒ  110 miljoen viel uiteen in de 
volgende bedragen: ƒ  30 miljoen verbete- 

, ring onderwijsuitkering uit het Gem eente
fonds, ƒ  40 miljoen invoering financiering 
randvoorzieningen en ƒ 4 0  miljoen voor 
verbeteringen in h e t buitengewoon onder
wijs. Ofschoon het op zich zelf bezien 
jam m er is dat die ƒ  110 miljoen niet ge
handhaafd kon blijven, mag er toch van 
enige tevredenheid blijken nu een bedrag 
van ƒ 7 0  miljoen recht overeind is geble
ven. Van die ƒ  70 miljoen is ƒ 3 0  nS joen  
bestemd voor de verbetering van de on
derwijsuitkering en ƒ  40 miljoen voor de — 
getem poriseerde -  invoering van de finan
ciering van de randvoorzieningen en voor 
verbeteringen gezamenlijk. De verbetering 
in de onderwijsuitkering uit het Gemeen
tefonds aan de gem eenten zal to t stand ko
m en door de afschaffing van he t zgn. dak
pannensysteem. In verband m et deze af
schaffing is op dit m om ent een voorstel to t 
wijziging van de Financiële Verhoudings
w et bij de Tweede Kamer in behandeling.

DE RANDVOORZIENINGEN
In het buitengewoon onderwijs w ordt niet 
alleen gebruik gem aakt van de deskundig
heid van de aan de scholen verbonden 
leerkrachten, m aar ook van gespecialiseer
de hulp. Bij dit laatste kan men b.v. denken 
aan een medicus, fysiotherapeut, psy
choloog, technisch assistent, maatschappe
lijk werkende.
De bekostiging van die hulp is to t nu toe op

niet bevredigende wijze geregeld. Moet de 
minister van onderwijs en wetenschappen 
financieren of m oeten de beheerders van 
het Gemeentefonds voor de kosten op
draaien of b.v. de ziektekostenverzeke
raars? Om een oplossing te vinden werd in 
1974 interdepartem entaal overleg ge
voerd, welk overleg geleid heeft to t de in
stelling van de werkgroep randvoorzienin
gen buitengewoon onderwijs.
Deze werkgroep heeft in augustus 1976 
een eindrapport uitgebracht.

INHOUD RAPPORT
De werkgroep doet in haar rapport voor
stellen m et betrekking to t de financiering 
van de randvoorzieningen en de materiële 
uitgaven (globaal zijn dat alle uitgaven mi
nus de salarissen van het onderwijzend per
soneel).
De financiering van de randvoorzieningen 
w ordt in het algemeen wel goed geregeld. 
Anders is dat m et de financierings- 
voorstellen van de materiële uitgaven. 
Daar zijn in twee opzichten bezwaren:
-  de financiering van de m ateriële uitgaven 
is voor w at betreft het huidige systeem 
goed geregeld en kon derhalve door de 
werkgroep buiten beschouwing worden 
gelaten;
-  voor de financiering van de materiële 
uitgaven w ordt door de werkgroep een 
principiële wijziging voorgesteld, waarbij 
niet m eer van het klassieke beginsel van de 
nominale financiële gelijkstelling tussen 
openbaar en bijzonder onderwijs w ordt 
uitgegaan, m aar van een financiële gelijk
stelling van scholen die in gelijke omstan
digheden verkeren.
Thans is het nog te vroeg om een principiële 
wijziging in het stelsel van financiële gelijk
stelling tussen openbaar en bijzonder on
derwijs aan te  brengen. Eerst m oet het on
derzoek, dat terzake door de zgn. Commis- 
sie-Londo w ordt verricht m aar zijn vol
tooid. .

Unievoorzitter Van Leeuwen wil 
abortusdebat op CDA-congres
De voorzitter van de CHU, dr. L. M. van 
Leeuwen, zou het ju ist vinden, indien op 
het CDA-congres dat op zaterdag 20 
januari te Den Haag wordt gehouden, het 
CDA in al zijn geledingen de kans zou 
krijgen zich over abortus uit te spreken. 
„V oordat de verantwoordelijke CDA- 
politici in eigen zelfstandigheid hun eigen 
beslissingen ten aanzien van de abortus
wetgeving nemen, kunnen zij op het 
CDA-congres dan horen, hoe hun achter
ban denkt” , aldus dr. Van Leeuwen vorige 
week tijdens een spreekbeurt voor het CDA 
te Zwijndrecht.

Dr. Van Leeuwen zei het volgende over de 
abortuskwestie:
,,Veel aandacht zal in de komende tijd 
gegeven worden aan de abortuskwestie. Uit 
wat thans bekend werd, begrijp ik, dat het 
komende wetsontwerp aanzienlijk verder 
gaat dan wat het CDA-programma in 1977 
aangaf. Ik heb begrip voor het feit, dat de 
ministers uit het kabinet Van Agt unaniem 
van mening zijn, dat hun verantwoor
delijkheid meebrengt, dat deze belangrijke 
zaak eindelijk eens definitief wettelijk 
wordt geregeld. Ik zie in het wetsontwerp 
duidelijk pluspunten: abortus blijft in het 
strafrecht, goede regeling ten aanzien van 
ziekenhuizen en klinieken en het abortus
toerisme zal waarschijnlijk to t staan wor
den gebracht. Ik weet ook, dat een per
soonlijke norm veel scherper kan liggen 
dan een algemeen-wettelijke. Feit is even
wel, dat voor het CDA in de verkiezingstijd 
van 1977 de abortuskwestie uitgroeide tot 
een uitermate belangrijke zaak. Er zijn 
toen heel duidelijke beloften gedaan.”
In dit verband zei de Unievoorzitter het 
juist te achten, als het CDA-congres zich 
met de abortusregeling gaat bezighouden.

Over de kwestie-Aantjes zei de Unievoor
zitter het volgende:
,,Geschokt door hetgeen bekend werd over 
het oorlogsverleden van mr. Willem Aan- 
tjes, realiseer ik mij, dat onze gedachten en 
ons gebed bij hem, zijn vrouw en zijn 
kinderen behoren. Fouten uit 1944 en 1945

en bij het op essentiële punten verzwijgen 
daarvan in latere jaren  noodzaakten to t de 
beslissing, die de heer Aantjes nam. Recht 
overeind blijft alles wat Willem Aantjes 
voor het CDA en daarmee voor politiek 
Nederland betekend heeft. D aar kunnen 
wij dankbaar voor zijn èn blijven.
De discussie komt op gang over de vraag, 
wie de CDA-fractie in de Tweede Kamer 
moet gaan leiden. Ik acht dit in feite een 
vraag, waar die fractie zelf een antwoord 
op moet geven. Men zal moeten kijken 
naar kwaliteit, naar politieke ervaring en 
naar de capaciteiten to t samenbinding. Het 
lijkt mij logisch, dat de fractie kiest uit 
diegenen, die m et Aantjes het fractiebe
stuur vormden. D at geeft dan ook een basis 
voor solide continuïteit. Op grond van één 
en ander kom ik to t de conclusie, dat de 
fractie er wijs aan zal doen haar leider te 
kiezen uit het trio, dat ik in alfabetische 
volgorde noem: de heren Van Leijenhorst, 
Lubbers en Schakel” .

Voor wat betreft de eenwording van de drie 
christen-democratische partijen zei dr. Van 
Leeuwen:
,,O p zaterdag 9 december komen de 
hoogste partij-organen van de drie CDA- 
partijen bijeen. Twee belangrijke onder
werpen staan op de agenda: de evaluatie 
van de politiek, to t nu toe door het CDA 
gevoerd en de bespreking van het rapport 
„Grondslag en politiek handelen” . De top
organen van de partij zullen op beide 
punten het groene licht moeten geven voor 
een verder samengaan naar het ene CDA 
op 1 juni 1980. Ik zal als voorzitter van de 
CHU de Unieraad een duidelijk advies 
geven, de fusie constructief verder uit te 
voeren. Het rapport ,,Grondslag” geeft 
een machtig mooie basis voor een moderne 
christen-democratische partij. Politiek ge
zien zijn er veel schokkende gebeurtenissen 
geweest, m aar om met CDA-voorzitter 
Steenkamp te spreken: ,,De CDA-kara- 
vaan gaat voort” . Die conclusie trok ik 
ook op soms verwarringwekkende OGEM- 
blikken.”

H .L.

UITVOERING RAPPORT
Er is de stellige indruk, dat destijds minister 
Van Kemenade het rapport van de w erk
groep randvoorzieningen zonder meer 
Wüde uitvoeren. Die uitvoering zou on
getwijfeld veel haken en ogen hebben ge
geven. H et is daarom goed, dat staatsse
cretaris Hermes zich hoofdzakelijk beperkt 
heeft to t de financiering van de randvoor
zieningen zelf. Bij de financiering zal w or
den uitgegaan van een standaard-perso- 
neelsformatie.
Toegezegd is, dat zo snel als dat mogelijk is 
die personeelsformatie rechtstreeks aan de 
scholen door het ministerie van onderwijs 
en wetenschappen zal w orden vergoed. 
Voor w at betreft de materiële uitgaven 
wordt het huidige stelsel van de financiële 
gelijkstelling gehandhaafd. De uitkeringen 
uit het Gemeentefonds aan de gem eenten 
ten behoeve van het buitengewoon onder- 
wdjs zal voor een belangrijk deel genor
meerd gaan geschieden (bedrag per leer
ling, normen voor afzonderlijke activitei
ten en voor bepaalde uitgaven vergoeding 
van de werkelijk gem aakte kosten). 
Tenslotte is meegedeeld, dat nog dit jaar 
informatie zal worden gegeven over het 
tempo waarin de randvoorzieningen gefi
nancierd zullen gaan worden.
Alles overziende kan onze conclusie zijn, 
dat de door staatssecretaris Hermes geko
zen benadering van de financiering van de 
randvoorzieningen een uitvoering zonder 
complicaties verzekert. H iervoor lof, zeker 
indien men bedenkt dat bij die uitvoering 
het onderwijsveld zal w orden betrokken. 
Dit laatste geschiedde niet bij de werk
zaam heden van de werkgroep randvoor
zieningen!

CDA'Congres
Op zaterdag 20 januari 1979 kom t het 
Congres van het CDA bijeen in het 
Haagse Congresgebouw. Aanvang 
10.00 uur.
Veel aandacht zal worden geschonken 
aan het beleid van het Tweede-Kamer- 
fractie.
Het Congres zal onder andere worden 
toegesproken door de CDA-voorzitter, 
de CDA-fractievoorzitter en de minis- 
ter-president.
In beperkte m ate is er voor belangstel
lenden gelegenheid het Congres bij te 
wonen. Zij kunnen zich vanaf 18 de
cember a.s. telefonisch/schriftelijk op
geven bij het secretariaat van het CDA, 
Postbus 85676, 2508 CJ Den Haag; 
telefoon 070-647940.

Krajenbrink secretaris CDA
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Het CDA-rapport

Gespreide verantwoordelijkheid
wil een christen-democratische bijdrage zijn aan de discussie over de

ECONOMISCHE ORDE
Het rapport (ruim 170 bladzijden) bepleit een ingrijpende hergroepering van ver
antwoordelijkheden ten aanzien van de grote sociaal-economische vragen van 
deze tijd. Meer verantwoordelijkheid leggen binnen ondernemingen, op bedrijfsni
veau en in de regio.

Het rapport bespreekt uitvoerig de taak van de overheid, van de organisaties van 
werkgevers en werknemers, en besluit met een strategie van verandering; een 
krachtig appèl op mensen (en organisaties) en een pleidooi voor wijzigingen in de 
zeggenschapsverhoudingen.

Het rapport is opgesteld door een werkgroep van de drie wetenschappelijke insti
tuten van het CDA, bestaande uit de heren prof. P. A. J. M. Steenkamp (voorzitter); 
S. Th. van Bijsterveld; drs. G. Gerritse; mr. J. Hollander; drs. P. H. A. Klep; J. 
Lanser; ir. J. W. M. van Rooij; drs. B. J. Udink; dr. J. de Vries; prof. dr. A. Wattel; prof. 
drs. J. Weitenberg; prof. dr. H. J. van Zuthem; drs. H. Borstlap (rapporteur/secreta- 
ris) en drs. A. H. A. Veenhof (co-rapporteur).

Het rapport kost ƒ 16,- inclusief verzendkosten en is te bestellen via; giro 604500 
ten name van De Savornin Lohmanstichting te Den Haag.
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„Voor hetzelfde geld beter” is niet best
door: drs. ing. J. de Jong
Er is iets mis met de woningbouw. Er wor
den te weinig woningen gebouwd. Er is 
weer woningnood. Mensen wachten op 
woningen. Dit is een droevige zaak anno 
1978. Daarom is het begrijpelijk dat pers en 
publiek hun aandacht richten op de wo
ningbouw. Men geeft meningen weer. Op
vallend is dat sommige schrijvers zeggen 
het altijd al gezegd te hebben, dat het mis 
zou gaan. Volgens anderen is dit kabinet de 
schuldige. Natuurlijk is het waar, dat men 
dit had kunnen zien aankomen. Als er van
daag te weinig, te dure en te arbeidsinten
sieve woningen opgeleverd worden, is men 
circa een jaar geleden met te weinig, met te 
dure en met te arbeidsintensieve woningen 
begonnen. De gemiddelde doorlooptijd 
voor een woning is momenteeMS maan
den. Sterker nog, de plannen voor deze 
woningen zijn reeds in de jaren ’75 en ’76 
ontwil^eld. De structuur en de omvang 
van het nu aangeboden woningpakket vin
den hun oorsprong in die periode. Daarom 
is het zinloos' het huidige woningbouw- 
probleem met de kreet „het beleid van het 
vorige kabinet moet worden voortgezet” te 
lijf te gaan. Wie dergelijke kreten slaakt, 
heeft er weinig van begrepen.
Ook politici bem oeien zich mom enteel in
tensief m et de woningbouw. En hoe kan het 
anders. De overheid heeft immers op ve
lerlei wijze bemoeiingen met de volkshuis
vesting. De overheid geeft voorschriften 
om trent hoe er gebouwd m oet worden. De 
overheid verstrekt leningen en de overheid 
geeft subsidies. Verwonderlijk is het dan 
ook niet dat de PvdA m et een alternatief 
woningbouwprogramma komt. Dit pro
gramma draagt de veelbelovende naam 
,,Voor hetzelfde geld beter” .
Eén van de opstellers van het rapport is 
oud-staatssecretaris Van Dam uit het vori
ge kabinet. Bij een kritische beoordeling 
van het alternatieve woningbouw
programma m oet dit goed in he t oog w or
den gehouden. De eerste zin van het pro
gramma luidt:

„N adat in Bestek ’81 was aangekondigd, 
dat het aantal woningwetwoningen zou 
w orden verminderd, werd al duidelijk 
dat de bezuinigingen op volkshuisvesting 
gezocht zouden worden in de sociale 

. woningbouw.”
Volgens gegevens van het Centraal Bureau 
voor de Statistiek (CBS), verm eld in de 
M aandstatistiek voor de Bouwnijverheid 
van m aart 1978, was het verloop van de 
jaarproduktie, uitgedrukt in voltooide wo
ningen, tijdens de vorige kabinetsperiode 
als volgt:

woningwetwoningen 
premiewoningen 
ongesubsidieerde woningen

H et effect van  doorstroming w ordt dikwijls 
onderschat. Dit blijkt onder m eer uit een 
artikel uit BOUW van 28 oktober 1978 van 
drs. J. van der Velde, getiteld „N iet dure 
m aar courante huizen bepalen doorstro- 
m ingsresultaat” , naar aanleiding van het 
verschijnen van het rapport „Verhuizen 
naar de nieuwbouw in Noord-Holland in 
1976” .
Terecht stelt de regering in de Memorie van 
Toelichting bij de begroting 1979 de pro- 
duktie te  willen aanpassen aan de sterk toe
genom en wens naar eigen-woningbezit. 
H et is ten onrechte de regering nu van de 
bouw van duurdere koopwoningen te  be
schuldigen. De bouw van dure koopwonin
gen is tijdens het vorige kabinet uit de hand 
gelopen. Hoe belangrijk de vorige be
windslieden de doorstroming voor de so- 
ciaal-zwakkeren vonden, blijkt uit de N ota 
Himr- en Subsidiebeleid 1974.
Onderaan blz. 131 leest men daar dat een 
doorstromingsheffing afgewezen w ordt 
m et de volgende motivering:

„H et ontbreken van de heffing is daarom 
enerzijds als een belangrijk elem ent in  de 
bevordering van het eigen-woningbezit 
te  zien, anderzijds vervult het een be
langrijke functie in de bevordering van 
de doorstroming vanuit de huursector. 
Daarvan profiteren tenslotte de 
laagstbetaalde woningzoekenden, aan 
wier belangen het volkshuisvestingsbe
leid bijzondere zorg hoort te besteden.”

BEHOEFTE
Er is woningnood. Er is een kwantitatief 
tekort aan woningen. De vraag is evenwel 
welke woningen w aar gebouwd moeten 
worden. Uitgangspunt m oet immers zijn 
bouwen voor de behoefte van de N eder
landse bevolking. Om de woningbehoefte 
van de Nederlandse bevolking te bepalen 
zijn en w orden verschillende onderzoekin
gen verricht. De uitkonisten van deze on
derzoeken zijn niet gelijk. Van één van de
ze onderzoeken m aakt het woning- 
programma van de PvdA melding op blz. 
11 van het rapport. Men leest hier het vol
gende:

„H et is opvallend dat geen aandacht 
w ordt besteed aan het in juni ’77 aan de 
minister uitgebrachte rapport van EIB en 
Bouwcentrum over „D e W oningbouw in 
N ederland” . De daarin vervatte be- 
hoefte-raming sluit aan bij de minimum- 
raming van de bevolkingsgroei van het 
CBS en houdt een herziening in van de

Totaal

ONBEGRIJPELIJK
Uit bovenstaande blijkt dat tijdens he t vo
rige kabinet de jaarlijkse woningproduktie 
daalde met m eer dan 44.000 woningen, 
terwijl er bij de gerealiseerde woningen een 
verschuiving optrad van woningwetwo
ningen in de richting van ongesubsidieerde 
bouw.
Zonder hier een waarde-oordeel aan te 
verbinden, blijft het onbegrijpelijk dat de 
voormalige staatssecretaris van volkshuis
vesting en ruimtelijke ordening een alter
natief woningbouwprogramma begint met 
een inleiding als bovenvermeld.
Een ander punt in het alternatieve woning
bouwprogram ma van de PvdA is de kritiek 
op de doorstromingsfilosofie. Zo leest men 
op blz. 5 het volgende:

„Hoewel niem and zal betwisten dat 
doorstroming een belangrijke rol speelt 
in het volkshuisvestingsproces, vooral 
voor de laagstbetaalden, biedt zij geen 
oplossing.”

Toegegeven m oet worden dat doorstro
ming niet het enige middel is om alle woon- 
ellende op te  heffen. Er m oet m eer gebeu
ren. H et is echter onjuist de indruk te  w ek
ken dat alle woningen met lage huren 
slechte woningen zijn. Sommige van deze 
woningen zijn zo goed, dat mensen met 
inkomens van ƒ  5 0.000,- en m eer er niet uit 
te branden zijn. Goede eengezinswoningen 
van het begin van de jaren ’70 hebben soms 
nog huren van circa ƒ  300,- per maand. Er 
zijn bewoners van deze woningen die wel 
een woning willen kopen, m aar hiertoe de 
gelegenheid niet hebben. In de prijsklasse 
van ƒ  150.000,- a ƒ  200.000,- w orden te 
weinig koopwoningen gebouwd.

1973 1977
55765 = 36% 35955 =  32%
68572 = 44% 47644 =  43%
31075 = 20% 27248 = 25%

155412 = 100% 111047 =  100%

woning-vraagpercentages voor de diver
se bevolkingscategorieën.”

Een dergelijk opmerking doet vreem d aan. 
Ook in het bouwprogram ma voor 1978, 
opgesteld door de vorige bewindslieden, 
w ordt niet van de EIB /Bouwcentrum-stu- 
die uitgegaan. En toch w aren toen de re
sultaten van deze studie reeds bekend.
Op blz. 17 van het programma w ordt een 
vergelijking gemaakt tussen het PvdA-wo- 
ningbouwprogramma en het programma 
Van Agt 1979. Het PvdA-wöningbouw- 
programma biedt m eer woningen in zijn 
totaliteit, m eer woningwetwoningen en 
minder vrije-sector woningen. Bij een ver
gelijking van deze program m a’s m oet men 
bedenken, dat politici, onverschillig van 
welke kleur enkele akelige goedkope ge
woonten hebben. Men discussieert over 
geprogramm eerde woningen, terwijl de 
bevolking alleen in gebouwde woningen 
kan wonen. Men controleert elkaar op het 
aantal verleende bouwvergunningen, ter
wijl bouwvergunningen eerst verleend 
kunnen w orden nadat zij aangevraagd zijn. 
Men vergeet m aar al te  vaak dat niet het 
aantal woningen in het programma, m aar 
de verdeling van de diverse categorieën 
woningen binnen het programma een sti
mulans vorm t voor particulieren, gem een
ten en corporaties om te gaan bouwen. De 
terughoudendheid van verschillende wo- 
ningco-^poraties om woningwetwoningen 
te bouwen en de bereidheid van be
stuurders van corporaties om zich langs an
dere wegen optimaal in te zetten voor de 
volkshuisvesting moesten voor politici sig
nalen zijn.

W aarom  oriënteert m en zich niet aan de 
basis?
Er is geen enkele reden om aan te  nem en 
dat het woningbouwprogramma van de 
PvdA m eer afgestemd is op de wensen van 
de bevolking dan het programma van het 
kabinet Van Agt. D aarom  is er ook geen 
enkele garantie dat er volgens het PvdA- 
programma meer woningen zullen worden 
gebouwd dan volgens het program m a van 
het kabinet Van Agt. Er is echter één tenzij. 
Tenzij m en met overdreven veel subsidie 
de bevolking een woningpakket opdringt,' 
dat men eigenlijk niet wil. Deze mogelijk
heid bestaat, zolang er nog kwantitatieve 
woningnood is. D aarna neem t men het niet 
meer.

OPMERKELIJK
Ben opmerkelijk staaltje van rekenkunst 
treft m en aan op blz. 38 van het woning
bouwprogramma van de PvdA. Voor de 
geïnteresseerde lezer w ordt de tabel m et de 
conclusie volledig overgenomen.

„Tabel 9:

Tengevolge van bovenverm elde domme 
rekenfout is het gestelde m et betrekking tof 
de financiering van het alternatieve Wo
ningbouwprogramma nauwelijks relevant. 
Wel hoopt de schrijver van dit artikel bin
nen afzienbare tijd terug te komen op de 
financiering van de woningbouw in zijn al
gemeenheid. Daarom zal hier volstaan 
w orden m et een enkele opmerking.
Op blz. 62 spreekt het woningbouw
programma van de PvdA de voorkeur uit 
voor verhoging van het'huurw aardeforfait 
boven verhoging van de overdrachtsbelas
ting. D it is merkwaardig.
Verhoging van de overdrachtsbelasting 
vorm t immers een beperking bij de handel 
in huizen. Verhoging van het huurwaar- 
deforfait vorm t daarentegen een beperking 
voor het hebben van een eigen huis. 
W aar de voorkeuren van sociahsten in de 
oppositie zoal kunnen liggen? Men leest op 
blz. 55 van de eerste Nota Bouwbeleid van 
de vorige bewindslieden immers het vol
gende:

„Herstel van het hogere bedrag aan

Aantal manjaren per 100 miljoen bou'wproduktie in 1966, 
1975 en het Ie kwartaal van 1977.

woningwetwoningen 1966 1975 Ie kw. 1977
tim merlieden 244 176 216
metselaars 181 122 150
alle beroepen 1108 737 885

premiewoningen
timmerlieden 295 200 236
metselaars 250 137 163
alle beroepen 1305 800 874

vrije sector
timmerlieden 377 309 341
metselaars 297 231 270
alle beroepen 1444 1040 1125

b. de hoeveelheid m ankracht per vrije 
sector-woning is 26% m eer dan die 
voor een woningwetwoning. Of anders 
uitgedrukt: w anneer 5000 vrije sector- 
woningen m inder w orden gebouwd, 
kunnen m et dezelfde arbeidskracht 
6300 woningen m eer w orden ge
bouw d.”

Per 100 miljoen bouw produktie geldt in 
1977 dat bij woningbouw in de vrije sector 
26% (moet 27% zijn) m eer m anjaren nodig 
zijn dan bij woningbouw in de woning- 
wetsector. Dit betekent echter niet dat voor 
een vrije sector-woning 1,26 maal zoveel 
manjaren nodig zijn dan voor een woning
wetwoning. Vrije sector-woningen zijn 
veel duurder dan woningwetwoningen. Is 
een vrije sector-woning bijvoorbeeld 
tweemaal zo duur dan een woningwetwo
ning, dan bouwt m en voor ƒ  100 miljoen 
slechts half zoveel vrije sector-woningen 
als woningwetwoningen.
Voor een vrije sector-woning heeft men 
dan 2x1,26 =  2,52 maal zoveel arbeid no
dig als voor een woningwetwoning. Op blz. 
39 staat vermeld, dat het PvdA-woning- 
bouwprogram ma als bijkomstige aardig
heid tevens nog 3200 extra arbeidsplaatsen 
schept. M et behulp van gegevens van het 
Centraal Bureau voor de Statistiek kan 
aangetoond worden dat het alternatieve 
woningbouwprogramma resulteert in een 
verlies van circa 5500 arbeidsplaatsen. In 
werkelijkheid is het verlies aanmerkelijk 
m eer omdat op blz. 48 de kostprijs van de 
vrije sector-woningen is aangegeven en 
voor deze prijs geen arbeidsintensieve 
bungalows en herenhuizen kunnen worden 
gebouwd. Globaal zal het gaan om het ver
lies van circa 8000 arbeidsplaatsen.

MOEILIJKHEID
Toegegeven moet w ojden dat in tijden van 
woningnood geen arbeid besteed moet 
w orden aan bungalows en herenhuizen ten 
koste van de bouw in de gesubsidieerde 
sector. Een moeilijkheid hierbij is dat in 
plaatsen w aar de arbeidsm arkt overspan
nen is, tevens woningnood heerst en nau
welijks dure woningen w orden gebouwd. 
Gedacht kan hierbij w orden aan Am 
sterdam  en Rotterdam. Ook zijn-er streken 
waar nauwelijks woningnood is, en waar 
slechts een geringe spanning op de ar
beidsm arkt is. Afremming van de arbeids
intensieve bouw van bungalows en heren
huizen in deze streken zou leiden to t w er
keloosheid. Daarom zal deze problem atiek 
met de nodige voorzichtigheid regionaal, 
gedifferentiëerd benaderd m oeten worden.

huurwaarde als inkom ensbestanddeel 
zal, naar verwacht mag worden, een ne
gatieve invloed hebben op het A antal 
mensen dat besluit een nieuwe woning te 
kopen. De aktiviteiten in de woning
bouw zouden daarm ede een beperking 
ondergaan.”

Een soortgehjke tweeslachtigheid treft men 
aan op blz. 65. H ier staat: „W oningwetwo
ningen dienen niet verkocht te  w orden.” 
Z onder een oordeel over de juistheid van 
deze stelling te vellen nog het volgende: In 
de circulaire MG 75-45 van 15 decem ber 
1975 wijst oud-staatssecretaris Van Dam 
op blz. 8 de gem eentebesturen op de ver
koop van bestaande woningwetwoningen. 
Men leest daar onderstaande passage: 

„Ook is het mogelijk deze woningen te 
verkopen aan g eg a ïg d e n  m et een inko
men, dat hoger is dan voor kopers van 
een beschutte eigen woning. Aan deze 
gegadigden kan de woningcorporatie, de 
gem eente of het bouwfonds niet een le
ning verstrekken afkomstig u it de gelden 
van de in deze circulaire bedoelde rijks
leningen.”

SAMENVATTING 
Resumerend kan gesteld worden;
-  dat de oorzaken van vele moeilijkhe

den bij de huidige woningbouw liggen 
bij het beleid van de vorige bewinds
lieden;

-  dat het alternatieve woningbouw
programma van de PvdA zich op tal

rijke punten in feite meer richt tegen 
het beleid van de vorige bewindslie
den dan tegen dit van de huidige;

-  dat het alternatieve woningbouw
programma van de PvdA op enkele 
wezenlijke punten kardinale fouten 
bevat.

Aan het slot nog een enkele opmerking. 
H et is onbegrijpelijk dat sommige CDA- 
ers zonder enige studie het alternatieve 
woningbou-wprogramma beter 'vinden. 
H un evangelische bewogenheid op poli
tiek terrein behoeft keimisneming van de 
feiten toch niet in de weg te staan?
Ook is onbegrijpelijk dat een intelligent 
parlem entariër als de heer Kombrink zijn 
naam  aan een dergelijk programma ver
bindt.
H et alternatieve woningbouwprogram
ma van de PvdA is onder de maat. ,,Voor 
hetzelfde geld beter” , is niet best.

Alphen aan den Rijn J. de Jong,
CDA-gemèenteraadslid.
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CHJO hield conferentie over Christelijk Onderwijs
Halverwege novem ber was een twintigtal 
CHJO-ers te  Oudleuzen (Ov) bijeen voor 
een studieconferentie over Christelijk on
derwijs, m et als ondertitel „M acht of 
Kracht?” Na een oriënterende discussie 
naar aanleiding van een inleiding van con- 
ferentievoorzitter Jan van den Assem op de 
vrijdagavond, werd de zaterdagochtend 
besteed aan het beluisteren van en het dis
cussiëren over twee inleidingen van de heer 
Dijkhuizen, onderdirecteur van de Vrije 
Leergangen (lerarenopleiding) van de Vrije 
Universiteit, en van drs. Verhoeff, direc
teur van de Christelijke Sociale Academie 
te Ede.
Drs. Verhoeff vroeg zich in zijn inleiding af, 
of het onderwijs m aatschappijhérvormend 
m oet zijn. De school heeft hier grote moge- 
lijkhederi. Kinderen zijn erg ontvankelijk 
voor indrukken en meningen. Niettemin 
vond hij een dergelijke handelwijze niet 
juist. H et gaat hierbij om een principiële 
keuze: stellen wij het onderwijs primair in 
dienst van de maatschappij (-verandering) 
of in de dienst van het kind. In het eerste 
geval w ordt het kind horig gem aakt aan de 
maatschappij. H et alternatief is: kinderen 
opvoeden to t volwassenheid, hen zelf
standigheid en verantwoordelijkheid leren, 
hen ook leren hun talenten te ontwikkelen 
in dienst van God en de naaste. ,,Er moet 
niet voor het kind beslist worden, het kind 
moet zelf to t een eigen keuze kom en” . 
Noodzakelijk daarbij is, in het onderwijs 
meer aandacht te  geven aan het ontwikke
len van verbale en sociale vaardigheden, de 
kinderen te leren bijvoorbeeld om te gaan 
met besluitvormingsprocessen.

DEMOCRATISERING
De democratisering van het onderwijs, en 
dan met name van het Christelijk onder
wijs, vorm de onderwerp van de inleiding 
van de heer Dijkhuizen. De school is naar

M
c h I o

zijn mening een grondslag-, een doel- en 
een leefgemeenschap. Met het karakter van 
de doelgemeenschap is overplanting van de 
politieke democratie op de schoolsituatie 
(met bijvoorbeeld het ,,one man, one vo- 
te” -principe) niet verenigbaar. Democrati
sering van het onderwijs achtte de heer 
Dijkhuizen toch noodzakelijk, zeker voor 
het Christelijk onderwijs. Alle betrokkenen 
dienen hun bijdrage te leveren aan het doel 
van de school, gebaseerd op de grondslag. 
Een verantw oorde democratisering kan de 
betrokkenheid slechts vergroten. Daarbij 
mag niet het uitgangspunt zijn (zoals een 
commissie van de HBO-raad het for
muleerde), dat iedereen in de school recht 
heeft op de behartiging van het eigen 
(groeps-)belang. Uitgangspunt m oet zijn, 
dat iedereen bereid en in staat m oet zijn 
mee te w erken aan de verwezenlijking van 
het doel van het onderwijs, vanuit zijn ei
gen positie en eigen verantwoordelijkheid. 
De democratisering van het Christelijk on
derwijs is op het mom ent sterk in discussie. 
Voorlopig heeft de minister van Sociale 
Zaken de scholen ontheffing verleend van 
de verplichting een ondernemingsraad in te 
stellen, in afwachting van voorstellen van
uit het bijzonder onderwijs, om te komen 
to t een eigen democratische structuur. In
middels heeft ook de PvdA in de Tweede

Kamer een initiatief-wetsontwerp, dat de
mocratisering verplicht maakt, ingediend. 
Bij deze zaak kan men zich afvragen of de 
overheid hierm ee niet de grondwettelijke 
vrijheid van inrichting aantast. De heer 
Dijkhuizen was van mening, dat demo
cratisering opgevat zou kunnen w orden als 
een eis van deugdelijkheid, die de overheid 
op grond van artikel 208 van de grondwet 
mag stellen. Dit zal dan wel beperkt m oe
ten blijven to t een aantal minimum-voor- 
waarden; wanneer de overheid een pas
klaar model gaat opleggen, kan dit in bij
zondere situaties wel zeer ondeugdelijk 
blijken en derhalve strijdig m et de inrich- 
tingsvrijheid. De conclusie m oet dan ook 
zijn, dat democratisering van het Christe
lijk onderwijs niet verplicht mag worden 
opgelegd, wel is zij echter verplichtend, als 
verbetering van de betrokkenheid to t het 
doel van het onderwijs voor alle geledingen 
Van de school.

DISCUSSIE
In de discussie over de inleidingen werd 
vooral verder gepraat over de democratise
ring van de school. De vraag kwam op, 
waartoe democratisering zou kunnen lei
den op een Christelijke school, w aar ook 
niet-Christelijke leerlingen en ouders bij 
betrokken zijn. Vorm t democratie dan 
geen gevaar voor het behoud van de 
Christelijke grondslag? Of moet het zo zijn, 
dat de Christelijke scholen de toelating van 
leerlingen die de grondslag niet onder
schrijven, gaan beperken? De heer Dijk
huizen wees erop, dat men zich afvragen 
kan, of op Christelijke scholen m et een 
overheersende positie van niet-Christelijke 
leerlingen (en vaak ook docenten) de ,,C” 
eigenlijk op dit moment dan nog wel te
recht voor de naam  staat. De heer Verhoeff 
meende, dat het Christelijk karakter van 
een school integraal m oet zijn; op zijn aca

demie heeft men daarom  bewust gekozen 
voor beslotenheid. Men laat er alleen pro- 
testants-christelijke studenten toe. Dit 
vooral ook, omdat de studenten zelf sterk 
mede de stofkeuze bepalen. Verder stelde 
hij vast, dat er een sterke tendens is to t 
oprichting van zogenaamde Reformatori
sche scholen, die eveneens een besloten ka
rakter hebben. Blijkbaar voldoet het open 
Christelijk onderwijs niet voor veel men
sen. Daarom kom t hij to t de praktijk-keuze 
voor toetsing van de studenten op de 
grondslag van de school.
Anderen vroegen zich af, of de Christelijke 
school op zo ’n m anier nog wel een ap- 
pèlfunctie kon vervullen op niet-Christe- 
nen. M oeten wij de grondslag niet juist u it
dragen? Kan democratisering die doelstel
ling niet schaden?

CONCLUSIES
In zijn rede tijdens de ledenvergadering 
van de CHJO, in aansluiting op de con
ferentie zaterdagmiddag gehouden, vatte 
de CHJO-voorzitter Peter Heukels enkele 
voorlopige conclusies van de conferentie 
samen. Hij zag daarbij het gevaar van be
slotenheid: wij m oeten de Bijbelse bood
schap niet voor onszelf h o u d en .,, W ant ook 
in het openbaar onderwijs kan gezaaid en 
later geoogst w orden” . Hij riep op to t het 
onderhouden van contacten door Chris
telijke scholen met het openbaar onderwijs. 
In het Christelijk onderwijs zal men vooral 
aan m entaliteit en wederzijdse benadering 
moeten merken, dat het om Evangelisch 
geinspireerde mensen gaat. In deze tijd, 
waarin zovelen zoekende zijn, betekent 
het geven van hoop en de Evangelische 
belofte aan een komende generatie een 
toekomstperspectief, dat zijn weerga niet 
kent. Aldus de CHJO-voorzitter.

G. V.

Verklaringen van CHJO
De ledenvergadering van de CHJO (waar
over uitvoerig bericht is in „de Neder
lander” van vrijdag 24 novem ber) nam 
twee verjdaringen aan. D e teksten van de
ze verklaringen zijn:

Verklaring over 

Latijns-Amerika
De Christelijk-Historische Jongeren Or
ganisatie, op 18 novem ber te Zwolle in 
vergadering bijeen, kermis genomen heb
bend van de beleidsvoornemens van de 
minister voor ontwikkelingssamen
werking, overwegende dat:
-  de nieuwe selectiecriteria, die ten grond

slag liggen aan het concentratielan- 
denbeleid van de minister niet onaan
vaardbaar zijn, constaterende dat:

-  als gevolg van de nieuwe selectiecriteria 
alle vier Latijnsamerikaanse landen af
gevoerd zullen worden van de lijst van 
concentratie-landen, voorts overwegen
de dat:

-  intensieve contacten m et dit turbulente 
en m et Europa nauwverwante wereld
deel zeer wenselijk zijn,

acht het van groot belang, dat met betrek
king to t drie van de vier landen in Latijns- 
Amerika (namelijk: Columbia, Peru en Ja-
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maica) naar mogelijkheden w ordt gezocht 
om een uitzondering op de toepassing van 
de nieuwe selectiecriteria te  maken, en 
verzoekt de minister voor ontw ikke
lingssamenwerking alsnog het concentra- 
tielandenbèleid ten opzichte van Latijns- 
Am erika in heroverweging te  willen ne-

Verklaring over 
Noord-Friesland
De CHJO, in algemene ledenvergadering 
bijeen op zaterdag 13 novem ber 1978 te 
Zwolle, konstateert:
— dat in verband m et de veiligheid en in het 

kader van de Deltawet, de zeedijken op 
Deltahoogte gebracht m oeten worden;

-  dat in Noprd-Friesland voor het nog uit

te voeren deel, nu nog twee alternatie
ven voor dijkverhoging mogelijk zijn," 
nl.: tracé A, waarbij de bestaande dijk 
verhoogd w ordt en tracé D, waarbij een 
gebied van 4000 ha. ingepolderd wordt;

-  dat het W addengebied een onvervang
baar natuurgebied van internationaal 
belang is.

-  dat het regeerakkoord CDA-VVD zegt: 
„Bij nog te  nem en beslissingen m et be
trekking to t de W addenzee en andere 
natuurgebieden . . . ,  blijft het behoud als 
onvervangbaar natuurgebied zowel uit
gangspunt als einddoel” ;

-  dat het CDA-program „N iet bij brood 
alleen” , spreekt over de instandhouding 
van de W addenzee als natuurgebied van 
internationale betekenis” .

Daarbij overwegende:
-  dat geen enkele garantie gegeven kan 

w orden dat de vogels voor fourageren en 
broeden gebruik zullen m aken van een

vervangend natuurgebied, als opgeno
m en in de uitvoering van tracé D.

-  dat daardoor de zekerheid over het 
voortbestaan van het gehele ter plekke 
voorkom ende ecosysteem in gevaar ge
bracht wordt.

Is van mening:
-  dat ten aanzien van het te voeren mi- 

heubeleid inzake de Wadden-pro- 
blematiek het zw aartepunt gelegd cüent 
te  w orden op de verantwoordelijkheid 
die we voor dit unieke natuurgebied 
hebben, en dat elke aantasting daarvan 
afgewezen m oet worden.

Trekt uit dit alles als conclusie ten aanzien 
van de buitendijkse inpoldering Noord- 
Friesland:
-  dat de inpoldering van het gebied 

Noord-Friesland buitendijks (tracé D) 
afgewezen m oet worden en verhoging 
van de bestaande zeedijk (tracé A) de 
voorkeur verdient.

De in deze motie als conclusie vervatte m e
ning w ordt dringend aanbevolen aan de 
CDA-kamerfractie en de CDA-bewinds- 
lieden.

CDA-Brabant neigt naar ongedeelde provincie
De bestuurlijke reorganisatie-plannen hou
den ook het CDA in Noord-Brabant bezig. 
Op diverse niveaus zijn werkgroepen 
doende om de meningen te vormen welke 
tot uiteindelijke standpunten zullen leiden. 
Een stevige aanzet is de zogeheten CDA- 
Brabantdag geweest, welke dezer .dagen in 
Ontmoetingscentrum Koningshof te Veld
hoven gehouden werd. Ongeveer 250 
Brabantse CDA-leden namen er aan deel. 
Ook waren enkele beleidsambtenaren aan
wezig van zowel de provincie Noord-Bra
bant als het departement van binnenlandse 
zaken.
De studiedag, een initiatief van het provin
ciaal CDA-bestuur in samenwerking met de 
Landelijke coördinatiecommissie Vor
mingswerk CDA, werd geopend door de 
heer A. Wagemakers, voorzitter van het 
CDA-Brabant. Aansluitend werden vier in
leidingen gehouden waarin de bestuurlijke 
reorganisatie annex gemeentelijke herinde
ling beschouwd werden vanuit evenzovele 
invalshoeken: de gemeentelijke, de geweste
lijke, de provinciale en de landelijke 
invalshoek.
Burgemeester J. A. M. van Homelen van 
Hooge en Lage Mierde poneerde stellingen 
onder de noemer „democratisch en doel
matig bestuur bij verscheidenheid in

eenheid”. Hij benadrukte dat de provincie 
zich ontwikkeld heeft tot een bestuurlijk 
instituut waarvan een krachtig proces
matig beleid uitstraalt naar zowel het rijk 
als de gemeenten. Door verkleining in 
territoir wordt het draagvlak van de 
provincie verminderd met nadelige gevolgen 
voor de doelmatigheid in het openbaar 
bestuur, aldus de heer Van Homelen.

Handhaving van de huidige hoofdstruktuur 
in de wetgeving met daarbij een betere 
onderlinge afstemming op elkaar van de 
taken en bevoegdheden van de verschil
lende bestuurslichamen, is volgens hem al 
een hele stap in  de goede richting. Als de 
herindelingsgrens van 10.000 inwoners 
gehandhaafd zou worden, betekent dat het 
einde van 79 van de 131 Brabantse 
gemeenten, en dat noemde hij onaanvaard
baar. Mr. W. J. B. van Elk kwam in zijn 
betoog tot de conclusie dat een vierdeling 
van de provincie Noord-Brabant de meest 
logische verdeling zal zijn. Daarbij is 
volgens de voorzitter van de Agglomeratie 
Eindhoven een goed regionaal bestuur 
mogelijk en is de „schaal” zodanig dat 
taken en bevoegdheden van het rijk overge
nomen kunnen worden. Volgens hem is niet 
te ontkomen aan een ineenschuiven van de

regionale (pre-gewestelijke) en provinciale 
bestuurslagen.
Ir. F. C. de Jong, voorzitter van de 
Brabantse CDA-Statenfraktie, beperkte zijn 
inleiding tot het hardop formuleren van een 
aantal vragen waarvan de antwoorden van 
belang zijn voor de definitieve stellingname 
in het voorjaar van 1979. Wel stelde hij dat 
het provinciaal bestuur vooralsnog geen 
redenen ziet om af te wijken van het in 1975 
geuit standpunt dat opdeling van de 
provincie niet nodig is. Als vierde spreker 
trad prof. mr. J. P. A. Coopmans op, 
hoogleraar aan de Katholieke Hogeschool 
te Tilburg. Hij bepleitte meer onderzoek 
omdat een opdeling van Brabant in drie 
delen, zoals de huidige Minister van 
Binnenlandse Zaken voorstelt, veel gevolgen 
voor het maatschappelijk leven zal hebben. 
In een kaderwet, op grond waarvan 
gewesten als verlengd-lokaal bestuur een 
echt juridisch kader krijgen, kan volgens 
prof. Coopmans de achterstand in de aan
passing van het binnenlands bestuur weg
werken. Hij voelde weinig voor een herinde
ling van Brabant en kreeg daarbij veel 
adhesie vanuit de zaal.

vervolg op pagina 7
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Hoe gezond reageert de CDA-fractie 
op de begroting volksgezondheid
door: Hanske Evenhuis-van Essen, lid Tweede Kamer CDA

Hoe hebben de woordvoerders van het 
CDA zich bij de behandeling van de begro
ting van Volksgezondheid in de Tweede 
Kamer geweerd?
Het was bepaald geen eenvoudige opgave. 
Bestek ’81 had met maar liefst 2 miljard 
gulden duchtig in het budget van volks
gezondheid geknipt. Dat gegeven vroeg om 
een juiste benadering van deze zo ingewik
kelde materie.
Bovendien moet geconstateerd worden, 
dat coördinatie binnen de verschillende 
ministeries soms uiterst moeilijk blijkt te 
zijn.
W at bijvoorbeeld te zeggen van het feit, dat 
de minister van sociale zaken bij de behan
deling van Bestek ’81 en bij de Algemene 
Politieke Beschouwingen namens de Rege
ring over volksgezondheid spreekt in ver
band m et de ƒ 100,— eigen bijdrage bij 
niet-klinische verstrekkingen en dat dan de 
staatssecretaris van volksgezondheid tij
dens een interview hierop reageert! Laten 
w e 'h o p en  dat dit slechts kleine schoon
heidsfoutjes waren, die m et de tijd ver- 
dwijneli. W at betreft de begrotingsbehan
deling zelf.
Steef Weijers benadrukte dat de uitgangs
punten van de CDA-fractie w erden ge
vorm d door:
a) ,,Niet bij brood alleen” ;
b) H et regeerakkoord tussen VVD en CDA;
c) Bestek ’81.
Volksgezondheid heeft een breed kader en 
de gezondheid van de mens hangt mede af 
van het zich welbevinden. De toenem ende 
spanningen tussen aktieven en niet-aktie- 
ven, de verkeersonveiligheid, de flat-de- 
pressie en dergelijke brengen m et zich mee 
dat er een grote toeneming is van het ge
bruik van medische goederen en diensten. 
Ook mede vanuit deze optiek is het nood
zakelijk dat er een betere onderlinge sa
menhang komt bij het beheersen van de 
gezondheidszorg. Verder zullen de „pa
tiëntenrechten” w aar gem aakt moeten 
worden. Toch kan, hoe overtuigd we ook 
zijn van de noodzaak dat de meest hulp
behoevende als eerste recht heeft op de 
meeste hulp, het aspekt van de kostenont
wikkeling en -beheersing niet vergeten 
worden. Met spanning w ordt uitgekeken 
naar de W et Voorzienignen en de W et Ta
rieven, die spoedig in de Tweede Kamer 
aan  de orde moeten komen.

KEUZE
Wij m oeten met elkaar constateren, dat wj 
een stelsel v a n ,,vrije ondernemingsgewijze 
produktie” hebben met onder andere tot 
gevolg dat nieuwe technieken en kostbare 
voorzieningen, zoals hartchirurgie, kunst- 
nierbehandelingen en dergelijke to t stand 
komen door financiering van overheid,

particulier initiatief en ziektekosten-ver- 
zekering. H et is duidelijk dat met een da
lende welt^aart een keuze gem aakt dient te 
worden. Interessant is een in Engeland ge
houden onderzoek, waarbij aan het licht 
kwam dat 70 procent van de hartinfarct- 
patiënten op medisch verantw oorde wijze 
thuis behandeld kunnen worden.
Een kritische kanttekening was verder, dat 
de vrije beroepsuitoefening voor het CDA 
geen heilige koe is.
Wij hadden als fractie veel moeite m et het 
onderdeel volksgezondheid in Bestek ’81; 
het inleveren van 2 miljard gulden is niet 
niks! Maar er moest omgebogen worden 
om de kostenontwikkeling een halt toe te 
roepen.
Maar niet alleen het geld speelt een belang
rijke rol, ook de mentaliteit tegenover de 
patiënt! Patiëntenrecht, democratisering 
van de ,,w itte jas” , humanisering van de 
arbeid en van de arbeidssituatie werken 
mee aan een vertrouw en hebben in elkaar. 
W at betreft het punt van de eigen bijdrage 
van ƒ  100,— daar zal toch een andere rich
ting gezocht moeten w orden. Bovendien is 
het beslist onredelijk een eigen bijdrage te 
vragen, w anneer niet tevens het inkomen 
van de vrij gevestigde hulpverleners w ordt 
bekeken. Onze woordvoerder was kritisch 
en gaf veel suggesties aan om de noodzake
lijke kostenbesparing te bevorderen. Om er 
eens enige te noemen:
1. tarieven poliklinische verrichtingen iets 

laten stijgen; die van de klinische ver
richtingen niet;

2. betere samenwerking tussen huisarts en  
specialist;

3. medici en para-medici in dienstverband;
4. bestaande netto-verschillen tussen 

overheidsziekenhuizen en particuliere 
ziekenhuizen wegwerken;

5. uitwieden van het ziekenfondspakket, 
geen aspirines meer en maxim eren van 
specifieke behandelingen.

Een mooi voorbeeld gaf de woordvoerder 
ten aanzien van de tarieven van particulie
ren ziektekosten. W aarom, zo riep hij uit, 
kost het verwijderen van de blindedarm 
van de Tweede-Kamer-voorzitter Vonde
ling zoveel m eer dan het verw ijderen van 
een blindedarm van een ziekenfondspa
tiënt?

NIEUW IDEE
Op een geheel eigen wijze kwam het eigen 
risico aan de orde. M oeten rokers, drinkers 
en veel-eters niet m eer premie betalen? Zij 
lopen willens en wetens toch m eer kans op 
ziekzijn dan mensen, die een sobere le
vensstijl prefereren? Zo kwam er een heel 
nieuw idee naar voren, namelijk om op elk 
pakje sigaretten, fles jenever en zakje patat

een bijdrage te leggen voor de gezond
heidszorg. Een bestemmingsheffing dus en 
met deze originele gedachte eindigde Steef 
Weijers zijn boeiend en waardevol betoog. 
Dien Cornelissen, die ook namens de CDA- 
fractie sprak, beperkte haar bijdrage to t de 
extra-m ürale zorg en alle problemen, die 
hierbij een rol spelen.
Is er niet te vaak sprake van een te vroege, 
te veelvuldige en te  langdurige opnam e in 
het ziekenhuis? De reden hiervan ligt voor 
de hand. W ijkverpleegkundigen komen tijd 
te kort bij gebrek aan hulpkrachten. Zou 
het bovendien niet aan te bevelen zijn alle 
eerste-lijn-werkers in éénzelfde wettelijke 
financieringsregeling onder te  brengen? 
Ook heel belangrijk is de taak van de vrij
willigers, een gedachte die wij in veel be
grotingen terug vinden en natuurlijk zeker 
in die van Volksgezondheid, w aar zelfs ge
steld w ordt dat het m eer inschakelen van 
vrijwilligers noodzakelijk is! Zoals te  ver
wachten was had ook deze woordvoerder 
een hele verlanglijst voor de staatssecreta
ris, te weten:
— fluor-applicatie;
— uitbreiding opleiding mondhygiënisten;
— w aar zijn kindertandverzorgsters geble

ven?
— preventie bij jeugdgezondheidszorg;
— de functie vertouw ensartsen in verband 

m et kindermishandeling.
— En dan het kruiswerk en de financiering 

daarvan via de A.W.B.Z. (Algemene 
W et Bijzondere ziektekosten).

Iedereen herinnert zich nog wel de motie- 
Van Leeuwen, die dit voorjaar bij de be
handeling van de begroting „kam erbreed” 
aangenom en werd en to t heden nog niet 
uitgevoerd is! Juist de Kruisverenigingen 
zetten zich met beroepskrachten en vrij
willigers in voor de zorg van de medemens 
en verdienen de steun van niet alleen de 
kam erleden, m aar ook van de staatssec
retaris. Een opvallend verschijnsel is dat 
het aantal kraam verzorgingen in kraam- 
centra toeneem t ondanks een dalend ge
boortecijfer. Graag zagen wij poliklinische 
bevallingen gerealiseerd, indien de 
kraamvrouw dit wenst; dan moet er dus 
geen tekort aan kraam verzorgsters zijn, 
zoals nu het geval is. Misschien is een grote 
opleidingsmogelijkheid gewenst. W at be
treft het probleem van de gehandicapten 
m erkte de w oordvoerder nog op dat een 
vroegtijdige onderkenning een zeer be
langrijk aspekt is, w aaraan m eer aandacht 
besteed moet worden. De verpleegduur 
van gehandicapten w ordt trouwens ongun
stig be'invloed door trage afwikkeling van 
zaken als aangevraagde aanpassingen van 
vervoersm iddelen, keukens en woningen. 
Verder lijkt in deze tijd toch onontbeerlijk 
een ombudsman of patiënt-vertrouwens-

m an in de psychiatrische inrichtingen, om 
dat niet alleen in de ziekenhuizen in ver
band m et het -patiëntenrecht zo iemand 
belangrijk is. Ook ouderparticipatie in de 
zwakzinnigenzorg w ordt heel belangrijk 
geacht. Ingevolge een verdrag van de Raad 
van Europa is elk land verplicht een com
missie voor euthanasie in te stellen. Heeft 
Nederland al aan deze verplichting vol
daan?
W at betreft het voorschrijven van genees
middelen vroeg m evrouw Cornelissen zich 
af, of er geen kleinere verpakkingen ge
bruikt zouden kunnen worden, zodat niet 
zoveel medicijnen ongebruikt blijven lig
gen.
Tot zover het enthousiaste betoog van Dien 
Cornelissen, die levendig interrum peert en 
m e t ,,verve” volksgezondheid, die haar zo 
na aan het hart ligt, onder onze aandacht 
bracht.

RELATIE
Mieke Andela-Bauer de derde w oordvoer
der van de CDA-fractie, bracht de relatie 
tussen goede voeding en volksgezondheid 
onder de aandacht. Voeding, gezondheid 
en welzijn liggen immers in eikaars ver
lengde. Goede voeding betekent ook pre
ventie. Helaas moet geconstateerd w orden 
dat de voedingsgewoonten van onze jeugd 
niet bepaald rooskleurig zijn; ze gaat nogal 
eens w at roekeloos om met haar gezond
heid. Voorlichting is hierbij noodzakelijk 
m et een accent zowel naar consument als 
producent. De warenwetgeving dient ech
ter ook de identiteit van de produkten en de 
basiskwaliteit vast te leggen. D at betekent 
meer dan alleen het feit dat het produkt 
onschadelijk is, het gaat om gezondheidsei
sen!
Ook werd terecht door de woordvoerster 
gewezen op bepaalde technologische ont
wikkelingen, die m et nam e in de land- en 
tuinbouw plaatsvinden en w aardoor am
bachtelijke produktie-m ethoden verande
ren in industriële produktie-processen: 
denken we alleen m aar aan mestkalveren, 
legbatterijen, kuikenfokkerijen e.d. Als 
consument hebben wij daar geen direkte 
invloed op, hoewel wij ons -  juist als con
sument -  toch behoorlijk m oeten laten in
formeren.
W at voor consequenties een en ander met 
zich kan brengen bewijzen recente berich
ten in de publiciteitsmedia aangaande de 
staat Michigan in de Verenigde Staten van 
Amerika, waar de bevolking vergiftigd 
vlees aangeboden krijgt van koeien, die via 
hun voedsel zeer schadelijke stoffen in hun 
lichaam krijgen. De hier geschetste situatie 
is een duidelijk voorbeeld van een geval, 
waarin de overheid regelend moet optre
den. Voedingsvoorlichting voor de jonge 
mens moet zijn: ,,hoe houd ik mijn lichaam 
gezond?” De vakken gezondheidsleer en 
voedingsleer moetén in de leerplannen 
worden opgenomen. Overigens zal binnen 
de reclame gestreefd m oeten w orden naar 
objectiviteit en eerlijkheid. Geen manipu- 
latietaktiek! In deze weergave van de in
breng van onze CDA-woordvoerders heeft 
u kunnen m erken hoe betrokken zij zijn bij 
uw wel en wee, niet alleen met woorden, 
maar ook met daden, getuige de ingediende 
moties.

Begrotingsdebat Antillen in Tweede Kamer

Op de Antillen 
heerst schijnwelvaart

door: Harry Aarts, lid Tweede Kamer voor CDA
In de loop der jaren is door Nederland aan 
de Antillen één miljoen gulden ontwikke
lingshulp gegeven, dat is ca. ƒ  4000 per 
hoofd van de bevolking. Daar komt nog bij 
ruim ƒ100 miljoen gulden EEG-steun. 
Hiermede zijn de Antillen waarschijnlijk 
het ontwikkelingsland dat het meeste ont
wikkelingshulp ontvangt (met Suriname). 
Dit komt nog in een bijzonder licht te staan 
als we bedenken, dat het BNP (Bruto Na
tionaal Produkt) per hoofd van de bevol
king in de Antillen aanzienlijk hoger is dan 
in Griekenland en Portugal, hoger dan in 
Ierland en gelijk ligt met Italië en Spanje. 
Voldoende reden derhalve om onze ont
wikkelingsrelatie met de Antillen kritisch 
te bezien. Dat hebben de Tweede Kamer en 
onze CDA-factie dan ook gedaan, daarbij 
geholpen door de kennis en ervaring opge
daan tijdens het parlementaire werkbezoek 
in juni j.L, bij het begrotingsdebat over de 
Antillen.

Wij hebben ons aan het begin van het debat 
afgevraagd :of ook voor de Antillen niet zo 
iets als een Bestek’81 nodig zou zijn gezien 
de precaire sociaal-economische situatie 
die als volgt is te karaktiseren:

-  stijgend tekort op de handelsbalans
-  teruglopende positie van de diensten

balans
-  Negatieve ontwikkeling betalingsbalans
-  stijgende werkloosheid
-  onbenutte productiecapaciteit
-  grote budgettaire tekorten
-  sterke stijging van de collectieve uitga

ven
-  w ederom  toenem ende inflatie.

NIET NAAR DE NERING
De Antillen verkeren in een periode van 
schijnwelvaart, welke deels in leven w ordt 
gehouden door de hulp vanuit het 
moederland. Gaten in de lopende inkom
sten, b.v. door het wegvallen van 
olieopbrengsten worden indirect m et hulp
gelden gedichtj waardoor de werkelijke 
toestand versluierd wordt. De tering wordt 
niet naar de nering gezet.
Een speciaal hoofdstuk daarin vorm en de 
overheidsfinanciën. De tekorten op de be
grotingen van zowel het land als de eilan
den worden steeds groter. In hoofdzaak 
w ordt dit veroorzaakt door een excessieve 
toename van personeelskosten, tengevolge 
van de volstrekt ongeremde indienstne

ming van overheidspersoneel. Een maca
ber voorbeeld daarvan is het eilandgebied 
Curagao, w aar de uitgaven in 1977 met 
bijna 30 procent toenam en. U it een des
kundig rapport blijkt dat op dit eiland 2000 
mensen teveel in dienst zijn. Alleen reeds 
het woningbedrijf op Curagao had eind 
1976 volgens de Antilliaanse Rekenkamer 
643 arbeiders in dienst, terwijl er voor dat 
jaar 75 begroot waren.
De toestand w ordt langezam erhand on
houdbaar. In plaats van onafhankelijker 
w ordt het land steeds afhankelijker; be
stuurders raken verslaafd aan ontw ikke
lingshulp. Onze ontwikkelingsrelatie met 
de Antillen zal dan ook geherwaardeerd 
m oeten worden. Onze fractie heeft van de 
regering een nota gevraagd, die vóór medio 
1979 m oet w orden uitgebracht, waarin de 
hulprelatie van de afgelopen jaren wordt 
geëvalueerd. Op basis daarvan zullen door 
de regering nieuwe beleidslijnen voor de 
toekom st dienen te w orden uitgezet.
De hulp zal meer m oeten w orden gericht 
op vergroting van de werkgelegenheid in 
de direct productieve sector. De dure im
porten vooral van de eerste levensbehoef
ten zullen moeten worden vervangen door 
zelfvoorziening op het gebied van land- en 
tuinbouw. Ambachtelijke en dienstverle
nende bedrijven zullen m oeten w orden ge
stimuleerd. De situatie op het terrein van 
de volkshuisvesting is derm ate nijpend dat 
continue stromen volkswoningen met in
schakeling van zoveel mogelijk Antilliaan
se aannem ersbedrijven m oeten worden 
opgezet. Voor dit alles m oeten ook eigen 
Antilliaanse besparingen w orden aange

wend. H et is een trieste zaak, dat momen
teel het overgrote deel van deze besparin
gen naar het buitenland vloeit.

WIJZIGINGEN
Nog op een ander purit heeft onze fractie 
ernstige kritiek geuit en de regering drin
gend uigenodigd op korte term ijn wijzigin
gen door te voeren. Dit betreft de hulp
verlening via particuliere organisaties. 
Daarover zijn reeds vele klachten geuit, 
o.m. door de katholieke medefinancie
ringsorganisatie CEBEMO. De beslissingen 
over particuliere ontwikkelingsprojecten 
lopen over teveel schijven, zijn te tijd
rovend, te omslachtig en te  vaak afwijzend. 
Terwijl door ons toch juist de particuliere 
initiatieven, de inbreng van niet-over- 
heidszijde in het ontwikkelingsproces van 
de Nederlandse Antillen van wezenlijke 
betekenis w ordt geacht. Wij zijn dan ook 
verheugd dat de minister nog tijdens het 
debat aan ons verlangen is tegem oet geko
men en toegezegd heeft voor 1979 een be
drag van 2 a 3 miljoen gulden voor kleinere 
particuliere projecten beschikbaar te zullen 
stellen. Aan het begin van het jaar zullen 
een aantal algemene kriteria w orden opge
steld, w aaraan de projecten achteraf zullen 
kunnen worden getoetst.

Wij hopen dat deze beleidswijziging, die 
overigens door het ministerie van ontwik
kelingssamenwerking ten opzichte van an
dere ontwikkelingslanden reeds geruime 
tijd geleden werden ingevoerd, de voorbo
de zal zijn van een effectievere, m eer op de 
activering van de basis van de Antilliaanse 
samenleving gerichte ontwikkelingsrelatie.



VRIJDAG 1 DECEMBER 1978

Aanleg fietspaden: 
vicieuze cirkel
door: P. A. M. Cornelissen, lid Tweede 
Kamer voor CDA.

Naar aanleiding van de uitspraken van de 
minister van verkeer en w aterstaat in de 
openbare vergadering van de Tweede Ka- 
mer-commissie van verkeer en w aterstaat 
van 16 oktober jl. inzake moeilijkheden om 
de op de begroting opgenom en subsidie 
bedragen voor de aanleg van fietspaden 
ook te  besteden wegens onvoldoende 
plannen die uitvoeringsgereed zijn bij de 
lagere overheden, heb ik alle provinciale 
besturen om nadere gegevens terzake ge
vraagd. De schriftelijk en telefonisch ont
vangen gegevens geven mij aanleiding to t 
de hierna volgende opmerkingen.
Voor een goed begrip daarvan zij hier ver
wezen naar de gewijzigde regeling die met 
ingang van 1 januari 1978 van kracht is 
geworden en die o.m. inhoudt dat de ver
deling van de landelijk beschikbare fond
sen over de provincies ieder jaar geschiedt 
aan de hand van jaarlijks per 1 novem ber 
door gedeputeerde staten in te dienen 
voortschrijdende vijfjarige uitvoeringspro- 
gramm a’s.
1. Groningen
Voor komende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidie: totaal ƒ  6,5 miljoen. 
Uitvoeringsprogramma is onlangs inge
diend. U it ontvangen gegevens blijkt niet, 
dat subsidiebedrag onvoldoende is, gelet 
op bestaande plannen, hoewel enige ver
hoging bepleit w ordt in verband m et fiets- 
tunnels. Provincie zegt dat toegewezen 
subsidie in de verschillende jaren kan w or
den besteed.
2. Friesland
Voor komende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidie: totaal ƒ  4,0 miljoen.
Nog geen uitvoeringsprogramma inge
diend. Uit ontvangen gegevens blijkt niet 
dat subsidiebedrag onvoldoende is gelet op 
bestaande plannen. Gepleit w ordt voor 
betaling ineens bij toewijzing en verhoging 
van subsidiepercentage in verband met 
moeilijkheden voor de kleinere gem eenten 
bij de financiering van het eigen deel van de 
kosten.
3. Drenthe
Voor kom ende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidie: totaal ƒ  4,0 miljoen.
Nog geen uitvoeringsprogramma inge
diend. Gelet op bestaande plannen acht 
provincie verhoging van subsidiebedrag 
noodzakelijk, hoewel ook gewezen wordt 
op mogelijke moeilijkheden bij financiering 
van eigen deel door gemeenten.
4. Overijssel
Voor komende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidie: totaal ƒ  7,5 miljoen. 
Uitvoeringsprogramma is ingediend. Uit 
ontvangen gegevens blijkt niet dat subsidie 
onvoldoende is gelet op bestaande plannen 
en de moeilijkheden die w orden voorzien 
bij de financiering van het eigen deel in 
verband m et verwachte uitputting van de 
wegenfondsen.
5. Gelderland
Voor komende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidie: totaal ƒ  7,5 miljoen. 
Uitvoeringsprogramma is ingediend. Gelet 
op bestaande en ingediende plannen acht 
provincie verhoging van subsidiebedrag 
noodzakelijk. Door onvoldoende subsi
dietoezegging is reeds sprake van vertra
ging.

Vervolg van pagina 5

ANGST
In het tweede gedeelte van de studiedag 
diseussieerden de deelnemers in een tien
tal groepen over de inleidingen. Uit diverse 
rapportages sprak een grote angst voor het 
creëren van een vierde bestuurslaag en werd 
een opdeling van Brabant zonder meer van 
de hand gewezen. Met name de onduidelijk
heid rondom aspekten als taken en 
bevoegdheden eh de financiële konsekwen- 
ties, van de herindeling van provincies was 
een doom in het oog van velen. „Houd 
Brabant Eén”, klonk uit de mond van 
menigeen. Dit is historisch en cultureel zo 
gegroeid, werd erbij verteld. Zo lieten de 
Brabantse CDA-Vrouwen een roep om 
voortgezette eenheid horen en legden de 
Brabantse CDA-Jongeren een verklaring af 
waarin weinig goede woorden voor de herin- 
delingsplannen opgenomen waren. Duide
lijk werd dat een ongedeeld Brabant verre 
de voorkeur van de Brabantse CDA- 
kaderleden geniet.

6. U trecht
Voor kom ende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidie: totaal ƒ  4,0 miljoen.

Nog geen uitvoeringsprogramma inge
diend. Uit ontvangen gegevens blijkt niet, 
dat subsidie onvoldoende is gelet op de be
staande plannen, w aarvan de prioriteiten 
afweging zal plaatsvinden in een bin
nenkort uit te brengen vijfjarig uitvoerings
programma.
7. Noord-Holland
Voor kom ende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidie: totaal ƒ 13,5 miljoen. 
Uitvoeringsprogramma is onlangs inge
diend.
8. Zuid-HoUand
Voor komende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidie: totaal ƒ  14,0 miljoen.
Nog geen uitvoeringsprogramma inge
diend ter aanvulling van het in 1976 inge
diende programma 1977 -  1981. G elet op 
bestaande en ingediende plannen acht pro
vincie verhoging van subsidiebedrag nood
zakelijk, waarbij ik aanteken dat van een 
groot aantal projecten de uitvoering nog 
onzeker is, om dat nog niet geheel vaststaat 
of de plannen en de grondverwerving tijdig 
gereed komen.
Gepleit w ordt voor concrete subsi
dietoezeggingen voor de jaren  1980 to t en 
m et 1982, om dat principetoezeggingen in 
het algemeen onvoldoende „hard” zouden 
zijn om onderhoudsplichtigen er toe te  be
wegen de plannen aanbestedingsgereed te 
doen maken.
9. Zeeland
Voor kom ende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidie: totaal ƒ  2,0 miljoen. Uitvoerings
programma zal een dezer dagen worden 
ingediend. Gelet op bestaande plannen 
acht provincie verhoging van subsidie
bedrag noodzakelijk.
10. Noord-Brabant
Voor kom ende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidie: totaal ƒ  17,5 miljoen. 
Uitvoeringsprogramma is ingediend. Gelet 
óp reeds uitgevoerde, bestaande en inge- 
diende plannen acht provincie forse verho
ging van subsidiebedrag noodzakelijk. In 
deze provincie die reeds jarenlang aan de 
aanleg van fietspaden een hoge prioriteit 
toekent dreigt een ernstige vertraging in de 
realisering van de vele aanwezige plannen.
11. Limburg
Voor komende 4 jaar in uitzicht gestelde 
subsidies: totaal ƒ  5,0 miljoen. 
Uitvoeringsprogramma is ingediend. Gelet 
op ingediende plannen acht provincie ver
hoging van subsidiebedrag noodzakelijk, 
omdat in uitzicht gestelde subsidie bij lange 
niet toereikend is voor realisering van de 
ingediende projecten.
SAMENVATTING
Uit de verstrekte gegevens kunnen de vol
gende conklusies w orden getrokken;
1. Een aantal, provincies (Friesland, 

Drenthe, U trecht en Zuid-Holland) 
heeft nog geen uitvoeringsprogramma 
voor de periode 1979-1983 ingediend. 
Als -  niet onlogische—verklaring wOrdt 
in enkele gevallen aangevoerd, dat in
diening weinig urgent lijkt, om dat de 
minister heeft meegedeeld dat de be
groting voor 1978 geen ruim te laat voor 
nieuwe subsidietoezeggingen en de 
toegewezen subsidie voor 1979 nodig 
zal zijn voor reeds eerder ingediende 
projekten.

2. Een aantal provincies (Drenthe, Gel
derland, Zuid-Holland, Zeeland, Lim
burg en vooral Noord Brabant) acht 
verhoging van de in uitzicht gestelde 
subsidies noodzakelijk om vertraging -  
in sommige gevallen ernstige vertraging 
— bij de realisering van de aanwezige 
fietspadenplannen te  voorkom en.

3. Afgaande op de mij door de provincies 
verstrekte gegevens acht ik een verho
ging van de in de meeijaren-raming 
voor 1980-1983 opgenom en subsi
diebedragen voor de aanleg van fiets
paden m et enkele tientallen miljoenen 
guldens noodzakelijk (door een ver
schuiving binnen het Rijkswegenfonds). 
Voor het antwoord op de vraag, of ook 
het voor 1979 uitgetrokken subsidiebe
drag m oet w orden verhoogd, wU ik 
eerst het commentaar van de minister 
afwachten op de mij verstrekte gege
vens die ik hem  vandaag ter hand heb 
gesteld.

4. Een gesprek op korte term ijn tussen mi
nister Tuynman en de provinciale be
sturen acht ik dringend gewenst om de 
vicieuze cirkel die in een aantal provin
cies dreigt te  ontstaan te  doorbreken.

H e t  C H J O -b e s tu u r :  v a n  lin k s  n a a r  re c h ts :  J a n  P e e te r s  (p e n n in g m e e s te r ) ,  P a u l P ro c e e  
(se c r e ta r is ) ,  P e te r  H e u k e ls  ( v o o r z i t te r ) .  J a n  v a n  d e n  A s s e m  ( v ic e - v o o r z i t t e r ) ,  G e r r it  
G o e d h a r t  ( b u i te n la n d s e c r e ta r is ) .

Een fotografische impressie van 
de CHJO-ledenvergadering

E en  g e d e e l te  v a n  h e t  fo r u m :  v a n  lin k s  n a a r  r e c h ts  H a n s  G u a lth é r ie  v a n  W e e z e l ,  fo ru m le i-  
d e r  P e te r  H e u k e ls ,  m e v r o u w  H a a r s  e n  drs. G . G e rr itse .

E e n  g e d e e l te  v a n  d e  a a n w e z ig e n  in  d e  v e r g a d e r in g .

M e v r o u w  H a a rs  a n tw o o r d t  

o p  v r a g e n  u i t  d e  z a a l .

Burgemeester van 
Tholen benoemd
Bij Koninklijk besluit is met ingang van 1 
decem ber 1978 benoem d to t burgem eester 
der gem eente Tholen: de heer E. Baerends, 
m et gelijktijdig eervol ontslag als bur
gem eester der gem eente Middenschouwen. 
De heer Baerends, die 41 jaar is, is sinds 
1973 burgem eester van Middenschouwen. 
Hij is gereform eerd en lid van het CDA 
(ARP).

BETONFABRIEK
„VRIJENBAN

A. M. MOEKE

Rotterdamseweg 376 - Delft. 
Telefoon 015-560193 b.g.g. 570909.

BETONWAREN

MAKELAARSKANTOOR
HOOGENRAAD

HAAGWEG 171 - TEL 070-99.65.60 
RIJSWIJK (Z.-H.)

Onroerende goederen - Hypotheken 
Taxatiën

BOUWBEDRIJF

Fa. C. Spijker 
&Zn.
Van O^adelaan 61 
Tel. 02150-11189-16777  
HILVERSUM.

Koop 
bij onze 

adverteerders
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BUDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER BV.
REIJNDERSBUURT11-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

V entevogel F in a n c ië le  
S erv ice  G roep  b v
V entevogel F inan c ië le  Serv ice G roep  bv,
IS e e n  sam enw erk ing  van becirijven op het 
g e b ie d  van assurantiën , o n ro eren d  goed , 
financiële  adm in istratie  en  adviezen.

alle
troeven in 

één hand
B adhuisstraat 95 
4380 AD V lissingen 
Tel. 01184-19181

Een indringend boek met visie!

:s• 4

THtXrR..Uih
OFlDliOUX'iif;
Hi'l
VANIXHIIBSGE 
( lIBWlMlilI)

Dr.W.Aalders

THEOCRATIE OF IDEOLOGIE
Het dilemma van de huidige christenheid

306 biz., gebonden f 39,90.

De grote vraag vandaag is; waar vindt het confessionele geloof nog 
een huis om in te wonen sinds de ideologische doorbraak in de 
kerk, in de christelijke school en In de christelijke politieke partijen 
heeft plaatsgevonden?

Dit rijke boek is van groot belang voor allen die bewogen en bezorgd aanzien hoe het moderne denken 
voortdurend poogt binnen de kerk gestalte te krijgen.
„N ie t eerder werd de geestelijke nalatenschap van Groen van Prinstererzó eigentijds vertaald en nieuw 
ingedragen in de theologische, maatschappelijke en politieke ontwikkelingen van onze tijd” .

Ir. J. van der Graaf in Trouw

„ Het meest Groeniaanse boek da t er na de dood van Groen is geschreven
H. Algra in het Friesch Dagblad

„H et is met grote fijnzinnigheid geschreven, getuigt van een geweldige eruditie en laat zich, ondanks de 
diepgaande bespreking van fundamentele problemen, heel gemakkelijk lezen".

Prof. dr. W. H. Velema in Woord en School

Verkrijgbaar in de boekhandel.

Uitgeverij J. N. Voorhoeve - Den Haag.

stelt u prijs op

VAKWERK
KWALITEITS-
ARTIKELEN

dan

VAN
Z e b e n ’s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen,

Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

H A N D E L M U  B.V. 

BANDEN B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

Adverteer 
in de

Nederlander

Wie aan de toekomst bouwt 
Bouwtpp de C.H.U.
Met een advies dat u vertrouvrt 
Bouwt Meester’s Bouwbedrijf voor u.

Vrijblijvend advies, voor renovatie, nieuwbouw, 
utiliteitsbouw.

Meester’s
Bouwbedrijf
Oude Dijk 5, Oldebroek. Tel. 05253-1230.

Kistenfabriek
Nijkerk

BOUWBEDRIJF 
P. HULSBOS Jzn. B.V.
Venneperweg 873 - Nieuw Vennep.

NIEUW VENNEP - Telefoon 02526-2277 

ABBENES - Telefoon 02524-226

KERKEN- EN SCHOLENBOUWERS 
BURGELIJKE EN UTILITEITSBOUW

HANAB B.V
Valkenburg - ZH Telefoon 01718-71941 
VEENDAM - Telefoon 05987-7800

N. DE BOER

1

GASLEIDINGEN

KABELWERKEN

ZINKERS
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Wie wii er een 
nieuwe schooistrijd?
door: drs. G. van Leijenhorst, vice-voorzitter CDA-Tweede Kamerfractie

In Nederland heeft er een 80-jarige school
strijd gewoed. Om het precies te zeggen 
van 1837-1917. Het ging om de vrije 
christelijke school, om de kinderen onder
wijs te kunnen geven overeenkomstig de 
geboden en beloften van Gods Woord. Nu, 
honderd jaar geleden -  het was in augustus 
1878 -  bood men koning Willem II een 
smeekschrift, voorzien van meer dan
300.000 handtekeningen, aan, om te voor
komen dat een door minister Pakkeijne 
van de Copello ingediend wetsontwerp 
kracht van wet zou krijgen. Het gestelde 
doel werd toen niet bereikt, de wet kwam 
er toch, de vrijheid van onderwijs bleef uit 
(de ouders betaalden zowel voor de chris
telijke als -  via de belastingen -  voor de 
openbare school), maar er was wel wat an
ders bereikt: het volk was gemobiliseerd. 
Een jaar later ontstond de ..Unie School 
met de Bijbel”. Van toen af aan was het niet 
meer te houden. Echter pas in 1917 kwam 
er de volledige vrijheid van onderwijs, n.1. 
ook de financiële gelijkstelling van bijzon
der- en openbaar onderwijs. Wij leven nu 
ruim 60 jaar later Thans bezoekt ongeveer 
70% van de kinderen het bijzonder onder
wijs en dus slechts 30% het openbaar on
derwijs. Getalsmatig is het prot. chr. en het 
r.k. onderwijs sterk vertegenwoordigd, 
samen meer dan 65%. Vormt dit vanwege 
zijn numeriek sterke positie soms een be
dreiging voor diegenen die om welke reden 
dan ook levensbeschouwelijk georiënteerd 
onderwijs maar moeilijk kunnen verdra- 
,gen?
Men zou zeggen van wel. Als men ziet wat 
de Partij van de Arbeid op haar vergade
ringen in dit opzicht heeft gedemonstreerd, 
kan men het bijzonder onderwijs bezwaar
lijk het goede toewensen. Op grond van 
wat de heren Den Uyl en Van Kemenade 
schreven over de vijfde macht, waarin te
vens het christelijk onderwijs begrepen is, 
kan men allerminst de verwachting wetti
gen dat wij van die zijde niets te vrezen 
hebben. Er dreigt een nieuwe schoolstrijd 
te ontstaan. Maar dan wel een, waarvan 
men zeggen kan dat de andere kant ermee 
begonnen is.
Ook in de Tweede Kamer vinden er prikac- 
ties plaats. Zo betogen PvdA, VVD en D’66 
om strijd dat bij de spreiding van (nieuwe) 
scholen alleen maar onderwijskundige 
kriteria mogen gelden, alsof de spreiding 
van scholen waarbij ook met de levensbe
schouwelijke richting rekening gehouden 
wordt, onderwijskundig gezien per defini

tie onverantwoord zou zijn. Een desbe
treffende motie van D’66 onlangs inge
diend werd gelukkig met steun van de VVD 
na enige aandrang onzerzijds verworpen. 
Het nieuwste staaltje van ver-ongelijkt- 
heid treffen we aan in het laatste nummer 
van het orgaan van het Algemeen Pedago
gische Studiecentrum. Het is een artikel 
van Henk Verschoor, die al jaren bezig is 
dit controversiële en emotionele onder
werp te verwerken en nu bij deze gelegen
heid eens goed los wil branden. 
„Openbaar onderwijs wordt wel degelijk 
gediscrimineerd”, zo luidt de kop van zijn 
artikel.
Dit bestek laat niet toe uitvoerig uiteen te 
zetten waar die discriminatie volgens de 
auteur allemaal uit bestaat. Hij schrijft over 
de ouderbijdragen aan de bijzondere 
school, v/aardocr er volgens hem con
currentievervalsing zou optreden ten na
dele van de openbare school. Hij fulmineert 
tegen de overschrijdingsregeling: wat de 
gemeente aan een openbare school uitgeeft 
moet naar de bijzondere scholen worden 
doorberekend -  een regeling overigens 
welke een hechte wettelijke grondslag 
heeft gekregen.
Ik ga daar nu niet op in. Alleen dit: zou het 
hem niet bekend zijn dat het besturen van 
een bijzondere school liefdewerk is, terwijl 
de gemeentelijke diensten over een staf van 
goed betaalde ambtenaren beschikken om 
het openbaar onderwijs te runnen? Weet de 
heer Verschoor misschien dat alleen al de 
afdeling onderwijs van Amsterdam over 
meer financiën beschikt dan de landelijke 
koepels de Ned. Protestants Christelijke 
Schoolraad en de Nederlandse Katholieke 
Schoolraad samen? Is het daarom vreemd 
dat juist het bijzonder onderwijs bij de 
overheid aanklopt om zijn steeds zwaarder 
wordende bestuurs- en beheerstaken te 
kunnen blijven vervullen? Het woord dis
criminatie nemen we hier niet in de mond. 
Maar goed, het ging ons thans meer om de 
oplossingen die de heer Verschoor aan
draagt om de toestand te normaliseren. Hij 
noemt de tien-geboden-nieuwe stijl.
Ik vermeld alleen de eerste vier. Hier vol
gen ze letterlijk:
,,1. Op de stoelen der wethouders en 

daarmee te vergelijken functionarissen 
dienen principieel alleen mensen te zit
ten die voorstander zijn van het 
openbaar onderwijs. Dat dient men 
niet te verwarren met a-confessioneel.

Dit nummer
Dit nummer van het christelijk-his- 
torisch weekblad „de Nederlander” 
is het laatste weekblad voor het jaar 
1978.

Volgende week verschijnt „de Ne
derlander” als ledencontactblad van 
de CHU, dat naar alle Unieleden 
wordt toegezonden.
Op de vrijdagen 22 en 29 december 
aanstaande verschijnt ,,de Neder
lander” niet als weekblad. Het

eerste nummer in het jaar 1979 komt 
op vrijdag 5 januari uit.
De Unieleden, die ,,de Neder
lander” niet alleen als maandelijks 
leden-contactblad willen ontvangen, 
maar ook als christelijk-historisch 
weekblad, kunnen zich abonneren, 
tegen een abonnementsprijs van 
dertig gulden per jaar.
Opgaven bij de administratie van 
Uniepers, Van Deventerlaan 49, te 
Voorburg.

2. Op de afdelingen onderwijs der ge
meenten die zo’n afdeling hebben die
nen alleen voorstanders van openbaar 
onderwijs te werken. Herhaald zij, dat 
een confessioneel individu best prin
cipieel voorstander van openbaar on
derwijs kan zijn.

3. Bij het Rijk worden op de afdeling 
Rijksonderwijs op analoge wijze maat
regelen getroffen, wanneer zou blijken 
dat deze sanering al niet reeds l^ g  ge
leden heeft plaatsgevonden. 1^

4. Benoemingen aan de scholen in de per
sonele sector, onderwijzend en niet-on- 
derwijzend personeel betreffend, zijn 
aan dezelfde gedragsregels onderwor
pen”

Einde citaat.
Waar komt het dus op neer?
Alle CDA-wethouders, die de portefeuille 
onderwijs beheren, de laan uit!
Alle ambtenaren van CDA-keuze, maar 
wellicht ook een aantal van andere huize, 
die op de afdeling onderwijs bij rijk of ge
meente werken, de laan uit!
Alle leerkrachten op rijks- of gemeente
scholen -  ennaar ik begrijp ook de conciër
ges en schoonmaaksters -  die het openba
re onderwijs niet van harte willen steunen, 
eveneens de laan uit!
Onverdeeld uit de openbare school!
Wij hebben te veel achting voor het 
openbare onderwijs en voor de wetgever 
die openbaar en bijzonder onderwijs beide 
hun gelijkberechtigde plaats onder de zon 
hebben verleend, om een oproep als deze 
tot een dergelijke heksenjacht serieus te 
kunnen nemen.
Maar het is wel symptomatisch wat ge-

Nederland
Het weekblad Vrij Nederland pu
bliceerde in de uitgave van 11 no
vember jl. een artikel over de affaire 
mr. Aantjes. Daar ga ik niet nader op 
in. Betreurenswaardig was, dat vol
komen in strijd met de werkelijkheid 
in dat artikel een passage gewijd 
werd aan mr. W. F. Schokking, die 
tot 1950 minister van oorlog en ma
rine was. Vrij Nederland suggereer
de in dit verband onaangename fei
ten uit het verleden van oud-minis- 
ter Schokking. Dit was schokkend 
voor familie en vrienden en voor al
len, die onze CHU een goed hart toe
dragen. De heer Joop van Tijn, de 
schrijver van het artikel, corrigeerde 
gelukkig zeer royaal in het volgende 
nummer van Vrij Nederland deze 
misslag. Hij schreef onder meer: 
„Dat was onjuist. Mr. W. F. 
Schokking had zich in de oorlog zeer 
goed gedragen, was als gijzelaar in 
Sint-Michielsgestel geïnterneerd ge
weest.”
Deze correcte correctie van Vrij Ne
derland doet mij deugd. De CHU 
behoudt goede herinneringen aan 
rrjr. W. F. Schokking, die in lisn le
ven er aan bijdroeg, dat wij ook van
daag nog in een vrij Nederland kun
nen leven.

Dr. L. M. van Leeuwen,
voorzitter CHU.

schreven wordt. ,,Let op uw saeck!” kan 
men zeggen aan het adres van het bijzonder 
onderwijs. Het bovenstaande noopt ons te 
zeggen dat ons gehele onderwijs, ja zelfs 
onze gehele rechtsstaat hierbij in het geding 
is. De 80-jarige schoolstrijd behoeft van ons 
niet herhaald te worden.
Wie wil er dan eigenlijk wel een nieuwe 
schoolstrijd?

Luns in Lissabon
door: dr. K. de Vries, lid Eerste Kamer voor CDA

De jaarlijkse plenaire zitting van de Noord- 
Atlantische Assemblee, die bestaat uit 
meer dan 200 parlementariërs uit de vijf
tien NAVO-landen (twee Noordameri- 
kaanse en dertien Europese), vond ditmaal 
plaats in het gebouw van het Portugese 
parlement te Lissabon. De meest promi
nente gastspreker was onze landgenoot mr.
J. M. A, H. Luns, secretaris-generaal van de 
NAVO. Hier volgt een samenvatting van 
zijn op 29 november jl. gehouden rede:

Dat de 24ste jaarvergadering van de 
Noord-Atlantische Assemblée in Lissabon 
wordt gehouden, is in zoverre symbolisch, 
dat Portugal in het tijdperk der ontdekkin
gen een brug heeft gebouwd tussen de oude 
wereld en de nieuwe. De landen van het 
Atlantisch bondgenootschap hebben ge
meenschappelijke idealen, gebaseerd op 
democratie, vrijheid en recht. De par
lementariërs van deze landen kunnen een 
belangrijke rol spelen door er bij de rege
ringen op aan te dringen, ernst te maken 
met de verdediging van dit erfgoed. 
Tussen de Europese NAVO-landen bestaan

bijzonder nauwe relaties. De Europese 
éénwording is niet alleen van belang voor 
de veiligheid van de betrokken staten maar 
ook voor die van de NAVO als geheel. De 
verkiezingen voor het Europese parlement 
in juni 1979 zullen de positie van de NAVO 
versterken: acht van de negen landen van 
de Europese Gemeenschap behoren im
mers ook tot de Atlantische Alliantie. Hoe 
meer Europa vordert op de weg naar een
heid, hoe dringender de noodzaak wordt, 
de banden tussen Europa en Noord-Ameri
ka te verstevigen. Naarmate haar economi
sche en politieke macht toeneemt, zal 
Europa zich steeds meer moeten realiseren, 
dat haar verdediging onlosmakelijk ver
bonden is met die van Noord-Amerika.

De criteria, die onze landen hanteren bij de 
hulpverlening aan ontwikkelingslanden, 
moeten ook worden toegepast, als bond
genoten steun nodig hebben. Dit laatste
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Europese im pressies vanuit Brussei

Aandacht voor wijn en boter
door: T. Tolman, lid Tweede Kamer CDA en lid Europees parlement

In de komende tijd zal er, daar kan ieder
een van overtuigd zijn, veel over wijn ge
sproken worden in de commissie voor de 
landbouw en in het Europese parlement. 
Een actieprogramma over de wijnmarkt is 
gepubliceerd. Het beoogt om in de jaren 
1979-1985 een geleidelijk evenwicht op de 
wijnmarkt te brengen.

De wijndiscussie is zeer gevoelig. Er is 
nogal wat irritatie. Italië en Frankrijk trek
ken één lijn als het gaat om de aandacht 
voor het wijnvraagstuk in de Europese ge
meenschappen. Eén verwijt is bekend, dat 
melk veel meer aandacht krijgt dan wijn. 
Daarmee houdt de gezamenlijke veront
waardiging ook op. Er is namelijk een diepe 
kloof tussen Frankrijk en Italië over de 
wijnproductie als zodanig. Frankrijk heeft 
een goed fimctionerend wijnkadaster, heeft 
gewaakt tegen overmatige productie en 
veel aandacht geschonken aan de kwaliteit. 
Italië daarentegen heeft alles meer de vrije 
loop gelaten. Gevolg een geweldige pro
ductietoename. Zo groot zelfs dat de Ita
liaanse productie groter is dan de Franse.

STRUCTUREEL?
Er zijn uitzonderlijk goede wijnjaren ge
weest namelijk 1973 en 1974 en ook het 
jaar daarna. Naderhand heeft de productie 
zich weer gestabiliseerd. De Zuidelijke

deskundigen zijn echter van oordeel dat de 
wijnproblematiek gezien de kwantiteit niet 
structureel maar meer conjunctureel is. 
Vooralsnog moet daar met de nodige reser
ve over worden geoordeeld. De kosten van 
het Europese garantiefonds zijn wel be
scheiden gebleven namelijk 3,2 procent in 
1978 en ongeveer 1,6 procent in 1979.

ACCIJNS
Een oud vraagstuk is hoge belastingen in de 
verschillende landen. Het wijnverbruik zo 
veronderstellen de Italianen wordt daar
door zeer geremd. Harmonisatie van ac
cijns is een duidelijke wens zoniet eis 
waarmee wordt geschermd.

MINIMUMPRIJS
Ook over de minimumprijs is geen een
stemmigheid tussen de Franen en Italianen. 
Met klem stellen de Italianen dat deze re
geling in strijd is met de gemeenschapsge- 
dachte van vrij goederenverkeer. Voorts 
stellen de Italianen dat dit juridisch zeer 
zwak is, meer verstoringen op dé alcohol- 
markt teweeg zal brengen, en moeilijk toe 
te passen en te controleren zal zijn.

SPANJE
Duidelijk is echter wel dat een en ander nu

geregeld moet worden. Ook ten aanzien 
van de productieomvang. De toetreding 
van Spanje zal het probleem nogal kunnen 
vergroten. Een duidelijke troost is echter 
aanwezig. Alcohol uit wijn is goed 
bruikbaar voor bijmenging in benzine. Er is 
dus altijd een nuttige oplossing denkbaar. 
Alhoewel men niet te vroeg moet juichen 
aangezien weer andere desloindigen bewe
ren dat deze energie dertien maal zo duur 
is. "

REL OM BOTER
Landbouw is langzamerhand synoniem 
met overschotten. Althans de pessimisten 
beklemtonen dat. Optimisten zijn blij dat er 
volop voedsel is. Een rijk assortiment voor 
zeer bilMjke prijzen. Wel weten we dat er 
wat teveel boter is, of dat er te weinig ge
consumeerd wordt al naargelang men dit 
vraagstuk wil bekijken. Er is momenteel 
een voorraad van iets meer dan 400.000 
ton in de koelhuizen. Dit is mee veroor
zaakt doordat Nieuw-Zeeland elk jaar deze 
„berg” nog verhoogt met 120.000 ton. In 
1980 zal dit kunnen worden herzien.

EXPORT
Rusland blijkt plotseling weer belangstel
ling te hebben voor boter. Volgens de nor
male handelskanalen zou Ierland 6000 ton

en Frankrijk 14.000 ton boter kunnen ver
kopen, met restitutie dat wil zeggen met 
steun van de E.G.
In de commissie van externe economische 
betrekkingen wekte de Engelse socialist 
Lord Keimeth de indruk zeer boos te zijn. 
Geen boter naar Rusland. Schande. Op
schorting van deze handel en eerst een de
bat in het Europees parlement. Deze 
theoreticus besefte schijnbaar niet dat een 
debat in december volkomen overbodig is, 
aangezien Rusland dan natuurlijk bij een 
andere ,,winkel” zijn zaken reeds had ge
daan.
Hughes, de Engelse landbouwexpert van 
Labour, was het met zijn landgenoot 
duidelijk oneens.

HISTORIE
Uit het debat bleek duidelijk dat men de 
omvangrijke handel met de Sovjet-Unie in 
1973 nog niet vergeten was. Er ging toen
200.000 ton voor een zeer lage prijs naar 
dat land toe.
Nu is de situatie anders. Rusland ontvangt 
deze boter onder dezelfde voorwaarden als 
iedere andere handelspartner buiten de 
EG.

KERSTBOTER
Ik ben van oordeel dat van de voorraden 
boter er meer voor de eigen mensen be
schikbaar moet komen. Ook nu blijkt in 
Nederland weer duidelijk dat de „hart- en 
vaatziekten”-drempel gemakkelijk over
schreden wordt als de prijs van boter lager 
is.
Natuurlijk moet deze boter de normale af
zet niet al te zeer doorkruisen, maar gege
ven het feit dat toch veel gemeenschaps
geld wordt besteed aan deze sector mag 
ook de eigen gemeenschap wel iets meer 
van de situatie profiteren.

Teun Tolman.

Verbetering positie zeifstandige ondernemer bij stadsvernieuwing gewenst

Inkomensniveau midden- en kleinbedrijf voigend jaar op nullijn
door: mr. G. van Muiden, Tweede Kamerlid voor CDA

Tijdens de behandeling in de Tweede Ka
mer van de begrotingshoofdstukken eco
nomische zaken en sociale zaken, vindt ook 
het debat plaats over het onderdeel mid
den- en kleinbedrijf en toerisme. Waarvoor 
de staatssecretaris van economische zaken, 
Hazekamp, de verantwoordelijke be
windsman is.
Naast de oppositionele kritiek (deze be
windsman doet te weinig en bereikt te 
weinig resultaten, die nogal afweek van 
vroegere inbrengen, toen men zelf mede 
regeringsverantwoordelijkheid droeg en 
van de verkiezingspropaganda in 1977 hoe 
goed men van 1973 tot 1977 voor de mid
denstand gezorgd had) was er gelukkig ook 
waardering, naast opbouwende kritiek, 
van de zijde van CDA, VVD en SGP.

Uitermate belangrijk was, dat nu, door 
niemand weersproken, kwam vast te staan, 
dat de zelfstandige in zijn inkomenspositie 
in 1979 ongeveer op de nullijn van 1972 zal 
uitkomen en dat na de inkomensdalingen 
per saldo over de periode 1969-1972.

De vooruitzichten van 1981 zijn mede als 
gevolg van structurele veranderingen in de 
consumptie en een lagere co'nsumptievo- 
lumestijging, ondanks een lagere kos
tenstijging, niet gunstig. Van inhaal kan niet 
gesproken worden, hopelijk treedt geen 
verdere verslechtering op. Bij voorgaande 
gelegenheden trachtte met name de Partij 
van de Arbeid de situatie nog wel eens gun
stiger voor te stellen en ook twijfels te uiten 
over de beschikbare inkomensgegevens.
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geldt voor Portugal, voor Turkije en (in 
mindere mate) voor Griekenland. Wie ziet, 
dat deze drie verhoudingsgewijs veel min
der ontvangen dan tal van ontwikke
lingslanden, vraagt zich af, of wij niet het 
risico lopen, onze belangen op te offeren 
aan onze idealen.
In 1977 stelde de Amerikaanse president 
Carter tijdens een topconferentie in Lon
den voor, een defensie-programma-op- 
lange-termijn te ontwerpen. Zo’n pro
gramma is dit jaar op een topconferentie te 
Washington vastgesteld. Het omvat geza
menlijke projecten met betrekking tot de 
paraatheid, de luchtverdediging, de elec- 
tronische oorlogvoering, de verbindingen, 
de bevoorrading en de rationalisatie.
Wat de ,,détente” (ontspanning) betreft, 
verdienen twee punten speciale aandacht: 
vermindering van de strijdkrachten en uit
voering van de in 1975 te Helsinki ge
maakte afspraken inzake veiligheid en sa
menwerking in Europa. Bij de in Wenen 
plaats vindende onderhandelingen over 
wederzijdse evenwichtige vermindering 
van strijdkrachten in Midden-Europa is het 
laatste jaar enige vooruitgang geboekt, 
maar er is nog geen overstemming bereikt. 
Op de conferentie van Belgrado (1977/ 
1978) ter toetsing van de realisering van

het Helsinki-accoord is helaas weinig uit de 
bus gekomen. Toch is hetbemoedigend, dat 
alle deelnemende landen (totaal 35) van 
mening waren, dat men op de in 1975 inge
slagen weg moest voortgaan; het betreft 
hier echter een lange weg.

De in 1976 opgerichte onafhankelijke 
Europese planning-groep, die alle Europese 
NAVO-landen omvat met uitzondering 
van Ijsland, maakte goede vorderingen. 
Het doel is: verbetering van de samen
werking op het terrein van de uitrusting. 
De NAVO heeft tot nu toe aan haar doel 
beantwoord. Wat de toekomst aangaat: er 
moet behalve naar handhaving van de soli
dariteit tussen Europa en Amerika en vol
tooiing van de Europese éénwording ge
streefd worden naar ontspanning en sa
menwerking tussen Oost en West. Het gaat 
uiteindelijk om handhaving van vrede en 
veiligheid voor de komende generaties.

Tot zover deze (zeer beknopte) samen
vatting. Op de rede van mr. Luns volgde 
een langdurig applaus. Nederland kan 
trots zijn op deze oud-minister van buiten
landse zaken.

K. de Vries.

GROOT BELANG
Welnu, op de vraag van de CDA-fractie, 
welke middelen het kabinet ten dienste 
staan om een nog ongunstiger ontwikkeling 
te voorkomen, kon gezien de beperkte 
spreektijd de staatssecretaris niet uitvoerig 
ingaan, maar hij benadrukte nogmaals het 
grote belang van inflatiebestrijding, mati
ging van de loonkostenstijging en ombui
ging van de collectieve uitgavengroei naast 
stabilisatie van de premie- en belas
tingdruk, voor de zelfstandigen in het mid
den- en kleinbedrijf en het behoud en de 
versterking van de arbeidsplaatsen daarin.

De staatssecretaris zegde toe, dat het ver
krijgen van meer en betere inkomensgege
vens van recente datum, waarnaar al een 
inventariserend onderzoek gaande is, hoge 
prioriteit heeft in het Regeringsbeleid.

Namens de CDA-fractie werd gepleit voor 
1979 enige uitbreiding te geven aan het 
aantal consulenten voor voorlichting en 
begeleiding aan ondernemers op het terrein 
van ruimtelijke ordening, stadsvernieu
wing en verkeerscirculatieplannen, daarbij 
door enige verschuiving aan te brengen 
binnen de betreffende begrotingspost, bin
nen de begroting blijvende. Een door CDA 
en VVD terzake ingediende motie werd 
met algemene stemmen aangeriomen.
Een grote meerderheid stond achter de 
motie van PvdA, CDA, D’66, PPR en PSP, 
waarin wordt gevraagd de steun aan be
drijven in stadsvernieuwingsgebieden op 
projectmatige wijze in samenwerking met 
de gemeenten te doen geschieden, nu Blijkt, 
dat de Beschikking Steun Bedrijven Stads
vernieuwing uitermate ingewikkeld en 
moeilijk hanteerbaar is en slechts betrek
king heeft op de plangebieden in de voor de 
Interimregeling Stadsvernieuwing aange
wezen gebieden. De staatssecretaris waS' 
weliswaar van mening, dat de regeling' 
goed kan werken, als de gemeenten maar 
niet te veel „postzegelplannen” maken en 
was bereid aan de hand van de ervaring de 
regeling te zijner tijd nog eens te willen 
laten bezien, de kamer vond, dat in het 
belang van een voortvarende aanpak van 
economische steun aan het midden- en 
kleinbedrijf in het gehele stadsver

nieuwingsgebied, de regering er verstandig 
aan doet de beschikking te wijzigen.

TEGEMOET GEKOMEN
Een gewijzigde motie van PvdA, CDA en 
PPR (de oorspronkelijke motie dateerde 
van 1974, was in het voorjaar van 1978 
aangepast opnieuw ingediend en aange
houden en nu opnieuw ingediend, waarna 
aan de budgettaire bezwaren van de staats
secretaris tegemoet werd gekomen door de 
beperking ,,voortzetting van de uit
geoefende bedrijvigheid wordt bedreigd”) 
werd met algemene stemmen aangenomen. 
In deze motie wordt gesteld, dat nu de in
voering van de Wet op de Stadsvernieu
wing enige jaren op zich laat wachten en in 
de tussenliggende periode vele kleine zelf
standigen bedrijfsschade ondervinden ten 
gevolge van processen van stadsvernieu
wing, de regering een interim-schadever- 
goedingsregeling moet ontwerpen voor die 
gevallen, waarin geen onteigening 
plaatsvindt, bedrijfsschade geleden wordt 
ten gevolge van rechtmatig overheidsin
grijpen in het kader van herstel of vernieu
wing van stadswijken en waarin dusdanige 
schade wordt geleden, dat de voortzetting 
van de uitgeoefende bedrijvigheid wordt 
bedreigd en waarin ook niet voorzien 
wordt door artikel 49 Wet Ruimtelijke Or
dening.

TOERISME VEREIST KRACHTIGE 
AANPAK
Van de zijde van het CDA is sterke nadruk 
gelegd op de zorgwekkende ontwikkeling 
van de toeristische handelsbalans en de 
noodzaak van een spoedeisende en ingrij
pende herbezinning met betrekking tot het 
thans gevoerde beleid. Hiervoor kreeg het 
CDA steun van de W D  en ook de staats
secretaris was op verzoek van het CDA 
bereid op korte termijn een practisch ge
richte nota voor het toeristisch beleid aan 
de Kamer over te leggen.
,,Terwijl de miljarden de grens overvliegen 
in rijksdaalders, komen de miljarden 
slechts in guldens binnen” (6 miljard gulden 
tegenover 2,4 miljard gulden). „De modale 
vacantie is inmiddels 1500 km ver en min-
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De kwaliteit van de Nederlandse 
ontwi kkel i ngssa men wer ki ng
De Nederlandse samenleving heeft er recht 
op te weten wat er met haar inspanning ten 
aanzien van de ontwikkelingshulp gebeurt. 
Het probleem blijft echter, zoals soms zo 
treffend opgemerkt wordt, dat de betrok
kenen allen buiten Nederland leven en 
geen stem in het Nederlandse parlement 
hebben.
De indruk bestaat echter, dat de publieke 
belangstelling de afgelopen jaren vaak 
meer gericht is geweest op de omvang van 
de hulp dan op de kwaliteit ervan.
Gezien de economische groeivooruitzich- 
ten zal de begroting voor ontwikke
lingssamenwerking de komende jaren 
waarschijnlijk niet opvallend stijgen, al
thans zeker niet de stijging laten zien van' 
de afgelopen jaren.
Het gevolg hiervan zal kunnen zijn, dat de 
belangstelling en de aandacht zich de ko
mende jaren meer op de kwaliteits
verbetering zal gaan richten.
De kwaliteit van het beleid is echter iden
tiek aan de creativiteit en de vitaliteit, 
waarmede de doelstellingen nagestreefd 
worden.
Deze creativiteit en vitaliteit worden pri
mair bepaald door de ophouw en func
tionering van de organisatie, vandaar dat 
hier door het CDA tijdens de begroting 
speciale aandacht aan werd besteed.

ORGANISATIE
Allereerst doet zich hierbij de vraag voor in 
hoeverre de organisatie mee heeft kunnen 
groeien met kwaliteitsveranderingen en 
volumevergroting. Het moet inderdaad een 
hele toer geweest zijn om een sprongs
gewijze jaarlijkse toeneming van voor 
ontwikkelingssamenwerking beschikbaar 
geld in het uitgavenbeleid te verwerken. 
Voeg mede hier aan toe de wisselende dis
cussie en de heroriëntatie over doelstelling 
en strategie, dan is het niet verbazing
wekkend dat men op tal van recente pu
blicaties over deze problematiek uitkomt. 
Eén hiervan is die van Prof. Galjard in de 
NRC van 26 augustus jh, die duidelijk het 
verst gaat. Volgens hem is het apparaat, de 
kennis en het intellectuele vermogen vol
strekt ontoereikend om zo heet het, oneer
biedig op een behoorlijke wijze af te komen 
van 3V2 miljard.
Zonder verder op de merites van dit artikel 
te willen ingaan, valt het volgende in ieder 
geval op; alhoewel bij het groeivolume en 
de vereiste mankracht daarvoor enige 
nuancering moet worden aangebracht, 
omdat hulp via multilaterale kanalen nu 
eenmaal minder begeleiding vereist dan die 
middels de bilaterale weg, is de verhouding 
multilateraal-bilateraal in de afgelopen ja

ren vrijwel constant gebleven. Er is zelfs 
sprake van een beweging in bilaterale rich
ting.
Afgezien van de vraag hoe deze com
ponenten zich in de andere belangrijke do
norlanden verhouden geeft e.e.a. het vol
gende beeld. Terwijl er in 1972 in de bilate
rale sfeer nog slechts sprake was van zo’n 
280 lopende dan wel in voorbereiding zijn
de projecten, waren dit er volgens de pro- 
jectlijst 1978 zonder een evenredige 
apparaatstoename al meer dan 1100. 
Wanneer de Memorie van Toelichting dan 
verder nog spreekt van een grotere bewer
kelijkheid van de projecten, behoeft nau
welijks betoog dat zonder bepaalde organi
satorische maatregelen de ontwikke
lingssamenwerking tot kwaliteitsverlies 
kan leiden.

HOE VERDER
De vraag ligt dan ook voor de band, hoe 
dan verder?
In de allereerste plaats zou kunnen worden 
gedacht aan een reorganisatie van het ap
paraat, waarmede men thans bezig is en 
waardoor doublures voorkomen kunnen 
worden.
Van bepaalde zijde wordt voorts gedacht 
aan een uitbreiding van de mankracht op 
het ministerie.
Opvallend is met West-Duitsland en Zwe
den als uitersten, hoe verschillend hier ook 
binnen Europa over gedacht wordt.
Deze uitbreiding lijkt echter geen ideale 
propositie, omdat de huidige ontwikke- 
lingsadministratie zou kunnen gaan uit
groeien tot een onoverzichtelijk'apparaat; 
een soort tweede Rijkswaterstaat.
Deze ontwikkeling zou voorts tot een gro
tere technocratisering en bureaucratisering 
kunnen leiden. Terwijl juist bij ontwikke
lingssamenwerking de mede-verantwoor- 
delijkheid, de verbreding van het maat
schappelijk draagvlak en het uitstralings
effect juist van eminent belang zijn; het zo 
veel mogelijk betrekken van de bevolking 
bij deze problematiek.
Het lijkt daarom veel eer voor de hand te 
liggen de samenwerkingsvormen met in
stituten en maatschappelijke instellingen 
juist te vergroten.

WERKZAAM
Vrijwilligers- en mede-financieringspro- 
gramma’s hebben inmiddels wel aange
toond hoe werkzaam deze constructie kan 
zijn.
In dit verband doet zich de vraag voor of 
het ministerie wel voldoende gebruik 
maakt van die instellingen, die onder het

ontwikkelingsplafond gefinancierd wor
den.
In de allereerste plaats moet hier aan het 
Koninklijk Instituut voor de Tropen (KIT) 
gedacht worden. Alhoewel de Memorie 
van Toelichting wat dit instituut betreft 
slechts spreekt over een aanzet tot her
oriëntering doet zich de vraag voor wan
neer er concrete afspraken gemaakt zullen 
worden om bepaalde werkzaamheden van 
het apparaat hiernaar over te hevelen.
In ieder geval stemt het tot voldoening dat 
bepaalde publicaties, die tot voor kort door 
het ministerie zelf verzorgd moesten, wor
den in het kader van de nieuwe taak
verdeling door dit instituut zelf verzorgd 
zullen worden.
Voorts lijken er mogelijkheden te liggen om 
in projecten van vorming en bewust
wording de verantwoordelijkheid van an
dere ministeries beter tot zijn recht te laten 
komen.
Op technisch gebied zou er voorts nauwer 
met bepaalde ministeries samengewerkt 
kunnen worden, dit alles uiteraard met de 
minister van ontwikkelingssamenwerking 
als coördinator.
Wel moeten er voorts alsnog enige vraag
tekens gezet worden achter de zgn. In
spectie Ontwikkelingssamenwerking te 
velde.
De Inspectie onttrekt namelijk niet alleen 
mensen uit de sectoren waar zij juist zo 
hard nodig zijn, maar men kan zich ook 
afvragen in hoeverre de aan deze Inspectie 
opgedragen evaluerende taken niet 
doublerend werken en voor de ambtelijke 
top een extra belasting zullen vormen. 
Een goede beoordeling van een proj eet kost 
vaak erg veel tijd en vergt voorts een goed 
inzicht in de locale omstandigheden, die de 
man ter plekke vaak veel meer heeft. 
Veeleer is heil te verwachten van een ver
beterde, moderne en slagvaardiger veld- 
structuur.
De functionaris in het veld is immérs dege
ne, die de projecten moethelpen aandragen. 
Ook is zijn bijstand bij de opbouw van de 
capaciteit van ontwikkelingssamenwerking 
en de vergroting van het absorptievermo
gen hierbij van niet te onderschatten be
lang.
Omdat met de opzet van een nieuwe veld- 
structuur in feite nog begonnen moet wor
den, nu de Integratie nog steeds op zich laat 
wachten, verdient het wellicht aanbeveling 
studie te maken van de inrichting en werk
wijze, die andere donorlanden aan hun 
veldorganisaties gegeven hebben.

WEINIG HEIL
Weinig heil moet echter worden gezien in
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de opzet van een veldorganisatie buiten 
ambassadeverband om. Wel dient te wor
den onderstreept, dat wil men in het veld 
voldoende kunnen werken, het hier niet 
alleen gaat om kennis van zaken maar ook 
om de nodige motivatie.
Motivatie, die men van iedere aan de am
bassade verbonden functionaris mag ver
langen, niet in de laatste plaats van de am
bassadeurs zelf.

Er wordt dan ook van uitgegaan, dat bij de 
benoeming van Nederlandse ambassadeurs 
op belangrijke ontwikkelingsposten, spe
ciaal gekeken wordt naar de eigenschappen 
van diegenen, die leiding aan dit soort werk 
moeten geven.

Wat de kwaliteit betreft kan tenslotte ge- 
, dacht worden aan specialisatie. Wat Ne
derland betreft lijken hier landbouw,'W a 
terstaat en vooral ook onderwijs terreinen 
waar de nodige ervaring aanwezig is.

Redactioneel commentaar door dr. K. de Vries

j ï N iet verkieslijke verkiezingen” ?

In de „Internationale Spectator” van no
vember jl. (jaargang 32, nr. 11) betoogt 
prof. mr. drs. J. Th. Degenkamp (Gronin
gen), dat de verkiezingen voor het Europe
se parlement, die zullen worden gehouden 
in juni 1979, „niet verkieslijke verkiezin
gen” zijn. Hij spreekt zelfs van „politiek 
bedrog op grote, bovennationale schaal” 
(blz. 657). De komende verkiezingen zijn

z.i. „schadelijk voor de democratische ge
zindheid van de burgers omdat het spelen 
met democratische procedures, waarbij de 
schijn wordt opgeroepen van politieke 
machtsbeïnvloeding, bij latere teleurstel
ling anti-democratische tendensen kan op
roepen” (blz. 659). Hiermee wordt een 
domper gezet op het enthousiasme van het 
nationale comité en van de regionale en lo

kale comités, die in ons land bezig zijn de 
belangstelling voor de gang naar de stem
bus op 7 juni a.s. te stimuleren. Als prof. 
Degenkamp gelijk heeft, kan de NOS, die 
sinds 11 oktober jl. om de veertien dagen in 
haar televisieprogramma „Panoramiek” 
een rubriek „Gelet op Europa” presen
teert, dit onderdeel beter schrappen. Ook 
het CEVNO (Centrüm voor Europese vor
ming in het Nederlandse onderwijs, geves
tigd te Alkmaar) kan zijn „Projekt Europe
se verkiezingen en de toekomst van de de- 
mokratie in Europa” dan wel inpakken.
O.i. heeft prof. Degenkamp geen gehjk. 
Het is waar: het Europese parlement heeft 
veel minder bevoegdheden dan bijvoor
beeld het Nederlandse. Maar wat niet is kan 
komen. Het „Europa van de regeringen” 
moet een „Europa van de burgers’ ’ worden.

Inform atiedagen
Politieke
Scholing
Evenals vorige jaren wordt ook in 1979 
door een negental vrouwenorganisaties 
weer een politieke scholingscursus georga
niseerd.
Ter voorbereiding op deze cursus, speciaal 
voor degenen die als inleider of forumlid 
zullen optreden, belegt de Stichting Poli
tiek Vormings- en Scholingswerk CDA in 
samenwejking met het CDA-Vrouwen- 
beraad INFORMATIEDAGEN op maan

dag 15 en maandag 22 januari 1979, in 
het Jaarbeurscongrescentrum te Utrecht. 
De vijf onderwerpen die op het programma 
staan, zullen op deze dagen kort worden 
ingeleid door deskundige politici, waarna 
discussie mogelijk is.
De wetenschappelijke bureaus van het 
CDA zullen de discussievragen (die zijn 
opgesteld door de organisatoren van de 
PSC) bestuderen en beantwoorden in 
hoofdlijnen. Deze antwoorden zullen be
schikbaar zijn voor allen die met de Poli
tieke Scholingscursus te maken hebben. 
Aan de orde komen;
-  Rechten van minderjarigen
-  Zorgen rond de gezondheid
-  Recht op wonen
-  Buis in eigen huis
Waarnaast, zo als vorig jaar, aandacht be

steed wordt aan Europa.
De namen van de inleiders worden nog na
der gepubliceerd.
* Aanmeldingen voor deze informatieda
gen kunnen uitsluitend geschieden door tij
dig ƒ 15,- over te maken op giro 3966745 
ten name van Stichting Politiek Vormings- 
en Scholingswerk te ’s-Gravenhage.
Als u één dag wilt meemaken dan betaalt u 
ƒ 10,- onder vermelding van welke dag u 
wilt komen. De lunch en comsumpties zijn 
gratis. Reiskosten boven ƒ 10,- per dag 
worden vergoed. Gireert u a.u.b. 
vroegtijdig en in elk geval vóór 9 januari 
1979.
* De informatiedagen, die onder leiding 
zullen staan van het CDA-vrouwenberaad, 
worden gehouden van 10.00-16.00 uur, 
onderbroken door een lunchpauze.

De verkiezingen van juni 1979 kunnen 
worden beschouwd als een stap in de goede 
richting. De leden van het huidige Europese 
parlement zijn alleen in nationale zin 
volksvertegenwoordigers. Zij zijn gekozen 
voor een zetel in het parlement van hun 
land; dat ze daarnaast een zetel in 
Straatsburg hebben gekregen, is geheel 
buiten hun kiezers omgegaan. Door recht
streekse verkiezing worden de leden van 
het Europese parlement pas echte volks
vertegenwoordigers. ,,Niet verkieslijke 
verkiezingen?” Kom nou!

K. de Vries.
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In het vorige artikel (in „de Nederlander” 
van vrijdag 1 december jongstleden) werd 
aandacht geschonken aan het teruglopende 
aandeel van Nederland in de internationale 
handel, aan de toenemende protectionisti
sche neigingen en aan de relaties binnen de 
EEG en tussen Europa en de Verenigde 
Staten. Geeft onze eigen positie in het in
ternationale handelsverkeer reden tot be
zorgdheid — veel zorgwekkender is de po
sitie van de ontwikkelingslanden. Het CDA 
heeft, tijdens de openbare vergadering van 
de Tweede-Kamercommissie voor han
delspolitiek veel aandacht aan die positie 
gegeven.
De toespraak van de president van de We
reldbank op de laatstgehouden jaarverga
dering van het Internationaal Monetair 
Fonds (IMF) en Wereldbank is ronduit ver
ontrustend. De officiële ontwikkelingshulp 
blijft in feite steeds meer achter bij de 
taakstellingen. Afgesproken is, dat de rijke 
landen zouden streven naar een hulpvolu- 
me ter waarde van 0.75 procent van hun 
nationale inkomen. De feitelijk gegeven 
hulp in de jaren 1975, 1976 en 1977 be
droeg echter slechts respectievelijk 0.36 
procent, 0.33 procent en 0.31 procent. Ge
corrigeerd voor inflatie, ligt de reële waar
de van de totale hulpstroom de laatste twee 
jaren in feite lager dan in het begin van de 
jaren zeventig. En de vooruitzichten voor 
de nabije toekomst zijn niet veel beter 
(1980 waarschijnlijk; 0.33 procent). Ne
derland springt er (met 0.90 procent van 
ons inkomen) gunstig uit, evenals Zweden 
met bijna 1.00 procent. Vooral de grote 
donors echter (Verenigde Staten, Japan, 
West-Duitsland) blijven steeds verder 
achter.
Nu worden de ontwikkelingskansen van de 
arme landen slechts voor een betrekkelijk 
klein deel bepaald door de officiële ont
wikkelingshulp. Belangrijker zijn hun 
buitenlandse handelspositie (met name hun 
exportmogelijkheden) en de particuliere 
kapitaalstromen. In een proces van groei
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Positie van de Ontwikkeiingsianden
door: C. P. van Dijk, lid Tweede Kamer voor CDA

naar meer volwassen relaties, zou de of
ficiële hulp een steeds geringer aandeel in 
de ontwikkeling van de derde wereld 
moeten leveren en de buitenlandse handel 
een steeds grotere rol moeten spelen. Dit 
laatste vereist redelijk stabiele en recht
vaardige opbrengsten van de grondstoffeh- 
uitvoer en een toenemend aandeel in de 
handel in halffabrikaten en eindproducten.

TE WEINIG
Helaas wordt op die punten ook te weinig 
vooruitgang geboekt. Het streven naar een 
oplossing van de grondstoffenproblema- 
tiek heeft nog niet tot bevredigende re
sultaten geleid. En op het terrein van de_ 
industriële halffabrikaten en eindproduc
ten ontmoeten de ontwikkelingslanden 
steeds krachtiger protectie aan de grenzen 
van de geïndustrialiseerde wereld. Op deze 
wijze leiden de economische moeilijkheden 
van de rijke wereld tot dubbele of 
drievoudige afwenteling op de arme lan
den: minder ontwikkelingshulp, lage
grondstoffenopbrengsten, hoge energie
prijzen, beperkte afzetmogelijkheden voor 
halffabrikaten en eindproducten.
Wij verwachten van de huidige regering, 
dat zij een voorhoedepositie zal blijven in
nemen bij de bevordering van een recht
vaardiger economische wereldorde. De 
mond, die op het punt van de ontwikke
lingssamenwerking de boodschap van soli
dariteit met de armen uitspreekt, zal op het

punt van de handelspolitieke relaties niet 
de harde taal van eigenbelang en zelf
bescherming mogen laten horen.
In concreto verwachten we van de rege
ring, dat ze zich op het punt van de grond
stoffen naar beste vermogen zal blijven in
zetten voor een zoveel mogelijk integrale 
regeling, die stabiele en rechtvaardige op
brengsten garandeert. Het is zeer wel mo- 
geÜjk dat, gezien de huidige verhoudingen, 
voorlopig genoegen zal moeten worden ge
nomen met minder afdoende tussenoplos
singen, bijvoorbeeld in de vorm van afzon- 

. derlijke grondstoffenovereenkomsten. 
Maar het schip zal bij dit soort halfweg 
stations niet permanent voor anker mogen 
gaan maar koers moeten blijven zetten 
naar meer bevredigende regelingen in de 
toekomst.
Op de uiterst schadelijke gevolgen van al
lerlei protectionistische maatregelen, die 
de rijke landen treffen om hun eigen indus- 
tie te beschermen tegen invoer van fa
brikaten uit ontwikkelingslanden, kom ik in 
een later artikel terug.

GROEIENDE STROOM
En toenemend belangrijke rol in het ont
wikkelingsproces speelt de groeiende 
stroom van particulier kapitaal naar de 
ontwikkelingslanden — een onmisbaar ele
ment, dat voor de middengroep van (niet 
meer zo heel arme) landen niet minder dan 
70 procent vertegenwoordigt van de totale

middelenstroom. Hoe onmisbaar dit par
ticulier kapitaal ook moge zijn — het schept 
problemen voor de schuldenpositie van een 
aantal landen als gevolg van de korte cre- 
diettermijnen, de hoge rente en de onbe
stendigheid van dit soort leningen. De snel 
groeiende rente- en aflossingsverplichtin
gen van de ontvangende landen kunnen 
voorlopig alleen worden opgebracht als de 
bruto-stroom van nieuwe leningen ook 
blijft toenemen. Zou daarin enige hapering 
komen dan volgt al spoedig een netto te- 
rugstroming van kapitaal, die de ontwikke
lingslanden in grote liquiditeitsmoeilijkhe- 
den zouden kunnen brengen en tot een 
vertrouwenscrisis kunnen leiden. Een bete
re menging van particulier kapitaal met of
ficiële leningen van bilaterale en multi-late- 
rale organisaties tegen veel zachtere voor
waarden en met veel langere looptijd zou 
de situatie aanmerkelijk verbeteren. Een 
nauwlettende bewaking van de schulden
positie van de meest kwestbare landen, een 
tijdige signalering van verwachte moeilijk
heden en ëen versterking van de officiële 
kapitaalverschaffende organisaties zijn 
gewenst. Ook onze regering zal hieraan 
zowel zelfstandig als in internationaal ver
band haar bijdrage moeten leveren.

In een volgend artikel hoop ik nader in te 
gaan op de maatregelen, die de Nederland
se regering heeft getroffen en zal gaan 
treffen om onze export te bevorderen.

Grondslag en politiek handelen

Duidelijke en dynamische relatie
(joor: cJrs. H. Evers(jijk, CDA-lid TweecJe Kamer

EENSGEZINDHEID
Op zich is het eigenlijk een wonderlijke en 
zeer verheugende zaak dat mensen uit de 
kring van KVP, CHU en ARP en recht
streekse CDA-leden erin slagen een geza
menlijk rapport over het onderwerp 
„Grondslag en politiek handelen” uit te 
brengen. Vanzelfsprekend betekent dit niet 
dat elk lid van de commissie elke uitspraak 
en elke passage voor 100 procent voor zijn 
rekening zou nemen als hij het zelf had 
mogen schrijven; theologische verschillen 
blijven nu eenmaal een grote rol spelen. 
Toch bleek eensgezindheid mogelijk.

GEEN OPEN PARTIJ
De huidige formulering van de grondslag 
(Evangelie met voetnoot) bevredigde velen 
-  met name in protestantse kring -  niet. Zij 
was een compromis uit de ,,commissie 
Grosheide”, Woudschoten 1975. (Dit 
compromis werd bereikt in een nachtelijke 
werkgroep onder leiding van .Grosheide 
waarin verder zaten: Beernink, Kuyper, 
mevr. Leijten, de Zeeuw en ikzelf). Het was 
met name De Zeeuw die „dwars” lag en het 
compromis werd dan ook zeer moeizaam 
bereikt. Nu heeft de hele commissie zich 
kunnen vinden in ,,De Heilige Schrift” als 
grondslag. Dit is m.i. een duidelijker en 
beter en ook een strakker begrip voor een 
Christelijke partij. Van een ,,opën” karak
ter zoals De Zeeuw dat wilde, is m.i. op 
deze wijze zeker geen sprake. Die ,,open 
partijgedachte” ging louter uit van de pro- 
grampartij; dit zou tot vervlakking en ver
lies van de identiteit hebben geleid. Dit is nu 
zeker niet het geval.

OUDE EN NIEUWE TESTAMENT
Nieuwere theologische inzichten gaan er 
soms van uit dat het Oude Testament 
slechts betrekkelijke waarde heeft en dat 
mef name de tien geboden niet meer voluit 
gelden; zij zouden vervangen zijn door de 
Bergrede. Door „De Heilige Schrift” als 
grondslag te nemen, heeft ook het ,,Gij 
zult” voor ons zijn waarde behouden.

INSTEMMEN MET GRONDSLAG EN 
DOEL
Over het functioneren van de grondslag is 
veel misverstand geweest, tendele ver
klaarbaar doordat delen uit het rapport 
voortijdig naar buiten kwamen. Gesug

gereerd is nogal sterk dat het CDA met dit 
grondslagrapport een partij zou zijn ook 
voor niet-christenen. Degenen die aldus 
redeneerden waren niet pp de hoogte (en 
konden dat ook niet zijn) van artikel 5 van 
de concept-statuten van het CDA. Daarin 
staat; ,,Lid van het CDA kan zijn iedere 
Nederlander die de leeftijd van veertien 
jaar heeft bereikt en instemt met grondslag 
en doel” .
Natuurlijk kan allerminst worden verwacht 
dat een brede stroom van niet-Christenen 
zich zal aanmelden.

GEEN MEETLAT
Het CDA (althans de commissie stelt dat 
voor) acht zich overigens niet bevoegd om 
te vragen naar de persoonlijke geloofs
overtuiging en geloofsbeleving van zijn le
den. Wel zal mijns inziens deze overtuiging 
bij de kandidaatstelling (naast andere fac
toren als persoonlijk gedrag, kennis, poli
tieke scholing etc.) een voorname rol blij
ven spelen. .

POLITIEKE OVERTUIGING IS HET 
BINDEND ELEMENT
De commissie acht het belangrijkste bin
dende element (we brengen geen kerken bij 
elkaar, maar politieke groeperingen) waar
onder het CDA tot een samenhangende 
politieke partij wordt gevormd, de poli
tieke overtuiging die als antwoord op de 
grondslag van het politieke leven uit tot 
stand komt.

POLITIEK MAG NIET OVER DE KERK 
HEERSEN
Ten aanzien van het kerkelijk en politiek 
handelen het volgende: het CDA wil de 
politiek niet over de kerk laten heersen. 
Aan de andere kant waardeert het CDA de 
niet aflatende bijdrage van de kerken in de 
gewetensvorming van de burgers, hun be
kommernissen omtrent het lot van onze 
samenleving en hun aansporing tot partici
patie. Een zwijgende kerk -  zoals in sommi
ge linkse en rechtse dictaturen voorkomt -  
zou- fout zijn. De uitdrukking „luisteren

naar de stem van de kerk” (denk aan dr. A. 
van den Heuvel) vindt men niet in het rap
port, er dient uiteraard communicatie te 
zijn, maar kerk en politieke partij hebben 
eigen taken.

DE OVERHEID
Bij de politieke overtuiging als antwoord 
op de grondslag komen ook vraagstukken 
als het eigen karakter van de staat en de 
taak van de overheid („U ten góede”) aan 
de orde, evenals de verhouding regering/ 
parlement, overheid/burgers etc. Daarbij 
dient ook de plaats van de overheid in een 
verantwoordelijke samenleving besproken 
te worden.

PERSOONLIJKE INSTEMMING EN 
PERSOONLIJKE AANSPREEKBAAR
HEID
Het rapport wil geen ,,vrijblijvende” poli
tieke CDA-overtuiging tot stand brengen, 
integendeel!
Het rapport mag zo zeker niet worden 
geïnterpreteerd. Daarom is totale lezing 
ook nodig. De politieke overtuiging, geba
seerd op de grondslag behoort verankerd te 
zijn door een persoonlijke instemming en 
persoonlijke aanspreekbaarheid. De relatie 
tussen politiek handelen en grondslag blijft 
duidelijk en dynamisch en de onderlinge 
aanspreekbaarheid van leden en verte
genwoordigers wordt ,,objectief” vast
gesteld.

Jan Tegelaar gecommitteerde gewest ’s-Gravenhage

Wim de Kruijf door Aad van Duist 
opgevolgd als lid Gewestraad

Zes gemeenten in de Randstad, samen zo’n
660.000 inwoners, hebben méér gemeen
schappelijk dan hun gemeentegrenzen. Het 
zijn Den Haag (470.000), Leidschendam 
(30.000), Nootdorp (ruim 6.000), Rijswijk 
(ruim 53.000), Voorburg (goed 45.000) en 
Zoetermeer (de snelst groeiende gemeente 
van de zes met 52.000 inwoners in het begin 
van dit jaar). ^
Deze gemeenten, niet alleen door wegen en 
spoorlijnen, maar ook door vele contacten 
over en weer van de inwoners nauw met 
elkaar verbonden, vormden in 1973 het 
Gewest ’s-Gravenhage. Eind oktober heb
ben de raadsleden van de zes gemeenten 
weer opnieuw 49 leden van de Gewestraad

aangewezen. In vergelijking tot 1974 ging 
het CDA daarbij van 12 naar 15 en D’66 
van 0 naar 4 zetels. De PvdA liep terug van 
18 naar 17, de W D  van 15 naar 12, de PPR 
van 2 naar 1 -  CPN en DS’70 raakten hun 
zetels kwijt.
Bij die verkiezing waren twee van onze 
redaktieleden betrokken. Wim de Kruyf, 
vice-voorzitter CHU en ook voorzitter van 
het CDA-Den Haag, trok zich terug, vooral 
in verband met het veeleisende voorzitter
schap van de onlangs door fusie tot stand 
gekomen Stichting Christelijk Onderwijs in 
Den Haag, zo’n 50 scholen met ruim 8500 
leerlingen. Hij werd opgevolgd door Aad 
van Duist, die in augustus vorig jaar van

Hilversum verhuisde naar Den Haag, waar 
de NUFFIC in „De Witte Brug” zetelt, de 
stichting voor internationale samen
werking van de Nederlandse universiteiten 
en hogescholen, waarvan hij directeur is. 
Drs. Van Duist, ondermeer voorzitter van 
de Haagse Stichting Kerkelijk Sociale Ar
beid, werd door de Kamerkring Den Haag 
van de CHU al spoedig en met praktisch 
algemene stemmen aangewezen als 
eerstopvolgende kandidaat voor de ge
meenteraad na de zittende leden: H. Lam- 
mers (wethouder), dr. C. Blankesteijn (vi
ce-voorzitter CDA-fractie) en mevrouw N. 
C. van der Harst-Treurniet uit Schevenin- 
gen (presidente CH-Vrouwengroep Den 
Haag). Gewestraadsleden kunnen alleen 
gekozen worden uit de kandidaten voor de 
gemeenteraden.
De door de Kroon benoemde voorzitter 
van het Gewest (Chr. J. Buijtendijk -  
PvdA) wordt in het dagelijks bestuur bijge-

vervolg op pagina 5
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Hernieuwde indrukken van Zuid-Afrika (IV)

Honger naar informatie over Nederiandse houding

door: dr. J. W. van Hulst

Het doel van mijn reis van dit jaar naar 
Zuid-Afrika was, zoveel mogelijk indruk
ken op te doen en deze kritisch te vergelij
ken, zowel met die van vorige bezoeken als 
met de beeldvorming die er in Nederland 
ten aanzien van Zuid-Afrika heeft 
plaatsgevonden. Er deed zich echter een 
merkwaardige complicerende faktor voor, 
die het gestelde doel ingrijpend zou veran
deren.
Overal waar ik kwam, constateerde ik een 
honger naar informatie omtrent de Neder
landse houding ten aanzien van Zuid-Afri
ka. Men maakt een fundamentele fout, als 
men meent deze deze „honger” uitsluitend 
bij de blanken aanwezig is; in minstens 
even grote mate leven deze vragen bij de 
gekleurde bevolking.

Daar mijn eigen leven al vele jaren 
,,twee-sporig” is, n.1. wetenschap en poli
tiek, werd ik op de universiteiten werkelijk 
bestormd met vragen over de democratise
ring der Nederlandse universiteiten, de be
zettingen, de macht van vakgroepen, de 
marxistische invloed, de benoemingspro
cedures met betrekking tot hoogleraren, 
enz.
In politieke kringen kregen de vragen soms 
een cataractisch karakter: boycotacties, 
sanctiemaatregelen, de houding der ker
ken, de houding van CDA, PvdA en W D  
tegenover Zuid-Afrika; de leveranties van 
duikboten, de opzegging van het cultureel 
accoord, de verbroken relaties op sportge
bied, de houding van de EEG, Nederland en 
de VN, ènz., enz.
Men maakt wederom een fundamentele 
fout, als men meent, dat de opvattingen van

blank en niet-blank over al deze problemen 
diametraal tegenover elkaar staan. De op
vattingen snijden veelal dwars door de be
volkingsgroepen heen. In sommige op
zichten staan b.v. wel de beoordelingen 
van zwartmensen (Bantoes) en Indiërs 
scherp tegenover elkaar. Maar de zwart
mensen bestaan onderling weer uit sterk 
heterogene groepen, waarbij een tendens 
van onderlinge vijandschap soms duidelijk 
aan de oppervlakte komt. Op de spanning 
tussen zwartmensen en Indiërs kom ik nog 
terug.
Alvorens nader op deze uiterst gecom
pliceerde problematieken in te gaan, moet 
ik nog een noodzakelijke opmerking ma
ken.
In de beantwoording van de tientallen 
(honderden?) op mij afgevuurde vragen, 
miste üc natuurlijk elk recht om „namens 
mijn land” te spreken; ook met het spreken 
,,namens het CDA” of zelfs „namens de 
CDA-fraktie der Eerste Kamer”, daarom 
moest ik de grootste voorzichtigheid be
trachten. Wel heb ik gepoogd de vragen zo 
objectief mogelijk naar eer en geweten te 
beantwoorden.
Om te demonstreren, hoe gecompliceerd 
de problematiek in Zuid-Afrika ligt, wil ik 
slechts het voorbeeld van boycot en sanc
ties noemen. Wie meent dat alle blanken 
tegen sancties zijn en alle niet-blanken er 
voor, weet niet waarover hij spreekt. Er 
zijn leden van de (blanke) Progressieve Fe
derale Partij, die menen dat althans be
perkte sancties de huidige regering wel 
eens zouden kunnen dwingen om met de 
liquidatie van de apartheid een snellere 
weg in te slaan. Van deze partij is momen

teel H. Schwarz voorzitter en Helen Suz- 
man het strijdbare lid. De houding van de 
Indiër-bevolking kan wellicht het best 
weergegeven worden met een opmerking 
van een lid van de Indiërraad; ,,de Indiërs 
hebben geen enkel belang bij sancties”. 
Zeer moeilijk en eigenlijk onmogelijk, is 
het voor mij om ,,de” mening van ,,de” 
zwartmensen te releveren. Want hoe zou ik 
de mening van minstens 17 miljoen mensen 
te weten komen? Vandaar dat een aantal 
,,steekproeven” wellicht toch enig licht op 
deze zaak kan werpen.

Het belangrijkste is wel, dat zéér veel 
zwartmensen nog niet toe zijn aan een 
duidelijke politieke meningsvorming; ze 
weten niet wat sancties inhouderi. Enkele 
zeer extreme leiders menen, dat de sancties 
onmiddellijk toegepast moeten worden. 
Weliswaar verwachten ook zij alsdan een 
chaotische situatie, maar zij achten dit 
noodzakelijk om tot volledige politieke 
rechten der zwarten te komen. Anderen, 
met name de zeer invloedrijke Zoeloe 
Boethelesi, hebben duidelijke reserves te
gen sancties. Zij verwachten, dat sancties 
de economisch zwakkeren in sterke mate 
willen treffen; de blanken met hun kapitaal 
en hun relaties zullen zich wel kunnen red
den.
Heel interessant waren mijn ervaringen op 
de outspanplantages in Transvaal. Deze 
plantages zijn voornamelijk in handen der 
zwarten. Over de boycotacties was men 
aldaar nogal zwijgzaam, maar tussen de re
gels door beluisterde ik toch, dat deze ac
ties de economische zwakkeren nogal 
schade hadden aangebracht.

Dr. J. W. van Hulst, voorzitter van 
de CDA-fractie in de Eerste Kamer 
en ondermeer oud-voorzitter van de 
CHU en oud-voorzitter van de 
christelijk-historische senaatsfractie, 
heeft dit jaar opnieuw een reis naar 
Zuid-Afrika gemaakt. Hij was daar 
ook in de jaren 1967 en 1971. 
Onder de naam „Hernieuwde in- 
drükken van Zuid-Afrika” schrijft 
dr. Van Hulst een aantal artikelen 
voor „de Nederlander”.
De vorige artikelen stonden in „de 
Nederlander” van 3, 10 en 24 no
vember jongstleden.

Met alle terughoudendheid die mij op 
grond van een betrekkelijk kort bezoek 
past, meen ik de volgende voorlopige con- 

-clusies ten aanzien van sancties te moeten 
trekken.
Alle zwarten, voor zover zij politiek be
wust leven, willen zonder uitzondering 
volledige politieke rechten. Als sancties 
een middel kunnen zijn om deze rechten te 
verkrijgen, dan wil men over sancties na
denken. Maar hier lopen de wegen uiteen. 
Een deel zegt; we moeten door een tijdelij
ke 'ellende van de sancties heen om een 
langdurige betere toekomst te verwerven. 
Een ander deel zegt: sancties zullen de 
weerstand van de zwarten dusdanig on
dermijnen, dat er na enige jaren te weinig 
geestelijke spankracht meer over is, om als 
politieke eenheid sterk te staan.
De grote verdeeldheid van de zwartmen
sen, veroorzaakt door tenminste zeven 
verschillende stammen elk weer met een 
eigen taal, heeft er dus een nieuwe factor 
van verdeeldheid bij gekregen: de houding 
tegenover de sancties.
Wie een aantal malen zeer intensieve be
zoeken van niet te korte duur aan Zuid- 
Afrika brengt, zou wel eens tot de volgende 
conclusie kunnen komen: er zijn in Zuid- 
Afrika tenminste zeven waarheden te ont
dekken; elk op zichzelf zijn ze volstrekt 
waar; nochtans zijn ze onderling met elkaar 
in tegenspraak.

W a t  t e  d o e n  m e t  d e  v e r m o g e n s b e l a s t i n g ?

door: J. Verbind

De laatste tijd is er rondom de vermogensbelasting nogal wat discussie gaande. De sterke 
stijging van de waarde van huizen en het niet aanpassen van de belastingvrije som aan de 
ontwaarding van de gulden zijn er de oorzaak van, dat veel meer Nederlanders dan 
vroeger een aanslag in de vermogensbelasting ontvangen.

Van VVD-zijde werden in de Kamer vragen 
gesteld, die beoogden de belastingvrije som 
-  dat is het vermogen, waarover geen be
lasting is verschuldigd -  te verhogen. Voor 
gehuwden zonder kinderen bedraagt deze 
thans ƒ 59.000,-. Dit bedrag onderging 
sinds 1965 geen wijziging.
Zoals blijkt uit het antwoord van de staats
secretaris van Financiën zullen vóór 1 ja
nuari 1980 de belastingvrije sommen niet 
worden verhoogd. Ook het tarief blijft ge
handhaafd op ƒ 8,- voor iedere ƒ 1.000,- 
vermogen.
De regering heeft overigens plannen de 
vermogensbelasting in haar geheel te wijzi
gen. Uitgangspunt zal daarbij zijn, dat het

CDA feliciteert Roemenië 
met 60-jarig bestaan
Het CDA heeft de Roemeense president 
Nicolae Ceausescu gelukgewenst met het 
60-jarig bestaan van zijn land.
In een brief van CDA-voorzitter P. A. J. M. 
Steenkamp aan het Roemeense staatshoofd 
herinnert Steenjcamp aan een gesprek dat 
hij in september van dit jaar met Ceausescu 
heeft gehad. De CDA-voorzitter schrijft: 
„Een gesprek waarin met nadruk het punt 
van de mensenrechten ter sprake is ge
bracht” . Steenkamp hérinnert aan de posi
tieve reacties die Ceausescu volgens hem 
daarop heeft gegeven.
„Ik spreek de hoop uit,” aldus Steenkamp, 
„dat uw land en volk zich nog vele jaren 
mogen inzetten voor het behoud van de 
wereldvrede en de wereldwijde erkenning- 
van de menswaardigheid (Helsinki, Bel
grado), zowel in haar materiële als in haar 
geestelijke aspecten” .

vermogen een zelfstandige factor van 
draaglaacht vormt naast het inkomen, dat 
reeds wordt getroffen door de inkom
stenbelasting. Naar het oordeel van de be
windslieden van Financiën moet vermogen 
worden gezien als een bestedingsreserve, 
waardoor de bezitter van vermogen een 
grotere draagkracht heeft dan iemand, die 
niet over vermogen beschikt. De bestand
delen van een vermogen kunnen echter een 
verschillende bestemming hebben. Zo 
heeft een ondernemer van wie het vermo
gen geheel of gedeeltelijk in een onderne
ming is gestoken een minder grote beste
dingsvrijheid dan degenen, die zijn ver
mogen in staatsobligaties heeft belegd. 
Blijkbaar ligt het in de bedoeling van de 
Regering om al naar gelang van de beste
dingsvrijheid de verschillende bestandde
len van het vermogen te waarderen en te 
belasten.
Deze gedachtengang van de Regering acht 
ik verwerpelijk.

Allereerst omdat het een eenzijdige voor
stelling van zaken is het vermogen te zien 
als een bestedingsreserve. Zeker, dat is het 
ook, maar het vermogen is eveneens van 
belang, indien het niet wordt besteed, maar 
in stand wordt gehouden.
Bovendien is de bestedingsvrijheid zo’n 
betrekkelijke zaak en zo zeer afhankelijk 
van allerlei omstandigheden, die zich in de 
praktijk nu eenmaal voordoen (men denke 
b.v. aan de samenstelling en de plaats van 
het vermogen in een onderneming en het 
karakter van een onderneming), dat ge
vreesd moet worden, dat een belasting van 
een bepaalde categorie vermogensbe
standdelen naar de optiek van de beste
dingsvrijheid tal van onbillijke situaties 
moet opleveren.
En tenslotte leidt een uiteenrafeling van 
het vermogen naar de mate van beste
dingsmogelijkheid tot een meer ingewik

kelde belastingheffing met ongetwijfeld 
meer mogelijkheden tot belastingtrucs en 
dat is nu iets, waar allerminst behoefte aan 
bestaat.

Uiteraard laten zich tal van andere motie
ven denken om vermogensbestanddelen 
verschillend te belasten.
Geopperd is wel eens het tarief afhankelijk 
te stellen van het feit of het vermogen ge
vormd is uit inkomen, dat reeds al dan niet 
was onderworpen aan inkomstenbelasting. 
Men zou ook kunnen pleiten voor een lage

re belasting van het vermogen, dat belegd is 
in ondernemingen, die veel of nieuwe ar
beidsplaatsen bieden.
Denkbaar is ook het vermogen, bestaande 
uit een tweede huis zwaarder te belasten 
dan het vermogen belegd in een zieken
huis. Aldus zou de-maatschappelijke be
stemming een rol spelen.
Echter: ook in fiscale zaken is eenvoud het 
kenmerk van het ware. Wij houden hef 
daarom liever op een eenvormige, een
voudige opzet met een tarief dat des te 
meer matig kan zijn, als de vrijstellingen 
beperkt zijn. Een dergelijk tarief zou wel
licht beter aansluiten bij ons Christelijke- 
historisch-denken, indien de opbouw wat 
meer progressief was. Te denken valt b.v. 
aan promille over de eerste ƒ300.000,- 
vermogen, 7 promille van ƒ 300.000,- tot 
ƒ 500.000,- en 8 promille boven 
ƒ 500.000,-.

vervolg van pagina 4

staan door drie gecommitteerden. In de 
plaats van J. A. M. Borghols uit Den Haag, 
die vanaf februari 1974 vanuit de CDA- 
fractie deel had uitgemaakt van het dage
lijks bestuur doch zich om leeftijdsredenen 
niet meer beschikbaar had gesteld, werd op 
14 november jl. drs. J. Tegelaar uit Rijswijk 
aangewezen. Hij is de echtgenoot van de 
vice-voorzitster van de CHU, mevrouw 
Haty Tegelaar-Boonacker, die deel uit
maakt van de Rijswijkse gemeenteraad. Jan 
Tegelaar, tot voor kort secretaris van de 
Raad van Advies voor de Ruimtelijke Or
dening, heeft in het Gewest een zeer belang- 

. rijke portefeuille gekregen op terreinen die 
hem als Gewestraadslid veelal vertrouwd 
zijn geworden, namelijk Ruimtelijke Orde
ning, Woonruimteverdeling, Verkeer en 
Vervoer.

Vanuit de CHU maken, naast drs. Tegelaar 
en drs. Van Duist, deel uit van de Gewest- 
raadsfractie van het CDA: mevrouw H. J. 
van Luipen-Mijnheer (Leidschendam), A. 
Nieuwstraten (Zoetermeer) en drs. S. van 
der Laan (Voorburg). Binnenkort komt 
daar, door spoedige tussentijdse aanwij
zing, bij de heer W. P. van Leeuwen, CNV- 
functionaris uit Den Haag.
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,,Europese Gemeenschap, 
impasse en perspectief”

„een heldere uiteenzetting over 
hetgeen in Europa is bereikt en 
wat er aan mankeert, alsmede wat 
ons als Europeanen nog te doen 
staat" (CDA-bestuur)

derde advies van de Permanente 
Programadviescommissie van het 
CDA
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Jongerenvertegenwoordiger bij Unesco
Als vertegenwoordiger van het Politiek 
Jongeren Kontakt, waarbij de CHJO is 
aangesloten, neemt op dit moment Bart 
Kappers deel aan de twintigste Algemene 
Vergadering van de Unesco, de VN-organi- 
satie voor onderwijs, wetenschap en cul
tuur. Hierbij iets over zijn ervaringen.

Het circus is begonnen. Dat kun je wel zeg
gen van de 20e Algemene Conferentie van 
de Unesco in Parijs. Van 144 landen en van 
vele organisaties zijn afgevaardigden ge
komen om samen het programma voor de 
komende twee jaar vast te stellen en om 
zich uit te spreken over meer dan honderd 
resoluties.
Op 24 oktober werd de vijfweekse con
ferentie geopend met ook een bijdrage van 
een Bulgaars koor. Hun groots volume 
werd door de betonnen wanden niet 
geabsorbeerd, wat hen de naam ,,BRULga- 
ren” opleverde.
Na de openingsceremonie begon het alge
meen debat en het werk in de verschillende 
commissies.

GROOT .WERKTERREIN
De United Nations Educational, Scientific 
and Cultural Organisation houdt zich bezig 
met, zoals haar naam al zegt, opvoeding, 
onderwijs, wetenschappen, cultuur en 
communicatie.
Zoals bij vele organisaties kan men ook bij 
de Unesco zien, dat men probeert zoveel 
mogelijk dingen aan te pakken om zo de 
eigen belangrijkheid te bewijzen.
Iemand met een beetje fantasie zal elk on
derwerp wel binnen het kader van de

Unesco kunnen plaatsen. Zit er niet aan 
vele zaken een wetenschappelijke kant en 
vragen vele andere problemen niet een 
mentaliteitsverandering die bereikt zou 
kunnen worden door speciale onderwijs
programma’s?
Om een goede kwaliteit te waarborgen, 
heeft Zweden voorgesteld om het werk te 
concentreren op het bereiken van enkele 
doelstellingen, ook om een overlap met an
dere gespecialiseerde organisaties van het 
VN-systeem, zoals FAO, WHO en ILO te 
vermijden.

MASSAMEDIA
De aandacht voor de communicatie binnen 
de Unesco is in de laatste jaren sterk ge
groeid. De ontwikkelingslanden pleiten 
voor het opzetten van een nieuw pers
bureau, in samenwerking met de Unesco, 
om hun afhankelijkheid van de bericht
geving van de uitsluitend westerse pers- 
bureaux, als Reuter, AFP, UPI en AP, te 
verminderen.
Nederland en andere westerse landen on
dersteunen dit streven; Nederland bijvoor
beeld door het geven van scholing aan 
journalisten uit ontwikkelingslanden.
Nu ligt er echter een ontwerp-deklaratie ter 
tafel over de massamedia (krant, radio en 
tv), waarin ook de relatie tussen de staat en 
de massamedia wordt geregeld.

STAATSINVLOED?
Bij de wereldkampioenschappen voetbal 
liet Videla, de president van Argentinië, in

de krant zetten dat minister van der 
Klaauw vijf journalisten had teruggeroepen 
omdat ze onvriendelijkheden over de dic
tatuur van Videla hadden geschreven. Dit 
krantenbericht zorgde in Nederland voor 
veel hilariteit, want zoiets is in Nederland 
überhaupt niet mogelijk. De journalisten 
hebben een eigen verantwoordelijkheid. 
Maar, in veel andere landen zijn er rege- 
ringskranten en dienen de journalisten het 
overheidsbeleid te verkopen. De journa
listen zijn verantwoording schuldig aan de 
staat.
Bij de discussie over de massamediade- 
claratie botsen deze twee visies. Zo be
schuldigde maandag de Russische gedele
geerde het westen door te wijzen op de 
kinderpornografie waartoe volgens hem de 
westerse vrijheid van meningsuiting leidt. 
In de komende weken zal nog vaak over de 
ontwerp-deklaratie onderhandeld worden 
om toch te proberen een consensus (over
eenstemming) te bereiken.

POLITISERING
Het forum waar elk jaar de algemene poli
tieke zaken besproken worden is de Alge
mene Vergadering van de Verenigde Na
ties.
Opgepast moet worden, dat landen die in 
de VN een discussie verloren, deze niet 
heropenen op conferenties die zich in 
eerste instantie bezighouden met vak
technische aangelegenheden. Het aangrij
pen van vaktechnische zaken om een al
gemeen politiek debat te voeren, wordt de 
politisering van de gespecialiseerden orga
nisaties genoemd.

De politisering van de Unesco beleefde 
haar hoogtepunt vier jaar geleden toen Is
raël verhinderd werd om tot een regio bin
nen de Unesco toe te treden. Hierna is de 
politisering afgenomen, wat de sfeer van 
samenwerken sterk verbeterd heeft. De 
Afrikanen met name hebben hier veel aan 
bijgedragen door hun verzoenende hou
ding tijdens de laatste algemene conferen
tie in Nairobi.

Toch blijven er ook op deze conferentie 
enige politiek gevoelige zaken te bespre
ken over, zoals de eerder genoemde mas- 
samediadeclaratie en het lidmaatschap van 
de oceanografiecommissie van Zuid-Afri- 
ka.

JEUGDPROGRAM
Het grootste deel van het werk dat gedaan 
wordt, komt niet in de grote pers. Zo heeft 
Unesco ook een jeugdprogramma voor ,,de 
ontwikkeling van de rol van de jeugd in 
educatieve, sociale en culturele aktivitei- 
ten” . Nederland heeft als enige in haar de
legatie een jeugdvertegenwoordiger opge
nomen. Zijn taak is het in de delegatiever- 
gaderingen en bij andere gelegenheden de 
visie van de jeugd naar voren te brengen. 
Behalve het jeugdprogramma zijn er nog 
vele andere punten die jongeren aangaan, 
zoals de relatie tussen onderwijs en ar
beidsmarkt, vredesonderwijs, milieuedu
catie, onderwijs in mensenrechten, het on
derwijs als mensenrecht, en jeugdcrimina
liteit.

Ook in Europa „Samen verantwoordeli[k”
door: Pieter F. Dudinck

Ongeveer 70 kaderleden waren zaterdag 
18 november in Noordwijkerhout bijeen 
voor een informatie en discussiedag over 
de komende rechtstreekse verkiezingen 
van het Europese Parlement. Naast leden 
van de regionale campagneteams was een 
verheugend aantal jongeren aanwezig. 
Deze bijeenkomst werd georganiseerd 
door de CDA Stichting Vormingswerk in 
samenwerking met het Euro-CVC (lan
delijke campagneteams) en stond onder 
leiding van Hans de Boer.
Deze wees in zijn openingsspeech op de 
grote betekenis van de rechtstreekse ver
kiezingen voor het Europese Parlement op 
7 juni 1979. ,,Velen neigen ertoe om de 
invloed van Nederland in Europa en van 
het CDA in de federatie van christen-de- 

' mocratische partijen in de Europese ge
meenschap (de Europese Volkspartij) te 
onderschatten. Dit gaat soms gepaard met 
een zekere afkeer van het vreemde en een 
zich moreel verheven voelen boven andere 
partijen” .
In dit verband ging de heer De Boer in op 
onze relatie met de CDU/CSU. ,,Toch me
nen wij” zo vervolgde de heer De Boer 
„dat deze houding welke tot isolement leidt 
een ernstig tekortschieten van het CDA tot 
gevolg kan hebben” .

HERKENBAARHEID
Vervolgens schetste de heer De Boer de 
positie van de verschillende christen-de- 
mocratische partijen in de gemeenschap. 
Hij gaf ook aan hoe in het buitenland tegen 
het CDA wordt aangekeken.
,,Ook wijzelf moeten zorg besteden aan 
onze herkenbaarheid voor de buitenlandse 
zusterpartijen . . .  dat mag geen éénrich
tingsverkeer worden. Als het CDA zich 
willoos overgeeft aan invloeden van buite
naf, kan het net zo goed niet meedoen. Ook 
in het kader van de EVP zullen wij ons forse 
inspanningen moeten getroosten opdat het 
waardevolle van het CDA naar anderen 
kan worden overgedragen” .
Dat dit geen onmogelijke ambitie is gaf de 
heer de Boer aan, door te wijzen op de in
vloed welke het CDA heeft uitgeoefend bij 
de opstelling van het verkiezingsprogram 
van de EVP. Met name, zo betoogde hij is 
deze invloed meetbaar bij wat in het pro
gram gezegd wordt over de democratische 
structuren welke in Europa nodig zijn. Het 
eigen karakter van de EVP als christen-de- 
mocratische partij, het cultuurbeleid, het 
milieubeleid, de mensenrechten, de positie 
van de vrouw en van de consument,-aan

dacht voor het vreemdelingen- en vluch
telingenbeleid, aandacht voor verhoging 
van de atoomdrempel en het niet in het 
program voorkomen van een verwijzing 
naar een Europese kernmacht.
Vis laatste noemde hij nog de humanisering 
van de arbeid.
Tenslotte sprak hij de hoop uit dat dit pro
gram een waardevolle steun zal zijn in de te 
voegen campagne.
Hij benadrukte dat voor de Nederlandse 
afgevaardigde dit program niet los kan 
worden gezien van het meer gedetailleerde 
,,niet bij brood alleen” .
Vervolgens werden vanuit het vormings
werk de plannen voor de komende maan
den met betrekking tot de Europese ver
kiezingen uiteengezet. Er werd daarbij een 
beroep gedaan op de regionale campagne
teams om actief te willen zijn bij een serie 
regionale studiedagen en een 50-tal door 
het land verspreide voorlichtingsavonden. 
Vervolgens konden de deelnemers een 
aantal in twee filmzalen vertoonde voor
lichtingsfilms en dia-series zien, ter be
schikking gesteld door de voorlich
tingsdienst van de Europese gemeenschap
pen uit Den Haag.

MOEILIJKE SITUATIE
Na de lunch mocht het gezelschap staats
secretaris drs. D. F. van der Mei begroeten 
die in zijn rede wees op de huidige moeilij
ke situatie met betrekking tot een verder
gaande integratie binnen de gemeenschap. 
In dat verband achtte hij de komende recht
streekse verkiezingen van uitermate grote 
betekenis.

De Staatssecretaris wees erop dat het ver
enigd Europa niet alleen voor zichzelf be
staat maar nu al een belangrijke rol speelt in 
de wereld en zijn betekenis voor met name 
de derde wereldlandèn steeds verder zal 
moeten uitbreiden. Als variant op de tekst 
van een affiche,,Europa dat zijn wij” sprak 
de heer Van der Mei ,,Europa dat was u. 
Europa dat bent u thans nog onvoldoende. 
Europa dat wordt u” en voegde daaraan toe 
dat de toekomst van Europa voor een be
langrijk deel af zal hangen van onze on- 
spanningen van het moment en de opkomst 
naar de stembus op 7 juni.

Vervolgens besprak drs. H. Notenboom, 
vice-voorzitter van de christen-democrati- 
sche fractie in het Europees Parlement de

hoofdpunten van het EVP-program. Hij 
vergeleek dit op een paar punten met het 
CDA-program.,,Samen verantwoordelijk” 
geldt voor beide als een uitgangspunt. Een 
verenigd Europa kan stabiliserend wer
ken, zowel op politiek- als economisch-, 
regionaal- en mondiaal niveau.
Daarna kwamen in een forumdiscussie vele 
zaken met betrekking tot het EVP-program 
aan de orde.

Naast de heren de Boer en Notenboom 
hadden in dat forum nog zitting de heren A.
M. Oostlander en P. F. Dudink.
In zijn slotwoord wees de heer De Boer op 
de toekomst van Europa dat naar het oor
deel van de christen-democraten geen rood 
Europa zal moeten zijn, ook geen con
servatief Europa maar een democratisch 
Europa waarin de veelkleurigheid en cultu
ren en gewoonten ieder een plaats kunnen 
hebben.

Een Europa gebouwd op solidariteit, 
waarin voor allen een plaats onder zon is. 
Met dat ideaal voor ogen riep de heer De 
Boer de aanwezigen op zich in te willen 
zetten voor de Europese verkiezingen.

Regionale kaderdagen Europese verkiezingen
Op zaterdag 18 november jl. ging in de 
Leeuwenhorst te Noordwijkerhout het 
Vormingsprogram ,,Europese Verkiezin
gen” van de CDA Stichting Vormingswerk 
van start. Een verslag van deze dag staat 
elders in dit blad.
Het vormingsprogram behelst o.a. een serie 
provinciale studiedagen, waarbij de vraag 
aan de orde zal komen welke de christen
democratische politieke lijn is in Europa en 
bovendien verschillende deelterreinen van 
het beleid nader bestudeerd zullen worden. 
De zogenaamde „tweede fase” vindt plaats 
in de steden Zwolle, Bergen op Zoom, Am
sterdam, Arnhem, Eindhoven, Utrecht, 
Den Haag, Sittard en Groningen. Alles zal 
in het teken staan van de komende recht
streekse verkiezingen voor het Europese 
parlement op 7 juni 1979. Op zaterdag 16 
december zijn zowel Zwolle (hotel Wien- 
tjes) als Bergen op Zoom (de Korenbeurs) 
aan de beurt.

Het programma bestaat uit: twee films, te 
weten ,,De Europese verkiezingen” en 
,,Lomé”, handelend over het samen
werkingsverdrag dat de Europese Commis
sie in 1975 sloot met 46 ontwikke
lingslanden en dat nu aan vernieuwing toe 
is.

Er zijn twee inleiders 
voor Zwolle: drs. J. J. M. Penders -  kan
didaat Europese parlement en thans werk
zaam bij de Wetenschappelijke Raad voor 
het Regeringsbeleid. Gevraagd is mr. J. N. 
Scholten -  kandidaat Europese parlement 
en lid Tweede kamer.
Voor Bergen op Zoom: mr. R. E. J. M. van 
denToorn- kandidaat Europese parlement. 
Drs. H. A. C. M. Notenboom -  vice-voor
zitter christen-democratische fractie van 
het Europese parlement en lid Tweede Ka
mer.
De rest van de dag zal besteed worden aan

een partij-program vergelijkenderwijze 
behandeling van een drietal Europese on
derwerpen:
a. Werkgelegenheid en inflatie (jeugdwer

kloosheid, EMS).
b. Milieu en energie (zoutgehalte van de 

Rijn, Kalkar).
c. Relatie EG-wereld, zowel Oost-West 

(ontwapening) als Noord-Zuid (Lomé).

De deelnemers zullen een uitgebreid pro
gramma en info-pakket thuis toegestuurd 
krijgen en ook op de dag zelf zal documen
tatie beschikbaar zijn. Er zijn geen deelna
mekosten verbonden aan deze kaderdag en 
reiskosten boven de ƒ 15,- op basis tweede 
klasse openbaar vervoer zullen vergoed 
worden.
Opgaven, hetzij telefonisch hetzij schrifte
lijk bij de heer Pieter F. Dudink, p/a 
Mauritskade 25 -  Den Haag, tel. 070- 
653934.
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Kritische kanttekeningen bij tripartite-overieg

Van een medewerker

Uit de CDA-fractie in de Tweede Kamer 
zijn dezer dagen kanttekeningen geplaatst 
bij het mislukken van de tripartite con
ferentie in Brussel. Het was CDA-kamerlid 
Martin van Rooijen, destijds in hetkabinet- 
Den Uyl staatssecretaris van Financiën, die 
tijdens het kamerdebat over de begroting 
van sociale zaken constateerde dat in de 
coördinatie van het economische beleid in 
de EEG weinig schot zit. Hij voegde daar 
aan toe dat echter voor het slagen van een 
gecoördineerd economisch beleid een suc
cesvol gecoördineerd sociaal EEG-beleid 
onmisbaar is.
Sociaal beleid kan toch niet ondergeschikt 
zijn waar het om mensen, om hun werkge
legenheid, gaat. De recente conferentie in 
Brussel is z.i. uitgelopen op een mislukking, 
waar ze juist een bevestiging en versterking 
van het sociale beleid had moeten zijn. 
Saillant punt hierbij is dat Duitsland en 
Frankrijk een voortrekkersrol hebben ver
vuld op de topconferentie in Bremen in het 
pleidooi voor een Europees Monetair Stel
sel, en dus voor coördinatie van econo
misch beleid. Deze twee landen hebben, 
volgens Van Rooijen, bij de tripartite con
ferentie samen echter een sterker sociaal 
beleid in de EG tegengehouden. Er kan toch 
geen tegenstelling zijn tussen economisch 
en sociaal beleid, meent dit christen-de- 
mocratisch kamerlid. Want beide dienen in 
de samenhangende visie tot hun recht te 
komen. Natuurlijk is daar bij een verster
king van de markteconomie en inflatiebe- 
strijding van groot belang. Door het mis
lukken van de tripartite conferentie is bij 
zes miljoen werklozen in de EG een terecht 
levende en gewekte verwachting geheel de 
bodem ingèslagen.

TELEURSTELLING
Men kan zich voorstellen dat de EG bij 
velen nog steeds iets vaags is, maar als de 
Gemeenschap gaat praten over aanpak van 
de werkloosheid dan wordt deze EG plot
seling heel concreet voor hen. Dat begrijpt

Vervolg van pagina 2
stens twee weken lang, de tweede buiten
landse vacantie is fors in opmars”.
„Ook de betalende vreemdeling zien we 
graag binnen onze poorten en Neder
landers moeten vaker en meer korte va- 
canties in eigen land gaan doorbrengen, 
omdat dit aantrekkelijk is”, aldus het CDA 
in het debat.
Een motie „als steun in de rug van de Rege
ring” om een nota aan de Kamer uit te 
brengen, als grondslag voor een nadere ge
dachtenwisseling met de Regering, inge
diend door CDA en W D  werd met alge
mene stemmen aangenomen.

HUURPRUZEN BEDRUFSRUIMTEN
Eveneens werd met algemene stemmen 
aangenomen een motie van W D  en CDA, 
waarin naar aanleiding van een brief van de 
staatssecretaris, waarin hij mededeling 
deed van studie te komen tot wetswijziging 
van de bepalingen in het Burgerlijk Wet
boek, de Regering wordt gevraagd spoedig 
met wetswijzigingen te komen om exces
sieve huurprijsstijgingen, met name in de 
nieuwe en grote winkelcentra, tegen te 
gaan.
Verworpen werd een motie van de opposi
tie om met een huurprijsmaatregel te ko
men. Deze verklaarde de bewindsman on
uitvoerbaar, omdat hij hiertoe geen wet
telijke bevoegdheden bezit.

VAN DER GLAS 
Heerenveen
Bfaas- en
Siaiinstrumentenfabriek 
Telefoon 05130-22652

men en dan verwacht men ook krachtig 
beleid. Des te groter de teleurstelling, juist 
ook bij deze EG-twijfelaars. Dit is niet de 
manier om de EG-burgers warm te maken 
voor de verkiezingen voor het Europese 
Parlement.
Het lijkt Van Rooijen wel een reden voor 
het Europese parlement zelf om extra op te 
komen voor meer bevoegdheden teneinde 
de Europese raad van ministers sterker te 
beïnvloeden. De tripartite conferentie is 
niet alleen een mislukking geworden, maar 
ook een gemiste kans. Zó kan het niet nog 
een keer.

DOORGAAN
Maar wat dan, zo vroeg de christen-demo- 
craat zich af. Er gaan stemmen op om aan de 
tripartite conferentie een einde te maken, 
met name ook bij het Europese Verbond 
van Vakverenigingen. De CDA-fractie 
meent dat ondanks deze mislukking vol
gend jaar een nieuwe tripartite conferentie 
plaats moet vinden, die na betere voorbe
reiding ook moet kunnen slagen. Van 
Rooijen drong er bij de regering op aan te 
pleiten voor voortzetting van deze con
ferentie. Er is immers een alternatief voor. 
Verder zei Van Rooijen de indruk te heb
ben dat de Nederlandse delegatie van mi
nisters, werkgevers en werknemers als één 
front is opgetreden. De Nederlandse werk
gevers zouden in het Europese werkge- 
versverband een voortuitstrevende rol ge
had hebben, een prijzenswaardige rol in het 
Europese kader.
Vraag: Is het juist dat de Duitse minister

van Economische Zaken een beter resultaat 
in de weg heeft gestaan, daarin uiteindelijk 
gesteund door Frankrijk. Van Rooijen wil 
de kern van de Duitse lijn vernemen, met 
name of het gaat om een sterker accent op 
versterking van de markteconomie.
„De mislukking van de conferentie schuilt 
naar mijn mening in het feit dat op het 
terrein van de verdeling van arbeid geen 
resultaten zijn geboekt. Welke opdracht 
heeft de Commissie van de Raad van mi
nisters hierover meegekregen. Alleen ver
dere studie?
Immers Nederland kan zelf moeilijk tot 
belangrijke vormen van arbeidstijdverkor
ting overgaan als de andere EG-landen dat 
niet doen. Nu wordt in de EG de verdeling 
van arbeid terzijde geschoven en komen 
we natuurlijk in een cirkel terecht. De 
teleurstelling bij de vakbeweging is dan ook 
begrijpelijk. Herstructuering van bepaalde 
sectoren met overcapaciteit kan alleen in 
EG-kader wordén aangepakt. Het gaat hier 
om zo lang mogelijk behoud van arbeids
plaatsen om tot een gefaseerde afbouw te 
komen.
Afrondend: Wil Europa de technologische 
slag met de Verenigde Staten in de jaren 
tachtig met succes voeren dan is een tijdig 
en sterk sociaal-economishc beleid nodig in 
de EG. Europa behoudt anders nog lang de 
grote handicap dat het anders dan de VS 
geen echte en economische eenheid is. - 
Minister Albeda van Sociale Zaken kon 
Van Rooijen geen besluiten van de tripar
tite conferentie meedelen om de eenvoudi
ge reden dat de tripartite een overlegor
gaan vormt. Formeel kan er geen besluit

Burgemeester 
V an G effen en  
Nuland benoemd
Bij Koninklijk besluit is met ingang van 1 
januari 1979 benoemd tot burgemeester 
der gemeenten Geffen en Nuland: de heer 
P. J. A. Schwiebbe te Veghel.
De heer Schwiebbe, die 51 jaar is, is wet
houder van de gemeente Veghel. Hij is 
Rooms-Katholieken lid van het CDA 
(KVP).

worden genomen. Een duidelijk standpunt 
over arbeidstijdverkorting kon zeer moei
lijk worden bereikt omdat de werknemers 
tot maar liefst 10 procent verkorting wilden 
gaan, zonder daar een inkomensoffer te
genover te willen stellen. Bovendien is er 
een groot aantal varianten van arbeids- 
verkorting die zoals de Commissie 
stelde, voor de verschillende landen uit
eenlopende betekenis hebben.
Een standpunt over het terugdringen van 
overwerk is ook al moeilijk, omdat in de 
eerste plaats overwerk soms aan pieken in 
de bedrijfsactiviteit is gebonden, zodat het 
afschaffen toch niet tot nieuwe banen zou 
leiden. In de tweede plaats heeft overwerk 
in verschillende lid-staten niet dezelfde 
betekenis. In Nederland gaat het bijvoor
beeld om ongeveer 3.500 manjaren die 
sterk sectoraal en regionaal zijn verspreid. 
Daar staat natuurlijk wel tegenover dat er 
landen zijn waar het overwerk een zodani
ge structurele spreiding heeft dat een be
perking ervan wel zou kunnen leiden tot 
meer banen.
Aan de Commissie en de diverse comité’s is 
opgedragen bovenstaande onderwerpen 
verder uit te diepen, aldus minister Albeda.

Wethouder Wil van den Bos Cznï

„D e bouw van goedkopere 
prem iewoningen moet
worden bevorderd”

Voor Wil van den Bos kwam zijn benoe
ming tot wethouder vrij onverwacht. Een 
van de twee zittende CDA-wethouders, de 
heer Binee had zich medio augustus plotse
ling niet meer beschikbaar gesteld en zo 
kwam toen Wil van den Bos als kandidaat 
uit de bus. Hij was daarop dus niet lang 
voorbereid maar bleef in ieder geval op 
vertrouwd terrein.

Sinds 1970 is hij medewerker aan de 
Kuyperstichting en secretaris van het ver
band van a.r. gemeentebestuurders. Er zijn 
weinig vraagstukken betreffende het bin
nenlandse bestuur waarmee hij de afgelo
pen jaren niet in aanraking kwam. Maar nu

l2  en 9 leden) aanvaardden daarvoor de 
verantwoordelijkheid.

Tussen CDA en SGP kwam een inter- 
fractioneel overleg tot stand. Deze fractie 
woont de fractievergaderingen bij. Dat 
leidt vaak tot een gemeenschappelijk 
standpunt, soms tot een zelfstandige SGP- 
positie.
, ,Ik vind het van groot belang dat er voor de 
wethoudersverkiezing duidelijk afspraken 
tussen partijen worden gemaakt. Ook over 
personen en portefeuille-verdeling” , zegt 
Wil van den Bos. ,,Die afspraken zijn 
voorwaarde voor een doelbewust beleid en 
je kunt er veel narigheid-achteraf mee 
voorkomen. Iedereen weet dan immers

De eerste taak van de nieuw-gekozen raadsleden was 5 september uit hun midden 
wethouders aan te wijzen. Deze zijn het die, samen met de burgemeester, aan het 
gemeente-beleid richting behoren te geven.
Eén van de raadsleden die nu voor het eerst in een college van B. en W. terecht kwam is drs. 
W. van den Bos Czn (38 jaar). Al vier jaar zat hij in de gemeenteraad van Gouda. Nu is hij 
in deze gemeente met bijna 60.000 inwoners wethouder geworden. In een gesprek met 
CDAktueel legt hij er vooral de nadruk op dat aan een gezond gemeentebestuur een 
duidelijk beleidsprogfam ten grondslag behoort te liggen.

staat hij dan voor de bestuurlijke praktijk. 
„Een boeiende uitdaging” noemt hij het 
zelf. Uit volle overtuiging heeft Wil van 
den Bos aan de totstandkoming van het 
CDA, ook op plaatselijk en regionaal ni
veau, meegewerkt. Aan het CDA-model 
gemeente- en provincieprogram, dat in 
vrijwel aUe gemeenten als basis diende 
voor het plaatselijk beleids-program, had 
hij een werkzaam aandeel. De hem nu ge
boden gelegenheid om te bevorderen dat 
het in dat program omschreven christen
democratisch denken nu ook ergens ge
stalte krijgt grijpt hij graag aan. Het Goudse 
college van B. en W., telt naast de (PvdA)- 
burgemeester, vier wethouders: 2 PvdA, 2 
CDA. Die samenstelling werd, na bespre
king met aUe fracties, tussen de grootste 
twee fracties overeengekomen. Basis voor 
dat overleg vormde eejj gedetailleerd be- 
leidsprogram voor het nieuw te kiezen 
college. De PvdA- en CDA-fracties (resp.

waaraan hij, zich binnen eigen fractie en 
tegenover de andere fracties te houden 
heeft.”
Wil van den Bos is er zich bewust dat hij, na 
zijn min of meer theretische ervaring met 
uiteenlopende bestuursproblemen, in de 
praktijk nog wel ’t een en ander zal moeten 
bij-leren. Hem wacht een vrij zware por
tefeuille. In de eerste plaats behoort 
,,Volkshuisvesting” daartoe. Nieuwbouw 
valt daar onder, maar ook de verdeling van 
de beschikbare woningen en het beheer er
van. Gouda kent een Verordening betref
fende „leegstaande woningen” . Die maakt 
het soms mogelijk tegen het onverant
woord leeg blijven staan van woonhuizen 
iets te doen. Ook het Gemeentelijk wo
ningbedrijf (met 2400 woningen in ge- 
meente-eigendom) behoort tot de por
tefeuille van wethouder Van den Bos. Ver
der dan nog: de sociale en maatschappelij
ke zorg (gemeentelijke sociale dienst, so

ciale werkplaats) de Volksgezondheid, het 
Milieubeheer, de Waterleiding en de Stads
reiniging.
Heeft Gouda bijzondere huisvestingspro
blemen?
Wethouder Van den Bos noemt het tekort 
aan woningen voor z.g.,,kleine gezinnen” , 
bestemd dus voor een of twee personen. 
,,Daar ga ik hard aan werken” . De sociale 
woningbouw (woningwetwoningen) is 
vooral rijkszaak. Er móet in bestem
mingsplannen echter wel ruimte voor wor
den gemaakt. De kosten voor de grond die
nen mede door bouw in de vrije sector en 
de premie-koop te worden gedekt. Ook 
moet de bouw van goedkopere premie
woningen worden bevorderd. Dat alles 
vormt een niet geringe opgave.
Voor het CDA en dus ook voor mij, aldus 
Van den Bos, heeft eigendom een sociale 
functie. Dat geldt ook voor de eigendom 
van woningen. Ook uit dit oogpunt zal aan 
de bepalingen van de woningwet, inzake 
het onderhoud van woonruimte, de hand 
moeten worden gehouden. Stadsvernieu
wing, renovatie van de binnenstad, is een 
ander aspect van het woonruimte-beleid. 
De binnenstad moet levend worden ge
houden. Ook als regionaal koopcentrum. 
Daarbij komen dan de bekende vraagstuk
ken inzake parkeer-voorschriften op tafel. 
De nieuwe wethouder laat er geen twijfel 
over bestaan dat hij, ook inzake het ge
meentelijk beleid, graag achter het CDA 
staat. De weerklank welke haar christen
democratische visie met name ook op ge
meentelijke en provinciaal niveau krijgt 
acht hij een aanwijzing dat het CDA ook 
landelijk goed van de grond kan komen. 
,,Ik kan me niet voorstellen dat het fu
sieproces niet in 1980 zou lukken.” Hij 
vestigt die hoop mede op het vertrouwen 
dat de commissie welke zich met het ver
band tussen ,,grondslag en politiek” bezig
houdt met een goed overwogen en duide
lijke visie op tafel zal komen.
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Minister dr. A. Pais. (onderwijs en weten
schappen), staatssecretaris mevrouw J. G. 
Kraaijeveld-Wouters (cultuur, recreatie en 
maatschappelijk werk) en minister dr. W. 
Albeda (sociale zaken) hebben in een brief 
aan de Tweede Kamer uiteengezet wat hun 
uitgangspunten zijn die zullen worden ge
hanteerd bij het opstellen van een beleids
nota over de volwasseneneducatie.
De bewindslieden zijn van mening dat de 
snelle maatschappelijke veranderingen om 
een voortdurende heroriëntering en her
waardering vragen van en door mensen, 
zodat zij een actieve rol kunnen (blijven) 
spelen in de samenleving. In ons democra
tisch bestel wordt van mensen verwacht dat 
zij een eigen bijdrage levereen aan de 
vormgeving van de samenleving. Om dit te 
kunnen doen zal elke deelnemer aan de 
samenleving moeten kunnen beschikken 
over voldoende kennis en vaardigheden. 
Niet alle mensen zijn in voldoende mate 
toegerust om in te spelen op de vele veran
deringen in de samenleving en daaraan 
mede richting te kunnen geven. Deze ver
schillen in toerusting zijn terug te voeren 
op verschillen in educatieve bagage die on
der meer zijn ontstaan door het in de jeugd 
niet of voldoende kunnen of willen profite
ren van de mogelijkheden van het onder
wijs. Hieruit kan worden afgeleid, zo stel
len de bewindslieden, dat educatie, en met 
name volwasseneneducatie een belangrijke 
bijdrage kan leveren aan de oplossing van 
deze problemen. De ministers zijn dan ook 
van mening dat in een derhocratisch bestel 
de overheid op het gebied van educatie een

Brief volwassenen-ecJucatie naar TweecJe Kamer

M e n s e n  m o e t e n  a c t i e v e  r o l  
b l i j v e n  s p e i e n  in  s a m e n i e v i n g

belangrijke verantwoordelijkheid draagt. 
Het is de taak van de overheid om de con
dities te scheppen of te bevorderen dat elk 
mens een eigen bijdrage kan leveren aan de 
vormgeving van de samenleving.
De bewindslieden schrijven in hun brief 
aan de Tweede Kamer dat het beginsel van 
permanente educatie ten grondslag zal lig
gen aan het beleid op het gebied van de 
volwasseneneducatie, zowel op de lange ' 
als korte termijn. Hieronder wordt ver
staan een samenhangend educatief beleid 
dat aan iedereen in de verschillende le
vensfasen de geschikte mogelijkheden 
moet bieden om in de educatieve behoeften 
te voorzien.
In de uitwerking van de uitgangspunten in 
de nota zal in elk geval worden ingegaan op 
de wijze waarop kan worden gerealiseerd 
dat het educatieve aanbod .aansluit op de 
vragen en behoeften van de (potentiële) 
deelnemers. Daarbij komen vragen aan de 
orde als de manier waarop mensen bij de 
totstandkoming van het beleid en bij het 
formuleren van het educatieve aanbod 
worden betrokken, de verdeling van ver

antwoordelijkheden van verschillende 
overheidsniveaus en de methodische eisen 
die aan de educatie van volwassenen kun
nen worden gesteld.

Tevens zal aandacht worden geschonken 
aan de mate waarin binnen het totale veld 
van volwasseneneducatie sprake moet zijn 
van een basisaanbod. Bij het invullen van 
het basisaanbod zullen uiteraard keuzen 
moeten worden gemaakt. Hierbij denken 
de drie verantwoordelijke bewindslieden 
aan een aanbod gericht op (minderheids)- 
groepen en individuen die niet over vor
ming en opleiding beschikken die voor een 
minimaal functioneren in de samenleving 
noodzakelijk kunnen worden geacht. In de 
nota zal bovendien worden ingegaan op de 
relatie tussen educatieve voorzieningen en 
de voorwaarden, noodzakelijk om van de
ze voorzieningen gebruik te kunnen ma
ken. Hierbij wordt onder meer gedacht aan 
de ontwikkeling van betaald educatief 
verlof. Voorts zal moeten worden bezien in 
welke mate de volwasseneneducatie onder 
de kaderwet zal moeten worden gebracht.

Bij de uitwerking van het beginsel van 
permanente educatie zullen de ministers 
ook aandacht besteden aan de mogelijkhe
den om te komen tot een stelsel van weder
kerende educatie. Dat wil zeggen een zo
danige inrichting van educatie, arbeidsle
ven (in betaalde arbeid in bedrijven etc. 
zowel als in andere vormen) en de vrije tijd, 
dat werken of leren na een periode van 
funderende educatie voortdurend kunnen 
afwisselen of samengaan.
Op korte termijn zullen, vooruitlopend op 
de aangekondigde nota, beleidsvisies wor
den ontwikkeld voor enkele acute proble
men. Dit geldt bijvoorbeeld voor de alfa
betisering en educatieve voorzieningen ter 
voorbereiding op de pensionering.
De minister van onderwijs en wetenschap
pen vervult als coördinerend minister voor 
de volwasseneneducatie bij de beleids
voorbereiding- en uitvoering een coördine
rende rol. Om hieraan gestalte te geven 
wordt periodiek met elkaar overlegd en be
sloten een nieuw interdepartementaal 
coördinatie-orgaan in het leven te roepen 
om de ambtelijke samenwerking te regelen. 
Aan het slot van hun brief stellen de minis
ters Pais en Albeda en staatssecretaris 
Kraaijeveld-Wouters dat zij zich realiseren 
dat de financieel-economische mogelijkhe
den, zoals deze zich op dit moment voor de 
jaren tachtig aftekenen, in het kader van 
afwegingen van prioriteiten tot een zeer 
behoedzaam beleid zullen noodzaken. 
Over de hoge prioriteit die de regering aan 
de volwasseneneducatie toekent willen zij 
evenwel geen enkele twijfel laten bestaan.

Specifieke facetten in Noord-Holland
door: drs. J. Achterstraat, CDA-statenlid 
in Noord-Holland.

Specifiek kan zeker de samensteiling van 
het college van Gedeputeerde Staten in 
Noord-Holland genoemd worden. Slechts 
twee fracties zijn in dit college vertegen
woordigd, namelijk de PvdA en het CDA. 
Ook de samenstelling van provinciale 
staten is vrij specifiek. Met Groningen is 
Noord-Holland de enige provincie met een 
linkse meerderheid ih Provinciale Staten. 
De opvattingen van deze linkse meerder
heid betreffende collegevorming verbijzon
deren zich nog steeds. Duidelijk is gebleken 
dat een prögram-akkoord voor bijv. de 
PvdA niet voldoende is om de VVD in een 
college te aanvaarden. Ook moeilijk te. 
hanteren begrippen als politieke instelling, 
onder handelingsernst, beginselvastheid, i
spelen daarbij een rol. Eén en ander heeft' 
er in Noord-Holland toe geleid dat een 
college van 3 PvdA-, 2 CDA- en 1 PPR- 
gedeputeerden op 7 juni 1978 is vervan
gen door een college, samengesteld uit 4 
PvdA- en 3 CDA-gedeputeerden. Daarmee 
werd het streven van het CDA naar een 
breed programcollege niet bereikt.

RUIMTELIJKE ORDENING EN 
VOLKSHUISVESTING
,,Bouwen in ruimte, die dat nauwelijks 
toelaat” schrijft Trouw op 11 augustus 
jongstleden, betreffende de ruimtelijke 
ordening in Noord-Holland naar aanlei
ding van de tentoonstelling ,,Bestuurde 
ruimte” . Inderdaad is daarmee een van de 
meer specifieke kernproblemen in Noord- 
Holland omschreven. De van progressieve 
zijde lang onderschatte woningbehoefte 
wordt nu ook door hen onderkend waar
door het mogelijk is geworden ook in het 
programmakkoord het streven naar enkele 
extra bouwlocaties op te nemen. Betref
fende locaties zullen komen in de Vel- 
serbroekpolder en in Haarlemmermeer- 
west. Daarnaast zal erop aangedrongen 
worden de woningbouw in Lelystad en 
Almere te versnellen.
Bijzondere aandacht in Noord-Holland 
verdient de stedelijke problematiek (Noor
delijke Randstadvleugel). De woonfunctie 
in de steden zal versterkt worden. In de 
stadsvernieuwingsgebieden zal bouw in 
hoge dichtheden worden nagestreefd. 
Tevens zal worden onderzocht waar in de 
steden de open of niet meer ten volle 
benutte ruimten, woningbouw mogelijk is. 
Rond de grote steden zal zo mogelijk 
aansluitend worden gebouwd. Voor de 
kleine en middelgrote kernen zullen re
gionale kernplannen worden ontwikkeld 
teneinde enerzijds onverantwoorde subur
banisatie tegen te kunnen gaan en ander
zijds voldoende bouwmogelijkheden voor 
de autonome woningbehoefte ten platte- 
lande te verzekeren. Woonschepen zijn een 
aanvaardbare vorm van huisvesting. Het 
ligplaatsenbeleid zal daarom ingepast wor
den in het volkshuisvestings- en ruimtelijke 
ordeningsbeleid.

VERKEER EN VERVOER
De vervoersbehoefte zal door ruimtelijke 
integratie worden beperkt. 
Milieuvriendelijke en ruimtebesparende 
verkeersnormen zullen gunstige voorwaar
den krijgen. Capaciteit en kwaliteit van het 
openbaar vervoer zullen worden bevor
derd. Meer in het bijzonder zal de aanleg 
van een volledige NS-ringlijn om Amster
dam worden gestimuleerd met aansluitin
gen naar Hemspoortunnel, Schiphol, het 
Gooi, Almere en Lelystad.
Het beleid ten aanzien van de aanleg van 
nieuwe wegen zal terughoudend zijn. Uit
breiding van de capaciteit van bestaande 
wegen krijgt voorkeur boven aanleg van 
nieuwe.
Desniettegenstaande zal de aanleg van de 
ringweg rond Amsterdam worden bevor
derd evenals de weg tussen Het Schouw en 
genoemde ringweg, de Westfrisiaweg, de 
rondweg rond Uithoorn en de weg Nieuw- 
Vennep-Hillegom.
NATUUR EN LANDSCHAP
Natuurwetenschappelijk en landschappe
lijk waardevolle gebieden zullen in stand 
worden gehouden en zo mogelijk hersteld 
door bijv. aankoop en landinrlchtingsplan- 
nen. De Waddenzee, inclusief het Balg- 
zand, wordt beschermd als natuurgebied. 
De karakteristieke oevers langs IJsselmeer 
en Markermeer zullen intact worden ge
houden.

SCHIPHOL EN MARKERWAARD
De capaciteit van de luchthaven Schiphol 
wordt vooral begrensd door de mate 
waarin de daarmee samenhangende lawaai- 
belasting aanvaardbaar is. Voorkomen 
dient te worden dat op langere termijn 
woongebieden door meer dan 35 K.E. la- 
waaibelasting worden getroffen. Onder
zocht dient te worden hoe door veran
dering in baangebruik de lawaaibelasting 
kan worden verminderd. Aanleg van een 
vijfde baan en reactivering van slapende 
banen worden afgewezen.
Gestreefd zal worden door selectie van het 
gebruik van de luchthaven de aanleg van 
een aanvullende of nieuwe nationale lucht
haven uit te stellen.
Een en ander zal uiteraard worden afge
wogen tegen eventuele schade aan de eco
nomie in het algemeen en die van Noord- 
Holland in het bijzonder.
Inpoldering van de Markerwaard is vooral 
gerechtvaardigd indien de aanleg van een 
luchthaven aldaar noodzakelijk blijkt te 
worden.

BESTUUR
De provincie Noord-Holland streeft een 
levenskrachtige gemeentelijke democratie 
na. Pregewesten kunnen een belangrijke 
rol vervullen. De Waddenzee, het IJssel
meer en de aangrenzende delen van de 
Noordzee moeten bestuurlijk worden inge
deeld. Gezien de schaal waarop met name 
ruimtelijke en economische ontwikkelingen 
plaatsvinden is het niet verantwoord 
Noord-Holland op te delen.

VOORHAVEN IJMUIDEN
Gestreefd zal worden naar optimale ont
wikkelingsmogelijkheden voor het Amster
damse havengebied binnen de pieren van 
IJmuiden. Voor de langere termijn zal ge
pleit worden voor een nationaal haven
gebied met een differentiatie in taken 
tussen Rijnmond en IJmönd. Binnen het 
kader van die differentiatie zal een Voorha
ven overbodig blijken.

WERKGELEGENHEID EN 
BEDRIJFSONTWIKKELING
De werkgelegenheid zal in kwantitatieve, 
maar vooral in kwalitatieve zin bevorderd 
worden. Vooral in de groeikernen zal de 
werkgelegenheid aan de arbeidsmarkt aan
gepast worden.
Gestreefd wordt naar een optimale be
nutting van de bouwcapacitit en continuï
teit in de bouwproductie. Ter bevordering 
van een gezonde ontwikkeling van de mid- 
denstandssector, ook op langere termijn, 
zal het distributie-planologisch onderzoek 
worden gestimuleerd.
Naast eisen van een gezonde bedrijfs
ontwikkeling in land- en tuinbouw dient in 
de Noordhollandse situatie rekening te 
worden gehouden met de noodzaak van 
behoud van natuur en landschap met 
erkenning van het feit dat een belangrijk 
deel van de bevolking afhankelijk is van 
land- en tuinbouw. De werkzaamheden ter

bevordering van de sanering van verouder
de agrarische structuren zal worden gecon
tinueerd.

ENERGIE EN GRONDSTOFFEN
Kerncentrales worden onaanvaardbaar ge
acht zolang niet op overtuigende wijze is 
aangetoond dat de afvalveiligheidsproble- 
matiek is opgelost.
Experimenten op het gebied van alterna
tieve energiebronnen en energiebesparings- 
methoden en de uitvoering daarvan (stads
verwarming, isolatie) worden gestimuleerd. 
Een energiebureau met wezenlijke moge
lijkheden wordt verder ontwikkeld. Er 
wordt naar gestreefd alle Noordhollanders 
onder gelijke voorwaarden water en elec- 
triciteit te verschaffen.

MILIEU
Het milieubeleid is gericht op de hand
having en zonodig verbetering van de kwa
liteit van bodem, water en lucht en, het 
bestrijden van geluidshinder. Dif beleid 
richt zich zowel op de natuurlijke als op de 
door de mens geschapen omgeving.

WELZIJN
Het provinciale welzijnsbeleid is erop 
gericht, dat iedere Noordhollander zeggen
schap en medebeslissing zal hebben in eigen 
woon-, werk- en leefsituatie. Ieders inzicht 
met betrekking tot zijn of haar menselijke 
verantwoordelijkheid en deelgenootschap, 
dient daarbij veelkleurig tot uiting te 
komen. Er wordt gestreefd naar gelijke 
mogelijkheden voor een ieder met speciale 
aandacht voor kansarme groepen.

AANNEMINGSBEDRIJF
OOGVLIET & ZN. B.V.

Burgerlijke- en Utiliteitsbouw
* NIEUWBOUW 
*VERBOUW+
* ONDERHOUD

ZWIJNDRÉCHT
Molenvliet 9 - Tel. 01850-26651-27034-24330.

TUINAANLEG
BINDER B.V. - RHOON

Aanleg en onderhoud van 
GEMEENSCHAPPELIJKE TUINEN, 

PLANTSOENEN, PARKEN, 
SCHOOLTUINEN etc.

- onderhoud van
groenvoorzieningen

- onkruidbestrijdingen
- kleigrond, teelaarde
- graszoden en
- graszaden
- bloembakken

Dorpsdijk 50-52 - Postbus 820 - RHOON 
telefoon 01890-6111*

- grond- en straatwerken
- drainages - rioleringen
- beplantingen
- windkeringen en 

afrasteringen
- aanleg grasgazons
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Maandelijkse brief van Unievoorzitter dr. L. M. van Leeuwen

Het CDA is voor Nederland niet 
meer weg te denken
Sinds wij elkaar de vorige keer ontmoetten is er met betrekking 
tot het CDA erg veel gebeurd. Vanzelfsprekend wil ik eerst aan
dacht geven aan het plotselinge vertrek van de heer Aantjes uit 
de Nederlandse politiek. Geschokt door hetgeen bekend werd 
over het oorlogsverleden van mr. Willem Aantjes, realiseer ik mij, 
dat onze gedachten en ons gebed bij hem, zijn vrouw en zijn 
kinderen behoren. Fouten uit 1944 en 1945 en bij het op es
sentiële punten verzwijgen daarvan in latere jaren noodzaakten 
tot de beslissing, die de heer Aantjes nam. Recht overeind blijft 
alles wat Willem Aantjes voor het CDA en daarmee voor politiek 
Nederland betekend heeft. Daar kunnen wij dankbaar voor zijn èn 
blijven.

Vandaag gaan wij over twee heel belangrijke zaken met elkaar 
praten. In de eerste plaats zal dat zijn over het rapport „Grond
slag en Politiek Handelen” en in de tweede plaats over de eva
luatie met betrekking tot de politieke samenwerking in CDA-ver- 
band tot nu toe. Van u wordt vandaag gevraagd ten aanzien van 
beide punten het groene licht te willen geven voor wat betreft het 
met elkaar verder gaan op het fusiepad naar het ene CDA toe. 
Over beide onderwerpen wil ik een paar dingen zeggen.

Het grondslagrapport, uitge
bracht door de CDA-commissie 
onder leiding van Baron Van 
Verschuer, heeft naar mijn me
ning volkomen terecht een zeer 
goede pers gekregen. Heel 
duidelijk blijkt, dat er binnen het 
CDA dankzij het rapport van de
ze commissie geen meetlat-dis- 
cussie meer hoeft plaats te heb
ben. VVij rijn e r  b innen  het CDA 
met om elkaar in het o p en b aa r 
een geloofsbelijdenis te laten 
afleggen. Heel duidelijk is overi
gens in dit verband, dat de con- 
cept-statuten van het CDA aan
geven, dat de leden van het CDA 
geacht worden in te stemmen 
met de grondslag. Een vraag, die 
hier en daar opdoemt is, of de 
politieke overtuiging binnen de 
huidige discussie over de grond
slag niet veel meer aandacht zou 
moeten krijgen. Ik ga er vanuit, 
dat de betrokken CDA-commis
sie het bij het rechte eind heeft 
door te stellen, dat de politieke 
overtuiging een zaak in bewe
ging hoort te zijn.
Die politieke overtuiging komt tot 
uitdrukking in zaken als ver
kiezingsprogramma’s, in pu
blicaties van het CDA, en vooral 
ook in het handelen intern en 
naar buiten toe van allen, die bij 
het CDA betrokken zijn. Ik heb

geen behoefte binnen de huidige 
grondslagdiscussie over de poli
tieke overtuiging meer te vatten. 
De heer Van Verschuer is bereid 
vandaag de discussie in uw 
Unieraöl te begeleiden en u en 
ik weten, dat wij daardoor op een 
heel goede wijze begeleid wor
den. Het is de bedoeling, dat u 
vandaag de u thans ter vergade
ring uitgereikte concept-resolu-
t io  b o U iik t o n  j|( 7 ^ | j  h f i f  h ij^ n n H o r
op prijs Stellen, indien u de be
reidheid zou hebben die resolu
tie te aanvaarden. Het is de be
doeling, dat de hoogste partij-or- 
ganen van ARP en KVP, die ook 
vandaag in vergadering bijeen 
zijn, dezelfde resolutie over de 
grondslag aanvaarden.
Met betrekking tot de politieke 
evaluatie is natuurlijk erg veel te 
zeggen. Ik wil in de eerste plaats 
duidelijk maken, dat bij die eva
luatie wij niet alleen moeten kij
ken naar hetgeen politiek bedre
ven wordt in de Tweede Kamer
fractie en in kabinet en in de wis
selwerking tussen die beiden, 
maar wel degelijk ook naar al die 
andere plaatsen en instellingen, 
waar het CDA politiek bedrijft. De 
noodzakelijke verdieping breng 
ik aan, omdat immers ook in ge
meenten en provincies vaak al 
jaren lang binnen het CDA poli

. . .  Dit nummer. . .
Dit nummer van ,,de Nederiander” is een leden-contactblad 
vandeCHU. Het is toegezonden naar alle leden van de Unie. In 
het bedrag van de jaarlijkse contributie is namelijk inbegrepen 
de toezending van tien nummers van het leden-contactblad 
,,de Nederlander ’ dat tienmaal per jaar verschijnt.
In dit nummer van ,,de Nederlander” is opgenomen het com
plete CDA-rapport,,Grondslag en politiek handelen”. Dat rap
port heeft de instemming van de Unieraad van de CHU en de 
partijraden van KVP en ARP. Het is de bedoeling, dat de leden 
van de drie christen-democratische partijen thans het rapport 
lezen, bestuderen en bespreken in de eigen plaatselijke en 
regionale groepen (kiesvereniging, statenkringvereniging en/ 
of kamerkringvereniging. De opmerkingen, die daarbij ge
maakt worden, zullen, in de loop van volgend jaar in de top
organen van de drie partijen besproken worden.

,,de Nederlander” verschijnt niet alleen als leden-contactblad 
van de CHU. ,,de Nederlander ” komt ook driemaal per maand 
uit als christelijk-historisch weekblad. Daarop kunnen Uniele
den en belangstellenden zich abonneren, tegen de prijs van 
dertig gulden per jaar. Proefnummers aanvragen bij; admini
stratie Uniepers (uitgeefster van ,,de Nederlander”), Van De- 
venterlaan 49 te Voorburg.

tiek wordt samengewerkt. Ik hoor 
en zie over die samenwerking 
eigenlijk altijd heel goede be
richten. Dat is een beklemtoning 
van het feit, dat het CDA voor ons 
land niet meer is weg te denken. 
De basis heeft ja gezegd tegen 
het CDA en wil, zoals ik dat kan 
bekijken, ook ja blijven zeggen. 
Wij hebben in de Eerste Kamer 
bij de Algemene Beschouwingen 
zeer duidelijk kunnen constate
ren, hoe de fractieleider van het 
CDA daar op zeer duidelijke, 
constructieve wijze het kabinet

Het zal bepaald voor het kabinet 
een verademing geweest zijn te 
horen, hoe in die sector van onze 
Staten Generaal het kabinet 
wordt tegemoet getreden. Wij 
hebben de laatste tijd naar mijn 
mening te veel geluiden gehad 
vanuit de Tweede Kamer van het 
CDA om te kunnen stellen, dat 
daar éénduidig en duidelijk CDA- 
politiek wordt bedreven. De in
terviews, die enige tijd geleden in 
tal van bladen door een aantal 
CDA-kamerleden werden gege
ven, hebben naar mijn mening 
het CDA in de publieke menings
vorming kwaad gedaan. De re
cente opiniepeilingen, die een 
neerwaartse tendens aangeven 
voor het CDA laten naar mijn 
mening zien, dat juist door dat 
geharrewar in de fractie het Ne
derlandse publiek moeite heeft 
het CDA steeds in positieve zin 
te blijven volgen. In dit verband 
wil ik onderstrepen, hoe enorm 
belangrijk het is, dat de nieuw 
gekozen leider van de Tweede 
Kamer-fractie van het CDA zo 
spoedig mogelijk als zodanig 
aan de slag kan gaan. De heer 
Lubbers heeft politieke ervaring 
en ongetwijfeld capaciteiten tot 
samenbinding en hij kan op een 
goede wijze het beleid ook voor 
het Nederlandse publiek duide
lijk maken. Met stromingen bin
nen het CDA, die er natuurlijk zijn 
en ook zullen blijven, kon minder 
rekening worden gehouden. De 
fractie moest bij de keuze vanite 
nieuwe fractieleider de kans krij
gen diegene te kiezen, die naar 
haar mening de beste aanvoer
der zal zijn.
Met betrekking tot het kabinets- 
beieid ook een paar opmerkin
gen: In de eerste plaats realiseer 
ik mij, dat dit kabinet thans vrijwel 
een jaar bezig is. Er waren in de 
zeer lange periode tussen de val 
van het kabinet Den Uyl en het 
optreden van het nieuwe kabinet 
natuurlijk tal van punten blijven 
liggen. Daar heeft het kabinet in 
eerste instantie orde in aan 
moeten brengen. Ik acht het be

grijpelijk, dat het kabinet daar
naast eerst gemeend heeft een 
beleid te moeten formuleren met 
betrekking tot de sociaal-eco- 
nomische politiek. In onze wat 
onrustige samenleving met een 
economische teruggang en een 
steeds dreigend verdergaand 
belang van de overheid in het 
totaal van de nationale bestedin
gen moet lijn gebracht worden. 
Daar heeft dit kabinet met Bestek 
’81 een zeer duidelijke stap ge
zet.
Ik betreur het, dat het zo lang 
heeft moeten duren, voordat Be
stek ’81 door het kabinet met de 
Kamer kon worden besproken. Ik 
ben ervan overtuigd, dat het Ne
derlandse volk bij goede voor
lichting bereid is een offer te 
brengen, in dien zin, dat men wat 
minder stijging in inkomen krijgt 
dan tot nu toe normaal werd 
geacht. Ik begrijp niet, waarom 
ook vandaag nog steeds ge
sproken wordt over bezuinigin
gen. Het gaat toch eigenlijk al
leen maar om vermindering van 
extra groei in persoonlijke beste
dingsmogelijkheden; nergens 
wordt aangegeven, dat zeker 
voor de kwetsbare groepen
van koopkracht.
Ik heb eerlijk gezegd niet goed 
begrepen, waarom vlak voor de 
essentiële onderhandelingen 
tussen kabinet en sociale part
ners met zoveel spoed twee 
wetsontwerpen bij de Tweede 
Kamer moesten worden inge
diend. Men had toch kunnen 
weten, dat dat de onderhande
lingen ernstig zou verstoren. 
Terecht stelt het kabinet, dat 
wetgeving een zaak is van het 
parlement en uiteraard niet van 
werkgevers en werknemers. 
Meer rust in de besprekingen 
zou toch zijn gebracht, indien 
men met het indienen van de 
wetsontwerpen gewacht zou 
hebben, totdat definitief geble
ken zou zijn, dat de onderhande
lingen niet konden leiden tot een 
centraal akkoord. Heb ik zoéven 
een paar wat kritische opmerkin
gen gemaakt over het kabinets
beleid, dan wil ik nu wel graag 
zeggen, dat ik in mijn beoorde
ling van het kabinetsbeleid uit
eindelijk uitgesproken positief 
ben. Wij horen wel eens de op
merking, dat dit kabinet te weinig 
uitstraalt van de kleur en warmte, 
zoals die te vinden waren in het 
CDA-programma ,,Niet bij brood 
alleen”. Ik wil er op wijzen, dat 
het kabinet in staat gebleken is 
nu al een duidelijke oplossing te 
vinden voor drie van de vier in
dertijd zo genoemde hervor
mingsvoorstellen. Voorstellen, of 
zelfs al definitieve regeling van 
WIR, OR en VAD zijn door dit 
kabinet gerealiseerd; de aan
dacht en uitbreiding van de de- 
fensie-uitgaven is in overeen
stemming met het CDA-pro- 
gramma en het is zo, dat dit pro
gramma met betrekking tot de 
sociale zekerheid dieper groef 
dan wat het kabinet tot nu toe 
heeft voorgesteld.
Met betrekking tot de ontwikke
lingshulp is dit kabinet duidelijk 
bezig met een beleid, waarbij 
vooral landen, die de mensen 
vooruit willen brengen, een kans 
krijgen. Ik constateer, dat dit ka

De maandelijkse brief 
van de voorzitter van de 
CHU, dr. L. M. van Leeu
wen, die in dit decem- 
ber-nummer van het le
dencontactblad „de Ne
derlander” wordt opge
nomen, is de letterlijke 
tekst van de openings
toespraak, welke de 
Unievoorzitter hield op 
de op zaterdag 9 de> 
cember jongstleden te 
Utrecht gehouden ver
gadering van de 
Unieraad.

De toespraak had onder 
meer betrekking op de 
actuele politiek, maar 
ook op de besprekingen 
welke de Unieraad op 
zijn vergadering zou 
gaan houden. Bij het le
zen van de maandelijkse 
brief moet dit bedacht 
worden.

binet het goed doet en in staat is 
tot een beleid dat iedereen, die 
zich baseert op ons CDA-pro
gramma, behoort aan te spreken. 
Ik kom daarom voor wat betreft 
dit kabinet tot een zeer ruime 
voldoende. Ondanks het, wat ik 
hierboven genoemd heb, ge
harrewar binnen de CDA-fractie 
moet toch wel geconstateerd 
worden, dat gedurende het hele 
afgelopen jaar de CDA-fractie 
het kabinet bepaald niet in de 
steek heeft gelaten. Wanneer u 
met mij er op vertrouwt, dat er 
®®9„lractieJeider„gpypö^^fï,j;{y 
zoveel mogelijk als een éénheid 
op te stellen in een positief-kri- 
tisch gerichte instelling ten op
zichte van het kabinet, dan durf ik 
te stellen, dat ook vanuit die in
valshoek het standpunt ingeno
men kan worden, dat de politieke 
samenwerking tot nu toe geen 
belemmering inhoudt, om op het 
fusiepad door te gaan.
Met betrekking tot de abortus wil 
ik ook nog iets zeggen. U weet, 
dat ik beklemtoond heb, dat het 
CDA ook binnen de eigen ach
terban zorg moet dragen voor 
een heel serieuze begeleiding 
van het binnenkort te verwach
ten wetsontwerp. Ikzelf heb in dit 
verband ook bespreking bepleit 
op het CDA-congres, dat op 20 
januari a.s. zal worden gehou
den. Ik kan u thans met stellig
heid zeggen, dat de zekerheid 
ook bij mij aanwezig is, dat het 
CDA inderdaad die serieuze be
geleiding gaat verzorgen. In een 
aparte vergadering van het Da
gelijks Bestuur van het CDA zal 
deze zaak besproken worden. 
Op het CDA-congres, indien het 
wetsontwerp is gepubliceerd, zal 
bij de politieke beschouwing en 
in de discussie daarna ruimte 
worden gegeven aan de abortus. 
Voorts wordt aan een vergade
ring gedacht van het Algemeen 
Bestuur van het CDA, die gewijd 
zal zijn aan de behandeling van 
de abortus. Ik kan het met deze 
lijn volledig eens zijn. Ik ben blij, 
dat men in brede gelederen bin
nen het CDA zich realiseert, dat 
de abortus een zaak is, die echt 
niet alleen politici raakt, maar 
ook allen, die het CDA zo positief 
steunden in mei 1977.
Dames en heren, ik zou nog veel 
meer kunnen vertellen en willen 
zeggen. U weet, dat de lijn van uw 
bestuur met betrekking tot de 
vergaderingen met u is, dat u zo
veel mogelijk aan het woord kunt 
komen. Ik reken op een con
structieve en dus echte Unie-dis- 
cussie en verklaar deze verga
dering van de Unieraad voor 
geopend.
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Kerstfeest -  Feest voor de Wereld
Kerstmeditatie, moet dat?
V e r p f i c h t i r i g  © f  y i t d a g i n g

Ja, wat vindt u lezér(es), na
tuurlijk in dit nummer, dat te
gen Kerstfeest verschijnt, een 
meditatie? Of zegt u, och 
zoiets kun je in deze weken 
verwachten maar voor mij 
hoeft het niet? ’t Kan ook zijn 
dat u zegt; ,,daar hebben we 
de kerkbodes enz. voor, in dit 
blad hebben we alle ruimte 
nodig voor de harde politieke 
vragen!”
Ik denk dat we juist als CDA 
en temidden van een discus
sie over het rapport van de 
CDA-Commissie Grondslag 
en Politiek handelen, de ver
plichting hebben om het me
diterend element in ons,,poli
tieke” leven te brengen.
Het Evangelie kan geen 
richtsnoer voor ons politiek 
handelen zijn wanneer we 
niet telkens met de bijbel zelf 
bezig zijn. Ik denk dat het 
noodzakelijk is om voortdu
rend vanuit de practische 
vragen waarmee we bezig 
zijn naar de bijbel te gaan en 
omgekeerd, wel wetende dat 
pasklare antwoorden meestal 
niet gevonden worden maar 
wel de geest van waaruit ge
handeld moet worden en de 
richting waarnaar gesproken, 
geschreven en geleefd moet 
worden. Tegelijkertijd is een 
meditatie een uitdaging. Wat 
zullen we anno 1978 mogen 
of moeten zeggen? Ik heb 
een poging gewaagd als hulp 
en begeleiding zowel van het 
politiek handelen. Al schrij
vende dacht ik wel eens dat ik 
meer tot mezelf dan tot een 
ander sprak. Misschien moet 
datgene dat ik tot mezelf zeg 
ook tot anderen gezegd wor
den.
Ik wil liever elementen noe
men.

KERSTFEEST VOOR U
Het lijkt misschien een gekke 
vraag wanneer We tot iemand 
zeggen: wat betekent Kerst
feest eigenlijk voor u. Velen 
zullen antwoorden, de ge
boorte van Christus of een 
tekst citeren. Misschien zijn er

die eerlijke zeggen vooral ge
zelligheid, familie bij elkaar, 
vrije dagen.
Wij vieren Kerstfeest zo luidt 
de uitdrukking. Maar Kerst
feest is Christusfeest. In 
Amerika bestond een aantal 
jaren geleden de slogan: Put 
Christ in your Christmas. Het 
Kerstfeest was zo gecom
mercialiseerd, een nadruk op 
cadeautjes, feesten, etentjes, 
enz. dat Christus uit het 
Kerstfeest verdwenen leek. 
We kunnen daarover de 
schouders ophalen maar we 
kunnen ook heel goed eens 
bij onszelf nagaan wat Kerst
feest werkelijk betekent. Ik 
denk dat christen-democra- 
ten daardoor telkens moeten 
gekenmerkt zijn dat ze niet in 
de eerste plaats een pro
gramma volgen maar met een 
bron verbonden zijn en die 
bron bepaalt hun politieke 
overtuiging. God viert ih 
Christus feest met ons, dat is 
Kerstfeest.

Je zou misschien aan je 
vrouw, je man, je kinderen, je 
beste vrienden moeten vra
gen: Hoe komt mijn kerst- 
feestviering -  mijn kerst
stemming bij jou ,,over”. Mer
ken onze familieleden onze 
collega’s iets van het beslis
send karakter van het Kerst
feest. Het Woord vlees ge
worden?
In de bijbel is er steeds een

Gij dat ik ben? Wordt ons poli
tiek handelen niet vooral be
paald door het feit dat Hij on
der ons gewoond heeft?

GODS LIEFDE VOOR DE 
WERELD
Kerstfeest is vooral een ker
kelijk feest -  geen vollere ker
ken dan in de  kerstnacht- 
dienst en op eerste kerstdag. 
Elke vereniging viert Kerst
feest, knus met elkaar. Ik 
weet wel dat erin dit opzicht 
de laatste jaren allerlei door
braken hebben plaats
gevonden, volkskerstzang, 
kerst-inns, enz enz.

Toch denk ik dat we vooral in 
de kersttijd tegen elkaar 
moeten zeggen dat God zo 
lief de wereld had dat Hij Zijn 
eniggeboren Zoon gaf (Joh. 
3:16). Kerstfeest vieren is 
geen eiland, je eens even te
rugtrekken uit de wereld uit 
alle narigheid en zorgen. 
Kerstfeest is geen eiland 
maar een oase. Een plaats 
waar water is en schaduw 
waar je je klaar maakt om de 
reis voort te zetten.
De mensen van de wereld 
moeten van de mensen van 
de kerk horen en .. . zien en 
merken . . .  dat het God om de 
wereld gaat. De christen weet 
dit. Daarom is hem de gang 
van zaken in de wereld niet 
onverschillig. Hoe er geleefd 
wordt, hoe er geleden wordt, 
hoe er gehandeld wordt. 
Daarom voelen we ons be
trokken bij alle vragen van de 
volkerengemeenschap en 
van het milieu. Deze wereld is 
Gods wereld. En in deze van 
God zich afkerende wereld 
zendt God Zijn Zoon. Daarom 
zal de buiten de geloofsge
meenschap opgegroeide 
merken hoezeer de christen 
op de wereld gericht is.

GEEN PLAATS
Velen hebben het honderden 
malen gehoord, gelezen: en 
legde Hem in een kribbe, om
dat voor hen geen plaats was 
in de herberg. Geen plaats in 
de herberg, geen plaats om te 
leven in Bethiehem, Egypte, 
notabene Egypte, wordt het 
toevluchtsoord. Geen plaats 
in Israël. Geen plaats in het 
godsdienstige maatschappe
lijke en politieke leven van die uagen. ue geiuviyen uuio,.,.,
deze Koning niet. Zo zeer was 
aan eigen vroomheid vorm 
gegeven, zozeer was een be
paalde uitleg van de schrift 
vastgesteld dat toen Hij kwam 
er geen plaats was. Maar de 
herders -  het schorriemorrie 
van die tijd, begrepen het. En 
de wijzen uit het oosten ook. 
Daar Hij, voor wie geen plaats 
was heeft ruimte geschapen 
voor alle verdrukten, Jezus is 
de ruimte schepper in nieuwe 
verhoudingen, naar de Sa
maritanen en naar de tol
lenaar evenals naar de 
hoofdman van Kapernaum. 
Jezus schept ruimte tegen

over de wet. De genezing op 
de sabbat, het aren plukken 
op de sabbat. Ik ben, zegt hij, 
niet gekomen om de wet te 
ontbinden maar om te ver
vullen. Bij Jezus was er altijd 
plaats.
Daarom zal er altijd een 
christendemocratisch appèl 
uitgaan om plaats te maken 
voor allen voor wie in deze 
wereld geen plaats is. En dat 
zijn er nog al wat. Daarom zal 
het CDA in de weer zijn voor 
gastarbeiders en Surinamers 
en Molukkers in ons land, op
dat allen die hier wonen 
ruimte hebben. Daarom zal er 
zorg zijn over meeleven met 
een waar mogelijk handelend 
optreden voor allen dié geen 
voldoende ruimte hebben in 
deze wereld om te leven.

""In dictatoriaal geregeerde 
landen, in landen waar de 
huidskleur de mogelijkheden 
bepaalt, in landen waar een 
kleine groep onevenredig 
veel land bezit, de CDA-ers 
zullen gekend worden als 
mensen die er altijd op uit zijn 
om de verdrukten ruimte te 
scheppen. En ze zullen zich
zelf voortdurend afvragen of 
ze wel voldoende ruimte ge
ven.
Dat er voor Jezus geen plaats 
was in een duidelijke waar
schuwing; denk niet te vlug of 
te gemakkelijk dat dat in jouw 
leven wel het geval is. Jezus 
zijn plaats geven betekent 
hem laten regeren.

VERVULLING
Het vierde en laatste element 
dat ik wilde noemen is vervul
ling. God komt in Jezus Zijn 
belofte na. Het Woord is
*.*lo<%c»Qö\AynrHon, ö n  h o t  h oc?ft
onder ons gewoond (Johan- 
nes1:14).
Een nieuwe bladzijde is om
geslagen. De verwachting 
werd werkelijkheid. Nu gaan 
andere wetten heersen. God 
regeert door het zwakke 
kwetsbare kind. Schijnbaar te 
vernietigen, maar in de prak
tijk onoverwinnelijk. Zo is God 
bij de mensen in de zwakte 
van het Kerstkind. De chris
tenpoliticus zal altijd een extra 
zwakke kant hebben omdat 
uit Gods geboden en geloften 
geleefd moet worden. In de 
politieke overtuiging moet de 
gezindheid worden aange

nomen die ook in Jezus 
Christus was (Philippenzen 
2:5).
Dat valt niet mee. Oog om oog 
en tand om tand is veel duide
lijker en veel eenvoudiger. De 
evangelische normen even 
opzij zetten zal vaak voor de 
hand lijken te liggen.
De CDA-leden zullen, dunkt 
me, tot hun politieke leiders 
moeten durven zeggen: 
Wees maar kwetsbaar, wees 
maar eens niet te con
sequent, durf terug te treden, 
een mening te herzien enz, 
wanneer je meent in je hart 
dat het evangelie dat vergt. 
We hebben geen stoere 
leiders nodig die het allemaal 
zo goed weten en die voor 
andere partijen geen goed 
woord over hebben, of die 
menen dat eigen ontwerpen 
altijd de beste zijn. Neen, we 
hebben mensen nodig die 
duidelijk zichtbaar leven na 
Kerstfeest. God heeft zich in 
Zijn Zoon tot ons gewend. En 
daarbij nooit vergeten dat Je
zus Christus kwam als een 
kind. Alleen wie naar Bethie
hem gaat en aanbidt en zich 
geeft (goud, wierook, mirre), 
ervaart de vervulling.
De vervulling van Gods be
loften met Kerstfeest opent 
het oog voor de verwachting. 
Een andere wereld. De we
reld waarin het kruis geplant 
is. Maar waarin de opstanding 
is geschied. Kerstfeest is een 
mijlpaal.
De kaarsen branden op en 
het groen verwelkt, de kerst
bomen worden verbrand 
maar het wezenlijke is ge
schied, God is mens gewor
den.
Het kan niet anders of bij elke 
wet, bij elke begroting, bij elk 
beleidsplan, zullen we ons 
opstellen vanuit de Kerst- 
feest-ervaring. Immanuël, 
God met ons.
Terecht mogen allen die niet 
het evangelie als richtsnoer 
van het politieke handelen 
aanvaarden verwachten dat 
ze het van onze gezichten 
kunnen aflezen aan de toe
spraken kunnen horen en in 
de daden kunnen merken. 
Kerstfeest geen eiland, wel 
een oase. Kerstfeest, feest 
voor de wereld.

ds. A. de Haan.

Het CDA-rapport

Gespreide verantwoordelijkheid

wif een christen-democratische bijdrage zijn aan de discussie 
over de

ECONOMISCHE ORDE
Het rapport (ruim 170 bladzijden) bepleit een ingrijpende her
groepering van verantwoordelijkheden ten aanzien van de 
grote sociaal-economische vragen van deze tijd. Meer verant
woordelijkheid leggen binnen ondernemingen, op bedrijfsni
veau en in de regio.

Het rapport bespreekt uitvoerig de taak van de overheid, van de 
organisaties van werkgevers en werknemers, en besluit met 
een strategie van verandering: een krachtig appèl op mensen 
(en organisaties) en een pleidooi voor wijzigingen in de zeg
genschapsverhoudingen.

Het rapport is opgesteld door een werkgroep van de drie we
tenschappelijke instituten van het CDA, bestaande uit de heren 
prof. P. A. J. M. Steenkamp (voorzitter); S. Th. van Bijsterveld; 
drs. G. Gerritse; mr. J. Hollander; drs. P. H. A. Klep; J. Lanser; 
Ir. J. W. M. van Rooij; drs. B. J. Udink; dr. J. de Vries; prof. dr. A. 
Wattel; prof. drs. J. Weitenberg; prof. dr. H. J. van Zuthem; drs. 
H. Borstlap (rapporteur/secretaris) en drs. A. H. A. Veenhof 
(co-rapporteur).

Het rapport kost ƒ 16,- inclusief verzendkosten en is te bestel
len via; giro 604500 ten name van De Savornin Lohmanstich- 
ting te Den Haag.

Herinneringen aan afgeiopen jaar
Het jaar 1978, het jaar van de 
gemeenteraadsverkiezingen, 
loopt spoedig ten einde.
Het jaar 1979, het jaar van de 
Europese verkiezingen, nadert. 
Wat van de raadsverkiezingen 
overblijft, is de herinnering aan 
het betrekkelijk zeer gunstige re
sultaat in het algemeen.
De herinnering blijft ook aan al 
diegenen, die vaak na een lange 
staat van dienst, afscheid namen

van het werk als lid van de ge
meenteraad, om plaats te maken 
voor jongeren.
Veel christelijk-historische 
raadsleden vertrokken dit jaar. 
Om hen allen en hun werk te 
eren een foto, en wel die van het 
afscheid van de heer L. S. van 
Rooy als lid van de gemeente
raad van Maartensdijk.
De heer Van Rooy was ruim 28 
jaar lid van de gemeenteraad.

waarvan velejaren voorzitter van 
de CHU-fractie en 13 jaar wet
houder. Bij zijn afscheid is hij on
derscheiden met de eremedaille 
in goud, behorende bij de orde 
van Oranje-Nassau. Het was de 
burgemeester, die de heer Van 
Rooy (rechts op de foto) de ere
medaille opspelde.

Wie niet werken mag 
zal ook niet eten 
naar school gaan  
beter worden 
vrijer worden 
wijzer worden 
mens zijn

rorden f
Latijns Amerika heeft 
miljoenen werklozen

Solidaridad vraacft 
Werk en gerechtigheid 
voor iedereen

Den Haag, Giro 1804444
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Abortus en Bestek ’81 
blijven aandacht trekken
door: drs. G. van Leijenhorst, vice-voorzitter CDA-fraktie Tweede Kamer

De regering heeft gemeend, voordat het door het kabinet una
niem vastgestelde wetsontwerp inzake de abortusregeling naar 
de Raad van State gestuurd zou worden, een persbericht, be
vattende de hoofdzaken van het ontwerp, naar de Tweede Kamer 
te zenden. Daarmee is onder meer bereikt dat de samenleving 
schoksgewijs met het voornemen der regering wordt gecon
fronteerd.
Eén ding staat vast: wij kunnen op dit moment nog niet over het 
wetsontwerp als zodanig een oordeel vellen. Dat kan pas ge
beuren nadat het in zijn geheel bij de Kamer is ingediend.

Niettemin bevat het desbetref
fende persbericht al zoveel in
formatie, dat het de gemoederen 
in beweging heeft gebracht. 
Leggen we het naast ons CDA- 
program, dan is er een significant 
verschil. Het is mede op grond 
daarvan ook begrijpelijk dat 
Unievoorzitter dr. L. M. van 
Leeuwen een discussie op het 
CDA-congres van zaterdag 20 
januari a.s. niet onwenseiijk 
vindt. Hoe is nu de opvatting van 
de CDA-fractie in de Tweede 
Kamer is de vraag die teikens 
gesteid wordt.

VOORLOPIG
Er is siechts een vooriopig oor- 
deei te geven, omdat we aiieen 
nog maar beschikken over een 
persbericht.
Bedacht moet worden dat we 
thans in een impasse verkeren. 
Er is een wet die niet werkt. We 
leven wat de abortuspraktijken 
betreft in een toestand van anar
chie. Drie initiatief-wetsontwer-  ̂
pen hebben de eindstreep niet 
bere ik t. H e t re g e e ra kko o rd  stel- 
de vast dat de regering met een 
regeiing moest komen, anders 
was de Tweede Kamer weer aan 
de beurt. Welnu, de regering 
heeft woord gehouden en komt 
dus spoedig met een wetsont
werp. Dat is de praktisch-poli- 
tieke kant.
Mijn volgende opmerking is van 
ethische aard. Kun je dit wets
ontwerp, dat abortus tot de grens 
van de levensvatbaarheid mo- 
geiijk maakt, zonder dat er een 
sluitende toetsingsprocedure te
genover staat, voor je rekening 
nemen? Welke gebieden ontsiuit 
je daarmee . . .  welke dan als een 
open schootsveld onder het be
reik komen van die krachten, die 
het menselijk ieven in de grond 
der zaak niet meer ernstig willen 
nemen?

ANDERE MOGELIJKHEDEN
Ik geloof dat het conflict waarin 
ieder iid van de fractie zich be
vindt zo wel ongeveer ge
schilderd is. Van belang is daar
bij de vraag, weike andere mo
gelijkheden er zijn om abortus te 
voorkomen. Te denken valt hier
bij aan een goede voorlichting, 
aan een goede begeieiding, aan 
de beschikbaarsteiling van anti
conceptiva, maar ook aan een 
zodanige sociale en maatschap
pelijke hulpverlening, dat alle al
ternatieve mogelijkheden terza
ke benut worden. In dit verband 
sluit ik me gaarne aan bij hetgeen 
in een CHJO-resolutie is vast
gelegd.

ANDERE GRENZEN?
Bij de uiteindelijke beslissing zal 
ook de opvatting omtrent de taak 
van de overheid waarschijnlijk 
een niet geringe rol spelen. 
Bijvoorbeeld is de vraag rele
vant: moet -  of beter mag -  de 
overheid andere grenzen trek
ken dan de christen op grond van 
de Bijbel voor zichzelf behoort te 
trekken? Öf anders gezegd: moet 
de overheid het volksbewustzijn 
-  wat dit ook moge zijn -  volgen 
en daarbinnen ruimte laten voor

ieders verantwoordelijkheid -  of 
heeft de overheid naar het CHU- 
beginselprogram als dienaresse 
Gods een evangelische op
dracht die door zijn beloften en 
geboden duidelijk genormeerd 
is?
Dit zijn vragen, welke naar mijn 
oordeel, ook in dediscussie rond
om de abortus niet achterwege 
mogen blijven!

NOG GEEN LAATSTE WOORD
Bestek ’81 blijft de gemoederen 
bezighouden -  in de Tweede 
Kamer, maar zeker ook daar
buiten. Wie de discussies van de 
algemene politieke en financiële 
beschouwingen van begin ok
tober heeft gevolgd, zal ook wel 
de konklusie getrokken hebben, 
dat het laatste woord over de in
vulling van Bestek ’81 nog lang 
niet was gesproken.
Met een belangrijk onderdeel 
van Bestek ’81 is in de afgelopen 
maanden gestaag voortgang 
gemaakt: dat is de beperking van 
de groei van de overheidsuitga
ven in engere zin -  welke beoer- 
Klng im rntjTo n a a i ueaiag krijgt bij 
de behandeling van de ver

schillende begrotingshoofdstuk
ken. Deze behandeling is nog 
niet voltooid, maar tot dusver in 
de Tweede Kamer niet op be
langrijke punten afgeweken van 
de hoofdlijnen, die het kabinet 
heeft uitgezet.

Ik verwacht ook niet dat dat zal 
gebeuren met de nog te behan
delen begrotingshoofdstukken, 
met de mogelijke uitzondering 
van de begroting voor volkshuis
vesting en ruimtelijke ordening, 
waarin nog financiële ruimte ge
schapen moet worden voor de 
bouw van een groter contingent 
woningwetwoningen dan voor
zien in de begroting om te vol
doen aan een daartoe strekken
de motie van de Kamer.
Veel moeilijker ligt de zaak met 
betrekking tot de ombuiging van 
de groei in de ambtenarensala
rissen en de sociale uitkeringen. 
Reeds bij de algemene be
schouwingen in oktober heeft de 
CDA-fractie te kennen gegeven 
dat (hoezeer deze ombuiging 
ook noodzakelijk is) de gevolgde 
methodiek om zes maal halfjaar
lijks een half procent op die sala
rissen en uitkeringen te korten 
weinig fraai is: te grof, te wil
lekeurig, te veel onzekerheid 
scheppend.
Er kleven kennelijk tekortkomin
gen, aan het koppelingsme- 
chanisme waarmee die salaris
sen én uitkeringen worden vast
gesteld -  maar dan moeten die
f n i  i+ o n  H l i r H i - l i ju  ï r - c ' . ' o t ' i o g  h i e t  u e

sociale partners hersteld worden 
zodat ook nadien voor de betrok

kenen duidelijk is waar zij op 
kunnen rekenen. Bovendien 
hechten wij er grote waarde aan, 
dat bij deze hele operatie de 
koopkracht van de mensen met 
een inkomen tot en met modaal 
wordt gehandhaafd. De bedoel
de correctie van het koppelings- 
mechanisme (met inbegrip van 
de doorwerking van de bouw- 
cao) zal natuurlijk enige tijd in 
beslag nemen en niet vóór 1 ja
nuari a.s. voltooid zijn. Toch me
nen wij dat op 1 januari de om
buiging ook hier zijn beslag moet 
krijgen -1 9 7 9  mag niet een ver
loren jaar worden nadat al zoveel 
tijd verloren is gegaan. Om dit te 
verzekeren heeft de fractie voor
gesteld dat de regering met in
gang van 1 januari aanstaande in 
ieder geval alvast die maatrege
len zal nemen die moeten voor
komen, dat de sociale uitkerin
gen vanaf dat moment nog ver-

volking waaraan zij gekoppeld 
zijn en tevens moeten voorko-
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men, dat voor de ambtenaren
salarissen extra begrotingsmid
delen moeten worden oevonden.

Wij zijn steeds van mening ge
weest dat het overleg, dat ons 
inziens te vroegtijdig is afgebro
ken, zou moeten worden hervat 
om allerlei alternatieve voorstel
len, die ter tafel lagen en die tot 
belangrijke ombuigingen zouden 
kunnen leiden (ook onze fractie 
heeft vele alternatieven aange
dragen) in góede harmonie met 
elkaar te bespreken. Zulk over
leg dient dan wel plaats te vinden 
zonder de dreiging van allerlei
3g^®W"o1i'ïvel1ig"--zirn"'ên'-te-n 
zeerste dienen te worden afge
keurd.
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Het jongste nummer van 
„Vrouwengeluiden” staat in 
het teken van het afscheid van 
de presidente van de Centrale 
van C.H.-vrouwen, mevrouw

H. Tegelaar-Boonacker en het 
welkom voor de nieuwe presi
dente, mevrouw mr. M. Bel- 
lingwout-ROpdenburg.

Studiedag 
economische orde
Op zaterdag 13 januari 1979:
studiedag economische orde te Utrecht, jaarbeurscon
grescentrum

Onderwerp: het CDA-rapport ,,Gespreide verantwoordelijk
heid”, een bijdrage aan de discussie over de economische 
orde.
Inleiders: prof. dr. P. J. A. M. Steenkamp, prof. dr. H. H. 
Douben, L. Ester.
Kosten deelneming: ƒ15, -  over te maken op giro 21.95.300, 
ten name van Stichting Vormingswerk KVP, Den Haag. 
Inlichtingen: P. F. Dudink, KVP-bureau Den Haag,'telefoon 
070-653934.

JAARVERGADERING
Vervolgens wordt in ,,Vrouwen
geluiden” een kort overzicht ge
geven van wat op de jaarverga
dering van de CH-Vrouwen pas
seerde, onder meer de komende 
Europese verkiezingen en de 
bestuursverkiezingen.

Aan het slot van de jaarvergade
ring hield de staatssecretaris van 
justitie mevrouw mr. E. A. Haars 
een rede waarin zij de ingewik
kelde zaken bij Justitie schetste. 
Veiligheid, abortus en vluchte
lingen waren onderwerpen, door 
haar besproken.

VAN HET BINNENHOF
,,Van het Binnenhof” is het ver
volgverhaal van mevrouw H. 
Evenhuis-van Essen, lid van de 
Tweede Kamer. Deze keer 
kwam aan de orde de begroting 
van sociale zaken. Mevrouw 
Evenhuis maakt er melding van 
dat de mogelijkheid van pro-deo 
arbeid voor werklozen door be
middeling van Arbeidsbureau’s 
wordt onderzocht.

WIST U
vertelt over allerlei wetenswaar
digheden. Deze rubriek at
tendeert op het feit dat op 11 
maart 1979 de Teleac-cursus 
,,Vrouwenwijzer” start.

TENSLOTTE
In deze aflevering van Vrouwen
geluiden is tenslotte een op
somming te vinden van CDA- 
Vrouwen uit de CHU-kring, die 
een plaats hebben ingenomen in 
vertegenwoordigende lichamen. 
Wilt u Vrouwengeluiden lezen? 
Meldt u dan als lid van de Cen
trale of abonnee bij mevrouw A. 
Logt-Jalving, Boekweitlaan 25, 
Hoogeveen.

CDA-Congres
Op zaterdag 20 januari 
1979 komt het Congres 
van het CDA bijeen in het 
Haagse Congresgebouw. 
Aanvang 10.00 uur.
Veel aandacht zal worden 
geschonken aan het be
leid van het Tweede-Ka- 
merfractie.
Het Congres zal onder 
andere worden toege
sproken door de CDA- 
voorzitter, de CDA-frac- 
tievoorzitter en de minis- 
ter-president.
In beperkte mate is er voor 
belangstellenden gele
genheid het Congres bij te 
wonen. Zij kunnen zich 
vanaf 18 december a.s. 
telefonisch/schriftelijk op
geven bij het secretariaat 
van het CDA, Postbus 
85676, 2508 CJ Den, 
Haag; telefoon 070- 
647940.
Krajenbrink, secretaris 

CDA.

UNIEBUREAU
HET BUREAU VAN DE CHR. HIST. 

UNIE. Wassenaarseweg 7 
2596 BC 's Gravenhage is 

telefonisch te bereiken onder 
nummer 070-244516'

Adresveranderingen voor het 
ledenbestand en dus ook voor het 

10x per jaar verschijnend 
ledencontactblad ,,de Nederlander ' 

te zenden aan:
Bureau CHU. 

Wassenaarseweg 7.
2596 BC 's-Gravenhage. 
Telefoon (070) 244516.

Kantooruren van maandag t/m 
vrijdag 08.30 v.m. tot 16.45 n.m.

Het telefoonnummer-van de 
De Savornin'Lohmanstichting is: 

070-246791.
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Ga maar fietsen!
Het CDA heeft i n dit jaar wel iets van een bloem of een plant. In het 
vroege voorjaar stond het volop in bloei, gevolg succesvolle 
Statenverki ezi ngen.
In de voorzomer was het een stuk verder uitgelopen, resultaat 
een schitterende uitslag bij de Gemeenteraadsverkiezingen.
Nu diep in het najaar lijkt het meer op een kale stam met wat 
takken waarvan de bladeren afgevallen zijn.
Veel nieuws was niet best of zelfs triest en tenslotte was er 
recentelijk een enquete die verlies aangaf.
Waarop diverse commentatoren hun mening spuiden en dat ging 
dan soms in de geest van „ga maar fietsen met het CDA”. 
Daarbij is het overige niéuws, zowel nationaal als internationaal, 
ook al niet zo best. Temidden van de berichten valt er één bijzon
der op: in de V.S. wordt de benzine schaars. Dat zal wel zo hier en 
daar een lichte vrees verwekt hebben in de geest van dezelfde 
mogelijkheid bij ons, de mogelijkheid dat ’t niet alleen het CDA is, 
doch ’t hele land dat moet gaan fietsen.

Bij al dat sombere is er echter 
toch veel dat de moed er in kan 
houden. Straks komt het voor
jaar weer en waarschijnlijk staat 
het CDA dan opnieuw in bloei. 
Voorts ging het in het verleden 
ook wel eens op en neer in de 
politiek en daarbij komt nog dat 
christen-democraten van ouds
her kunnen fietsen! Dat blijkt uit 
een oude jaargang van ,,De Ne
derlander” en wel die van 1905. 
Daarin komen berichtjes voor die 
herinneringen opwekken aan de 
tegenwoordige situatie.
Het was toen aan de vooravond 
van de fusie waardoor de Chris- 
telijk-Historische Unie tot stand 
kwam (in 1908) en het zat 
„even” lelijk tegen met de lands- 
politiek.
’t is nu evenzo in de aanlooptijd 
naar de fusie (in 1980) waardoor 
het CDA tot stand zal komen, en 
er is „even” wat tegenwind. 
Doch op geen stukken na zo erg 
als in 1905, het is nu maar een 
enquete toen werden de Kamer
verkiezingen verloren. En 
hoe. . .?
Van de 58 zetels die de Katholie
ken, de AR en de CH tesamen in
minder dan i 0 verloren. Daar de 
Tweede Kamer toentertijd 100 
leden telde hield dit in het verlies 
van de meerderheid en het aftre
den van het kabinet (Ministerie- 
Kuyper).
Dat werd vervangen door een 
ander waarvan één der winnaars 
van de verkiezingen, de toenter
tijd bekende liberaal mr. H. 
Goeman Borgesius de feitelijke 
formateur was, hoewel hij er zelf 
buiten bleef. En de naam van de
ze politicus is weer verbonden 
aan iets nieuws in de ver
kiezingsstrijd. Het ging toen al
lemaal nog heel anders toe dan 
nu: géén T.V., géén radio, géén 
stickers en géén ballonnen enz. 
Het meeste daarvan bestond 
nog niet.
Daarvoor in de plaats waren er 
echter de gelegenheidsdichters 
die de pen ter hand namen om 
hun medestemgerechtigden aan 
te sporen een ,,goede” keuze te 
doen. Een paar voorbeelden 
daarvan -  dus uit 1905 -  ziin:
(Wijze: Wij leven vrij, wij leven 
blij)
,,Op, burgers! ten verkiezings
strijd,
Voor God en ’t Vaderland;
Aan ’t hoge doel uw kracht ge
wijd . . . ” enz.
Of wat denkt u van:
,,Ja Kuyper blijft aan ’t roer van 
Staat,
Tot schrik der rode bent.
De man die 't volk zijn rechten 
laat,
De werkman red met raad en 
daad.
Maar als men dol aan ’t muiten 
slaat,
Zijn plicht van orde kent.”
Een en ander loog er dus niet 
om. Doch onder de tegenstan
ders waren er ook dichters en 
nog andere vernuftige geesten. 
Daaronder een (of enkele) aan
hangers van de voormelde mr. 
Goeman Borgesius.
Die brachten een nieuw element 
in de verkiezingsstrijd en wel iets 
wat tegenwoordig nog wel ge
bruikt wordt en wel doosjes luci
fers: merk Goeman Borgesius.

Een pracht idee, helaas de luci
fers waren niet zo best. Hetgeen 
één onzer dichters dan weer de 
schone woorden ingaf:
,,Zo’n man, zo’n peerd:
De lucifers van Borgesius 
Zijn geen duit weerd.”

Dezelfde mr. Borgesius was 
kandidaat in één der districten 
waar het felst gestreden werd: 
Enkhuizen.
Dit district had de grootste op
komst van het hele land. Bijv. in 
het plaatsje Schellinkhout na
men alle 127 kiezers deel aan de 
stemming. In Wervershoof kwa
men er 530 van de 536 naar de 
stembus. En hoe?

Vermeldt wordt het volgende: 
,,Hier namen aan de stemming 
deel twee R. Kath. kiezers, die 
reeds van de sacramenten der 
stervenden voorzien waren. Een 
liberaal werd er heen gedragen.” 
Al bij al mochten misschien de 
lucifers van Borgesius niet zo 
best zijn, vele kiezers vonden 
zijn politieke ideeën toch niet 
slecht. Zo werden uitgebracht op

de kandidaten van de linkerzijde 
282.787 stemmen terwijl rechts 
er ,,maar” 297.000 kreeg en dus 
verloor! Zo ging dat vroeger, men 
kon met de meeste stemmen 
toch verliezen, vanwege het in
gewikkelde (districts) kiesstelsel. 
Daarnaast gingen er nog 3.857 
sternmen naar de christen-de
mocraten. Die waren er dus zo’n 
ruim 73 jaar geleden ook al! 
Alléén waren er toen maar een 
paar vergeleken met de overige 
confessionele partijen (Katholie
ken, Anti-Revolutionairen, de 
Christelijk-Historische Partij en 
de Friesch Christelijk-Histori- 
schen) en zijn nu alle KVP’ers, 
ARP’ers en CHU’ers tezamen de 
christen-democraten!
Ze waren voorts toentertijd te
zamen met de Friese CH’ers de 
zwarte schapen in wat men 
noemde het rechtse kamp. En ze 
kregen toen -  en zelfs nog nu -  
de schuld van de nederlaag in de 
schoenen geschoven. O.i. nogal 
onterecht. Vooral de Friezen 
hadden zeer goede argumenten 
voor hun houding en hun leiders 
deden al wat mogelijk was het 
geheel in goede banen te leiden, 
een deel van hun aanhang was 
daarvoor echter te veel ,,ge
tergd”.

Op dit moment zijn-voor ons 
echter interessanter de christen
democraten, een handvol aan
hangers van een zekere Andries 
Popke Staalman, die toentertijd 
tegen de 50 jaar oud was en de 
kost verdiende als drukker en 
uitgever van het Noord-Hol- 
landsch Nieuws- en Adverten
tieblad en ook nog lid van de 
Tweede Kamer was, doch dat 
was vroeger niet zo’n lucratieve 
b a a n . ______

Van hem zegt een ouderwetse 
beschrijving: ,,ln de Kamer
neemt deze afgevaardigde eene 
eigenaardige plaats in. Hij be
hoort tot de antirrevolutionaire 
partij, maar vertoont eene sterke 
neiging om over te hellen tot ul- 
tra-radicale denkbeelden.”
Dat was vóór 1905, in dat jaar 
begon hij -  wel wat noodge
dwongen -  een eigen politieke 
firma en werd" dus de eerste 
Christen-Democraat in de lande. 
In 1918 kwam dat pas weer zo 
om en nabij in het rechte spoor. 
De zetel van Staalman was één 
der toen van de christelijke par
tijen die -  mede door het gehar
rewar -  verloren ging. Doch kort 
daarna kreeg hij een nieuwe 
kans. Toentertijd waren de ver
kiezingen niet in éénmaal afge
lopen, doorlopend kwamen er 
door openvallende zetels nieuwe 
mogelijkheden, dit in de vorm 
van zgn. tussentijdse verkiezin-. 
gen.

En reeds enkele dagen nadat de 
algemene verkiezingen afgelo
pen waren ontstond er in Staal
mens oude district Den Helder 
een nieuwe strijd. Dit omdat de 
afgevaardigde die in zijn plaats 
gekozen was, de heerC. V. Ger
ritsen die een zeer bekende 
vrouw had (dr. Aletta Jacobs) 
onverwachts overleed.

Bij die nieuwe verkiezingsstrijd 
was Staalman, eerder bestreden 
door een AR-tegenkandidaat, 
toch weer zo’n beetje de rechtse 
kandidaat. Zo iets van beter een 
half ei, dan een lege dop. ’t Ging 
niet bepaald van harte, o.a. was 
,,De Nederlander” er heus niet 
gelukkig mee.

Zijn aanhang bracht (hoewel ge
zien de uitslag tevergeefs) een 
geheel nieuw wapen in de ver
kiezingsstrijd en wel een zeer 
onthutsende, nl.: de fiets!
Zo werd op een donderdag
avond Den Helder opgeschrikt

door een schier overrompelende 
gebeurtenis. Enkele fietsers re
den door de stad met borden 
waarop stond: ,,Stem Staal
man!”, en daarbij zongen ze: 
,,Staalman moet gekozen wor
den, hi, ha, hol” Uiteraard was 
het een gebeurtenis van de 
eerste orde. Vanzelfsprekend 
hadden de fietsers een troep 
joelende kinderen in hun kielzog.

De vrijzinnigen gingen in het te
genoffensief. Uiteraard met een 
dichter die het bracht tot een ver- 
kiezingslied en ze lieten zelfs 
twee dagen een omnibus rond
rijden met een opschrift ten gun
ste van hun man ,,Stemt Z. van 
den Bérgh”.

Al bij al neemt het niet weg dat de 
christen-democraten hiermede 
naam maakten als fietsers!
Op grond daarvan zullen ze best 
een goed figuur slaan als het 
CDA moet gaan fietsen!
En daarom willen we eindigen 
met een goede raad. Gezien het 
alarmerende bericht uit de Ver
enigde Staten zullen best talrijke 
CHU’ers (tegenwoordig dus ook 
christen-democraten) overwe
gen dat het nut kan hebben om -  
bij wijze van oefening -  vast eens 
op de fiets te stappen. Misschien 
is voor een aantal daarvan het 
probleem: ,,waarheen te fiet
sen?”

We hebben voor hen een goede 
raad en een verzoek. Gaat u 
eens fietsen voor de CHU. Dat is 
heel hard nodig, niet zo maar 
fietsen en bijv. roepen: „Van 
Leeuwen, hi, ha, hol” Nee, fietst 
u eens naar iemand die mis
schien wel lid wil worden van het 
CDA of de CHU.
Want leden zijn nu dringend no
dig. Voor het CDA voor straks, 
voor de CHU voor nu! De Unie 
moet nu sterk blijven opdat het 
CDA straks sterk kan worden. 
Voor de te nemen moeite bij 
voorbaat onze hartelijke dank!

Specialisatie kan 
Nederlandse 
ontwikkel ings 
samenwerking 
verbeteren
De Nederlandse samenleving heeft er recht op te weten wat er 
met haar inspanning ten aanzien van de ontwikkeiingshulp ge
beurt. Met die opmerking ben ik mijn inbreng bij de behandeiing 
van de begroting voor ontwikkelingssamenwerking in de Twee
de Kamer begonnen. Ik heb daarbij tegeiijk gesteid mij niet aan 
de indruk te kunnen onttrekken dat de pubiieke beiangsteiiing de 
afgeiopen jaren vaak meer gericht is geweest op de ömvang van 
de huip dan op de kwaliteit ervan.
Het doet uiteraard weidadig aan dat er over een breed front in het 
pariement overeenstemming bestaat over het onaangetast iaten 
van het niveau van de beschikbaar te steiien middelen. Ondanks 
de noodzakelijke ombuigingsoperatie van het overheidsbudget 
is de omvang van deze ontwikkelingssamenwerking gehand
haafd op IV 2 procent van het netto nationaal inkomen. Inter
nationaal staan we daarmee na Zweden op de tweede plaats, met 
Noorwegen practisch direct daarna. In de huidige economische 
omstandigheden heeft het kabinet-Van Agt het niet verantwoord 
geacht boven die 1V2 procent uit te gaan. Het accent is veeleer 
komen te liggen op een verbetering van de kwaliteit van de 
hulpverlening. Dat lijkt mij niet alleen juist, maar het werd ook 
t i jd . . .

Vanuit de CDA- 
fractie vroeg 
Hans Gualthérie 
van Weezel
aandacht voor 
Onderwijs-Bij- 
stand bij de be
grotingsbehan
deling in de 
Tweede Kamer.

TOENAME
De toename van het aantal 
ambtenaren op het betreffende 
ministerie heeft in de ioop der 
jaren in geen verhouding ge
staan tot de groei in de omvang 
van de hulp. Moest in 1970 per 
ambtenaar ƒ 2,5 miijoen aan 
hulp worden verwerkt, nu is dat al 
uitgegroeid tot ƒ 8,5 miijoen per 
man of vrouw. Men moet respect 
hebben voor het harde en moge- 
iijk nog meer efficiënt werken van

een gemotiveerde groep mede
werkers -  en ik doe dat graag en 
voluit - ,  maar het iijkt onwaar
schijnlijk dat de productiviteit per 
man veel meer dan verdubbeld 
heeft kunnen worden. En dat is 
dan nog te weinig. De laatste tijd 
zijn er tal van publicaties over 
deze problematiek van de ,,ver
werking” verschenen. Prof. 
Galjard ging in de NRC van 26 
augustus jl. het verst. Volgens 
hem is het apparaat, de kennis

en het intellectuele vermogen 
volstrekt ontoereikend om, zo 
noemt hij het, op een behoorlijke 
afstand te komen van de totale 
hulp-omvang van 3 V2 miljard 
gulden. Ook het CNV heeft er 
aandacht aan besteed in een 
commentaar op de memorie van 
toelichting.

GROTE ZORG
Zonder prof. Galjard’s conclusie 
over te nemen, heb ook ik toch 
grote zorg. In de Kamer heb ik 
eraan herinnerd dat er in 1972 in 
de bilaterale sfeer nog slechts 
sprake was van 280 lopende of in 
voorbereiding zijnde projecten, 
terwijl dit er volgens de projec- 
tenlijst 1978 al meer dan 1100 
blijken te zijn. Een verlichting in 
de verwerking van de verhoogde 
geldstroom zou gevonden kun
nen worden in arbeidsbesparen
de projecten. Maar in de memo
rie van toelichting wordt notabe-

ne in dezelfde zin als waarin de 
verdrievoudiging van de hulp van 
’73 naar ’78 wordt aangegeven, 
in alle eerlijkheid erkend dat de 
bewerkelijkheid van een groot 
deel van de projecten juist is toe
genomen . . .  Minister De Koning 
heeft deze ontwikkeling aange
troffen en vindt terecht dat het zo 
niet kan doorgaan. Ter wille van 
de zorg voor de kwaliteit van de 
hulp en ter oplossing van de 
huidige beheersproblemen op 
zijn ministerie en bij de Neder
landse ambassades in ontwikke
lingslanden heeft hij in de me
morie van toelichting negen 
maatregelen aangekondigd. De 
directies belast met de behande
ling van bilaterale hulp zullen 
gereorganiseerd worden, de be
treffende ambassades versterkt 
-d a t zijn er twee. Uitbreiding van 
de mankracht op het ministerie 
wordt niet nadrukkelijk bepleit. 
Het komt mij voor dat een om
vangrijke uitbreiding het gevaar 
in zich heeft om de huidige ad
ministratie te doen uitgroeien tot 
een onoverzichtelijk apparaat, 
een soort Tweede Rijkswater
staat. Zo’n ontwikkeling, zou 
kunnen leiden tot een grotere 
technocratisering. En juist bij 
ontwikkelingssamenwerking zijn 
de mede-verantwoordelijkheid, 
de verbreding van het maat
schappelijk draagvlak en het uit
stralingseffect van eminent be
lang. Het lijkt daarom veeleer 
voor de hand te liggen de sa
menwerkingsvormen met insti
tuten en maatschappelijke in
stellingen aanzienlijk te vergro-

vervolg op pagina 5

De volgende 12 pagina’s er uithalen.
Deze vormen samen het Rapport van de 
CDA-Commissie Grondslag en Politiek 
Handelen.
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Vergadering Unieraad CHU

Instemming met CDA-rapport 
.Grondslag en politiek handelen’
De Unieraad van de CHU, die vorige week zaterdag te Utrecht 
bijeen was, heeft na een uitvoerige discussie zich gesteld achter 
de conclusies en de aanbevelingen van het CDA-rapport 
„Grondslag en politiek handelen” . Dit rap p ort-d a t als bijlage bij 
dit nummer van „de Nederlander” verschijnt was noodzakeiijk 
geworden, nadat KVP, ARP en CHU in het voorjaar van 1975 een 
verschil van mening hadden geconstateerd over het functione
ren van de grondslag.

De Unieraad sprak uit:
1. dat het belangrijkste binden

de element, waardoor het 
CDA tot een samenhangen
de politieke partij wordt ge
vormd, is de politieke overtui
ging, welke vanuit het poli
tieke leven als antwoord op 
de oproep vanuit de Heilige 
Schrift tot stand dient te ko
men,

2. dat op het CDA de verant
woordelijkheid rust te bevor
deren, dat de leden te zamen 
hun politieke overtuiging in 
antwoord op het evangelisch 
appèl kunnen blijven ontwik
kelen,

3. dat deze politieke overtuiging 
als antwoord op het evange
lisch appèl op adequate wijze 
zijn vertolking moet blijven 
vinden in het zich ontwik
kelend program van uit
gangspunten,

4. dat de leden van het CDA 
persoonlijk aanspreekbaar 
dienen te zijn op onze poli
tieke overtuiging, waarvan 
het hart wordt gevormd door 
de inspiratie van en de toet
sing aan de boodschap van de 
Heilige Schrift voor het poli-

|o\/£an
5. de partijen KVP, ARP en CHU 

aan te bevelen deze uitspra
ken -  het hart van het rapport 
,.Grondslag en politiek han
delen” weergevend -  te on

derschrijven en in het fu- 
sieprotocol vast te leggen.

NADERE INVULLING
Na de bespreking van het rap
port ,,Grondslag en politiek han
delen” in de vergadering van de 
Unieraad vatte mr. O. W. A. van 
Verscheer, oud-yoorzitter van de 
CHU en voorzitter van de CDA- 
commissie, die het rapport op
stelde, de discussie samen. 
,,Binnen het CDA zal nu gedacht 
moeten worden aan een nadere 
invulling van het begrip politieke 
overtuiging. Daarbij zal er een 
stukje ruimte moeten zijn om de 
persoonlijke geloofsbeleving 
aan te geven,” aldus mr. Van 
Verschuer. Hij was het er mee 
eens, dat er een handzame sa
menvatting van het rapport moet 
komen, die begrijpelijk de es
sentie aangeeft.
Het CDA-rapport,,Grondslag en 
politiek handelen” gaat thans de 
drie partijen KVP, ARP en CHU 
in, zodat het op het grondvlak 
besproken kan worden. ,,Het 
mag geen eenmalige discussie 
zijn, want dan is heLCDA ten do
de opgeschreven,” zei mr. Van 
Verschuer.
De partijraden van KVP en van 
ARP bespraken het rapport 
,,Grondslag en politiek hande
len” eveneens vorige week za
terdag op vergaderingen, ge
houden te Apeldoorn en te Rot

terdam. Ook daar kon de resolu
tie, zoals de Unieraad die op zijn 
te Utrecht gehouden vergade
ring aannam, de instemming 
verwerven.

DOORGAAN
De Unieraad sprak ook uit het 
noodzakeiijk te vinden, dat de 
definitieve fusie van de drie 
christen-democratische par
tijen KVP, ARP en CHU door
gaat per 1 ju n i!980 -  de reeds 
geruime tijd geieden overeen
gekomen fusiedatum.

Deze uitspraak van de Unieraad 
is vastgelegd in een resolutie, die 
aanvaard werd na een politieke 
discussie, volgend op inleidin
gen van de voorzitter van de 
CHU, dr. L. M. van Leeuwen, de 
vice-voorzitter van de CDA-frac- 
tiein de Tweede Kamer, drs. G. 
van Leijenhorst (uit de CHU af
komstig) en de voorzitter van de 
CDA-fractie in de Eerste Kamer, 
dr: J. W. van Hulst (eveneens uit 
de CHU afkomstig).

In de resolutie constateerde 
de Unieraad, dat de politieke 
samenwerking binnen het 
CDA op aiie niveaus in het land 
zodanige gestaite heeft ge
kregen, dat deze samen
werking steeds intensiever is 
geworden. De Unieraad meent 
dat ondanks verschil in bena
dering er geen beiemmeringen 
zijn om het proces van eenwor
ding voort te zetten.

NON-ACTiVITEIT
Op de vergadering van de 
Unieraad deelde Unievoorzitter- 
Van Leeuwen mee, dat hij ge
durende de eerste twee maan
den van het nieuwe jaar geen

politieke activiteiten zal verrich
ten. Deze tijdelijke non-activiteit 
houdt verhand met de nieuwe 
maatschappelijke functie (presi- 
dent-directeur van het assuran- 
tiecóncern Stad Rotterdam).

Het voorzitterschap van de CHU 
wordt in januari en februari aan
staande waargenomen door de 
vice-voorzitter Wm C. de Kruyf. 
Als vice-voorzitter treedt De 
Kruyf af in april 1979, vanwege 
de statutaire bepalingen terzake 
van de duur van het lidmaat
schap van het Uniebestuur. De 
Unieraad koos tot nieuwe vice- 
voorzitter prof. dr. A. Wattei (50), 
sedert 1966 hoogleraar in de be
drijfseconomie aan de Rijksuni
versiteit te Groningen.

BRIEF AANTJES
De onlangs afgetreden voorzitter 
van de CDA-fractie in de Tweede 
Kamer, richtte zich schriftelijk tot 
de vergaderingen van de par
tijraden van KVP en ARP en van 
de Unieraad van de CHU, die 
zaterdag jongstleden gehouden 
zijn. In zijn brieven sprak Aantjes 
de hoop uit, dat de drie vergade
ringen ,,het CDA een stap verder 
brengen op de weg naar wat een 
politieke partij, voor welke het 
Evangelie richtsnoer is, werkelijk 
herkenbaar maakt en be
staansrecht en bestaansmoge
lijkheid verschaft”.
Op de vergadering van de 
Unieraad las Unievoorzitter Van 
Leeuwen de brief van Aantjes 
voor. Aantjes dankte allen die 
hem en zijn gezin hun ondub
belzinnige blijken van vriend
schap, verwantschap en ver
trouwen hebben gegeven en met 
hun gebed hebben begeleid.

POLITIEKE TROUW
De politieke inleidingen van 
Unievoorzitter Van Leeuwen en 
van vice-fractievoorzitter Van 
Leijenhorst zijn respectievelijk 
geheel en gedeeltelijk elders in 
dit nummer van ,,de Neder
lander” te vinden. De voorzitter 
van de senaatsfractie dr. Van 
Hulst bracht in herinnering zijn 
rede, welke hij enkele weken 
geleden in de Eerste Kamer hield 
bij het algemene politieke en fi
nanciële debat.
De rede van Van Hulst in de Se
naat trok allerwege belangstel
ling, en met name dat deel, 
waarin hij sprak over een pu- 
blikatie in het weekblad ,,Vrij Ne
derland”, welke publikatie aan
leiding is geworden tot een ge
rechtelijk onderzoek inzake ma
jesteitschennis. Dr. Van Hulst 
deelde de Unieraad mee, dat hij. 
namens de gehele Eerste-Ka- 
merfractie van het CDA de pu
blikatie aan de kaak stelde. 
,,Over die publikatie sprak ik 
slechts 35 seconden. Maar over 
het arbeidsvoorwaardenbeleid 
was ik twintig minuten aan het 
woord en daarbij spaarde ik de 
regering niet. Doch over dat deel 
van mijn betoog heb ik weinig 
teruggevonden in de pers,” al
dus dr. Van Hulst.
De voorzitter van de Eerste-Ka- 
merfractie van het CDA noemde 
de politieke trouw van groot be
lang. ,,Een jaar geleden nam het 
CDA, met eigen vrije verant
woordelijkheid, het besluit om 
met de VVD in zee te gaan en 
samen ih een kabinet te gaan 
zitten, dan moet je ook het voor
nemen hebben om dat vier jaar 
lang vol te houden.”

VERTREK J. HEIJ
Dr. Van Hulst deelde mee, dat de 
uit de CHU afkomstige senator J. 
Heij (tevens burgemeester van 
Scherpenzeel) met ingang van 
het nieuwe jaar wegens gezond
heidsredenen zal bedanken voor 
het lidmaatschap van de Eerste 
Kamer. Voor zijn opvolging komt 
in aanmerking mr. O. W. A. van 
Verschuer, oud-voorzitter van de 
CHU, oud-gedeputeerde van 
Gelderland en thans waarne
mend burgemeester van Wage- 
ningen.

H, L.
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ten, In dat kader heb ik de minis
ter gevraagd of hij wel voldoende 
gebruik maakt van instellingen 
die onder het ontwikke- 
lingsplafond worden gefinan
cierd, zoals het Koninklijk Insti
tuut voor de Tropen (KIT) in Am
sterdam en de universitaire 
stichting voor internationale sa
menwerking NUFFIC.(een naam 
ontleend aan de Engelse bena
ming) in Den Haag.

DIRECTER EFFECT
Ten aanzien van het KIT heeft de 
minister ons reeds geïnformeerd 
over een aanzet tot heroriënte
ring en ik neem aan dat het vrij 
omvangrijke personeelsbestand 
daar enige ruimte laat voor meer 
intensieve inzet voor ontwikke
lingssamenwerking. Wat de 
NUFFIC betreft, meen ik te we
ten dat men zich daar al zozeer 
op nieuwe taken heeft ingesteld, 
dat er zonder versterking niet zo 
gek veel meer nog bij kan. Toch 
kan juist deze organisatie het 
departement bijstaan in advise
ring, bemiddeling en uitvoering 
ten aanzien van onderwijs
projecten. Ons land heeft, naar ik 
ook uit eigen ervaring in de di
plomatieke dienst weet, een 
buitengewoon goede naam in de 
Derde Wereld wat bijvoorbeeld 
het internationaal onderwijs be
treft, waarin de NUFFIC een zo 
belangrijke stimulerende en 
coördinerende rol speelt. De Na
tionale Adviesraad inzake Hulp
verlening aan Minder Ontwikkel
de Landen (NAR) heeft al in

1967, sprekend over het inter
nationaal onderwijs (1.0.) gepo
neerd dat:

„Onderwijs op post-secundair 
niveau vermoedeiijk een di
recter effect heeft op het ni
veau van de ieiding van dien
sten, bedrijven en onderwijs- 
insteliingen dan enige andere 
vorm van huipveriening.”

Dat is niet niks . . .  De NAR heeft 
zich toen op grond daarvan af
gevraagd of Nederland dit deel 
van de hulp niet belangrijk zou 
kunnen uitbreiden. In plaats 
daarvan is later besloten het 1.0. 
in financiële zin min of meer pas 
op de plaats te laten maken. In 
de Kamer heb ik gesteld dat het 
in dit verband tekenend is dat in 
de periode 7 6 -7 7  het aantal 
studiebeurzen voor practici uit de 
Derde Wereld voor een aanvul
lende opleiding bij een van de 17
I.O.-instituten in Nederland te- 
rüggebracht is van 1300 naar 
1200 .

AANVRAGEN
Nu gaat het mij niet alleen om het 
aantal aanvragen, hoewel dat 
blijkens mededeling van het mi
nisterie driemaal hoger is dan de 
toegekende beurzen. Het gaat 
mij vooral om de verbetering van 
de selectieprocedure: om het 
sterker betrekken en bereiken 
van steeds meer werkelijk ont- 
wikkelingsrelevante candidaten, 
die passen in de mankrachtplan- 
ning van hun landen en voorbe
stemd zijn om terug te keren naar 
cruciale posten. Door hun pro

bleemgerichte specialisatie in 
Nederland zullen zij na terugkeer 
hun werk béter kunnen doen. In 
tal van gevallen zal daarbij niet 
sprake zijn van indirecte maar 
van directe steun aan de verbe
tering van de levensomstandig
heden van de armste groepen. 
Niet alleen ontwikkelings
plannen van regeringen, maar 
ook individuele projecten zijn 
nog altijd zwaar gehandicapt 
door het ontbreken van het juiste 
kader in de betreffende landen 
zélf. Hoge ambtenaren, betrok
ken bij de training van dat kader 
in sommige Afrikaanse landen, 
kortgeleden op uitnodiging van 
de NUFFIC, en in voortreffelijke 
samenwerking met de betrokken 
ministeries, op oriëntatiebezoek 
bij de Nederlandse 1.0.-instellin

gen, hebben mij dat in een korte 
ontmoeting nog weer eens onder 
de aandacht gebracht. Ik was er 
andermaal van onder de indruk.

EEN INGEREDEN 
PROGRAMMA
Minister De Koning heeft er in 
interviews op gewezen, dat de 
beheersproblemen van de 
omvangrijke hulp mede ver
licht zouden kunnen worden 
door specialisatie: meer pro
jecten van hetzelfde soort. Wij 
zijn erkend goed in agrarische 
projecten, heeft hij als voor
beeld genoemd. Ik ben het 
(ook) daarin met hem eens, 
doch bepleit tevens (en ik ver
trouw hem daarbij aan mijn zij
de te vinden) dat we evenzeer 
durven voortgaan (tot in uit
breidingen toe) met onderwijs- 
bijstand.
Nu is die bijstand nog te weinig 
zichtbaar, omdat ze verspreid 
is over liefst acht categorieën 
van de begroting. Collega Ge- 
rrit van Dam heeft op 9 novem
ber 1976 in de Tweede Kamer 
gevraagd een overzicht te ver
strekken van het gehéél van 
onderwijs-assistentie. Minister 
Pronk heeft dat overzicht des
tijds toegezegd maar het heeft 
ons nog niet bereikt. Gelukkig 
weten we uit de memorie van 
toelichting dat er nu, twee jaar 
later, een kleine eenheid van 
sectordeskundigen in oprich
ting is. Eén van de vier aange
geven sectoren is: onderwijs. 
Terecht. In een vrij recent werk 
over: Educational Cooperation 
between Developed and De-

veloping countries wordt op 
basis van het (veelal post-uni- 
versitaire) 1.0. aan de Neder
landse onderwijs-assistentie 
een invloed toegekend 
,,greater than that indicated by 
its volume, owing to its quality” 
(H. M. Phillips, New York 1976, 
pag. 82).

Ik zou het dan ook bepaald 
onjuist achten om in de sfeer 
van de Nota Bilaterale Ontwik
kelingssamenwerking van 
1976 strakke ,,terughoudend
heid” te blijven betrachten ten 
aanzien van het 1.0. in ons 
land en dit,,qua financiële om
vang” alsmaar ,.gestabili
seerd” te houden. Hier hebben 
we te doen met een kwali
teitsprogramma, dat flexibel 
genoeg is om steeds op ver
betering bedacht te zijn en nog 
beter in te spelen op de pro
blemen van de Derde Wereld. 
Mogelijk heeft het 1.0. in som
mige kringen het nadeel dat 
het een ,,traditioneel technisch 
hulpprogramma” is, behorend 
tot de oudste activiteiten van 
de Nederlandse bilaterale sa
menwerking. Maar niet alle 
nieuw goud blinkt, en niet alles 
wat met ,,traditioneel” kan 
worden aangeduid, is daar
mee veroordeeld als achter
haald. We hebben hier te ma
ken met een uitstekend inge
reden programma, dat een 
groter ,,passagiers”-aanbod 
uit de Derde Wereld zal kun
nen verwerken, wanneer het 
beurzenaanbod van ons land 
daarop nog meer wordt inge
steld.
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Het rapport Grondslag 
en politiek handeien: 
enkeie opmerkingen
door: Peter Heukels, voorzitter van de CHJO

te Zijner rechtvaardiging geen 
rechtsgrond. Mogeiijk moeten wij 
deze steiiing van Lehman zien in 
het iicht van zijn tijd en derhaive 
als een zich opstellen tegenover 
volks- c.q. Staatssouvereiniteit. 
Belangrijk is ook dat de overheid 
eigen recht wordt toegekend, 
anders dan als uitvoerder op te 
treden van een meerderheids- 
beslissing. Wanneer zij zich 
daarbij laat leiden door Bijbelse 
noties kan de overheid gaan fun
geren als Dienaresse Gods. Dit 
eigen recht kan als zodanig een 
anti-democratische betekenis 
hebben; bezien moet nog wor
den wat een begrip als demo
cratisering in dit verband bete
kent.

Peter Heukels, voorzit
ter van de CHJO, heeft 
samen met een aantal 
andere Unie-be-
stuursleden de discus
sie over het rapport 
„Grondslag en politiek 
handelen” voor de CHU 
voorbereid. Hij heeft 
daarover ook gespro- 
kert, onder meer op een 
vergadering van het 
CDA-bestuur op 25 no
vember jl. Aan deze toe
spraak ontlenen wij het 
onderstaande.

Het rapport van de Commis- 
sie-Van Verschuer is na de in 
vorige jaren sterk gepolari
seerde discussie in teneur en 
woordkeus een verademing. 
Het stelt centraal de vraag van 
de persoonlijke aanspreek
baarheid. Positief is echter 
ook, dat aan de bezwaren, in
dertijd ook van CHU-zijde in
gébracht, tegen de term  
„Evangelie”, door de com
missie tegemoet is gekomen; 
als grondslag wordt nu ge
noemd de Heilige Schrift. Een 
duidelijke verruiming en ver
betering.

PERSOONLIJKE AAN
SPREEKBAARHEID
Wat was eigenlijk het ver
schilpunt in de discussie in 
1975? Wij zijn de weg van 
Woudschoten naar Hoogeveen 
nog eens langs gegaan. De con
gresresolutie van 23 augustus 
1975 stelde: ,,Van de leden van 
het CDA wordt gevraagd dat zij 
aanvaarden dat het Evangelie 
richtsnoer is voor het politiek 
handelen van het CDA en dat zij 
op basis daarvan het programma 
en het beleid uitdragen.” 
,,Neen”, zegt Aantjes, ,,Wil het 
Evangelie richtsnoer zijn voor 
het politiek handelen, dan moet 
de formulering voor de CDA-le- 
den die zich beschikbaar stellen 
voor een vertegenwoordigende 
funktie luiden, dat zij worden 
geacht iri te stemmen met het 
aanvaarde richtsnoer.
Ergo: niet wordt gevraagd dat zij 
aanvaarden dat het Evangelie 
richtsnoer is van het CDA maar 
dat zij worden geacht in te 
stemmen met het aanvaarde 
richtsnoer.
Het antwoord van de commissie 
is bevredigend. Leden moeten 
aanvaarden dat het CDA de 
Heilige Schrift als grondslag 
heeft. Leden bedrijven politiek 
vanuit een politieke overtuiging, 
waarvan onderdeel is, dat het 
politiek handelen steeds getoetst 
wordt aan de grondslag. 
Kiesverenigingen in het toekom
stige CDA moeten heel wel in 
staat worden geacht om kan
didaten op meer eigenschappen 
te beoordelen dan alleen de pro
grammatische vaardigheden.
DE POLITIEKE OVERTUIGING

De commissfé gaat verder in op 
de politieke overtuiging. Belang
rijk is bijvoorbeeld niet het heb
ben van macht of eigendom, be
langrijk is, hoe je die hanteert. In 
verband met dit feit kiest de 
commissie voor overtuigen van 
het volk door de overheid, in 
plaats van afdwingen van zaken

door de overheid. Hierbij moet 
worden aangemerkt, dat wij dat, 
al langer willen, maar dat wij niet 
het iuiste antwoord kunnen vin-- 
den en verwezenlijken, men den- 
ke aan pers, radio, televisie.

COMPROMIS
De commissie behandelt het 
compromis. Wij vragen ons af wat 
de strekking is van een opmer
king als: ,,Een en ander moet 
worden bezien in het licht van de 
zedelijke draagkracht van een 
bevolking”, als daarvoor nog 
mooi is geformuleerd: ,,De juist
heid van een oplossing is geen 
kwestie van een meerderheid, 
maar vindt zijn rechtvaardiging in 
het gezag van het Evangelisch 
appèl” (geen majoriteit, maar 
autoriteit).
Voorts zegt het rapport: ,,Een

compromis, dat wegens de in
vloed van de hoofdstromingen in 
de samenleving ernstig met onze 
principes in strijd komt, zal dus 
nooit als een definitieve behan
deling kunnen worden aange
merkt.
Wij vragen ons af, of het CDA of 
zijn vertegenwoordigers over zul
ke zaken wel ooit een compromis 
mogen sluiten. Niet alleen de ei
gen identiteit, maar ook het be
ginsel wordt in dat geval (zij het 
tijdelijk) opgeofferd aan een poli
tiek accoord met een andere 
partij. Dat is niet alleen onduide
lijk zijn, het komt op ons in zekere 
mate als verloochening van de 
grondslag over.

BIJ DE GRATIE GODS
Vrij veel aandacht besteedt het 
rapport aan het karakter van de 
overheid.

Dit is niet verwonderlijk. Immers, 
op dit punt liepen de opvattingen 
tussen Katholieken en protes
tanten enigszins uiteen. Beiden 
vinden de grondslag van het 
Staatsgezag in de beschikking 
Gods en verwijzen daarbij naar 
Romeinen 13. Daarbij voeren de 
Katholieken het bestaan van het 
Gezag in de samenleving wel 
terug op God, doch niet het feit 
dat het gezag op bepaalde mo- 

_ menten in handen is van bepaal
de personen.

Uitgaande van deze opvattihg is 
men dan ook niet gerechtigd be
paalde Overheidshandelingen 
als een uitvloeisel van Gods wil 
te zien. Lehman daarentegen 
legt meer de nadruk op het door 
God gewild zijn van het gezag. 
,,Het feit dat wij door zekere per
sonen beheerst worden, behoeft

ENKELE SLOTOPMERKIN
GEN
Tenslotte nog enkele grepen uit 
het rapport.
Men pleit voor subsidiariteit en 
souvereiniteit in eigen kring (ook 
binnen het CDA). Een goede 
zaak; het stuk van het CDA- 
secretarissenoverleg over de 
secretariaatsstructuur ademt 
een zeer centralistische tendens 
daarentegen. Wanneer het rap
port zich uitspreekt voor een 
breed in de partij geworteld we
tenschappelijk instituut, is ook 
dat in afwijking van de nu ontsta
ne situatie.
De commissie pleit ook voor 
aparte hoofdstukken in jaarver
slagen, over de vraag hoe de 
grondslag wordt gehanteerd. Dit 
doet ons op zijn minst gekunsteld 
aan.

Terugblik op 
een jaar CHJO,

______vooruitblik naar
o h I o het CDJA
M

De CHJO heeft een goed jaar 
achter de rug. Een jaar met bij
na vijftig nieuwe leden, met de 
oprichting van twee nieuwe 
provinciaie afdeiingen met

fijdens de CHJO-themadag over 
het gevangeniswezen in maart hieid 
staatssecretaris mevrouw Haars een 
inleiding.

vier themaconferenties (over 
uiteeniopende onderwerpen 
ais het gevangeniswezen, 
euthanasie Latijns-Amerika 
en het Christelijk onderwijs), 
met een geslaagde introduc- 
tieconferentie in CDJA-ver- 
band, en tensiotte: met een 
steeds duidelijker perspectief 
van het toekomstige CDJA, 
waarin de CHJO in ai haar ge- 
iedingen actief meedoet.

Het CDJA-bestuur heeft een 
nota het licht doen zien die de 
weg wil uitzetten van defederatie 
CDJA nu naar de fusie in 1980. 
1979 wordt voor het CDJA, en 
daarmee voor de CHJO, het jaar 
van de waarheid. Dan zal de 
identiteit van het CDJA worden 
bepaald. Het is zaak, daarbij zo
veel mogelijk CHJO-inbreng te 
ontwikkelen, om zoveel mogelijk 
van het Christelijk-Historisch 
geestesgoed in het toekomstig 
CDJA (en het CDA van nog ver
der in de toekomst) in te bren
gen. Daarbij hebben wij de steun 
van velen nodig; ook die van 
nieuwe leden.

Een gedeelte van de zaal tijdens de laatste ledenvergadering van de CHJO in 
november 1978.

BON
Ondergetekende,

Naam; ..............................................................................................

Adres: ............................................. ................................................

Postcode en woonplaats: ..............................................................

Geboortedatum: ............................................................. ................

□  wordt lid van de CHJO
□  heeft belangstelling voor de CHJO en wenst nadere infor
matie.

Handtekening:

Deze bon opsturen naar Algemeen Secretariaat CHJO, 
Lange Geldersekade 8, 3311 CJ Dordrecht.

Kans op onderhouds- 
subsidieregeling voor kerken?

Lunch tijdens de CHJO-themadag over Latijns-Amerika in oktober: derde van 
links een der inleiders, Antonio de la Vina, derde van rechts het kam erlid Hans 
Gualtherie van Weezel.

Een onderhoudssubsidiere- 
geling voor kerkgebouwen 
zou naar het oordeel van 
staatssecretaris Wallis de 
Vries van CRM van grote bete
kenis kunnen zijn om dergeiij- 
ke gebouwen in hun oor- 

/  spronkeiijke functie te laten 
voortbestaan. De bewindsman 
zai gaan bekijken weike mo- 
geiijkheden er zijn om een 
dergeiijke regeiing tot stand te 
brengen. Dit deeide hij on- 
iangs mee.
Volgens de staatssecretaris 
biedt zo’n regeling alleen maar 
soulaas, wanneer er een leven
de kerkelijke gemeente is, die 
bereid is mede de exploita

tiekosten te dragen. ,,Voorts 
heeft zo’n regeling het grote 
voordeel dat wij niet steeds ge
steld worden voor het vraagstuk 
van bijzonder dure restauraties 
door het ontbreken van goed en 
regelmatig onderhoud”, aldus 
Wallis de Vries.
Verder vroeg hij in verband hier
mee aandacht voor het werkge
legenheidsaspect. Juist de mo
numentenzorg, vond hij, biedt 
prachtige mogelijkheden om 
,,zinnig en zinvol” bezig te zijn en 
zou velen wellicht een nieuw 
perspectief kunnen geven. ,,Het 
punt van de restauratiescholing 
verdient ten volle onze aan
dacht”, zei de bewindsman.
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Bezoek Kamerkring Haarlem
In de late namiddag van 31 
oktober jl. was er in Hoofddorp 
een afspraak tussen enkele 
leden van het dagelijks be
stuur van onze Unie te weten 
de voorzitter en pen
ningmeester en het bestuur 
van de Kamerkring Haariem

m n  DER'GLAS 
Heerenveen
Blaas-en
Slajginstrumenienfabriek 
Telefoon 05130-22652

van de CHU. Wie schetst onze 
verbazing toen wij ontdekten 
dat men het plan had ons zelfs 
een „etentje” aan te bieden, en 
het was voortreffelijk, om niet 
snei te vergeten zoais onze 
voorzitter memoreerde!
Maar de problematiek die in dit 
zo boeiende gebied naar voren 
kwam was ook zeker niet mis en 
zal een vervolg op dit bezoek ze
ker noodzakelijk maken. Het ge
bied van deze Kamprkring om
vat: Kennemerland, IJmond,
Amstelveen, Hoofddorp met 
Schiphol en ’t Gooi. Een gebied 
van industrie: Hoogovens, Van 
Gelder en het havengebied van 
Amsterdam. Nog steeds veel 
woningnood, de Hoogovens met 
een redelijke groei, een Schiphol 
dat tegen het maxipium aanzit! 
18 tot 20 miljoen passagiers is 
het einde, een beslissing over 
een tweede tuchthaven in de 
omgeving van Amsterdam is nu

al een ,,must”. In deze Kamer
kring liggen twee groeikernen, 
Purmerend en Hoorn, naast veel 
natuurgebieden in het Gooi met 
een eigen problematiek waaron
der grenswijzigingen, nieuwe 
provinciale indeling, het tracé 
voor de spoorlijn AImère, maar 
ook kleinere problemen zoals het 
in opspraak raken van een bur
gemeester over een dienstwo
ning.

Hét geheel overziend zaten 
wij hierin een eneverend, werke
lijk van leven bruisend gebied 
waarin ruim 630.000 mensen 
hun boterham verdienen en 
waarin wij beluisterden in de 
CDA-avond van de regio, die 
volgde op ons gesprek, als con
clusie en als een opdracht: ,,Wat 
er ook gebeure. . .  en welke 
moeilijkheden er ook mogen zijn 
of komen . . .  het CDA moet als 
werkelijkheid tot stand komen, ja 
sterker nog het CDA is niet meer 
weg te denken uit onze maat
schappij, aan de basis is de groei 
onweerstaanbaar!

J. Kiers

TIMMER- EN AANNEMINGSBEDRIJF

J. STOUT
Dijklaan 84 - Telefoon 01825-590 - BERGAMBACHT.

publicaties GDA-instituten
Midden- en kleinbedrijf

studie over kenmerken en problemen van deze sector, 
met ta lrijke beleidsvoorstellen 

rapport van de wetenschappelijke instituten 
52 pag., f  5.25,

Offers voor de toekomst
tweede jaarlijks advies van de Permanente Program- 
adviescommissie van het CDA, met het oordeel van 

het CDA-bestuur 
96 pag.. f  5,90.

Europees beleid
,,Bouwstenen voor een Europees beleid" 

rapport van de wetenschappelijke instituten 
60 pag.: ƒ6,50

Commentaar Contourennota
.,Samen verantwoordelijk voor het onderw ijs" 
commentaar op de nota ,,Contouren van een 

toekomstig onderw ijsbeste l" 
publikatie van de wetenschappelijke instituten 

71 pag. (groot formaaty, ƒ9,90

HANAB BJV. GASLEIDINGEN
w  •

KABELWERKEN
Valkenburg • ZH Telefoon 01718-71941^  
VEENDAM - Telefoon 05987-7800 ZINKERS

Ontdekkingstochten door de landen van de bijbel!
A. MET „THACIR” NAAR ISRAËL

15 of 22 dagen lang door Israël trekken. Langs hotels of jeugdherbergen. Met 1 of 2 
dagen Elat en Sinaï. Of een hele extra week „in de voetsporen van Mozes” door Negev 
en Sinaï. Geen opgeschroefde „heilig-land-pelgrimages”, volgestopt met toeristische 
humbug, waarbij je je geloof verliest, maar een THeologisch verantwoorde,. 
Archeologisch interessante en Cultureel belangwekkende Israël Reis, met aandacht 
voor de uitdagingen en de problematieken van het moderne Israël en zijn 
minderheden. Kortom: reizen met een eigen karakter! THACIR-Relzen zijn zeker niet 
geschikt voor iedereen, maar wèl voor mensen, die zich geen christelijke knollen voor 
heidense citroenen willen laten verkopen!

B. HERHALINGSREIZEN NAAR ISRAËL VOOR „GEVORDERDEN”

Hebt ü dat nu ook: dat gevoel van ,,ik zou nóg wel een keer naar Israël willen, maar nu 
eens'niet iedere dag met een hele groep, maar gewoon lekker in mijn eigen tempo naar 
die plaatsen, die ik zélf (nog eens) wil bezoeken!”?
Ook ü kunnen wij een aantrekkelijke reis aanbieden, waarbij uw reis naar Israël en 
terug, uw overnachtingen in goede 3- en 4-sterren hotels (met diner en ontbijt), te we
ten: 5 nachten in Jeruzalem, 3 in Tiberias, 2 in Haifa en 4 in Tel Aviy, alsmede uw 
verplaatsingen van Jeruzalem naar Tiberias en Haifa en Tel Aviv, geheel verzorgd zijn. 
Voor de rest kunt u geheel naar eigen inzichten uw dagelijkse programma’s invullen 
eiTuitvoeren. Uiteraard zijn wij u graag van dienst met het op stellen van üw program
ma!
Desgewenst kunt u intekenen voor een aansiuitende 3de week „In de voetsporen van 
Mozes”, of - als u daar meer voor voelt - voor een 3de week zonnen en zwemmen aan 
deGolf van Elat!

C. „IN DE VOETSPOREN VAN PAULUS”

Een 15-daagse reis, die u 9 dagen lang door Griekenland en 6 dagen lang door Rome 
en omstreken zal voeren. „In de vovtsporen van Paulus” zult u dagelijks vele malen

TH(eologische)
Afrcheologiscfie)
C(ulturele)
I (sraël)
R(eizen)

verbaasd staan over de grote hoeveelheid indrukwekkende monumenten uit de 
Griekse en Rorheinse oudheid. Het Nieuwe Testament - en met name die gedeelten, 
waar in de apostel Paulus een hoofdrol speelde - komt er tot nieuw leven voor u. De 
mythologische verhalen en de klassieke geschiedenis krijgen ter plekke vlees en bloed 
voor u. Een reis om nooit te vergeten!

Met al onze reizen gaat een deskundige Nederlandse reisbegeleid(st)er mee. Al onze 
reizen worden gegidst door gediplomeerde, zo mogelijk Nederlands sprekende, 
Israëlische, Griekse en Italiaanse gidsen. Indien dit laatste absoluut niet mogelijk 
blijkt te zijn, bieden wij naast de Duits en/of Engels sprekende gids een vlotte 
Nederlandse vertaling.

Voorafgaande aan al onze reizen, beleggen wij met de reisgenoten een ontmoeting ter 
kennismaking en informatie.

Bestel nog vandaag onze uitgebreide reisbeschrijving (met vermelding van „Israël- 
reis” of „Paulusreis”) en binnen enkele dagen kunt u in alle rust ons hele verhaal 
bestuderen, waarin geen „kleine lettertjes” voorkomen!

Vertrekdata:
A. Met „THACIR” naar Israël:
1978: Speciale aanbieding voor onze 15-daagse kerstreis van zaterdag 23 december 
t/m zaterdag 6 januari.
1979:23-1; 13-2; 6-3; 27-3; 17-4; 8-5; 29-5; 19-6; 10-7; 31-7;

21-8; 11-9; 2-10; 30-10; 20-11; 22-12.
N.B.: Jeugdherbergreizen alleen: 10-7 en 30-10-1979.

B. Herhalingsreizen:
1979:6 maart; 10 juli; 2 oktober.

C. In de voetsporen van Paulus:
1979:3 mei; 12 juli; 1 november.

Wij zien met beiangsteiiing uw aanvraag tegemoet!

THACIR EUROPALAAN 14, 
3844 AV HARDERWIJK. 
Tel. 03410-21989.
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Bouw- en Aannemersbedrijf

M. de Raad & Zoon
Pickestraat 62̂  Noordwijk, tel. 01719-12100 en 15257.

TOT 140% HYPOTHEEK
Kostel. vrijbl. off. Geen afsluitprovisie. 
Geldlening f 5.000,- = 36x f 171,- enz.

Advies en bemiddeling onroerend goed. 
HUIZEN te koop gevraagd en aangeboden, ook in Spanje.

drs. J. A, Uding & Partners
Financ. adv. en vastgoed consultante.

Van Maerlantlaan 7 - Amersfoort.
033-17647.

Voor loodgieters-, gas-, sanitaire- 
en leiwerken
(ook asfalt-shingles) in en op uw bouwwerken 
naar het sinds 1848 bekende en vertrouwde adres:

Gebr. BEKKER B.V.
REIJNDERSBUURT n-13, LEEUWARDEN, POSTBUS 58. 
TELEFOON 05100-20841.

Voor uw
* Dieselolie, benzine, petroleum
* Kolen, huisbrandolie
* Tanktransporten
* Butaan en Propaangas
* Campingflessen vullen
* Container-vuil afvoer

HANDELMIJ B.V. 

BANDEN B.V.
West-Varkenoordseweg 470, Rotterdam, 
telefoon 010-190200.

BUDDINGH NATUURSTEEN B.V.
Kanaalweg 10-11 - Telefoon 08385-19119.

VEENENDAAL

% V entevogel F in a n c ië le  
S erv ice  G roep  b v
V entevogel F inancië le  Service G roep  bv, 
is e e n  sam enw erk ing  van bed rijv en  op het 
g e b ie d  van assurantiën , o n roerend  goed . 
financiële adm inistratie en  adviezen.

alle
troeven in 

één hand
B adhuisstraat 95 ' 
4380 AD V lissingen 
Tel, 01184-19181

KOCH
Telefoon 055-214259 
APELDOORN.

Kerkorgels
Elektronische
orgels

voor kerk-, schooi
en huismuziek.

Zaanse klokken

bouwbedrijf

Fa. C. Spijker 
& Zn.
V ar Ostadelaan 61 
Trt; 02150-11189-16777 
HILVERSUM.

/ttaasAant
"Winkelgalerij Kerschoten 

Tel, 15865, Apeldoorn.

N. DE BOER

»-*r ■

stelt u prijs op

VAKWERK
KWAÜTEITS-
ARTIKELEN

dan

V A N
Zeben’s
Woninginrichting N.V.

Laarstraat 12-20. 
Zutphen.

K V P J
christen-democratische
jongerenorganisatie
Tot de fusiedatum, 1 juni 1980, zal het CDA nog een federa
tie zijn en zullen ARP, CHU en KVP als zodanig nog voort
bestaan. Dit geldt ook voor de jongerenorganisaties.

De jongerenorganisatie van de KVP zoekt i.v.m. wijzigin
gen op het sekretariaat een:

jong dynamisch

ambtelijk secretaris (mn/vr)

Het zal o.m. zijn of haar taak zijn:
- leiding te geven aan het sekretariaat
- de beleidsvoorbereidingen en -uitvoering te verzorgen
- de werkkommissies te begeleiden en te coördineren
- het verzorgen van externe kontakten vanuit het Sekreta

riaat
- de bestuursvergadering bij te wonen
- de organisatie van studie- en vormingsbijeenkomsten, de 

algemene ledenvergadering enz.

Deze taken zullen niet steeds tijdens de normale kantoor
uren kunnen worden uitgevoerd.

\A/IJ BIEDEN:
- een prettige werkkring
- aantrekkelijke salariëring in overeenstemming met oplei

ding en ervaring
- uitstekende sociale voorzieningen
- opname in een pensioenfonds
- goedë reiskostenregeling
- aanstelling voor één jaar.

WIJ VERWACHTEN van de kandidaten:
- dat zij de christen-demokratie van harte steunen
- middelbare opleiding hebben
- over goede kontaktueie eigenschappen beschikken

Schriftelijke sollicitaties te richten aan:
Bestuur KVPJO, t.a.v. P. F. Dudink, Mauritskade 25, Den 
Haag.. Voor informatie: 070-653934, vragen naar dhr. 
Dudink.

STICHTING
HULPAAN PAPOEA’S IN NOOD

Pr»8k}*nle;
M«vr. Th. B«un-Voorstad
Kaei 17. Ve««. T»t. 0 i 181 - 303
S«ĉ arlt:
N. Padding. Scholekstantr. 7 
Amarsloort Tal. 033 - 28800

PannIngmMStar 
G.Q. Stark, Margriatstr. 1 
Vatdhovan (N.6.)

NCOLAAS JOUWE. DELFT 
ZACH. SAWOR. WAQENtNQEN

Postgiro 24 30 00

P A P O E A FO N D S
Postbus 2100, EirKihoven 
Bank: Amro, Eindhoven 
Rek. no. 44.40.72.470

Comité van aanbeveling;

PROF. DR, W. ALBEDA. ROTTERDAM 
Lid 1 e kamer voor de ARP.

PROF, DR. J. VAN BAAL, DOORN 
Vm. Gouverneur Ned. Nw, Gutnea.

DR. J, VIC, DE BRUIJN. DRIEBERGEN 
The Jungle Pimpernel".

DR. K VAN DIJK. RODEN 
Lid 2e kamer voor de VVD.

DRS. J. TEN HOOPEN, WAGENINGEN 
Vm. Hoofd Pharm. Dienst Ned. Nw. Gutnea.

MR. DR. M.J.J.A IMKAMP,
MIDDELRODE

ANTHONY VAN KAMPEN. BERGEN (NH) 
Publicist

DRS. G. VAN LEUENHORST. GARDEREN 
Lid 2e kamer voor de CHU,

DR. P.J. PLATTEEL. HILVERSUM 
Vm. Gouverneur Ned. Nw. Guinea.

PROF, DR. F.L. POLAK, WASSENAAR 
Futuroloog

DR. H.J. ROETHOF. UTRECHT 
Lid 2e kamer voor de PvdA.

IR. H. VAN ROSSUM, ZEIST 
Lid 2e kamer voor de SGP.

M.W. SCHAKEL, HOORNAAR 
Lid 2e kamer voor de ARP.

J.H. SCHEPS, DEN DOLOER

DR. A.J. VER8RUGH, DORDRECHT 
Lid 2e kamer voor het GPV.

PATER LEOPOLD VERHAGEN O.S.A. 
EINDHOVEN

Als hier blijdschap is
en de harten overvloeien van dankbaarheid 
mag er dan toch een plaatsje zijn 
voor de Papoea in Nood?

Ook dit jaar kunnen wij niet zonder uw steun.
Laat het een gave zijn waaruit uw dankbaarheid 
spreekt voor alles wat wij hierin vrijheid mogen 
genieten.

Het Papoeafonds richt zich in de eerste 
plaats op het leven, de overlevingskans, van 
het Papoeavolk op ons voormalig 
Nieuw-Guinea. Buiten de opbrengst van hun 
grond, ontberen deze mensen doorgaans 
alles waarvoor wij naar de winkel kunnen 
gaan. Wij moeten ons dat toch eens goed 
indenken. Het gaat ook daar om gezinnen 
met kinderen. Wat een verdriet hebben zulke 
ouders. Van medische verzorging is 
nauwelijks sprake. En nieuwe zorgen 
dringen zich op als de kinderen naar school 
moeten, want dat kan alleen als er duur voor 
betaald wordt.
Het Papoeafonds helpt weduwen en wezen, 
gevangenen en achtergebleven gezinnen 
van gevangenen. Het Papoeafonds staat ook 
klaar voor de vluchtelingen en voor hen die 
hier en in eigen land zich geven voor het 
herstel van de vrijheid, met woord en daad.

Stel ons in staat dit werk voort te zetten.
Wij zijn toch samen met hen verbonden in één strijd! 
U helpt voor recht en voor leven.

Papoeafonds
van de Stichting Hulp aan Papoea’s in Nood.
Het gironummer is 243000 en het adres: Postbus 2100, 
Eindhoven of Amrobank Eindhoven.
Wilt u ons schrijven: ons adres is Scholeksterstraat 7, 
Amersfoort.
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